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Pöytäkirjat 
1927 vuoden varsinaisilla 

valtiopäivillä. 

Heinäkuun 1 ja 2 päivinä 1927 valittu Suomen Eduskunta kokoontui perjan
taina 2 päivänä syyskuuta 1927 vuoden 1927 varsinaisille valtiopäiville maan pää
kaupunkiin Helsinkiin. Samana päivänä esittivät eduskunnan jäsenet valtakirjansa. 
tarkastamista varten Esittelijäneuvos A. E. Rautavaaralle, jolle V. J:n 21 §:ssä 

säädetty tehtävä oli uskottu. 

Pöytäkirja, joka tehti·in Suomen 
Eduskuntaan valittujen 1927 vuo
den varsinaisille valtiopäiville ko
koontuneiden edustajain valtakir
jqja tarkastettaessa talossa N :o 15 
Hallituskadun varrella 2 p :nä syys
kuuta 1927. 

Sittenkun Esittelijäneuvos A. E. Rauta
vaara, jonka Tasavallan Presidentti oli mää
rännyt talikastamaan edustajain valtakirjat 
tänä päivänä kokoontuvilla 19Q7 vuoden 
varsinaisilla valtiopäivillä, kello 11 a. p. oli 
saapunut taloon N :o 15 Hallituskadun var
rella ja allekirjoittanut lakitiedetten kandi
daatti oli kutsusta ruvennut pöytäkirjan
pitäjäksi, merkittiin tähän,. että kaikki kan
sanedustajat Esittelijäneuvos Rautavaaran 
antamalla ja eilispä.ivänä ~kä Säätytalon 
että talon N :o 15 Hallituskadun varrella 
eteiseen naulatulla ilmoituksella olivat kut-

sutut saapuroaan tänne tänäiän aamupäivällä 
Uudenmaan, Turun, Hämeen ja Viipurin 
läänien vaalipiireistä valitH:t kello yksitoista 
ja muut edustajat kello puoli kaksitoista, 
tuodakseen valtakirjaJlSia Esittelijäneuvos 
Rautavaaran tarkastettav~i. 

Tämän jälkeen i'lmoittautuivat Eduskun
taan valittuina edustajina tähän pöytäkir
jaan liitetyssä luettelossa mainitut henkilöt, 
jättäen tarkastettavaksi heille annetut valta
kirjat. 

Jätetyt valtakirjat, yhteensä 199, hyväk
syttiin, ja oli niistä edustajista, jotka näin 
olivat ·näyttäneet olevansa oikein valtuutetut, 
säädetty luettelo kirjeen kera EdW!kunnalle 
lähetettävä, jota paitsi jätetyt · valtakirjat 
olivat Eduskunna·n sihteerin kautta edusta
jille toimitettavat. 

V a~kuudeksi : 

Eino J. Ahla. 



2 Edusikunnan j&senet. 

Lue t t e l o ni,istä edustajista 1927 
vuoden valtiopäivillä, jotka ovat 
näyttäneet olevansa oikein valtuu
tetut. 

Uudenmaan läänin. 
v a a [ i p i i r i. 

Aalto, Artturi August, toimittaja. 
Ampuja, Mikko, viila~a. 
von Born, Ernst, godSegare, friherre. 
von Frenckell, Erik, diplomingeniör. 
Furuhjelm, Annie, fröken. 
Furuhjelm Ragnar, professor. 
Gebhard, !i:eavig, professorinrouva. 
Ingman, Lauri, professori. 
Isaksson, J. Aug., toimittaja. 
It.konen, Rieti, j.ohtaja. 
Järvinen, Kyösti, professori. 
KulLberg, Henrik, jordbrukare. 
Kuusisto, August, piirisiliteeri. 
Lehtinen, E. W., kunnallisneuvos, maanvil-

jelijä. 
Lehtonen, Martta, konttoristi. 
;Lindberg, Gustaf, jordbrukare. 
Linna, Jalmari, maanviljelijä. 
Palmgren, Axel, direktör. 
Pekkala, Eino Oskar, asianajaja. 
Rydman, Eero, lakitiedettenkandidaatti, 

pankinjohtaja. 
Schauma:n, Georg, filOISOfiedoktor. 
Seppälä, Hilda, työläisnaisliiton sihteeri. 
Sergeliu:s, Max, rektor. 
Tainio, Taavi, toimittaja. 
Vennola, J. H., ,professori. 
Österholm, John, redaktör. 

Turun läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Aarnio, Kaarlo Ernesti, !kirkkoherra. 
Colliander, Rafael, redakt.ör. 
Forsberg, Anders, bonde. 
Heikkilä, Bemhard, maanviljelijä. 
Jokinen, Eemil, toimittaja. 
Kul1berg, Berndt, agronom. 
Kulmala, Kalle, maanviljelijä. 
Latvala, Jaakko Wilhelm, kansakoulunopet-

taja. 
Lehtokoski, Aino, rouva. 
Leino, Frans Johannes, tuomari. 
Molin, Knut, hovrättsassessor. 

Pilppula, J. Erland, maanvHjelijä. 
Ramstedt, Gustaf Adrian Emanuel, maanvil

jelijä. 
Ryti, Risto, lakit. .kand., Suomen Pankin 

pääjohtaja. 
Saarinen, Paavo, maanviljelijä. 

Turun läänin pohjoinen 
v a aJ Ii p ,i i r i. 

Aalto~Setälä, T. A., oikeusneuvosmi€8, lakit. 
kand. 

Alestalo, Anshelm, maanviljelijä. 
Fahler, Jussi, kaupmhoitaja. 
Härmä, F. V., :fil. tohtori. 
Junnila, Taave, kunnallisn~vos. 
Kirra, Kalle, maanviljelijä. 
Komu, Ville, to:r.pparinpoika. 
Kylänpää, Kustaa, kirkkoherra. 
Leirio, Jalmari, san(JIIllal. toimittaja. 
Mäkelä, Valter, kirkkoherra. 
Rantala, ViJ.jo, maa:työläinen. 
Riihimä!ki, Arvo, ,pienviljelijä. 
Ryömä, Han'OOS, tohtori. 
Sillanpää, Miina, tarkastaja. 
Tuomioja, W. W., lakit. kand. 

Hämeen läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Ailio, Julius, fil. tohtori. 
Ki:lto, J. V., maisteri. 
Kuuliala, Viljo~Kustaa, kirkkoherra. 
Lehton,en, Oskari, lakit. kand., varatuoma:ri. 
Leinonen, Olga, kutojatar. 
Mantere, Oskari, fil. tohtori, ylijohtaja. 
1\lylly;m.äki, Kalle, liikkeenjohtaja. 
Nu.kari, Evert, maanviljelijä. 
Toivonen, Otto, luennoitsija. 
Torppa, Juho, kunnallisneuvos. 
Virta, Juho Ja1mari, työmies. 

Hämeen läänin pohjoinen 
vaalipiiri. 

Eskola, Valfrid, asutusneuvoja. 
Hakkila, Väinö, pormestari. 
Ha:rvala, Kaarlo, toimittaja. 
Ihamuotila, J. A., maanviljelijä. 
Linna, Kustaa Eemil, 'kunnallisneuvos. 
Myllymäki, Lauri Rikhard, säh•kötyömies. 
Pasten, Väinö, maan'ITiljelijä. 
Pulkkinen, Yrjö, varatuomari. 



Edu~unnan jäsenet. 

Saarinen, ~il, toimitsija. 
Vihuri, Ida, taloudenhoitaja. 
Voionmaa, Väinö, professori. 

VJ)pu:rin lä-änin 'läntinen 
vaalipiiri. 

Aalto, Johan Fredrik, sanomalehdentoimit-
taja. 

Haverinen, Al1111a .Allbertina, rouva. 
Hämäläinen, Ida, ompelijatar. 
Kemppi, Antti, maanviljelijä, katekeetta. 
Lautala, Eem.il, maanviljelijä. 
Moilanen, Kaapro, sanomalehdentoimitta.ja. 
NikJkanen, Vilho, maanviljelijä. 
Oksanen, Kaino V., :filosofiantohtori. 
Paasivuori, Matti, ammattijärjestön puheen-

johtaja. 
Reinikainen, Oskari Brynolf, lääketiereen-

lisensiaatti. 
Sintkko, Elias, agronoomi. 
Särkkä, Ville Kustaa, maanviljelijä. 
Talas, Onni, professori. 
Tukia, Elias, maanviljelijä. 
Tuoonivaara, E. A., agronoomi, maamieskou

lun johtajE~,. 
Typpö, Taneli, maanrviljelijä. 

Viipurin läänin itäinen 
v a a l i p i i r i. 

Gumme~, Leo Benedikt, tuomiokapitulin 
asessori. 

Helo, Johan, :filosofiantohtori. 
Juutilainen, Antti, maanviljelijä. 
Kauranen, Jooseppi, maanviljelijä. 
Kopsa, PekJka, talonomistaja. 
Kuisma, Antti, maanvi!j,elijä. 
Kukkonen, Antti, pastori. 
Leppälä, Juhani, maanviljelijä. 
Niukkanen, Juho, maanviljelijä. 
Pitkänen, Matti, maanviljelijä. 
Puhakka, Yrjö Wilhelm, lakitieteentohtori. 
Rapo, Jussi, asioitsija. 
Seppänen, Jooseppi, maanviljelijä. 
Suokas, Mikko, pienviljeli·jä. 
Tanner, William, luennoitsija. 
Welling, Yrjö, pienvilj·elijä. 
Vertanen, Anton, maanviljelijä. 

Mikkelin läänin 
v a a 1 i p i i r i. 

Hakala, Kalle, toimittaja. 
Hal<men, Toivo, pienrviljelijä. 

Hannula, Moodi, opettaja. 
Jutila, Eemil, maanviljelijä. 
Kontio, Oskari, maanviljelijä. 
Kuokkanen, Erkki Ve~kko, pormestari. 
Luostarinen, Aino, emäntä. 
Sommarberg-Malkamäki, Aino, opetta;ja. 
PaaviJainen, Matti, pienviljelijä. 
Sventorzetski, Reinhold, bJimittaja. 
Tolonen, Johan Fredrik, pienviljelijä. 
V aljakka, Hilma, rouva. 

Kuopion läänin läntinen 
v a a; l i p i i r i. 

Asikainen Adam, myymälänhoitaja. 
Enne, Yrjö, sanomalehdentoimittaja. 
Hahl, Eero, asutushallituksen ylitirehtööri. 
Heikkinen, P. V., maanviljelijä. 
Kariniva, S., pienviljelijä. 
Malmivaara, Väinö, kirkkoherra. 
Paasonen, Armas, kaupanhoitaja. 
Raatikainen, August, kunnallisneuvos. 
Savolainen, Salomo, varastonhoitaja. 
Turunen, August, torppari. 
Valta, August, piirisihteeri. 
V alta, Kalle, pienviljelijä. 

Kuopion läänin itäinen 
vaalip·iiri. 

Karukkunen, Pekka, maanviljelijä. 
Koponen, Albin, levyseppä. 
Lehikoinen, Antti, kaupanhoitaja. 
Pennanen, Pekka, maanviljelijä. 
Pensas, Otto, työmies. 
Puittinen, Matti Samfred, kirvesmies. 
Reinikka, Tyko, pankinjohtaja. 
Ryynänen, Juho Gabriel, maanviljelijä. 
Saarelainen, Pekka, maanviljelijä. 
Tervo, Samuli, piirisihteeri. 

Vaasan läänin itäinen 
vaalip·iiri. 

Bryggari, Tuomas, kivityömies. 
Hakala, A.Jeksi, maanviljelijä. 
Hurme, Kaarlo, maanviljelijä. 
Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä. 
Lehto, Toivo, sanomalethdentoimittaja. 
Luoma, AUJkusti, maanviljelijä. 
Muhonen, Atte, pienviljelijä. 
Pekkala, Mauno, metsäneuvos. 
Setälä, Edvard, pienviljelijä. 
Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä. 



EduSkunnan jäsenet. 

Vaasan läänin eteläinen 
v a a l i p i i r i. 

Estlander, Ernst, professor. 
Helenelund, Edvard, lantbruka.re. 
Ikola, Jaakko Oskari, maisteri. 
Jaoobsson, Otto, justitierådman. 
Jern, Levi, bonde. 
Koivisto, Juho, maanviljelijä. 
Latva, Toovo, mjaltaja. 
Penttala, Isak, toimittaja. 
Tark:kanen, E. M., maanviljelijä. 
Täg, August, lantbrukare. 
Vmkkunen, Paavo, tohtori. 
Åkenblom, K. V., foltlr.skollärare. 

Vaasan läänin pohjoinen 
v a a 1 i pii r i. 

Broman, Johan Wilhelm, hovrättsassessor. 
Bäck, J ako:b Immanuel, kyrkoherde. 
Hästbacka, J. E., direktör. 
Inborr, J., kommunaJråd. 
Kalliokoski, Viljami, maanviljelijä. 
La:hdensuo, Jalo, filosofianma:iste.ri. 
RaDJtanen, Martti, pastori. 
Turja, E. A., maanviljelijä. 
Vehkaoja, Heikki, maanviljel:iijä. 
Wiik, Karl Harald, magister. 

Helsingia:lä, 2 p :nä syyskuu ta 1927. 

Oulun läänin eteläinen 
va:a'lipii·ri. 

Ainali, Sakari, maanviljelijä. 
Arffman, Kusti, pienviljelijä. 
Huttunen, Johan Edvard, sanomalehdentoi-

mitta.ja. 
J anhonen, Toivo, kirkkoherra. 
Kallio, Kyösti, maanviljelijä. 
Karjalainen, Heikki, rehtori. 
Mustakallio, Lauri, kirkkoherra. 
Niilekselä, Matti, maanviljelijä. 
Nurmesniemi, Eero, maanviljelijä. 
Rosenberg, Mauritz, sanomalehdentoimitt&ja. 
Salo, Sulo, pienviJjeHjä. 
Savenius, Filemon, maanviljelijä. 
Urpilainen, Siina, työaniehenvaimo. 

Oulun läänin pohjoinen 
v a a l i p i i r i. 

Hannula, Uuno, toimittaja. 
Hämninen, Kaarlo, filosofiantohtori. 
Junes, Antti, kunnallisneuvos. 
Jussila, 0. H., kirkkoherra. 
Koivuranta, Janne, maanviljelijä. 
Liedes, Jaakko Arvid, työmies. 
Lohi, Kaarlo A., maanviljelijä. 
Ta.be11, Emil, työmies. 

Lapinmaan vaalipiiri. 

Neitiniemi, A. A., maanviljelijä. 

A. E. Rautavaara. 



Eduskunnan 
••• 

Jasenet 
vaalipiiri ttäin lueteltuina 

1927 vuoden valtiopäivillä. 

Uudenmaan läänin 
vaalipiiri. 

Aalto, Artturi August, toimittaja, Helsin
gin kaupungista. S. 1876. 

Ampuja, Mikko, viilaaja, Helsingin kau
pungista. S. 1882. 

von Born, Ernst Viktor Lorentz, godsägare, 
friherre, Pernå socken. F. 1885. 

von Frenckell, Erik, diplomingeniör. Hel-I 
singfors. F. 1887. 

Furuhjelm, Annie, fröken. Helsingfors. F. 
1859. 

Furuhjelm, Ragnar, professor, Helsingfors. 
F. 1879. 

Gebhard, Hedvig, professorinrouva, Helsin
gin kaupungista. S. ·1867. 

Ingman, Lauri, professori, Helsingin kau
pungista. S. 1868. 

Isaksson, Jakob August, redaktör, Vasa. 
F. 1886. 

Itkonen, Rieti Wilhelm, j·ohtaja,. Hyvin
käältä. S. 1889. (Toim.en varapuhemies.) 

Järvinen, Kyösti, professori, Helsingin kau
pungista. S. 1869. 

Kullberg, Henrik, jordbrukare, Strömfors 
socken. F. 1891. 

,Kuusisto, August, piirisihteeri, Helsingin 
kaupungista. S. 1883. 

Lehtinen, Emil Woldemar, kunnallisneuvos, 
Iitin pitäjästä. S. 1872. 

Lehtonen, Martta, konttoristi, Helsingin 
kaupungista. S. 1900. 

Lindberg, Gustav, jordbrukare, Tusby soc
ken. F. 1882. 

Linna, Jalmari, maanviljelijä, Nurmijärven 
pitäjästä. S. 1891. 

Palmgren, Axel, direktör, Helsingfors. F. 
1867. 

Pekkala, Eino Oskar, asianajaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1887. 

Rydman, Eero Hjalmar, lakitiedettenkan
didaatti, pankinjohtaja, Helsingin kau
pungista. S. 1889. 

Schauman, Georg, filosofiedoktor, Helsing
fors. F. 1870. 

Seppälä, Hilda, työläisnaisliiton sihteeri, 
Helsingin kaupungista. S. 1879. 

Sergelius, Max, rektor, Helsingfors. F. 1879. 
Tainio, Taavi, toimittaja, Helsingin kau

pungista. S. 187 4. 
Vennola, Juho Heikki, professori, Helsin

gin kaupungista. S. 1872. 
Österholm, John, redaktör, Helsingfors. F. 

1882. 

Turun läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Aarnio, Kaarlo Ernesti, kirkkoherra, 
Uudenkirkon pitäjästä (T. 1.). S. 1877. 

Colliander, Rafael, redaktör, Helsingfors. 
F. 1878. 

Forsberg, Anders, bonde, Åland, Brändö 
socken. F. 1864. 



Eduskunnan jäsenet. 

Heikkilä, Bernhard, maanviljelijä, Ruskon 
pitäjästä. S. 1882. 

Jokinen, Emil, toimittaja, Turun kaupun
gista. S. 1890. 

Kullberg, Berndt, agronom, Åbo stad. F. 
1883. 

Kulmala, Kalle, maanviljelijä, Kuusjoen pi
täjästä. S. 1891. 

Latvala, Jaakko Wilhelm, kansakoulun
opettaja, Perniön pitäjästä. S. 1866. 

Lehtokoski, Aino, rouva, Helsingin kau
pungista. S. 1886. 

Leino, Frans Johannes, asianajaja, hovi
oikeudenauskultantti, Turun kaupungis
ta. S. 1894. 

Molin, Knut, hovrättsassessor, Åbo stad. F. 
1876. 

Pilppula, Juho Erland, maanviljelijä, Lai
tilan pitäjästä. R 1886. 

Ramstedt, Gustaf Adrian Emmanuel, maan
viljelijä, Mynämäen pitäjästä. S. 1881. 

Ryti, Risto, lakitiedettenkandidaatti, Suo
men Pankin pääjohtaja, Helsingin kau
pungista. S. 1889. 

Saarinen, Paavo, maanviljelijä, Perniön pi
täjästä. S. 1886. 

Sahlstein, Gunnar, hovioikeudenasessori, 
Turun kaupungista. S. 1879. 

Turun läänin pohjoinen 
vaalipiiri. 

Aalto-Setälä, Toivo Armas, lakitiedetten
kandidaatti, oikeusneuvosmies, Rauman 
kaupungista. S. 1896. 

Alestalo, Anshelm, maanviljelijä, Ulvilan 
pitäjästä. S. 1880. 

Fahler, Jussi, kaupanhoitaja, Merikarvian 
pitäjästä. S. 1896. 

Härmä, Frans Vihtori, filosofiantohtori, 
Porin kaupungista. S. 1881. 

Junnila, Taave, kunnallisneuvos, Tyrvään 
pitäjästä. S. 1869. 

Kirra, Kalle Johannes, maanviljelijä, Huit
tisten pitäjästä. S. 1893. 

Komu, Ville, torpparinpoika, Ulvilan pitä
jästä. s. 1895. 

Kylänpää, Kustaa, kirkkoherra, Noormar
kun pitäjästä. S. 1881. 

Leino, Jalmari, sanomalehdentoimittaja, 
Porin kaupungista. S. 1892. 

Mäkelä, Valter, kirkkoherra, Punkalaitu
men pitäjästä. S. 1889. 

Rantala, Viljo, maatyöläinen, Punkalaitu
men pitäjästä. S. 1892. 

Riihimäki, Arvo, pienviljelijä, Lavian pitä
jästä. S. 1891. 

Ryömä, Hannes, lääkäri, Helsingin kaupun
gista. S. 1878. 

Sillanpää, Miina, tarkastaja, Helsingin 
kaupungista. S. 1866. 

Tuomioja, Walto Wihtori, lakitiedetten
kandidaatti, Helsingin kaupungista. S. 
1888. 

Hämeen läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Ailio, Julius, filosofiantohtori, Helsingin 
kaupungista. S. 1872. 

Keto, Jaakko William, filosofianmaisteri, 
Helsingin kaupungista. S. 1884. 

Kuuliala, Viljo-Kustaa, kirkkoherra, Riihi
mäeltä. S. 1891. 

Lehtonen, Oskari, varatuomari, lakitiedet
tenkandidaa tti, Lahden kaupungista. S. 
1889. 

Leinonen, Olga, kutojatar, Helsingin kau
pungista. S. 1879. 

Mantere, Oskari, filosofiantohtori, ylijoh
taja, Helsingin kaupungista. S. 1874. 

Myllymäki, Kalle, liikkeenjohtaja, Hämeen
linnan kaupungista. S. 1883. 

Nukari, Evert, maanviljelijä, Hämeenlin
nan maalaiskunnasta. S. 1874. 

Toivonen, Otto, luennoitsija, Hämeenlinnan 
kaupungista. S. 1884. 

Torppa, Juho, kunnallisneuvos, Hattulan 
pitäjästä. S. 1859. 

Virta, Juho Jalmari, työmies, Lahden kau
pungista. S. 1884. 

Hämeen läänin pohjoinen 
v a a l i p i i r i. 

Eskola, Walfrid, asutusneuvoja, Jämsän 
pitäjästä. S. 1889. 

Hakkila, Väinö, lakitiedettenkandidaatti, 
pormestari, Tampereen kaupungista. S. 
1882. 

Harvala, Kaarlo, toimittaja, Helsingin kau
pungista. S. 1885. 

Ihamuotila, Johan Adolf, kunnallisneuvos, 
Ylöjärven pitäjästä. S. 1868. 

Linna, Kustaa Eemil, kunnallisneuvos, Mes
sukylän pitäjästä. S. 1876. 

Myllymäki, Lauri Rikhard, sähkötyömies, 
Tampereen kaupungista. S. 1897. 

Pasten, Wäinö, maanvilj.elijä, Lempäälän 
pitäjästä. S. 1881. 
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Pulkkinen, Yrjö, keskuskauppakamarin 
yliasiamies, val"wtuomari, Helsingin kau
pungista. S. 1875. 

Saarinen, Eemil, toimittaja, Tampereen kau
pungista. S. 1879. 

Vihuri, Tida, taloudenhoitaja, Tampereen 
kaupungista. S. 1882. 

Voionmaa, Väinö, professori, Helsingin kau
pungista. S. 1869. 

Viipurin läänin läntinen 
v a a l i p i i r i. 

Aalto, Johan Freiirik, sanomalehdentoimit
taja, Viipurin kaupungista. S. 1886. 

Haverinen, Anna Albertina, rouva, Viipu
rin pitäjästä. S. 1884. 

Hämäläinen, Ida, ompelijatar, Viipurin 
kaupungista. S. 1875. 

Kemppi, Antti, maanviljelijä, katekeetta, 
Ihantalasta. S. 1893. 

Lautala, Emil, maanviljelijä, Vehkalahden 
pitäjästä. S. 1882. 

Moilanen, Kaapro, sanomalehdentoimittaja, 
Viipurin kaupungista. S. 1878. 

Nikkanen, Vilho, maanviljelijä, Uudenkir
kon (V. l.) pitäjästä. S. 1885. 

Oksanen, Kaino Wilhelmiina, filosofiantoh
tori, Helsingin kaupungista. S. 1884. 

Paasivuori, Matti, ammattijärjestön pu
heenjohtaja, Helsingin kaupungista. S. 
1866. 

Reinikainen, Oskari Brynolf, lääketieteen
lisensiaatti, Viipurin kaupungista. S. 
1885. 

Sinkko, Elias, agronoomi, Lappeen pitä
jästä. S. 1871. 

Särkkä, Wille Kustaa, maanviljelijä, Suo
menniemen pitäjästä. S. 1877. 

Talas, Onni, professori, Helsingin kaupun
gista. S. 1877. 

Tukia, Elias, maanviljelijä, Lappeen pitä
jästä. S. 1877. 

Tuomivaara, Eino, agronoomi, maamieskou
lun johtaja, Uudenkirkon (V. l.) pitä-
jästä. S. 1887. , 

Typpö, Taneli, maanviljelijä, Vahvialan pi
täjästä. s. 1878. 

Viipurin läänin itäinen 
v a a l i p i i r i. 

Gummerus, Leo Benedikt, tuomiokapitulin
asessori, Rautjärven pitäjästä. S. 1885. 

Helo, Johan, filosofiantohtori, Helsingin 
kaupungista. S. 1889. 

Juutila.inen, Antti, maanviljelijä, Antrean 
pitäjästä. S. 1882. 

Xa.ura.nen, Jooseppi, maanviljelijä, Muolan 
pitäjästä. S. 1880. 

Kopsa, Pekka, talonomistaja, Lahdenpoh
jan kauppalasta. S. 1887. 

Kuisma, Antti, maanviljelijä, Sllikkolan pi
täjästä. S. 1892. 

Kukkonen, Antti, maanviljelijä, Pyhäselän 
'P.itäjäst,ä., s. 1889. 

Leppälä, Juhani, maanviljelijä, Sortavalan 
pitäjästä. S. 1880. 

Niukkanen, Juho, maanviljelijä, Kirvun pi
täjästä. S. 1888. 

Pitkänen, Matti, maanviljelijä, Sortavalan 
pitäjästä. S. 1885. 

Puhakka, Yrjö Wilhelm, lakitiedettentoh
tori, Helsingin kaupungista. S. 1888. 

Rapo, Jussi, asioitsija, Sortavalan pitäjästä. 
S. 1878. 

Seppänen, Jooseppi, maanviljelijä, Kiven
navan pitäjästä. S. 1871. 

Suokas, Mikko, pienviljelijä, Kivennavan 
pitäjästä. S. 1893. 

Tanner, William, luennoitsija, Helsingin 
kaupungista. S. 1884. 

Welling, Yrjö, maanviljelijä, Kirvun pitä
jästä. S. 1885. 

Vertanen, Anton, maanviljelijä, Ruokolah
den pitäjästä. S. 1884. 

Mikkelin läänin 
v a a l i p i i r i. 

Hakala, Kalle, toimittaja, Mikkelin kaupun
gista. S. 1880. 

Halonen, Toivo, pienviljelijä, Säämingin 
pitäjästä. S. 1893. 

Hannula, Mandi, opettajatar, Helsingin 
kaupungista. S. 1880. 

Jutila, Eemil, maanviljelijä, Mäntyharjun 
pitäjästä. S. 1884. 

Kontio, Oskari, maanviljelijä, Pieksämäen 
pitäjästä. S. 1884. 

Kuokkanen, Erkki Veikko, pormestari, 
Mikkelin kaupungista. S. 1887. 

Luostarinen, Aino, emäntä, Kerimäen pitä
jästä. S. 1889. 

Malkamäki, Aino, opettajatar, Janakkalan 
pitäjästä. S. 1895. 

Paavilainen, Matti, pienviljelijä, Rantasal
men pitäjästä. S. 1874. 

Sventorzetski, Reinhold, sanomalehdentoi
mittaja, Helsingin kaupungista. S. 1881. 
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Tolonen, Johan Fredrik, pienviljelijä, Keri
mäen pitäjästä. S. 1882. 

Wa.ljakka, Hilma, rouva, Mikkelin kaupun
gista. S. 1881. 

Kuopion läänin läntinen 
vaalipiiri. 

Asikainen, Adam, myymälänhoitaja, Hi
mangan pitäjästä. S. 1891. 

Enne, Yrjö, toimittaja, B;elsingin kaupun
gista. S. 1898. 

Hahl, Eero, asutushallituksen ylitirehtööri, 
Helsingin kaupungista. S. 1872. 

Heikkinen, Pekka Wille, maanviljelijä, 
Muuruveden pitäjästä. S. 1883. 

Kariniva, Sanfrid, maanviljelijä, Pielave
den pitäjästä. S. 1885. 

Malmivaara, Wäinö Rafael, kirkkoherra, 
Kiuruveden pitäjästä. S. 1879. 

Pa.asonen, Armas, kaupanjohtaja, Suke
van pitäjästä. S. 1885. 

Raatikainen, August, kunnallisneuvos, 
Karttulan pitäjästä. S. 1874. 

Savolainen, Salomo, varastonhoitaja, Kuo
pion kaupungista. S. 1883. 

Turunen, August, torppari, Kuopian maa
laiskunnasta. S. 1888. 

Valta, August, piirisihteeri, Kuopion kau
pungista. S. 1892. 

Valta, Kalle, pienviljelijä, Pielaveden pitä
jästä. s. 1876. 

Kuopion läänin itäinen 
vaalipiiri. 

Kankkunen, Pekka, maanviljelijä, Kiteen 
pitäjästä. s. 1890. 

Koponen, Albin, levyseppä, Pielisjärven pi
täjästä. S. 1881. 

Lehikoinen, Antti, kaupanhoitaja, Juuan 
pitäjästä. S. 1886. 

Pennanen, Pekka, maanviljelijä, Kesälah-
den pitäjästä. S. 1872. , 

Pensas, Otto, työmies, Joensuun kaupuu- i 
gista. S. 1885. 

Puittinen, Matti Samfred, kirvesmies, Hel
singin kaupungista. S. 1883. 

Reinikka, Tyko, filosofianmaisteri, pankin
johtaja, Jyväskylän kaupungista. S. 1887. , 

Ryynänen, Juho Gabriel, maanviljelijä, ! 
Pielisjärven pitäjästä. S. 1873. 1 

Saarelainen, Pekka, maanviljelijä, Pielis
järven pitäjästä. S. 1868. 

Tervo, Samuli, piirisihteeri, Joensuun kau
pungista. S. 1871. 

Vaasan läänin itäinen 
vaalipiiri. 

Bryggari, Tuomas, kivityömies, Jyväskylän 
kaupungista. S. 1881. 

Hakala, Aleksi, maanviljelijä, Kortesjärven 
pitäjästä. S. 1886. 

Hurme, Kaarlo, maanviljelijä, Saarijärven 
pitäjästä. S. 1883. 

Koivulahti-Lehto, Hilma, pienviljelijä, Vir
tain pitäjästä. S. 1881. 

Lehto, Toivo Urho, toimittaja, Jyväskylän 
kaupungista. S. 1891. 

Luoma, Aukusti, maanviljelijä, Kuortaneen 
pitäjästä. S. 1888. 

Muhonen, Atte Johannes, pienviljelijä,. 
Laukaan pitäjästä. S. 1888. 

Pekkala, Mauno, metsäneuvos, Helsingin 
kaupungista. S. 1890. 

Setälä, Edvard, pienviljelijä, Virtain pitä
jästä. S. 187 4. 

Vesterinen, Vihtori, maanviljelijä, Laukaan 
pitäjästä. S. 1885. 

Vaasan läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Estlander, Ernst, professor, HelsingforK. 
F. 1870. 

Helenelund, Edvard, lantbrukare, Solv 
socken. F. 1885. 

Ikola, Jaakko Oskari, filosofianmaisteri, 
Vaasan kaupungista. S. 1887. 

Jacobsson, Otto, justitierådman, Vasa. F. 
1886. 

Jern, Johan Levi, bonde, Mustasaari soc
ken. F. 1893. 

Koivisto, Juho, maanviljelijä, Kurikan pi
täjästä. S. 1885. 

Latva, Toivo, kirjaltaja, Vaasan kaupun
gista. S. 1902. 

Penttala, Iisakki, toimittaja, Isonkyrön pi
täjästä. S. 1883. 

Tarkkanen, Emil Mikael, maanviljelijä, 
Laihian pitäjästä. S. 1886. 

Tåg, August, lantbrukare, Närpes socken. 
F. 1871. 
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VU'kk.unen, Paavo Eemil; jumaluusopintoh-~ 
tori, kirkkoherra, Helsingin kaupungista. 
S. 1874. (Ensimmäinen varapuhemies.) 

Åkerblom, Kristian Wilhelm, folkskollä
rare, Kvevlax socken. F. 1877. 

Vaasan läänin pohjoinen 
v a a l i p ii r i. 

Broman, Johan Wilhelm, hovrättsassessor, 
Vasa. F. 1877. 

Bäck, Jacob Immanuel, kyrkoherde, Vörå 
socken. F. 1876. 

Hästbacka, Johan Emil, direktör, Teeri
järvi socken. F. 1872. 

Inborr, Johan, kommunalråd, Pedersöre 
socken. F. 1867. 

Kalliokoski, Wiljami, maanviljelijä, Hal
suan pitäjästä. S. 1894. 

Lahdensuo, Jalo, filosofianmaisteri, maan
viljelijä, Lapuan pitäjästä. S. 1882. 

Rantanen, Martti Juhana, pastori, Kauha
van pitäjästä. S. 1885. 

Turja, Ernsti Aleksander, maanviljelijä, 
Lapuan pitäjästä. S. 1882. 

Vehkaoja, Heikki, maanviljelijä, Ylistaron 
pitäjästä. S. 1889. 

Wiik, Karl Harald, filosofiemagister, Hel
singfors. F. 1883. 

Oulun läänin eteläinen 
vaalipiiri. 

Ainali, Sakari, maanviljelijä, Himangan pi
täjästä. S. 187 4. 

Arffman, Kusti, pienviljelijä, Sotkamon pi
täjästä. S. 1885. 

Huttunen, Johan Edvard, sanomalehden
toimittaja, Oulun kaupungista. S. 1889. 

Janhonen, Toivo Aapeli, kirkkoherra, Suo
mussalmen pitäjästä. S. 1886. 

Kallio, Kyösti, Suomen Pankin johtokun
nan jäsen, Helsingin kaupungista. S. 
1873. (Puhemies.) 

• 

Karjalainen, Heikki, rehtori, Oulun kau
pungista. S. 1883. 

Mustakallio, Lauri, kirkkoherra, Nivalan 
pitäjästä. S. 1883. 

Niilekselä, Matti, maam.viljelijä, Pulkkilan 
pitäjästä. S. 1874. 

Nurmesniemi, Eero, maanviljelijä, Kärsä
mäen pitäjästä. S. 1882. 

Rosenberg, Mauritz Fredrik, sanomaleh
dentoimittaja, Vaasan kaupungista. S. 
1879. 

Salo, Sulo, pienviljelijä, Puolangan pitä
jästä. S. 1887. 

Savenius, Filemon, maanviljelijä, Reisjär
ven pitäjästä. S. 1883. 

Urpilainen, Siina, työmiehenvaimo, Salois
ten pitäjästä. S. 1893. 

Oulun läänin pohjoinen 
vaalipiiri. 

Hannula, Uuno, toimittaja, Kemin kaupun
gista. S. 1891. 

Hänninen, Kaarlo, kirjailija, oppikoulun 
opettaja, Helsingin kaupungista. S. 1876. 

Junes, Antti, kunnallisneuvos, Alatornion 
pitäjästä. S. 1874. 

Jussila, Oskari Heikki, kirkkoherra, Kui
vaniemen pitä1jästä, S. 1888. 

Koivuranta, Janne, maanviljelijä, Rovanie
men pitäjästä. S. 1885. 

Liedes, Jaakko Arvid, työmies, Iin pitä
jästä. S. 1886. 

Lohi, Kalle Aukusti, maanviljelijä, Ranuan 
pitäjästä. S. 1872. 

Tabell, Emil, työmies, Kemin maalaiskun
nasta. S. 1899. 

Lapinmaan vaalipiiri. 

Neitiniemi, Aappo Aukusti, maanviljelijä, 
Kittilän pitäjästä. S. 1875. 
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kello 10 a. p. 

Päivä!jålrjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

1) Puhemiehen ja varapuhemiesten 
vaali. . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 11 

2) Kansliatoimikunnan neljän jä-
senen vaaili . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 13 

Ikäpuhemies. 

Puhemiehen paikalle asetuttuaan ed. kun
nallisneuvos J. Tor p p a lausuu: 

Arvoisat Edusta.jat! Perustuslain mu
kaam. tulee minun iältäni vanhimpana edus
kunnan jäsenenä johtaa. puhetta tässä edus
kunnan ensimmäisessä istunnossa, kunnes 
eduskunta on valinnut puhemiehen sekä 
kaksi varapuhemiestii ja nämä ovat kukin 
antaneet vuoro.stansa eduskunnan edessä 
sääJdetyn: juhlallisen vakuutuksen. Tätä 
toimitusta va.rten o~en ottanut lakitiedetten.
kandidaatti Eino Johannes Ahlan laati
maan pöytäkirjaa. Edustajien valtakirjain 
tarkastaja on antanut eduskunnalle luette
lon niistä edustajista, jotka ovat tulleet 
valituiksi. Pyydän sihteeriä toimittamaan 
nimenhuudon. 

Nimenhuuto 

toimitetaan valtakirjain ta,rkastajan, esitte
lijäneuvos A. E. Rautavaaran antaman luet
·telon mukaan ja merkitään läsnäoleviksi 
kaikki siinä mainitut edustajat. 1 

1 

Päii:väjärjestyrksessä olevat asiat: 

1) Puhemiehen ja varapuhemiesten vaali. 

I k ä p u h e m i e s: Seuraa pulhemiehen 
ja vara.puhemiesten vaalit. Vaalit toimite
taan umpilipuin. Nimenhuuto tapahtuu 
aakkosellisessa järjestyksessä vaalipiirittäin. 
Avustajiksi äänten laskemisessa pyydän 
seuraavat edustajat: Furuhjelm, R., Penna
nen, Hahl ja Myllymäki, K. 

Toimitetussa va·alissa saav:at ääniä seu
raavat edustajM: ed. Kallio 90 ääntä, ed. 
Itkonen 5·9 ääntä, ed. Furuhjelm, R. 23 
ääntä, ed. Rosenberg W ääntä,. ed. Virkku
nen 3 ääntä, ed. Lahdensuo 2 ääntä sekä 
edustajat von Born, E. Pekka1a ja Keto 
yhden äänen kukin. 

I k ä p u h e mies: Kun ei ku'kaan ole 
saanut tarvittavaa ä:änimäärää, ·on uusi 
vaali toimitettava. Pyydän avustamaan ään
ten laskemisessa: samoja edustaJia, jotka 
edellisessäkin vaialissa olivat avustamassa. 

Trussä vaalissa saavat äänili edustajat 
Kallio 91 ääntä, Itkonen 5,9 ääntä, R. Furu
hjelm 21 ääntä, Rosenberg 18 ääntä, Vi·rk
Jrunen 3 ääntä sekä edustajat E. Pekkala, 
Keto, von Born ja La1hdensuo yhden äänen 
kukin. 

Ikäpuh,emi:es: Kun ei kukaan ole 
saanut tässäkään äänestyksessä tarvittavaa 
äänimäärää,. on uusi vaali toimitettava. 

Pyydän, että samat edustajat kuin edelli
sellä kerralla tulevat avustamaan äänten 
laskemisessa. 

Tä:ssä vaalissa saavat ääniä edusta,jat 
Kallio 90 ääntä, Itkonen 60 ääntä, Furu
hjelm, R. 22 ääntä, Rosenberg 19 ääntä, 
Virkkunen 3 ääntä sekä edustajat Looden-
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suo, Keto, E. Pekkala ja von Born yhden 
äänen kukin .. 

Ikäpuhemies: Eduskunnan puhe~ 
mieheksi vuoden 1927 va:ltio
P ä i v i ll ä o n v a li t t u e d. K. K a; ll i o. 

I k ä p u h e m i e s : Seuraa ensimmäisen 
varapuhemiehen vaali. Tässä vaalissa pyy
dän avustajiksi seuraavia edustajia: Inborr, 
Vennola, Kalliokoski ja Tainio. 

V a~issa saavat ääniä ed. Virkkunen 9~ 
ääntä, ed. Itkonen 60 ääntä, ed. R. Furu
hjelm 22 ääntä, ed. Roseruberg 18 ääntä 
sekä edustaja.t E. Pekkala, Schauman, Keto 
ja Ingman 1 äänen kukin. Sitä paitsi jär 
tettiin yksi tyhjä lippu .. 

Ikäpuhemies: Kun ei kukaan ole 
saanut ta.rvittavaa äänimääJrää, on uusi 
vaali toimitettava. Avustajiksi vaalissa 
pyydän samat edustajat kuin viime ker
ralla. 

Tässä vaalissa saavat ääniä ed. Virkku
nen 90 ääntä, ed. Itkonen 59 ääntä, ed. R. 
Furuhjelm 20 ää,ntä, ed. Rosenberg 19 
ääntä sekä edustajat Schauman, E. Pekkala 
ja Keto kukin 1 äänen. 

Ikäpuhemies: Kun ei tässäkään vaa,. 
lissa ole kukaan saanut tarvittavaa ääni
määrää, on uusi vaali toimitettava. Pyydän 
vaalin toimituksessa a'Vllstamaan samat edus~ 
tajat kuin edellisessä. 

Tässä vaaliSJSa saavat ääniä ed. Virkku
nen 91 ääntä, ed. Itkonen 59 ääntä, ed. R. 
li,uruhjelm 2:3 ääntä, ed. Rosenberg 19 
ääntä sekä edustajat E. Pekkala, Ingman, 
Keto ja Schauman kukin 1 äänen. 

I k ä p u h e m i e s: Eduskunnan e n
simmäiseksi varapuhemieheksi 
v u o d e n 1 9 2 7 v a l t i o p ä i v i ll ä on 
valittu ed. Virkkunen. 

I k ä puhe m i e s: Seuraa toisen varapuc. 
hemiehen vaali. Pyydän ääntenlaskijoiksi 
seuraavat edustajat: Junnila, Niukkanen,. 
Lehtokoski, K. E. Linna. 

Vaalissa saavat ääniä ed. Itkonen 76 
ääntä, ed. Man1ere 36 ääntä, f~d. Keto 34 

ääntä, ed. R. Furuhjelm 20 ääntä. ed. Ro
senberg 19 ääntä sekä edustajat Lahdensuo,. 
E. Pekkala, Torppa, M. Hannula, Molin ja 
Vennola kukin yhden äänen. 

I k ä p u h e :m i e s : Kun ei kukaan ole 
vaalissa saanut ta.rvittavaa äänimäärää, on 
uusi vaali toimitettava. Pyydän avustamaan 
vaalissa samat kuin edellisellä kerralla. 

Tässä vaalissa saavat ääniä ed. Itkonen 
91 ääntä, ed. Keto 44 ääntä, ed. Mantere 25 
ääntä, ed. Rosenberg 19 ääntä, ed. R. Furu
hjelm 6 ääntä, ed. M. Hannula 3 ääntä, ed. 
Torppa 2 ääntä ja ed. E. Pekkala yhden 
äänen. 

IkäJpuhemi1 es: Kun ei kukaan tässär 
kään vaa1issa ole saanut tarvittavaa· ääni
määrää, on uusi vaali toimitettava. Pyydän 
vaalissa avustamaan samat )ruin äsken. 

Lopullisessa vaalissa saavat ääniä ed. It
konen 88 ääntä, ed. Keto 59 ääntä, ed. Ro
se:ruberg 19 ääntä, ed. Mantere 112 ääntä, ed. 
M. Hannula ja ed. Torppa kumpikin 2 
ääntä ja ed. E. Pekkala yhden äänen. 

I k ä p u h: e m i e s : Eduskunnan t o i
seksivarapuhemieheksivuoden 
1927 valtiopäivillä on valittu 
e d. I t k on e n. 

Puhemiehen ja varapuhemiesten juhlalliset 
vakuutukset. 

I k ä p u he m i e s: Kehoitan puhemiestä 
ja molempia varapuhemiehiä antamaan juh
lallisen vakuutuksen. 

Puhemies K a ll i o: Minä Kyösti Kallio 
vakuutan, että minä puhemiestoimessani 
tahdon voimieni mukaan puolustaa Suomen 
kansan, eduskunD'an ja hallituksen oikeutta 
perustuslakien mukaarn. 

Varapuhemies V' i1 r, k lk u n e Ill: Minä 
Paavo Emil Virkkun.en vakuutan, että 
minä puhemiestoimessa tahdon voimieni 
mukaan puolustaa Suomen kansan, edus-
kunnan ja hallituksen oikeutta perustusla'
kien mukaan. 
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Varapuhemies Rieti Itkonen: Minä 
Rieti Vilhelm Itkonen vakuutan, että minä 
puhemiestoimessa; iahdon voimieni mukaan 
puollllStaa Suomen kansan ja eduskunnan 
oikeutta perustuslakien mukaan. 

Ikä p u hl e mies: ·Pyydän eduskunnan 
puhemiehen ottamaan. paikkansa. 

Puhemiehen tervehdyspuhe. 

Noustuaan puhemiespaikalle lausuu 

Puhemies K a ll i o: Arvoisat kansanedus
taja.t! Toimitetun vaalin tulos velvoittaa 
minun ryMymää.n eduskunnan puhemiehen 
vastuunalaiseen tehtävään. Pyydän kiittää 
osakseni tulleesta luottamuksesta. Tuntien 
omat rajoitukseni tämän kaksikielisen edus
kunnan puhemiehen vastuunalaiseen tehtä
vään käyn huolestunein mielin siihen. 
Eduskunnan työn menestyksen tähden pyy-
dän kuitenkin, että eduskunta. hyvänsu(}
paisesti suhtautuu niihin puutteellisuuk
siinkin, mitä puhemieste:htävärui h.oidOS&l 
vastoin taMoani ilmestyy. Toivon, että 
tämä eduskunta, joka ensimmäisen kerran 
toimitettujen vaalien jälkeen nyt kokoutuu, 
käy yhteisymmärryksellä siihen isänmaalli
seen työhön, minkä kansamme on meille 
tehtäväksi uskonut. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. I n b o ·r r: På svenska riksdagsgrup
pens vägnar ber jag få, nedlägga prote.st emot 
det att riksdagen åter tiH talman valt en 
man som, oaktat sina i övrigt erkända för
tjänster, icke 'hehärskar det svenska språket. 
Genom denna handling har även denna riks
dag icke tagit til1börlig hänsyn. till den be
rättigade önskan, som den svenska riksdags
gruppen rorut framställt ooh fortfarande 
vidhåller, nämligen att den person, som väl
jes till riksdagens talman, h ö r vara mäk
tig landets ibåda. spr'åk. 

Sihteerin ja yleistuJkin tehtäviin hoito. 

P u he mies: Ilmoitan aluksi, että olen 
pyytänyt lakitieteenkandidaatti E i no A h-

lw n toimimaan eduskunnan sihteerinä siksi 
kunnes toimi voidaan täyttää. 

Toimenpide hyväksytään. 

.P u he m i e s: Samoin myöskin ilmoitan, 
että olen eduskunnan yleistulkiksi pyytänyt 
toimittaja E i no Voi o n maa ta, kun
nes tämä toimi voidaan täyttää. 

·Toimenpide hyväksytään. 

2) Neljän jäsenen vaali kansliatoimikuntaan. 

P u he mies: ·Päiväjärjestykseen kuu
luu my~kin neljän jäsenen vaali kanslia
toimikuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. R. F u r u h j e l m: J ag ber att få 
föresrå rdgsm. Österholm. 

Ed. I t k on e n: Pyydän ehdottaa kans
liatoimikunnan yhdeksi jäseneksi ed. Har
valan. 

Ed. N iJ u k k 111 n en: Ehdotan kansliatoi
mikuntaan yhdeksi jäsenekSi ed. Kalliokos
ken. 

Ed. V i r k kun en: Jäseneksi kansliatoi
mikuntaan pyydän ehdottaa ed. Nikkasen. 

Ed. K u l m a l a : Pyydän kansliatoimi
kuntaan ehdottaa jäseneksi ed. Isakssonin. 

.Ed. V i r t a: Luovun. 

Keskuste.~u julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Furuhjelm ehdottanut kansHatoimikun
nan jäseneksi ed. Österholmin, ed. Itkonen 
ed. Harvalan, ed. Niukkanen ed. Kalliokos
ken, ed. Virkkunen ed. Nikkasen ja ed. Kul
mala ed. Isakssonin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i· e s : Kun viisi ehdokasta on 
ehdotettu eikä näin ollen eduskunta ole voi
nut Y'htyä. kansliatoimikunnan valitsemi-
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sesta on vaali toimitettava suhteellista vaar 
lita.paa koskevain määräysten mukaan. Tä
män johdosta ilmoitan, että vaali toimite
taan ensi ke:skiv·iikkona kello 1l aamupäi
vällä alkavassa istunnossa ja vaalilistat vaa
lia varten ovat jätettävät eduskunnan sih
teerille tiistaina ennen kello 12 päivällä. 

Ilmoitus valtiopäivien avajaisista. 

P u hi e m] e s: V aitiopäivien avauksen 
juhlamenojen ohjaajalta on saapunut kir
jelmä, jonika sihteeri lukee: 

Helsingissä 1 päivänä syyskuuta 19e7. 

Eduskunna:n: Herm Puhemiehelle. 

Tasavallan Presidentin ilmoitettua, että 
1927 vuoden varsinaiset Valtiopäivät juh
lallisesti avataan 5 päivänä syyskuuta W27, 
tulee Tasavallan Presidentti samana päi
vänä, sen jälkeen kuin Nikolainkirkossa on 
pidetty jumalanpalvelus, Presidentin lin
nan isossa salissa tervehtimään Eduskuntaa 
ja julistamaan Valtiopäivät avatuiksi. Juh
lomenojen ohjaajaksi määrättynä on mi
nulla kunnia Tasavallan Presidentin käs
kystä kutsua T e i d ä t, Hel'lra Puhemies ja 
arvoisat Edustajat, sekä jumalanpa1veluk
seen Nikolainkirkkoon että mairuittuihin 
juhlamenoihin linnan isoon saliin, antaen 
samalla tiedoksi,. että jumalanpalvelus alkaa 
klo 1;2 päivällä ja että juhlamenot linnassa 
tapahtuvat heti kirkonmenojen päätyttyä. 

Ilmoittaen tämän T e.i ll e, Herra Puhe
mies, pyydän kunnioittaen, että se myöskin 
saatettaisiin Eduskunna;n ja sen: oikeusasia
miehen tietoon. 

Armas Yöntilä. 

Helsingforn, .den 1 septemb~r 1927. 

Till Rilr..sdagens Herr Talman. 

Sedan Republikens Presidenrt meddelat1 att 
1927 års lagtima Riksdag skall högtidligen 
öppnas den 5 innevarande septemlber, kom
mer RepUJblikens P.res~dent sagda d.ag, efter 

det gudstjänst i rNikolaikyrka:n förrättats, 
att i stora salen uti Presidentens slott häl.sa 
Riksdagen samt förklara densamma öppnaq. 
1 egenskap av tillförordnad Ceremonim~ 
tare oeili. på uppdrag av Rep:11blikens Presi
dent 'har jag äran härmed inibjuda Eder, 
Herr Talman~ ooh Herrrur Riksdagsmän till 
såväl gudstjänsten i Nikolaikyrkan som om
förmälda ceremoni i slottets stora sal, med 
anmälan tillika. att gudstjänsten vidtager 

• kl. 12 på dagen oeh ~Ltt förenämnda cere
moni i slottet äger rum o~ede:llbart därefter. 

Meddelande Eder, Herr Talma:n, det före
stående, har jag äran anhålla,. att detsamma 
jämväl bleve Riksdagen och dess justitie
ombudsman delgivert. 

Armas Yöntilä. 

Ilmoitus puhemiehen ja varapuhemiesten 
vaalista. 

P u h e m i e s: Esite,tään ta.rkistusta var
ten Tasavallan Presidentille lähetettävä kir
jelmä Eduskunnan Puhemiehen ja varapu
hemiesten vaalista. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunta ilmoittalL kunnioittavimmin, 
että Eduskunta on voimllJSsa olevau valtio
päiväjärjestykseu 23 § :n mukaisesti täuä 
päivänä toimittanut puhemi~hen ja kahden 
varapuhemiehen vaalin 1927 vuoden varsi
n~Listen valtiopäiväin a1jaiksi ja että täten 
on va.littu : 

p u h e m i e h e k s i Suomen Pankin joh
tokunnan jäsen Kyösti Kallio; 

ensimmäiseksi varapuhemie
h e k s i jumaluusopin tohtori Paavo Ee,mil 
Virkkunen; sekä 

t oi. se k s i v w r a p 11 h e m r e, he k s i 
kauppalan esimies Rieti Wilhelm Itkonen. 

Helsingissä 3 päivänä syyskuuta 19127. 
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Till Republikens Presiden.t. 1 

Riksdagen har iiran hiilrm.ed anmäla, att 
Riksdagen,. jämlikt 23 § i gällande lan.t
dagsordning, denna dag förrättat val av 
talman. och tvänne vicetalmän för 1927 års 
lagtinia riksdag ooh att därnd utsetts: 

t i 11 t a 1 m a n medlemmen i Finlands 
Ban.ks direktion Kyösti Kallio; 

1l i 11 f ö r s t e v i c e t a l m a n teologie
doktorn Paavo Eemil Virkkunen; samt 

t i ll a n d r e v i c e t a.:l m a n köpings
föreståndaren Rieti Wilhelm Itkonen. 

Kirjelmä hyväksytään. 

P u h e m i e s : Kehoitan eduskunnan jä
seniä kokoontumaan. maanantaina 1:5 mi
nuuttia va.ille 12 eduskuntatalolle mennäk:
semme saattueessa jumalanpalvelukseen. 
Senjälkeen kun jUhlamenat linnassa ovat 
päättyneet, pidetään eduskunnan istunto 
kello 3. 

Täysi-istunto päättyy kello 1,43 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Eino J. Ahla. 
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Valtiopäiväin avajaiset. 

Valtiopäiväjumalanpalvelus Nikolain
kirkossa. 

Kello 1'1,45 päivällä eduskuntatalon edus
talle kokoonnuttuaan lähtivät edustajat kul
kueessa., puhemies ja varapuhemiehet etu
maisina, Nikolainkirklmon, jonne myös 
Eduskunnan oikeusasiamies, korkein sotilas
päällystö, korkeimman oikeuden ja korkeim
man hallinto-oikeuden presidentit ja jäsenet 
sekä ulkovaltain edustajat saapuivat. 

Sittenkun eduskunnan jäsenet, diplo
maattikunta, sotaväen ylin päällystö, kor
keimpien oikeuksien, Helsingin yliopiston ja 
virastojen edustajat, kutsuvieraat ja muu 
yleisö olivat asettuneet paikoilleen, saapui
vat kirkkoon Tasavallan Presidentti, valtio
neuvoston jäsenet ja oikeuskansleri. 

Jumalanpalveluksessa avustivat Suomen 
Laulu prof. Heikki Klemetin johtamana ja 
urkutaiteilija John Sundberg. A1tta;ripal
veluksen toimittivat pastorit Väinö Fors
ma.n ja Martti Cederberg, joista ensinmai
nittu toimi liturgina.. V aitiopäiväsaarnan 
piti edusta,ja, tuomiokapitulinasessori Le o 
Gummerus, lausuerr: 

Herramme Jeesuksen Kristuksen armo, 
Isän Jumalan rakkaus ja Pyhän Hengen 
osallisuus olkoon meidän kanssamme. 

Niin Mooses palasi Herran luo ja sanoi: 
,,Minä rukoilen, tämä kansa teki suuren 
synnin; he tekivät itsellensä kultaisen ju
malan. Nyt siis anna heidän rikoksensa 
anteeksi; mutta jos et, niin pyyhi minut 
pois kirjastasi, jonka olet kirjoittanut." 
(2 Moos. 32: 31, 32.) 

Tässä puhuu meille mies, joka tuntee sy
vää vastuunalaisuutta. 

Mooses oli saanut sisäisen kutsumuksen 
lähteä kansansa johtajaksi. Suuria vaikeuk-

sia oli hänellä ollut tässä· tehtävässä. Orjuu
den maasta oli päästävä pois, meren yli ja 
erämaan halki oli kuljettava.. Onnellisesti 
oli kuitenkin vaarat voitettu, ja Siinain vuo
rella oli liitto Jumalan kanssa solmittu. 
Mutta saman vuoren juurella oli Israel pa
hasti rikkonut tämän liiton. Se oli tehnyt 
itselleen kultaisen jumalan, jonka ympärillä 
tanssiessaan se unohti isäin Jumalan. Ran
gaistus ja tuho uhkasi nyt rikkonutta kan.. 
saa. Eikö olisi MoosekseUe, kansan johta
jalle, ollut parempi hylätä sellainen kansa 
ja jättää se kulkemaan omia kohtaloitaan? 
Ei! 'Mooses tuntee, että hänen kohtalonsa 
oli sidottu Israelin kohtaloon. Vastuunalai
suuden tunto pitää hänet paikoillaan. 

Pieni lapsi, joka huoletanna leikkii van
heimpainsa kodissa, ei tunne mitään vas
tuunalaisuutta. Se huomaa, että toiset kan
tavat kaiken huolen sekä hänestä että kai
kista kodin asioista. Mutta vähitellen alec.. 
taarr sillekin anta:a tehtäviä. Pienille har
teille lasketaan kouluhuolet. Ja kun nuori 
ihminen astuu ulos maailmaan, kun hän 
perustaa oman kodin, saa aseman ja tehtä
vän yhteiskunnassa, silloin karttuu hänelle 
vastuunalaisuutta. Elämä asettaa hänelle 
velvollisuuksia, joita hänen on täytettävä, 
ja hän on vastuussa siitä ta.vasta, millä ne 
tulevat suoritetuiksi. 

Kaikki työ, mitä yhteiskunnassa tehdään, 
on syvemmältä katsoen yhtä tärkeää. Onhan 
rakennuksessa perustuksen muuraa.minen 
yhtä tärkeätä ja vastuunalaista kuin katon
harjan nostaminenkin, vaikkapa perustus 
jää näkymättömiin ja katto kohoaa kaikkien 
katseltavaksi. Mutta voidaan kuitenkin sa
noa, että joku toimi on sitä tärkeämpi, mitä 
suurempain joukkojen onni ja menestys sen 
täyWiinisestä riippuu. Kuinka. suuri on
kaan niiden vastuunalaisuus, jotka ovat ase
tetut kokonaisen kansan yhteisiä asioita hoi
tamaan! 

3 
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Vastuuntunto sitoo ihmistä hä:nen tehtä
väänsä eikä laske häntä siitä irti. Se myös 
tekee hänet alttiiksi uhraamaan omat etunsa 
korkeamman tarkoitusperän sa·a vuuttami
seksi. Tekstissämme mainitulta Israelin 
kanSan johtajalta vaati hänen asemansa 
suuria henkilökohtaisia uhrauksia. Hänellä 
olisi Egyptissä Faaraon hovissa oUut rik
kautta ja kunniaa, mutta häm tunsi olevansa 
vastuussa kansastansa,. ja niin hän, kuten 
Uudessa Testamentissa s3!notaan, otti mie
luummin kärsiäkseen vaivaa yhdessä Juma
lan kansan kanssa kuin saadakseen synnistä 
lyhytaikaista nautintoa. Hän jätti Egyptin 
aarteet, hän ei pelännyt kuninkaan vihaa, 
hänen oma kohtalonsa oli hänelle vähem
mänarvoinen sen rinnalla, että hänen kan
sansa, jota hän syvåsti ja palavasti rakasti, 
pelastuisi. ,Nyt siis anna heille heidän 
rikoksensa anteeksi, mutta jos et, niin pyyhi 
minut :pois kirjastasi ! " 

Samanlaista altista, itsensä unohtavaa ja, 
yhteisten :päämäärien hyväksi uhrautuvaa 
mieltä kuin tässä näemme Mooseksessa, 
nykyaikakin kipeästi tarvitsee. Oma etu ja 
itsekkäät luokkapyyteet on opittava sysää
mään syrjään ja koko kans:an yhteinen paras 
on oleva johtotähtenä. Meidänkin kan~ 
samme on suuressa vaarassa. Monet ovat 
senkin keskuudessa ne, jotka ovat tehneet 
itselleen kultaisen jumalan ja tanssin pytir
teeseen upottavat sydämensä syvemmän kai
puun. Tämänkin kansan henkisten johta~ 
jain asema on vaikea ja vastuunalainen.. 

Kun Mooses oli ahdistettuna kansansa, 
tähden, niin hän turvautui rukoukseen. 
Rukouksessa hän esitti kansansa asian Ju-· 
mala.lle. Hänen rukouksensa tuli kuullu:ksi, 
ja hän itse sai rohkeutta vaikeuksista huoli
matta pysyä paikoillaan ja johtaa kansaansa 
eteenpäin. 

Arvoisat kuulijat! Koska se tehtävä, jota 
varten Suomen kansan eduskunta nyt ko
koutuu, on myöskin suuressa määrin vaikea 
ja vastuunalainen, niin me teemme hyvin,. 
jos mekin Mooseksen tavoin käännymme 
asioissa.mme Jumalan, kansain kaitsijan 
:puoleen. Kansamme keskuudessa on monta, 
jotka yleisessä kirkkorukouksoosa rukoilevat 
eduskunnan puolesta. Jos täälläkin on 
monta, joiden sydämistä työn keskellä ko
hoaa huokaus ylöspäin, niin me soommeolla 
vakuutetut siitä, ettei täällä tehty työ ole 
turhaa, vaan että siitä on tuleva hyötyä ja 
menestystä kansallemme sekä nykyhetkellä 

että tulevaisuudessa. Sen Jumala suokoon! 
Amen. 

Oeh Mose gick til1baka till Herren och 
sade: ,Ack, detta folk har begått en stor 
synd; de hava gjort sig en gud av guld. 
Men förlåt dem nu deras synd l Va.rom 
icke, så utplåna mig ur boken, som du skri
ver i !" (2 Mose bok. 32: 31, 32.) 

Här tala,r till oss en man, som känner 
djup ansvarighet. 

Mooe hade fått en inre kallelse att bliva 
sitt folks ledare. Stora svårigheter hade 
han fått pröva i utövandet av detta kalL 
Det gälde att komma ut ur träldomens land,. 
man hade att vandra över havet och genom 
öknen. Lyckligtvis hade man dock över
vunnit fa.rorna, och på Sinai berg hade för~ 
bundet med Gud ingåtts. Men. vid foten av 
sa.mma !berg hade Israel illa brutit detta 
förbund. Det hade gjort sig en gud av 
guld, och dansamde kring densamma hade 
det förgätit den eviga guden. Stra'if och 
fördärv hotade nu det folk som försyndat 
sig. Hade det icke för Mose, folkets ledare, 
v~rrit bättre att övergiva ett sådant folk och 
överlämna detsamma låt sitt eget öde~ Nej! 
Mose känner, att hans öde är färknippait 
med Israels öde. Ansvari:ghetskänslan hål
ler honom kvar :på han.s plats. 

Ett litet barn, som sorglöst leker i sina. 
föräldrars hem, känner ingen ansvarighet. 
Det märker, att andra bära hela omsorgen 
såväl om barnet som om andra hemmets 
angelägenheter. Men småningom erhåller 
även :barnet uppg~fter. På de s:påJda skuld
rorna läggas skolomsorgerna. Oeh när en 
ung människa träder ut i livet, niiJr han 
grundar ett eget hem, erhåller en ställning 
och uppgift i samhället, då tilltager hans 
ansvarighet. Livet ställer fordringar på 
honom som han har att uppfylla, och han 
bör ansva,ra för det sätt, på vilket dessa 
plikter bliva utförda. 

Allt arbete, som utföres i samhället, är 
djupare sett lika viktigt. I en byggna,d är 
ju läggandet av grunden lika så viktigt som 
resandet av takåsen, fastän grunden förblir 
osynlig och taket höjer sig till aflmänt 
åskådande. Men man kan likväl säga, att 
ett värv kan vll!ra viktiga,re än ett annat i 
den m:ån som uppfyllandet av. detsamma 
avser större skarors lycka och framgång. 
Huru stor är icke deras ansvarighet, som 
blivit utsedda att handha:va ett helt folks 
gemensamma angelägenheter ! 
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.Ansvarighetskänslan .binder människan 
vid hennes uppgift ooh släpper henne icke 
lös, Den gör ock henne beredvillig att upp
offra sin egen fördel för uppnåendet av ett 
högre syftemål. Av den i vår text nämnda 
ledaren för Israels folk fordrade hans ställ
ning stora personliga uppoffringar .. I Egyp
ten vid Faraos hov hade rikedom och ära 
kommit honom till del, men han kände sig 
ansvarig för sitt folk, så att han, såsom det 
siiges i Nya testamentet, åtog sig att hellre 
lida nöd tillsammans med Guds utvalda 
folk, än att i synd njuta kortvarig fröjd. 
Han övergav. Egyptens skatter, han fruk
tade icke k<m ungens vrede, hans eget öde 
var honom mindervärdigt i jämförelse med 
det, att hans folk, som han älskade djupt 
och brinnande,, skulle räddas. ,Förlåt dem 
nu deras synd ! Varom icke, så utplåna mig 
u:r boken, som du skriver i !" 

Ett liknande, hängivet, självförgätande 
och för gemensamma mål uppoffrande sin
nelag, som vi se här hos Mose, har även. 
nutiden ett trängande behov av. Egen för
del och egoistiska klass-&trävanden bör man 
lära sig att åsidosätta och hela folkets ge
mensamma bästa bör bliva ledstjärnan. 
Också vårt folk befinner sig i stor fara. 
Ä ven inom vårt folk finns det många, som 
gjort sig en gud av guld och i dansens virvel 
dränkt sitt hjärtas djupaste trängtan .. Även 
hos detta folk är de andliga ledar:nas ställ
ning svår och ansvarsfull. 

Då MOS€ var .betryckt för sitt folks skull, 
tog han sin tillflykt till bönen. I bönen 
fmmlade han sitt folks sak inför Gud. Hans 
bön blev hörd, och han själv fick mod att, 
trots svärigheterna, kvarstå på sin plats och 
leda. sitt folk fram:åt. 

Ärade åhörare ! Då det åliggande, för 
vars skull riksdagen nu sammanträder, ookså 
i hög grad är svårt och ansvwrsfullt, så göra 
vi väl, om även vi i likhet med Mose vända 
oss med våra angelägenheter till Gud, fol
kens beskyddare. Bland våcr:'t folk finnes 
det många, som i den allmänn:a kyrkobönen 
bedja för vår riksdag. Om det även här 
finnes många,. ur vilkas hjärtan under a·r
betet en suck höjer sig uppåt, så kunna vi 
vara övertygade om, att det arbete, som ut
föres här, ej är förgäves, utan skall det
samma lända vårt folk till g!llgn och väl
signelse såväl den dag som är som- i fram
tiden. Gud give det! Amen. 

Saarnan jälkeen seurasi alttaripalvelus 
pä:ättyen Herran siunaukseen. Suomen 
Laulu esitti jälleen prof. Klemetin johdolla 
Anton Brucknerin säveltämän kuorolaulun 
,Soinnuin kirkkain". Jumalan palvelus 
päättyi suomalaiseen keskiaikaiseen sävel
lykseen uruille : Ramus virens olivarum. 

Jumalanpalveluksen päätyttyä lähtivät 
eduskunnan puhemies, varapuhemiehet ja 
jäsenet kulkueessa 

Presidentin linnaan, 

jonka suureen saliin edustajat asettuivat 
puoliympyrään sekä hallituksen jäsenet, 
diplomaattikunta, korkein sotapäällystö ja 
kutsuvieraat heille osotetuille paikoille. 

Pöytäkirjaa asettui pitämään esittelijä
neuvos A. E. Rautavaara. 

Saliin saa:pui Tasavallan Presidentti 
seurueineen. 

P r e side n t t i lausui eduskunnalle 
suomeksi ja ruotsiksi näin kuuluvat terveh
dyssanat: 

Suomen kansan edustajat ! 

Kun lakimääräisillä vaaleilla valittu uusi 
eduskunta aloittaa nyt vastuunalaisen ja 
tärkeän työnsä, tapahtuu tämä ulkoMisesti 
suotuisain edellytysten vallitessa. Maamme 
valtiollinen elämä on jatkuvasti vakiintunut 
tarjoten entistä suurempia mahdollisuuksia 
rauhalliselle ja tulokselliselle työskentelylle 
maan ja kansan hyväksi. Taloudelliset 
Dlomme ovat niinikään tällä hetkellä edulli
set. Vuodentuloa, josta maan taloudellinen 
elä!mä niin suuresti riippuu, voidaan pitää 
lupaavana ja teollisuuskin työskentelee suo
tuisissa olosuhteissa. Myöskin valtion ra
h'a:llinen asema on hyvä. Meillä on näin
ollen täysi syy luottavaisesti katsoa tulevai
suuteen. 

Vaikka siis ulkonaisia vaikeuksia ei tällä 
hetkellä ole näkyvissä, tulee eduskunnalla 
nyt alkavalla istuntokaudella kuitenkin ole
maan runsas työtaakka kannettavana:an. Jo 
edelliseltä eduskunnalta perintönä olevat, 
lepäämään jääneet lait tulevat monilukui
suutensa ja tärkeytensä vuoksi vaatimaan 
suuren osan eduskunnan työstä. Niiden 
joukossa on ensi tilalla mainittava uuden 
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valtiopäiväjärjestyksen säätäminen, erinäi
set maan puolustusta koskeva;t asiat samoin
kuin maatalouden edistämistä tarkoittavat 
J.ait. 

Näiden asiain lisäksi on hallituksen toi
mesta valmistettu eduskunnalle joukko 
uusia esityksiä, joista osa voidaan antaa 
eduskunnalle jo nyt eduskuntatyön alkaessa. 
Näistä tulee hallituksen esitys ensi vuoden 
tulo- ja menoarvioksi siihen liittyvine vero
esityksineen tavan mukaan vaatimaan run
saan osan eduskunnan istuntokaudesta. 
Muista esityksistä kiintyy huomio ensi kä
dessä niihin, jotka tarkoittavat maan tuo
tannollisen toiminnan edistämistä, valistus
työn jatkuvwa tehostamista, samoinkuin 
toistaiseksi meillä monessa suhteessa puut
teellisen sosialihuollon kehittämistä. Myös
kin kieltolain edelleen tehostamiseen samoin
kuin eräiden kunnallisten olojen korjaami
seen on hallitus kiinnittänyt huomiota ja 
valmistanut niistä esityksiä eduskunnalle. 
Valmistusasteella on hallituksessa lisäksi 
useita muita kysymyksiä, muun muassa eh
dotus uudeksi aviokaareksi. 

Ulkopoliittisissa suhteissa on tasaista ke
hitystä jatkunut. Siitä ovat todistuksena 
nekin uudet sopimukset vieraiden valtioiden 
kanssa, jotka nyt a1ka.valla istuntokaudella 
tullaan jättämään eduskunnan tarkastettal
viksi ja hyväksyttäviksi. Suhteiden järjes
tely ja ylläpitäminen yksityisten valtioiden 
kanssa muodostaa kuitenkin vain yhden puo
len itsenäisen va:ltion ulkopoliittisessa toi
minnassa. Kansainvälinen elämä yhä moni
naistuvine kysymyksineen asettaa eri mai
den hallituksille ja eduskunnille jatkuvasti 
uusia tehtäviä, jotka vaativat osakseen eri
koista huomiota. Varsinkin on näin asian
laita sellaisiin mailiin nähden, jotka, kuten 
Suomi, vasta äskettä:in ovat saavuttaneet 
itsenäisyyden. On tärkeää, että Suomessa
kin täysin oivalletaan tämän kansainvälisen 
toiminnan merkitys, sillä sen kautta var
mimmin vakiintuu maan asema itsenäisenä 
valtiona. Myös eduskunnalta se vaatii yhä 
kiinteämpää kansainvälisen elämän ilmiöi
den tarkkaamista. 

Olen va;rma siitä, että eduskunnalle on 
osoittautuva mahdolliseksi suoriutua edes
sään olevasta työstä onnellisesti, maata ja 
sen eri väestökerroksia, hyödyttävällä ta-'
valla. ,Tämän tuloksen saavuttamiseksi on 
välttämätöntä, että olronru;sa olevia mieli
pide--eroavaisuuksia tasoitetaan ja kaiken 
toiminnan päämääräksi asetetaa'n yhtenäi-

sen isänmaan etu. Näin menetellen edus
kunta puolestaan lujittaa tasavaltamme 
perusteita ja itsenäisyyttämme, joiden kym
menvuotista olemassaoloa me tämän vuoden 
lopussa olemme tilaisuudessa viettämään. 

Toivottaen menestystä eduskunnan alka
valle työlle julistan vuoden 10017 valtiopäi
vät avatuiksi. 

'Eduskunnan P u he m i e s K a ll i o ter
vehti Tasavallan Presidenttiä seuraavin sa
noin: 

,,Kunnioitettava Herra Tasavallan PTeSi
den:tti! 

Huolestunein mieJ..in on: kansamme seu
rannut Herra Tasavallan Presidentin pitkä~ 
aikaista sairautta. Kokoutunut eduskunta 
kansamme ohella tuntee iloa Teidän paJ"an
tumisenne johdosta. Eduskunnan puolesta 
ilmituon Teille, Herra Tasavallan Presi
dentti, eduskunnan kunnioituksen.'' 

Lopuksi luki Tasavallan Presidentti seu
raavan luettelon niistä hallituksen esityk
sistä, jotka eduskunll'alle jätettiin. 

N :o 1. Esitys laiksi metsä:- ja lauttaus
työväen asumuksista. 

N :o 2. Esitys sairausvakuutuslaiksi. 
N :o 3. Esitys laiksi valtion ja Helsingin 

kaupungin välisen tilusvaihdon toimeenpa~ 
nemisesta. 

N :o 4. Esitys koroitetun tupakkavalmis
teveron kantamisesta v. 1900. 

N :o 5. Esitys laiksi uusmuotoisista val
tion oppikouluista. 

N :o 6. Esitys luonnonsuojelualueiden pe>
rustamisesta valtionmaille. 

N :o 7. iEsitys kansankirjastolaiksi. 
N :o 8. Esitys laiksi tullien kantamisesta 

vuonna 1928. 
N :o 9. Esitys erinäisteru muutosten teke

misestä tulo- ja omaisuusverosta annettuun 
lakiin. 

N :o 110. Esitys laiksi :välimiesmenette>
lystä. 

N :o 11. Esitys kansainvälisen työjärjes
töjen yleisen konferenssin kahdeksannella 
ja yhdeksännenä istuntokaudellaan vuonna 
1926 hyvälksymien sopimusten ra.tifioimi
'Sesta. 

N :o 112. Esitys valtion tulo- ja menoar
vioksi vuodelle 19218. 

N :o 13.. Esitys laiksi kansaillJlastentarhain 
valtioavusta. 



N :o 14. Esitys määrärahan myöntämi'
sestä uuden elinkustannustutkimuksen toi
meenpanoa varten. 

N :o 15. Esitys 46,000,000 markan suu
ruisen lisämäärärahan myöntämisestä~ val
tionrautateiden 'liikkuvan kaluston lisäämi
seen vuonna 1927. 

N :o 16. 'Esitys laiksi pormestarin, neu
vosmiesten ja maistraatinsihteerin vaalista. 

N :o 17. Esitys laiksi joulukuun kuuden
nen päivän viettämisestä yleisenä juhla- ja 
vapaa päivänä. 

N :o 18. Esitys määrärahan myöntämises
tä maamme itsenäisyyden muistomerkkikil
pailun järjestämistä varten. 

N :o 119. Esitys Suomen ja Itävallan väli
sen kauppa- ja merenkulkusopimuksen hy
väksymisestä. 

N :o 20. Esitys Suomen ja Sveitsin väli
sen väliaikaisen kauppasopimuksen hyväk
symisestä. 

N :o 21. Esitys Suomen ja Belgialll vä:li
sen sovinto- ja välitystuomiomen.ettelyä kos;.. 
kevan sopimuksen hyväksymisestä. 

N :o 22. Esitys Suomen ja Ruotsin väli
sen, yhteisen lohenkalastuksen järjestämistä 
Tornion- ja Muonionjoissa koskevan sopi
muksen sekä siihen liittyvien selityskirjain 
ynnä kalastussäännön hyväksymisestä. 

N :o ·23. Esitys kaupunkien kunnallisen 
keskushallinnon uudestaanjärjestelystä. 

N :o 24. Esitys laiksi apteekkilaitoksen 
uudelleoo järjestämisestä .. 

N :o 2·5. Esitys yksityismetsälaiksi. 
N :o 216. Esitys laiksi metsähallinnon pii

rikuntakonttorien piirikuntapäälliköiden vir
kojen muuttamisesta sopimusluontoisiksi. 

N :o .'2:7. Esitys suliiittiselluloosatehtaan 
perustamisesta Vei•tsiluodon sahalaitoksen 
yhteyteen. 

N :10 28. Esitys laiksi eräiden kieltolain 
säännösten muuttamisesta ja lisäyksistä 
sanottuun lakiin. 

Juhlallisen toimituksen tähälll päätyttyä 
siirtyivät eduskunnan jäsenet ja muut kut
suvieraat linnan sisähuoneisiin, missä heille 
tarjottiin kahvia ja virvokkeita. 

Eduskunnan istuntosalissa alkoi 

Täysi-istunto 

kello 3 i. p. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Puhetta johtaa puhemies K a: 11 i o. 

21 

Nimenhuudossa merkitään poissaole-
viksi edustajat Alestalo, von Born, Jutila, 
Juutilainen, Kulmala, Kylänpä.ä, Lautala, 
F. J. Leino, Malkamäki, L. Myllymäki, Paa
si vuori, Pulkkinen, Reinikainen, Särkkä, 
Welling ja Voionmaa. 

libn.O!itusasiat: 

Hyväksytty edustajanvaltakirja. 

J> u he mies: Ilmoitetaan, että hovioi
keudenasessori G u ru n a r S a h 1 s t e i n, 
joka on valittu eduskunnan jäseneksi Turun 
ja Porin läänin eteläisessä vaalipiirissä, on 
puhemiehelle esittänyt tarkastetun edusta
javaltaldrjansa, joten hän on oikeutettu ot
tamaan sija;n eduskunnassa. 

V. J :n 35 §:ssä mainittujen valiokuntain 
jäsenmäärä. 

P u h e m i e s : Puhemiehistö ehdottaa, 
että niitten valiokuntien jäsenten luku, 
jotka mainitaan valtiopäiväjärjestyksen 3ö 
§ :n 1 momentissa, määrättäisiin olemaan: 
valtiovarainvaliokunnassa 21, pankkivalio
kunnassa 13 ja muissa, nimittä:in perusius
lakivaliokunnassa, lakivaliokunnassa, talous.. 
valiokunnassa ja ulkoasiainvaliokunnassa 1rT 
kussakin. 
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Edelleen ehdottaa puhemiehistö, että var 
ra:jäseniä toimitus- ja tarkastusvaliokuntaan 
asetettaisiin 18 kumpaankin. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. 

Erikoisvaliokuntien asettaminen. 

Puhe m i e s: Nojautuen työjärjestyksen 
5 § :n 3 momenttiin ehdottaa puhemiehistö, 
että eduskunta niiden valiokuntien lisäksi, 
jotka mainitaan valtiopäiväjärjestyksen 
35 § :n 1 momentissa, asettaisi seuraavat 
erikoisvaliokunnat: laki- ja talousvaliokun
nan, sivistysvaliokunnan, työväenasiainva
liokunnan, maatalousvaliokunnan ja puolus
tu.sasiainvaliokunnan, ja että jäsenluku 
näissä valiokunnissa määrättäisiin 17 :ksi. 

Ehdotus hlyväksytään. 

Valitsijamiesten luku. 

iP u he mies: Edelleen puhemiehistö eh
dottaa työjärjestyksen 5 § :n nojalla, että 
valitsijamiesten luku määrättäisiin näillä 
va.ltiopäivillä olemaan 45. 

rEhdotus hyväksytään. 

Valitsijamiesten vaa:J.i. 

Puhemies: Ilmoitan, että valitsija
miesten vaali toimitetaan ensi keskiviikkona 
kello 11 päivällä alkavassa istunnossa ja että 
·ehdokaslistat ovat jätettävät eduskunnan 
sihteerille viimeistään tiistaina ennen kello 
12. 

Suuren valiokunnan vaali. 

P u ih e m i e s: Niinikään ilmoitetaan, että 
suuren valiokunnan jäsenten vaali toimite
taan myöskin ensi keskiviikon istunnossa, 
joka alkaa kelLo 11 päivällä, ja vaalilistat 
ovat samoin jätettävät ennen kello 12 tiis
taina. 

P u h e m i e s : Seuraava eduskunnan is
tunto on ensi keskiviikkona kello 11 päi
vällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 3.30 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Eino J. Ahla. 



3. Keskiviikkona 7 p. syyskuuta 1927 

Päåväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

1) Kansliatoimikunnan neljän jäse-
nen vaali ........................ . 

2) Valitsijamiesten vaali ........ . 
3) Suuren valiokunnan jäsenten 

vaali ............................ . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

4) Hallituksen esitys n :o 1 laiksi 
metsä- ja lauttaustyöväen asumuk-
sista ............................ . 

5) Hallituksen esitys n :o 2 sairaus-
vakuutuslaiksi ................... . 

6) Hallituksen esitys n :o 3 laiksi 
valtion ja Helsingin kaupungin väli
sen tilusvai:hdon toimeenpanemisesta 

7) Hallituksen esitys n :o 4 korote
tun tupakkavalmisteveron kantami-
sesta vuonna 1928 ................ . 

8) Hallituksen esitys n :o 5 laiksi 
uusmuotoisista valtion oppikouluista .. 

9) Hallituksen esitys n :o 6 luon
nonsuojelualueiden perustamisesta 
valtionmaille ..................... . 

10) . Halli~uk;sen esitys n :o 7 kan-
·sankirJasto:laiksl .................. . 

11) Hallituksen esitys n :o 8 laiksi 
tullien kantamisesta vuonna 1928 .... 

12) Hallituksen esitys n :o 9 erinäis
ten muutosten tekemisestä tulo- ja 
omaisuusverosta annettuun lakiin ... 

13) Hallituksen esitys n :o 10 laiksi 
valimiesmenettelystä .............. . 

14) Hallituksen esitys n :o 11 kan-
13ainvälisen työjärjestön yleisen konfe
-renssin kahdeksannella ja yhdeksän-

kello 11 a. p. 

Siv. 
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nellä istuntokaudellaan vuonna 1926 
hyväksymien sopimusten ratifioimi-
sesta ....................... · · ... · 

15) Hallituksen esitys n :o 12 valtion 
tul'O- ja menoarvioksi vuodelle 1928 .. 

16) Hallituksen esitys n :o 13 laiksi 
kansanlastentarhain valtioavustusta .. 

17) Hallituksen esitys n :o 14 määrä
rahan myöntämisestä uuden elinkus
tannustutkimuksen toimeenpanoa var-
ten ............................. . 

18) Hallituksen esitys n :o 15 
46,000,000 markan suuruisen lisä
määrärahan myöntämisestä valtion
rautateiden liikkuvan kaluston lisää-
miseen vuonna 19·27 .............. . 

19) Hallituksen esitys n :o 16 laiksi 
pormestarin, neuvosmiesten ja maist-
raatinsihteerin vaalista ........... . 

20) Hallituksen esitys n :o 17 laiksi 
joulukuun kuudennen päivän viettä
misestä yleisenä juhla- ja vapaapäi-
vänä ........................... . 

21) Hallituksen esitys n :o 18 määrä
rahan myöntämisestä maamme itsenäi
syyden muistomerkkikilpailun järjes-
tämistä varten ................... . 

22) Hallituksen esitys n :o 19 Suo
men ja Itävallan välisen kauppa- ja 
merenkulkusopimuksen hyväksymi-
sestä ............................ . 

23) Hallituksen esitys n :o 20 Suo
men ja Sveitsin välisen väliaikaisen 
kauppasopimuklSen hyväksymisestä .. 

24) Hallituksen esitys n :o 21 Suo
men ja Belgian välisen sovinto- ja 
välitystuomiomenettelyä koskevan so-
pimuksen hyväksymisestä ......... . 

25) Hallituksen esitys n :o 22 Suo
men ja Ruotsin välisen, yhteisen lo
henkalastuksen järj•estämistä Tor
nion- ja Muonionjoissa koskevan sopi-

Siv. 
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muksen sekä siihen liittyvien selitys
kirj~n !.nnä kalastussäännön hyväk-
symisesta ........................ . 

26) Hallituksen esitys n:o 23 kau
punkien kunnallisen keskushallinnon 
uudestaanjärjestelystä ............ . 

27) Hallituksen esitys n :o 24 laiksi 
apteekkilaitoksen uudelleen järjestä-
misestä. . ......................... . 

28) Hallituksen esitys n :o 25 yksi-
tyismetsälaiksi. . .................. . 

.29) Hallituksen esitys n :o 26 laiksi 
metsähallinnon piirikuntakonttorien 
piirikuntapäälliköiden virkojen muut-
tamisesta sopimuslumitoisiksi ...... . 

30) Hallituksen esitys n :o 27 sul
:fii ttisell uloosateh taan perustamisesta 
Veitsiluodon sahalaitoksen yhteyteen . 

31) Hallituksen esitys n :o 28 laiksi 
eräiden kieltolain säännösten muutta
mioosta ja lisäyksistä sanottuun lakiin 

32) Vuoden 1924 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi erään 
valtion omistaman tontin luovuttami
sesta konsertti- ja kongressitalon ra
k~;ntamista varten Helsingin kaupun-
kiin ............................. . 

33) Vuoden 19214 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus työnvälitys-
laiksi ........................... . 

34) Vuoden 1921:1: valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi koti
maisen viljantuotannon turva~misesta 

35) Vuoden 1924 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi asevel-
vollisille annettavista lomista ...... . 

36) Vuoden 1924 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi leima-
verolain muuttamisesta ............ . 

37) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
:r.~ämään jät~tty ehdotus valtiopäivä-
Jarpestykseksi .................... . 

38) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi kor
vauksen antamisesta maailmansodan 
aikana erinäisiä vahinkoja kärsineille 

39) Vuoden 191.25 valtiopäivillä le
pä_ämään ~ätetty ehdotus laiksi edus-
taJanvaaleista .................... . 

40) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi laivas-

Siv. 
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ton perustamisesta ranlllikkopuorus-
tusta varten ..................... . 

41) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi valtion 
viljavarastosta ................... . 

42) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi van-
kien ta,paturmakorvauksesta ....... . 

43) Vuoden 19.25 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi lunas
tusoikeuden käyttämisestä Ahvenan
m~a~ .. maak~n.~ssa sijaitsevaa kiin-
teistoa myytaessa ................. . 

44) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi, joka 
sisältää eräitä säännöksiä valtion vi-
roista ja pysyväisistä toimista ..... . 

45) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi uuden 
vai tiopäiväj ärj estyksen toimeen pa
nosta aiheutuvista välittävistä sään. 
nöksistä ......................... . 

46) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi sota-
tilasta .................. · · · · · · · · · · 

47) Vuoden 19216 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi kor
vauksen antamisesta maailmansodan 
aikana erinäisiä vahinkoja kärsineille 

48) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi, joka 
sisältää papiston erioikeuksien 13 koh
dan muuttamisesta 29 päivänä joulu
kuuta 1923 annetun lain selityksen .. 

49) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään_ jätetty ehdotus laiksi puo
lustuslaitoksen viroista ja toimista .. 

50) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi puo
lustusministeriön viroista ja toimista 

51) Vuoden 192·6 valtiopäivillä le-
päämään jätetty ehdotus laiksi ap-
teekkilaitoksesta .................. . 

·52) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus leipomotyö-
laiksi ...................... · · · · · · 

53) Vuoden 19.2i6 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus metsäpalo-
laiksi ...................... ·. · · · · 

M) Vuoden 192.6 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi suoje-
luskuntajärjestöstä ............... . 
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55) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi por ... 
mestarin ehdottamis- sekä neuvosmies
ten ja maistraatinsihteerin valitsemis-

Siv. 

oikeudesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 28 

56) Eduskunnan sihteerin Villiali 31 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään läsnäoleviksi 
kaikki edustajat. 

DmOiitusaS!iat: ' 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa Kansain
liiton yleiskokoukseen osanottoa varten ensi 
istunnosta alkaen noin kuukauden ajaksi ed. 
Keto. 

Äänestysten toimittaminen. 

P u h e m i e s : Puhemiehistö ehdottaa, 
että äänestykset täysi-istunnoissa toimitet
taisiin näillä valtiopäivillä. siten, että. puhe
miehestä oikealla olevalla uurnalla äänestä
vät ruotsalaisen kansanpuolueen, kokoomu.&
puolueen ja maalaisliiton edustajat sekä va
semmalla olevalla uurnalla kaikki muut 
edustajat. 

Puhemiehistön ehdotus hyväksytään. 

Päiiväjärjestybessä olevat asiat: 

1) Kansliatoimikunnan ueljän jäsenen vaali. 

,p u h e m i e s: Nyt on toimitettava 
kansliatoimikunnan vaali. Sitä varten on 
määräajan kuluessa jätetty viis·i .ehdokaslis
taa. Ne ovat yhdistetyt vaalili>puks~, joka 
on edustajille jaettu. Asiantuntijaksi vaa
litoimitukseen olen pyytänyt ylitarkastaja 

0. Hallstenin. Niitä edustajia, jotka asia
miehinä ovat ehdokaslistat jättäneet, nimit
täin edustajia Asikaista, Pennasta, Lehtoa, 
Kukkosta ja von Frenckelliä pyydän avusta
maan vaalitoimituksessa .. 

Vaali toimitetaan molemmilla uurnilla ja 
vaalin ta.pahduttua jatketaan istuntoa. 

2) Valitsijamiesten vaali. 

P u h e m ~ e s: Nyt toimitetaan valitsija
miesten vaali. Vaalia varten on oikeassa 
järjestyksessä jätetty kuusi ehdokaslistaa. 
Ne on yhdistetty vaalilipuksi, joka on edus
tajille jaettu. Asiantuntijaksi vaalitoimi
tukseen •olen pyytänyt ylitarkastaja 0. Hall
stenin. Pyydän niitä edustajia, jotka ovat 
asiamiehinä ehdokaslistat jättäneet, nimit
täin edustajia Lohi, Pennanen, Lehto, 
Sinkko, von Frenckell ja Asikainen, vaa
lissa avustamaan. 

Sittenkuin vaaliliput on allinettu ja avat
tu, jatketaan istullltoa heti. 

3) Suuren valiokunnan jäsenten vaali. 

Puhemies: Seuraa suuren valiokun
nan jäsenten vaali. Vaalia varten on oi
keassa järjestyksessä jätetty kuusi ehdokas
listaa. Ne on yhdistetty vaalilipuksi, joka 
on edustajille jaettu. Asiantuntijaksi olen 
tätäkin vaalia varten pyytänyt ylitarkastaja 
Hallstenin. Pyydän niitä edustaji:a, jotka 
ovat ehdokaslistat jättäneet, nimittäin edus
tajia Lohi, Pennanen, Lehto, Sinkko, Öster
holm ja Asikainen, vaalissa avustamaan .. 

Vaalin ta1pahduttua ja tketa:an istuntoa vä
littömästi. 

Pöydällepanot: 

4) Ehdotuksen laiksi metsä- ja lauttaus
työväen asumuksista 

sisältävä hallituksen esitys n :o 1 esitellään 
ja pannaan puhemiehistön e,hdotuksen mu
kaisesti pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

5) Ehdotuksen sairausvakuutuslaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 2 esitellään 
ja pannaan puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

4 
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6) Ehdotuksen laiksi valtion ja Helsingin 
kaupungin välisen tilusvaihdon toimeen

panemisesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 3 esitellään 
ja pannaan samoin pöydälle ensi perjantain 
istuntoon. 

7) Korotetun tupakkavalmisteveron kanta
mista vuonna 1928 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 4 esitellään 
ja pannaan puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle ensi tiistain istuntoon. 

8) Ehdotuksen laiksi uusmuotoisis.ta valtion 
oppikouluista 

sisältävä hallituksen esitys n :o 5 esitellään 
ja pannaan puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

9) Luonnonsuojelualueiden perustamista 
valtionmaille 

koskeva hallituksen esitys n lO 6 esitellään ja 
pannaan samoin pöydälle ensi perjantain 
istuntoon. 

10) Ehdotuksen kansankirjastolaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n lO 7 esitellään 
ja pannaan samoin pöydälle ensi perjantain 
istuntoon. 

11) Ehdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1928 

sisältävä hallituksen esitys n :o 8 esitellään 
ja pannaan puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle ensi tiistain istuntoon. 

12) Erinäisten muutosten tekemistä tulo- ja 
omaisuusverosta annettuun lakiin 

koskeva hallituksen esitys n :o 9 esitellään ja 
pannaan samoin pöydälle ensi tiistain istun~ 
toon. 

13) Ehdotuksen laiksi välimiesmenettelystä 

sisältävä hallituksen esitys n :o 10 esitellään 
ja pannaan puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

14) Kansainvälisen työjärjestön yleisen kon
ferenssin kahdeksannella ja yhdeksännellä 
istuntokaudellaan vuonna 1926 hyväksymien 

sopimusten ratifioimista 

koskeva hallituksen esitys n :o li1 esitellään 
ja pannaan samoin pöydälle ensi perjantain 
istuntoon. · 

15) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1928 

sisältävä ha~ituksen esitys n :o 1•2 esitellään 
ja pannaan puhemiehistön ehdotuksen mu
kaisesti pöydälle ensi tiistain istuntoon. 

16) Ehdotuksen laiksi kansanlastentarhain 
valtioavusta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 13 esitellään 
ja pannaan puhemiehistön ehdotuksen mu~ 
kaisesti pöydälle ensi perjantain istuntoon. 

17) Määrärahan myöntämistä uuden elinkus
tannustutkimuksen toimeenpanoa varten 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 14 esitel
lään ja pannaan samoin pöydälle ensi per
jantain istuntoon. 

18) 46,000,000 markan suuruisen lisämäärä
rahan myöntämistä valtionrautateiden liik

kuvan kaluston lisäämiseen vuonna 1927 

tarko~ttava hallituksen esitys n:o 15 esitel
lään ja pannaan puhemiehistön ehdotuksen: 
mukaisesti pöydälle ensi tiistain. istuntoon. 

Esitellään ja pannaan puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti pöydälle ensi perjan
tain istuntoon seuraavat päiväjärjestyksessä 
olevat asiat: 
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19) Ehdotuksen laiksi pormestarin, neuvos
mitJ~Sten ja mai!Stmatins:ihteerin v.aalils,ta 

sisältävä halli<tuksen esitys n :o 16; 

20) Ehdotuksen laiksi joulukuun kuudennen 
päivän viettämisestä yleisenä juhla- ja 

vapaapäivänä 

sisältävä hallituksen esitys n :o 17 ; 

21) Määrärahan myöntämistä maamme itse
näisyyden muistomerkkikilpailun järjestä

mistä varten 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 18; 

22) Suomen ja Itävallan välisen kauppa- ja 
merenkulkusopimuksen hyväksymistä 

:tarkoittava hallituksen esitys n :o 19; 

:23) Suomen ja Sveitsin välisen väliaikaisen 
kauppasopimuksen hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 20; 

.24) Suomen ja Belgian välisen sovinto- ja 
välitystuomiomenettelyä koskevan sopimuk

sen hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 21 ; 

:25) Suomen ja Ruotsin välisen, yhteisen 
lohenkalastuksen järjestämistä Tornion- ja 
~Iuonionjoissa koskevan sopimuksen sekä 
.siihen liittyvien selityskirjain ynnä kalastus-

säännön hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 22; 

.26) Kaupunkien kunnallisen keskushallinnon 
uudestaanjärjestelyä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 23; 

27) Ehdotuksen laiksi apteekkilaitoksen 
uudelleen järjestämisestä 

sisältävä hallituksen esitys n. :o 24; 

128) Ehdotuksen yk,sityilsmetsälaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n lO 25; 

29) Ehdotuksen laiksi metsähallinnon piiri
kuntakonttorien piirikuntapäälliköiden vir

kojen muuttamisesta sopimusluontoisiksi 

sisältävä hallituksen esitys n lO 26; 

30) Sulfiittiselluloosatehtaan perustamista 
Veitsiluodon sahalaitoksen yhteyteen 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 27; 

31) Ehdotuksen laiksi eräiden kieltolain 
säännösten muuttamisesta ja lisäyksistä 

sanottuun lakiin 

sisältävä hallituksen esitys n :o 28; 

32) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi erään valtion omista
man tontin luovuttamisesta kon,ertti- ja 
kongressitalon rakentamista varten Helsin-

gin kaupunkiin; 

33) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus työnvälityslaiksi; 

34) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus }laiksi kotimaisen viljan

tuotannon turvaamisMta; 

35) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi asevelvollisille annetta

vista lomista; 

36) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi leimaverolain 

muuttamisesta; 

37) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus valtiopäiväjärjestykseksi; 

38) Vuoden 1925 valtiopäivil1ä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi korvauksen antamisesta 
maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja 

kärsineille; 

39) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi edustajanvaaleista; 
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40) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi laivaston perustami

sesta rannikkopuolustusta varten; 

41) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi valtion viljavarastosta; 

42) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi vankien tapaturma

korvauksesta; 

43) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi lunastusoikeuden käyt
tämisestä Ahvenanmaan maakunnassa sijait-

sevaa kiinteistöä myytäessä; 

44) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus. laiksi, joka sisältää eräitä 
säännöksiä valtion viroista ja pysyväisistä 

toimista; 

45) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi uuden valtiopäiväjär
jestyksen toimeenpanosta aiheutuvista välit-

tävistä säännöksistä; 

46) Vuo~en 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi sotatilasta; 

47) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi korvauksen antamisesta 
maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja 

kärsineille; 

48) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi, joka sisältää papiston 
erioikeuksien 13 kohdan muuttamisesta 29 

päivänä ioulukuuta 1923 annetun lain 
selityksen; 

49) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi puolustuslaitoksen 

viroista ja toimista; 

50) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi puolustusministeriön 

viroista ja toimista; 

51) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi apteekkilaitoksesta; 

52) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jäetty ehdotus leipomotyMaiksi; 

53) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus metsäpalolaiksi; 

04) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi suojeluskunta

järjestöstä; 

55) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi pormestarin ehdotta
mis- sekä neuvosmiesten ja maistraatinsih-

teerin valitsemisoikeudesta. 

Kansliatoimikunnan vaalin tulos. 

Puhemies: Julistetaan kansliatoimi'
kunnan vaalin tulos. 

Sihteeri lukee va,alipöytäkirjan: 

Eduskunnan kansliatoimikunnarn neljän 
jäsenen vaalissa 7 päivänä syyskuuta 1927, 
jota varten oli annettu viisi eri ehdokaslis
taa on kunkin ehdokaslistan hyväksi anta~ 
nut äänensä: 

listan n:o 1:n hyväksi 20 äänestäjää 
, 

" 
2:n 

" 
4l 

" 
" " 

3:n 
" 

61 
" 

" " 
4:n1 

" 
53 ,, 

, 
" 

5:n 
" 

24 
" 

eli yhteensä 199 äänestäjää. 

Edellä mainittujen äänestäjälukujen pe
rusteella sekä ottamalla huomioon, ettei mi
hinkään ehdokaslistaan ole otettu en.empää 
kuin yhden ehdokkaan nimi, tulee valituksi 
kustakin listasta n :o 2, 3, 4 ja 5 yksi ehdo
kas. 

V a:lituiksi ovat näin ollen tulleet: 

Ehdokaslistasta n :o 2 :sta edustaja Nik
kanen, 

Ehdokaslistasta n :o 3 :sta edustaj:a Har
vala, 

Ehdokaslistasta n :o 4 :sta edustaja Kal
liokoski, 

Ehdokaslistasta n :o 5 :sta edustaja Öster
holm. 

Helsingissä 7 päivänä. syyskuuta 1927. 

Onni Hallsten. 



Valitsijamiesten vaalin tulos. 

P u he m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja ·istuntoa jatketaan. tänään kello 
l./2 2. 

Pyydän kansliatoimikunnan jäseniä ko
koontumaan puhemiehen huoneessa nyt 
heti. 

;Istuntoa jatkettaessa julistetaan valitsija~ 
miesten vaalin tulos. 

Isunto keskeytetään keitlo 12,43 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 1.30 i. p. 

P u h e m i e s : Kansliatoimikunta ehdot
taa työjärjestyksen 3 § :n nojalla, että edus
tajat istuisivat eduskunta,ryhmittäin, siten 
että äärimmäisenä oikealle asettuu ruotsa
laisen kansanpuolueen eduskuntaryhmä, sen 
rinnalle kansallisen kokoomuspuolueen edUS
kuntaryhmä, sen jälketm kansallisen edis
tyspuolueen edustajat, sen jälkeen maalais
liiton eduskunta·ryhmä, sen rinnalle sosiali
demororaattisen puolueen eduskuntaryhmä 
ja äärimmäiseksi vasemmalle työläisten ja 
pienviljelijän vaalili~ton edustajat. 

Ehdotus hyväksytään .. 

Eduskunnan virkamiehet. 

P u h e m i e s : Samoin kansliatoimikunta 
ehdottaa, että näillä valtiopäivillä asetettai
siin työjärjestyksessä mainittujen virka
miesten lisäksi seuraavat virkamiehet: yleis
tulkki esittämäänsuomeksiruotsalaisten lau
suntojen ponnet sekä puhemiehen lausunnot 
ruotsiksi ja yksityistulkki ru{)tsalaisen kan
sanpuolueen kansanmiehiä varten, jonka tul
kin tulee tarvittaessa avustaa mainittuja 
edustajia valiokunnissa, jos kansliatoimi
kunta niin määrää. !Sitäpaitsi kansliatoi
mikunta ehdottaa asetettavaksi painatustöi
den valvojan ja hänelle apulaisen sekä yli
määräisten notarin ruotsalaiseen kanslm
osastoon. .Edelleen ehdottaa. kansliatoimi-

kunta, että eduskunta antaisi kansliatoimi
kunnan tehtäväksi täyttää nämä virat. 

Kansliatoimikunnan ehdotukset hyväksy
tään. 

Valitsijamiesten vaalin tulos. 

P u h e m i e s: Valitsijamiesten vaalin 
tulos ilmoitetaan: 

Vaalipöytäkirja luetaan: 

Eduskunnan valitsijamiesvaalissa. 7 pal
vänä syyskuuta 19217, jota varten oli annettu 
6 eri ehdokaslistaa, on kunkin ehdokaslistan 
hyväksi antanut äänensä: 

listan n :o 1 ::n hyväksi 51 ään.estäjää 
" " 2 :lli " 34 " 
" "3:11 " 60 " 
,., " 4:n " 10 " 
" " 5:n " 24 " 
" " 6::n " 20 " 

eli yhteensä 199 äänestäjää. 

Vaalijärjestyksen 7 § :n mukaan osamaa
riä järjestettäessä huomataan, että eri listo
jen ehdokkaista on valittu: 

listasta n :o 1 :stä 12 valitsijamiestä 
, , ,z :sta 8 , 
" " 3 :sta 14 " 
" ,,; 4 :stä 2J " 
" " 15 :stä ·5 " 
, , ,() :sta 4 , 

Vaalijärjestyksen 111 § :n mukaan tulee 
näin ollen eri ehdokaslistojen varajäsenten 
luku olemaan: 

listasta n:o 1 :stä 5 varajäsentä 
,. " 

2:sta 3 
" 

" 
,., 3 :sta: 5 , 

" 
,, 4:stä 1 

" 
" " 

5 ::stä 2 , 
, 

" 
6:sta ~ 

" 

V alituirosi ovat näin ollen tulleet, kun ote
taan huomioon, että ehdokaslista n :o 1 sisäl
tää vain 115 :n ehdokkaan nimet : 
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Listasta n:o 1. 

Valitsij amiehiksi: 

.edustaja Lohi, 
, Ryynänen, 
, Mustakallio, 
, Kankkunen, 
,,, Koivisto, 
, Leppälä, 
, Jutila,. 
, Kemppi, 
, Pilppula, 
, N~ilekselä, 
, Hannula, U., 
, Mäkelä, 

Varajäseniksi: 

edustaja Nurmesniemi 
, Kariniva, 
, Hakala, A. 

Listasta n :o 2. 

Valitsij amiehiksi: 

edustaja: 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

Härmä, 
Heikkilä, 
Nukari,. 
N eit.iniemi, 
OksHn:en, 
Jussila, 
~Seppänen, 
Aalto-Setälä, 

Vara jäseniksi: 

edustaja Kylänpää, 
, Lehtinen, 

" 
Aarnio. 

Listasta n:o 3. 

Valitsijamiehiksi: 

edustaja Myllymäki, K., 
, Lehto, 
, Vihuri, 
, Rantala, 
, Paasonen, 
, Typpö, 

edustaja Sventorzetski, 
, Seppälä, 
, Rapo, 
,~ Saarinen, E., 
, Latvala, 
, Puittinen, 
~· V aljakka, 
, Itkonen, 

Varrujäseniksi: 

edustaja Jokinen, 
,, 
" 
" 
" 

Keto, 
Reinikainen, 
Aalto, J. F., 
Koivulahti-Lehto. 

Listasta n:o 4. 

Va:litsijamiehiksi: 

edusta.ja Siirkkä, 
, Sinkko, 

Varajäseneksi: 

edustajru Karja:lainen. 

Listasta n :o 5. 

Valitsijamiehiksi: 

edustaja ·Furuhjelm, R., 
, von Born, 
, Iniborr, 
, Jern, 
, Colliander, 

Varajäseniksi: 

edustaja Österholm, 

" 
Helenelund. 

Listasta n :o 6. 

Valitsijamiehiksi: 

edusta.ja 

" 
" 
" 

Asikainen, 
Savenius, 
Latva, 
Ramstedt, 
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Varajäseniksi: 

edustaja Lehtonen, M.,, 

" 
Hämäläinen. 

HeLsingissä 7 piiJivänä syyskuuta 1'927. 

Onni Hallsten. 

Vapautus eduskuntatyöstä. 

Puh e mies: Kansainliiton yleiskokouk
seen osanottoa varten pyytää vapautusta 
eduskuntatyöstä toistaiseksi ed. Voionmaa. 

.Pyyntö hyväiksytään. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Eino J. Ahla. 

AllekirjoiJttaneen Eduskunnan Notarin 
ryhdyttyä pitämään pöytäkirjaa toimitetaan 

56) Sihteerin vaali. 

Puhe m i· e s: Esityslistalla seuraa nyt 
eduskunnan sihteerin viran täyttäminen. 

Hakemusajan kuluessa on tointa hakenut 
ainoastaan eduskunnan tähänastinen sih
teeri laki tieteenkan didaa tti, varatuomari 
E i n o J o h a n ne s A h l a. Kansliato)mi
kunta mielihyvällä puoltaa hänen valitsemis
taan. 

Eduskunta valitsee lakitieteenkandidaatti 
Ahlan eduskunnan sihteeriksi seuraavien 
valtiopäivien alkuun. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Latvala: Valitsijamiehiä pyydän 
jäämään tämän istunnon päätyttyä tänne 
istuntosali•in puheenjohtajan valitsemista 
varten. 

P u h e m i e s: Seuraava istunto on tor~ 
taina kello 6 i. p. 

Täysi-istunto päättyy kello 1,43 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi 

Aku Kostia. 





4.. Torstaina 8 p. syyskuuta 1927 
kello 6 i. p. 

Päiväjärjestys. 

:Ilmoituksia: 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
-ed. Ailio, Estlander, Hakkila, Halonen, Ha
verinen, Jussila, Juutilainen, Keto, Kuisma, 
Kukkonen, Lehikoinen, K. E. Linna, Malka
mäki, Sillanpää, Sventorzetski, Tainio, Ven-

Sihteeri lukee seuraavan. vaalipöytäkir
jan: 

Eduskunnan suuren valiokunnan vaalissa 
7 päivänä syyskuuta 1927, jota varten oli 
annettu kuusi eri ehdokaslistaa, on kunkin 
ehdokaslistan hyväksi antanut äänensä: 

Listan n :o 1 :n hyväksi 50 äänestäjää 

" " 
2:n 

" 
34 

" 
" " 

3:n 
" 

60 
" 

" " 
4:n 

" 
10 

" 
" " 

5:n 
" 

24 
" 

" " 
6:n 

" 
20 

" 
nola ja Voionmaa. eli yhteensä 198 äänestäjää. 

llmoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden takia toistaiseksi ed. Särkkä, kun
nallisten asiain tähden tämän ja huomisen 
päivän istunnoista ed. Haverinen, samoin 
kunnallisten asiain takia tästä päivästä 13 
päivään ed. Halonen ja yksityisten asiain 
takia tämän ja huomispäivän istunnoista ed. 
Kukkonen. 

V aJlitsijamtiesten puheenjohtaja. 

P u h e mies: Ilmoitetaan, että valitsija
miehet ovat puheenjohtajakseen valinneet 
.ed. Lohen. 

Suuren valiokunnan V'adin tulos. 

P u h e m i e s : Suuren valiokunnan vaalin 
tulos julistetaan. 

Vaalijärjestyksen 7 § :n mukaan osamää
riä järjestettäessä huomataan, että eri listo
jen ehdokkaista on valittu: 

listasta n :o 1 12 jäsentä 

" " 
2 8 

" 
" " 

3 14 
" 

" " 
4 2 

" 
" " 

5 5 
" 

" " 
6 4 

" 

Vaalijärjestyksen 11 § :n muka;an on näin 
ollen eri ehdokaslistoista valittu seuraava 
luku varajäseniä: 

listasta n :o 1 5 varajäsentä 

" " 
2 3 

" 
" " 

3 5 
" 

" " 
4 1 

" 
" " 

5 2 
" 

" " 
6 2 

" 

Edellä olevan nojalla ovat tulleet valituiksi 

5 
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Listasta n :o 1 v a r a j ä s e n i k s i edustajat Rosenberg 

j ä sen i k s i: edustajat La!hdensuo, Lohi, 
Vesterinen, Reinikka, Kallio koski, Koivu
ranta, Kopsa, Lautala, Koivisto, Pitkänen, 
Mustakallio ja Kariniva. 

v a r a j ä s en i k s i edustajat Kauranen, 
Janhonen, Kankkunen, Nurmesniemi ja 
Paavilainen. 

Listasta n :o 2 

j ä sen i k s i eduStajat Puhakka, Virkku
nen, Sahlstein, Kuokkanen, Oksanen, Nu
kari, Pulkkinen ja Kuuliala. 

varajäseniksi edustajat 0. Lehto
nen, Aalto-Setälä ja Järvinen. 

Listasta n :o 3 

jäJseniksi edustajat Eskola, J. F. 
Aalto, Puittinen, J. Leino, K. Myllymäki, 
Vihuri, Leinonen, Kuusisto, Latvala, Hut
tunen, Pensas,. Ampuja, whikoinen ja 
Bryggari. 

va r a j ä s en i k s i edustajat Harvala, J 

Haverinen, Fablle.r, Rantala ja Itkonen. 

Lista•sta n :o 4 

j ä s en i k s i edustajat Tuomioja ja Kar
jalainen. 

v a r a j ä sen e k s i edustaja Mantere. 

Listasta n :o 5 

jäseniksi edustajat Estlander, Schau
man, Inborr, Lindbe:vg ja Bäck. 

v a r a j ä sen i k s i edusta.jat von Born 
ja Helenelund. 

Listasta n :o 6 

jäseniksi edustajat Isaksson, Asikai
nen, L. Myillymäki ja Riihimäki. 

ja M. Lehtonen. 

Helsingissä, 7 päivänä syyskuuta 1927. 

Onni Hallsten. 

V aAi:okuntain jäisenet ja va.l'lajiilsenet. 

P u \h: e mies: Valitsijamieihe1tä on saapu
nut kirjelmä, jonka sihteeri lukee: 

Eduskunnan Valitsijamiehet. 

Helsingissä, 
syyskuun 8 p :nä 1927. 

N:o 2. 

Eduskunnalle. 

Eduskunnan valitsijamiehet saattavat tä
ten kunnioittaen eduskunnan tietoon, että 
tänään pidetyssä. valitsijamiesten kokouk
sessa on eri valiokuntiin jäseniksi j1a vara
jäseniksi valittu: 

Pel'111Struslalkivailiokuntaan: 

jäseniksi: 

Estlander 
von Born 
Juutilainen 
Kirra 
Torppa 
Saarinen P. 
Aailto, J. F. 
Koponen 
Toivonen 
Lehtokoski 
Leino, J. 
Tervo 
Pekkala, E. 
Puhakka 
Kuokkanen 
Pennanen 
Särkkä 

varajäseniksi: 

Schauman 
Koivisto 

listasta n :o 1 

" " " 
" " 2 

" " 
, 

" " , 
" " 

,, 
" " 3 

" " " 
" " " 
" " " 
" 

, , 
" " " 
" " " 
" " 

5 

" " " 
" " " 
" " " 

listasta n :o 1 

" " 2 
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Mustakallio listasta n·:o 2 Luostall'inen listasta n :o 2 
Rapo " " 

3 Nurm€Silliemi 
" " " Jokinen " " " 

Leino, F. J. 
" " 

3 
Isaksson " " " 

Rapo 
" " " Malmivaara 

" " 
5 Hakala, K. 

" " " Vennola 
" " " 

Komu 
" " " Haverinen 
" " " Kuusisto 
" " " V alti!ova~r81i.nvaliokuntaan: Tabell 
" " " Sahlstein 
" " 

5 
jäiseniksi: Gummerus 

" " " Lehtonen, 0. 
" " " Raatikainen listasta n :o 2 Hannu}a, M. 
" 

., 
" Tarkkanen 

" " " Ryynänen 
" " " varajaseniksi: Leppä1ä 
" " " Junes 
" " " Furuhjelm, A. listasta 1 Arffman n:o 
" " " Alestalo 2 Harvala 4 " " " " Mustakallio Seppälä " " " " " " Lehtokoski 3 Swentorzetski " " " " " Lehikoinen Puittinen " " " " " " Urpilainen Paasonen " " " " " " Oksanen 5 Welling " " " " " Pasten Saarinen, E. " " " " " " Furuhjelm, R. 
" " " Hästbacka 
" " " Virta 
" 

TaloUisvMiokuntaan: 
" " Rosenbell'g 

" " " jäseniksi: Härmä 
" " 

5 
Talas " " " Forsberg listasta Turja n:o 1 

" " " Sergelius Ryti 
" " " " " " Hänninen 

" " 
2 

Kontio 
" " " varajäseniksi: Pitkänen 
" " " 

Kuisma listasta 2 
Mäkelä 

" " " n:o Reinikainen 3 
Saarinen, P. " " " " " Penttala 
Lautala " " " 

" " " Rantala 
Myllymäiki, K. 4 " " " , 

" Valjakka 
Linna, J. " " " " " " Tolonen 

" " Österholm " " " " Valta, K. 
Asikainen " " " " " " Savenius 
Jussila 5 " " " " " Järvinen 5 
Moilanen " " " " " Kylänpää 

" " " Aarnio 
" " " 

LalkiV18tiokuntaan: 
Lehtinen 

" " " 
jäseniksi: vara jäseniksi: 

J>ac()lbsson listasta n:o 1 Kullberg, R. listasta n:o 1 
Molin 

" " " 
Kemp.pi 

" " 
2 

Saarelainen 
" " 

2 Sailo 
" " " Tukia " " " 

Lehikoinen 
" " 

3 
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Hahl listasta n :o 2 Valta, A. listasta; n :o 3 
Vesterinen " " " 

Pensas 
" " " Heikkinen 

" " " 
Enne , 

" " Ihamuotila 
" " " 

Moilanen 
" " 

5 
Halonen 

" 
, 3 Gummerus 

" " " Se tällä " " " Eskola " " " Muhonen " " " 
PU!~lustll8ai8ia.invalioJmntaan: 

Jokinen 
" " " Turunen 
" " " jäseniksi: 

Ramstedt 
" " " Heikkilä 
" " 

5 Colliander listaatan:o1 
Nukari 

" " " Helenelund 
" " " Seppänen " " " Niuk:kanen 
" " 

2 
Linna, K. E. " " " Tuomivaara 

" " " Vehkaoja 
" " " varajäseniksi: Paavilainen 
" " " Tainio 
" " 

3 
Helenelund listasta n :o 1 Keto 

" " 
, 

Koivuranta 2 Fahler 
" " " " " Suokas Tuomivaara " " " " " " Ampuja Rantala 

" " 3 " " 
, 

Tolonen " " " 
Valta,K. " " 

, 
Riihimii:ki Kulmala 

" " " " " " Pasten 5 LuOIIlla 5 " " " 
, 

Aalto-SetäJä Pe11lllanen. " " " " " " Kuuliala 
" " 

, 
Rydman 

" " 
, 

Työväe!WI5iainvalioknntaan: 

jäseniksi: 
va r a1j äseniksi: 

J acolbsson listasta n:o 1 
Palmgre:a listasta. n :o 1 Kankkunen , 

" 
2 

Furuhjelm, A. 
" " " Hakala, A. 

" " " AlestaJ.o " " 
2 Puittinen 

" " 
3 

Hannula, u. 
" " " Welling 

" " " Lohi " " " Latva 
" " " Vertanen 

" " " Luoma 
" " 

5 
Huttunen 

" " 
3 Rantanen 

" " " Bryggari 
" " " Aalto, A. 
" " " Leinonen 
" " 

, UlkoaJsialinvalWkuntaan: 
Vihuri 

" " " Tanner " " " jäseniksi: 
Myllymäki, L. 

" " " Gebhard 
" " 5 Schauman listasta n :o 1 

Ainali " " " Colliander 
" " " Aalto~Setälä 

" " " Janhonen 
" " 

2 
Bastell 

" " " JuutiJ;tinen 
" " " Lahdensuo 
" '1 " vara jäseniksi: Niukkanen 
" " " Wiik 
" " 

3 
V. Frenckell il:istasta n :o 1 Keto " " " Niilekselä " " 

2 Sventorzetski 
" " " Tukia " " " 

Aalto, J. F. 
" " " 
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Itkonen 
Reinikainen 
Pekkaaa, E. 
Ingman 
Jussila 
Ikola 
Vennola 

v'arajä:seniksi: 

Sergelius 
Arffman 
Hannula, U. 
Myllym.äki, K. 
Harvala 
Rosenberg 
Pulkkinen 
Nikkanen 

jäseniksi: 

Estlander 
Tainio 
Bryggari 
Leinonen 
Ampuja 
Hänninen 
Torppa 
Järvinen 
Gebhard 

va r a~jäseni ks i: 

Furuhjelm, R. 
Colliander 
Seppälä 
Puittinen 
Aalto, A. 
Pensas 
Myllym.äki, K. 
Hannula, M. 
Alestalo 
Ihamuotila 
Lautala 
Luostarinen 
Moilanen 
Ikola 
Kyilänpää 

Torstaina 8 p. syys,kY.uta H)127. 

listasta n :o 3 

" " " 
" " " 
" " 

5 

" " " 
" " , 
, , , 

listasta n:o i 
" 

, 2 
, , 

" 
" " 

3 
, 

" " , , ,, 
, , 5 

" 
, 

" 

'listas;ta 11 :o 1 

" " 
3 

" " " 
" " 

, 

" " " 
" " 

6 

" " 
, 

" " " , , , 

listasta n :o 1 
, <, 

" 
" 

, 3 

" " " , , 
" 

" 
, " , 
" " 

" " 
6 

" " " 
" 

, 
" 

" " " 
" " " 
" " " 
" " 

, 
'·' " " 

Tallbstusvaliokuntaan: 

jäseniksi: 

Schauman 
Keto 

listasta n :o 

Rapo 
Valjakka 
Sventorzetski 
Kukkonen 
Tuomivaara 
Pulkkinen 
Oksanen 

v1arajäseniksi: 

Österholm 
Palmgren 
Itkonen 
Koivulahti-Lehto 
Kuusisto 
Haverinen 
Penttala 
Leino, J. 
Tuomioja 
Hannula, U. 
Jutila 
Lahdensuo 
Niilekselä 
Härmä 
Lehtinen 
Neitiniemi 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

listasta 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

" 
" 
" 
" , 
" 
" 
" 

n:o 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

V~alitsijamiesten puoilesta: 

K. A. Lohi. 

1 
3 

" 
" 
" 6 

" , 
" 

1 

" 3 
, 
" , 
" 
" 6 

" 
" 
" 
" 
" 
" 
" 

F. V. Härmä.. 

Puheenvuoron saatuaan lausuvat: 

Ed. L a t v a 1 a: Pyydän suuren valio
kunnan 1jäseniä saapumaan Säätytalolle 
suuren ~ruliokunnan huoneeseen !huomenna 
kello 10 .111p. puheenjohtajan valitsemista 
varten. 

Myös pyydän sivistysvaliokunnan jäseniä 
kokoontumaan Säätytalolle huomenna kello 
11 ap. puheenjohtajan valitsemista varten. 

Ed. Junnila: Laki- ja talousvaJ.iokun
nan jäseniä pyydän kokoontumaan huomen
na keHo puoli 11 Säätytalolle valiokunnan 
huoneeseen puheenjohtajan vaa:lia varten. 
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Ed. S a a r e l a i n en : Lakivaliokunnan 
:arvoisia jäseniä pyydän saapuroaan huo
menna kello 11 Säätytalolle valiokunnan 
huoneeseen pu!heenjohta.jan valitsemista 
va;rten valiokunnalle. 

Ed. H äs tiO ack a: Minä pyytäisin val
tiovarainvaliokunnan jäseniä kokoontumaan 
huomenna kello 12 päivällä Säätytalolle. 

Ed. C o ll i a n d e r: Puo~ustusasiainva
liokunta kokoontuu huomenna kello 12 Sää
tytalolle. 

Ed. F o r s b e r g : Ekonomiutskottets 
medlemmar behagade sammanträda i morgon 
lcl.. 11,30 å Ständerhu:set :för val av ord
:förande och viceord:förande. 

Ed. A. F u r u h j e l m: Pyydän työväen
Mi:ainvaliokunnan: jäseniä kokoontumaan 
Säätytalolle huomenna kello 11 ap. puheen
johtajan ja VM'apuheenjohtajan valitsemis
ta varten. 

Ed. J ä: r v i n e n: Pankkivaliokunnan jä
senet kokoontuvat huomenna aamulla kello 
11 Suomen Pankissa puheenjohtajan ja va
rapuheenjohtajan vaalia varten. 

Ed. I h a m u o t i l a : Pyydän maatalous
valiokunnan jäseniä kokoontumaan huomen-

na kello 11 Säätytalolla valiokunniB.n huo
neessa toimittamaan puheenjohta.jan vaalia. 

Ed. T o r p p a: Perustuslakivaliokunnan 
jäseniä pyydetään kokoontumaan valiokun
nan huoneistoon huomenna keHo 11 ap. pu
heenjohtajan vaalia varten. 

Samassa 'pyydetään myöskin toimitusva
liokunnan jäseniä kokoontumaan samaan 
paikkaan kello puoli 12 ap. samaa tarkoi
tusta varten. 

Ed. S c h a u m a n: Tarkastusvaliokun
nan ikämiehenä pyydän valiokunnan jäse
niä saapumaan Säätytalolle huomenna kello 
11.45. 

Ed. I n g m a n: Ulkoasiainvaliokunta ko
koontuu puheenjohtajan ja varapuheenjoh
tajan vaalia varten f!åätytalolle huomenna 
kello 12. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto ·on huomenna kello 1 päivällä. 

Istunto päättyy 'lrello 6.35 ip. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 
Eino J. Ahla. 



• 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 

j 



5. Perjantaina 9 p. syyskuuta 1927 
keLlo 1 päivällä. 

Pädväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 1 laiksi 
metsä- ja lauttau.<>työväen asumuk-
sista ............................. . 

2) Hallituksen esitys n :o 2 sairaus-
vakuutuslaista ................... . 

3) HaUituksen esitys n :o 3 laiksi 
valtion ja Helsingin kaupungm väli
sen tilusvai:hdon tloimeenpanemisesta 

4) Hallituksen esitys n :o 5 laiksi 
uusmuotoista valtion oppikouluista .. 

5) Hallituksen esitys n :o 6 luon
nonsuojelualueiden perustamisesta 
valtionmaille ..................... . 

6) Hallituksen. esitys n :o 7 kan-
sankirjastolaiksi .................. . 

7) Hallituksen esitys n :o 10 laiksi 
välimiesmenettelystä .............. . 

8) Hallituksen esitys n :o 11 kan
sainvälisen työjärjestön yleisen konfe
renssin kahdeksannella ja yhdeksän
nenä istuntokaudellaan vuonna 1926 
hyväksymi·en sopimusten ratifioimi-
sesta ............................ . 

9) Hallituksen esitys n :o 13 laiksi 
kansanlastentarlhain valtioavusta .... 

10) Hallituksen esitys n :o 14 määrä
raihan myöntämisestä uuden elinkus
tamnustutkimu!ksen toimoonpanoa var-
ten ............................. . 

11) Hallituksen esitys n :o 16 laiksi 
pormestarin, neuvoomiesten ja maist-
raatinsihteerin vaalista ........... . 

12) Hallituksen esitys n :o 17 laiksi 
joulukuun kuudennen päivä-n viettä
misestä yleisenä juhla- ja vapaapäi-
vänä ............................ . 
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13) Hallituksen esitys n :o 18 määrä
rahan myöntämisestä maamme itsenäi
sp~e~ muistomerkkikilpailun järjes-
tanustä varten ................... . 

14) Hallituksen esitys n :o 19 Suo
men ja Itävallan v·ä.Usen kauppa- ja 
me~?nku,tkusopimuksen hyväksymi-
sesta ............................ . 

15) Hallituksen esitys n :o 20 Suo
men ja Sveitsin välisen väliaikaisen 
kauppasopimuksen hyväksymisestä .. 

16) Hallituksen esitys n ;o 21 Suo
men ja Belgian välisen sovinto- ja väli-· 
tystuooniomenettelyä koskevan sopi-
muksen hyväksymisestä ........... . 

17) Hallituksen esitys n :o 22 Suo
men ja Ruotsin viHisen, yhteisen 1o
henkalastuksen järjestärrnistä Tor
nion- ja Muonionjoissa koskevan sopi
muksen sekä sivhen liittyvien selitys
kirjain ynnä kaJastussäännön hyväk-
symisestä ........................ . 

18) Hallituksen esitys n :o 23 kau
punkien kunnallisen keskushallinnon 
uudestaanjärjestelystä ............ . 

19) Hallituksen esitys n:o 24 laiksi 
a~tee~laitoksen uudelleen järjestä-
miSesta .......................... . 

20) Hallituksen esitys n :o 25 yksi-
tyismetsälaiksi ................... . 

21) Hallituksen esitys n :o 26 laiksi 
metsähallinnon piirikunta,konttorien 
piirikuntapruälliköiden virkojen muut-
tamisesta sopimusluontoisiksi ....... . 

22) Hallituksen esitys n :o 27 sul
fiittiselluloosatehtaan perustamisesta 
Veitsiluodon sahalaitoksen yhteyteen 

23) Hallituksen esitys n :o 28 laiksi 
eräiden kieltolain säännösten muutta
misesta ja lisäyksistä sanottuun lakiin: 

24) Vuoden 1924 valtiopäivillä le
päämääin jätetty ehdotus laiksi eriiän 
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valtion omistaman tontin luovuttami
sesta konsertti- ja kongressitalon ra
kentamista varten Helsingin kaupun-
kiin ............................. . 

25) Vuoden 1924 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus työnväJ.itys-
ilaiiksi ........................... . 

26) Vuoden 1924 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi koti
maisen viljantuotannon turvaamisesta 

27) Vuoden 1924 valtiop.äivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi asevel-
vollisille annettavista lomista ..... . 

28) Vuoden 1924 valtiopäiviUä le
päämääin jätetty ehdotus laiksi leima-
verolain muuttamisesta ........... . 

29) Vuoden 19•25 valtiopäivillä le
:P,?ä.mään jät~tty ehdotus valtiopäivä-
JarJesty'ksek:si .................... . 

30) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päärrnääm jätetty ehdotus laiksi kor
vauksen antamisesta maailmansodan 
aikana erinäisiä vahinilmja kärsineille 

31) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi edus-
tajanvaaleista .................... . 

32) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi laivas
ton perustamisesta rannikkopuO>lus-
tusta varten ..................... . 

33) Vuoden 1925 valtiopäivillä Je
päämääin jätetty ehdotus laiksi valtion 
'Viljavarastosta ................... . 

34) Vuoden 1925 valtiopäivillä le-· 
päärrnään jätetty ehdotus laiksi van-
kien tapaturmakorvauksesta ....... . 

35) Vuoden 1925 vwltiopäivillä le
päärrnään jätetty ehdotus laiksi. lunas
tuooikeuden käyttämisestä .Athvenan
maan maakunnassa sijaitsevaa kiin-
teistöä myytäessä ................. . 

36) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
pä:ämään jätetty ehdotus laiksi, joka 
sisä.ltää eräitä säännöksiä valtiiQ'Il vi-
roista ja. pysyväisistä toimista ..... . 

37) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi uuden 
valtiopäiväjärjestyksen toimeenpa
n~t~ ~heutuvista välittävistä sään-
noksista ......................... . 

38) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi sota-
tilasta ........................... . 
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39) Vuoden 19·26 valtiopäivillä le
päämä:äm jätetty ehdotus laiksri kor
vauksen antamisesta maailmansodan 
aikana erinäisiä vahinkoja kärsineille 

40) Vuoden 1926 valtiO>päivillä le
P.ä~m.~ j~tetty e~~otus laiksi, joka 
s1saltäa papiston eriOikeuksien 13 koh
dan muuttamisesta 29 päivänä joulu
kuuta 1923 annetun lain selityksen .. 

41) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi puo
lustuslaitoksen viroi8ta ja toimista .. 

42) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi puo
lustusministeriön viroista ja toimista 

43) Vuoden 1926 valtiopäivillä le-
pääm.ää~ jätetty ehdotus laiksi ap-
teekblaltoksesta .................. . 

44) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
P~~ään jätetty ehdotus leipomotyö-
lalrksi ........................... . 

45) Vuoden 1926 valtiopäivililä le
päämääin jåltetty ehdotus metsäpalo-
lailksi ........................... . 

46) Vuoden 1926 valtiopäivi!llä le
päämään jätetty ehdotus laiksi suoje-
luskuntaj'årjestöstä ............... . 

47) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus lai~si por
mestarin ehdottamis- sekä neuvosmies
ten ja maistraatinsihteerin valitsemis-
:oi'keudesta ....................... . 

PöydäU.epanoa varten 
esitellään: 

48) Hallituksen kirj.elmä Eduskun
na'lle, lroskeva 'kertom'USta ha:llituksen 
toimen1piteistä v:uonna 1.926 valtio-
p.äiväpäätösten johdosta ........... . 

49) Eduskunnwn pan~ivaltuus-
'miesten kertomus vuodelta 1926 .... 

Puhetta joht.a3J puhemies K a ll i o. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ed. Halonen, J uutilainen, Keto, Kukkonen, 
'Leppälä, K. E. Linna, Särkkä Vesterihen 
Voionmaa ja ÖSterholm. ' ' 
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Llmoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: kun
nallisten asiain tähden tä.män päivän istun
nosta ed. Alestalo, yksityisasiain takia tä
män päivän istunnosta ed. Leppälä ja ensi 
tiistaista alkaen 8 päivän ajaksi ottaakseen 
osaa valtion määrääimänä edustajana erää
seen konferenssiin ed. Pulkkinen. 

Vdiloik:untmn puheenjohtajat. 

P u h e m ies : Ilmoitetaan, että puheen
johtajiksi ja varapuheenjohtajiksi eri valio
kuntiin on valittu seuraavat edustajat: 

• 
.Suure .en v a 1 i o kuntaan puheen-

johtajaksi ed. Mylly mäki, varapuheen
johtajaksi ed. Schauman; 

perustus 1 a kiva l i o kuntaan pu
heenjohtajaksi ed. Puhakka, varapuheen
johtajaksi ed. Tor p p a; 

v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o kun t a a n pu
heenjohtajaksi ed. R. F u r u h j e l m, va
mpuheenjohtajaksi ed. R y t i; 

laki v a 1 i o kuntaan puheenjohta-
jiaksi ed. S a h 1st ei n, varapuheenjohta
jaksi ed. F. J. Le i nJO; 

talousva 1 i o kuntaan puheenjoh
tajaksi ed. R ei n i k a i ne n, varapuheen
johtajaksi ed. Rännin en; 

laki- ja talousvaliokuntaan 
puheenjohtajaksi ed. I t k o ne n, varapu
heenjohtajaksi ed. P u 1 k k i n e n; 

sivistysvaliokuntaan puheen
johtajaksi ed. Kukkonen, varapuheen
johtajaksi ed. M a n t e r e; 

p a n k k i v a l i o k u n t aan puheenjoh
tajaksi ed. J ä r v i n en, varapuheenjohta
jaksi ed. H a r v a l a; 

m a a ta 1 o u s v a 1 i o k u n ta a n pu-
heenjohtajaksi ed. H a h l, varapuheenjohta.
jaksi ed. Setälä; 

työväenasiainvaliokuntaan 
puheenjohtajaksi ed. L o h i, varapuheen
johtajaksi ed. A. A a l t o; 

p u o l u s t u s asiainvaliokun
t a a n puheenjohtajaksi ed. N i u k k a ne n, 
varapuheenjohtajaksi ed. K et o; 

ulkoa s i a i n v a 1 i o kunta. a n pu
heenjohtajaksi ed. S c h a u m a n, varapu
heenjohtajaksi ed. V .en no l a; 

toimitus v a.l i o kuntaan puheen
jrohtajaksi ed. J :ä r v; i ne n, varapuheenjoh
tajaksi ed. Tainio; 

t a r, k a s t u s v a '1 i o k u n ta a n puheen
johtajaksi ed. Keto, varapuheenjohtajaksi 
ed. Pulkkinen. 

Koneellisen äällleiStystavan käytälntöön 
ottaminen. 

P u h e m i e s : Maaliskuun 30 paiVana 
1926 päätti eduskunta huutoäänestyksen si
jasta käytäntöön ottaa koneellisen äänestys
tavan sekä valtuutti kansliatoimikunnan ryh
tymään toimenpiteisiin koneellista äänestys .. 
tä varten tarvittavien laitteiden hankkimi
seksi. 

Maaliskuun 18 päivänä 1926 antamas
saan lausunnossa oli perustuslakivaliokunta 
lausunut, ettei sen mielestä valtiopäiväjär
jesty.s aseta esteitä sille, että huutoäänes
tyksen sijasta otetaan käytäntöön koneelli
nen äänestystapa. Sitävastoin kun val
tiopäiväj.ärjestyksen 65 § :ssä nimenomaan 
säädetään, että jos pyydetään lippuäänes
tystä tai jos valtiopäiväjärjestyksen mu
kaan jossakin tapauksessa päätökseen vaa
ditaan määräenemmistö, lippuäänestys on 
toimitettava, koneellista äänestystapaa -ei 
voida käyttää lippuäänestyksen sijasta. 

Kun äänestyskoneisto nyttemmin on pai
koilleen asetettu ja kansliatoimikunta tämä.n 
kuun 7 päivänä on päättänyt koneiston vas
taanotettavaksi eduskunnalle, ilmoitetaan, 
että tästä päivästä alkaen käytäntöön ote
taan huutoäänestyksen asemesta koneellinen 
äänestystapa. 

Edelleen ilmoitetaan, että äänestyksissä 
tulee vastaisuudessa meneteltäväksi seuraa
valla tavalla: Kun äänestysesitys on hy
väksytty, asettaa puhemies eduskunnan 
vastattavaksi ,,jaa" tai ,ei" sekä lisää 
heti tämän jälkeen sanat: ,Äänestys al
kaa", minkä jälkeen edustajien on suoritet
ta.va äänestys. Äänestystä varten varataan 



• 
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noin 5 sekunnin aika. Aänestyksen päätyt
tyä ilmoittaa puhemies, kumpi on voitolla . ,, . .,, 
,Jaa va1 ,e1 . 

Päiväjärjesty·ksessä: olevat asiat: 

1) EMotukilien lailkrsi metsä- ja lanttaUJStyö-
väen asumuk:så.sta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 1 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuksen 
mukaisesti työ väenasia i n va l i o kun.. 
ta an. 

2) Ehd1otukisen SlaJ.rauSIVakuutudaikisi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 2 esitellään. 

Puhe m i e s : Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin työväenasiain
valiokuntaan, jonka tulee pyytää valtiova
rainvaliokunnan lausunto asiasta. 

KeskUIStelu: 

Ed. P u 1 k k i ne n : Oltanee maassam
me yksimielisiä siitä, että heikommassa ta
loudellisessa asemassa olevien kansalaisten 
huolto, joka näihin asti, mikäli se koskee 
kaikkein kovaosaisimpia yhteiskunnassa, 
on ta.pahtunut köyhäinhoidon muodossa, 
vastaisuudessa on pyrittävä järjestämään 
yhä enemmän sosialivakuutuksella, niinkuin 
on kehitys käynyt myöskin muissa maissa. 
Kun tällaisen järjestelmän toteuttaminen 
kuitenkin kaikessa laajuudessaan ja yht'äk
kiä on mahdotonta, on pyrittävä se aikaan
saamaan vähitellen ja varovaisesti ja ensin
nä sillä alalla, millä se yhteiskuntakokonai
suudelle on tärkeintä. Etusijalle astuu r:,il
loin sairausvakuutus, joka .suojelee maan 
tuotantoelämäille tärkeätä työvoimaa ja tu
levaa sukupolvea. Mutta tämänkin vakuu
tusmuodon on luonnollisesti oltava sopusoin
nussa yhteiskunnnan omien taloudellisten 
edellytysten kanssa, minkä vuoksi tämä 
vakuutus ainakin alussa varovaisuussyistä 
on luotava niin rajoitetuksi, kuin maamme 
erikoisasema. taloudellisessa, maantieteelli
sessä ja yhteiskunnallisessa. suhteessa vaa
tii, jotta se ei johtaisi taloudellisesti ja tek
nilliEesti voittamattomiin vaikeuksiin jäl
keenpäin. 

-----

Kun viime talvena eduskunnalle annettiin 
esitys sairausvakuutuksesta, olin jo lähete
keskustelussa silloin tilaisuudessa vertaile
maan toisiinsa vapaaehtoisuuteen perustu
vaa sairausvakuutusta ja pakollista. vakuu
tusta sekä silloin myöskin esittämään niin 
toisen kuin toisenkin järjestelmän valo- ja. 
varjopuolet. Vaikka tärkeät näkökohdat. 
sen kernaasti myönnän, puhuvatkin pakol~ 
lisen järjestelmän puolesta ja hyväksi, niin 
asian taloudellinen puoli, jossa piilee tämän 
yhteiskunnallisen uudistuksen ydinkohta, 
kuitenkin pakotti minut silloin lausumaan 
sen mielipiteen, että meillä pitäisi ainakin 
toistaiseksi tyytyä vapaaehtoiseen sairaus
vakuutusjärjestelmään, mikä vakuutus
muoto erinomaisesti on menestynyt, kuten 
tiedetään, lähimmissä naapurimaissamme 
Ruotsissa ja Tanskassa ja jota vakuutusjär
jestelmää näissä maissa ilmeisesti edelleen
kin tullaan noudattamaan, m!tä osoittaa se
kin seikka, että, vaikka näissä molemmissa 
maissa useita kertoja ja pitkien aikojen ku
luessa vielä viimekin vuosina on ollut 80-

sialidemokraattiset hallitukset, niin nämä 
eivät ole yrittäneetkään muuttaa siellä voi
massa olevaa vapaaehtoista vakuutusjärjes
telmää pakolliseksi järjestelmäksi. 

Sen jälkeen kun viime talvena eduskun
nassa olin suositellut riittävin valtioavuin 
toimivaa vapaaehtoista. sairausvakuutusjär
jestelmää, on kuitenkin Genevessä viime 
keväänä kokoontunut kansainvälinen työ
konferenssi hyväksynyt sopimuksen sai
rausvakuutuksesta, joka on rakennettu pa
kollisen järjestelmän pohjalle. 

Jää kuitenkin luonnollisesti kuhunkin 
maahan nähden erikseen harkittavaksi. 
mille asteelle sen talouselämä on kehittynyt 
ja minkälaiset yhteiskuntaolot maassa ovat, 
jotta voitaisiin tyydyttävästi ratkaista k;y
symys, voidaanko sairausvakuutus järjestää 
pakollisen vakuutuksen muotoon, vai onko 
tyydyttävä vapaaehtoiseen vakuutukc;;een, 
j·a muistettava on myöskin, että tuo Gene
ven päätös ei ole vielä missään maassa täy
täntöön pantu ja epätietoista on, missä lau· 
juudessa se tulee ja tuleeko se laisinkaan 
muissa maissa toteutetuksi. Mutta miuä 
myönnän kernaasti, että pakollinen sairaus
vakuutus on tehokkaampi jo yksin sen ta
kia, että vapaaehtoisen järjestelmän ollessa 
voimassa kaikkein eniten apua tarvitsevat 
heikoimmat yhteiskunnan jäsenet luonnol
lisesti jäisivät vapaaehtoisen vakuutm;jär-

1 jestelmän myöntämän edun ulkopuolelle. 
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Jos taas on siirryttävä pakolliseen vakuu
tukseen, niin en missään tapauksessa saata 
mennä sellaisen sairausvakuutuksen järjes
telyssä niin pitkälle, kuin hallituksen esi
tyksessä on ehdotettu. 

Minun täytyy suorastaan valittaa, että 
hallitus on tehnyt liian radikaalisen ~hdo
tuksen, joka on omiansa vaarantamaan koko 
vakuutusjärjestelmän hyväksymistä tällä 
kertaa tai ainakin on tehnyt sen hyväksy
misen tai sen läpiajamisen paljon vaikeam
maJksi. On muistettava, että valtion kan
nettavaksi kysymyksessäolevan ehdotuksen 
mukaan tulisi vuosittain noin 50 milj. 
markkaa jo heti järjestelmän ensiajasta al
kaen, mikä määrä luonnollisesti automaatti
sesti vuosittain tulisi nousemaan. Sitäpait::;i, 
hallituksen laskelma on vaan kalkyyli, joka, 
kuten me hyvin käytännöllisestä elä
mästä tiedämme, harvoin pitää paikkansa 
ollen menot hyvän asian edesauttamisebi 
suunniteltu liian alhaisiksi. Samojen tuo
tantoyritysten eli työnantajain maksetta
vaksi jäisi noin 63 milj. markkaa vuosittain 
jo heti alussa, ollen summa automaattisesti 
nouseva myöskin vuosittain aina suurem
maksi ja suuremmaksi. Mistä nämä valtion 
ja työnantajien rahat ovat saatavissa, kun 
jo ensi vuoden budjettiehdotuksessa edel
lytetään talousarvion tasapainon saavut
tamiseksi uusien verojen ottamista? Ehdot
tauhan hallitus samassa esityksessä tulo- ja 
omaisuusveron koroittamista kaksinkertai
seksi sekä puolen maksetun tulo- ja omai
suusveron vähennys-oikeuden lakkautta
mista, jotka molemmat ehdotukset lähi1mfi 
koskevat juuri samoja henkilöitä ja sa
moja toiminimiä, laitoksia ja yrityk-

1 

s1a, jotka tulisivat maksamaan myös- ! 
kin nämä sairausvakuutusmaksut. Li-

1 

säksi ehdotetaan rautatierahtien koroitta
mista 20 % :lla, josta saatavat lisätulot 100 
milj. markkaa myöskin olisivat talouselä
män maksettavat. Ja kun useilta maamme 
tuotantoaloilta hallitus ehdottaa lisäksi lo
petettavaksi niille tarpeellisen tullisuojeluk
sen, niin voidaan kysyä, mistä näille yrit
täjille lisäksi karttuu varoja uuden tuotan
tokustannuksen, nim. sairausvakuutusmak
sujen suorittamiseen, varsinkin kun maam
me on taloudellisessa suhteessa jäljellä, ei 
ainoastaan maailman johtavista teollisuus
maista, vaan myöskin Skandinavian maista, 
joilla kaikilla muilla mailla on sairausva.
kuutusta varten käytettävänä väkijuoma
kaupasta aiheutuvat suuret tulot, joita 

meillä ei ole laisinkaan käytettävänä yhtfL 
vähän sosLalisten uudistusten hyvaksi kuin 
muidenkaan valtion menojen suorittami
seen. Kun meillä vasemmiston taholta 
usein valitetaan, ettei ole riittävästi annettu 
varoja sosialisiin uudistuksiin, niin unoh
detaan, että meillä on toimenpantu muihin 
maihin verraten suuri poikkeuksellinen so
sialinen uudistus tai - minun kannaltani 
sanottuna - uudistusyritys, nim. voimassa
oleva kieltolaki, joka ei am1a valtiolle tu
loja, niinkuin jo ä.sken mainitsin. 

Jokainen vähänkin taloudellisesti aja tte
leva ja tuotanto-olojamme jonkun verran 
tunteva kansalainen tietää, että pääoman 
puute on yksi yhteiskuntamme haitallisim
pia epäkohtia. Näin ollen on selviönä pi
dettävä, että kaikki ne varat, jotka valtio 
verotuksella ja muutenkin kerää yrittäjiltä 
haltuunsa, on liikkuvan pääoman vetämistä 
pois kansantalouden vapailta markkinoilta, 
joka vähentää tuotantomahdollisuuksia, ai
kaansaaden työttömyyttä ja siten .ioutuen 
myös suoranaisesti työntekijöiden itsensä va
hingoksi. Sensijaan pääoman kasvattami
nen ja säästäminen on h;yödyksi kansan 
laajoille kerroksille, korkokanta alenee ja 
taloudelliset yritykset ja tuotannon haarat 
löytävät toimintamahdollisuuksia aihenitaen 
työvoiman kysyntää ja työpalkkojen kohoa
mista. Budjettiehdotuksessa löytyvät uudet 
suunnitelmat ovat sentähden kansantalou
dellisesti epäonnistuneita. 

Kaiken tämän lisäksi tulee vielä, että 
hallitus on korottanut sosialihudjetltia 
muutenkin liian äk'kijyrkästi. Sosialimi
nisteriön menoithin on ensi vuodeksi va
rattu 117 milj. markkaa sensijaan, että 
niihin tänä vuonna on osotettu noin 49 
milj. markkaa. (Ed. Tainio: Eihän nyt ole 
budjetin lähetekeskustelu.) Vaikka läh
denkin siitä, kuten jo mainitsin, että so
sialiset menot maassamme ovat tähän 
saakka pidetyt alhaisina, niin tällainen äk
kijyrkkä nousu ei ole suositeltavissa eikä 
puolustettavissa, sillä sitä ei valtion yhtä 
vähän kuin veronmaksajain rahatalous 
kestä. Vaikka tätä koroitusta tuskin on 
vakavaksi yritettykään, vaan on tehty il
meisesti vain taktilliselta kannalta, jota 
osoittaa sekin, et<tä sosialiministeri moneen 
kertaan ' viime aikoina on haastatteluissa 
oman puolueen pää-äänenkannattajalle mel
kein kerskuen esiintuonut, kuinka sosiali
budjetti on kaksin-kolminkertaisesti koroi
tettu, niin sittenkin on valitettavaa, että 
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hallitus on ehdotuksensa pilannut tekemällä 
ne liian äkkijyrkiksi, koroittamalla miltei 
vallattomasti verotaakkaa, mullistaen tulli
olot tuotannollisen elämän vahingoksi ja 
koroittaen scsialimenoja yllättävästi yh
dellä kertaa, vaikka viimeksimainittu toi
menpide olisi ollut asteettaisesti tapahtuva, 
Näillä jyrkillä veroesityksillä ja esittämällä 
radikaalisen . ehdotuksensa sairasvakuutuk
sen toimeenpanosta, johon lisäksi liittyy 
odottamaton ehdotus vanhuus- ja työkyvyt
tömyysvakuutusrahaston lisäämiseksi 40 
milj. markalla, .on sosialiministeri ilmei
sesti peloittanut tai ainakin saattanut epäi
leväJle kannalle ne scsialisen vakuutuksen 
todelliset harrastajat, jotka eivät aja sosia
lisia parannuksia jonkun henkilökohtaisen 
pyrkimyksen voittamiseksi tai kansansuo
sion saavuttamiseksi, vaan jotka ajavat tätä 
.suurta yhtei&kuntavefor:mia puhtaasti ko
konaisedun kannalta ja siinä toivossa, että 
meidänkin maassamme vihdoinkin vaikeuk
sista huolimatta voitaisiin rakentaa entis
tään lujempi yhteiskunnallinen pohja. 

~å..kkijyrkkyy:dellä yleensä ei suoriteta 
luovaa työtä. Mutta sillä kyllä vahingoi
tetaan ja usein kyllä hävitetäänkin hyviä 
aloitteita ja asioita, joita kaikki tahtoisivat 
ajaa. Onko ky.symyk·sessä oleva esitys an
nettu vain mielenosoituksena tahi taktiikka
temppuna esille vedetty, sitä, kuten jo viit
tasin, en mene päättämään, vaikka. eräs 
sosialidemokraattisen puolueen nykyinen 
johtomies äskettäin onkin puolueensa pää
äänenkannattajassa kunnioitettavalla rehel
lisyydellä, se myönnettäköön, .ia avomieli
syydellä, ilmoittanutkin, että, kuten hänen 
sanansa kuuluvat, ,sosialisteille hallituspo
litiikka on toistaiseksi vain taktiikhkysy
mys". Eihän hallitusvalta ylläpidä ar
vonantoaan jDllei se harkitse toimiansa ole
vien olojen valossa ja kysy itseltään, mitkä 
sen ehdotukset ovat sellaisia, että niillä on 
mahdollisuuksia mennä läpi. 

Mitä tulee puheenaolevan lakiehdotuksen 
yksityiskohtiin, on siinä eräitä sellaisia, 
joille nykyinen hallitus on antanut erikois
leimansa, ja jotka myöskin tärkeissä koh
din poikkeavat siitä ehdotuksesta, mikä vii
me keväänä annettiin eduskunnalle samasta 
asiasta. Kun nämä, samoin kuin ne huo
mautukset, jotka jo viime talvena esitin, 
tulevat valiokunnassa yksityiskohtaisen kä
sittelyn alai.siksi, tyydyn tässä kohden viit
taa;maan vain eräisiin kaikkein tärkeim
piin kysymyksiin. 

E!>ityksessä ehdotetaan sairausvakuutus
kustannusten jakamista siten, että työnteki
jät ja työnantajat suorittaisivat kumpikin 
puolet vakuutusmak.suista. Tämä kustan
nusten jako on erittäin tärkeä, ei ainoastaan 
rahakysymyksenä, vaan myöskin periaat
teellisena kysymyksenä. Sosialivakuutus 
on ainakin sellaisessa köyhässä maassa kuin 
meillä niin paljon kuin mahdollista raken
nettava asianomaisten piirien oman avun 
pohjalle ; ja täten onkin useimmissa maissa 
menetelty. Onpa viime aikoina työväen 
ammatillisten järjestöjen omassa piirissä il
mennyt merkille pantava suunta, jonka 
mukaan sosialivakuutus olisi kokonaan jä
tettävä työväenjärjestöjen itsensä hoidetta
vaksi. Tämä periaate lähtee siltä. pohjalta, 
että hyvin palkatulle ja vDimakkaasti jär
jestyneelle työväelle on loppujen lopuksi 
edullisinta, että se saa itse järjestää sosia
liset huoltonsa ja että työnantaja ottaa usaa 
tähän ainoastaan maksamalla riittävät pal
kat. Kuten sanottu, useissa maissa kui
tenkin tätä nykyä työnantaja ottaa osaa 
saira usvakuu tuskustann usten suori ttami
seen, mrutta jotta kosketeltu oman avun pe
riaate .säilyisi, näyttää jyrkästi olevan pi
dettävä kiinni siitä, että työnantajan osuut
ta ei nosteta läheskään niin suureksi kuin 
esityksessä on ehdotettu. 

Myöskin valtion apua on tässä esityk
sessä huomattavasti koroitettu siitä, mitä 
viime keväänä ehdotettiin. Tässä suhteessa 
ainakin ensi alussa on varaa huomattavasti 
tinkiä siitä 70 markan avustuksesta vakuu
tettua kohti, mitä tässä esityksessä ehdote
taan. Lähden edelleen siitä käsityksestä, 
että tällä kertaa on pääasia. saada aikaan 
sellainen sairausvakuutus, joka soveltuu 
meidän oloihimme ja joka meillä on mah
dollinen toteuttaa silläkin uhalla, että tämä 
vakuutus ainakin ensi alussa olisi yhtä täy
dellinen kuin muissa rikkaammissa maissa, 
joten olisi mielestäni myöskin jätettävä pois 
kaikki sellainen, mikä ei ehdottomasti 
kuulu sairausvakuutuksen oleellisimpiin 
osiin. Siten pitäisi tällä kertaa m.m. hau
tausapu kokonaan jättää pois. Yhtenä 
erittäin suurena menoeränä sairausvakuu
tuksessa ovat lääkkeet, sideaineet sekä teko
jäsenet y.m. proteesit. Näiden hoidosta eh
dotetaan esityksessä valtion suoritettavaksi 
%,. :M: utta kun on pelättävissä, että täl
läinkin näitä aineita tuhlaavasti käytetään 
ja kun muutenkin on tätä nykyä tämän. va
kuutuksen kustannuksia huomattavasti su-
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pistettava, voidaan ymmärtääkseni tässä 
ilman vaikeuksia saada säästetyksi useita 
miljoonia markkoja alentamalla kassain 
osuutta näihin kustannuksiin. 

Vaikka hallitus, kuten yllä olen esittän.yt, 
itse on vaikeuttanut kysymyksessäolevan, 
kaikkien kansanluokkien toivoman sairaus
vakuutuksen lopullista järjestämistä, roh
kenen kuitenkin toivoa, että työväenasiain
valiokunta ja valtiovarainvaliokunta, joihin 
asia menee valmistelua varten, onnistuvat 
löytämään sairausvakuutukselle sellaisen 
joko vapaaehtoisen tai pakollisen ·sovittele
van muodon, ettei se kohtuuttomasti rasit
taisi valtion taloudellista kantovoimaa eikä 
myöskään lamauttaisi työnantajain yrit
täjähalua. 

Sosialiministeri H e 1 o : Vaikka edelli
nen puhuja, joka on estetty olemasta. läsnä 
budjetin evästyskeskustelussa, on ilmeisesti 
päättänyt käyttää tätä tilaisuutta hyväk
seen pitääkseen <budjettipuheensa, jossa, ku
ten tunnettua, saa puhua mitä hyvänsä, 
eikä sentähden vaatisi vastausta, niin hän 
myös kosketteli muutamia sellaisia oleelli
sia kohtia, joista lienee syytä mainita 
muutama sana, jotta työväenasiainvalio
kunta ei joutuisi siihen väärään käsityk- 1 

seen, jonka tämä puhe epäilemättä sairaus- 1 

vakuutuksesta antoi. 
Tärkeimpiru kysymyksiä sairausvakuu

tusta järjestettäessä on kysymys siitä, onko 
vakuutus järjestettävä pakollisuuden taikka 
vapaaehtoisuuden 'periaatteelle. Tämä on 
sellainen kysymys, joka on jo ratkaistu 
niiden keskuudessa, jotka tätä asiaa yleensä 
ovat käsitelleet. Asiahan tulee esille, ku
ten puhuja mainitsi, Geneven kongressissa 
ja juuri tähän puoleen kiinnitetään siellä ai
van erikoista huomiota. Komitea, joka sai
rausvakuutuskysymystä käsitt<eli, kulutti ky
symykseen useampia päiviä ja se valaistus, 
mikä siellä komiteassa saatiin, puhui rat
kaisevasti pakollisuusperiaatteen puolesta. 
Kaikki ne maat, joissa pakollinen vakuutus 
on jo voimassa, yksimielisesti huomauttivat 
siitä, että se on todellakin se vakuutus
muoto, jota tulee käyttää siinä tapauksessa, 
että vakuutus tahdotaan saada vastaamaan 
tarkoitusta. Niistä maista taasen, joissa 
vapaaehtoinen vakuutus on voimassa, huo
mautti suurin osa niistä epäkohdista, joita 
vakuutuksen vapaaehtoisuus aiheuttaa ja 
lausuivat käsityksenään, että he tulevat 

myöskin muuttamaan vakuutuksen pakol
lisek.si. Erikoisesti huomautan, että esim. 
Belgiassa, hallituksen edustada lausui, et
tä vapaaehtoinen vakuutus, joka siellä on 
voimassa, ei ole tuottanut niitä tuloksia, 
joihin on pyritty, ja sentähden he suunnit
televat myös siirtymistä pakollis"Q.uden 
kannalle. Portugalin ja. Australian edus
tajat lausuivat, että vaikkakin sairausva
kuutus siinä vapaaehtoisessa muodossa, jo
ka. näissä maissa on käytännössä, on tuot
tanut jonkunlaisia tuloksia, ovat he vakuu
tetut siitä, että tästä muodosta on siirryt
tävä ja mahdollisimman pian pakolli-seen 
vakuutukseen. Vielä v~;~laisevampi on se 
kuvaus, jonka Englannin hallituksen edus .. 
taja antoi sairausvakuutuksesta. Siellä 
on sairausvakuutus ollut perustettuna va
paaehtoisuudelle noin 100 vuoden aikana 
ja siellä on myöskin saatu jotensakin hyviä 
tuloksia aikaan. N. 15 vuotta sitten siellä 
siirryttiin pakollisen vakuutuksen kannalle. 
Niitä syitä, jotka aiheuttivat tämän muu
toksen, ja tämän muutoksen seurauksia ku
vaili Englannin hallituksen edustaja siksi 
vakuuttavasti, että jos edustaja Pulkkinen 
olisi ollut selostusta kuulemassa, hän epäi
lemättä ei olisi pitänyt äskeistä puhettaan 
va:kuutuksen vapaaehtoisuusperiaatte,esta. 
Hän huomautti siitä näkökohdasta, josta 
edustaja Pulkkinenkin wainitsi, että kun 
vakuutus on vapaaehtoinen, silloin siihen 
liittyvät ainoastaan paremmin palkatut 
työläiset, jota vastoin huonommin palkatut 
työläiset, joita vakuutuksen ensi kädessä 
tulisi koskea, jättäytyvät vakuutuksen ul
kopuolelle ja siten se päätarkoitus, mihin 
vakuutuksella pyritään, jää suureksi osaksi 
saavuttamatta. Myöskin suurena puutteena 
vapaaehtoisessa vakuutuksessa on se, että 
erinäisissä tilanteissa työläiset eivät voi 
suorittaa vakuutusmaksuja. Se tapahtuu 
esim. työttömyyden aikana ja silloin kaikki 
vakuutusmaksut, mitkä on ennen suoritettu, 
joutuvat kokonaan hukkaan. Uhka, että 
työläiset joutuvat suorittamaan vakuutus
maksuja turhanpäiten, vaikuttaa luonnolli
sesti pidättyvästi siihen, tulevatko ne ol
lenkaan vapaaehtoiseen vakuutukseen liit
tymään. 

Vieläpä siinäkin kohdassa, johonka ed. 
Pulkkinen etupäässä nojautuu, nimittäin 
vakuutuksen aiheuttamiin kustannuksiin, 
lausuttiin, että pakollisessa vakuutuksessa 
hallintomenot tulevat olemaan pienemmät 
kuin varpaaehtoisessa vakuutuksessa. Ja 
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mitä lopulta tulee työnantajiin, joiden puo
lesta ed. Pulkkinen täällä on ehkä virkan
-sakin puolesta esiintynyt, ilmoitti Eng
lannin hallituksen edustaja, että työnanta
jatkin Englannissa ovat tyytyväiset siihen 
muutokseen, mikä 15 vuotta sitten siellä 
tehtiin. Suhteet työnantajain ja työläisten 
välillä ovat parantuneet, ammattitaudit 
tyÖläisten keskuudessa ovat vähentyneet. 
Hän mainitsi, että ne ovat vähentyneet 25 
% :lla senjälkeen kuin siirtyminen tapah
tui. Tuotantokustannukset ovat tulleet 
pienemmiksi ja yleensä sairausvakuutuksen 
edullinen vaikutus on näkynyt itse tuotan
nossa. Nämä kaikki syyt ovat sellaisia, 
että Englannin hallituksen edustaja lau
sui, että Englannissa kaikki ovat tyytyväi
siä siihen. että siellä 15 vuotta sitten siir
ryttiin 100 vuotta käytännössä olleesta va
paaehtoisesta vakuutuksesta pakolliseen va
kuutukseen. 

Valiokunnassa ei ollut kuin kaksi maata, 
jotka olivat sitä mieltä, että vapaaehtoisella 
vakuutuksellakin olisi etunsa. Nämä olivat 
Sweitsi ja Tanska. Mutta eivät nämät
kään maat sinänsä tehneet kysymyksen
alaiseksi pakollisen vakuutuksen edulli
semmuutta vapaaehtoisen vakuutuksen rin
nalla, vaan ne viittasivat niihin erikoisiin 
olosuhteisiin, jotka olivat Sweitsissä ja 
Tanskassa voimassa, ja joiden vallitessa 
vapaaehtoinen vakuutus siellä oli jo ehtinyt 
kehittyä sellaiseksi, että sen puolesta oli jo 
tehty niin paljon työtä, että oli käytännössä 
heille edullisempaa säilyttää vapaaehtoi
nen vakuutus kuin ottaa käytäntöön uusi 
vakuutus. Mutta heidän lausunnostaan sai 
sen kä:sityksen, että jos heillä ei olisi nyt 
vapaaehtoista vakuutusta ja siksi hyvin 
kehittyneenä kuin se tällä hetkellä on, niin 
hekin epäilemättä tulisivat rakentamaan va
lkuutuksensa pakolEsuuden kannalle. 

Yleinen käsitys siis kongressissa oli, voi 
sanoa, kaikkien maiden taholta se, että pa
kollinen vakuutus on edullisempi kuin va
paaehtoinen vakuutus ainakin siinä tapauk
sessa., että sellaista vakuutusta ennen ei 
<>le ollut ja että se siis on uudelleen luotava. 
Ainoastaan siinä tapauksessa, että on jo 
<>lemassa hyvin kehittynyt vapaaehtoinen 
vak11utus, joka on järjestetty siten, että se 
vastaa tarkoitustaan, voi tulla kysymyk

. seen vapaaehtoinen vakuutus. Voisi siis sa-
noa ed. Pulkkiselle, että kokemus yllin kyl
lin on tämän kysymyksen ratkaissut pa
kollisen vakuutuksen hyväksi, ja minä. toi-

von, että myöskään valiokunta ei ryhdy 
enää turhanpäiten kuluttamaan aikaa tä
män kysymyksen selvittämiseksi, joka pi
täisi jo olla aivan riittävästi selvitetty. 

Ed. Pulkkinen kiinnitti sen jälkeen huo~ 
miota niihin kustannuksiin, joita sairaus
vakuutus tulee aiheuttamaan sekä valtioLle 
että työnantajille. Mitä tulee kokonaiskus
tannuksiin, joita vakuutus aiheuttaa val
tiolle, niin hän piti näitä noin 50 miljoonan 
markan menoja aivan liian suurina. Mutta 
jos hän vertaa., mitä uhrataan tarkoitukseen 
esim. Norjassa ja Tanskassa, niin hän ha
vaitsee, että siellä uhrataan tarkoitukseen 
enemmän valtion varoja huolimatta siitä 
että esim. Tanskassa vakuutus on vapaa
ehtoinen. Ja mitä kokonaismenoihin tulee, 
niin hallituksen ehdotuksen mukaan tulee 
sairausvakuutukseen käytettäväksi ainoas
taan 170 milj. markkaa, jota vastoin pieni 
Tanska uihraa tarkoitukseen noin 430 milj. 
markkaa. eli siis miltei kolme kertaa niin 
paljon kuin mitä meillä tulisi tarkoitukseen 
käytettäväksi hallituksen esityksen mu
kaan. 

Nämä numerot jo osoittavat, mikä arvo 
on ed. Pulkkisen lausunnolle annettava sil
loin kuin hän pitää tätä hallituksen ehdo
tusta, vaikka sen mukaan menot muodos
taisivat vain 30-40 % siitä, mitä jo 
Tanskassa uhrataan tarkoitukseen - liian 
radikaalisena ehdotuksena, jota ei muka 
olisi edes tarkoitettukaan käytäntöön saa
tettavaksi. Mitähän ed. Pulkkinen olisi sa
nonut siinä tapaukse.ssa, että me olisimme 
tehneet ehdotuksen siten, että se olisi ai
heuttanut menoja yhtä paljon kuin Tans
kassa, jossa. sairausvakuutus kuitenkin on 
hyväksytty myöskin porvarillisten myötä
vaikutuksella. 

Ed. Pulkkiselle on kyllä myönnettävä, 
että nämä menot ovat suuret verrattuna sii
hen, mitä ennen on meillä uhrattu tähän 
tarkoitukseen. Mutta ed. Pulkkinen on itse 
huomauttanut eräässä budjettipuheessaan, 
että meillä uhrataan sosialisiin tal1koi.tuk
siin vain joku vaivainen prosentti valtion 
menoista, kun sitä vastoin Skandinavian 
maissa uhrataan 15-20 % tarkoitukseen. 
Jos ottaa tämän huomioon, niin se ehdotus, 
minkä hallitus on tehnyt, se on varsin koh
tuullinen. Se ei ole sellainen, miksikä se 
olisi muodostunut siinä tapauksessa, että 
se olisi tehty sellaiseksi kuin hallitus olisi 
tahtonut, vaan se on tehty ottamalla huo
mioon voimasuhteet eduskunnassa. 
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Mitä sitten tulee kuS'tannusten jakoon 
työnantajain ja työntekijäin kesken, josta 
ed. Pulkkinen huomautti jotensakin sa
malla tavalla kuin keväällä tämän asian 
evästyskeskustelussa, niin minä olen jo 
huomauttanut viime keväänä, mitenkä tä~
säkään kohden ei ole minkäänmoista radi
kaalisuutta. Kustannuksia ei ehdoteta 
siirrettäväksi tavallista suuremmassa mää
rässä työnantajain kannettavaksi, vaan 
snna kuljetaan jonkinmoista keskitietä. 
Löytyy maita, joissa työnantajat suorittavat 
pienemmän osan kustannuksista, mutta 
löytyy myöskin sellaisia missä suoritetaan 
huomattavasti enemmän. Ja muistaakseni 
esim. Puolassa työnantajat suorittavat sai
rausvakuutusten aiheuttamista menoista 
huomattavasti enemmän kuin mitä tulisi 
tapahtumaan hallituksen esityksen mukaan. 
Se jako, jonka mukaan hallituksen esityk
sessä kustannukset jaetaan työnantajain 
ja< työntekijäin kesken, on yleensä keski
arvo siitä käytännöstä, mikä on jo olemassa 
useissa eri maissa. 

Loppujen lopuksi ed. Pulkkinen vetosi 
myös siihen tavalliseen väitteeseen, jonka 
kaikki ne, jotka todellisuudessa ovat refor
meja vastustaneet, ovat heittäneet esiin, 
nim. että se tuottaa valtiolle menoja ja ve
roja. Kyllä on varsin pitkälle mennytta, 
sanoisinko silmän kääntämistä, jos todella
kin lasketaan verouudistuksille syyksi ne 
sosialiset reformit, joita hallitus on esittä
nyt. 

Ed. Pulkkis·en täytyisi budjetista huo
mata, että syyt veron muutoksiin ovat var
sin moninaiset, johtuen useista seikoista 
eikä niitä voida yksistään panna sosialisten 
uudistusten tiliin. Jos todellakin pidettäi
siin vain määräävänä yksistään verokysy
mystä eikä kysymyksen asiallisuutta, niin 
miksei ed. Pulkkinen silloin ehdota myös, 
että sotilasmenoja huomattavasti vähennet
täisiin. Sehän veisi myös siihen tulokseen, 
että veroja voitaisiin alentaa. Tämä osoit
taa paraiten, että ed. Pulkkinen asiallisesti 
eikä vain muodollisesti, jossa muodossa hän 
koetti lausuntonsa esittää, on sosialisia re
formeja vastaan. 

:M:inä en halua sen enempää kajota ed. 
Pulkkisen lausunnon muihin osiin. :M:inä 
lausun vain sen toivomuksen, että työväen
asiainvaliokunta, tätä tärkeätä sosialista 
uudistusta käsitellessään, haluaa todellakin 
tutustua asian tilanteeseen sellaisena kuin 
se on muissa maissa jo käytännössä, ja jos 

se sen tekee, niin minä olen vakuutettu siitä 
ettei se tule antamaan sellaisten syiden, joi
ta ed. Pulkkinen täällä esitti, vaikuttaa 
mielipiteeseensä, vaan tulee silloin pää
asiassa asettumaan hallituksen esityksen 
kannalle ja siten viemään tätä tärkeätä so
sialista vakuutusta huomattavasti eteen
päin. 

Ed. P a l m g r e n: I anslutning tili vad 
rdgsm. Pulkkinen redan anfört angående 
behandlingen av frågan om sjukförsäkring 
vid internationella arbetskonferensen i Ge
neve senaste vår tillåter jag mig att redan 
nu fästa uppmärksamheten vid att beslutet 
i Geneve angående förslaget till lmnvention 
icke varit enhälligt, samt att, på sätt pro
tokollet utvisat, jag befann mig bland dem 
vilka röstade emot förslaget. Aven jag fin
ner propositionen byggd på grunder, vilka. 
ur flera synpunkter väcka de allvarligaste 
betänkligheter. J ag kan därför icke hel
ler tänka mig att riksdagen skulle komma 
att godkänna propositionen. Huru frestande 
det än vore att nu redan ingå på en saklig 
kritik av den mindre välbetänkta proposi
tionen vill jag dock icke för närvarande 
upptaga riksdagens tid därmed, då det är 
riktigare att jag, såsom medlem av social
utskottet, först framlägger mina synpunk
ter inom utskottet. 

Ed. S a l o : Hallitus on esityksensä pe
rustelujen toisella sivulla oikeastaan käsit
tääkseni tuominnut tämän tekeleensä epä
onnistumaan. Siellä nimittäin sanotaan, 
että ,pakollisen sairausvakuutuksen so
veltaminen kaikkiin palkkatyöntekijöihin 
maaseudulla tuottaisi nykyjään Suomessa 
melkein voittamattomia vaikeuksia ja koh
tuuttoman suuria ilrnstannuksia ". Se siis 
tietää sitä, että ainoastaan muutamat har
vat suurtilat joutuisivat tämän lain alai
siksi ja koko suurin osa maaseutua saisi 
katsoa päältä, kun suurtilojen palkollisia 
valtion varoilla avustetaan sairashoitome
noissa. Onhan selvää, että kun koko 
maata koskeva suuri sosialinen kysymys on 
päiväjärjestyksessä, että sitä eivät voi hy
väksyä silloin ne, jotka joutuisivat ulkopuo
lelle tämän lain. :M:uuten minun käsit
tääkseni on ihmeteltävää, että hallitus, 
jossa työskentelee kolme sosialiministeriä, 
on lähtenyt eduskuntaa vaivaamaan tällai
silla uudistusten palasilla. :M:onta kertaa 
on eduskunta muistuttanut hallituksia täy-

7 
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dellisen työkyvyttömyys- ja vanhuusva
kuutuksen aikaansaamisesta, ja tämän mi
nun käsittääkseni ja ehkä useampien mie
lestä, hallituksen, kun keväällä muodostet
tiin, luultiin ottavan kaikkein tärkeim
mäksi työalakseen, mutta niin ei ole tapah
tunut, syistä, joita meillä on vakava syy 
epäillä sellaisiksi, että sosialidemokraatit 
taitavat unohtaa vanhan ohjelmansa, kun 
pala palaJ,ta saadaan paranne,tuksi ja aje
tuksi niiden etu, jotka heitä ovat lähinnä. 
Maaseutu saa jäädä, kun kerran muut, val
tionvirkamiehet ja suurtilojen työväki saa
daan tässä autetuksi, kyllä se maaseutu 
joutaa sairaansa ja rampansa hoitamaan. 
Varsinkin harvaan asuttujen seutujen kan
nalta tämä esitys on nöyryyttävä sen 
vuoksi, että sen ulkopuolelle jätetään sem
moinen maaseutu, jossa ei lääkärinhoitoa 
ole saatavissa. Siis niihin ei tarvitse tätä 
lakia ollenkaan sovelluttaa. Se on minusta 
epäonnistunut ajatus. 

Ed. Huttunen : Edustaja Salo va
litti hallituksen esityksessä sitä kohtaa, 
missä määritellään vakuutuksen laajuus; ed. 
Salo valitti sitä sen vuoksi, että se ei sisällä 
kokonaan koko vähävaraista kansanosau. 
Mutta minä uskon, että jos ed. Salo ja hä
nen ryhmänsä on valmis laajentamaan tä
män vakuutuksen ulottuvaisuutta, niin va
semmistosta ei tule se kohtaamaan vastus
tusta. Päinvastoin meillä on hyvin suun 
syy luulla, että ennen kaikkea kohtaa vas
tustus maalaisliitosta ja miksei myöskin k0-
koomuksesta. Se, että ed. Salo käytti 
edelleen keppihevosena vanhuus- ja työ
kyvyttömyysvakuutuskysymystä, niin sil
täkin väitteeltä on nyt pohja pois hallituk
sen esityksessä, sillä siellä on varattu tar
koitukseen 40 milj. markkaa. Siis ei ole 
unohdettu sitäkään asiaa. Hallitus ei ole 
unohtanut sitä enempää kuin sairausvakuu
tustakaan koskevaa ohjelmaansa. 

Ed. Pulkkisen väitteet ovat myöskin 
mielestäni harhaan johtavia. Niistä sai 
sen käsityksen, että tässä maassa on kokoo
muspuolue se puolue, joka on harrastanut 
sosialista kehitystä ja että sillä olisi edel
leenkin siihen hyvä harrastus toteuttamalla 
myöskin sairausvakuutus, mutta että hal
lituksen liian rivakat otteet tekevät mah
dottomaksi saada toteutetuksi näitä vakuu
tusmuotoja sillä tavalla kuin olisi oikeu
denmukaista. Eduskunnan pöytäkirjat 

kuitenkin <>soittavat, •että kokoomus kaik-
kein vähimmän voinee laskea ansiok
seen niitä uudistuksia, joita tässä maassa 
on if'hty. Kyllä niin on, että kokoomus on 
kaikin keinoin koettanut vastustaa, ol
koonpa kysymys minkälaisesta vakuutus
muodosta tai sosialise:S'ta kysymyksestä: 
hyvänsä, joka edellyttäisi pientäkään rasi
tusta työnantajille tai valtiolle. Siis kokoo
muksella ei mielestäni ole oikeutta erikoi
sesti kerskailla siitä uudistuskehityksestä, 
mikä meillä on tapahtunut. 

Ed. Pulkkinen totesi, että hallituksen 
tulo- ja menoarviossa on scsialiministeriön 
pääluokka lähes 117 milj. markkaa. Niin
hän se on. Mutta kuinka monta prosenttia 
tämä on valtion kokonaistulo- j.a menoar
viosta ~ Rinnastetaanpa sitä esim. Tanskan 
tulo- ja menoarvioon. Täällä scsialiminis
teri esifti eräitä esimerkkejä tanskalaisista 
oloista ja kyseessäolevasta asiasta, ja ne 
eivät aseta hallituksen nyt tekemää esitystä 
erittäin loistavaksi työntekijäin kannalta 
katsoen. Päinvastoin näyttää siltä, että 
vaikka tämäkin esitys tulisi hyväksytyksi, 
niin ollaan vielä aika paljon jälessä siitä
kin, kuin mitä läheisessä naapurimaassa,, 
Tanskassa, on. Sitä paitsi kun otetaan huo
mioon se, miten tässä maassa ovat parempi
osaisten edut turvatut, niin täytyy sanoa, 
että vähävarainen kansanosa on jäänyt ai
van poikkeusasemaan. Ei tarvitse muuta 
kuin otetaan tarkasteltavaksi valtion vir
kamiesten palkat ja eläkkeet. Ne minun 
mielestäni antavat jonkunlaisen kuvan siitä, 
millä tavalla meillä sosialinen kehitys on ta
pahtunut. Nytkin on menoarviossa varattu 
valtion palveluksen perusteella myönnettyjä 
eläkkeitä 40 miljoonaa markkaa, kunnan ja 
seurakunnan palveluksen perusteella myön
nettyjä eläkkeitä 10 milj. markkaa, ynnä 
muita eläkkeitä niin, että eläkkeiden ja apu
ra1hain kokonaismäärä nousee lähes 100 mil
j-oonaan markkaan. Mutta scsialiministeriön 
pääluokka kokonaan on vain 117 miljoonaa 
markkaa. Onko näissä minkäänlaista suh
detta toisiirusa 1 Ei ainakaan sellaista, että 
voisi ryhtyä väittämään työntekijäin edut 
olleen liian hyvästi valvotut. 

Ed. Pulkkinen tahtoi myöskin erikoisesti 
korostaa sitä, että sosialinen vakuutusmuoto 
on jo meillä aika pitkälle kehittynyt ja 
näinmuodoin tahtoi osoittaa vääräksi s·en, 
mitä vasemmiston taholta on esitetty, että 
tässä maassa eivät ole vakuutusmuodot ke-
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hittyneet läheskään -'>ellaisiksi, mitä useiS-'>a 
naapurimaissa on. Mutta vasemmiston väit
teet pitävät tältäkin kohti edelleenkin paik
kansa. On myönnettävä, että lienee 
maita, joissa sosialivakuutus on vieläkin 
takapajuisemmalla kannalla, kuin meillä, 
mutta tuskin niitä voidaan, ainakaan Euro
pasta, löytää. Niitä maita löydetään ainoas
taan Aasiassa j. n. e. Ei suinkaan ainakaan 
läntisiin napurimaihimme voida ensinkään 
kysymystä verrata. 

JYlinä siis olen sitä mieltä, että hallituksen 
esitys kyseessäolevassa asia;ssa on aika hyvin 
perusteltu, ja jos siihen jotakin muutosta 
tehdään, niin tehtäköön juuri se, mitä ed. 
Salo kaipasi. Sitä minä olen v,almis kan
nattamaan ja uskon, että siihen tulee mu
kaan sosialidemokraattinen rvhmä kokonai
suudessaan. (Ministeri Paasivuori: Ne ovat 
kaksi eri asiaa). 

Ed. Lohi: Täällä edellinen puhuja nyt, 
niinkuin monta kertaa ennen tässä eduskun
nassa, on lausunut sen käsityksen, että 
Suomi on miltei kaikkein jälkimäisenä so
sialisessa lainsäädännössä, ja tästä tahdo
taan aina vetää se johtopäätös, että Suomer1 
kansa ei osoita ha[ua eikä pyrkimystä so
sialisessa lainsäädännössä menemään niiden 
maiden rinnalla, jotka tässä suhteessa ovat 
edellä meitä. Minä tahtoisin huomauttaa, 
että vaikkapa oltaneekin muutamissa suh
teissa jälessä, niin sen ei tarvitse olla syynä 
siihen, että meillä ei olisi halua myöskin so
sialiseen lainsäädäntöön. Mutta olosuhteet 
meidän maa,ssamme ovat peräti erilaiset, 
kuin useimmissa muissa Europan maissa, 
Onhan tunnettua, että useimmissa Europan 
maissa miltei pääasiallisimpana maan tulo
lähteenä on suurteollisuus, joka on ryhmit
tynyt sillä tavalla, että työnantajina ovat 
siellä suuret yhtymät ja suuret työtä teke
vät joukot ovat näiden varsinaisina palkka
työläisinä. Tällaisissa maissa ja tällaisissa 
oloissa on aivan luonnollista, että sosialinen 
lainsäädäntö kulkee sitä tietä, että suuri osa 
niistä kustannuksista mitä sosialinen huolto 
tuottaa, lankeaa työnantajain maksettavaksi. 
Mutta meidän maassamme ovat olosuhteet 
sellaiset, että meillä on suuri joukko köyhä
listöä, kymmeniä tuhansia sellaisia pikku
viljelijöitä ja torppareita, jotka eivät ole 
varsinaisia palkkwtyöläisiä, mutta sosiali
sen huollon tarpeessa ovat vielä kipeämmästi 
kuin varsina:iset ammatti työläiset. Jos so-

sialista lainsäädäntöä pyritään yksirJ[~li
sesti kehittämään sitä tietä, että ainoastaan 
varsinaiset palkkatyöläiset tulevat oosiali
sesta huollosta osallisiksi, mutta siitä syr
jään jäävät kaikki nämä pienet itsenäiset 
yrittelijät, jotka koettavat omassa kodissaan 
ahertaa toimeentulonsa eteen, ei ole ihme
teltävä, että meidän, jotka edustamme näitä 
pikkuviljelijöitä, meidän täytyy jonkun ver
ran epäillen katsella sellaista sosialista 
lainsäädäntöä. Niinpä tämäkin nyt kysy
myksessäoleva laki jättää ulkopuolelle kaikki 
nämä mainitsemani kansanluo>kat, jotka ei
vät ole varsinaisia palkkatyöläisiä, samoin
kuin se jättää ulkopuolelle suuren joukon 
myöskin palkkatyöläisiä, jotka eivät ole suu
remman yritteliäisyyden, joko teollisuuden 
tai muun palveluks,essa. Mutta että näin 
on ollut pwkotettu hallitus menettelemään, 
minä aivan mielelläni myönnän, minä myön
nän hallituksen siinä olevan oikeassa, kun 
se lausuu, että tämänkin lain ulottaminen 
näin laajalle kohtaa erittäin suuria vaikeuk
sia. Onhan selvää, että sellaisessa harvaan 
asutussa maassa, kuin meillä on, jossa lääkä
rinhoidon saanti on niin vaikeaa monessa 
tapauksessa, jos tällainen lainsäädäntö ulo
tetaan kaiJkkiin, niin se voi johtaa käytän
nössä siihen, että lain toimeenpanokustan
nukset nielevät paljon enemmän kuin mitä 
itse ne köyhät sairaat tästä hyötyvät, joille 
tämä laki tahtoo turvaa tarjota. Ja juuri 
tämä seikka huomioonottaen, että meidän 
maamme on niin ,erikoisessa asemassa teolli
suusmaihin verraten,. niin ei voida katsoa 
minun mielestäni, että vaikkakin me ma
neSlsa suhteessa .olemme jä1ellä sosialisessa 
huollossa näitä teollisuusmaita, että sen tar
vitsisi johtua meidän vanhoillisuudestamme 
tai halun puutteesta sosialista huoltoa an
taa vähäväki,sille, vaan juuri siitä, että me 
elämme niin poikkeuksellisissa oloissa näi
hin teollisuusmaihin verraten. Jo se seikka, 
että raja vedetään sitä rajaa, että työntekijä 
on työnantajan vakuutettava, puolet vakuu
tu:smaksua on sen maksettava, on aivan jär
jetön, silloin ,kun työnantaja ja työntekijä 
ovat samassa taloudellisessa asemassa. Tämä 
ei ole oikein eikä tasapuolista ja sentähden 
oosialisen lainsäädännön kulkeminen näitä 
rajoja, se on epäluonnollinen meidän oloi
hin. 

Kun minulla on tilaisuus työväenasiain
valiokunnassa tämän asian käsittelyyn ottaa 
osaa, en tahdo lähteä yksityiskohtaisesti tä-
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män lain epäkohtia käsittelemään, mutta 
tahtonut olen ainoastaan sen huomauttaa, 
e:ttä joskaan tämä lakiehdotus valiokunnasta 
ei palaudu sellaisena, 'kuin ha:llitus on esit
tänyt, sen ei tarvitse merkitä sitä, että 
meiltä puuttuu hyvää tahtoa. 

Ed. R o s en b e r g: Minä kyllä uskallan 
omasta puolestani olla aivan päinvastaista 
mielipidettä kuin ed. Lohi siinä jutussa, 
että, kun kyseessäioleva asia paJautuu työ
väenasiainvaliokunnasta, silloin se esitetään 
hylättäväksi. Jos kuitenkin niin tapahtuu 
kyllä minä siHoin olen jo ihan edeltäpäin 
vakuutettu siitä, että se johtuu maalaisliiton 
tahdosta. vastustaa yleensä sosialisen lain-~· 
säädännön edistämistä. Minä kyllä käsitän 
sangen hyvin, että maalaisliiton on pakko 
tällä tavalla esittää asioita, saarnata täällä, 
ikäänkuin nekin olisivat edistysmielisiä, 
vaikka asia onkin päinvastoin. Se pakl;\.o 
johtuu yksinkertaisesti siitä, että heidän on 
aina väliajoin vedottava juuri siihen prole
tariaattiin, jonka nimissä he täällä niin pal
jon puhuvat. Ei ole suinkaan mikään vai
keus numeroilla todistaa, että kyseessäole
van asian toteuttaminen, vieläpä niinkin 
laajalti, kuin mihin ed. Lohi tahtoo sen laa
jentaa, ei ole mikään mahdoton asia. Minä 
myönnän kyllä, että erinäisiä vaikeuksia sen 
toteuttamisessa on, mutta ei'Väthän nämä 
vaikeudet ole niin suuria, etteikö niitä voi
taisi voittaa, jos vaan on hyvää tahtoa, 
mutta sitä puuttuu ehdottomasti ed. Lohelta 
niinkuin hänen ryhmältäänkin. 

Ed. Lohen tulisi muistaa, ettei niissä 
maissa, joissa teolJisuus on kehittynyt tänä 
päivänä hyvin pitkäl1e, se aina niin ole 
ollut. Saksassa, silloin kun ryhdyttiin vas
taaviin toimenpiteisiin, vakuutuslainsäädän
nön alalla olivat avosuhteet jotenkin saman
laiset kuin meillä on nyt. Ei siellä silloin 
vielä ollut keskitettyä teollisuutta, ei ka
saantunutta pääomaa, vaan voimme sanoa, 
että suhde oli jotensakin samanlainen kuin 
tässä maassa. Samaten voisimme sanoa, että 
tilanne oli epäedullisempi aikanaan Englan
nissa, kun siellä rY'hdyttiin vastaaviin toi
menpiteisiin, mutta kummassakin maassa oli 
samanlaisia edustajia kuin ed. Lohi, jotka 
kynsin hampain viimeiseen saakka vastusti
vat sosialista lainsäädäntöä ja tietysti veisa
sivat samaa virttä, kuin maalaisliittolaiset 
veisaavat täällä nykyään. 

Mitä sitten vielä tulee siihen, että ky-

seessäolevaa lakiehdotusta olisi laajennet
tava, niin sehän on selvää. Me jo viime 
vuonna, kun laki oli käsittelyn alaisena, eh
dotimme sitä ja tulemme edelleenkin niin 
ehdottamaan. Saamme nähdä, että silloin 
kun tulemme sitä ehdottamaan ja todista
maan, eUä tällainen laajennus on mahdolli
nen, kannattaa:ko maalaisliitto sitä. Minä 
uskallan etukäteen väittää, että vaikka 
kuinka hyvin todistettaisiin, että tällainoen 
laajennus on mahdollinen, maalaisliitto tu
lee tiukasti vastustamaan lain toimeenpane
mista. 

Mitä vielä tulee siihen seikkaan, johonka 
ed. Salo viittasi, että nykyisen hallituksen 
olisi etusijassa pitänyt ryhtyä valmistamaan 
lakia vanhuudenvakuutuksesta, niin minä 
olen sillä kannalla, että asiassa on maalais
liitto menettänyt valtuutensa esittää mitään 
siitä yksinkertaisesta syystä, että heillä on 
ollut niin monta vuotta hallituksessa ollen 
jo itse mahdollisuuksia ryhtyä tällaisen lain 
toimeenpanemiseen. Esim· viimeinen halli
tus oli useissa otteissa niin tavattoman ri
vakka, ettei mikään hallitus ole ollut niin 
nopea käänteissään. Vieläpä sen jälkeen, 
kun hallitus oli jättänyt erohakemuksen, 
ehti se tuoda tänne uusia la:kiehdotuksia. 
Tähän ei mikään muu hallitus ole ehtinyt 
ryhtyä. Silloin olisi luullut, kun se kerran 
oli niin rivakka hallitus, ettäi se olisi 
toiminut tässä asiassa, joka oli jo 
ensi kerran esillä säätyvaltiopäivillä 1888, 
että se olisi ainakin tässä asiassa voi
nut ryhtyä johonkin. Mutta eipäs vaan. 
Tämä on todistus 8iitä, että maalaisliitolla 
ei suinkaan ole halua tällaisiin asioihin. 
Mutta kyllä suojeluskuntien ylläpitämiseen 
ja sen kehittämiseen ja siinähän otteessa vii
meinen hallitus oli sangen rivakka ja on 
aina ollut. (Vasemmalta: Virkamiesten 
eläkkeet!) Minä viittaan vielä niihin aikai
sempiin tapauksiin, jolloin sen sijasta, että 
ryhdyttiin saattamaan maahan sekasortoa, 
ryhdyttiin saattamaan maa sellaiseen tilan
teeseen, että koko eduskunta oli päästettävä 
hajalle. Silloinkin olisi ollut parempi tehdä 
sosialisia uudistuksia. Sen sijasta, että ha
joitettiin Suomen sosialistinen työväen puo
lue, olisi ollut paljon parempi ryhtyä val
mistamaan lakia vanhuudenvakuutuksesta. 

Sosialiministeri H e l o : Minä pyydän 
vielä vastata muutamiin huomautuksiin, 
joita edelliset puhujat ovat tehneet. 
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Ed. Palmgren mainitsi, että Geneven kon-~ 
gressissa olisi esitetty mielipiteitä vapaa
ehtoisen vakuutuiksen puolesta ja että hän
kin oli äänestänyt ehdotuksen puolesta. 
Mitä tähän tulee, niin siellä kyllä esitettiin 
Sweitsin hallituksen puolesta ehdotus, joka 
olisi sallinut myöskin vapaaehtoisen vakuu
tuksen otettavaksi käytäntöön, mutta ainoas
taan eräillä ehdoilla. Ehdotus nimittäin si
sälsi, että vakuutus on tehtävä pakolliseksi 
tai vapaaehtoiseksi siinä tapauksessa, että 
vapaaehtoisen vakuutuksen kautta saataisiin 
ainakin 3/4 kaikista vakuutuksen alaisista 
työläisistä vnrkuutukseen osallisiksi, t. s., 
~ttä vakuutus saatai•siin siihen tilanteeseen, 
missä se jo tällä hetkellä on sekä Sweit:sissä 
että Tanskassa. Siinä tahdotaan siis vaan 
antaa mahdollisuus niille maille, joilla jo on 
voimakkaasti kehittynyt vapaaehtoisuuteen 
perustuva sairausvakuutus, edelleen se pitää, 
mutta siihen ei sisältynyt kehotusta, että ne 
maat, joissa sairausvakuutusta ei vielä ole, 
ott.aisiva.t käytäntöön vapaaehtoisen sairaus
vakuutuksen. Mutta tämäkin ehdotus, kuten 
ed. Palmgren mainitsi; hylättiin. 

Mitä tulee ed. Salon lausuntoon, niin 
siinä oli useita kohtia, jotka me tällä puo
lella hyvällä mielel'Lä hyväksymme. Ensin
näkin että hän kannatti vanhuus- ja työ
kyvyttömyysvakuutusta, on sellainen seikka, 
josta puolestamme olemme samaa mieltä. 
Ja toivottavaa on, että kun asia tulee käy
tännössä esille, niin silloin myös voidaan 
siltä puolen odottaa sitä apua, jota ed. Salo 
nyt lupaa. Jos ed. Salo on tarkastanut bud
jettia, niin hän huomaa, että siihen on otettu 
määräraha vanhuus- ja työkyvyttömyysva
kuutusta varten, ja sitä tietä koetettu pitää 
tätä kysymystä esillä ja viedä sitä ·eteenpäin. 
Kysymystä ei siis ole unohdettu, vaan päin
vastoin se sisältyy hallituksen ohjelmaan, 
vaikka katsoen kysymyksen laajuuteen se 
va8Jtii en•emmän aikaa kuin s·airausvakuutus. 

Muuten on omituista, kun ed. Salo arvos
telee hallituksen ehdotusta sentähden, että 
muka vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu
tukseen ei ole kiinnitetty riittävästi huo
miota, niin ed. Pulkkinen päinvastoin il
moittaa, että haHitus on tuominnut koko
naan tämän ehdotuksensa epäonnistumaan 
juuri sentähden, että se myöskin budjettiin 
on ottanut vanhuus- ja työkyvyttömyys
vakuutusta varten 40 milj. markkaa. Ketä 
tässä tulee uskoa, ed. Pulkkistako, jo'ka sa
noo, että sairausv·akuutusehdotus on epä,.. 

onnistunut, koska samalla ajetaan my•öskin 
vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutusta tai 
ed. Saloa, joka jättäisi tämän sairausvakuu
tuksen sikseen, koska ei o1e kiinnitetty huo
miota vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu
tukseen. Minä omasta puolestani olen va
kuutettu siitä, että näitä kysymyksiä on 
ajettava juuri sillä tavalla, kuin hallitus on 
ehdottanut. Ensiksi on koetettava saada ai
kaan sairausvakuutus ja samassa yhtey
dessä yhtämittaisesti luotava edellytyksiä 
vanhuusvakuutukselle, että oo saadaan voi
maan heti kuin edellytykset ovat valmiit 
niin että siitä voidaan tehdä .esitys. 

Mitä ed. Lohen lausuntoon tulee, niin 
minä lausun mie'lihyväni siitä, että ed. Lohi 
ilmoittaa, että heillä on aina:kin halua so
sialisen kehityksen edistämiseen. Mutta minä 
en ymmärrä, mitenkä silloin tässä maassa 
ei sosialista kehitystä saada eteenpäin jos 
kerran maalaisliitollakin on siihen ha~u, 
sillä täällä vasemmalla puolella löytyy var
masrtikin halua ainakin niin paljon kuin ed. 
I1ohella ja hänen ryhmällään. Mitä ed. Lohi 
mainitsi meidän maamme wlkeellisista 
oloista, eivät ne selitä maalaisliiton kielteistä 
suhtautumista sosiaHseen kehitykseen. Esi
merkiksi baltilaiset maat, joissa olot ovat 
vielä alkuperäisemmällä kannalla kuin mei
dän maassamme, ovat monessa suhteessa 
ottaneet jo käytäntöön sellaisia sosialisia 
reformeja, joiden esittämistä meillä pide
tään suurena Ta.dikaalisuutena. Lisäksi 
esim. Norjassa eivät olot ole niin suu
resti erilaiset kuin meidän maassamme, 
ja siellä on sairausvakuutus voimassa ja eri
näiset kysymykset sairausvakuutuksessa me
nevät paljon pitemmälle kuin hallituksen 
esitvksessä. Minä huomautan esimerkiksi 
vak~utetulle annettavasta hautausavusta, 
josta ed. Pulkkinen mainitsi, että se olisi 
saatava ehdotuks>esta kokonaan pois, että 
Geneven esityksessä ehdotetaan, että hau
tausavustusta annetaan ei ainoastaan vakuu
tetulle itselleen, kuten hallituksen esityk
sessä, vaan myöskin hänen perheelleen ja 
tämä vaatimus on juuri toteutettu Norjan 
sairausvakuutuslaissa, niin •että kyllä löytyy 
sellaisia maita, joissa olot ovat samanlaatui
set kuin meillä tai vielä alkeellisemmallakin 
kannalla ja siitä huolimatta ne ovat ryhty
neet sellaisiin sosialireformeihin, joihinka 
muka meillä ei ole varaa. Joka tapauksessa 
voin ilmoittaa, ja vieläpä hallituksenkin 
puolesta, että jos maalaisliittolaiset tahtovat 
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tätä reformia laajentaa siten, että se tulisi 
koskemaan myöskin kaikkia maatyöläisiä, 
niin hallitus ei suinkaan tule asettumaan 
vastaan, vaan mielihyvällä tulee hyväksy
mään tällaisen muutoksen esitykseensä. Jos 
siis todellakin ed. Salon lausunto tässä koh
den kuvastaa maalaisliiton kantaa, niin 
minä pidän tätä lausuntoa sellaisena, johon 
vasemmisto mielihyvällä voi yhtyä. 

Keskustelu julistetaan pä:ättyneeksi. 

Eduskunta päättää puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti lähettää asian työ
v ä e n a s i a i n v a l i o k u n t a a n, jonka 
tulee pyytää v ,a lt i o v a r a in v a l i o
k u n n a n lausunto. 

3) Ehdotuksen 1ailksi v~Hion ja Reisiingin 
kaupungin välisen tHusvaihdon toimeenpane

misesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 3 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti valtio v a" r a i n valio
ku n ta a n. 

4) Ehdotuksen laii.Jksi nusmuotoisista valtion 
opp,ikouluista 

sisältävä "hallituksen esitys n :o 5 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti sivistys v a 1 i o kun
taan. 

li) Luorunorusuojeluailueiden peil'Usta.mista 
valtionmaHle 

koskeva hallituksen esitys n :o 6 esitellään. 

P u •h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia 'lähetettäisiin laki- ja twlous
valiokuntaan,. 

Keskustelu: 

Ed. H ä n n i n e n: Tätä hallituksen esi
tystä luonnonsuojelualueiden perustamisesta 
valtion maille on mielestäni sangen puut
teellisesti valmisteltu. Tähän on m. m. eh
dotettu otettavaksi alueita, joihin valtiolla 

ei ole vielä oi·keutta. Kun tämä asia oli 
viime keväänä jo esillä laki- ja talousvalio
kunnassa, niin asiantuntijaksi kutsuttuna 
huomautin jo silloin, ettei voida vielä erot
taa luonnonsuojelualueeksi Kutsajoen 
aluetta Kuolajärven pitäjässä, joka alue eh
dotetaan 215 km2 :ksi eikä Oulankajoon 
aluetta Kuusamossa, jonka alueen ala on 
tässä määritelty 235 km2 :ksi. Nythän on 
asia sillä tavalla, että sekä Kuolajärvellä että 
Kuusamossa on vielä isojako kesken. Sekä 
valtio että tilalliset nauttivat vain metsiä 
väliaikaisen jaon perusteella; ei vielä tie
detä, missä kulkevat tilallisten ja valtion 
maitten väliset rajat eikä tiedetä, mihin 
paikkaan asukkaitten yhteismetsät tullaan 
sijoittamaan. Näissä pitäjissä on sitäpaitsi 
asukkailLe turViattu erikoisoikeuksia maan 
saamnm. AiKomaan oli täällä vo,massa n. s. 
knihtikontra1hdit, joitten mukaan asukkaat 
nauttivat koko pitäjän koko alueita. Mutta 
sitten valtio tahtoi erottaa näistä osia omaan 
hallintaansa ja saartiin aikaan keisarillinen 
julistus välimkaisesta jaosta, joka julistus 
on säädöksiltään vieläkin voimassa niin 
kauan kuin isojako siellä lopullisesti suori
tetaan. Ja tämän mukaan saavat asukkaat 
ensin maata ja sitten mikä jää, niin sen 
ot<taa valtio. Mutta tässä luonnonsuojelulaki
ehdotuksessa ehdotetaan, että valtio ottaisi 
päältä pois tuosta yhteisestä jaosta hirvittä
vän suuria alueita, joihinka ei paikallisella 
väestöllä olisi enää paljon mitään sanomista. 
Nyt on huomioon otettava, että sekä Kutsa
joen alueen että Oulankajoen alueen e'hdote
tulla luonnosuojelualueella on paikallisen 
väestön mitä parhaimpia niittymaita, joita 
he voivat ottaa omiin sarkoihinsa; mutta jos 
tällainen päätös tehdään, niin ainakin toi-· 
mittava maanmittari selittäisi, ettei ole oi
keutta asukkailla enää ottaa omiin sarkoi
hinsa näitä ikivanhoja niittyjään. Kuiten
kin isojakoasetuksessakin, joka tehtiin 1898, 
määrätään, että asukkaalla olkoon oikeus 
viljellä kruununmaillekin jääviä niittyjään 
50 vuotta isonjaon jälkeenkin. Jos nämä 
alueet nyt erotetaan, niin siinä rikotaan pe
rustuslakiin ja näihin erikoisiin asetuksiin 
perustuvia asukkaitten oikeuksia mitä tör
keimmäJlä tavalla. 

Jos asiaa katsellaan taloudelliselta kan
nalta, niin ei valtion taloudenkaan kannalta 
ole edullista erottaa näin suuria alueita. 
Perusteluissa mainitaan, että pääasia olisi, 
että jokivarsille eroteltaisiin pienempiä 
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alueita, joista ei metsää otettaisi. Mutta eh
dotuksen mukaan siihen tulisi kuulumaan 
hyvin laajoja alueita jokien molemmilta 
puolilta, joihin ei paikallinen väestö voisi 
saada yhteismetsiäänikään sijoitetuksi. On 
huomioon otettava, että Oulankajoen alueel
la on mitä paraimpia vesiputouksia; siellä 
on Kiutaköngäs, Taivalköngäs Oulangassa 
ja Jyrävä Kitkajoessa, jotka jäisivät luon
nonsuojelualueiden ~sisään. Kun aivan lähi
tulevaisuudessa tehtäneoo rautatie Paana
järven päähän, silloin valtion taloudenkin 
kannalta olisi tärkeätä, että olisi käytettä
vänä putousten voimaa niiden suurten 
raaka-aineiden jalostamiseksi, joita niillä 
seuduilla laajoissa valtion metsissä on. 

Paikallinen väestö vastustaa näiden luon
nonsuojelualueiden muodostamista. Siellä 
on pidetty kam;alais'kokouskin tämän joh

. dosta, joka lausuu sen toivomuksen, että 
nä:mä alueet olisivat tästä luonnosuojeluesi
tyksestä erotettavat pois, ja minunkin mie
lestäni on aivan ennenaikaista ehdottaa 
näitä kahta aluetta muodostettaviksi luon
nonsuojelualueiksi, koska valtiolla ainoas
taan isonjaon jälkeen voi olla siihen oikeus. 
Koska en kuulu laki- ja talousvaliokuntaan, 
johon tä1fiä asia nähtävästi menee, niin 
evästykseksi saan tämän mainita ja huo
mautan, että tätä asiaa harkittaessa olisi 

.. otettava huomioon knihtikontrahtikuntalais
ten erikoi!)oikeudet. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta päättää lähettää asian laki
j a t a l o u s v a l i o k u n t a a n. 

sisältävä hallituksen esitys n :o 7 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk

. sen mukaisesti s i v i s t y s v a l i o kun
ta an. 

7) Ehdotuksen laiklsi välimies
menettely,stä 

sisältävä haLlituksen esitys n :o 10 esitellään 
ja läihetetään puhemiesneuvoston ehdotuk

. sen mukaisesti 1 a kiva 1 i o kuntaan. 

S) KanSiainvälisen työjärjestön yle:iJSen konfe
renSisin kahdeksannella ja yhdeksännellä is
tuntomudellaan vuonna 1926 hyväksymoien 

sopimusten ratifioimista 

koskeva hallituksen esitys n :o 11 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti t y ö v ä e n a s i a i n v a l i o
kun t a.an. 

9) Ehdotuksen laiksi kansanlJa<stentarhain 
valtioavusta 

sisältävä •hallituksen esitys n :o 13 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti s i v i s t y s v a l i o kun
taan. 

10) Määrärahan myöntämilstä uuden elinkus
tannustutkimuksen toimeenpanoa varten 

koskeva hallituksen esitys n:o 14 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a l i O

kuntaan. 

11) Ehdotuklsen 1aikisi pormestarin, neuvos
miesten ja mai•st11aatinsihteerin v>aalista 

sisältävä hallituksen esitys n :o 16 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti l a k i- j a t a l o u s v a l i o
kun taan. 

12) Ehdotuksen laiksi joulukuun kuudennen 
päivän viettämisestä yleisenä juhla- ja 

vapaapäivänä 

sisältävä hallituksen esitys n :o 17 esitellään 
ja lä1hetetään puhemiesneuvost<m ehdotuk
sen mukaisesti p e r u s t u s l a k i v a l i Q
kunt aan. 

13) Määrärahan myöntämistä maamme itse
näilsyyden muistomerkkikilp·ailun järjestä

mi,stä varten 
/ 

koskeva hallituksen esitys n :o 18 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti valtiovara i n v a 1 i o.
k unta an. 
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14) Suomen ja Itävallan välisen kauppa- ja 
merenkulkusopimuksen hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n :o 19 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o kun
t aan. 

15) 'Suomen ja Sveitsin väililsen vä!liaikaisen 
kiauppasopimuksen hyväksymistä 

. koskeva hallituksen esitys n :o 20 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o
kuntaan. 

16) Suomen ja Belgian välisen sovinto- ja 
välitystuomiomenettelyä koskevan sopimuk

sen hyvä!ksymistä 

käsittelevä hallituksen esitys n:o 21 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti u l k o a s i a i n v a l i o
kun taan. 

17) Suomen ja Ruotsin väliisen, yhteisen 
lohenkala,stuksen järjestämis.tä Tornion- ja 
Mnonionjois.sa koskevan sopimuksen sekä sii
hen liittyvien s•elity•s.kir}ain ynnä kalas.tns-

säännön hyväksymistä 

käsittelevä hallituksen esitys n :o 22 esitel
lään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että tämä asia samoin lähetettäisiin 
ulkoasiainvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. J u n e s: Itsenäisen valtakuntamme 
valtiopäiväin toimintapiiriin esiintyy silloin 
tällöin ulkopoliittisia kysymyksiä, jotka va
remmin katsottiin kuuluviksi yksinomaan 
hallitusvallan ratkaistaviin. Nytkin on esi
tyslistalla useita sellaisia ulkovaltain kanssa 
tehtyjä sopimuksia, joille hallitus pyytää 
eduskunnan hyväksymistä. Esillä oleva hal
lituksen esitys Suomen ja Ruotsin välisen, 
yhteisen lohenkalastuksen järjestämistä Tor
nion- ja Muonionjoissa koskevan sopimuksen 

hyväksymisestä käsittelee asiaa, joka sisim
mässään tarkoittaa valtiomahtien voimalla 
järjestellä kysymystä, mikä on vähintään 
puolen tuhatta vuotta ollut ainaisena kah
nauksen ja erimielisyyksien aiheuttajana 
paikallisen väestön ja valtiovallan eri eli
mien välillä. Esityksen ja siihen liittyvän 
sopimusehdotuksen hyväksymiseHä toivo
taan näill.tävästi hallituksen ja ehkä muiden
kin mielestä saatavan nyt viimeinkin aikaan 
säännökset ja olotila, joka tekisi lopun tuos
ta kahnauksesta ja tällä alalla olev•ain olo
jen epävarmuudesta. 

Mutta jo kysyunyksen historiaLlinen tausta, 
vuosisatain kuluessa tapahtuneet monivaihei
set kuninkaalli.set ja keisariLliset järjestelyt,. 
teot, päätökset ja selitykset panevat ajattele
maan, että jollei valtion kalastusoikeuksien 
ja t.äJhän ko!hdistuvan määräysvallan tukena 
ole vieläkään tosiasiassa muuta kuin käyt
tääkseni esityksen sanoja ,sen asiaa valmis
telleen komissiouin omaksuma vanhastaan 
vallinnut käsitys" sanon käsitys, ,•että lo
henkalastus kysymyksessäolevissa joissa, lu
kuunottamatta muutamia ve•rolle myytyjä 
kalas:tuksia, kuuluu valtiolle", niin on epäiil
tävää, tokko tällä valtiovallan yksipuolisen 
väkinäisellä ja ilman paikallisten maan-, 
veden- ja kalastusoikeuksien omistajain myö
tävaikutusta ja mukanaoloa syntyneellä ja 
siten laaditulla sopimuksella sekä sen hy
väksymisellä on viimeinen sana sanottu. 
Että tällainen käsitys, jota valtiovalta rakas
taa kutsua oikeudekisi, perustuu hyvin ha
taralle pohjalle, siitä on kuvaavana esimerk
kinä asiaa vuonna 1892 valmistelleen komis
siouin mietinnössä olevat perustelut, jotka 
nykyinen, esillä olevan sopimusehdotuksen 
laatinut komissi.oni ilmoittaa omaksuneensa. 
Näissä perusteluissa todetaan ja myönne
tään, sen jälkeen kuin on ilmaistu kysymyk
sen ratkaisun mahdollisesti tulevan ja jää
vän oikeusistuinten 'käsiteltäväksi, että sil
loin ,olisi valtioiden todistettava ka:lastuk
seen kohdistuva regaalioikeutensa, joka luon
nollisesti olisi jossain määrin vaikeata, kun 
sellaisten oikeuksien tueksi harvoin voidaan 
vedota sopimuksiin ja määräyksiin, vaan ai
noastaan nautintwarn ". Minkälaista tämä 
nautinta eri ajanjaksoina vuosisatojen ku
luessa taasen on ollut ja minkä verran ja 
missä muodossa valtio siihen on hankkinut 
ja saanut tilaisuutta, siitä puhuvat asiakir" 
jat, eri hallintoelimien viralli.set raportit ja 
kokouksissa la~Vditut toimituskirjat samoin 
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'kuin väJestörr keskuudessa polvesta ;polveen 
säilyneet muistotiedot asioimistaidon ovelim
pien menettelytapojen kuvauksia. 

Näin ollen siis oikeudet, jotka tässäkin 
kysymyksessä perustuvat vain yksipuolis
ten ja etupyyteisten selitysten nojalla han
kittuun käsitykseen ja siinä nojaavat sitten 
iVäkevämmän voimaan, ei voi olla mitään oi
'keutta, ne eivät ole perustuslailla taattua 
omaisuuden suo.jaamista, vaan joko pakko
luovutusta, josta saman lain mukaan on 
oikeuksien menettäm.eelle täysi korvaus mak
settava tai sitten, etten sanoisi epäparlament
taarisesti, se on ikuiseen lainaan ottoa, väki
vallan harjoitusta, jota suoritettaneen vaan 
silloin, kun suuret arvot ovat kysymyksessä 
ja kun ka:r.sa,kunnan kokonaisetu sitä välttä
mättömästi vaatii. 

Kun sellaisesta nyt tämän as•ian yhteydes
sä ei voine olla kysymys ja kun sopimus voi
massaolevien säännösten mukaan on sellaise
naan i·lman muutoksia joko hyväksyttävä tai 
hylättävä, niin rohkenen asianomaiselle va
liokunnalle kunnioittaen evästyksenå lausua 
sen toivomuksen, että valiokunta, enn·enkuin 
:se tekee ~hdotuksensa eduskunnalle, tahtoisi 
'kiinnittää huomiotaan ei ainoastaan asian 
käytännölliseen vaan myöskin ja juuri ennen 
kaikkea sen oikeudelliseen puoleen, siihen ni
mittäin, onko valtiolla sanotuissa joissa 
maanomistajain mailla ja vesiwlueilla yksin
omainen ja riidaton oikeus korvauksetto
maan lohenkmlastukseen, alueiden käyttöön 
sekä voiko eduskunta antaa hyväksymisensä 
ehdotukselle, jolla toteutettuna syvästi lou
kataan si.ellä kaukaisessa pohjolassa, karun 
luonnon ja ilmastollisten vaikeuksien kanssa 
kamppailevien maanviljelijäin ikivanhoja 
maan ja veden omistus- ja: käyttöoikeuksia. 
Vielä olisi ha·rkittava, onko tällaisesta teosta 
vaJtiolle ja sen eri elimille vastaavaa aineel
lista etua ja mahdollisesti odotettua hyötyä 
olemassa. 

Kun minulla on tilaisuus myöhemmissä 
vaiheissa vielä palata tähän asiaan ja koske
tella, jos tarpeelliseksi näyttäytyy, sJpimus
ehdotuksen yksityiskohtia, niin en katso tar
ipeelliseksi vielä niihin kajota .ja tällä kertaa 
kuluttaa e-!:Iskunnan kallista aikaa. Rohke
nen vain lopuksi huomauttaa, että paitsi 
sitä, että ehdotuksen hyväksymisellä louka
taan, niinkuin edellä olen jo viitannut, pai
kallisen väestön ikivanhoja ja tunnustettuja 
etuja ja oikeuksia, sillä samalla myöskin an
netaan toiselle sopimuspuolelle meihin näh-

den monessa suhteessa etuoikeutettu ja meitä 
vahingoittava asema. Kun sellaisista ta
pauksista entuudestaan meillä täällä edus
kunnassa on jo ikävän kiusallisia huomioita 
ja kokemuksia olemassa, niin minä uskallan 
•toivoa ja odottaa, ettei niihin meillä enää 
ilman muuta vain niin sokeasti mentäisi. 

Ed. Rosenberg: Minun on pakko äs
keisen puheen johdosta ja liittyen siihen 
myöskin huomauttaa, että kysymyksessäole
va sopimus todellakin loukkaa kyseessäole
vi•en alueiden väe.stön oikeuksia. Käydessä
ni joitakuita viikkoja sitten siellä ylhäällä
päin, niin tuntui siltä, kuin ei sopimusta 
tehtäessä olisi otettu huomioon niitä olosuh
teita, missä väestö siellä elää. Täytyy muis
taa, että siellä asuvan väestön toimeentulo 
riippuu suuressa määrin lohenkalastuksesta, 
ja, sikäli kuin pinnalEsesti katsoen tätä so
pimusta tarkastelee, niin tulee siihen tulok
seen, että tämän sopimuksen voimaanastues
sa todellakin vä,estön elinma!hdollisuudet tu
levat hyvin vaikeiksi. Tästä syystä suositte
lisin myöskin, että ulkoasiainvaliokunta hy
vin harkitsisi asiaa, ennenkuin se antaa 
myönteisen lausunn!OU kyseessäolevan sopi
muksen hyväksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Esitys lähetetää;n puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti u l k o a s i a i n v a 1 i o
kun taan. 

18) Kaupun.kien kuunaBisen ke>Sikusha,Yinnon. 
uudestaanjärjestelyä 

koskeva hallituksen esitys n :o 23 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin laki- ja talous
valiokuntaan. 

Ed. S a h l s tein: Kauan on kaupungeis
samme odotettu tämän asian ilmestymistä 
eduskunnan pöydälle. Paljon on työtä ja 
vaivaa uhra.ttu asian valmisteluun. Olisi 
sentahden toivonut, että kun .tämä asia 
vihdoinkin joutuu eduskunnan käsiteltä
vä,ksi, hallitus olisi esitykseen ottanut ne 
johtavat periaatteet, jotka valmistelus-.a 
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ovat havaitut kaupungeillemme edullisiksi. 
·Sen valmistelun nojalla, jonka tämä asia on 
saanut, on ajateltu, että kaupunkien asiain
hoitoa varten perustettaisiin kaupunkeihin 
n. s. kaupunginhallitus, joka tarmolla ja me
nestyksellä voisi hoitaa kaupunkiemme asioi
ta. Tälle hallitukselle on ajateltu keskitettä
väksi laaja valta, jotta se menestyksellisesti 
voisi tehtävänsä suorittaa.. Tässä kohden on 
kuitenkin hallituksen esitys arveluttavassa 
määräiSSä heikentänyt kaupunginhallituksen 
valtaa ja mahdollisuuksia, heikentänyt sitä 
siinä määrin, että minä luulen, että koko 
ajatellusta reformista ei tule muuta käytän
nöllistä tulosta kuin rahatoimikamarin ni
men muuttaminen lkaupunginhallitukseksi. 
Kaupunginhallituksen rinnalle on ajateltu 
voitavan asettaa joukko lauta·kuntia, jotka 
toimittaisivat erinäisiä tehtäviä kaupungin 
aslJOissa. Jotta hallitus voisi tarkoin seu
rata toimintaa lautakunnissa, on tultu sii
hen, että hallituksen jäsenistä olisi aina yksi 
oleva tämän lautakunnan jäsenenä täydellä 
puhe- ja äänivallalla. Tämän on nyt halli
tus muuttanut sikäli, että kaupunginhalli
tuksen lautakunnassa olevalla jäsenellä olisi 
ainoastaan puhevalta, mutta ei äänioikeutta. 
Niinikään on valmistelu tullut siihen, että 
jos lautakunnan päätös menee siihen suun
taan, että 1se kovin joutuu ristiriitaan sen 
yleisen politiikan kanssa, jota kaupungeissa 
noudatetaan, kaupunginhallituksen puheen
johtajal,la olisi oi'keus vaatia tämä kysymys 
kaupunginhallituksen ratkaistavaksi. Tä
mänkin oikeuden on hallituksen esitys riis
tänyt ajatelluita kaupungin johtajalta. Jotta 
kaupungin johtaja tarkoin voisi seurata kes
kustelua ja rusiain käsittelyä valtuustoissa, 
on valmistelu ehdottanut että kaupungin joh
taja voisi toimia sekä kaupungin valtuuston 
jäsenenä että myöskin kaupungin valtuuston 
puheoenjohta.jana. Tämänkin mahdollisuu
den on hallituksen esitys aivan tyyten pois
tanut. Se on asettunut sille kannalle, että 
ajateltu kaupungin johtaja ei saisi kuulua 
valtuustoon ollenkaan. Niinikään on ehdo
tus kaupungin johtajan toimen täyttämises
tä kokolailla eriävä siitä, mitä valmistelu on 
esittänyt. Valmistelun mukaan kaupungin 
esimiehen valitsee kaupungin valtuusto mää
räämättömäksi ajaksi. Tämä vaali on sit
ten alistettava hallituksen vahvistettavaksi. 
Esitys menee siihen suuntaan, että hallituk
sen esimies valittaisiin ainoastaan kuudeksi 
vuodeksi. Näin ollen Dn tältä keskeiseltä 

laitokselta, kaupunginhallitukselta, riistet
ty v·alta ja mahdollisuus toimia tarmok
kaasti ja menestyksellisesti, joka tarkoitus 
kuitenkin on koko reformiehdotuksen ydin 
ja juuri. 

Minä olen tahtonut näistä huomattavista 
heikennyksistä hallituksen esityksessä huo
mauttaa toivossa, että laki- ja talousvalio
kunta, johon tämä asia menee, ottaisi nämä 
muistutukset huomioon, ja saattaisi asian 
sille kannalle, että tästä reformista, jota 
kaupunkimme niin pitkän ajan jo ovat toi
voneet, tulisi jotain muuta kuin ainoastaan 
·rahatoimi'kamarin nimen muutos kaupungin
hallitukseksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Esitys lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti l a k i- j a t a l o u s v a
liokuntaan. 

19) Ehdotuksen laiksi apteekkilaitoksen 
uudelleen järjestämisestä 

sisältävä hallituksen esitys n :o 24 esitellään 
ja lähetetään :puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti t a l o u s v a l i o kun t aan. 

20) Ehdotuksen yksityismetsälaiksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 25 esitellään 
,ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuksen 
mukaisesti l a k i- j a t a l o u s v a l i o kun
t a a n, jonka tulee pyytää asiasta m a a t a-
1 o u s v a l i o k u n n a n lausunto. 

21) Ehdotuksen laiksi metsähallinnon pnri
kunt.akonttorien piirikuntapäälliköiden vir

kojen muuttamisesta sopimusJuontoisiksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 26 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuksen 
mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o k u n
t aan. 

22) Ehdotuksen sulfiittiselluloosatehtaan pe
rustamisesta Veitsiluodon sahalaitoksen 

yhteyteen 

sisältävä hallituksen esitys n :o 27 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuksen 
mukaisesti valtiovara i n valio kun
taan. 
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23) Ehdotuksen laiksi eräiden kieltolain 
säännösten muuttamisesta ja lisäyksistä 

sanottuun lakiin 

sisältävä hallituksen esitys n:o 28 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lä:hetettäisiin talousvaliokun
taan. 

Keskustelu: 

Ed. P u l k k i ne n: Antamalla edus
kunnalle esityksen laiksi eräitten kieltolain 
säännösten muuttamisesta ja lisäyksistä sa
nottuun lakiin, joiden muutosten ja lisäys
ten tarkoituksena ilmoitetaan olevan lisätä 
kieltolain valvontamahdollisuuksia, kosket
telee hallitus yhteiskunna•ssamme erittäin 
laajalle levinneeseen epäkohtaan, nim. val
litsevaan salakuljetukseen ja salakauppaan, 
jonka epäkohdan korjaamisen tarpeellisuu
desta tässä huoneessa ei voi olla muuta kuin 
yksi mielipide. Se tilanne, jonka on luonut 
maassamme nyt 8 vuotta voimassa ollut 
alkoholipitoisten aineiden täydellinen kielto
järjestelmä, on vuosi vuodelta yhä pahen
tunut ja on paraikaa kehittymässä aivan 
,sietämättömäksi, etten sanoisi skandaaliksi. 
Ettii kieltolaki on tuonut hallitusvallalle 
yllätyksiä ja pettymyksiä, sen tunnustavat 
jo nykyjään sen innokkaimmat ihailijatkin, 
ja itse se tosiasia, että on ollut pakko aset
taa erit:vinen komitea yksinomaan mietti
mään keinoja lain voimaansaattamiseksi, 
minkä komitean työn tuloksia nyt eduskun
nalle esitetään, se on jo sinänsä todistuk
sena tilanteen vakavuudesta. 

Ei näin ollen ole sanottava muuta kuin 
hyvää siitä, että kiinnitetään huomio tällai
seen epäkohtaan ja koetetaan etsiä keinoja 
sen korjaamiseksi. Tästä syystä en puoles
tani asetu kielteiselle kannalle hallituksen 
esitykseen nähden yleensä, vaan tahdon, 
kun kieltolaki kerran on voimassa, olla 
myötävaikuttamassa mainittujen epäkoh
tain poistamiseen myöskin kieltolain tehos
tamisen avulla, sikäli kuin tämä yleensä on 
mahdomsta ja sikäli kuin esitetyt tehosta
mismenetelmät muuten havaitaan olevan 
puolustettavissa ja tarkoituksenmukaisia. 
Tämän taas osoittaa lakiehdotuksen yksi
tyiskohtainen tarkastelu, johon aika ei salli 
yksityiskohtaisemmin asian tässä vaiheessa 
puuttua. 

Tätä sanoessani en tahdo salata sitä, että 
minulla ei ole suuria toiveita kieltolain te
hostamisen parantavasta vaikutuksesta. 
Päinvastoin pelkään, että mitä pitemmälle 
tällä tiellä mennään, sitä pahemmalrni ti
lanne kehittyy. Mutta minä tiedän, että 
tämä eduskunta ei ole vielä valmis ottamaan 
jonkun toisen järjestelmän nykyisen tilalle. 
Tästä syystä ei näytä olevan muuta mah
dollisuutta kuin antaa nykyisen systeemin 
lmhittyä huippuunsa tai, kuten ruofsiksi 
sanotaan, ,låta linan löpa ut", jotta jär
jestelmä itse saa osoittaa mahdottomuu
tensa. Tosin tässäkin pitänee paikkansa 
tuo vaTilha salllanparsi, että ,vaivainen 
kaikki kokee'', mutta toivoa sopii, että edus
kuntaan nähden toteutuu myöskin aikanaan 
mainitun laus.eparren toinen puoli, jonka 
mukaan ,kokenut kaikki tietää". Kun sii
hen asti tullaan, sitten vasta voidaan toivoa 
raittiustilanteessa ratkaisevaa käännettä 
parempaan päin. 

Tämän ohella on nyt jo kuitenkin syytä 
huomauttaa eräässä seikasta. Hallituksen 
esitys nojautuu n. s. Virkkusen komitean 
mietintöön, jossa on kokonaan sivuutettu 
kysymys kieltolain tähänastisista vaikutuk
sista raittiustilanteeseen. Tätä kysymystä 
taas on samanaikaisesti käsitellyt eräs toi
nen, niinikään eduskunnan aloitteesta ase
tettu komitea, n .. s. alkoholikomitea, jonka 
lausunto ilmestyi aivan samaan aikaan kuin 
Virkkusen komitean mietintö. Alkoholi
komitea suoritti aikanaan laajoja tutkimuk
sia juuri kieltolain vaikutuksen selvillesaa
miseksi. Jos tällä komitean työllä yleensä 
oli jokin käytännöllinen tarkoitus, niin oli 
se kai juuri sen kysymyksen selvittäminen, 
onko kieltolaki osoittautunut kykeneväksi 
täyttämään siihen kiinnitettyjä toiveita. 
Komitean enemmistö ei tosin silloisten 
verraten lyhytaikaisten kokemuksien no
jalla - ne peru::;tuivat, niinkuin me tie
dämme, suurimmalta osalta vuosiin 1923-
24 - katsonut voivansa esittää mitään posi
tiivisia ehdotuksia, mutta se toi esille pal
jon arvokasta ainehistoa kysymyksen sel
vittämiseksi ja teki useita mielenkiintoisia 
havaintoja. Senjä·lkeen on kertynyt paljon 
arvokkaita lisäkokemuksia, joiden nojalla 
nykyjään voidaan tätäkin kysymystä arvos
tella paljon suuremmalla varmuudella kuin 
silloin. Tästä syystä olisi voinut odottaa, 
että hallitus, esittäessään eduskunnalle laki
ehdotuksen kieltolain valvonnan tehostami
sesta, olisi jollakin ta.valla määritellyt ny-
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kyisen tilanteen itse tuossa suuressa kysy
myksessä, joka koskee kieltolain vaikutuk
sia elävässä elämässä ja kieltolain mahdolli
suuksia yleensä ratkaista alkoholikysymys 
ikansanraittiutta edistäväHä tavalla. Tähän 
asti on ummessa silmin vain tehostettu kiel
tolakia, katsomatta mitä tällä lailla saadaan 
aikaan raittiustilanteen parantamiseksi. 
'l'ässä suhteessa olisi hyvä pitää mielessä 
myös alkoholikomitean työn tulokset ja 
niitä uusilla kokemuksilla täydentää. 

Erääseen toiseenkin huomautukseen on 
tässä yhteydessä aihetta. Kuten tunnettua, 
ei koko kieltolakijärjestelmässä ole esitetty 
mitään taloudellisia laskelmia, ei silloin, 
kun se saatettiin voimaan, eikä sen jälkeen. 
Olisi voinut odottaa, että ainakin silloin, 
kun erityinen valtion komitea ryhtyi laati
maan suunnitelmaa kieltolain valvonnan 
tehostamiseksi ja teki suuren joukon laaja
kantoisia ehdotuksia, se olisi muodostanut 
edes yleiSkäsityksen siitä, mitä kieltolain 
valvontakoneisto kokonaisuudessaan maalle 
maksaa ja mitä se tulisi maksamaan niin 
kehitettynä kuin komitea ehdotti. Komitea 
ei kuitenkaan tehnyt mitään kustannuslas
kelmia. Tämä huomautukseni taloudellis
ten laskelmien täydellisestä puuttumisesta 
yleensä koko viimeaikaisessa alkoholilain
säädännössämme on tässä yhteydessä tar
peen ja kohdallaan, sillä näyttää nyt jo ole
van aika kiinnittää huomio myös asian ra
halliseen puoleen. On tästä syystä lausut
tava se toivomus, että asianomainen valio
kunta, käsitellessään hallituksen esitystä, 
harkitsisi, mitä olisi tehtävä, jotta saatai
siin pätevä selvitys siitä, mitä kieltolain voi
massa pitäminen maalle maksaa niin hyvin 
suoranaisesti kuin myös välillisesti. 

Kuten sanottu, en tässä yhteydessä tahdo 
kuluttaa eduskunnan aikaa hallituksen esi
tyksen yksityiskohtien tarkastamisella. Kui
tenkin haluaisin kiinnittää asianomaisen va
liokunnan huomiota erääseen budjettioikeu
delliseen näkökohtaan. Esityksellä tahdo
taan yhä laajentaa ja vakiinnuttaa tähän
astista käytäntöä, jonka mukaan hallintovi
ranomaiset saavat käyttää kieltolakirikok
sista tuomittuja sakkorahoja ja menete
tyiksi tuomituista kulkuneuvoista saatuja 
rahoja kieltolain valvontaa edistäviin tar
koituksiin. Kun kieltolain rikkomukset ovat 
viime vuosina muodostaneet n. 4/5 kaikista 
tuomioonsaatetuista rikoksista, nousten jo 
yksinomaan sakkorahat yli 30 miljoonaan 

markkaan vuosittain, ja kun lisäksi vuosit
tain suuri määrä arvokkaita kuljetusneu
voja ja muuta omaisuutta joutuu valvonta
viranomaisten käsiiR, tulee täten hallinto
viranomaisten käsien kautta kulkemaan 
suuret määrät raha.varoja, joiden käyttämi
seen eduskunnalla lakiehdotuksen mukaan 
ei ole riittävää sananvaltaa. Olisi tästä 
syystä pidettävä kiinni siitä periaatteesta, 
että kieltolain valvontakoneiston kehittämi
seen tarvittavat varat kulkevat yksityiskoh
tia myöten valtiobudjetin kautta sillä ta
valla, että eduskunta saa vuosittain nähdä 
ja määrätä, miten tätä laitosta edelleen 
kehitetään. 

Tosin voidaan teoretisoida siihenkin suun~ 
taan, että kieltolain tehostamisen kautta 
salakuljetus- ja muut kieltolakirikokset vä
hentyvät, joten sakkorahojenkin merkitys 
muka vähenee, mutta, niin omituiselta 
kuin se kuuluukin, ei hallitus itse näy usko
van lakiehdotuksensa tehoon ja paranta
vaan vaikutukseen, koskapa hallitus, mikäli 
budjetista huomataan, on ensi vuoden 
budjetissa arvioinut sakkotulot entistäkin 
suuremmiksi eli 31 milj. markasta, johon ne· 
on täksi vuodeksi arvioitu, laskee ensi 
vuonna saatavan 34 milj. markkaa, perus
tellen hallitus tätä koroitusta sillä nimen
omaisella lausunnolla, että sakkorahat li
sääntyvät juuri ,kieltolakirikkomusten 
johdosta", niinkuin sanat selonteossa kuu
luvat. 

Lisäksi on muistettava, että hallitus 
ibudjetissaan myös on koroittanut valtion 
alkoholiliikkeen tuloja, jotka kuluvaksi 
vuodeksi oli arvioitu 85 milj. markkaan, ar
vioiden ne ensi vuonna nousevan 34 milj. 
markalla, eli siis 119 milj. markkaan arvioi
nut alkoholiliikkeen tulot, ja kaiken tämän 
siitä huolimatta, että hallitus samassa 
budjetissaan ilmoittaa aikovansa, niinkuin 
myöskin tässä lakiehdotuksessa tehdaän, ra
joittaa lääkärien oikeutta reseptien kirjoit
tami.seen eli aikoo vähentää n. s. laillista 
alkoholikauppaa, joka suorastaan vaikuttaa 
alkoholiliikkeen tuloihin. Tämän toimenpi
teen pi·täisi ainakin vaikuttaa vähentä
västi näihin tuloihin. Sitäpaitsi, halli
tus myöskin budjetissaan nimenomaan il
moittaa aikovansa lisätä virkamiesten lu
kua ja pyytää siihen rahaa, jotta siten voi
taisiin estää alkoholikaupassa yleensä ta
pahtuvia väärinkäytöksiä. Lisäksi myöskin 
hallitus tahtoo lisätä kontrollöörien luku-
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määrää, jotka tarkkaan valvoisivat, ettei ta
pahdu alkoholiliikkeessäkään mitään vää
rinkäytöksiä. Ja kuitenkin hallitus arvioi 
ensi vuonna tulevan 34 milj. markkaa lisää 
alkoholiliikkeen tuloihin l Eiköhän tässä 
liene jotain ristiriitaa olemassa 1 Minä oli
sin kiitollinen, jos asianomainen hallituk
sen jäsen tahtoisi selvittää, mitenikä tämä 
sangen humoristinen ristiriita on ymmär
rettävissä tai selitettävissä. 

Hallituksen esityksessä on eräitä yksityis
kohtia, joitten tarkoituksenmukaisuutta 
täytyy vakavasti epäillä, taikka jotka arve
luttavasti vaarantavat niitten kansalaisten 
oikeuksia, joita valtiovallan tulee ·suojella, 
kuten esimerkiksi henkilöllistä ja omaisuu
den turvaa. Mutta niihin on tilaisuus pa
lata myöhemmin sikäli kuin aihetta valio
kuntakäsittelyn jälkeen siihen ehkä vielä 
ilmautuu. 

Ed. V i r k k unen: Minulla on, kun 
olen asianomaisen valiokunnan varajäsPn, 
mahdolli,;esti tilaisuutta valiolmnnao;;l'a rvh
tyä hallituksen esitystä yksityiskohtais~sti 
tarkastamaan, eikä siitä syystä ole aihetta 
minulla ryhtyä laajemmin asiaa tässä 
evästyskeskustelussa käsittelemään. Mutta 
nä;yttää kumminkin olevan syytä huomaut
taa, että hallituksen esityksellä sellaisena, 
kuin se nyt eduskunnalle esitetään; pitäisi 
mielestäni olla suuri kannatus eduskun
nassa riippumatta siitä, mille kannalle 
kukin eduskunnan jäsen asettuu kieltolaki
kysymyksessä. Ne epäkohdat meidän ylei
sessä elämässämme, joita useat esityksen eh
dotukset ja toimenpiteet tahtovat parantaa 
ja poistaa, ovat niin ilmeisiä ja räikeitä, 
ettei mielellään luulisi kenenkään kunnol
lisen kansalaisen niitä katsellessaan epäi
levän hallituksen ehdottamien toimenpiteit
ten tarpeellisuutta. Minä katselen useita 
ehdotetuista toimenpiteistä paljon laajem
malta kannalta, kuin että ne yksistänsä 
tähtäisivät kieltolain valvontaan. Ne mer
kitsevät myöskin yleensä sen kurittomuu
den; sen huligaanisuuden vastustamista pon
tevammilla valtiovallan toimenpiteillä, kai
ken sen julkisen ja laajalle levinneen pa
hennuksen torjumista, mikä valitettavasti 
meillä on silmiemme edessä nähtävänä. Ja 
että asiaa onkin tältä kannalta katsottava 

. ja arvosteltava, sehän käy ilmeiseksi siitä, 
että useat niistä toimenpiteistä, joita halli
tuksen esityksest>ä ehdotetaan, ovat myös-

kin muualla ei-kieltolakiinaissa, astuneet 
päiväjärjestykseen ja havaittu välttämättä
miksi. On oleva tilaisuus myöhemmässä 
tämän asian käsittelyssä huomauttaa, mi
tenkä esimerkiksi Ruotsissa, jossa alkoholi
lainsäädäntö tiettävissä on kokonaan toi
silla perustuksilla kuin meillä, siitä huoli
matta on havaittu tarpeelliseksi ryhtyä 
useihin samanlaisiin toimenpiteisiin, joita 
hallituksen esityksessä nyt ehdotetaan. 
Sen tähden on kyllä tarpeellista, että me 
katselemme kysymystä kokonaisuudessaan 
ja myöskin ehdotettuja yksityisiä toimen
piteitä laajemmalta kannalta kuin nähtä
västi siellä tai täällä tehdään. 

Erittäinkin kun puhutaan n.s. kieltolaki
valvontakoneistosta ja tämän koneiston 
vaatimista kalliista kustannuksista, on 
muistettava, että toimenpiteet, joita ehdote~ 
taan, tarkoittavat yleensä epäkohtien ja 
puuttellisuuksien poistamista sekä tullilai
toksemme että poliisilaitoksemme yleisessä 
toiminnassa. Tullilaitos on monessa suh
teessa vallan vanhanaikaisella kannalla erit
täinkin niihin välineisiin nähden, joita 
sillä on käytettävissä tehtävänsä suorit
tamiseksi. Voidaan osoittaa, niinkuin jul
kisuudessa onkin osoitettu, että pitkiin ai
koihin ei Suomen tullilaitosta ole sen val
vontatehtävän täyttämiseksi varustettu sel
laisilla uudenaikaisilla välineillä, jotka 
muissa maissa jo aikaiseen on asianomai
sille virkakunnille hankittu. Ja että mei
dän poliisilaitoksemme on sekä miesluvul
taan heikkoa että myöskin varustuksiltaan 
puutteellista, sehän on jo monessa muussa 
yhteydessä tullut tunnetuksi. Älköön siis 
tässäkään rajoitettako kysymystä kieltola
kivalvontakoneistosta, niinkuin näytään ha
luttavan tehdä, vaan huomattakoon siinäkin 
ehdotuksia sellaisten toimenpiteitten suorit
tamiseksi, jotka yleensä valtakunnan suo
rittaman valvontatoiminnan ja yleisen jär
jestyksen ylläpitämisen kannalta ovat ker
rassansa väli>ttämättömiä. Kun ottaa t~ 
mälll huomi10on, niin silloin myöskin 
kysymys taloudelisista laskelmista, joi
hin täällä on viitattu, esiintyy laa
jemmassa valaistuksessa. Omasta pu~ 
lestani olen vallan halukas kannatta
maan sitä, että mahdollisimman täy
delliset laskelmat kaikista kustannuksista, 
jotka eri toimenpiteiden suorittamiseksi tu
levat kysymykseen, suoritetaan. Enkä ol
lenkaan pelkää, että niiden yksityiskohtai
nen selvittäminen siinä määrin kuin mah-
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dollista on, tulisi olemaan itse asialle lopul
lisesti muuksi kuin pelkäksi eduksi. 

Missä määrin hallituksen esityksessä ole
vien ehdotusten valiokuntatarkastuksen 
yhteydessä on syytä ryhtyä vertailemaan 
alkoholikomitean esittämiä tuloksia ja hal
lituksen esityksen esittämiä toimenpiteitä 
toisiinsa, se on minun mielestäni kysymys, 
joka tuntuu kylläkin etäiseltä ainakin tässä 
yhteydessä, vaikka asiallisesti minulla ei 
ole mitään sellaistakaan vertailua vastaan. 
Minä lopetan siihen, mistä minä aloin, sii
hen, että minun ymmärtääkseni ainakin 
kaikkein useimmat niistä yksityisistä esi
tyksistä, joita hallituksen esityksessä teh
dään, pitäisi olla sen laatuisia, että ne saa
vuttavat eduskunnassa laajan kannatuksen, 
ei ainoastaan niiden keskuudessa, jotka 
kieltolakia kannattavat, vaan myö~kin nii
den, jotka sen suhteen ovat epäilevällä kan
nalla. Ja jos minä oikein ymmärsin edel
lisen arv. puhujan jonkun lauselman, niin 
hänkin on tällä kannalla. 

Ed. S c h a u m a n : J ag har så många 
gånger i denna församling tagit till ordet i 
frågor, som stå i samband med förbudsla
gen, att jag icke hade tänkt göra det i dag. 
J ag har också tagit flera initiativ i fråga 
om förbudslagen i riktning emot dess upp
hävande eller modifierande, men något nyh 
initiativ behöver jag i framtiden icke higa, 
det har jag redan insett, ty initiativen till 
att denna fråga hålles under ständig de
batt komma numera ifrån regeringarnas 
sida, vare sig regeringen är en socialde
mokratisk regering eller en regering där 
rdgm. Pulkkinens grupp är företrädd eller 
viiken annan borgerlig grupp som helst. 
Att jag nu trots allt har anhållit om ordet 
beror på de två uttalanden, som gjorts här, 
uttalanden gjorda av två riksdagsmän till
hörande samma parti och dock gående i 
olika riktning. 

J ag ber då först att få uttrycka min 
fägnad - och jag är säker på att jag där
med uttrycker ett stort antal medborgare,; 
fägnad - över att man från finskt håll N1 

gång får höra en saklig kritik av det nu 
rådande, av förbudslagen framkallade 
eländet. J ag ber således att få ta eka den 
första ärade talaren för de ord han har här 
anfört, och jag begagnar tillfället att in
flika, att ja.g icke kan finna någonting 
komprometterande för det parti och den 
grupp han tillhör däri, att den följande ta- 1 

la.ren, riksdagens förste vicetalman, uttalat 
sig i en annan riktning. I denna fråga 
mås:te meningarna gå i sär inom partierna. 
J ag anser således, i motsats mot vad man 
har fått läsa i. tidningspl'essen, att finska 
samlingspartiets ståndpunkt i denna fråga 
är riktig och förklarlig, i alla fall mycket 
bättre än den ståndpunkt, som finska fram
stegspartiet slutligen har intagit efter att 
först. ha haft en annan ståndpunkt, ty det 
att byta åsikt inom några månader, det är 
nog icke någonting särskilt rekommende
rande för ett par<ti. Om fem av herrarna 
i finska framstegspartiets grupp hade varit 
förbudsvänner och fem förbudsm.Jtståndare, 
så skulle det icke hava komprometterat pa.r
tiet så som det som nu skett. 

Svagheten i den föreliggande propositio
nen är den, att den icke träffar kärnan, 
icke träffar det som är huvudsaken i denna 
stora fråga, nämligen det att i detta land 
försiggår en oerhört omfattande smuggling 
av sprit. Uti propositionen göras inga för
sök at.t råda bot på eller att hindra denna 
smuggling. .Man har försökt komma åt 
smuggling'ln på annan YRg, genom intrrna
tionella konventioner, men icke ens detta 
har hjälpt. Tvärtom kunna vi alla här 
konstatera, på grund av officiella uppgifter, 
och på grund av tidningsmeddelanden, att 
smugglingen i år är stöne än den någonsin 
förut har varit. De stater, som hava under
tecknat konventionen, äro naturligtvis 
bundna av den, men vi få ju redan nu läsa 
om, huru spritfartyg ligga här vid .Finska 
vikens och Bottenhavets kuster under främ
mande flagg, under sådan flagg som tillhör 
stater, vilka icke hava undertecknat kon
ventionen. Och det är ju klart att så kom
mer att fortgå; vi komma att se österri
kiska och grekiska och spanska O<'h amlra 
fartyg ligga här, i själva verket hemma
hörande i Tyskland eller Estland. men seg
lande under österrikisk, spansk eller gre
kisk o.s.v. flagg. 

Vad propositionen innehålbr är ett 
knapprande på småsaker, i syfte att göra 
förbudet effektivt, men den stora Hillan till 
alkoholkonsumtionen, den komnH-' t' m>tn 
icke alls åt. Man försöker att genom alla 
möjliga bestämmelser få den s. k. legala 
konsumtionen begränsad, man försöker 
komma åt läkarnas rätt att ordinel',t ulko
holhaltiga ämnen i olika former, man fiir
söker att få apoteken att utöva koniroll 
över de personer, som med rece_pt komma 
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tili apoteken för att få den vara som åt dem 
ordinerats. Detta har så liten hfltydelse att 
man gärna hade kunnat låta bli med de>sa 
n·ya restriktioner. Dessutom förbiser uwn 
härvid - och det gör själva förbmlslar>;en 
också - att det är en viss skillnafl emellan 
en läkares ordination av sprit och en läka
res ordination av vin. J ag har förut varit 
i tillfälle att här försöka göra gäll:mde, att 
det är en väsentlig skillnad mellan vinemu 
och de starka allkoholhaltiga dryckerna, 
men enligt förbudsvännernas katekes äro 
alla drycker som innehålla mer år. 2 % al
kohol likvärdiga, de böra alla beh::mdlas pii 
samma sätt. Det är nu ett av de störsb 
misstagen - tillåt mig att säga det - en 
av de största dumheterna i tillvägagåendet 
från förbudsvännernas sida. 

Herr förste vicetalmannen har erinrat om, 
att den kommiUe, vars ordförande han varit, 
och regeringes proposition syfta icke blott 
till att förbättra nykterhetstillståndet och 
göra förbudslagen effektivare, uti;u också 
till att komma åt huliganismen. Men j~1g 
tager mig friheten a.tt ställa till rdgsm. 
Virkkunen den frågan: tror rdgsm. Virkku
nen verkligen, att den huliganism, som vi 
här hava fått bevittna i olika fonner, icke 
står i direkt samband med fhrlr . .ldshgen, 
tmr hr Virkkunen att t. ex. någonting ;;:å
dant skulle inträffa i ett lam1, där sprit
trafiken är legal, som det att en chaufför 
kör in på en fångkolonn och dels dödar, 
dels sårar fångarna? Sådant k a TI; icke 
inträffa i ett land där sprittrafiken är 
legal. Denne chaufför handlade så som 
han gjorde, därför att han, liksom så många 
andra chaufförer som syssla med denna 
trafik, måste köra så våldsamt som möjligt 
för att icke råka fast. Ätminstone denna 
sida av huliganismen står i direkt ~amband 
med för·budslagen, med ·vår misslyckade, 
förfelade alkohollagstiftning. 

J ag för min del är så säker på, att. för
budslagen ramlar, och det inom en tid, s.!m 
jag hoppas ännu få uppleva, att jag ingen
ting har emot ett antagande av detta lag
förslag. Propositionen träffar icke Jet 
väsE:ntliga, så som jag redan har framhållit; 
om den blir godkänd eller icke, kommer 
tillståndet att bli detsamma som förut, 
måhända värre, det tyckes ju också regerin
gen räkna med, eftersom ingen här har 
från regeringens sida bemött de på>-:tåenden, 
som gjordes av rdgsm. Pulkkinen beträf-

fande uppgörandet av budgeten i :punkter, 
som ha samband med förbudslagen. 

Vad jag är rädd för är den närmaste tiden 
efter förbudslagens upphävande. J ag har 
för min del alltid bävat för att man dä, 
omedelbart efter förbudslagens upphävande, 
skall bli vittne tili ett måhända ännu större 
supande än det som nu försiggår i förbuds
landet Finland. Emellertid ha de up:v
lysningar jag har fått genom samtai med 
norska riksdagsmän verkat därhän, att jag 
numera känner mig också i detta avseende 
rätt optimistisk. När det norska bränn
vinsförbudet, eller halvförbudet kmma v~ 
kalla det, upphävdes, så tilltog icke kon
sumtionen, utan tvärtom har den minskats. 
Tillståndet är naturligtvis icke tillfredsstäl
lande i Norge, men det _är icke såmre, utan 
snarare bättre än under halvförhuclet. Nu 
kommer naturligtvis här från förb>.hlsvän
nernas sida att anföras, att man icke alls 
skall tala om det norska förbudet, f::r det 
var ett halvförbud, som icke får libtällas 
med vårt totalförbud, men det var i alla fall 
ett förbud att förtära just sådana dr;ycker, 
som folkets breda lager helst ville hava, 
och så till vida kan man ju jämföra förbu
det i N orge med vårt förbud. 

Vad jag för övrigt icke kan förstå i den
na sak är att, då .iu alla partier här borde 
vara ense om, att allt större och större svå
righeter resa sig vid uppgörandet av stats
budgeten, att man icke, då ändå förbuds
lagen brytes såsom den brytes, då ändå 
smugglingen fortgår såsom sker, att, säger 
jag, man icke legaliserar sprittrafiken och 
begagnar sig av en sådan ypperlig inkomst
källa som alkoholkonsumtionen och alkohol
tillverlmingen. Ett land som Sverige kan 
icke undvara denna beskattning. J ag vill 
minnas att Sverige tager in 100 miljoner 
kronor på alkoholbeskattningen. För någon 
tid sedan hade jag i utlandet tillfälle att 
tala med den förra socialistiska finansminis
tern Wigforss om .denna sa:k. Han sade: Vårt 
parti kan icke tänka sig något annat än att 
vi beskatta alkoholen, ty där ha vi en givan
de inkomstkälla, och tack vare den ha vi 
kunnat sänka tullarna på socker och kaffe 
och annat. Här i Finland däremot före
drager man att leka blindbock, att stirra på 
en l&g som förefaller oss ädel och upphöjd, 
men blunda för det verkliga tillståndet. 
Icke heller bry vi oss om, att staten skall 
få de inkomster som de ovärdigaste elBmen-
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ten i samhället nu stoppa i sina fickor; man 
tycker att det är vackrare att staten icke 
har inkomst av alkoholkonsumtionen, utan 
att dessa ovärdiga element få rikta sig på 
den. 

J ag hoppas, trots att jag inga hetänklig
heter har att godkänna propositionen utan 
ändringar och till och med utan synnerlig 
be1edning ifrån utskottets sida, att utskottet 
ändå skall begagna sig av den sakkänne
dom, som suppleanten Virkkunen säkert 
kommer att tillföni. det under behandlingen 
av ärendet. 

Ed. K e m p p i: Huoli täyttää jokai
sen isänmaamme tulevaisuudesta huoleh
tivan kansalaisen sydämen. On erittäin. 
kin yksi pahe, joka viime aikoina on tullut 
y1eiseks:i kansamme keskuudessa ja se on 
meille kaikille tunnettu juoppouden pahe. 
Ja me jokainen olemme yksimielisiä siita, 
etta tämä pahe se tuopi mukanaan monta 
muuta pahetta. Missä on sitten syy tähän 
yhä lisääntyvään juoppouteen? Jotkut sa
novat, että se on nyt voimassaolfcvan kielto
lain syy. Minä pyytäisin tämän johdosta 
kysyä, kumpiko on ollut meillä Suomessa 
olemassa ennemmin, juoppous vailm kielto
laki, ja on mielestäni päivän selvää, ettei 
mitään lakia olisi tarvinnut laatia, jos ei 
juoppous olisi alkanut enetä hirvittävässä 
maarassa. Siis se on juuri juoppous, mikä 
on meidän maassamme aiheuttanut kielto
lain. Ja nyt selitetään myöskin, kuinka 
su"Grta kansallista vahinkoa tuottaa nykyi
sen kieltolain voimassa pysyttäminen. Jos 
kieltolaki kumottaisiin, niin kuinka moni 
meistä uskaltaa ajatella, mitä vahinkoa 
meidän kansallemme sen kumoamisesta seu
raisi? Mutta mitä merkitystä on sitten sel
laisella lailla, jota eivät kuitenkaan kaikki 
kansalaiset noudata? Meillä on vuositu
hansia ollut olemassa kymmenen käskyn 
sanan laki. Siellä sanotaan: ,Älä tapa, 
älä tee huorin, älä varasta." Ihmiset rik
kovat tätä Korkeimman lakia ja eihän nyt 
kukaan sano, että se laki on kumottava, 
kun ei sitä kuitenkaan noudateta. Mitä 
hyötyä on sitten kieltolaista? Siitä voisi pu
hua paljon, mutta en tahdo tällä kerralla. 
Muistuu mieleeni vaan eräs näkökohta. 
Naapurikylässäni on pieni mökki, jonka isä 
on syvälle vajonnut juoppouden paheeseen. 
Tuossa perheessä siinä usein kärsitään lei
vän puut~tta. Mutta tuon mökin äiti kyy-
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neleet silmissä sanoo: ,Minä kärsin mielel
Hini nälkää, kun minun mieheni ei saa vii
naa ja pirtua." Ja ehkäpä tällaisia ihania 
vastauksia me voisimme saada tuhansista 
Suomen kodeista, niin että tältä näkökan
naltakin katsottuna kieltolaista on ollut 
hyötyä. 

Minä kaikesta sydämestäni puolustan 
meidän hallituksemme tekemää ehdotusta 
kieltolakiasiassa ja lausun toivomuksena, 
että talousvaliokunta, minne puhemiesneu
vosto on ehdottanut tämän asiau lähetettä
väksi, koettaisi tehdä sitä/ valmistaessaan 
kaikkensa, että täJStä koituisi yhteistä on
nea koko meidän rakkaalle kansallemme. 

Ed. Leh-tokoski: Kuten hallitukren 
esityksen perusteluista havaitaan, on edus
kunta useamman kerran viime valtiopäivien 
aikana kiinnittänyt huomiota kieltolaki- ja 
raittiuskysymykseen. Vuoden 1925 valtio- . 
päivillä hyväksyi eduskunta valtavalla ään
.ten ·enemmistollä aloittee,n, joka päättyi sii
hen, että eduskunta kehoitti hallitusta ryh
tymään kiireellisiin toimenpiteisiin kielto
lain rvalvonn.an tehostamisen aikaansaami
seks,i ja niiden !pUUtteellisuuksien poistami
seksi, mitkä tällä alalla olivat olemassa. 
Huomautan vielä siitä, että tämä päätös 
,tehtiin valtavalla äänten enemmistöllä. Tätä 
eduskunnan pä:ätöstä seuraten asetti halli
tus sitten komitean valmistamaan suun
nitelmaa, ja tämä komitea n. s. Virkkusen 
komitea on myöskin valmistanut mietin
,tönsä,, joka yleensä rattiusväen ja kansan 
suurten joukkojen keskuudessa on otettu 
erikoisella tyyd'Ytyks'Cllä vastaa.n. Tämä on 
tapahtunut senvuoksi, että jokainen, joka 
on tutustunut tuohon komitean mietintöön 
on ollut tilaisuudessa toteamaan, että aina
!kin pahilliillat eipäkoh-dat tällä alalla tulisi
vat poistumaan, jos tuon komitean ehdo
tuksen mukaan ryhdyttäisiin toimimaan. 

Toinen seikka, mihin myös pyydän kiin
nittää huomiota on se, että juuri tänä 
vuonna kevätistuntokauden aikana sekä 
eduskunnan oikeusasiamiehen että oikeus
kanslerin kertomusta käsiteltäessä kiinnitti 
sekä perustuslakivaliokunta että eduskunta 
vakavaa huomiota niihin puutteellisuuksiin 
ja väärinkäytöksiin, mitkä tällä alalla ovat 
olleet olemassa ja kehoitti eduskunta 
maamme ylintä lainvalvojaa, oikeuskansleria 
ryhtymään sellaisiin toimenpiteisiin, että 
nämä epäkohdat, mitkä ov.at olemassa, tuli
sivat poistetuiksi. 
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Kun nyt hallitus on antanut esityksen, 
doka pääasiallisesti pysähtyy siihen, mitä 
eduskunta anomuksissaan, ikehoituksissaan 
ja päätöksissään on lausunut, niin on luon
nollista. !ja oikein, että eduskunnan taholta 
myötämielisesti otetaan hallituksen esitys 
tässä suht·eessa vastaan huolimatta siitä, että 
.eduskunta kokoonpanolta.an on jonkun ver
ran viime kevätkautee.n nähden muuttunut. 
!Jausun puolestani erikoisen tyydytyksen 
siitä, että vihdoinkin on mahdollisuus ryh
tyä voimakkaammin tälläJkin alalla suoritta
maan; työtä, jokJa varmaan koituu ennen 
kaikkea nuoren polven hyväksi. 

Kun täällä ed. Pulkkinen maånitsi niistä 
kalliista kustannuksista, jos minä oikein 
kuulin, ja taloudellisista vaikeulksist•a, niin 
.minä tahtoisin !huomauttaa siitä s·eikasta, 
.että e.sim. tämän maan valtion pimmiehen 
pitämä 1puhe eduskunnan avajaisissa Tasa
vallan Presidentin juhlahuoneistossa, jossa 
presidentti totesi, että maan taloudellinen 
tilanne. on hyvä, samalla todeten, että mi
tään taloudellisia vaikeuksia ei ole olemassa, 
niin minä tahdon todeta, etteivät nämä 
täällä esit·etyt väitteet tässä suhteessa suin
kaan perustu oike.isiin lähteisiin. 

Mitä sitten tulee taloudelliseen tasoon 
työväestön keskuudessa, johon minä erikoi
sesti tahtoisin kiinnittää huomiota, koska 
työväestö on valtavin osa tänuän maan 
kansaa, niin minä uskaltanen tältä paikalta 
vakuuttaa, että jos meillä väkijuomien kiel
tolalkia ei olisi olemassa, niin taloudellinen 
taso kansan laajojen kerrosten keskuudessa 
ei olisi l:äheskään sellainen mitä se nyt on. 
Minä eu puutu yksityiskohtaisesti tämän 
.asian eri vaiheisiin, en puolelta enkä toi
selta, koska minusta tällaisessa lähetekeskus
telussa puhuminen on puhumista vain pu
hurnåsen. vuoksi ja itse asia.an ei voi kov.in 
,paljon vaikuttaa. Tulee aika, jolloin yksi
tyiskohtaisesti voi tähän kysymykseen pa
remmin syventyä ja silloin myöskin näkö
kohdat puolelta ja toiselta tulevat esiån. 

Kun täällä kumminkin on vielä mainittu 
siitä, että tämän kautta ei edistettäisi rait
tiutta, niin minä taihd:on vakavasti torjua 
,myöSikin sen seikan. Toiseksi minä tahdon 
todeta myöskin sen, että nYJkyinen hallitus 
on ottamut huomioon, että raittiustilan
teen pa~antamiseksi vakaumuksellist·a rait
tiustyötäi on tehtävä entistä voimaperäi
semmin ja: täihän .tarkoituksen' ehdot
tanut 500,000 markkaa enemmän varoja 
kuin mitä täihän asti on ollut raittiustyön 

edis'tämiseksi käytettävissä. Kun näin yh
teisesti puolella ja toisella työskennellään 
tilanteen parantamiseksi, niin minä olen 
varma siitä, että myöskin oikeihin tuloksiin 
voidaan päästä. 

Ed. V i r k kun en: Ed. Schauman on 
kunnioittanut minua tekemällä minulle eri
,tyise:n kysymyksen, joihonka rnånä mielelläni 
vastaan ja vastaan sitä mieluummin, kuin 
ed. Schaumanin lausunto tällä kertaa oli mie
lestäni varsin 'hillitty eikä siinä ollut sitä 
syyttävää sävyä, jonlka minä joskus aikai
semmin olen ,pannut merkille,. Vielä minun 
on annettava suora kannatukseni yih·delle ed. 
Schaumanin esiintuomalle käsitykselle. Mi
nulla on aivan sama käsitys kuin hänellä 
siitä, ,että salakulj,etuksen ja laittoman alko
holikäytön vastustamiseksi )pitää ponnistaa 
kaikki voimat päästäksemme lähteisiin kä
siksi. Juuri toisaalta tämä maan ulkopuo
lelta tatpahtuva sala.kulje:tus ja toisaalta 
eräät väärinkäytökset maan sisällä, joi
hinka hallituksen esitys kiinnittää ilmo~ 
miota, ovat minun käsittääkseni ne kai
ken pwhalll lähteet, joita: meidän pitäisi 
yhteisvoimin pyrkiä tukkimaan. Jos siinä 
onnistumme, niin luulisin, että tilanne 
mY"öskin olisi koko~ailla toineru meidän 
maassa.mme, kuin mikä se nykyään on. 
Tässä suhteessa, minä uudis1tan sen, on mi
nun käsitykseni aivan sama kuin ed. Schau
manin, ja minun mielihyväni olisi täydelli
nen, ,jos me, jot.ka kieltolain suhteen olemme 
eri kannalla, voisimme yhtyä siitä, että val
.tiovrullan ponnistukset ovat todellakin täih
dättävät näihin kahteen pahe-eseen . 

Nyt kysyy ed. Schauman minulta, voisiko 
sellainen surkuteltava rikoksellinen tapah
tuma, kuin .se Tuusulan autoyliajo oli, olla 
mahdollinen sellaisessa maassa, jossa alko
holikäyttö on vapaampi, kuin mitä se on 
Suomessa. Ed. Schauman ei voi odottaa, 
.että minä ilman muuta antaisin tähän kysy
mykseen sellaisen vastauksen, jota hän ehkä 
mieleUänsä näkisi, sillä tosiasiaihan on, että 
salrukuljetuksen paheesta, sekä maahan ul
koa:päin suuntautuvan salakuljetuksen että 
maan rajojen sisäpuolella harjoitetun sala
kuljetuksen paheesta myöskin monet ei
kieltolakimaat suuresti kärsivät. Tahtoisin 
puolestani väittää, että Ruotsin valtiovalta 
nykyänsä käyttää voomakkaampia keinoja 
tämän salakuljetuksen masentamiseksi, kuin 
mitä Suomessa va~tiovalta tähän saa.kka on 
käyttimyt. Kun lukee ja saa tietää, mitenkä 
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Ruotsissa suunnitellaan esim. armeijan leu
tokoneitten järjestelmällistä käyttämistä 
salakuljetuksen ehkäisemisen :palvelukseen, 
niin siinä jo yksistänsä on sellainen toimen
pide, johonka meilläkin olisi syytä hallitus
vallan kiinnittää paljon suurempaa huo
miota, kuin mitä tapahtunut on. Minun 
tietääkseni on ainoastaan pieniä yrityksiä 
tähän suuntaan meillä tehty, mutta ei heti
.kään siinä määrin tietoiSiesti ja tarkoituk
senmukaiS!esti kuin Ruotsissa. 

Minä olin myöskin Norjassa viime kesänä 
ja tietysti minulla oli erikoista harrastusta 
koettaa saada eri henkilöiltä, joitten koske
tuksiin jouduin, tietoja siitä, minkälaiseksi 
raittiustilanne Norjassa on lainsäädännön. 
.muuttumisen kautta muodostunut. Missä 
määrin väkijuomia siellä käytetään vähem
män ja missä määrin alkoholin nautinto on 
supistunut, siitä minä en voinut saada sel
vää käsitystä. Juuri niinä päivänä, jolloin 
Norjassa vierailin., maassa tapahtuikin olo
jen muutos. Mutta eri tahoilla Norjassa va
kuutettiin sitä, että .pahaa salakulje
tusta mereltä päin edelleenkin on olemass~:t 
ja että suuria voimanponnistuksia täytyy 
edelleenkin valtiovallan tehdä, jotta se 
alkoholi, jota salakuljetuksen kautta edel
leenkin tarjotaan huokeammalla hinnalla, 
kuin millä valtio 'tarjoaa, saadaan poiste
.tuksi maasta. 

Nämä tällaiset tosiseikat vaikuttavat sen, 
että minä en ollen'kaan voi ed. Schaumanin 
kysymykseen vastata sillä tavalla, kuin hän 
odottaisi, että minä vastaisin. Minä en ol
lenkaan ole varma siitä, etteikö erinäisissä 
tapauksissa Tuusulan yliajota:pahtuman kal
taisia rikoksia saattaisi sattua ulkopuolella 
Suomen muissa.kin maissa, joissa kieltolakia 
ei ole olemassa. Tämäpä juuri mielestäni 
onkin asia, johonka kieltolain vastustajien 
pitäisi kiinnittää kaikki huomio, että ne 
yleiset suuret epä:kohat ja rikollisuuden il
miöt, joita vastaan me täällä Suomessa ny
kyään kamppailemme, eivät suinkaan ole 
tuntemattomia, vaan ne ilmenevät myös 
muissa maissa. Mutta se on nyt kysymys, 
johonka saamme myöhemmin tarkemmin 
ja yksityiskohtaisemmin palata. Riittäköön 
tämä minun puoleltani tällä kertaa ed. 
Schaumanin kysymykseen vastaukseksi. 

Mitä sitten tulee ed. Schaumanin viime 
sanoissaan koskettelemaan kysymykseen 
siitä, että meilläkin niinkuin muualla, val
tiovallan pitäisi hankkia itselleen tuloja al
koholiliikkeesltä, nimittäin siitä alkoh@liliik-

keestä, jota harjoitetaan alkoholin tarjoami
seksi ihmisille nautinnoksi - muusta aLko
holilii'kkeestähän Suomen valtio nykyään, 
niin'kuin tiedämme, saa melkoisen tulon -
niin tässä kysymyksessä me olemme ja luul
tavasti tulemme olemaan jyrkästi eriävällä 
lmnnalla. Minä en omasta 'Puolestani mis
sään trupauksessa pitäisi minää.n etuna enkä 
siunauksena Suomen kansalle sitä. että se 
alka.isi hankkia itsellensä tasrupainotilan 
helpompaa saavuttamista valtion budjetissa 
veliottamalla al'koholia, jota ihmiset käyttä
vät nautintoaineena. Minä olen sitä mieltä, 
että me olemme päässe·et kumminkin tyy
dyttäviin oloihin vaition budjettimme jär
j€Stämisessä tarviltsema;tta turvautua alko
holituloihin. Tästä saavutuksesta meidän 
luullakseni pitää pitää tarkasti kiinni. Kun 
täällä mainitaan, että Ruotsin valtakunta 
.nykyään hankkii itsellensä sadan miljoonan 
kruunun, siis miljaardin Suomen markan 
tulot alkoholilii'kenteeS'tä, niin Eenee syytä 
huomauttaa, että Ruo·tsissa on vaikutusval
taisia valtiollisia piirejä, myöskin Ruotsin 
nykyisessä hallituksessa, minä tiedän, on 
edustettuna se mielipide, että valtakunnan 
.pitäisi järjes1tää valtiotaloutensa sillä ta
valla, että se va1pautuisi rvälttämättömyy
destä käyttää alkoholista saatua tuloa bud
jettinsa taswpainoon saattamiseksi. Ruot
sissa on laajoja piirejä, jotka kärsivät tästä 
olotilasta. Tietävät kai ne, jotka ovat mai
ninneet tämän budjettimäärän Ruotsin val
tioarviossa, senkin, että siellä suunnitellaan 
valtakunnalle erikoisen vararahaston muo
dostamista, joka 1korvaisi sen tulon, mikä 
nyt siellä täytyy ottaa alkoholin käyttämi
sestä nautintotarkoitu'ksiin. Asia on sangen 
vakava eikä se ole ratkaistava vaan sillä, 
että mainitaan joku toivomus. Olen elä
västi vakuutettu siitä, että meillä Suomessa 
ei dle syytä lähteä kulkemaan sitä tietä, 
jota täällä kyllä t.äs,säkin keskustelussa on 
suositeltu. 

Ministeri S i 11 a n p ä ä : On mielihyvällä 
todettava, että hallituksen muutosehdotuk
set kieltolakiin ovat saaneet suurimmalta 
osalta ymmärtämystä eduskunnan puolelta, 
sikäli kuin sitä lähetekeskustelussa voi to
deta. Tärkeimmät muutokset kieltolakiin, 
johon jo monta kertaa on täytynyt muutok
sia tehdä, on tällä kertaa mainittava 9 § :ään 
tehty muutosehdotus, jossa lääkärien re
septioikeutta rajoitettaisiin. Kun ajattelee, 
mitenkä meillä lääkärit ovat vä:ärinkäyttä-
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neet asemaansa määritellessään väkijuomia 
lääkkeeksi, kun yksi ainoa lääkäri voi an
taa; yhtenä vuonna toistakymmentä tuhatta 
lii:äkemooräystä, joissa lääkemääräys voi ko
hota aina kymmeneen litraan väkijuomia 
kerralla, niin voi ymmärtää, että tällaista ei 
voida sallia, vaan on siitä tehtävä loppu. 
Lääkintöhallitus, joka atntoi lausuntorusa ko
mitean mietinnöstä, lausuukin, että osa 
maamme lääkäreistä on häväissyt koko. lää
kärikuntaa rikkomaHa kieltolakia tai väärin
käyttämällä oikeuttaan antaa lääkäJrimää
räyksellä väkijuomia lääkkeeksi. Lääkintö
hallitus ehdottikin sen johdosta, että lää
kintöhallitukselle annettaisiin oikeus, jota 
oikeutta heillä ei tähän saakka ole ollut, oi
keus määrätä, kuinka monta Uiäkintäresepti
kaavaketta yksi lääkäri saisi vuodessa käyt
tää, sekä että myöskin annettaisiin lääkintö
hallitukselle oikeus määritellä, kuinka suu
ria annoksia kerrallaan voisi saada määrätä. 
Nämä muutokset onkin otettu lakiehdotuk
sen 9 § :ään. Mutta sen lisäksi on lakiehdo
tuksessa yksi hyvin tärkeä kohta, nimittäin 
ehdotus että lääkärin reseptillä ei saisi lää
kettä ulos muualta kuin sen kunnan aptee
kista missä lääkäri asuu, josta lääkintöhalli
tuksessa kuitenkin oltiin eri mieltä. Nyt kun 
joku lääkäri Helsingissä tai Hämeenlinnassa 
antaa reseptejä niin toiset lähtevät niitä 
Rovaniemelle myymään ja siellä pitämään 
pirtukaup:paa tällaisten lääkereseptien oi
keudella. Sentakia ehdotetaanki:ru 9 § :ssä 
että reseptien suuruus ei saisi olla enempää 
kuin 50 gr sekä että lääkärireseptiä ei saisi 
antaa ulos muualla kuin sen kunnan aptee
keista, jossa lääkäri asuu, tai jos kunnassa 
ei ole apt,eekkia itseJ.lään, sen kunnan lähin
nä olevasta apteekista. Tämä on mielestäni 
hyvin tärkeä muutosehdotus lakiin. 

Sitten on toinen tärkeä muutosehdotus, 
joka koskee moottoriajoneuvojen takavari
koimista. Nythän me luemme sanomaleh
distä tavantakaa, miltei joka päivä, miten 
autoja on takavarikoitu väkijuomakuormi
neen ja että nämä ovat kaikki joutuneet val
tion haltuun. Mutta asiallisesti näitä taka
varikoituja autoja ei lopullisesti saadakaan 
pidätetyksi, vaan joutuvat ne nykyisen lain 
puitteissa melkein säännöllisesti omistajil
leen takaisin. On siis siinä suhteessa lakia 
koetettava saada tiukemmaksi, niin että taka
varikoidut ajoneuvot voitaisiin myöskin saa
da todella pidätetyiksi, kun niitä kerran 
sillä tavalla käytetään kuin nykyjään. 

Sitten on vielä yksi hyvin tärkeä muutos
elhdotus, ja koskee se niiden sakkovarojen 
käyttöä,, mitä saadaan tullirikoksista tullissa 
takavarikoiduista väkijuomista, että ne saa
taisiin käyttää valvontatarkoituksiin, sillä 
mitä merkitsee valvonta, jos ei ole valvonta
välineitä. Kun tullilla ei ole nopeakulkui
sia moottoreita, vaan jotain vanhoja laivoja, 
joillru e:i: voiJ millään ta'V'alla seurata 
salakuljettajia, eikä tulli saa käyttää niitä 
varoja mitä sen kautta saadaan, niin silloin
han tehdään koko toimint•a ivan esineeksi. 
Jos ei valtio sa:maan aikaan, kun se säätää 
lain, myöskin anna kaikkea sitä mahdollista 
tukea lain valvonnaJle, jota tarvitaan, 
mm on toiminta turhaa. Minä en 
kajoa tämän laicrr muihin kohti<in. On 
mi•elestäni siis koetettava sa1ada tämä ehdo
tus valiokunnassa niin nopeasti kuin 
mahdollist,a käsitellyksi, jotta voitaisiin kiel
tobkivalvontaan sa!ada parempaa pontta ja 
toimenpidettä, jos kerran laki tahdotaan 
kunniassa pitää. Toivon, että tämä laki 
tulee pä:ä,asiallisesti hyväksytyksi sellaisena 
kuin hallitus sen on esittänyt. 

KeS'kustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähet·etään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti ta 1 o usva l i o kun
t aan. 

24) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laikSii erään valtion omista
man tontin luovuttamisesta konsertti- ja 
kongressitalon rakentamista varten Helsin-

gin kaupunkiin 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o kun t aan. 

25) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty 'ehdotus työnvälityslaiksi 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä en asiain
valiokuntaan. 

26) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi kotimaisen viljan-

tuotannon turvaamisesta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s v a-
1 i o k u n t a a n. 
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27) Vuoden 1924 ViaJltiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi aseveholililsille 8/Uuetta

vista Iomiista 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p u o 1 u s t u s
a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 

28) Vuoden 19,24 valtiopäivillä lepäämä,än 
jätetty ehdotus laiksi leimave:ri()lain 

muuttamises,ta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
valiokuntaan. 

29) Vuoden 1925 valtiopäiviillä lepäämään 
jätetty ehdotus v•wltiopäiväjä:rjestykiseksi 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i
v a l i o k u n t a a n. 

30) Vuod'eu 1925 vaJltiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus lailksi korvau.k.Js.en. antami
sesta maailinaiilsodan aikana erinäisiä vahi-

koja kärsinenle 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

31) Vuoden. 1925 valtiopäivillä lepäämään. 
jätetty ehdotus laibi edustajanvwa•leiJSta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i
valiokuntaan. 

32) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään. 
jätetty ehdotUIS laik!si laivwston. perustami-

milse~SJta rannikkopuolustusta varten. 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p u o 1 u s t u s
a s i a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

33) Vuoden. 1925 v•altiopäivillä lepääm1ään 
jätetty e:hdotUIS 1ai,ksi valtion vHjava:r~rustosta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti m a a t a 1 o u sv a
liokuntaan. 

34) Vuoden 1925 V181ltiopäiviillä lepäämään 
jätetty ehdotUIS laiksi vankien tapaturma

korvauksesta. 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuv06-
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä e n
asiainvaliokuntaan. 

35) Vuoden 1925 valtiopähillä lepää:mtään 
jätetty ehdotus laiksi lunastu'SIOikenden käyt
tämli,sestä Ahveruarumaan mJaakunnassa sijait-

se•vaa kliint.eistöä myytäessä 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s 1 a k i
valiokuntaan. 

36) Vuoden 1926 ViHJltiopäiviUä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi, joka sisältää eräitä 
sääDJilökisiä valtion viroista ja pysyväisi1stä 

toimista, 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s l a k i
v a 1 i o k u n t a a n. 

37) Vnoden 19<26 vailtiopäivililä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi uuden valtiopäiväjär
jestyksen toimeenpanosta aiheutuvista: välit-

tävistä ,säännöksistä 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r 11 s t u s 1 a k i
v a li o k u n t a a n. 

38) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus lai,bi sotatilwsta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti p e r u s t ru s 1 a k i
v a 1 i o k u n t a a n. 

39) Vuoden 1926 vaJltiopäiv.i!Hä lepäämään 
jätetty ehd,otus laik!si korvauksen antami
se•st.a maHJilman>sodan aikana erinäisiä vahin-

koja kärsineliiLle 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n
v a 1 i o k u n t a a n. 
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40) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehd·otUIS laiksi, joka sisältää papiston 
erioikeulksien 13 kohdan muuttamisesta 29 
päivwnä jowukuuta 1923 annetun lain seli-

tyklsen, 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti perustuslaki
valiokuntaan. 

41) Vuoden 1926 valtiopäiviUä lepäämään 
jätetty e1hdotUJs laiksi pnohustUisJiaitoksen 

viroista ja toimista 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p u o l u s t u s
a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 

42) Vuoden 1926 valtiopäiviUä lepäämään 
jätetty ehdotus lai1k;si puolustusminristeriön 

viroista ja toimista 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p u o l u ·S t u s
a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 

43) Vuoden 1926 vaHiopäiivillä lepääimään 
jät.etty ehdotus laliik;si apteelkki,laitoksesta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti t a l o u s v a l i o
kun taan. 

44) Vuoden 1926 valtiopäiviLlä lepäämään 
jätetty ehdotus leipomotyölaiksi 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti t y ö v ä en
a s i a i n v a l i o k u n t a a n. 

45) Vnoden 19126 vaitiopäivillä lepäämoiiän 
jätetty ehdotUis metsäpalolai1Ls:i 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti laki- j a t a l o u s
v a l i o k u n t a a n. 

46) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ebdotns laiksi SllWjeluskuntajärjes

töstä 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti p u o l u s t u s
a s i a i n v a l i o kun t a a n. 

47) Vuoden 1926 vailtiopäiv:iJlllä lepäämään 
jätetty ehdiOtus laiksi pol'IID.estarin ehdotta
mis- S~ekä meuvosmieiSiten ja maistmatiusih-

teerin vwlitsemisoilkeudesta 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti laki- ja talous
valiokuntaan. 

Pöydällepanot: 

48) HaUituksen kirjelmä eduskunnalle, kos
keva kertomUista hallitThksen toimenpiteiiStä 
vuonna 1926 valtiopäiväpäätösten johdosta 

esitellään ja pannaan pöydälle ensi istun
toon. 

49) F.AlnskunThan pankkivaltunsmoiesten lmr
tomus vuodelta 1926 

esitellään ja pannaan pöydälle ensi istun
toon. 

Puh e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 12 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 4.30 i. p. 

Pöytäikirjan vakuudeksi: 

Eino J. Ahla. 





6. Tiistaina 13 p. syyskuuta 1927 
kello 12 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 12 valtion 
tulo- ja menoa.rvioksi vuodelle 1928. 71 

2) Hallituksen esitys n :o 4 korote-
tun tupakkavalmisteveron kantami-
sesta vuonna 1928. . ............... . 

3) Hallituksen esitys n :o 8 laiksi 
tullien kantamisesta vuonna, 1928. . . 

4) Hallituksen esitys n :o 9 erinäis
ten muutosten tekemisestä tulo- ja 
omaisuusverosta anne1:rt:uun lakiin ... 

5) Hallituksen esitys n :o 15 
46,000,000 markan suuruisen lisä
määrärahan myöntämisestä valtion
rautateiden liikkuvan kaluston lisää-
miseen vuonna 1927. . ............ . 

6) Hallituksen kirjelmä Eduskun
nalle, koskeva kertomusta hallituksen 
toimenpiteistä vuonna 1926 valtio-
päiväpäätösten johdosta. . ........ . 

7) Eduskunnan pankkivaltuusmies-
ten kertomus vuodelta 1926. . ...... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

8) Hallituksen kirjelmä Eduskun-
nalle valtiovara:in tilasta vuonna 19215. 162 

9) Valtiontilintarkastajain kerto-
mus vuodelta 192:5. . . . . . . . . . . . . . . . . 163 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ed. Fahler, lbkkila, Halonen, Heikkinen, 

Ingman, Juutilainen, Keto, Kirra, Koivisto, 
Kylänpää, Lahdensuo, Pulkkinen, Raatikai
nen, Särkkä, TBJrkkanen ja Voionma·a. 

Umo:itusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden takia toistaiseksi ed. Juutilainen, 
yksityisasiain takia tämän päivän istun
nosta edustajat La:hdensuo, Heikkinen ja 
Kirra ja yksityisasiain takia tästä päivästä 
16 päivään ed. Raatikainen .. 

Eduskunnan virkamiehet. 

P u h e m i e s: Ilmoitetaan, että 'kanslia
toimikunta on valinnut eduskunnan kans
listiksi entisen kanslistin neiti Bärtta Ra i
n i o n, ruotsalaisen kansliaosaston päälli
köksi kanslianeuvos John G r ö n l u n d i n, 
painatustöiden valvojaksi maisteri Jaakko 
L a u r i l a n sekä kuluvan vaalikauden val
tiopäivien ajaksi seuraavat virkailijat: ruot
salaismL .kansliaosaston not,ariksi Carl A r p
p en ja saman kansliaosaston ylimääräiseksi 
notariksi ylioppilas Sven F o r s m a n i n, 
yleistulkiksi toimittaja EinoVoionmaan 
ja yksityistulkiksi toimittaja A. V. Li n d
f o r s i n sekä pa;inartustöiden valvojan apu
laiseksi toimittaja Heikki Koivu 1 a n. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen valtion tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1928 

sisältävä hallitl]ksen esitys n :o 12 esitellään. 

Puhe m i e s: Asia lähetettänee valtio
päiväjärjestyksen mukaisesti valtiovarain
valiokuntaan. 



1telu: 

CJ.vuoron .saa 

Valtiovarainministeri R yö mä, joka lau
suu: Herra puhemies! Hallituksen esitystä 
tulo- ja menoarvioksi näyttää tällä kerralla 
eri tahoilla odotetun tavallista suuremmalla 
mielenkiinnolla. Työväenluokan ja muun 
pieneläjäväestön taholla on aikojen kuluessa 
esitetty hyvin paljon toivomuksia, toiselta 
puolelta uusien tai entistä suurempien 
määrärahojen myöntämisestä erinäisiin tar
koituksiin samoinkuin vähennysten teke
misestä tai poistamisesta eräisiin toisiin 
määrärahoihin nähden, sekä toiselta puo
lelta erinäisistä muutoksista tulopuolella, 
jossa varsinkin vallinnut välittömien ja vä
lillisten verojen keskinäinen suhde on he
rättänyt tyytymättömyyttä. On näin ollen 
ollut ymmärrettävää, että tällä taholla on 
mielenkiinnolla odotettu, millä tavalla sosia
lidemokraattinen työväenhallitus on kyke
nevä talousarvioehdotuksessaan mainitut 
erilaiset toiveet täyttämään. 

Porvarillisten ryhmien ja puolueiden kes
kuudessa jälleen on tunnettu ne ahtaat ra
jat, joita olevat olot talousarvion rakenta
miselle asettavat ja joiden puitteissa jokai
sen hallituksen talousarviota Jaatiessaan on 
liikuttava. Tämän vuoksi on näillä ta
hoilla eräänlaisella mielenkiinnolla odo
tettu, kuinka sosialidemokraattinen hallitus 
kykenisi näissä rajoissa ohjelmansa ja ai
kaisemmat vaatimuksensa toteuttamaan. 
Näillä tahoilla on lisäksi totuttu pitämään 
sitä kehitystä, joka valtion talousarvion si
sällössä viime vuosina on tapahtunut, sel
laisena normaalisena asiaintilana, jonka 
toiseen suuntaan kääntäminen ei olisi aja,.. 
teltavissakaan. On totuttu viittaamaan 
entisiin talousarvioihin ja sanomaan, että 
näin se on ollut ja näin se on oleva, tai, 
äärimmäisen oikeiston taholla., väittämään 
vähänkin ratkaisevain muutosten merkitse
vän vallankumousta ja taloudellista peri
katoa. 

Kuten tunnettua esitti nykyinen halli
tus, heti kuin se oli nimitetty, eduskun
nalle ohjelmansa, ja. siinä lausuttiin nimen
omaan, ettei hallitus ajatellutkaan voivansa 
toteuttaa yhdellä kertaa sosialidemokraatti
sen puolueen koko ohjelmaa erilaisissa k;~r
symyksissä, vaan että se ainoastaan asteet
tain koettaisi siihen pyrkiä. Ja. erittäin
kin on hallituksessa oltu tietoisia siitä, että 

varsin suurien , muutosten toteuttaminen 
yhdessä talousarviossa, samalla kuin se 
mainitsemistani syistä olisi mahdotonta, 
voisi todella vaikuttaa häiritsevästi maan 
taloudelliseen elämään ja sen tasapaino
tilaan, josta kaikkikin yhteiskuntaryhmät 
kärsisivät. Tätä periaatetta on käsiteltävää 
talousarviota laadittaessa noudatettu. Siitä 
huolimatta kyennee se kuitenkin jo tällai
senaankin antamaan kuvan siitä, mihin 
suuntaan ja millä tavalla sosialidemokraat
tinen hallitus maan ruumiillista ja henkistä 
työtä tekevän väestön, s.o. kansan enem
mistön etujen mukaisesti pyrkii tasavallan 
talousarviota yhtä hyvin menoihin kuin 
tuloihinkin nähden kokoonpanemaan. Koe
tan seuraavassa muutamalla sanalla selos
taa hallituksen esityksen tärkeimpiä asioita 
ja. periaatteita. 

Mitä ensiksikin menopuoleen tulee, 
on siellä ensi kädessä huomautettava s o
sia l i s te n menojen huomatfavasta nou
susta. Tässä suhteessa on varsinkin aja
teltu kahta tärkeätä yhteiskuntahuollon 
haaraa, nim. sairausvakuutusta sekä van
huus- ja työkyvyttömyysvakuutusta, jotka 
suhteellisesti tyydyttävän, äskettäin tapah
tuneen tapaturmavakuutusuudistuksen jäl
keen nyt aivan lähitulevaisuudessa odöt
tavat ratkaisuaan. Sairausvakuutusasiasta 
onkin jo annettu eduskunnalle esitys, ja 
kun on syytä laskea tämän jo edellisen hal
lituksen aikana osittain valmistetun kysy
myksen joutuvan verrattain pian ratkai
suun, niin että laki tulisi olemaan voimassa 
ainakin osan ensi vuotta, on katsottu ole
van syytä ottaa jo ensi vuonna osa sen 
vuosikustannuksista. menoarvioon. Van
huus- ja työkyvyttömyysvakuutusasia on 
sitä vastoin vielä valmisteltavana tänä 
vuonna sitä varten asetetussa komiteassa. 
Mutta kun sen toteuttaminen tulee aiheut
tamaan suhteellisen suuria kustannuksia, 
on syytä jo etukäteen kartuttaa sitä varten 
aikoinaan muodostettua rahastoa. Tämä
kin asia, samoinkuin sairausvakuutuskin, 
on suurille väestöryhmille tärkeä e.linkysy
mys, jotenka sitä varten merkitty 40,000,000 
markan määräraha puolustaa hyvin paik
kaansa menoarviossa. Kun lisäksi on ko
roitettu vam1hoja tapaturmakorvauksia, että 
inflation vaikutus niihin tulisi tasatuksi, 
sekä ammattitarkastusta tehostettu uusia 
lisävoimia palkkaamalla y.m.s., nousevat 
sosialiministeriön menot kuluvasta vuo
desta 67.5 miljoonalla markalla eli 138: 
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% :lla. Tällöin. on tässä samoinkuin muis
sakin esittämissäni vertailuissa otettu pää
luokkien kuluvan vuoden todelliset menot 
lisäämällä niihin 15 pääluokan 11: 7 mo
mentilla suoritetut ;palkankoroitukset. 

Sosialisten menojen yhteydessä kiinni
tän samalla huomiota eräisiin määrärahoi
hin, jotka ovat tarkoitetut 8-t u n n i n työ
a i k a 1 a i n toteuttamiseen valtion töissä. 
8-tunnin työaikalain mukaan pitäisi tästä 
laista myöntää poikkeuksia vain, milloin 
erinäiset teknilliset seikat sellaista vaativat. 
Hallitus on kuluvana vuonna tämän mu
kaisesti ryhtynyt toteuttamaan mainittua 
lakia, mikäli ei sille ole ollut teknillisiä 
vaikeuksia esteenä, mutta se ei kuitenkaa11 
ole kaikkialla käynyt päinsä määrärahojen 
puutteessa. Nyt on tarkoitukseen merkitty 
m. m. vankeinhoidon alalla 3 milj., tullissa 
2 % milj., rautateillä 5 milj. y. m. Nämä
kään menolisäykset eivät ole vältettävissa, 
koska ainakin valtion itsensä tulee noudat
taa voimassa olevia lakeja. 

Sosialisten tarkoitusten rinnalla on meno
arviota laadittaessa kiinnitetty erikoista 
huomiota erinäisiin tuotan no 11 i s i i n 
t a r k o i t u k s i i n myönnettäviin määrä
rahoihin, joita on mahdollisuuksien mukaan 
korotettu tarpeen vaatimusten mukaan. 
Etupäässä tästä johtuu menojen nousu maa
talousministeriön menoarviossa 57,6 miljoo
nalla eli noin 23 % :lla ja kulkulaitosminis
teriön menoarviossa 75 miljoonalla eli n. 
9 % :lla. Näin on 11 pääluokassa esim. nos
tettu määräraha metsänhoitotöitä varten 3 
miljoonalla 5 miljoonaan, määräraha raaka
tavarahankintaa varten· 7 miljoonalla 50 
miljoonaan, määräraha puutavarahankintoi
hin valtion metsistä 33 miljoonalla 78 mil
joona·an, määräraha suonkuivaukseen met
sissä 1 miljoonalla 5 miljoonaan j. n. e. 
Kulkulaitosten ministeriön menoarviossa 
jälleen on korolte.ttu esim. rautatei
den liikkuvan kaluston kunnossapitomäärä
raha 12 miljoonalla 74 miljoonaan, uudis
tusmääräraha 5.3 miljoonalla 56.5 miljoo
naan, radan kunnossapitomääräraha 3 mil
joonalla 37.2 miljoonaan, tie- ja siltaraken
nusten sekä kanavaparannusten määrära
hoja 4.2 miljoonalla, postinkuljetusmäärä
rahaa 3.3 miljoonalla j. n. e. Tässä yhtey
dessä mainittuna on tielain menomomenttia 
täytynyt, jotta määräraha tulisi todellisia 
menoja vastaavaksi, koroittaa nykyisestä 55 
miljoonasta 68 miljoonaan eli 13 miljoonalla 
markalla. 

Edellisten kanssa samaan sarjaan kuulu
vat sellaiset koroitukset kuin vankilain työ
pajojen raaka-aineisiin merkitty lisäys 2.6 
miljoonaa ja valtion teollisuuslaitokset käsit
tävän 18 pääluokan menojen koroitus 69 mil
joonalla. Nämä samoinkuin metsätalouteen 
ja rautatieliikenteeseen käytettävät varat 
eroavat varsinaisista hallint.o- ja kulutusme
noista siinä, että ne samassa tai vielä suh
teellisesti suuremmassa määrässä lisäävät tu
loja, kuten on käsiteltävänkin talousarvion 
tulopuolen laita. 

Paitsi mainittuja 8 tunnin työaikalain to
teuttamisen aiheuttamia palkka meno
j en koroituksia, on myöskin täytynyt vielä 
ehdottaa tasauksia eräiden pienipalkkaisten 
ryhmille, joille ei kuluneena vuotena käy
tettävänä olleesta 20 miljoonasta riittänyt. 
Tällaisia koroituksia on ehdotettu maalais
ja kaupunkipoliiseille, tullikamarien ja -lai
vain ylimääräiselle henkilökunnalle, kapitu
lanteille puolustuslaitoksessa, eräille ryh
mille rautatiellä y. m., yhteensä noin 10 milj. 
markkaa. Sitäpaitsi on-katsottu olevan val
tion edun kannalta välttämätöntä koroittaa 
eräiden joko liikelaitosten johdossa tai muilla 
erittäin tärkeillä paikoilla olevien korkeam
pipaikkaisten palkkoja, jotta voitaisiin saada 
päteviä henkilöitä näille paikoille. Erään
laista palkkojen koroitusta merkitsee myös
kin tehty ehdotus, että viran- ja toimenhal
tij ain matkustuspäivärahat koroitettaisiin 
nykyisistä, varsinkin alemmissa matkustus
:uokissa varsin alhaisista määristä todellisia 
menoja vastaaviksi. Samalla ehdotetaan ny
kyinen matkustussäännön viisiluokkajako 
vähennettäväksi kolmeen luokkaan, päivära
hojen tehdessä eri luokissa 50, 75 ja 100 
markkaa, koroitettuna 50 % :lla kaupun
geissa ja 25 % :lla taajaväkisissä yhdyslmn
nissa. Tämä mielestäni varsin kohtuumnen 
muutos, joka toimeenpantaisiin matku,;tus
sääntöä muutenkin useissa kohdissa uuden
aikai;;:tnttaessa, merkitsisi noin 3.5 mi.ljoo
nan lisämenoa. 

Muita lisäyksiä varsinaisessa menoarviossa 
mainittakoon vielä seuraavat: Oppikoulu
menot, niihin luettuna myöskin yksityisten 
oppikoulujen avustuksen nousu 2 miljoo
naa markkaa, nousevat kaikkiaan noin 4 
mili. markallru ja ka,nsaikoulumenot, lakien 
mukaan, noin 11 milj. markalla. Maata
lousoppilaitosten ja yksityisten maatalous
oppilaitosten menot koulutiloineen nousevat, 
uusista laeista johtuen, noin 7 milj. mar
kalla. Kahdeksannen pääluokan kohdalla 
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koroittaa menoja sinne siirretty 2.3 miljoo
naan koroitettu sakko-osuusmääräraha, josta 
suoritetaan tullivirkailijoille tulevat sakko
osuudet tullijutuissa. Määrärahaa on tä
män lisäksi vielä koroitettu arviolta 2 mil
joonalla markalla, siinä mielessä että tulli
laitos saisi käyttääkseen väkijuomatakava
rikkojutuissa valtiolle laukeavat sakko-osuu
det parempien vartioiruisvälineiden hankin
taan ja sen kautta tehokka-ampaan väkijuo
mien salakuljetuksen estämiseen, samoinkuin 
sisäasiainministeriö saa vapaasti käyttääk
seen sen alaan kuuluvien väkijuomatakava
rikkojen sakko-osuudet kieltolain valvonnan 
tehostamiseen m a a ll a. Näyttäisi nim. 
olevan ainakin yhtä tärkeätä tai vielä tär
keämpää tehostaa väkijuomain salakuljetuk
sen valvontaa merellä. 

Erikoisen maininnan lisäysten joukossa 
ansaitsee 16 pääluokan kohdalla tapahtunut 
e l ä k k e i d en j a y l e i s t e n a p u r a
h a i n k o r o i t u s 18.7 miljoonalla mar
kalla 78.6 miljoonasta 97.3 miljoonaan 
markkaan. Tässä suhteessa on huomattava, 
että vakinaisten eläkkeiden nykyistä määrä
rahaa on jo kuluvana vuonna ylitettävä ai
nakin 6 milj. markalla ja että tämä mää:cä
raha tulee edelleen nousemaan toiselta puo
len tapahtuneiden ja tapahtuvien palkanko
roitusten johdosta sekä toiselta puolen sen 
johdosta, että lain viran- ja toimenhalti
jain oikeudesta pysyä virassaan 65 vuoden 
ijässä tapahtuvaa eroamista koskevan koh
dan vaikutus alkaa vähitellen enemmän ja 
enemmän tuntua eläkemenoissa. Näin ol
len on määrärahaa koroitettu 8 milj. mar
kalla, minkä lisäksi kunnan ja seurakunnan 
palveluksen perusteella myönnettyjä eläk
keitä on entisten menojen perusteella lain 
mukaan ollut pakko koroittaa 1 milj. mar
kalla. Aikaisempien ylimääräisten eläkkei
den kalliinajanlisää on entisten menojen pe
rusteella tarvinnut koroittaa 2 miljoonalla 
markalla sekä uusiin ylimääräisiin eläkkei
siin, joihin nähden on noudatettu eduskun
nan lausumaa toivomusta ja merkitty ne yh
tenä summana, ilman erillisiä kalliimdanli
siä, on merkitty koroitusta 2,650,000:
markkaa, josta 575.000 markkaa puo1mtus
laitoksen viranhaltijoita varten. Erinäisille 
eläke- sekä leski- ja orpokassoille on asetus
ten perusteella ja erinäisistä muista syistä 
merkitty koroitusta noin 2.5 milj. markkaa. 
Lisäksi on vakinaisessa palveluksessa ole
vien omaisille suoritettavaa avustusta ko-

roitettava, uuden lain johdosta, 2.5 miljoo
nalla markalla. 

Kuluvan vuoden menoarviossa ovat useat 
a r v i o m ä ä r ä r a h a t hyvin suuressa 
määrässä todellisia menoja pienemmät. Täl
laisten määrärahain koroituksiin todellisia 
menoja vastaaviksi on ensi vuoden menoar
vioehdotuksessa tarvinnut käyttää yli 30 
miljoona,a. Muutamia, huomattavimpia esi
merkkejä mainitakseni viittaan ensinn~kin 
maatalousministeriön 11 pääluokan III lu
kuun (selostuksen 103 sivu), missä kaikkia 
momentteja on h.uomattavasti vuodesta vuo
teen ylitetty, ilman että määrärahoja silti on 
koroitettu, minkä johdosta ensi vuoden me
noarvioon ehdotetaan tällä kohdalla koroi
tusta 10.6 miljoonaa markkaa. Tielain mää
rärahaa, 55 miljoonaa markkaa, tulee samoin 
kuluvana vuonna ylitetyksi noin 8 miljoo
nalla ja vakinaisia eläkkeitä koskeva, kuten 
jo edellä mainitsin, 6 miljoonalla. Tulli
takavarikkosakko-osuudet alennettiin kulu
van vuoden menoarviossa 1 milj. markalla 
- 11/2 milj. markkaan, mutta onkin to
dellisuudessa ylitettävä 2 miljoonalla mar
kalla ja on ensi vuoden menoarvioon täyty
nyt ottaa koroitettuna, y. m. s'amanlaisia. 
Tulopuoli on tulo- ja menoarviossa vastaa
vasti kyllä myöskin arvioitu huomattavasti 
pienemmäksi kuin se tulee olemaan, mutta 
olen tahtonut huomauttaa ylityksistä, joita 
nyt käsiteltävänä olevassa menoarvioehdo
tuksessa on koetettu välttää, perusteluna me
nojen nousulle. 

Lyhyesti sanottuna ovat siis menojen nou
sun vakinaisessa menoarviossa täten ensi kä
dessä aiheuttaneet koroitukset kolmessa pää
asiallisesti tuotannollisen ja liike-elämän 
tarkoituksiin kohdistuvassa pääluokassa, ni
mittäin 69 milj. markan korotus valtion 
teollisuuslaitosten, 59 miljoonan mk :n koroi
tus maatalousministeriön ja 75 milj. mk :n 
koroitus kulkulaitosten ministeriön pääluo
kassa. Nämä korotukset, yhteensä 203 milj. 
markkaa, kuitenkin, kuten edellä huomautin, 
joko suoraan aiheuttavat vastaavan tai niitä 
suuremman nousun vastaavassa tulomäärä
rahassa taikka antavat oikeutuksen uusien 
tulojen etsimiseen vastaavalla kohdalla. 
Neljäs men.ojen nousun suurin tekijä, sosia
listen menojen nousu, 68 milj. markkaa, ei 
tosin merkitse suorastaan tuotannollista me
noa, mutta on kuitenkin sille läheinen, koska 
se suojelee elävää työvoimaa. Jo hallitus
muoto sisältää yleisen määräyksen, että ,kan-
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salaisten työvoima on oleva valtakunnan eri
koisessa suojeluksessa''. 

Vähennystä on 9 pääluokan eli p u o 1 u s
t u s laitoksen ja 17 pääluokan eli v a 1-
t i o v e l a n menoissa. Puolustuslaitoksen 
va.kinaisia menoja on ehdotettu värhennet
täväksi yhteensä 50 milj. markalla, jonka 
jälkeen nämä menot olisivat suunnil
leen yhtä korkeat kuin 1926, kum
massakin tapauksessa ilman suojeluskun
tamenoja. Puolustuslaitoksen vakinaiset 
menot ovatkin pääasiallisesti kiinteitä, 
lakiin perustuvia menoja, joita: ei voi 
lakia muuttamatta sanottavasti vähentää. 
Hallitus on asettanut komitean valm1sta
maan ·ehdotusta asevelvollisuusajan lyhen
tämi:seksi 9 kuukautiseksi. Kun ei komitean 
ehdotus eikä siis myöskään hallituksen laki
esitys tästä ja mahdollisesti muistakin muu
toksista asevelvollisuuslakiin vielä ole val
mis, on puolustuslaitoksen menoarvio raken
tunut näin ollen nykyisen lain pohjalle. 
Muuten on noudatettu sitä periaatetta, että 
asevelvollisten harjoituksiin, asuntoihin, ruo
kaan y. m. s. armeijan pysyväisiin tarpeisiin 
tarpeelliset menot ovat säilytettävät siksi 
suurina, että ne vastaavat tarkoitustaan, 
mutta että sitä vastoin puolustusvälineiden 
varastoimista on vältettävä ja käytettävä va
rat liikelaitosten kehittämiseen, sosialisiin 
tarkoituksiin y. m. s., jotka myöskin maan 
p110lustuksen menestykselle ovat välttämät
tömiä. Näin ollen ovat puolustuslaitoksen 
ylimääräiset menot tulleet tuntuvasti su
pistetuiksi, lakiin perustuvien y. m. vaki
naisten menojen sitä vastoin pysyessä pää
asiallisesti ennallaan. 

17 pääluokan valtiovelkaa koskevat menot 
ovat kvluvasta vuodesta laskeneet 85 mil
joonalla markalla, riippuen tämä etupäässä 
siitä, että kuluvan vuoden menoarviota vielä 
rasittanut Aktiebolaget W. Gutzeit & C :on 
osakkeiden ostamiseksi otettu obligationi
laina tuli siinä loppuun suoritetuksi. Lai
nojen kuoletuksiin on merkitty, agion mu
kaan laskien, 204.7 miljoonaa markkaa ja 
korkoihin 214.5 miljoonaa markkaa eli yh
teensä n. 420 miljoonaa markkaa. Tätä pää
luokkaa rasittaa vielä erikoisesti 1921 vuo
den 6% % valuuttalaina eli n. s. skandina
vinen laina. Lainaa otettaessa vuoden 1921 
yiimääräisessä tuloarviossa on tämä laina ol
lut ainoastaan 237.5 miljoonaa markkaa, 
mutta sen kuoletukseen, joka alkoi kulu
vana vuonna lainan 1/5 osalla ja jatkuu 

säännönmukaisesti vuoteen 1931 asti joka
vuotisella yhtä suurella määrällä, on vuosit
tain käytettävä nykyisten kurssien mukaan 
n. 170 milj. markkaa. Ensi vuoden meno
arvioon on tätä lainaa varten merkitty näin 
ollen kuoletusta n. 170 miljoonaa markkaa 
ja korkoja n. 47 miljoonaa eli yhteensä n. 
217 miljoonaa. Lienee syytä ryhtyä valmis
tamaan ulkomaisen pitempiaikaisen lainan 
ottoa kyseessäolevan skandinavisen lainan 
jo aikaisemmin tapahtuvaa loppuun suorit
tamist:.t v<1rten, niin pian kuin sellaisen lai
nan otto edullisesti käy päinsä. Tämän toi
menpiteen kautta tulisi valtiolainain hoito 
menoarviossa edelleen helpottumaan. Ensi 
vuoden menoarviossa esiintyvät viimeistä 
kertaa Suomen Pankin aseman vahvistami
seksi otetun o:bliga1:sionilarimm menot 9.5 

miljoonaa markkaa, koska lainan loppu
summa 117.;; miljoonaa markkaa on otettu 
ylimääräiseen menoarvioon, tosin maksetta
vaksi uudella, aikaisemmin sitä varten otet
tavaksi hyväksytyllä ulkomaisella lainalla. 
Venäjän valtion lyhytaikaisten velkasitou
musten suoritus Suomen Pankille 12 mil
joonaa esiintyy myöskin nyt viimeistä ker
Uw menoarviossa. Vakinaisten menojen lo
pullinen lisäys on 200 miljoonaa markkaa. 

Ylimä'äräiset menot ovat toiselta puolen 
lisääntyneet n. 182 mi1joonalla ja toiselta 
puolelta vähentyneet n. 114 miljoonalla 
markalla, jotenka lopullinen. lisäys on n. 68 
miljoonaa markkaa. Suurin tekijä lisäyk
sessä on. mainittu Suomen Pankin aseman 
v:ah'Vistamiseksi otetun oibli~atsioonilainan 
loppusuoritukseen merkitty 117,,5 miljoonaa 
markkaa. Muista lisäyksistä mainittakoon 
seuraavat täl'lkeimmät: Uutta. e d u s kun
t a t a rl o a varten on merkitty eduskunta
talon rakennuslautakunnan ehdotuksesta 5 
miljoonaa markka.a enemmän 'kuin kuluvana 
vuonna eli 15 miljoonaa markkaa; kun tar
koitukseen on aikaisemmin myönnetty 30,5 
milj. mk., ei tähän tarkoitwkseen enää 
tarvittane kuin pienempi summa 1929 vuo
den menoarviossa, jolloin talon on laskettu 
tulevan valmiiksi. Veitsiluodon sahan yh
teyteen rakennettavaiksi ehdotettua s u 1-
f i i t t i se 11 u 1 o o s a t e h d a s t a. varten 
on merkitty 20 milj. mk. Työt t ö myy
d e n l i e V 'en t ä m i' S ·e e l1 On ehdotettu 15 
miljoonana kuluvan vuoden menoarviosta 
noussut 20 miljoonan markan suuruinen 
määräraha. Kulu'Vana rvuonna on lisä
budjetissa tarkoitukseen lisäksi myönneUy 
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5 milj. mk., jotenka todellinen nousu kulu
van vuoden menoihin olisi 10 milj. mk. Jos 
kuitenkin määrärahaa vastaisuudessakin 
tullaan käyttämä:än samalla tavalla kuin 
kuluvanakin vuonna,. nimittäin välWimättö
miin yleisiin töihin, merkitsisi tällaisen ko
roitetun määrärahan myöntämå.nen itse 
asiassa vain tällaisen summan varaamista 
valtioneuvoston vapaan harkinnan mukaan 
käytettäväksi erikoisiin yleisiin töihin se.l
laisilla paikkakunnilla, joissa työttömyyttä 
suuremmassa määrässä esiintyisi, jotenika se 
vastaisuudessa vapautta.isi määrärahoja näi
hin tarkoituksiin käyttämästä. - Uusiin 
r a u t a t e i h i n on edelleen merkitty 100 
milj. mk. ja uudisraken.nuksiin valmiilla 
radloilla 34 milj. mk., rautateiden liikkuvaan 
kalustoon kuluvasta vuodesta 3 miljoonalla 
koroitettu 40 mi'ljoonan markan määräraha, 
satama- ja laivaväyläteihin 14,7 milj. y. m. 
Imatran voimalaitokseen on aikaisemmin 
käyte1tty 312,5 milj. ja ensi vuoden meno
arviossa on ehdotettu vielä taflkoitukseen 
lisää 32 milj. mk. Näillä määrärahoilla. 
tuleekin tämä voimalaitos ensi vuonna val
miiseen kuntoon rakennetuksi ja muuttuu, 
paitsi sitä, että se tulee monella taval1a hyö
dyttämään ma.ata, myöskin valtion talou
dessa tuottavaksi tekijä.ksi, kun se tä:hän 
asti on vain rasittanut talousarvion meno
puolta. Valtion p u h e l i n v e r k on laa
jentamiseen on merkitty n. 7,5 mi~j. mk. 
suurempi määräraha kuin kuluvana vuonna 
eli 9,5 milj. mk. SamaHa kuin on taflkoi
tuksena saada valtion puheEnilaitos yleisem
mäJksi, on_laajennuksen kautta laskettu val
tion ;puhelinlaitoksen myöskin tulevan kan
nattavamma'ksi, koska se tämän j·älkeen voisi 
paremmin palvella yleisöä ja toimia myös
kin hyvin kanna.ttavil1a linjoilla eikä ainoas
taan huonosti 'karmattavilla syrjäseuduilla. 

P u o l u s t u s mini s t e1 r i ö n ylimää
räisiä määräraihoja on kuluvasta vuodesta 
vähennetty n. 113 miljoonalla. markalla. 
Lukuunottamatta paistettua suojeluskuntien 
ylimääräistä apurahaa, 12 milj. mk., ja ai
kaisempaa laivastomä·ärärahaa, 46 milj. mk., 
joiden määrärahain vastainen kohtalo riip
puu niitä koskevien yli vaalien äänestetty
jen lakiehdotusten ratkaisuista nykyisessä 
eduskunnassa, on puolustuslaitoksen ylimää
räisiä menoja käsiteltäessä pideltty silmäHä 
sitä nä:kökohtaa, josta jo edellä mainitsin., 
että ;puolustuslaitoksen asevaraston Iisäyk
siin olisi käytettävä varoja sangen varovai-

sesti, jotJtei 1puolustus-la.itoksen meno~hin 
kiinnitettäisi pääomia kuolleina lepää
mään enempää, kuin mikä on aivan vä1ttä
mätöntä ensimmäisen vaaran torjumiseksi, 
ja siten sen kautta rasit.ettaisi valtion meno
arviota ylenmäärin niin, ettei varoja enää 
riittäisi muihin vä!lttämättömiin tarkoituk
siin, jotka usein myöskin ma,an,puolustuksen 
kannalta ovat yhtä tärkeät ja jopa tär
keämmätkin kuin kas'Vavalt ampumatarve
varastot. Kuten antarnastani vakina.isen ja 
ylimääräisen menoarvion selostuksesta käJy 
esiin, on puolustuslaitokselta v•ähennettyjä 
määrärahoja pyritty käsitell!;ävässä meno
arvioesity;ksessä juuri käyttämään maini
tunlaisiin teollisuutta ja liike-elämää pal
veleviin sekä kansan yleistä hyvinvointia 
edistäviin tarkoituksiin. 

Rohkenenkin odottaa, että vaUiovaraillr
valiokun:ta ja eduskunta tulevat suopeasti 
suhtautuma.an ha11ituksen esitykseen sisiill
tyvissä menoarvioissa e!hdotettuilhin määrä
rahoihin, oli sitten kysymyksessä niissä teh
dyt lisäykset tai vähennykset tai muut 
muu toseihdDtukset. 

SiirtY'essäni ~esittelemään ta 1 o u s a r
v i o n t u 1 o 'P u o I lt a, k'oskettelen ensim
mäise,ksi verotulojen osastoja. Mielenkiin
toista on ve•rrata välittömien ja välillisten 
verojen keskinäistä suJhdetta toisiins•a vii
meisinä vuosina ja tutustua näiden suMeessa 
ta·pahtuneeseen kehitykseen. Välittömien 
verojen ja vä:lillisten verojen rruaiksusummat 
ovat olleet vuosina 19,21-27 seuraavat: V. 
1921 'V'äEttömät v·erot 538 milj. ja. välilliset 
678 milj., v. 1922 välittömät verot 488 milj. 
ja välilliset verot 940 milj., v. 1923 välittö
mlät verot 483 mHj. ja välilliset verot 1,239 
milj., v. 1924 välit:tömät verot 487 mil.j. ja 
välilliset 1,212 milj., v. 1925 välittömät verot 
370 milj. ja välilliset 1,354 milj., v. 1926 
Yälittömät verot 428 milj. ja välilliset verot 
1.205 milj. sekä v. 1927 välittömät veroit 
407 rmilj. ja väli'11iset v·erot 1,3.10 milj. 
marl&:aa. 

Prosenteissa kaikista tuloista ovat välittö
mät ja välilliset verot olleet seuraavat: V. 
1921 välitt()mät verot 24% ja välilliset 
30 %, v. 1922 välitt.ömät verot 18 % ja vä
lilliset 35 %, v. 1923 välittömäJt verot 16% 
ja välliUiset 40 %, vuonna 1924 välittömät 
verot 15% ja välilliset verot 38 %, vuonna 
19215 välittömät verot 11 ja välilliset verot 
41 %, v. 1926 välittömät verot 12%% ja 
välilliset 36 %, sekä 1927 vuoden tulo- ja 
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menoarviossa välittömät verot 11 % ja vä
lilliset 37 %. 

Prosenteissa välittömien ja välililisten ve
rojen yhteisestä summasta ovat nämä ve:vot 
olleelt seuraavat: V. 19211 välittömiä veroja 
44% ja välillisiä 5:6 %., v. 1922 välittömiä 
veroja 34% ja välillisiä veroja 6·6 %, v. 
1923 välittömiä veroja 28 %, ja välillisiä 
veroja 72 %, v. 192·4 välittömiä veroja 29% 
ja väliil'lisiä veroja 71 %, v. 192r5 välittömiä 
veroja 22 % ja välinisiä veroja 78 %, v. 
1926 välittömiä veroja 26 % ja välillisiä 
veroja 74% sekä 1927 tulo- ja menoarviossa 
välittömiä veroja 24 % ja välillisiä veroja 
76%. 

Näemme siis että välittömät verot ovat 
mainittujen vuosien kuluessa laskeneet sum
missa 538 miljoonasta 407 miljoonaan sekä 
prosenteissa !kaikista. tuloista 24% :sta. 
i1 % :iin ja 1prosenteissa nläiden verotulojen 
yhteise.stä suilllillasta 44% :sta 24% :iin, kun 
taas välilliset verot ovat nousseet summissa 
678 miljoona:sta 1,310 miljoonaan sekä pro
senteissa kaikista tuloista 30 % :sta 37 % :iin 
jra prosenteissa näiden verojen yhteisestä 
summasta 56 % :sta 76 % :iin. Pyrki
m y k s •e nä 0 n siis t ä h, ä n saakka 
ollut korv•ata en:tis:tä enempi 
välittömiä veroja välillisillä. 

Selvimmin huomaa; tämän suunnan, jos 
suoraan vertaa kummankin :verotuslajin 
kahden 1pääiekijä:n, tulo~ ja. omaisuusveron 
sekä tuontituHien, suhdetta toisiinsa. Raha
määrissä ja prosenteissa ovat tU!lo- ja omai
suusvero sekä tuontitullit olleet eri vuosina 
seuraavissa suhteissa toisiinsa: V. 1921 tulQ
ja oma,isuusvero 502.6 milj. eli 49.5 % näi
den ja tullien yhrteisestä tuotosta ja tullit 
513 milj. eli 50.5 % siitä, v. 1922 tulo- ja 
omaisuusvero 439 milj. eli 36.5% ja taas 
tullit 765 milj. eli 63.5 %, v. 1923 tulo- ja 
omaisuusvero 439 milj. eli 30 % ja. tullit 
1,022 milj. eli 70 %, v. 1924 tulo- ja omai
suusvero 448 milj. ·eli 31 % ja tullit 1,016 
milj. ·eli 69 %, v. 1925 tulo- ja omaisuusvero 
365 milj. eli 24 % 'ja tullit 1,061 mi'lj. eli 
76 %, v. 1926 tulo- ja omaisuus:vero 423 
rnilj. eli 30 % ja tullit 1,009 milj. eli 70 %, 
sekä 1927 tulo- ja oma:isumwero 405 milj. 
eli 27% j.a tullit 1,100 milj. eli 73 %. 

Tulos on siis jälleen tässäkin se, että, 
samana lkuin tulo- ja omaisuusveron tuotto 
on laskenut, on tuontitullien tuot<to huo
mattavasti noussut. Kehitys on täten ollut 
päinvastainen kuin erinäiset k ansa i n
v ä 1 i se it k on g r e s s i t, joissa tasava:l-

tammekin on ollut edustettuna, ovat asiasta 
mielipiteenään lausuneet. Viittaan ainQas
ta~n pariin tuoreim'Paan lausuntoon. Viime 
toukukuussa Genevessä kokoontunut m a; a.
i: 1 m a 11 t ad o u s k o n1 if e r e 11 s s i, /jossa 
m. m. Suomea edmstamaan oli lähetetty 
maan tunnetuimmat talousmiehet, lausuu 
päätöslause>lmassaan ,ajan jo tulleen tehdä 
loppu tulli:tariffien kasvamisesta ja kääntää 
kehityksen suunta päinvastaiseksi". Viime 
kuun .loppupäivinä Pariisissa kokoontunut 
24 :s interparlarmentaarinen 
k on ,f e r en s s i, jossa useimmat eduskun
tapuolueemme olivat edustettuina, yksimie
lisesti jälle·en hyväksyi ,ponnen, jossa kon
ferenssi ,v a 1 i t t ru en t ote a a eri val
tioissa vallalla olevan pyrkimJksen koroittaa 
tulilitarifferja. ja 'V' e 1 voittaa eri maiden 
ryhmänsä telkemään lopun tästä pyrkimyk
sestä j.a muuttamaan sen päinvastaiseksi". 
Tällaisia kehoituksia ovat ha:llitus ja edus
kunta kansainvälisissä kongresseissa saaneet. 

Hallituksen esityksessä ensi vuoden tulo
arvioksi on tehty vaatimaton yritys noudat
taa n:äitä kehoituksia. Tulo- ja. omaisuus
vero on siinä koroiteiJtu 580 miljoonaan ja 
tuontitullin tuotto alennettu 900 miljoonaan, 
minkä jiHikee11 tulo- ja omaisuusveron sekä 
tuontitullien yhteisestä tuotosta edellinen 
tekisi 40% ja tuUi·tuotto 60%. On syytä 
verrata vastaavia lukuja Ruotsissa, joka 
tässä niinkuin monessa muussakin suhteessa 
kelpaa meille esikuva!ksi. Ruotsin kuluvan 
vuoden menoarviossa on tulo- ja omaisuus
veroa merkitty 147 milj. kruunua ja tulli
tuloja 124 milj. kruunua, jotenka siis edel
linen on kummankin ylhteisestä mä:ärästä 
54% ja tullit ainoastaan 46 %. Seuraa
vassa talousarviossa olisi syytä meilläkin 
edelleen py11kiä näiden suhteiden viitoirtta
maan suuntaan. Sanotaan ehkä, että Ruotsi 
on niin paljon pääomariklkaampi ja muuten 
rikkaampi maa kuin Suomi, etteivät tällai
set vertailut anna oikeata kuvaa asiasta. 
Tämä väite .pitää kuitenikin yhtä hyvin paåk
kansa myöskin väestön yle·isvarallisuuteen 
näh.den. kummassakin maassa, niin et:tä voi 
y!htä hyvin kysyä, kuinka voi siksi köyhälle 
ka.nsalle kuin Suomen kansa asettaa joten
kin yhtä suuren tulliverotaakan kannetta
vaksi kuin vielä hl'kumäärältään lähes 
puolta suuremman Ruotsin kansan tulH-
verotaakka on. ·• 

Mitä eriks·een t u 1 o- j a o m ·a i s u u s
v e r o o n tulee, 0'11 sen tuotto vuodelta 
1925 arvioitu maksuunpantaessa 414.5 mil-
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joona:kisi ma:rkaksi, mutta tuotto oli, ensi 
kertaa esiintynyt osinkoenna;kkomaksu mu
kaan luettuna, 423 miljoonaa markkaa. Kun 
kuluvana vuonna on sanottua veroa mak
suunpantu 451 miljoonaa markkaa, on täysi 
syy olettaa, että se jo kuluvana vuonna 
nousee 450 miljoonaan markkaan, miksi se 
tältä osalta on hallituksen esityksessä ensi 
vuoden tuloarviossa arvioitu, ja että se, 
erinäiset veron tuoton nousuun viitt.aavat 
seikat huomioonottaen, itse ,asiassa tulee 
tämän ainakin jossain määrässä ylittämään. 
Kun verokomitean mietintö valmistui vasta 
keskikesällä, jotenka ei siihen perustuva 
esitys laajakantoiseksi verotuksen teknilli
seksi ja asialliseksi uudistukseksi ole tähän 
mennessä ehtinyt va1mistua, ei hallituksen 
esityksessä ole ehdotettu lrukiin ratkaise
vampia muutoksia, vaan on tyydytty kah
teen veron tuottoa koroittavaan muutok
seen, omaisuusveron koroittamiseen 
100% :lla ja n. s. 1/2 veron vapautuksen 
poistamiseen laista, joiden ohella vero
minimiä ehdotetaan nostettavaksi 10,000 
markkaan. Omisuusveron koroittaminen 
yhdellä kertaa 100 % :lla voi tuntua ensi 
näkemältä jonkun verran oudolta, mutta 
verrattuna useiden muiden maiden, m. m. 
edellä mainittuun Ruotsin vastaavaan v,e
roon, Qill se kuitenkin varsin kohtuullinen. 
Ehdotettujen muutosten aiheuttamien li
säysten on, vähennykset poislaskien, las
kettu koroittavan veron tuottoa 130 miljoo
nalla markalla 5.80 miljoonaan markkaan, 
ja voineekin ka:tsoa tämän arvion pitävän 
paikkansa. 

Hallituksen tulli ta,riffireSJi tiyk-

Nimike 28, ihra y. m. . ............... . 

" 
30, ruis y. m. . ................ . 

" 
31, kaura .................... . 

" 
40, ruisjauhot, lesemättömät ... . 

" 
41, , , lestyt ......... . 

" 
42 a), kaurajauhot y. m ........ . 

" 
42 b), ohrajauhot ............. . 

" 
44, vehnäjauhot .............. . 

" 
45, vehnäryynit .............. . 

" 
46, riisijauhot y. m ............ . 

" 
114, kahvi .................... . 

" 
117, tee ...................... . 

" 
118, sokeri, kide- y. m .......... . 

" 
119, sokeri, pala- y. m. . ........ . 

" 
163-164, tupakka ............. . 

" 
2.38-247, puuvillakankaita ..... . 

" 
'275-276 a), villakankaita ....... . 

" 
810, petrooli .................. . 

s e s s ä ehdotetut tullivähennykset taas 
merkitsevät itse asiassa nykyisiin tulleihin n. 
300 miljoonan markan vähennystä, kutoo 
tulen puheessani myöhemmin yksityisnume
roilla osoittamaan. Täten olisi kuluvan 
vuoden tuloarviossa 1,100 miljoonaksi 
arvioitu tullitulojen erä merkittävä ensi 
vuoden tuloarviossa 800 miljoonaksi mar
kaksi. Kuluvan vuoden ensimmäisen vuosi
puoliskon tuontitullitulojen tuoton, 573 
miljoonan markan, perusteella voi kuiten
kin, huomioonottaen että ensimmäisen 
vuosipuolikkaan tullitulojen on todettu 
keskimäärin tekevän n. 45.4 % ja jälkim
mäisen vuosipuolikkaan 54.6% koko vuo
den tullituloista, laskea kuluvan vuoden 
tuontitullitulojen nousevan n. 1,250 miljoo
naan markka;an. Kun tuontitullin tuotto 
ajalta 1/1-31/8 1927 tekee jälleen 788 
milj. ja kun vuoden 8 ensimmäisen kuu
kauden tuontitullituotto keskimäärin on 
ollut 60% koko vuoden tuotosta, nousisi tä
män mukaan kuluvan vuoden tullituotto 
1,313 miljoonaan markkaan. Lisäksi voi 
alennettavien tullimaksujen laskea jossain 
määrässä lisäävän tavarain käyttöä ja ko
hottavan tuontia ja kun ei ole havaittavissa 
muitakaan päinvastaiseen suuntaan vai
kuttavia tekijöitä, vaan pikemmin päinvas
toin, on hallituksen esityksessä katsottu 
voitavan arvioida tuontitulot, huolimatta 
ehdotetusta 300 miljoonan markan vähen
nykse~Stä nykyisiin tullimaksuihin, 900 mil
joonaksi ma;rkaksi. 

Tullitariffiin tehtyjen muutosten vaikut
tatrnat vähennykset on laskettu seuraavien 
keskituQntimäärien perusteella: 

3,000,000 kgr. 1.8 milj. markkaa 
153,000,000 

" 
76.5 

" " 5,500,000 
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0.8 
" " 11,000,000 

" 
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" " 10,000,000 

" 
2.7 

" " 2,200,000 
" 

1.1 
" " 94,000,000 

" 
56.4 

" " 4,600,000 
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2.8 
" " 15,500,000 

" 
6.2 

" " 16,000,000 
" 

16.0 
" " 140,000 

" 
1.4 

" " 69,000,000 
" 

103.5 
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" 
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" " 3,000,000 
" 

15.0 
" " 1,100,000 

" 
3.9 

" " 800,000 
" 

1.7 
" " 29,400,000 

" 
2.4 

" " 
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Nämä alennukset tekevät yhteensä n. 307 
miljoonrua. Muut hallituksen tullitariffiesi
tykseen sisältyvät alennusehdotukset ovat 
yhteensä n. 9 miljoonaa ja lisäysehdotukset 
16.5 miljoonaa, josta bentsiinitullin kor<j
tusta 10 miljoonaa. Vähennykset tekevät 
täten yhteensä n. 300 miljoonaa markkaa, 
josta n. 15 miljoonaa markkaa tupakka
aksiisin ehdoitetusta koroituksesta riippu
vaa raakatupakan tullialennusta. 

Suurimmat vähennyserät muodostavat 
siis ruistullit noin 80 milj. markka,a, sokeri
tulli 110 milj. markkaa ja vehnäjauhotullit 
n. 60 milj. markkaa. Mitä ruistulliin tulee, 
on se pääasiallisesti ja melkeinpä kokonaan 
finanssitulli. Maahan vuosittain tuotavrun 
rukiin määrä voidaan keskimäärin laskea 
150 milj. kiloksi ja kotimainen tuotanto 300 
milj. kiloksi. Kotimaista viljaa myydään 
kuitenkin, kuten se hallituksen esityksessä 
laiksi kotimaisen viljantuot,annon turvaami
sesta vuodelta 1924 arvioidaan, vuosittain 
vain noin 30 milj. kiloksi, ollen nykyään 
ehkä jonkun v,erran enemmän. Jos otetaan 
laskelmien perusteiklsi 30 milj. kiloa, ansait
sevat kotimaiset viljan myyjät tullien 
avulla, 50 pennin mukaan kilolta, kaikkiaan 
15 miljoonaa eli n. puolet siitä, mitä maa
talous yhteensä maksaa tulo- ja omaisuus
veroa. Laskettu 15 miljoonaa tietenkin jou
tuu pääasiallisesti Etelä-, Keski- ja Länsi
Suomen viljaa myyville suurviljelijöille. 
Mutta jos kuitenkin voidaan laskea kaik
kiaan noin 50,000 maanviljelijän jonkun
verran myyvän ruisviljaa, niin jakoisi las
ketusta 15 miljoonasta markasta keskimää
rin jokaiselle 300 markkaa vuodessa eli jo
tenkin saman verran, kuin lasketaan 5 a 6 
henkisen ulkolaista viljaa käyttävän työ
läisperheen maksavan tämän kautta tulli
veroa vuodessa. Nykyisien viljatullien 
merkitystä on käsitellyt maataloushalli
tuksen tilastollisen konttorin e:simies fil. 
maisteri Oskar Groundstroem eräässä artik
kelissa Mercator-lehdessä tänä vuonna ja 
tulee hänkin siinä siihen tulokseen, ettei 
maanviljelystuotannon kohottaminen ja va
kiinnuttaminen riipu viljatulleista, vaan 
että näillä on muut ja etupäässä finanssi
poliittiset perusteensa. 

Kun siis ilmeisesti asianlaita on niin, että 
nykyinen r u i s t u ll i varsin pienen 
merkityksensä vuoksi kotimaisen rukiin 
myynnissä on varsinaisesti katsottava 
finanssitulli k s i, tulee yhä selvem-

mäksi, mikä vääryys ja epäsuhtaisuus on 
siinä, että sen kansanosan, joka ostaa ulko
laista ruista, täytyy yksin maksaa noin 80 
miljoonaa markkaa tulliveroa valtiolle, tai 
että sen verrattain pienen kansanosan, 
joka ostaa kotimaista viljaa, täytyy vuosit
tain maksaa 15 milj. markan avustus koti· 
maisen viljan myyjille, etupäässä suurvil· 
jelijöille. Tuntuu näinollen olevan aika 
poistaa tällainen ainoastaan osaa ja vielä, 
voi sanoa, köyhintä osaa väestöstä rasittava 
ja sen välttämättömimpään elintarpeeseen, 
leipään, kohdistuva välillinen vero. Kun 
kerran myönnetään, ettei ruistullien vaiku
tus kotimaiseen viljautuottoon ole eikä voi 
olla mistään ratkaisevasta merkityksestä, 
vaan että tämä tulli itse asiassa on finanssi
tulli, on tämä tuloerä hankittavru toisilla 
keinoilla. 

Muut elintarvetullit, joihin on ehdotettu 
alennuksia, ovat samoin puhtaita finanssi
tulleja. Toisissit niistä on tullivero niin 
kOJ'lkea, että se aivan huomattavasti koroit
taa tarviikkeen hintaa. Näin on esim. ny
kyään vehnäjauhojen hinta Helsingin sata
massa eli cif-hinta 3.3 markkaa ja tulli 1.6 
mk. eli tulli noin 50 % cif-hinna:sta ja 
samerin cif-hinta 3.2 mk. ja tulli 3.5 mk. 
eli tullin. 100% cif-hinnasta j. n.e. Puheeni 
alussa mainitsemistani syistä on alen
nuksia ,ehdotettu niin, että ainoastaan räi
keimpiä suhteettomuu!ksia on tasoitettu. 
Mainittu tullitulojen huomattava nousu 
tarjoaa sitäpaitsi nyt sopivan tilaisuuden 
epäkohtien tasoittamiseen. 

Hallituksen esityksessä ehdotetaan lisäksi 
kahden välillisen veron, t u l i t i k k u v e
r on ja m a k e i s v a l m i s t e v e r o n, 
lakkauttamista. Näistä on edellinen mer
kinnyt sellaisen väl ttämä ttömyystarvik
keen, tulitikun, v:erottamista ja välillistä 
hinnan koroitusta, jota käytetään köyhim
mässäkin tuvassa. Kun ei voida väittää, 
että valtion finanssien kannalta tähän olisi 
välttämätöntä pakkoa, on syytä lakkauttaa 
tämä vero. Makeisvalmistevero jälleen on 
muun lisäksi siksi vaikeaikantoinen, ettei 
sen tuotto ole sitä va:staava. Makeisval
miste- ja tulitikkuveron tuotto, yhteensä 
33 milj. markkrua, on näin ollen poistettu 
tuloarviosta. 

Sitävastoin on hallituksen esityksessä 
katsottu asianmukaiseksi koroittaa tupak
kavalmisteveroa, samalla kuin raakatupa
kan tullia oodotetaan alennettavaksi, niin 
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että tämän kautta syntyisi kahden edellä
mainitun veron poistosta johtunutta vähen
nystä vastaava lisäys tuloissa. Eduskunta 
tosin kaksi vuotta takaperin hylkäsi vastaa
vanlaatuisen hallituksen esityksen. Tämä 
tapahtui kuitenkin toisenlaisissa olosuh
teissa. Silloin oli nim. kysymyksessä erään 
välillisen veron koroittaminen. ilman muita 
seurauksia. Nyt on sitävastoin hallituksen 
esityksessä pyritty vertaamaan erilaisia 
veroja toisiinsa, vähentämään välillisiä ve
roja niin paljon, kuin se talousll!rvion tasa
painotilan kannalta on ollut mahdollista, ja 
tässä yhteydessä v-ertaamaan eri tarvikkei
den tärkeyttä kullutuksessa. Näin on esim. 
katsottu kohtuullisemmruksi lakkauttaa kah
den toisen tarvik:koon, tulitiikikujen ja ma
keisten verotus, sekä rasittaa vastaavasti 
enemmän tupakkaa taikka, kauempaa esi
merkkiä hakien, vähentää vehnäjauhojen 
tullia tai ,sokeritullia ja siirtää rasitus vä
hemman välttämättömälle tarvikkeelle, tu
pakalle, samalla tavalla kuin on rahalli
sista syistä alennettu kahvintullia verrat
tain varovaisesti, mutta soik!eritullia run
saammin. Ruotsissa esim. on tupakan 
tuotto 61 milj. kruunua eli noin puolet 
tullituloista. Kun tupll!kka-aksiisi meillä 
nousisi hallituksen esityksen mukaan vasta 
vähän yli 200 milj. markkaan, olisi tupakka 
meillä vielä tämänkin jälkeen suhteellisesti 
paljon matalammin verotettu kuin e.sim. 
Ruotsissa, kun taas vehnäjauhot, kahvi 
y. m. ovll!t päinvastoin meillä paljon kor
keammin verotetut kuin Ruotsissa. 

L ei m a v e r ~on tuotto on kuluvana 
vuonna arvioitu 1615 milj. markaksi, mutta 
voidaan ~ensimmäisen vuosipuoliskon tuoton 
perusteella laskea nousevan vähintäin 200 
milj. markkaan, j·otenka se on ensi vuodeksi 
arvioitu tähän sama:an summaan. 

Valtion r a u t a t e i d e n l i i k e n n e
tu l o t on arvioitu 960 milj. markaksi, joka 
merkitsee 185 milj. markan nousua kulu
van vuoden talousarvion tuloerään. Tulo
jen näin imuri nousu perustuu toiselta puo
len rautateitten liikenteen kasvuun ja tulo
jen vastaavaan nousuun vuodesta vuoteen 
sekä toiselta puolen ehdotukseen rautatierah
tien koroittamisesta 20 % :lla, minkä laske
taan aiheuttavan 100 milj. markan tulojen 
nousun. Ehdotettu rautatierahtien korotus 
on katsottu oikeutetuksi, paitsi esityksen pe
rusteluissa mainituista syistä, myöskin sillä 
perusteella, että talousarvioesityksen meno-

puolella on huomattavasti koroitettu rauta
tieliikenteeseen kohdistuvia menoja ja sitä 
paitsi vielä erikoisessa lisäbudjettiesityk
sessä ehdotettu myönnettäväksi 46 milj. 
~arkkaa rautateillä vallitsevan kireän lii
'Kennevälineiden puutteen nopeaksi helpot
tamiseksi. Tämä epäkohta tunnetaan, mutta 
sen auttamiseksi tarvitaan huomattavat sum
mat varoja, ei ainoastaan tällä kertaa, vaan 
vie1ä seuraavinakin aikoina. Ei mikään ole 
luonnollisempaa ja kohtuullisempaa kuin että 
myöskin menot asetetaan saman yleisen lii
kennehaaran kannettavaksi, jonka hyväksi 
ne käytetäänkin. Ei ole siis kysymyksessä 
uusi koroitettujen rautatierahtien muodossa 
tapahtuva verotus valtion yleisiin tarpeisiin, 
>aan tavaraliikenteelle asetettu koroitettu 
korvausvelvollisuus siitä edusta, joka sille 
hankitaan. Joskaan ei voida ajatella rauta
teitä täydellisesti itsekannattavana liikelai
toksena, on kuitenkin oikeampaa hankkia 
tällä ker~aa erikoisesti rautateiden tavara
liikenteeseen käytettävät koroitetut menot 
tämän liikenteen tuottoa lisäämällä kuin esi
merkiksi tulleja koroittamalla, kuten aikai
semmin on yleisenä iinamss:iohjeen.a pidetty. 

Myöskin valtion me t s ä ta 1 o u d en tu
lot on katsottu voitavan arvioida n. 50 mil
joonaa markkaa korkeammiksi kuin kuluvan 
vuoden menoarviossa, paitsi jo kuluvan vuo
d~u arviota suurempien tulojen, ennen kaik
kea valtion metsätalouteen ja -liikkeeseen 
menoarviossa osoiteitujen koroitettujen mää
rärahojen perusteella. Metsätalouden meno
ja tuloarviota on käsitelty, metsätalouden 
johdon useasti lausumien toivomusten mu
kaisesti, rinnakkain, säästämättä silloin, kuin 
on ollut kysymyksessä tuotantoa lisääv&n 
tarpeen tyydyttäminen, mutta myöskin ot
taen sen kautta aiheutuneen tuoton lisään
tymisen tulopuolella huomioon. 

Samalla tavalla on valtion varsinaisiin 
t e o 11 i s u u s 1 a i t o k s i i n menoarviossa. 
tapahtunutta 69 miljoonan markan meno
jen nousua tuloarviossa vastaamassa 104 
miljoonan markan suuruinen tulojen nousu 
kuluvaan vuoteen verraten. samalla huo
mioonottaen, että valtion teollisuuslaitosten 
joukkoon on tullut kokonaan uusia laitoksia, 
kuten Outokummun kaivos, ruutitehdas, ar
meijan pukimo y. m. Seuraavaan tulo- ja 
menoarvioon tullee näin jälleen lisää Imat
ran voimalaitos, lisäten sekä menoja että tu
loja. Tällä tavalla tapahtuva menojen li
sääntyminen ei siten suinkaan merkitse tulo-
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ja menoarvion finanssieilistä heikentymistä 
vaan päinvastoin. 

Jos sivuuttaakin yksityisseikat, joista yhtä 
hyvin meno- kuin tulopuolellakin voidaan 
olla eri mieltä, on paikkansa pitävänä totuu
tena lausuttava, että talousarviomme nyt, 
kuten useina vuosina ennenkin, itsessään on 
suuresti positiivinen, josta seikasta jo ku
luvan vuoden talousarviota käsiteltäessä 
puolestani huoma~tin. Vuosina 1921-1927 
on budjeteissa merkitty valtiolainoista tuloa 
n. 2,040 milj. markkaa sekä valtion lainoista 
kuoletusmenoja n. 1,118 milj. markkaa. Val
tion lainat ovat täten mainittuna aikana 
nousseet agiokoroituksia lukuunottamatta, 
n. 1000 miljoonalla markalla. Samana ai
kana on kuitenkin käytetty pääomasijoituk
siin erilaisiin tuotannollisiin tarkoituksiin 
tai lainoihin, kuten rautateihin ja satama
laitoksiin, valtion teollisuuslaitoksiin, asu
tus- y. m. lainoihin y. m. s., n. 3,000 miljoo
naa markkaa, minkä lisäksi on erinäisiin to
sin tuottamattorniin mutta pidempiä aikoja 
palveleviin tarkoituksiin samaten käytetty 
vuosittain paljon enemmän varoja, kuin J 

jonkun verran myöhempinä vuosina tulee 1 

olemaan tarvis käyttää. Erusiksi mainittui
hin pääomasijoituksiin käytetyistä me
noista mainittakoon käsiteltävänä olevassa 
talousarviossa sellaiset huomattavimmat 
määrärahat kuin on merkitty valtiolainain 
kuoletuksiin 204 milj. ja Suomen Pankille 
Venäjän valtion lyhytaikaisten velkasitou
musten loppusuoritukseen 12 miljoonaa, 
kansakoulu-, maanparannus-, meijeri-, koulu
ja sairaalalainoihin yli 50 miljoonaa, sul
iiittiselluloosatehtaan rakentamiseen 20 milj., 
Imatran voimalaitosta varten 32 milj., rik
kihappo- ja superfosfaattitehtaaseen 2.6 
milj., rautatierakennuksiin ja liikkuvaan ka
lustoon 175 miljoonaa, satamarakennuksiin 
14.7 miljoonaa y. m. s. eli yhteensä y'li 500 
miljoonaa markkaa. Tähän summaan ei si
sälly ylimääräisessä menoarviossa oleva 
117.5 miljoonan markan suoritus, jota var
ten on ajateltu käyttää vastaava määrä uu
sia lainavaroja. Erinäisiin tuottamattomiin, 
mutta pidempiä aikoja varten tarkoitettui
hin tarpeisiin merkityistä määrärahoista 
mainittakoon esimerkkeinä sairaalaraken
nuksiin ehdotetut n. 20 miljoonaa, uutta 
eduskuntataloa varten merkityt 15 miljoo
naa ennen myönnettyjen 30 miljoonan li
säksi, yliopisto- ja koulurakennuksiin otet
tu n. 20 milj., teknillisen korkeakoulun ja 

teollisuuskoulurakennuksiin tarkoitetut 6 
milj. y. m. s. 

Edellämainitut seikaJt huomioonottaen 
olisi voinut ajatella sellaistakin mahdolli
suutta, että sanotunlaiset pääomansijoituk
siin käytettävät menot ainakin pääasialli
sesti suoritettaisiin uusilla lainavaroilla, jo
tenka olisi mahdollista ilman vero-, rauta
tierahti- tai muita vastaavia tulokoroituksia 
saada menoja vastaavat tulot kokoon taikka 
vähentää lisää tulliveroja y. m. s. Hallitus 
on kuitenkin katsonut asianmukaisemmaksi 
koettaa saada talousarvioesityksensä raken
netuksi turvautumatta uusiin lainoihin 
enempää kuin on tapahtunut. Myöskin val
tion pääomasäästö, joka viime vuoden lO
pussa oli 50 milj. markkaa arvioitua suu
rempi eli 790 milj. markkaa, ei kuluvana 
vuonna tapahtuvan yleisen tulojen nousun 
johdosta tule kaiken todennäköisyyden mu
kaan, vuoden aikana hyväksytyistä tai hy
väksyttävistä lisäbudjettiesityksistä huoli
matta, laskemaan talousarviossa olevan va
jauksen mukaisesti, vaan tulee olemaan vuo
den lopussa 50-100 milj. markkaa lasket
tua korkeampi eli 65D-700 miljoonaa. 
Mutta, kuten jo aikaisemmin valtiolainojen 
pääluokan menoja käsitellessäni huomautin, 
on syytä budjetista huolimatta m.m. skandi
navisen lainan kertakaikkista, ennen määrä
aikaa tapahtuvaa kuoletusta varten ottaa 
laina, m i ll o i n r i i t t ä v ä n e d u ll i
n e n t i l a i s u u s s i i h e n t a r j o u
tu u. Myöskin asutustoiminnan rahoittami
nen, johon ensi vuotta varten, kuten talous
arvion selostuksen vastaavasta kohdasta käy 
esiin, on tarpeeksi varattuna varoja, tulee 
jälleen vaatimaan uusia lainavaroja, sama
ten kuin pienviljelijäin talouden rahoittami
nen yleensä. Nämä kaikki voitanee kuiten
kin parhaiten järjestää erillisen lisäbudje
tin kautta, kuten oli m. m. 1926 vuoden dol
larilainan laita. 

Lukuunottamatta talousarvion sisäistä ra
kennetta on sitä omiaan lujittamaan maan 
yleisen t a l o u d e 11 i s en e l ä m ä n vuo
desta vuoteen jatkunut ja edelleen jatku
mistilassa oleva nousu. Erilaisten vienti
tavarain, kuten puutavaran ja karjatuottei
den vienti ja myynti, osoittaa jatkuvaa ta
saista nousua. Rahalaitosten pääomat ja 
talletukset osoittavat samoin jatkuvaa kas
vua. Vuodentulo näyttää tulevan keskin
kertaista parempi. Suuremmat työriitai
suudet työaloilla on onnistuttu välttää, lu-

11 
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kuunottamatta tavallisuudesta poikkeavissa 
olosuhteissa syntynyttä ja jatkunutta työ
taistelua metalliteollisuuden alalla. Edus
kunta voi näin ollen ryhtyä budjettikäsitte
lyynsä yleisesti hyvillä edellytyksillä, suo
rittaakseen sen samoin maan ja kansan si
säistä ja ulkonaista rauhaa sekä yleistä hy
vinvointia edistävin pyrkimyksin, kuin hal
lituksella on ollut käsiteltävänä olevaa ta
lousarvioesitystä laatiessaan. 

Ed J ä r v i ne n: Suomen va'ltiotalou
den asema, jonka pohjalta myös ensi vuo
deksi laadittu esitys valtion tulo- ja meno
arvioksi on arvost-eltava, on epäilemättä sa
nottava verrwten edulliseksi. Valtion menot 
ja vastaavasti myös tulot ovat kyllä vuo
desta 1919 vuoteen 1927 nousseet pyörein 
luvuin 1 miljaardista markasta 3 :een mil
jaardiin markkaan, mutta kun otetaan huo
mioon markan arvon aleneminen vuoden 
1919 alusta siihen, mihin sen 21 päivänä 
joulukuuta 192.5 annettu rahalaki vakiin
nutti, voinee oikeastaan väittää valtion me
nojen suunnilleen pysyneen paikoillaan. 
V altiotaloudessamme on siis kuluneina 
itsenäisyytemme alkuvuosina noudatettu 
suurta säästäväisyyttä, kun on kokonaan 
estetty valtion menojen kohoaminen siitä, 
mihin ne jo v. 1919 olivat nousseet. Ja kui
tenkin on itsenäinen valtioasemamme näiden 
vuosien kuluessa vakiinnutettu samalla kuin 
sekä valtiotaloutemme että kansantalou
temme alalla alkavat olla korjatut ne syvät 
vauriot, joita sota-aika oli niihin iskenyt. 

Mutta toisaalta on meidän tunnustettava, 
että valtion talousarvion lopullinen tasa
paino on usein saavutettu vain lainoja koti
tai ulkomailta-ottamalla, että valtion har
joittama liiketoiminta ja pääomain inves
tointi kaikenlaisiin yrityksiin on hyvin suu
ressa mittakaavassa kasvanut ja että valtion
verotuksemme on maan kansallisvarallisuu
teen ja kansallistuloihin verraten ollut var
sin raskas. Laatimieni laskelmain mukaan 
on Suomen valtio koko itsenäisyytensä ai
kana vv. 1917-27 ottanut uusia lainoja yh
teensä 3,121 milj· mk. Mutta kun samana 
aikana on maksettu vanhoja lainoja 1,043 
miljoonaa, on todellinen velkain lisääntymi
nen tänä aikana ollut 2,078 milj. mk. Koko 
Suomen valtiovelka, nykyään n. 4 miljaar
dia, ei ole kovin suuri monen muun valtion 
velkaantumiseen verraten ja sitäpaitsi on 
valtio meillä investoinut pääomia, niinkuin 

herra rahaministerikin jo osittain äsken 
huomautti, varsin huomattavasti. Rautatei
hin, maatalouslainoihin, valtion teollisuus
yrityksiin y. m. on vv. 1917-27 yhteensä 
sijoitettu n. 3,700 milj. mk. eli 1,620 milj. 
mk. enemmän kuin valtio on velkaantumis
taan samoina vuosina lisännyt. Jos vertaa. 
Suomen valtion liiketoimintaa esimerkiksi 
valtion liiketoimintaan Skandinavian maissa 
tai melkeinpä missä valtiossa tahansa, niin 
huomaa helposti, miten suhteellisesti erin
omaisen laaja Suomen valtion liiketoiminta 
on. 

Osaltaan tämä pääomain investointikin 
on vaikutta;nut sen, että valtion verotus 
meHlä on muodostunut suhteellisesti ras
kaaksi, ollen pääpaino tässä verotuksessa, 
niinkuin yleensä pakosta on asianlaita kai
kissä pääomista köyhissä ja harvaan asu
tuissa maissa, välillisen verotuksen puolella, 
jolla minun laskelmaini mukaan vuosilta 
1919-1925 tilinpäätösten mukaan ja talous
arvioiden mukaan vuosilta 1926-1927 las
kien on sa:atu vähintään 30,6% (vuodelta 
1919) ja enintään 40,9 % (vuodelta 1923) 
valtion kaikista tuloista, eli yleensä suun
nilleen saman verran kuin mitä tulot val
tion omaisuudesta ja liikelaitoksista, jos 
nämä tulot oikein ryhmitetään - ei nykyi
sen budjetin mukaan, vaan ottamalla huo
mioon kaikki valtion liikeyritykset ja val
tion omaisuus - merkit&lvät. 

Tosiuhan välittömät v.erot meidän valtio
taloudessamille ovat merkinneet suhteelli
sesti vähemmän kuin monessa rikkaammassa 
maassa, mutta näiden välittömien verojen 
merkitys ei ole väkinäisillä keinoilla koho
tettavissa, vaan päinvastoin helposti heiken
nettävissä. Suhteellisen pienestä kansallis
varallisuudesta ja suhteellisen niukoista kan
sanistuloista ei heru ylen paljon valtiolle 
veroja, vaikka kuinka veroruuvia puristaisi. 
Ja tosiasia on, että verorasitus jo nyt meillä 
on suhteellisesti korkea. Vaikka Suomen 
valtio omistaakin suuria omaisuusarvoja, on 
kansamme varallisuus vielä verraten heikko. 
On huomattava, että esim. rahapääomien 
muodostus meillä tuskin on vielä saavutta
nut sodan edellistäkääln tasoa, ja sen pie
nuutta Skandinavian oloi'hin verrattuna to
distaa, että kun meillä yleisön sijoitukset 
liike- ja säästöpankkeihin nousevat noin 
8 miljaardiin Suomen markkaan, ne ovat 
pyörein luvuin Ruotsissa 60, Norja,ssa 46 ja 
Tanskassa 40 miljaardia Suomen markkaa 



Tul-o- ja menoarvio vuodeHe 1'9'28. - Läheteke,skust,elu. 83 

vastaavat. Onhan todistuksena pienemmästä 
kansallisvarallisudestamme myöskin se, että 
valtio naapurimaissamme, Skandinaviassa, 
on paljon enemmän kuin meillä lainoja 
ottaessaan voinut turvautua kotimaisiin 
markkinoihin. Siitä on se suuri etu, että 
valtioveikaiu korot jäävät kotimaahan lisää
mään maan kansallistuloja. Skandinavian 
maissa on valtioveloista runsas toinen puoli 
otettu kotimaasta, meillä vain nykyjään 1

/ 8 • 

Näissä oloissa ja tältä pohjalta on erin
omaisen tärkeätä, että valtion finanssipoli
tiikassa noudatetaan mitä suurinta huolelli
suutta ja varovaisuutta, jotta ei vaivoin saa
vutettua vakavaraisuutta vaaranneta äkki
näisillä fin:anssitoimenpiteillä, joiden vaiku
tukset saattavat käydä tuhoisiksi maan ta
louselämäUe ja työoloille, samoin kuin val
tion taloudelle ja ennen kaikkea valtion luo
tolle. 

Jos vakavaraisuutta pysyttävän valtion 
talouden vaatimuksin käy silmäilemään hal
lituksen nyt jättämää esitystä valtion tulo
ja menoarvioksi vuodelle 1928, täytyy häm
mä:styksellä kysyä, onko tätä talousarviota 
oikein tosissaan tarkoitettukaan hyväksyttä
väksi. Ne mullista"vat muutokset, joita eh
dotetaan toisaalta valtion menotaloudessa ja 
toisaalta valtion veropolitiikassa, maan tulli
politiikassa ja valtion rautateiden tariffi
politiikassa, tulevat varsin yllättävinä vas
taan. Eikä se seikka yksin, että nyt ehdo
tettuja muutoksia on jo pitemmän aikaa esi
tetty vasemmiston vastalauseissa valtio
varainvaliokunnan mi,etintöön tai vielä vii
meksi nykyisen hallituksen ohjelmanakin, ei 
se vielä yksinään tee näitä muutoksia harki
tun ja kypsyneen valmistuksen tuloksiksi. 
Ensimmäinen vaikutus nykyisestä talous
arvioesityksestä ja siihen kuuluvista valtion 
tulojen hankkimista koskevista esityksistä 
on kyllä se, että ne olisivat ilman muuta 
hylättävät ja uutta esitystä vaadittava. Jos 
meillä juuri nyt olisi saatu aikaan laki val
tion tilivuoden muuttamisesta kesäkuusta 
kesäkuuhun jatkuvaksi, jota puolestani mo
nesta syystä pitäisin valtion talouden kan
nalta suotavana, olisi nyt sopiva tilaisuus 
jatkaa tämän vuoden talousarviota, muuta
min tarpeellisin muutaksin tietysti, vuoden 
1928 alkupuoliskoksi ja laatia uusi talous
arvio tilivuodeksi 1/7 28-30/6 29. Maan 
sanomalehdistössä, jota elokuun ajan suu
rimmaksi osaksi ulkomailla ollen olen hyvin 
vähän voinut seurata, lieneekin jotakin tä-

mäntapaista ehdotettu. Kun meillä kuiten
kaan ei vielä ole uutta lakia valtion tulo- ja 
menoarvion perusteista, jää eduskunnan ja 
Hkinnä valtiovarainvaliokunnan raskaaksi 
tehtäväksi nyt annettujen esitysten pohjalla 
hyväksyä tai oikeammin laatia valtionemme 
tulo- ja menoarvio vuodeksi 1928. 

Mitä erityisesti talousarvion menopuoleen 
tulee, estää käytettävissäni ollut rajoitettu 
aika minua yksityi,s'kohtia myöten siihen sy
ventymästä. Suurin ,piirtein katsoen herät
tää menoarvio hämmästystä, ja yleisvaiku
tus siitä monesti on se, että menoarvio on 
enemmän kunkin ministerin kohdaltaan 
kuin rahaministerin laatima. Ehkä ei kuic 
tenkaan kaikilta osiltaan. Puolustusministe
riön menoja suunnitellaan suuressa määrin 
supistettavaksi, pyyhkien m. m. ainakin 
e~äiltä osiltaan selvästi lakiin ja asetuksiin 
perustuvat suojeluskuntamääräraha.t. Täten 
saadaan näissä menoissa aikaan 164 milj. 
markan vähennys tähän vuoteen verraten. 
Ja vaikka lisäksi tämän vuoden menoarvion 
perusteella maksettujen velkalyhennysten, 
varsinkin n. s. Gutzei,t-lainan loppusuorituk
sen johdosta menot valtion veloista vähene
vät 85 1

/ 2 miljoonalla markalla, joten jo 
näillä kahdella erällä saavutetaan tämän
vuotiseen menoarvioon verraten 250 miljoo
nan matkan säästö, nousee menojen loppu
sulllllla hallituksen esityksen mukaan kui
tenkin varsin huomattavasti, n. 270 miljoo
nan marka,n määrällä. 

Nousua on kauttaaltaan ja kaikissa meno
jen pääluokissa havaittavissa. Tietysti osit
tain aiheellistakin, mutta laajrussa mitta
kaavassa tarpeetontakirn. Selontekoa valtion 
tulo- ja menoarvion laskelmista selaillessa, 
tekee esim. sen huomion, että sosialidemo
kraattin:enkin ha1litus ymmärtämyksellä 
suhtaJUtuu virkamiesten palkkaoloihin. 
Kauttaaltaan on eri virastoi,ssa palkkoja, 
myös korkeammin pal'kattujen virkamiesten 
osalta ehdotettu paramrnettavaksi. Tämä on 
sitä merkittävämpää, kun siltä taholta enim
makseen ennen on kiivaasti hyökätty vi~ka
miesten korkeiden palkkoj·en kimppuun. In
nolla on vasemmiston taholta myös aina yh
dytty vaatimuksiin virkakoneiston yksinker
taistuttamisesta ja virkamiesten luvun vä
hentäm~sestä. Mutta minkäänlaisia merk
kejä niiden toimenpiteiden jatkamisesta, joi
hin edellinen hallitus tässä kohden ryhtyi ja 
joista seuraukset näkyivät kauttaaltaan vuo
den 1927 budjettiesityksessä, en ole voinut 
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löytää nykyisen hallituksen talousarvioesi
tyksestä vuodelle 1928. Pikemmin päinvas
toin. On erityisesti omirutn herättämään 
hämmästystä, että posti- ja lennätinlaitok
sen yhdistäminen, jonka ennen aina on sekä 
eri komiteoissa - olen ollut iltse yhdessä sel
laisessa komiteassa muka.noa aikanaan -
että edellilsessä hallituksessa, laskettu tuot
tavan valtiolle säästöä, nyt näyttääkin 
lisäävän valtion menoja näistä laitoksista 
n. 10 milj. markalla., Tähäm. seikkaan on 
syytä valtiovarainvaliokunnan kiinnittää 
erityistä huomiota. 

Vaikka lieneekin monesti suhtauduttava 
suopeasti niihin suurehkoihin menolisäyk
siin, joita esiintyy oikeus-, sisä- ja opetusmi
nisteriöiden kohdalla samoinkuin sivistys
menoissa muualla:kin, on kuitenkin vaka
vasti harkittava, eikö erinäisiä määrärahoja 
ja varsinkin rakennusmäärärahoja, niin 
hyödyllisiicn tarkoituksiin kuin ne men:evät
kin, sittenkin olisi jätettävä tällä kert3!a 
menoarviosta pois. Omasta puolestani olen 
sitä mieltä, että esim. suliiittiselluloosateh
taan rakentamiseksi Veitsiluodon sahan yh
teyteen ylimääräisen menoarviorn VIII lu
vun 25 momentille merkityt 20 miljoonaa 
markkaa olisi tällä kertaa pyyhittävä. Ei 
sen vuoksi, että vastustaisin Veitsiluodon 
suursahan täydentämistä jätteet jalastavalla 
tehtaalla. Mutta ensinnäkin luulisin tarkoi
tuksenmukaisemmaksi, että sahan yhteyteen 
rakennettaisiin puuhiomo, joka maksaisi 
paljon vähemmä.n kuin 60 miljoonaa mark
kaa vaativa selluloosatehdas. Ja toiseksi ja 
ennen kaikkea kattsoisin valtion pääomain in
vestoinnin kannalta asi·anmukaisemmaksi, \ 
että tässä valtion liiketoiminnan laajennus 
siirtyisi esim. vuoteen 1929. Ensi vuoden 
menoarviossa on vielä Imatran voimalaitok
sen laajentamiseen käytettävä neljättäkym
mentä miljoonaa markkoo. Kun tämä voi
malaitos ja srumaan aika:an Outokummun 
kuparikaivos valmistuvat ensi asteissaan ja 
muuttuvat pääomia kysyvistä tuloa valtiolle 
tuottaviksi liikelaitoksiksi, silloin on aika 
ajatella Veitsiluodon ehkä kylläkin välttä
mätöntä laa1jennusta. 

Yksityiskohtia, joissa! valtiovarainvalio-
kunta on huomaava tinkimisen v·araa. on ta
lousarvion menopuolella helppo luetella pal
jonkin. Kiinnitän vielä erikmsesti huomiota 
metsähallituksen liiketoiminnan 40 miljoo
nalla markalla ·esitettyyn menojen lisäyk
seen ja ennen kaikkea sosiaiiministeriön 

n. 68 miljoonalla: markalla lisättyihin vaki
naisiin menoihin. Jälkimmäisten joukossa 
on varsinkin eräs, nähtävästi pelkästään 
taktillisista syistä otettu suurf.hko määrä
raha, jolla kuitenkaan asiallisesti ei ole min· 
kiiänlaista merkitystä ja joka f'Cn vuoksi 
haitatta voidaan menoarviosta poistaa. 
Tarkoitan 40 milj. markan lisäystä van
huus- ja työkyvyttömyysrahastoon. Sikäli 
kun laskelmia vanhuus- ja työkyvyttömyys
vakuutuksesta meillä on tehty, osoittanevat 
ne tarkoitukseen tarvittavan ehkä 700, ehkä 
800 miljoonaa markkaa vuosittain. Ja omas
ta puolestani luulenkin, että vanhuus- ja 
työkyvyttömyysvakuutus meillä on toteutet
tavissa vasta silloin, jos kieltolaki joskus 
kumotaan ja Suomenkin valtiolle varataan, 
kuten muissa maissa on asian laita, satojen 
miljoonien tulot väkijuomien verottamisesta. 
Joka tapa:uksessa un 40 miljoonan markan 
heittäminen: tähän tarkoitukseen nyt vailla 
kaikkea merkitystä. Mitä sairausvakuutuk
seen tulee, ottanevat asianomaiset valtiova
rain- ja työväenasiainvaEokunnat selvää 
niistä eri suunnitelmiJsta, joita asian toteut
tamiseksi on tehty. Olen vakuutettu siitä, 
että asia voidUJan tyydyttävästi järjestää 
melkoista pien:emmilläkin valtion uhrauk
silla, kuin mitä hallituksern esityksessä on 
arvioitu. 

Talousarviossa valtion toiminnan eri 
aloilla esiintyviin erinomaisen suuriin työ
määrärahoihin n.älhden tuntuu myöskirn. 
20 miljoona:n markan erä työttömyyden lie
ventämiseksi enemmän kuin runsaalta. Tä
män vuoden menoarviossa vastaava menoerä 
on 5 miljoonwa markkaa. 

Menopuolern ka:rsimin:en talousarvioesityk
sessä vuodeksi 1928 on sitä tarpeellisempi, 
kun tulopuoli on yleensä varsin optimisti
sesti laskettu, kauniisti sanoakseni. Halli
tuksen esitystä kieltolain tehostamiseksi 
viime perjantaina valiokuntaa:n lähetettäessä 
ed. Pulkkinen jo humautti siitä onntuisesta 
epäjohdonmukaisuudesta, että sama halli
tus, joka esittää entistä ankarammilla muu
toksilla kiteltolakia tehostett.avaksi ja niin sa
nottua laillista väkijuomain kulutusta ra
joitettavaksi, kuitenkin laskee tulot valtion 
alkoholiliikkeestä, srumoin kuin kieltolaki
rikosten sa:lwista, vuodelle 1928 huoma tta
vasti suuremmiksi, kuin mitä ne tänä 
vuonna ovat olleet. Jälkimäiset tosin ovat 
koroitetut vain 10 % :lla 31 :stä 34 :ään mil
joonaan, mutta edelliset, V8Jltion alkoholi-
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liikkeen tulot, va·rsina~nen laJillinen myynti, 
85 :stä 119 miljoonaan, 40 % :lla. Saman
laista tulojen entistä korkeammaksi arvioi
mista on tuloarviossa kauttaaltaan havaitta
vissa herllittäe:ri epäilystä siitä, onko tässä 
tarpeellista varovaisuutta laskelmia teh
täessä noudatettu. 

Tähän kuuluu myös rautatietulojen laske
minen 980 miljoonaksi tämän vuoden arvion 
ollessa 790 miljoonaa. Arvioonhan liittyy 
ehdotus äkkinäiseksi tariffin uudistukseksi, 
jolla rautatierahdit ilman muuta koroite
taan n1. 20% :lla. Kun ottaa huomioon sen 
laajakantoisen vaikutuksen, mikä rautatie
tariffien koroituksella aina on maan talous
elämään, on ilmeistä, että uudistukset tällä 
aJalla vruativat tarkasti harkittua ja perin
pohjaista valmistusta. Rautatiehallituksen 
taholta lieneekin huomautettu, miten vai
keasti toteutettavissa tällainen nyt ajateltu 
tariffien koroitus on äkkinäisesti ja ennen 
kuin kauan valmisteilla ollut rautatietarif
fimme yleinen uudistus, jota varten muis
tan jo 10 vuotta sitten tariffikomitean pu
heenjohtajana olleeni mukana suuntaviivoja 
vetämässä, ennenkuin se ehkä piankin toteu
tetaan. Jos rautatierahdit meillä eräiltä 
osilta mruhdollisesti sietänevätkin koroitusta 
- minä en nyt ole ill!!an muuta valmis 
tästä mielipidettäni lausumaan - on aina
kin aivan ilmeistä, että äkkinäisestä summit
taisesta n. 20% :n koroituksesta, jota halli
tus keveällä kädellä ehdottaa, <>n ·tällä ker
taa luovuttava ja jäätävä odottamaan pian 
kai va.lmistuvaa ehdotusta rautatietariffien 
uudistukseksi. Siihen perusteluntapaiseen 
nähden, mitä tästä mullistavasta uudistuk
sesta on talousarvion selonteossa esitetty, on 
huomautettava, että joskin rautatien kulje
tusmaksut meillä keskimäärin ovat alhai
semmat kuin useissa muissa maissa, niin 
ovat meillä muutkin elin.kusta:nnukset suh
teellisesti halvemmat, jota paitsi tavarat 
meillä yleensä looj!liSSa ja harvaan asutussa 
maassa ovat kulj·etettavat pitempiä matkoja 
kuin monessa muussa maassa. 

Mutta vielä enemmän kuin rantatierah
tien koroitus, ovat omiaan hämmästyttämään 
hallituksen tuloarvioesitykseen liittämät eh
dotukset jyrkiksi muutoksiksi tähänastisessa 
tulliopolitiikassamme, muutoksiksi, jotka hal
lituksen omien bskujenkin mukaan merkit
sevät erinomaisen huomattavaa 300 miljoo
naan markkaan nousevata vähennystä val
tion tuloissa. · Tämä a1keel1isimmankin fi-

nanssipolitiikan kan:naHa ehdottomasti erin
omaisen arveluttavaksi tuomittava valtion 
tulojen vähentäminen saavutetruan yhtä
äkistään luopumalla maatalouden ja kuto
mateollisuuden tullisuojasta ä:kkinäisillä toi
menpiteillä, joiden vaikutuksista maan ta
louselämään ja työoloihin ei ole tehty min~ 
käänlaisia tutkimuksia ja laskelmia. Syystä
hän onkin tullisuojaa vastustavaltakin, mut
ta talous-· ja tullipo-litiikan vaatimuksia pa
remmin tuntevalta taholta lausuttu suuria 
epäilyksili hallituksen mullistavasta tulii
poliittisesta ehdotuksesta. Nämä ehdotukset 
ovat sitä hämmästyttävämpiä, .kun ne tule
vat haJlituksen taholta, joka on asettanut 
suurehkon tullikomitean perinpohjaisesti 
valmistamaan maan pysyväistä vastaista 
tullitariffia ja tämän komitean työt ilmei
sesti ovat vasta aivan alullaan päättäen 
ainakin niistä laa1jahkoista tutkimustehtä
vistä, mitä komitea viime kesänä on antanut 
neljälle taloustieteen edustajalle suoritetta
vaksi. 

Jo muodolliselta kannalta voidaan myös
kin tehdä muistutus sitä ehdotusta vastaan, 
mikä talousarvioon liittyen tarkoittaa muu
toksia ja koroituksia tulo- ja omaisuusvero
lakiin. Olisi nimittäin ehdottomasti oikeam
paa ensin saada aikaan tekeillä oleva vero
tuslaki, joka järjestää veronkannon ja ma'k
suunpanon uudelleen, ennenkuin taas ja heti 
senjälkeen, kun tulo- ja omaisuusverolaki 
pari vuotta sitten uusittiin, Hiihdetään siihen 
erinäisiä veromääriä koskevia muutoksia te
kemään. Kuten sanomalehdistä kesäaikana 
havaitsi, on 'komitean mietintö verotuslai,ksi 
kylläkin jo valmistunut, joten lakiesitys 
siitä pitäisi olla piankin laadittarvissa. 
Mutta hallitus on ilmeisesti noudattanut 
tässä samoinkuin yleensä 1928 vuoden bud
jetjn laa:dinnassa ennen ka,ikkea sosialidemo
kraattis·en ohjelman pykäliä mieluummin 
kuin valtiotalouden vakavaraisuuden ja 
maan talouselämän va.kavuooen vaatimuk
sia. Pääomaa, jota meidän maassamme huo
mattavammin on valitettavasti vain osake
yhtiöinä työskentelevillä suurilla tuotanto· 
laitoksilla. ta.hdotaan välttämättä verotuk
sella syödä ja hävittää ja pienentää. Sa
malla kuin no1n 54 % nykyisistä tulo- ja 
omaisuusveron maksajista vapautetaan vero
velvollisuudesta, lisätään vastaavasti omis
tavan luokan, s. o. kaupungeissa varsinkin 
talonomistajien ja tehtailijoiden ja maalla 
varsinkin maata omistavain talonpoikain 
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verottamista. 'l'eoria välittömien verojen 
merkityksen kohottamisesta ja välillisten ve
rojen vähentämisestä, jolla saattaa olla poh
jaa vanhojen, varakkaiden kansojen keskuu
dessa, mutta joka köyhäs,sä ja harvaan asu
tussa maassa on mahdoton, on väkisinkin ja 
yhdellä iskulla tahdottu toteuttaa. 

Ainoa kohta hallituksen budjettiesityk
seen liittyvässä veropoliittisessa ohjelmassa, 
jota voisin kannattaa, on makeisvalmiste
veron lakkauttaminen. Se kokemus, mikä 
minulla valtiovarainministeriöstä yhden 
vuoden ajalta on veron sovelluttamisen vai
keuksista ja se hylkäävä päätös, minkä edus
kunta antoi viime vuonna lakiin silloin esit
tämistäni paranmuksista, panee minut kan
nattamaan veron lakkauttamista.. Sensijaan 
en voi katsoa ollenkaan olevan syytä lak
kauttaa tulitikkuveroa, jonka suurimmalta 
osalta maksavat tupakkamiehet. Onhan 
muissakin maissa huomattu tulitikut hyvin
kin sopiviksi verotusesineiksi ja Ranskassa 
vaWo tulitikkumonopoolilla hankkii tuloja 
huomattavasti. Tulitikkuveron pysyttämi
nen on epäilemättä järkevämpää kuin tu
pakkaveron koroitus, jota luullakseni tu
pak,kateollisuus, joka meillä viime vuosina 
on työskennellyt verratta,in ahtaissa oloissa, 
pitää tulevaisuudelleen tuhoisana. 

Ennen kaikkea ovat hallituksen esitykset 
rahtien ja välittömien verojen koroittami
sesta sekä tullisuojan poistamisesta vaiku
tukseltaan maan talouselämään siksi arvaa
mattomat, että niitä mielestäni ei olisi ollem
kaan hyväksyttävä. Joskin näiden sosi,ali
demokraattiseen ohjelmaan kuluvain uudis
tusten, jotka nyt tarjotaan ei annoksittain 
vaan yhdellä kertaa Suomen kansan hyväk
syttäviksi, hylkääminen saattaisi merkitä 
hallitukselle ylivoimaista pettymystä, on 
kansaneduskunnan velvollisuus sittenkin ko
ko tämä tulli-, vero- ja tariffipoliittinen oh
jelma epäkypsine ehdotuksineen täHä kertaa 
hylätä. Siten eduskunta varmasti parhaiten 
valvoo kansan kokonaisuudessaan ja myös
kin sen teollisuustyöväen todellista parasta. 

Ed. Ryti: Hallitukselle on: annettava 
täysi tunnustus siitä, että talousarvioehdotus 
ynnä kaikki siihen liittyvät ja sen yhteyteen 
välttämättömästi kuuluvat verolakiesitykset 
ovat siksi hyvissä ajoin valmistuneet, että 
ne yhdellä kertaa heti eduskunnan kokoon
tuessa on voitu valtiopäiville jättää. Tämä 
onkin tällä kertaa ollut sitä tärkeämpää, 

koska hallitus on tehnyt suuria muutosehdo
tuksia aikaisemmin tavalliseen budjettijär
jestykseen ja tämän tärkeän pääseikan rin
nalla merkitsee vähemmän se, että tämä no
peus osittain näyttää käyneen täsmällisyy
den ja muodollisen moitteettomuuden kus
tannuksella. 

Hallituksella on ollut onni toimia bud
jettiehdotustaan laa,tiessa erinomaisen edul
lisissa olosuhteissa. Toiselta puolelta on vii
meisinä vuosina erinäisiin valtion tarkoituk
siin osoitettu siksi runsaas,ti määrärahoja, 
että läheskään kaikkia niistä ei ole käytetty 
eikä tarkoitettukaan käytettävä:ksi asian
omaisena vuonna, vaan ovat ne siirtyneet 
seuraaviin vuosiin silloin vasta menoihin 
käytettäviksi. Viime vuoden lopussa nousi
vat tällaiset siirtyvät varat, joita varten siis 
tulot jo aikaisemmin oli osoitettu kokonaista 
994 miljoonaan markkaan. Tä:mä on ainakin 
noin kaksi kertaa liian suuri summa järjes
tetyssä valtiotaloudessa ja vaikkapa tämä 
määrä kuluvan vuoden aikana. jonkun verran 
alenisikin, siirtyy joka tap-auksessa ensi vuo
teen hallituksen käytettäväksi tällaisia mää
rärahoja satoja miljoonia markkoja enem
män kuin normaalia olisi. Sen johdosta hal
litus onkin voinut toisissa kohdin jättää ko
konaan osoittamatta varoja sellaisiin tarkoi
tuksiin, joihin niitä muutoin olisi ollut osoi
tettava,, toisissa kohdin osoittaw melkoista 
vahemmän, kuin mitä muuten olisi ollut 
välttämätöntä. Siten ei esim. asutusrahas
toon ole tarvinnut tällä kertaa lainka•an 
osoittaa varoja, maatalouden, erityisesti 
pienviljelijäin luotto-olojen parantaminen 
on voitu myö·skin jättää osattomaksi, Imat
ran rakentamiseen on voitu osoittaa melkoista 
vähemmän, kuin mitä todelJisuudessa ensi 
vuotena siihen tulee käytettäväksi. Saman 
luontoinen on myöskin menojen vähennys 
valtion velkojen hoidossa riippuen Gutzei-tin 
lainan ennen määrä;päivää tapahtuneesta 
ma,ksusta, ja myöskin sotalaitoksen kohdalla 
voidaan suuri osa siellä ta.pahtuneista vä
hennyksistä motiveerata sillä, että sielläkin 
on aikaisemmilta vuosilta jääneitä varoja 
huomattavasti käyttämättä. Toiselta puolen 
elämme taas taloudellisessa nousukaudessa. 
Vuodentuloharr näyttää tänä vuonna tule
van jokseerukin tyydyttävä. Teollisuus, erit
täin maanemme erikoisen tärkeä sahateolli
suus työs!k:entelee menestyksellä. Työttö
myyttä on tuskin nimeksikään. Tämän joh
dosta v,oidaan valtion tulolähteiden arvioida 
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antavan melkoista enemmän kuin tähän 
a.<>ti. Minun täytyykin vastoin edellistä pu
hujaa sanoa, että minun nähdäkseni halli
tuksen tuloarviot eivät yleensä ole liian opti
mistisia, kenties rautatietuloja ja tupak8Jn 
valmisteverotuloja lukuunottamatta. Pää
asiallisesti mainitsemistani kahdesta seikasta 
johtuu, että vaikka hallitus menoarviota 
laati:essaan on ollut erittäin avokrutinen, var
sin monessa suhteessa varmaan liian avokäti
nen, menoarvio kuitenkaan kokonaisuudes
saan ei ole noussut kuin, vakinainen meno
~rvio 200 milj. markalla, ylimääräinen 
menoarvio 68 milj. markalla eli siis kaik
kiaan n. 7 % :l.la ja että menoarvio on saatu 
tasrupainoon ilman, että on tarvinnut tur
vautua lainoihin tai käyttää pääomasäästöä. 
Nousu sellaisenaan on tosin huomattava, 
mutta sitä arvosteltaessa on otettava huo
mioon, että valtion todelliset menot jo 1925 
nousi·vat 3,952 miljoonaan ja 1926 4,077 mil
joonaan sen sijaan että menoarvio päättyy 
4,050 miljoo,naan markkaan. Vielä edulli
semmaksi muodostuvat :hallituksen budjetti
numerot, jos tarkastelemme niitä netto
tuloina ja net:tomenoina t. s. jos valtion lii
keyrityksiin nähden otamme huomioon ai
noastaan eroituksen tulojen ja menojen vä
lillä joko ylijäämänä tai alijäämänä. Tällä 
tavalla laskien nousevat kuluvan vuoden 
vakinaiset nettomenot talousarvion mukaan 
2,213 miljoonaan markkaan. Hallituksen 
arvion mukaan nousevat vastaavat menot 
ensi vuonna 2,230 miljoonaan markkaan. 
Nousu on siis ainoastaan 17 milj. markkaa 
eikä vastaa edes väestön normaalia kasvua. 
Päinvastoin asukasta kohti jaettuna ovat ku
luvan vuoden menot 663 markkaa, ensi vuo
den menot ainoastaan 662 markkaa. Bud
jetin nsoittama 200 miljoonan nousu vakinai
sessa menoarviossa on siis kokonaisuudessaan 
johtunut valtion liikelaitosten menojen nou
susta, joita vastaamassa tois·ella puolella on 
vielä suurempi tulojen nousu. Muissa hal
linnon haaroissa tapahtuneet korotukset on 
korvattu vastaavilla vähenn~ksillä toisissa 
hallinnon haaroissa, jolloin käytettävissä pää
asiassa on ollut jo mainitsemani vähennys 
valtion velkojen hoidossa 85 miljoonaa ja 
puolustuslaitoksen menoarviossa tehty 50 
milj. markan vähennys. 

Jos samalla tavalla katselemme tulopuolta 
niin nettotulot, jotka tänä vuonna tekevät 
'2,496 miljoonaa, kohoaisivat ensi vuonna 
2,703 miljoonaan, vastaten henkilöä kohden 

747 markkaa ja 802 markkaa. Nousu tu
loissa on siis varsin huomattava. Mutta tä
hän nähden on kuitenkin pantava merkille 
se ila,hduttava asianhaara, että verotuksen 
kokonaismäärässä ei ole tapahtunut nousua. 
Verotus kokonaisuutena katsottuna nousee 
tänä vuonna 1,896 miljoonaan, ensi vuoden 
arvion mukaan 1,923 miljoonaan markkaan, 
tehden knmpais-enakin vuonna henkilöä koh
den: tii'nä vuonna 567 markkaa, ensi vuonna 
570 markkaa. Kuriositeetin vuoksi voin 
mainita, että. aina 1:9·2·3 alkaen valtion 
verotulot ovat vaihdelleet 1,800 ja 1,900 mil
joonan markan välillä ja henkilöä kohden 
552 ja 583 markan välillä, pysyen siis jok
seenkin täsmälleen muuttumattomina. Tu
l.ojen nousua esiintyy pääasiallisesti valtion 
ansiotulojen, valtion liikennelaitosten tulojen 
kohdalla. Täällä on kuluvan vuoden netto
tulo arvioitu olevan 359 miljoonaa. Ensi 
vuoden arviossa tämä määrä nousee 539 mil
joonaan. Nousu on siis huomattava ja tule
vat valtion ansiotulot ensi vuonna budjetin 
mukaan muodostamaan 19,9 % valtion kai
kista nettotuloista sensijaan, että ne vielä 
muutama vuosi sitten olivat alle 10 %. En
nen sotaa ne nousivat paljon korkeampaan 
määrään, esim· 1913 28 % :iin valtion netto
tuloista. Voimme siis todeta budjetin loppu
numeroitten nojalla, että valtion nettomenot 
eivät ole kasvaneet, että verotus kokonaisuu
tena katsottuna ei ole noussut, ja että val
tion ansiotuloissa .on huomattavissa me-lkoi
nen nousu. Kaikki siis asianhaaroja, jotka 
osoittavat valtiotaloudessamme kehitystä 
oikeaan suuntaan. Mutta yksityiskohtai
sempi budjetin numeroitten tarkastus osoit
taa, että asia sittenkään ei ole niin onnelli
sesti kuin näistä loppunumeroista voisi pää
tellä. 

Käsitelläkseni ensin lyhyesti menopuolta 
johtuu menojen kasvun pysähtyminen, pait
si jo mainitsemistani a!Anhaaroista osittain 
siitä, että hallitus menoarviosta on jättänyt 
pois sellaisia menoeriä, · jotka siihen vält
tämättömästi on otettava. Tällaisia menoeriä 
on esim. suojeluskuntamäärä.raha, jonka 
käsittelyssä hallitus ei ole jaksanut kohota 
puolueitten yläpuolella olevan vaitaikunnan 
hallituksen tasolle. Asiallisesti arvostellen
han täytyy jokais,en myöntää, että suojelus
kunta'laitos, suojeluskuntajärjestö puolus
tusjärjestelmässämme merkitsee sellaista 
voimaa ja sen piirissä vuosien kuluessa puo
lustuskuntoisuuden kohottamiseksi tehty työ 



88 

sellaista lisää tähän puolustuskuntoisuuteen, / 
että meillä yksinkertaisesti ei ole varaa heit
tää sitä hukkaan, kuten valtioavustuksen 
kieltäminen tältä laitokselta merkitsisi. Sitä
vastoin saattaa kylläkin tulla kysymykseen 
näitten etujen vieläkin tarkempi käytäntöön 
ottaminen puolustuslaitoksemme hyväksi 
suunnittelemalla suoJeluskuntalaitosta ase
tettavaksi laajemmalle pohjalle ja sen liit
·tämistä 'kiinteämmin puolustusjärjestelmään. 
Toinen menoerä, joka myös välttämättömäs
ti näyttää olevan menoarvioon otettava, on 
laivastomääräraha. Tästähän eduskunta on 
jo hyväksynyt lain, joka tosin on jätetty le
päämään yli vaalien. Puolustuslaitokses
samme on tässä kohden kiistämättä suuri 
aukko, jonka täyttämiseksi ei muuta parem
paa kein·oa ole voitu esittää kuin juuri lai
vaston rakentaminen, johon tarkoitukseen 
myös jo aikaisemmin on varoja myönnetty 
ja jota osittain on jo ryhdytty toteuttamaan. 
Hyppelehtiminen tällaisessa asiassa eri suullr
tiin yhdestä vuodesta toiseen ei ole paikal
laan. Sitävastoin minä en puolestani voi 
yhtyä siihen käsitykseen, että puolustus
menoarvio muilta osilta merkitsisi puolustus
laitoksen hävittämistä. Varsinaisessa meno
arviossathan, jos suojeluskuntamäärärahat 
jätetään laskuista pois, on ainoastaan parin
kymmenen milj,oonan lasku viime vuoteen 
verraten ja vakinaiset puolustusmenot jää
vät hallituksenkin esityksen mukaan edelleen 
noin 30 miljoonaa markkaa suuremmiksi 
kuin mitä ne olivat esim. 1924. Ylimääräi
sessä puolustusmenoarviossa on tosin tehty 
huomattavia vähennyksiä, mutta kun ottaa 
huomioon sen alussa mainitsemani seikan, 
että puolustuslaitoksen kohdalla suuria 
määrärahoja siirtyy edellisestä vuodesta 
käyttämättöminä eteenpäin, eivät täälläkään 
tehdyt vähennykset - yksityiskohdista on 
tietysti mahdotonta tällä hetkellä mitään sa
noa -, näytä ainakaan suuremmassa mää
rässä uhkaavan puolustuslaitostamme. Minä 
tahdon mainita, että lukuunottamatta meno
rästejä, siirtomäärärahoja ja työmääräraho
ja puolustuslaitoksen kohdalla oli 1924 lo
pussa 29 miljoonaa, 1925 lopussa 78 miljoo
naa ja 1926 lopussa 134 miljoonaa. Tämän
kään vuoden kuluessa tuskin on odotettavissa 
näitten siirtyvien määrärahojen määrän ale
nemista. 

Tätä vastassa on tosin budjetissa melkoi
nen joukko sellaisia määrärahoja, joista 
minun ymmärtääkseni haitatta voidaan 

tinkiä ja kokonaanikin jättää sieltä pois. 
Minä en tahdo mennä tässä kohdassa yksi
tyiskohtiin. Puutun vain yhteen, jolLa; on 
periaatteell:iJSta merkitystä, nim. ed. Järvi
sen täällä jo kookeUelemaan kysymykseen 
40 miljoonan markan siirrosta vanhuus- ja 
työikyvyttömyysrahastoon. Minäkin puoles
tani pidän tämän siirron tarpeettomana 
joskaan en niillä perusteilla, jotka ed. Jär
vinen esitti, sillä minun ymmärtääkseni 
vanhuuseläkkeiden järjestäminen on yksi 
niistä yhteiskunnallisista uudistuksista 
joitten toteutta;miseen meidän on käytävä 
käsiksi. Mutta; valtiotaloudessa on yleensä 
hylätty viime aikoina tällainen rahastojär
jestelmä. V altiollahan on menojensa peittä
miseksi käytettävissä periaatteellisesti 
kaikki kansakunnan tulot, ja vaikka jonkun 
tarkoituksen hyväksi muodostettaisiin eri
tyinen rahastokin, ovat sitä tietä tulevat tu
lot joka tapauksessa kansakunnan tuloista 
otettavat. Rahaston muodostaminen mer
ki,tsee ainoastaan rasitusta, silloin kun sii
hen tarpeellinen pääoma on kerättävä. 
Tämän rahastojen muodostamisen hylkää
vän periaatteen kannalle on viime aikoina 
asetuttu myöskin, mikä1i koskee vanhuus
ja työkyvyttömyyseläkkeiden toteuttamista. 
Siitä valtion osalle tulevat kustannukset 
voidaan vuosittain merkitä talousarvioihin; 
sitä v:arten ei tarvita mitään erikoista 
rahastoa. Mutta vaikkapa- nyt hallituksen 
kanssa asettuisi tuolle vanhentuneelle 
rahastokannallerkin, niin se tapa, jOlta haili
tus tässä kohden ehdottaa noudartettava;ksi 
siirtoon nähden, on minun ymmärtääkseni 
kokonaan harkitsematon ja epäonnistunut. 
Tämä siirtoham merkitsee yksinkertaisesti 
sitä, että kansantaloudesta vedetään pois 
nämä 40 miljoonaa markkaa, ne merkitään 
pääomalisäyksenä vanhuus- ja työkyvyttö
myysrahastoon ja rahat tu1evat vaLtion 
pankkitilille. Hyvässä lykyssä ne jäävät 
sinne ja merkitsevät siis ainoastaan sitä, 
että 40 miljoonaa on vedetty pois palvele
masta kan•santaloutta. Parhaassa tapauk
sessa ne tulevat uudest:aan sijoitetuiksi 
kansantalouteen lainoina sinne tai tänne, 
huonompaan tai parempaan tarkoitukseen, 
mutta todennäkö:iJSesti ne tul,evat sijoite
tuiksi huonommin, kuin mi·tä ne olivat sijoi
tettuina silloin, kun ne kansantaloudesta 
vedettiin pois. (Pääministeri Tanner: Suo
men Pankkiin!) Se merkitsee vain defla
tionia. Mutta tämä·n tuloksen hallitus olisi 
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voinut saavuttaa paljon yksinikertaioommin 
ja millään tavalla häiritsemättä kansan
talouden kehitystä toista tietä, nimittäin 
siirtämällä vanhuus- ja työkyvyttömyys
rahastoon valtiolla jo olemassa olevia saa
tavia. Jos hallitus olisi tällä tavalla mene
tellyt, ei sen myöskään olisi tarvinnut ra
joittua ainoastaan 40 miljoonaan, joka sille 
ilmeisesti onkin ollut verrattain vastenmie
listä, koska erinäiset ha1liltuksen jäsenet 
viime vuonna valtLovarainvaliokunnan mie
tintöön liittämässään vastalauseessa ovat 
vaatineet tähän tarkoitukseen otettavaksi 
200 milj. markkaa. He olisivat voineet 
siirtää 200 miljoonaa ja vielä enemmän, 
sillä valJtiolla oli bilanssinsa ulkopuolella 
tällaisia saa tavia viime vuoden lopussa yli 
745 miljoonaa mariwaa. Ja niiden siirtä
misestä ei olisi ollut muuta vaikutusta bud
jettiin, kuin että valtion korkotulot jonkun 
verran olisivat vähentyneet. Mutta jos 
halli:tus olisi tahtonut tyytyä vain muuta
man kymmenen miljoonan markan siirtoon, 
niin se olisi voinut välttyä kol'kotulojenkin 
vähentymisestä. Valtiolla on nimittäin 
erinäisiä toisia rahastoja, jotka nykyaikana 
jo ovat menettäneet itsenäisen merkityk
sensä, jotka helposti voitaisiin lakkauttaa 
ja niissä olevat varat siirtää vanhuus- ja 
työkyvyttömyysvakuutusrahastoon. Sellai
nen rahasto olisi esimerlki'ksi sodan johdosta 
vahinkoa kärsineiden lainausrahasto, jossa 
viime vuoden lopUBSa oli 30 miljoonaa mark
kaa varoja. Hallituksen esitys tässä koh
dassa on siis asiallisesti tarpeeton ja sen 
käytännöllinen tOiteutettamistapa kaikista 
käytettävissä olleista ma;hdollisuuksista huo
noin. 

Jos me sitten siirrymme tal'lrastelemaan 
tu1opuolta, niin, kuten minä jo alussa mai
nitsin, osoittavat valtion ansiotulot ilahut
tavaa nousua. Tämä nousu johtuu kuiten
kin huomattavalta osalta siitä vähemmän 
ilahuttavasta seikasta, että sen s:aavUJttami
seksi on täytynyt ehdottaa ramtatierahteja 
korotettaviksi 100 miljoonalla marik:alla eli 
20% :lla. Sa81ttaa panna kysymyksenalai
seksi, toisiko 20% koroiltus rautatierah
deissa todella valtion kassaan nuo 100 mil
joonaa markkaa. 1925 toimeenpantu mat
kustajatariffien korotus on tässä suhteessa 
pahana ennakkotapauksena. Silloin mat
kustajataksojen korotus vaikutti, että mat
kustajien lukumäärä yhtenä vuotena väheni 
yli 6,700,000 hengellä eli yli 23% :lla mat-

kustajain koko lukumäärästä. Tavararah
teihin nähden vähennys ei tietysti saattaisi 
olla näin suuri, mutta liikernnöitsijiit voisi
vat kumminkin ottaa käytäntöön toisia hei
dän kannaltaan edullisempia, vaikkakin 
kansantaloudellisesti epäedullisempia kulje
tusmuotoja. 

Hallitus huomauttaa tämän esityksensä 
perusteluissa, että rautatierahdit meillä 
ovat nykyään huomattavasti alhaisemma.t, 
kuin mitä ne olivat ennen sotaa, ja mel
koista pienemmät kuin mitä ne ovat useim
missa muissa Europan maissa. Tämä pitää
kin paikkansa, mutta minun ymmärtääkseni 
se ei suinkaan ole mikään epäkohta, jota 
mahdollisimman kiireesti olisi kiirohdittävä 
korjaamaan. Päinvastoin se on etu, josta 
viimeiseen saakka on pidettävä kiinni. 
Rautatierahteja on tietysti koroitettava, jos 
rautateiden oma .talous ehdottomasti sen 
vaatisi. Hallitus perustelee esitystään myös
kin tällä ja esittää sen tueksi erin[i,siä 
numeroita. Käytettävissä olevat numerot 
eivät kuitenkaan näytä ,todistavan, että 
rautateiden oma! talous ainakaan tällä 
hetkellä vaatisi niin suurta ja yht'
äk.kistä tariffien korotusta kuin hallitus 
ehdottaa. Rautateitten kannattavaisuutta 
lasketaan tavallisesti n. s. menoprosenteilla, 
t. s. lasiketaan, kuinka paljon rautateitten 
juoksevat menot tekevät niiden liikennetu
loista. Tämä menoprosentti osoittaa mei
dän rautateihimme nähden päinvastoin vii
meisinä vuosina jokseernkin edullista kehi
tystä. V. 1924 oli meillä menoprosentti 89, 
siitä .se laski v. 19t2'5 80 :een, v. 1926 se tosin 
oli 83 1

/ 2 , siis jonkun verran korkeampi 
kuin edellisenä vuotena, mutta tämä nousu 
johtui siitä, että mainittuna vuonna ensi 
kerran mem.oihin laskettiin n. s. uudistus
määräraha, joka merkitsee noin 7 % rauta
teitten tuloista. Samoilla perusteilla las
kien olisi menoprosentti v. 19t26 muodostu
nut 76.5lksi, ja tämän vuoden alkupuolis
kolla se edeHeen on laskenut 1 1

/ 2 pl'OSenttia 
edellisen vuoden menoprosentista. Halli
tuksen esityksen mukaan ilman rautateitten 
rahtien koroitusta se aikaisemmilla perus
teilla laskien olisi 72 ja uudistusmääräraha 
huomioonottaen 79, ja jos rauta.tietariffien 
koroitus toimeenpantaisiin, entisillä perus
teilla 64 % ja uudistusmää,räraha huo
mioonottaen 71 %- Ennen sotaa olivat 
nämä menoprosentit meillä jokseenkin kor
keita, esim. v.v. 1905-1910 välillä ne vaih-
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telivat 82.5 % :sta 89.1 % :iin, olivat siis 
korkeampia kuin nykyjään; ja tähän asti 
rautatielaitoksen edullisimpana vuotena, 
1910, ne olivat 69 % :ia, olivat siis silloin 
korkeampia kuin miksi ne nyt hallituksen 
esityksen mukaan entisillä perusteilla lukien 
tulisivat. 

Kun ha!Htus perusteluissaan viittaa myös
kin rautati,era:hteihin ulkomailla, on syytä 
ehkä myöskin mainita, minkälaiset meno
prosentit ovat ulkomailla, sillä ne osoitta
vat, että siellä on ollut pakko koroittaa rau
tatierahteja sille tasolle, jossa ne nyt ovat. 
Minulla on käytettävissäni erinäisiä nume
roita vuodelta 192.5. Silloin olivat meno
prosentit Ranskan rautateillä 9.S %, Eng
lannissa 83 %, Belgiassa 93 %, Saksassa 
85 %, Italiassa 89 %, Tanskassa 100 %, 
Norjassa 92 %, Ruotsissa 83 %. Ruotsissa 
siis suunnilleen sama kuin meillä, mutta 
Ruotsissa suunnitellaankin rautatierahtien 
alentamista. Kaikista Europan maista vain 
Sveitsi ja Hollanti osoittivat alhaisempia 
menoprosentte·ja kuin meidän rautatietalou
temme. 

Mutta, sanotaan, rautati·ethän antavat 
meillä tavattoman huonon koron niihin si
joitetuille pä:äomille .. Totta, tämä korkohan 
ei ole ollut kuin yksi ja pari prosenttia 
nousten hallituksen esityksen mukaan ilman 
rahtikorotusta noin 3 1/a% :iin. Sehän on 
kyllä alhainen. Tällöin on kuitenkin otet
tava huomioon, että rautateitten arvo silloin 
on laskettu päivän hintojen mukaan eli siis 
nykyisissä markoissa, ei siis niissä markoissa, 
joissa suurin osa niistä todellisuudessa on 
rakennettu. Mutta kun suuri osa meidän 
radoistamme on kulttuuriratoja, jotka eivät 
ole tarkoitetutkaan ja joiden ei ole odotettu
kaan muodostuvan taloudellisesti kannatta
viksi, ja kun jo nyt useat suuriliikenteiset 
radat todella antavat 5--6 % koron tälle 
nykyaikaisiksi markoiksikin muunnetulle 
pääomalle sekä melkoinen osa radoistamme 
•aik,anaan on ra1kennettu 3-3l!z % :n ulko
maalaisilla lainoilla, toinen osa verovaroilla, 
joille ei ole tarkoitus ollut korkoja pyytää
kään, niin rautateitten talous tässäkään koh
den ei ole niin huonolla kannalla kuin saat
taisi päätellä alhaisista korkoprosenteista. 
Ulkomailla useimmi,ssa Europan maissa 
kannattavaisuus onkin vielä melkoista huo
nompi. Ranskassa esim. vielä 1925 rautatie
laitos kokonaisuudessaan meni tappiolla. 
Näin ollen näyttää minusta siltä, että niihin 

suuriin järkytyksiin, joihin rautatietarif
fien koroitus, ainakin tällainen yhtäkkinen 
suuri koroitus, veisi, ei ole rautatietalouden 
kannalta välttämätöntä tällä ihetkellä ryhtyä, 
vaan että on harkittava, eikö tultaisi toi
meen j.oko kokonaan ilman koroitusta tai 
ainakin melkoista vähäisemmillä koroituk
.silla,, kuin mitä hallitus ehdottaa. 

Tässä yhteydessä minun sallittanee huo
mauttaa vielä eräästä läheisesti tähän liitty
västä seikasta. Valtion liiketoiminta osoit
taa meillä jatkuvasti kasvamista. Sitä hoi
detaan administratiivisen organisation 
avulla, joka oikeastaan on kehittynyt meno
taloutta varten ja joka monilta osiltaan ei 
ole soveltuva tulotalouden harjoittamiseen. 
Mutta yhä vieläkään meillä ei ole olemassa 
sitä lainsäädäntöä, jota hallitusmuotokin 
nimenomaan edellyttää, valtion lii·kelaitosten 
hoidon perusteista. Ei myöskään niiden mo
nien esitysten joukossa, joita hallitus edus
kunnan alkaessa on tänne nyt jättänyt, ole 
mitään tätä t.arkoittavaa esitystä. Hallituk
sen olisi kiinnite.ttävä huomiota tähän kysy
mykseen ja vihdoinkin valmistettava esitys 
tämän kysymyksen järjestämiseksi. 
· Mitä sitten hallituksen verotusesityksiin 

tulee, niin, kuten jo mainitsin, verotuksen 
kokonaismäärä ei hallituksen esityksen mu
kaan tulisi sanottavasti muuttumaan. Hal
litus pyrkii ainoastaan vaihtamaan veroläh
teitä. Hallitus pyrkii ennen kaikkea paran
tamaan suhdetta välillisen ja välittömän 
verotuksen välillä, mikä suhde kieltämättä 
onkin viimeisinä vuosina kehittynyt erittäin 
epäedulliseen suuntaan. Kaikista verotu
loista oli v. 1925 vain 19.6 % v-älittömistä 
veroista saatuja, välillisellä verotuksella 
koottiin 71.7 %, muun verotuksen ollessa 
se.kaluontoista. Hallituksen ehdotus muut
taisi nämä suhteet niin, että välittömällä 
verotuksella koottaisiin 30.3 % ja välilli
sellä 58.5 %, loppu edelleen sekalaisella 
verotuksella. Tällöin tultaisiin jotenkin täs. 
mällisesti samoihin prosenttimääriin, joi&.'l.ll 
oltiin v. 1922. 

V2rsinkin tulliverotus onkin maassamme 
muodostunut kieltämättä tavattoman kor
keaksi ja vähävaraisia yhteiskuntaluokkia 
rasittavaksi. Onhan laskettu että perhe, 
joka elää 15,000 markan tuloilla, saa maksaa 
siitä tullirasitusta 15 %, että perhe, joka 
elää n. 40,000 markan tuloilla, saa maksaa 
tullirasitusta 10 % tuloistaan. Tuloveroa 
menee näiden prosenttien mukaan vasta 
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400,000 markan tulDista vastaavasti 200,000 
markan tuLoista. Senvuoksi minusta näyt
tää, että hallituksen .pyrkimyksiä finanssi
tullien alentamiseksi on syytä kannattaa, 
joskin tietysti budjetin menopuolen lopulli
sesta muodostamisesta riippuu, voidaanko 
tässä kohden tällä kertaa mennä niin pitkälle 
kuin hallitus ehdottaa vai eikö ole tyydyt
tävä vähän pienempiin alennuksiin. 

Paljon oudompi on sitä vastoin hallituk
sen esitys siinä kohden, että se myös nyt eh
dottaa aleunettavaksi suojelustulleja, vaikka 
hallituksen tätä kysymystä tutkimaan aset
tama komitea ei viel__ä ole tutkimuksiaan saat
tanut päätöbeen. Hallitus ei myöskään ole 
tätä tarkoittaviin esityksiinsä liittänyt mi
tään ykstyiskDhtaisempaa selvitystä. Ken
ties valtiovarainvaliokunta saattaa käsitte
lyn aikana tällaisen selvityksen tullikomite
alta saada, niin että sen ei tarvitse yhtä 
umpimähkäisesti asioita käsitellä, kuin hal
litus näkyy tehneen, mutta selvityksen hank
kimistapa ja järjestys on kuitenkin joka ta
pauksessa tällöin nurinkurinen. Ja jo suo
ralta kädeltä voi sanoa, että ainakin yksi 
hallituksen esityksistä suojelustulleihin näh
den on epäonnistunut. Minä tarkoitan ehdo
tusta vilja1tullien, .pääasiallisesti ruistullin 
pDistamisesta kokonaan, yhdellä kertaa. 
Minä olen kyllä samaa mieltä hallituksen 
kanssa siinä, että viljatullit ja suojelustullit 
yleensäkään eivät ole lopullisesti eduksi kan
santaloudelle eikä maataloudelle. Mutta 
meillä on nyt kerta kaikkiaan olemassa suo
jelustullijärj,estelmä, eikä sitä voida yhtenä 
päivänä hävittää. Olot ovat mukautuneet 
sen mukaan ja talouselämä ei siedä äkkinäi
siä hyppäyksiä. Yrittelijät, pääoma ja työ 
tarvitsevat kaikki kohtuullisen ja riittävän 
.ajan mukautuakseen ja siirtyäkseen järjes
telmän muutoksista aiheutuviin uusiin oloi
hin. Erityisesti tämä pitää paikkansa juuri 
maatalouteen nähden. Kieltämättä saavat 
kymmenettuhannet maanviljelijät nykyisistä 
viljatulleista etua ja ne ovat olleet myötä
vaikuttamassa heidän ratkaistessaan tuotan
tonsa, suuntaa. Pääomankierto on maa
taloudessa myöskin hitaampaa kuin useim
missa muissa taloudenhaaroissa. Nyt 'On jo 
kylvetty se rui~, jonka hintaa hallituksen 

' esityksessä tahdotaan ensi vuonna 50 pen
nillä alentaa. Senvuoksi saattaa viljatullin
kin poistaminen minun ymmärtääkseni jär
jellisesti käydä ainoastaan asteettain ja rin
nakkain sen kanssa, kun maatalouden tuo-

tantokustannruksia rasittavia tulleja alenne
taan. 

Minä en saata ymmärtää, miksi hallitus 
välttämättömästi tahtoo kokonaan poistaa 
myöskin sellaiset verot kuin makeisvalmiste
veron ja tulitikkuveron. Makeisvalmiste
vero on luonteeltaan enemmän ylellisyys
vero kuin mikään muu meidän verotukses
samme. Ja tulitikkuvero niinkuin ed. Jär-· 
vinen täällä jo huomautti, kohdistuu pää
asiallisesti tupakoitsijoihin, joiden tupakasta 
suoritettavaa valmisteveroa hallitus katsoo 
voivansa ehdottaa koroitettavaksi. Mutta 
kumpaisessakin näissä teollisuudenhaaroissa 
sekä tulitikkuvalmistuksessa että makeisten 
valmistuksessa on sitä paitsi maassamme ol
lut huomattavissa viime aikoina keskittymis
pyrkimyksiä. Tulitikkuteollisuus on joutu
nut riippuvaisuuteen ruotsalaisesta tulitik
kutrustista ja, makeisvalmistetuotannon alalla 
on keskitys tapahtunut erään kotimaisen 
yrityksen ympärille. Näissä oloissa on 
enemmän kuin kyseenalaista, tokko veron 
poistamisen tuottamasta helpotuksesta lo
pultakaan !kuluttajille jäisi minkäänlaista 
hyötyä. 

Mutta hallitus ei Dle tyytynyt paremman 
ta1sapainon aikaansaamiseksi eri veroryh
mien välillä ainoastaan alentamaan välil
listä verotusta. Hallitus ehdottaa sen li
säksi myös välittömän V·erotuksen korotta
mista.. Kun verotaakka maassa on siksi 
korkea kuin se meillä nykyään on - otta.
malla huomioon myöskin kunrn.allisverot ja 
siihen verrattavat rasitukset, suoritamme 
nykyjään vielä lähes 20 % kansakunnan kai
kista tuloista verona ja verorasitus on 
edelleen henkilöä kohden tasan kaksi kertaa 
raskaampi kuin se oli esim. v. 1913 -, olisi 
meidän ensi kädessä kiinnitettävä huomiota 
verorasituksen kokonaismäärän alentami
seen eikä ainoa,staan sen uudestaan jaoittele
miseen. Tämä on sitäkin tärkeämpää, koska 
muissa Europan maissa, meidän kanssamme 
kilpailevissa Europalll maissa, viime aikoina 
on voitu ryhtyä verotuksen todelliseen alen
tamiseen, viimeksi esim .. Italiassa ja Tans
kassa. Korkeakin verotus on karisantalouc. 
delle vähemmän vaara1linen, jos muissa 
meidän kanssamme kilpailevissa maissa ve
rotus on yhtä korkea tai vielä korkeampi. 
Mutta jos verotus meillä jää korkeammaksi 
kuin meidän kanssamme kilpailevissa mais
sa, niin siitä on seurauksena, että meidän 
asemamme tuotteisiimme nähden maailman 
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markkinoilla heikkenee, koska korkea vero
tus kieltämättä, eräiden teoretikkojen vas
takkaisista väitteistä huolimatta, on katsot
tava vaikuttavan koroittavasti tuotantokus
tannuksiin. Sitäpaitsi on pääoma varsin 
liikkuvaa ja valitettavasti varsin vähän 
isänmaallista. Se hakeutuu helposti sinne, 
missä sillä on suuri turvallisuus, mutta vä
himmin rasitusta. Sekin on aina verotus
poHtikassa muistettava. Välitön verotus on 
meillä sitäpaitsi edelleerukin huomattavan 
korkea. Se alkaa ja ;nousee nopeasti. jo 
tuloluokissa, jotka muualla jäävät kokonaan 
verotuksen ulkopuolelle,. Hallituksen sitä 
ehdotusta, ·että verovapaa minimi olisi ko
roitettava 10,000 markkaan, onkin minun 
mielestäni siitä syystä täysi syy kannattaa .. 
Mutta omaisuusveron koroitus näyttää sitä
vastoin kokoruaan harhaan osuneelta. Omai
suusvero on luonteeltaan oikeastaan hätä
tilavero. Siihen turvaudutaan ainoastaan 
poikkeuksellisissa oloissa. Länsi-Europassa 
sit~ on esimerkiksi vaadittu käytettäväksi 
suurten sotavelkain kertakaikkista lyhentä
mistä varten. Meillä on siihen turvauduttu 
pari kertaa parann;uskeinona valtion sodan 
jälkeen vielä huonossa kunnossa olleiden 
raha-asioiden järjestykseen saattamiseksi. 
Nykyjään ei ole mitään tällaista poikkeuk
sellista syytä turvautua omaisuusverotuk
seen. Omaisuusvero ei meidän verotusjär
jestelmässämJ!le oikeastaan ole mikään itse
näinen vero, vaan osa tuloverosta, jonka. 
avulla tahdotaan verottaa raskaammin pää
omasta saatuja, vakautettuja tuloja, kuin 
mitä työtuloja verotetaan. Laskelma on 
sellainen, että jos pääomasta saadaan 5 % :n 
korko, tällainen tulo tulee nykyjään vero
tetuksi 80 % raskaammin kuin saman suu
ruinen työtulo. Hallituksen esitys merkit
see siis, että edellyttämällä sama pääoman 
tuottoprosentti, joka nykyisissä oloissa on 
jokseenkin alhainen, raskaammuus nousisi 
160 % :iin. Mikäli kysymyksessä ovat työva.
paat tulot, puhtaat tulot pääomasta, saattaa 
ainoastaan tulon veronkantokyky huomioon
ottaen puolustaa verrattain korkeatakin 
verorasitusta, vaikka tässäkin tapauksessa 
aina pääoman muodostumisen intressi ja 
pääoman paon pelko on otettava huomioon. 
Mutta melko lailla toinen on, jo asianlaita,, 
jos pääoma on yrittäjän kädessä- tuotanto
välineenä, jonka avulla hän työllään hank
kii tuloja. Tällaista omaisuutta on esimer
kiksi maanviljelijän maatila, käsityöläisen 

työvälineet, kauppiaan varastot j. n .. e. Saat
taa panna kyseenalaiseksi, onko tällaisen 
omaisuuden avulla työllä hankittu tulo to.
dellakin 160 tai edes 80 % veronmaksuky
kyisempää, kuin esimerkiksi kiinteä turvattu 
palkka tulo. 

Mutta. kokonaan väärille jäljille verotus
politikassa joudutaan, jos omaisuusveroa 
sovelletaan osakeyhtiöiden verotukseenkin. 
Meillä on osakeyhtiöidenkin verotus edelleen 
saman perusasteikon alainen kuin yksityis
täkin kohtaava verotus, ja minä luulen, että 
me olemmekin nykyjään ainoa maa, joka 
tällaiselle vanhanaikaiselle kannalle on osa
keyhtiöverotuksessa jäänyt. Osakeyhtiötu
lossa ei nimittäin ole mitään eroa vakaute
tun tulon ja työtulon välillä. Kaikkihan 
siellä on samanluontoista. Itse pääoma on 
osakeyhtiössä ansiosubjekti. Osakeyhtiön 
veronmaksukyky ei myöskään riipu tulon 
ahsoluuttisesta suuruudesta. Onhan yhtiö, 
joka 10 miljoonan varoilla ansaitsee 2 mil
joonaa markkaa, selvästikin veronmaksuky
kyisempi kuin yhtiö, joka 50 miljoonaiiL 
markan omaisuudella ansaitsee samoin 2 
miljoonaa markkaa,. Täällä on veronmaksu-. 
kyvyn perusteena kannattavaisuus, rentabi
liteetti. Jos omaisuusveroa osakeyhtiöissä 
koroitetaan, merkitsee se sitä, että vielä 
enemmän kuin nykyisessä lainsäädännössä 
luovutaa,n tästä rentaibiliteettiprinsiipistä. 
Minä olen koettanut sovittaa hallituksen 
verolakiehdotusta esimerkiksi Gutzeitin ko
koiseen yhtiöön, jonka omaisuus tasaisissa 
luvuissa voidaan a,rvioida sanokaamme 300 
miljoonaan markkaan. Jos tällainen yhtiö 
ansaitsee vuodessa 36 milj. markkaa, mikä 
summa verrattain läheltä vastaa sitä, mikä 
Gutzeit-yhtiön todellinen tulo viime vuonna 
oli, tulisi se hallituksen esityksen mukaan 
maksamaan tulo- ja omaisuusveroa 26.2 % 
tuloistaan, mutta jos yhtiön rentahiliteetti 
kasvaa, niin että se ansaitsee, sanokaamme 
66 milj. mk.,, mikä Gutzeit-yhtiölle ei ole 
mahdollisuuksien ulkopuolella sekään, niin 
veroprosentti alenee 2'5.3 % :iin.. Jos sit~ 
vastoin kannattavaisuus huononee. niin että 
yhtiö ansaitsee ainoastaan 12 mil{ markkaa,, 
joka suunnilleen vastaa seTh vuosituloksia 
pari kolme vuotta sitten, niin veroprosentti 
kohoaa 50% :iin. Hallituksen esitys kulkee 
siis verorasitukseen nähden tasan päinvas~ 
taiseen. suuntaan, kuin mihin yhtiön veron
maksukyky kulkee. Sitäpaitsi on omaisuus
veron koroitusta suunniteltaessa otettava 
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myöskin huomioon se seikka,. että tällaisia 
veroja melkoisessa määrässä voidaan siirtää. 
Ero välittömän ja välillisen verotuksen vär 
lillä ei ole niinkään selvä ja helposti konsta
teerattava, kuin mitä hallitus näyttää edel
lyttävän. Päinvastoin sa,attavat pääoma
puutteen aikana esim. pankit helposti siirtää 
verorasituksensa lainanottajiensa kannetta
viksi, siten yhä koroitta;en korkokantaa. 
Kotimainen teollisuus, joka. työskentelee 
suojelustullien turvissa ja keskinäisillä so
pimuksilla sekä sopimuksilla myyntijärjes
töjen kanssa, voi myöskin verrattain hel
posti siirtää rasituksensa kuluttajien kan
nettavaksi, eikä vientiteollisuuskaan ole 
aivan ilman keinoja tämän päämäärän saa
vuttamiseksi. Välittömän verotuksen koroi
tus siis saattaa melkoiselta osalta lopultakin, 
jäädä kuluttajien kannettavaksi. 

Jo edellä olevista viittauksista huomataan, 
että hallituksen budjettiehdotus ei ole tuo
tantoelämälle kovinkaan suopea, mutta se 
vahingoittaa tuotantoelämää vieläkin erääs
sä suhteessa. Budjetti kokonaisuutena kos
kee tuotantoelämän tätä nykyä ehkä arim
paan kohtaan: korkokysymykseen. Hallitus 
luulee voivaooa koota kansantaloudesta;mme 
ei ainoastaan, kuten luonnollista on, ne tu
lot, mitä se tarvitsee juoksevien valtion
menojen suorittamiseen, se aikoo sen lisäksi 
koota myöskin ne sadat miljoonat, jotka se 
aikoo sijoittaa valtion uusiin tuottaviin yri
tyksiin ja pääomasijoituksiin. Mutta ei se
kään vielä riitä. Hallitus tahtoo sen lisäksi 
ottaa irti talouselämästämme lähes parisataa 
miljoonaa markkaa lyhentääkseen ulkomaa
laisia velkoja. On itsestään selvää, että täl
lainen pääoman riistäminen vapailta pää
omamarkkinoilta talouselämän käytettävistä 
on omansa huonontamaan suhdetta kysyn
nän ja tarjonnan välillä rahamarkkinoilla 
ja vaikuttamaan korkojen pyrkimystä yhä 
korkeammalle tahi ainakin estämään niiden 
alenemista, ja tämä minun käsittääkseni on 
kaikista vaarallisinta talouselämälle. Minä 
olen laskenut, että vakavaraissessa puutava
rayhtiössä korot nykyjään ovat 5-6 jopa 
10 kertaa suurempi menoerä kuin verot. 
Jos hallituksen budjettiehdotus aikaansaa 
vaikkapa vain yhtä prosenttia korkeamma.n 
korkokannan maassa, kuin miksi se muuten 
muodostuisi, mikä ei suinkaan ole mahdo
tonta, merkitsee se siis talouselämälle yhtä 
suurta rasitusta taikka rasituksen lisää, 
kuin mitä koko verotus sille merkitsee. Hal-

lituksella olisi ollut käytettävissä varsin yk
sinkertainen keino tämän epäkohdan korjaa
miseksi ainakin suurimmalta osalta. Herra 
rahaministeri viittasi täällä jo skandinavi
sen: lainan konverteerausmahdollisuuteen. 
Sellainen olisi minun ymmärtääkseni ny
kyänsä hyvää talouspolitiikkaa. Kääntä
mällä tämä laina esim. amerikkalaisiksi dol
larilainoiksi saavutettaisiin tätä nykyä noin 
150 miljoonan markan säästö valtion velka
menoissa. Samanlain.en säästö saavutettai
siin vielä kolmena seuraavanakin vuonna ja 
tämä saavutettaisiin ilman, että valtion 
velkataakka ollenka.an kasvaisi. Me ainoas• 
ta.an pidättäytyisimme nyt, korkokannan 
vielä ollessa luonnottoman korkealla, maksa
masta kovin suuria kertakaikkisia kuoletuk
sia ulkomaille. Herra rahaministeri mai
nitsi, että tähän voidaan ryhtyä. Minun 
nähdäkseni hallituksen olisi pitänyt ottaa 
tämä esitys jo budjettiehdotukseensa, koska 
talousarvio tehdään koko ensi vuotta vartem 
Sen pitäisi olla mahdollisimman täydellinern. 
Kysymys siitä, ryhdytäänkö tällaiseen koll!
verteeraukseen vai eikö siihen ryhdytä, vai
kuttaa sitäpaitsi oleellisesti niiden rasitus
ten määrään, mitä elinkeinojen kannetta
vaksi budjetissa on asetettava. 

Hallituksen budjettiehdotus osoittaa siis 
varsin optimistista käsitystä talouselämäm
me kantokyvystä. Samanaikaisesti katsotaan 
voitavan sille lisätä verotaakkaa ja saman
aikaisesti koroittaa sen tuotantokustanm.ukc 
sia, osittain sosialisten uudistusten, jotka, 
minun mie-lestäni kyllä ovat ainakin osittain 
ajan vaatimia ja tarpeellisia, osittain koro
tettujen rautatierahtien kautta, osittain vai
kuttamalla vielä epäedulliseen suuntaan 
korkokannau muodostamiseen. Minäkään en 
ole pessimisti enkä voi yhtyä niihin julki'" 
suudessakin esitettyihin mielipiteisiin, että 
:budjetti sellaisenaan merkitsisi tuhoa talous
elämälle. Minä olen päinvastoin sen tunte
muksen nojalla, mikä minulla viime vuosien 
ilahduttavasta kehityksestä maassamme on, 
sitä mieltä, että talouselämämme voi kyllä 
katkeamatta tällaisetkin rasitukset kantaa. 
Mutta minä olen varma siitä, että jos halli:
tuksen esitys sellaisenaan kaikissa näissä; 
kohdissaan hyväksytään, se on oman•sa teke
mään lopun siitä taloudellisesta nousukau-· 
desta, joka kaikilla aloilla viimeisinä vuo
sina maassamme on ollut havaittavissa ja se 
on omansa melkoisessa määrässä hidastutta
maan ja jarruttamaan talouselämän kehi-
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tystä tulevaisuudessakin arvaamattomaksi 
vahingoksi sekä kansantaJoudellemme koko
naisuutena että myöskin erikseen sille Juo
kalle, työvä:en luokalle, jonka etuja hallitus 
:budjettiesityksellään ensi kädessä nähtä
västi on tahtonut valvoa. (Eduskunnasta: 
Hyvä, hyvä.!) 

P u h e m i e s : Istunto keskeytetään 15 
minuutiksi. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 2.50 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 3.05 i. p. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. K u o k k a n e n : Käsillä oleva bud
jettiesitys on kautta maan herättänyt kiu
sallista huomiota sen vuoksi, että esitys mo
nessa tärkeässä kohdassa näyttää tahtovan 
syrjäyttää vakiintuneet olot ja pyrkivän äk
kirynnäköllä järkyttämään monia tärkeitä 
elämänaloja. Mutta onpa tämän ohella väi
tetty, että hallitus esityksessään ainakin 
eräässä suhteessa, nimittäin siinä, että se 
on ehdottanut kokonaan poistettavaksi tähän 
saakka myönnetyn valtioavun suojeluskun
tajärjestöltä, olisi harhautunut suosittele
maan suorastaan perustuslainvastaista me
nettelyä. Kun tämä syytös on vakava, ei 
sitä sovi täällä sanoitta sivuuttaa, vaan on 
jo tässä yhteydessä tarkastettava, miten 
asianlaita oikeastaan on. 

Selonteossa valtion tulo- ja menoarvion 
laskelmista lausuu hallitus: ,,Suojeluskunta
laitoksen vakinaistuttamista tarkoittava laki 
suojeluskuntajärjestöstä ei tullut hyväksy
tyksi vuoden 1926 valtiopäivillä, vaan äänes
tettiin lepäämään ensimmäisiin uusien vaa
lien jäiestä kokoontuviin valtiopäiviin. Tä
män johdosta ja kun kysymyksessä olevan, 
eräisiin yhteiskuntaluokkiin yksipuolisesti 
nojautuvan aseellisen järjestön toimintaa ei 
ole syytä valtion varoilla tukea, on määrä
raha jätetty menoarviosta pois." 

Mitä ensimmäiseen näistä kahdesta pe
rusteesta tulee, niin ei tietenkään voida väit
tää, että mainittu lepäämään jätetty laki
esitys olisi velvoittanut hallitusta ottamaan 
määrärahan menoarvioon. Korkeintaan olisi 
se voinut antaa hallitukselle aihetta määrä-

rahan esittämiseen, jos hallitus nimittäin 
olisi pitänyt todennäköisenä, että lakiehdo
tus tulee hyväksyttäväksi tai halunnut suosi
tella sen hyväksymistä. 

Koskien sitten toista mainituista perus
teista, niin on huomattava, että ,suojelus
kuntien tarkoituksena on hallituksen ohjeit
ten mukaan edistää kansan puolustuskun
toisuutta sekä turvata laillista yhteiskunta
järjestystä" sekä että ,,jäseniksi suojelus
kuntiin otetaan sellaisia niihin pyrkiviä 
Suomen miehiä, joitten uskollisuuteen lail
lista yhteiskuntajärjestystä kohtaan voidaan 
luottaa", joten puhe siitä, että järjestö yk
sipuolisesti nojautuisi eräisiin yhteiskunta
luokkiin, ei pidä paikkaansa. Järjestön ul
kopuolellehan jäävät periaatteessa ainoas
taan ne, jotka eivät ole uskollisia lailliselle 
yhteiskuntajärjestykselle; ja kun asia on 
näin, on järjestöllä myöskin mahdollisim
man laaja pohja, yhtä laaja kuin esim. val
tiollakin, koskapa valtiokin no~a olemassa
olonsa niihin aineksiin, jotka ovat uskollisia 
sen lailliselle yhteiskuntajärjestykselle, eikä 
suinkaan aineksiin, jotka ovat sille uskotto
mia. Tämäkin peruste on siis kestämätön. 

Mutta olkoonpa edellä kosketeltujen, pi
kemmin poliittisten kuin oikeudellisten pe
rusteitten laita kuinka tahansa, niin herät
tää ihmetystä, että hallitus on kokonaan syr
jäyttänyt sen seikan, että meillä oli ja on 
voimassa asetus, joka nimenomaan määrää, 
että erinäiset suojeluskuntajärjestön kus
tannukset ovat suoritettavat valtion va
roista. Suojeluskunnista 16 päivänä syys
kuuta 1921 annetun asetuksen 13 § :ssä ni
mittäin säädetään: ,Suojeluskuntien yli
päällikön, yliesikunnan jäsenten ja virkaili
jain sekä piiri- ja paikallispäällikköjen pal
kat ynnä kansliamenot suorittaa valtio". 
Säännös on selvä, joten olisi luullut, että 
hallitus olisi katsonut velvollisuudekseen 
noudattaa sitä ja sen mukaisesti ehdottaa 
määrärahan ainakin mainittuja kustannuk
sia varten. Näin varsinkin, kun hallitus
muotomme 68 § :ssä määrätään, että ,tulo
ja menoarvioon ovat otettavat m. m. menot, 
jotka voimassaolevien säännösten mukaan 
ovat varainhoitokautena maksettavat". Kun 
määrärahaa ei ole ehdotettu ja kun kuiten
kin täytyy edellyttää, että tähän menette
lyyn, asetuksen syrjäyttämiseen, on ollut 
jokin peruste, jota kuitenkaan ei ole haluttu 
tuoda esiin, niin on pakko etsiä niitä mah
dollisia perusteita, joihin hallituksen menet-
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tely on voinut nojautua, ja sitten tarkastaa, 
ovatko nämä perusteet kyllin kestäviä. Mi
käli perusteet havaitaan kestäviksi, on halli
tus menetellyt ainakin muodollisesti oikein; 
mikäli tulos on päinva:stainen, on edelläviita.. 
tulla väitteellä lainvastaisesta menettelystä 
perää. 

Haettaessa niitä perusteita, joihin kysy
myksessä oleva menettely on voinut nojau
tua, on esitetty ja voidaan esittää useampia 
eri mahdollisuuksia. Pääasiallisimmat pe
rusteet, joihin hallitus on voinut ja voi no
jata menettelynsä, lienevät seuraavat: 1) 
Hallitus on voinut katsoa, ettei hallitusmuo
don 68 § :n edellämainittu säännös yleensä 
koskisi n. s. hallinnollisia asetuksia, etteivät 
siis asetuksissa olevat määräykset veivoit
taisi ottamaan budjettiin määrärahoja ase
tuksessa kosketeltui:hj.n tarkoituksiin, vaan 
että näitten ottaminen olisi harkinnan va
rassa; tahi 2) on hallitus voinut olla sitä 
mieltä, ettei puhenaolevaa asiaa olisi voitu 
järjestiiä asetusteitse, s. o. ettei sanotun ase
tuksen antaminen olisi kuulunut antajansa 
kompetenssiin, ja ettei siis asetus olisi vel
voittava; taikka 3) on hallitus ehkä aikonut 
ryhtyä toimenpiteisiin kysymyksessäolevan 
asetuksen kumoamiseksi ja on senvuoksi kat
sonut voivansa jättää esittämättä määrära
haa; tai 4) on hallitus pitänyt turhana ot
taa erityistä määrärahaa kysymyksessäole
vaa tarkoitusta varten ja ajatellut mahdol
liseksi yksinkertaisesti viitata menoarvion 
15 P. l. II luvun 1 momenttiin, jossa on 3 
milj. markan arviomääräraha sellaisia lakiin 
tai asetukseen perustuvia menoja varten, 
joihin menoarviossa ei ole erittäin merkitty 
määrärahaa. 

Mitä nyt tulee ensimmäiseen vaihtoehtoon, 
niin on tieteisapissa tähän asti oltu yksimie
lisiä siitä, että hallitusmuodon 68 § :ssä käy
tetty sana ,säännös" tarkoittaa niin hyvin 
lakia kuin asetustakin ja että siis myöskin 
asetuksessa edellytetyt määrärahat ovat sel
laisia, jotka ehdottomasti ovat otettavat 
tulo- ja menoarvioon. Niinpä lausuu Erich 
teoksessaan ,.Suomen valtio-oikeus" II osa 
siv. 2'58: ,Mainituilla säännöksillä tarkoite
taan sekä laissa että asetuksessa olevia'', 
sekä tutkielmassaan ,Kompetensfördelning'' 
y. m. ,Myöskin voimassaolevien asetusten 
vaatimat menot ovat tulo- ja menoarvioon 
vähentämättöminä otettavat", kuten sanat 
suomeksi kuuluvat. Samoin selittävät asian 
Nevanlinna teoksessaan ,Suomen valtion 
tulo- ja menoarvio'' ynnä muut. 

Saman tulkinnan on omaksunut myös 
käytäntö, kuten selviää muun muassa edus
kunnan pöytäkirjoista 3 päivältä joulukuuta 
1923. Valtiovarainvaliokunta oli nimittäin 
mietinnöstään poistanut tulo- ja menoar
viosta määrärahat eräiden, asetukseen pe
rustuvien virkojen palkkaamiseksi, joita vir
koja hallitus ei ollut ilmoittanut aikovansa 
lakkauttaa. Tällöin puhemies viitaten halli
tusmuodon 68 § :ään kieltäytyi esittämästä 
päätettäväksi valiokunnan ehdotusta tältä 
osalta, ja hyväksyi eduskunta tämän menet
telyn. Keskustelussa kannattivat puhemie
hen menettelyä m. m. edustajat Erich, Fu
ruhjelm, Ryti, Estlander, Kallio ja Penna
nen. 

Edellä ensimmäisessä kohdassa esitetty 
vaihtoehto on mielestäni näytetty kestämät
tömäksi. 

Koskien sitte edellä toisessa kohdassa 
asettamaani vaihtoehtoa, niin kiintyy huo
mio ensiksikin hallitusmuodon 28 § :n sään
nöksiin, joiden mukaan hallituksella on oi
keus antaa asetuksia muun muassa asioista, 
jotka ennestään ovat hallinnollisilla sään
nöksillä järjestetyt, s. o. asioista, jotka ennen 
17 päivää heinäkuuta 1.919, jolloin nykyinen 
hallitusmuoto vahvistettiin, olivat asetuk
silla järjestetyt eivätkä myöhemminkään ole 
joutuneet eduskuntalainsäädännön piiriin. 
Mikäli siis nyt kysymyksessä oleva 16 päi
vänä syyskuuta 1921 annettu asetus suoje
luskunnista koskee asioita, jotka ennen 17 
päivää heinäkuuta 1919 olivat asetuksien va
rassa, sikäli on asetus laillinen ja siis sellai
sena edellisessä kohdassa esitetyn käsitys
kannan mukaisesti velvoittava niin hyvin 
hallitusta kuin eduskuntaakin. 

Mitä nyt tulee voimassaolevaan suojelus
kunta-asetukseen, niin ei se suinkaan ole en
simmäinen suojeluskunnistw annettu asetus, 
vaan on se toinen järjestyksessä; ja on huo
mattava, että ensimmäinen asiaa koskeva 
asetus annettiin jo 14 päivänä helmikuuta 
1919 eli siis ennen kuin nyt voimassaoleva 
hallitusmuotomme tuli vahvistetuksi. Näin 
ollen ja kun vuonna 1919 annetun suojelus
kunta-asetuksen 12 § sanasta sanaan vastaa 
nyt voimassaolevan suojeluskunta-asetuksen 
13 § :ää, eikä lakia suojeluskunnista vielä
kään ole vahvistettu. on hallitusmuodon 28 
§ :n säännökseen nähden selvää, ettei mi
kään ole estänyt vuonna 1921 järjestämästä 
puheenaolevaa asiaa asetusteitse, joten siis 
nykyisen suojeluskunta-asetuksen antaminen 
on kuulunut antajansa kompetenssiin. 
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Kysymystä siitä, olisiko tällainen asetus 
voitu antaa siinäkin tapauksessa, ettei asiaa 
olisi oltu aikaisemmin järjestetty asetus
teitse, on näin ollen turha asettaa. Huo
mautettakoon vain, että tällaisessa tapauk
sessa, jos vastaus olisi kielteinen, ei annettu 
asetus, koskapa se olisi laiton, kaiketi olisi 
kyennyt kumoamaan vuonna 1919 annettua 
asetustakaan, joten siis viimeksimainittu 
asetus olisi edelleen voimassa; ja kun sen 
12 § oli yhtäpitävä nykyisen suojeluskunta
asetuksen 13 § :n kanssa, niin ei asia tästä 
muuttuisi lainkaan. 

Edellä toisessa kohdassa esitetty vaihto
ehto on näytetty kestämättömäksi. 

Mitä tulee edellä 3 kohdassa asetettuun 
mahdollisuuteen, niin on huomattava, että 
,budjetti ei ole paikka, jossa lainsäädäntöä 
on muutettava", kuten Nevanlinna edellä
mainitussa teoksessaan aivan oikein lausuu, 
sekä että, kuten hän jatkaa, ,hallitusmuo
don 68 § :n säännökset ovat ehdottomat 
siinä, että budjetin menopuoli on tehtävä 
sopusointuun kulloinkin budjetin teon ai
kana voimassaolevien lakien ja laillisten 
säännösten kanssa", jotenka siis kysymyk
sessäolevan määrärahan poistaminen siinä 
mielessä, että asetus ehkä voisi tulla kumo
tuksi, ei saa tukea laista. Kun hallitus muu
toin ei ole sanallakaan maininnut, että se 
aikoisi ryhtyä toimenpiteisiin asetuksen ku
moamiseksi, ei tämä kohta kaipaa enempää 
tarkastusta. 

Edellä 3 kohdassa asettamamme vaihto
ehto on osoitettu kestämättömäksi. 

Kosketellessamme sitten edellä 4 kohdassa 
mainittua mahdollisuutta on muistettava, 
että jokunen aika takaperin julkisuudessa 
nimenomaan viitattiin siihen, että menoar
vioehdotuksen 15 pääluokan II luvun 1 mo
menttiin oli otettu 3 miljoonan markan ar
viomääräraha sellaisia lakiin tai asetukseen 
perustuvia menoja varten, joihin menoar
viossa ei oltu erittäin merkitty määrärahaa, 
ja että suojeluskuntamääräraha olisi piilai
tettu tähän momenttiin. Asia ei voi olla 
nam. Ensiksikään ei puheenaoleva mo
mentti ole ollenkaan tarkoitettu nyt kysy
myksessä olevan kaltaisia menoja varten, 
vaan on se, kuten muun muassa Erich selit
tää, tarkoitettu epämääräisiä tai siksi vähä
pätöisiä menoja. varten, ettei niitä varten 
katsota olevan syytä ottaa eri momenttia. 
Laeissa ja asetuksissa on näet edellytetty 
monenlaisia eri menoja, jotka tosin tiede-

tään, mutta joita on tavattoman vaikea edel
täkäsin luetella ja arvioida. Tällaisia me
noja varten on budjettiin määrätty sum
massa otettavaksi jokin harkinnasta riippuva 
määräraha. Kun nyt suojeluskunnista an
netun asetuksen 8 § :n 3_kappaleen mukaan 
puolustusministerille annetaan ja on an
nettu ehdotus suojeluskuntajärjestön meno
säännöksi, mikäli se koskee valtion varoja ja 
menot tässä siis tulevat määritellyiksi, niin 
selviää jo tästä, etteivät suojeluskuntamää
rärahat ole epämääräisiä äsken mainitussa 
mielessä; ja tuskinpa niitä voidaan sanoa 
vähäpätöisiksikään. Jo se seikka, että suo
jeluskuntamäärärahoja varten annetaan me
nosääntöehdotus, osoittaa, ettei näitä mää
rärahoja lain mukaan ole voitu ottaa 15 pääc 
luokan toisen luvun ensimmäiselle momen
tille. Ja ettei näin ole tapahtunutkaan, sel
viää ensiksikin siitä, että arvioitu 3 miljoo
nan markan määrä, jonka tulisi riittää mo
nessa laissa ja asetuksessa edellytetyn epä
määräisen ja vähäpätöisen menon suoritta
miseen, ei kokonaisuudessaankaali riittäisi 
peittämään suojeluskunta-asetuksen 13 § :ssä 
tarkoitettuja menoja. Mutta toiseksi selviää 
tämä seikka kiistämättä siitä, että hallitus 
nimenomaan ilmoittaa, että määräraha on 
jätetty pois. Nämä sanat ovat siksi selvät, 
että määrärahan piiloittaminen jollekin 
muulle momentille olisi pitänyt nimenomaan 
mainita, ja vieläpä tehdä se verrattain voi
makkaasti, jos mieli luulla, että tällaiseen 
ottamis-antamisvaltiotaitoon uskotaan. 

Vetäytyminen 15 pääluokan 2 luvun 1 mo
mentin suojaan on epäonnistunut. Edellä 
asetettu neljäs vaihtoehto on näyttänyt kes
tämättömäksi. 

Edellä esitetystä käy täysin selville että, 
mikäli mielitään lain mukaan menetellä, 
määräraha niihin menoihin, jotka mainitaan 
suojeluskunnista annetun asetuksen 13 
§ :ssä, on otettava budjettiin, ja että halli
tuksenkin olisi pitäRyt ottaa ne budjettiesi
tykseensä, koskapa hallituksen budjettiesi
tystä laatiessaan on noudatettava samoja 
määräyksiä kuin eduskunnankin budjettia 
päättäessään. -- Muihin suojeluskuntame
noihin nähden on hallituksella käsittääkseni 
ollut muodollinen valta jättää määräraha 
esittämättä. 

Vaikkakin näin olen jo päätynyt siihen 
tulokseen, että väite hallituksen lainvastai
sesta menettelystä on perällinen, niin on 
kuitenkin vielä kosketeltava erästä seikkaa, 
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jolla hallituksen puheenaolevaa menettelyä • 
.on pyritty motivoimaan. Tosin tämä seikka 
ei oikeastaan sovi menettelyn perusteeksi, 
vaan on se ainoastaan omiaan antamaan me
nettelylle erikoisen sävyn. 

Levottomissa kansalaismielissä on nimit
täin virinnyt myöskin se lohdullinen ja toi
vorikas ajatus, .että hallitus, jonka jäsenet 
:yksityisinä henkilöinä eivät liene olleet lä
heisessä kosketuksessa suojeluskuntajärjes- II 

tön kanssa, ehkä yksinkertaisesti ovat unoh
taneet, että sellainen asetus kuin edellä kos
keteltu, on voimassa Suomen tasavallassa. 
Mutta tämäkin ajatus on harhaluulo, sillä 
.onhan pääministeri, hoitaessaan jokunen 
.aika takaperin tasavallan presidentin tehtä
viä, samalla toiminut sotavoimien ylipääl
likkönä, jossa asemassa ollessaan hän suoje
luskunta-asetuksen mukaan myöskin on jou
tunut toimimaan suojeluskuntien korkeim
pana päällikkönä. Ja ettei tämä toimin ta 
.ole ollut pelkästään nimellistä, sitä osoitta
vat m. m. useat virkamääräyksiä koskevat 
tasavallan presidentin sotilaskäskyt, jotka 
pääministeri presidentin estettynä ollessa, 
.on allekirjoittanut. Samoin on puolustus
ministeri, kuten suojeluskunta-asetuksen 12 
§ määrää, sotavoimien ylipäällikölle esitel
lyt suojeluskuntia koskevia nimitysasioita, 
tavalla kuin selviää useista nykyisen puolus
tusministerin varmentamista sotilaskäs
kyistä. Niinpä on minulla tässä käsillä 
m. m. sotilaskäsky toukokuun 28 p :ltä 1927, 
jossa eräs henkilö määrätään Yarsinais-Suo
men suojeluskuntapiirin piiripäälliköksi, ja 
on sen allekirjoittanut tasavallan presiden
tin estettynä ollessa Väinö Tanner, päämi
nisteri ja puolustusministeri K, Heinonen. 
Niinikään on hallitukseen lähetetty suojelus
kuntien menosääntöehdotus. Kaikki nämä 
seikat ja monet muut mainitsematta jätetyt 
<>soittavat epäämättömästi, että hallituksen 
jäsenet kylläkin ovat olleet tietoisia pu
heenaolevasta asetuksesta, sillä jo jonkin oh
jesäännön mukainen toiminta yleensä osoit
taa ohjesäännön tuntemista. 

Kunniottaen pyydän esittää, että valtio
varainvaliokunta ottaisi huomioon edellä 
kosketellut näkökohdat sekä mietinnössään j 
korjaisi tapahtuneen lainrikkomuksen. 

Pääministeri Tanner: Eräässä helsin
kiläisessä lehdessä on jo joitakuita viikkoja 
takaperin esitetty väite, että hallitus, jät
täessään tulo- ja menoarviosta pois suoje-

luskuntamäärärahan, olisi menetellyt vas
toin perustuslakia. Minä olisin odottanut, 
että tällainen outo väite olisi jätetty edes
vastuuUoman sanomalehden toimituksen 
tiliin ja ettei sitä ainakaan täällä olisi esi
tetty, siksi outo se on jonkun hallituksen 
toimenpiteestä esitettynä. 

Kun edellinen puhuja kuitenkin on kat
sonut velvollisuudekseen osoittaa intoaan 
uutena edustajana ja on valinnut tämän ta
pauksen neirtsytlpuheensru aiheeksi, on syytä 
heti tuoreeltaan osoittaa, että hän on perin
pohjin väärässä. 

Edellinen puhuja huomautti väitöstemä 
perusteeksi, että valtiolla nykyjään suoje
lu.skunnista voimassa olevan v. 1921 anne
tun asetuksen mukaan on velvollisuus 
suorittaa erinäi'liä menojw suojeluskuntien 
pä.ällystön, kanslian y .m. tarpeisiin. Hän 
on itse kyllä huomannut, että tämä asetus 
on annettu uuden hallitusmuodon aikana, 
jolloin hallituksella tietysti ei ilman päte
vää syytä olisi ollut oikeutta antaa täm
möistä asetusta. Hän onkin edelleen perus
tellut kantaansa sillä, että vuoden 1921 
asetus kumosi vuoden 1919 samanlaatuisen 
asetuksen, jossa oli sananmukaisesti yhtä
läinen määräys näistä menoista. Kun kat
selee vuoden 1921 asetusta, huomaa sen 
ingressissä, että siinä kumotaan 14 päivänä 
helmikuuta, ~921 suojeluskunnista annettu 
asetus. Tämä on kai kuitenkin pantava 
senaikuisen kiireen tiliin. Luultavasti 
tarkoitetaan vuoden 1919 asetusta, johon 
edellinen puhuja viittasi, ja näin ollen olisi 
silloisella hallituksella ollut muodollinen 
oikeus antaa asetus, jossa uudistetaan enti
nen määräys. Kun uusi hallitusmuoto kui
tenkin jo silloin oli voimassa, olisi joka ta
pauksessa ollut eduskuntaa kohtaan kor
rektimpaa ja asiallisesti oikeampaa, että 
asia olisi järjestetty eduskunnan kautta. 
Niin on tehty monessa muussa samanlaa
tuisessa tapauksessa, siitä huolimatta, etlli 
vanhoilta ajoilta on jälellä hallituksen ta
loudelliseen lainsäädäntöoikeuteen perustu
via asetuksia tai muita määräyksiä, jotka 
myöhemmin ovat tulleet eduskuntalainsää
dännön alle. 

Asiallisesti olisi siis joka tapauksessa ol
lut oikeampaa näin menetellä, mutta muo
dollisestikaan ei edellisellä puhujalla ole 
millään tavalla vahva asema. Ensinnäkin, 
jos laillisesti olisi mahdotonta jättää tulo
ja menoarviosta pOis kysymyksessäoleva 

13 
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määräraha, niin miten voi selittää sen, että 
kaikilla istuntokansilla eduskunnan puhe
miehet - nykyinen arvoisa eduskunnan 
herra puhemies niiden mukana - ovat alis
taneet äänestyksen alaisiksi ehdotukset, 
joita on tehty tämän määrärahan poistami
seksi. Kaikilla valtiopäivillä siitä alkaen 
kuin suojeluskunnat ovat olleet olemas:;a, 
on tämmöinen ehdotus tehty ja. siitä on 
täällä aina kaikessa sovussa äänestetty. 
Edellyttääkö edellinen arvoisa puhuja, että 
eduskunnan puhemiehetkin olisivat unoh
taneet tämmöisen &uojeluskunta-asetuksen 
olemassaolon, kuten hän otaksui hallituksen 
unohtaneen? 

Siitä huolimatta, että asettuisin sille kan
nalle kuin edellinen puhuja puheensa lähtö
kohdassa asettui, että olisi olemassa halli
tusta ja eduskuntaakin velvoittava asetus 
tai vaikka lakikin, ei se siitä huolimatta 
estäisi hallitusta suunnittelemasta. muutok
sia aluksi budjettiin ja myöhemmin tuohon 
asetukseen tai lakiin. Jos hallitus aikoo 
lakkauttaa jonkun viraston tai laitoksen, 
joka on tullut tarpeettomaksi vuoden var
rella, onkin oikea tapa menetellä juuri tällä 
tavalla. Määräraha jätetään budjetista 
pois. Jos eduskunta hyväksyy hallituksen 
kannan, on tilaisuus rinnan sen kanssa 
tai jälkeenpäin muuttaa asianomaista ase
tusta. Muutenhan ei tämmöisestä vanhentu
neesta määräyksestä tai jostakin vanhentu
neesta asetuksesta voisikaan vapautua. 
Tietenkin hallituksella olisi ollut tilaisuus 
menetellä toisinkinpäin, muuttaa ensin tämä 
suojeluskunta-asetus, tai kokonaan kumo-• 
takin se ja jättää senjwlkeen määräraha 
budjetista pois. Se olisi kuitenkin ollut 
epälojaalista eduskuntaa kohtaan tämän
luontoisessa määrärahassa, joka on niinkin 
kauan budjettiin sisältynyt ja jonka suhteen 
etukäteen tiedetään, että suuri osa. edus
kuntaa on sen takana. 

Edellinen puhuja viittasi lausunnossaan 
meidän ehkä etevimmän finanssiteoreetikon 
Nevanlinnan tunnettuun kirjaan, jossa hän 
on selittänyt meidän budjettioikeuttamme. 
Minä suosittelisin puhujalle samaa kir
jaa hieman tarkemmin luettavaksi. Kir
jassaan herra Nevanlinna nimenoamaan 
sanoo - mainitsenpa sivunkin, se on sivu 
38 -: ,Jos hallitus aikoo jostakin syystä 
lakkauttaa jonkun viran tai viraston tai lai
toksen, niin ei voi katsoa hallitusmuodon 
68 § :n 1 momentin estävän vastaavan mää
rärahan poisjättämistä budjetista." Tämän 

pitäisi olla selvää kieltä. 
maan hallitusmuodon 68 
joka hallituksellakin on 
näin menetellessään. 

Se nojautuu sa
§ :n tulkintaan, 
ollut ohjeenaan 

Tahdon vielä lopuksi huomauttaa, ettli 
hallituksen menettely, jättäessään pois tä
män määrärahan budjetista, on ehdotus, 
jolla ei ole rajoitettu eduskunnan päättäruis
valtaa eikä eduskuntaa myöskään asetettu. 
tapahtuneen tosiasian eteen. Minusta näyt
tää siis, että arvoisan edellisen puhujan 
moite on ollut tuulesta temmattu. 

Ed. I t k on •e n: Herra puhemies! Vuo
den 1918 jälkeinen aika, siis Suomen varsi
nainen itsenäisyyden aika, on suurin piir
tein katsoen ollut porvariston valta-aikaa 
tässä maassa. Erilaiset porvarilliset halli-. 
tukset ovat maata hallinneet ·ja saaneet 
tehdä tälle eduskunnalle budjettiesityksiään. 
Ainoa poikkeus, jolloin edes jossakin mää
rin vasemmiston ääni pääsi kuuluville, oli 
niin kutsuttujen keskusta.hallitusten aika, 
mutta se oli verrattain lyhyt, ja silloinkin 
vasemmiston koko vaikutusvalta supistui 
milteipä yhteen ainoaan kysymykseen, nim. 
armahduskysymykseen. Varsinaisissa poliit
tisissa asioissa oli silloinkin vasemmiston 
vaikutusvalta verrattain vähäinen. Kes
kustahallitusten toiminnan jälkeen pääsi 
meillä vallalle etupäässä maalaisliittolai~ 
kokoomuslainen hallitussuunta ja se ei juuri 
missään oleellisessa kohdassa ole ottanut huo
mioon vasemmiston toivomuksia taikka vaa
timuksia. Ja seuraukset siitä ovat olleet 
vähävaraiselle kansalle erittäin kohtalok
kaat. Menoissa ovat etupäässä sotilas- ja 
suojeluskuntamenot kasvamistaan kasvaneet, 
kun sen :sijaan valtion tulot ovat yhä ene
neväiSSä määr~ otettu vähävaraisia. enim
män rasittavana tavalla. Sosialiset menot, 
sellaiset menot, joiden tarkoituksena; on 
yhteiskunnallisten epäkohtien tasoittaminen, 
ovat jääneet varsin mitättömiksi. Erikoi
sen tyypillisenä ja tämän hallituskokoomuk
sen suuntaa ja mielipiteitä valaisevana t2ssä 
suhteessa lhaluan mainita e.rään tällaisen hal
lituksen sosialiministerin kehotuksen,, kun 
työttömien lähetystö kävi hänelle h;ätäänsä 
valittamassa, että olkaa !hyvä ja menkää köy
häinhoidolta apua hakemaan. Köyhäinhoito 
on tämän hallituskokoomuksen mielestä 
ainoa tapa, jolla: valtio voi vähävaraisia työt
tömiäkään edes avustaa. Kun vuodesta vuo
teen koko Suomen itsenäisyyden aikana on 
tällaiseen totuttu, niin ei ole suinkaan i•hme, 
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että nyt, kun lopultakin sosialid.emokraatti
nen hallitilll on päässyt maan kohtaloita 
ohjaamaan ja t.ekemään Emsimmäisen bud
jettiesityksensä, että tämä budjettiesitys, 
nil.n vaatimaton kuin se onkin sosialidemo-· 
kratian ohj·elman kannalta, herättää .porva
ristossa niin äärimmäistä ja kiihkeä tä vas
tustusta kuin mitä se on herättänyt. Seihän 
on nostanut oporvarilehdissä suoraan sanoen 
jonkunlaisen vallankumouksen pelon. Minä 
olen kyllä vakuutettu siitä, että ne sanoma
lehdet, jotka vallankumouksesta ovat tämän 
budjettiesityksen yhteydessä maininneet, 
ovat tehneet sen taktillisessa ta11koituksessa. 
Mutta ei puutu lukijoita, jotka ottavat täl
laiset väitteet täydestä. Meillä on todella
kin vallassaokwa porvaristo tottunut siihen, 
että valtion budjetissa ja sen esityksissä 
saneliaan etupäässä heidän luokkaetujaan ja 
että siinä syrjäytetään johdonmukaisesti ja 
milteipä j·oka kohdassa väihävaraisen kansan
luokan edut. He ovat tähän niin tottuneet, 
että he pitävät kaikkea muuta olotilaa mah· 
dottomana ja epäoikeudenmukaisena. Kuu. 
luisa ranskalainen kirjailija Anatole France 
sanookin eräässä novellissaan, että vallassa 
olevat luokat ovat tottuneet lailta ja oikeu
delta yleensä .odottamaan omien etujensa 
puolustrumista, että he pitävät oikeutta ja 
sen vaatimuksia aivan samana kuin heidän 
luokkaetujensa puolustamista. France sanoo 
nimittäin, että. porvarillisen ,oikeude'llJ 
ylevä teihtävä on turvata jokaiselle, mitä 
hänelle kuuluu, rikkaalle hänen rikkauttaan 
ja ·köyhälle hänen köyhyyttään". Tätä oh
jetta ovat erinomaisesti toteuttaneet itsenäi
sen Suomen porvarillisten hallitusten bud
jettiesitykset. 

Minä en halua ryhtyä yksityiskohtiin eikä
pä se tässä yleiskeskustelussa ole erikoisesti 
tarpeenkaan. Minä pyydän vain sosill!lide
mokmattisen ryhmän puolesta ikäänkuin ot
taa muuta.mia suuntaviivoja tästä budjettic 
esityksestä ja tarkastella, mihinkä suuntaan 
ja missä määrin tätä uutta suuntaa, josta 
äsken mainitsin, on budjettiesityksessä koe
tettu noudattaa. 

Kaikkein paras lä:htökohta on tällöin ver
rata tätä budjettiesitystä tärkeimpiin eriinsä 
nähden edellisen vuoden budjettiesityksoon. 
}Iinä otan ensiksi vertailtavaksi budjettiesi
tysten menopuolen. 

Me huomaamme,. että, niinkuin minä jo 
iisken mainitsin, sotilasmenot ovat itsenäisen 
Suomen aikana kasvanBet tavattoman suu
ressa määrässä ja vuosi vuodelta, ja ne ovat 

nykyään jo niin suuret, että on hyvin kyseeru
alaista, voiko kans8Jn maksukyky pitemmän 
päälle tällaista rasitusta kestää, varsinkin 
kun tämä rasitus nielee tai kuolettaa oikeas
taan melkein kaikki muut yhteiskunnalliset 
harrastukset, erikoisesti sellaiset, joiden tar
koituksena on vähävaraisen kansanosan ase
man parantaminen. Tämän vuoden budje
tissa ovat sotilasmenot yhteensä, ylimääräi
set ja vakituiset, 573 milj. markkaa, joka te
kee 15 % kaikista va!ltion menoista. Nyt esi
tetyssä budjettiesityksessä on tämä määrä 
409 milj. markkaa, joka tekee 10 % menojen 
kokonaismäärästä. Sotilasmenoja ehdot& 
taan siis vähennettäväksi 5 % :lla. Sanoma
lehdistössä ovat ne harvat edistysmieliset ja 
vapaamieliset lelhdet, joita meidän maassam
me on olemassa, osoittaneet, että tämä vä:h.en
nyt ei suinkaan merkitse meidän maanpuo
lustuksemme heiken tämistä. Kysymyshän 
onkin vain siitä, millä tavalla maanpuolus
tus saadaan niin jä:cjestetyksi, että se kan
san maksukykyä häiritsemättä täyttää tar
koituks,ensa. 

Sivistysmenot ovat prosenteiss:a otettuna 
kummassll!kin, tämän vuoden budjetissa ja 
nyt esilläolevassa budjetissa, samat, nimit
täin 11 % ,kokonaismenoista, kokonaismää
rälleen kuitenkin nykyinen budjettiehdotus 
on huomattavasti korkeampi. Tämän VUD

den budjetissa on sivistysmenoihin käytetty 
449 milj. markkaa ja nyt ehdotetaan 476 
milj. markkaa. Mutta se osa menoarviosta, 
joka erikoisesti vähävaraisen kansan kannal
ta on tärkeä, nimittäin sosia:linen eli huolto
toiminta, se on se, johon tämä hallitus on 
kiinnittänyt erikoista huomiota. Tämän vuo
doo budjetissa käytetään huoltomen.oihin 
kaiken ka:llkkiaan vain 52 milj. markkaa, 
joka tekee 1,1 % kaikista valtion menoista, 
ja tämä ei suinkaan ole paljon, se täytyy 
jokaisen myöntää, joka vähänkin' avoimin 
silmin tarkaste.lee niitä yhtei-;kunnallisia epä
kohtia ja sitä hyvyyksien epätasaista jakoa, 
mikä meidän maassamme vallitsee. Nyt eh
dotetaan tähän tarkoitukseen käytettäväksi 
119 milj. markkaa, joka sekin tekee vain 
2,9 %, siis vajaa 3% valtion hikista me
noista. Vieläkin jää sotilasmenoihin run
saasti kolme kerta'a enemmän, kuin mitä val
tio tämän esityksen mukaan tulisi käyttä
mään yhteiskunnan kovaosaisten avustami
seen. 

Usein on puhuttu siitä, että sosialidemo
kraattinen puolue epäystävällisesti suhtau
tuu maatalouteen. Minä olen sentähden ot-
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ta:nut myöskin tarkastellakseni, missä suh
teessa maatalousmenoerät ovat tämän vuo
den budjetissa ja ·nyt esilläolevassa esityk
sessä. Tämäm. vuoden budjetiss& käytetään 

• maatalousmenoihin 292 milj. markkaa, j.oka 
tekee 7,.7 % kaikista menoista. Nyt ehdote
taan käytettäväksi 358 milj. markkaa eli 
8,8 % kaikista menoista. Me huomaamme 
siis, ·että maatalous on myöskin saanut sille 
kuuluvan lisätuen valtion puolelta, joten siis 
puhe sosialidemokraattisen: puolueen tai 
sosialidemokra:&ttisen hailitwksen epäystä
vällisyydessä ma~taloutta kohtaan ei pidä 
ainakaan budjettinumeroiden valossa P'aik
ka:ansa. 

Kuriositeetin: vuoksi voin mainita•, että 
sairashoitoon on myöskin: IisäUy meno
eriä. Tänä vuonna tulee siihen tarkoitukseen 
käytetyksi noin 98 milj. markkaa, joka tie
tää 2,6% kaikista menoista, nyt ehdotetaan 
käytettäväksi 112 milj. markkaa, joka tietää 
2, 7 % kaikista menoista. Me siis näemme, 
että hallituksen suun:tana, mitä valtion me
noihin tulee, on se, että koetetaan niin pal
jon kuin mahdollista tasoittaa yhteiskunnal
lisia epäkohtia ja samalla myöskin~ niinkuin 
rahaminist€rin puheesta kävi selville, koete
taan kohottaa maa.n tuotantovoimia, koete
taan siis toimia siihen suuntaan, että maan 
tuotannollinen .elämä elpyisi ja että maa pys
tyisi kestämääm. se;rv Esärasituksen, mitä li
sääntyvät yhteiskunnalliset ja valtiolliset 
menot edellyttävät. 

Erikoisesti haluaisin maini•ta pari samaa 
jo usein mainitsemistani huoltomenoista. 
l\finä puheeni alussa mainitsin, mitenkä 
kokoom uslais-ma:alaislii ttolaisen hallituksen 
ohjelmana oli ohjata työttömät työkykyiset
kin kansalaiset köyhä:inhoidon varaan, silloin 
Jmn he tilapäisesti joutuvat työttömiksi 
(Ed. Lohi: Valhetta!). Tämä on erikoisen 
merkillepantava ja myöskin luonteenomai
nen piirre porvarillisten puolueitten huolto
toiminnassa. He pyrkivät niin paljon kuin 
mahdollista järjestämään vähävaraisten hen
.kilöiden avustamisen etupäässä köyhäinihoi
dolla. Sosialidemokraatit sensijaan koettar 
vat illliin paljon kuin mahdollista saada ylei
siä vakuutusmuotoja voimaan, sii,s sellaisia 
muotoja, joissa ei jokainen avuntarvitsija 
tarvitse erikoispyynnöllä kääntyä yhteiskun
nan puoleen, vaan jossa jo määräedellytys
ten vallitessa avustus tulee aivan kuin auto
maattisesti. Sehädl on juuri vakuutusmuo
don eroavaisuus köyhäinhoidosta, että siinä 

avustetaan automaattisesti määrättY'jen 
edellytysten v&llitessa, kun sensijaan köy. 
häinhoito riippuu aioo tai miltei aina erikoi
sesta pyynnöstä ja harkinnasta. Vakuutus
muoto ei suinkaan tiedä yhteiskunnan huol
tomenojen lisääntymistä koko sillä summalla, 
mikä vakuutuksiin uhrataan. Päinvastoin 
mi!käli huoltotoimintaa järjestetäiän vakuu
tusten muotoon, sikäli toisaalta .köyhäinhoi
tomenot vähenevät. On totta, että jos va
kuutuksissa ollaan jonkun ve:rrrun; a.vokäti
sempiä vähävaraisten henkilöiden avustami
seen kuin köyhäinhoidossa, niin tietysti yh
teiskunnan kokona:is:meruot lisääntyvät, mut
ta missään tapauksessa esim. valtion budjet
tiin otetut menoerät vakuutustoimintaa var
ten ja huoltotoiminn~ valtiollistuttamista 
va:rten eivät merkitse kokonaan uusia meno
eriä, vaan ainoasta•an osittain uusia, koska . 
yhteiskunnan menot kuntielll: köyhäinhoito
menojen vwhentymisen kautta toisaalta su
pistuva,t.. Länsi~Europadl maissa: onkin va
kuutusmuoto päässyt y;hä enemmän v'a1la1le. 
Ensiksikin se:ntähden, että se on inhimilli
sempi, se toisin sanoen jakaa oikeutta ;parem
min vähävaraisille puutt·eessa oleville kansa
laisille ja toiseksi senta!kia, että se on myös
kin oikeudenmukaisempi, koska siinä mää
rättyjen edellytysten vallitessa aina avustus 
saarlaan., siinä ei jäädä riippuvaiseksi avun
antajan jokaisessa yksityista:pauksessa ta
pahtuvasta harkin111asta. Mielivallalle siis 
jää vakuutusmuodossa vähemmän tilaa kuin 
varsinaisessa köyhäinhoidossa. 

Se väite on toistettu myöskin tässä kes
kustelussa, että hallituksen budjettiesitys 
olisi sosialidemokraattisen ohjelman toteut
tamista. On nyt kuitenkin huomattava, 
että tämä väite pitää ainoastaan hyvin vä
häisessä määrässä paiikkansa. Paljon oi
ke&mpi lienee se arvostelu tästä budjettiesi
tyksestä, jon:ka eräs ruotsinmaalainen va
paamielinen lehti lausui nim. että esitys on 
sosialidemokraattisen hallituksen esitys por
varillisen valtion budjetiiksi. 

Ne pyrkimykset, joita hallitus budjetti
esHyksellään on tavoitellut, ovat epäile
mättä sellaisia, joita sosialidemokraattinen 
puolue harrastaa ja joita se kaikella tavalla 
ja kaikella voimalla ajwa ja tukee, mutta se 
ei suinkaan merkitse sitä, että tämä bud
jettiesitys olisi mikään sosialidemokraatti
nen ohjelmaluonnos tai että tässä pyrittäi
siin sosialidemokr&tian kaukaisempia pää
määriä tai edes vähänkään kaukaisempia 
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päämääriä toteuttamaa11. (Vasemmalta: 
Hyvä!) Päinvastoin hallituksen budjetti
esityksessä pyritään ainoastaan sosialidemo
kratian kaikkein läheisimpiin päämääriin 
ja ne sovtlltuvat erinomaisen hyvin tämän 
porvarillisen valtiokoneiston puitteisiin. 
Meidän ei tarvitse ollenkaan tehdä eikä 
yrittää mitään vallankumousbudjettia sitä 
varten. Me tiedämme hyvin sen, että 
meidän vastassamme on eduskunnassa niin 
vaclllia taantumus, että me voimme tyytyä 
toistaiseksi verrattain vähiin saavutuksiin, 
kunhan edes nekin va:an saavutettaisiin. 
Maan porvarilliset kansalaiset saavat siis 
tämän budjettiesityksen puolesta nukkua 
yönsä aivan rauhassa. Heidän ei tarvitse 
.ollenkaan pelätä tämän takia vallankumousta, 
vaikka muuan ikokoomuslehti ilkeyksissään 
onkin ristinyt tämän budjetin vallanku
mousbudj·etiksi. 

Yhtä mielenkiintoista, kuin on tarkastella 
tämän budjetin menoeriä, yhtä mielenkiin
toista, ehkä mielenkiintoisempaa on tarkas
tella sen tulopuolta. Ja siinä suhteessa 
meillä on sosialidemokratian kannaltakin 
tavattoman paljon mielenkiintoista. Tulo
puolellahan ratkaistaan se, millä tavalla 
kerätään, lwotaan varat budjetin menoerien 
peittämiseksi. Ja yhtä omistavia luokkia 
suosiva kuin porvarillisten hallitusten •bud
jettiesitykset ovat olleet menopuolella, sa
manlaisia ne ovat olleet myöskin budjetin 
tulopuolella. Totesin tässä lähetekeskuste
lussa, ja olen vakuutettu siitä, että kailldri 
vasemmiston edustajat minun kanssani erin
omaisella mielenkiinnolla ja myös ilolla sen 
tekisivät, että ed. Ryti, jonka sanalle vail
tion finanssiasioissa annetaan niin suuri 
arvo, yhtyi tässä suhteessa nyt sosialidemo
kratien vuosikausia esittämään väitteeseen, 
että nim. valtion tulot ova,t epäta,saisesti 
jaetut veronmaksajien kesken ja että hän 
erikoisesti yhtyi siihen väitteeseen, että 
tullituloilla kootaan erikoisesti juuri vähä
varaiselta kansalta aivan liian paljon val
tion menojen peittämiseksi. Olisi ollut 
vieläkin iloioompaa ja vieläkin toivottavam
paa, että täimä herääminen edistyspuo
lueessa olisi tapahtunut aikaisemmin, silloin 
kun puolu'OOlla oli jonkun verran enemmän 
vaikutusvaltaa valtion a,sioihin, mutta pa
rempi myöhään!kin kun ei milloinkaan. 
Edistyspuolue on muistaakseni ollut tähän 
saakka kaikissa budjettikäsittelyissä verrat
tain lujasti kiinni siinä porvariUisessa yh-

teisrintamassa, joka on tämän ma:an tulli
politiikan tähän saakka sanellut. Vasem
misto on siinä suhteessa saanut huutaa kuu
roille korville. Apua ei ole tullut porva
rillisilta puolueilta miltään taholta (Vasem
malta: Eikä tul~ nytkään.) Se voi olla mah
dollista, voi lgiydä niin, että nämä puheet, 
mitkä tässä suhteessa on saatu kuulla, ovat 
olleet pelkkiä puheita, mutta minä toivoisin, 
että ne johtaisivat myöskin realisiin tekoi
hin, varsinkin kun nyt siihen on helppo ti
laisuus hallituksen budjettiesityksen puit
teissa .. 

Minä olen ottanut vaivakseni la,skea, 
millä tavalla välillisten ja välittömien vero
jen suhde on itsenäisen Suomen aikana ke
hittynyt. On muistettava nimittäin, että 
välilliset v•erot, erikoisesti, niinkuin ed. 
Rytikin osoitti, rasittavat maan kaikkein 
vähävaraisimpia kansalaisia, ja että välittö
millä veroilla sensijaan voidaan jossain 
määrin, jos on hyvää halua, järjestää vero
rasitus maksukyvyn muikaiseksi. Mutta vä
lilliset verot eivät sitä voi tehdä. Ne ovat 
sokeita veroja, jotka eivät näe, onko mak
saja rikas vai köyhä. Välilliset verot ovat 
meillä kasvamistaan kasvaneet viime vuo
sina, ja välittömät verot suhteessa kak.o
naistuloihin vähenneet. V. 1913, siis ennen 
maailmansotaa, oli välillisten verojen ja 
välittömien verojen suhde prosenteissa la,;
kettuna se, että välilliset verot tekivät 
92.2 % kaikista verotuloista. Tässä on vä
lillisiin veDoihin laskettu myöskin n. s. 
sekaluontoiset verot, koska ne enimmäkseen 
ovat välillisten verojen luontoisia. Välittö
miä veroja silloin kannettiin valtiolle vain 
7. s % kaikista verotuloista. Tämä oli kyllä 
aivan mahdoton tilanne. Meillähän kaikki 
myönsivät sen ennen maailmansotaa, että 
välittömät verot meillä olivat aivan mitättö
mät, melkein olemattomat ja että valtio 
melkein yksinomaan otti tulonsa tul1eilla. 
Vuosi 1918, jota sitäkään ei viBlä voi pitää 
tässä suhteessa normaalisena vuotena, osoit
taa kuitenkin minkälainen valtava käänne 
oli tapahtunut maailmansodan aikana, jol
loin meidän tullitariffia,mme ei oltu päästy 
uusimaan ja valtion . lisättyjen menojen 
tarve täytyi peittää etupäässä välittömillä 
veroilla. V. 1918 tekivät välilliset verot 
18.5 % kaikista valtion verotuloista ja vä
littömät verot 81.5 %. V. 1920 tekivät vä
lilliset verot 63% ja välittömät verot 37 %. 
1'924 välimset verot jo 74 %, välittömät 
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vain 2;() % ja 1926 välilliset 79.4 % ja vä
littömät vain 20.6 %, 1927 välilliset verot 
78.5% ja välittömät verot 21.5 %- Ja nyt 
tämä budjettiesitys on sellainen, että vä
iiHisillä veroilla otettaisiin sen mukaan 
69.7 % ja välittömillä veroilla 30.3 %- Se 
tietää siis pyörein luvuin noin 10% :n suh
teen vaihtoa välittömien ve11ojen hyväksi. 
Välittömillä veroilla ehdotettaisiin nyt otet
tavaksi noin 10% enemmän kuin mitä viime 
vuonna on otettu ja tämä tietää suhteen 
palauttamista jotensakin siihen, missä se oli 
v. 1922. Onko tämä nyt sitten sitä vallan
kumousta. 

Mutta joskin ed. Ryti ilmoitti kannatuk
sensa muutamiin hallituksen esityksen yksi
tyiskohtiin nähden niin sen miel€Ukiintoi
sempaa oli todeta, että hänenkin kannatuk
sensa supistui verraten vähään. Hän ei 
jaksanut enää seurata hallitusta siihen, että 
o·maisuutta olisi verotettu kaks-i k;ertaa 
enemmän kuin mitä sitä tähän ·saakka on 
verotettu. Tämän hän piti monella tapaa 
mahdottomana. M. m. vastusti hän tätä toi
menpidettä n. s. rentabiliteetin eli kannatta
vaisuuden kannaUru jw osoitti verrattain suk
kelilla numeroilla, mitenkä muka: epäoikeu
denmukainen ja. epätarkoituksenmukainen 
hallituksen esitys tässä suhteessa on. Asian
laita on nyt kuitenkin niin, että jos kan
nattavaisuudesta eli rentabiliteetista ]?ide
tään tiukasti kiinni, niin minkään muun
lainen välitön vero kuin tulovero ei voi tulla 
kysymykseen. Omaisuusvero lievimmässä
kin muodossa rikkoo aina rentabiliteettia 
vastaan. Se johtuu omaisuusveron luon
teesta. Mutta näin ankama rentabiliteetin 
noudattamista verotuspoHtikassa ei minun 
tietääkseni juuri missään valtiossa suosi
tella. Kaikkialla verotetaan omaisuutta siitä 
huolimatta, että se rikkoo jossain määrin 
tätä rentabiliteettia. On niiJUittäin huomat
tava, että liikkeidenkään kannalta ei ole 
niin erikoisen tärik:eätä ·se, että verotus on 
täsmällisessä suhteessa heidän voittoonsa, 
koSka liikkeet hyvin harvoin varaavat ve
roja varten itselleen rahoja. Hyvien v"Uo
sien raskaat verot, jotka perustuvat renta-
1biliteettiin, tulevat useimmiten maksetta
vaksi huonona liikevuotena ja rasittavat lii
kettä erikQisen raslmasti. Jos sen sijaan 
verotus perustuisi enemmän vakituisiin pe
rusteisiin, kuten omaisuuteen, omaisuuden 
arvoon ja muuhun sen sellaiseen, niin ne 
eivät niin suuressa määrässä vaihtelisi ja 

liikkeet tietäisivät suunnilleen mikä niitten 
verorasitus tulee aina vuodesta vuoteen ole
maan. Liikkeiden omalta Irannaitakaan ei 
siis uskollisesti rentabiliteettia noudattava 
verotus ole suositeltavakaan. 

Ed.. Ryti myöskin väitti, että omaisuus
vel'oa pidetään yleensä vain jollikunlaisena 
hätäverona ja että sitä vain poikkeustapauk
sissa: käytetään. Sallittaneen minun epäillä 
tämän väitteen paikkansapitäväisyyttä. 
OmaisuusverQ sellaisenaan, niinkuin se var
sinkin maailmansodan jälkeen useissa Euro
pan valtioissa esiintyy, nimittäin raslmana, 
usein muutamina harvoina vuosina kannet
tavana verona valtion velkojen peittämi
seksi tai maksamise!ksi, on poikkeusvero, 
mutta omaisuuteen perustuvat verot eivät 
suinkaan ole ~euksena esim. Länsi-Euro
pan valtioissa. Päinvastoin melkein kai
kissa Länsi-Europan valtioissa on olemassa 
hyvin tärkeitä pysyväisiä ja raskaita veroja, 
jotka perustuvat yksinomaan omaisuuden 
arvoon. Ne eivät kyllä kulje omaisuusveron 
nimellä, mutta todellisuudessa ne ovat 
umaisuusveroja. Meillähän on siitä omitui
nen olosuhde, että meillä ei oikeastaan mi
tään muita välittömiä veroja kanneta kuin 
tuloveroa. Ainoa omaisuusveron muoto Qn 
tärnJ.ä tulo- ja omaisuusveron mitätön omai
suusasteiklro, ja sen kohottaminen kaksin
kertaiseksi ei suinkaan tiedä minkäänlaista 
poikkeuksellisen raskasta omaisuuden ve
rottamista meillä. Jos otamme esim. vaikka 
Ruotsin ja otamme lukuun sen, että Ruot
sissa suurin osa valtion tuloverosta ja sa
moin kunnallisvero melkein kokonaan Qte
taan omaisuusarvon perusteella, niin mei
dän täytyy epäilemättä tulla siihen tulok
seen, että meillä omaisuusvero vielä tämän 
hallituksen esittämän korotuksen jälkeen
kin on huomattavasti vähäisempi, kuin mitä 
se on muissa! Lfulsi~IEuropan ma,jssa. Ja 
jos otamme lopuksi sitten· vertauskohdaks-i 
,sen, mitä vähävaraiset joutuvat tuloverona 
maksamaan, niin meidän qmaisuutemlm.e 
pääsee suorastaan ihan naurettavan lieväHä 
verorasituksena siihen verraten mitä maan 
vähävaraisemmat kansalaiset joutuvat 
maksamaan. Kun meillä maalaiskunnissa 
aletaan verottaa jo 1,500 markan tuloista 
kunnallisverotuksessa ja valtion verotuk
sessa jo 6,000 markan tuloista, niin pienin
kin, mitättöminkin vero näin alhaisissa tu
loissa on niin raskas verorasitus, että omai
f!Uusveron kaksinkertainen lisääminen ei 
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tuota likimainkaan suhteellisesti sitä rasi
tusta varakkaille henkilöille, kuin nykyinen 
vero, mitätönkin, vähävaraisemmille henki
löille tuottaa. Ja verorasitushan jos mikä 
-on katsottava suhteelliselta kannalta eikä 
yksinomaan liikkeiden tai omistavien luOk
kien kannalta; sitä on verrattava juuri sa
man maan vähävaraisiin kansalaisiin ja kat
sottava, mitä ne maksavat, ja sen mukaan 
suunniteltava rasituksia tai helpotuksia 
muualle. 

Me sosialidemokraatit 'Olemme siis halli
tuksen esitykseen tyytyväiset. Me olemme 
kyllä va!kuutetut siitä, että tämä esitys ei 
tule oleellisilta kohdiltaan saamaan edus
kunnan hyväksymistä ja että eduskunnassa 
tullaan hyvin paljon sitä muuttelemaan. 
Mutta on huomattava, että vaikka tämä ta
lousarvioesitys ei tällä kertaa toteutuisi
kaan, minä sanon ,erikoisesti ,tällä kertaa", 
sillä minä olen vakuutettu siitä, että se 
·~munta, mihin tällä talousarvioesityksellä 
pyritään, se suunta on tämän: maan vähä
varaista väestöä suosiva, että tässä maassa 
yritetään nyt tällä budjettiesityksellä saada 
kääntymään sitä tähänastista itsenäisen 
Suomen aikana vallinnutta ja omistavia va
raJkkaita luokkia suosivaa valtiotalouspoli
tiikkaa, ja jos se ei tällä kertaa täydellisesti 
onnistukaan, niin me oleilliiile kuitenkin va
kuutetut siitä, että tämän maan vähävarai
nen kansa, ja se muodostaa kansan valta
van enemmistön, että se tulee tämän bud
jettiesityksen käsittelyn varrella huomaa
maan oman etunsa ja että se tulee myöskin 
pitämään huolen siitä, että tulevaisuudessa 
tämä budjettiesitys tulee jälleen nouse
maan ja elämään ja varmasti myöskin to
teutumaan suuremmassa määrin, kuin mitä 
~ ehkä tä:llä oouskunnan istuntokaudella 
toteutuu. 

Ed. R o sen b e r g: On myönillettävä, 
>että kaikista niistä tilaisuuksista, niistä 
budjetin läib.etekeskusteluista, joita tässä 
paikassa on viimeisinä vuosina käyty, on 
tämä tilaisuus monessa suhteessa aivan eri
koislaatuinen. Aivan erikoinen on se en
sinnäkin siitä syystä, että esillä olevan 
budjettiesityksen on tällä kertaa laatinut 
hallitus, jonkå jäsenet poikkeuksetta kuulu
vat sosialidemokraattiseen puolueeseen ja 
useimmat heistä ovat lisäksi puolueensa 
johtomiehiä. Hallitus kyllä itse aikoinaan 
astuessaan hallitusohjaksiin selitteli silloin 
>esiintyvänsä jonkinlaisena vapaamielisenä 

porvarillisena hallituksena, jonka pääasialli
nen tehtävä tulisi olemaan aukaista tietä 
yhteiselle keskustaan nojautuvalle kokoo
mushallitukselle. 'J}ätä Johannes Kastajan 
kutsumusta eivät kuitenkaan keskustassa 
olevat porvarit, joihin tämän pelastustyön 
piti kohdistua, ole ainakaan mainittavassa 
määrässä tunnustaneet eivätkä sitä myös
kään seuranneet. Voimme siis melko rau
hallisella omallatunnolla väittää, että bud
jetin on laatinut sosialidemokraattinen hal
litus, jonka tehtävänä on ollut porvariyh
teiskunnassa suorittaa tehtäviä, joihin ei 
puhtaasti porvarillinen hallitus olisi kyen
nyt. Mitkä nämä tehtävät ovat, siihen pa
laan myöhemmin. Mutta myöskin sosiali
demokraattinen puolue on pitänyt nykyistä 
ministeriötä sellaisena hallituksena, jonka 
tarkoitus on ollut toteuttaa sosialidemok
raattisia päämääriä ja taktiikkaa. Sikäli 
kuin tässä asiassa on riitaa ollut, on se 
riita keskittynyt siihen, että osa sosialide
mokraateista on katsonut hallituksen astu
neen remmiin ajattomalla aikaa, joten hal
litus ei nykyisen tilanteen huomioon ottaen 
ole kyennyt vastaamaan niitä odotuksia, 
joita sosialidemokraatit odottavat heidän 
asettamaitaan hallitukselta porvarillisessa 
yhteiskunnassa. Ja todistuksena siitä, että 
sosialidemokraatit todellakin pitävät tätä 
hallitusta omien tarkoitusperiensä toteutta
jana, on sekin seikka, että hallitus sai 
muuta,ma päivä sitten ryhmältä yksimieli
sen kehoituksen pysyä edelleenkin paikoil
laan. Se tahtoo toisin sanoin sanoa, että 
lausunto oli parhain luottamuslause, mitä 
hallitus voi toivoa omalta ryhmältään. Mitä 
taasen tulee käsiteltävänä olevaan budjet
tiin, niin ovat sosialidemokraattiset sano
malehdet ympäri maata koettaneet jo etu
käteen taittaa kärjen budjettiehdotusta vas
taan kohdistetulta kritiikiltä sillä teko
syyllä, että tämä budjettiesitys olisi vain 
hyvä sosialidemokraattinen esitys porvaril
liseksi budjetiksi. Tässä sopinee myös si
vumennen kysyä mitä muuta sosialidemok
raatit oikeastaan voivat aikaansaada. Ei
väthän he voi laatia mitään sosialidemok. 
raattista budjettia työväen valtiota varten 
siitä yksinkertaisesta syystä, että he, jos 
johonkin hallitukseen kuuluvatkin, sellai
sessa tilanteessa, jossa budjetti on laadittava 
työväen valtiolle, se hallitus on valtion ra
jojen ulkopuolella piileksivä vastavallan
kumouksellinen hallitus, jonka tehtävänä 
on kaikilla :mahdollisilla· keinoilla kumota 
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työväen valtion laillinen oikeusjärjestyz. 
Mitään sosialidemokraattista valtiota, missä 
tarvittaisiin sosialidemokraattista budjettia. 
ei taasen ole ollut eikä tule koskaan ole
maan, joten, hyvät herrat, voimme kai olla 
yksimielisiä siitäkin, että tämä budjetti 
yksinkertaisesti on sosialidemokraattinen 
budjetti, jossa punaisena lankana kulkee 
sama periaate, joka on määräävänä kaikessa 
muussakin sosialidemokraattien toiminnassa. 
Tämän periaatteen voimme lyhyesti määri
tellä seuraavalla tavalla: Vakauttaa ka<pita
lismia hankkimalla sille laajempaa. kanna
tusta työtätekevien kansanjoukkojen kes· 
kuudessa ja vapaamielisyyttä näyttelemällä 
tasoittaa tietä. kapitalismin etupyrkimysten 
toteuttamiselle ja lopuksi vahvistaa porva
riston sisä- ja ulkopoliittista asemaa vaka
vien kriisikansien varalle. 

Kieltää ei kuitenkaan voi, etteivätkö suuret 
ja laajat joukot työtätekevän väestön kes
kuudessa eläisi sellaisessa uskossa, että jo
tain pientä hyvyyttä voidaan aikaansaada 
sosialidemokraa ttienkin ollessa hallituk
sessa. Toivossa on hyvä elää, sanoo vanha 
sananlasku ja vaikkakaan ei kukaan tähän 
saakka ole voinut osoittaa, mitä hyvää ny
kyinen hallitus olisi, niiden 9 kuukauden 
aikana, jotka se on vallassa ollut, saanut ai
kaan, niin siitä huolimatta ei toivo ole tyy'l
tin kadonnut, sillä odotettiin, että ainakin 
talousarvion yhteydessä sosialidemokraatti-
nen hallitus tulisi jotain tekemään niiden 
lupausten mukaan, joita heidän johtomie
hensä eduskunnassa ovat niin runsain mi
toin antaneet. Niin ollen odotettiin tätä 
budjettia. mitä suurimmalla jä.nnityksell5. 
kautta maan. Olihan siihen oikeastaan pä
tevät syynsäkin. Asia on nimittäin siten, 
että talousarvio on se koetuskivi, jossa näh
dään, mikä kunkin hallituksen todellinen 
ohjelma on. Jokainen hallitus kykenee lu
paamaan paljon ja. laatimaan koreita ohjel
mia, mutta vasta talousarviolla voidaan mi
tata, kuinka täysipitoisia ohjelmat ja lurpa.uk
set ovat olleet. 

Silmäillessä tätä ikävää, numeroilla täy
tettyä kirjaa tulee vakuutetuksi siitä., että 
sen ääriviivat, niinkuin täällä jo on todis
tettu, ovat sangen onnistuneesti sovelletut 
tämän taantumusporvariston hallitseman 
maan tilanteeseen ja meillä valtiollisessa elä
massa löytyviin voimasuhteisiin. Tekele 
itse on sillä tavalla kokoonpantu, että sen 
voi sanoa puhuvan hyvää sosialidemokraat
tista kieltä. Tahitsee vain menopuolella 

viitata. puolustusministeriön ja sisäasiain
ministeriön pääluokkiin, joista jälkimmäi
sessä on ohranan määrärahat säilytetty ja 
edellisessä sotilasmäärä.rahat, lähipitäen 
yhtä suuret kuin ennenkin, ellei oteta ln-· 
kuun laivastomäärärahaa, jota tällä kertaa 
ei ole kehdattu budjettiin panna jo siitäkin 
syystä, että laivasto-rakennusbudjettia kos
keva laivastorakennusohjelma edelleenkin 
lepää eduskunnassa päättämättä. Samalla 
pyytäisin myöskin tässä yhteydessä reuna
huomautuksella kysyä, miksikä ei hallitm: 
ole tällä kertaa. toteuttanut pääminL3terin 
useampana vuonna kansanedustajan omi
naisuudessa tekemää vaatimusta, että bud
jettiesitys olisi jätettävä edustajien tarka ,_ 
teltavaksi joitakin aikoja ennen eduskun
nan kokoontqmista, sillä herra Tannerin 
omien sanojen mukaan ei voida edustajilta 
vaa:tim, e.ttä he muutamissa päå<vässä voisi
vat perehtyä niin paksuun kirjallisuuteen ja 
lisäksi kun tällä kertaa ei ole käsiteltävänä 
sellainen harma•a:n autio taantumushallituk-
sien toivottomuuden budjetti kuin ennen 
on ollut vaan päinvastoin sosialidemokraat
tinen budjettiesitys, jossa nyt tällä kerta& 
on joitakin keitaita, tosin vain kangastu.k
sina, mutta jotka kuitenkin tekevät sen 
jonkun verran vaikeammaksi selvittää. 

Toisena reunamuistutuksena saan lausua, .. 
että tuntee melkein mielihyvän tunnetta 
siitä syystä, että hallituksen esityksessä on 
tällä kertaa jätetty pois eräs lause, jonka 
tätä ennen tapasi taantumushallitusten vas
taavissa esityksissä. Jokainen taantumus
hallituksen rahaministeri on säännöllisesti 
väittänyt budjettiehdotuksensa olevan ra
kennetun säästäväisyysperiaatetta noudat
taen. Mutta siihen säästäväisyyteen on si
sältynyt myöskin joka. kerta sellainen peri
aate, jonka mukaan työtätekevien hyvin
voinnin, taloudellisen sekä henkisen edis
tyksen hyväksi on uhrattava mahdollisim
man vähän, mutta sen sijaan sotalaitokselle~ 
ohranalle ja. luokka.kaarteille jokainen kil
linki, joka voidaan saada irti yli välttämät
tömien menojen. Tämä esitys on tässä suh
teessa ainakin rehellinen. sillä siinä uhra
taan militarismille yli tarpeiden, mutta sitä 
ei verhota lillillään petollisilla lauseparHilla. 

Oikeastaanhan voisi väittää, että sotami
nisteri omalta osaltaan ennen eduskunnan 
kokoontumista jo on ollut ehkä liiankin 
avomielinen. Noin pari viikkoa sitten jul
kaisivat sanomalehdet erään sotaministerin 
selostuksen, joka oli annettu sen johdosta 
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että sotilasmenoja porvariston taholta oli 
väit€tty supistetuksi enemmän kuin tarve 
vaatii. Tåssä selostuksessa. herra sotami
nisteri väitti, että supistukset ovat johtu
neet siitä, että viime vuonna myönnettyjä 
määrärahoja. ei ole voitu tämän vuoden ku
luessa kaikkia käyttää sen tähden ettei ti
lauksia ja hankintoja ole voitu täyttää, eikä 
niitä voi saada täytetyiksi ensi vuoden ku
luessakaan. Tästä kai nyt saanee tehdä 
sen j()htopäätöksen, että herra sotaministe
rin osuus sotilasmenojen supistuksessa. joh
tuu tästä välttämättömyyden pakosta eikä 
suinkaan siitä, että sotaministeri yleensä 
harrastaisi sotavarustuksiin uhrattavien 
määrärahojen pienentämistä (Eduskun
nasta: Ne ovat siirtomäärärahoja!) Se 
että ne ovat siirtomäärärahoja, ei vaikuta 
tähän johtopäätökseen. 

Tarkasteltaessa tätä osaa budjetista, huo
maa kyllä, että supistus sotalaitokselle me
neviin rahasummiin nähden rajoittuu kä
sittämään sotaministerin ilmoittamia bud
jetin kohtia sekä sen lisäksi laivaston ra
kentamista, jota määrärahaa sotaministeri 
ei tietenkään, kuten äsken jo sanoin. ole 
voinut budjettiin viedä, koska laki edelleen 
lepää täällä eduskunnassa. 

Mitään sellaista ei budjetista löydy, jo3ta 
seuraisi sotilasmenojen pysyväistä su
pistusta, ja kuitenkin on eduskunta viimei
sellä istuntokaudella hyväksynyt päätöslau
seLman, jossa. hallitusta kehoitetaan otta
maan harkittavakseen, missä määrin soti
laitten palvelusaikaa voitaisiin ruveta ly
hentämään. Olisi odottanut sosialidemok
raattisen hallituksen käyttävän hyväkseen 
näin su()tuisaa valtakirjaa ja eduskunnan 
päätöstä seuraten ryhtyvän harkitsemaan 
ja harkinnan nojalla ehdottamaan palvelus
ajan lyhentämistä vaikkapa 6 kuukaudeksi, 
jolloin sotilasmäärärahoiSB~a olisi saatu tun
tuva ja ennen kaikkea pysyväinen vähen-
nys aikaan. · 

Viime vuonna, jolloin nykyinen päämi
nist€ri opp()Sition penkeiltä ankarasti ar
vosteli silloisen hallituksen budjettiesitystä, 
lausui hän periaatteenaan budjettia raken
taessaan olevan sen, että budjetti on saatet
tava tasapain()On. Jonkun aikaa senjälkeen 
joutui herra Tanner itse hallitukseen ja. sitä 
tietä toteuttamaan ennen mainitussa tilai
suudessa lausumaansa periaatetta, johon 
:periaatteeseen lisäksi kuului myöskin se, 
että köyhempään kansanosaan kohdistuva 

verotaakka on vähennettävä ja kapitalis
teille saatettwva suurrempi verotaakka kan
nettavaksi. Tarkastaessa esilläolevaa bud
jettia täytyy myöntää, että siinä todel
lakin on ryhdytty jonikun verraill tot:eut
tamaa,n sanottuja toimenpiteitä. Siinä 
mielessä se on todellakin parempi budjetti 
kuin ennen täällä esitetyt harmaan autiot 
toivottomuuden budjetit. 

Tulopuolella havaitsemme nyt budjetissa 
ensi kerran sen merkillisyyden, että siinä 
on välillistä verotaakkaa helpotettu ja hal
litus esittää sensijaan tulopuolta koroitetta
vaksi siten, että omaisuusveroa koroitetaan 
puolella entisestään. Tämä jos mikään on 
sellainen toimenpide, jota köyhä kaman
osa on varronnut jo useampia vuosia. Luul
tavaa on kuitenkin, että taantumusporvaris
ton enemmistö tässä eduskunnassa ei tule 
tällä kertaa .sellaista reformia sallimaan. 
Sen todisti jo äsken edistysmielisen - se 
tahtoo san()a sitaat€issa - puolueen eräs 
merkityksellisin jäsen, joka periaatteessa 
kyllä asettui kannattamaan kyseessäolevaa 
reformia, kuitenkin hyvään edistysmieli
seen tapaan liitt11en heti perään ,mutta"', 
joka. ,mutta" sisälsi sen, että reformi. on 
mahdoton toimeenpanna. Sekin lausunto 
siis todistaa, että porvaristo tähänkin mi
tättömään, todellakin mitättömään reformiin 
nä•hden on kauttaaltaan vastustavalla kan
nalla. Olisi juuri edistysmieliseltä puo
lueelta< vartonut jorukun verran toisenlaista 
esiintymistä. Täällä äsken jo viimeinen pu
huja todisti, kuinka itse asiassa koko se to
distusaineisto, minkä ed. Ryti käytti todis
taakseen, ettei kyseessäoleva reformi ole to
teutettavissa, asiallisesti ei ollut pätev~i. 
Kun muistaa, ·että edistysmielinen porva
risto kuitenkin vaalien aikana etupäässä 
käytti juuri tätä seikkaa kuin myöskin vil
jatullien alentamista pääasiallisena vaali
aseenaan, niin olisi luullut näitten lupaus
ten nyt näin vaalien jälkeen jonkun verran 
velvoittavan toisenlaiseen esiintymiseen. 
(Keskustasta: Vaalissa tuli kielteinen tu
los!) On kyllä totta, että vaalien tulos oli 
se, että edistysmielinen ryhmä väheni puo
lella. Se todistaa tietysti sitä, että valitsi
jat ovat aikoja sitten jo menettäneet uskonsa 
edistysmielisen puolueen ka,uniisiin fraasei
hin. Nyt on kuitenkin aika jolloin edistys
mielinen ryhmä Canossassa seisoen voi vielä 
tehdä katumuksen ja myöskin parannuksen 
ja kääntää suuntaa jonkun verran. Kun 
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nam on, niin tuntuu siltä, että se koroitus, 
mikä tällä tavalla on yritetty saada aikaan 
tuloissa, ei tule toteutumaan. 

Sama asia on myöskin erääseen toiseen 
koroitukseen nähden, ne koskevat rautatie
tariffeja. Täällä on oikeiston taholta jo 
kritilwitu kyseessäolevaa koroitusta, ja mi
nun IIDielipiteeni mukaan noin työväenkin 
näkökannalta katsoen ei tämä koroitus suin
kaan ole onnistunut. Asia on nimittäin si
ten, että •se välillisten verojen helpotus, 
johonka sosialidemokraattinen hallitus täh
tää viljatullien poistamisella y.m. siihen 
kuuluvien nimikkeitten alentamisella. ei 
saavuta tarkoitustaan juuri sentähden ·että 
vasemmalla kädellä toista tietä ikäänkuin 
tuodaan takaisin tuo välillinen veroitus. 
Täytyy nimittäin muistaa, että raut'ltie
rwhtien koroitus vaikuttaa aiva;n kuin vero. 
Jos nyt todellakin viljatullit poistettaisiin 
ja tämän kauttw leivämhinrta jonkun verran 
laskisi, niin tästä ei suinkaan ainakaan sisä
maassa asuvalle väestölle ole minkäänls.ista 
hyötyä siitä yksinkertaisesta syystä, että 
tariffien koroitus kuitenkin koroittaa leivän 
hintaa ja sitä enemmän mitä pidemmäll~ 
vilja on s~sämaahan kuljetettava. Asialli
sesti tämä oikeastaan on suurempi vääryys 
kuin itse viljatullit, sillä se asettaa maan 
köyhemmän väestön vaikeampaan asemaan 
ja sensijaan rannikolla asuva väestö, jolla 
toimeentulomahdollisuudet ovat paremmat, 
joutuu yksinään nauttimaan kyseessäolevaa 
helpotusta. Täytyy myöskin muistaa, että 
nämä molemmat koroitukset, omaisuusvero-
koroitus 100 % :lla ja liikennetulon koroitus, 
jotka yhteensä tekevät pyörein luvuin 2/fl 
miljoonaa markkaa eli lähipitäen saman 
summan, kuin mihinkä menopuolen ylitys 
päättyy, ovat sellaisia toimenpiteitä, joiden 
hyväksymisestä riippuvat ne sosiwliset 
uudistukset, jotka tässä1 budjetissa esiinty
vät sellaisena erikoisena sosialidemokraatti
sella ohjelmanumerona, josta puolueen sa
nomalehdissä ja täälläkin pidett\än n.iin 
suurta ääntä. Jos hallitus todE-llakin tah
too ne läpiajetuksi, olisivat ne paremmin 
ankkuroitava esitykseen, kuin mitä nyt on 
tehty. Nyt ne jäävät yksistään riippumaan 
siitä, voicliaanko kyse€SSäDlevaa verouudis
tusta ja liikennetuloja koroittaa. Jos nämä 
molemmat esitykset kaatuvat, niin siinä ta
pauksessa kaatuvat myöskin ne uudistuk
set, jQita budjetissa esitetään. 

Åsken mainitsin jo siitä, että tähän Yero
uudistukseen .kuuluu sitä paitsi se, että ny-

kyinen hallitus ehdottaa välillisen vero
kuorman helpottamista poistamalla osan 
tulleja ja alentamalla toisia. Huomautin 
jo siitä, että mitä viljatullien poistamiseen 
tulee, niin se ·ei ole onnistunut. Sitten on 
myöskin poistettu makeisvero ja tulitikku
vero. Näistä molemmista edistysmielisen 
puolueen edustaja, johtaia Ryti väitti, että 
molemmat ovat epäonnis\:uneita. Minä us
kon puolestani, että ne eivät suinkaan 
ole niinkään epäonnistuneita. Olkoonpa 
vaan, että tulitikkuja joutuvat käyttämään 
myöskin tupakanpolttajat, mutta onko nyt 
syytä verottaa juuri tupakanpolttajia sen 
enempää kuin muitakaan. Ja lisäksi kui
tenkin köyhissä työläispiireissä, siitä huo
limatta, poltetaanko siellä tupakkaa tai ei, Dn 
tulitikkuihin menevä menoerä tarpeeksi 
suuri vuoden mittaan, niin että mitään 
syytä sellaisen kulutusveron ylläpitämiseen 
ei ole. Makeisvero, sekin kohtaa useim
missa tapauksissa köyhää työtä tekevää 
luokkaa sangen raskaasti. Täytyy muis
taa, että köyhässä kodissa, torpan mökissä 
tuollainen makeinen on lapsille usein terve
tullut asia. Siihen uhraa köyhä äiti usein 
viimeisen pennosensa saadakseen edes ker
ran viikossa lapsilleen jotakin hyvää. Tämä 
ei suinkaan ole mikään onnistunut vero-ob
jekti. Päinvastoin, sillä joka tapauksessa on 
selvää, että näistä vähäisistä, sanoisinko, 
iloista, mitä tällainen makeinen tuo lap
sille, eivät perheen äidit tule luopumaan. 
Mielestäni siis tämän veron poistamisessa 
on onnistuttu. 

Palatakseni vielä kerran takaisin noihin 
rautatietariffeihin, niin olen pakoitettu 
vielä kajoamaan niihin hiukkasen lähem
min siitäkin syystä, ettei nykyinenkään 
hallitus tietääkseni ole katsonut tarpeelli
seksi ainakaan tähän mennen tuoda edus
kunnalle harkittavaksi kyseenalaista asiaa, 
vaikka saman hallituksen jäsenet kiven 
kovaan ennen täällä eduskunnassa ovat 
vaatineet, että tällaiset rahasääntöä koske
vat asiat ovat tuotavat eduskuntaan. (Mi
nisteri Ryömä: Kyllä tuodaan!) No sitä 
parempi. Mutta vaikka niin on, se on joka 
tapauksessa liian myöhään sentähden, että 
niinkuin jo äsken sanoin, uudistukset, joita 
hallitus ehdottaa tässä, ovat ankkuroidut 
juuri tämän kysymyksen yhteyteen. Olisi 
ollut siis syytä tätä ennen hankkia v.ar
muus siitä•, oruko mahdollisuutta tällaiSJell 
tariffikorotukseru l&piajamiselle tai ei. 

Sitten on vielä eräs seikka, johonka tah-
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toisin kiinnittää huomiota. Tuntuu hiukan 
siltä, että valtioneuvosto ei itsekään ole 
tarpeeksi harkinnut kyseessä olevaa asiaa. 
Muutama päivä sitten oli sanomalehdissä 
luettavana rautatiehallituksen selostus 
omasta osuudesta tässä koroitusjutussa. 
Silloin siinä oli m.m. seuraava todellakin 
sangen mielenkiintoinen kohta. Siinä ni
mittäin sanottiin, että rautatiehallituksen 
tietoon oli tullut ennenkuin ehdotus tarif
fien koroituksesta oli tullut valmiiksi, että 
valtioneuvosto oli budjettiin ottanut 100 
miljoonaa lisää tuloja uuden koroituksen 
varalle. Silloin, sanottiin siinä selostuk
sessa, riensi rautatiehallitus täydentämään 
tuota laatimaansa ehdotusta, niin että jolla
kin tavalla saataisiin ne vastaamaan valtio
neuvoston asettamaa summaa. Tästä joh
duttiin sitten saman selostuksen mukaan 
siihen, että katsottiin tarpeelliseksi koroit
taa myös paikallisen matkustajaliikenteen 
tariffia jonkun verran. Mitenkä on nyt 
tällainen ymmärrettävä? Pistääkö halli
tus noin vain summarontikkaa budjettiin 
tulopuolelle summia, joista ei ole tehty en
nakkolaskelmia ja vasta senjälkeen osasto
hallitukset saavat tavalla millä hyvänsä 
katsoa, mistä luulevat saavansa tuollaisen 
summan kokoon, Tällainen menettely ei 
ole puolustettavissa koska, kuten yllä osoi
tettiin, sillä kallistetaan etupäässä kulutus
tarpeiden hintoja. 

Perustellessaan rautatietariffien koroi
tuksia lausuu hallitus, että tariffit meillä 
ovat alhaisemmat kuin muissa maissa ja pe
rusteluihin liitetyssä taulukossa osoitetaan, 
että todellakin näin on. Sellainen väite 
noin ylimalkaisesti lausuttuna ei kuiteP
kaan oikeastaan todista mitään ja työvll.en 
näkökannalta katsottuna on heillä hyvin 
vähän lohdutusta siitä, että tariffit muissa 
maissa ovat korkeammat, koska hekin oival
tavat sen seikan, että palkkataso näissä 
maissa on sopeutunut kuljetuskustannusten 
mukaiseksi. Täällä ei ole niin asianlaita ja 
tariffien koroitus siis tietää realipalkan 
pienentämistä. 

Lisäksi voi panna merkille, että hallitus 
tariffikoroituksessaan suojelee vientitava
roita, toisin sanoen suurkapitalisteja. 
Niinpä ottaakseni vain yhden esimerkin itse 
budjetin perusteluista maksaa Suomessa 
koroitetun tariffin mukaan 100 kilon kulje
tus 200 km :n matkalta viljaa kuljetettaessa 
80 Saksan pfennigiä ja sanomalehtipape
rin kuljetus saman verran, Ruotsissa taulu-

kon mukaan on suhde samanlainen,. siellä 
maksaa siis viljan kuljetus samalta mää
räitä ja matkalta saman verran. Norjassa 
sensijaan nousee paperin kuljetus 14 pfen
nigiä kalliimmaksi Mmalta matkalta ja 
Ta-nskassa kokonaista 50 pfennigiä jru Sak
sassru 1<2 pfennigiä. iSamanlail!len on suhde 
vertaillessa toisiinsa perunain ja hiomo
puun tai viljan ja hiomopuun kuljetusta. 
Työläisten näkökannalta katsottuna olisi 
hallituksen pitänyt koroittaa tariffia, jos 
se tarpeellista on, etupäässä vientitavarain 
kustannuksella ja jättää kulutustavarat 
,toista.iseksi rauhaan, sillä niistä 'Pitävät kyllä 
aikanaan taantumushallitukset huolen. 

Syventyessään näihin hallituksen vero
reformeihin huomaa, että niiden sisältö ei 
olekaan niin kaunis, kuin mitä ne pinnalta 
tarkastaessa lupaavat. Ne ovat sillä tavalla 
rakennetut, että kärki joka tapauksessa suu
relta osalta kohdistuu työtätekeviin luok
kiin ja kapitalistit pääsevät vapaiksi. 

Omaisuusveroa koskevaan reformiin en 
tahdo tässä yhteydessä puuttua sen enem
pää, koska se kysymys tulee esille toisessa 
;y'hteydessä, mutta niin paljon tahtoisin kui
tenkin sanoa, että. hallituksen olisi pitänyt, 
kun se kerran sille tielle lähti, heti astua 
askeleen pitemmälle. Mielestäni pahin vika 
omaisuusverolakia koskevassa ehdotuksessa 
on se, että hallitus ei ole koroittanut tulo
veron ylärajaa. Suuromaisuudet ovat vii
meisinä vuosina keskittyneet ja niiden ar
vot ovat kohonneet niin paljon, että meillä 
ei enää ole syytä pysäyttää ylärajaa 30 mil
joonan vaiheille. Sen olisi hallitus sangen 
hyvin voinut koroittaa ja toiselta. puolen 
olisi ollut syytä hallituksella tarkastaa 
eikö samalla kertaa olisi voinut alarajaa 
jonkun verran korottaa. On kyllä totta, 
että omaisuusvero alasummien kohdalla on 
verrattain mitätön ja ettei se suurestikaan 
tuloveron osuutena vaikuta esim. maatalou
·teen, mutta maatalous, etenkin pi·enviljelys, 
taistelee sentään siksi suurien vaikeuksien 
kanssa, että pienikin verolisäys tuottaa 
sille haittaa. Ja ennen kaikkea olisi ollut 
huomattava se seikka, että jos todellakin 
tahdotaan onnistua omaisuusveron koroi
tuksella, on sen taakse saatava juuri pien
viljelijäluokka. Tällä tavoin kun heidän 
omistustaan ei ole otettu lukuun verorefor
meissa, ei ole saatu aikaan sitä tarvittavaa 
psykologista .tilannetta, mikä ta:rvitaan 
tällaisten reformien aikaansaamiseksi. Tässä 
,mielessä minusta tuntuu, että hallituksen, 
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niinkuin äsken sanoin, olisi pitänyt astua 
askel eteenpäin. 

Tarkastellessa hallituksen tulopuolta 
yleensä, tuntuu siltä, kuin se olisi jonkun 
verran pingoitettu. Hallituksessa näkyy, 
päinvastoin kuin herra Ryti tahtoo täällä 
,väittää, vallinneen erinomaisen optimistinen 
mieliala. Metsähallituksen hankinnoista ja 
liikeyrityksistä lausuu hallitus perusteluis
saan, että tulot niistä ovat nousseet vuodelta 
1926 verrattuna lähinnä edelliseen n. 13 
miljoonalla ja vuodelta 1927 ne ovat nous
seet lähes 12 miljoonalla, mutta vuodelle 
1928 arvioi hallitus niiden nousevan aina 
90 miljoonalla markalla. Mitään syytä täl
laiseen äkkinäiseen kohoamiseen ei hallitus 
esitä. Mahdollista on, että tä11ainen kohoa
minen voi tapahtua, mutta kyllä silloin täy
tyy olla hyvin varma siitä, että kansainväli
set markkinat ulkomailla edelleenkin kehit
tyvät niin nopeasti kuin mitä ne viime vuo
sina ovat kehittyneet. Omasta puolestani 
en ole suinkaan vakuutettu, että näin on. 
Englannin talouden elpyminen Englannin 
pitkäaikaisen hiililakon jälkeen ei tule jat
kumaan siinä tempossa, missä se jo viimei
senä vuotena on jatkunut ja kuitenkin juuri 
,puutavaramarkkinamme ovat sangen kiin
teässä yhteydessä Englannin talouden 
kanssa. Nyt jo se osittainen depressioni, 
jonka näemme Europan kapitalistimaiden 
taloudessa, osoittaa, että~ päinvastoin voi 
ensi vuonna tilanne kansainvälisillä mark
kinoilla muuttua, ja silloin luullakseni met
sähallituksen laskelmat ja valtioneuvoston 
näihin laskelmiin perustuvat johtopäätök
set 'eivät pidä paikkaansa. Olisi siis ollut 
,syytä :hallituksella jonkun verran tarkistaa 
näitä numeroita ja olla jonkun verran varo
vaisempi tähänkin summaan nähden, sitä
kin suuremmalla syyllä kun hallitus lisäksi 
ehdottaa Siuron sa:haa lakkautettavaksi. 

Samaa voidaan sanoa myöskin hallituksen 
arvioinnista alkoholiliikkeestä saataviin tu
loihin nähden. Kuluvan vuoden budjetissa 
on tällä momentilla 85 miljoonaa pyörein 
summin, mutta hallitus ehdottaa ensi vuo
deksi merkittäväksi tuloa aina 119 miljoo
naan saakka. Samalla aikaa kuitenkin, 
niinkuin tiedämme, hallitus on antanut 
eduskunnalle esityksen sellaisiksi muutok
siksi voimassa oleva,an :kieltolakiin, jotka 
fmuressa määrässä supistavat luvallista al
koholikauppaa. Näin ollen olisi mielestäni 
ollut viisaampaa hallitukselta olla merkitse
mättä kyseessä olevalle momentille enempää 

kuin sen 85 miljoonaa markkaa, joka on 
kuluvan vuoden budjetissa. 

Samanlaista kunnioitusta· herättävää op
timismia tapaamme myöskin niillä momen. 
teilla, joissa esitetään valtion hyväksi ensi 
vuonna arvioidut tulot rikkihappotehtaasta 
ja Outokummun kuparikaivoksilta. Siinä 
tapauksessa, että valtio todella saa budjetissa 
edellytetyt summat näiltä laitoksilta, niin 
hyvä niinkin, mutta näin etukäteen bud
jettiin asetettuna., on vaikutus sellainen, 
että hallituksella. on ollut tavattoman vaikea 
saada tasapainoa aikaan. Tämä seikka 
muuten selvittää hallituksen menettelytavan 
sen korottaesoo tulQSiumma'a rallltla.ti~liiken
teen; kohdalla. Mutta sellainen !budjetin 
tasausyritys on jo, tahtoisin sanoa, silmän
kääntötemppu, joka ei vakuuta ketään. 

Sikäli kuin buljettia olen silmäillyt, niin 
olisi mielestäni ollut paljon edullisempaa 
,sellainen :budjetin 'tasaus, joka. olisi tapwh
tunut menopuolta supistamalla. Sellainen 
menettely olisi ollut sopusoinnussa sosiali
demokraattien aikaisemman sanahelinän 
lmnssa. Siitä! olisi ollut etu, ette~ so
sialidemokraattisen ryhmän jäsenten halli
tuksessa ollen olisi tarvinnut menetellä. toi
sin kuin mitä eduskurunassa: a,ikaisemmin 
ovat puhuneet. Puolustusministeriön pää
luokan kohdalla olisi voinut vähentää me
noja. vielä sangen tuntuvasti, samoin myös
kin sisäministeriön pääluokan kohdalla ja 
yleensä voidaan sanoa, että supistuksia olisi 
voitu saada aikaan useamman pääluokan 
kohdalla ilman suurempaa haittaa. Siinä 
.tapauksessa, että näin olisi menetelty, olisi
vat budjetissa edellytetyt yhteiskunnalliset 
uudistuskysymykset saaneet varmempaa 
pohjaa ja ne olisi sangen suurella menes
tyksellä voitu uittaa kovalle maalle. Nyt 
sensijaan ovat sellaiset laajakantoiset ja 
kansan työtätekeväitä enemmistöltä har
taasti halutut uudistukset kuten vanhuuden 
eläkelaki ja sairausvakuutus tuomittu sei
somaan ja kaatumaan, niinkuin äsken sa
noin, hallituksen ehdottaman omaisuusve
ron ja rautatietariffin komituksen mukana. 
'L'oistan vielä sen, että vää.rin on asettaa täl
laiset tähdelliset kysymykset näin heikko
jen naulojen varaan riippumaan, mutta asia 
taitaa sittenkin lopullisesti olla niinkuin 
Ruotsissa ilmestyvä lehti ,Dagens N yhe
ter" kirjoitti joitakin aikoja sitten. Siinä 
nim. väitettiin, että tämä budjetti on sosia
lidemokraattisen hallituksen ,joutsen-
1 a u 1 u", jolla se tahtoo esittää hiukan so-
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sialismiakin, voidakseen kunniallisella ta
valla kuolla, senjälkeen kun pitkän aikaa 
Dn saanut hoidella taantumusporvariston 
toimitusministeriön tehtäviä. Minun mieli
piteeni asiasta on kuitenkin se, että jout
senlauluksi tämä tekele on liian huono, ellei 
nyt sosialidemokraattiseen joutsenlauluun
kin kuulu esittää asiat samanlaisessa kie
rossa suhteessa, joka on vallitsevana sään
tönä sosialidemokraattien käytännöllisessä 
politiikassa. 

Olen tähän mennen esittänyt muutamia 
näkökohtia, jotka pääasiallisesti koskevat 
budjetin tulopuolta. Mutta tämä sosialide
mokraattisen työväen hallituksen talousar
vio on menopuoleenkin nähden erinomaisen 
kuvaava asiakirja, t.s. todistuskappale siitä, 
miten uslrollisffiti nykyinen hallitus seuraa 
taa:ntumuiksen avaamaa tietä, vieläp•ä sel
ladstai tietä.,. jokaJ työtä tekevässä väes
tössäi herättä1ä mitä v·akavintal huolestu
mista. Esimerkkinä sellaisesta yhteisym
märryks€stä otan tässä tulo- ja menoarvion 
pari kohtaa, nim. sen käsityksen, mikä so
sialidemokraateilla näyttää olevan n. s. 
maan puolustukseen nähden ja ulkoasiain
ministeriötä koskevan kohdan. Va:ikh halli
tuiS on maan puolustuksen nimellä tunnet
tuja asevarnsteluja eräissä suhteissa. hiukan 
rajoittanutkin, niin tällainen rajoittaminen 
ei tule olemaan mistään merkityksestä. Mi
nulle huomautettanee, että ovathan sotilas
menot tässä menoarviossa niin ja niin monta 
miljoonaa markkaa pienemmät, miksei sillä 
olisi merkitystä.. Sotaministeri Heinonen on 
tavallaan jo vastannut, niinkuin äsken sa
noin, sanomalehdissä tähän kysymykseen 
kiirehtien selittämään, että sotalaitoksen 
menojen supistaminen on enemmän teknil
listä kuin asiallista laatua ja että hallitus 
päinvastoin on lisännyt armeijan hävitys
tehoa ilmaiinvoimien vahvistamisen kautta. 
Kaikesta päättäen tämä pitää paikkansa. 
Oleellista muutosta ei nykyisen hallituksen 
aikana ole tapahtunut ja sotalaitoksen me
nojen supistaminen menettää näin ollen siis 
kaiken näennäisenkin merkityksensä, kun 
tarkastamme onko hallitus tehnyt mitään 
luodakseen terveitä edellytyksiä sotilasras.i
tusten vähentämiselle. Joudumme tässä 
vastakkain hallituksen ulkopolitiikan 
kanssa ja nimenomaan tässä suhteessa näyt
tää yhteisrintama taantumuksen ja sos.dem. 
hallituksen välillä vain entisestään vahvis
tuneen. 

Ulkoasiainministeriön pääluokkaa btsel-

lessa näemme siinä tärkeitä korotuksia ulko
mailla olevia lähetystöjä koskevassa luvussa. 
Vaikkakaan .nä,mä koroitukset eivät niin suu
ria oJe, ne kuitenkin koskevat sellaista asiaa 
ja sellaista budjetin osaa, josta tahtoisin sa
noa, että siitä ei r11pu ainoastaan budjetissa 
esitettyjen uudistuksien kohtalo vaan koko 
kansamme tulevaisuus. Minusta: tuntuu, että 
juuri tähän kohta.an on kiinnitettävä ehkä 
suurempaa huomiota kuin mitä siihen ennen 
on kiinnitetty tai airnakin yhtä suurta huo
miota kuin mihinkä muuhun budjetinosaan 
tahansa. Näin ollen pyydänkin saada hiu
kan lähemmin kosketella asianomaista pää
luokkaa ja sii111ä yhteydessä esittää todistus
aineistoa, näyttääkseni, että tässä suhteessa 
olisi valtiDv&rainva:liokunnan huolellisesti 
ta.rkastettava näitä menoeriä, sillä oman va
kaumukseni mukaan nämä menoerät käytel
lään ta·rkoitn:ksi~n, joista tulevaisuudessa: ·on 
maallemme mitä vahingollisimmat seurauk
set. 

Herrat hallituksen öäsenet näyttävät pitä
väm muuten aivan luonnollisena edellisten 
hallitusten arveluttavan perinnön vaalimista. 
Meillä on niiltä periilltönä budjetissa, niin
kuiru näemme, suhteettoman kallis ja useissa 
,tapauksissa varsin arveluttavaan suuntaan 
kasvanut 11lkomainen edustus. Sitä ovat 
ta·antumuksell:iset hallitukset pyrkineet laa
jentamaan sellaisia näkökohtia silmälläpi
täen, joita. sos. dem. eivät ole itsekään aina 
katsoneet voivansa hyväksyä. Esilläoleva 
elhdotus ulkoa.siainmi.nisteriön kohdalta osoit
taa nyt, että ha.llituksella ei ole ollut mitään 
ronistuttamista enempää Suomen ulkorpolitii
kan aikaisempaan suuntaan kuin sen kustan
,nuksiinkaan nähden. Päinvastoin. Jos 
otamme asian aluksi puhtaasti taloudelliselta 
kannalta, huomaamme, että nykyinen halli
tus on runsaammalla kädellä kuin edeltäjän
sä ja,kanut valtion varoja ulkomaisiss,a: lähe
tystöissä ja konsulaateissa oleville virkamie
hille. Näiden virkamiesten pailkkausmenot 
nousevat ehdotu.ksen mukawn eräissä tapauk
sissa aina 400,000 markkaan henkeä kohti. 
Edelleen orr tehty huomattavi•a lisäyksiä 
ulkoministerin ,päivällismhoihin, ministeriön 
diplomaattikokelaiden ulkomaanmatkoihin, 
Jähetystöjen epämääräisiin tarverahoihin, 
ti.lapäisluonitoisen diplomaattisen juonitte
lun rahoittamiseen j. n. e., joten lisäykset 
nousevat lähes pariin milj. markkaan. Huo
limatta edellisen vastapainona esitetyistä vä
ihennyksistä, nousevat vwltion menot tämän 

' 
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pääluokan kohdalla entistä suurempaan 
summ~an. 

Minä haluaisin tietää, ovatko hallituksen 
jäsenet siinä käsityksessä, että he tämänta
paisella talouspolitiikalla helpottavat työtä
tekevän väestön raskasta taloudellista taak
kaa? Eikö tässä ole kysymys sellaisen vir
kamieskunnan leivän .lisäämisestä, joka on 
ja joka tulee olemaan viimeiseen saakka viha
mielinen maan työtätekevien luokkien pyr
kimyksille ja joka sitäipaitsi on valmis työs
kentelemään edustamansa maan todellisten 
etujen vastaisesti, milloin porvariston luok
kaedut nii'Il vaativat. 

Erikoista huomiota ansaitsevatkin hal
lituksen edesottamiset ulkopolitiikan alalla. 
Jo muutamat ulkoministeriön kohdalle mer
kityt menoerät osoittavat, mitä tietä meidän 
sosialidemokraattimme haluavat kul'jetta
van. Hallituksen selonteossa mainitaan, 
että ministeriössä palveleville virkamiehille 
on varattava tilaisuus enemmän perehtyä 
kansainliiton toiminnan eri puoliin. Sveit
sin J.iihetystölle, joka vielä pari vuotta sitten 
tuntui olevan niin pienestä merkityksestä, 
että silloisen hallituksen ulkoministeri ei 
katsonut voivansa esittää erikoisen lähetys
tön perustamista sinne, esittää hallitus nyt 
ostettavaksi omaa taloa. Sos.dem. hallitus 
näyttää siis pitävän Suomelle erikoisen on
nellisena sekaantumista. Kansainliiton poli
tiikkaan ja talousarvioesityksessään yrit
tää vara,ta: siihen tarvittavat ~ahat. Sosiali
demokraattinen hallitus on tässä suhteessa 
odottamattoman innokkaasti astunut edel
täjäinsä jälkiä ja jättänyt kokonaan huo
mioonottamatta monet varoitukset, joita tä
män maan työväki ja useiden naapurimai
den sanomalehdet ovat sille osoittaneet. 

Kun sos.dem. hallitus astui toimeensa, 
odotettiin työväen taholta ennen kaikkea, 
että suhteet Neuvosto-Liiton ja Suomen 
välillä vakiinnutettaisiin turvasopimuksen 
kautta. Odotettiin hallituksen alotetta kes
keytyneiden neuvottelujen jatkamiseksi. 
Niin ei kuitenkaan tapahtunut. Sensijaan 
yritti hallituksen äänenkannattaja levittää 
maailmalle tietoa siitä, että neuvottelujen 
jatkaminen ei riippunut Suomen liallituksen 
tahdon puutteesta, vaan siitä, että Neu
vostOo--Venäjä ei näyttänyt halukkaalta 
niitä jatkama·an. Herra Voionmaa oli kui
tenkin pakoitettu ilmoittamaan, että halli
tuksessa ei oltu neuvottelujen jatkamisesta 
edes virallisesti keskusteltu, vaikka .asiaan 
samaan aikaan kiinnitettiin kaikkialla 
suurta huomiota. 

' 

---------------

l\futta sensijaan teki hallitus jotain 
muuta. Ruotsalaisten lehtien välityksellä 
saatiin tietää, että hallitus oli ,maan tur
vaamiseksi" päättänyt kääntyä Kansainlii
ton puoleen ja tehnyt sen sellaisella tavalla, 
että se herätti huolestumista ulkomaillakin. 
Niinpä helmiikuun lopul1a kirjoitti herra 
Backlund, eräs Ruotsin sos.dem. puolueen 
,tunnetuimpia ulkopoliittisia asiantuntijoita, 
Suomen sosialidemakraattisen hallituksen 
politiikasta seuraavaa: ,Erich ja Holsti, 
kaksi suomalaista diplomaattia, jotka ovat 
vuosikausia toimineet Itämerenmaiden lii
ton muodostamisen hyväksi Neuvostoliittoa 
vastaan Kansanliiton kehyksissä, on va<lit.tu 
Suomen hallituksen edustajiksi neuvottelui
hin, jotka alkavat maaliskuun 2 päivänä 
Genevessä Karrs:ainliitoni finanssikomitean 
kanssa ja koskevat aseiden h a n
kintaa luotolla Kwnsainliiton 
välityksellä Suomelle ja Ra 1-
t i a ll e s o d a n s a t t u e s s a N e u v o s
t o l i i t o n k a n s s a." Samalla kertoo 
herra Backlund että Ruotsin sanomaleh
distö on asettunut varsin kielteiselle kan
nalle herra Erichin diplomaattisiin tehtä
viin Ruotsissa ja ettei sitä näytä miellyttä
vän tällä alalla suoritettava herkeämätön 
toiminta Helsingissä, Tukholmassa, Parii
sissa, Lontoossa ja Genevessä_. Tämän paJ
jastuksen johdosta oli sos. dem. hallituk
sen luovuttava siitä salaperäisyydestä, jolla 
asiaa oli hoidettu. Herra ulkoministeri oli 
pakoitettu antamaan ,selityksensä", joka 
päinvastoin vahvisti sen, mitä ruotsalaisten 
lehtien välityksellä oli saatu hallituksen 
diplomaattisista juonista tietää. Voionmaa 
tosin yritti kiertää kysymystä sellaisilla se
lityksiUä, että Erich ja; Holsti ovat Gene
vessä järjestämässä aivan viatonta taloudel
lista turvaa uhatussa asemassa oleville 
maille vaaran hetkellä, jotta näillä mailla 
olisi mahdollisuutta vähentää rauhanaikai
sia sotavoimiaan. Mutta samassa ,selityk
sessään" ulkoministeri tunnustaa kuitenkin, 
että ,- - täytyy hankkia turvaa .ia tu
i!rea, toisin sanoen takeita rauhan säilymi
selle Kansainliitost31,. joka tällä hetkellä on 
ainoa sellainen, joka tällaisia takeita voi an
taa" Tärkeätä tässä on se, että sos.dem. 
ulkoministeri on tunnustautunut tämän Kan
sainliitolle tehdyn aloitteen innokkaaksi kan
nattajaksi.. Sos.dem. hallitus kokonaisuudes
saan ja nimenomaan herra ulkoministeri ova.t 
samalla paljastaneet käsityksensä sii-tä, että 
Suomen ainoa vihollinen on muka Neuvosto
liitto ja että Neuvostoliiton kaikkia yrityk-
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siä turvata rauha itäisellä rajalla on kier
rettävä ja sensijaan etsittävä suurten impe
rialistien maiden tukea. 

Loogillisena jatkona tälle Suomen kan
nalt3! katsoen maai1manlopun politiikalle 
teki sos.dem. hallitus uuden otteen, jonka 
ta:rkoituksena lierue ollut Kansaliuliiton im
perialistisille isännille osoittaa, kuinka har
taasti täällä toivotaan Neuvostoliittoa vas
taan suuntautuvan valtioliiton syntymistä. 
Viime kesäkuun puolivälissä lähetti halli
tus kailmssa hiljaisuudessll! kirjelmän Kan
sainliitolle ja valittelee siinä niitä vaikeuk
sia, joita hyökkäämättömyyssopimusten 
solmiaminen kDhtaa sellaisten valtioiden 
kanssa, jotka eivät kuulu tai haluakaan 
kuulua Kansainliittoon. Tässä kirjeessään 
esittelee sos.dem. hanitus otetta1vaksi Katu
sainliiton jäsenvaltioiden kesken esille ky
symyksen erikoissopimuksen solmiamisesta 
sellaisten valtioiden kesken, jotka ovat sa
manlaisessa asemassru kuin Suomikin. 
Edelleen tässä varsin kuvaavassa asiakir
jassa viitataan siihen, että sellaisen erikois
sopimuksen solmiaminen: helpotta~si Kan
sainliiton tehtävää määrätä, kuka tulee so
dan syttyessä olemaan hyökkäävä ja kuka 
puDlustava puoli, t. s. että tuomarinvaltuu
det jo ennakolta varattaisiin- sanDkaamme 
suoraan - e ru g l a n: t i I a ~ s e ru i m p e
ri a l i s m i n käsiin. Vaikka sos.dem. hal
litus ei mainitsekaan tämän yhteydessä 
Neuvostoliittoa, Dn ilmeistä, että valittelu 
vaikeuksista ja erikoisen valtioliiton muo
dostaminen ovat välittömässä yhteydessä 
sen käsityksen kanssa, jonka mukaan Neu
vostoliitto kaikista rauhaa harrastavista 
yrityksistään huolimatta on 1Suomen vi
hollinen. Muulla tavalla minä en voi ny
kyisen hallituksen ajatuksenjuoksua ym
märtää, sillä minun tietääkseni ei Suomella 
ole muuta sellaista na:a:puri:a, joka olisi pe
riaruttoollisesti a:settunut Kansainliittoon 
nähden kielteiselle kannalle. Tämä käsi
tys 'On vallalla myöskin ulkomailla. Saksalai
se'Dl lehden ,V ossisehe Zeitungin" Geneven 
kirjeenvaihtaja kirjoittaa hBti Suomen hal
lituksen ikirjeen tultua julkisuuteen, että 
,kirjelmä tekee ehdottomasti sen va:ikutuk
sen, että Neuvostoliittoa vastaan suunite'l
laan kiertotietä muodostettavaksi va1tioiden 
liitto, joka Dn toista tietä käyttäen kä:riSinyt 
haaksirikon' '. 

Mitä tästä on sanottava Y Millä tavalla 
sos. dem. ulkoministeri ensinnäkin !a:Bet
taa nämä hallituksen otteet sopusointuun 

sen ·pBriaatteen kamssa, jiOOllka mukaan salai
sesta diJplomatiasta: on luovuttava ja jota 
muist~akserui herrojen oma puolue aina on 
varsin tarmokkaaSti julistanut. Meillä on 
tässä joukko tapauksia, jotka ovat mitä ku
vaavimpia salaisen juonittelun näytteitä, 
ja minkälaisen juonittelun~ Viimeksi kos
kettelemani asiakirja - sekin ensiksi ulko
ma.alaisten sanomalehtie~ valjastama -
osoittaa, .että meidän sosiaJidemokra;attin.en 
hallituksemme yrittää Kansainliitootll! muo
dostaa suoranaisen hyökkäysliiton sellaisia 
valtioita vastaan, jotka eivät ole Kansainlii
ton jäseniä, t. s. ,lähinnä Neuvostoliittoa 
vasta\!l.n. 1Sos. dem. hallituksen ilmeisenä 
tarkoituksena kaiken tapahtuneen ;perus
teella voidaan pitää rajaraidan noStamista 
Neuvostoliiton ja Suomen välille. Ja siinä 
hallitus tuntuu onnistun.e.en täyde11is€sti. 
Mutta seUainen politiikka ei ole sitä poli
tiikkaa, joka \tulisi turvaamaan tämän maan 
rauhallisen keh~tyksen da takaisi mahdolli
suuden turmiollisen ja työtätekevälle väes
tölle varsin rasittavan asev·a:rustelun swpis
tamiseen n.yt eikä vastaisuudessa. 

Seurauksena hallituksen palitiikasta on 
ollutkin, että Suomi on yhä enemmän eris
täytymässä niistä valtioista, joissa on pa
remmin oivallettu, mi<llä tavalla rauhallis
ten olosuhteiden säilyminen on turvattava. 
Olen jo viitannut ruotsalaisten lehtien lau
suntoihin. Ansaitsee mainita, että Latvian 
sos. dem. hallituksen äänenkannwtrtaja on 
viimeksi ·puuttunut asiaan huomauttamalla, 
että läheinen sitoutuminen Suomeen. ei ole 
Latvian eikä m1Uidenb1an pienten Baltian 
valtioiden etujen mukainen, 'sillä se voisi 
saatta<a vawraan näiden valtioiden rauhan ja 
itsenäisyyden. Näissä maissa ollaan Suo
men hallituksen !IJ{)litiilkan vuoksi siis siinä 
käsityksessä, että mitä enemmän Suomi sot
keutuu Kansainliiton kautta suuT,ten impe
rialistimaiden juon!itlteluilhin, sitä enBmmän 
on syytä kartta.a kanssakäyntiä meidän 
kanssalillme. 

Käsittääkö n(Ykyinen h~llitus, että tällai
nen vieroksuminoen tulee meille 'ennen pitkää 
kalliiksi? Käsittääkö hallitus, että nykyi
sen politiikan jatkaminen tietää luisumiSita 
yhä pitemmälle aseellisten varustelujen 
tiellä ja että 'PUheet puolustusmenoj.en su
pistamisesta ovat sovittama.ttomassa ristirii
dassa sellaisen politiikan kanssa? 

Vielä kerran minun täytyy toistaa, että 
puhees.'iaan sotilasmenojen supistamisesta on 
ha:llitus puhunut jotakm sellaista, jolla ei 

.. 
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ole mitään mer'kitystä, koskapa< hallituksen 
toiminta on antanut porvaristolle joukottain 
uusia .aiheita vedota sotavarustusten laajoo.
tamisen välttärrnättömyyteen. 

Tietääkseni herra ulkomini<Jteri on par'ai
ka13J Genevessä ott!ll,massa vastaan Kansain
liiton isäntien kiit.okset Suome·n \hallituk
sen erinomaisista p·alveluksista. Minun 
täytyy tämärn ma.tkan jdhdosta sanoa, -et't:ä 
sen tarkoituksia: olisi sietäruyt väihithtäin ker
ran ha:rfu:ita. Minun mielestäni on mitä ar
veluttavinta kevytmielisyy1Jtä näin suinpäin 
sitoa Ka::nsainliiton neuvostopaikan va:staan
ottamisen muodossa maan kohtaloita euro
pa:laisten mailden keskinäisiin juonittelui
hin,. Hallituksen •päärrninisteri on vakuutta
nut ma:hdollis·en sodan sa.ttuessa Suomen tu
levan säiLyt'tärrnään trupamksiin: nähden. tinki
mätömtä puolueettomuutta. Minä huomau
tan toähän, että jo tällä hetkellä on kyse.enr 
alaista, voidaanko Suomen ~puolueettomuu
desta enärä vakarvasti puhua. .Joka, tapauk
sessa meidän sosialidemOI'kraa!ttinen hallituk
semme on .tunnetuilla esityksillä erikoisso
pimuksista ja finanssiavusta hävittänryt sel
laisen ·puolueettomuuden säilyttämisen eh
dot. 

Miten h·allituksen läihimmät karnnattajat, 
sos. d!em. edusl!:wjat, tulevat suhtautumaan 
näitä seikk~ja /koSkeviin ihallituksen esityk
siin: ja onko iheid:änikin mielestään tässä 
kaikki niinkuin olla pitää, siitä minulla ei 
ole tietoa. Se on kuitenkin ilmeistä, että 
äärimmäinen .porvaristo tuolia on erikoisesti 
hyvillään siirtä kunniasta, jonrkru hallitus on 
ta:antumuksenisten Iäihettiläittensä ja herra 
ulkomimisterin henkilökohtaisena innolla 
Suomelle kansainliiton diplomaa;ttien kes
kuudessa ha;n.!kkinut. Minkä!lainen enn:ruk
kom:a.ksu sen kunnian hankkimisesta on 
vuosittain suori:tet:tava, siitä meillä on .to
disteena valtion: talousarvio. Mitä siitä 
saamme j·älkeen:päin maksaa, se ei ole vielä 
nähtävissä. 'Tämän maa111 työtätekevässä 
väestössä on kuitenrkin sellainen käsitys, 
että nykyisen ihaJli!tulksen alistumim.!Cll edel
listen taantumush·wllitusten. uskolliseksi juok
supojaksi ulkopolitiikan alalla tulee johta
maan tuhoisiin seuraulksiin, jotka tulevat 
ennen kaikkea kohtaamaan tämän mamn 
työtätekevää luokkaa. .Sellaista politiikkaa 
ei luulisi edes sosialidemokraattien tulevan 
täällä ~uolustamruan. 

Puh B mies: Istunto keskeytetään ja jat
:k:etaa<n keillo 7 tänään. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 5,10 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

ke1lo 7 i. p. 

Puhetta johta!ll puhemies K a ll i o. 

Hmoitwmsia: 

Vapa;utusta eduskuntatyöstä saa ed. Ing
man saLT&uden tähden tästä istunnosta. 

P u h e m i e s: Jatketaan päiväjärjesty'k
sessä olevan e11S'immäisen !asian käsittelyä. 

Keskustelu j1atlkuu: 

Ed. P a l m g r en: Föreliggande inkomst
och utgiftsförslag för år 1928 avviker i hög 
g.rad från de budgetprincipe~, vilka tidigare 
följts. Det år också i övrigt, - såsom un
der de senaste veckorna från flere håH i 
offentligheten ·påvisats, - av många skäl 
så pass märkeligt, att det icke kunnat undgå 
at.t våcka en allde1es särskild uppmärksam
het och, må det genrust säga;s rent ut, i vida 
betsar .de allvarligaste betän:kligheter. Vid 
sådant förhållande ser jag mig föranlåten 
att under denna remissdebatt givru uttryck 
åt en del av de tankar, vilka trängt sig på 
mig, då jag tagit kännedom om förslagen 
till budget och tiH de, därtill hömnde 
skattelagarna. 

I rättvisans intresse må det visserligen 
erkännas, att det för varje regering - den 
må nu vara sammansatt huru som helst -
allti·d är en mycket svår, ömtålig ooh krä
vande uppgift att uppgöra ett hudgetför
slag. Grundlagen förutsätter, att regerin
gen åtnjuter .riksdagens förtroende. Därav 
följer, att regeringen, när den avfattar för
sllllg till rikets budget för föLjande finans
period, 1bör göra detta icke blott med den 
fullständiga objektivitet, som re,geringens 
ansvarsfulla ställning förutsätter, utan även 
med beruktande a:v de anspråk samhället ge
nom riksdagen i detta avseende ställer ooh 
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:J:J.ar rätt att stäUa. Budg1eten skall vara a:v
fattad ISå, att den på bästa sätt motsvarar 
r;ättvisans krav somt tryggar rikets dyrt 
förvärvade självständigtb_et och det ib.elas väl 
men lämnar å sido allt sådant som kan hän
föras till specialintressen för vissa klasser 
·eller medborgargrupper. rDå partiförhål
landena, såsom hos oss tyvärr är fallet, äro 
sådana, .att regeringen i regel icke kan åbe;. 
ropa sig på en säker riksdagsmajoritet, har 
den så mycket större skäl att akta sig för 
att falla för frestelsen att skatta åt något 
€ller några enskilda partier. Skulle sådant 
ske, så bleve följden lätt den, att en sådan 
råtgärd skulle stå i strid med det förtroende 
hos riksdagen, utan vilket ingen regering 
kan fort.sätta sitt ansvarsfulla värv. 

När man med de nu åooropade synpunk
terna för ögonen granskar föreliggande för
slag, kan man såsom sagt icke värja sig för 
e,n bitter missräkning. Man får det intryc
ket, att förslaget uppgjorts utan den erf.or
derliga objektiviteten och utan att man 
gjort tillbörligen klart för sig, till vilka 
konsekvenser det skulle leda ävensom att för
slaget till en grad, som dess bättre icke är 
vanlig ens i våra parlamentariska förhållan
den, skattat åt klassintressen men lämnat å 
sido sådana vitala syilpukter, vilka kunna 
vara liktydiga med vara eller icke vara för 
ri:kets hela ekonomiska liv. 

Det är icke endast på borgerligt håll ma'll' 
fäst sig vid att !här föreligger ett mycket 
"kra:sst försök till en ren klasslagstiftning. 
På ledande socialdemokratiskt håll tyckes 
man icke blott vara fullt medveten härom 
utan även öppet erkänna det samt till och 
med i offentligheten uppmana regeringen 
att icke tänka :på r demission utan kvarstå, 
ibland annat, just för att g.enomdriva för
.slaget. Jag hänvisar i detta avseende tiH 
ledande artikeln i regeringsorganet ,Suo
men .Sosialidemokraatti" N :o 208 för freda
gen den 9 september. Berörda; uppsats, 
som bär titeln ,Keskustelu ihallituksen ase
masta", slutar med en uppmaning till rege
ringen att icke demissionera och att ,arvo
vallallaan tukemaan tämän työväenluokalle 
·edullisemman talousarvion läpimenoa edus
kunnassa''. 

J ag och många med mig beklaga uppri:k
tigt den pinsamma 'OOlägenhet, i vilken vi 
nu blivit försatta. lVIedvetandet att den nu
varande regeringen inom sin egen krets för
iogar över n:yckeT_JJ sakkunskap, :prak~isk j 
hliek, ekonom1skt smne och nykter affars-

mässighet gör, att vi hade lhoppats, att den 
skulle förmå lösa de nu ifrågavarande upp
gifterna .på ett tillfredsställande s:ätt. De 
föreliggande förslagen kunna icke försvaras 
men möjligen i någon mån förklaras därav, 
att det tyvärr inom enkammaren blivit allt
för vanligt att i så hög grad sträva till för
verkligande av de skilda partiernas särin
tressen, att man ofta förbisett att dessa, -
huru vitala de än för tillfället kunna te sig, 
- dock äro av endast sekundär betydelse 
oeh att de dä;rför måste vika för vad hela 
rikets rätt och välfärd kräva. Det nu an
tydda missförhållandet ib.ar inom v~da kret
sar tväckt iallvarliga hetänkligheter, vi1ka 
också tagit sig uttryck i, offentligtheten. 
Man ~klagar a1lmänt över otrevnad och osä
kerhet. 

Det har ·redan talats och skri.vits mycket 
emot förslagen att väsentligen omlärgga 
skatte- oeh tullsystemen samt att nedbringa 
utgifterna för rikets försvar. Antagligen 
kommer härom ännu i dag att göras vidlyf
tiga utläggningar. Fö,r mitt vidkommande 
må det därför för denna gång vara nog med 
att hava givi.t uttryck åt den beklämning 
förslaget till budget och skattelagstiftning 
väckt i de kretsar, där de största skatterna 
utskrivas och där man icke 1behöver räkna 
med skatteskolka11e. 

J ag anhåller,, att statsutskottet vid ibe
handlingen av förslagen till budget och till 
de lagar, vilka ansluta sig till densamma, 
behagade bea:kta de synpunkter och önsk
ningsmål, vilka nu antytts. Bland landets 
industriidkare rhar man med undran frågat 
sig, huruvida de, vi1ka utarootat budgeten 
med vad därtill hör, alls gjort sig mödan 
av att uträkna, 1luru debet och kredit ställa 
sig för industrin, enkannerligen för export
industrin, ifall man så där på rak arm ökar 
järnvägsfrakterna, höjer förmögenhetsskat
ten på ett sätt, som är kännbart främst för 
industrin, samt belastar industrin med kost- . 
nader för sjukförsäkring och en mängd an
dra välfärdsanordningar. Man har antagit, 
att sådana kalkyler icke blivit gjorda eller, 
om de gjorts, att sådant icke skett med till
börlig noggrannhet. Hall rikets näringsliv, 
vilket redan förut haft att kämpa med höga 
skatter, utländsk konkurrens och en mängd 
andra svårigheter, skulle i socialdemokra
tisk klassanda ytterligare betungas med an
tydda och andra ökade ibördor, komme följ~ 
derna ick·e att inskränka sig till minskad 
produktion och nedläggandet av en del :före-
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tag. Nej. En sådan thämsko på näringsli
vet skulle dessutom leda till arrbetslöshet, an
tagligen i stor omfattning, samt över hela 
linjen till minskade skattbara inkornster. 
Detta inser envar, som blott bemödar sig 
till liten eftertanke. Följderua av det nu 
tilltänkta skattesystemet bleve sålunda känn
bara icke blott för någon ~enstaka samhälls
klass utan för hela .riket. Varifrån skall 
man taga medel för alla sociala och andra 
välmenta välfärdsanordningar ·och för ar
betslöshetens bekämpa:nde, ifall välståndet 
viker och tillgångarua krympa ihop ~ 

Jag hoppas vel'kligen, att statsutskottet 
och sedan riksdagen skola finna utvägar att 
få budgetfrågan rned vad därtill thör bort 
från de villospår, di t den hamnat. 

Ed. N i u k k a ne n: Hallituksen budjetti
esitYksen tulopuolella kiinnitrt:ävät erikoisem
paa huomiota arviot rauta.tietulojen ja. tulo
ja. :omaisuusveron kohoamisesta. Ha.llitus 
nimittäin laskee, et!tä ensi vuonna ra.utatie
tulot Esääntyisivät 1819 miljoonalla marka.lla 
ja tulo- ja omaisuusveron tuo1Jto 175 milj. 
rnar'ka.lla. 1Sa.moin kiinni-ttävät erikoista 
huomiota tuHitulot. Täällä on jo useam
paan kertaa.n osoitettu, ICttä !hallituksen suun
llitelma rautatierahtien koroittamisesta ei 
ole harkittua. Eikä olisi ollenkaan var
ma.a;kaan, saataisiinko, vaikka. täUainen ko
roitus toimeenpantaisiin, odotettua tulojen 
lisäystä. Mirrä en tahdo tähän senvuoksi 
enää laajemmin ka;j:ota. Huomautan vielä 
siitä hallituksen omituisesta menettelystä, 
että se, ennenkuin se oli saanut asiantuntti
joilta,. rautatie!ha:llitukselta ja rautatielhalli
tuksen neuvottehukunna1ta, minkäänlaista 
'lausuntoa tästä koroitussuunnitelmasta, 
meni lisä:ämään sen perusteella. budjettiin 
100 milj. markkaa. Nythän on käynyt sel
ville, että asiantunti:jat yksimielisesti vas
tustavat tätä suunnilteltua koroitusta, sa
:moinkuin koko yleinen mielipide. 

Mitä sitten tulee tulo- ja omaisuusveron 
suunnite'ltuun koroitufks.een, niin minustakin 
näyttää, elttä vaikka eräitä !hallituksen teke
miä ehdotuksia tässä kenties voidaan hyväk
syäkin, •että omaisuusveron koroittamista 
kaksinkertaiseksi eduskunta ei voine mennä 
ihyv·ä:ksymään. Kuten täällä jo ed. Ryti 
!huoma,uVti, niin tällainen omaisuusveron ko
roittaminen veisi .muun muassa. siihen, että 
ne yritykset, niin maataloudessa kuin wol
'lisuudessakin, j'Otka tuottavat siihen sijoi
tetulle pääomalle heikoimma;,n tulon ja joi-

den veronmaksukyky siis on heikoin, tulisivat 
tämän muutoksen ka.utta. raskaimmin verote
tuiksi, toisin sanoen hallituksen esittämä 
veroa;,steikko !kulkee aivan päinvastaiseen 
suunJtaan kuin mihin sen pitäisi kulkea. 
HaUitus, suunnitellessaan tä'tä omaisuus
veron koroittamista, on lähtenyt siitä, että 
n. s. rvakautettu tulo sieltää muka yli kaksi 
kertaakin ra·skaa.mma.n verotuksen kuin va
kauttamaton eli 'ta;vaJilinen palkka:tulo. 
Eräissä suhteissa. tämä käsitys lienee oikea, 
mutta suurimma]ita osalta se varmaankin 
lienee väärä. Esim. maa:nNiljelijän, pien
viljelijän tulo, va~kka se on n. s. vakau
tettua tuloa, toisin sanoen, ihän saa tämän 
tulon siitä ik:iinteistöstä, ankaralla omalla 
työllä, joihon hänen pääomansa on sijoitettu, 
on selllaista että ei ole oikeudenmukaista 
vero'ttaa tätä tutoa raskaammin, hyvin pal
jon raskaammin :kuin :esim. virkamiehen tu
loa, jonka virka on jos minkänäköisinä sään
nöksillä vakautettu ja varmasti joka kuu
kauden 1 p :nä saa nostaa palkkansa. siitä
~dn huolimatta, varkka hän enää ei olisi 
täysin työkykyinen1kään. Ja s:enkin jälkeen, 
kun hän on tyokykynsä menettänyt tai hä
nen •virkansa lakkau:tebtu, hänelle on vakau
tettu riitlt:ävä eläke, jollaisia vakuuksia 
esim. pienviljelijallä ei ole, jota kumminkin 
tässä verotuksessa tultaisiin kohtelemaan si
ten,, että hän saisi maksaa noin 160 % kor
keamman veron samasta tu1osta kuin esim .. 
vaSitaava virkamies. 

Mitä sitten tule€ niihin suunnitelmiin, 
joita hallitus ·on tehnyt tullitariffiin näh
den, niin minun täytyy sanoa, että nämä 
ovat suorastaan hämmästyttävät. Täällä 
·eduskunnassa, samoin kuin myöskin vaali
ipuheissa on sosialidemokraattisen rylhmän 
taholta ·erikoisesti aina puhuttu siitä, että 
kuluttajaväestöä rasittava1t suojelus- ja 
muut tullit olisivat, mikäli mahdolliffia, 
kokonaan poistettavat, ja syytetty meitä 
maalaisliittolaisia siitä, että me emme tätä 
vaatimusta kannata. Me olemme tällöin 
aina huomauttane·et, että tämä vaatimus, 
.joka sosialidem<Ykraattien taholta tässä suh
teessa on esitetty, ·ei ole todennäköisesti täy
sin rehellinen, toisin sa.n:oen sitä ei aiota 
panna toimeen oikeudenmukaisella ja tasa
puolisella ta.vallla. Tämä hallituksen esitys, 
joka, ,kuten täällä on va:kuutettu, on näyte 
sosirulidemokraattisen. puolueen todellisiS"ta 
pyrkimyksistä, täysin selvästi paljastaa so
sialidemokraattisen puolueen todelliset tar
koitukset tässä suhteessa ja osoittaa, että 
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meidän epäilyksemme ovat olle~t täysin oi
keutetut. Hal'litus .esityksessään 1puhuessaan 
että koska välittömien verojen ja välillisten 
verojen määrä ei ole <oikeassa suhteessa, jo
ten sitä suhdetta on ryhdylttävä korjaamaan, 
lausuu ·että tätä välillistä, siis ;tulliverotusta, 
on senvuoksi jo ·ennen, kuin sen asettama 
komitea .edes on asian käsitel.lyt, aste e t
t a.i n alennettava. Mutta siitä huolimatta 
siinä ehdotuksessa, jonka !hallitus tekee muu
toksiksi nyikyiseen tullitariffiin, se ehdottaa 
jokseenkin kaikki maatalouden suojelustul
lit pyyhkäistävä:ksi kokonaan 'pois, m. m. 
nekin suojelus·tullit, jotka olisivat pienvilje
'lyksen menest.ymisen kannalta, erinomaisen 
tärk~itä, kuten :esim. ihran ja silaNan tullit, 
samoin kuin voin sekä luonnollisen että kei
no'teikoisen. Ne ehdottaa haHitus kummin
kin poistetta,viksi, keinotekoisen \Coin tullia 
tosin ainoastaan ·alenne!ttavaksi, pulhumatta
kaan siitä että se ehdottaa vilja:tulli:t, mylly
tullia 1ukuunottamatta, kokonaan kaikki 
poistetlt.aiViksi. Vehnätulliakin ehdotetaan 
jätettäväksi ainoastaan 50 penniä kilolta. 
Lisäksi ehdottaa hallitus, että myöskin sillin 
ja muiden kalojen ;tullit alennettaisiin noin. 
puoleen nykyisestään, ottamatta ollenkaan 
huomioon, että meidän maassamme elää san
gen suuret määrät juuri vä:hävaraisinta 
väestöä kalastuselinkeinon varrussa ja joiden 
elinkeinon nykyisetkin suojelustullit pie
nuutensa vuoksi ovwt tehneet kyseenalai
seksi. On varmaa, että jos ihamtwksen esi
tys lhyväks.ytään, tämä väestö joutuu aivan 
mahdottomaan tilanteeseen. Mutta siitä 
ib.uolima!tta, että hallitus ehdottaakin, niin
lkuin sanoin, jokseenkin kaikki varsinaiset 
maatalouden suojelustullit kerta kaikkiaan 
poistettaviksi, se vain sangen kevyellä kä
dellä uskaltaa kajota teollisuuden suojelus
'tulleiliin. Se nim. ehdottaa vain ain<>asta:vn 
eräiden kankaiden, 'puuvilla- ja villakankai
den tulleja alennettaviksi 1

/ 3 tai 1
/ 4 :lla ny

kyisestä tullimäärästä eikä eihdota ollen
kaan kajottavi'ksi muihin teollisuuden suo
jBlustulleihin, m. m. niihin, •jotka kohotta
vat juuri maatalouden tuotan·tokustannuk
sia. Minun n.ä:hdäkseni tämä hallituksen 
tulliesitys, jos mikään, on erinomaisen tyy
pillinen kuva nykyisen hallituksen ja halli
tuspuolueen suhtautumisesta, maan pää
elinkeinoon, samoin kuin se osoittaa, että 
sillä taholla ei ollenkaan tahdota pitää täl
laisia uudistuksia suunniteltaessa silmällä 
sitä, €ttä ne ,pantaisiin toimeen oikeuden
mukaisella tavalla. Tämä esHys, jos se tu-

lee hyvä!ksytyksi - se täytynee jokaisen 
myöntää- olisi mitä suurin, suorasta~m ve
Tinen vääryys maan pääväestöä, maatalous
väestöä kohtaan. 

Kajoamatta. tämän pitemmälti hallituksen 
budj·ettiesit,yksen tulopuoleen, käyn tarkas
telemaan sitä menopuolelta eräiltä osiltaan. 

Hallituksen esi:tykseen. liittyvän vertaile
van taulukon mukaan lisääntyvät budjetin 
vakinaiset menot yhteensä 200 miljoonalla 
markalla. Jos tästä summasta vähennetään 
pois koko 11 P. l :ssa oleva lisäys 59 miljoo
na1a, josta 48 miljoonaa on lisäystä metsän
hoitolaitoksen kohdalla, oppivelvollisuuslain 
ai1heuttama lisäys 7 miljoonaa, kanavien, tei
den,. postin ja rautateiden käytön ja :liiken
teen aiheuttama lisäys 48 miljoonaa, sai
raus- ja työkyvyttömyys- ja vauhuusvakuu
:tukseen varattavaksi ehdotettu 60 miljoonaa 
ja 18 momentilla esiintyvä teollisuuslaitos
ten menojen lisäys 68 miljoonaa ja toiselta 
~puolen lisätään 17 P. 1 :n kohdalla esiintyvä 
valtion velasta johtuva vähennys 85. 1 / 2 

miljoonaa ja. yhdeksännen P. 1 :n. kohdalla 
suojeluskunnilta 1poispyyhitty - ilman pe
rusteluita ja. vastoin asetusta poispyyhitty 
- 30 miljoonaa, niin nähdään, että halli
tuksen esityksessä virasto- eli niin sanotut 
tuottamatlomat kulutusmenot nousevat 74 
miljoonalla markalla. Oi'keastaa.n ne nou
sevat 94 miljoonalla., sillä 9 P. l :n vakinai
sessa menoarviossa ta1oustarve-, hevosten 
ylläJpi:to-, tai,ste,lu- ja kuormastavälineiden 
ja alusten kunnossa.pito- y. m. sellaisissa 
menoissa tehty 20 miljoonan vähennys on 
·va:in näennäistä laatua, koska menot ovat 
arviomä.ärärahaluontoisia. Vastoin siis sitä 
pynk:imystä, joka viime aikoina on eduskun
nassa vallinnut, ja jota myöskin hallitus
puolueen taholta on usein tehostettu, nimit
täin että on pyrittävä vähentämään virka
mies- j.a virastomenoja vähentämällä tar
peettomia v.irkamiehiä, ihallitus ehdottaa 
sall'gen ihuoma:tJtavaa. lisäystä näihin samoi
hin menoihin. 

On mie>l•enkiintoista. lähemmin tarkwstaa 
näiden menojen nousua. Lähemmin halli
tukse:n esitystä •tarkasteltruessa !huomaa, että 
joka ainoassa pääluokassa ehdotetaan huo
mattava määrä perustettmvaksi uusia 'Vaki
naisia virkoja. ja koroitettava!ksi entisten 
virkailijain ~alkkausmenoja.. Kolmannessa 
pääluokassa ehdotetaan perustettava.ksi 
kaksi korkeapaikkaista virkaa, nimittäin 
yksi ministerin ja yksi oikeussihteerin toi
mi, yhteensä 163,000 markkaa, neljännessä 



116 

pääluokassa 15 vakinaista virkaa, 109,000, 
5 ;pää:luokas.sa ehdotetaan perustettava;ksi 
useita entisrtä korkewpalkkaisempia 'toimia, 
mutJta samalla myöskin jokseenkin vastaava 
määrä vähennettäväksi entisiä, niin että 
tässä ei aiheudu varsinaista menojen: li
säystä. 6 pääluokassa eihdotetaan perustet
tavaksi kolme uutta 'V'akirraislta ja vakiin
nutettava:ksi :55 ylimääräistä, siis yhteensä 
58 uutta vakinaista. 7 !pääluokassa ehdote
taan p.erustettava1ksi 69 uu!tta ;vakinaista po
liisinvirkaa. 7 pääluokan IV luvussa eh
dotetaan muodostettavaksi vakinaisiksi vi
roiksi kaikki 1puutarhuden, vaihtimestarien, 
portinvartijain, koneenkäyttäjien, pesijöilt
rten, mnännöitsijäin y. m. sellaisten toimet 
ja lisä:ksi •pem<>tettavaksi muita uusia vaki
naista virkoja 18 ka[>pa1etta. 8 rpäåluokassa 
ehdoteltaan perustettava~ksi uusia vivkoja 
28. 10 pääluokassa ehdotetaan perustetta
vaksi yksinomaan yliopistoon 17 uutta vir
kaa yMeensä 9•36,000 markkaa. (V asem
malta: 9 1pääluokka unohtui.) Jaa, 9 pää
luokassa ei ehdoteta virkoja. lisåttäväksi 
eikä vähennettäväksi, mutta kyllä palkan
korotusta 4,200,000 mk. 10 ipääluokassa eih
doteta:an yihteensä perustettavaksi 29 uutta 
virkaa, palkkausrahat 1,32<5,000 mk. 11 pää
luokassa ehdotetaan myöskin metsänhoito
laitoksen kohdalla perusltettavaksi useita 
uusia virkoja ja koroitettavaksi entisten 
1palkkoja. Samoin esiintyy muissa1kin lu
vuissa huomattava<Sti virastomenojen koroi
tuksia. 12 pääludkassa ehdotetaan perustet
tavaksi postilaitoksessa uusia virkoja. 34 ja 
entisiä vakiinnutettavaksi 34, siis 68 uutta 
vakinaista. Rautatielaitoksessa 73 uutta 
vakinaista. Kuten muistetaan jältti edelli
nen •hallitus viime vuonna eduskunnalle me
noarvion ylhteyd~sä ehdotuksen posti- ja 
lennätinlaitoksen yhdistämisestä, samana 
tehden huomattavia vähennyksiä näiden vi
rastojen yh<teisissä menoissa. Siinä suunni
telmassa, joka silloin jätettiin eduskunnalle 
ja jonka. eduskunta myöskin käsit•tääkseni 
hyväksyi,. ehdotettiin yhdistetyn uuden posti
ja lennätinilaitoksen päähallint•oon perustet
tavaksi 54 virkaa, wpuvirkailijtoita lukuun
ottamatta. Nyt ehdottaa hallitus perustet
tav&ksi Itähän päwha;llintoon, tai lienee jo 
,perustanut, samanlaisia virkoja 64 kappa
letta, siis 10 verrattain korkeapall{lkaista 
virkaa enempi, 'kuin illlitä silloin oli kat
sottu tal"peelliseksi ja mitä m. m. niin sa
nottu virastokomitea piti tarpeellisena. 14 
pääluokassa ehdotetaan sosialiministeriön 

alaisiin laitoksiin myöskin iperustettavaksi 
lukuisia uusia virkoj•a sekä vakiinnutetta
vaksi tilastollisessa pä:ätoimistossa 37 vir
kaa ja ttointa. Yhteensä ehdottaa !hallitus 
tässä bu(lijetis<Sa perustettavaksi joko uusia 
tai asetettavaksi entisiä ylimääräisiä virkai
lijoita varlkinaiselle kannalle, kaikkia'an 400, 
tehden niiden palkkauksista aiheutuvat lisä
menot 6.2 milj. markka;a. Kulten raha
ministeri täällä keskustelun alussa mainitsi, 
ehdottaa hallitus 1bud:jetissa n. s. pienipalk
kaisille virkamiehille, :joille sen mielestä 
eduskunnassa viime .'kerralla ilwJlituspuo
lueen läpiajama 20 miljoonaa ei riittänyt, 
lisäkorortuksia eri momenteilla, yh:teenoo 10 
milj. markkaa. Virkamiesten matlka- j·a 
päivärahoja ehdottaa ihalJi.tus koroitetta
·vaksi 3.5 m~lj. markalla. Korkeampipaik
kaisilie virkamiehille on tä,ällä ehdotettu 
1palkankoroituksia noin 1 milj. markkaa. 
8 tunnin työpäivän soveltamisen johdosta 
eräisiin valtion laitoksiin ilmoittaa hallitus 
tarvittavan uusia toimia 10,800,000 markan 
edestä ottaen myö,sik:in tämän summan bud
jettiesitykseen, yhteensä siis ehdottaa näitä 
virkamiest•en palkkausmen~ja. lisättäväksi 
311/2 miljoonaa. Elätkkeisiin ehdottaa li
säksi koroitusta n. 2 % miljoonaa. Siis ko
roitusta virkamiesten palkka- j,a elä:kemenoi
hin 34 miljoonaa markkaa. Ja on !lmomat
tava, että näisitä koroituksist.a verrattain 
huomattava määrä menee kaikkein: kor
keimlpipalkkaisille. Minun nähdäkseni tämä 
myöskin osoittaa, että sosialidemokraattien 
täällä usein ®ttämät väiltteet ja hyiOk'käyk
set m. m. maalaisliittolaisia vastaan näisoo 
asioissa .eivät ole olleet asiallisia. Se osoit
taa, että kun he ovat itse jou!tuneet, niin
kuin sanotaan aisoihin, niin he ovat valmiit 
hyväksymään monta vertaa suurempia vi
rastomenojen koroituksia kuin konsanaan 
maalaisliiton johdolla toimineet hallitukset. 

Kajoan tässä yhteydessä vielä myöskin 
puolustusmenoarvioon. Hallituksen taholta 
on aikaisemmin aina täällä eduskunnassa 
esitetty tähän m.enoarvioon nähden sangen 
radikaalisia vaatimuksia. Ei kau:an sitten 
m. m. nykyisen hallituksen pääministeri esitti 
täällä vaatimuksen, että puolustusmenot on 
alennettava puoleen silloisestaan. Tätä 
menoa.rvioesitystä tehdessään,, kun hallitus 
on joutunut asiallisesti perehtymään puo
lustuslaitoksen tarpeisiin, on sen käsitys 
minun nähdäkseni entisestään huomatta
vasti muuttunut. V akiooisessaJ puolustus
laitoksen menoarviossa ei olekaan katsottu 
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voitavan tehdä sanottavia vä:hoonyksiä ja 
niihinkin nähden, 'joita on tehty, on täyty
nyt jo etukäteen olla selvillä. että vähen.
nykset ovat suurimmalta osaltaan vain muo
dollista laatua. Siellä on vähennetty mie
histön muonitukseen, vaatetukseen ja: puh
ta.udro1. hoitoon varatuista varoista l~P/2 
miljoonaa, hevosten ylläpitoon varatuista, 
3.2 miljoonaa,. koulutukseeru ja kasvatukseen 
tarvittavista 0.6 miljoonaa, taistelu'- ja kuor
mastovälin.eitten ja aJ.usten kunnossapitoon 
varatuista 3 1

/ 2 miljooruaa, siis yhteensä 20 
miljoonaa markkaa 426 miljoonan menoar
viosta. Kun nämä määrärahat jokseenkin 
kaikki ovat :arviomääräralhan luontoisia, toi
sin sanoen sellarisia, että jos myönnettävä. 
määräraiha ei riitä on eduskunnan kiltisti 
myönnettävä tarvittava summa, lisämeno
arviossa lisää, on selvää, että tämä vähennys 
ei ole lähimainkaan kaikki todellista vähen
nystä. (V asemmalt:a:: Miksi te pelkäätte sit~ 
ten ?) Ainoa huomattava vähennys 9 P. l :n 
vakinaisissa menoissa on suojeluskuntajär
jestöitä pois pyyhitty 30 milj. markkaa. 
Täällä on aamupäivällä jo ollut keskustelua 
hallituksen menettelystä tätä määräraha:a 
vähentäessään. Se keskustelu, m. m. se puo
lustuspuhe, jonka hallituksen pääministeri 
tässä asiassa tältä paikalta piti, teki minuun 
sen vaikutuksen, että hallitus on liikkunut 
tässä asiassaJ sangen löyhillä perusteilla. 
Pääministeri nimittäin tääHä puolusteli tätä 
minunikin käsittääkseni selvästi laitonta 
menettelyä sillä, että hallitus voi muka en
nen ensi vuoden alkua kumota suojelus
kunta-asetuksen. Minä pyytäisin kysyä, 
onko hallitus todella niin nai;vi, että se us
koo, että se voi ennen ensi vuoden alkua, 
kumota suojeluskunta-'<lsetuksen ja pyyhkiä 
olemattomiin suojeluskunta:järjestön meidän 
maastamme. (Ed. Rosenberg: Tuskin! Kyllä 
se tietää, että on panssaritbiilejä !) Kyllä 
minä rohkenen luulla, että tuo väite, jonka. 
pääministeri täällä toi esiin, oli enempi vain 
tätä tilannetta varten keksitty, kuin lähem
min loppuun saakka ajateltu. 

Ylimääräiseen puolustuslaitoksen menoar
vioon näihden on ·hallitus siihen sijaan, se 
täytyy myöntää,, menetellyt radikaalisesti. 
Se on pyyhkinyt melkein kokonaisuudessaan 
pois puolustuslaitoksen ylimääräisen meno
arvion vähentäen sen väJhempään kuilll 1

/ 4 

entisestään. Kun otetaan huomioon, että 
meidän puolustuslaitoksess:amme sotilaitten 
asunto-olot ovat sangen puutteelliset ja huo
not ja että puolustuslaitoksen varusteet ja 

sen teknilliset apuneuvot eivät läheskään ole 
siinä kunnossa, että puolustuslaitos niiden 
turvin olisi valmis tätä maata tarvittaessa 
puolustamaan ja kun me jokainen käsi
tämme, että paraskaan a,rmeija ei illllallJ 
nykyaikaisia välineitä ja apuneuvoja voi 
täyttää tehtäväänsä, niin minun käsittääk
seni pitäisi olla selvää, että hallituksen vä
hennyksiä ylimääräisessä puolustuslaitoksen 
menoarviossa ei mitenikään voi asiallisesti 
perustella, kun se kerran va;kinaista meno
arviota käsitellessään on tullut siihen tulok
seen, että puolustuslaitos on säilytettävä 
jokseenkin nykyisessä koossaan. 

Hallituksen ja hallituspuolueen taholta 
onkin kovin usein, viimeksi täällä herra 
rahaministerin lausumossa painostettu sitä, 
että hallitus on n. s. työväenhallitus, se siis 
tahtoo sanoa, ei Suomen tasavallan hallitus 
vaan jonkun•lainen: luokkahallitus. Tämä 
budjetti, joka. hallituspuolueen vakuutuksen 
mukaalll kuvastaa puolueen todellista pyrki
mystä, selvästi osoittaakin, että hallitus taih
tookin huolehtia vain eräiden vissien luok
kien edusta ja ottaa. huomioon vain eräiden 
vissien piirien toivomuksia. :Se koettaa' hy
vittää virkamiehiä ja palvella pääasiassa 
vain: kuluttadakeskuksien palkannauttijoita 
unohtaen tässä esityksessään jokseenkin ko
konaan maan pääväestön:, maanviljelijä
väestön. Såmalla kun hallitus tahtoo siirtää 
tässä budjetissa omistavien, eritoten maan
viljelijäväestön kannettavaksi lisäveroja ja. 
poistaa maatalouselinkeinolta kaiken tulli
suojan, se taihtoo anrtaa näille ensin mainrit
semilleni ryhmille verohelpotusta ja ei ol
lenkaan ka;joa maataloutta rasittaviin teolli
suuden suojelustulleihin peläten nahtäväst.i, 
että täten se tulisi astumaan ei ainoastaan 
teollisuustyöväen mutta myöskin eräitten 
teollisuuspiirien varpaille. Kun kumminkin 
tämä meidän maamme yhä' edelleen on ja 
minun kä.sittä:äkseni tulee jatkuvasti ole
ma:an n. s. maatalousmaa,. jossa talonpoika}& 
eli pienviljelijäväestö muodostaa kansan 
enemmistön ja sen _varsinaisen rungon, on 
sellainen menettely, että hallitus tämän 
maan pääväestön kokonaan unohtaa, sangen 
hämmästyttävää. 

Tää1lä ed. Itkonen koettaessoon puolustaa 
hallituksen esitystä ja vertaillessa.a:n meno
jen kasvua erinäisissä pääluokissa mainritsi 
m. m., että maatalousmenot olisivat tässä li'
sääntyneet 59 milj. markalla. Jokainen, 
joka haluaa asiaan perehtyä, kumminkin 
huomaa, että varsinaiset maatalousmenot 



118 

eivät tässä ole lisääntyneet kuin n. miljoo
nalla macrkalla. (Vasemmalta: Hyvä niin
kin!) Karjatalousyhdistyksille, pienviljeli
jäin opintomatkoihin, la:idunyhdistyksdle, 
siipikarjanhoidon edistämiseen, Pienviljeli
jäin Keskusliitolle, Pienviljelijäin Liitolle 
j. n. e., niille on myönnetty yhteensä koroi
tusta: pyörein luvuin miljoona markkaa. Met
sänhoitolaitoksen hankinta- y. m. sellaiset 
valtion metsien hoidosta ja käyttämisestä ai
heutuvat menot muodostavat pääasiassa tä
män nousun, yhteensä 48 milj. markkaa ja 
toinen erä, joka. nostaa maatalouspääluok'kaa, 
aiheutuu siitä, että edellinen hallitus jätti 
eduskunnalle esityksen laiksi maatalous
oppilaitoksista, jonka eduskm1ta myöskin 
hyväksyi ja jonka. aiheuttamat menot halli
tuksen on ollut pakko tä:hän menoarvioon 
ottaa. Muiden muassa maatalouden ja 
myöskin n. s. pienviljelijäin luottokysymys, 
josta sosialidemokraattien taholta ennelll 
vaaleja n•iin paljon ja niin kauniisti puhut
tiin, on tässä tbudjetis.sa. jätetty kokonaan 
huomiot:1 vaille. Puhumatta siitä., että 
budjettiin olisi otettu joku määräraha tähän 
tärkeään ja välttämättömään tarkoitukseen, 
ei edes sanalla maini•ta hallituksen esityk
sessä, että ha:llitukseHa. olisi jotain suun
nitelmia järjestää: asi1a. esimerkiksi val
tiolainan avulla. Siihen sijaan täällä kyllä, 
kuten on jo huomautettu, sellaisiin tarkoi
tuksiin, jotka ovat hallitusta nimenomaan 
miellyttäneet, on ehdotettu sangen heikoilla 
perusteluina huomattavia lisämäärärahoja .. 
Täällä on m. m. työttömyyden lieventämi
seksi ehdotettu 2•5 miljoona,a siitä huoli
matta, että me jokainen tiedämme, että mi
tään työttömyyttä ei ole odotettavissa. r~i
säksi myöskin kaikennäköisille työläisnais
yhdistyksille ja sen sellaisille. 

Tämän asian ollessa julkisuudessa keskus
telun ala.isena. on hallituspuolueen sanoma~ 
lehdistössä toitotettu, että nyt tällä esityk
sellä on näytetty Suomen kansalle, mitenkä 
tämä hallitus koettaa valvoa erikoisesti 
vähäväkisten ka.nsankerrosten asiaa. l\'Iinä 
olen tässä toivottavasti osoittanut. että. tä
män maan väJhäväkisin aines, maalaisväestö, 
erikoisesti juuri kaikista tukalimmissa olois
sa elävä pienviljelijäväestö, tässä on jätetty 
jokseenkin kokon"clan huomiota vaille. (Ed. 
Tainio: Niinkuini maalaisliitonkin hallituk
sen aikaTila !) On myöskin selitetty, että tässä 
nyt on valtiotaloude_n hoidossa. tapahtunut 
niin sanottu suummn muutos. Se tätä bud
jettia tarkastellessa. täytyykin m3nöntää, ja 

minä tässä toteankin vielä lopuksi,. että tämä 
suunnalllllluutos on tapahtunut seuraavissa 
suhteissa. Tällä budjetilla, kuten täällä jo 
on eräässä lausunnossa perusteellisesti osoi
tettu, tahdotamJI siirtää tuotannollisen elä
män kannettavaksi niin suuria lisärasituk
sia, että tämän budjetin hyväksyminen tie
tä.isi todennäköisesti sellaista suunnan muu
tosta, että meidän maamme tuotannollisen 
elämän kehitys,. joka viime vuosina, on ollut 
sangen suotuisa,. pysähtyisi ja todenllläköi
sesti taantuisi. Lisäksi on tapahtunut suun
nan muutos siinä suhteessa, että hallitus on 
ryhtynyt, ei vähentämään, kuten eduskunta 
on aina vaatinrut, mutta paisuttamaan virka
mieskoneistoa ja sen aiheuttamia menoja. 
Lisäksi koetetaan saada siinä suunnan muu
tos, että verokuorma koetetaan siirtää pal
kannauttijoilta ja niin sanotuilta kulutta
jilta omistaville luokille, myöskin pienvilje
lijäväestölle. Lisäksi siiruä suhteessa, että 
tahdotaan poistaa maan pääelinkeinolta 
kaikki tullisuojelus, säilyttämällä kuitenkin 
edelleen sellaisenaan sen kannettavana teol
lisuustullien sille aiheuttama rasitus, ja li
säksi pysäyttää ne toimenpiteet,, joihin val
tio viime vuosina on ryhtynyt monellakin 
tavoin auttaakseen :maatalouden kehitystä, 
erikoisesti juuri helpotta;_akseen pienviljeli
jäväestön luotantarpeen tyydyttämistä. 

Minä lausun valtiovarainvaliokummlle 
sen toivomuksen, että vaJtiovarainvaliokunta, 
ei hyväksyisi tällaista suunnan muutosta, 
vaan että useimmissa kohdin kehitys, sikäli 
kuin se budjetissa esiintyy, ohjataan kulke
maan samaa suuntaa. kuin mitä se, viime 
vuosina on meidän maassamme kulkenut ja, 
joka. on osoittautunut minun käsittääkseni 
ei ainoastaan koko maalle, mutta myöskin 
maan työväestölle edulliseksi. Sillä myös
kin työväestön olot ja. elinehdot täUä kertaa 
ova,t meidän maassamme sellaiset, että ne 
kestänevät vertailun minkä muun maan työ~ 
väen olojen ja elinehtojen kanssa tahansa · 
Europassa.. (Vasemmalta: Harhakäsitys!) 

Ed. L o h i: Täällä herra rahaministeri 
esitellessään hallituksen tulo- ja menoarviota 
huomautti siitä, että on suurella mielell'kiin
nolla maassa odotettu ensimmäisen sosiali
demokraattisen työväen hallituksen budjetti
ehdotusta, joka tietysti pitää olla suuntaa 
näyttävänä siitä, minkälaista tietä sosiali
demokmattinen hallitus talhtoo valtiotaloutta 
hoitaa. Aivan oikein. Minä luulen, että 
kaikissa niissä ·piireissä, jotka maamme val-
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tiollmta elämää ovat viime aikoina olleet seu
raamassa, on erittäin suurella mielenkiin
!Ilolla odotettu tätä hallituksen esitystä. Eikä 
vähimmän meidän, toisten puolueiden edus
tajien taholla. Mehän olemme olleet tilai
suu,dessa joka vuosi näkemään ja toteamaan 
niitä ehdotuksia, mitä vasemmiston taiholta 
budjettiin on joka vuosi tehty. Ja minä 
.olen monta kertaa huomauttanut siitä, että 
meidän käsittääksemme monet rnäistä ehdo
tuksista olivat sellaisia, että niitä ei ole va
kavassa .mielessä ajateltukaan toteutetta
viksi. Minun täytyy sanoa, että jonkun 
verran va:kavammalta kannalta sittenkin on 
sosialidemokraattinen hallitus asiain hoidon 
{)ttanut kuin sosialidemokraattinen ryhmä 
useilla aikaisemmilla valtiopäivillä. Mutta 
siitä !huolimatta on tässä tulo- ja menoar
viossa myös·kin sellaista, jota ehdotettaessa 
tuskin on vakavasti ajateltu, että sellainen 
toteutuu. 

Täällä ed. Ryti jo puheenvuorossaan huo
mautti, että tämän ensimmäisen sosialidemo
kraattisen hallituksen joutuessa vahnistele
,maan valtion tulo- ja menoarviota, se tapah
tui niin edullisena ajankohtana, että tuskin 
yksikään edellinen hallitus itsenäisen Suo
men olemassaolon aikana on niin edullisissa 
.olosuhteiss~ joutunut :budjettia kokoonpane
maan, jo siitä syystä, että monet niistä me
noista, jotka m. m. edellisinä: vuosina ovat 
olleet budjettia rasittamassa, edellisten 
hallitusten ja eduskunnan toimenpiteistä, 
ovat asiat järjestyneet sillä tavoin, että 
näitä menoja ei nyt siinä määrin tarvita. 
M. m. luvussa, mikä koskee valtiovelan kor
koa ja lmoletusta, siinähän on jo helpotusta 
lähes 100 milj. markkaa. Samoin tilattQ;
man väestön asuttamiskysy~ys, joka on 
useina edellisinä vuosina vaatinut huomat
tavan suuria määrärahoja samoin kuin 
pienviljelijäin luotto-olojen järjestäminen, 
niitä vartemhan tä~sä ibud'jet~ssa ei ole juuri 
mitään. 

Sitä paitsi hatlitus on menoarviosta jättä.
nyt pois seHaisia! merroja, jomta se 
itsekin lienee ollut tietoinen, että eduskunta 
tulee ne joka ta:pauksessa lisäämään, 
niinkuin suojeluskuntamäärärahat ja lai
va.stomäärärahat. Ne yhdistettäessäJ näi
.hln edullisiin konjunktuureihin, ei ole 
ihmeteltävää, että hallitus on saanut nume
Tot näyttämään niinkin edullisilta kuin ne 
tässä. budjetissa näyttävät, että huolimatta 
aellamista leikkauksista valtion tu:lo:is.sa mitä 
'hallitus ehdottaa, budjetti on saatu tasarpai-

noon. Mutta siinä suhteessa minunkin käsi
tykseni ja odotukseni oli aivan täysi petty
mys, että sosialidemokraattinen hallitus 
niin suuressa määrässä kuin nyt on tapah
tunut pyrkii koroittamaan sellaisia kulutus
menoja, joista suuren osan hyvin hyvällä 
syyllä saattaa panna epäilyksen. alaiseksi. 
Niinkuin edellinen puhuja jo tässä osoitti, 
että virkamiesten palkankoroituksiin ja 
virkamiesten lisäyksiin hallitus ehdottaa yli 
30 IDiljoonaa vastoin sitä, mitä edu~t31 
on useampaan kertaan budjetin esillä ol
lessa lausunut, niin tämä panee ajatte:le
,maan, vastaako tämä sosialidemokra,attisen. 
hallituksen budjettiehdotus sellaisenaan 
köyhälistön pyrkimyksiä ja odotuksia. Aina
kin maalaisköyhälistöön nähden minun täy
tyy sanoa, että tämä on aivan täydellinen 
pettymys. 

Täällä edellinen puhuja toi esille jo 
useita esimerkkejä siitä, kuinka hallitus on 
pyrkinyt virkamiesten pa1k:koja koroitta
.maan, ei ainoastaan pienipalkkaisten vaan 
vielä hyvin suuressa määrässä suuripalkkais
tenkill! virkamiesten. Olen nimenomaan 
kiinnittänyt huomiota maatalousministerin 
budjettiin jo siitä syystä kun budjetin loppu
numerot näyttävät niin huomattavaa li
säystä, joka edellyttäisi, että sosialidemo
kraattinen hallitus, niirrkuin täällä sosiali
demokraattisen ryhmän puheenjohtaja huo
mautti, on suosiollinen maatwloudelle. Niin, 
tässä jo edellinen puhuja huomautti siitä, 
.että suurin menojen lisäys on metsähallin
non kohdalla ja epäilemättä suuri osa tästä 
lisäyksestä on seurauksena siitä, että puu
tavaraliikettä valtion metsissä on aikomus 
ryhtyä laajentamaan. Mutta ihmeellistä on 
,minusta myös siinä se, että virkamiesten 
,palkkoja on pyritty niin suuressa määrässä 
korottamaan (Ed. Vesterinen: '50% :Ha). 
Tosiaan, aina 50 % :lla. Ja kun lukee näitä 
metsänhoit.obitosta koskevia lukuja, niin 
huomaa, että tässä ei pienipaikkaisia virka
miehiä ole juuri ollenkaan, mutta verrat
tain suurpalkkaisia,. aina; 150--60,000 m :kaan 
asti. Esim. aluemetsänhoitajain palkkaus 
ehdotetaalll koroitettavaksii yhtä astetta 
ylemmäksi. Nämä aluemetsänhoitajat eivät 
tosin ole erittäin korkeasti palkattuja, mutta 
täytyy ottaa huomioon, että metsänhoitajat 
asuvat ka.ikki maaseudulla, jossa elinkustan
nukset yleensä ovat verrattain halvat. Li
säksi on otettava huomioon, että suurella 
joukolla metsänhoitajia on valtion rakenta
mat asunnot, joista vuokra on verrattain vä-
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häinen. Samaten on muistettava, että 
metsänhoitajilla on siinä suhteessa erittäin 
edullinen asema, että jokaisesta virkamat
kastaan, minkä he omassa hoitoalueessaan 
tekevät, he ovat oikeutetut velkamaan sekä 
kyyti- että päivärahat. Ja metsänhoitaja, 
joka tuollaisella maaseudulla asuu, kun se 
laittaa itselleen kesäksi moottoripyörän. ja 
talveksi poron, niin nämä matka- ja päivä
rahat muodostuvat verrattain suureksi tulo
lähteeksi, toisissa tapauksissa kenties toisen 
verralll lisäävät palkkaa. Onko mitään 
ehdottoman välttämätöntä syytä köyhälis
tön kannalta katsottuna tällaisille herroille 
niin suuria lisäyksiä mennä tekemään, kuin 
tässäkin oo kysymys 2lf2 miljoonastw markas
ta tälle yhdelle virkamieskunnalle. Mutta ei 
sillä hyvä. Tähän tulee lisäksi että hallitus 
suunnittelee matkustussääntöä muutetta
vaksi, että nämä päivärahat tulisivat koroi
tetuiksi D!_Uutamille virkamiehille moninker
taisiksi siitä, mitä ne tähän asti ovat olleet. 
Kaikesta tästä täytyy tulla siihen käsityk
seen, että sosialidemokraattinen hallitus 
näitä suunnitellessaan ei minun käsitykseni 
mukaan ole myöskään katsonut niiden köy
hien vaHtsijain etua, jotka sosialidemokraa
tit ovat tähän eduskuntaan lähettäneet. Me
nopuolella esiintyy monia muita ehdotuksia, 
joista täytyy sanoa, että niitä köyhälistön 
kannalta katsottuna on erittäin vaikea ym
märtää. 

Tulo- ja menoarvion järjestely, niinkuin 
minä sanoin, se on käynyt sittenkin verrat
tain hyvin päinsä, vaikkapa tällaisia menoja 
on niin suuret_määrät hallitus ottanut, sen
takia, että konjunktuurit ovat olleet niin 
erittäin edulliset, ja sentakia,. että eräitä 
välttämättömiä menoja on jätetty budje
tista pois. Tulopuolen järjestelyssä kiintyy 
ennen kaikkea· huomio siihen, että tässä jär
jestelyssä tahdotaan kustannukset siirtää 
satama- ja liikekeskuksista sisämaan ja maa
seutuväestön kannettavaksi. Tässähän hal
litus esittää tullituloja, m. m. ylellisyystul
leja huomattavasti pienennettäväksi, kah
vin, sokerin, makeisten j. n .. e. Ja jokainen 
me käsitämme, että nämä ovat sellaisia ta
varoita, joita runsaimmin kulutetaan kes
kuspaikoissa, sillä varallisuus yleensä on 
siellä suuri ja. helpotuksesta siis tulevat osal
lisiksi ne kansalaiset, jotka näissä satama
ja keskuspaikoissa asuvat. Mutta tämä tu
lon vähennys aijotaan kiskoa meiltä siSä
maan asukkailta, kaukana .satamista ja asu-

tuskeskuksista asuvilta, nimittäin rautatie
rahteina. Siis tämmöisellä silmänkääntö
tempulla tahdotaan verokuorma siirtää
täältä teollisuuskeskuksista maaseudun kan
nettavaksi. Onko silloin maaseutuköyhälis
tön etua millään 'taV'aJla~ ajettu, kun tällai
nen siirto on tehty. Onhan selvää, että 
meine kaukana asuville ei· ole mitään hyö
tyä siitä, jos kahvikilo tullista päästyä on 
jonkun verran: ha.Ivempi. Kun se meille saa
puu, on tuo vero rahdeissa mennyt pois ja 
on yhtä kallista meille kuitenkin tästä huo
limatta. :Mutta täl1ainelJI järjestelmä ei 
ole täydellisesti kyennyt peittämään sitä 
tulojen vähennystä, mikä näistä finanssitul
leista on aiottu tehdä. Siinä on turvauduttu 
myöskin välittömän ja välillisen verotuksen 
suhdetta muuttamaan. On kyllä tunnustet
tava, että numeroissa katsoen välillisen j!l' 
välittömän verotuksen suhde meillä on kas
vanut viime aikoina siihen suuntaan, että 
yhä pienempi merkitys välittömillä veroilla 
valtion tulojen kokonaissummaan nähden 
on nykyään, kuin oli muutamia vuosia ai
kaisemmin. Mutta tämähän ei merkit.Bfr 
sitä, että välittömät verot niiden maksa
jiUe olisivat samassa suhteessa pienemmät .. 
Tämä! on seurauksena siitä., että meillä 
valtion menot ovat niin huomattavassa mää
rin vuosi vuodelta kohonneet ja niitä on 
täytynyt jollakin ta:paa saada peitetyiksi. 
Ja toiselta puolen kun kulutus on tullut 
suuremmaksi, kaikinpuolinen liike-elämä: 
vilkkaammaksi, tämä on vaikuttanut sen,. 
että tavaranvaihto .on myös tullut pa'ljoa 
suuremmaksi kuin se oli aikaisemmin ja tul
lien tuotto tämän johdosta on lisääntynyt 
eikä niinkään paljon siitä syystä, että tulli
määriä, niiden yksikkömääriä olisi koroi
tettu. Tämän on vaikuttanut yksinomaan 
taloudellinen kehitys eikä niin sanottu van
hoillinen porvarillinen lainsäätäjä ole tätä 
kehitystä niinkään suuressa määrin johta-
nut, kuin sitä on tahdottu uskotella. 

Mitä tulee sitten siihen, onko tämä hetki 
sellainen, että meillä voidaan tulo- ja omai
suusverona ottaa niin paljon enempi jota 
hallitus ehdottaa kuin mitä ennen, sitä tie
tysti 0111 hyvin vwikea: arvost~lla. 86" 
ehdotus, että: puolB1J maksetusta verosta 
saa tuloista: vähentää, se on ollut 
nyt voimassa muutamia vuosia, aikaisem
min tätä oikeutta ei ollut ja kenties on mah
dollista palata tähän aikaisempaan järjes
telmään (Vasemmalta: Joko se sopimus om 
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rikki~) . Jaa, minä en tiedä, onko hallituspuo
lueella toisten hallitusta kannattavain puo
lueitten kanssa 'sopimusta:, että he tässä 
suhteessa tekevät muutoksen, sillä minä kä
sitän, että tämä muutos kos~ee kaikkein ki
peimmästi teidä:n oikealla olevien kannatta
jainne kukkaroon, sillä suuret osat maamme 
pääomia ovat niiden käsissä. Siinä tapauk
sessa, että hallituspuolueet ovat tästä sopi
neet, tuskin meillä talonpojilla on syytä läh
teä tätä yhteisymmärrystä särkemään. 

Mitä sitten tulee omaisuusveron kaksin
kertaistuttamiseen, niin tässä on minun kä
sittääkseni suhde samanlainen. Jos minä 
en pyri ottamaan ollenkaan huomioon koko
naisuutta, kansantaloutta sellaisenaan, vaan 
aj&ttelen yksinkertaisesti talonpojan luok
kaedun kannalta, niinkuin nähtävästi halli
tuspuoluekin ajattelee, niin tuskin meillä 
talonpojilla on erittäin suurta syytä lähteä 
purkamaan hallituspuolueiden väHstä sopi
musta siinäkään suhteessa, vaikka meidän 
talonpoikain käsissä on myöskin omaisuutta, 
nimittäin maaomaisuutta, mutta se on jaettu 
niin pieniin osiin että se ei kovin raskaasti 
meitä koske (Vasemmalta: Tulkaa mukaan 
vaan!), mutta suuriin pääoman omistajiin 
niihin se koskee raskaasti (Vasemmalta: Ja 
niitä Lohi säälii.). Meillähän oli yhden ker
ran yhden vuoden aikana tämä omaisuus
vero myöskin koroitettuna muistaakseni 
100% :lla ja silloin tämä koroitus tapahtui 
oouraa:vist·a: .syistä: Valtiota.louden asema oli 
meillä erittäin vaikea, erittäin vaikeaa; oli 
saada lukkoon tulo- ja menoarvio, että tulo
puoli vastaisi menopuolta. Silloin ruotsa
laisen puolueen edustajista suuri osa äänesti 
näitä finanssitulleja vasemmiston kanssa yh
dessä pois pienemmäksi ja meillä oli pakko 
johtaa valtioelämää, koska me olimme pa
koitettuja: olemaan hallituksessa. Me menim
me siihen että tämä tulojen vähennys korvat
tiin kaksinkertai!Sella omaisuusverolla. Onko 
asema nyt sellainen, että valtion tulo- ja 
menoarvio, sitten kun tätä valtiovarainvalio
kunta yksityiskohtaisesti tarkastaa; muodos
tuu sellaiseksi, että budjettia ei voida saada 
lukkoon. Siinä tapalllkserssa minun mielestäni 
nämä hallituksen ehdottamat muutokset tulo
ja omaisuusverolakiin on toteutettava, jos 
muuta keinoa ei budjetin umpeen saattami
seksi ole. 

Mutta hallituksen €Sityksen menopuolessa 
on vielä muutamia kohtia, joihin minä tah
toisin kajota. Siellä näkyy huomattavassa 

määrin harrastusta myöskin todellisuudessa 
pyrkiä kanna.ttama;an _maan köyhän väestön 
etua. Sitä todistaa sosialisten menojen 
suuri lisäys. Täällä on jo useassa pu
heenvuorossa kosketeltu myöskin kysymystä 
määrärahan varaamisesta vanhuus- ja työ
kyvyttömyysvakuutuksen toteuttamista var
ten. Onko se keino, jota hallitus ehdottaa, 
että erikoinen määräraha nyt varataan tätä 
tarkoitusta varten vai onko joitain muita 
keinoja, jotka paraiten edistävät tämän suu
ren kysymyksen toteuttamista, siitä en tahdo 
mitään päättävää sanoa. Kuitenkin tahdon 
sen sanoa, että tämä kysymys on niin suuri, 
niin tärkeä j!ll niin: laajakantoinen:, että 
sen täytyy tämän t•asavallan: kyetä ratkai
semaan myönteiseen suuntaan aivan lähim
mässä tulevaisuudessa. Tämä kysymys kyllä 
vaatii satoja miljoonia uhrauksia sekä val
tiolta että yksityisiltä kansalaisilta, veron
maksajilta, mutta sen toteuttaminen merkit
see niin suurta sosialista uudistusta, että 
minä voin vakuuttaa, että maalaisliiton edus
kuntaryihmä tulee olemaan mukana teke
mässä kaiken voitavansa tämän kysymyksen 
·toteuttamiseksi, (Vasemmalta: Pysykää nyt 
sanoissanne !) niin pian kuin se on ma:hdol
lista meidän oloi!ssamme. (Vasemmalta: Jaa·, 
siinäpä se on.) (Puhemies ikoputtaa.) (Va
semmalta: Missä se teidän mahdollisuuden 
raja on?) Yksi kohta sosialiministeriön ibud
,jetissa on lrnmmin'.kin kiinnittänyt minun 
erikoista huomiotani. Vaikka sosialiminis
teriön budjetti on niin huomattavalla tavalla 
lisääntynyt, niin sieltä on jätetty pois yksi 
erittäin tärkeä menoerä, nim. ylimääräisestä 
budjetista, joka ·on jo useampana vuotena 
si·ellä ollut. Siinä on nimittäin ollut ainakin 
kolmena vuotena peräkkäin erikoinen mää
räraha, josta on annettu lainoja maan köy
himmille ja vä'hävaraisimmille kunniHe uu~ 
den köyhäinhoitolain säätämien kunnallis.. 
kotien rakentamista varten. Tästä määrä
rahasta on annettu pitempiaikaisia halpa
korkoisia kuoletuslainoja noille köyhille kun
nille. Mutta tämä määräraha on ollut siksi 
pieni, 2 milj. mk. vuodessa, ettei montakail1n 
kuntaa yhtenä vuotena ole voitu auttaa. 
Tästä on johtunut, kun kunnalliskotien ra
kennuskustannukset nousevat nykyaikana 
niin huomattaviin summiin, että monen vä
hävarai<>en kunnan on ollut suorastaan pakko 
tämä rakentaminen lykätä aina tuonnem
maksi, kun ei ole ollut minkäänlaista mall
dollisuutta ssada varoja kokoon niin paljon, 

16 
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että se olisi kyennyt rakentamaan. Mistä 
syystä sosialidemokraattinen hallitus on jät
tänyt tämän määrärahan budjettiin otta
matta, se on minulle kysymysmerkki. Mutta 
tässä budjetissa näkyy myös eräässä toisessa 
pääluokassa sensuuntaisia pyrkimyksiä, joi
hin minäkin voin mielihyvällä yhtyä. Muun 
muassa kulkulaitosministeriön budjetissa 
siinä ·näkyy pyrkimyksenä olevan, että maan 
puhelinlaitosta ryhdytään järjestämään sii
hen suuntaan, että tämä tärkeä väline hil
joilleen saataisiin valtion haltuun ja tämä 
pyrkimys on minun käsittääkseni aivan oi
kea. Nythän on meillä tällä alalla maassa 
tilanne sellainen, että yksi suuri yhtymä, 
kaupunkien välinen rtelefoniyhtiö, omistaa 
suurimman osan pitkänmatkan linjoja 
maan väkirikkaimmilla ja asutuimmilla seu
duilla, suurimman osan Suomen kaupunkien 
välillä. Ja tämä yhtymä on kyennyt, kun 
se on yksin• ollut vallassa, keräämää;n huo
mattavat pääomat itselleen, •samalla. kuin 
se on kyennyt jakamaan osakkeenomis
tajille 10 % voittoa huolimatta siitä, että se 
on ilmaisia osakkeita suu11essa määrin jaka
nut. Esimerkit muutamista muista maista, 
missä puhelinlaitos on valtion huostassa, 
osoittavat, että tämä toiminnanhaara on ·sel
lainen, joka aivan hyvin menestyy valtion 
huostassa. Ja miksei se menestyisi aivan 
yhtä hyvin kuin posti ja lennätin. Meillä 
pitäisi myöskin pyrkiä siihen, jos ei yht
äkkiä, niin hiljoineen että tultaisiin siihen, 
että maan puhelinverkon, ainakin pitkän
matkan linjoilla omistaisi valtio, joskin pai
kallinen verkosto toistais·eksi täytyisi jättää 
paika.llisten yrittelijäin huoleksi. Tässä Oill 

sellainen toimiala, joka ei vaadi valtiolta 
varsinaisesti, sitten kuin se on saatu järjes
tetyksi, menoja, sillä jo se pieni kokemus, 
mikä tällä alalla nyt on jo saavutettu, osoit
taa, että tämä ala on sellainen, että se myös
kin taloudellisesti aivan hyvin kannattaa. 
Ja sentakia minä lausuisin sen toivomuk
sen, että valtiovarainvaliokunta tässä suh
teessa täydellisesti asettuisi hallituksen kan
nalle •eikä pyrkisi pyyhkimään niitä määrä
rahoja, mitkä tässä budjetissa hallitus nyt 
on esittänyt. Meillä maalaisliittolaisilla, 
meillä ei ole mitäärr sitä vastaan, että sel
laisia toiminnanaloja, joissa elävä elämä 
osoittaa. että sosialisoiminen tai valtion hal
tuun toiminnan ottaminen käypi taloudelli
sesti päinsä, että s•e siinä otetaan valtion 
huostaan. Asi>ai.n nykyisellä kannalla ollen 

on asiaintila niin surullinen, että tämäkään 
suury;htymä ei ole välittänyt maan 'kaukai
simpien ja syrjäisimpien seutujen puhelin
yhteydestä ol1enkaan, mutta aivan kylmästi 
laskemalla, millä paikkakunnalla tuloja on 
saatavissa niin paljon, että se on tuottavaa 
afääriä. Mutta. valtion haltuun jouduttua 
on meillä harvaan asuttujen seutujen asuk
kaillakin toivoa, että valtio ei tule niin yk
sipuolisesti ainoastaan tulojen kannalta 
hoitamaan tätäkään laitosta. Onhan jo nyt 
meillä järjestettynä m. m. postilaitos, jonka 
verkko on kaikkein kaukaisimpia. sopukoita 
myöten järjestetty niin, että valtio postin 
kantaa vaiikkakin se tuottaa siellä tappiota. 
Mutta kun nämä tappiot saadaan peitetyksi 
niillä tuloilla, jotka vi1kasliikkeisimmiltä 
paikkakunnilta. kertyvät, niin tällainen on 
ollut mahdoHista ja tällä tavalla on pyritty 
saattamaan kaikki kansalaiset, jotka tässä 
maassa asuvat, niin paljon kuin mahdollista 
tasa-arvoiseen asemaan. Minun käsittääk
seni ainoa. tie, j.ota puhelinalalLa käyttäen 
myöskin voidaan päästä tämänlaisiin tulok
siin, on se suunnitelma, mikä esiintyy halli
tuksen esityksessä, johon siinä on alku 
pantu. 

Mitä tulee niihin hallrituksen esi·tyksen li
sättyihin määräraHoihin, joitten tarkoituk
sena on maan tuotannollista ·elämää kohottaa, 
niin minulla .puolestani ei ole mitään niitä 
v.astaan muistuttamista. Niin paljon kuin 
meillä suinkin valtionvarat sallivat, on tässä 
suhteessa toimintaa edelleen jatkettava, vie
läpä lisättäväkin. Sentakia minun käsit
tääkseni valtiovarainvaliokunnan ei pitäisi 
niitä välttämättömiä menoja, jotka hallitus 
on jättänyt budjetista pois näitten tuloa
tuottavain, hyödyllisten ja tarpeellisten me
nojen kustannuksella pyrkiä täyttämään, 
mutta koettaa järjestää asiat sillä tavalla, 
·että budjetti saataisiin tasapainoon vähen
tämällä varsinaisia kulutusmenoja ja myös
kin palauttamaHa tulopuolelle niitä suuria 
pyyhkimisiä, mitä hallitus on välillisissä ve
roissa ja nimenomaan ylellisyystavaroihin 
nähden tehnyt. 

l\faatalousministeri J\L P e k k a l a : Kes
kustelun kuluessa on tehty eräitä huomau
tuksia myöskin mawtalousministeriön hallin
non ailaisten virastojen ja laitoksien y. m. 
tulo-- ja menoarviosta. Kun ei ole tässä yh
teydessä syytä syventyä menosäännön yksi
tyiskohtiin sitäkin vähemmän kun siihen on 
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tilaisuus myöhemmin, ei tunnu olevan myös
kään aihetta seikkaperäisemmin kosketella 
kaikkia niitä eri huomautuksia,, joita on 
tehty vaan on rajoituttava ainoasta,an sel
vittämään niitä periaatteita, joita kyseessä 
olevaa budjetin osaa laadittaessa on nouda
tettu. Tällöin en luonnollisestikaan voi vält
tää kokonaan näitten yksityiskohtienkaan 
kosketteleroista varsinkaan niitä, joilla on 
yleisempää merkitystä. 

Maatalousministeriön hallinnonhaaraa kos
kevassa menosäännön osassa on tietenkin, 
kuten menosäännössä yleensäkin,.,suuri määrä 
sellaisia menoeriä, jotka ovat ibudjettiin otet
tavat laikien ja asetusten tai muitten mää
räysten perusteella ja jotka osittain eivät 
ole lainkaan harkinnasta riippuvaisia tai 
ovat sitä ainoastaan rajoitetussa määrässä. 
Monet menoerät, kuten erinäisten laitosten, 
seurojen, yhdistysten tai muitten yhtymien 
valtioavut, ovat niinikään sellaisia, joihin 
r..ähden harkinnalla tosin on sijaa, mutta. 
ainoastaan määrättyyn rajaan asti, koska 
ei yleensä voine tulla kysymykseen, että 
mainitunlaiset yleishyödyllisiin tarkoituk
siin tulevat valtioavut, saattamatta ai'k:aan 
hämminkiä ja vahinkoa laitosten ja yhty
mien toimialalla, yhtäkkiä kokonaan poiste
taan tai siinä määrin alennetaan, että toi
minta käy mahdottomaksi. Toiselta puolen 
ei myöskään rsanotunlaisia määrärahoja. 
void8J suuremmassa. määrin koroittaakaan,, 
koska käytettävissä olevien rahavarojen 
määrä asettaa koroituksille vissit radoituk
set. Tästä johtuu, että varsinkin senluon,.. 
toisessa menosäännön osassa kuin maatalous
ministeriön hallinnonihaarojen budjetti on, 
mon.et määrärahat tulevat pysytetyiksi enti
'Sellään tai ainoastaan verrattain vähän 
muuttumaan. 

Mitä ensinnäkin tulee lakiin perustuviin 
menoihin ma·atalousministeriön menosäänro 
nössä, niin on niistä erityisesti huomattava 
uudesta maatalousoppilaitoksia koskevasta, 
laista johtuvat menoL Sanotussa. laissahan 
säädetään että yksityislu011toisille maata
lousoppilaitoksille on annettava:, mikäli ne 
täyttävät niille asetetut ehrdot, vuotuista 
va<ltionavustusta opettajien palkkausta var
ten laissa lähemmin määrätyt apurahat, joi
den alin ja ylin raja. erilaatuisiin kouluihin 
nähden on laissa mainittu. Nämä säännökset, 
jotka eduskunta hyväksyi sellaisina kuin 
hallitus oli ne esittänyt, edellyttävät, kuten 
hallituksen esityksen perusteluissa lähem~ 
min osoitetaan, määrättyjen periaa.tteiden 

mukaan järjestettyä. avustusta,. joka siten 
on kartsottava tarkoin määritellyksi. Lain 
säännösten mukaiset avustukset opettajien 
palkkausta, varten on käsillä olevaan meno
sääntöön myöskin otettu. 

Muusta kuin palkkauksesta aiheutuviin 
vuotuisiin ylläpitomenoihin on kyseessäole
ville kouluille niinikään annettava valtio
avustusta, minkä alin ja ylin raja on laissa 
määrätty. Minkälaisten perusteiden mu
kaan se tapahtuu, siitä ei ole lähemmin sää
detty vaan on määrätty ainoastaan, että 
valtionavustuksen suuruutta harkittaessa, on 
otettava huomioon koululle tarpeellisten 
huoneistojen tarkoituks·enmukaisuus, pai
kalliset olosuhteet sekä muut koulun yllä,. 
pitokustannuksiin vaikuttavat seikat. Meno
arvioon on tässä kohden kullekin puheena
olevanlaiselle 1mululle varattu määräraha, 
joka on alimman ja. ylimmän säädetyn ra,jan 
välirllä kuitenkin niin, että koulu :vuonna 
1'928 joka tapauksessa tulisi sa,amaa,n suu
remman apurahan ylläpitomenojaan varten 
kuin kuluvana vuonna. 

Maatalousoppilaitoksia, koskevan lain mu
kaan on edelleen maanviljelysharjoittelun 
valvontaa, karjanhoit'O- ja meijeriharjoit
telulaitosten ylläpitämistä varten sekä vähä
va.raisille oppilaille ja.ettavia avustuksia 
varten varattava eri määrärahat ja on ne 
menoarvioon otettu sellaisina että ne vas
taavat :vä:hintään niitä mää,rärahoja, jotka 
samaa tarkoitusta varten on ollut kuluvana 
vuonna käytettävänä. Niinikään on meno
arvioon otettu määrärahat, kuten laki edel
lyttää, vakinaisten opettajien eläke- ja hau'
tausmaksujen avustamiseksi. Ka.ikkien näi
den uudistusten johdosta sekä huomioon
ottaen lisäksi, että, kotitalousopettajaopisto 
ensi vuonna alka,a toimintansa ja että eri
näisiä muita tarkoituksia varten on varattu 
lisämäärärahoja, ovat maataloudellisten op
.pilaitosten menot kasvaneet, niinkuin valtio
varainminiisteri täällä jo mainitsi, huomat
tavasti. Tähän tulee vielä lisäksi valtion 
ma,a,taloudellist!en oppilaitosten: menojen 
kasvu, joka on johtunut osittain niiden 
opettajien pa.lkankoroituksista, osittain mui
den välttämättömien menojen n{)ususta. 

Toinen, joskaan ei yllämainittuihin me
nojen lisäykseen verrattava menojen kasvu, 
on kyseessä; olevan pääluokan 1-4 moment
tieru kohdaHa, ma.a:nmittaus- ja verollepano
kustannuksissa. Ne on vuodesta toiseen ar
vioitu todellisia menoja pienemmiksi niint 
että niitä nyt on täytynyt koroittaa yli 10 
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miljoonalla ma-rkalla. Arviomäärärahoja 
menosään<töön otettaessa onkin ne pyritty 
arvioimaaru todellisuutta vastaaviksi. 

Mitä muihin va,rsinaisiin. maatalousmä:ä
rärahoihin vuoden 19·28 menosääntöehdotuk
sessa tulee,, niin on, mikäli ne ovat harkin
nasta riippuneet, yleensä pyritty koroitta:
maan pienviljelijöitä ja. muita maaseudun 
vähäväkisi& koskevia määrärahoja., kun sitä
vastoin sellaisia määrärahoja joiden tarkoi
tuksena on etupäässä suurviljelijäin maa
talouden edistäminen, ei ole koroitettu. 
Pienviljelyksen edistämista.rkoituksessa on 
siten koroitettu kumpienkin pienviljelijä
liittojen valtioavustusta, sonniosuuskuntia, 
karjanjalostusyhdistyksiä, pienviljelijöiden 
opintomatkoja ja esikuvatalouksia, pienvil
jelyskursseja, karjuyhdistyksiä ja -osuus
kuntia:, siipikarjan ja mehiläishoitoa y. m. 
sellaisia tarkoituksia varten ta:rpeellisia 
määrärahoja. 

Täällä on huomautettu ~;~iitä, ettei budje
tissa ole millään tavalla, järjestetty pienvil
jelijöiden kieltäm1ittä hyvin kipeätä luotto:. 
kysymystä. Nämä huomauttrujat eivät näh
tävästi ole muistaneet, ettei tätä asiaa ole 
aikaisemminkaan järjestetty budjetin yh
teydessä, vaan eri esityksillä. He ovat ehkål 
myös unohtan<eet., että: sitten kuin laki asu
tustoimim11an rahoittamisesta ja sen perus
teella annetut hallinnolliset määräykset ovat 
tulleet voimaan, asutusrahaston varoja voi-· 
daan käyttää entistä laajemmassa määrin 
pienviljelijäin luottotarkoituksiin.. Edel
leen on merkillepantava, että senjälkeen 
kuin Osuuskassojen Keskuslainarahaston 
nauttimaa valtion takuuta vuoden alussa 
huomattavasti koroitettiin ja sen jälkeen 
kuin mainittu rahasto tuon takuun perus
teella on saanut suuria ulkomaisia lainoja, 
luottoa pienviljeli·jöille osuuskassoista on 
saatavissa entistä runsaammin. Kaikella 
tällä en kuitenkaan halua osoittaa, etteikö 
pienviljelijäin luottotarkoituksia varten tar
vittaisi lisävaroja, mutta kuten äsken mai
ni·tsiln, asia on aina hoidettu eri esityksillä. 

Että ma.atalousmäärärahoja, ei ole nyt 
enemmän koroitettavaksi ehdotettu, riippuu 
siitä, että tämä puoli on viimeisen vuosi
kymmenen kuluessa jo tullut erinomaisen 
hyvin hoidetuksi. Nyt on pyritty hoita
maan maatalousministeriön budjetin koh
dalla niitä asioita, jotka tähän saakka on 
laiminlyöty. 

Maatalousministeriön ha:llinnonhaaroja 
koskevan menoarvion kehityksestä viime 

v'llosikymmenenä voi tehdä sen yleisen har 
vainnon, että metsätalouspuoli siinä on jää
nyt huonompaan asemaan. Tässä: kohden 
tietää käsillä oleva budjetti melkoista muu
tosta parempaan päin siihen määrärahojen 
lisäykseen nähden, joka on havaittavissa; 
metsänhoitolaitoksen menosäänn.ön kohdalla. 
Tähän menojen lisäykseen on ollut luonnol
liset syynsä. Sen jälkeen kuin asetus toi
menpiteistä metsäm. hävittämisen ehkäisemi
seksi ja metsätieteellinen koelaitos vuonna 
1917 perustettiin ja laki sekä asetus metsä
hallinnosta vuonna 1921 annettiin samoin 
kuin laki ja asetus metsäkouluista. vuonna; 
1922, ei merkittävämpiä uudistuksia metsä
talouden alalla ole toimeenpantu, huoli
matta siitä, että positiivisiin toimenpi,teisiin 
metsätalouden hyväksi välttämättä olisi: 
ollut ryhdyttävä.. Tämä koskee niin hyvin 
valtion kuin 1yksityist.enkin metsäta,loutta
Mitkä syyt tämän metsätalouden kehityksen 
pysähdyksen lienevätkin aiheuttaneet, sitä 
ei tässä yhteydessä ole syytä ~ksityiskohtai
semmin a.rvailla, mutta on siihen osaltaan 
epäilemättä vaikuttanut sekin. seikka, että 
monet muut kiireelliset ja tärkeät uudistuk
set, joita maamme saavutettua itsenäisyy
den on suoritettu, ovat nielleet siksi tuntu
vasti valtion varoja, että metsätalouden edis
tämistyöhön e] ole niitä: liiennyt. Tämän epä;
kohdaksi katsottavan asiaintilan korjaami
seksi on hallitus, kuten sen ohjelmassakin 
edellytettiin, tahtonut toimia,, ja siinä mie
lessä on käsittelyn alaisena olevassa meno
sääntöesityksessä ehdotettu va~ltion metsä
talousmäärärahoihin lisäyksiä, jota paitsi on 
erikseen annettu esitys yksityismetsätalou
den edistämistä tarkoittaviksi toimenpi
teiksi. 

Lisäyksiä valtion, metsätalouden määrära
hoihin varattaessa on mahdollisuuden mu
kaan koetettu silmämääränä pitää valtion 
metsien tuottoedellytysten parantamista,. 
niin että ne jatkuvasti pystyisivät anUli
maan ainakin entisen suuruisen tulon val
tiolle. Siten on ennen kaikkea ehdotettu 
lisäyksiä metsänhoito-, suonkuivaus- ja han
kintamäärärahoihin, joiden koroitukset te
kevät, kun otetaan huomioon vuoden 1927 
ylimääräisessä menosäännössä metsänhoit;o.. 
ja suonkuivaustöihin myönnetyt määrära
hat, yhteensä vähän yli 35 milj. markkaa. 
Siitä tulee yksin hankintojen osalle 33 milj. 
markkaa, joten menojen lisäys tämän mo
mentin kdhdalla on kuluvan vuoden määrä
rahaan verrattuna melkoinen. r.I'ällainen 
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lisäys puolustap. kuitenkin erittäin hyvin 
paikkansa. Hankintahakkuilla on nimittäin 
se verraton etu,, että niillä yleensä saadaan 
metsästä korkeampi hinta kuin metsä pys
tyyn myymällä, riippuen m. m. siitä, että 
ostajan ei tarvitse ottaa laskelmissaan huo
mioon hakkuuseen ja kuljetukseen liittyvää 
riskiä ja että n. s. yleiskustannukset monta 
eri puutavaralaatua samalla kertaa valmis
tettaessa aleneva.t. Niinpä on esim. v. 19Q:6 
eri thoitoalueissa saa,tu hankinta:hak'kuilla n. 
30-1:40 penniä korkeampi hinta kuutio
jalaita kuin. pystymetsänmyynnissä, jota 
paitsi on rahaksi voitu muuttaa pienempi
kin puutavara, jota ei pystymetsämyynnissä 
.saada kaupaksi,, vieläpä kokonaisia leimi
koitakin, joita ei, huolimatta siitä, että niitä 
on vuosi toisensa jälkeen. tarjottu huutokau
poissa ostettaviksi, ole saatu myydyiksi. 
Kajken tämän lisäksi ova,t hankintahakkuut 
mitä suurimmassa määrin omiaan edistä
mään valtion metsien hoitoa, koska niistä 
voidaan paremmin kuin pystymetsämyyn
nissä järkiperäisen metsänhoidon vaatimus
ten mukaisesti hakkuuttaa kaikenlaista pie
nempääkin puutavaraa ja siten saattaa hak
kuualue metsänhoidolhsesti tyydyttävään 
kuntoon. Hankintahakkuiden tuottama. 
hyöty valtion metsätalouden kannalta on 
siis mitä monipuolisin ja niiden edelleen ke
hittäminen valtiotaloudelle hyödyksi. 

Metsänhoitotöihin varattavaksi ehdotettu, 
~ntis.estään kor.oitettu määräraha on. niin
ikään valtiotaloudelle ·hyödyksi. Jos met
sien uudistus ja huolenpito jatkuvasti lai
minlyödään, kuten aina kuluvaan vuoteen 
.asti on tehty, on siitä seurauksena metsä
pääoman vähitellen tapahtuva pieneneminen 
ja samalla myös va1tion. metsätalouden tu
lojen vähentyminen. Silmälläpitäen valtio
talouden etuja ja ennen kaikkea tärkeimmän 
teollisuutemme, puunja1ostusteollisuuden 
raaka-aineen turvaamista, ei metsähoitomää
rärahoissa, vai:kkei valtion metsänhoitoon 
esimerkin näyttäjänä yksityismetsänQillista.
jille kiinnitettäisikään huomiota, ole varaa 
tinkiä.. T.oimitettujen varovaisten laskel
mien mukaan aiheuttaisivat valtion metsissä 
olevien aukeitten, hävitettyjen ja arvotonta 
tai sopimatonta puuta kasvavien alueiden 
metsittäminen sekä muut välttämättömät 
metsänhoitotyöt vuosittain n. 14 milj. mar
kan menon. .Se rahasumma, joka käsillä
olevassa menosäännössä on ehdotettu tarkoi
tukseen varattavaksi, ei siis vielä läheskään 
tyydytä tarvetta, mutta toiselta puolen ei 

metsänihoitotöitä myö&kään ole mahdollista 
yhtäkkiä lisätä entisestään moninkertaisiksi, 
vaan tulee sen tapahtua asteittain. 

Metsänhoitomäärärahoihin verrattava on 
suonkuivausmääräraha. V altiO'n metsien koko 
alastahan on 41.4 % eli n. 5.6 mi1j. ha soita, 
joista lähes 2 milj. ha on arvioitu olevan 
ojituskelpoisia. Tutkimuksella on todettu, 
että hyvien soiden ojitus on taloudellisesti 
edullinen pääomansijoitus, ja että Suomen 
eteläpuoliskon ja Kemijoen suun ja Oulu
järven välisten valtion metsien suot, jotka 
pinta-alaltaan ovat Y'hteensä noin 800,000 
ha, olisivat ojitettavat ensi kädessä. Laskel
mien mukaan tarvittaisiin sitä varten rahaa 
n. 580 milj. markkaa. Huomioonottaen, että 
tämän lisäksi olisi vuosittain jatkuvan sois
tumisen ehkäisemiseksi käytettävä melkoisia 
rahamääriä, on menosääntöön ot.ettu suon
kuivausmääräraha, vaikkapa kustannukset 
jaettaisiin usean vuosikymmenenkin osalle, 
ainoastaan pieni murto-osa siitä, mitä tar
koitusta varten tarvittaisiin. 

Edellämai'llittuihin määrärahoihin liitty
vät läheisesti valtion metsien kulku- ja kul
jetussuhteiden parantamista varten käytet
tävät määrärahat. Yleisesti on tunnettua, 
että valtion maiden tieve11kosto on aivan epä
tyydyttävä ja jo olemassaolevien teidenkin 
ylläpitomääräralwjen vähäisyyden vuoksi 
riittämätön.. Jos kohtakaan teillä ei Suo
men metsissä ole Y'htä tärkeätä merkitystä 
kuin lliissä maissa, missä puiden kuljetus 
metsästä ei tapahdu uittamalla ta'i talvella 

. reellä, niin on hyvä tieverkosto täälläkin 
joka tapauksessa tal'peellinen metsätaloudel
listen töiden johdon ja valvonnan kannalta, 
työväen ja työvälineiden sekä ruokatarpei
den ja rehujen kuljetuksen kannalta, jota 
paitsi myöskin metsäkauppojen takia on 
tärkeätä päästä metsässä helposti liikku
maan. Tieverkoston kehittäminen valtion 
metsissä on siis toimenpide, j.oka edellyttää 
lisävarojen myöntämistä, ja tässä;kin kohden 
on käsilläolevaan 'budjettiin otettu määrä
raha, jota on pidettävä vähimpänä mahdol
lisena. 

Vakinaisen menoarvion metsänhoitolaitok~ 
sen kohdalla olevista määrärahojen lisäyk
sistä on vihdoin mainittava metsätieteellisen 
koelaitoksen toiminnan laajentamista ja eri
näisiä palkkauksen järjestelyjä varten myön
nettäviksi ehdotetut määrärahat. Mitä met
sätieteellisen koelaitoksen toiminnan laajen
tamiseen tulee, niin ovat menoarvioesityksen 
perustelut tässä kohden melko yksityiskoh-
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taiset. Lienee kuitenkin syytä huomauttaa 
niistä käytännölli.selle metsätaloudelle suuri
arvoisista tuloksista, jotka metsätieteellinen 
koelaitos on lyhyenä toiminta-aikanaan saa
vuttanut ja jotka ovat herättäneet ansait
tua huomiota kaikkialla maailmassa. Esteit
ten .asettaminen sanotun laitoksen tutkimus
toiminnan edelleen kehittämiselle merkitsisi 
metsätieteellisen, käytännöllisiä .päämääriä 
tavoittelevan tutkimustoiminnait1 ali-arvioi
mista ja metsätaloutemme merkityksen vä
häksymistä. Verrattaessa toiselta puolen 
maatalous- ja metsätieteelliseen tutkimus
työhön osoitettuja määrärahoja ja kummal
lakin alalla saavutettuja tuloksia toiselta 
puolen, kestää melkoisesti pienemmillä mää
rärahoilla toimiva metsätalouspuoli hyvin 
vertailun. 

Palkkauksiin nähden huomautettakoon, 
että, mikäli on kysymys eräiden metsähal
linnon sopimuspaikkaisten virkamiesten pal
kankoroituksista, ne vasta nyt ovat kohon-. 
neet lähes samalle tasolle kuin millä ovat 
esim. eräiden rautatiehallinnon alalla työs-· 
kentelevien sopimuspaikkaisten virkamiesten 
·palkat, huolimatta siitä, että palkkojen ko
roitus, katsoen metsäalalla yksityisliikkeissä 
suoritettaviin tuntuvasti korkeampiin palk
koihin ja siitä johtuvaan kilpailuun pysty
vistä ammattimiehistä, olisi ollut suoritet
tava jo aikaisemmin. NiiTiikään on alue
metsänhoitajien palkkaus, joka tähän asti 
ei ole ollut missään oikeassa suhteessa sa
manlaisefl esi- ja ammattisivistyksen saanei
den virkamiesten palkkauksen suuruuteen 
eikä työlaatuun, valtion metsätalouden edun 
kannalta ollut asianmukaista koroittaa. 

Eräässä puheenvuorossa on täällä aikai
semmin myös kosketeltu kysymystä puuhio
mon tai selluloosatehtaan rakentamisesta 
Veitsiluodon sahan Y'hteyteen. Tämähän on 
kysymys, joka jo kauan aikaa on ollut vi
reillä. Asiantuntevat henkilöt ovat siitä ol
leet yksimielisiä, että mainitunlainen apu
laitos sahan rinnalle olisi perustettava käyt
tämään edullisella tavalla sahausjätteet, 
jotka nyt on kalliilla kustannuksella kulje
tettava mereen. Erimielisyyttä on ollut 
ainoastaan siitä, millainen lisäjalostuslaitos 
Veitsiluotoon olisi rakennettava. Kuten erL 
tyisestä eduskunnalle annetusta !hallituksen 
esityksestä käy selville, on päädytty seikka
peräisten valmistelujen jälkeen sulfiittisellu
Ioosatehtaaseen syistä, jotka käyvät yksityis
kohtaisesti selville esityksen perusteluista. 
Ei senvuoksi liene niitä tarpeen tässä 
toistaa. 

:Mitä sitten tulee tehtaan perustamiseen 
muuten,. niin sehän luonnollisesti merkitsee 
valtion liiketoiminnan ·edelleen laajenta
mista, jota yksityisyrittäjätaholla yleisesti 
vastustetaan. Ei senvuoksi ihmetytä, että 
sanottu mielipide on tämänkin asian yhtey
dessä tullut ·esille. Se on kuitenkin kysy
mys, jonka eduskunta on ratkaissut jo sil
loin, kun Veitsiluodon saha perustettiin. 
Kun sille tielle, joka minun käsitykseni mu
kaan tosin on ollut oikea tie, on lähdetty, on 
nyt koetettava järjestää sahan toiminta sel
laise·ksi, että sen tulokset olisivat niin edul
liset kuin mahdollista. 

:Mitä sitten lopuksi tulee maataloustulli
kysymykseen, niin en tahdo siihen tässä 
yhteydessä liiJlemmin puuttua, koska siitä 
vielä tulee puhe toisen asian yhteydessä. 

Ed. E. P e ik kala: Oikeiston puhujien 
taholta on täällä väitetty, että nyt käsitel
tävänä oleva sosia:lidemo'kraaittisen hallituk
sen ibudjetti,ehdotus olisi mullistava ja että 
siinä yritettäisiin jonkinlaista äk'kirynnåik
köä. Tämä mieli1pide ei pidä paikkaansa. 
Olen ed. Itkosen kanssa täysin yhtä mieltä 
siinä, etltä porvarit voivat sentakia nukkua 
yönsä ai·van rauhwssa. Hallituksen budjetti
ehdotus ei oleellisesti eroa aikaisempien 
hallitusten bud!j,ettiehdotu'ksista. MenOipUO
lella osoi•tetaan varoja edelleenkin runsaasti 
sen valtakoneist:on yllä1pitämiseksi, jolka 
!Palvelee omistavien luokkicen etuja kun taas 
pieneläjien hyväksi osoitetaan varoja suh
teettoman väJhän. Ehdotetut muutokset ve
rotusjärjestelmään ovatt niinikään sellaisia 
etteivät ne koske itse järjestelmän perus
teisin, mistä johtuu, että verotaakka edel
leenkin tulisi pa.inamaan raskaimmin viiJlä
varaisia. Lisäksi on todettava, että sosiali
demokraattinen hallitus ei ole edies täyttä
nyt niitä lupauksia, joita sosialidemokraat
tinen puolue Dn antanut. 

Menopuolella kiinnittää ensiksi huomiota 
7 pääluokka, joka sisältä'ä muun muassa pD
liisimenot. Kaupunkien poliisilaitoksen hy
väksi on merkitty yli 53 miljoonaa markkaa, 
mikä merkitsee, ~että poliisimenot tältä koih
dalta ovat kohonneet yli 2 miljoonalla. Me
nojen kohoamiseen on osaltaan va~kuttanut, 
että ehdotetaan .palkankoroituksia m)"Öskin 
erinäisille poliisivirkamiehille. Etsivä kes
kuspoliisi on säilytetty ja sille ehdotetaan 
myönnettäväksi ·edelleenkin varoja, vaikka 
sosialidemokraatit aikaisemmin ovaJt selittä
neet vaativansa tuon 'laitoksen lakkautta
mista. Hallitus ilmoittaa myös, että etsi-
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vän ~keskus:poliisin liitrt:äminen varsinaiseen 
poliisiin on paraikaa harkittavana komi
teassa. Hallituksen kanta on siis, että et
sivä keskuspoliisi on vastaisuudessakin säi
lytettävä, se vain piilotettaisiin varsinaiseen 
poliisiin. Liittämishanke on tyypillinen 
esimerkki siitä, miten porvarillisen valtion 
epämieHyttävimpiä laitoksia koetetaan ver
h>ota mahdollisimman viattoma.lta näyttä
vään muotoon. Vielä tämän edellisestä 
budjetista keskusteltaessa useat sosialidemo
kraattiset -edustajat ankarasti arvostelivat 
etsivää keskuspoliisia ja vaa1tivat sen lak
kauttamista, mutta ei ole tarvittu kuin va
jaa vuosi hallituksessa oloa, rriirr samaiselle 
laitokselle ehdotetaan määrärahoja. 

Sotilasmenoihin hallitus ehdottaa tosin 
vähennystä edelliseen vuoteen verraten, 
mutta senkin jä:lkeen nuo menot tekevät 
vielä tuon !huikean summan 410 miljoonaa 
markkaa,, mikä tekee noin 10 % kaiikista me
noista. Väihennys ei ole 'läheskään riittäJvä 
eikä vastaa edes likimainihan sitä, mitä so
sialidemokraatit ovat aikaisemmin vaatineet. 
Hallituksen esittämiä sotilasmääräralhoja ei 
sovi verrata yksinomaan edelliseen vuoteen, 
vaan oikean kuvan saamiseksi on oteHava 
huomioon myöskin aikaisemmat vuodet, 
sillä valtion varojen tuhlaaminen sotilastar
koituksiin on tässä maassa kasvanut lumi
vyöryn ta:paan. V. 1922 esimerkiksi olivat 
.puolustuslaitoksen mJenot vielä noin 290 
milj. marikkaa, minkä jä'lkeen ne ovat kas
vaneet kaksinkerta.isiksi. Hallituksen ehdo
tuksen mukaan nuo menot ensi vuonna tu
lisivat siis olemaan noin 120 milj. markkaa 
suuremmat kuin v. 1922. Viimeksimainitun 
vuoden sotilasmenoja ovat sosialidemokraa
tit aikaisemmin pitäneet kohtuullisina. 
Niintpä vuoden 192.6 budjetin lähetekeskus
telussa esitettiin sosialidemokraattisen ryh
män talholta vaatimus puolustusministeriön 
kohdalla oievien menojen vähentämisestä 
puoleen siitä, mitä sriloinen hallitus ehdotti 
- h-allitus ·ehdotti silloin 575 miljoonaa -
sekä huomautettiin, että silloin 'palattaisiin 
sille tasolle, j-olla oltiin v. 1922. Kun nyt 
ehdoteta;an huomattavasti enemmän, niin on 
sekin vekseli, jonka sosialidemokraruttinen 
ryhmä silloin as:etti, jäänyt sosirulidemo
kraattiselita hallitukseltru lunastamatta. 
Hallitulilien men€ttely tässä scuhteessa on yh
teydessä sen kehityskulun kanssa, jonka so
sialidemokraattinen puolue ·on viime vuo
sina läpikäynyt su'htautumisessansa sotilas
kysymY'kseen. Puolue on aikaisemmin vaa-

tinut va1kin:aisen arm:ei:jan tilalle kansan
miliisiä. Mutta senjälkeen kuin sosialide
mokraa.ttinen puolue alkoi valmistua halli
tuspuoluee!ksi, on tuo vaatimus lheitetty yli 
laidan ja siirrytty seisovan armeijan kan
nalle. Viimeiselle sosia:lidlemokraattiselle 
puoluekokoukselle laadiittu ehdotus ohjel
maksi sotilaskysymyksessä oli täysin mil:i
taristinen. Sitä tosin ei rpuoluekollmu'ksessa 
sellaisenaan hyväksytrty, mutta siinä lausu
tut periaatt'eet lyötiin eriityisessä päätös
lauselma;ssa kiinni. Tä:tä kaltevaa pintaa 
puolue on sitten 'liukunut edelleen. Muis
taakseni vi~lä viin]le vuonna vaadittiin 
asevelvollisten .palveluswjan lY'henltämistä 
kuudeksi kuukaudeksi, muttru viimeiS€ssä 
vaaliohj-elmassa astuttiin jälleen askel por
varillisia !puolueita kohden muuttamalla 
vaatimus yhdeksäksi kuukaude!ksi. Sosiali
demokraattisen puolueen va~a;timukoot lisät
tyjen sort:avarustelujen 'ehkäisemisestä on 
hallituksessa m. m. ratkaistu siten, että on 
tilattu uusia sotalaivo:j:a. ja. nyt tullaan edus
kuntaan ra:skas sotila:sibudjetJti mukana, 
jossa m. m. ehdotetaan 6 milj. markka:a il
mailuvoimien keih:ittämiseksi, siis jälleen so
tavarusteluj·en Iisäämiseksi. 

Oman lukunsa ansaitsee hallituksen ja so
sialidemokraa.trtisen pualueen suhtautumi
nen suoj•eluskuntiin. Puolueharr on aikai
semmin vaatinut suojeluskuntien lakkautta
mista. Vielä viimeisessä vaaliolrj!elmassa 
sanottiin, ·että aseellisten luok!kajäl'ljestöjen 
olemassaolosta on tehrtävä loppu. Mutta 
tässäkin sulhteess:a on puolue nopeasti ja 
vaivatta muutta.nut väriään. 8uojeluskunta
mwärärahojen ollessa eduskunnassa viime 
kerra.l:la esillä lausuivat eräät sOiSialidemo
kraattiset edustajat, etteivät he näe suoje
luskunni:ssa vaaraa työväenluokaUe ja että 
kun tuota la~tosta vaan vähän KOl'jaillaan 
ja siitä muovailtaisiin vaitaikunnan armei
jalle jonkunlain\:ln reservilaitos, niin tuo 
laitos on silloin aivan hyvä. On lupa rpirtää 
näitä la.usuntoja puolueen viranisen kannan 
ilmaisuna. Määrärahan poistaminen budje
tista suodeluskunnille ei suinkaan merkitse 
niiden toiminnan ehkäisyä, sillä ikyllä val
lassa ol,eva!t luokat ne pystyssä pitävät ilman 
valtiovallan a1puakin. Niin pitkälle on so
sia:lidemokra:attinen ~puolue ja hallitus men
nyt tällä tiellä, että sen pääministeri otti 
viime keväänä juhlallisesti vasta.an sotaväen 
ja suajeluskuntien paraadin. 

On siis todetiava, että poliisimenot ja so
tilasmenot :budjettiehdotuksen mukaan tuli-
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siva;t edelloonkin olemaan tavattollliall ras
kaalt. Onpa kaupunkien poliisilaitosten me
noja, kuten jo nmini<tsin, koroitettu, surulli
sen kuuluisalle •etsivälle lreslkuspoliisille 
myönnetty varoja. ja suojeluskunnat säily
tetty. Ka,ikista näistä .porv.arilJiJSen luokka
valtion sortovälineistä on siis pidetty !hyvää 
huolta. Voi näin ollen sanoa, että esillä ole
va •budjettiehdotus ei tässä suM~ess·a perus
teiltaan eroa eduskumTaille aikaisemmin jä
tetyistä budJj,etJtiehdotuksista. 

Tämän ,jälkeen on mielenkiintoista tar
kastella, miten Jpa1jon ja millä tavaJla bud
jettiehdotuksessa on myönnetty varoja tar
koituksiin, joista vähäiväkiselle kallJSanosalle 
voi olla !hyötyä. Siinä suhteessa ovat menot 
sosialiminist.eriön kohdalla tärkeimmät. Tä
män pääluokan menot on vakinaisessa bud
jetissa merkitty noin 116.5 miljoonaksi mar
kaksi, joten nousu eddlise,en vuoteen näh
den on noin 68 miljoonaa. YJimääräisessä 
budjetissa on lisäksi 3 miljoona:a. Vaikka
kin sotilaaHisiin tarkoituksiin on myönnetty 
enemmän kuin ennen, niin sittenkin nämä 
menot muodostwvat häviävän ·pienen osan 
budj,etista. Yksin sotilasmenot ova;t enem
män kuin kolme \kertaa suuremmat. Sosia1i
ministeriön ;pääluokan menoj•en nousu joh
tuu •etUJpäässä osaksi hallituksen asettaman 
sairausv•a·kuutulksen kustannuksista,. osaksi 
määrärahan osoittamises-ta vanhuus- ja työ
kyvyttömyy:svakuutusrahastoon. Edelliseen 
tarkoitukseen •on vakinaisessa menoarviossa 
merkitty 20 miljoonaa markikaa ja jälkim
mäiseen 40 miljoonaa. Hallitus ilmoittaa, 
että ed'USkunnalle jätetyn sajrausvakuutus
Jakiehdotuksen mukaan va:ltion osuus kus
tannuksissa tulee olemaan 50 miljoonaa 
markka.a vuodessa.. Hallituksen •esitys sai
rausvakuutuslaiksi on laadittu sille perus
teelle, etJtä valtion O'hella va:kuutetut työn
tekijät, työnant:aj:at sekä pieneltä osalta 
myös !kunnat otitavat osaa. kustannuksiin. 
Tässä yhteydessä ei o}e syytä !tarkemmin 
puuttua haHituksen esit~ks·een., mutta huo
mautettakoon kuitenkin, että siinä va:kuutet
iujen työntekidäin kanne•ttava!k:si on. säly
tetty liian raskas taakka, kun he joutuvat 
maksamaan vakuutusmaksuja yhtä paljon 
kuin ty;ön:a.n'ta;ja.tkin. Työntekijät on joko 
kokonaan vapauoo.Uava maksuista tai aina
kin niitä on huomatia:vasti pienennettävä. 
Ensi kädessä on kustannukset siirrettävä 
työn:an,tajain ka:nnetltaviksi tai sitten valtion 
ja kunnan osuutta on koroitettava. Tämä 
on työläisten oikeutettu vaatimus. Halli-

tttksen esityksessä on lisäksi se auk!ko että . . ' S'UUri JOukko maaseudun välhävaraisia jää 
sen ulk<jpuolehle. Tässäkään suhteessa ei 
ole täytetty edes sosialidemokraattisen puo
lueen viime vaalioJl'jdman lupausta.. Tuossa 
ohjelmassa nim. :va;a:ditaan sairausvakuu
tusta !laa!j'ennettava:ksi, niin etltä \kai
k i •ll e vähävaraisille ka;ns•alaisille taa;ta;an 
sairauden sattuessa kunnohlinen eLatus ja 
hoito. Va:nihuus- ja työkyvyttö'myyshuol
toon nähden sanotaan, että sitä valmista
maan on asetelttu ~omitea. Kun tämä kysy
mys on ollut jo pitkält ·a:jat ,päiNäijärjestyk
sessä,. niin olisi odottanut, ·että !hallitus olisi 
tässä tärkeässä !kysymyksessä tuonut nyt jo 
esityksen eduskunna'lle h'autaam.at'ta sitä 
enää komiteaan. On j'okseenkin laiha tulos, 
että hallitus ehdottaa jonikun summan jo
h·onkin rahastoon. Kffitsoen niihin suuriin 
kus·tannU:'k:siin, jotka. vanlhuus- ja työkyvyt
tömyysvakuutus aiheuttaa, tuntuu siltä, että 
haHittus ehdotttaessaan vain 40 miljoonaa 
markkaa vanhuus- ja työkyvyttöm;yysrahas
toon, on tehnyt sen vain silmänlumeeksi. 

Sosialiministeriön pääluokan kohdalla 
kiintyy lhuomio myöskin siihen, että ehdote
taan perusltettatVaksi uusia virkoga. ja usei
den vir1mmiesten l!pa1kko·ja koroitetta:valksi, 
sellaisiakin ,pa·]kkoja, jotka nyt jo ovat 63 
tuhatta markkaa vuodessa. Saa sen va.iku
tuksen,. että hallitus ja sen sosialiministeri 
pitää erinomaisen.a keinona. yhteiskunnalli
sen huollon edistämiseksi virkamieskunnan 
lisäämistä ja virkamiesten palkhjen koroit
tamista.. TJ1Övällmä koskevien ·lalkien täy
täntöönpano :ja valvonta vaatii kyllä tar
mdkkaampia toi:menpit:eitä, mutta. ei siinä 
auta virkamieskunrran lisääminen, vaan ai
noastaan se, että itse asianomaisilta työpai
koilta vedetään työläisiä va:1vontf;a,työihön. 

Muut•enkin on hallituksen menoarvioehdo
tukseUe tunnusmerkillistä, että uusia vir
koja ehdotetaan usean pääluokan kdhdalla 
perustettavailmi ja että ylempien vi~amies
ten palkkoja ehdotetaan koroitettavibi. 
Hallitus lausuukin budjettiesityksessään, 
että palkkoja on ko11o1tettu m. m. eräissä 
tärkeissä johtavissa toimi&sa oleville vii1m
miehille, !Siis ylemmille virkamiehille. So
sialidemokraattinen haHitus on siis erin
omaisen virka:mie.systävällinen.. Sosialide
mokraattisen puolueen on kä.ynyt aivan sa
malla tavalla kuin maa;laisliiton, joka de
magogisesti on saarnannut virkamiesten 
suurista palkoista, mutta h~1litukseen jou
duttuaa-n on ollut mukana ·virkamiesten 
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palkkoja koroittamassa. Maalaislii'tlto ei ole 
oikea ryhmä moittinJ..<l;an tässä asiassa so
·sialidemo'kraattista hallitusta, mutta kuisten
kin täällä maalaisliiton ~uhuja;t saarn·aavat 
soomlidemokraattista lllallitusta vastaan, että 
'Se on koroittan:ut 'Virkamiest~n palklkoja. 
Minä sanoisin tällaista menettelyä silmän
kä.ä.ntötempuksi, jota sanaa ed. Lohi kä;ytti 
jostakin hallituksen toimenpiteestä. 

Pa.lat,a'kooni sosiaJimrinisteriön pääluok
ikaan on sanottava ~että tämäikään :pää:luokka 
.ei ole muuttunut siinä målärin,. että se jyr
kästi eroaisi aikaisemmista menoarvioista. 
Vähäväkisten hyväksi ehdotetaan edelleen
kin suhtoottoman vähän va,rOija. Hallitus 
~nk:i.n suurin piirtein täilläkin alalla kulke
nut edellisten hallitusten latu:ja. Vaikka so
~iaJidemokraattinen puolue on vaatinut 
.esim. 8-tunnin työai'kaitain turvaamista, on 
hallitus rnoröntäm.yt poikkeuiksia työaikala
kiin, kuten edellisetkin !hallitukset, saaden 
siitä työläisten tuomion osakseen. 

Menopuolella J:J.erättävät vielä epäilyksiä 
ne summat, joita ehdotetaan ylimääräisiin 
.eläkkeisiin. Muu:n muassa esitetään, että 
puolUJStuslaitdksesta 'korkean ikänsä vuoksi 
tai muista syistä eroaviHe on varattava 
.570,000 markkaa. Tässä asiassa olisi tar
kemipi selrvitys tar(peen. 

Yhtä tärkeäitä kuin bud!jetin menopuolen 
~n sen tulopuolen tarkastaminen. Kysy
mys siitä, miten varat menoihin kerätään ja 
ennen kaikkea, miteill verotus on järjestetty 
ja mi!tä kanrsanluoki1ta varalt ensi ikädessä 
kootaan, on budjetin ylhteiskunnallista si
sältöä arvosteltaessa otettava mä:äräävänä 
tekij·ä;nä huomioon. Tunnettu asia on, etttä 
tämän maan verotusjärjeStelmä on mitä 
epäoikeudenmukaisin ja painaa tavattoman 
raskaana vähävaraisia kansanluokkia. Vält
tämättömistä kulurtustarpeista ik:is:kota;an vä
lillisten verojen muo<loss:a pieneläjiltä vii
meisetkin •pennit, kun taas välittömien ve
rojen järjestelmä,, jdka voidaan sovittaa 
kohtaa;maan raskai'mmin rikkaita, on vähän 
kehilttynyt. Hallitus on kyllä ottanut oi
kean suunnan kohottamalla omaisuusveroa 
ja nostamalla verovapaan tulon ylimjaa 
sekä poiStamalla eräiden ku:lutustarvik!kei
<len tullit t1a;i alentama.lla niiden måiäriä, 
mutta muutokset varsinkin tulleilhin nähden 
ova.tt niin 1puolinaiset, etteivät ne muuta ve
rotusjäirjestelmää oikeudenmukaiseksi. Pu
humattakaan siitä että hallitus ehdottaisi 
välttämäittömien kulutusta;rvikkeiden tullit 
kokonaan poistettaviksi, m1tä pienelä,.jäin 

etu vaatii, ei edes a;lenm:rksia ole kyllin roh
kOOJSti tehty. Tulot tuontitul'lcima on ehdo
tuksenkin mukaan arvioitu ensi vuonna 900 
milj. markaksi ja kai.kiki välilliset verot yh
teensä noin 1,,125 milj. markaksi. Välilliset 
verot tekisivält siis mei!koisesti yli 'J)uolet kai
kista verotuloista, tullit yksinään lähes puo
let. Muutamat eisimerkit ha:llitruksen tulli
tariffiehdotukseSta osoittavat selvästi ha:Ui
tuksen suunnitelmien 1puolinaisuuden. Vain 
muutamien ill'arvojen välttäm:ätJtömien elin
tarpeiden tumt on ehdotettu poiste1Jtaviksi. 
Sellaiset tärkeät kulutust1arv.ikkeet kuin 
vehnä, riisi, jau!hot, sokeri, tee, kalhvi, kala, 
puuvilla ja villa!kankaiait j. n. e. olisivat 
edelleenkin tullin alaisia. J auh10tulleihin 
on kyllä ehdotet:tu !l:momattavia alennuk
sia, mutlta, esim. sellaisten yleisten kulutus
tarvikkeiden kuin sokerin, \kahvin, teen ja 
kankaiden tullit ovat edelleenkin kohtuutto
man korkeat, so~rituJli esim. 2 mlk. 25 pen
niä kilolta, kahvin tul'li 10-12 markkaa ki
lolta ja puuvil1aikanlkwat 3----80 m:a:rikkaa 
kilolta. Tässä yhrteydessä. on taas muistet
tava sitä, mitä sanotaan sosialidemokraatti
sen puolueen viime 'Vaailiohjelmassa. Siinä 
sanotaan: ,Viljatullit ynnä muut tärkeitä 
kulutusta11peita kalJis<tavat tullima;ksut on 
mahdollisimman pian lakkautettava." Hal
lituksen ehdotus tullitariffiksi ei ole tämän 
ohj·elmaxn mukainen. Tulliverotus tulisi 
edelleenkin rasittamaan ~köyhää kansaa, kal
listaen sen e'linllmstta:nnuksia, kun taasen rrk
kaat pääsisivät vieläkin kohtuuttoman lie
väliä verotuksella. Hallitus ei ole tahtonut 
kovin ottein käydä pahaJan käsiksi ja on 
arkainut :siirtää verorasitusta omistruvan 
luokan 'kannett:walksi. 

Hallituksen aikaisemmat toimen~piteet 
osoittavat, ettei se ·tahdo koskea ikwpi'ta1is
tien kukkaroon, jopa se on erä;ässä paljon 
puiheenailh1etta antarueessa tapauksessa jou
tunut suorastaan. palvelemaan; suurpää
oman omistaJjien etuja. Tarkoitan hallituk
sen aikaisemmin eduskunnalle jättämää ja 
sittemmin eduskunnassa sosi:alidemakraatti
sen ryhmä,n myötävaikutuksella hyväksyt
tyä esitystä vapaaosakkeiden leimaveron 
alentamisesta. Asiaa on kyllä koeitettu kau
nistella, mutta tosiasiana 'PYSYY, että sosiali
demokraattiJllen !hallitus ja eduSkuntm'yihmä 
on tässä ajanut kau>italistiSten liikeyritysten 
asilaa. Lukuunottamatta kapitalististen yrit
täjien täten saamaa verohuojennusta sai 
tämä toimenpide aikoo.n osakkeiden hinnan 
kohoamisen ja pörssikeinottelun kasvamisen. 

17 
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Samaa haluttomuutta astua kirupitalistiBten 1 

piirien va;rpaiJ.le osoitti hamtuksen menet
tely Suojärven lampuoteja koskevassa 
asiassa. 

Tarkastelipa siis hallituksen esittämää 
budjettia meno- tai tulopuolelta, täytyy 
tulla siihen tulokseen, eUä se on siswllöltään 
samantapainen kuin aikai9emrrnat buddetit. 
Se on ras[ms omistarrna.ttomiUe, mutta lievä 
rikkaille. Se ei ole siis köyhän kJansan bud
jetti, vaan se on omistavan luokan budjetti. 
(Vasemmalta:: Hyvä!) 

Ed. V •e n n o l a :. Pyysin puheenvuoroa 
lausua'kseni muutaman huomautuksen halli
tuksen yleisestä poliittisesta kannanotosta, 
sikäli kuin se tulee esille hallituksen ylei
sessä toiminnassa sekä myöskin nyt esite
tyssä budj-etissa. 

Kun nykyinen sosialidemokraattinen hal
litus asetettiin, niin se tapahtui ensinnäkin 
siitä syystä, että porvarilliset puolueet oli
vat hajanaisia, eivätkä pystynet muodosta
maan hallitusta. Kokoomuslais-maalaisliit
tolainen hallitus oli juuri kukistettu ja maa
laisliittolaiset, joita nykyisen hallituksen 
päämies myöskin hallitusta muodostaessaan 
tahtoi mukaan, eivät juuri kukistuttuaan 
tahtoneet siihen lähteä. Kokoomuksella oli 
hyvä halu muodostaa hallitusta, mutta sillä 
taas ei ollut hallitustov,ereita muissa ryh
missä. 

Mutta oli myöskin muita syitä, jotka. te
kivät nykyisen sosialidemokraattisen halli
tuksen syntymisen mahdolliseksi. Keskus
tan taholta oltiin sitä mieltä, että työväen 
edustajien pitäisi päästä nousemaan siitä 
lamaannustilasta, missä he punakapinan jäl
keen olivat kohta kymmenkunta vuotta ol
leet, kohoamaan sill~ tasolle, että he myös
kin hallituksessa ollen voisivat ottaa osaa 
maan poliittisten asiain johtoon. Toiseksi 
tahdottiin myöskin nähdä, min'kälaisen ke
hityskauden ·läpi sosialidemokraattinen ryh
mä oli käynyt sillä aikaa, mitä oli itsenäi
sen Suomen aikana eletty, oliko se kehitty
nyt yhä edelleen siinä juutalais-saksalaisen 
sosialismin uskon pauloissa, joka itäisessä 
naapurimaassamme on johtanut diktaruu
riin sekä täällä myöskin synnyttänyt erityi
sen ryhmän sitä palvomaan, voi oliko se ke
hittynyt anglosaksilaiseen suuntaan, joka va
pauden ja realisten olojen perusteella tah
too kansakuntaa hallita. 

Vastauksen näihin saa hallituksen toimen-

piteistä sekä myöskin siitä budjetista, mikä. 
on esillä. 

Kun arvostelee hallituksen suhtautumista 
eduskuntaan, niin voi pa.nna merkille erään 
piirteen. Hallitus on hallitustoimissaan no
jautunut kansalliseen vähemmistöön sekä 
diktatuuria edustavaan kommunismiin. On 
moudostunut sosialidemokraattis-kommu
nistis-ruotsalainen blokki suomalaista por
varistoa vastaan. Tämä asia ei sinänsä olisi 
niin ihmeellistä, sillä oikeisto ja vasemmisto 
hyvin usein tapaavat löytää toisensa. Mutta 
s~ on ihmeellistä siltä kannalta, ·että se näyt
tää synnyttäneen erikoisen psyyken, erikoi
sen sielunelämän, joka erinäisissä lausun
noissa ilmaisee suuntaa, joka on arveluttava. 
Joku päivä sitten kirjoitti eräs ruotsalainen 
lehti, kuinka kaikki ne hallitukset, jotka ny
kyisen •edellä olivat olleet, olivat harmaita 
hallituksia nykyiseen verraten, unohtaen 
myöskin, että ruotsalaiset itse olivat erinäi
sissä hallituksissa olleet edustettuina. Ei 
kauan sitteru kirjoitti sosialidemokraattien 
nykyinen huomattavin kynäniekka, että me 
emme enää tarvitse suomalaista porvaris
toa, sillä me tulemme hyvin toimeen kom
munistien ja ruotsalaisten kanssa. 

Minä en tätä lausu sentakia, että tahtoi
sin erikoisesti näitä ryhmiä heidän poliitti
sessa kulussaan ripittää, vaan lausun sen 
sentakia, että pidän, että tällainen asiaintila 
on epäterveellinen. Sama ajatus näkyy ole
van nykyisen hallituksen pääministerilläkin, 
joka joku aika sitten antoi tietää, että hän 
ei pidä tätä asiaintilaa terveenä. Pelkään 
että jos nykyinen asiaintila jatkuu, niin se 
synnyttää sellaisen psyyken kansakunnan 
poliittiseen ajatteluun, joka vastaisuudessa 
ei ole eduksi millekään ryhmälle tässä 
<eduskunnassa. Siitä syystä olisi mielestäni 
syytä aikoinaan ottaa harkittavaksi, missä 
on vika siihen poliittiseen lamautumiseen ja 
epäterveisiin ilmiöihin, mitkä poliittisessa 
elämässämme nyt esiintyvät. 

Mitä tulee siihen !budjettiin, jonka halli
tus on ·esittänyt, niin puolestani en katsele 
sitä niin pessimistisillä silmillä kuiru useat 
lausujat täällä ovat tehneet. Olen sitä 
mieltä, •että hallitus on budjettiehdotukses
saan esittänyt erinomaisen paljon hyviä 
asioita. Lausun myöskin, että hallituksen 
budjettiehdotus ei sanottavasti poikkea niis
tä yleisistä periaatteista, mihinkä aikaisem
matkin budjetit ovat rakentuneet. Se ei 
voi.kaan sitä tehdä, ei edes silloinkaan, jos 
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kommunistit olisivat sitä rakentamassa. Ta
loudelliset lait ovat siksi voimakkaat, että 
ne sanelevat sääntönsä myöskin kommunis
teille. Pidän etuna, ·että hallitus budjetti
esityksessään ei ole sen enemmän poikennut 
niistä yleisistä perusteista, joille meidän ra
hataloutemme on tähän asti rakentunut. 
Siinä hallitus on osoittanut käsittääkseni 
tervettä vaistoa ja ainoaa mahdollista, jO
hon voidaa11 mitään budjettia rakentaa. 

Kun tarkastelen sitä menopuolta, joka hal
lituksen budjettiesityksessä tulee esiin, niin 
minä näen siinä huolenpitoa sosialisesta 
kysymyksestä, ehdotukset sairasvakuutuk
sen, vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuutuk
sen järjestämiseksi, minä näen siinä huolen
pitoa H-tunnin työpäivän noudattamisesta, 
sairashoidosta, minä näen siinä huolenpitoa 
opetuksesta, maataloudellisista oppilaitok
sista, tnotannnollisesta elämästä, laajoja toi
menpiteitä metsänhoidon kohottamiseksi, 
huolenpitoa valtion teollisen toiminnan jat
kamiseksi, rautatie- ja tie- ja vesirakennus
laitosten ylläpidoksi. Kaikki tämä osoittaa 
erästä piirretfä, joka on erityisesti merkil
lepantava, nim. että nykyinen hallitus huo
limatta niistä sosialidemokra;atti·sista teo
rioista, joita sen edustajat va~sin usein ovat 
tuone~::t aikaisemmissa keskusteluissa esille, 
on osannut näissä ehdotuksissa asettua rea
listen olojen kannalle, on ymmärtänyt, et
tei mitään sosialisia uudistuksia voida ai
kaansaada eikä toteuttaa, jollei pidetä maan 
taloudellisia voimia yllä ja edistetä tuotan
nollista elämää. Tämä ymmärtämys, joka 
budjetissa tulee näkyviin, on mielestäni 
erinomaisen tärkeä, koska se osoittaa, että 
hallitus on tätä asiainpuolta pystynyt ter
veesti arvo~telemaan. Vieläpä se on pysty
nyt tencesti arvostelemaan sellaistakin 
seikkaa kuin järjestyksen ylläpitoa yhteis
kunnassa, koska se on ehdottanut myöskin 
järjestyksen valvojain s. o. poliisin ylläpi
toa, sen palkkojen parantamista, niin har
millista kuin se kenties joillekin ryhmille on. 

Kaikki tämä osoittaa mielestäni tervettä 
asiain kehitystä. 

Sitä vastoin ·ei voi san1oa sitä kaikista koh
dista haHiltukslenl ibudjetissa.. Hallitus on 
ensinnäkin menopuolella ryhtynyt varsin 
huomattaviin menojen supistamisiin erityi
sesti puolustuslaitokseen nähden. Se on su
pistanut puolastuslaitoben menoja ei vä
hemmällä kuin 163.7 miljoonalla markalla, 
joukossa silloin suojeluskuntamenot noin 30 

miljoonaa ja 46 miljoonaa laivastomenoja. 
Minun täytyy sanoa, että olisin odottanut 
hallitukselta toisenlaista menettelyä tässä 
asiassa, en sentähden, että puolustuslaitok
sen menoja :ei olisi voinut ottaa keskustelun 
alaiseksi ja ettei olisi voinut puoltaa niissä 
erikoisia supistamisiakin. Mutta suojelus
kuntamenojen poistaminen ja laivastomeno
jen poistaminen herättää minussa ihmette
lyä. Sosialidemokraattisella ja kommunisti
sella taholla tahdotaan ylläpitää minun kä
sitykseni mukaan keinotekoisesti sitä käsi
tystä, että suojeluskunnat nykyisessä jär
jestelymuodossa vielä olisivat jonkunmoinen 
luokkal.aarti, joka työskentelee työväestöä 
vastaan. (Vasemmalta: Niin kuin se on
kin.) Unohdetaan, että suojeluskunnat ovat 
alistetut hallituksen johdon alaisiksi ja että 
ne ovat yhdistettynä armeijaan jota yhdis
tämistä yhä läheisemmin kehitetään ja on 
kehitettävä. Unohdetaan, että on aikanaan 
takavuosina taisteltu erinomaisen tärkeä 
taistelu suojeluskuntaan nähden, kun se pu
nakapinan jälkeen ohjattiin alistumaan lail
lisuuteen niin, että se ei saanut mielivaltai
sesti menetellä ja muodostua miksikään mie
livallalla .eläväksi luokkakaartiksi. Ja ei 
liene muistuttamista ylimalkaan suojelus
kuntien esiintymistä vastaan suojeluskun
tina. (Vasemmalta: Kyllä Dn.) Voi Dlla 
yksityisiä erehdyksiä niin suuressa joukossa, 
mutta minun käsitykseni on se, että s"I:oje
luskunnat ovat alistuneet maan lakeihin ja 
yleensä katsoen noudattavat niitä. Niin ei 
ole kaikissa maissa laita. 

Kun ottaa huomioon, että suojeluskunnat 
muodDstavat maarn. puolustusvoimasta erin
omaisen suuren osan ja myöskin erinomai
sen vähäisillä kustannuksilla ylläpidetyn 
osan, niin olisi odottanut, että jo tältä kan
nalta tätä kysymystä olisi budjetissa vas
tuuna:lainen hallitus käsitellyt toisella ta
valla kuin se on tehnyt, nimittäin pyyhki
mällä suojeluskuntien avustusrahat pois. 

Olisi myöskin odottanut, että laivastoky
symystä, jossa suhteessa me olemme erin
omaisen paljon ta:kapajulla, olisi käsitelty 
toisella tavalla. Olen sitä mieltä, että mei
dän on syytä kannattaa kaikkia niitä varus
tusten vähentämispyrkimyksiä, mitkä ny
kyjään Europassa kansojen yht·eistyössä liik
kuvat, mutta niin kauan kuin kansakunnat 
eivät ole voineet niistä vielä yhtyä ja me 
,elämme valticm Liepeillä, joka on tällä het
kelläkin Europan militaristisin, meidän ei 
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ole syytä paljastaa itseämme tuholle alt
tiiksi. Kuuluu joutavanpäiväh~eltä kun 
kommunistit täällä saarnaavat varustusten 
vähentämistä edustaen samalla katsantokan
taa itäisestä naapurimaasta, joka on Euro
pan militaristisin maa. Se ei saa vastakai
kua eikä herätä uskottavaisuutta. (Ed. Ro
senberg: Eikö totuudessa pysyminen olisi 
parempi!) Totuudessa pysyminen on se, 
että hallitus ei ansaitse moitteita siitä että 
se on pysynyt realisella kannalla ja säilyt
tänyt maan puolustusvoiman silläkin ta
solla, kuin se budjetissa on, mutta se ansait
see muistutuksen siitä, että se ei ole osannut 
oikein arvioida sitä meidän asemassamme 
erinomaisen tärkeää puolustusvoimaa, mikä 
suojeluskunnissa on saatavissa eikä myös
kään sitä huolenpitoa, mihin hallitus on vel
vollinen laivastokysymykseen nähden. 

Mitä tulee hallituksen esittämään budjet
tiin ja sen kansakunnalle ehdottamiin rasi
tuksiin niin tahtoisin niistä tehdä muutaman 
huomautuksen. 

Hallitus on esittänyt aivan huomattavia 
muutoksia maan v.erotusjärjestelmään, jotka 
tuottavat uusia rasituksia varsin laajoille 
kansalaispiireille. Minun täytyy olla sitä 
mieltä, että hallitus ei ole ollut pakoitettu 
tekemään tällaisia ehdotuksia. On nimit
täin huomattava, että meidän valtiovel
kamme j.a finanssitaloutemme on tällä het
kellä suht-eellisesti hyvällä kannalla. Monia 
niitä menoja, joihin hallitus ehdottaa käy
tettäväksi verotettavilta kannettavia varoja, 
voitaisiin suorittaa lainoilla. Kun ottaa huo
mioon, että meidän valtiovelkamme henkeä 
kohti tekee ainoastaan 1,.233 markkaa sen 
sijaan että se esimerkiksi läntisissä naapuri
maissamme, Ruotsissa tekee 3,000 Suomen 
markkaa, Norjassa. 6,300 markkaa ja Tans
kassa lähes 4,000 markkaa, niin voimme 
nähdä, että meidän valtiotaloutemme järjes
täminen ja pitkäaikaist·en tarpeitten huolta
minen luoton avulla on vielä siedettävä. 
Sentähden ei olisi hallituksen ollut syytä 
mennä ehdottelemaan sellaisia laajoja muu
toksia kansakunnan rasitukseksi kuin se on 
tehnyt. 

Omaisuusverotuksen koroittaminen 100 
% :lla on asia, josta helposti kyllä voidaan 
sanoa, että se kohtaa vain varakkaita. Omai
suusverotus 'kohtaa ei ainoastaan varakkaita, 
vaan myös keskivarallisia maanviljelijöitä 
y. m. Tämähän ei itse asiassa olisi niin mah
dotonta, jos ei tällaisella koroituksella olisi 
laajoja psykologisia vaikutuksia. On nimit-

täin huomattava, että meidän maamme on 
verrattain V·aratonta, jota osoittaa sekin, 
että kansakunnan säästöt pankeissa tekevät 
ainoastaan n. 8 miltjardia rrna.rkkaa, sensi
jaan että Ruotsissa ne tekevät 60 miljar
dia, Norjassa 46 miljardia ja Tanskassa 40 
miljardia. Koko tulo- ja omaisuusverotuk
sen alle alistettava omaisuus tekee meillä 
vain 32.5 miljardia, sensijaan että se Ruot
sissa tekee 190 miljardia, Tanskassa ja Nor
jassa 100 miljardia. Olemme siis monessa 
suhteessa paljon köyhempi maa. Ja tällai
sessa köyhässä maassa on välttämätöntä, että 
pääoman muodostus saa jatkua, pääoman 
muodostus, joka on välttämätön .tuotannon, 
kulttuurin ja sosialisen elämän ylläpitämi
seksi, olipa sitten yht~iskunta porvarillinen 
tai sosialidemdkraattinen tai kommunisti
nen. Ilman pääoman muodostusta ei voida 
tulla toimeen. Ei sentähden ole varsinkaan 
köyhissä maissa syytä siihen kajota, jollei 
ole a.ivan välttämätöntä. Minun käsittääk
seni hallituksella ei ore ollut finanssiasi'Oita 
järjestäessään pakko ryhtyä toimenpit-eeseen 
tällä hetkellä. 

Mitä rautatietariffien koroittamiseen tu
lee, joita hallitus on ehdottanut koroitetta
vaksi 100 milj. markalla, niin merkitseehän 
se, eihän sitä voi kieltää, välillisen verotuk
sen koroittamista. Täytyy kuitenkin läh
teä siltä kannalta, että rautatietalouskin on 
järjestettävä mikäli mahdollista itsekannat
tavaisuus-periaatte·elle. Meidän rautatiemme 
tuottavat korkoa tällä hetkellä n. 3 %- Ja 
kun me lainoista maksamme kaksi kertaa ja 
enemmänkin, niin olemme asiantilassa, joka 
osoittaa, ettei rautatietaloutemme ole aina
kaan vielä tällä hetkellä kunnollisesti jär
jestetty. Minusta tuntuu kuitenkin, että 
hallituksen ryhtyminen tällaiseen suureen 
koroitukseen on tällä hetkellä ollut vähem
män harkittu, silloin kun parasta-aikaa ky
symys on selvittelyn alaisena, jonka selvi
ty;ksen tuloksissa mahdollisesti voi olla kei
noja, jotka rautatietaloutta ja sen kannat
tavaisuutta voivat parantaa toisilla keinoilla 
kuin tariffeja koroittamalla. 

Varsin huomattava muutos hallituksen 
budjetissa on tullialennus. Hallitus on ehdot
tanut tulleja aleunettavaksi ei vähemmällä 
kuin 300 milj. markalla. Minun täytyy 
myöntää, että hallituksen pyrkimys, kun se 
pyrkii vähentämään välillisten verojen mää
rää, on oikea. Mutta minun täytyy sanoa, 
että tämä tullikysymys on erinomaisen ar~ 
kaluantoinen ja vaikeasti arvosteltavissa. Ja 
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minun täytyy todeta, että siitä keskustelusta, 
mitä asiasta käydään, varsin suuri osa on 
arvotonta, koska on hyvin vaikea määritellä, 
kuinka laajalta ja mihin luokkiin eri tullit 
ja kuinka suurina kohdistuvat. Useista 
näistä kysymyksistä täytyisi tehdä laajoja ja 
vaikeasti toimeenpantavia tutkimuksia en
nenkuin niistä asiallista arvostelua voisi lau
sua. Sama hallitus, joka nyt ehdottaa tul
leja alennettavaksi, on asettanutkin erityi
sen komitean kysymystä tutkimaan, joka ko
mitea on tullut siihen tulokseen, että asiaa 
täytyy hyvin monipuolisesti valaista, ennen
kuin siinä voi kantaa ottaa. Kun näin on 
asianlaita, tuntuu ennenaikaiselta hallituksen 
toimenpide ryhtyä niin laajoihin toimenpi
teisiin tulliasiassa kuin hallitus on ehdotta
nut. Kuinka arasti tätä kysymystä arvos
tellaan, osoittaa hiljakkoin päättynyt talou
dellinen konferenssi Genevessä, jossa kyllä 
oltiin sitä mieltä, että tullien jatkuva kas
vava suunta on lopetettava ja pyrittävä 
niitä alentamaan, mutta. ei uskallettu mennä 
lausumaan sen enempää asiasta, koska kaik
kien maiden finanssitalous ja kansakunnan 
toimeentulo erinomaisen suuressa määrin 
riippuvat tulleista. Tämä varovainen kanta 
olisi ollut myös syytä hallituksen ottaa huo
mioon. 

Mitä viljatulleihin tulee, jotka ovat ki
peimmän arvostelun esineinä, niin eihän voi 
kieltää, että laajuille kansankerroksille olisi 
asian helpoin ja yksinkertaisin ratkaisu, että 
ne poistettaisiin. Ei voi kuitenkaan olla 
merkille panematta, että senjälkeen kuin 
viljatullit asetettiin, viimeisen kymmenen 
vuoden aikana, on maan viljatuotanto ko
honnut siinä määrin, 'että se tuottaa noin 
160 miljoonaa kiloa enemmän kuin ennen 
näitä tulleja, edustaen noin 340 miljoonan 
markan rahaerää menemästä ulkomaisen 
viljan hankintaan. Tässä epäilemättä juuri 
tullilainsäädäntö on varsin huomattavasti ol
lut vaikuttamassa. Tämäkin asia on saman 
selvittelyn ,alaisena, jonka hallitus on aset
tanut ja toivottavaa on, että valtiovarain
valiokunta, kun se tätä kysymystä ottaa 
pohtiakseen, ottaa huomioon jo ne valmista
vat toimenpiteet, mitä tämä selvitys on ai
kaansaanut, ja määrää sen perusteella kan
tansa. Minusta tuntuu, että hallitus pois
pyyhkimällä näin suuren määrän yhtäkkiä 
tulleja on liian suuressa määrin ryhtynyt 
järkyttämään maan taloudellista elämää. 

Lyhyesti sanoen hallituksen budjetti 
osoittaa, että hallituksella on terveitä ja oi-

keita pyrkimyksiä, mutta että hallitus eri
näisiä kysymyksiä arvostellessaan on tehnyt, 
osittain epäilemättä sen maailmankatsomuk
sen vaikutuksesta, jota se edustaa, erehdyk
siä, jotka eivät perustu realisiin tosiasioihin 
ja jotka toteutettuina merkitsisivät niin 
suurta järkytystä maan taloudellisessa ja SO

sialisessa elämässä, että sellaiseen ei ole yht... 
äkkiä ryhdyttävä. Toivoisin sentähden, että 
se hallitusblokki, joka on tämän budjetin ta
kana, ei antaisi kannatustaan tällaiselle po
litiikalle, vaan että valtiovarainvaliokun
nassa koetettaisiin palauttaa budjetti sel
laiselle tasolle, joka säästäisi kansakunnan 
ja sen erinäiset ryhmät kohtuuttomiha ra
situksilta ja palauttaisi budjetin puheena
olevissa suhteissa realiselle pohjalle. 

Ministeri He l o: Pyysin puhoon-
vuoron V'astata.kserni lyhyesti niihin muuta
miin ihuomautuksiin, joita ed. E. Pekkala on 
tehnyt sosia:lim.inisteriön ko!hdal'la oleviin 
määrärahoihin nähden. 

Ensiksikin on hallitus ehdottanut ammat
tientarikasta;jalin lukumäärää huomattavasti
kin Esättäwäksi. Tätä ed'. Pwka}a pitää 
kuitenkin palhana, viitaten siihen, että vir
kamies-ten lukumää,rää lisätään, jota ei olisi 
tehtävä. Jos tällaista kuulisi joltakin työn
antajain edustajalta, ja sellaisilta sitä on 
myöskin kuultu, niin si:lloin tiimän !lausun
non helposti voisi käsittää, mUJtta se jää 
aivan käsittämättömätksi, kun se tulee työ
väen edusta,jan taholta. Ed. Pek\kalan pi
täisi tietää, missä ,on suurin vika, että 
mehllä työväensuojelu on. niin huooolla kan
nalla kuin se tällä hetkellä on.. Meillä on 
kyUä siitä asetuksia ja laike'ja, jo'tka mene
vät monessakin sulhteessa pitkällekin, mutta 
vika on si~niä, et•tä ne suureksi osaksi ovat 
jääneet paperille, ja tämä senrtähden, että 
ei ole ollut olemassa riittiiNää valvontaa, 
joka pitäisi huolta si:itä, että asetuksia to
della noudatettaisiin. Että asia on näin, 
siitä työvälki myöskin on selvinä; ja myös
kin ne monet lähetystöt, jotka ty,öväestön 
taholta ovat tulleet valittamaan työväensuo
jelulksesta sosialiministeriöön, ovat erikoi
sesti kiinnittäneet !huomiota siihen, että he 
eivät ole saaneet ty;Öipaiil&:oihinsw ammat
tientarkastajia siinä määrin ,kuin ovat toi
voneet. Että meillä todellakin ronm.attien
ta:rkastadia on liiam. väihän, se ilmenee siitä
kin, että ammattiell'tarkastaljala kohden työ
paikkoja meillä tulee ilmoma1ttavasti enem
mälll kuin mitä on; läntisissä :ooarpurimais-
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.samme. Tuntuu merlkiUiseltä, että ed. Pek
kala asettuu vastustamaarn aanmatltientar
kastaja:in 1ukumä:ärän lisäämistä, kun ·tie
tää, että !hän:en rpuolueensa on kuitenkin en
nen valtiovarainvaliokunnassa ja m~ösk~n 
eduskunnassa ollut mrukallm, kannalttamassa 
kaikkia niitä eihdotukisia, jotka ovat tarkoit
•tanoot amma.ttien:tarlkasta;jain luvun lisää
mistä. Ja jos ed. Pe!k'kala lukee tarkemmin 
sen vastailauseen, min:kä kommunistiset val
tiovarainva:liokunnau jäseuet ovat liittäneet 
valtiovarainvaliokun:nran mietintöön, niin 
hän sielläkin huomaa esityksen, joka. tar
koirttaa t'arkasta!jien lukumä:ä,rän. lisäämistä. 
Ed. Pekka[a mruinritsi,. että sosialidemokraa
tit ovat muuttaneet lkantaaniSa sen vuoden 
kuluessa kuin ovat olleet hallituksessa. Mi
nusta nä;~tää 'k:uin .päin:vas.toin, kommunis
tinen puolue, jos se todellwkin rylht~ nyt 
ed. Pekkalan tavoin vast:ustamaain a:mmat
tienltarkas'tajain lukumä:ärän. lisäärrnistä, on 
muUJttanut. ka.n!taansa siitä, mikä sillä oli 
edellisen budjetin käsitctelyssä.. Minä kui
tenkin toivon, että kommunistiset edrusta1jat 
eivät seuraa ed. Pel&arla1a tässä 'kohdtm, 
vaan sama:lla tapaa kuin viime ·budjetin kä
sittelyssä tulevat kanna.ttama.an. ammattien
tai'ka:statiain lukumä:ä.rän 1isä.ämistä. 

Mitä. tule.e taras vanhuus- ja työkyvyttö
myysvakuutukseen, niin marinitsi ed. Pek
kala mä.ä;rärahan• tarpeett,omaksi, muka ai
noastiaan siimänJumee'ksi. Kyllä ka:i jokai
nen, j~ka ;tietää, missä määrin vanhuus- ja 
työky:vyttömyysrva'kuutuksen toteuttaminen 
tulee kysymään varOija, tietää, ettei suin
kaan tä.Jlä 40 miljoona:lla marlka'lla, mri:kä on 
budjetissa, ,tätä kysymystä raJtkausta, vaan 
se on ai,noast:aan ensimmäinen vaatimwton 
alku saada t'ärrnä kysymys uudeHoom_ esille, 
viedä tätä ehkä; t:ä,rkein'tä yhteitskun:nallista 
reformia, eteenpäin siitä, miiSsä kysymys 
tällä hetkellä pollkee. Ei ole, 'Pääasia. se, onko 
summa suuri rta1i pieni. Mieluista tietysti 
olisi, jos voilt1aisiin t:MJiroitukseen varata suu
remJpi määrä'raha, kut,en sosialiministeriö on 
my;ös ehdottanut, mutta joka tapauksessa 
tässä on ,päJ:iJasiana vain se,, että .tälhän refor
miin kiinrnite'tään !huomiot:w siUä .tavailla, että 
kysy:mys menee eti€.en;päin. Kun tämä kysy
mys oli esillä viime budjeiin käsittelyssä, 
niin äärimmäisen vasemmiston edustaja val
tiovarainrva1il()kunnassakin /huomautti sa
ma:stru seikasta. He olivat itse kyllä tehneet 
esityksen varsin ikotkeastaJkin mä~rärahast,a, 
mutta nimenomaan heidä:n edustadansa va
lid1mnnassa 'huomau-tti siitä, eHä ;pääasia. on, 

että tähän tarkoitukseen saataisiin edes 
piemkin mä:wrä!l"a:ha ja sillä tava:lla tämä 
kysy~s esille. Juuri siinä 'Pä,iital'koituk
sessa on hudijettiin otettu tämä määräraha. 
Ja minä oleu vakuutettu siitä, että jos 
eduskunlta todellakin täanärn määrärahan. hy
väksyy, nrin silloin tärrnä kysymys astuu as
keleen eteenpäin. 

Mitä tulee siihen, ~että !hallitus ei ole vielä 
tehruyt ehdotus'taJ vanihuus- ja tytökyv~tö
myysv:akuutulksen toteutltamisesta, niin minä 
luulen, että vaatimus siitä,. eUä se olisi ol
lut eduskunnalle j:o esi,te1:1tärvä, ei ole tällä 
hetkellä paikallaan. Täy;tyyihän käsittää, 
että, kun paraiik:aa on esillä siiksi suuri ky
symys, kuin sairausv·akuut~us, ei ole asian
mukaista samassa tilaisuudessa voida tehdä 
ehdotusta siksi suuresta kysymyksestä, kuin 
mikä vanlhuus- ja työkyvy:ttomyysva'kuutus 
on. Mutta a:sia on kuitenkin, joka tapauk
sessa valmistelun alaciserra ja minä luulen 
voivani va1kuuttaa, että hetti, kun eduskunta 
on saanut valmiiksi esityksen sairausvakuu
tus:k:ysymyksestä, voidaan myös jättää esitys 
vanlhuus- ja ty!()kyvyHömy~sva!kuutuksesta. 

Kun minulla on :puheenJVuaro,. niin pyy
dän sama:lla tkert:aa myös va:sltata e,rääseen 
huomautukseen, mi'k:ä on tehty sen joh
dosta., että budJj.et.tiin on laisrinlkaan1 otettu 
märurärahaa van!huus- ja työ'k:yvytt.ömyysva
kuutusrtJa varten, koska muka samaan tar
koitukseen olisi pitän(Yt ;päästä esimerkiksi 
siten, että eräät nykyjään käwttärrnätt.ömät 
rahastot olisi ik:äylj:etty samMu tarkoituk
seen. Tällainen ik:äs!i t~Skan1t:a ilmeisesti pe
rustuu siiihen, että muka niillä rahastoilla, 
jotka jo ovat olemassa~ vaikka toisiilll twr
koituksi;in määrälttyinä, voilba.isiin tämä ky
symys ratkaista. Asiaha,n ei ole niin. Nä
mäkään rahastot tuskin nousevat yhteensä 
100 miljoona~n ma:l'kkaan, ja on siis sel
vää, ettei niiden liittäminen vanhuus- ja 
työkyvyJt.tömyysra!hastoon lainlkaan lkysy
m,Y'Stä ratkaise. Kyllä siiheru tarvitaan jat
kuvia hud:jettimenoj<a. Ja sentähden juuri 
on tärkeätä, että tä'mä kysymys todellakin 
tulee esille 'budjetissa. Sit~paitsi on oosia
li:ministeriössä toisen~aiset suunnitelmat näi
hin kysym~€S~Sä oleviin raihasto:ilhin näh
den. Onllmn täJrkciilt:ä ylhlf:eiskmmant lom
nalta vaikuttaa kohottavasti asuntorakennus
toiminnan edisltämise<ksri j·a tt:ämä oru juuri 
se tarkoitus jdlmn on suunniteltu kä~tää 

. kyseeiliset rahastut. Tosin jo on perustettu 
äskettäin rahasto omakotirakennuksia var
ten, mutta ne varat, jotka tähän rahastoOill 
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liitettiin, eivrut ole riittätvät. Ta.rve tällai
sista määrärahoista on nimittäm koko 
maa.ss!a siksi tunltuva, että omakotirahasto ei 
tule toimeen yksistään millä määrillä, jotlka 
siihen on nyt liitetty, vwan lä:heisessä tule
vaisuudessa tullaan siihen epäilemättä ta.r~ 
vi1:semaan huomalttavasti lisävaroja. Juuri 
tähän tarkoitt:ulkseen ovwt nämä nykyään 
käyttämä;ttÖilllät -rahast:ot varsin sopivat. Ja. 
sosialiministeriön onkin tarkoituksena ryh-· 
tyä tekemäJä:n esitymä siitä, että rwhastoja 
käytettäisiin asuntorakennust:oiminnan edis-· 
tämiseksi ylhdistämällä ne joko osaksi 
tai kokonaan omakotiraihastoon tai käyttä
mällä niitä muulla tavalla niin hyvin kau
punkäyöväJen kuin maaseututyöväen. asun-• 
torakenn ustoiminna:n edistämiseksi. 

Minä toivoisin, että valtiovarainvaliokoo,ta 
käsittää, mikä merkitys sillä on, että vaki
naiseen budj•ettiin otetman mä:ä;räraha. van~ 
huus- j.a työkyvyttömyysvakuutusta varten, 
ja että se hyväksymä'llä hallituksen esityk-· 
sen tässä kohden tulee vi.lemään tätä suurta 
yhteiskunnallista ky.<zymystä h uomatt31Vasti 
..etwnpäin. 

P u 'h e m :U e s: Istunto \keskeytetään nyt 
15 minuutiksi. 

Täysi-istunto keskeytetään 10.10 illalla. 

'fäysi-istuntoa jatketaan 

kello 10.25 i. p. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. S e r g e l i 1ll s: Ainoastaan tärkeimpiä 
kohtia tulevan vuoden tulo- ja menoarviossa 
.aijon tällä kertaa läJhetekeskustelussa koske
tella ja otan vapauden tällöin käyttää sekä 
ruotsin- että suomenkieltä. Tuonnempana 
hallituksen esityksiä käsiteltäessä; jotka 
liittyvät tulo- ja menoarvioon, aijon seikka
peräisemmin perustella käsityskantaani esi
tysten mahdollisuuksien toteuttamisesta ja 
niiden arv;osta tulevaisuuteen nähden. 

Budj-ettia luettaessa voinee välittömästi 
todeta sen tosiseikan, että se monessa koh
dassa on ,merk:ii:tyksellinen" ja sa
malla tahdon sanoa, että se objektiivisesti 
luettuna ja harkittuna on ehdottomasti kat
:sottava edistysbudjetiksi, ·eikä missään ta-

pauksessa sitä luettaessa saa sitä käsitystä, 
jonka täällä ed. Niukkanen mainitsi, että se 
näyttäisi hämmästyttävältä.. Niin kauan 
kuin minä olen seurannut tulo- ja meno
arviota, vaikkapa ei tässä seurakunnassa, 
niin ne ylimalkaan ovat olleet taantumuk
sellisia riippumatta siitä, onko nämä laati
nut puhdas konservatiivinen hallitus tahi 
onko niitä laatimassa ollut keskustasta halli
tuksen jäseniä. 

Minä jatkan sitten ruotsiksi. 

1928 års budget visar, att det för landet 
varit en lycka, att socialdemokraterna en 
gång övertagit regeringsansvaret. Om ock
så i denna budget av regeringeu framställas 
förslag,, som ingen vare sig frisinnad eller 
konservativ borgare kan .godtaga, så måste 
likväl varje riksdagsman, som ej stelnat i 
gamla former, medgiva, att 1928 års budget 
är mer levande, an passar sig bättre efter ut
vecklingen odh nutidens behov än någon av 
de föregående årens budgeter. Den vikti
gaste reformen är otvivela:ktigt steget i fri
handelsriktning, ett nedskärande av några, 
och jag tillägger tyvärr endast ett fåtal, tull
murar och en ·delvis omläggning av den di
rekta beskattningen, där särskilt den ska tte
fria inkomstens maximigräns höjes från 
6,000 till 10,000 finska mark. Huruvida en 
förhöjning av förmögenhetsskatten på en 
gång med 100 % är ett lyckligt förslag, där
om skall jag icke i detta sammanihang yttra 
mig. J ag konstaterar blott det faktum, att 
minskningen i tullinkomsterna enligt bud
getförslaget är omkring 200,000,000 finska 
mark, en kämrbar om ock långt ifrån till
fredsställande reducerin.g av de små skatt
dragarnas och försörjarens av en talrik 
familj utgifter till staten. J ag skall vid 
ibehandlingen av lagen om uppbärande· av 
tull för nästa år försöka bedöma nyttan av 
vår tull- och skattepolitik ur en annan syn
vinkel än vad riksdagsman Ryti och flere 
andra här med honom likasinnade hava 
gjort. 

Vad som på mig ich:e verkar övertygande 
och som regeringen 'högst sannolikt fel
räknat sig på äro inkomsterna från skogarna 
OC!h statsjärnvägarna samt från av staten 
uppehållna industriella drifter. Re,meringen 
tror att järnvägarnas rentabilitet skall upp
·hjälpa:s .genom en förhöjning av järnvägs
frakterna med 20 %. Jag vå.gar påstå, att 
denna beräkning basera.r sig på felaktiga 
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grunder, och jag skall i annat sammanhang 
närmare motivera min uppfattning i denna 
sak. Denna inkomstpoot borde avskrivas, 
alltså ingen :fraktfö11höjning förekomma och 
delvis kompenseras genom de utgifter, som 
staten planlagt åt Veitsiluoto såg, ty staten 
bör i så ringa utsträckning som möjligt 
driva a:ffärsverksamhet eller annan näring, 
ty vi veta, att den ekonomiska framgången 
av ett företag alltid beror av personliga 
initiativ och koneentrering av ansvar, och 
sådana egenskaper finner man miera sällan 
hos de ledande personerna av statens fö~e
tag. 

Även tili statens a:f:färsverksamhet skall 
jag vid behandlingen av regeringens pro
position angående byggande av en sulfit
cellulosafaJbrik i samband med Veitsiluoto 
såg återkomma. 

Accisen på tändstickor och sötsaker :före
slås att upphävas, den :förstnämnda för att 
den är oskälig., den senare i anledning av 
de svårigiheter, som äro :förknippade med 
uppbörden. Det är ett .gott .:förslag, men 
motiverin,gen synes mig vara svag, särskilt 
när man i samma andedrag föreslår en för
höjning a.v t<ibaksaccisen med 1/3. Ä ven 
accisen på tobak liksom tullen på denna 
vara borde avlyftas, därför att samma efter
spel kommer att följa här 'hos oss på accis
förhöjningen som i Danmark. I detta land' 
höjde man nyligen tobaksskatten för ett år 
med 800,000 kronor, observerade i budgeten, 
och resultatet visade sig snart i det att tre 
tobaksfabriker bildade en liten ring eller 
trust, som nu håller ·på att starkt gripa om
kring sig. Vi hava ett alldeles liknande 
exempel hos oss. Först infördes tändsticks
accis, så följde trusten hos oss och detta be
tyder som vi veta k a p1 i t a 1 iJ s e I" a t 
s k y di d. Nu skall tändsticksaccisen av
Iyftas, men vi böra inga:lunda tro för den 
skull att tändsti~korna rbliova .billigare. Re
geringen anvisar sålunda en bekväm väg, 
som tobaksfabrikanterna icke skola under
låta a•tt följa för att få sina inkomster 
ökade. 

::M:iten etenkin menopuoleen tulee, niin 
sillä on monta hyvää puolta. Yksi kohta 
joka minusta kumminkin tuntuu jokseenkin 
arveluttavalta on se,, että sotilasmenoja on 
vähennetty 28% prosentilla. ::M:utta kun 
minulla tällä alalla ei ole minkäänlaista 
asiantuntemusta, niin jätän sen arvostele
matta. Mitä .minä kumminkaan en voi hy-

väksyä on suojeluskuntamäärärwhojen pois
jättäminen. Osa näistä miljoonista, jotka 
ovat vapautuneet sotilasmenoja väJ:lentä
mällä, on viety maatalous- ja sosialibudjet
tiin. Jälkimmäinen Dn ehdotuksessa ehdD
tettu koroitettavaksi 66.5 miljoonalla. Tällä 
kertaa ehkä maatalousbudjetti on koroitetttL 
vähän enemmälläkin. Määrärahaa on va
mttu sairaus-, vallihuus-, työkyvyttömyys
ynnä muita sellaisia uudistuksia varten .. 
Hyviä ehdotuksia. Jotta 8 tunnin työaika
laki voitaisiin toteuttaa valtion laitoksissa,. 
on budjetissa varattu tähän tarkoitukseen 
10 miljoonaa, tarpeellista määrärahaa minun 
käsitykseni mukaan jos laki on noudatettava_ 
Valtion viran- ja toimenihaltijain palkkojen 
koroituksiin on hallitus budjettiehdotuk-
sessaan osoittanut jonkun verran lisämäärä
rahoja; minulle annettujen tietojen mukaan 
etupäässä, kuten tässäkin huomautettiin, 
korkeimmille virkamielhille. ::M:inä en ole: 
laskenut, niinkuin ed. Niukkanen virkamies
ten lukumäärää, opoiminut nämä yksityis
kohdittain budjetista. Siihen olisi tarvittu 
monta päivää ja minulla on muutakin työtä 
kuin lukea tulo- ja menoarviota. Näille 
virkamiehille on varattu suunnilleen 1() 
miljoonaa markkaa; ja kun tarkistaa m. m. 
ulkoministeriön budjettia, niin huomaa, että' 
maamme edustajat ja virkamiehet ulko
mailla nauttivat palkkioita, joista me emme 
täällä :kotona voi uneksiakaan. Sitä vastoin 
DmassaJ maassa oleville alempipa.llcl\:aisille 
on varattu siviilivirastoissa suunnilleen & 
miljoonaa ja sotilaspalveluksessa oleville 4 
miljoonaa. Ja siinä kaikki ! Nämä määrä
rahat eivät riitä miihinkään alempipaikkais
ten toimenhaltijain palkkojen tasoitta
miseksi, koska niiden lukumäärä on siksi' 
suuri, moninkertaisesti suurempi kuin· 
(Keskustasta: Maalaisliittolaisten) maalais
liittolaisten ryhmän jäsenmäärä! Ja viime 
koroituksista, joissa kyllä, paljon kiitoksia, 
maalaisliittolaiset olivat mukana, jäivät 
·kumminkin monet pienipaikkaiset kokonaan 
osattomiksi. Ne eivät saaneet penniäkään. 
Niitä oli koko joukko luotsiryhmiä, jotka 
eivät saaneet mitään, esimerkiksi kaikki' 
luotsi vanhimmat. (Keskustasta: Hallitus: 
jakoi huonosti.) Oli ryhmiä rautateitten 
.palveluksessa, jotka eivät penniäkään .saa
neet. Ja kuinka suuren lisäyksen ne muut 
saivat? Suunnilleen 800 a 1,000 mk :aa 
vuotuista lisäystä. Se oli palkkalisäys se r 
(Ed. Niukkanen: Hallituksen syy.) (Kes
kustasta: Huono hallitus!) Maalaisliitt.o-
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laioot olivat silloin hallituksessa kuin alku
peräinen ehdotus tehtiin ! 

Minä toivon, että valtiovarainvaliokunta 
ottaisi tämän huomautuksen vakavan har
kinnan alaiseksi. V aikka:pa minä tiedänkin, 
että maalaisliittolaisia on valtiovarainvalio
kunnassa, niin minä kuitenkin toi von, että 
ne valiokunnassa asettuvat, jos ne harkitse
vat tätä asiaa, toiselle kannalle kuin kOiko 
ryhmä täällä, ja että valtiovarainvaliokunta 
keksisi keinoja, j'Oilla voitaisiin tuntuvasti 
koroittaa tässä ehdotettua määrärahaa eten
kin alempipalkkaisille. 

Lopuksi vielä kerran alleviivaan sen,. että 
esillä oleva budjetti ei ole asiallisesti mah
doton, niinkuin moni pDrvari on tahtonut 
-väittää. Ja vaikka siinä on monta puutteel
lisuutta ja erehdyksiäkin, niin se on todella
kin terveellinen yritys muuttaa meidän 
maamme taantumuksellista budjetti
politi1kkaa. 

Ed. P i t k ä ne n: Saadessani käsiini hal
lituksen esityksen tulo- ja menoarvioksi vuo
delle 1928 ei minua ensinkään hämmästyttä
nyt se seikka, että hallitus oli tehnyt tähän 
suuria muutoksia entiseen budjettiin verrat
tuna. Päinvastoin olen tyytyväinen, että 
hallitus oli rohkeasti entisistä kaavoista vä
littämättä.laatinut arvion, jota se aikoo pe
rusteellisesti ja tosiasiain pohjalla liikkuen, 
puolustella. Nyt Dn eduskunnalla tilaisuus 
osoittaa, missä kohdin on hallitus Dsunut Di
keaan ja missä kohdin taas er~htynyt. 

Edelleen minua tyydyttää se, että halli
tus Dn uskaltanut olla säästäväinen, esimer
kiksi puolustus1aitoksenkin kohdalla. Eh
käpä hallituksen .säästäväisyys esityksen 
pohjalla asiaa käsitellessä tulee entistä tar
kemmin harkituksi enn~nkuin lopulliset nu
merot kirjoitetaan. Mutta sitä minä pidän 
virheenä, jos hallitus tahtoo säästää muuta
missa kohdissa niin paljon, että siitä koituu 
haittaa säännölliselle toiminnalle. Ja aivan 
suuri virhe on se, jos hallitus tahtoo olla 
niin säästäväinen, ettei mitään antaisi, niin
kuip. on tapahtunut esityksessä suojeluskun
tien määrärahan kohdalla. Kovin oudolta 
näyttävät hallituksen säästämistoimenpiteet 
myöskin siinä suhteessa, että aiotaan ottaa 
maataloudelta ja yritetään antaa hätäapu
töiden tekijöille ynnä muihin samantap11isiin 
tarkoi tuk.siin. 

Kun vasemmistohallitus viime syksynä 
toimeensa tultuaan esitti ohjelmansa edus-

kunnan arvosteltavaksi, niin asetuin minä 
silloin käyttämässäni puheenvuorossa epäile
mään hallituksen antamia lupauksia maata
louteen nähden yleensä. Erittäinkin pien
vi}J"lelyksen turvaa~iseksi ja auttamiseksi 
annetut lupaukset tuntuivat aivan mahdot
tomilta uskoa, kun tiesi, että pienviljelys 
tässä maassa on vasemmiston politiikan ja 
toivotun vallankumouksen pahin jarru. To
disteeksi sille, kuinka epäilykseni olivat oi
keutettuja ja luonnollisia, esitin vasemmist~ 
puolueryhmi,en johtomiesten nykyisten mi
nisterien, vieläpä pääministerinkin aikai
semmasta toiminnasta ja suhtautumisesta 
maatalousammattiin sitovia todisteita. 
Mutta vaikka epäilykseni oli suuri ja va
semmiston toiminta <aikaisemmilta ajoilta oli 
Dllut kaikkea muuta kuin maataloudelle 
suopeata, en twhtonut silloin asettua tuomit
semaan juuri ioimetensa astunutta ja hyviä 
lupauksia autauutta hallitusta, vaan jäin 
odottamaan tekoja. Ajattelin, että saattaa
han sitä aina pahasta parantua ja erehdyk
~nsä korjata. Nyt kuitenkin huomaan, 
esillä oleva·a vuodelle 1928 suunniteltua ta
lousarviota katseltuani, että hallituksen lu
paukset eivät ole läheskään toteutuneet. 

Kun viime talvena sosialidemokraattisen 
puoluehallinnon ja maan hallituksen yhtei
sistä toimenpiteistä koottiin pienviljelijöitä 
Helsinkiin pienviljelijäpäiville ja sanoma
lehdissä pidettiin .suurta ääntä pienviljeli
jäin aseman parantamisesta ja edistämi
sestä, alkoi herätä toivo, että todellakin lie
nee suunta siellä päin muuttumassa su~ 
peammaksi maataloudelle yleensä ja pienvil
jelykselle erittäin. Olisipa luullut kaikesta 
siitä touhusta, jonka vasemmisto pani toi
meksi, jäljet näkyvän nyt esillä olevassa ta
lousarviossa. Mutta eipä valitettavasti sitä 
sieltä huomaa. 

Mainitsemassani pienviljelijäin kokouk
sessa, jo silloin nykyisessä tDimessaan oleva 
maatalousministeri, herra Pekkwla, sanoi pu
huessaan erään ajatuksen, joka osoitti jo
tensakin sitovasti, ettei kaikella sillä tou
hulla, jota pienviljelijäin valistamiseksi oli 
toimeenpantu, aivan totta tarkoitettu. Mi
nisteri Pekkala lausui, sanomalehtiselostuk
sien mukaan, seuraavaan tapaan: ,Kaikki 
tämä toteutetaan, - nim. kaikki ne hyvät 
ja kauniit lupaukset, joita oli pitkin ko
kouksen kulkua annettu, kuitenkin sillä eh
dolla, etteivät pienviljelijäin edut tule risti
riitaan sosialidemokraattisen puolueen ydin-

18 
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joukon, - t. s. teollisuus- ja rnuun kaupun- ! 
kilaistyöväestön, - etujen lmnssa.'' Tämä 
lausunto oli parhain, mitä lienee siinä suu
ressa kokouksessa annettu. Se oli ainakin 
suorasanainen ja selvää totuutta. 

Niinpä saakin nyt esillä olevassa hallituk
sen talousarvioehdotuksessa kaikilta kohdin 
huomata, että kaupunkilais- ja teollisuus
intressit ovat määrääviä ja talonpoika niin 
pieni kuin suurempikin saa tyytyä murui
hin. Budjetti sanoo selvästi, että lupaukset 
annettiin ja ääntä pidettiin pienviljelijäin 
asioista vain vaa1eja varten. Todistaakseni 
sen, mitä ·olen sanonut, mainitsen muutamia 
esimerkkejä ja. teen vertailuja. 

Vasemmistohallitus, tai oikeammin köy
hälistön hallitus, on katsonut tärkeäksi vel
vollisuudekseen taas esittää virkamiehille 
palkankoroituksia, entisten runsaitten ko
roitusten lisäksi. Nyt olisi luullut, ettei 
köyhälistön hallitus esittäisi koroituksia, 
porvarillisten hallitusten tapaan, korkea
palkkaisille virkamiehille. Mutta niin ei 
kuitenkaan ole asianlaita. Hallitus esittää 
virkamiehille, joilla on palkkaa ennestään 
lähes 60,000 vuodessal 6,000 markan koroi- ' 
tukEren. Mutta tä,ssä palk·anlisäyksessä hal
litus menettelee eräiltä kohdilta verrattain 
omituisesti. Palkanlisäystä ehdotetaan vain 
sellaisille virkamiehille, jotka eivät ole vä
littömästi tekemisissä maanviljelyksen 
kanssa. Hallitus toimii siis tässäkin mielen
laatunsa mukaisesti, osoittaen halveksivansa 
maanviljelystä ja yrittäen rangaista niitä 
virkamiehiäkin, jotka toimivat maanvilje
lyksen hyväksi. On sangen kuvaavaa, kun 
esim. tie- ja vesirakennusten hallitu'ben 
a1aisille insinööreille, joiden palkat nykyään 
ovat 39,000-57,000 markkaa, hallitus eh
dottaa korotettavaksi 48,000-63,000 mark
kaan. Mutta hallitus ei puhu sanaakaan 
maataloushallituksen alaisten insinöörien , 
valkkojen koroituksesta. Perusteluissa tällä 
kohden hallitus sanoo, että on ollut pakko 
koroittaa korkeampipalkkaist.enkin virka
miesten palkkoja, jotta ne eivät lähtisi pois 
palveluksesta vaan pysyisivät paikallaan. 
Kerrankin olisi hyvä nähdä, kuka insinööri 
esim. jättää paikkansa nykyisillä palkoilla 
ja siirtyy yksityisten palvelukseen, muista 
virkamiehistä puhumattakaan. Onhan tun
m~ttua, että kilpailu sivistyneenkin väestön 
keskuudessa leipäpaikoista on jo kiihtynyt 
äärimmilleen. Suorastaan ovat toisilleen 
katkeria, kun eivät voi päästä ansaitsemaan 

edes nykyisilläkään palkoilla jokapäiväistä 
toimeentuloaan. Minä toivon, että valtiova
rainvaliokunnassa löytyy sen verran tarmoa, 
että se vetää yli kaikki palkkojen koroituk
set tänä kertaa. 

Hallitus osoittaa mieltään maatalousalalla 
opiskelevien apurahojen vähentämisessäkin. 
100,000 markkaa on tätä tarkoitusta varten 
ennemmin määrätty ja senkin on hallitus 
poispyyhkäissyt. Myöskin maataloustuot
teiden ulkomaisen kaupan edistämiseksi, 
propagandan harjoittamista varten, oli enc 
nen va,rattu 100,000 markkaa. Sekin summa 
on, hallituksen mielestä, budjetissa tarpee
ton. 

Kummastuttaa suorastaan, kun budjettia 
katselee, ettei määrärahoja ole pyyhkäisty 
tofst~en alojen opiskelijain avustusten koh
dalla, eikä myöskään muiden maamme elin
keinohaarojen tunnetuksitekemistä varten 
varattujen määrärahojen kohdalla. 

Maatalousoppilaitoksille varattu rakennus
apuraha 500,000 markkaa on tullut myös
kin poispyyhkäistyksi, joten kannatusyh
distykset saisivat tällaisiin tarkoituksiin ai
noastaan niukkoja lainoja. 

Lainat maataloudellisille tuotantolaitok
siUe, joka summa on kuluvaakin vuotta var
ten 10 miljoonaa ma11kkaa, on kokonaan pois
tettu ja tilalle merkitty 5 miljoonaa mark
kaa lainoiksi osuusmeijerien pel."ustamista 
varten pienviljelijäalueille, siis ainoastaan 
tarkalleen rajoitettuun tarkoitukseen, ettei 
vain paljon kuluisi. Olisi luullut hallituk
sen tietävän, että myöskin aikaisemmin ra
kennetut meijerit ovat erinomaisessa tar
peessa, saadakseen uudistetuksi ralrennuk
sensa ja saadakseen kalustonsa nykyaikai
seksi, ja niissä:kin on hyvin suurelta osalta 
osakkaina samoja pienviljelijöitä jotka pe
rustavat uusia meijereitä. Edelleen olisi 
hallituksen luullut pitävän tärkeänä myös
kin muiden maataloudellisten tuotantolai
tosten kehittä:mistä. Onhan tunnettua, että 
m. m. lihatuotteiden jalostamiseksi ovat 
maanviljelijät ryhtyneet rakentamaan yh
teisiä jalostuslaitoksiansa ja toisia suunni
tellaan, monista muista kovin tärkeistä yh
teisistä maataloudellisista yrityksistä puhu
mattakaan, joitten auttamista ei nykyinen 
hallitus ole nähnyt tarpeelliseksi. 

Maataloushallituksen, määrärahaehdotuk
set moniin erittäin tärkeisiin tarkoituksiin, 
sellaisiin, joista olisi ollut hyötyä juuri vä
häväkisille, ovat jääneet ulkopuolelle kan-
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sia. Mainitsen muutamia sellaisia. Maata
loushallituksen :kalataloudellinen osasto oli 
m. m. ehdottanut, että kalastuselinkeinon 
edistämiseksi otettaisiin lisäystä 300,000 
markkaa, joten tulisi budjettiin seuraavaa 
vuotta va·rten merkityksi 1,100,000 markkaa. 
Tämä sentähden kun tarkoitukseen varattu 
summa rahan arvon aleneminen huomioon
otettuna edustaa ainoastaan 47 % rauhan
aikaisesta avustuksesta. On myöskin otet
tava huomioon, että tuosta 800,000 markasta 
nauttivat tänäkin vuonna avustusta 26 eri 
järjestöä, joten .ei siitä paljon yhdelle tule 
apua. Edelleen on ammattihallitus ehdot
tanut otettavaksi budjettiin 200,000 mark
kaa Laatokan kalastajaseurojen keskusliiton 
avustamiseksi. Ei tämäkään vaatimaton 
summa, jolla oli tarkoitus tukea todellisten 
vähäväkisten kalastaj a-ammatinharj oittajain 
ammatillista järjestäytymistä, saanut halli
tuksen suosiota. Siitäkään huolimatta ei 
se sitä saanut, vaikka eräs nykyisistä minis
tereistä viimeisten vaalien edellä ja aikai
semminkin, on käynyt Laatokan kalastajille 
säännöllisesti kerran vuodessa hyvää lupaa
massa. Luulen, että tämän budjettiesityk
sen perästä Laatokan kalastajien luottamus 
mainittuun ministeriin pahasti horjuu. Mo
net muut ehdotukset kalastaja-ammatin 
edistämiseksi ja auttamiseksi ovat tulleet 
säännöllisesti hylätyiksi. 

Maanviljelyksen ja karjatalouden edistä
miseksi on ammattihallitus ehdottanut pie
niä koroituksia entisestään, mutta ei halli
tus ole katson_ut olevan tällaisten vähäpätöiS
ten yritysten kehittämiseen mitään syytä 
tällä kertaa. Ei sittenkään, vaikka maata
loushallituksen ehdotukset tarkoittivat hy
vin useissa kohdin juuri voimakkaasti li
sääntyvän pienviljelijäväestön maa- ja kar
jatalouksien edistämistä. 

Olin äsketltäiill neuvotteluissa; puu- ja 
kasvitarhaopetuksen tarlkastajan !kanssa ja 
valittelin hänelle sitä seikkaa~ etteivät maa
taloudelliset seura<t y. m. järjest:öt enempää 
kuin yks1tyisetkiiläilll saa. riit:tärvästi åmmat-· 
titaitoisia ipuutalrhure]ta va:lvelukseew;a. 
Tästä on ollut seuraulkrena, että monet 
epäonnistuttuaan yrityksissään olla puutar
haviljelijänä ovat laim~mneet, ja nykyisin· 
alkaa paha,sti täMä a!lalla kehitys kulkea ta
kaperin. Herra .tarkasta;ja oli kanssani yhtä 
mieltä ja kertoi asiaan vaikuttavan pahasti 
kaksi seikkaa. Ens:imnwkin voimassaoleva 
tullitaksa tuhoaa vähitellen, mutta varmasti · 

------------------------

koko puheenaolevan taloushaaran. Toiseksi 
puu- ja kasvitarhah'oidon illeuvonoossa puut
tuu t.arpeelliruen ja pätevä jolhto. Ma.anvil
jelysseuralt y. m. pä.äjärjestöt tarvitsisivat 
jokainen konsulellltin neuvontaitytön johta.
jaksi pii,rils~än. Ta~kastaja ilmoitti e~hdo
tetun hallitukselle, että myönnettäisiin mää
räraha tälla.iseen tankoiltuikseen, mutta ei 
hallitus nähnyt sitä ta.rpeelliseksi. 

Mutta kyllä !hallitus on vatrannut erään
lai:siin tarkoituksilin verrmttain Tunsailta 
määrärahoja. Mainitsen niimä muutamia. 
Pienviljelijäin Liitto, jonka toiminta hyvin 
vakruvasti prunee e~päi1lemään, etteikö se ole 
sosial~demokraattisen puo'lueen eräs haara
osasto, si'lle on kumminlkin ehdoh~tltu erit~ 
Hi:in suUJresti koroiJtettu apuraha seuraavan 
vuoden torimintarrLsa kannatt<ami.selksi. Hal
litus on ehdottanut myöskin Työväen Sivis
tysliitolle ei vähempää kuin JOO % :n koroi-· 
tusta seuraavalle vuodelle tarkoitettuun 
avustukseen. Tämä osoittaa hallituksella ole
van intressit kaikkeen muuhun, mutta ei 
maaJtalouteen eikä pien;vilje'lykseen päin en
sinkään. .Ja onhan hyvin ymmärrettåivää
kin hallirtulksen suhtautumimm ma1ata!lous
elinkeinoomme, kun tiletää, että siellä istuvat 
kaupunkilaisen kulutta:jatpolitiiikan innok-· 
kaimma.t asianwja,jat, politiikan~ jolka vi:isi 
välittää oman maansai .pääwrua~ön ammatin 
kehittämisestä, ·enempää kuin oman maansa 
omavaraicsuudestalkaan, kunihan vain sa;avat 
kulutuskesikuksien asujat hyvän palka·n ja 
ul:komaiJlta huo'kerulla ruokansa ja jUJomansa. 
Mutta minä on ma:lta ollw tässäkin, t:ilaisluu
dessa muistut<tamatta, • elttä tällaisella poli~ 
tii:kalla .sa.attaa olla huonot seuraulkset. Voi 
jonikun ajan kuluttua: tulla. li~kaa tekijöitä 
teollisuuden ja valJti:on palvelukseen, voi: 
tuHa niin ,paljon, ettei siellä työtä riitä, 
vaikka kuinka >~äihän ·päivää kohti teki:si. 
Maatalousministeri j•o koettaakin kiirehtiä, 
jär,jestää!ksensä metsäitöit'ä valtion metsissä 
entist1ä enemmän valti{)lli luik:uun, tarlkoituik:
sella saada nuo työt ma!hdollisimmaill hi
taasti kuL'kemaan j.a valtiolle paljon mak
samaan. 

On selvä.ä, ett·ei yhteiskunta jaksa jaJtku
vasti suuria joukkoja kansalaisista elättää 
sepelinhakkuul'la y. m. hätäaputöinä. 

Näht·äwäsoti haJlitu.s'kin oirvalta;a 1politii:k- · 
kansa seura.u'kset jo, koSikapa ll:'ässä·kin bud
jettiehdotuksessa {)ll 'ensi vuotta va:rten va
rattu lhä,täa'Putöitt~m toimoon1panemisclrsi 
kokonaista ,20 milj. markikaa, siis nelinker~ 
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tain.en surrnma, mi!tä kuluval~e vuodelle on 
varattu. 

Minulle voittaisli!in 110'1· huomauttaa., ettäJ 
oruhan ma3italousministerin: tbudjetti kasva~ 
nut lähes 60 mHj. markaHa vakinaisen ja 
lähes 6 1f2 miljoonalla markalla ylimää~ 
räisen 1budjetin kohdalla. Minä huOIIIlautan 
sitä vastaan että maatalousministerinä 
on kuivan yksirpuoilirum metsämies, joka ei 
näy välittävän oikeastiaan muusta, kun vain 
valtion metsätalous menesityy. Nyt kun 
hänellä on o'llut tilaisuus ajaa asiaamsa, on 
maatalousbudljetti paisunlllt hUJOmattavasti. 

Esittyiksen tulopuolella. lherätttäiä huomiota 
välillisellä verotuksel[a k1ootta:vien tulojen 
väh·tmtäminen. Hallitus on ntäh;lllyt suurim
man virheen olevan, siinä, että taHisuoja on 
ulotettu aikaisemmin :rruyöskin maatalouden 
turvalksi. Maataloustullien poistaminen ja: 
alentaminen lienee sentään ta:palhtunut hal
lituksessa joukkojen miel~ksi vain. Sillä on 
vaiilma uskoa, että herrat ministerit, pää
ministeri Tanner ja, ku'lkulaitosmin!isteri 
Wuolijoki, jotka tietääkseni ovat olleet ja 
lierrevä t vieläkin, tekemisissä maa,talouden 
kalllSSa, olisivat va.ka'VaS!ti sitä mieltä, että 
maatalous oru hyvin tuot;ta'Vaa hommaa, ny
kyistenkin suojatullien vallitessa. Joo, se 
sellaista. olisi, totta kai pä:äoman omistajat 
kaupungeista,. sosialidemokraattisetkin, rien
täisivät maatiloja ostamaan. Mutta totuus
han on se, että n€killl ka.upunlkilaiset, jotka 
pulakauden aikana ostivat mawt:iian, ovat jo 
siirtyneet pois m1aalta, ja jos joku ei o.J.e 
vielä onill'istunut pä.äsemäJän irti tilastaan, 
hän joka het,ki odottaa: seUaista tilaisuutta. 
Mutta •j•os hallitus tpelä:tiessään suurvi~jeli
jäin liikaa rikastuvan viljatullien varassa, 
taht<Ji ne poistaa, niin olisi luullut että se 
säilyttää ja vielä tilalle därjesroää sellaisia 
ma·ataloustulleja, joiden vaikutus tuntuisi 
pienvi1jeli'jäinkin taloudessa. Sillä lienee
hän ih1tllitu:ksen ti>edossa, että pienvHjel]jän
kin täytyy talondessaan jotakin myydä, sen 
täytyy saacda rahaa ainakin vero:jensa mak
samista va,rten. Ja sitä se ei voi enää ruo
astansa ja vaatteistansa säJästää, se on sä:ä,s-
tänyt jo äJärimmilleen asti n~istä. Meillä 
pienrviljeli.Jjöillä on koke1ll11lksesta selvänä, 
ettemme saa esim. kananmunilla, sianlihalla 
nykyisiä tuotarutokustannuksia, puhumatta
kaan :paikasta:. Peruooita;r omenia, sipulia 
y. m. tuotteitamme emme saa kun
nolla kaupaksi, kun ei niistä saa edes ra:Mia 
eikä k'au:pitsemislkustannuksia. Viro>lainen 
voi ta:rjota ain:a halvemmalla. Tä.Illlänta-

paista esittelyä voisi rjatkaa va:iOOka pitkäl~ 
täkin, mutta lien~ee tässä ti,lais:uudessa tar
peetonta. 

Kun aikoi!Ilaan käsiteltiin rt:ääJllä eduskun
nassa! viljan palkitsemisla:kia, niin esiintyi 
ministeri Wuolijroki ja arvosteli laJkia ko
vin ankarasti selittäen m. m., ettci ,tällaista 
lakia tarvita Suomessa, joka on lU!On!Il!OStaan 
karjatalou.smaa. On kelhitettä'Vä ja tuettava 
enemmän karjat.aloutta kuin vrrjataloutta ja 
sellaisia m'aata1oushaa:roja, joista hyötyvät 
myös pielliVi.J.j,elijät. 1\fieleni tekee nyt ky
symään, onko herra min.iJsterin mielipiteen 
ilmaus tekoinra esillä olevassa hall~tuksen 
esityksessä ja: missä kohdin1 Meille karja
laisille ,pienviljeli:jlöille on a!lkanut selvitä 
se tosiseikka, että me•idän on saatava kas
vatetuksi pienissä pelloissamme sellais:i:a.kin 
viljelyskasv(\ja, joina pilkerumin ja helpom
min, kuin esim. karjataloudella saa rahaa. 
Olemm~ekin olleet huomaavinamme, että esi
merkiksi sokerijuurikkaan viljeleminen ja 
pellavan viljeleminen. kotimaisen teollisuuden 
tarpeeksi olisivat sellaisia artikkeleita, joista 
kovalla tyollä ja a~hkeruudeUa saisimme no
peammin. ralha;a; ja elhikärpä tuntuvastilcin.. 
Mutta nyt saan lh,uomata, että hallirtus eh
dottoaa pellavatullin vajpaalksi, sokeritullia 
liian runsaasti a:lennettawaksi j. n. e. 1\fin.ä 
voisin hallitusrta kann.atta:a n1äinkin suuressa 
sokeritullm alentamisesityksessä, joo h·alli
tu.s oilisi elhdottanut juurilkkaiden viljelyk
sen edistfunåseksi jonkunlai:sen lisärn.>äärä
rahan, erittäinkin uusia v~lje1ysalue~ta var
ten. 

Hallitus esilttää lisätu:lojen hankkimiseksi 
valtiolle, rautatierahtien koroittamista. 
Ehdotettu toimenp~de olisi maatalouden 
harjoitrtajille, erittäin!killl maan syrjäisten 
seutujen asu'klkaille, erittäin turmioHinen. 
Nytkin jo rasitta'Vat rautatierahdit kovin 
tuntu'Vas,ti erittäinikin p~en:ten erien rauta
tiellä kuljettajia. Onhan. .tunmettua, että 
esimenkiksi ,puutavaraa ei kannlata niJ1;käJän 
kaik'kia laatwja. lasta:ta rautateiHe kaikilta 
paikoilta rautateittemme 'Varsillta ja lähet
tää kauppakeskuksiin ja satamiir:n. Myös
kin eläinten ralhdit kappaletavara:na ovat 
luonnottoman !korkeat, edustaen suuren omtn 
eläimen hintaa, verrattain lyhyen matkan. 
kuljetettaessa. On toivotta;vaa, että valtio
varainovaliokunta, hialliltuksen. eiJäonnisltu
neen budjetin onn:is1mu korjaamaan sellai
seksi, että välttämättömiä ta'I!peita edusta
via määrärahoja sinne lisätäänJ ja erittäin
kin, että kansan todellisen ene!Illllistön oi-
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keutettuja ja hyvin luonnollisia vaatimuksia 
ja tarpeita koetetaan tyY"dy;t'tää. 

Kun hallituksen ohjelma joutui arvoste
lun alai>oo'ksi viime syksynä kokoomuspuo
lueen tekemän väJlikysymyi'k.sen yhteydessä, 
n~in pidiru siHoin S'en oh~elman arvostelua 
-enemmän turhanaikaisena da vähemmän. 
tarpeellisen'aikin, enkä nähnyt sil'loin siitä 
olevan hallitukselle suul'<takaan vaaraa. Nyt 
sirovast<>in. näyttää tämä hallituksen oh
jelma, j<()lka ny;t on esillä, siHä, että se saat
taa koitua h:a:llitukselle vaaral'liseksilkin ja 
·se ku!hmu, jonka oikeisto silloin sai iml
maan>Sa, siirtynee nyt hallituikseUe. 

Ed. R i r h i m: äJ lk i: Suurrin huomioni on 
kohdistunut esillä olevan tulo- ja menoar
vion y'hdenteenroirsta 'pää!luokkaan. Käsit
teleeihän tämä pä.ä.luoikka m:aalta'louden eri 
haaroja, j<oten se oleellisesti muod10ssa tai 
toisessa koskee meitä pienviljelijöitä. Täl
läkin påläluolkalla on silmiinpistävin seikka 
se, että miltei kaikkien hallinnonhaarojen 
momenteiUa pyritä.fun koroittamaan vi,rika
miesten pailikkoja. Tämä suuresti katkeroit
taa työtäte.kevää ;pienviljelijävä,estöä. 
Heidän elämänsä: on tavattoman. raskasta, 
vaikka he 'lruinlka ylivoimaisesti ponnisteli
.sivat vaimomeen ja lwpsineen viljelyksiensä 
voimape:Niistyt,tämiseksi. Ty,öläåstern ja. p:ien~. 
viljeliijäin palk'ka.taso ei suinkaan nouse 
sillä, että ·ennestään'kin j:o korkeita, virka
miesten. palklk:Qj'a. pyritä:än yhä koroitta
maan. 

Tarikastellaanpa esim. maaJlllllittauslai
tost.a. Viime vuosina on pienviljelli1jålväestö 
itsenäistymisessään joutunut paljon koslk:e
tukseen tuon 'laitoksen kanssa.. Moni köyhä 
pienviljelijä ja m&kitrupalain~en on väihistä 
varoi:sta.an saanut suorittaa lhuOffi'a,tta.van 
suuria summia erottamis- y. m. kustannuk
sia. He ovat varma'ankin olettaneet, ettei 
sanottavasti muussa muodossa varoja osoite
takaan <tuon laitoksen: ylläpitoon. Niin ei 
kuitenkaan ole asianlaita. 11 pää,luoikan II 
luvun 1 momentilla ehdotetaan ensinnäkin 
maanmittaushallituksen vil"kam]esteru palk
koja koroitelttavaksi 70,900 markalla, ollen 
loppusumma tällä momentilla 2,776,300 
mar<kkaa. Va:kaustoimiston virkamiesten 
palkkausta ehdotetaan lisättäväksi 44,400 
maJ.ikalla ja on lo~pusumma 194,400 mark
kaa, kut.en saman luvun 9 momentilla ilme
nee. Sitten läänien maailllllittausinsinööri
kunta. 11 pää!luQkan II 'luvun 12 momen
tilla ehdotetaan 'pa:1kkoja koroitettavaksi 

167,300 markalla ,ja on loppusumm'<l mer
kitl!y tälle m'Omentille 8,698,600 m'arlkaksi. 
Matkakustannukset (arviomåläJräraha) sa
man luvun 15 momenrtiJla saootaarn: ,, Tlihän. 
tarkoitukseen vuodeksi 1927 varattu 30,000 
ma:rkan mäiiräraha ei riitä elliSi vuonna, /kun 
siitä maksetaan matka- ja :päivwra.hat Kuu
samon y. m. :pitä:jissä suoritettavist:a veron
panotarkastuksi~Sta. Momentille tarvitaan 
näin ollen 20,000 markan lisäys ja nousee 
se 50,000 markkaan.'' 11 pääludkan III 
luvun 1 momeniti'lle valtion ma:ksettavat 
maanmilttau~ustannukset on merkitty 
2,500,000, joten eihdotettu lisäys tälle mo
mentille on 2,000,000 marlkkaa. Saman lu
vun 2 momentin mukaan valtion etukäteen 
malksettavat maarurnittarin palkkiot on 
4,500,000, tehden ehdotettu lisäys 3,:300,000 
markkaa. Sitten. III luvun 4 m:omentilla 
maanmittausinsinöörien 'palldriot vuokra
alueiden luna,stamistloim'i!tuksistw on mer
kitty 5,,500,000, tethden ehdotettu lisäys 
tällä momenti:lla 4,000,000 markkaa. 

Kun yhteiskunnallisen. koneiston yiksi hal
linnonhaara tarvitsee näin huomattavia vuo
tuisi·a lisäylksiä, onko sitiben. ilime, vaikka 
työläisten ja pi®viljelijäi!ll: elintaso pysyy
kin suhteettoman alh:aisen~. Ja näyttää siltä 
aivan !kuin ·ei ·pienvil!jelijävålestön elintasoa 
yritettäisi kohot:taalk:aan. Sen johtopäätök
sen ·pakostakin tekee, ikun sillmärlee kautta 
kO'ko tu1o- ja: meruoa.rvi:on niitä momentteja, 
missä puhutaan 1pa!J'kkatasosta, niin miltei 
poikkeuksetta ehdotetaan 'Palkankorotusta 
vilikamiehille. KäsitellCISsäni yihdettätoista 
pää:luoklka:a mairniftsen vain yhden esimer
kin, joka on hyvin kuvaava pienvil
jelijäväelle niistä monista vastakohtaisuuk
sista. Valtion maataLousoppilaitosten jolh
tajien ja opetta:jien pa'l<l&o:ja ehdotetaan 
koroitett.av,aksi 260;500 markalla. (Minis
teri Ryömä: L:ain mukaan!) l\'Iinrä en tällä 
nyt ta:hdo sitä väittää, etteivätkö ne olisi pal
kankorotuksen ta:l'lpeessa, mutta vertailles
sani trätä lkai/k:<kea siihen, lkun pienviljelijäin 
ammattitaidon kolhottamiseksi ei ole ehdo
tettu lisäystä, se minua hämmästyttää. Ta.r
koitan 11 P. 1 :n XII luvun 13 momenttia, 
missä mainitaan pienviljelijäin opillltomat
kat ja esiiJruvatalou<ksien avustamin~m. Tälle 
moment~lle ei ole ehdorOOt:tu Esä.ystä, vaan 
momentin looppusumma jää ennalleen ja on. 
475,000 markkaa. Kun laskelmien mukaan 
Suomen p:ienviljelijäväestö käsittää n. 53% 
ma:alaisväestösrtä ja 35 % koko maan. väes
töstä, eivät tosiaankaan 13 momentilla mai-
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nitut luvut osoita, •että pienviljelijäin ammat
tiopetusta todenteolla yritettäisiin kohot
taa. Sillä ·eihän voida olettaa, että pienvil
jelijät olisivat tilaisuudessa opiskelemaan 
ammattialaamsa kouluissa eTh:ä heidän talou
dellinoo asemansa salli lapsi.ansa.kaan kou
luttaa. Jos eivät lapset tyydy siihen niuk
kaan leipään ja huonoon vaatetukseen., mirtä 
kotikonnulla mskaan työn palkkioksi on 
ta:r;jolla, niin krupi'talismin työmarkikinoiUe 
on turvauduttava. Mutta olet'taen että pien
viljelijäin Qpin,toina1Jkat ja esiikuvataloudet 
voisivat parhaiten IP~en!Viljelijärrn a:mmaW
tai'toa lkohotta,a:, rolisi valtiovarainvaliokun· 
nan koroitettava 13 momentin loppusumma 
monin kerroin korkeammaksi. 

Ed. 1T a n n e r: Haluan lausua mieli
piteeni vuoden 1928 tulo- ja menoarvion 7 
P. l :n kohdasta sisäasiainministeriön me
noista, kun hallitus ehdottaa myönnettä
väksi 3 mirjoonaa markkaa ohranan yllä
pitämiseksi, sellaisen laitoksen hyväksi, joka 
on tarpeet.on ja ei ainoastaan ta11peeton vaan 
myöskin vahingollinen. Sellainen käsitys on 
nim. suurilla työtätekevillä joukoilla, jotka 
tuntevat syvää !halveksumista sitä laitosta 
kohtaan. Tältä puhujapaikalta ovat monet 
edustajat edellisinä vuosina. jo yksityiskoh
taisesti todenneet minkälaisia henkilöitä 
kuuluu ,sen laitoksen palvelukseen ja minkä
laisia ·provokatoorisia tekoja he ovat tehneet 
eri puolilla maata. Useilla paikkakunnilla 
ohranat ovat esiintyneet Tammisaaresta 
karanneina ,poliittisina vankeina. He ovat 
käyneet taloissa kyselemässä vankien nimiä 
ja teitä Venäjälle. He ovat pyrkineet päästä 
niihin talo1hin yöksi siten saadakseen todis
teita niitä talonpoikia vastaan, että saisivat 
syyttää heitä valtiopetoksellisuudesta, kar
kulaisten suojelemisesta ja avustamisesta 
Venäjälle. Tietoisina siitä, kun tällaista 
tapahtuu, niin täytyy ihmetellä sitä tunnus
tusta, jonka ed. Itkonen täällä lausui. Hän 
m. m. sm10i, että tämän sos. dem. hallituk
sen esittämän budjetin aikana saavat porva
rit maata !herran rauhassa. Minä myönnän 
sen, että tämän 'budjetin kautta on turvattu 
ei ainoastaan porvareitten, mutta myöskin 
ohranoitten rauha. Vieläpä ed. Itkonen sos. 
dem. ryhmän kantana lausui, että me sos. 
dem. ,olemme tyytyväisiä hallituksen esi
tykseen. Myönnän senkin että ed. Itkonen ja 
hänen kumppaninsa voivat olla tyytyväisiä, 
mutta me sosialistisen työväen ja pienviljeli-

jäin vaaliliiton edustajat emme voi olla tyy
tyväisiä. Miksi 1 Siksi, että me muistamme 
sen tosirusian, että niin kauan kuin ohrana 
on olemassa ei työväen jäsenten kotirauha 
ja vapaus ole turvattu. Ammatillisen liik
keen ·puhujiin nähd~n ohranalaitos harjoit
taa ihmisvarkautta. Kun sellaista tapahtuu 
sos. dem. hallitUJksen aikana, silloin täytyy 
sanoa, että työväenli~keen järjestö ja va
listustoiminta riippuvat ohranan valvonnas
ta. Tämä laitos, jonka hyväksi sos. dem. 
hallitus ehdottaa miljoonia markkoja, on 
ehdottomasti porvariston luokkalaitos, jonka 
toiminta perustuu yksinomaan työväen 
luokkaa ja sen toimivinta osaa, vasemmistoa 
vastaan. Ohranalaitoksen luokkaluonnetta 
ei muuta kapitalistisen järjestelmän aikana 
sekään, että valtiovaltaa käyttää sos. dem. 
hallitus. Siitä huolimatta ohrana toimii 
käsikädessä vallassa olevan luokan etujen 
puolesta työläisiä vastaan. Tämä ohrana
laitoksen luokkaluonne pitäisi olla sos. dem. 
hallituksellekin selvä, joka hallitus väittää: 
ajavansa työväenluokan etuja. (Ed. Niuk
kanen: Se tarvitsee sitä!) Ketä varten~ 
(Ed. Niukkanen: Kommunisteja.) Meitä 
vastaan. Se on rehellinen ehkä porvarin tai 
sos. dem. tunnustus. Tämä paljastaa todella
kin, tuo tunnustus, sos. dem. hallituksen 
luokkaluonteen työväestöä vastaan. (Mi
nisteri Ryömä: Se oli edustaja Niukkanen, 
joka tunnusti.) Ryömä Niukkasen ml.}kana 
tunnustaa nyt. Kun hallitus kannattaa 
miljoonien myöntämistä onranan hyväksi se 
toteaa, että sos. dem. 'hallitus toimii sellai
sen porvarillisen luokkalaitoksen tukemiseksi 
joka on suoranaisesti tähdätty työväen 
luokkaa ja sen järjestötoimintaa vastaan. 

Selvästi ohranalaitoksen luokkaluonne 
paljastuu siinä, ·etteivät minun tietääkseni 
ohranat ole vanginneet ja asettaneet syyttee
seen niitä äärimmäisiä porvarillisia aineksia, 
jotka julkisesti puhuvat ja kirjoittavat 
sekä salaisesti toimivat Suomen itsenäisyy
den tuhoamiseksi ja uLkovaltojen vakoili
joina suunnittelevat välien kärjistymistä 
naa[purimaiden kanssa. Näitä monarkisti
veihkeililjöitä ei dhrana ole saanut kiinni, 
eikä se haluakaan sitä tehdä. Vanha 
suomalainen sanan,parsi pitää tässäkin paik
kansa: ,Ei korppi korpin silmää puhkaise". 
Että ohranalaitos on maanvaiva, siitä päte
vänä asiantuntijana on Uudenmaan läänin 
maaherra Jalander viime syksynä sanonut: 
,Emme enää tarvitse etsivän keskuspoliisin 
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tapaista virastoa, joka toimii valtiona val
tiossa". :Monet sos. dem. edustajat, joista 
joitakin nyt on hallituksessa, ovat viime 
syksynä puhuneet ohranalaitoksen lakkaut
tamisen puolesta. On i·hmeellistä, että nämä 
edustajat nyt hallitukseen päästyään, puo
lustavat varojen .myöntämistä sellaiselle 
laitokselle, josta aikaisemmin ovat sanoneet, 
ettei sitä tarvita. Sos. dem. edustaja J. F. 
Aalto syyskuun 4 päivänä 192.6 lähetekes
kustelussa on la-usunut: 

,Etsivän keskuspoliisin menot ovat myös 
kiinnittäneet huomiotani. Niistä on kyllä 
huomautettu jo monta kertaa aikaisemmin
kin, mutta on taasen tällä välin, kun tästä 
asiasta on viimeksi puhuttu, sattunut eräitä 
tapauksia, jotka mielestäni antavat aihetta 
jälleen kiinnittämään huomiota tä;hän meno
erään ja laitokseen. Kuten tulo- ja meno
arviosta näkyy, esitetään etsivälle keskus
·poliisille yli 7 milj. markkaa ja samalla 
kertaa valitetaan poliisilaitoksen puutteel
lisuutta ja järjestyspoliisien palkkojen 
pienuutta y. m., joissa onkin valittamisen: 
varaa, ja samalla köyhyyttä, mutta kuiten
kin heitetään yli 7 milj. markkaa tarkoi
tukseen, joka tuottaa toiselta puolen ainakin 
yhtä paljon vahinkoa kuin joillekin piireille 
ehkä hyötyä.'' Hän tuo esimerkin tämän 
la;itoksen .toiminnasta m. m. sanoen: ,Ei 
kovin pitkää aikaa siitä, kun sanomalehdissä 
julkaistiin .eräs kirje, jonka joku kuopiolai
nen, etsivän keskuspoliisin ·palveluksessa 
oleva 'henkilö, oli lähettänyt eräälle var
kautelaiselle työmilehelle ja jossa se kehoit
taa tätä esiintymään kiivaana k:ommunistina 
ja tekemään sellaisia tekoja jotta lain ni
messä päästäisiin käsiksi tä:hän toimintaan. 
Valtiollinen keskuspoliisi siis harjoittaa 
suoranaista ,provokatsionia mitä ilkeim
mässä muodossa; koettaa yksinkertaisia työ
miehiä saada rahalla houkutelluksi tällai
seen toimintaan,, että päästäisiin työväen 
järjestöjen kimppuun. Mainittua •henkilöä 
nimittäin tämä poliisi kehoittaa esiintymään 
ammatillisissa järjestöissä ja myöskin po
liittisissa järjestöissä ennen kaikkea n. s. 
kommunistisissa järjestöissä.. Tähänkään 
puoleen, vaikka luulisi, että aihetta olisi, ei 
hallitus ole huomiota kiinnittänyt. Kaikki 
on ]mitattu sillä, että työväen sanomaleh
dille, kun tästä asiasta on kirjoitettu, on 
annettu painokanteita ja sakkoja. Tämä 
olisi siis yksi määräraha, joka voitaisiin 
poistaa kokonaan ja sillä tavalla vä:hentää 

menoja, jotta voitaisiin saada niitä parem
piin tarkoituksiin." 

Nykyinen raoha-aJSiainministeri Ryömä, 
kuulkaa, marraskuun 27 päivänä 1926 lä
hetekeskustelussa on sanonut: ,Asialla on 
vielä se puol~, että etsivän keskuspoliisin 
asiamiehen tointa pidetään häpeällis€llä toi
mintana, ja sillä tavalla tämmöiseen toimeen 
ei saada muita kuin huonoja aineksia tai 
ainakin sellaisia, jotka eivät yhtä hyvin 
ainakaan elä muussa ammatissa. Minä muis
tan erään erittäin kuvaavan välikohtauksen 
täällä eduskunnassa pa.ri kolme vuotta taka
perin. Täällä nimittäin silloin eräs puhuja 
puhui siihen tapaan, että siitä voi saada sen 
käsityksen, että eduskunnassa olevat ,va
semmistopienviljelijät'' olisivat etsivän kes
kuspoliisin agentteja. Silloin puheenjohtaja 
koputti pöytään ja sanoi, ettei saa loukata 
edustajia. Silloin puhuja korjasi puheensa 
ja sanoi: ,en minä näitä tarkoittanut, nämä 
voivat olla kunniallisia ihmisiä''. Siis tuli 
todetuksi se, että eduskunnassamme ei 
pidetä etsiviä keskuspoliisin asiamie:hiä ai
nakaan täysin kunniallisina tai ettei ketään 
toista eduskunnassa voisi julkisesti kutsua 
tähän ammattiin kuuluvaksi. Tämäkin epä
kohta on siis olemassa, kun valtiollinen kes
kuspoliisi toimii ja vielä sellaisena, ettei 
siitä edes tavallinen maan pä.ällä oleva po
liisi tiedä yhtään mitään.. Voi siis san.oa, 
:että valtiollisen keskuspoliisin lakkautta
minen merkitsisi sekä siveellistä että 
taloudellista voittoa kansallemme.'' 

Nykyinen oikeusministeri Hakkila on 
virme marraskuun 27 päivänä pitämässään 
puheessa lausunut: 

,Sitten viime lokakuun ensimmäisen päi
vän ei minun tietojeni mukaan ole pidätetty 
kuin yksi ainoa henkilö ja tämänkin pidä
tyksen on toimittanut eräs maalaispoliisi. 
Tällainen virasto toimii ja niin paljon va
roja käytetään ilman että on enää mitään 
järjellisiä syitä ylläpitää tällaista virastoa. 
Aikaisemmin kun budjettikäsittelyyn on tul
lut etsivän poliisin asia, on aina ollut edel
täpäin järjestettynä joku suuri juttu, jonka 
olisi pitänyt osoittaa, kuinka tm;peellinen 
tämä laitos on. Tänä vuonna ei meillä ole 
edes tällaista tekosyytä. Ei ole nyt pidä
tettynä yhtään ainoata henkilöä eikä ole ai
kaansaatu tällaista suurta numeroa, joka 
osoittaisi laitoksen tarpeellisuutta.'' 

Oikeusministeri Hakkila on puheessaan 
esittänyt useita tapauksia ohranoiden toi-
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mittamista rääkkäyksistä. Erästä tällaista 
rääkkäystä, joka on tapahtunut Helsingissä 
Fabianinkadun pidätyshuoneessa, jolloin on 
rääkätty Suomussalmelta kotoisin olevaa 
herukilöä Hiltusta ja sitä tekoa on johtrunut 
eräs entinen ylioppilas, keskuspoliisin vir
kailija, jonka nimi on Urho Piha. Sen joh
dosta on oikeusministeri Hakkila sanonut: 
,Tästä ansioitumisesta hän sai koroituks-en, 
hän toimii nyt sisäministerin asuntokaupun
gissa Kuopiossa alaosaston päällikkönä.'' 

"Voi mainita tästä Kuopion päälliköstä 
lisää vähän meriittiäkin. Kuvaavana tämän 
laitoksen toiminnasta on seuraava tapaus. 
Urho Piha ollen silloin virassa Helsingin et
sivässä keskuspoliisissa otti eräänä päivänä 
heinäkuussa v. 1923 viraston auton. Viras
ton autonkuljettaja oli ajamassa ja pari' 
muuta virkailijaa oli mukana. Kun oli saa
vuttu EsplanaadinlkaduUe, ostettiin sieltä 
pirtua, ajeltiin iloisessa naisseurassa Kaup
patorilla Haavis Amandan ympärillä ja 
senjälkeen jatkettiin matkaa maaselUdulle. 
Tämä juopottelumatka kesti toista vuoro
kautta. Kun sieltä oli palattu, pidettiin 
siitä jonkunlainen tutkinto. Mitään rangais
tusta ei siitä seurannut vaan päinvastoin 
kuten jo mainitsin tämä henkilö ylennettiin 
Kuopion osaston päälliköksi.'' 

Tässä lausunnossaan on oikeusministeri 
Hakkila todennut, ettei Urho Pihaa viime 
syksyyn mennessä ole hallituksen taholta 
rangaistu vaan Piha ylennettiin Kuopion 
osaston päälliköksi. Minun tietääkseni tänä 
vuonna on sama virkamies ylennetty Kotkan 
kaupungin poliisilaitoksen sihteeriksi. Ny
kyisin pitäisi Urho Pihan toimia Kotkan 
kaupungin V. t. poliisimestarina. Miten se 
on mahdollista, että sellaiset juopot ja työ
läisten rääkkääjät voivat kohota vain y1em
piin virkoihin sos. dem. hallituksen aikana? 
Vai sitäkö tarkoittaa se oikeusministerin 
puhe ,hyvien voimien yhteisrintamasta ", 
että juoppoja ja työläisten rääkkääjiä ylen
netään aina korkeampiin virkoihin? Onko 
sos. dem. hallitus tehnyt alotetta Urho Pi
han rankaisemiseksi? 

Sitten haluan vielä esittää erään kohdan 
oikeusministerin viime vuonna pitämästä pu
heesta. Herra ministeri Hakkila on sano
nut: ,Minulla olisi vielä eräitä tapauksia 
provokatoorisesta toiminnasta, mutta kat
son mielestäni niiden esimerkkien, jotka 
täällä on jo esitetty, riittävän osoittamaan, 
että se toiminta, mitä etsivä keskuspoliisi 

harjoittaa, ei ole ainoastaan tarpeeton vaan 
se on vahingollistakin ja että nyt jos kOS
kaan on aika lopettaa tällainen varojen vää
rinkäyttö. Onhan suoranaista tuhlausta yl
läpitää virastoa, näin suurta virastoa, jolla 
Helsingissäkin on paitsi ed.ellämainå.ttuja 
etuja käytettävissään kaksi automobiiliä ja 
yksi moottoripyörä ja sitten työtä ei ole lain
kaan. Eihän ole enää syytä ylläpitää täl
laista laitoota, josta ei ole muuta kuin hä
peätä ja jonka toimintaa ei voi puolustaa 
millään varjolla." 

Näin sos. dem. ministerit ovat puhuneet 
viime vuonna, että ohranalaitoksen lakkaut
taminen ,merkitsisi sekä siveellistä että ta
loudellista voittoa kansallemme". Miksi 
hallitus nyt esittää sellaisen laitoksen yllä
pitämiseksi miljoonia markkoja, ,josta ei ole 
munt~J. kuin häpeätä ja jonka toimintaa ei 
voi puolustaa millään varjolla?'' 

Mitä siihen asian puoleen tulee, että oh
rana yhdistettäisiin sisäasiainministeriön yh
teyteen, on sitä valtioneuvoston toimenpi
dettä pidettävä tämän häpeällisen laitoksen 
naamioimisena. Muodollisesti joitakin hen
kilövaihdoksia voidaan tehdä, mutta jos se 
yhdistetään sisäasiainministeriön yhteyteen, 
niin itsestään sisäministeriöstä tulee vakitui
nen ohranavirasto. 

Jotkut asiantuntijat ovat esittäneet, että 
ohrana olisi yhdistettävä poliisilaitoksen yh
teyteen. Mutta minkälaiseen asemaan sil
loin joutuisi yleinen poliisilaitos suurten 
työtätekevien joukkojen keskuudessa? Vai
kea olisi yleisön erottaa kuka on tavallinen 
poliisi ja kuka on ohrana. Mihin se käy
tännössä johtaisi? Siitä esimerkkinä mai
nittakoon, mitenkä Vaasan poliisilaitoksen 
etsivät ovat toimineet ohranan tehtävissä. 
He ovat tuomari Sa:lon viime toukokuussa 
pitämän kuulustelupöytäkirjan mukaan ky
selleet ja urkkineet metallisulussa olevilta 
Onkilahden konepajan työläisiltä sellaisia 
asioita, joita: tavallisesti ohranat kuuluste
luissa tekevät. Esitän tässä tuomari Salon 
toimittamasta pöytäkirjasta kahden henki
lön todistukset. 

Martti Steiner, jonka luona pantiin toi
meen kotitarkastus, oli tiOukokuun 20 päi
v-änä Vaasan poliisilaitoksella kuulustelta
vana. Steiner näki poliisilaitoksella Onki
lahden konepajan johtajan, insinööri Roo
sin. Ensin tiedusteltiin kuulusteltavalta, 
kuuluuko hän ammattiosastoon. Kun Stei
ner sanoi siihen kuuluvansa, tiuskasivat kuu-
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lustelijat: ,;Ettekö tiedä, ettei Suomen la
kien mukaan ulkomaalainen saa kuulua mi
hinkään järjestöön?" Kun Steiner huo
mautti, että kyllä pitäisi olla oikeus kuulua, 
niin selittivät kuulustelijat, että Vaasan 
teollisuusneuvosto on lakkautettu, ja sehän 
on kommunistinen. Osaston toimihenkilöt 
ja Onkilahden työhuonekunnan luottamus
miehet herättivät kuulustelijoiden miele~ 
kiintoa ja tiedusteltiin Steineriitä heidän ni
miään. 

Kuulusteltavalta tiukattiin tietoa siitä, 
kuka on laatinut palkkalistan ja kuka on le
vittänyt sitä. Kun ei Steiner tätä tiennyt, 
kysyttiin häneltä kenen luona lista oli yöllä. 
Steineriä syytettiin siitä, että hän on kehoit
tanut työläisiä liittymään ammattiosastoon. 
Kuulustelijat halusivat tietää, minkälainen 
mies on verstaalla työskentelevä Antti Hä
mäläinen. Steineriitä tiedusteltiin vuoden 
1918 olinpaikkaa ja hänen suhdettaan suoje
luskuntiin sekä onko hän moittinut niitä 
työläisiä, jotka eivät kirjoittaneet nimiään 
palkkalistaan. Kuulustelijat halusivat 
myöskin tietää, kenen kanssa Steiner seurus
telee ja onko hänellä naisseuraa. Steineriä 
käytettiin poliisikamarilla kahtena eri päi
vänä. 

Seppä Kustaa M"åkinen oli ikuulustelta
vana toukokuun 21 päivänä. .Häneltäkin 
tiedusteltiin sitä, millä tavalla palkankoroi
tuslista laadittiin ja kuka sitä levitti. Mä
kiseltä tiedusteltiin, mitä hän tietää Steine
ristä, jota väitettiin kommunistiksi ja agi
taattoriksi. Kysyttiin, koska Mäkinen on 
liittynyt ammattiosastoon ja missä liittymi
nen on tapahtunut. Jäsenmaksun suuruutta 
tiedusteltiin myöskin. Kun Mäkinen ilmoitti 
jäsenmaksun olevan 4 markkaa viikossa, sa
noi kuulustelija: ,Voi perkele kuinka suuri 
summa vuodessa menee hukkaan!'' (Ensim
mäinen varapuhemies koputtaa.) Tämä on 
ohranan virallista kieltä, herra puhemies! 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kehotan noudattamaan minun määräystäni. 

P u h u j a: Minä en voi sille mitään, 
että kuulustelun toimeenpanijat, nämä Vaa
san poliisilaitoksen etsivät, käyttivät tällaista 
kieltä, joka osoittaa, kuinka alhaisella kehi
tysasteella he ;ovat työläisiin verrattuna, 
joita he kutsuvat kuulusteluun. 

Kyselijöitä kiinnosti se, miten jäsenmak
sut jaetaan. Onkilahden konepajalla ole-

vasta työpaikkajärjestöstä halusivat kuu
lustelijat tietoja. Tuomari Salo omana mie
lipiteenä;än sanoo: ,Kuulusteltavana oli ai
nakin 21 Onkilahden konepajan työmiestä, 
joilta kysyttiin samoja asioita kuin edelli
siltä. Edellämainitut henkilöt ova:t kerto
neet toimeenpannuista kuulusteluista tällä 
tavalla allekirjoittaneelle, joka kuulusteli 
heitä toukokuun 28 päivänä kello 2 i. p. 
Vaasan työväentalolla/' 

Tämäkin Vaasan poliisilaitoksen suhde 
metallisulkulaisiin on ennakkokuvaus siitä 
asiaintilasta, johon joudutaan jos ohrana,. 
laitos yhdistetään tavalliseen tai rikospolii
siin. Se joutuu tekemään sellaisia tekoja, 
joista tavalliselle poliisille ei ole muuta kuin 
häpeätä ja jonka toimintaa herra oikeus
ministerikään ei voi puolustaa millään var
jolla. 

Tämän asian yhteydessä voi kysyä, mitä 
sisäasiainministeri on tehnyt Vaasan polii
sin häikäilemättömien tekojen suhteen, kun 
he ovat ryhtyneet työnantajain apureiksi Y 
Tullaanko Vaasan poliiseja rankaisemaan 
siitä 1 Eivätkö ne Vaasan poliisien teot ole 
laittomia? Lakien mukaan työläisillä on 
oikeus tehdä palkankoroituspyyntöjä työn
antajille ja kuulua ammatillisiin jär
jestöihin, olkoot he minkä maan kansalaisia 
hyvänsä. Tässä suhteessa Vaasan poliisit 
ovat menetelleet mielivaltaisesti, kun he ovat 
kieltäneet Saksan kansl!-laisen, Martti Stei
nerin kuulumasta Suomen metalliteollisuus
työläisten liittoon. 

Ennakkoesimerkkinä ansaitsee vielä mai
nita pari tapausta nimismiesten mielival
taisista teoista. Viime kuussa on Suo
men rakennustyöväen liiton Nokian sekatyö
väen ammattiosasto r. y. 110 päättänyt pi
tää ohjelmallisen iltaman Sarkolan työväen
yhdistyksen talolla ja pyytänyt kirjallisesti 
iltamalupaa Mouhijärven nimismieheltä. 
Siihen osaston pyyntöön oli nimismies 0. 
Wahlroos vastannut: ,Anomus on asetuksen 
20 p :ltä toukokuuta 1924 2 § :n .2 momen
tin nojalla hylätty ja saa päätökseen hakea 
muutosta saman asetuksen 8 § :ssä maini
tussa järjestyksessä.'' Tämän momentin 
mukaan on nimismiehen mainittava kiellon 
syy päätöksessä. Tätä syytä ei ole päätök
sessä ilmoitettu osastolle. Kun osaston tie
tämän mukaan ei ole mitään asetuksenmu
kaista estettä olemassa, niin on· nimismiehen 
kielto mielivaltainen. Järjestyshäiriöitä ei 
osaston iltamissa ole ollut. Kyseessäolevalla 
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työväentalolla annetaan muiden pitää ilta
mia, joten taionkaan puolesta ei estettä ole. 
Järjestysmiehiä vastaan ei ole ilmoitettu 
muistutuksia. Myöskään iltamien pitämi
nen ei ole ollut ohjelmansa ja muun
katan puolesta lakia tai hyviä tapoja vas
taan. Onko sisäasiainministeri antanut 
Mouhijärven nimismiehelle muistutusta 
hänen virkavaltaisuudestaan Y (Vasemmalta: 
Onko valitettu n On valitettu. 

Muutama päivä sitten Lapuan nimismies 
on ryhtynyt työnantajien asiamieheksi, kun 
hän on antanut karkoitusmääräyksiä F. Nis
kalan nahkaremmi- ja valjaste:htaan työläi
sille Lapualta. Onko sisäasiainministeri 
ryhtynyt mihinkään toimenpiteisiin Lapuan 
nimismi·ehen ojentamiseksi, kun hän on 
asettunut työehtosopimus- ja palkankoro
tustaistelussa työläisiä vastaan sekä työnan
tajia puolustamaan~ Vai pitääkö sisäminis
teri näitä tapauksia ihyväksyttävän olotilan 
ilmaisuina, johon ohranan uudistaminen 
tulisi johtamaan~ 

Nämä tapaukset osoittavat, että sos. dem. 
hallituksenkin aikana viranomaiset tekevät 
laittomia tekoja. Jos ohrana yhdisteitäisiin 
tavalliseen poliisiin, tulisivat nämä laitto
muudet jokapäiväisiksi ja se aiheuttaisi po
liisilaitoksen arvon alentamista. Ei tä:ltä 
hallitukselta olisi odottanut sitä, että se eh
dottaa varojen myöntämistä ohranalaitok
sen hyväksi. Siten tässä suhteessa suuret 
työtätekevät joukot ja sos. dem. työläiset 
ovat pettyneet. Joka tapauksessa tämä hal
lituksen esitys, että miljoonia markkoja val
tion varoja käytettäisiin inhoittavan ja tar
peettoman porvarillisen luokkalaitoksen yl
läpitämiseksi, varmentaa sitä käsitystä, ettei 
hallitus välitä suurten työtätekevien jouk
kojen vaatimuksista mitään. Herroilla mi
nistereillä ei ole rohkeutta seistä ennen lau
sumiensa sanojen takana. Heidän pitä
mänsä puheet ohranan lakkauttamisesta 
ovat olleet vain sanoja, joita ei ole tarkoi
t.ettukaan käytännössä toteuttaa. Minkä täh
den ja ketä varten sos. dem. hallitus puo
lustaa ohranalaitoksen säilyttämistä ja va
rojen myöntämistä siihen tarkoitukseen Y 

Minulle tulee vielä tilaisuus tois€SSa yh
teydessä puhua ohranoiden toiminnasta li
sää. Tällä kertaa ilmaisen valitsijoitteni 
mielipiteen siitä, että tämä häpeällinen ja 
tarpeeton laitos on lakkautettava ja upotet
tava mustaan piml--yteen. Ne varat voitai
siin käyttää monta kertaa parempiin tarkoi-

tuksiin, esimerkiksi köyhien kansakoulua 
käyvien poikien ja tyttöjen ravinto- ja vaa
tetusa vustukseen. Ei penniäkään valtion. 
varoja ohranan hyväksi, on työläisten ja 
maalaisköyhälistön mielipide. He tuntevat 
entisestäänkin sel'käna:hkassaan sen, että verot 
köyhälistön verta juovat. Pyydänkin kiin
nittää valtiovarainvaliokunnan huomiota 
asiaan siinä mielessä, että ohranalle aiotut 
määrärahat pyyhittäisiin pois valtion me
nojen joukosta. 

Ed. v. Frenckell: Att utan vidare 
utdöma den nuvarande, av socialdemokra
•tiska regeringen Uippgjorda hudgeten Slåsom 
olämplig enbart därför, att i den ingå så 
många punkt·er, som avvika från de bud
geter, som de bol'!gerliga re~ringarna hit
ti•lls hava uppgjort, synes mig icke vara 
rätivist. Regeringen, som står bakom bud
geten, har rät.t att få sin budget bedömd 
på ett sakli'gt kritislkt sätt. Därmed är icke
sa.gt att budgeten skulle få en god kritik. 
Sannrolikt har väl regeringen vänta•t att de 
borgerliga ritksdagsmännen stkulle lä.gga 
fingret på de svaga punkterllla. och fram
draga de positioner i budgeten, som till
'kommit sanlllolikt för att försköna den
samma eller för att uppfylla ett soci.alde
mokmtiskt normal program. 

Rent sakli·gt sett måste man betrakta den 
nu uppgjorda budgeten såsom rätt svag. 
Tager man näm'ligen bort de programopunk
ter, som de.ls omfatta förmögenihetssllmttens 
förhöjning, minskningen i tullarna oeh ök
ningen i trafikinkomsterna på järnvägarna, 
vilka sannolilkt alla ikomma att förändras, 
slå återstår ju en budget, som liknar de 
förra budgeterna så tili vida at.t det är de 
normala inkomsterna och utgi!fterna som 
äro upptagna. Det är väl knappast finallS'
ministerns förtjänst, om budgeten är lik de 
föregående, utan. det är nä,rmast tjänste
männens förtjänst. Jag vill emellertid icke 
uppeihålla mig vid de olika programpunk
terna, så myc:ket mer som ett stort antal ta
lare i kväll ,påt.alat dem och pegat på bud
getens stora brister. Jag vill åtnöja mig 
m~d att komplettera lkriotiken med några 
synpunkter, som hittills icke blivit berörda, 
synpunk:ter, som äro särskHt iögonen:fal
lande. 

I inkomstförslagets första avde'lning, III 
kapitlet, ,irukomst från statens skogshushåll
ning", finnes upptaget, säsom inkomst från 
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skogarna 66 miljoner mark i 1928 års bud
get mot c :a 105 miljoner mark i 1927 års. 
Av budgetförslag€t framgår att forststyrel
sen avsett att i högre grad överg:å till leve
raDBförsäljni!Ilg i Sltället ,för försäljning på 
rot, men någon egentli<g motivering för över
gången anföre.s ej. Av vad som blivit be
kant i saken ikan dock antagas att leveralliS
försäljning anses medföra bättre ;pris och 
·att man anser det vara lämpligare disposi
tion a v avverlmingen. genom att leverans
':ilörsäljning nu skulle ske. Dessa motiv äro 
!hållbara endast i den mån -en mångsidig 
konsumtion kan påiräJlmas oc:h tillräcklig 
samt tillförlitlig arbetskra1ft står till förfo
gande: Dessa förutsättningar <förefinnas 
emeHertid endast för de södra. delarna av 
iandet, i norr lkommer däremot i stor ut
sträckning endast swgrt;immer till avverk
ning, som blott delvis kan a:vverkas såsom 
stock, pa.PIPe.rsved och pr01ps. Däremot 
måste stat.en i dessa trakter räJkna med en 
rätt stor ka.pitalinvestering för a•vverknin
·gen och en rätt osälker tillg~ång på arbets
kraft. Följden lblir att in,ga ga.ran:tier fin
nas för a tt leveransavverkningen verkligen 
tillför staten större inlkomster än försälj
ningen prå rot, vidare a.tt stateru har att 
räkna med en förhållandevis st.or risk :för 
sitt i avve·rknin1g~a.rna i•nJVesterade ka.pita'l 
och att staten måste rälkna med arbetssvå
righeter och av dessa tförsvåra.de leveran
·ser, eventue'lit t. o. m. med totala hinder 
iför leverans. Uppst:å då svårigili.eter vid 
·fullföljandet av leveransern:a, kan: staten 
bli tvungen till medgivanden, vilka allvar
samt kunna [påvetka den privata a:ffä,rs
veDksamhetens möjligheter. Ifall av oöver
stigliga hinder för leveransern.a mäste det 
·ansvar, som faller på staten som leve•rantör, 
även anses vara större än vad som i mo·t
svarande fall rgäller för ·en privat leveran
tör. Den risk, som speci<ellt i norra delarna 
av landet måiste tagas i betraktande, är så
ledes icke obetydlig och motsvaTas ej av 
möjlighetern.a rtill oka.de inikomster eller tiH 
forstliga fördelar genom leveranskontrakt. 
Man hade väntat att regeringen hade haft 
statkare mortiv till ett ändringsförslag, som 
är av så genomgripan.de n1atur som förelig
gande. Det förefaller mig som om mycket 
större försiktighet borde iakttagas då man 
nu glår att förändra deruna d'örsäljnings
metod. 

En gång inne tpå området om statens 
affärsverksamhet <Vill jag även beröra ka-

pirel 8, rubriken ,Inkomst från sta
tens industrie•tla inrättningar' '. För en ny
hörjare, som studerar budgeten oeh som 
hittills har fått inpräntat åsikt·en att alla 
inkomster från allk:oholrörelsen borde be
'traktas såsom synda1pengar, verka,r det för
'blu:f:lfan,de att se att inkomsten från allkahol
rörelsen pralktiskt taget utg,ör hälften av 
bruttoinlkomsten från statens sa.m:tliga indu
striella inrättn~ngar, o~h vid granskning av 
nettovinsten fra.mgålr a.tt densamma är 2 1 j ~ 
gånger större än s:amtliga nettovinster :från 
nämnda industr~e1la inrättninga.r. Som en 
liten kuriositet lkaJl an;föras att, å alkohol
rörelsen, en nettovinst på 50 miljoner upp
Sitår, sedan såsom omkostnader för rråma
teri:alets ,1örädling" fråndra.gits 35 miljo
ner mark. Mig veterligen förädlar man 
icke druvan i Finland, så det är väl när
mast för buteljering som detta aJls.lag är 
reserveTat. 

Unqer kapitel 8 finnes ett ota.l under-
rubriiker, 9 stycken, och det förefaller så
som OIIIl dessa rubriker årligen skulle okas. 
I betraktande härav oeih då jag även ha.r 
mig bekant att vid senaste års budget en 
motivering d'ör inlkomstema. oc:h utgifterna 
för statens industrie'lla in,rättningar fanns 
'bifogad, en motivering som då närmast 
skulle kunna 1förliknas vid e't1 vinst- och 
förlusträkning, beklagar jag att de siffror,. 
som nu föreläggas riksdagen, äro så pass 
kna,ppa att man med bästa. vilja i världen 
icke kan göra sig en uppfattning över 
respektive affärsgrenars vinst eller förlust,. 
deras ränta.bilitet, ävensom huruvida in
vest.ering:a.r med fördel i n:ämnda inrätt
nin1ga.r lkan sike. Jag uttalar den förhopp· 
ningen, att staitsutskottet viille komplettera 
de föreliggande siffrorna med vinst- och för
•lusträkningar från föregående år ooh möj
ligen eventuellt ockSiå siådana i budgetform 
för det kommande året. Dylika fabriker 
såsom <krut-, 1patron- oeh ,flygmaskins
fahriker som en gång äro tatffärsmässigt 
konstruerade, måste .förutsättas allaredan 
hava regelrätta. vinst- och :förlusträkningar. 

Förslaget till inkoms.tökning från stats
järn.vägarnra., upptagen under VII kap. 
med drygt 100 mi!ljoner ma.rik, ikan jag icke· 
betrakta s·åisom annat än ett gott skämt av 
hr kommunikati•onsministern, vilken som 
'känt är en framstående motormänniska. 
Hittills har erfarenheten visat, att då ma.n 
höjt järn:vägsavgifterna särskilt för persoDr 
trarfiken, hava in!komsteTna minska.ts, och 
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jag misstänker nfustan, a.tt kommunikations
ministern .g.enom sitt försla.g avrett att yt
terligare inskränka järnrvägst1rafi!ken till 
förmån ~för automobitlt.ra;fiken och för 
1andsvä~arnas renaissans. Om avsikteTh är 
d:enna, kan 'jag förstå 'honom, ooh då har 
han mitt varmaste underntöd. Däremot be
klagar jag a•t.t fin:ansministern kommer att 
gå. miste om såväl de 100 miljoner tillskott, 
som han har rällmat p'å, och ytterligare nöd
gats notera €ll minskni~ å 50 till 100 mil
joner. 
Egendomli~t n.og ser det ut som om re

geringen nä.sta.n mi}d en suck skulle ik:onsta
tera, att järnvägslfrakterna i landet äro så 
pass låga oc'h att man Bå sruart &om möjligt 
borde höja dem, så att vi skulle kunna kom
ma ti:ll samma ni'vå som i utlandet. I stället 
för att man borde gynna, det in.hemsika nä
rin.~slive>t genom a1tt bi'behålla de 'låga frak
terna, inslås en oförklarlig prispolitik. 

Den i andra avdelningens II kap .• under 
rU!brik ,,,in.'koii18t- och. förmö~enihoetsskatt" 
föreslagna okade :förmögen.hetss•katte'll! har 
redan av så många tlllare blivit påtalad, att 
jag lugnt 'kan fö11bigå d:en. Jag förmodar 
dock, att rd:gsm. Ryti, som särskilt uppe
höll sig vid denna :punkt, av iiörbiseende 
utelämnat kravet ·på att den rätt man nu 
har att avdrag1a hälften av hetalad stats
skatt, ieke bör förändras utan att den nu
va,rande pra.xis bibehålles. Ä ven jag ber 
att få omfatta denna upp:fattning. 

En liten post, .som man iknappast borde 
'beröra, då den är så ipRSS ringa, är ränte
skatten, som utlänningar betala. Så länge 
in.flationen i landet pågick el'ler rättare 
efter det in'flationen hade slutat och man j 
utlandet mot1såg en deflation, kun:de en dy-
1ik ränteskatt vara motiverad, ty det var en 
direikt skatlt ipå eTh förmodad och sedermera 
t. o. m. verklig stegring av den finslka mar
ken. Men sedan vi n-umer.a vid ingående 
av handelsav,tal med de främmande Iänder 
vid varj.e dylikt avtals ingående hava slo
pat rätten att kräva dylik räntes!katt- och 
mig veterligen. endast svens.'ka undersåtar, 
som på grund av att vi änlllu icke hava nå
got slutligt handelsavtal med Sverige, betala 
dylik skatt - synes mig som om denna 
ena mi1jon lugnt •kunde lämnas bort och 
prindpen om att utländskt kapital ieke be
skattas i Finland lhårdare äTh det inihems'ka 
kapitalet härigenom fastslås. Så länge ränte
S'ka.tten var en trumf vid underhandlingarna 
<>m h.a.ndelstraktaten kunde den bibeihållas. 

I detta nu synes den mig närmast vara en 
hacka. 

Tyvärr sa;kmar j.ag på utgiftssidan nå.got 
anslag för dragande av en telefonika.bel till 
Sverige så att vi därmed s'kulle kunna :få 
t,elefonfötbindelse med hela värld:en via 
Stockholm. J ag uttalar den .förhop·pningen, 
at.t statsutskottet ville genom någon av sin.a 
medlemmar föra in ett n.ödigt belopp så att 
en telefonkrubel iruom nästa år kunde hyggas. 

J ag kommer visserligen vid ett senare 
tillfälle att föreslå, att för polisstyrkan i 
landet en avsevärd tförhöjning av ansla:get 
silmU observem,s, va.rför jag icke nu länge 
vill uppehå;lla mi,g vid detta. Jag iruskrän
ker mig .därför till att framhålla att polis
styrkan i 1andet under de senaste 15 åren 
minskats oe:rihört. I Helsing1fors fanns det 
under år 1909 650 poliskonstaplar, under 
1918 och 1919 900, medai!l antalet nu har 
sjun1kit ne.d tin 635. Därvid är att obser
vera, att de 'åligganden, som polisen hade 
sig förela,gda före kriget, voro av lhelt ann.an 
art än nu. Då fanns icke förbudslagen, 
som skulle övervakas, d!å fan·ns icke de svå.ra 
trafikf.örhål1andena ·och då fanns ic<ke radio
övervakning m. m. dylikt. Enli:gt uppgifter 
av polismästaren i Helsinglfors lhar ställnin
gen i Helsingfors utvecklat sig därhän, att 
under antagande av att Helsingfors polis
styrka skulle thållas lika m:ansta:rlk under 
alla .delar av dygnet året runt skulle för 
det regelbundna öve1:wakandet av ordningen 
man kunna utsända i Helsingfors endast 
43 unifor:merade poliskonstaplar, d. v. s. 
sammanlagt från polisens centrala och ri
dan,de avdelning, tm:fik;polisen dock undan
tagen. Att detta ~är en allde!les för ringa 
styrka för landets huvudsta;d li:gger i öppen 
dag. Jag kommer oom ,sa,gt vid ett annat 
tillfälle att göra föl1Slag om en avsevärd 
ökn.ing av det i ·budgeten upptagna anslaget. 

En pos:ition i budgeten som jag ämm ber 
att :få beröra är statss-kulden, som ännu är 
uppgjord enligt enahanda grunder s9m un
der föregående år, d. v. s. man observerar 
för de oHka lånens annuitet såväl ränta 
och amortering som agio. Så länge vi icke 
hade guldmyntfot införd i landet, kunde' 
man förstå, att dessa tre olika poster s'kulle 
uppta;gas, och jag måste medgiva, att för de 
lån, som upptogos för.e år 1918 ännu ett 
visst bevättigand0 att bibe~ålla dessa tre 
poster synes motiverad, emedan dessa lån 
delvis 'återfuetalas i ·guldmar!k och delvis i 
paippersmark. Emellertid ·är det alldeles 
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oriktigt att i Iån som upptagits år 19231 
ooh 1925 inrora agio såsom ett skilt för
slagsanslag. Seda.n guldmyntfot ge.nom en 
lag av 21 dooember 1925 blivit införd och 
enligt 1 § ,Finlands myn.t uteslutande är 
grundat ;på guld såsom enda värdemätare", 
är det vi,lseledande att wppta,ga agioposter 
för de av mig senast nänmda lånen. J ag 
uttalar den fö:nhoppnin.gen, att detta för
biseende - jag kan ieke förstä annat än 
att det är et!t förbiseende av finansministern 
- måtte rärttrus av statsutskottet, så att 
oriktiga reflexioner hos utlänningar och 
utländska bankmän ie'ke framkallas och för
klarin.gar kriivas varför denna agiopost är 
upptagen.. 

Jag kan icke ihel'ler underl:åta att ,fr:ån 
denna plats göra en antydning om att dessa 
statslån UlPPtagna före lkriget så snart som 
möjligt borde ätenbetalas eller konrverteras 
så varigenOffi' frågan om i viTket myntslag 
dessa lån, skola återbe,talas en gång ;för alla 
kunde avskrivas, ooh den, s. k. obligations
lagen såJsom obeihörvlig uppihävas. Jag vill 
för undvikande ·av missför:stånd •påpelka, att 
jag icke avser, att obHga.tionslagen från i 
drag till i mor,gon skulle up.phävas och däri
genom de utlänningar, som hava godkänt 
ett av staten för något år sedan gjort för
slag till frivillig konvertering, skulle komma 
i en sämre ställning än de utlänningar, SQIIIl 

ieke rföljt statens a.n1bud. Tvärtom anser 
jag, 'a;tt statens lheder .fordrar, att ingen 
som ihelst obliga,tionsinnehavare, som god
kän,t statens anbud rbör få anledning att 
ångra sig. Ty staten kan a'ldrig så begå 
att tredSkande obligationsinnehavare någon
sin kunde få etrt; ihögre pris än de.t av sta,ten 
i Pa:ris er:bjudna. Men man kan, tänka sig 
ett övergångsstadium under exempelvis tio 
år:s tid varigen,om de frirvilliga konverterin
garna kunde påskynd:as 00h sedermera efter 
denna tid då samtliga obligationer inlösts 
eller preskriibera+ts, bör obligationslagen 
u.pp.hä·vas. Ty vi kunna icke med händerna 
i kors vänta tiUs de sista OlbHga,tionslån, 
som upplagts före kriget, och lyda såväl å 
finsk som -utländs1k vwluta äro återbetalaa 
genom progra.menlig amortering. Ty då 
m&<rte vi lida under oblilgationslagen till år 
1953. Men till denna fråga har jag för av
sikt a.tt åteMomma, då tiden är mogen, 
kanske dook först vid näs:ta års riksdag. 

Puhemies Kallio ryhtyy johtamaan 
puhetta. 

Ed. A a 1 t o ~ Se t ä l ä: Puolustustahto il
man välttämättömyyden vaatimaa puolus
tuslaitosta on pelkkä käsite, kylläkin kaunis 
sinänsä, mutta ilman todellisuuspohjaa ja 
ratkaisevissa ajankohdissa ainoastaan syyl
lisyyden tuntoa herättävä. Puolustuslaitos 
ilman puolustustahtoa on myöskin reaali
sessa todellisuudessa kestämätön. Koettele
muksen hetken tullessa ei .puolustuslaitos 
voi kestää, ellei sitä tue kansan horjumaton 
pu:olustustaihto. Vasta silloin kun puolus
tuslaitosta tukee kansan horjumaton puo
lustustahto, vasta silloin, kun kansa varus
taa puolustuslaitoksensa ajan ja tarpeen 
vaatimilla välineillä ·eli tekee puolustuslai
toksen mahdollise-ksi täyttämään ankaran 
välttämättömyyden vaatimukset, silloin 
vasta voimme puhua puolustuskuntoisuu
desta. Mikäli nyt tulo- ja menoarviosta 
puheen ollen on kysymys puolustuskuntoi
suudesta, koskee asia pääasiallisesti sitä, että 
eduskunnan tulee ja täytyy osoittaa puolus
tustahtoa. Sitä Suomen kansa eduskunnalta 
tällä hetkellä odottaa ja vaatii. Ikäväkseni 
täytyy minun todeta, että hallitus puolus
tuslaitosta koskevaa menoarvion kohtaa 
laatiessaan ei ole osoittanut sellaista puolus
tustahtoa, jota kansan yhteiskuntaa säi
lyttävä enemmistö oli odottanut. Ennen
kuin ryhdyn perustelemaan nyt sanomaani, 
saanen huomauttaa muutamista yleisistä 
näkökohdista puolustuskysymyksessämme. 

Puolustuskysymystämme arvosteltaessa on 
kiinnitettävä huomiota pääasiallisesti kol
meen seikkaan, ma.antieteelliseen asemaam
me, idässä olevaan naapuriimme ja oman 
kansamme erään rylhmän, kommunistiemme, 
epäisänmaallisuuteen Pidettänee selvänä, 
että yli tuhat kilometrisen itärajamme var
tiointi rauhan aikanakin tuottaa paljon 
vaivaa ja suuria kustannuksia. Mutta että 
kustannukset ja vaivannäkö sodan uhan ja 
varsinaisen sotatilan vallitessa nousevat mo
ninkertaisiksi, varsinkaan kun mitään luon
nollista rajankohtaa ei ole, on myös siksi 
selvä asia, ettei se selvitystä kaipaa. Riit
tänee, kun huomautan, että silloin tulemme 
tarvitsemaan sekä elävää voimaa että aseita 
sellaisillakin rajan kohdilla, mitkä eivät ole 
varsinaisesti sotanäyttämöä. Muistettava ni
mittäin on, että Muurmanuin rata on sellai
nen rautainen käsivarsi, mitä emme saa 
vähäarvoiseksi arvioida. Tunnettua on myös, 
että maamme on lännestä itään verrattain 
kapea. Tästä johtuu, että vihollisuuksien 
idässä alkaessa vihollisen lentolaivueet saat-
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tavat nykyisen tekniikan aikana ulottaa ret-1 
kensä kapeimmissa kohdin maatamme aina 
läntiselle rannikolle asti. Lentokoneet saat
tavat näet nykyisin kulkea 300 kilometrin 
matkan päähän lähtökohdastaan, tarvitse
matta laskeutua välillä mawhan varastajaan 
täydentämään. Jos vielä puolustuslinja 
tulisi kulkemaan Kymi-joen seuduilta, ku
ten saattaa tapahtua, varsinkin jos meno
arviossa ehdotettu suonenisku armeijalle to
teutetaan, niin tietäisi tämä sitä, että koko 
Länsi .. Suomikin joutuisi lentohyökkäysvaa
ran alaiseksi. 

Mitä taas johtuisi siitä, että maamme 
kauttaaltaan olisi lentohyökkäysvaaran alai
sena, ilman ·että meillä on tehokas ilma
torjunta- ja puolustuslaitos, siitä en sano 
muuta kuin että liikenneyhteys maan eri 
osien kesken käy mahdottomaksi, että rau
h.allinen siviiliväestö saa kantaa katkerim
mat uhrit kaasuhyökkäyksissä ja että elämä 
yleensä, puhumatta armeijan rintaman 
takaisesta varustus- ja muonitustoiminnasta 
käy vähänkin huomattavissa keskuksissa 
mahdottomaksi. Myös lienee järj•ellisesti 
ajatteleville kansalaisille selviö se, että me 
tarvitsemme vihollisuuksien puhjettua idässä 
välttämättä yhteyttä länteen päin. Oma 
maamme ei voi mitenkään tyydyttää sota
aikaista tarvettamme., vaan meidän on vält
tämättä saatava varustus-, muonitus- ja 
muita tarpeita lännestä käsin. Tie Pohjan
lahden ympäri on kuitenkin liian pitkä ja, 
mikä vielä pahempi, liian vähän kuljetus
ikykyinen. Tästä syystä jää aivan elinkysy
mykseksi se, että me voimme laivastollamme 
turvaJa yhteyden Skandinavian ja Länsi
Suomen satamien välillä. Ei ole mikään sa
laisuus, että nykyisinä merivoimillamme 
tämä tehtävä olisi mahdollisuuksien rajojen 
ulkopuolella, mutta kuitenkaan ei meno
arviossa laivastomme kehittämistä varten ole 
markkaakaan myönnetty. Ja vielä. Lai vas
toltamme täytyy lisäksi vaatia, että se ky
kenee ainakin jossakin määrin torjumaan 
vihollisen maihinnousuyrityksiä. Maajouk
koja näet ei voida maihinnousun varalta 
sirotelia ympäri rannikkoamme, vaan tarvi
taan ne kipeästi varsinaisilla taistelu
alueilla joko suorastaan taistelevina tai ai
nakin reserveinä. Mitä reservien puuttu
minen ratkaisevissa tilanteissa merkitsee, 
sitä en ryhdy tässä ratkaisemaan, sanon 
vain, että tämä puute olisi urhoollisellekin 
puolustukselle kaamean kohtalokas. 
· Olen jo maininnut, että itäiseen naa-

puriimme on kiinnitettävä huomiota puo
lustuskysymystäm.me ratkaistaessa. Saapu
villa oleville on tunnettua se, mitä Eng
lannissa tapahtui viime toukokuussa n. s. 
Arcos 'in skandaalin muodossa. Tunnettua 
on myöskin Itävallassa tapahtunut. Ranskan 
ja Pariisin kuulumiset eivät myös ole 
outoja. Bolshevikien salaisten ja julkisten 
asiamiesten aikaansaannokset Baltian maissa 
ja meillä kotona eivät myös ole unohtuneet. 
Sallittanee näin ollen kysyä, voiko luottaa 
sellaisen naapurin ystävyyden ja hyvän 
tahdon vakuutuksiin, joka käyttää virallista 
ja puolivirallista henkilökuntaansa ystävyy
dessä olevan valtion vahingoittamiseen, le
vittää kumouksellista mieltä ystävyydessä 
olevaa valtiota vastaan? Minä en ainakaan 
voi luottaa, '8nkä usko Suomen kansan yh
teiskuntaa säilyttävän enemmistönkään luot
tavan. Tämä luottamus on sitäkin pienempi 
sen vuoksi, että m~illä, kuten sanottu, on 
yksi siksi epäisänmaallinen kansanryhmä, 
että se näkisi toiveittensa toteutumishetlren 
tulleen bolshevikien maahan hyökätessä. Ja 
tämä onkin se kolmas seikka, johon on kiin
nitettävä huomiota puolustuskysymykses
sämme, jota seikkaa •ei myös·kään ole pieneksi 
arvosteltava ei moraalisen eikä faktillisen 
merkityksensä vuoksi. 

Hallituksen tulo- ja menoarvion esitte-
lyssä sanotaan, ~ttä on katsottu välttä
mättömäksi vähentää huomattavasti puolus
tuslaitoksen menoja, jotta nämä tulisivat 
oilreaan suhteeseen valtion muihin menoihin 
ja maan kantokykyyn. Pyytäisin kysyä, 
mikä on puolustus- ja muiden menojen 
oikea sUihde? Onko tämä suhde löydettä
vissä Ruotsin, Norjan, Tanskan, Viron tai 
jonkun muun pikkuvaltion puolustus- ja 
muiden menojen tai Ranska.n tai jonkun 
muun suurvallan sotilas- ja muiden meno· 
jen suhteesta? Jos otamme huomioon tämän 
suhteen prosenteissa, niin on asia niin, että 
edellämainittujen maiden vastaava prosent
tiluku on tähän asti ollut suurempi kuin 
meidän. Ja jos tar&:astelemme yleensä eri: 
valtioiden sotilas- tai puolustus- ja muiden 
menojen suhdetta, niin tulemme sellaiseen 
yllättävään tulokseen, että harvoja poik
keuksia lukuunottamatta meidän puolustus
menoje:mme prosenttiluku on pienempi. Jos 
taas otamme huomioon sen, mitä puolustus
menot yleensä t'(lkevät eri maissa asukasta 
kohti, niin tarkastelun tulos on aivan sama 
kuin edellinen, nim. että meillä puolustus
menoja asukasta kohti on vähemmän kuin 
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muissa Euroopan maissa yleensä. Numerot-~ 
kin siis osoittavat, ettei Suomi ainakaan ole 
mikään militaristinen maa ja etteivät puo
lustusmenot meillä ole tältä kannaltakaan 
katsottuina kohtuuttoman suuret. Katson 
!kuitenkin, että tällaisten suhteitten tarkas
teleminen ei vie meitä tietoisuuteen siitä, 
.mikä on ehdottomasti oikea suhde puolustus
ja muiden menojen välillä, vaan että tämä 
suhde ja sen oikeellisuus ovat löydettävissä 
_yksinomaan välttämättömyydestä, valtakun
nan maantieteellisestä ja poliittisesta ase
masta, valtakunnan suhteista sisään- ja 
ulospäin sekä myöskin siitä, miten korkealle 
ikansa itsensä lakinsa ja laitoksensa, olemi
sensa kansana kansakuntien joukossa ar
vostelee. Näistä, olevista oloista on tämä 
suhde löydettävissä eikä mistään matemaat
tisista su,hteista eikä prosenteista. 

Hallituksen esityksen mukaan tulisivat 
puolustusmenot tekemään noin 410 milj. 
markkaa eli noin 10 % kaikista menoistam
me. Tämä tietää saman esityksen mukaan 
noin 164 milj. markan vähennystä eli pro
senteissa yli 28.5 % :n vähennystä ja ettei
vät ehdotetut puolustuslaitoksen menot ole 
täyttä 71.5 % :ia edellisen vu.oden menoista. 
·On selvää, että yksinomaan tällainen vaih
televaisuus jo sinänsä on omiaan saatta
maan häiriöitä aikaan ja järkyttämään puo
lustuslaitoksemme perusteita. Sallittanoo 
kysyä, mitä arvelette esim. liikemiehen ajat
televan siitä, kun hänen tulonsa jonakin 
tulovuonna jäävät yli 25% pienemmiksi 
ajateltuja ~ Eikö re vaikuta häisiöitä ja epä
varmuutta tuottavasti seuraaviinkin vuo
siin ja heikennä liikkeen asemaa jo yhtenä
;kin vuonna tapahtuneena. Mitä ruumiilli
sen työn tekijä ja hänen perheensä mahtaisi 
ajatella siitä, että elin- ja muiden kustan
nusten pysyessä samana, tulot jäisivät yli 
,neljäsosan pienemmiksi kuin edellisenä l 
vuonna. Saman kysymyksen tahtoisin koh
distaa myöskin maanviljelijään ja teollisuu
.den harjoitta.jaan. En usko, että ainakaan 
mikään menestyksellinen talouselämä tällai
sissa oloissa olisi mahdollista, enkä usko 
kenenkään muunkaan sitä uskovan. 

Tiedän esitystäni vastaan huoma:utetta
van, että vähennys puolustusruenoissa kos
kee pääasiallisesti ylimääräisten menojen 
vähennystä ja että ne vakinaisten menojen 
osalta tekevät vain noin 50 milj. markkaa 
eli 11 Yz % ja että jos suojeluskuntamenot 
edellisessä menoarviossa jätetään huomioon
ottamatta, tekee vähennys IX P. I :n koh-

dalla vain noin 8 milj. markkaa sekä että 
jos paljon puhuttua säästäväisyyttä ja 
tarkkuutta noudatetaan, puolustuslaitok
semme kunto pysyisi ehdotetuilla määrä
rahoilla entisellään. Tällaisilla huomautuk
silla ei ole kuitenkaan mitään asiallista mer
kitystä. Tässä yhteydessä tahdon vain 
mainita, että suojeluskuntia koskevan meno
erän :poisjättäminen ei ole ollut ainoastaan 
asiatonta ja lainvastaista, kuten jo tänään 
täällä on todistettu. Pääministerin vasta
todistelu ei tätä todistelua kumoa, vaan on 
käsittääkseni pääministerin yritys tässä suih~ 
teessa jäänyt huonon asian huonoksi puo
lustukseksi. Mutta olipa tämän asian laita 
miten tahansa, niin toteutettuna suojelus
kuntamäärärahan lakkauttaminen olisi 
maalle ja kansamme puolustuskuntoisuu
delle mitä turmiollisinta, armeija kadottai~i' 
silloin korvaamattoman 1:uen. 

Muihin vakinaisiin menoihin nähd~n huo
mattakoon, että kun palkkaukset vakinai
sessa menoarviossa nousevat noin 2 mil
joona1la markalla ja kasarmi- ja muitten 
rakennuksien korjaukset noin 1 Yz miljoo
nalla markalla, joista lisäyksistä ei kyllä
kään ole muuta kuin hyvää sanottavana, ja 
ilmailuvälineitten kunnossapitoon ja uusin
taan tarkoitettua määrärahaa on koroitettu 
n. 2 miljoonalla markalla, josta koroituk
sesta ei myöskään voida sanoa muuta kuin 
hyvää ja kun yleisiä vähennyksiä on 8 milj. 
markkaa, niin ovat muut tulo- ja menoar
vion selonteossa mainitut vakinaiset mää~ 
rärahat melkein poikkeuksetta tulleet alen
netuiksi, toiset aina puoleen ja senkin alle 
entisestään. Olen neuvotellut asiasta kah
denkin asiantuntijan kanssa ja on kumpi
kin heistä lausunut sen mielipiteen, että 
määrärahan supistaminen kysymyksessä
olevissa kohdissa tulee vaikuttamaan ei ai
noastaan häiritsevästi vaan myös puolus
tusvalmiutta vähentävästi. Erittäin tur
miollisena pitivät he esimerkiksi laivaston 
purjehdusajan lyhentämistä ja hevosvah
vuuden vähentämistä, varsinkin jos viime
mainittu vaikuttaisi n.s. suojajoukkojen he
vosvahvuuteen. 

Mitä sitten tulee ylimääräisen menoar
vion puolustuslaitosta koskevaan osaan, 
niin täytyy sanoa, että sitä on kohdannnut 
täydellinen kato. Vähennys 147,8 milj. 
markasta 34,6 milj. markkaan on sellai
nen, mitä ei nykyoloissa voida millään puo
lustaa. Tämä toteutuneena tulisi merkitse
mään ei ainoastaan sen työn täydellistä 
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tyhjäksi tekemistä, minkä n.s. puolustus-~ 
revisioni .on puolustuskysymykserrnm.e rat
kaisemiseksi tehnyt vaan myöskin puolus
tuskuntoisuutemme tyrehdyttämistä, jat
kuvasta kehityksestä edes puhumatta. Täy. 
tyy kysyä, mille perusteelle hallitus on 
vähennyssuunnitelmansa tehnyt ja mitä 
asiantuntijoita hallitus vähenny:ksiään te.h
dessä!än on käyttänyt~ Olisi liian uskal
lettua olettaa, että hallitus ilman muuta 
summamutikassa olisi tällaiseen toimenpi
teeseen ryhtynyt. Tässä ei kuitenkaan 
riitä se, mitä valtiovarainministeri on tä
nään selitykseksi lausunut, nim. että halli
tus on pitänyt tarpeettomana muunlaisten 
varastojen pidon kuin sellaisten, millä voi
daan ensimmäinen vaara torjua. Ensim
mäinen vaara on n.s. suojajoukkojen torjut
tava. Tarkoittaako hallitus, että ne ehkä 
'olisivat riittävät maamme puolustukseen. 
Ainakin hallituksen ilmoitetusta kannasta 
kiinnipitäen tultaisiin tähän. 

Pyydän tässä yhteydessä kiinnittää huo
miota seuraaviin seikkoihin. Tosiasia on, 
ettei laivastomme nykyisessä vahvuudes
saan kykene täyttämään niitä vaatimuksia. 
joita sille pitää voida asettaa, vaan että 
esimerkiksi rannikkomme ovat mereltä päin 
uhkaavaa hyökkäystä vastaan toistaiseksi 
suojattomat. Mistä näin ollen aijotaan ot
taa se voima, joka rannikkojamm.e suojaa, 
kun kerran menoarvion puitteissa ei löydy 
tähän markankaan määrärahaa, kuten jo on 
sanottu. Mistä aijotaan ottaa varat, jotka 
ovat käytettävät laivaston rakentamiseen 
silloin, kun, kuten toivon, laivaston raken
tamista rannikkojemme suojelemiseksi tar
koittava laki tulee hyväksytyksi. 

Edelleen ilmapuolustus on meillä vasta 
kokonaan alulla. Edellisenä vuotena on 
tarkoitukseen myönnetty 26 milj. mark
kaa, mutta nyt ehdotetaan vaan 6 miljoo
naa. Hallituksen esityksessäkin sanotaan 
vähennyksen perusteeksi vain se, että kun 
ilmailuvoimien kehittämiseen on aikaisem
min käytetty runsaita määrärahoja, joilla 
ilmailuvoimia on huomattavasti lisätty ja 
kun tämän vuoksi ilmailuvoimien vaki
tuiset ylläpitomenot ovat nopeasti kohoa
maBsa, niin ehdotetaan tarkoitukseen vaan 
6 milj. markkaa. HaUituskaan ei sii•s 
perusta väihenmystä siihen, että ilmai
Invoimat meillä olisivat riittäwän vah
vat, vaan ainoastaan siihen, että näitten 
vuotuinen ylläpito alkaa tulla vähitellen 1 

kalliiksi. Tämä ei ole kuitenkaan mikään 
hyväksyttävä peruste ilmailuvoimiemme 
kehityksen pysähdyttämiseksi ja toisek
seen on meållä ilma:puolustuksessa !ker
rassaan huutavia puutteita, tarkoitau 
ilmatorjunrt.a.pattereåta ja niihin liittyviä 
puolustusvälineitä. Kedloitan valtiovarain
valioikuntaa menoarvio>ta tutkiessaan kiin
nittämäätn erikoisesti .tähän seikkaan 
huomiota. 

Kolmanneksi tahdon erittäin kiinnittää 
huomiota taisteluvälineitten täydennyshan
kinnassa tapahtuneeseen vähennykseen, ni
mittäin 27 miljoonasta 10 miljoonaan eli 
kolmannekseen entisestään. Huomattava ni
mittäin on, että suurin osa nykyisistä tais
teluvälineistämme on n.s. sotasaalista, joka 
jo saataessa oli vanhentunutta. On suoras
taan Suomen asekuntoisen ja parhaan mie
hisen voiman surmaamista, jos joukot lähe
tetään vajanaisilla ja vanhentuneilla taiste
luvälineillä varustettuna tulilinjalle. Sama 
koskee erikoisesti myös kaaSllSuojelus
välineitä. Käsitykseni onkin, että ne ovat 
sotilaallisesti kaiken arvostelun alapuo
lella. Onpa minulla siitä osaksi persoonal
lisia kokemuksia. Katsonkin tarpeelliseksi, 
että nykyiset kaasusuojeluvälineet olisi 
jaettava tärkeisiin paikkoihin ympäri 
maata siviiliväestön käytettäväksi, koska 
tämä väestö kaasuhyökkäyksen tapahtuessa 
muuten on kokonaan turvaton ja että armei
jallemme olisi hankittava mahdollisimman 
pian ajanmukaiset varusteet tässä kohden. 
Määräraha on kuitenkin tarkoitukseen ko
konaan riittämätön. 

Lopuksi tahdon huomauttaa siitä, että 
reserviharjoitukset tulevat meillä kokonaan 
laiminlyödyiksi. 1,300,000 markan mää
räraha on näihin harjoituksiin aivan riittä
mätön, sillä välttämättä olisi nyt jo aika 
kutsua myöskin joitakin miehistöikäluokkia 
harjoituksiin, erittäinkin kun meidän sota
laitoksessamme on viime vuosina tapahtu
nut huomattavia muutoksia itse taistelutek
niikassa. Pyydän valtiovarainvaliokuntaa 
Suomen kansan turvallisuuden ja tulevai
suuden nimessä ottamaan huomioon ehd<i
tettua puolustuslaitoksen menoarviota vas
taan tekemäni muistutukset ja toimimaan 
siten, että asian palatessa eduskuntaan 
puolustusrevisionin suunnitelmat ainakin 
pääpiirteissään tulisivat mahdollisiksi ~ 
teuttaa. Hallituksen esitystä asiassa ei 
voida kertakaikkiaan panna Suomen puo-
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lustuksen pohjaksi. Hallitus on sen laa-~ 
tiessaan osoittanut epäluottamusta Suomen 
kansaa ja sen kuntoa kohtaan. 

Ed. H .e i k k i l ä: Viime vuosina on meillä 
jo päästy siihen, ettei budjettia laadittaesssa 
()le ryhdytty suuriin mullistuksiin valtio
taloudessamme, vaan että valtiotaloutemme 
kehitys on saatu kulkemaan kaikkia kokei
luja välttäviä teitä. Valtakunnallisen ke
hityksemme nuoruuden vuoksi on tämä ol
lut välttämätöntä. Se on tavattomassa 
mä:ärässä vakiin.nuttan~ut valtakuntaru
me sisäistä asemaa sekä vaikuttanut 
tietenkin ulospäin vielä monta kertaa 
edullisemmin. Ihme kyllä on aivan poik
keuksettomasti saatu kuitenkin nähdä 
vuosi vuodelta budjettikeskustelun yhtey
dessä, että tämä säännöllisillä raiteilla py
syminen on vasemmiston mielestä ollut 
kaikkea muuta kuin hyvä. Se on ollut hei
dän mielestään sitä niin sanottua porva
rillista talouden hoit.oa. Tällaista nähtä
västi ei vasemmistolainen kumoushenki 
saata hyväksyä. Niinpä onkin, kuten 
edellä jo maimtsin, tämmöinen säännöllisen 
talouslain mukaan hoidettu valtiotalou
den hoitosuunnitelma vasemmiston taholta 
yritetty kaataa, vaikka se yhteiskuntaa 
säilyttävien ainesten puolelta on tehty aina 
mahdottomaksi. Tosin vasemmiston edus
kuntaryhmät sen ovatkin tehneet vain lu
nastaakseen ne vekselit, jotka he vaaliai
kana ovat valitsijoilleen myyneet. Yrityk
sensä tuloksettomuuden ovat he itsekin etu
käteen aavistaneet, mutta puoluetaktiikan 
vuoksi on sama näytelmä ollut joka vuosi 
uudistettava. Varsin hyvin saattaa arvata 
kuinka määräävässä asemassa on nykyisen 
hallituksen budjettiesityksen laadinnassa 
ollut se puoluetaktillinen painolasti, jonka 
sosialidemokraattinen eduskuntaryhmä oli 
vuosien kuluessa kasannut ensimmäisen 
hallituksensa hartioille. Luonnollista on, 
että valitsijain naamat olisivat venyneet 
sangen pitkiksi jos tämä hallitus olisi jät
tänyt eduskunnalle sellaisen budjettiesi
tyksen, joka olisi ollut sopusoinnussa ny
kyisten hallitusmiesten aina suuräänisesti 
tuomitsemille porvarillisille periaatteille ja 
olisi luopunut vuosien varrella aina sään
nöllisesti esiintuomistaan vaatimuksista. 
Tämä olikin nykyiselle hallitukselle niin 
raskas uhka, että sen rinnalla valtakunnal
lisetkin edut olivat ikäänkuin varjo. En-

nen kaikkea nykyinen hallitus sivuutti tois
arvoisena sen kysymyksen, että sosialide
mokraattiselle pohjalle laadittu radikaali
nen budjettiesitys ei uudessakaan edus
kunnassa voi tulla hyväksytyksi; ensi vuo
den menoarvio on ~okonaan sekä perusteil
taan että yksityiskohdiltaan jäävä asian
omaisen valiokunnan laadittavaksi. Halli
tus ei ole lainkaan ottanut huomioon mil
laisia tuloksia saattaa olla sellaisesta fi
nanssien hoidosta kun eduskunnalla ei bud
jettia laatiessaan ole vähääkään apua halli
tuksen esityksestä. 

Arvostellessa nykyisen hallituksen bud
jettiesitystä ei voi löytää suomenkielestä 
tarpeeksi sanovaa laatusanaa. Jos sitä sa
noisi kumoukselliseksi olisi se ehkä lähin 
mitä siitä voi sanoa. Voidaanko muuta sa
noa budjetista, jonka menojen lisäys on 
270 milj. markkaa, mutta samalla tullitu
lojen vähennys n. 300 milj. markkaa, eikä 
kuitenkaan tällaisten numerojenkaan 
edessä ole turvauduttu valtiovelan lisäyk
se.en tai pääomasäästöön. Onko todella 
muuta kuin suurinta lyhytnäköisyyttä että 
tällaisessa pääomasta köyhässä maassa käy
dään tuotannollisen elämän kehittymiseen 
tarvittavain pääomain muodostuksen kimp
·puun kor.oittamalla omaisuusveroa 100 % 
samalla kuin alinta verotettavan tulon ali
rajaa on koroitettu 4,000 markalla. Samaa 
on sanottava siitä, että epäsuotuisissa olo
suhteissa luontoa ja ulk·omaista kilpailua 
vastaan taistelevalta maan pääelinkei
nolta riistetään pnis sen parhain ja te
hokkain taloudellinen tuki ja turva, ett:ä 
heikon valta•kunnan, joka sijaitsee maan
tieteellisesti varsin epäedullisesti, suu
ren, mahtavan vuosisataisen veriviholli
sensa rinnalla, puolustusmenoista lyhen
netään kokonaista 160 miljoonaa ja lisäksi 
kokonaan pyyhitään pois vastoin V•oimassa 
olevaa lakia ja asetuksia koko vapaaehtoi
sen maan puqlustusjärjestön valtioapu. 

Mainitsemisen arvoisia ovat niinikään tä
män merkillisen budjetin erinäiset ominai
suudet siinä, että jokaisen ministeriön me
noeriä on avokätisesti koroitettu, vie
läpä on ryhdytty jo kymmeniä miljoonia 
alkuvalmistuksiinsa nieleviin uusiin refor
meihin, joihin kaikkiin tarvittavat huikeat 
summat on suunniteltu saatavan m. m. rau
tateiden jo ennestään korkeiden rahtien 
koroituksella, joka toimenpide kyllä aikoi
naan rankaisee itsensä liikkeen vastaavassa 
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määrässä vähentyessä. Onhan parastaikaa 
jo kiihkeä kilpailu autoliikenteen ja rau
tatieliikenteen välillä varsinkin lyhyem
millä matkoilla. Samoin on suunniteltujen 
metsätulojen lisäämisen laita valtion met
sistä. Onhan asiantuntevilla tahoilla jo 
päätä pudistaen vakavasti seurattu koko 
sodan jälkeisten vuosien valtion metsäta
loutta. Kuten nyt esitetystä budjettiluon
noksesta käy ilmi, vaadittaisiin valtion 
metsistäkin 50 miljoonan lisätuloa entiseen 
verraten. Tämä kyllä käy päinsä vuoden, 
pari, tai korkeintaan 3, 4 vuotta, vaan sii
näpä sitten ollaankin; senljälkeen ei meitä 
auta muu kuin vieläkin radikaaliaempi suo
nenisku naapurimaamme tunnettuun va
semmistolaiseen malliin. 

Ensi silmäyksellä näyttäisi tosin siltä 
kuin nykyinen hallitus olisi hyvinkin suo
siolliaesti suhtautunut maatalouden etui
hin, sillä onhan maatalousministeriön va
kinaista menosääntöä koroitettu 60 miljoo
nalla markalla. Maanviljelyksen hyödyksi 
nämä koroitukset eivät tosin koidu, vaan 
sensijaan valtion oman metsätalouden ja sen 
:amien metsien turvin harjoittavan puun
jalostusteollisuuden tarpeiksi. Koska halli
tus on tarvinnut tuloja budjettia muuten 
uhannoon suuren vajauksen peittämiseen, on 
se halunnut laskea valtion metsille sellaisen 
kuorman kannettavaksi, jonka käytännössä 
täytyy johtaa suorastaan metsänhaaskauk
seen. 

Tällainen tulojen lisäys aiheuttaa toi
saalta menojenkin puolelta lhd,ystä. Niinpä 
raakatavaran hankintaan ja valtion saho
jen kustannuksiin tarvittavaa määrärahaa 
on koroitettu 7 miljoonalla sekä puutava
ranhankintaan valtion metsistä tarvittavia 
menoja 33 miljoonalla ja sulfiittiselluloo
satehtaan perustamiseen Veitsiluodon sa
han yhteyteen varattu 20 miljoonaa ovat 
,aiheuttaneet maatalousministeriön meno
säännön kasvun. Sit·en huomataan jo tästä 
että varsinainen maatalous ei sosialistisen 
hallituksen budjetissa ole välittömästi mi
tiiän hyötynyt. 

Sensijaan on pääelinkeinomme välilli
sesti saanut sellaisia iskuja, jotka käytän
nössä voisivat johtua sen terveen kehityk
sen katkaisijoiksi, joka itsenäisyysvuosi
namme onkin jo ehtinyt jättää kaunista 
sekä kansantaloudellista, että valtakun
nallista jälkeä. Voidaanpa melkein sanoa 
että hallituksen budjetti perustuu suurelta 

osalta sen taisteluhaasteen varaan, jonka 
hallitus on heittänyt esityksenään muu
tokseksi tulo- ja omaisuusverolakiin, vas
ten omistaiVien luokkien, siis ennen kaikkea 
juuri maataomistavan luokan kasvoja. Yli 
300,000 kansalaista ehdotetaan jätettäväksi 
tuloverotuksen ulkopuolelle. Kun verotet
tavasta tulosta sallittavia poistoja supiste
taan ja kun omaisuusvero kaksinkertais
tutetaan, niin on selvää, että verorasituksen 
lisäys lankeaa niiden omistavien piirien 
niskoille, joihin maamme pääelinkeinon 
harjoittajat kuuluvat. Toisin sanoen tu
lisi maanviljelysluokan tulo- ja omaisuus
verorasitus ainakin kolminkertaistumaan 
entisestään, mahdollisesti lisäys olisi vielä
kin suurempi. 

Hallitus on samalla suunnitellut maan
omistajaluokkamme kimppuun käymistä 
silläkin, että se esittää sen tullisuojan 
poistamista, jonka turvissa viime vuosien 
ilahduttava maataloutemme kehittyminen 
on käynyt mahdolliseksi. Yksinomaan ku
luttajapiirin etuja ahtaasti silmälläpitäen 
hallitus on poistanut sellaisten tariffien 
kuin luonnollisen viljan, voin ja ihran 
tuontitullin. Miten yksipuolisesti hallitus 
on asiaa ajatellut vaan työväestön etuja 
silmälläpitäen käy ilmi siitäkin, että sa
malla on kuitenkin jauhetun viljan ja kei
notekoisen voin tulleja säilytetty joskin 
alennettuina. Tähän on hallituksen epäi
lemättä johtanut se näkökohta, että jos 
mylly- ja margariiniteollisuus joutuisivat 
tullisuojan puutteessa kärsimään, joutuisi 
siitä kärsimään niiden työväestökin. Sen
sijaan ei ole hallitusta vähääkään epäilyt
tänyt jättää maan pääelinkeino ja sen har
joittajat huomiotta, vaikka niiden elin
ehtoihin on si'Sältynyt valtakunnallinen
kin elinehto, nim. pyrkimys valtakunnalli
seen ·omavaraistalouteen. 

Nykyisen hallituksen politiikka tähtää 
suoraan sanoen kotimaisen viljantuotannon 
ehkäisemiseen ja karjataloutemme kilpailu
kyvyn suureen alenemiseen. Mikään elin
keino maassamme ei olekaan luonnollisempi 
kuin maatalous. Mutta toisaalta maatalous 
on joutunut .meillä huonosti kannattavien 
elinkeinojen kirjoihin. Tuotantokustan
nukset ovat maataloudessamille varsinkin 
sen vientiä harjoittavalla puolella nim. kar
jataloudessa jo nykyisin niin korkeat, että 
maamme pääelinkeinosta huolehtivan halli
tuksen pitäisi pyrkiä löytämään keinoja 
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maatalouden aseman helpottamiseksi. Tä
hän sillä olisikin ollut aivan erinomainen 
keino säilyttämällä edes ne joskin vähäiset 
suojelustullit, joiden turvin maataloutemme 
on nykyisin asemansa saavuttanut maamme 
:Pää elinkeinona. Talousarvioehdotuksessaan 
-on hallitus turvautunut maatalouden kan
malta kaikista huonoimpaan menettelytapaan 
ehdottaessaan kerta kaikkiaan poistetta
vaksi viljatullit. Talousarvioehdotus on 
saanut maataloutta vastaan kärjistetyn 
luonteen, jota sillä ei saisi olla, jos mieli 
eduskunnan sen pohjalla päästä joihinkin 
positiivisiin tuloksiin. 

Maamme talonpoikaista väestöä vastaan 
nousemaila ei tässä maassa voida toteuttaa 
verotuksen uudistamista. Nykyinen halli
tus on kaiken todennäköisyyden mukaan 
ampunut tässä kohden yli maalin. Tosin se 
'On taitavasti kyllä heitellyt sinne houkutus
syöttejä niin maataloudelle kuin muullekin 
elinkeino- ja talouselämälle, vaan siksi ne 
ovat kuitenkin läpinäkyviä, että uskon val
tiovarainvaliokunnan ne sieltä kuurnivan 
pois ja senjälkeen paljastavan budjetin täy
dessä alastomuudessaan, joka luonnollisesti 
johtaa sen perusteelliseen uudesti valmiste
luun. 

Ed. Rantanen: Vaikka täällä useat 1 

puhujat tänä päivänä ovat viittailleet siihen 
tyhjään momenttiin, mikä on suojeluskunta
määrärahojen kohdalla ja siitä on täällä yksi 
lausuntakin annettu, niin kumminkin sallit
tanee minun lyhyesti vielä tähän asiaan kos
ketella varsinkin senvuoksi, että se maaseu
dulla on herättänyt hyvin kiusallista huo
miota. Se teko, että hallitus on jättänyt il
man asiallista perustelua suojeluskuntamää
rärahat pois talousarviosta, ja se tapa, mitä 
se on tässä käyttänyt, se on herättänyt oi
keutettua suuttumusta laajoissa kansalais
piireissä, vaikkapa ne ovatkin olleet tietoi
sia, että tämä menettely nähtävästi on johtu
nut siitä, että on tahdottu joukkoihin vai
kuttaa. Sillä täytyyhän ol'1a selvää halli
tuksellekin, että eduskunnassa, missä enem
mistö seisoo lujasti suojeluskuntajärjestön 
takana, käy mahdottomaksi ajaa heidän esi
tystään läpi, ja on minusta, kun hallituksen 
menettely tässä tapauksessa on mielenosoi
tuksellista luonnetta, se sitäkin moitittavam
paa ja hallituksen arvolle sopimatonta. 

Se menettelytapa, mitä hallitus käyttää, 
on kokonaan uusi ja tavallisesta käytännöstä 

poikkeava. Eihän mitään laitosta tai järjes
töä, esim. jotakin koulua, lakkauteta sillä 
tavalla, että siltä yhtäkkiä evätään kannatus 
ja jätetään kaikki ne henkilöt, jotka sen pal
velukseen on otettu, suorastaan maantielle. 
Tavallisestihan on noudatettu sitä tapaa, 
että kun joku laitos tai järjestö on tarpeet
tomaksi katsottu, on sen iakkauttamisesta 
ensin päätös tehty ja vasta tämän jä:lkeen 
on ruvettu harkitsemaan keinoja, millä ta
valla siltä kannatus asteittain kiellettäisiin 
ja saataisiin s·en sisäiset asiat vastaisuudessa 
järjestetyiksi. Tämä olisi ollut ymmärret
tävämpää niillekin, joilla on toisenlainen va
kaumus tällaisissa asioissa. 

Onko hallituksen menettely ollenkaan ol
lut lakiin perustuvaa, siihenhän nähden on 
täällä jo hyvin asiallinen lausunto annettu, 
mutta kumminkin haluan lyhyesti viitata 
varsinkin siihen jälkimmäiseen perusteluun, 
mikä löytyy talousarvioesityksen selonteossa, 
nimittäin että suojeluskuntajärjestö nojau
tuu muutamiin harvoihin yhteiskuntaluok
kiin ja ettei sitä sellaisena olisi aseellisena 
järjestönä valtion varoilla tuettava. Ne, 
jotka silloin, kun suojeluskuntajärjestö pe
rustettiin, olivat sitä läihellä, muistanevat 
hyvin, että sen riveihin astui aluksi miehiä 
maamme kaikista kansalaisluokista, ja ha
luan vielä lisätä, että tälläkin hetkellä löy
tyy 16.7% suojeluskuntajärjestön mieslu
vusta sellaisia, jotka lukeutuvat työväen
luokkaan. 

Täällä eräs puhuja tänä päivänä mainitsi 
sitä, että tuntuu keinotekoiseita se boikot
teeraus, millä työväestö käy suojeluskunta
laitoksen kimppuun, ja se tuntuu sitäkin 
keinotekoisemmalta, kun ajatellaan, että 
tämä boikotteeraus johtuu siitä, että suoje
luskunta 1918 päivinä joutui taistelemaan 
niitä kansalaisiamme vastaan, jotka hairah-. 
tuivat astumaan maan vihollisen riveihin. 
Ja sehän tapahtui, kuten tältä paikalta on 
jo monessa eduskunnassa mainittu, asiain 
pakosta silloin kuin maan vasta syntyvä itse
näisyys ja isiltä perityt yhteiskunta- ja oi
keusjärjestykset olivat vaaran alaisia. Mutta 
lienee tällä hetkellä, niin ainakin uskon, 
useimman kansalaisen mieliala meidän maas
samme sellainen, että tätä maan saav.utettua 
vapautta on säilytettävä sillä tavoin, että 
täällä voidaan rauhassa parlamentaarista 
tietä luoda olot, jotka voivat tyydyttää kaik
kien kansanluokkien tarpeet ja odotukset. 
Ja tämän turvaksi on suojeluskuntajärjestö 
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nykyhetkellä puolustuslaitoksen tukena vält
tämätön. 

Onko sitten suojeluskuntalaitos osalleen 
ansainnut sellaisen kohtelun, minkä se halli
tuksen talousarvioehdotuksessa saa, siitä 
vielä sananen. Meillä on ensinnäkin tyydy
tys todeta, että suojeluskuntajärjestö puo
lustuslaitoksessamme on jotakin omaperäistä 
ja kotoista. Se on täällä syntynyt ja kehi
tetty sekä meidän omiin oloihimme sovitettu 
ja jo sinänsä ansaitsee aivan erikoista arvon
antoa osakseen. Ja vielä varsinkin sen 
vuoksi, että on ollut ilo todeta, miten monet 
U:lkolaiset sotilasasiaintuntijat ovat sen toi
mintaa seuratessaan ihastuksella sen kuntoi
suudesta ja tarpeellisuudesta puhuneet. Ja 
onhan sitäpaitsi täällä jo monesta maasta 
käyty, kun on puolustuksen järjestelystä ja 
kehittämisestä ollut kysymys, juuri suojelus
kuntalaitoksesta oppia saamassa. Esimer
kiksi Ruotsista ollaan tässä tarkoituksessa 
parhaillaan meidän maassamme. Kaikki 
tämä puhuu sen puolesta että meillä on 
maan puolustuksen kannalta katsoen pys
tytty luomaan sellaista, jolla tulevaisuudessa 
-edelleen kehitettynä voi olla suuria mahdol
lisuuksia. Onhan sitäpaitsi kiinnitettävä 
huomiota siihenkin, että meillä on tuskin mi
tään muuta yhteistä laitosta tai järjestöä, 
jolle kansa uhraa niin paljon vapaaehtoi
sesti varoja ja työtä kuin juuri suojeluskun
ta:laitokselle, ja tämän kautta tekee tämän 
puolustuselimen sellaiseksi, ettei se sanotta
vasti lisää sitä kuortnaa, mikä meillä nykyi
sin Qn monien verojen muodossa kannetta
vana. Onkin täysi syy näin ollen odottaa, 
että se tulee tulevaisuudessa olemaan juuri 
suojeluskuntalaitos, kunhan sitä edelleen ke
hitetään, joka avaa sen tien, mitä täälläkin 
on niin paljon esitetty, minkä kautta pääs-

• tään siihen, että niitä paljon puhuttuja so
tilasmenoja päästään pienentämään ilman 
että maan puolustus siitä tulee kärsimään. 

Jos suojeluskuntalaitoksen toiminta kes
kittyisi yksinomaan sotilaalliseen puoleen, 
niin uskon, että sillä tuskin olisi sitä kanta
vuutta, mikä nykyjään on havaittavissa. 
Mutta sehän on hyvin voimakkaasti ruven
nut toimimaan myöskin nuorison siveellisen 
kunnon, isänmaallisen mielialan ja ruumiil
lisen kehityksen hyväksi, siis ulottanut toi
mintansa aloille, joille on aina oltu hyvin 
auliita valtion kanna.tustakin myöntämään. 
Tahdon vieläkin tässä yhteydessä erittäin 
korostaa sitäkin, että sen harjoittama valis-

tustoiminta ei ole pysähtynyt yksinomaan 
suojeluskunnan omaan piiriin, vaan paljoa 
laajemmalle. Siitä ovat todisteena ne lukui
sat maakuntajuhlat ja muut tilaisuudet, 
joita tämä järjestö on pannut toimeen ja 
joihin yleisö on lukuisasti yli koko maan 
osallistunut. Eikä näiden tarkoituksena ole 
suinkaan ollut yksinomaan suojeluskunta·elä
män vilkastuttaminen, vaan pääasiana en
nen kaiJkkea isänmaallisen mielen ja puolus
tustahdon lujittaminen ja kansalaiskunnon 
kohottaminen. Suotakoon sivumennen mai
nita, että tuskin voitanee merkityksettö
mäksi sanoa sitäkään toimintaa, että esimer
kiksi viime vuoden kuluessa on edellämaini
tussa tarkoituksessa ympäri maan pidetty 
noin 5,000 esitelmää juuri suojeluskuntajär
jestön toimesta. 

Viittaan vielä lyhyesti siihen toiseen puo
leen toimintaa, minkä suojeluskuntajärjestö 
on itselleen omaksunut, nimittäin urheilu
elämän kehittäminen, johon meidän maas
samme viime vuosikymmenenä on yhä suu
rempaa huomiota kiinnitetty j_a jota valtio
kin on mahdollisuuksien mukaan avustuk
silla ollut valmis auttamaan. Kenenkä muun 
toimesta ovat viime aikoina ne sadat urheilu
kentät maassamme valmistuneet, kenen 
muun toimesta on päteviä urheiluneuvojia 
meidän maassamme valmistunut, kuin juuri 
suoj-eluskunnan, niin että viime vuonnakin 
lähes 150 tällaista urheiluopettajaa on val
mistunut, jotka yli 2,000 :lle miehelle ovat 
pätevää urheiluopetusta antaneet. Mikä 
merkitys tällä on maamme urheiluelämälle 
sitä ei tarvinne eikä ole syytäkään tässä ti
laisuudessa ruveta mainitsemaan. 

Hukkaanko siis on heitetty ne miljoonat, 
jotka edellisinä vuosina on suojeluskuntajär
jestölle myönnetty~ Sitä ainakin puhuu suo
jeluskuntamäärärahan kohdalla oleva tyhjä 
momentti, jonka perusteluissa talousarvion 
selonteossa lyhyesti mainitaan, että nämä 
määrärahat asetetaan valtioneuvoston käy
tettäväksi. Kuitenkin sopii sitä katsellessa 
kysyä katsoen jo siihenkin, mihin edellä viit
tasin, millä muulla tavalla olisi sittenkin 
kyetty yhtä voimaperäisesti niin vähillä 
määrärahoilla maan puolustuksen eteen niin 
paljon toimimaan? Millä muulla tavalla pi
detään pystyssä satatuhatlukuista armeijaa, 
armeijaa, jonka keskuudessa vallitsee jär
kähtämätön puolustustahto ja joka antaa 
arvon kaikelle sille, minkä suojaksi meitä 
nykypolven ihmisiä velvoittavat isien vuosi-
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sataiset ponnistukset, kärsimykset ja vuoda
tettu veri? Ja täHainen mieliala armeijassa 
se kykenee yksin antamaan sille sitä voimaa 
mikä kykenee suurimmatkin vastukset voit
tamaan. Ja vielä sopinee kysyä, millä 
muulla alalla on pystytty samalla kertaa toi
mimaan yhtä hedelmällisesti kansan henki
sen ja ruumiillisen kasv.atu:ksen alalla~ 

Muuten olisi mielestäni ollut eriimisen suo
tavaa ja asialle valaisevaa tässä tilaisuu
dessa kuulla hallituksen jäsenen, nim. herra 
puolustusministerin lausuntoa. Hänhän on 
läheltä saanut viime aikoina seurata suoje
luskunta.järjestön toimintaa, että mitä h,än 
on siinä havainnut sellaista, joka se:n tekisi 
mahdottoma;ksi maan puolustuselimenä edel
leen toimimaan, taikka mitä sellaisia puut
teita on sen toiminnassa, ettei sille kannata 
myöntää niitä muutamia kymmeniä miljoo
nia., joilla sen toiminta;a on tähän asti tuettu. 
Se olisi varmaan hyvin suotavaa valiokun
nankin kannalta, jossa asia joutuu monipuo
lisemman käsittelyn alaiseksi. 

Vaikkakin nyt suojeluskunta~aitos ja ne 
laajat kansalaispiirit, jotka seisovat sen ta
kana, ovat hallituksen talousarvioesityksessä 
saaneet iskun vasten kasvojaan, niin on niillä 
kumminkin katsoen suojeluskuntalaitoksen 
tähänastiseen toimintaan täysi oikeus odot
taa eduskunnalta;, että suojeluskuntamäärä
rahat tullaan myöntämään ei vain entisen 
suuruisina vaan vieläpä lisättyinäkin, sillä 
nykyaikainen huomattava ·eteenpäinmeno 
puolustusalalla vaatii, että tämäkin jo 
mainittu vapaaehtoinen puolustuslaitoksen 
.osa on sotateknillisesti aikansa tasalla.. Suo
jeluskuntalaitosta nimittäin odottavat lähi
tulevaisuudessa monet uudet työmuodot, ku
rten ilmatorjunta y. m. jotka osaltaan tulevat 
varoja kysymään. 

Ed. L e h t i n e n: Nyt eduskunnalle jä
tetyssä talousarviossa esiintyvä hallituksen 
esitys viljatullien poistamisesta on maa.ta
viljelevälle väestölle suorastaan isku vas
ten kasvoja. Tämä olikin odotettavissa, 
sillä joka on tullut seuranneeksi aikaisem
min eduskunnassa viljatullien poistamista 
tarkoittavia lausuntoja, on ikäväkseen voi
nut panna merkille, mitenkä pintapuoli
silla syillä vasemmiston taholla ollaan val
miita ilman muuta viljatullien poistamiseen 
ikäänkuin se olisi sellainen paha, joka vaan 
suojaa yksinomaan jonkun ryhmän tai pie
nen kansanosan kohtuuttomia yksityisetuja 
eikä koko kansan etuja ja yhteistä parasta. 

Unohdetaan tai ei kiinnitetä siihen huo
miota, että lähes % maan väestöstä elää 
maanviljelyksellä, Viljatullien tarkoitus
han on turvata kotimaisen viljan viljelyk
sen kan.nattavaisuutta ulkomaalaista tuo
tanrtoa vastaan ja saattaJa maamme edes siltä 
;osa.lta voimakkaaseen omavaraistalouteen, 
ettemme olisi riippuvaisia muista maista 
emmekä heidän hyvästä tai huonosta tah
dostaan enemmän kuin kulkuneuvoistakaan, 
vaan ·että me niin paljon kuin mahdollista 
~ulisimme o:r;n~ll.a viljavaroillamme toimeen, 
JOten rahat Jäisivät omaan maahan ja sääs
tyisimme edes siltä osalta ulkolaista velkaa 
tekemästä. Vuonna 1863, jolloin Venäjän 
hallitus omien etujensa mukaisesti poisti 
viljatullit maastamme, ja vielä useat vuo
det senkin jälkeen kykeni maamme tuotta
maan miltei kokonaan syömäviljan tarpeen. 
Mutta sitä mukaa kuin tullisuojan poista
minen ennätti vaikuttaa, viljantuotanto vä
heni vuosi vuodelta jopa siinä määrin, että 
sodan sytyttyä riitti kotimainen tuotto tyy
dyttämään tuskin puolet vuotuisesta viljan 
tarpeesta. Tämä on hyvin ymmärrettävää, 
kun Venäjän vilja polki kotimaisen viljan
hinnan niin alas, että ruistynnyrin hinta 
oli 24 markkaa ja myöhemmin hehtolitran 
hinta 14 markkaa. Kun rukiin viljelys oli 
tullut näin kannattamattomaksi, täytyi 
maanviljelijän olojen pakosta pienentää 
ruiskylvöjään ja suunnata tuotantonsa en
tistä enemmän karjatalouteen. Tästä oli 
seurauksena, että kun sodan takia kulku
neuvot kävivät tehottomiksi, ulkolaista vil
jaa ei saatu ja kun kotimaista viljaa ei ol
lut, niin suurella osalla kansastamme oli 
nälkäkuolema edessä. Kansamme sortumi
nen tahi säilyuninen oli suorastaan lei
päkannikan varassa. Olen varma siitä, että 
mikään porvarillinen maan yhteisestä edusta 
huolehtiva hallitus ei olisi voinut tällaista 
esitystä tehdä. Ainoastaan vasemmiston 
hallitus huolimatta siitä, että tällaiset ikä
vålt kokemukset ovat silmien edessä, puolue
taktillisista syistä ja omien joukkojensa 
mielen nouteeksi on voinut tehdä tällaisen, 
1kansan elinjuuriin t.ähdätyn esityksen. 
Voisihan . tämän kaiken vielä käsittää, jos 
illUO ikuisen maailmanrauhan haihattelut 
,olisivat toteutettavissa, mutta kun tuntee 
maamme maantieteellis611. aseman, niin tie
tää myöskin, mikä vaara meitä milloin ta,.. 
hansa voi uhata. Alituiseen uudistuvat ta
paukset viittaavat siihen. 

Tällä. kertaa on kysymys viljatullien 
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poistamisesta. Ennen pitkää, jos nykyinen 
suunta jatkuu, tullee teollisuustullien 
vuoro. Ruokahaluhan tavallisesti syödessä 
kasvaa. Kysyn vain, mitenkä silloin käy 
meidän kotimaisen teollisuutemme. Toi
voakseni se aines, joka nyt vielä onneks1 
muodostaa eduskuntaenemmistön, näiden 
murheellisten tosiseikkojen edessä haluaa ja 
voi löytää sellaisen yhteisymmärryksen, 
etteivät nämä pahat aavistukset pääse to
teutumaan. Suuret ja voimakkaat maail
manvallat suojaavat tulleilla maansa eri 
elinkeino- ja tuotantohaarojen kannattavai
suuden ja menestyksen ulkomaalaista kil
pailua vastaan. Onko nyt viisasta meidän 
pienen ja köyhän maamme lähteä ensiksi 
kokeilemaan maailman parantajien ihannoi
malli tullisuojan poistamisella. Osoittaak
seni, millainen merkitys viljatulleilla on 
valtion rahatalouteen, mainitsen, että tilas
ton mukaan vuonna 1926 rukiista ja veh
nästä maksettu tuontitulli tuotti valtiolle 
78,599,202 markkaa, joka välillinen tuloerä 
on jo melkoinen vaitionkin taloudessa. Sa
masta tilastosta ilmenee myöskin, mikä 
merkitys tullisuojalla on ollut maamme vil
jantuotantoon. Ennen maailmansotaa eli 
vuonna 1913 tuotiin maahan 271 miljoonaa 
kiloa ruista ja 182 miljoonaa kiloa vehnää 
eli yhteensä 453 miljoonaa kiloa, mutta sen 
jälkeen kun tullisuojaa on ollut, on viljan 
tuonti vuosi vuodelta vähentynyt, jopa 
niin, että viime vuonna tuotiin maahan ai
noastaan 154 miljoonaa \kiloa ruista ja 133 
miljoonaa kiloa vehnää eli yhteensä 287 mil
joonaa kiloa, tehden vähemnys 166 miljoo
naa kiloa, 1ähes 1

/ 3 vähemmän kuin 
vuonna 1913. Näistä numeroista käy il
man muuta selville, mitenkä viljantuotanto 
voi lähivuosina tyydyttää miltei koko tar
peen ainakin rukiiseen nähden, jos vaan vil
jatullit säilytetään. Vaikka en pidäkään 
tätä hallituksen esitystä totta tarkoittavana, 
vaan •pikemminkin taktillisena, omien jouk
kojen tyydyttämiseksi ajateltuna keinona, 
illiin sittenkin se tietää suorastaan suuren 
maanviljelysväestön oikeutettujen etujen 
loukkaamista, se on kiven antamista leivän 
asemasta. En pidä tätä omaan pussiin pu
humisena, vaikka olenkin maanviljelijä, kun 
olen varma ja vakuutettu siitä, että kyllä 
se sittenkin on · maanviljelysväestö, joka 
kovien a~kojen kamppailussa viimeksi kes
tää, olkoonpa maassa viljatulleja tahi ei, ja 
että se on juuri se osa väestöstä, joka nyt 
kiivaimmin varutii viljatullien poistamista, 

joka silloin ensiksi sortuu nälkään ja puut
teeseen. Tämän vaaran torjumiseksi ha
luaisin edellä lausumani saattaa evästyk
senä valtiovarainvaliokunnan tietoon ja toi
von, että valiokunta kaikki näkökohdat 
huomioonottaen asiaa yksityiskohtaisemmin 
valmistellessaan kiinnittää tähänkin puo
leen asiassa huomiota. 

Ed. Vesterinen, pmssa. 

Ed. T a 1 a s : Herra. pääministeri yritti 
verrattain yliolhisesti torjua ed. Kuokka
sen vakavaa syyt•östä siitä, että hallitus on 
loulkwnnut ha1litusmuodoDJ 68 § :n mää
:t~äystä jättäessään budjetista pois suojelus'
kuntwmäärära:hat. Ed. Kuokkasen lausunto 
oli kuitenkin niin sitovasti perusteltu, että 
herra !pääministerin todella olisi tullut pe
rnsteelliJSemmin kumota ed. Kuokkaoo·n väit
teet, joo hallitus .taihtoo vapa.utua sitä vas
taan tehdystä syytOksestä. 

Jo niitten perustelujen erilaisuus, joihin 
herra pääministeri vetosi, osoittaa hänen 
kantamsa heikkouden. Herra pääministeri 
nojasi puolustuksensa ensinnä .siih·en., ettei 
hal'lituksella vuonna 1921 olisi ollut oikeutta 
senta:paisen a:setu!ksen antamiseen. Tah
toi•ko herra pääm]n1s.teri .t:ästä tehdä sen jdh
topäät.ölksen, et:t:ä 1921 vuoden. asetus ei ole 
laillinen,, jäi tosin epäselväksi. Tuskinpa 
senttään. Sillä jos tuo asetus ei olisi lailli
nen, miten olisi siJ1oin käsitettävä,, e4:tä 
herra Tann•erinkin ha:Uitus on sanottua ase:.. 
tusta sovelluttanut, kuten ed. KuO'kkanen 
osoitti. 1921 vuoden asetuksen laillisuu
desta on todellakin a•ivan turihaa keskustella. 
Se on nyt kiisttä.mättä voimassa. Tässä suh
teessa siis herra, .pääministerin rpuolustus ei 
onnistunut. 

Toisen rpuolustuslimna.l&:een luuli herm 
pääministeri löytävänsä eduS'kunnan puhe
miesten menettelystä eräissä ta:pau'ksissa. 
Puhemiehen selän takana ODJ kyllä turval
lista olla, mutta kyHä nyt sittenkin on niin, 
eUei haUitus voi vapautua itsenäisesti ar:. 
vootelema.sta, mikä on hamtuks:en v·elvolli
suus, eilkä hallitus vapaudu syytöiksestä ve~ 
toa:ma1'la siihen, mitä eduskunnan puhemie
het ovat tehneet tai ovat laiminlyöneet. 
Pääministerin ei .sovi kätkeytyä tpuhemiehen 
selän taa. Muutoin on huomat,tava, että pu
hemiesten, kun he esittävät erpälukuisien 
momenttien määrärahoja, saattaa olla vai
keata tietää mitä asetuoksiin perustuvia me
noja voi sisältyä yhteismäärärwhoihin;. 
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joista budjetin perustelut eivät anna mi
tään tietolja. Puhemiesten huomaamatto
muudet, jos sellaisia on ilmennyt, ovat ym
märrettävissä. Hallituksen sitävastoin on 
tiedettävä mitä asetuksess~ määrotään ja 
mitä asetuksien määräämiä menoja sen on 
lakia noudattaen otettava budtjettiin. 

Pääpuolustuksensa herra ~pääministeri il
meisesti nojasi lukemaansa lauseeseen pro
fessori Nevantlinnan teoksessa. Professori 
Nevanlinna sanoo todellakin: ,Jos hallitus 
aikoo jostakin syystä lakkauttaa jonkun vi
ran tai viraston tai laitoksen, esim. yihden 
tai useamman tullikamarin - nämä sanat 
herra ,pääministeri merkillistä kyllä jätti 
lukematta- niin ei voi katsoa hallitusmuo
don 68 § :n 1 momentin estävän vasta.avan 
määrärahan poisjättämistä.'' Mutta toi
selta puolen herra Nevarulinnan teoksessa 
myöskin luetaan ne lauseet, jotka ed. Kuok
kanen luki. Saaktwa olla professori Nevan
linnan teoksessa ristiriita olemassa, mutta 
meidänhän ei tule tässä tulkita professori 
Nevanlinnan mielipiteitä, vaan Suomen voi
massa oleva:a lalkia. Mut.ta ~professori Ne
va.nlimnan mielipide sellaisenalkin, kun herra 
pääministeri on sen tääl:lä esittänyt, ei tällä 
kertaa kumminkaan puolusta hallituksen 
menettelyä. Hallitus ei ole ilmoittanut ai
kovansa lakkauttaa suojeluskuntia tai ku
mota 1921 vuoden asetusta. Tei·llähän herra 
pääministeri olisi ollut siihen valta silloin 
kun eräs valitettlvva asianhaara saattoi tei
dän käsiinne tasavallan presidentin vaDan, 
minkä vallan käyttämisestä tämä budjetti
esitys on surullin<Jn todistus. Mutta telhän 
ette sitä silloin tehnyt. Olisivatharr teidän 
toimenpidettänne kuitenkin ilolla tervehti
neet teidän ystävänn.e tuolla vasemmalla, 
mutta eih.tkäpä pelkäsitte, mitä teidän ystä
vänne tärullä oikealla olisivat sellaisesta toi
merupiteestä sanoneet. Mutta nyt olette 
joka tapauksessa laiminlyön€e.tJ fataljinne. 
Nyt ei .tei1lä tuota valtaa enää ole. Mutta 
aiotteko edes, herra päämin1steri, ehdottaa 
.1921 vuoden asetuksen kumoamista. Pyy
dän, että annatte siihen selvän vastauksen 
,jaa" tai ,ei". Selvä vastaus olisi epäile
mättä omiansa sangen suuressa määrässä 
selvittämään valtiollista tilamn·etta yleensä
kin mutta jollei teillä ole ed€8 sellaista 
aikomustakaan, !kuinka voitte silloin vedota 
herra NevanEnnaan? Eihän· herra Nevan
lilllnan lausunto, jonka luit.te, siUoin anna 
minkäänlaista. oikeuden varjoaikaan halli
tuksen menettelylle. 

Kuinika mahdoton itse asiassa se tulkinta, 
on, jota herra pääministeri on yrittänyt 
puolustUJa, tkä!ypi selvil'le, jos vel'ltaamme toi
siinsa hallitusmuodon 69 § :n 1 momenttia 
ja 68 § :n 1 momenttia. Edellinen lain• 
kohta kuuluu: ,Jos niin käv1si, että edus
kunta ei ole enn1en vuoden a.lkua päättänyt 
tulo- ja menoarviota, vaikka esitys siitä 
edellisenä vuonna on anne.ttu 2 kuukautta 
ennen eduskunnan istun•tokauden päätty
m1stä, ovat menot, 'jotka 68 § :n 1 momen
tissa marini.taan, suoritettavat ja sitä varten 
tarpeelliset tulot väliaikaisesti edelleen kan
nettavat." Jos nyt halli·tus on jättänyt 
budjettielhdotuksesta pois <Jräitä menoja, 
jotlka 68 § :11 nojalla ovat suoritettava.t ja 
eduskunta sitten ei ennen vuoden alkua ole 
päättänyt tu1o- ja menoarviota, niin nuo 
menot on sittenkin suoritettava. Hallitus 
tulisi siis pakoit,etuksi suorittamaan menoja, 
jotka eivät löydy sen budjetissa ja. joita 
eduskunt:a ei myöskään ole siihen lisännyt. 
Kun tu1kinta viepi twllaiseen mahdottomuu
teen, niin se ei v.oi olla oikea. 

Kuullessani, kuinka ·herra pääministeri 
yritti puolustaa hallituksen menettelyä, niin 
muistui mieleeni, millä eri tavalla lakimie-
het puolustautuvat, kun hovioikeuden vis
kaali toisinaa1n lhei.t.ä ·ahdiSJtaa .taitamatto
muudesta virantoimituksessa.. Toiset tun
nustwvat mhellisesti, että tuli taitamat.to
muus tehdY'ksi. Toiset sitävastoin ikoetta.-. 
vat kieroilla ja monenJaisilla verukkeilla 
näyttää, että he eivät .ole 1JeJmeet itseään 
syypäiksi taitamattomuuteen. Edellisten me
nettely on epäilemättä miellyttävämpi. Te 
olette herra pääministeri valinnut sen jälki
mäisen menettelytavan, sillä, se olkoon nyt 
hallituksen lohdutukseksi sanottu, taita
mattomuudootahan tässä nyt vain on kysy
mys eikä mistään tahallisesta perustuslain 
rikkomisesta. 

Pääministeri T a n n e r: Ed. Kuokkanen 
näkyy saaneen ·puolustava-ksi ritarikseen 
yliopiston professorin, jonka virka-alaan 
tämä kysymys kuuluu ja hän on nyt koet
tanut paraansa mukaan osoittaa Uud® 
Suomen aikaisemman artikkelin samoinkuin 
ed. Kuokkasen täällä rakentaman konstruk
tiouin oikeaksi. Tämän ed. Talaan lausun
non johdosta, joka jakaantuu useampaan 
osaan, niinkuin saarnateksti tavallisesti ja
kaantuu, tahdon ensinnäkin huomauttaa 
hänen lausuntonsa alkuosaan nähden,· että 
en ole väittänytkään vuoden 1921 asetusta 
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nimenomaan laittomaksi. Olen vain huo
mauttanut, että asiallisesti olisi ollut oikeam
paa, että hallitus silloin olisi tuonut asian 
eduskuntaan ·ja esittänyt siitä lakiehdotuk
sensa, jotta eduskunta olisi saanut asian 
käsitellä. Näin ei menetelty, vaan käytet
tiin sitä muodollista oikeutta, jonka aikai
sempi hallitusmuoto tässä salli. Edelleen 
ed. Talas katsoo, että hallitus ei ole vapau
tunut hänen tekemistään syytöksistä vetoa
malla siihen käytäntöön, mikä eduskun
nassa on ollut. J ':>s ed. Talas vakavissaan ori 
tätä mieltä, niin hänen olisi pitänyt ainakin 
8 vuotta takaperin esittää nämä nyt esittä
mänsä näkökohdat, sillä siitä lähtien on 
eduskunnassa niin menetelty, kuin aamu
päiväisessä pu:heenvuorossani mainitsin. Jo
kainen puhemies on ilman epäilyksiä alista
nut suojeluskuntamäärärahan hy1käämis
ehdotuksen eduskunnan ratkaistavaksi ja 
eduskunnan 200 jäsenestä ei yhdenkään pää
hän ole aikaisemmin pälkähtänyt asettaa 
tätä käytäntöä riidanalaiseksi. Jotakin kai 
sekin merkitsee. Ed. Talas ei kyllä ole 
ollut täällä eduskunnassa muutamaan vuo
teen eikä hän nähtävästi tunne käytäntöä. 
Viimeiseen ed. Talaan huomautukseen, joka 
koski kysymystä hallituksen mahdollisista 
vastaisista a~keista,, uudistan vain sen, min
kä aamupäivällä lausuin, että hallituksella 
on tilaisuus edelleenkin tehdä esityksiä 
tästä asiasta siinä tapauks·essa jos se katsoo 
asian käsittelyn eduskunnassa siihen anta
van aihetta. 

Minä huomaan, että meidän käsityksemme 
käyvät vastakkain. Minä en ole V>oinut va
kuuttaa ed. Talasta, mutta minä voin no
jautua vankkaan käytäntöön ja !hän vain 
horjuviin omiin teorioihinsa. 

1 

Ed. Kulma 1 a: Rajoitun tässä yhtey· [ 
dessä ainoastaan keskustelemaan :käsittelyn 
alaisena olevan tulo- ja menoarvion 9 pää
,luokkaa eli sotilaspääluokkaa ja nykyisen 
hallituksen suhtautumista sotilaskysymyk
seen. Aikaisemmin on sosialidemokraattien 
taholta sekä eduskunnassa että heidän sa
nomalehdistössään toisinaan varsin voimak
kaasti puhuttu Suomen puolustuslaitok
sessa ilmenevistä ·epäkohdista. kuten sotilai
den •rääkkäyksistä, upseeriston mielivallasta· 
ja rikoksista sekä upseeriston ,puhdista
misesta" näistä kelvottomista aineksista. 
Samoin on heidän taholtaan jatkuvasti vaa
dittu hirveiden sotilasmenojen supistamista. 
On siis tavallaan mielenkiintoista katsella, 

miten sosialidemokraatit remm1ssa olles
saan .ovat edes yrittäneet näitä vaatimuksia: 
toteuttaa. Siitä antaa nykyisen hallituksen 
toiminta ja edessä oleva hallituksen laatima: 
tulo- ·ja menoarvioehdotus varsin selvän 
kuvan. 

Nykyinen herra sotaministeri alkoi uransa 
varsin selväpiirteisin ottein allekirjoitta
malla uuden vuoden vaihteessa päiväkäskyn 
suojeluskunnille ja armeijalle, jossa kiitet
tiin ,suuriarvoisesta, uskollisesta työstä'' 
sekä toivottiin edelleen saman kiitettävän 
toiminnan jatkuvan. Tällä edesottamisel
laan sosialidemokraattinen sotaministeri an
saitsi porvariston yleisen tunnustulksen 
,hyvin järkevästä suhtautumisestaan suo
jeluskuntiin ja armeijaan", ja hallituspuo
lueen oma lehdistö miltei tyystin vaikeni. 
Armeijan ·päällystön puhdistamisesta kal
vottomista ja raaoista upseereista ei ole 
kuulunut mitään sanoissa eikä teoissa, 
mutta sensijaan kuuluu armeijasta jatku
vasti valituksia epäkohdista, upseerien 
mielivallasta, jopa sotilaiden rääkkäyksistä• 
ja niistä järkyttävistä seurauksista, joiden 
alaisiksi työläisten ja vähävaraisen kansan
aineksen nuorukaiset Suomen armeijassa 
joutuvat. Siitä pyydän esittää paljon pu
huvana todistuksena erään Tenholasta saa
mani kirjeen. 

,Täällä on eräs .poika, joka sotaväessä 
ollessaan on tullut mielisairaaksi. Hänet 
pakotettiin seisomaan puoli vuorokautta 
vedessä kaulaansa myöten ja sai siitä kuu
meen. Sairaalassa hyppäsi hän kolmannesta 
kerroksesta maaihan. Mies on palvellut 
rannikkotykistössä. Kotiin tuotiin hänet' 
sotilaan saattamana. Hänen äitinsä on 
leski ja elää vaikeissa taloudellisissa oloissa. 
Pojan kotiintuotua tyhjensi saattaja hänen 
lompakkonsa, ja kun rahat eivät riittäneet 
•autokyytiin, otettiin häneltä saappaatkin 
korvaukseksi. Hän on nyttemmin invaliidi, 
sillä hänen toinenjalkansa on aivan turmel
tunut. Lienee rruhjoutunut hänen hypä
tessään ikkunasta maahan. Hänellä oli avo
naisia haavoja, joista juoksi verta, mutta· 
sidettä ei ollut, likaista villasukkaa lukuun
ottamatta. Sanotaan, että asianomaiset ovat 
pelossa asian johdosta ja ovat kieltäneet 
toiset sotilaat puhumasta asiasta. Nyt on 
kunnan holhoqja ottanut sotilaan huos
taansa. Lienee ollut yö, jolloin hänet pa
koitettiin seisomaan vedessä. Kummallista 
oli sekin, ettei sotilas, joka toi pojan kotiin, 
tiennyt osoitettaan. Hän oli ollut sota-
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väessä kuukauden yli määrätyn ajan maaten 
gotilassairaalassa. Sotilaan nimi on Yrjö 
Friman, ja hänen kotipaikkansa Tenhola, 
Lillvik." 

Tämä on varsin kuvaava tapaus, se luo 
·osaltaan valoa Suomen sotalaitoksen rääk• 
käysmetoodeihin ja sen seurauksiin, ja 
mikäli saamani tiedot pitävät paikkansa, 
-ovat useammat sotilaat joutuneet samassa 
tapauksessa seisoinaan kaulaa myöten ve
dessä. On selvää, ·että tällainen ran:kaisu
kuuri tuottaa kaikille sotilaille jälki
·seurauksia, joskaan se ei kaikille muodostu 
iheti näkyväksi ja näin järkyttäväksi. 

Täällä on j<> aikaisemmin ryhmämme ta
illolta tämän meno- ja tuloarvion lähete
keskustelun aikana mainittu nykyisen halli
tuksen kahdtm vedanalaisen tilauksesta, 
jolla teolla hallitus kiirehti toteuttamaan 
käytänn&sä lepäämään jätettyä laivasto
la,kia, vieläpä laajemmassa mittakaavassa 
kuin edellinen porvarillinen hallitus. Sa
m?in on j.o mainittu ~~l~~tukse:r: osallistu- l 
mmen toukokuun 16 pa1van suoJeluskunta
ja sotilasparaateihin, joten voin ne sivuut
taa ja siirtyä yksityiskohtaisemmin tarkas
tamaan sotilaspääluokkaa. 

Kun vertaa tämän talousarvion sotilas
pääluokkaa kulumassa olevan vuoden vas
taavaan pääluokkaa.n, niin se on ra;kenteel
taan miltei ·edellisen täydellinen jäljennös, 
:y;htä peitet~y ja pyöreä. Siinä ei ole otettu 
huomioon edes sosialidemokraattisen ryh
män jäsenten aikaisempina vuosina esittä
mää vaatimusta sotilaspääluokan yksityis
kohtaisemmasta jaoittelusta, sillä m. m. ku" 
luvan vuoden menoarvioon liittämässään 
vastalauseessa sosialidemokraattiset valtio
-varainvaliokunnan jäsenet lausuvat seuraa
vaa: ,Kun hallituksen toimeenpaneroa 1 

uudistus .puolustus1aitoks·en menoarvion 
luokkien jakamisesta ei vastaa eduskunnan 
usein lausumia vaatimuksia, niin ehdotamme· 
perusteluissa lausuttavaksi seuraavaa: Halli
tuksen toimeenpaneroa uudistus puolustus
laitoksen menoarvion luokkiin jakamisesta 1 

.ei vastaa eduskunnan useasti toistamaa ke
ihoitusta. Eduskunta on sitä mieltä, eW1 
luokkiin jakamista olisi syytä edelleen ke
:'<J.ittää tarkoituksenmukaisemmaksi.'' Tämän 
-vastalausoon alla ovat myöskin nykyisten 
ministerien Ryömän ja Helon nimet. Lienee 
syytä kysyä, onko 8 kuukautta. liian pitkä 
aika muistaa, vai onko tällä totta tarkoitettu' 
silloinkaan? 

Ve.rtaillessa tämän sotilasbudjetin menoja 
edellisen vuoden vastaaviin menoihin, on 
tosin havaittavissa supistusta varsinkin yli
määräisten sotilasmenojen ·kohdalla, johtuen 
tämä siitä, että sieltä on siirretty menoja 
vakinaisen pääluokan kohdalle. Mutta tä
män jälkeenkin tekevät sotilasmenot ylh
teensä viidettäsataa miljoonaa. · Siis :noin 43 
miljoonaa enemmän kuin heidän vasta
lauseessaan on ehdotettu kuluvalle vuodelle. 
Tämä huikea sotabudjetti osoittaa, että 
hallitus tahtoo pitää hyvää huolta Suomen 
sotalaitoksen kehittämisestä. Tämä halli
tuksen militarismin rakkaus käy myöskin 
ilmi he,rra sotaministeritU eräälle lehdelle 
antamasta haastattelusta, jossa hän selittää, 
että hallitus ei :pyri heikentämään sotalai
toksen tehokkuutta, vaan ovat vähennykset 
määrärahoista johtuneet sii.tä, että erästä 27 
miljoonan markan sotatarvetilausta ei saada 
vielä ensi vuonna hankituksi. Samoin 
tilatut sotalaivat eivät valmistu ensi vuon
na, joten laivastomiljoonat, 46 miljoonaa 
markkaa, voi.daan jättää pois. Kasarmien 
uudisrrukennusmäärärahoja on voitu supis
~taa, koska rakentehlla oleva kasarmiryhmä 
valmistuu siilä 23 mnjoonalla: ma.rkalla, joka 
on varattu kuluvan vuoden budjettiin. 
Edelleen sotaministeri haastattelussaan lau
suu, että hallitus on kiinnittänyt huomiota 
lentovoimien jatkuvaan kehittämiseen va
raamaUa 26.8 miljoonaa markkaa, siis 
ylittäen tällä kohden entistä määrärahaa. 
.,Hallitus on myös huomannut, että 
päällystö on liian huonosti 
.p a 1 k a t t u' ', ja koroittanut nykyistä 
131,500,000 markan palkkausmomenttia 
;no.in 2 miljoonalla markalla. Mutta sen si
jaan hallitus on pitänyt sotilaiden päivä
rahan, 1 ma.:rik!ka päivältä, täysin ri~ttävänä, 
koska ei ole ehdottanut lmroituksia, va1kka 
tätäkin on heidän ryhmänsä taholta edelli• 
sessä budjettikäsittelyssä vaadittu. 

Tämä yleispiirteinen katsaus sos. dem. 
hallituksen toimintaan sekä esillä oleva ta-
1ousarvioehdotus osoittaa täysin selvästi, 
·että hallitus ei ole edes tahtonut toiminnas
saan ottaa ohjeekseen ·heidän aikaisempia 
·perin vaatimattomia esityksiäänkään, vaan 
sen sijaan määräävänä ohjeenaan pitänyt 
militaristisen armeijan edut, työtä tekeväin 
luokkain etuja vastaan. Tä:tä tekojen ja 
toiminnan taustaa vastaan arvosteltuna 
näyttävät heidän aikaisemmat puheensa ja 
kirjoituksensa vain tekohurskaalta sana-
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helinäitä ja työväen pettämiseltä. Mieli"' 
valta ja rääkkäykset armeijassa rehoittavat 
entisellään. Lä!htiessään terve nuorukainen 
tu.odaan mielipuolena ja ruhjoutuneena ja 
verta vuotavana ilman siteitä köyhän 
äitinsä luokse, ja tämän rauhanaikaisen 
militarismin uhrin kotiintuontikuluista 
ryöstetään hänen rahansa, vieläpä saappaat
kin jalasta. Herra sotaministeri voi olla tie. 
toinen, että ,sam~ toiminta'' jatkuu ar
meijassa päiväkäskyn toivomusten mukaan. 
Puheet suojeluskuntain luokkaluonteesta ja 
upseeriston suurpuhdistuksesta ovat vaihtu
neet sellaisiin tekoihin kuin kiitoskirjelmiin, 
paraateihin, kumarruksiin, upseeripäivälli
siin ja paaleihin. 

Kun nyt valtiovarainvaliokunta joutuu 
tätä kysymystä käsittelemään, niin olisi: 
toivottavaa, että juuri tämän pääluokan· 
kohdalla valiokunnassa kiinnitettäisiin huo
miDta sellaisiin kysymyksiin kuin armeijassa: 
rehoittavaan mielivaltaan, sotilaitten päivä
raihan koroittamiseen sekä yleensä työväen
luokan suojelemiseksi armeijassa sellaiselta 
mielivallalta ja sellaisilta tapa.htumilta kuin 
mitä tässä esittämässäni yhdessä esimerkissä: 
on ilmennyt. 

Ed. E. P e k •k a. 1 a: Mi:nä pyysin puheen
vuoron sosialiministeri Helon lausunnon 
johdosta. Sosialiministeri ei tosin nyt ole 
täällä, muttru minä tahdon !kui.tenikin huo
mauttrua, että hän käsitti iJmeisesti väärin 
erään kohdan minun lalUSunniOStani. Hän 
nimittäin vä:itti, että minä olisin tlausun
nos:sa:ni vastustaJ1Jut •ammattientarkastaja.in 
luvun lisä:ämistä. Minä pyydän huomaut
taa, etten minä larusunnossani pulhunut eri
tyisesti ammattientarkastajistru, vaa.n ylei
sesti virkamiesten luvun lisäämii.sestä sosiali
ministeriön pääluokan 'kOihdalla. Sitä paitsi 
saattaa asettaa kyseenaJ.atiseksi, eiJkö olisi 
oHut syytä ra~oitta,a amma!ttienta:r'kastajailn 
lisäämistä j:a ehdottaa sen sijaan otettavaksi 
enemmän lisää .työläismpulaisia kuin ihalHtus 
on ehdotta.nut. Näitä työläisapula.isia on 
sosialistisen työväoo ja pienvilj•elijäin edus
kuntaryhmä aikruisemmin vaatinut lisää ase
tettavaksi eräässä vastalauseessa, jota vasta
lausetta sosialiministeri Helo ilmeisesti tar
koitti. Tämä vasta.1ause sisältää juuri sa
man adatuksen, jontka minäkin esitin lamsUJIL
nossruni, nimittäin sen, että työläisten 
osuutta työväen lakien valvmmassa, siis 
myöskin ammart:.tien .trurkastuksessa, olisi 
lisät.tävä. 

Ed. T ai\1. as: Herra pä.ämmisteri uudisti 
ainoastaan aikruiseiil!llll8.iil! puolustuksensa. 
yrittämättäkään kumota, mi.tä minä sen joo
dosta ol1n esille tuonrut. Minä en tahd() 
kuluttaa eduskunnaru aikaa uudistamalla, 
mitä äsken s.ano:W. MiDJUn täytyy kuitenJcirnl 
valittaa, että herra pääministeri ei antanut 
selvää vastausta telke:määni kysymykseoo. 
Eräässä suhteessa herra päämmisterin vas
taus sittenlkin · o1i selvittruv,ä, !llimi.ttäin si·käli, 
että nyt 'kävi lQpullisesti selväksi, että ha:1li
tuksel:la ei a:ina!ka.an silloin, kun se poisti 
budje.ttioo®tuksesta suojeluskuntrumä:ärä
raihat, ollut aikomus lakkaiUtJtaa suDjelus
kuntia ja kumotat 1921 vuoden asetusta. 
Nythåln on kummintkin selvää, että se, joka 
vetoa.a professori Nevarulinnailll usein luet
tuun lausooseem, sen kruutta toki tahtDo an
taa sen iLeiman asiaJle, ilkäänlkum hallituk
sella tuollainen aikomus olisi ollut. Sinä 
professori Nevaniinnahan sanoo: Jos halli
tus aikoo jostakin syystä lakkauttaa jonkun 
viran j.n.e., niin ei voida katsoa hallitus
muodon 68 §:n estävän j.n.e. Aikomuksen 
kai pitää olla ensin ja sitten vasta saa pois
taa määrärahan. Ei suinkaan professori 
N evanlinnankaan mielipiteen mukaan saa 
menetellä niin, että ensin poistetaan mää
räraha ja sitten myöhemmin päät.etään, 
mitä aiotaan tehdä. Tämän viimeisen lau
suntonsa kautta herra pääministeri itse tuo
mitsee sosialistihallituksen menettelyn lait
tomaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään v a l t i o v a r a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u he m i e s: Päiväjärjestyksestä pOis
tetaan 2), 3), 4), 5), 6) ja 7) asiat. 

Pöydällepanot: 

Esitellään ja pannaan pöydä.lle seuraa
vaan istuntoon 

8) ValtioYarain tilaa vuonna 1925 

koskeva hallituksen kirjelmä Eduskunnalle; 
ja 
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9) Valtiontilintarkastajain kertomus vuodelta 
1925. 

Puh e m i e s: Eduskunnan seuraava 
istunto on ensi perjantaina kello 1 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 2 yöllä. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino J. A.hla. 





7. Perjantaina 16 p. syyskuuta 1927 
kello 1 päivällä. 

Piivijirjedys. 

Ilmoituksia: 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 4 korote
tun tupakkavalmisteveron kantami-
sesta vuonna 1928 ............... . 

2) Hallituksen esitys n :o 8 laiksi 
tullien kantamisesta :vuonna 1928 .... 

3) Hallituksen esitys n :o 9 erinäis
ten muutosten tekemisestä tulo- ja 
omaisuusverosta annettuun lakiin .. 

4) Hallituksen esitys n :o 15 
46,000,000 markan suuruisen lisä
määrärahan myöntämisestä valtion
rautateiden liikkuvan kaluston lisää-
miseen vuonna 1927. . ............. . 

5) Hallituksen kirjelmä Eduskun
nalle, koskeva kertomusta hallituksen 
toimenpiteistä vuonna 1926 valtio-
päiväpäätösten johdosta ........... . 

6) Hallituksen kirjelmä EduSkun
nalle valtio~arain tilasta vuonna 19·251 

7) Eduskunnan pankkiva:ltuusmies-
ten kertomus vuodelta 1926 ....... . 

8) Valtiontilintarkastajain kerto-
mus vuodelta 1925 ............... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

9) Puhemiesneuvoston ilmoitus vah
vistruma tta jääsenistä lwkieh.diotuksista 

10) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 1 vuoden 1924 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn la
kiehdotuksen johdosta leimaverolain 
6 § :n muuttamisesta. . ............ . 

• 

Siv. 

166 

196 

212 

222 

222 

" 

" 

" 

" 

11) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 2 hallituksen esityksen joh
dosta määräralhan myöntämisestä 
maamme itsenäisyyden muistomer'kki-
ikilpailun jä~jestiilmistä varten ..... . 

12) Mruatalousvali<>ikunnan !Illietintö 
n :o 1 vuoden 11924 valti<l'päivillä lepää
mään dätetyn ~hdotulksen johdosta 
laiksi kotimai~n viljantuotannon tur-
vaamisesta ....................... . 

13) Maatalousva:liokunnan mietintö 
n :o 2 vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetyn ehdotuksen johdosta 
laiksi va1ltion viljavarastosta ....... . 

14) Puolustusasiainvaliokunnan mie
til]f;ö n :o 1 vuoden 1926 valtiopäåvillä 
lepäämään jätetystä ehdotulksesta laiksi 
suojeluskuntajärjestöstä ....... : ... . 

Puhetta johtaa puhemies K a l i iJ o. 

Siv. 

222 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitäiän poissaoleviksi 
ed. Arffman, von Born, U. Hannula, Helo,. 
Junes, Juutilainen, Keto, Nukari, Pulkki
nen, Saarelainen, Salo, Si.Uanpää, Särkkä, 
Tåg ja Voionmaa. 

Iilmoitusasiat: 

V rupautustru eduskuntatyöstä saavat: tä
män ·päivän istunnosta ed. SilLanpää, kun
nallisten tehtävien taikia tästä päiv:ästä 21 
päi'V'ään ed. Junes, jru tämän päjvän istun
nosta ed. Salo, yksityisasiain takia 20 päi
västä tätä kuuta lokakuun 1 päivään ed. 
Palmgren ja samasta syystä ensi tiistaiksi 
ed. 0. LehtoMn. 
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Päiväjärjesty1k:sessä olevat asiat: 

1) Koroitetun tupa.kkavalmisteveron kanta
mista vuonna 1928 

koskeva hallituksen esitys n :o 4 esitellään. 

P u he m i e s: PUJhemiesneuvo.sto ehdot
.taa, että asia lä:hetetNiisiin valtiovarainvalio
h.--untaan. 

Keskustelu: 

Ed. I s w k s s on: Regeringens atgärd att 
slopa accisen' å tändstic<kor o0h söts:aker 
väckt.e allmiän tillfredsställelse. Förslaget 
var ookså av s:åilan beskruffenihet att. det av
såg att utmönstra tvänne av de mest orätt
visa .sikatter, som de senaste åren uwfun
nits för att fylla regerinJgens alltjämt ökade 
behov av mera penga.r. Skatten ä tändstic
kor o<ili sötsaker, liksom också tobaksskat
ten, är av sådan natur, aitt de öka den förut. 
tryckande dyrtiden, därigenom att de göra 
nödvändighetsvarorna dyrare för konsu
menterna. De äro orät.tvisa också friån den 
synpunkten, att de stkära alla över en kam, 
de ställa den fwttiga och doo rika i samma 
ställning, utan att det minsta ta i ooak
tande huruvida slmttelbetalaren har råd att 
betala skatt eller ej. Det var där:för med 
tillfredsställelse man: på arbetarhåll tog 
del av r~ringens 'beslut att slopa dessa 
skatter. Man måste däremot [örvåna sig 
över att regeringen .försöker ersätta de me
del, som den förlorar genom indragningen 
av skatten å tändstickor ooh sötsaker, ge
nom en precis likadan skat.t, genom att i 
motsvarande grad öka skatten å färdiga to
baksi'abrikater. De medel, som tidigare in,.. 
flutit genom indragndmg av de tvänne 
sk·atterna, tän1ker regeringen ersätta med en 
mycket tyngre skatt å tobabn. Det som 
re-geringen gav med ena ihanden det tar den 
nu igen med den andra. I stäUet. för att 
de genom de tvänne sroatterna tidigare in
:flutna medlen 1fördelat sig plå vidsträck
tare befolkningsla,ger, tänker regeringen nu 
vältrw hela denna skattebörda över på dem, 
som anv;ända t.oibaik. Man iha.r svårt att 
först:å 'var den s. k. ,rättvisan" här äter
:finnes. Regeringen påstår visserHgen att 
den genom a:tt. minska tullen a l'åtobaken 
strävar tiLI en något lindrigare beskattning 
av de 1billiga tobaikssorterna, men med all 

säkerhet torde kunna påstås att så icke blir 
fallet. Det blir med all sälkerlhet blott to
baksfahrikerna som komma artt vinna på 
denna ändring ooh de billi:glare tobakssor
terna således få härw hela tyngden ruv den 
ökade skatten. 

I motiveringen thll sitt förslag säger re
geringen, att beskattninge:h av toibak hos 
oss är Hndrigare än i andra ländter, var
för prisen på tobwk&fabrikat är h'Ögre t. ex. 
i de skandinaviska länderna än här i lan
det. Detta anser regeringen vara tillräck
ligt motiv för en ökning av tobaksska.tten. 
Jag kan icke förena mig om en såd,an tan
kegiång. Skatterna lhär i la,ndet äro över
huvudtaget lbetydligt tyngre och orät.tvi
sare fördelade än i de skandinaviska län
derna. Detta gör att en arbetare här har 
betydligt tymgre skatter än en a11betare har 
det i de skandinaviska länderna. Men man 
må.ste lbetrwkta denna fråg:a även från en 
annan synv·unkt. Den allmänna le:vnads
standarden i de sk·andinaviska länderna är 
'betydligt högre än hos oss. Artbetarna i de 
s'kiandinaviska länderna lewa pa ett betyd
ligt lhögre ekonomiskt plan än arlbetarklas
sen ihär i lrundet. Man kan med säkerhet 
påst:å att vårt lands arbetande folk lever i 
en sådan ekonomisk misär, att man har 
svårt att finna dess motstycke i andra land. 
Detta å sin sida gör sitt tili att 'befolknin
gen, :främst die lägre befolkningslagren, i 
de sbndinaviska lämderna äro betydligt 
bärkraftigare än motsvarande beifolknings
lager här i landet. Regeringens berä!knin
gar hålla således icke sträxlk. Jämför man 
levtradsstandarden hrär med de skandina
vislm ländermas, så kommer man med all 
säkerhet till den slutsatsen,· att tobaksskat
ten här är betydligt tyngre ,för skattebe
taJ,arna än motsvarande skwtter i de skan
dinaviska länderna. 

:Ska.tten å tobak, lrksom andra. aooisskat~ 
ter, bidrar till aU fördyra de nödvålndiga 
industriproduktern.a för !Jmnsumenterna. 
Den lbidrar således till att göra dyrtiden 
dyrare. Staten borde däremot bidraga till 
att brin.ga ned prisen p:å de viktig.aste nöd
vänd'ig{hetsvarorna, driva dyrtiden tinbaka 
och bereda väg \för billigare förlhållanden 
och icke göra det rakt motsatta, att göra 
det ekonomiska livet allt odrägligare. Bru
ket av tobak har så slagit igenom här i 
landet, att man icke numera kan ka:lla to
baken för lyxvara. Den .aniVändes öve:r
allt. T01baken har blivit oumbärlig för alla, 
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·d?n är den fattig~re ar!betarens en~.a nj~t- 1 
nmgJSmede.l. V amfQr s'kall Irualll strava tlll 
.att så 'PaBIS enormt driva upp prisen rpå 
.denna nödrvändighetsvara. 

Såsom jag redan tidi:gare :framhöll på
.står .regeringen ~ m<>tiveringen till försla.
get, att den genOillJ att sänka tuHen på rå
toba1ken, bidrar till att gör111 ,bes'kattningen 
på ibilligare tobaksfaJbrikat lindrigare. Hål
ler nu detta sträck? Jag tror det ic:ke. Den 
:llö~höjda aooisen å färdiga tobaksbbrikat 
kommer att göra det möjligt för tobaks
K:apitalisterna, att använda sig av tullsänk
ndngen för att s1lcmd'.fa sig själva en oför
tjänt vinst, L:iksom den föreslagna spann
målstullen ger ikvarnä:garena mö,jliglhet att 
sko sig på lronsumeTIJternas bekostnad, däri
genom att omahm spannmlåt går fri från 
tull median färdigt malad mj'öl sbll ibeskat
tas, kommer sänkningen av tullen å råto~ 
baken att bereda t01bakskapitalisterna till
:f.älle att siko sig på den ,föreslagn;a tull
.siimkningen. Aooisen är en gkyddstul'l tör 
tobaksindumrin och •gör sitt till att priS'en 
.å .de lbiUigare t,dbaksfalbrikaten. icke går 
nedåt · även om tullen å råto,baken sänkes. 

Emedan jag anser att denna form av be
skattning ·fortast möjligt iborde upip.b.öra 
-och to:baksskatte·n följa samma vä:g som re
geringen nu amr:isar tänrdsti~- oclh. sOt
.saktssimttern.a, s:å anser j·ag att regeringens 
förslag om en ökning av aooisen å färdiga 
tobalmfalbrikat icke borde vinna riksdagens 
godkänna,nde. J ag hoppas d,är:för att stats
utskottet skall .förkasta detta försla:g och 
ifall .av trän:gande behov uppfinna en så
dan skatteform, att de iförmögnare folk-
1dassern~ mera verksamt kunna bidraga till 
.att fyl1a regeringens ökadte pennin~behov. 

Ed. S e r tg1 e '1. i u s : Ha,llitus perustelee 
turpaklkavalmisteveron koroittamåsta sil'lä 
että tupakkavero on lievempi elikkä huo
lkeampi .meillä kuin mJUissa maissa ja 
.että tupakkava[nristeiden hinnat sentähden 
tä:ällä ov.at vaJjon ihuokeammat kuin esi
merkiksi Skandinavian maissa. Onko sil-
1oin, kysyil, ta11peellista, että tupakka on 
meillä oleva •kallista, koskapa se kerran on 
'kallista naapurimaassamme? Jo samaa pe
rustelua, kuin hallitus nyt esiin tuo, ovat 
:aikaisemmat !hallitukset !käyttäneet, kun ne 
ovat tahtoneet koroittaa erinäisten valmis
teiden aJksiiseja, ,finanssi- ta.i suojelustul
leja. Olisi nytlzyiseltä hallitukselta odotta-

nut orvelampaa selostusta kamtaansa määrä
tessään kysymyksessäolev,aan tarkoitukseen . 
Ha:l.litus sanoo ajavaiOsa välillisten verojen 
lieventämistä ja sen se oo tehnyt huomat
tavassa miäärässä, mutta minkä takia ei olla 
johdonmukaisia koko liD!jaa pitkin. Nyt 
ehdotetaan tosin raaJkatupakan tullia alen
nettavaksi, mutta; sa,malla. V·eroa koroitet
tavaJksi ja minä en usko hallituksen olevan 
vakuutetun siitä, että tupakkatehtahlijat 
alentaisivat llmonomtpien tupakkavllilmistei
den hintoja. Asian laita on kyllä seHainen, 
että kautta kolm linjan ylennellili!n hintOija 
10 % :lla nykyisistä hinnoista. Ja seurauk
sena on se, että henkilö, joka silloin ja täl
löin on nyt katsonut voivansa ostaa py!hä
päivän sikaarin tali savukkeen, !hänen tu
lee siLrtyä huo'kea!liliPaan l.aatuun taikka 
huonompa!lln tavaraan jollei hänen tarvitse 
suorastaan luopua kokonaan tupakan käyt
tämisestä. (Ed. Kukkonen: Paras keino.) 
IJaskettua 47 miljoonan markan lisäystä 
tupakkav.almi.steve:rosta valtio tuskin tulee 
saamaan, etenkin jos hyv·ät ja kes
kihyVät valmisteet alkavat ihakeutua toista 
Hetä maahamme. Nythän jo salakuljete
ta·an huomattavassa määrässä, on minulle 
kerrottu, m. m. piipputupakkaa. Joihdon
mukaisempaa olisi ollut eib.dottaa veroa 
alennett!liVaksi, koska kerran on ehdotettu 
tulitikku- ja makeisvalmisteveron lakkaut
tamista taih·i jollei tämä alentaminen olisi 
1llut nmhdoHista tällä kertaa, niin olisi 
hallitus ainakin jättänyt tämän tupa!kka
veron ennalleen. Tupakka ei ole minun 
käsitykseni mukaan suurempi ylellisyysta
vara kuin makeisvalmisteet parempaa laa
tua ja tahdon vieläkin kerran toistaa sen, 
jonka minä täällä mainitsin viime täysi
istunnossa tuipa)kkaveron kohottamisen jäl
kipeliin nälhden. TallS'kassa koroitettiin äs
'lrettäin tupakkav·eroa 800,000 kruunulla 
kuluvalta vuodelta ja tulos selviytyi pian 
siin:ä, että kolme tehdasta muodosti pienen 
renkaan tai trusti<n, jolm nyt paraikaa le
rviää. Meillä onkin samanlainen esimel'!kki 
täällä maassamme. Ensinnä vahvistettiin 
tulitikkuvero, tämän jä}keen syntyi trusti 
ja tämä tietää, kuten tunnettua on, kasva,; 
tettua ipääonma tämän trustin hyödyksi. 
Nyt ehdotetaan tulitikkuveroa lakkautetta
vaksi, .mutta tuskinpa trusti alentaa hin.
toj·a ja tupakkatehtaiHjat seurannevat sa
maa tietä, kun kerran tupakkavero taasen 
tuonnempana alennetaan taHclra eh&tetaan 
l·akkautettavaiksi ko:konaan. 
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Näiden syiden .perustee1la minä kummin
kaan omasta puolestani en voi ihyväksyä 
!hallituksen esitystä mikäli se lroskee tupak
ka':veron korottamista. 

V wltiova,rainm~nisteri R y ö. m ä : Täällä 
ann~ttujen lausunt<)!j.en johdosta minä va:an 
uudistan sen, mitä jo lausuin tulo- ja meno
alrvion käsittelyn ylhteydessä, nimittäin että 
tä<wäu tu:paikka-alksiisiv€ron öärj€stely on 
toimitettu tullijärj,este~lyjen yrhteydessä sillä 
ta,valla, että on laskettu, mikä <tarvike on so
pivampi verote'tt3ivalnli toiseen verrattuna. 
Tällä tarvalla voimme sanoa, että ehdotettu 
tupakka-aksiisin koroitus merkitsee joten
kin samaa kuin 50 pen.niln tullialennus so
kerikhlolle, niin että siis, kun kai:W tulee 
yhdellä kertaa 1käsite'ltävätksi, voi edus
kllfllita eriksee~ katsoa, palljonko se voi alen
taa tullituloja ja muita välillisiä veroja, j:a 
sitten katsoa,,. että se summa, mikä tulle.ina 
tai aksiiseina kannetaan, kan.net.aan huo
mioonottaen, kuinka vwlttäanätön jokin 
tarvike on. Tältä kannalta lålhtien minä 
:puQ}estani katson, että. esim. tupakka· on 
sop~vam.pi verotettava kuin S{)keri ·j. n. e. 

Muuten t.äs.sä on vielä toiselta puolen py
ritty siihen, että he:lpomman ja h"Q:onomman 
tupakan tu.Hiverotns tul~i suhteellisesti 
oilkeamwa:k;si kuin nyt on laita. Nythän on 
niin, että sellaåsen tupakan, joka maksaa 
esim. 4 112 mk. laatikoita, tulliveroprosentti 
on .ainoastaan 7, kun sensijaan sellaisen tu
pakan tulliv-eroprose.ntti, joka maks!l!a 2 
mk. laartiikolta, on 13.1, dotenka. siis tuo 'kal
liimpi tqpa!kka m!lks~a tullia j'a aksiisia 
37 %, mutta tuo ha.lv~mJpi tupakka 43 %· 
T!l.i on eräs toinen laji, 5 markan tupakka, 
ja StJn 'tulliveroprosentti on 13.2, kun taas 
toisElill; samanlaisen tupakan, 'j.Q:lm maksaa 3 
mk., tuUiveroprosentti on 23, j.oten:ka edel
lisen tulliverotus- ja aksiisiv;erotusprosentti 
on ~3, mutta tänilin helpomm:an 53. Nyt on 
teihty sillä tavalla, että on alennettu tu.Ueja 
da ikorQitettu aksiisita, jotta, :saat11-isiin, ens~:k
sikin tämä prosen.tti tasaisemmaJksi, ja täm~ 
mhmn mi€lestä~i ·ennen !kaikkea ·pitäisi 
ka-ikkien hyyäiksyä. 

Mitä tulee itse asiass&. meidän tn:pakka
ve:rotuk$~mme, niin minä jo viittasin m
uen Ruotsin esimer.kkiin ja mainitseu, että 
kun Ruotsissa on tullituotto 124 milj. kruu
nua, niill tupakkatuotto on 61 milj. kruu
nua. M!lillä lasketaan ny'ky;j:ään tulleja 
1,100 miljoonaa, mutta twpakka~aksi:isia a.i-

noastaan .163 miljoonaa, kuten se on bud-
jettiin otettu, joten tämä siis tietäisi erään
laista jä~jestelyä tässä srnihteessa samaan_ 
suuntaan kuin Ruotsissakin. Ja minä en 
usko, että se ainakaan lännestäpäin tulisi_ 
vaikuttamaan salakuljetusta, vaikka meillä. 
tällä kertaa vähän nostettaisiin tupakan hin
toja, yhtä vähän kuin minä uskon, että sen 
kautta siirryttäisiin kovimraan paljon huo-
nompien tupakkalajien käyttöön ja siten 
valtion veroa välhennettäisiin, koska se ei 
kuiten:kiaan me·rkitse niin ·paJ:joa, että se
voisi suoranaisesti 'pakottaa tll\pakan käyt
täjiä luopumaan niistä mielitupakeistaan, 
mitä jokain€n on tottunut vuosien kulu~a. 
käyttämään. 

Minä siis olisin sitä mieltä, että tämä on 
käsiteltävä yhdessä ennen 'kaikkea juuri tul

'lien kanss·a ja siltä puolen ratkaistava eikä.. 
eriJ·lisenä kysymyksenä, niinkuin se oli 
vuonna 192:5, jolloinka sitä nimenomaan va-· 
semmistonkin taholla vastustettiin, koska 
s·e vain olisi tiennyt suoranaista välillisen 
veron lisäyStä. Nyt vaan siirretään veroa 
toiseHa tarvikkeelta toiselle, ja hallitus on 
katsonut, että tämä on oikeampi järjestely 
kuin aikaiselll!pi. 

Ed. R e i n i k k a: Epäilemättä herra va,l
tiovan.tinministeri on oikeassa siinä, ettii:. 
kun tullj kaikille tupa}rkalajeille on sama, 
niin muodostuu tilanne sellaiseksi, että b.al
vempien tupakoitten koko verotus, kun ote
taan tupakkavalmistevero lukuun, tulee ole
maan hiukl;tn suurempi kuin kalliimpien 
tupakkala.iien. Mutta tämä. epäkohta ei 
pojstu senkään kautta, että tupa:Wkatullia. 
la.sketaan. Epäkohta saataisiin kokonaan 
poistetuksi ainoastaan sen kautta, että tu
pakkatulli kokonaan poistettaisiin ja val
mistevero säilytettäisiin. Mutta kun tä
hänkään ei p.le v.o,itu mwnä, niin se ~itu.s, 
mikä saavutetaan valtiovarainministerin eh
dotuksen :\ra.u,tta tullia laskemalla, on pro
senteissakin laskettuna jo siksi pieni, että. 
minä en katso olevan täysin riittävää syytä
tähän tullin alennukseen. Minä katsoisin,. 
että k1,1n tupa~ka kaikissa tapa.uksissa on 
eritt;iin sopiva verortuscfujekti, niin si'lloin ei:
vät ole täss& kohden herra valtiovara,inmi
nisterin syytkään täysin pätevät tupaikl,ra
tuJlin la·skemiseen, huolim!J.ttlil siitä, että tu
pakkav..alm,istevero koroiteta.jln. 

Keskustelu .. julistetaan päättyneeksi. 
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Esitys lähetetään v a l t i o v a r a i n v a. 
1 i o k u n t a a n. 

2) Ehdotuksen laiksi tulUen kaJJ.tamisesta 
vuonqa 1jt28 

sisältävä hallituksen esitys l)! :o 8 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Valtiovarainministeri R y ö m ä: Halli
tuksen esityksessä esiintyvät muodolliset 
muutokset ovat tapahtuneet etupäässä tulli
hallinnon hartaasta toivomuksesta. Kun 
nåmirttiiin vakinaisen tul'litaxilffin va,lmistu
minen vielä :kaiken todennruköisyyden mu
kaan vie pitemmän ajan ja viimeinen seJ.lari
nen on vuodelta, l921, olisi nyt jo korjattava 
eräitä tullit&riffin. vanl:wntuneita kohtia 
sekä muutettava eräitä :ttimik)ieitä nykyistä 
selv>emm:iksi ja käytännöllisemmiKs~·.. <Samoin 
on poistettu tulleja vientiteollisuuden eri
näisiltä raaka-aineilta, jotka tullit tavaraa 
ulosvietäessä suoritetaan takaisin ja tuotta
vat .siten hyvin paljon tarpeetonta työtä. 
Myöskin on tullihallinnon taholla valitettu 
ylen suurista täbtituhldmää.ristä aiheutuvan 
vaikeuksia. Tähtiä poistettaessa on mene
telty hyyin va:rovaisesti, kuten es~tyksen 
:Perusteluista selviää, ja on af!iassa toimittu 
:myöskin kiinteässä yhteyqessä ulkoministe
riön kauppasopimusosaston kllJlSSa, huo
mioonottamalla kaikkien nykyisien ja 
ull8ien,. kauppaoopimuksien vaatimukset täh
tiin nähden. Kaikki :nämä muutokset hel
pottaisivat hyvin suuressa määrässä tullikä
sittelyä aiheutmmatt~ sanottavia tulovähen
nyksiä valtiolle. 

Mitä esityksen vaxsinaisiin asiallisiin ra
hallisiin muutaksiin tulee olen niistä la'Qsu
nut ajatukseni jo tulo- ja menoarvioesityk
sen yhteydessä, johon ne pääasiallisesti fi
nanssitulleja koskeviJJ;a asiallisesti kuulu
vatkin. Tupakkatullialennusta koskeva 
muutosehdotus riippuu hallituksen esityksen 
mukaan sitäpaitsi kok-onaan ehdotetusta tu
:pakb-aksiisin korotuksesta. 

Ed. T å g: Regeringem budgetförslag och 
i samband därmed stående förslag till 

tullagstiftning och andra för budgetregle
ringen uppgjorda förslag tili skattelagar 
syruts mig var& uppgjorda med ett visst 
klassintresse för ögonen. Budgetförslaget 
innefattar särskilda löneförhöjningar för en 
del tjänstemän och betjänte, som i och för 
sig intet är att anmäJ'ka emot. Men på 
samma gång har regeringen strävat tili att 
tillstrama möjligheterna för ett skäligt ut
byte från jordsbruks- och fiskerinärin
garna genom sänkning eller helt och hållet 
slopande av importtullarna på särskilda 
spannmåls- och fiskeriprodukter. På samma 
gång s.om t. e:)(. spannmålen tillåtes att tull
fritt importleras, s:k:ulle väl också konse
kvensen fordm, a:tt ärven förmalen spannmål 
finge fritt införas. Nej, därvidlag skall väl 
kvarnindustrin skyddas med ända tili 95 
penni per kg. för skrätt rågmjöl. Den de
lade åsikten angående nyttan eller skadan 
med importtuHar å spannllllål kvamtär ännu 
i dag som är. Denna fråga är förknippad 
med icke ensamt jordbrukarnas intresscn, 
utan den är på samma gång en fråga, som 
intimt berör hela landet och hela folkets eko
nomi. Skall en gång tullfrihet medgivas för 
de produkter, som kllnna frambringas i eget. 
land, så borde också rättvisan fordra, att 
även de jordbruksprodukter, som import.e-· 
ras, tullbefrias. Tullfrihet för spannmål 
betyder, att odlingen inom landet omöjlig
göres, emedan vårt jordbruk, som existerar 
under sämre 'klimatislka förhållanden än i 
sydligare heHi.gna: lände,r, ej kan tävla med 
dessa angående produktionsresultatet. Omöj
liggöres. spannm:å:lsodlingen, så inkräktar 
detta på en rationell jord·bruksdrift, ty att 
ensidigt odla foderväxtffi' Såsom hö ooh rot
frukter är ej ägnat att i lä:ngden uppe
hålh!l jordens produktionsförmåga. Om 
regeringen i motsvarande mån sänkt 
eller tullbefria.t. sädarua förnödenhe.ter, 
som för jordbruksdriften oundvikligen be
hövas för ett tidsenligt jordbruk, såsom 
maskiner och redskap av varje slag, då hade 
spannmålstullarnas slopande haft åtmin
stone ett sken av rättvisa för sig. Men ty
värr kvarstår tulltariffen å dessa varor all
deles oförändrad i regeringens förslag. 
Likaså kvarstår tullen å förnödenhetsartik
lar, som jordbrukarna ovillkorligen behöva, 
såsom hästsöm, hästsk:or, varjeihanda: järn
saker. m.m. 'dylikt, 'ända till 1 mll!rk 60 penni 
per kg. Vad är egentligen meningen med 
denna tullpolitik och vad blir följden? Re
geringen avser visserligen att nedbri.nga 
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levnadskostnade.ma för sä<rski~t de mindre 
bemedlade i samhället, men fäster ej av
s-eende vid, att tiotusental småbrukare, som 
delvis haft spannmålsodling tili avsalu 
såso.m inkomstkälla för att bestrida nödiga 
:penningeutgifter, försättas i en brydsam 
ställnirig och måste omlägga sin. drift för 
att komma tillrätta. Sjunkande spann
målspris görru odlingen omöjlig. Man för
söker på ett konstlat sätt uppehålla sådana 
industrier, so.m ej hava naturliga betingel
ser i landet, medan man å andra sidan gör 
det omöjli.gt för landets huvudnäring, jord
bruket, att exis.tera. SMa:n poliiik ställer 
jordbruket inför läget att ej kunna betala 
lika goda arbetslöner som handeln och indu
strin kan. Redan i dag som är saknas ar
betskraft i jordbruket genom att flykten tili 
städerna och industricentra befrämjas med 
högre arbetspris än jordbrukarena hava 
möjlighet att betala. Denna onaturliga in
vandring till städerna vållar igen Under 
vissa tider av året arbetslöshet med ty åt
följande sedeslöshet och huliganism. I stället 
för att befrämja invandringen till städerna 
och industricentra borde man göra allt för 
att kvarhålla d:o1ket pa landsby.gden och 
vid jordbruket, ty blir det fråga om rikets 
säkerhet och försvar mot yttre och inre 
fiender, då är det i första fall som regerings
makten kan 'Iita thll lands:bygdens fo1k. 
Åtminstone visade sig detta år 1918. 

J ag emotser förty, att · statsutskottet kan 
finna en rättvis lösning av frågan om im
porttullar å spannmål även för år 1928, 
ty tullfrihet kommer ej att hava gagn med 
sig .såsom regeringen avser, utan kommer 
tvärtom att skada vänstems intressen. 

Ed. V i r t a: V aikka.kin tämän asian 
käsittelyssä myöhemmin tarjoutuu tilaisuus 
sitä käsitellä ja tehdä siitä ehdotuksia, on 
kuitenkin pakko jo tässä lähetekeskuste
lu~sa ryhmämme taholta kajota tähän 
asiaan. 

Me emme voi vaikenemalla sivuuttaa 
niitä ehdotuksia, joita nyt ensimmäistä ker
taa tulliverotukseen nähden saamme sosiali
demokraattisen hallituksen taholta ja joista 
minä jo näin ennakolta voin sanoa, että ne 
eivät ole vastanneet työtätekevän väestön 
vaatimuksia tässä maassa. Esillä oleva ky
symys sietää erikoista huomiota siitäkin 
syystä, että tulliverotus koskee ensi kä
dessä maan köyhintä väestöä, työtätekeviä 
talonpoikia ja palkkatyöläisiä. Suomen 

porvariston ohjeena on ollut ja johtavana 
lankana tulliverotuksen koroittaminen jat
kuvasti ja pyrkiä säilyttämään sellainen 
verotusmuoto, jonka avulla voidaan asettaa 
raskain taakka valtion menojen suorittami
sessa työtätekevien kannettavaksi ja sääs
tää suurten kapitalististen tulojen omistajia 
suorittamasta osuuttaan näihin menoihin. 
Välittömät verot valtion menojen peittämi
seksi ovat porvaristolle kauhistus siitä 
syystä, että niiden kautta joutuisivat ka
pitalistitkin maksamaan ainaikin jonkun 
verran enemmän kuin nyt ja varsinkin 
siitä syystä, että raskaitten välittömien vero
jen asettaminen muutenkin puutteessa ole
van väestön kannettavaksi saisi aikaan ylei
sen tyytymättömyyden ja avaisi hallitse
vainkin silmät näkemään nykyisen valta
komennon nurinkurisuuden. Tätä taustaa 
vastaan ymmärrämme kyllä, miksi porva
risto haluaa niin kiihkeästi säilyttää var
sinkin välittömien kulutustavarain tullive
rotuksen ja miksi täällä porvariston taholta. 
vastustetaan pienintäkin · tu:llien alentamista 
tarkoittavaa toimenpidettä. •Taistelu tulli
verotuksesta on täällä toistunut joka vuosi, 
mutta näihin saakka ja luultavasti edel
leenkin tulee porvaristo pitämään huolta 
siitä, että työläisten ja työtätekevän maa
laisväestön jokapäiväinen leipä pysyy ras
kaan verotuksen alaisena. Niinpä porva
risto onkin erinomaisella. yksimielisyydellä 
ja vieläpä usein sosialidemekraattien myötä" 
vaikutuksella pitänyt porvariston erikoi
sia luokka:tarkoituksia. palvelevat metn.ot 
tasapainossa välillisen verotuksen avulla. 
l\'Iinä ~ain viittaan kangastulleihin. 
Kuinka suuri tämä työtätekevien osalle 
lankeava välillinen verotus on, selviii.ä 1ä
hemmin vertaamalla välittömien kulutus
tarvikkeitten tullituloja tulliverotuksen ko
kon!llismäärään. Kun koko tuollltitullit ovat 
tuDttaneet vuosittain valtiolle keskimäärin 
noin 1,200,000,000 markkaa, niin sellaisten 
tavarain kuin viljan, sokerin, nahkan, kan
kaittten ja erinäisten työvälineit:ten ja vält
tämättömyystarpeitten osalle niistä lankeaa 
enemmän kuin kaksi kolmasosaa, siis aina
kin noin 800,000,000. Edellisen hallituk
sen budjettiesityksen selonteossa tehtiin 
viime vuonna selvää vuosien 1923, 1924 .ia 
1925 aikana kannettujen tuontitullien tnn
tosta tärkeimpien kulutustavarain kohdalla 
olevat määrät. Siitä selvisi, että jo vuonna 
1925 tuotti viljan tullaaminen valtiolle 
noin 100,000,000, vehnäjauhDt, ryynit ja 
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niihin verrattavat tavarat liki 200,000,000, 
kahvi ja tee 192,000,000 ja sokeri koko
naista 267,000;000, vähän yli j.n.e. Nykyi
sen hallituksen valtiovarainministeri on ensi 
vuoden talousarvion esittelyn yhteydessä 
tuonut esille yhtä kuvaavia seikkojru välttär 
mättömiin tavaroihin kohdistuvaan epiwi
keudenmukaiseen verotukseen nähden. Sen 
johdosta, kun porvaristo kuitenkin voi huo
mal,lttaa, että tämähän on vain vasemmis
ton puheitta;, en minä kajoa rahaministerin 
esittämiin yksityiskohtiin. Sen sijaan 
minä käytän sitä asetta, jonka porvaristolle 
tunnettu kansantaloudentuntija, finanssi
mies Lavonius tarjoaa tämän kuun 14 päi
vänä Helsingin Sanomissa. Ovatko maa
laisliittolaiset lukeneet tätä kirjoitusta? 
(Keskustasta: Ei ole luettu.) Ehkä mjnä 
varrmuuden vuoksi palautan mieliin, mitä 
kirjoittaja • Lavonius viljatuliensta arvelee. 
Ensiksikin mainitaan kirjoituksessa, että 
saatavissa olevat tilastot osoittavat leivän 
verottamisen koskevan raskaimmin alim
piin tuloluokkiin kuuluviin kuluttajiin, 
joiden leipävero nousee aina 5 % :iin tu
loista, keskiluokat pääsevät jo noin 2 % :lla, 
suurempituloiset huomattavasti vähem
mällä. Lavonius sanoo, että tämä 5 % :n 
leipävero on niin suuri, että vasta 75,000 
markan vuosituloja nauttivat maksavat sitä 
vastaavan määrän välittömiä veroja, Viitat
tuaan näihin yleisiin seikkoihin, annan pu
heenvuoron kokonaan Lavoniukselle. Hän. 
todistelee viljatullien vahingollisuutta pien
viljelijöille ja vieläpä keskivarakkaille ta
lonpojillekin seuraavasti: 

,Viljaveron suorittamiseen ottaa miltei 
koko kansamme. osaa. Tunnettua ja tilas
ton toteamaa on, että ne maanviljelijät, joi
den peltoala ei nouse 10 hehtaariin, harvoin 1 
myyvät viljaa, mutta että useimmat heistä 
joutuvat suurempana tai pienempänä osana 
vuotta sitä ostamaan. Maataloushallituksen 
tarkasta.main kirjanpitotilain satovuodelta 
1923--1924 antaman, ehkä kyllä liian 
epäedullisen kuvan mukaan ostavat tällaiset 
viljelijät lähes puolet ruistarpeestaan. Ylei
sen virallisen tilaston mukaan, jossa tilojen 
suuruuden jalmperuste tosin on hieman 
toinen kuin kirjanpitotilain, on maamme 
250,000 maanomistajasta 195,0000 niitä, 
joiden peltoala on 10 ha pienempi. Vielä 
10-25 peltohehtaarin viljelijät ostivat kes
kimäärin· satovuotena 1923-1924 40 % 
ruistarpeestaan, jos kohta osalta näistä 1 
joutui viljaa myytäväksikin. Mutta vaikka 

edellyttäisimmekin, että kaikki 10 pelto
hehtaaria suummpain tilojen viljelijät sa
don ollessa tavallisen tulisivat omalla vil
jallaan toimeen, olisi vain 56,000 maanvil
jelijää leipäverosta vapaita. Tätä veroa ei
vät myöskään suorita muonamiehet ja ruo
karengit, jotka ovat 1/5 :nä maataloustyö
väestöstä, mutta 4/5 tästä työväestöstä ot
taa kylläkin osaa s;anotun veron suorittami
seen. Tietenkin sen· myös tekevät ka.ikki 
ne kansanluokat, joilla on muu elinkeino 
kuin maatalous. Näin ollen maksaa 9/10 
kansastamme tätä kohtuutonta veroa. 

Viljaverosta joutuu noin 250,000,000 
markkaa valtiolle ja joku kymmenkunta 
miljoonaa myyntiviljan viljelijöille. Suu
rimmalle osalle näitä viljelijöitä on kum
minkin tulliveron heille antama etu joten
kin merkityksetön. Kirjanpitotiloista saa
dun tilaston perusteella on laskettavissa, 
että ne tilat, joiden peltoala on 10--25 heh
taaria, saavat viljatulleissa tuloa keskimää
rin 200 markkaa vuodessa tilaa kohti, kun 
toiselta puolen, kuten edellä todettiin, osa 
näistä tiloista maksaa viljatullia. Tämän 
suuruisten tilain viljelijöitä on maassamme 
41,000. Ne. kirjanpitotilat taas, joiden pel
toala on 25-50 ha, saavat viljatulleissa tu
loa 600 markkaa tilaa kohti. Näitä tiloja 
on maassamme 11,000. Nekin tilat joiden 
peltoala ön 50-100 ha, saavat vaan vajaan 
2,000 markkaa puheenala~sta tuloa. . Sen
suuruisi'a tiloja on maassamme lä;himain 
3,000. Tuntuvamman tulon viljatullista 
saavat vain ne maanomistajat, joilla on 
enemmän kuin 100 ha peltoa. Niitä on 
maassamme vajaa 1,000 henkeä. Nämä lu
vut huomioonottaen täytyy tulla siihen tu
lokseen, että leipäviljan myynti ja niin ol
len myöskin tämän tavaran tulli on maata
laudellemme jotenkin merkityksetön. SiLtä 
kannalta voi tuskin viljatullien säilyttämi
seksi esittää niin vakavia syitä, että ne pai
naisivat enemmän kuin viljatulleja vastaan 
verokannalta esitetyt syyt." 

Minä kehoittaisin varsinkin maalaisliit
tolaisia panemaan nämä sanat sydämel
leen, sillä he ovat yhdessä kokoomuslaisten 
kanssa esittäneet varsin rumaa peliä. Vajaa 
neljä kuukautta sitten maalaisliittolaisten 
edustajat kiersivät maakuntaa vakuutta
massa pienviljelijöille ja muulle työtä teke
välle väestölle, että maalaisliitossa on tä
män maan ainoa turva. (Keskustasta: Niin
kuin onkin.) Porvaristoa ja kaupunkilais
sosialisteja vastaan ne sanovat taistelevansa. 
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Maalaisliittolaisten lehtien vääristelemis
taidon tulosta on sekin, että suuret pienvil
jelijäjoukot ovat viljatullien vaikutukseen 
nähden väärässä käsityksessä. 

Olen nyt huomattavan ammattimiehen 
esittämillä todisteina osoittanut, että vilja
tulleista hyötyy vain n. 4,000 suurinta 
maanviljelijää, ja voin vetää sen johtopää
töksen, että maalaisliitto on olemassa vain 
näiden suurtilallisten erikoisetujen ajamistu 
'Varten. Sen IP6liittinen tehtävä on maa
seudulla sama kuin sosialidemokraateiliJ.a 
teollisuuskeskuksissa nimittäin että maa
laisliiton on helpompi huiputtaa talonpoi
kaa kuin kokoomuksen, samoin kuin sosiali
demokraattien on helpompi hämätä työläis
ten käsitystä kuin varsinaisten porvarien. 

Mitä meidän käsitykseemme viljatullien 
vahingollisuudesta tulee, olemme jo useam
paan otteeseen vaatineet niiden poista
mista. Me olemme kuitenkin tehneet tä
män vaatimuksen yhteydessä oikeutta niille
kin maanomistajille, jotka voivat jossain 
määrin myydä viljaa, sillä me olemme teh· 
neet muistutuksen siitä, että maanviljelys
välineiden tulli on poistettava. Jos leivän 
ja leivän tuottamista varten tarvittavien vä
lineiden tulliverotus poistettaisiin, tulisi se 
merkitsemään juuri sitä, mitä voidaan vaa
tia tulleilla saatavan aikaan. nimittäin 
maatalouden kehittymistä. T~llisuoja ei 
minkään maan kansantalouden kehitystä 
auta, varsinkaan maatalouden, päinvastoin. 
Tullisuojan turvin käytetään yhä vanhen
tuneita viljelystapoja suurillakin tiloilla, ei
vätkä pienet viljelijät voi järkiperäistyttää 
maatalouttaan, siitä syystä että viljelysväli
neiden, koneiden y.m. hinnat ovat tullive
rotuksen vuoksi korkeat. 

Vaikka jollakin henkilöllä on kuinka por
varillinen käsitys yhteiskunnasta ja siitä, 
mikä siinä on pidettävä oikeana ja vääränä, 
niin täytynee hänenkin myöntää, että 
meillä vallitseva tullipolitiikka on suurinta 
vääryyttä kansan valtavaa enemmistöä 
vastaan. Eikä nykyisen tulliverotuksen 
aikana voi puhuakaan siitä, että kukin jou
tuisi suorittamaan osuutensa valtion me
noista tasapuolisesti. Tulliverotuksen ilmei
nen vääryys esiintyy vielä siinä, että tullien 
kautta nosterttujen tavarain hinnoissa tur
vaa valtio kotimaisille tavarantuottajille il
mai'len tulon. Tämä järjestelmä antaa myös 
yksityisten kapitalistien ja maanomistajien 
vel'ottaa köyhimmissä, olosuhteissa elävää· 

väestöä, pääasiassa teollisuus- ja maatalous
työväestöä. Eihän minulla suinkaan ole toi
v.eita siitä, että tämän maan porvaristo luon
nettaan muuttaisi. Mutta sitä syytöstä te 
ette pysty torjumaan, että teidän menette
lynne perustuu yhteiskunnalliseen vääryy
teen. 

Meillä on tällä kertaa sellaisen hallituk
sen tullitariffiesitys, joka ei tunnusta ole
vansa :porvarillinen hallitus, ·vaan väittäå 
päinvastoin edustavansa työtä tekevän väas
tön etuja, onpa sivumennen kuulunut halli
tusta kannattavien taholta sellainenkin 
väite, että he muka, hallituspuoluelaiset yk
sinään, muodostaisivat työväestön etujen 
puolustuksen. 

Erityisen mielenkiintoista on siis tarkas
tella esilläolevaa asiakirjaa. Mielenkiintoista 
on tarkastella, rakentuuko tämä ehdotus nyt 
työtä tekevän väestön suojaamiseksi vaiko 
sen riistämiseksi. Yksi seikka on heti emi 
silmäyksellä ilmeinen: N yikyinen hallitus ei 
ole toteuttanut sitä., minkä hallituksen oma 
puolue valitsijoilleen on luvannut. Onpa 
asia vielä niin, että hallituksessa istuvat 
miehet eivät hallituksen jäseninä pysy sillä 
kannalla, millä he ennen ovat olleet, mikä 
ilmeni viime syksynä valtiovarainvaliokun
nan tullitariffia koskevan mietinnön vasta
lauseessa. Sen vastalauseen allekirjoitta
jina muiden muassa on hallituksen jäsenistä 
ministeri Helo ja rahaministeri Ryömä. 
Siinä mietinnössä nämä hallituksen jäsenet 
esittävät m.m., että tullivapaaksi on julis
tettava kaikki viljat, jauhot, ryynit, kala, 
lihatuotteet j.n.e. Mutta nyt he esittävät, 
että näistä välttämät>törnistä tavaroista on 
kannettava tullia, muutamaa tosin varsin 
merkityksetöntä poikkeusta lukuunotta
matta. Kun viime vuonna esitettiin, että 
kahvin tulli on alennettava 6 markkaan ki
lolta, esitetään nyt, että kahvitullin pitää 
olla aina 10-12 mk. Kun viime vuonna 
esitettiin sokeritulli aleunettavaksi 1 :20 
penniin, nyt pitää siitä saada 2 mk. 25 pen
niä, eikä tunnu hallituksenkaan mielestä 
olevan ensinkään vähävaraisen väestön mak
sukyvylle liikaa. Joko asia on käsitettävä 
niin, että vewtettavan väiestön toimeentulo 
heidän llllielestään on vuoden mittaan huo
mattavasti parantunut, joten se kykenee so
sialidemokraattien mielestä ja arvelun mu
kaan suorittamaan enemmän veroa, tai si
ten, että sosialidemokraattien käsityksessä 
välilliseen verotukseen nähden on hallitus-
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kokeilun tuloksena tapahtunut arveluttava 1 
taantumus. 

Tärkeänä lisämuistutuksena hallituksen 
tullitariffiesitykseen on huomautettava, että 
tälläkään kertaa ei hallituksella ole ollut 
mitään maanviljelysvälineiden verottamista 
vastaan. Maanviljelystarvikkeiden tullia 
ei ole pyritty helpottamaan eikä saatta
maan asiaa millään tavalla edes keskustelun 
alaiseksi eduskunnassa. Tällainen menet
tely ei ole niiden lupausten mukaista, joita 
sosialidemokraattinen puolue on työtäteke
välle talonpoikaisväestölle antanut. Säilyt
täessään jauhetun rukiin y. m. viljatullin, 
vaikkakin alennettuna, on hallitus muista
nut Suomen myllykapitalistien asiaa vil
jan kuluttajain kustannuksella. Lienevätkö 
sosialidemokraattien valitsijat evästäneet 
heitä tällaiseen. 

Sellaista sinne-tänne-politiikkaa näin minä 
sosialidemokraattien suhtautumisessa tulli
verotukseen nähden. Enkä minä voi sitä 
politiikkaa muuten ymmärtää kuin yhdellä 
tavalla, nimittäin siten, että porvarivaltiD 
tarvitsee tälläkin kertaa sosialidemokraat
tien mielestä köyhän kansan varoja sotalai
vojen rakentamiseen, johonka he ovat ryh
tyneet, tykkien ja kiväärien hankintaan, 
jota tulo- ja menoarviossa esitetään, suuren 
virkamieskunnan ylläpitämiseen ja heidän 
palkkojensa lisäämiseen, joita myös tulo- ja 
menoarviossa huomattavasti esitetään ja 
myöskin valtiollisen urkinnan ja porvariston 
luokkavallan turvaavan toiminnan rahoitta
misehi. Ovatko muuten. esitetyt tullialen
nukset ja poistot, joita hallitus on tehnyt, 
tehty vakavassa mielessä, sitä on vaikea 
mennä arvostelemaan. Entinen käytäntö ei 
sitä todista. Sosialidemokraattien esitys 
on ollut eduskunnassa kangastullien alenta
misesta: kahteenkin eri otteeseen äänestyksen 
alaisena, jossa on esitetty kangastullien 
alentamista. huomattavasti. Herra sosiali
ministerillä ja muillakin sosialidemokraat
tien edustajilla lienee vielä muistissa, miten 
kangastullijuttu päättyi. Sosialidemok
raatit lyhyesti sanoen nielivät oman ehdo
tuksensa tullien alentamisesta ja asian rat
kaisevassa vaiheessa pelastivat kotimaisten 
kangaskapitalistien edut. Ei tällainen käy
täntö pysty ketään vakuuttamaan siitä, 
että samat miehet nyt tulisivat menettele
mään sen rehellisemmin. Minä huomaan, 
että hal[itUikoon esity;ksessä on taas esitetty 
kangastullien alentamista, ja kun minä sa
malla toivDn, että maalaisliitosta ainakin 

osa pysyy entisellä kannallaan, niin 
saamme nähdä, pysyvätkö sosialidemokraa
tit tällä kertaa kannallansa. Etukäteen mi
nuUa ei ole mitään varmuutta siitä, eikä 
halli!tuksen kanna·ttajain tahoLta sitä kaiken 
tapahtuneen jälkeen kai kehdata enää odot
taakaan. Asian käsittelyn yhteydessä on 
merkille pantava, että eduskunnan porva
risto on niin perin kiihkeästi käynyt halli
tuksen esityksen kimppuun. .Sillä taholla 
on siis paremJpi J.uotto hallituksen re.helli
siin aikomuksiin. Meidän porvaristomme 
näyttää palaavan tänne yhä samanlaisena ja 
yhtä julkeana puolustamaan epäoikeutettua 
asemaansa ja kysenalaisia etuoikeuksiansa. 
Mikään ei näytä muuttuneen. Maalaislii
tosta ja entisestä edistysmielisestä puo
lueesta alkaen edustaa porvaristo täällä kä
sitystä, jonka mukaan pieninkin työtäteke
väin taloudellista ahdinkotilaa helpoittava 
toimenpide on valtion etujen p·ettämistä. 
'l'ämä taantumuksellinen porvaristo pelkää 
jo senkin vaatimattoman ja suurelta osalta 
pelkän taktiikan vuoksi tehdyn esityksen 
seurauksia, joka meillä tässä on käsiteltä
vänä. 

Mitä tulee meidän käsitykseemme tullive
mtukse.sta, on vaatimuksemme se, että ny
kyinen tulliverotus on perin pohjin muutet
tava. Sitä on muutettava siihen suuntaan, 
että vähävaraista väestöä ei välillisillä ve
roilla rasiteta. Meidän mielestämme on 
väärin verottaa maan köyhintä väestöä siitä, 
mitä se päivittäin joutuu käyttämä.än ja jota 
ilman se ei voi tulla toimeen. Tullivapautta 
on sovellettava myös sellaisiin tavaroihin, 
joita työtätekevä talonpoikaisväestö tarvit
see maata viljellessään, sillä silloin korja
taan ·edes osa siitä, mitä valtion taholta tä
män maata viljelevän väestön auttamiseksi 
on laiminlyöty. 

Yksityiskohtaisemmat esitykset ryh-
mämme puolelta tullaan esittämään asian
omaisessa valiokunnassa, enkä minä tässä 
niihin puutu. Minä huomautan vain, että 
ne tulevat olemaan sen käsityksen mukaisia, 
joka ·edustaa tämän maan työtätekevän väes
tön käsityksiä ja etuja. Vaikka ne eivät 
tule tällä kertaa saamaan eduskunnan taan
tumuksellisen enemmistön enempi kuin 
kaikkien sosialidemokraattisten, edustajien 
ymmä.rtämystä osakseen, niin olen siinä kä
sityksessä, että vieläkin tulee sellainenkin 
aika, jolloin tältä taholta tehdyille esityk
sille annetaan huomiota. 
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Ed. V e h k a o j a: Esilläoleva hallituk
sen esitys laiksi tullien kantamisesta on 
omansa osoittamaan minkälaisella periaat
teella hallitus aikoo tämän maan talouselä
mää johtaa. Milhinkä tulokseen sitten joh
taisi tämä hallituksen menettely jos se tulisi 
hyv·äksyty;ksi? Se johtaisi siihen, että viljan
viljelys maassamme vähenee siinä määrässä, 
että: jokainen viljelee viljaa ainoastaan 
omaksi tavpeekseen. Sillä kaikille maanvil
jelijöi.Ue on selvää, että viljanviljelys ilman 
tullien suojaa ei kannata meidän maas
samme. Nykyisinkin on sillä tavalla, että 
vaikka rukiilla onkin 50 'Pennin suojatulli 
kiloa kohti, me jokainen rukiinvilje
lijä olemme tulleet näkemään, että rukiin
viljelys tämänkin 5Q pennin tullikilon suo
jaamana, ei ole meille kannattavaa. Siitä 
on ollutkin seurauksena, että rukiinviljelys 
on ma:assa1mme huoma:ttavasti vähentynyt. 
Ja se on aivan varmaa, että se tulee edel
lee:ntkin aina vähenemään, jos tällaista suun,. 
t.aa jatkettaisiin, mitä ih.allitus tällä kertaa 
on lähtenyt aJjamaan. 

Jos tämä tullisuoja tällä kertaa tulisi 
esim. rukiilta poistetuksi, olisi se sellainen 
teko, että varmasti ei kotima.asta löytyisi 
ruista myytäväksi. Hallituksen mielestä 
olisi täll~linen olotila maassamme kai hyvä, 
koska se siihen haluaa päästä.. Mutta tämä 
tila ei olisi ainoastaan kansantaloudellisesti 
huono, vaan se voisi johtaa maamme olot 
sangen !huonoon tilaa.n. Jos esim. sattuisi 
käymään sillä tavalla, että meidän maamme 
kaupankäyntiliikenne katkeaisi ultkovaJtojen 
kanssa ja sieltä näin ollen ei saataisi tuo
tetuksi viljaa ja kun maamme maanvi!ljeli
jöilläkään ei olisi myytäväksi viljaa, tulisi 
yleinen !hätä maassamme. Jos näin kä;visi, 
niin min·ä luulen, että nämä samat herrat, 
jotka nyt ov•at laatineet tämän maatalous
suojatullin :poistamista tarkoittavan esityk
sen, ne olisivat ensimmäisinä vaatimassa 
maanviljelijöiltä leipä1ä. Me olemme jo ker
ran eläneet sel.laista aikaa, että ei ole ulko
mailta saatu tuotetuksi viljaa, ja minä luu
len, että jokainen, niin myös hallituksen jä
senet, jos ne tarkistavat muistinsa, muista
v·at että tämä tilanne ei ollut suinkaan 
helppo tilanne. Ja kuitenkin minun täytyy 
sanoa, että siJlä kertaa meidän maassamme 
oli tilanne paljon parempi, kuin mitä se 
olisi tällä kertaa, jos samanlainen tilanne 
sattuisi tulemaan. Sillä siihen aikaan, jol
loin leipäJpula maassamme syntyi, meillä oli 
valti>Olla suuret viljavarastot niissä maka-

siineissa, joihin veroviljaa kannettiin ja 
meillä oli sirhren aikaan kunnilla myöskin 
viljavaJrastoja. Mutta ll!iinkuin m~ jokai
nen tiedämme, m~iUä ei nyt ole enem'Pää 
valtiolla kuin kunnillakaan' vilj·aa varas
tossa. Jos nyt maanvilj·elys ta!hdotaan tu
kalhuttaa tällaisen toimenpiteen avulla ja 
juuri eritoten leipävilj.an viljelys, jos se tah
dotaan maastamme hävittää, se on sellainen 
teko, että sen seuraukset voivat olla hyvin 
katkeria tulevaisuudessa. Sentähden minä 
en ·olisi odottanut sitä, että hallitus tä:llaista 
esitystä tulee jättämään. Minä toivoin sii-

. hen, että kun hallituksessa~ on kuitenkin yksi 
maatalousmies mukana, että hä.n voisi 
vaikuttaa siihen, että maatalouden edut
kin tulisivat nykyisessä hallituksessa aje
tuiksi. Mutta niinkuin tämä esitys osoit
taa, asia ei ole hallituksessa sillä tavalla 
käynyt, 

:M:itä tekisi muuten tämän hal.lituksen esi
tyksen hyväksyminen.. Se ei yksin tietäisi 
sitä, että meidlän maassam!Ille 'Viljanviljelys 
vähenisi, vaan se tiet.äisi myöskin sitä, ettei 
yksin maanvilj·elijäin asema tässä maassa 
huononisi j,a heikentyisi, vaan se samalla hei
kontaisi myöskin työläisten asemaa. Siitä on 
kaikkein selvimpänä todistuksena evään sosia
lidemokraattisen tb.uomatun henkilön keskus
telu tästä samasta asiasta. Me nimittäin 
väj,ttelimme keskenämme tämän tullin puo
lesta sekä vastaan,. niin tämä mainittu so
sia.lidemokraattinen henkilö kysyi semmoi
selta pikkuviljelijältä, jolla on 5 a 6 ha vil
jelysma:ata: ,Sano sinä, e:ikö tämä sosiali
demokraattisen hallituksen ttJko ole oikein, 
että se ta!htoo poistaa vilja.lta tullin'', ja 
tämä pikkuviljelijä sanoi, että !hän suora
naisesti ei hyödy m~tääru tästä vilja-tullin 
korkealla pysymisestä, koska hänellä ei kos
kaan ole vjljaa myydä, kun hän elättää huo
mattaJvan ison perheen. Mutta hän sanoi, 
että ihän on elämänsä joutunut tekemään 
työtä toiselle ja hän on tullut elämänsä var
rella !huomaamaan, että milloin maall!Villjeli
jälle sattuu parempi vuosi, silloin hänen
kin ansionsa ovat olleet pa.}jon •paremmat 
kuin silloin, jos maanviljelijä itse on kär
sinyt toimeentulon puutteesta. Ja jos tämä 
hallituksen esitys tulisi ihyväksytyksi, täh
tä'ä se myöskin siihen, että työläisväestön ja 
piJkkuviljelijäån,. joiden täiytyy sivutuloilla 
hankkia toimeentuloaan muualta, asema 
silloin huonontuisi. 

Hallitus on myöskin ottanut tähän esi
tytkseensä metsätalouden. Täällä esityk-
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sessä sanotaan: ,,Mitiilin muuta asiallista 
muutosta näihin vientitawrain tari:flfeihin 
ei ole tehty, kuin ainoastaan että 3 nimik
keessä mainittujen puutavarain vientitulli 
on koroitettu 2 markasta 4 markkaan kuu
tiometriltä.'' Tämän tuloksen kautta hal
litus la-Skee saatavan varoja 4 miljoonaa 
markkaa. Siis toiselta ;puolen kun halli
tus ottaa maa,nvilj,elijöiltä ja maatalous
väestöitä ma:hdolli.suuden viljanviljelyksen 
kautta hankkia tulaks1a, se my:öskin verot
taa metsätuotteista näitä samoja maanvi,l~ 
jelijöitä 4 milj. markalla vuosittain. 

Kun näitä kohtia tarkastelee tässä halli
tuksen esityksessä, tulee ehdottomasti syn
källe mielelle, sillä se esitys näiltä kohdil
taan on taam.tumista, se ei ole omiansa edis
tämään meidän maanviljelijäin ja yleensä 
maatalouselämän eteenpäin menoa. Mutta 
täällä hallitruksen esityksesSä on sellaisiakin 
kohtia, joihin alleki~joittanutkin voi yhtyä. 
Ne ovat n:ämät <puuvillakankaiden tullit ja 
yleensä kangastuHit. Niissä kohdissa alle
kirjoittanut voi yhtyä hallitul~sen esityk
se.en, että näitä tuUeja !käydään alentamaan.~ 
Ja minä toiv·on, että hallituspuolueen edus
tajat täällä eduskunnassa pysyisivät tällä 
kannalla, kun tä:mä asia tulee eduskun
nassa ratkai.stmaksi. Meillä on nimittäin 
sellaisia kokemuksia, että saman ryhmän ta
holta on tällaisissa kysymy:ksissä asetuttu 
jyrkästi vastustamaan tullien alentamista, 
ja sentähden minä toivon, että nyt tällä ker
taa kun hallitus itse on tehnyt kangas
tuliien alentamista tarkoittavan ehdotuk
sen, että tältä kohdalta hallituksen esitys 
hyvä~ksyttäisiin. 

Pääministeri T a n n e r : Vii:me tiistaina 
käydyssä tulo- ja menoarvioehdatuksen lä
hetelreskustelussa kiinnitettiin eräissä pu
heenvuoroissa jo huomiota myöskin talous
arvion tulopuoleen, harjoittaen osittain ar
vostelua, osittain hyväksyen hallituksen 
suunnitelmia. Tänään on tilaisuus yksityis
kohtaisemmin syventyä eräisiin tärkeimpiin 
kohtiin tä:llä talousarvion tulopuolella ja 
koettaa ha:llituksenkin puolesta lähemmin 
selostaa niitä syitä, jotka ovat olleet näiden 
ehdotusten aiheuttajina. 

Tulopuolta järjestäessä:än on hallituksella 
ollut lähtökohtama pyrkimys koettaa poistaa 
sitä suurta epäsuhdetta, joka meillä tällä 
hetkellä vallitsee vä:lillisen ja välittömän 
verotuksen välillä. Siitä, miten tämä epä-

suhde vuosien kuluessa on yhä kasvanut~ 
esitti va1tiova:rainministeri viime tiistaina 
erittäin selostavan numerosarjan. Siitä ha
Yaittiin, että esim. viiane. vuonna oli kehityk
sessä tultu siihen, että kaikista valtion tu
loista välittömät verot tekivät ainoa.staan 
11 %, kun sen sijaan välillin.en verotus 
nousi jo kokoll'aiseen 36 % :iin. Tämä on 
semmoinen epäsuhde, että sitä tuskin mil
lä:ä,n ta:hdlla halutaan kieltää, yhtä vähän 
kuin kieltäytyä teoreettisesti keskustele
ma.sta parannuspyrkimyksistä. Hallitus puo
lestaan esitti jo 9 kuukautta takaperin, 
esiintyessään ohjelmallaan eduskunnan 
edessä, niitä suuntaviivoja, joiden mukaan 
tämä epäkohta olisi korjattava. Näitä suun
taviivoja on nyttemmin hallituksen talous
arviossa yksityiskohtaisemmin kehitetty ja 
samalla myöskin osoitettu, että niiden avulla 
on mahdollisuus järjestää asia paremmin 
kuin täihän saakka. 

Sikäli kuin olen voinut huomata edellä
käyneestä sanomalehtikeskustelusta ja myös
kin täällä eduskunnassa annetuista lausun
noista, on yhtenä päähuomautuksena halli
tuksen ehdotuksia vasta~n esitetty se muis
tutus, että niissä on liiaksi muuteltu varsin
·kin tulo- ja menoarvion tulopuolta ja ennen 
kaikkea verotukoon keskinäistä suhdetta. 
Tästä eräs pää:kaupunkilais1ehti kauno
puheliaasti ja ilmeisesti suurella kunnioi
tuksetla hallitusta kohtaan mainitsi, että 
,hallitus on tonpnut kuin sika kaura
säkissä". On kyllä totta, ettei hallituksella 
ole ·oHut minkäänlaista pieteettiä nykyisiä 
veromuotoja k01htaan. Nekin ovat syntyneet 
muutaman viime vooden kuluessa samalla. 
tavalla ,kaurasäkissä tonkima{lla" ja pilaa
maila meillä monessa suhteessa aikaisemmin 
vallinneet paremmat veromuodot. Useassa 
tapauksessa onlkin nyt senvuoksi ollut pakko 
ehdottaa palaamista takaisin siihen, missä 
noin 3 a 4 vuotta takaperin oltiin, ennen
kuin viimeksi vallalla ollut oikeistosuunta 
meillä on päässyt turmeilemaan meidän vero
tusolojamme. Tässä suhteessa hallituksen 
ehdotus on todella ,ta,antumuksellinen" niin
kuin edellinen puhuja rohkeni väittää; se 
halurua taantua, palata trukaisin niihin pa
rempiin oloihin, joissa aikaisemmin oltiin. 
Tästä pyrkimyksestä palauttaa suhde oHream
maksi eri veromuotojen välillä aiheutuvat 
ennen ka.ikkea tu!llituioihin €-hdotetut alen
nukset samoin kuin tulo- ja omaisuusveron 
tuoton nostamista koSkevat ehdotukset. 
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Jos tullipolitiikassa pitää pääasiana ja 
ihannetilana sitä, että siinä vallitsee vaka
vuus ja että. ei siis suuria muutoksia ta
pahdu, s~kä vaatii, että tuotannollisen elä
män on aina varmasti tiedettävä, mitä sillä 
on edessään, niin oo meillä tämmöinen ihan
netila ollut, eikä se niin vallan kaukana 
takanapäJin dlekaan. Meillä on ollut sangen 
pysyvä tullitariffi Venäjän vallan aikana. 
Tämä tullitariffi oli nimittäin voimassa 
Venäjää vastaan jokseenkin muuttamatto
mana lä'hes pari vuosikymmentä j.a muita 
maita vastaan ainoastaan vähäisin muutok
sin noin puolen vuosisataa. Mutta silloin
kaan ei oltu tyytyväisiä ja se osoittaa erin,.. 
omaisesti, ettei pysyväisyys ole tullitariffm 
ainoa etu. Siltä va•aditaan jotain muutakin, 
siltä vaaditaan oikeata ·asiallista sisältöä. 

1Sen jälkeen kun Suomi saavutti itsenäi
syytensä, on muut:.oksia tulli<tariffiin tullut 
hyvinkin taajaan ja hyvinkin perusteellisia. 
Ensimmäinen muutos, suorastaan mullistus 
oli vuoden 1919 tariffi, joka annettiin ilman 
eduskunnan SIUostumusta,, vaikka tiedettiin, 
että eduskunta. muutaman päivän kuluttua 
tulee kokoontumaan. Tämä tariffi oli kui
tenkin vain pohj.a vastaiselle tuUitarif:fi
politiikalle, sillä sen jä:lkeen on saatu nähdä 
semmoinen näytelmä, että siihen on joka 
vuosi tehty muutoksia. Osaksi ovat nämä 
muutokset aiheutuneet rahan arvon alen<emi
sesta., osaksi ovat aiheuttajina olleet uusien 
verojen, siis uusien valtion varojen tal'VIe. 
Näin olemme joutuneet siihen, että koko 
itsenäisyyden ajan on tullivemtukseen näh
den eletty täysin häilyvällä pohjalla. •Va
semmist.on tahorla on kaiken aikaa jyrkästi 
vastustettu näitä muutoksia. On huomau
tettu, mikä vaikutus tulleilla on taloudelli
soon elämään ja m~ten vaa•ranalais1:a on joka 
vuosi siirrellä tullitariffien ·eri momenttien 
määriä. Näitä huomautuksia ei ole silloin 
otettu varteen, vaan muutoksia on, kuten 
sanottu, jatkuvasti toimeenpantu. Nyt, kun 
hallitus haluaa ehdottaa osittaista palaa
mista takaisin siihen., missä aikaisemmin on 
oltu, nyt ollaan vastustajien taholla valmiita 
esittämään tuo sama vastaväite muutosten 
turmiollisuudema. 

Ensimmäinen huomio, minkä uuden tulli
tariffipolitiikan vaikutuksesta tekee, on se, 
että valtion tullituLot ovat suuresti nousseet. 
TuJllitu1ot olivat vuonna 1921 500,000,000. 
Nyt ne liikkuvat 1,200 miljoonaiTh paikkeiHa. 
Siinä on uud<en tuHitariffipolitiikan ensim-

mäinen ja tuntuvin vaikutus, se on nousul
Iaan voimakkaasti horjuttanut eri veromuo
tojen keskinäistä suhdetta. 

Mutta tämä ei ole suinkaan ainoa eikä 
ehkä myöskään tärkein vaikutus. Tulliveron 
voi asettaa monella eri tavalla ja; monia eri 
tarkoitusperiä silmäl1äJpitäen. Sen voi sovi
tema: eri piirien maksettavaksi, ja ennen 
kaikkea sen voi sovitella eri piirien suojaksi 
ja siis näitten eduksi. On mielenkiintoinen 
tehtävä saada itselleen selvruksi, millä ta
valla viime vuosien tullitariffipolitiikka on 
näiihin teh'tä'Viin suhtautunut. 

Jos tässä mielessä ensin Qmistaa jonikun 
verran huomiota aikaisemmalle, sille pysy
väisehle Venäjän aikaiselle tullitariffille, 
nirin huomaa sen pääpiirtoonä olleen, että se 
Venäjää kohtaan yleensä tarjosi tullivapau
dem Ainoastaan sokeri, tupakka ja alkoholi
pitoiset ainee't olivat silloin tullin alaisia ja 
niissäkin oli tullimäJärä Venäjää lmhtaan 
alhaisempi kuin muista maista tuotaessa. 
Tältä osa~rt:.aan sem.aika~nen tullitariffi oli 
siis oikeastaan jotenkim. selvä finanssitulli
tariffi. Muita mailta vwstaan samalla tarif
filla oli jo jonkun ver11an suojelustullitarif
fin luonnetta, joskin se useissa tapauksissa 
tarjosi verrattain vaatimattoman suojan. 
Raaka-aineet olivat yleensä tullivapaita tai 
sangen alhaisen tulilin rulaisi:a, elintarpeet, 
muun muassa vilja, olivat täysin tulli
vapaita. Eräät suuret kulutustarpeet, kahvi, 
sokeri, tupwkka ja alkoholipi'toiset juomat 
olivat ulkomaita vastaan korkean finanssi
tullin a'laisia. Maatalous oli jotenkin 
va]]la tullisuoja:a. T.eollisuus ei nauttinut 
suojaa Venäjää vastaan, mutta muita maita 
vastaan yleensä pienen ikidhtuullisen suoje
luksen. 

Sen jälkeen kun Suomesta tuli itsenäinen 
valttio, on tässä tullipolitiikassa twpahtunut 
jokseenkin jyrkkä muutos. Tullipolitiikka 
on ohjattu kokonaan uusille laduille. Joh
donmukaisuutta näissä uusissa pyrkimyk
sissä ei airua Olle ollut, mutta t~etoisena pyr
kimyksenä on sittenkin ollut suojelustulli
politiikkaa:n turvautuminen. Meillä on he
ränruyt j.onki:n!lainen melkein uskonnollinen 
harrastus omava:raistalouteen pyrkimistä 
kohtaan>. On hailuttu tehdä Suomesta maa., 
joka tulisi omillaan toimeen ja olisi riippu
maton ulkovwlloista. Tällöin ikuvitella,an, 
niinkuin edellinen puhuja juuri kerkisi te
kemäJän, ennen kaJikkea vastaista sotaa ja 
sen aiheuttamia vaaroja. Tärrnmöiseen oma-
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varaistalouteen ja siihen ohjaavaan suojelus
tullipolitiikkaan on pyritty senkin uhalla, 
~ttä tämä kansantaloudelliselta kannalta ei 
'()liai edul.l.istakaan. Ja mitä !kuluttajien etui
hin tUllee, on n-e tämän päämäärän hyväksi 
.aina sä.älittä uhrattu. ~ätä kehityssuuntaa 
meillä on ollut omiaan kiihottamaan se 
.seikka, että muuallakin maailmassa rinnan 
meilkäläisen kehityksen kanssa on ollut ha
vaittavissa samanlaisia ja voimakkaitakin 
pyrkimyksiä. Tullimuuraja on kaikissa 
maissa rakenn<ettu ja kansainvälistä kaup
paa on koetettu vailreuttaa siinä määrin, 
-että nyt jo näin lyhyen ajan kuluttua aJ:kaa 
tuhla vastavaikutus, josta varsinkin viime
aikaisten, viimeksi tän&'kin vuonna pidetty
jen kansainvälisten konferenssien suojelus
tulleja koskevrut ponnet ovat hyvänä todis
tuksena. 

Mutta meidän uudessa tullipolitiikas
:samme on suojelustullipyl'kimyksen rinnalla 
kilpaillut myös toinen virtaus. Sen lisäksi 
(Jn hluttu käyttää finanssituhlejakilll aina 
kun siilhen vähänkin on QllUJt tilaisuutta. 
Aina kun on ollut jonkun wrran vaikeuksia 
saada valtion tulo- ja menoarvio lukkoon 
eikä ole ollut halua käyttää muita tarjolla 
<Olevia veromuotoja, on turvauduttu finanssi
tullien koro~ttam.lseen. On ollut niin erin
>Omaisen helppo panna muutama markka 
lisätullia esimerki'ksi semmoisell<e tuotteelle 
kuin solrerille, jota ei maassa juuri nimeksi
kään viljellä ja jolle asetettu tulli siis ei 
(Jle millään lailla suojelustulliluontoinen, 
mutta jossa jokainen ma:rkka tullia huomat
tavasti lisää valtion tuloja. Täten on selitet
tävissä esimerkiksi se, että 'juuri so
keritulli muutamassa vuod€1SSa on voitu ko
hottaa 75 pennristä 3 1

/ 2 markkaarn kilolta, 
tuottaen tämä yksi ainoa artikkeli nykyään 
finanssitullia n. 200 miljoona111 markkaa. Jo 
meidän ensimmäisessä itsenäll;en valtakun
tamme tullitariffissa: vuodelta 1919 olivat 
nämä kaksi piirrettä nähtävllisä. Sen kautta 
otettiin, niinkuin jo mainitsinkin, suojelus
tullipolitiikka ikäytäntöön ja varsinkin maa
taloustullit tuli'vat silloin ensimmäisen ker
ran meidän tullitariffiimme siitä huoli
matta, että niitä aikaisemmin ei ollut juuri 
nimeksikään ollut ja, että eduskunta esimer
kiksi viljatulleihin nähden vuonna 1914 oli 
yksimielisesti, muistaakseni ainoastaan yh
den edustajan ollessa toista mieltä, tuomin
nut viljatullit teoriassakin. Myöskin teolli
suudelle on uudleBSa tullitarirffissa haettu 

lisäsuojaa. Sen jäJkoon on tätä suojaa vuo
sittain muutettu, välistä vuoden varrellakin 
kauppasopimusten kautta, mutta suunta on 
joka tmpau.ksessa kaiken aikaa pysynyt sa
mana: . 

Nyt herää kysymys, mikä on tämän kehi~ 
tyksen tulos. Kun lähes 9 vuotta on jo j.at
lrettu tätä suuntaa, voi jo jotaå·n havaita sen 
vaikutuksista samoin kuin siitälkin, minkä
laiseksi tulliltariffi lopullisesti on sisäiseltä 
rakenteeltaan muedostunUJt. En halua vä
syttää eduskuntaa lukemalla pitkiä numero
sarjoja, jotka paraiten kyl1ä val:aisivat tätä 
kysymystä. Numerot ovat aina ikäviä tä
mäntapaisessa esityksessä, mutta kokonaan 
en sittenkään voi välttää myöskin numeroita 
käyttelemästä, koska a-inoastaan niiden 
avulla voi todeta tämän kehityksen tulokset. 

Ensimmäinen tuloo on, kuten jo alussa 
huomautin, se että tullien merkitys valtiota~ 
loudessa on noussut. Tulleista on tullut 
vallitseva tulory'hmä, ja enemanän kuin 2/ 3 
kaikista verotuloista kerätään tulleilla. Yk
sityiseen kansaJ.aiseen kohdistuu tämä tule 
liverotus siksi ankarasti, että hän maksaa 
nykyjään 25 kertaa enemmän tullia kuin 
ennen sotaa. Vaikka siis ottaa rahan arvon 
laskunkin huomioon, näkee selvästi, että 
tulliverotus kutakin kalliSalaista kaMi on 
kasva-nut huomattavassa määrässä. 

Jos katselee tulleja verotuskysy;mryksenä, 
jättäen syrjään kansantaloudelliset samoin 
kuin muut 'Puolet, niin kiinnittää huomiota 
kysymys, minkä verran tulleista on puh
taita verotulleja eli finanssitulleja ja minkä 
verran muiden pyrkimysten aiheuttamia, 
siis suojelustulleja. Ne laskelmat, joita tä
män asian selvi'lle saamiseksi on suoritettu, 
osoittavat, että puhtaita finanssitulleja -
siis tulleja sellaisille tavaroiLle, joita koti
maassa ei valmisteta ja joiden tarkoituk
sena ei siis ole myöskään antaa suojaa koti
mai:seUe tuotromolle - kerätään 66% kai
kista tullituloista. SMnoinkuin aikaisem
min jo venäläisen tullitariffin aikana, huo
mataan, että nykyisellä:kin tullitariHilla on 
siis hyvin voimakas finanssitulliluonne, 
2 j 3 kaikista meidän tullituloistamme on puh
dasta veroa ilman muita sivutarkoituksia. 
Tämä on siis vain yksi verotusmuoto, jolla 
ei ole mitään tekemistä tuotannon suojele
misen kanssa. 

Suojelustulleista taasen havaitsee, että 
maatalous on merkein tyhjästä tä!hän men
nessä han!kkinut itselleen melkoisen suo-

23 
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·j.gn, tehden maataloustullien osuus kaikista 1 

tullitu·loista nykyjään 14 %. (Keskustasta: 
Entäs teollisuustullit Y) Minä tnlen niihin. 
- Mawtaloustullien nousu ajheutuu siitä, 
että osittain on aikaisempia tulleja suuresti 
kdhotettu, mutta suurimma.lta osalta siitä, 
että yihä useamtpia tavaroita on pantu tullin 
alaiseksi. - Teo:llisuustullien osuus on sekin 
albsoluuttisesH huomattavasti noussut. Mutta 
•kun maatalous on niin erinomaisen hyvin 
pitänyt puoliaan, on .se jtäny.t suhteellisesti 
koko lailla jälkeen. Teollisuustullien osuus 
kaikista tullituloista. onkin sen kautta alen
tunut. Ennen sotaa tämä osuus teki 28 %, 
nyt se tekee noin 20 %. Painopiste on siis 
siirtynyt maataloustullien 'PUolelle. 

Seuraava kysymys, jöka minun. mieltäni 
tässä on kiinnostanut, on, miten paljon 
nämä suojelustullit, siis maataloUS- ja teol
lisuustullit vaikuttavat hintoja kohotta
vasti. Se on val'ISinkin kuluttajain. näkö
kannalta katsoen hyvin· tärkeä kysymys. 
Sen sa:llikin hyvin ihelposti selville ·kun las
kee maahan tuotujen tavarain arvon ja 
niistä maksetun tullin. Tämmöinen laskeltna 
osoittaa, että maataloustuotteista ennen so
taa maksettiin tuma .keskimäärin, siis koko 
maataloustuotteiden tuonti lukuunotettuna, 
6 % niiden a~rvosta. Nyt tämän tullin kor
keus on 25 %. Nousu on siis nelinkertai
nen ja hyvin suuri. Ja maataloustullit ko
hottavat nykyjäärt• niiden alaisten tavarain 
hintaa neljännellä osalla. Se on maatalous
tullien tämän hetken me:r<kitys. 

Teollisuustavaroista teki tulli ennen sotaa 
11.3 % niiden arvosta, niinikään keskimää
rin otettuna, ja nyt se on jotenkin sama, 
nimittäin 12 %. Siinä ei siis oikeastaan ale 
muut.osta tapahtunut. Kun teollisuus itse 
on saanut runsaasti tullirasituksia kannet
tavakseen, voi oikeastaan panna merkille, 
että teollisuuden tullisuoja on todellisuu
dessa alentunut, kun sensijaan maatalous on 
hyvin pi1äny•t puoliaan. (Keskustasta: Ei 
sillä ole ennen ollut mitään suojaa.) Minä 
myönnän. Totean vain, että hyvin on sen 
puolta pidetty. 

Kaikki tullitariffien laatijat ovat kautta 
·aikojen ymmärtäneet yhden suuren totuu
den. He ovat ymmärtäneet, että jos tul
leilla halutaan jotain tuloa aikaansaada, ei 
auta näperrellä ·pikku artikkeleissa, ylelli
syystavaroissa ja muissa sellaisissa, vaan 
tulli on :pantava suurille massa-artikkeleille. 
Ennen kaikkea ovat tullitariffien laatijat 

aina pyrkineet panemaan tämän veron vii'lt
tämättömyystavaroille, joita kukaan ei 
pääse ·pakenemaan. Silloin kun tullita
riffi on. tälle .pohjalle laadittu, voi olla eta
käteen varma, että. se myöskin valtion :vero
tuspolitiikan kannalta on tehokas ase ja. 
tuotta.a ·valtiolle tuloja. On mielenkiintoista 
'katsella, miten meidän tuHitariffiiD!llle tässä 
suhteessa on rakennettu. Tarkastellessa 
niitä numerosarjoja, jotka tätä ·puolta va
laisevat, havaitaan, että meillä välttämiit
tömyystavaroiihin kohd~stuva. tulliverotus 
ennen sotaa tuotti noin 7'7 112 % kaikista 
tul.lituloista. Uudet tullitarilffisäätäjämme 
ovat kuitenkin hyvin osanneet tehtävänsä. 
He ovat voineet koroittaa täimän välttämät
tömyysta:varoihin kohdistuvan tullin 8& 
% :iin kaikista tullituloista. Vähemmän tar
peellisiin artikkeleihin kohdistuva vero
tus oli ennen sotaa 13 1

/ 2 %, nyt se on 
alentunut 10 1

/ 2 % :iin; ja ylellisyystava
roihin kolhdistuva tulliverotus oli ennen so
taa 9.1 %, nyt sen metkitys on yhä enem
nmn välhentynyt, eikä .se enää tee kuin 
4 1

/ 2 % kaikista tul'lituloista. 
Kuten näkyy, on kehitys ollut aivan 

väärä. Välttämättömyysartikkeleista, siis 
semmoisista tavaroista, joita jokainen elääk
seen tarvitsee, kerätään valtiolle veroa ny
ky)jään 85 %, ·ja kaikki muut tavarat yh
teensä antavat vain 15 %. Tämä osoittaa, 
että meidän tullijärjeste,lmämme pyrkimyk
senä j.a tarkoituksena on ollut saada tullien 
tuotto mahdollisimman suureksi, ja tätä 
rpyrk~mystä toteutettaessa on tietysti jokai-
nen leipäpala verotetta1va mahdollisimman 
tarkkaan. 

Sama asia eli erikoisesti se yksityiskohta, 
että juuri leipä ja ravinto:ta11peet ovat ras
kaan verotuksen ·alaisina, näkyy ehkä vielä 
selvemmin erään toisen ry'hmityksen avulla~ 
Tullitilastoissa eroitellaan tullin alaiset ta~ 
vara,t ne}jään eri ryhmään, sen mukaan, 
ovatko ne raaka-aineita, muita tuotanto
välineitä ja koneita, ravintoaineita tai 
,rnnita 'kulutustavaroita", kuten teollisuus
tuotteita j. n. e. Kun tämmöisen ryhmi
tyksen avulla jakaa tullitulot eri karsinoi
hinsa, näkee, että se ryhmä, joka. tässä mie
lessä on mielen1kiintoisiu, nim. ravinto· ja 
nautintoaineitten ryhmä, antoi ennen sotaa 
65.6 %; nyt se antaa 70 % kaikista tulli-

. tu.loista. Sensijaan ka~kki muut ryhmät 
ovat huomattavasti pudonneet, tehden yh
teensä kaiken kaikkiaan 30 %. Eivätpä 
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edes ,muut 1mlutustavara.t' ', teollisuustuot- f 
teet, enää anna samaa määrää kuin ennen. 
Ennen sotaa ne tuottivat 18.4 % tullitu
loista, nyt vain 14 %- Aivan vallitseva 
tnerkitys tullituloissa on siis sillä tavara
ryhmällä, johon jokaisen ihmisen tarvitse
mat ravinto- ja nautintoaineet kuuluvat. 
Sen avulla kerätään 70 % kaikista tullitu
loista. Kaikkien muitten ryhmien merki~ 
tys on supistunut ja tullut vähäisemmäksi. 

Täili.än ravintoaineryihmään kuuluvien 
tavarain tullin korkeus on tietysti lisä:ksi 
yksi tekijä, jota tämmöisessä selostuksessa 
ei ole undhdettava. Tullitilasto antaa meille 
sen tiedon, että näistä ravintoaineista kerä
tään tullia siinä määrin, että tulli tekee 
jokseenkin tasan 50 % tavaran arvosta. Ra
vintoainei'tten tullit ovat meillä siis niin 
raskoo.t, että ne puolella koroittavat tava
ran maahantuontihintaa. Ennen sotaa tämä 
ravinto-aineitten tuHi teki vain 18.7 % ta
varan_ maahantuontiarvosta. Huru:nattakoon 
tämä suuri ero 18 % :sta 50 % :iin. Siinä 
on pä:hkinä'kuoreen pantuna meidän viime
vuotisen tullipolitiikamme yhdin. Ravinto
aineita veroi43ta.an nyk:y'jään ipa:ljon tar_; 
kemmin kuin aikaisemmin, ja tämä merkit
see tietysti vastaavaa hinnannousua näissä 
rruvintoaineissa. 

Tämmöiseltä tämä meidän nykyinen tulli
systeemimme näyttää, kun sen niin sanoa:k
seni asettaa leikkauspöydälle ja katselee yk
sityiskohtaisesti sen rakennetta. Siitä voisi 
antaa: sen yleislausunnon, että se on muut
tunut osittain ankaraksi suojelustuliitarirf
fiksi, mutta että sen ohella finanssitulleilla 
edelleen on sangen suuri merkitys sen tuo
tossa. Suurin osa tulleista kerätään ravin
toaineista ja muista välttämättömistä tuon
tiartikkeleista, joita jokainen on J)akotettu 
käyttämään ja joita ei siis voi välttää. 

Onko tämmöinen nyt oikeata verotusta? 
Minä luulen, että jokainen on valmis sii
hen ilman epäilyksiä vastaamaan, että se 
ei sitä ole. Tämmöinen verotus ei jakaannu 
maksajille heidän veronmaksukykynsä mu
kaan, vaan heidän kulutuksensa mukaan. 
Ja kulutus ei ole suinkaan suurin varak
kaissa luokissa, vaan etenkin juuri ravinto
aineisiin nähden välhävaraisemmissa luo
kissa. Nämä saavat näin ollen nykyisen 
tullitariffin vallitessa maksaa kohtuutto
man korkean osan valtion tarvitsemista tu
loista toisten ry'h.mien päästessä vähemmällä 
verona. Meillähän on laskettu, että tulli
verotuksen merkitys alemmissa tuloluokissa 

on niin suuri, että välhätuloiset kansalai
set maksavat 15 ~kin prosenttia tuloistaan 
tulliveroa. Jos vertaa tätä verotusta tulo
ja omaisuusveroon, niin huomaa, että näin 
korkealle nousee asteikko siellä vasta sem
moisissa tuloluokissa, joilla on tuloa noin 
200,000 markan !paikkeilla. Epäsuhde on 
siis olemassa ja se on huomattavan suuri. 
On välttämätöntä aikaansaada tämmöiseen 
epäkohtaan muutos ja maihdollisimman pian. 

Kun tämmöistä muutosta ryhtyy harkit
semaan ja etsii !keinoja, joilla sen voisi to
teuttaa, niin ei löydä muuta keinoa, kuin 
turvautua välittöm~in veroilhin. Ensimmäi
senä on tällöin tietysti edessä tulo- ja omai
suusvero. Mutta joskin tä:hän saakka elhkä 
kaikkrkin ovat voineet olla yksimie'lisiä 
kanssani ja myöntää, että tulliverotus on 
korkea ja että se on korjattava, niin ar
vaan, että heti nousee vastaväitteitä, kun 
tulee kysymys siitä, millä tavalla asia on 
korjattava. Ei olla <halukkaita niiden pii
rien keskuudessa, joita tulo- ja omaisuus
vero lähinnä koskee, sallimaan senkään ko
roittamista. Mieluummin sittenkin sallitaan 
nykyisten epäkohtain tulliverotuksen alalla 
jatkua. Teoreettisiakin 'vastaväitteitä esi
tetään, sanotaan, että myös tulo- ja omai
suusveron voi siirtää samojen piirien kan
nettavaksi, jotka nykyjään maksavat tulli
verotusta ja että olot eivät lopulta sitten
kään paljonkaan pruraJniisi, jos t"åJmmöinen 
muutos ai'kaansaataisiin. Se on kyllä totta, 
että veronsiirtoa voidaan toimittaa, mutta 
jos ,perusverotus on oikea, on vaikea aina
kaan siinä määrin veroa siirtää, että epä
kohdat olisivat yhtä suuria kuin nykyjään. 

Hal'litus on ollut selvillä, että meidän 
tullitariffimme kaipaa sangen perusteelli
siakin muutoksia. Varsin suuriin muutok
siin ei tällä hetkellä kuitenkaan ole näyttä
nyt olevan aihetta käydä, koska, asia koko
naisuudessaan on tparaillaan erään laajan ja 
'Pätevistä voimista kokoorrpannun komitean 
selvitettävänä. Tämä 'komitea ei nähtä
västi voi tul.la va•lmiiksi ehdotu.ksillaan en
nenkuin ehkä parin vuoden tpäästä. Luul
tavasti vasta senjälkeen voidaan meidän 
maassamme lopullisesti koettaa muodostaa 
itsellemme pysyvä ja oikeilla perusteilla 
lepäävä tullitari:flfi. Mutta 'kun tämmöinen 
lopU'l.linen korjaus lykkäytyy niinkin pit.:. 
kän a;jan päähän, on hallitus pyrkinyt ny
kyisellä ehdotuksellaan aikaansaamaan väli
aikaisesti korjauksia edes ihuutavimpiin vää
ryyksiin. Siinä mielessä on ehdotettu pois-
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t.ettmaksi eräitä puhtaasti finanssitullien 1 
luontoisia asioita, jotka eivät koske kenen
kään etuihin heidän harjoittaessaan tuo
tantoaan, ja sen lisäksi eräitä suojelustulli
Juontoisiakin tulleja, joiden suhteen asian 
pitäisi olla selvän ilman perusteellisempia 
tutkimuksia. Näiden viimeksimainittujen 
joukkoon kuuluvat m. m. viljatullit, jotka 
merkitsevät suurinta vääryyttä koko tulli
tariffissa. 

Minä rohkenen toivoa, että nämä halli
tuksen muutosehdotukset tulevat saamaan 
eduskunnan ta\holta :mah.da1lisimman suurta 
ymmärtällnystä osakseen. 

Ed. ·T u o m i v a a r a: Hallituksen esityk
sestä nä!kee selvästi, että hallituksella nyt 
on vakava aikomus toteuttaa pyrkimyk
sensä, saat-taa asteittain maataloustuotanto 
kokonaan tullisuojaa vaille säilyttäen teol
lisuudel'le, 'josta työväestö on suaresti riip
puvainen, riittävän tullisuojan. Kun tämä ei 
ole mielestäni tasapuolista ja oikeudenmu
kaista maan pääväestöä, s. o. maatalous
väestöä ja Siln harjoittamaa pääelinkeinoa 
maataloutta kO'htaan, en voi vaitiololla si
vuuttaa tätä hallituksen esitystä. 

Hallitus väittää esityksessään, että nykyi
nen, yleisiä ja vä.lttämättömiä elintarpeita 
koskeva tulliverotus on aivan kohtuuton, 
tarkoittaen tällä etupäässä sitä, että se ra
sittaa kohtuuttomasti kuluttajaväestöä ja 
erittäinkin teollisuuStyöväkeä. Onhan sel
vää, että ne kuluttajat, jotka käyttävät pää
asiassa ulkomaista viljaa sekä mryöskin ku
luttajat maaseudun alituotannon alueella 
saavat maksaa tul'lin viljan hinnassa. Kysy
mys on nyt siitä, miten suuri on täten syn
tyvä rasitus. Todellinen rasitus on siis, jos 
kulutus lasketaan sosialiihallituksen tiedus
teluissa 'käytetyillä hinnoilla ny>kyisen ruis
jauhotullin mukaan vain 15 % kulutetun 
ruistavaran hinnasta 27 :n asemasta, jota 
lukua on käytetty ruistullin rasitusta sel
vitettäessä. Yhteensä on siis todellista tul
lirasitusta sellaisista vilj-atulleista, jotka s,a
malla ovat maanviljelyssuojelustulleina, 
ruokakuntaa kohti ja prosenteissa kokonais
menoista a'lemmass:a vaurausluokassa 316 
mk. eli 2.2 prosenttia, ylemmässä 150 mk. 
eli 0.4 !prosenttia eikä, kuten esitetään edel
lisessä 5.31 ja jälkimmäissä 2.22 prosenttia. 
Tällaisen rasituksen ai\heuttavat ei-maan
viljelrjä-,ruokakunnille kotimaisen viljan 
tuottoa suojelevat tullit. Mutta tämän 
ohessa tulee muistaa, että tästä summasta 

ttrlee suoranaisesti maanviljeHjän hyväksi 
vain vähäinen murto-osa, sillä suuri osa 
maanviljeHjäin myymästä 80 miljoonasta. 
kilosta leipäviljaa menee paikalliskulutuk
seen maaseudulla, missä useasti vallitsev·at 
olosuhteet, joissa tulli ei voi olla tehokas. 
Tätä seik'ka:a todistaa myös se, että ruistul
lista :huolimatta meillä Suomessa eivät vil
jan !hinnat, esim. rukiin hinnat ole kohon
neet vuoteen 1913 verrattuna keskimäärin 
ed~ yleistä raih.an arvon laskua vastaavalla 
t31vaUa. Vähittäishinta tilaston mukaan oli, 
ottamalla huomioon keskihinnat, tavalli
sille ruisjauhoille v. '1!H3 26, v. 1926 300, 
indeksi 1~158. Kova ruisleipä maksoi v. 
1913 42, v. 1926 494, indeksi 1,176. Ylei
nen elinkustannusindeksi oli v. 1926 1,183, 
kotimaisesta rukiista maanviljelijän saama 
tukkuhinta taasen oli esim. tilivuonna 1925 
___,1926 2: 35, kun se vuonna 1913 oli 22 
penniä. Indeksi rukiiseen näihden on siis 
1,068, kun kaikkien tavarain tukkuhinta
inde.ksi oli 1,088. 

Leipäviljatulli on siellä, missä se täydellä 
teholla vaikuttaa, pääasiallisesti verotulli. 
Onko sitten leipäviljatulli liian rasittava ja 
kohottaako se kohtuuttomasti esim. teolli
suustyöväestön elinkustannuksia mei'llä? 
Tä:hän saamme vastauksen tutkimalla tär
keimpien elintarvikkeiden väihittäishintoja 
Suomessa ja Skandinavian maissa. Vertai
lun tuloksena on, että huolimatta meidän 
kohtuuttoman korkeiksi väitetyistä elin
tarvetulleistamme ovat meillä kaikkien tär
keimpien elintarvikeryhmien .hinnat huo
mattavasti alemmat kuin Skandinavian 
maissa. Varsinkin on 'huomattava ero ole
mMSa li\hatavarain ja maitota:loustuotteiden 
välhittäishinnoissa Suomessa ja Skandina
viassa, sillä lihatavara~ ja me~jerituoteryh
män vä:hittäishinnat ovat naapurimaissa 
keskimäärin 50 % kalliimmat kuin meillä. 
Jos otamme .huomioon, että esim. v. 1920>--
1921 kulutustilastossa liha, kala ja maito
taloustuotteet muodostivat työläisruoka;
kunnissa viiihän yli puolen ravinto- ja nau
tintoaineiden menosta, kun viljatavara sitä 
Vlastoin muodosti vastaavasti vain 24 %, 
käsitämme, mikä suuri heLpotus työväestöl
Iemme on naa1purimaihin verrattuna alhai
sissa: kotieläintuotteiden hinn'Oissamme. Tä
ten vHdan hintain mahdollinen enemmyys 
korvaantuu tällä tavoin monin kerroin. 
Mutta nyt on kuitenkin niin, etteivät edes 
lei1päviljaryhmän välhittäishinnat 'kokonai
suutena katsoen ole meillä sen korkeammat 
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kuin va~paakauppamaissa TallS'kassa ja Nor-~ 
jMSa. Tämä tuntuu kummalliselta, mutta 
jolhtuu se siitä, että meiHä kotoisen leipä
viljan tuotanto on paljon runsaampi kuin 
Tanskassa ja Norjassa, joten sitä esiintyy 
lei päja uh<>markkinoilla maaseudun tuotta
jien toimesta omissa myllyissä jauhettuna 
siinä määrin, että kilpailu pysyttää hinnat 
kdhtuullisena. Jos sitävastoin viljatulli 
p<~istetaan, näyttää todennäköiseltä, että 
siitä seuraa . se, että kotimainen leipävi•lja 
poistuu tai ainakin huomattavasti vähenee 
}eipäjauhomarldrinoilta, jolloin suurilla 1 
maahantuottwjilla ei ole !kiLpailua, vaan 
voivat ne käyttää hyväkseen rengastumista 
kohottaen siten lei•päviljan hintaa. Tämän 
perusteella voidaan sanoa, että kaikki pu
heet siitä, että nykyiset maataloustullit 
kohtuuttomasti kohottavat leipäviljan hin
taa, ovat liioiteltuja, !koska kuluttajat päin
vastoin saavat ne elintarpeet~ joita koti
mainen maatalous tuottaa kokonaisuutena 
katsottuna tuntuvasti halvemmalla kuin 
skandinavisissa naapurimaissa. Toinen 
väitl8., jon·ka maataloustullien poistajat teke
vät, on se, että pienviljelijät häviävät vilja
tu:lleissa, kun eivät myy viljaa ja että siis 
vaan suurviljelys hyötyy leipävi.}jatulleista. 
Todellisuudessa on kuitenkin niin, että 
varsinaisen leipäviljan ala on meidän suur
tiloillamme huomattruvasti pienempi kuin 
pienemmillä tiloilla, sillä tullin alaisella 
viljalla, kauraa lukuunottamatta, on eri 
suurilla ti·loilla ollut prosenteissa pelto
alasta ensimmäisessä suuruusluokassa, 5--
10 ha:iin 18 %, toisessa suuruusluakassa 
10-25 ha 16 %, kolmannessa suuruusluo
kassa, 2:5--50 iha :iin 16 %, neljännessä suu
ruusluokassa 50---,100 ha :iin 14 %, viiden
nessä suuruusluokassa, y.li 100 iha:n 13 %
Leipäviljan viljelysala ei ole kohonnut suu
remmil'la tiloilla vuoden 1922 jälkeen, jol
loin nykyinen viljatulli astui voimaan, vaan 
rpäinvastoin syysvi.1jan ala on niillä 100 ha 
suuremmilla tiloilla, jotka ottivat osaa kan.
nattavaisuustutkimuksiin, v. 1922 9.7 % 
peltoalasta, v. 1923 9.3 % peltoalasta, v. 
1924 8.3 % peltoalasta, joten alennus syy.s
viljassa on yli 10 %- Jos siis suurviljelijät 
huomattavasti hyötyisivät viljatulleista, 
miksi he vähentäisivät leipäviljan viljelystä. 
Sitävastoin ei varsinaisilla talonpoikais
tiloilla ole samanlaista viljelysalan supis
tumista 'havaittavissa. Tämä osoittaakin, 
että nykyiset viljatullit ovat siksi alhaiset, 
että viljan tuotanto myyntiä varten suu-

ressa mittakaarvassa ei kannata. Mutta 
vaikuttaa tulli sen, että se kannattaa omaa 
kulutusta varten. Tämän saman toteaa 
myöskin tuontitilasto, Joka osoittaa, että 
'leipäviljan tuonti on varsin jyrkästi laskeu
tunut väestön lisääntymisestä huolimatta, 
vaikkei leipäviljan viljelysala ole sanotta
vasti kohonnut. V. 1913 tuotiin maaihan 
vehnä mukaan luettuna leipäviljaa yh
teensä 447.4 milj. 'kiloa ja v. 1926 vain 280 
milj. kiloa, vaikka läsnäoleva väestö o'li kas
vanut samaan aikaan n. 8 % :lla. Jos leipä
viljan tuonti olisi ollut saman suuruinen, 
olisi sen määrä v. 1926 ollut oleva 483.1 
milj. kiloa. Välhennys on siis n. 200 mi•lj. 
kiloa eli rahassa laskettuna n. 400 milj. 
markkaa. Ja tämä määrä on siis vuosit
tain epäilemättä tämän tullin avulla saa.tu 
jäämään kotimaahan. Tämä on selvitettä
vissä osaksi säästäväisemmän kulutuksen 
kautta pitkin linjaa, mutta sen'kin kautta, 
ettei kotimaista leipäviljaa ole maatalou
dessa käytetty enää siinä määrässä kuin 
ennen eläimille, vaan maatiloilla on myyty 
viljaa ihmisruoaksi paikallisessa kaupassa. 
Ennen sotaa taas ei kotimaisella viljalla 
ollut kysyntää, se oli syötettävä eläimille. 
On luonnollista, että väkirehujen maahan
tuonti on lisääntynyt. Se oli v. 1926 78 
milj. kiloa enemmän kuin v. 1913. Mutta 
samalla <>n muistettava, että osa tästä 
lisäyksestä johtuu parannetusta karjan
ruokinnasta ja että myöskin voin ja juus
ton vienti on lisääntynyt. Vaikka ottai
simme tappiopuolelle koko väkirehujen 
tuonnin lisäyksen on viljatulli parantanut 
kauppatasetta ainakin 250 milj. markalla, 
joka on voittoa koko kansantaloudel
lemme, joskin siitä on saanut pienen osan 
myöskin maatalous. Lisäksi on valtio 
myöskin tuontitullina kantanut 220-250 
miljoonaan markkaan tuloja. 

Mitä sitten tulee siihen, ettei pienvilje
lijä muka hyödy leipäviljan tullista, vaan 
on se päinvastoin rasituksena hänelle, on 
siitä mainittava, että v. 1924 tuotettiin 
0.5-10.o peltohehtaarin viljelmillä, ·se on 
siis pienviljelmillä 208,000 tonnia leipävil
jaa. Se merkitsee 48 % koko Suomen lei
päviljan sadosta, samana vuonna, eli siis 
jotenkin yhtä paljon kuin keski- ja suur
viljelyksessä tuotettiin yhteensä. Tästä 
määrästä luonnollisesti suurin osa kulu
tettiin omassa taloudessa, mutta silloin 
vältyttiin maksamasta leipäviljan tullia. 
Toiselta puolen on muistettava se välilli-
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nen leipävilja.n tullin aiheuttama hyöty, 
mikä esiintyy siten, että keski- s. o. var
Binaiset talonpoikaisviljelmät tuottavat 
enemmän viljaa myytäväksi, joten pien
viljelykselle ja pienviljelijöille jää suu
rempi mahdollisuus karjatalousmarkki
noilla myydä edullisemmin tuotteitaan ai
heuttamatta ylituotantoa. Toiselta puolen 
on myöskin välttämätöntä turvata tulleilla 
pienviljelijäin tärkeimpiä tuotantoaloja, 
jotka tekevät mahdolliseksi pienviljelijäin 
talouden voimaperäistyttämisen. Jos tässä 
mielessä tarkastaa tätä hallituksen ehdo
tusta näyttää se ensi silmäyksellä verrat
tain varovaisesti kosketelleen tätä puolta 
tullitariffissa. Mutta jo lähempi tarkas
tus paljastaa hallituksen pyrkimykset täs
säkin suhteessa. Hallitus ehdottaa m. m. 
ihran tullivapaaksi alentamatta tosin sian
lihan vähäistä tullia. Kun tiedämme, 
kuinka paljon ulkolaista ihraa ja silavaa 
tuodaan maahamme, käsitämme ilman 1 
muuta mitä ihran tullin poistaminen mer
kitsee sikataloutemme kehittämiselle ja 
ennen kaikkea pienviljelijruväestömme sika
talouden kehittämiselle. Kun meillä tuo
reen sianlihan tulli on 1 markka 35 penniä 

Viro001 nähden kaup.pasopimuksessa 
se on alennettu 88 penniin, - niin on 
hyvä vertailun vuoksi mainita, että Nor
jassa, tuossa tunnetussa pienviljelys
maassa, sianlihan perustulli on 25 äyriä, 
2 markkaa 50 penniä, joka on 50 % :lla ko
rotettuna tälläkin kertaa: voimassa tehden 
siis 37 lh äyriä eli 3 markkaa 75 penniä. 
Seuraus tästä Norjan sianhoidolle onkin 
ollut se, että kotimainen tarve on tyydy
tetty ja vientiylijäämääkin on jäänyt siinä 
määrässä, että voidaan vakavasti ajatella 
vientiä ulkomaille ilman, että hinnat ovat 
nousseet liiaksi. Ne ovat nousseet alussa 
sen verran, että tuotantoa on kannattanut 
parantaa, sianhoitoa kohottaa, mutta ne 
ovat nopeasti laskeneet niihin hintoihin 
taas, jotka maailmanmarkkinat sianlihalle 
määräävät, aiheuttamatta mitää.n erikoisia 
rasituksia niille norjalaisille, jotka ovl).t 
joutuneet tätä ostamaan. 

Niinikään ehdottaa hallitus tullitariffi
esityksessään, että voi, jolla nyt on 2 mark
kaa kilolta tullia, vapautettaisiin koko
naan tullista. Jos me katsomme meidän 
maamme pienviljelij,äväestön kannalta tätä 
h11-llituksen pyrkimystä, niin meidän tulee 
ehdottomasti !kiinnittää silloin sangen va- , 

kavaa huomiota tähän. Jos voilta tulli 
poistetaan tietää se sitä, että laadultaan 
toisarvoinen sekundavoi, meidän maassam
me siis varsinaisesti maatiaisvoi, pienvil
jelijäin kotona valmistama kotivoi saa an
karan kilpailijan Itämeren maakunnista 
ja mahdollisesti myöskin Venäjältä tänne 
huomattavasti kotimaisille markkinoille 
tunkeutuvasta voista. Ja minä luulen, 
että näin käy, jota todistaa se, että meidän 
:perunatullimme kun on va.paa, virolai
nen peruna työntää kotimaisen perunan 
tieltään; kaikki suuret kuluttajat sota
väen garnisonista alkaen ostavat virolaista 
perunaa samaan aikaan kuin suomalainen 
pienviljelijä ja varsinkin Karjalan pien
viljelijä ajaa perunakuormansa kanssa ta
losta taloon, paikasta paikkaan, etsien 
millä hinnalla hyvänsä ostajaa tälle tuotta
malleen perunalle. Näin muodostuu saman
laiseksi todennäköisesti, tämän kokemuk
sen perusteella, myöskin tilanne meidän 
ma<a.ti.aisvoihimme nähden kotimaisilla mark
kim)illa. 

Tästä ei minun käsittääkseni kohoa mei
dän ma.amme pienviljelijäin karjatalous. 
Tämä ei tiedä sellaisia edellytyksiä, jotka 
ovat välttämättömiä, jotta saa.taisiin varsin
kin pienviljelijäin tä:Hä 'kertaa liian heikko 
taloudellinen asema, liian pien~ työstänsä 
saama palkka, kohoamaan edes kohtuulli
seksi. 

Kun tässä samassa yhteydessä otetaan 
huomioon se, että hallitus ehdottaa mar
gariiniteollisuuden raaka-aineet, kasvi- ja 
eläinrasvat va<paiksi alentaen sa.malla 
vielä margariinitulleja näön vuoksi 20 
pennillä, jotta jo muutenkin meillä tällä 
kertaa erittäin hyvin kukoistava ja koti
maisilla voimarkkinoilla voimakkaasti 
kilpaileva margariiniteollisuus yhä elpyisi, 
käsitämme, että tämä toimenpide yhdessä 
voin tullin alentamisen kanssa tulee mer
kitsemään tämän maan karjataloustuotan
nolle ja ennen kaikkea pienviljelijäin ka.r
jataloustuotannolle hyvin ankaria ja va
kavia iskuja. Norjassa on myöskin pi
detty huolta siitä, että kotimainen voin
tuotanto ei jäisi alakynteen, vaan että sitä 
kohtuullisella tullisuojalla suojattaisUn 
liialliselta ulkomaiselta kilpailulta. Näin 
onkin siellä voimassa tällä kertaa voille 
25 äyrin perustulli, joka myös on koro
tettu 50 % :lla tehden tällä kertaa 37 112 
äyriä, vähintään 3 markkaa 75 penniä. 
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Lienee täsaä yhteydessä syytä mainita, 
-vaikka hallitus tosin ei tällä kertaa ole
kaan käynyt kananmunien tullia alenta
maan, mitenkä tämän asian laita on Nor
jassa, koska meillä on ollut puhetta siitä, 
että siipikarjan hoito elpyisi, jos tullisuoja 
meillä olisi hiukankaan korkeampi. Meillä 
.on kananmunien tulli 1 markka 50 penniä 
.kilolta, Norjassa peruatulli on 50 äyriä 
siis 5 markkaa, koroite.ttuna taas tässäkin 
.50 % :lla, siis 75 äyriä. eli 7 markkaa 50 
penniä. Tällä on ollutkin sellainen vai
kutus Norjan pienviljelijäin siipikarjan 
hoitoon, että Norja on voinut ruveta jo 
huomattavasti harjoittamaan kananmu
nien ulosvientiä maasta ja täten siis saa
nut siipikarjan hoitonsa sellaiselle vaka
valle pohjalle, että se todellakin on muo
dostunut tueksi Norjan pienviljelijälle 
taloudellisessa toiminnassa. Meillähän 
sellaista tuskin voidaan ottaa pu_heeksi
kaan, taikka jos se otetaan, vasemmisto 
pitää sen äärettömän hirveänä ja pahana 
-(?hdotuksena, joka on ehdottomasti heti ta
pettava. 

Sitten minun on vielä kajottava erää
seen hallituksen tekemään tullimuutoseh
<lotukseen, nim. sillin tullin alentamiseen . 
. Jokainen, joka on vähänkin tahtonut pe
rehtyä siihen tilanteeseen, mikä vallitsee 
lll.eidän kalamarkkinoillamme, ja siihen 
vaikeaan taloudelliseen asemaan, jossa 
:meidän kalastajaväestömme varsinkin ran
nikolla ja erittäinkin Suomenlahden ran
nikolla ja ulkosaarilla tällä kertaa elää 
sen takia, että ulkomaiset markkinat ja 
sen parhaat ulkomaiset markkinat, Ve
lläjä, on suljettu, ei käsitä, mitä syytä hal
lituksella on alentaa tuota ennestäänkin 
jo varsin kohtuullista, mutta kalastuselin
keinoomme ja kalastajaväestön ja kalas
tajamaatalousväestön taloudellisen aseman 
'korjaamiseen tehokl;l.Sta sillin tullia. Minä 
:ntyönnän, ja me maatalousväki myönnäm
me, että liian korkea tulli on luonnollisesti 
raskas, sitä on vältettävä. Mutta tällai
:sesta ei meillä ole ollut puhettakaan ja 
v.~,trsinkin tähän tulliin nähden se on ollut 
varsin kohtuullinen,. ja kun hallitus, minä 
luulen sen, tietää, kuinka tukala ase~a 
näillä kaJas:tajilla on, ei olisi luullut halli
tuksella olevan aihetta lähteä vielä hei
kontamaan muutenkin heikkoja kotimai
sia kalamarkkinoita, jotka eivät ole voi
neet läheskään ottaa vastaan, käyttää sitä 

kalamäärää, minkä kalastajaväestö on 
markkinoille tuottanut saadakseen joka
päiväisen välttämättömän leipänsä ja elin
tal'peensa. Ja kun myöskin hallitus tietää 
ja sen pitäisi tietää, että ne suunnittelut, 
joita on olemassa kalastajaväestön talou
dellisen aseman parantamiseksi, edellyttä
vät ehdottomasti tämän nyt voimassaole
van pienen tullisuojan säilyttämistä aina
kin siksi, kun vakinainen tullitariffi saa
daan, ja että ne toimenpiteet, joihin on 
ryhdytty ulkomaisten markkinain turvaa
miseksi säilyketeollisuuden ja muun 
avulla, ei voi käsittää mitä varten hallitus 
on tahtonut mennä saattamaan tällä esi
tyksellään, jos se toteutetaan, tämän ka
lastajaväestön aseman sitäkin huonom
maksi ja heikommaksi kuin mitä se tällä 
kertaa on. 

Vielä .ennenkuin lopetan, kiinnittää 
huomiotani se, että ib.allitus maasta vietä
viin tavaroihin nähden ehdottaa vientitul
lia pienemmälle puutavaraUe, kaivospöl
kyille ja muulle sellaiselle, jota vievät 
juuri pienmetsänomistajat, joilla he hank
kivat lisärahatuloja, siis pienviljelijä
väestö. Hallitus katsoo olevan kohtuul
lista korottaa kuutiometriltä puolella sitä 
vi,entitullia,. mikä tällaisesta· puutavarasta 
on maksettu. Nyt jos katsellaan, mitä 
merkitsee tämä tällainen vientitulli, niin 
se merkitsee ensiksi sitä, että vaikka viejä, 
teollisuusmies tai välittäjä, joka ostaa tä
män, maksaa tullin, ottaa hän pois sen näi
den metsänmyyjäin, metsänomistajain 
metsänkantorahasta ja sen joutuvat siis 
maksamaan nämä heikossa taloudellisessa 
asemassa olevat, jotka myyvät metsäänsä 
saadakseen tukevan pohjan taloudelleen 
ja saadakseen maataloutensa kuntoon. 
Toiseksi se tietää sitä, että hallitus on tällä 
tahtonut tukea meidän puutavarateolli
suuttamme, toisin sanoen antaa sille tUai
suuden painaa kotimaisten tehtaittensakin 
ostoissa näiden pioometsänomista,öainkin 
metsän hinnan tämän verran halvem
maksi. Tämä minusta ei ole tasapuolista 
menettelyä pienviljelijäväestöön ja pie
nimpään metsänomistajaväestöön nähdel\, 
josta hallitus ja hallituspuolue on aina sa
nonut pitävänsä mitä hellintä ja pa.rhainta 
huolta. Tässä tullitariffiehdotuksessa 
olisi vielä muitakin lieikkoja, joita olisi 
syytä kosk~tella ja joita voisi kosketella, 
mutta en katso tässä tilaisuudessa &en ole-
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van tarpeellista. Minä vain mainitsen lo
puksi, että siinä lausunnossa, jonka äsken 
nY'kyisen hallituksen 1pääministeri Tan
ner antoi, huokui mitä selvimmin se viha
mielisyys, joka sillä puolueella, jota hän 
edustaa, on aina ollut ja näkyy tälläkin 
kertaa ja edelleen olevan maataloutta koh
taan kokonaisuudessaan. En voi sanoa 
muuta hallituksen ehdQtuksesta ja niistä 
periaatteista, jotka siinä on mainittu, kuin 
yhä vielä toistaa sen, minkä sanoin alussa : 
se on epäoikeudenmukainen. Se ei pyri 
tasapuolisuuteen, vaan se pyrkii vielä suu
rempaan epätasaisuuteen. Sehän jättää, 
jos ei tällä kertaa vielä aivan kokonaan, 
niin silloin kun ne periaatteet ja suunnitel
mat, joihin hallitus ja sitä kannattava 
.puolue pyrkii, maatalouden kaiken tuen 
ulk()puolelle, olkoot sitten kysymyksessä 
varsinaiset talonpojat tai pienviljelijät. 
Mutta kun me maatalousväki ja Suomen 
pääelinkeinon harjoittajat elämme kerran 
tässä yhteiskunnassa ja kun meillä ehdot
tomasti tulee olla myös oikeuksia eikä 
vain velvollisuuksia, niin me emme luule 
olevamme silloin kohtuuttomia, jos me 
vaadimme ja yritämme myös toimia kai
kin voiminemme siihen suuntaan, että ta
sapuolisuus eri elämän tehtävissä työsken
televien välillä vallitsee. Jos todella tä
män maan etu vaatisi ja vaatii, että me 
siirrymme pois tulleista vapaakauppaan, 
ja jos tämän maan talouselämä sen kestää, 
niin minä uskallan vakuuttaa, että Suo
men maatalousväki, Suomen maanviljeli
jät, ovat valmiit myös menemään tähän 
vapaakauppaan, mutta vain sillä ehdolla, 
että se toteutetaan tasapuolisesti ja oikeu
denmukaisesti niin että kaikilta otetaan tul
lisuoja p()is. 

Mutta jos näin ei tehdä ja jos tähän ei 
edes pyritäkään, niinkuin hallituksen esi
tyksessä ja sitä kannattavan puolueen 
lausunnoissa ja sanoissa selvästi on nähty 
ja nähdään, silloin Suomen maatalousväki 
ja ainakin me maalaisliittolaiset, jotka 
ennen kaikkea sitä edustamme täällä, tu
lemme tekemään kaikkemme, etteivät 
maamme pääelinkeinon harjoittajat ja 
ettei varsinkaan siihen kuuluva pienvilje
lijävoostö joutuisi epäQikeutetun sorron 
alaiseksi. 

Me emme voi hyväksyä sitä etupyrki
mystä, joka on teollisuustyöväestöllä ja 
sen puolueella, nim. että sillä täytyy olla 

karkki oikeudet tässä yhteiskunnassa ja 
tasavallassa, mutta ei halua kantaa rasi
tuksia muuta kuin niin vähän, mihin se: 
voimansa ja järjestäytymisensä kautta. 
voi itsensä rajoittaa. Meidän on yhdessä 
kannettava velvollisuudet, kun meillä kai
killa kerran on myös oikeudet. Tästä Suo
men talonpoika ja pienviljelijä tulee eh
dottomasti pitämään kiinni viimeiseen 
saakka. Ja sentähden minä toivon, että 
valtiovarainvaliokunta, jolle tämä halli
tuksen esitys tullien kantamisesta menee, 
korjaisi sen vääryyden, jota nykyinen 
hallitus aikoo tehdä, ennen kaikkea Suo
men maatalousväkeä kohtaan. 

Eddlisen puheenvuoron aikana ryhtyy 
puhetta .johtamaan ensimmäinen varapuhe
mies V i r k k u n e n. 

Ed. V e s te r i n en: Tämä tullikysymys,. 
joka tulee meillä joka vuosi esille tulo- ja 
menQarvion Y'hteydessä, on eduskunnassa 
aiheuttanut monta erinomaisen terävää pu
heenvuoroa, erinomaisen .pitkää puheen
vuoroa, joita on käytetty tullien .puolusta
m:isoon ja kumoamiseen. Mutta kieltämättä 
on asia niin, että meillä ei voida tulla muu
hun tulokseen kuin siihen, että tullivero
tus täytyy edelleen muodossa tai toisessa 
tässä maassa säilyttää. Se on siksi suuri 
verotusobjekti, joka tässä on kysymyksessä, 
että ei edes sosialidemokraattinen hal
litus, joka meillä nyt on ollut, ole voinut 
mitäJän muuta kuin pääpiirteissään hyväk
syä tämän tullitariffin. Ne, jotka pyrki'Vät, 
esim. vaaleissa ovat pyrkineet vapaakaup
paan - siLtähän on Jdrjoitettu t:avwttoman 
paljon., on käyty a,gita,tsionia vapaakaupan 
merkeissä - QVat joutuneet täällä eduskun
n.assa siihen titlanteeseen, etteivät VQi tehdä. 
muuta kuin päinvastoin. Se on osoittanut, 
ettei meillä voi päiäst.ä tullien kal.tl!tlon tuotta
masta tulosta tä;yttääkseen valtion menoja. 
(Ed. Sergelius: Väihitellen !) Meillähän 
tämä tullitariffi, joka nyt on meidän edes
sämme, tämä jotenkin viattoman näköinen 
kirja, on ei ainoastaan valtion verotul()n,. 
vaan myöskin taloudelJisen elämän kehityk
sen määrääjä. Kyllä ne ovat nämä noin 1,000 
nimikettä, jotka tähän kirjaan on kirjoitettu, 
kyllä niitä liikuttelemalla, voidaan saada: 
joko tu() tai tämä tuotanltomuoto kannatta
vaksi. Kyllä niitä liHruttelemalla voidaan 
saada suorastaan veronmaksaj·aksi toinen 
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tuotantomuoto toiselle tuotantomuodolle. Se
hän on aivan ilmeinen totuus, ja niinhän 
täällä m. m. pääministerikin huomautti, mi
ten se voi käydä päinsä : LisäämäHä tulli
veroa, korottamalla toisen tuotantomuodon 
hintaa, sen, jota toinen tuotantomuoto jou
tuu käyttämään hyväkseen. Jos esim. meillä 
teollisuustuotteiden tullia yhä koroitetaan, 
niin hinnanero maailmanmarkkinahinto
jen väli·llä, se on veroa, jonka mallitalous
väestö maksaa: .toollisuusväestölle. Siitä ei 
voi olla eri mieltä. 

Kun nyt sosialidemokraattinen hallitus 
joutui jä.rjestämään tulo- ja menoarviota, 
kun vaalitaistelua paraillaan käytiin ja 
kun siinä vapaakaupan merkeissä sos. 
dem. taholla liikuttiin, kun sanomalehdet, 
kun sosialidemokraattinen agitatsioni koh
distui tulliverotuksen vähentämiseen, niin 
silloin ajalttelin, että nyt tosiaan koetetaan 
päästä vakavassa mielessä va~paakauwaan. 
En ollut riittävässä määrässä vielä par
lamenttaarisesti paatunut. Minä uskoin, 
että puolue, joka käy nä:im. a.nik:araa taiste
lua, tosiaan pyrkii siihen, mitä se julkisessa 
sanassaan antaa tietää. Mutta valitettavasti, 
kun meil1ä on tämä tullitariffi tullut kä
silile, me huomaamme tässä, että se maa
taJ.ousväestö, jota varten ~a jota kalastaen 
niirn erinomaisen paljon tehdään työtä, se 
maatalousväestö on saanut .tämän tulli
tariffiehdotuksern kautta kolaihduksen, joka 
on sille, melkein voi s:a.noa, murhaaiVa·. Hal
litushan on pyyhkinyt ilma.n. muuta pois 
ka.i:kki elirutarpeiden tullit. Hallitus on 
myös samana kertaa käynyt .teollisuustullei
hin kiinni, ja missä mielessä Y Teollisuustul
lien vähennys on aivan riittämätön, perin 
vähäinen ja se kookee vain yhtä teollisuuden 
haaraa, se koskee ainoastaan kangasteolli
suuden haaraa, jonka tullimäärä tänä 
vuonna on vain 4 milj. markkaa tulojen vä
hennystä. Samalla se on teollisuushaara, 
jonka vuosivoitto on ollut useimpina 
vuosina aina· 35-40 % osakepääomalle. 
Ulkomainen ·ki1pailu ei tämänkään jäl
keen, täanän tullitariffiesityksen mu
kaan, voi tulla kysymykseenkään. Sa
malla kertaa pumpulitaiV'arain hinnat 
nousevat. On ympäri maailman tiedossa, 
että pumpulitavarain hinnat kohoavat. 
Kohoavien konjunktuurien aikana voi 
kyllä tällaWa mkahduksia erinomaisen hy
vin tehdä. Minä olen lausunut tältä paikal
ta ja tulen edelleenkin lausumaan sen saman, 
että jos meillä pyritään tosiasiassa vapaa-

kauppaoo, niin elleivät ne mahdottomat es
teet, jotka minä j~ alussa mainitsin, budjetin 
tulopuolen täyttämisessä välttämättömästi 
toisin vaadi, niin minä olen mukana, jos 
si:im.ä tasapuolisesti menetellääin. Minä tar
koitan tällä tasapuolisuudella sitä, että sa
mana kertaa teollisuuden suojatullia vähen
netään vastaavasti maataloustullien kanssa. 
Silloin me löydämme ~ikeudenmukaisen 
pohjan, jos meillä avataan markkinat va
paiksi ulkomaisille teollisuustuotteille, eten
kin niille tuotteille, joita maartallous tarvit
see tuotantonsa kohottarn.iseksi. Minun mie
lootäni me voimme, niinkuin täällä jo eräs 
pu:huj·a lausui, erinomaisen hyvin kilpailla 
teollisuuden kanssa, joka tässä maassa. toi
mii suojatullien varassa, niinkuin täällä ed. 
Ryti aikaisemmassa lausunnossaan on lausu
nut. 

Tä.äli!.ä pä:ä.minrsteri mainitsi siitä, että 
maatalouden suojatullit ovat 14% nyky
jään. Teollisuuden suojatullit ovat, niin
kuin hän va:litteli, vähenrt:.yneet 20 % :iin. 
Mitä me:r'k1tsee nyt, kun maatalouden suoja
tulli, niin sanottu aQnoa todellinen tullisuo
ja maataloudelle, tämä viljatulli poistetaan Y 
Se merkitsee sitä, että maatalous tulee tuo
hon 6--4 % :iin, mikä aikaisemmin on ollut 
maataJoudella. Samalla kertaa se lisää teol
lisuuden etua tällä samalla määrälil.ä 28-30 
% :iin, ja sehän onkin ollut kaikesta päät
täen tämän sosialidemokraattisen hallituk
sen hartaimpia pyyteitä ja toivomuksia. 

Jos käymme tämän tullitariffin läpi, niin 
siinä on haV'aittava;na: nrim elävästi - jos te 
monet, jotka pienviljelijäin edustajina olette 
tänne tulleet, vakavassa mielessä käytte sitä 
läpi ja katselette, - huomaatte, miten elä.
vä:nä näkyy kautta linjw se, et.tä raa:katava
ra, jota ma:a.talous tuottaa missä muodoosa 
tahansa, olkoon se viljelyksen kautta tai kar
jatalouden k31Utta saatuja tuotteita, kaut
toolta·an se on ,vapaa", sanotaan tullitarif
fissa, mutta sillä kertaa kuin siihen on teol
lisuus pimänyt sormensa, vaikkei mitään: 
muuta kuin har:jaa villat tai pesee jossakin 
laitoksessa jotkut eläinten raa'at nahkat, 
sillä kertaa siihen ilmestyy tullisuoja. Näin 
arvostellaan teollisuuden työ maatalouden 
työtä korkeammaksi. Se ihminen, joka tekee 
mruataloustyötä, se ei saa meillä sitä tulli
suojelusta, minkä se saa, joka: työskentelee 
teollisuuden palveluksessa. · Siinä määrin 
huomattava se on, kun katselee tätä tulli
tariffia, että esimerkiksi rajasuutarilla on 
kahden markan tullisuoja, kun hän pistää 

24 
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kengät, joissa: on pä:älliset na:hkasta ja puusta 
pohjat. Näin pitkälle voi teollisuuden suo
jelu mennä. 

Täällä päämirnisteri myöskin mainitsi siitä, 
että meillä on lähdetty kansantalouttamme 
omavaraistuttama-an niissäkin tapauksissa, 
JOissa ei ole kansantaloudellisia edelly
tyksiä. Minä jättäisin vastattavaksi, onko 
sillä tuotantomuodolla tässä maassa ta
loudellisia edellytyksiä, joka vain suojelus
tullien turrvin voi pysyä pystyssä Y Siis mo
nella teollisuudenhaarana ei ole kansanta
loudellisia edellytyksiä. Mutta ei kukaan 
V'Oine väittää, ettei meillä ole kansantaloudel
lista edellytystä meidän maanviljelyksel
lemme kaikkine eri tuotannonhaaroineen. 
Ei suinkaan· se v<>i olla mitään kielteistä tu
losta, jos meillä esimerkiksi tämän pienen 
viljatullin suojassa on saatu kohoamaan vil
jamäärän tulos siihen, että kun vuosien 1911 
--13 aikana tuonti ulkomailta teki henkilöä 
kohti 161 kiloa, se on voitu sUipistaa siihen, 
että se vuosina 1924-26 on vain 116 kiloa 
henkilöä kohti, vaikka väkiluku meillä on li
sääntynyt. Tästä on säästöä jäänyt vaJ
tiolle, wisin sanoen, siinä että rahat eivät ole 
viljanostossa siirtyneet ulkomaille. Siinä on 
jäänyt säästöä 407,200,000 markkaa. ViJja
kiloissa tämä määrä tekee meillä verrattuna 
1911-13 . ja vuosien 1924-26 välillä 
527,138,000 kiloa. Tässä on huomautettu jo 
aikaisemmin, että se on keskikokoisten tilain 
väestö, pienviljelijäväestö etupäässä, joka 
viljaa vHjelee, ja se pitää tilaston mukaan 
paikkansa. Eikö tällä! ole mitään merkitystä 
kansantaloude!l';a, että meillä saadaan kohoa
maan vhlja.nvHjelys, niinkuin pääministeri 
minun käsittääkseni tarkoitti sanoa? Eikö 
sä!ästö, josta saadaan 407 miljoonaa rahassa, 
merkitse mitään? ViljaTINiljelyksessä käyte
tään 50 % työväestöstä. Eikö merkitse siis 
mitään se, josta jää noin 200 miljoonaa maa
taloustyöväestön paikoiksi? Sanotaan, että 
on 20,000 maataloustyömiestä, .joka saa 
tästä työtä. Mihinkä pannaan meillä se 
työväestö, joka elää maanviljelystyöstä, 
jos se vapautuu suurimmalta osalta 
siitä.? Kommunistien kannalta minä sen val
lan hyvin ymmärrän, jos ne vapautuvat, 
sillä silloinhan ne joutuvat tielle, jossa heil
le !psykologisesti kehittyy tilanne, missä 
kommuni$tien agitatsioni erinomaisen hyvin 
vai1tuttaa. Niillehän voi silloin puhua isän
tn!W\ttO!Dluud~, niillehän voi puhua tälnän 
yhteiskunnan kaatanrisesta, ja se uppoaa 

-------------------------
niinkuin sieneen. Mutta että sosialidemo
kraati:t) joiden minä en nyt jaksaisi uSkoa 
pyrkiväm. tämän kurjistamis-, kärjistämis
tien kautta siihen, että maaseutu vähitellen 
siirtyy näihin liikekeskuksiin jonottamaan 
työtä, etsimään leipiiä, ei omasta pellostansa, 
mutta täällä liike!keskuksissa, - että he val
mistavat kommunistiselle agita.tsionille sil
loin tietä, doka. näissä vaaleissa jo osoitti, 
että sosialidemokraatit menettivät vaa
lin asiallisesti ja kommunistit saivat 2 lisää 
eduskuntaan, sitä minä en käsitä. Se 
oli kehityksen kulku, joka oli valmis
tanut tämän tien. ~Sen oli muodosta
nut taloudellisen elämän kehitys. Mei
dän täytyy tästä va.pautua. Meidän täytyy 
silloin tulla ajattelemaan, että niiden, joill~ 
tämän maan tulevaisuus on rakas, niiden, 
joilla on isänmaaJlisuut·ta, niiden täytyy 
muistaa, että taloudellisen eläinän lait ovat 
ne, jotka määrää:vät meillä myöskin ihmi
sen kehityksen, kuuluuko se isänmaattorniin 
kommunisteihin vai kuuluuko se isänmaal
lisiin kansalaisiin. 

Kun me olemme puolustaneet viljatulleja, 
me olemme samalla huomauttaneet siitä, että 
tämä on vakavan ajan tullen kansakunnan 
elämässä välttämätön, sillä meidän täy
tyy muistaa, että yksi hetki kansa
kunnan el'ämässä, yksi vuosi, voi olla 
myöskin kansakunnan kuolema. Meidän täy
tyy muistaa, että sillä 'hetkellä, jolloin meillä 
rajat sulkeutuvat ullkomaille, sUlä hetkellä 
me olemme tjJ.anteen edessä, jolloin nälkä on 
täällä kautta maan ahdistamassa. Ju
hani Aili.o lausui kerran kirjoituksessaan 
nä·lkäaikana, että nälkä on bolshevismi. Ja 
sitä se on. Meidän täytyy muistaa, että 
tämmöisiä tilanteita varten kansakunnan 
täytyy nähdä etemmäksi kuin mitä sen 
silmäin edessä tällä kertaa on, ja se v.oitto, 
mitä hän tällä kertaa voi itsellensä hankkia. 

MeilliäJ voidarun niitä syrjäisiä seutuja, joi
den auttamisesta on puhuttu, vapauttaa tul
lin rasituksien kantamisesta. Thtykää maa
laisliiton esitykseen, joka tulee nyt esille 
lällitulevaisuude.ssa tämän eduskunnan aika
na,, yhtykiili siihen:, että näille syrjäseuduille 
saadaan vapautus näissä rahdeissa. Sillä 
voidaan tämä 50 peruniä kilolta, päälle, jopa 
enoem:mänJcin ·auttaa syrjäistä seutua, mutta 
samalla pitää tässä maassa vireillä viljanvil· 
jelystä, ei niin, kuin sosialidemokraattisen 
hallituksen •pyrkimyksenä nyt on, kun 
se poisti tullin viljanviljelykseltä. Mutta 
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-mitä tuli tilalle? Rautatierahdin koroittami
nen 20 % :lla, joka syrjäisille seuduille tie
tää enemmän kuin 50 p. viljakilolle, ei ole 
oikea tile. Miten äärettömän heikosti pei
tetty, miten äärettömän pikkumaisesti on 
.Yritetty tarkoitusperä peittää. Paraneeko 
:asia siitä, että joku saa vapaan viljan ilman 
tullia, kun hän samalla välillisenä verotuk
sena tariffien koroituiksen kautta saa maksaa 
-enemmän kuin tämän 50 penniä? Tällä ta
valla ei ole siis mitään vakavaa pyrkimystä 
:siihen, mitä meillä vaalitaistelussa on pu
huttu, niinkuin se on ollut pitkin matkaa 
niilllä vuosina, mitä minä olen mukana ollut 
täällä. Meillä täytyy pyrkiä enMn kaij\:kea 
siiihen että Suomen maatalousväestön työ 
tässä ~massa ar:vioidaan samaan mittaan kuin 
teollisuudessa, että sen työ ,punnitaan sa
malla tavalla, maataloustyömiehen työ ar
vioidawn samaan mittaan kuin teollisuustyö
miehen työ. Sillä selväähän on, jos maata
lous voi huonosti, illiin maatalouden palve
luksessa työskentelevä työväe,stö., sen heikoin 
-osa, ensimmäisenä siitä kärsii. Selvää myös
kin on, että jos teollisuus voi hyvin, niin 
siltä voidaa.n saada hyviä palkkoja tedlli
:suustyöväestölle. Siksipä minä ymmärrän 
kyllJä sosialidemokraatteja, joiden täytyy 
nimenoma<an kulkea teollisuustyöväestön ta
lutusnuorassa samoin kuin kommunistien. 
Niiden täytyy tehdä palveluksia teollisuus
työväestölle, saada niille helppo ruoka, hyvä 
pallkka ja tällä keiruoin auttaa teollisuustyön
antajaa' myöskin hankkimaan hyvä voitto. 
Tässä yhteistyössä saa pienviljelidä, saa Suo
men maataloustyömies, saa suomalainen ta
lonpoika niellä katkerat pillerit. Hänen 
pöytänsä ei ole silloin kuikikuroillaan kuten 
teollisuustyömiehen ja -työnantajan. Se on 
paljon kepeämmin lastattu kuin täällä liike
Keskuksissa. Ja tämä esitys, jo'ka meillä 
tässä on, tätä liikuttelematta, muutteJematta 
voidaarn saada aika./m juuri se, että meillä 
.on vaikeaa, teillä helppoa. 

Maatalousministeri M. Pekkala: Selvi
tellessään budjetin laadinnassa noudatettuja 
periaatteita esitti valtiovarainministeri jou
kon ti,lastollisia numeroita, jotka va.st-aan
san(}mattomasti osoittavat, että tullirasitus 
on Suomessa ollut kohtuuttoman raskas jo 
kauan aikaa ja että kehitys on tässä kohdin 
viime aikoina kulkenut nopeasti pahenevaan 
'S"I].Untaan. Näin myönnettiin myös eräiden 
porvarillistenkin edustajain taholta olevan 

asianlaidan, joskin na.ma katsoivat paran
nuksen olevan toteutettavissa vain asteit
tain. Pääministeri on tänään käyttämäs
sään puheenvuorossa edelleen vakuuttavasti 
valaissut asiaa ja osoittanut tullirasituksen 
huojennuksen välttämättömäksi . 

Tullirasituksen huojentamistoimenpitei
siin ryhdyttäessä kiintyy huomio lähinnä 
viljatulleihin, joihin nähden hallitus on esit
tänyt melkoisia muutoksia. On itsestään 
selvää, että sellaisen tullin säilyttämiseen 
kuin viljatulli on, täytyisi olla erittäin pai
navat syyt. Missä määrin tällaisia syitä 
on, siitä käyvät mielipiteet ristiin, minkä 
vuoksi on lähemmin tarkastettava niitä nä
kökohtia, joita puolin ja toisin on tässä 
asiassa jo esitetty. 

Vil.iatullin kannattajien taholta on sa
nottujen tullien puolesta m.m. esiintuotu, 
että koska kotimainen viljatuotanto on 
osoittautunut taantuvan ja koska omavarai
suuteen pääseminen sillä alalla olisi kan
santaloudelliselta ja maan puolustuksen 
kannalta toivottavaa, viljan kasvattamista 
olisi ~distettävä suojaamaHa sitä ulkomai
den kilpailulta tullilla. Tämän kautta pääs
täisiin tullin kannattajien mielestä riippu
mattomihi ulkomaista, saatettaisiin maan
viljelys monipuolisemmaksi ja tuloksiltaan 
val'memmaksi, maatalouden tarjoama työ
ansio suuremmaksi, kauppatasaus edulli
semmaksi sekä voitaisiin tuottaa pienem
mällä peltoalalla kansan ravitsemiseksi tar
vittavia elintarpeita, kuin jos maatalous no
jautuisi enemmän karjatalouteen. Edelleen 
on viljatullien katsottu vaikuttavan ehkäi
sevästi siirtolaisuuteen ja ec1istävästi uudis
asutustoimintaan, muista vähäpätöisem
mistä näkökohdista puhumatta. 

Kotimainen leipäviljatuotanto, joka noin 
50 vuotta sitten paraimpina viljavuosina 
pystyi tyydyttämään koko leipävil.iakulu
tuksen, on senjälkeen kieltämättä taantu
mistaan taantunut pitkän aikaa ei ainoas
taan suhteellisesti vaan absoluuttisestikin. 
Niinpä oli vehnä-, ruis- ja ohrasato vuosina 
1871-75 keskimäärin 432.a miljoonaa ki
loa vuodessa, vuosina 1901-05 enää 378.7 
miljoonaa kiloa ja vuosina 1911-15 kes
kimäärin 374.4 miljoona;a: kiloa vuodessa. 
Sotavuosia lukuunottamatta on lei.pä
viljasato sittemmin osoittanut nouaun 
merkkejä, ollen jo vuosina 1921-25 
keskimäärin 433.4 mi>ljoonaa kiloa vuo
dessa mutta asukasta kohti laskettuna 
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varin 118 kiloa, vastaavan luvun viisi
vuotiskautena 1871-75 ollessa 231 kiloa 
ja vuosina 1906-10 110 kiloa. Viime vuo
sina on leipäviljatuotanto siis osoittautunut 
kasvavan suhteellisestikin. Tilastollisen 
päätoimiston taholta on kuitenkin huomau
tettu, että sadon lisääntymistä osoittavat 
numerot eivät vuodesta 1920 täysin vastaa 
todellisuutta. Toimiston ilmoituksen mu
kaan on näet varma, että satonumerot en
nen vuotta 1920 ovat olleet liian pienet. Mi
ten tämän asianlaidan kanssa lieneekin, 
niin näyttäisi kuitenkin sadon määrässä ta
pahtuneen nousua. Onko se riippunut pel
toalan lisäyksestä uudisraivausten ja uusien 
tilojen perustamisen johdosta vaiko muista 
syistä, on tosin vaikeaa saatavissa olevan 
tilast<m perusteella varmasti päätellä, mutta 
siihen nähden, että leipäviljalla, s.o. veh
nällä, rukiilla ja ohralla vuonna 1920 oli 
virallisen tilaston mukaan yhteensä 357.657 
ha peltoa ja vuonna 1925 melkein saman 
verran eli 359.483 ha, koko peltoalalisäyk
sen samana aikana ollessa 117.367 ha, tun
tuisi tuotannon lisääntyminen johtuneen 
parantuneesta ja voimaperäisemmästä vil
jelysta·vasta, mihinkä viittaa sekin seikka, 
että vehnän, rukiin ja ohran sato oli viisi
vuotiskautena 1906-1910 keskimäärin 
vuotta kohti pienempi kuin viisivuotiskau
tena 1921-1925. Jos kohta niin lyhyen 
ajan kuluessa, minkä viljatullit ovat olleet 
voimassa, tullien vaikutus ei vielä selvästi 
voisikaan näkyä, niin täytyisi kuitenkin vil
jelyksen edistyvä suunta jo ilmetä myös ti
lastossa. Mutta näin ei ole asianlaita. 
Päinvastoin osoittaa tilasto selvästi, että 
vehnällä, rukiilla ja ohralla olevan pellon 
suhteellinen osuus koko peltoalasta on vä
hentynyt, kun sitävastoin rehnkasvien ja 
etupäässä eläimillä syötettävän kauran 
osuus on lisääntynyt. Niinpä oli veh
nällä, rukiilla ja ohralla vuonna 1920 17 .s 
% koko peltoalasta sekä kauralla ja heinä
kasveilla 61.3 %, vastaavien prosenttiluku
jen vuonna 1925 ollessa 16.8 ja 66.8 %· Täl. 
lainen kehitys on ilmeinen seuraus niistä 
luontaisista edellytyksistä, j(oita karjatalou
teen perustuvalla maatalouden tuotanto
summalla maassamme on. 

Yksi viljatullien puolustajien kaikkein 
tärkeimmistä väitteistä, viljan viljelykgen 
lisääntyminen tullien j{lhclosta, ei siis saa 
lainkaan tukea virallisesta tilastosta. Mutta 
'Onhan sadon määrä j.oka tapauksessa kasva
nut viljatullien vaikutuksesta sanottaneen 

ehkä. Sadon kasvu ei kuitenkaan nähtä
västi ole viljatullien seuraus. On kuitenkin 
huomattava, ettei sadon lisäys vuosina 1921 
-1925, jolloin viljatulli on ollut vaikutta
massa, ole ollut sanottava, joskin sato vuo
teen 1910 verrattuna on noussut riippuell'. 
tilastollisen päätoimiston ilmoituksen mu-
kaan erilaisista sadon arvioimistavoista,. 
jotka aikaisemmin johtivat liian alhaiseen 
tulokseen. Mutta kun sato vuonna1 192& 
joka tapauksessa on ollut suurempi kuin 
vuonna 1920 ja kun satokeskiluvut, joissa 
vuosittaisten säävaihteluiden vaikutus eli
minoituu pois, osoittavat samaa, täytyy sa
don 1-:asvuun olla joku syy. Ja se on ilmei
sesti maataloutemme tuotantosuunnan k~
hittymisessä yhä enemmän karjatalousval
taiseksi, jonka johdosta viljanviljelys on: 
voimaperäistyn.yt. Tämähän on ilmiö, joka: 
Tanskassa on havaittu jo aikaisemmin, ja 
joka osoittaa, että sitä tietä päästään vil
janviljelY'ksessäkin ,pikemmin oanavaraisuus-. 
talouteen kuin yrittämällä keinotekoisesti 
viljatullien avulla laajentaa viljanviljelys
tämme. 

Toiselta puolen on huomattava, että vil
jan maahantuonti on viime aikoina vähen
tynyt. Kun rukiin, vehnän ja ohran tuonti 
5-vuotiskautena 1911-1915 oli keskimäärin 
vuodessa 413.2 miljoonaa kiloa, oli se 
viisivuotiskautena 1921_,1005 vain 289.7 
miljoonaa kiloa huolimatta siitä, että väki
luku vuodesta 1915 vuoteen 1925 oli kasva
nut 200,000 hengellä. Tällainen tuonnin 
vähennys, joka rahassa vuoden 1925 kulta
markoiksi muutettuna merkitsee useita sa
toja miljoonia markkoja, vaikuttaa tietenkin 
edullisesti kauppatasaukseen. Mutta tämä 
vähennys ei näytä olevan viljatullin seu
raus, vaan johtuu pääasiassa vähentyneestä 
viljankulutuksesta, johon Sotavuosina saa
vutettu tottumus varnnaankin on suurelta: 
osalta ollut vaikuttamassa. Virallisen tilas
ton mukaan kulutettiin nimittäin viljaa vii
sivuotiskautena 1911-1915 keskimäärin 
175 kg. henkilöä kohti ja. vuosina 1921 
-1925 keskimäärin vain 117 kg. 

Lisäämällä viljanviljelystä voitaisiin 
epäilemättä, kuten viljatullien puoltajat 
huomauttavatkin, valmistaa työväestölle 
enemmän työansioita koska viljan tuotan
nossa kuluu noin 3 kertaa niin paljon ih
mistyötä kuin esim. heinän tuotannossa_ 
Mutta tämä tekijä on työmarkkinoilla niin 
vähämnerkityksellinen, ettei se mitenkään 
edellytä viljatullien olemassaoloa, jota 
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p~itsi anaanviljelys voidaan muutenkin 
es1m. juurikasviviljelystä lisäämällä saat
taa työintensiivisemmäksi. Yhtä vähän 
voidaan viljatullien yhteydessä puhua 
maanviljelyksen monipuolisemmaksi ja tu
loksiltaan varmemmaksi saattamisesta, 
koska tämä päämäärä saavutetaan epäile
mättä muutenkin kuin viljanviljelystä lisää
mällä. Puhe suuremmasta ihmisruoaksi 
kelpaavien ravintoaineiden tuottamiseksi 
tarpeellisesta peltoalasta, jos maataloustuo
tantoa kehitetään enemmän karjatalouteen 
nojaavaksi, tuntuu niinikään varsin hae
tulta syyitä viljatulleja puolustettaessa. 
Viljatullien vaikutusta siirtolaisuuteen on 
'Elpäilemättä suuresti liioiteltu, sillä syyt 
mainittuun ilmiöön ovat toki paljon syvem
mällä ja aikaisemmin onkin eduskunnassa 
tullitariffeja käsiteltäessä sitovasti osoitettu, 
etteivät viljatullit voi siirtolaisuutta estää. 
Ei myöskään ole lainkaan todennäköistä, 
että ne uudisasutustoimintaan vaikuttaisi
vat edistävästi, sillä sen kauttahan muodos
tuu vain pientiloja, jotka eivät missä'än ta
pauksessa tuota viljaa myytäväksi. Päin
vastoin saattavat ne vaikuttaa uudisasu
tukseen ehkäisevästi, koska ne ovat omiaan 
koroittamaan maan hintaa ja siten vaikeut
tamaan asutustilojen hankintaa. 

Miten viljatulli sitten vaikuttaa erilais
ten väestökerrosten talouteen? On itsestään 
selvää, että sellaiselle maanviljelijälle, joka 
viljaa myy, on viljatulleista hyötyä, kun 
sitävastoin viljaa ainoastaan omiksi tarpeik
seen tuottavalle maanviljelijälle niillä ei ole 
merkitystä ja varsinaiselle kuluttajalle on 
niistä selvästi vahinkoa.. Vastaako vilja
tulli kansantaloudellisesti ja yhteiskunnalli
sesti tarkoitustaan, riippuu senvuoksi osal
taan myöskin siitä, miten suurille kansalais
piireille siitä on suoranaista hyötyä. 

Viimeisen vuodelta 1920 olevan tilaston 
mukaan oli pienviljelmillä s. o. viljelmillä, 
joilla on peltoa alle 10 ha, Suomen koko 
pelto-alasta 681,195 ha eli 33.7 %· Siitä 
laskettiin v. 1924 olleen leipäviljalla, s.o. 
rukiilla, ohralla ja vehnällä 172,417 ha eli 
48.s % koko leipävilja-alasta. Pienviljel
mien osuus koko leipäviljan sadosta oli sa
mojen laskelma-arvioiden mukaan 208,4 
milj. kg. eli 4 7.7 % koko sadosta. Kun 
pientiloilla asuvan väestön lukumäärä on 
arvioitu olevan 1,071,026 henkeä, tarvitsevat 
nämä talondessaan kaiken mainitun vilja
määrän, joten siitä ei riitä myytäväksi. 

Erään toisen seikkaperäisen laskelman mu
kaan joutuu 5 peltohehtaarin viljelystila 
aina ostamaan syömäviljaa, jos tilalla on 
5-6 henkinen perhe, ja tiloilla, joilla on 
10 ha peltoa, on useimmiten niilläkin syö
mäviljaa ostettava, puhumattakaan siitä, että 
mahdollinen ylijäämä hyvin tarvitaan koti
eläimille. Voitanee näin ollen jotensakin 
suurella varmuudella väittää, että pienvil
jelijät, s. o. 34.5 % koko väestöstämme ja 
noin 53 % 'lllaatalousväestöstämme eivät 
hyödy, vaan päinvastoin kärsivät viljatul
leista vahinkoa. Sitten v. 1920 on kehitys 
edelleen kulkenut siihen suuntaan, että 
pienviljelys on kasvanut suurviljelyksen 
kustannuksella, joten maaseutuväestös
tämme on tällä hetkellä suurempikin pro
sentti kuin edellä mainitsin viljatullista va
hinkoa kärsiviä. Ilman muuta on selvää, 
että varsinaiselle kuluttajaväestölle s.o. teol
lisuus-, kauppa- ja muulle sellaiselle väes
tölle, joka muodostaa yhteensä noin 3.5 % 
koko väestöstä, ei ole viljatulleista hyötyä, 
vaan päinvastoin kallistavat ne heidän 
elinkustannuksiaan. Jokaisesta vilja- tai 
jauhokilosta, minkä he ostavat, he saavat 
ma.ksrua. tullin edellyttämän korkeamman 
hinnan. Se on menoerä, joka tuntuu ras
kaasti sellaisen ruokakunnan taloudessa, 
jonka tulot riittävät vain kaikkein välttä- ' 
mättömimpåän. Kun leipälinenoissa ei voida 
säästää, täytyy sellwisen työläisperheen su
pistaa muita, monasti hyvinkin välttämättö
miä menojaan. 

Kun v1ljatullista siis kärsivät mooseudun 
pienviljelijät, m.ökkiläiset, koko palkkatyö
läis- ja muu kuluttajaväestö, s. o. noin 9/10 
koko väestöstämme, jää niistä todella hyö
tyvä kansanosa varsin pieneksi. Onkin ar
vwitu, että ai'l.loastaan noin 115,000 keskiko
koista ja suurviljelijää hyötyy viljatulleista 
ja tuntuvimman tulon niistä saavat vain ne 
matanviljeli:jät, joilla on enemmän kuin 100 
ha peltoa ja joita maassamme on vajaa 1,000 
henkeä. Kansan valtavan enemmistön va
pauttaminen maksamasta veroa leivästään 
noille viljelijöille ja valtiolle on näin ollen 
katsottava yhteiskunnallisesti olevan täysin 
paikallaan sitäkin su.ure'lllmalla syyllä, kun 
valtava osa kuluttajis·ta on vähävaraisia, 
joitten palkkatulot eivät tällaista verotusta 
kestä. 

Sen lisäksi, mitä edellä on viljatullien 
haittoina esitetty, void81all vielä mainita, että 
viljatuJ.li on onhl.aan aik.aansa&maa;n rau'hat-
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tomuutta työoloissa sekä vähentämään teol
lisuuden, meidän luontaisen elinkeinomme 
kilpailukykyä. Sen johdosta kasvaa myös 
osalta.an köyhäinhoitorasitUs kunnissa ja sii
tä vuorostaan johtuu kunnallisverojen nou
su, muita sen haittoja mainitsematta. Kun 
viljatulli kaiken lisäksi on vero, jolla rasi
tetaan ainoastaan kuluttajavä.estöä, on sitä 
pidettävä kohtuuttomaTI'll!, epäterveenä vero
tusmuotona, ja merkille onkin pantava, että 
m. m. sellaiset etevät kansamtaloustieteili
jämme kuin professorit Kilpi ja Gebhard 
ovat siihen nähden epäilyksittä asettuneet 
kielteiselle kannalle. 

TwrkMtelipa siis tätä viljatullikysymystä 
miltä puolelta tahansa, niin ei voi päästä 
muuhun lopputulokseen, kuin että arvoste
lun kestäviä syitä sanottujen tullien asetta
miseen ei aikanaan ole dllut, minkä viljåtul
leista saatu, vaikkapa lyhytaik·ainenkin !ko
kemus on me•llko selvästi todistanut. Ne muu
tosehdotukset, joita hallitus tässä kohden on 
esittänyt, ovat senvuoksi .täysin asianmukai
set. Ei myöskään ole näyttänyt olevam mi
tään syytä ehdottaa kyseessäolevaa muutasta 
toimeenpantavaksi toisin 'kuin on esitetty, 
koSka muutos ei voine aiheuttaa ma'!ln talous
elämässä vakavia häiriöitä, sillä viljatullis
tahän hyötyy vain pieni suurviljelijäryhmä 
j.a niiden finanss1poliittinen vaikutusk:in on 
ehdotettu korvattavaksi muilla toimenpi1eil
lä. {Ed. Vesterinen: Rautatierahdit!) 

En voi olla lopuksi tässä koskettelemrutta 
kysymystä erinäisten maataloustarvikkeiden 
tUllien poistamisesta, josta varsinkin maa
laisliittolaisten taholta on huomwutettu. 
Mielestäni on oudoksuttavaa, että maalais
liittolaiset nyt tästä huomauttavat, sillä hei
dän taholtaanhan on vielä niinkin äskettäin 
kuin vuoden 1924 valtiopäivinä vastustettu 
sanottuun päJämäärään tähtäävää ehdotusta. 
Mainituilla valtiopäivillä ehdotti nimittäin 
ed. Harvala, että maanviljelyskoneitll! ja 
-laitteita sekä meijerikoneita ja -laitteita 
koskevat nimikkeet määrättäisiin tulliva
paiksi. Tätä ehdotusta kannattivat edus
taJjat Paasonen ja Helo. Maalaisliiton 
edustaja Niukkanen asettui tätä ehdo
tusta vastustamaan lausuen m. m.: ,,että 
meidän maassamme teollisuus eräiden 
maanviljelyskoneiden valmistuksessa on 
verrattain pitkälle kehittynyttä ja koska 
meikäläinen rautateollisuus ei kykene il
man suojelusta kilpailemaan ulkolaisen 
vastaavan teollisuuden kanssa, niin ei 

sentähden ole syytä mennä siihen, mitä va
semmiston twholta on ehdotettu, nim. että 
tullisuoja maanviljelyskoneilta 'k:okonoaan. 
poistettaJ.siin ". (Vasemmalta: Kuulk·aå !) 
Ed. Niukkanen ~hdottikin, että ,jos maa
hantuoja voi .näyttää toteen, että nimikkei;. 
siin 6·53-655 eli juuri mainittuja tarvik;. 
keita koskeviin nimikkeisiin luettavia konei
ta tehdasmaisesti ei valmisteta omassa maas
sa, ovat ne tullivapaat" .. Tämä ehdotus tuli 
m. m. maaJlaisliiton äänillä hyvälksytyksi ja 
sen mukaiset ovat kyseessäolevat nimikkeet 
nyt ehdotetussa tu:1litariffissa. MaalaiSliit
tolaisilla ei siis pitäisi ainakaan tässä asiassa 
olla arvostelun sij•oo. 

Mitä viimein tulee pienemmän puutavaran 
vientitullin koroittamiseen, niin on se epäi
lemättä ohlut paå'kalloon. Jokainenhan tie
tää, että mwaSita!.mme viedään paljon pientä 
puutavaraa puolijalostetussa ti'lassa, vieläpi 
siinä määrin, että kaikkien asiamtuntijoideu 
piirissä on heräilillyt vakavaa huolestumista 
es~melikiksi pa,peripuun loppumisesta. On 
kieltämättä kansantaloudellisesti täysin oi
keutettua koettaa pyrkiä siihen, että salliOttu 
puutavara jalostettaisiin kotima;assa mahdol
lisimm!llll pitkälle. Se on lopulta niiden met
sänomistajien'kin etu, jotka tuollaista puu· 
tavaraa myyvät. Se tullinkoroitus, joka kä
silläoleva.ssa tuLlitariffiehdotuksessa on mai
nituUe puutavaralle ehdotettu, on kuitenkin 
niin pieni, ettei se voi estää sitä maasta vie
mästä. Senvuoksi katsovatkin metsänhoito
miehet yleisesti, ettei puheenaolevanlaisella 
tullinkoroituksella vaikeuteta järkiperäistä 
metsänhoitoa, si'ksi pi>eni tuJli on. Puhe sii
tä, että tällä rasitetaan pienviljelijöitä, on 
aiv!llll tuulesta temmattu, sillä eiväthän nämä. 
pienviljelijät yleensä myy metsää, heillähän 
metsä riittää tuskin tyydyttämään kotitarve
puun trurpeen. 

Voin lopettaa siihen toivomukseen, että 
tämä hallituksen esitys saisi eduskunnan hy
vw'ksymisen. 

Puihe:mies K ·a ll i o asettuu paikalleen. 

Ed, P e n n a n en: Hallituksen esitystä 
ensi vuoden tulo- ja menoarvioksi edus
kunnan viime istunnossa käsiteltäessä lau
sui herra valtiovarainministeri Ryömä, 
että mainittu budjettiesitys ,kyennee amta
maan kuvan siitä, mihin suuntaan ja millä 
tavalla sosialidemokraattinen hallitus, 
jonka hän lausuntonsa alussa ilmoitti ole
van sosialidemokraattisen työväenhalli-



tuksen, millä tavalla tämä hallitus maan 
rtmtniillista ja henkistä työtä tekevän 
väestön, s. o. kansan enemmistön etujen 
mukaisesti pyrkii tasavallan talousarviota 
yhtä hyvin tuloihin kuin menoihinkin näh
den kokoonpanetnaam''. Kun nyt katselee 
tätä esillä oleva•a, tuLopuolta koskevaa hal
lituksen esitystä tullien kantamisesta ensi 
vuoden aikana, niin on myönnettävä, että 
kyllähän se herra ministerin mainitsema 
kuva on kutakuinkin selvä ja tätä kuvaa 
ovat nyt tässä istunnossa herra pääminis
teri ja myös herra maatalousministeri 
koko lailla hyvin kirkastaneet. Viimei
sessä kappaleessa hallituksen esityksessä, 
joka on 3 sivulla ja jossa varsinaisesti kos
keteliaan esityksen sisältöön, sanotaan, 
että nykyinen yleisiä ja välttämättömiä 
elintarpeita ja muita kulutustarvikkeita 
koskeva tulliverotus on aivan kohtuuton. 
Tämä väite on muodostunut melkein kuin 
iskulauseeksi visscissä piireissä, ja halli
tuksen esitys perustuu tämän väitteen no
jaan. Alussa kyllä on tässä esityksessä 
mielestäni verrattain viatonta, nimittäin 
se, mitä haJ!Jitus ehdottaa tä:htiin nähden tul
litariffissa. Hallitushan ehdottaa koko jou
kon nykyisi[)l olevia tähtiä poistettavaksi. 
Minulle ainrukin jää va;an epäselväksi, henki
senikö vai ruumiillisen työn tekijöitä halli
tus on pitänyt silmällä ehdottaessaan näitä 
tähtipoisWja. Niinpä siellä on muun muas
sa ehdotettu poistettavaksi täihdet erinäisiltä 
nim~ei'ltä, joih1n sisältyy muun muassa 
seuraavaa: Han:ket 'ja muunlaiset linnut, 
ede1leen siiiUil, niin myös pelikortit, viuhkrut, 
kiiltonahka ja kullatut ja hopeoidut :napit. 
Kuten sanoin., närrnä nyt ovat itsessään tä,. 
män esityksen viattomimpia puolia enkä nii
hin sen enempää ta:hdo tarttua. Mutta 
yleensähän tähti,järjesteilmää on pidetty tar
peellisena myöSkin kauppapoliittiselta kan
nalta, kauppasopimusten takia, ja minun 
niLhdäikseni tuo haHitu!kselle myönnettävä 
oikeus koroittaa erinäisille, niinkuin tässä 
on kysymys, ylellisyystava:rorlle tulliveroa, 
on vallan kOhtuullinen. Minä kyllä olen 
varma siitä, että nykyinen h®llitus, joka vie
roo välHlisiä; veroja, ei tulisi täJhtiä käyttä
mä:än. Mutta minä! suositan kumminkin val
tiovarainva~iolkunnaUe, että se koreasti pi
täisi täbdet sum1'11illeen siinä, missä ne ny
kyisilläänkin ovat. 

Minä palaan sitten takaisin siihen, mitä 
hallitus lausuu nykyisten välillisten verojen, 
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varsinkin eJ.irutl!lrpeita ja kulutustarvikkeita 
k~evien tu1liverojen kohtuuttomuudoota. 
Mikäli mainittu väi:te nojaa n. s. vapaakaup
pru-aatteeseen, se voidaan tässä yhteydessä 
sivuuttaa jo siitäkin syystä, että hallitus 
tätä! väitettä ei perusteluissaan mainitse, ja 
lieneehän itsestään selvää, että niin kauan 
kuin ne ma·at, joiden kanssa me olemme 
kauppavaihdossa, katsovat asiakseen suojella 
itseään tullimuureilla, meillä ei ole mahdol
lisuuttaikaan luopua tullisuojasta. Se olisi 
samaa kuin riisuutua aseista silloin kun 
muuallakin siitä kyllä puhutaan, mutta itse 
asiassa ollaan Mmpaisiin asti aseistettuja. 

Jos edelleen ilman muuta vain verrataan 
toisiinsa välillisten ja välittömien verojen 
keskinäistä suhdetta, niin mainitsema:ni hal
lituksen perustelu näyttää vakuuttavalta. 
Siinä on kumminkin jätetty, .san<>isinko, ko
konaan ot.ta:matta huomioon tai sivuutettu 
se tosiasia, että väJ.illinenkin verorasitus, 
vielä enemmän kuin välitön, suurelta osalta 
vyöryt-etä;än ja taloudellisten 1akien painosta 
pakootalkin vyöryy maksajiJta muille. Elin
ja !kulutustarpeiden hinnat, myöskin tullin 
osalta, vyöryvät näin o1len toisten eikä alku
peräisten suorittajain maksettaviksi. Myös
kin trul<>udeJliset 'lait ainakin suurelta osalta 
ja pääpiirteissään pitäivät ·työstä saatavan 
palkan ja: elinkustannusten hinnan !lruta
kuinikin trusapainossa. Tämä on niin. joka
päivä;isen elämän toteaana asia, että sitä 
lienee turha panna kiistaankaan, ja tämän 
tosiasian perug\eella on saoottava, että halli
tus tässiiJkin esityksessä lievimmin sanoen 
v·ahvasti liioittelee elin- cta kulutustarvikkei
den tulliverotuksesta johtuvaa kohtuutto
muutta. 

Jos nyt kuitenkin vastoin sitä, mitä olen 
täi'Jsä huomauttanut, uskoisi mainitunlaista 
väitettä aivan sellaii'!e!llaian~ niin maatalou
den kannalta hallitUJksen -esitystä arvost.el
lessa on sanottava, että hallitus, ehdottaes
saoo korjlilttavaksi väittämliiänsä kohtuutto
muutta tulliverotuksessa, itse on mennyt il
meiseen kohtuuttomuuteen, tahtoesaaan rii
sua maataloudelta !käytännöllisesti katsoen 
mellkein kaiken tullisuojan ja jättäen maa
tal<>utta rasittavat j81 yl-eensä teollisuutta 
suojaavat tullit muutamaa 'POikkeusta lu
kuunottamatta jotakuinkin koskemattomiksi. 
Tähänastihan on pyritty solidaarisuuteen 
tullisuojan antartnisessa maan tuotannolle ja 
koetettu mahdollisuutta myöten katsoa maan 
eri tuotantoaloja kokonaisuudessaan. Nyt 
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hallitus esittää tästä jyrkkää poikkeusta 
moo:mme p.ä:ä-elinkeinon kustannuksella. 
Tätä asiaa on koetettu kaunistella niin, että 
esim. viljatulli, josta tiiällä nyt on eniten 
puhuttu, ei muka olekaan varsirucinen suoje
lustulli', vaan sillä on muut, etupäässä fi
nanssipoliitti.set syyt. Tätä väitettä on koko 
laill81 runsaasti todisteltu numeroiHa. Minä 
tässä koetan väJttää numeroita n;i.in paljon 
kuin se on mahdollista, mutta huomautan 
vaan siitä, että me, .käytälllliÖilliset maanvil
jelijät, yleensä emme kiellä numeroiden 
merkitystä, mutta me olemme nähneet, 
että niitä käytetään ja niitä voidaan asetella 
moneHa tavalla, jopa ·aivan mielivaltai.sesti
kin. 

Tosiasia tässä paljon puhutussa viljakysy
myksessä on se, että omaJD. maan viljan·tuo
tanto numerotilastojenkin valossa on lisään
tynyt ja ulkoatuonti sen mukaan vähenty
nyt. Sitä ei voi m.aatailousminister~kään toi
seksi väittää. Eihän tässä ole ratkaisevana 
se., mitenkä iso pinta-aila on milloinkin vil
jalla, vaam ratkaisevana on se, mitenkä pal
j<m satoa korjataan. JoSk:a.aJD. kotimaisen 1 
viljan myyjäin luku ei ole vielä niin suuri 
kuin toivotaan, nliin yhä suurempi jouk'ko 
pienvil'jelijöitäkin tulee jo toimeen sentään 
omalla leipäviljaUa j.a osa ainaJkin keSki
kokoisista viljelijöistä suorittaa kotoisella 
vilj.aJtla myöskin ain&kin ooa.n työpalkkoja. 
Ja tähän kieltämättä pienviljelijöillekin 
suotui.saan tulokseen ei viljan suojatulli ole 
voiurut olla myötävaikuttama.tta, samalla 
kuin se edistii!ä maamme yleistä omavarais
taloutta, johon iliällä on jotakuinlkin kY'lmä
kiskoisesti tunnuttu erinäi.sellä taholla suh
tauduttavan. 

Viljatulleja on yleensä esitetty pienviljeli
jöille haitallisiksi, he kun mub yleensä jou
tuvat ost8Jilla.an leipäviljan. On kuitenkin 
tehtävä ero pienviljelijäin ja pienviljelijan 
välillä. On ensinnä!kin jätettävä luvusta 
pois kerrassaan ne pienviljelij.ät, joille tämä 
<m pelkkä koriste, mahdollisesti poliittinen 
koriste. Edelleen ei voi myöskään y'ksin
omaisina moonvi1jelijöinä käsitellä niitä 
maamme lulkuisien n. s. kä:äpiötilojen vil
jelijöitä, jotka eivät lähdekään siitä edelly
tyksestä, että he omasta maatil:lrnstaan saisi
vat leivän ja toimeentulon, vaan joitte'Il pää
asirullinen toimeentulo riippuu palkkatyöstä, 
ja he, kuten jo tässä viittasin, osaltaan 
vyöryttävät sitten ostamansa leipäivHjan 
tulliveron si:l!le, joka heille poa:lkan maksaa. 

Myöskin on tässä yhteydessä muistettava, 
että suuri osa varsinai.sialrin. pienviljelijöitä 
te'kee sentään, huomattavasti paljon sivu
a.nsiotöi.tä. Tämä asia olisi numeroillakin 
todistettavissa, mutta olen luvannut välttää 
numeroita. Varsinkin Itä-Suomessa käyvät 
pienviljelijät koko lailla paljon ansiotöissä 
hevosineen, tekevät n. s. metsärahtia.. Ja 
silloin v·arsinkin, kun ansiot ovat hyvät, 
käyttävät he hevosruokana hyvin · paijon 
ruffijwuhoja, jopa 6-7 kiloa jauhoja päi
vässä hevosta kohti, neuvottelevat vain, 
mitenkä juhta paraiten jaksaisi jauhoj-a 
syödäl; ja tämä kaikki siitä syystä, että ansio 
sitä myöten paranee, (kuin juhta jaksaa ve
tää suuremman kuorman. Nämä tietysti 
niin ollen joutuvat ostama.a<n myöskin ru:ista, 
vaikkakin kotoiseen leipäviljaan oman pel
lon kasvu riittäisi, mutta tämän hevosten 
ruokinta.an ja yleensä ·ansiotyössä kulutetun 
vilja!l1 hinnan aina:kin osaltaan maksaa työn
antaja, joku puuliik!keen har;i<>ittaja, ja 
ehkä loppujen lopuksi sitten, ainakin osal
taan, se suurviljelijä, jonka metsässä rahti 
tapahtuu. Se on tämä muistettava aina sen
tään, kun puhutaan elintarpeitten kaUeu
desta ja tullin kohtuuttomuudesta työnteki
jöille ja myöskin pienviljelijäin suuresta 
viljanostosta. Toi.staJD. vielä, että tosiasia 
tässä on, että pienvi1jelijäinkin keskuu
dessa ostettavan leipäviljan mä:ärä vuosi 
vuodelta vähenee; ja sopii toivoa ja puoles
tani uskonikin, että joo maatalous myöskin 
vilja.nviljelyksen osalta saa edelleen tulli
suojan, niin ei kulune kauanlkaan aikaa, kun 
meidän pienrviljelijämme - sillä viljelys
tiloista tässä nyt täytyy olla kysymys eikä 
varsinaisista MliDtotiloi.sta - että meidän 
pienviljelijäimme pääsevät tulemaan pää
asiallisesti toimeen om&Ha leipäviljallaan. 

Minä en sitten tässä yhteydessä voi aivan 
sivuuttaa niitä ystävälllisiä neuvoja, joita 
meille maanviljelijöille tuon tuostakin on 
annettu ja joihin myöSkin nyt tässä herra 
mootalousministeri tosin varsin varovaisessa 
muodossa viittasi. Se on tuo kysymys, vil
ja.ruviljelyskö vai rehunviljelys, vilja
talousko vai karjat&lous. Minä puolestani 
vastaisin, että molempia. Meidän maanvil
jelijäimme mahdollisesti muutamissa asioissa 
heikkous, mutta toisissa asioissa myös vah
vuus, on juuri se, että me emme ilman 
muuta; usko kaikkea, mitä meille sanotaan, 
ja se on ollut onneksi. Jos maanviljelijät 
yleensä olisivat herkkäuSkoisempia, niin oli-
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:simme jo aikoja sitten ottam.eet varteen sen 
neuvon, ettei köyhyys lähde ennen pois, en
~elliiruin viimeinen kuhilas pellolta on hä
vinnyt. Tätä eivät :rp.aanviljelijät ole usk0-
.11!Elet ja, kuten sailoin, onneksi kyllä. Mitä 
:hyt nykyiseen aikaan· tulee1 niin miriä qlen 
:sitä mieltä, etteivät,herrå m·aatalousministeri 
yhtä vähän kuin maatalousteoreettikotkaan 
YOi meille antaå .reseptiä, joka ilman muuta 
meille kaikille sopisi. Ol<it eri paikkakun
ni'lla ja edel·lytykset jå mahdollisuudet eri 
.maatiloilla ovat niin erilaiset, että toiSe-lle 
:Saattaa rehunviljelys olla ta,loudelliSesti hy
vinkin kannruttavaa, ja ka:rjatålous, toiselle 
'Saattaa käydä viljanv:i·ljelys edullisemmaksi. 
Mutta noin asia yleensä otettuna suomalai
selle maanviljelijälle ei saa·da uskottele
mallakaan uskotelluksi sitä, että viljanosto 
..q~iksi tarpe1ksi on kannattavaa yleensä 
katsoen. Minä myönnän, että poikkeus
tapauksia on. 

Ja tässä rehuviljelyksen ja karjatalouden 
:suosittelemisessa minä pyydän herroja muis
tam.aan vielä erään seikan. MeiHä on joka 
:t.apa;uksessa kotimaisella viljalla taattu me- 1 

iH:~kki kotima.a&Sa. Senhän olette itse nume
roiHanne osoittaneet, että täJällä tarvitaan 
paljon enemmän vilj-aa kuin mitä omasta 
ma·asta saatavi8s·a on. Toistaiseksi saamme 
ulkomaisilla maikkinoilla sijoitetuksi myös
kin sen, mitä meidän karjataloutemme voipi 
:saada irti. Mutta tunnettua on kaikille, että 
markkinamme k3!rjantuotteisiin nähden ovat 
milloin enemmän milloin vähemmän uhat
tuina, ja nyt tahtoo ihallitus pitäl:j. huolta 
:siitä, että m. m. voille ruvautuisi mahdolli
suus virra•ta tähän maahan muualtakin. Mi
ten paljon tämäkin on sitten maatalouden 
-etujen mukaista, se jä;äköön arvosteltavaksi. 

1 Jo yksistään tästä syystä, että kotimai
sella viljalla on maassa; taattu menekki ja 
:Sitä tarvitaa;n varsinkin si[loin, kun markki
m.at ulkomaille mahdollisesti - josta koh
talo meitä varjelkoon - sulkeutuvat, on 
viljan vilj.elystä; puollettava. Mitenkä käy
silloin, jos Jll.e elämme täällä yk:Sinoma.an 
karjantuotteiden, varassa 1 . TämäkiJ1 . on 
:seil}ka, joka on muistettava, kun kysytään, 
viljanviJjelys vai karjatalous ja rehunrvilje-
1ys. Minä en haluaisi enää nähdä sellaista 
nauriskautta 'kuin Suomessa on kerran läpi
kä~y, ja ~ä, ~delleen olen sitä mieltä, että 
amiettakoon miten paljon tahansa tunnus
tusta ka.rjatåloudelle:mme - ja turmtistusta
.han. sille on annettava - sen ohella meidän 

maimviljEJli'jäin on pid~ttävä huolta siitä, 
että tässä maassa, mikäli m3!hdoliista., tul
laan myöskin vi;ljaan nähden toimeen omilla 
tuotteilla .. Sii\P.en sutmtaan ·ltehitys ny-IcyiSin 
käy j11.. tullisuoja on siiinä, kuten sanoin, 
oSaltaan ollut myötävaikutta:ina.Ssa. · 

Sitten, mitä asian rahalli8eeri puoleeri tu-
1~, niiri mmä luulen, että valtion kukka
rossa on kyllä varsin tervetullut myöskin se 
Hsä, mitä m. m. viljatulli nykyisin tuottaa. 
Muihin maatidoutta erumi.pää kuin muita
kimm. ailoja koskeviin tulleihin en tahdo 
tässä yhteydessä lähemnrin kajota. Hu~ 
mautan vain siitä, josta. jo Ill.ainitsin, että 
ha,llituksen esitys tässä suhteessa on ri:kk~ 
nut sen tasapuoliSuuden, jota meidän tulli
tariffimme tälhän asti on edes koettanut 
noudattaa. Minä uskallan toivoa, että val
tiovarainvaliokunta palauttaa tässä mainit
semani tasapuolisuuden. 

Ed. P. Saarinen: Minä en aijo taker
tua hallituksen esityksen yksityiskoMiin, 
koska ollessan~ valtiovarainvaliokunnasSa: 
varajäsenenä mahdollisesti joudun tämän 
esityksen kanssa lähemmin kosketuksiin. 
Sen sijaan minulla on tarkoitus vähän vii
pyä .siinä yleisessä suunnassa, jota halliiuk
sen ehdotus esittää. . 

Yhtenä yleisenä tunnusmerkhllisenä suun~ 
tana hallituksen esi.tyksessä on pyrkimys 
päästä tasoittamaan sitä erotusta mikä mei
d~. maassamme on välillisen ja välittömän 
verotulksen. välillä. Pyrkimys sinänsä, se 
myönnettäköön, on hyvä, mutJta ne keinot ja 
se tapa, millä halli.t111> m. m. esi,ttiiessään nyt 
tulliesityksensäsiihen pyrkii, eivät ole käsi
tykseni mukaan hyväksyttäviä. Pyr:itJtliessä 
tulleja alentamaan, kuten hallitus nyt tekee, 
on siinä olemassa valtiotalouden kannalta 
ka~;;ott•l;J,na kaksi mahdollisuutta, nim. en
siksi joko pienentäii, valti<,>talouqen menoja 
tai sitten toiseksi lisätä suoranaisten eli välit
tömien verojen triottM. Hallitus on esityk
sessäan menoarvioksi tällä vuodelle ikootta,.. 
nut noudattaa tätä. viimeksi mainitseriiaarii 
keinoa, mutta mielestäni ei hallittus kuiten
kaan ole tässä kohden onnistunut. On nim. 
huomioon otetta.va, että mei•dän kansamme 
omistäniiin pä,äomamääriin katsoen verote
taan meidän ma~ai:rime pääomaa jo aina- · 
kin. yhtä runsaasti, y1htä kovakouraisesti, 
kuin niissä .ulkoriiaisi8sa yhteiskunnissa, 
jotka ovat meidän kansantaloutemme kilpai
lijoita. Täälla on esitetty numeroita eri 
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alaJta verotuksen tuot<>sta. Mainittakoon 
näiden l:isälksi vielä, että vuonna 1923 saa
mieni tietojen mukaan m. m. Ranskassa muo
dootivat ·välilliset verot wrojen koko tuotan
nosta 21 %, Saksassa 36 %, Eestissä 18 %, 
Ruotsissa 31 % ja SUtomessa ne olivat sa
mana vuonna 28 %, siis suunnilleen yhtä 
raskas verotus kuin edellämainituissa maissa, 
vaikka samalla on muistettava, että meidän 
kansamme pääomamäärät, ku-ten täällä usein 
on mainittu, verotettavrut pää.omamäärät, ei
vät suinkaan ole usean äsken mainitsemani 
vanhemman maan :mahdollisuuksiin. tässä 
kohden verrattavissa. Näin ollen lyhyesti 
toteankin vain, että kansantaloudellinen ti
lanne meidän maassamme ei edellytä lrovin 
suuressa määrässä välittömien verojen nykyi
sestään kohottamista. Tämä sitäkin suurem
malla syyllä, koska maassamme edelleenkin 
vallitsee sellainen pääoman puute, että ylei
nen korkokanta, joka rasittaa koko meidän 
!k:ansantalouttamme, on vieläkin luonnotto
man korkea. Edelleen on huomioonotettava, 
että jos veroruuvia tuntuvasti nykyisesiä:än 
kiristetään, niin voi siitä olla seurauksena 
n. s. pääoman pako, kuten eräs pä<tevä asian
tuntija on täällä erään toisen asian yhtey
dessä osoi,ttanut. Se ei myöskään iköyhäHe 
kansantaloudelle olisi suinkaan siunauk
seksi. Niinikään on kokemus kaikkialla 
osoittanut, että milloin suoranaisia veroja 
yli tavallisuuden 'kohotetaan, on siitä ollut 
seurauksena, että veronmaksajat koettavat 
vetäytyä veronmaksusta kaikilla käytettä
vissä olevilla keinoilla. J.a meidän on myön
täminen, että on erinäisiä elinkeinoaloja 
talouselä.mässä, joissa tuollainen veron peit
täminen, veronkierto käy sellaisille veron
maksajille mahdolliseksi, jotka tällaista, 
kylläkin ala~arvoista keinoa tahtovat hyvä:k. 
seen käyttää. Mitä enemmän siis tässä koh
den veroruuvia kiristetään, sitä suurempi 
kiusaus tulee ihmisille koettaa kiertää veroja 
V111hingoksi rehellisille veronmakoojille. 

Minun käsityikse.ni mukaan hallitus ei ole 
voinut väistää sitä kiusauksen kiveä, minkä 
nykyinen tilanne meidän maassamme on 
sille tarjonnut, vaan on tilaisuuden sille 
sattuessa esittänyt perin yksipuolisen tulli
tariffiehdotukse.n. Minä edellä mainitsin, 
että hallitus pyrkiessään välittömien vero
jen alennukseen ei ole onnistunut siitä huoli
matta, varkka pyrkimys sinänsä olisikin 
hyväksy.t,tävä. Näistä hallituksen pyrki
myksistä on. mainittavlll, ert:t.ä nilistä ovat oi-

reellisimmat ensiksi koettamalla säilyttää 
teollisuustullit suunmilloon koskemattomina, 
toiseksi poistamalla pääasiassa ne tullit, 
jotka maatalouttamme nykyisin jossain 
määrin suojelevrut. Tämä ei käsitykseni 
mukaalli oikeudenmukaisuusnäkökannalta 
katsottuna ole hyvä!ksyttävä, jos asiaa tasa
puolisesti arvostelee. Meidän on nimittäin 
muistaminen, että aivan samoilla syillä kuin 
herra maatalousmini9teri äskeisessä lausun
nossaan täällä san10i, miten teollisuustullit 
vaikuttavat toollisuustyöväestön ja sen pää
oman edustajien elintasoon ja pääoman 
omistajien palkanma!ksukykyyn, aivan sa
malla tavalla ja samM logiikkaa noudattaen 
vaikuttaa ehdottomasti maataloustulli maa
talouden pa:1kanma:ksu- ja myöskin veron
m.a;ksukykyyn. 

Mi.tä sitten tulee maatalouden tullirasi
tukseen tai tullihyötyyn nykyisen tulJ.i
tariffin voimassaollessa, niin voin mainita, 
että minä olen ollut hiljakkoin tilaisuudessa 
tutustumaan erään tämän alan asiantunti
jan viime vuonna toimittamaan tutkimukseen 
tullien juuri tämän puolen selville saamisek
si. Nämä mielenkiintoiset laskelmat johtavat 
siihen, että jos meillä vain olisi todellinen 
mahdollisuus verotuspoliittiselta ja kansan
taloudelliselta kannalta 'katsoen; niin maa
talousväestöllä ei olisi omalta kohdaltaan 
mitään syytä pelkoon vaihtaa nykyinen 
tullitariffi !täydelliseen tulli'ttomuuteen. 
Tämä sitäkin suuremmalla syyllä, koska 
viittaamani asiantuntijan laskelma.t ovat 
tehdyt jo kirjanpitovuodelta 1923-1924, 
jonka jälkeen maa!taloutemme on yhä enem
män ja enemmän siimynyt n. s. luontais
talouden kannalta varsinaiseen :tuotanto
talouteen eli rahatalouteen ja jolloin sen on 
pakko vuosi vuodelta yhä enemmän kulut
taa sellaisia tavaroita, joista maamiehen on 
maksettava melkoinen tullivero. Jo tili
vuotena 1923---24 muodostivat maatalouden 
tullirasituksesta lkoko maahan nähden m. m. 
sellaiset maata:louden kulutustarpeet 'kuin 
ovat kutomatoollisuuden, nahkateollisuuden 
ja mmaHiteollisuuden tuotteet, sekä koneet 
ja kuljetusneuvot ynnä sementti- ja lasi
teollisuuden tuotteet, yhteensä 57,4% maa
taloutta rasittavien tullien koko määrästä. 
Vastaava prosenttiluku teki silloin Etelä
Suomen osalta 69.1 %- Olen siitä va
kuutettu, että näiden edelläluet.telemieni 
maataloustarvikkeiden kulutus maatalou
dessamme on nykyisin tuntuvasti korkeampi 
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kuin v. 1924. Tätä väiitettäni tukevat m. m. 
ne myyntinumerot, j.otka viime vuosina 
täJtä alalta on meidän maassamme tarpeen 
tull-en esi1ettävissä. Kun kuiva totuus maa.. 
talouden nykyiseen !tu1lirasitukseen nähden 
on lyhyesti lrerrottuna suurin piirtein sel
lainen, kuin olen edellä osoittanut, niin täl
laisessa tilanrteessa ei voi maamme kansan
talouden, maalaisväestön ja maata1ouden 
ystävä missään twpauksessa puoltaa maa
taloudelle ainakaan huonompaan päin muut
tuvaa tulJisuhdetta, kuin mikä sillä ny
kyjään on. Jos meidän verotuspoliittiselta 
kannalta katsoen näyttää olevan mahdolli
suus .tulliverotustamme al-entaa, on se käsi
tykseni mukaan alettava tällä kertaa koko
naan toisista Illimikkeistä kuin niistä, jotka 
jossain määrin meidän maatalouttamme ny
kyään suojaavat. 

Pyrittäessä tullirasitusta alentamaan, joka 
kuluttajaväestön .kannalta katsoen sinänsä, 
kuten olen maininnut, on luonnollinen pyr
kimys, niin minun käsitykseni mukaan 
olisi tätä välillistä verotusta alettava alen
taa niiltä tullinimikkeiltä, jotka eivät 
vaikuta juuri sitä eikä tätä kotimaiseen 
tuotantoon. :Minä en kiellä, ettei hallitus 
eräissä yksityistapauksissa olisi tällaisiin ni
mikkeihin koskenut, mutta suurin piirtein 
on alennus tapahtunut juuri päinvastoin 
kuin tässä lausumis.sani periaatteissa edelly
tettäisiin. Meidän tuljtariffimme itarjoo 
tässä kohden erinomaisen hyviä tilaisuuksia, 
jos vain on todellista halua ja päämääränä 
yksistään vähentää kuluttajaväootön veroja. 
Minä voin maini1a yhden sellaisen nimik
keen monien muiden joukosta, jOika tässä 
kohden on tyypillisimpiä. Meillä viime 
vuosien kuluessa on paljon taisteltu täällä 
eduSikunnassakin muun muassa sokeritullista. 
Minun käsitykseni mukaan ihan samanlai
seen tulokseen kuluttajien kannalrta kat
sottuna, veron helpotukseen nähden nim. 
tultaisiin, jos tuntuvasti alennettaisiin 
vaikkapa esim. !kahvin tullia, joka ei vähim
mässäkään määrässä ole kotimainen tuote. 
Tämä viimeksi mainitsemani kahvin tulli on 
nykyjään nim .. siksi konkea, että sirtä aina
kin jossain määrin on tullitta tuotu maa
han. On siis sivuutettu kokonaan tulli joten 
valtio jää tältä osalta kokonaan saamatta 
tullia vastaavaa vero-osuutta. Minä olen 
siitä vakuutettu ainakin maalaisväestön 
kanna1'ta katsottuna, että jos y'hde:n markan 1 

sokeritullin asemasta vähennettäisiin esim. 
4 mankkaa tullia kahvikilolta, niin tulos 

olisi aivan sama. Minulle voidaan muis-. 
tuttaa, että kahvi on ylellisyystavaraa, minä 
myönnäm, että sen hyödyllisyydestä tai va
hingollisuudesta voidaan oHa eri mieltä, 
mutta siitä !huolimatta tätäkin tavaraa kai
kessa trupauk'sessa kaikissa kansalaispiireissä 
yleensä kuJutetaati. Minä en tahdo viipyä 
useammassa esimerkissä. Tämä on yksi sel
lainen, joka varsin hyvin voidaan ottaa huo
mioon, jos nimittäin on vaan Y'ksinomaan 
pyrkimykaenä vähentää kulutta.javäestön 
tulli V'erotusta. 

Minä en malta myöskään olla muistutta
matta, että jos maataloustulleja 'tuntuvasti 
alennetaan alentamatta samalla kertaa myös
kin niitä teollisuustulleja, jotka maataloutta 
rasittavat, niin on siitä seurauksena, kut~n 
edellä jo viittasin, että maatalouden veron
maksukyky alenee, josta kärsivät vahingon 
valtio ja kunta. Edelleen maatalous, jos 
joutuu täs8ä kohd-en kilpailukyvyttömäksi, 
ei pysty kantamaan niitä luonnollisia 
uudistuksia, mitä m. m. työväen kysymy;k
set maataloude1lekin asettavat. Nämä ovat 
seiklkoja !Sellaisia, joita .tasapuolisesti asiaa 
arvostellen täytyy jokaisen ajatrelevan kan
salaisen ottaa huomioon. 

Vielä lkoskettelen muutamilla reunamuis
tutuksilla herra pääministerin täällä äsken 
antamaa lausuntoa. Siinä herra pääminis
teri erikoisesti alleviivasi, että tullitariffilta 
vaaditaan oikeaa, asiallista sisältöä. Minä, 
kuten jo edellä lausumastani selville käy, 
olen ·kuitenkin sitä mieltä, että hallitus laa
tiessaan tullitariffia ei ole pitänyt yk
sinomaan täitä näkökohtaa silmäJlä, vaan 
siinä on erikoisesti tahdottu katsoa sen väes
töluokan näennäiSiä etrukysymyksiä, jota 
herra pääministerillä on ·valiioneus:tossa 
kunnia edustaa. Herra pääministeri lau
sunnossaan mainitsi, että tulliverotus on 
kasvanut siitä veromäärästä, mikä meHlä 
vallitsi ennen maailmansotaa, 25-kertaise.ksi. 
Minä en voi vä1't!tä:ä, että tämä numero nyt 
olisi väärä. Mutta minä voin sanoa, että 
minä mielestäni olen verrattain pihtevältä 
taholta myöSkin saanut numeroita, jotka 
koslk:evai vuosien 1911-15 keskiarvoa ja 
tästä keskia.rvosta; ovat viime vuoteen men
nessä saamieni numeroiden perustee1la tul
lirt nousseet meillä 18. 7~kertaisiksi. Mutta 
minun käsitykseni mukaan, silloin kun 
me puhumme tällaisista numeroista iu:lli
puolella, olisi herra pääministerin ollut myös 
mainititava, mitä suoranaiset verot ovat 
saman ·ajan kuluessa meidän yhteiskunnas-
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samme nou~et. Ja silloin me tulemme sel
lliisiin numeroihin kuin 70-ikertaisi'ksi. Mei
dän suoranaiset veromme vuosien 1911-15 
vuosien keskimäärästä .viime vuoden alkuun 
ovat nousseet 70-Joortaisiksi. On nimittäin 
muistettava, että ennen" maailmansotaa ei 
meidän maassamme juuri kukaan muu mak
sanut suoranaista veroa kuin talonpoika ja 
se maksoi sen eräissä ;tapaUJksissa verrattain 
raskaasti. E·delleen herra pääministeri mai
nitsi, että tulle:isita, nykyisen tullitariffin 
mukaan kannettavista tulleista, 2;'3 on puh
taasiti finanssitulleja. Nämä samat numerot 
mainitsi myöskin herra rahaminisrteri meno
arvion lähetekesikustelussa. Minä .en tiedä, 
miten tämän asian ·kanssa oikein on, mutta 
kun herra rll!haministeri mainitsi siLloin, 
että myöskin viljatullit ja monet muutt maa
taloutta nyt j•oosakin määrin suojaavat tullit 
ovat melkein puihtaasti finanssitulleja, niin 
tuon finanssitulliosuuden suuruus muihin 
tulleihin verrattuna 'ainakin minun mie-
1estäni voidaan jossain määrin panna ky
seenalaiseksi. 

Edelleen herra .Pääministeri lausunnos
saan mainitsi, että l{l1lintarvetullit nykyisen 
tullitariffin mukaan ovat n. 50% tavaran 
arvosta. Minä en tässäkään pysty suoras
taan väittämään tätä vääräksi, mutta otta
malla huomioon sen, että elintarvetullit 
juuri huomattavalta osalta edustavat maa
taloustuotteiden iullej·a niin ei ainakaan 
niissä ole tulli :nykyisin lä;heskään 50 % 
tavar:an arvoSta. Ainoa eEntarvetulli, nim. 
sokeritulli, lähentelee suunnilleen tuota nu
meroa. Mutta <tägsä on muistaminen, että 
ennen maailmansotaa oli tuo prosen'ttimäärä 
tämän tavaran arvoon nähden muistaakfleni 
vieläkin !korkeampi. 

Pyydän myöskin joissain kohdin tehdä 
huomautuksia herra maatalousministerin 
täällä antamaan lausuntoon. 

Herra maatalousministeri m. m. lausui, 
että viljan vi•ljelyksessä olevan maan kdko
naispinta-ala on viime vuosikymmenen ku
luessa tuntuvasti entisestään pienentynyt. 
Tämä tosiasia myönnettäköön. Mutta on 
herr:a maatalousministerille tässä ikohd·en 
muistutetltava, että ne syyt, kun hän tällai
sen ilmiön esiintymisen toi esille, eivät pidä 
paik!ka3111sa. Minun käsitykseni mukaan syyt 
tällaiseen kehitykseen ovat siinä, että maa
talous .viime vuosina on nopeasti siirtynyt 
vanhasta . n. s. ikolmijakoisesta viljelys
tavasta, tai sitä lähentelevästä viljelys
tavasta, intensiivis:empään vuoroviljelykseen 

ja vieläpä OS8Jksi suorru.uti600n vapaaVilje
lykseen, ja siinä on selitj11 siihoo, ett~ vil
jalLa oleva. pinta~a:la ~m pie~entynyt, ml}tta 
täst~ huolimatta on seura~ena ollut, että 
viljasadon kokonaism4ärät ovart; tuntuvasti 
siitä huolimatta nousseet. Ne . syyt, jotka 
herra maaialousministeri main~tsi .viljoa-ala.n. 
pienenemisen ai!heuttajiksi, oliVIat harhaan
johtavia ja kun nähi on niin ovat niistä 
vedetyt johtOpäät&kset my~ ontuvia. , 

Minä jo edellä .jossain määrin koskettelin 
sitä väitettä, jonka herra maatalouS
ministeri .täällä esitti, että pienviljelijä
väestö• ja maaseudun tyoväestö kär:sij vilja
tulleislta. Minä voin edelleen sanoa, että 
suhde on sama kuin teollisuustyöväe~tön 
suhde teo1lisuustulleihin. Me olemme nim. 
kokemuksesta täällä eduskunnassakin ha
vainneet, että teollisuustyöväestö tässä. koh
den tuntee solidaarisuutta työnantajansa 
kanSS<a. Åi\Can sa.ma.Ua perusteella wseu
dun työväestö ja sen pienviljelij[väestö, 
joka myöSkin käy ansiotyössä ja saa maa
taloudesta siis elantonsa, voi tässä kohden 
yhtyä solidaarise·ksi maatalouden ala1la toi
mivan työnantajan kanssa. 

Mitä siJtten tulee siihen, että viljankulu
tus ihmisruokana olisi meidän maassamme 
vähentynyt entiseen verrattuna, johon myös 
herra maatalousministeri lausunnossaan viit
tasi, niin siinä minä olen herra maatalous
ministerin kanssa •i mieltä.. Tätä ilmiötä 
ei ole vaikuttanu't se, että yleensä viljaa mei
dän maassamme ihmisruokana henkeä koh
den käytettäisiin vähemmän ikuin aikaisem
min, vaan tämä on johtUJnut siitä., että kun 
meiLlä on ollut edes jonkurilainen viljatulli 
olemassa, niin on tästä syystä karjanruokin
taan viljan asemasta viime vuosina alettu 
yhä enemmän ja enemmän käyttää halvem
piarvoista ja •tarkoitukseen paremmin sopi
vaa väkireihua, joka tietysti on tuottanut 
kansantaloudellista säästöä ja on sinänsä 
siis oikea ilmiö kansantaloudessa. 

En minä maita olla myöskään ikoskettele
ma•t,ta sitä kohtaa 'herra maatalousministerin 
lausunnosta, jossa hän Vliittasi meidän maa
laisliittolaisten suhtautumiseen aikaisemmin 
teollisuu,stulleihin. Se edustaja, jonka ni
men hän täällä mainitsi, ikyllä tietysti .ai
kanaan antaa tästä asiasta vastauksen. 
Minä en siis siihen kohtaan tahdo puuttua. 
Mutta minä voin vain sanoa sen, etil:ä nreno
arvioiden ;0ksityiskohtai~essa käsittelyssä, 
jolloin tämän l].10nriollisesti on täytynyt, ta
pahtua, emme me maalaisliit.tolaiset koSkaan 
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ole voinoot al~mtua sellaisiin ed€Svastuutt<J
miin menettelytapoihin, jotka ovat oUeet oi
reellisia eMmmän kuin yhden kerran juuri 
vasemmiston taiholla. Me olemme kä:sittäneet, 
että kun !huomattava osa menoarvioota on 
jo ikäsirteltynä, niin silloin ei ole' syytä sel
laista· tul<ilälhdettä, ikuin rtulliv:er<Yt edusta
vat, mennä sanottavasti muuttamaan. 
Niirnikään tullitariffi sinänsä on yksi koko
naisuus eiJki.b ole soveliasta, että ma:hdolli
sesti · jo käsittelyn loppupuolella mennään 
joita'ki:n sen y;kJSityiskohtia muuttamaan. 
Silloin ju11ri luovuttaisiin siitä oikeuden
mUJkaisuudesta, •jota edellä olen koettanut 
tässa alleviivata. Me olisimme· tehneet sil
loin samalla <tavalla kuin esim. vasemmisto 
teki aikan.a:a;n :tunnetuissa kutomateollisuus
tulleissa, jolloin se joutui oman ehdotuksensa 
edessä olem~an ~polvillaan ja syömään sen 
itse, mitä oli 'koettanut 1toisille silmänkruän
tötempuin tarjota. 

Minä en siis hyvä:ksy yleensä sitä suun
taa, jota hallitus kyseessä olevassa esityk
sessään eduskunnalle 0111 koettanut suositella 
ja minä ymmärrän, että tässä hallituksen 
nyt esittämässä tumsuurnnassa. ilmenoo se 
ristiriita, joka tuli esille iherra maatalous
ministerin tunnetussa puheessa viime kevät
talvella, muistaB~kseni maaliskuussa, kun 
hän puhui ti:mnetuilla sosiaJ.idemolkraattisen 
puolueen lkokoonkutsumilla n. s. pienvil
jelijäpäivillä. · Silloin herra maatalous
ministeri nim. m. m. lausui - ede'llyttäen, 
että Suomen ,Sosialidemokraatin selostns 
tässä kohden oli oikea: - ,Mutta niiden li
säksi on kokonainen joukko muita tehtäviä, 
joiden suorittamistapaan ja vaikutuspiiriin 
nähden sosialidemokraattinen ·puolue ikan
san välhäväkisten etujen aj~jana asettaa eri
tyisiä rajoituksia, s. o. puolueen toiminta ei 
tässäkään lk(jhden voi joutua ristiriitaan sen 
ydinjoukon, teollisuus- ja muun pa1kkatyö
väestön etujen kanssa.'' Minun käsitykseni 
on, että hallitwksen autamassa tullireriffi
ehdmuksessa ilmenee juuri tämä ristiriita 
ja herra maatalousministeri ollessaan uskol
linen ennen omaksumi1leen periaatteille on 
asettunut <tullireriffiin nähden sille kan
nalle, samoinkuin hallitus kokonaisuudes
saan, että pienviljelijäväestön etujen on 
väistyttävä rteollisuustyöväestön ja muun 
kaupu:nlrilaispalkkatyöväen etujen tieltä, 
jotlka muodostavat sen puolueen ydinjou
kon - herra tmaataJousministerin sanoja 
käYttäen, - jolla nyt on hallitusohjat käsis
sään. 

Puhe m i e s: Istunto keskeytetään nyt 
ja jatketaan kello 7 tänä iltana. · 

Istunto keskeytetään kello 5.14 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 7 i. p. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Puhemies: Jatketaan 2) asian käsit
telyä. 

Keskustelu: 

Ed. K. E. L i n n a : Täytyy sanoa, että 
tässä hallituksen esityksessä tullien kanta
misesta vuonna 1928, vallitsee eräänlainen 
pidättyväisyyden puute. Hallitushan täy
densi viime syksynä heti toimeensa astut
tuaan tullikomiteaa, jonka tehtävänä oli 
erilaisten hankkimiensa selitysten perus
teella laatia vakinainen tullitariffi, sa
malla kuin näitten selitysten perusteella 
oli tarkoitus saada myöskin jo ennen va
kinaisen tullitariffin lootimista määrä..
tyiksi ne periaatteet, joitten pohjalla tulli
politiikkaa väliaikaisesti jatketaan. Sikali 
kuin minä tiedän, tutkimukset eivät ole 
vielä päättyneet, eikä minkäänlaisia ver
tailevia tuloksia eri ammattien nautti
masta tullisuojasta ja eri tullien vaikutuk
sesta elinkustannuksiin ole komitean toi
mesta hallitukselle voitu antaa. Siitä 
huolimatta on hallitus kumminkin, nähtä
västi kokonaan tutkimatta asiaa ja enem
män tunnesyistä, muuttanut tullitariffia, 
useilta kohdiltaan aivan ratkaisevasti. 
Herra pääministeri lausui, että ei tämä uu
sikaan ehdotus millään tavalla ole poik
keava entisestä eikä tee mullistavia :t'nuu
<toksåa; ~aan se 0111 sai:n:anl&isen jatkuvai
suuden lain alainen kuin aikaisemminkin. 
Ja tämä onkin totta, mikäli se koskee teol
lisuutta, mutta sen sijaan tässä hallituk
sen esityksessä henkii maataloutta suoras
taan vieroksuva, ellen sanoisi vihamieli
nen suunta. 

J;Ialli~ushan ehdottaa kaikki ne suoje
lustullit, joita maatalous nauttii, kokonaan 
poistettavaksi, mutta hallitus ei pienim
mässäkään määrin koske niihin tulleihin, 
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jotka rasittavat maataloutta, toisin sanoen 
maatalouden tuotantovälineitten ja tar
vikkeitten tulleihin. Kumminkin pitäisi 
terveen talouspolitiikan minun ymmär
:tääkseni lä!hteä ennen kaikkea siitä, mikä 
helpottaa tuotantokustannuksia ja sillä 
tavoin helpottaa myöskin elinkustannuk
sia. Minä mainitsin, että tässä hallituk
sen esityksessä asetutaan maatalouteen näh
den kokonaan vihamieliselle kannalle. 
Täällä väitettiin aamupäivän keskustelussa, 
että se on perin pieni määrä maatalous
väkeä, joka hyötyy maataloustulleista, en
nen kaikkea viljatulleista. Sellaisia maan
viljelijöitä, jotka tuottavat viljaa myy
däkseen, väitti herra pääministeri samoin 
kuin herra maatalousministerikin, olevan 
korkeintaan 10-15,000 ja että suuri osa 
näistäkin myy vain verrattain pieniä mää
ria. Aivan oikein, ei niitä enempää ole
kaan. Vieläpä voi mennä pienempiinkin 
summiin. Mutta kumminkin se maatalous, 
joka tuottaa viljaa kauppaa varten, käyt
tää sellaisia määriä työväkeä, että meidän 
teollisuudestamme vain vientiteollisuus 
kykenee osapuilleenkaan sen kanssa kil
pailemaan. Meillä on niillä alle kymme
nellätuhannella tilalla, joita voimme kut
sua meikäläisissä oloissa suurtiloiksi, työn
tekijäin luku 75-80,000 henkeä, ja tämä 
vastaa suunnilleen 2/3 koko teollisuuden 
työväestä. Ei siis tässä ole niin pienistä 
määristä kysymys, kuin täällä tahdottiin 
aamupäivällä hallituksen taholta usko
tella. 

On selvää, että jos kerran tullit vaikut
tavat elinkustannusten kohoamiseen, jota 
minä en suiilkaan tahdo väittää, niin ne 
vaikuttavat yhtäläisesti myös palkkoihin. 
Ja jos ajattelemme elinkeinoja rinnatus
ten, niin maatalous, jonka palveluksessa, 
- siis tämänkin maatalouden, joka tuot
taa viljaa myydäkseen - on niin suuri 
joukko työväkeä, että sen täytyy olla jo
takuinkin kilpailukykyinen voidakseen 
maksaa tälle työläisjoukolle edes siedet
täviä palkkoja, tai ettei pahimmassa ta
pauksessa jouduta suureen työttömyy
teen. 

Mutta vaikkapa nyt uhraisimmekin 
nämä viljaa kauppaan tuottavat maan
viljelijät, vaikkapa katsoisimmekin, että 
se nyt on samantekevää, tulkoot toimeen 
miten hyvänsä ja että jos sitä tietä syn
tyy työttömyyttä, niin se voidaan kyllä 1 

valtion toimenpiteillä taasen torjua, on 
meillä varsin suuri joukko sellaisia vilje
lijöitä joita ei voida tälläkään syyllä jät
tää huomioon ottamatta. Hallituksen hei
Iästä huolenpidosta on siten jäänyt osat
tomaksi se varsinainen pienviljelijä-. 
luokka, joka tuottaa viljaa omiksi tar
peikseen. Se ei ole hallitukselta saanut 
mitään sen enempää, kuin muutkaan, sen
sijaan että hallitus on tahtonut muiden 
vähäväkisten asemaa tässä kohden paran
taa. Kun hallitus ei ole tahtonut koskea 
maatalousvälineiden ja -tarvikkeiden tul
leihin, merkitsee se sitä, että nämä viljeli
jät saavat kantaa rasitusta nauttimatta 
mitään hyötyä. Heidän asemansa siis ei 
ainakaan ole missään tapauksessa paran
tunut. Kumminkin luulisin, että sillä ta
hollakin pidetään nämä myös siksi ah
taassa taloudellisessa asemassa olevina, 
että niidenkin asemaa pitäisi rientää kor
jaamaan. Maataloutta kohtaava tullirasi
tus ja maatalouden nauttima tullisuoja 
ovat kutakuinkin saman suuruiset silloin 
kuin viljelyspinta-ala tilalla on siinä 50 
ha :n vaiheilla. Sitä pienemmillä tiloilla 
on maatalouden kantama tullirasitus suu
rempi sen nauttimaa tullisuojaa ja sitä 
suuremmilla tiloilla on tullisuoja suu
rempi niiden nauttimaa tullirasitusta. 
Nyt luulisi että juuri tällainen hallitus, 
joka tahtoo etupäässä katsoa vähäväkis
ten asiaa, olisi ])()istanut nama maa
talouden tullirasitukset, koska sillä ta
valla olisi juuri pienviljelijän asemaa 
tuntuvasti helpotettu, eikä se ole niinkään 
pienistä summista kuin näilläkin tiloilla on 
kysymys. Mutta näin ei hallitus ole te.hnyt. 

Täällä sanottiin aamupäivällä - muis
taakseni myös herra maatalousministeri sa
noi - että ne ovat vain muutamat henki
löt maanviljelijöistä, jotka näistä tullisuo
jista hyötyvät. Mutta kuinkahan monta 
henkilöä on niitä teollisuusmiehiä, jotka 
teollisuustulleista hyötyvät, sillä työväen 
lukumäärä on kummassakin tapauksessa, 
kuten osoitin, aivan sama? Niitähän ei ole 
kuin muutamia tuhansia kaiken kaikkiaan. 
Ja jos otamme osakeyhtiöt pois, niin sil
loin niiden luku supistuu hyvin pieneen 
maaraan. Onko yhteiskunnan näiden 
muutamien harvojen vuoksi kannettava 
kaikki se rasitus, minkä teollisuustullit 
muka,na.an tuovat. En minä näe tässä mi
tään oikeudenmukaisuutta enkä kohtuutta. 
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Sitäpaitsi täytyy sanoa, että kun tällai
sia äkillisiä leikkauksia tehdään, silloin ko
konaan unohdetaan talouselämän terve ke
hitys. Herra maatalousministeri vakuutti, 
että se ei tule mitään merkitsemään, vaikka 
maataloudelta poistetaan sen nauttima 
tullisuoja. Eikö se tule mitään merkitse
mään~ Minä en sanoisi mitään, jos halli
tus olisi lähtenyt sille oikealle tielle, nimit
täin asteettain ryhtynyt alentamaan sitä ja 
.samalla poistanut kaikki maatalouden rasi
tustullit. Silloin se olisi minun mielestäni 
ollut terveellä pohjalla. Mutta kun teh
.dään tällainen leikkaus, ollenkaan otta
matta selvää, minkälaisen tuloksen se an
ta:a, .ilman että etukäteen voidaan näissä 
tuottajapiireissä edes aavistaa, että tällai
sia muutoksia tulee, niin silloin todella hal
litus lahtee leikkimään aivan liian suurta 
leikkiä, tietämättä lainkaan, minkälaiset 
()Vat tämän leikin seuraukset. 

On muuten hyvin kuvaavaa niinkuin 
täällä eräs puhuja aamupäivällä huo
mautti, että margariinin tulli, samalla kun 
siltä on poistettu raaka-ainetulli, on alen
nettu 20 penniä. Voitulli on kokonaan 
poistettu. Se on totta että voitullilla ei ole 
käytännöllistä merkitystä, mutta tulli on 
joka tapauksessa säilytetty margariinilla, 
Kuinka monta näitä tehtailijoita on ja 
kuinka monta työmiestä niissä tehtaissa on, 
kun tälle teollisuude1le on täytynyt säilyt.. 
tää verrattain huomattava ja korkea tulli
suoja~ Ja toiseksi samaan aikaan kun maa
taloudelta on pyyhitty kaikki tullisuoja 
pois, on erään teollisuuden, nimittäin 
tekstiiliteollisuuden korkein tullialennus 
32 %- Eikö 1:.ämä tooUisuus rasita, vieläpä 
byvin tuntuvasaa määrässä kaikkia kulut
tajia, niin hyvin köyhiä kuin rikkaitakin ja 
.suuremmassa määrässä juuri köy-hiä, koska, 
niinkuin täällä sanottiin, on pakko hank
kia vaatetta ja puuvilla on kaikkein hal
vinta niistä. Eikö sille enää jää tarpeeksi 
suojaa? 

Minun mielestäni sillä on vielä suojaa 
()ikein tuntuvasti. Mutta jos olemme joh
donmukaisia, niin pitäisi kai poistaa tämä" 
kin suoja kokonaan, tai lähteä siitä, kuin 
maataloudessakin, · nimittäin että kaikki 
pääsevät mahdollisimman vähillä elinkus
tannuksiLla Minä en kyllrukään, kuten sa
noin, ole ihan varma, että tämä tullien 
alentaminen vie siihen, mitä toivotaan, sillä 
meillä on palkka tase hyvin notkeasti seu-

rannut kohonneita elinkustannuksia ja 
kaikki tullit noteerataan aina kohonneina 
elinkustannuksina. Tullien alentaminen, 
elinkustannusten halventuminen, vie tie
tysti työtaisteluihin tai muulla tavoin ale
ri.eviin palkkoihin. Jos se samalla vie 
eräällä, maan pääelinkeinon alalla, työttö
myyteen, niin minä luulen, että se hallitus, 
joka sitten hoitaa sitä tilannetta, joka täl
löin· syntyy, ei ole kovinkaan kiitollinen 

· näistä muutoksista . 
Minä toivonkin, että valtiovarainvalio

kunta lähtee tässä kysymyksessä sille ai
noalle oikealle ladulle, mitä minun mieles
täni tässä voidaan kulkea, nimittäin oikeu
denmukaisesti tasoittamaan tullirasitusta, 
vähentämään tuotantokustannuksia silloin, 
jos kerran tahdotaan alentaa tuotteiden 
hintoja. 

Ed. K e m p p i: Minua kummastuttaa 
hallituksen laati:rn.assa tullitariffieh'dotuk
sessa kolmannen osaston ensimmamen 
kohta, johon sisältyy ehdotettu tuonti
tulli. Hallitus on nähnyt hyvå'ksi alentaa 
sitä ei vähemmällä kuin 200 miljoonalla 
mrurkalla viimevuotisoota. Jos tuontitulli 
näin huikealla summalla alennettaisiin, en 
ainakaan minä ymmärrä, mistä tuo puut
tuva summa sopivimmin otettaisiin tilalle. 
Tällä teolla saatettaisiin, niinkuin täällä on 
puhuttu tänä päivänä, koko maamme ta
louselämä varsin kohtalokkaaseen asemaan, 
josta seuraukset saattaisivat olla hyvin 
ikävät. 

Jos maatalouden tuotannoita kokonaan 
poistetaan tai vähennetään tullituloja, niin 
silloin asetetaan maataloutemme ulkomaa
laiseen kilpailuun nähden kokonaan tur
vattomaksi. Näin ei saisi tapahtua, vaan 
meidän tulisi kaikilla mahdollisilla kei
noilla tukea ja edistää kotimaisen tuotan
non· ja erittäinkin viljantuotannon kohot
tamista. Meillä pitäisi suomalaisina olla 
tuota esi-isiemme ihannetta: Koria kotoi
nen leipä, vaikk' ois täynnä tähkäpäitä, 
vihavainen vieras leipä, vaikka voilla voi
takohon. Ei siitä ole meidän kansallemme 
onnea, jos maanviljelystä painetaan alas
päin. Silloin ei työntekijöille kannata 
maksaa sitäkään niukanlaista palkkaa, 
minkä he nyt saavat. Suojatullin poista
misella saatettaisiin ei ainoastaan maan
viljelijät, vaan myöskin maatyövaki yhä 
tukalampaan asemaan. Sillä heidän palk-
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kaetunsa ·eivät k~sittääkseni r~ipu niin pal
jon teollisuustavaroista, vaan enemmän 
siitä, missä arvossa pysyvät maanviljelys
tuotteet. Jos suojatulli kotimaan tuotteilta 
poistettaisiin, alenisi niiden arvo eittämät
tömästi ulkomaalaisen tuotannon kilpai~ 
lussa ja maanviljelystyöväki aj·ettaisiin' 
etsimään toimeentuloansa teollisuuslaitok
sista. Samoin ypä useampien pikkutalo
j!E):n. nuore1Jkin a:Lkaisivat iJllhota kotipeUon 
harmaata multaa. Hekin rientäisivät sel
laiseen työhön, mikä kannattaa paremmin. 
Näin maanviljelys alkaisi· entistä enemmän 
kärsiä työntekijäin puutteesta ja tuskinpå 
sitä ·suuremmassa mäiirässä kannattaisi 
kaikkien teettliäkään. 

Mi11-ne sitten sijoitettaisiin joutilaaksi 
jä:ä.fi>ä maa·nviljelystyöväki? Herra maa
talousministeri muistaak:Seni lausui, että 
ne olisi sijoitettava juurikasviviljelyksen 
palvelukseen. Tekisi mieleni epäillä, että 
tuskinpa kannattaisi tilanteen' kehittyessä. 
ehdotettuun suuntaan juurikasviViljelys
kääri. · 1Efköhän niitäkin tuotteita meille 
pu~j~htisi tuolta ulkomailta. · ·Näin oll'en 
menisi' maanvil}elys varmo:ln ja nopein as
kelln' taaksepäin ja veisi muassaan toisen 
pääelinkeinoistamme, karjaJJ.hoidon, ja vai
kuttåisi myöskin· tuntuvasti muihinkin 
elinkei:hoihin. :f{:otimaisen viljan tuotanto 
vähenisi, ·maanviljelijät työviieri puutteessa 
kylväisiv# pelJojansä' yhä: eneriirll~n hei
näksi ja· näin ollen ·aina·. enentyvät kyni
m'ehet ja sadalt. miljloonat' vyöryisivät leipä
viljasta ja' muisti:!. elinfarpeista ulkomaille. 
Hallitukset saisivat jatkuvasti vuosien bud
j~'ttiehdotu~sii:ii ' .Va:r-ata :uusia kymmeniä 
miljoonia markkoja hähäaputöihin. Teol
lisu'i:rslåitoks1i:ri pyrki~en luku vuosi vuo
<}i:ll!~ l~s~~~t]t~i. ' SMjatullijla. ovat ~yvin 
laaJat · · ja kauaskantavat vaikutUksensa. 
~iele~täni pi~äisi j~u:t"i .. ~aariv'i!jelyksellä 
Ja sen tuotteilla· .pysyttäa sellauien ·arvo, 
ett~ .:· .. t~~~fh:t .. t~?t~ · ka~!l~Ffaisi · teh~ä j~ 
teettaa Ja · etta snhen tyohon ryhtyist yha 
uu.Siå vbilillia jii ''alkaisi"at våbl1tmukse
nS:an turinustaa: Atrlfn on 'valta ja pellossa 
Submi:m. Ön pdnsf. ·olen sitä mieliä,'' että 
miiå:inikhen hivi:hvointi' takaa hyvinvoin
rlin :meidän 'känS:alremme, mutta maamie
lieh "shrtumih(m '•tretää kansamme sdrtu
trli~ta: '.i -EmDl.e tahd'o sanoit sitä- !mohistaes
samilie ~uo'jatultia', että tålonpojarl' 'ja. maa-
t. yö·.~iti~e~.·- pg~~ .. ~ 'tä~~~ nfåass!l'-~!åä. ~~ m.· ui-~ 
den kansanluo}rkien kuolla ta1 elåå 'kur-
juudessa: · Me tahdomme tasa~arvoisuutta. 

Tullitariffi, se ei koske ainoastaan lei
pä,~iljaa, . vaan yleensä kaikkia maanvilje-
lystuotteita, 'niinkuin täällä tänä päivänä 
on· jo' jokseepkin- tyhjentävästi puhuttu. 
~~1ti1Yiljelystuott.eis~I1 · kui]luv~t peru~at 
ja kaikki muutkm JUurikasvit. Maanvil
jeJystuoiteisiin }ruuluvat :iilyöskin ·~erneet,. 
joittenka tu1-limäärä on myöskin välien
ne~ty. · }!Jsim. herrieenviJjelys .. on alkanut 
viime aikoina huomattavalla· tavalla e~pyä. 
Aånakin Karjailass~ _<m · her#itä h.'raHä · tti
lokseUa alettu vilJellä k.esannm8så. Ja. 
minusta kotimaiset 'herneet olisivat yhtä 
hyviä kaik)den kansanluokkien syodä kuin 
ulkomaalaisetkin ·lierneet. 'S'iten · · ei olisi. 
mitään SyYtä alennetulla tulfflla epkäistä 
maassamme herneellkääri viljelystä' enem
män kuin muidenkaan · elintarpeiden. 

Samoin on. myöskin ka.ioj!m tullia alen
nettu. Maassamme on· V€rrattain suuri 
joukko väkeä merenrannoilla . ja saarilla,.. 
jopa sisämaissakin, joiden·· varsinaisena. 
elinkeinona ori kalastus. Ja tiedämme· 
ehä · tainä · maamme · suuri kalastaja
joukko elää nykyään hyvin · kurjissa. 
oloissa: Nain on esim. asianlaita Suomen
lalidi:m ranrioilhi ja sen saarilla. . Ennen 
nämä ammattinaan harjÖittivat'aluksillaan 
V enäjäl1e purjehtimista. Sinne · heiltä 
menivät myöskin kaikki kalat kaupaksi, 
mitä saivat. Mutta nyt on asiantilanne toi
nen. Ei Sentähden ole siis ihm:e, että me
renmnnoilla, asuvasta köyhälistöstä on an-
tautunut osa rikollisen elinkeinon hådoit
tartiise~n nimittäin • siirtelemään ja kuljet
telema'an noita meidän maallemme kirousta 
ja turmiota htottaviå läkkiastioita. Nämä 
kalast~jat ·ne ovåt ·erityisesti !niomauttå
neet Suomen kansan edust'ajille, että täällä 
eauskunnassa' myöskin erikoisesti huoleh
dittaisiin heidän elämisen mahdollisuuk
si~~an. Ja minusta kotimaiset kalat oli
siV'at yhtä hyviä·· syötä,Viäksi kuin · ulko
maalta tuodut kalatkin.' Ja olisi mieles
täni' yhteiskumian kiinnit~ttävä entistä 
enemmän huomiota meidän kalastajakaii
saamnie ja sen elinkeinoon. Tullisuo
jana voitaisiin turiata kotimaan tuotantoa 
ja siksi pyydän lausua toivomuksenanf 
valtiova'rainvålioJmnnalle, jonne tämä asia 
joututi, että se· koettäisi jär.iestää tä,män ml}. 
nessa suhteessa kieron tullitariffin par~m
min koko kansan vaatimuksia .ia elämän 
~ahdollisuuksia · vastaaVa.ksi. (Eduskun-
liåsta: A!l-inen!) · · · · 

C' 
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Ed. L i n d b e r g: Föreliggande propo
sition innebär så väsentliga föräll(hingar i 
nu gällande tulltariff att vid dess remiss till 
statsutskottet några anmärkningar äro på
kallade. Jag skall föribig:å industriernas 
tullsänkningar, som jag icke kan uttala 
mig om, · oeh skall i detta sammanhang 
också förbigå qe föreslagna ändringarna 
angående de s. k. finanstullarna, vilka i 
verkligheten äro indirekta skatter. En del 
av dem har under de senaste åren 
ömsoni hölj~s och omsom sfulkts, delvis lbe-· 
mende av . svårigheten att få budgeten i 
jåmnvikt. Väl vol'e om de rätt höga finans
tullarnakq.nde sänkas, men så lä,nge nu gäl
lande alkohollagstiftning omöjliggör fast
stälJ?ndet av tull och åccis på alkoholhaltiga 
drycker, tror 'jag att nämnv·äirda tullsänk
ningar härutinn.an också denna. gång ligga, 
utom möjligheter:r\.as gräns. 

Men de föreslagna ändringarna i fråga 
om · 1antii18IDna- oclh fiskeriprodukternas 
sk~qdstuH äro ibeklämmande. De hava i ihög 
grad sänkts och delvis' helt och hållet slo
pats. Skulle niot förmodan förslaget såsom 
sådant godkännas av riksdagen, så skulle 
dessa näringars redan förut svaga rentabili
tet äventyras, deras utveckling hämmas 
samt åstadkomma en ytterligare försä:mring 
av utkomstmöjligheterria för. alla den1 som 
hava' sin utkomst från dessa näringar, och 
det är flert.alet av Fli:rill:ands d'olk. 

A.voghet,en · mot skya.astunen på sådana 
pro(lukter, som i Vlårt land har ut.vecklings
möjligheter och naturliga betingelser, är 
svår · att förstå, och just i fråga om lant
manna- oc}l fiskeriprodukter äro dessa för
utsättningar obestridligen tillfinnandes. 
Pärtill komrmer ~tt skyddsj;ullarna, iberoende 
av · produktionens utveckJing, äro av över
gående natur. Vi hava t. ex. tull på smör, 
men denna tullsats är av ringa betydel!!e 
numera därför att produktionen av smör 
täcker det inhemska behovet, export har vid
tagit ooh 'prisbildrningen lha.r tföl'flyttats ultom 
landets gränser till världsmarknaden. Det
samma skulle bliva fallet med en del andra 
1antmanna- och fiskeriprodukter om en ef
fektiv skyddstull skulle på dem införas. 
Skyddstullarnas väsentliga innebörd och 
ändamåJ äro, förutom tillskott i statskassan, 
sålunda att befordra och utveckla näringarna 
och göra riket i de flesta fall oberoende av 
uijändsk införsel samt göra ett fattigt land 1 

lronkurrenskraftigt med av naturen bättre 

lottade länders naturliga och samlade rike
domar. J ag finner därför icke något rim
ligt skäl att sänka och avlyfta lantmanna
och fiskeriprodukternas skyddstullar, vilka 
för deras bä.righet och främst för deras ut
veckling har en så avgörande betydelse, 
utan de nu gäJlande tullsatserna härutinnan 
böra bibehållas och delvis höjas. Träd
gårdsprodukrterna äro icke tillräckligt skyd
dade och småbrukarenas främsta salupro
dukt, potatisen, bör åläggas en effektiv 
skyddstull. Det är ändå mening1slöst oeh 
ett nationalekonomiskt lättsinne att vi för 
miljoner importera lantmanna- och fiskeri
produkter, av vilka större delen kan produ
ceras i eget land i den omfattning, att det 
inhemska behovet mer än väl kan tillgoCloses 
och tili och med export möjliggöras. 

I förslagets enskildheter vill jag icke i 
detta sammanhang ihgå, därtill är ja,g i till
fälle senare. J ag har endast velat giva ut
tryek åt niågra prind:pieHa synpunkter ooh 
hoppas att statsutskottet beaktar dem. 

Ed. V e s t e r i n en: Täällä maatalous~ 
ministeri lausunnossaan tänään todisteli, 
että viljatullin avulla ei ole voitu viljanvil
jelystä tässä maassa saada kohoamaan, jo
tenka hiinen mielestään se ei ole välttämätön 
eikä tarpeellinen. Mutta minulla on tilas
tot, jotka ovat varmasti yhtä pätevät kuin 
maatalousministerin antama tilasto, ja ne 
todistavat, että viljanviljelys meidän maas
samme on tuonut säästöä maan taloudelli
seen elämään vuonna 1926 407 milj. mark
kaa pyöreissä luvuissa, joten tämä väite 
hänen taholtansa ei voine olla paikkansa pi
tävä. 

Sitten hän m.m. mainitsi siitä, että mei
dän olisi pyrittävä karjatalouteen päin yhä. 
enemmän. Minun täytyy valitettavasti ky
syä maatalousministeriltä, onko hän seuran
nut nykyaikaista talouspolitiikkaa etenkin 
maataloustuotteitten kaupan alalla ulko
mailla. Siellähän on, niinkuin tiedetään, 
etenkin Englannissa pyrkimys päästä sii~ 
hen, että ne tulisivat omien siirtomaittensa 
tuotteilla mahdollisimman hyvin toimeen. 
Lisäksi on monia meidän kanssamme kilpai
levia maita, jotka myös pyrkivät valJoitta
maan maataloustuotteilleen, erityisesti kar
jataloustuotteilloon, . Englannin· marldcinat. 
Ja näin ollen on erittäin vaikea sanoa, mi
ten kauan meillä voidaan ajatella yksinään 
karjatalouden kehittämistä siihen määrään 
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kuin mitä hän tarkoitti, nimittäin että 
meillä viljan viljelyksestä voitaisiin luopua. 
Hän m.m. väitti, ettei sille, joka ei myy 
viljaa, ole viljatullista mi'tään ihyötyä. SiJitä 
on sittenkin hyötyä sen henkilön perheelle, 
jos se pienessäkin määrässä harjoittaa viljan 
viljelystä oman taloutensa hyväksi, per
heensä hyväksi. Se on kansantaloudellinen 
etu. Ja silloin on myöskin omavaraisuutta 
kohti päästy huomattava askel. Siitä me 
emme voi olla eri mieltä. Samalla myöskin 
tämä henkilö vapautuu tulliveron maksa
misesta, jonka hän muutoin voisi joutua 
maksamaan viljan osh:m kautta. Se on hä
nen ihyötynsä. Tämä veronmaksu siirtyy 
silloin niille, jotka viljan joutuvat koko
naan ostamaan. Mutta minä huomasinkin 
sen mihin maatalousministeri tosiasiassa 
pyrki. Hän lausunnossaan nimenomaan sa
noi, että viljatullit vähentävät teollisuuden 
kilpailumahdollisuuksia. Tätä estiimään 
hallituksen tullitariffiesitys tosiasiassa pyr
kii. Enkä minä ihmettele, jos budjettiesi
tys on sellainen, jossa verrattain vähän nä
kyy maataloudellisille harrastuksille ldin
nitetyn huomiota, kun maa t a l o u s m i
n i s te r i katsoi, että hänen asiansa on val
voa teollisuuden kilpailukykyisyyttä tässä 
maassa. Hän m.m. puhui täällä siitä, että 
meillä on esim. paperipuun vienti kehittynyt 
kansantaloudelle vaaralliseksi ja että sii
hen on asetettava esteitä. Minä myönnän, 
että siinä on omat vaaransa olemassa, mutta 
se, että meillä asetetaan vientimaksu, vien
titulli, se täy.tyy ilman muuta olla selvää, 
että sen maksavat metsänomistajat, raaka
tavaran omistajat. Hinta putoaa sen mu
kaan ja maksetaan sen verran vähemm<in, 
minkä verran tullia koroitetaan. Näin ve
ron siirron' kautta saa maatalousväestö 
kannettavakseen yhä enemmän rasituksia. 
()lisi syytä, että Vialtiovarainva1iokuntw 
mahdollisimman tarkkruan näitä kysymyk~ 
siä harkitsisi. Se voisi silloin tulla niihin tu
loksiin, että meillä oikeudenmukaisuus tulli
kysy'Illyksessä vä;äsisi enemmän näkyviin, 
kuin mitä se tällä kertaa tässä hallituk
sen esitykSiessä on. Suuntaa tässä ei ole 
millään !tavalla määrätty, n~inkuin pää
ministeri aikaisemmin ~huomautti. Tällä 
ei ole mitään muuta suuntaa, niinkuin 
täällä ed. Linna äsken mainitsi, kuin että 
se on äärettömän maatalousvastainen, maa
talousvihamielinen. Se suunta tällä on, 1 

mutta se, että finanssitulleista ja köyhien 

ihmisten verotuksesta tullien muodossa 
koetettaisiin päästä, se puhe ei pidä paik
kaansa. 

Ed. Järvinen: En ollut aikonut 
käyttää tänäpäivänä puheenvuoroa tässä 
asiassa, koska jo talousarvion lähetekeskus
telussa olin tilaisuudessa lausumaan mieli
piteeni hallituksen tullipoliittisesta ohjel
masta ensi vuodeksi, mutta herra pääminis
terin tämänpäiväisessä puheessa oli muuta
mia kohtia, jotka olivat siksi oudosti väri
tettyjä, että en voi olla niiden johdoöta 
muutamia huomautuksia tekemättä. 

Ensinnäkin herra pääministeri, samoin 
kuin herra rahaministeri talousarvion lähe
tekeskustelussa, haHituksen tullipoliittisen 
ohjelman tueksi vetosi niiden suurten kon
ferenssien mielipiteeseen, joita tänä vuonna 
on pidetty ja joihin Suomestakin on osaa 
otettu. V edottiin sekä Genevessä touko
kuussa pidettyyn maailmantalouskonferens
siin että myöskin Pariisissa elokuulla pidet
tyyn parlamenttien välisen liiton konferens
siin, jossa jälkimäisessä minäkin olen ollut 
mukana. On kuitenkin huomattava, että 
kun nämä konferenssit ovat toivoneet va
paampaan kauppaan siirtymistä Euroo
passa ja Euroopan maiden kesken, niin on 
ensinnäkin tämä toivomus ollut tähdätty 
niitä tuonti- ja vientikieltoja vastaan, joita 
vielä jii;tteinä sota-ajan estejärjestelmästä 
siellä täällä on voimassa ja joita esim. Parii
sin konferenssissakin muutamalta taholta, 
eräiden huomattavien italialaisten valti,,
miesten taholta, edelleenikin puolustettiin. 

Toisekseen nämä konferenssit ovat toi
voessaan vapaampaa kauppaa suunnanneet 
lausuntonsa tullimuurien korkeUJtta vastaan 
Euroopam eri kansojoo keskuudessa. Molem
missa konferensseissa on ollut näytteillä 
englantilaisen parlamentaarikon, Englan
nin parlamentin jäsenen Sir Clive Morri,;on 
Bell'in laatima taulukko ja kuvio Euroopan 
maiden tullimuureista. Hänen esittämänsä 
indeksit ja hänen esittämänsä kuvio osoit
taa, että Suomen tullimuurit ovat huomatta
vasti alemmat kuin useimpien Keski- .ia 
Etelä-Euroopan maiden tullimuurit. Ja en
nen kaikkea, kun toivotaan tullimuurien 
alentamista, jotta ne eivät estäisi kansain
välistä kauppaa, niin on tämä toivomus 
suunnattu suojatulleja vastaan. Nyt on 
kuitenkin herra pääministerikin todennut, 
mitenkä teollisuuden suojatullit ainakin 
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meidän maassamme ovat verraten kohtuulli
.sen korkeat. On myöskin huomattava, että 
esim. teollisuuden suojatulleja meidän maas
samme ei ole viime vuosina koroitettu. Päin
vastoin on asianlaita useimmissa mui<:sa 
maissa. Ranska, Italia, Espanja, Portugali, 
Sveitsi, Tshekko-Slovakia, Jugoslavia, Itä.
valta, Unkari j.n.e. ovat vuosina 1920--25 
kaikki sangen huomattavasti koroittaneet 
tullimuurejaan ja tullisuojaansa. On luon
nollista, että suuressa kansainvälisessä kcn
ferenssissa tuntuu vastavaikutus näistä vii
me vuosien toimenpiteistä, mutta se suurten 
konferenssien lausuma toivomus kohdi,tuu 
paljon enemmän muihin maihin kuin mei
hin. 

Pyydän sitten vielä tästä aJSiasta huo
mauttaa, että Parisin konferenssissa niiden 
lauselmain ohella, joihin herra pääministeri 
viittasi ja joita herra rahaministerikin muis
taakseni siteerasi, hyväksyttiin ranskalaisen 
parlamentaari'kon ja aka~mik:on, edustaja
kamarin jäsenen Borel'in ehdotuksesta seu
suuntaiset päätöslauselmat, että olisi kai
kissa maissa vähitellen ryhdyttävä toimi1n 
tullisuojan alentamiseksi ollen tässä nouda
tettava tarpeellista varovaisuutta, jotta ei 
maan ta1ouselämälle tuotettaisi !häiriötä. J& 
perusteluissaan herra Borel nimenoma:an 
laski, että esim. 20 vuoden kuluessa voitai
siin tulleja koettaa alentaa, mikäli se m!:!h
<lolliseksi huomattaisiin, eri teollisuusaloilla 
ehkä olemattomiin. Hän siis laski että ehkä 
5 % vuodessa voitaisiin tulleja alentaa. 
HallitU!ksemme esitys ei sisällä 5 % :n alen
nusta vaan 25 % alennusta meidän tulli
tuloissamme, erinäisillä teollisuusaloilla 
n. 30 % alennusta ja maataloustulleissa 
yhdellä kertaa tullien kokonaan poista
mista. Tämä jo osoittaa, miten j;yrkkä ja 
äkkinäinen on se tullipoliittinen ohjelma, 
joka nyt tarjotaan eduskunnalle hyväksyt
täväksi. 

'rahdon vielä huomauttaa, että Borel'in 
ehdotuksen johdosta hänelle kyllä Pariisin 
konferenssissa hiukan pisteliäästi huomau
tettiin, että hän kyllä tämmöisessä suuresta 
kansainvälisessä konferenssissa ilaa hyväk
sytyksi ehdotuksensa, mutta koettakoonpas 
Ranskan edustajakamarissa saada se myös 
hyväksytyksi. Tämä tästä. 

Toinen kohta, jossa herra pääministerin 
puheella oli outo väritys, oli se, josm hän 
:Sanoi, että ,tähänastinen hallitussuur.ta" on 
:siirtämistään siirtänyt verorasitusta välittö-

mäin verojen puolelta pois välillisten vero
jen puolelle. Herra pääministeri ei ehkä 
muistanut, että yhtenä tärkeänä tekijänä, 
joka on vaikuttanut välittömäin verojen 
merkityksen alentumiseen meidän v:il
tiomme taloudessa, on se verraten huomat
tava veroreformi, joka vuoden 1925 alusta 
pantiin toimeen, kun vanhat välittömät ve
rot, kaikki maaverot ja henkiraha poistet
tiin pois käytännöstä. Ja en luule väärin 
muistavani, kun väitän, että myös vasem
miston taholla oltiin tässä mukana tätä 
suuntaa hyväksyttäessä, (Vaselllmalta: 
Kuinka paljon ne tuottivlj.t?) ja että tätä 
suuntaa pikemminkin oikeiston taholta sil
loin vastustettiin. Myöskin on huomattava, 
että meillä ei tulleja aina ja vuosi vuodelta 
suinkaan ole koroitettu ; esimerkiksi täUe 
vuodelle 1927 talousarviOlta ja tullitariffiw 
hyväksyttäess.i1 siinä ei ollut mitään koroi
tuksia, vaan pikemminkin alennuksia. 

Mutta tässä yhteydessä on toinenkin sel
lainen outo väritys, joka asioille annetaan, 
kun nimittäin pelkästään numeroilla siitä, 
kuinka paljon valtio saa tuloja väl~ttömistä 
veroista toiselta puolen: ja välilli3istä ve
roista toiselta puolen, pelkästään näillä nu
meroilla tahdotaan todistaa, että verorasitus 
on siirretty y!hä enemmän toisille harteille. 
Tullitulojen suuri lisääntyminen, niinkuin 
muistaakseni ed. Lohi talousarvion lähete
keskustelussakin huomautti, ei ollenkaan 
aina ja kauttaaltaan johdu tullien kor•Jtta
misesta, vaan se johtuu kulutuksen suure
nemisesta, meidän maassamme. Nyt on 
kerta kaikkiaan niin, että Suomen !;ansa on 
paljon enemmän taipuvainen lisäämään ku
lutustaan kuin lisäämään säästöjär:n. Ja 
Suomen kansan kasvava kulutus nogtaa sit
ten tullituloja, kun sensijaan Suomen kan• 
san verraten heikko taipumus säästämiseen 
se vähentää helposti välittömien verojen 
merkitystä. Näitä kahta verotusmuotoa ar
vosteltaessa ja niiden merkitystä maassa ja 
maan talouselämälle todettaessa olisi kai li
kinnä todistettava. että välitön ver•Jtus 
meillä on niin äärettömän alhainen, se on 
niin hirveän vähän rasittava, että se huo
·letta voidaan koroittaa. Mutta sitä ei ole 
tehty. On vain mieluummin tahdottu liik
kua näillä ylimalkaisilla numeroilla. 

Vielä kolmannessa kohdassa on minun 
mielestäni herra pääministerin puhef:lla 
jonkun verran tosioloista tarpeekoi välittä
mäJtön väritys. On kerta kaikkiaan niin, 
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että me emme meidän valtiotaloudessa:nme 
emmekä myöskään meidiin talouselämä.;;
säm'ille voi a.Settua tuommoiselle pulhtaan teo
rian kannaJle ja siltä kartnalta 'katsella, onko 
tulliverotus sopiva ja voiko tulliverotus olla 
niin ja '·niin korkea vai iå. Me emme sitil 
vbj, sil1ä '!heidän valtiomme ja meidän val
tiotahmteritime tarp·eet ovat siksi suuret, 
että me ·välttämättä tarvitsemme koko huo
mattavat valtion tulot ja me emme niitä 
usehrimissa tlllpauksissa voi tiittä:västi saada 
muulla {avoin kUin 1finanssitulleåUa,. Meidän 
valtiotalou~mme tarpeet ovat hyvin suuret. 
Me' olemme nuori, itsenäinen valtio, vasta 
kymmenkunta vuotta sellaisena elänyt ja 
meillä ovat meidänkin maassamme maailman.. 
sodan iskemät vauriot olleet korjattavat. Sii
hen kaikkeen on tarvittu suuret määrät val
tion varoja, ja siihen on: täytynyt ottaa vai
tiori varoja siitä, mistä niitä on vvihi saada. 
Minä puolestani en ainakaan, en tässäkään 
suhteessa haluaisi esittää Venäjän vallan ai
kuista aikaa semmoisena ihanteena, johon 
meidän olisi jälleen koetettava pyrkiä.. 

Ed. S e r g e 1 i u s : Finansministern h.a·r 
redan vid remissdebatten i överskådliga och. 
klara ta:beller visat, h.uru oproportionerligt 
högre staten beskattar medhorgarna i landet 
genom · indirekta skatter, särskilt tullar. 
Ifrån att ar 192'1,. då qe direkta; skatterna 
utgjorde 44 % och. de indire'ktru 56 % av 
de&sa s:katters sammanlagda summa, så blir 
nwiS'V·arande procentsiffra för innevrura.llde 
år 24 och 76. Det är uppenibart riktigt, att 
rege~ingen försökt avhjälpa detta missför
hålla:nde med a.tt öka de direkta skatterna 
på de indirektas bekostnoo, då vårt jord
hruk och vår industri med allt våld vrkat 
på · att staten skaU följa en konse~ativ 
skattepolitik. R.€geringen säger alldeles 
riktigt i sin proposition, att den nuvarande 
tuHbeskattningen på livsförnödentb.eter ·OCh 
andra konsumtionsartiklar är thelt och hållet 
oskälig. · Det är endast ett fåtal av landets 
medborgare, som äro jordbrukare och som 
därför kunna miYända obeskattade jord
bruksprodukter. Härför föreslår regeringen 
en sän.kning a:v tullsatsen på ett a:ntal tuli-, 
positioner Lfrämst livsrförnödenhe'ter, så att 
hela tU'llnedsättnin;gen genom vissa ko:JD.pen
satroner blir omkring 200 miljoner mark. 
4'tt' ':P.ärviq -la.DJtmanrna•proou'kter träffas i 
första ha:nd är hffit naturligt;' ty det är ju 
de'm, OOIIi.sä~ift qeri :niindre bemedlade IJ>e-
• JJ , l, \ ~!d .-•,); (o ' ,< ; .• ',; j ,, ' ,\,' P> 

folknillgen är tvungen att alliSkruffa och för 
vilka den måste 'betala stora penningar. 
Med detta regeringens · skäliga försl'ag hava 
vi på långt när icke ännu kommit tillbakä 
till förhållandet mellan de direkta och in
direkta skatterna 1921. Rdgsm. Ryti och 
Vennola äro ense med regeringen, att tull
beskattningen artat sig till en alltför stor 
del av st:U.tsin'kmnsterna, och att därför en 
änJdring borde fås till stålld, men de äro 
synbarligen endlllSt i teorin' med härpå. De 
hava varit för mycket influerade av den 
världsekonomiska kmlferensen i Geneve. De 
hava icke gjort, såvitt jag kan erinra mig, 
några positiva förslag, uta:n ö~a på 1lång 
sikt - under huru lång tid hava de icke 
nämnt, måhända ett sekel - få tullarna 
skäiligen reducerade. 

Vårt näringsliv är ba:serat på skyddstul
lar och det är det som är det osunda. · Nu 
förso"ker regeringen med försiktighet råda 
bot på det onda, €(!Il:edan en ingående ut
redning om tu1larnas slutliga verkan . ännu 
icke förebragtes, och då upphävas på kon
servativt håll högljudda pr.otester, oa•ktat 
budgeten balanserar förvå11ansvärt väl. J ag 
dristar mig, liksom 1här tidigare nämnda två 
framstegsmän, giva en teoretisk expose 'av 
varthäm skyddstulla:r Ieda och huru nyckeln 
till ekonomisk rri:het enligt mitt förmena:nde 
ocih mången annwns stode att finna. 

TUI]la;r, och särskilt de s. k. s'kyddstul
larna, avse a:tt de primitiva förhållandena 
skola bli hest.ående i ett land. Tullen be-:. 
skydda:r oss icke, säsom man allmänt tror, 
mot utlrundet, den isolerar oss och gör vår 
ekooomiska och politiska ställning vanskli
gare, 'utom att den betungar, såsom fallet är 
hos oss, i hög grad medhorgarena i la:ndet. 
Tullen skyddrur 11og den bestående industrin 
och näringrul'Ii.,a ooh de för ögonblicket an
vän.da produktiva metoderna li:ksoon den 1be
skyddar enskilda av ett lands medborgare 
ge11temot de övriga, varför dess 'j>etydelse 
ligger så att säga inåt. Skyddstullen är ~Jl 
sitt väsen konservativ, däriör att den främ
jar de primitiva metoderna och 'hindrar en 
eventueU omläggning av ett lanQ.s lantb~k 
och i.ndustri t~ll verklig produktion, som 
sklille löna sig. Ett iitet land som vårt !bör 
därför så lfort 8om möjligt söka sig över 
tili :lirili.andel, ooh ett steg i qen riktningen 
1har vår regering nu tagit. 'fy ju min(!.re 
ett land äT qess · större är sannolikheten för 
att det · ic1re ka:ri. produoora förstklassiga Y.a-
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ror på flere områden. Det måste speciali
sera sig inom de näringsgrenar, där. det har 
naturliga förutsättningar, ooh på dessa om
råden göra sig oumbärligt ~ven för utlan
det. Dem, vilka så starkt hilla på skydds
tullM", ville ja.g fråga, varför de icke önska 
öka själva tullområdet med att dela vårt 
eget land i en mängd tullen.heter, liksom 
man tid1gare förfa:rit i Tyskland. Då lnmde 
Mde tavastländska och savolaks1ska jord
bru:kare och industriidlk:are ytterHgare för
tjäna, i det man med sådan uppdelning 
kunde hindra tava:stlfumingarna att köpa 
varor från SaVIOlaks och savolaksarena att 
köpa v·aror från Tavastland. Måhända kan 
jag :Eå svar på. denna fråga a:v nationaleko" 
nomerna ex professo. 

Månne icke den riktiga vägen och enda 
vägen tili avskafbnde av ai1a tullar och 
större del en av våras'katter,. alltså nyckeln till 
ekonomisk frigörelse står rutt firma i genom
fqra:nde av vår gemensa:mma rätt till jor
den; en gru11dskatt på jord, ober.oonde ·av 
om den bebrulk:as eller ej, och bort med 
skatt på allt a.rbete, såväl det, som nedläg
ges på jorden som det andliga a'!'bete, vilket 
användas tiH att främja produkti:onen eller 
vetenskapen. Den.lla skatt, grundskatten, 
skaJl, SOIIll den även visat sig hava gjort i 
verkligheten, främja tillfredsstätllande jord
egendomsförhållanden, uppmuntra till full 
utveckling av jorden, förhindra tomtjobbe
rier och öppna nya banor för arbetskraften. 

Så ännu eru sruk i frihandelsfrågan. 
Rdgsm. Vennola har vid remissdebatten och 
rdgsm. Järvinen vid dagens plenum, vädjat 
till de goda ordinationer:na från den världs
ekonomiska konferensen i Geneve beträf
fande frihandeln. Såsom fadder till konfe
rensen stod, såsom vi alla veta, nationernaJS 
förbund, denna svårt styrbara staternas 
sa:mmanslutning, viiken som hekant har 
mycket litet gemensamt :med tfolken, men i 
så :mycket högre grad utgör ett fomm för 
de ledande politikernas inom de olika natio• 
nerna kannstöperier. Politikerna hava fun
nit, att världen blivit allt mindre och att 
en sanering av världshandeln måste fås till 
&tånd, då alla nationer efter världskriget 
försökt bygga sina tullmurar så höga som 
möjligt. I anledning härav försökte man 
sig på en världsekonomisk konferens i Ge
n~ve, på viiken frihandelsvänlig riktning 
gjorde sig gällande. Detta är doek icke att 
förstå så att man slmlle rekommenderat 

övergång till frihandel, utan man uttalade 
endast, såsoon här särskilda talare nämnt, 
ön:skningsmåtlet a,tt länder, s<>m Skyd~as av 
överhövrun höga tullar, skulle skrida ;till en 
sänkning av des.Sa.;. och att intet land .. med 
tillhjälp av tullar borde skapa ett koriStlat 
näringsliv. ~ begynte alltså na att 'heim
stäJla hos varandra med artiga gester att 
grannländerna ville sänka tullmurarna och 
utlovade då för sitt eget vidkommande att 
möjligen ock<Så följa exemplet. J ag frågar, 
vem skall ta.ga första steget? Därom kunde 
man nog aldrig enas på en sådan konferens, 
som världsekonomiska :konferen&en i Geneve, 
och där särSkilt att döma av tidningsreie
raten den merkantilt reaktionära Läran 
gjorde sig gällande, att det är fördelakti
gare för ett land att sä:lja än att köpa. 
(Hästbacka: Det var den tidigare). Den lä
ran gjorde sig gällande på den:na konferens 
i Geneve. För att komma till frihandel be
höver man sålunda icke resa tili denna kon
ferens, utan man stannar hemma och gör 
börja.n i vårt eget land, såsom vår regering 
har gjort. 

Ännu en fråga, som tarvar kanske fÖr
'klaring av dem särskilt som väd:j.a till de:nn.a 
Genevekonferensen. Varför h&de man in
bjudit Sovjet och Förenta Staterna? Vad 
S.ovjet heträffar var det kommet dit för a:tt 
driva en kommunistisk propaganda. Sovj·et 
var såsom vi veta talrikare representerat. 
Skulle icke konferenserus uppgift bestå i 
efnerlyS\ande av medel, med viJkas tillhjälp 
mam slrulle kom:ma från statens ingri pande i 
all h&ndel och industri, något vartill ju 
Sovj.et är en svuren fiende. Det nuvarande 
Ryssland önshr ju statsmonopol, likso!!Il 
mång'en i denna ärade församling, för hela 
produktionen .. Alltså, frågar jag, hade man 
inbjudit Sovjet ruv artighetsskäl eller var 
det blott därför att man icke hade så all
varlig mening med hela denna konferens? 
Till världskonfer.ensen är . det icke heller 
anledning at:t vä;dj.a särs:kilt om man vidare 
fäster sig vid det beslut, som gjordes av den 
internationcll.a unionen för grundskatt och 
frjjhrundel på ett möte i Köpenhamn den 13 
och 15 augusti 1927 och vars ordförande ut
göres av den bekanta amerikanaren Charles 
O'Connor Hennessy ooh där .mam fwttade 
följande resolution: ,Då det hrur visat sig, 
att den av Folkförbundet nyligen hållna 
ekonomisika konferensen i Geneve saknade 
fö:mnå.ga till att anvisa någ<Jn lösning av de 
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ekoillO'Illiska vanskligheter, som halla miljo-j' 
ner i Europa nere i elänoo, genom att 
hindra den fria oovändelsen av arbete och 
kapitaJ.., så. älr det på tiden" .fortsätter ma.n, 
,a;tt något mer positivt tillgripes". Alltså, 
det är ieke skäl a1:Jt alltför mycket stöda på' 
k.onferens~n i Geneve, där man uttalade 
sig för en säcr:skilt stor försiktighet vid 
övergång till frihandel. 

J ag kan för mim. del icke inse rumat än 
att regeringen har handlat i stort sett rik
tigt. Den har haft mod arot taga det steg, 
som många andra Iänder ieke ihar mod till. 
Doo har lhaft mod att skära ood flera oskä
ligt höga tullmurar, och vårt land !k:ommer 
samnolikt i framtiden att hava större heder 
av detta försl&g i fri!handelns riktning än 
det haft av förbudslagen. 

Ed. N i u k k a n e n : Huomasin pikakir
joituspöytäkirjasta, että herra maatalous
ministeri on aamupäivällä täällä koetta
nut uskotella eduskunnalle, että allekir
joittanut olisi jollakin tavalla ollut teolli
suustullien kannalla vuonna 1924. Tämän 
vuoksi täytyy minun tässä lyhyesti kajota 
tullitariffin käsittelyn vaiheisiin sanottuna 
ajankohtana. Ikävä kyllä herra maata
lousministeri ei ole ollut silloin eduskun
nassa ja siis ei ole voinut niill läheltä kuin 
ne, jotka silloin täällä olivat, seurata sitä, 
ed. Ta:inion silloista sanontatapaa käyt
tääkseni, keJljua peliä, jota sosialidemok
raattinen ryhmä tullitariffia käsiteltäessä 
harjoitti. Niinkuin me muistamme, eh
dotti sosialidemokraattisen ryhmän edus
taja Seppälä, että eräitten puuvillakan
kaitten tullit nimikkeissä 240, 241, 245 ja 
246 alennettaisiin silloisista tullimääris
tään huomattavaslti. Maalaisliiton edus
kuntaryhmä siihen nähden, että sen mie
lestä puuvillakankaitten tullit ovat koh
tuuttoman korkeat, vaihdellen 10-21 
markkaan kilolta, yhtyi äänestyksessä mie
lihyvin kannattamaan tätä sosialidemok
raattien taholta tehtyä korjausehdotusta. 
Meidän mielestämme oli kangastullien 
al<entam~nen välhävaraiselle kansanainek-· 
selle ainakin yhtä toivottua kuin viljatul
lien alentaminen, sillä meidän kylmässä 
maassamme paitakangas on sangen tärkeä 
köyhälle väestölle, ja näin ollen tämä asial
linen ehdotus menikin eduskunnassa läpi 
107 äänellä 66 vastaan asian ensimmäi
sessä käsittelyssä. Mutta kuten me muis- , 

tamme, seurasi tästä sanomalehdissä ja 
teollisuusherrojen leirissä tavaton meteli. 
He saivat m. m. pestatuksi joukon kangas
tehtaitten tyqväestöä tulemaan lähetys
tönä sosialidemokraattisen ryhmän luokse 
Helsinkiin, ja seuraus näistä heidän toi
menpiteistään oli, että kun asia meni suu
reen valiokuntaan, perääntyi sosialidemok
raattinen ryhmä täysi-istunnossa ottamal
taan kannalta ja palautti näitten tullini
mikkeiden tullimäärän entiselleen. Kun 
tämä asia tuli uudelleen esille täysi-istun
nossa, syntyi täällä sosialidemokraattisten 
edustajain kesken mielenkiintoinen pyykin
pesu tässä asiassa. Täällä oli edelleen en
tisellä kannalla vielä muistaakseni ed. Sep
pälä, vaikka hän ei enempi enää rohjen
nut tässä asiassa esiintyä, myöskin edus
tajat Sirola ja Typpö uskalsivat yhä puo
lustaa entistä kantaansa, mutta sosialide
mokraattisen ryhmän johtomiehet Tainio, 
Hakkila, Helo j. n. e. ryhtyivät silloin 
heille antamaan isällistä ripitystä, ja 
niinpä, kun maalaisliiton ryhmän taholta 
tehtiin ehdotus, että eduskunta pysyisi 
edelleen aikaisemmassa kannassaan, kävi 
selville, että sosialidemokraattinen ryhmä, 
muutamia harvoja lukuunottamatta, oli 
täydellisesti peräytynyt kannaltaan. Edus
kunta nimittäin hylkäsi tämän maalaislii
ton tekemän ehdotuksen, joka oli sama 
kuin sosialidemokraattien edellisessä kä
sittelyssä tekemä ehdotus, 109 äänellä 59 
vastaan. (Vasemmalta: Suuressa valiokun
n.assa äänestivät vastaan.!) Sosialistien äänet 
joka ltapauksessa myöskin suuressa vailiokun
nassa ratkaisivat tämän asian teollisuus
herrojen hyväksi. Tästä seurasikin sitten, 
että pitkin koko tullitariffin käsittelyä so
sialidemokraattisessa ryhmässä vallitsi 
erinomaisen hermostunut mieliala ja mi
nun nähdäkseni koko ryhmä oli sangen no
lossa ja kiusallisessa asemassa. (Vasem
malta : Niinkuin maalaisliitto.) Maalais
liiton taholta tehtiin useitten nimikkeiden 
kohdalla edelleen ermaisia ehdotuksia 
m.m. (Vasemmalta: Viljatullien korotta
misesta!) - viljatulli oli silloin jo lop
puun käsitelty, se oli jo edellä hyväksytty 
__:_ erinäisiä ehdotuksia maataloutta rasit
tavien tullien alentamisesta taj polist.ami
sesta. Mutta näille ehdotuksille ei sosiali
demokraattien taJholta saatu mitään kanna
tusta. Nimikkeiden 653-655 kohdalla, 
jotka koskevat erä.itten maatalouskoneitten 
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tullia, teki tosin ed. Harvala ehdotuksen, 
että näiltä nimik~eiltä tulli poistettaisiin. 
Tämä ehdotus kumminkin meidän käsit
tääksemme johtui siitä hermostuneisuu
desta, joka sosialidemokraattisessa ryh
mässä vallitsi. Me käsitimme, että tahdot
tiin eräällä tavalla tässä koettaa korjata 
sitä noloa asemaa, johonka he olivat jou
tuneet. (Vasemmalta : Se oli vastalau
s€essa!) Näiden nimikkeiden t1.lil'lej.a. ei 
esitetty sosialidemokraattien vastalau
seessa alennettavaksi, se ehdotus oli tehty 
vain taktiikkatarkoituksessa. Kun m. m. 
allekirjoittanut piti tärkeänä., että maa
talouskoneiden tulleja saataisiin korja-1 
tuksi maanviljelijöille edullisemmiksi, 
tein mma tosiaan sentapaisen paran
nusehdotuksen näiden nimikkeiden koh
da.lla, kuin herra maatalousministeri täällä 
on maininnut, t. s. ehdotin, että ni
mikkeiden 653 ja 655 kohdalle lisättäisiin 
sellainen huomautus, että jos maahantuoja 
voi näyttää toteen, että näihin nimikkei.siin 
luettavia koneita ei tehdasmaisesti valmis
teta omassa maassa, ovat ne tullivapaita. 
Eduskunta myös tämän muutoksen hyväk
syi. Tämän jälkeen tuli äänestettäväksi 
eduskunnassa myös ed. Harvalan ehdotus 
ja minun tietääkseni maalaisliiton ryhmä 
jokseenkin kokonaisuudessaan äänesti 
myös ed. HarvaJan ehdotuksen puolesta ai
van samalla tavalla kuin ma1nitsemissani 
kankaiden tulleissa (Vasemmalta: Sehän 
olisi mennyt läpi!) Mutta ä:änestyksen tu
los osoitti, että osa sosialidemokraattisen 
ryhmän edustajista jänisti tässä äänestyk
sessä, peläten, että siinä käy samalla ta
valla kuin oli käynyt asian edellisessä kä
sittelyssä kankaiden tullien kohdalla. 
Eduskunta nim. hylkäsi ed. Harvalan eh
dotuksen 95 äänellä 84 ääntä vastaan. 
Minun käsittääkseni jos herra maatalous
ministeri olisi viitsinyt perusteellisemmin 
tutustua tullitariffin käsittelyn vaiheisiin 
joulun edellä vuonna 1924 täällä eduskun
nassa, 'jolloin, kuten m:inä aJussa huomau
tin, sosialidemokraattinen ryhmä oli niin 
nolossa asemassa, että harvoin joku edus
kuntaryhmä voi sellaiseen asemaan joutua, 
hän ei todennäköisesti olisi viitannut sa
nottuun tilanteeseen täällä tämänpäiväi
sessä lausunnossaan. 

Ed. S c h a u m a: n: J ag bad om ordet 
med anledning av rdgsm. Järvinens anfö
rande, men inruan ·j(ag .går ;att lbelhandl!a 

detta, skall jag be att få yttra några ord 
om regeringens proposition. Att denna pro
position b.ar blivit motsagd ifrån sä. många 
ihåll, visar att regeringen har ·tagit ett tili 
synes djärft steg i riktnin:g mot skyddstul
larnas avly;ftande. Vi ha så länge levat i 
den unkna atmos:fär, som efter kriget har 
rå:tt på det eikonomiska områdlet ieke blott 
i Finland utan också i andra •länder, att 
det· känns som en verklig ibefrielse, då man 
Lår mottaga en regerin.gsproposition sådan 
som den nu föreliggande. Jag inser nog 
att det blir svårt också lför dem, som full
ständi:gt ansluta sig tili de priDICiper som 
lett reg-eringen, att antaga propositionen i 
alla delar, men .det är den allmänna an
dan i denna proposi.tion som jag hä:lsar med 
tilHredsställelse, ooh jag är övertygad om 
att s.kulle här lblåsru fniskare vinda>r, sådana 
vindar som lbläste i Geneve vid den världs
ekonorniska konlferensen, så skulle den till
fredsställelse, som ja.g har uttalat, vara 
allmän i denna sal. Men vårt land är av
lägset oeh. vi äro efte:riblivna i mångt och 
mycket. När man i Geneve särsk.ilt bränn
mäl1k.1:e såsom fullkomligt ohållbar och ooko
nomisk, även ur nationell synJpurukt, den 
s. k. självlh.usihållningsprincipen, ,omava
raisuus", Slå 'ka:n man. här få bevittna, huru 
den ena oeh den a:ndra talaren ännu tram
par uti ,omavaraisuus-" jag skall siiga 
-skor, ehuru jag hade bort säga -pjäxor. 
Det är d)ör ÖVlrigt särskilt egendomli'gt m ren t 
nationalekonomisk sy:npunikt, att i ett land 
som Finland, vHket till ooo med i fråga om 
brödl:llödan är ooh måste •fötbliva beroende 
av utlandet, att man hiär skall M. höra 
denn;a prind:p om själVJförsörjning o'Gh själv
hruilållning, ,,,oma'V!a.raisuus", ooteckna.s så
som den riktiga, den som uti vår ekono
miska politik 1fortlfarande bör !följas. 

J ag tror eme'llertid,. som jag redan sade, 
att det kan lbli'Va svårt att i ailla punkteY 
omfatta regeringens proposition. Ehuru 
j.ag är en avg:jord motståndare tili s.pann
målstuLlarna, emedan <jag anser att av dem 
är mer skada än nyt:ta ookså 'fÖr större de
len av dem som odla ~pannmål, så är j<ag 
för rmin del ic'ke färdig att gå så brådstör
tat tillväga som r~geringen har föreslagit, 
eller att avska:tlfa rågtullen fullständigt. 
J ag tror att det är klokare att .gå stegvis 
fra.m på ett så ömtåligt omrude som detta. 
Det ka:n visst vara att man på jordbruka:r
Mll har med orätt förälskat sig i spann
måilstuHa.rna, a.rt:t ma.n i a:lltrrör lhög grad 
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ser en källa till tryg~het i dem. Men det 
är i al'la fall en oniständighet som man 
ni!åste räkna med, att vår jordägand:e och 
spannmålsodlande lbefolkning hetraktar 
spannmälstullen såsom en källa till ekono
inisk trygghet. {)eh gäller det nu slutligen 
att på konstlat sätt gynna spannmålsodlin
gen, så nog 'föredrager jag för min del av
gdort en redtlig tull framför en konstifik 
premiering av spannmålsodlingen, sådan 
som här har iföreslagits och som måihända, 
och då tyvärr, kommer att beslutas av riks
dagen. Utom annat, är det den skillnaden 
mellan tull ocih premiering,, att tullen till
för staten inkomster men premieringen 
åsamkar staten utgifter, i detta fall dess
utom aHdeies oberäkne'liga utgifter. 

Den minskning i statsinkomster, som 
uppstode, därest större delen av regeringens 
förslag lbleve ~odkänd, ikan måb.ända icke 
ersättas på det sätt som regeringen har ifö
reslagit, men d1et är en frå~a för sig som 
jag icke nu skall närmare ingå .på. Endast 
det må sägas, att jag tror, liksom här en 
oclh annan talare tidigare har antytt, att vi 
ha svårt att i högre grad minska också fi
nanstullarna, så länge vi icke tiLLgripa ett 
sådant skatte~bjekt som alkoholen. Jag 
tror att det blir svårt att genom en iför 
stark beskattning av kapita·let nå det mål 
dit regeringen och också jag strävar. Här
med vill jag icke säga att för den enskil.da 
en :förduhbling av förmögenihetsskatten 
skulle lbetyda någonting avsevärt; det är 
endast aktiebolagen som träffas i högre 
grad av förmögenhetsskattens fördu:bbling. 

Kanske jag nu kan lämna dessa allmänna 
betraktelser över regeringens proposition 
och över omständdgheter som stå i sam
lband med ett godkännande eller ett halft 
godkännande eller ett förkastande av re
geringens proposition, och komma till min 
utgångspunkt, rdgsm. Järvinens framstäU
ning. Jag kunde just tänka mig, när vi 
tillsammans voro i Paris vid en konferens, 
där mycket .frihandelsvänliga resolutioner 
antogos och .där speciellt en resolution an
togs viiken brännmärkte sjähnförsörjnings
princilpen - jag sade det kanske redan -
jag tänkte mig just i Paris, att när vi skulle 
komm.a lhem, så skulle rdgsm. Järvinen här, 
och en annan högerman i ett annat lands 
rparl;;tment~ 1förklara, att dert; icke var ,så 
farligt med dessa res6lutioner, ty de gällde 
icke så mycket oss, såsom rdgsm. Järvinen 
Sade, utan andra stater. Om nu var ooh 

en tänkte i sitt land på samma sätt, var och 
en som icke är ibenägen att omfatta en dy
lik frihaniie1svänlig :oosolution, så komine 
vi till det unde11bara resuJbitet, att slutli
gen gällde resolutionen varje annan ståt 
utom den egna. Det är ju ett. icke o+an
ligt 1psykologi&kt rfenomeri också på an.dni 
områden, att ett lbedömande ell~ ett om
döme gä:ller andra men icke en själv. Mim 
herr Järvinen har dessutom tagit sig fri
heten a tt tili stöd :l'ör sin up:pfattning an
föra en kiilnd politiker och ärinu mer rykt
bar vetenska:psman professor BoreL Nu är 
det i själva rverket så att mellan professor 
Borel ocil pr01fessor Järvinen ·finnes ingeri 
kongenialitet, ingen beröringspunkt ifrwga 
om den politi.ska läggningen. Jag tror mig 
kunna säga detta, eined:an jag mycket väl 
känner 1professor Borel odh oekså hans åsik
ter. För det första tillhör han ett radi
kalt vänsterpa,rti, meda.n professor Järvi
nen tillhör ett lhögerparti. Professor Borel 
är en utpräglad frihandelsvän, ooh det sade 
han uttryckligen i sitt anförande i Paris. 
V ad han med sitt av hr Järvinen lberörda 
försla:g ville få tili s1:1ånd var en förmild
ring av resolutionen i den riktningen, att 
när det gällde tilläm:.rmingen man S'kulle 
förfara gmdvis, d. v. s. ungeiär detsamma 
som jag ihär har ;försökt g1öra gällande gent
emot regeringen. J ag måste därför pro
testera mot försöket att göra en person, som 
tänker allde,les alika än man ~älv, tili sin 
meninggfrände i111för en forsamling, där det 
hade kunnat saknas någon som med kri
tik kunde följa med framställningen. 

De.t vore skäl för riksdagsmännen att 
fördjupa sig i den ibroschyr, som lhar utgi
vits på vår nuvarande regerings föransta'l
tande och ·delats ut lbland riksdagens leda
möter och som innelhåller världsekonomiska 
konferensens i G-eneve resolutioner m. m. 
J ag sk!1.ll icke i afton taga uppmärksamhe
ten i anspråk för mer än ett par små stäl~ 
len som tyckas mig vara egnade att bidraga 
till klargörandet av den mentalitet, som var 
den ledande i Geneve och jämväl i Paris 
och för viiken professor Järvinen är fuH
komligt !främma.nde. Här säges i fråga om 
handeln: ,:Kansat saavat tietenkin valtiol
lisista tai muista syistä rat!kaise'Vasti :päät
tää, että heidän turvallisuutensa vaatii 
suuremman omavaraisuuden kehittämistä, 
mutta Konferenssin sopii huomauttaa että 
se o n u se i m m i· s s a t a p a; u k s i s s a 
kysynyt uhrausta aineellisen 



hyvinvoin n ~ n kannalta. Silloin 
tå$tä koituva häviö j:olilituu kuruttajam nis
ktlille, jotka saavat maksaa suojellun teoUi
Sl:Uld!en tuotteista sitä enemm<än, sekä, sel
.la.isten teollisuuksien osakkaiden !hartioille, 
joillru muuten oHsi suuremmat vientimaih
doHisuudet." Detta om handeln. Om. jo-rd
brulret ooh j:ordJbrukstullarna säges här 
fCi~jandoe·: ,On toiv0ttavaa, että kaikki maan
vi}.jelystuotteidien V!llpaata kulkua ja ka.up
!paa haittaawat esteet poist>ettaisiin, mikäli 
niidem poisto ei vaaranna eri maiden ja nii
den työväen: elineht0·ja. Niissä maissa, 
joissa tu1lisu{;)<jelus .pysytetään voimassa, 
olisi tätä supistettava sekä teoHisuuden että 
maatalouden kohdalta vähimpään mahdolli
seen, tuotannolle välttämättömään mää
rään; t>lisi huolehdittava kohtuudenmukai
sen tasapainon pysyttämisestä teo:llisuuden 
ja, maatalouden välillä eikä toista syrjittävä 
toisen eduksi." 

Jag hop])Xils !för min d€1, att statsutskot
tet vid ibe'handlingen av regeringens pro
position, trots de anmärkningar ock&å jag 
har att göra mot densamma, skall finna 
däri så mycket gott, att en del av reg€
Tingens förslag skall kunna förordas och 
..slutligen godkännas av riksdagen. I alla 
fa:H, även om ·det IVärsta skulle inträ:Lfa, 
eller att regerill!gens förslag icke i något 
.avooende skulle föro11das aN sta.tsutskottet 
eller godkännas av riksdagen, ibetecknar re
geringens proposition ett stort framsteg och 
en vänQpunkt i vår tullpolitik. Det omöj
liggör ·åJtminstone etit :fortsättande a;v den 
snm sa.gt huvndlösa, ehuru konsekventa 
finanS!politik, som har 1följts sedan vårt 
självständigbliv:ande, en finanspolitik, som 
har gått . ut .på att .göra tuHarna till den 
väsentliga inkomst'källan för staten. 

Maatalousministeri P e k k a l a: Pyysin 
:puheenvuoroa ed. Pennasen .ia ed. Vesteri'len 
Iau&untojen johdosta. V a.~taukseksi ed.l 
Pennaselle t~hto_isin hu{)mauttaa, että keh~~
täo:nällä kotlelämtalol!lttamme edelleen sn
hen suuntaan, mihin se on viime aikoinakin 
kulkenut, tuotetaan entistä runsaammin 
elinta;rpeita, joita hädän tullen voidaan 
käyttää. Sen kautta voidaan m;y'Ös lanta
varat moninkertaistuttaa ja siten saattaa vil
ja;nviljel'Ys voimaperäisemxnäksi ja sadot 
suuremmiksi. Tätä tosiasiaa. ei voi11e käy
tärtnölaineli maanviljelijäkään kieltää ja 
.senhäin on siltäpaitsi Tanskan esi,merkki 

loistavalla tavalla osoittanut, että tiltä tietä 
voidaan viljan virjelyksessä saavuttaa hyviä 
twloksia. Tämä. ei t>le siis mi1•äd.n maata
l:O'Rsteo'lleetikkojen kanta, vaoo elävän elä
män antama opetus. Muuten olen sitä 
mieltä1 että sellaiset koosantaJ:oustieteilijät, 
kuin pTofessorit Kilpi ja Gebha rd, joihin 
lamnn:oossani viittasin, ovat tämän luootoi
·sissa asioissa, joihin maataloustuottajain 
intressit saattavat täällä olla vaikuttamassa, 
epäilemä•ttä asiantuntijoita, joidP-n sanaan 
voi luottaa. 

Ed. Vesteriselle, jonka lausunnon alku
osaa en tosin kuullut, tahtoi.;;in sanoa, ettei 
lUin kyennyt kumoamaan niitä tosiasioita, 
joita lausunnossani esitin viljatulleja vas
taan. Hän takertui lausunnossani erää~een 
seikkaan, nimittäin viljatullien teollisuu
temme kilpailukykyä heikentävään vaiku
tukseen, joka seikka ei suinkaal'l ollut oleel
Jisim:pia kohtia esityksessä.ni, jos kohta vil
jatullit .sitenkin vaikuttavat vahingollisesti. 
Kun viljatulleista toiselta puolen ei ole mi
tään hyötyä maaseudun vähävaraiselle kan
salle, sen pienviljelijäväestölle ja miikki-läi
sille, paLkkatyöläisistä puhuma;ttakaan, ja 
jos ne lisäksi vaikuttavat teollisuuteemme 
vahingollisesti, niin on se kai sellainen lisä
motiivi viljatulleja vastaan, johon jokaisen 
t>bjekfiivisesti asioihin suhtautuvan henki
l'Öin täytyy kiinnittää huomiota. Viittaus 
tässä yhteydessä maataloutta kohtaan muka 
osoitetusta kylmäkiskoisuudesta on isku il
maan siitäkin syystä, että budjetissa on 
päinvastoin m.m. pienviljelystarlcoituksiin 
ehdotettu määrärahoja enemmän kuin esim. 
siinä budjetissa, johon ed. Vesterinen aikoi
naan on ollut myötävaikuttamassa. 

Ed. Niukkasen lausunto osoitti, että h'in 
:puolusteli huonoa asiaa., asiaa, jota ei voi 
enää toiseksi tehdä, kuin mitä se on. Minä 
totean siis, että se lausunto, jonka tästä 
,asiasta annoin, pitäJä paikkanJSa, samoinkuin 
se johtopäätöskin, jonka siitä vedin. 

Ed. Welling: Minä pyysin puheen
vuoron juuri ed. Niukkasen p:n!1eenvooron 
johdosta. Kyllä asiaa käsiteltäessä muu
tama vuosi sitten ed. Niuktkanen tuli ttJh
neeksi sellaisen ehdotuksen, joka n;yt tällä 
kertaa tuntuu ed:. Niukkasesta hyvinkin 
katkeralta. Kun sosialidemokraattisen 
eduskuntaryhmän taholta ehdotettiin, että 
maataloustyökalui-lta kokonaisnude,;saan 
tullit poistetaan, niin maalaisliitto ei voinut 
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liiliteä meidän mukana äänestämääJ.1, että 
maataloustyökaluilta tullit poiRtettaisiin, 
mutta se sensijaan äänesti ed. Niukkasen 
tekemän ehdotuksen mukaan, että ne poiste
taan niiltä maataloustyökaluilta, joita ei 
valmisteta meillä kotimaassa. Ja tämä sama 
ehdotus, joka silloin tehtiin sosialidemok
raattisen ryhmän taholta, se on uudistunut 
sen jälkeen joka vuosi. Viimeksi viime 
vuonna budjettikäsittelyssä teki sosialide
mokraattinen eduskuntaryhmä saman ehdo
tuksen. Meillä oli ehdotuksia eräiden 
nimikkeiden alentamisesta tullitariffissa, 
siihen kuului myös kokonaisuudessaan maa
taloudessa tarvittavat työkalut, ja meillä oli 
yksi kokonainen esitys, jota tosin ei puhe
mies sellaisenaan ottanut äänestettäväksi, 
mutta siitä huolimatta eri nimikkeinäkin 
sosialidemokraattinen ryhmä äänesti maa~ 
taloustyökaluilta tullien poistamista. Ja 
maalaisliitto, joka tästä kysymyksestä aikoi
naan teki agitatsionikysymyksen, se on jou
tunut hyvin noloon asemaan. Jos minä 
saisin käyttää ed. Niukkasen sanoja, niin 
melkein olisi sanottava, että maalaisliitto 
nyt koettelee keljutella tästä asiasta jollakin 
tavalla irti. Mitä on sanottu näistä vilja
tulleista, mitä ne vaikuttavat pikkuviljeli
jöihin ja palkkatyöläisiin ja yleensä vähä
varaisiin, siitä on herra maatalousministeri 
pätevästi täysilLä numeroilla tehnyt sellroa, 
joten minä en lähde enää asiasta siltä puo
len puhumaan. 

Ed. J ä: r v i 11 en: Ed. Schaumanin äskei
nen lausunto pakottaa minut vielä lyhyesti 
esittäJ.nään tässä :muutarrnam huomautuksen. 

Minä olen yle:ensä muodostamut itselleni 
käsityksen esim. Pariisin komferenssin tar
koituksista niiden päätöslaruselmain • nojalla, 
joita konferenssi on hyväksynyt. Ed. Schau
ma:n on muodostamut itselleen käsityksen sen 
mi~:i.alwn pohjalla, mikä tämmöisissä konfe
rensseissa on 'Vallinnut ja minä myönnän 
mielelläni, että tässä konrferenssissa yleensä 
esiintyi vapaakau:ppaljärjestelmä:n puoltajia 
ja että yleinen mieliala oli enemmän juuri 
tämmöinen suorast.a;an vapaakauppajärjes
telmää puoltava. Mutta päätöslauselmat 
ovat paljon pidättyväisemmät. Nämä pää
töslauselma't eivät suinkaan ratkaise kysy
mystä tullisuojasta ja vapaaJkaupasta. Ne 
ovat ihan siihen suuntaan käyvät, kuin mitä 
minä esitin. Minä en myöskään sanonut, 
että nämä päätöslauselma!t eivät koske , 

meitä. Minä samoin, erttä ne eivät kooke niin 
pa:ljon meitä kuin monia muita maita. Minä 
myönnoo myöSkin, että tiedän RanSkan 
edusta;jakamarin jäsenen Borel 'in vaprua
kaupam kannattaj.ruksi enkä minä :millään 
tavalla häilltä esittänyt minun mielipiteit
teni tueksi, vaan mainitsin vain hänen 
tekemämsä ehdotuksen, joka hyväksyttiin, ja 
häoon omat perustelunsa tä;ile ehdotukselle. 

On yleensä huomattavissa nykyjään 
maailmassa varsin voima/kas vapa:akaupp.aa 
suosiva virtaJus, jdka esiintyy toiselta puo
len juuri tällaisissa yleisissä konferensseissa 
ja toiselta pu:olen osittain myöskin tullipo
liittisessru kirjrullisurudessa. Mutta :minä olen 
lausuntoni perustanut pä:äasiallisesti tosi
olojen perustukselle ja tosioloisessa talous
politjiJkassa, eri maiden tosioloisessa tulli
ipolitiikas!Sa, ou tullisuoj.rujärjestelmä sodan 
jälkoon paljon voima:'k!kruampana ja paljon 
jyrkemmin esiintynyt kuin ennen sotaa. 
Viittaan vaan Amerikan Yhdysvaltain esi
mer'ldriin, joissa tullisuojoo on ikovasti ko
roitettu sodan j.älkeenkin ja joissa, niin ih
meelliseltä kuin se kuuluukin, myös kaikki 
marutaloustuotteet ovat ihyvin korkealla tulli
suojalla suojellut. 

Geneven talouskonferenssiin nähden minä 
myöskin olen pysynyt päätöiksissä enkä pe
rusteluissa ja pyydän ihuoma:uttaa, että 
minä kyllä tunnen Geneven konferenssin 
pöytäkirjan myös hyvin tarkkaan, koska 
minä sain sen jo matkalla ollessani Berliinin 
lähetystöstä, niin että minulla oli tilaisuus 
siihen tutustua ennen Pa,riisiin tuloani. 
Kun siinä kohdassa, jo'!lka ed. Schau:mam 
siteerasi, sanotaan, että ravintoaineiden 
ailail1a on estoot poistettava, niin näillä 
esteillä tarkoitetaan vienti- ja tuontikieltoja. 
Ja senvuoksi silinä jatllmtruankiill heti trullei
hin nähden, että missä ne ovat korkeat, 
niitä olisi vähitelle~n alennettava'. 

Ed. Niukkanen: Herra maatalousmi
nisterin ja ed. W ellingin lausunnoista saa 
sen lrosityksen, että he muka olisivat todel
lakin maamviljelyskoneiden, työkaJujen ja 
tarvikkeiden tullien poistamise:n kannalla. 
Minä pyytäisin herra maatalousministeriitä 
ikysyä,, milks:i herra moot:alousministeri ei 
ehdota tässä ha:llituksen esityksessä sitten 
tällaisia tullihuojennuksia ni,ihiill nimikkei
hin, jotka rasittavat maataloustuotantoa'? 
Minä odotan mielen!kiinnolla, että ed. Wel
ling ja hänen ryhmänsä todella ryhtyvät 
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ajamaan tätä asioo (Ed. Welling: Tulkaa 
mukaan sitten vaan!) paremmin kuin ha:lli
tus. 

Mitä siihen kyseeiliseen tapa;ukseen tulee, 
niin, kuten rrnil1lä t®ällä ma:inits:iln, mim.ä sa
notussa istunnossa, ottamalla huomioon sen 
meJ.'Ikillisen me'llettelyn, j.ota oosialid€lllo
lkraaJttiThen ryhmä silloim. oli harrastanut, 
tein v,arova,isuuden vuoksi ed. Hll!rvalan eh
dotukselle rin:n~a;kkwisehdotuksen ja, voin 
vrulmruttaa., äänestin myöskin ed. Harvalan 
ehdotuksen puolesta, sinä nämä ehdotukset 
eivät olloot vastakkwisi1a. Allekirjoittaneen 
ehdotuksesta äälllestettiin ensin ja edus
kunta myoo seru hyväksyi ja se oli sangen 
.suuri parannus nykyiseen tulli!tari.;ffiin. Sen 
johdosta poistuivat tullit niHtä maanvilje
lyskoneålta, joi,ta kotimruassa ei ollen:ka81n 
valmisteta, joita llli.[täkin aikaisean.min oli 
rasittanut suuret suojelustullit. Sen jälkeen 
kun tuli äänestettäväiksi ed. Harvalan eh
dotus, niin aHekilrjoittan.ut ja maalaisliiton 
ryhmä melkein kokonadsuudessaan äänesti 
tämän ehdotulksen puolesta, vaikka minä 
myönnän, ,että ed. Harvala.n ehdotus, kun 
miltään muulta teollisuudelta eivä:t sosialis
tit olleet SUJostuneet alentamaan tulleja, oli 
samJgen e-päjdhdonmukainen ja huonosti har
ki,Uu. Kuten me olemm€ tilaisuudessa tästä~ 
kin hallituksen esityksestä toteamaan, ei so
sialidemokra:attinen hallitus siitä huoli
matta, että se talhtoo i>lman muuta pyyh
käistä yhdellä; 1mrtaa pois ma:atruloudelta 
kaiken tullisuojaill, uskrul1a ka:jdta ollenkaan 
esim. metailliteollisuuden suojelustulleihin, 
siitä huolimatta, että nämä suojelustullit 
ovat useissa tapaulksissa; aivan kohtuuttomat 
ja tarpoottoma;n korkeat ja suojaavat mo
nessa ta:pauksessa sellaista teollisuutta, jota' 
harjoitetaan llliin pienessä mittakaavassa, 
että siHä ei ole enempä:ä kansam.talouden, 
kuin työolojerukaan kannalta minkää:n
nJ&öistä merkitystä. A1noat tMllisuutta 
&'Uojoovat tullit, joirta; täällä on ehdotettu 
ailennettaviksi, ovat muutamien ka'll'kaiden 
tuhleihin ·kohdistuvat pienet alennukset 
n. 1

/ 4 ja korkeintaan 1
/ 3 nykyisestä tull~ 

määrästä siihen sida:an, että maataloussuoje
lustullit ehdotetaan k0kon8ian poistettaviksi. 
Minua kumminkin pelottrua., että kun tämä 
asia, joutruu eduskunnassa asi.a:lliseen käsitte
lyyn, sosialistinen ryhmä rupeaa tässä sem. 
entisistä edesotta.misista päättäen, epäröi
mä1än niidenkin a1entamista. Sillä vuoden 
1924 tu:lliasia.n käsittely, jolloinkla SIOSiali-

demotkra.attiruen ryhmä tällä tavall8J edus
kunnassa menetteli, ei ole ainoa la:atuaam. 
Täällä on myöskim. joskus muulloin maalais
liiton ryhmä yrittänyt sosialidemokraattista 
ryhmää ääoosty:ksessä auttaa mikäli koskee 
teollisuuden suojelustulleja, mutta silloin 
sosialidemokraruttinen ryhmä on ,ama jänis
tänyt. Minusta tuntuu jokseenkin asiatto
maltru, että nekin edusta;jat, niirurnin m. m. 
ed. Welling, jotka muistavat sosialistisen 
ryhmän temppulilun tässä asiassa, nyt tule
vat julJkisesti vielä sirtä puolustamoon. Miruä 
luulen, että ed. Welling oli yksi niitä uppi
niskaisia, joita istunnossa joulukuussa 1924 
tarkoittivat ne rip;pipuhe.et, joita m. m. ed. 
~akkiJa, Tadnio ja muut tääHä heille piti
vat. 

Ed. S c h a. u m a n: Ed. Järvinen äsken 
antamassaan !asunnossa väitti, että minä 
muka olisin puhunut mielialasta Pariisin 
kongressissa, hän sitävastoin päätöslausel
mista. Minä valitan, etten ole ottanut tänne 
istuntosaliin näitä päätöslauselmia. Silloin 
minun olisi käynyt helpoksi todistaa, että 
päätöslauselmat olivat vapaakaupan hen
gessä laaditut. Olen itse ollut mukana laa
timassa nämä. Minä tunnen ne hyvin eikä 
voi olla mitään epäilyksiä siitä, että ne pää
töslauselmat, jotka hyväksyttiin Pariisissa, 
olivat vapaakaupan kannalla, jyrkästikin. 

Mitä mielialaan tulee, niin ed. Järvinen 
myönsi, että se oli vapaakaupan puolella 
paitsi, että hän ensimmäisessä lausunnossa 
mainitsi, että kaksi italialaista valtiomiestä, 
kuten hän sanoi, vastusti pää.töslauselmia. 
Nämä kaksi valtiomiestä ne olivat kaksi 
fascistiedustajaa, joiden kuuluisuutta en 
minä ainakaan tunne, jotta minä voisin kut
sua niitä valtiomiehiksi. Mutta Italiassa 
on todella sellainen pyrkimys olemassa, ny
kyisessä Italiassa, pyrkimys omavaraisuu
teen, täydelliseen omavaraisuuteen, täydelli
seen ,isolierter Staat" -tilanteeseen. 

Mitä taas Geneven konferenssin päätös
lauselmiin tulee, niin ed. Järvinen väitti, 
että olisin puhunut muka perusteluista. 
Olen kuitenkin puhunut päätöslauselmista 
sellaisina, kuin ne ovat tässä kirjasessa, 
jonka on jakanut hallitus eduskunnan jäse
nille. Ed. Järvinen edelleen väitti, että 
kun puhutaan maanviljelystuotteiden va
paata kulkua ja kauppaa haittaavista es
teistä, niin ,este" sanalla tarkoitetaan vien
tikieltoa. Tämä on täydellinen erehdys, 



sillä nimen.omaan selitetään tässä päätös
lauselmassa: ,K a i k k i maanviljelystuot
teita haittaavat esteet" ja sitten jatketaan: 
,Niissä maissa, joissa tullisuojelus pysyte
tään voima-ssa" j.n.e. Ei ole epäilystä siitä 
että juuri tulleista täällä puhutaan, eikä 
suinkaan vientikielloista. 

Ed. W e ll i n g : Minä ed. Niukkaselle 
vielä haluan muistuttaa, että silloinen kä
sittely oli vakavaa käsittelyä näissä tulli
asioissa ja siinä ei ollut sosialidemok
raattisen ryhmän taholta mitään sellaista 
temppuilemista, joksi ed. Niukkanen koet
taa sitä nyt selvittää. Mutta päinvastoin 
maalaisliitto silloin v. 1924, niinkuin sen 
jälkeen ka:ikiHa valtiopäivillä, on koetta
nut sruada asian sellaåseen :tiLaan, että kun 
sosialidemokraattien ehdotus näiden tulli
tariffinimikkeiden alentamisesta on ollut 
yksi yhtenäinen ehdotus, on aina ollut val
mis äänestämään joitakin teollisuustuottei
den tulleja alemmaksi, kun sensijaan nyt 
mitään viljatavaraa se ei ole suostunut 
alentamaan, mutta on pyhkinyt aina kai
killa valtiopäivillä niitten tulleja nosta
maan. 

Mitä sitten erityisesti tulee näihin maa.
taloustyökalu~hin, niin miksei ed. Niukka
nen ole saanut ryhmäänsä vuoden 1924 jäl
keen asettumaan samalle kannalle kuin so
sialidemokraattinen eduskuntaryhmä? Sii
hen olisi ollut ed. Niukkasella tilaisuus 
vielä viime syksynä, ja nyt ei ollut enää 
kysymys mistään hermostuneisuudesta, 
mitä ed. Niukkanen väitti sosialidemok
raattisessa ryhmässä olleen v. 1924 sillä 
nyt meillä oli vastalause, jossa mai~ittiin 
että ryhmämme vaatii tullivapaiksi maa: 
taloustyökalut, jyrät, niittokoneet, aurat 
käsiseparaattorit j. n. e. Siis aikaa enne~ 
jo kuin eduskunnassa käsiteltiin asiaa oli 
meidän ryhmämme laatinut valtiova;ain
valiokunnassa tämän vastalauseen. Miksei 
ed. Niukkanen saanut ryhmäänsä mukaan? 
Silloin olisi voitu äänestää .näille maata
loustyökaluille tullien alennus. Mutta ed. 
Niukkasen on hyvin vaikea siitä nolosta ti
lanteesta päästä, j·ohon hän kerran itsensä 
on saattanut. 

Ed. J ä r v i n e n: Minun täytyy ed. 
Schaumania pyytää vielä katsomaan koto
naan pöytäkirjoja Pariisin konferens
sist1a: ;ja 1lmomaJaanoo111l, mdt.enkä tulli-· 

kysymyksen esittäjä unkarilainen paron.i 
Sztereny:i alustuksessaan nimenomaan sa
noo, että nyt ei ole kysymys ,vapaakau
pasta", kysymys on ,;vapaamman kaupan" 
aikaansaamisesta. 

Ja mitä tulee todelliseen tullipolitiik
kaan Ranskassa ja minkälaiseksi se on ke
hittynyt sodan jälkeen ja minkälainen se 
nytkin vielä on, missä määrässä se suosii 
tullisuojaa sekä teollisuudelle että maata
loudelle, siinä suhteessa minä pyydän herra 
Schaumania, jolle se lienee helppoa, tutus
tumaan uusimpaan ranskalaiseen kauppa~ 
poliittiseen kirjallisuuteen. 

Ed. P e n n a n e n: Herra maatalousmi
nisterin viimeisen lausunnon johdosta mi
käli se kohdistui minun lausuntooni ~inä 
pyydän huomauttaa vain, että minä jo mai
nitsin:kin !herra ministerin viss.illä varovai
suudella suositelleen rehunviljelystä. Eikä 
liioin toiselta puolen kukaan käytännölli
ntm maanviljelijä pidä mahdollisenaikaan 
yksinomaista viljanviljelystä. Mutta kuul
aihan nyt herra maatalousministerin lau-· 
sunnosta kumminkin se, että tuskinpa 
~änkään lopulta tahtoo kieltää viljanvil
Jelyksen merkitystä. Hän kun selitteli 
että karjaa lisäämällä myös voimistutetaa~ 
peltojemme viljelyskuntoisuutta ja siten 
edistetään myöskin viljanviljelemistä. 

Miten sitten Tanskan husmandien esi
merkkiin tulee, se tuskin meikäläiselle il
man muuta semmoisenaan kaikin puolin 
sopinee. Viljaa ainakin omiksi tarpeiksi 
ja karjantuotteita raha;tarpeisiin, siinä mei
käläisen pienviljelijän pyrkimys yleensä. 
Ja käsitykseni on se, että se paraiten vas
taa myöskin voimaperäisen vilj.elyksen 
vaatimuksia jo kasvivuorotuksenkin' kan
nalta. Minä toistan sen, minkä jo aikai
semmin sanoin, että olosuhteet tiety.sti eri 
paikka;kullinilla ja eri rtiloillakin ovat kyllä 
eril~is'et, mutta luopua viljan viljelyksestä 
se e1 saattane tulla säännöksi meikäläisessä 
maanviljelyksessä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asia lähetetään v a 1 t i o v a r a i n v a
li o k u n t a a n. 

3)' Erinäisien muutosten tekemistä tulo- ja 
MD.IIIisuusverosta annettuun lakiin 

koskeva hallituksen esitys n :o 9 esitellään. 
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iP u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin valtiovarainva
liokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. A s i k a i n e n: Kuten kysymyksessä 
olevan esityksen perusteluissa huomaute
taan, on välillisten ja välittömien verojen 
suhde valtion tuloissa niin räikeä, että 
asiassa olisi saatava suuria muutoksia ai
kaan. Ovathan välittömät verot kysymyk
sessä olevien verotulojen yhteissummasta 
kuluvanakin vuonna ainoastaan n. 23.a %· 
Sitäpaitsi kun otamme vielä huomioon sen, 
että välilliset verot kootaan suurimmalta 
osaltaan vähävaraiselta, pientuloiselta ku
lutta.javäestöltä, joiden ainoana tuloläh
teenä on työ, jos sattuvat sitäkään saa
maan, niin on aivan luonnollista, että täl
lainen veronkehde olisi saatettava verosta 
vapaaksi ja sensljaan suuret tulot ja 
suuret omaisuudet, joiden tulolähteenä on 
suurten kansanjoukkojen työn riistäntä, 
talouselämässä tapahtuvat ansiottomat ar
vonnousut, laillisella ja laittomalla tavalla 
tapahtuva keinottelu sekä kulissien takana 
tapahtuva jopa suoranainen petoskin saa
tava verotuksen alaiseksi. Viittaan vaan 
muutamiin tällä tavalla tapahtuviin 
suuriin omaisuuksien keskittämisiin. Vuo
sikauden on ollut päiväjärjestyksessä. 
eräs asia n.s. Suojärven lahjoitusmaaky
symys. Näiden alueiden omistusoikeu
den kapitalisteille aivan äskettäin vahvisti 
nykyinen työväenhallitus. Tämän asian 
käsittelyssä välikysymyksen aikana viime 
syksynä todistettiin asiakirjoilla, millä ta
valla nämä .suuret maaomaisuudet ovat 
siirtyneet niiden todellisilta omistajilta,, ta
lonpojilta. Asiakirjoista selviää, että lam
puoti tiiain lh~ailtija.t ik:injoitustaidottomina: 
pistivät puumerkkinsä kauppakirjojen alle, 
juiden sopimuksen mukaan piti olla met
sänkauppakirjoja, mutta ostaja tekikin ne 
tilankauppakirjoiksi. Seuraukset ovat nyt 
llähtävissä. Maaomaisuudet ovat siirtyneet 
p.etollisella tavalla pois niiden todellisilta 
omistajilta, taJonpojilta, suurille ka:pita:listi
yhtymi:lle. Yhtä räikeä petosyritys tulojen 
hankkimiseen, joka kuitenkin paljastui, oli 
n.s. Riihimäen ampumatarvetehtaan juttu, 
puhumattakaan monista muista jo julki
smlteen tulleista samanlaisista petosju
tuista, joilla suuria tuloja on hankittu. En 
malta olla vielä mainitsematta eräästä lail
liseURJ tavalla tapailrtuneest.a. ansiottomasta 

arvonnoususta omaisuuksien keskittämisen 
alalla. Viime talvena antoi nykyinen työ
väenhallitus esityksen, joka myöskin tuli 
laiksi, niin sanottujen vapaaosakkeiden 
leimaveron alennuksesta 6-2 % :iin.. Tällä 
kapitalismin vapautuslailla oli sellaiset 
seuraukset, että osakkeiden arvot pörssissä 
nousivat satumaisesti. Ansiotonta arvon
nousua tuli tämänkin lain kautta pää
omanomistajiHe niiu suuressa; määrässä, että 
on -mahdoton sitä arvioida. Kun täillä tavalla, 
kuten esimerkeillä osoitin, suuret tulot ja 
omaisuudet kokoutuvat, on aivan väärin, 
että tällainen veronkohde ei ole raskaam
min vaan päinvastoin helpommin verotettu 
kuin työstä saatu niukka tulo. Kun nyt 
hallitus esityksessään tulo- ja omaisuusve
rolakien muutoksesta ehdottaa omaisuus
veron korottamisen puolella entisestään 
sekä verovapaan minimin korottamista 
10,000 markkaan, on se pieni edistysas
kel siihen esitykseen verrattuna, josta tässä 
äsken mainitsin. On muuten ihmeellistä ja 
merkille pantavaa, että sama hallitus 
voi antaa kaksi toisilleen näin vastak
kaista esitystä. Onko siinä mitään järkeä, 
että ensin lahjoittaa osakeveron alentami
sella kapitalisteille valtion tuloja 60 mil
joonaa markkaa sekä toisella esityksellä 
suunnilleen saman määrän ottaa sit
ten takaisin? Se tästä vaihtokaupasta 
kylläkin on seurauksena, että. muuta
mille ka,pitalisteille lahjoitetun sum
man tilalle koottavat varat kerätää'n 
taas kaikilta veronmaksajilta. Muuten 
mma epäilen, ettei tämä työväenhallituk
sen esitys tulo- ja omaisuusverolain muu
toksesta saa niin sydämellistä vastakaikua 
oikeiston taholla kuin osakeveron alenta
mista koskeva esitys, joka oikeiston taholla 
nieltiin aivan ilman pienintäkään vastaväi
tettä. 

Kun nyt hallitus jätti tällaisen esityk
sen kuin tulo- ja omaisuusverolain muutos 
on, olisin kumminkin toivonut, että halli
tus olisi ottanut huomioon enemmän köy
hän kansan, työläisten ja pientalonpoikien 
edun esimerkiksi kohottamalla toimeentu
lorrninimin rajan 15,000 ma.11kkaan, samoin 
jyrkentämällä tuloveron asteikkoa suurten 
tulojen kohdalla niin, ettei asteikon vero 
päättyisi 20 % :iin vaan esim. 50 % :iin. 
Jos tällainen muutos tehtäisiin tulo
veroasteikkoon, niin esim. 30 miljoonan 
markan pääomalle. joka tässä pääoma
asteikossa on viimeinen, JOS otetaan 
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hallituksen esityksen mukaan omaisuus
veroa 16 o 100 sekä 50 % tuloveroa, 
laskemalla pääomalle korkoa 10 %, tietäisi 
tämä seuraavan laskelman: 30 miljoonan 
omaisuus korko 10 %, 3 miljoonan markan 
tulo. Tästä menisi omaisuusveroa 30 mil
joonalle 16 o 100 480,000 markkaa, tulove
roa 3 miljoonaa 50 % 1,500,000 markkaa, 
yhteensä 1,980,000 markkaa. Pääoman 
omistajaHe jäisri vielä tuloa 1,000,000 mark
kaa. Mutta jos pääoma tuottaa 15 %, joka 
ei sekään ole liian korkeaksi arvioitu niistä 
voitonjakoilmoituksista päättäen, mitä sa
nomalehdistä olemme saaneet lukea, jäisi 
tulon saajalle yli verojen 2,202,000 mark
kaa. Suuromistaja ja kapitalisti voisi siis 
tällaisenkin veron suoritettuaan elää vielä 
ainakin leipähuolista vapaata elämää. 

Kun nyt hallituksen esitys menee asian
oma:iseen valiokunta.an, olisi sitä syven
nettävä siten, että .verova.paan tulon rajaa 
'kohotetm:~n sekä tuloasteikikoa suurten tulo
jen kdhdalla jyl1kennetään esittämälläni 
tavalla. 

Pääministeri T a n n e r : Niinkuin siinä 
lausunnossa, minkä äsken tulliveroesityk
sen yhteydessä annoin, mainitsin, on halli
tus pyrkinyt talousarvion tulopuolella an
tamillaan esityksillä tasoittamaan epäsuh
detta välillisten ja välittömien verojen kes
ken. Tähän pyrkimykseen liittyy olennai
sesti myöskin se esitys, josta nyt on kysy
mys. 

'Dähän esitykseen sisältyy kolmekin eri
ehdotusta, joiden tarkoituksena on osit
tain koroittaa tämän veron tuottoa, osit
tain helpottaa sitä alemmissa tuloluokissa, 
niin ettei se aivan vähätuloisille joutuisi 
liian raskaaksi. Ensimmäinen, verotuottoa 
koroittava ehdotus, tarkoittaa saada pois 
tulo- ja omaisuusverost.a sen helpotuksen, 
mikä vuonna 1924 siihen liitettiin ja joka 
myöntää verovelvolliselle oikeuden saada 
vähentää verotettavasta tulosta puolet ve
rovuonna maksetusta tulo- ja omaisuusve
rosta. Toinen samaan suuntaan tähtäävä 
ehdotus on esitys siitä, että omaisuusvero 
koroitettaisiin kaksinkertaiseksi. Ja kol
mas, vähävaraisia veronmaksajia helpot
tava ehdotus tarkoittaa koroittaa veron
alaisen tulon minimin 6.000 markasta 
10,000 markkaan. - Kaikkikin nämä eh
dotukset ovat mielestäni erinomaisen hy
vin perusteltavissa ja perusteltuja. 

Mitä ensinnäkin siihen v. 1924 hyväk
syttyyn tuloveromuutokseen tulee, joka 
myönsi oikeuden vähentää puolet makse
tusta verosta, oli se aivan ilmeinen ereh
dys. Tuloveroasteikko on aikanaan laa
dittu matemaattisesti ja ottaen huomioon 
erinäiset asiaan vaikuttavat asianhaarat. 
Ei ollut oikeutta eikä syytäkään lähteä 
muuttama,an yhtä koh.taa. verotuksessa sa
malla kuitenkin jättäen asteikon entisel
leen. Tällä tavalla horjutettiin alkupe
räistä verotussysteemiä ja sa:ate:ttiin. se an
tamaan toisenlaisia tuloksia kuin aikanaan 
oli ajateltu. 

Mitä omaisuusveroon tulee, on se meillä 
nykyjään niin kovin alhainen, että ilman 
minkäänlaisia omantunnon vaivoja voi siinä 
suhteessa ryhtyä koroituksiin. Täällä ovat 
kyllä talousarviokeskustelun varrella eräät 
puhujat valittaneet sitä, että omaisuusvero 
muka. tämän jälkeen ltulisi liian korkeaksi. 
Minä pyydän kiinnittää huomiota siihen 
taulukkoon, joka esityksen mukana seu
raa ja josta näkyy, että esim. 100,000 mar
kan omaisuudesta ei tulisi vielä kovinkaan 
monta markkaa maksettavaksi. Vero nou
sisi tähän korotettunakin vasta 30 mark
kaan. Jos omaisuus nousee miljoonaan 
markkaan ei vero silloinkaan vielä tee kuin 
parisen tuhatta markkaa. Tätä ei vielä voi 
kutsua korkeaksi verotukseksi; päinvas
toin on se erinomaisen kohtuullisena pidet
tävä. 

Mitä esitykseen sisältyvään kolmanteen 
ehdotukseen, veronalaisen tulominimin ko
roittamisesta 6,000 markasta 10,000 mark
kaan tulee,. on sekin mielestäni erinomai
sen hyvin perusteltavissa. Nyt jo havai
taan, että 6,000 markan ja 10,000 markan 
tulojen välillä kannettavat verot eivät tee 
suuriakaan summia; ne nousevat ainoas
taan noin 12 milj. markkaan. Sensijaan 
veronkant.Dkustannuksiet t:ämmöisist.ä pie
nistä määristä, jotka kohdistuvat hyvän 
joukon yli 300,000 henkilöön, tekevät siksi 
paljon, että valtiolla ei itse asiassa ole 
tästä verotuksesta paljoakaan hyötyä. 
Olisi niin ollen syytä päästää tämä huo
mattava määrä verotettavia henkilöitä va
paaksi tästä verosta, koska sillä ei kuiten
kaan valtion verotuloja juuri nimeksikään 
vähennetä. Muissa maissa onkin tulove
ron .verovapaa minimi tavallisesti paljon 
korkeammalla. Me emme tietysti voi aja
tellakaan pääsevämme niin pitkälle kuin 
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Yhdysvalloissa, missä 1000 dollaria, siis 
40,000 markkaa, on kaikkein alin tulo, 
josta veroa on maksettava. Perheellinen 
veronmaksaja joutuu siellä veronalaiseksi 
vasta, jos hänellä on noin 2,000 dollarin, 
siis 80,000 markkaan nousevat tulot. Mutta 
meidänkin oloissamme 10,000 markan tu
lot merkitsevät siksi pientä summaa, että 
.sen alapuolella olevat tulot huoletta voi
daan jättää verovapaiksi. Minun nähdäk
seni siis tämänkin ehdotuksen pitäisi olla 
-Oikean ja hyväksyttävissä. 

Erinäiset puhujat ovat kuitenkin talous
arvion lähetekeskustelun varrella valitta
neet, että jos tämä ehdotus toteutettaisiin, 
tultaisiin sen kautta vaikeuttamaan tuo
tannolLista toiminta.a, koska verot muka 
tulisivat sen kautta liian raskaiksi ja tuo
tanto joutuisi kärsimään. Jos näin todella 
olisi laita, niin tämä suunnitelma tietenkin 
olisi väärä ja turmiollinen. Ei voisi aja
tella toteutettavaksi suunnitelmaa, josta 
olisi tämmöisiä seurauksia. Ka:ikkeiin Viä- 1 

himmän nykyinen hallitus sitä haluaisi, 
'Sillä me ymmärrämme varsin hyvin, ettei 
tuotannollista toimintaa saa häiritä. Jos 
sille asetetaan vaikeuksia, tulee se aiheut
tamaan häiriöitä myöskin tästä tuotannol
lisesta toiminnasta riippuvan työläisjou-~· 
k:on elinelhdoissa. 

Mutta onko nyt sitten todella niin, että 
nämä verokorotukset ja yleensä ne lisära
situkset, joita ensi vuoden tulo- ja meno
arvioehdotuksessa ehdotetaan tuotannolli
-selle toiminnalle asetettaviksi, olisivat ra
sittavia? Tällöin tulee pääasiassa kysy
mykseen ensinnäkin ne kaksi asiaa, jotka 
sisältyvät tähän ehdotukseen, nimittäin 
pääomaveron koroitus ja puolen makse
tun ~eron väihentämisoikeus, samoinkuin 
eräässä toisessa yhteydessä tehty ehdotus 
rautatierahtien koroittamisesta. · Ovatko 
siis nämä ehdotukset siksi rohkeita ja siksi 
rasittavia, että ne tietäisivät vaikeuksia 
tuotannolliselle toiminnalle 7 

Joku vuosi taikaperin Ölisi elhkä ollut ai
lhetta tä.mäntapaisiin valituksiin. Silloin 
työskenteli niin h~in teollisuus kuin osit
tain maatalouskin huononpuoleisissa oloissa 
ja kannatti huonosti. Markkinat olivat epä
vakaat ja ennen kaikkea ko:rlkokanta oli sil
loin korkea.. Kun samaan a~kaan valtion 
raha-asiat olivat loistavalla kannalla, oli 
tavallaan luonnollista, että silloin joudut
tiin antamaan erinäisiä veroihelpotuksia. 
Tämmöisiä vero'helipotuksia annettiin maa-

taloudelle useassakin muodossa, poistet
tiin erinäisiä vanhentuneita veroja, kuten 
maavwo, ruplruvero, kruun.unlkymmenylmet 
y .. m., panematta mitään uutta veroa tilalle. 
Ja samaan aikaan annettiin myöskin teolli
suusmaailmalle ja kaup,pamaailmalle se etu, 
että se sai äsken mainitsemani oikeuden vä
hentää :puolet maksetuista veroistaan. Sen
·jälkeen on asema kuitenkin aivan ratkaise
;vasti muuttunut. Sen on voinut havaita 
kuka ta:hansa, joka avoimin silmin on viime 
vuodet elänyt ja katsellut, mitä ympäriUä 
ta•paMuu. Saman voi myöskin nyt jälkeen
kinpäin useammalla eri tavalla todeta ja 
tulla tästä aseman parantumisesta vakuu
tetuksi. 

Eräs erinomainen ilmapuntari tässä suh
teessa on arvopaperipörssi. Teollisuus
ja pankkiliikkeitten osakkeitten pörssiarvot 
antavat mielestäni lhiyvän kuvan siitä, millä 
tavalla osakkeenomistajat itse katselevat 
omistamiaan lirkkeitä. Jos ottaa tarkastaak
seen näitä pörssinumeroita, siis osakkeitten 
arvojen vai!b.telUJja viime vuosina, ja me
nettel€e siten,, että vuoden 19,23 osa:kke!i.
den arvoksi merkitsee 100, käyttää sitä siis 
inMksinä, niin saa helposti lähtökohdan 
seuraavien vuosien kehity!ksen arvostelemi
selle. TällJöin !havaitsee, että vuosi 1~4, 
jolloin äsken mainitsemani veroihelpotukset
kin annettiin, todella näyttää olleen kovin 
raskas ja vaikea vuosi kaikil'le teollisuus-, 
jopa muillekin liikeyrityksille. Kaikkien 
osakkeiden arvot alenevat silloin huomat
tavasti, jQpa alle 80 :kin, jos nimittäin 
vuotta 1923 pitää lähtökohtana ja antaa 
sille indeksin 100. Mutta senjälkeen kehi
tys käy erinomaisen ripeässä tahdissa ylös
'päin. Niinpä esim. puuteollisuudessa, jo'ka 
on meidän tärkein teollisuutemme ja joka 
määrä.ä meidän vientimme kokonaisuudes
saan, ovat osakkeitten arvot senjälkeen 
nousseet siinä määrin, että nykyjään indek
siksi voidaan merkitä 270. Puuvillateolli
suuslkin,. joka jo vuonna 1923 oli erinomai
sessa asemassa - sen osakkeet olivat silloin 
yleensä 3--4~kertaisessa !hinnassa- on vielä 
senkin jälkeen parantunut, niin että indek
siksi tänä vuonna voidaan merkitä 180. 
Samoin villateollisuus,. josta yleensä on ol
,lut se käsitys, että se on !huonosti menesty
nyt, on myöskin saanut o,sra,kkeittensa arvon 
UOllSeiiil!aoo.. Niitten indeksikS1i voi nyttem
min merkitä '170. Havaitaan siis, että näis
säkin kolmessa teollisuudessa, joista yksi on. 
meidän jdhtava teollisuutemme, osakkeitten 
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arve on noussut osin kaksinkertaiseksi, .osin 
jopa lähes kolminkertaiseksi. Ja sen pörssi
indeksin mukaan, jota Mercator-aikakaus
lehti tpitää ja j!Ohom sisältyy tietoja sekä 
teoLlisuudesta että pankeista että erinäisistä 
muista Yhtiöistä, !havaitaan, että teollisuus
yhtiöitten osakkeiden pörssi-indebi keski~ 
määrin tänä vuonna .on 264, pankkien osak
keiden indeksi 143 ja muitten y>htiöitten 
144, kaikkien yhtiöiden osa•kke~den keski
määräisen indeksin ollessa 180. Tämäkin 
v~hvistaa sitä laskelmaa, jo~a eri lteoUi
suukså.sta olen saanut 1käytettäväkseni. 

Jos taas katsomme eri teollisuushaaroja 
ottaen niistä joitakin liikkeitä erikseen, niin 
havaitsemme vielä selvemmin, kuinka eräät 
liikkeet ovat todella voineet vahvistaa ase
maansa. Minulla on paristakymmenestä 
liikkeestä, jetka kaikki ovat johtavia liik
keita alallaan, tietoja, ja ne viittaavat kaikki 
siilhen, että meidän teollisuuslaitostemme sa
moin kuin 1pankkiemmekin asema on suu
ressa määrässä vahvistUll;ut. Loistavimman 
tapauksen muodostaa eräs •paperitehdas
kol1JSIOrtsio, jonka OSJaJkkeet 1923 VJOitiin mer
kitä indeksillä 70, muttru joiden indeksi nyt 
on 346. 

Voisi tietysti väittää, että tämä osakkei
den arvonnousu kuvastaa liiallista optimis
mia •Gsakkeenomistajain taholta tai sitten 
niiden spekulanttien talholta, jotka pörssissä 
näitä osakkeita ostavat. Sitä se ei kuiten
kaan ilmeisesti ole. Tosin mainitaan tänä 
vuonna esiintyneen ylispekulatsionia, joka 
on aiheuttanut toimenpiteitä:kin sen ehkäi
semis~ksi ·osittain suurpanklcien, mutta pää
asiassa Suomen Pankin toimesta. Mutta 
liikemaailman iehdet lohduttelevat ·joka ta
pauksessa itseään sillä,. että nykyiset lmrs
sit ovat todellisia sikäli, €ttä nekin henki
löt, jotka ostavat osak!keita nykyisiin hintoi
lhinsa, saavat täyden koron rahoilleen. Tässä 
on :minulla myöskin käyt.elttiilvämä eräs las
kelma, johon on otettu mukaan lähes pari
•kymimentä johtavaa liikettä, 'joiden osakkeet 
käyvät pörssissä, ja siitä !havaitaan, että 
nY'kyisilläkin osakkeen lhinnoiUa voi osll!k-1 
keen ostaja saada rahoilleen koron, joka 
vaihtelee tavallisimmin 6-8 % :in välillä, 
toisissa tapauksissa lähes W % :iin yiös
·päln, ani /harvoin alaspäin. Optimismi ei 
nä:in ollen näytä olJeen liial'linen, vaan 
nämä osakeyhtiöt ovat to<iella sen arvoisia, 
kuin mitä niiden osaildreista nykyjään mak
setaa1il. 

Nämä numerot osoittavat mielestäni, että / 

aina;,kin li:iilrelaitooten asema on nykyjään ai
van toinen kuin vuonna 1924, jo1loin vai
ti@ puolestaan oli suostuvainen antamaan 
v.erdhei:potuksia. Ei muuten olekaan ih
meeHistä, j'Os niiden asema tällä tavalla on: 
voinut parantua. :Sen jälkeenhän on tapah
tunut paljon. Paitsi sitä, että ma:r!kkinat 
y1eensä o-vat tulleet terv.eemmiksi, on tapah
tunut :se tärkeä ta;pahtuma;, 'Bttä korkokanta 
maassa on voimallisesti alentunut. K(J)l
messa vuodessa on Suomen Pankin diskout
takorko alentunut 3 prosentilla ja tämä 
alennus on !tärkeä tekijä jokaisen iiirkkeen 
ka1mattavai:suuslaskelmissa. 

Minuila on ede'lleen ollut käytettävänä 
erinäisiä tietoja useammankin Eikkeen mak
samista veromenoista ja korkomenoista ja 
olen ;näin ollen ollut tilaisuudessa vertaa
maan niitä keskenään. Tämä laskelma an
taa erittäin mielenkiintoisia tuloksia. Ainoa 
eikea tapa verrata j.oidenkin menojen mer
kitystä liikkeen kannattavaisuutta laskiessa 
on tietysti tutkia, kuinka suuren osan liik
keen tuotantokustannuksista nämä menot 
tekevät. Niitä on silloin verrattava liik
keen tnotannDn suuruuteen ja määrättävä 
niiden osuus prosenteissa 'liikkeen kokDnais
vaillldosta. Jos tässä mielessä ensinnäkin 
katsoo •liikkeiden veromen<Yja, tekee sen 
hämmästyttävän havainnon, että veromenot 
tavallisessa teollisuusliikkeessä yleensä ovat 
sangen alhaiset ja että n€ useimmissa ta
pan:ksissa :viime vuosina vielä ovat alentu
neetkin, toisissa tapauksissa puoleen, jopa 
kolmanteen>kin osaan. Esimerkkinä voin 
mainita tietoja muutamista liikkeistä, jotka 
nä:y.Uäv1ä:t, että vero-menot tavallioosti ovat 
aina alle yhden prosentin liikkeen tuotanto
kustannuksista, jopa erinäisissä tapauksissa 
voivat mennä 1 j 10 % :iinkin liikkeen tuotan
toknstrumuksista. Ainoastaan yhdessä ai
noassa huonosti hoidetussa liikkeessä. näky
vät veromenot voivan nousta 2 % :iin. Ja 
v·u<Od-esta 1923 aikaen osoittavat nämä tie
dot, että verom-enot, kuten sanottu, ovat 
jatkuvasti alentuneet. Nähtävästi liikkeet 
ovat voineet paremmin hoitaa. asioitaan. 

Mitä korkomenoihin tulee, niin niihin näh
den oll samaan aikaam tapmhtunut vieläkin 
huomattavampi parannus. Vielä vuosina 
1923-1924 ne olivat monellekin liikkeelle
sangen r.askaat. Ne voivat nousta 4-8 
% :iin tavallisissa tapauksissa, jopa eräillä 
liikkeillä yli 110 % liikevaihdosta. Keskimää
rin ne olivat silloin :n. 5 .a 6 kertaa niin lror
keat kuin verot olivat. Tämäkin osoittaa 
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sen, että varsinkin teollisuus silloin työsken
teli hyvinkin raskaasti. Nyt •ovat ainakin 
kaikissa niissä liikkeissä, joita minun nume
rotietoni koskevat, korkomenot alentuneet 
noin puoleen siitä, mitä ne olivat esim. il.923.1 
Liikkeet ovat siksi hyvin vaurastuneet, että 
ne ovat vo:ineet maksaa pois velkojaan. Se 
vähentää tietysti korkomenoja ja toiselta 
p~len .3 % :n koron alennus tekee suuren 
asiaN.. Nykyjään korkomenot näkyvät vaih
televan keskimäärin 1-4 % :iin liikevaih
dosta. 

Tämä liikkeiden vero- ja korkomenojen 
tarkastelu antaa ainakin minulle sen va
kaumuksen, että veromenot yleensä ovat ko
vin pieni tekijä liikkeiden vuosiarvioissa. 
Jos tällainen veromeno voi vaihdella 1/10 
%-1 % :iin tuotantokustannuksista, niin 
eihän se oikeastaan ole mitään. Liikkeillä 
on muita menoja, jotka ovat paljon huomat
tavampia. Korkomenot säännöllisissä oloissa 
ovat jo moninkertaiset, puhumattakaan 
niistä menoista, jotka menevät palkkoihin, 
polttoainekustannuksiin, kuljetuskustannuk
siin ja sen semmoisiin. Tekee senvuoksi ou
don vaikutuksen, kun liikemaailma pitää 
niin kovin suurta ääntä veromenoistaan, 
huolimatta siitä, että ne lopulta ovat näin 
pieni tekijä. Mutta kun toiselta puolen se 
koron alennus, mikä viime vuosina. on tapah
tunut, on tuonut helpotusta menoissa enem
män kuin koko liikkeiden maksama tulo- ja 
omaisuusvero tekee, niin pitäisi kaikki aihe 
olla pudonnut pois siltä valitukselta, että 
liikkeitä liian paljon rasitetaan, jos niille 
tämäntapaista veroa :vähäJn lisättäisiin. Ta
pahtuneen koron alennuksen kautta ovat 
nämä liikkeet tosiasiallisesti päässeet niin 
sanoakseni verosta vapaiksi. Se on kokonaan 
hävinnyt. 

Minun mielestäni on siis aika lailla twhaa 
huoles1mneenra pulhua. siilt.ä, ,ettei tuotan;rwlli
n.oo elämä 1j.aiksaisi kantaa: suunniteltuja lisä
veroja, samoinkuin niitä; rau,tatierahtien ko
roituksia, joista myöskin on ollut kysymys. 
Sen jaksavat niin ihyvin. teollisuus kuin maa
talouskin mallrnaa, :viimeksimainitun osalta: 
nämä verot ovatkin erinomaisen pieni tekijä. 
Kun ryhtyy hf!rkitsemaan tulo- ja omaisuus
veron tuoton nostamista olisi siinä tietysti 
eri teitä, käytettävissä. Se rahaministeri, 
joka v. 1924 teki eduskunnalle ehdohtksen 
ve'I'on helpottamisesta siinä muodossa, että 
puoli maksetusta verosta annettaisiin va
paaksi, lausui samalla mielipiteenää.n, että 

jos valtiolla myöhemmin tulee tarve hankkia 
tämän veron kautta valtiolle lisätuloja, olisi 
belpipo asia koroittaa tuloasteikkoa, rnu
vata sitä prosentittain ylöspäin ja sen kautta 
hankkia tarvittavat tulot. Tämä ehdotus tun
tuisi ainakin nykyisissä oloissa kuitenkin 
epäkäytännölliseltä. Paljon helpompaa on 
panna meidän alhainen omaisuusveromme 
kaksikertaiseksi ja poistaa samalla se oikeus 
puolen VJeron vähentämiseen, joka vuonna 
1924 annettiin. 

Tiistaisessa lähetekeskustelussa ed. Ryti 
laajassa ja ansiokkaassa lausunnossa kiin
nitti huomiota myöskin näihin ehdotuksiin, 
ja hänen mielestään tultaisiin näin menette
lemällä kehittämään väärään suuntaan mei
dän tulo- ja omaisuusveroam.me. Siinä -
minä myönnän - hän on osittain ()ikeassa
kin. Meidän tuloveroasteikkomme ei ole täy
sin onnistunut ja varsinkin on siinä suuria 
puutteita siinä suhteessa, että se asettaa osa
keyhtiöt samaan asemaan kuin yksityisenkin 
henkilön ja verottaa niitä saman asteikon 
mukaan. On kuitenkin tuntunut siltä, ettei 
tässä yhteydessä olisi aihetta lähteä muutta
maan tuloveroasteikkoa, varsinkin kun omai
suusvero näin muutettuna ja kaksinkertai
seksi korotettunakin tulisi sittenkin olemaan 
kovin pieni tekijä. 

Mitä ed. Rydin huomautuksiin hallituksen 
toimenpiteiden vaikutuksesta korkokantaan 
tulee, en olisi valmis myöntämään hänen 
siinä suhteessa osuneen oikeaan. Oikeastaan 
hänkin katsoi vain sen seikan, että valtio ei 
ota uusia lainoja, silloin kun se maksaa van
hoja lainojaan pois, olevan omiaan vaikutta
maan korkokannan kohottamiseen, koska se 
aikaansaisi rahan niukkuuden omassa 
maassa. Näistä eJhdotuksista, jotka: tankoit
tivat lisärasituksen asettamista maamme 
tuotannollisen elämän kannettavaksi, ei ed. 
Rytikään rohjennut väittää, että p.e millään 
lailla vaikenttaisivat tai lamauttaisivat tuo
tannollista toimintaa. Suurin pelko, mikä 
hänellä oli, rajoittui siihen, että ne voisivat 
korkeintaan hidastuttaa niiden vaurastu
mista. Minä luulen, että ne tiedot, joita äs
ken olin tilaisuudessa eduskunnalle esittele
mään maamme johtavien teollisuuslaitoksien 
nykyisestä asemasta, osoittavat, ettei edes 
tähänkään pelkoon ole riittävää aihetta. JM 
meillä vaan huolehditaan siitä, -että korko
kanta pysyy edes nykyisellään tai kuten 
näyttää olevan läheisessä tulevaisuudessa 
mahdollista, vielä aleneekin, ei tässä suh-

28 
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teessa ole minkäänlaiseen pelkoon aihetta. 
Jo yhdenkin prosentin korkokannan alennus 
tulee vastaamaan jokseenkin saman, kuin 
mitä nyt ehdotetut verolisäykset tulisivat 
tekemään. 

Kun nämä ehdotukset, jotka sisältyvät 
hallituksen nyt käsiteltävänä olevaan esityk
seen, näin o1len mielestäni ovat olleet oi
keaa:llJ osuneita ja joka ta.pauksesBa saattai
sivatt meidän verotussysteemimme oikeam
maksi, rohkenen odottaa, etttä ne valiokun
nassa saavat osakseen kaillllatust.a ja voivat 
tulla toteutet.uiksi. 

Ed. Ikola: Hallituksen tulo- ja meno
arvion esityksen lähetekeskustelussa jo lei
mattiin hallituksen ehdotukset varojen 
hankkimiseksi budjetin tasapainoon saatta
miseksi summamutikkaisiksi ja kovin ke
vyeltä kädeltä tehdyiksi. Samalla kertaa 
osoitettiin hallituksen ilmeinen yritys ajaa 
hallituspuolueen luokkapyyteitä yksipuoli
sesti oman ryhmäkuntansa. hyväksi muun 
yhteiskunnan kustannuksella. Nyt esillä 
olevassa. hallituksen esityksessä muutoksiksi 
tulo- ja omaisuusverolakiin puhkeaa tämä 
hallituksen yritys selvästi näkyviin. Toi
voisin asianomaisen valiokunnan porvaril
listen jäsenten, niidenkin, j.ötka jotakin hy
vää ovat sosialistiselta hallitukselta odotta
neet, saavan vihdoinkin silmänsä auki huo
maamaan, miten rohkean suoraviivaisesti 
sosialistit hallituksensa kautta koettavat 
määrätietoisesti asteettain ohjelmansa mu
kaan siirtää verokuorman yksipuolisesti yk
sityisyrittäjien eli niin sanottujen porva
rien kannettaNiksi. Tähän sosialistit pyr
kivät sekä välillisten että välittömien vero
jen alalla. Viljatullien poistamisehdotus 
palvelee tätä tarkoitusta kahdella tavalla. 
Toisaalta polkee se maanviljelijäin yksityis
yritteliäisyyteen perustuvaa muutenkin 
raskasta toimeentulomahdollisuutta alentaen 
maaomaisuuden arvoa sen tuotteiden hin
toja alentamalla ja toisaalta on sosialistinen 
hallitus lö;ytänyt viljatullien poistamisessa 
helpoimman keinon aukaista budjettiin 
mahdollisimman suuri reikä, jonka tukkea
miseksi hallitus nyt esittää tulo- ja omai
suusveron koroitusta 100 % :lla, se on kak
sinkertaiseksi. Näin tässä aivan kohtuutta
massa ja tarpeettomassa- yrityksessä halli
tuspuolueen halu vapauttaa edustamansa 
yksi kansanluokka tuntirpalkkatywäki kai
kesta velvollisuudesta kantaa tasapuoli-

sesti osuutensa yhteiskunnan yhteisiin ra
situksiin tuloveron alirajaa koroittamalla 
nykyisestään 6000 markasta 10,000 :een, tie
täisi kuten hallituskin ehdotuksessaan mai
nitsee yli 330,000 :nen nykyisen tuloveron 
maksajan vapauttamista kokonaan tästä ve
rosta. Se tahtoo sanoa, veronmaksadien luku 
vähenisi enemmällä kuin puolella ja jälelle 
jääneen v:äihemmistön pitäisi luonnollisesti 
kiristää jo nytkin kylläkin laåhasta pussis
taan heidänkin 1puolestaan.. Mitä erikseen 
oma.isuusve.ron koroittamiseen tulee nyt 100 
% :lla ja ensi vuonna, jos tälle hallitukselle 
elonpäiviä suodaan, arvattavasti jo 200 
% :lla, uskallan vakuuttaa valiokunnan 
porva.rillisille jäsenille ja erikoisesti niille, 
jotka siellä valvovat Suomen talonpoikaisen 
väestön kohtuullista etua ja elämisen mah
dollisuuksia, että sosialistit eivät koskaan 
tule olemaan tyytyväisiä omaisuuden verot
tamiseen, koroitettakoon sitä miten paljon 
tahansa, ennenkuin yksityisomaisuus on 
loppuun verotettu. Suuromaisuus on tässä 
maassa maata viljelevällä väestöllä, sehän 
omistaa suurimman osan maasta, metsästä 
ja muusta kiinteästä omaisuudesta. Halli
tuksen suuntaama" isku omaisuusveron ko
roittamiseksi nyt 100 % :lla on tähdätty jo 
varsin raskaasti pienviljelijäinkin maan 
omistusta v;astaan, puhumattakaam, keSkiko
koisista ja suuremmista maanviljelijöistä. 
Alku on tehty, jatko seuraa. vuodesta vuo
teen. Jos hallituksen esitys tulo- ja. omai
suusveron koroittamiseksi tulisi hyväksy
tyksi, siirtäisi se esim. maalaiskunnissa. val
tiolle menevän verotaakan jo näissä rajoissa 
kutakuinkin yksinomaan maanviljelijäin 
kannettavaksi. 

Ryhtymättä tässä yhteydessä lähemmin 
koskettelemaan esityksen yksityiskohtia 
katson hallituksen esityksen tulo- ja omai
suusveron koroittamiseksi kohtuuttomaksi, 
epäoikeudenmukaiseksi sekä liian yksipuo
lisesti luokkapyyteitä ajavaksi, minkä 
vuoksi suosittelenkin valiokunnalle esityk. 
sen hylkäämistä .. 

Ed. von Frenckell: Då statsm.i
ni.stern <a:r1S'ett sig Mra uppträda och för
svara den proposition soon nu är under de
brutt så hade jag :förmodat att detta försvar 
skulle ske mot en ha:kgrund såda:n som den 
sosialistiJSka: doktrinen ford.rar, d. v. s. att 
kapitaltrt, åtminstone i rundra människors 
besittning, äJr av ondo, o<ili att det därför 
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borde beskattas. Jag hade icke haift aniled
nilllg att uppträda i kväll otm statsministern 
e:ndast hade utvecldat dylika programsyn
pun!kter, men då synbarligen de persone:r, 
som hava försett statsministern med nödigt 
mruterial för att Jbevisa riktigheten av den 
föreliggande proposition€il1S herättigande, 
ieke sjä:lva havaJ förstått dessa siffror e1ler 
kan.slm oriktigt >hava fraJmställt dem, så hop
pas jag det icke tages illa upp om jag något 
häT ber att få korrigera de slutsatser som 
staJtsmindstern anser sig va:ra berättigad att 
dTa;ga. 

V ad den fö:rsta punkten: am:går, att det 
vore en orättvis lmrrigering av den: upp
gjorda skal81Il då mau fått avdr.aga hälften 
av betalad statsSkatt vid deklarruti.onen, så 
anoor hr statsminis!tern synba;rligen att den 
uppgjorda skalam. är idealet lför en rättvis 
skala. Detta: kan jag icke vail'a med om, 
tvärt.om torde väl de lagstiftare, som ibe
viljat detta avdrag, hruva harft klart för sig 
att progressiviteten vid kapita:1beskattnin
gen VaJI' för stor och att denrn:a progressivi
tet i någon mån måste lindras genom efter
gifter. Har det funmits någon inadverte:ns 
vid elliSikilda inkomst- eller förmögenfrlets
gränser så 'hade det varit il'iktigare om ett 
helt nytt förslag till förmögeruhetsslmtt upp
gjorts, och icke den!Tha lindring helt elllkelt 
slopats. 1 

V ad den andra punJctJen angår, att det 
vore rättvist och berättigat att höj.a det 
skattefria minimiheloppet från 6,000 till 
10,000 mark, så giver jag hr sta1sministern 
rätt i a.tt det intflytande be1oppet, rent kallt 
och affärsmässigt räilmat, icke spelar någon 
ro1l i statens budget, och mtt det o'beha:g och 
de ~nkasserin:gssvårigheter och kostnader, 
som uppstå vid tindrivning aN små skatter, 
kansk:e motiverat en dylitk låg census hö
jande. Men 'jag kan icke frigöra mig från 
det intryck, att då saiillhället en gång är 
uppbyggt såsom ett ekonomiskt samhälle, Så 
måste medfborg.areua lära sig att de iclre en~ 
bart hava rätt att framstä.Ua fordringar, 
utan att de jämvä:l haJVa vissa skyldigheter 
att uppfylla. Maintalspengarna hav8/ ju helt 
och lhållet slopats ·Och nu vill man piå detta 
sätt ytterligare ~apa stora kategorier av 
medlborgare som helt och hållet befrias från 
envar ekonomi&k skyldighet gentemot staten 
och soon endast fraandeles komma att upp
träda med fordringar på staten. Från 
&mina synpunokt sett tror jag a.tt man be- , 

går ett misstag om man h<iijer nuvarande 
skattefria beloppet. Att draga en parallell 
med Amerih och säga, att 1,000 dollar där 
:oopresenterar det s:kattefria min!imibeloppet 
utam: att samtidigt frl1illlhål:la, a.tt kapitaJ
skatten praktislkt taget icke förekommer där 
är vilseledam.de. De förmögenheter, som 
förelk:ommaJ i Ameriika, äro dessutom rent 
sagolika i järrn:förelse med de lilleputtför
mögenfrleter som fin:rtJas i Finland. J ag har 
genom stR<tsmirn!isterns jämfö:oolser bekräf
tats i min uppfattning att v:år myntenMt 
så snart som möjli,gt 1borde göras 10 gånger 
större än. den illlUvaram:de så att de stora tal, 
som nu tyckes förvilla t. o. m. hr stats:mi
nisterns eljes :klara blick, framdeles skulle 
reducerlliS ti11 sitt rätta värde. 

Förrän jag går tiU frågam. om det be
r:ättigad~e i att höja kapitalskaJtten skall jag 
be att få >beröra den statistik som hr stats
ministern fr81mlade. Det är klart att om 
man jOOn:för de utlbetalade skattern81 med en 
ham.delsfirmas omsättllliil1g så kommer man 
tili ytterst ringa skatteprocentsatser, men 
man bör icime skära alla affärsföretlllg över 
en kam. Den ·långSaJmmaste :varuomsättnin
gen torde enligt uppgifter v:ara guldsme
dens, som Qlillsätter sitt lager en gäng vart 
femte år. Att endast jämföra de utbetalda 
skatterna med omsättningen hos konsum
tionsandelslag, vars verksamhet ju äro ba
serat på så stor omsätt;n:ing som möjligt, 
förefaller mig vara en konstlad statistik där 
siffrorna skolll! vara så små som möjligt. 
Hade !hr statsministern däremot vid bedö
mandet hurnvida aktiebo}agen betala för 
låg skatt framhållit att av vå!ra största afk
tie:bolag knappast något i divid~der h3.ll' 
utibetalat så stora summor, som de hava ut
betalat i stats- och komm1l'll!a:l skatt, så skulle 
bilden hava blivit rilktigare och sakerna 
dessurom frwmstäillts i sitt rätta ljus. Anser 
man att vid en förmögenlhet på 100,000 
mark en kapitalskatt - som staJtsmill'istern 
sade, utgörande 20-30 mark, - är för låg, 
så är det skä:l att förMja de lägre för
mögeruhetskrutegoriernas skatte:r. Däremot 
kam maJJJ icke påstå att en förhöjning skulle 
va;r:a utan betydelse för de större bolagen 
och förmögn:are person~r, vars huvudför
mögenhet ligger i aktier. Ja;g vill erinra om 
att om en ,person, som är så föl'!lllögen att 
han :kommer i den högsta Skattekategorin, 
plaJcerat sina pengar i ett afktiebolrug som 
jämväl lrommer i den högsta 'lrnt~rin, så 
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kommer hrun årligen a;tt i ka.pitalskatt ibetala 
3,.2 ·% av sin fö:rmögenhet oooroende av orm 
hola•get går med vi1wt eller ej. Om företaget 
ett år skulle gä med fJ'örlust erlä;gges än:då 
skatt enli<gt kommnnw omfångsbeskattning 
och man ihar rä:k.:nrut ut att i .ett stort bolag 
de fem första procenterna (l!V hela kapitalet 
alrltid gä till stats- och kommunailSkatter och 
f.Qr.st efter det dessa, :fem procent 'betaJts, 
ägarena hava rätt att få någonting. Att i 
v.åra tider tänka sig att ett företag skulle av
kast:a mer äm 8 a 10 % i netto :dividend se
<ia'D' samtlig.a kostnader hava avdragits är 
:knappast tämklba,rt. Att ed'ter det ·oor:mala 
förhä;llanden iTIIträtt, ati:toiMtiskt giva mer 
än hälften av det man årligen förtjänar 
kan jag icke anse vwra rättvist. I ruedeltai 
tror ja:g att aktieibolagen i Finland i skatt 
ibetala c :a 25% av inkomsten. Enligt upp
gifter som hava hållits mig till handa, men 
vilkas riktighet jwg i detalj icke varit i till
fälle att kontrollera, skulle den nu före
slagna fördU!bblingen av kapi.talskatt betyda 
10 % :s förhöjning för bolwgen,, varigenom 
ungefär 35 % av ärsvinsten skulle gå till 
skatt.er. :Med andra {)rd, en person, som har 
.siR förmögen:het ·placerad i aktiebolag, skulle 
komma att beta:la c :a 60 % av den årliga 
inkomsbelll i skatt. Mig veterligen finnes det 
iRitet lan·d i världen där man kon.fiskerar 
kapital i ,beskalttningsf·omn på samma sätt 
som ma:n :nru .auser sig kunna föreslä att det 
skalll ske i Finland. 

Då hr statsmiinistern även föredrog en 
lite,n statistik frå:n börsen så måste j.ag be 
att få 1111pmärksamgöra pä att dllir synbar
ligen föreligger •ett dire'kt misstag. Mig 
veterUgen har tidskriften Mercators aktie
index tiH stor del ännu baserats på värden 
ffule kriget och i .alla h:ändelser är detta 
index i<Jke ,,,avvwgt" d. v. s. hänsyn till s. k. 
grartisemissioner, eller :nyemissioner till pari 
kurs eller tiJl överkUI'IS har ieke {)bserverarts. 
Att framtdra'g'a detta index såsom ett teciken 
på huru bra: holagen e:kon'()miskt utvecldats 
är fuUkomligt vilseledande. 

För resten t<!l'rd.e aktieikurserna på börsen 
till stor del vara iberoende av den ränterfot, 
som för tillfället är rådande i lamdet. Sti
ger räntefoten så sjunker aktiekurse::rnta, 
sjuniloor räntdoten så kommer ruktiekursen 
att stiga. Dessutom har - vilket icke borde 
vara hr statsministern obekant, - ,ett psyko
l~iskt moment inverkat på aktiekursern:a, 
vilka det sista halvåret stigit avsevärt tack 

vare stämpe1s:lmtrens sä.lukning vid utgi
vande av s. k. gratisaktier. 

Akti€1kurserna lh.ade s<m:1 !känt under intla
tioMtiden kraiftigt stegcrats. Sedermera i!De
famde man en allvarlig deflatil()n på samma 
sätt $m fallet hade varit i Skandmavien. 
Demm defl.ation ha,r emellertid prruktiSkt 
taget icke draibbat Finlan.d, varför den 
sk~äcrnsel, som alrt,ieinnehavarre ,då utsattes 
för under ären så småningom lhar givitt med 
s~g. Nu f&st ha aktierna :nått sitt ri.ktiga 
värxle med hänsyn till den r:äntabilitet SOilil 

kam ·påräknas. Då man fortfarande mom 
affä:r:slivet rä:knar med räntesänkning så har 
mm redan på förhan:d diskonterat dessa 
räl]]tesäillllrningar och aktiektN-serna h.ava 
även därigenom påverroats. När räntesänk
ningen en gång ha.r nått sin kulmen så lrom
mer man Satlll10ilikt att få se aiktiekU!rserna 
sjunka, detta alldele:s dberoende av huru för
mögenhetsskatten utfaJler. Vad skulle hr 
statsministeirn säga om ,ja,g här skulle fram
draga den välstkötta ruffären Elanto såsom 
ett belysatnde exempel på hurn det inre 
värdet av wktwr har ,sti:git.. Om j.ag ic:ke 
misstruger mig, har Elanto 330,000 mal"k i 
eget kapital medan dess fonder numera 
uppgå tili 35 miljoner. Jwg kunde ju sä;ga 
att .andela:rna i Ela.Illte utnder dessa c :a 20 
år ,som lbola,get ha,r .arbeltrut, ihar stigit icke 
såsom aktierna på hörsen med 170 a 270 %, 
ut,a.n stjgit moo :10,000 %. a:lltsä från 330,000 
till 35 miljoner. Det är emelJertid klart att 
jag icke fra.mför denn.a, .statistis'k, tför den 
skulle vara vilscledande, men jag beklagrur 
my.eket att hr statsministern fra.mfört ensta
tistik soon syntetS mig vara lika: oväderhäftig 
som den statistik jag här utan allvar fram
ffört. J ag kan icke finna .annat än att en tför
dUJbblimg aJV skatten på kapitaJ i detta nu 
vo.re synnerligen ()lycklig. Trots att vi hava 
god·a kon~untlcturer och t>olagen kaauoke 
under ett, eller par år skulie kunna beta:la 
skatten, slruUe den i .alla hlindelser ail:lvar
ligen rulbba den gymJ:Sa~mma utvedrling inoon 
näringslivet, som i detta nu synes pågå. 

Pääministeri T a n n e r: Ed. v. Frenckell 
on velvollisuutensa mukaisesti koettanut 
puolustaa pääomaa ja muutahan häneltä tie
tysti ei voi odottaakaan. Minun nähdäkseni 
hän ei kuitenkaan voinut uskotellakaan vää
räksi minun esittämiäni kuvausta siitä pa
ranemisesta ja vahvistumisesta, 1pikä 
yleensä kaikissa liikkeissä ja erityisesti 



Muutoksia tulo- ja omaisuusverolakiin. Wl 

tei;):IJ:isuusliikkeissä vuodesta 1923 ja 1924 ! 
saakka 0~ ia'Pa;h:tunut. Tämä paraneminen J 

ja vahvistuminen on ollut niin ilmeinen, että 
se on täytynyt jokaisen nähdä, vaikka ei 
{)le ollut liikemaailman kanssa tekemisissä
kään. Sitä selvemmin sen on tietysti näh
nyt ed. v. Frenckell ja minullakin on ollut 
tilaisuus siihen jossain määrin kurkistaa. Me 
siis tiedämme, että vahvistumista on tapah
tunut ja että liikkeet jaksavat maksaa 
enemmän veroa kuin tähän asti. Ovatko 
esittämäni pÖJFssinumerot täsmälleen oikeita 
tai ei, se on tämän rinnalla pieni sivutekijä. 
Ed. v. Frenckellin tekemäin huomautusten 
johdosta pyydän kiinnittää huomiota siihen, 
että lähtökohta, indeksimäärä 100, ei osoit
tanut sodan edellisiä arvoja, vaan vuoden 
1923 arvoja. Silloin liikkeet eivät kyllä
kään olleet muuttaneet. bilanssejaan nykyi
seen arvoonsa. Mutta osakkeen omistajat 
tiesivät, minkä arvoisia ne olivat ja maksoi
vat niistä todellisen hinnan. Nyt osakkeen 
{)mistajat tai spekulantit rohkenevat mak
saa 2 a 3 kertaisia hintoja. He eivät 
yleensä maksa liikaa, sillä he osaavat ar
vostella, milloin saavat sijoituksistaan riittä
vän koron. 

Ed. v. Fren0kell ei tunnu oikein hyväksy
vän minun tapaani laskea veron merkitystä 
liikkeessä. Hän katsoi, että sitä. ei voi ot
taa suhteessa liikevaihtoon, vaan esimer
kiksi suhteessa muihin kustannuksiin. Mi
nun mielestäni taasen on ainoa oikea tapa 
p.äästä wtuuteen, jos ottala liikevaihdon pe
rusteeksi. Kaikki jonkun liikkeen menot
han lasketaan liikevaihdon perusteella.. Jos 
tahdotaan tietää, kuinka monta prosenttia 
jonkun liikkeen tuotantokustannukset teke
vät, saadaan tämä selville siitä, että otetaan 
koko liikevaihto lähtökohdaksi ja verrataan 
menoja siihen. Se seikka, että joku kulta
sepänliike tai muu liike saattaa 5 vuotta 
myydä samaa tavaravarastaa on tässä ta
pauksessa aivan asiaan vaikuttamaton, koska 
toisiinsa verrattavina on jokseenkin saman
laisia liikkeitä, joissa siis tavaravaraston 
:vaihtuminen tapahtuu jokseenkin samassa 
a:j.assa. 

Ed. v. Frenckellin leikillinen viittaus 
Elannon osuuksiin ei tietysti ollenkaan sovi 
tähän. Niistä ei tietysti kukaan maksa kym
mentuhatkertaista arvoa. Sensijaan makse
taan yksityisen liikemaailman osakkeista 
esittämämi indek.sin osotta.ma korkeampi 
hinta. 

Ed. Pennanen: Herra pääministeri 
elli v&rmaankin erehtymyt salllOOssaan, että 
tulo- ja omaisuusveron asteikot ovat mate
maattisten laskelmien mukaan laaditut il
man puolenveron vähennystä. Asia on niin, 
että siinä valiokunnan jaostossa, jossa astei
kot alunpitäen laadittiin, tehtiin ne mate
maattisten laskelmien mukaan laskemalla, 
että koko maksetun veron vähennys tulisi 
lakiin. Jos siis asteikko on jossakin suh
teessa .ra.aja.rikko tai vaåku'tukseltaan toisen
lainen, kuin alun pitäen oli aijottu, niin se 
on sitä aivan päinvastaiseen suuntaa:n, 
kuin herra pääministeri lausunnossaan viit
tasi. Ja näin ollen hallituksen ehdotus puo
lenkin maksetun veron vähennyksen poista
misesta lisää lain vaikutusta yhä vain tuo
hon takaperoiseen suuntaan. Minä en nyt 
tässä yhteydessä aijo puhua mitään halli
tuksen esityksen vaikutuksesta sen tai sen 
kansanosan verotukseen, mutta minä huo
mautan kuitenkin siitä, että mielestäni hal
lituksen esitystä ei tee suinkaan onnistu
neeksi juuri se seikka, että hallitus jättä
mällä asteikon aivan entiselleen muuttelee 
sekä poistoja että nostelee veroprosentteja. 
Herra pääministeri aivan oikein myönsi, 
että edustaja Ryti oli oikeassa, ainakin 
osittain oikeassa osoittaessaan, että osake
yhtiöiden vero nousee päinvastaisessa suh
teessa yhtiön maksukyvyn kanssa, siis toi
sin sanoen, mitä pienempi ja huonompi mak
sukyky, sitä raskaampi verotus. Minä li
sään tähän, että samalla tavalla on yksityis
tenkin veron laita hallituksen esityksen mu
kaan. Mitä pienempi on tulo jostakin 
omaisuudesta, esim. maatilasta, sitä suu
rempi prosentti tuosta tulosta menee halli
tuksen esityksen mukaan tulo- ja omaisuus
veroon. Tässä on siis samalla tavalla aivan, 
kuin ed. Ryti osoitti olevan asian osakeyh
tiöihin nähden. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Esitys lähetetään v a 1 t i o vara i n-
v a l i o kuntaan. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä. pOis
tetaan 4) asia. 
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5) Kertomusta hallituksen toimenpiteistä 
vuonna 1926 valtiopäiväpäätösten johdosta 

koskeva hallituksen kirjelmä esitellään ja 
lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuksen 
mukaisesti p e r u s t u s l a k i v a 1 i o k u n
taan. 

6) HaLlituksen kirjelmä eduskunnalle valtio-
varain tilasta v. 1925 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o vara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

7) Eduskunnan pankkivaltuusmiesten kerto
mus vuodelta 1926 

esitellään. 

Puhemies: Tämä kertomus on an
nettu pankkivaliokunnalle, jonka V. J :n 
44 § :n mukaan tulee tutkia Suomen Pan
kin hallintoa. Eduskunta päättänee tehdä 
ilmoituksen asiasta pankki v a 1 i o kun
n alle. 

Puhemiehen ehdotus hyväksytään. 

8) Valtiontilintarkastajain kertomus vuo
delta 1925 

esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaan v a l t i o v a r a i n
v a 1 i o kuntaru n. 

Pöydäililepan.ot: 

Esitellään ja pannaan pöydälle seuraa
vaan tä.ysi-istuntoon: 

9) Puhemiesneuvoston ilmoitus vahvistamatta 
jääneistä lakiehdotuksista, 

10) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn lakiehdotuksen johdosta leimavero

lain 6 §:n mnnttamisMta 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o'l, 

11) Määrärahan myöntämistä maamme itse
näisyyden muistomerkiikilpailun järjes

tämistä varten 

koskevan hallituksen esityksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 2, 

12) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdOltuksen johdosta laiksi kotimai

sen viljantuotannon turvaamisesta 

laadittu maatalousvaliokmman mietintö 
n:o 1, 

13) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi valtion 

viljavarastosta 

laadittu maatalousvaliokunnan mietintö 
n:o 2, ja 

14) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi suojelus

kuntajärjestöstä 

laadittu puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 1. 

Puh e m ies: Eduskunnan seuraava Is
tunto on ensi tiistaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 10,35 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino J. Ahla. 



8. Tiistaina 20 p. syyskuuta 1927 
kello 2 päi<v.äil.lä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Esitellään: 

1) Hallituksen esitys n :o 15 
46;000,000 markan suuruisen lisä
määrärah&n myöntämisestä va:ltion,.. 
rautateiden liikkuv.an kaluston lisää-
miseen vuonnan 1927 ............ . 

2) Puhemiesneuvoston i'l1ll!Oitus vah
vistamatta jääneistä lakiehdotuksista 

Ensim11ruäinen IJdiJsi<ttely: 

3)< Vuoden 1924 valtiopäivillä. le
päämään jätetty ehdotus laiksi leima-
verolain muuttamisesta ........... . 

.A s i .a kirjat: Valtilov·arainvalio
kunmllill mieti'Thtö ll':o 1; mainittu laki
eihootus. 

4) Vuoden 19124 valti()IJ>äivillä le
päämään jätertty elhdlotus laiksi koti
maisen viljantuotannon .turvaamisesta; 

.A s i a k i r j a t: Maatalousvaliokun
nan mietintö no :o 1; main.ittu laJki
ehdotus. 

5) Vuoden 1925 valtiopäiviillä le
päämä;än jätetty e!hdotus lruiksi valtion 
viljavarastosta .................. . 

.A s i a k i r j. a t: Maatalousva'liokun,.. 
nan mietintö n :o 2; mainittu laki
ehdotus. 

6) Vuoderu 19~6 valtiOipäiiVillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi suoje-
luskuntajärjestöstä .............. . 

.A s i .a k i r j a t: Puolustusasiainva
liokunnan mietint«) n :o 1 ; mainittu 
lakielhdotus. 

Siv. 

224 

227 

228 

" 

231 

233 

Ainoa1 käsittely: 

7) Ehdotus määrärahan mYöntä
misestä maamme itsenaisyyden muis
tomerlclciki'lp.ailun jäitiestämistä var-
ten ............................ . 

.A s i a k i r j a t : Valtiovarainvalio
kunll1an mietintö n :o 2; ,hallituksen 
esitys n :o 18. 

Pöydälle.pa:rroa varten 
esitellään: 

8) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 1 lepäämään jätetyn esityk
sen johdosta, joka sisältää ehdotuksen 
uudeksi työnvälityslaiksi ......... . 

9) Sivistysvaliokunnan mietintö n :o 
1 hallituksen esityksen johdosta laiksi 
uusmuotoisista valtion oppikouluista . 

10) Valtiova.rainvaliokunnan mie
tintö n :o 3 halJitrrksen esityksen joh
dosta: määräTahan myöntämisestä 
uuden elin:kustannustutlkimuksen toi-
meenpanoa varten ............... . 

11) Puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 2 vuod~.m 1925 valtiopäivillä 
lepäämäärn 1 jäteilySitä eh:dotulksest:a. 
laiksi laivaston perustamisesta rannik-
kopuolustusta varten .............. . 

12) Pudlustu.sasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 3 vuoden 1926 valtiopäivillä 
lepäämään jätetystä ehdotuksesta 
la;~ks_i puolustuslaitoksen viroista ja 
toimista ........................ . 

13) Puolustusasiainva.Iiokunnan mie
tirutö n :o 4 vuoden 1926 valtiopäivillä 
lepäämään jätetystä ehdotuksesta 
lai'ksi puolustusministeriön viroista ja 
toimista ....................... . 

Siv. 

238 

235 

" 

236 

" 

" 

" 
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Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ed. Arffman, U. Hannula, Helenelund, Helo, 
Jacobsson, Junes, Juutilainen, Kalliokoski, 
Keto, Koivuranta, Kuisma, Latva, 0. Leihto
nen, Lindberg, Luostarinen, P111lmgrel'l·, 
Pulkkinen, Reinikainen, Salo, Särkkä, Tåg 
ja Voionmaa. 

Ilmoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden ta:kia toistaiseksi ed. Lindberg, ulko
maamatkan takia viikon ajaksi ed. Helo ja 
yiltsityisasiain taki111 tämän päivän istrm
nosta edustajlat Luostarinen, Arffman ja 
Hannula U. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Hallå:tuksen jäsem. saapuu 
jättämään eduskunnalle esityksiä. 

Istuntosaliin saapuu nuoremman halli
tussihteerin A. Voutilaisen saattamana mi
nisteri S i 11 a n rp ä ä, joka lausuu: 

Kunnioitettava Herra Puhemies! Arvoisa 
E.duskunta ! 

HallitUJksen puolesta on minulla kunnia 
eduskunnalle jättää seuraavat hallituksen 
esitykset: 

n :o 29 esitys laiksi eräistä muutoksista 
avioliiton u1kopuolella syntyneistä lapsista 
annettuun la:kiin, 

n :o 30 esitys :parantolahoid<>n hankki
misesta sotapalvelusta suorittaessaan keuh
kotautiin sairastuneita ib.enkil(}itä varten, 

n :o 3:1 esitys valtion twkuun myöntihlui
sestä Suomen Hypoteekkiy:hdistyksen otta
mista obligationilainoista, 

n:o 32 esitys laiksi edustajapalkkiosta 
vuoden 1927 varsinaisilta valtiopäiviltä. 

Esity'kset annetaan suomen- ja ruotsin
kielisinä. 

P u he m i e s: Arvoisa ~linisteri ! Jätetyt 
hallituksen esitykset tulen esittelemään 

eduskunnalle perustuslainmukaista käsit
telyä varten. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) 46,000,000 markan suuruisen lisämäärä
rahan myöntämistä valtionrautateiden liik

kuvan kaluston lisäämiseen vuonna 1927 

koskeva hallituksen esitys n :o 1'5 esitellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asi'a lähetettäisiin valtiovarain
valiiOkrmtann. 

Keskustelu: 

Kulkulaitosministeri W u o 1 i joki: Ar
voisa herra puhemies. Arvoisat edustajat. 
Kysymyksessä oleva hallituksen esitys on, se 
täytyy myöntää, sangen :poikkeuksellista 
laaltua ja lienee seniVuoksi syytä hallitukisen 
puolelta vähä!ll laveammin asia. perustella, 
kuin mirtä on tehty hallituksen esityksessä. 

:Meillä on jo monena vU!Oitena ollut valtion 
rautateillä vaunupula yhä uusiutuvana 
ilmiönä. Se on kuitenkin tähän saaklka supis
tunut aintoastaan muutamiirn kuukausiin, se 
on tavallisesti vallinnut maaliskuusta syys
ikuuihun. 'Pänä vuonna kumminkin se on 
ollut palj{)n suurempi, sillä todennäköi~i 
tänä vuonna vaunupula tulee kestämii:iin 
11 kuukautta entisen 6-7 kuukauden ase· 
masta. Vaunupula alkro nimittäin tänä 
vuonna jo helmikuussa ja .todennäköisesti 
sitä kestää aina joulukuuhun saakka. Var
sinkin sylmyllä suuri sokerijuur~kkaiden 
kuljetus vaatii ]ilaljon vaunuja. Vaunupula 
on ollut niin suuri, että suuren osan kesää 
ovalt valtim1 ra'Utatiet voineet tyydyttää 
useilla radoilla ainoastaan 50 % kysynnästä 
ja 2,500 a 2,000 vaunun päivittäinen vajaus 
on ollut san~n normaalinen koko kesän 
aikana. 

Tätä o:n. koetettu jDnkun verram auttaa 
tänä vuonna sillä tavalla että on myöntrietty 
alennuksia rautatierahdcista, jos eräitä 
tavaroita kuljetetaan niinä aikoina, jolloin 
tava;llisesti ennen vaunupulaa ei ole ollut. 
On myönnetty senvuoksi eräille puutava
roille, sementille, apulamroille y. m. rahti:.. 
alennuksia, j~ wiitä ou kuljetettu sellaisina 
kuukausina, jolloin tavallisesti ra;lll!t.altie'1lä 
on ollut vä:hemmäm. kuljetettavaa. Tämä ei 



Rauta teiden liikkuvan kaluston lisääminen. 225 

kuitenkaan ole paljon auttanut, sillä vaunu
jen kysyntä on tä.nä vuonna ollut niin SU\lri, 
että, niinllruin mainittu, vaunupulaa on olh,:tt 
jokseenkin koko vuoden. 

Kun' nyt hallitus pyytää näin suurta 
summaa. :kuin 46 miljoonaa markkaa 
tänä vuomna käytettäväksi, niin herää kysy
mys,. voidaanko koko tämä määrä vielä tänä 
vuonna käyttää, Ja myöntää täytyykin, 
ilttä koko tätä summaa ei tänä vuonna ilmei
sesti tule maksettavaksi, sillä, varsinkin kun 
kun metallisulku on jatkunut, tuskin tulee 
tänä vuonna maksetta:valksi edes 1/3 tilatta
vista vetureista. vaan sekin maksu voi• mah
dollisesti siirty.ä tulevalle vuodelle. Olisi 
kuitenkin :erikoisen tärkeätä, että edus
kunta nyt jo hyväksyisi tämän 46 milj. mar
kan määrärahan! ja. mitä pikemmin,. sitä 
parempi, senvuoksi että rautatiehallitukselle 
olisi mahdollista ajoissa tilata ne tarve:ai
neet, joita se vaunujen ja veturien rakenta
misten varten: tarvitsee. Rautatiehallituk
. selle on myös tärkeätä a1joissa tietää, tuleeko 
eduskunta myöntämään näin suuren määrä
rahan, jotta, se voi ajoissa järjestää vaunu
jen ja veturien valmistuksen sillä tavalla, 
että kukin tehdas vor valmistaa pitemmän 
ajan samaa tyyppiä, jolloin tuotantokustan
nukset tulevat halvemmiksi ja hinta siis 
myös jonkun verran voi laskea.. Olisi sen
vuoksi erittäin tärkeätä, että eduskunta jo 
nyt niin pian kuin mahdollista käsittelisi 
asiaru ja; myöntäisi koko tämän summan. 
rautatiehallituksen käytettäväksi. 

Kun nyt näin suurta määrää vaunuja esi
tetään rakennettavaksi, niin herää kysymys, 
Qnko tämäl jotakin satunnaista ja mistä 
johtuu, että näin suuri määrä vaunuja ny.t 
yhtäkkiä tarvitaan. Että on jouduttu tähän 
tilaan, on mielestäni varsin luonnollista. Jos 
nim. laskee, kuinka paljon meillä olisi pitä
nyt rakentaa tai meillä pitäisi raken.taa 
vuosittain vaunuja ja tarkastaa sitten, pal
jon!ko meillä on mkennettu, niin huomaa, 
että se määrä, mikä vuosittain on raken
nettu, on ollut aivan liian pieni. Nykyjään 
on noin 118,000 vaunua valtion rautateillä. 
Kun joka vuosi rakennetaan 100 km. lisää 
uutta rata<a., niin nuo 100 km. jo vaatisivat 
noin 300 vaunua vuosittain rakennettavaksi. 
Jos taas lasketaan, että noista 18,000 v&u
:nusta joutuu käyttökelvottomiksi 3 %, mikä 
...on sellainen määrä, joka ulkomailla ta valli
,sesti lasketaan, niin merkitsee se· 540 vaunun 
vuotuista lisärakennusta. Yhteensä siis 840. 
Mutta kun sitäpaitsi liike on viime vuosina 

kasvanut vähintään 5 % :lla, jopa enem
mä,nkin, niin ~dellyttäisi se, koska vaunut 
nyt ovat Qlleet täysin kuormitettuja, että 
olisi pitänyt rakentaa tuo 5 % lisää vaunuja 
vuosirttain, joka merkitsee 900 valL'1iUa. Siis 
olisi pitänyt raken;taa vuosittain 1,740 tai, 
pyörein luvuin, 1,40~1,500 vaunua. Vii
meisten vuosien kuluessa on sitävastoin ra
kennettu seuraavat määrät: vuonna 1923 
1,099, 1924 738, 1925 657, 1926 404 ja 1;g27 
on ehdotettu budjetissa rakennettava:ksi 527. 
Meillä on siis rakennettu keskimäärin vuo
sittain 685 vaunua sensijaan, että olisi pitä
nyt rakenta1a suunnilleen 1,500 vaunua. 
Eihän ole siis mikään ihme, että tällä kertaa 
on niin huutava vaunupula, että kaikki 
liikennöitsijät ovat tänä kesänä kärsineet 
suuria vahinkoja senvuoksi, etteivät ole 
saaneet ajoissa vaunuja. 

Että näin_ vähän on rakennettu vaunuja, 
riippuu taas suureksi osaksi siitä, että 
meidän rautateittemme menoarviossa' laske
taan aivan liian pienet uudistusprosentit . 
Meillä on liikkuvalle kalustolle, vaunuille ja 
vetureille, laskettu viime vuosina vielä 
1 1

/ 2 % uudistusta, tänä vuonnra 1.75 %. 
Se merkitsee sitä, että lasket!aan siis vetu~ 
rien ja vaunujen kestävän 57 vuotta. 
On ymmärrettävä, että tämä on aivan liian 
pitkä aika ja siis liian pieni ;prosenttimäärä. 
Ulkoma~lla lasketa1an 3 %, JOpa enemmän
kin, ja silloinkin se ilmeisesti ei ole liian 
lyhyt aika kun lasketaan vaunun ja veturin 
kest·ävän 3,3 vuotta. Sa·maten meidän rauta
teittemme uudistusmääräraha lasketaan 
mui,ltakin osiltaan liian pieneksi. Niinpä 
lasketaan esim. rakennuksista vain lj2 % :n 
kuoletus tai uudistus, joka on sama asia. 
Toisin sanoen meidän asematalomme., jotka 
pääasiallisesti ovat puusta,, lasketaan kestä~ 
vän siis 200 vuotta. Mutta mehän tiedäm
me,. että k1vitaloillekin tämmöinen kuoletus 
on aivan liian alhainen, varsinkin semmoi
sille rakennuksille, kuin. asemataloille, jotka 
palvelevat liikennettä ja joita täytyy vähän 
väliä korja.ta ja siirtää jopa rakentaa .ehkä 
uuteen paikkaankin. Tästä kaikesta, kun 
tällä tavalla lasketaan rautateiden uudistus
määräraha, on ollut seurauksena, että se 
tulos, jonka rautatiet vuosittain näyttävät, 
on ollut väärä, se on ollut aivan liian edulli
nen. Ja se käsitys, joka meillä yleensä on 
Suomen valtion rautateistä, että ne ovat 
kannatttavat, se on myöskin varsin väärä. 
Rautatiehallituksen tilaston mukaan ovat 
rautatiet viimeisten 7 vuoden kuluessa anta-
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neet keskimäärin 2.o 5 % sille pääomalle, 1
1 

joka rautateihin on kiinnitetty. Tämä rau
tarti~hallituksen tilasto on näiden uudistus
määrärahain mukaan, kuin äsken mainitsin. 
Mutta jos koetamme laskea tätä sellaisten 
uudistusmäärärahain mukaan, joita esimer
kiksi Keski-Europassa, Saksassa, rautateille 
myönnetään, niin me tulemme aivan toisen-
1aisiin tuloksiin. On vaikeata laskea pitem
pää ajanjaksoa ja olen sentähden ottanut 
vairu 4 viimeistä vuotta, jotka; ovat olleet 
kaikkein edullisimmat rautateille, ja silloin 
olen saanut rauta.teittemme kannattavai
suuden 1/4% :ksi. Tällöin ei kai enää 
voi puhua kannattavaisuudesta. Jos 
kysyy [iikemiefrleltä, kuinka valtion liike
laitosta on hoidettava, niin saa aina 
ehdottomasti vastauksen: Niitä on hoi
dettava afäärimäisesti, liikelaitoksina. Se 
merkitsee siis sitä, että myöskin pitäisi 
tällä liikelaitoksella, niinkuin jokaiselle 
liikelaitokselle, saada kohtuullinen korko 
pääomalle. Jos sitten samaHe liikemiehelle 
sanoo, että silloin tarvitsee tariffeja ko
roittaa, niin niinkuin täällä lähetekeskus
telussa kuulimme, silloin liikemiehet ovat 
yhdestä suusta vahnii't sanomarun: Ei suin
kaan, sillä rautateillä on muita tehtäviä, ne 
ovat kulttuurin välittäjiä, ekonoomisen 
elämän kohottajia, ja jos jotakin, mutta 
eivät enää liikelaitoksi:a, nii'lllkuin niitä ajrna 
joka:Qäiväisessä puheessa. kutsutaan ja tah
dotaan, että ne olisivat. Se on juuri tällai
sista määrärahoista, kuin tämä 46 miljoonaa 
ja niistä koroituksista,, joita. hallituksen on 
ollut pakko tehdä vakinaisessa rautatiebud
jetissw - '5·1 miljoonaa entisestä määrära
hasta, joka sekin on vielä liian pieni koro
tus -, se on näistä syistä, kuin ha!Htus on 
ollut pakoi>tettu ehdottamaan tariffien ko
roitusta. Se ei siis ole budjetin tasoin saa
missyistä, sillä .onihan :paljon muita mah
dollisuuksia saada budjetti lukkoon. Rau
tateiden its~msä kannalta täytyy, jos rauta
tateitä parannamme ja tahdomme saada 
kuntoon, ne saada paremmin kannatta
viksi, kuin mitä ne tällä kertaa ovat.. Tie
tysti voi sanoa, että onhan toinen tapa hoi
taa. liikelaåtosta sillä tavalla, että se tuottaa. 
tuloa, kuin tässä tapauksessa tariffien ko
roittaminen, se on menojen pienentäminen. 
Mutta miruä väitän, että meidän rautatiem-
me meiLOt ovat niin supistetut, että siinä 
hyvin pieniä säästöjä vastedes enää voidaan 
tehdä. Tällä kertaa, kun liikkuva kalusto 
on ollut täysin käytetty, niin paljon kuin 

sitä meidän mut~atievir'anomaisemme •·.ain 
ova.t voiruee,t käyttää ja kun henkilökunta 
on vähe-nnetty jokseenkin minimaaliseen 
määrään ainakin kaikkialla muualla pie
nimpään määrään, mihin voi vähentää -
minä en ole vakuutettu rautatiehallituk
sesta, onko siellä pieni·n määrä henkilöitä -
mutta muualla voi sanoa.,. että on pieniu 
määrä henkilöitä, millä.J rautateitä voidaan 
käyttää, niin ei ole toivoa, että voitaisiin 
saada rautateitä kannattavammiksi• sen 
kautta, että menoja huomattavasti supistet
taisiin. Päinvastoin on lähiaikoina rauta
teittemme menoja lisättävä monellakin ta
:v:alla. Meillä on verrattain suuria uudis
tuksia rautateillä tekeillä. Helsingin kone
pada täytyy hävittää ja mkentaa uusi kes
kuskonepaja, Helsingin tavara-asema tar
vitsee ilmeisooti lähitulevaisuudessa siirtää 
ja ennen kaikkea parantaa rautateitämme, 
oikoa. joitakin mutkallisia teitä, voidaksem
me autoliikenteen kanssa kilpailla, niin että 
ei ole mitään toivoa siitä, että menoja voitai
siin pienentää. Sen vuoksi mielestäni tällä 
kertaa on oikea aika, kun meidän teollisuu
temme ja liike-elämämme sen kestää, koroit
taa tariffeja. On tietysti tarkoin punnit
tava, kestääkö meidän t>konoominen elämäm
me ehdotetut ta.riffikoroitukset. Kun hal
litus esityksessään vetoaa muihin maihin ja 
näyttää, että muualla' tariffit ovat 2 jopa 3 
kertaa korkeammat kuin meillä, niin on sa
nottu, että eiväthän ne ole verrannollisia. 
Minä en ymmärrä, miksi eivät olisi verran
nollisia ne rahdit, mitä Ruotsin puutaiVaralli
viejät maksavat rautateillä, niihin rahteihin 
mitä Suomen puutavaranviejät maksavat 
Suomen raruta.teillä, koska molemmat sa
moilla maailman markkinoilla myyvät nämä 
puut. Ja vaikka korotettaisiin rahti 20 
% : lla - minäl nimenomaan sanon,. että 
vähän vä:hempikin voisi riittää, sillä rauta
tiehallitus la,_skee, että noi·n 15 %: n koroi~ 
tus voisi tuoda sen, mitä tarvitaan -- mutta 
vaikka koroitettaisiin 20 % : lla, niin sitten
kään meidän rauta.tierahtimme' eivä1 tule 
olemaan edes puolta Ruotsin rautatierah
deista. 

Mitä siHen tulee siihen, kuinka alhaalla 
meidän rautatierwhtimme ovat ennensotai
siin rahteihin verrattuina, niin yleensä ne 
ovat 6-7 kertaise.t. Minä malinitsen tässä 
muutamia esimerkkejä, jotka ovat kuva:a
vimpia. 

Lankut ovat 6.4 kertaiset ennensotaisän 
verraten, kai·vospuut 4.9 kertaiset, paperi-
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puut 4.9 kertaiset, puuvanuke, kuiva, 6.4 
kertainen, märkä 5.2 kertainen, sementti 
6.1, hiilet 6.1 j. n. e., nämä ovat 
kaikki tä11keitä suurartikkeleita. Voi on 
11.4-kertainen. Se on oikeastaan ainoa 
artikkeli, jonka rahti on indeksin mu
kaisesti koroitettu, ja minä en ymmärrä, 
mikseivät herrat maalaisliittolaiset vähän 
antaisi. puutavaramiesten ja muidenkin 
maksaa näitä ra:hteja, kun kerran voikin on 
näin korkealle koroitettu. Voita ei enää 
koroitettaisi tästä, kyllä se jä~si tähän.. Krm 
meillä nyt indeksi on 11.25-kertainen ja 
yleensä ekonoominen elämä on' asettunut 
noin 11-kertaiseksi maassa.,. niin en voi ym
märtää, kuinka me voisimme tulla, toimeen 
rautatiellä 6-7-kertaisilla tariffeilla. 

Täältä vasemmistoota on väitetty m. m., 
että rahdin koroitus merkitsee niin paljon 
jauhoille, että se 50 pennin tullialennus, jota 
on ehdotettu, tuskin vastaa sitä. Minä voin 
herroille ilmoittaa, että ra~hdinkoroitus 
jauhokilolle Helsingistä Ouluun merkitsee 
1 pennin, joten ei siitäkään siis vallan ko
vin suurta ääntä pidä pitää.. Ja tämähän 
on sentään harvinaisen pitkä jauhon kulje
tusmatka. Yleensä tämä: raihdinkoroitus 
merkitsee pääasiallisesti puutavarrarahtien 
koroitusta. Puutavara tekee noin 65-70 % 
näistä rautatierahdeista, ja joka nyt vähän
kin tällä kerta•a tuntee meidän ekonoomista 
elämäämme, niin se tietää, että eivät puuta
varayhtiöt nurin mene, vaikka sen verran 
rahteja koroitettaisiinkin. 

Kun tämä esitys ja yleensä. se, että rauta
teiden menoarviota on tarvinnut niin 
huomattavasti koroittaa, on hallituksen' panr 
nut ajattelemaan, että rautatietariffeja olisi 
koroitettava, niin minä olen tässä jonkun 
verran tahtonut puhua myöskin tariffeista. 
Toivon, että eduskunta hyväksyy tämäm 
esityksen 46 milj. markan myöntämisestä ja 
että valtiovarainvaliokunta. käsittelee sen 
ma,hdollisimman pian, jotta rautatiehallitus 
voi ryhtyä asianmukaisiin toimenpiteisiin. 

Ed. Niukkanen: Minä en. tässä yh
teydessä tahdo enää virittää keskustelua 
pitemmälti ta~riffiasiasta, koska se ei minun 
käsittääkseni kuulu tä1häm istuntoon. 
, Mitä sitten tulee tähän !hallituksen eh
dottmna,a.n toimenpiteeseen, niin se minun 
:käsittääkseni on kannatettava. Liikkuvan 
lmluston puute on niin suuri, elttä siinä täy
tyy ry(htyä tehokkaisiin toimenpiteisiin, 
saadakseen se puute poistetuksi. Suhen si-

jaan minusta hallituksen menettely, kun 
se elhdot'taa näin suuren määrärahan otet
tavaksi tämä:n vuoden lisälbudtiettiin, ei ole 
perusteltu. Hallitus ilmoittaa, että m. m. 
vaunujen rakerutamiSOOlll t:amttavasta 
41,600,000 :sta käytettäisiin tänä vuonna 
muka 34,~67,000 ja ensi vuodelle jäisi vain 
7,333,000,. mutta mielestäni on mahdotto
muus käyttää tänä vuonna enää näin suu
ria summia. - Vaikka kaikki tarve-aineet 
tän.ä vuonna 'tilat.taisiin ja vaikka ehkä yk
sityisissäJkin konepajois.sa vaunuja hiukan 
valmistettaisiin ja ann~ttaisiin etumaksuja 
niin korkeintaan luultavasti voitaisiin 
tänä vuonna maksaa puolet koko summasta. 
Minä kumminkin käsiirän haUituksen me
nettelyn siten, että se on tällä tavalla tah
tonut keventää ensi vuoden budjettia. 
Niinkuin minä sanoin, niin asia itsessään 
on hyvä ja kannatettava, mutta mil1.ä suo
sittelen vartiovarainval.iokunnan. harkittao 
vaksi, eikö t.ästä pyydetystä 46 miljoonasta 
ole huomattava osa siirrettävä ensi vuoden 
budje'ttirn, jOhon. se asiallisesti kuuluu. 

Keskustelu julistetaan rpä.ättyneeksi. 

Asia lähetetään v .a; l t i o v. a r a i n v a
l i o kuntaan. 

2) Puhemiesneuvoston ilmoitus vahvista
matta jääneistä lakiehdotuksista 

esitellään. 

P u h e ml i e s: Pulhemiesneuvosto ehdot
taa, että edusikuntbai iähettäisi molemmat 
tässä ehdotuksessa mainitut, vahvistamatta 
jääneet lakiehdotukset, lausunnon antamista 
varten perustuslakivaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. v on B o r n: J ag har ieke ~mledning 
att direkte motsä:tta mig talmanskonferen
sens förslag rörande remis.s a:v det första 
av de i iförelåggaJJ.de anmälan upptagna lag
d'örnlagen,, men ja.g kan icke underlåta att 
uttala, att enligt min upplfattning någon 
remiss i detta fall ieke hade ibehöft ifråga
komma. Enligt vedertagen. pra.xis behöver 
ju remiss i ·fall som det föreliggande iclre 
ske, om det ,föreligger omständigheter, som 
uppenbarligen ute.sluta lagförslagets god
kän:na,nde. Då ka:n riksdagen uta.n att re-
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m~ss i saken äger rum utan vidare låta 
lagförnlaget 1fönfa.lla. Enligt rrnin upp.fatt
ning föreligger beträ]fa.nde la.gförslaget 
n :o 1 en >dylik Ol11Stäud.i:ghet, då en gång 
högsta ·domstJOlen förklara.t, .att ett stad
gande i lagförslaget .står i strid med gäl
la:nde R. F ., oclh då för övrigt även riks
da.gen i tett annat saanmanihm:n'g tidiga.re 
visat sig respektera .denna uppfattning. 
Riksda.gen hade alltså enligt min uppfatt
ning 1häde kunnat och bort låta det 1före
liggande 1ag~försla:g'et förfalla utan remiss. 
Då remissen emeUertid icke innebär något 
avgörande i själva saken, så har jag för 
denna gång icke velat direkte motsätta mig 
den föreslagma. remissen till utskott. 

Ed. S c :h. a: u m a, n: För min del hyser 
ja.g samma uppfattning som rdgsm. von 
Born och har i talmanskonfe11ensen t. o. m. 
gått så långt, •att ja.g h.ar motsatt mig den 
av talma.nskon:ferensen. förorda.de remissen. 
I likhet med diriherre von Born vill jag 
dock icke nu :fra.mställa. ett yrkande om a.tt 
talma.nslkonferensens :förslag avböjes. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta päättää lähettää lakiehdotuk
set p e r u s t u s l a k i v a l i o k u n t a a n. 

3) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi leimaverolain 

muuttamisesta. 

Mainitun lakiehdotuksen johdosta laadittu 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 1 esi
tellään sanotun lainsäätämisasian ensi m
m ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä varten. 

Puheenvuoroa ei haluta. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. Asia lähetetään valtiopäiväjärjes
tyksen mukaisesti s u u r e e n v a l i o k u n
ta a n. 

4) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi kotimaisen viljantuotan

non turvaamisesta. 

Mainitun lakiehdotuksen johdosta laadittu 
maatalousvaliokunnan mietintö n :o 1 esitel
lään sanotun lainsäätämisa.sian en s i m
m ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä. varten. 

Keskustelu: 

Ed. E s k o l a: Herra puhemies! Esillä 
oleva lakiehdotus kotimaisen viljantuotan
non turvaamisesta on senlaatuinen, etten 
minä sitä tässä tilaisuudessa katso voivani 
vaijeten sivuuttaa, syystä että minä en 
maatalousvaliokunnassa ollut tilaisuudessa 
liittämään vastalausettani maatalousvalio
kunnan mietintöön. Tämä sitäkin suurem
malla syyllä, kun laki nyt tässä eduskun
nassa joutuu lopullisesti ratkaistavaksi. 
Minä en tahdo suinkaan sanoa sitä, että se 
tarkoitus, johon hallituksen esityksessä py
ritään nim. kotimaisen viljantuotannon tur
vaaminen, olisi muuta kuin hyvää tarkoit
tava ja siihen meidän on joka tapauksessa 
pyrittävä, mutta ne keinot, joita silloinen 
hallitus esittää, ovat niin puolueellisesti laa
dit~~, että ainoastaan suurmaanomistajat 
tulls1vat tästä palkits~isjärjestelmästä hyö
tymään. Hallituksen esityksen ja samalla 
maatalousvaliokunnan mietinnön mukaan 
tulisivat palkkiosta osallisiksi ainoastaan 
myllyjen omistajat tai parhaassa tapauk
sessa ne suurtilalliset, jotka kasvattavat vil
jaa myytäväksi, kun sen sijaan ne joilla 
viljaa ei riitä myytäväksi eli siis pie~tilalli
set eivät tästä tulisi mitään hyötymään, 
vaan päinvastoin .saisivat jokaisesta osta
mastaan ruis- ja ohrakilosta maksaa noin 
50 penniä enemmän, sen jälkeen kun tämä 
laki astuu voimaan. Tämä on sitä vanhan
aikaista politiikkaa, joka perustuu siihen 
täälläkin jo aikaisemmin lausuttuun tosi
asiaan, että ,rikkaille on turvattava heidän 
rikkautensa ja köyhille heidän köyhyy
tensä". Meidän maassamme on asiaintila 
nimittäin sellainen, että pientilalliset eivät 
viljele leipäviljaa eikä ole tilaisuutta vil
jellä, täimän esityksen mukaan, ruista ja 
ohraa myytäväksi asti, vaan päinva.stoin 
joutuvat ostamaan suurimman osan kulutta
mastansa viljasta. Maatalousvaliokunnassa 
tuli tosin ilmi se seikka, että Länsi-Pohjan
maalla sekä E.telä- ja Länsi-Suomessa yleen
sä pientilat eli ne tilat, joitten viljelty pinta
ala on 10-20 ha, tuottavat viljaa. myytä
väks~in ja v~itettiinpä samalla, että juuri 
~e tilat suunmmaksi osaksi myytävän vil
Jan tuottavatkin ja että siis pientilat to
della tulisivat nyt ehdotetusta viljan palkit
semisesta hyötymään. Minä en tahdo väit
tää, ettei.kö näin todella olisi laita Pohjan
maalla Ja maamme ruotsinkielisillä 'seu-
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duilla. Mutta kyllä minä vakuutan, että 
suurin osa maan pienviljelijäväestöstä 
yleensä eli niistä, jotka asuvat Keski-Suo
messa, Savossa ja Karjalassa, elävät niin 
ahtaissa oloissa ja niin karuilla seuduilla, 
ettei viljan kasvattaminen siellä edes oman 
perheen tarpeeksi voi tulla kysymykseen
kään, vaan .ainoa keino leivän hankkimiseksi 
en leipäviljan ostaminen. Minä olisin erit
täin kiitollinen, jos ruotsalaisen kansanpuo
lmien edustajat Tåg y. m., jotka valiokun
nassa esittivät sitä kantaa, että pienviljeli
jät leipäviljaa kasvattavat, matkustaisivat 
siellä Keski-Suomessa ja Savossa, niin minä 
olen aivan varma, että he muuttaisivat 
mielipiteensä kokonaan toiseksi kuin mitä 
se valiokunnassa oli ja yhtyisivat meidän 
sosialidemokraattien kanssa vastustamaan 
suurviljelijöitä !SUosivan viljm1:palkitsemis
lain hyväksymistä. 

Tämän yhteydessä luonnollisesti voidaan 
tehdä huomautus, että viljan palkitsemisjär
jestelmän voimaansaattaminen olisi omiansa 
kehoittamaan pienviljelijöitäkin viljan vil
;ielemisen lisäämiseen. Mutta minun ym
märtääkseni tämä huomautus on asiaton. 
Meillä Keski-Suomessa pientilat yleensä ja 
vuokra-alueiden lunastuslain nojalla muo
dostetut viljelmät erikoisesti ovat pieniä, 
viljelyspinta-ala useammalla tilalla vain 
2-4 ha ja vieläkin pienempiä, sekin ala 
karua, useimmiten kivilouhikkoa, joten mah
dollisuudet ovat kovin rajoitetut ja ruis
viljan kasvattamisen saattaa näillä tiloilla 
asettaa kokonaan kyseenalaiseksi. Vaikka 
siis kuill!ka hyvää tahtoa käyttäen koettaisi 
arvostella sitä osuutta, jota pienviljelijät 
mahdollisesti voisivat tulla saamaan tämän 
lain voimaan tultua, niin supistuu se ole
mattomiin, kun sitävastoin kaikki Hyöty 
tulee käsittääkseni siitä yksinomaan suur
tilallisille, eli niille, jotka tuottavat viljaa 
yli oman tarpeen eli myytäväksi, joten tästä 
viljan palkitsemisjärjestelmästä tulisivat 
hyötymään ne suurtilalliset, jotka täällä ai
kaisemmassa keskustelussa on mainittu, 
luvU!ltaan noin 1,000 ,suurviljelijää. Kyllä 
tämän hyvin tietävät kaikki ne, jotka lain 
hyvälksymistä kannattavat ja puoltavat, ni
mittäin suurmaanomistajat ja heidän edus
tajansa täällä, vaikka pienviljelijöitterr etu 
otetaan siinä ikäänkuin keppihevoseksi, 
jonka nojalla laki yritetään saattaa voi
maan. Rahallinen kysymys ei suinkaan 
pääty, niinkuin sosialidemokraattien vasta-

lauseessakin aivan oikein mainitaan, 
18,000,000 markkaan vuodessa, vaan on 
aivan v.arma, että se tulee nielemään varoja 
paljon enemmän ja että siitä tulee jonkin
lainen uusi tulliveroa vastaava leipäverotus 
kuluttajien kannettavaksi. Tässä siis var
sin ovelasti salakuljetetaan valtion varoja 
suurviljelijöille, jotka varat sitten pienvil
jelijöiltä veroina nykyisten suurmaanomis
tajia suosivien verohvkien mukaan takaisin 
valtiolle peritään. Vaalien edellä kiinnosti 
minua erikoisesti se seikka, että edistyspuo
lueen sanomalehdet, varsinkin ,Keski-Suo
malainen'' siellä minun kotiseudullani, kir
joitti pontevasti viljatullien poistamisen 
puolesta, ja puhuttiin siinä äänilajissa, että 
on ollut erehdys aikaisemminkaan säätää 
leipäviljalle minkäänlaista veroa. Mutta 
niinkuin edistyspuolueen edustajat m. m. 
Linna, K. E. maatalousvaliokunnassa jäse
nenä. ollen hyvin tietää, on tämä puhe tul
lut puhutuksi muuten vain, kenties vaali
tarkoituksessa, koskapa juuri sen puolueen 
edustajat yhdessä muitten porvarillisten 
edustajien kanssa vaativat maksettavaksi 
välitöntä veroa suurtilallisille viljan palkit
semisen muodossa. 

Merkille JM.ntavaa on myös se, että maa
laisliiton edustajatpuhuvat usein ja kau
niisti pienviljelijäin etujen ja oikeuksien 
puolesta, mutta käytäm1össä, niinkuin tä
mänkin lain todennäköinen hyväksytyksi 
tuleminen osoittaa, t o imi v a t heidän etu
jansa vastaan. Me sosialidemokraatit, jotka 
puolustamme pienviljelijäin etuja ja oi
keuksia muutenkin kuin vaalipuheissa, vas
tustamme tä:mänkin pienviljelijäin leipä
verotuksen korottamista tarkoittavan lain 
hyväksymistä m. m. seuraavista syistä: En
siksikin lain toimeenpano kysyy valtionva
roja tavattoman paljon ja paljon enemmän 
kuin hallitu~sen esitys ja maatalousvalio
kunnan mietintö edeRyttävät. Toiseksi ei 
ole olemassa mitään syytä, joka kehoittaisi 
suuremmassa määrässä siirtymään nykyi
sestä jo käsittääkseni verrattain hyvällä 
alulla olevasta karjataloudesta yksipuoli
soon viljanviljelykseen, vaan päinvastoin 
pidämme sitä määrätyssä .suhteessa taka
askeleena maan taloudelliselle kehitykselle. 
Kolmanneksi vastustamme lain hyväksy
mistä myöskin siitä syystä, koska sen toi
meenpanossa käytetyt vielä toistaiseksi tun
temattomat määrät valtionvaroja tulevat 
joko hyödyttämään yksinomaan myllyteol-
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lisuuslaitoksia tai kallistamaan leivänhintaa 
sekä hyödyttämään suurmaanomistajia. 

Erikoisesti minä kuitenkin pidän velvol
lisuutena;ni vielä huomauttaa, -että pienvil
jelijäväestö ei tästä viljan palkitsemisjär
jestelmästä tule hyötymään mitään, vaan 
päinvastoin pahimmassa tapauks·essa saavat 
mwksaa jokaisest·a leipäviljakilosta, mitä he 
suurmaanomistajilta joutuvat ostamaan, 
jopa 50 penniä korkeamman hinnan, kuin 
jos tätä lakia ei VJoimaan saatettaisi. Me 
pidäJffime tällaista leivän hinnan korotta
mista Jreinot~koisena ja vääränä. 

Minä toivon, että suuri valiokunta, kun 
asia joutuu sinne käsiteltäväksi, antaa laki
ehdotuksesta hylkää;vän esityksen. 

Ed. S e t ä l ä : Kysymys kotimaisesta 
viljantuotannosta ja sen turvaamisesta on 
siksi suurimerkityksellinen, että se var
maankin ansaitsee huomiota niin hyvin 
viljantuottajain kuin· kuluttajainkin puo
lelta. Viljantuotannon edistymiseen on yh
distyneenä siksi suuria maan taloudellista 
olemassaoloa koskevia arvoja, ettei niitä 
voida jättää huomioon ottamatta. Mutta 
niistä keinoista, joita tässä käsiteltävänä 
olevassa lakiehdotuksessa esitetään maan 
viljantuotannon turvaamiseksi, olen minä 
puolestani toista mieltä. Kun käsiteltä
vänä olevan lakiehdotuksen mukaan palk
kiota suoritetaan ainoastaan myytäväksi 
tuotetusta kotimaisesta viljasta, joka 
maara lakiehdotuksen perustelujen mu
kaan on arvioitu noin 30 miljoonaa kiloksi 
koko maan leipäviljasadqn ollessa 433 mil
joonaa kiloa vuodessa, niin näin ollen tästä 
korvauksesta tulee hyötymään vain har
valukuinen joukko maamme suurviljeli
jöitä, jotka tuottavat viljaa myytäväksi, 
samalla kuin suurilukuinen mutta talou
dellisesti monin verroin heikompi pienvil
jelijäväestö, joka käyttää tuottamansa 
viljan kotitarpeeksi, jää kokonaan osatto
maksi tästä korvauksesta. Meillä vil
jan ylituotannon ja alituotannon rajana 
voidaan pitää viljelmää, jonka pellon 
pinta-ala on 10 ha, ja tilaston mukaan oli 
pienviljelmiä, se on viljelmiä, joilla on pel
toala alle 10 ha, Suomen koko peltoalasta 
680,195 ha eli 37.7 % koko maan pelto
pinta-alasta. Siitä laskettiin 1924 olleen lei
päviljalla, rukiilla, ohralla ja vehnällä 
noin 172.000 ha eli 48.3 % koko leipävilja
alasta. Pienviljelmien osuus koko leipävil
jan sadosta oli saman laskelman ja arvion 

mukaan yli 200 miljoonaa kiloa tai lähelle 
puolet koko maan leipäviljasadosta. Tämä 
tilasto osoittaa, että pienviljelijäin hal
lussa on ainoastaan noin 1/3 Suomen pel
topinta-alasta ja pienviljelijät kuitenkin 
tuottavat lähelle puolet koko maan leipä
viljasadosta. Ja tämän lakiehdotuksen 
mukaan jää kokonaan puolet meidän 
maamme leipäviljasadosta ulkopuolelle tä
män korvauksen, mitä tämä lakiehdotus 
tarkoittaa. (Ed. Vesterinen: Ei pidä 
paikkaansa!) Pitää paikkansa. Minä tie
dän, että tässä tehdään sellainen väite, 
kuin tehtiin jo maatalousvaliokunnassa, 
että pienviljelijäväestö voi käyttää tätä Ia
Ida hyväkseen sillä tavalla, että se myy 
viljansa ja ostaa taas uudestaan. Tämä on 
vain teoreettisesti mahdollista. Eihän mei
dän harvaan asutussa maassamme tule täl
lainen pienten viljaerien liikuttaminen ja 
vaihtaminen tällä tavalla kysymykseen
kään käytännöllisesti. Tässä minä puoles
tani näen juuri kaikkein heikoimman 
puolen tässä laissa, kaikkein epäoikeuden
mukaisimman kohdan siitä syystä, että 
tämä laki korvaa suurviljelijälle, joka kui
tenkin pinta-alaan nähden saa paljon hel
pommasti tuon tuoton maasta, viljakilon, 
kuin pienviljelijä ja jättää kokonaan tä
män maan heikoimman maanviljelijäluokan 
ulkopuolelle tämän korvauksen. 

Jos tässä maassa tahdotaan maan viljan
tuotantoa turvata, jota mieltä minäkin 
olen, niin yhteiskunnalla kyllä löy
tyy siihen muitakin keinoja. Meillähän 
on tässä maassa puolitoistasataa tuhatta 
tilatonta, jotka, ainakin suuri osa näistä, 
olisivat halukkaita viljelemään maata 
vielä toistaiseksi ilman yhteiskunnan anta
maa korvausta jokaisesta viljakilosta, jos 
meillä vain valtiovallan taholta ryhdytään 
toimenpiteisiin, että tälle tilattomalle väes
tölle helpotetaan maan saantia ja autetaan 
sitä ammattitaidossa. Minä olen aivan va
kuutettu, että meidän maamme viljasato 
kohoaa ainakin yhtä paljon tätä tietä kuin 
tällä tavalla, mitä tässä lakiesityksessä 
esitetään. 

Minä toivonkin nyt, kun tämä asia me
nee suureen valiokuntaan, että siellä tul
taisiin valiokunnan taholta hylkäävään 
päätökseen tähän lakiin nähden. 

Ed. Rosenberg: Jo silloin kun tämä 
laki ensi kerran oli eduskunnassa käsitel
tävänä, asettui ryhmä, johonka kuulun, 
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sitä vastustamaan. Syyt tähän olivat sa
manlaiset, jotka äskeiset puhujat jo ovat 
esille tuoneet. Mutta ennen kaikkea oli 
suurimpana syynä se, että meidänkin mie
lestämme tällä hetkellä työtätekevän kan
.san edut vaativat ensi kädessä muunlaisia 
toimenpiteitä. Tässä lakiehdotuksessa pu
hutaan paljon viljantuotannon turvaami
sesta, mutta joka tapauksessa, niinkuin 
tässä äsken huomautettiin, ei suinkaan 
.ensi kädessä tule kysymykseen juuri sen 
viljelijäluokan viljatuotannon turvaami
nen, jota. laki edellyttää. Jo lain tekstis
täkin selviää myöskin, ensimmäisestä py
kälästä, että, paitsi suurviljelijän tuotan
non turvaamista, ainakin suuri osa aijo
tuista palkkioista joutuisi myllyteollisuu
,den haltuun. Tämä ei suinkaan ole mi
kään oikea tie, mikä jo aikaisemminkin 
on osoitettu, viljantuotannon turvaami
seen. Oikea tie sen sijaan, niinkuin äsken 
osoitettiin, on se, että heikoimman maata
louden, pienviljelijän asemaa etupäässä 
turvataan. Sen lisäksi on tässä maassa 
suhteellisen suuri tilattomien väestö. Näi
den asema olisi ennen kaikkea turvattava 
ja heille varattava tilaisuus päästä maa-
han kiinni. Näin ollen siis ne miljoonat, 
jotka ovat tarkoitetut tätä tarkoitusta 
varten, pitäisi ensi kädessä käyttää tämän 
väestön aseman turvaamiseen. Jos tilat
tomien suurelle joukolle varataan tilaisuus 
:päästä maahan kiinni, niin se jo sinänsä on 
{)miaan kohottamaan viljan tuotantoa ja 
turvaamaan viljan saannin kotimaassa. 
Yhteiskunnallisia pulmakysymyksiä rat
kaistaessa on tämä mielestäni asetettava 
€tualalle ja joka tapauksessa on väärin, 
jos nyt tahdottaisiin kotimaista viljatuo
tantoa turvata, samalla kertaa ,turvata" 
myllyteollisuutta. M.m. muistaakseni ny
kyisen hallituksen antamassa budjettiesi
tyksessä puhutaan myös kotimaisen mylly
teollisuuden asemasta ja varataan sen ta
kia tullitariffiin jauhetulle viljalle tullia 
turvatakseen tämän myllyteollisuuden 
asemaa. Nyt lienee kuitenkin asia niin, 
että kotimaisen myllyteollisuuden asema 
on jo ennestäänkin tarpeeksi turvattu, jo
ten tässä suhteessa ei suinkaan tarvitse 
·flllää mitään lisäsuojelusta hankkia. 

Mitä vielä tulee siihen rahasummaan, 
josta tässä ehdotuksessa puhutaan, ei tä
hänkään mennessä miltään taholta ole 
tuotu esille, kuinka monta miljoonaa oi
keastaan tähän tarvitaan. Alkuperäisessä 1 

esityksessä puhuttiin kyllä 15 miljoonasta, 
mutta nyt ovat kuitenkin ammattimiehet 
silloin niinkuin myöhemminkin väittäneet, 
että tämä summa ei lähimainkaan tule riit
tämään. Puhuttiinpa eräässä lentolehti
sessä, joka aikoinaan asiasta kirjoitettiin; 
siitäkin, että sanotun palkkion määrä tu
lisi kohoamaan 45-50 miljoonaan. Täm
möinen rahasumma, jos se pitää paikkansa, 
on siksi suuri, että sitä ei tällaiseenkaan 
tarkoitukseen ainakaan ensi kädessä tar
vitse käyttää. Meillä on tässä maassa 
paljon tähdellisempiä kysymyksiä, jotka 
ennen ovat ratkaistavat. 

Sitäpaitsi tuntuu myös, että tällainen 
epämääräinen arvio ei sovellu budjettiin. 
Tuntuu ihan siltä, kun tahdottaisiin ensi 
kädessä saada aikaan vain tällainen laki 
ja että sen läpi menemiseen esitetään pie
nempi summa kuin todellisuudessa tarvi
taan. Uskoni on nimittäin sellainen, että 
jos todella suoritettaisiin tarkkoja laskel
mia, ja niiden perusteella esitettäisiin se 
tosiasiallinen menoerä, joka vuosittain tu
lisi tällaisen lain voimaantultua käytettä
väksi, se olisi siksi suuri, että eduskuntaa 
hirvittäisi sellaisen suuren summan myön
täminen tähän tarkoitukseen ja lakiehdo
tus sentähden tulisi varmasti hylätyksi. 
Tämän tähden uskonkin, että alkuperäi
sessä ehdotuksessa oleva summa on otettu 
pienemmäksi kuin mitä se todella tulee 
olemaan. Ja siitäkin syystä, koska emme 
voi siis ennakolta sanoa, kuinka suureksi 
tuo lopullinen menoerä todellisuudessa tu
lee kasvamaan, on syytä hylätä esilläoleva 
lakiehdotus. Toivonkin, että asian tultua 
suureen valiokuntaan vielä lähemmin tar
kastetaan tässäkin suhteessa esilläolevaa 
ehdotusta, ja että suuri valiokunta aset
tuu lakiin nähden hylkäävälle kannalle. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi. 

Asia lähetetään valtiopäiväjärjestyksen 
mukaisesti s u u r e e n v a 1 i o kun ta a n. 

5) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi valtion viljavarastosta. 

Mainitun lakiehdotuksen johdosta laadittu 
maatalousvaliQkunnan mietintö n :o 2 esitel-
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lään sanotun lainsäätämisasian ensI m
m ä i s t ä !k ä s i t t e 1 y ä varten. 

Keskustelu: 

Ed. T u r u n e n: En tahdo asettua vas
tustamaan sitä, että viljavarasto yleensä 
maahan perustetaan, mutta olen eri mieltä 
esim. maatalousvaliokunnan enemmistön 
kanssa siitä, minkä vuoksi viljavarasto on 
perustettava. Se käsitys on mielestäni 
myöskin oikea, että viljava11asto tarvitaan 
pula-aikoja varten. Mutta minun käsity
seni mukaan niiden pula-aikojen luonne on 
toisin käsitettävä kuin valiokunnan enem
mistö on ne määritellyt. Sellaisena kuin 
esitys viljavaraston perustamisesta nyt on 
käsillä, ei sitä voi hyväksyä, ellei asetu por
variston näkökanna1le. Täällä puolustetaan 
viljavaraston perustamista senvuoksi, että 
valtion laitosten ja varsinkin armeij,an tar
peet tulisivat sodan varalta turvatuiksi . . ' tmsm sano€n, otetaan lähtökohdaksi n. s. 
maanpuolustusseikat, jotka jättävät koko
noon huomioon ottamatta tämän maan puut
teenalaisen väestön tarpeet ja niiden tur
vaamisen. Jos laki hyväksyttäisiin sellai
sena kuin se vuoden 19t25 valtiopäivillä on 
jätetty lepäämään tai jollaisena maatalous
valiokunta sen esittää hyväksyttäväksi mer
kitsisi se vain yhtä osaa siinä jä;jettö
mässä militarisoimispuuhassa, johon porva
risto tähtää kaikilla aloilla ja joka suorite
taan varsinaisen kansan kustannuksella. 
Mitä' lakiMitYJksestä sen: lisäksi ilmenee, siitä 
näkee selvästi, että armeijan tarpeiden 
ohella on: muistettu vain suurviljelijäin yk
sityisiä etuja. Lakiehdotus ei nimittäin si
sällä mitään rajoitusta kotimaisen viljan 
ostoon ja hintaan nähden. Sotilaallisia tar
koituksia varten perustettuja varastoja voi
daan siis niiden uusimisessa ja perustami
sessa käyttää suU:rviljelijain etujen mukai
sina ostopaikkoina, tahtoisinpa sanoa uusina 
tilaisuuksina hyötyä rehellisemmin tai epä
rehel11semmin valtion: kustannuksella. Meillä 
on: ollut sellaisesta hyötymisestä paljonkin 
puhuvia esimerkkejä esim. valtion rauta
teillä. 

Minä olen täsSä mahdollisimman lyhyesti 
viitannut niihin: seikkoihin, joiden vuo:lnri 
en ole voinut maatalousvaliokunnassa yhtyä 
enemmistön käsitykseen. Minun mielestäni 
vilj~varastojen perustaminen olisi toimitet-

tava toiselta pohjalta. Viljavarastoja olisi 
perustettava kansan vähävaraisen osan toi
meentulon turvaamiseksi poikkeuksellisen 
olotilan vallitessa. Suomen maatalous ei ole 
niin vaurastunut esim. katovuosien varalta 
etteikö täällä tulisi puutetta syömäviljast~ 
ja myös siemenestä. Teollisuuden alalla 
syntyvät häiriöt ja pulat saattavat muodos
taa sellaisen tilanteen, jolloin huomattava 
osa työtätekevästä väestöstä on suoranaisen 
avustamisen tarpeessa. Mahdollista on se
kin, että sotilaalliset selkkaukset eri valtioi
den välillä ehkäisevät viljankuljetuksen 
tänne ja syömäviljasta sekä siemem_istä tulee 
puutetta ainakin siltä osalta, mikä tavalli
sesti tuodaan muista maista. Näiden ta
pausten varalle V'oidaan ennakolta ryhtyä 
toimenpiteisiin. Mutta ,silloin on laissa sel
västi määriteltävä, että varastot ovat ole
massa vain todellista hätää kärsivien autta
miseksi, eikä militari,stisia tarpeita varten. 
Armeijan tarpeita voidaan varastoista tyy
dyttää vain sikäli kuin normaalisissa olo
suhteissa niiden uusiminen ja täydentämi
nen vaatii. Viljavarastojen perustamisessa 
oli~! l~~,s~a a:r:;net!a_va ·selv~t määräykset 
myos snta, että. vilJanostamista ei harjoi
tettaisi suurviljelijöitä suosivalla tavalla. 
Varastoitavan viljan hinta on laissa lähem
min määrättävä, samoin on määrättävä että 
varastoimista eivät saisi suorittaakseen' mit
kään yksityiset urakohsijat, joita valtion 
ra_u!ateillä on niin lukuisasti käytetty .. Se 
ohs_1 annettava sellaisiin käsiin, jotka sen 
tekisivät ykisityistä liikevoittoa tavoittele
matta. Huomioonottaen viimeaikaiset ilmiöt 
yksityisen liiketoiminnan alalla, vieläpä val
tion ,suoranaisen valvonnan alaisissa viras
toissa, on minulla sellainen kä.sitys, että 
osuustoimiimalliset liikkeet ovat parhaiten 
tähän tehtävään ,sopivia. Niille voidaan 
toimenpide antaa paremmalla luottamuk
sella. 

Edellisen perusteella minä ehdotankin . 
~ttä _suuri valiokunta ottaisi käsittelyn poh~ 
JakSl maatalousvaliokunnan mietintöön liit
tyvälll toisen vastalauseen ja siinä esilletuo
dun ehdotuksen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
~yueeksi ja asia: lä:hetetä:än valtiopäiväjär
JeStyksen ilnu:kaan suure e n v a l i o k u n
ta an. 
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6) Vuoden 1926 valtiop~ivillä lep~~~ää~. j~
tetty ehdotus laiksi suoJeluskuntaJärJestosta. 

Mainitun lakiehdotuksen johdosta laa
dittu puolustusasiainvaliok~n~~.~ .. m.ieti~tö 
n :o 1 esitellään tämän lamsaatam1sas1an 
e n s i m m ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä varten. 

Keskustelu: 

Ed K u l m a l a : Esillä oleva kysymys 
on yksi niistä lukuisista kys:l:';myksistä, joita 
edellisiltä valtiopäiviltä on snrtynyt nmden 
valtiopäivien ratkaistavaksi, jotk~ tar~oit
tavat valkoisen luokkav~llan l':lJ.Itta~:rnst:;t. 
'rämä kysymys on laaJakantmsimpia Ja 
suurimpia niistä kysymyksistä. Se ta.~~' 
jolla tämä esity~ jäte.ttiin ~.du~kunnll:I_J- kas~
teltäväksi, samom kmn myoskm se knreelh
syys, jota puolust~~sill:~n_vali?.kui?;ta no';l
datti tätä kysymysta kasiteltaessa, se ~o 
osoittaa että nykyinen eduskunta on valmis 
syvälli~rmnin ajattelematta tämän lain hy
väksymään ja läpiajamaan. :tällaisen ~.u~~ 
taasti porvarillisen luokkal~m .. ~;vhtym~.~~a 
tällä kertaa sen laajemmm kasittelemaa~ 
kysymystä työväestön kats3;~to~a:r;.nalta! m
mittäin siltä kannalta, etta tama laki on 
kohdistettu työväestön toimintaa kohtaan 
sekä poliittisella että taloudellisella to~
minta-alalla, joilla työväestö taistelee . o~~ 
keuksiensa ja vapauksiensa puolesta, mma 
pyydän tässä tilaisuude~a 'sens~~aa~._:riitata 
ainoastaan kahteen sellaiseen tarkeaan ky
syniy!kseen, ~oista . ai;na~~~ sa~oissa ollaan 
suurin piirtem yksimiehsm seka vasemmalla 
että oikealla. Sillä nämä .kysymy~et ov~t 
läheisessä yhteydessä suoJeluskuntien lall
Iistuttamisen ja vakiinnuttamisen kanssa. 
Ensinnä on kysymys kieltolain voimaan
saattamisesta ja kieltolain tehostamisesta. 
Jos käsillä oleva lakiehdotus suojeluskun
tien la:illistuttamisesta ja vakiinnuttami
sesta tulee hyväksytyksi, niin se myöskin 
suurelta osaltaan tekee mahdottomaksi kiel
tolain voimaansaattamisen ja kieltolain val
vonnan tehostamisen. Sillä lukuisat esi
merkit ja käytännöllinen elämä osoittavat 
otenkin maaseudulla, että juuri suojelus
kuntien aseVJoimalla tä:tä kieltolain valvon
taa ja kieltolain yalyon~n .. teho~tamist~ 
koetetaan kaikin kemom raJoittaa Ja tehda 
mahdottomaksi. Toinen sellainen laajakan
toinen kysymys, jota kaikkien yhteiskunta
luokkien taholta on viime aikoina pohdittu, 

on huliganismin vastustaminen. Porvaril
linen sanomalehdistö on tätä ,kysymystä 
varsin laajasti kosketellut ja lukuisissa hei
dän suuremmissa kokouksissaan on kysy
mystä käsitelty varsin laajasti. Mutta aina 
on sivuutettu tämä peruskysymys, mikä 
johtaa huliganismiin, mikä kasvattaa huli
ganismia ja mikä edelleen pitää huliganis
mia yllä. Ja minun käsitykseni mukaa;n 
työväen katsantokannan mukaan sen huh
O'anismin raakuuden, väkivallantekojen, 
~urhien, tappojen j. n. e. lisääntyminBn on 
erottamattomassa yhteydessä suojeluskmlta
toiminnan kanssa. Jo v. 1918 suojeluskunta
järjestön suorittamat teot saattoivat osan 
kallSasta siihen käsitykseen, että väkivalta, 
jopa suorastaan murhatkin ovat, yleisen 
mielipiteen mukaan, kohotettu tavoitelta
vaksi hyv;eeksi ja ihmishengen koskematto
muus saatettu halveksumisen alaiseksi ja 
tätä tällaista olotilaa ja käsitystä on suoje
luskuntaliike edelleen ylläpitänyt Suoje
luskuntien kannattajat ja tämän lain kii
rehtijät eivät ole ottaneet huomioon edes 
näitä tärkeitä nä:kökohtia. He asettavat 
oman valkoisen luokkavoimansa vakiinnut
tamisen ja kasvattamisen edeHe tällaisia 
suuria kysymyksiä. Tämän lain voimaan
saattaminen merkitsee samaa kuin huliga
nismin laillistuttamista ja sen kehittämistä. 
Valiokunnan mietintöön liittämässäni vasta
lauseessa rolen perustellut lyhyesti työväen 
katsantokantaa tähän 'kysymykseen ja esit
tänyt ponnen, jota pyydän suositella suuren 
valiokunnan huomioon, nimittäin ponnen, 
joka kuuluu, että hallituksen esitys hylä
tään ja että eduskunta kehoittaisi hallitusta 
mitä pikimmin laatimaan esityksBn suoje
lusku~tien hajoittamisesta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen .~äsit~~!.Y julis~eta.~;n p~_ät.t~ 
neeksi ja asia lahetetaan valtwpaiVaJarJ!W
tyksen mukaisestisuureen valiokun
taan. 

7) Määrä1·ahan myöntämistä maamme itse
näisyyden muistomerkkikilpailun järjestä

mistä varten 

koskevan haHitukseru esityksen n·, :o 18 
johdosta; laadittu valti'OvaTainvaliokunnan 
mietintö n :o 2 esi1ellään a i no ru a n k ä
s i t:t e l y y n. 

30 
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Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainNaliokunnan mi~tintö n :o 2. 

Keskustelu: 

Ed. Virta: Mielestäni hallituksen 
esitys määrärahan myöntämisestä itsenäi
syysmerkin luonnoskilpailua varten on taT
peeton ja hyödytön eikä työvä'llstö ollenkaan 
kaipaa näitä porvarivaltion symboolia ku~ 
vaavia patsajta, jollmin~n tästäkin varmasti 
muodostuu. Näitä patsaita tässä maassa on 
niin tavattomasti jo ennestään olemassa. 
Työtätekevä luokka on aina tietenkin ollut 
tässä maassa jo tsaarivallan aikana pitkät 
ajat taistelemassa Suomen itsenäisyyden 
saavuttamiseksi ja myöskin huoma,tuimmat 
työväeniliikkee'n johtajat, kuten Mäkelin
vainaja ja monet muut, ja totta on ja totena 
pysyy, että Suomi sai itsenäisyytensä. vasta 
sen jälkeen, jolloin Venäjän työläiset ja 
talonpojat olivat syösseet tsaarivallan nurin 
ja muodostaneet neuvostojärjestelmät kuin 
myöskin ne olivat sitä ennen kukistaneet 
Ker~nskin hallituksen. Siis Venäjän työ
läisw:nl ja: talO'llpoikain vallankumoukselli
sen toiniimuun kautta on Suomi sa1arnrut 
itsenäisyyden, jota porvaristo ei tahdo mil
lään tavalla tunnustaa, mutta joka asia kui
tenkin niin on. Porvaristo tietenkin laittaa 
muistomerkkejä senvuoksi, ettäJ he muka 
ovat Suomen itsenäisyyden ta.istelleet aseilla, 
ja sitä kuvaavai tietend\:in pyritään tästä 
muistomerkistä luomaan myöskin eikä sen
kään vuoksi työläisillä ole mitään syytä 
semmoisen muistomerkin pystyttämiseen 
myötävaikuttaa. Tuon pystytettävän mer
kin tietenkin pitäisi! kuvata' sitä olotilaa, 
jO'llka avulla Suomi on itsenäisyytensä saa
•ruttanut, mutta siihen ~i porvaristo eivätkä 
m~idän sosialidemokraattimme tule alistu
maan. Suomen itoonäisyyden aika ei myös
ikjin ole tämän maan työtätekev·ille ollut 
m1tään vapauden aikaa. Se on tällä ajalla 
saanut kärsiä tämän maan: porvariston 
ruoskan iskuja mitru kauheimmassa mittai
kaavassa. Palautamme vaan mieliin vuoden 
1918 tapahtumain loppuselvityksen, jolloin 
tämän marun työvruenluokan parhJaimmistp 
sai kärsiä kauh~ita porvariston kostotoimen
piteitä. Sen jälkeinen aika on ollut jat
kuva·a vainojen aikaa työväenluokkaa koh
taan, työväen! järjestöjen hävitykset ja 
kauh~at linnatuomiot ovat muodostaneet 
yhtämittaioon sarjan työväenluokan sorrossa 

Suomen itsenäisyyden aikana. Työtäteke
vieru veroku:~mnwa on yhtämittaa lisätty. 
Häikäilemätön työn riisto ja työttömyys on 
ja.tkuvasti painanut työtätekeviä. Työläiset 
eivät ole turvatut millään tavalla sairaJUden 
eikä työttömyyderu eikä vanhuuden varalta 
yhteiskunnan puolelta. Työnriisto ja työ
läisten sorto on tälläkin kertaa mitä häikäi
lemättömin. Sitä parhaiten todistaa maassa 
oleva Suomen Metalliteollisuustyöna;rttajain 
julistama työnsulku ja monet muut. 
Työtätekevät työläiset ja talonpojat eivät 
voi olla porvariston kanssa, pystyttämässä 
minkäänlaista . muistomerkkiä eikä niihin 
valtion varoja myöntämässä, koska näiden 
merkkien tarkoituksena on pääasiassa por
varivaltion riistoyhteiskunnan kunnå.oitta
minen ja ylistäminen, ja varsinkin kun tie
tää, että meidän porvaristomme itsenäisyysin
nostus on teeskenndtyä, josta viime vuosi~n 
aikana on käytäntö puhunut aivan toista 
kieltä. Ja ovatkin meidän porvaristomme in
nokkaita itsenäisyysmiehiä niin kauan kuin 
tämä itsenäisyys turvaa heidän riistoetunsa 
tässä maassa, mutta varmaa on~, että vas~ 
taisuudessa niinkuin ennenkin, jos heidän 
riistomahdollisuutensa alkaa horjua, ovat 
he valmiit myymään tämän maan sen maan 
kapitalisteille, joka pikimmin ja parhaiten 
turva,a heidän riistomahdollisuutensa ooel
leen.. Senvuoksi minä; ehdotan, että nyt 
esilläoleva sosialidemokraattisen hallituksen 
antama esitys hylättäisiin. 

Ed. R o s e n b e r g: Äsken lausutut sa
nat sisälsivät jo koko totuuden sanottuna 
mm yksinkertaisella tavalla työmiehen 
suusta, että ne eivät juuri lisäselvityksiä 
kaipaa. Minua todellakin ihmetytti val
tiovarainvaliokunnassa kysymystä käsitel
täessä ~se, että sosialidemokraatit työväen
luokan äänillä tänne valittuina yksimieli
sesti asettuivat tällaisen kysymyksen 
taakse. Mutta nähtävästi heillä ei ollut 
selvillä se, mitä tällainen itsenäisyys oi
keastaan merkitsee. Minun täytyy kyllä 
myöntää, että silloin, kun valtalaki julis
tettiin voimaan, oli sillä merkitystä, ja jos 
todellrukin se tilanne, mikä vallitsi joulukuun 
6 p :nä. 1917, olisi pysynyt sellaisena, olisi 
työväkikin voinut asettua tällaisen muis
tomerkin pystyttiimisen taakse. Mutta ti
lanne muuttui. Mistä syystä Y Tähän ky
symykseen on vastauksen hakeminen san
gen helppoa. Tosiasiallinen tilanne on 
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sellainen, että ulospäin meillä ei tälläkään 
hetkellä itsenäisyyttä ole ja sisäänpäin on 
työvä•enluokka enemmän kuristettu kuin 
koskaan ennen. Se on liian kallis hinta 
n.s. itsenäisyydestä. Ennen kaikkea pitäisi 
kuitenkin itsenäisyyden merkitä työväes
töHekin jotakin, sitäkin suuremmalla 
syyllä, koska tämän maan elämä riippuu 
kuitenkin työtätekevästä kansasta. Jos 
työtätekevät joskus voivat isänmaansa ja 
itsenäisyytensä tunnustaa, täytyy sen ta
pahtua sellaisissa olosuhteissa, joissa heillä 
myöskin isänmaassaan on isäntävalta. Sitä 
meillä ei ole. Mutta voisimme me eräissä 
oloissa tunnustaa porvarillisen demokra
tiankin, voisimme tunnustaa sellaisen itse
näisyyden, missä porvarillinen demokratia 
vallitsee, mutta silloinkin vain sillä eh
dolla, että siinä työväellä on jotakin sa
nanvaltaa. Nyt sitä ei ole. Me emme elä 
m1ssaan porvarillisessa demokraattisessa 
yhteiskunnassa. Me elämme yhteiskun
nassa, jossa vallassa oleva luokka itsekin 
sanoo, että se on valkoinen valta. Mitä 
merkitsee valkoinen valta. Se on sellainen 
valtiomuoto, missä hallitsevan luokan kä
sissä ovat sellaiset valtavälineet, joilla se 
joka hetki voi täydellisesti turvata mää
räämisvaltansa. Se seikka, että tässä 
maassa on eduskunta, se seikka, että täällä 
vallitsee eräänlainen ulkonainen demokra
tia, ei suinkaan poista oleellista tosiasiaa, 
eikä se vä!himmässäkään määrässä muuta 
sitä seikkaa, että tässä maassa vallitsee 
omistavan luokan täydellinen diktatuuri. 
Jos me siis pystytämme muistomerkin 
näissä oloissa, mitä se merkitsee? Se ei 
merkitse Suomen itsenäisyyttä. Se ei mer
kitse mitään muuta kuin tämän hallitse
van, omistavan luokan yksinvallan, dikta
tuurin voimaan saattamista ja sen itsenäi
syyden pystyttäminen ei kuulu joulukuun 
6 päivälle, vaan ennemmin toukokuun 16 
päivälle 1918. Meidän tulee muistaa, että 
ei yksikään työtätekevä tässä maassa tule 
näkemään tässä pystytetyssä muistopat
saasfla mitään muuta kuin nykyisen vallan 
symboolin, joka syntyi sen luokkakaartin 
pajunettien nojalla, jota nyt aiotaan va
kiinnuttaa. Silloin kun olotila joskus 
muuttuu, kun joskus päästään tässä 
maassa siihen tilanteeseen, että meillä it
senäisyyttä on, toisin sanoen, että työtäte
kevällä luokalla on jotakin sanomista, sil
loin on tilanne muuttunut niin paljon, että 
voidaan puhua muistomerkin pystyttämi-

sestä. Että sosialidemokraattisen ryhmän 
edustajat työväenluokan äänillä tänne va
litut eivät todellakaan käsitä näitä yksin
kertaisia totuuksia, se todistaa vain sitä, 
että he ovat loitonneet työtä tekevästä luo
kasta liian kauaksi; eivät käsitä nykyisen 
yhteiskunnan todellista sisältöä, toisin sa
noen eivät tiedä, mitä he tekevät. Minä 
kannatan ed. Virran tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Virta ed. Rosenbergin kannattamana 
ehdottanut, että valtiovarainvaliokunnan 
ehdotus hylättäisiin. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Virran ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: 
tettävä. 

Asiasta on siis äänes-

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Virran ehdotus hyväksytty. 

P u h e m i e s : Äänestys alkaa. 

Äänestyksessä on ,jaa'' voitolla (130--f.H 
~00--48.). 

Puhemies: Eduskunta on siis hy
väksynyt valiokunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

PöydäHepanot: 

Esitellään ja pannaan pöydälle ensi 
perjantain istuntoon: 

8) Lepäämään jätetyn esityksen johdosta, 
joka sisältää ehdotuksen uudeksi työnvälitys

laiksi, 

laadittu työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 1; 

9) Hallituksen esityksen johdosta laiksi uus
muotoisista valtion oppikouluista 

laadittu 
n:o 1; 

sivistysvaliokunnan mietintö 
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tO) Määrärahan myöntämistä uuden elinkus
tali111lstutkimuksen toimeenpanoa varten 

koskevan hallituksen esityksen jdhdoota 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 3; 

11) Vuoden l925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta lail•si laivaston 
perustamisesta rannikkopuolustusta varten 

laadittu puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 2 ; 

12) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetyn ehdotuksen johdosta laiksi puolustus

laitoksen viroista ja toimista 

laadittu puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 3; ja 

13) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetystä ehdotuksesta laiksi puolustusminis

teriön viroista ja toimista 

laadittu puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö n:o 4; 

P u h e m i e s: Koska äsken jätetyt hal
lituksen esitykset ovat jaetut eduskunnan 
jäsenille, niin voitaneen ne panna pöy
dälle. 

Esitellään Ja pannaan pöydälle ensi is
tuntoon: 

Ehdotuksen laiksi eräistä muutoksista avio
liiton ulkopuolella syntyneistä lapsista 

annettuun lakiin 

sisältävä hallituksen esitys n :o 29; 

Parantolahoidon hankkimista sotapalvelusta 
suorittaessaan keuhkotautiin sairastuneita 

henkilöitä varten 

koskeva hallituksen esitys n :o 30; 

Valtion takuun myöntämistä Suomen Hypo
teekkiyhdistyksen ottamista obligatio

laiuoista 

koskeva hallituksen esitys n :o 31; ja 

Ehdotuksen laiksi edustajanpalkkiosta vuo
den 1927 varsinaisilta valtiopäiviltä 

sisältavä hallituksen esitys n :o 32. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on huomenna kello 7 illalla. 

Istunto päättyy kello 3,40 i.p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino J. Ahla. 



9. Keskiviikkona 21 p. syyskuuta 1927 
kello 7 i. p. 

Päiväjärjes.tys. 

Ilmoituksia: 

Esitellään: 

1) Ed. Niukkasen y. m. ed~ .. ~~i~: 
n :o 1 laiksi heinäkuun 17 paivana 
1919 annetun Suomen Hallitusmuodon 

Siv. 

23, 24 ja 94 § :n muuttamisesta . : . . 243 
2) Ed. Schaumanin edusk. esitys 

n :o 2 laiksi Hallitusmuodon 23 § :n 
muuttamisesta ............ · . . . . . . , 

3) Ed. Tuomioj~ y. m .. edusk. esit. 
n :o 3 laiksi edustaJanvaaleista . . . . . . , 

4) Ed. vo~ Bornin. edusk. esit. n :o 4 
laiksi edustaJanvaaleista .......... . 

5) Ed. Sergeliuksen y. m. edusk. 
esit. n :o 5 laiksi vaalilain 67 § :n 
muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

6) Ed. Virkku~en .Y· m: e~usk. ~~.it. 
n :o 6 laiksi Helsmgm yliopiston Jar
jestysmuodon perusteita ~osk~v~ lain 
voimaanpanosta 14 p :na hemakuut!l' 
1923 annetun lain 6 § :n muuttami-
sesta .......... · · · · · · · · · · · · · · · · · · · " 

7) Ed. von Bornin edusk. esit. 
n :o 7 laiksi kielilain 20 § :n muutta-
misesta .................. · · · · · · · , 

8) Ed. P. Saarisen y. m. edusk. esit. 
n :o 8 laiksi ulkomaalaisen ottamisesta 
Suomen kansalaiseksi 20 päivänä hel
mikuuta 1920 annetun lain muutta-
misesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

9) Ed. Tannerin y. m. edusk. esit. 
n :o 9 laiksi Suojärven lahjoitusmaa
han kuuluvien lampuotitilojen pakko-
luovuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

10) . Ed. Helen,ffiundin y. m. edusk. 
esit. n :o 10 laiksi vuonna 1928 kannet
tavasta sillin tuontitullista . . . . . . . . . 246 

11) Ed. Lindbergin y. m. edusk. 
esit. n :o 11 laiksi erinäisten tullimak-
sujen muuttamisesta ............. . 

12) Ed. Järvisen edusk. esit. n :o 12 
laiksi tulitikkuverosta ............. . 

13) Ed. Gummeruksen y. m. edusk. 
esit. n :o 13 laiksi makeisvalmiste-
verosta ......................... . 

14) Ed. Ingmanin y. m. edusk. esit. 
n :o 14 laiksi Helsingin yliopiston vi
ran- tai toimenhaltijain sekä koulun-
opettajain armovuoden eduista ..... . 

15) Ed. Paaso~en Y: m. ed~sk .. esit. 
n:o 15 laiksi valtwn vnan- tai tOimen
haltijan oikeudesta eläkkeeseen :=tnne
tun lain 3 § :n 2 mom. muuttamisesta 

16) Ed. Lehtokosken y. m. edusk. 
esit. n :o 16 laiksi eläkkeistä kansa
laissodan johdosta työkykynsä menet
täneille Suomen kansalaisille sekä 
kuolleitten Suomen kam;alaisten per-
heenjäsenille ................. · · · 

17) Ed. K. E. Linnan y. m. edusk. 
esit. n :o 17 laiksi niiden varojen käyt
tämisestä mitkä kertyvät valtion met
sämaiden' asuttamisesta ja niillä ole
vien vuokra-alueiden lunastamisesta 
annetun lain mukaan tapahtuvista luo-
vutuksista ...................... . 

18) Ed. M. Hannulan y. m. e~usk. 
esit. n :o 18 laiksi naisen kelpOisuu-
desta valtion virkaan ............ . 

19) Ed. P. Saarisen y. m. edusk. 
esit. n :o 19 laiksi rikoslain 38 luvun 
10 § :n muuttamisesta ............ . 

20) Ed. Puhakan edusk. esit. n :o 20 
laiksi rikoslain 6 luvun 1 § :n muut-
tamisesta ...................... · · · 

21) Ed. Wiikin ed~k. esit. n :? 21 
laiksi kuolemanrangaistuksen poista-
mises~.a ........................ . 

Siv. · 
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22) Ed. Virkkusen edusk. esit. n :o 
22 laiksi 23 p :nä helmikuuta 1923 
annetun luonnonsuojelulain 1 § :n 
muUJttamisesta ................... . 

23) Ed. Asikaisen y. m. edusk. 
esit. n :o 23 laiksi 15 päivänä kesä
kuuta 1898 maalaiskuntain kunnallis
hallinnosta annetun asetuksen muut
tamisesta ja laiksi 8 päivänä joulu
kuuta 1873 kunnallishallituksesta kau
pungissa annetun asetuksen muutta-
misesta ........................ . 

24) Ed. Kalliokosken y. m. edusk. 
esit. n :o 24 laiksi oppivelvollisuudesta 
15 päivänä huhtikuuta 1921 annetun 
lain 9 § :n muuttamisesta ......... . 

25) Ed. Vesterisen y. m. edusk. 
esit. n :o 25 laiksi asutustoiminnan ra-
hoittamisesta ..................... . 

26) Ed. Tabellin y. m. edusk. esit. 
n :o 26 laiksi valtion metsämaiden asut
tamisesta ja niillä olevain vuokra
alueiden lunastamisesta 20 p :nä touko
kuuta 1!122 annetun lain muuttami-
sesta .......................... . 

27) Ed. Ramstedtin y. m. edusk. 
esit. n :o 27 laiksi pienviljelijäin ja 
muun maaseudun työtätekevän väes
tön laiduntarpeen tyydyttämisestä .. 

28) Ed. Tannerin y. m. edusk. esit. 
n :o 28 laiksi suojeluskuntajärjestön 
hajoittamisesta ................... . 

29) Ed. Puhakan y. m. anom. ehd. 
n :o 1 esityksen antamisesta laiksi val-
takunnan vaakunasta ............ . 

30) Ed. Schaumanin anom. ehd. 
n :o 2 laintarkastuskunnan perustami-
sesta ............................ . 

31) Ed. Pitkäsen y. m. anom. ehd. 
n :o 3 rangaistusten koventamisesta. . 

32) Ed. Kukkosen y. m. anom. ehd. 
n :o 4 rikoslain rangaistusmääräysten 
koventamisesta .................. . 

33) Ed. K. E. Linnan y. m. anom. 
ehd. n :o 5 esityksen antamisesta lai
nanannosta kasvavaa metsää vastaan 

34) Ed. Pulkkisen anom. ehd. n:o 6 
esityksen antamisesta muutoksiksi 
kyytilakiin . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. 

35) Ed. Pulkkisen y. m. anom. ehd. 
n :o 7 puhelinolojen järjestämistä kos
kevan lainsäädännön jouduttamisesta 

-------------~-------- ---~--- ------ --~ 
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36) Ed. Vehkaojan y. m. anom. ehd. 
n :o 8 maanomistajain vapauttamisesta 
rautatiealueen aitaamisrasituksesta .. 

37) Ed. Ravon y. m. anom. ehd. 
n :o 9 esityksen antamisesta laiksi ka
lastusoikeuden saattamisesta maan
omistuksesta riippumattomaksi ..... 

38) Ed. Hännisen y. m. anom. ehd. 
n :o 10 viljan ja väkirehun kuljetta
misesta etäisemmille paikkakunnille 
syntyvien rahtikustannusten korvaa-
misesta valtion varoilla ........... . 

.39) Ed. Karjalaisen y. m . .anom. 
chd. n :o 11 asutuslainsäädännön tar-
kistamisesta ...................... . 

40) Ed. Janhosen y. m. anom. ehd. 
n :o 12 esityksen antamisesta laiksi 
pienviljelijöille viljelysten laajenta
mista varten annettavista palkkio-
lainoista ....................... . 

41) Ed. Åkerblomin y. m. anom. 
ehd. n :o 13 suunnitelman laatimisesta 
kiertävien ja kiinteitten kalastajakou-
lujen perustamisesta .............. . 

42) Ed. Niilekselän anom. ehd. 
n:o 14 piirilääkärinvirkain lakkaut-
tamisesta ........................ . 

43) Ed. Janhosen y. m. anom. ehd. 
n :o 15 Kajaanin yleisen sairaalan laa-
j.entamisesta ..................... . 

44) Ed. Kukkosen y. m. anom. ehd. 
n :o 16 suomen kirja- ja sivistyskielen 
kantasanakirjan aikaansaamisesta .. 

45) Ed. P. Saarisen y. m. anom. 
ehd. n :o 17 oikeudenmukaisen suhteel
lisuuden aikaansaamisesta valtion 
oppikoulumenojen jakautumisessa suo
menkielisten ja ruotsinkielisten koulu-
jen kesken ..................... . 

46) Ed. Inborrin y. m. anom. ehd. 
n :o 18 esityksen antamisesta yleisestä 
vanhuus- ja työkyvyttömyysvakuu-
tuksesta ........................ . 

,47) Ed. Rosen:bergin y. m. anom. 
ehd. n :o 19 esityksen antamisesta 
valtion varoilla ylläpidettävän van
huus- ja työkyvyttömyyseläkelaitok
sen perustamisesta . . . . . . . . . . . . . . . . 

48) Ed. Tabellin y. m. anom. ehd. 
n :o 20 esityksen antamisesta laiksi 
yleisestä pakollisesta työttömyysva-
kuutuksesta ..................... . 
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49) Ed. Vennolan y. m. anom. ehd. 
n :o 21 maataloustuotteiden kuljetuk
sessa valtionrautateillä vallitsevien 
epäkohtien poistamisesta ........... . 

50) Ed. Huttusen y. m. anom. ehd. 
n :o 22 metsänvartijain tointen muut-
tamisesta peruspalkkaisiksi ........ . 

51) Ed. Junnilan y. m. anom. ehd. 
n :o 23 ulkomaisen lainan ottamisesta 
jokien perkaus- ja vesiperäisten mait-
ten kuivaustöitä varten ........... . 

52) Ed. P. Saarisen y. m. anom. 
ehd. n :o 214: ulkomaisen la,inan otta- . 
misesta huokeakorkoisten lainojen 
myöntämistä varten maaseudun sähkö-
yhtymille ...... ! . .............. . 

53) Ed. Jernin y. m. anom. ehd. 
n :o 25 esityksen antamisesta 19 p :nä 
joulukuuta 1921 annetun leimavero-
lain 3 § :n. muuttamisesta .......... . 

!54) Ed. Salon anom. ehd. n :o 26 
vertailevan tutkimuksen toimittami
sesta ratasuunnalla Kontiomäen
Vaalan rataosalta Kemijärven kir-
kolle ........................... . 

55) Ed. Jussilan y. m. anom. ehd. 
n :o 27 määrärahan myöntämisestä sa
tamaradan Kemi-Pitkäkari rakenta
mista varten . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

56). Ed. U. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 28 määrärahan myöntämi
sestä satamaradan rakentamista var
ten Kemin asemalta Pitkäänkariin .. 

57) Ed. Särkän y. m. anom. ehd. 
n :o 29 määrärahan myöntämisestä 
Saimaan-Kuolimonjärven kanavan 
tutkimista varten ................. . 

58) Ed. Kopsan y. m. anom. ehd. 
n :o 30 määrärahan myöntämisestä 
Lahdenpohjan sataman ja Kurkijoen 
kauppakylän välisellä sisäreitillä ole
vien erinäisten salmien ruoppaustöi-
hin ............. · · · · · · · · · · · · · · · 

59) Ed. W ellingin y. m. anom. ehd. 
n :o 31 määrärahan myöntämisestä 
kalastus- ja hätäsataman rakentami
seksi Laatokan rannikolle Metsäpirtin 
pitäjän Saaroisten kylän kohdalle .... 

60) Ed. U. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 32 määrärahan myöntämi
sestä puhelinlinjan Rovaniemi-Kemi
järvi-Kuolajärvi rakentamista var-
ten .............................. . 
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61) Ed. Hännisen anom. ehd. n :o 33 
määrärahan myöntämisestä Poussun
Kurvisenvaaran- Tyräjärven-Joki
järven maantien rakentamista var-
ten .......................... .. 

62) Ed. Neitiniemen anom. ehd. 
n :o 34 määrärahan myöntämisestä 
Kemijärven-Pelkosenniemen maan-
tien rakentamista varten ......... . 

63) Ed. U. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 35 määrärahan myöntämi
sestä maantien rakentamista varten 
Kemijärven kirkonkylästä Pelkosen-
niemelle ......................... . 

64) Ed. Bryggarin y. m. anom. ehd. 
n :o 36 määrärahan myöntämisestä 
maantien rakentamista varten Kars
tulan kirkonkylästä Soiuin kirkon-
kylään ......................... . 

65) Ed. Koivurannan y. m. anom. 
ehd. n :o 37 määrärahan myöntämi
sestä Rovaniemen Pekkalan-Kemijär
ven Luusuan välisen maantien raken-
tamista varten ................... . 

·66) Ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 38 määrärahan myöntämisestä 
Kolarin pitäjässä olevan Kolarinsaa
ren kiertotien rakentamista varten .. 

67) Ed. Jauhosen anom. ehd. n:o 
39 määrärahan myöntämisestä maan
tiesillan rakentamista varten n. s. 
Tiikkajansalmen yli .............. . 

68) Ed. U. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 40 määrärahan myöntämi
sestä sillan rakentamista varten Tor
nionjoen yli Tornion kaupungin ja 
Tornion aseman välille ........... . 

69) Ed. U. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 41 määrärahan myöntämi
sestä Rovaniemen-Kemijärven väli
sen maantieosan koneaurausta varten 

70) Ed. Lohen y. m. anom. ehd. 
n :o 42 määrärahan myöntämisestä 
Oulun-Pudasjärven-Kuusamon vä
lisen maantien aukipitämiseksi tal-
ven aikana ..................... . 

71) Ed. Niukkasen y. m. anom. ehd. 
n :o 43 määrärahan myöntämisestä 
Imatran voimansiirtojohtoverkon täy
dentämiseen n. s. maakuntajohdoilla 

72) Ed. Leppäiän y. m. anom. ehd. 
n :o 44 määrärahan myöntämisestä 
Laatokan kalastusvakuutusyhdistyk-
sen vahingonkorvausralhastoksi ..... . 
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73) Ed. v. F'renckellin y. m. anom. 
ehd. n :o 45 määrärahan myöntämi
se.stä poliisivoiman lisäämiseksi kau-
pungeissa ....................... . 

74) Ed. M. Hannulan anom. ehd. 
n :o 46 määrärahan myöntämisestä 
nimismiehen palkkaamiseksi Pertuu-
maan kuntaan ................... . 

7·5) Ed. Kuisman y. m. anom. ehd. 
n :o 47 määrärahan myöntämisestä 
avustukseksi Vapaussodan Invaliidien 
Liitolle ......................... . 

76) Ed. Liedeksen y. m. anom. ehd. 
n :o 48 määrärahan myöntämisestä 
työnpuutteen vuoksi hätätilaan joutu-
neiden avustamiseksi .............. . 

77) Ed. Urpilaisen y. m. anom. ehd. 
n :o 49 määrärahan myöntämisestä 
sotaorpojen ja poliittisista syistä 
vankilassa tai maanpaossa olevien hen
kilöiden hädänalaisten perheiden avus-
tamiseksi ...................... . 

78) Ed. J. Leinon y. m. anom. ehd. 
n :o •50 määrärahan myöntämisestä 
Porissa sijaitsevan valtion sairaalan 
uudestaan rakentamiseksi ......... . 

79) Ed. Aalto-Setälän y. m. anom. 
ehd. n :o 51 määrärahan myöntämi
sestä valtion sairaalan rakentamista 
varten Satakuntaan .............. . 

80) Ed. Pitkäsen y. m. anom. ehd. 
11 :o 52 määrärahan myöntämisestä 
Sortavalan yleisen sairaalan korjaus-
töihin ........................... . 

81) Ed. Kedon y. m. anom. ehd. 
n :o 53 määrärahan myöntämisestä 
rakennusavustukseksi Lounais-Hä
meen tuberkuloosinvastustamisyhdis-
tykselle ....................... . 

82) Ed. Österholmin y. m. anom. 
ehd. n :o 54 määrärahan myöntämi
sestä Knipnäsin kansanparantolan ra-
kentamista varten ............... . 

83) Ed. Aalto..Setälän y. m. anom. 
ehd. 11 :o 55 määrärahan mvö11tämi
sestä tuberkuloottiste11 huoltokodin pe-
rustamista varten Satakuntaan ..... . 

84) Ed. Kalliokosken y. m. anom. 
€hd. n :o 56 määrärahan myöntämi
sestä keuhkotautiparantolan perusta
mista varten Keski-Pohjanmaalle .... 

85) Ed. Niilekselän y. m. anom. 
ehd. n :o 57 määrärahan myöntämi-
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sestä keuhkotautiparantolan rakenta-
mista varten Oulun seudulle ....... . 

86) Ed. Karjalaisen y. m. anom. 
ehd. n :o 58 määrärahan myöntämi
sestä tuberkuloosiparantolan rakenta-
mista varten Oulun seudulle ....... . 

87) Ed. I;Ieikkisen y. m. anom. ehd. 
n :o 5·9 määrärahan myöntämisestä 
keuhkotautisten kansanparantolan ra
kentamista varten Siilinjärven Ta-
rinaiharjulle .................... . 

88) Ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 60 määrärahan myöntämisestä 
Röntgenkoneiden hankkimista varten 
T·ornion yleiseen sairaalaan ....... . 

89) Ed. Lohen y. m. anom. ehd. 
n :o 61 määrärahan myöntämisestä 
kuoletuslainoiksi maalaiskunnille kun
nalliskotien rakentamista varten .... 

90) Ed. Vennolan y. m. anom. ehd. 
n :o 62 määrärahan myöntämisestä 
kuoletuslainaksi Helsingin yhteis- ja 
maanviljelyslyseon kaulutalon kan-
natusyhdistykselle ............... . 

91) Ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 63 määrärahan myöntämisestä 
Tornion keskikoulun jatkoluokkien 
ottamiseksi valtiDn huostaan ...... . 

9'2) Ed. Malmivaaran y. m. anom. 
ehd. 11 :o 64 miiärärahan myöntämi
sestä Kuopion tyttökoulun muuttami
seksi yliopistoon johtavaksi tyttö-
lyseoksi ........................ . 

93) Ed. Koposen y. m. anom. ehd. 
n :o 65 määrärahan myöntämisestä 
rakennusavustukseksi Lieksan yhteis-
koulun kannatusyhdistykselle ..... . 

94) Ed. Moilasen y. m. anom. ehd. 
n :o 66 määrärahan myöntämisestä 
rakennuslainoiksi kansanopistoille 

915) Ed. Malmivaaran y. m. anom. 
ehd. n :o 67 määrärahan myöntämi
sestä rakennusavustukseksi Savon 
Kristillisen Kansanopiston kannatus-
y~hdistykselle ................... . 

9.6) Ed. Pennasen y. m. anom. ehd. 
n :o 68 määrärahan myöntämisestä 
ra~enn~~lainaksi Niittylahden kansan-
opistolle ........................ . 

97) Ed. Alestalon y. m. anom .. ehd. 
n :o ()9 määrärahan myöntämisestä ra
kennuslainaksi Kankaanpään kansan-
opistolle ........................ -

Siv. 

258 

" 

" 

" 

" 

259 

" 

" 

" 

" 

" 

" 

" 



Anomusehdotukset. 

98) Ed. Neitiniemen anom. ehd. 
n :o 70 määrärahan myöntämisestä 
~vustukseksi Lapin kansanopistolle .. 

99) Ed. Heikkilän y. m. anom. 
ehd. n :o 71 määrärahan myöntämi
sestä Turun tuomiokirkon tutkimus-, 
uudistus- ja korjaustöihin ......... . 

100) Ed. österholmin y. m. anom. 
ehd. n :o 72 määrärahan myöntämi
sestä Raaseporin linnanraunioiden 
korjaustöihin ................... . 

101) Ed. Tarkkasen y. m. anom. 
ehd. n :o 73 määrärahan myöntämi
sestä ruotsalaisissa maalaiskunnissa 
()levien yksityisten suomalaisten kan-
sakoulujen avustamiseksi ......... . 

102) Ed. Mantereen y. m. anom. 
ehd. n:o 74 määrärahan myöntämi
sestä kuvaama- ja säveltaiteemme 
tunnetuksi tekemiseksi ulkomailla .. 

103) Ed. Koivurannan y. m. anom. 
·ehd. n :o 75 korotetun määrä
rahan myöntämisestä Teollisuusseutu
jen Evankelioimisseuralle valistustyön 
järjestämiseksi Perä-Pohj·olassa ja La-
pissa .......................... . 

104) Ed. Tukian y. m. anom. ehd. 
n :o 7·6 määrärahan myöntämisestä 
Paul Nicolayn Kristillis-yhteiskunnal
lisen työkeskuksen kannatusyhdistyk-
selle ............................ . 

105) Ed. Saarelaisen y. m. anom. 
ehd. n :o 77 määrärahan myöntämi
sestä rukoushuoneen rakentamista 
varten Pielisjärven pitäjän Kolin 
kylään ........................ . 

106) Ed. Jussilan y. m. anom. ehd. 
n :o 78 määrärahan myöntämisestä 
Nuorten Ystävät nimiselle yhdistyk-
selle ............................ . 

107) Ed. 1\f. Lehtosen y. m. anom. 
ehd. n :o 79 määrärahan myöntämi
sestä avustukseksi Suomen työväen 
.Järjestönuorten liitolle ........... . 

108) Ed. Kaurasen y. m. anom. 
ehd. n :o 80 määrärahan myöntämi
sestä Kirkko-, Punnus- ja Vuotjärven 
vedenpinnan alentamista varten .... 

109) Ed. Luoman y. m. anom. ehd. 
n :o 81 määrärahan myöntämisestä 
Kuortaneenjärven vedenpinnan sään-
nöstelytöitä varten ............... . 

110) Ed. Nikkasen y. m. anom. ehd. 
:n :o 82 määrärahan myöntämisestä 
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Suulajärven, Kanneljärven ja W am
meljärven vedenpinnan alentamiseksi 

111) Ed. Ar:f:fmanin y. m. anom. 
ehd. n :o 83 määrärahan myöntämi
sestä Petäiskosken perkaamista. varten 

112) Ed. Hästbackan y. m. anom. 
ehd. n :o 84 määrärahan myöntämi
sestä Ähtäv.änjoen ala:osan perlraa-
mista varten ..................... . 

113) Ed. Nurmesniemen anom. ehd. 
n :o 85 määrärahan myöntämisestä 
Pyhäjoen alajuoksun perkaamista 
varten ....................... , .... . 

114) Ed. Lahdensuon y. m. anom. 
ehd. n :o 86 määrärahan myöntämi
sestä Lapuanjoen perkaustyön jatka-
mist!a varten ..................... . 

115) Ed. Koiviston y. m. anom. ehd. 
n :o 87 määrärahan myöntämisestä 
Kyrönjoen keskiosan perkaamista 
val'ten .......................... . 

116) Ed. Koiviston y. m. anom. ehd. 
n :o 88 määrärahan myöntämisestä 
Isojoen kolmannen jakson perkaami-
seen ........................... . 

117) Ed. K. E. Linnan y. m. anom. 
ehd. n :o 89 määrärahan myöntämi
sestä metsätaloudellisiin ojitustöihin 
yksityismailla .................... . 

118) Ed. Koivurannan y. m. anom. 
ehd. n :o 90 määrärahan myöntämi
sestä asutusta varten toimitettavaa 
maiden tutkimista ja erinäisten 
maanmittaustehtävien suorittamista 
varten ........................... . 

119) Ed. Forsbergin y. m. anom. 
ehd. n :o 91 määrärahan myöntämi
sestä kuoletuslaino!ksi kalasäilyketeh-
taiden perustamista varten ....... . 

120) Ed. österholmin y. m. anom. 
ehd. n :o 9'2 määrärahan myöntämi
sestä kalustuselinkeinon edistämiseksi 

121) Ed. Kontion y. m. anom. ehd . 
n :o 93 määrärahan myöntämisestä 
palkkiolainoiksi pienviljelijöille pel-
lon tekoa varten ................. . 

122) Ed. Sinkon y. m. anom. ehd. 
n :o 94 määrärahan myöntämisestä 
pellonraivaamisavustuksiksi ....... . 

123) Ed. Saarelaisen y. m. anom. 
ehd. n :o 95 määrärahan myöntämi

. sestä rajaseudulla suoritettavien 
1 maanviljelysraivausten kustannuksiin 
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124) Ed. Ramstedtin y. m. anom. 
ehd. n :o 96 määrärahan myöntämi
sestä uudismaan raivauspalkinnoiksi 
pienviljelijöille .................. . 

1215) Ed. K. E. Linnan y. m. anom. 
ehd. n :o 97 määrärahan myöntämi
sestä !ainoiksi pienviljelijöille n. s. 
viljeltyjen laitumien perustamiseen .. 

126) Ed. Sinkon y. m. anom. ehd. 
n :o 98 määrärahan myöntämisestä 
maanviljelys- ja talousseuroille metsä
talouden edistämiseksi . . . . . . . . . . . . . 

12:7) Ed. B. Kullbergin y. m. anom. 
ehd. n :o 9;9 määrärahan myöntämi
sestä rakennuslainaksi Turun ylem
män ruotsalaisen maanviljelysopiston 
kannatusyhdistykselle ........... . 

128) Ed. Gebhardin y. m. anom. 
ehd. n :o 100 määrärahan myöntämi
sestä jatko-opetuksen järjestämiseksi 
kotitalouskoulujen opettajille ja koti-
talousneuvojille ................. . 

129) Ed. Luostarisen y. m. anom. 
ehd. n :o 101 määrärahan myöntämi
sestä Mikkelin lääniin perustettavaa 
emäntäkoulua varten .............. . 

130) Ed. Lehtisen y. m. anom. ehd. 
n :o 102 määrärahan myöntämisestä 
eräiden maa-alueiden ostamista var
ten Orimattilan kotitalousopistolle .. 

131) Ed. M. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 103 määrärahan myöntämi
sestä lisäavustukseksi Marttaliitolle .. 

132) Ed. A. Furuhjelmin y. m. 
anom. ehd. n :o 104 korotetun määrä
rahan myöntämisestä Suomen ruotsa-
laiselle Marttaliitolle ............. . 

133) Ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 105 määrärahan myöntämisestä 
kasviviljelyskoeaseman perustamista 
val'ten Perä-Pohjolaan ........... . 

134) Ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 106 määrärahan myöntämisestä 
esikuvaviljelmien avustamiseen 

135) Ed. Hurmeen y. m. anom. ehd. 
n :o 107 määrärahan myöntämisestä 
koeviljelysyhdistysten avustamiseksi . 

136) Ed. P. Saarisen y. m .. anom. 
chd. n :o 108 määrärahan myöntämi
sestä Metsätaloudellisen Valistustoi-
miston työn tukemiseksi ......... . 
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137) Ed. Tukian y. m. anom. ehd. 
n :o 109 määrärahan myöntämisestä 
yksityisten maanviljelys- ja kauppa
kemiallisten tarkastuslaitosten tuke-
miseksi ........................ . 

138) Ed. Bäckin y. m. anom. ehd. 
n :o 110 määrärahan myöntämisestä 
hylkeentap•porahoiksi ............ . 

139) Ed. Isakssonin y. m. anom. 
ehd. n :o 111 määrärahan myöntämi
sestä vanhuus- ja työkyvyttömyys
vakuutuksen toteuttamista varten ase
tetun rahaston kartuttamiseksi ..... 

140) Hallituksen esitys n :o 29 laiksi 
eräistä muutoksista avioliiton ulkopuo
lella syntyneistä lapsista annettuun 
lakiin ......................... . 

141) Hallituksen esitys n:o 30 pa
rantolahoidon hankkimisesta sotapal
velusta suorittaessaan keuhkotautiin 
sairastuneita henkilöitä varten ..... . 

14J2) Hallituksen esitys n:o 31 val
tiontakuun myöntämisestä Suomen 
hypoteekkiyhdistyksen ottamista obli-
gatiolainoista ................... . 

143) Hallituksen esitys n:o 32 laiksi 
edustajanpa,lkkioota vuoden 1927 var-
sinaisilta valtiopäiviltä .......... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

144) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 2 lepäämään jätetyn esityk
sen johdosta, joka sisältää ehdotuksen 
laiksi vankien tapaturmakorvauksesta. 

145) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 1 vuoden 19,26 valtiopäivillä 
lepäämään jätetystä ehdotuksesta met-
säpalolaiksi .................... . 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 
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Nimen!huudossaJ merkitään ·poissooleviksi 
ed. Helenelund, Helo,, Juutilainen, Keto,. 
Koivuranta, Komu, Latva, Leinonen, Lind- . 
1berg, Malkamäki, iPalmgren, Pulkkinen,. 
Reinikka, Salo, Sventorretski, SäJrkkä, Tu
kia, Vennola ja Voionmaa. 
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Ilmoitusasiat: 

Puhemies: I1moi1:.an, että edUSikunta
al-oittoot ovat eduskunnan kansliassa saa
tavana, jos joku ed:usta,ja katsoisi tarvitse
vansa aloitetta.an sitä valiokuntaan lähetet
täessä. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotuksen laiksi heinäkuun 17 päivänä 
1919 annetun Suomen Hallitusmuodon 23, 

24 ja 94 § :n muuttamisesta 

sisältlvä ed. Niukkasen y. m. oousk. esit. 
n :o 1 'esitellään ja lähetetään tpuhemies
neuvoston ehdotuksesta per u s 1:: u s 1 a. k i
valiokuntaan. 

6) Ehdotuksen laiksi Helsingin yliopiston 
järjestysmuodon perusteita koskevan lain 
voimaanpanosta 14 p:nä heinäkuuta 1923 

annetun lain 6 § :n muuttamisesta 

sisältävä ed. Virkkusen y. m. edusk. esit. 
n :o 6 esioollään j.a lähetle1:ään. puhemiooneu
vost,on ehdotuksen mukaisesti p e r u s
t u s 1 a k i v, a 1 i o k u n t a a n. 

7) Ehdotuksen laiksi kielilain 20 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. von Bornin edUSk. esit. 
n :o 7 esitellään ja lähetetään puillemies
neuvoston ,ehdotuksen mukaisesti per u s
t u s 'l a k i v a, l i o k u n ta a n. 

8) Ehdotuksen laiksi ulkomaalaisten otta-
1 misesta Suomen kanaalaiseksi 20 päivänä 

2) Ehdotuksen laiksi Hallitusmuodon 23 §:n 
1

1 helmikuuta 1920 annetun lain muuttamisesta 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Schaumanin edus. esit. n :o 2 
esiteHään ja läJhet>etään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti !Peru wt u s 1 a; k i-
v a 1 i o kuntaan. J 

3) Ehdotuksen laiksi edustajanvaaleista 

sisältävä ed. Tuomiojan y. m. oousk. esit. 
n :o 3 esitellään ja lähetetään tpuhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti per u s
t usila;'ki valiokuntaan. 

4) Ehdotuksen laiksi edustajanvaaleista 

sisältävä ed. von Bormin edusk. esit. 
n :o 4 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvost.on ehdo1:uksen mukaisesti p e r u s
t usll a ki vai iokun t a1an. 

5) Ehdotuksen laiksi vaalilain 67 § :n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Sergeliuksen y. m. edusk. esit. 
n :o 5 esliteHään j1a lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti p e r u s
t u s 'laki v ad i o kunta> a n. 

1 

sisältävä ,ed. P. S.a.aris,en y. m. edusk. esit. 
n :o 8 esitellään j•a läh~tetä>å'll, puihemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti .p e r. u s
t u s 1 a, k i v a 1 i o k u n t a a, n. 

9) Ehdotuksen laiksi Suojärven lahjoitus
maahan kuuluvien Iampuotitilojen pakko

luovuttamisesta 

sisältävä ed. Tannerin y. m. edusk. esit. 
n :o 9 esitellään. 

Puhemies: Puillemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin maata:lousvalio
kuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. Ta n n. e rr: Kysymys Suojärven lah
joitusmaiden talonpoikaisväestön oikeuksien 
turvaamisesta on viime liiikoina saanut sel
laisen käänteen, että eduskunnalla on en
tistä suurempi syy ,puuttua lainsäädäntö
tietä asiaan. Tunnetulla päätöks.ellään 
syyskuun 1 päivältä on nykyinen hallitus 
myöntynyt suurkapitalistien vaatimuksiin 
j.a antanut riidan.alaiset, 4 7 lampuotitilaa 
koskevat perintökirjat yksityisil'le keinot
telijoille ja yhtiöille, joiden johdossa ovat 
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ulko- ja kotimaiset ralha:miehet. Tämä halli
tuksen toimenpide merkitsee sitä, kuten 
Korpiselän Ägläjärven kyläkuntaan kuulu
vat lampuotit.alonpojat 16 päivänä elo
kuuta valtioneuvostolle jättämässään kir
jelm~sä jo enna;ko'lta huomauttavat, että 
lahjoitusmaiden alkuperäiset viljdijät, ta
lonpojat, aijotaan syöstä irtolaisväestöksi ja 
riidarua:la;imm läJhes •parikymmentätwh.atta 
hehtaaria. käsittävä maa annettaisiin kapi
talististen yhtiöiden omaisuudeksi. Se 
aloite, joka tässä on esillä {lsianomaiseen 
valiokunt;rua:n lälhetettäväksi, tähtää. siihen, 
että lahjoit:usmaidien kläyttö ra:tkamtaisiin 
eduskunnan ;päätöksellä pa;remmalla ja oi
keudenmukaisemma:lla tavalla, kuin mitä 
nykyinen ,työväenha:llitus" on tehnyt. 

Minä olen valtioneuvoston tunnetun pää
töksen ·jälkeen vakuutettu siitä, että esitystä 
asian uudelileen järjestämiseksi sosialide
mokmatt.ienkin keskuudessa pidetään tar
peettoonana. Oikeus muka on voittanut ja 
juttu on lopullisesti hauda1ttu. Minä olen 
siinä käsitykse'SSä, että tässä jutussa. on oi
keus lopullisesti haudattu ja että eduskun
nan on ry1hdyt:tävä kaivamaan sitä ulvs 
haudast.aan. Minä en pidä kapitalististen 
yhtiöiden voittoa oikeuden voittona sitä
kin suuremmalla syyllä, kun perintökirjo
jen luovutus on jyrkässä ristiriidassa lalh
joitusmaiden .alkuperäisen tarkoituksen 
kans<>a ja kun sen toimenpiteen muodolli
sestakin oikeudesta on ollut vaikeita eri
mielisyyksiä. Laill'joitusmaiden käyttämi
nen näiden maiden talonpoikaisväestön 
taloudellisen .aseman kdhott;amistarkoituk
siin on useiden valtiopäivien päätökse.llä 
vahvistettu. 1S63 ja 1864 valtiopäiville 
jätetty esitys va1tiol.ainan ottamisesta mai
nittujen lahjoitusmaiden lunastamiseksi 
Suomen V;altiolle hyvä:ksyttiin m. m. sillä 
lisäma,in.inrualla, että valtion lunastamat ti
lat oli aikoinaan luovutettava verotiloilla 
täydellä omistusoikeudella tilojen viljeli
jöille. Myöhemmillä valtiopäivillä seurat
tiin tätä käsitystä joodonmukaisesti vie
läpä niin, että lhaLlitUIS oikeutettiin sano
maan irti lampuo,tioikeudet, jos tilat olivat 
joutuneet kelvottomien viljelijäin ja; vie
raiden kä,siin.. :Se tarkoitus, nimittäin Suo
jårven lahjoitusmaiden todellist.en viJljeLi
jäin olosuhteiden parantaminen ja luovu
tetun maan jakaminen tälle t.alonpoikais
väestölle täydellä omistusoikeudella, on sitä, 
mitä pidän. oikeana, s. o. Suojärven maan
muokka.a.jain oikeus, se on vanhempaa ja 

korkea:mpaJa oikeutta, kuin keinot.telijain 
oilreus, jota sos.dem. hallitus on nyt ryhty
nyt toteuttamaan. 

Mitä tulee hallituksen vervoHisuuwen 
perint1ökirjojen luovuttamisessa, ei sellaista 
velvollisuutta käsitetty olervan\ ennenkuin 
rahamiesten ja ulkomaiden %apitalistien 
edut, tuliva,t kysymykseen. Kun asia viime 
vuoden marraskuun 23 päivänä oli eduskun
nan käsiteltävänä ed. J. F. Aallon tekemän 
välikysymY'ksen yhteydessä, ilmoitti silloi
sen maa:lruisliittolais-kokoomukselaisen halli
tuksen vaWovarainministeri Järvinen !halli
tuksensa asettuneen sille kannalle, e·ttä pe
rintökirjoja ei ,tulla luovuttamaan ylhtiöille 
ja ·vieraspaikkakuntalaisille, eikä hallitus 
.katso olev.ansa luovutukseen velvo!line.n 
lmrkeimcrnan oikeuden antaman tuomion 
eikä sen ensimmäisen selityksenkään perus
teella. .Selvitellessään lakimiesten risti
riibaisia käsityksiä keinottelijain ja yh
tiöiden oikeuksista hän mainitsee: ,Toi
selta puole.n on huomautettu, että lahjoitus
maail1 1ampuodilla ei ole katsottava olevan 
ehdotonta oikeutta: saa·da perintökirjaa ja 
omistusoikeutta hallitsemaansa tilaan, va:an 
että se voidruan asian:haarain mukaan kussa
kin tapauksessa antaa muillekin erittäinkin 
milloin la!D1!puoti lahjoitusmaiden lunas
tuksen tarkoitukseen nähden tai muusta 
syystä harkitaan sopimattomaksi 8aamaan 
perint.ökirjan. Asian näin ollen korkeim
man oikeuden tuomio ,18 päivältä tammi
kuuta 11924, jonka muka.a:n 0 /Y Pitkäranta 
Bruk AjB on julistettu oikeutetuksi sellai
seen etuun perinnöksi-ostoon nähden kuin 
lampuotioi'keus lalhjoi.t:usmaatilaan tuotti, ei 
voi sisältää sitä, •että valtio olisi ehdotto
masti V·e'lvollinen antamaan perintökirjat 
mainittuihin tiloihin." Edelleen hän sa
noo: ,Valtio voidaan ·korkeimman oikeu
den mainitulla tuomiolla ja päätöksellä sitä 
vähemmän ka:tsoa velvoitetuksi antallllaan 
yhtiölle perintökirjat kun määrääminen 
·perintökirjojen antamises-ta on hallinnolli
sen vimnomaisen eikä tuomioistuimen 
asia.'' Yhtyen niiden lakimiesten käsityk
siin, joihin ~edellä on viitattu, asettui silloi
nen taantumuShallituskin aina sen ko'koo
mukselais.ia. jäseniä myöten sille ka.nillalle, 
että perintökirjoja ei yhtiölle .anneta. Mi
nisteri Järvinen huomauttaa vielä että 
,Hallitus on estäessään vielä jäirjestämättä 
olevien Suojärven lampuotitilojen lopulli
sen käyttämisen vastoin niiden alkupe
räistä asuntopoliittista 1tarkoitusta mieles-
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tään menetellyt maan yleisen edun mukai
sesti.'' 

Minä totean, että nykyisen hallituksen 
ornaksuman kamn.run 'ja tämän aikaisemman 
kannan välillä Dn suuri -erD, niin suuri, 
että sosialidemokraattinen rahaministeri 001 

esiWiJmässä tässä kapitalistien Dikeutta ja 
polkemas.sa .talonpoikien oikeutta, jota sil
loinen porvrurillinen hallitus ei ro!hjennut 
vielä loukata. Kun ministeri Järvinen 
yllä maini!tsellllani välikysymyksen käsitte
lyssä lausui, että koska kyseessä ole,vien ti
lojen lampuotioikeus Dn aikoinaan joutunut 
vastoin valtiosäätyjen ninrenomaista tarlroi
tustoa henkilöille, jotka eivät ole alkuperäi
siä t.ilaje.n viljelijöitä tai heidän perilli
siään eikä edes maataviljdevään väestöön 
kuuluvia, ei vaJtioneuvost.o ole näin ollen 
voinut !heille antaa perinnöksi ostamiseen 
oikeutta huolimatta heidän saamastaan lam
puotioikeudesta, joka sinänsä ei voine. vel
voitt,aa valtiota •perin:tökirjojen antoon, niin 
mitä sa.noo sos.dellll. rahaministeri? Syys
kuun 1 p :nä tänä vuon.na tapahtuneessa 
valt[oneuvoston esittelyssä hän on ilman 
muuta asettunut tulkitsemaan korkeimman 
oikeuden päätöstä siten, että valtio muka 
olisi velvollinen :perintökirj.ojen :antami
seen (Ministteri Ryömä: Uusi pä,ätös !) ja 
puoltaa niiden antl8mista. Että keinotteli
ja[n oikeudet lam:puotitilojen omistamiseen 
eivät ole korkeimman oikeudern, päätösten
kään .peruste.ella likimainkaan selvät ja 
valtiota velvoittavaJt, siitä esitän todisteena 
vielä ed. .Sunila.n lausunnon vuoden 1926 
eduskunnan pöytäkirjan sivulta 3319, jossa 
hän tulkitsee la;kimiesten mukaan kor
keimman oikeuden antamaa viimeistä tuo
mion se1itystä siten, et.tä senkään perus
teella ei valtio ole millään tavalla velvoitettu 
perintökirj,ojen. antamiseeu, eikä yhtiöillä 
ole niiden sa!antiin kieltämrutöntä oikeutta. 
Samaan suunta;,an ovat puhuneet edustajat 
Kamo ja Vennola, joid~n lausunnot löyde~ 
tään saman pöytäki:cjan semaavilla si
vuilla. Niistä uähdään, että käsitykset yh
tiöiden oikeuksista, joita sos.dem. hallitus 
on niin auliisti käynyt toteuttamaan, ovat 
siihen ai:kaan .olleet kovlin riidanalaiset. 

Tämän ylhteydessä ansaitse·e mainita, e.ttä 
vielä 23 p :n.ä elokuuta, siis 7 päivää ennen 
hallituksen päätöstä, ;jolla perintökirjat 
luovutett-iin, esitti !h,allituksen pää~äänen
kannattrujassa edustaja Aalto samoja käsi
tyksiä. Ed. Aalto merkitsee käsityksenään, 
että .perintökirjoja ei pitäisi missään tapautk-

Se.ssa luovuttaa,. ei siinäkään tapauksessa, 
että korkeimman oikeuden päätös olisi sel
laine-n kuin yhtiöiden -asianajajart ovat sitä 
selvittäneet. Harkitseepa ed. Aalto korkeim
man oikeuden asettamista syytteeseen val
takunnanoikeudes.sakin ja sitä tietä kor
keimman oikeuden tuomion purkamista. 
Merkityksellinen on se kohta kirjoituksesta, 
jossa toivotaan, että tuleva eduskunta saisi 
sanoa asiasta vielä sanottavansa, ennenkuin 
perintöki11jojen antaminen ropullisesti rat
kaistaan. 

Minä kysyn hallitukselta, mitkä seikat 
pakottiviat ihaTlituksen ku[tenkin 7 päivää 
myöh~mmin mtkais~emaan jutun koti- ja 
ulkomaid~n kapitalistien eduksi, kuule
matita eduskunnan ääutä ~ (Ministeri 
Ryömä: Oikeusikanslerin lausunto.) Miksi 
SuQjärven .talonpoikain ja he~dän perillis
tensä ,oikeudet poljettiin maahan? Ulko
ministeri Voionllilaa -on ~saattuj:en, tietojen 
mukaan lausunut siitä: ,Asia on tietenkin 
päät~et:ty oman maamme oikeuden. vaati
must:en perus:teella:, ·eikä sitä ole ratkaåssut 
ulkomainen pain,ostus. Siitä huolimatta 
täytyy sanoa, että se ,päätös, minkä asia on 
saanut, on ulkopoliittisesti epäilemättä ol
lut onnellisin ja ,paras.'' Toisessa kohdassa 
puhetta,an on ministeri lausunut: ,,Me 
ol~mme olleet va1ar:assa joutua tuon -itses
sään oikean asian vuoksi menettämään ul
komaiden ,luottamuk.-;en ja arv<mannon. 
Mutta meillä ei ole taloudellist.a eikä po
liittista varaa niitä menettää, sillä me ta-r
vitsemme sivistysmaiden luottoa ja, poliit
tista 1::ukea. Niinpä- .on täytynyt täitäik:in 
asiaa katsella hyödyn kannalta. Pienem
män oikeuden ja edun 'On täytynyt väistyä 
suuremman oikeuden ja edun tieltä.'' ,Suo
järven talonpvikain yksityisen edun maan 
yleisen edun .tieltä.'' Puheensa, lopussa 
minist.eri Voionmaa. on lausunut: ,Katson, 
että .Suojärven kysymyksen r.atkaisulla, 
vaikka myöhäiselläkin, on tullut täytetyksi 
tärkeä kansainvälinen velvollisuus.'' 

Tällainen pulhe sos. dem. ulkoministerin 
suusta :paljastaa meille erä:itä ~;osiasioita. 
Ministeri yrittää ensiksi uskotella, että 
asian ra.tlmiseminen oli&i tapahtunut va~ 
pa;ana kaikes-ta •painostuksesta, mutta seu
~Vaavassa het:kessä joutuu kuitenkin myön
:tämään, että hallituksen päätöksen on sa
Mllut ulkomainen -painostus. Ministeri 
väi1:1tää, €1ttä hallitus olisi noudatta1mt vain 
oi:keutta, mutta tunnustaessaan, että talon
poik8Jin oikeus on saanut väistyä ,suul'ellll· 
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ma.n oikeuden ja edun tieltä", tunnustaa: 1 

!hallitus noudattan,eensa. suurpääoman pai
nostusta. Asiaa ei muuta se, että ul
koministeri Voionmaa kutsuu tätä pää
oman etua ja oikeutta maan ylei
seksi eduksi. Hyödyn siitä jokata
pauksessa ovat saaneet englantilais-suo
malaiset r.alhamiehet. Nyt on .toteutunut se, 
mitä ed. Aalto näyttää enlllustaneen mar
raskuun 23 p :nä viime vuonna. Hän on 
tä,äUä lausunut m. m. : ,Voihan käydä niin, 
että joskus muodostetaan sellainen hallitus, 
joka kuuntelee sitäkin, mitä Diesen W oodin 
j.ru KansaHis~Osake-Pankin taholta sa.notaan, 
ja joka ka;tsoo sopivaksi anta.a perintökir
jat edellämainituille keinottelijoille." Nyt 
on ta.palhtanut s,iten, että tässä ma.assa on 
muodostettu sellainen hallitus, joka, ed. 
Aallon sanoja käyttääkseni, on kuunnellut 
mitä Diesen W oodin ja Kansallis-Osake_ 
Pankin taholta on sanottu. 

Se ta.lon:poikaisvä:estö, jota hallituksen 
toimenp1de koskee, on siinä käsityksessä, 
että sellainen ha<llitus, joka kuuntelee ulko
laisen yhtiön ja Kansallis-Pankin ääntä, ei 
ole mikään työväen hallitus, se on vain so
sialidemokraattinen hallitus, j'oka ajaa ka
pitalistien et111ja työtätekevien etuja. vas
taan. Ta~on,poja.t its·e tuntevat syvää suut
tumusta oHmuksi,ensa luokka.amisesta. ,.Ta
lonpojan 1Sanomat" lausuvat epäilemättä 
Suojärven larrn!puotien käsitykset hallituk
sBn pä:ätöksestä kirj,oittaessatan syyskuun 9 
p :nä m. m. seuraavaa: , Tiillä kertaa ei te-
1oit1:anut talonpoikain oikeutta mikään Ni
kolali, kuten 101 vuotta aikatisemmin, nyt 
suoritti sen SUJomen tasavallan sosialidemo
kra.attinen hal.litus! Oruko Suomen talon
pojan oikeus vieras tässä mwassa? Kan
nattaako vielä edes muistaa. lain sanaa: 
,Laillinen seisokoon, laiton ·purkautukoon'' ! 
- Se olisi kovin heilrossw asemassa olevien 
Suojärven talonpoikain lähipäivien !har
kinta ja rathisu tehtäviä ja kaikkien. oikea
mielisten kansalaisten ja todellisten Karja
lan ystävien ·pyhä, henkeen saakka, kuuluva 
v~lvolli:suus! - illkokullatut ,Karjalan~ 
seurat" eivät sitä tee. Ne lienevät juuri 
Ka·rj.alan 'ta,lonpoi:kain oikeuksien aillasta
jien käsissä ja palveluksessa. 

Vuoden 1867 perustuslaillinen säätypää- , 
tös on syrjäytetty. Onpa tässä eräästä bob
riko:fifila.i'lesta vi11kamielhestäkin tehty moni
miljonääri - talon7Joikain oikeuksien kus
tannuksella. 

Tällä kertaa on käynyt niin, et.tä työ
väen j.ohto on, täyttänyt historiallisen talon
poikain oikeuden sortoteon, - teon, jota 
talonpoikain omatkaan lha:rfuaan johtajat, 
maalaisliittolatiset eivät itse ilenne.et täyt
tää - senkin enemmistö ainakin näytteli 
sitä vastustavansa. Niin, muutama kuu
kausi hallitukselle tekohengitystä maksoi 
Suojärven talonpoikien oikeuden"! 

Vääryys Suojärven talonpoikain ikivan
lhoja oikeuksia vastaan on ilmeinen. Ja ny
kyisen tilanteen Pelvittäminen oikeudenmu
kaisella tavalla on suoritettava mitä pi
kimmin. 

Käsilläoleva eduskuntaesitys kyseessäole
vien lahjoitusmaiden pakkoluovuttamiseksi 
·ensin valtion välittömään hwllintaa.n ja sen 
jälkeen niiden korvaukseton luovuttaminen 
Suojärv.e.n talonpoikain viljeltäväksi on se 
meneUely, jolla tapahtunut vääryys oikais
taan, Eduskun111.alla on tämän aloitteen 
1)Uitt:e,issa vielä kerran tilaisuus tehdä talon
pojille ja heidän pea:-illisilleen oikeutta. 
Me toivomme, että niin tapahtuu ja me tu
lemme tämän asian yhteydessä tiukasti tais'
telemaan s·ellaisen oikeudenmuka,isen rat
kaisun .saavuttamiseksi, joka takaa Suojär
ven työtätekevälle väestölle riittävät toi
meentulon malhdollisuudet ja syrjäyttää yk
sityiset ja yhtyneet keinotlte.lija.t, ne joiden 
yksity:ised:ut sos. dem. hallitus on julistanut 
maa'n yleiseksi eduksi. 

Keskustelu julistetaan päättynooksi. 

Asia lä;het>etään m a a t a l o n s v a l i o
kunta an. 

10) Ehdotuksen laiksi vuonna 1928 kannet
tavasta sillintuontitullista 

sisältävä ed .. Helenelundin y. m. edusk. esit. 
n :o 10 esitellään ja 1whete1:ään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaan v a l t i o
v: a nt.i n v a l i o k u n t a a n. 

11) Ehdotuksen laiksi erinäisten tullimaksu
jen muuttamisesta 

sisältävä ed. Lindbergin y. m. edusk. eait. 
n :o 11 esitell:ään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaan v a l t i o
v: a r a. iJ n v a l i o k u n: t ai a n. 
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12} Ehdotuksen laiksi tulitikkuverosta 

sisältävä ed. Järvisen edusk. esit. n:o 12 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaan v a l t i' o vara i n
v a 1 i o k u n t a a n. 

13} Ehdotuksen laiksi makeisvalmisteverosta 

sisältävä ed. Gummeruksen y. m. edusk. esit. 
n :o 13 esitellään ja läJhertetään puhemies• 
neuvoston eh.dotulksen mukaan v a l t ·i o
v a: r a i! n V' a 1 i o k u n1 t ai a n. 

14) Ehdotuksen laiksi Helsingin yliopiston 
viran- tai toimenhaltijain sekä koulun

opettajain armovuoden eduista 

sisältävä ed. Ingmanin y. m. edusk. esit. 
n :o 14 esitellään. 

Puhemies: Puhem!iesneuvosto ehdottaa 
:asian lähetettäväksi valtiovarainvalio:kun
taan. 

Keskustelu: 

Ministeri A i l! ~ o: Minua hiukan ihme
tyttää, kun minä näen eduskunnalle jätet
tyn.ä sen esityksen, joka on tehty valtio
neuvostossa ja a1i·jottu sille valiokunnalle, 
jo:ka tulee valmistamaan ~hdotusta valtio
neuvostolle. Se on sanasta sanaan saman
lainen kuin valtioneuvostossa laadittu luon
nos; mma ymmärrän ikyUä, että ed. Ing
man, joka esityksen, on: jättänyt yhdessä 
·Qd. Mantereen ikall'Ssa, harrastaa, erityisesti 
tätä asiaa, mutt.a sitä minä en ymmärrä, 
1llliksi ed. Ingman ei 'jättänyt esitystä sel
laisena, kuin hän itse aikanaan oli sen luon
nostellut. Ed. Ingman saattaa e·päillä, että 
esittelijän ehdotus ei tule valtioneuvoston 
.ehdotukooksi, ja siinä hän varmaankin osuu 
oikeaan. Mutta on outoa, että hän kiirehtii 
sitä jättämään eduskuntaan ennenkuin 
hallituksen tJsitys on tullut, jotta täällä 
,olisi rinna;k!kain nähtävänä sekä esittelijän 
.että valtioneuvoston :kanta asiassa., Minä 
.en katsoisi edes lojaalisen opposition bn
n:alta oikein sopivaksi ja sen oikeuksiin 
kuuluvaksi, jättää valtioneuvostossa laa
dittua, mutta vielä Msittelemättä olevaa 

luonnosta eduskunnalle, vieläpä om'issa 
mm1ssaan. Tällaiseen \huomautukseen on 
sitä suurempi syy, kun esittelijän ehdotus 
menee osaksi palijon pitemmälle kuin ed. 
Ingmanin oma ehdotus aikanaan on men
nyt, nimittäin se ehdotus, jonka hän aikoi 
esittää edelliselle hallitukselle. E·d. Ingman 
ei näytä .oikein tarkoin lukeneen tätä asia
kirjaa, sillä hän antaa siinä letkauksen 
itselleen tai oikeastaan sille hallitukselle, 
jonka opetusministerinä hän on ollut. Hän 
huomauttaa nimittäin sivulla 2 -- ed. Ing
man on hyvä ja seuraa, .jos asiakirja. on 
kopioitu tar:koin - ,vasta vuoden 1927 
alusta, sittenkun eläkekassan ma:ksettavaksi 
on pantu se, mikä valtion olisi tullut suo
rittaa". Lakiehdotuksessa ei puhuta mi
tään, että se olisi ehdottomasti valtion suo
ritettava, vaan siinä on asetuttu sille ikan
nalle, että armovuosiedut olisi kohtuuden 
1kannalta koroitettava. 

Ed. Mantere on myös pannut nimensä 
esityksen alle. Olisi syytä olla varovainen, 
ennenkuin istuu ed. Ingmanin kelkkaan, 
sillä jos samoin tapa!htuisi ed. Mantereen 
alaisissa kouluissa, niin siitä seuraisi palhat 
asianomaisille OP'pilaiHe. 

Minä olen tahtonut erityisesti huomauttna 
tästä asiasta, 'jotta eduskunta: tietäisi, että 
hallitukselta on tuloosa esitys tästä asiasta, 
joka ei - minä voin niin paljon sanoa tässä 
- tule minun nähdäkseni menemään yhtä 
pit.källe. Ed. Ingmanin esitys on minusta 
sellainen, että se ei voi saada, mikäli minä 
tunnen eduskunnan kantaa, enelllJIIcistöä 
tarukseen, saati sitten .2/3, jaka t-arvitaan, 
jotta tämä esitys voisi tulla laiiksi, kun 
!kerran kysymys on perustUISlain luontoinen. 

Eid. Ingman: Olen kiitollinen siitä 
huomiosta, mitä herra opetusministeri on 
'Omistanut tälle aloitteelle ja vielä kiitolli
sempi olisin, jos hän olisi siihen tarkellllillin 
perehtynyt. Se ei ole sanasta sanaan se, 
minkä eräs virkamies opetusministeriössä 
on laatinut, sillä esim. juuri se lause, jonka 
herra opetusministeri luki ja jossa hän sanoi 
minun antaneen letkauksen itselleni, ei ole 
alotteessa, se samoin kuin jotkut muutkin 
kohdat on sieltä pyyhitty pois. Minun 
on tässä yhteydessä syytä mainita, että 
asia oli minun puolestani jo 9~10 ikuu
kautta sitten valmis ja pyydettiin siitä 
koululha1lituksen 'ja yliopistoru konsistorin 
lausunto. Kouluhallitus puolsi sitä sem-
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moisenaan, mutta yliopiston konsistori teki 
erinäisiä huomautuksia ja niiden huomau
tusten johdosta on sitten eräs opetusminis
teriön virkaanies edelleen valmistanut asiaa. 
Minä katson, että ne huomautukset, jotka 
yliopiston ikonsistori oli tehnyt, olivat oi
keat, ja sentähden mielestäni oli parempi 
se ehdotus, jonka mainittu virkamies oli val
mistanut, kuin ,se, joka oli minulla val
miina. Mutta jos minä olisin aavistanut, 
että opetusministeriöstä ja valtioneuvos
tosta oli saatavissa esitys tästä_ asiasta, niin 
minä en olisi mitään alotetta tehnyt. Mutta 
on ollut aivan mahdotonta saada vastausta 
siihen, tul.eekio sieltä jotakin vaiko ei, ja 
kun herra opetusministeri ei ole budjet
'tiinsa ottanut penniäkään tähän tarkoituk
seen, niin minä tein sen johtopäätöksen, 
ettei sitä tulisi. Jos se tulee, niin sitä pa
rempi; ei kukaan ole siitä kiitollisempi kuin 
minä. 

Ministeri A. i l i o: Minä vastaan ed. 
Ingmanille, että minä olen nojautunut 
siihen Uuden Suomen referaattiin, joka 
esityksestä on annettu, ja siinä minä muis
tan olleen myöskin mainitun lauseen. Minä 
en ole sitä aivan tarkkaan ehtiny;t katsoa 
lävitse, mutta kun kolmesta sivusta ne kap
paleet, jotka minä luin, olivat ihan sanasta 
sanaan samoja, niin tulin siihen käsityk
seen, 'että .esitys olisi ollut kokonaan saman
lainen. Valitan erehdystä, joka minun puo
leltani on tullut, jos olen lausunut ed. Ing
manin tehneen sellaista, mihin ei ole syytä. 
Kyllä siellä oli joku muukin pieni eroavai
suus, kuten lakiesityksen edellä olevat kaksi 
riviä: ,Se lwkiehdotus, joka täten annetaan 
eduskunnan hyväksyttäväksi, on näin kuu
luva", sanat on muutettu toisin kuulu
viksi. Se oli ainoa muutos, minkä huomasin. 
Kun hätäisesti luin esityksen, on mahdol
lista, että erehdyin. 

Muuten pyydän huomauttaa, ettei ed. 
Ingman ole minulta kysynytkään tämän 
esityksen antarrnisesta. Jos hän olisi kysy
nyt, niin olisin antanut hänelle sen vastauk
sen, jon:ka olen antanut muillekin, että niin 
pian kuin minä ja valtioneuvoston muut 
jäsenet saavat aikaa asian käsittelyä varten, 
otetaan se esille. Mutta nyt on syksy vasta 
alussa ja sen aikana on ollut muita kiireel
lisiä asioita, jotka ovat estäneet asian esille 
ottamista. Mitä tulee siihen, että olisi pi
tänyt ottaa budjettiin varoja tarkoitusta 

var.ten, niin ei se ole välttämätöntä. Jos:: 
laki kerran säädetään, niin sen toteuttarrni
seksi täytyy määräraha löytyä, vaikka tätä 
ei budjetissa olisikaan. Ja eihän ole sanottu,. 
että laki tulisi näillä valtiopäivillä hyväksy
ityksikään. Minulla on syytä olettaa, että 
asia ehkä lykätään yli vaalien. En suin
Ilman minä voi ehdottaa semmoista asiaa. 
varten, joka ehikä vasta 3--4 vuoden päästä. 
tulee päätökseen, budjetissa varoja. Ed .. 
Ingmanilla ei ole syytä vaatia, että tarkoi
tusta varten olisi määräraha budjettiin esi-
itetty, ennenkuin asia on valtioneuvostossa 
käsitelty. 

Ed. M a n t e r e : Kun minä o1en yhdessä: 
ed. Ingmanin kanssa ollut puheena olevaa 
eduskuntaesitystä valmistamassa,, niin 
minä myös jonkun verran tunnen sitä, ja 
voin herra opetusministerille ja .eduskun
nan muille jäsenille vakuuttaa, että esim. 
sitä lausetta, jonka herra opetusministeri" 
luki perusteluista, ei meidän eduskuntaes1-
tyksessämme ole. 

Mitä muuten tulee tähän asiaan, niin 
herra opetusministeri nähtävästi oli j.oUain 
ta;valla pahastunut siitä, että minäkin olen 
ollut tätä asiaa eduskuntaan tuomassa_ 
Minä 'katson, että minä olen ollut velvolli
nen tässä asiassa tekemään voitavani niiden 
henkilöiden perheiden puolesta, jotka työs
kentelevät johtamani viraston alaisina, enika 
minä muuten ymmärrä, että hallituksen ta
holla pitäisi olla mitään erikoista moitteen 
syytä tämän eduskuntaesityksen tekijöitä: 
vastaan, jos kerta hallituskin tätä asiaa har
rastaa. Eihän se ole millään tavalla pahaksi, 
että asiasta mahdollisesti tulee kaksikin alo
tetta. Minä olen muuten samaa mieltä kuin 
ed. Ingman, että jos hallitus antaa asiasta 
esityksen, niin se on hyvä. ja minä puoles
tani mielelläni näen, että niin tulisi ta:palhtu
maan. 

Keskustelu julistetaan pääJt.tynee.ksi. 

Asia lähetetään puhemiesneuvoston ehdo-
tuksen mukaisesti v ai l t i 0' v a r a i n v a-
1 i i(j k U' n 1l a a; n. 

15) Ehdotuksen laiksi valtion viran- tai toi
menhaltijan oikeudesta eläkkeeseen annetun 

lain 3 ·§ :n 2 mom. muuttamisesta 

sisältävä ed. PaaS'OSen y. m. edusk. esiL 
n :o 1'5 esitelläiin ja lähetetään puhemies-
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neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i a
vara rn v a;liok un taa n. 

16) Ehdotuksen laiksi eläkkeistä kansalais
sodan johdosta työkykynsä menettäneille 
Suomen kansalaisille sekä kuolleitten Suo-

men kansalaisten perheenjäsenille 

sisältävä ed. Lehtokosken y. m. edusk. esit. 
n :o 16 esitellääin ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a rai ruv ahokuntaa n. 

17) Ehdotuksen laiksi niiden varojen käyttä
misestä, mitkä kertyvät valtion metsämaiden 
asuttamisesta ja niillä olevien vuokra-aluei
den lunastamisesta annetun lain mukaan 

tapahtuvista luovutuksista 

sisältävä ed. K. E. Linnan y. m. edusk. esit. 
n :o 17 esitellään ja lähetetään: puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v aJ l t i o
v a r a i ru v a. l i o kun. t ru a n, jonka. tulee 
pyytää m w a t aJ l o u s v a l i o k u w n a n 
lausunto asiassa. 

18) Ehdotuksen laiksi naisen kelpoisuudesta 
valtion virkaan 

sisältävä ed. M. Hannulan y. m. edusk. esit. 
n :o 18 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvost·on ehdotuksen mukaisesti l a k i v a-
1 i ok unlt a1an. 

19) Ehdotuksen laiksi rikoslain 38 luvun 
10 §:n muuttamisesta 

sisältävä ed. P. Saarisen y. m. edusk. esit. 
n :o 19 esitellään ja läihetetään puhemies
neuvost•on ehdotuksen: mukaisesti 1 a k i
v a 1 i o kunta a;n, jonka tulee pyytää 
pankkivaliokunnan lausunto asi
asta. 

20) Ehdotuksen laiksi rikoslain 6 luvun 1 §:n 
muuttamisesta 

sisältävä ed. Puihak.a•n edusk. esit. n :o 20 
esitellään. ja lähetetiiän puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti l a ik ~ v a: l i o k u n
taan. 

---- ~-~-~ --- -~----~ 

21) Ehdotuksen laiksi kuolemanrangaistuksen 
poistamisesta 

sisältävä ed. Wiikin edusk. esit. n:o 21 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti l a k i v a1 1 i1 o k u n
t aan. 

22) Ehdotuksen laiksi 23 p:nä helmikuuta 
1923 annetun luonnonsuojelulain 1 §:n 

muuttamisesta 

sisältävä ed. Virkkusen edusk. esit. n :o 22 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti l a; k i- ja t a l o u s
v a Ii: o k u n t a a n. 

23) Ehdotuksen laiksi 15 päivänä kesäkuuta 
1898 maalaiskuntain kunnallishallinnosta 
annetun asetuksen muuttamisesta ja laiksi 
8 päivänä joulukuuta 1873 kunnallishalli-

tuksesta kaupungissa annetun asetuksen 
mnuttamise•sta 

sisiiltävä ed. Asåkaisen y. m. edusk. esit. 
n. :o 23 esiteHään ja läihetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti 1 a k i- ja. 
ta 1 o u s v a 1 i o k unta a n. 

24) Ehdotuksen laiksi oppivelvollisuudesta 15 
päivänä huhtikuuta 1921 annetun lain 9 §:n 

muuttamisesta 

sisältävä ed. Kalliokosken y. m. edusk. esit. 
n :o 2:4 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti Sl i' v• i s
t y s v a l i '0 kun t a a~ n. 

25) Ehdotuksen laiksi asutustoiminnan 
rahoittainisesta 

sisältävä ed. Vesterisen1 y. m. edusk. esit. 
n :o 25 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaan m a a ta-
1 o u s v a1] ii o kuntaan. 

26) Ehdotuksen laiksi valtion metsämaiden 
asuttamisesta ja niillä olevain vuokra-aluei
den IU:nastamisesta 20 p :nä toukokuuta 1922 

annetun lain muuttamisesta 

sisältävä ed. Tahellin; y. m. edusk. esit. 
n :o 26 esitellään. 

32 



250 Keskiviikkona 21. p. syyskuuta 1927. 
------------------- ---------~--- -~----------- -- -----------

P u h e m i e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että tämäkin asii11 lähetettäisiin maata,
lousvaliokun taan. 

Keskustelu: 

Ed. T a b e 11: Tämä kyseessäoleva esi
tys muutoksiksi voimassaolevaan lakiin 

· valtion metsämaiden asuttamisesta ja 
niillä olevien vuokra-alueiden lunastami
sesta on mielestäni siksi tärkeä, että pidän 
tarpeellisena kajota siihen jo ennen maa
talousvaliokuntaan lähettämistä muuta
malla sanalla. 

Keväällä, kun tämän lain muuttaminen 
oli kysymyksessä, hylättiin armotta kaikki 
ne ryhmämme taholta tehdyt ehdotukset, 
joita silloin esitettiin. Eduskunnan enem
mistö piti kokonaan tarpeettomana tehdä 
yhtään oleellista parannusta sanottuun la
kiin. Katsottiin tässäkin kysymyksessä, 
kuten niin monessa muussa, riittävän sen, 
että kun asia on ollut vuosikaudet käsit
telyn alaisena ja siitä tehty jonkunkaan
lainen päätös, niin sillä hyvä. Kuluuhan 
siinäkin taas aikaa, kun muutoksen odot
tajat kokeilevat saamaansa muutosta käy
tännössä. Se on tosin helppo tapa kiertää 
monia tärkeitä ratkaisuja tekemästä ja 
voittaa aikaa. Asia on kuitenkin niin, että 
jos tehtyjä vaatimuksia ei osaksikaan 
oteta huomioon, niin silloin on turhaa ryh
tyä sellaista ,korjausta'' laisinkaan sovel
luttamaan käytännössä. Näin on asian 
laita myöskin keväällä tehtyihin kyseeili
sen lain muutoksiin nähden. Ne eivät an
taneet valtion metsämaiden asujamille 
minkäänlaista parannusta siitä tukalasta 
asemasta pelastumiseksi, mihinkä nämä 
ovat joutuneet, ja senvuoksi nämä ovatkin 
aivan yksimielisesti yhtyneet vaatimaan, 
että heidän tärkein tämän lietken kysy
myksensä otettaisiin uudelleen esille ja 
ratkaistaisiin heille edullisimmalla tavalla. 
Tämä vaatimus on myöskin ehdottomasti 
oikeutettu. Vääryys, mikä tapahtuisi val
tion metsämaiden raivaajia kohtaan, jos 
heidät itsenäistytettäisiin nyt voimassaole
van lain mukaan, olisi niin suuri ja jäies
täpäin vailkeasti korjattavissa, ettei sel
laista olisi annettava tapahtua. Sellaista 
vääryyttä on kyllä osaksi jo tapahtunutkin 
nijhin nähden, jotka nykyisen lain mukaan 
ovat saaneet itsenäisyytensä, mutta heihin 
nähden olisi vielä mahdollisuus korjata, 

ainakin osittain, tehtyä virhettä. Asia 
muuttuisi vasta silloin toiseksi, jos ny
kyistä suuntaa valtion metsämaiden asu
tukseen nähden noudatettaisiin edelleen
kin. Silloin saattaa useassa tapauksessa 
käydä niin, ettei asiaa voisi hyvällä tah
dollakaan enää jälkeenpäin auttaa. Näin 
on asianlaita etenkin annettavien maiden 
pinta-aloihin nähden ja osaksi myöskin 
lunastushinnan suoritukseen nähden. Sen
vuoksi olisikin mitä tähdellisintä, että ky
symykselle luodaan ajoissa jo sellainen 
pohja, että siitä voidaan asiaa kehittää 
edelleen, joutumatta enää jälkeenpäin suu
rempiin ristiriitoihin. Sitä paitsi asian
omaisten metsänraivaajien vaatimukset, 
joita nämä ovat rohjenneet esittää muitten 
muassa hiljattain eduskuntaryhmien ja 
hallituksen y.m. virastojen luona käyneen 
lähetystönsä kautta, eivät ole niin suuret, 
että ne toteutettuina panisivat järkky
mään tämän porvarillisen yhteiskunnan pe
rustukset. Tässä on kysymys kylläkin 
työtä tekevän kansanosan eduista, joita on 
katsottu voitavan tähän mennessä ilman 
muuta syrjäyttää, mutta kuitenkin eduista 
sellaisista, jotka ovat verrattain vaatimat
tomia. Saada riittävästi viljelys- ja metsä
maata ja se ilmaiseksi, siinä se vaatimus
ten ydin, joka on esitetty. 

Pinnalta katsoen saattaa tuntua tällaiset 
vaatimukset ehkä, kuten on huomautettu
kin, kommunistisilta vaatimuksilta. Täl
laisen huomautuksenhan teki m.m. edis
tysmielisen ·etiketillä kulkeva oululainen 
sanomalehti Kaleva, joka leimasi viime 
elokuun 30 päivänä Rovaniemellä pidetyn 
Oulun lääniä käsittävän kruununtorppa
rien kokouksen kommunistiseksi kokouk
seksi, samoin kuin ne vaatimukset ja pää
tökset, mitkä siellä tehtiin. Mutta asiaan 
lähemmin syvennyttyä ei voitane väittää, 
etteikö monikin metsämaan raivaaja jou
tuisi maksamaan sellaisistakin tiluksista 
lunastushintoja, joilla ei ole ollut mitään 
arvoa, ennenkuin hän on ankaralla työl
lään luonut sille arvon. Ei suinkaan tah
dottane verrata tällaista arvojen luojaa 
suureen tehtailijaan tai yhtiöiden ja trus
tien kuponginleikkaajiin, jotka eivät itse 
luo todellisuudessa mitään, vaan sen sijaan 
riistävät toisten työstä suuret pääomat it
selleen. Heihin nähden olisi luonnollisesti 
oikeinta, että heidän kaikki ryöstämänsä 
arvot käytettäisiin yhteiskunnan hyväksi. 
Metsämaan raivaajiin nähden on asia ko-
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konaan toinen. Hehän ovat uutteralla 
työllä, nälkää ja kaikenlaista muuta puu
tetta kärsien raivanneet kiveliöön itselleen 
asuinpaikkoja, joissa edelleen työtä tehden 
aikovat turvata perheelleen ja itselleen 
olemassaolonsa. Nyt näille asuinpaikoille 
hyökkäävät sitten korppien tavoin kaikenlai
set valtiovallan edustajat raastaakseen jos 
minkälaisina veroina ja saatavina, mitä 
suinkin irti saavat. Kruununtorppareihin 
nähden ei ole vielä riittänyt sekään, että 
he olisivat suorittaneet yleensä ne työ
väenluokan maksettavaksi asetettavat mo
net välilliset ja välittömät verot, joita 
näille asetetaan, vaan sen lisäksi ovat 
nämä joutuneet senmukaisesti, miten ovat 
jaksaneet raataa, maksamaan vielä n.s. 
torpanveroa, joka sekin on saattanut 
nousta useihin satoihin, jopa tuhansiinkin 
vuodessa. 

Toivottavasti nyt näille tärkeille sei
koille annetaan enempi huomiota kuin 
edellisillä kerroilla, jolloin asia on jätetty 
eduskunnan käsiteltäväksi. Sitä ainakin 
edellyttää aikaisemmin mainitsemani 
kruununtorpparien lähetystön vastaanotto, 
sillä mikäli sanomalehtiin on uskomista, 
niin oltiin yleensä näiden esittämille vaa
timuksille kaikissa ryihmissä erittäin suo
siollisia. Luultavasti se suosiollisuus ei 
johtunut vain yksistään kohteliaisuus
syistä ja vielä vähemmän taktillisista 
syistä, joilla olisi tahdottu saada nämä 
korvenraivaajien lähettiläät viemään hei
dän pääkaupungista saamiaan tietoja sel
laisina, että kyllä se muka tämä porvaril
linen yhteiskunta sittenkin turvaa heidän 
oikeuksiaan. Ellei suosiollistms kerran 
johtunut mainituista syistä, niin silloin 
saanemme olettaa, että maatalousvalio
kunta käsittelee tämän esityksen pikaisesti 
ja antaa siitä myös eduskunnalle mietin
nön, jossa säilytetään ne muutokset, jotka 
esitys m. m. juuri maan lunastukseen ja 
maanpinta-alaan nähden sisältää. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskuntaesitys lähetetään m a a t a-
1 o u s v a l i o k u n t a a n. 

27) Ehdotuksen laiksi pienviljelijäin ja muun 
maaseudun työtätekevän väestön Iaidun

tarpeen tyydyttämisestä 

:sisältävä ed. Ramstedtin y. m. edusk. esit. 
n :o 27 esitellään. 

Puhemies: Puhemiesneuvosto eh-
dottaa, että tämäkin asia lähetettäisiin 
maa talousvaliokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. T u r unen: Ryhmätoverini ed. 
Ramstedtin eduskuntaesityksen yhtenä alle
kirjoittajista tahdon lausua tästä kysymyk
sestä seuraavaa: 

Laiduntamiskysymys on eräs maaseu
dun tärkeimmistä elinkysymyksistä ei 3i
noastaan varsinaiselle pienviljelijävoostölle, 
vaan myöskin työtätekevälle väestölle koko
naisuudessaan. Maassamme aikaisemmin ja 
vieläpä eräissä paikoissa Suomessa aill3 näi
hin päiviin saakka säilynyt karjan laidun
tamisoikeus kyläkuntien yhteisillä metsä
laitumilla ovat tulleet yksityisomistusta tu
lkevien lainsäädäntötoimenpiteiden johdosta 
rajoitetuksi. 

Kyläkuntien yhteiset metsälaitumet ovat 
tällä tavoin tulleet paloitetuiksi ja raja
aidoilla eristetyiksi, joko yhtä tai useam
pia tiloja käsittäviksi alueiksi. Tämä antaa 
tietenkin mahdollisuuden tilanomistajalle 
määrätä ti1ansa laitumen käyttöä sekä sa
malla, kuka vastedes saa käyttää entistä 
yhteislaidunta ja minkälaista korvausta 
vastaan. Kaikista näistä rajoitusmääräyk
sistä huolimatta ovat useimmissa tapauksissa 
tilan mailla saaneet korvausta vastaan lai
duntaa karjaansa torpparit, mäkitupalaiset 
ja muut maaseudun palkkatyöläiset, jolloin 
korvaussumma on tlllut suhteellisen pieni. 

Viime vuosien kuluessa on tässäkin asiassa 
tapahtunut verrattain jyrkkä muutos pa
hemiJtaan päin. Lunastuslain nojalla itse
näistyneet vuoklwmiehet ovat menettäneet 
olkeutensa laiduntaa päätilan laidunmaalla. 
Sitä mukaa kuin lunastetut tai asutuslain 
nojalla eroitetut tilat tulevat täydellisesti 
eril'lisiksi tiloiksi, vaa,tii päätilan omistaja, 
että 'laiduntaminen tilan mailla on raja-ai
doilla estettävä. Suurin osa itsenäisyneistä 
pientiloista on siinä onnettomassa asemassa, 
että heillä tilan pienuuden y. m. seikkojen 
takia ei ole juuri nimeksikään laitumeksi 
kelpaa'Vaa maata, ja mä:kitupina lunastetut 
alueet ovat kokonaan vaihla laiduntamismah
dollisuuksia. Laidunkomitean keräämien 
tilastojen mukaan on nnssa kunnissa, 
joista tilastoa Jre,rättiin, suurin osa sellai
sessa tilassa, että heidän laidunolonsa voi
daan sailloa huonoksi. Tästä johtuu, että 
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lunastuslain nojalla itsenäistyneet tilat ovat 
olleet pakoitettuja vähentämään karjaansa. 
Toiselta puolen on kuitenkin pienviljelijäin 
rahatalous, s. o. rahatarpeen tyydyttäminen, 
riippuvainen karjataloudesta. Karjan vä
hentäminen pienviljelijöillä merkitsee silloin 
sitä, että heidän on mentävä ansiotyöhön ja 
jätettävä tilansa ra.ppeutumaan. 

Laidun:kysymys on kuitenkin yhtä tärtkeä 
maaseudun palkkatyöväellekin. Heidän ylei
nen palkkatasonsa liikkuu verrattain al
haalla. Sumempien <työläisperheiden on 
melkein ,mahdoton tulla toimeen ellei heille 
varata tilai,suutta yhden tai parin lehmän 
hoitoon, joiden turvissa heidän on helpompi 
päästä eteenpäin, etenkin sellaisina aikoina, 
jolloin ansiotyötä ei ole saatavissa. 

Ehkä sanottanee, että kyllä sitä vuokraa
malla laidunta saa, eikä sen puute suin
kaan ole niin suuri, kuin miksikä sitä suu
rennellen väitetään. Totta kyllä on se, että 
vuokraamalla useimmissa tapauksissa saa 
laidunmaata, mutta tällöin on otettava huo
mioon se, että laidunvuokrat nousevat vuosi 
vuodelta, sillä laidunmaan vuokraaja tietää 
kyllä hyvin sen, e1Jtä vUiOkranottajalla ei ole 
tilaisuutta valintaan, vaan on laidunmaa 
hankittava mahdollisimman läheltä. Täm~ 
painwva seikka vaikuttaa, että pieneläjien 
karjan pidolle on ll!ousemassa tie pystyyn, 
sillä he eivät jaksa maksaa yhä nousevia 
vuokria, koska tällöin suurin osa tuotosta 
menee korkeisiin vuokriin. 

Koska kuitenkin Suomessa yhtiöillä, seu
rakunnilla, suurtilallisilla, valtiolla ja kun
nilla on laitumeksi kelpaavia maita, jotka 
lepäävät kaikelta tuotannoita heitteelle jä
tettynä, on yhteiskunnan taholta melkeinpä 
anteeksiantamaton rikos, että suuren osan 
maataloudessa riippuvaisen kansanosan 'On 
kärsittävä puutetta. Jotta tämä huutava 
eipäkohta tulisi poistetUiksi, on ryhmämme 
taholta tehty esiJ.lä oleva eduskunta-alote 
laidunkysymyksen ratkaisua varten sillä ta
valla kuin lakiesityksen perusteluissa lä
hemmin määrite1lääm. 

Tällä kertaa ~ähemmin koskettelematta 
sanottuja perusteluja, pyydän kuiten
kin saada viitata siihen, että lakiesityksessä 
laiduntarpeen poistamiseksi ehdotetaan 
paklkoluovutusmenettelyä. Tiedän ikyllä, 
että täa:nä sana kaikuu varsin pahalta por
variston ikorvissa ja epäilenpä myöskin, että 
tuskinpa sosialidemokraatitkaan tulevat 
sitä hyväksymään siitä huolimatta, että vii-

rmekeväisessä kokouksessaan olivat innok
kaasti ajavinaan tätäkin kysymystä. Joka 
tapauksessa on kysymyksen yhteiskunnalli
nen [uonne tällä hetkellä sellainen, että 
asianomainen valiokunta, johon kysymys 
tällä kertaa joutuu, ei ole oikeutettu hau
taamaan kysymystä vihreän veran alle, 
niinkuin aina ennen· on tapahtunut tämän
luontoisten lakiesityksien kanssa. Toivon, 
että valiokunnassa kysymys asetetaan en
simmäiselle tilalle. 

Keskustelu julistetaan cpää.ttyneebi. 

Eduskunta,esitys lähetetään m a a t a l o u s
vahokuntaan. 

28) Ehdotuksen laiksi suojeluskuntajärjestöJl 
hajoittamisesta 

sisältävä ,ed. Tann:erin y. m. edusk. esit_ 
n :o 28 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti p u o l u s
t u s a s i a i n v w li o kun t a a1 n. 

29) Esityksen antamista laiksi valtakunnan 
vaakunasta 

tarkoittava ed. Pul1akan: y. m. anom. ehd. 
n :o 1 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
l a k i v a. l i o k u n t a a n. 

30) Laintarkastuskunnan perustamista 

tarkoittava ed. Schaumanin anom. ehd_ 
n :o 2 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti p e r u s t u s
l a k i v a1 1 i o k u n t a a n. 

31) Rangaistusten koventamista 

tarkoittava ed. Pitkäsen y. m. an'om. ehd
n :o 3 esitelläJoo ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti l a k i v a 1 i o
ku n:ta a n. 

32) Rikoslain rangaistusmääräysten koven
tamista 

tarkoittava ed. Kukkosen y. m. anom. ehd. 
n :o 4 esitellään ja lälhetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti l a k i
v a.l:it ok u n ta,a,n. 
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:33) Esityksen antamista lainanannosta kas
vavaa metsää vastaan 

koskeva ed. K. E. Linnan y. m. anom. ehd. 
n :o 5 esitellään ja lähetetään ·puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti l a k i v a
liokuntaan. 

34) Esityksen antamista muutoksiksi kyyti
lakiin 

koskeva ed. Pulkkisen anom. ehd. 11 :o 6 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti laki- ja talous
v a Ii o k u n t a a n. 

'35)) Puhelinolojen järjestämistä koskevan 
lainsäädännön jouduttamista 

tarkoitta:va ed. Pulkkisen y. m. anom. ehd. 
11 :o 7 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti l a k i- j a; 
talousvaliokuntaa n. 

36) Maanomistajain vapauttamista rautatie
alueen aitaamisrasituksesta 

koskeva ed. Vehkaojan y. m. anom. ehd. n :o 
8 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos ... 
ton ehdotuksen mukaisesti l a k i- j a t af.· 
1 o usva 1 i o kunta. a n. 

37) Esityksen antamista laiksi kalastusoikeu
den saattamisesta maanomistuksesta 

riippumattomaksi 

koskev•a ed. Ravon y. m. anom. ehd. n:o 9 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti l a k i- j a ta l o u s
v a l i o k u n t a a n. 

38) Viljan ja väkirehun kuljettamisesta 
etäisemmille paikkakunnille syntyvien rahti
kustannusten korvaamista valtion varoilla 

tarkoittava ed. Hännisen y. m. anom. ehd. 
n :o 10 esitellään jw lähetetään puhemiesilleU-• 
voston ehdotuksen mukaisesti V• a 1 t i o v a~ 
r a i n valiokuntaan. 

39) Asutuslainsäädännön tarkistamista 

koskeva ed. Karjalaisen y. m. anom. ehd. 
n :o 11 esitellään ja lähetetään puhemiesneu~ 

vost.on ehdotuksen mukaisesti m a a t a l o u s
v a l i o kuntaa n. 

40) Esityksen antamista laiksi pienviljeli
jöille viljelysten laajentamista varten 

annettavista palkkiolainoista 

koskeva ed. Jauhosen y. m. a.nom. ehd. n:o m 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
·ehdotuksen mukaisesti maatalous v a-
1 i o kunta a. n. 

41) Suunnitelman laatimista kiertävien ja 
kiinteitten kalastajakoulujen perustamisesta 

tarkoittava ed. Åke11blomin y. m. anom. ehd. 
n :o 13 esitellään ja lähetetään puhemiesneu~ 
vost<>n ehdotuksen mukaisesti m a' a t a
l o u s v all i o k U' n t a: a. n. 

42) Piirilääkärinvirkain lakkauttamista 

tarkoittava ed. Niilekselän anom. ed. n :o 14 
esitellään ja. lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti t a l o u s v a 1 i o
kuntaan. 

43) Kajaanin yleisen sairaalan laajentamista 

koskeva ed. Jauhosen y. m. anom. ehd. n :o 
15 esitellään ja lähetetään puhemiesneuvos
ton ehdotuksen mukaisesti ta 1 o u s v a. l i o
k u n t a a: n. 

44) Suomen kirja- ja sivistyskielen kanta
sanakirjan aikaansaamista 

ta:vkoittava ed. Kukkosen y. m. anom. ehd. 
n :o 1-6 esitellä:än1 ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti s i v ] s t y ~ 
v a l i o k u n t a a n. 

45) Oikeudenmukaisen suhteellisuuden ai
kaansaamista valtion oppikoulumenojen ja
kautumisessa suomenkielisten ja ruotsinkie-

listen koulujen kesken 

tarkoittava ed. P. Sa·a.risen y. m. anom. ehd. 
n :o 17 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukalisffiti s i v i ~ 
t y s v a. l i o k u n t a. a n. 
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46) Esityksen antamista yleisestä vanhuus- l 
ja työkyvyttömyysvakuutuksesta . 

tarkoittava ed. Inibonin y. m. anom. ehd. 
n :o 18 esitellään ja; lähetetään· puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti t y Ö'
väenasiainvaliokunta a n. 

47) Esityksen antamista valtion varoilla yllä
pidettävän vanhuus- ja työkyvyttömyys

eläkelaitoksen perustamisesta 

tarkoittava ed. Rosenibergin y. m. amom. 
ehd. n :o 19 esitellään. 

P u h e mi e s: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että asia lähetettäisiin työväenasiain
valrokuntaan. 

Keskustelu: 

Ed. R o s en b eJ r g: Ennenkuin asia lä
hetetään valiokuntaan haluaisin erikoisesti 
painostaa erästä seikkaa nimittäin sitä, että 
ehdotusta ei tällä kertaa nyt taasen pantaisi 
vihreän veran alle, niinkuin usein ennen on 
tapahtunut. Eduskunnan valiokunnissa ni
mittäin on aina ennen ollut sellainen tapa, 
että seHaisille, porvaristolle epämieluisille 
alotteille, jotka tietävät todellista j.a pysyvää 
parannusta työtätekevien asemaan, anne
taan ihiljainen hautaus. Vaikka ehdotus 
n'iin tärkeästä aloitteesta kuin nyt edessä
olevasta vanhuus- ja työkyvyttömyyselruke
laista telhtiin jo ryhmämme taholta vuoden 
1925 valtiopäivillä, niin siitä huolimatta ei 
'kysymys kuitenkaan päässyt edes valio
kunta-,asteelle. Tämä ei kuitenkaan saisi 
tavahtua tällä kertaa, sillä edessämme on 
sellainen tkysymys, joka välttämättä kaipaa 
ratkaisua. Kuvaavaa sille tavalle, millä 
kysymys on aikojen kuluessa kulkenut eteen
päin on jo sekin seikka, että tämä asia on 
ensimmäisiä niistä työtätekevien asemaa kos
kevista uudistuskysymyksistä, mitä yleensä 
on herätetty tässä maassa. Jo valtiosäädyis
sä, muistaakseni 1889, herätettiin kysymys 
ensi kerran, ja jo silloin tulivat valtiosäädyt 
siihen tulokseen, että kysymys on siksi laa
jakantoinen ja myöskin myönteiseen suun
taan ratkaisua kiaipaava, että siellä todella
kin annettiin halEtukse:lle tehtäväksi hank
kia tarpeellista tilastoa ja tämän näin 
saadun aineist<>n nojalla myähemmin piti 

hallituksen sitten esittää kysymyiksestä laki
ehdotus., Tämä päätös ei tullut koskaan to
teutetuksi. Myöhemmissä vaiheissa sitten 
taas on tehty erinäisiä muita aloitteita, joit
ten tarkoituksena on ollut määrärahojen 
saaminen, niin että myölhemmin voitaisiin 
tällainen lalci toteuttaa. Mutta vanhoja 
asiakirjoja tutkiessaan tulee sirhen tulok
seen, että koko ajan, ikun kysymys on kum
mitellut, ei tosiasiallista. otetta ore koskiaah 
oikeastaan otettu. Ainoa, mikä on tullut to
teutetuksi, on se, että pari kertaa on myön
netty määrärahoja, ,jotka sitten ku.itenkin 
ovat jääneet valtiorahastoon lepäämään il
man, että mitkään hallitukset olisivat otta
neet sen enempää otetta asiassa. Kertaa
kaan ei ole eduskuntaan tuotu lakiehdotusta 
eikä myöskään edustajien taholta ole tehty 
anomusta .asiassa, Kun nyt kuitenkin yili.
teiskunnaHinen tilannelkin yleensä on kehit
tynyt sellaiseksi, että ikysymy:s tällä kertaa 
kaipaa kipeämmin ratkaisua kuin konsanaan 
ennen, olisi nyt jo aika ryhtyä tositekoihin 
tässä kysymyksessä. Budjetin yhteydessä 
nykyinen hallitus esittää kyllä muutamia 
kymmeniä miljoonia asian toteuttamiseksi, 
mutta tämä ei suinkaan riitä . .Sen näyttää 
jo mennyt aika. ja siinä saavutetut koke
mukset. Olisi siis vartonut, että kun aikai
semmin meidänkin ta:holta oli aloite tehty, 
että hallitus ol:isi käsittänyt, että se sama;ssa. 
yhteydessä itsekin olisi tehnyt eduskunnalle 
esityksen. Kun näJin ei ,kuitenkaan ole ta
•pahtunut, niin toivon, että kun kysymys 
nyt menee valiokuntaan, sille ei taas anneta 
samanlaista kohtaloa, kuin mitä se ennen on 
saanut osakseen, että sitä siis ei tällä kertaa 
a.seteta valiokunnassa viimeiseksi työlistalle, 
vaan että se päinvastoin asetettaisiin ens:illn,. 
mäiseksi. Muistaakseni budjettikeskustelun 
yhteydessä sitoutui jo maalaisliittokin ta
vallaan toteuttamaan tätä kysymystä ja ai
kaisemmin vuosien varrella on maa.laislii
ton taholta sangen innokkaasti ajettu tätä 
kysymystä, totta ik:yllä ·enemmän vaa.li
syöttinä kuin tarkoituksella, että se tulisi 
ikoslman toteutetuksi, mutta onhan sekin 
vekseli, joka pitäisi joskus lunastaa. Rat
lkaisu tässä 'kysymyksessä ei suinkaan ole 
vaikea eikä sen •eteen tule mitään sellaisia 
pulmakysymyksiä, jotlka estäisivät kysy
myksen lopullista toteuttamista. Aioit
teemme perusteluissa jo osoitetaan, että ky
symyksen toteuttamiseen tarvittavat ra!ha
määrät ovat verrattain helposti saatavissa, 
ja samalla kertaa. o.~tetaan sekin asia, että 
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toiselta puolen helpoitettaisiin kuntien, niin J 

vieläpä J71ksityistenkin taloudellista asemaa. 
Sitten vielä voitaisiin samassa yhteydessä 
ratkaista eräs vanha riitakysymys, nimit
täin virkamiesten erikoinen monopooli
asema. Mehän .tiedämme, että maamme 
virkamieiliillä on valtion puolelta. taattu 
elämä senkin jälkeen, kun he ovat tulleet 
työkyvyttömiksi. Tämä, jonka valtio on 
tunnustanut oikeaksi virkamiehiin nähden, 
pitäisi toteutua kuitenkin ennen kaikkea 
yhteiskunnan ylläpitäjiin, sen työtätekeviin 
nähden. Olemme jo aikaisemmin esittäneet 
täällä, että jos nämä kaksi asiaa rinnas
tetaan keskenään, niin on melkein itsestään 
selvää, että ennen elä!kelain toimeenpanoa 
tai ennen virkl!imiesten eläkettä ikulkee 
oikeus työlä;isten eläkkeiden saantiin. Oikea 
tapa ja oikea ratkaisu onkin se, että voi
massa oleva virkamiehiä koskeva eläkelaki 
kumotaan ja sen sijaan asetetaan vanhuus
ja työkyvyttömyyseläkela:ki, joka takaa kai
kille ihyödyllisille kansalaisille toimeentulon 
sen jälkeen, kuin he syystä tai toisesta ovat 
joutuneet työkyvyttömiksi. Se on oikeus ja 
kohtuus ja minä toivon, että se nyt ker
rankin saisi oswkseen valiokunnassa niin
kuin myöhemmin eåus.kunnassakin sen vas
taanoton, jota se vaatii. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

AnoilliUselhdotus lähetetään pu.hemiesneu
voston ehdotu.ksen mukaan työ v ä en
a s i a i n v ru l i o k u n t a a n. 

48) Esityksen antamista laiksi yleisestä pa
kollisesta työttömyysvakuutuksesta 

tarkoittava ed. TabeUin y. m. anom. eihd. 
n :o 20 •esitellään ja läJhetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaan työväen
a s i a i n ·V a l i o ik: u n t ru w n. 

49) Maataloustuotteiden kuljetuksessa val
tionrautateillä vallitsevien epäkohtien 

poistamista 

koskeva ed. Vennolan y. m. anom. ehd. 
n :o 21 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i n v a l i o ik u n ta a n. 

50) Metsänvartijain tointen muuttamista 
peruspalkkaisiksi 

koskeva ed. Huttusen y. m. anom. ehd. 
n :o 22 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

51) Ulkomaisen lainan ottamista jokien 
perkaus- ja vesiperäisien maitten kuivaus

töitä varten 

koskeva ed. Junnilan y. m. anom. ehd. 
n :o 23 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i n v a l i o kunta a n, jonka tulee pyy-
1tää maatalousvalio ik u n n a n lau
sunto asiassa. 

52) Ulkomaisen lainan ottamista huokea
korkoisten lainojen myöntämistä varten-

maaseudun sähköyhtymille 

koskeva ed. P. Saarisen y. m. anom. ehd. 
n :o 24 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i nv a liQ kunta: an, jonka tulee ;pyy
tää l a k i- j a t a l o u s v a: l i o k u n n a n 
lausunto asiassa. 

53) Esityksen antamista 19 p:nä joulukuuta 
1921 annetun leimaverolain 3 § :n muutta

misesta 

tarkoittava ed. Jernin y. m. anom. ehd. 
n :o 25 .esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

54) Vertailevan tutkimuksen toimittamista 
ratasuunnalla Kontiomäen-Vaalan rata-

osalta Kemijärven kirkolle 

koskeva ed. Salon anom. ehd. n :o 26 
esitellään ja lähetetään puhemiesneuvoston 
ehdotuksen mu.kaan v a 11 i o vara i n
v a l i o k u n t a a n. 

55) Määrärahan myöntämistä satamaradan 
Kemi-Pitkäkari rakentamista varten 

tarkoittava ·ed. Jussilan y. m. anom. ehd. 
n :o 27 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan valtio v a
r a i n v a l i o k u n ta a n. 
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56) Määrärahan myöntämistä satamaradan 
rakentamista varten Kemin asemalta 

Pitkäänkariin 

tarkoittava ed. U. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 28 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaan v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

57) Määrärahan myöntämistä Saimaan
Kuolimonjärven kanavan tutkimista 

varten 

<tarkoittava ed. Särkän y. m. anom. ehd. 
n :o 29 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n ta a n. 

58) Määrärahan myöntämistä Lahdenpohjan 
sataman ja Kurkijoen kauppakylän välisellä 

sisäreitillä olevien erinäisten salmien 
ruoppaustöihin 

tarkoittava ed. Kopsan y. m. anom. ehd. 
n :o 30 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

59) Määrärahan myöntämistä kalastus- ja 
hätäsataman rakentamiseksi Laatokan ranni
kolle Metsäpirtin pitäjän Saaroisten kylän 

kohdalle 

tarkoittava ed. W ellingin y. m. anom. ehd. 
n :o 31 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n ta a n. 

60) Määrärahan myöntämistä puhelinlinjan 
Rovaniemi-Kemijärvi-Kuolajärvi 

rakentamista varten 

tarkoittava ed. U. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 32 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaan v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

61) Määrärahan myöntämistä Poussun-Kur
visenvaaran-Tyräjärven-J okijä.rven maan

tien rakentamista varten 

tarkoittava ed. Hännisen anom. ehd. n :o 
33 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

62) Määrärahan myöntämistä Kemijärven
Pelkosenniemen maantien rakentamista 

varten 

tarkoittava ed. Neitiniemen anom. ehd. n :o 
34 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n ta a n. 

63) lläärärahan myöntämistä maantien 
rakentamista varten Kemijärven kirkon-

kylästä Pelkosenniemelle 

ta~koi,ttava ed. U. Hannulan y. m. anom. 
ehd. n :o 35 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaan v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

64) Määrärahan myöntämistä maantien ra
kentamista varten Karstulan kirkonkylästä 

Soiuin kirkonkylään 

tarkoittava ed. Bryggarin y. m. anom. ehd. 
n :o 36 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaan v a l t i o v a
r a i n v a· l i o k u n t a a n. 

65) Määrärahan myöntämistä Rovaniemen 
Pekkalan-Kemijärven Luusuan välisen 

maantien rakentamista varten 

tarkoittava ed. Koivurannan y. m. anom. 
ehd. n :o 37 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a 1 i o k u n t a a n. 

66) Määrärahan myöntämistä Kolarin pitä
jässä olevan Kolarinsaaren kiertotien 

rakentamista varten 

tarkoittva ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 38 esi·tellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotUiksen mukaisesti v a 1 t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

67) Määrärahan myöntämistä maantiesillan 
rakentamista varten n. s. Tiikka.jan-

salmen yli 

tarkoittava ed. Jauhosen anom. ehd. n:o 
39 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotUiksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 
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418) Määrärahan myöntämistä sillan rakenta
mista varten Tornionjoen yli Tornion kau-

pungin ja Tornion aseman välille 

tarkoittava ed. U. Hannulan y. m. anom. 
~hd. n :o 40 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l
t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

169) Määrärahan myöntämistä Rovaniemen
Kemijärven välisen maantieosan kone

aurausta varten 

tarkoi,ttava ed. U. Hannulan y. m. anom. 
~hd. n :o 41 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l
t i o v a r a i n v a l i o k u n ta a n. 

'70) Määrärahan myöntämistä Oulun-Pudas
järven-Kuusamon välisen maantien auki

pitämiseksi talven aikana 

tarkoittava ed. Lohen y. m. anom. eltd. 
n :o 42 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o v a
r a i n v a l i o k u n t a a n. 

'71) Määrärahan myöntämistä Imatran voi
mansiirtojohtoverkon täydentämiseen n. s. 

maakuntajohdoilla 

tarkoittava ed. Niukkasen y. m. anom. 
~hd. n :o 43 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a : 
t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

72) l\läärärahan myöntämistä Laatokan 
kalastusvakuutusyhdistyksen vahingon

korvausrahastoksi 

tarkoittava ed. Leppäiän y. m. anom. ehd. 
n :o 44 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

73) Määrärahan myöntämistä poliisivoiman 
lisäämiseksi kaupungeissa 

tarkoittava ed. von Frenckellin y. m. anom. 
€hd. n :o 45 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i 0 V a r a i ll V a l i 0 k U n t a a n. 

74) Määrärahan myöntämistä nimismiehen 
palkkaamiseksi Pertuumaan kuntaan 

tarkoittava ed. M. Hannulan anom. ehd. 
n :o 46 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti valtio
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

75) Määrärahan myöntämistä avustukseksi 
Vapaussodan Invaliidien Liitolle 

tarkoittava ed. Kuisman y. m. anom. ehd. 
n :o 47 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r .a: i n v a: l i o k u n t a' a n. 

76) Määrärahan myöntämistä työnpuutteen 
vuoksi hätätilaan joutuneiden avustamiseksi 

tarkoittava ed. Liedeksen y. m. anom. ehd. 
n :o 48 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i rn v a l i o k u n t a a n. 

77) Määrärahan myöntämistä sotaorpojen ja 
poliittisista syistä vankilassa tai maanpaossa 
olevien henkilöiden hädänalaisten perheiden 

a vustamiseksi 

tarkoittava ed. Urpilaisen y. m. anom. ehd. 
n :o 49 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n. 

78) Määrärahan myöntämistä Porissa sijait
sevan valtion sairaalan uudestaan raken

tamiseksi 

tarkoittava ed. J. Leinon y. m. anom. ehd. 
n :o 50 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää t a l o u s v a l i o kun n a n lau
sunto. 

79) Määrärahan myöntämistä valtion sairaa
lan rakentamista varten Satakuntaan 

tarkoittava ed. Aalto-Setälän y. m. anom. 
ehd. n :o 51 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tu
lee pyytää t a l o u s v a l i o kun n a n lau
sunto. 

33 



258 Keskiviikkona 21 p. syyskuuta 1927. 

80) Määrärahan myöntämistä Sortavalan 
yleisen sairaalan korjaustöihin 

tarkoittava ed. Pitkäsen y. m. anom. ehd. 
n :o 52 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää t a 1 o u s v a 1 i o kun n a n lau
sunto. 

81) Määrärahan myöntämistä rakennusavus
tukseksi Lounais-Hämeen tuberkuloosin-

vastustamisyhdistykselle 

tarkoittava ed. Kedon y. m. anoin. ehd. n :o 
53 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a 1 t i o
v a r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee 
pyytää t a 1 o u s v a 1 i o kun n a n lau
sunto. 

82) Määrärahan myöntämistä Knipnäsin 
kansanparantolan rakentamista varten 

tarkoittava ed. österholmin y. m. anom. 
ehd. n :o 54 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a 1 i o kun t a a n, jonka tu
lee pyytää t a 1 o u s v a 1 i o kun n a n lau
sunto. 

83) Määrärahan myöntämistä tuberkuloottis
ten huoltokodin perustamista varten 

Satakuntaan 

tarkoittava ed. Aalto-Setälän y. m. anom. 
ehd. n :o 55 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a 1 i o kun t a a n, jonka 
tulee pyytää t a 1 o u s v a 1 i o k u n n a n 
lausunto. 

84) Määrärahan myöntämistä keuhkotauti
parantolan perustamista varten Keski

Pohjanmaalle 

tarkoittava ed. Kalliokosken y. m. anom. 
ehd. n :o 56 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a 1 i o kun t a a n, jonka 
tulee pyytää t a 1 o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto. 

85) Määrärahan myöntämistä keuhkotauti
parantolan rakentamista varten Oulun 

seudulle 

tarkoittava ed. Niilekselän y. m. anom. 
ehd. n :o 57 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a 1 i o kun t a a n, jonka 
tulee pyytää t a 1 o u s v a 1 i o k u n n a n 
lausunto. 

86) Määrärahan myöntämistä tuberkuloosi
parantolan rakentamista varten 

Oulun seudulle 

tarkoittava ed. Karjalaisen y. m. anom. 
ehd. n :o 58 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka 
tulee pyytää t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto. 

87) Määrärahan myöntämistä keuhkotautis
ten kansanparantolan rakentamista varten 

Siilinjärven Tarinaharjulle 

tarkoittava ed. Heikkisen y. m. anom. ehd. 
n :o 59 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i 1). v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää ta l o u s v a l i o k u n n a n lau
sunto. 

88) .Määrärahan myöntämistä Röntgenkonei
den hankkimista varten Tornion yleiseen 

sairaalaan 

tarkoittava ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 60 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää t a 1 o u s v a l i o kun n a n lau
sunto. 

89) Määrärahan myöntämistä kuoletus
lainoiksi maalaiskunnille kunnalliskotien 

rakentamista varten 

tarkoittava ed. Lohen y. m. anom. ehd. n :o 
61 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
varainvaliokuntaan.' 
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90) Määrärahan myöntämistä kuoletns
lainaksi Helsingin yhteis- ja maanviljelys-

lyseon ko'nlutalon kannatusyhdistykselle 

koskeva ed. Vennolan y. m. anom. ehd. n :o 
62 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti valtio
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää s i v i s t y s v a l i o k u n n a n lau
sunto asiasta. 

91) Määrärahan myöntämistä Tornion keski
koulun jatkoluokkien ottamiseksi valtion 

huostaan 

koskeva ed. Juneksen y. m. anom. ehd. n :o 
63 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää s i v i s t y s v a l i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

92) Määrärahan myöntämistä Kuopion tyttö
koulun muuttamiseksi yliopistoon johtavaksi 

tyttölyseoksi 

koskeva ed. Malmivaaran y. m. anom. ehd. 
n :o 64 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää sivistysvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

93) Määrärahan myöntämistä rakennusavus
tukseksi Lieksan yhteiskoulun kannatus-

yhdistykselle 

koskeva ed. Koposen y. m. anom. ehd. n :o 
65 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää s i v i s t y s v a l i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

94) Määrärahan myöntämistä rakennus-
lainoiksi kansanopistoille 

koskeva ed. Moilasen y. m. anom. ehd. n :o 
66 esitellään ja lähetetään puhemiesneu
voston ehdotuksen mukaisesti valtio
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää sivistysvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

95) Määrärahan myöntämistä rakennusavus
tukseksi Savon Kristillisen Kansanopiston 

kanna tusy hdisty kselle 

koskeva ed. Malmivaaran y. m. anom.' ehd. 
n :o ,67 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kun i a a n, jonka tulee 
pyytää s i v i s t y s v a 1 i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

96) . Määrärahan myöntämistä rakennus
lainaksi Niittylahden kansanopistolle 

koskeva ed. Pennasen y. m. anom. ehd. 
n :o 68 esitellään ja lähetetään puhemitJs
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää sivistysvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

97) Määrärahan myöntämistä rakennus
lainaksi Kankaanpään kansanopistolle 

koskeva ed. Alestalon y. m. anom. ehd. 
n :o 69 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kun t a a u. jonka tulee 
pyytää s i v i s t y s v a 1 i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

98) Määrärahan myöntämistä avustukseksi 
Lapin kansanopistolle 

koskeva ed. Neitiniemen anom. ehd. 
n :o 70 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti V a 1 t i 0-

V a r a i n v a l i o kun t a a n, joll'ka tulee 
pyytää s i v i s t y s v a 1 i o kun n a n lau
sunto asiasta. 

99) Määrärahan myöntämistä Turun tuomio
kirkon tutkimus-, uudistus- ja korjaustöihin 

koskeva ed. Heikldlän y. m. anom. ehd. 
n :o 71 ,esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää s i v i s t y s v a l i o kun n a n lau
sunto asiasta. 
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100) Määrärahan myöntämistä Raaseporin 
linnanraunioiden korjaustöihin 

koskeva ed. Österholmin y. m. anom. ehd. 
n :o 72 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää s i v is t y sv.al io kun n.a n lau
sunto asiasta. 

101) Määrärahan myöntämistä ruotsalaisissa 
maalaiskunnissa olevien yksityisten suoma

laisten kansakoulujen avustamiseksi 

kos!keva ed. Tarkkasen y. m. anom. ehd. 
n :o 73 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää sivistys v .a l i o kunnan lau
sunto asiasta. 

102) Määrärahan myöntämistä kuvaama- ja 
säveltaiteemme tunnetuksi tekemiseksi 

ulkomailla 

koskeva ed. Mantereen y. m. anom. ehd. 
n :o 74 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää sivistysvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

103) Koroitetun määrärahan myöntämistä 
Teollisuusseutujen Evankelioimisseuralle, 

valistustyön järjestämiseksi Perä-
Pohjolassa ja Lapissa 

koskeva ed. Koivurannan y. m. anom. ehd. 
n :o 75 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää sivistysvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

104) Määrärahan myöntämistä Paul Nicolayn 
Kristillis-yhteiskunnallisen työkeskuksen 

kannatusyhdistykselle 

koskeva ed. Tukian y.m. anom. ehd. 
n :o 7'6 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää sivistysvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

----

105) Määrärahan myöntämistä rukoushuo
neen rakentamista varten Pielisjärven pitä

jän Kolin kylään 

koskeva ed. Saarelaisen y. m. anom. ehd. 
n :o 7'7 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää s i visty sv .al iokun na n lau
sunto asiasta. 

106) Määrärahan myöntämistä Nuorten 
Ystävät nimiselle yhdistykselle 

koskeva ,ed. Jussilan y. m. anom. ehd. 
n :o 7>8 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää sivistysvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

107) Määrärahan myöntämistä avustukseksi 
Suomen työväen järjestönuorten liitolle 

koskeva 'ed. M. Lehtosen y. m. anom. ehd. 
n :o '79 esit,e'llään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka tulee 
pyytää sivistysvaliokunnan lau
sunto asiasta. 

108) Määrärahan myöntämistä Kirkko-, 
Punnus- ja Vuotjärven vedenpinnan alenta

mista varten 

tarkoittava ed. Kaurasen y. m. anom. ehd. 
n :o 80 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

109) Määrärahan myöntämistä Kuortaneen
järven vedenpinnan säännöstelytöitä varten 

tarkoittava ed. Luoman y. m. anom. ehd. 
n :o 81 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 
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110) Määrärahan myöntämistä Suulajärven, 
Kanneljärven ja W ammeljärven vedenpinnan 

alentamiseksi 

tarkoittava ed. Nikkasen y. m. anom. ehd. 
n :o 82 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausrunto asiasta. 

111) Määrärahan myöntämistä Petäiskosken 
perkaamista varten 

tarkoittava ed. Arffmanin y. m. anom. ehd. 
n :o 83 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

112) Määrärahan myöntämistä Ähtäväujoen 
alaosan perkaamista varten 

tarkoittava ed. Hästbackan y. m. anom. ehd. 
n :o 84 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kunta a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

113) Määrärahan myöntämistä Pyhäjoen ala
juoksun perkaamista varten 

tarkoittava ed. Nurmesniemen y. m. anom. 
ehd. n :o 85 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ,ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tu
lee pyytää maatalousvaliokuu
n a n lausunto asiasta. 

114) Määrärahan myöntämistä Lapuanjoen 
perkaustyön jatkamista varten 

tarkoittava ed. Lahdensuon y. m. anom. ehd. 
n :o 86 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

115) 1\Iäärärahan myöntämistä Kyrönjoen 
keskiosan perkaamista varten 

tarkoittava ed. Koiviston y. m. anoon. ehd. 
n :o 87 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a li o k u n n a n 
lausunto asiasta. 

116) Määrärahan myöntämistä Isojoen kol
mannen jakson perkaamiseen 

tarkoittava ed. Koiviston y. m. anom. ehd. 
n :o 88 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka tulee 
pyytää m a a t a l o u s v a l i o k u n n a n 
la m~unto a§jasta. 

117) Määrärahan myöntämistä metsätalou
dellisiin ojitustöihin yksityismailla 

koskeva ed. K. E. Linnan y. m. anom. ehd. 
n :o 8t9 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
varainvaliokuntaan, jonka on pyy
dettävä lausunto maatta' l o usva l i o
kunnalta. 

118) Määrärahan myöntämistä asutusta var
ten toimitettavaa maiden tutkimista ja eri
näisten maanmittaustehtävien suorittamista 

varten 

koskeva ed. Koivurannan y. m. anom. ehd. 
n :o 90 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
varainvaliokunta,an, jonka, on pyy
dettävä lausuni!:o m a illi ta 1 o u s v a. l i o
kunnalta. 

119) Määrärahan myöntämistä kuoletus
lainoiksi kalasäilyketehtaiden perustamista 

varten 

koskeva ,ed. Forsbergin y. m. anom. ehd. 
n :o 91 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka on pyy
dettävä lausunto maa,t a l o usva l i o-

; kunnalta. 
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120) Määrärahan myöntämistä kalastuselin
keinon edistämiseksi 

koskeva ed. ÖsterhoLmin y. m. anom. ehd. 
n :o 92 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, j.on:ka on pyy
dettävä lausunto maa, •tl a l o usva. l i o
kunnalta. 

121) Määrärahan myöntämistä palkkio
lainoiksi pienviljelijöille pellontekoa varten 

koskeva ed. Kontion y. m. anom. ehd. 
n :o 93 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jon!ka on pyy
dettävä lausunto maa 1l a' l o usva l i o
kunnalta. 

122) Määrärahan myöntämistä pellon raivaa
misavustuksiksi 

.koskeva ed. Sinkon y. m. anom. ehd. 
n :o 94 esitellään j"a lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka on pyy
dettävä lausunto m a. a, t a:l 01 usva l i o
kunn.alta. 

123) Määrärahan myöntämistä rajaseudulla 
suoritettavien maanviljelysraivausten 

kustannuksiin 

koskeva ed. Saarelaisen y. m. anom. ehd. 
n :o 9~ esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka on pyy
dettävä lausunto ma.aJta l o usva l i o
kunnalta. 

124) Määrärahan myöntämistä uudismaan 
raivauspalkinnoiksi pienviljelijöille 

koskeva ed. Ramstedtin y. m. anom. ehd. 
n :o 9·6 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, joruka on pyy
dettävä lausunto maat a.l o u s v a l i o
kunnal ta. 

125) Määrärahan myöntämistä !ainoiksi pien
viljelijöille n. s. viljeltyjen laitumien 

perustamiseen 

koskeva ed. K. E. Linnan y. m. anom. ehd. 
n :o 9'7 'esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonika on pyy
dettävä lausunto m a. tai t a1 l o u s v a l i o
kunn,alta. 

126) Määrärahan myöntämistä maanviljelys
ja talousseuroille metsätalouden edistä

miseksi 

koskeva ed. Sinkon y. m. anom. ehd. 
n :o 918 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka on pyy
dettävä lausunto ma,wtalousvalio
kunn,alta. 

127) Määrärahan myöntämistä rakennus
lainaksi Turun ylemmän ruotsalaisen maan-

viljelysopiston kannatusyhdistykselle 

koskeva ed. B. Kullbergin y. m. anom. ehd. 
n :o 9•9 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kuntaan, jonka on pyy
dettävä lausunto m a 1a t a:.l 01 u s v a: l i o
kunnalta. 

128) Määrärahan myöntämistä jatko-opetuk
sen järjestämiseksi kotitalouskoulujen opet

tajille ja kotitalousneuvojille 

koskeva ed. Gebhardin y. m. anom. ehd. 
n :o 100 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a 1 i o kun t a a n, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunto maa. ta l o u s
v a 1 i o kunnalta. 

129) Määrärahan myöntämistä Mikkelin lää
niin perustettavaa emäntäkoulua varten 

koskeva ed. Luostarisen y. m. anom. ehd. 
n :o 101 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunto maata l o u s
valiokunnalta. 
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130) Määrärahan myöntämistä eräiden maa
alueiden ostamista varten Orimattilan 

kotitalousopistolle 

kookeva ed. Lehtisen y. m. anom. ehd. 
n :o 102 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunto m a a ta 1 o u s
v a l i o kun 111 a 1t a. 

131) Määrärahan myöntämistä lisäavustuk
seksi Marttaliitolle 

koskeva ed. M. Hannulan y. m. anom. ehd. 
n :o 103 ,esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t a a n, jonka on 
·asiasta pyydettävä lausunto m ru a, ta l o u s
v a l i o kun nr alta. 

132) Korotetun määrärahan myöntämistä 
Suomen ruotsalaiselle Marttaliitolle 

tarkoittava ed. A. Furuhjelmin y. m. anom. 
ehd. n :o 104 esitellään ja lähetetään puhe
miesneuvoston ehdotuksen mukaisesti v a 1-
t i o v a r a i n v a l i o k u n t a a n, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunto m a; a ta 1 o u s
v a 1 i o k u n n m 1 ta. 

133) !fäärärahan myöntämistä kasviviljelys
koeaseman perustamista varten Perä

Pohjolaan 

koskeva ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 105 esitellään ja lähetetään puhemies
TI{)Uvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunto m a, a: talous
valiokunnalta. 

134) Määrärahan myöntämistä esikuvavil
jelmien avustamiseen 

koskeva ed. Juneksen y. m. anom. ehd. 
n :o 106 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunto m a, a talous
valiokunnalta. 

135) Määrärahan myöntämistä koeviljelys
yhdistysten avustamiseksi 

koskeva ed. Humneen y. m. anom. ehd. 
n :o 107 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n v a l i o kun t aan, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunto maatalous
v a l i o k u n n a 1 ta. 

136) Määrärahan myöntämistä Metsätalou
dellisen Valistustoimiston työn tukemiseksi 

koSkeva ed. P. Saa·risen y. m. anom. ehd. 
n :o 108 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunto m a a ta l o u s
valiokunnm1ta. 

137) Määrärahan myöntämistä yksityisten 
maanviljelys- ja kauppakemiallisten tarkas

tuslaitosten tukemiseksi 

koskeva ed. Tukian y. m. anom. ehd. 
n :o 109 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka on 
asiasta pyvdettä.vä lausunto m a·a talous
v a li o k u n n a l ta. 

138) Määrärahan myöntämistä hylkeentappo
rahoiksi 

koskeva ed. Bäckin y. m. anom. ehd. 
n :o 110 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka on 
asiasta pyydettävä lausunt.o maatalous
valiokunna;lta. 

139) Määrärahan myöntämistä vanhuus- ja 
työkyvyttömyysvakuutuksen toteuttamista 

varten asetetun rahaston kartuttamiseksi 

koskeva ed. Isakssonin y. m. anom. ehd. 
n :o 111 esitellään ja lähetetään puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaisesti v a l t i o
v a r a i n valiokuntaan, jonka tulee 
pyytää työ v ä e n a s i a i n v a 1 i o kun
n a n Lausunto asiasta. 
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140) Ehdotuksen laiksi eräistä muutoksista 
avioliiton ulkopuolella syntyneistä lapsista 

annettuun lakiin 

sisältävä hallituksen esitys n :o 2'9 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i v a 1 i o kun t aan. 

141) Parantolahoidon hankkimista sota
pahelusta suorittaessaan keuhkotautiin sai

rastuneita henkilöitä varten 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 30 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a
liokuntaan. 

142) Valtion takuun myöntämistä Suomen 
Hypoteekkiyhdistyksen ottamista obligatio

lainoista 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 31 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

143) Ehdotuksen laiksi edustajapalkkiosta 
vuoden 1927 varsinaisilta valtiopäiviltä 

sisältävä hallituksen esitys n :o 32 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk-

sen mukaisesti p e r u s t u s l a k i v a l i o
kuntaan. 

PöydäJllepanot: 

Esitellään ja pannaan pöydälle puhemies
neuvoston ehdotuksen mukaan ensi istun
toon 

144) Lepäämään jätetyn esityksen johdosta,, 
joka sisältää ehdotuksen laiksi vankien 

tapaturmakorvauksesta, 

laadittu työväenasiainvaliokunnan mietintÖe 
n:o 2, ja 

145) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta metsäpalolaiksi 

laadittu laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n:o 1. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava 
istunto on ensi perjantaina kello 2 päivällä_ 

Täysi-istunto päättyy kello 8.28 L p, 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino J. Ahla. 



10. Perjantaina 23 p. syyskuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Toinen käsittely: 

1) Vuoden 19124 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotoo laiksi leima-
verolain muuttamisesta ........... . 

A s i a k i r j a t: Suuren va:Liokun
nan mietintö n :o 1; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n lO 1; mainittu laki
ehdotus. 

2) Vuoden 1924 valtiop~ivi.llä 1~
päämään jätetty ehdotus laiksi . koti
maisen viljantuotannon turvaamisesta; 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 2; maatalousvaliokun
nan mietintö n :o 1; mainittu laki
ehdotus. 

3) Vuoden 19'25 valtioJ?äiyillä .le
päämään jätetty ehdotus lruksi v.aitwn 
viljavarastosta .............. · ..... . 

Asiakirjat: Suuren valiOkun
nan mietintö n :o 3; maatalooovalio
kunnan mietintö n :o 2; mainittu laki
ehdotus. 

4) Vuoden 1926 valtiop.äi~illä ~e
päämään jätetty ehdotus laiksi suoJe-
luskuntajärjestöstä .......... · ..... . 

Asiakirjat: Suuren vaho~~n
nan mietintö n :o 4; puolustusasiam
valiokunnan mietintö n :o 1 ; mainittu 
lakielidotus. 

Ainoa käsittely: 

5) Ehdotus määrä·rahan myÖn'tämi
sestä uuden elinkustannustutkimuksen 
.toimeenpanoa va.rten .. : .... · ..... :. 

Asiakirjat: Vaibovaramvaho
kunnan mietintö n :o 3 ; hallituksen 
esitys n :o 14. 

Siv. 

" 

285 

29:5 

305 

Ensimmäinen käsittely: 

6) Vuoden 19·2'5 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi laivas
ton perustamisesta rannikkopuolus-
tusta varten ..................... . 

A s i a k i r j a t: Puolustusasiainva
liokunnan mietintö n :o 2; mainittu 
laki ehdotus. 

7) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi puolus
tuslaitoksen viroista ja toimista .... 

A s i a k i r j a. t: Puolustusasiainva
liokunnan mietintö n :o 3 ; mainli,ttu 
lakiehdotus. 

8) Vuoden 19.2.6 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi puo
lustusministeriön viroista ja toimista' 

A s .i a k i r j a t: Puolustus.asiainva
liokunnan mietintö n :o 4; maimittu 
lakiehdotus. 

9) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus metsäpalo-
laiksi ........................... . 

Asia k i r j a t: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n :o 1; ma.inittu 
lakiehdotus. 

10) Ehdotus laiksi uusm'll!Ot<l'isista 
valtion oppikouluista ............. . 

A s i a k i r j a t: Sivistyvaliokun-
nan mietintö n :o 1; hallituksen esitys 
n:o 5. 

11) Vuoden 11924 valtiopäivillä le
päämään jätetty eihdotus työnvälitys-
laiksi ........................... . 

A s i a k i r j a t: Työväenasiainvalio
kunnan mietintö n :o 1; mainittu laki
ehdotus. 

12) Vuoden 1925 valtiop~ivi_llä le
päämään jätetty elhdotus laiksi van-
kien tapaturmakorva,uksesta ....... . 

Siv. 

306 

307 

" 

308 

34 
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A s i a k i r j a t: Työväenasiaå.nvalio
knnnan mietintö n :o 2; mainittu laki
ehdotus. 

Pöydällepramoa varten 
esitellään.: 

13) Perustuslaikivaliokunn.an mie
tintö n :o 1 vuoden 1926 va:ltio.päi
villä lerpäämään jäte.ttäväksi hyväk
sytyn ehdotuksen johdosta laiksi, joka 
sisältää eräitä säännöksiä valtion vi-
roista ja pysyväisistä toimista ..... . 

14) Valtiova.rainvaliokunn,a.n mie
tintö n :o 4 hallituks·en esityksen joh
dosta laiksi valtion ja Helsingin kau
pungin välisen tilus,vaihdon toimeen-
·pa;nemisesta. . .................... . 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

Siv. 

308 

" 

Nimenhuudossa me11kitään poissaoleviksi 
ed. Helo, Isaksson, J anhonen, J uutilainen, 
Keto, Koivuranta, Latva, Lautala,. Lind
berg, M·olin, PaLmgren, Pulkkinen, Raati
kainen, Savenius, Särkkä ja Voionmaa. 

Iilmoi tus:asria t: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden takia toistaiseksi ed. Latva, virkateh
tävien takia tämän päivän istunnosta ed. 
Molin, samoin virkatehtävien takia ensi tiis
tain istunnosta ed. Bäck, kunnallisten teh
tävien takia tämän viikon aja:ksi ed. Lau
tala, virkatehtävien takia ensi tiistaihin ed. 
JanJ:ronen ja perheessä sattuneen kuoleman
tapauksen johdosta vi1kon ajaksi ed. Save
nius. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään Ja
tetty ehdotus laiksi leimaverolain muutta

misesta. 

Esitellään suuren. valiokunnan mietintö 
n :o 1 ja otetaan t o i s e en k ä s i't t e l y y n 

siinä sekä valtiovarainvaliokunnan mietin
nössä n :o 1 v~almistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mi·etintö n :o 1. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan 
ehdotukseen. 

Toinen käs•ittely julistetaan päättyneeksi. 

2) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi kotimaisen viljantuotan

non turvaamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 2 ja otetaan t o i se en k ä s i t te l y y n 
siinä s-ekä ma.at,alousvaliokunnan mietin
nössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty yllämaL 
ni ttu lakiehdotus. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 2. 

Keskustelu: 

Ed. B ä c k: Den som helst litet känner 
till vårt jordbruk vet, att modernäringen 
har att kämpa mot vidriga förhållanden. 
Jordbrukaren får ingalunda tälja guld med 
träkniv. Men framför allt står det illa till 
med spannmåls-odlingen. Den inhemska 
spannmålsodlingen hör ej minsann till de 
mera gynnade näringsgrenarna. Nej, 
tvärtom få jordbrukarena i tid och otid det 
rådet att lämna all spannmålso;lling. 
Spannmålen bör, säger man, köpas utifrii:l1. 
Hos oss skall man inrikta hela jordbrukct 
pt\, kreatursskötsel. 

Att dessa råd, ehuru välmenta, äro för
därvliga, ligger i öppen dag. Ty skulle de 
efterföljas på jordbrukarhåll, så bleve 
följden den, att flere hundra miljoner 
mark skulle årligen gå ut ur landet. Och 
dessutom skulle landet för händelse av 
krig störtas i oöverskådliga äventyrlig
heter, om ingen inhemsk spannmålspro
duktion förekomme. 

Därför är varje lagstiftningsåtgärd, 
som avser jordbrukets förbättring, gläd
jande. Så var även fallet med det förelig
gande lagförslaget. Man hade ju givit det 
den vackra titeln: ,Lag angående tryg-
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gande av inhemsk spannmålsproduktion''. 
Mången jordbrukare trodde redan, att det 
nu skulle löna sig att odla spannmål, då 
den lagstiftande kammaren var betänkt på 
att trygga 9-en inhemska spannmålsproduk
tionen. Men huru besviken blev man icke, 
då lagförslaget kom ut. 

Det var nämligen icke den jordbrukande 
befolkningens, utan kvarn- och maltin
dustrins samt spannmålsuppköparenas 
intressen, som lagförslaget satte i främsta 
rummet. Annorlunda kan ju icke § 1 toi
kas. Här står det: ,För tryggande av 
den inhemska spannmålsproduktionen kan 
idkare av k;varn- och ma:ltindustri, så 
ock spannmå1shandel idkande andelslag, 
som för försäljning till människoföda för
ädlar inhemsk råg eller korn, tilldelas 
premie enligt nedannämnda grunder. '' 
Och i § 3 bestämmes premien till 50 penni 
för varje kilo spannmål. Naturligtvis är 
det förslagsställarenas mening, att även 
spanmnålsproducenterna skola få sin del 
av denna premie. Men på grund därav 
att lagförslaget icke nämner ett ord därom 
och dessutom är hållet i alltför allmänna 
ordalag, så kan man icke värja sig för den 
tanken, att det är kvarnindustrin, och icke 
jordbrukaren, som i praktiken skulle draga 
nytta av lagen. För min del vill jag inga
lunda motarbeta kvarnindustrin, men då 
denna industri redan nu är fullt tryggad 
genom höga mjöltullar, så anser jag vi
dare skyddsåtgärde,r opåkallade. 

Av allt att döma bleVJe mjölpriset emeller
tid betydligt dymre, möjligtvis t.o.m. 50 
penni dyrare för kilo. Enligt gjorda beräk
ninga,r skulle den gynnade spannmålsprodu
centen få härav 20 penni, då däremot kvarn
bolaget skulle få hela 30 penni ; således en 
obetydlig vinst för jordbrukaren. Det 
stora flertalct av våra jordbrukare finge 
ingen vinst alls, utan kunde det fatala 
hända, att priset för deras spannmål skulle 
pressas under den närvarande prisnivån, 
allt under förevändningen, att deras spann
mål vore underhaltig, då den icke kunde 
premieras. Härtill kommer även den om
omständigheten, att övervakandet av la
gens efterlevnad bleve säkert dyrt för lan
det. Dessutom tillskyndas staten en bety
dande ·extra utgift genom utbetalningen av 
premierna. 

Följden av lagens tillämpning bleve så
ledes den, att vårt land finge ett betydligt 

fördyrat bröd, utan att jordbrukarens in
komster därigenom förbättrades. Tvärtom 
ville jag hålla för, att hans ställning skulle 
försämras, om ifrågavarande lagförslag 
bleve godkänt. De fö.rdyrade brödprisen 
skulle nä:mligen väcka ovilja hos den obe
suttna delen av vårt folk. Denna ovilja 
skulle naturligtvis träffa jordbrukaren och 
det skulle allmänt heta, att han vill rikta 
sig på den fattigas bekostnad. Bleve 
detta lagförs}ag antaget, så skulle med all 
sannolikhet de redan nu för låga spann
målstullarna slopas. Detta verkade drä
pande på vår modernäring, som då skulle 
måsta lämna all spannnllilsodling. 

För min del anser jag, att det vore 
mycket nyttigare för vårt jordbruk och 
billigare för vårt land, att tullen för råg 
skulle höjas med 25 penni per kilo och 
kaffe- och sockertullarna i motsvarande 
grad sänkas, än att det ifrågavarande lag
förslaget angående tryggande av inhemsk 
spannmålsproduktion skulle antagas. 
Genom en sådan tullpolitik skulle den in
hemska spannmålsproduktionen i verklighe
ten och på ett effektivt s.ätt tryggas, utan 
att levnadsförhållandema för arbetaren 
skulle fördyras. 

Av det framhållna torde framgå, att jag 
ingalunda är emot det föreliggande lag
förslaget därför att jag vore en motstån
dare till landets jordbruksintressen, utan 
tvärtom därför att jag är övertygad om, 
att lagförslaget icke kan befrämja vårt jord
bruk. 

På grund därav ber ja att få föreslå, att 
det att vila lämnade lagförslaget angående 
tryggande av inhemsk spannmålsproduk
tion måtte förkastas och stora utskottets 
förslag godkännas. 

Ed. N i u k k a ne n: Kuten me tun
nemme, ehdottaa hallitus esityksessään tul
li tariffiksi poistettavaksi viljanviljely k
seltä kaiken tullisuojan. Tässä nyt esillä 
olevassa asiassa ehdottaa hallituspuolue 
yhdessä sen kannattajien kanssa hylättä
väksi tämän tärkeän kotimaisen viljantuo
tannon kehittämistä ja suojaamista tar
koittavan lakiesityksen. Huomioonotta
malla, että toimenpiteet kotimaisen viljan
tuotannon edistämiseksi ovat, ei ainoastaan 
maanviljelijäväestön, vaan koko kansanta
louden kannalta erinomaisen tärkeät ja 
että näiden kysymysten käsittely sen 
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vuoksi eduskunnan pitäisi ottaa mahdolli
simman vakavalta ja perusteelliselta kan
nalta, ja koska nämä molemmat kysymyk
set, sekä kysymys viljatulleista että viljan
viljelyksen palkitsemisesta, sillä tavalla 
kuin tässä nyt esilläolevassa esityksessä oli 
suunnitetltu, 'ovat keskenänsä oleellisessa 
yhteydessä, niin minä pyydän ehdottaa, 
että tämä esilläoleva lakiesitys pantaisiin 
pöydälle siihen istuntoon, jossa käsitellään 
toisessa lukemisessa hallituksen esitys n :o 
8 laiksi tullien kantamisesta vuonna 1928. 

Ed. H ei k k i n e n: Pyydän saada kan
nattaa ed. Niukkasen tekemää ehdotusta. 

P u h e m i e s: Kun asiaa on pyydetty 
pöydälle ja ehdotusta on kannatettu, kes
keytetään asian asiallinen käsittely. Ke
hoitan seuraavia puhujia kohdistamaan 
lausuntonsa pöydällepanokysymykseen. 

Ed. Ramstedt: Luovun. 

Ed. R i i h i m ä k i : Luovun. 

Ed. H e i k k i l ä : Luovun. 

Ed. Hästbacka: Avstår. 

Ed. Schauman: Jag ber att få mot
sätta mig förslaget om bordläggning, eme
dan jag icke anser det vara förenligt med 
,god sed att ett vilande lagförslag, då det 
på nytt efter valen upptages till behandling, 
lägges på bordet till ett plenum, som kom
mer att äga rum kanske efter mycket lån:g 
tid. Det kan finnas ett sakligt samhand 
mellan budgetbehandlingen och behandlin
gen av tulltariffen samt detta vilande lag
förslag, men ett sådant samband kan finnas 
mellan många andra frågor, som framdeles 
komma upp. Jag skulle nästan beteckna 
det såsom inkonstitutionellt att så förfara, 
som rdgsm. Niukkanen föreslagit, ehuru jag 
nog är medveten om att det icke finnes 
någon uttrycklig föreskrift i L. 0., som 
hindrar ett sådant förfarande. J ag ber som 
sagt, hr talman, att få motsätta mig bord
läggningsyrkandet. 

Ed. Serge l i us: Jag ber att få förena 
:mig om rdgsm. Schaumans uttalande. 

Ed. N i u k k a n e n : Minusta päinvastoin 
olisi kaikinpuolin asianmukaista, että sellai-

set ainwkin tärkeämmät kysymykset, jotka 
koskevat sama•a asiaa ja ovat toistensa kanssa 
verrattain kiinteässä yhteydessä, käsiteltäi
siin samoihin aikoihin eduskunnassa, niin 
että eduskunta voisi silloin paljon asiaUi
serumin harkita näitä kysymyksiä. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u he m i e s: KeSikustelun kuluessa on 
ed. Niukkanen ed. Heikkisen kannattamana 
ehdottanut, että asia pantaisiin pöydälle sii
hen istuntoon, jossa käsitellään toisessa kä
sittelyssä tullia koskevaa lakia, hallituksen 
esitys n :o 8. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka haluaa jatkaa asian asiallista käsit
telyä äänestää ,jaa"; jos ,.ei" voittaa, on 
ed. Niuklmsen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla. (86--86 
-01-2,6). 

Toimitetussa lippuäänestyksessä annetaan 
85 jaa.- ja 80 ei-ääntä, ja hyljätty on 11 lip
:pua, jotka eivät olleet suljettuja. 

P u he m i e s: Eduskunta on siis päättä
nyt jatkaa asian asiallista käsittelyä. 

Huomautus äänestyslippujen sulke~isesta. 

P u h e m i e s : Ennenkuin annan seuraa
van puheenvuoron, pyydän huomauttaa 
,edustajille, että. lippuäänestyksessä on eh
dottomasti suljettava liput. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. R a m s t e d t: Kun minä olen uudel
leen silmännyt niitä asiakirjoja, jotka meillä 
ovat perintönä vuoden 1924 valtiopä·iviltä 
n. s. kotimaisen viljantuotannon turvaamis
jutussa, ovat ne palauttaneet uudelleen 
mieliin sen työn. ja vaivan, millä eduskun~ 
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nan kiihkosuomalainen porvaristo on yrittä
nyt viedä asiaa onn,elliseen päätökseen. 
Kaikkia keinoja on käytetty. Kaikki kau
niit sanat ja lrauseparret on esitetty arsian 
puolustamiseksi. Viljan palkitsemisen vä
hemmän kauniit tarkoituspe,rät on peitetty, 
milloin omavaraistalouteen kohottamisen, 
milloin sorretussa asemassa olevien maan
viljelijäin ·auttamisen, vi,eläpä ,pienviljeli
jäinkin talouden kohottamisen verhoon. 
Eduskunnalle on yritetty uskotella maalais
liiton ja muiden: esityksen takana innok
kaasti seisoneiden taholta, että viljan jauha.
tuksesta muutamille myllyille menevä palk
kio on parasta, mitä valtion taholta voidaan 
tämän maan maatalouden kohottamiseksi 
tehdä. Onhan esityksen mukaan vain kysy
myksessä parinkymmenen miljoonan mar
kan uhraamisesta, jolla summalla muka tul
laan kaikesta selviytymään. Kun eduskunta 
ei kuitenkaan ole ottanut näitä kauniita 
puheita aina täydestä, niin on ann.ettu Da
mokleen miekan väikkyä Suomen itsenäisyy
den päällä ja: peloiteltu sillä, että Suomi 
joutuu Neuvosto-VenäJjän orjuuteen ellei se 
ryhdy turvaamaan kotimaisen viljan vilje
lystä. Kun minä vielä lisään tähän sen 
väitteen, että tämän lakiesityksen hylkää
minen merkitsisi sekin maataloudessa työs
kentelevän paLkkatyöväestön ennenkuulu
matonta työttömyyttä, niin olen luetellut 
jokseenkin kaikki viljan palkitsija:in väitteet 
ja perusteet .. 

Minusta on aåvan turha vaiva antautua 
enää yksityiskohtaisesti näitä porvariston 
väitteitä tarkastelemaan. Useimmat niistä 
ovat sitä laatua,. että ne eivät sitä ansaitse. 
Niistä voidaan antaa se yleinen arvostelu, 
että niiden tosiasiallisena tarkoituksena on 
verhota itsekäs valtion kusta.nnuksella hyö
tymineil1 kauniilla ulkokuorella ja tehdä se 
mikäli mahdollista niin taitavasti, että se ei 
tulisi pa1ja,steituksi. Kun, kuitenkin yhä 
yritetään puolustaa a:nnettavaksi valtion
varoista kotimaisen viljan jauhatuspalk
kioina myllykapitalisteille suoranaisia lah
joja, joiden loppusummista ei yhdelläkään 
reduskunnan jäsenellä ole aavistusta ja kun 
tätä häikäilemätöntä yritystä kaunistellaan 
pienviljelijäin talouden kohottamisella, on 
sitä vast'aan pantava jyrkkä vastalause. Sel
lainen mene.ttely on ahdingDssa elävän pien
viljelijäväestön suoranaista pettämistä, se 
Dn eduskunnan huiputtamista. Se· merkitsee 
sitä, että niillä toimenpiteillä, joita edus
kunnalta on työtätrekevän talonpoikaisväes-

tön olosuhteiden parantamiseksi vaadittu ja 
jotka varmasti veisivät tulokseen, jo en
nakolta kaivetaan pois maaperää. Jos tämä 
myllykapitalistien lahjapaJrkkio nim. tulee 
hyväksytyksi, niin maalaisliitto on saanut 
toisen Lex K!allion, toisen keppihevosen, 
jolla tullaan ratsastamaan. kumoon kaikki 
yritykset tehdä jotain köyhemmän maa
talousväestön hyödyksi.. Maalraisliittolais
ten menettely rQn muuten kuvaavaa. Kun 
äskettäin käytiin keskustelua viljatulleista, 
osoitettiin täällä melko sitovrasti virallisiin 
tilastoihin perustuvilla numeroilla, että 
maalaisliitto :ajaa täällä vain n. 4,000 
suurimman maaomistarjan asioita. Mutta 
sitäkin tehtiin - pienviljelijäin etujen ni
messä.. Ja yleensä on asia niin, että ajoipa 
maalaisliitto minkälaista asiaa tahansa, niin 
aina se tapahtuu pi~enviljelijäin puolesta. 
Ja kun on kyseessä erittäin epäilyttävä asia, 
kutem esim. tämä viljan palkitseminen, kun 
maalaisliitto saa aj-ettavakseen jonkun, kar
dinaaEkysymyksen siinä siistissä suomalais
kanlsallisessa rintam~ssa, niin silloin on pitä
nyt esiintyä jo maaseudun palkkatyörväestön
,kin nimessä. Tämä viljan palkitsemisjuttu on 
siitä todisteena. Tämän asian eri vaiheissa 
on siltä taholta Lakkaamatta saatu kuulla, 
kui~a kurjasti tämän maan pienvilj~elijä 
tulee toimeen ja kuinka uskollinen ystävä 
sillä on maalaisliitossa, joka tappelee vimma
tusti suurpääomaa ja punaista vasemmisto.a 
vastaan. 

Maalaisliittolaiset unohtavat kernaasti 
pari totuutta: 1) että he tässä viljanpalkit
semisjutussa toimivat mitä parhaassa yhteis
ymmärryksessä kansallispankkilaisten kans
sa ja 2) että he ovat useampaan. otteeseen 
istuneet maan hallituksessa, yhdessä tämän 
suurporvariston kanssa, jolloin heillä olisi 
ollut enemmän kuin kylliksi tilaisuutta nos
taa köyhä pienviljelijä taloudellisesta kur
juudesta. Mutta sitä ei maalaisliitto ole 
.haUituspuolueena tehnyt, eikä 1se sitä vaka
vi~ssaan ajattele täällä eduskunnassakaan. 
Jos joku maalaisliiton edustaja sellaiseen 
syntiin lankeaa, niin hänen paikkansa täällä 
ei olisi enää tuolla kokoomuksen kainalossa. 

Tässä maassa on tilastDn mukaan 200.000 
pienviljelijää, joiden toimeentulo on todella
kin äärimmäisen tukala. Suomen maatae 
loudesta lepää tämän kynltömiesten joukon 
niskoilla yli puolet, jos nykyisen1 maatalous
ministerin tietoihin saa luottaa.. Tämän 
pienviljelijäväestön ta1ouden kohottaminen 
olisi siis ennen kaikkea juuri maatalouden 
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ja sen tuotantokyvyn kohottamista. Noista 
200,000 ;pienviljelijästä on tietoje.n mukaan 
1'94,000 sellaista ,itsenäistä" tilallista, joi:. 
den tilojen pinta-ala on alle 10 ha. Kun 
mainitsen vielä, että Suomen itsenäisisrt;ä 
isännistä noin 38 % on sellaisia viljelijöitä, 
joilla on peltoalaa vain 3 ha tai sitä määrää 
vähemmän, nliiln olen toivoakseni muutamin 
sanoin havainnollistanut tämän maan viljan 
viljelyksen luonteen. Otta~m huomioon, että 
maanviljelys on meli.Uä n. s. 8-vuoroista ja 
useissa tapauksissa 10-vuoroistakin, ei ku
kaan järkevä ihminen - maalaisliittolaisis
ta ei kannata tässä puhua - liene siinä 
käsityksessä, että sellaisilta tiloilta jää viljaa 
myytäväksli. Tällaiset pienviljelijät eivät 
voi luopua karjataloudestaan ja ryhtyä kasc 
vattama:an myyntiviljaa rehun viljelyksen 
kustannuksella. Heidän taloutensa on luon
non pakosta enemmän karjataloutta kuin 
viljan kasvattamista ja jos he siitä luopuvat, 
niin he ovat omaksi turmiokseen astuneet 
sille tielle, jota täällä maalaisliittolaiset 
heille suoSiittelevat tätä viljan palkitsemista 
puolusta·essaan. Jos he luopuisivat kor
keampien viljan hintojen toivossa järkipe
räisestä hrjatatloudestaram ja; kohtuullisesta 
viljanviljelyksestään, sikäli kuin siitä sel
laisilla kääpiötiloilla voi vakavasti puhua, 
niin se merkitsisi heci.lle le·ivän. loppumista, sen 
jälkeen kuin näiden peltotilkkujen kasvu
voima ka,rj•an puutteessa on 'kulutettu. Sen 
toki tietävät maalaisliittola·isetkin, vaikka 
niin monet heistä suurtilojen isänniksi pääs
tyään ovat nämä yksinkertaiset tosiasiat 
unohtaneetkin. 

1\'Iyllykapitalisteil1e luovutetut va.ltion 
miljoonat eivät tulisi miNään. tavalla tällais
ten pienvi1je'lijäin taloutta ko:horttamaam, 
kun sitäpaitsi ei o•le miltään twkeit~ siitä, 
että trustiutuva1t myllyt tulisivart saamas
taan ja.uhatuspalkkiosta anrtamaan ru. s. 
pi.envilj elij öille. 

Minä olen kuullut mryl[ykapi:ta1istien 
asioissa liikkuvien maalaisliittolaisten täällä 
väittävän, että vaikka :pienviljelijät eivät 
suoranaisesti pääsisikään ~Jallisiksi näistä 
miljoonista, niin niistä koituisi heille välilli
sesti hyötyä sikäli, että he korkeampien vil
jan hintojen kannustamina ryhtyisivät laa
jentamaan peltoalojaan ja tuottaisivat viljaa 
myytäväksi·kin. Sillä muka olisi mtkaistu 
ainakin viljanviljelyksen omavaraisuus täs
sä maassa. 

Se on pötyä, se sana vastaa parhaiten siitä, 
mitä minä sel1aisesta ajattelen. Jos asia on 
n.iin, jollainen se useissa tapauksissa on, että 

nuo viisi hehtaaria, joita pienviljelijät yrit
tävät parhaansa mukaan viljellä, ovat ainoa 
ma.apala, jota voi ajatella viljan viljelykselle 
kelvollisreksi, niin mitkään myllyille annetut 
palkkiot eivät asiaa muuta. Niillä ehdoilla, 
jotka maalaisliitto muun porvariston kanssa 
on tämän ma1an pien!Viljelijöi'lle ja tilatto
mirle homma,nnrut kaiikkine Lex Ka:llioineen, 
ei peltoalaa laajenneta. Se on yksinkertai
nen totuus. Ellei tilattomille anneta maata 
viljeltäväksi, ellei tuollainiBll 3-5 hehtaari
nen kääpiötilallinen, jonka asiat maalais
li]tto on täällä sa.an1ut s10tketuksi, sa.a 1isäma•a
ta, on asia siltä kohdalta selvä; viljan jauha:. 
tuspalkkioiksi annettuja kolikoita pienvilje
lijät eivät tule näkemään. Ellei pienviljeli
jäin velkataakkaa, veroja, kuoletuksia, kor
koja y. m. ryhdytä poistamaan, jos niitä 
päinvastoin lisäitään sillä ta.v~ftlla, ·erttä an.
nJeta:aall yksityisen pääomam1 j.a,tkaa sa,alistus
taan maaseuduHa., ni}n tämän, maan vi'lj<an
viljelyksen kohottamisesta ei \kannata pu
hua. 

Viljan jauhatuspalkkio, aluksi tämän laki
esityksen tekijäin esittämä 1'8 miljoonaa ja 
pa.rin vuode·n kuluttua- eihkä kymmenker
ta,inen summa, jää joka tapauksessa suu
rimpien myllyjen ja muutamien suurimpien 
tilanomistajien kesken t1asattavaksi. Siitä 
pääSievät os.a'llis,ikJsi vruin sel[·aiset suurvilj·eli
jät, jotka voivat vaaratta luopua tasapuoli
sesta karjatalouden ja viljaJJJviljelyksen har
joittamisesta ja antautua tavoittelemaan 
tätä viljapalkkiota viljansai myymisellä. 
Tällll'ä juttu on näilden, suuromista.jain leipä
juttu, juuri niiden, joiden asioilla maalais
liitto todellisuudessa jo monet vuodet on 
häärinyt, vaikka se onkin sen tehnyt pien
viljelijäin nimessä. Minä en hyväksy sel
la:i<sta po1itikkaa., enikä käsitä sitä ta:paa, millä 
sitä on täällä ajettu. Työtätekevänä viljeli
jänä minä S@sijaan suoslittelisin sella•ista 
toimenpidettä, että viljelysväestön taloudel
linen asema korjataan ja pienviljelyksen 
niskoina lepäävä maa.talous vaurastuu. Ne 
'eivät ole monimutkaisia.. Annettakoon vil
jelykseen sopiva maa korvauksetta viljeltä
väksi, a;,vustettakoon uudisraivaaji1a vaikka 
aluksi Vlain näillä mrljoonilla maJ."koilla, jot
ka maalaisliitto haluaa lahjoittaa myllyka
pitalisteiUe, ja varmaa on, että viljara tulee 
olemaan! niilläkin seuduin maata, joilla 
pettuleipä kuuluu vielä kyntömiesten joka
päiväiseen leipään. 

Syistä, joihin edellä olen viittannut, saan 
ilmoittaa ryhmäni olevan yksimielinen laki
esityksen hylkäämisen puolest1a. 
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Ed. H e i k k i l ä: Tunnettua on, että 
kun viljatullit 1860-luvulla poistettiin, a:lkoi 
viljanvilje!lys laskea. Että näin on käy
nJllt, ei riipu siis ilmastosta eikä karusta 
ma.wperästä, kuten näin usein tahdotaan väit
tää. Suurin syy viljantuotantomme taantu
miseen on, että se valtiovallan puolelta on 
jätetty kokonaan oman onnensa nojaan. 
Tämä aiheuttaa, e~ttä krm muut elinkeinot, 
m. m. teollisuus suojattiin vahvasti tulleilla, 
ei maatalous tai oikeammin viljanviljelys 
kestänyt kilpailuissa, ei voinut maksaa työ
läisilleen yhtä hyviä palikkoja eikä antaa 
yrittäjävoittoa tuottajilleen paremmassa 
asemassa ,olevan teollisuuden rinnalla. 
Suhde viljanhintojen ja työpalkkojen vä
lillä tuli yhä epäedullisemmaksi. Niinpä 
1S60---<19,13 välisellä aikakaudella oli työ
palkkojen nousu 1128 %, jota vastoin rukiin 
hinnassa on huomattavissa laskua 10 %
Syyn ja seurauksen laki kulki väJäjäämä
töntä paljon pudlestaan pulhuva.a kmlkuwan. 
Pellot kylvettiin heinälle tai sangen mo
nessa ta,pauksessa saivat itsestään kedottua, 
jopa joskus metsittyäkin. Tämä oli tie
tysti kaikki kehitystä, jos sitä siksi saa 
sanoa, mutta se oli kehitystä epäterveeseen 
suuntaan, se oli n. s. ryssäläistä kehitystä, 
jolta jo kohta 10 vuotta itsenäisenä olleen 
maan olisi aika vähitellen perääntyä. Oli
han venäläisvallan mUikaista, että Suomesta 
kehitettiin karjatalousmaa, jotta Pietari 
saisi halpaa maitoa, että sen teollisuuttakin 
elvyt>ettiin, ja että venräJäiselle ha1va1le. vil
jalle saatiin Suomesta sopiva mal'lkkina
paikka. 

Kuten viime]sinä 60 vuotena eivät Suomen 
viljanviljelyskysymys.tä ra.rt'kaiss·eet muut te
kijät kuin ihintasulhteet, eivät sitä vi:elä nyky
päivinäkään kykene muut tekijät ratkaise
maan. Sen todistavat noin kymmenen vuotta 
sitten alkaneet pulavuodet. Samassa mää
rässä kuin viljanhinna.t silloin nousivat, 
niiden tuotantokin k·ehittyi. Viime vuosina 
sitävastoin kun syömäviljan hinnat laskivat 
niin alhaisiksi, etteivät ne ole kyenneet 
peittämään kunnolleen tuotantokustannuk
sia, on mawtalousväestön keskuudessa alettu 
pohtia keinoja, millä näin syntyneestä ti
la,sta mukavimmin selviydyttäisiin. Edellä
mainittu kysym'YS ei ole oikeastaan yksin 
maatalousv&estöä koskeva. Kyllä se koskee 
hyvin läheltä kuluttajapiirejäkin, vaikka ei 
sitä t.oistaiseksi sieltäpäin tahdota tunnus
taa. Jos tämän rmaan viljanviljelijät koko-

naan pa:koitetaan muuttamaan viljelyksensä 
rehu- tai teollisuuskasviviljelykseen, ei se 
ole yhdentekevää kuluttajapiireille, onko 
tässä maassa omavaraistalous vai elämmekö 
merten taJkaa tuodun leivän varassa. 

On huomattava, ettei ole kysymys yksin
omaan siitä, että olisi tarkoitus tästä laista 
laitta'a viljanviljelijöille joku erinomainen 
tulolähde. Kysymys on ennen kaikkea siitä, 
pidetäänkö toivottava.na ja välttämättömänä 
syömiilviljan viljelyksen säilyttäminen edes 
nykyisellä tasolla vai katsotaanko meillä 
olevan varaa siihen, etrtä viljaa ruvetaan 
yhä vähemmän vuodesta vuoteen viljele
mään. Jokaiselle pitäisi olla selviö, että 
jos kerta syömäviljanviljelys ei kannata, ei 
tietysti maanviljelijä sitä tappiokseen tee. 
Maanvilj·elijä ei tosin ole milloinkaan ollut 
turhalla hätiköimisellä pilattu. Se runoili
jan sanojen mukaan vastoinkäymisenkin 
aikoina vain luottaa aika.an pa,rempa.an ja 
luo katseensa tulevaisuuteen. Tämä osoit
tautuu sangen selv&sti paikkansa pitäväksi 
varsinkin nykypäivinä. Vuodesta vuoteen 
on viljelty syömäviljaa, vaikka hinnat ovat
kin olleet ja paraikaakin ovat sellaiset, että 
moni maanviljelijä, tehdessään kotieläimil
leen · ensi talveksi ruokintasuunnitelmia, 
suunnittelee, jos hän vähänkin on taloudel
linen, syöttävänsä rukiinsa ja ohransa hevo
sille sopivassa suhteessa kauroihin sekoitet
tuna. Vehnä sen sijaan on vai'keampi si
joittaa kotitalouden markkinoille. Missä on 
suurempia. !kan:aloita eikä vehnänviljelys ole 
varsin suurta, käy se sielläikin kyllä kau
paksi. 01en joskus kuullut kuluttajapii
reistä sentään pahaa ääntä, kun keväällä 
joku on antanut niittää hyvän ruislaihon 
karjan 'tuoreen rehun tyydyttämiseksi, 
<Jvartpa jotkut menneet niinkun pitkälle, että 
on sanottu tuollaisesta menetelmästä, että 
se pitäi·si lainlaadinnalla kieltää. Tässä 
maassa onkin totuttu siihen, että maanvil
jelijä varsinkin hädän hetkellä uhraa oman 
etunsa yhteisen edun tieltä. Ei kai kukaan 
voine vaatia ja olettaa, että maanviljelijä 
ainiaMti vain yleisen edun vuoksi viljelisi 
viljaa omaksi tappiokseen. Kuluttajain 
puoleHa kuulee oo·ein sanottavan, ettei tä,stä 
ole mitä.än tappiota, onhan meillä viljaa 
yllill!kyllin saatavissa ulkomailta. Sitä on 
tosin tällä hetkellä sa·atavi!ssa., mutta missä 
määrin sen ulkomailta tuottaminen kansan
taloudelliselta kanrnalta on toivottiavaa ja 
kamruatettavaa, se on kokonaan toinen asia. 
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On muistettava että mark'kamme arvo ja 
ostokyky on erirnoma,isen suuressa suhteessa 
riippuvainen ulkomaisesta kaupastamme. 
Jos nyt kotimainen viljantuotantomme pääs
tetään taantuma,an tai lwkona.a.n häviärrnään, 
merkitsisi se ulkomaisen maksutasauksen 
vajausta ja siitä ta.as Dlisi seurauksena 
markkamme arvon huomattava lasku j-a siis 
p,aJkkojen nousu pitkin linj•aa. 

Esitän, että käsittelyn pohjaksi otett·ai
.siin lepää:määm. jätetty lakiehdotus. 

Ed. Riihimäki: Maataloudelliset ky
symykset ovat viime vuosina tässäkin 
maassa alkaneet kiinnittää politikkojenkin 
mieltä. Tämä nähtävästi johtuu niistä ta
paihtuneista ·tosiseikoist.a, kun maailmanso
dan aikana oli monessa maassa pakko ryh
tyä tehokkaisiin toimenpiteisiin kotimai
sen maataloustuotannon ikohottamiseksi. 
Ja; koska taloudellinen elämä valla!Ssa.ole
van luokan, porvariston taholta johdet
tuna käy tässäkin maassa varustelukiihkon 
puitteissa uusien sotien varalta, on meidän 
työtä tekevien käsiteltävä tätä esillä ole
vaa kotimaisen viljantuotannon turvaami
seksi laadittua lakiehdotusta ennen kaik
kea juuri tältä pohjalta. Jos taloudellisten 
voimien kohottaminen olisi tähdätty puut
teessa ja kurjuudessa elävien työlärsten 
ja pienviljelijäin taloudellisen ja sivistyk
sellisen hyvinvoinnin edistämiseksi olisin 
valmis iloUa tervehtimään sellaisia yrityk
sm. Tämä kyseeilinen lakiehdotus ei kui
tenkaan tarkoita sitä, että käytäisiin pal
kitsemaan viljantuottajia, pienviljelijöitä 
ja työtä tekeviä talonpoikia. Sanotaanhan 
lakiehdotuksen 1 § :s8ä suoraan: ,Kotimai
sen viljan tuotannon edistämiseksi voidaan 
mylly- ja mallasteollisuuden harjoittajille 
sekä viljakauppaa harjoittaville osuuskun
nille, jotka myyntiä varten ihmisravin
noksi jalastavat kotimaista ruista ja ohraa, 
suorittaa palkkiota jälempänä mainittujen 
perusteiden mukaan.'' Siis myllyteolli
suuden harjoittajille aijotaan tämän laki
ehdotuksen mukaan maksaa 50 penniä 
palkkiot,a ku:ltakim, jal·ostukseen käyte
tyltä viljakilolta. Eikö tämä ole jo liian 
suurta vääryyttä työtä tekeviä talonpoikia 
ja yleensä työväenluokkaa kohtaan, kun 
heidän työnsä kustannuksella pyritään 
siirtämään miljoonia markkoja myllyjen
omistajille. Tällainen viljan palkitsemis
järjestelmä., sehän edistää vaan hillitöntä 
keinottelua ja työväenluokka kokonaisuu-

---~ 

dessaan joutuu näin ollen tämän turmiolli
sen kapitalisteja ja suurmaanomistajia 
suosivan viljanpalkitsemismenetelmän seu
raukset maksamaan. 

Tälla.isella pyrkimyksellä, mitä tämä 
esillä oleva kotimaisen viljan tuotannon 
turvaamiseksi laadittu lakiehdotus tarkoit
taa, on epäilemättä turmiolliset kansanta
loudellisetkin seuraukset. Onhan meille 
pienviljelijöille ja yleensä maataloustuot
tajille vuosikymmenet saarnattu karjata
louden etevämmyyttä. Meille on selitetty 
sekä lausutulla että painetulla sanalla, 
ettei Suomen karu maaperä, sen ohutmul
taiset pellot ole sopivia viljanviljelykselle 
muuta kuin hyvin rajoitetussa määrässä. 
Ja tämä käsitys on osoittautunut oikeaksi. 
Kehitys onkin kulkenut näissä puitteissa. 
Karjatalous on suhteellisesti kasvanut 
suuressa määrin viime vuosina, niin että 
tämä seikka todellakin puhuu karjatalou
den puolesta tässä maassa. Mutta jos nyt 
käydään keinotekoisesti viljantuotantoa 
edistämään, niin epäilemättä tämä vasta 
alkuasteella oleva karjatalouden kehitys 
siitä tulee suuresti häiriintymään. 

Jos viljantuotantoa tässä maassa pyrit
täisiin turvaamaan viljeltyä pinta-alaa li
saämällä, se[lainen toime.ILpide ansaitsisi 
oikeutettua tunnustusta. Uudisviljelyshän 
antaJa n. 3-4 hyvää viljasatoa ja senjäl
keen kuitenkin siitä saadaan pienen lan
noituksen avulla useampia hyviä heinäsa
toja. Tämän ovat maatalousoppineet to
denneet ja omakohtaisen kokemuksen pe
rusteella olen tullut samaan tulokseen. On 
siis koetettava edistää viljellyn pinta-alan 
lisäämistä, jotta ei vanhoja ohutmultaisia 
peltoja tarvitsisi rasittaa viljanviljelyk
sellä. Ja minä olen vakuutettu, että jos 
maaseudun laajat joukot saavat vapaasti 
maata ilman korvausta, eivät he isoittele 
palkinnoita, he ovat ainakin toistaiseksi 
tyytyväisiä, kun vain saavat tehdä työtä 
kotikonnullaan. Mutta sitäkään mahdolli
suutta ei tahdo olla. Tuhansien tässäkin 
maassa on jätettävä rakkaat kotikonnut ja 
lähdettävä sinne, missä luulee niukan lei
päp.alaill huokeamm:alla saavan. Ja tämä 
kaikki aikana, jolloin maan miljoonat heh
taarit viljelyskelpoista maata odottavat 
raivaajaa muuttamaan ne tähkäpäitä lai
nehtiviksi viljavainioiksi. 

Näiden esittämieni tosiseikkain valossa, 
joista jokainen aikaansa seuraava nähtä
västi on aikoja sitten ollut tietoinen, olisi 
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luullut, että tämäkin lakiehdotus olisi laa
dittu pienviljelijäin talouksien kohotta
mista silmälläpitäen. Sillä onhan aivan it
sestään selvää, ettei työtätekevien talon
poikien ja pienviljelijäin taloutta kohoteta 
sillä, että pyritään pa.lkitsemaan mylly
kapitalisteja ja ehkä siten jotakin vähälu
kuista määrää suurmaanomistajia. Tämän 
seikan olisi luullut maalaisliittolaistenkin 
ottavan huomioon, kun hekin sanovat aja
vansa pienviljelijäin etuja. Niin ei kuiten
kaan ole ollut. Jos tarkastelee tämän laki
ehdotuksen yhteydessä syntyneitä asiakir
joja, niin havaitsee, että juuri maalaisliit
tolaiset ovat kaikkein kiihkeimmin ajaneet 
myllykapitalistien etuja. Toivottavasti 
tämä lakiehdotus tulee kuitenkin hylä
tyksi. Omana käsityksenäni lausunkin, 
että tämä esillä oleva lakiehdotus hylättäi
siin ja ·sen vuoksi yhdyn kannattamaan 
ed. Ramstedtia. 

Ed. P. S a a r i n e n: Kun lakia kotimai
sen viljantuotannon turvaamisesta käsitel
tiin vuoden 1924 valtiopäivillä, niin esitet
tiin sitä vastaan suunnilleen samoja väit
teitä, joita täällä nytkin on tähän asti 
esille tuotu. :Minä, joka kuulun tämän la
kiehdotuksen puolustajiin, en tahdo ruveta 
kertaamaan sitä, mitä tämän lakiehdotuk
sen puolesta on tässä asiassa eduskunta
käsittelyn aikana esille tuotu. Minä kui
tenkin tahdon mainita, että esillä olevan 
lakiehdotuksen yhtenä päätarkoituksena 
on taata kotimaiselle viljalle kotimaisilla 
markkinoilla menekkiä. Sillä me tiedämme, 
että tilanne tässä kohden kotimaisen vil
jantuotannon kannalta: katsottuna ei suin-· 
kaan ole erittäin mieluinen. :Me tiedämme, 
että etenkin syysvuodesta, jolloin viljan 
tuottajat kipeästi tarvitsevat tavarastaan 
rahaa, on menekkiä verrattain vähän. Jos 
olisi sensuuntainen laki olemassa kuin 
esillä oleva ehdotus on, tämä epäkohta var
masti korjaantuisi ja tekisi se varmasti 
verrattain arvokkaan palveluksen siten ko
timaiselle viljan tuotannolle. 

Edelleen minulla on se käsitys, että esillä 
oleva lakiehdotus kyllä vastaa vaatimuk
sia yhteiskunnan yleisedunkin kannalta 
katsottuna, jos vain hallitus, joka sitä käy
täntöön sovelluttaa, siinä käyttää oikeita 
menettelyjä, jotka laki hallituksen käytet
täväksi antaa. 

Minä en tahdo tässä asiassa kauemmin 

viipyä. Jo edellä viittaamistani syistä 
minä pyydän kannattaa ed. Heikkilän 
täällä tekemää ehdotusta. Ed. Ram
stedtille, jonka lausuntoon nyt sisältyy 
yhtä ja toista ja vähän muutakin, mitä 
siltä puolelta on totuttu odottamaan ja 
kuulemaan ja joka on sellaista, johon ei 
kannattaisi juuri koskea, minä tahtoisin 
kuitenkin huomauttaa, kun hän suositteli, 
että maata olisi annettava ilmaiseksi nii
den viljeltäväksi, jotka viljellä haluavat ja 
sitä tietä laajennettava viljan viljelys
pinta-alaa, minä pyytäisin, että ed. Ram
stedt kohdistaisi nämä sanat edes itseensä, 
sillä minä olen kuullut, ettå hänen hallus
saan on maata, joka ei viljelyskuntoonsa 
nähden vastaa yhteiskunnan kannaltakaan 
asetettuja kohtuullisia vaatimuksia. 

Maatalousministeri Pekkala: Viljan 
palkitsemisjärjestelmän avulla pyritään, ku
ten tunnettua, samaan päämäärään kuin 
viljatulleillakin, s. o. turvaamaan kotimaista 
viljantuotantoa ja sa.attamaan maamme oma
varaiseksi tässä kohden. Sanotun järjestel
män puolesta onkin esitetty samoja näkö
kOhtia kuin viUatullienkin puolesta, ja pää
asiassa samat vastasyyt voidaan myös esiin
tuoda viljan ·palkitsemisjärjestelmää vas
taan. Kun äskettäin on eduskunnassa jo 
verrattain laajasti vaihdettu mielipiteitä vil
jatulli,kysymyksestä ja tässä keskustelussa 
.on seikkaperäisesti selvitelty niitä asianhaa
roja, joita puolin ja toisin voidaan viljan
tuotannon turvaamisen puolesta tuoda esiin, 
ei tunnu olevan tarpeellista enää yksityis
kohtaisemmin niihin puuttua. Sitävastoin 
on näyttänyt olevan syytä kosketella eräitä 
muita puheenaolevan asia yhteydessä olevia 
seikkoj•a. 

Ryhdyttäessä sellaiseen erään tuotannon 
haaran suosimistoimintaan, kuin tässä on 
kysymys, täytyisi ennen kaikkea olla var
muus siitä, että siten saavutetaan tarkoi
tettu päämäärä. Se taasen riippuu hyvin 
ratkaisevasti siitä, onko kyseessä olevalla 
elinkeinohaaralla luontaisia edellytyksiä me
nestyä maassa. Viljan palkitsemisjärjestel
män puoltajien taholla väitetään näin vil
janviljelykseen nähden olevan asianl,aita. 
Mutta kysymys ei nähdäkseni kuit·enkaan ole 
niin yksinkertainen, kuin mitä tahdotaan 
uskotella, sillä eihän ole vielä pitkä aika 
siitä, kuin esim. monet, vieläpä miltei kaikki 
huomattavammat maatalousmiehet, niin hy-

35 
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vin käytännön kuin teorian miehet, 
pitivät toivottavana luontaisen maa-
talouden tuotantosuunnan kehittymistä 
viljanviljelyksestä kotieläintalousvaltai-
semmaksi. Tämän osoitukseksi vii-
tattakoon esim. tohtori Sunilan maatalou
den tuotantosuuntia koskevaan kirjoituks.een 
,Suomen Maatalous'' nimisessä jultkaisussa 
vuodelta 1922. Siinä hän esitti m. m. seu
raavaa: ,,Jos tarkastamme niitä luontaisia 
ja taloudellisia edellytyksiä, joita Suomella 
on viljantuotantoon ja karjataloutta palve
levaan rehuntuotantoon, niin huomaamme, 
että niistä useimmat viittaavat jälkimmäi
seen. Maan pohjoinen asema ja alhainen 
lämpötila, ikehittymättömät liikenneolot, laa
jat ja yhä laajenevat suoviljelykset, viljelys
maiden pirstoutuneisuus, pienviljelyksen val
litseva asema j. n. e. puhuvat rehuntuotan
non ja karjatalouden puolesta. Tuotanto- ja 
erityisesti työkustannusten suuri kohoami
nen on viime aikoina kallistanut voimak
kaasti vaakaa rehuntuotannon ja var
sinkin heinänviljelyksen hyväksi.'' Tässä 
sitaatissa on jotensakin selvästi todettu 
se tosiasia, mikä niin hyvin viljatulli
kuin viljanpalkits·emisasia.n käsittelyssä 
vasemmiston taholta on kaiken aikaa 
esiintuotu, nim., että luontosuht,eemme 
viittaavat enemmän kotieläintalouteen no
jautuvaan tuotantosuuntaan maata!loudessa 
kuin viljanviljelykseen. Vaikka siis objek
tiivisesti harkitta·essa kysymystä maata
loutemme tuotantosuunnista edellämaini
tussa sitaatissa esitetty käsitys tuntuu 
oikealta, on ehkä kuitenkin aihetta lyhyesti 
kosketella maamme viljanviljelykselle tar
j.oamia edellytyksiä. 

Eräs ruotsalainen tiedemies on lausunut 
Ruotsin ilmastosta, että talvi on siellä liian 
pitkä, kesä liian viileä, kevät liian kuiva ja 
syksy liian sateinen, joten menestyksellisen 
viljanviljelyksen edellytykset Ruotsilta 
puuttuvat. ,Ilmasto on liian ankara 
ja suurin osa maata liian karu, jotta 
.edes toimeliain kansa voisi pelloistaan 
saada sadon yhtä alhaisilla tuotanto
ku,stannuksilla, kuin suotuisemrnassa ase
massa olevien maiden väestö. Jos tämä pitää 
paikkansa Ruotsiin nähden, niin voidaan sen 
katsoa vielä paremmin soveltuvan Suomen 
oloi1hin, sillä ovathan esirn. Etelä-Ruotsin 
viljelysedellytykset huomattavasti meikäläi
siä paremmat. Viljan viljelykselle on sellai
n,en ilmasto suotuisin, jonka kevät on satei
nen, kesä lämmin ja pitkä, sekä viljan tu-

leenturnis-- ja korjausaima kuivahko.. Täl
laisia edellytyksiä ei meillä tunnu olevan, 
vaik!ka tämäkin tosiasia on puheenaolevan 
asian käsittelyssä koetettu monipuolisilla ti
lastonumeroilla osoiUaa rniltei•pä päinvastai
seksi. Hyvien edellytysten puuttuessa täy
tyy viljan satomäärienkin olla pienet ja 
rukiinsato onkin Suomessa hehtaaria kohden 
'huomattavasti alhaisempi kuin esim. naa
purimaissarnm{l Ruotsissa, Norjassa ja Tans
kassa, joiden maiden oloja tässä kohden par
haiten voidaan verrata meidän maamme 
oloihin. Vertailu varsinaisiin viljantuotta
jamaihin ei täss·ä, kuten asian käsittelyssä 
aikaisemmin on tapahtunut, ole lainkaan 
paikaUaan, sillä tietäähän jokainen, että 
vaikka hehta.arisadot Kanadassa, Yhdysval
loissa, Argentinassa ja Venäjällä ovat alhai_ 
semmat kuin meillä, se riippuu extensiivi
sestä viljelyksestä, jossa esim. ei j-oko lain
kaan tai ainoastaan vähissä määrin käyte
tään lannoitusta. Suuri osa meikäläisiä 
maita, savi~ ja turvemaita luonnollisesti 
lukuunottamatta, on lisäksi siksi kiviperäisiä 
tai muuten vai!keasti muokattavia, että 
uudenaikaisten, työtä säästävien maanmuok
kauskoneiden käyttäminen on vaikeata. Toi
sin on laita edellämainituissa varsinaisissa 
viljan vi1j elysmaissa. Niissä on tasaiset, laa
jat, yhtenäiset sekä kivettörnät viljelysalueet, 
jotka tekevät suuren koneiden käytön ja 
ihmistyön säästön mahdolliseksi. Viljan tuo
tantokustannukset nousevat tästä samoin 
kuin eräistä muistakin syistä Suomessa suh
teellisen ko~keiiksi, niinkuin meikäläiset maa
talouden kannattavaisuustutkirnukseU.:in 
osoittavat. Vertauksen vuoksi mainittakoon, 
'että esim. Amerikassa tarvitaan viljantuot
tamiseen .vain noin 1/10 siitä ihmistyöstä, 
mitä Suomess,a on käytettävä saman tuloksen 
saavuttamiseksi, ja hevostyötä noin 1/4 
meillä tarvittavasta. Erohan on aivan ta
vaton. Kun tähän vi1elä tu1ee lisäksi monin 
verroin suotuisarumat luontosuhteet ynnä 
halpa maapohja sekä kun viljan yksikkö
hinta on siksi ko11kea, että se sietää hyvin
kin pitkämatkaista kulJetusta, voivat sellai
set maat kuin Yhdysvallat, Argentina, Aus
tralia, Venäjä y. m. kuljettaa Euroopan 
markkinoille alhaisesta hinnasta suuret mää
rät viljaa. Mitenkä suuressa määrin ne 
saattavat viljan vientiä lisätä, mainittakoon 
vain, että kun esim. Yhdysvalloista, j.oka s:o
dan jälkeisinä vuosina on kohonnut hyvin 
tärkeäksi rukiinvientirnaaksi, vuosina 1909 
-15 vietiin ruista 17 miljoonaa kg vuosit-
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tain, oli vienti j.o vuonna 19,24 932 mil
joonaa kg. Tällaisessa kilpailussa eivät sel
laiset ma;at kestä, joilla ei ole samanlaisia 
luontaisia edellytyksiä viljan viljelykseen, 
vaan on ki1pailu se1västf toivotonta. Ne voi
vat vaarantamatta kansantaloutta tuskin täl
laisilla viljanpalkitsemisjärj€Stelyilläkään 
ajan oloon kilpailumahdollisuuksiaan tällä 
alalla ylläpitää, vaan on koetettava kehittää 
niitä elinkeinoja, joilla on luontaiset ja pa
remmat menestymisen mahdollisuudet. Näin 
tuntuisi olevan asianlaita m. m. kotieläin
talout.een nähden. Sehän on elinkeino, joka 
ei ole samassa määrin kuin viljanviljelys 
riippuvainen ilmastqsta ja sääsuhteista, 
rehukasveist1a kun ainakin vähemmän vaa
teliaat lajit menestyvät Suomen pohjoisim
millakin seuduilla, missä kotieläintaloudella 
epäilemättä aina tulee olemaan suurempi 
merkitys kuin viljanviljelyksellä. Karjata
louden va1tav~a edistyminen jälkeen viime 
vuosisadan puolivälin onkin yleisesti tun
nettu. Suomi tuleekin todennäköisesti, ku
ten tohtori Sunila on aikaisemmin mainitse
massani kirjoituksessaan huomauttanut, 
vastedeskin pysymään k~arjatalouteen nojau
tuvana, vahvasti rehuvaltaisena maana. Eri
tyisesti viittaa siihen maan pohjoisosa ja 
Sisä-Suomen järviylänkö la1ajoine suomai
neen, luonnonniittyineen ja laitumineen. 
Sitä mukaa kuin soita otetaan viljelykselle, 
ja tässä kohdeuhan meillä on erittäin suuret 
mahdollisuudet, voittaa nähtävästi rehun
tuotantoon perustuva maatalouden tuotan
tosuunta yhä enemmän alaa, sillä tällaiseen 
viljelykseenhän suomaamme parhaiten sovel
tuvat. 

Olen edellä verrattain kauvan viipynyt 
kysymyksessä ma~ataloutemme tuotantosuun. 
nista, sillä siinä mielestäni Lopultakin on 
käsilläolevankin asian ydin. Eihän vcine 
nimittäin olla yhdentekevää, vHstaavatko ne 
uhraukset, joita valtiovallan taholta jonkun 
elinkeinoha1aran hyväksi tehdään, tarkoitus
taan vaiko ei, ovatko ne toisin sanoen kansan
taloudellisesti edullisia vaiko ei. Sellainen 
edistämistoiminta, joka varmimmin takaa 
maataloudestamme par~1aan tnloksen, on 
luonnomsesti asetettava ensi tilalle ja väl
tettävä sellaista toimintaa, joka vaikuttaa 
enemmän tai vähemmän keinotekoiselta. Ja 
sitä tuntuu käsillä oleva viljanpalkitsermis
järjestelmä mitä suuri1llllllassa määrin ole
van. 

Omavaraisuuteen pääseminen viljautuo-

tannonkin alalla on tieteukin tavoittele'IIll8en 
arvoinen päämäärä monestakin syystä. Se 
olim toivottavaa esim. kauppatasauksemrme 
kaliDJalta katsoen ja tähän näkökohtaan vil
jll!npa1kitsemisjärjestelmän puoltajat kiin
nittävät!kin huomiota. Mutta tällöin unoh
detaan, että meillä on kolm joukko muitakin 
kerinoja, joilla me voimme lisätä vientiämme 
ja sa~attaa kauppatasauksemme edullisem
maksi, vieväpä sellaisia keinoja, jotka var
muudella vievät sanottuun päämäärään. 
Eihän tarvitse muuta kuin ryhtyä met.siäm
me p~aremmin hoitama~an, ojittaa metsitys
kelpoiset suomme ja metsittää ankeat metsä
maamme, niin me voimme ajan pitkään viedä 
ma1asta toisen samau verran puutavaraa, 
mitä maasta nyt viedään. Vientimme arvo 
noUJsisi silloin kaksinkertaiseksi ja kauppa
tasauksemme tulisi varsin edullis1eksi. Eikä 
kukaan voine väittää:kään, etteikö tällaiselle 
toiminn3!He olisi maassamme m~tä parhaim
mat luonta:iset edellytykset. 

Mutta omavamisuutee:n pääseminen vil
jantuotannon alalla on joka tapauksessa 
maan pu:olustukoonkin kannalta tärkeätä, 
sanorvat viljanpalkitsemisjärjestelmän puol
twjat edelleen. Tämäkin on näkökohta, joka 
täytyy ottaa huomioon, mutta sen merkitystä 
on kuitenkin suuresti liioiteltu. Onhan en
sinn,ä,kin luonnollista, ettei jonkun maan 
maataloutta voida suunnitella pe~kästään 
epäsäännöllisiä olosuihteita silmälläpitäen, 
sitäkin vähemmän, kun ei ole varmoja ta
keita olemassa siitä, että suunnitelmissa on
nistutaan. Sitäpaitsi ei sa~at.ettane pitää 
ollenkaan varmana, ettei maamme sodankin 
aikana voisi saada ostaa viljaa ulkomailta, 
koska silloin täytyisi edellyttää, että olemme 
yhtä aikaa sodassa esim. Venäjän ja Yhdys
valtojen kanssa. Mi,elestäni tuodaankin 
tämä näkökohta esiin vain sen takia, että 
sillä, silmälläpitäen s,ota~ajan katkeria ko
kemuksia, on verrattain voimakas psykologi
nen vaikutus, mutta asiallisestihan se kui
tenkaan ei ole - se kait täytynee myöntää 
- tällä hetJkdlä varsin painava näkökohta. 

Kaiken .edelläesitetyn lisäksi on ehdotettua 
viljan palkitsemisjärj,estelmän toimeenpanoa 
vastaan tehty painavia huomautuksia. Niin
pä on katsottu järjestelmän toimeenpano
kustannuksista laaditun laskelman olevan 
aivan borjuva'll, voipa miltei sanoa., ettei las
'kelmilla ole oikeastaan mi,tään merkitystä 
lainkaan. Tässä kohden ovat ne laskelmat, 
jot'ka ammattiviras,ton, maata.loushallituk-
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sen, taholta saa;tettiin julkisuuteen heti vil
janpalkitsemista koskevan esityksen tultua 
eduskunnan käsi·teltä:väksi, erinomaisen ku
vaavia. Nehän edellyttivät huomattavasti 
suurempaa menoerää valtion varoissa kuin 
mitä hallitUJksen asiata koskevassa esityk
sessä oli mainittu. Sitt.emmin Qn eduskun
nassa useampaarrkin otteeseen osoitettu, että 
kyseessä oleva menoerä saattaa olla hyvin
kin paljon suurempi kuin mitä puheenaole
van lain suunnittelijat QVat iJmoittaneet, 
riippuen kokonaan siitä, kuinka paljon vil
ja.a kauppaan tulee. Ja sitähän tulee kai
ken todennäköisyyden mukaan paljon enem
män kuin on arvio~tu, sillä olisihan ihmeel
listä, elleivät viljantuottajat, kun heille va
rataan mathdollisuus saada viljastaan pa
rempi hinta, sitä myisi ja ostaisi tilalle hal
vempa'a viljaa. Jos aiinoastaan se rahasum
ma tarkoitukseen käytetään, mikä on halli
tuksen esityksessä mainittu, niin kuinka se 
silloin voidaan jaka·a sit€n, ettei synny tyy
tymättömyyttä viljanviljelijöitten keskuu
dessa. Palkkioon ovat yhtä suuressa mää
rm oikeutettuja kaikki viljanviljelijät, 
mutta kun palkkioita varten olisi käytet
tävissä vain ra;joitettu rahasumma, jäisi osa 
palkkioon oikeutetuista sen saamatta. Täl
lainen järjestelmä:hän olisi mahdoton. Jos 
taasen, kuten puolestani luulen olevan asian
laidan, viljan palkitseminen tuottaa valtiolle 
huomattavasti suurempia menoja kuin esi
tetyt luvut sanovat, osoittaa se, miten tavat. 
toman hatarasti tämä lakiesitys on valmis
tettu, sil1ä täytyyhän toki eduskunnan päät
täessään asiasta olla: selvillä siitä, millaisia 
kustannuksia lain hyväksyminen aiheuttaisi 
valtiolle, sitäkin suuremmalla; syyllä, kun 
tässä ei suinkaan ole kysy:mys mistään pie
nestä ~ahasummasta. 

Myöskään varsinaisista toimeenpanokus
tannuksista ei ole mitään laskelmaa esitetty. 
Ilmeisesti n.ousisivat nekin melkoiseen mää
rään silmälläpitäen lain noudattamisen val
vonnan va~keutta. Yhtä vähän on olemassa 
selvitystä siitä,, miten puheenaolevan lain 
noudattamista valvottaisiin. Se olisi kaiken 
todennäköisyyden mukaan miltei ylivoimai
nen tehtävä, sillä myllythän jauhaUavat se
kaisin sekä kotimaista että ulkomaista vil
jaa, ja asian luonnossa on, että väärinkäy
tösten mahdollisuudet ovat sangen suuret. 
Kaikkeen tähän nähden ja kun lisä>ksi on 
,aivan epäva:ronaa, tulisivatko kyseessäole
vasta järj·estelmästä hyötymään viljanvilje
lijät, vaan ehkä pikemminkin myllyteolli-

------

suus sekä huomioonottaen lisäksi mitä 
asiata koskevan maatalousvaliokunn~n mie
tintöön liitetyssä 1 vastalauseessa on esille
tuotu, en ole voinut tulla muuhun loppu
tulokseen kuin, että lakiehdotus olisi hylät
tävä. On senvuoksi tyydytyksellä pantava 
merkille, että suuren valiokunnnan enem
mistö vihdoinkin on asettunut hylkäävälle 
kannalle lakiehdotukseen nähden. Saan sa
mana ilmoittaa, että sosiaalidemokraattinen 
ryhmä kokonaisuudessaan yhtyy tahän suu
ren valiokunnan hylkäävään kantaan asiassa. 

Ed. P. S a: a r i lli en: Minä huomautan 
herra mwatalousministerille, että tilanne 
vuodesta 1922 on karjantuotteiden myyn
tiin nähden maailmanmarkkinoilla melkoi
sesti muuttunut. Minulla on se käsitys, että 
se valoisa näkökohta, mikä silloin mahdolli
Besti vaikutti monen a.mmattimi•ehenkin 
mielipiteeseen, on nykyään koko lailla toi
senlainen. On nimittäin muistettava, että 
m. m. Englannin markkinat, jotka ovat mei
dän karjantuotteittemme pä.äasiallinen 
myyntipaikka ulkomai'lla, ne näyttävät 
aste asteelta käyvän meidän maallemme yhä 
epäsuotui:sammiksi, siitä syystä, että Eng
lanniln vaHio näyttää johdonmukaisesti al
kavan tukea siirtomaittensa tuotantoa, joka 
toimenpide englantilaiselta näkökannalta 
katsottuna on ymmärettävä, sillä siinä ovat 
ilmeisesti Englannin maailmanvallan val
tiolliset edut kysymyksessä. Edelleen minä 
tahdon alleviivata, että vilja on kieltämättä 
kotimainen tuote, jolla sentään on joltiset
kin luontaiset edellytykset tässä maassa 
menestyä. On nimittäin muistettava, että 
viljantuotanto ei edes tarvitse sanottavassa 
määrässä, väkilautoja lukuunottamatta, ul
kol>aisia raaka-1aineita., vaan se on juuri 
maamies, joka. tässä ammatissa työnsä 
avulla muuttaa oman maam luonnon raaka
aineita ihmisille ravinnoksi kelpaavaan 
muotoon. Minusta on viclja.ntuotannolla 
paljon suuremmat edellytykset, yleisedun
kin kamnalta katsottuna, yhteiskunnan tu
kea saada, kuin es:Lm. eräillä teollisuuden
h,aaroilla. Minä voin yhtenä esimerkkinä 
m. m. mainita puuvillateollisuuden, jonka 
raaka-aineet tuodaan valtamerien takaa ja 
jonka käyttämä po1ttoaime on tuotettu 
Engltannin y. m. maiden kivihiilikaivok
sista. Tämmöisille tuotteille on meidän so
siaalidemokraattrnen lb.allitus suvainnut 
suositella tullisuojaa ja poistanut sen maa-
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taloudelta kokOillaisuudesswan. Minun käsi
tykseni mukaa.n ne väitteet, kuin herra 
maatalousministeri tässä kohden esitti, ei
vät pidä tältä ka.:nna1ta katsottuna suin
kaan paiklm.ansa, vaan kansan yleisedut 
vaativat tässä kohden toisenlaista menet
telyä. 

Herra maatalousministeri mairnits[ tämän 
asian yhteydessä kauppatas1aus-asian. Olen 
sitä mieltä, ~ttä ne syyt, jotka pulhuvat 
tässä kohden kotimaisen viljantuotannon 
pudlesta, eivät ole suinkaan vähäiset. Me 
tiedämme, että jokain.en vilja.kilo, jonka 
meidän kotimainen maataloutemme tuottaa, 
se vastaavasti vähentää meidän maamme 
ulkomaista tuontia ja niin ollep. vaikuttaa 
kansantalouteen edullisesti. Mitä herra 
maata.lousministeri tässä ma.initsi metsän
viljelyksestä ja metsänhoidon kehittämi
sestä ka.nsantaloutemme parantajana ja sen 
rahaerän korvaaj1ana, mitä viljantuonti 
meidän kansantaloudeHamme edellyttää, 
niin huomautan, että en suinkaan vähäksy 
metsänvilljelykse·n ja metSiänihoidon suurta 
me.rkitystä meidän kansantaloudeHemme, 
mutta jos niitä keinoja käyttäen, kuin 
herra maoatalousministeri suositteli, nim. 
metsäkylvöjä, istutuksia j. n. e., että niillä 
meidän kotimainen viljantuotantomme kor
vattaisiin, nEn on siitä sanottaVIa, että 
,kurki kuolee, ennenkuin suo sulaa''. Sillä 
parlhaatkin pyrkimykset metsänviljelyksen 
edistämisessä vievät tuloksia tuottaakseen 
verrattain pitkä,n .a:ja.n ennenkuin ka,nsan
talous niistä tuLee hyötymään. Myönnän, 
että metsäasiassa on meillä tarmokkaasti 
toimittava, mutta se ei dle mikään syy, joka 
puhuisi sen puolesta, että kotimaista viljan
tuotantoa ei meidän yhteiskunnan olisi suo
sittaV'a. Sodan vaaran varalta varustautu
minen meidäm kansamme itsesäilytysvais
ton kanna'lta katsottuna, ei myöskään ole 
niinkään pien~a/l'Voinen kuin herrru maa
talousmin:iste•ri näytti edellyttävän. Mei
dän kansallamme on tässä kohden oma
kohtaiset kokemukset viime vuosikymme
nenkin ajalta ja minä luulen, ettei herra 
maatalousministerikään tässä toivoisi, että 
ka.nsamme enää sellaiseen surke~Varn tilan
teeseen joutuisi, kuin valitettavasti siHoin 
oli. Tätäkään näkökohtaa ei siis ole aivan 
yliolkais·esti syrjään työnnettävä. Mitä sit
ten tulee pa1kkion suuruuteen., niin sen tie
tysN tulevaisuus näyttäisi, kuinka paljon 
varoja siinä tultaisiin t~JJrvit,semaan. Niillä 
määrilllä, mitä e-silläolevassa. lakiehdotuk-

sessa edellytetään tai ma.initaan sen yhtey
dessä, päästä·isiin ainakirn kunnollisesti al
kuun. Se olisi tulevaisuuden asia hoitaa 
sitten yksityiskohdat, niinkuin asianhaarat 
silloin vaativat. 

Ed. V e s t e·r i ne n: Sen jälkeen kun ed. 
Saarinen täällä on käyttänyt puheenvuoron, 
supistuu minun lausuntoni verrattain vä
hiin. Huomautan kuitenkin eräistä koh
dista. 

Ensinnäkin esillä olevan l,ain tarkoituk
sena on, niinkuin täällä on mainittu, 
johtaa omavaraistalouteen sillä tavalla, 
että ei vähävaraisen kuluttajaväestön leipä
vilj'a tule kallistumwan. Ja tälffiän lain tar
koituksena on, että koko Suomen kansa, 
niin te01llisuusmies, kaupunkilainen kuin 
maan.viljelijäkin, ottaa osaa tämän talous
haaran kannattav,a:ksi tekemiseen; toisin 
sanoen kannattaa tällä tavalla tämän 
tuota,ntomuodon kehittä:milstä ja vaur>astu
mista. Täällä ma'atalousministeri mainitsi, 
ettei ole mitään va:araa nälänhädästä ennen
kuin meillä on sota yhtailma VenäJjä.n ja Yh
dysvaltojen kanssa. Se on 'kerrassaan roh
kea ajatus. En minä ole koskaan kuvitellut 
että me voisimme mennä yhtaikaa sotaan 
Yhdysvaltojen ja Venäjän kanssa. Mutta 
miuucr:u täytyy huomautt~Va, e:t1tä muutkin 
vauriot kuin suuret sodat ovat yhtä vaa
rallisia meidän talouselämällemme ja mei
dän kansalliselle itsenäisyydellemme. Ei 
tarvita muuta kuin pitempi satamalaJkko, 
joita täällä äärimmäisessä vasemmistossa 
puuhataan ympäri maata, tai suuri rauta
tielakko, niin viljantuonti pysähtyy ja sil
loinhan meillä olla:an tilanteess1a, joHoinka 
kysytään, mitenkä voimme t'ämän tilanteen 
yli päästä. Nyt täytyy muistaa ennen 
kaikkea juuri se, että meillä n.äinä vuosin·a 
on tultu jälleen siihen ikävään ti3antee
seen, että Venäjän viljavarat elättävät 
meitä verrattain suurelta os<alta, noin 73 % 
ulkoa tuodusta viljasta on venäläistä viljaa. 
Sehän tietää sitä, että Venädä kykenee, 
vaikka sen omat kansalaiset kärsivät näl
kää, lähettämään tänne viljaa ja elättä
mään meitä. MuUa missä mielessä 1 Siinä 
mielessä, että määrätyn hetken tullen he 
pysäy<ttävät viljan tuonnin tänne, määrä
tyn hetken tullien ne sanovat, me emme an:
nakaan Suomelle viljaa. Ja silloin me jou-, 
dumme komununisti~n toivomuksen mukaan 
polviliemme ryssän ·pussin edessä. (Ed. 
Hosenbe11g: Kas vaan, mikä pelko ! ) Ja tä-
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hän pyritään mitä hartaimmin. Kun sel
laiset maat kuin Norja ja Sveitsi, joilla on 
paljon paremmat mahdollisuudet kuin 
meillä saada ulkomai[:ta viljaa omiksi tar
peiksi, katsovat välttäanättömäksi suojel'la 
tulleilla ja auttaa viljan pa}kitsemisen 
kautta maataloutta, niin mi<ten on ymnili.r
rettävä se menettely, että meil'lä, jossa vvi
daan tiet sulkea millä lhetkeillä tahansa, 
tämä :asia: jätetään näin erinomfl!isen, ke
vyesti syrjä:än. Täällä maatalousministeri 
mainitsi siitä, että meiUä viljanviljelys ei 
voi kannattaa, että meidän pitäisi :etupäässä 
pyrkiä karjatalouteen, siis toisin sanoen, 
tarkoituksena on pyrkiä ja johtaa talous
politiikka tässä maassa rehuviljelyk
seen. Samalla ihän huomautti, minkälainen 
ero meillä on naapurima.iJttemme kanssa 
vi•ljan tuotant·OOTII nähden. Mutta valitetta
vasti nämä numeJrot ei.vät pidä paikkaansa, 
mikäli vertailu koskee viljan.viljelyksen ja 
rehuviljelyksen suhdetta mei1lä ja ulko
mama. Varman tilaston mukaan., joka on 
kerätty meidän vakavimmasJSa Iaitokses
samme, ovat Tanskassa ruissadat 32 % 
paremmat kuin meillä, mutta heinäsadat 
aina 110 % paremmat kuin meiHä. Kaikki 
viljasa.dot 46 %, mutta heinä- ja vih<anta
rehusadOit 90 % edellä meidän sadosta:mme. 
Miten on ymmärrettävä, että til&stoa käy
tetään sillä tava:lla kuin hallituksen ta
holta on tapalhtunwt, jonrna minun: käsit
tääks·eni ennen ka~kkea tulee jättää kaikki 
puoluepyyteet syrjään silloin kun on kansa
kunnan hyvinvoinnista, sen tulevaisuudesta 
ja sen itsenäisyydestä kysymys ja menetel
lään tavalla, jok•a käsitykseni mukaan joh
taa maan ja sen tulevaisuuden epämääräi
sille reiteille (Ed. Rosenberg: Suurmaan
omistajan silmillä katsottuna!). Täällä 
juuri huudetaan, että ,suurmaanomis·tajan 
silmillä katsottuna". Minä pyydän tilasrt:on 
muka·an teille huomauttaa, ketkä ovat vil
janviljelijöitä tässä maassa (Vasemmalt:a.: 
Suu:rmaanomistajrut!). Tilaston mukaan, 
joka on virallinen j·a pä1tevä, on viljelys
ala, jota käytetään viljan viljelykseen, suh
teessa viljelyspinta-alaan: viljelijöillä, joit
ten kokonaisviljelyspinta-a•la on 3-10 heh
taaria on 23 % vilja.nviljelyksellä (Ed. Ro
seTIJberg: Kuinka paljon ne myyvrut sitä vii
joo~!) eli lähes 1/4 leipä viljalla, 10-25 
,hehtaarin viljelmillä 17 %, 25-50 hehtaa
rin viljelmillä 13 % ja yli 50 heht~JJarin 
vi1jelmillä 12 %. 

Täällä on tänä päivänä tullut hyväksy-

tyksi uusi •parlamentaarinen sana nimittäin 
sana ,:pötyä". Miten suurta pötyä on 
sielläpäin puihuttu pienviljelijäin j•a suur
viljelijäin suhteesta villjan.viljelykseen. (Ed. 
Rosenberg: Nyt on viljan myynnistä eikä 
viljan viljelykse:stä kysymys!). Viiijan vil
jelyksessä, ottakaa huomioon, jokainen pien
viljeli>j'ä koettaa. säilyttää kotonaan per
heens•ä, poikansa ja tyttärensä siellä työs
kentelemään, 'ja jos vilj.a.nvilljelys kannat
taa, jos maa·talous kamna1ttrua, se ei läilietä 
niitä pitkin maailmaa, tänne kaupunkeihin, 
joissa se tietää monien vaarojen, taloudelli
sen ja henkisten heitä uhkaavan. Se pyr
kii siihen, että hän voisi katonansa elättää 
nämä la:pse1t. Mutta jos viljan viljelys ja 
maatalous ei kannata, se on pakoitettu lä
hettämään ne juuri metsätöihin, niihin 
joista maatalousministeri eri!koisen hyvin 
huomautti, joko istuttamaan puita tai aja
maan niitä jonkun, gulashin käskystä ran
na:lle, jossa sitten sosialidemokraattinen tai 
kommunistiedustaja rientää näiltä kesyt.tele
mään ryssän vallan tuttavaksi. 

Täällä on puihuttu täTIJä päivänä myöskin 
siitä, m. m. ma:ata'lousminiSJteri, etrt:ä tämä 
asia on ·erinomais·en heikosti perusrt:eltu. 
Minä pyydän niiltä arvoisilta herrailta ky
syä,. jotka pulhuv,a•t tämän, lain heikoista 
perusteluisJta, oliko se laki hyvin perusteltu, 
jolla tämän eduskunnan enemmistö ja juuri 
ne, jotka tänä päivänä puhuvat tämän lain 
heikosta perustelusta, panivat Suomen kan
san maksamaan eJläkkeitä valtion työ- ja 
virkamiehille? Silloin oikeisto, ruotsalaiset 
ja kokoomus Schauman etunenässä (Va
semmalta: Ja maalaisliitto.) tekivät lehmä
kaupan vasemmiS'ton kans-sa ja yhdellä 
ainoal!la lehmäkauppasopi!ffiuks<ella eduskun
nassa lyötiin kiinni laki, jossa kymmenille 
tuhansiile myönnettiin elä,keoikeus ilman 
että tiedettiin, paljonko valtion varoja tä
hän menee. Nämä samat herr.a.t silloin kun 
tulee kysymys ma•ata'lousaJSiois•ta, Suomen 
maatalouden noususta ja sen avustamisesta, 
nämä samat herrat sanovat aina, että jaa, 
asia muuten on hyvä, mutta me emme voi 
antaa sille täyttä tunnustust•a eikä siihen 
suostua, kun se on heikosti perUS11:eltu. Minä 
pyydän vielä ihaalituks-en arvoisan jäsenen 
maatalousministerin huomioon kiinnittää yh
den asian, jos hän nyt pysähtyisi ja huolisi 
kuulla vähän. Onko hän tullut ajatelleeksi 
sitä, kun hän puhuu· karjata:loudesta, mitä 
minä olen huomauttanut re:hu- ja viljan
viljelyksen suhteesta rtoisiinsa ja onko 
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hän huomannut ja mu]staako hän, että 
W ashingtonm ma.atalouskongressista, joss•a 
oli läslllä ·edust•ajia eri sivistysmai.sta, lähetti 
Suomen konsuli raportin si•elllä ilmeneväsrt:ä 
mielialasta ja tehdyistä päätöksistä? Tämän 
raportin loppu kuuluu seura•avalla tavalla: 
,Se:lvästi tuli kongressin aikan.a ja siellä 
esitetyistä neuvotteluista ja lausunnoista 
siihen käsitykseen, että varsinkin Uudesta 
SeelanniS'ta, Argentiinasta ja ]\ja.nadasta 
miltei raj.a.trt:omine mahdollisuuksineen. ja 
suotuisampine luonnonedellytyksineen Suo
melle vielä kehittyy kova j:a <vaikea ki'l
pailu tällä alalla., siis kilpailu Englannin 
markkinoista. Kong:vessissa Englannin 
edustaja kää.rutyi pohjoismaalaisten puoleen 
ja lausui S'eurwava,t sana<t : ,Älkää panko 
liian :paljon meijeritalouttanne Englannin 
markkinain var.a.an. Sellaise:t laskelmat 
<>vat tuulentupia, jotka sortuViat, sil1ä Eng
lannissa käy kehitys si·ihen suuntaan, että 
yhä pa,remmin alet•a.an tulla oman maan 
tuotteilla toimeen." T'ämän pitäisi, puhua 
sellaisel1e maalle kuin meidän maamme on, 
vakavaa kielltä. Kun Engla.nnin maailman
v:alta katsoo välttämättömäksi elinta,rve
tuontanrtoonkin niiliden pyrkiä omav'å.rais
talou:teen, maa jolla jo aikaisemmin teolli
suusmaana on omava<raistalous j•a vielä 
suunnattoman suuri ylituotantokin, kun 
tämä maa, jolla on rajattomat meret, suu
ret laiv•as:tot ja näillä mahdollisuudet kul
jetta,a tavaroita, elinrtarpeitakin ympäri 
maailmrua., kun tämä maa pyrkii omavarais
talouteen ja kun tässä maassa samalla ker
taa uhrata.an valtion varoja propagandan 
tekemise•en omien siirtomaiden maatalouden 
tuotteiden kä.ytön edistämiseksi tälläkin 
kertwa., onko meidän pienen Suomen sitten 
hoide·ttava vain metsiä. (Vasemmalta: Ei 
kukaan sitä tahdo.) Siihen tämä talous
politiikka johtaa,. En minä odottanut, että 
maataaousministeri, joka tosiasiassa on 
valvomassa maan maataloutta, että hän, 
niinkuin tässä erehdyksessä kai ed. S3iari
nen sanoi, osoittautuu kauppaministe.riksi. 
Luulisi hänellä olevan ennen kaikkea lä
hinnä maatalouden nousu, eikä yk.sinoma.an 
vain sen sivuhaara, metsä.ta1lous. 

Niilmä kysymykset, jotka tässä ovat esillle 
tulleet, ovat mielestäni va.kavat kysymykset, 
joissa Suomen ka:msan on pyrittävä ha.rki
tusti sella•is•iin plliämääriin, että Suomen 
ma.anviljelijän olisi mahdollista elää. Mitä 
merkitsee meille, jos me esimerkiksi joka 
vuosi aikaansaamme valtion kustannuksella 

"-----

paTi kolmetuhart:ta uutta tilallista, jos meilllä 
sama:lla kertaa talouS'politiikkaa hoidetaan 
sillä tavalla, että enemmän kuin kaksi
tuhatta irtautuu maasta, jos meillä samalla 
kertaa ihoide:taaDJ asi:a niin, että ne, jotka 
kynsin ham;pain koett•avrut tehdä työtä, saa
vat nähdä teollisuustyönruntajain polkevan 
pyl1kimyk.sensä alas ja sa.av.art: uhrata 
työnsä näiden hyv.än elämän ylläpitoon. 
Milten epäkäytännölHstä, miten järjetöntä 
on silloin se talouspoli,tiikka! Minä olen 
vakuutettu siitä, että jos täJl,aista menetel
mää jonkun aikaa ja;tkuu, niin seurauksena 
siitä on, että Suomen marutalousväe:stö tulee 
yksilmielisenä vaa~timaan todellista va.paa~ 
lmupprua. Ja minä tahdon silloin kysyä 
herroilta, jotka ovat teollLsuuden asian
ajwji:a, minä tahdon kysyä herroilta, 
jotka ov3Jt ·teoHisuustyöntekijäin asian
ajaji:a, mitä teillä silloin on sanomista. 
Kyllä me silloin kykenemme ilman viljan
palkitsemi,sta, ilman viJjatulleja, ilma.n va
rastoimista huoltamruan tämän maan maa
talouden. Mutta miltä merkitsee s•e så!lloin 
tämän ma.an kehitykselle kokonai:suudes
saan, se on myöskin otettava huomioon. 

Jos siis tämä politiikka, jota täällä etu
päässä hRJllitus edust•aa, saa ja~tkua, Suomen 
maatalousväestön luku tässä eduskunnassa, 
Jumalan kiitos, seura.avi,en vaalien jälkeen 
tulee osoitta.maa.n, millä tavalla ma.atalous
väesrtöön Olll suht1a111duttu. Ne rippee:t, jotka 
ova't eräistä puolueista jääneet, ne puolueet, 
ne puolusrt:a.vat t.änäpäirvän.ä 'tätä lakia, 
mutta huomenna on toinen valmis sanomaan: 
Ei sille voi antaa suojaa. Eivät nekään, 
jotka ova:t haudanpartaalla, edistysmieliset, 
tunne vielä lm.tUJIDus'ta. Ja vakava muistu
tus kuolevaisuudes:ta an1n1ettiin myöskin ko
koomuS1puolueelle viime vaale.issa. Minä kan
natan ed. Heikkilän tekemää ehdotusta. 

Ed. P en n a ne n: Herra maatalousmi
nisteri on äskettäin ja toi~tamiseen jo esit
tänyt sen mielipiteen, että viljanviljelyk
selle Suomessa ei ole luontaisia edellytyk
siä. Jos tämä mielipide, joka, myönnän 
sen, ei ole yksinään hänen, jos tämä mieli
pide pitää paikkansa, niin täytyy sanoa, 
että elämiselle tässä maassa ei yleensä näi
hin asti ole ollut luontaisia edellytyksiä. 
Sillä viljanviljelyshän se kumminkin entis
ten sukupolvien aikana on ollut maatalou
denkin päämuoto, ja elettyhän tässä 
maassa kumminkin on. 
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Herra maatalousministeri vetosi taaskin 
auktoriteetteihin. Hän mainitsi eraan 
ruotsalaisen maataloustieteilijän ja myös
kin tohtori Sunilan. Minun nähdäkseni ei 
meidän nyt kaikessa sovi sentään mennä 
ottamaan oppia meren takaa, ja mitä toh
tori Sunilan samaten kuin herra maatalous
ministerinkin mielipiteeseen tässä asiassa 
tulee, niin ne ovat, luvalla sanoen, jo van
hentuneita. Minä jo aikaisemmin toisen 
asian yhteydessä viittasin, että kyllä sel
lainen mielipide on jo Suomessa aikaisem
minkin ollut maatalousammattimiesten 
keskuudessa, että viljanviljelys ei ole 
täällä kannattavin maanviljelysmuoto. 
Mutta täällä eduskunnassakin käytännöl
listen maatalousmiesten puolesta annetut 
lausunnot osoittavat, että tämä mielipide 
alkaa taasen käydä jo nopeassa tahdissa 
vanhentuneeksi. 

Tällä, mitä olen sanonut, en suinkaan 
tahdo panna kyseeseen herra maatalousmi
nisterin hyvää tahtoa. Mutta hän metsä
ammattimiehenä kai joutuu puhumaan 
alasta, jota hän ei ehkä täysin hallitse. Hän 
m.m. mainitsi, että viljanviljelys meidän 
kiviperäisillä inaillamme käy vaikeaksi, 
kun esim. tarvittavia koneita ei voi täysin 
käyttää. Meillä siellä Savon puolessa ja 
Karjalan kivisillä mailla on aivan päinvas
tainen käsitys, meillä käytännöllisillä 
maanviljelijöillä. Viljanviljelys vielä jo
tenkuten käy päinsä noilla kivikkomailla, 
.mutta rehunviljelys on koko lailla vaikeata. 
Siinä tosiaankin koneiden käyttö käy 
melkein ylivoimaiseksi. 

Minulla on jo ollut tilaisuus aikaisem
min huomauttaa myöskin siitä, että yksin
omaista viljanviljelystä ei tietysti kukaan 
nykyaikainen maanviljelijä puolla. Mutta 
onhan toisaalta huomattava, etteivät am
mattimiehetkään tahtone sentään väittää, 
että yksinomainen rehunviljelys olisi se 
kaikista paras ja kannattavin viljelys
muoto. Se jo käypi mahdottomaksi kasvi
vuorotuksenkin takia. Viljanviljelysval
tainenko vai karjatalous- ja rehunviljelys
valtainenko sitten kussakin eri tapauksessa 
täytyy yksityisen viljelyksen olla, ollak
seen mahdollisimman kannattava ja tuot
toisa, se tuskin on teoreettisesti määriteltä
vissä. Asiahan on sillä tavoin, että toinen 
näistä tukee toista siksi voimakkaasti, 
että esim. kehittynyt karjatalous tekee vil
janviljelyksenkin kannattavaksi ja tuot
toisemmaksi. Ja jos missä kehitytään 

karjataloudessa, niin se vaikuttaa samalla, 
erttä myöskin viljanviljelys pysyy siinä rin
nalla ja kehittyy siinä mukana. Kehit
tyvä karjatalous antaa maataloudelle 
maanparannusaineita, lannoitusaineita, ja 
viljanviljelys käy silloin myöskin parem
min mahdolliseksi. Toistan sen, mitä jo ai
kaisemmin olen sanonut, ettei ole oikein 
tässä maassa ruveta kehittämään maanvil
jelystä yksinomaisesti toiseen tai toiseen 
suuntaan. Kummanko valtainen milläkin 
tilalla pitää maatalouden olla, se on paras 
jättää riippumaan paikallisista oloista ja 
niistä edellytyksistä, joita paikkakunnalla 
maatalouden kannattavaisuuteen nähden 
on olemassa. 

Ed. W e ll i n g: Täällä ovat suurmaan
viljelijät puhuneet hyvin lämpimästi viljan 
palkitsemisesta, mutta minä en ole vielä 
huomannut, että pikkuviljelijät maalaislii
tostakaan olisivat voineet ryhtyä tätä vil
janpalkitsemislakia kannattamaan. Ja 
minä luulenkin, että etenkin Itä-Suomen 
ja Pohjolan pikkuviljelijöille tämä on asia, 
jota ei voi kannattaa, vaikka olkoon maa
laisliitossakin. Sillä pikkumaanviljelijä ei 
milloinkaan tule viljanpalkitsemislaista mi
tään hyötymään, sillä hän korkeintaan vil
jelee niin paljon viljaa, että hän itselleen 
saa omat tarpeensa. Mutta kun otamme 
huomioon sääsuhteet, mitkä maassamme 
vallitsevat, niin melkein joka kolmas 
vuosi meidäl). maassamme on rukiinvilje
lyksessä katovuosi. Ja sellaisenakin vuotena 
kuin tämä, jolloin viljaa kasvoi aika run
saasti, niin laadultaan tämänkin vuoden 
kotimainen vilja tulee olemaan ala
arvoista. Viljahan, kuten tunnetaan, suu
rimmaksi osaksi maassamme iti kuhilailla 
eli millä tavalla tahansa se oli pantu kui
vumaan, tuuleentumaan, joten kotimainen 
vilja kuluvana vuonna tulee olemaan laa
dultaan hyvinkin ala-arvoista. Mutta pik
kuviljelijät tulevat viljelemään aina viljaa 
kotitarpeekseen, jos heillä maata suinkin 
niin paljon on, että siihen tarkoitukseen 
riittää. Siis he eivät tarvitse ollenkaan 
viljan palki tsemislakia. 

Minua erityisesti ihmetyttää täällä entisen 
a pulaismaatalousministeri Vesterisen puhe, 
kun hän puhui suurella ponnella pikkuvil
jelijäin ja maanviljelijäin puolesta. Ikä
vää, että minä en näe herra Vesteristä nyt 
täällä, mutta minä haluan kysyä, miten 
herra Vesterinen ajoi silloin kirvulaisten 
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pikkumaanviljelijäin asioita, kun ne pyysi
vät Kirvun:järven laskuhankkeeseen 1~5,000 
markan lainaa~ Herra Vesterinen, olles
saan apulaismaatalousministerinä ja sil
loin sillä kertaa v. t. maatalousministerinä, 
kielsi näiltä pikkumaanviljelijöiltä tarvit
tavan valtion lainan ja avustuksen. Ja 
nämä olivat kaikki niin pikkuviljelijöitä, 
että suurin määrä viljeltyä maata yhdellä 
viljelijällä oli korkeintaan noin 12 ha ja 
sen kuivatuksen avulla, jolta ed. Vesterinen 
kielsi varat, saadaan 96 ha ensiluokkaista 
viljelysmaata viljelyskelpoiseksi. Mutta 
oli olemassa eräs tukkikapitalisti, ed. 
Niukkanen, tämän yksityisedut vaikuttivat
kohan ne mitään, joka asettui vastusta
maan näiden pikkuviljelijäin kuivatushan
ketta muutamien varakkaiden naapuriensa 
kanssa, sentähden että heillä on pikkuinen 
sähkölaitos ja kotitarvesaha. Vaikuttiko
han tämä mitään ed. Vesterisen antamaan 
päätökseen 1 Mutta kun tuli uusi hallitus, 
nimittäin nykyinen hallitus, joka yleensä 
on huomattu hyvinkin myötämieliseksi 
pienviljelijäin asialle, ja maataloushallitus 
myöskin suhtautui pienviljelijäin asiaan 
tällä kertaa tässä kysymyksessä suopeasti, 
niin nyt annettiin tälle järvenlasku
yhtiölle tarvittavat varat, ja laskuhomma 
on kohta loppuun suoritettu, siitä huoli
matta, että nämä hartaat pikkuviljelijäin 
ystävät kielsivät tähän tarkoitukseen va
rat. Mutta nämä herrat vaativat viljan
palkitsemista juuri itselleen, sellaiset kuin 
Vesteriset, Saariset ja monet suurviljelijät. 
Minä ymmärrän heidän vaatimuksensa, 
sillä hehän näistä viljanpalkitsemisista tu
levat hyötymään, mutta ei Suomen kansa 
eikä pienviljelijäväestö. 

Täällä on puhuttu sodan vaarasta, että 
muka tällä viljanpalkitsemislailla voitai
siin sodan vaaraa vähentää. Sekin nyt on 
joutavaa juttua. Kyllä sodan vaarat tor
jutaan paremmin sillä, että tämän maan 
vähävarainen väestö saatetaan mahdolli
'simman pian korkeammalle elintasolle eikä 
millään viljanpalkitsemislailla sen elinta
soa koroiteta, vaan päinva,stoin, että ku
lutustarpeet ovat sille mahdollisimman 
huokeat. Ja samoin pienviljelijäin talou
dellista asemaa voidaan parantaa toista 
tietä, jota esim. nykyinen maatalousminis
terikin on huomattavasti edistänyt juuri 
maatalousbudjetissa. Siellähän ehdotetaan 
pienviljelijäjärjestöille ja niihin kuuluville 
pienviljelijöille sekä maataloutta koske-

ville sivuelinkeinoille, joista pienviljelijät 
erittäin hyötyvät, verrattain huomattavia 
lisäyksiä entisiin määrärahoihin. Näiden 
avulla voivat pienviljelijät kohottaa talout
taan. Ja uudisraivauksille on varoja myön
nettävä, ja näin meidän viljantuotantom
mekin kasvaa oikeita teitä eikä keinotekoi
sesti. Ja silloin me sodan vaaran uhatessa
kin olemme monta kertaa paremmin tur
vattuja, kuin millään keinotekoisilla 
laeilla, joilla ed. Vesterisen kaltaisia maan
viljelijöitä tuetaan. 

Ed. J. F. Aalto: Viljan tuotannon tur
vaamisen tarkoituksenmukaisuudesta on 
maatalousministeri Pe~kala esittänyt niin 
valaisevan lausunnon, että siihen puoleen 
asiassa ei ole enää syytä kajota. Mutta sen
sijaan haluan muutamalla sanalla huomaut
taa niille, jotka ovat selittäneet esillä ole
valla lailla olevan tarkoitus turvata erikoi
sesti juuri viljantuottajia, jopa pienvi!jeli
jöitä, että eihän tämä laki tulisi, kuten jo 
ed. Wellingkin huomautti, koskemaan lain
kaan pienviljelijöitä, jotka tuottavat pää
asiassa suurimma,ksi osaksi ainoastaan omaa 
tarvetta varten. Vielä on huomautettava, 
että lakihan tulisi tuottamaan pääasi<assa 
etua myllykapitalisteille. Lain 1 '§ :n 1 mo
mentti kuuluu: ,Kotimaisen viljantuotan
non edistämiseksi voidaan mylly- ja mallas
teollisuuden harjoittajille sekä viljakauppaa 
harjoittaville osuuskunnille, jotka myyntiä 
varten ihmisravinnoksi jalostavat kotimaista 
ruista tai ohraa, suorittaa palkkiota jälem
pänä mainittujen perusteiden mukaan." 
Siis laki ei tulisi edes turvaamaan todella 
viljan tuottajia, vaan viljan jalostajia, 

' myllykapita1istej<a. Sen mukaan kuinka pal
jon myllylaitosten välityksellä jauhoja, 
maltaita ja ryynejä las'ketta1siin :yleiseen 
kauppaan, tultaisiin pal~kiota antamaan, ja 

· näin ollen siis pääasiassa .joutuisivat palk
kiot, ku<ten mainitsin, myllykapitalistien 
hyvä.k:si. Tästä eivät suinkaan pienvilje.lijät 
hyödy, eivätkä nähtävästi keskikokoisetkaan 
maanviljelijät. Pienilu,kuinen suurviljeli
järyhmä tulisi tietysti yhteistoiminnassa 
myllY'kapitalistien kanssa ollessaan tämän 
lain hyvä:ksytyksi tultua jossain määrin hyö
tymään, mutta se ei ole ky1liksi suuri syy~ 
jonka vuoksi olisi va.ltion varoja uhrattava 
kymmeniä, ehkä satojamiljoonia vuodessa. 
Kun näin on asianlaita, on aivan aiheetonta 
puhua 'pienviljelijöistä ja esittää lukuja, 
kuinka palj.on on pienviljelijöitä tässä 

36 
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maassa. Minä uskonkin, että ed. Vesterinen, 
samoin kuin muutkin tämän lain puoltajat, 
käsittävät, että ei lain hyväksyminen tuot
taisi pien viljelijöille e:Dkä yleensä siis maa-
taloudelle hyötyä. 

Ed. Pennasen lausunnon johdosta tahdon 
lopuksi mainita, että ei olisi syytä niin de
magogisesti esittää asiaa, että muka niillä, 
jotka tämän lain hyväksymistä vastustavat, 
olisi tarkoitus kokonaan luopua viljan vilje
lyksestä. Kyllä niitä pienviljelijäin samoin 
kuin muidenkin maanviljelijäin peltoja tul
laan edelleenkin käyttämään viljan viljelyk
seen, ja voidaan käyttää huolimatta siitä, 
että tämä laki tulee hylätyksi. Minä yhdyn 
kannattamaan suuren valiokunnan ehdo
tusta. 

Ed. J. L i n n11a: Sen jälkeen kun täällä 
maatalousministeri jo laa.ja&Sa lausunnos
saan totesi, mitä meillä on tilastoilla voitu 
osoittaa viljanviljelyksen: kannattavaisuu
desta, on iii1inun tarpeetonta asian sii·hen 
puoleen enää :kajota. Samoin täällä ed. 
Aalto mainitsi niitä sei'kkoja, joihin minulLa
kin oli aikomus tässä kajota. Sivuutan ne, 
etten joudu kertaamaan jo annettuja lau
suntoja. 

Se, mikä minut sai lausuma.an mielipiteeni, 
aiheutui siitä, että täällä maalaisliiton edus
tajien taholta on niin ponnekkaasti ajettu 
tätä nyt esillä olevaa lakiehdotusta. Kun 
tuntee niitä seutuja Suomessa, joista maa
laisliittolaisilla on pääa·siallinen edustus 
täällä eduskunnassa, täytyy ihmetellä että 
sillä ponnella on ryhdytty ajamaan tätä vil
janpalkitsemislakia, sillä Pohjois-Suomi, 
Keski-Pohjanmaa, Karjalan seudut ovat 
niitä seutuja, joissa asustaa pääasia.ssa maan 
pienviljelijäväestö. Tälle pienviljelijäväes
tölle ei ole viljatulleista missään muodossa 
minkäänlaista hyötyä. Näistä viljatulleista 
byötyvä t, niinkuin 1se on täällä jo monta 
lkertaa todistettu, ainoastaan vain suurvil
jelijät. Siksi minä ymmärrän varsin hyvin 
ed. V est·erisen esiintymisen tässä a.sia.ssa. Ed. 
Vesterinen ja ed. Saarinen kuuluvat niihin 
maanviljelijöihin, joilla viljelty pinta-ala on 
niin suuri, että heitä voidaan pitää jo suur
viljelijöinä tai ainakin keskikokoisina viljeli
jöinä. Heille todennäköisesti tästä laista on 
hyötyä, mutta se pienviljelijäJväestö, jota 
ed. Vesterinenkin täällä edustaa, ei hyödy 
tästä viljanpalkitsemislaista rahtuakaan. 
Asianlaita.han ·on sillä tavalla, että pien
viljelijöillä on niin pienet peltopinta-alat, 

------· 

että jos täällä ryhdyttäisiin ed. Vesterisen 
suosittamaa viljelystapa.a noudattamaan, 
olisi seurauksena se että pienviljelijäin olisi 
pakko teurastaa viimeinenkin lehmänsä. 
Pienviljelijät eivät voisi pitää edes sitä ai
noata lehmää, joka on mustan leivän ainoana 
alaspainajana. Minun mi,elestäni silloin kun 
tilanne meidän maassamme Qn tällainen, on 
turhaa lähteä puhumaan siitä, että pienvil
j·elijöillä on tästä viljanpalkitsemislaista 
hyötyä. Jos pienviljelijät lähtevät sille 
tielle, on selvää, että silloin me joudumme 
vieläkin ikävämpään asemaan, kuin missä 
me tällä kertaa olemme. Pienviljelijän on 
pakko pyrkiä kasvattamaan etupäässä rehu
viljaa ja juurikasveja. Se on pienviljelijän 
taloudelle välttämättömyys. Joka on asu
nut niissä osissa Suomea, joissa hallat ovat 
melkeinpä jokavuotisena vieraana, tietää, 
että vielä kahden:kinkymmenen peltohehtaa
rin viljelijä on vilja.nviljelY'kseen nähden 
verrattain epävarmassa asemassa. Niinkin 
suuren vilj'Clmän omistaja kasvattaa harvoin 
omiksi tarpeiksensa viljaa, puhumattakaan 
siitä, että voisi tuottaa sitä myytävä,ksi asti. 
Ja koska asianlaita on siten, että tästä laista 
hyötyy vain pieni ryhmä suurviljelijöitä, ei 
eduskunnan pitäisi tätä lak~a hyväksyä mis
sään tapauksessa. Kun vielä ottaa huomioon 
sen seikan, että ei ole edes yritettykään las
kea, mitä tämän lain toteuttaminen tulisi 
valtiolle maksamaan, ei voida siitäkään 
syystä tällaista la.kia hyväksyä. Täy
tyisi tutkia tarkkaan, kuinka paljon varl
tion varoja joudumme suurmaanviljeli
jöille lahjottamaan. Maalaisliiton taholta 
on aina väitetty, silloin kun on ollut 
kysymys jonkun tärkeän sos~alisen uudis
tuksen toteuttamisesta, että ei ole vielä toi
mitettu laskelmia, mitä kunkin uudistu·ksen 
toteuttaminen tulisi valtiolle maksamaan. 
Nyt ei maalaisliiton taholta kukaan ole 
esittänytkään sitä vaatimusta, että tässä olisi 
toimitettava laskelma, mitä lain toteut
taminen tulisi valtiolle maksamaan. Ennen
kuin tällaista laajakantoista lakia lähdetään 
toteuttamaan, pitäisi eduskunnan olla suun
nilleen selvillä, paljonko lain toteutta
minen tulisi valtiolle maksamaan. Nyt 
kyllä tiedetään kuka tästä laista tulee saa-
maan etuja, mutta kuinka suuren edun siitä 
saisivat maanomistajat ja kuin.ka suuren 
hyödyn myllyteollisuuden ha.rjoittajat, sitä 
ei tunneta. 

Minä;kin ilmoitan yhtyväni niihin, jotka 
ovat kannattaneet tämän lain hyLkäämistä. 
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Ed. K. Varta : Täällä tätä esillä olevaa 
kysymystä on numerollisesti todisteltuna 
puolelta ja toiselt,a siksi paljon, että siihen 
ei tarvitse enää ollenkaan kajota, jotenka 
minä vaan käytännön miehenä tahdon tehdä 
tästä kysymyksestä joitakin huomautuksia, 
joit'a olen niin sanottuna pikkuviljelijänä 
tullut elämäni alalla havaitsema1an. 

Täällä on väitettynä, että viljanviljelys ei 
meillä kannattaisi senvuoksi, kun vilja on 
halpaa.. Viljan viljelyshäJn meillä on kan:.. 
nattanut kautta aikojen. Eihän vilja ole 
milloinbalJI ollut malllnviljelijälle niin hal
paa, että jos sillä sitä kerran on 
omassa hi:n:kalossaan, että sen kannat
taa missään tapauksessa mennä sitä os
tamaan. Eihän vilja ole koskaan ollut 
niin halpaa, jos ma.anviljelijällä on ollut 
sitä yli oman tarpeen, ·että silloin on 
myös kanlllattanut teettää työtä ja yhä 
uudistaa maatalouttaan sille kannattavai
:selle kannalle. Tämä viljan hinnan kohotta
minen ja keinotekoisesti sen nostaminen se 
missään tapauksessa ei kohota meidän Su0'
menmaan maataloutta. Minä rohkenen 
väittää, että kuta alemmaksi meillä elintaso 
painuu, sitä voimakkaammin askelin s.~oJ?:l.en 
maamies kohoaa talondessaan ylospam, 
ikelle kerran on annettu kykyä sen hoitami
seen. 

Täällä on puhuttu m. m. peltojen met
siksi kylväm1sestä. Se on ottanut alkunsa 
niiltä ajoilta, jolloinkra meillä ei vi~ja mak
sanut kuin a 18 penniä kilo. Tämä e1 ole läh
tenyt niistä syi,stä, joita täällä on väitetty, 
se on pikemmin lähtenyt niistä syistä, 
'Ottä meillä ovat luokkavaiston vihat maas,sa 
kasvaneet niin korkeiksi, että suomalainen 
maanviljelijä ei enää suvaits•e työmiestään 
konnuilla1an, lukuunottamatta sitä, kannat
taa.ko se tai ei. E~nnen maailmansotaahan 
tämä systeemi otti alkunsa. Silloinhan pu
huttiin meille maanviljelijöille ihan valtio.n
:agronoomien taholta, ettei kanrnata Suomessa 
leivän viljelys. Suomi on niin k,auan köyhä 
kuin on kuhilas pellolla. ,Ja silloin näistä 
vaaroista ei suinkaan tiennyt vielä yksi
kään mitään. Ei ollut niin lmukonäköistä 
rohwett.aa, joka olisi voinut ennust~aa, mi
hin tilanteeseen Suomessa joudutaan. 

Sitten täällä on puhuttu, että Suomessa 
<On raaka-arin,eita m. m. pellon lannoitus. 
Niitä myös on olemassa, mutta niistä maan
viljelijät o\"at kertakaikkiaan poikenneet 
pois ja ryhtyneet apulannoilla kasvattamaan 

maassa, kasvattivatpa ne sitten viljaa tai 
heinää. 

Minä rohkenen käytännön miehenä yhtyä 
niihin, jotka täällä ovat väittäneet, että meic 
dän on turha puhua etunenässä viljan vilje
lyksestä. Vilja ei kasva meillä päivän
paisteelia eikä rukouksella. Se kaipaa jär
kiperäisen maanlannoituksen, vielä järki
peräisen maan kynnön ja hoidon. Ja tämä!ll 
kun pidämme silmällä, silloin ehdottomasti 
jokaisessa maataloudessa, lffiistä yrite
tään kerran viljan viljelyksessä edes päästä 
omavaraistalouteen, niin siinä täytyy ehdot
tomasti ka;rjatalouden kohota, enruenkuin 
saamme peltomme siihen 'kuntoon, että ne 
tuottavat edes omiksi tarpeiksi viljaa. 
Täällä on todisteltu monta kertaa, mikä 
prosentti meidän maassamme on niitä, jotka 
hyötyisivät tästä viljan pa.lkitsemislaista, ja 
kuin'ka suuri on se kans:ankerros, jotka 
ehdottomasti siitä kärsii. Minä uskallan 
kysyä teiltä, herrat, jotka niin kipeästi tätä 
·viljan palkitsemislakia täällä 'ajatte eteen
päin, että mitä on hyötyä Suomessa 
pikkuviljelijän seistä va.tsoineen, jos se sen 
syö kallista ravintoa täyteen, joka vahingoit
taa sen taloudellista elämää? Eiköhän se 
olisi viisaampaa, että kertakaikkiaan sanoi
sitte rohkeasti, että meillä ei olekaan ollut 
tarkoitus täällä parlamentissa suojella teitä 
pikkuviljelijöitä, me ka.tsomme täällä omaa 
etuamme. Tyytykää siihen, kun. meidät 
kerran tänne lähetitte .. 

Täällä ed. Vesterinen se on kahlannut 
oikealle ja vasemmalle. Hän on haukkunut 
teollisuutta vähän liian suuressa mitt.akaa:.. 
vassa, koska teollisuus ja maanviljelys on 
myös meillä :käsi kädessä yhdessä, vaikka 
pikkuviljelijät emme sitä kykene suu
i'essa mittakaava;ssa harjoittamaan. Min
kätakia meillä teollisuutta syytetään, 
kun kerran järkiperäiseenkin viljelyk
seen, ,kellä kerran sitä niin :paljon 
on, me tarvitsemme ehdottomasti paljon 
koneita. Täällä on puhuttu siitä, ettei 
kannata mak,saa työmiehelle palkkoja. 
Eihän työmies ole mikään höyrykone 
eikä traktori, siihenhän nyt pyrkii jo jokai
nen suurmaanviljelijä. Minä tunnen 
Keski-Savossa erään 'pitäjän, joka on hy
vin edullinen meidän olo~himme verrattuna 
maanviljelyksessä, Maaningan. Siellähän 
kvnnetiiän traktoreilla ja kaikki tehilään 
koneellisesti. Minkä vertaisesti se sitten 
se työpalkkojen kallistuminen vaikuttaa 
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siihen maanviljelykseen. Kyllä meidän 
maanviljelijöiden ehdottomasti täytyy ruve
ta ymmärtwmään puolta ja toista. Meidän 
täytyy ehdottomasti tunnustaa ja. antaa tun
nustus myös teollisuudelle, koska me emme 
voi missään ta.pauksessa ilman teollisuutta 
harjoittaa pätevästi maanviljelystä. Minä 
uskallan olla sitä mieltä, että jos meillä teol
lisuustyöväestö pääsee hyviin olosuhteisiin, 
niin silloin ehdottomasti me kohoamme 
maanviljelijöinä. Silloin meidän kannattaa 
tuotteitamme laskea maailman markkinoille, 
silloin meidän k>annattaa viljellä maa.ta, 
koska nämä teollisuusherrat ja teollisuus
työväestö hyviä ansioita saatuaan niitä 
meiltä ostavat. 

Minä olen tämän viljan palkitsemislain 
kannana, mutta sen täytyy lähteä tyyten 
toisesta päästä. Minä ole11 ajgtellut 
omissa aivoissani että jos Suomen kansalla 
on tarkoitus kohottaa sitä pikkuviljelijä
vä,estöä, joka nyt tällä kertaa taistelee elä
mästä ja kuolemasta tai toisin. sanoen 
olema,ssaolonsa puolesta tässä yhteiskunnas
&a, ja koska se on tunnustettu niin valta
vaksi osaksi, niin silloin olisi ehdottomasti 
valtiovallan kannalta ruvettava keksimään 
keinoja, millä tämä väestö pysyy maanka~ 
marassa kiinni, ettei se mene tarjautumaan 
enää tehtwan portille, jossa tällä kertaa on 
ylellisesti työvoima'a ennestään.. Jos otam
me tämän asian tältä kannalta, niin silloin 
johdamme tämän työn siihen isänmaalli
seen kaukonäköisyyteen, mitä täällä on päin
vastaisessa suunnassa kuvastunut. Mutta 
jos tähän lähdemme täältä ylhäältäpäin, 
näitten suurviljelijäin taholta, josta täällä on 
väitetty, että niillä on vain 12 % viljanvil
jelyksellä, kyllä ne yks kaks koneella 
kiepsauttavat siitä 100 % ja silloin se joutuu 
niitten kynsiin ja me pikkuviljelijät syöm
me kallista leipää, koska emme voi kuin jos
sakussa kymmenkunnassa pitäjässä ansaita 
itsellemme leivän. Me ostamme suuren osan 
leipää. Jos me nyt tarkastaisimme niitä 
pikkuviljelijöitä, jotka eivät ole syntyneet 
vuoden 1918 lakien perusteella, niitä samoja, 
joista minä luulen herra Vesterisen Jmikkein 
suurinta huolta pitävän, niin he eivät ole 
paljon paremmassa taloudellisessa asemassa. 
Niitten on käsistä luisunut tämä n. s. viljan
viljelys, omatalous, niin että he palvelevat 
tällä kert,aa teollisuutta niin vakavassa mit
takaavassa, että niitten auttamiseksi on ryh
dyttävä edelläsanottuihin toimenpiteisiin. 

Mitä täällä herrru Vesterinen kopisteli 

oikeistolaisherroja, niin se on. minusta ihan 
turhaa. Se on yhtä paljon kuin syyttelisi 
oike,ata jalkaa, että miksi sinä käveLet edellä 
vasempaa. (Ed .. Vesterinen: Ei kuulu!) 
Kyllä se kuulee, jolla on morvat. Mitä tässä 
Suomen parlamentissa on tapahtunut? 
Täältäpäin on johdettu aina eikä meidän 
täällä oikeastaan sovi silloin kun laadimme 
yleisiä lakeja: tai suunnitelmia. syytellä 
toisiamme tavattoman paljon.. Kylärii
datharr ovat toiset eikä niitä voi täällä par
lamentissa ratkaista. 

lVIinä muuten rohken,en toivoa tältä~ Suo'
men eduskunnalta, että se ei tässä viljan
palkitsemislaissa ryhdy niihin toimenpitei
siin, jotka kansallemme ovat, kansan enem
mistölle vahingollisia. Minä kannatan vil
janpalkitsemislai:n hylkäämistä. 

Ed. Ramstedt: Minä tahdon vain ly
hyesti vastata ed. Saariselle siinä kohden, 
missä hän kajosi minun lausuntooni. On ih
meellistä, että maalaisliitto keksii aina sel
laisia, kuinka sanoisin, keksintöjä ajaak
seen väärää asiaa. Jos ed. Saarinen tun
tisi minun talouttani, hän ei suinkaan olisi 
mennyt kajoamaan siihen. Mutta minä 
voin ilmoittaa ed. Saariselle, että millainen 
minun talouteni on, niin maksan nykyi
selle kapitalistiselle yhteiskunnalle, tai sa
noisinko yhden perheen täytyy maksaa yli 
20,000 markkaa ennenkuin se voi olla siinä 
tilalla. Ja mitä varten minulla on niin 
suuri tila. Se on sentähden kun minulla 
on niin suuri perhe. Ja vielä lisäksi minä 
saan ilmoittaa ed. Saariselle, että jakami
nen ei tule kysymykseen, koska minä en 
omista sitä, vaan sen omistaa suurpääoma_ 
Ja sitä varten minä nyt istun täällä enkä 
siellä oikealla. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e ,s: Keskustelun kuluessa 
on ed. Heikkilä ed. P. Saarisen kannatta
mana ehdottanut, että käsittelyn pohjaksi 
otettaisiin lepäämään jätetty lakiesitys. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Heikkilän ehdo
tukseksi. 

Selon teko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka käsittelyn pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan ehdotuksen, äänestää 
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,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on ed. Heikkilän 
ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (98-84 
-00-17). 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis käsit
telyn pohjaksi asettanut suuren valiokun
nan mietinnön. 

Suuren valiokunnan hylkäävä mietintö 
hyväksytään. 

Asian toinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

Puhemies: Istunto keskeytetään ja 
.iatketaan kello 7 tänä iltana. 

Istunto keskeytetään kello 4,43 ip. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 7 i.p. 

3) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään Ja
tetty ehdotus laiksi valtion viljavarastosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 3 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä maatalousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Ed. V i r k kun en: Ken mukana ol
leena muistaa tämän asian käsittelyä aikai
semmassa eduskunnassa kaksi vuotta sit
ten, tahi jos jollakin on ollut kyllin harras
tusta asiaan ottaakseen asiakirjoista selkoa 
tästä käsittelystä, niin hän tietää että kä
sittely asian aikaisemmassa ja asiallisessa 
vaiheessa oli aluksi vallan yksimielinen. 
Minulla on edessäni siUoisen maatalousva
liokunnan lyhyt mietintö, se on päivätty 
marraskuun 24 päivänä 1925 ja sisällyksel
tään lyhyt ja aivan yksimielinen. Luen 

sen allekirjoittaneiden joukossa myöskin 
useita tunnettuja sosialidemokraattisen 
ryhmän edustajia, jotka ovat jäseninä ny
kyisessäkin eduskunnassa, ja myöskin 
ruotsalaisen ryhmän edustajat maatalous
valiokunnassa ovat olleet asian puolella. 
Omasta puolestaan valiokunta lausuu mie
tinnössään suotavaksi, että viljanhankin
nassa, varastoimisessa ja jakelussa tultai
siin apuna käyttämään mahdollisuuden 
mukaan etupäässä osuustoiminnallisia liik
keitä. 

Näin suotuisan asiallisen valmistelun 
jälkeen olisi luullut esityksen tulevan 
eduskunnlllssa ilman muuta hyväksytyksi. 
Näinhän ei kuitenkaan käynyt, ja me muis
tamme myöskin syyn siihen, että asian kä
sittely sai myöhemmässä vaiheessaan toi
sen käänteen. Erittäin huomattavassa ase
massa oleva sosialidemokraattisen ryhmän 
jäsen esiintyi asian toisessa käsittelyssä 
sitä vastustamaan. Hän pitää tätä esitystä 
haitallisena, hänen mielestään se epäedul
lisesti vaikutti viljan hintoihin ja myöskin 
vaikeutti yksityistä liiketoimintaa. Kum
minkin hänkin myönsi, että viljatalous 
maassa olisi saatava jo rauhanaikana jär
jestyneeksi, sillä tavalla, että se tyydyttäisi 
maan tarpeita. Tämä esiintyminen vai
kutti sen, että siihen saakka esityksen 
taakse asettunut sosialidemokraattinen 
ryhmä teki kokokäänteen ja siitä lähtien 
ryhtyi vastustamaan esitystä. Suuri valio
kunta, joka kaksikin kertaa asiaa joutui 
käsittelemään, teki toisessa käsittelyssään 
tämän lain 1 § :ään seuraavan lisäyksen: 
,Tämän rahaston perustamiseen ja vilja
varaston hoitoon varattavasta määrära
hasta päätetään tulo- ja menoarvion yhtey
dessä.'' Tämä lisäys oli tärkeä, sillä oli
han se omiansa haihduttamaan niitä epäi
lyksiä hankkeen tulevan rahoittamisen vai
keuksista, joita keskusteluissa oli tuotu 
esille. Rahallinen johto asian toteuttami
sessa oli vuosittain jäävä eduskunnan kä
teen, mihinkään ennakkositoumukseen laki 
ei velvoittanut eduskuntaa ryhtymään. 
Mutta kaikesta huolimatta tämä laki 
äänestettiin, niinkuin tiedämme, yli v·aalien, 
joulukuussa 1925. Nekin, jotka sitä hetkeä 
aikaisemmin oliva't ehkä lämpimästikin kan
nattaneet, olivat nyt asettune-et sitä yhtä sel
västi vastustamaan. Luulen kumminkin voi
tavan sanoa, että tästä aikaisemmasta yksi
mielisyydestä asian käsittelyssä eduskun
nassa jäi jäljelle se vaikutus, että tällä 



286 Perjantain•a 23 p. syyskuuta 1927. ____________ __:: _____ ~____:_::__ ___________ -------~-------~-
hankkeella on hyvin sitovat perustelunsa, 
jotka sitä eduskunnassakin suosittavat, jos 
saan käyttää sanaa, luonnolliselle järjelle, 
jolleivät sitten muut näkökohdat tätä luon
nollista ymmärrystä pääse himmentämään. 

On kuitenkin tapahtunut, että vaikka 
laki on kaksi vuotta ollut lepäämässä ja 
siten tuomittu toimettomuuteen, niin että 
se ei ole päässyt vaikutuksiansa osoitta
maan, niin asia, jota laki ajaa, ei ole le
vännyt, vaan se on päinvastoin voimak
kaasti painautunut eteenpäin. Asian kulku 
tänä väliaikana on ollut seuraava. Niitä 
selvityksiä ja tutkimustöitä kansan pyrki
myksistä omavaraisuuteen viljantuotan
nossa ja maan viljataloudellisesta puolus
tusvalmiudesta, joiden ennakkotulokset oli
vat johtaneet hallituksen esityksen antami
seen vuonna 1925, on seuraavina vuosina, 
jolloin lakiehdotus on ollut lepäämässä, yhä 
jatkettu. Tutkimukset ovat edelleenkin 
kohdistuneet koko maan viljatuotantoon, 
sen tarpeisiin ja keinoihin näiden tarpeiden 
tyydyttämiseksi. Mutta erityisesti on vii
meisenä vuotena näiden tutkimusten esi
neenä ollut suppeampi kysymys, kysymys 
miten valtion nykyisen rauhanaikaisen vil
jantarpeen tyydyttäminen olisi parhaiten 
järjestettävä. On ryhdytty lakiehdotuksen 
käsittelemää asiaa selvittämään, niin sa
noakseni luonnollisesta päästä, nimittäin 
nykyhetken vaatimusten täyttämisestä val
tion viljataloudessa. On havaittu, että val
tion nykyinen viljatalous on järjestettävä 
uudelle kannalle, - uudelle kannalle ensi 
sijassa valtion jokapäiväisten tarpeiden 
tyydyttämiseksi, mutta toisessa sijassa 
myöskin tukevan pohjan saamiseksi, jolta 
maan viljatuotannon kohottamispyrkimys 
omavaraisuuden ja puolustuskykyisyyden 
saavuttamiseksi olisi menestyksellä toteu
tettava. Tämä selvittely, jota erityisesti 
puolustusministeriössä tai sen yhteydessä 
nykyjään suoritetaan, tulee olemaan tar
peellista ja käytännöllistä esityötä siihen 
suureen päämäärään pyrittäessä, jobon la
kiehdotus tähtää. Käsiteltävänä olevan lain 
vaikutuspiiri tulisi näin ollen aluksi sup. 
peammaksi, mutta se laajenemistaan laaje
nisi sitä mukaa, kuin eduskunta vuosittain 
tähän tarkoitukseen osoittasi varoja. 

Suuressa valiokunnassa, jossa asia pari 
päivää sitten oli käsittelyn alaisena, eräät 
puhujat, jotka lausuivat, että he eivät peri
aatteessa vastusta tätä lakia, halusivat kui
tenkin saada tarkempaa selvitystä asian to-

teuttamisesta ja suunnitelmista, joita sitä. 
varten on olemassa. Kun minulla on ollut 
tilaisuus näinä päivinä vähän lähemmin tu
tustua näihin suunnitelmiin ja ne minussa 
ovat herättäneet erityisen suurta mielen
kiintoa, niin minä käytän tilaisuutta hy
väkseni tuodakseni esille jotakin siitä, mitä 
olen saanut tietää. Tiedot ovat lähtöisin 
puolustusministeriön taholta. 

Kysymys on nyt siitä, että tämän laki
ehdotuksen puitteissa ryhdyttäisiin sup
peampaa suunnitelmaa toteuttamaan, niin 
että joka tapauksessa olisi aluksi järjestet
tävä puolustuslaitoksen ja muiden valtion 
laitosten rauhanaikaisen elintarpeiden, 
ensi sijassa viljan hankinta, varastoiminen 
ja käyttö sellaiselle kannalle, missä sen tätä 
nykyä pitäisi olla. On ryhdytty käsittele
mään kysymystä valtion omien laitosten 
viljantarpeesta, niiden tyydyttämistavoista 
ja mahdollisuuksista ja silloin on silmällä
pidetty ainoastaan rauhanaikaista tarvetta. 
Tiedetään, että valtion eri laitosten viljan
tarve on sangen suuri. Valtion viljanku
luttajia ovat suurimmassa määrässä ar
meija, sitten vankilat, sairaalat ja valtion 
työmaat sekä tuotannollisista laitoksista 
valtion alkoholi- ja hiivatehdas. Näissä lai
toksissa tarvitaan vuosittain suuret määrät 
viljaa, pääasiassa syömä- mutta myös rehu
ja teollisuusviljaa. Armeijan rauhanaikai
nen viljantarve arvioitiin v. 1926 noin 13 
milj. kiloksi vuodessa, josta rehnkauran 
osalle tulee 5 milj. ja syömäviljan osalle 8 
milj. kiloa. Valtion väkiviina- ja hiivateh
taan viljankäyttö on keskimäärin 5,200,000 
kg. vuodessa, josta kuitenkin maissin osalle 
tulee noin 2 milj. kg. Valtion sairaalain 
syömäviljan tarve on verraten vähäinen, 
tehden n. 750,000 kg. Vankilain viljan
tarve taasen nousee lähes 2 milj. kg. vuo
dessa, ollen vilja miltei kokonansa syömä
viljaa. Valtion laitosten yhteinen viljan
tarve jyvinä on vuodessa siis n. 21 milj. 
kg., josta syömäviljan osuus on 10% milj. 
kg. Näiden suurien viljamäärien hankin
noissa on puolustusministeriössä erityisesti 
viime aikoina pyritty poistamaan ne esteet, 
jotka tähän saakka ovat vaikeuttaneet val
tion hankkijoiden pääsemistä välittömään 
yhteyteen kotimaisten maataloustuottajain 
sekä näiden kaupallisten järjestöjen 
kanssa. Ne ovat pyrkineet tähän välittö
mään yhteyteen siinä tarkoituksessa, että 
kotimaisille viljantuotteille saataisiin en· 
tistä suurempi menekki. 
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Myllyn laittaminen silolaitoksen yhteyteen 
on välttämätön senvuoksi, että puolustus
laitos ja valtion muut kulutuslaitokset voi
vat ottaa vastaan syömäviljaa vain jau
hoina ja ryyneinä. Puolustuslaitoksen ta
holta on jo useita vuosia huomautettu sen 
toiminnassa vallitsevasta huutavasta epä
kohdasta siinä, että puolustuslaitoksen ta
loudessa kunnollisia leipomoita puuttuu. 
M. m. komitea, jonka puheenjohtajana oli 
lää.käri,kenl'aali von Bonsdorff, on mietin
nössään erityisesti tämän huutavan tarpeen 
vetänyt esille. Nyt suunnitellaan, että täl
lainen keskusleipomo paraiten sijoitettai
siin ajanmukaisella myllylaitoksella varus
tetun elevaattorilaitoksen yhteyteen. Jos 
tämän ohjelman mukaan valtion koko vil
jatalous järjestetään edellä suunnitellulla 
tavalla, niin se epäilemättä tietää paran
nusta valtion nykyiseen viljatalouteen sekä 
teknillisessä että taloudellisessa suhteessa; 
se tekisi valtion oman viljan kulutuksen 
järkiperäiseksi ja yleensä saattaisi valtion 
viljatalouden kotoiselle pohjalle. Mutta se 
vaikuttaisi ajan pitkään paljoa pitemmälle 
kuin hetkellisen tarpeen tyydyttämiseksi. 
Se samalla olisi myöskin erittäin tärkeä al
kuaskel sitä päämäärää kohden, johonka 
käsiteltävänä oleva lakiehdotus tähtää. 

On myöskin ehditty tähän mennessä 
kuulla erinäisten asiantuntijain ajatusta 
erityisesti tällaisen järjestelmän toteutta
misen vaikutuksista yksityiseen yritteliäi
syyteen. Huomattavat osuustoimintaliik
keen johtomiehet ovat yksimielisenä käsi
tyksenänsä lausuneet, että tällainen asian
järjestely tuskin ollenkaan haitallisesti vai
kuttaisi yksityiseen yritteliäisyyteen tällä 
alalla. Myöskin olen asiakirjoista havain
nut, että se arvoisa entinen edustaja, joka 
aikaisemmassa eduskunnassa ryhtyi tätä 
lakiehdotusta vastustamaan, on selostamani 
erikoissuunnitelman toteuttamisen suhteen 
asettunut myötämieliselle kannalle. (V a
semmalta: Kuka se on?) Se on nykyinen 
pääministeri. Hän on käsityksenään lau
sunut, että 15 milj. kilon määrä on tar
peeksi suuri antamaan työtä hyvälle myl
lylle ja leipomolle ja yksityistä liikettä, 
hän lisää, se ei tulisi häiritsemään. 

Nämä suunnitelmat ovat minun käsit
tääkseni kaikin puolin varteenotettavia. 
Niitä voidaan ryhtyä toteuttamaan nyt kä
siteltävänä olevan lakiehdotuksen puit
teissa, ilman, että yhtään ainoatakaan py
kälää siinä tarvitsee tulla muutetukai Ky-

-------

symys siitä, milloinka ja missä määrin tätä 
varastoimisen toimintaa lähdetään yhä laa
jentamaan, jää riippuvaiseksi, niinkuin 
lakiehdotuksen 1 § mainitsee, eduskunnan 
jokavuotisesta päätöksestä budjettikäsitte
lyn yhteydessä. Minun vakava mielipi
teeni on, että eduskunta tekisi valitettavan 
erehdyksen, jos se tällä kertaa hylkäisi tä
män lakiehdotuksen. Täällä lausui ed. 
Welling aamupäivän istunnossa, että mei
dän maamme on siinä asemassa, että joka 
kolmas vuosi täällä on ka tovuosi. Tämä 
kai on tosiasia. Meidän täytyy asettua tä
män vakavan todellisuuden eteen. Mutta 
jos ja kun niin on, niin mikä on silloin tär
keämpää, kuin että me kaikessa toimin
nassamme otamme tämän tosiasian huo
mioon, kokoamme ja keräilemme viljaa hy
vinä vuosina, niin että huonompina olisi 
valtiolla va•rastoja, millä suuret leipätar
peemme tulevat tyydytetyiksi. 

Minulla on tilaisuus ilmoittaa, . että ko
koomuspuolueen eduskuntaryhmä jokai
sella äänellään kannattaa tämän lakiehdo
tuksen hyväksymistä, ja minä pyydän eh
dottaa, herra puhemies, että käsittelyn poh
jaksi asetetaan lepäämässä ollut lakiehdo
tus. 

Ed. N i u k k a ne n: Edellinen :puhuja on 
tässä jo sei'kkaperäisesti selvitellyt niitä 
suunnitelmia, mitä on valmisteltu järjestel
män toimeenpanemiseksi, jota tämän lain 
hyväksyminen edellyttää. Minulla ei ole 
niihin muuta lisättävää kuin se, että 
tietää;kseni tämä suunnitelma ei ole ainoa. 
Voi olla mahdollista, että voidaan ottaa käy
täntöön vielä halvempi ja mukavampi 
suunnitelma kuin tämä. Mutta kysymys 
siitä, millä tavalla tämä vilja val'astoidaan 
ja millä tavalla se käytetään, joutuu edus
kunnan käsiteltäväksi aikanaan, eli silloin 
ikun on kysymys määrärahain myöntä
misestä tähän tarkoitukseen, niin että minä 
en siihen tahdo senvuoksi tässä laajemmin 
kajotakaan. 

Tämä asia on yhteydessä kotimaisen vil
jantuotannon edistämistä koskevan kysy
my,ksen kanssa sikäli, että sen toteuttaminen 
tietäisi kotimaiselle viljalle ainakin jossakin 
määrin varmaa menekkiä. Ja jokainen me 
käsitämme, että ka:iken tuotannon edelly
tyksenä on varma ja taattu menekki, jota 
nykyään kotimaisella viljalla ei ole. Tämä 
menekki lisäksi saavutettaisiin käsittääkseni 
ilman, että se millään tavalla rasittaisi vil-
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jan kuluttajia tai ·edes valtion budjettia, 
senjälkeen kuin tarpeellinen liikepääoma 
tarkoitukseen on myönnetty.. Tämä järjes.. 
te1mä ei missään tapauksessa pennilläkään 
tule nostamaan viljan hintaa :kuluttajille. 
Päinvastoin se tilapäisen viljapulan sattu
essa varmasti hyvin suuressa määrin tulisi 
ehkäisemään hintojen nousua, koska vilja
keinotteEjoihin täytyy jo tietoisuuden täl
laisen varaston olemassaolosta vaikuttaa 
hillitsevästi. 

Vasemmiston taholta on aina silloin, kun 
<>n ollut esillä kysymys kotimaisen viljan 
tuotannon edistämisestä, tahdottu väit
tää, että ne, jotka tällaista asiaa ajavat, 
pitävät yksipuolisesti silmällä vain maan
viljelij.äin, erikoisesti suurviljelijäin etua ja 
a~javat asiaa, jonka tarkoituksena on heille 
järjestää suuria voittoja. Herra maatalous
ministeri <Jn täällä aamu'Päivän istunnossa 
minun käsittääkseni tarpeeksi selvästi ja 
perusteellisesti osoittanut, että meidän maas
samme ovat maataloudella, erikoisesti vil
janviljelykseen perustuvalla maataloudella, 
niin paljon huonommat edellytykset sen 
kanssa kilpaileviin maihin verrattuina, 
-ettei .voi <Jlla kysymys maanviljelijäin 
suurista voitoista siitäkin .huolimatta, vaikka 
valtio jollakin tavalla suosisikin tätä koti
maista tuotantoa. 

Näin ollen siis minun käsittääkseni tämä 
sosialidemokraattisen maatalousministerin 
lausunto tässä kohdin täydellisesti kumoaa 
ne syytökset, joita sanotun ryhmän edusta
jat täällä ovat esittäneet. 

iNäitä kysymyksiä onkin arvo.steltava 
melkein yksinomaan siltä näkökulmalta, 
mikä merkitys kotimaisen viljantuotannon 
lisäämisellä 'On katsottava olevan meidän 
maamme yleisen talouden, kansantalouden 
ja siis maan ja koko sen väestön hyvin
voinnin kannalta. Minun käsittääkseni jo
kaiselle, jOika vaivautuu tutustumaan vilja
tilastoon, täytyy heti selvitä, että mahdolli
simman suureen omavaraisuuteen pääse
misellä viljantuotannossamille olisi meidän 1 

maallemme mitä suurin kansantaloudellinen 
merkitys. 

Vuonna 1880 oli meidän maa;mme viljan
tuotantoon nllihden lähes omavarainen. Koti
mainen viljantuotanto vastasi silloin yli 
80 % koko kulutuksesta. Sen johdosta, että 
yleinen mielipide ja myöskin ne toimen
piteet, joihin valtiovalta ryhtyi eri elin
keinohaarojen tukemiseksi tai tukahutta-1 
miooksi, pääasial1isesti tullilainsäädännöllä, 

ne kumnri:nJkin ennen pitkää vaikuttivat 
sen, että viljanviljelys meidän maassamme 
alkoi nopeasti taantua ja niinpä ennen 
maailmansotaa oltiin siinä tilanteessa, että 
maahamme tuotiin viljatavaraa noin 370 
miljoonaa kiloa vuosittain eli että noin 60 % 
maan :kulutuksesta tyydytettiin, jo.kseenkin 
yksinomaan venäläisellä syömäviljalla. 
Vuonna 1920 tuotiin meidän maahamme 
ulkomaista viljatav,araa vain 129 milj. kiloa 
eli 244 miljoonaa kiloa vähempi kuin vuonna 
1913. Tuonnin vähennys vuosina 1919 ja 
1920, kun otamme huomioon silloisen 
korkean tuontihinnan, merkitsi sanottuina 
vuosina meidän maallemme yhteensä kan
santaloudellista säästöä pyörein luvuin 2,000 
miljoonaa markkaa. Jos vuonna 1919 ja 
1920 olisi meidän maahamme täytynyt tuo
da uLkomaista viljaa suunnilleen sama 
määrä kuin ennen maailmansotaa, olisi 
tuonnin enemmyys ollut vuonna 1919 2,630 
miljoonaa, ja vuonna 1920 1,730 miljoonaa. 
Minun käsittääkseni tämä olisi varmaankin 
merkinnyt sen, että Suomen markka ei olisi 
ainakaan niin pian vakiintunut, kuin mitä 
sitt.emmin tapa:htui, eikä nykyiseen pistee
seen. Vuonna 1923, katovuonna, tuotiin 
meidän maahamme taasen viljaa 340 mil
joonaa kiloa. Nykyään on viljan tuonti 
pyörein luvuin noin 230 miljoonaa kiloa, eli 
kun otetaan huomioon väestön lisäänty
minen, vain noin 30 % 'koko kotimaisesta 
kulutuksesta.. Kotimainen viljantuotanto 
siis on näinä vuo.sina huomatt&vassa mää
rin maassamme lisääntynyt. Tämä tuotan'" 
non lisääntyminen, nykyinen tuontihinta. 
huomioonottaen, merkitsee pyörein luvuin 
400 mirj.oonan markan kansantaloudellista 
säästöä vuositt.ain. 

Paitsi kansantalouden kannalta on koti
mainen viljanvilje1ys meidän maassamme 
erinomaisen tärkeä myöskin maan työolojen 
kannalta. Minä en käsitä v·arsinkaan so
sialidemokraattien kantaa tässä asiassa, kun 
he asettuvat sille kannalle, että kotimaisen 
viljan vilj.elyksest.ä on 1akattava. Minä pyy
dän herroilta työväen edustajilta kysyä, 
mihinkä sijoiteta,an ne valtavat työläis
joukot, jos meidän maassamme lakataan 
viljanviljely:ksestä, jotka tällä kertaa saavat 
siitä työansionsa. 

Meidän nykyinen maatalousministerimme 
on ollut, kuten minä olen huomannut, 
myötävaikuttamassa sellaisten esitysten syn
tymiseen, e t t ä h ä n en e d u s t a m a 1-
t a aJ n e Iinkeino l ta, maatalo u-
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delta., poistettaisiin pois koko 
t u ll i s u o j e 1 u s s i i t ä h u o 1 i m a t t a, 
että aille edelleen säilytettäisiin teollisuus
tullien aiheuttama rasitus, ja hän näkyy 
minun käsittää.kseni käsittävän tehtävänsä 
siten, että hänen velvollisuutensa on tais
tella täällä eduskunnassa jokseenkin kaik!kia 
niitä esityksiä vastaan, jotka tarkoittavat 
!hänen edustamansa maan pääelinkeinon 
edistämistä, - siis aivan päinvastoin kuin 
mitä maatalousministerit tähän saakka ovat 
tehtäväkseen käsittäneet. - Hän täällä 
aamupäivän istunnossa perusteli merkillistä 
kantaansa tässä viljantuotannon edistämistä 
koskevassa kysymy.ksessä ensiksikin sillä 
sosialistien vanhalla väitteellä, että koska 
viljanviljelyksellä ei ole meidän maassamme 
niin hyviä luontaisia edellytyksiä kuin 
Kanadalla, Venäjällä ynnä muilla sellaisilla 
mailla, meidän on siis siitä luovutta·va ja 
turvauduttava k!arjatalouteen, siis aivan 
sama oppi, kuin mitä se eräs agr·onoomi 
saarnasi Savossa parikymmentä vuotta sit
ten. Toiseksi hän perusteli kantaansa 
sillä, että kotimaisen viljantuotannon 
vähenemisestä tai loppumisesta joh
tuva tuonnin enemmyys on meidän 
korvattava metsätuotteiden. viennillä, siis 
taas aivan sama oppi, kuin mitä mei
dän maassamme teollisuusherrat saarnasi
vat parikymmentä vuotta sitten ja mikä 
käsitys myöskin s1lloin vallitsi eduskunnan • 
enemmistössä, ottamalla huomioon sen kan
nan tullitariffissa. Herra maatalous.
ministeri ei koettanutkaan täällä osoittaa, 
että viljanvilj.elyksen lopettamisesta ai
•heutuva kauppata.seen vajaus voitaisiin 
korvata karj.antuotteiden viennillä, joka 
tietysti olisi ollutkin sula mahdottomuus, 
kun otamme huomioon, että jos viljanvil
jelyksestä meidän maassamme lakataan, on 
meidän tuotava nykyisten tuontimä.ärien 
lisä.ksi vuosittain ainakin 1,000 miljoonan 
edestä lisää syömäviljaa ja lisäksi sen, että 
karjantuotteiden vientimahdollisuudet ovat 
sangen kyseenalaiset~ Koska herra maa
talousministeri tätä väitettään ei koettanut 
perustellakaan, niin minä en siis siihen 
myöskään tä:ssä lähemmin kajoa. Mutta 
ikun herra maatalousministeri ratkaisee 
tämän minun mielestäni sangen vakavan 
kysymyksen sillä yksinkertaisella ja yksi
puoliselle metsämiehelle sangen kuva.avalla 
tavalla, et t ä k a s v a t et aan v i 1 j a n 
asemesta metsää ja myydään 
sitä ja korvata, a n sillä viljan tuon-

nista aiheutuva e•päsuhde kauppatasauk
sessa, niin tämän johdosta tahdon tässä 
tehdä muutamia huomautuksia. 

Minä olen yhtä mieltä herra maatalous
ministerin kanssa siihen nähden, että mei
dän maamme metsien tuotantoa voidaan hy
vin huomattavassa määrin lisätä, ryhty
mällä myöskin valtion taholta tarpeellisiin 
toimenpiteisiin tässä suhteessa. Ja minä 
ilolla tervehdin kaikkia järkeviä esityksiä, 
joita herra maatalousministeri tässä asiassa 
tulee tekemään. Lisäksi minä myöskin 
myönnän, että puuteollisuutta nykyisestään 
pidemmälle kehrttämällä voidaan vietävien 
puutavarain raha-arvoa jonkun verran ko
roittaa, mutta kumminkin vain jonkun ver
ran. Sillä kokemus on osoittanut, että pit
källe jalostetuilla puutavaroilla ei ole ollen
kaan rajatonta menekkjä. Tämä seikka on 
todettu sekä faneerinviejien, että paperin, 
selluloosan y. m. viejien taholta. Ainoas
taan viemällä puutavaraa pois maasta jalos
tamatta, me voimme käsittääkseni J,.-yllä 
muutaman vuoden aikana hakata niin pal
jon metsiä ja myydä niitä ulkomaille, että 
me voimme korvata tämän viljan suurentu
neesta tuonnista syntyvän vajauksen. Sel
vää kumminkin pitäisi olla, että tällaista 
menet,telyä, - jos me nimittäin olisimme 
niin ajattelemattomia, että siihen ryhtyi
simme, - ei voi jatkua kovin kauan. Herra 
maatalousministeri paraiten meistä tietää, 
että Etelä-Suomen metsissä on harjoitettu 
ja edelleen harjoitetaan peloittavassa mää
rässä liika-hakkausta, vaikkakin Pohjois
Suomen metsissä, pääasiassa niillä seuduin, 
joissa menekkisuhteet ovat mahdottomat, ei 
tällaista liikahakkausta vielä tähän saakka 
ole harjoitettu. Maatalousministeri kum· 
minkin tähän väiUää, että mehän voimme 
kylvää uusia metsiä, kylvää metsässä ny
kyään olevat aukkopaikat, ojittaa valtion 
metsien laajat suoalueet ja niin edelleen ja 
siten lisätä niin suuressa määrin metsien 
lisäkasvua, että sillä voidaan tämä vajaus 
peittää. Tässä kumminkin on tietysti mei
dän otettava huomioon, että meidän olisi 
elettävä sekin väliaika,, joka kuluu sen ajan 
välillä, jolloinka metsä kylvetään ja jol
loinka se on siinä kunnossa, että se voidaan 
myydä, varsinkin jalostaa ulkomaille vietä
väksi. Herra maatalousministeri ehdottaa 
esityksessään ensi vuoden tullitariffiksi, että 
en s i v u o d en a.l u s t a poistetaan maa
taloudelta kaikki tullisuoj.a, tarkoittaen tie
tysti sitä, että jo ensi kesänä lakataan kylvä-
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mästä meidän maassamme ruisviljaa. Minun 
käsittääkseni pitäisi olla selvää, että kun 
metsä Etelä~Suomen parhaillakin kasvu
paikoilla, tullakseen myyntikelpoiseksi 
vaatii kasvuaikaa noin 50 vuotta ja Pohjois
Suomen suoalueilla 100 a 200 vuotta, että .. 
tämä väliaika, joilloinka tämä herra maa
talousministerin kylvämä metsä ehtisi kas
vaa vientikelpoiseksi, tulisi olemaan t o
dennäköisesti meille sangen 
i k ä v ä a i k a. Herra maatalousministeri 
samassa lausunnossaan myös sangen hal
veksivasti puhui niistä kokemuksista, joita 
tässä suhteessa meidän kansallamme, eri
koisesti juuri työväestöllä on takanaan 
vuosilta 1918 ja 1919. Minun käsittääkseni 
ne kokemukset olivat siksi vakavaa laatua 
-, minä olen myös<kin koettanut silloin jo 
syödä selluloosaleipää, - olivat siksi va
kavaa laatua, että minä en voi ollenkaan 
ottaa niitä niin kevyeltä kannalta. Minä 
olen aivan varma siitä, että jos saman
tapaisia aikoja ennemmin tai myöhemmin 
meidän eteemme sattuisi, niin etukädessä 
juuri vasemmiston taholla olisi silloin toinen 
ääni kellossa. 

Siihen nähden, että ed. Virkkunen äskei
sessä lausunnossaan on myöskin jo koske
tellut tämän asian sitä puolta, mikäli koskee 
valmistautumista pulakausia j.a vaikeita 
aikoja varten, muun muassa sodan vaaraa 
silmälläpitäen, minä en tahdo tähän l<aa
jemmin kajota. Huomautan !kumminkin 
vielä eräästä näkökohdasta. 

Tämä valtion viljavarasto, joka tämän 
lain nojalla muodostettaisiin ja joka, kuten 
olen huomauttanut, huomattavasti varmaan
kin tulisi edistämään kotimaisen viljan tuo
tantoa sen kautta, että kotimaiselle viljalle 
tulisi edes jonkunlaista kysyntää ja menek
kiä,. tulisi valtiolle juuri tällaisina aikoina 
olemaan erinomaisen suuresta merkityksestä. 
Siitä jos mistä muodostuisi valtiolle tällaisia 
,aikoja varten ensiluokkainen kassareservi, 
sellainen vararahasto, jonka arvo tällaisessa 
tilanteessa olisi arvaamattoman korkea paitsi 
rahallisesti myös sentakia, että ihmiset, etu
kädessä juuri vä:hävaraiset kansanainekset, 
voisivat silloin sellaisenkin tilant·een ottaa 
huolettomammin vastaan, kuin miten tulee 
tapahtumaan, jos valtio ei ryhdy mihinkään 
tämäntapaisiin toimenpit.eisiin, vaan päin
vastoin, kuten nykyinen maatalouselinkei
non edistäjä meidän maassamme, koettaa 
suunnitella toimenpiteitä, joilla estettäisiin 
IIllaataloudelta kaikki kehittymismahdolli
suudet. 

Ed. Hei k lk i l ä: Olosuhteiden ollessa 
sellaiset, ettei viljanviljelys suuremmassa 
määrässä ole kannattavaa, niin on asianmu
kaista, ettei maahan itsestään synny suu
rempia viljavarastoja. Ulkomaisen viljan 
hinnat taas yhä edelleen heilahtelevat sinne 
tänne ja kun ottaa huomioon meillä olevan 
korkean korkokannan, niin ei tarvitse lain
kaan ihmetellä, miksi ei yksityisen yritte
liäisyyden merkeissä meillä ole viljavaras
toja syntynyt. Jos taas pidetään tarpeel
lisena ja välttämättömänäkin, että maas
samme olisi viljavarastoja vähänkin pitem
mäksi ajaksi, niin luonnollinen seuraus on, 
että siihen tarvitaan erikoisia toimen
piteitä. Tuntematonta ei liioin pitäisi olla, 
mitkä ovat ne syyt, jotka vaativat itse 
asiassa viljaa varastoimaan. Meillä tuotta
vat viljaa ulkomailta pää·asiassa kauppa
myllyt. Ne luonnollisesti tuottavat sitä sitä 
mukaa, kuin kulutus sitä tarvitsee. Onhan 
luonnollista kauppiaan kannalta pitää. 
varastot aina mahdollisimman pieninä, 
mahdollisesti vain muutamia lähiviikkoja 
varten. Jos siis jostain syystä sattuisi kes
keytys viljan maahantuonnille, kuten kyllä 
on ennen tapahtunut, niin on siitä luonnol
lisena seurauksena viljan hintojen luonno
ton nousu ja sen jälkeen jopa leikkiminen 
nälänhädällä. Juuri tällaisten tapausten 
varalta pitäisi valtiolla olla viljavarastoja, 
joita voitaisiin hädän hetkenä käyttää. 
Tällä tavalla voitaisiin välttää huomatta
vassa määrässä n.s. elintarpeiden pakko
ottoja torikokouksineen, jotka 10 vuotta 
sitten olivat päiväjärjestyksessä. Niinikään 
olisi pelkkä tietoisuus tällaisten varastojen 
olemassaolosta omiaan peloittamaan häikäi
lemätöntä hintojen nousua ja leikkimistä 
nälällä. 

Normaalisinakin aikoina ei olisi haitaksi, 
vaikka valtio joskus laskisi tuon varas
tonsa kauppaan joko uusimisen tarpeita sil
mälläpitäen tai vaikkapa muutenkin. On
han tunnettua, miten huonosti järjestettyä 
meidän viljakauppamme nykyisin on. Pai
kallinen s.t.s. maaseudun kulutukseen tar
vittava vilja kulkee niin monen välikäden 
kautta, että sen kulutuspaikalla on kerään
tynyt hintaa aivan lumivyöryn tavoin, jopa 
jossain tapauksissa on todettavissa, että 
hinta on noussut kolminkertaiseksi siitä, 
mitä ensimmäinen ostaja siitä kuluttajalle 
maksoi. Vaikeus saada pienet viljamäärät 
meillä myydyiksi kunnolliseen hintaan on 
niin suuri, että jo senkin takia meidän vil
janviljelyksemme taamtumistaan: taantuu. 
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Yhteiskunnan on vakavasti harkittava, 
onko sillä varaa antaa tuotannollisesta elä
mästään yhden alan toisensa jälkeen kuih
tua, vai onko sillä velvollisuuksia tukea sen 
tuotannollista elämää silloin, kuin se voi
daan tehdä ilman suurempia kustannuksia. 
Maassamme uhrataan niin paljon varoja 
kansantaloudellisesti paljon vähemmän 
merkitsevien tuotantoalojen tukemiseen, 
miksei voitaisi uhrata ikivanhan tuotanto
alan tukemi,seen edes niin paljon, että oste
taa.u kohtuhinnalla tuottajilta valmis ta
vara, joka sitten voitaisiin myydä ku
luttajille samaan hintaan, jopa moniaissa 
tapauksissa melkoista allekin sen hinnan, 
mitä he nyt mainitusta kulutustavarasta 
saavat maksaa. Enimmän joutuvat nykyi
sestä puutteellisesta viljakauppajärjestel
mästä kärsimään n.s. pienviljelijät ja pie
nimmät keskikokoisviljelijät myydessään 
pieniä myytäväksi liikeneviä viljaeriään. 
Suurviljelijät ja suuremmat keskikokoisvil
jelijät sitä vastoin kykenevät myymään 
tuotteensa vaunulastittain muiden paik
kakuntien suurmyllyille ja yleisille laitok
sillekin. Valtio voi tässä niinkuin monessa 
muussakin on jo tapahtunut, käydä tuke
maan heikossa asemassa olevia pienviljeli
jöitä <lStamalla heidän tuotteensa valtion 
omien laitosten tarpeisiin ja varastoonkin. 

Kannatan ed. Virkkusen täällä tekemää 
ehdotusta. 

Ed. R. F u: r u h j e l m: När föreliggande 
ärende var föremål för riksdagens hand
läggning sena.ste gång, år 1925, hörde jag 
rt>dan tili dem som mott:~atte sig antagandet 
a-.' lagförslaget. Jag stödde mm avböjande 
hållning gentemot lagför::Jlaget därpå, att 
den finansiella utredningen av ärendet i 
fråga måste betraktas såsom synnerligen 
bristfällig. Såsom då under diskussionen 
framhölls och som ju också är utan vidare 
klart, behöves det något slags ämbetsverk 
för att sköta om detta spannmålsförråd. 
Det föreligger icke någon sorm helst beräk
ning beträffande kostnaderna härför. Det 
kan invämdas, a.t.t dessa kostnader äro jäm
förelsevis obetydliga, men det kommer 
andra kostnader till, vi behöva magasin för 
·att uppbevara spannmålen, vi behöva de 
elevatorer om vilka rdgsm. Virkkunen tala:t 
<l. s. v. och så kostar ju den spannmål som 
skall inköpas mycket. Ingen har kunnat 
med bestämdhet a:ngiva, viiken summa det 

här kan vara fråga om, för två år sedan 
utgick man åtminstone ifrån möjligheten 
att det hela Skulle kunna röra sig om ett 
belopp av 100,000,000 mark. I vilket fall 
som helst måste det emellertid fordras, att 
riksdagen, innan den går att antaga ett lag
förslag sådacnt som detta, har gjort klart för 
sig vi.lka kostnader antagandet av det
samma kommer rutt åsamka staten. Visser
lig,en har riksdagen flere gånger tidigare 
gjort sig skyldig tili enaihanda förfarande, 
att icke på förhand beräkna de kostnader, 
som äro förenade med tillämpningen av en 
lag, men vi böra väl småningom komma 
ifrån sådant. Det 'kan knappast anses med 
riksdagens värdighet förenligt att icke be
räJma kostnaderna för ett företag, innan 
man S!krider till förverkligandet av det
samma. 

Nu koo man visserligen gentemot det sorm 
j.ag här sagt invända, att riksdagen varje 
gång i sammanhang med dtet årli~a statsför
slaget kan bestämma huru stor summa den 
vill anslå för ändamålet, att man således 
icke på förha:nd binder sig vid en vi.ss 
summa, utan att denna blir beroende på 
råd och lägenhet vid olika tidpunkter. Här
emot ka;n emellertid åt.er sägas, att så snart 
lagen en gång blivit aruta,g,en följer därav 
med naturnödvändighet, att de stora sum
mor komma att beviljas. Detta visar tidi
gare erf.arenhet i eklatant måtto. Vi veta på 
grund av denna erfarenhet, att när en åt
gärd en gång blivit besluten, låt vara att 
det icke skett i f.ormen av beviljande av ett 
definitivt anslag, så har riksdagen alltid 
blivit tvungen att fullfölja den ursprung
liga planen. Och ,nu vet man icke ens viiken 
denna plan är! 

Det är också en a:nnan, enHgt min åsikt 
allvarlig invändning man kan göra mot lag
förslaget, ·och det är a tt ll'är ånyo är fräga 
om det som jag för min del 'anser var ett 
oting, nämligen att man stiftar en fond som 
f.örvaltas utom statsförslaget. Det är all
deles tydligt att man vid R. F :s stiftande 
avsåg att totalt komma ifrån detta för
farande, som tidigare i någon mån hade 
varit brukligt; det var meningen att statens 
samtliga irl'komster och utgifter skulle bok
föras gemensamt ut.i det årlig,a statsförsla
get, ingenting skulle undandraga sig riiks
dagens kontroll. Riksdagen har visserligen 
stannat vid den uppfattningen att man kan 
stifta en fond utom statsfö.rslaget utan att 
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behöva antaga en lag i grundlagsenlig ord
ning, utan att sådant alltså strider emot 
R. F :s föreskrifter; majoriteten har enats 
om a.tt detta kan ske i form av allmän lag. 
Marn kan således ick,e vidare med någon ut
sikt till framgång göra gällande att här 
vore fråga om ett brott emot R. F :s stad
ganden. Men stiftandet av sådana fonder 
är i alla fall enligt min åsikt ett oskick; 
det bör icke finnas fonder, som förvaltas 
utom statsförslaget och däri>genom undan
draga sig riksdagens omedeLbara kontroll 
och beslut. 

Det är främst av dessa två skäl jag för 
min del motsätter mig antagandet av lag
förslaget. Om ändamålsenligheten av det 
planerade spannmålsförrådet anser jag mig 
icke i detta sammanhang behöva yttra mig, 
då de motiv j.ag anfört äro tillräckliga för 
att jag för min del skall ställa mig av
böjande gen1temot lagförslaget. 

Ed. T a b e ll: On tyydytyksellä ensiksi- i 
kin pantava mer~ille se seikka, että tässä 
kysymyksessä, kuten edellisessäkin, on suu
ressa valiokunnassa asian esill:ä ollessa voit
tanut järki, mitkä järjen voitot lienevät 
ainoat laatuaan pitiki,in aikoihin. Tämän 
maan porvaristoihan ja myöskin osittain so
sialidemokraattinen johtajisto on aina ja 
miltei kaikissa kysymyksissä ottanut sotaan 
varustautumis~ eli, kuten vi&ton nimitys 
kuuluu, puolustusnäkökohdat ensi kädessä 
huomioon. Sen seikan ei ole katsottu anta
van ollenkaan häiritä tehtyjä suunnitel.mia, 
mitä kansan suurella enemmistöllä on 
asiasta sanomista. Kuurona työtätekevien 
Luokkien mielipiteelle, jotka juuri ovat 
edustaneet kansan enemmistön mielipiteitä, 
ovat herrat vallanpitäjät määräysvallan 
alaisine h:allituselimineen ja keinotekoisesti 
saadulla eduskunnan enemmistiÖllä ajaneet 
varsinkin sotaisissa asioissa ulkomaisten 
imperialistien päämääriin kytketyn tah
tonsa läpi. Ei tässäikään esillä olevassa vil
jan varastoimista koskevassa kysymJ7lksessä 
tämän maan sotaporva.risto ole ottanut vai
vakseen tehdä laskelmia, missä määrin toi
men'Pide tulisi rasittamaan tämän maan 
köyhää veronmaksajaväestöä. Ellei sen 
selkä kestä, niin katketkoon, mitäpä te por
varit siitä välitätte. Tehän olette soikenteen 
asti innostuneet niihin yleisiin suunnitel
miin, joiden tar~oitll!kserna on muodostaa 

koko maa yhdeksi ainoaksi sotaleiriksi, jossa 
virastot, OOhtaat ja yleensä niin taloudelli
nen kuin sivistyksellinenkin elämä määrä
tyllä hetkellä olisi palvelerrnassa sotatarkoi
tu:ksia. Nähtävästi tarkoituksena onikin seu
rata niiden monien suurvaltojen esimerkkiä, 
j·oiden taloudellisista liikekannallepano
suunnitelmista kerrotaan muiden muassa 
edustajiUe jaetussa kirjase•ssa ,Ulkovaltojen 
taloudelliset valmistelut tulevaisuuden so
taa varten". Siitälhän nähdä:än, kuinka yk
sin lannoitustehtaat puhumattakaan väri
teollisuudesta, perustetaan siinä tarkoituk
sessa, että ne sodan alkaessa pannaan val
mistamaan vain yksistään sot31tarpeita. 
Tässä maassa on keihitys kulkemassa juuri 
samaan suuntaan. Lukuunottamatta niitä 
teollisuuslait1oksia, jotka nyt jo välittömästi 
palvelevat sotatarkoituksia, on käsittelyn 
alaisena oleva kysymys yksi ikuvaavimpia 
niistä suunnitelmista, joille tietämättömän 
kansanosan pettämiseksi tahdotaan antaa 
valheellinen pintakiilto. Tällaisen pintakiil
lon a:ntamisessa helpottaa tämän maan sota
porvaristoa maan luonnontieteellinen asema, 
varsinkin tällaisessa tapauksessa, jolloin ky
symykselle kaiken lisäksi vielä asetetaan 
valheellinen tausta. SeHainen, joka on ti~ 
tämätön porvariston todellisista tarkoitus
peristä, saattaa kylläkin erehtyä uslromaan, 
että kysymyksessä olisi mitä parhain ja 
kansan parasta tarkoittava toimenpide, 
jolla tahdotaan tu;rvata, ettei minkäänlais
ten yllätysten kautta kansa joutuisi nälkää 
näkemään. Taustalle lankeaa kuitenkin 
paha varjo, niin pian kuin ottaa vaivrukseen 
hiukkas·enikin syventyä porvarliston viime
aikaiseen politiikkaan. Etenkin kun tar-kas
telussa ottaa erityisemmin huomioon, millä 
tavalla siltä taholta suhtauduttu työtä
tekevien luokkien oikeutetuihin etuihin, 
niin silloin jo verrattain hyvin selvenee, 
että tässä täytyy olla, kuten niin monessa 
muussa kysymyksessä, koira haudattuna. 
Se olis]kin tämän maan porvaristolta jo ih
meellinen täyskäännös, jos nämä noin vaan 
ilman muuta alkaisivat huolehtia kansan 
leivästä. Aina silloin, kun porvariston ta
holta tarjota:an yleen:sä sellaista, jossa on 
kilpenä jotain hyvää, saa jo edeltäkäsin ar
va.ta, että porvaristo aikoo sillä vähäisellä 
tarjoamanaan hyvyydellä taata itselleen suu
ria etuisuuksia, ajaa sen t1vrvissa läpi omia 
tarkoiturksiaan, niinkuin tässäkin. Ei suin
kaan. tarvinne luulla, että porvariston suun-
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n,ittelemasta vil:javarastosta, silloin kun sota 
~JYttyisi, tai paremminkin kun sotasuunnitel
mat pantais<iin täytäntöön, o:t:isi varsinai:.. 
sel1e sivi'iliväestölle mitään hyötyä. Kyllä 
ka:L asia on niin, että siviiliväestö saisi huo
lehtia itsestään omin avui:nsa, kärsiä kaikki 
sodan aih,euttama:n kurj:uuden seuramkset, 
kuolla nälkäänlkin. Tosiasiaksi jää, että täl
laisten suunnitelmien hyväksyminen tietäisi 
tietoista alistumista tuhon omaksi. Se olisi 
sellaista piirullisten juonien edesauttamista, 
jolla vaarannettaisilin nykyistä, joskin epä
vakaista rauhantilannetta. Parempana kei
nona leipäviljan turvaamiseksi pidän sitä 
keinoa, että porvariston samoin kuin nykyi
sen hallituksenkin taholta lakataan niistä 
jatkuviksi käyneistä juonien punomisista, 
joilla rauhan tilanne saatetaan vaa
ralle alttiiksi. Niiden j:uonien tuloksenahan 
ne tällaiset varuste1ut ovat. Voimme olla 
va:mnoja siitä, että ellei tämän maan poli
tiikkaa olisi sotke<t.tu ntiin onnettomal:la ta
valla, kuten on tehty, ulkomaisten imper]a
lististen valtioiden suunnitelmiin m. m. 
juuri saarto- ja hyök!käys!ket!jun luomiseksi 
Neuvosto-Venäjää vrustaan, niin täällä saa
tettaisiin olla täysin levollisia leipäviljan 
suhteen. Jos taas haluttaisiin korjata sekin 
epäikohta, ett;ei maan syrjäisimmilläkä.ä.n 
ikolkil1a tarvitsisi. turv,autua pettuleipään, 
niin se olisi au.tettu sillä, että niillä varoilla, 
joita nyt käytetään ihmisten tuihoamista 
;varten tapahtuvaan varusteluun, rakennet
taisiin teitä ja kulkuneuvoja. Silloin olisi 
oikealla tavalla huolehdittu kansan par
haasta. SiUoin saisi pi!kaisesti viljaa toimi
tetuksi niillekin seuduille, missä halla vie
railell ja missä asuu köyhää kansaa, jolla ei 
ole varallisuutta eikä muutenka.Jan mahdol
lisuuMa tiettömien taivalten taakse viijoo 
hankkia. Teiden raJmntamiseen ja kulku
neuVlojen hankkimise<en meikään emme tule 
kieltämään varoja, mutta niin pian kuin 
tiedämme niitä käytettävän porvariston 
sotavarusteluihin, löydetään meissä kyllä 
vastustaja•t. Oli'Si suuri palvelus rauhan 
asialle, kun tämäki,n yksi Suomen sotapor
variston suunnit.elmista saisi eduskunnassa 
nyt hautau~ensa. 

Ed. L e h t i n e n: Tämä nyt käsiteltä
vänä oleva yli vaalien lepäämään jätetty 
hallituksen esitys valtion viljavarastoista 
on ei ainoastaan valtiolaitosten ja armeijan 
tarpeen vaan koko maan turvallisuuden 

kannalta mitä tärkein ja laajakantoisin ky
symys. Tämän asian laatuun ja tärkey
teen nähden ei olisi luullut eduskunnassa 
olevan muuta kuin yksimielisen mielipiteen, 
sillä jokaiselle pu<>lueelle, joka tahtoo elää 
tässä maassa, luulisi olevan elinehtona 
saada jokapäiväinen leipänsä, siis elämisen 
mahdollisuus turvatuksi myöskin kovan 
ajan varalta. Mutta valitettavasti ei niin 
näytä olevan asianlaita, joka on käynyt 
selville suuren valiokunnan epäävästä mie
tinnöstä ja eräistä tässä istunnossa anne
tuista lausunnoista. Että aikaisemmalla 
hallituksella on ollut täysi syy antaa esi
tys viUavarastojen muodostamisesta, on 
käynyt selville asiantuntijain lausunnoista, 
jotka kuka tahansa voi lukea eduskunnan 
aikaisempiin pöytäkirjoihin otetuista liit
teistä, ja kun tämä ehdotus laiksi toteu
tettuna ei valtioliekaan aiheuttaisi vahin
koa. 

Ed. Virkkunen on tässä istunnossa san
gen selvittävällä tavalla valaissut esillä
olevan asian aikaisemmat vaiheet sekä sen 
baja:kantoisen merkityksen, joten on tar
peetonta siihen puoleen asiassa enää kajota. 
Kuitenkin luulisin asian käsittelylle olevan 
eduksi johdattaa eduskunnan mieleen vuo
sien 1892 ja 1893 ikävät kokemukset, 
jotka olisi suurimmaksi osaksi voitu 
välttää, jos valtiolla olisi ollut suurempia 
viljavarastoja niinä vuosina käytettävä
nään, kuin mitä oli, puhumattakaan viime 
sota-ajan kokemuksista. V. 1892, jolloin 
kylmän ja sateisen kesän takia rukiin val
mistuminen myöshästyi ja kun edellisen vuo
den ruissato oli ollut heikko, niin maanvil
jelijäin vanhat siemenviljavarastot olivat 
huvenneet miltei olemattomiin, josta syystä 
ruiskylvöt arveluttavasti myöhästyivät. 
Joka kuitenkin kotimaisella siemenellä 
kylvi, vaikka myöhäiseerrkin, teki viisaam
min kuin ne monet sadat maanviljelijät, 
jotka luottaen valtion silloin toimittamaan 
tilapäiseen ulkomaisen siemenviljan han
kintaan kylvivät ulkomaisella siemenellä, 
josta noussut oras ei kestänyt meidän tal
veamme ja he saivat täydellisen kadon. 
Etelä-Suomessa tultiin vielä jotenkuten ul
kolaisten jauhojen turvin toimeen. Mutta 
maamme karummilla seuduilla ja Pohjois
Suomessa syötiin kaikenlaista hätäleipää, 
jopa tiedettiin nälkäkuolemiakin tapahtu
neen. Tällaiset ikävät kokemukset voitai
siin suureksi osaksi, ehkäpä kokonaankin 
välttää, jos valtiolla olisi riittävän suuret 



Valtion viljavarasto. 295 

viljavarastot, jotka niinkuin hallituksen 
<()Sityskin edellyttää, muodostettaisiin etu
päässä kotimaisesta viljasta, joista epä
edullisina vuosina voitaisiin lainata siemen
viljaa maanviljelijöille. Varsinkin pien
viljelijät ovat sellaisina aikoina enemmän 
kuin muut siemenviljan tarpeessa. 

Haluamatta tämän enempää jatkaa pien
viljelijäin tarpeista ja toivomuksista, kun 
heillä on täällä varta vasten lähettämänsä 
.etujen valvojat, joiden velvollisuus nyt 
tässä asiassa oliisi ollut suhtautua siihen 
kokonaan toisella tavalla kuin on tapahtu
nut, niin että pienviljelijäinkin edut ja toi
vomukset olisivat tulleet oikeudenmukai
:Sella tavalla valvotuiksi, kannatan ed. 
Virkkusen ehdotusta ja toivon arv. edus-
kunnan vastoin suuren valiokunnan mietin
töä ratkaisevan tämän asian hallituksen eh
-dotuksen ja maatalousvaliokunnan mietin-· 
nön mukaisella tavalla. 

Ed. T u o m i o j a: Minäkin pyydän kan
nattaa ed. Virkkusen tekemää ehdotusta. 
On mielestäni sangen hyvä, että valtiolla 
on sellainen viljavarasto, josta se voi tyy
dyttää ei ainoastaan omat tarpeensa vaan 
kovien päivien sattuessa lievittää myöskin 
yleistä pulaa ja ehkäistä keinottelua. Ne 
.syyt, joita täällä on tuotu lepäämässä ole
vaa lakiehdotusta vast•aan, ovat ainakin 
minusta tuntuneet perin heikoilta. 

Tätä lakiehdotusta puolustaa nähd-äkseni 
vielä toinenkin näkökohta niiden lisäksi, 
joista täällä keskustelussa jo on mainittu. 
Huolimatta siitä, että Suomi on maatalous
maa ja että vilja on meillä päätuotteita, 
niin viljakauppa ei vielä laisinkaan ole jär
jestetty. Se on vielä, voipa sanoa, ihan jär
jestämättä. Tässä toimenpiteessä, jonka 
toteuttamista esilläoleva lakiehdotus tar
koittaa, minä näen ensimmäisen, joskin hei
kon ja vaatimattoman yrityksen tämän vil
jakaupan järjestämiseksi. Jos valtio tällä 
tavoin ensin järjestää viljataloutensa tar
koituksenmukaisesti, niin rohkenen toivoa, , 
että valtion esimerkki on omansa antamaan 1 

kiihoketta myöskin yksityisten viljakaupan ' 
järjestämiseksi tarkoitustaan vastaavalle 
kannalle ja siten luonnollisella tavalla edis
tämään myöskin viljantuotantoa. Minä siis 
kannatan lepäämässä olevaa lakiehdotusta 
ja voin samalla ilmoittaa, että edistysmieli
nen ryhmä kokonaisuudessaan tekee sa
moin. 

Ed. N i u k k a n e n: Minä myös ilmoi
tan, että maalaisliiton ryhmä yksimielisesti 
kannattaa lakiehdotuksen hyväksymistä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e mies: Ke8kustelun kuluessa on 
ed. Virkkunen ed. Heikkilän y. m. kannatta
mana ehdottanut, että käsittelyn pohjaksi 
otettaisiin lepäämässä ollut ehdotus. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Virkkusen ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka käsittelyn pohjaksi hyväksyy suu
ren valiokunnan ehdotuksen, äänestää 
,jaa'; jos ,ei'' voitaa, on ed. Virkkusen eh
dotus hyväksytty. 

Äänestyiksessä ,.,ei'' on voitolla. ( 83--93-
00-23). 

P u h e m iJ e s: Eduskunta . on siis !hyväk
synyt e·d. Virkkusen ehdotuksen. ja päättä
nyt ottaa käsitt.elyn .pohjaksi lepäämässä 
olleen lwkiehdotuksen. 

Puhetta siirtyy johtamaan ensimmäinen 
varapuhemies V i r k kun e n. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunta ryhtyy lakiehdotuksen yksityis-
kohtaiseen käsittelyyn. · 

1 ja 2 § :t, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Lahiehdotus palautetaan uudelleen suu
r e n v a 1 i o kun n a n käsiteltäväksi. 

4) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi suojeluskuntajärjestöstä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 4 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä puolustusasiainvaliokun
nan mietinnössä n :o 1 v·almistele·vasti kä
sitelty yllämainittu lakiehdotus. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on suuren valiokunnan 
mietintö n :o 4. Ensin sallitaan yleinen kes-
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kustelu, jonka jälkeen eduskunta siirtyy 
lakiehdotuksen yksityiskohtaiseen käsitte
lyyn. 

Keskustelu: 

Ed. L. M y 11 y mä k i: Kiinnittäessään 
huomiota esillä olevaan lakitekeleeseen tu
lee työläisten kannalta siihen tulokseen, 
että lakiehdotus on hylättävä. Onhan suo
jeluskuntien tarkoituksena juuri pistimien 
avulla pitää kapitalistista järjestelmää pys
tyssä ja kaikella tavoin vaikuttaa, ettei 
työväen toiminta pääsisi vaikuttamaan 
mullistuksia eikä häiritsemään porvariston 
rauhaa. Ryhdyttiinhän suojeluskuntia pe
rustamaan juuri niinä aikoina, nimittäin v. 
1917, jolloin työväki järjestötoimintansa 
avulla oli tilaisuudessa asettamaan kapita
listien riistalle pieniä esteitä. Täydellisim
miksi kehitettiin suojeluskunnat v. 1918 sil
loin kun niiden jäsenillä teurastutettiin tu
hansittain Suomen työläisiä ja suojeluskun
tien osittainen laillistuttaminenkin tapah
tui aikana, jolloin suuri osa työväestä oli 
estetty porvariston häikäilemättömiä toi
menpiteitä vastustamaan. Suojeluskuntien 
ulkopuolisella ja sisäisellä painostuksella 
on maamme asioiden hoitoa johdettu työ
väenluokan mielipiteitten vastaisesti. Siis 
tältä periaatteelliselta kannalta katsoen on 
työläisillä ainoastaan yksi mielipide ja se 
on: Suojeluskunnat hajalle. 

Suojeluskuntalaisten esiintyminen erilai
sissa asioissa vaikuttaa myös suuresti laki
ehdotusta vastaan. Ovathan suojeluskuntien 
johdossakin olevat henkilöt kuluneina vuo
sina tehneet kaikenlaisia rötöksiä, joista ;io 
rikoslakia erittäin lievästi tulkitsemalla 
ovat saaneet rangaistuksia. Mutta sen
sijaan moninkertaiset rikokset yksityisten 
ja valtion omaisuutta vastaan ovat peitetyt 
unholaan. Yksityisten henkilöiden koti
rauhan häiritsemisen takia on suojeluskun
talaisista ollut ääretöntä vastusta. Eri puo
lilla maatahan ovat päihtyneet suojeluskun
taurhot olleet rauhallisten ihmisten kau
huna. Esimerkiksi työläinen on päästetty 
Tammisaaren vankilasta kotiin. Hänen ko
tona ollessaan ovat suojeluskuntalaiset tul
leet pimeän aikana piirittämään asuntoa ja 
ammuskelleet. Tällainen tapaus on tapah
tunut m. m. Suodenniemellä. Työväen jär
jestöjen iltamatilaisuuksia ovat juopuneet 
suojeluskuntalaiset niinikään yleisesti häi-

rinneet. Sietänee myös mainita, mitenkä: 
aikoinaan eräs suojeluskuntapäällikkö 
Heiskanen menetteli. Hän oli terve mies, 
mutta kuitenkin oli saanut jonkun invalii
din paperit ja näiden paperien avulla hän 
useina vuosina nosti invaliidiavustusta. 
Voidaanko enää löytää ilettävämpää tekoa, 
ja kaiketi sellaiseen pystyy ainoastaan suo
jeluskunnassa toiminut henkilö. Eivät ole 
varsin vähäiset ansiot myöskään ylöjärveläi
sellä suojelijalla Kalle .Aaltosella, joka vii
meisten vuosien aikana on kerännyt niin
kin pienen kunnan kuin Ylöjärvi on toista
sataatuhatta kunnanvaroja omiin tarpei
siinsa. Kieltolakia ja kieltolain valvojien 
toimintaa ovat suojeluskuntalaiset suuresti 
myöskin vastustaneet. Eikä tämä vastus
tus yksistään pysähdy kehittymättömien 
ja kurittomien joukkojen asiaksi, vaan on 
siinä ollut mukana huomattavaa päällys
töäkin. V. 1919 tehtiin Tampereella eräälle 
huomattavalle suojeluskuntaliikettä johta
valle insinöörille kysymys, eikö kielto
lain valvomista voitaisi kiinteästi ottaa 
myös suojeluskuntien ohjelmaan, johon tuO' 
insinööri vastasi, että se voi hajoittaa suo
jeluskuntien toimintaa. Hän siis totesi, 
että suojeluskunnat eivät tahdo lakeja nou
dattaa ja erikoisesti niitä lakeja, joista työ
väenluokalla on hyötyä ja jotka ovat por
varistolle epämieluisia. Mutta huomatta
viin porvarillisiinkin järjestyksenvalvojiin 
nähden ovat suojeluskuntalaiset osoittaneet 
täydellistä kurittomuutta. Tapahtuihan 
muutamia vuosia sitten Tampereella tapaus" 
joka hyvin selvästi kuvaa tilannetta. Suo
jeluskuntalaisten pitäessä kemujaan Teat
teri-ravintolassa kaupungin poliisimestarin 
Luukkosen mennessä katsomaan tilaisuutta: 
sai hän vastaanoton, jota ei olisi odottanut. 
Sensijaan että suojeluskuntalaiset olisivat 
ottaneet huomattavan porvarillisen virka
miehen kohteliaasti vastaan, he pakoittivat 
vihellyksillä ja muilla mielenosoituksilla po
liisimestrin lähtemään pois arvoisain suoje
lijaurhojen juhlasta. Suojeluskuntajärjes
töstä on myös muodostunut hylkyainesten 
kaatopaikka, johon sijoitetaan ne, jotka ei
vät muualla menesty. Erikoisesti ovat tör
keiden väärinkäytösten tähden armeijasta 
eroitetut herrat olleet suosittuja. Muuta
malla sanalla mainittakoon siitä. miten suo
jeluskuntalaiset suhtautuvat työantajain ja: 
työntekiiäin välisiin pa lkkaliikkeisiin. 
Pari viikkoa sitten saapui Högforsin teh
dasalueelle 24 suojeluskuntalaista rikku-
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ria, jotka heti paikkakunnalle saavuttuaan 
ampuivat 25 tervehdyslaukausta sekä me
luten kulkivat pirtupullojen ja kanisterien 
kanssa pitkin kylää uhaten antaa jokaiselle, 
niin, että turpa pysyy kiinni, vaikka ku
kaan ei heille mitään puhunutkaan. Eivät 
edes pyykkituvalla olijain antaneet olla 
rauhassa. Sen jälkeen on kaiket illat ja 
yöt kuultu Högforsista kaikenlaista rie
huntaa, ampumista j. n. e. Erikoisesti ovat 
naiset ja lapset turvattomia. Toisten on 
tarvinnut paeta ikkunasta kotoaan ja toi
set ovat olleet ullakolla piilossa. Kun täl
laisia esimerkkejä suojeluskuntaväestön 
toiminnasta on tu.kuttain on selvää, että 
mainittu luokkajärjestö on yhä vihatumpi 
työtätekevien puolelta. 

Lakiehdotuksesta myös johtuu, että jou
dutaan perustamaan uusi, laaja virkamies
koneisto. Nyt jos koskaan tarjoutuu maa
laisliitollekin mieluisa tilaisuus vastustaa 
uusien, suurpaikkaisten virkamiesten lisää
mistä ja kansan verotaakan kohottamista. 
Ajakaa siis, maalaisliittolaiset, köyhemmän 
väestön etua muulloinkin kuin vaalien 
edellä, vaalipuheissa ja julistuksissa. Mie
lestäni ei siis voida lähteä porvarien kanssa 
suojeluskuntia vakiinnuttamaan eikä myös
kään eräiden sosialidemokraattien kanssa 
peittämään jonkun pettävän verhon alle, 
vaan johdonmukainen työväen kanta on, 
että lakiehdotus on hylättävä ja suojelus
kunnat hajoitettava. 

Ed. H u t t unen: Nyt esilläoleva laki
esitys on aivan kuin piste sille politiikalle, 
mitä tämän edellinen hallitus johti. Kuten 
muistetaan antoi hallitus esilläolevan laki
esity1®3n senjälkeen kuip eduskunta oli an
tanut hallitukselle epäluottamuslauseen ja 
hallitus pyytänyt eroa toimestaan. Asian 
tärkeys, porvarilliselta kannalta katsoen, 
lienee antanut aihetta hallitukselle tehdä 
vielä senkinjäLkeen lakiesityksen, koska se 
saattoi olettaa, että tämänlaisen esityksen 
tekeminen saat1aa viipyä pitemmän aikaa, 
ellei sitä niissä epätavallisissa oloissa tehdä. 

Jatkuvasti on vasemmiston puolelta osoi
tettu, että suojeluskuntajärjestö ei ole sel
lainen järjestö, johon työtätekevä luokka 
voi myötämielisyydellä suhtautua. Sen jär
jestönäkin tekemät edesott.amiset ovat usein 
tulleet täällä esitetyksi ja ne osoittavat, 
että sen toiminta on kohdistunut työtä
tekevää luokkaa ja sen pyrkimyksiä vastaan. 
Että suojeluskuntien toiminta ei missään 

tapauksessa voi rajoittua ainoastaan siihen 
kuin porvarit ovat selittäneet eikä siihen, 
mitä tässä lakiehdotuksessa sanotaan, on 
olemassa useita hyvinkin päteviä todistuksia, 
todistuksia, jotka osoittavat että se sama 
luokkapolitiikka, joka suojeluskunnissa on 
ollut määräävänä, yhä edelleen jatkuu. 

Minulla on tässä eräs pieni asiakirja, joka 
on tänä kesänä tapahtunut ja joka pienuu
destaan huolimatta on omiaan kuvaamaan 
niitä pyrkimyksiä, mitä suojeluskunnilla 
vielä tälläkin kertaa on. Kun porvaristo 
selittää, että suojeluskunnan tarkoituksena 
on yksinomaan puolustaa maata, hädän 
tullen astua vakinaisen armeijan tukena 
turvaamaan Suomen itsenäisyyttä, niin 
saattaa asettaa kyseenalaiseksi, miten näiden 
pyrkimysten kanssa käy yhteen esim. Kala
joen ja Kannuksen suojeluskuntien yhtei
nen toiminta erästä henkilöä vastaan kysy
mybessä, joka ei ole millään tavalla ollut 
yhteydessä maan puolustuksen kanssa. Oli 
nim. siten, että Kannuksen kuntaan valit
tiin tä.män vuoden elokuussa kunnankirjuri, 
joka ei liene ollut Kannuksen suojeluskun
nan erikoisessa suosiossa. Mutta Kannuk
sen suojeluskunta ei voinut kuitenkaan 
omakohtaisesti esittää mitään seHaista, että 
se olisi voinut ryhtyä joihinkin aktiivisem
piin toimenpiteisiin poistaakseen valitun 
kunnankirjurin toimesta. Vaistot kuiten
kin pa'kottivat suojeluskuntaa hankkimaan 
edes jonkunlaisia tekosyitä, millä voitaisiin 
tämä epämiellyttävä henkilö toimesta sivuut, 
taa. Ja niinmuodoin Kannukse:cJ. suojelus
kunta ryhtyi ottamaan selvää valitun kun
nankirjurin aikaisemmasta toiminnasta, ties 
kuinka kauas, ainakin Kalajoelta asti on 
selvää haettu. Kannuksen suojeluskunta 
lähetti Kal,ajoen suojeluskunnalle kirjeen, 
jossa se tahtoi tietää, onko valittu kunnan
kirjuri luotettava, voiko suojeluskunta sii
hen luottaa. Suojeluskunnalle ei siis mer
kinnyt mitään se, että kunnanvaltuusto ja 
kunnallislautakunta, jotkia olivat kunnan
.kirjl,lrin valinneet, ·pitivät valittua luotetta
vana. Kysymy.ksessä oli ainoastaan se, voiko 
suojeluskunta luottaa kunn1an.kirjuriin. 

Kalajoen suojeluskunta on vastannut 
Kannuksen suojeluskunnan kirjelmään seu
raavasti: ,Kannuksen suojeluskunta. Kan
nus. 

Ote pöytäkir.jasta, tehty Kalajoen suo
jeluskunnan esikunnan kokouksesta Me:ren
ojalla suojeluskunnan kansliassa elokuun 18 
'Päivänä 1927. Kannuksen suojeluskunnan 
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tiedustelun johdosta koskeva Kalaj-oelta 
Kannuksen !kunnankirjuriksi muuttaneen 
- nirmeä ei tarvitse mainita - poliittista 
lu<>tettavaisuutta, päätti esikunta lausun
tonaan ant.aa otteen Kalajoen suojeluskun
n,an esikunnan pöytäkirjasta 19 pä~vältä 
tammikuuta 1924, koska nykyinen esi·kunta 
täydellisesti yhtyi vuonna 1924 toimineen 
esikunnan lausuntoon". Nimet alla. 

Jotta myös selviäisi se, minkälainen on 
tämä aikais<Jmpi lausunto ollut, pyydän 
senkin tässä esittää: 

,Ote pöytäkirjasta tehty Kalajoen suo
jeluskunn,an kokouksessa Metsolan asun.
nossa. Kalajoella tammikuun 9 päivänä 
1924. Luettiin piirin herra nimismiehen 
virkakirje tältä päivältä, jossa hän pyysi 
lausuntoa - nimi jää.köön mainitsematta 
- poliittisesta luotettavaisuudesta, ja pää
tettiin sen johdost'a lausua, että N. N. on 
täällä kommunisti:herukisen työväenliikkeen 
johtomiehiä, ja hänen poliittista luotetta
vaisuuttaan sekä jo mainitusta syystä että 
jo k·a'Pinan aikuisen käyttäytymisensä vuoksi 
täytyy pitää epäluotettavana. Pöytäkirja 
luettiin ja myöskin hyväksyttynä alle.kirj<>i
tettiin heti." 

Allekirj·oitukset ja suojeluskunnan leima. 
Nämä asia:kirjat saatuaan lä.hetti Kan

nuksen suojeluskunta Kannuksen kunnallis
lautakunnalle asiakirjat ja oheellisena seu
raavan kirjelmän: ,Herra Antti Iso-Konni, 
Kannus. - se on kunnalliJslautakunman esi
mies - Oheellisena lähetetään Kalajoen 
suojeluskunnan esikunnan kirjelmä koskeva 
kunnankirjurin poliittista luotettavaisuutta 
ja pyydetään kunnallislautakuntaa ryhty
mään asian vaatimiin toimenpiteisiin. 

Visuri, .aluepäällikkö''. 
Kannuksen 'suojeluskunnan leima. Todis

tetut jäljennökset. 
Tämä on minun mielestäni oiva kuvaus 

siitä, että suojeluskunnat eivät pysy niissä 
tehtävissä, mitä porvaristo on selittänyt nii
den tehtäviin kuuluvanja mitä vielä tuon 
esitetyn lain mukaan niille pitäisi kuulua. 
Sillä ei suinkaan voida sanoa, että sotila,al
linen toiminta millään tavalla vaatisi suo
jeluskuntaa ryhtymään toimenpiteisiin siitä, 
<>nko se tai tämä henkilö jonkun kunnan 
kirjuri. Kyllä kai täytyy kunnan valtuus-
toille ja yleensä kunnan hallintoel~mille 
uskoa se tehtävä, kenelle he luottamus- tai 
asiatoimensa antavat. Suoj·eluskunnat eivät 
ole niitä järjestöjä, jotka ovat edes oikeu
tetut tällaisissa .tapauksissa 1ausunnon anta-

miseen, puhumattakaa'll siitä, että ne voisi
vat ryhtyä aivan määräävästi vaikuttamaan 
tällaisten asiain kulkuun. 

Kun nyt on kysymyksessä suojeluskunta
järjestön vakiinnuttaminen, niin suojelus
kuntien aikaisempi, eikä vielä .viimeaikai
nen.kaan toiminta anna minulle vähilllllD.ässä
kään määrässä uskoa siitä, että me voisimme 
odottaa siltä jotakin muuta kuin mitä se 
aikaiseanmin on ollut. Ja kuten esimerkit 
osoittavat, niin sen aikaisempi toiminta ei 
millään tavalla edellytä, että työtä
tekevä luokka ja sen edustajat voisivat 
ryhtyä tällaista järjestöä vakiinnuttamaan. 
Sen vuoksi asian tullessa esille kolmanteen 
.käsittelyyn, tuHaan vasemmiston puolesta 
esittämään tämä la•ki hylättäväk:si. 

Ed. S avo 1 aine n: Esillä oleva lakieh
dotus on sellainen, että jos se tulee eduskun
nassa hyväksytyksi, on eduskunta julistanut 
oikeudeksi jotakin sellaistll, joka työväestön 
kannalta on mitä suurinta vääryy1!tä. Esi
tyksen tarkoituksena oo, sitä ei porvaristo
kaan voi peitellä, laillistut<taa sellainen jär
jestö, jolla on puhdas luokkaluonne, joka on 
perustettu ja ylläpidetty yksinomaan porva
ri.en luokkavallan turvaksi, sanottakoon 
tätä porvariston yksinva.ltaa sitten vaikka 
lailliseksi yhteiskuntajärjestykseksi. Tämän 
maan työväestöllä on enemmän kuin tar
peeksi kokemuksia siitä, minkälaisia tehtä
viä suojeluskuntajärjestö on toimittanut. 
Eduskunnan pöytäkirjoiS!Sa näyttää olevan 
niistä kyllin paljon todistei•ta. Siellä mai
nitaan päteviin asiakirjoihin perustuvia 
seikkoja, miten suojeluskunnan isänmaalli
seksi tehtävä:ksi on sen johtavien elinten ta
holta julistettu työväen palkkataistelun 
murtaminen. Siellä tuodaan esille, miten 
suojeluskuntalaiset ilman minkäänlaisen 
rankaisun pelkoa ovat jatkuvasti häirinneet 
ja terrorisoineet työväenjärjestön toimintaa. 
Aivan viime päiviltä on olemassa todisteita 
siitä, että tämä suojeluskunnan isänmaalli
nen ja kaiketi laillisen yhteiskuntajärjestyk
sen kaipaama. toiminta jatkuu muu·ttumatto
mana. Suojeluskuntajärjestön julistaminen 
lailliseksi järjestöksi merkitsee toimenpi
dettä, jolla porvarillisen kansanvallan ko
neistoon liitetään valtaa pitävän vähemmis
tön luokkavaltaa suojeleva elin, jolla porva
rillinen aseellinen diktatuuri julistetaan 
tosiasiaksi. Tämän lain hyväksyminen mer
kitsee samalla sitä, että kullakin kertaa erik
seen ratkaistu 'suojeluskunnan apuraha, toi-
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sin sanoen aseellisen luokkavallan tukemi
seksi annettu valtion apuraha, julistetaan 
wJtiOill velvollisuudeksi, laiksi, jota jokaisen 
on seurat,tava. Ja juuri tämän vuoksi, 
siksi, että suojelusikuntien olemassaolo ja 
valtion avustusvelvollisuus yritetään edus
kunnan päätöksellä julistaa lailliseksi oloti
Ja:ksi, on esillä olevaa lakiehdotusta vastus
tetta.va. Tällaiset pyy•teet ovat jyrkä,ssä 
ristiriidassa tämän maan työtätekevän väes
tön etUJjen ja käsitysten kall!SSa. Tässä laki
<ehdotuksessa mainitaan suojeluskuntain 
:tehtäväksi m. m. järjestön tarko~tusperään 
soveltuva valistustoiminta. Kun samassa py
kälässä mainitaan järjestön tarkoitusperänä 
olevan isänmaan ja sen laillisen yhteiskun
tajärjestyksen puolustaminen, niin lienee 

• minulla oikeus ede]jyttää, että suojeluskun
•tien henkinen viljelys on siis jonkunlainen 
kuvastin siitä, mitä porvaristo isänmaalli
suuteen ja lailliseen yhteiskuntajärj~eBtyk
seen kuuluvalla menettelyllä ta.rkoittaa. 
Katsotaanpa, minkälaista se suojeluskun
tien tarkoitusperään sovellettu meininki on. 
Minulla on tässä pieni kappale Kuopiossa 
ilmestyvästä sanomalehdestä, jonka nimi on 
,Siunausta koteihin". Siinä sanotaan: 
,Livingstone kutsui orjakauppaa Afrikan 
avoimeksi haavaksi. Meillä on kieltolaista 
huolimatta tultu siihen, että juopottelu on 
kansamme avoin haava, josta sen elinvoima 
uhkaa juosta kuiviin. Kaikkialta kuuluu sa
maa valitusta. Menipä miten syrj,äiseen seu
tuun tahansa, sinnekin pääsevät spriikau,p
piaat. Ylhäiset juovat, alhaiset juov•at, ar
meijassa juopotellaan, suojeluskunnissa juo
potellaan. Viimemainituissa ollaan jo 
niin pitkällä, että poikiensa parasta katso
vat vanhemmat tuskin uskaltavat enää kai
kin paikoin laskea heitä niiden riveihin. Onpa 
meillä aivan tuore tieto siitä, miten eräs 
seura'kuntapappi kielsi nuoria miehiä liitty
mästä pitäjänsä suojeluskuntaan siellä har
joitettavan juopottelum takia." Ne huomiot 
taas, joita minä olen voinut henkilökohtai
sesti tehdä Kuopion suojeluskunnan vuosi
paraadin yhteydessä, osoittavat, että suoje
luskuntien sisäinen valistustoiminta ja mo
raali on laskenut siihen määrään, että monet 
innokkaat paraadissa marssivat pikku 
porva.ritkin ovat jättäytyneet syrjään vain 
sen kelvottoman elämän vuoksi, joka suoje
luskunnissa vallitsee. Vielä on mainittava 
eräs esimerkki. Viime päivinä on saatu 
hämmästyttävä tieto suojeluskunnan hen-

genviljelyksen hedelmistä, lohjalaiset ovat 
joutuneet suojeluskuntaterrorismin alaisiksi 
paikkakunnalle saapuneiden rikkurien ta
holta. Pyhäjärvellä on 'käynyt samoin. 
Nämä rikkurit, joita mainitulle paikkakun
nalle 0111 kuljetettu, ovat suurimmaksi osaksi 
suojeluskuntalaisia, jotka ovat täyttämässä 
isänmaallista tehtäväänsä. Juopot,telu, räy
hääminen, rauhallisten ihmisten ahdistelu 
ase kädessä, on näiden työnä, ja mikäli voi 
päätellä, ei itse sisäasiainministerilläkään 
näytä olevan niin paljon sanottavaa, että 
tämä mielivalta loppuisi. Asia on sillä ta
valla, että jos ehdotus suojeluskuntalaitok
sen laillistuttamiooksi hyväksyttäisiin, julis
tettaisiin hyveeksi se, mitä porvaristokin, 
ainakin sen maltillisempi osa joskus asettuu 
tuomitsemall!ll. Työtätekevän väestön valit
semana edustajana rminä täytän vel:vollisuu
teni asettUJmalla tällaisen ludkkalain hyväk
symistä vastustamruan ja esitän siis lakiehdo
tuksen hylättäväksi. 

Ed. J. Leino: Ei voi olla kummastele
matta sitä, et>tä sen jälkeen kun olot maassa 
ovat rauhoittuneet ja vakaantuneet sillä ta
valla, kuin mtidän olomme ovat vakaantu
neet, ja sen jälkeen kun lähes 10 vuotta on 
kulunut niistä kaameista tapa.U!ksista, jotka 
ovat lähtönä suojeluskuntajärjestön olemas
·saololle, että vielä tämän jälkeen yritetään 
tämmöinen järjestö lailla vakalannutrtaa jat
kuvasti maassa olevaksi ja toimivaksi. Vielä 
minä saat•an ymmärtää sen,. että äärimmäisen 
oikeiston taholla, niiden ainesten taholla, 
joissa kansanvaltaiset virtaukset herättävät 
kammoa, saatetaan olla suopeita tämmöiselle 
järjestölle. Mutta että samaan ovat yhty
neet myöskin ne ainekset, jotka julistavat 
demohatian vaitiolliseksi ohjelmakseen, ni
mittäin maalaisliittolaiset ja edistysmieliset, 
sitä minä en jaksa käsittää. Minusta tuntuu, 
että tämmöisen kannan ottaminen suojelus
kunta-asiassa, kuin nämä ryhmät ovat otta
neet, on osoitus siitä poliittisesta lyhyt:nä
köisyydestä, jota ne ovat osoittaneet monen 
muunkin kysymyksen yhteydessä. 

Porvariston taholta ollaan halukkaita se
littämään, että työväestön tuntema vasten
mielisyys suojelUJsuntalaitosta kohtaan pe
rustuu ennen kaikkea tu:nnesyihin, että se 
johtuu siitä tappiosta, minkä työväestö 
vuonna 1918 kärsi. Saattaa olla, että tämän 
ajan tapaukset kat'keroittavat yhtä ja toista 
ja karvastelevat yhden ja toisen mieltä, 
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mutta minun nähdäkseni itse 1918 tapaus, 
kansalaissota sellaisenaan, ei ole yksinomaan 
natkaiseva asia työväen kannanotossa suo
jeluskuntiin nähden, nimittäin mikäli on ky
symyksessä varsinaisesti kansalaissodan ai
kaiset tapaukset. Mutta tämän maan suoje
luskunna.n historiaan liittyy vuodelta 1918 
vielä paljon sellaista, mikä ei oleellisesti 
kuulu kansalaissodan tapauksiin. Minä tar
koitan kansalaissodan jälkiselvittelyä, sitä 
aikaa, joilloin työväestö oli jo riisuttu 
aseista ja jolloin siis kapinaan nousseista ei 
enää ollut mitään vaaraa voittajille. Se 
on tämä aikakausi, joka on lähtemättö
mästi painanut suojelUJskuntajärjestöön hä
peän tahtan. Jopa miltei jokainoan kunnan 
suojeluskunnan esikunnat antoivat silloin 
mitä edesvastuuttomimpia lausumtoja, joi
den lausuntojen nojalla valtiorikosoikeudet 
sitten jakoivat tunnettUJa ,oikeuttaan". 
Nämä lausu.nnot ovat sitä laatua -, en 
tahdo niitä tässä ryhtyä kertailemaan, 
koska ne yleensä tunnetaan, vaan rajoitun 
ainoastaan toteamaan tosiasian - että nii
den antajat ovat myöhemmin itsekin niitä 
hävenneet, koskapa valtiorikosoikeuden asia
kirjoihin myöhemmin näitä •lausuntoja ei 
ole enää annettu ja senvuoksi asianomaiset 
eivät ole tilaisuudessa täydessä laajuudessa 
tutustumaan enää kaikkiin niihin syytök
siin, mitä heitä vastaan aikoinaan on koh
distettu. Niin kauan kuin suojeluskunta
järjestö on olemassa, niin kauan se olemas
saolollaan muistuttaa työväestölle sitä kohte
lua, minkä alaiseksi työväestö, turvaton 
aseista riisuttu työväestö 'kansalaissodan jäl
keen joutui. Jos keskustapuolueemme, niin
kuin ne vakuuttavat, ovat ottaneet tehtäväk
seen yhteiskunnallisen rauhan ylläpitämisen 
ja oikeiston ja vasemmiston välisen luokka
vastakohdan tasoittamisen, niin kaikki tä
mäntapaiset yritykset tehdään tyhjäksi pys
tyttämällä ja ylläpitämällä tällaista järjes
töä, joka jo olemassaolollaan repii ja hajoit
taa. 

Mutta eivät ainoastaan nämä suojeluskun
taliikkeen entisyyteen liittyvät ta'P•aukset ja 
asiat ole sellaisia, että ne vieroitt.avat työ
väestön suojeluskunnista, vaan lisäksi suoje
luskuntien nykyinen toiminta on sellaista, 
jota työväestön keskuudessa ei hyväksytä. 
Mitä tarkoitusta varten suojeluskuntajärjes
töä tahdotaan siis edelleen yllä pitää 1 Siinä 
lakiehdotuksessa, joka on tämän käsittelyn 
-pohjana, selitetään suojeluskuntajärjestön 

olevan olemassa isänmaan ja sen laillisen yh
teiskuntajärjestyksen puolustamiseksi. On 
siis syytä tarkastella, pitävätkö nämä edEi 
lytykset, mitkä on tiivistetty mainitsemaani 
pykälään, paikkansa. Onko suojeluskunta
järjestö nykyoloissa sellainen, että se olisi 
tarpeen maan puolustuksen tehostamisen 
'kannalta tai että se yleensä pystyisi tehosta
maan maan puolustuskykyisyyttä tai onko 
se tarpeen maan sisäisen turvallisuuden 
ylläpitämisen kannalta ja voiko se siinä suh
teessa vaikuttaa jollakin tavalla edullisesti? 

Mikäli tahdotaan päästä siihen, että suo
jeluskunta semmoisenaan olisi maan puolus
tuksen, nimittäin tehoisan puolustuksen 
elin, silloiill olisi johdonmulmista, että ·tämä 
järjestö olisi yhdistetty kiinteästi armeijan 
yhteyteen, s. o. osaksi s.ij.tä, että se olisi siis • 
kokonaan armeijan ylimmän johdon alainen. 
Mutta tässä lakiehdotuksessa, joka nyt on 
'esillä, ajetaan takaa kokonaan toista, siinä 
tahdotaan säilyttää tämän järjestön itsenäi
syys; tämän järj€Stön itsenäisyys, sen luok
kaluonne, sen luokkaolemus ovat epäilemättä 
tärkeät niille .aineksille, jotka ovat tämän 
järjestöhomman takana. 

Katsokaamme edelle·en, millä ta'"alla tämä 
järjestö vaikuttaa ja voi vaikuttaa maan 
puolustustehoisuu teen. 

Meillä on nyt yleisellä asevelvollisuudella 
kokoonpantu armeija., j.ossa ovart edustet
tuina väestön eri piirit ja kerrokset, eri 
Y'hte~skuntaluokat, mutta pääasiassa armei
jan kantajo:ukon muodostavat työtä tekevän 
kansanluokan pojat. Suojeluskunta-armeija 
sen sijaan on kokoonpantu kokonaan toi
senlaisista joukoista, toisenlaiseen yhteis
kuntakerrokseen kuuluvista väestöryhmistä, 
ninn. pääasiassa yläluokkaan kuuluvista 
kansankerroksista. Tämä vaiikuttaa sen, 
että sotilaiden ja suojeluskuntalaisten välit 
eivät suinkaan ole s:uopeat eivätkä ymmär
tämykselliset, niinkuin edeUyttäisi olevarr 
puolustUJSlaitiOiksen eri joukko-osastojen vä
lit, vaan, mikäli minä tiedän, mikäli sotilaat 
si.itä ovat kertoneet, suhteet ovat verrattain 
kylmät ja sen sijaan siis, että suojelus
kuntalaitos olisi omansa synnyttämään soti
laiden keskuud€Ssa puolustustahtoa ja työ
väestön keskuudessa puolustusvalmiutta, 
joka j1oka tapauksessa on tämmöisen pienen 
valtion puolustuskykyisyyden ensimmäinen 
ehto, tämmöisen luOiklkajärjestön olemassa
olo armeijan rinnalla on omiansa kylmentä
mään näitä tunteita ja siris vaikuttaa koko-
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naan toisella tavalla kuin mihin tämän jäJr
jestön kannalla olevat ainekset selittävät 
pyrkivänsä. 

Edelleen on mainittu, että suoj·eluskunta
järjestö on tarpeen tehokkaan puolustuslai
toksen järjestämisen kannalta sen takia, 
että se on ha1vempi kuin vakinainen ar
meija. Saattaa olla, että viime aikoina, kun 
se on tniminut yksityisen kannatuksen va
xa.ssa ja saanut valtiolta ainoasta•an avus
tusta, se on ollut halvempi. Mutta sen jäl
keen, jos tämä laitos vaJkiinnutetaan sillä 
tavalla kuin kysymyksessäoleva la,kiehdotus 
tark()ittaa ja valtio joutuu maksamaan la,in 
perusteella viulut, kuten sanotaan, saatte 
olla varmoja, että kustannukset nousevat 
huomattavasti. Ja siitä uudesta järjeste
lystä on epäilemättä myöskin seurauksena 
se, mihin täällä ed. Myllymäki jo viittasi, 
nimit.täin että va1tio j•outuu sen perusteella 
ra(hoittamaan huomattavan määrän lisävir
koja. 

Vielä tä•st:ä asianpuolesta, suojeluskunta
järjestön vaikutuksesta maan puolustus
kelpoisuuteen, puheena ollen on syytä ka
jota eräisiin seikkoihin. On t()sin totta, että 
eräissä suojeluskunnissa on melkoinen 
jou'l&o sellaiSJtakin väkeä, joka mahdolli
sesti pystyy aJStumaan taistelun sattuessa, 
vaaran uhwtessa sotarintamaankin, mutta 
m:iJkäli minä tunnen näitä joukkoja, varsin
kin monella maaseutupaikalla, niin huomat
tavan osan näistä muodostavat vanhat ukot, 
jotka tutisevat jos jostakin vakavammasta 
tilaisuudesta puhe tulee. Minä olen siinä 
käsityksessä, että näistä miehistä ei ole mik
sikään sodan kävijöiksi. Mutta kun va.kinai
sella armeijaUa, siis työtätekevillä kansan
joukoilla, on muodostettu rintamat, sen 
minä kyllä us..kon, näistä aineksista saadaan 
erinomaista esikuntaväkeä armeijan selkä
puolella harjoittama.an tunnettua puhdis
tusta. 

Edelleen on huomattava, että monissa 
suojeluskunnissa on runsaasti nuoria ihmi
siä, sellaisia, jotka eivät vielä omaa si.tä 
vastuunalaisuuden tuntr)a kuin pitäisi edel
lyttää omaavan henkilöitten, joilla on aseet. 
Tällaisia ai.van lapsuusiässä olevia henlki
löitä ja henkisessä suhteessa epänormaaleja 
henkilöitä on suojeluskunnissa huomattava 
maara. Tämä asiantila ei millään tavalla 
muuttuisi käsiteltävänä olev!Vn lakiehdotuk
sen hyväksymisen kautta, koska tässä ei ole 
millään tavalla määritelty alarrujaa, minkä 

ikäistä väkeä sirme saisi ottaa. Saamme siis 
·edelleen valmistautua siihen, että sinne ote
taan aivan lapsuusiässä ol:evia poikasia, ku
ten on ollut asianlaita tähänkin asti. 

Tämän jälikeen minä voin ryMyä käsit
telemään suojeluskuntia sisäpoliittiselta 
kannalta katsottuna ja suojeluskuntien 
mahdollisuutta valvoa tätä laillista yhteis
kuntajärjestystä. 

Kun suojelu:skurmille annetaan tärkeä 
sisäpoliittinen teht&vä, niin sen johdosta 
täytyy san()a, että siinä on pantu pukki 
kaalimaan vartijaksi. Täällä ovat useat edel
liset puhujat, nimittäin jo aikaisemmin ja 
viimeksi tämän illan keskustelussa, viitan
neet siihen, mitenkä suojeluskuntapiireissä 
jatkuvasti rilrotaan kieltolakia ja sensijaan, 
koska sillä on aseet, että se vaikuttaisi 
kieltolain toteuttamiseen, se päinvastoin 
·on pahimpia jarruja siinä suhteessa ja 
vaikeuttaa muutenkin aika paljon rait
tiuden valvontaa. Pyydän viitata muu
tamiin seikkoihin. Monilla paikkakunnilla 
m. m. työväenjärjestöjen toilmeenpanemiin 
iltamatilaisuuksiin tunikeu:tuu s·ellaisia nuo
ria suojeluskuntapoikasia, jotka ovat liitty
neet suojeluskuntiin pääasiassa vain saadak
seen !kiväärin ja näyttääkseen sillä perus
teella mahtavalta mieheltä. Nämä todistet
tavasti useiss·a tapauksissa ovat selittäneet, 
että eihän sinne työväenjärjestöjen ilta
maan kehtaa selvinpäin mennä. Seurauk
sena on, että nämä aseistetut miehet 'tule
vat iltamaan juovuksissa ja ovat omiaan 
aiilieutta1maan järjesty~häiriöitä. Saa.tetaan 
sanoa tähän, että on niitä huligaaneja työ
väestön oma.ssakin keSkuudessa ja ne ai
heuttavat järj.estyshäiriöitä. Onpa kyllä, 
mutta asioilla on kuitenkin hiukan eroa. 
Yhdistysten järjestysmiehet selviävät kyllä 
työväenluolkkaan 'kuuluvista henkilöistä, 
koSka niillä ei ole aseita, mutta näistä aseis
tetuiSJta aineksista ne eivät voi selviytyä. 

Edelleen on hu:Qilliattava, että suojelus
kuntalaisten toiminta monilla paikkakun
nilla on ollut omiansa tu'hoisalla tavalla 
vaikuttamaan ihmisten oikeuskäsityksiin 
ja lainkäyttöön maassa. Siitä johtuu, että 
verrattain laajoissa kansalaispiireissä käsite
tään asiat niin, että suojduskuntalaisille on 
luvallista miltei mikä tahansa, ainakin se 
on luvallista, mikä muille on kiellettyä. Tä
män väitteeni todistamiseksi pyydän kertoa 
pari tapausta Satakunnasta. 

Muutama vuosi sitten Kokeanäen Kuuro-
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lan työväentalolla sy;ntyi jonkunmoinen rä
häiklkä, jossa eräs suojeluskunrtalainen am
pui miehen. Juttu joutui oikeuden käsitel
täväksi ja alioikeus langetti miehen ampu
neeUe suojeluskuntalaiselle vain muutaman 
kuukauden tuomion. Oikeuden päätöksessä 
selitettiin, että suojeluskuntalainen oli am
punut mainitun miehen ,itsepuolustuk
seksi". Mutta jutun käsittelyssä ilmeni, 
että ennenkuin tällä tavalla oli tapahtunut, 
ennenkuin ampuminen oli sattunut, suoje
luskuntahinen oli käynyt kotoaan hake
massa kiväärin, tullut paikalle ja vasta sitten 
ampunut miehen. Jos tämmöinen tapaus 
selite,tään hätävarjelukseksi, niin lalkien 
käyttö on silloin lavea. 

Jotakuinkin samanlainen tapaus sattui 
muutama vuosi sitten Porin maalaiskunn,an 
Preiviikissä. Sinne oli mennyt joukko pori
laisia poikia. Saattaa olla, että pojat olivat 
väkijuomiin taipuvaisia ja että tämmöisten 
poikien esiintymill'en oli pai:kkakunnalla jos
kus aikaisemmin herättä.nyt häiriötä. Sen 
kylän suojeluskunnan johtava mies hälyy1ti 
suojeluskunnan liikkeelle. Siihen ei nähtä
västi ollut palwttavaa syytä ja siihen men
nessä kun hälyytys tapahtui ei mitään va
kavaa s. o. rauhaa uhkaavaa ollut sattunut, 
lwska suojeluskuntalaisten täytyi käydä 
monessa asunnossa ennenkuin löysivät ne 
miehet, joita etsivät. Tällöin syntyi taa1s 
yhteenotto, jolloin )S.uoj;eluskuntala!isten 
johtaja wmpui yhden näistä miehistä. Juttu 
joutui oikeuden käsiteltäväksi ja ampuja 
tietysti vapautettiin. Hän oli taaskin jou
tunut ,hyökkäyksen alaiseksi". Kun täm
möistä s'attuu, on se omansa heikentämään 
lain kunnioitusta. 

Sitäpaitsi on huomattava, että sellaisilla 
paikka;kunnilla, missä suojelusrkunnan johto 
ei tarkka,a alaistensa toimintaa, tämän jär
jestön alle saattaa pesiytyä kaike,nmoista ri
kollisuutta. Siitäkin olot Satakunnassa ovat 
kuvaavana esimerkkin1ä. Muutama vuosi 
sitten toimeenpantiin .Aihlaisissa j•a useissa 
muissa ·kunnissa huomattava jouk'ko var
ka.uksia pitkän ajan kuluessa. Näiden teki
jöitä ei saatu ilmi ennenkuin vasta jonkun 
ajan kuluttua sattumalta ja ne eivät tulleet 
ilmi siitä yksinkertaisesta syystä, että nämä 
rikokseen osallistuneet iJruuluivat paikka
kunll'an suojeluskuntaan. Heitä ei sen takia 
osattu epäillä. Minä myönnärn,, että kaupun
geissa, ennen kaikkea täällä pääkaupungissa 
asioita katsellen saattaa johtua siihen olet-

tamukseen, että suojeluskuntajärjestössä ei 
nykyjään enää mitään vikaa ole, vaan että 
työväen lehtien kertomukset suojeluskunta
laisten edesottamisista ovat liioiteltuja ja 
pahasta tahdosta lähteneitä. Mutta kun 
liikkuu maaseudulla, niin joutuu kokonaan 
toisenlaisiin käsityksiin. On paik!koja, joissa 
suojeluskuntalaiset pitävät väestöä jatku
vasti pelon ja terrorin alaisina. Minä olin 
viimeksi tilaisuudessa pistäytymään eräällä 
maaseutupaikkakunnalla noin parisen viik
koru ennen tämän eduskunnan kokoontumista. 
Sydänyön aikana alkoi kuulua ankaraa 
ampumista kylän tanhuilta ja paikkakunta
laiset selittivät, että se on heidän paikka
kuunallaan aivan tavallista, nuoret pojat, 
j•otka kuuluv·at suojeluskuntaan huvittele
vat sillä itseään. Tämä ei ole omiansa va
kuuttamaan ketään siitä, että tä.mmöisten 
järjestöljen olemassaolo olisi omansa turvaa
maan väestön rauhaa. 

Vielä on huomattava, että suojeluskun
tiin kuuluvat henkilöt ovat hyvin haluk
kaita sekaantumaan suorasta·il:n poliittista. 
laa-tua olevaan toimintaan, silloin kun kysy
mY'kS'essä on jollakin tavalla työväenliikkeen 
vastus.taminen. Tämänkin toteamis€1ksi 
minä pyyd<ä•n mainita muutaman esimerkin. 
Lähellä Poria, Ulvilan Ravannin kylässä, 
on entinen reserviläisten harjoitus- ja leiri
paikka, jota nykyjään on käytetty suojelus
kuntalaisten J:tarjoituspaikka.na. Aina kun 
näitä harjoituksia siellä on, lähikylien tie
noilla elämä öisin on hyvin rauhatonta. 
Mutta täällä olevat eivät malta pysyä edes 
omissa asioissaan, vaan, kuten sanoin, puut
tuvat suorastaan poliittisilta näyttäviin te
koihin. Viime eduskuntavaalien edellä täällä 
revittiin m. m. sosialidemokraattien vaali
julistukset ja otettiin pois vaalijulistu•kset 
niiltä henkilöiltä, jotka niitä levittivät 
j. n. e. Hen1kilöt, jotka tämmöistä työtä 
tekivät, olivat puetut suojeluskunta•pukuun. 
Edelleen on viime eduskuntavaalienkin 
edeltä sattunut, että suoje•lUSikuntalaiset 
ovat puuttuneet vaalitoimintaan. Harja
vaUan Hiirijärvellä he sekaantuivat tör
keällä tavalla erääseen sosialidemokraatti
seen vaalikokoukseen ; asianomainen häiriön 
aiheutta:ja on sen johdosta asetettu syyttee
seen. Ja pari muutakin sellaista tapausta 
sattui. Nämä osoittavat, ·kuten minä edellä 
mainitsin, että tosiaan on pukki kaalimaan 
vartijana, jos tämmöinen järjestö valVIO() 
järj·estystä. 
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Edelleen on huomattava, että suojelus
kuntajärjestön olemassaolalla on suuri 
merkitys puheenollen demokratiasta ja de
mokraattisesta järjestelmästä. Meidän ar
meijamme, kuten edellä totesin, on kokoon
pantu etupäässä kansan pohjajoukoista, ja 
siitä johtuen ei ole minkäänLaista pelkoa 
siitä, että armeija saattaisi muodostua suu
rin piirtein katsoen jonkun :fascistikumouk
sen lähtökohdaksi, kuten on eräissä muissa 
maissa tapahtunut. Mutta fascistipyrki
myksiä siitä huolimatta on ilmaantunut 
meilläkin ja on selvää, että mikäli ne pää
sevät pesiytymään, ne pesiytyvät juuri suo
jeluskuntalaisuuden ilmapiirissä ja tässä 
järjestössä. Minä myönnän, että saattaa 
olla laajoja suojeluskuntapiirejäkin, joissa 
demokraattisemmat käsitykset ovat val
lalla, mutta kyllä siellä on myöskin sem
moisia piirejä, joille kaikki demokratia on 
kauhistus. Minä jouduin kerran keskuste
luihin erään maaseutulaisen suojeluskunta
miehen kanssa, joka oli siihen aikaan esi
kunnan jäsen ja oli puhe eräänlaisista lain
säädäntötoimenpiteistä, jotka olivat vi
reillä eduskunnassa. Tämä mies selitti mi

. nulle kylmästi, että he suojeluskuntalaiset 
ovat Mannerheimin miehiä, he eivät paljoa 
välitä siitä, mitä tässä talossa, eduskun
nassa, päätetään; se on sosialidemokraat
tien ja edistysmielisten asia, sanoi tämä 
mies. Minä olen vakuutettu siitä, että tätä 
henkeä niissä piireissä on hyvin huomatta
vasti olemassa. Mikäli keskustapuol11eet, 
mikäli ne puolueet, jotka julistautuvat de
mokratian kannattajiksi, asettuvat suoje
luskuntajärjestön taakse sitä tukemaan ja 
sitä vakaannuttamaan, niin kyllä ne silloin 
kantavat kyytä povellaan. Mutta vaikka 
suojeluskuntajärjestö otettaisiin ensi kä
dessä siltäkin kannalta, nim. että se suoje
lee omistavat luokat työtätekevän väestö
luokan hyökkäyksiltä, jota eräillä oikeisto
tahoilla nähtävästi edelleen pelätään, niin 
siinäkin tapauksessa ei voida pätevästi pe
rustella tämän järjestön olemassaoloa. Ne 
kaameat kokemukset, mitä työväestö kym
menisen vuotta sitten ajassa taaksepäin ka
pinayrityksessä sai, ovat olleet työväestölle 
riittävän selvänä osoituksena. mihin harkit
semattomat teot saattavat johtaa ja minä 
uskallan olettaa, että ne painavat nykyään 
vaa 'assa niin paljon, että tämän miespol
ven aikana tämä maan työväestö ei lähde 
uudestaan kapinan poluille; en minä usko, 
että sille tielle lähtee edes kommunistinen-

kaan työväestö. Kyllä sekin on ottanut 
tarpeeksi oppia niistä katkerista kokemuk
sista, mitä aikaisemmin saatiin. Siis pel
koa työväen kapinaan lähtemisestä ei ole, 
ja sen takia ei sitä varten kannata eikä tar
vitse ylläpitää suojeluskuntajärjestöä. 

Muulla tavalla suojeluskunta·järjestöllä 
ei taasen ole työväenliikkeeseen nähden 
merkitystä, sillä sitä työväen luokan eteen
päin menoa, mikä nojautuu maan taloudel
liseen kehitykseen ja työväenluokan yhä 
kasvavaan mahtiin yhteiskunnassa, sitä ei 
voida millään aseellisella luokkajärjestöllä 
ehkäistä. Minä pyydän teidän mieliinne 
palauttaa sen tosiasian, että muutamassa 
vuosikymmenessä on Länsi-Europan työ
väestö poliittisia ja taloudellisia oikeuksia 
vailla olevasta kohonnut huomattavaksi 
mahtitekijäksi yhteiskunnassa, sellaiseksi, 
joka näyttelee hyvinkin tärkeätä poliittista 
ja taloudellista osaa tällä haavaa. Vanhat 
sivi,stysmaat eivät ole pystyneet tätä työ
väenluokan eteenpäin menoa ehkäisemään 
eikä sen ehkäiseminen ole vastaisuudessa
kaan mahdollinen. Mutta asettamalla kei
notekoisia esteitä ja asettamalla vakinai
selle kannalle sellaisia järjestöjä, joiden 
olemassaolo aiheettomastikin katkeroittaa 
eri yhteiskuntaluokkien välejä, tehdään yh
teiskuntaelämän kehitys tuskallisemmaksi 
kuin se muuten voisi olla ja lisätään kaik
kialla epäsopua ja riitaa. 

Minä olen sitä mieltä, että kysymyksessä 
oleva lakiehdotus on hylättävä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta ryhtyy la.kieihdotusta yksityis
kohtaisesti tarkastamaan. 

1 § hyväksytään. 

2 §. 

Keskustelu: 

Ed. P u i t t i n e n : Täs,sä pykälässä on 
aika runsaasti niitä mä.äräyksiä jotka tåy
tyy suojeluskuntalaisen täyttää päästäkseen 
suojeluskuntaan. Minä olisin odottanut, 
että näitä ehtoja olisi vielä laajennettu var
sinkin ikärajaan nähden ja eritoten nuo
remma,ssa polvessa, sillä sehän nyt on tosi-
asia, että nykyisen käytänmön mukaan 
meillä suojelusJmnnissa on annettu aseet 
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lasten käsiin. Ja !kuinka lukuisat ovatkaan 
n€ ihmishenkien uhrit, jotka ovat johtuneet 
siitä, että lapset ovat aseilla leikkineet. 
Minulla ei ole mitään sitä vastaan, että kun 
on kysymys vapaaehtoisesta järjestöstä, 
ettei vanhemmassa polvessa rajoitettaisi 
niitä määräyksiä laissa, mutta nu:oremmassa 
polvessa se olisi aivan välttämätön. Minä 
pyydän ehdottaa, että ik:olmannella rivillä 
,jokainen" sanan jäLkeen otettaisiin seuraa
vat sanat: ,20 vuotta täyttämyt", joten ~h
dotukseni mukaan tulisi tämä pykälä kuulu
maan seuraavasti: ,suojeluskun~ajärjestöön 
liittyminen on vapaaehtoista. Sen jäseneksi 
V'Oi päästä jokainen 20 vuotta täyttänyt" 
j. n. e. kuten mietinnössä. 

Ed. K o p on en: Kannatan ed. Puiftisoo 
tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättynooksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Puittinen ed. 
Koposen kannattamana ehdotltanut, että py
kälässä kolmannella rivillä sanan ,jokai
nen" jälkeen liitettäisiin sanat ,kaksikym
mentä vuotta täyttänyt". Kutsun tättä eh
dotusta ed. Puittisen ehdotukseksi. 

SeLonteko myönnetäänJ oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,ja·a"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Puittisen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa'' voitolla (96--62, 
-01---40). 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunta on hyväksynyt valLokunnan mie
tinnön. 

3 § hyväksytään. 

Keskustein: 

Ed. P ui t ,t i ne n: Tämä pykälä minun 
mielestäni sotii kaikkia niitä perlatteita vas-

taan, mistä herrat oikealla ja keskus
tassa ovat niin innokkaasti täällä eduskun
nassa puhuneet ja eduskunnan ulkopuolella 
kirjoittaneet ja puhuneet myös. Yleensähän 
on puhuttu, että suojeluskunnilla ei ole mi
tään muuta tarkoitusta, kuin maan puolus
tus. Jos tämä tarkoitus sillä vain on, niin 
minä pyydän herrailta kysyä, miksikä 
tässä pykä,lässä täytyy sitten varata suoje
luskunnille oma päällikkö, oma esikunta, ja 
miksi täytyy suojeluskuntapäällikkö nimi
t.ettämän juuri suojeluskuntien luottamusta 
nauttivista henkilöistä? Jos ei olisi mitään 
muuta ta11koitusta kuin maanpuolustustar
koitus tällä laitoksella, niin tämmöisiä sää
döksiä, mitä tämä pykälä sisältää, ei laissa 
tarvitta~si. Minun ·tehtäviini ei oikeastaan 
kuuluisi tämän yhteydessä tehdä tähän la
kiin niitä parannusehdotuksia, joiden teki
jät täytyisi löytyä porvariston joukosta, 
mutta kun niin ei ole tapahtunut, niin minä 
pyydän tätä pykälää muutettavaksi seuraa
valla tavalla: 4 rivillä oLeva sana ,suojelus
·kuntien" poistetaan ja tilalle otetaan ,sota
väen päällikkö", joten minun ehdottamas
sani muodossa tämä pykälä kuuluisi seuraa
vasti: ,Suojeluskuntajärjestö on sotilaalli
sesti järjestetty. Sen toimintaa johtaa ta
savallan sotavoimien ylimmän päällikön 
alaisena sota väen pää:llikkö." Ja loppuosa 
1 momentista kokonaan poistettaisiin. 

Ed. L e h i koin en: Pyydän kannattaa 
ed. Puittisen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan pääittyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Puittinen ed. 
Lehikoisen kann[tttamana ~ehdottanut, että 
4 § :n 1 mom. saisi seuraavan muodon: ,Suo
jeluskuntajärjestö on sotilaallisesti järjes
tetty. Sen toimintaa johtaa tasavallan sota
voimien ylimmän päällikön alaisena sota
väen päällikkö.'' Kutsun tätä ehdotust·a ed. 
Puittisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvi1ksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,.jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Puittisen ehdotus hyväksytty. 
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Äänestyksessä on ,!jaa" V1oitolla. (94-
~4-02-39). 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunta on hyväksynyt suuren valiokun
nan :mietinnön. 

5-8 § ;t, lain johtolause ja lain nimike 
nyväksytään keskustelutta. 

Asi:an toinen käsittely julistetaan päätty
nooksi. 

.5) Ehdotus määrärahan myöntämisestä uuden 
elinkustannustutkimuksen toimeenpanoa 

varten 

koskevan hallituksen esityksen n :o 14 joh
~osta laadittu valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 3 ·esitellään a i no a a n käsi t te
lyyn. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on valtiovarainvaliokun
.nan mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Ed. S e r g e l i u s : Regeringen sägm- i sin 
propos:ition om föranstaltande av ny under
sökning rörande levnadskostnader alldeles 
riktigt, att de uppgifter, vilka framgingo 
vid den år 1•9•20--21 föranstaltade undersök
llingen beträffande levnadskostn:aderna och 
konsumtiouen, icke kunnat tjäna till att be
lysa dessa förhåUanden under nuvarande 
norm:ala tider, ooh jag förmodar att även 
reservanten, rdgm. Hästbacka, i detta avse
ende är ense med regeringen. V ad som 
däremot synes stöta honom a.tt döma av hans 
reservation i egenskap aJV .medlem i statsut
skottet är, att tulltariffkommitten finge, om 
jag så får uttrycka mig, en fylliga.re uppgift 
än tidigare. Rdgsm. Hästba10ka är revisor 
och har sålunda fått en djupare inibliick i 
.statens räkenska.per och hemligheter än 
mången annan riksdagsman. Därför kan han 
ookså säga ,att med all tydlighet är fråga 
blott om början till flera mycket omfattan
de och dyra undersökningar, som kommitten 
planlagt, och vilka sträcka sig till områden, 
.som k n a p p a s t hava nå.gon beröring med 

tulltariffen' '. Först ställer han sig sålunda 
tvivlande, men redan under följande mo
ment blir han trygg, d:å han ser på tullko:m
mittens program ur .,s.o c i a 1 p olit i sk 
s y n p u n k t' '. Då säger han nämligen, 
,att man tryggt på förhand kan fastslå, att 
förrän denna undersökning är slutförd, 
hava tidsförh:ållandena både i socialt och 
ekonomiskt avseende förändrats så mycket, 
att undersökningens resultat icke har någon 
nämnvärd praktisk betyrdelse". Men såvitt 
jag har funnit, och om jag har bildat mig en 
riktig uppfattning om rdgsm. Hästbacka, är 
han intresserad av teoretiska frågor och har 
läst en hel del arbet.en, atminstone national
ekonom.iska,. och nationalekonomiska teorier 
basera sig ju ofta på statistiska data. Det 
synes mig därför sås'Om om reservanten re
dan på dessa grunder icke borde hava nrågot 
emot en grundlig och omfattande undersök
ning, som visserligen ställer anspråk av 1.4 
milj. på statskassan, men vad är det emot 
de 10-tal miljoner, som agrarutskottet, ooh 
jag tror även rdgsm. Hästbacka önskar ut
giva åt en: handfull person.er i form av 
spannmålspremiering. 

Rdgsm. Hästhacka påstår vidare i sin re
servation, att ,den planerade undersöknin
lgen om a.rbetarnas antal, löneförhållanden 
och yrkesskicklighet, arbetarnas inom olika 
arbetsområ:den möjlighet att erhålla arbete 
året om, säsongarbetenas inverikan o. s. v. att 
en dylik undersökning har en så ringa bety
delse för fastställandet av tullsatserna, att 
det förefaller honom omotiverat att anhålla 
om anslag för sådan undersökning, ty såsom 
kä;nt inträffar växling"~ar, säger han, i nämn
da förhå;llanden från år till år, vilket även 
.d,en årliga statistiken utvisar". 

Låtom oss närmare granska herr Hästbac
kas argrument. J ag bågar då, är icke fast
stäUande av arbetarenas antal en index, för 
vilka skikt av vårt folk, som bära tungan av 
tullarna, äro icke löneförhållandena en in
dex för huru mycket den enskilde eller olika 
grupper förmå bära av högre elleT lägre 
tullbeskattning, är icke yr"ffiesskicklighet 
likaså t. ex. bland de arbetande grupperna 
ett teeken på att de äro i stånd att förtjäna 
mera och sålunda kunna åvälvas en högre 
tullbörda än de icke yrkeskunniga, som i re
gel upphära en mindre lön ~ Inverkar icke 
i högre gra:d möjligheten för en arbetare att 
erhålla arbete året om även p'å hans möjlig
het att bära tyngre skatter eller om de 
vä.sentliga måste minskas, emedan han har 

39 
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sin utkomst enbart av säsongarbete. Då det 
är främst de indirekta skatterna, enkanner
ligen tullarna, som drabba de grupper av 
mooborgare, varom det här främst är fråga, 
är det av stor betydelse att få en ingående 
utredning av dessa sa:kförhållanden. Och 
det kan inträffa, att t. o. m. herr Hästbacka, 
om han någon gång i framtiden läser tuli~ 
kommittens plMLerade statistik r i k t i g t, 
kan använda den tili fromma för sina egna 
ideer. 

Vidare säger reservanten. J,att de beräk
ningar, som ligga tili grund för det nuva
rande indextalet, äro mera tillförlitliga än 
vad man på en gång kan hopbringa genom 
framställda frågor tili olib befolknings
grupper och verksamhetsgrenar samt genom 
undersökningar verkställda av person&, 
som icke äro väl förtrogna med fastställan
det av rättvisa tullsatser.'' Vilka äro då de 
personer, oom äro väl förtrogna med fast
ställande av ,r ä t tv i s a t u llsa t ser"? 
Ja, enligt herr Hästbackas förmenande de 
tolv per:soner, som konstituera den nuvaran
de tullkommitten, men endast under den 
förutsättningen, att kommitten icke får vid
sträcktare fullmakter än den för tillfället 
har, med andra ord sagt bara den icke gör 
arbetet alltför grundligt. 

Herr Hästba:cka anser vidare, att de be
räkningar, som ligga tili grund för det nu
varande indextalet, äro mera tillförlitliga än 
den planerade unde:rsökningen, men grun
derna för beräkningen av index åren 1920 
tili 1'921 äro föräldrade och skulle, nu an
vända, lämna en oriktig ·bild av de förh'ållan
den, varpå tullkommittens arhete mäste 
fotas. D e t ä r d e n s p r i n g a; n d e 
p u n k te n ! Alltså, med de argument, som 
i reservationen an1förs av herr Hästbacka, 
kommer man till en slutsats, som är rakt 
motsatt den, till vilken reservanten kommit, 
och jag finner det ur många andra synpunk
ter än dem, som i regeringens proposition 
hava anförts, vara önskligt att det anslag, 
varom regeringen a,nhållit, av riksdagen be
viljas. 

Ed. H ä s t b a; c k a: J ag åillörde rdgsm. 
Sergelius' andragande med synnerligt in
tresse, men kunde icke fatta, vart han ville 
komma, och jag kan därför avstå från att 
bemöta de påståenden, som han här framför
de. Om han skulle känna tili förhållandena,. 
vartill man :åsyftar med dessa undersöknin
gar och vad de komma att medföra för kost-

nader, så tror jag att herr Sergelius ookså 
skulle rygga til:Lbaka för de siffror, som 
sagda undersökningar redan nu uppgivas 
komma att kosta. Det är icke dessa 1.4 milj. 
S{)m de kolllJill:a att kosta utan kanske 
7 milj. mark. Herr Sergelius sökte också 
göra gällande, att det indextal, som tidigare 
beräknats, är för gammalt och att det tar
var en ny undersökning. Förrän denna un
dersökning är slutförd, är den ännu äldre 
än de siffror som nu för tillfället ligga till 
grund för indextalet. Inom tuUkommitten 
råder också olika å.sikter om nödvändighe
ten, {)Ch de som jag för min del skulle anse 
vara mest sakkunniga äro mot en dylik un
:dersökning som ingenting har att göre med 
själva tulltariffen. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy mietinnön. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi laivaston perustamisesta 

rannikkopuolustusta varten. 

Mainitun lakiehdotuksen johdosta laadittu 
puolustusasi~invaliokunnan mietintö n :o 2 
esitellään mainritrm lainsäätämisasian en
s i mm ä i s t ä käsittelyä varten. 

Keskustelu: 

Ed. K u l m a l a: TääUä on tänlä päivänä 
useampain puhujain taholta teroitettu mie
liin ja tuotu esille työväestön ja erikoisesti 
pienviljelijäluokan heikko taloudellinen 
asema. On puhuttu tämän työtätekevän 
luokan aseman parantamisesta. Tässä työ
järjestyoksessä on tänä päivänä esillä 4 eri 
kysymystä, jot!ka myöskin taval'laan ja sa
malla tavoin kuin mainitsin sekin kysymys. 
jonka yil:J.teydessä näiden pienviljelijäin ase
masta on niin paljon puhuttu, vaikuttavat 
j.uuri työväenluokan elinsuhteisiin. Näissä. 
kysymyksissä, n~mittäin suojeluskuntakysy
myllrsissä, tässä käsillä olevassa kysymyk
sessä ja vielä semaavassa kahdessa kysy
myksessä, on kysymyksessä sadat miljoonat 
ja nämät sadat miljoonat kootaan luonnolli
sesti työtätekeväitä luokalta j·a myöskin 
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pienviljelijäluokalta, ja silloin jos tahdo
taan niiden sanojen takana olla, niiden lii
kuttavien puheiden trumana, joita täällä tänä 
päivänä on pidetty, niin silloin niiden edus
tajien, jos tahtovat huolehtia työtätekevän 
luokan taloudellisen aseman kciliottamisesta, 
heidän on asetuttava V!astustamaan tällaisia 
määrärahoja. Täällä erikoisemmin ed. 
Niukkanen ja eräät toiset edustajatkin ku
vasivat ja kieltämättä oikein sitä olotilaa, 
joka Suomessa <>li vuonna 1918. Tämä ol<>
tila oli Suomessa, niinkuin kail&rialla m.uual
lll!kin maailmassa todellakin kurja. Työtä
tekevä luokka jouJtui kärsimään äärettömiä 
kärsimyksiä jopa suorastaan suurin joukoin 
vajoamaan nälkä:ku<>lemaan. Nyt kun me 
käsitte'lemme tätä kysymystä, niin me tietoi
sesti, jos asetutaan tämän kysymyksen tallik
se nim. rakentamaan· uusia sotavarustuksia, 
valmistamme sellaista tilannetta, kuin mi·kä 
maailmansodan johdosta oli kaikkialla Eu
:voopassa maailmansodan aikana ja sen jäl
keisinä vuosin•a. Kysymystä ei muuta mik
sikään ste, että porvaristo sanoo, että Suo
messa laivasto rakennetaoo isänmaan puo
lmttusta varten, sillä samalla kauniilla lau
seella verhosivat kailkki valtiot sotavalmis
tuksensa ennen maailmansotaa:kin. On siis 
turha puhua sellaisista käl'ISimysajoista 
ellei ryhdytä senmukaisiin toimenpitei
siin ja ellei myös rajoiteta ja }opeteta 
sotilasvarustuksia. Suomen sotilasvaruste
lut ja erilroisesti laivaston rakentaminen 
Suomeen eivät merkitse mitään muuta lk:rupi
talistisen järjestelmän vallitessa kuin varus
tautua uuteen sellaiseen sotaan, mikä oli 
•vuonna 1914 a'Lkaruut maailmamsota ja minkä 
sodan seuraulkset ovat aina samat kuin mitä 
oli 1914:kin. Sen seuraukset ovat nälkä ja 
kurjuus työtätekeville luokille. Minä siis 
rohkenen toivoa, että kaikki .ne edustajat, 
jotka ovat vuodattaneet niin liikuttavia pu
heita tänä iltana m. m. siitä kurjasta leipä
pula-aikakaudesta, joka vallitsi Suomessa 
1917 ja 1918, ne myöskin rehellisesti astuva;t 
vastustamaan tällaisia esityksiä ja sotava
rustelua, mitä tarkoittaa käsiteltävä.nä o1eva 
lakiffildotus laivaston perustamisesta Suo
meen. Tällä teolla he osoittavat, että hei
dän saarnansa ei ole teesk:entelyä, vaan että 
se <>n todellista ja että heillä on pyrkimys 
välttää tällaisia aikakausia. Minä rohkenen 
suurelle va'liokunnaJle suositella, että se hyl
käisi tämän esityksen ja silloin se teossa 
osoittaisi, että se todella tahtoo valvoa työ-

tätekevien 1uokkieill etuja ja välttää sellai
sia aikakausia joi:hin tänäpäiv;äruä ,on useasti 
kauhulla viitattu. 

Keskustelu julistetruan päattyneeksi. 

Asian ensimmäinen: käsittely j.ulistertaan 
pä.ättynooksi ja mietintö menee suureen 
valiolk:untaan. 

7) Vuoden 1926 valtiiopälivill.ä lepäfumääJn jä
tetty ehdotus laiksi puolustuslaitoksep 

viroista ja toimista. 

Mainitun lakiehdotulksen jothd!osta laadittu 
puo1ustusasiaim.V'Ialiolrunnan mietintö n :o 3 
esit:ellääm. e n: s i m m ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä 
varten. 

Keskustelua ei synny. 

Asian ensimmäin-en käsittely julistetaam 
päättyneeksi ja mietintö lähetetään s u u
r e e n v a 1 i o k u n t a a n. 

8) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotUs laiksi puolustusministeriön 

viroista ja toimista. 

Mainitun lakiehdotlllksen jolhdoota laadittu 
puolustusasiainvaliokunnan mietintö n :o 4 
esit~llään e n: s i m m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä 
varten. 

Kukaan ei halua puheen'VUoroa. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja mietintö lähetetään s u u
r e e n v a li o k u n t a a n. 

9) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus metsäpalolaiksi. 

Mainitun lakiehdotulk:sen johdosta laadittu 
laki- ja talousvaliokunnan mieltintö n :o 1 
esi·t~llään e n s i mm ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä 
varten. 

Ellisimmäin:en varapuhemies: 
Valiokunnan mietintö 'koskee !kahta lepää
mään jätettyä lakiehdotusta, joista edelli
nen, metsäpalolaki, on käsiteltävä valtiopäi
väjärjestyksen 60 § :ssä määrätyllä tavalla 



308 Perjantaina 23 p. syys!kuuta (1·927. 

ja jälkimmäilnen, laki rilroslain eräiden py
kälien muuttamisesta, tavallisessa lainsää
däntöjärjesty ksessä. 

Jälkimmäinen lakieib.dotus on nyt siis val
tiopäiväjärjestytksen· 58 § :n muilman tuleva 
ensimmäiseen käsittelyyn. 

Esitän, että päätös edellisestä lakiehdo
tuksesta, joka vakiintuneen käytännön mu
kaan on täysi-istUIIDOssa joutuva ailliOall. kä
sittdyn alaiseksi, tehtäisiin jälkimmäisen 
lakiehdo1Juksen ikolmaamen ik:äsittelyn yhtey
dessä. 

Käsittelyjärjestys ihyvälksyrt;ääm. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Esitellääm. ensimmäiseen käsittelyyn jäl
kimmäinen lakiehdotu:s. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Asian ensimmäinen käsittely jul:i.s.teta:an 
paättyneeksi, mietintö lähetetääm. s u u
r e e n v a l i <> k u n t a a n. 

10) Ehdotus laiksi uusmuotoisista valtion 
opplkouluista. 

HallitUiksen esityksen n:o 5 johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 1 
esiwllä.äm e n 8 i m m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä 
varten. 

Kukaan ei pyydä puheenvuoroa. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneek8i, mietintö lähetetään s u u
reen valiokuntaan. 

11) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus työnvälityslaiksi. 

Mainitun lakiehdotuiksen johdosta laadittu 
työväenasiainva:liokunnan mietintö n :o 1 
esimllä.äin en s i mm ä i s t äJ k ä s i t te l y ä 
varten., 

Keskustelua ei synny. 

.Asian ensimmäinelll käsittely julistetaan 
pälättyneeksi, mietintö lähetetään suu
reen valiokuntaan. 

12) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi vankien tapaturmakor~ 

vauksesta. 

Mainitun lakiehdotuksen johdosta laadittu 
työvä.enasiainvaliokunnan mietintö n :o 2 
esirellään e n 8 i mm ä i s t ä k ä s i t t e l y ä 
varten. 

Kuk:a:an ei halua puheenrvuoroa. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
pä:iittynooksi, mietintö lähetetä.äm s u u
r e en v a 1 i o k u n t a a n. 

Pöydällepanot: 

Esitellään ja pannaan pöydälle seuraa
vaam istuntoon: 

,, 
13) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi, joka sisältää eräitä säännöksiä valtion 

viroista ja pysyväisistä toimista, 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 1; ja. 

14) Hallituksen esityksen johdosta laiksi val
tion ja Helsingin kaupungin välisen tilus

vaihdon toimeenpanemisesta 

laadittu valtiovarainva~iokunnan mietintö 
n:o 4. 

Elllsimmruinen varapuhemies: 
Eduskunnan jäsenille on jaettu myös talous
valioklEhllialn mietintö n :o 1, joka voitanee 
esitellä. 
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Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jäte
tyn ehdotukisen johdosta laiksi apteekki

laitoksesta 

laadittu talousvaliokunnan mietintö n:o 1 
esitellääin ja pannaan pöydälle seuraavaan 
istUllltoon. 

• 

EDisimmädn~n varapuhemies: 
Seuraava istunto on tulevama tiistaina kello 
2 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 10,6 i. p. 

Pöytäkirjan valruudeksi : 

Eino J. Ahla . 



• 



II. Tiistaina 27 p. syyskuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Vuoden 192.4 va1ltiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi leima-
verolain muuttamisesta ........... . 

A s i a k i r j a t: Suuren va:liokun~ 
!I1all: mietintö n :o 1; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 1; mainittu laki
ehdotus. 

2) Vuoden 11924 valti'Opäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi koti
maisen viljantuotannon turvaamisesta. 

A s i a k i r j, a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 2 ; maatalousvalio
kunnan mietintö n :o 1; mainittu laki
ehdotus. 

3) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi suoje-
luskuntajärjestöstä .............. . 

Asia k i r ja t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 4; puolustusasiain
valiokunnan mietintö n :o 1; mainittu 
la.kiehdotus. 

Toinen käsittely: 

4) Vuoden 1925 va'ltiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi valtion 
viljavarastosta ................. . 

A s i a k i r ja t: Suuroo va-liokun
nan miethmöt n :ot 3 a ja 3 ; maa
talousvaliokunnan mietintö n :o 2; 
mainittu lakieh.dotus. 

5) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi laivas
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tusta varten . . . . . . . . . . . . . . ...... . 
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Asiakirja: t: Suuroo valiokun
nan mietintö n :o 6; puolustusasiainva
liokunnan mietintö n :o 2; mainittu 
laki ehdotus. 

6) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi puolus
tuslaitoksen viroista ja toimista .... 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
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llmoitusasriat: 

V rupautusta eduskunta·työstä s:aa kunnal
listen ja y;ksityisten asiain vuoksi huomis
päivästä 10 päivään lokakuuta ed. Neiti
niemi. 

Päiväjärj-estyksessä olevat asiat: 

1) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi leimaverolain muutta

misesta. 

Main~ttu lakieihdotus, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovara~nvaliokunnan mie
tinnössä n: ;o 1 ja suuren valiokunnan_ mie
tinnössä n :o 1, esitellään k o 1 m a n t e e n 
k ä: s i t t e 1 y y n. 

EduskunrtaJ pysyy ·toi.sessa käsittelyssä 
tekemässään päätöksessä lakiehdotuksen 
hylkäämisestä. 

Kolmas käsittely julistetaam päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsirtelty. 

2) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi kotimaisen viljantuo

tannon turvaamisesta. 

Mainittu lakiehdotus, jota on valmistele
vasti käsitelty maatalousvaliokunnan mie
tinnössä n lO 1 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 2, esitellään k o l m a n: t e e n 
k ä s i t t e 1 y y n. 
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Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä te
kemässään päätöksessä laldehdotu:ksen hyl
käämisestä. 

Kolmas käsitte~y julistetaan päattyneeksi. 

Asia on loppuun käsit-elty. 

3) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi suojeluskuntajärjestöstä. 

Mainittu lakiehdotus, jota on valmistele
vasti käsitelty puolustusasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 1 ja suuren valiokunillan 
mietinn.össä n :o 4, esitellään k o 1m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u he m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus, voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. F. J. Leino: Edellisillä valtiopäi
vinä olin tilaisuudessa arvostele.nuvan esillä
oleva.a lakiehdotusta ja tein sen silloin sillä 
tavalla, että tuli!Il siihen tulokseen, että laki
ehdotus monessa swhteessa oli peri:ilti hata
rasti valmisteltu, ja senvuoksi katsoin, etten 
ainakaan omasta •puolestani voinut olla mu
kana sellaista lakiehdotusta hyväksymässä. 
Minä tulin silloin myös 'huomauttaneeksi 
siitä, •että käsitykseni mukaan hallitus, joka 
vallan viimeisinä päivinään antoi esityksen 
asiasta eduskunnalle, ei ollut sellaisella ta
valla asiaa va;lmistelLut, kuin mikä olisi ollut 
ehdoton edellytys, jotta esitys olisi voinut 
olla kunnollinen. Silloin en 'kuitenkaan 
täällä eduskunnassa saa~nut asian'Omaiselta 
truholta muuta vastausta, kuin että asia to
della oli ehkä hyvinkin hyvin hallituksessa 
valmisteltu. Kuitenkin sen jälkeen kuin asia 
oli täällä loppuun käsitelty, muu,taman vii
kon kuluttua sain Uudessa Suomessa lukea 
su()ljeluskuntain yleisesikunnan· selostuksen 
sen to~mirmasta .ia siitä kävi selville, että 
suojeluskuntain yleisesikunta oli laatinut esi
tyksen asi1asta ja että esityksen, sanoisinko, 
isä olikin suojeluskuntain yleisesikunta. Täl
löin onkin helposti arvattavissa, että tämä 
esitys ei ollut senlaatuimm, kuin mitä koh
tuullisia vaatimuksia silmälläpitäen sen olisi 
tullut olla,. Oli omituista, että myöskin 

edUJSkunta katsoi olevan asiananukaista käsi
tellä asia mitä suurimmalla kiireellisyydellä 
ja, sanoisinko, melkeirupä ihätäilemällä nitn 
suuressa määrin ettei eduskumnassakaan 
ollut mi·nkäänlaista mahdollisuutta saada 
edes hyvinkään perusteltuja muutosehdo
tuksia ajetuksi lävitse. Minä ylllllllärriilll 
kyllä, että tämä riippui lrokonaan siitä, että 
porvarilliset, jotka lakiehdotuksen takana 
oli·vat, tahtoivat hinnalla millä tahansa 
saada: asiam loppuun käsitellyksi ja saada 
siis syntymään asiasta laki ainakin näillä 
ft'altiopäivillä, koska jo silloin oli pelättä
vissä, että vasemmisto tulee äänestämään 
lakiehdotuksen lepäämään yli vaa;lien. Minä 
en pääse tästä tällaisesta hätiköivästä me
nettelystä muuhun tulokseen kuin siåhen, 
että porvmristo tarvallaan hätkähti silloista 
tilannetta, j.oka syntyi yhtäkkiä meidän 
maamme poliittisessa elämässä. Se ei katso
nut enää olevan riittävää sen, että se olisi 
tyytynyt toimimaan suojeluskunta-asiassa 
samoissa puitteissa kuin siihen saakka. 
Meillähän on voimassa laki yhdistyksistä ja 
rminä katsoisin, että porva,risto olisi voinut 
hyvin toimia samanlaisin edellytyksin, kuin 
;muutkin kansalaiset tässä maassa ovat vel
volliset ja parko~tetut toimimaa!ll silloin, kun 
yhdistystoiminnasta on puhe. Minä en 
pääse nrimittäin siitä mihinkään, etteilro suo
jeluskunrtalaito~kin olisi tavalla•an yhdistys, 
ja sen käsityskannan mukaan olisi velvolli
,nen toimimaan lainsäädännön puitteissa 
ja ra:joissa. Tästä saa myös ainakin s-osiali
demokraattinen henkilö sen käsityksen, että 
porvaristo oli havalhtunut unesta,an ja ha
vaitsikin yhtäkkiä, että työväen voima oli 
viime vuosina tava:ttomassa määrässä kasva
nut, ja se pelkäsi, että ellei se viime edus
kunnassa olisi saanut asiaa ajetuksi lävitse, 
kenties tämän asialiJJ kohtalo olisi jäänyt hy
vinrkin kyseenalaiseksi tulevaåsuudessa. 

Vielä minä tahdon huomauttaa, että 
tässä lakiehdotuksessa erikoiset puwtteelli
suudet närkyvät muun muassa siinä, ettei 
siinä juuri puhuta mitään suojeluskun
·nan haninnorsta eikä liioin sen taloudenihoi
dosta. Minun mielestäni laissa pitäisi, jos nyt 
ilähdetään asiaa arvostelemaan, siltä ikan
.nalta, että asi•asta on kerta kaikkiaan saa
tava laki aikaan, olla säännöksiä myös 
tällaisesta perustavaa laatua olevasta sei
kasta. Niin ei kuitenkaan ole tapahtunut. 
Samoin on siellä puutteellisuuksia muun 
muassa siinä, että tällaiseen yhdistykseen. 
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suojeluskuntaan, voi liittyä ala-ikäinen lap
sikin, ja tämä ei suinkaan .monelt.rukaan kan
rna;lta katsoen voi olla terveellistä kehitystä 
meidän maassamme. Mitä muuten suojelu.s
kunltalai:toksoon tulee, niin porvaristohan 
tahtoo väittää, että se on perustettukin yk
sinomoon mruan puolustusta silmällä pitäen. 
Olen aikailisemmin laJUSunut ja meidän taihol
tamme on mont!ll kertaa lausuttu tässä suh
teessa eriävä käsitys ja minun täytyy sanoa, 
että tämä käsitys ei suinkaam. ole voinut 
häipyä. Sehäm. perustettiin sellaisena orn
oottomam.a aikana meidän kansamme histo
riassa, että ei voi olla eri mieltä siitä, mihin 
oon kärki oli silloin tähdätty. Se oli täh
dätty yksinomaan työväenluokkaa vastaan. 
Jos voisikin olettaa, että myölhemmin por
variston keskuudessakin ehkä olisi tapruhtu
nut jonkinlaJista kehitystä suotuisampaan 
suuntaan, nå.in jokaisen täytyy kuit'Eln:kin 
vielä tälläkin hetkellä myöntää, että tämä 
järjestö kuitenkin kantaa luokkaleimaa. 
Siitä ei pä;ästä yli eikä ympäri. Jos porva
risto, vrullass!ll olevat, olisi taihtonut saada 
tästä todella sellaisen laitoksen, joka olisi 
apuna maan puolustuksessa ja: kuuluisi to
della osana tasavallan sotavoimruan, niinkuin 
lakiehdotuksessa sanotaan, niin olisi ehdot
tom!IISti odottan'llt, että tämä laitos olisi 
kiinteämmin sidottu al'Jlleijaan. Niin ei kui
ten:ka!lln ole tapahtunut, ja minä luulen, että 
tässä on yksi erimJOmari.sen tärkeä seikka, 
joka joka tapruuksess:a olisi niidenkin taholta 
ollut huomioon otettava, jotka kiivaastikin 
tahtDv!llt tätä asiaa a.jaa. Sillä ei Dle ollen
kaan toivottava'a, että maassamme on suuri 
aseellinen järjestö, joka voi muodostua val
-ti-oksi valtiossa ja siis todelliseksi vaaraksi 
ikoko tasavaltalaiselle valtiora:kenteellemme. 
Täthän on sitäkin suurempi syy, kun miilli 
ainakin sain l!llkiehdotuksen sanamuodosta 
sellaisen käsityksen, että siinä oli tahallaan, 
tarkoituksellisesti tahdottu karttM sitä, että 
tämä laitos olisi nimenomaan tunnustautu
nut t!IISavallan lipun suojelijaiksi, ja se eh
dotus, joka siinä suhteessa eduskunnassakin 
tehtiin, ei tää:llä, ihme !kyllä, mentnyt lävitse, 
va,an takerruttirin kaikelllilloisiin muihin 
seikkoihin, eikä taihdottu Dttaa asiassa sel
vää kam.rtaa. Olen siis sitä mieltä, että jos 
pyrkimys p()ll'var,inisella taholla on sellai
nen, että suojeluskuntalaitoksesta tahdottai
siin kehittää laitos, johon voitaisiin hädän 
tullen luottaa maam.; puolustuksessakin, olisi 
se sidottava kiinteämpään yhteyteen armei
jan kanssa. 

Miltä työväen suhtautumiseen yleensä tä
hän laitokseen tulee, niin se on tunnettua ja 
tiettyä, enkä minä tahdo siinä suhteessa 
kauan viipyä. Minä tahdon edelleen alle
viivata sitä seikkaa, että meidän maamme 
työväki ei milloinkaan tule tätä laitosta 
omalliaam. pitämään. Ja se ei voi sitä tehdä 
siitä yksinkertaisesta syystä, että sen histo
ria ei ole sellainen, että se missään tapauk
tsessa voisi olla mieluinen työväenluokalle. 
Sillä työväenluokkahrun on saanut tämän 
laitoksen taholta osakseen niin tavattoman 
paljon sortoa ja väärin ymmärrystä. Ja vielä 
niinkin myöhään ikuin muistaakseni viimei
sessä eduskuntaistunnossa tuotiin julki asia
kirja, joka osoitti, että tämä laitos ei aina
kaan kaikkine alwsrustoineen voi olla puh
taasti se, mitä tahdotaan väittiili, vaan että 
se yhäti pyrkii sotkeutumaan puhtaasti po
liittista laatua oleviin asioihin, mikä on eh
dottomasti väärin ja tuomittavca. Jos tahdo
taan tästä laitoksesta yleensä kehittää jon
kinlrusta turvaa maallemme ja kansallemme, 
niin on lähdettävä kokonaan toiselta taholta. 
Työväki meidän maassamme, aintakin sosiali
demokraattinen työväki, lähtee ehdottoffi!IISti 
siltä pohjalta, että m aan itsen ä i
s y y s, kansan i tseooisyys o n t u r v a t
t a v a ja sitä on puolustettava, mutta se ei 
voi olla mukana kaikissa niissä menettely
tavoissa, jota porvaristo taihtoo meille suosi
tella. On sillä tavalla, että voimakas on se 
kansa, joka voi olla yhtenäinen. Mutta kun 
tällaisessakin tärkeässä kysymyksessä voi
daan olla niin tavattoman paljon eri mieltä 
kuin mitä meidän maassamme on, että täy
tyy sa·noa, ettg yhtenäisyyden sijasta ei ole 
mitään muuta kuin rikkinäisyys, niin ei voi 
olla sitä mieltä, että tämä tie olisi oikea. 
Silloin porvariston:kin täytyy, jos se tahtoo 
todella objektiivisesti asiolita arvostella, 
tulla siihen tulokseen, että paljon on korjaa
misen varaa. Ei sillä tavalla tätä ka:nsaa 
koskaan voida tukea ja puolustaa ja sen 
pyrkimyksiä edesauttaa, että tahdotaan toi
selta puolelta kansaa riistää kokonaan sen 
oikeutetut vaatimukset sellaåsessakin oleel
lista laatua olevassa asiassa kuin mitä nyt 
itsenäisyydenkim säilyttämwen on, eikä an
neta mitään arvoa niille suunnitelmille ja 
vaka.astiki:n esitetyille rujatuksille, joita mei
dän t.aholtamme on ehtimiseen teille esitetty. 

Suomen työväki ei nykyisissä olosuhteissa 
voi minun käsitykseni mukaan hevinkään 
lälhteä rinta rinnan suojeluskuntalaisten 
kanssa tätä maata puoLustamaan. Senvuoksi 
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milllä katsoisin olevan hyvinkin korkean 
ajan lähteä porvarilliseltakin taholta tar
kastamaan, onko teidän käsi1yskanta.nne ol
lenkoon oikea ja olisiko siinä paljon tinki
misen varaa. E·ikö sittenkin olisi parempi, 
että tällainen laitos, jos te nyt välttämättö
mästi sen tarpeelliseksi katsotte, siis laitos, 
joka olisi jonkunlainen armeijan reservi, 
olisi sellainen laitos, johon kruilkki kansalais
piirit misivat katsoa jollakin tavalla suo
peammin tai edes voisivat sitä sietää? Ny
kyistä suojeluskunJtaJ.aitosta me emme voi 
sietää, emmekä voi olla siinä millään tavalla 
mukana. Senvuoksi näkisin minä ainakin 
!llielelläni, että tämänla.atuisessa asiassa 
kansa voisi yhtyä siinä määrin, että voitai, 
siin saada a;janpitkään edes laitos, jos se 
nyt katsotaan tarpeelliseksi ollenkaan, jonon 
kaikki bnsalaispiirit misivat suhtautua toi
sella tavalla. Ja se edellyttää ehdottomasti 
sitä, että tällaiset la,i tokset on kokonaan 
uudestaan perustettava, muuten me emme 
koskaan pääse tästä riitakysyanyksestä eril
leen ja yksimieliseksi. 

Lo,pulksi minä asettaisin kyseenalaiseksi 
kokonaan, onko ollenkaan tarpeellista lain
säädäntöteitse tällaiseen asiaan puuttua. 
Me olemme tulleet täällä toimeen tähän 
sookka ilman tällaista erilroista lainsäädän.~ 
töä ja minä en ymmärrä syytä siihen, min
kä tähden nyt tahdotaan erikoisella lailla 
vrukii:nrrmttaa tämä suojeluskuntalaitos. Ei
vätköhän hyvinkin riittäisi ne lakisäädOkset 
tällaisenkin la~toksen turvaksi ja tueksi 
vallassruolijain taholta, jotka nyt jo meillä 
ovat olemassa ja joiden mukoon kaikkien 
muidenkin kansalaisten meidän maassamme 
täytyy toimia yhdistys.. ja lkokoutumistoi
rmintaa koskevissa asioissa. TäJmäkin, että 
porvaristo tahtoo erikoisella lainlsäädäntö
toimenpiteellä turvata tämän oman kaar
tinsa, osoittaa mielestäni sitä, että tämä ei 
ole sellai,nen la-itos kuin mitä porvaristo tah
!too väittää sen olevan, vaan että ne sanat, 
joita siinä suhteessa meille esitetään, mer
kitsevät tosiasiaUisesti toista kuin mitä nii
hin tahdotaan sisällyttää. 

Mim.ä en tahdo tässä kysymyksessä tällä 
kertaa kauemmin viipyä. Siitähän on niin 
erinomaisen paljon aikaisemmin kaitkissa 
vaiheissa joka vuosi valtiopäivillä puhuttu, 
että se on jokaiselle jokseenkin tunnettu. 
Minä katson siis ylläQlevan perusteella voi
vani hyvällä Qma,llatunn.olla tehdä sen esi
tyksen, että eduskunta hylkäisi tämän laki
ehdotuksen. 

Eid. T a n ne r: Kun ka.i'kki nrerkit V'iit
taavrut siihe.n, että eduskulllna:n porvarilli
nen enemmistö aikoo nyt lopullisesti hank
ki!ll laillisen vahvistuksen asee[liselile luok:
kadän~j.estölJ.oon, joka koko elinaikansa on 
kantanut mitä selVintä luokkaleima.a, ja 
kun tästä aiheuturvrut kustan.n1ukset aiotaan 
rma-ksattaa niillä, joita vastaan tämä ase on 
oj,ennettu, ei asiasta voi vaieta. Ei siinä
kään tap·wuksess.a, että suojelUJSkuntailll räi
keästä luokkaluont.oosta on eduskunn~~~;n pöy
täkirjoissa jo kylliksi esimerkke!jä. Me pi
dämme sitä päätÖSitä, jo]Jla suojeluslrnn!Illat 
111yt tullaan julistamaan. laillisiksi, täydellä 
syyllä niiden toimen1piteidoo ve~oisina, joita 
tporvaristo tämän järtjestönsä: avulla suo
ritti v. 19118.. Taryitseeko minun :tnJilinita 
näistä? Ulkomailla, ne tunnetaan: valkoisen 
terrorin nlimellä ja Suomen porvaristo on 
hankkinut sililoistem. tekojensa avulla pysy
väisen paJkan Bulgarian, Romam..ian, Viron, 
Liettua.n y. m. b&rbaaristen maiden rin~ 
naLla. Me vastustamme suojeluskunta:jär
jestön laillistuttamista senvuoksi, että se 
on olemassa työtätekevän väestön terrorisoi
miseksi. Vastustanrume soovuoksi, että sitä 
pidetään yllä kansan yhteisillä v·aroilla ja 
että Selli erinimiset virkailijat juHsteta.an 
osatllisiksi saanoista eduista kuin muutkin 
valtion vil'lkamiooelt. 

Selllaisen laitoksen yHäpitoon €!i valtion
VIB.rojllJ voida myöntää eikä kansa:n verotaak
ka.a entisestään lisätä. Siihen eivät edes 
porvB.~rit ole saa:nwt valitsijoiltaan valtakir
jaa. Minä olen vaTma siitä, että se työtä
tekevä väestö, joka. on tänrrw äänestänyt 
esim. m8Jalaisliittola;isia, ei olisi ääniään 
tälle puolueelle anJtanut, jos sitä olisi tältä 
väestöitä va.adi·ttu suojeluskunrt:i'€n laå!llistut
tam:iselll ja ylläpitämisen n:imessä. 

.Suojeluskuntajärj;estön luokkalm:mnetrta 
ei muuta se, että tämän l!a;,in 1 § :ssä maini
taan suajelus:kurm,an olevan isäl1Jill1Jaa:n ja 
laillisen yihteiskuntajäT!jooty'ksern puolusta
miseksi ja 'kuuluu osa·na tasiaiV&llai!1 sotavoi
miin. Isäl1Jill1Jaa;n cpuolUSitukoon j·a Lainisen 
yihteis'kun:taj1rurjootyks.en nimessä täällä edus
kullina.&sa on suoritettu monta musta:a tekoa 
ja 1ämä oru ylmi musti.mrm:is:ta. Suojelus
kunt.aojärjesltön luokkaluonllletta ei voida 
peitellä tällaisilla lauseilla. Niiden tähänas
tinen toiminta 'ja henki paljastaa. niiden 
luonteen. Niiden suihta:utu.mil1lelll luokkien 
väliseen taisteluun OSI()ittaa, että ne ovat 
olemassa siitä yksinilrortaisesta syystä, että 
porvall'isto ei luota vaki.naåsoon seisovaan ax-
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nreijaau luol&avaJtamsa puolustajana. Por
varjgto.n mielestä on arm~ilj·assa liiaiksti sel
laisiw aineks.ia, jotka saatt3!va;t määrättynä 
hetkenä muodostua; vaar.wksi. Siksi porva
risto tarvitsee armeijan selkäpuolella OIDian 
valkoisoo luokka;kaartinsa hilEtsemään yh
teiskunn.aTIJ tyytymättömiä a.Ln~ksia ja tar
pe.en t:u:llen käyttämään kirvää:reitänsä työ
tätekevien teurastamise~n:. 

Kuuli.n täällä tämän laå.n ervästys:kesikus
telussa; pastori Ran1tasen pitä.Jväin ylistyspu
heen suojeluskuntien mffi"kitylksesrt:ä isän
ma;aJlisen heng1en kasvattajana. Sle oli kor
kea veisu po.rvariston asemtetun luokka
kaa,rtin puolesta. Pastori unohiti mesta
rinsa sanat: Joka miekkaan tarttuu, se miek
kaailll hukkuu. Pastori emlllusrt:e1i, ett:ä suoje
luskuntalaitosta odottavat Lähitulevaisuu
dessa monet uudet työmuodot kuten i1ma
torjumine.n y. m., jotkia osahaan tulevat 
varoja kysymään. Lieneekö tämän heng·oo~ 
miehen lausum:to uusittu tulkinta, käskystä: 
Älä tapa. Kun siis otamme huomioon por
variston ailooet lisätä suojeluskunnan m~ 
tuwaihoja ja julistaaJ suojeluskunta:päälEik
köjen pailkilmu'kseiru valtion V'elV'ollisuudeksi, 
joka tietää lisärt;tyjä verorasitUJksia, niin täy
dellä syyllä vo.ida1a,n epäillä, tuleeko suoje
luskunti·en laillistuttaminen porvariston val
heellista isänma;aUisuusihookeä lmämään. 
Luokkavihaa -se tulee kasrvat:t1amaan, enem
mä;n tyytymät1tömyyttä se synnyttää, ja tu
lee aika, jolloin sen tyytymättömyyden 
mit1ta kasvrua suurelll!IIlaJron voimaksi kuin 
mitä nämä 1udkkakaa:rtit tulervat koskaan 
omaamaan. 

Kaikkien niiden kaun1iiden puolustusten 
joukossa, joina tätä j.äJrjestöä on' yritetty 
edusk:unna,n porva1risrton tailwltla suositella., 
olen kuullut my;ös:kin suojelusk:un:ta.järjes
tön ylist3misrtä ruumiinisen liikuntakasva
tukserrl' kehittäjänä. Suo jel usikun1taj ärj es:tö 
on muka tässä m~ass1a kcllittän~yt tervettä 
booaa ja voimakkaita miehiä. Minun täy
tyy kummrustella, mitä yolistämistä porva
risto löytää seHaisesta tel'%ydoolhoidoota, 
ett!ä asesteturt; :suO'jeluslkunrtalaiset am1puv31t 
ihmisiä ra;aj·a,rikoiksL Porv&risto.n pappis
edustajart;, jotka tältä ,hedeilmällistä" ruu
miillista kasvwtuSita ylistävät, jäiitävät yk
sityiSkohtaiset main,iunat tämän kas'Vatuik
sen hedelmistä. , Ehkä minä saan pala;uttaa 
edustajioellli mieliin pwri taJpauslta. 

Suojelruskuntadärjestön ruumiillisen ja 
henkisen kasvatuksen tiliin on pantava viime 
vuonna tapahtunut törkeä murhateko Taa-

vetissa. Sen tekiljanä oli suojeiluskurutwlaå.
nen, joka tämän järjestön kasvatuksen a:lai
sena oli oppinut ha[veksimaan ihmislhenkeä. 
Tuloks;en·a siitä työstä oli- ei terveitä kan
sa·L8!isia - VOOill. muutamia ruumiita ja raa
jarikkoja. Viime lwun: aikana sattui jäl
leen eräs tapaiUS, jok,ru osoiltt,a,a suojeluskun
tien ruumi.illis~Em •kult1tuurin s:aa'Vutusten 
luonmetta:. Sorta;valass'ru ilmestyvän Kan
san Voiman elok. 27 päivän. numerOS&a ker
rotruau: ,Ma'anamka;ina t. k. 22 päivää vas
ten yöl.Jlä kello 12 ja 1 väli1[a tuli Mant:sin
saaren TyömpäJsten kylään talollisen Gri
gori Wastra;kotfrfin taloon muutamia seudun 
suojeluSku:ruta,lais]a~ jotkru koputtivat ikku
'naan. Luullen kalastustoverieusa olevan 
lähdössä kla,lastusre~eil[e meni t1aJonrisän:tä 
ottamaan se1'Vää asiasta. Tällöin tiedusteli
vat ulkona olijat, joista talonväki tunsi ai
noa;staan yhden, nim. entisen poliisin pojan 
Ivan Kokotin, Ma.ntsinswa.:ren Peltoisten ky
lästä, talonpoikia Nikitti ja Mikko W astra
koffia. Aavistaen pahaa yritti isäntä mennä 
takaisin sisälle, muitta ei ihäntä laskettu, jol
loin: hän huusi po.ilk~aJaiTh avuksi. Tämän 
kuu1tuaan tu!li Mikko W astrakoff ulos, 
mutta huoilJJalttuaan tunkeilijain olevan 
aseistettuja, aikoi hän kääntyä tailmisin si
sälle, päästenikin porras'käytävään,, josta 'ky
syi mitä yollisil1ä vierailla oli rus.iaa. Kysy
mykseen vastasi mainlittu Kokotti, joka S€i
ooi piihalla pisrtooli kädessä, että tule vain 
.ammuttavaksi. Samalla la,ukaå.sivat edem
pänä seisoneet miehet yhta.ilha kOilme ki
vääriä Wastrrulmlffia kohti, jolloin eräs kuu
lista osui hänen keSkisel'käänsä, pysähtyen 
suolistoon. Amrrnunrntarru aik·an1ru oli Grigori 
W astrakoff päässyt pujahtamaan sisälle 
haavoitetun paetessa karjakartanoon. ,San
karit'' jartkoiva,t viielä t~ämänikin jälkoon 
amipumista.. Tap1aih>tuma51t.a i·lmoirtettiin 
aamulla Salmin nimismiehelle ja tiistaim.'a; 
pidettiin ta;pahtuman j·o.'h!dootru po[iisitut
kinto,. joka johti Kokotin pidättämiseen. 
Ma~ni,ttakoon, ()!ttä .,urihot" olivat paQuu
mat~a:lla Hå:rkämäen pa;tterilta, jossa; päi
vällä oli pidetty amipumakilpailut, ottaen 
niihin osaa myöskin paiklkakun:nan suojelus
kunta!laiset. Matkallaan rtihutyöntekijät 
olivwt poi~enn·oot myös Yrjö Nenosen ta
lossa, koput:elleet täälläkin ikkuna1an ja am
musikellleet talxm pihassa. Usein IDiruinittu 
Kokiotti on pa,ikk:a.krunna,n innokkaimipia 
suojel us'kun ta.la:isia;. 

Eduskunnan pappisedustajat suojelus
kuntien innokkaimpma puolustajina, anta-
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vat esil'Uikouksissaan suojeluskuntien toi
minnalle siunauksensa ja virittävät kiitos
virren tämäntapaisten saavutusten joh
d.osta. Minkälaisia nämä pappien esiru
koukset hengeltään ovat, siitä saamme ku
{Van suojelijain sotapapin,, keskiajan inkvi
siittorien nykyaikaisen jälkeläisen, pastori 
Juho Päiviön esirukouksesta, joka Hakka
peliitanJ juhannusnumerossa j ulkaistuna 
on näin kuuluva: 

,Siinä, jos missään tulee kysymykseen 
henki ja tämän suunta. Jos minkään, tu
lee tämän pohjautua historiaan ja historian 
Jumalaan. Pitää paikkansa vanha totuus: 
,Henki tekee eläväksi". Kansalaiskunnon 
kasvattamisessa on vaalittava sen hengen 
säilyttämistä kasvateissa, joka antoi esi
vanhemmillemme voimaa vartiopaikallaan 
kestämään, rohkeutta saavutuksiansa suo
deleroaan ja viisautta ne meille k.ehityskel
poisina jättämään, sen hengen, joka ei 
omaansa etsi. Meidän ei tarvitse tuota 
henkeä kaukaa etsiä. Se on ajasta ja pai
kasta riippumattomana aina saatavissa, 
sillä se on Jumalan henki, kristimsen seu
rakunnan henki ja kristityn henki sellai
sena kuin se asuu ja vaikuttaa suomalai
sissa. Tämä henki on aina ollut ja on edel
leen oleva varmin ja paras kansalaiskun
non kasvattaja. Sen vuoksi kelpaa se myös 
tarkoitustansa vastaavan suojeluskunnan 
hengeksi sekä yleis- että erikoistehtävissä. 
Missä tälle hengelle on suotu sija, ja mikä 
parempi, hallitseva asema, siellä kasvaa 
suojeluskuntalaisista :kansakull'nan elämän 
ja toimen uudistava kantajoukko, joka 
kasvattaa ja ympärilleen kokoo kansan 
1:)arhaimmiston ja joka ennen pitkää suun
taa oikealle nukkuvat, horroksissa liikku
vat ja eksyksissä kulkevat. Missä suunta 
rohjetaan pitää selvänä, siellä ei tule puut
ltumaan suojeluskunnilta kansan parha.an 
ja vakavan aineksen sekä aineellista että 
- tuota kaikkein tarpeellisinta - siveel
listä kannatusta. Lyhyesti sanoen: Kan
san elä,mää j.a maailmankatsomusta vuo
sisatoja johtanut henki on omistettava 
suojeluskuntahengeksi, - ja menestys on 
taattu.'' 

Näin juttelee nykyaikainen suojeluskun
nan kenttäpappi, jolle on täy,sin vierasta 
todellinen elämä ja joka ei muuta näe eikä 
käsitä, kuin pistimille perustuvan pakko
vallan ja lisäksi pakkovallan, joka syök
see turmioon ja hätään kansojen enemmis
tön, pakkovallan, joka on perustettu puo-

lustamaan harvain vallan oikeutta saada 
mielin määrin riistää työtätekeviä, ja pak
kovallan, jonka tarkoitus on vääryyden yl
läpitäminen siinäkin tapauksessa, että lu
nastushintana• on koko ihmiskunnan tur
mioon saattaminen. 

Kyllä minä odottaisin porvariston par
haimmistolta niin paljon rehellisyyttä, että 
suojeluskuntien tarkoitusperä suoraan tun
nustettaisiin. Turhaa on kansalle usko
tella, että tässä asiassa porvaristoa johtai
sivat isärumaan ja ihmisyyden vaatimuk
set. Sanokaa suoraan, että suojeluskunta
järjestö on kivääreillä, tykeillä, kuularuis
kuilla ja - pappi Rantasen sanojen mu
kaan - tulevaisuudessa lentokoneilla ja 
kaasupommeilla varustettu ase porvariston 
käsissä taloudellisen ja valtiollisen dikta
tuurikomennon pystyssäpitämiseksi ja vah
vistamiseksi. Sellaista tunnustusta odot
taisin porvariston taholta niiden kauniiden 
ylistysvirsien sijasta, joilla suojeluskuntien 
rikolliset teot ovat näiden vuosien aikana 
1painetut pimentoon. 

Vaikka porvaristo ei liene kypsä sellai
seen tunnustukseen, voitaisiin ainakin odot
taa, että tämän asian ratkaiseva vaihe saisi 
näiden . omantunnon heräämään, jotka 
täällä aikoinaan ovat porvaristoa autta
neet salaamaan suojeluskuntien luokka
luonnetta. Minä tarkoitan niitä sosialide
mokraattisia edustajia, joiden mielestä suo
jeluskuntien luokkaluonne on epäilyksen
.alain~m. Niiltä minä toivoisin vielä kerran 
täsmällistä ja selvää kannan ottoa. 

Ed. Tainio, huomattava puolueensa jä
sen, on täällä m.m. joulukuun 2 p :nä 1926 
ryhtynyt hämäämään suojeluskuntien luok
kaluonnetta. Hänen lausunnostaan löy
dämme nLm. seuraavaa: 

,Suojeluskunnat kaiketi perustettiin etu
päässä laillisuuden ja järjestyksen turvaa
miseksi" - - ,Minun mielestäni vasem
r.dsto esiintyykin, ainakin mikäli sosialide
mokraattista puoluetta koskee, väärin sil
loin kuin se käsittää asian sillä tavalla, 
että suojeluskunnat ovat heitä vastaan." 
- - ,Minä siis, kun minulta kysyttiin, 
vastasinkin siihen, että suojeluskunnat 
voidaan järjestää sellaisiksi, että sieltä ka
toaa se luokkakaartin henki ja että ne 
muodostuvat vain maanpuolustusreserviksi, 
miksi ei poliisin apujoukoksi, jos poliisi
voima sitä järjestyksenpitoon joskus tar~ 
vitsee. Olettamus, jota tuskin koskaan 
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tarvitsee toteuttaa. Ja sellaisina minä en 
lainkaan niitä vastootakaan, siihen nähden 
vielä, että suojeluskuntien kustannukset, 
vaikkapa ne ovat suuret, ovat sentään pal
jon halvempia kuin sotajoltk.on ylläpito. 
Ja niinkuin sanoin, työväkeä vastaan ne 
eivät tälläkään kertaa voi olla.'' 

Samana päivänä tapaamme Tainion lau
sumassa vielä: ,Minä en pidä niitä (suoje
lookuntia) sosialidemokraattista liikettä 
vastaan uhkaavana vaarana ja minä näen 
mahdollisuuden järjestää suojeluskuntalai
tos sillä tavalla, että siitä on maalle hyö
tyä puolustustarkoituksiin ja se on, järjes
tää ne pysyväksi lailliseksi reserviksi, jo
hon jokaisen asevelvollisuutensa suoritta
neen on pakko jonkun aikaa kuulua.'' 
Eräässä toisessa yhteydessä esiintyy Tainio 
tuomHsem8Jssa muutamia tovereitaan siitä, 
että nämä vastustavat suojeluskuntien 
määrärahoja. No, Tainio voi nyt - jos 
hän on johdonmukainen - lausua kiitok
sensa porvaristolle, että se tulee tänä päi
vänä toteuttamaan tämän Tainion ohjel
man kaikissa oleellisimmissa kohdissaan. 
Tainio puolestaan on 'jo saanut kiitoksensa 
porvareilta, sillä jouluk. 2 p :nä 1926 edus
kunnan istunnosta syntyneet pöytäkirjat 
osoittavat maalaisliittolaisten tunteneen 
tarvetta tulkita kiitollisuutensa edustaja 
LohEm kautta. Hän sanoo: ,Minä luulen 
voivani vakuuttaa, että ed. Tainion käsi
tys siitä, että suojeluskuntajärjestöstä ei 
ole sosialidemokratialle mitään vaaraa, se 
käsitys on aivan oikea. Minä olen vakuu
tettu siitä, että :jos te sosialidemokraatit 
jaksatte eteenkinpäin pitää sen varan, et
teivät kommunistit syö teitä, niinkuin ne 
söivät v. 1918, niin teillä ei ole mitään pel
jättävää suojeluskuntien puolesta." (Kes
kustasta: Iili,an oikein!) 

Ed. Saarinen on täällä ed. Tainion ta
paan puolustanut myöskin suojeluskuntien 
säilyttämistä tällaisena reservilaitoksena 
ja yhtynyt siihen käsitykseen, että tästä 
luokkajärjestöstä muodostettaisiin järjestö, 
johon niidenkin vanhempien pojat pakoi
tettaisiin kuulumaan, mitkä aikoinaan ovat 
menettäneet henkensä tämän järjestön toi
meenpanemissa joukkoteurastuksissa. 
Edustaja Lohi on antanut, kuten sanottu, 
sosialidemokraateille sellaisen vakuutuk
sen, että sosialidemokraatit saavat suoje
luskunnilta siis viettää yönsä rauhassa. 
Minä olen siinä käsityksessä, että näiden 
sos. dem. edustajien häpeällinen kannan-

otto suoj-eluskuntiin nähden on kannusta
nut porvaristoa nyt yrittämään tämän lai
toksen laillistuttamista. Jos sosialide
mokraatit olisivat johdonmukaisesti ja tin
kimättä vastustaneet suojeluskuntien ole
massaoloa, ei porvaristo esiintyisi täällä 
niin varmana asiansa puolesta. Aktiivisin 
suojeluskuntaporvaristo on tämän sosiali
demokraattisen puolueen ja edustajien ta
holta tulleen tunnustuksen rohkaisemana 
johtunut siihen käsitykseen, että suojelus
kuntien laillistuttamisen aika on tullut ja 
että vastaisuudessa yhteisymmärrys tulee 
laajenemaan. Sellaisen käsityksen syn
tyyn ja vahvistumiseen on vaikuttanut rat
kaisevasti nykyisen hallituksen sosialide
mokraattisen pääministerin ja sotaministe
rin suojeluskuntaystävällisyys. Tanner 
hallituksensa pääministerinä otti hatutto
rnin päin vastaan suojeluskuntien paraatin 
ja liput. Sotaministeri päiväkäskyssään 
lausuu kiitoksensa m. m. suojeluskunnille 
siitä suuriarvoisesta työstä, jonka nämä 
muka ovat isänmaan hyväksi tehneet. Mitä 
nämä tällaiset teot ovat muuta kuin taan
tumuksellisen porvariston rohkaisemista 
sellaisiin toimenpiteisiin että suojeluskun
tajärjestö julistetaan erikoisella lailla val
tiovallan oleelliseksi osaksi 1 Tunnettu ak
tivisti Kai Donner on eräässä puheessaan 
paljastanutkin kyllin selvään, että sillä ta
holla rakennetaan paljon sos. dem. puo
lueen huomatuimpien jäsenten muuttuneen 
mielipiteen varaan. Donnerin puheessa on 
m.m. seuraava kohta: ,Se puolue, joka 
kymmenen vuotta sitten yhdessä venäläis
ten kanssa taisteli meitä vastaan tai oli 
taistelusta syrjässä, on nyt yli puoli vuotta 
edustajiensa kautta hallin1nut maatamme. 
Se on tämän johdosta porvarilliselta ta
holta saanut osakseen ankaraa arvostelua 
ja, kuten rohkenen väittää, yksipuolista ar
vostelua. Se on kuitenkin, tämä on va
kaumukseni, lojaalisesti noudattanut sille 
eduskunnan porvarillisen enemmistön an
tamia toisinaan e:pämieluisiakin määräyksiä 
ja toivomuksia ja se on tällä toiminnallaan 
edistänyt ja kannattanut suojeluskuntien
kin työtä." Ja tehtyään muutamia sivu
huomautuksia, Donner jatkaa: ,Meidän on 
pyrittävä arvostelemaan, mitä nykyinen 
suunta merkitsee edustamamme liikkeen ja 
aatteen kannalta. Tältä kannalta katsot
tuna me joudumme toteamaan, että suuri 
ja ilahduttava muutos on tapahtunut 
niissä piireissä, jotka vapaussodan aikana 
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ja kauan sen jälkeenkin olivat vastusta
jinamme. Ja meidän .on edelleen mitä suu
rimmalla tyydytyksellä todettava, että so
sialidemokraattinen puolue hallitusvastuus
taan .ja kannanmuutostaan huolimatta vii
meisissä vaaleissa ei ole menettänyt jouk
kojell'sa kannatusta, että se ei ole kärsinyt 
tappiota, joskaan se ei ole saavuttanut voit
tojakaan. Tätä kaikkea on ehdottomasti pi
dettävä voimakkaan tervehtymisen merk
kinä, j·osta suojeluskuntaväen on syytä vil
pittömästi iloita. Onhan todennäköistä tai 
ainakin mahdollista, jos kehitys saa edel
leen kulkea samaan suuntaan, että se päivä 
ei ole niin kaukana, jolloin suojeluskuTJta
toiminta voi saada osakseen sosialide
mokraattisen suoranaisen kannatuksen toi
sellakin tavalla kuin eduskunnan määräyk
siä noudattavan hallituksen kautta." 

Eikö sosialidemokraattisilla edustajilla, 
varsinkin Tainiolla,. Saarisella y. m. ole mi
tään sanottavaa edellisen johdosta? Tah
dotteko väittää, että olette kaikessa täyttä
neet valitsijainne ja ennen kaikkea sen 
luokan vaatimukset, joiden edustajina te 
haluatte täällä esiintyä? Te haluatte sol
mia ·sellaisen linnarauhan porvariston 
kanssa, jossa kaiken määrää porvaristo pis
timiensä suojassa. Sellaisenko evästyksen 
olette valitsijoiltanne saaneet? Sitäkö var
ten esim. Tainio istuu täällä edustamassa 
sosialidemokraattiseen puolueeseen kuulu
vaa työväestöä? Me täällä vasemmistossa 
olemme paremmin oppineet kunnioitta
maan valitsijoittemme tahtoa, me tie
dämme, mitä Suomen työväki ajattelee 
tästä kuten monesta muustakin porvariston 
toimenpiteestä työtä tekevää väestöä vas
taan. Suomen työväestö ei tule sos. dem. 
edustajien tapaan tinkimään käsityksis
sään, mikäli se koskee suojeluskuntien 
luonnetta ja tehtäviä, päinvastoin. Vaikka 
tämä järjestö nyt tullaan julistamaan lail
liseksi, niin se päätös ei tule olemaan ikui
nen, ei taistelu tämän järjestön olemassa
olosta ole siihen loppunut enempää kuin 
taistelu koko sitä valtakomentaa vastaan, 
jonka turvaksi tämä järjestö on muodos
tettu. Jotka siinä taistelussa eivät ole 
työväestän puolesta, ne ovat työväestöä 
vastaan, ne toimivat työtä tekeville luokille 
turmiollisen linnarauhan puolesta ja ha
vaitaan työväen vihollisiksi. 

Tulemme äänestämään lain hylkäämisen 
puolesta. (Eduskunnasta: Tekijä esiin!) 
Sopii tunnustella tekijää. 

Puhemies: Pikakirjoituspöytäkirjaa 
ttarkastaessani olen huomannut, että ed. 
Tanner on käyttänyt lausuntonsa alkupuo
lella loukkaavia sanoja Suomen kanssa ystä
vällisessä suhteessa olevi.st·a valtakunnista. 
Tällainen sanankäyttö ei olle V. J :n mukaan 
sallittu ja sentähden kutsun ed. Tannerin 
därjestykseen. 

Ed. T aJ i: n: i o: Edellinen puhuja kysyi, 
edustanko minä täällä Suomen työväkeä. 
Kyllä, ja noudatan sen mielilpiteitäkin ja 
toiveita niin hyvin, kuin minä osoon. Mutta 
edellinen puhuja ei menettele sen mukaan, 
mitä hänen valitsijansa sanovat,. vaan sen 
mukaan, mitä sanotaan raj•an toisella puo
·lella. (Eduskunnasta: Oikein! Äärimmäi
sestä vasemmistosta: Se on valhe.) Siihen 
on todistUiksia tarpeeksi paljon. (Edus
kunnasta : Sopii väittää. Todista. Salat 
julki). 

Mitä itse suojeluskuntakysymykseen tulee, 
niin minä olen ennen sanonut, että se on 
kiperä paikka. (Äärimmäisestä vasemmis
tosta: Tainiolle?) Ei kun Suomen kansalle. 
Porvaristo tahtoo yksimielisesti säilyttää 
suojeluskunnat,. sosialistit ja kommunistit 
tahtov•at saada ne pois. Mutta niin kauan 
kuin ne ovat vähemmistössä, ne eivät saa. 
Ja kun näin on, niin minä olen asettunut 
sille kannalle, että niitä täytyy sietää, aina
kin toistaiseksi. Sillehän ei mitään voi. 
Asiassa on kuitenkin tapahtunut jonkun 
verran kehitystä myöskin porvariston ta
holla, se on päivän selvästi nähtävissä. Sitä 
kehitystä osoittaa m. m. tämän lain 3 §, joka 
säätää, että suojeluskuntajärjestö tai sen 
osa älköön ottako osaa poliittista laatua ole
va:an toimintaan. En tiedä aijotaanko sitä 
noudattaa, tätä .pykälää, mutta kyllä sitä 
ipitäisi nouda,ttaa, kun siitä laki tehdään. 
Ja nythän jo ka1kki porvarit yksimielisesti 
väittävät, niinkuin tässä laissakin sanotaan, 
,että ,suojeluskuntajärjestö on olemassa 
~sänmaan ja sen laillisen yhteiskuntajärjes
'tyksen puolustukseksi ja kuuluu osana sota
voimaan". Jos ei suojeluskunnilla mitään 
muuta tehtävää olisi, niin emme me suin
ikaan niitä vastusta:isi. Mutta tämä lakikin 
herättää epäilyksiä siitä, että suojeluskun
nille halutaan säilyttää muitakin tehtäviä, 
että suojeluskuntia aiotaan käyttää joskus 
tarpeen tullen muuhun>kin kuin isänmaan 
puolustukseen tai sen laillisen yhteiskunta
järjestyksen suojaamiseen. Näihin epäilyk
siin antaa aihetta se tapa, millä suojelus-



jkunnat ovat yhdistettyinä armeija·an. Yh
.dyssitoonä on ainoastaan taswvallan sota
IVOimien ylin päällikkö, presidentti. Se on 
iheikko yhdysside ja se on yhdysside, joka 
fli pysty tehtäväänsä. Kysymys on kaikista 
!Presidenteistä sinänsä. Tasavallan presi
dentin tehtävät ovat niin laajat ja moni
puoliset ja ant·avat nrin paljon työtä, ettei 
J>residentillä ole aikaa eikä tilaisuutta tar
ikemmin seurata tämän erillisen puolustus
joukon toimintaa ja työtä, jonka korkein 
1päällilkkö hän on. Presidentin selän takana 
~voi tapahtua mitä tahansa, iJman että hän 
saa siitä aavistustalkaan. Jos suojeluskun
m.at olisivat armeijan tai maan puolustus
tioukkojen osana, silloinhan ne luonnollisesti 
olisi pitänyt järjestää puolustusministeriön 
ja ehkäpä vielä armeijan ylipäällikön alai
siksi, niin että suojeluskuntien Miat olisi
vat tulleet hoidetuksi samalla tavaHa ja sa
massa järjestyksessä kuin muun puolustus
voiman as1at. Tämä tällainen höllä side 
!tasavallan muitten puolustusvoim1en ja suo.. 
jeluskuntien välillä saattaa joskus johtaa 
ikävyyksiin.. Se antaa ainakin aihetta epäi
lyksiin, että tämä on tahallista, tämä on jär
jestettyä, tämä on harkittua - j·a niinhän 
tämä onkin. .Se ei ole sattumata. Minulle 
on varmalta ta:hdlta kerrottu, että kun tätä 
lakiesitystä laadittiin, ennenkuin se jätettiin 
eduskunna1le, niin puolustusministeri ja 
!armeijan korkeimmrut kenmalit olivat toista 
mieltä, kuin mitä tämä laki sisältää. Ne oli
rvat samaa mieltä, kuin minä olen tässä 
asiassa esittänyt. Ja siitä huolimatta on 
suojeluskuntien esi:kunnan tahto päässyt 
<ilmenemään tässä laissa. - Kun v·a:ltio si
toutuu tämän lain kautta suorittamaan 
suurimman osan suojeluskuntien kustan
nuksista,. mruksama.an niitten toimihenkilöi
den palkat, niin kyllä v·altiol1a olisi silloin 
~ytä ottaa tarkempi kontrollivalta tämän 
laitoksen yli, kuin mikä sillä nykyisin on. 

Nykyinen puolustusasiainvaliokunta, jossa 
tämä oli :käsiteltävänä, ei ottanut näitä 
asi.oita lainka·an asiallisen harkinnan alai
seksi; se yhdessä istunnossa suoritti kolme 
lukemista ilman mitään muuta ja tahtoi 
vielä kaikki muutkin nämä samanlaiset 
asiat panna menemään samalla tavalla seu
;raavassa istunnossa, ja siellä sanottiin suo
raan, että meidän kantamme on määrätty, 
laki on hyväksyttävä, se on sama, mitä se 
sisältliä. Minä toivoisin, että eduskunta ei 
asettuisi tä1le kannalle kuin se valiokunta. 
(Vasemmalta: Kyllä asettuu!) Saattaa olla! 

.Mutta minä toivon kuitenkin toista (Va
semmalta: Turha toi:vo !) ja ehdottaisin, 
että tämä lakiehdotus hylätään, mutta pyy
detään hallitukselta uutta esitystä, joka pe
!l.'ustuu siihen, että suojeluskunnat tulevat 
puolustusministeriön ja armeijan ylipäälli
kön alaisiksi. 

Ed. 1i n g m a n : Minä pyydän, aluksi ed. 
Tainion tekemän ilmoituksen johdosta siitä, 
mille kannalle m. m. edellisen hallituksen 
puolustusministeri olisi asettunut eräässä 
ed. Tainion koskettelemassa kohdassa, 
sanoa, että minulla ei ole mitään tietoa siitä, 
että puolustusministeri olisi asettunut toi
selle kannalle, kuin mitä esityksestä sitten 
käy ilmi. Päinvastoin, hän juuri esitti sen 
kohdan, sellaisena niinkuin se sitten myös
kin hallituksen esitykseen eduskunnalle tuli. 
Minä en tiedä, mistä ed. Tainiolla on 
tietonsa. 

Mi<tä sitten itse pääasiaan tulee, niin niistä 
väitteistä, joita vasemmalta esitetään joka 
kerta kuin suojeluskunta-asia tulee jossain 
muodossa esille, myöskin siinä muodossa, 
missä se nyt on esillä, olisi yksi väite, joka, 
jos se pitäisi paikkansa, olisi tunnUSitettava 
myöskin arvonantoa ansaitsevaksi, nimittäin 
se väite, että muka suojeluskunnilla ei ole 
sanottavaa merkitystä maanpuolustuksessa. 
Sitähän täällä vasemmalla lukemattomia 
kertoja on suurella varmuudella ja muka 
/Suurella asiantuntemuksella esitetty. Suo
,jeluskunnilla on, sanotaan, merkitystä siinä 
ja tässä suhteessa, mutta juuri siinä, missä 
heillä pitäisi olla varsinainen merkityksensä, 
nim. maanpuolustuksessa, siinä niiUä ei sitä 
10le. Minä en tiedä, mihin asiantuntemuk
seen tämä yhä uudestaan esitetty väite no
jautuu. Olen :koettanut perehtyä tode'llis
ten asiantuntijain käsitykseen juuri tästä 
tkohdasta, ja se on aivan toisenlainen. Kun 
ehkä voidaan väittää, että kotimaiset asian
tuntijat eivät ole täysin puolueettomia, niin 
olen koettanut perehtyä niihin lausuntoihin, 
joita ulkomaalaiset asiantuntijat ovat 
asiasta. antaneet. Pyydän esittää joitakin 
sellaisia. 

Norjan sotilasasiamies majuri Laurantzon 
kirjoitti oltuaan kolme vuotta toimessa Suo-. 
;messa eräässä haastattelussa m. m. seura·a
vaa: ,Olen näinä vuosina ollut tilaisuudessa 
tutustumaan suojeluskuntien toimintaan 
varsinkin Itä- ja Etelä-Suomessa. Olen 
sitäpaitsi tehnyt laajan kiertomatkan Kar
jalan kanna:ksella ja Laatokan pohjoispuo--
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lella. Näillä matkoilla ja monissa muissa 
:tilaisuuksissa olen tullut yhä vakuutetum
maksi suojeluskuntajärjestön erittäin suu
ll'eSta: merkityksestä maan vapaaehtoisena 
'puolustusvoimana~ armeijan tukena ja 
.apuna. Monessa muussakin suhteessa mer
kitsee suojeluskuntajärjestö paljon. Sehän 
kouluttaa kymmeniä tuhansia miehiä, niin 
.nuoria kuin vanhojaikin, ja myös sellaisia, 
joiden koulutus Suomen nuoressa armei
.tjaSsa.. ei olosuhteiden vuoksi ole käynyt 
päinsä, ja sehän ylläpitää ja juurruttaa 
kansassa kaikkialla puolustustahtoa ja soti
laallista henkeä muodostaen näin sen hen
kisen pohjan ja perustan,. joka on välttä
mätön menestykselliselle työlle puolustus
laitoksessa rauhan aikana ja vieläkin välttä
mättömä:mpi sodan sattuessa.'' Niinkuin 
.arvoisat edustajat kuulevat, tämä menee 
ihan päinvastaiseen suuntaan, kuin mitä 
täällä vasemmalta kuulla-an. 

Ruotsinmaalainen kenraalimajuri Ernst 
Linder on eräässä antamassaan haastatte
lussa alleviivannut, että ,.,suojeluskunnat 
.suojaavat kotiseudun ja siten tekevät mah
dolliseksi armeijan käytön rintamalla. Vielä 
:suojeluskunnat anta·vat armeijan tuleville 
.alokkaille v·almistavan harjoituksen, jolla on 
suuri merkitys heidän koulutukselleen ar
:ttneijassa. Suojeluskunnissa säilyy myös 
armeijan pää:llystön ja armeijan ali,päällys
tön harjaantuminen tehtävissään.'' 

En.g1antilainen kenraali Kirke, joka vuo
.sina 1924-1925 oli täällä eräissä hallituk
.sen antamissa toimissa, lausuu esitelmässä, 
tjonka hän piti Lontoossa palattuaan Suo
.mesta, m. m. seuraavaa: ,Maan •(Suomen) 
'turvana ovat suojeluskunnat. - - - -
Mielipiteeni mukaan ovat suojeluskunnat 
·nykyisin suurimpana takeena rauhasta: Suo
IIIlessa j·a mahdollisesti kaikissa Itämeren
maissa.'' 

Tällaiset ovat puolueettomien asiain
-!tuntijain mielipiteet. Ja minun ainakin 
1täytyy käsitystäni asiasta muodostaessani 
ianta•a tällaisHle lausunnoille ihan toinen 
1arvo kuin niille lausunnoille, joita vasem-
1malta kuuluu. Suojeluskunnat ovat meille 
~ana maanpuolustusvoimaa, rauhan takeena· 
ja maan turvana. Meitähän ei voida syyt
tää militarismista eikä imperialismista, sinä 
:Sel1aiset väitteet _(Äärimmäisestä 'Vasemmis
tosta: Kyllä!) kaatuvat omaan ma:hdotto
muuteensa, ja joka niitä esittää, tekee yk
sistään · itsensä naurunalaiseksi semmoisilla 
-väitteillä. Suomen kansa tahtoo. senhän 

;jokainen täällä tietää, elää rauhassa, ja 
yhtenä tmena, että saamme elää täällä 
,rauhassa, ovat suojeluskunnat olleet ja ovat 
sitä yhä. Jos tästä meidän yksimi~lisestä ja 
viLpittömästä rauhantahd'OSta huolimatta 
IIIleitä vastaan !hyökätään, silloin on suojelus
:kunnilla myös oma tärkeä tehtävänsä, niin
kuin esittämistäni lausunnoista käy ilmi j'a 
niinkuin tässä huoneessa erinlitisiä kertoja 
on m. m. puolustusrevisioni.n puheenjohtaj,a 
esittänyt. 

Tähän tulee nyt lisäksi vielli se, että suo
jeluskunnat ovat valtiotalouden kannalta 
erittäin halpaa puolustusvoimaa. Nehän 
perustuvat, mitä niiden m1ehistöön tulee, 
kokonaan vapaaseen isänmaalliseen uhrautu
vaisuuteen. Ne ovat yhdellä kertaa isän
maallisen mielen ja välttämättömän kurin 
kouluna. Sitä ei ole kiel1ettävä, että niissä 
on erinäisissä tapauksissa ilmennyt puut
teita; puutteita voi vieläkin sellaisessa suu
ressa laitoksessa olla, mutta jotenkin yksi
mielisesti tunnustettanee, että siinäkin suh
teessa on menty vahvasti eteenpäin ja puut
teet suuresti vähentyneet. 

Kun näin on asianlaita, niin on mielestäni 
mitä suotavinta, että suojeluskuntien asema 
vakiinnutetaan, ja hyväksymällä lopulliMBti 
se laki, joka on toisessa lukemisessa hyväk
sytty, liitetään suojeluskunnat entistä lu
jemmin maan puolustuslaitokseen ja myös-
kin Suomen valtiovaltaan. · 

Että kommunistit vastustavat suojelus
kuntia, se ei herätä ollenkaan oudoksumista . 
Se on minun mielestäni aivan selvää. Se 
vielä tarvittaisiin, että herrat kommunis
tit rupeaisi1vat suojeluskuntia ka.nmvtta
maan! Sanoohan tämän lain 1 §, että suoje
luSkunta.järjestö on olemassa isänmaan puo
lustukseksi. Tämähän on mahdollisimman 
jyrkässä ristiriidassa kaikkien pyrkimysten 
kanssa saattaa Suomi vieraan vallan ailai
seksi. Kaikkien vieraan vallan agenttien 
täytyy vastustaa suojeluskuntia. Se on sel
vää. Ja se on hyvä mielestäni, että he telke
vät sen avoimesti, kirkkaasti, niin ettei kan
sassa synny mitää.n epäilyksiä siitä, kenenkä 
asioilla he kulkevat. Edelleen sanotaan 
tässä 1 § :ssä, että suojeluskunta.järjestö on 
olemassa isänmaan laillisen yhteiskuntajär
jestyksen puolustukseksi. Semmoisen sään
nöksenhän täytyy tehdä ne vastenmielisiksi 
kaikille niille, jotka tahtO'Vat tähän maahan 
perustaa neuvostovaltaa ja veristä diktatuu
ria. (Vasemmistosta: Entäs fascisti-val-

41 



322 Tiistaina :27 !P· &ysekuuta 1007. 

t:å~J, f) se määräys on niin ristiriidassa täl
laiSten pyrkinly8ten kan&Sa kt!in ikinä voi 
olla. Mutta arvelen, että suojeluskunnat 
o'V'at kommunisteille vastenmieliset myös 
&iitå s:Vystji, että niitä on osoittautunut I'Jlah
dottöiilåksi soh11ttaa. (Naurua edmdrun
;riassa.) . Armeija<ssa voidaån tehdä myyrän
työiä. :Voi,daan nuorten sotilaiden kåsiin 
pis~ täJ!a~sia le~t,o,~ehtisi~ - t~ä on .~han 
tu:ore - JOiSSa sanotaan es1m. nam: ,Lntty
kää yhteen, liittykää tuhansin ja mi.ljooilh1 
kornanunistisiin, ktlmouksellisiin järjestöi
himme, koml'Jlunistiseen puolueeseemme. 
Ajakaa poi:s joukostanne sosialidemokraatti
set johta,jat, jot:Jka saarnaavat yhtymistä 
riistäjH:m kans8a, tukkikaa suut niiltä, jotka 
tuudittel:evat teitä pasifistisella pödyllä. 
V a1mistukaa suureen taisteluun, tehlkää se, 
minkä V'Oitto vaatii. Sotilaat ja matruusit! 
Työläisten ja talonpoikien pojat, älkää 
unohta:lro sitä, että te kuulutte työtätekevien 
luokkaan. V eljeilkää! Teidät syöstään oman 
luok'kanne pyövelien ja petturien osaan. 
Mutta muistakaa: Teidän suojeluksenne an
saitsee vain yksi lippu, kansainvälisen pro
letariaatin punalippu.'' 

Tällaista, nii!l1kuin saoottu, voidaan nuor
ten sotilaiden käteen pistää ja ehkä sillä 
joskus, ikävä kyllä, voi olla heihin jotain 
vaikutusta. Mutta jos tämä pistetään suo
jeluskuntalaisen käteen, niin hän kyUä osaa 
tukkia suun siltä, joka koettaa tuuditella 
häntä ,kommunistisella pödyllä', ja jos hy
vin käy, niin voi asianomainen vielä joutua 
tiilenpäitäkin laskemaan semmoisesta yri
tyksestä. Onko nyt kumma sitten, että 
kommunistit vihaavat suojelu~kuntia! 

Sosialidemokraatit ymmärtävät epäile
mättä paljon paremmin suojeluskuntien 
merkityksen maan puolustukseksi ja rauhan 
ylläpitämiseksi. Ja se on toisinaan minun 
mielestäni melko selvästi myös heidän tahol
taan sanottu. Kun hekin kumminkin vas
tustavat suojelu.Skuntia ja varsinkin tässä 
tapauksessa niiden saattamista vakinaisem
malle kannalle, niin minä näen siinä vain 
yhden ilmauksen siitä heikkoudesta äärim
mäistä vasemmistoa kohtaan, mikä vallitsee 
sosialidemokraateissa. He eivät uskalla 
työssä ja teossa ihan selvästi osoittaa, mitä 
he .kommunistien hommista tässä ajattelevat 
ja sen tähden he, tosin - se tunnustus on 
annettwva - verraten heikolla äänellä ja il
man erikoista innostusta, kumminkin yhty
vät ulvomaan yhdessä sutten kanssa, niin- ; 

kuin sanohiå.n. Tulos on tästä, niin'kuill. 
aina puolinaisnudesfa, om'a vahin'ko. Selvä. 
ja jyrkkä :roanta olisi sdsiålidemokraateille 
paljon parempi. "MuttA 6S1l.ksi tämä vastus
tus~ niinkuin tänä päivänä täällä. on kuultu~ 
johtuu histor!allisiSta syrstä. Ed. Leino sa
noi, että suojeluskunnat on perustettu työ
väenh:wk!kM vasta;a'r't:. J dS hän olisi tahtonut 
sen selvemmin ja täydellis'eminin Sanoa, niin 
olisi voiTilit sanoa: Ka'pfuaan oousseita työ
väienluoikkaan kurtluvia vlistaan. Silloin se 
olisi oikein. Mutta vaikka suojeluskunnat 
ovat syntyneet ajalla, jolloin sosialidemo
kraatit olivat väärällä puolella ja suojelus
kunnat olivat oikeana puolella ja oikeata. 
asia:a puolustamassa, niin minun nähdäJkseni 
suurella poliittisella puolueella, jo'ka huo
maa erehdyiksensä, niinkuin sosialidemokraa
tit sen ovat aikoja sitten huomanneet, pitäisi 
olla rohkeutta lyödä ikättä vastustajan 
kanssa, joka silloin oli oikeaSsa. Ja rrninun 
nähdäkseni käy kehitys tähän suuntaan, 
jopa aika nopeastikin. Kun sosialidemo
kraattien ta!holtlli sanotaan: ,Ei koskaan"~ 
niin se ei kuulu ilian kuin täydestä va
kaumulksesta sanottrm<a, parempi olisi sanoa:: 
,Ei tällä kertaa". 

Suojeluskuntien 'kehittyminen tarkoitus
taan paremmin vastaa:viksi ja niiden epäkoh
tien poistaminen, mitä siellä täällä niiSsä on 
ilmennyt, on varmasti myöskin tekevä so
sialidemokraateille a.jan mittaan help'Olil
maksi niellä tämän tällä hetkellä nyt vielä 
vähän ikat\keralta tuntuvan pillerin. 

Muut kansat koettavat nylkyjään kaikella 
tavoin l~ätä turvallisuuttaan ja muhan.Sa 
takeita. Meillä on syy tehdä samoin. Meidän 
on niin ollen mielestäni syytä itsenäisyy
temme ja rauha:mn'le paremmaksi turvaami
seksi hyväksyä esillä oleva 1a.ki. 

Ed. A a 1 t o-S et ä 1 ä: Mikäli Suomen 
mies ja na,inen tahtoo puolueettomasti ja 
ennail&oluu:lottoma:sti asi:oi:ta tarkata ja 
tehdä niistä johtopäätöksiä, si1käli on var
maa, että se tulos, johon suojeluskuntakysy
myksessä tullaan, on se, että suojeluskunnat 
ainakin tähän asti ovat olleet menestykseksi 
ja siunaulkseksi Suomen kansalle. En tahdo 
tässä yhteydessä puhua niistä ansioista, joita 
suojeluskunnilla itsenäisyytemme saavutta
miseksi ja saavutetun itsenäisyyden turvaa
misessa on ollut. En myöskään tahdo puhua 
siitä taloudellisesta hyödystä, mikä Suomen 
valtiolle on koitunut sen kautta, että suoje-
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luslruntajärjestö on ollut aseellise.n sotaväen 
iulrena~ en'kä tahdo puhua siitäkään suuriar
voisesta työstä, mikä suojeluskuntajärjestön 
kautta on kansamme ruumiillisen j'a henki
sen kunnon lrohottamiseni tehty. Nämä 
seikat ovat kaikille täällä oleville tunnettuja. 
Jokaisen täytyy myöntää näiden tosiasioiden 
olemassaolo ainakin sisäiselle itselleen. Suun 
tunJ;llustuksen voi harhaan johdettu puolue
krnri tai puoluetahto estää. 

Käsilläolevasta laista suojeluskuntajärjes
töstä on do vHme valtiopäivillä, jolloin asia 
jätettiin lepäämään, puhuttu enemmän ikuin 
tarpeeksi. Käsittelystä syntyneitä pöytäkir
joja lukiessani, olen ikävä kylläkin, tullut 
sellaiseen va:kimmu'ks-oon, että lakia vastus• 
tavien puolella on asiallisuus ollut kdkonaan 
tuntematon käsite. Ne· hyökkäilyt ja moit
teet, fuitä suojeluskuntajärjestöä vastaan on 
kohdistettu, ovat olleet joko kokonaan mah
dottomia tai tekaistuja ja vieläpä vastoin 
parempaa tietoa tehtyjä. Asiassa olleen 
keskustelun valossa voi järjestöä vastaan 
tehdyt muistutukseJt jakaa pääasiallisesti 
kolmeen ryhmään. Ensiksikin järjestön syn
tyä vastaan tehtyihin, toiseksi sellaisiin, 
jotka väittäJvät järjestön toiminnan työväen
luokan vastaiseksi, ja kolmanneksi niihin, 
jotka tuomitsevat jäl"jestön hengen fascisti
seksi. Selventää!kseni vähän tässä kohdin 
käsitteitä läsnäolevassa sosialidemokraatti
se~sa ryhmässä, jos sellaiseen yleensä mitään 
mahdollisuutta on - tästä vasemmalle ei 
ainakaan tarvitse mitään yritystä tehdä, 
sillä heidän toimintaohjeensa on kai korke
amman hengen sanelemia - saanen hetki
seksi kiinnittää huomiota näihin järjestöä 
vastaan tehtyihin muistutuksiin. 

Ainakin minun käsitykseni mukaan eivät 
sosialidemokraatit hyvä:ksy aseellista paran
tamista yhteiskunnrullisissa oloissa, vaan pi
tää parannuksen tapahtua laillista paria
meuttaarista tietä. Käsitykseni lienee oikea. 
En tosin ole asiasta keskustellut nykyisen 
sosialidemokraattisen ryhmän jäsenten 
kanssa, mutta ennen tänne tuloani olen 
useinlkin joutunut puheisiin sosialidemo
kraattiseen pUolueeseen lll'keutuvien henki
iöiden kanssa, ja ov:at he jyrkästi tuomin
neet sen, että punakaarti 1918 ryssäläisen so
taväen avulLa ja ryssien kiväärei'llä yritti 
ottaa haltuunsa isäntävallan tässä maassa. 
Tästä olen saJtnut sen käsityksen, ettei so
sialidemdkra:attinen puolue hyväksy .puna
kaartin .edesottamista 1918, vaan että se kat-

soo sen kapina:ksi laillista yhteiskuntajärjes
tystä vastaan. Oliko tapahtuma kapina vaiko 
vapaussota, riippuu siitä, mikä merkitys 
asiasta aametaan naapurilletnme Venäjälle 
ja miten tärkeäksi tekijäksi ryssä yleensä 
aSiassa a;ja.tellaan. Minun käsitykseni mu
kaan mpahtuma oli vapaussota, mUitta jois 
joku vasemJP;alla väittää sitä katpinaksi, niin 
pysyköön vf.itteessään, sillä kieltämättä oli 
jokainen ennen kapinallinen kuin veriviholli
sen liittolainen ja sen lisäksi kapinallinen. 
Mutta olipa tämän seikan mi.ten tahansa, 
niin ~tosiasia on, että punakaartit ryhtyivät 
rikokseen yhteiskuntaa vastaan ja että suo
jeluskunnat nousivat tä.tä vääryyttä v:astaan 
ja pelastivat yhteiskunnan anarkiasta, pys
tyttivät bolshevismin rajapyykin Rajajoelle. 
Tästä tulee Suomen !kansa ikuisesti olemaan 
sU:ojeluskunnille kiitollinen. Tätä asiantilaa 
ei muuta se, vaikka jälkisel'Vityksissä olisi
kin tapahtunut joitakin oikeuden loukkauk
sia. Jos syntipukki joka ta,pauksessa on 
löydettävä, on syy koko yMeiskunnan ja en
nen kaikkea niiden johtajien, jotka pu.na
kaartin veri- ja väikivallanteJwihin johdwt
tivat. Suojeluskuntien synty on kunnialli
nen. Ne synnytti itse maa ja kansa ankaran 
välttämättömyyden ja hädän hetkellä, kuten 
täitä paikalta on monasti julistettu. Turhaa 
on siis ottaa suojeluskuntien sy·nty motii
viksi lain vastustamisessa. 

Toiseksi vastustetaan esiHäolevaa lakia 
sillä, että suojeluskuntajärjestön toiminta 
suuntautuisi työväenluokkaa vastaan. Kat
son, että tässä on tapahtunut käsitteiden se
kaannus. Suojeluskuntajärjestön toimin.ta, 
kuten jo usein on sanottu, ei suuntaudu työ
väenluokkaa vastaan, vaan sellaisia voiniia 
vastaan, jotka väkivalloin tahtovat häiritä 
yhteiskuntaa, tahtovat saattaa vRJarwnalai
seksi valtiollisen vapautemme tai sen tuhota. 
Tällöin on ensi sijassa otettu huomioon ul
konainen vihollinen, mutta myös se, että jos 
oman kansan keskuudesta nousee sellaisia 
voimi·a, Jlksityisiä tai ryhmiä, jotka väkivaF 
taisesti yrittävät puuttua tämän maan 
asioihin, niin on suojeluskuntajärjestö val
mis ase kädessä tu!kemaan laillisia esivaltaa. 
Suojeluskuntien asiana ei ole tutkia, onko 
välkivaltaa yrittänyt mahdollisesti työmieB, 
virkamies tai. mikä mies tahansa, ne vain 
täyttävät laillisessa järjestyksessä saamansa 
laillisen mä.äräyksen. Tätä varten ovat suo
jeluskunnat olemassa. Ne ovat 'Vain yhteis
kunnan itsesäilytysvaiston toteuttamisen 
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toillileenpanoolimiä. Ne eivät politilroi. Tä
män. pitäisi olla sosialidemokraattioen tie
dossa ja pitäisi heidän tästä syystä käyttää 
vähän sopivampaa puhetapaa suojeluskun
nista puhuessaan, erittäinkin kun heidän 

. nuorwkaisilleen tulee ja on personallista 
hyötyä siitä, että porvarit, kuten ainakin 
näihin asti on tapadlttunut, tekevät suuriakin 
mieskohtaisia uhrauksia suojeluskun<ta
työssii., jos ei muuta, niin uhraamaHa huo
mattavasti aikaansa. 

Kolmanneksi moititaJan suojeluskuntajär
jestön henkeä ja sanotaan sitä fascistiseksi 
tai ainalkin, että järjestössä fascistiset ai
nekset sa:avat helposti tyyssijan. Koko jär
jestön henkeä vastaan tehtynä on tämä muis
tutus kokonaan muodoton, sillä päinvastoin 
voidaan !katsoa, että järjestö estää fascisti
sen katsantokannan valtaan pääsyä meillä. 
Näin siitä syystä, että suojeluskunnat jo 
olemassaololl!aan kehoittarvat mahdollisia le
vottomuuden ajattelijoita järjestykseen s~
ten, että levottomuuksiin ja vä!kivaltaan ryh
tyvät tietävät, että laiillisella järjestyksellä 
on puole:llaan voimaa. Jos joku siis suun
nittelisi levottamuuksien toimeenpanoa, niin 
hänen on otettava laskuissa huomioon suoje
luskunnat. Tämä luonnollisesti estää vallat
tomuutta ja tekee tarpeettomaksi voimakei
noihin ryhtymisen. Samalla kun koko jär
jestö olemassaolollaan vaatii rauhaa ja jär
jestystä, samalla se myös kasvattaa yksityi
siä jäseniään lainkuuliaisuuteen ja järjes
tyksen noudattamiseen, joten väite siitä, 
että suojeluskunnissa fascistisat ainekset 
saisivat tyyssijaDJSa, on perätön. Joskin 
oltaisiin eri mieltä fascismin oikeutuksesta 
määrätyissä oloissa, niin oikea suojeluskun
tamieli .tekee tyhjäksi a;jatuksenkin fascis
min tarpeellisuudesta. 

En voi tietää, tuleeko nyt sanomani vai
kutta:maan mitään sosialidemokraattien me
nettelyyn, siHoin kuin tulee äänestettäväksi 
tämän lain hyväksymisestä. Mutta kuiten
kin koooi.ttaisin heitä tekemään tiliä oman 
itsensä kanssa tässä asiassa ja muistamaan, 
että työrauha, k<>tirauha, kansalaisrauha 
yleensä on tärkeämpi kuin se, että kommu
nistit mahdollisesti saisivat ym.märtämättö
mien joukkojen kalastamista rvarten vaali
aseen. Järki voittaa lopulta, ja silloin kuin 
se voitt-aa, silloin on sosialidemokraattien 
paljon parempi työs!kennel!lä isänmaallisen 
työväen keskuudessa. 

Lain yksityiskohdista puheen ollen sanot-

takoon vain, että ne muutosehdotukset, mitä 
on yritetty tehdä lakiin, eivät missään ta
pauksessa olisi lakia parantaneet, vaan päin
vastoin huonontaneet, joten on turha puhua 
kiireestä ja hätiköimisestä tätä J.aikiehdotusta 
tehdessä, ei ainaikaan nyt enää, kim laki on 
siinä muodossa, kuin missä se lepäämään on 
jätetty. Jos tooiasiaJ.lisia puutteita siinä 
olisi ollut, niin tietysti ne olisi voitu osottaa 
ja ottaa huomioon, mutta kun sitä ei ole 
voitu, niin krutson, että siinä ei niitä puut~ 
teitakaan ole. 

Tässä yhteydessä en viclä malta olla huo
mauttamatta siitä epäjohdonmukaisuudesta, 
mikä nykyisellä sosialidemokraattisella hal~ 
lituksella tähän lakiin nähden on ollut. 
Koska· alkuperäisessä, tosin entisen halli.tuk
sen antamassa esityksessä mainitaan, että 
suojeluskuntajärjestölle on voitu ja olosuh
teiden pakosta täytynytkin uskoa puolustus
suunniteLmassa välittömiä tehtäviä, joihin 
vakinaiset puolustusvoimat eivät riitä, niin 
tietää tämä sitä, että hallitus on ollut ja, 
luultavasti tämä nykyinenkin hallitus on 
tä:män esity!ksen lukenut, on tietoinen tästä 
suojeluskuntien käytöstä puolustuksessa. 
Menoarvioesityksessä on suojeluskuntamää
rärahat poistettu, kuten tunnetaan. Täytyy 
näin ollen katsoa, että hallitus on antanut 
siunauksensa suojeluskuntajärjestön lopet
tamissuunnitelmille. Tämä hallituksen ajat
telu ei voi kuitenkaan olla oikea, ei ainakaan 
muuten, kuin että haillitus on tehnyt jo jon
kun muun puolustussuunnite'lman. Ei ni
mittäin voitane ajatella mahdollise'ksi, että 
hallitus tahallisesti menettelisi siten, että 
entinen puolustussuunnitelma sen omien toi
menpiteiden, kuten juuri esimerkiksi suoje
luskuntamäärärahan kieltämisen kautta, tu
lisi mahdottomaJksi toteuttaa, mutta ettei 
tilalla kuitenkaan olisi mitään uutta suunni
telmaa. Tahtoisin tätä asiaa tiedustella 
herra pU!olustusministeriltä, mutta hän ei ole 
täällä nyt sen paremmin kuin edellisellä ker
rallakaan, joten tiedustelu on turha. Ja 
tämä tiedustelu !koskisi sitä, että miten hal
litus on asian järjestänyt. Yksityiskohtaista 
selontekoa tietenkään ei tässä asiassa rvoida 
vaatia, mutta ainoastaan vastaus kysymyk
seen, onko suunnitelmaa, mikä edellyttää, 
että suojeluskuntia ·ei nykyisessä muodos
saan käytetä. Jos tätä suunnitelmaa ei ole, 
niin ae osoittaa anteeksiantaanatonta ha:rlkit
semattomuutta hallituksessa ja on toiselta 
puolen puolustuksemme kannrulta tärkeätä, 
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että suojeluskuntajärjestön asema laill'la tur
vataan, mitä .pikemmin, sen parempi ja 
toiNotitarvasti tänään. Si'tä ·Vaatii tämän 
maan ja kansan puolesta ja hyväksi tehty 
työ, ruumiillinen ja henkinen, aseellinen ja 
aseeton, menneiden sukupolvien perintö ja 
tuleva suku ,syntymätönten. 

Ed. M a l m i v ru a r a: Kun suojelus~un
nat Etelä-Pohjanmatclllla rijsuivat vapausso
dan ensi päivinä aseista S!i.nne ma.joitetut 
venälläiset joukot, lausui eräs sikäläinen so
siaJidemokraatti, jonka suomalainen ja va
pautta vall!tiva mieli silloin läm1peni, ole
vansa vakuutettu sosialistien yili.tymisesltä 
suojelusktmtien riveiihin maan ja kansan 
vapauttamiseksi muuka~aisen må.ellivallasta. 
Sitä hän toirvoi si.lloisena Suomen suurena 
hetikenä ja sitä toivoiiVat tuhannet muut. 
Järjesty;n,een työväkeillJII1e j~hrto teki kuiten
kin juuri silloin yhden kai.Jcl.rei.n ko!htalok
kaimmist.a erehdyksistään, kun se Venäjän 
vallankumouksen hurman ja omien joukko
jemsa nos.tattamaillla oousi k81pinaan ja vel
jessot.aan ja paikotti siihen vielä muitakin. 
Kunpa s:e ei olisi tehnyt silloin niin, kunpa 
se oljsi seurannut tuntonsa ääntä ja pi
tänyt silmälilä kansansa parasta! Tässä 
maassa olisi silloin suoj~uskunrta heti va
pa:ussodan päätyttyä luovuttwnut ilolla 
aseensa itsenäisen Suomen nuoren armei
jan varastoihin ja, hajaan:tunut koteiihinsa: 
yks.inoma.aJL rauhan töihin eikä si~1oin olisi 
tarvinnut vaseii11Ililston täällä nyt taistella 
suojeluskuntalakia vastaan eikä vruatia suo
jeluskun tiamlllle hlvjoitettaviks:i. 

Täiilllä on nimit,etty suojeluskuntia omis
tavien luokkien aseellisiksi ~uoik'ka•järjes
töiks.i, suurten suojaksi ja vähäväkisten 
kauhuksi. Raskain micli:n oloo kuunnellut 
näitä lausuntoja. Syynä tällaisiin väittei
siin saanee kuitenkin !Pitää yksinomruan so
keaa kiihkoa, joka on kiyllin voimakas syr
jäyttämään ym'IIl!ärryksen, vieläpä totuu
denkin ja anltaill!a:an. puheva:llan ainoastaan 
intohim.oille, niille selkä yksityisen että koko 
kansa.n vihollisille. 

Olen vaikaasti sitä mieltä, että kuitenkin 
kansamme edustwjioo olisi jo aika herätä 
niiden huumauksesta. Tiedetäänihän täällä 
aivan hyvin, että suoje:luskunn,at synnytti 
ja vei .sota.pomllle isänm'8Mll ra.kka.us, se mer
killinen voima, jota ei pidä kalhleissa mi
kään. Eirvrut ne läht.renoot tuhoamaan pien
ten majoja eivät.Jm puolustamaan suurten 

ka.rtanoita, silloin kuin ne huonoilla viU'llS
tuksilla ja vähällä muonalla, mutta rdhkealla 
sydämel!lä pain:uirvat pohjoisesta etelää kohti 
ja aikoivat kahden viikon kuluttua avata 
sort31jainsa portit, s.anoakseen silellä, että 
Suomi on n~ vapaa. Niillä oli silloin mie.
lessänsä oma 'kans:alllSaJ, soo piieruet ja suu
ret, mutta erittäinkin ne pienet, joiden ma~ 
taloista majoista- bol.shevismr.iru tunllloton 
henki .aikoi ryöstää kailren jumalanpelvon, 
isänmaan rakkauden~ päi.V'änipaisteisen mie
len, tyytyv·äisyyden, työn- ja palVIeiluksen 
ilon ja antrua sijaall. vain vihan ja kirouk
sen ja katkeruudle.n. Suojeluskunta ei siis 
ole mikään Ollllista.vien luo'kkien etujen 
aseellinen vailvoja, vaan isänmarullinen var
tioväki. SellaiseksiDan Slell määrittelee juuri 
nyt käsiteltävänä oleva suojeluskunta.laki
kin. Toivon tulevan ennen pitkää sen päi
vän, jolloin va.llankumousihuumau'k:sesta sel
vinn~ ja kiiihkoton vaseiililllJistomme myön
tää tämän. Se päivä on alkuna vaJoisam
paan aikaan isiemme ma:assa. Nyt on täällä: 
viclä pimeätä, liika pi.Jnle,futä, mutta :valke
nooh!lln se vailkeakin yö. Me taidamme tar
vita vielä kärs:i.misiä, ennenkuin löydämm~ 
toisemme. Sen kyllä ttmnemme jo sel;västi, 
että kansamme hengessä liikkuu yksimieli
syyden kaipuu, joka pitää hailpamieli.sinä 
näitä riitoja. 

Tääl>lä on myöskin syytetty suojeluskun
talaisiamtrn:e juoppoudesta ja sen a.iheutta.
masta ilkivallasta. Kun muistaa,. miten 
juoppouden pahaihenki nykyisinä vuosina 
koettelee kansamme ja varsinkin sen nuo
rison sivoolEstä kunttoa, niin ei ihmettele 
eikä jaksa kivellä heittää ruälhdessänsä joi
denkin suojeluslkuntaJ.ailsten horjahta'Valll 
ku'Oppaain, johon kaatuva.t vanhemmatkin, 
vieläpä joku lainlaatijakin. Missä kuiten
kin ·näitä horjaihduksia tapalhtuu suojeilus
kuntiemme piirissä, ovat ne ko11j-attavat wut
taen ja; nostRJen., mutta korjattavat samalia 
niirn vaikavasti, ett'ei juoppous ikinä saa teh~ 
dyksi pesäänsä tämän isänllll8:a:Llisen järjeS
tön sisäpuolelle. 

Ed. I t k o n e n: Minä pyydän ensiksi 
ilmoittaa sosialidemokraattisen ryhmän puo
lesta, että sosialidemokraruttitnen ry1hmä ei 
ole ed. Tainion ehdotuksen loppuosan kan
nalla, joka koskee :hallitukselta pyydettävää 
uutta esitystä. 

Niinikään h.alluan sama!lla tehdä muuta
mia huomautuksia niiden puheiden joh-
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dosta, joita täällä erikQisesti sosialidJem.(),
~r~tti.se.n ryhm,@ krunta:an nähden, Qn 
tJeMy. Useat pol'IValliset pulhujat, m. m. ed. 
Ingman ova•t san'Oneet, että SI06ialidemokraat
tioon ry'hmän kanta olisi tässä asiassa jol
lakin tawall·a muuttunut tai että se perus
tuisi joihinikin ta,M.illisiin näkökohtiin eikä 
siis ~iallisiin perusreihin. Minä pyydän 
jyr:kästi torjua sellaiset syytökset. Sosiali
demokmattinen ryhmä ei ole suojelluskun
tajärjestöön sulhtautumisessaan, muuttanut 
kan•taB~nsa:, vaan on sikälli a,inakiTh kui.n minä 
muistan, ollut johdonmukaisesti ja pysyväi
sesti tätä järjestöä V!astaB~n. Niinikään on 
sooiaJildemokraaWmm ryihmä aivan. täysin 
asial'lisilla s:yil1ä suojeluskuntrujäTjestöä ja 
samoin tätä lakiehd'OtUStta v:ast.wan. 

Tuntuu muutoo p€rin oudolta, että ed. 
Ingman tässä asiassa suosittelee meille so
sialidemokraateille selvää ja jyrkkää kantaa. 
Mehän olemme tOOllä tottuneet siihen;, että 
ed. Ingman ei yloonsä ainakaan itseensä 
nähden. suosittele mitään,. varsinkaan jyrk" 
kää kanta:a. Päi.n.vaswin hän useimmiten 
on kaiklkea muuta kuin jyl1kä1lä kannalla 
jossakin: asiassa, koettaa niin palljon kuin 
mahdollista ja ni.in P'itkälle kuin mahdol
lista sovite11la, .. niinkuin hä.nJ itsekin kerran 
erästä .asiaa käsiteltäessä eduskunnassa va
kuutti. Niinikään ed. Ingman suositteloo 
meille ereh,dyksemlme hruomruamista. Ensik
sikin mli.nä huomautan, et,tä me emme ole 
tässä asiassa e:oohtynoot. Ja toiseksi minä 
sU'ositte1isin oo. Ingmanii.Qle ihänen omien 
e~dystensä hu01maaanista. Hän on tie
tääkseni poliitikkona t.eih~t verrattain ras
kaita erehdyksi.ä, •jop81 laittomruuksiakin, 
joita hän ainakaan minun luullakseni ei 
ole koskaan ilmoittanut katuvansa tai edes 
huomanneensa. Kun tämä sruma. ed. Ing
man tuloo meille tavjoamaan. sovinnon kättä 
varsinkin tälilaisesls•a asiassa., niin minä pyy
täisin, ryhmäni puolesta jyrkästi torjua sel
la,isen sovinnon käden, sillä luvalla sanoen, 
tämä käsi ei liene ainakaan tällaisissa 
asi'Oissa aivan· puhdas. 

Tä,ällä viimeisren edeTlinen ;puhuja koetti 
puhdista:a suojelus:kuntia siitäkin syytök
sestä, että niissä eivät muka pesiytyisi n. s. 
fascistiset aatteet. iMinäkään en väitä, että 
suojeluskuntajärjestö seUaisenaa.n suosisi 
fascismia tai selllaisoon viittaruvi81 pyrkimyk
sia. Mutta minä väitän, .että suojeluskun~ 
t.wjärjestöissä on ollut ja: on vieläkin huo
mattavissa tällaisia py·rkim(Y'ks.iä, suojelus
kUThta;järjestön yksityisissä jäsem.eä ja jä-

senry~. Ja tämä ()1l; y&i n!iistä asial
l:Usis:ta syistä, jooka saa sosiallidemdkra•wttisen 
ryhmän ja S10Sialidem10kraattisen puolueen 
jyrkästi vastustamaan kolro suojeluskunta
laitosta ja 8eiili laållistuttamista. Minun ei 
tarvitse lähteä kalhQaa.ma:an hankkialtseni 
esimevkikejä, joita olisi meillkein!pä kuinka 
paljon talhansa, ei ta·IWitse muuta kuin. mai
nita ensimmäåsen .presiden!ti'Ilvaalin ajat, 
muutrumien suojeluslmnlt·alaisten esiintymi
set, samoin tun!ne.tun ~mmilijan Gripen
:bevgin kirjoitukset, jotka ovat aina löytä.. 
noot sijansa suoje1uskuntasanoiDJa~eihdis
tössä ja joiUe suojelus:kunitajärjestön kan
nalta, joJ}a järjestön vi~allisissa lroko~~ 
sissa, on annettu kan.nwtus ja tunnustus. 
Minä viittallln vain kaikkein tuoreimpaaMlsi
merkikiin. Esim. viime helmikuun Hakka-: 
peliita.n numerossa,, joka on suojelluskuntien 
virallinen ääoon!k:annatta;j•a, pää.artiklrelin 
paikalla oli fascistista konmntoa mitä suu
rimmassta määrässä ylistäV'ä artikkeli, joka 
kantoi viatonta nilmeä ,Rajaseutupolitiik
kaill.IIIOO ". J alieivät tällaiset piirteet ole 
omia:an viittamruan siihen, että suojeluskun
tajärjestön. eräissä osissa huomattavasti suo
sitaan faSICistisiw pyrkimyksiä, niin ei sit
ten mikään. Mutta minä olen j'otaikuin•kin 
vakuutettu siitä, että ed. Aalto-.S~tälä ei ole 
luken111t tätä artikkelia, tai jos hän on luke
nut sen, hän ei ole siinä huomannut niitä 
fasci.stisia: py~kimyksiä, jotka se ilmeisesti 
ja selvästi sisälsi. Minä en halua pitkit
tää eduskunnan ll!ikaa sen pitemmälle, halu
sin vain torjua ne syytökset, mitä sosiali
demokra:a<ttista ryhmää 'V1astaan keslrust;e,. 
lussa on tehty. 

Ed. V i r k k u n e n : Minä en haluaisi 
heittää kiveä kuorman päälle siihen vai
keuteen, jotta en sanoisi umpikujaan, mi
hinkä • sosialidemokraattinen eduskunta
ryhmä ja sosialidemokraattinen hallitus on 
itsensä johdattanut tässä suojeluskuntOr
asiassa. Mutta toisaalta tapahtuu edus
kunnassa meidän silmiemme edessä tällä 
hetkellä sellaista, joka minu:d käsitykseni 
mukaan ei ollenkaan sovellu siihen paria~ 
menttaarisuuteen ja kansanvaltaisuuteen, 
jota me täällä eduskunnassa kumminkin 
tahdomme ylläpitää. J~~: sentähden minii 
olen pyytänyt puheenvuoro!~ saadakseni 
ajatukseni sanotuksi, en. omasta puolestapi 
kartutta:aikseni niitä 'Perusteita ja näkö
kohtia,· joiden perustuksella suoJeluskunta-
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järjestöä ja $ä lalda on puolustettava. 
Tämänhän ovat moriet edelliset puhujat jq 
:tehneet. V aan minä olen pyytänyt puheen
vuoroa saadakseni todeta kaksi asiaa. 

Tämän asian aikaisemmasta käsittelystä 
valiokunnissa ja ·eduskunnassa on, niinkuin 
täällä myöskin on huomautettu, päätettä
wissä, että lakiehdotus tulee hyväksytyksi. 
Hallituspuolue tulee siis kärsimään asialli.
.sen tappion. Tämä ei ole vaarallista; itse
kukin me täällä vuorostamme eduskunta
työssä saamme myöskin kokea sitä, että 1 

me kärsimme ajamissamme asioissa tap
pioita. Mutta palj'(,)a pahempaa on, jos me 
toimimme sillä tavalla, että tähän asialli
seen tappioon liittyy myöskin moraalinen 
tappio. ·Minä väitän, että niin on laita nyt 
sosialidemokraattiseen eduskuntaryhmään 
ja sosialidemokraattiseen hallitukseen näh
den. Molemmat tulevat kärsimään myös
~in moraalisen tappion. Minä to~istan 
.s_euraavassa, että näin tulee tapaihtllll).aan. 

Kun hallitus on valmistamaataan budjet
tiesityksestä jättänyt kokonansa pois suo
jeluskuntien vuosikausia nauttiman mää
rärahan, niin tämähän on ednomaisen pai
:nava teko, jota tietysti hallituksen tulee 
eduskunnan edessä kaikin voimin puolustaa 
ja kantansa puolesta taistella. Täällä on 
:aikaisemmin asian käsittelyssä ollut keskus
telua ainoastaan siitä, onko hallituken 
tämä menettely ollut lainvastainen vaiko. 
ei, olisiko hallituksen vuoden 19.21 suOije
luskunta-asetuksen perustuksella ollut otet
tava tämä määräraha budj·ettiin. Minä en 
tähän qsiaan kajoa sen enempää. Yhdyn 
niihin eduskunnan jäseniin, jotlm aikai
'Semmin mielestäni sitovasti ovat todista
:neet, että myönteinen suhtautuminen tähän 
määrärahaan olisi ollut hallituksen lailli
nen velvollisuus. Mutta siitä ei voi olla 
mitään epäilystä yhtä vähän hallituspuo
lueen tai hallitukiSen kuin keidenkään mui
den keskuudessa, että niin pian kuin tämä 
nyt käsiteltävänä oleva laki tulee hyvälr
·sytyksi ja saavuttaa vwhvistuksen, on siitä 
ilman muuta oleva myöskin seurauksena, 
että määräraha on otettava budjettiin. 
'Tämä on päivänselvä asia. Jos hallitus 
olisi totta tarkoittanut teollansa, :(run se 
pyyhki mä,ärärahan budjettiesityksestänsä 
'J>Ois, niin tietysti hallitus olisi täällä nyt 
saapuvilla yhdessä sosialidemokraattisen 
eduskuntaryhmän kanssa kaikin voimin 
taistelemassa oman käsityksensä puolesta 
iämän lakiehdotuksen hyväkymistä vas-

taan. Hallitus pysyy poissa. Tällä poissa
olonansa se hankki itsellensä ankaran mo
raalisen tappion. Täällä on eduskunnan 
.1äseninä myös hallituksen jäs·eniä, jotka is
tuvat eduskunnassa penkeillään, mutta ei 
heillä.kään ole mitään sanottavaa tämän 
asian johdosta. Hallituksen herra päämi
nisteri on kahdessa lausunnossansa budje
tin evästyskeskustelussa lausunut viittauk
sia myös hallituksen tulevaan suhtautumi
seen tähän asiaan. Mutta molemmat nämä 
viittaukset ovat siinä määrin epäselviä, 
e.ttä olisi ollut erinomaisen tarpeellista, että 
meillä olisi tänä päivänä, kun tämä laki
ehdotus täällä on nyt lopullisessa käsitte
lyssänsä, ollut tilaisuutta herra pääministe
riitä saada selvennystä nåihin kahteen lau
s-qntoon, 'jotka hän aikaisemmin on anta
nut. On syvästi valitettava.a, että meillä ei 
ole tilaisuutta saada' tätä selitystä täällä. 
Budjetin evästyskeskustelussa · oli herra 
puolustusminister~ myös saapuvilla ja hä
nen puoleensa kääntyi eduskunnan jäsen 
erityisellä kehotuksella, että herra puolus
tusministeri iausuisi ajatuksensa asiassa. 
Hän ei tätä kehotustb, noudattanut eikä 
hän nyt.käiin ole täällä saapuvilla. Minul
lakin olisi tässä tilaisuudessa ollut aihetta 
tiedustella herra puolustusministeriitä pa~ 
ria tärkeätä asiaa. On olemassa sitovia to
siasioita, joihin myöskin on · viitattu tä
mänkin keskustelun kuluessa, niinkuin 
budjettikeskustelussakin, tosiasioita, joit
ten nojalla on lupa tehdä se johtopäätös, 
että herra puolustusministerin suhtautumi
nen tähän asiaan ei ole. ollut eikä ole niin 
kielteinen, kuin miltä budjettimerkinta 
asiassa näyttää. Se, ·että hallitus tijlHi: ta~ 
valla kokonaan ignoroi eduskunnan ja 
eduskunnassa tällaisen nallitu:(rselle itsel
lensä ensiluokkaisen asian ·käsittelyn, se 
valmistaa h·ållitukselle moraalisen tappion: 
~utta tästä tappiosta tekee itsensä myös 
sosialidemokraattinen eduskuntaryhlJiä 
osalliseksi. (Vasemmalta : Rukoilkaa · puo
lestamme!) Se ei ole vaatinut hallitus
tansa yhteistoimintaan kanssansa snna 
taistelussa, jota se nyt täällä eduskunnassa 
tahtoo käydä. Me, jotka olemme olleet 
mukana valiokuntakäsittelyssä, olemme ih
metelleet sitä, että esim. suuressa valio
kunnassa sosialidemokraattinen edustajå 
tekee ehdotuksen, että valiokunta kuulisi 
asiantuntijana valtakunnan puolustusmi
nisteriä siitä huolimatta, että puolustusmi
nisterillä on laillinen oikeus saapua St1U-
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reen valiokuntaan esittämään kantansa ja 
sitä puolustamaan. Suuren valiokunnan 
istunnoosa on tätä ehdotusta vastustettu ja 
se o.n hylätty; Mutta samalla on lausuttu 
odotettavan, että puolustusministeri saa
puisi eduskunnan eteen selvittämään kan
taansa ja asettamaan tietonsa ja mielipi
teensä eduskunnan käytettäväksi.· Onpa 
kehoitettukin sosialidemokraattisen edus
kuntaryhmän Jaserua pitämään tästä 
huolta. Näin ei ole tapahtunut. Minä oli
sin odottanut, että sosialidemokraattisen 
eduskuntaryhmän herra puheenjohtaja, 
jolla oli edellinen puheenvuoro, olisi pal
jon selvemmin ja päättävämmin esiinty
nyt tässä ryhmänsä puolesta, kuin mitä 
hän teki. Minä en voi puolestani muuta 
kuin kaiken tämän nojalla, jota minä en 
ole voinut olla esiin tuomatta täällä edus
kunnan istunnossa, tehdä sen johtopäätök
sen, että sosialidemokraattisella eduskun
taryhmällä, huolimatta siitä, mitä sen pu
heenjohtaja täällä on vakuuttanut, ei ole 
todellista halua saada tämä lakiehdotus ta
petuksi. (Vasemmalta: Väärä johtopää
tös.) Jos sillä olisi sellainen halu ole
massa, niin se olisi myös käyttänyt parem
min niitä keinoja, jotka sillä käytettävänä 
on. 

Minä voisin vielä lopuksi esittää sosiali
demokraattisen sanomalehden itsensä anta
man selityksen siihen, mitenkä tällainen 
välUelevä esiintyminen on selitettävissä, 
mutta minulla ei ole halua jatkaa. (Va
semmalta: Antaa tulla vaan!) Minä to
dennan siis, että tämän asian käsittely on 
vakava moraalinen tappio sosialidemok
raattioolle hallitukselle ja sosialidemok
raattiselle eduskunrt:.aryhmälle, tappio, jonka 
he itse ovat itsellensä hankkineet. Parla
mentaarisuuden ja kansanvaltaisuuden ni
messä., jota. puolestani tahdon ~dustaa,. sitä 
syvästi valitan. (Vasemmalta: Ei ole teillä 
valittamisen syytä.) 

.. Ed. A. A a 1 t o: En aikonU!t käyttää pi- · 
teinpää puhee:rJN'U{)roa, mutta edellisen pu
hujan puheen johdosta . minä ·tahdon huo
ma'Uttaa, ettei tässä voi oHa kysymys ha1li
tukselle enemmän kuin sosiwlidemokraat-ti
selle eduskuntaryhmällekään mistään ~~o
raalisesta tappiosta. Eduskuntaryhmämme 
puhoonjohtada on täällä selvästi ilmaissut 
eduskuntaryhmän kannan. Sosialidemo7 

kraattin.en puol uekokO'US on ilmaissut k~ 
tansa tässä kysymyksessä. Käsiteltävänä 

--------------------------

oleva lakiehdotus ei ole nyfyisen hallituk
sen anrt:ama, se on sen hallituksen antama,. 
joka tätä ennen oli hallitustoimissa. Sosiali
demokraattisella hallituksella ei ole siis tä
män lain kan:ssa itse asiassa m~tään teke
mistä. Sen jäsenet ovat lam.suneet kantansa; 
suojeluskuntakysymyksessä niin monasti,. 
että se on jo edusJmnm.an porvarillisilla ryh
millä ti•edossa. Se on lausunut käsityksensä 
myös talousarvioesitylksessä, jossa se ei ole
ottanut suojeluskuntamäärärahoja budjet
tiin. (Ed. Vesterinen: Nyt se ottaa tämän 
jälkeen.) Ei se ota. Sen otatte te, ja; se ei 
ole suinkaan mikään mora;alinen ta;ppio so
sialidemokraattiselle ryhmälle eikä sosiali
demokraattiselle hallitukselle. Mutta tämä 
la;ki on oikeastaan m{)raalinen tappio koko 
porvarilliselle ryhmälle. Se on havainnut 
nähtävästi, että ennemmin tai myöhemminr 
ellei tällaista lakia pakkovoimilla rujeta lä
vitse, käy mahdolliseksi eduskunnassa budje
tin käsittelyssä kieltää suojeluskuntamäärä
raha. Nyt tahdotaan lakiehdotuksella, sanoi
sin,ko, suorastaam, prukkotoimenpiteillä tehdä 
mahdottomaksi kaikkien suojeluskuntamää-
rärahojen kieltä;minen, sillä ne menot ovat 
tämän lain voimaantultua, jotka määrätään· 
5 § :n 1 momentissa, silloin otetta;vat valtion: 
vuotuiseen talousarvioon ja eduskunnan rat
kai.sta'Vaksi jää siis ainoastaan se, mikäli se 
talh.too yl:iJ niiden menojen, jotka; 5 § :n 1 
momenrtin mukaan tulee ottaa talousarvioon,. 
ottaa sinne tai jättää ottamatta. Tämä laki
ehd{)tus on siis moraaJ.ioon tappio porva-
reille, jotka eiväJt ole katsoneet wivansa: 
kansan vaatimusten edessä turvata tätä,. 
minä sanon suoraan, luokkajärjestöä muulla 
ta;voin, kuin tällä tavalla. Minä haluaisin· 
ed. Ingman:iUe tehdä erä:än kysymyksen. 
Jos tällä lailla taTkoitetaa'l1 tosiaan vwin. 
sitä, että suojeluslrnnn.rut {)Vat maan puolus:... 
tusjoukkoja vakinaisen armeijan lisäksi,. 
niin mistä syystä se hallitus, jonka jäsenenlt 
myöskin ed. Ingman oli, on antwuut edus
kunnalle lakiesityiksen, jossa tämä armeiija, 
suojeluskuntalaitos, nyt t<>siaan tehdään. 
luokkaiaitokseksi, kokonaan riippuma,tto
maksi maan vakinaisesta sotavoimasta, sen. 
komennuksesta - ja. puolustusministeriöstä? 
Asiallisesti käy nyt nirin, ~ttä suojelusilmuta
laitosta ei voida kuunolleen saada, jos -00' 
tekee mitä hyvänsä, edes eduskunnassa ar
vosteltavaksi, sillä puolustusministerillä ja 
hailituksen jäsenillä ei täm.än lain mukaan 
ole mitään tämän. kanssa . tekemistä ja ei 
niitä voi edes minun luullaiksenf välikysy-
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mystietä saada vastaamaan, jos tämä irralli
nen aseellinen järjestö tai sen jäsenet te:k~ 
viit mitä hyvänsä. Siilien te olette pyrki
neet ja sitä täytyy katsoa kansanvaltaisessa 
moossa, tasavallassa, todella porvariston 
moraa1iseksi tappioksi. Jos olisi kysymys 
ainoastaam· maan puolustusjoukoista, niin 
miksi maassa, jota hallitaan, niilllkui:t;J. kehu
taam, kansa!llvaltaisesti ja joka on tasavalta, 
joku aseellinen 'järjestö asetetaan ulkopuo
lelle hallituksen vallan, jonka ylipäällysmies 
on ainoastaan tasavallan päämies, ja hänelle 
ei voi eduskunnassa myöskään tehdä väli
kysymystä. Suojeluskuntalaitos tulee siis 
vastedes olemaan tasava;llassa laåtos, johon 
eduskunta ei voi puuttua, tehköön se mitä 
hyvänsä. Minä voisi·n luetella myös hyvin 
paljon tapauksia, jotka osoittavrut, ettei suo
jeluskuntalaitos suinkaan ole vain maan 
puoLustuksen ja mänrrna1an rauha'll ja lailli
sen yhteiskun.tajärjestyksen turvaamiseksi 
tarkoitettu laitos. Ed. Itkonen on niitä jo 
maininnut. Minä vain muistutan eräästä 
asiakirjasta, joka myös on virallinen toi
menpide suojeluskuntajärjestön ta:holta. 
Joku vuosi sitten, se on myös eduskunnan 
pöytäkirjaan luettu, liiJhetti Uudenmaan ete~ 
läisen suojeluskuntapiirin esikunta salaisen 
kiertokirjeen Uudenma:an kansalaisille ja se 
ei suirrkaan, se kiertokirje, viitannut siihen, 
että Uudenmaan eteläisen suojeluskuntapii
rin johto tahtoisi turvata isänmaata ja lail
lista yhteiskuntajärjestystä. Turhaa siis on 
Sii<tä puhua ; yhtä turhaa kuin ed. Virkku
sen oli puhua moraalisesta tappiosta sosiali
demokraattiselle puolueelle ja sen hallituk
selle. Moraalinen tappio on tällä kertaa to
siaan tullut eduskunnan· porvarillisille ry<h
mi!lle. 

Ed. R o s en b e r g: Minä en tahdo pitem
mälti enää kosketella tähän asiaan, koska 
suojeluskuntien sisimmäinen tarkoitus ja 
niiden esiintyminen aikojen kuluessa 0111 jo 
tarpeeksi tullut valaistuksi niin tässä kuin 
muissakin lukuisissa tilaisuuksissa, jolloin 
suojeluskunnat ovat joutuneet arvostelun 
alaisiksi Valitettavaa on, että ed. Tainio 
po:istui, sillä minä olisin tahtonut antaa hä
nelle sen lausunllJOn, että sikäli kuin hän 
täällä työväkeä edustaa, niin, vaikkakin hän 
omien sanojensa mukaan yrittää edustaa 
työväkeä paraimmalla tavalla, hän tässä 
kuitenkin pahasti epäonnistuu, sillä varmaa 
on, että ed. Tainion valitsijat eivät ole lä-

hettänoot ed. Tainiota puhumaan seNaista, 
mitä hän täällä tässä kysymyksessä on pu
hunut. 

Mitä sitten tulee siihen, että sosialidemo
kraattien eduskuntaryhmä yrittää pestä kä
tensä ed. Tainion esittämään kantaan näh
den, niin kyllä se tuntuu siltä, että ryhmä 
ei siinä oikein onnistu. Tuntuu vaan siltä, 
ettei sosialidemO'kraattinen eduskuntaryhmä 
uskalla samoa tai paremmin sanoen tun
nusta:a, että ed. Tainion kanta sittenkin on 
ryhmän kanta. (Ed. Itkonen: Äänestyksessä 
se nähdään!) Siitä löytyy aikaisempia to
disteita, mustaa valkoisen päällä. Tässä on 
minun edessäni puollustusasiainvaliokurrnan 
sosialidemokraattisten jäsenten vastalause, 
jonka he ovat yhteisesti allekirjoittaneet, 
vieläpä suurpasifisti Ampuja:kin (Vasem
malta: Ryhmä ei ole sen kalllllalla !) Kuka 
sitten edusta;a ryhmän oikeata; kantaa? En 
minä ale vielä täällä kertaakaan kuullut ai
noatakaan sosialidemokraattia, joka ei oli.Jsi 
hyviikS)'Il1yt kyseessäolevaa vastalausetta. 
Ja tässä vastalauseessa sanotaan nimen:
oman: ,Emme pidä suajeluskuntjärjestön 
va:kiii.nnuttarrni'Sta n y k y i s e e 111 IlU u o
t o on s a suositeltavana".. Mikä on johto
päätös? Se, että jossain toisessa muodossa se 
kyllä hyväksytään, ja sehän on juuri ed. 
Tarinion kanta. (V rusemma1lta: Punakaarti!) 
Sitä parempi, jos te hyväksytte pUnakaar
tin, mutta tulkaa silloin, herran nimessä~ 
tänne ja tunnustakaa että se on punakaarti, 
jota te talhdotte. Mitä te sitä sieltä huu~ 
lette? Mutta siHoin minä kuitenkin vrulitan 
professor~ Ingmani'll osuutta tässä asiassa; 
hänen joka yrittää teitä kaikella tavalla ko
siskella ja saada valkoiseen ri111tamaau, ja 
nyt te kuitenkin tunnustatte, että te ha
luatte punaka:artia. 

Kun tällainen tunnrustus illyt on tullut, 
niin täytyy minun vielä rhmetellä ed. Tai-
111ionkin lausuntoa. Hänhän n~menomaan 
vii1ttasi meihin ja 8aill'Oi, että me saamme oh
jeemme rajan takaa. Eiköhän ntyt tämän 
viimeisen tunnustuksen mukaan ed. Taitnio 
juuri oile saanut oihjeita ra·jan takaa? Ja 
varmaa on .se,. ~ttä ed. Tainio ei ainakaan 
voi väitettään todistaa, ellei todisteeksi kat
sota sitä hänoo aikaisemmiln eduskunoossa 
lausU!IIlaansa väitettä, että hänelle on jätetty 
uhkauskirjeitä, joissa Sörkän rukrut ovat mer
kinneet !hänet kuolemaan tuomittujen listaan. 
Sellaisia todisteita saa kuka !hyvänsä. · Mei
dän kantamme ei ole rajan takaa. Se on 
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Suomen työy~~ ka.nta ja 1Jle tule~e ~>en 
takan~ ~~~:qt.~p. kaima porvar$ton uh
k~Vuksista huolimatta. 
_ M~nä ol!m ~im~noma,am, l>il,lii, k~alla, 
että ~uQjfl~J,tun~at pvat luo,l,tkalqtarteja, ne 
.On perustettu pitääkseen Suomen työväoo
l~J,tkaa k:uriis&a., omi$tavi~n luokkien etu
pyyteiden turvaamiseksi. 

Minä en usko, että löytyy sentään ainoa
takaan niin naivia porvariston edusta~aa, 
-ehk~ saarnaaja Malmivaararu lukuunotta
martta, joka ei tunoostaisi, että tässä yhteis
kunnasSa on ~ovittamattomia luoldravasta
kohtia. Ja minä uskon, että jokainen porva
rismn edusta:ja sisimmässilän todistaa senkin 
oike~i, että suojeluskunnat ensi kädessä ja 
etupäässä :puolustll!vat omistavien luokkien 
etuja työväen luokkaa vastaan. Siinä on to
mus ikäänkuin pähkinä kuoreen suljettuna. 

Turha1a on tul'La puhulllaan tässä yhtey
dess:ii maaJll puolust:usklllliilosta. Siinä tar
koituksessa ei suojeluskunnilla tosiaankaan 
ole paljon me:vkitystä. Kyllähän 'Professori 
Ingmankin on varmaan lukenut sellaisen 
lausunnon, missä, mitä sotaan tulee, nyttem
min asetetaan etutilalle kansan puolustus
tahto ja sanotaan, että missä sitä puuttuu, 
siellä eivät mitkään muut keinot riitä. Minä: 
nyt jos olisin porvari (Keskustasta: Jumala 
varjelkoon!) väittäisin että suojeluskunn&t 
eivät suin'kaan kohota puolustustahtoa. 
Qlkaa huoleti, hyvät herrat. minä en siksi 
koskaan tule. Mutta minä koetan nyt katsoa 
kerran asiaa porvarin.kin näkökannalta, ja 
minun täytyy sanoa että siltä näkökannalta 
4katsoen teidän ei pitäisi suojeluskuntia sen
ltään puolustaa. Sillä varma on, että tulee 
.sellainen hetki, jolloin herrat omaksi ikä
väkseen huomaavat että he ovat tehneet 
suuren ereihdyksen. Ei suojelus!kuntien pis
tim:ien varassa sentään voida ihmisten mieliä 
lnmutta.a, eivält ne ole sen varassa, siihen 
~Vaikuttavat toisenlaiset seikat, ja noihin 
ooikkoihin eivät suojeluskuntala.isten pisti
met voi yhtään mitä.än. Herrat, jotka ovat 
\lukeneet historiaa, tietävät varmaankin 
!menneiden sotien kulun ja he tietävät sen, 
että useimlllissa sodissa on hävitty silloin 
kuin kansa· on ollut sotaa vastaan. Tämän 
totuuden heidän olisi syytä toisenkin kerran 
tarkistaa. Meidän ei tarvi·tse siinä suhteessa 
ikiihoottaa ketää.n,. Ne seikat, jotka lkiihoit
tf!v·at, ovat I!leidän ullropuolel'lamm-e, mutta 
me olemme si~i :rehellisiä, että me tunnus
if:l!-mnw tällaisten seikkojen olemassaolon ja 
toimimme ·niiden mukaan. Ei suinkaan 

Yltsino~~~ mi~~n qiktatuurin ~ystyt~
!lll~l, vai.kka s1täkin tarvitaan vääryyttä 
'Y~~;St:aan, Illutta sentähden, että ID;e tiediimme, 
;että teidän järjestelmänne on rappeutuva 
j.a \tuoleva jä:rjes~lmä ja: että toinen, pa
['eiJliPi järjestelmä tulee ja täytyy tulla sen 
tilalle. Siinä on meidän vakaumuksemme 
sisältö ja sen mukaan toimimme. Se on ~. 
~oka antaa meille teidän niin kutsumanna 
rajantakaiset määräykset. Mitään muuta 
ei ole. Ja minä olen vielä varma siitäkin, 
<että joskus tulevaisuudessa saamme nähdä: 
senkin tO!>irusian, että ne sanat, jotka nyt ja: 
'monta kertaa ennen ja vielä tullaan täältä 
Jausumaan, tassä mielessä tulevat toteutu
maan, hyvät herrat vorvarit. 

Mielenlriintoinen oli herra professori 
'Ingmanin ojennus ed. Leinolle, missä hän 
vaati ed. Leinoa sanomaan asian vähän suo
Temmin, ja esitti, että hänen olisi pitänyt 
sanoa, että kyseessä olivat kapinaan nousseet 
työläiset kansalaissodassa. Eiköhän olisi, 
totta kyllä, sosialidemokraattien, niinkuin 
'POrvarien\kin, kerran vielä tarkastettava 
noita kapinan aikuisi,a seilclroja T Minä us
)kon, että ne antav:at tarpeeksi opetuksia 
kummallekin, ja ennen kaikkeå opetuksia, 
ljoiden jonkun verran pitäisi järkyttää por
variston uskoa tuohon omaan suojeluskun
taansa ja sen tulevaisuuteen. Kuka teistä, 
herrat porvarit, voi mennä taklllamaan, 
etteilkö .maailma vielä kerran joudu saman
laiseen tilanteeseen, missä se oli silloin? Ei 
!kukaan. Päinvastoin on minun uskoni se, 
että jokainen teistä juuri vartoo tällaista 
lt:ilaisuutta. Sentähden te juuri haluatte 
suojeluskunt.aa. Se on sellaista tila.isuutta 
1arten, jolloin kansan hätä ja nälkä ovat 
1ajaneet kans•an enemmistön kapinoimaan 
vallalla olevaa järjestystä vastaan,. silloin kun 
he ovat heränneet huomaamaan, että syyt, 
jotka ovat ajaneet kansan sellaiseen tilan
teeseen, ovat vallassaolevassa j.ärjestelmässä. 
Ja että te silloin kaikesta huolimatta voisitte 
ylläpitää porv·ariston va1ta:a., siihen te tar
vitsette suoj~luskun.t.a.a. Se on tätä seikkaa, 
jota on ajatellut sekin ruotsalainen sota
iherra, jonika lausuntoja IJ>rof. lngma~ täällä 
äsken toisti. Hänhän juuri nimenomaan 
sanoo, että sod·an varalle tarvitaan suojelus
:kunta kotiseudun puolustukseksi. Ketä v~ 
ta.an.? (Eduskunnasta: Ryssää!) Onko tei
dän kotiseudussanne ryssiä? Muualla Su&
m~n kotiseuduissa ei ole ryssiä, vaan siellä 
on työväestöä ja suomalaisia talonpoikia. 
(Eduskunnasta: Ryssän apulaisia!) Minä 



toivQisinJ että teidän vä;lih.uuda.hduksenne 
vähän paremmin soveltuvat siihen asiaan, 
Dosta on kysymys. Ne tuntuvat niin yksin
kertaisilta. 

Mu,tta täällä on vielä eräs se~kka, johon 
on syytä kosketella, mitä suojeluskuntiin 
tulee. Se on se, ettei meidän tarvitse vartoa 
iascistista nousua suojeJ.us!k:untain keskuu
dessa, se on jo tapahtunut tqsiasia. Tässä 
maa.ssa v·allitsee jo todellinen fascistinen 
terrori. Edessäni on. eräs asiakirja, joka 
todistaa, millä tavalla suoje'luskunnat nyt jo 
tarttuvat yhteiskunnan asioihin. Olen va
linnut tämän näytteen, v·aikka olisi useam
!I)ia, juuri sentä;hden, et~ siitä on jo aikai
semmin puhuttu eduskunnassa. Kyseessä on 
erään kunnankirjurin virkaan ottaminen. 
1Tämä kai lienee ollut jookus vangittu 1918 
vuoden tapruhtumain johdosta, mutta häntä 
ei ole edes tuomittu kapinasta. Tä.mä 
;riittänee jo aiheeksi sikäläiselle nimismie
fuelle lähettää suojeluskunnalle kirjelmän, 
JOS,Sa. .hän pyytää heidän lausuntoaan tämän 
;kunnan'k:irjurin suhteen. Tämä todistaa 
.sitä, että virkamiehistö maassa on siis niin
lk:in pienissä asioissa p·akotettu tottelemaan 
suojeluskuntaa ja kysymään siltä neuvoa 
Q.unkin virkamiehen asettamiseen nähden. 
Toinen samanlainen tapahtuma on Salois
te:n pitäjästä. Siellä tuli valituksi, ehkä 
v-ahingossa, sellainen porvari, jonka sym
lpatiat eivät nyt ole täydelleen suojeluskun
nan puolella. Seurauksena oli, että tämä 
porvari 1926 äänesti suojeluskuntamäärä:
·:rahoja vastaa.n. Toinen seuraus oli se, että' 
pari päivää sen jälkeen kokoontui sikäläinen 
suojeluSkunta ja päiiltti lähettää tälle por
variedustajalle käskyn erota valtuustosta, 
gonka tämä myöskin. teki. (Vasemmalta: Se 
ei ole politikoimista porvarien taholta!) Ei 
suinkaan! Tahdon näillä kahdella otteella 
todistaa, voisin useampiaki·n esittää, vaan 
!katson, että siihen ei ole tarvetta, koska 
tnämä!kin kaksi kyllä riittävät todistamaan 
\väitteeni siitä, että fascismi on jo vallalla 
tässä maassa. Se seil{)ka, etteivät suojelus
ikunnat vielä jullkea esiintyä muodollisesti-
1kin, niinkuin he asiallisesti jo vaikuttavat 
asiain kul'kuun, ·ei suinkaan riitä tekemään 
tyhjäksi väitettä, että ne tulevat muodolli
sestikin tekemään fascistisia tekoja. Mutta' 
lkuin.ka pitkä askel siihen sitten on Y Se e.f 
suinkaan ole pitkä. Jo silloin kun sosiali
demOikraattinen hallitus a.stui valtaan,. pi
dettiin ainakin kahdessa läänissä suojelus
!kuntain kokouksia, missä neuvoteltiin, mi-· 

ihin toimenpiteisiin pitäisi ryhtyä sosiali
demokraattisen hallituksen varalta. Niitä 
roli $avossa ja Karjalassa, mahdollis:esti 
m,uuallakin. (Vasemmalta: Y Pl'Päri maan 
.niitä oli!) Samanaikaisesti kirjoittivat 
useimmat porvarien oikeistoääneukannatta~ 
jat sih•yssä, joka todisti sitä, että jos sosiali
demokraattinen hallitus uskaltaa astua por
IVarillisen taantumuksellisen enemmistön 
varpaille, on suojeluskunta valmis toimi
maan. Se on muute.n sanottu eJll.lenJrin ja 
on sanottu jälkeenkin niin monta kertaa, 
että kellään ei suinkaan siinä suhteessa. ole 
:mitään epäilystä enää. Tämä järje$tö on 
1valmis koska hyvänsä astumaan esille ja 
sysäämään parlamentin sivuun, jos se 
katsoo, että tilanne sitä vaatii, huolimatta 
kaikesta laillisesta järjestyksestä ja muusta 
sellaisesta, jota powarit täällä tänään esit
rt:ävät. Sillä mikä on sitten loppujen lopuksi 
:meidän laillinen yhteiskuntajärjestyksem
ane? Se on sellainen järjestys, jossa työ
läisiä riistetään. ja muutamien harvojen 
!hyväksi, mitään muuta se ei ole. Ja että 
1me puolestamme puolustamme j-ärjestelmää, 
\jOISSa kansan enemmistö lrerrankin tulisi oi
lkeuksiinsa, se on seildra, jota suojeluskunta
laiset henkeen ja vereen saamka tulevat vas
ttustamaan. 

Ed. J. F. A a l t u: Sosialidemokraattisen 
ryhmän taholta on jo aikaisemmin esitetty 
niin lukuisia esimerkkejä suojeluskunta
laisten laittomuuksista, että en minä katso 
tarpeelliseksi ryhtyä sitä puolta todistele
maan enkä vanhoja asioita kertailemaan. 
Kuitenkin pyytäisin minäkin puolestani 
vielä kysyä oikeiston ja keskustan edusta
jilta, että ovatko he kokonaan unohtaneet 
esimerkiksi sen vihellyskonsertin, jonka 
suojeluskuntalaiset panivat toimeen tasa
vallan presidentin asunnon edustalla en
simmäisen presidentin vaalien jälkeen., ja 
ovatko he unohtaneet yleensä suojeluskun
talaisten edesottamiset, jotka todistavat 
kaikkea muuta eikä suinkaan hyvää jär
jestystä ja laillisuuden puolustamista. Kun 
porvarien taholta on kuitenkin väitetty, 
että joskin suojeluakuntalaiset ovat aikai
semmin tehneet itsensä syypäiksi laitto
rniinkin tekoihin, niin nyt on kehitys kul
kemassa parempaan suuntaan ja että sen
vuoksi ei ole syytä enää näitä vanhoja 
muistella, pyydän minä vain lyhyesti vielä 
huomauttaa niistä kysymyKsistä, joihinka 
ei ole saatu porvariston taholta vastausta. 
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Tämän asian ollessa t9isessa käsittelyssä 
esitti ryhmä:mme jäsen, ed. Huttunen täällä 
kirJeitä, joista kävi selville, että suojelua
kuntalaiset yhä edelleenkin politikoivat ja 
että ne siis sekaantuvat asioihin, joilla ei 
ole mitään tekemistä maan puolustuksen 
kanssa, ja että nämä siis osoittavat asian 
olevan edelleen samalla kannalla kuin ai
kaisemminkin. Ei näihin eikä muihin va
semmiston taholta tehtyihin huomautuk
siin ole porvariston taholta vastattu. On 
tahdottu asia sivuuttaa mahdollisimman vä
hällä huomiolla, jotta nämä ikävät asiat 
eivät pääsisi rauhaa häiritsemään. Juuri se, 
että ei tahdota kiinnittää minkäänlaista 
huomiota näihin sangen vakaviin ja asial
lisiin huomautuksiin, osoittaa minun mie
lestäni, että porvarillisella taholla on kär
sitty tässä jonkunlainen moraalinen tap
pio. 

Kun ed. Virkkunen katsoi sopivaksi pu
hua sosialidemokraattisen ryhmän kärsi
mästä moraalisesta tappiosta, saanen minä 
lausua, että minun mielestäni juuri sillä ta
holla on pikemminkin kärsitty moraalinen 
tappio kuin sosialidemokraattisessa ryh
mässä, sentakia, että te ette näytä rohke
nevan millään tav~lla kieltää eikä myön
tää eikä sanoa mitään niistä tosiseikoista, 
joita meidän puolestamme on esitetty suo
jeluskuntajärjestöä vastaan. On otettu se 
kanta, että olipa suojeluskuntalaisten ti
lillä minkälaisia tekoja tahansa,. ne sivuu
tetaan, ja kaikki asiallisetkin huomautuk
set jätetään huomioonottamatta vain siitä 
syystä, että on kysymyksessä suojelus
kunta, mikä on porvariston luokkajärjes
tönä laillistutettava. 

Lisäksi pyytäisin siitä moraalisesta tap
piosta puheenollen lausua, että käsittääk
seni ei sosialidemokraattinen eduskunta
ryhmä kärsi sen johdosta moraalista tap
piota, jos hallitus tai hallituksen jäsenet 
eivät ole puolustamassa tai esittämässä 
kantaansa asiassa. Mielestäni sosialide
mokraattisen ryhmän taholta on tuotu mei
dän kantamme niin selvästi esiin tässä 
asiassa, että ei ed. Virkkusellakaan olisi 
ollut syytä sellaisiin väitteisiin, että se ei 
pitäisi paikkaansa, mitä ryhmämme pu
heenj,ohtaja ed. Itkonen täältä äsken lau
sui. Tähän samaan moraalikysymykseen 
ehkä voidaan liittää myöskin se yhteisrin
tama, joka tänä päivänä on esiintynyt edus
tajajn Ingmanin ja Virkkusen sekä toi
selta puolen Tannerin ja Rosenbergin vä~ 

lillä1 sillä nämä kaikki neljä edustajoo ovat 
olleet ainakin täysin yksimielisiä siitä, että 
on varsin korkean moraalin mukaista esit
tää sosialidemokraattisen ryhmän kannaksi 
se kanffi, jonka ryhmän puheenjohtaja on 
täällä ryhmän nimessä torjunut. 

Edelleen tahtoisin huomauttaa, että mo
raaliseltakaan kannalta katsoen en pidä 
niitä edustajia, jotka ovat tahtoneet an
taa neuvoja täällä tänä päivänä meille sekä. 
äärimmäisestä vasemmistosta että äärim
mäisestä oikeistosta, oikeina neuvonanta
jina, koska mielestäni me olemme tässä sa
moin kuin muissakin asioissa esiintyneet 
kaiken aikaa paljon selvemmällä linjalla. 
kuin kammankaan näiden naapurusten ja 
tässä asiassa liittolaisten välillä. (Vasem
malta: Kuka otti vastaan suoj,eluskunta
paraadin ?) Sosialidemokraattinen edus
kuntaryhmä ei sitä suinkaan ottanut. (V a
semmalta: Ette ole erottaneet miestä pois. 
sieltä.) 

Kun siis tahdotaan nousta korkealle ja
lustalle ja siltä ryhtyä jakelemaan neu
voja toisille, pitäisi ensin harkita omat. 
sekä aikaisemmat että viimeaikaisetkin 
edesottamiset, ja harkita, kestääkö se ja
lusta, jolle ollaan halukkaita nousemaan. 
Sosialidemokraattinen ryhmä on tässä 
asiassa samoinkuin muissakin, esiintynyt 
sillä tavalla, että sen kanta kestää arvos
telun, mutta kuinka on asia eräissä toi
sissa piireissä, sen minä jätän asianomais
ten henkilöiden lähinnä itsensä tutkitta
vaksi. 

Lopuksi pyytäisin saada lausua muuta
man sanan .ed. Ingmanin erään mielestäni 
sangen sopimattoman lausunnon johdosta. 
Ed. Ingman lausui siihen tapaan, että se. 
että vastustetaan suojeluskuntajärjestöä ja 
tätä lakia, on esimerkki siitä, että ajetaan 
jonkun vieraan vallan asiaa. Tämä ajatus 
oli selvästi ed. Ingmanin lausunrnossa. 
Minä huomasin, että hän kohdisti lausun
tonsa ensin pääasiassa kommunisteihin, 
mutta hän yhdisti siihen myöskin sosiali
demokraattisen ryhmän, koska mekin vas
tustamme sekä suojeluskuntia että tätä la
kia. 

Mitä tulee siihen, kuinka suuri oikeus ed. 
Ingm.anilla on sanoa kommunisteista, en 
minä tahdo ryhtyä sitä puolta P.Unnitse
maan, koska katson tämän puolen kuulu
van pääasiassa eduskunnan puhemiehelle 
ja itselleen niille., joihin syytökset kohdiS
tetaan, mutta sikäli kuin lausunto koskee 
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.sosialidemokraattista ryhmää, tahtoisin 
minä ed. Ingmanille lausua, että ei aina
kaan ed. Ingman ole oikeutettu tätä syy
töstä t.ek~ään sosialidemokraattista ryh
mää vastaan eikä luullakseni ed. Ingman 
voi tätä lausettaan millään tavalla myös
kään todistaa. Päinvastoin meillä voisi 
olla aihetta senlaatu:isiin syytöksiin eräitä 
henkilöitä kohtaan,, mutta minä a11vaan, 
.että herra puhemies ei sallisi minun sitä 
tehdä ja sen vuoksi minä viittaan erääooen 
aikaisempaan lausuntooni tältä samalta 
paikalta. 

Ed. K u 1m a 1 a: TäälO.ä on tämän päivän 
keskustelussa sekä aikaisemmin tuotu riit· 
tävästi esille suojeluskuntajärjestön to
dellinen olemus ja ne perusteet, joilla työ
väestö suojeluskuntajärjestöä vastustaa. 
Minä siis tällä kertaa tyydyn vain tekemään 
.sen ehdotuksen, joka liittyy puolustusasiain
valiokunnan mietintöön liittämääni vastalau
seesoon, nimittäin että lakiehdiotus hylätään 
ja että hallitusta kehoitetaam kiireimmiten 
valmistamaan lakiehdotus suojeluskuntajär
jestön hajoittamisesta. Ehdotan siis puo
lustusasriainvalioku.n(llan mietintöön liittä
mäni vastalall&OOTh ponnen hyväksymistä. 

Ed. Colli.a:nder: Det är ingalunda 
för a1tt dcltaga i pole.mi'ken mellan pax
tierna, som jag ha1r bett om ordet, utan för 
att med några få ord klargöra min egen 
hållning tihl detta lagförslag. 

Jag JDiåste uttala min förvåning över att 
det socialdemokratiska partiert; kvarlblivit på 
en som jrug vine kalla föråldrad st:åndpunkt. 
Jag förstår mycket väl att man åren efter 
1918 p:å det hållet halde den uppfattnin:
gen om skyddskårerna som man ga.v uttryck 
åt, men sooam. dess hav·a ju förihålla;ndena 
väsentligen ,förändra•ts och särskilt borde 
den socialdeinlOkratiska regerin,g'en hava 
kommit underfund med att skydds:kårerna 
arbeta på 'Elitt sältt,. som gör att man inga
lunda behöver vara orol1g för att de skulle 
kunna au'Vändas, såsom här ofta påstås, 
emot axbetaribefalkningen. Jag ber också 
för min del att få beklaga, att ingen av rege
ringen.s medlemma,r vari·t närvarande för 
a.tt försvrura sin hållning till detta lagd'ör
slag, ty då regeringen strök anslaget för 
skyddskårema, ogi11ar regeringen således 
ookså detta lagförsla,g, ocll det hade varit 
naturligt att regeringen här genom för
svarsministern eller statsm!i.nistern hade 

givit sina äsikter tilllkänna. Både sta;ts
ministern såsom tjänstförrättande presi
dent och således chef för krigsmakten ooh 
försvars.min.istern böra väl under sin äm:
betstid hava kommit underr.fund med hu.ru 
skyddskårerna a11beta, ooh jag tillåter mig 
hysa den uppfattn:i.ngen, att de båda två 
imrerst inoo hava kOillJllllit till den uppfwtt
nin,g'en, att skyddskiål'lerna dodk .a11beta på 
ett sätt, som de lmappast ku;nna. firma mo
tiv för att ogilla. O~h jag tror a.tt man 
också på socialdemokrwtiskt håll bör med
giva, att skyddskårerna bilda ett slags .ar
mereserv så billig a.tt ~onting motsva
rande icke kan på!finnas, oeh detta att 
skyddsk>årerna utgöra e.n så bi'llig ooh dug
lig armereserv,. där deJ.s de värnpliktige 
förberedas för sin uppgift i militäre.n och 
dcls få un,derhålla vad de hruva lä.rt sig 
under sin militärtid, gör att mrun ieke kan 
förstå de invändningar, som mot skyddskå
rerna gjorts. 

Skulle det vara s:å, som här har gjorts 
gällande., att skydd.'lkårerna kuJlde innebära 
deTII faran, att de bleve stomm.en i en fas
cistisk rörelse, då ville jag gärna erkänna, 
att också jag vore emot skyddskårerna, ty 
en större olycka än fasciSIID. i detta land ka;n 
jag för m~n ·del icke tänka mi.g. Men vi 
hava inga som helst orsaker att mi.'lstänka 
någanting sådant. Under sådana förhåJl
la.nden finner jag icke ett enda motiv, trots 
allt vad man här har nödgats åihöra, som 
Skulle va,ra av den art, att det skulle över
tyga mig om att man horde: vara emot detta 
lagförslrugs antagande, o0h därför kommer 
jag för min de1l att bidraga till dess god
känn&llde. 

Ed. V e ll' no 1 a: Kun on kymmoo.kun:ta 
vuotta täällä kuunnellut joka vuosi sitä 
arvostelua, mitä suaje1uskunta...asiasta esi
tetään, ja saan,ut kuuJla yhä uudelleen sa
mat väitteet, mllitkä tänäkill' päivänä, niin: 
jää hyvin toivottomaksi koko tämän 
asiam edistymisestä sillä ta,valla., että siinä: 
yhteisymmärrystä saataisiin aikaan. On 
merkille pantava,. että tänäkin päivänä toi
selta puQlen poliittiset, toiselta puolen yh
teiskunnaJliset nä,kökohdat törmäävät vas
takkain samoin kuin niihin liittyvät suoje
luskuntien syntymäaikana jo syntyneet eri
laiset pitämykset ja ennakkoluulot. 

Keskustelussa unohdetaan eräs tär.keä 
seikka, nimittäin, että käsitykset suojelus
kuntiin nähden niin hyvin porvarillisella ta-
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holla kuin Itse suojeluskun.nissakin ovat 
monessa s:uh.te.essa. muuttuneet. 

Se 1a.kiehdot:us, mikä nyt on oo.iillä., <A'!Oit
taa, että ne epäedulliset väitteet, mitä suo.ie
luskunnista on tehty, eivät siihen järjes
telyyn nähden, mitä tahdotaan luoda, pidä 
pa.ik'ka81I1Sa. Tässä lakiehdotuksessa nimen
omaan tahdotaan se1västi määritetllä suoje
luskuntien •tehtävä, nim~ttäin, että se on 
oleva isäl1Ill:lllal1 ja laillisen y'hteiskuntajifu'
jestyksen pnollustamista ja :että suoJeLus
kunta on oleva osa.na ma·an sotavoimasta. 

_ Tämä on varsin merkillepanttava määri
telmä. Sen pitäisi ailllta.a aihetta yMei.s'em
mälle j:a ym:rnärtäV'ämmälle läJhrtökohdrolle, 
kuin initä tähänastisissa kes:lmsteluissa on 
esiintynyt. Ei.liän voida. sosialidetnokra.atti
sellalman taihol'la kieltää sitä, ja sehän on 
tänäikin päivänä käydyssä 'kMkustelu.ssa 
tunnustettu, että tämä läM.ökohita on oikea. 
Se on jokalise-n järjestyneen vaHion lähtö
kohta. Maata täytyy puolustaa sekä myös
kin sen yhteiskuntajärjestystä, jos kerran 
lähdetään silltä kannalta, että yhteiskunnan 
jäi'jestystä on ylläpidettävä ja elämäneh
dot rauhallise11e asiain kehitykselle taa.t
ta:v•a. 

Kommuruistilen kanlta on toine11;. Minä jä
tän syrjään kokonaan kysymyksen, missä 
määrin he juoksevat muualta annettujen 
neuvojen mukaa,n. Mutta min:ä pa.nen mer
kille, että heidän katsantokantansa on se, 
että he unohtruvat usein isänma,an niitten 
kansainvälisten tuulentupien takia, joita he 
a.java.t. He unohtavat myöskin maan yh
teiskuntrujärjestyksen näitten revo1utsionis
tisten suunnitelmien ja päämäärin •takia, 
jotka ne ovat omaksuneet, ja he unohta
vat myös'kin maan puolustnsvoiman. senta
kia, että he tahtovat hävittää kansalliset il'a· 
ja.t ja: kansaillisen puol us:tuksen voidakseen 
toteuttaa kansainvälisen jårjestyksen jol
lain yleisellä väkivaltaisella sodalla. Se on 
kaikkien kommunistie.n perimmäinen tar
koitus, enkä minä luule, että meidänikään 
kommunistimme sitä tahtovat kieltää. Muu
ten he kieHävät itsensä. Me emillle siis hei
dån kanssaa.n voi tästä asiasta sopia. Hei
dän kanta.nsa on päinvastainen kuin se, 
mikä lakiehdotuksessa on omaksuttu: Isän~ 
maan ja yhteiskunta,järljestyksen puolusta
minen. 

Sosiaftid'emokraatit ovat meidän maas
samme viime aikoina koettan;OOt oma,Jrima 
toisenllaista katsanrt:okanltaa. He ovat aset
tuneet vastustamaan kommunisteja näiden 

puuhissa. He ovat pyrkineet meidän so
sialidemokra,tia.amme jootamaan enemmän 
tai vähemmän länsimaisen ka:tsantokannai\ 
mukaan, omistamaan n~irtä realisia mahdol
lisuuksia, mitä yhteiskunnan eteenpäin vi'e:. 
misellä on myöskin työväen kannalta. He 
ovat siis vississä määriiSsä jättäneet ne uto
pistiset tuulentuvat, joitten peräss:ä kom
munistit vielä juoksevat. Minun täytyy sa
noa, että tämä kehityssuunta on tervettä: 
ei ainoastaan porva.rillisellta; kan·nalta, vaan 
myöskin niitten pyrkimysten ka'rmalta, joita 
sosialidemokmtia a;jaa. Mutta he taistele
vat vaikeassa asemassa. He istuvat Uill[·äkin 
hetkellä syytettyjen penkillä komnrunistien 
puolelta, kun h·e ovat uskaJtan:e:et joS.sain 
määrin antaa tunnustusta niille .per~at
teille, ja sanroisinpa va.rsin monclla taiholla 
täyden tunlll!ustu:ksen, niihle periaatteille, 
että isänmaata ja yhteiskuntajärjestystä on 
suojattruva ja: pudlustettava.. He istuvat 
syytettyjen: penki1lä myös. siitä syystä, että 
monet heistä suojeluskuntalla.itoksessa nä>ke
vät sella.ista, jonka perustalla voisi kehit
tää jotain näitten periaa.ttcitten hyvruksi. 
Tästä syystä he, niinikuin Vlastalauseessa käy 
ilmi, san.oV'atkin, että suojelll'Skunta. n y
k y i se s s ä muodoss~Hm ei tyydytä, tai tyy
tyv.ät, niinkuin ed. Tainio, täällä esittä
mään vain uutta esitystä asiassa.. Jos kom
munistit näitoten1 kanrnanottojen takia käy
vät heidän okimJppuunsa, niin he käsittääk
seni se'kä työvaenlluokan että Suomen itse
näisen valtion suurimman .ryihmän ed.usta~· 
jina voivat aivan hyvin nämä kommun.istien 
iskut koot.ä•ä (Ed. Itkonen: Oi-kein. Ed. J. 
F. Aalto: Myöskin porvarien iskut!) 

En tahdo kieltää sitä, että pol'Variston 
ta:holl:a.ki'n on va,rsin eri[a,isia; arvosteluja 
suojelluskunnista olemaiSSa. Se: kehitys
kausi, joma on käyty läipi itsensisyytemme 
ja suojeluskuntien olemassaolon aikana,. on 
suuressa määrässä ollut om~ansa muutta
maan a,rvooelua suojeluskunnista myös 
porvarillisella ta:holla,. tekemään käsitteitä 
selväksi, mikä sopii, mikä ei sovi, omaksu~ 
maan nimenomaan käsityskan:nan, joka ei 
suvaitse seilllaisia fascistisia vätkivalrtaisia 
edesotta.misia., joista täällä on tahdottu suo
jeluskuntia syyttää. Porvariston käsitys 
suojeluskunnista on kehittynyt lailLisel~a 
pohjalla. Porvariston käsitys on kehittynyt 
siihen·, .että. se vaatii suojelu;skunniJ.ta sa
moin kuin m.ui[takin, myöskin kommunis
teilta, yhteiskuntadärjestyksen ja lakien 
kunnioitusta ja noudattamrrsta. Tämä kä-
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~ittä&kseni on yksi n:ätkökohta, jonka poh:
jäHit pitäisi vtli& yl&iei~U ai-Vostehiprojaa 
e~siä. 

Sanoin ,jo äsken, että arvostelu moneSsa 
sulhteessa lii'kkuu saanoissa puitteissa kuin 
äikaiseinmin.;. marssii paikallaan•. Uudiste
taan vielä Vä.itt~t, että suojeilu'Skunta tais
t,ele~ muka tyäväkeä vastaa.n. Olkoon, että 
suojeluSkunta syntyi aikana, jolloin suoje
lllslrnn.nan täytyi taistelLa työvibkeå vastaan, 
lt~ka. os:a tyoväkeä oli ry'hrtynyt väkiv,alloin 
jrhteislfuDJta;a muuttallnJaa'rt! (Ed. Itkonen: 
Entäs laikkot&[stelut !) Mutta. si'lloin un<lih
detaan, että tämä työ on suoritettu ja että 
suoje-l'uskunta 10 vuoden aika.na on osoitta
nut, että se ·ei taistcle ty·öväkeä vaståiän. 
Esillädlevass:a lakie.hdotu:ksessakin nimen
onra.an mä~ritellään sen tehtävät, jotta Sie ei 
~aisi 'miennä niäitteil, lakimlääräysten ulko
puoJeHe. 

On myöskin heitett>y se syytös, että su~ 
jeluskunnat tarkoittavat luoklka:vaJtaa ja 
~porv.arien ffiuoikeuksien yllibpitämistä. 
Tämä vä:ite on Ei'oiteJtu eikä vastaa todelli
suutta!. SuQijeluskunna;t e1vät ole sekaan
tuneet ilihän kysymykseen. Ne :puolustavat 
laillista y1Meiskunita.jä11jes.tystä samoinkuin 
tämä parlame:nltti on sitoutunut tekemään. 
Silloin voisi sanoa,. että koko tämä parla
'i:nentti puoJustaa jonkun !luokan etuoik:euk
sia. Täällä taistellaan minun kä.sittääikseni 
parlamentaarisil:la keinoi[la, ja s:ikäE kuin 
mielipiteet muuttuvat :ja huomataan eri 
uudistukset tarkoituksenmukaisik:si, muute
taan tiiällä !täitä yMe:iskun~,ajä~jesty'stä. 
111utta sitä ei tehdä sellaisilla keinoilla 
kuin ,puna!kapinaS!Sa dkä selllaisilla kuin 
kommunistit tarkoitta,va:t. Tämlän rauhalli
sen keih.ityksen yllläpitämistä suojaa suoje
~uskun;ta. 

Siinä a.rvosteluma, joka täällä on esite-tty, 
katson myös erehdykseksi sitä, että koko lai
tosta arv:ostellaa:n niiden Y'ksityisten iltai
rahdusten perusteella, mitä suojeluskunta
Iaiset eri tahoilla maata eri vuosina ovat 
tehneet. Eiihän. voi kieltää, et.tä sellaisia 
hairahduksia on tapahtunut. Mutta me 
ainakaan keskustan tahOilla emme ole kos
kaim asettune'et näitä hairalhdruks:ia; puolus
tamaan. (Ed. Hkon,en: Niitä ei ojenneta 
koskaan.) Päinvastoin me olemme niitä 
myös ojen,tane.et j,a takavuosina taistelleet 
erinomaisen paljon jThurruttaaksem'IIlle myös 
suojeluskuntiin käsityksen, että heidänkin 
yläpuolellaan on laki ja että heidänkin. täy
tyy kunn.ioitta.a sitä yhteiskuntajärj€Stys:tä, 

jonka tuken111 ne tahtovat olla. Ja minä 
luule:il'li voivani ~ittää, -että me täSsä olem
mekin onn:istun~t Sillä en luule, että ~i
kään ipuolueetOUi ai-V'osteJI.ija voisi kieltää 
sitä, että suoje!luskunti~m, esiintymisessä on 
fa:pahtunut erinomaiSen .suuri edisty~ alku
ajoista alkaen. Näin ollen sellaiSten thåi
rahdusten l uettel€1!hlnen., iDiitä täällä aiiui. 
ke~ku~telui8Sa uudiStetaan, ei itse laitoksein 
olemassaoloota ja sen tarlroitukiresta todista 
mitii:ä:n.. Se todjstaa vaån, ettii työtii on ja 
että laillil')uutta. ja, ylliteiskunt:aj•ärjesiystä 
on . suojcluskuntiinkin ntålh.·d:eh y!Qäpidet
täivä. 

Lakielhdotus sisäHää erään tär.keän pyrki
myksen, jota käsittäilikseni ei ole kielletty 
sosiali.demokråattiselhiikaan taiholla, nimit
täin, pyr'kimyiklsen yihd<istää suojelus.kunt.a 
yh,ä lähemmäksi rumrreij'aa. Joo tämän kan
nalta lakiehdotusta a.l"VVIStffiee, niin täytyy
hän myöntää, että tässä on hyvin tärkeä 
positiivine'll! py:r!kim~, joht ei ole ilman 
muuta viskattaV'a syrjään, vaan jonka ~
rusta1Qa on koete.ttava kehittää a.siaa. Kuifi 
lrukielhdotu'k$00Sa mä.äriteHään suojeluskun
t~en tehitävä, ra:joit.etHJa:n se isänmaan ja yh
teiskunta.j·ärjesty'ksen puolustamiseEm ja. se
litetään nimenomaan·, että suojeluskunta on 
oleva osa maan puolust,usvoimaa ja tämän 
järjestelyn kautta. aJist.etaan suojeluskun:ta 
yhä lähemmäs armeijaa ja h'allituksen jOh
don ja kontrolEn ·a.laiseiksi. Sisäiltäähän 
tämä pyrkimys, kun se to.teultetaan, erin
omaisen suuren askeleen kelhittää järjestöä 
järkevään ja yhä yl~isem'mlin hyvä,ksyttä
vään suuntaan.. Joka. kieltää tämän tosi
asian, hän ki<elitää 'k:ailren, sen muutoksen 
käsitystavoissa., m~kä meidän yihteiskun
nassainme on suojeluskuntaankin nähden ta
pahtunut. Ei ole viisiliSta kieltää sitä, 
koska sellaisen kan'lloo omaksuminen tekee 
ma!hdottomalksi kaiken edis:tykseililisen ja 
ralrent:aiVan työn nrii'hin eri in&tit11tsioonei
hin nähden, m~tä yhrteisikunnl8ssa on ole
massa. 

Porvarillisena tah.dlll!i voidaan kielltäytyä 
hyväksymästä mitään sellaisia tekoja., jotka 
eivät yhteiskunnan kanlllaJta ole hyväksyt
täviä. Voidaan kieltäytyä tunnustamasta 
suojelusikunnalle mrinkäänJa.isia; oikeuksia 
muodostautua valtioksi va[tiOSS!a., voidaan 
kieltää tunnustamasta sil'le minkäänJaisia 
oikeUiksia taistella ty;öväkeä vas.taa.n ja voi
da.a.n vaaJtia suojeluskunnilta, että ne kai
kessa esiintymiseSiSään kunnioitta.V'at maan 
lakeja j31 )"hteiskuntat;järjestystä.. (VaSOOJ.-
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malta: Faoois.ti,t määräävät!) Ja voida.an 
myös vaatia, että suoje:luskunnat civät se
kaannru mri.nkäänlaåsiin , fasc:istisiin [iikkei
:siin. Huomattakoon, että tässäkin lakiehdo
tuksessa nimenomaan alleviivataan, .että suo-~ 
jeluskunnat eivät saa sekaantua politikoimi
seen. (Ed. Rosenberg: Se on vain kirjoi
tettu sana.) Mutta tpOrvareli:lta ei voida 
vaatia, että ne kieltäisivät sen suuren mer
kityksen, :mikä suojeluskunnallla on maan 
puolustusvoimaan n.älhden ja että he kieltäi
sivät kaiken sen UJhr~taNan työn, mitä täitä 
kan'llruta suojelUJSkunrnissa tehdään. Näin 
voidaan tehdä sitä vähemmän, kun meidän 
maamme on sellaisessa ,asemassa, että me 
tarvitsemnre kaiken sen mahdollisen puolus
tusvoiman, mikä on sa.atavissl!,. 

Suzyjeluslmntalaitoiksen järjestäm\isen !te
kee v:aikewksi se rprolbleemi, mikä suojelJus
kunn~lila on organisa.tsionis:sa suoritetta
vallla, nimittäin yhdistää vapaaehtoinen uh
rautuva työ valtion kontrolliin ilman, että 
jälki:nunäinen muodostuu vapaaehtoista työtä 
ehkäiseväksi. Mutta siinä la!kiehdotuksessa, 
mikä nyt on esi.Uä, pyritään tätäkin rat
kaisemaan, niinkuin olen ikäsittääkseni 
osoittanut, po.sitiivisella tavalla, olkoon, 
että se ei <Voi tyydyttää kaikkia. Mutta se 
on kiuitenrkin Uihtökohtana pyrkimään sii
hen rpiilämäärään, että suojeluskuntalaitos 
liittyisi yhä läihemmräksi a,:mnJeijaa ja olisi, 
ruinkuin sen 'trurkoitusperä onkin, toddla 
isänma:an ja yMeiskunta1järjestyksen tur
vaUraJ, ei mi>tään erikoista luokkaa varten, 
vaan koko kansakunnan turvana. Tältä 
kannalta minä puolestani pudlusta:n 1aki
ehdotuksen lhyväksymå.stä. 

P u h e m i e s: Istunto keskeytetään ja 
jatketaan tälllään kello 7. 

Isunto keskeytetään klo 5,13 ip. 

. Täysi~istuntoa jatketaan 

kello 7 i. p. 

Puh e m i e s: Jatketaan päiväjärjestyk
sen 3) asian käsittelyä. 

Keskustelu j actku u: 

Ed. T a n n err: Ed. J. F. AaUotle ha1uan 
vastata, että kyllä te sosialidemokra.artit 

olette. mm>dostaneet hatuttomin päin yhteis
rintaman suojeluskuntalaitoksen kanssa. 
Pääministerin ja puolustusministeri Heino
sen toukokuun 16 päivänä se teko, kun he 
ottivrut suojeluskuntapar.aadin vastaan, se 
parhaiten ~ittaa, että te olette. sruojelus
kuntalaisten !ranssa hyvin läheisessä suh
teessa. Se väite, jonka ed. Aalto•heitti, että 
lngunan, Virkkunen, Rosenberg ja Tan
ner. olisivat muodostaneet yhteisrintaman, 
ei se ole tullut todistetuksi sillä, jos me pu
humme teidän tuollaisia huonoja telkoja vas
taan. Me emme hyväksy niitä. Ed. ViTk
kunen on myös maininnut siitä, miten si
simmässään monet johtavat sosialidemo
kraattiset johtajat kannattavat suojeluskun
tia. Hän jo viittasi siihen, minkälaisia lau
suntoja he ovat antaneet tämänkin suojelus
kuntalain suhteen. Ja ettei tämä Virkkusen 
lausunto ollut tuollaista yksilöllistä laatua, 
sitähän todistaa myös tämän päivän Uudessa 
Suomessa ollut päälkirjoituskin, jossa selos
tetaan, minkälainen on se kanta, j:Ota sosiali
demQkraatit edustavat suojeluskuntiin näh
den. Tässä samassa kirjoituksessa mainitaan, 
että suojeluskuntien taholta on aivan viime 
aikoina ojennettu luottamuksen kälttä so.s. 
dem. puolueelle. Suojeluskuntien ja niiden 
kannattajien syy ei ole, jos se hellä !kätten
tarjous tai puristus ei ole otettu hyvällä 
mielellä vastaan. Mutta sitten lehdessä sano
taan m. m. näin: ,Mutta tä;llainen käyt
täytyminen parhaiten osoittaa, että sosiali
demokraatit eivät suhtaudu suojeluskUJnta
asiaan asiallisesti ja ulkokohtaisesti, vaan 
omien hatarien puoluemielialojensa mukaan. 
Että näilll on laita, se on varsin selvästi nä
kynyt myöskin siitä, että sosialidemokraat
tien vastustus on ollut enemmän teennäinen 
ja sovinnainen kuin todeillinen. Varsinkin 
on tämä asia.llisuuden puute 11mennyt siinä, 
että sos.dem. hallitus on asettunut ja nähtä
v~ti loppuun asti tulee asettumaan asian 
käsittelyssä aivan sivulta:katsojaksi, rpyrki
mättä siihen millään tavalla vaikuttamaan . 
(Eduskunnasta: Sotaministeri on siellä.) 
Tähän päivään asti ei ole havaittu nykyisen 
hamtuksen puolelta yritystäkään asiallisin 
syin puolustaa edes sen kannrun ottoa suoje
luskuntiin yleensä ja niille myönnettävään 
budjettimäärärahaan nähden, erittäin puhu
mattakaan siitä, että sillä tähän asti olisi 
ollut yhtään sanaa sanottavana suojeluskun
tien hyväJksymistä vastaan. Näin ollen on 
kaikki syyt edellyttää, että ha!llituksella ei 
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liioin ole mitään aikomusta koettaa viime 
:asteessa e.Stää lain voimaan tulemista, yhtä 
vähän kuin sillä nähtävästi on mitään aiko
.m.usta yrittää estää sen hyväksytyksi tule
mista eduskunnassa." (Eduskrunnasta: 
,Jokos se loppui?) Siinä riit1tää jo kerrak
.seen osoittamaan, minkälainen on so
-sialidemokraattien kanta jå hallituksen 
.kanta sUJojeluskuntiin nähden, riittää osoit
tamaan, ·että se ei ole selvä. KyUä minun
kin täytyy se tunnustaa, että sosialidemo
kraattisella puolueella ja eduskuntaryh
mällä ei ole selvää kantaa. Tämä niihin 
.-edustajiin nähden, jotka puolustavat suoje
luskuntia, kuten ed. Tainio viime eduskun
Jnas:sakin jo teki. Ed. Tainio on vielä va
littu edustajaksi, j.a hän puhuu, niinkuin 
hän täällä pitämässään puheessa mah1Utsi, 
.että hän haluaa edelleenkin suojeluskuntia 
:muutettavaksi, että ne kelpaisivat p.aremmin 
porv:aristolle ja miellyttäisivät myös sosiali
-demokraatteja,. niiden mukana myös Tai
niota. Ennen varuleja a1i Sosialidemokraa
tissa kirjoitooia, joissa puolustettiin Tai
nion valitsemista eduskuntaan ja vielä jot
kut nykyisen hallituksen jäsenet kil1joittivat 
hyvinkin kiihkeästi ja lämpimästi, että sel
lainen mies, kuin Tainio pitää olla eduskun
nassa kai puolustamassa sitä, että suoje.lus
.kunnat eivät ole sosialidemokraatteja vas
taan. (Vasemmalta: Se on valetta !) E,tteikö 
.Sosialidemokraatissa ole siitä kirjoitettu? 
{Vasemmalta: Ei sillä tavalla, kuin te 
J'lanotte). Mutta on puolustettu niiden 
·valitsemista eduskuntaan, jotka puolus
tavat suojeluskuntia. (Vasemmalta: Se on 
·eri asia. - Puhemies koputtaa). Mutta 
hallituksen äänenkannatta.jassa on Tainion 
;puolesta kirjoitettu ja peräikaneettia ei ole 
>Ollut. (Vasemmalta: Käykö teidän ka
:teeksi?) Ei käy kateeksi, emme kadehdi sel
iaista kun puhutte suojeluskunnista ja em
mekä sitä että suositte sellaisia miehiä edus
kuntaan valittavilksi- (Vasemmalta: Emme 
ole kontrollin alaisia). Se osoittaa vaan, 
-että sosialidemokrawttisessa puolueessa on 
lluono kuri.. (Keskustasta: Ei ·kuulu mi
tään). 

P u h e m i e s Jroputtaa: Asiaan! 

P u h u j a: Ensimmäisessä pitämässäni 
puheenvuorossa pyysin porvaristoa suo
-raan sanomaan, että he rehellisesti 
tunnustais1vat suojeluskuntien luokkaluon
teen. Siihen ei ole selvää vastausta 

vielä annettu. Ingman plliheenvuorossaan 
mainitsi siitä hiukan omituisen asian 
yhteydessä, että suojeluskuntien luokka
luonne tmlee muka siinä jo näkyviin, että 
niitä eivät voi kommunistit soluttaa. Tämä 
ei ole mikään sellain.en pältevä todistus siitä 
rehellisestä tunnustukse.sta. Kuten Ingman 
myöSkin pitämässään puheessa. sanoi, että 
me olemnne rehellisesti kantamme määritel
leet suojeluskuntiin nähden, kun vastus
tamme niitä, niin olemme sen tehneet ja tu
lemme edelleenkin .tekemään. Sitähän minä 
toivon erikoisesti, että porvariston taholta 
niiden !luokkaluonne tunnustettaisiin yhtä 
selvästi kuin me~dän taholta se kanta, että 
me tulemme niitä vastustamaan. (Ed. Itko
nen: Kai se on tilattu se tunnustus.) Mis
tähän se olisi tilattu? (Eduskunnasta: Mos
!kiwasta !) Me tinkimättömästi vastustamme 
suojelu:s];runtia; ei niin hapui1levasti, että ha
tuttomin päin ollaan suojeluskuntien edessä, 
niinkuin sosialidemokraatit ovat. 

P u he :m i e s !koputtaen: Asiaan! 

Puhu j a: Miten sosialidemokraat.tisen 
sanomalehdistön taholta on suhtauduttu 
suojeluskun.t.wparaatin vast.a·anottamiseen, 
siitä näkyy selvästi, että ne puolusta
vat sitä. Minä haluan tässä mainita 
Jyväskylässä ilmestyvästä Työn Voimasta 
kirjoituksen. Siinä m. m. sanotaan: 
,Väinö Tan·nerin seisominen sillä pai
kalla, millä viime maanantaina seisoi, oli 
suuri työväen asian voiton ilma.isu." Minä 
kysyn teiltä, herrat sosialidemokraat~t, mi
tenkä se on suuri V'oitto työväelle? Ja juuri 
tämähän on sosialidemokraattisen vuolueen 
yksi äänenikanna.ttaja. (Oikealta: Ettekö 
osa.a pitemnnälti lukea?) Riittää jo, kun sa
notaan, että sitä puolustetaan työväenluokan 
voittona. Päinvastoin olen kuullut monen 
sosialidemokraattisen työläisen sanovan, että 
&e oli rikos puoluetta ja työväenluo!kkaa koh
taan. Ja jos se teko olisi ollut voitoksi työ
väenluokalle, ei silloin porvarillisissa sano
malehdissä olisi kiitetty ja ko~ke&ta veisua 
veisattu Tannerin ja sosialidemokraattien 
kunniaksi, niinkuin esim. Mik1kelissä ilmes
tyvässä lehdessä, jonka nimi on Länsi-Savo. 
ToukQkuun 21 päivänä tätä vuotta kirjoit
taa lehti: ,,Nostamme hattumme päämi
nisteri TanneriUe, sillä mies ansaitsee kun
niaa." (Eduskunnasta: Missä lehdessä tämä 
on?) Tämä on Länsi-Savo, se on kädessäni. 
(Vasemmalta: Onko se sosialidemokraatti-
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nen 1) Tännä todistaa, että se sosialidemo
kraa;ttien teko, nim. paraatin <rttaminen vas
taan, siitä on ollut suojeluskunnille kmmiaa 
ja silksi porvaristo tahtoo nostaa ha,ttua. Se, 
että tämä teko myöskin on tapahtunut, se 
ei ole puolueen taholta aiheurttanut erikoista 
toimenpidettä, joten tämä, jos mikään, pa
raiten vain osoittaa, m.im.lcihlainen yhteisliitto 
ja rintama on sosialidemokraattisten johta
jain taholta muodostettu sellaisen järjestön 
kanssa, joka on tahrannut kätensä työläisten 
veressä 1918. Täällä ed. Aalto-Setälä pitä
mässään puheessa tahtoi erityisesti viitata 
siihen, että punakaartilaiset 1918, kun ne 
ovat ottaneet osaa työvä·enluokan puolesta 
käytyyn luokkasotaan, ·siinä yhtyivät ri
kolliseen tekoon. Sen johdosta minä haluan 
,vain ed. Aalto-Setäläiltii kysyä, eivätkö suo
jeluskuntalaiset ole tehneet rikoksia? Ne 
ovat tehneet .rikoksia. Sitä todistavat ne tu
hannet punikkien hautakummut ei puolilla 
maata. 

Mitä kyseessäiolevaan lakiesitykseen tulee, 
niin minä ha:luan siinä suht·eessa yhtyä kan
nattamaan ed. Kulman tekemää ponsiehdo
tusta. (Ed. Huttunen: Kuka se semmoinen 
edustaja on?) Kulmala. (Vasemmalta: Te
kijä esiin!) Tässä seisoo tekijä .. 

Ed. V i r k k u n e n : Kohta1okseilli. on rjou
tunut käydä tä.srsä aluksi ojeil!tamaan molem
pien edustajain Aaltojen lmusuntoda, jotka 
olivat minua vastaan täihdätyt. Minä saaren 
käsirtellä näitä arvoisia edustajia jä.rjestyk
sessä. Ensinnäkin silis edustaja Aalto, A. 

Hän asettuu täällä hallituksen puolusta
jaksi ja lausuu, että ha11ituksella ei ole mi
tään tekemistä tämän lakiehdotulksen kanssa. 
Se muka on jonkun toisen hallituksen an
tama ja hoidetaan siis nykyisen hallitukiSien 
vaikutus- ja toimiipiirin ulkopuolella. 
Kuinka voi edustaja Aalto, A. sanoa jotakin 
näin ajattelematonta. ja kerrassaan väärää? 
Käsiteltävänä oleva lakiehdotus on aivan 
välittömässä ja oleellisessa yhteydessä sen 
ehdotuksen lkan:ssa, minkä nykyiDen sosiali
demokraattin:en haHitus on tehnyt suojelus
kuntamäärärahan poistamisesta budjetista, 
niinluuin minä sen selvästi osoitin aikaisem
massa lausU!mossani. Jos tämä lakiehdotus 
tulee hyväksytyksi, niin on tällä eduskun
nan päätöksellä se vaikutus hallituksen bud
jettiesityksessä tehtyyn ehdotukseen, että 
tämä Eilidotus ei voi enää käydä mahdolli
seksi. Kuinka voi silloin edustarja Aalto, A. 

ffiiintyä sellaisella väitteellä, kuin minkä 
hän täällä on tehnyt? Minä olen lukenut 
pari viiJkkoa sitten sosialidemokraattisen 
hallituspuolueen pää..ä;änenkannattajasta so
sialidemokraattisen eduskuntaryhmän pää.. 
töksen, että se tuloo yhdessä hallituksen 
ka:nssa voima.kkaasti puolustattnaan budjet
tia ja on sanottu, että tämä päätös dn edus
kuntaryhmässä tehty yksimielisesti. Nyt on 
ensimmäinen todellinen tilaisuus, jolloilllka. 
tännä hyvä päätös olisi panta.va toimeen. 
Mutta eiköhän edustaja Aalto, A., samaten 
kuin myöskin koko sosialidemokraattien 
ryhmä, tunnusta, että tänn.ä puolustamisen 
päätös on n~t tässä istunnossa tullut erirt
täin yksipuo1irsesti toteutetuksi (Ed. Itko
nen: Liian aikaista !) . Ja kuitenkinhan ny
kyisen hallituksen täytyy tähän lakie'hdo
ta:kseen määrätä kantansa. Käsittääikseni on 
eduskunnalle tärkeätä, että tämä labehdo
tus saisi vahvistuksensa nim pian kuin :mah
dollista, sillä sehän! tulee. niinkuin huo
maamme, väQittömästi vaikuttama,a:n ibudje
tin käsittelyyn. Nythän myöntää perustus
la.ki hrullitukselle ti:laiSIUuden rvenyttää a8~an 
lopullista rllltka:iJsua kolmekin kuukautta. Ed. 
A. Aallon mielestä ehkä tällainen venyttelre
minen, j'os se tulee käytetyksi, on moraalisen 
voiton iJ.maus ja osoittaa erityistä miehuulli
suutta hallituksessa ja hallitusryhmässä. Mi
lliiUll mielestäni :se osoittaa aivan päinvas
taista. Minä olen sitä micltä, rettä kun hal
litus ei ol:e tässä istunnossa asian lopulli
sessa ratkaisutilmisuudessa eduskunnan edes
sä suoraan ilmoirttanut kantaansa, niin se ön 
it.seltänsä riistänyt myöskin mahdollisuudren 
määrätä myöhemmin tämän kantansa edus
ku:nnan selän takana. Ei suinkaan kukaan 
voi sanoa, että tä1lainen menettely, jos se 
tulee kysymykseen, on parlamenta.riSIIllin jra 
kansanvaltai!Siuuden menettelyyn sopi;va, 
1niinkuin täällä ikuitenkin näitä pyrkimyksiä' 
tahdottaisiin korkealla 'Pitää. (Ed. Itkonen: 
Ei keskustelu ole lOiptpUillut vielä!). Tulemme 
si:Uhoo, arvois:a ryhmän puheendohtaj·a. Ed. 
Aalto, A. kumminikin katsoo, ettei o~e mi~ 
kää:n. moraalin.en tappio kysymyksessä, ehkä 
mieluummin moraalinen voitto. 

Paljoa va,rovaisempi l.ausunnossaan on 
edustaja Aalto, J. F. Hän käyttää .sana
muotoa, että IIII.oraalinren tlliPpio pikemminkin 
SJUuntautuu toisaalle. ,Pilremmi.rnJkin", se on 
varsin kuvaava lausunto epäva.rmuudesta ja 
epäilyksestä, millä ed. Aalto, J. F. esiintyy. 
Minun käsityksenir mukaan on joko niin, 
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että. ollaan a.sian 'käsittelyssä asiallisia ja 
puolustetaan kantaa .ja se suoraan ilmaista.an 
tai ,my«skin sitä ei tehdä j1a .sillQin ollaiam 
a&iattomia. Ed . .Aalto, J. F. tiedustelee mi
nulta, eikö miuulla ole uskoa sosialid~o
krwattisen ryhmän arvoisan puiheenjohtajan 
ilmoi,tu.kseen, minkä hän .täälaä teki ryhmän 
puolest·a. Minä vastaan siihen, että tietysti 
minä otan vastaan tämäm. :i:1m.oit11~n kai
kella sillä wrvooalllllJQUa, mikä sille kuuluu, 
mutta minä en tyydy sana:politiikkaan, vaan 
minä vaatisin tekopolitiikkaa. Mitä me sa
noilla täällä teemme, vaikka niitä täällä kuin
ka paljoo ilmaista.isiin, kun kuitenkin teot, 
jotka ovat 'sekä sosialid~emokraattisen edus
kuntaryhmän että sosh11lidemokraa.ttisen. hal
lituksen vallassa, eivät vastaa sanoja? Tä
män: ristiriidan .minä huomaan esiint;ymi
sessä ja sitä minä valitan. 

Mi'ILUn täytyy OO!lloa, että kun minä tähän 
istuntoon tullessani huomasin täällä herra 
puolustusministerin olevan saapuvilla, minä 
todella hengitin helpot11ksesta. (Naurua va
semmalla.). Että hallituksen jäsen: ja 
asiaruomainen ministeri kumminkin viime 
hetkellä täällä on saapuvilla, sehän osoittaa 
sitä, että ne muistutukset, mitkä täällä aamu
päivän istunnossa tehtiin [hallituksen poissa
olosta, ne ovat vaikuttaneet ja tuoneet herra 
puolustusminå.s·tJe·rin tänne saapuville. Herra 
puolustusmi.nisteri tulee nyt .esiintymään 
eduskunnan edessä viimei1senä hetkenä, jol
loinka hän todellisesti ei voi enää vaikuttaa. 
mitään asian ratkaisuun. Mutta sen hän voi 
tehdä, mikä hätntelle kuuluu tässä tiiaäsuu
dessa: .Selvästi ilmo[ttaa hallituksen kannan 
asiassa. Niinkuin minä aamupäivän lausun
nossani ilmDitin, !lliin minulla olisi ollut 
:mie·li kunn.ioittwen tehdä herra puolustusmi
nisterille eräitä kysymyksiä jo aamupäivällä, 
jos hän olisi täällä ollut saarpuvilla. Nyt 
minä olen iloinen siitä, että minä voin uudis
taa nämä ky.symykseni ja pyytäisin sentäh
den k~tyä herra opetusministerin puoleen 
(Naurua vasemmalta) ja tiedustella miele.s
täati ·eräitä tärkeitä ja tähän asiaan vaikut
tavia seikkoja. Minun ensimmäinen kysy
mykseni koskisi sitä, kun e:ri tahoilta ja san
gen luotettavalta taholta mainita.an, että 
puo1ustusmin1Steriön a:lku'J)'e·räin>en budjetti
ehdotus olisi .sisä1tänyt myöskin määrärahan 
suojeluskunnille, niin minä pyytäisin tie
dustella, onko näin ollut laita? (Ed. Itkonen: 
Kuuluuko se eduskunnalle?) Monet tämän
vuotiset i•lmiöt vuoden alusta lähtien ovat 

antaneet ainwkin minulle ja varmaan monil
le muille su·ojelusk:untien ystälville s-en käsi
tyksen, että :herra puolust.usministeTi ylee~ 
myötämielisesti ,on suhtautunut suojeluskun ... 
tiin (Ed. J. F . .Aailto: Mitä sitä ahdistaa tar
vitsee enää?) ja kun minä eräitä ilmaisuja 
näin tästä viime k~ä, niin minä aJjattelin 
itsekseni että herra, puolustusministerillä on 
nyt tärkeä tehtävä sovitella suojeluskuntien 
ja sosialidemokraattisen puolueen välejä ja 
minä toivoin, että nämä ilmaukset, jotka 
viittasivat siihen suuntaan, tulisivat toteu
tumaan. Sentähden oli ainakin minulle, 
niinkuin varmaankin epälukuisille kansalai
sille, aivan odottama,touta se lopullinen 
kielteisyys suojelusiruntien määrärahaa,n 
nähden, mikä hallituksen esityksessä on. 
Ed.elleen minä pyytäisin herra puolustU8llli
nisteriltä saada selvää lausuntoa, mikä on 
hallituksen kanta tähä.ll! nyt ratkaisematta 
olevaan lakiehdotukseen nähden. Ja ed~el
leen pyytäisin herra puolustUSilllinist,erin il
moitusta siitä, millä tavalla haUitus tulee 
suhtautumaan kysymykseen, kun . .se tulee 
vahvistamisen asteelle. Olen erittäin kiitol
liruen, jos herra puolustusministeri katsoisi 
ma1hdolliseksi antaa selvittäviä vwstauksia 
näihi;n kysymyksiin. 

Lo~puksi minulla on vielä ed. J. F . .Aalloll€ 
sanottava, ett.ä kun hän pyrkii jota,kin osaa 
si,itä moraalisesta tappiosta, jonka joutumi
sesta sosialidemokraattien kannettavaksi hän
kin on selvillä, iSi·irtämäiäal! meihin, jotka suo
jeluskuntia puollamme, sentakia että me 
muka lhYTVäksyisimme suojeluskuntien politi
koimista tai puolustaisimme niitä ja näitä 
e:vehdyksiä ja 'VHmja tai laittomuuksia, joita 
mahdollisesti on yksityist.!Vpau:ksissa ollut 
olemassa, niin ed. J. F . .AaHo ja hänen ryh
mänsä saavat olla vakuutettuja siitä, että 
tämän moraalisen tappion sigoittaminen 
tä.lle puolelle on asiatonta ja kaikkea oikeu
tusta vailla. Ei täällä villaisella paineta 
eikä tahdota painaa suojeluskuntien mahdol
lisia vikoja j.a erehdyksiä, vaan .kyllä tällä 
taholla vaaditaan suojeluskunnilta kaikkea 
sitä si:Veellistä mieskuntoa, raittiin elämän 
ja laillisuuden noudattamista, mitkä vaati
mukset ova;t suojeluskuntien täytettävät. 
Mutta erotus ed. J. F . .Aallon ja meikäläis
ten käsityskannan välillä on siinä, että :kun 
me panemme merkille tällaisia ilmauksia, 
me suremme ja pahoi:ttelemme niitä, ed. J. F. 
AaHo näkyy niitä es~ttelevän jonkunlaisella 
vahingonilolla. Siinä on hyvin .suuri erotus. 
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Me tahdomme ponnistaa voimamme kaikkien 
tällaisten heiklrou.ksien, epäkohtien, puut
teellisuuksien ja erehdyksien poistami
seksi suojeluskunnistil. Olisimme iloisia, jos 
kyllälkin vakruva:ssa arvostelussa, mutta ar
vostelun toimittamisessa siinä hengessä ja 
tarkoituksessa, että arvostelun kohteet tuli
sivat pocistetuiksi, saisimme tehokasta myötä
vaikutusta ja yhteistoimintaa myös suuren 
sosialidemokrwattisen :puoluee:n kanssa. 

Puolustusministeri H e i n o n e n: Ed. 
Virkkunen teki hallitukselle muutamia ky
symyksiä ja mikäli olen kuullut, on aamu
päivän istunnossa tehty myöskin useita 
kysymyksiä. Useat arvoisat eduskunnan 
jäsenet ovat kaivanneet hallituksen kantaa 
tässä asiassa. On outoa, että nykyistä hal
litusta vaaditaan vastaamaan lakiehdotuk
sesta, joka on edellisen hallituksen viime 
hetkellä laatima ja eduskunllil.lle jättämä. 
Mutta hallitus ei ole koskaan kieltäytynyt 
ilmoittamasta kantaansa eikä aio tehdä sitä 
nytkään. Hallitus on valmis minun kaut
tani eduskunnan edessä ilmoittamaan, mikä 
hallituksen kanta nyt esillä olevassa 
asiassa on. Minä en voi käsittää, mitä ed. 
Virkkunen tarkoitti lausunnollaan, että 
puolustusministeri tulee esiintymään vasta 
viimeisenä hetkenä, jolloin asiaan ei enää 
voida mitään muutosta tehdä - sanat ei
vät olleet näin, mutta ajatus oli tämä jos 
minä oikein ymmä:rtSin - minä en voi kä
sittää, mitä ed. Virkkunen tarkoitti tällä 
lausunnollaan. Nythän on lakiehdotuksen 
kolmas käsittely ja kolmannessa käsitte
lyssä päätetään joko lakiehdotuksen hy
väksymisestä taikka hylkäämisestä. Tämä 
on siis oikeastaan se ainoa paikka, missä 
hallituksen jäsen voi eduskunnan edessä 
esiintyä. Olen tahtonut käyttää tätä tilai
suutta ilmoittaakseni, mikä on minun kan
tani nyt kysymyksessä olevassa asiassa ja 
mikä on hallituksen kanta. 

Mainitsin jo, että suojeluskuntalakiehdo
tuksen jättäminen oli edellisen hallituksen 
viimeisimpiä toimenpiteitä, ja kaikesta 
päättäen on tämä lakiehdotus tehty ta
vattoman suurella kiireellä. Siinä on 
niin suuria puutteita, että jo yksistään 
tämä antaisi riittäviä aiheita lakiehdotuk
sen hylkäämiseen. Eduskunnan tietoon ei 
ole koskaan saatettu, että edellinen halli
tus valmistaesaaan tätä lakiehdotusta edus
kunnalle ei päässyt yksimielisyyteen ar
meijan korkeimman päällystön kanssa lain 

sisällyksestä. Armeijan korkein päällystö 
sikäli kuin sen mieltä tiedusteltiin, esitti 
lakiehdotusta vastaan vakavia väitteitä. 
Eräs näitä väitteitä oli se, että lakiehdotus 
jättää sanomatta, mikä osa maanpuolus
tusvoimasta suojeluskunta on, onk!o se 
määräävä osa ·.vai alistettu osa. (Ed. F. J. 
Leino: Kuulkaa!) Jokainen kuitenkin tie
tää, että puolustuslaitoksen täytyy olla yh
tenäisesti kokoonpantu. Se ei saa olla 
pantu kokoon kahdesta samanarvoisesta 
tekijästä. Kuka määrää tästä sillQin kun 
sen .pitäisi toimia kokonaisuutena Y Tässä 
on yksi syy, miksi tämä lakiehdotus ei ole 
voinut saavuttaa kannatusta. 

Tämä lakiehdotus nojautuu kaikissa 
pääkohdissa vuoden 1921 suojeluskunta
asetukseen. Ja eduskunta on aikaisem~ 
min myöntänyt, että suojeluskunta-asetus 
monessa suhteessa on puutteellinen ja epä
onnistunut. Ja juuri tästä syystä, jos 
minä oikein ymmärrän, jättikin edellinen 
hallitus lakiehdotuksensa, koska se tahtoi 
poistaa ne puutteet, mitä vuoden 1921 ase
tus sisältää ja samalla saada suojeluskun
tajärjestön vakavammalla pohjalle. Tämä 
lakiehdotus ei valitettavasti kuitenkaan 
täytä sitä, mitä siltä on toivottu. Se jättää 
suojeluskuntalaitoksen edelleen nautti, 
maan niin suurta itsenäisyyttä, että se to
dellisuudessa muodostaa meidän maas
samme toisen armeijan (Ed. F. J. Leino: 
Kuulkaa!) joka ei ole armeijan johdon 
alainen. Ainoa yhdysside, mikä suojelus
kuntajärjestön ja armeijan johdon välillä 
nyt on, on tasavallan presidentti. Kaikki 
kunnia tasavallan presidentille, mutta ei 
voi vaatia, että hän v()isi jokapäiväisessä 
käytännöllisessä työssä ottaa osaa puolus
tuslaitoksen johtoon ja siitä johtuu, että 
todella tällä hetkellä kumpikin sekä .ar
meija että suojeluskuntalaitos kulkevat 
omia teitään. Ja tämä ei suinkaan pitkän 
päälle ole maan puolustukselle onneksi. 

Rohkenen mainita muutamia esimerk
kejä siltä ajalta, jolloin minä olen toimi
nut puolustusministerinä ja joitten minä 
toivon osoittavan, että olosuhteet eivät nyt 
ole tyydyttäviä. 

Eduskunnan päätöksen mukaan on suo
jeluskuntalaitoksen ylläpitä.mistä varten 
myönnetty määräraha vakinaisessa meno
arviossa ja pienempi määräraha ylimää
räisessä menoarviQssa. Suojeluskunta
asetuksen mukaan voi hallitus päättää tä
män määrärahan käytöstä, ja niin on ta-
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pahtunutkin. Siinä suhteessa ei hallituk
sen ja suojeluskuntien välillä ole mitään 
ristiriitaa syntynyt. Mutta se määräraha, 
minkä eduskunta on suojeluskuntia varten 
myöntänyt, muodostaa vain vajaan 2/3 
koko suojeluskuntien menoarviosta. Suo
jeluskunnat saavat siis runsaan kolman
neksen tarvitsemiaan varoja vapaaehtoi
silla keräymsillä ja lahjoilla. Ja näitten 
määrärahojen käyttöön ei hallituksella ole 
mitään sananvaltaa. Suoj·eluskunta voi 
käyttää siis näitä määrärahoja vapaasti, 
aivan niinkuin se itse haluaa, ja minun 
täytyy sanoa, että näitä määräral).oja ei 
aina ole käytetty taidolla ja huolella. Pyy
dän mainita pari esimerkkiä. 

Tämän vuoden menoarvioon oli suojelus
kunta ottanut erään uuden viran. Halli
tus piti kuitenkin tätä virkaa tarpeetto
mana ja kieltäytyi myöntämästä sitä var
ten määrärahoja. Olisi luullut, että kun 
hallituksen kanta näin selvästi tuodaan 
suojeluskunnille tiedoksi, suojeluskunta 
olisi noudattanut tätä päätöstä. Mutta 
niin ei käynyt. Kysymyksessä oleva virka 
perustettiin ja varat siihen otettiin näistä 
kerätyistä varoista. Tällä tavalla suoje
luskunta tahtoi osoittaa, että se ei suostu 
tinkimään itsenäisyydestään. Se tahtoo 
vapaa<sti päättää asioista silloinkin kun sen 
kanta joutuu ristiriitaan hallituksen 
kanssa. Minä tahdon kysyä, voiko hallitus 
luottaa tällaiseen armeijan osaan? Voiko 
hallitus olla vakuutettu siitä, että silloin, 
kun paha päivä koittaa, josta Jumala 
meitä varjelkoon, suojeluskunta silloin tin
kimättä noudattaa laillisen hallituksen 
tahtoa? Minä asetan sen kyseen alaiseksi. 

Toinen tapaus. Suojeluskuntien virkoja 
varten on hallitus osoittanut tämän vuoden 
menoarviossa määrärahan. TäJstä määrä
rahasta palkataan muiden muassa piiri
päälliköt. Piiripäälliköiden palkkauksen 
on hallitus järjestänyt samalla tavalla 
kuin armeijassakin niin, että nämä piiri
päälliköiden toimet on arvioitu johonkin 
upseerintoimeen armeija•ssa ja palkka mää
rätty tämän mukaan. Mutta suojelus
kUnta ei ole tyytynyt näihin palkkauksiin. 
Kerätyistä ja lahjoitetuista varoista suoje
luskunta on. näille upseereille määrännyt 
lisäpalkkion, ja tämä lisäpalkkio on niin 
suuri, että tällä hetkellä monet suojelus
kuntien piiripäälliköt tulevat saamaan sa
man suuruista palkkaa kuin Suomen ar~ 

meijan sotaväen ylipäällikkö huolimatta 
siitä, että eräät näistä piiripäälliköistä ovat 
sotilasarvossa kapteenin tai majurin arvoi
sia. (Ed. Rosenberg: Ei ole ihme, että 
porvaristo tahtoo pitää suojeluskuntaa. 
Ettekö häpeä?) Voidaanko silloin osoittaa, 
että suojeluskunnat lojaalisesti noudatta
vat hallituksen tahtoa? Tämä sama olo
tila on jatkunut myöskin edellisen halli
tuksen aikana ja minua ihmetyttää, että 
edellinen hallitus tietäessään asian näin 
olevan ei laatinut toisenlaista lakiehdo
tusta. Hallituksen käsissä olisi silloin ol" 
lut valta laatia lakiehdotus sellaiseksi, että 
se olisi poistanut nämä epäkohdat, jos sii
hen olisi ollut riittävää halua. (Vasem
malta: Sitäpä ei ollut.) Tahdon edelleen 
jatkaa pieniä esimerkkejä. 

Osa suojeluskuntien omaisuudesta, joka 
tällä hetkellä on huomattavan suuri, on 
syntynyt siten, että hallitus takavuosina 
on myöntänyt suojeluskunnille aseistusta 
tai muuta varustusta ilman että näihin on 
asetettu mitään ehtoja. Sen lisäksi suo
jeluskunnat ovat itse keräämillään varoilla 
hankkineet itselleen kaikenlaista omai
suutta. Viime kuukausina on suojeluskun
tien yleisesikunta alkanut siirtää tätä omai
suutta yksityi1sten osakeyhtiöiden nimiin. 
(Ed. Rosenberg: Onko se Virkkusen mo
raalia?) Tällä tavalla on jo muodostunut 
kolme osakeyhtiötä. Ensimmäinen ja huo
mattavin näistä on suojeluskuntien ase
paja, joka viime kesään asti on ollut suo
jeluskuntien yleisesikunnan täydellisen 
määräämisvallan alainen. Nyt on tätä 
varten muodostettu erityinen osakeyhtiö ja 
koko se huomattava omaisuus, mikä oli 
suojeluskunnille muodostunut valtion ja 
lahjoittajien yhteisellä myötävaikutuk
sella, se on nyt siirretty yksityisen osake
yhtiön haltuun ja tällä tavalla tehty halli
tukselle mahdottomaksi valvoa tämän 
omaisuuden hoitoa ja käyttöä. 

Toinen yhtiö, joka tällä tavalla o"n my&s.:. 
kin muodostunut, on eräänlainen kauppa
osakeyhtiö, mutta tällä yhtiöllä nyt ei ole 
sanottavampaa merkitystä. Kolmas, jolla 
niinikään on verrattain pieni merkitys, on 
lehtiyhtiö, joka kustantaa jokaisen tunte
man suojeluskuntien äänen<kannattajan, 
Ha:kkapeliitta-1ehden. On myön.nettä'v.ä, 
että Hakkapeliitta viime aikoina verrattain 
harvoin on eksynyt poHtikoimaan (Ed. It
konen: Helmikuussa viimeiseksi). Mutta 
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ei kokonaan tämä lehti ole vieläkään. jak
sanut tätä tautia voittaa, mikä aikaisem
pina vuosina !Sille oli varsin yleistä. 

Näillä esimerkeillä olen tahtonut osoit
taa, että se liian laaja itsehallinto, jota suo
jeluskunnat nyt nauttivat, ei ole omiaan lä
:hentämään armeijaa ja suojeluskuntaa toi
siinsa. Jokaisen, joka jaksaa tyynesti käsi
tellä tätä asiaa, täytyy kuitenkin myöntää, 
että niin kauan kuin suojeluskuntia tahdo
taan ylläpitää ja vaaditaan, että niiden tu
lee olla pahan päivän sattuessa vakinaisen 
armeijan reservinä., mutta ei liitetä niitä lä
hemmäksi armeijan johtoa, niin tämä kau
'Il'is påäimä:ärä hyvin suUl'essa roää•rässru jää 
myöskin saavuttamatta. 

Tässä on syy, miksi ei hallitus voi lran
nattaa nyt esillä olevaa lakiehdotu.;ta. Edns
kunmialla oliiSi ollut tila.i'S!Uus-, knn tämä laki
ehdotus on ollut täällä käsiteltävänä, tehdä 
sellaisia muutoksia tähän laki-in, jotka oli
sivat todella viieneet suoj-eluskunnat siihen 
.asemaan, mis:sä nmden pitäisi olla ,nimittäin 
armei:j.an ylimmän johdon alaise:na. On eh
'Clotinmasti a•s•etettava s•e vaatimus, että IJiiin 
:karuan kuin eduskunta tahtoo suojelusilmn
tia ylläpitää, täiytyy suojeluskunti•en johdon 
olla niin järjestetty, että ne komentosuh
teessa ovat sotaväen päällikön alaisia ja hal
linnomsessa suMeessa puolustusministeriin 
1alaisia. Va:sta senjälkeen voidaan toiv.oa, 
että se työ, mitä suojeluskunnissa kieltä
mättä ruumiillisen kasvatuksen ja puolus
tusv!llmiuden hyväksi on tehty, tulee to
della käytetyksi maan hyväksi. 

Olen siis tällä vastannut ed. Virkkusen 
toiseen kysymykseen. Muistelen hänen ky
syneen, mikä on hallituksen kanta esilläole
vaan lakiin nähden. Minä ilmoitan, että 
hallituksen kanta on se, että laki olisi hylät
tävä. 

Olen maininnut ne puutteet, mitä tämä 
laki sisältää, maininnut, että se vie siihen 
päämäät:ään, mihin eduskunnan oikeisto 
epäilemättä pyrkii. Se jättää asian suurin 
piirtein katsoen samalle kannalle, kuin vuo
den 1921 asetus ja siitä syystä. yhtyen itse 
puolestani hallituksen kantaan, minä toivon, 
että eduskunta hylkäisi esillä.olevan lakieh
dotuksen ja päättäisi pyytää hallitukselta 
uutta esitystä. 

Ed. Virkkunen teki lisäksi kysymyksen, 
sisälsikö puolustusministeriön menoarvio 
määrärahan suojeluskuntia varten, ennen
kuin se joutui hallituksen käsiteltäväksi. 

Minä en voi käsittää, mitä yhteyttä tällä 
kysymyksellä on nyt esilläolevan asian 
kanssa. Mutta minä tahdon siitä huoli
matta vastata ed. Virkkusen kysymykseen. 
Minä ilmoitan, että puolustusministeriön 
menoarviossa, silloin kun se lähti ministe
riöstä hallitukselle, ei ollut tätä määrärahaa, 
jotenka siis mitä.än sisällistä ristiriitaa tässä 
asiassa ei ole ollut. 

Ed. Virkkusen kolmanteen kysymykseen, 
mitä hallitus tekee, kun laki tulee vahvistet
tavaksi, minä en katso voivani vastata, 
koska tässä istunnossa ei ole siitä kysymys. 
(Vasemmalta: Oikein.) 

Ed. Ni i u k k a.n en: Minusta on ollut 
sangen hauskaa seurata tällä kertaa suo
jeluskunta-asiasta käytyä keskustelua sen 
vuo.ks:i, että se sävy,. jolla sosialidem<Jkraatit 
ovat tähän .asiaan nyt suhtautun:eet, on ai
van toisenlainen kuin aikaisemmin. (Edus
kunnasta: Ingmanin resepti.. Ingman on 
sanonut sen ,jo paljon paremmin.) Tällä 
kertaa näyttääkin jääneen kommunistien 
tehtäväksi edust·aa tässä asiassa käydyssä 
keskustelussa sitä samaa sävyä, jota sosiali
demokraatit vielä joku vuosi takaperin ovat 
poikkeuksetta tässä asiassa edustaneet. Ja 
tämä ilmiö on minusta sangen ilahduttava. 
Minun käsittääkseni maanpuolustus ja sen 
järjestely, mikäli .koskee myöskin vapaaeh
t-oista kansalaistoimintaa, j,oruka tarkoi
tuiksena on kansan puolustus-tahdon ja tehon 
kohottaminen, on meille siksi va;kaiV!II asia, 
että tässä tarvitaan mukana niin n. s. por
varilliset kansanainekset kuin työväestö. Ja 
minun käsittääkseni meillä ei tällä kertaa 
sos. dem. ryhmän taholta, samoinkuin hei
dän puolustusministerinkään taholta anne
tuista lausunnoista päättäen, olekaan enää 
'mitään suurempa;a periaatteellista erimieli
syyttä tässä asiassa olemassa. Sosialidemo
krattien taiholta., itseänsä puolustusminis
teriä myöten -

P u he m ies (koputtaa) : Kehoitan edus
kuntaa hiljaisuuteen. 

Puh u j a: - onkin täällä ainoana asial
lisena perusteluna sille vastustavalle kan
nalle, jolle he kaikesta ihuolim;:ttta sittenkin 
näyttävät tässä asi-assa asettuvan, esitetty se 
väite, että tämän lain mukaan suojelus
kuntajärjestö tulisi muka liian itsenäiseksi 
ja liian suuressa määrin ·riippumattomaksi 
armeijan ylimmästä johdosta j.a puolustus-
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ministeriöstä. Kun herra puolustusministeri 
()U. täällä lä.b.emmin. koettanut yksityiskoh
udsesti osoittaa., -että tämä laki muka veisi 
tähän da olisi senlisäilffii ~uutteellinen, niin. 
minä tahdon kajota lyhyesti heJ:ra puolus
tusministerin esittäan.iin väitteisiin.. (Ed. 
R08enberg: J outavaa hommaa.) 

Herra puolustusministeri ensinnäkin 
täällä väitti, että tämä laki sisältää muka 
niin. suuria puutteita, että sitä: sen vuoksi 
ei voi hyväksyä. (Ed. Rosenberg: Niukka
sen lalrina se ;on hyvä.) Minä olen ollut ti
laisuudessa olemaan mukana, kun tätä laki
.esitystä on käsitelty sekä valtioneuvostossa, 
.että myöskin myöhemmin ~uolustusasiain
valiokunnassa, (V asem.malta: Se ei ole 
kunniaksi.) .ja minä olen. huomannut, että 
miltään taholta ei ole voitu tämän asian 
yksityiskohtaise:s.sa käsittelyssä osoittaa, että 
lakiehdotuksessa olisi joitakin tällaisia puut
teellisuuksia, ei enempää valtioneuvostossa 
\kuin täällä eduSkunnassa. Jos tässä olisi 
:sellaisia puutteellisuuksia, joita olisi syytä 
korjata, niin miiksi nykyimm herra puolus
tusministeri, joka toivottavasti on tähän 
:asiaan syventynyt, ja hänen ryhmänsä eivät 
asian käsittelyssä täällä eduskunn.ass·a ole 
yksityiskohtaisesti osoittaneet, että sellaisia 
oQn ja tehneet ehdotuksia niiden paranta
miseksi? Herra puolustusministeri myös 
väittää, että alun 1perin tätä asiaa valtio
neuvostossa käsiteltäessä olisi ollut valtio
neuvoston ja armeijan ylimmän johdon 
välillä suurta erimielisyyttä, jota ei olisi 
voitu sovittaa. Minä en tiedä, mistä herra 
puolustusministeri on. saanut tällaisen tie
don. Minun tie.toni mukaan, jotka ovat pal
,j.on varmempia kuin nykyisen herra puolus
iusministerin ·tiedot, ei mitään tällaista eri
mielisyyttä ole ollut. 

Mitä sitten tulee siihen väitteeseen,, että 
tämä esillä oleva laki asettaisi suojeluskunta
järjestön liialksi rii1ppumattomaan asemaan 
ookä armeijan johtoon että puolustusminis
teriöön nähden, niin lähemmin tätä väitettä 
tarkastellessa me huomaamme, että se on 
aivan perustelematon. Oooan selvää, että 
kun on kysymys vapaaehtoisesta kansa:lais:
järjestöstä, johonka liittyminen jo sellai
senaan on aivan vapaaehtoista, että sen joka 
tapauksessa täytyy olla hiukan eri asemassa 
kuin varsinaisen a11meijan, johon miehet 
otetaan lain määräyksen perusteella pakolli
sesti, mikäli nimittäin koskee varsinaisia 
suojeluskuntien jäseniä. Mutta mitä tulee 
tämä,n lain edellyttämän suojeluskuntaj.är-

jestön johtoon ja p.äällystöön, eli kailt'kiin 
niihin toimiin, jotka tämän lain mukaan 
vakiirumtetaan, niin nehän lain 5 § :n vii
meisen m:mtentin mukaan tulevat aivan sa
maan asem&an kuin armeijan vastaavat 
vcirat ja toimet. Tämä momentti nimen
omaan määrää, että näihin virkoihin, mikäli 
on kysymys niihin nimittämisestä, nouda
tetaan samanlaista järjestystä kuin on ar
meijan vastaaviin virkoihin ja toimiin näh
den noudatettava. Ja tästä ilma:n muuta 
seuraa, että kurinpidollisiin toimenpiteisiin 
nähden on myöskin noudatettava samaa, 
koska yleisten !Säännösten muka.an se, joka 
nimittää asianomaisen virkailijan myös 
ryhtyy häntä vastaan mahdollisiin kurin
pidollisiin toimenpiteisiin. 

'Tämä järjestelmä, jonka tämä laki tässä 
suhte.essa sisältää, tietää 1asiallisesti siis sitä, 
että kai·kki suojeluskuntajärjestön ylemmät 
toimet täyttää tasavallan presidentti itsensä 
puolustusministerin esittelystä, ja alemmat 
toimet samoin tasavallan presidentti suo
jeluskuntien 1päämkön esittelystä. Aivan 
s&moin kuin nyt menetellään armeijan. vir
koihin nähden. Huomioon ottamalla että 
kaikki vakiinnutettaviksi ehdotetut virat 
ovat upseerintoimia, tulevat siis kaikki tässä 
kysymyksessäolevat nimitykset kulkemaan 
tätä tietä. Ainoastaan niihin toimiin näh
den, joista tämän lain mukaan ei muodos
teta vakinaisia, jää suojeluskuntajärjestölle 
itselleen vapaus nimittää ne siten kuin jär
jestö katsoo tarkoituksenmukaiseksi. 

Herra puolustusministeri edelleen väittää, 
että jäisi aivan a,vonaiseksi kysymys siitä, 
kuka mäårää, mikä osuus suojeluskunta
järjestöllä tulisi olemaan maan puolustuk
sessa. Tällä kert,aakin, kuten herra puolus
tusministeri hyvin tietää, asia on siten, että 
tästä 'osuudesta määrää täysillä valtuuksilla 
yleisesikunta yhdessä sotaväen ja suojelus
kuntien päämkön ja ylipäällikön kanssa. 
Sama menettelytapa tulee tietysti edelleen 
olemaan voimassa. On aivan mahdotonta 
ajatellakaan mitään. muuta menettelytapaa. 
Yleisesikunnan tehtävä on vastata maan 
puolustusvoimien käyttämisestä, ja sen
vuoksi on ilman muuta selvää., että sen käy
tettävissä täytyy olla niin vakinaiset armei
jan voimat kuin vapaaehtoisen maan puo
lustusjärjestön käytettävissä olevat puolus
tusvoimat. (V aseanmaita: Miksei la:kiin sitä 
oteta?) Se ei ole mitenlciiän tarpeellista 
laissa, kun laissa kerran on sanottu, että 
suojeluskunta on osa tasavallan puolustus-
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voimaa ja että sen (Vlipäällilk:kö on tasavallan 
presidentti ja että virkoihin nähden nouda
tetaan samaa menettelyä kuin armeijan 
vasta.aviin virkoihin nähden on säädetty. 

Nämä .minun huomautukseni osoittane
vatkin jo, että herra puolustusministeri·n 
väite, että .ainoa yhteys tämän suojelus
kuntajärjestön ja vakinaisen armeijan vä
lillä olisi tasavallan presidentti, ei siis ole 
paikkansa pitävä. 

Herra puolustusministeri koetti täällä 
keksiä edes jotakin asiallista perusteina 
väitteelle, että suojeluskunta tulisi olemaan 
liian itsenäinen, tuoden täällä esille pari 
esimerkkiä siltä ajalta, jonka hän on ollut 
ain~Vkin taloudellisesti, suojeluskuntajärjes
tön korkein päällikkö tässä maassa.. Ja 
näinä esimerkkeinä hän mainitsi erään ta
pauks~m,. jolloinka suojeluskuntajärjestö 
siitä huolimatta, että iherra puolustus
ministeri on ilmoittanut, tettä hän olisi mie
lestään toisella kannalla, on ottanut toimeen 
eraan virkamiehen yksityisillä varoilla. 
Tietääkseni tarkoittaa herra puolustus
ministeri tällä sitä toimenpidettä, kun suo
jeluskuntaj.ärjestö palkkasi 'järjestölle kent
tä:prupin siitä huolimatta, että herra puolus
tusministeri oli toisella kannalla. (Vasem
malta: Ne ovat niin jumalattomia, että tar
vitseva.t.) Minun nähdäJkseni tästä toimen
piteestä ei ollenkaan voida vetää sitä johto
päätöstä, että suojeluskunta olisi niin e.pä.
luotettava, että on kysymyksenalaista,. voi
daanko sitä käyttää m81an puolustuksessa. 
On sangen vähäinen asia, jos joku yksityi
nen haluaa suojeluskuntajärjestölle lahjoit
taa va.roja esimerkiksi sitä varten, että saa
daan palkata joko jokin valistusohjaaja 
tai vaiklka.pa pappi. Tästä ei hallituksen 
tarvitse ollenkaan närkästyä. Toinen tällai
nen esimet~kki, jonka herra puolustusmi
nisteri mainitsi, oli se, että eräät piirit ovat 
järjestäneet piiripäälli!köille suurempia palk
koja, kuin mitä menoarviossa oli merkitty. 
Minä luulen, että tämä pitää sikäli paik
kansa, että eräät piirit, varsinkin vaikeam
min hoidettavat, koettaessaan saa.da sido
tuiksi piiripäälliköiksi mahdollisimman hyviä 
miehiä, j·a huO'lllioonottaen että tämä toimi 
on tä;hän saakka ollut tilapäisluontoinen, 
ovat luontaisetujen muodossa antaneet niille 
jonkunlaista palkanlisäystä asuntojen y. m. 
sellaisten etujen muodossa. Minun mie
lestäni tälla:istakaa,n toimenpidettä nyt ei 
sentään ole katsotta'Va mitenkään vaaralli
seksi maanpuolustuksen kannalta, jolta kan-

nalta tämä asi·a on minun käsittääkseni ar
vosteltll!va. Silloin kun on kysymys vapaa
ehtoisesta kansalaisjärjestöstä, sellaista tar
koitusta a.jav·asta järjestöstä, joka palvelee
yksinomaan valtiota ja ma.an hallitusta, niin 
ei minun mielestäni siitä hallituksen pid.& 
närkästyä, jos yksityiset kansalaiset ja kan
salaispiirit haluavat vapaaehtoista tietä 
avustaa tätä tarkoitusta, lahjoittamalla lisä
varoja käytettäväksi, kun valtion varat ei~ 
vät riitä. 

Mitä sitten tulee siihen toimenpiteeseen, 
että suojeluskuntajärjestö on yleisesikun
tansa yhteyd~stä erottanut eräitä liike
haaroja ja muodostanut tä,män Jiiketoimin
nan osakeyhtiön tapaan, niin tämä menettely 
on ollut aivan asianmukaista ja luulen; ettii 
se ei tule millään tavalla antam81an huonoja 
kokemuksia, päinvastoin. 

Herra puolustusministeri lausuntonsa lo
pulla lausuukin, että nämä, minunkin tässä 
koskettelemani syyt ovat ne, minkä takia 
hallitus ei voi kannattaa tätä lakiesitystä. 
Minäkin siis vedän tästä sen johtopäätöksenr 
että meillä siis 1herra :puolustusministerin ja 
nykyisen hallituksen kanssa ei olekaan mi
tään periaatteellista erimielisyyttä tässi 
asiassa olemassa 'ja minun nähdäkseni minä 
olen tässä myöskin osoittanut, että nämä; 
käytännölliset erimielisyydet, joista :puo
lustusministeri tässä on huomauttanut~ 
eivät ainakaan ole niin paina.via, että ne
vaatisivat, että hallituksen .täytyy asettua 
tätä lakiesitystä vasta;an. 

Minä en haluakaan tämän asian peria.at
teelliseen puoleen enempää ka:jota. Ilmoitan 
tässä vain lopuksi, että maalaisliiton edus
kuntaryhmä, katsoen siihen erinomaisen 
suureen merkitY'kseell;, mikä tällaisella va
paaehtoisella kansalaistoiminnalla, joka mei
dän maassa esiintyy suojeluskuntaliikkeen: 
nimellä, on maamme <puolustukselle, yksi
mielisesti ja lämpimästi kannattaa tä,män 
järjestön va;kiinnuttamista ja siis tämän 
lain hyväksymistä. 

Puolustusministeri H-e :i! !lli on e n1 ~ Ed~ 
Niukkanen veti minun lausunnostani :muu
tamia aiva!Th oikeita johtopäätöksiä. Hän 
mainitsi, että tämä laki on verrattuna vuo
den 1921 asetukseen parannus. Sen minä: 
myönsin jo edellisessä lamunnossani, se on: 
:parannus, sitä ei voi kieltää, mutta minä väi
tin, että se ei vie asiaa tarpeeksi pitkälle. Se 
jättää suojeluskunnat nauttimaan nykyistä, 
minun mielestäni liian laajaa itsehallintoa. 
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Ed. Niukkasen mielestä taas asiat ovat niin
kuin olla pitääkin ja että tällaisen vapaan 
ka'llsallisen järjestön, jokro huomattavassa 
määrässä saa toimeentulonsa vapaaehtoisilla 
lahjoituksina ja :keräyksillä, sen täytyy 
nauttia laajempaa itsehallintoa ja että se saa 
siis tehdä tekoja, jotka käyvät ristiin halli~ 
tuksen kannan kanssa. Tällainen käsitys voi 
ölla oikea, jos on kysymys jostakin muusta 
kuin aseellisesta järjestöstä .. Mutta silloin kun 
maassa pidetään yllä aseellista järjestöä ja 
selitetään, että sen tulee olla armeijan tu
ken-a, silloin täytyy myöskin VMtioa, et.tä 
tämä järjestö alistuu siihen kuriin, jonka 
armeijassa aina täytyy vallita, jos aiotaan 
jotakin sillä tehdä, silloin kun maa sitä tar
vitsee. Siinä meidän kantamme hyvin suu
ressa määrässä poikkeavat toisistaan. 

Ed. Niukkanen väitti, että puolustusminis
terihän saa sen vallan käsiinsä, jota hän 
tässä haluaa. Hänhän tulee tasavallan her
ra presidentille esittelemään huomattavan 
osan suojeluskuntien päälliköistä tai toisin 
sanoen kaikki korkeimmat piiälliköt. Mutta 
ed. Niukkanen jätti sanomatta, että lakieh
dotuksen 4 § :ssä on mä.äräys, joka tekee tä
män vallan aivan merlrity.ksettömä:ksi. Siellä 
sanotaan: ,,.Suojeluskuntain päällikkö nimi
tetään järjestön luottamusta nauttivista 
henkilöistä." Minä sanoisin, että tämä ei riitä. 
Suojeluskuntain päällikön eikä ainoastaan 
päällikön, vaan myöskin piiripäällikön, 
aluepäällikön j. n. e., täytyy nauttia myös
kin h:allituksen luottallliUSta. Ellei1 tätä 
molemminpu<>lista ymmärtämystä ole, sil
loin eivä:t suojeluskunnat voi myöskään 
täyttää sitä paikkaa, jota niitä VJaadita.an 
täyttämään. Silloin kun eduskunta on ottar 
nut 4 § :ään tämän määräy;ksen, niip 5 § :n 
määräykset käyvät aivaTIJ merkityksettö
miksi. Silloin ei ole hallituksen eikä presi
dentin käsissä sitä valtaa., mikä päälliköiden 
määräämisessä tulisi1 olla. Silloin tosi
asiassa suojeluskunta tulee johta.maan hal
litusta eikä hallitus suojeluskuntia. (V~ 
semmalta: Se niillä on tarkoituskin!) Täs
sä on siis kysymyksessä nii:n suuret arvot, 
ettei minusta voida asiaa sivuutia.w niin 
pintapuolisesti, kuin ed. Niu:kkanen täällä 
on tehnyt. Täytyy muistaa, että tässä on 
lähtökohta hallituksen jal ed. Niukkasen 
kannan välillä erilainen, ettei siis voida 
sanoa, että nämä muutamat pikkukysymyk
set, mitkä tässä ovat mainitut,. että ne aino
astaan erottavat. 

Ed. NiukkaJJ.en mainitsi, et>tä hwlli.tuksen • 

ei pitäisi O'ttaaJ pahastuakseen sitä, että 
suojeluskunta ottaa jonkun virkamiehen, jQta 
hallitus ei ole hyväksynyt. Mitä ed. Niukka
nen sa:noisi, jos joku rykmentin päällikkö 
ottaisi jonkun upseerin . vastoin presidentin 
suostumusta? Mitenkä armeijassa tällaista 
tekoa nimitettäisiin? Jos suojeluskU!llta on 
aseelline:n järjestö, osana: mU!an armeijasta, 
silloin sen täytyy myöskin alistua tämmöi
sessä suhteessa kuriin. Sen täytyy oppia 
käsittämään, että jos hallitus pyyhkii j~ 
kun virkamie~hen menoarvioesityksestä p.ois, 
silloin ei ole suojeluskunta ilman hallituk
sen lupaa oikeutettu ·tätä virkamiestä palk:. 
kaamaan myöskään muilla varoilla. (Ed. 
Vesterinen: .Se on sielunpaimen!) Se ei 
vaikuta asiaan, vaikkapa se on sielunpai
men. Ei se seikka, että tämä kysymyksessä 
oleva henkilö on ollut kenttäpappi, vaikuta 
tähän asiaan mitään. Kysym-yksessähän on 
asian periaatteellinen puoli.. Kysymys on 
siitä, oniko suoj-eluskuntien alistuttava, ku
riin vai ·eiikö. Ja niin kauan kuin .suoj.elus
kunn.at s1tä eivät tee, sill<>in ne eivät myös
kään voi odottaa, että sosialidemokraattinen 
puolue j~ sen asettama hallitus tulisi 
suojeluskunniUe antamaan/ kannatuksensa. 

iTässä olivaltkin ne huollllautukset pää
asiassa, mitä minä olin ed. Niulclra.selle vel
kaa. TahdOTIJ kui:ten.kin. vielä! kosketella 
erästä kysymystä, jota ed. Niukkanen 
myöskin kosketteli. Hän mainitsi, että jos 
hallituksen rahavarat ovat vähäiset ja. halli
tus ei ole menoarviossaan voinut ottaa niin 
suurta määrärahaa., että sillä voitaisiin maik
saa kunnollisia palkkoja suojeluskunnan 
upseereille, niin täytyy olla oikeus yksityi
sillä kansalaisilla tulla avuksi jru maksoo 
näille upseereilLe lisäpaikkaa,. jotta ne tuli: ... 
sivat toimeen.. Min'ä tahdon sanoa, että 
tämä lausunt;O onJ oikeastaan' loukkaus 
ar.meijan upseeristoa kohtaan. TäHä tahdo
taan osoittaa, että palkat armeijassa ovat niin 
pienet, että upseeristo ei voi tulla niillä 
toimeen, vaan ettäJ niitä varten tarvitaan 
käyttää lahjoitettuja varoja. Asiat kuiten
kaan eivät näin ole, vaikka minä myönnän, 
että upseeriston. palkkaus moness-a suMees
sa antaa aihetta oikeutettuihin moitteisiin, 
mutta niin huonlot ne eivät kuitenkaan vielä 
ole, että niiden palkkojen lisäksi, mitä edus~ 
kunta on päättän.yt, urpsooristonr tarvitsisi 
almun pyynnöillä kääntyä yleisön puoleen. 
Mutta suojeluskuntien johdon menettelystä 
on seurauksena se, että suojeluskunnissa pal
vehwa.t up~erit ovat paremmassa asem.a&<la 
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kuin arm.eiJRSsa palvelevat npseerit, ja 
seura;us tul~e ol~n se, ~ttä huomattavam
mat upseerit armeijasta pyrkivät palvele
maan suojeluskuntaan, joss·a: palka.t ovat 
paremmat ja työ helpompaa. Tällä tavalla 
joutuu maan vakinainen. armeija siitä kär
simään, ja· nrinå luulen, ~ttä ei suinkaan 
tämä ole ed. Niukkasen tarkoitus. Tässäkin 
suhteessa minä edellOO!ll taihdon toistaa sen, 
m~tä minä ensimmäisessä lausunnossani esi
tin, että niiden palkkojen lisäksi, mitä halli
tus suojeluskunnissa palveleville upseereille 
on määrännyt, ei suojeluskunta ole, jos se 
tahtoo lojaalisesti noudattaa hallituksen pää
töstä, oikeutettu ma·ksamaan. mitääUJ lisä
palkkiota. 

Eld. E. Pekkala: Pyysin puheenvuoroa 
ed. Ingmanin puheenvuoron johdosta, jossa 
hän väitti, että -äärimmälin.en vasemmisto 
pyrkii sa.a.ttama.an tämän maan vieraarn val
lan alaiseksi. Tämä on useiu •toistettu pe
rätön väite, mutta siitä huolimatta. O'Il syytä 
jälleoo tässäkin tilaisuudessa heittää tämä 
väite takaisin porvarillisille piireille, niille 
piireille, joista ed. Ingman ei ole kovin karu
kana. Onko unohdettu ne aojat, jolloin tä
män maaJJ! porvarilliset piirit yrittivät 
saattaa maan Saksan vaUan alaisuuteetn. 
Ainoastaan kansainväliset tapahtumat esti-

. vät, ettei tästä maasta ilelhty Saksan täydel
listä vasallivaltiota. Eikä tässä viel-ä kyllin, 
suunniteltiin työläisten lähettämistä Sak
saan, :Saksan kapitalistien bivosorjiksi. 
Ne, j.otka ovat olleet mukana tällaisessa, 
ova.t minusta jääviä puhumaarn: ensinikäiän 
Suomen riippumattomuudesta:.. On syytä 
muistuttaa mieliin myöskin erästä verrat
tain tuoretta tapausta, jossa yritettiin ulko
maisella 1pairn<mukse'lla vaikruttaa meidän 
maan sisäisiin asioihin. Minä tarkoitan 
kysymystä. Suoj·ärven lahjoitusmaatalonpoi
kien perintökirjoista. Kun ei niitä perin
tökirjoja heti ann.ettu, niin yritettiin Eng-
1an.n!ista käsin harjoittaa pain:ostusta .. Useis
sa sanomalehdissä:kin on mainittu, että 
tämäm. manööverill' henikiSiet - tai tässä 
tapauksessa voisi Qikeasta.an sanoa rahaHiset 
isät, ovat etsittävät tästä maasta eivätkä 
suinika1an 10le :etsitltä:väJt Yas·emmalta, vaan 
joota1kin muualta. (Vasemmalta:: Kansalli& 
pankista.) On saJUottava, elttä vwara saattaa 
tämä maa vieraitten vaikutusvallasta riip
puvaksi, ei uhkaa vaselllJIIlaltJa., vaan uhkaa 
aivan päinvastaiselta taholta. (Keskus
tasta : Pata kattilwa soimaa !) Ed. Ingman 

luki myöskin eräitä Oltbeita jostakin pape
ri'S'f:a. Hän antoi, mikäli min'å käsfutin, ym
märtää, että ne hänen lukemansa otreet 
ova,t kommunismia. Ed. lngmanillahan 
on ollut täällä tapana aiktaisemnninkin 
lukea jotakin joistakin papereista, joissa 
hä!n väittää olevan sitä, mitä hä.n sanoo 
kommunismiksi. Mitä syytä ed. Ingma
nilla on lukea täällä tuollaisra otteita, sitä 
minä en ymmärrä. 'fiailrtook.o ed. Ingman 
k®ti.ffi levittää tätä itse konstruoimaanoo 
kommunismia? Jos näin on, niin se on hä
nen oma asiansa. Minä nimittäin oletan 
että ed. Ingmanin tämänpäiväinenkin 
lausunto julaistaan huomenna täydellisenä 
Uudessa Suomessa, siis hänen site~raamansa 
otteet myöskin. Sitä tietä tämä,. minä tah
toisin sanoa, ingmanilainen kommunismi 
saattaa levitä sellaisiin! piireihin, joihin 
tavallinen propaganda ei pysty. Minä tah
don vain tässä yhteydessä sanoa, että ed. 
Ingmanin on tehtävä tätä propagandaansa 
omalla vastuullaan, niin että sitä ei panna 
vasemmiston tilille. 

Ed. Ampuja: Ed. Ingman osottautui 
huonoksi profeetaiksi, krm häm. keskustelun 
alussa heti sanoi, että suojelUBkunnista 
ollen! kysymys ei 'enäiiJ synny erityistä 
mi·el·en1kiintoa vasemmiston eikä kai oiikeis
tonikaan taholla. Kun tähän keskusteluun 
on rnäin mornt~ tuntia: jo kulunut, on 
mielestäni tässä .esiintynyt riittävästi sekä 
innostusta että vanhurskarutta. Ei ed. Ro
senlberg ·eikä kulman vasemmalta. sen innok
ka:am.min ole puhunut koskaan suojeluskun
takysymyksestä kuin ed. Tanner tällä ker
taa,, eikä vanhurskaammin kuin ed. Malmi
vaa:ra si:eltä oikealta t;aholta. Näyttää siis, 
että suojeluskuntakysymys on vielä yhtä 
tuore j1a mielenkiintoinen poliittinen kysy
mys,. kuiTIJ se on ollut aikaisemminkin. 
Mistä johtuu, että näin karuan sama kysy
mys synnyttää niin suurta mielenkiintoa? 
Se johtuu siitä, että sen sisintä olemusta, 
luokkaluonnetta, luokkakaartin leimaa, ei 
ole voitu 10 vuode:1 aikana sanott,avasti vä
hentää. Tämän päivän Uudessa Suomessa 
esiretään suojeluskuntain luontoosta seuraa
va lausunto: ,Suojeluskunnat ovat Suomessa 
kansamme ominainen luomus, jonka on 
onnistunut puolustustahdon lnjittamisessa 
luontevasti yhdistää vapaus j•a. pakko, liittää 
eri ikäkaudet, kansankerrokset ja -luokat 
läheiseen,. luottamuksellisoon: y'h teistyöhön 
isänmaallisten tarkoitusperien saavuttami-
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seksi." Tämä lause on ilmeisesti väärä. 
Millä. tavall'a tämä! vapaus ja; pakko on 
yhdistetty suojelf\lSkuntiin? Siitä on osaksi 
alllta:nJUt esimerhlrejä puolustusministerin 
1ausunto tä.ssä yhteydessä. Se on se, että 
sitä vähäistäkään paikkoa, mitä hallituksen 
tahoilta on suoj•eluskuntiin nähden yritetty 
toteuttaa, ei ole noudatettu. Ei. oikeastaan 
havaitse tällä kertaa mitään muuta vapaa
ehtoisuutta ja 1pakkoa suojeluskuntiin näh
den kuin sen:, että porvaristolla on sinne 
v-apaus liittyä j.a vasemmiston on pakko 
ottai8J osaa n~:itten kustannuksiin valtion 
ta'lousal'Vion yhiteydessä. Mitään muuta 
vapauden ja pakon yhwstämis:aatetta ei 
suojeluskuntakysymyksessä ole havaitta
vima. 

Täällä on hyvin usein esitetty myöskin se 
väit~, että suoj·etuskun:nat ovat e'l'i yhrteis-

1 

kuntaluokista kokooo pantuja. Se on myös
kin suurinJ piirtein perätön. Minä olen 
koettanut saada tilastoa siitä, minkä verran. 
eri Y'hteiskuntac.,aineksi18J suojeluskuntiin 
kuuluu, mutta on. sanottu asianomaiselta 
t·aholta, ettei sellaista tilastoa ole olemassa. 
Käytännössä kaikki' va.paaeihtoiset kansalais
järj-estöt pitävät tämmöisen tilastoo saata
vissa voiden tosiaankin numerollisesti osoit
taa, mitkä yhteiskuntaluoka;t siellä ova't 
enimmin edustettuina. Suojeluskunnista 
sitä ei siis ole. Mutta jokainen tietää ilman 
tila:stoa, että suojeluskunta on kokoonpanol
taa'llJ se:lviWtiJ porvariston. 1uokkalma.rti.. 
Joitakin renkipoikia, jotka ovat riippuvai
sessa asemassa isännästään, voidaan silloin 
tällöin pakolla kenties määrätä suojelruskun~ 
nissa olemaan. ,Mutta ne eivät vähiimmässä
kään määrässä poista sen luokkaluonnetta. 
Että suojeluskuntien teoista, jotka ovat sen 
luokkaJuonteen ilmauksena, ei tällä kertaa 
ole kovin palj.on tuoreita esimerkkejä esitet
tävissä, johtuu siitä, että maassamme on 
sentään vii:me aikoin1a ollut siinä määrin 
rauhalliset olot, että: suoj·elruskuntalaisten 
joukkoesiinJtymistä ei ole nähtävästi tarvit
tu. Mutta muistakaamme hteidän esiin
tymisiään niiltä ajoilta, jolloin he pitivät 
julkisest~ :mie'le:noooi.tuskokouksia hallitus
suunnan muuttamiseksi ja jotka kokoukS'et 
johtiv:at j.opa ministerin murhaan. Kyllä 
sen täytyy olla tiedossa, että sitä on ollut 
olemassa\ Lukuisi'31 työväentailojen pol·t
tamisia j. n. e. on tap:aJitunut, vai,kka niitä 
ei rtosiaank:aall! monta kertala viitsi edus:kun
nassal esittää,. niin n:aiUtintoriikasta kuin 
tämä kenties ed. Ingma.nille tämmöinen: 
innostus ol·isikin. 

On! selvää, että suojeluskunnat maan
puolustuksen kanoolta nY'kyisessä muodos
saan ·täyttä vä:t hyvin vähän tarkoirtustansa. 
J.os niillä siinä suhteessa ajatteli&i jotain 
merlcitystä olevan, niin niitten tliytyisi olla 
suunnilleen määrätyn ikäluokan muodos
tamia, kaikista yhteiskuntaluokista kokoon 
pantu. Mutta sitähän ne eivät voi olla 
nykyisessä kokoonpanossaan. Ei voi aja
tella, että joku työvä-enluokan nnorisosta; 
nuorista miehistä menisi suojeluskuntaan 
komennuksen alaisuuteen, jossa johtava 
aines olisi ensi:n ollut tuomittava rikollisista 
teoista työväenluokan. yksityisiä jäseniä 
kohtaan. Sitä luokkaluonnetta, minkä ne 
perustamisa:joilta; ovat saaneet, sitä ei 
hävitetä tämänluontoisella lainsäädännöllä 
kuin nyt puheenaoleva lakiehdotus on. 

Ed. Niukkanen on ollut erittäin huonO"" 
muistirnen, kun sanoi., ettei ole tehty vasem
miston taholta mitään muutosehdotuksia, 
parannusehdotuksia nyt puheenaolevaan 
lakiesitykseen. Hä1ren kai pitäisi muistaa 
että sekä valiokunnassa. kuin myöskin 
täysi-i.stuhnossa on· äänestetty m. m. suoje
luskunt•apäällikön nimirttämista:vasta teh
dystä muutoksesta, on vaadittu tehdyssä 
muutosehdotuk:sessa poistettavaksi sitä 
ep·äsotilaallista määräystä, mikä laissa on, 
että suojeluskuntien mielipidettä on kuul
tava ja heidän luottamustaan tulee nauttia 
suojeluskuntien yHpäällikön. Ei armeijan 
ylipäällikön valinm:tssaJ käytetä tällaista 
tapaa eikä pienempienkään armeijan toimi
henkilöideil1 nimittä:miS'e'SSä katsota so
veliaaksi sellalista ta.paa. Se muiden kysy
mysten kanSS!a ylhdessä vain varmentaa sen 
tosias.ian, että tahdotaan säilyttää suojelus
kunnille niiden selvä luokkaluonne vastai
suuteenkin nähden. Tämä kysym;ys ei poistu 
päiväjärjestyksestä tällä lailla, vaikka: se 
kenties tulee hyväksytyksikin. Se luulta
vasti johta'a käy.tännössä siihen, että kysy
mys sukelta,utuu esille yhä uudesta,an ja 
uudestaan, ja se anta.a ainakin minun 
mielestäni sellaisen käsityksen maastamme, 
että ed. Niukkasen, Ingmanin, tai kenen 
muiden tahansa ei kannata: rehellisessä 
mie1essä puhua mistään mahdollisesti ta
pahtuvasta. yhtymisestä edes nykyisen hal
litussuunnan ja heidän edus•tamansa suun
nan välillä. Kyllä se muodostaa. kaikesta 
huolimatta selvän eron, yhteistyö pitemmän 
päälle, ainakin mikäli tulee sosialidemo
kraattisen puolueen kannatuksesta hallituk
selle, käy mahdottomaksi ja myös mah
dottomaksi tämän lain mukaan asioita 
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hoita.a. Minä kan.IDatan ed. Leinon tekemää 
ehdotusta lain hylkäämisestä. 

Ed. A, A a l t o: Ed. Vi:cltknme:n on. mi
nulle e.rikmsesti kohdistanut sa.n.gen 1a.rujan 
lausunnon. äskeisessä puheenvuorossaan josta 
lausunnosta nyt kuitenkin on jo, 
herDa 'PUolustusministe\llin esiintymi-sen jäl
lr.een, osa osoittautunut liian aikaåseksi, jo
ten €1I'äs 'Välilhuuto, ed. Itkosen tekemä, 
,,liian aika.istBI" dli sittenkin ~itkallaan ja 
ehkä ed. VirkJrnnren on nyt tyytyväioon 
kuultuaa;n, mil1e :kannalLe !hallitus ·asettuu. 
Minähän en äskeisessä 'PuheenvuorOI>Sia.n.i sa
nonut, että minä esiintyisin millään tll!Valla 
halLitwksen ylhtä 'Vähän kiuin .ryhmänikään 
va.ltuuttamama.. Ryhmläni kannan <>li esit
täny.t rYJhmä.mme pulheenjohtada ed. Itko
nen. Omasta kohdiasta,n,i tiesin, että halli
tus ei lakieihdotwkse.en nälhden 'VIOi muulla 
kannailla olla, kuin että kysymyksessooleva 
lakiehdotus on hylä:ttävä. Ed. Virkkunen 
sanoi, •että IIJJinä olem. pulhunut jotain niin' 
ajattelematonta ja kerrassaan väärää osoit
taessani, -että hallitukselLa eå ole tämän laki
ehdotuksen karnssa mitään tekemistä. Halli
tuksen taholta on ilmoitettu, ja tottahan ed. 
Virkkunen kai sen tietää oltuaan rviime 
eduskunnaSM eduskunnan \herra. puhe
miehenä, että tämä lakie:hrdotus jibtettiin 
edwkunnaHe entisen \hallituksen tekemänä 
jo ennen1kuin nykyinen ihaillitus oli n.imitet
ty'kään. Minä en ole siis lausunut mitään 
aja;ttelemaJtonta e:rukä Viäärää; päinvastoin 
olen osoittanut, että se seikka, että hallitus ei 
ole esittänyt talousarvioonsa suojeluskunta
mää:r'äira'hoja, ei o1e tämän lain ka.ngsa mis
sään tekemisissä. Harrlitus on silloin jo 
lausunut ka.nrtamsa 1asia•ssa,, Mitä tulee sii
hen mora;aliseen tappioon, josta ed. Virk
kunen on puhunut, niin ky]lä se todclil.a.kin 
on moraaJinen ta1ppio eduskunnan porva
rillisiHe ryhmille. Minä en voi juriidisesti' 
lähteä tul:kitsemam:t rvoimassaoleva.a hallitus
muotoa, mutta tasav:a;lta[aisen ha.llitus
muodorn hengen ,ja periaattci-dlenr mukai-sta 
ei voi ohla, että mtaassa on a.seelEnen jär
jestö, toinen -al'lllieiija, 'j<Oka ei ole h:allituk
sen johdlettavan.a, jo'ka on siis itse asiassa 
valtio valti{}Ssa. Täällähän ovat jo monet, 
varsinkin herra puolu:stusni1nisteri, hruo
mauttaneet, mihin tällaineu tilanne ·saattaa 
johtaa, jos pahoja päiviä tulee. Minulle 
olisi. 1 hyvin mielernkiintoista saada kuulla, 
mitä ed. Virkkunen arvelee, jos tässä 
maassa esiintyisi joku toinen järjestö, 

vaikkapa lainsäädännöllä hyväksytty, edel
lyttäirnällä e~tä oouskun.:tJJaSSa olisi selLailltfi 
enemmistö, joka; rv.äiki'Pakolla voiSii !lljaa sa
mauluont.oisen 1a~ielhdotuksen läpi, joka ei 
olisi h.arlJlitusvaJla;n j.a. IP'll'Olu:stusrn.in'isterin 
a1a,isena, ja joka tekisi siis .a.i·van niinkuin 
se itse tahtoo? Minä epäilen, että jos 
seHainen kysyney-s joskus tu1:isi eså.lle ja jos 
ed.. Virkkoo1en> disi silloin eduskunnassa, 
niin luulen, että ed .. Virkkunen ei silloin 
puoltai.si sellaista lakiehdotusta. Nyt ed. 
Virkkunen ja koko porvarillinen ryhmä, 
ne<kin ryhmät keskust-astla, jrot'b hallitus
muotoa rr!lla.dittaessa oliva1t jyrkästi tasaval
ta1,aisella kannalla, ovat kuiternkin 'V1almiit 
hyväksymään lrukieihdotuksen, joka vahvis
taa hallinnollisella asetuksella säädetyn 
suojelluskun·tajä:r1jestön riippumattomuuden 
hallitusvalLasta, !joka sää:tää erinaisissä 
kohdissa suojell~kiun.nalle sellaiset oikeudet, 
joiliin iha[Htus ei, kutem. herra :puolustus
ministeri maånHsi, voi mitään va.ilkuttaa., ei 
ede.s voi :a.rmeirja!Th yHpäälrliikkö, tasavallan 
president-ti, nimittäessä,än Slllojeluskunnan 
pääJmkön ja P'ääillystöä. Minä 'Pelkään, 
herra edoota1ja Virkkuoorn, että tämä tie, 
johon te nyt prukkoV'Oim~alla rujrutte, BaJa.ttaa 
kyllä, kun oo ker:ran. IP'redjludi'kaatiksi tu
lee, tulevruisuudessa joMa.a . a:rvelluttlaviin 
seurauksiin. Minä oo tahtoisi <>lla mukana 
vastaisuudessakaan: hyväksymässä ~akia 
sellaiselle ~aseelliselle jäJrjootölle, doka sa.isi 
toimia va.ltiona 'Valtiossa, huolimatta, siitä, 
mitä hal:litus taihtoo. Mutta nyt eduSikun
nan pol"Varillliset rylhmät arettuv:a.t sille 
kann.al1e, ja jos joskus Suom-en klansa lähet
täisi eduskuntaan oollaisia edmtrujia, jotka 
tämän 'kanna.n hyväksyisivät, niin minäk~n 
silloin S~anon: Luoja varjelikoon tä:tä 'kansaa. 

Ed. J. F. A Ia lt o : Sen johdosta kun ed. 
Virkkunen siteerasi minu.n aikaisempaa 
laUSU:ntoani j·a löysi siinä jotain merkillistä, 
eri,koisesti siinä klollrden;, jossa minä mainit
sin, että jos jotain, moraalista tappiota 
joku on kärsinyt,. niin pikemminkin. sitiii 
ova:t kärsineet hwmt oikeistossa~ tahdon 
lausua, että ta.rkoitin tällä ytksin sitä, että 
jos ke1rran tässä ·joku on moraalista tappiom 
kärsi-nyt, niin ne kiirsåijJit ovat lhaettavissa 
sieltä. · 

Kun ed. Virkkunen ec1e~leen lausui, että 
hän ei tyydy sanoihin, joita s.osiailidemo-
kraattis:e!Il ·ryftlmän · puolesta on an:irettu, 
vallin että hän vaatii tekoja en.n,enkuin pitää 
esitetyn kannan vakavana, tahdon ed. 
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Vi:tkkrl$e'1 t8J ity.syä, ce~tä · in4nlkäilaatuisia · ~e
koja ·ed. Virkkunen meiltä;' kliipraa 'ja·mi;sSä' 
suhtOOSSIB: ed. Virk~unen IVä.i.ttää So.siaJ.ide
m()kraattisen ·ryihmän · tohnlneen sanojensa 
-vil:staisesti? · 

<Mitä. tulee si-' eroon, j:ostå niinikään 
ed. Virkkunen mainilitsi, ik:olroomulkselaisten 
ja sosialidemokir813.1ttien sUhtautumis:Msa 
suojeluskuntal:aisten låittomuu'ksiin. ~a mo
niin valLattomUJUitsiin, niin olen minäkin 
siinä Irii!hnyt :yihden eron, nimittäin sen, 
että me arvostelemme niita ja kokoomukse
laiset tahtovat hyvin mielel!läJän nHstä 
vaieta eivätkä · ihia.lua niide:n epäikohtain 
p<)istrullliseksi ryhtyä juuri niihin. ed. Virk
kusen memtä' kaipaamiin t e:k oi h_ i n, vaan 
tyytyvät ainoastaan. muutll!mihi kauniisiin 
saMihm silloin kuin joutuvat pakotetui'ksi 
;iötain ~siassa sanomaan.· (Vasemmalta: 
Eivät ne sano; vaan ne surevat!) 

Lopuksi minä vielä tpyydän ed. ·Niukka.
selta ja Vitkkrtselta Qtysyä, mistä se johtuu, 
että ne tahtovat kaikesta. !huolimatta itse
päisesti väittä:ä, että sosialidemokmattinen: 
ryhmä ei VJastustaåsi nyt kysymy;k~ ole
vaa lakia muuten kuin lain rakenteen 
vuoksi, vaikka meidän ryhmämme puolesta 
m. m. ryhmän puheenjdhtada ed. Itkonen 
on .. ilmoittanut, että me vastustamme asialli
sista ja perila.attoollis.ista syistä yhtä hyvin 
tätä laJdehdotusta kuin, jtse suojeluskunta
järj€stöäkin? Minä en voi löytää tällaisessa 

1 

väitteessä mitään asia.llista; ·· · 
Mitä sitten tulee siihen .että meidän ryh

mämme taholta on ·aikaisemmin valiokun
nassa tehty muutosehdotuksia käsiteltävänä 
oleVIaa:ii lruk~eihdotukseen, niin ei sitä saa kä
sittää sillä taV'oin, että me <>lisimme olleet 
täJhän 1alkiin tyytyväisiä sen jälkeen jos 
meidän ehdottamamme muutosehdotukset 
olisivrut tulleet hyväksytyiksi. Me O'leanme 
ottaneet asian si'ltä kan:riaJta, että saatai
siin tästä laista mahdollisimman pieni 
paha. Siksi olemme tehneet muutoksia; 
mutta olisimme siitä huolimatta pitäneet 
sitä pahana, olkoonpa suojeluskuntajärjestö 
sitten V'll!kiin.imtettu ja laillistutettu min
kä.laisella laillla tahMJBa., kosk:å me vastus
tamme koko suojeluskuntailaitosta. · 

Ed. V i r k kun en:: Minä olen kiitolli
nen herra puolustusministerin v.astauksista, 
jotka hän minulle antoi. Ne selvittävät ky
I'!:YlmYstä ja asiaa. Erittäinkin se, mitä herra 
puolustusministeri aivan 1puheensa lopussa 

----------------------------

lausui, selvitti asiaa vai'Sin. huomat:t:avalla 
M;valla, ,.:nlfutlruin heti tu~e:ri: h'uo1Il1ttittamaatti. 

·Kun millä rohkenin saooa, että puolustus
ministerin esiinrtyminen näin ·viimei~llä het
kellä ei enää V'oi asialliSesti vailkuttaa edus
kunnan: ratkaisuun, niin minä tarkoitin sitä, 
että kun herra puolustUJSI1lrinisteri nifi tekee 
asi'allisiru ; muistutnl:ksia. lakie'hdotusta vas
ti:utn, niin eduskunnalla ei ole tilaisuutta 
oHentkaan punnita nälden muistutusten 
arvoa, asiallisuutta ja kantavuutta. On pi
dettäivä luorunollisena, että jos hallituksella 
on jotakin esitettävää eduskunnassa esiin tu
iJ.evaa lakia vastaan, erityisesti jos hallituk
sella on asiallista arvostelua ha.rjoitettava.oo., 
nim hallitus esittää :ruämä muistutuksensa 
asian ens:i!lllmäisessä käsirttelySsä.. Jos !halli
tus näillt menettelee, se <lttaa johdon käsiinsä 
ja koettaa vaikUttaa Y'ksityiskohtaisessa. kä
sittelyssä asian menoon sillä tavoin kum se 
toivoo, että asia pälitettäisitin; Nyt on herra 
puolustusmin[steri tänään yhdenteriätoista 
hetkenä esittänyt 3-4 muistutusta tätä laki
ehdotusta vastaan. Eduskunta on siinä ase
massa, että kaikki valiokuntakäsittely sekä 
puolustusvailiokurm.assa että suuressa valio
kun,nassa jo on päättynyt, siJlä ei ole tilai
suutta ryhtyä asiallisesti ·harkitsemaan herra 
puolustusministerin muistutuksia, eikä tn)'ös
käälll eduskunna.Ua ole mitäiän tilaisuutta 
tänä hetkenä enää ham;kkia toiselta asian
osalliselta, suojeluskunnilta ja :ri.iiden joh
dolta: heidän mahdotllisia vastaselityksiänsä 
siihen, mitä herra puolustusministeri täällä 
on heidän teoistaan ja menettelystäiän muis
tuttanut,. Tämä on varsin valitettavaa. Va
litettarvaa se, että . :puQilustUSm.inisteri vasta 
tänä viimeisenä· hetkenä tekoo eräitä asialli
sia muistutuksia, joiden ahtauden, joiden 
vähä,pätöisyyden eduskmnta jo on lreskuste
lunkin aikana: ainakin parissa kolmessa ta
pauksessa voinut todeta. Onko herra puo
lustu..~ministeri n[in elävästi vakuutettu siitä, 
että hän ja hallituksen muut jäsenet <Wåt 
jonkun )'lksityiskysymyksen suhteen, j<mkun 
henkilön ottamisesta suo,jeliuskunnan palve
lukseen tahi muista varmempi ja pätevämpi 
asiantuntija kuin asianomainen suojelus~ 
kuntajohto ja esikunta siitä on? (Ed. Rosen
berg : Silläkö periaatteella ratkaåstaalli~) 
Mi:n.ä en myönny siihen, että herra puolus
tusministeri itsellensä vaatii . tällaista ehdo
tonta auktoriteettia asiassa, jossa kumminkin 
eihkä asialliS€1Illlllat näkökohdat ratkaisevat, 
kuin mitä herra pliolustllsmintisteri voi esit-
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tää. Jokia ta:pauksessa on valitettruva sitä, 
että täillaiset yksityiskohtaiset muistutukset 
tuödaån !tänne viimeisenä 'hetkenä, jolloin, 
niinkuin ~anoin, eduskunnalla ei ole tilai
suutta l11iiden ,merkitystä j!ll pätevyyttä pun
aita, sensijaan että niillä olisi voinut olla 
jotakin merkitystä, jos herra puoLustusmi
nisteri olisi ta:htonnt, niinkuin minuDJ mie
lestän~ hänen olisi pitänyt, esittää ne asian 
ensimmäisessä käsittelyssä. 

On eräs näkökohta näiden muistutusten 
suhteen, joka mielestäni on ,painarva, mutta 
j.Othon herra ;puolustusministeri ei d[e kiin
nittänyt mitään huomiota. Se on suojelus
kuntBJlaitoksen vapaa~htoisuus. Sehänlepää 
suureksi osaksi v.rupaaehtois11uden pohjalla. 
MyönOO:n kyllä, että toisaalta vapaaehtoisuu
den toteuttaminen suoje:luskuntren kansalais
järjestössä1 ja toisaalta näiden riippuvaisuus 
hallituksesta ja puolustusministeristä saat
tavat aiheuttaa vaikeuksia ja hankauk
sia. Mutta en ollenkaan epäile sitä, etteikö 
hyvän tahdon ·olemassaolo kummallakin ta
holla s>aa ,asioita käytänoossä j.älf'jestetyksi 
sillä tavalla, että sekä vapaaehtoisuuden 
luonne suodeluskuntajärjtJStössä säilyy ja 
sa!llV'Ilttaa kaikki oikeutuksensa ja myöskin 
ne näikökahdat, joita herra pUIOlustusminis
teri täällä lausui ja joi,den oikeutusta myös
kään en tahdo kieltää, tulevat oikeuksiinsa. 
Mutta jos herra puolustusminlisteri esittää 
nämä neljä muistutusta suojeluskuntajiilr
j,estiiä vastaan siinä tarkoituksessa, että nii
den kautta kävisi selväksi ja tulisi puolus
tetuksi ei ainoastaan hallituksen kielteinen 
krunta täihän nyt ratkaistavallia olevaan laki
ehdotukseen, vaan myöskin hallituksen kiel
teisyys suojeluskuntamä,ärärahan sulhteen 
(V asemmaJlta: Ei siitä ole kysymys'!) niin, 
1että SU:O'jeluskunrtamäärärahan kieltäminen 
olisi siis käsitettävä jorikunlaisena rangais
tuksena siitä, että on syntynyt tällaisia mi
nun mielestäni hyvin pieuiä ja viihätpätöisiä 
ristiriitoja suojeluskuntajohdon ja herra 
puolustusminist,erin väliJlä, se minusta te
kee puolustusministerin kanillalli aivan kestä
mättömäksi. 

Ed. A. Aalto on minulta tiedustellut, mi
kähän kanta minulla ölisi, jos täällä olisi 
edus'krrmtaenemmistöllä laillistutettarvana 
.joku toinen järjestö, joka ei olisi puolustus
ministeriön eikä lla,llituksen alainen. Minä 
olen jo tähän hänen kysymykseensä vastan
DJUt sillä, minkä minä juuri lausuin herra 
puolustusmi!Ilisterille. Ed. J. P. Aalto taBJS 

tiedlU.Stelee minulta, minkälaisia tekoja minä 
odottaisin sosialidemokraattiselta ryhmältä? 
Minä vastarun siihen ensinn;iltin, että minä 
odottaisi,n sellaisia tekoja, jotka osoittaisivat 
yhteistoimin1nan olemassaoloa sosialidemo
kraattisen oouskuntaryhmä.n ja sosiaHdemo
kraattisen hallituksen välillä. Minä en sil
loin~ kun tämä:n lausuin tretänyt sitä, minkä 
minä nyt tiedän ja miukä eduskunrt;a !herra 
puolustusministerin lausll11!1lon loppusanoista 
sai kuulla, että tällaista yhteistoimintaa to
della .ei dle olemassa;kaan, vaa.n että päin~ 
vastoin on sangen huomattava ristiriita ole
massa 'hallituksen ka:nnan, niinikuin sen her
ra puolustusmindsteri täällä esittää ja sosia
lidemokraattiseDJ oouskunrtacyhmä~ kannan 
välillä, niinkuin sen eduskuntaryhmän pu
heen,jo<htruja erl. Itkonen täällä on esittän~. 
Herra puolustusministeri esittää hallituksen 
kruntana: sen, että hallitus kannattaa ed. Tai
nion ehdotusta: Tämä Slllojeluskuntajärjestö
laki olisi kyllä 'hylättävä, mutta hallitukselta 
olisi pyydiettälvä uutta esitystä. Mitä tämä 
tietää? Tämä tietää sitä, mikä on
kin tärkeätä eduskunnan tietää, että 
hallituksen kanta lopultakin suojelus
kuntajärjestöön näihden on myönteinen, 
j>Ota vastoin sosialidemokrruattiseru ed.uskunta
l'Y'hmän kant.a suojelusk:untatiärjestöön näh
den on kieJlteinen. Hallitus on valmis anta
Illiaian, jos 1eduSikunta tahtoo, eduskunrnalle 
uuden esityksen suojeluskuUJtajär,jestön lail
listuttamisesta, tietysti sellaisen, jossa hal
litus ottaa ,huomioon ne muistl\lltukoot, joita 
herra puolustusministeri hallituksen ruimessä 
täMlä on esittän~ tätä lakiehdotusta vas. 
taan. Minä odottaisin, ed. J. F. Aalto, että 
tallaistaJ ristiriitaa !halli:tuksen !k:runuan ja 
eduskuntaeyhmän krunn,an välillä ei tulisi 
esille eduskunnan istullllrossa. Minä odot
taisin sellaista teikoa, joka osoittaisi, että 
oosialidemokraattiherr eduskluntaryhmä ei 
sillä tavalla desavuoi omaa hallitustansa, 
kuin mikä on tapahtunut sosialidemokraat
tisen ryh:mäin 'PUOlesta annetUSSiaJ aauSWJJ
nossa. Siinähän koko hallituksen kanta, 
joka on sama kuin ed. Tainion kanta, on 
saanut tuomiolliSa. Ja että mmä on käynyt 
selville herra puolust'USlllinisterin saapu
villa olon kautta, se ei ole pienin tulos tä
män keskustelun loppuosasta . 

Ed. T u o m i v; a a r a: Herra puolustus
ministerin aikaisempi lausunto on prukotta
nut minut nousemaan tänne vastatakseni 
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era1snn niihin väitaksiin, joita herra puo~ 
lustusministeri teki. Herra puolustusminis
teri teki ensin huomautuksen erään viran 
perustamisesta suojeluskuntien yliesikun
taan, jota nykyinen. hallitus on jyrkästi vas. 
tustanut. Tällä !herra puolustusministeri 
tarkoittaa suojeluskunnan kenttäpappia,. ai
noaa palkkaa nauttivaa pappia satatuhat
lukuisessa suojeluskuntajärjestössä, jonka 
·pa1kka on 57,000 maDkkaa. !Minä. en ym.. 
märrä, mitä varten tä;mä vir!ka ja tehtävä 
suojeluskunnassa on joutunut niin anka
rasti herra puolustusministerin silmätikuksi, 
en ymmärrä sitä sen:käJän takia, että hän ei 
ole, sikäli ikuin tiedän, poistanut m-eno
arviosta armeijan ;pappien palkkaukseen 
tarvittavia varoja. Siellä on. kuitenkin noin 
32 pappia ja armei'jan mieslukuhan on vain 
pieni osa suojeluskuntajärjestön mies
luvusta. Ja kun :vielä lisä;ksi herra puolus
tusministeri huomautti tässä, että ,Jumala 
v·arje~koon meitä kaiikista sotaisista selk
kauksista", niin minusta tämä puolustus
ministerin kammo yhtä suojelus.kunt!lljärjes
tön kenttäpappia kohtaan ei ole aivan sopu
soinnussa hänen puheenvuorossaan käyttä
mänsä lauseen kanssa. Tämä y.ksi ainoa 
kenttäpapin virka suojeluskuntajär:jestöön 
on perustettu suojeluskuntien edustaja
kokouksen perusteella, j.ollainen oikeus 
minun tietäälkseni suojeluskuntajärjestön 
edustajakokouksella on kieltämätt.ä ollut. 
Eikä minun nä:hdä:kseni se ole millään lailla 
vahingoittanut mitään niistä pyrkimyksistä, 
joita nykyisellä hallituksella on ollut hoi
taessaan tämän maan asioita ja valvoessaan 
myöskin suojeluskuntajärjestön asioiden 
hoitoa. 

Toiseksi herra puolustusministeri huo
mautti, että piiripäälliköt saavat suurempia 
.palkkoja :kuin sotaväen päällikkö. Jouduin 
ihmettelemään, mistä tällainen väite on läh
töisin, !koska minun tietääkseni .piiripä.äl
likkö saa suojeluskuntajärje.Stössä 4,000 
markkaa :kuussa. Minä pyytäisin kysyä, 
herm puolustusministeriltä, kuka on se piiri
päällikkö, jolla on yhtä suuri tai suurempi 
palkka kuin sotaväen päälliköllä? Mitä sit
ten tulee näiden piiripäälliköiden sotilaalli
seen arvoon, niin 'tosiasia on se, että 22 piiri
päälliköstä on everstejä, everstiluutnantteja 
ja majureita noin puolet. 

Sitten herra puolustusministeri teki vielä 
varsin kummallisen väitteen. Hän nimittäin 
sanoi, että suurin osa suojeluskuntajärjes
tön aikaisemmin valtion ja yksityisten va-

roilla hankkimaa omaisuutta on siirretty 
yksityisille osakeyhtiöille tai. yksityisten 
osakeyhtiöiden :haltuun. Minä kummast(llen, 
että. puolustusministeri, joka on jäsenenä 
hallituksessa, joka itse on ,vahtvistanut näi
den osakeyhtiöiden säännöt, ei tiedä sitä., 
että näissä säännöissä sanotaan, että ku
kaan muu, kuin suojeluskunt;&järjestö 
ja piirit ei voi omistaa osakkeit·a näissä ,yh
tiöiBsä, joten siis suojeluslkuntajärjestön 
omaisuus on edelleenkin suojelllS'kuntajär
jestön omaisuutta aivan kuten aikaise.mmin
kin. Ja edelleen ei .omaisuutta eikä voittoa 
voida käyttää muuhun kuin suojeluskunta
järjestön tarkoituksiin. Jos oletamme sel
laisenkin ta,pauk:sen, että nämä osakeyhtiö~ 
lakkaisivat, niin pitäisi ilierra puolustus
ministerin tietää, että nykyisen hallituksen 
vahvistamien sääntöjen mukaan lankea:a 
tässäkin tapaUJksessa kaikki näiden omai
suus suojeluskuntajärjestölle, tai, jos ,sitä 
ei olisi, suorastaan maan puolustuksen hy
rväksi ja sen teho.stamiseen. Sitten herra 
puolustusministeri piti varsin ikävänä seik
kana sitä, että tässä vapaaehtoisessa järjes
tössä vaaditaan päälliköltä sitä ominaisuutta. 
että hän nauttii ,järjestön luottamusta .. Minä. 
luulisin,. etti1 se aika, jonka herra puolus
tusministeri on ollut tämän maan puolustus
ministerinä, ja se toiminta, johon hän on 
joutunut suojeluskunti:en johdon kanssa, ei 
:olisi suinkaan pitänyt olla aiheena tällaisen 
huomautuksen tåemiseen, vielä sitäkin 
suuremmalla syyllä, kun herra puolustus
ministerin täytyy käsittää, että päällikön 
toiminta vapaaehtoisessa järjestössä on mo
nessa suhteessa <paljon vaikeampaa, kuin se 
on vakinaisessa armeijassa. Minä olen va
kuutettu siitä, että herra puolustusministeri 
ei ole voinut eikä voi esittä,ä suojeluskunta
järjestössä päällikön ·tehtävään sellaista 
henkilöä, josta hän varmasti tietää, että se 
ei nauti luottamusta, sentakia, että tällöin 
hän on myöskin täysin selvillä itsestään 
siitä, että tällaisen päällikön toiminta ei 
kanna tuloksia eikä kanna hedelmää siinä 
työssä. Hänen täytyy, jos hän tahtoo puo
lustusministerin tehtäviä hoitaa tässäkin 
suhteessa maanpuolustukselle ja kansakun
nalle menestyksellisesti, aina esittää tasa
vallan presidentille, että tällaiseen tehtä
vään määrättäisiin siihen mahdollisimman 
sopiva mies ja silloin on myöskin yhtenä 
:ominaisuutena se, että tällainen mies nrauttH 
:tässä järjestössä luottamusta. Ja sikäli kuin 
minun tiedossani on, ei tässä suhteessa ole 
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ollut .puolustusministerillä. 1vaike.wk.sia ja 
mma luulen, että puolustwm:rinisteri tietää 
. itsekin,. ettei näitä tällaisia vaikeuksia tule~ 
kaan., Ne . syyt, joita . herra .puollli'itus
ministeri täällä ~n esittänyt perustellak~ 
sensa sitä vastustusta, joka hänellä ja sillä 
hallituksella,, ·johon hän kuuluu, on tätiil 
iJakia kohtaan, ne syyt lienevät toisaalla, 
sillä. nämä täällä esitetyt eivät !käsittääkseni 
ole tarpeeksi asiallisia eivätkä tarpeeksi 
päteviä ainakaan sellaisen mielestä, joka 
tuntee suojeluskunta:järj€Stön ·työtä ja sen 
!toimintaa. 

Ed. Niukkanen: Kun herra puolus
tusministeri vielä uudistetussa lausunnos
saan esitti, täällä väitteitä, että tämä laki 
tietäisi suojeluskuntajärjestön vakiinnutta
mista sillä tavalla, että tämä järjestö ei 
olisi velvollinen alistumaan kuriin ja järjes
tykseen, täytyy minun huomauttaa, että 
puolustusministerin käsitys tässä suhteessa 
on aivan väärä. Ilmeisesti hän ei ole luke
nut tätä lakiesitystä tarpeellisella tarkkuu
della. Tässä sanotaan nimittäin 4 § :n en
simmäisessä lauseessa,. että ,suojeluskunta
järjestö on sotilaallisesti järjestetty" ja 8 
§ :ssä sanotaan: ,Suojeluskuntajärjestön jä
senen ottamisesta, oikeudesta saada ero ja 
erottamisesta, niin myös kurin ja järjeRtyk
sen voimassapitämisestä järjestössä sekä sen 
-sisäisestä järjestysmuodosta on voimassa, 
mitä siitä asetuksella on säädetty." Tämä 
pykälä siis myöntää herra puolustusminis
-terille aivan melkeinpä rajattomat valtuu
clet antaa säännöksiä siitä, millä tavalla ku
ria ja järjestystä on ylläpidettävä. 

Täällä jo edellinen puhuja teki huomau
tuksen puolustusministerin lausunnon sen 
kohdan johdosta, kun hän piti tässä lausun
nossaan suurimpana vikana tälle laille sitä, 
että täällä 4 § :ssä säädetään, että suojelus
kunnan päällikkö on nimitettävä järjestön 
luotta,musta nauttivista henkilöistä. Minua 
suorastaan ihmetyttää, että tätä säännöstä 
voidaan pitää sopimattomana ja epäonnistu
neena. Onhan selvää, että kysymyksen ol
lessa vapaaehtoisesta kansalaisjärjestöstä 1 

.on aivan välttämätöntä, että sen päällikkö 
nauttii järjestön luottamusta. Tämä ei tie
tysti tiedä sitä, että hallituksen on nimitet
tävä tähän toimeen sellainen henkilö, joka 
:ei nauti hallituksen luottamusta. Päinvas
toin minusta tuntuu aivan luonnolliselta, 
-että ennenkuin esim. nykyinen herra puolus-

tusministeri nimittäisi suojeluskuntajärjes
tön päälliköksi jonkun henkilön, joka edus
tajakokouksen mielestä olisi siihen sopiva, 
hän vaatii, että se nauttii myös hänen luot
tamustaan, samoin .presidentti. En minä voi 
edellyttää, että meidän maassamme. olil'li 
joku niin .ryhditön .. puolustusministeri, että 
hän menisi nimittä:mään suojeluskuntajärjes
tön päälliköksi sellaisen henkilön, johon hän 
ei voi luottaa. Minusta yleensä se seikka, 
että joku ihminen. nauttii mahdollisimman 
laajaa luottamusta, ei ole haitaksi, vaan hyö
dyksi sille toimelle, jossa hän on. Niin on 
myöskin itsensä puolustusministerin toi
meen nähden. 

Minä tulin todellakin aikaisemmassa 
lausunnossani senvuoksi, etten ollut kuule
massa täällä aamupäivän istunnossa sosiali
demokraattisen ryhmän .puheenjohtajan te
kemää ilmoitusta, täällä lausuneeksi sen kä
sityksen, että ei näytä enää hallituksen eikä 
myöskään sosialidemokraattisen ryhmän ta
holla ja meidän välillä olevan asiassa suu
rempaa periaatteellista erimielisyyttä. Kun 
täällä m.m. ed. Aalto on painostanut sitä 
seikkaa, että minun käsitykseni tässä suh
teessa on ollut harhaan johtava ja kun minä 
:myöskin olen ollut tilaisuudessa nyt saa
maan selostuksen ed. Itkosen lausunnosta, 
niin minä olen valmis oikaisemaan Iausun
toni tässä suhteessa ja toteamaan samaa, 
kuin täällä on jo eräs puheenvuoron käyt
täjä todennut, nim. että hallituksen ja ed. 
Tainion käsitys ilmeisesti on aivan toinen 
kuin sosialidemokraattisen ryhmän puheen
johtaja on täällä alleviivannut. 

Ed. Aalto-Setä 1 ä: Minut sai käyt
tämään puheenvuoron asiassa aikaisemmin 
käyttämäni .puheenvuoron lisäksi puolustus
ministerin esiintyminen asiassa. Puolustus
ministeri viittasi tämän lakiehdotuksen 
4 § :ään ja katsoi tämän pykälän sopimat
tomaksi pääasiallisesti senvuoksi, että tä
män pykälän mukaan tulisi puolustuslai
toksessamme olemaan kaksi samanarvoista 
tekijää., armeija ja suojeluskunnat, ja suu
reksi .puutteeksi sen, ettei laissa ollut mää-. 
räystä siitä, kumpi näistä olisi alistetussa 
asemassa, siis että saattaisi tulla ristiriitaa 
siitä, kumpi määrää tarpeen vaatiessa. Täl
lainen perustelu ei kuitenkaan pidä vähin
täkään asiallisesti paikkaansa. Puolustus
ministerin nimittåin pitäisi tietää ja hän 
tietääkin sen, että lakiehdotuksen mukaan 
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.suojeluskuntien ylimpänä päällikkönä ou ta
sa:vaUan sotavoimien ylin päällikkö. Ede1-
1een. tietää puolustusministeri, että sotavoi
mien ylin päällikkö rauhan aikana on tasa
vallan pr~sidentti ja myöskin, että sodan ai
liana hallitusmuodon 30 § :n mukaan presi
dilntti voi tämän tehtävän uskoa toiselle. 
{Ed. Itkonen: Nehän ovat aakkosia ne.) 

· P u !h e m i e s: Ei saa häiritä puhujaa. 

Puhu j a: Niin, § :ssä. sanotaan, että 
presidentti voi ,luovuttaa toiselle", tietysti 
t.av~oitetaan, ja tämä:n pykälän ja koko halli;. 
tusmuodon henki on se, että presidentti luo
vuttaa ne pätevälle sotilashenkilölle ja sil
loin tämä herra, kenraali tai minkä arvoinen 
hän silloin lieneekin, tulee komenta.maan 
:Sekä suojeluskuntia että armeijaa. Hän 
määrää, mitä suojeluskunnat tekevät, sa,.. 
moin kuin hän määrää, mitä tekee armeij~. 
Ja suojeluskuntamiehenä minä voin vakuut
taa, että me tulemme nurkulllatta täyttä
mään sen, mitä meidän tehtäväksemme an
netaan. Tällainen muistutus tätä lakia vas
taan on kokonaan asiaton. 

Kun puolustusministeri ei enää ole täällä, 
niin minun on turhaa aam.ullista kysymys
täni uudistaa, joten lopetan puheenvuoroni. 

Ed. Sventor z et s k'i: Minun täytyy. 
herra puhemi'€'8, ihmetellä, kuinka voi koko 
päivän 1puhua samasta asiasta ja silllä loppu
tuloksella, etteivät eduskunnan ar.voisa.t 
<edustajat vielälkään ymmärrä sosialidemo
kraattien puolesta niin ~lvästi . annettua 
vastausta. Minä en tahdo enää puuttua itse 
asiaan enkä ole ennenkäån suojeluskunta
asiasta puhunut, toiset ovat sen tehneet pa
remmin /kuin minä. Mutta sitä minä en tah
toisi, että tämä päivä loppuisi siten, että ed. 
Virkkunen ei sittenkään ·saisi selvää käsi
tystä siitä tilanteesta ja niistä mielipiteiStä, 
jotka ovat meidän puolueessarmme vallalla. 

Tämä 1pitkä keSkustelu, niin vakava kuin 
se onkin,· on muodostunut hu:vinäytelmäksi, 
jo,ssa voi erottaa !kolme eri osaa. Ensimmäi
seSSä 1osassa esiintyy kokoomus ja sanoo, että 
hallitus on kärsinyt moraalisen tappion sen
v'Uoksi, että se ei ole esittänyt omaa kan
taansa ja että meidän eduskuntaryhmämme 
on kärsinyt myöskin moraalisen ta,.ppion sen
v.uoksi, että se ei ole pakotltanut hallitusta 
sitä tekemään. Selostus on kai oilkea? Toi
sessa osassa esiintyvät kommlinistit da sano-

vat, että ed. Tainion ~nta on ryh.n.iliJ;l :Q:p,ta 
ja että yleensä, so.11ialidemokraatti~ ryh~ 
mässä ei olla . ~lvillä t~ ~ia.ssa. Näiden 
kahden näytösosan jä:lkeen sattui on11$si pi
tempi väliaika. Me soitimme halljtuksen j~
seni11e ja kerroimme, että täällij. o.n niin 
naiivia edustajia, jotka otaksuvat, . e:ttä ~-
1itus on tois~la.kannalla kuin ry~ ja puo. 
lue tässä tunnetussa kysymyksessä. Se\1.
raU'lqj,ena oli se, että hallitus liil4etti oma,.n 
edustajan joka sanoi: ,.,hallitus toivoo, että 
'laki tulisi hylätyksi". Sen jälkeen puolus
tusministeri Heinonen oma'ija mieli.piteenäåJ;l 
on lausUillut, että hän olisi kyllä sitä mie'ltä, 
että olisi syytä pyytää haJU.tuikselta toista 
esitystä asia&sa. Ja siinä suht~a puolus
tusministe>ri :Ueinonen henJrilQkohtaisesti Qll 
~ttunut ed. Tainion kannalle, joka toistai
~ ei ryhmän puolesta kannatusta ole saa
nut. Tälnä seikka QSOittM, että ne johto
päätökset, joita ed. Virkkunen <>n täällä teh
nyt, eivät olleet oikeita. Vailkutus oli setllai
nen, että alussa oltiin tyytymättömiä sen 
johdosta, että hallitus ei tuonut esille kan
taansa; nwt ollaan vielä enemmän tyytymät
tömiä sen johdosta, että h;dlitus on tuonut 
sen esiin. Ja jos puoluetaktillisesti arvos
tellaan koko tätä menettelyä, niin puheJDies 
'kai sallii minulle nimittää tätä lkomedi.aa 
tunnetuilla suomalaisilla sanoilla: ,Älä nlll0-
1aise ennenkuin tipahtaa.'' 

Ed. It k o Dl en: Minäkin pyysin puheen
vuoroa oikaistakseni sen väärän: lkäsiltyksml, 
johon ed. Virkkunen samoinkuin äskeisistä 
valihuudoista 'päättäen myöskin maalaislii
ton 'jotkut edustajat ovat tehneet itsensä 
syY'IJäiksi, nim. että sosialidemokraattisen 
ryhmiin ja hallituksen kannan välillä olisi 
jotam asiallista eroavaisuutta. (Keskus
tasta: Niinkuin onkin!). Puolustusminis
teri täällä aå.rvan selvästi ilmoitti, että halli
tus toilvoo tämän lakiesityksen hylkäämistä. 
Sosialidemokraattinen ryhmä oli tästä tie
toinen jo aikaisemminkin ja se olisi pitänyt 
tietää myöskin kaikkien niitten illman eri 
selvitystä, jotika ovat hallituksen budjetti
esityksen nählliOOt. Mutta varmemmaksi va
kuudeksi se nyt on käyty todistamal'Sa täältä 
eduskunnan puhujalava>lta. Minä kuu:nJte
lin erittäin tarkasti herra puolustusministe
rin puhetta ja va11muuden vuoksi luin vielä 
senjäbkeen pik:Jakirjoitusjåljoonöksen ja huo
masin siitä, että tämä ed. Virkkusen käsitys 
on väärä. Sosialidemokraattinen ryhmä ja 
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hal:litus ovat tässä asiassa aivan yksimieliset. 
Se seikka, että joku sosialidemokraattisen 
ryhmän jäsen tai joku hallituksen jäsen voi 
olla j<OSSain pikku asiassa toista mieltä, se
hän ei muuta itse pääasiaa. Me emme ole 
niin suvait:Bemattomia, ja minä olen varma, 
että kok9omuspooluelman ei ole niin suvait
sematon, etooi se slilllisi joitain yksityisiä 
mielipide-eroavaisuuksia sivuasioissa silloin 
kun itse !pääasiaan nähden ollaan yksimieli
siä. Se kiila, jota ed. Ingman ja ed. Virkku
nen tunnetulla, tekisi mieli sanoa far:iseaJ.ai
sella taidollaan ovat koettaneet tänä IJ)äivänä 
lyödä sosialidemokraattisen hallituksen ,ja 
ryhmän väliin, on kokionaan lipsahtanut syr
jään, niinkuin sanotlila.n. Se hyökkäys, jota 
he ovrut johtaneet täällä niin suuresti ja 
mahtipontisesti ja jonka hyökkäyksen ai
kana he ovat varta vasten koettaneet provo
soida m. m. kommunistista eduskuntaryh
mää käyttämään muka hyväkseen joukkojen 
mielialaa sosialidemokraattista pooluetta 
vastaan, se on nyt, se todettakoon tämän 
keskustelun päättäjäisiksi, kokonaan epäon
nistunut niinkuin heidän aikaisemmatkin sa
manta'{)aiset yrityksensä. 

Ed. V i r k k u ne n: Kyllä on Jopuksi sa
nottava, että se puolustus, minkä ed. 
Swentorzetski ja sosialidemokraattisen ryh
män puheenjohtaja koettivli!t antaa herra 
rpUJOlustusministerin e!>iintymiselle ja hänen 
lm~manilmaisulleen, on ontto, heikko ja 
läpikuuJtava. Tässä tilanteessa olisi todella 
herra puolustusministerin itsensä pitänyt 
oll!a saapuvilla, että meillä olisi tilaisuus 
kuU'lla, kuinka hänen loppusanansa muodos
tuivli!t. Mi.nä en ole, niinkuin ed. Itkonen, 
vielä lukenut sitä pikakirjoituspöytäkirjasta, 
mutta minulla on siihen tilaisuus, ja sitten 
voimme palata tähän asiaan saatuamme sel
ville,. mitä herra puolustusministeri täällä 
todella: on ilmoittanut. Mutta että nyt herra 
Swentorzetski ja sosialidemokraattisen ryh
män puheenjohtaja kokonaan luovuttavat 
herra puolustusministerin ja taaskin vuoros
taan desavuoivat hänet, niil1lkuin minun kä
sittääkseni hän aikaisemmin samoin menet
teli sosialidemokraattisen eduskunta•ryhmän 
suhteen, se on tiiällä näytelmä, jota tuskin 
eduskunnassa aikaisemmin on nähty. 

Ed. S w e n t o r z et s k i : JtOS herra puhe
mies katsoo tärlreäksi antaa viimeise:Ue pu
hujalle tilaisuuden tutustua asiakirjoihin, 
niin .asianhan voi panna pöydälle. 

Ed. N i u ·k k a ne n: Jos todellakin sosia
lidemokraattiset edustaja.t, m. m. ne jotka 
aamupäivällä täällä edusti'Vat .toisenlaista 
kantaa kuin mikä nyt käy esil'l.e erikoisesti 
puolustusministerin lausunnosta, jos he to
dellakin ovat nyt tuUeet tälle samalle ka.n
naile, niin ·minun on käsitettävä siis, että so
sialidemokraattinen ryhmä kuultuaan halli
tuksen kannan on justeerannut kantansa 
tässä asiaBSa ja lisäksi oikeaan suuntaan, eli 
siten, että se vastustaa tätä lakiesitystä ai
noastaan :muutamien muodollisten syitten 
perusteella cikä periaatteellisista syistä. Tä
tähän tiesi puolustusministerin kanta, joka 
samaLla oli hänen ilmoituksensa mukaan hal
Iituoksen kalllta. 

Ed. R o sen b e r g : Minun täytyy kyllä 
tunnustaa, että ed. Swentorzetski oli aivan 
oikeassa siinä., kun hän vertasi tämänpäi
väistä keskustelua tässä kysymyksessä huvi
näytelmään, sillä kyllähän se hyvin paljon 
sitä on ollut. Mutta minä tahtoisin lisätä 
siihen sen, että huvinäytelmän, voisimmeko 
sanoa klovnina on oikeastaan esiintynyt so
sialidemokraattinen ryhmä, ja seLlaisena on 
sen parhaimpia esityksiä oliut tämä viimei
;oon, jolloin he heittiviilt puolustusministerin 
aivan niinkuin J onaan aikoinaan va.laskalan 
suuhun. (Ed. Huttunen: Kuka on vaLas
kala? Se on kokoomus. Sillä sinnepäin se 
uyt tuli viskatuksi joka: tapauksessa. On 
ollut ihmeellistä katsella ja kuunnella koko 
tätä keskustelua sillä tosiasiassa sittenkin 
lopputulos on se, että harva ulkopuolella 
sosialidemokraattisen ryhmän nyt todella
kaan tietää, mikä on sosialidemokraattisen 
ryhmän lopullinen kanta. Äsken minulla 
oli jo tilaisuus lukea sosialidemokraattisen 
ryhmän . puolustusasiainvaliokunnassa ole
vien jäsenten vastalause ja se vastalause on 
ihan kuin ja onkin muuten ed. · Tainion ky
nästä lähtenyt.. (Ed. Tainio: Ei ole.) Aina
kin on ed. Tainion nimi rulla. (Ed. Tainio: 
Ei ole!) Pitääkö se paperi näyttää, että 
.asia on niin. (Vasemmalta: Näköhäiriö !). 
Ei ole, sillä samanlainen vastalause kirjoi· 
tettiin aikaisemmin saman asi'IUl alle. (Ed. 
Tainio: Mutta tässä ei ole!) Ja siinä lue. 
taan ed. Tainion omat sanat. Näin ollen 
siis loppujen lopuksi kuitenkin tässä on vi
rallisella parperilla todistettu, että ryhmän 
todellinen kanta on sama kuin puolustusmi
nisterin esille tuoma. Siitä ei päästä mi
hinkään. Ei se silmäinkääntötemppu, että 
nyt viime hetkenä yritetään erottaa puolus-
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tusministerin lausunnosta kaksi eri kantaa, 
joista toinen on sosialidemokraattisen ryh
män virallinen kanta, ja toinen on puolus
tusministerin oma kanta, ole ollenkaan va
kuuttava. Sillä minä luulen, että asialli
sesti ei kukaan siihen usko, eivät edes sosiali
demokraatit itsekään. Sitten loppujen lo
puksi ·koska asia nyt menee päätökseen j.a 
melkoisella varmuudella voidaan saooa, että 
porvarit kaikesta huolimatta tulevat kiinni
naulima.an päätölmen, joka asiallisesti lail
listuttaa f818Cismin ja huliganismin tässä 
maassa, tahdon jo etukäteen työväen edusta
jana asettaa sellaist.a päätöstä vastaan vasta
lauseen. 

Keskustelu 'julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Leino, F. J. ehdottanut, että lakiehdotus 
hylättäisiin. Sitä ovat ed. .Ampuja y. m. 
kannattaneet. Kutsun tätä ehdotusta. ed. 
F'. J. Leinon ehdotukseksi. Niinikään on ed. 
Tainio ehdottanut, että eduskunta hylkäisi 
käsiteltävänä olevan lakiehdotuksen ja pyy
täisi hallitukselta uutta esitystä, jonka mu
kaan suojeluskunnat tulevat myöskin puo
h.tstusministeriön j.a armeijan ylipäällikön 
ailaisiksi. Mutta tätä ehdotust.a ei ole kan
na tettu, joten se ei tule äänestettäväksi. Sit
ten on ed. Kulmala ed. Tannerin kannat.ta
mana ehdottanut, että lakiehdotus hylätti.än 
ja eduskUillta kehoittaisi hallitusta mitä pi
kimmin laatimaan esityksen suojeluskuntien 
hajoittamisesta. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Kulmalan ehdotuksek:si. 

Selonteko myönnetään oi-keaksi. 

Puhe m i e s: Mitä äänestykseen ltu~, 
niin ehdottaisin meneteltäväksi sillä ta'Valla, 
että ensin äänestetään ed. Kulmal.an ja ed. 
Leinon ehdotusten välillä ja niistä voittaja 
asetetaan vastaehdotukseksi lakiehdotuksen 
hyväks;}"mi.stä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja p!Uitös: 

1) Äänestys ed. Leinon ja ed. KulmaLan 
ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. F. 
J. Leinon ehdotuksen, äänestää ,jaJR, ; jos 

,ei" voittaa, -on ed. KulmaJan ehdotus hy
väksytty. 

ÄällleStytksessä on ,jaa" voitoUa (150-
24-i14--d1.) 

Puh ~ ~ ies: Eduskunlta on siis tässä 
äänestyksessä hyväksynyt ed. Leioon ehdo
tuksen. 

2) Äänestys lakiehdotuksen hyväksymi
sen ja F. J. Leinoo ehdotuksen välillä. 

Joka !hyväksyy ltakieihdotu.ksen sellaisena, 
kuin se toisessa •käsi-ttely~ on päätetty, 
äänestää ,ja.a"; jos ,ei" voittaa., on ed. 
Leinon ehdot\18 hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,,:jaa" <voitolla (111-
77-0--11.)' 

P u he mies: Eduskunta on siis hyväk
synyt laki€1hdotuksen seHrusena, kuin se on 
toisessa käsittelyssä ~päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päälttyneeksi j<.a asia on Joppuun käsi
telty. 

P u h e m i e s: Edus.k:unnan istunto kes
keytetään 10 minuutiksi. 

Täysi-istunto :keSkeytetä.äm ke!llo 9.40 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

keHo 9.50 i. p. 

Muutos päiväjärjestykseen. 

P u h e mies: Pruivä:järje.stykseen teh
dään se muutos, että käsitellään ensin en
simmäisen käsittelyn asirut. 

12) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi apteekkilaitoksesta. 

Mainitun lakiehdotJu:ksen jdhdosta laa
dittu talousvaliokunnan mietintö n :o 1 
esite~lään mainitun lainsäätämisasian en
s im mä istä kjäsi Me l y ä vasrten. 

Pulheenvuoroja. ei haluta. 
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~DBim!lOOinen lti\sittely julisteta.wn tpä.ät
tyneeksi. ja asia menee valtiopäiväjärjes
tyksen mukaisesti s u u reen v a H o kun
taan. 

13) Ehdotus laiksi valtiou ja Helsingin kau
puJ.lgin väli~n tilu.svailldon toimeeJ1pane.ni

~ta. 

RaNitu:ksen esityksen. n:o 3 johdosta ia;a
dittu v.a.lti-OIVama:invalidktmnan mietintö n :o 
4 esitellään tnMnitun lai:Määtämisasia.tlJ en
s i m m ä i s t ä k ä s i t te 1 y ä varten. 

Puheenvuoroja ei !haluta. 

Ensimmäinen wi.ottely julisteta:an päät
tyneeksi j·a asia menee valtiopäiväjärjes
ty'ks,en mUikiai.sesti s u .u r e e n v: a l i o
k u •ll! t' a am. 

4) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi valtion viljavarastosta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 3 a ja otetaan j a t k u v a a n t o i
s e e .n k ä s i t t e l y y n siinä sekä saman 
valiok;un.nan mietinn&sä n :o 3 ja maata
lousvruHokunll!an mietinnössä n :o 2 ~allmi&
telav,asti käsitelty m:ainittu lakiehdotus. 

P u he m i: e s: Käsittelyn poh,jan.a on 
suuren vrulidkunJ1an mietintö n:o 3 a, josta 
näikyy, että suuri valiokunta OilJ yhtynyt 
eduskunnan tekemiin pä.ätöksiin. Näin 
ollen j•ulistetaan toi.nfpl. käsittely, pä.ätty
neeksi. 

5) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi laivaston perustamisesta 

rannikkopuolustusta varten. 

Esitellään suuren vailiokunn:an mietintö 
n.:o 6 ja QWttaan toiseen käsittelyyn 
siinä sekä puolustusasiainvaliokunnan mie
tinnössä n :o · 2 valm:isteleJVast1 käsiili1ty 
mainittu ~akiehdotu.s. 

Puh. -e m i e s: !Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 6. EnsJn 
sal·litaan asiastta yl~iskeskustelu. Senjäl
keen edruikunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohta>iseen käs1ttelyyn~ 

"\;"leiskeskustelu.: 

E,d. E.nn e: Jo äsken, jolloin o1:iJ esillä 
suojelusku:n.ta,kysymys1 kosketeltiin sellaisia 
sei:klro.ja, jotka mielestäni tulisi ottaa hu.O
mioon my&kin ja erikoisesti huomioon jli~i 
14ili }tysypt~stä käsitell~, jo,ka nyt on esiJ,
lä. TllD!t\liU siltä, että arvoStellessa Suomen 
soW,.voimien · puolustustarl_roitusta · ja siis 
täil,l,ä. kertaa. erityisesti laivaston merki-tystä 
siinä, on otettava huomioon eräitä tärkeitä 
sej.klroja. 'l'ärlrein niiSt~ lienoo työtålteke
vien suhde puolustukseen. Täytyy sanoa, 
että ta:htoa puolustaa tätä kapitalistista yh
teiskuntajiiJrjestelmäiiJ ja tätä n. s. isänmaata 
ei kansan suurella enemmistöllä todellakaan 
ole. (Eduslrunlll!asta: Oho !) Se aika, jollQin 
sireenilaulut isänmaasta ja sen puolustami
sesta teiho~ivat työtätekeviin, on jo ohitae. 
Nyt k~ittävät työlläiset jo kaikkialla, mi]J:ä 
tämä kehuttu isim,m.aa <>n ja ketä varten ~ 
0:111. Isänma,a on olemassa vruirn omistavaJle 
luok8;Il~ IP;utta ei työläisille- Työläisillä on 
isänma;ata korkeintaan· asuntonsa ikkunalla 
kukkaruukulssa ja siksi täytyYkin tässä suh.
t~a yhtyä erään. työlä.isen laaP.sun.toon, että 
tär:laista iSänmaan· 'palasta ei tooiaan · kan
nata lähteä puolustamaan, niinkuin sanotaan, 
vaikka tämä sa.nontakin, puolustaminen., on 
porv111;rien keksimä nimitys sodille, · ~lkoon
Pai, :oo sit~ puolustamista tai, niinkuin 
use~mmiten on, suoranaista kapitalistien 
ryöstösotaa. Täällä on vedottu aikaise.m,min 
maatalousväJestöön ja myöskin pienvHjeliiöi
hin, että heillä muka löytyisi pu()~ustust.ah
toa. LöytYY. kyllä . :rieJ.ij. jonklurn verran. 
mutta rpäivä ;päivältä se viifuenee aina sen 
mukaan, kun siLmät avautuvat ookem..iiän, 
minkälaista tämä ·lrehuttu isänmaa on ja mitä 
se tarjo11-~ heille. Puutetta ja kärsimystä se 
WjQaf!. zyÖ)tätekeviUe, niin teollisuustyöläi
si1le kui.n väJili.varaisille talo.npojillekin. Ja 
niin kauan . ku~n se tj'lÖtätelreville tarjoaa 
vain ~elvoll~uuksia eikä oikeuksia, emme me 
tunne tarvetta lähteä .puolustamaR.ll; . tätä 
maata. Me käsitämme asian siten, että tämä 
niin saoottu isänmaa on· vain tämän maan 
kapitalisteja ja heidän riistoansRJ. varten tur
vattu alue, jolla taataan tämän maan kapita
listeille laajennetut valtuudet harjoittaa vää
ryyteen 'Pe11ustuvaa riist<>aan. KapitaHstien 
riisto-oikeuksia ja riistoalueita ei meillä ole 
hal111a ;puolustaa. Meillä on isäm.maa vasta 
silloin, kun työläiset ja työtätekevät talon
pojat pitävät isäntOOikeutta tJ:issä ma·assa. 
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SitäJ isäir:J.,maata me tulemme puolustamaan 
kapitalistien hyökkäystä vastaa:o. viimeiseen 
sa.aJrlra. Minä uskonkin, että silloin löytyy 
puolustustahtoa sie'l1äkin ja juuri siellä, 
missä sitä ei nyt ole. 

Vuoden 1925 valtiopäivillä, kun asia oli 
esillä, lausui ed. Tadhio m. m. seuraavaa: 
,Suuri osa: Su(){lllen työväkeä on epäilemättä 
saanal!la kannwlla, joka kommuruistipuolueen 
taholta esitettiin: Se tahtoo sanoa, suuri osa 
Suomen työväkeä ei ymmärrä tämän laivas
ton tarpeellisuutta ja !pitää sitä valhingolli
sena.'' Kyllä Suomen työväestö ymmärtää 
aivan hyvin, mitä vrurten laivastoa tarvitaan. 
Ei pidä aina rulia:rvioida Suomen työväen 
ymmärrystä. Näyttiihän ymmärrystä olevan 
esimerkiksi viime eduskunta<Vaaleissa. Vai, 
miltä tuntuu näin jäikOODipäin katsellen? 
Kyillä Suomen työv.äestö ymmärtää Su'()l!llen 
ulkopolitiikan kulkiessa Englannin vanave
dessä, englan,ti:laisten asiantuntijain järjes
täessä Suomen puolustusla1tosta ja puolus
tusasiantuntijain puhuessa a;li.tuisesti ,itäi
sestä vaarasta" mihin laivastoa tarvitaan. 

Ei ole ihmeteltäJvää, että sosialidemokraa;t
tien päämiehet ovat a;settuneet tässä kysy
myksessä kieräilevälle kannalle. Onhan 
puolueen puolustusob)jelma, kuten nykyinen 
herra pää.ministeri sam.oi eduskunna;ssa 1925, 
jonkun'laisessa kehitysvaiheessa. Vasta puo
lueen tultua hallituspuolueeksi alkoi puo
lustusohjelma kehittyä lopullista muotoaan 
kohti. Tästä oli ensimmäisenä ilmauksena 
hallituksen SIUkelluslaivati:lll!us, jonka se teki 
täysin tietoisena siitä, ettei Suomen työ
väestö sitä tule hy;väksymään. Hwllitus teki 
tämän siitäkin huolimatta, että esimerkiksi 
vuoden 1925 valtiopäivillä edustaJa Arttmi 
Aalto lausui m. m. seuraavaa: ,Kun minä 
myöskin olen kuullut huhuja, että porvari~
liste:ru tll!holta siinä tapatUksessa, että tämä 
lakiehdotus menee lepäämään yli: vaalien, 
aijotaan budjetin ythteydessä kaikesta huoli
matta ryhtyä laivaston rakentarmiseen, vaik
kakin la;kiehdotus ehkä selvästi va:ltiopäivä
järjestyksen säJätämällä tll!valla tulee lepää
mään yli vaalien, eikä siis ratkaistuksi, pi
dän minä sitä suorastaan valtiopäivwjärjes
tyksen ja hallitusmuodon periaatteen vas
taisena ja myöskin vaarallisena parlament
taarisessa maassa, jossa porvarillistenkin ta
holta väitetään nouda:tl6ttruvan pa.rl~menttaa
rista järjesteLmää." Onko edustaja Aalto 
[ausunut jyrisevän vastalauseensa myöskin 
hallituksen sotalaivatilauksen johdosta 1 Ei 

ole, puolustusohjelma on kehittynyt myös
kin ed. Aallolla, kuten muillakin sosialide
mokraattisilla johtajilla. Mainittu määrä
raha, johon nojautuen ha:llitus teki sukellus
laivatilauksen, oli siirtomääräraha, joka ei 
velvoittanut hallitusta tilauksen tekoon. 
V anihat ,puoluoohjelmat olivat unohtuneet 
puolUJetoimistoon ja tämä uusi, kuten sanot
tu, oli kehittymisvaiheessa. Hallitus osoitti 
teollaan olevan va}mis ryhtymään toimenpi
teisiin omistavan [uokan riistootUJjen turvaa
miseksi tässä maassa ja myöskin valmis tu
kemaan niitä pyrkimyksiä, jotka ilmenevät 
viha:mielisyytenä neuvostoliittoa vastaan. 
Johdonmukaisuutta näitten hyökkäyspyrki
mysten tukemisessa osoittaa myöskin halli
tuksen ottama kielteinen kanta hyökkää
mättömyyssopimuksen solmiamiseen nähden 
Neuvostoliiton kaJISsa. Hyökkääm.ättömyys
sopi.musta ovat vaatineet myöskin sosiali
demokraattiset vaEtsijat, mutta nämä vaati
mukset eivät o1e ·sinne seitsemänteen ta~vaa
seen kuuluneet. 

Kuten lakiehdotuksesta selviää, vaatii se 
toteutua:kseen 215 miljoonaa mwrkkaa. 
Nämä varat tullaan suurimmaksi osaksi 
kokoamaan maan vähävaraisilta asuja1nilta, 
myöskin niiltä piewviljelij·öiltä, joita maa
laisliittolaiset ovat täällä saooma:lehtiä var
ten pidetyissä puheissaan sanoneet nd.in ko
vasti puoltavansa. Nyt olisi tilaisuus pu
dottaa uhkaava lisäkuorma pienviljelijäin 
harteiita, niinkuin kerskutaan•, jos halua 
löytyy. Olen kuitenkin varma, että lupauk
set jäävät sanoiksi, niinkuin aikaisemminkin. 
Oniha:n selvää, että varat laivast{)a varten 
tullaan keräämään vähäwaraisilta, sillä us
kon, etteivät ne ehdotukset, joita o:ru tehty 
vemkuorman siirtämisestä pois ylirasitettu
jen ty.ötätekevien niskoilta, tule saamaan 
tä.iällä osakseen myönteistä ratkaisua. Ktin 
lisäksi, kuten porvarillistenkin edustajain 
talholta on aikaisemmin eduskurmassa esitet
ty, puolustuslll!itokseen myönnettyjä varoja 
ei o1e käytetty oikein, ei eduskunnalla ole 
syytä heittää tällaista summaa edesrvastuut
tomaan käyttöön. 

Tätä tukee vielä lisäksi tämä kiihoituskir
janen, joka tänne on ,j:ätetty eduskunnan 
jäsenålle tänä päivänä, nimittäin Suomen 
Lipun syyskuun, numero,. jossru mainitaan 
seuraavasti: ,Sitäpai1si ovat venäläisen 
laivaston aikoina<an laatimat salaiset meri
kortit m€idän saaristoväylistäm.me vetiä
läiS'issä käsissä. Meille ei niistä ole jäänyt 
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ainoata jäljennöstä ja nä,itä kortteja käyt. 
täen voivat heidän aluksensa liikkua va
paammin saaristossamme kuin meidän omat 
aluksemme." Olisi kai syytä lähteä ensin 
hankkimaan merikortteja ja vasta sen'jäl
koon lähteä hankkimaan sotalaivoja, jotka 
voisivat kunnollisia: väyliä pitkin kulkea. 

Lisäksi haluan lausua muutaman sa;.. 
nan puolustusasiainvaliokunnan sosialide
mokraattisten jäsenten esittämän vastalau
seen jahdosta. Siinä ilmenee oivallinen 
työläisjoukkojen petkutusyritys. Vasta
lauseessa ehdotetaan lakiehdotus hylättä
väksi, mutta samalla neuvotaan porvaris
tolle, miten se voisi menetellä saadakseen 
edelleenkin varoja tätä laivastosuunnitel
maansa varten. Minun nähdäkseni tärrnä 
vastalause on ennakkopäätöksen luontoinen 
siinä suhteessa, että sosialidemokraatit tule
vat nähtävästi äänestämään talousarvion 
yhteydessä määrärahoja· laivastoa: varten, 
vaikka he asian tässä vaiheessa agitatoori
sista syistä asettuvatkin laivaston rakenta
mista vastaan. Tällä. silmänkääntötempulla 
ei kuitenkaan tulla tämän maa:n työtäteke
vien silmiä enää pimittämään, vaan ne tule
vat entistä paremmin näkemään, miten 
sosialidemokraatit asettuvat tukemaan por
variston militaristisia pyyteitä. 

Olen sitä mieltä, että esilläoleva lakiehdo-~ 
tus tarkoi>ttaa tämän maan porvariston 
riistoetujen entistä parempaa turvaamista 
ja että se on ilmauksena Suomen taholta 
sotaisista toimen:piteistä, joide:nJ kärki on 
kohdistettu Neuvostoliittoa vastaan, joka ei 
suiruka:an ole antanut aihetta vihamielisyyk
siin eikä sotavarusteluihin. (Eduskunnassa 
naurua.) Ryhmämme tuleekin kolmannessa 
käsittelyssä ehdottamaan, että lakiehdotus 
ihyljätään puolustusasiainvaliokunnan mie
tintöön liitetyn toisen vastalauseen mukai
silla perusteilla. 

Ed. Wiik: Sen johdosta, mitä edelli
nen puhuja lausui mietintöön liitetystä en
simmäisestä vastalausoosta, ilmoitan, että sa
nottu vastalause, mitä sen perusteluihin tu
lee, ei ilmaise sosialidemokraattisen edus
kuntaryhmän kantaa. 

Ed. Rose n b e r .g: Äskeisen lausunnon 
johdosta pyytäisin saada huomauttaa siitä, 
että sosialidemokraattien tulisi jonkun 
asian yhteydessä määrätä kerrankin kan
tansa. 

------------------·-----------

Ed. J. F. A a 1 t o: Ed. Rosenbergin 
lausunnon johdosta katson tarpeelliseksi 
majnita, että kyllä sosialidemokraattinen 
ryhmä on määrännyt tässä asiassa kan
tansa. Ed. Wiik jo ilmoitti, että vastalau
seen perusteluissa ei ole esitetty sosialide
mokraattisen ryhmän kanta ja kun ed. 
Rosenberg veti tästä sen johtopäätöksen, 
että sosialidemokraattisen ryhmän kanta 
olisi määräämättä, niin on syytä ilmoittaa, 
että ryhmä on nimenomaan päättänyt, että 
se ei hyväksy vastalauseen perusteluja, vaik
kakin se on sillä kannalla, että laki on hy
lättävä. 

Ed. R o s e n b e r g: Koska kuitenkin 
tällainen esiintyminen voi johtaa sekä edus
kunnan että eduskunnan ulkopuolella ole
van työväestön täydellisesti harhaan, niin 
olisi syytä, että sosialidemokraattinen ryh
mä. lähettäisi valiokuntaan sellaisia jäseniä, 
jotka tuntevat sosialidemokratiaa jonkun 
verran, niin että he osai$ivat laatia sosiali
demokraattisen ryhmän kantaa vastaavia 
vastalauseita. 

Ed. Leinonen: Minä pyydän huo
mauttaa tämän asian yhteydessä edustaja. 
Rosenbergille, että sosialidemokraattiset 
edustajat, jotka täällä ovat puhuneet tästä 
asiasta, on valittu suurilla äänimäärillä, 
paljon suuremmilla kuin ed. Rosenberg 
ja hänen kumppanins:a, siitä huolimatta., 
vaikka ne vaalipuheet, joita kommunistit 
pitivät vaalien edellä, ovat täällä uudel'ltaan 
tapeetilla tänä iltana, jotenka. ei näy sosiar 
lidemokratian maine pilaantuneen siitä par
jauksesta. Se edelleen on hyvällä voimalla 
edustettuna eduskunnassa. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1 ja 2 § :t, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. . 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 
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6). Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä-~ 
tetty ehdotus laiksi puolustuslaitoksen vi

roista ja toimista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 7 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e 1 y y n 
siinä. sekä puolustusasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 3 valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 7. 

Ensin sallitaan asiassa yleiskeskustelu, 
senjälkeen eduskunta siirtyy lakiehdotuk
sen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1-3 § :t, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Asian toinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

7) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi puolustusministeriön 

viroista ja toimista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 8 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e l y y n 
siinä sekä puolustusasiainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 4 valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

P u h e mies: Käsittelyn poihjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 8. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu. Senjäl
keen eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittely;yn. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1-3 § :t, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

• 
8) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepiiäm.ään jii· 
tettyyn metsäpalolakiehdotnkseen liittyvä 
niinikään lepäämään jätetty ehdotus laiksi 
rikoslain eräiden pykäläin muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 9 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e 1 y y n 
siinä sekä laki- ja talousvaliokunnan mie
tinnössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty yllä
mainittu lakiehdotus. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 9. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu ja kun se 
on julistettu päättyneeksi, käydään lakieh
dotuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

22-24 § :t, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

9) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus työnvälityslaiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 5 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e 1 y y n 
siinä sekä työväenasiainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. L. M y 11 y mä k i: Pyydän huo
mauttaa, että työväenasiainvaliokunnan mie
tintöön liittyvästä vastalauseesta käy ilmi, 
etten voi ilman muuta hyväksyä tämän la
kiehdotuksen hyväksymis~, koska voimassa 
olevan lain 8 § :n määritelmät ovat sellaiset, 
että ne antavat aihetta sekaannukseen työn
välitystoimistojen toiminnassa työselkkauk
seen ja työselkkauksen alaisiin työmaihin. 
Ja minä pyydän ilmoittaa, että tulen seu
raavassa käsittelyssä aikanaan tekemään 



860 Tiistaina 27 1J. eyy.akuuta 119217. 

• 
sellaisen ehdotuksen, kuin mietintöön liittä
mfurtäni vastalauSeesta käy ilmi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokun
nan hylkäävän mietinnön. 

10) Vuoden 1925 v.ad.ti'opäåvHlä lepäämään 
jätetty ehdotus laikisi vankien tapatltl'ma

korvauiksesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 10 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t te
I y y n siinä sekä työväenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 10. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri H e 11 o ~ Kuten; suuren 
valiokunnan m.i<etinnöstä ilmenee, ehdottaa 
valiokunta hylättäväksi kyseessä· olevan 
esityksen vankien tapaturmavakuutuksesta, 
esityksen', janka on tehnyt porvarillinen 
hallitus ja jonka myös työväenas~ainvalio
kunta on hyväksynyt. On valitettavaa, että 
suuren valiokunnan mietinnöstä ei käy ilmi 
niitä perootJeita, joilla se on tullut hylkää
vään päätökseen. Kun kuitenkin tätä asiaa 
on käsitelty siksikin perusteellisesti edm
kunnassa ja kun toisaalta eduskunn:ass'a an 
paljon uusia jäseniä, jatka eivät ehkä ale 
olleet tilaisuudessa seumamaan tämän asian 
vaiheita, lienee syytä niistä lyhyesti mainita. 

Ja vuomra 19!21 teki silloinen keSJkusta~ 
hallitus ehdotuksen vankien tapaturma
vakuutuksesta ja perusteli tätä esitystään 
seuraavalla tavalla. Huomautettuaan en
siksi siitä, mitenkä voimassa oleva laki 
tapatuTmavakuutulksesta koskee ainoamaan 
sellaisia henkilöitä, jotka ovat työssä 
työsopimuksen perusteella, mainitaan esi
tyksessä, että ,Kun kuitenkin vankiloissa 
säilytetyt henkilöt saavat tehdä työtä val
tion hyväksi niin hyvin maanviljelys-, met
sänhakkuu- y. m. ulkotöissä kuin vankiloi'
den räätäli-, puus~ppä-,, suutari- ynnä 
muissa työpa;joissa ·ja kun wmkilan työ
pajoiss:a. parempien työtulosten aikaansaa
inise:ksi jo on ruvettu käyttämään työn-

tekijöille vaTSin: vaarallisia työk:oneita, 
kuten jyrsinkoneita, höyläkoteita, sorvi
koneita y. m. s., on tapaturmavaara vankila
töissä viime aikoina suuressa määrin lisään
tynyt. Tapatammaseuraukset ovat vangi
tulle henkilölle kaksinkerroin raskaat. Hän 
on saanut kärsiä rikoksestaan rangaistuksen 
ja siten sen sovittanut. Mutta: sen lisäksi 
on hän va.nkilassa, ollessaan häntä kohdan
neen tapaturman johdosta saa<ttanut joutua, 
elinijäkseen joko kokonaan tai osaksi työky
vyttömäksi ja siten joko täydellisesti tai osak
si menettänyt vastaisen toimeentulomahdolli
suutensa. Kun vielä huomioon otetaan, että 
vankiloiden työpajoja yhä edelleen tullaan 
täydentämään uusia työkoneita hankkimalla 
ja että valtiotaloudellisista syistä on välttä
mätöntä kaikin tavoin saa,da vankilwtyön 
tulokset lisääntymään, mikä kaikki lisää 
tapa.turmain lukua, lienee selvää, että on 
kohtuullista taata erityisellä lailLa vangi
tulle, jota tapaturma ikohtaa semmoisessa 
työssä, mitä tehdessä korvausta muutoin 
olisi työväen tapaturmavakuutuslainsäädän~ 
nön mukaan suoritettava, oikeus saada va
hingonkorvausta." 

Esitys on vuodelta 1<92'1: ja· valiokunta 
puolestaan lausuu, ettru se on' ,samailla 
syillä, jatka hallitus on esittänyt, katsonut 
tätä tarkoittavan lain tarpeelliseksi''. 

Asia tuli uudelleen eduskunta-alottoona 
käsiteltäväksi eduskunnassa V'lloden 1922: 
valtiopäivillä. Siinä yhteydessä työväen
asiainvali,okunta mainitsee, että ,valiokunta; 
on hyväksynyf sen käsityksen, että lailla on. 
turvattava vangeille ja eräille heidän 
asemaansa verrattavassa: asemassa: oleville 
henkilöille työssä sattuneesta tapaturmasta 
vahingonkorvausoikeus heille itselleen tai 
heidän omaisillen. Tähän on valiokunnan 
mielestä all<ut sitä en,emmän syytä, kun van:. 
kien tapaturmakorvaukset jossain; määrin 
~olisivat omansa keventämä:än sitä avustus
taa:klma, joka koonille johtuu yleensä van
kien! perheiden ja erittäin sellaisten per
heiden ja henkilöiden elättämisestä ja avus
tamisesta, joitteu yUäpitoon. velvollinen 
henkilö vankeusaikanaan on joutunut suu
remmassa määrässä työkykyä vähentävän 
tap.mturma.n aLaiseksi.'' 

Kun esitystä ei yhtä vähän kuin edellistä 
hallituksen esitystä, ennätetty vieläkään 
käsitellä loppuun antoi silloinen porvarilli
nen hallitus asiasta uuden esityksen. Myös
kin sitä esitystä on työväenasiainvaliokunta 
puo1tanut. 
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Ne perusteet, jotka hallitus esitti lain 
hyväksi vuonna; 19·2ll, pitävät edelleen 
paikkansa: vieläpä suuremmaSS1'1 määrässä 
kuin mitä silloin oli asian laita. Vapaita 
työläisiä koskeva tapaturmavakuutus on 
'edelleen kehitetty uudella tapaturmavakuu
tuslailla, joka astui voimaan 1926 vuoow 
alussa ja joka suuressa määrässä on laa·jen~ 
tanut vakuutettujen lukumäärää. Toiseksi 
on myöskin vankiloissa suuressa määrässä, 
kuten: hallituksen peruJSiteruiss:a huomaute:-1 
taan, otettu käytän.töön sellaista työtä, jossa 
vangit joutuvat tap.aturman. vaaran alaisiksi. 
Tässä on olemassa riittävät perusteet, että 
vangit myös vakuuteota:a:n sen tapaturmrun 
vaaran varalta, jonka alaiseksi he vankilassa 
joutuva.t. Tämä on myös se periaate, mikä 
on tunnustettu yleisesti käytännössä. Olisi 
sentähden saattanut odottaa, että kun kaksi 
hallitusta on tehnyt asiasta esityksen ja 
kaksi kertraa työväenasiainvaliokunta on 
sitä kannattanut, että tämä kysymys olisi 
saatu viimeinkin pois paiväjä:rjestyksestä. 
Sitä vastaan ei voida: edes esittää niitä ta
vallisia verukkeita, joita ta:vallisesti esitetään 
sosialistai keihi tystä vastaan nim. että se 
kysyisi valtion varoja suuressa~ määrässä, 
koska ne tapaukset, joissa la:kia tultaisiin 
soveltamaan, ovat harvalukuiset. Se ei siis 
tiedä valtiolle suuria lisämenoja. 

Siihen nähden, että siis tästä asiasta on jo 
olemassa kaksi hallituksen esitystä, ja kun 
työväenasiainvaliokunta kaksi eri kertaa 
asiaa: käsiteltyään ja kerran ilman mitään 
vastalausetta on ollut valmis hyväksymään 
esityksen, niin toivon, että eduskunta huoli
matta siitä kielteisemä tuloksesta, johonka 
suuri valiokunta on asiassa joutunut, hy
väksyisi esityksen. Minä sentähden ehdo-
tan, ett·ä eduskunta asettaisi' käsittelyn 
pohjaksi työväenasiainvaliokunnan esityk
sen. 

Ed. A. A a 1 t o: Minulla ei ole 
paljon siihen lisättävää, mitä herra 
sosialiministeri täällä toi esiin. Minä 
yhdyn kannattamaan hänen tekemäänsä 
ehdotusta. On muistettava, että tässä 
on kysymyksessä laki, joka sääde
tään vain sellaisia tapauksia varten, jolloin 
vanki kärsii tapaturman työssä i1man, että 
hän on itse siihru syypää. Toiselta puolen 
taasen on selvää, että vanki pannaan työhön 
vankilassa ollessaan. Hän1 ei voi siitä 
lri€1täytyä. Ja j.os hän kärsii tapaturman., 

i:riin seurauksena siitä on se, että hän, ellei 
saa korvausta tuosta tapaturmasta, niin 
kuin vapaalla jalalla oleva työmies tapatur
man kärsiessään saa, tulee kärsimään lop
puikänsä tavallaan rangaistusta siitä, joten 
hänen rangaistuksensa todellisuudessa tu:lee 
silloin olemaan siis suurempi kuin mitä 
asianomainen tuomioistuin on hämelle rikok
se.crta toiminnut. Ja: minusta kai pitäisi 
riittää nyt jo vangilleikin rangaistukseksi se, 
minkä oikeus katsoo hänen ansainneen 
rikoksestaan, eikä eduskunll'alla olisi syytä. 
asettua sille kannalle, että vanki, joka jou'
tuu tapaturman uhrikffi, vielä vankeoutensa 
jälkeen soaa tämän tajpaturman seura.uiksia 
kantaa lisärangaistuksena sen lisäksi, mitä 
hän on r~koksestaan saanut. 

Ed. Huttunen: Kun asia oli esillä 
vuoden 1925 valtiopäivillä, niin voitiin jol
tisellakin varmuudella päätellä, että sillä 
kertaa eduskunnassa oli enemmistö lain hy
väksymisen kannalla, joskin kohta tätä ei 
voitu faktillisesti ratkaista, koska sitä en
nen oli äänestettävä lain jättämisestä lepää
mään yli vaalien. Mutta että näin oli, on 
minun mielestäni osotus siinä, että lepää
mään jättämisen puolesta annettiin ainoas
taan 72 ääntä.. Edelleen tukee väitettäni se~ 
että silloin eräät porvarillisetkin edustajat 
olivat puolustamassa lain hyväksymistä, 
jopa niin pitkälle, että eräs edistysmielinen 
edustaja, tohtori Kivimäki, lausui valitte
lunsa sen jälkeen, kun laki oli äänestetty yli 
vaalien, seuraavaan tapaan: ,Minunkin 
mielestäni sellaisen lakiehdotuksen lykkää
minen yli vaalien, jonka toteuttaminen 
olisi kysynyt valtion varoja vuosittain 
6,000 markkaa, on valtiopäiväjärjestyksen 
väärinkäyttämistä." Ja että porvarillisissa
kin piireissä ei ollut edustaja Kivimäki ai
noa, joka oli kannattanut lain hyväksy
mistä, tulkoon mainituksi, että silloinen oi
keusministeri Jjlius puolusti erikoisesti 
lan hyväksymistä. Hän m. m., yhtyen täy
dellisesti ministeri Paasivuoren lausuntoon, 
jatkaa: ,Minäkin tahtoisin lausua sanani 
esilläolevan lakiehdotuksen puolesta. Se 
on todella tarpeen vaatima. Tuon tuosta on 
esitetty minun käsiteltäväkseni kysymyksiä, 
jotka ovat tarkoittaneet korvauksen myöntä
mistä vankilan työssä vahingoittuneen van
gin avustamiseksi", jatkaen edelleen esi
merkkejä, joita hänen toimiaikanaan on. ta
pahtunut. Siis porvarillisissakin piireissä, 
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ainakin osittain on ollut se käsitys, että 1 

yhteiskun~ on myöskin vastuussa siitä, 
että vangm asemaa ei millään tavalla 
aseteta sellaiseksi, että hänelle voi koitua 
ylimääräisiä vaaroja tai jopa ennenaikainen 
hengen menetyskin. Tämän lain mukaan 
tulisi määrättäväksi, että vangin rangais
tus ei enää jatkuisi sen jälkeen, kuin hä
neltä rangaistusaika päättyy. Lakiehdo
tuksessa nimenomaan sanotaan, että avus
tusta, korvausta, tullaan suorittamaan 
vasta senjälkeen, kun vanki on kärsinyt 
tuomion rikoksestansa. Siis ei voida puhua, 
että tässä tahdottaisiin rikoksenteko erikoi
sesti palkita, kuten eräät puhujat tämän 
asian käsittelyssä ovat tehneet. Väite, 
j?Jl~ lakia on vastustettu, on pääasiassa 
snna, että koska tämä laki antaa eräänlai
sen moraalisen sekä taloudellisen palkitse
misen rikoksentekijöille, kärsii siitä oikeus
tajunta. Mutta otettakoon esimerkki, mi
tenkä oikeustajunta voi kärsiä silloinkin, 
ellei tätä lakia hyväksytä. Saattaa olla, 
että henkilö saa tuomion esim. yhden kuu
kauden. Tämän tuomion aihe on vaikkapa 
painokanne. Siis rikokseen nähden saattaa 
yleinen· mielipide olla aivan toinen, kuin 
mitä tuomioistuimen päätös, mutta kaikesta 
huolimatta on tuomitun kärsittävä rangais
tuksensa. Vankilassa on vankilanjohdolla 
täydellinen määräysvalta siitä, mitä se 
vangilla teettää tai tekemättä jättää. Se 
voi asettaa vangin työhön, jopa sellaiseen
kin, mitä ei vangin aikaisempi ammattitaito 
mitenkään edellytä, joka niinmuodoin saat
taa muodostua sille vaarallisemmaksi, kuin 
mitä se sä.ännöllisille muille työntekijöille 
voisi muodostua. Tämä kuukaudeksi. tuo
mittu vanki loukkaantuu, jopa niin, että hä.
nen työkykynsä. menee joko osittain tai ko
konaan. Mitenkä silloin voidaan selittää, 
kun vanki pääsoo kuukauden; kuluttua pois 
vankilasta, etteikö hänellä rangaistusaika 
edelleen jatku, koska hän vankilassa, yh
teiskunnan huollossa ollessaan, on menettä
nyt työkykynsä? Mielestäni tässä on mo
raalinen tuki aivan toisaalla, kuin mitä tä.
män lain vastustajat ovat esittäneet, niin 
että oikeusministeri Liliuskin huomauttaa, 
että ei aina voida käsittää silloin kun pu
humme vangeista, että ne olisivat paatuneita 
rikollisia. Siellä saattaa olla enemmän tai. 
vähemmän pikkusyistä joutuneita ja, minä 
haluan lisätä myös sellaisia, joiden tuomion 
moraalisesta puolesta saatetaan olla hyvin-

kin suuresti eri mieltä. Kun asiaa on JO 
käsitelty useilla valtiopäivillä ja jokaisessa 
käsittelyssä mielestäni aika pätevästi osoi
tettu lain tarpeellisuus, niin toivoisin, että 
tässä eduskunnassa jo saataisiin lain hy
väksymisen puolelle enemmistö, jotta voi
taisiin vihdoinkin siirtää tämä pitkäa.ikai
nen mutta pieni kysymys pois pä.iväjärjes
tyksestä. 

Ed. A i n a 1 i: Minä vastustan, että kä
sittelyn pohjaksi otetaan työväenasiainva
liokun.mn mietintö ja puolestani kannrutan, 
että siksi otetaan suuren valiokunnan mie
tintö ja pyydän saada perustella sitä seu
raavasti. 

Sen jä~keen kuin työväen tapaturmava
kuutuslaki tuli hyväksytyksi, on maanvilje
lijäin ja itsenäisen toimen harjoittajain ta
holla suurella uteliaisuudella odotettu, 
mitkä kansalaisryhmät huomataan seuraa
valla kerralla ansiokkaimmiksi tulla turva
tuiksi tapaturman sattuessa. Tämä lakieh
dotus antaa nyt vastall!ksen, ja minun täy
tyy sanoa että tämä vastaus on syvästi 
loukkaava, sillä tämä laki tulisi turvaa
maan kaikki pahantekijät aina murhasta, 
taposta, ryöstöstä ja murhapoltosta tuomit
tuja myöten. Työväenasiainvaliokunnan 
enemmistö lausuu, että tämä laki on yksi
tyiskahdissaankin osunut oikeaan. Siitä, 
mikä on oikeata, voidaan kylläkin olla eri 
mieltä. Tämän lain mukaan tulisi esim. 
murhaaja saamaan valtion kassasta päivä
rahaa ja hänen perheensä, jos sellainen on, 
elinkorkoa vielä hänen kuolemansa jälkeen, 
ja ellei perhettä ole, annetaan elink<>rkiJa 
kaukaisimmillekin sukulaisille. Sitä vas
toin murhatun perheelle ja sukulaisille ei 
valtio ole velvollinen antamaan mitään. 
Niiden on joko turvauduttava aleniavaan 
kunnalliseen köyhäinapuun tai kärsittävä 
puutetta. Minä pyydän kysyä, onkohan 
tässäkin tapauksessa valiokunnan mietintö 
osunut oikeaan? Jos tämä: esitys tulee 
laiksi, niin se vie oikeuskäsitteet lievimmin 
sanoen nurinkurisuuteen. Ajatelkaamme 
esim. niitä lukuisia tapauksia, jolloin kansa
lainen joutuu raivostuneiden puukottajain 
raadeltavaksi, niin valtiolla ei ole mitään 
velvollisuutta näiden onnettomien avusta
miseksi. ~1:utta jos tuo puukottaja saa pie
nimmänkin loukkauksen vankeusrangai3-
tusta kärsiessään, niin valtio on velvollinen 
panemaan liikkeelle sairaanhoitajat ja lää-



Vankien tapaturmakorvaus. 3$3 

kärit, ett. ä tuo korkea-a. rvoisuus toipuisi 1 

mahdollisimman pian. 
Myöskään ei pahantekijä menettäisi kor

vauksensaantioikeuttaan, vaikka hän tekisi 
uudelleen rikoksia mitä laatua ja kuinka 
paljon tahansa, muuta kuin siksi aikaa kuin 
hän on vankilassa. Ja kun tuo pahantekijä 
lopuksikin kuolee, niin hänen hautauskus
tannuksensa suoritetaan valtion varoista, 
jota vastoin valtio ei ole velvollinen välittä
mään mitään niiden hautaamisesta, joita 
nuo pahantekijät mahdollisesti ovat mur
nanneet. 

Mutta on toki tässä laissa 4 :s §, joka ra
joittaa vaimon korvauksensaantioikeutta, 
jos h:än ilman laillista syytä on elättänyt 
itseään yhden vuoden ajan, kuten sanat 
kuuluvat (Naurua eduskunn~asta). Itsensä 
elättämin~en on siis suurempi rikos kuin se 
että on ,tehnyt mur'hrun. 

Mutta kaikkein merkillisin on 6:s §, josta 
minä pyydän lukeru 1 momentin, joka kuu~ 
luu seuraavasti: Vuosityöansiona pidetään 
.sen päiväpalkan 200-kertaista maaraa, 
minkä vankiin verrattava (ei vanki) hänen 
vapaana ollessaan pääasiallisesti harjoitta
massaan ammatissa työskentelevä työnte
kijä yleensä ansaitsee tapaturman sat
tumisaikana sillä Suomen paikkakun
nalla, missä vanki enimmäkseen oles
keli sen vuoden aikana, joka päät
tyi hänen vangiksi joutumisensa edelli
senä päivänä. Ellei sellainen paikkakunta 
tai vangin ammatti ole mä.ärättävissä, käy
tettäköön korvauksen laskemisen perus
teena alinta tavallista päiväpalkkaa sillä 
paikkakunnalla, missä vankila sijaitsee ja, 
mikäli on mahdollista, senkaltaisessa 
työssä, jota vanki ennen vankeuteen joutu
mistaan yleensä suoritti." Tässä ei oteta 
laskemisen perusteeksi sitä tuloa, minkä 
vanki ansaitsisi vapaana ollessaan. Tämä 
siitä syystä kun suuri osa pahantekijöitä 
ei ansaitse mitään. Sentähden täytyy häntä 
vertailla, ei samanlaisiin kuin hän itse on, 
sillä silloinhan tuo vanki ei saisi mitään 
korvausta, vaan sellaiseen, joka on ansain
nut jotain. Siinäkin tapauksessa että van
gin kotipaikka ja ammatti on jäänyt hänen 
"omaksi salaisuudekseen, otetaan laskemisen 
perusteek.'li alin tavallinen päiväpalkka 
siellä, missä vankila sijaitsee, siis esim. 
Helsingissä tai jonkun läänin pääkaupun
_gissa. Mutta miten sovellutettaisiin tätä 
pykälää esim. liikemies Mattilaan nähden, 

sillä hänen liike~imintansa. ei ole pysynyt 
salassa; ·voitaisiinko hänen tulojaan ottaa 
laskemisen perusteeksi, ja jos ei voitaisi, 
niin keneen häntä verrattaisiin ( Åänekästä 
:hilpeyttä eduskunnassa) ? Ja otettaisiinko 
pirtutrokarin tulot laskemisen perusteeksi? 
Jos ei, niin kenoon häntä verrattaisiin? 
. Vielä yksi esimerkki. Ajatelkaamme, että 
olisi kaksi naapuriperhettä; toisen perheen 
isä on murhannut toisesta perheestä isän. 
Sen jälkeen murhaaja on kuollut vankilassa. 
Tämän lain mukaan tulisi tuo murhaaja
perhe nostamaan säännöllistä elinkorkoa 
valtion kassasta ja asuisi kotonaan mutta 
tuon murhatun perhe joutuisi joko köyhäin 
hoitoon tai kerjäämään. Nuo viimemainitun 
lapset kyselisivät äidiltänsä, miksei meille 
anneta elinkorkoa, kuten naapurille. Äidin 
täytyisi samoa: Se johtuu, tiedättekö 
lapsi kullat, siitä, että meidän isä ei ole 
tappanut ketään eikä tehnyt muutakaan 
pahaa. Jos ei tämä ole rikollisuuteen kas
vattamista, niin ei sitten mikään. Meillä 
on tullut tavaksi, että aina kun ryhdytään 
jonkun ammattikunnan olojen parantami
seen, niin vedotaan siihen, että ne siirtyvät 
muutoin toisille aloille. }futta tässä ta
pauksessa ei ole sitäkään vaaraa pelättä
vissä. Vaikka ei pahantekijällä olekaan 
suurempaa varmuutta tapaturman varalta 
kuin muilla kansalaisilla, niin pyrkijöitä 
näyttää olevan vankiloihin enemmän kuin 
tarpeeksi. Meillä näkyy muodostuvan kai
kenlaisia MattiJoita ja Oksmanneja koko 
tarve ilman mitään tällaisia reformeja. 

Minä lopuksi toivon, että pienviljelijäin 
eduskuntaryhmä ryhtyy kannattamaan 
minua, kun he tässä tapauksessa joutuisivat 
maksamaan rikollisten edestä, vaikka ovat 
itse kaikkea t11:rvaa vailla. 

Ed. H u t t u n e n: Ed. Ainali asetti kysy
myksen alaiseksi, miten voita:isiin korvaus
perusteet laskea esim. sellaiseen rikokselli
seen nähden kuin on kuuluisa liikemies Mat
tila. Kyllä minusta tuntuu, että tämä laki 
antaa siihenkin selityksen, millä tavalla se 
voidaan laskea. Jos ed. Ainaliu tarkoitus 
oli esittää lain puolustajia vastaan joku 
vitsi, niin me voimme heittää sen takaisin, 
sillä ed. Ain'aJin äsken esittämä puhe oli 
mielestäni hyvin suuresti muistuttava niitä 
puheita, mitä liikemies Mfuttila on esittänyt. 
(Vasemmalta : Oikein!) 
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Puh e ii1 i e s: Kiellän loukkaavia ver
ta'Uksia käyttämästä. 

P u h u j a: Sitten miien ed. Ainali voi 
'esittää lain sisältöä, siå.tä antaa oival
lisen kuvan se miten hiim. selitti kuuluvan 
4 § :'n. Se kuuluu todiellisuudessa näin: 
,Korvaus voidaan leskivaimolta osaksi tai 
kokonaan evätä, milloin hän ilman laillista 
syytä vähintään yhden vuoden a,jan, ennen
kuin mies menetti vapautensa, on ollut 
poissa kotoa elättäen itsensä ilman miehensä 
avustusta." Siis tapaturma.vakuutuslauta.
kunta ja: korkeimpama tuomioistuime-na 
vakuutusneuvooo on se, jonka harkinnan 
vara.an jää tämä kysymys. Kuten sanottu, 
tässä sa:notaan , voidaan". Ja toinen tär
keä seikka·: Tässä sanotaoo ,milloin hän 
ilman laillista syytä on ollut vuoden poissa 
miehensä tyköä". Ei suinkaan ed .. Mattila 
kunnioita sitä naista, joka ilman laillista 
syytä on poistunut miehensä tyköä. (V ar 
semmalta: .Samanlaisia ne ovat molemmat!) 
Sitten myöskin täällä ed. Ainali esitti erään 
vertauksen, .miten murhamiehen perilliset tu
levat palkituiksi sen vuoksi, että isä on tehnyt 
murhan ja murhatun perilliset jäävrut vaille 
minkäänlaista turma. Nyt kerta kaikkiaan, 
niin huonot kuin meidän käyhäinhoito-olot 
ovatkin, niin on muistettava eräs tärkeä 
seikka. Olkoon murhamies niin rikollinen 
kuin tahansa, niin yhteiskunnan on huoll.et
tava sen perillisistä.. Tehtäköönr vaikka 
minkälaisia päätöksiä täällä, niin nykyinen 
köyhäinhoitolaki asettaa kunnalle velvolli
suuden, että sen täytyy näistä perillisistä 
hu:olehitia, elleivät ne muuten kykene toi~ 
meen tulemaan. Siis ei täJmän lain hylkää
minen vapauta yhteiskuntaa huoltovelvol
lisuudesta. Lain hyväksyminen vapauttaa 
siitä kunnat ja siirtää rasituksen. vaHiolle, 
joka . minun mielestäni on aivan oikeuden
mukaista. Tässä juuri lieneekin syy, että 
ne iporvarillisistakin edustajista, jotka ovat 
joutuneet kunnallisessa elämässä toimimaan, 
ovat asettuneet tätä lakia puolustamaan. 
(Vasemmalta: Ainali toimiikin Kirvussa.) 
No, Ainalia ei voi·da ottaa lukuun. Kyllä 
minun mierestäni, etenkin kun kysymys on 
näin pienistä määristä kuin tämän lakiesi
tyksen muka:an valtiolle rasituksia koituu, ja 
jotka rasitukset ainakin osalta ovat kunnilla 
olemassa, niin ei olisi mielestäni mitään jär
kisyytä enää vastustaa lain: hyväksymistä. 

Yleiskeskustelu ju1istJetaan päättynooksi. 

P u h e m i e s: Keskusteltm kulttessa on 'etl. 
Helo ed. A. Aallon kannattamana ehdotta
nut, että käsittelyn· pohja~i hyväksyttäi
siin työvä.enasiainvaliokuti:nan ehdOtUB. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Helon ehdotuksiekii. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka käsittelyn pohjaksi hyväksyy suuren 
valiokunnan ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos 
,ei'' voittaa, on ed. Heiolli ehdotus hy
väksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla. (97-
85-00--.I 7). 

P u he mies: Eduskunta on siis hyväk
synyt :käsittelyn pohjaksi suuren valiokun
nan ehdotuksen. 

Suuren valiokunnoo hylkäävä mietintö 
hyväksytään. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi .. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ministeri Pt a: ru s i v u o r i : Minä i>!liilmt 
jyrkän vastalausen tätä sirkusnäytäntöä 
vastaan, jolro täällä tänä iltana on tapahtu
nut. 

11) Vuoden 1926 vwltiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi, joka sisältää eräitä sään

nöksiä valtion viroista ja pysyväisistä 
toimista, 

josta :perustuslakivaliokunta on antanut 
lausunnon mietinnössä n :o 1, esitellään a i
n o a a n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan asiassa 
keskustelu ja senjälkeen toimitetaan lippu
äänestys lakiehdotuksen hyväksymisestä tai 
hylkäämisestä. Jos vähintäin 21 s annetuista 
äänistä kannattaa lakiehdotuksen hyväksy
mistä, on lakiehdotus valtiopäiväjärjestyk
sen 60 § :n mukaan hyväksytty, mutta muu
ten on se hylätty. 



Ed. P u h; a k ~ a: Senjälkee11 kuin esil
läoleva lakiehdotus oli hyväksytty jätettä
väksi lepäämään, hallitus on, niinkuin pe
rustuslakivaliokunnan mietinnöstä havai
taan, vuoden 1926 valtiopäivillä eduskun
nalle antanut sam~s.ta asiasta_ uuden esityk
sen. Tähän esitykseen sisält'Yvän lakiehdo
tuksen eduskunta ön hyväksynyt, ja edus
kunnan hyväksymän lain tasavallan presi-1 
dentti on joulukuun 31 päivänä 1926 vah
vist,,lnut, . ja · on siten &äädet~y l~ki nykyi
sinkin voimassa. Tämä voimassaoleva laki 
on asiallisesti täysin yhtäpitävä esilläole
van lakif':h~otij.ks.eJ;L k,~~f,\, ja on viimemai
nittu lakiehdotus siitä syystä, niinkuin pe
rustuslakiv:alioltun~}\!in ehdottaa, hylättävä. 
Olen tahtonut tähän seikkaan kiinnittää 
edustajain huomiota sentähden, että ne, 
jotka asiallisesti tahtovat hyväksyä sellai
set säännökset, kuin tähän lakiehdotukseen 
sisältyvät, eivät siitä johtuisi äänestämään 
lakiehdotuksen hyväksymisen puolesta. 
Tämän lakiehdotuksen hyväksymisen 
kautta tulisi meillä säädetyksi samasta 
asiasta kaksi asiallisesti aivan yhtäpitävää 
lakia_, ja sentähden siis lakiehdotus on hy
lättävä. 

Keskustelu julistetaan pä.ättyneeksi. 

Puhe m i e s: On toimitettava lippuää
nestys. Sihteeri lukee äänestysesityksen. 

Äänestysesitys: 

Joka hyväksyy puheenaolevan lakiehdo
tuksen sellaisena kuin eduskunta on sen 
1926 vuoden valtiopäivillä lepäämään jätet
täväksi hyväksynyt, äänestää ,jaa"; joka 
ei sitä hyväksy äänestää ,ei". Jos vähin
tään 2 /a annetuista äänistä, on jaa-ääniä, 
on ehdotus hyväksytty, mutta muuten se on 
hylätty . 

• ~änestyksessä annetaan 2 jaa- ja 170 ei
ää.ntä. 

Puhemies: Eduskunta on siis hylän
nyt lakiehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

14) llaodu 19ail 'tlakiopiivilli )epiäJaiila . ji
teiptä .eluhltujueata. laiksi pormestarin, • .._ 
vosmiesten ja maistraatinsihteerin vaalia 

t~illlittamisen $iirtämisestä · bupungi~~ 
valtuustoUe 

laadittu laki- ja talouevaliok:unnan mie
tintö n :o 2 esitellään ja pannaan pöydälle 
ensi istuntoon, sekä samoin 

,, ,·, 

15) Ehdotuksen laiksi pormestarin, neuvos~ 
miesten ja · JJlaistraatinsihteerin vaalista · 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
l~d-ittu laki- ja talousvaliok:upnan mi~tintö 
n:o 3. .. 

16) Ehdotuksen laiksi kansanlastentarbain 
valtioavusta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 
2 esitellään pöydällepanoa varten. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Ed. Kukko n e n: Pöydällepanoa var
ten nyt esitettyyn sivistysvaliokunnan mie
tintöön n :o 2 on pujahtanut painovirhe, 
jonka minä pyydän saada jo käsittelyn 
tässä vaiheessa oikaista. 

Käsittelyyn osaaottaneiden luettelosta 
puuttuu ed. M. Lehtosen nimi, vaikka sa
nottu edustaja on ottanut käsittelyn kai
kissa vaiheissa osaa asian valmistelu1m va
liokunnassa. Tämän huomautuksen teke
miseen katson olevan sitä enemmän syytä, 
kun mainitsemani edustaja on mietintöön 
liittänyt vastalauseensa. 

Asia .pannaan pöydälle ensi istuntoon. 

17) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn lakiehdotuksen joh
dosta korvauksen antamisesta maailmanso-
dan aikana erinäisiä vahinkoja kärsineille 

laadittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n :o 5 esitellään ja pannaan pöydälle ensi 
istuntoon, sekä samoin 
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18) Vuoden 1925 vaKiopäivi1iU. ·lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn lakiehdotuksen joh
do•ta korvauksen antamisesta maailmanso.; 
daa aikana erinäisii valdnkoja kli.rsineille 

laadittu valtiovaxainvaliokunnan mietintö 
n:o 6. 

Samoin esitellään ja pannaan pöydälle 
seuraavaan istuntoon edustajille jaetut 

Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
te~täväksi hyväksytyn ehdotuksen jqb.do~;~ta 
laii,U!~ lunastusoikenden käyttämisestä Ahve-

nanmaan maakunnassa sijaitsevaa kiin
teistöii myytliesai 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 2 ja 

Puhemiesneuvoston ehdotus työsnunnitel
maksi täysi-istuntoja ja valiokuntia varten 

vuoden 1927 valtiopäivillä. 

P u h e m i e s: Seuraava istunto on ensi 
perjantaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 1'1~30 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Eino J. Ahla. 



12. Perjantaina 30 p. syyskuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päivijirjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) VUJOden 1925 valtiopäivillä !J.e
päämään jätetty ehdotus laiksi valtiOill 
viljavarastosta. . .................. . 

A s i a .k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n :ot 3 a ja 3 ; maa
talousvaliokunnan mietintö n :o 2; 
mainittu lakiehdotus. 

2) Vuoden 1925 valtiopäilVillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi laivas
ton perustamisesta rannikkopuolus-
tusta v111rten ..................... . 

A s i a k i r j a t: Sumen valiokun
nan mietintö nr.o 6; puolustusasiainva
liokunnan mietintö n :o 2; mainittu 
lakiehdotus. 

3) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi puolus
tuslaitoksen viroista ja toimista .... 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 7 ; puolustusasiainva
liokunnan mietintö n :o 3; mainittu 
lrukiehdotus. 

4) Vuoden 1926 valtiopäivillä \le
päämään jätetty ehdotus laiksi puo
lustusministeriön viroista ja toimista. 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 8; puohistusasiainva
liokunnan mietintö n :o 4; mainittu 
lakiehdotus. 

5) Vuoden 1924 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus työnvälitys-
laiksi ............................ . 

A s i a .k i r j a t: Suuren valiokun~ 
nan mietintö n :o 5; työväenasiain valio-

Siv. 

369 

374 

kunnan mietintö n :o 1; mainittu laki
ehdotus. 

6) Vuoden 1925 valtiopäivi'llä le
päämään jätetty ehdotus laiksi van-
kien ta paturmak.orvauksesta ....... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 10; työväenasiainva
liokunnan mietintö n :o 2; mainittu 
lakiehdotus. · 

Ainoa ja kolmas käsittely: 

7) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetyt ehdotukset metsäpalo
lai.ksi ja laiksi ri·koslain eräiden pykä-
ltliin muuttamisesta ............... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 9; laki- ja talousva
liOkunnan mietintö n :o 1; mainittu 
laki ehdotus. 

Ainoa käsittely: 

8) VUIOden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi pormes
tarin ehdottaanis- sekä neuvosmiesten 
ja maistraatinsihteerin valitsemisoikeu-
desta ....................... ; .... · 

A s i a k i r j a t: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n :o 2 ; mainittu la
ki ehdotus. 

9) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi lunas
tusoikeuden käyttämisestä Ahvenan
maan maakunnassa sijaitsevaa kiinteis-
töä myytäessä ........ ; ........... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslalkivalio
lrnnnan miretintö n :o 2; mainittu lruki
ehdotUIS. 

Siv. 

395 

401 
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10) Pubmnies:neuvoston ehdotus työ
suunnitelm8)ksi täysi-istuntoja ja valio
kuntia varten vuoden 1927 valtiopäi-
villä ............................ . 

' ~ ~ 

Toinen 'käsi tte{y: 

11) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus la~ksi ap-
t~ilaitoksesta .................. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun~ 
nan mi{ltintö n :o 13; talousvaliokun
nan mietintö n :o 1; mainittu lakiehdo
tus. 

12) Ehdotus laiksi valtion ja Hel
singin ka~pungin. välisen tilusvaihdon 
toimoorrpanemisesta ............... . 

A s i a.k i rj a t: · Suuren valiokun
nan mietintö· n :o 12 ; va1tiovarainva
liokunnan mietintö n :o 4; hallituksen 
esitys n :'0 3. 

Ensimmäinen 'käsittely: 

13) Ehdotus laiksi pormestarin, neu
vosmiesten ja maistraatinsihteerin vaa-
lista ............................ . 

A s i a k i r j a t: Laki-- ja talousva
liokunnan mietintö n:o 3; hallituksen 
esitys n :o 16. 

14) Ehdotus laiksi lastentarhain val-
tioavusta ........................ . 

A s i a k i r j a t : · Si vistysvaliok:un
nan mietintö n:'O 2; hallitruksen esitys 
n:o 13. 

15) VUioden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus lai'ksi kor
va.u:ksen antam~s.ta .maailmansodan ai
k.ana -erinäisiä v>ahinkoja kärsineille .. 

Asia ki r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 5; mainittu laki
ehdotus. 

16) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi kor
vauksen amtamisesta maailmansodan ai
kana erinäisiä vahi'llkQja kä:r.sineille .. 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvaliD
kunnan mietintö n :o 6; mainittu laki
ehdotus. 

Siv.l 

410 

410 

411 

414 

" 

P ö y d ä; U e p anoa va r t e n 
esitellään: 

17) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 7 hallituksen esityksen joh

.1 ~t'j;\ ·.• :v~ij;ip~~Jfl :ncy-öntänllilestä 
Suo:rhen · Hypo~yhdisty}{s{ln otta ... 
mista obligatioLainoista ........... . 

18) V altiovarainv·aliokunnan mie
tintö n :o 8 hallituksen esityksen joh
dosta 46,000,000 ~<~JV.ktm. suuruisen 
lisämäärärahan myöntämisestä valtion
rrautateiden liikkuvan kaluston lisää-
miseen vuonna 1927 .............. . 

. ~) Työväenasiainvaliokunn.an mie
tintö n :o 3 lepäämään jätetyn esityk
sen johdosta, joka sisältää ehdotuksen 
laiksi työstä 1eipomoissa ........... . 

20) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n. :o 1 hallituksen esityksen johdosta 
Suomen ja Itävallan välisen kauppa
ja merenkulkusopimuksen hyväksymi-
sestä ............................ . 

21) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 2 hallituksen esityksen johdosta 
Suomen ja Sveitsin välisen väliaikai
sen kauppasopimuksen hyväksymi-
sestä ............................ . 

22) Hallituksen kirjelmä Eduskun
nalle kertomuksen antamisesta valtio
v.arain tilasta vu.onriia 1926 . . . ..... 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

414 

415 

" 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ed. v. Born, Isaksson, Juutilainen, Keto, 
Kopsa,. Le!trl{oinen, Leinonen; Lohi, Man
tere, Paasonen, Palmgil'en, Tukia, ja Turja. 

Dmoltusasiat: 

V apau.tusta eduskuntaty~tä saavat: sa.i
r8.\Uden takia toistaiseksi ed. Isaksson, yksi
tyisasirun takia ensi tiistai-iltaan ed. Lohi, 
virka-asiain vuoksi·ensi lokakUlllll 4-10 päi-
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vinä ed. Jussila, sekä tämän päivän istun
nosta virkatehtävien takia edustajat M. 
Pekkala ja Mantere, perheessä sattuneen 
~airruuden takia ed. Paasonen ja yksityis
:asiain takia edustajat Lehikoinen ja TUikia. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: HaUituksen jäsen saapuu 
jättämään eduskunnalle esityksiä. 

Istuntosaliin saapuu nuoremman hallitus
sihteeri A. Voutilaisen seuraamana minis
teri R yö m ä, joka lausuu suomeksi ja 
n10tsi:ksi : 

Kunnioitettava Herra Puhemies! Arvoisa 
Eduskunta! 

Hallituksen puolesta on .minulla kU1111ia 
Eduskunnalle jätt•ää seuraavat haUituksen 
.esitykset: 

n:o 33 esity,s laiksi varoj·en varaamisesta 
soitten kuivaukseen metsätaloudellisia tar
koituksia varten sekä muitten tuottamatto
mien tai vähätuottoisten metsäalojem. saa,tta~ 
miseen tuotta<vaan kuntoon. 

n :o 34 esitys ·eräiden varojen käyttämi
sestä maan ostamiseen valtion metsätaloutta 
varten, 

n :o 35 esitys lisäyksistä vuoden 192,7 
tulo- ja menoarvioon. 

P u !h e m i ·e s: Herra Ministeri ! Jätetyt 
hallituksen esitykset tulen esittelemään 
wuskunnaUe perustuslainmukaista käs~tte
lyä varten. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Vuoden 1925 valtiopäivinä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi valtion viljavarastosta. 

Mainittu lakiehdotus, jota on .valmistele
vasti käsitelty maatalousvaliokunnan mie
tinnössä n :o 2 ja suuren valiokunnan mie
tinnöissä n :ot 3 ja 3 a, esitellään k o l m a n
teen kä.sittelyyn. 

P u h e m i e s : Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

~-------·~---

Keskustelu: 

Ed . .R. F u r u ih j e l m: Jag har under ti
digare skeden av detta ärendes behandling 
lbetonat den bris1fä1Uiga utredningen av det 
föreliggande ärendets finansiella sida, och 
också andra talare hava framhållit det
samma. J ag vill ytterliga.re egna några ord 
åt denna del av frågan. 

Det enda, soon i a;vseende å sakenrs finan
siella del finnes sagt i de officiella handHn
garna, är vad som ingår i motiveringen till 
regeringens proposition vid 1925 års riks
dag. Där säges beträiffande kostnaderna för 
inrättandet och unde:rhållet av förrådet i 
fråga endast följande: , Till förrådets in
rättande och underhåll fordras betydande 
medel, beroende :på storleken av förrådet, 
vilket skulle omfatta t. ex. 20 a 50 miljoner 
kilograun. Dessa medel äro dock säkert 
placerade och kunna i kritiska fall utgöra en 
ka'ssareserv, som t. o. m. i högre grad än ett 
guldförråd erbjuder säkeflhet oeh. tryggar 
den ekonomi.ska staibi.Jiteten. Arnskad'fandet 
av den spam.111målsmängd, som skall Uipp
lagras, kunde ske .efter hand, vadan även 
d!e nrödiga medlen kunna beviljas i flere 
poster, fördel!ade på sild!lda år." Beträf
fande storleken av de erforderliga medlen 
säges således blott, att de äro betydande. 
Ingen summa finnes J:uär angiven. Beträf
fande storleken av :!Cörrrådet nämnes ett par 
siffror, 20 tili 50 miljoner kilogram. Detta 
är redan mycket obestä:mt, och obestämd
heten ökas ytterHgare därav, att sagda siff
ror föregås av orden ,t. ex.", vilket således 
innebär, att siffrorna icke hava någon soon 
helst bindande karaktäir. Det kan vara t. ex. 
20 a 50 miljoner, men det kan också vara 
t. ex. 80 a 100 miljoner kilogram, som det 
är fråga om. 

J ag framhöll att detta, som jag nu upp
läst, är det enda som i de officiella hand
lingarna säges om sakens finansiella sida, 
och detta är riktigt. Va.rken agrarutskottet 
eller stora utskottet har presterat nåtgon 
som helst utredning härvidlag. Visserligen 
ha under diskussionerna för ett par år se
dan några siffror nämnts, men vad som i 
en riksdagsdiskussion yttras är ju på intet 
sätt bindande beträffande tillämpningen av 
en la.g. 

Det sag1da innebär en allvarsam anmärk
nång mot lagförslaget ifråga. En annan an
märkning är den, att lagförslagets bestäm-

47 
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melser äro svaga och otydliga. Det fram
går icke klart och tydligt, vilket syftemålct 
är med spannmålsförrådet. I lagförslaget 
säges: ,För tillgodoseende av statsinrätt
ningarnas och armens behov av spanUIIllål 
inrättas ett statens spannmålsförråd", men 
här är icke sagt, huruvida det är fråga om 
armens behov av spannmål under freds
eller und:er krigstid. De summor, som be
hövas, äro naturligtvis i hög grad beroendc 
av denna omständighet. Överhuvudtaget 
äro bestämninga.rna, som jag antydde, 
mycket svävande. Beträ&fande organisa
tionen av ifråga.varande föret~ag finnes in
genting bestämt i lagförslag.et, icke heller 
något närmare angående dess skötsel. Er. 
väsentlig anmärkning, som jag har att göra 
emot lagförslaget, är dessutom den, att en
ligt aetsamma ånryo skulle stifta:s en fond 
utom statsförslaget. Den omständigheten 
betonades av mig redan vid andra behand
lingen av detta ärende. 

Kort sa,gt, den finansiella utredningen är 
bristfällig, och lagförslaget själft li,der i 
sakligt avseende av flere bristfälligheter. 
På denna grund ber jag a:tt få förr-eslå, att 
lagförslaget måtte av riksda~n förkastas. , 

Emellertid vill jag icke bestri!da, att in- 1 

rättandet av ett sta:tens spannmålsförråd 
kan vara ändamålsenligt, och jag anser det 
dä;rför nödigt, att sa.ken ånyo blir föremål 
för regeringens prövning, så att reg.eringen 
framdeles kan överlämna en proposition i 
ärendet till riksdagen. J ag ber därför, hr 
talman, att få förelså följande kläm till 
antagande av riksdagen, för den händelse 
att lagförslaget i enlighet med mitt yrkande 
förkastas: ,Riksdagen besluter uppmana 
regeringen att, efter verkställd allsidig ut
l~edning, särskilt i finansiellt hänseende, av 
frågan om inrätta:nde av ett stat.ens spa:nn
målsförråd för tillgodoseende främst av 
statsinrättningarnas och militärens behov 
av spannmål, till riksdagen överlämna ny 
proposition i ärendet med beaktande av, 
att spannmålsförrådets omfattning och 
syfte i lagförslaget klart angives, och att i 
övrigt nödiga bestämmelser rörande före
tagets organisation och skötsel i lagen in
tagas''. 

Ed. Estlander: Jag ber att få undcr
stöda det av rdgsm. Furuhjelm gjorda fö:::
sl8Jget. 

Ed. K. E. Linna: Meillä on valtian pää
omasäästöstä sidottuna valtion eri varastoi
hin noin 600 miljoona'a markkaa. Ei ole mi
nun mielestäni ollenkaan epäoilreudenmu
kaista, jos valtiolla viljavarastoissa olisi ole
massa sanokaamme 50 miljoonan markan va
rasto. Sitäpaitsi tällainen varasto aina 
joka ta:pauk,sessa on turvana sekä siviiliväes
tölle että myöskin valtion omien tarpeiden 
tyydyttämiseksi. Se estää sen lisäksi keinot
telun sellaisena aikana, jolloinka sano
kaamme e:sim. jääesteiden vuoksi viljan saan
ti ma>ahan saattaa olla vaikea ja jota tilan
netta yksityiset maassamme olevat viljan
omistaja,t voisivat käyttää hyödyksi. Kun 
valtio ei missään ta:pauksessa myöskään tule 
kärsimä'än tappiota tällaisesta varastoimi
sesta on minun mielestäni järjetöntä vastus
taa tällaisen viljavaraston perustamista vielä 
sitäkin suuremmalla syyllä, kun kuten sa
noin va;ltio muutenkin pitää pääomasääs
tönsä sijoitettuna erilaisiin varastoihin ja on 
ehdottomasti oikeudenmukaistakin silloin 
että osa näistä pääomasä-ästöistä on sijoitet
tuna viljavarastoihin. 

Ed. Niukkanen: Minusta on sangen 
valitettava asia, että eduskunnan valtiova
rainvaliokunnan puheenijohtaja ei ole viitsi
nyt perehtyä sellaiseen asiaan kuin tämä nyt 
,esilläoleva, joka koskee myöskin raha-asioita. 
Hänen lausunnostaan päättäen, hänellä ei 
ole aavistusta siitä, mitä tämä lakiesitys tar
koittaa. Kumminkin herra valtiovarainva'
liokunnan puheenjohtaja on ollut läsnä 
eduskunnassa silloin kun tätä asiaa on täällä 
alussa käsitelty, jolloin sangen laajoissa lau
sunnoissa on ~eikkaperäisesti osoitettu, mi
tenkä tämän asian käytännöllinen järjestely 
on suunniteltu. Minä olisin toivonut, että 
herra valtiovarainyaliohmnan puheenjoh
taja olisi tiennyt senkin, että asiaa on eräs 
kOIIllitea sangen perusteellisesti tutkinut ja 
valmistellut ja laittanut erilaisia suunnitel
mia sen järjestämiseksi. 

Mitä sitten tulee siihen, että: laissa ei ni
menomaan sanota, kuinka paljon siihen pan
naan vuosittain rahoja, niin minusta se on 
juuri hyvä puoli valtiotalouden kannalta 
katsoen. Tässä laissa nimittäin jätetään .se 
eduskunnan vuosittain päätettäväksi, ja mi
käli koslree yksityiskohtaisia järjestelytoi
menpiteitä, niin ne jäävät hallituksen huo
leksi ja minä toivoisin, että nykyinen vai
tiovarainvaliokunnan puheenjohtaja luot
taisi tässäkin suhteessa hallitukseen. 
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Ed. T u r unen: Koska esilläoleva ehdo
tus laiksi valtion viljavarastosta ei ole tul
lut hyvä:ksytyiksi sellaisessa muodossa, että 
viljavarasto olisi käytettä;vissä yleisen kadon 
y. m. pulien aikana kansan vähävaraisen 
osan: hädänalaisen aseman lieven:tämiseksi, 
vaan tulee se yksinomaan palvelemaan suur
omistajain saalistamispyyteitä ja sotapoli~ 
tikkojen militaristisia tarkoitusperiä, siksi 
ehdotan, että eduskunta hylkäisi esilläolevan 
lakiehdotuksen. 

Ed. R. F u: r u h j e 1m: Rdgsm. Niukka
nens yttrande visar å sin sida, att han inte 
har någon aning om vad mitt yttrande i 
själva verket mm:~bar. J'ag har taiat om den 
bristfälliga utredningen i de offieiella hand
lingarna och ytterligare hetonat, att däru:ti 
inte firmes någonting sagt om sakens finan
siella sida utöver vad jag har redan inför 
riksdagen upplä;st. J ag vet nog att en kom
mitte arbetat i detta ärende, men detta är 
ju icke på n:ågot sätt bindande för den fram
tida skötseln av företaget i fråga. Vida;re 
har jag inte, så:som rdgsm. Niukkanen på
stod, uttalat mig i den riktningen, a.tt i lag
förslaget bör bestämmas, huru myeket årli
gen skall avsättas till den ifrågavarande 
fonden, utan endast yttrat, att i lagförslaget 
omfattningen av förrådet borde bestämmas. 

Ed. P e n n a n e n: Tätä lakiehdotusta 
on aikaisemmin vastustettu sellaisillakin 
syillä, että ehdotetuista toimenpiteistä olisi 
vain: vahinkoa esim. kuluttajaväestölle. 
Ed. Furuhjelm on lausunnoissaan antam.ut 
kumminkin tietää, että hänkin pitää tällai
sen valtion viljavaraston suotavana jopa 
tarpeellisenakin. Mutta hän päätyy hyl
käävään ehdotukseen .siitä syystä, ettei hä
nen mielestään asiaa ole kyllin perusteelli
sesti valmistettu. 

Mitä nyt niihin mahdollisiin kustannuk
siin tulee, niin on ensinnäkin huomattava, 
että joka tapauksessahan valtio joutuu osta
maan huomattavan määrän viljaa laitos
tensa ja armeijansa tarpeiksi. Tässä ei ole 
&iis kysymys menoerästä, joka on vältettä
vissä, kysymys on vain siitä, varataanko 
tarvittava vilja jotakuta aikaa ennen, kai
ken mahdollisen pulan varalta. Ja korkein
taan siis kysymyksessä olisi joku korko
tappio. Ed. Linna on täällä jo huomautta
nut, että valtio on pitänyt etujensa mukai
sena ja tarpeellisena varastoida muitakin 

kulutustarpeita. Miksei silloin voi ajatella 
myöskin viljan varastoimista? 

Mitä sitten tulee niihin kustannuksiin, 
jotka aiheutuvat tämmöisen varaston kokoa
misesta ja hoidosta, niin niistähän on, niin
kuin täällä on huomautettu, laskelmia ole
massa .eivätkä ne missään tapauksessa ole 
ra:tkaisevan suuret. Valmisteltaik:oonpa asiaa 
mit,en perinpohjaisesti tahansa, jos kerran 
myönnetään tällaisen valtion viljavaraston 
tarpe~llisuus ja ryhdytään sitä perusta
maan, niin kustannuksiahan siitä joka 
tapauksessa. aiheutuu. Ed. Furuhjelm tie
tää varsin hyvin, että vastaisellakin valtio
varainvaliokunnalla on niissä vastaisissa 
kustannuksissa hyvin paljon jopa ratkaise
vaakin sanottavaa, ja siis riippuu vastai
sesta harkinnasta, onko varastossa sitten 
oleva 20 tai 30 milj. kiloa, tai mahdollisesti 
enemmän, niin ettei tässäkään suhteessa 
mitään pelättävää eduskunnalla nykyisin 
ole. Minäkin puolestani kannatan lakiehdo
tuksen hyväksymistä. 

Ed. R a m s ,t e 'd t: Ylhdyn lmmmttama:an 
ed. Turusen tekemää ehdotusta. 

Ed. Niukkanen: Kuten ed. R .. Furu
hjelm tietää, niin varsinkin viime aikoina 
on pyritty siihen, että hallituksen esityk
sessä ja valiokunnan mietinnössä ei yleensä 
kovin pitkälti kirjoiteta esillä olevasta 
asiasta ja että jokainen edustaja, joka sitä 
haluaa, voi sa.ada näitä tietoja muista asiaa 
koskevista asiakirjoista.. Se, ettei tässä 
ole kirjoitettu pitkiä ;perusteluja va
liokunnan mietintöön ja hallituksen esityk
seen, ei ole mielestäni siis ed. Furuhjelmille 
riittävä syy vastustaa tätä esitystä, kun 
hän, niinkuin hän täällä myöhemmin 
ilmoitti, kumminkin tietää, että tätä asiaa 
on valmisteltu perusteellisesti m. m. komi
teassa. 

Ed. V e n n o 1 a: Minusta tuntuu, niin
kuin täällä eduskunnassa olisi muodostu
nut tavaksi tärkeittenkin asiain hautaami
nen joko ennakkoluulojen tai muodollisten 
syiden takia. Tässä asiassa käsittääkseni 
vallitsevat monessa suhteessa ennakkoluu
lot. 

Maanviljelijäin taholta on tuotu esille 
erinäisiä ehdotuksia, joilla on tahdottu pa
rantaa maanviljelijäin elinkeinon mahdol
lisuutta ja vielä heitetty esille sellainen to-
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distelu kuin, että meidän maamme pitäisi 
tälläkin alalla pyrkiä omavaraistalouteen. 
Puolestani olen sitä mieltä, että tässä oma
varaistalouden pyrkimyksessä on virhe sen 
takia, että tällaiseen omavaraistalouteen 
kansakunnat nykyisellä asteella tuskin kos
kaan pääsevät eikä ole syytäkään päästä. 
Kansat ovat niin läiheisessä vuorovaiku
tuksessa toistensa kanssa, että melkein jo
kainen meistä varsin suuren osan tarpeis
taan täyttää kalllsainvälisellä tuotannolla 
eikä millään omavaraisuudella. (Ed. 
Hästbacka: Jos on rahaa!) Mutta on otet
tava huomioon, että jokaisen kansakunnan 
on hankittava nuo kansainvälisetkin tar
peensa omalla työllä ja tuotannolla, ja 
tästä johtuu, että meidän täytyy elinkei
nomme ylläpitää ja ennen kaikkea sitä elin
keinoa, jO'ka on maan tärkein, . nimittäin 
maanviljelystä, josta vielä tälläkin hetkellä 
yli 65 % kansakunnasta elää. Tältä kan
nalta kat,soen ei voi sen takia niitä pyrki
myksiä, joita tämän elinkeinon hyväksi 
tehdään, katsella mitenkään kevytmi.eli
sesti, mutta ne on otettava vakavan har
kinnan alaisiksi. Tältä kannalta mieles
täni on myös tätä nykyjään esillä olevaa 
a'Biaa katsottava. 

Tässä asiassa on kuitenkin kaksi pyrki
mystä, jotka kulkevat yhtä rintaa. Toi
selta puolen tarkoittaa lakiehdotus järjes
tää viljan hankintaa valtion tarpeisiin 
yleensä ja toiselta puolen tarkoitetaan 
tällä järjestelyllä vississä suhteessa järjes
tää myös viljakauppaa ja viljan ostoa 
maanviljelijöiltä. Olen sitä mieltä, että 
molemmat nämä pyrkimyklset ovat hyväk
syttäviä ja että näitä pyrkimyksiä ei voida 
pätevillä syillä vastustaa. 

Valtio tarvitsee, niinkuin täällä on ai
kaisemmassa ke:skustelussa osoitettu, jo 
pelkästään valtion tarpeisiin yli 20 milj. 
kiloa viljaa vuodessa. Onhan luonnollista, 
että on järkevää taloutta koettaa järjestää 
tätä viljan ostoa sillä tavalla, että siinä tu
lee jonkunmoinen yhdenmukaisuus ja 
suunnitelmallisuus ja etteivät eri valtion 
laitokset osta sitä yksi yhdellä, toinen toi
sella tavalla. Kun näillä valtion laitok
silla erillisinä ollen ei ole mitään erikoisia 
varastohuoneita, säilytyshuoneita eikä vil
jan kä.sittelylaitoksia, niin muodostuu tämä 
viljan kauppa valtion tarpeisiin aivan 
suunnitelmattomaksi ja järjestämättö
mäksi. On siis jo tältä kannalta olemassa 
sellainen puute meidän kansantaloutemme 

ja vaUiotaloutemme hoidossa, jota on syytä 
vakavasti käydä korjaamaan. Minä en näe 
muuta kuin hyötyä itse valtiotalouden 
kannalta, että tällainen järjestely toteu
tetaan. Mutta minä en näe siinä mitään 
kiellettäviä pyrkimyksiä tai sellaisia, joita 
pitäisi vastustaa. Kokonaisuudelle on eh- · 
dottomasti hyödyksi se, että maanviljelys
tuotannon kauppa, eli se mikä tässä on ky
symyksessä, viljan kauppa, järjestetään 
järkiperäisellä tavalla. Kun kerran tun
nustetaan se periaate oikeutetuksi, että ko
timaista viljaa on syytä käyttää, koska se 
on monessa suhteessa parempaa kuin ulko
mainen, ja koska oman elinkeinonkin yllä
pitäminen sitä vaatii, niin pitäähän asia 
järjestää niin, että siinä ei ole sellai~ta ha
janaisuutta ja puutetta olema:ssa, mikä nyt 
on. 

On mainittu, että tämä tällainen järjes
tely tulisi koitumaan hyödyksi ainoastaan 
joillekin erikoisille maanviljelijöille, suur
maanviljelijöille. Minä tahtoisin olla sitä 
mieltä, että tämä järjestely tulee koitu
maan hyväksi viljan tuottajille yleensä ja 
maanviljelykselle yl.eensä. On aivan ereh
dyttävää, mitä täällä on usein esitetty 
näissä keskusteluissa, että pienviljelijät 
eivät tällaisia laitoksia tarvitse. Ne kuu
luvat myöskin viljantuottajiin eikä maan
viljelyksemme pienviljelykseenkään näh
den tule olemaan sillä kannalla, että pien
viljelijät eivät ollenkaan syömäviljaa tuota 
myytä:väksi. Päinvastoin olen aivan va
kuutettu, että yhä laajemmissa piireissä, 
pienviljelijäpiireissäkin ryhdytään yhä 
enemmän sitä tuottamaan, niin pian kuin 
heidän viljelyksensä laajenevat ja tulevat 
intensiivisemmiksi. On sentähden syytä 
jo pienviljelijäinkin eteenrpäin menon ja 
heidän elinkeinomahdollisuuksiensa kehit
tämisen kannalta tärkeää, että kehitetään 
sellaisia laitoksia, joissa yhteiskunnan. 
tässä valtion, puolelta järjestetään tätä 
tärkeätä kansantaloudellista elinkeinoa. 

Huomautan eräästä seikasta, joka on eri
tyisesti pienrvilje1rijäin kammalta! otettava 
huomioon. Maanviljelysluotto-olojen jär
jestäminen meillä on ollut ja on erinomai
•sen kipeä ja tärkeä asia. Olemme siihen 
uhranneet jonkun verran miljoonia. Mutta; 
mehän tiedämme, että :ne milioolllat, joilla 
valtio voi avustaa maanviljelijäin luottoa, 
ja pi'envi•ljelij.äinkin luottoa, ovat aivan kuin 
pisara meressä. Ei ni~Hä määrillä vie<lä pal
jon luottoa avusteta, mitä tähän asti on 



siihen pantu, kun otetaan huomioon ne suu
ret joukot pienviljelijöitä, jotka ovat ky
symyksessä. Varsin kipeä kysymys on 
meillä, !Samoin kuin kaikissa maissa, se, että 
maanviljelijät saisivat tilaisuuden myödä 
tuotteitaan ja viljansakin siHoin, kun se 
heille valmistuu ja kun he ovat luoton tar
peessa. Tämä siitä syystä, että muuten voi
daan tulla siihen tilanteeseen, mikä on mitä 
suurin epäkohta kaikkialla maailmwssa, 
nimittäin siihen, että maanviljelijän täytyy 
myydä tuotteensa ensimmäiselle tarjoojalle, 
kun heillä ei ole säilytyspaikkoja ja kun 
heidän luotantarpeensa sitä vaatii. He ovat 
tällä tavoin ensimmäisen tarjoajan val
lassa. Jos on tällainen valtion hankinta 
olemassa ja valtiolla laitokset sitä varten, 
niin tulee tästä myös tämän kautta turva 
maanviljelijäin rahantarpeelle ja sillä ta
valla myös luoton järjestämi'Selle. 

Olen siis sitä mieltä, että tämä lakiehdo
tus yleiseltä taloudelliselta kannalta on 
erinomaisen tärkeä. Sen hyväksymisellä 
poistetaan erimmla,isen suuri puute nykyi
sissä sekä valtion hankinnoissa että myös 
maatalouden kaupallisten olojen järjestä
misessä. 

On huomautettu, että tämä lakiehdotus ei 
nykyisessä muodossaan ole tyydyttävä, 
koska siinä ei yk'Sityiskohtaisemmin ole 
määritelty, millä tavalla tällainen valtion 
viljanhankinta järjestetään ja mitä kus
tannuksia siitä erityisesti on. Siinä käsit
telyssä, joka asiasta on tää>llä valtiopäi
villä aikaisemmin ollut ja j,ota myös eri
tyinen komitea on perusteellisesti valmis
tanut, on kyllin käynvt selville, millä ta
voin tämä hankinta järjestettäisiin erityi
ses;;ti kolmen keskuksen kautta. Se on siis, 
lyhyesti sanoen, erinomaisen varovaisesti 
kuin tätä puuhaa ryhdytään toteuttamaan, 
kun vain kolme keskusta järjestetään. 
Olen sitä mieltä, että aikaa voittaen niitä 
tarvitaan usewmpia. Mutta ne eivät vaadi 
niin erinomaisen suuria uhrauksia, ettei 
kansakunta niitä elinkeinonsa hyväksi kes
täisi. 

Mitä taws tulee muihin kustannuksiin, 
niin lakiehdotuksessa nimenomaan sano
taan, että rahaston perustamiseen ja vilja
varaston hoit<il-on tarvittavasta määrära
hasta päätetään tulo- ja menoarvion yh
teydessä. Siis koko tämän asian kustan
nukselliset puolet ovat eduskunnan arvos
,teltavissa ja eduskunta on tilaisuudessa tä
män asianpuolen harkitsemaan. Tältä kan-
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nalta katsoen olen siis sitä mieltä, että 
eduskunnan ei ole syytä, ei ole riittäviä pe
rusteita hylätä tätä asiaa siitä syystä, että 
joku ei katso olevan laskelmia tarpeeksi 
tehdyn, koska eduskunnan kontrollioikeus 
on laki,ehdotuksessa varattu. 

Niiden näkökohtien perusteella, mitä 
olen esiintuonut) olen puolestani sitä mieltä, 
että tämä lakiehdotus on maan tarpeen 
kannalta tärkeä hyväksyä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Kesiknstelun kuluessa on 
ed. R. Furuhjelm ed. Estlanderin kannat
tamana ehdottanut, että lakiehdotus hylät
täisiin ja että eduskunta hyvihlnsyisi seuraa
vwn ponnen: ,Eduskunta kehoittaa halli
tusta, toimitettuaan kaikinpuolisen selvityk
sen, erityisesti rahallisessa suhteessa valtion 
viljavaraston perustamisesta ensi sijassa 
valtionlaitosten ja sotalaitoksen viljantar
peen tyydyttämiseksi, eduskunnalle anta
maan uuden esityiksen asiasta huomioon
ottamalla, että viljavaraston laajuus ja tar
koitus lakiehdotuksessa selvästi ilmaistaan 
sekä että lrukiin otetaan tarpeelliset mää
räykset yrityksen järjestelystä ja hoidosta .. ' ' 
Kutsun tätä ehdotusta ed. R. Furuhjelmin 
ehdotukseksi. Ed. Turunen ed. Ramstedtin 
kannattamana on ehdottanut, että lakiehdo
tus hylättäisiin. KutS'Uil tätä ehdotusta; ed. 
Turusen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Mi.tä äänestykseen tulee, 
ehdottaisin meneteltäväksi sillä tavalla, että 
ensin äänestetään ed. Furuhjelmin ja ed. 
Turusen ehdotusten välillä ja sitten voittaja. 
asetetaan vastaehdotukseksi lakiehdotuksen 
hyväksymistä VlllStaan. 

Puhemies: 
syttäneen? 

Menettelytapa hyväk-

Tämän johdosta1 lausuu 

Ed. R. F u r u h j e 1m: Enligt min åsikt 
vore det riktigare, att först rösta mn l~g
förslagets förkastande eller godkännande 
och därefter först om klärnrmen i fråga. 

Ed. S c h a u m a n: Såvitt jag minnes 
har praxis alltid varit den, att man först 
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röstar om ett lag-förslags antagaude eller 
förkastande, och att för deu händelse lag
förslaget förikastas, först då verkställes om
rootning om en kläm, därest en såd.an före
slagits. 

P u h e m i e s: :M:itä tehtyyn huomautuk
seen tulee, niin pyytäisin sen johdosta huo
mauttaa, että kuu toiseen hylkäykseeu liit
tyy ponsi, niin mielestäni voisi menetellä 
tällä tavalla kuin olen ehdottanut, sillä sil
loin tulevat kaikki ehdotukset äänestyksen
alaisiksi. Myönnän kuitenkin, että voi me
netellä myöskin toisella tavalla. Mutta eh
dottamallaui tavalla tulee tarkemmin työ
järjestyksen määräys, että kaikki ehdotuk
set tulevat äänestettäviksi, toteutetuksi. 

Ed. I u g m a n: Minä pyydän yhtyä 
herra puhemiehen käsitykseen. Se seikka, 
äänestääkö joku lakiehdotuksen hyväksymi
sen tai hylkäämiseu puolesta, voi olennai
sesti riippua siitä, onik:o prof. Furuhjelmin 
ponsi tullut hyväksytyksi vai ei, ja se tie
detään vasta ensimmäisen äänestyksen 
jälkePn. 

Eduskunta hyväksyy puhemiehen ehdo
tuksen. 

Åä»estykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. R. Furuhjelmin Ja ed. 
Turusen ehdotusten väJ.illä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Furuhjelmin ehdotuksen, äänestää ,jaa''; 
jos ,ei'' voittaa, on ed. Turusen ehdotus 
hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (128 --
4S- 7- 16). 

Puhemies: Eduskunta on siis tässä 
äänestyksessä hyväksynyt ed. R. Furu
hjelmin ehdotuksen. 

2) Äänestys lakiehdotuksen hyväksymi
sen ja ed. R. Furuhjelmin ehdotuksen vä
lillä. 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äiilnestää ,jaa''; jos ,ei''' voittaa, on ed. 
Furuhjelmin ehdotus hyväksytty: 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (98 -
87-1 -13). 

Puhe m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt lakiehdotuksen sellaisena kuin se on 
toisessa käsittelyssä päätetty. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi laivaston perustamisesta 

rannikkopuolustusta varten. 

Mainittu lakiehdotus, jota on valmistele
vasti käsitelty puolustusasiainvaliokunnan 
mietinnössä u lO 2 ja; suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 6, esitellään k o l m a 11! teen 
käsittelyyn. 

P u h e m i e s : Toisessa käsåtitelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä .. 

Ed. J. F. A a; 1t o: SiitäJ syystä, että por
varillisella taholla yleensä pyritään leimaa
maan puolustus.nihilisteiksi kaikki ne, jotka 
vastustavat sotil'aallistBn varustust~m lisää
mistä - -- - (Hälinää oouskunoossa) . 

([>iu he mies: Kehoit>an eduskuntaa hil
jaisuuteen. 

P. u h u j a : - - - ja sen vuoksi, että 
väitetään milital"ististen pyrkimysten: vas
tusta:misen merkitsevän maan itsenäisyyden 
vä:häksymistä, katson tarpeelliseksi näiden 
väärien väitteiden torjumiseksi sosia:lidemo
kraattiseu ryhmän puolesta tässäkin tilai
suudessa muutamalla lauseella osoittaa, että 
sosialidemokraatit kyllä käsit
tävät ja tunnustava1t mrua'u itse
n ä i s y y d e n v ä l t t ä m ä t.t ö m y y d en. 
Se, että vastust:ammB milit'aristisia pyrki
myksiä ja että olemme intemationalisteja, 
ei merkitse sitä, että emme antaisi arvoo 
kansalliselle itsenäisyydelle eikä vaminkaan 
mBillä olisi oikeutta porvarillisella taholla 
sellaista syytöstä sosialidemokraatteja vas
taan heittää. Sillä onhan yleensä tunnettu 
asia, että :Suomen sosialidemokrawttinen 
puolue on koko olem'assaolonsa. ajan tehnyt 
työtä maamme itsenäisyyden puolesta ja että 
puoluBemme on tämän päämäärän saavutta-
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miooksi taistellut silloinkin, kun ne omahy
väiset herrat, jotka nyt tahtovat omistaa 
:isänmaaHisuuden: monopoolikseen, ,esiintyi" 
vät itsenäisyytemme jarruina. Me olemme 
aina olleet sillä kannalla, että maan itsenäi~ 
.syyttä on puolustettava ja me käsitämme 
sangen hyvin, että eri kansalmnnilla on lu
kuisia kysymyksiä, joita voidaan koko ih
miskunnan hyväksi kehittää parhaiten kan
saHisissa rajoissa. Mutta samalla me käsi
tämme sen, ettei ainoastaan sotilaa1lisilla va
rustautumisilla voida turvata kansallista hy
vinrvointia eikä itsenäisyyttä. Sosialidemo
kraattien käsitys on yleensä se, että eri kan
sakuntien kohoamisen edellytyksenä on terve 
.smäänen kehitystyö ja ulospäin harjoitettu 
rauhan politiikka, johonka ei kuulu sotilaal
listen varustusten lisäämi~nen. Tämä käsi
tys on tunnustettu oikeaksi jo eräissä porva
rHlisissakin piireissä. Kans:ainliiton perusta
misella ja sen kehittämispyrkimyksillä on 
hyväksytty se sooial<idemokroottien. omak
.suma periaa,te, että intern:ationalismi ja kan~ 
.sallinen toiminta eivät ole toistensa vasta
kohtia, vaan että ne päinvastoin täydentä
vät toisiaan. Ja ase.ista riisumissuunnitte
luille on tunnuste.ttu se periaate, että va:;rus~ 
tusten lisäämisellä ei taata raulm'a, vaan 
päinvastoin v,almistaudutaan sotaan. 

Minä olen kyllä tietoinen siitä, että por
va,rilliset ainekset eivät käytännössä tahdo 
.seurata tunnu.stamiaan periaatteita. Ja tun
nettua on myös se, että militaristisia pyrki
myksiä, joissa askarrellaan samalla~ ker
taa kuin annetaan kaunlilitaJ julisrt:uksia 
asevarustusteTIJ vähentämisen ja · rauhan 
puolesta, puolustetaan sillä, että on 
varustauduttava, koska vielä toisetkin 
tekevät min. Mutta socialidemokraatit 
:tahtovat myös toiminnallaan osoittaa pitä
vänsä. kiinni periaatteistaan. Siitä joh
tuu, että me vastustamme myös nyt kysy
myksessäolevan sotalaivastolain hyväksy
mistä ja oonrvuoksi me vastustamme yleensäJ 
.soti~aallisten varustusten lisäämistä sekä 
työskentelemme varustUBten supistamisen ja 
.aseista riisuutumisen puolesta. Tämä kat
santokanta on vallalla sosialidemokraattien 
keskuudessa myös 1änsimaissa.l, joista meitä 
-on usein kehoitettu oppia ottamaan. Ja sen
vuoksi minä haluan muutamaHa sanalla tu
tustuttaa herroja porvareita länsimaiden so
sialidemokraattien käsiltyskantaan jonka me~ 
kin oma.ksumme. 

Sosialistisen Työväen Interna tsi onaalin 
toimeenpaneva komitea hyväksyi tämän 

kuun 11 päivänä Brysselissä alkaneessa ko
kouksessaan päätöslauselman, jossa tehoste
taan aseista riisuutUIIIlisen välttämättö
myyttä. Ja jo tällä hetkellä, jolloin ei vielä 
voida täydellistä aseista riisumista toteut
taa, vaaditaan aseistusten supistamista lau
sumaUa siitä m. m., että ,on ennen kaikkea 
vähennettävä rauhanaikaisia sotavoimia 
maalla,, merelläi ja ilmassa' '. So
sialistinen Työväen Internatsionaali, j!:>hon 
kuuluu myös Suomen sosialidemokraattinen 
puolue, on pitänyt selvänä asiana, että täy
dellinen aseista riisuutuminen voi toteutua 
ainoastaan yleisen kansainvälisen sopimuk
sen kautta. Mutta samalla se on tehostanut 
sitä, että maaHman ramhan säilymiseksi on jo 
ennen tällaisen_ yleisen sopimuksen synty
misrt:ä välttämätöntä ryhtyä varustusten vä
hentämiseen. Siitä lausutaan mainitsemani 
kokouksen päätösJ.a.uselm:assa m. m. seuraa~ 
vasti: ,Ellei useidien maiden taholta voida 
toivoa vakavaa: aseistariisumista muuta 
tietä kuin yleisen sopimuksen kautta, 
niin 011 tietenki'lll täirlreää, että kaikki 
valtiot siitä huolimatta ryhtyvät. val
litsevien kansainvälistelll poliittisten; edel
lytysten mukaiseen vapaaehtoiseen. ase
varustusten rajoittamiseen. Niin on ta
pahtunut Ruotsissa v. 1~25 silloisen sosiali
demokraattisen hallituksen ailoittees.ta.. Sa
malla on erikoisesti mainittava sosialidemo
kraattisten puol!ueiden samaan surmtaan 
käyvä,t aloitt100t Tanskassa, Norjassa, HO'l
lannissa ja Sveit1sissä.'' 

Edellä esit~tämistäni on kai ainakin osaksi 
päästy selville niistä perusteista:, joilla so
sialidemokraatit vastustavat sotavarustusten 
lisäämistä. Mrutta ehkä ei tee pahaa, vaikka 
vielä esitän erään lausuman, joka on hyväk
sytty edellämainitussa Sosialistisen Työväen 
Interna.tionaalin toimeem.panevan komitean 
kokouksessa ja joka kuuluu: ,Vedoten Mar
seillen kongressin päätösrlausel-maan toimeen
paneva komitea kehoittaa jäsenpuolueita lo
kakuun toisella puoliskolla. ryhtymään eri
koiseen propagandatoimintaa:n; aseistariisu
miskysymyksen puolesta. Tämän agitatsioo
nin tarkoituksena on saada yleinen mieli
pide mahdollisimman pikaisesti vaatimaan 
hallituks:itlta ratkaisevia aseistariisumistoi
menpiteitä ja atloittaa y}einen ja ponten 
toiminta Geneven pöytäkirjan periaatteiden 
hyväksymisen toteuttamiseksi.'' 

Näiden; esittämiwi sitaattien avulla olen 
tahtonut tutustuttaa eduskuntaa länsimai
sen sooialidemokrati~n käsitykseen sotava-
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rusteluihin nä.hden, ja tämän jä1keen tahdon 
vakuuttaa, että Suomen: sosiaJidemokraatti~ 
nen puolue on täysin samalla kannalla. 
Meidän' suhtautumisemme sotavarusteluihin 
käy selvästi ilmi v. 1926 pidety;n puolueko-
kouksemme maanpuolustusta koskevan pää
töslauselman ensimmäisestä ponnesta, jossa 
san~taan; ,.,1Sosialidem<Jkraattinen: puolue 
vaatii, että maanpuolustusmenoja, on niiden 
nykyisistä määristä tun:tuv;asti vähennettävä. 
Tässä tarkoituksessa on erikoisesti asevelvol
lisuusaikaa lyhennettäv:ä, ·avmeijan vaihvuus
määrää alennettava sekä varustusten lisää
mistä ja ma~mpuolustuslwit~ksen laajenta
mista ta:rkoittavia pyrkimyksiä; vastustet
tava.." 

Tämän kannan on hyväksynyt myös so
sialidemokraattinen eduskuntaryhmä j·a sen 
mukaan ryhmämll1e vastustaa myös käsitel
tävänä olevassa laissa. tarkoitetun sotalaivas
ton perustamist·a, mikä merki.Jtsisi varustus
ten lisäämistä ja, maanpuolustusla!itoksen 
laajentamista. Me siis vastustamme n(Yt 
esillä olevan lain hyvälksymistä ja, sotalaivas
ton perustamista p e r i: a a: t t e e ll i s i s t a 
syistä .. 

Lisäksi on otetta·va. vielä huomioon, että 
puheenaolevan lain edellyttämä sotala,ivasto 
ei vastaa edes sitä tarkoitusta, minkä vuoksi 
.porva,risto sitä puolustaa, siHä se olisi mel
kein merlkityksetön yhtä hyvin Venäjän lai
vastoa vastaan kuin engl'antilaisiakin estä
mään puolueettomuuttamme loukkaamasta. 
Ja seJ1la:ista sotala,ivastoa, joka. tarkoituk
sensa vastaisi, ei pieni Suomi kylrene kus
tantamaan. Vaikka siis katselisi asiaa yk
sinomaan siltäkin näkökannalta, jonka por
varisto omaJksuu, niin joutuu siihen tulok
seen, että laivastoon uhratut varat tulisivat 
hukkaan heitetytiksi. Itsenäisyyttä;IllJIOOI ei 
laivast,on avuHa voitaisi turva·ta, va,an voisi 
se pikemmin muodostua ukkosen joib.datti
meksi, joka s'aattaisi aiheuttaa räjähdyksen. 
Yht.ehä. varma•na seurauksena sotalaivaston 
rakentaJmisesta olisi kansan ylenmääräinen 
ra'Situs ja ta,loudellinen taa~tumus. Sillä 
turmiollis:impi'a seikkoj·a, joita. asevaruste'
luista johtuu, on ta~ou:deilinen ra.ppiotila, 
mistä edelleen on seurauksena myös puolus
tuskooroisuudenkin heikkeneminen. 

Näistä syistä, joita olen esittänyt, olisi so
ta'laivaston rakentamissuunnitelmista luo
vuttava ja turvauduttava entistä täydeiJ.li
sempään rauih.anpolitiik:ka:an, sillä se kaik
kein varmimmin takaa i·tsen&isyy:temme sää-

lymisen ja lisää taloudellista hyvinvoin
tiamme. 

EdeHä esittämieni perusteella ehdotan, 
että laki laivaston perustamisesta ranniikko
puolustusta varten hylä.ttäisiin ja samalla 
ilmoitan, että sosialidemokraattinen ryhmä 
tulee esittämistäni sy;istä äänestämään lain 
hy~käämisen puolesta. 

Ed. J. L e i no: Tämä nyt esillä oleva 
lakiehdotus on yksi niistä, jotka ovat synty-
neet siinä poliittisesti e.päterveessä ilma
piiriiSSä,, mikä maailmansodan jälkeen Euroo
passa yleensä qn vallinnut. Olisi ol•ettanut,. 
että maailmansota olisi opettanut suur- • 
v;altoja kunnioittamaan toisiaoan, mutta niin 
ei ole käynyt, vaan se sama peli,. joka ai
koinaan johti ensin varustuskiiifrkoiluun ja 
sen jälkeen aseellisee·n: yhteentörmäykseen,. 
joka vaati uhrilkseen miljoonia työkykyisiä 
ihmisiä ja ,suunnattomat aineell'iset varat,. 
on jatkunut edelleen ja vieläpä varustautu
minen saa nykyjään entistä kauheampia 
muotoja. Ei sillä hyvä, että maa--armei-jat 
varuste-taan monenlaisill:a koneellisilla hävir 
tyslaitteilla, vaan lisäksi on otettu ja otetaan 
edelleen käytäntöön toinen toistaan kaa
meampia merisotwvälineitä. Tosin viime ai
koina on pidetty neuvotteluja, kansain
välisiä neuvotteluja, joiden tarkoiiuksena 
on ollut saada a~kaan sopimuksia aseistuk
sen, ennen kaikkea merivarustusten supista
misesta. Mutta ikävä kyllä nämä neuvotte
lut eivät ole tuottaneet tuloksia. Päin
vastoin viimeaikaiset sanomalehtitiedot ovat 
kertoneet, miten esim. Yhdysvallat edelleen 
jatkavat pontevaa •toimintaa sotalaivastonsa 
varustamiseksi. Maa- ja merisotavarustelu
jen lisäksi on edelleen viilme aikoina sota
varustusten alalla otettu käytäntöön lenlto-
koneet ja si.ten huomatt111vasti laajennettu 
sitä alaa sodan syttyessä, mitä hä:vitys voi 
kohdata. Vieläpä kaasuteollisuuskin sota
alan palveluksessa on saavuttanut huomat
tavan laajuuden. Erittäin ikäväksi muo
dostuu si~ kuva, jonka tarkastelija saa kat
sellessaan tämän päivän Euroopaa. Maail
mansodassa suunnattomasti ikärsineitten
mai'den kansantaloutta rasitetaan jatkm·asti 
suunnattomilla sotilasmenoilla ja siten lisä
tään puutetta ja kurjuutta työtätekevien 
kansanjoukkojen keskuudessa. Koomillisi:nta 
tässä kaikessa on se, että kukaan ei esiinny 
hyökkäävänä puolen:a, vaan kaikki tuntevat 
tarvetta puolustautua. 
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Pienet maat koettavat vaintinsa mukaaill 1 

seurata suurten maiden esimerkkiä. Näiden 
viimemainittujen joukossa esiintyy sisuk
kaana kilvoittelija,na Suomi. Esillä oleva 
lakiehdotus on siitä yihtenä kuvaavana to
disteena. Muutenkin on maamme koettanut 
uhrata mahdollisimman paljon, aseellisen 
varustelun alttarille. Puolustusmenomme
han ovat niin suuret, että ne uuvutt?.vat 
kansan pohjakerrokset ja <.tsettavat maan 
taloudielli1sen kantokyvyn suurelle koetuk
selle. Meidän varustelupuuhamme muis
tuttavat suuresti miehen menettelyä, joka 
varkaan pelossa osti kassakaapin, minkä 
hinna;ksi hänen oli luovutettava kaikki ra
hansa. On tosin ymmärrettävä, että suur
vallat, joilla on käytettävänåän runsaat 
fyy.silliset ja aineelliset voimavara;t, uhraa
vat suunnattomia summia sotalaitostensa 
kehittämiseen, koska heillä teoreettisesti 
katsoen on mahdollisuus tehokkaasti puo
lustautua. Käytännössä kuten tunnettua -
maailmansota on siinä suhteessa kuvaavana 
osoituksena - tämä tehokas puolustautu
minen saaitaa tulla hirvittävän hävityksen 
lähtökohdaksi. Vieläpä on esime:d.,kejä siitä, 
ettei se suurvalloilllekaan ain:a menesty. 
Mutta tietenkin voivat suurvallat kuvitella 
pitää puoliarusa. Toisin sitävastoin on pien
ten va;ltioiden laita, semminkin Suomen. 
Sanotaan että sääsken ääni ei kuulu taivaa
seen. Niin se on tässäkin kysymyksessä. 
Meille on ylivoimainen tehtävä rakentaa 
itsenäisyyttämme aseellisen voiman varaan. 
Naapurinammehan ovat maat, jotka omaa
vat kokonaan toisenlaisia aineellisia voima
varoja ja joiden väestö on .lukumäärältään 
meille yllättävän: ylivoimainen. Tämän 
maan itsenäisyys, joka suurpolitiikan risti" 
aallakossa saatta.a to]sinaan joutua uhatuksi, 
on suojeltavissa kokonaan toisenla;isilla kei
noilla. Viittaan tässä rsuhteessa kansamme 
eniisyyteen. Venälä:isen valtakauden kulu
essa pystyimme sä:ilytt.ämään omintwkei
suutemme kansallisen itsetietDisuuden ja 
isäntämaamme kulttuuria korkeamman kult~ 
tuurimme ia!kia. Kansallisessa itsetietoi- 'l 

suudessa on epäil>emättä edelleen voimamme. 
Mutta sen säilyttämiseksi ja tehostamiseksi 
on välttäJIIllätöntä, että kansan suurten jouk
kojen tarpeista pidetä.än hyvää huolta ja 
että heidän edustamill~n 'lllli.eli'Piteille an
netaoo arvoa. Sellaisilla •teoilla, joiillin tä
mälll edusktmnaru porvariHinen' enemmistö 
teki itsensä syypääksi m. m. edellisessä ed'llS
kmman' istunnossa - tarkoitan su:Djelus-

·---·--··~---

kuntien vakaannuttamista. valtiojärjes-tyk
soomme- kyl:m~nnetään työväestön. ja mui
den vähäväkisten suurten joukkojen tunteita 
kansallisen yhteenkuuluvaisuuden aattoolle. 
Edelleen on tällaiselle pienelle maalle kuin 
Suomi tärkeää, että se pysyttelee erossa 
ka'ikesta sellaisesta politikoimisesta, jota 
voita,isiin. aiheetta tai ailieellisesti selittää; 
vihamilelisyyden osoitukseksi naapureita. vas
taan. Suurvaltojen lharjoittamasta poliitti
sesta pelistä on tällaisten' pienten maitten 
ehdottomasti pysyttävä erossa. 

Tekemä.ttä itseään syypääikså omien voi
mien ja mah1dollisuuksien aBarvioimiseen ja 
millään tava;lla vähälksymättä sitä uhrautu
vaisuud!en !henk!Cä., joka epäilemätiä nuorta 
armeijaamme elähdyWiä, .voi todeta, että 
puol ustuslaitoksellamme kansainvälisistä 
selkkauksista puheenollen on enemmän teo
reettinen kuin käytännöllinen merlk:itys. En 
tietenkään tarkoita sitä, että meidän olisi 
laiminlyötä;vä: puolustuksestamme huolehti
mimm., mutta; tahdon alleviivata sen seikan, 
että me emme saa odottaa aseellisesta puo
lustuskykyisyydestiimme liikoja, että emme 
voi kansallista olemassa.oloamme rakentaa 
ensi kädessä aseellisen varustelun varaan. 

Aseellisesta puolustuskun>toisuudesta pu
heen ollm on edelleen kohdistettava huo
miota eri asevarusrajien tal'lkoituksenmukai
suuteen. Meillä on aikaisemmin, kuten 
tunnettua., uhrat•tu suunnattomasti va:roja 
itäisen rajan eritoten Karjalan Kannaksen 
varustamiseen. Edellyttäisi ja olettaisi, että 
tämä varustustyö on tehty hyvin huolellisen· 
suunnitelman mukaan, että ne varat, joita 
tähän tarkoitukseen on käytetty, on käytetty 
parhaalla mahdollisella -tavalla. Nyt esi
tetään \kuitenkin sotilaspiiriienkin taholta 
erinäisiä vastavä1tteitä, jotka saattavat epäi
lemään, ovatko kailkki varat puolustuslai
toksen hyväksi sittenkään tulleet käytetyksi 
parhaalla ma:hdollisella tava:lla. Niinpä jul
kaisun ,,Suomen Lippu" syyskuun nume
rossa arvostellaan tosin pe·itetysti Karjalan 
Kannaksen varustautumispuuhia ja seli
tetään, etltä ,Jos meillä olisi kiinnitetty huo
miota laivastoon si:in.ä määrin, kuin on tui
jotettu ö.tsemme sokeiksi Karjalan Kannak
seen, olisi edes sen kiistana.laisiin varustelu
töihin uhra;tUJt varat 1käytet.ty laivaston 
.purjehduskelpoisena. pitämiseen'', n:iim ti
lanne - kirjoittajan mukaan - olisi jon
kun verran toinen kuin tällä haa:vaa. Toisin 
sanoen t.ämä kirjoittaja väittää, etltä tässä 
suhteessa. ei ole menetelty 'Parhaalla mah-
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dollisella tavalla. Puolustusasioista puheen 
ollen on tietysti muistettava, että varsinkin' 
aikaisemmin kiinnitettiin päähuomio juuri 
maa-armeijaan ja edelleenkin sitä pidettänee 
tärkeänä. Mutta kun maa-:amneija on jolla
kin tavalla kunnossa, kun itäraja on jolla
kin tavalla sarutettu puolustuskelpoiseksi, 
selitetään:, että tåJmä kaiklki on ollut jota
kuinkin turhaa työtä, kOISkei ole laivastoa, 
joka turva.a selkäpuolen ja meillä on pitkä\ 
rannikko,. noin 1,700 km., vapaana hyök
käyiksille ja niin ollen: armeijan selkäpuoli 
on turvattava. Tästä tehdään tietysti se 
johtopäätös, että nyt meidän on hankittava 
mahdollisimman voimakas laivasto, jota 
tämä nvt käsiteltä:vänä oleva laikiehdotus 
ajaa rtak~.a. Mutta on varma asia, että kun
han mei!llä on laivasto kunnossa, silloin: 
taasen huomattaisiin huomaUavia puuttee-l
lisuuksia. Ennen kaikkea tehtäisiin väite, 
että laivastokin on suojaton, koska ilmasota 
yhä enemmän tulee käytäntöön ja koska 
ilmasta käsin voidaan .a:h•distaa laivastoa ja 
maa-armeijan selkäpuoLta ja armeijan va
r:illrkoja. Paitsi tä.tä tietysti tulee vielä iky
symy'kseen kaasut. Minusta näyt-tää, että 
meillä on tässä edessä sellainen loppumart:on 
ruuvi, joka asettaa yhä uusia ja uusia vaati
muksia, sel:lais]a vaatimuksia, jotka ylitt.ä
vät maamme taloudellisen kallltokyvyn ja ne 
mahdollisuudet, mitä meillä yleensä on va
roja uhrata puolustautumisen hyväksi. 

Mihin tarkoitukseen me sitten erikoisesti 
tarvitsemme laiva1stoa. Luonnollisesti ran
nikkopuolustusta varten, vastataan tähän. 
Siinä samassa julkaisussa, johon minä 
edellä viittasin, ,Suomen Lipun" nume
rossa 2 mainitaan tämmöisiäkin tapauksia' 
ja selitetään minkälaisia mahdollisuuksia 
saattaa syntyä. Sanotaan: ,Olettakaamme, 
että sota syttyisi Venäjän ja Englannin vä
lillä. Tällöin olisi Englannin ensimmäinen 
toimenpide laivastonsa lähettä:minen Itä
merelle ja Suomenlahdelle. Jotta tällä lai
vastotoiminnalla voisi olla jatkuvaisuuden 
mahdollisuuksia, täytyy Englannin saada 
jostakin Suomenlahden suulta laivastolleen 
tukiikohta. Merisotiemme historia on osoit
tanut, että parhaat tällaiset tukikohdat 
ovat löydettävissä Suomenlahden Suomen 
puoleiselta rannikolta. Jos Englanti vaatii 
Suomelta tällaisen tuikikohdan luovutusta 
tai ilman muuta sellaisen itselieen valtaa 
meiltä, emme me, juuri puuttuvan laivas
tomme takia voi asettua minkäänlaiseen 

vastarintaan." Ja kirjoittaja jatkaa: 
,~Tapahtukoonpa tämä luovutus puolel
tamme vastarintaa tehden tai ilman, kat
soo Venäjä sen kuitenkin itseään kohtaan 
vihamieliseksi teoiksi ja julistaa meitä vas
taan sodan.'' Nyt on kuitenkin huomattava, 
että tämmöisen tapauksen varalta, toivot
tavasti sellaista ei synny, on otettava huo
mioon myöskin toinenkin mahdollisuus, se 
että paitsi Englantia, Venäjän laivasto 
myöskin pyrkii saamaan tukikohtia täällä. 
Silloin Suomen laivaston täytyisi olla niin 
voimakas, että se pystyisi torjumaan sekä 
englantilaisten että venäläisten yritykset. 
Venäläisestä laivastosta taasen annetaan 
tätSsä sa;massa lehtisessä jonkinlaisia tie
toja. Siinä sanotaan, että tSen laivaston toi
mintaan erään manööverin aikana merellä 
otti osaa ,neljä suurempaa alusta, panssari
laivoja ja risteilijöitä sekä 8 vedenalaista, 
lukuunottamatta suurempaa määrää hävit
täjiä ja torpeedoveneitä. Laivaston kanssa 
yhdessä toimi myös jouikiko vesilento
koneita." Siis e:nnenkuin1 tämmöinen lai
vasto voisi turvata meidäm: rannikkom.me 
täytyisi sen olla niin voimakas, että se pys
tyisi torjumaan kaikki ne merivoim.at, jotka 
Itämerellä saattavat esiintyä, siis edellytet
tynä että englantilais-venäläiset ristiriidat 
joskus saattaisivat kehittyä yhteenottoon, 
torjumaan sekä Englannin että Venäjän lai
vaston. Minä luuhm, että täällä ei voi olla 
montakaan niin hyväuskoista, joka roh
kenisi olettaa meillä olevan tämmöiseen 
mahdollisuuksia. Sitäpaitsi milloin täm
möinen laivastotoiminta tulisi kysymykseen, 
saattaa asettaa kyseenalaiseksi, miten par
haassakin tapauiksessa jatkuva puolustautu
minen on mahdollista. On tosin todennä
köistä, että nekin, jotka suurimma.Ua innolla 
kiivailevat sen puolesta, että saisimme puo
lustuslaitoksemme mahdollisimman suureksi 
ja monipuoliseksi, käsittävät, että yksin 
jääneenä ei tämä maa voi pitää pitempää 
aikaa puoliansa aseellisessa voimainmitte
lyssä. Arvattavasti he olettavat voitavan 
turvautua kalliSainväliseen apuun. Raken
taa suurvaltojen tuen varaan on kuitenkin 
rakentamista hyllyvälle perustalle. Muis
tettava nimittäin on - siitä on löydettä
vissä historian varrelta monia esimerk
kejä - että eri valtaryhmät ovat kylläkin 
halukkaita käyttä:mään pieniä maita väli
kappaleinaan, mutta että pienet maat eivät 
voi kuin va!l'sin rajoitetussa määrä-ssä tur-
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vautua niiden, s. o. suurvaltojen tukeen. 
Suurvaltain poliitrkan rajanahan tässä 
suhteessa on niiden omat edut; sen pitem
mälle ne eivät mene. Parhaassakin tapauk
sessa pmeenaolevarnlainen apu saattaa pie
net valtakunnat va:ilkeaan asemaan, vieläpä 
swattaa uhata niiden suv>erOOJ.iteettiäkin., 
Tämän toteamiseksi lienee vain paikallaan 
palauttaa mieliin, miten tuhoisakai maalle 
oli koitua oikeistomme 10 vuotta sitten 
itselleen Saksalta hankikima apu. Vain kan
sainväliset tapaukset, Saksan vallankumous 
ja Saksan häviö maailmansodassa pelasti 
maamme tältä tuhoisalta seurau:kselta. Täl
laisista avunantajista on sanottava, että 
hyvät henget meitä niistä varjelkoon. 

Jos siis katselee asioita miltä kannalta 
tahansa, ei voi tulla muuhun käsitykseen 
kuin siihen, että seUainen puolustautumis
iraseologian vaippaan puettu sotilaallinen 
leveily, josta esilläoleva lakiehdotus on 
yhtenä kuvaavana näytteenä, ei ole omansa 
tuottamaan maalleiillile sitä turvaa, jota se 
epäilemättä tarvitsee. Pikemminkin täm
möisen suunnitelman toteuttarrninen on 
omamsa hou:kutt,elenraan tuuditttautumaan 
liiallisen itseluottalllluksen harhan valtaan. 
Sitäpaitsi aseellisen voiman huomattava 
olemassaolo saattaa tuottaa erinäisiä vaaro
jakin. Se saattaa helposti yliarvioimaan 
omat voimat ja ylenikatsomaan niitä voimia, 
joita vastustajan käytettävinä on. Viittaan 
tässäkin suhteessa erääseen tapaukseen. 
Judenitshin hyökätessä Pi.etaria vastaan 
oltiin vaarassa sotkea meidän maamme arve
luttavaan seikkailuun. Jos sotalaitoksemme 
olisi siihen aikaan ollut vahvempi, kuin 
mitä se oli, niin olisi ollut vielä vaikeampi 
pidättää aiktivistipiirejämme esiintymästä. 
Kun tilanne kehittyi, sotatoimenpiteet ke
hittyivät toiseen suuntaan kuin alussa ole
tettiin, olisi siitä johtunut, että meidän 
Belvitettäväksemme olisi tullut sangen vai
keasti selvitettävä vyyhti, eikä ole sanottu, 
etteikö vastaisuudessakin voisi syntyä sel
laisia tilanteita, jotka olisivat omansa tuot
tamaan vaikeuksia. 

Edelleen on huomattava, että ne varat, 
joita laivaston rakentarrniseen käytetään, 
ovat poissa taloudellisesta elämästä. Siihen 
taas ei ilmeisestiikään meillä ole varaa, 
koska maarrnme muutenkin on pääomaiköyhä. 
Ainakin oiikeiston edustajat ovat niin väit
täneet jo tämänkin koossaolevan eduskun
nan istuntokauden aikana. Vielä on llllUis-

tettava, että laivastovarustustekniikka ke
hittyy nykyään hyvin nopeassa tahdissa. 
Monasti alukset alkavat olla vanhentuneita 
jo silloin, kun ne saadaan valmiiksi. Sekin 
jo kieltää ottamasta !huomattavia varoja tä
hän tarkoitUikseen. Kaikki asialliset syyt 
käsittääkseni puhuvat siis kysymyksessä
olevan lakiehdotuksen hyvä!ksymistä vas
taan ja minä niinollen yhdyn siihen ehdo
tukseen, minkä ed. Aalto täällä teki, että 
kysymyksessäoleva lakiehdotus hylättäisiin. 

Ed. Rose n he r g: Kun kysymys nyt 
alkaa lähetä vihdoinkin lopullista ratkaisua, 
lienee vielä syytä kerran ta,rkistaa tämän 
kysymyksen yhteydessä olevia sangen laaja
kantoisia kysymyksiä. Kaikkien niiden vii
meisten vuosien ·aikana, kun taistelua lai
vaston rakentamisesta on käyty, ovat suun
nitelman vastustajat en~mmäkseen pyrki
neet todistamaan vain sitä, kuinka tällaisen 
laivaston rakentaminen tulee Suomen köy
hälle työtätekeväHe väestölle liian il'asitta
vaksi. Kieltämättä asia on niin, sillä 215 
miljoonan luovuttaminen kyseeiliseen tar
koitukseen on epäilemättä sellainen :rnsitus, 
joka kansan hartioille asetettuna painaa sitä 
taloudelEsesti ja henkisesti y'hä syvemP'ään 
rappioon. Mutta sittenkin uskallan olla sitä 
mieltä, ettei tämä seikka sittenkään ole ;pai
navin, vaan että laivaston rakentaminen tuo 
mukanaan seUaisia konsekvenssejä, jotka 
vastaisuudessa tulevat koitumaan työtäteke
välle kansalle vielä tuhoisammiksi kuin se 
taloudellisen rasituksen uhka, minkä lain 
voimaan tulo välittömästi nyt tuo muka
nMn. Siitä syystä, ja kun kaikesta päät
täen porvaristo joka tapauksessa tulee aja
maan tämänkin tuhoisan lain voimaan, on 
syytä jo ennakolta tarkastella, mitä seu
rauksi·a maalle siitä vieiä voi koitua senjäl
keen, kun porvariston himoitsemat sota
alukset ovat työtätekevien kustannuksella 
valmiiksi rakennetut. 

Pääasiallisimmat väitteet porvariston 
puolellia laivaston rakentamista puoltaessa 
ovat olleet, ensiksi että laivasto on välttä
mätön voimakkaan ja tehokkaan puolustuk
sen aikaansaamiseksi ja vain voima;kkaan 
puolustuksen avulla voidaan ylläpitää rau
haa. Toinen väite taasen on, että siinä ta
pauksessa, että sota syttyy, tarvitaan lai
vasto maan puolueettomuu<den turvaami
seksi. Että sotavarust.~elli avulla. säilytet
täisiin rauha, se väite on jo sinänsä niin 
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monta kertaa osoitettu paikkansa pitämättö
mäksi, että tässä yhteydessä ei siitä enää 
kannata ruveta teoretisoimaan. Luulisi toki 
jokaisen selvällä jä·rjenjuoksulla varustetun 
ihmisen käsittävän sen tosiasian, että jos 
kysymyksessä on vain puhtaasti rauhan 
aj·atus, täytyisi jäTkeilyn siitä jdhtaa si:ilhen 
tulokseen mistä rauhan aatteen ajajat puhu
vat, nimittäin yleiseen aseiden riisUIIIliseen 
eikä suinka1an yhä suurempaan räj,&hdys
ainemassojen jatkuvaan kasaam!iseen. Sillä 
mitä .enemmän räjähdysaineita kootaan yh
teen, sitä suuremmaksi kasvaa vain räjäh
dyksen vaam. Niin on täss&kin tapauksessa 
asian laita. Mitä enemmän tässä maassa 
varustaudutaan ja valmistaudutaan sodan 
varalta, sitä lähemmäksi vaan siirtyy sodan 
va:rura. 

Mistä svvstä varustautuminen kaikesta 
huolimatta· ·jatkuu sekä tässä ma:assa että 
kaikissa muissa pienemmissä ja suurem
missa va>ltioissa, siitä huolimatta, että val
lassaolijat itse, kun kansat väsyvät kanta
maan varustelutaakkaa, koettavat rpar
haansa mukaan kietoa sotaiset ta-rkoituk
sensa kaikenlaiseen rauhantunnuksien pet
tä!vään huntuun, siihen kysymykseen on 
vastaus saatava. 

Kun nyt sattuu niin onnellisesti, että 
sotalaivaston puoltajat ovat ta.rkoitustensa 
saavuttamiseksi jakaneet eduskunnalle lai
vastoyhdistyksen äänenkannattajan ,Suo
men lipun" viimeisen numeron, joka arvat
tavasti on tarkoitettu laivwston rakentamis
ajatuksen edistämiseksi, mutta siitä huoli
matta ajattelevalle lukijalle antaa monia 
aiheita miettelyyn, josta tulos on sivumen
nen sanoen ihan päinvastainen, pyydän 
käyttää tätä ,Suomen liJpun" numeroa jon
kunlaisena tutkimusvälineenä asiassa. 

IJe<hden ensimmäisellä sivulla komeile
vasta. kaiik:eti tunnuslauseeksi tarkoitetusta 
sitaatista löydämme heti kaksi suurta to
tuutta, jotka ovat siinä suihteessa kiintoisia, 
että niistä samalla suureksi osa:ksi käy esiin 
vastaus äsken asettamaani kysymykseen. 
Ensimmäinen lause tarkoittamassani sitaa
tissa kuuluu: ,Englanti ei voi pelata uhka
peliä turvallisuudestaan.'' Siinä lauseessa 
siis heti todetaan se tosiasia, että sotaa ei 
voida välttää. Englanti siis asettaa laivas
tonsa rakentamisen sille perustrulle, että sen 
jatkuvasti ja aina on puolustettava itseään 
jotakin hyökkäystä vastaan. Siis ihan sama: 
ajatus, joka toistuu täälläkin. Ja kuitenkin 
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tietää jokainen, että asiaintila, mitä Englan
tiin tulee, on päin'Vastainen. Mutta sen 
jälkeen jatkaa Englannin amira;liteetin yli
herra seuraavaan tapaan: ,On suorasta;an 
murhaa vaatia sotilaita sod8Jn aikana a.stu
ma,an laivoihin, jotika ovart pieniä ja aseistet
tuja pienikaliberisilla tykeillä, kun he tietä
vät, että heidän täytyy taistella suuria jä
reillä tykeillä aseistettuja aluksia vastaan.'' 

Minkälaisen johtorpä:ätöksen ovat herrat 
porva['it vetänreet tästä lauseesta, täytyy 
sivumennen kysyä, sinä ne laiva,t, joita te 
aidoitte nyt kansan kustannuksella raken
taa, kai kuuluvat ruoihin pienilkaliJberisiin ja 
pieniin aluksiin. Sodan syttyessä - ja 
sotaahan herra Stanhopen mukaan on mah
doton V'älttää - aijoitte siis yksinkertaisesti 
crnru.rhauttaa Suomen työväestön ja työtä
tekevien talonpoikien poikia. Tai ellei tämä 
ole teidän aikomuksenne, miten silloin olette 
aikoneet järjestää asian~ Onko asia teidän 
talholtanne e(hkä suunniteltu si•ten, että, kun 
ensin saadaan nämä pienellllinä:t laivat, niin 
sitten aletawn rakentaa suurelllllpia laivoja. 
Tällainen ajatus tuskin voi olla .malldolli
nen. Ja tietenkäiän ette ole niin ajatelleet, 
sillä senhän tietää jokainen. että yhden ai
noankin suuren, järeällä tykistöllä varuste
tun laivam ra:kentamin~n käy tälle kansalle 
ihan ylivoimaiseksi. Maksaåhan yksi ainoa 
laukaus suuresta laivatykistä Suomen mar
koissa laskien useita satojatuhansia. 

Toiseksi vaihtoehdoksi jää se mahdolli
suus, että tyydytte laivastollanne sodan ai
kana piileksimään saa•ristoru sisässä, niin 
kaukana saarien ja :kivikkoka,rien takana, 
ettei vihollisen tykin kuula vahingossa:kaan 
osu noiihin pikkupurkimihin ja joissa kät
körssä tietenkin nätmä pikkupurkit ovat ai
van tehottomia, sillä ei voida lentokoneiden 
aikama kai ajatella ä!kkirynnä:kköä vihollis
lai,vojen kimppuun. Mutta kannattaakoliam, 
herrat porvarit, tosissa;an ajatella edes täl
laista huvittelutalikoitusta. TuskiniPa vain. 

Kolmas ja todennäköisin kaikista vaihto
ehdoista on se, että nämä larivat, jotka ra
keun•etaan, yhdistetään jonkun mahtavaru
man valtion laivaston apulaivoiksi ja tämän 
jiiJreiden tykkien suojassa nämä suorittavat 
apula·ivaston tehtävää. Sellaisessa tatpauk
sessa vain voidaan käsittää koko raJkennus
suunmåtelma, mutta tällöin, hyvät helTl:l;t, 
astuu esiin väilttämät.tömyyden pakosta. kysy
mys, nrial.kä valtion iskulaivastont a·pulai
voiksi owt Su'Omen; tu1~va,t ootalai-
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vat tarkoihotut? Siihen on vastaus saa
tava, sillä Suomen työtätekeville on välttä
mätöntä tietätä, kenenkä etujen turvaksi he 
mwksavat satoja miljoonia raskaalla työllä 
luotuja a:rvoj!lian ja kenenkä hyvä;ksi he jou
tu'VIllt uhraamaan verensä ja henkerusä. 
Siinä tapauksessa, että te, hyvät porvarit, 
jätätte tämän kysymyksen vastausta vaille, 
merkitsee se sitä, että etukäteen olette tun
nustaneet i~tsenne syypäiksi kansamme par
haimmiston tuhoon vieraan vallan hvväksi 
ja etujen turvaamiseksi. Silloin on teidän 
'puh.uttava sangen hiljaa isänmaasta ja kan
samme itsemääräämiso~keudesta·. 

Lienoo tämän y1hteydess:ä vielä syytä sel
vittää., mti.tJkä ovat ne syyt, jotka pakottavat 
sotaan yleensä ja ennea1 muuta, kenenkä 
eroja ratkaistJl!an sodassa,. jossa ma:hdolli
sesti Suomen laivasto joutuu nä;ytttelemään 
jotain osaa. Ensin· maini1tuun: kysymyk
seen saamme jäl1een, a1na:kin osittaisen vas
tauksen äsken mainitsemaSitani lähteestä. 
Siinä sanoo samainen1 engla.ntilainen sota
herra myös seuraavaa: ,Ha1litus -se tah
too sa.noa Eng~annin hallitus - tarvitsee 
laivaston ra.nn~lroiden suojaiksi ja tarpeelli
sen määrän aluksi·a kauppat•eci.:den suojaami
seksi.'' Tämän maäritelmän1 mukaarn on, 
siis asevarustelUJje'll j·a sotien syntyyn syynä 
kauppat>eiden hallitseminen. Että tämä on 
totuus, siitä tuskin porva.rien kanssa1kaan 
syntyy nyt riita.a. Totuus on kuitenkin va.in 
puolin.aipen, siHä paitsi kauppateiden puo
lustamiseksi, tarvitaan sotavoimaa. myös kai
kenlaisen taloudeUisen riiston suojaksi. Jäl
jelle jää vieJä kysymy,s, kenenkä kaUJppa
teitä on turvattava juuri UäJmerellä ja sen 
haaraut•umi:lla, Pdh.jan- ja Suomenlahde-lla f 

Vähäisenkin maailman talouspolitiikkaa 
tunteva osaa. heti antaa t.ähäm.. viimeiseen 
kysymy1kseen vastauksen. :Mikään sail.aisuus 
ei ole, et.tä Englannin kauppatiet ja riisto
oikeudet ovat pahasti uhattuJa toisilta suur
ki1pailijoilta. Toiselta puolen ovat Eng
lannin ulkomainen kauppa ja ulkomaille si
joitettuj.en pääom~en menestys mronella, ta
valla joutunut rajoitU'ksien alaiseksi. Eng
lannin kaJ)italismin menestys vaatii tässä 
suhrt.ressa. avarampaa mldmmisti1aa, mutta 
ennen kaikkea entisten taloudeJlisten valta
alueide·n takaisin vrulloitusta. Mikään salai
suus ei ole selkään, että. Itämeren kysymys 
on En.glanmiHe san.gen polttava ja etenkin, 
että pääsy Neuvo.~oliiton avaril1e markki
nohlle j·a sinne johtavien merit.eW.en va,paa 

hallitseminen päivä päivältä' käy Englan
nille )"hä polttavamma.ks1 kysymykse:ksi. 
Suomenlahti ja sen vaUitseminoen sekä soti
laallisin keinoin .tien a ukaiseminen V enä
jälle, jotta englantila~nen pääoma. saiSI 
sieHä rajoitta.matt.oma.t mahdollisuudet, on 
maali, johon aivan avonaisesti pyritään. 

Oikeistosta, keskustasta j,a useinkin sosia
lidemokraa.tt.ienkin pen!keiltä puihutaan itäi
sestä vaarasta ja puolustamisesta sitä vas
taan. Monin kerroin vakavampi on kuiten
kin vaara lännestä 1päin. Kun laivastokysy
myksen yhteydessä <puhutaan puolueetto
muutemme säi.lyttä:misestä, si:J.loin on rat
kaistava kysymys, ketä vastaan on taistel
tava puolueettomuuden säilyttämiseksi. En
nen;Jrnin 1älh.den t.avkast.amaan asian tätä 
puolta, pyydän !huomauttaa, että edellä 
esiint.uodun mukaan suulhll.iteltu laivasto ei 
siis lisää rauhant.akeita, nii.n!kuin. täällä on 
väite-tty, v;aan päinvastoin edistää sodan 
sytty:mistä ja et:tä puolus<t.usmielessä laivas
ton raken;taminen pikemminkin pakottaa 
meidät luopumaan, i:tseruäisyyldestämme ja 
puolueet.tomuudestamme ja. yihtymä!än toi
seen sotivaan puoleen. Toisin sanoen, <lai
vasto heikentää muhan ylläpitämistä ei:kä 
suursodassa merkitse puolustuskunt1oisuutta, 
vaan jom:manlkumman toisen sotivan. puolen 
hyökkä~ksen vahvistamista. 

Mirtä sitten tulee pcruolueettomuuteemme, 
niin lienee vielä <lisäksi siitäkin sanottava 
j.oitakin san.oj·a. Tämän: saman lehtisen, se 
tahtoo sanoa ,tSuomen li:pun", pääkirjoi
tus alkaa eräällä lausunnolla, jonka halli
tuksen pää.ministeri Tann1er on. antanut 
erää:lle sa,ksalaisel1e sanomalehdelle.. Sen 
mukaan on herra pääministeri lausunut, 
että mitä Suomeen tulee, on se noudattava 
mitä ankarin.ta puolueettomuutta.. Ja vielä 
tietää lelh.ti kertoa, että he.-r~ra Tanner ei pi
tänyt aivan malhdottoman~, mtä voitaisiin 
ase käde1fSä joutua puolustamaan tätä puo
lue·ettomuutta,. sekä vielä, että Suomen ar
meija on yksånmrua.an - huomatkaa: yk
sin o m ai a n! - V!alm~ina sellaisen mahdol
lisuuden varaille. Kaikki tämä on kauniisti 
sanottu ja jokaisel1a, joka haluaa puoltaa 
lkansain todel:lista. itsemäärä.ämisoikeutta, ei 
voi olla mitäi1n muistuttamista t.ätä lausun
toa vasta·an. Me se.iSIOmme kansojen itse
mää,räämdooikeuden rtakan!a ja olemme val
m:hlt puolusta,IIIDan sitä kaikin :keinoin niin 
suurissa kuin pienissäkin asioissa.. Samalla 
tavalla kun me olemme valmiit puolusta-
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maan~ ahvenanmaa,laistell! oikeuksia tai Suo-. 
messa. asuvien ruotsalaiSJten oikeuksia, 
olemme myös va'lmii,t !PUoltamaan kaik.kien 
muidenkin kansain, myös Suomen kansan 
itsemääräämisoikeutta. Mutta tästä seuraa' 
että jos Englannin laivasto kaU!Ppaetujens~ 
vuoksi hyökkää V ooäjää vastaan, ei meillä 
ole vähintäkään haLua, lähteä pu()lltamaan 
Englannin etujja. Ja kuitenkin on laivas
tokysymystä .'kat:seltava juuri tältä näkökan
nalta. Se momentti m:iclestä,ni on ratka:ise
vampi kuin laivaston kustannuskysymys. 

Ja että kysymys on tälllä tavalla asetet
tava, sen myöntää tämä laivastoyhdistyksen 
lehti. Tästä syystä voimme j.ä:lleen tutkia 
tätä kysymystä leihden pääa,rtikkelin va
lossa. Suomen lai,vaston me~kitystä puo
lueettomuustarkoitukse,ssa tutkiessaan esit
tää lehti perusteluikseen m. m. : ,Jotta 
.tällä laivastotoimim:wlla., s. t. s., siis Eng
lannin laivaston hyökkäyksellä Venäjää vas:-
ta.an,1 voisi ol'la jatkuVl'aisuuden mahdoHi
suudet, täytyy Eng1lanniru saada jost.akin 
Suomenlahden suulta tukikohta." Ja vielä 
jatkaa lehti, että ,Merisotiemme historia on 
osoittanut, että parhaat tällaiset tukikoh
dat ovat löydettävissä Suomenlahden Suo
men puoleiselta rannikolta.'' Ihmettetleekö 
kukaan ~mää tämälllJ jälkeen, sitä erään ruot
sinmaalaisen lehden väitettä, e~ttä En~lanti 
katsoi paremmaksi antaa Ahvenanmaan 
Suomelle, koska tämä takasi Englannille 
suuremmat edut~ Sitten jatkaa lehti jäl
l€en,: ,Jos Englarnti vaatii Suomelta, tällai
sen tukiikohdan iluovuttamista- tai ilman 
muut,a sellaisen itseJ:leen valtaa meiltä, 
emme juuri puuttuvan laivastomme takia 
voi asettua minkäänlaiseell! vastarintaan.'' 
On enemmän, !kuin m[elenkiintoista., ert;tä 
kerrankin saa porva.rien tahOlta nähdä sel
laisenkin asenteen., kos:ka t.ä:hän saakka vain 
Venäjän laivasto ja laivastotyypi.t ovat ol
leet niitä vertailukohrt:ia, joita on. käytetty 
laivastorakennusta pruolus•t:ettaessa. Tässä 
täytyy nyt kuitenkin kysyä, onko porvarien 
keskuudessa. ketään, jdka vakaasti ajattelisi 
Suomen laivaston pikku purkkeja taiste
lussa Eruglann~n laivastoa v1astaa.n.~ Onhan 
ajatuskin siitä naurettava... Se, jos mikään, 
olisi Suomen työläisten suoraa murlhautta
mista. Mutta sitten seura.a lause, j01ka kak
simielisyydessään on meJkein vertoja vailla. 
Jatko nimittäin, kuuluu: , Tapahtukoonpa 
tämä luovutus puoleltamme va.starintaa teh
den tai ilman, katsoo Vem.ä:jä sen ·kuitenkin 

i"!seään k?~~a.n viihamieliseksi teo:ksi ja ju
hstaa me1ta vastaan sodan.'' Mistä syistä 
voidaan tällainen johrtopäätös tehdä 1 Eivät 
poliittiset enempää kuin sothlaail.1isetkaan 
syyt voi. sellaiseen johtopäätökseen oikeut
taa. Ensinnäkään emme voi puolustaa puo
lueettomuuttamane merellä Englannin val
tavaa ylivoimaa vastaan ja toiseksi, jos sii
hen .ryhdymme, eti suinkaan missään ni
messä •se sotiva ;puolue, jota silloin aktiivi
sesti. joudumme puolustamaan, voi katsoa 
sellaista tekoa vilhamieliseksi teoksi. P·äin
vastoin on luult.a'Vampaa, että sekin asettuu 
[luolustamaan juuri tämän puolueettomuu
den ylläpitämistä. Tämälhän on selviö 
jonka luulisi jokai&m käsitt.ävän ilmm~ 
muuta. Mutta toiselta puolen, niiin eiihän 
puolueettomuutemme sillä vielä ole rat
kaistu, että Englanti vaillo~ttaa meiltä meri
hyökkäystä varten jonkun tulldkohdan. Puo
lueettomuutemme ratkaistaan lopullisesti 
vasta sitten, kun me asetumme vastarintaan 
ehkäistäksemme ettei Suomen kamara-lle 
lasketa malliin sotajouklkoja, jotka Karja
lan kanna.ksen kautta hyomkäävät Neuvos
toliittoon. Sotilaallisesti katsoen on Eng
lannin ja. Venäjän välillä käydyssä sodassa 
parjoa suu11empi merkiltys sillä, että sietltä 
~käsin malhdollisimma.n väihän annetaan ai
hetta ret.t.elö~hin. J,o sotilaalliset näAkökoh
dat Venäjän taholta sellaisessa voi.main
koetuksessa vaativat, ·että Suomi pysyy 
.neutraaEsena. Se merkitse, ·että Venäjän 
ei tarvit.s1e ryhtyä suoj·elemaan Suomen vas
taisia rajojaan erikoisilla toimenpiteillä, 
vaa:n voi keskittää kaiken voimansa me.ri
hyökkäyksen torjumiseen Suomenlahdelta 
päin. Mutta Englantiin nähden on asia 
ihan päimvastain.en. Heille on tärkeätä, 
että Suomi ei pysy puolueettomana, vaan 
että Suomen sotavoimat läihetetääru Venä
jän rajalle., sillä tavalla sitoa:kseeill mahdol
lisimman suuren joukon venäläistä ootavoi
ma:a Suomen rajoja vastaan. Tässä mie
lessä olisi herra T·annerin ~pitänyt selvittää 
saksalaiselle lehdelle amnettua lausuntoaan, 
'koska sitä juuri hän.eltä pyydettiin. Tuleeko 
Suomen armeija ase kädessä valvomaan, 
ettei Suome!n puolueettomuutta rikota Ve
näjää vastaa1;1 hyökkääväm. sota'Voiman ta
iholta ~ 

Mitä Suomen laivastoon tulee, olemme 
näihneet, että sen me11kitys on mitätön, kun 
kyseeseen. tuloo puolueettomuuden säilyttä
minen. Mutt.a siinä tapauksessa, että to-



dellakin joudumme taisrtcluun V enä,jää vas
taan, siHom shllä on tavat.toonan suuri mer
kitys. Suomen saaristossa voi se tehok
kaasti suojella. m€'rellä liilkkuva.n suuren 
taistelulaivaston tJlirvallisuutta kaikilta s~
vuhyökkäyksiltä. Mutta eiköhän liene lii
kaa vaadittua,. että me tällaiseen tarkoituk
seen uh<raa,m:rrJJe satoj·amiVjoontia llllaDkkoja. 

Kysymystä ei siis ylksinJoontaisesti voi 
asettaa siten, ikäänkuin liikutrtaisiin vain 
puolueettolllJUuden turvaamisen puitteissa. 
l\l[eidän on sodan uhlkaa ajatel!l.essa mää.ri
teltävä myöskin, ketä :vastaan puolueetto
muutta on turvtattava. Ja jukainen objek
tiivisesti ajetteletva huollllaa asiata mie.tties
sään,, että puO:lueettomuutemme rikkomis
u:hka on paljon suuremtpi 1ärm.estä käsin 
kuin1 idästä. 

Mutta toisaalta onkin siten, että kysy
myksessä alunpitäien €i niiden aivoissa, 
jotka ovat puolustuskysymystä ajaneet ja 
sen eri puolia harkinneet, •olekaan liikku
nut puolustuskysymys, kuin ehkä enem
män hyökkäyskysYiffiys. Uskooko ensiksi
kään kukaan tosissaan, että Venäjä hyök
käisi esim. Englannin kimppuun. Aina
kaan en minä ole vielä missään havainnut 
sellaista väitettä esitettävän. Mutta toi
saalta taasen puhutaan alinomaa Englan
nin ja Neuvosto-Venäjän välisestä sodasta 
ja siinä mielessä, että Englanti ryhtyy 
hyökkäämään Venäjää vastaan. Ainakin, 
mitä tulee Suomenlahteen, niin eihän tosin 
voi kysymystä asettaakaan. Kun nyt tässä 
valossa katselee esim. puolustusrevisionin 
mietintöä, niin voi mietinnön alkulauseesta 
lukea sangen mielenkiintoisia kohtia. Alku
lauseen 6 kappaleessa sanotaan näin: 

,Tärkeäarvoinen on ollut se apu, jota 
komitea on tehtävänsä suorittamisessa saa
nut englantilaisista upseereista kokoon
pannulta asiantuntijakomisionilta, joka 
puolustusrevisionin aloitteesta kutsuttiin 
maahan kesällä 1924 rannikkopuolustusta 
ja; ilma:iluvoimia: koskevien kysymysten 
käsittelyä varten. T.ämän komisionin 
rannikkopuolustusta ja ilmrui.luvoimia kä
sitteleväJt mietinnöt ovat olleet p e
r u s t a n a1 puolustus?)evisionin näistä ky
symyksistä tekemi1le ehdotuksille. Samoin 
on komisionin 1 a i v a s t o s t a 1 a; a ti m a 
e s i t y s ollut p o h j a n a puolustusrevisio
nin k a n n a n muodostamiselle tässä kysy- 1 
myksessä.'' 1 

Se on jo tavattoman paljon sanottu, se 
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on jo enemmän kuin mitä puolueettomuu
den nimissä kukaan valtio saa sanoa. Se 
on jo hyvin lähellä sodalla uhkaamista 
toista kansaa vastaan. Se on välillinen il
moitus siitä, ·että tämän maan porvariston 
kanta on sama kuin Englannin kanta, sil
loin kun tulee kysymykseen sota Neuvosto
Venäjän ja Englannin välillä. 

Luuleeko muuten kukaan, että englanti
lainen upseerikomisioni asettuu sille kan
nalle, että Suomen tulee vaikka ase kä
dessä ylläpitää puolueettomlmttaan myös
kin Englantia vastaa:n? Varmaa on kai
kessa tapauksessa, että nämä upseerit ensi 
kädesä ovat ajatelleet, millä tavoin ~uo
men on ylläpidettävä puolueettomuuttaan 
Venäjää vastaan, ja sitten kun englanti
laiset, niinkuin edellä jo näimme, ovat rik
koneet puolueettomuutemme ja pakotta
neet meidät taisteluun Venäjää vastaan, 
millä tavoin sitten kyetään prtrhain tavoin 
järjestämään Venäjälle tapahtuva hyök
käys. Elleivät he näin olisi mellletelleet,. 
eivät he olisi englantilaisia upseereita. 
Mutta Suomen puolustusrevisioni sanoo 
silmää räpäyttämättä, että he ovat omak
suneet englantilaisten kannan Suomen lai
vastorakennuskysymyksessä. Ja ettei mi
tään epäselvyyttä vain jäisi asiaan, antaa 
puolustusrevisioni englantilaisten upsee
ri€n johtavasta henkilöstä; sen tunnustuk
sen, että tämä täydellisesti älyää Suomen 
poliittisen, taloudellisen ja sotilaallisen 
aseman. Mitä muuta todistusta vfelä tar
vitaan siihen, että tuleva laivasto tulee pal
velemaan määrätyn suurvallan etuja ja 
että se ensi kädessä on hyökkäysase ja 
puolustuskysymys on vasta toisella sijalla. 

Kun asiaa tarkrustelemme puolelta niin
kuin toiseltakin, emme voi muuhun tulok
seen tulla, kuin että sotalaivaston raken
taminen sisältää 1sodanuhkan suurenemista 
ja että sen kautta jo etukäteen sitou
dumme taistelemaan imperialistien puolella 
Venäjän talonpoikia ja työläisiä vastaan. 

Ei kukaan, joka todella harrastaa rau
haa, joka tahtoo, että kansa säilyisi 
tuholta, joka on asetettu puoltamaan 
vähäväkisten tämänpäiväisiä niinkuin tu
leviakin etuja, voi kannattaa laivaston ra
kentamista. Siitä syystä minäkin yhdyn 
niihin, jotka ovat ehdottaneet kysymyk
sessä olevan laivaston rakentamisen hyl
käämistä. 

Vielä on ehkä syytä tarkastella näiden 
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kiihkeiden puolustusasianajaåain ihmeellis
ten aivoitusten polkuja. Samasta ,Suomen 
lippu'' lehdestä, josta nämä muut sitaatit 
ovat otetut, löydämme erään kirjoituksen, 
jossa puhutaan Suomen kauppalaivastosta. 
Se kirjoitus on todellakin oiva kuva siitä 
logiikasta, mikä näiden kirjoittajain päässä 
on löydettävissä. Täällä sanotaan sivulla 
26: ,Meillä on todella niin vähän kauppa
laivastoa, että kylkenemme viennistämme 
kuljettamaan vain 16 % ja tuounistamme 
28 %, loput kuljettaa vieras. Meren tar
joamia etuja ei kansamme siis tässäkään 
suhteessa käytä hyväkseen. Mutta ikä
vintä, että •se ei käsitä, mitä tällaisesta me
ripolitiikasta on ja .saattaa olla seurauk
sena.'' Minusta on ikävintä tässä jutussa 
·se eWi tä<män kirjoittaja ei ollenkaan kä-

' 'h sitä sitä, mistä hän kirjoittaa. Kuinka 1 -

meessä voidaan sotalaivaston rakentami
sella edistää tavallista kauppalaivaston ra
kentrumista ja kuljetuskykyä. Luulisi, että 
yksinkertaisin johtopäätös tästä on, että 
ne varat, mitkä nyt uhrataan tällaiseen 
tarkoitukseen, jonka lopullinen tulos on 
ehkä tämän kansan tuho, että ne varat uh
rattaisiin juuri kauppalaivaston hyväksi. 
Mutta tämä imperalistien kätyri pyrkii ro
distamaan meille, että tämä muka on todis
tus siihen, että sotalaivastoa on lisättävä. 

Sitten hän vielä kaiken varmuudeksi sa
noo. että ,vieras ei kuljeta tavaroitamme 
ilm~iseksi ", Aivallll oikein, siinähän 011 tä
män maan kansallisomaisuuden suurin tap
pio, että meidän on vuosittain niin paljon 
rahaa annettava vieraille. Mutta mi·ssä ih
meen yhteydessä on sotalaivasto tämän 
asian kanssa ja mitenkä se voi vähentää 
näitä rahtimaksuja? Eivät suinkaan por
varitkaan ole ajatelleet, että Suomen pik
kuset sotapurkit rupeavat rahdinvientiin 
s:illä ajailla, kuin sotaa. ei käydä. Sellai
nen tuntuu kuitenkin tämän kirjoittajan 
ajatuksenjuoksu olevan. 

Kun katselemme näiden herrojen tapaa 
käsitellä tätä kJ~symystä ja kun hiukankin 
viitsii syventyä siihen, niin täytyy sanoa, 
että kyllä se on niin yksinkertai,sta, että 
ei ole syytä ihmetellä, että he suoralta kä
deltä ovat valmiit syöksemään tämän kan
san vaikka minkälaiseen tuhoon. 

Ed. U r p i l a i n e n : Kyseessä olevan 
sotalaivaston perustaminen rannikkopuolus
tusta varten, kuten sitä porvariston taholta 

halutaan uskotella, on )'lksi niitä toimen
piteitä, joka toteut,ettuna merkitsee vähä
varaiselle kansanosalle jo entisestäänkin ras
kaaseen verokuormaan tuntuvan lisän. 
Ovathan sotilasrasitukset lisääntyneet 
vuosi vuodelta m{)ninkertaisiksi. Suojelus
kuntamenot, ohranalaitoksen ylläpito, val
tion ylempipallkkaisten vi['kamiesten eläke
kustannukset ja alinomaiset palkankoroi
'tukset nielevät suulliluvttomia eriä va,ltion 
varoja. Eikä tällä hetkellä näytä olevan 
minkäänlaisia meflkkejä siitä, että valtion 
menoja näiltä kohdilta ryhdyttäisiin vähen
tämään. Siihen suunta3ill. menevää yritystä 
ei ole edes sosialidemokraattinen hallitus 
tehnyt, lukuunottamatta sotilasmenoja, sillä 
virkamiespalkkojen lisäyksiin ylempien 
palkkaluoklkien kohdalle, ohrananmenojen 
ottaminen budjettiin y. m. seikat sen parhai
ten osoittavat. Valtion nykyioot menot aset
tavat vähävaraisen veronmaksajan maksu
kyvyn jo kovalle koetukselle, vieläpä niin 
kovalle, että monessa tapauksessa verot jää
vät saamatta veronmaksajan köyhyyden 
vuoksi. Verotaaktkaa olisi siis kaiken järjen 
nimessä ryhdyttävä pienentämään ja pois
tamaan va1tiQn menojen joukosta sellaiset 
menot, jotka tarkoittavat vain vallanpitä
jäin ja nykyisen valtakomennon tukemista. 
Missään tapauksessa ei voida ajatellakaan 
sellaista lisäystä, 'kuin laivaston perustami-
nen meDkitsee. · 

V aikika on yleisesti tunnettua ja porva
ristonkin taholta tunnustettua, että vero
taakka vähävaraisen väestön kohdalla on 
liian raskas, rohkenevat porvarilliset edus
tajat puolustaa tämän sotalaivaston perus
tamista ja sotatarkoituksiin menevän 
määrärahan huomattavaa nostamista. 
Yieläpä nekin esiintyvät sotalaivaston pe
rustamisen innokkaina kallllattajina, jotka 
täällä sanovat edustavansa työtätekevää 
maaseutuväestöä. Kansan verotaak!kaa {)n 
helpotettava. Siitähän puhuttiin yksin 
kokoomuspuolueenkin vaaliohjelmassa. Mut
ta nyt sitä pyritään lisäämään laivaston 
perustamise·n muodossa! 21115 .miljoonalla 
markalla, joka nyt aluksi neljän vuoden 
aikana tarlroitukseen käytettäisiin. Tämän 
valkoisen valtakomennon puolustajat eivät 
siis itse asiassa välitä ensinkään siitä, o111ko 
vähävaraisen veronmaksajan pöydällä 
syötävää vai €i, enempää kuin siitäkään, 
sortuuko työtäte!kevän talonpojan talous tä
män raskaan vero- ja velkatarukan alle. 



Laivaston perustaminen rann~kkol;luolustusta varten. 385 

Reille on tällkeintä kapitalististen riistoetu
jen puolustaminen ja voimakeinojen hank
kiminen niiden suojaksi, sillä mitä muuta 
tällä laivastollakaan voidaan toimittaa ~ 
!iihin muuhun se kelpaa? 

On hyvin mielenkiintoista tutustua niihin 
lauseparsiin, joita porvarilliset edustaja.t 
.ovat täällä käyttäneet kansan pimittämi
.seksi. Kyllä täällä on puhuttu paljon ja 
kauniissa sävyssä isänmaasta ja isänmaan
.raJclmudesta. Tällaisten lauseparsien suo
jassa nämä valkoisen valtakomennon kan
nattajat hyväksyvät täällä lakeja ja määrä
rahoja sellaisiin tarkoituksiin, joiden avulla 
tämän maan porvaristo sitten voi riistää 
kansan enemmistöltä pois isänmaan. Mutta 
sanallakaan ei muisteta sitä, jaksaako köy
hempi väestö kantaa rasitukset, puhumatta
kaan siitä, että tehtäisiin jotain tämän. 
väestön taakan helpottamiseksi. On sitä !kai
kenlaista isänmaanrakkautta. 

Meillä on hyvin tuoreessa muistissa vielä 
vuoden 1918 aikaiset tapaukset, jolloin por
varisto yllytti talonpoikia isänmaanrakkau-
1:len nimessä taistelemaan työläistä vastaan. 
Se taistelu selitettiin silloin olevan jalointa 
isänmaan puolustamista ja samalla talOill
·poikien hyvinvoinnin ehtona. Selitettiin, 
-että muuta vikaa ei maailmassa ole kuin 
tyytymättömän työväestön rettelöiminen ja 
maan itsenäisyyden epävarma asema. Kun 
tyytymättömälle työväestölle on annettu 
-selkään ja itsenäisyys vakiinnutettu kivää
r-eillä, niin kyllä sitten kelpaa elää., SiJloin 
-se maanviljelijän arvo vasta nousee ja 
laiha kukkaro paisuu ja kun se on paisu
tettu, niin kyllä se sitten sellaisena pysyy
kin. Kuinkahan sen kanssa nyt on? Se mitä 
isänmaan alttarille on uhrattu, se on men
nytkin suurten omistajien pusseihin ja maa
taan viljelevä talonpoika on huomannut 
taloutensa vuosi vuodelta rappeutuvan. 
P·orvariston isä!nmaallisuus on merkinnyt 
niin työväen kuin talonpojankin taloudelle 
-sitä, että menot ovat huomattavasti kasva
neet ja puute ja taloudellinen ahdinko li
sääntyneet.. Koko tasavallan olemassaolon 
aika on tässä suhteessa ollut työtätekevälle 
väestölle tukalampi kuin milloinkaan ennen. 
Isänmaan hyväksi vaaditut uhrit ovat vie
neet siihen, että työtätekevä talonpoikais
väestökään ei enää voi ainakaan luokkana 
-puhua isänmaasta, sillä eihän sillä ole isän
maata enää senjälkeen, kun se on ylenmää
rin raskaiden verojen y. m. johdosta pako-

tettu luovuttamaan tilansa velkojen pan
tiksi tai joutuu pakkohuutokaupan alai
seksi. Pintapuolinenikin silmäys pienvilje
lijäin luottosuhteisiin riittää osoittamaan, 
että !heillä ei ole enää 1paljoakaan sanot
tavaa edes siihen osaan isänmaata, joka on 
heidän tilakseen merkitty. Huomruttava osa 
työtätekevästä talonpoikaisväestöstä käy 
epätoivoista taistelua itsenäisen taloutensa 
puolesta. Mutta yhä laajemmassa määrässä 
heidän taloutensa joutuu rahavallan alai
seksi. Ei suinkaan void!ll väittää, että sellai
nen tilallinen, joka käytännöllisesti puhuen 
on velkojan vuokralainen, tuntisi enää eri
koista innostusta tämän isänmaan vaatimien 
uhrauksien tekemiseen. Sellainen tilallinen 
voi asua maata; vain niin kauan ikun hänen 
velkojansa sallivat. Kun hänen vuotuiset 
veronsa alinomR~an kasvavrut, joutuu hän 
entistä enemmän velkojiensa armoille, 
mutta eUei hän jaikiSa maksaa niitä veroja, 
joilla isänmaan s. o. val1koisen valtakunnan 
turvaksi r·akennetaan sotalaivoja ja hanki
taan tykkejä y. m. hävitysvälineitä, niin 
hänen edessään on pakkohuutokauppa ja 
hän on lopullisesti menettänyt osuutensa 
isänmaasta. Pakkoluovurttajana ei olekaan 
kOIDJilunisti, jolla häntä on peloteltu, vaan 
se isänmaallinen porvaristo, joka tuhlaa 
kansan varoja tällaisen valheisänmaalli
suuden ylläpitämiseen. Ei ole ensinkään 
ihme, että työtätekevä talonpoikaisväestöikin 
alkaa huomata porvariston isänmaallisu]l
den _ huonoimmak.si afääriksi Missään ta
pauksessa se enempää kuin varsinainen 
palkkatyöväkiikään ei tule erikoisena ilolla 
tervehtimään tätä uutta rasitusta, minkä 
porvaristo siltä isänmaan nimessä taas 
vaatii. Porvariston isänmaallisuutta tulevat 
kiroamaan ne työtätekevät, jotka veroina 
joutuvat suorittamaan ne miljoonat, joita 
laivaston perustamiseen tullaan tarvitse
maan. Turhaan raukeavat toiveet verohuo
jennuksista. Turhaan luoteta:a:n niiden lu
pausten täyttämiseen, joita porvaristokin 
oli niin aulis vaalien aikana jakamaaan. 
Minulla ei muuten ole mitään sitä vastaan, 
että porvaristo tällä tavalla paljastaa isän.
maallisuushumpuukinsa, päinvastoin. Mutta 
sitä vastaan me tulemme taistelemaan, että 
vähävaraisen kansan varoja näin turmiolli
sella ja kevytmielisellä tavalla hukkaan 
heitetään. Annettakoon leipää nälkäisille ja 
paremm!lit elinehdot työtätekeville. Siihen 
ne valtion varat tarvitaan monin kerroin 
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paremmin kuin sodan ja hävityksen va1niis
tamiseen. Siinä mielessä minä tulen äänes
tämään lakiehdotuksen hylkäämisen puo
lesta. 

Ed. L a t v a: Kysymyksessäoleva laki
esitys laivaston perustamisesta rannikko
puolustusta varten on yksi niitä ky.symyk
siä, joita ei voi tämän maan työtätekevän 
kansan etujen nimessä hyväksyä. Sotilas
tarkoituksiin menevät määrärahat ovat jo 
ilman tätä suuret, että niiden keventämi
seen kansan harteilta täytyy ryhtyä pikai
siin toimenpiteisiin. Porvarilliselta taholta 
syytetään meitä äärimmäistä V81semmistoa 
isänmaan kavaltajiksi, kun me yritämme 
a;settaa sulkua tälle porvariston mielettö
mälle asevarustelulle. Minä väitän, että 
,suurempaa maanpetosta harjoitetaan juuri 
tämän maan porvariston taholta, joka kai
kin keinoin koettaa täyttää niitä rengin 
tehtäviä, joita imperialistiset valtiot sille 
asettavat. Maanpuolustuksen nimessä 
meilläkin porvaristo varustautuu sotaan. 
Porvarillinen sanomalehdistö sosialidemok
raa•ttist,en saillomalehtien säestämänä pu
huu itäisestä vaarasta. Uskotellaan kan
salle, että Neuvosto-Venäjältä käsin olisi 
tänne hyökkäys odotettavissa. Sotavarus
telujen kustannuksia tässä puolustuksen 
nimessä on koroitettu joka vuosi Suomen 
itsenäisyyden olemassaolon ajan. Kuiten
kaan ei Neuvosto-Venäjä ole tänne hyö
kännyt eikä hyökkäy,s ole ollut kysymyk
.sessä edes ,silloinkaan; kun porvaristo on 
suorastaan yrittänyt ä11syttää Neuvosto
Venäjää sotatoimiin, kuten tapahtui wi
meksi kansannousujen yhteydessä viisi 
vuotta sitten. Tämän maan porvariston ja so
sialidemokraattien maanpuolustuksesta pu
humisen todellinen luonne on kuitenkin 
nyt 'selvästi paljastunut työläisille ja 
työtätekeville talonpojille. Neuvosto-V e
näjä on ta.rjonnut Suomelle, samoin kuin 
muillekin sotaapelkääville maille hyök
käämättömyyssopimusta. Suomen porva
risto, porvarilliset hallitukset ja nykyinen 
sos. dem. hallituskin ovat suhtautuneet tä
hän tarjoukseen yliolkaisesti. He ovat 
kieltäytyneet ryhtymästä hyökkäämättö
myyssopimusneuvotteluihin. Mitä tämä
.kään osoittaa muuta kuin sen, että tässä 
maassa kaikki varusteluihulluus on vain 
hyökkäyssotaa varten. Porvaristo tässä 
maassa so•sialidemokraattien avustamana l 
varustautuu sotaan Englannin imperialis-

min käskystä työläisten ja talonpoikien 
hallitsemaa valtiota vastaan. Tämä por
variston aije on useaan otteeseen täälläkin 
todettu. Kansainvälisen porvariston, jossa 
Suomikin on mukana, tarkoituksena onpa
lauttaa Venäjällä tsaristinen sorto järjes
telmä. Onko tästä Suomelle mitään hyö
tyä, jos tämä suunniteltu sotaliike onnis
tuu? Ei suinkaan. Onhan useaan ottee
seen mainittu sanamalehdissä ja vieläpä 
porvarillisissa sanomalehdissä, että Venäjän 
monarkistien ohjelmassa on kohta, jossa sa
notaan: Heti kun tsarismi Venäjälle pa
lautetaan menettää myö,skin Suomi itsenäi
syytensä, sillä Suomi ilman muuta kuuluu 
Venäjään. Suomen Laivastoyhdistyksen 
jäsenlehdessä ,Suomen lippu'' syyskuun 
numerossa, jota täällä eduskunnassakin on 
määrätyssä tarkoituksesa levitetty, sano
taan m. m. seuraavaa: ,Kun sitten lännen 
ja idän välisessä valtakamppailussa 
maamme joutui vuosisatain taistelutan.te
reeksi, johtui se jälleen ennen kaikkea sen 
edullisesta asenteesta mereen nähden, 
jonka nyt ryssä puolestaan tahtoi vallata. 
Venäjän valtakunta oli silloin erillään me
restä. Kun sen suuruuden luoja, Pietari 
Suuri, pyrki maataan vaurastuttamaan, oi
valsi hän viisaana miehenä heti, että se 
kävi päinsä vain siten, että Venäjälle han
kitaan pääsy merelle - vain meren kautta 
voitaisiin valtakunta vaurastuttaa - ja tä
hän tarkoitukseen oli Suomen rannikko 
mitä parhaiten s·oveltuva.'' 1'ämä porva
rien oma lausunto puhuu sen puolesta, että 
Suomen itsenäisyys on silloin menetetty, 
jos j'ärjestelmä NeuV'osto.,V enäjällä muute
taan. Venäjän nykyiset vallanpitäjät, työ
läiset ja talonpojat, ovat antaneet Suo
melle itsenäisyyden. He ovat myös käy
tännössä osoittaneet puolustavansa pienicn 
kansojen riippumattomuutta ja itsemää
räämisoikeutta. (Ed. F. J. Leino : Missä n 
Niitten työtä tekevien mielestä, joita minä 
täällä edustan, ei Suomella nyt ole täydel
listä itsenäisyyttä senvuoksi, että tämän 
maan porvaristo on salaa kuljettanut sen 
Englantiin. Suomen itsenäi,syys on vain 
paperilla. Suomi tulee yhä enemmän, var
sinkin sen saatua edustajansa Kansainlii
ton neuvostoon, riippuvaiseksi Englannin 
imperialismin määräyksistä. (Ministeri 
Voionmaa : Suurta lorua ! ) Nämä mää
räykset koskevat ennen kaikkea sotava
rusteluja Neuvosto-Venäjää vastaan. Siinä 
mielessä myöskin tätä laivastolakia koete-
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taan täällä eduskunnassa saada hyväksy
tyksi. Porvariston edustaja Vennola lausui 
eduskunnan istunnossa marraskuun 10 päi
vänä 1925 tämän laivastokysymyksen ol
lessa esillä: ,Jos itäinen naapurimaamme 
osoittaisi sellaisia esimerkkejä, että se ai
koo pyrkiä aseista riisumiseen ja että se 
aikoo ryhtyä kannattamaan niitä rauhoit
tamistoimenpiteitä ja rauhan politiikkaa, 
mitkä Eurap.wn yleisessä mieLipiteessä viime 
aikoina ovat alkaneet saada jalansijaa, 
niin olisi asia meillekin vähempiarvoinen." 
Eikö herra Vennolan mielestä Neuvosto
V enäjän hyökkäämättömyyssopimustarjous 
ole rauhan politiikkaa? Lisäksi täytyy 
.meidän todeta, että neuvostoHiton poli
tiikka on rauhallisen rakennustyön poli
tiikkaa. Sen ovat todenneet kaikki eri 
maitten työläisten lähetystöt, jotka ovat 
käyneet paikan päällä oloihin tutustu
massa. (Ed. F. J. Leino: Paraateja katso
massa!) Kuvaavana seikkana tämän ky
symyksen yhteydessä mainittakoon sosiali
demokraatti® kanta. Varalitaistelussa he 
puhuvat kansalle asevarustelujen supista
misesta. Mutta kun asevarustelukysymyk
siä täällä eduskunnassa käsiteUäiän, on toi~ 
nen ääni kellossa. Sos. dem. edustaja Tai
nio lausui sotavarustelukysymyksen ollessa 
esillä eduskunnan istunnossa marraskuun 
10 päivänä 1925 m. m. näin: ,Suuri osa 
Suomen työväkeä on epäilemättä samalla 
kannalla, jota kommunistipuolueen taholta 
esitetään. Se tahtoo sanoa: Suuri osa Suo
men työväkeä ei ymmärrä tämän laivaston 
tarpeellisuutta ja pitää sen vahingollisena. 
Minun kantani ei kyllä ole sama. Minä olen 
tullut siihen käsitykseen, että tämä laivasto 
on tarpeellinen ja välttämätön.'' Tällä ta
_valla puhuu sosialidemokraattisen puo
lueen edustaja. Tiedän jo kokemuksesta, 
millä tavalla sosialidemokraattien taholta 
tämä kanta selvitetään joukoille. Se sano
taan Tainion yksityiseksi kannaksi. Aivan 
samalla tavalla meneteltiin viime edus
kunnan istunnossa Tainion lausunnon joh
dosta suojeluskuntalakiin nähden. Pyydän 
muuten ilmoittaa ed. Tainiolle, että Suo
men työväki ei vielä nytkään ymmärrä lai
vaston tarpeellisuutta. Se en vakuutettu 
siitä, että laivasto on tarpeeton. Laiva.sto 
on Suomelle tarpeeton samoinkuin koko 
sotavarustelut. Sotalaitoksen budjetti on 
nyt sosialidemokraattisen hallituksen laati
mana viidettäsataa miljoonaa. Tämän lai
vastolain hyväksyminen tietäisi 215 milj. 

Suomen markan lisä1menot neljän vuoden 
aikana militarismin alttarille Suomessa. 
~\_oko tämän parlamentin täytyy olla tie
toinen siitä, että Suomen työtätekevä kansa 
nääntyy verotaakan alle. Me olemme 
täällä edustamassa kansaa. Meidän on sil
loin kuunneltava tämän kansan ääntä. Äl
käämme teihkö niin, että tiilmän: la;kiooi
tyksen hyväksymisen kautta heitämme sa
toja miljoonia kansan varoja tarkoituk
seen, josta koituu vain pelkkää vahinkoa. 
Yhdyn kannattamaan tämän lain hylkää
mistä. 

Ed. I n g m a n:: Minä en luonnollisesti
kaan uskalla sekaanrtua siihen suurpoliitti
seen kannunvarlarntaan, jota tääUä tuntikau
palla on harjoitettu. Mutta se on johtanut 
mieleeni erään näyn keväällä 1918. Silloin 
Sörnäisten vooret olivat täynnä ihmisiä, 
jotka katselivat, mitkä kiikarilla, mitkä 
paljain silmin, merelle päin, eikö Eng
l,amni:ru laivasto olisi tulossa tänne &utta
maan heitä siinä taistelussa, mikä silloin oli, 
ja vakuutettiin, e'ttä kyllä se on tulossa. 
Joka silloin olisi uskaltanut pitää sellaisia 
puheita, kuin äärimmäisen vasemmiston ta
holta nyt on 1pidetty, siellä kokoontuneille, 
oEså. varmasti saanut ylen nopean lähdön 
alas kallioilta. Mutta kun tämän päivän 
puheet sähköitetään maailman sanomalehdis
tölle, niin saa arvartenkin uljas Alhion ku
martaa päänsä alas ja huoa ta: ,Sic transit 
gloria mundi.'' 

Ed. V e n n1 o i a : En mielelläni sekaan
tuisi tähän keskusteluun, mikä asiasta OIIl 

käyty, mutta suvaittakoon minun kuitenkin 
lausua muutama sana. 

Ei ainoastaan sosialidemokraattien, vaan 
myöskin kommunistien taholta on tää!llä va
kuutettu, että he pitävät arvossa maan i~tse
näisyyttä. He ovat myös vakuuttallieet, että 
he eivät mitenkään tahdo vastusttaa itsenäi
syyden puolustamista, vaan päinvaStoin 
ovat sillä kannalla, että maan itsenäisyyttä 
on pidettävä yllä. Sosialidemokraatit ova,t 
vielä myöskin maininneet, että he eivät 
tahdo i.s:änllllaata tai isänmaallisuutta antaa 
monopoliksi porvarillisiille aineksille, vaan 
~että hekin pitävät siitä kiinni. 

Nämä kaikki ovwt vakuutU!ksia, jotka on 
erinomaisen hyvillä mielin pantava merkille. 
Me siis kaikki tahdomme pit!ää kiinni tästä 
isänmaasta ja myös pitää kiinni tämän 
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itsenäisyydestä. On todettava, että tämä on 
va,kuutettu tässä keskustelussa kaikkien puo
lueiden taholta. 

Jos lähtee sitten hakemaan syitä erimieli
syyksiin, minkä tähden asiasta ei voida yh
tyä, niin saa keskustelusta sen selityksen, 
että sosialid\illlolkraatit samoin kuin kommu~ 
nistit tahtova,t noudattaa rauhan politiikkaa. 
Vasemmiston taholta va.kuutetaan, että he 
tahtovat kannattaa Geneven pöytäkirjan pe
riaatteita. Minä luulen, että porvariston ta
holla ei ole mitään muistuttamista tätä vas
taan. Minä luulen, että kaikki porvarilliset 
puolueet voivat yhtyä, siitä, että he kannat
tavat tässä maassa Geneven pöytäkirjan pe
riaatteita ja että he myös kannattavat rau
harupolitiikkaa. Kun täällä lorhditaan esiin 
semmoisia näkyjä, että porvariston taholla 
koetettaisiin laivaston perustam~sella pyrkiä 
palvelemaan Englannin imperialistisia tar
koituksia Neuvosto...Yenrujää ms:taan, niin on 
ehdottomasti tällaista väitettä esitettäessä 
pantava jyrkkä vastalause (Ed. F. J. r~einro: 
Oikein!) Minä en o1e kuullut kenenkään 

1 porvarillisten taholla, ei julkisessa keskuste
lussa eikä yksityisesti, mitään tällaista väit
tävän. Kun tälla.ista toitotetaan maail
malle, niin annetaan vallan väärä kuva ja 
valheellinen kuva niistä polittisista pyrki
myksistä, mitä tämän kansakunnan keskuu
dessa, sen eri piireissä liikkuu. 

Täällä on myös esitetty vasemlll!iston ta" 
holta, että maan p~tää pysyä puolueetto
mana. Minä luulen, että mielipiteet ovat al
kaneet viime aikojen kuluessa vakaautua 
yhä enemmän siihel!l myöskin porvarillisten 
piirien, kaikkien porvarillisten piirien, ta
holla, että näin todellakin on oleva. Omasta 
puolestani olen tätä ajanut jo monia vuosia. 
Mutta tämä puolueettomuus vaatii myös 
pu<jlustamista. Ei voida puolueettomia olla 
ilman sitä. On huomautettu, että puolueet
tomuutta puolustettaisiin ainoastaan Venä
jää vasta.an ja että kun puhutaan siitä, niin 
tarkoitetaan kuitenkin Venäjää vastaan tais
telemista; Englannin avulla, lisätään vielä. 
Minun täytyy san'Oa, että nämälkin väit;teet 
ovat täysin vallieellisia. Kun puolueetto
muuden puolustamisesta puhutaan, niin ei 
se sisällä\ ;a.intoasllaa:n. puolueettomuutta 
Venäjää vastaa;n, vatanl kaikkia. vastaan, 
kaikkia niitä valtioita vastaan, jotka 
tahtovat loukata meidän puolueettomuut
tamme, tuli loukkaus miltä taholta taib.ansa. 
Olkoon tämä lausuttu kaikkien niiden vää
rien väitteiden takia, mitä tässä suhteessa 

sekä tänä päivänä keskusteltaessa että muu~ 
tenkin on julkisuudessa. näkynyt. 

Olen sitä mieltä, että ol~emme sellaisessa 
asemassa, että meidän ei ole syytä antautua 
kulkemaan minkään europalaisen vaLtion 
jälessä tai politiikan vanavedessä, vaaill että 
meidän on todellakin noudatettava rauhan 
politiikkaa, noudatettava sitä siinä kansain
välisessä yhteistyössä, mikä viime aikoina 
on mu'Odostunut kansojen pyrkimykseksi. 
TääJilä on tahdottu alleviivata sitä, että kan
sainliitonkin työ olisi jotain imperialisti.sta. 
On myönnettävä, että kansainliitto työ&ken
telee erinomaisen suurten vaikeuksien 
kanssa voidakseen 'Poistaa Europan kansojen 
ajattelUJtavasta imperialistisen ja itsekkään 
hengen. Mutta äJköön te'htäkö sitä syytöstä, 
ettei näissä pyrkimyksissä olllii erinomaisen 
suurta vakavuutta takana ja ettei vakavasti 
kansainliiton taholla pyrittäisi rauhan p()li
tiikkaa toteuttamaan. Mutta on todettava, 
että Venäjä, johon täällä on viita,ttu, ei ole 
tähän rauhanpolitiikkaan yhtynyt. 

Varsinkin kommunistien taholla on koe
tettu antaa vakuutuksia, ettei meillä olisi 
mitään pelättävää Venäjän taholta. ja ettei 
Venäjällä ole minkäänlaisia hyökkäystarkoi
tuksia. Olisin erinomaisen iloinen, jos nämä 
vakuutukset voitaisiin ottaa täydestä. Me 
emme voi ummistaa silmiämme siHe tosi
asialle, että Venäjä on tälläkin hetkellä Eu
ropan mUitaristin maa ja että se pitää yllä 
suurinta armeijaa ja että se sotatekniHisessä 
suhteessa kehittää voimiaan erinomaisen in
tensiivisesti. (Vasemm·alta: Suomeako koh
taan). Toivon, et.tä se ei tapahdu Suomea 
vastaan. Emme me voi .missään tapauksessa. 
olla merkille panematta sitä, että elämme 
valtion liepeillä, joka varustautuu kiireestä 
kantapäähän ja joka ei ole mukana siinä 
ylemeuropalaisessa rauhanpolitiikassa, mitä 
me harrastamme. Mutta tämä ei kuitenkaan 
johda siihen, elttä me varustautuisimme yksi
nämme tai muiden kanssa Venäjää vastaan, 
ja että meillä olisi seHaisia aikomuksia. 
Mutta se johtaa siihen, että meidän kuiten
kin täytyy oHa varuillamme suojellaksemme 
itseämme mahdollisuuksien vilralta. Lai
vaston luomill'en tapahtuu siis ainoastaan 
puolueettomuutemme ja itsenäisyytemme 
suojaksi. 

Täällä on puhuttu asevarustusren vähen
tämisestä ja sosialidemokraattiselta taholta 
sanottu, että sosiftliderrnokraatit tahtovat toi
minnallaan osoittaa rauhanpolitiikkaa. Tämä 
toiminta on siis tänä 'Päivänä· siinä, että mi-
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tään laiVastoa ei saa Suomelle rakentaa. 
Tämä on väärää käsitystä asevarustusten 
supistamisesta Europan nykyisessä ti,lan
teessa. Ei mikään valtio, ei mikään valtio 
koko mll!ailmassa ole tehnyt seHaista päätöstä, 
että sillä ei saa olla mitään laivastoa.. Val
tiot pyrkivät siihen nykyisessä asiain,tilassa 
etteivät ne lisää niitä varustuksia, joita 
niillä eri a:loiHa on. Meillä ei ole laivasto
alalla vielä yhtäiän mitään, ja sootakia mei
dän täytyy luoda edes ensialkeet siihen. 

Olen siis sitä mieltä, että itsesäilytysvais
tomme vaatii, että meillä täytyy olla myös
kin rannikkopuolustuksen alalla ensimmäiset 
alkeet, jotta voimme puolustaa itsenäisyyt
tämme ja myöskin puolueettomuutta, ei a.i
noastaan Venäjää vastaan, vaan kaikkia vas
taan. Meidän on koetettava voimiemme mu'
kaam tehdä kaikki mahdollinen, että meidän 
kohdaltamme 6-ha Europan kolkaMa säi
lyy. Siinä me 1eemme käsittääkseni palve
luksen niin hyvin yleiselle rauhan:aatteelle 
kuin myöskin Venäjälle. 

Ed. Rosenberg: Minä käsitän varsin 
hyvin, että 'Porvaristolle oli todellakin syytä 
lähteä tänne vakuuttamaan :rnuhant•ahtoaan 
ja vakuuttamaan myös sitä, että kyseessä ei 
ole hyo"kkäys. Sehän on sangen tarpeellista, 
mutta on ero sillä mitä sanotaan, ja ero on 
sillä, mitä tehdään. Emme näi:tä asioita 
käsitellessä voi luottaa sanoihin, sillä ennen 
kaikikea .täytyy sanojen soveltua elävään elä
mään ja siellä löytyviin tosiasioihin. Ja 
tosiasiat puhuvat tällä kertaa aivan päin
vastaista kieltä. Tosiasiat nimittäin puhu
vat sitä kieltä, että eri valtioiden väliset ta
loudelliset ristiriidat jyrkentyvät y'hä enem
män ja enemmän. Joka eti tahdo kieltää 
sitä nälkyä, mikä tällä hetkellä on nähtä
vissä maailmassa, ei hän silloin voi puhua 
ed. Vennolan tavoin. Ei hän: voi tulla 
sanomaan, että pyritään rauhan säilyttämi
seen, kun sodan vaara lähenee yhä enem
lllän. Tällaisessa tilassa meidän on aja
teltava sitä, kuinka voi-taisiin pysyä tuosta 
erillään, onko siihen mahdollisuuksia, ja 
käyttää kaii'kJkia siihen tarvittavia keinoja. 

Minä äsken todistin, että meidän sota
laivastomme ei suinkaan tule palvelemaan 
rauhai!l tarkoituksia vaan päinvastoin sekin 
omalta osaltaan tulee edistämään sodan 
vaaran lähestymistä. Niihin perusteluihin, 
joita minä siinä yhteydessä esitin, ei yksi
kään puhuja ole vielä koskettanut. On vain 
sanottu sanoja, fraaseja, joilla ei ole mitään 

tekemistä näiden perustelujen kanssa ja 
sentähden ovatkin san:gen vähän va
kuuttavia. Ne ovatkin rtehdyt, ei suinkaan 
tämän asian selvilttämiseksi, vaan antaak
seen ulospäin sellaisen käsityben, että 
täällä muka porvaristo on rauhaa raikastava, 
että täällä yksinomaan ajateUaan vaan puo
lueettomuutta,, vaikka,. niinkuin äsken sito
vasti todistin, tällaisen :puolueettomuuden 
ylläpitäminen mahdollisessa yhteentörmäyk
sessä on mahdotonta. Kysymys on vain 
siitä kU:ka ensin rik!koo puolueettomuuden 
ja olemmeko valmiit silloin sitä vastaan 
kääntämiilin aseet. Se oli kysymys, johon 
olisi pitänyt auttaa vastaus. Äskeinen vas
taus ei siihen antanut minlkäänlaista selvi
tystä. 

Minä en suinkaan ole puheessani väittä
nyt, että .me ensi kädessä varustaudumme 
Venäjää vastaan ja että täällä joudutaan 
taistelemaan puolueettomuuden puolesta 
V e:näjää vastaan ja että tässä Englanti 
meitä avustaisi. Minun vä;itteeni oli ihan 
päinvastaista. Mii!lä!hän väitin, että Eng
lanti tulee hyöktkäämään Neuvosto-Venäjää 
!Vastaan ja että me tässä joudumme sellai
seen tilaan, että joudumme laivastolla avus
rtamaan Englantå.a Venäjää vastaan. Se oli 
minun väiltteeni. Ei paa.tuneinkaan pasi
fisti tällä hetkellä väitä, että rauha tulisi 
olemaan pysyväistä. ,Siihen ei kukaan iih
.minen enää usko. Turhaa on siis siinä mie
lessä lähteä enää vakuutuksia antamaan. 
Kyllä va.kuutuksi6'!ll täytyy olla e:nemmän 
konkreettisia tällä !hetkellä. Eikä edes ne
kään, jotka nyt haluavat puolustuslaitolk:sen 
ylläpitälmiistä, lähde ollenkaan siitä väit
tee&tä. Sitten vielä väite, että Neuvosto
Venäjä hyöklkäisi tänne. Herrat kali ovat 
jonkun verran jäljillä siitä, että sotaa ei vain 
sytytettä noin ilman muuta jossakin epä
määräisessä tarkoituksessa. Sota syttyy 
sentähdelll, että on taloudellisia etuja val
vottavana ja taloudellisia ristiriitoja tasoi
~tettavana. Se on kaikkien sotien syntyyn 
syynä. Kysymys siis, kun 'lähdemme tar
kastelemaan Venäjän suhdetta meihin ja:. 
Venäjän suhdetta muihinkin maihin, on,. 
onko heillä sellaisia taloudellisia ristiriitoja: 
ja taloudellisia etuja valvottavana,. jotka. 
pakottavat heidät hyOkkää.mään.. Tämän: 
kysymyksen selvittely antaa samalla vas
tauksen myöskin äsken tehtyyn väitteeseen. 

Mitä sitten tulee siihen, että Venäjä on 
maailman. militaristisin maa, niin eiväthifu. 
sotateknikot ainakaan niin väitä. Ei ~le: 
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pitkä aika siitä, kun eräs ranskalainen esi" 
kuntaupseeri. kirjoitti, että Venäjä sota.
teknilliseltä näkökannalta katsoen on tällä 
hetikellä Europan suurista valtioista kaik
kein heikoin. Ranskan sotateknillinen ti
lanne on sellainen, että se yksistään kykenee 
asettumaan va,akalautaan Venäjän kanssa. 
Ainoa, llllikä siellä somlaalliselta näkö
kannalta voidaan asetta,a nykyaikana jon
kunlaiseksi tekijäksi, on se seikka, että sen 
upseeristo on tavattoman lähellä miehistöä. 
Tämä tekee, että tuo armeija tulee tap
pelemaan toisella tavalla !kuin sellainen sota
väki, jossa suhde miehistön ja upseeriston 
välillä on päinvastainen.. Se oli ainoa 
hänen mielestään etu. Mitä miehistön luku
määrään tulee, niin on useamman kerran 
todettu, että kaikissa kapitalistisissa maåssa, 
kun otetaan suhteellinen suuruus lukuun, 
on seisova armeija suurempi kuin Ve.nä
jällä. Ei siis voida väiutää, että Venäjä 
olisi militaristisin maa. Mitä sotateknillisen 
intensiteetin !kehittämiseen tulee,. niin eihän 
ole kulunut kuin päivä tai pari siitä,. kun 
porvarilehdet itse kirjoilttivat - muistaak
seni tä:mä artikkeli oli pari päivää sitten 
Helsingin rSanmn:issa -, missä sanotaan, 
että tältä kannalta katsoen Venäjä on jäl
jessä, mutta. että siellä n.yt vasta on ryh
dyt.ty tieteelliseen tut,kimukseen .ja järjes
telytyöhön saadakseen joskus ·ruikaan jotain. 
Mutta minkälainen on tilanne muualla? 
Kaikissa muissa maissa jo ennen maailman
sotaa, maailmansodan a'ikana ja sen jälkeen 
on kehiltetty sotate!knii:klka mitä korkeim
malle kannaHe. Ja 1tä1ssä mielessä täytyy kai 
sanoa, että siellä ollaan tavattoman paljon 
edellä., Nuo väitteet ovatkin teihdyt eri
näisiä t.avkoituksia varten. Niitä on kautta 
aikain heitetty tääHä esiin kansan pelotuk-

1 

seksi. 
Mitä sitten tulee viielä Englannin hyök

käykseen niin äskeisessä lausunnossani sito
vasti todistin jo, että kysymykseen ei voi 
tulla suuressa sodassa Suomenlahteen näh
den muuta !kuin että Englanti hyökkää: 
Venäjää vasta.an. Se siitä. 

Mitä sitten ed. Ingmanin loppusanoihin 
,sic transit rgloria mundi'' tulee, on se lause, 
joka kuuluu ed. 1ngmanil1e itselleen: ja 
hänen olisi ainakin silloin tämä lause pa
lautettava mieleensä, kun hän muistaa sitä 
aikaa, joHoin Suomelle aiottu kuningas 
seisoi Suomenlahden toisella. puolella, iikä
viilllä mielellä katsellen Suomea, syystä kun 

ei päässytkään tänoo, ·ja Ingman taasen itki 
tällä pualen lahtea .. 

Ed. Niukkanen: Kuten voi odottaa .. . ' 
mm on tä:mä esiUä oleva asia yksi niitä, 
jotka Venäjän kannalta ovat sangen mielen
kiintoisia, ja sitä todistavat täällä annetut 
kommunistien lausunmJt. Minä en kummin
kaan ole asiantuntija tässä suhteessa enkä 
muutenkaan halua siilhen kajota. Mutta 
a:ninä ilhmettelen sitä, että hallitU!ksella on 
niin kovin vähän mielenkiintoa tällaisiin 
asioihin, mit:kä nyt ovat esillä. Tämä lai
vastokysymys on minun käsittä!älkseni yksi 
suurimpia kysymyksiä maan puolustuksen 
kannalta katsoen, samoin 'kuin seuraava 
asia, joka koskee puolustuslaitoksen vakiin
nuttamista. Ja min:ä en ole nä;hnyt täällä 
hallituksen taholta o.Uenk. esiinnyttävärn. 
Hallitus on jättänyt tämän asian pääasialli
sesti kommunistien hoidettavaksi. Minusta 
olisi ollut sangen toivottavaa, että hallitus 
olisi suvainnut esiintyä tässä asiassa. 

Keskustelu julistetaan päåttyneeksi. 

P u he mies: Keskustelun kulu~a on 
ed· J. l!,. Aalto ed. Leinon y. m. kannatta
mana eihdottanut, että toisessa käsittelyssä 
hyväksytty lakiehdotus hylättäisiin. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Aallon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka !hyväksyy laki€1hdotuksen sellaisena 
kuin: se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
J. F. Aallon ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitoLla (107 
78- 1- 13). 

• 

Puhe a:n ies: Eduskunta on siis hyväk
synyt toisessa käsittelyssä päätetyn lakieh
dotuksen. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päätty
neeksi. Asia on loppuun käsitelty. 
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3) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi puolustuslaitoksen 

viroista ja toimista. 

Mainittu la:kiehdotus, jota on valmistele-
-vasti kasitelty puolustusasiainvailiokun:nan 
mietinnössä n :o 3 j.a suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 7, esitellää~ k o 1m a: n
t e e n k ä s i t te l y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä poo
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. K u l m a l a: Kysymys puolustuslai
toksen virkojen ja toimien vakiinnuttami
sesta merkitsee- periaatteellisesti sitä, mikä 
ilmenee valiokunnan mietintöön liittämäs
säni vastalauseessa, nim. että nykyinen puo
lustuslaitos työväen kannalta katsoen ei ole 
työväen katsantokannan mukainen. Nykyi
nen puolustuslaitos on ensi kädessä, kuten 
useasti on osoitettu, ei suinkaan puolustusta 
varten, vaan pikemminkin hyökkäystä var
ten ulospäin. Tämän jäirjestelmän rakenne 
tekee jo sen vaaralliseksi ja se luo myös 
tälle järjestelmälle ja laitokselle sellaisen 
muodon, että se sitä tosiasiassa palvelee. 
Puolustuslaitoksen virkojen ja toimien va
kiinnuttaminen, jota käsiteltävänä oleva 
laki tarkoittaa, on mitä selväpiirteisin luok
kakysymys. Siinä porvariston ja työväen
luokkain käsityskanta on jyrkästi vastak
kainen ja mikä·li käsitteissä vielä toistaiseksi 
ilmeneekin epäselvyyttä, niin ei se ensin
kään muuta sitä tosiasiaa, että tämä lalci
.ehdotus tarkoittaa pienen valtaa pitävän 
lu01kan etujen turvaamista ja lisäJämistä 
maan enemmistön, työtätekevän luokan 
etuja vastaan. On siis täysin ymmärrettä
-vää, miksi porvaristo pitää tämän toimen
piteen niin tärk81änä ja :kiireellisenä, sillä 
<Olllhan porvall'istolle tärkeää saada nykyinen 
preussiJainen komento ja sitä ylläpitävä 
upseeristo vaildi:nnutetuksi Suomen al'llllei
jaan. Ja ehkä vieläkin kiireellisempi ja tär
keämpi on tämä kysymys sentähden, että 
:saataisiin kaikki heidtän vuoden 1918 kansa
laissodan aikaiset ,sanka:rinsa'' johdetuksi 
valtion rafha-arkulle, joko vakinaiselle vi
ralle tai toimelle, lakkautuspalkalle tai 
eläkkeelle, sillä onhan yleisesti tunnet-

tua, miten silloin ,luutnantti Matti
lam'' tapaiset oliot koihosivat korkeiksi sota
he:rroiksi. Silloisissa oloissa kiipeilyluon
teet sää:nnöllisesti pulpahtivat pinnalle, 
mitä häikäilemättömimmät raakalaisteot 
palkittiin aina korkeilla arvoylennyksillä, 
ja näistä ,isänttnaan .pelastajdsta'' porva
risto on aina pitänyt vaJ:'sin suurta huolta. 

Al'ID.eijan !Paikkojen ja virko·jen vakiin
nuttaminen merkitsee siis sitä, että ny
kyinen upseeriaines) mikä al'lllleij8JSsa nykyi
sin palvelee, ja viranhoitajat, vakiin
nutettaisiin paikoilleen, siis armeijan henki 
täydellisesti säi·lyisi ennallaan. l\'Iiksi juuri 
työväen kannalta tämä kysymys on tärkeä? 
Se ei ole tärkeä siitä syytä, että me katsoi
simme velvollisuudeksemme ottaa osaa Suo
men armeijan vahvistamiseen, että me tah
roisimme sen puolesta pitää niin suurta lu
kua tai niin suurta huolenpitoa, minkälaista 
ainesta SuOlillen armeijassa palvelee. Me 
.päinvastoin eiihllle läihde tältä kam.nalta, 
mutta me lähdeiihllle siltä kannalta, että työ
väki ja talonpoikaisjäsenet joutuvat juuri 
palvelemaan ja elämään sotilaspalvelusa!jan 
näiden samaisten upseerien komennon ja 
mielivallan alaisena. 'On riittävän selvästi 
esimerkkejä niissä lukuisissa eduskunnan 
pöytä:kirjasivuissa, mitä vuosien varrella on 
näiden upseerien menettelystä ja kohtelusta 
sotilaita kohtaan eduskunnassakin kerrottu. 
Tämä si:is merkitsee sitä, että tällainen up
seeriairues vakiinnutettuna se voi paljoa 
luottavaisemm~n ja paljoa varmemmalla 
pohjalla ja pa:ljoa avonaisemmin menetellä 
sotilaita kohtaan, kuin mitä nykyisin on 
laita, jolloin ei heidän pai!kkaansa ole ensin
kään vakiinnutettu. Upsee·rien vaikiinnutta~ 
minen ja puolustuslaitoksen virkojen va
kiinnuttaminen yleensä siis merkitsee sitä, 
että upsee•risto tuntee asemansa armeija·ssa 
paljoa varmemmaksi kuin mitä se on nykyi
sin, heidän erottamisensa käy monessa suh
teessa paljoa vaikeammaksi ja tästä syystä 
juuri nykyisen upseeriston vakiinnuttami
nen on työväen kannalta katsoen tärkeä 
kysymys ja työväen kannalta :katsoen on 
tätä kysymystä vastustetta'Va. 

Mutta on muitakin näkökohtia, jotka pu
huvat tämän kysymyksen hylkäämisen puo
lesta. Yksi sellainen• näkökoihta on asevel
vollisten palvelusajan lyhentäminen. Edus
kunta on aikaisemmin periaatteessa tehnyt 
päätöksen, että sotilaiden palvelusa-ikaa on 
lyhen:nettävä. Tämän päätöksen perusteella 
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on tietääkseni asetettu komitea, joka par
haillaan käsittelee tältä kysymystä. Silloin 
kun tämä kysymys astuu uudelleen päivä
järjestykseen, ja minä en ensinkään epäile, 
etteikö se ajatussuunta, joka vaatii asevel
vollisten palvelusa.jan lyhentämistä, tule 
myöskin lopulta johtamaan tulokseen, niin 
silloin me joudumme sellaiseen olotilaan, 
että armeijassa virkapaikat, upseeripaikat 
·on vakiinnutettu ja upseerinTJaikkojen vä
hentäminen silloin käy paljoa vaikeam~ 
maksi, mikä kuitenkin käsittääkseni on vält
tämätön tehtävä. 

Lisäksi tässä on yksi seikka, joka yleensä 
sotalaitoksessa on huomioon otettava, että 
tämä virkapaikkojen vakiinnuttaminen 
merkitsee huomattavia lisämenoja Suo
men sotalaitokselle. Jo nykyisessä · ta
lousarvioehdotelmassa, joka on eduskun
nalle jätetty, virkamiesten rpalkat teke
vät noin 1/3 amneijan menoerostä, joka on, 
niin:kuin jokainen tiedämme, vä:hän yli 
400 miljoonaa markkaa. Kun tämä laki 
saatetaan voimaan, niin se .merkitsee sitä, 
että Upseeristosta suuri osa vakiintuu ja 
myöskin Upseeristosta sellaisista aineksista, 
jotka syystä tai toisesta tekevät mruhdotto
maksi itsensä palvelemaan edes porvarilli
sessakaan armeijassa, jossa suvaitsevaisuus, 
kuten tiedämme, menee varsin pitkälle, he 
silloin voivat käyttää tätä lakia hyväkseen 
joko siirtymällä lakkautusrpalkalle tai eläk
keelle. Tässä on epäilemättä seurauk
sena, että me vakinaisen, armeijassa pal
velevan upseeriston rinnalle kohta, muuta
man vuoden kuluttua saamme toisen up
seerikastin, joka on eläkkeellä. Ja tästä 
luonnollisena seurauksena on, että upsee
riston palkkaus. ja elä:kemenot tulevat huo
mattavasti nousemaan, mikä merkitsee ei 
suinkaan sotilasmenojen pienenemistä, jota 
Suomessa niin ·hartaasti toivotaan ja jota 
näiden toivomusten perusteella myös porva
riston taholta Suomen kansalle toitotetaan. 
Se merkitsee siis edelleen jatkuvaa sotilas
menojen lisääntymistä. 

Työväen katsantokannalta !katsoen on siis 
välttämätöntä ja tärkeää että armeijassa 
tapahtuisi todellinen muutos ja me tulemme 
sitä kysymystä edelleen a·jamaan ja kehittä
mään. Jos tämä työväen ja työtätekevien 
luokkien yleensä määräämisvallan saavutta
minen al'!Illeijassa tuleekin viipymään, niin 
kuitenkin lähimmät tehtävät meitä aina 
johtavat siihen, että me pyrimme poista-

ma:an armeijassa olevia epäkohtia nimittäin 
siltä puolelta, mikäli se koskee sotilaiden 
olotilaa ja asemaa armeijassa palvelus
aikana sekä aina jatkuvasti pyrkimään sota
laitoksen menojen supistamiseen. Tämä 
lakiehdotus hyväksyttynä ei suinkaan 
edistä tätä toimenrpid.että. Näistä syistä: 
työtätekevien luokkien edustajien on ase
tuttava tällaista lakia vastustamaan. Minä 
ehdotan siis, että tämä lakiehdotus tässä 
käsittelyssä hylätään. 

Ed. N i u k k a ne n,: Minä kaipasin edel
lisen asian IJwhdalla asianomaista hallituk
sen jäsen.tä täällä eduskunnassa tarkoitu'k
sella, että olisi voi:t;mt kuulla näissä esiJ.lä 
olevissa asioissa hallituksen mielipiteen. 
Varsinkin minusta se olisi ollut hauskaa 
kuulla tässä nyt esillä olevassa asiassa. Ku
ten me kuulimme edeHisen puhujan. lau
sunnost,a, vastustaa !hän näi·den la:kien hy
väiksy:tlllistä pääasiassa sillä perusteella, että 
tpuo1ustuslaitoksessa on epäkelpoja ainek
sia. Tämä on myöskin ;pääperustelu sosia
lidemrokraattien Vlast.ustavalle lkanm.alle hei
dän vastalause1staan :pää:ttäien. Mcllän 
muistamme, että tämä nylkyinen haHitusy-h
tymä mruodootettiin juuri puolustuslaitok
sen pulhdistamisen merkeissä. Ny:kyinen 
:he~ra o~keusministeri julisti silloin täällär 
että täytyy muodosta•a hyvien voimien yh
teisrinta,m;a tätä tarkoitusta varten.. Tar
kastelleSISa sosialidemokraattien ~~asta.lau
seita tässä ·a:siassa !huomaa, että aina.kaan 
helmikuun .2 ,p :stä 19Q,7 syyskuun 16 p :ään 
1927 puhdisrtamisasia ei Qle luistan.ut yh
tään eteenpäin. Helmikuussa kirjoitetussa. 
vasrt.alauseessa. sanotaan, kun nimittäin vas
tustetaan tä'tä iPUolustusnrin.isteriön tointen 
vakiinnuttamista, että vastustetaan vakiin
nuttamista sen vuoksi, ,.,että sen puhdista
minen epälk:elpoisista aineksista muodostuisi 
vaikeammaksi" ja syyskuun 16 p :nä sano
taan aivan samoi:lla sanoiHa, ,kOSika. sen 
puhdistaminen epäkelpoisista. aineksista 
muodostuisi vaikeammaksi" ja sama sa
nonta on ;tääUä armeijan virkojen va.kiin
nuttamista lroslmvassa mietinnössä. Minä· 
olisin senv:uoksi pyytänyt haUitukselta sa
moinlkuin. myöskin hallitusryhmältä, tiedus
tella mitenikä tämä asia on hoidetltu niin 
kel'vottomasti, kun ei edes itseänsä puolus
tusministeriötä ole ehditty yihtään puhdis
taa, ikun se näytitää olevan a.i~an samalla 
asteella koko vuoden, puhumattakaan :puo-
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lustuslaitoksesta. Minun nähdäkseni sosiali-~ 
demdkraattie:n, joilla on ollut hallitusvalta 
käytettävissään, ei sopisi tällä perusteella 
enää vastustaa tätä asiaa. 

E•d. E n ne: Pyydän kannattaa ed. Kul
m:a!laru ,tekern!ää ehldotusta. 

Ed. A m p :u j a: Ed. Niukkanen on näh
tävästi ottanut uralk:aksoon vaatia joka 
asia.a.n hallitusta vastaamaan hänen teike
miinsä kysymyksiin. Minä en tietysti ole 
halukas hallituksen puolesta esiintymrään, 
sillä minä olen hartaasti toivonut, että ed. 
Niu:klmnen poosisi malhdollisimrnan pian 
hallituksoon. Mutta kun hän tässä kysy
myksessä luki meidäm vast.alauseen, joka 
muuten oli samanlainen kuin aikaiseilllPi, 
ei si1:ä ole edes uudes:taan kirjoitettu, päivä- ! 
m.ääJrä vain muutettu, niin minä voin muu
tamaHa san1alla osoittaa, että meiJllä ei ol
lut tosiaankaan syytä mruutta:a vastalau
seessa sa.non;tata:paa. Armeijan puhdistus 
epälk:elpoisista ainelksis•ta ta.paMuu ilmeisesti 
paljon hitaammin, kuin mitä useimmat tässä 
kamarissa toivoisi:vat. Aivan viim!e päivinä 
on ollut sanomaaelhdissä useita tapauksia, 
jotka osoittavat, ~ttä 111äin on asia. Eilis
päivän Sosialidemokraatissa mainittiin 
eräästä kuolemantapa.ulksesta harjoituksissa .. 
Ja siinä on toim1tettu tutkimus, jo.ssa on 
selvinnyt, että on lääkärin lausunnon mu
kaan suorastaan :ilhmeteltävää, että seHai
sessa terveyden:tilass.a oleva mies ou voitu 
ottaa a:rmeijaan. Siinä on siis ta.pahtunut 
virhe kutsun:tatoimis1:.ossa olevien lääkärien 
taholt.a, Muutama päivä aikaisemmin oli 
samrassa sanomalehdessä, josta porvarilliset 
lehdet ovat myöskin maininneet valittavassa 
sävyssä, uu:tin~m,. jossa. saruotaan ,keuhko
tautista sotamiestä kohdeltu huonosti, 
tutkimuksissa ilmenee monia syyllisiä". 
Tässä jutussa on toimitettu myöskin !pUOlus
tusministeriön taholta tutkimus ja on to
dettu kiaik'ki ~' mitä S:anl0ma1ehdissä ol
leessa kertomuksessa mainittiin, paikkansa 
pitäväkSi. Lisäksi Olli siinä tuHut ilmi, sa
notaan tässä tutkimruksessa, että ainaikin 
ykisi alilk:ersanrt.ti Me1asniem<i, joka ei o:le 
enää sotapalveluksessa, piti tapanaan 
lyödä sotilaita ja muutookin käytti sopi
matoTilta rangaistusta. Myöskin saatiin sel
ville, ert;.tä ali(pääillystöön kuuluvat ovat 
omaksi hyväkseen kerämnoot kolelhtia mie
histöltä. Sotilaat eivät uskaltaneet olla an-
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tamatta, kOSika pelkäsivät joutuvansa huo
noihin väleihin pä:ällystönsä kanssa. Tältä 
keuhkotautia viiillleiscllä aste.ella, sairas1.a
valta kerättiin myös kolehtia aliupseerien 
avustamiseksi ja 'kun hän ei sitä antanut, 
joutui kärsimään tästä menettelystä. Tämä 
mies lääkärin [ausunnon mukaan piti va
pauttaa palvelUJksesta, mutta tästä kieillosta 
huolimatta ,pidmtiin työssä ja asutettiin 
kasa.rmissa, toimittamatta edes sairastuvralle, 
pitkät a,jat. Lopuksi, kun hän oli aivan 
kuitissa tilassa, lähetettiin yksin kotia, 
joSSta kuoli viikon !kuluttua. 

Yksi vielä tuorein uutilliell1, joka tulee kai 
huomispäivän lehteen. Kerrotaan, että. 
syyskuun 6 päivänä astui raldi:opat.wljoonaan 
Eino Kalervo niminen asevelvollinen. Hän 
sai palvelukseen ~astuessaan siinä määrin so
pimattoma:t kengät, että hänen jalkansa, 
kantapää ja sääri turpoutui muutaman 
päivän kuluttua niin, ett.ei kenkää saatu ol-
1enkaan jalkaan. Hän yhdellä jalalla pääsi 
liik:kuma.an sen ver,ran, että pääsi sairastu
valle. Sairastuva::Lla ei ollut tilaa, hänet 
lähetettiin kasarmille t.akaisin. Tämä Ka
lervon 'juttu on nylkyisin siinä vaiheesS'a, 
että hän sai !kasarmin huonossa hoidossa 
kuumeen, on nykyisin SIOtilassairaalassa ala
puoli ruumista halvattuna. Tästä puolus
tusministeri kai paraillaan toimituttaa tut
kimusta. 

Nämä jutut osoittavat, että puhdistus 
armeijassa to.siaankin edistyy hitaasti. Mi
nun ei tarvirtse ma.i,nita \Siitä seikasta mistä 
täällä on ennen puhuttu, kuinka ~otilaat 
kielle1ään menemästä työväentailoi1le v·alis
tustilaisuuksiin, kuinka armeijan soitto
kuntia. ei päästetä työväentaloille soitta
maan j. n. e. Siinä on ol1ut hyvää tahtoa: 
:puolustusminis1:!Elrillä, ja armeidan ylipäälli
köllä. He ovat antaneet upseerien huomata,_ 
että tämmöinen ei saa tulla kysymykseen, 
vaan on puolueettomuutta tässä suhteessa 
nouda1te.tta.va, mutta ron epälke1poja, upseeri
ainelksia., jotka eivät Y'l€\IDipienkään käskyjä 
tässä suhteessa ota huomioon. Senvuoksi 
jos arun:eija11sa on ja epäilemättä siellä on 
hyviäkin voimia., nliillle on v>ara.ttava aika.a 
edelleen1kin tämän puhdistustyön suoritta
miseksi ja armeijan virkojen vakiinnutta
minen sii,rrettävä viel'ä toistaiseksi. Minä 
kannatan tehtyä ehdotusta lain. hylkäämi
sestä. 

Keskustelu julistetaan tpäättynooksi. 
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Puhe rn ies: Keskustelun kuluessa on 
00.. Kulmalla ed. Enteen kannat.tamana eh
dottanut, että la!k:iehdotus lhylättäisiin. Kut
sun tätä ehdotust.a ed. Ku1malan ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hY'"äksyy lakWhdotuiksen sellaisena 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voitta<a, on ed. 
KulmJalan ehdotus hyväksytty. 

Äänesty!ksessä on ,jaa" voitolla. (112-
66-2- 19). 

P u h e m i e s: Elduskuruta on päättänyt 
hyvä!ksyå la:kiehdotu1ksen sellaisena kuin se 
on toisessa käsittelyssä päätetty. 

As~an kolmas käsittely jlrliootaan päätty
neeksi. Asia on loppuun käsiteilty. 

P u he mies: Ediuskunn.an istunto kes
keytetään ja jatketaan keHo 7 tänään. 

Täysi-istunto keskeytetään keillo 5.13 i. lP· 

Täysi-istuntoa jatketaan 

ke:llo 7 i. p. 

Yksityisasian 'tlillria tästä istunnosta .saa 
-vapautusta ed. Itkonen. 

4) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi puolustusministeriön 

viroista ja toimista. 

Mainittu laJki~hdotus, jota on valmistele
vasti käsitelty puolustusasi:ain.valiokun.nan 
mietinnössä n :o 4 sekä suuren valil()l]runnan 
mietinnössä n :o 8, esitellään k o 1m a n
teen kJäsittdyyn. 

P u h e ffil ie s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voidaan nyt joko hyväk
syä <tai hy1ätä. 

Keskustelu: 

Ed. K u 1 ml a 1 a: Vi~taten edellisessä ky
sym~ksessä antamaani ~ausuntoon sekä puo
lustusasiainvaliokunnan mietintöön liittä
mäni v•astalauseen 1pe.rusteluihin ehdotan, 
että laikiehdotus hylätään. 

Ed. E n:ne: Kann·atan ed. Kulmalan te
kemää e!hdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

.P u h e m i e s: Keskustelun ku1 u.essa on 
ed. KuLmala ed. Enteen !kannattamana eh
dott.aruut, että 1alcielhdotus hylättäisiin. Kut
sun tätä ehdotusta e.d. Kulmalan ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetäiän oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy •lakii~hdotuksen sellaisena, 
kuin se on toisessa käsittelyssä päåJtetty, 
äänestää ,.jaa" ; jos ,e.i" voittaa, on ed. 
Kulmala.n ehdotus hyväksytty. 

Ääoostyksessä on ,.jaa" witolLa (91 -
55-2- 5·1). 

P u he mies: Eduskunta on siis hyv•äk
synyt laJdehdotUJksen sellaisena kuin se on 
toisessa \käsittelyssä v-äätetty. 

Asian kolmas käsittely julistetaan pä.ät
tyneeksi. 

Asia on loppunn 'käsitelty. 

5) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus työnvälityslaiksi. 

Main:ittu 1akiehdotus, jota. on valmistele
'Vasti käsitel t.y työväelllasiainiVa[iokunnan 
mietinnössä n :o 1 ja suuren valiokunnan 
miet.innössä n :o 5, esiteillään k o l m a n
t e en k ä s it te l y y n. 

P u h e IIl! i e s : Ed'US'kunta pysynee toi
sessa käsittelyssä teke:miissään päätöksessä 
lakiehdotuksen hylkäälll1iseen nähden Y 

• 
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Keskustelu: 

Ed. L. M y ll y m ä k i : Aikaisemmin, 
niin lepäämään äänestettyä kuin vuonna 
1925 hyväksyttyä työnvälityslakia käsitel
täessä on lakiehdotuksiin tehty muutoseh
dotuksia, jotka kuitenkaan eivät eduskun
nan enemmistön puolelta ole saaneet kan
natusta. Kuitenkin ne syyt, joiden perus
teella on muutoksia ehdotettu, ovat edel
leenkin voimassa. Erikoisesti vuonna 1925 
hyväksytyssä laissa oleva 8 § on sellainen, 
johon pitäisi muutos sa•ada. Pykälän sa
namuodon mukaan on työnvälitystoimisto
jen hoitajain kylläkin työnhakijoille ilmoi
tettava, jos työmaa, johon työväkeä tarvi
taan, on työselkkauksen alainen, mutta kui
tenkin antaa se työnvälitystoimistojen hoi
tajille mahdollisuuden hyvin pontevaan toi
mintaan työselkkausten alaisten työmait
i;en työvoiman hankkimisessa. On lisäksi 
huomattava, että työnvälitystoimistot ovat 
enimmäkseen porvarillisten hoitajien kä
sissä, jotka siis koettavat työnantajien 
mieliksi esiintyä. Koska kuitenkin työn
välitystoimistojen toiminnan täydellinen 
-onnistuminen riippuu, miten toimistot voi
vat saavuttaa järjestyneen työväen kanna
tuksen, ja sen saavuttaakseen on työnväli
tystoimistojen pysyttävä työtaistelujen ulko
puolella, niin että niiltä nimenomaan kiel
letään oikeus työvoiman välittämiseen selk-
1rausten alaisille työpaikoille, ja ettei työn
välitystoimistojen hoirtajille jäisi tässä suh
teessa mitään tulkinnan varaa, olisi kysy
myksessä olevaan pykälään tehtävä sellai
nen muutos, että työselkkausten alaisille 
työpaikoille työvoiman välitys kertakaik
kiaan kiellettäisiin. Pyytäisin ehdottaa, 
että eduskunta hyväksyisi työväenasiain
valiokunnan mietintöön liittyvän vastalau
"Seessa olevan ponnen. 

Ed. T a n n e r: Se ehdotus, jonka L. Myl
lymäki täällä teki, on tarpeen vaatima, sillä 
on sattunut usein sellaisia tapauksia, että 
työnvälitystoimistot välittävät rikkurityö
v.oimaa työselkkausten alaisiin työpaikkoi
hin. Siitä mainittakoon kaksi esimerkkiä. 
V. 1925 Helsingissä olleen satamatyöläisten 
lakon aikana Helsingin työnvälitystoimisto 
·on välittänyt rikkurityövoimaa lakonalai
.siin satamatöihin. Tänä vuonna on myös
kin Helsingin työnvälitystoimisto lähettä
nyt rikkurityövoimaa, naisia, laivavarville 
metallisulun alaiseen työpaikkaan. Silloin 

kun tällaista tapahtuu, työnvälitystoimistot 
voivat tulla rikkurien värväystoimistovksi. 
Siksi onkin tärkeätä ja välttämätöntä, että 
työnvälityslain 8 § on korjattava sellaiseksi 
kuin mietintöön liitetyssä vastalauseessa eh
dotetaan. Yhdyn kannattamaan L. Mylly
mäen ehdotusta, että hallitus antaisi esi
tyksen työnvälitystä koskevan lain · 8 § :n 
muuttamiseksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. L. Myllymäki ed. Tannerin kannatta
mana ehdottanut, että eduskunta hyväk
syisi sen ponnen, joka löytyy työväen
asiainvaliokunnan mietinnössä n :o 1 vasta
lauseena. Kutsun tätä ehdotusta ed. L. 
Myllymäen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Ensin on tehtävä päätös 
lakiehdotuksesta ja sen jälkeen otettava 
päätettäväksi ed. L. Myllymäen ehdotus. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä te
kemässään päätöksessä lakiehdotuksen hyl
käämiseen nähden. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

Äänestys ja päätös: 

Äänestys ed. L. Myllymäen ehdotuksesta, 

Joka hyväksyy työväenasiainvaliokun-
nan mietinnön, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' 
voittaa, on ed. Myllymäen ehdotus hyväk
sytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (107-53 
--5-34). 

Puh e m i e s: Eduskunta on hylännyt 
ed. L. Myllymäen ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

6) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi vankien tapaturma

korvauksesta. 

Mainittu lakiehdotus, jota on valmiste
levasti käsitelty työväenasiainvaliokunnan 
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mietinnössä n :o 2 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 10, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u ih e m i e s: Eduskunta pysynee toi
sessa käsittelyssä tekemässään päätöksessä 
lakiehdotuksen hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. A. A a l t o: 'rämän lakiehdotuksen 
hylkääminen toisessa käsittelyssä on ku
vaava sille sosialisten asioiden käsittelylle, 
mikä tässä eduskunnan porvarillisessa 
enemmistössä vallitsee. Kysymyksessähän 
oli vain viaton laki, kuin vangeille tapa
turmakorvauksen myöntäminen sellaisessa 
tapauksessa, jolloin nämä itse siihen aihetta 
antamatta joutuvwt vankilassa työskennel
lessään tapaturman uhriksi. Jos olisi ollut 
kyseessä laki, jonka jo~dosta v:alt~olle. ai
heutuisi vuosittain suuna menoJa Ja siten 
vaikeuttaisi valtion taloutta, niin voisi tä
män asian ymmärtää. Mutta vankien ta
paturmakorvauslaki olisi aiheuttanut vain 
muutamia tuhansia markkoja vuodessa val
tiolle menoja. Siinä työväenasiainvaliokun
nan mietinnössä, joka vuonna 1925 edus
kunnassa esitettiin, mainitaan al"vioitu 
vuotuismeno noin 6,000 markaksi. Ja 
vaikka tämä menoarvio, riippuen tietenkin 
siitä, miten paljon tapaturmia vankiloissa 
työssä ollessa sattuukin, vaikka tämä m~
noarvio muutamalla tuhannella markalla h
sääntyisikin, niin valtion talousarvioon se 
ei merkitse yhtään mitään. Minä en kä
sitä, että eduskunnan porvarillisella enem
mistöllä on ollut hylätessään tämän laki
ehdotuksen muuta tarkoitusta kuin se, että 
he katsovat, että vangille ei riitä vielä se 
rangaistus, minkä tuomioistuin hänelle ;ri
kok,sestaan on tuominnut, vaan että, JOS 

hän pakosta vankilassa työhön joutuessaan 
kärsii tapaturman, hänen on ilman kor
vausta loppuikänsä kärsittävä tuon tapa
tunnan aiheuttama vamma, joka saattaa 
joskus olla niin vakava, että hän menettää 
ainiaaksi työkykynsä. Minä en myöskään 
voi käsittää, että eduskunnan porvarilli
sella enemmistöllä on muuta tarkoitusta, 
kuin se, että jos vanki, joka tapat:urmassa 
vankilassa työssä ollessaan menettää hen
kensä, niin hänen p~rheensä joutuu siitä 
kärsimään ilman, että se saisi minkäänc 

laista korvausta. Vaimot ja alaikäiset lap
set joutuvat siis vielä kärsimään siitä. Ei 
siis riitä perheellekään ainoastaan se, että 
vanki on tuomittu asianomaisessa oikeu
dessa kärsimään rangaistuksen rikokses
taan ja siellä mahdollisesti tapaturmassa. 
menettänyt henkensä. Ei voinut olla hy
myilemättä kuullessaan sitä puhetta jonka 
ed. Ainali asian toisessa käsittelyssä täällä 
piti. Se puhe nähtävästi, koska eduskunta 
sen perusteella lakiehdotuksen hylkäsi, ~11:
vaa sitä käsityskantaa, mitä porvarilli
nen enemmistö tällaisessa tapauksessa ajat
telee. Jos olisi kysymys ainoastaan ras
kaista rikoksentekijöistä, niin voisi asian 
vielä ymmärtää. Mutta on otettava huo
mioon, että vankilaan voi joutua verrat
tain pienestäkin rikoksesta lyhyeksi ajaksi, 
kuukaudeksi, pariksi, ja tällä aikaa hänen 
täytyy kuitenkin työskennellä sillä alalla, 
mihin hän vankilassa työhön määrätään, 
ilman että hän voi siitä kieltäytyä. Jos 
hän tällöin kärsii tapaturman, niin sen lo
giikan mukaan, mikä eduskunnan porvaril
lisessa enemmistössä vallitsee, ei hänelle 
kuukauden parin rangaistus ole riittävä. 
Hänen on vielä kärsittävä tapaturman seu
rauksista. 

Tahtomatta enemmän käyttää eduskun
nan kallista aikaa tässä asia•ssa, luulen 
osoittavani edelläolevassa lausunnossani 
sen todellisen käsityksen, mikä porvaris
tossa tällaista vaatimatonta fakiehdotusta 
kohtaan vallitsee. Mutta kun minun mie
lestäni itse asia on valtioll~ vähäpätöinen, 
mutta tämä on kuitenkin osalle kansalai
sista tärkeä, olkoot, että he tulevat tuomi
tuiksi visseistä rikoksista vapausrangais
tukseen, niin odottaisin, että lähiaikoina 
kuitenkin tällainen laki saataisiin eduskun
nassa aikaan. Senvuoksi esitänkin edus
kunnan hyväksyttäväksi seuraavan pon
nen: ,Eduskunta kehoittaa hallitusta kii
reellisesti antamaan eduskunnalle esityk
sen laiksi vankien tapaturmakorvauk
sesta." 

Ministeri P a a s i v u o r i : Tämä lakiehdo
tus on eduskunnassa saanut omituiS&L koh
telun osakseen. Täällä viime tiistai-iltana 
pidetyssä istunnossa ed. Ainali antoi lau
sunnon, joka ei ole liiallisella asiallisuude~a 
pilattu. Se sisälsi muutamia sukkeluukSia, 
demago"'iaa, pilkkaa ja ivaa. tästä lakiehdo
tuksesta~ Ja porvaristo otti tämän ed. Aina-
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lin lausunnon suurella mieltymyksellä vas
taan, sille naurettiin ja sille ihohotettiin. 
Porvariston käytös oli kuin mielenosoitusta 
vasemmistoa kohtaan, ikäänkuin tämän laki
ehdotuksen isät ja kummit ja muut sukulai
set olisivat löydettävissä täältä vasemmalta. 
Sen kantaisät ovat löydettävät keskustasta. 
On muistettruva, että se hallitus, joka ensim
mäisen kerran antoi tästä esityksen, dli edis
tysmielisen puolueen ja maalaisliittopuo
lueen yhteinen hallitus, ja näiden puoluei
den kuherteluista on tämä lakiehdotus saa
nut alkunsa. Sen hallituksen esimies oli 
professori, edustaja Vennola ja saman puo
lueen jäseniä kuului siihen hallitukseen aina
kin seitsemän kappaletta. Siihen kuului 
Vennolan lisäksi Holsti ulkoministerinä, 
Heiimo Helmiuen oikeusministerinä, Rita
vuori sisäministerinä, Risto Ryti valtiova
rainministerinä, Makkonen ka u ppaministe
rinä ja Eerikki Pullinen kulkulaitosministe
rinä, Bruno Jalander puolustusministerinä 
ja eduskunnan ar:voisa puhemies Kyösti Kal
lio ja edustaja Niukkanen maatalousrminis
tereinä, Niilo Liakka opetusministerinä ja 
Vilkku J oukahainen sosiaJiministerinä. 
Tämä arvoisa hallitus katsoi silloin tarpeel
liseksi ilman mitään aloitetta eduskunnan 
puolelta, tehdä tästä asiasta esityksen. Se 
pidettiin siinä hallituksessa oikein kannatet
tavana asiana ja sen arvoisena, ettei sille 
ollut naurettava eikä pilkattava, niinkuin 
nykyisessä eduskunnassa näyttävät myöskin 
edistysmie,liset tekevän. Tämä asia on val
mistettu oikeusministeriössä, jossa ministe
rinä oJ.i lakitieteentohtori Heimo Helminen. 
Se on siis täysin edistysmielisian kätten 
työtä. Tämä esitys 1922 käsiteltiin eduskun
nan työväenasiainvaJiokunnassa ja hyväk
syttiin, se eduskunnan suuressa valiokun
nassa lykättiin jaostoon ja jäi käsittelemättä 
ennen 1922 toimitattuja vaaleja. Vaalien 
jälkeen ei hallitus antanut uutta esitystä 
ja silloin sosialidemokraatit ottivat tämän 
edistysmielisten ja maalaisliittolaisten lap
sen ja tekivät siitä eduskunta-esityksen ja 
sekin käsiteltiin työväenasiainvaliokunnassa 
ja hyväksyttiin, samoin suuressa valiokun
nassa. Vasta täihllä eduskunnassa 1923 jou
tui asia ratkaistavaksi ja silloin kokoomus
puolueen edustajan Thunebergin ehdotuk
sesta eduskunta päätti hylätä lrukiehdotuk
sen. Edistysmielisten taholta nimittäin Al
bin. Pulkkinen - tuntevatko edistysmieliset 
sen nimistä herraa, hän on nykyään Mikke-

lin läänin maaherrana: - ehdotti ano
mus ponnen, jossa .pyydettiin, että hallitus 
valmistaisi ja antaisi eduskunnalle asiasta 
uuden esityksen, ja eduskunta hyväksyi Al
bin Pulkikisen tekemän anomusponnen. Se 
hallitus joka sitten meillä oli vaalien aikana 
1924 ja vaalien jälkeen, se oli pulitaasti edis
tysmielisen puolueen hallitus. Siinähän oli 
pääministerinä professori Cajander ja muut
kin ministerit olivat siellä joksikin kaikki 
edistysmieliseen puolueeseen lukeutuvia. 
Oikeusministeri oli oikeusoouvos, lakitieteen
tohtori Frans Oskar Lilius. Eivät suinkaan 
nykyiset edistysmieliset tunne tätä herraa. 
Rän kuului ennen nuorsuomalaiseen puo
lueeseen ja oli useita vuosia täällä eduskun
nassa nuorsuomalaisten edustajana. Tämä 
hallituksen esitys, mikä 1924 vuoden valtio
päivillä annettiin, on myöskin valmistettu 
oikeusministe;riössä. Se hyvin vähän eroaa 
siitä ~simmäisestä, j.aka valmistettiin Ven
nolan ministeristössä. Ja tämä asi'a on ollut 
siinäkin hallitUJksessa kannatettavan arvoi
nen. Ei suinkaan se hallitus olisi antanut 
uutta tJsitystä, jos se olisi halveksinut tätä 
asiaa, pitänyt tämän naurettavana ja pilkat
tavana, niinkuin nykyinen por:varillinen 
enemmistö tekee ja mikäli minä olin havait
sevinani viime tiistain istunnossa, niin edis
tysmielisetkin ottivat tähän ;pilkkaan ja nau
ruun osaa. Re siis omaa lastansa piltkkasi
vat ja halveksivat. SemmointJn asian käsit
telytapa ja llllenettelytapa ei minun mieles
täni dle semmoiselle puolueelle kuin edistys
m.ieliset, arvon mukaista, jotka sanovat, että 
heidän kaikki edustajansa ovat täysipainoi
sia, pystyviä ja tietorikkaita ihmisiä. Äänes
tyksen tulos osoittaa, että vasemmiston mu
kana äänestyksessä oli vain vähän porva
reita, korkeintaan 7. Minä en voi olla ;pa
heksumatta sellaista menettelyä. 

Ed. K M y ll y m ä tk i : Eduskunnan 
hylkäåvä päätös tämän lain toisessa käsit
telyssä, mille ed. Ainali lausui eduskunlnan 
pöytäkirjaan perustelut, oli minunikin mie
lestäni siksi hälll)mästyttävä, että katson 
asiakseni lausua sen johdosta muutaman sa
nan. Pidän tätä erikoisen tarpeellistJna 
siitäkin syystä, että ne perusteet, mihin 
eduskunnan porvarillinen enemmistö no
jasi, olivat perinpohjin väärät. Lakiesi
tyksen hyväksyminen, kuten täällä jo ed. 
AaLtokin huomautti, olisi tietänyt vaan 
muutaman tuhannen marikan vuotuiset me-
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not valtiolle, joten sitä ei vastustettu rnhal
lisista syistä, vaan, kuten keskustelussa eri
koisesti korostetltiin!kin, oikeudellisista 
syistä. Lain hyväJksymi!Sessä väitettiin ta
pahtuvan arrveluttava oikeuskäsitteiden 
loukkaus. Tä'mä puoli asiasta taJhdottiin 
maalata esille mahdollisimman räikeirn. ja 
väärennetyinikin värein. Asian ollessru esillä 
suuressa valiokunnassa esitti ed. Lohi -
luulen, että hyvin raskaan ajattelun tulok
sena - esimerkin siitä, miten tämä la!ki 
veisi rikollisten suosimiseen, mikä tapah
tuisi kunnollisten kansalaisten jopa rikok
sen uhriksi j·outuneidoo kustannuksella. 
Että esimerkki tekisi maihdollisimman voi
makkaan vaikut~sen, esitti hän sen mur
hatun miehen onnettoman lesiken ja hänen 
lapsensa välisenä vuorokeskusteluna. Tässä 
hän antoi lapsen ikysyä äidiltään, miksi naa
purin lapset saavat eläkettä, ikun he eiväJt 
sitä saa, johon äiti vastaa sen johtpneen 
siitä, ,että naapUII'in lasten isä oli tehnyt 
murhan, jota heidän isänsä ei ollut teh
nyt". Sangen surullinen esimerkki, mutta 
sen johdosta täytyy sanoa, että sen lausui 
huono äiti, joka antoi lwpsen .viattomaan 
kysymykseen aivan vaaran vastauksen. 
Minua ei muuten ihmetytä, että Ainali, 
joka yleensä ei esiinny muuta kuin silloin, 
kuin joku asia on semmoinen, josta hän 
katsoo voivansa tehdä pilkkaa, käytti 
täällä eduskunnassa samaa ·esimerkkiä. 
Mutta minun .täytyy myöntää olleeni jon
kun vermn hämmästynyt, että ed. Lohi, enti
nen totuuden etsijä, saattoi käyttää näin 
perinpohjin väärää mutta muuten voimak
kaasti vaikuttavaa esimerkkiä. Ed. Lohi, 
niinkuin kaikki muutlkin tietävät, ettei hä
nen esittämissään tapauk8issa, murhaajan 
lapset tSaJaneet eliiDikorkoa sentähden, että 
heidän. isänsä oli tehny't murhan, ei!kä mur
hatun lapset olisi päässeet tapaturmaJkor
vauksesta osallisiksi, vaikka heidän isänsä 
olisikin tehnyt murhan. Murhaajan la,pset 
saivat korvauksen sentähden, että heidän 
isänsä oli saJanut loukkan!ksen työssä, mikä 
oli tapaturmavakuutuslain alainen, eikä 
suinkaan tällaista työtä tarrvitse lähteä etsi
määm. vankilasta eikä siinä tarkoituksessa 
tehdä murfuaa. Kaikki ruumiillisen työn 
tekijät ovalt voimassa olevan tapaturma
vakuutuslain jälkeen tapaturmavakuutuk
sen alaiset. Ed. Lohen esimerkki joka 
tapauksessa vaikutti eduskunnassa sangen 
voimakkaasti, sillä se oli, kun lain hylkää-

minen pidettiin pääasiana, hyvin keksitty 
esimel'lkki. 

Tämän lain vastustajat muutoin lähtevät 
siitä, 18ttä se, joka kerran on joutunut ri
koksesta kiinni, ei senjälkeen tarvitse enää 
yhteiskunnrun suojaa. Minun mielestäni 
tällainen käsitys on väärä. Yhteiskunnan 
pitää olla oilmudenmukainen sellaisiakin 
jä!Seniään kohtaan, jortJka ovat rikkoneet 
sitä vastaan. Jos rangaistusmääräykset 
rikoksista ovat liian lievät, jos yleensä voi
daan todeta, että ankarammilla rangaistuk
silla voidaan rikollisuutta vastustaa, niin 
lisäJttäköön silloin rangaistuksia, mutta äl
köön jätettäkö sitä sattuman varaan, kuten 
tässä tapauksessa on asianlaita. Saattaahan 
sattua ja on sattunutkin useamman kerran, 
että joku, joka on tuomittu törkeästä rikok
sesta, on onnistunut pääsemään vankilasta 
ehjin nahoin, .terveenä, työkykyisenä, kun 
taas toinen, jonka rikkomus on ollut vähäi
nen, on joutunut vankilassa ollessaan ta.pa
turman uhriksi ja näin ollen joutunut pie
nestä hairahduksesta kär·simään loppu
ikänsä. YhteiskunnaHa on luonnollisesti oi
keus rangaista riikoksellista, mut.ta sillä ei 
ole oikeutta tehdä rikoksellisen toimeentuloa 
mahdottomaksi senjätkeen, kun s-e on ran
gaistuksensa kärsinyt. Sen on pidettävä 
huolta, että se joka kärsii rangaistusta ri
koklsestaan voi sen kärsittyään ansaita kun
niallisella tavalla toimeentulonsa. Muussa 
tapauksessa:hrun hän, ainakin on hyvin suu
ret mahdollisuudet siihen, joutuu uudestaan 
rikosten tielle. Tämäntapaisia esimerkkejä 
luulisin voivani esitellä. 

Muuten ed. Paasivuoren lausunnosta ha
vailttiin, että hyvin monet porvareitStakin 
saattavat hyväksyä tässä asiassa meidän 
mielipiteemme silloin, kun he jouturvat itse 
kosketuksiin näitten asioitten kanssa. 
Mistä silloin jDhtuu, että tällainen asia on 
jäänyt yksinomaan vasemmiston hoidetta
vaksi, sillä eihän tämä ole miikään työväen
kysymys? Ei erikoisesti meidän velvollisuu
temme ole pitää huolta siitä, mi,ten vankeja 
tapaturman varalta on suojeltava. Minä 
luulen, että herrat porvarilliset edustajat 
eivä.t voi olla meidäm. mukanamme tämän 
asian lopullisessa ja oikeudenmukaisessa 
ra;tkaisussa sentähden, että he pitävät 
itseänsä liian ikunniallisina .ajamaan niiden 
asiaa, jDtika ovlllt sattuneet joutumaan rikDk
sista kiinni. Minä kannatarn. ed. Aallon esit
tämää pontta ja toivon, että kun asia joutuu 
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eduskunnassa uudelleen käsiteltäväksi, että 
sitä silloin jaiksettaisiin käsitellä suurem
malla asiallisuudella kuin mitä ne ed. Aina
Iin sanelemat perusteet osoittavat, joihin 
edUBkunnan porvarillinen enemmistö hyl
käävän kan~tansa nojasi. 

Ed. E. P e k k a 1 a: Kun eduskunta on toi
sessa käsittelyssä hylännyt nyt esi!llä olevan 
lakiehdotuksen, jää kysymys .vankien ta;pa
turmaikorvaruksen järjestämisestä edelleen
kin avoimeksi. Ne perustee~, joilla tätä 
lakiehdotusta on vastustettu., nim. että van
geilla j.a herdän omaisillaan ei olisi min
käänlaista oilreutta vaatia oikeusturvaa,, ovat 
sellai:sia, että ne eivät kestä arvostelua. 
Tällainen käSitys on kovin ahdasmie'linen. 
Se jdhtuu siitä kannasta, että vangit ja hei
dän omaisensa ovat ylimalkaan järt:ettävät 
mahdollisirrnman turvattomaan asemaan. 
Tämä kanta va,nkeinhoi.dossa on kaikissa si
vistysmaissa jo hylätty. Minun käsitykseni 
kyllä on, että tämä l.alkiehdotuskaan ei kai
kissa kohdin vastaa tarkoitusta.an, mutta 
senkin hyvaksyminen olisi vienyt tätä asi.aa 
!kuitenkin eteenpäin. Jotta asia nyt 1ei jäisi' 
seisomaan, niin minä!kin yhdyn kannatta
maan ed. Aallon tekemää ehdotusta. 

Ed. K. E. Li ll! n a: Minunkin mielestäni 
on tästä tehty aivan liiran suuri tunnekysy
mys. Tämä!hän pääasi.assa koskee kuntien 
köyhäinhoitomenoja., koska nämä vankiloissa 
rangaistustaan !kärsimässä olevat rikolliset 
useimmissa tapauksissa, jos he siellä joutu
vat .tapaturman uhriksi, joutuisiv.at ja jou
tuvat kuntien köyhäinhoidon elätettäwiksi. 
Se, että siitä tehdään sellainen tunnekysy
mys, johon viime 'istunnossa ve'dottiin, on 
minun mie.lestäni tämän 1a.Si1a.n väärinkäyttä
mistä ja sen vetämilstä .agitatsionitaDkoituk
seen. Mutta ministeri Paasivuoren lausun
nosta, kun hän tahtoi erityisesti hyökätä 
edistysmielisen ryhmän ikimppuun siitä, 
että täällä muka naurettiin silloin kun 
Ainali piti tunnetun puheensa, n~in minun 
rtäytyy sanoa, että ed. Paasivuoren oman 
ryhmän keskuudessa minä nä'in useampia 
nauravia naamoja. Itse omasta puolestanj 
pidin tuota lausuntoa ala-arvoisena. Minun 
mielestäni tästä kysymyksestä on pyydettävä 
hallitukselta esirt:ys, sillä IIllinä uskon kyllä, 
että tämä kysymys saa kerran sellaisen rat
kaisun, kuin se vaatii. 

Ed. A. F u r u h j e 1 m: Då jag ihör till 
de 1borgerliga medlemmar av socialutskottet, 
som varit med om godkännande av denna 

· lag, anser j.ag att jag med några ord är 
skyldig fövklara min ståndpunkt till detta 
lagförslag. Jag vill icke här ingå på någon 
polemik med rd!gsm. Ainali för hans andra
gande vid ärendets andra behandling. De 
argument !han fmmförde synas mig icke 
vara av någon allvar1ig .betY'de·lse. Han 
hade visserligen en skrattsucces, men den 
kri;tiik: han framförde var icke vägande. 

För mig fra::mstår detta ärende ungefär . 
på samma sätt, som för rdgsm. Linna. Jag 
ser också frågan ur synpunkten, att, då 
staten tvingar fångarna till a:rlbete, är den 
också ersättningsskyldig om de råka ut för 
kroppsskada och .bliva arbetsoförmögna. 
Genom att godkänn.a denna lag är det sta
ten som får ersätta fångarna för olyeksfalL 
I annat fall blir det nog kommunerna, så
som här tidigare av andra talare fram
hålliits. Det är på dessa sakliga grunder 
som jag för m~n del varit med om att god
känna detta la,gförslag och fö:oonar jag mig 
om den av rdgsm. A. Aalto föreslagna 
klämmen. 

Ed. D e ilru on en: Minä :pyytäisin edus
kunnan mieltä kiinnittää siihen seikkaan, 
joka on johtanut tämän 1alkiesityksen anta
miseen si'lloisessa halliituksessa. On nimit
täin asian:tila sillä tavalla, että ne !Vangit, 
jotka joutuvat tapaturman uhriksi vanki
lassa, joutuvat kuntien elätettäviksi, ja kun
nat monta kertaa jättävät hyvin huonoon 
hoitoon rtai lk:okonaan hoidotta tällaisen tapa
turman uhriksi ·joutuneet, koska ne eivät 
omista ta.paturman saaneitten hoitoa vel
vollisuudekooen siitä syystä, että tapaturma 
on ·tapahtunut vankilassa ja siis tavallaan 
valtion huostassa .ollessa. 

Tämä ta.paturman saaneitten hoito on 
aiheuttanut kunniUe menoja, joita ne eivät 
omista omiksensa ja joihin ne eivät katso 
olevansa syyllisiä. Ei mielestäni ole oikein: 
eikä kenenkään valistuneen kansalaisen mie
lestä voi olla oikein se, että vankeja, vaik
kapa rikoksentJCkijöitä., ra.ngaistaan muusta 
kuin rikoksestaan. Ei ole yhteiskunnalla: 
oi!keuMa viedä hänen terveyttään, työky
ky.ään, hänen jäseniään. Häntä rangaistaan 
rikoksesta, eikä mistään muusta. Kun 
hänelle rikoksesta 'kärsiessään tapahtuu ta
patul1Illa, on aivan 'luonnoHista, että va:l•tio 
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ei vyöryrt;ä näitä kor.vauksia kuntien nis
koille ja sillä tavalla lopullisesti verotettu
j® niskoille, vaan korvaa niistä kuten mui
denkin kansalaisten tapaturmista. Siitä aja~ 
tukse.sta <tämä esitys on lähtenyt ja sitä 
pitävät /kaikki kunnallismiehet tärkeänä 
juuri siitä syystä, että nämä tapaturman 
kärsineet e.ivät joudu !kuntien niskoille. 
Ilahuttavan.a voi ma.inita, että oikeistosta 
tuli muuan puolustava ääni, nimittäin neiti' 
Furuhjelmin, joka valiokunnassa la.kiehdo" 
tusta kannatti ja jaksoi asettu& tätä Lakia 
•puolustamaan samoinkuin ruotsalainen: ryth-

. mä luullalk:seni kokonaisuudessaan. Edus
kunnan ei pitäisi antaa ·vaikuttaa itseensä 
tuollaisten asiain, joilla lakia on vastustettu. 

Ed. L. M y ll y m ä k i : Kun olen työväen" 
asiainvaliokunnassa ja suuressa valiokunnas
sa.kin asettunut kysymyksessäolevan e!hdo.
tuksen taakse, pyydän muutamalla sanalla 
siitä vielä mainita. Porvarillisten edusta
jain puolelta, etupäässä maalaisliittolaisten 
ja myös kokoomuslaisten edustajain puolelta, 
vastustettiin tätä lakia sillä perusteella, että 
tuomituiksi tulleet ovat se'Uaisia rikollisia, 
että millään tavalla niitä •ei vcoida lainsää
dännöllisillä toimenpiteillä suoja ta. V alia
kunnissa esitettiin myös käsityksiä, että van
kiloihin on tuomittu henkilöitä, joiden rikol
Esuutta ei suoraha kåldeltä voi määrätä. 
Täällä on koolla olevassa porvarillisessa edus
kuntaryhmässä henkilöitä, jotka ovat tämän 
valkoisen vallan lakien toimesta tulleet van~ 
kilaan tuomituiksi. Heitä ovat vankilasta tul
lessaan kansanjoukot suuri:lla vastaanotoilla 
tervehtineet j. n. e. Ikävän vaikutuksen 
teki edellisissä puheissa mainittu ed. Aina
liu ja myöskin työväenasiainvaliokunnan 
puheenjohtajan Lohen. esiintyminen. Kun 
eivät saaneet ensinnä va!liokunnissa, varsin
kaan työväenasiainvaliokunnassa lakiehdo
tuksen hylkäämisen kannalle enemmistöä, 
ryhtyivät kaikilla :keinoilla koettamaan 
saada lakiehdotukseen muutoksia, joiden 
avulla olisivat saaneet äänestetyksi lakieh
dotuksen yli· vaalien. 

Täällä on todettu, että tätä [akiehdotusta 
ovat aikaisemmin ajaneet porvarilliset halli
tukset. Todistukseksi tästä pyydän lukea 
osan silloisen, kun asia m. m. eduskunnassa 
on ollut, oikeusministeri Liliuksen lausun
nosta, jossa hän mainitsee esimerkkejä, mi
tenkä esim. v. 1925 vankiloissa oli tapa
turmia tapahtunut. Hän lausuu: ,Vanki 

----------------------

oli kivilouhimassa menettänyt toisen jal
kansa. Valtioneuvoston käyttövaroista sai 
hän niin paljon avustusta, että sai teko
jalan. Mutta nykYijään ei ole mitään 
mahdollisuutta antaa hänelle tulevaisuu
den varalta sellaista avustusta, joka hä
nen epäilemättä tulisi saada. Aivan viime 
viikkoina on ollut muitakin sa:man1aisia ta
pauksia, joskaan ei niin räikeitä, jolloin hen
kilö, vanki·lassa säilytetty, on vankilan toi
meenpanemassa työssä, huolimatta kaikesta 
noudatetusta varovaisuudesta, joutunut ta
paturman uhri·ksi, josta hän tulevaisuu~ 
dessa tulee kärsimään.. Nykyisessä olotilassa 
ei ole mitään mahdollisuutt& saada heille 
korvausta tulevaisuuden varalta.'' 

V aliakunnissa etupäässä maalaisliiton 
edustajat yrittivät tehdä lakiehdotukseoo 
muutoksia, joiden perusteella olisi vankilaan 
tuomittuja jaoiteltu rikoksi:ensa perusteella, 
koettivat saada erikoisasemaan murhasta, 
ta.posta j. n. e. tuomitut. Mutta, kuten tästä 
porvarillisen ministerin mielipiteen ilmauk
ses1:a käy ilmi, e.i hän ole ajatellut mitään 
eroa mistä vankilaan joutunut henkilö on 
tuomittu. Ja mielestäni Olllk.in tämä kanta 
oikea. Koska lakipykälät ovat kutakin ri
kosta kohden edlaiset, ja tuoonitaan aina sen 
jälkeen mikä rikos on oHut, ei tämä maalai~ 
liittolais-lwkoomukselainen 1k&nta, joka jaoit
telisi rikokS"et tapatUTmakysymykseen näh
den, ole oikea. - Koska tästä kysymyksestä 
on tänäkin i:ltana jo vaihdettu mielipiteitä, 
en halua tästä tämän pidemmälti puhua, 
mutta yhdyn kannattamaan sitä ajatusta, 
että pyydetään asiasta uusi ehdotus. 

Ed. V en no l a: Ilmoitan että yhdyn 
kannattamaan ed. Aallon esitystä. On vali
tettava, että kysymys ei ole saanut edus
kunnan puolelta sit:ä vakavaa harkintaa, 
minkä se ansaitsee. Asia on oikeastaan yh
tciskunna:llinen kysymys tällä rajoitetulla 
alalla.. Sen ratkaisemiseksi kootetaan käyt
tää niitä keinoja, joita nykyinen v&kuutus
laitos tarjoaa. Ne onnettomat, jotka ovat 
joutuneet rikosten poluille, ovrut, jos he 
vi·elä va.nkilrussa tulevat raajarikkoisiksi, 
vielä onnettomampia sieltä päästyään. Nii
den huolenpito on joka tapauksessa yhteis
kunnan a·sia, jos he eivät itse pysty pitä
mään itsestään huolta. Silloin saa joko val
tio tai kunta heistä pitää huolta. TåJmän 
vakuutuksen järjestelyn kautta, joka ei val
tiolle maksa enempää kuin noin 6,000 mk. 
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vuodlessa, järjestyy asia niin, että kuntnaJt 
vapautuvat huolehti.masta sellaisten rikollis
ten toimeentulosta, jotka ovat vankilassa 
tulleet raajarikkoisiksi. Se, että tässä rikol
lisista tehdään ikäJäm.kuiu jonkunmoisia. val
tion eläkeläisiä, ei saa vaikuttaa asiaan, 
koska tällaiset rikolliset joka talpauksessa 
tulevat, jos he eivät itse pysty itsestään 
huolehtimaan, joko valtion tai kunnan elä
tettäviksi. Mielestän~ siis kysymys ansait
see kaiken huomion. Siitä syystä ei edus
kunnan ole jätettävä sitä, vaan pyydettävä 
uutta esitystä. 

KeSkustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. A. Aalto ehdottanut, että eduskunta hy
väksyisi seuraavan ponnen: ,Eduskunta ke
hoittaa hallitusta kiireellisesti antamaan 
eduskunnalle esityksen laiksi vankien tapa
tumnakorvauksesta". Kutsun: tätä ehdo
tusta ed. Aallon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi· 

Puhe m i e s: Ensin t€lb.dä.än päätös laki
ehdotuksesta ja sen jälkeen esitelläJän ed. A. 
Aallon ponsiehdotus ratkaistava:ksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä te
kemässään päätöksessä lakiehdotuksen hyl
käämisestä. 

Lrukiehdotuksen kolmas käsittely juliste
truan ipäättyneeksi. 

Äänestys ed. A. Aallon ehdotuksen hy
väksymisestä tailikka hylkäämisestä. 

Joka hyväksyy ed. A. Aallon ehdotuksen, 
ääiJJestää. ,·jaa:"; jos ,ei" voittaa, on sanottu 
ehdotus hylätty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (96 -78 
-1-24). 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt ed. A. Aallon ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

7) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyt ehdotukset metsäpalolaiksi ja laiksi 
rikoslain eräiden pykäliin muuttamisesta. 

Yllä:mainittu ehdotus metsäpalolaiksi, 
josta laki- ja talousvaliokunta on antanut 
lausunnon mietinnössä n :o 1, esitellään 
a i:n o a a n k ä s i t te l y y n sekä ehdotus 
laiksi rikoslain eräiden pykälien muuttami
misesta, jota on valmistelevasti käsitelty sa
massa laki- ja talousvaliokunnan mietin
nössä n :o 1, sekä suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 9, k o l m a n teen käsi t te
lyyn. 

P u h e m i e s: Ainoaan käsittelyyn esitel
lään ehdotus metsäpalolaiksi sekä kolman
teen käsittelyyn ehdotus laiksi rikoslain 
eräiden pykälien muuttamisesta. 

Ensin sallitaan keskustelu asiasta koko
naisuudessaan; senjälkeen toimitetaan lip
puäänestys edellisen lakiehdotuksen hy
väksymisestä tai hylkäämisestä. Jos vähin
tään 2/3 annetuista äänistä kannattaa· laki
ehdotuksen hyväksymistä, on lakiehdotus 
vaJtiopäiviiJjärj.estyksen 60 § :n mukaan hy
väksytty, mutta muuten se on hylätty. 

Lopuksi tehdään päätös jälkimmäisestä 
lakiehdotuksesta, joka voidaan joko hyväk
syä tai hylätä. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. L e h t o: Edellisen vuoden valtiopäi
villä oli eduskunnan vasemmisto :pakotettu 
äänestämään yli vaalien nyt käsiteltävänä 
olevan lain. Tämä tapahtui varsin pätevien 
ja paånavien syiden jätkeen, eduskunnan 
enemmistö kun ei lakiehdotuksen lopullista 
muotoa määrätessään ottanut huomioansa 
oi'keudenmukaisuusnäJköka.ntojå lain toi
meen:panon suhteen. Kun lakiehdotus nyt 
yli vaalien äänestettynä on uudessa käsitte
lyssä, ja !lmn asianomainen valiokunta 
ehdottaa sen entisenla:isena hyväksymistä, 
emme me voi siihen nytkään yhtyä, sillä 
lakiehdotukseen sisältyvät edelleenkin 
kaikki ne virheet ja nurinkurisuudet, jotka 
aikanaan aiheuttivat sen yli vaalien äänes
tämisen. Jo aikaisemmilla valtiopäivillä 
kun metsäpalolaki hyväksyttiin ja jätettiin 

ål 
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j~li• vaalien, tiedettiin, että lainvalmistelu
kunnassa o1i paxaillåa.n tekeillä ehdo'tus 
yleiaek:si, koko valtakuntaa käsitt'äväksi 
palolaiksi. Kun tämä tiedossa oleva laki 
olisi voitu laajentoo sellaiseksi, että se olisi 
kä!tittänyt muiden paloasiain ohella myös
kin metsäpalojen torjumisen, pidetJtiin va
semmiston taholla viimeksi mainitun lain 
kokonaan erillisenä säätämistä ja yleisestä 
koko vaitaJkuntaa käsittävästä palolaista 
erotettuna tarpeettomana asian kiirehtimi
senä. Olisihrun ollut luonnollista; että 
kahta niin läheistä asiaa kuin yleistä palo
lakia ja metsäpalolakia olisi pitänyt käsi
tellä yhdessä, sillä niillä tulee varmaan ole
maan paljon yhtäläistä keskenään, m; m. 
toimeenpanojärjestelmään nähden. Täl
laista. asiain luonnollista yhdistämistä ei 
eduskun.ta kuitenkaan nyt kä.siteltävimä ole
vaa lakia ailkaisemmin päättäessään kaJt.so
nut tarpeelliseksi. 

Kun tilanne tässä suhteessa on vieläkin 
smma, kun kohdakkoin on odotettavissa jQ 
mainitun koko valtakuntaa lkäsittä!Vän palo
lain jättäminen eduskunnalle, olisi tämä 
erillinen metsäpallolaki nyt hylättä,vä ja jä
tettä!Vä sanotun yleisen tpalolain kanssa myö
hemmin aikanaan käsiteltäväksi. 

Voi kyllä olla mahdollista, että kaiklkia 
metsäpalolaissa tarpeellisia säännöksiä ei 
voida ehkä sisällyttää myöhemmin tulevaan 
)'lleiseen palolakiin, mutta kuitenkin olisi pi
tänyt eduskunnalle jättää tiJaisuus tarkistaa 
asian sitäkin puolta. Jos sitten kuitenkin 
olisi havaittu tarpeelliseksi säätää erikoinen 
kulontorjumislakikin, olisi eduskunta kyllä 
voinut pyytää hallitukselta uutta esitystä 
siitä, huomioonotettuna yleisen palolain 
määJräykset. Sitäpaitsi huononsi laki- ja ta
lousvaliolkunta metsäpalolain, :joka nyt yli 
vaalien äänestettynä on lopullisessa käsitte
lyssä, sellaiseksi, että se toimeenpanokustan,. 
nuksiim. nähden muutettiin toisenlaiseksi 
kuin mitä aikoinaan ·esim. valtioneuvoston 
asettama erik'.oinen kulokomitea oli ehdotta
nut. Mainittu komitea, johon kuuluivat ny
kyisen eduskunnan jäsenistä edustajat Junes 
ja Puittinen, asettui sille kannalle, että met
säpalolain toimeenpanosta johtuvat kustan
nukset olisi asetettava niiden kannettaviksi, 
jotka omistavat metsiä ja jotka siis myös 
hyötyvät kuJOijen torjumisesta ja sammutta
misesta, s. o. valtion ja yksityisten metsän
omistajain !kannettaviksi, vaikka kunnat oli
sivatkiu olleet toimeenpanevina elirr:ninä. 

-------

Komitea olikin laatinut lakiehdotuksensa 
kuS>tannuksia koskevan pykäläJn sellaiseksi, 
että kustannukset siirtyivät sen mu:kaan val
tion j& yksityisten metsäilomi:stajain rasi
tuksekm, kuten luonnollista Q>likin.. Mutta 
yli vaalien lep·äämääm. jätettyyn [akiin teh
tiin tMsä koilidem. sellainen muutos, että yk
sityiset metsänomistajat vap~tutettii,n koko
naan rasituksista oman omaisuutensa suoje
lemisessa ja ne kustannukset sälytettiin kun
nan yhteiseksi rasitukseksi, siis sellaistenkin, 
jotka eivät mitään metsiä omista. Valtion 
osuus kustannuksiin nähden sen sijaan säily
tettiin komitean ehdotta:massa muodossa. 
Näin perin kohtuuttomasti tehty pykälä- on 
nyt \käsiteltävänä olevassa laissa sen 17 §. 
Moinen järjestelmä ei mielestämme voi olla 
oikeudenmukainen. Ei ole oikein, että kun
nissa, joissa saattaa olla kokonaan maata ja 
metsää omistamatoota väestöä -suuri enem
mistö, pakotetaan sekin ottamaan osaa rasi
tuksiin, •joita yksityisten omistajiem. metsien 
kuloilta ja paloilta suojeleminem. tulee ai
heutta:maan. Ne voivat muodostua liian ras
kailksi ja suuriksi uusiksi ktmnallisiksi me
noiksi. Kuinka paljon kunnat joutuvat tä
hän tarkoitukseen käyttämään yhteisiä ve
roilla kerättyjä varoja, sitä on mahdoton 
ennakolta sanoa, mutta voidaan päätellä ja 
on päätelty, että ne voivat tehdä useita sa
toja tuhansia markk{1ja vuosittain. Valtion 
komitea, joka laati tämäJn lain .aLkuperäisen 
ehdotuksen, oli tässä suhteessa oikeassa, 
mutta täällä eduskunnassa pääsi suurtHal
lisaines vaikuttamaan asiaan ja nyt on tar
koitus päästä tällä aineksena luonnollisista 
rasituksistaan ja asettaa ne kuntien kannet
taviksi, siis sellaistenkin kunta1aistem., jotka 
eivät enJSinkään metsiä omista, jo ennestään 
raskaitten kunnallisverojen lisäksi. Tämä 
järjestelmä ei todellakaan voi olla oikeuden
mukainen. Jos metsänomista:ja vakuuttaa 
metsänsä pa.lon ja vahingon va.ralta, saa hän 
siitä täyden korvauksen, mutta yhtä kaikki 
joutuu kunta suorittamaan arvaamattoman 
suuret lrulut tuon omaisuuden suoJelemisesta 
ja pelastamisesta. Vaalipiirin, j•osta minä 
olen kotoisim., alueella löytyy useita sellaisia 
kuntia, joitten koko pinta~ ja metsäalueesta 
tukki- ja puutavarayhtiöt omistavat enem
män kuin toisen puolen. Tämän nyt käsillä 
olevan lain mukaan sälytetään niittenkin 
suurten metsäalojen tulen vaaralta suojele
minen kuntien rasitukseksi, samaan aikaan 
kuin esim. tukkiyhtiöt voivat itse saada täy-
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den palokorvauksen mahdollisesti kärsimis
tään vahingoista. Tämä on <Vaail"ln ja 
sellaisena loukkaava kuntia:kin kohtaan.· 
Me olemme valmiit kyllä avoimesti tun
nustamaan kaikkien kansalaisten 'Velvol
lisuuden osanottoon sellaisten 'Vaarojen 
kuin tulipalojen ja kulojen torjumiseen 
ja niitten aiheuttamien tuhojen estämi
seen, mutta sellaista järjestelmää, että 
mikäli on kyseessä yksityisten omista
jien ja tukkiy;htiöitten aineellisten etu
jen turvaaminen koko 'kunnan asu:ja:mis
ton ku.stamnuksella, emme todellakaan voi pi
tää oikeudenmukaisena, ollen siinä suhteessa 
jo ,mainitun lakiehdotusta valmistaneen ku
lokomitean aikoina&l antaman lausunnon 
kan.ssa. saa:naa mieltä. Ihmettelen suuTesti, 
miten, esim. ed. Junes on voinut peräytyä 
tämän aikaise.Irumin omaksumansa selväm. ja 
reilun kannan takaa pois. Täanä seikka nyrt; 
esilläolevassa laissa on se nurinkurisuus ja 
vääryys, ,joka tekee sen vaikeasti hyväksyt
täväkisi. 

Samaan aikaan kuin lakiehdotus tunnus
taa ja myöntää kyllä valtiolle velvollisuuden 
maksaa osuutensa sen metsien palOIVaaralta 
suojelemisesta, vapauttaa se tästä velvolli
suudesta yksityiset metsänomistajat maksat
tae.n kulut kunni,lla. Se on väärää :menette
lyä kunnallisessakin merkityksessä ja yksi
tyisten omistajain etuoikeutettuun asemaan 
saattamista. 

Lisålksi huomautan, että ede'Histen valtio
päiväin lakL 'ja talousvaliokunnan :mietin
töön liittivät maalaisliittolaiset edustajat 
Hurme ja Salo ed. Neitiniemen heihin yh
tye.ssä rvastalausoon,, jossa ilmoittivat ole
vansa vastustav,alla kannalla erinäisiin 1ain 
määräännidn liia:llisiin rasituksiin nålhden 
kuntalaisille, pitäen eturpäässä muka pien
viljelijäin puolta. Nimä vastalauseen kir
joittavwt ovat siMemmin luopuneet tuosta 
mielipiteestään, nähtävästi innostuksesta 
maanomistaJa.. ja tukkiyhtiöetuja kohtaan 
vähäväkisemmän ja metsiä omistamattoman 
kansan kustannuksella.. Samoin liittivät ai-
1koinaan vaHokunnan mietintöön ruotsalai
sen ryhmän jäsenet Jern, Kloeka.rs ja 
Molin v;astalauseensa siitä, että tätä laki
ehdotusta on tarpeettomasti kiirehditty 
saa,ttamaan voimaan ennen ikoko valta
'kunta,a käsittävän palolakiehdotuksen saa
pumista edus.kunna:lle, lain, josta jo aikai
semmin mainitsin. Heidän .allekirjoitta
mansa vastalauseen sanamuoto on seuraava: 

Kun ,valiokunnassa on ilanoitettu, että lain,.
valmistelukunta. paraillann valmistaa yleistä 
lakia palolaitoksesta j.a si~hen liittyvää valta
kunnan palosääntöä, ei erikoisen [ain säätä
minen :t;netsäpalojen e!h:käisemisestä ja sam
,muttamisesta. nyt näytä soveliaalta. Joka 
tlllpauksessa olisi esilläoleva lakiehdotus kä
siteltävä samaan aikaan !kuin kosketeltu 
yleinen palolaiki ,p,a!olaito'kse8ta. Kun lain~ 
säädäinttö ei tällä alalla myöskään näytä niin 
kiiireeHi~ltä, ettei se voisi jäädä siksi kun
nes kysymyksessäolevat yhteen kuuluvat la
kie.hdotukset voitaisiin samalla kertaa ottaa 
ta:nkoituksenmukaisen aoos~ttelyn alaiseksi, 
saamme ehdottaa, että hallituksen esitys 
tällä ilrertaa lhylättäisdin. On todella kum
mallista, että ny;t kun !koko valtakuntaa kä
sittävän palolakiehdotuksen tulo on lähem
pänä kuin tämän ,ruotsala~sen ryhmän jä
senten aUekirjoit1aman vastalauseen synty
misen aikana oli laita., ovat :he peruuttaneet 
kan,tansa ja toimivat vastaan, Tällainen 
hyppylautapolitiikka on todella k:ummas
tuttavaa. Näihin ka,i.lclciin asianhaaroihin 
katsoen <Ylen sitä mieLtä, että käsilläoleva 
lepäämään jätetty laikiehdotus metsä
palolaiksi olisi !hylättävä. Omaksuu kantani 
oikeudenmukaisuussyistä kuntien edun ni
messä ja Sliksi että nyrt; hyväksyttäväksi ai
jottu laki rasittaa omista;matonta maalais
kansaa varakkaiden metsänomistajien ja 
rikkaiden tukkiyhtiöiden hyväksi. Sitäpaitsi 
ei tällä lailla olisi ollut todella:kaan niin 
suurta ikiirettä, että ei olisi keritty odotJtaa 
koko valtakuntaa käsittävän palolaikiehdo
tuksen saapumista, jolloin ,olisi voitu välttää 
ne mahdolliset ristiriidat, joiihin kaksi samaa 
alaa käsittävää lakia voi keskenään joutua. 
Ehdotan, että yli vaalien äänestetty esitys 
palolaiksi hylättäisiin. 

Ed. J. L i n n a: Vuoden 1926 valtiopäi
villä lepäämään jätetty hallituksen esitys 
metsäpalolaiksi, jonka laki- ja talousvalio
kunta ·on nyt muuttamattomana hyväksy
nyt, poikkeaa kokonaan tähänastisesta lain
säädännöstä, sillä tietääkseni ei meillä ole 
aikaisemmin hyväksytty tämänluontoista 
lakia, jossa säädetään pakollinen työvelvol
lisuus 18 ikävuodesta 55 ikävuoteen etu
päässä yksityisten ja tukkiyhtiöiden omai
suuden suojelemista varten. On aivan pai
kallaan, että kaikki työkuntoiset kansalai
set pakotetaan torjumaan sitä tuhoa, joka 
vuosittain hävittää tuhansien hehtaarien 
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alalta maamme arvokkainta kansallisomai
suutta, metsää. Mutta ei ole mielestäni oi
kein, että työväki pakotetaan kahden vuo
rokauden aikana kerrallaan tekemään il
maista työtä, samoinkuin ei mielestäni ole 
oikein, että se vahinko, joka tulee työvä
lineille samoinkuin jalkineille ja vaatteille
kin, korvataan vain osittain. Onhan tun
nettua, että tulipalossa turmeltuu vaatteet 
sekä jalkineet eikä se ole palkkatyöläiselle 
pieni asia. Esim. hyvät jalkineet maksa
vat jo niin paljon, että palkkatyöläisen täy
tyy uhrata viikon palkkansa, ennenkuin 
pystyy saamaan uudet jalkineet tilalle. Sa
moin on myöskin vaatetuksen, siis puvun 
laita, joka useinkin sammutustyössä tur
meltuu kokonaan. Tämä on palkkatyöläi
selle sellainen vahinko, että mielestäni on 
aivan kohtuutonta vaatia työtäisiltä täl
laisia uhrauksia, metsänomistajien, siis 
suurmaanomistajien ja tukkiyhtiöiden hyö
dyksi. 

Toinen raskas rasitus on säädetty lain 
17. § :ssä, josta täällä jo ed. Lehto mainitsi, 
jossa pykälässä tämä rasitus on yksin
omaan tahdottu jättää kuntien niskoille. 
17 § :n ensimmäinen osa kuuluu: ,Kulon 
torjumistoimista ja sammutustyöstä aiheu
tuneet kustannukset suoritetaan kuntien 
varoista." Kun tämä siis tällä tavalla ai
heuttaa kunnille tavattoman suuria lisä
menoja, menoja sellaisia, joita ei voida 
edes talousarviossa ottaa huomioon, sillä 
mahdotonta on tietää, kuinka paljon ku
nakin vuotena tullaan tämänlaatui.sia va
roja tarvitsemaan ja kun vielä on asian
laita sillä tavalla, että niissä kunnissa, 
missä tukkiyhtiöt omistavat suuria metsä
aloja, joissa yksityismaanomistajilla on 
vaan pienet metsäpinta-alat, niin ei ole mie
lestäni syytä kuntia asettaa sellaiseen ase
maan, että ne joutuvat näiden tukkiyh
tiöiden metsistäkin tällä tavalla huolehti
maan. Kun kysymystä on valmistellut 
asiantuntijakomitea, niin minä ,pyydän 
saada täällä siteerata mainitun komitean 
asiasta antamaa lausuntoa. 

,Komitea on yleensä omaksunut sen kan
nan, että kulon torjumistyö olisi pääasiassa 
kunnallinen rasitus, joten vaan eräät me
noerät, jotka suoranaisesti tuotta.vat hyö
tyä metsänomistajille tai joilla on yleinen 
merkitys, olisivat muitten kuin kunnan 
korvatta.vat. Välitön hyöty kulontorjumis
työstä tulee kuitenkin maanomistajille, 
kun sen sijaan kuntalaisille, jotka eivät 

metsää omista, ei siitä ole suoranaista hyö
tyä vaan päinvastoin rasitusta henkilökoh-

·taisen vain osaksi korvattavan sammutus
velvollisuuden muodossa. Tämän vuoksi 
olisi maanomistajien kannettava suurempi 
osa kulo:rltorjumistyön kustannuksista kuin 
muitten kuntalaisten. Maanomistajien olisi 
yksin kannettava ne kustannukset, jotka 
aiheutuvat sammutusväestölle suoritetta
vasta palkkauksesta, sen kuletuksesta ja 
muonituksesta sekä sille suoritettavista 
korvauksista ehkä turmeltuneitten vaat
teitten, jalkineitten ja työvälineitten joh
dosta ynnä vielä yksityisistä varastoista ku
loille tuotujen työvälineitten turmeltumi
sesta ja katoamisesta, siis lyhyesti kulojen 
sammuttamisen välittömästi ja suoranai
sesti aiheuttamat kustannukset. Joskin siis 
nämä suoritettaisiin yleisestä kunnan ra
hastosta ennakkomaksuina olisi maanomis
tajien tämä määrä rahastolle korvattava. 
Perusteena, jonka mukaan maanomistajat 
keskenään jakaisivat tämän heidän suori
tettavakseen tulevan kustannuksen, olisi 
ensiksikin yksityisten ja valtion välillä 
käytännöllisemmin oleva pinta-ala. Täten 
valtio korvaisi kunnalle näistä menoista 
niin suuren prosenttimäärän kuin se omis
taa kunnassa maata kunnan koko pinta
alaan verrattuna. Jäännösmäärä jaettai
siin sitten kunnan maanomistajien kesken 
kokonaispinta-alan mukaan.'' Siis asian
tuntijakomitea on asettunut aivan toiselle 
kannalle kuin esimerkiksi tämä lakivalio
kunnan enemmistö ja hallitus joka on tä
män esityksen valmistanut. Asiantunti
joista kokoonpannun komitean mielestä ei 
olisi ollut syytä asettaa kunnille tällaisia 
rasituksia. Koska kulon torjumistyostä 
tulee maanomistajille etupäässä hyötyä, 
olisi heidän otettava tähän ku1ontorjumis
työhön osaa, mutta tätä ei ole sisällytetty 
tähän nykyiseen lakiin. 

Kun tarkastelee muissa maissa tämänta
paisia lakiesityksiä, joista komitea on tä
hän mietintöönsä ottanut useitakin esi
merkkejä, niin tulee siihen tulokseen, että 
muissa maissa ei ole maata viljelevä väestö 
yrittänytkään tällä tavalla vapautua näistä 
rasituksista, ei ole siis pyrkinytkään tätä 
rasitusta sä1vttämään kunnan kansalaisten 
kannettavaks-i siinä muodossa kuin meillä 
tässä nykyään esillä olevassa laissa on eh
dotettu. Kun mielestäni tämä saattaa kun
nan vähävaraisen väestön siihen asemaan, 
että se joutuu vielä entisten raskaitten ve-



Metsäpalolaki. 401> 

rojensa lisäksi myöskin saamaan tästä lisä
rasituksen, ei tätä lakia voida yksinomaan 
kuntien edunkaan kannalta puolustaa. 

Maalaisliiton taholta, joka sivumennen 
sanoen onkin tämän lain isä, sillä ed. V es
terinenhän ministerinä ollessaan ·antoi tä
män lakiesityksen eduskunnalle, on selvästi 
tahdottu tämän kautta todistaa, että maa
laisliiton ryhmä tahtoo asettaa kunnat var
jelemaan suurmaanomistajien ja tuk'kiyh
tiöitten metsäomaisuutta, niitten tukki
yhtiöitten, jotka ovat ryöstäneet pikkuta
lonpojilta heidän peltonsa ja metsänsä. 
Nämä pikkutalonpojat pakoitetaan suojele
maan näitten tukkiyhtiöitten maita niiltä 
kuloilta, jotka melkeinpä poikkeuksetta 
joka vuosi niillä metsämailla riehuvat. 
Asianlaita on sillä tavalla, että näiltä suur
viljelijöiltä ja tukkiyhtiöiltä ei useinkaan 
kunnissa saada juuri sanottavasti kunnan
veroja, sillä ne ovat järjestäneet asiansa 
sillä tavalla, että niillä on niin paljon pois
toja, että pinta-alasta saadut tulot eivät 
riitä edes niiihin pmstoihin. Kunnat eivät 
saa verotuksella näiltä tuloja, joten joku 
kunnan pikkuvirkamies maksaa yhtä pal
jon veroa kuin ne sellaiset suurtilan omis
tajat, joilla on satoja hehtaareja maata hal
lussaan. Minä mainitsen vain Vihdin kun
nasta sellaisen esimerkin samoin Hyvin
kään kunnasta. 

Kun vielä ottaa huomioon sen seikan, 
että näillä suurviljelijäin samoin kuin tuk
kiyhtiöitten omistamilla metsämailla, joissa 
joka vuosi harjoitetaan metsänhakkausta, 
kulon vaara on tavattoman suuri, onhan 
selvää, että silloin kunnan vähävarainen 
väestö, siis palkkatyöväestö ja pienviljeli
jät, joutuvat suuressa määrässä pitämään 
huolta näitten tukkiyhtiöitten ja suur
tilallisten metsämaitten suojelemisesta. 

Kaiken edellä esittämäni perusteella en 
voi tulla muuhun tulokseen kuin siihen, 
että tämä laki on hylättävä. Senpätähden 
nvvdänkin kannattaa ed. Lehdon täällä te-

• ke~ää. ehdotusta. 

Ed. J e r n: Då detta ärende vid förra 
riksdagen behandlades, föreslog jag i re
servation till lag- och · ekonomiutskottets be
tänkande, att lagen skulle förkastas. J ag 
har icke funnit skäl att justera min tidi
gare uppfattning, utan håller fortfarande 
före, att lagen borde förkastas. I utskottet 
framställdes även denna gång förslag om 

att lagen skulle förkalstas, och vid omröst
ningen ihärom föllo rösterna lika, men lot
ten avgrjorde saken till förmån f()r lagens 
godkännande. J ag hörde till dem, som i ut
skottet röstade för lagell\S förkastande. Att 
jag trots detta icke anfört reservation i ut
skottsbetänkandet beror på att jwg icke var 
närvarande vid ä:rendets andra behandling 
och sålunda i'Cke var i tillfälle därtill. 

Det synes mig vara en onödig brådska 
att nu stifta en särskild lag till förekOiffi
mande oc:h släckande av skogseld, då en all
män lag om brandväsendet föreligger fär
digt utarbetad av lagrberedningen och pro
positionen därom när som helst kan väntas 
till riksdagen. Intet sk'äl förefinnes rutt 
stifta två olika lagar, som ·berötra samma 
område eller åtminstone i hög grad tangera 
samma område. Det enklaste och naturli
gaste är utan tvivel, att riksdagen nu för
kastar denna lag och i den ;proposition, som 
sedam inkommer till lag om det allmänna 
brandviilsendet, inry~ker bestämmelser jäm
väl för bekälrnpande av skogseld. För att 
nödig kontinuitet i kommunal:Lörvaltningen 
på detta område skulle vinnas borde allt 
som rör brandväsendet sammanföras i en 
l!llg och endast en myndighet i kommunen 
sköta dessa angeläJgenheter. Blir nu denna 
lag gällande, skall t. ex. en brandchef till
sättas i varje kommun för att sköta om 
skogselds bekäffilPande. Enligt förslaget till 
allmän brandlag skall även en hrandchef till
sättas .för skötandet av det allmänna brand
väsendet med andra uppgifter och andra 
befogeruheter. Sådant koiDtPlicerar förihål
landena i onödan. 

Vad sedan det sakliga inneJhållet beträf
far vill jag blott i korthet anmärka, llitt la
gens best.ä.mmelser måste anses vara för 
sträuga. Brandchefen t. ex får en fullstän
digt di:ktatorisk myndighet och kan be
stämma över annans person och egendom 
nästan som om .krigstillstånd skulle råda. 
Blir en olämplig person vald till denna be
fattning, skall säkert större missnöje mot 
denna lag förspörjas än vad man nu anar. 
Enligt lagens 8 § ålägges varje man mellan. 
18 oc'h 50 år att deltaga i släckningsarbete 
och detta icke ~blott de som ä:ro varaktigt 
bosatta på en ort, utan också de som till
fälligt vistas på en ort, utan undantag. Så
dant synes mig dock gå alld€les för långt. 
I allmänhet hava. vi ju dock den erfarenhe
ten, att fol:k äro villiga att biträda vid 
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släekning av eld, om det sedan är sk()g'seld 
elleT eld i hus cller vad det vara må, man 
har icke kunnat förspörja att folk här 
skulle hava varit likgiltiga. Under sådana 
förhål1anden synes det mig vara onödigt 
att ko.mma med s:å stränga bestämmelser, de 
kun111a vålla både trassel och svårigheter. 
Jag kommer för min del att rösta för lagens 
förkastande. 

Ed. L i e d e s : Viime valtiopäivillä le
päämään jätetty esitys metsäpalolaiksi oli 
sen sisältöinen, ettei sitä työtätekevän väes
tön kannalta !katsoen voitu hyväksyä. Laki
ja talousvaliokunnan asianomaiseen mietin
töön mttyvistä vastalauseista. voidaan 
nähdä, etteivät .sitä voineet hyväksyä edes 
maalaisliittolaisetkaan edustajat eikä ko
koomuksen edustaja Neitiniemi, niiden ylen
määrin raskaiden rasitusten vuoksi, joita 
laki tulisi asettamaan sellaisten kuntien 
asukkaille, jotka kunnat joutuvat metsä
paloalueiksi. Kun lakiesitystä nyt uudel
leen on asianomaisessa valiolkunnassa käsi
telty, on se sa®ut saman sisällön ja muo
don kuin lepäämään jätetty esitysikin, mutta 
eroa on siinä, että valiokunnan hyväksy
vään mietintöön eivät maalaisliiton edusta
jat ole enää vastalausetta liittäneelt. Minä 
päätän siifä, että kaikki maalaisliittolaiset
km ovat siis valmiit nyt tällä kertaa hy
väksymään kaikki ne rasitukset, joita lalki 
asettaa asianomaisen kunnan asukkaille. 

Lakiehdotuksen mukaan on syntyneen pa
lon sanunutustyöhön velvollinen jokainen 
paikkakunnalla asuva tai oles:keleva tyi>ky
kyin-en mieshenkilö, joka on täyttänyt 18 
vaan ei 50 vuotta. Se merkitsee sanalla 
sanoen sitä, etltä tämän määl'äyksen alaisia 
ovat 'kaikki työhön kykenevät kunnan mies
puoliset asukkaat, jos sammutustöitä joh
tava henkilö sen tarpeelliseksi katsoo. Sitä
paitsi velvoittaa laki 111äin liikekannalle 
asetetun vä.en pysymään palopaikalla lkulo
päällikön lähemmän harkinnan mukaan 
siksi kunrr.1es annCit·aan lupa pofstua. 'l'ätä 
vastaan ei tietenkään olisi mitään muistut
tamista, sillä tehokas .sammutustyö vaatii 
riittävän. sammutusväen. Oikein on sekin, 
että sammutusvelvollisuus jakaantuu tasai
sesti kaikki-en osalle. Mutta sitä voidaan 
pitää oikeana vain sillä ehdolla, että sam
mutustyöhön osaaottava saa työstään ja 
mahdollisesta vahing<>sta riitävän kor
vauksen. 

Lakiehdotuksen 12 § velvoittaa kuitenkin 
sammutustyöhön velvolliset ottamaan työ
hön 08aa käytännöllisesti puhuen ilman 
palkkaa ja vieläpä omine eväineenkin. 
Palkkio menetetystä työajasta maksetaan 
vasta siltlä ajalta, joka menee yli 2 vuoro
kauden. Kuten kulon rorjumi.skomitean 
mietinnössä esitetystä tilastosta käy selville 
ovat useilll'lllrut metsäpalot tulleet nykyi
senkin puuttoollisen järjestelyn a~kana 
sammutetuiksi jo palon ensimmäisenä ja 
toisena päwänä, jolloin sammutusväen {)ll 

työskenneltävä ilman korvausta. Vuoden 
1924 tilaston mukaan oli nim. 153 :sta 
tunnetusta paloota kokonaista 102 paloa 
sammutettu ensimmäisenä ja toisena päi
vänä. Ja kun sammutustyö tulisi parem
min järjestetyksi, tulisivalt useamrpia päiviä 
kestävät palot vielä harvi:ooisemmiksi. Toi
selta puolen ei sanunutustyön parempi jär
jestäminen suinkaan vähentäisi metsäpalo
jen lukumäärää. Asiantila tämän lakiesi
tyksen mukaan muodostuisi siis sellaiseksi, 
että metsäpalojen sammutustyö tulisi 
kohtuuttoman raskaaksi taakaksi var
sinkin työväestölle ja maata viljelevälle 
vähävaraiselle väestölle, jonka olisi pakko 
ottaa osaa sammutustyöhön ilman minkään
laista palkkaa tai korvausta menetetystä 
työajasta. Jos olisi kyseessä oman omaisuu
den suojeleminen:, niin tämä palkaton työ 
voitaisiin käsittää, mutta kohtuuttomana vel
vollisuutena sitä sensijaan on pidettävä 
sellaiselle väestölle, jolla ei ole minkään
laista metsäprulon uhkaamaa omaisuutta tai 
jonka maapalstat ja rakennukset sijaitse
vat kaukana paloalueelta. Varsinkin palkka
työstä toimeellltul<IDSa hankkivalle väestölle 
se on raskas ja kohtuuton velvollisuus, sillä 
palkattomat tyÖP'äivät merkitsevät useissa 
tapauksissa suoranaista puutetta sellaiseen 
perheeseen, jossa perheen huoltajan :vähäi
set ansiot hädintuskin riirttävät välttämättö
mään r.avintoon. Kohtuuton tällainen vel
vollisuus on myös sellaiselle pienviljelijälle, 
joka viljelee maataan omalla työv<>imalla, 

11 

ja jonka täytyy toimeen tullakseen raataa 
pellollaan ,melkein vuorokauden mittaisia 
työpäiviä. Tunnettua <>n, että useimmat 
metsäpalot syttyvät heinä- ja elokuun ai
kana. Tämä aika on maaseudulla kiireim
män työn aikaa, jolloin pienviljelijän on 
pantava kaikki voimansa liikkeelle satonsa. 
korjaamiseen. Samalla paikkakunnalla voi 
kuivana aikana syttyä useampia metsä-
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paloja. Yhtenä kesänä voi niitä sattua 
4----{), jopa useampiakin, ja se mel"kitsoo tä
män lain mukaan sitä, että niiden sammut
tamiseen on käytettävä tuollaisia palkat
tornia työpäiviä enemmän kuin esim. pien
viljelijä tarvitsee viljansa korja;1miseoo. 
Voipa tapahtua, että omat välttämättömät 
työt jäävät sammutustöiden vuoksi koko
naan tekemättä, koska lmikkien työky
kyisten henkilöiden on otettava sammutus
työhön osaa, ja vahinko tulee olemaan tällai
selle viljelijälle korvaamaton. Laki ei puhu 
mitään täl1aisten vahinkojen korvaamisesta. 

Yleensä voidaankin huomata, että tämän 
lakiehdotuksen perusteelt on sanellut se 
porvariston mielipide, että kaikista vahin
goista, vaikkapa ne olisivat sitten luonnon
voimien aiheuttamia, on raskain taakka ase
tettava aina työtätelkevien harteille. Maa
lais!Httokin näyttää nyt ilman soraääniä 
omaksuneen saman käsityksen. Tuumitaan, 
.että kyllä niiden hartiat kestävät, jotka 
taakkaa ovat tottuneet kantamaan. Pieni 
lisä siihen taakkaan ei haittaa. Lakiehdo
tuksessa sanalla sanoen pannaan -työtäteke
vän väestön niskoille suurien maaomaisuuk
:sien omistajain, kunnan ja valtion omai
suuden suojeleminen ilman minfkäänlaista 
korvausta tai sitten sellaisella perusteella 
·että tämä korvaus tulee olemaan niitä uh
rauksia, joita työväki ja työtätekevä talon
poikaisväestö joutuu suurempien omistad·ain 
hyväksi suorittamaan. · 

Minä sivuUitan muut tämän lain puutteel
lisuudet, mutta katson !kuitenkin välttämät
tömäksi _kosketella vielä erästä suurinta 
epäkohtaa. Nimittäin lakiehdO<tuksen 17 § :n 
mukaan veivoitetaan kunnat suorittamaan 
·sammutustöistä aiheutuvat kustannukset 
sellaisessa tapauksessa, että sammutustyöt 
tulevat kestämään pi1temmän ajan ja että 
niiden yhteydessä on jouduttu käyttämään 
suurempia määriä yksityisten omaisuutta. 
Tässä suhiteessa on lakiesitys arveluttava 
huononnus asianomaisen kulontorjumis
komitean omalksumasta käsityskannasta. 
Kun mainittu komitea on hyväksynyt kus
tannusten suorittamisessa, sen periaatteen, 
että kustannusten suorittamiseen ovat lä
hinnä velvolliset ne, joille yhteinen sam
mutusvelvollisuus tuottaa suoranaista hyö
iyä, niin lakiesityksessä heidät on vapau
tettu tällaisesta velvollisuudesta. Kulontor
jum.Wkomitean .mietinnössä mainitaan m. m.: 
,Komitea on omaksunut sen kannan, että 

kulontorjumi.stoimi olisi kunnallinen asia ja 
että siis yleenHä kunta olisi myös el)Si kä
dessä velvollinen kantamaan kulorutorju
mistyön kustannukset. Kun ~itenkin nämä 
kustannukset aiheuttavalt välitörutä hyötyä 
metsien omistajille, olkoonpa tällaisen~ sit
ten valtio rta.i yksityinen, olisi osa kustan
nuksista näiden kannettava." Ja edelleen: 
,Metsien vartioiminen, kulojen havaitsemi
nen sekä ennakkoestävien toimenpiteiden 
kustannukset olisi yleellBä metsien omista
jien kannettava, mikäli toimenpiteestä koi
tuva hyöty ei !koidu koko kunnan tai sen 
tuntuvan osan hyväksi, jolloin kustannukset 
olisivlllt kunnan yleisistä varoista maksetta
vat. Täten olisi siis valtion kustannettava 
valtion metsissä tapahtuva kulonvartiointi 
ja tähystys sekä yksityisten yleensä omien 
metsiensä 'Vartiointi.'' Kulontorjumiskomi
tean laatiman la:kiehdotuksen mukaan 26 § 
on tässä suhteessa terveellä pohjalla. Siinä 
asetetaan maanomistajille velvollisuus kus
tannusten suorittamiseen maaomaisuuden 
pinta-alan mukaan sekä sen lisäksi kustan
nukset vartioimistoimista y. m., mikäli siitä 
heille on hyötyä. MutJta esillä olevasta laki
ehdotuksesta ei sellaisesta kustannusten 
jaosta minkäänlaista ikohtaa löydä. Kuntien 
niskoille sen sijaan on asetettu suunnatto
man raskas taaikka ikunnallisverojen muo
dossa. Sekin tulee vähävaraisen väestön 
maksettavaiksi. Suuret maanomistajat ja 
valtio ovat päässeet siis ilman muuta naut
timaan hyödyn niistä rasituksista, joita 
laki asettaa pääasiassa omistamaUoman 
palkkatyöväestön ja pienviljelysväestön har
teille. Tunnettu asia on, että kuntien me
nojen peittämiseen tarvittavat verot jakau
tuvat nykyisen verotuksen mukiaan pää
asiassa työtätekevän väestön maksettavaksi. 
Kun työväootää ja pääasiassa omalla työl
lään maanviljelySitä ha.rjoittavia viljelijöitä 
verotetaan suoranaisesti työtuloista, jotka 
pienviljelijäinkin tuloissa muodostavat huo
mBJttavan osan, niin suuria maanomistajia 
verotetaan melkein kokonaan vain maa
omaisuuden pinta-alan ja sen tuotannon 
mukaan. Mutta tämä tuotto on nrykyjään 
arvioitu niin alhaiseksi, että suurten omis
tajien verotus ei edes poikkeustapauksissa 
nouse siihen määrään kuin olisi ll'asitusten 
tasaisen jakautumisen kannalta kohtuul
lista. Se merkitsee sitä, että pääasiassa kun
nan työtätekevä väestö joutuu ilmaisten 
sammutuspäivien lisäksi m.111ksairnaoo , ktm-
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nallisverojen muodossa muutkin sammutus- 1 

työn kustannukset. Tällainen politiikka ei 
ole lainsäädännössä oikeaa politiikkaa. Se 
on rikkaampien etuoikeuksien lisäämistä ja 
sellaisten lakien sää,tämistä, joiden vaikutus 
on jyrkässä ristiriidassa oikeudenmukaisuu
den kanssa. 

Minä olen muodostanut käsitykseni tästä 
laista sen mukaan, millaisiksi sen vaikutuk
set tulisivat varsinkin maan pohjoisosissa ja 
köyhimmissä kunnissa. Ottaen kaikki nämä 
näkökohdat huomioon ikäsiJtän minä t~htä
väkseni tämän lain vastustamisen. Ja minä 
odotan, että se tultaisiin hylkäämään. Kun 
asia on joutunut siihen vaiheeseen, että tä
hän lakiin ei voida enää tehdä niitä väLt
tämättömiä muutoksia, joita se tarvitsisi, 
voidaan asia panna uudelleen vireille. 
Mutta se pitää tapahtua sellaisella tavalla, 
että laista ei tehdä mitään luokkasäännöstä 
rikkaiden eduksi ja työtäWkevän väestön 
vahingoksi. 

Ed. Ves,te:I1im,em: Toollä ed. Lelhto 
teki esityksen tämän lain: hylkäämisestä ja 
perusteli sitä, että vasemmisto on tämän 
äänestänyt yli vaalien, Hän erehtyi jo en
sinnäkin si:i.nä, että tätä lakia ei 6le äänes
tänyt kuilm.aru y.J.i vaalien, siltä sihloin, kun 
asia oli eduskunnassa esillä, tätä lakia ei 
kukaan edus1:111ja esittänyt kiireellise'ksi. Se 
valtiopäiväjärjestyksen mukaan jäi seuraa
vien vaalien jtä:lkeen hyväksyttäväJksi, joten 
mitään yli VIllalien iilänestä;mistä ei ole tässä 
suoritettu. Häruel1ä oli ilmeinen erehdys 
'asiassa, josta häm, niin 'V'alhva.lla pa~tokseUa 
täällä puihui. Sitten täällä on mainit,tuna 
siitä, että lainvalmismlukunnassa on parail
laan tekeillä la1ki yleiseksi palolaibi, johon 
voitaisiin tä:mä yhdistää. Minun täy
tyy ihmetellä niitä, jotka ovat olleet laki
ja talousvaliokunnan jäseniä, ed. Jel'ill y. m., 
että he eivät muista että laki- ja talousva
'liokuntaan pyyde:ttiin asiantunti,jana la.in
valmistelukunna~ jäsen. Ja tämä lainval
mis,teilukunnan jäsen nimenomaan 'ilmoitti 
viime keväänä, että ei ole tarkoitus ensin
kään ottaa yiht.oon yleistä palO'lakia ja tätä 
roetsä>pa.lola!kia, että ni,itten sovittaminen 
yhteen on mahdotonta, joten m:inä en j·a:ksa 
käsittää sella;ista, että senjä1keen vielä voi
daan tehdä näitä Vlait.öksiä eri !lakien yh
distämisestä. Samalla lainva!lmisteluikun
nan jäsen tässä :tilaisuudessa ilttn10itti myös
kin sen, että esityksessä yleiseksi palolaiksi 

tulipalon sammuttamisesta, asuntojen suojaa
misesta, joka jo on melkein valmis, aiotaan 
tulla siihen tulokseen, että kunta koko
naisuudessaan, kunnan jokainen jäsen ot
taa tähan palosuojaamiseen osaa veron
maksajanta. On illlllal1 muuta selvää, että. 
silloin jokainen kunt.a!lainen, metsänomis
ta.ja niinkuin kuka talwmsa, valtio osal
tansa, :tukkiythtiö osaltansa, jos hänellä on 
tiloja ja häm on kunnassa jäse:n:eruä, hän 
joutuu malksamitan yleistä paJlolain .edellyt
tämää menoerää. Samaa tapaa minun 
käsittälUmeni täytyy sovelluttaa myöskin 
niihin syrjäisiin kuDJtalaisiin, jotka yleisen 
palolain edellyttämää yleisen järjestetyn 
·palokunnan etuja iharvoin tulevat nautti
maan, !jopa nd.inlkin käy, ettei kos-kaan, 
mutta siitä huolimatta ovat velvolliset tätä 
maksua suorittamaan. Siis niille, jotka ovat 
nam syrjäseuduilla, kunta varaa sa
mat oi:l,}eudet ja samat velvollisuudet, ja 
tämä lopuksi Vlaliokunnassa retbisikin: 
asian siten, ,että tulokseksi tuli tämä, että 
vaHokunta hyvä,ksyi sen klann.an, mikä laki
ehdotu.ksessa on esillä. 

Sitten minun täytyy myöslkin huomaut
taa siitä, että tämä laki edellyttää ennen 
kaikJkea vai,tion metsien, suojaamista. Se 
on metsälhaHi,tuksen taftwlta, lkun tätä lakia 
on erikoisen suurella painolla kiirehditty~ 
ja se on nykyinen maatalousministeri, joka 
erikoisesti on tästä asiasta huolehtinut ja joka 
minulle pa.ri päivää sitten ilmoitti, että !hä
nen käsittääksensä tässä esityksessä on 
puutteellisuulksia, mutta Sfllurin piirtein 
tämä laki olisi hyväksyttävä. Lakiehdotus 
tarkoittaa valtion metsien suojaamista. Yksi
tyinenhän voi vakuuttaa metsänsä tulipa
~on varalta, se voi :pelastua siitä vahingosta, 
mitä kul.ot tuottavat. Mutta valtion met
sien V'a:kuut.t.amioon on mahdotonta, ja kun 
ottaa huomioon sen, ~1:<tä. eräinä vuosina, 
m. m. v. 1924, valtion metsiä paloi yhtenä 
•aino:an.a. vuonina yli 50,000 h:a, se on niin 
suuri kansanrtaloudellinen kysymys, ettei 
sen edMSä sovi minun käsi.ttäälkseni leiki
tellä tai puhua jostakin päivätyöstä ja 
jonkun ihmisen liiallisesta rasituksesta. 
Tämä asia, joka nyt on esillä, on 
helpotus a.ik:aiserrnJpaan palosamiiDJUtoovelvol
'Lisuuteeru. Nykyisi1:1 'Voimassaoleva palo
sammutuslaki edellyttää jokaisen Suomen 
kansalaisen rien:tämä:äm samm~tt.amaan ku
loa j·a ihän ei saa palkkaa, vaikka ihän olisi 
viikon tällä sammutus:re1Jk:el!lä. Tämän mu-
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kaan hän saa ikummå.nlkin ~mrvauksen, jos 
on elWilllllliin :kuin, kaksi päivää. Mutta 
kyllä kai niin suurer.L vaaran kuin tulipa
lon sammuttamise.ssa kansalaisilla täytyy 
olla verrattain suuria velvollisuuksia. Täy
tyyhäro. aja.tella, että mehllä näin suurten 
'kansallisomaisuuksien säilyttämisestä on rjo
ikaisella suurta hyötyä, ens:ifksik:in v·altion 
'kannalta, ja toise'lta pUOlien, jos mcillä ku
lot polttavat jonkun yksityisen omaisuu
lden kokonansa, hän joutuu, jos hän on vel
kainen ma,an'Olllåstaja, kunnan eil.ätettäväksi, 
kunnan huostaan. Mutta joo hänellä on 
turvaa ja tukea,. •jon:ka ikautta hänen omai
suutensa säilyy, silloinhan jokainen kunta
lainen käsittää, että hänestä on myös:kin ve
ronmak.sa.jana, 1kunnan rasitusten suoritta
jana ja kantajana, apuna. On ilmeinen vää
ryys, jos joku kuntalainen, hulttio, menee 
ja panee tulen 1jonkun. metsään, että tämän 
pitää pitää valhtia metsässänsru, tämän pi
tää kustantaa kaikki kustannuikse.t siitä, 
että hän on koettanut sammuttaa tätä tuli
paloa, ja on m. m. väälrin se, että vaik!k:a 
1uonnomoinl'ien 8ynn\Yttämä tulipaJ.o .syn
tyy, että veivoitetaan ym~ö kärsimään, kun 
yhteiskunta ei VTerorasitusten kantamisessa 
ensinkään pane tätä pienia.rv>Oiseen eikä 
vähempiarvoiseen luokkaan .. 

Täällä on ehdotettu, niinkuin sanoin, 
tätä lakia hy1ättäväksi. Minä pyydän huo
mauttaa siitä, että jos tämä la:ki n;yt hylä
tään, niin täällä eduskunnassa vastaisuu
dessa voi olla jossakin toisella puolella riit
tävä määrä .uuden lakiehdotuksen !hylkää
miseen. Ei suinkaan tämä hyvien voimien 
yhtymä, joka näyttää tätä asiaa ajavan, ei 
suinkaan se tarkoita, että me emme kos
kaan saisi pal()llalkia metsäpalojen sammut
'tamista V!årten. Sillä .jos se täruä paivänä 
miellyttäisi jotailcin esim .. maataloutta edus
tavaa väestöä, se ei voi milellyttää suhteel
iisesti yhtä ihyvin jotakin toista, ja riittävä 
äänimäärä tule hylkäämisen puolesta - kun 
on luultavaa, että laki tulee laadittavakai 
perustuslain luontoisena.- Ja tässä varassa 
100 emme minun käsittääkseni voi pitkä
aikaisest.i asioita ihoitaa, ellliiile voi jär.jes
tää kulojen sammuttamista etenilcin. juuri 
val'tiometsissämme. 

Täällä on puhuttu siitä, , että tässä 
pienviljelijät tulevat sam.muttamoon ja kär
simä.än suurempien viljelijäin ja myöskin 
suurempien metsänomistajain vuoksi sekä 
tekemään työtä näitten metsissä. Se ei 

pidä :paikkaan'Sa, täällä e1 ole ajatelt~ 
asiaa lo:p:puun asti. Sillä erinomaisen Val

keata on etenkin erottaa, !kutka saavat sam
muttaa tulta ja kutka eivät, ja toinen asia 
että vastalauseessa, jonka sosialidemok
raatit ovat liittäneet valiokunnan mie
tintöön, sanotaan nimenomaan, että. 
manttaalinomistajain veivollisuudeksi jäte
tään kuloje:n sammuttaanisesta ikosklev~t 
kustannulkset. Nyt täytyy muistaa, että 
meillä on monissa kunnissa manttaalinomis
tadia luvultaa;n !hyvin .p.a!ljon, joilla ei ole 
metsämaata ensinkään. Eikö silloin samalla 
kertaa ole ylhtä suuri vää,ryys panna lllJallt
taalinomistaja, jolla ei ole metsäma·a.ta., saan
muttamaan kuloja, suorittamaan kustannuk
sia siitä, ja hän itse ei sitä tarvitse? Millä 
tavalla tätä voidaan ymmärtää, että täällä: 
muka pienviljelijät tästä rasitukse.sta va
pautetaanf 

Niinkuin sanottu, niin minThlJ., !käsittääk
seni tämä kysymys on tä!llä kertaa erinomai
sen vaka.m ja veivoittaVIa jokaiselle edus
kunnan jäsenehle. Mutta että asiaa vielä 
voitaisiin harkita - sillä minä vakuutan, 
että siinä on vuosittain monista kymmenistä 
miljoonista kysY'mys ja jos voidaan se 
supistaa tämän 1ainsäru1ännön kautta, sil
loin voidaan säästää huomattavan. paljon 
omaisuutta, josta me jokainen olecrnme ta
vaJlaa,n osallisiJJJ, nimittälin vaJ.tion omai
suutta - että tätä as:iaa voital.siin harkita 
vakavasti vielä, ettei tänä iltana teMäisi 
ehkä ha:nkitsema.tonta päätöstä, nnn minä 
esitän, että tämä asia pantaisiin pöydälle 
johonkin seuraavaan. istuntoon. 

Ed. Koiv u~111nta: Kannwtan ed. Ves
terisen telkemää elhdotu.sta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun ku}uessa on 
ed. Vesterinen ed. Koivurannan kannatta
mana e1hdottanut, että asia. pantaisiin pöy
dälle johonkin seuraavaan istuntoon. Mutta 
kun ed. Vesterisen ehdotus ei sisällä mitään 
varmaa ehdotusta, milhin istuntoon asia olisi 
pöydälle pantava, niin minä en katso voi
vani ottaa tätä ehdotusta äänestettäväksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lehto ed. Linoon y. m. kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotukset hylättäisiin. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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J> u h e mies: :Ensin on tehtävä päätös 
ensimnnäi~tä la:kiehdotU:Mesta, ja on toimi
tettava liPip<Uäänestys sen hyväksymisestä 
:tai hylkäämisestä. Jos vähintään 2/3 amre
. tuista åän!istä ktliiUlattaa. lakiehdotuksen hy
:väbymistä, on lakiehdotus valtiopäiväjär
jestyksen· 60 ~ :;n mukaan hyväksytty, mutta 
muuten se on hylätty. Sen jälkeen .tehdään 
päätös jäl.kimmiiisestä lakie!hdotuksesta ja 
<>Wtaan huomioon silloin ed. Le!hdon tekemä 
ehdotus. 

Afenettelytapa hyväksytään. 

P u h e m i e s: Sihteeri lukee ensimmäistä 
lakiehdotusta koskevan 

äänestysesityksen: 

Joka hyvä:ksyy puheenaolevan la:kiehdo
tuksen sellaisena, kuin eduskunta on 1926 
vuoden valtiopäivillä sen lepäämään jätet
täväksi hyväksynyt, äänestää ,jaa", joka 
ei sitä hyväksy, äänestää ,ei"; jos vähin
tään 2/3 annetuista äänlistä on ja~~J-ääniä, on 
ehdotus hyv'ä,ksytty, mutta muuten .se on 
hylätty. 

P u h e m i e s : Äänestyksen jälkeen ote
taan 10 minuutin loma. 

Loma otetaan kello 9,30 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 9,40 i. p. 

P u h e m i e s: Äänesty'ksen tulos juliste
taan. 

Äänesty'ksessä on annettu 68 jaa- ja 72 
ei-ääntä. 

P u he m i e s : EdUSikunta on siis hylän
nyt ensianmäisen lakielhdotuksen. 

P u h e mies: Tässä ta.pauksessa hylän
noo eduskunta myöskin toisen lwkiehdotuk
sen. 

Lakiehdotus hylätään. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päätty• 
neeksi. Asia on loppuun käsitelty. 

Poisto.ja päiväjärjestykse3tä . 

p u n e m i e s: Päiv&järjestyksestä !POiste
taan 8), 9), 11) ja 12) asiat. 

10) Puhemiesneuvoston ehdotus työsuunni
telmaksi täysi-istuntoja ja valiokuntia varten 

vu()den 1927 valtiopäivillä. 

esitellään a i no a a n käsi t t ·e l y y n. 

P u h e m i e s : Ensin tehdään päätös työ
suunnitelman alussa olevista pykälistä ja 
senjälkeen esitellään erikseen kutakin valio
kuntaa koskeva osa. 

Menettelytapa hyväksytään. 

1---4 § :t, perustuslakivaliokunltaa, valtio
varainvaliokuntrua, lakivaliokuntaa, talous
valiokrmtoo, laki- ja talousvaliokuntaa, si
vistysvaliokuntaa, pankkivaliokuntaa, maa
talousvaliokuntaa, työväenasiain:valiokuntaa, 
puolustusasiainvaliokunta:a ja ulkoasiain
valiokuntaa koskevat osat hyväksytään jäil'
jestänsä keskustelutta. 

Asia on loppuun käsitelty. 

13) Ehdotus laiksi pormestarin, neuvosmies
ten ja maistraatinsihteerin vaalista. 

Hallituksen esityksen n :o 16 johdosta laa
dittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n :o 3 esitellään mainitun lainsäätämisasian 
e n s i llll m ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä varten. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
lwki- ja talousvaliokunnan mietintö n;o 3. 

Keskustelu: 

Ed. M o l i n : Då ett godkännande av 
ifr.ågavarande lagförslag är helt beroende 
av vilken utgång det i dagens föredrag
ningslista under punkt 8 upptagna ärendet 
får, så synes det mig vara det enda möjliga 
att, då en gålllg' ärendet n :o 8 uteslöts från 
dagordningen, även ärendet n :o 13 bör 
från dagordningen uteslutas. 



P u h e m i e s : Ed. Molinin lausunnon 
johdosta pyydän huomauttaa, että Mia n :o 
8) on ainoan käsittelyn alainen asia ja 
n :o 13) on ensimmäisessä käsittelyssä, joten 
mielestäni se voidaan nyt käsitellä. 

Keskustelu julistetaan päättynooksi. 

P u ih e m i e s : Asian ensimmäinen käsit
tely julistetaan päättynooksi ja asia menee 
valtiopäiväjärjestyksen mukaisesti s u u
r e en v a l i o k u n t a a n. 

14) Ehdotus laiksi lasteutarhaiu valtioavusta. 

Hallituksen esityksen n :o 13 johdosta laa
dittu sivistysvalidkunn.an mietintö n :o 2 

-esitellään mainitun •lainsäätämisasian en
s i m m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä varten. 

P u ih e mies: Käsittelyn poihjana on si
vistysvaiLiokunnan mietintö n ~o 2. 

Keskustelu: 

Ed. G e b h a 1r d: Minä tahtoisin ainoas
taan tehdä muutamia hu{)IIDautuksia lasten
taihain valtioapua kosilrevan lakiesityksen 
.suhteen. 

1 § :ssä määrätään, että valtioapua raut
tiviin lastentarhoihin ovat lapset otettavat 
vastaan maksutta. Sanotaan, että ne ovat 
,mruksutta'' otettava t vastaan ,hoidetta
viksi ja kasva.tettaviksi ". Nyt on kuitenkin 
epäselvää, mitä lakiclldotus tarkoittaa käsit
teenä ,hoi.to". Tavallisesti käsitetään, että 
jos joku laipsi otetaan hoidettavaksi, niin 
lapselle myöskin on annettava ruoka. 
Mutta tämä 1rukiehdotus todennäköisesti ei 
katso, että ruolka kuuluu hoitoon, koska 
2 § :n 3 !kohdlassa sanotaan:, että niihin :me
noihin, joiden suorittamiseksi valtioapua 
saadaan, myöskin sallitaan lukea ,,,vähä
varaisten lasten r u o k k i m i s e n ja vaate
tu!Jmen aiiheut.tamat menot". ·Tämä mer
kitsee siis, että ni~den, jos voisin sanoa, 
v ä he mm~ n vähävaraisten lasten ruokki
miseen,. jotka ova.t otetut 'lastentarhaan, on 
varoja hanki.ttava muualta, kOS!ka siihen tä
män määräyksen mukaan ei saa käyttää 
valtioapua. Nämä varat ovat siis hankitta
vat muualta ja tietysti ensi sijassa siten, 
"6ttä ruokamaksuj,a !kannetaan. Mutta nyt 
jo on juuri siitä syystä, minkä. olen mainin-
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nut, että nim. 1 § :ssä sanotaan, että ne ovat 
maksutta otettavat vastaan hoidettaviksi, ja 
tästä 2 § :n 3 kohdasta kumminkin käy 
esille, että ruoka ei kuulu ihoitoon, epä
selvyyttä syntynyt siitä,. eikö sittenkin, 
koska lapset ovat ,hoidettavrut maksutta", 
niille kullllJllinilcin. ole annettava myöskin 
ruoka ma.ksutta. Asia on käsitetty siten, 
että 2 § :n 3 mom. ainoamaan tarkoittaa, 
että valtioapua ei saa käyttää lasten ruokki
miseen muussa tapauksessa, kuin että he 
ovat vähävaraisia. Että tästä .asiasta epä
selrvyyttä on syntynyt, tiedän, koska m. m. 
minulta on kysytty, kuinka tämä on ymmär
rettäv.ä. Väärinymmärryksen ja eri tul
kintojen välttämiseksi olisi tietysti, syytä 
saada lakiehdotus selvitetyksi tässä kohdin. 
E.päselvyyden voisi poistaa esim. sillä ta
voin, että 1 § :stä poistetaan sanat ,ja hoi
dettavruksi". Kun siis 1 § tulisi määrää
mään, e.ttä bpset oteta.an vastaan ,,,maksutta 
kasvatettavalksi", niin olisi selvä. että sii
hen ei sisälly 2 § :n 3 kohdassa mainittu 
ruoka. Tämä 2 § :n 3 kohta taikaa silti aivan 
riittävällä tava:lla vapaan ruQ!Ln saannin 
vähävaraisille lapsille. Olisi lhyvä, että 
suuri va1iokun.ta {)IIDistaisi huomiota siihen, 
mi.llä tavalla tämän epäselrvyyden voisi 
poistaa. 

Mutta riippumatta tästä uskallan panna 
kysymyksenalaiseksi, onko se periaate oikea, 
että kaikki lapset ovat otettavaot vastaan 
laste.ntarhoihin m a ik s u t t a. Siis väJhä
varaisten lasten rinnalla myös sellaisia jotka 
ovat niin san:oa1kseni v ä h e m m ä n vähä
varaisia. 

Lastentarhat ovat .avoinna kailkiHe. jotka 
niitä t a r v] t se v a t.. Ei tarvitse pelätä, 
että niitä .tulevat käyttämään :muut kuin 
sellaiset, jotka eivät voi hoitaa lapsiaan ko· 
din piirissä. Näin ·Onkin asia käsitetty sekä 
hallituksessa että 'Valiokunnassa. Molem
mat katsovat, että •lastenta•rhat ovat avoinna 
kailri1le,. koska · tässä lrukieilidotukses.sa ei 
aseteta minkäänlaisia rajoituksia tai mää
räyksiä siitä, kutka otetaan vastaan, kutka 
ei. Kun nyt siis lastent3Jrlhojen apuun voi
vat turvautua myöskin äidit tai isät tai hol
hoojat, jotka ovat sella.isessa, taloudellisessa 
8$Inassa, että he aivan hyvin voisivat suo
rittaa pienen maksun lasten hoidosta ja ik:as
vatuik:sestai, niin panen kysymyksenalaiseksi, 
miksi silloin siirtää tämäkin meno yhdistyk
sen tai kunnan sekä valtion ma!ksettavalksi? 
Salfimalla tällaisten henkilöiden suorittaa 
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pienen :maksun heidän lastensa hoidosta ja 
kasvatu.ksesta, eihän millään tavalla .vähä
varaisten lasten oilkeus saada kaikki mak
sllitta tule lou.katuksi. Minä siis yleensä 
panen kysymykseen, onko nyt meillä niin 
yleinen suunta siirtää kaikenlaiset tällaiset 
menot yhteiskunnan niSkoilLe, onko se oikea, 
ja onko tä:ssä erityisessä tapauksessa oikein, 
että yhteiSkunnan pitää maksaa myöskin 
sellaisten lasten ,puolesta, joiden isä, äiti tai 
holhooja aivan hyvin voi ptenen maksun 
suorittaa. Ei tätä asiaa katsota niin sel
välksi muual'la.. Kaikki ne, jotka havrasta
vat täl1aisia asioita, tietävät, entä Saksassa 
yhteiskunnallinen lastenhuolto on hyvin 
korkealla kannalla, että siellä on aivan 
uudenaikainen lastenhuoltoa koskeva laki, 
joka. seuraa lhyvin uudenaikaisia periaatteita 
ja että tämän lain nojaHa lastentarhoihin 
otetuist.RJ lrup~ista on suoritettava pieni 
maksu, jos ne eivät ole niin vähävaraisia, 
että tämä on heille ylivoimaista.. Tämä 
maksu ·voi olla aivan pieni. Salksassa se 
vaihtelee viikossa 1 Rmk :sta 5 Rmk :aan. 
Sitä kutsutaan ik88VwtMraha:ksi,, ,Pflege
geld' ', ja tämä pieni maksu vaaditaan Sak
san lastenta:nho$a senvuoksi, että katso
taan, ettei !kukaan, joika jättää lapsensa. las
tentai'haan hoidettavaksi,. tarvitsisi tuntea, 
että hän saa nauttia lastenta:rhan apua ar
meliaisuudesta. Meillä käy, kuten sanottu, 
suunta aivan toisella linjalla.. Mutta kun 
evästysrt:ä kerran voidaan antaa suurelle va.
lioikunnalle, niin käytän Ulaisuutta huo
mauttawkseni tästä asiasta., 

Sen lisäksi', mitä olen sanonut, uskallan 
myös panna kyseena.la.iseksi, onko va:liokun
nan ajatteleroa pienin lasten lukumäärä täl
laisissa lastentarhoissa, nimittäin 25, sopiva. 
Kommunistinen naisedusta:ja sivistysvalio
kunnassa on kiinnittänyt huomionsa juuri 
tähän asiaan. Hän .eihdottaa, että olisi eri' 
miniiDimäärä maaseuduilla ja ·eri ikatvpun
geissa. Ny.t on luonnollista,. ettei lasten~ 
tarhoja voida juu.ri ajatella saada perus
tetuiksi meidän harvaan asutulla maaseu
dullamme, eihän niitä llllaaseudulla voida 
saada pystyyn muuten ikuin .taajaJV.äkisissä 
yhdyskunnissa. Mutta ~ienissäkin tällai
sissa on tuo minimimäärä, 25 lasta,. wi<van 
liian korkea. Lastentarhainopettajain ta
holta on huoma.utettu, että he ovat 20-luV1ID 
kannalla. He katoov&t, että 20 olisi sopivin 
alin määrä :ja että se sopisi sekä maaseudulla 
että kaupungissa. Tämä olisi siis jonkin-

lainen välie!hdotus .valiokunnan ja :vasta
lauseen· välillä. 

Näistä asioista olen tahtonut huomau.ttaa 
suurelle valiokunnaJle. 

Ed. M. L e h t on e n: . Ennenkuin halli
tuksen ·esitys laiksi kansanlaste.ntaThain val
tioavusta siirtyy eduskunnasta suureen valio
kuntaan, haluaisin lausua muutaman san~ 
niiden perustelujen puolesta, joita olen esit
tänyt valiokunnan mietintöön liittämässäni 
vastalauseessa. 

Käsirt;ykseni mU!kaan olisi lakia monessakin 
suhteessa laajennettava yli niidenkin vaati
musten, joita vastalauseessani olen esittänyt. 
Mutta kun kysyrrnyksen ratkaisu !Palkka
työssä käyville naishlle on todellakin kipeän 
tarpeen vaatima, olen raj·oittunut tällä ker
taa esittämään vain tärkeimpiä mwutoksia 
sanottuun valiokunnan mietintöön. 

Alati ikoneellistuva, tehdasteollisuus pyrkii 
jatkuvasti käyttämään halvempaa työvoi
maa, ensi kädessä. juuri naistyövoimaa. Tä
män osoittavat myöskin viil'alliset tilastot, 
vaikkakin niistä saatu kUiva on tietysti todel
lisuutta paljon heikompi. Niinpä esim. 1909 
tehdasteoLlisuudessa työskentelevien 18 
vuotta täyttäneiden naisten lukumäärä oli 
työläisten kokonaismäärästä vain 23,5 %. 
kun taasen vuonna 1925 näiden lukumää.rä 
oli kohonnut 33,25 % :iin. Kun siis edelli
senä ajanjaksona oli teollisuustyössä täysi
ikäisiä naisia vain vajaa neljännes kaikista 
työläisistä, ·oli vuonna 1925 tämä suhde 
muuttunut niin, että Suomen teollisuusar
meijassa muodostiivat naiset täyden kolmas
osan. Samaa:n aikaan oli taasen alaikäisten 
naisten lukumäärä suhteellisesti vähentynyt. 
V. 1909 oli näiden prosenttiluku 3,4 %, 
mutta v. 1925 ainoastaan 2,6 %. Tehdas
teollisuudessa työskentelevien täysi-ikäisten 
naisten lukumäärä kohoaa siis sang.en nope
assa teu:lliPossa. Todellisuudessa on kuva vie
läkin synkempi. Tästä tilastosta n.imittäin 
puuttuvat kok10naan kuljetustyöaJalla työs
kentelevät naiset sekä myös suureksi osaksi 
rakennustyöalalla työskentelevät. Ja kui
tenkin on jumi näiHä aJoilla naisten työ
voima viimeisellä vuosikymmenellä lisäänty
nyt runsaammin kuin muilla aloilla. Porva
rit, j.otka jatkuvasti puhuvat kotien hävittä
misestä, näkevrut tässä tosi,kuvan, joka osoit
taa, kuka on kodin hävittäjä. Siitä he saisi
vat myöskin hyvän aiheen tutkistella huli
ganismin syntyä. Nämä Suomen työläis-
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äidit, jotka. pa:looitetaan jättämään kotinsa 
mennäkseen tehtaisiin ja muihin työpaik
koihin palkkatyön orjiksi, nämä samaiset 
työtätekevät naiset joutuvat palkkatyönsä 
ohella vaalimaan ja kasvattamaan uutta 
sukupolvea. Mutta miten tämä voi käydä 
päinsä. äidiltä, joka suorittaa 8 a 10 tunnin 
työpäivän kodin ulkopuolella? Sellainen 
kysyy todellakin yli-inhimillisiä ponnistuk
sia. Siitä syystä näemmekin, kuinka ka
duilla ja kujilla heitteille jätetyt lapset 
saavat tulla toimeen, miten onnistuvat, ja 
.siellä versoo silloin vaikka minkälainen hu
liganismi. Jos lapset todellakin ah>taan 
pelastaa ja huliganismi poistaa, on käytet
tävä aivan toisenlaisia keinoja, kuin maa
laisliiton ja kokoomuksen suosittelemaa 
.ainalilaisuutta. Yhteiskunnallisia epäkoh
tia .ei poisteta raipoilla eikä niitä paran
neta sillä tavoin, että joku ilvehtijä nou
see eduskunnan puhujakorokkeelle, sieltä 
käsin hauskuttaakseen porvaristoa muuta
mien vankiraukkain kustannuksella. 

Esillä oleva lakiehdotus osoittaa tietä erään 
työtätekevän luokan kaikkein kipeimmän 
epäkohdan parantamiseen. Tämä ehdotus 
on kuitenkin eräissä suhteissa puutteelli
nen, eikä sen avulla kyetä auttamaan kuin 
sangen pienessä mittakaavassa. Mutta jos 
edes tämäkin esitys, oleellisimmilta koh
diltaan korjattuna, saataisiin onnellisesti 
satamaan, olisi siitä helpotusta useammalle 
työläisäidille ja jokunen pienokainen saisi 
edes vähäisen kunnollista hoitoa. 

Ensimmäisiä ehtoja lastentarhain työn 
onnistumiseen on se, että äidit, jotka ovat 
pakoitettuja lapsensa lastentarhaan jättä
mään, voivat antaa täyden luottamuksensa 
näille laitoksille. Ellei tätä saavuteta, käy 
niin, että kunnolliset työläisäidit eivät 
suostu jättämään lapsiaan lastentarhaan, 
vaan sensijaan edelleenkin koettavat käyt
tää muita keinoja. Ja tämä ei suinkaan 
liene tarkoituksena. Samoin ei voida vaa
tia, että äiti ikäänkuin pakoitetaan laitok
selle uhraamaan myös lapsensa sielun, sa
malla kertaa kun hän antaa lapsensa sinne 
ruumiillisesti hoidettavaksi. Äidin alkeel
lisimpiin oikeuksiin kuuluu saada itse val
voa, miten lasta hoidetaan ja minkälaista 
on se henkinen kasvatus, joka siellä lap
selle annetaan. Työläisnaisella, joka uhraa 
koko päivänsä yhteiskunnan ylläpitämi
seksi välttämättömälle työlle ja jonka 
työstä suurin hyöty lankeaa pääomalle, 

tällä äidillä on eittämätön oikeus saada val
voa oman lapsensa sielullista ja ruumiillista 
kasvatusta. Tämän oikeuden kieltää kui
tenkin hallituksen ehdotus ja sen kieltää 
myös edessämme oleva valiokunnan mie
tintö. Tässä suhteessa yritin, lakiesityk
sen ollessa valiokunta-asteella, saada lakiin 
määräystä vanib.empain neuvostosta, siinä 
kuitenkaan onnistumatta. Ihmeekseni sain 
vielä kokea senkin, etteivät edes kaikki so
:1alidemokraattisetkaan valiokunnan jäse
net katsoneet tarpeelliseksi puoltaa täl
laista työläisäitien oikeutta. 

Toinen epäkohta lakiesityksessä on siinä, 
että kaikki kunnat ja kaupungit asetetaan 
samaan asemaan. On kuitenkin ilmeistä, 
että monessa maaseutukunnassa lasten
tarha olisi välttämätön, mutta sen perusta
miseen ei voida ryhtyä, koska valtioavun 
saantiin vaaditaan niin suurta lastentarhaa, 
että sinne on otettava hoidettavaksi vähin
täin 25 lasta. Tässä on mielestäni vääryys, 
joka olisi korjattava. 

En halua tällä kertaa puuttua muihin 
yksityiskohtiin, koska siihen tulee tilaisuus 
toisen käsittelyn yhteydessä. Suosittelen 

· kuitenkin suurelle valiokunnalle vasta
lauseessa olevia näkökohtia ja toivon, että 
lakiehdotusta siellä muutettaisiin esittämis
säni kohdin otollisempaan suuntaan. 

Opetusministeri A i 1 i o : Kun minä en 
ole ollut läsnä hallituksessa tätä esitystä 
valmistettaessa, pyydän minä lyhyesti kiin
nittää suuren valiokunnan huomiota erää
seen mielestäni sangen tärkeään näkökoh
taan. 

Lain 1 § :ssä sanotaan, että lastentarha 
voi saada valtioapua, jos sosialiministeriö 
on havainnut lastentarhan tarpeelliseksi ja 
tarkoitustaan vastaavaksi ja jos se muu
ten täyttää sitä varten asetetut vaatimuk
set. Nämä vaatimukset määrätään tietysti 
asetuksella, mutta sen yläpuolella tulisi ole
maan, jos lakiehdotus tällaisenaan hyväksy
tään, sosialiministeriö, saaden silloin vielä 
harkita, milloin lastentarha on tarpeelli
nen. Minun mielestäni ei tällainen mää
räys ole paikallaan. Se olisi sen vuoksi mi
nusta parasta poistaa. Lisäksi olisi edelli
nen ,jos" lause poistettava myöskin siitä 
syystä, ettei ole tarvis laissa määrätä, 
minkä ministeriön alaisiksi lastentarhat tu
levat kuulumaan. Nehän ovat, kuten tie
detään, nykyjään sosialiminister1ön alai~ 
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sina, johon ne siirrettiin silloin, kun koulu
hallitusta uudistettiin vuonna 1924. Mutta 
tämä on ollut minun mielestäni erehdys. 
Jo FJJöhel, joka aikanaan esitti lastentarha
aatteen, on huomauttanut siitä kasvatuk
sellisesta merkityksestä, mikä lastentar
hoilla on lasten kykyjen monipuolisena ke
hittäjänä. Meillä on kuitenkin päässyt 
valtaa.n se käsitys, että lastentarhat ovat 
etupäässä sosialisia laitoksia. Minä myön
nän, että niillä on suurikin sosialinen mer
kitys, mutta ensi sijassa on niillä kuite~ 
kin pedagoginen eli kasvattava merkitys. 
'T'iitä puolta lastentarhain toiminnassa ei 
voida. valvoa pedagogisia periaatteita ja 
vaatimuksia vastaavalla tavalla, jos lasten
tarhat pysytetään sosialiministeriön yhtey
dessä. 

En kuitenkaan tahdo tässä yhteydessä 
esine otettavaksi kysymystä lastentarhain 
hallinn<Ysta. Minä vain toivoisin, ettei 
laissa lyötäisi kiinni, mihin ministeriöön ne 
kuuluvat, ja siten vaikeutettaisi vastaisuu
dessa ehkä piankin esille tulevaa pyrki
mystä saada ne uudestaan pedagogisen val
vonnan ja johdon alaisiksi eli toisin sanoen 
kouluhallituksen, johon ne oikeastaan kuu
luvat. Minä toivoisin niin muodoin, että 
suuri valiokunta ottaisi harkitakseen ky
symystä, että se jättäisi pois lauseen: ,jos 
sosialiministeriö on havainnut lastentarhat 
tarpeellisiksi ja tarkoitustaan vastaaviksi." 
Loppulause tulisi silloin kuulumaan: ,jos 
lastentarha täyttää sitä varten asetetut 
vaatimukset". Tällä tavalla asia voidaan 
helpommin korjata, kun se kerran tulee 
valmistelluksi ja sitten kun mielipiteet 
kypsyvät siihen, että lastentarhain oikea 
hallintopaikka on kouluhallitus jo'hon las
tentar.hat kuuluvat yhtenä hyvin tärkeänä, 
eilen sanoisi aivan välttämättömänä osana 
kasvatuksesta. Kun eduskunnan suuri enem
mistö epäilemättä on yhtenäisen kouluihan
teen kannalla, niin olisi sen ·Vailk:UJtettava 
siihen, että lastentarhat saadaan yhtenäiseen 
johtoon muitten kasvatuslaitosten kanssa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

.Asia.n ensimmäimen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja asia menee valtiopäivä
järjestyksen mukaisesti s u u 11 e re n v a. 1 i o
kun taan. 

15) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämääa. 
jätetty ehdotus.Jaik&i korvauk&en antamisest. 
maailmansodan a.ikua. erinäisiä vahinkoja 

kärsineille. 

Yllämainitun 'lakiehdotulksen jdhdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 
5 esitellään mainitun lainsäätämisasian 
ensimmäistä käsittelyä varten. 

P'u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on val
t~ov.arainvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

EnsiDllllläinen käsittely julistetR~an pälitty
nee!ksi ja lakiehdotus lähetetään valtiopäivä
järjestyksen muikaisesti s u u ne re n v a 1 i o
kuntaan. 

16) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämiiiu 
jätetty ehdotus laiksi korvaukseu antamisesta> 
maailmansodan -aikana erinäisiä vahinkoja 

kärsineille. 

Yllämainitun 'la!kiehdotulksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietmtö n :o 
6 esitellään mainitun lainsäätämisasian 
e :n s i m,m ä i s tJ ä käsittelyä varten. 

P u h e mies: Käsittelyn pohjana. on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 6. 

Puheenvuoroja ei ihaJ.uta. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
.päättynooksi ja asia lä'hetetään valtiopäivä
järjestyksen mukaisesti s u u r e: en :V a 1 io
kuntaan. 

Pöydätlilepanot: 

Esitelläältl ja pannaan (pöydälle ensi 
istuntoon: 

17) Valtiontakuun myöntämistä Suomen 
Hypoteekkiyhdistyksen ottamista obligatio

Iainoista 

kookevan ihaUituiksen esityksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 7; 
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18) 46,000,000 markan suuruisen lisämäärä
rahan myöntämistä valtionrautateiden liik

kuvan kaluston lisäämiseen vuonna 1927 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu vaJtiavarainvaliokunnan mietintö 
n:o 8; 

19) Lepäämään jätetyn esityksen johdosta, 
joka sisältää ehdotuksen laiksi työstä 

leipomoissa, 

laadittu työväenasiainvaliOkunnan mietintö 
n:o 3; 

20) Suomen ja Itävallan välisen kauppa- ja 
merenkulkusopimuksen hyväksymistä 

loodittu perustu&a.kivaliokunn.a.n mietintö 
n :o 3, jdka on edusta·jille jaettu. 

Niinikään ~tellään ja pannaan pöydälle 
ensi istuntoon .aamupäiväistunnos<>a edus
kunnalle tuodut !hallituksen esitykset, ui. 
mittäin 

Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta soit
ten kuivaukseen metsätaloudellisia tarkoi
tuksia varten sekä muiden tuottamattomien 
tai vähätuottoisten metsäalojen saattamiseen 

tuottavaan kuntoon 

sisältävä hallituksen esitys n :o 33; 

koskevan 
la&dittu 
n:o 1; 

hallituksen esityksen 
ulkoasiainvaliokunnan 

johdosta Eräiden varojen käyttämistä maan ostamiseen 
mietintö 1 valtion metsätaloutta varten 

21) Suomen ja Sn itsin välisen väliaikaisen 
kauppasopim: Iisen hyväksymistä 

koskevan hallituksen esityksen ,johdosta laa.
dittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 2; 
sekä 

22) Hallituksen kirjelmä eduskunnalle kerto
muksen antamisesta valtiovarsin tilasta 

vuonna 1926. 

Samoin esitellään ~a pannaan puhemiehen 
ehdotuksen mukaisesti pöydälle ensi: istun
toon~ 

Ehdotuksen laiksi edustajanpalkkiosta vuo
den 1927 varsinaisilta valtiopäiviltä 

sisältävän haJlituksen esitYlksen johdosta 

1 koSkeva hallituiksen esitys n :o 34; ja 

Ehdotuksen lisäyksistä vuoden 1927 tulo- ja 
menoarvioon 

sisältävä hallituksen esirt;ys n :o 35. 

P u he m il e s: EduSkunnan seur&wa is
tunto on ensi tiistaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 10,20 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Eino J. Ahla. 
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Ilmoituksia: 

Ainoa käsittely: 

1) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
-päämään jätetty ehdotus laiksi por
mestarin ehdottamis- sekä neuvosmies-

Siv. 

teit ja maistraatinsihteerin valitsemis
()ilt:'eudesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 418 

A. s i a ik i r j a t : Laki- ja talousva
liokunnan niietintö n :o 2; mainittu la
ki ehdotus. 

2) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi lunas
tusoikeuden käyttämisestä Ahvenan
m~an maakunnassa sijaitsevaa kiin
teistöä myytäessä. . . . . . . . . . . . . . . . . . . 422 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 2; mainittu laki
ehdotus. 

3) Ehdotus valtiontakuun myöntä
misestä .Suomen Hypoteekkiyhdistyk-
sen ottamista obligatiolainoista . . . . . 425 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 7 ; hallituksen esi-
tys n:o 31. 

4) Ehdotus 46,000,000 markan suu
ruisen lisämäärärahan myöntämisestä 
valtionrautateiden liikkuvan kaluston 
lisäämiseen vuonna 1927 . . . . . . . . . . 427 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 8; hallituksen esi
tys n:o 1'5. 

Toinen käsittely: 

15) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi ap
teekkilaitoksesta . . . . . . . . . . . . . . . . . 435 

A s i ~ 1~ i r j a t: .Suuren valiokun
nan mietintö n :o 13; talousvaliokun
nan mietintö n:o 1; mainittu lakiehdo
tus. 

6) Ehdotus laiksi valtion ja Hel
singin kaupungin välisen tilusvaihdon 
toimeenpanemisesta ............... . 

A s i ~ k i r j a t: .Suuren valiokun
nan mietintö n :o 12 ; valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 4 · hallituksen 
esitys n :o 3. ' • 

7) Ehdotus laiksi pormestarin, neu
vosmiesten ja maistraatinsihteerin vaa-
lista ............................ . 

A s i a k i r .j a t: .Suuren valiokun
na~ mietintö n:o 14; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n::o 3; hallituk
sen esitys n :o 16. 

8) Ehdotus laiksi lastentarhain val-
tioavusta ........................ -

A 8 i a k i r j a t: .Suuren valiokun
nan mietint5 n :o H); sivistysvaliokun
nan mietintö il :o 2; hallituksen esitys 
n:o 13. 

9) Ehdotus laiksi uusmuotoisista 
valtion oppikouluista .............. . 

A 8 i a k i r j a t: .Suuren valiokun
nan mietintö n :o 11; sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 1; hallituksen esitys 
n:o 5. 

10) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi kor
vauksen antamisesta maailmansodan 
aikana erinäisiä vahinkoja kärsineille 

A s i a k i r j a t: .Suuren valiokun
nan mietintö n :o 16; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 5 ; mainittu laki
ehdotus. 

11) Vuoden 1925 valtiopäivillä le- ' 
päämään jätetty ehdotus laiiksi kor-
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vau!ksen antamisesta maailmansodan 
aikana erinäisiä vahinkoja kärsineille 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 17; valtiovarainvalio
kunnan mietmtö n :o 6; mainittu l&.'ld
ehdotus. 

Ensimmäinen käsittely: 

12) Ehdotus laiksi edustajanpalk
kiosta vuoden 1927 varsinaisilta valtio-
päiviltä ........................ . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 3; hallituksen esi
tys n:o 32. 

13) Ehdotus laiksi eräiden Suomen 
ja Itävallan välisen kauppa- ja meren
kulkusopimuksen säännösten hyväksy-
misestä .......................... . 

A s i a k i r j a t: ffikoasiainvalio-
kunn~ mietintö n :o 1 ; hallituksen 
esitys n :o 1B. 

14) Ehdotus laiksi eräiden Suo
men ja Sveitsin välisen väliaikaisen 
kauppasopimuksen säännöksien hy-
väksymisestä ..................... . 

A s i a k i r j a t: ffikoasiainvalio-
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen 
esitys n :o 20. 

15) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus leipomotyö-
laiksi ........................ .. 

A s i a k i r j a t: Työväenasiainva
liokunnan mietintö n :o 3 ; mainittu 
lakiehdotus. 

Esitellään: 

16) Hallituksen esitys n :o 33 laiksi 
varojen varaamisesta soitten kuivauk
seen metsätaloudellisia tarkoituksia 
varten sekä muiden tuottamattomien 
tai vähätuottoisten metsäalojen saat-
tamiseen tuottavaan kuntoon , ...... . 

17) Hallituksen esitys n :o 34 eräi
den varojen käyttämisestä maan osta
miseen valtion metsätaloutta varten .. 

18) Hallituksen esitys n :o 35 li-
säy~istä vuoden 1927 tulo- ja meno-
arvwon 

Siv. 

460 

" 

" 

" 

" 

464 

" 

" 

19) Hallituksen kirjelmä Eduskun
nalle kertomuksen antamisesta valtio-
varain tilasta vuonna 1926 ....... . 

Pöydällepanoa varten 
esi teUruän: 

20) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 4 hallituksen esityksen joh
dosta laiksi joulukuun kuudennen päi
vän viettämisestä yleisenä juhla- ja 
v&paRi)äivänä ................... . 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

464 

Nimenhuudossa merkitään poissaole
viksi ed. Asikainen, Isaksson, Junnila, 
Jussila, Kalliokoski, Lohi, Neitiniemi, Raa
tikainen, Ryynänen, Tainio ja V aljakka. 

llinoitusasi·at: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden takia tämän päivän istunnosta ed. 
Tainio, lääkärintodistuksena osoitetun sai
rauden johdosta toistaiseksi ed. Junnila, 
sairauden takia toistaiseksi ed. Valjakka 
ja yksityisasiain takia tämän päivän is
tunnosta ed. Asikainen. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Vuoden 1926 mltiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi pormestarin ehdottamis
sekä neuvosmiesten ja maistraatinsihteerin 

valitsemisoikeudesta. 

Mainittu lakie'hdotus, josta laki- ja ta
lousvaliokunta on antanut lausuntonsa 
mietinnössään n :o 2, esitellään a i n o a a n 
käsittelyyn. 

P u h .f'l m i e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 2. 
Ensin sallitaan asiassa keskustelu ja sen-
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jälkeen toimitetaan lippuäänestys lakieh
dotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. Jos vähintään 2/8 annetuista 
äänistä kannattaa lakiehdotuksen hyväk
symistä, on lakiehdotus valtiopäiväjärjes
tyksen 60 § :n mukaan hyväksytty, mutta 
muuten se on hylätty. 

Keskustelu: 

Ed . M o 1 i n : Den enda funktion, som 
numera ankommer å rådhusstämma, är va
let av borgmästare, rådmän och magi
stratssekreterare. Vid sådant förhållande 
är det givetvis en tidsfråga, när även 
denna funktion skall avlyftas från stäm
man. Så långt är Jag ense med motio
närerna i förevarande ärende. Men jag 
kan icke förena mig om motionärernas 
uppfattning, att tidpunkten nu vore given 
för vidtagande av denna reform. Ännu 
mindre kan jag vara ense med motionä
rerna därom, att stadsfullmä!ktige vor~ en 
institution, på viiken ifrågavarande ålig
gande bör överföras. 

Lag- oeh eikonomiutskottet i dess nuva
rande sammansättning har icke anfört någ
ra skäl tili stöd för lagförslagets antagande, 
ut.an kort om gott hänvisat till det ut
talande, som gjordes av lag- och ekonomi
utskottet vid 1926 års riksdag senaste vår. 
Granska vi detta utlåtande, finna vi, att 
lag- och ekonomiutskottet vad tidpunkten 
för re:llormen beträffar medgiver, att det 
med skäl kan ifrågasättas, huruvida icke 
ifrågavaralllde ändring borde upptagas tili 
avgörande i samband med frågorna on rät
tegångsväsendets och stadsförvaltningens 
reformering. Utskottet anser sig dock 
böra förorda det ifrågavarande lagförsla
gets antagande nu, emedan, såsom det he
ter, det är ovisst när dessa omfattande re
former slutligen bliva genomförda oeh 
enär det enligt utskottets åsikt icke är skäl 
att för obestämd tid lämna ifrågavarande 
ärende beroende av dellamma. Dessa pre
misser hålla emellertid icke streck, allra 
minst numera. Riksdagen har redan före
lagts proposition angående omorganisation 
av städernas korumunala centralförvalt
ning, och frågan om re:llormen av rätte
gångsväsendet har avancerat så långt att 
ett fullständigt förslag tili proposition i 
ämnet allaredan föreligger. Sålunda 
komme ingalunda frågan om borg-

mästare-, rådmans- och magistratssekrete
rarvalens överflyttande från rådhusstäm
man att för obestämd tid bliva öppen ifall 
den för närvarande iinge förfalla. 

Enligt det förslag till lag om domsto
larna, vilket innefattas i propositionen om 
rättegångsväsendets omorganisation, skulle 
rådstugurätterna i städerna komma att 
avskaffas. Allmän underrätt blir härads
rätt. Häradsrätternas ordförande, härads
hövdingarna, äro, även då domsagan om
fattar endast stad, statstjänstemän. I ooh 
med rättegångsreformens genomförande 
komme sålunda rådhusstämmans befatt
ning med ifrågavarande vai, såvitt gäller 
utseende av justitieborgmästare och råd
män vid rådstugurätten, att utan vidare 
förfalla. 

V ad åter förslaget om organisation av 
städernas centralförvaltning beträffar, 
komm.e enligt detta förslag magistraterna. 
att 1befrias från sina spe~ifikt kommunala 
uppgifter. Blir detta förslag lag, finnes 
full anledning att d är e f te r upptaga 
frågan om huru tjänsterna vid magistra
ten skola besättas. Men knappast blir det 
då stadsfullmäktige som anses för det rätta 
organet härutinnan. 

Vi se sålunda att realiserandet av det 
förslag, som framställts av motionärerna, 
under alla förhållanden kommer att bliva 
ett kortvarigt provisorium. Vid sådant 
förhållande bör synnerligen vägande skäl . 
kunna anföras emot det nuvarande syste
met och tili förmån för ifrågavarande pro
visorium för att anledning skall föreligga 
att godtaga detsamma. Utskottet har 
emellertid icke anfört några skäl alls. 
Utskottet hänvisar hlott till motionen, och 
motionärernas motiv återigen äro mer än 
svaga. I motiveringen tili motionen anfö
res huvudsakligen blott en omständighet 
av större bärvidd. I motionen säges, att 
valmännen på grund av de ofta återkom
mande politiska och korumunala valen ej 
längre synas hava intresse över för nu 
ifrågavarande val, vilka även de åter
komma relativt tätt. Där blott en enda 
kanditat har förefunnits är det naturligt 
att intresset från valmännens sida icke 
kan vara stort. Men låtom oss säga vid 
valen t. ex. i huvudstaden har ingalunda 
bristande intresse kunnat anses föreligga. 
I varje fall är det mig inte bekant att 
slumpen i ett enda fall, vare sig i de 
mindre eller större städerna, har varit av-
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görande vid valets utgång. I förbigående 
hänvisa motionäverna också1 till den något 
srorre vallllppara:t, S<>m för ifrågav·arande 
val måste sättas i.; rörelse. Där iV.r> det enda 
moti;vet. 

Emot :liörslaget kunna däremot synner
ligen. vägande skäl an:föras. Med• fästat 
a:v.seende å den oavhängiga ställning, som 
en domare bör innehava och i alla kultur
stater anses måsta innehava, är det synner
ligen olrum;pligt att ledamöterna i rådstu
gurätterna skulle utses av stadsfullmäk
tige. Det enda naturliga är att valet 
sku:lle övergå på respektive statsorgan, då; 
domarena i stad: liksom pä landet sist och 
slutligen böra intaga en och samma ställ
ning; Ill)en det är ju en fråga som inom 
kort i annat sammanihang kommer att finna 
sin lösning. 

Vad åter magistraterna beträffar, så äga 
magistraterna fortfarande att övervaka 
lagligheten av stadsfullmägtiges beslut. 
Vid sådant förhållande kan det icke heller 
anses lämpligt, att borgmästare och råd
män vid magistraterna utses av stadsfull
mäktige själva. 

Redan dessa skäl borde vara orsak nog 
att fälla det föreliggande lagförslaget. Jag 
anser mig ytterligare böra påpeka, att en 
institution, som borde vara nog så kompe
tent att bedöma. i:frågavaran.de sak.förhål-· 
landen, nämligen rådstugurätternas och 
magistraternas förening, bestämt har mot
satt sig förslaget. 

På de skä,l jag anfört kommer jag, herr 
tahoon, att rösta för lagförslagets för
kastande. 

Ed. E s t 1 a n d e r : Jag begärde ordet 
för att få tili protokollet antecknat min 
uppfattning, att detta lagförslag borde för
kastas. 

Ed. I t k o n e n: Nyt käsiteltävänä 
oleva lakiesityshän on yksinomaan käy
tännöllistä laatua, vaikka siitä eräissä pii
reissä, erikoisesti ammattipiireissä, joita 
tämä laki tulee koskemaan, on koetettu 
tehdä periaatteellinen kysymys. Ed. Molin 
on täällä puheenvuorossaan esittänyt sa
moja nälkokdht:i.a, joita äsken mainitsemis
sani piireissä on myöskin koko tämän laki
ehdotuksen Vireilläoloajan esitetty. Minä 
haluan aivan lyhyesti torjua ne epäilykset, 
mitä tässä suhteessa lakia vastaan on 
esiin tuotu. 

Niinkuin jo mainitsin) kysymys on ai
noastaan käytännöllisesti järjestelystä. 
Suomen kaupunkien asukkaillahan on van
hoihin erioikeuksiin nojautu~n ollut oi
keus itse val'ita raastuvanoikeuden ja 
maistraatin virkamiehet. Tämä oikeus 
säilytettiin myöskin -v.uoden 1!917 kunnal
lislaissa, vaikkakin useimmat muut kau
punkien asukikaiden erio]keudet silloin lope
tettiin eli tarkemmin sanoen katsottiin, 
että ne siirtyvät ilman muuta kaupungin 
valtuustolle, joka muutenkin edustaa kau
pungin asukkaita. Mutta pormestarin ja 
neuvosmiesten vaalien toimittaminen jäi 
kuitenkin silloin vielä yleisillä vaaleilla 
toimitettavaksi eli raastuvankokoukselle, 
niinkuin sitä- laissa sanotaan. Nyt on kui
tenkin niin, että tällaisia virkoja tulee suu
remmissa kaupungeissa aina tämän tästä 
a'V'onaisiksi. Niinpä esimerkiksi näinä 
vuosina on Helsingissä saatu toimittaa 
yleiset vaalit neuvosmiesten, maistraatinsih~ 
teerin ja pocrmestarien va'litsemista varten 
useita kertoja vuodessa. Ja panna nyt täl
laisia verrattain vähäarvoisia virkoja var
ten liikkeelle koko raskas vaalikoneisto; 
joka tulee maksamaan kymmeniä tuhansia 
markkoja, niin se on aivan liikaa tuh
lausta. Tämän lakiesityksen tarkoituk
sena on siirtää nämäkin vaalit kaupungin
valtuustolle, joka yleensä nyt jo toimittaa 
kaikki muutkin kaupungin asukkaille en
nen kuuluneet tehtävät. Ja jos vertaa 
kaupungin hallintoa yleensä, niin ei nyt 
voida väittää, etteikö kaupunginvaltuusto, 
joka muuten hoitaa kaupungin asukkait
ten puolesta kaikki kaupungin asiat, 
etteikö se olisi pätevä toimittamaan por
mestarin ehdollepanoa ja neuvostomiesten 
ja maistraatinsihteerin vaalia. Periaat
teellisia syitä lakiesitystä vastaan ei siis 
voida minun mielestäni hyvällä syyllä esit
tää. Asia on aivan käytännöllistä laatua. 

Mitä taas muihin epäilyksiin tulee, niin 
väitetään, että tämä uudistus olisi helpom
min toimitattavissa oikeudenkäyntilaitoksen 
uudistuksen tai kaupunkien keskushallin
toa koskevan uudistuksen yhteydessä. Nyt 
on muistettava, että eduskunnalla on 
paraikaa käsiteltävänä laki kaupunkien 
keskushallinnon uudistuksesta ja se laki 
tulee todennäköisesti näillä valtiopäivillä 
hyväksytyks~. On siis aivan samanteke
vää siirretä:änkö se nyt sen lain yhteyteen 
vai hyväksytäänkö tällä kertaa. Ero on 
vain siinä, että tällä kertaa meillä jo on 
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perustuslain muutos ollut lepäämässä yli 
vaalien. Me voimme siis tämän lain yh
teydessä hyväksyä sen lopullisesti, mutta 
kaupunkien ·kunnallista keskushallintoa 
koskevan lain yhteydessä se tulisi uudes
taan esille ja pitäisi joko julistaa kiireel
liseksi tai sitten ratkaista vasta vaalien 
jälkeen. Oikeudenkäyntilaitoksen uudis
tuksesta meillä ei vielä ole tietoa milloin 
se tulee eduskunnassa esille. Ja jos ker
ran itse periaatteesta yhdytään, niin mi
nusta on aivan turhaa tehdä riitaa siitä, 
minkä .lain yhteydessä tämä hyväksytään. 
On. parasta hyväksyä se nyt, koska se on 
k~psä lopullisesti hyväksyttäväksi. 

Mitä taas tulee siihen, ettei valtuusto 
olisi sopiva valitsemaan maistraatin jäse
niä sentä;hden, että maistraatille kuuluu 
valtuuston päätösten laillisuuden valvonta, 
niin on muistettava, että ensiksikään tätä 
valvontaa ei maistraatti ole enää vuosi
kymmeniin pystynyt suorittamaan. Jollei 
valtuuston päätösten laillisuutta muuten 
tarkisteta kuin maistraatin puolesta, niin 
silloin se tarkastus olisi ollut hyvin heik
koa ja huonoa. Lienee sattunut esim. vuo
desta 1917 alkaen kaikissa Suomen kau
pungeissa ainoastaan pari tapausta, jolloin 
maistraatti on tässä suhteessa tehnyt huo
mautuksen. 

Lisäksi ehdotetaan kaupunkien kunnal
lishallinnon uudistusta koskevassa esityk
sessä - ja sitä ehdotusta tuskin millään 
taholla tullaan vastustamaan - että tämä
kin valvonta siirretään kaupunginhalli
tukselle, siis pois maistraatilta. Siis tämä
kin muodollinen este häviää. Muuten on 
huomattava, ettei sillä taholla, missä tätä 
nyt k111tsotaan esteeksi maistraatin jäsen
ten valitsemiselle valtuustossa, ole kat
sottu esteeksi siihen, että kaupunginhalli
tus, jonka myös valtuusto valitsee, tarkas
taa valtuuston päätösten lainmukaisuutta. 
Mielipiteet ovat tässä suhteessa jo yleensä 
kaikkialla vakaantuneet ja kun laki nyt 
on ollut lepäämässä yli vaalien ja on kypsä 
ratkaistavaksi, niin minusta on luonnol
lista, että eduskunta nyt riittävällä mää
räenemJmistöllä tämän lain hyväksyy. 

Ed. T u o m i o j a : Sen lisäksi, mitä ed. 
Itkon@ jo esitti, pyydän minäkin tehdä 
muutaman huomautuksen. 

Ed. Molin esitti tätä lakia vastaan en
sinnäkin sen periaatteellisen muistutuksen, 
että se muka vähentäisi tuomarien riip-

pumattomuutta. Minun on kuitenkin vai
kea käsittää, millä tavalla tämä lakiehdo
tus vähentää tuomarien riippumatto
muutta senvuoksi, että ne tuomarit, joista 
tässä on kysymys, tultaisiin panemaan eh
dolle valtuustossa sensijaan, että ne on en
nen pantu ehdolle raastuvankokouksessa. 
Eiväthän nämä tuomarit kummassakaan 
tapauksessa ole näistä ehdollepanijoistaan 
millään tavalla riippuvaisia, eikä valtuusto 
tässä suhteessa minun ymmärtääkseni ole 
mitenkään sen vaarallisempi laitos kuin 
raastuvankokouskaan. Puolueittainhan 
tavallisesti raastuvankokouksissakin jo 
asiat viime aikoina on ratkaistu. Kun ed. 
Molin katsoo, että raastuvankokous olisi 
vielä toistaiseksi asianmukaisempi teke
mään ehdollepanon tai valitsemaan raati
miehet, niin käytännössä hän siis esim. 
täällä Helsingissä asettuu sille kannalle, 
että ruotsinmielisen puolueen paikallis
osasto on pätevämpi tekemään tämän eh
dollepanon ja nimityksen kuin -kaupungin
valtuusto. Käytännössähän asia täältä jo 
pitkät ajat on muodostunut siksi, että 
ruotsalaisen puolueen paikallisosasto 
määrää nämät ehdokkaat; muilla ei ole 
mitään siihen sanomista. Minä rohkenen 
kuitenkin olla sitä mieltä, että valtuusto 
tässä olisi paljon pätevämpi ja paljon puo
lueettomampi laitos ja että valtuuston eh
dollepano myös juuri tuomarien riippu
mattomuuden kannalta olisi asianmukai
sempi. 

Kun ed. Molin, niinkuin ruotsinmielisten 
taholta j'o aikaisemmin on esitetty, tekee 
sen muistutuksen, että valtuusto olisi so
pimaton tekemään ehdollepanoa esim. por
mestarinvirkaan, koska maistraatin tulee 
valvoa valtuuston päätösten lainmukai
suutta, niin ed. Molin ei ota ollenkaan huo
mioon sitä, että maistraatilla on aivan sa
manlainen velvollisuus myös raastuvanko
koukseen nähden. Jos siis ed. Molin kat
soo, että valtuusto on s·opimaton tämän 
vuoksi toimittamaan ehdollepanon, niin 
kaiken järjen nimessä hänen pitäisi kat
soa, että myös raastuvankokous on siihen 
sopimaton, koska maistraatilla on raastu
vankokoukseen nähden aivan samanlainen 
velvollisuus. 

Minusta ne syyt, jotka on esitetty tätä 
lakiehdotusta vastaan, ovat niin heikkoja, 
että niillä ei minun käsitykseni mukaan 
millään tavalla voi vaatia tätä lakiehdo
tusta hylättäväksi. Se on minunkin mle-
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lestäni, niinkuin ed. Itkonen on jo täällä 1 

huomauttanut, käytännöllinen asia, joka 
on ratkaistava sillä tavalla kuin tässä la
kiehdotuksessa ja myöhemmin toisessa la- i 
kiehdotuksessa on ehdotettu. ! 

Ed. J a c o b •s s o n: Redan vid senaste ; 
riksdag hörde jag tili dem, som fann det ' 
omotiverat att sä här omedelbart före 
rättegängsreformen skrida tili ändring av 
bestämmelserna för vai av ifrägavarande 
tjänstemän. Jag finner att man fort
farande icke har kunnat framkomma med 
sädana nya skäl, sam alls skulle motivera 
denna ändring. Man har visserligen an
fört praktiska skäl tili förmän för detta 
lagförslag. Jag kan emellertid inte förstä, 
varför man då inte samtidigt tager steget • 
fullt ut och föreslår, att ifrågavarande 
tjänstemän i konformitet med övriga un
derdomare skulle utnämnas av statsmyn
digheterna. J ag kan ej anhat finna än 
att lagförslaget i själva verket blott är en 
halvmesyr och ansluter mig därför, herr 
talman, till dem, som hava föreslagit dess 
förkastande. 

Ed. M 10 l i n: Rdgsm. Itkonen har velat 
göra gällande, att den nu ifrägasatta re
formen vore av uteslutande praktisk be
tydelse. Det är likväl dess principiella 
sida, s'Om är den huvndsakliga. Jag kan 
inte underläta att i detta avseende citera 
en del av ett utlätande, som avga;vs vid ma
gistraternas och rädstuvurätternas före
nings senaste sammanträde, där denna sida 
av saken yt.terligare pointerades särskilt 
vad beträffar dem av ifrågavarande 
tjänstemän, som äro i domareställning : 
,Kun niin hyvin maistraatin kuin raastu
vanoikeudenkin jäsenet toimivat tuoma
reina, on luonnollista, että heidän ase
mansa säilytetään mahdollisimman riippu
mattomana. Sehän on sitäpaitsi kaikkien 
sivistysmaitten lainsäädännössä tunnus
tettu periaate. Vaikkakaan ehdotettu 
lainmuutos ei sinänsä järkytäkään tu'Ota 
riippumattomuutta, on se kuitenkin 
omansa saattamaan nuo tuomarit nykyi
sestään poikkeavaan ·asemaan. Sillä on
han siinä suuri ero, onko tuomari kansan 
välittömästi valitsema, vai onko hänet vir
kaansa valinnut toinen hallintoelin, vaik
kapa tämä kohdaltaan olisikin kansan va
litsema.'' - Det har även visat sig, sär
skilt på den ort, som rdgsm. Tuomioja 

nämude om, att stadsfuUmäktige vid val av 
särskilda stadens funktionärer lätit par
tisynpunkter bli bestämmande på den sak
liga kompetensens bekostnad. 

I varje fall har rdgsm. Itkonen icke 
kunnat bestridaj att det icke är fråga om 
ett kortvarigt provisorium. Han har blott 
framhållit, att det ju bör vara tämligen 
likgiltigt, om den ifrägasatta ändringen sker 
i sammanhang med reformen av rätte
gångsväsendet och reformen av städernas 
centrala kommunalförvaltning eller om 
den vidtages nu redan. Rdgsm. Itkonen har 
synbarligen förbisett vad jag redan tidi
gare har nämnt. Av mitt andragande 
borde hava framgått, att sedan dessa re
former genomförts komma ifrågavarande 
funktionärer under inga förhållanden att 
utses 1!-V stadsfullmäktige. Det är just 
detta som bjuder mig emot, att man för 
en kort övergångstid skall vidtaga en så 
pass vittgående lagstiftningsåtgärd, som 
den viiken här är ifrågasatt. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe mies:, On toimitettava asiasta 
Ii ppuäänestys. 

Sihteeri lukee 

äänestysesityksen: 

Joka hyväksyy puheenaolevan lakiehdo
tuksen seJllaiserua, kuin eduskunta on sen 
1926 vuoden valtiopäivillä lepäämään jä!l:et
täväksi. hyväksynyt, äänestää ,jaa'' ; joka 
ei sitä hyväiksy, äänestä ,ei''. Jos vähintään 
213 annetuista äänistä on jaa-ääniä, on ehdo
tus hyväksytty, mutta muuten se on hylätty. 

Äänestyksessä a.llJlJelta.an 158 jaa- ja 23 
ei-ääntä. 

P u: h e m i e s : Eduskunta on siis hyväk
synyt kyseessä olevan Lakiehdotuksen. 

Asia on lop!puun käsitelty. 

2) Vnoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi lunastusoikenden käyttä
misestä AhvenaniD8Jall maakunnassa sijaitse-

vaa kiinteistöä myytäessä. 

Yllämainittu lrukiehdotUJS, josta perustus
lakivaliokunta. on aJltanut lausuntonsa mie-
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tinnössä n :.o 2, esitellään ainoaan k ä
sit te lyyn. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
_perustuslakivaliokunnan. mietintö n :o 2. 
Ensin sallitaan asiassa keskustelu ja senjäl
keen toimitetaan lippuäänestys lakiehdotuk
sen hyväksymisestä tai hylkäämisestä. Jos 
vähintään 2 j 3 annetuista äänistä kannattaa 
lakiehdotuksen hyvä!ksymistä, on lakiehdotus 
valtiopäiväjärjestyksen 60 § :n mukaan hy
väksytty,, mutta muuten se <ln hylätty. 

Keskustelu: 

Ed. F <l r s b e r g: Säsom jag redan under 
1925 års riksdag hade äran framhå1la, in
tyga de åländska ombuden, vilka voro när
varande i Geneve, då Nationernas Förbunds 
Råd godkäm.de de s. k. .Ålandsgarantierna, 
att de!t helt ooh hållet iberodde på ett förbi
seende av den person, viiken hade sig anför
trott att avfatta den paragraf i Ålands ga
rantila.g, på viiken nu föreliggande förslag 
stöd~r sig, a.tt den erhöll den intetsägande 
rorm, som rik:sdagen gång efter annan synes 
taga fasta på. Paragrafen är ord för ord 
-överensstämmande med den franska text, 
som i Geneve blev föredragen och fastställd 
av rådet- ,och dä:rmed punkt", är ett ytt
rande, som man även officiellt hört uttalas. 

Emehlertid är det enligt min äsikt att 
ooklaga, aJtt en lagstiftande församling ej 
medgiver, att en så påfallande inkonsekvens 
bör rättas. Ty såsom representanten Pek
kala i sin tiH grundlagsutskottets betänkan~ 
de fo~de reservation påpekar, bereder det i 
nu föreliggande lagfärslag om utövande av 
lösningsrä;tt vid försäljning av fastighet i 
landskapet Åland användw uttryckssättet 
,laga bo och hemvist" möjlighet att kringgå 
de garantier med avseende å jordbesittning, 
vilka givits inbyggarna på Åland. Att för
bundsTådet åsyftat att endast sådana finska 
mediborgaJre, viillm i en fortsättniing under 
fem års tid i landskapet harft 1-aga bo och 
hemvist, skulle erhMla den hemhygdsrätt, 
som erfordras för att inlösa fastighet, som i 
landskapet försålts åt den, viiken icke äger 
hemortsrätt därstädes, borde för envar i 
riksdagen vara dagsklart. Att riksdagen i 
en fråga som denna skaH göra sig skyldig tiU 
en taktik av ifrågavarande beskaffenhet, an
ser jag ·beklagligt. Med stöd ~v det jag haft 
äraill framhälla och för attt bereda Ålands 

landsting möjlighet att inkomma m-ed m.o
tion i frågan, anhåHer jag, att riksdag-en 
m:åtte fövk:asta ifråga..varande lagförslag .. 

Ed. E. P e k k a 1 a: Kuten ed. Forsberg 
jo huomautti, niiin on käsiteltävänä oleva 
lakiehdotus saman sisältöinen kuin eduskun
nan vuonna 1921 hyväiksymä samaa asiaa 
koskeva laikiehdotus, jota ehdotusta Ahve-
nanmaan maakuntapäivät eivät katsoneet 
voivansa hyväksyä, minkä johdoota tasaval
lan presidentti päätti, että lakiehdotus oli 
raukewva. Ahve;nanmaalaiset ovat olleet sitä 
mieltä, että vain n. s. kotiseutuoikeus tuot
taisi yksityisille oikeuden omistaa Ahve
nanmaalla kiinteis1Jöä sekä myös lunastus
oikeuden sellaiseen kiinteistöön, joka on 
myyty henkilölle, jolla ei ole Ahvenanmaalla 
kotiseutuoikeutta. Tämän kotiseutuoikeu
den ovat ahvenanmaalaiset määritelleet 
sirten, että sellalinen olisi ainoastaan henki 
löllä, joHa on yhteen menoon viisi vuotta 
ollut lailLinen asunto ja kotipaikka Ahvenan
maalla. Kun kyseessä olevassa lakiehdotuk
sessa puhutaan ainoastaan la!i.H.isesta asun
noota ja kotipaikasta, niin se antaa mahdol
lisuuden kieriliä ahvenanmaalaisiUe amnet
tuja takeita maanomistukseen nähden. Jos 
nyt kerran tahdotaan turvata ahvena:nmaa~ 
laisten <likeudet, niin silloin on seUaiset sään
nökset sisällytettävä lakiin, että ne eivät 
anna mahdollisuutta lain kiertämiseen. Sen 
jä:lkeen kun asia viimeksi on ollut eduskun
nan käsiteltävänä, ei tilanne miUään tavalla 
ole muuttUJlut. Ahvenanmaalaisten oikeurte.. 
tut vaatimukset minusta tässä on otettava 
huomioon. Min•ä olen sitä m1eltä, kuten 
valiokunnan mietintöön liittämässäni vasta
lauseessakin olen jo esittänyt, että tämä laki
ehdotus on hylättävä. 

Ed. E s t l a! n d e r: Jag ihyser samma upp
fattning som rdgs:m. Forsberg uttalat, at1 
åt Ålands inbyggare borde tilldelas sådan 
hembygdsrätt, vaxom landstingeft tidigare 
uti motion hemställt, oc'h jag har 
också, då detta ärende varit före, 
sökt förmå riksdagen därtill. Emel
lertid beror denna hembygdsrätt ieke 
av den föreliggande lagen allena oc'h dess 
stadganden, utan den ·beror väsimtligen pä 
en tolkning av besluten i Geneve. Och den
na to1kning föreligger redan nu, tyvärr i 
strid med landskapets yrkande, i den s. k. 
garantilagen. Om denna lags ändring är 
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e~ellertid ~är i.cke fråga ooh någon mot.ion 
~Y Ålands landsting har icke i samlband med 
det föreliggande ärendet framstäl1ts. Under 
sädant förhållande synes det mig vara svårt 
a~t motsätta sig antagandet a:v denna lag, 
so~ på sätt ooh vis stå.r i sa.mklang med ga
rantiJagen, €fu.uru, jag upprep111IJ det, 

1 jag an,se:v att garantila·gen å sin 
sida icke överensstämmer med andan 
Qch menkgoo a:v de garantier, som 
man: genom besluten i Geneve a:vsåg att 
bevilja. Därest den nu föreliggande lagen 
antages, kommer Ålands landsting att fort
farande hava samma möjligrheter som för 
~~arande 11-tt vinna ändri:ng i garantilagen. 
Och vinnes ändring uti garantilagen, så föl
jer därav som självklart, att också nu ifrå
gavarande sta.dgande i dennw lag måste 
ändra.s. Ålands ställning blir sålunda enligt 
min tanke iclre i något avseende sämre än 
den för närvarande är. 

Ed. J. F. Aalto: Minä kyllä ymmärrän 
ahvenanmaalaisia, kun ne ajarvat tällaisen 
garantia-ajan aika.ansaa.mista, mutta se mi
nusta tuntuu ihmeeHiseltä, että kommunisti
selta taholta pyritään rabnta.maan tällaista 
Kiinan muUTia, jota ei pitäisi asettaa eri 
kansojenkaan välille. Minä olen asiassa jo 
valiokunnassa esittänyt m. m. sen näkökoh
dan, että jos tämä viiden vuoden garantia
aika hyväksyttäisiin, tulisi se kaikkein suu
r~:mmassa määrässä v.ahingoittamaan ja vai
keuttamaan työläisiä. Asiahan on nimittäin 
niin, että se koskee yhtä hyvin ruotsinkie
listä väestöä kuin suomenkielistäkin, koska 
kellään ei sen kannan mukaan, jota ed. Pek
kala m.. m. edustaa, olisi oikeutta omistaa 
siellä kiinteistöä, ennenkuin olisi ollut 5 
vuotta kotivaikka Ahvenanmaalla. Esim. 
kalastajaväestö, joka. saattaa siirtyä Ahve
nanmaalle ja tarvitsisi kalastajamökkiä var
ten omistaa kiinteistöä, ei saisi sitä, jos täl
la.inen näin pitkä aika asetettaisiin kiinteis
tön omistamisen ehdoksi. Senvuoksi olemme 
me sosialidemokraattiset jäsenet jo perustus
lakivaliokunnassa asettuneet sille kannalle, 
että riittää, kun sanotaan, että jolla on lail
linen kotipaildraoikeus, on hänellä oikeus 
o;rnistaa Ahvenanmaalla maata. Ahvenan
maalaiset perustelevat kyllä tätä kantaansa 
m. m. sillä, että ne tällä 5 vuoden garantia
ajalla voisivat estää, niinkuin eräässä ahve
nanmaalaisten ~broshyyrissä lausutaan, kom
Jp.unististen maailmanvillitsijäin 1pesiytymi-

~n Ahvenanmaalle, mutta minä olen sitä 
mieltä, että kommunisteilla täytyy olla yhtä 
suuri oikeus kuin muillakin päästä niin hy
vin Ah'Veuanmaalle kuin muihinkin maan 
osiin, enlkä ole tätä perusteina pitänyt kyllin 
paimwana, ja minusta tuntuu siltä kuin ei 
kommunisteillakaan olisi tällä kertaa syytä 
tätä Kiinanmuuripolitiikkaa rpuoltaa. Minä 
olen lain hyväksymisen kannalla. . 

Ed. R o s e n b e r g: Minä olen sangen 
kiitollinen siitä, että ed. Aalto on katson:ut 
otolliseksi ryhtyä puolustamaan kommunis
teja, sillä sitä nyt niin harvoin sosialidemo
kraattien taholta tapahtuu, mutta tässä ta
pauksessa minusta tuntuu, tai paremmin sa
noen tämän asian yhteydessä minusta tun
tuu jonkun verran teennäiseltä tuo kommu
nistien puolustaminen. Tässä kai ei ensi kä
dessä suinkaan ole kysymys siitä, vaan ky
symys on ruotsalaisten oikeuden säilyttämi
sestä ja ensi kädessä juuri ahvenanmaalais
ten oikeuden säilyttämisestä. Jos ahNenan
maalaiset todellakin katsovat itselleen tar
'peelliseksi maanomistuksen säilyttämisen 
omissa käsissään, niin me lähdemme siltä pe
rustalta, että tämä on ensi kädessä ahvenan
maalaisten oma asia. Kun he kerran katso
vat, että heillä siitä on jotakin hyötyä, niin 
tätä on noudatettava, se on kansojen itse
määrääruisperiaatteen mukaista. Jos ahve
nanmaalaiset tässä suhteessa lausu'Vat joita
kin tyhmyyksiä, niin eivät ne tätä asiaa voi 
muuttaa enempää kuin :ijleidän kantaamme
kaan tuohon yleiseen periaatteeseen nä-hden .. 
Minä kyllä luulen, että ahvenanmaalaiset 
ovat yrittäneet kommunismilla hyvään por
varilliseen tapaan pelotella toisia porvareita, 
niin että se siis on ka.hdessakin mielessä. 
suuri tyhmyys, mutta niinkuin ·jo sanoinr 
meihin se ei Y'htään mitään vaikuta .. 

Ed. von B o r n: Det föreliggande lagför
slaget är närmast att betrakta som en verk
ställighetslag tiU de grundstadganden, som 
givits i den åländska s. k. garantilagen. Då 
jag för min del måste anse, att stadgandena 
i detta lagförslag stå i överensstämmelse med 
nämnda grundstadganden i gal'lantilagen ooh 
då de i övrigt också stå i överensstämmelse 
med det, som utlOIVats ålänningarna uti den 
ifrågavarande garantila.gen, så kan jag icke 
annat än 'RJlSe, att riksdagen nu borde god
känna lagförslaget, och kommer jag för min 
del att bidraga med min röst till dess god
kännande. 
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Ed. E. Pekkala: MhJ.ä pyytäisin huo- 1 

mauttaa ed. Aallolle, että hä.n turhaan se
koittaa tähän kysymykseen Kiinanmuuripo
litiikkaansa. Ei tässä ole nyt ollenkaan siitä 
kysymys. Tässä on kysymys yain a'hvenan
ma~alaisten oikeuksien turvaamisesta, josta 
on jo säännöksiä n. s. vakuuslais~a. Mitä 
siihen tulee, että nuo rajoitukset kdhdistui
.sivat ensi kädessä työläisiin, niin se on aivan 
turhaa puhetta. Kyllä kai ne ovat ensi kä
dessä rikkaat, jotka mahdollisesti !kiinteis
töjä Ahvenanmaalla ostaisiiVat, eivätikä työ
läiset. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: On toimitettava lippu
äänestys. 

Siliteeri lukee 

ääne&tysesi ty ksen: 

Joka hyväksyy puheenaolevan lakiElihdo
tuksen, sellaisena kuin eduskunta on sen 
1925 valtiopäivillä lepäämään jätettäväksi 
hyväksynyt, äänestää ,jaa''; joka ei sitä hy
v:äksy, äänestää ,ei". Jos vähintään 2/3 
an,uetuista äänistä on jaa-ääniä, on ehdotus 
hy:väksytty, mutta muuten· se on hylätty. 

Äänestyksessä annetaan 144 jaa- ja 36 ei
ääntä. 

P u he m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt sanotun lak~hdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdiobnklsen va~ltiontakunn myöutämisestä 
Suonoon Hypoteekkiyhdistyben ottamista 

obligatiolainoista 

sisältävän hallituksen esityksen n :o 31 joh
dosta laadittu valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n:o 7 esitellään ainoaan käsi t
telyyn. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 7. 

Keskustelu: 

Ed. von Frenckell: Varje initiativ 
som .avser räntefotens sänkning i landet 

förefaller mig att vara undel'$tödansvärt. 
Därmed är emellertid icke sagt att varje för
slag i saken skulle vara lycklig.t U.Pipgjort 
och därför kräva understöd. Den ~proposi
tion - n :o 31 - som nu föreligger, ooligt 
vil!ken regeringen anhållit om rätt att få ut
färda garanti för ett inhemskt obligations
lån på 100 miljoner mark, synes mig icke 
vara väl motiverad. Jag föres1år därför att 
propositionen måJtte fö.rkastas. 

J'ag skall närmare be att få motivera var
för jag ha,r kommit tili denna uppfattning. 
Då Hypoteksföreningen på sin tid hade UIPP
tagit ett stort antal obligationslån, lydande 
dels på finska mark dels ~på utländskt mynt, 
så råkade den på obestånd genom att den 
finska valutan avsevärt deprici(lfades. PcraJk
tiskt t.aget kan Hypoteksföreningen anses 
vara konkursmässig. Under den fö.rsta in
flationstiden kunde de ledande männen vis
serligen icke överse varthän det bar och voro 
de därfÖir icke i stånd att göra några för
slag a:vse1ende att bringa Hypoteksförenin
gen på fötter. Men nu, sedan :vi återinfört 
guld!myntfot, synes mig tiden vara inne att 
Hy;poteksföreningen saneras, så att denna 
konikul"Smässiga institution icke får fort
sätta sin 'Verksamhet ocill dessutom trots sin 
nuvarandle belägenhet gynnas aJV staten p_å 
det sätt som nu är föreslaget. Det förefaller 
mig nämligen vara oriktigt att en fö,rening 
som är insolvent arbetar oberoende av detta 
beklagliga. förhållande. 

I förevarande fall gällJer det ä/Ven infö
randet a.v en helt ny sorts garanti. Då Hy
poteiksföreningen öuskat U!pptaga utländska 
lån eller då andra hypoteksföreningar upp
tagit sådana, ha.r statens garan·ti i .regeln 
begärts, enär :vårt land ä:r så 1pass ungt att 
ae finska obligationslålllen i utlandet icke 
ännu erhållit tillräckligt gott anseende. 
Men nu är 'det fråga om ett i:n:hemskt lån, 
där staten anmodas utfärda garanti om en 
medborgare i landet beviljar en annan med
borgare 1ett lån. Detta är en alldeles ny 
princip, som ätminstone inom banikvärldep 
hittills ieke har godkiints. Bankgaranti bru
k~r man varken begära eller bevilja för in
hemska affärer, och det synes mig även som 
om staten icke skulle hava anledning att 
bryta emot denna sunda bankprincip. 

När i motiveringen dessutom framhålles, 
att Hypoteksföreniugens ställning nu är sA
dan, ,att densamma knappast med egna 
krafter är i stånd att på skäliga ovillkor an-

54 
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skaffa mooel för utvidga.nde av sin låne
rö.rel.se", så är detta riktigt, däremot är kon
klusi'Onen, ,att statsbidr~ synes vara :w be
hovet påkallat för fortsättande av förenin
gens nyttiga verksamhet", icke riktig. Det 
är en s a n e r i n g som i första hand skall 
åstadkomrmas och efter det denna sanering 
har geno:rruförts kan man tänka på att för
eningen med egnra krafter skall kunna. ut
giva. inhemska obligatiollBlån. 

Ma.n säger vidare i moti·veringen ,att 
statsverket icke skäligen kan betungas ge
nom 'beviljande av ytterligare lån ur all
männa ruedel för detta ändamål" och avser 
sa.nnolikt att obligationslån icke borde be
viljas, men man förbiser helt och hållet att 
riksd~en ä-rligen anslår mellan två och fyra 
miljoner mark för u,pprätthållande av Hy
poteksföreningen. Det är visserligen sant 
att regeringen icke beviljar lån men den be
viljar direkta understöd, vilket enligt rmin 
uppfattning gör saken ännu värre. Vidare 
fram.håller man, att det icke medför någon 
nämndvärd risk för staten att nu ikläda sig 
en garanti för dessa 100 miljoner mark. 
Detta tillåter j~ mig att betvivla. 

J ~ vet att Hypoteksföreningens sty,relse 
har fömökt inleda underhandlingar med re
geringen BIV'Seende en sanering. Jag känner 
icke till detaljerna i försl~en så att jag vet 
icke om de äro oförmånligt gj.orda för sta
tens vidkomma.nde eller om staten icke har 
riskerat att intervenera i denna angelägen
het. Då det emellertid nu är fråga om in
förande aiV en helt ny princip, d. v. s. ga
ranterandet av ett inhemskt obligationslån, 
och då j·ag a.nser a•tt denna princip är för
kastlig, så föreslår jag att riksdagen måtte 
förkasta den föreliggande propositionen . 

. Ed. R. F u r u h j. e 1 m: Före'liggande 
propositli.on avser ju tillgodoseendet av la.nt
bruJ:rets kreditibed10v. Därest rik.sdagen iclre 
skulle godikänna denna proposition, så blir 
följden, 31tt sagda behov skall på annat sätt 
tillgodoses. Den sallJWlika utveckLingen av 
sa'ken bleve den, att staten av något Jån, 
som den sjäi1v upptagit, ·beviljade en del 
för lantbvukets.kreditbehov till en synnerlå
gen låg r.ämta. .Sädant :hava vi varit med 
om förut här i riksdagen, och det är nu väl 
långt ifrån urte.slwbet latt ~dan.t kam, in
träffa också i fmmtide.n. För min del måste 
jag anse det vara betydligt sundare, att 
staten beviljar ga.ranti för dessa lån ; struten 

ikläder sig då å.eke samm.a ansvar som ifaJl 
den själv upptage:r lån. 

Statsgaranti för statslån är förövrigt iclre 
något nytt, såda.n har ju beviljats hos oss 
tidiga.re, ooh vad den ris.ken ·beträffar, som 
rdgsm. von Frenckell iberör, så har man 
svä:J.'It att föreställa sig att det skall vara 
föreniligt 1llled någ'On större risik att gi'Va ut 
inh.oonska lån för lantbrukets behov. Jag 
ber för min del att få förorda godkännan
det av proposiiionen. 

Ed. von Fl"emcke.H: Rdgsm. Furu
hjelm tycks anse, aJtt regeringen icke har 
anl.edning att ens i framtidem bidraga tiU 
Hypoteksförening.ens sa.nering. J ag tillåter 
mig hysa en annan uppbttning, då jag ic.ke 
ka.n tro att vi kunna ·bibehålla vår ominiösa 
obliga:tåons1~ till år 1953, då det sista lå
net kommer att infriars. Regeringen måste 
siilkert för.r cller senare inskrida för att sa
nera !föreningen ooh sålunda möjliggöra 
obligationslagens snara upp:havande. 

Ed. S c h aJ u m a n: Med anledning av 
det påstående, som i det första anförandet 
gjordes, därom att Hypoteksföreningens 
stäHning v.ore svag och att föreningen skulle 
hava vänt sig tli.ll regeringen med a.nhållan 
om statens inteTvention, skulle jag för min 
del runhålla om att ärendet måtte få ligga 
på 1bordet till nästa plenum. 

Ed. v on F r e n c lk e ll: J ag ber wtt få 
uniderstöda l"dgs:m. Sooaumans förslag. 

P u :he m i e s: Koska kabi eduSkunnan 
jäsentä on pyytänyt asiaa pöydäHe, niin on 
se valtiopäiväjärjestyiksen 56 § :n mukaan 
pantav111 pöydälle. 

P Ul he~ dJ e s: Halutaanko pöydäloopa·
non ajasta keskustella? 

Kesku.stJellua ei enää synny. 

Asia p a DJ n a a n p ö y d ä 11 e seuraa
varun istuntoon. 
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4) Ehdotuksen 46,000,000 markan suuruisen 
lisämäärärahan myöntämisestä valtion rauta

teiden liikkuvan kaluston lisäämiseen 
vuonna 1927 

Sisältävän hallituksen esityksen n :o 15 joh
.dosta laadirbtu valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 8 esitell:ään a i n o a a n k äJ s i t
te lyy n. 

P u h ~mies: Käsittelyn rpohjaua on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 8. 

Keskustelu: 

Ed. P a a s on en: Kun valtiovara.inva:lio
kunta esittää! myönnettäväJksi lisämäärä
rahana valtionrautateiden liikkuvan !kalus
ton lisäämiseksi tämän vuoden ailkana tois
taiseksi ainoastaan 20 milj. markkaa vas
toin hallitlllksen esittämää 46 milj. ma.rkan 
määrärahaa, lienee paikallaan tehdä muuta
mia huomautuksia ni.itä perusteita vastaan, 
jo!illa; valiokunnan enemmistö koet·taa tu
lrea esittämäänsä supistusta. 

Kuten tiedetä.än kiinnitti nykytinen hal
litus jo t,oimintakautensa alussa erikoisen 
vakavaa huomiota useampien vuosien ai
kana i1menneeseen, kohta kroonillise.ksi 
muodostuneeooen iliikkuvan kalU:Srton puuir 
teeseen valtionmutateillä ja, kun kwilkki 
merkit jo sy~dänrtalveHa virittasivat siihen, 
että mainittu- pula t:ä:män vuoden kuluessa 
vielä voisi lrehittyä aivan sietämättömäksi, 
kääntyi hallitus vuoden alussa rautatiehal
lituksen puoleen ja pyysi ehdotusta; asian 
auttamiseksi, joka ehdotus (kuitenkin jätet
tiin hallituksel·le huomatt;avasti myöhemmin 
kuin varsinari.nw ensi vuoden meJJoarvioesi
tys. Sillä ailka.a oli kuitenkin 1lii'kennepula 
kehittynyt arveluttavan ikriitilliseksi eilili 
mitään mainittavampia merkkejä tilanteen 
1momattavammasrtw heLpottamisesta ole vie
läkään havaittavissa, vaikka muina vuosina 
~o tähän aikaan vuodesta vaunupula on ta
'Ya1lisesti sivuuttanut ,kriiltiillisimmän aj.an~ 
!kohtansa. Pälinvastoin v:iittaa.vat meJ~kit 
siihen, että pulakautta voi tänä vuonna jat
kua syksymyöhään asti ja aiheuttaa liiken
teeNe ja maamme taloudellisen elämän kehi
tykselle arveluttavaa haittaa ja vahinkoa. 

Kun nii'Stäkään toimenpiteistä, joihin hal
Jlitus ryhtyi liikennekuormituksen tasoitta
miseksi tariffeja eri vuodenaikoina säännös-

telemä1lä, ei ny>kyisellä liikakuormitu:ksella 
ra~ta~eill.ä.lnme o'le. ollut sa~ottavampaa hyö
tya, JOSkin kuornutusta en kuukausina on
km voitu jossa·in määrin tasoittaa, on halli
tus katsonut velvollmuudekseen nyt ryhtyä 
.ainoaan tehdkkaaseen toimerupiteeseen pu
lan lieventämiseksi, nim. liikkuvan kaluston 
rohkeampwan lisäämiseen ja perusteLlut esi
tyksensä eduskunnalle pääasialEsesti rauta
tietilastoon. Se antaakin arvokasta lisa
valaistusta tämän asian selvittämiseksi 
ja osoittaa cittämättömästi,. että jo us:eam
:man vuoden ai1kana olemme hyvin al1Yelut
t!:vassa määrässä laiminlyöneet tarpeellisen 
lnkkuva,n kaluston lisäämisen edes osapuil
leen siinä määrässä, j.ossa 'li1kenteen verrat
tain säännölLinen lisä.än1:yminen olisi sitä 
vaa.tinut. 

Niinpä. voidaan todeta, e:ttä tavarahl.i
kenne, joka meillä onikin päätekijänä ra;uta
tieliiikent<OOssäll11Ille ja ,jonka •tuotto edusta-a 
jo yli 2/3 kaikista liikennetuloista,. on rvilime 
vuosina kasvanut noin kolme ikertaa nopea.m
.massa ta.hdis&J; sekä tonnå·määrään että 
tuottoon nä.hden :kuin vll!Sta.ava tavaravau
nuston lisääntyminen. Mikä;li lenooikkoar
vointi: jo nyt osoittaa, tulee rahtitavaran 
tonnimäärä tänä vuonna kohoamaan aina 
11 miljoonaan tonniin, oltuaam vuonne 1924 
noin 8 mi1j. tonnia, joka siis vastaa noin 
37 % % :n lisäystä kolmessa vuodessa, kun 
taas tavaravaunujen aJk:seliluku tulee sa.:m.an 
ajanjakson kuluessa lisääntymään 38,000 :sta 
.vuoden 1924 lopussa~ ainoastaan nolin 
42,600 :a;an aikseliin tämän vuoden loppuun 
eli siis noin l.2 % :llä. Kuu vaunupula 
on ollut todettavissa jo useampina rvuosina 
ennen <tätä ajan·jaksoa,. olisi 'luonnollinen, 
terve kehitys vaatinut lisäämään vaunustoa 
ainwkin samassa suhteessa kuin liilkenne on 
kehittynyt, siis noin 3.7 % % :lla viime kol
men vuoden ajanjakwlla, joka olisi :vastan
nut noin 14,000 vaununakselin lisäystä sen
sijaan, että todella tulee hankitlliksi ainoas
:taam noin <.L600 a:'kse1ia 'lisää, joten laskettu 
vajaus nousee pyörein luvuin ainakin 9,000 
akseliin, eli 4,,500 2~ailrneliseen vaunuun 
yksistään ta varaliikenteen lisääntymisen 
:perusteella, laisiruka.a~ ottamatta huomioon 
ylti-ikäisen kaJluston uudistusta. 

Mitä taas vetur:istoon tulee, orr puute 
vetovoimasta samoin vuosikausia ollut erit
täin suuri ja käynyt viime vuosina liiken
teen noJrean lisääntymisen takia aåJm rvain 
kireämmäksi. Jo yksistään lii!kenteen pai-
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sumisesta viime ikolmen vuoden aikama ai
heutuva vetovoiman lisäitarve voidaan ar
vioida vähintään 150 veturiin, joten va.jaJUs 
tämän vuoden lopussa tulee nousemaa.n• ai
nåkin 80 veturiin siinäkin tapauksessa, että 
anetallityöa1alla vallitseva sullku saadaan 
lopetet.uksi ja työt kohdakikoin käyllrt;iin 
myöskin veturitehtaissamme. Kun sitäpruitsi 
xootatien ti:lasto osoittaa, että v.amhan vetu
riston nopeampi uudistus jo yksistään talou
dellisista syistä näyttää ole•van välttämä
töntä huomioonottamllilla ne suuret säiästöt, 
mitä uudemmat vankemmat vetunit setkä 
korjaus- eHä polttollline- y. m. kust:annuk
siin nähden voivat osoittaa verra:ttuina van
hoihin yli-ikäisiin ja -heil~koihin vetureihin, 
on i.lmeistä, että jo vuosikausia on laimin
lyöty kiinnittää tarpeellista huomiota liik
kuvaan kalustoon. 

Hallituksoen nyt esittämät uuden liilkku
yan kaluston hankinnat, 1,300 kpl. tavara
vaunua ja 32 kpl. veturia, edustavat, kuten 
edellä on huomautettu, ainoastaan pienem
män osan viime kolmen vuoden alikana ihar
joit,e·tun puutteellisen hankinnan johdosta 
syntyneestä todellisesta vajauksesta, sillä 
luonnollisen uudistuksen va.rutimia lisäyksiä 
ei ylläesitetyissä laskelmissa ole Viielä laisin
kaan voitu ottaa huomioon.. Vai:l{lka. jo 
väihintään kolmen viime vuoden ailkana on 
ollut todettavissa jot€11kin sä:ännöJlistä voi
maikasta nousua valtion rautateiden ]iiken
teessä ja vaikka liikemaailma jo vuosikausia 
on aina uudistanut valituksensa liikkuvan 
kaluston rpuutteesta, on liikkuvan kaluston 
hankinnassa tyydytty nilin vaa·tima.Uomiin 
määriin, että nyt on jouduttu umrpikujaan. 

Mitä tulee siihen, että valtiovaminvaliQ;. 
kunta on ehdottanut ainoastaan 20 milj. 
marikan määrärahan myöntämistä, on huo
mattava; että jo raa1ka•ainoot tava.mvau
nuissa edustavat noin 80 % vaunun hin
nasta, yhteensä: siis 1,·300 va:nnulle noin 
33 m~lj. mk. Ja kun huoma1ttava osa eri
koiska.ppaleisiailrin on jo tämän vuoden ai
kana valmistet:t,ava, jotta keskeytystä työn 
mell'ossa ei suotta syntyisi - onhan kaikille 
teollisuusoloja; tunteville selvlillä, miten tär
ke:ä telrijä: teollisuuden terveelle kehityk
selle jatkuva säännöllinen tuotanto on -
niin lienee i•lman· muuta selvää, että jo yksiS
tään aineitte.n biankintaan ja <töitten alkami
seen tänä vuonna tal"Vita,an vählntään yllä
mainittu summa. Ja; vaikka koko summa 
tänä vuonna ei vielä tulisikaan käytetyksi, 
on se kuitenkin nyt jo tähän tarkoitukseen 

varattava, samoin kuin tavanmukainen en
maksu veturitilauksistaJ yksityistehtaille, 
1/3 kauppahinnasta, tässä tapauksessa noin. 
12 milj. mk. Näin ollen lienee välttämä
töntä,. että kyseessä ·olevan liikkuvan !kalus
ton ainehankintoihin jo tä:nä vuonna vara
taan ha:llituksen ·esittäiiDä määräraha 46 
milj. llllk, ja että hyvissä ajoon vaLmistaudu
taan hyvirukin huomattaviin lisäuhrauksiin 
viime vuosina liikkuvan .ka:luston hankm
uassa syntyneen vajauksen mahdollisimman 
pikaista t:äytt.äimistä varten. Minä pyytäi
sin edellä olevan perusteella ehdottaa, että 
eduskunta hyväksyisi ihallHuksen esitykseen 
liittyvän ensimmäisen ponnen valtiovarain
valiokunnan mietintöön liitetyn ensimålisen 
vastrulauseen mulkaisesti. 

Ed. Rose n. b e r g: Minä olen kyllä val
tiovarainvaliokunnaiSSa ollut hi·u~kasen eri 
mieltä siitä, mi<tä tulee vaunupu:lan· poista
miseen yksin10maan vain hanituksen. edetl.'
lyitämin keinoin, syystä etten usko vaunu
pulan olevan poistettavissa yksinomaan. vain 
rakentamal!la yhä uusi:a vaunuja,. vaan vau
nut tulee sen lisäksi rakentaa myöskin sel
laisiksi, että niiden kantokyky lisääntyy ja 
vaunujen yhdistämislaitteet vahvisteman. 
Mutta siitä hurolimaJtta,, koska kuitenkin 
rakennettavaksi ehdotettujen vaunujen luku 
ei ole li.ian korkea, olen ollut sitä mieltä, että 
se vaunumäärä, mitä hallitus ehdottaa ra
kennettavaksi, kyllä haita,tta· voidaan rar
kentaa. 

Kun nyt valtiovarainvaliokuntakin tämän 
osan on hyväksynyt, mutta kuitenkin ehdot
taessaan määrär11han aleunettavaksi 20 mil
joonaan, tekee sen si.Uä ehdoin, että maan 
veturitehtaat eivät valiokunnan saamien 
tietojen mukaan voi määräajassa. saada val
miilksi niiltä aikaisemmin tilattuja vetureita 
ja uusien tilausten suorittamiseen voivat 
tehtaat ryhtyä vasta ensi kevään loppupuo
lella,, niin olen myöskin oma~ta; osa:ltani 
havainnut tämän perustelun jonkun verran 
heikoksi. Ensinnäkin ei valtiovaTainvaliQ;. 
kunnassa ol'lut oikeastaan suoritettu mWiän 
täsmäUi.semJpä:ä tutkimusta asiassa, vaa111 
nojauduttiin erään. valiokunnan yksiltyiseu 
jäsenen tiedonanooon, j;oka tietysti sinänsä 
voi olla paikkansa pitävä, mutta tämän yh
teydessä on joitakin seikkoja, joita kuitenkin 
olisi pitännyt tutkia valiokunnassa annetun 
tiedonannon yihteydessä. Kysymystä tietysti 
ei voida ratkaista vain sen perusteelLa, että 
asianomaisten tehtaiden taholta on ilmoi-
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tettu, että jo tilattuja wtureita ei saaaa val
miiksi ennenkuin ensi vuoden kesäkuuhlllirl 
men.ne'SSä, koslka asian ratkaisevat muutamat 
m'llut- hyvi.nlkin tä.nkeät seikat. Yksi niistä 
on· seUainen, että veturitehtaid\n valmistus
tehoa v<>idaan nostaa hyvinkin paljon siitä, 
mitä se nyt on. Siellä olevat tyÖik:oneet ja 
voimakoneet ede1llyttävät si.tä, työvoimaa on 
myös ta:vpooksi saata,vissa, joten jo, niinkuin 
täiDlä sanotaan, aikaisemmin tilattuja vetu
reita voidMn •kyllä aikaisemminkin saada 
vahniiksi, jos vain lisätää:n työvoimaa 
ja ryhdytään IDillihin tarpe11isiin kei
noi'hin,. veturien: nopeammin valmis
tamiseksi, mutta tässä suhteessa, ei 
valiokunta ole ainaka·an ryhtynyt tutki
maan asiaa. Toinen syy on tietysti käynnissä 
olevassa sulussa. Jos sulku edellytetään 
pitkittyväksi vielä!kin jonkun aikaa, tietysti 
silloin on s~lvää, että jo tilattujen veturien 
valmistuminen siirtyy yhä myöhempään, ja 
silloin on valiokunta aivan oikeassa siinä, 
että uusia tila.uksia on turha tehdä. Mutta 
toiselta puolen, jos sulku lopetetaan, niin 
silloin ei valiolrnn.nan perustelu enruä pidä 
<Ollenkaan paiikka:ansa. Tässäkin mielessä ei 
ole vll!liokunnan taholta rythdytty minkään
laois1in tiedustelutoimenpiteisiin. 

Kun Lisäksi tähän tulee, että veturien val
mistamiseen tarvitaan suhteellisen kallista 
raaka-ainetta ja muitakin työvälineitä, jotka 
vMtivat verra,ttain suur.i:a summia, ja jotka· 
hyvissä ajoin on tilattava, ennenkuin vetu
rien rakentaminen voi valmistua., niin olisi 
jo tässä mielessä syytä hyväksyä ha.llituksen 
ehdotus. 

Ma·inittuilhin seikkoihin nojaten ehdotan 
myoo, että eduskunta hyväksyisi hallituksen 
ehdotuksen a'Siassa. 

Ed. I n1 g m a n: Minä olen odottanut, että 
herra kUJlkulaitosministeri olL8i täällä saapu
villa puolustamassa esitystään, ja pidin tätä 
sitä varmenpana., kun hä:n on pyytänyt 46 
milj. markkaa, eikä vaEokunta ole ehdotta
nut kuin 20 milj. markkaa. Kun hän ei sitä 
puolusta, niin hän antaa' sen käsi,tyksen,, että 
olisi esityksessä ottanut niin rohkeam. mä·ä
rän, että vaikka sitä vähennetään enemmän 
kuin puolet, niin hän on tyytyväinen. 

Minä valitan sitäkin enemmän, että herra 
kulkulaitosministeri on poissa·, kun minulla 
olisi ollut erä:s asia, josta olisin pyytänyt hä
neltä se~lvitystä. Vaikka :milnä nyt sitä hä~ 
neltä en nähtävästi saa, niin täytyy minun 

se kumminkin eduskunnalLe esittää, siinä toi
vossa, että joku muu ehkä osaisi sen asian 
selvittää. 

Olen sitä mieltä, että kun hallitus pyytää 
ja eduskunta on tai·puvainen antamaan halli
tuksen 'käytettäväksi suuria määrärahoja, 
niin täytyy myös eduskunnan, hallituksen 
aikaisemman menettelyn nojaLla, voida. luot
taa siihen että näitä mliäirärahoj'a käytetään 
eduskunn.a.n tahdon mukaan. Siinä suhtees
sa minulla tällä kertaa on syytä jonkun ver
ran epählykseen, jota pyydän perustella. 

Hallitus pyysi vHme lreväänä muis1:aailmeni 
15 milj. marklkaa työttömyysmä.älrärahaa, ja 
sai 5 milj.. Tämä raha oli tarkoitettu tieten
kin todellisenJ työttömyyd-en torjumiseksi 
eikä< toisen puolen tukemireksi työta.iste.
luissa. Nyt on kumminkin näiden rahojen 
käytöstä ollut m. m. seuraavat tied-ot. KuF 
kulaitosminL8teri on myöntänyt Pyhäjärven 
kunnassa vallitsevan tyOttömyyden lieven·tä
miseksi tie- ja vesirakennusten ylihallituksen 
käytettäväksi 330,000 markkaa Pusulan~ 
Haapasten välisellä maantiellä olevan Lem
moin ja Ahmon mäkien välisen tieosan kun~ 
toonsaattamista varten, mihin työhön Pyhä
järven kunta on pU!olestaan sitoutunut myön
tämääm 60,000 mk. HätäJa:putöihin otetaan 
yksinomaan Pyhäjä.I'IVen kunnan asukkaita. 
Kun tieto tästä pää1töksestä herätti huomiota 
si,ihen nähden, että Uudenmaan kunnissa 
ei tietty kesän eikä alkarvan sytksytn a!ikana 
minkäJänlaisesta työttömyydestä, niin otin 
sosialiminim-eriöstä selvää siitä, kuinka mon
ta työtöntä oli ilmoittautunut PyMjä.Tven 
kunnassa niihin a.i:koihin, joUoin tämä pää
tös tehtiin. Sain tietää, ettei ollut ainiOata
kaan työtöntä ilmoittautunut paitsi metalli
työläisiä. Ne työttömät siis, joille ha:llitus 
tahtoo hankkia työttö.myysmäämraihoilla 
työtä, ovat Högforsin tehtaan metaHityö
läisiä, jotika siellä, metalliteollisuusa}alla 
va1lit.sevan työriidan johdosta, ovat ltyöt
tömiä. Tämä siis ilmeisesti ja selvästi tietää 
sitä,, että hallitus tässä pitkäaikaisessa ja 
v.aikeassa. työtaistelussa on asettunut kan
nattamaan toista rii.tapuolta. Hal'lit.us on 
tehnyt tämän rahallisesti j'a moraalisooti. 
Rahamisesti sillä, että on käytttänyt eduskun
nan antamia työt1tömyysmäärärrahoja. työn 
hankkimiseksi heille ja moraalisesti sillä, että 
on astunut heidän puolelleen. Minun 
nä.hdäkseni ooiUSkunnan täytyy hankkia 
itselleen takeita: siitä, että näin ei 
saa twpalhtua, si1lä tämä ei ole luvallista 
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menettelyä. Ja sentälh.deib, herra puhemies, 
minä pyydän ehdottaa, että eduskunlta pa
lauttaisi mietinnön valtiovarainvaliokun ta.an 
sellaisen lausuna:wn lisäämistä va;rtw mietin
töön, että eduskunnan myöntämiä varoja ei 
saa käyttää kummankaan riitapuolen tuke
miseksi metalliteollisuuden alaLla vaUitse
vassa työtaisteLussa. 

Ed. Vi11kkunen: Minä pyydän kan
na.ttaa ed. Ingmanin te:kemää ehdotusta. 
Mutta samalla minä en voi ol'la lausumatta 
uudelle'en syvää valitteluani, että hallitus ei 
ole sa.a:puvi'lla täHaisen asian käsittelyssä. 

Viikko sitten eduskunnalla oli tilaisuus 
saaoo herra puolustusministeri istuntoon 
vasta erikoisten ponnistusten jä·llreen, niLin
kuin eduskunnan pöytäkirjaankin on1 mer
kitty, että sosialidemokraattinen edustaja 
telefoonitse hänet tilasi edUSkuntaan hänen 
asiansa käsittelyn viime hetkenä.. Viimeises
sä istunnossa, jossa käsiteltiin puolusltus
ministeriön ja puolustuslaitoksen alaan 
kuuluvia ensiluokkaisia kysymyksiä, puolus
tusministeri uudeHeen oli kokona:an saapu
matta eduskunnan istuntoon. Nyt jatketaan 
tätä näytelmää. Kulkulaitosministeri on 
poissa tästä istunnosta. Muistamme, että 
herra ministeri esiintyi lähetekeskustelussa, 
erityisesti painootaen tämän hänen anta
mansa esityksen tärkeyttä ja vaatien edus
kunnalta. sen hyväksymistä. Nyt on jään~ 
ed. Paaso'Seal tehtäväksi yrittää vain jollakin 
lausunnolla puoltaa hallituksen ja kulku~ 
la.itosministerm esitystä.. Tä:ällä lausuttiin 
aikaisemmassa keskustelussa, puolustusmi
nisterin oHessa poissa eduskunnan istun
oo&ta, että hallituksella ei ole mitään teke
mistä sen esityksen kanssa., jota silloin käsi
teltiiill. Tämäkään verake, joka itseS<>ään 
t:iletysti ön aivan väärä, niinkuin osoitettiin 
eduskunnan istunnossa, ei nyt tule 'kysymyk
seen. Hallituksella ja kulkulaitooministe
rillä on erityisesti tekemistä tämän esity<ksen 
kanssa. 

Minä tulen siihen johtopäätökseen, että 
ed. Paasosen ja sosialidemokraattisen ryh
män on aivan turhaa täällä ryhtyä puolus
tamaan hallituksen ja kulkulaitosministerin 
esitystä siitä syystä, että poisjäämällä tästä 
istunnosta kulkulaitosministeri on tunnusta
nut valtiovarainvaliokunnan enemmistön 
kanruan oikeaksi ja oman aikaisemman kan
tansa vääräksi. Muuta johtopäätöstä tällai
sesta hallituksen menettelystä ei voida tehdä. 

Ainoa pelastus miel~täni sosialidemokraatti;.. 
selle eduskuntaryhmälle si]tä moraalisesta 
tappiosta, jonka se taas tällä truvalla on hank
kinut itseLlensä, on pyytää asia pöydälie~ 
kunnes kulku1aitosministeriUä on tilaisuus 
sawpua eduskunnan istuntoon. Minä en tätä 
ehdotu.sta tee, vaan minä jätän sen sosiali
demokraattisen ryhmän tehtäväksi. 

P u h e m i e s : Koska ed. Ingman on ed. 
Virkkusen kannattamana ehdottanut asian 
palautettavaksi vdtiovarainvaliokuntaan ja 
tämä ehdotus, jos se hyväksytään, keskeyttää 
asian asiallisen käsittelyn, on päätös ensin 
tehtävä ed. Ingmanin ehdotuksesta. Sen
tähden kehoitan seuraavia puhujia lrohdista
maan lausunt'ollSal tähän ehdotukseen. 

Ulkoasiainministeri V o i o n m a a : En 
tiedä, sallitaanko minun ilmoittaa, että kul
kulaJitosministeri tänä aamuna ilmoitettiin 
o}.evan sa1ras, joten hän ei ole voinut saapua 
tänne. 

Opetusministeri A i l i o : Ed. Virkkusen 
lausunnon johdosta minulla oli tarkoitus 
sanoa samaa kuin ministeri Voionmaa. Minä 
juuri telefuneerasin ku1kulai tosministeril~e, 
ja hän makasi sängyssä sairaana. On näin 
.ollen mahdotonta tehdä sellaisia johtopää
töksiä hänen poissaolostaan, kuin ed. Virk
kunen teki. Myöskin on turha tällöin puhua 
moraalisesta! tappiosta sos1aHdemokraa:tti
selle pudlueelle, kun kerran tä:llainen syy on 
olemassa. 

Puhe m i e s: Uudistan kehoitukseni, että 
puhujat kohdistaisivat lausunltonsa ed. Ing
manin ehdotukseen. 

Ed. Rose n b e r g: Minä haluaisin kes
kittää lausuntoni yksinomaan ed. Ingmanin 
tekemään ehdotukseen. Asia on mielestäni 
sillä tavalla, että tuntuu, sanoisinko, vasten
mieliseltä kuullakaan tuollai•sen ehdotuksen 
tekemistä täällä, niin luonnollista kuin se 
onkin rparlamentissa, erittäinkin ed. I11g
manin tekemänä. Sellainen olisi ollut syytä 
niinä lukemattomina kertoina, jolloin työ
väen taistelussa kapitalismia vastaan valtio
valta tavalla tai toisella <On sekautunut työn
antajien hyväksi, mutta silloin ei kukaan ole 
noussut pyhässä vihassaan tänne puolusta
maan työläisiä työnantajia vastaan. Tässä 
on eräs juttu, joka todennäköisesti tuskin on 
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missään yhteydessäkä.än metallisulun ja siinä 
olevien työläisten kanssa, mutta jota käyte
tään verukkeena 'Saada aikaan päätös, joka 
päätös, jos mikään on hylättävä. Ei voi 
aj&tellakaan, että eduskunta menisi asetta
maan sellaista ,prejudikaattia, että valtio
valta ei missään tapauksessa saa avustaa 
työläisiä, silloin kun työnantajat ovat heit
täneet heidät nälkätaisteluun. Sellainen 
päätös sisältäisi myöskin edellytyksen, että 
päinvastaisessa tapauksessa ei saa mitään 
tehdä. Jos kerran ed. Ingmanin asettamien 
perusteiden mukaan asia lähetetään valtio
varainvaliokuntaan, niin silloin siihen on 
myös lisättävä, että rvaltiovrulta ei missään 
tapauksessa saa avustaa myöskään työnan
tajia työväen taistelussa työnantajaa vas
taan. 

Ed. P a a s o ne n: Minä vastustan ed. 
Ingmanin ·tekemää ehdotusta jo siitäkin 
syystä, 'että sillä ei ole mitään tekemistä tä
män asian kanssa. Ed. Ingman kertoi erään 
esimerkin, joka ei myöskään todista mitään, 
sillä yleisesti tunnettua on, että maala:iskun
nissä ei ole työnvälitystoimistoja eikä niissä 
siis voida koota tilastoja ja laatia selostuk
sia työttömistä. Ei siis edustaja Ingmanin 
väitteellä, että kulkulaitosministeriö olisi 
tehnyt jonkin vi~heen puuttumalla työläis
ten ja työnantajain väliseen taisteluun, ole 
mitään pohjaa. Ed. Ingmanin ehdotuksella 
ei ole tämän mietinnön kanssa mitään teke
mistä. Tässä mietinnössä ei ole pyritty vai
kuttamaan metallisulkuun sillä tavalla, että 
siinä katsottaisiin erikoisesti työläisten 
etuja. Minä olen ·tänä päivänä ollut näistä 
vaunu- ja veturitilauksista keskustelussa 
rautatiehalli-tuksen ylijohtajan kanssa, ja 
hän sanoi myöskin tänä päivänä keskumel
loonsa Tampereen Pell111vateihtaan johtajan 
kanssa, joka oli ollut toivorikas, että metalli
sul:ku hyvin pian loppuu, ja lausunut myös
kin.sen miel1piteen, että he voivat a.ikaisem
min tehdyt veturitilaukset suorittaa aika
naan ja myöskin työtehoa li>säämällä päästä 
noperumpaan suoritukseen, joten siinäkin 
suhteessa olisi syytä tämä määrär~Vha hy-~ 
väksyä. 

Tahdon tähän V'ielä lisätä, että ku1kulai
tosministeri, silloin kun tämä asia lähetet
tiin valiokuntaan, oli täällä eduskunnassa ja 
lausui silloin rmielipiteelliSä asiasta ja esitti, 
mikä hänen mielestään on ollut välttämä
töntä, että tämä määräraha kokonaisuudes-

saan hyväksyttäisiin. Olen ollut asian val
mistelun takia keskustelussa kulkulaåtosmi
nisterin kanssa ja on hän pitänyt erittäin 
tärkeänä juuri raa:ka-ainei-den hankinnan ta
kia, että hallituksen esittämä määräraha ko
ko:oo.isuudessaan hyväksyttäisiin. Mieles
täni asia on selvä; jos mikään niin tämä 
asia on niin selvä, että eduskunnalla ei ole 
minkäänlaista aihetta tätä enää valiokun
taan takaisin palauttaa. 

Ed. R. F u r u h j e l m: J ag har icke va
ri.t i tillfälle att kontrollera riktigheten av 
den anmärkllling som rdgsm. Ingman här 
fmmställde emot kommunika.tionsministern, 
men jag kan icke underlåta att framhålla, 
att enligt min mening sammanhan.get ändå 
är bra löst emellan det föreligg!allde ärendet 
och den fråga som ~dgsm. Ingman berörde. 
Nu är fråga om beviljande a.v ett anslag för 
anskaffande av rörlig materiel för stats
järnvägarnas behov, rdgsm. Ing'man berör 
användningen arv ett anslag för lindr.ande av 
arbetslösheten. 

Ed. V i r k k u n e n: Ed. Ingmanin ehdo
tus on mielestäni siitäkin syystä tällä kertaa 
hyväksyttävä, että se valmistaa sairaana ole
valle kulkulaitosministerille tilaisuuden 
vastedes, te:rvehdyttyään, esiintyä eduskun
nan edessä. Kun herra kulkulaitosministeri 
herra ulkoasiainministerin ja herra opetus
ministerin täällä tek'emien ilmoitusten mu
kaan tänä aamuna on ilmoitettu sairaaksi, 
varmaankin valtioneuvoston istunnossa, niin 
sitä merkillisempää on, ettei toinen minis
teri, joka vakinaiselle kulkulaitosministerille 
esteen sattuessa hoitaa kulkulaitosministe
riötä, täällä nyt ole saapuvilla. Minä en 
tällä hetkel1ä muista, kuka se toinen minis
teri on. Mutta kun ministeri Voionmaa voi 
ilmoittaa, että :kulkulaitosministeri on ilmoi
tettu tänään sairaaksi, niin sitä merkillisem
mältä hallituksen esiintyminen nyt näyttää_ 
HallitUJS on siis tiennyt tämän sairausta
pauksen, mutta ei ole antanut tehtä'"äksi toi
selle ministerille, jolle tässä tapauksessa kul
kulaitosministeriön hoito kuuluu, esiintyä 
täällä eduskunnassa. Eihän valtakunta mil
loinkaan :voi olla kulkulaitosministeriä vailla. 

Ed. S c h a u m a n: Det yrkande som 
gjordes av rdgsm. Ingman på återrermiss till 
statsutskottet av nu föreliggande betänkande 
motiverades med någonting som aibsolut in-
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tet har att göra med detta betä.nkande. Där
för kan jag icke kom:ma till någ()t a.nilat re
snltat än a:tt rdgsm. Ingmans yrkande bör 
avvisas ooh -att ooelesia m<ilitans borde up!p~ 
taga yrkand.et i en annan och mer redoor 
form, om jag så får säga, t. ex. i interpella
tionsväg. V ad rdgsm.. Vi11kknnens uppträ
d!a.nde beträffar och hans uttalanden oon det 
moraliska nederlaget för regeringen, så 
börja de bli.va tämligen emm~tniga, ooh i 
detta fall var, såsom det nu har visat sig, 
rdgsm. Virkkunens yttrande förhastat ooh 
oriktigt. 

Opetusministeri A i l i o : Ed. Virkkulllell 
vaatii ai.van mahdottomia, kun hän vaatii, 
että v. t. kulkulaitosm~nisterin pitäisi· olla 
täällä tätä asiaa ajamassa. Onhan toki vas
toin ka1kkea tarkoituksenmukaisuutta, että 
henkilö, joka ei ole ollut .tätä esitystä teke
mässä eikä voi olla niin perillä siinä kuin 
asiaDIOrnainen ministeri, tulisi asiaa puolus
tamaan, to1sin sanoen 'Ottamaan rvastaan 
herra Virkkusen hyökkäy:ksiä. Sitä ei rvoisi 
odottaa siJrsi kokeneelta edlllita:jalta kuin ed. 
Vir.k:kuselta. 

Ulkoasiain1ministeri V() i on maa: Ny:kyi
sellä lha.1lituksella ei ole ollut .tapana kokoollt
tua juhlalliseen täysi-istUllJtoon ottamaan 
vastaan ilmoitUl>1Ja j•onkun ministerin mah
dollisesti hyvinkin lyhytaikaisesta sairau
desta. On ty)'ldytty te1efooni-i1moitukseen 
siinä kohdassa. :M:inusta tuntuivat a1van 
etsityiltä ne perusteet, joita ed. Virkkuoon 
täällä esilletoi kulkulaitosministerin poissa
oloa vastaan. Minusta olisi tuntunut luon
nollisemmalta ja yksinkertaisemmalta ja yk
sinkertaisen kohteliaisuudenkin mukaiselta, 
että kun htalvaitaan, että asianomainen mi
nisteri ei voi saapua tänne sairauden vu'Oksi, 
niin silloin annetaan asian olla pöydällä, jos 
jotkut katsovat, että häneltä on vaadittava 
jotaikin selvitystä. 

Puhemies: Eräiden lausuntojen joh
dosta pyydän uudistaa huomautukseni siitä, 
että olisi rajoitettava lausunnot yksistään 
ed. Ingmanin palauttamisehdotukse.en. 

:md. R o s en b .e r g : Herroi1la. näkyy ole
van hyvin rvaikea selvittää tuota hallitusjut
tua keskuudessaan, koska eirvät edes pysy 
siinä asiassakaan, mistä kulloinkin pitäisi 
olla pufie, vaan puhemiehen täytyy ·joka toi-

sen puheenvuoron jäiestä 'humnauttaa, että. 
kysymyksessä on aivan toinen asia, kuin 
mistä herrat keskustelevat. Min'llsta tuntuu, 
että herrat voisirvat eduskunnan ulkopu<r 
lelle jättää tuon kysymyksen selvittelyn, mi~ 
käli se koskee hallituksen istunt'Oaikaa ja 
jonkun ministerin sairautta. Ja vielä li
säksi, mikä on· ehkä kaikkein tärkeintä, niin 
pyytäisin myöskin, että .herrat jättäisivät 
näiden h~idän keskinäisten asiainsa selvitte
lyn yhteydestä työläiset .pois laskuista. Kyllä 
minä luulen, että sikäli kuin kyseessä on su
lussa olevat nälkäiset työläiset, niin he vä
littäV!ät ·viisi herrojen hallitushuolista. 

Mitä ed. Ingmanin tekemään ehdotukseen 
tulee, niin minua vain jonkun ver
ran kummastuttaa, kun ed. Virkku
nen! esiintyy oikeiston taholta suu
rena moraalisaarnaajana ja sen esivarti
jana, niin kuinlm tiilllän moraa.1iin 
voidaan sisällyttää ed. Ingmanin, joka 'kuu
luu samaan leiriin, tekemä ehd(}tus, joka 
edellyttää sitä, että sulussa olevia nälkäisiä 
työläisiä ei saa avustaa, v.aan että heidän on 
kuoltava vaikka nälkään metalliher.rojen 
voiton s81avuttamiseksi. Onko tämä oikeisto
moraalia Y Minusta tuntuu, että se joka te
kee tä.llaisen ehdotuksen ja ne, jotka kuulu
vat siihen ry<hmään, ovat jääviä puhumaan 
minkäänlaisesta moraalist·a. (Eduskunnasta: 
Asiaan!) Sillä mitä tämä ed. Ingmanin te
kemä ehdotus asiallisesti muuta tarkoittaa 
kuin sitä, että jos nyt sosialidemokra.attinen 
hallitus on sattunut antamaan työttömyys
~JU>Urahoja sellaiselle kunnalle, missä on 
myöskin sulussa olevia metallityöläisiä, niin 
niitä ei saa antaa, sentähden että mahdolli
sesti joku sulussa oleva metallityöläinen · 
saisi itselleen siinä työssä leipäpa:la:n. Se 
jos mikä on moraalittomuU'bta. 

Ed. N i ukk an en: Kun täällä on tehty 
ehdotus, .että asia palautettaisiin valiokun
taan lisäselvityksen hankkimista varten eräi
siin seikkoihin, niin minä voin sitä kannat
taa, mutta kylläkin vähän toisilla peruste
luilla kuin ed. Ingman. (Ed. Itkonen: Tar
koitus on sama.) Minä olen kuullut puhut
tavan, että keväällä, kun oli esillä rautatien 
konepaljan työläisten lakkohanke, hallituk
sen kulkulaitos- ja sosialim.inisteri olisivat 
pakottaneet rauttatiehallituksen vastoin sen 
kantaa hyvälksymään sellaisia paTh:ankoroi
tusvaatimuksia, jotka eivät olleet asiallisesti 
perustellut. Kun tässä on tarkoitus käyttää 
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·suuria raihamääriä samoihin konepwjatöihin, 
:niin minä toivon, että valtiovarain.v:alio
kunta ottaisi tästäokin asiasta selkoa tässä yh
teydessä. 

Ed. H ä s t b a e k a: Jag ber oekså att få 
:motsätta mig återremi.ss tili statsutskottej. 
Den bra som rdgsm. IngmaJl här förutsåg 
har statsutskottet redan motat. Regeringen 
har begärt 46 milj.oner mark oeh i belQppet 
46 miljoner mark, inbegrepos oekså arbets
.kostn:ader. Den delegati.on som hade att 
taga reda på huru sagda medel skulle an
-vändas erhöll u:ppgifter av järnvägsstyrel
:Sen vilka bestyrkte delegationen därutinnan 
;att nu beviljade 20 mi'ljoner mark komme att 
uteslutande anvä'ndas för inköp aJV material 
för vagnar, således ieke för något arbete. 
lJnder sådant förhåHande synes mig icke 
vara motivera;t att återremittera ärendet tili 
statsutskottet. Ännu i dag har öv.erdirektö
ren i järnvägsstyrelsen besty.rkt att beloPipet 
.kommer att användas f.ör anskaffande av 
material som borde nu beställas oeh betalas 
inom detta år. 

Ed. I n g m a n: Ed. Furuhjelmin lausun
non johdosta minun täytyy huomauttoo, että 
joo eduskunnalle, silloin kun on kysymys 
.suuren määrärahan myöntämisestä hallituk
sen käytettäväksi, huomautetaan, että halli
tu.s aivan äsken on käyttänyt erästä, vaik
kapa toista, edu.skunnan myöntfunää määrä
rahaa mvalla, jota ei voi merkitä muuta kuin 
luvattomaksi, niin nähdäkseni eduskunnan 
velvollisuus on tutkia llitä asiaa ja panna 
:Siitä aiheutuva lausunto mietintöönsä, silloin 
kun se uudet rahat myöntää. 

Herra Sehaumanille minä saanen puhua 
vähän kansantajuisemmin. Edellytämme 
.että ,poika on isältä pyytänyt rahaa koulu
ta.rpeisiin, mutta sitten eksynyt käyttämään 
niitä esim. tupakan ostoon. Kun poika tu-
1ee seuraavalla kerralla pyytämään rahaa ja 
isä kysyy, mitenkä sinä edelli.set rahat käy
tit, ja ·poika •vastaa, että ,se ei 'kuulu 
asiaan", niin minä pyydän kysyä ed. Schau
manilta, mitähän isä silloin tekee? Joko 
hän ei anna penniäkään tai hän antaa jota
kin vähän lisää vielä. 

Minä pyydän vielä sanoa, että äärim
mäistä vasemmistoa minä en voi ruv>eta opet
tamaan siitä, 'kuinka ihmisiä tässä maassa on 
suojeltava nälkään kuolemasta. Siitä on eri
lwiset säännökset, ja niitä ti.etysti tässä on 

myöskin noudatetmva - sikäli kuin eivät 
nämä su1kulaiset saa Moskovasta rahaa. 

Ed. V i r k k u n en: Se suora myönnytys, 
miikä kuultiin ed. Rosenber.gin lausunnossa 
itse asioon nälh.den, osoittaa, miten tarpeelli
nen ed. Ingmanin ehdotus on ollut. Noudat
taen !herra :puhemiehen huomautusta minulla 
nyt ei ole tilaisuutta vastata ed. Scltau
manille eikä herroille ulkoasiain- öa QPetus
ministerille. Saanen kumminkin sanoa, että 
minä käsitin herra ulkoasiainministerin lau
sunnon viime sanat niin, että hänkin ymmär
tää, mitenkä välttämätöntä on näissä oloissa 
saada täomä asia pöydälle. 

Ed. H u t t u ne n: Ed. Niukkasen lausun
non j.ohdosta pyydän mainita, että ed. Niuk
kaselle on tullut pieni erehdys, sillä valtion 
kOiliepajoissa ei ole ollut viime keväänä lak
koa. Hallituksen tarmokkaiden toimenpi
teiden kautta voitiin lakko välttää joka on 
hallirtuikselle laskettava tulopuolelle. 

Mitä itse a.siaan tulee, siirretäänkö 'kysy
mys vielä -edelleenkin valtiovarainvaliokun
taan, niin minun nähdäkseni ei ole mitään 
syytä siihen, sillä perustelut, joita siirtämi
sen hy.väJksi on esitetty, eivät minun mieles
täni ole vähääkään yhteydessä nyt esillä ole
van asian kail1SSa ja niin muodoin jos näidiEln 
peru.stelujen johdosta tahdotaan' saada edus
kunta asiaa käsittelemään, niin luul:iisin, että 
välikysy;mystie on siinä ainoa oikea. 

Ed. A. A ru l t o : Minä pyysin myöskin pu
heenvuoroa ed. Niukkasen puheen johdosta 
huomauttaakseni, että niillä perusteilla ei 
asiaa tarvitse palauttaa valiokuntaan. Jos 
ed. Niukkasen tarkoitus oli nimittäin se, että 
se pieni palkankoroitus, j<Jika konepa·jojen 
työläisiltä ol:isi otettava pois ja annettava 
esi-merki.ksi maanviljelijöille, nii'n siitiih.än 
voi ed. Niukkanen tehdä eduskuntaesityksen 
erikseen. Mitä sitten tulee metallisulkulais
ten eläomisestä huolehtimiseen, niin minä tah
toisin vain huomauttaa ed. Ingmanin vii
meisen puheenvuoron johdosta, että niistä 
myöskin on hiu!kah huolehdittava, sillä ei 
niitä nykyään enää voi suositella €ldes lähe
tettävälksi kalikaivoksiin Saksaan. 

Ed. V i r ta: Minä vastustan jy.rkästi ed. 
Ingmanin tekemää ehdotusta, että kysy
mys läilietetään uudestaan valtiovarainvalio
kuntaa:n. Minun mielestäni asia on siksi 
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selvä, että ilman muuta eduskuJrta voi tehdä 1 
päätöksensä ja -hyvä.Rsyä tässii sUhteessa hal-' 
lituksen esityksen. 

Jfitlät asian tutkimiseen tul~e, niin minä 
enn-en k&i.hl:ea toivoisin, . ettiil hmlli:tJtm. läibtisi 
tUltkimaan, n;tink:ä vel'l'8in ne nletallit&htaili. 
j&Jt, jotka cw:at valtion vetutitiJ.amtsia saa. 
neet, ·1mink.a :paljon lt.e ovat aiheuttaneet 
vflrltio'fie vahin>koa · sen vuoksi, etteivät <de 
stiot'itta·necl til311lk1lia,. valtioUe. aikana&Th pi. 
tilimäJ.1ii ttfutaitåam: sulkutilassa. Tämä en. 
nen ltaikk~a sietää tutkimistä; eikä· ed. ltig~
numin eh-d<}ttaJina, asia Jmipaa mitl.i:än tutki-
mista. ·· · 

Ed. R. F u r u h j ~ 1m: StaJtsutskottet har 
fått till uppgift att handlägga regering.ens 
proposition oon beviljandte 1LV ansla.g för i;n... 
k~· av rörlig. materiel för.statsjärn'Väga.I'Ila. 
mtta' ;u;'popdra.g liar utskottet fullgjort ooh 
avgiv~t. ett betiänbnde1 mot Vll!l'S sakliga. .in~ 
nehMl rdgsm. Ingman icke har 'haft någo.n· 
ting att anmärka.. Skul1e nu i enlighet II100 
rdgStn. .. Ingmans rörslag. äl'leildet återremitte
ras till statsutskottet för avgivande ·av ett 
så.dant utlåtande, som ha:ns kläm innehåller, 
så innebure detta, a·tt statsutskottet måste 
skrida.till en undersökning angående använ
dandet av ett anslag för .arbetslöshetens 
lindrande, ,viJlket tidigare bevi1jats. Under 
slidana f@r:hållanden måste jag fortfarande 
'viid:b.åll.a, att sammanhanget är rätt löm mel-
1an nu för-eli•ggande ärende och rdgsm. Ing
'mans förslag. 

Ed. B r y g g a r i: Ed. Ingmanin ehdo
tuksen perusteluihin on todellakin, ih
meellistä kyllä, sotkeutu1:mt työttömyys
määrärahojen käyttäminen ja siitä selvyy
den ottaminen. Minä en käsitä, mitenkä 
voisi valtiovarainvaliokunta käsitellä 
toista asiaa, kuin mitä hallitus on esittä
nyt. Jos taas ed. Ingmanin tarkoituksena 
on lwko eduskunta saada työhön välikysy
myksen valmistamiseksi kokoomukselle, 
niit'l se. minusta on li<i:an suuri vaatimus. 
Kyllä; kokoomuspuolueen täytyy välikysy~ 
myksen valmistelu suorittaa itsensä eikä. 
velvoittaa siihen eduskuntaa. 

Ed. N i u k k a n en: Ed. Huttusen lau
sunnon johdosta minä huomautan, että 
minä tarkoitin. juuri sitä tilannetta, jql., 
lGink:a konepajalaiset uhkasivat tehdä lar 
kon ja hallitus kiirehti minun saamieni tie-

to3en mu~aan painQstamaan rautatiehalli
tusta suos:t:lnmaan jopa aivan kohtuutto
miin palklankorotuksiin. 

Ed. Schauman: Rdgsm. Ingman 
borde. småningom. själv finna., huru sklratt
r.etande. den situation är, i viiken han har 
f~:rsatt bå~. sig själv och oss amlra här.. Han 
har fr~ä.fit ett yrlmndre. om återremiss 
a:v: nu. föreliggande bet~kande och: gjort 
dettro med en viss motivering, soon.. ieke. hat: 
något samband. med betänkandet. Han 
finner. understöd hos en g:ammal. vän -
vil!se:rligen emellanåt ookså antagonistf 
men vi skola nu säga vän, h:r. Niukklanen. 
Men rdgsm. Niukkanen understöder yrka~ 
det p.ållrelt an,(1ra: grunder äJ.t hr Ingman. Hr 
Niult::kianen. tallw.· om prästgärden och, be
synnerligt nog, hr Ingman, sem...är prästt 
om gärd~sgården., Dessa två riksdagsmän. 
som enas om ett gemensa.mt yrkande, stå. 
således i fråga om m.o.tivering på alldeles 
olika stån.dpunkter. Nu slrullle riksdagen 
gå och återremittera detta betänk!l;nde, 
som har varken att göra med hr Iugmans 
resonemang eller hr Niukkanens resone
~ng~ emedau dessa två h,errar vilja 
störta regeringen. För min del skulle 
j&.g. hop,ras. på att ·de båda riksdagsmän
nen och andra, som hava lust.att :föJja dem 
på väg.en, skulle. välja en annan. d~g, ett 
annat tillfälle och en annan form härför. 

Ed. I n g m a n: Ed. Schauman on käsit
tänyt minun iltmisystävälliset tarkoituk
seni väärin. Hän on kyllä itse neuvonut 
minulle tavan, miten käyttää tätä .asiaa 
hallituksen kaatamiseksi. Mutta minä. 
olep valinnut lievemmän muod,on. Ei mi
nun .. ehdotukseni hyväksymisen vielä vält
tämättömästi, varsinkin kun ed. Furuhjelm 
ja mu~t pääsevät laittamaan sen kau
nUksi, tarvitse kaataa hallitusta. Mutta 
minä panen korvan taakse ed. Schaumanin 
ystävällisen neuvon. 

Keskustelu, ed. Ingmanin ehdotu~esta 
juliStetaan päättyneeksi. · 

P u h e m i e s: Keskustelun. kuluessa on 
ed. Ingm;an ed. Virkkusen y. m. kannatta
mana ehdottanut, että: eduskunta palal}t
taisi mietinnön valtiovarainvali;okuntaan. 
sellaisen lausunnon .lisäämistä varten mie
tintöön, että eduskunnan myöntämiä va~ 
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roja ei saa käyttää ku:mm.ankaan. riitapuo
len tukemiseksi metalliteollisuuden alalla 
vallitsevassa työtaistelussa. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Ingmanin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Asiasta on siis äänestet
tävä. 

.Ä:AnestJB~ ja päät6111: 

Joka haluaa jatkaa asian asiallista kä
sittelyä, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Ingmanin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (115 -
64-01- 19). 

Puh e m i e s: Eduskunta on siis hyl
jännyt ed. Ingmanin ehdotuksen. Jatke
taan asian asiallista käsittelyä. 

Ke.skwotelu: 

Ed. I n g ;m: a n : Pyydän asian pöydälle 
seuraavaan istuntoon. 

Ed. Virkkunen: Minä en ole, valit
taessani herra kulkulaitosministerin pois
saoloa, toiminut ennenaikaisesti enkä· viiä
rin, niinkuin ed. Schauman on sanonut. 
Minä en tietänyt kulkulaitosministerin 
sairaudesta. Jos olisin sen tiennyt, olisin 
toisin sovittanut sanani, mutta asian. olisin 
siinäkin tapauksessa lausunut. .Asia on 
se, että minä olen nähnyt täällä jo järjes
telmäksi kehitettynä hallituksen poissa• 
olon erinomaisen tärkeissä ratkaisuissa. 
Kun tällä kertaa oli herra kulkulaitosmi
nisterin vuoro, niin olisin minä odottanut, 
että hän sairaanakin ollessaan olisi joko 
pitänyt huolta siitä, että hänen ministe
riönsä olisi ollut täällä edustettuna, tai 
että hänen aloitteestaan asia olisi pantu 
pöydälle, kunnes hänen terveytensä sallii 
hänen saapua. ajamaan asiaansa eduskun
nassa. Nyt on ed. Ingman: tehnyt ehdo" 
tuksen, joka palvelee· herra · kulkulaitosmi
nisterin omaa tarkoitusta. Minä pyydän 
kannattaa sitä. 

P u h e m i e s : Koska ·kaksi edustajaa on 
pyytänyt asiaa pöydälle, niin on se V. J :n 

56 § :n mukaan jäävä pöydälle. Sentakia 
pyydän seura~via edustajia lausumaan 
mielensä pöydällepanosta. 

Ed. P a a s o u e n : Kllll ed; Ingman ja: 
Virkkunen eivät onnistuneet yritykses
sään palauttaa mietintö va.lio;kuntaan, niin 
on luonnollista, että he tahtovat puolus
taa . menettelyään pyytämällä asiaa pöy
dälle, jonka he luonnolli8esti saaVat. Äs
keisen äänestyksen johdosta tahdon kum
minkin pöytäkirjaan merkittäväksi huo
mauttaa, että äänestys osoitti;· että asia on 
päättynyt moraaliseksi ja asialliseksi tap
pioksi edustajille Ingman ja Virkkunen. 

Keskustelu pöydillepanosta julisteiaau 
pää tty.neeksi. • 

Puh e mies: Asia pantaneen pöydälle 
seuraava:an istuntO'on, 

Mietintö p Bi n n a a n p ö y d ä II e seu
raavaan istuntoon. 

5) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi apteekkilaitoksesta.. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 13 ja otetaan t o i se e n k ä s i t t e
I y y n siinä' sek!ä talousvaliokunnan mie
tinnössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty 
mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 13. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1 ja 2 § :t hyväksytään keskustelutta. 

3 §. 

Keskustelu~ 

Ed. R ei n i k a i n e n: Tähän samoin 
kuin muutamiin muihinkin pykäliin olisi 
minun käsittääkseni tehtävä sellaisia muu
toksia; jotka tarkoittavat, että kunnille ja 
osuuskunnille varattaisiin: oikeus myös · 
apteekkiliikkeen harjoittamiseen. Mutta 
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kuten tiedetään, hallitus on antanut tästä 1 
asiasta esityksen, jossa tämä kanta on 
otettu huomioon. Niin ollen minun käsit
tääkseni voimme tällä kertaa tästä luopua 
ja ehdottaa tämän lain hylättäväksi. 

3 § hyväksytään. 

4-37 § :t, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Ehdotus lailk.si V'altiion ja Helsingin kau
pungin välisen tilusvaihdon toimeen

panemisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 12 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t te-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 4 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 3, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 12. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Esitellään ja hyväksytään lakiteksti, 
lain johtolause ja lain nimike. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

7) Ehdotus laiksi pormestarin, neuvosmiesten 
ja maistraatinsihteerin vaalista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 14 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä laki- ja talousvaliokun
nan mietinnössä n :o 3 valmistelevasti kä
sitelty hallituksen esitys n :o 16, joka si
sältää yllämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 14. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu. Kun se 
on julistettu päättyneeksi, käydään lakieh
dotuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan pyydä pu
heenvuoroa. 

Lakiehdotuksen 1--8 § :t, lain johtolause 
ja lain nimike hyväksytään kes'kustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään ja jatketaan kello 7 illalla. 

Täysi-istunto keskeytetään 4,40 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 7 i. p. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

8) Ehdotus laiksi lastentarhain valtioavusta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 15 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä sivistysvaliokunnan mie
tinnössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 13, joka sisältää yl
lämainitun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 15. En
sin sallitaan asiassa yleiskeskustelu. Kun 
se on julistettu päättyneeksi, käydään la
kiehdotuksen yksityiskohtaiseen käsitte
lyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Bäck: Ett a v de vaclwaste uttryc
ken för nu:tida .kärleksveriksamhet är barn
trädgårdsinstitutionen. I barnträdgårdarna 
vill ju samhället samla ba,rn, vi·lkas föräld
rar icke förmå eller hinna i tillräcklig grad 
vårda sig om barnen. Detta säger regerin
gens proposition angående lag om statsun
derstöd åt barnträdgårdarna. vara barn
trädgårdarnas huvudsakliga uppgift. Ge
nom barnträdigårda.rna har månge.t :v"årn
löst barn räddats från gatulivets fördäl"V
liga mrlytelser. Å a.ndra sidan har den 



fasta grunden tihl .barnens up:pfostran tili 1 
sam:hällanyttig1a medlem:mar bliVlit la.gd i 
barnträd:gårdarna. Barnträdgårdarna äro 
därför tihl största välsig:nelse ät den del av 
barnavärlden, viiken saknar ett gott hems 
hä1sosam:ntru iruf'lytelser.. Desto mer gläd· 
jande är .dJet att även statsmakte.n. hos oss 
nu ipå ahlvar .vill trygga barnträdgårosinsti
tutionen. Därpå äir det förel:i,ggllinde lag
försla~t bevis. För miln: del vågar j.ag 
hoppas, att lagfömlaget med några små 
ändringar blir enhäJligt godkänt. Genom 
ett godlkännande tillförsäkras lbarntTädgår
dBirna e1Jt tlilLräclcligt statsundlerstöd.. Men 
å andra sidan bör man vid skiftandet av 
denna 1ag se tili, att lagen blir sådan, att 
den motsvarar sitt ändamål. Sådana som 
förhållandenBI äro i vårt land kommer la-
gen om barnträdgårdarna att hava en pralk
tisk bety;delse endast för städerna ooh några 
tätare befolkningsstäill.en på landsbygden. 
På .landet ävo de 11okala ooh al'!betsiörhållan
dena i aUmänhet ,sådan.a, att några barn
trädgårdav knappast be:höva ifrågakomma. 
J ag vågar för min del påstå, att det på de 
flesta ställen •på la.nilsbygden vore omöjligt 
rutt ~omföra 'bwrnträdgårdsinmi:tutli.olll6n, 
och att denna institution, om den ind:ördes, 
bleve för oofolkningen misShagJ.ig. Därför 
får denna institution icke heller påtvingas 
landsbygdenB befolkning. 

Såsom ett !försök i den rik.tn:ingen skulle 
emellertid de flesta på landsbygden fatta 
föreliggallide ärende, om stora utskottets 
ändringsförslag om det på landsbygden er
forderliga minsta antalet ba:rn godkändes. 
Kulturutskottet .ha.de i ilikhet med regerin
gens ip110position föreslagit, att statsunder
stöd skulle giv.as ät barnträdgårdar, som 
hade minst 25 barn. De:tta skulle .gälla 
barnträidgåroar i a!l1mänhet utan fäst av
seende vid, om skolan var förlagd i stad 
eller ;på landet, men stora u1:skottet gjorde 
det ändringsförslaget, att statsbidrag skulle 
tilldelas i stad förlagd skola, om den hade 
25 elever, ooh skolor på la:ndet med minst 
15 elever. 

Vid fönsta :påsoonde ser det ut som om 
detta förslag .vore .myclket fö:rm:änligt för 
landsborna. Men förmånligiheten är endast 
skenbar. Ändringsförsla:get skulle gagna 
endast nlågra tätare ·befolkade samhällen på 
lan.det, men: diäremot $kulle landskommtlr
lle'rnas stora :frler.tal få ingen nytta av åt
gärden ooh oot på grund därav att det, så
som re<Wn har anmärkts,. för de säregn.a l 
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bosättningstförhållandena skulle bliva omÖ'j
ligt att grundai bamträdgårdar på lands
bygden.. Men i stället skulle det ifrågava
rllJThde :ändringsförslag.e1:s godkännande 
väcka hos en god del landsbor den misstan
ken, att lagen om barntnädgårdar är första 
steget i och för :i.nfömnde av .barnträdgårds
plikt. Med löften om mycket tvive1al.rliga 
fördelaT, så skulle man resonera, ville man 
förmå landsborna att .grund:a barnträidgår
dar, ehuru dessa icke äro av behovet pålkal
lade. och då. man .en gång oode fått dem 
till stånd, så vore steget till barnträdgårds
plikt icke långi. Detta förhålla:nde skuJ.le 
ieke verka .menligt endast på :ba;rnträdgårds
saken, utrun även på läropliktssaken1 vilkem. 
ännu ieke på ·långt när är genomförd. De 
ri:ksdagsmän, vilka trott sig göra landsorts
befolkningen en tjänst genom att rösta för 
n.ämnda ändringsförslag, bedraga sig där
för storligen. Landsborna, vilka även jag 
har äran representera, skola fatta åtgärden 
ifråga som en björntjänst ooh framför ahlt 
såsom ett förtäckt ihot om stövre utskylder. 
Och större utskylder skulle komma, ty he~ 
stämmelsen om minst 15 barn i en banv 
trädgåro rpå landet skulle nog fres·ta mån
gen att !på landsbygden in.föra en uppfost
ringsform, som icke skuUe lämpa sig för 
landsfövh:ållanden. 

Vid l!.agförslagets behandJl.ing 1 detruiS 
kommer jag därför att till stora utskottets 
beslut göra ett ändrin.gsförslag enli.gt de 
riktlinjer som jag här framhållit. 

Yksi nykyisen rakkaustoiminnan kaJUneim
mista Hmenemismuodoista on lastentarha
toiminta. Lastentarhoihin kokoo yhteis
kunta se1laiset lapset, j10itten vanhemmat ei
vät itse kykene tai eivät eh.di riittävästi 
huolehtia lapsistaa;n. HaJlituksen esityk
sessä laiksi kansanlastenta.rhJain valtio
avusta sanotaan mainitun asian olevan J.as... 
tentarhan tä:rikein tarkoitus. Lastenta.rho
jen kautta ovat monet turvattomat pieno
kaiset tulleet pelastetuiksi katuelämän va
hingollisista vaikuttimista. Toi.sclta puolen· 
on lastentarhoiss·a pantu erulimmäineri pe1'11S
tus lasten kasvatukselle yhteiskuntaa hy():.. 
dyttäviksi jäseniksi. Lastentarha on sen
tähden suurim'IIUl!ksi siunaukseksi sille osaN~ 
lasten maailmaa, joka kaipaa hyvän kodin: 
terveellistä hoitoa. Sitä ilahuttavampi on,. 
etfå valtiovalta meiHihldn tositeolla tahtoo 
turvata lastentarhain asemaa. Siitä on ky
symyksenalainen [aikiehdotus todlist:uksena. 
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.Puol.estani uskaUan toivoa, .e.ttä lakiehdotus 
tU>1ee muutamaLLa muuto.k.sellla yk:&imieli
setlti hyvä.ksyt]"ksi. Lak::i.elhdotuksen .b.yv:ä.k
sy:mise:a kautta taata.a.n lastentarhoille riit
täv-& v..altioapu. 

Mutta. toiselta puolen tuloo tätä Jaktia sää.
<iet~ huolehtia @itä, .että laki tulee ta:r
koiJtwrtoo.n vastaa;vaksi. Semmoisia kuin 
olot ovat meidän maassamme, tulee lailla 
laB.tlenta:rhoåsta olemaan lkä.ytrånnölllinen 
moo.lkj.tys ailinoaliltaa.n karupunlkeåhin j.a muu
tamiin taaje.mmi;n ~uttuihin maareu.tu.paik
koihln nähden. Mailla ovat yleensä paikail
liset ja työsuhteet semmoiset, etteivät las
tentarlut.t tarvitse tulla kysymykseen. 
Uskallanlpa vä.ittää,, ettei lastentarhalailltosta 
useimmissa paikoissa maaseudulla edes voi
taisi toteuttaa ja että se monin paikoin dlisi 
väestölle vastenmielinen. Sentäm!den ei tättä 
laitosta saa t.yrkyttää ma.aJ.aiskunnilleiDJllle. 
Yrityksenä tähän suuntaan tulisivat kuiten
!lrin monet mailla pitämään kysymyksen
alaista ~iaa, jos suuren valiokunnan te
kemä 1muutooehdotus vähimmiästä mailla tar
vittavasta lapsimääl'lästä tulisi hyväksy
tym. 

Sivistysvalidku.nta oli samoin kuin halli
tuskin ehdottanut, että vaitioapua annettai
soo, jos •lastentanhassa oliså v;ä:hintäin 25 
lasta. Mitään erotusta ei o'ltu tehty kau
punJri- ja ma.alaWrunnm välillä, mutta 
suuri valiokunta teki sen muutosehdotuk
,s_en, että; valtioapua annettaisiin kaupun
geissa, jos lastenitarhassa olisi 25 lasta, ja 
mruiHa, jos siinä dlisi vähintäin 15 lasta. 
Ensi siLmäyksellä näyttäJä siitä, kuin tämä 
muutosehdotus olisi maalaisille hyvin edul
linen. MUitta tämä etuisuus olisi joka ta
pauksessa näennäinen. Sii'tä hyötyisivät 
ainoastaan muutamat taajemmin asutut 
pa,iklk.alkun.nat, jotka eivät vielä ikaupuBgin 
nimellä käy, Sitävastoin ei maalais:kuntien 
~uuri enemmistö tulisi: asiasta: ensinkään 
hyötym1aän, yksinikertaisesti siitä syystä, 
·ettei niissä erityisten vaikei,tten maalaiooLo-
jen takia tvoiltaisi .ollenibrun ~amentanhoja 
perustaa. Mutta mitä mainitun muutosehdo
tuksen hyväiksylminen vaikuttaisi, olisi se, 
että suni enemmistö maalaisistamme epäi
lisli, että laki lastentarhoista olisi ensimmäi
nen askel la&t('Jntar'hapakon toimittamisesta. 
Nienn:äJsållä :maalaisv~Ue 1uv.atuBJla 
eduiHa, niin ajateltaisiin, koetettaisi[n hou
kutella täitä väestöä perustamaan lastentar
hoja, vailkllrei tarve vaatisilkaan, ja kun niitä 
olisi kerran .perustettu, ntiin ei olisi pitkä 

askel .en!ää la.stentarh:apa:kkoon. Tämmöinen 
ol618llhde vaikuttaisi haitalli~ti lastenta;r
ha-asialle ja olisi my.öskin haitaksi oppivel
vo~u~iailile., joka ei ole vieli:i. kä.ytän
:m.ilissä tiydel:lises.tå toteutettu. Ne .edustajat, 
jQ-tkal luulevat tekevänsä ma.alaisväestölie 
pwlveluk3en ä.iii!Jest.ii;mäUlä mainitun muutos
ehdotu~ puolesta, erehtyvä.t sentähden 
suul:'te8ti. Semmoista toimelll:pidettä. maalai
.set tr~vat tpitämään brhunpalveluiksena ja 
sa:lai.sena uhkauiksena .s.uttreirullista. menGista. 
Ja suurempia me.noja tulisitkin, si.liä. moni 
tulli;i Jk.iU&:ukse.en sovellutta.ma.an mailla 
semm1l'is.ta ka.sv.a:tusmuotoa, joka e.iJ olisi 
maalaisoloille sopiva. 

La!k.ie.hdotuiksen yksityiskäsitrelyss:ä tulen 
tii.asä esittämieni ajatusten mukaan teke
mään asianmukaisen muutosehdotuksen. 

Ed. K u k k o ne n: Siitä. yhteiskunnalli~ 
sesta hu'Oltotoiminnasta, jota -esillä olevalla 
lailla taihdotaa.n järjestäi, lienee vain yksi 
mieU.pide, se ansaitsee tunnustuksen. Lasten 
ja nuorison huoUon hyväksi kannattaa uhra~ 
ta selkä työtä että varoja. LaiJriehdotuksen 
periaa1tee1Iisesta puolesta ei sen vaok& ole 
syytä. en-emmälti puhua. Minulla on sitä 
vähemimiiln aihetta tähän, koSka lähinnä edel
liuen ~uhRja on sen ehtinyt ennen minJUa. 
tehdä. 

Mitä esityksen rakenteeseen ja yksityis
kohtiin tulee, on se herättynyt sekä hyväksy
mi.stä että myöskin epäilyjä.. Pahhnpana 
puuttoolli:mutena on e:hlkä pidettävä. si.tä, 
että laki käytännöllisesti katsoen tulisi pal
velemaan ainoastaan k:aupnnilrien ja taaja~ 
väkisten yhdyslruntien asukkaita, kun sensi
jaan harvaan asutulla maaseudulla, jossa 
tarve epäilemättä on sama ja usein yhtä 
huutava, .ei kuitenkaan voida lain suomaa 
eturu olojen erilaisuuden vuoks1 hyväksi 
käyttää. Tämä epäsuhde näyttäytyy sitä 
syvempänä,, kun yleinen varallisuus usein
kin on suurempi. siellä, missä lastentarhoja 
on toiminnassa. 

Suuren valiokunnan ensimmäiseen pykä
lään ehdottama muutos parantaisi ainakin 
teoreettisesti katsoen lain sisältöä maaseudun 
hyväksi., Minulla on tämän mJuJUt.osehdotuk
sen sisällöstä toisenlainen käsitys kuin ed. 
BookifUL. Minä en voi niili.dä, että tämän 
muutosehd'Otuksen hyväksymisellä miten
kään säädettä.imin maalais.kunnille lastenta.r
hapakkoa. On muistettava, että lastentar
h<>ja on tähäniJrin saakka syntynyt ainoastaan 
sinne, missäl todellista t.a..rvettru on ollut 



~lem:assa,. ja suurelta osalta lastentarhat 
toimirva,tkin - suurimmalta. ooalta pitää 
san:oa - yftl<listyste~ ja · hyväsydij.misten 
ihmiSten aV'lmtusten varassa. Minulla puo
lestani ei olekaan muistuttamista' suU:tlen 
V•aliokunnan ehdottamaa ih!Uurtosta vastaan, 
lro.!;ika $ helpottaisi lastentarh.ain pe~rUsta
mista varsinaiselle maaseudullakin muutta
ruaitta kuitenkaan hallituksen esitystä mis
sään oleellisessa kohdassa. Minä olen kyllä 
valmis tekemään sen myönnytyksen, että 
muutdksen hyväksyminen ei kykene pois
tamaan maaseudun lasten huoltotarvetta. Se 
on tyydytettävä huomattavasti toisenluon
toisilla ja toisenlaisilla toimenpiteillä. Mutta 
muutos merkitsisi kyllä periaatteellista 
myönnytystä· syrjäseutujen hyväksi. 

TäSsä yhteydessä pyydän saada lausua 
:sen :rruitä hartaimma:n toivomuksen, että mil
loin tulerva,jsuudessa maaseudun lasten 'hy
väksi esitetään varojen myön.tämistä sella,i~ 
"SeSsa ;muodossa, jokw soveltuu sikäläisiin 
olöilhin, edrrtslkunta silloin olisi yhtä a'ltis, 
kuin se Efukä nyt on, ·puuttumaan asiaan. 

Lakiesitystä! vastaan on tehty vie1ä' se 
muistutus, että sen mulkaan saisivat ehkä 
varakkaatikin ka<Imalaiset kasvattaa lapsiaan 
valtion avustuksella. Ensimmäinen pykälä 
olisi, niin väitetään, selvermetttävä köske
inaan ainoasta·an vähävaraisten vanhempien 
lapsia. Huomautus on kieltämättä peri" 
zatteelliseSti oikea. Tähänikään asti ei 
tietääkseni ole avustettu varakfkaiden van
be:irrpa.in lastentairhakasvatusta eikä sellai
seen ole vastedeskään syytä suostua. Kes
kustelu asian tästä puolesta kohdistmrkill 
lähinnä kysymykseen, antavatko nyt esillä
olevan lrukiehdotuksen sanat: ,jos sosialimi
nisteriö ·on hava~nrmt lastentarhan tarpeelli
seksi ja tai'l«litustaan vastaav:iksi ja jos se 
muuten täyttää sitä varten asetetut vaati
mukset'', antavatko nämä sanalt riittäVän 
takeen? Jos pian alkavan yksityi~ohtajsen 
keskustehm kuluessa osoitetaan, että lain 
selvennys on tarpeen, katson, ettei ole syytä 
sitä ·vaStustaa. Missään ta:pauksessa ei tätä 
1alda ole säädettävä sellaiseksi, että se, 'kuten 
·on kuultu väitettävän, valmistaisi kohtalai
sissa varoissa eläville 'kau.punkilaisvan
hemrrni1le mahdlolliguuden vapautua ·vanhem
man velvollismtksi:staan,, ottaakseen, kuten 
()n sanottu, siitä tehokkaammin ösaa kaupun
geissa esiintyvään ttmsaasoon 'h>uvitteluun 
ja muUhun siihen v811Tattavaan. Niillä, 
joilla sellaiseen on varaa, täytyy myöskin 

olla varaa ik~ahtaa itse larpsensa lastentar
rhaan. Sehlaise:t vanh.tnnm.at perustakoot 
omia lasten'tarh~jllian.,. joille .. ~i o~ lny-~nne~ 
tävä va1tioa:pua. Lakiesitystä ei :witenkaa;n 
voi:t.amil tulkita siten, .että ·sen. iDHtkaan olisi 
last<Cntaa'hat katsottava liUlinit.semassani 
epäilyttäväSSä tapauksessa tarpeellisiksi. 

Hallituksen ensimmäinen esitys la.stentar
hojen valtioavusta annettiin viime talvena, 
mutta sitä ei silloin ·edlditty edes sivistys-. 
va<liokunnassa loppuun käsitellä. Vali()
kun.ta ömisti kuitenlki:n jo si:l.lk>in a~lle 
työtä ja huomiota. Että käsittely silloin 
kuitenkin sujui hyvin hitaasti, johtui suu
rimmaksi osaksi siitä, että siilioisen esityksen 
3 § oli saanut epäi:mnistuneen muodon. Siinä 
kuuLui 3 §:n 1 momentti seurawvnsti: ,;Jos 
lastentarha on taloudellisesti erittäin heikon 
y\hdimyksen tai muun yhtymän' ylläpitämä, 
voidaan valtioapu S'OSialiministeriön har
kinnan mukaan kuHa:kin kerralla erik
seen määrätä puoleksi yllämainituista 
vuosimenoista." Tämä. vaiikeasti käytiin
töön ~vel1utettava säännös on hallituksen 
myöhemmästä esitytksestä jäi:im.yt :pois. 'fti.. 
mä poisto tietää parannusta ja joka tapartk
seslsa: vallitsevien epäi'lysten vii!henemistä. 
Poisto onkin vaikutta;nut sen, että uuden 
esityksen hyväksyminen on käynyt ainaJkin 
minulle henkil0lrohtaisest1 paljt>n helpom
maksi kuin edellisen. 

Vielä esiintyy eräs näkök6hta, jolla voi 
ollllJ merkitystä arvosteltaessa kysymystä, 
on!ko tällainen lallci. sälä:dettävä vai eikö. Tä
hän saakika on varoja kysoolliseen tarkoituk
seen myönnetty vruosittain te~htäviUä bud
jettilpäätöksillä. On lausuttu se ajatus, että 
näin olisi menete'ltävä edel1eenkin, koska se 
olisi parhaiten sopusoinnussa. sen pyrkimyk
sen ka>r1!Ssa, että eduskunna'l! tUlisi säilyttää 
kätensä mahdollisimman vapaina menoar
rviöta laa.tiessaan. Nyt herääkin kysymys, 
ovatko lastentarhat jo siHä tavoin kiintyneet 
meidän yhteiskunnalliseen elämäämme, että 
oo muodostavat sellaisen välttämättömän 
toiminnanmuodon, jota ei voida enaa 
elim~noida pois sosialisesta elämästämme. Jos 
näin on, silloin on myöskin y.mmärrettäyä, 
että säooetään laki lastentarhojen valtio
avuSta, 'Mainittsemaarni kysymykseen minä 
puolesta'ni: vastaisin nryönteiäesti. Todella 
lamentarlhat ovat puutteistaan huolimatta 
saavutta~et meiHiikin sen trierlcityksen, että 
niiden taloudellisesta tuwaamisesta voidaan 
säätää laki. Kun ymmärtäälkseni nämä jo 
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mon.ia vuosia sitten säännöllisiiksi muodos
tuneet lastentarhamenot ei;vät ole väilrettä
vissä, minä pu:olestan.i olen katsonut, ettei 
äsken mainitsemallani menoarvionä:kökoh
dalla ole ratkaisevaa merkitystä, jos kohta se 
ansaitsookin vakavaa huomiota. Olisivatko 
la'Sten taJ:!haJt asetetta;vat sooialimin.isteriön 
vaiiko opetusministeriön a'laisiksi, riippuu 
tietenlkin sitä, kumpi toiminnan puoli, 
Y'hteiskunruallinen huoltdko vai opetus on 
katsottava lastentarhain päätehtäväksi. Täs
tä opetusministerin herättämästä kysymyk
sestä saattaa keskustella., mutta mikääm kar
dinaalikohta se ei ymmärtääksen.i ol'e. Tässä 
vaiheessa tuskin on syytä yrittää ajaa muu
tosta esitykseen tässä kohden. 

Mitä vihdoin tulee lain nimikkeeseen, josta 
myÖ'sk:in on valliTimJut erimielisyyttä ja jota 
valiokunnat ovat ehdottaneet hieman muu
tettavaksi, on sanottava, että lain sisältö 
sinänsä ei millään ta,voin erikoisesti motivoi 
n.imitystä kan!San!lastentarhat. SanomBJttalk:in: 
tiedotä.än, että lastenta:rho~hin on otettava 
Suomen kansan lapsia. Lasten ja heidän 
varrhempiensru va:rattomuus tai varallisuus 
ei perustelukseen kaipaa nimiikettä ,kansa~ 
lastentarha''. 

Ministeri S i ll a n p ä ä : La:ki lastentar
hain valtioavusta nakyy hwättäne.en suu
rempaa huomi'ota kuin olisi odottanut. o~ 
han eduskunta jo .vuonna 1909 hyväksynyt 
periaatteen valtioavustuksesta lastentar
hoille, joka oli sama kuin nyt haHituksen 
esityksessä oleva ja jonka valiokuntakin on 
omaksunut. Mutta !kun eduskunta ei ole 
myöntänyt riittävästi viDroja lastentarhain 
valtioavustuksoon eii,~ätkä edelliset haHituk
set ole suostuneet antarrnaan esitystä edus
kunnalle, jdlla lyötäisiin kiinni valtioavun 
suuruus, ei ole voitu lastentarhoiHe edus
kunnan jo aikaisemmin hyväksymlää ikolma& 
OSBJa lastenta~hain lkafrkista kuluista lasten
tarhoille myöntää. Nyt käsiteltävänä oleva 
laki: vakimnuttaisi lastenta1rhojen toimin
nan. Lastentarhain ta:11koitUJksenahan on 
kehittää kehitysijässä mutta vielä alle kou
lUJijän olevien lasten kykyjä etupääss'å lei
k.i!n !avulla. Lasten:tarha'iglä:ksi on' hyväk
sytty yleisesti 3-7 vuotta. Opetuksen kan
nalta olisi ehkä ~.parempi. että lapset otettai
siin Iastentarhaan vasta neljävuotisina, 
mutta. lMtent:arha on aJja:t.eltu jatkoksi la& 
tenseimiNe, jotka ovat syntyneet sitä varten, 
että sellaiset äidit, jotikal ovat~ pakotetut 

työskentelemään kodin ulkopuolella, voivat 
jättää lapsensa las:tenseimiin hoidettavaksi 
pä'i;v,äa.jaksi. Eun aj~ttelee tehdasseutuja 
ja kaupunkeja, joissa äidit ovat pakotettuja. 
työskentelem:ään kodfrn ulkopuolella ja kun: 
heillä ei ole mahdollisuutta :palka:ta hoitajaa 
lapsilleen, niin ovat tällaiset .seimet, jota tar
koitusta myöskin lastentarhat. palvdevat, 
aivan välttämättömiä. Suurin osa lasten
tarhoja onkin muodostettu. samaa1 tarkoi
tusta palvelamaan., kun taas osa lastenta.r
ho'j1a työsken1tJe1oo vali111 muutamia tunteja 
päivässä siis pääasiallisesti opetUJksen anta
miseen. E1du.skunnan vastauksessa anomus
mietinnön johdosta vuonna 1909 valtiopäi
villä sanotaan: ,E.r'i kannoilta katsoen an
saitsee lastenta:rhaJaitos täydellä syyllä va:l
t1on huom~on.. Kasvatusopin kannalta on 
sen vaikutus epäilemättä hyödyllinen. Saa
vathan lapset t'äten niin henikisesti ikuin rnu~ 
miillisesti sopivan es~valmistu.ksen vaminaä
seen koulunkäyntiin. Thteiskunn:alliseltru 
kannalta ovat varattomien kansanluokkien 
lapsia varten järjestetyt lastentarhat lisäksi 
yhtenä apukeinona näitten' Luokkien elä
mäntaistelun lieventämisreksi ja kasvatus-· 
huolien helpottamiseksi selkä että va:ltioavun 
ehtona on oleva, että Jastentarhat ovat mak
sutt.oonlia ja että väihävaraiset 1lapset niissä 
saavat ~lmaliseksi ruokaa ja kaikkein vähä
varaisimma:t myÖSikin: vaatetusapua ;: sekä 
että ha-llituksen tulisi katsoa, että avustus 
todeHa tulee lastentarhan: kehityiksen hy
väksi eikä kunnille aliheeiksi vähentämään 
last.entarhoille ennen osoittamaansa kanna
tusta.'' Silloin jo eduskunta siis hyväksyi 
saman periaa:tteen1 joka nykyisessä esitys
eh-dotuksessa on. 

Kun tästä kysymyksestä nläkyy syntyvän 
erimielisyyttä siihen nähden, voisivatko täl
laiset 1astental'lhat olla mahdoHisia maaseu
dulla ja voisivatko nåmä myös siellä tulla 
käytäntöön, niin epäilemättä täytyy jokai
sen, joka on seurannut viimeaikaista kehi
tystä, myöntää, että jo maaseudullakin suu
remmilla paikkalkunndJ.lai olisivat tällaiset 
lastental'lhart aivan vlä!lt.tärrnättömiä. Siellä
hän nyt näkee miten lapset, !kun äidit eivät 
niitä jaksa ikasvattaa ja hoitara si]lä tavalla. 
kum pitäisi, juokseva:t Irujiilla, oppivat kai
kenlaista ilkivaltaisuutta, kun sen sijatan, 
jos olisi lastentarhoja, ~heitä siellä rvoitaisiin 
o:pasta.a tu.lev:aru kouluruk:äyn:tliään varten_ 
Suuren valiokunnan tekemä ehdotus lakiin, 
että 1.asten lukumäärä m.aa:seudulla olisi 



alempi, on mielestäni lakiin paran:nus ja 
puolestani olen valmis sitä kannattamaan. 
Kun tämänpäiväisessä Uudessw Suomessa 
eräässä 'kirjoituksessa huomauteta,an .s\iitä, 
miJterukä vaikeata: olisi käytännössä soveil
luttaa sitä erilaista menettelytapaa joka 
syntyisi jos lapsimäärä olisi erilainen maailla 
ja kaupungissa, niin en voi ymmärtää, että 
tässä olisi yhtiään sen ene.mpäf1 vaikeutta 
kuin esimerkiksi oppivelvollisuuslain toteut
tamisesta, jossa myös erilaiset määritelmät 
avustukseen nähden on olemassa. Minä kat
soisin, että rtäm'än lain hyvä)ksyminen olisi 
suuri parannus lastentarhain kehitykselle, 
että lastenta.rhain 'johto \Saisi :tietää,. että 
valtioavustus tulee joka vuosi samanlai
seksi, siUä nykyisen menetelmän mrulkaanhan 
ollaan aina epätietoiSia, otetaanko budjet
tiin niin paljon määr.ärahoja, että 1/3 voi
da,an sa.ada, ja eihän nykyjärut sitä ole voi
tukaan niin paljon jakaa, kun rahoja ei ole 
o1lut riittiilvästi. Lastentarhwin 'kehitys
kausi on nousemassa, ja minä to1von, että 
laki pääasi.aillisesti nyt ehdotetussa muo
dossa tulisi eduskunn/liSSa hyväksytyksi. 

Ed. N i u k k a n en: Minusta tuntuu, 
että arvoisa sosialiministeri ottaa tämän 
lastenkasvatuksen vähän liian teoreetti
selta kannalta, kun hän otaksuu, että on 
lapsille vaarallista, että m. m. maaseudulla 
ne lasketaan juoksemaan kujille ja ahoille 
vaan että muka olisi pyrittävä siihen, että 
maaseudullakin lapset kytkettäisiin johon
kin seimeen tai lastentarhaan. Se, jolla on 
vähänkään käytännöllistä kokemusta las
tenhoidossa, tietää, että ainakin maalais
lapsien kehitykselle on välttämätöntä, että 
ne saavat vapaina liikuskella ja että van
hemmat pääasiassa pitävät niistä huolen 
eikä joku palkattu lastenseimen hoitaja. 
Minä katsonkin päinvastoin kuin arvoisa 
sosialiministeri, että maaseudulla ei tällä 
aatteella tule olemaan mitään suurempaa 
kantavuutta, ja katsoisin, että kehitys, jos 
se siihen suuntaan lähtisi kulkemaan, kul
kisi epäterveeseen ja vahingolliseen suun
taan. Minä sen sijaan kyllä myönnän, 
että kaupungeissa ja teollisuuskeskuksissa 
tällaisilla lastentarhoilla ja seimillä siinä 
tarkoituksessa, että työläisäidit voivat 
työn ajaksi jättää lapsenlila niihin hoidetta
vaksi, on merkitystä ja siinä tapauksessa 
tämä aate on myös kannatettava. Minä 
myös olen aivan samaa mieltä kuin sosia
liministeri siinä, että kehitys kaupungeissa 
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on kulkemassa voimakkaasti tähän suun
taan. Sikäli kuin minä olen kuullut, niin 
Euroopan suurkaupungeissa jo kehitys on 
mennyt hyvin pitkälle siinä suhteessa, että 
myös varakkaiden kansankerroksien äidit 
vievät lapsensa aina kouluikään saakka 
hoidettavaksi tällaisiin lastentarhoihin voi
dakseen käyttää aikansa mielensä mukaan, 
m. m. huvitella. Ja luulen, että kehitys 
myös Helsingissä ennen pitkää tulee kul
keutumaan siihen suuntaan, sillä onhan se 
sangen mukava ja käytännöllinen järjes
tely siltä kannalta asiaa katsellen. Minun 
mielestäni kumminkaan valtiolla ei voi olla 
minkäännäköisiä velvollisuuksia sellaisia 
lastentarhoja kohtaan, joissa hoidetaan 
myöskin varakkaampien ihmisten lapsia. 
Minun nähdäkseni senvuoksi tätä lakia 
olisi tässä suhteessa täydennettävä vält
tyäkseen suoranaisilta väärinkäytöksiltä. 
Tässä 1 § :ssä on kyllä jätetty sosialiminis
teriön harkintaan, mille lastentarhalle 
myönnetään valtionavustusta. Siinä sano
taan: Jos sosialiministeri on havainnut 
lastentarhan tarpeelliseksi ja tarkoitustaan 
vastaavaksi, on tämmöinen 1/3 kustan
nuksista valtion varoista myönnettävä. 
Ottamalla huomioon, että sosialiminis
terejä voi olla erilaisilla käsityksillä va
rustettuja (Vasemmalta: Voi olla maalais
liittolaisiakin!) ja jos jollekin lastentar
halle kerta tällainen lain perusteella an
nettava valtionavustus myönnetään, niin 
se muuttuu hänelle tavallaan saavutetuksi 
oikeudeksi. Minun mielestäni olisi välttä
mätöntä, että laissa mainittaisiin, minkä
laisten lasten hoidosta tässä on kysymys. 
Senvuoksi minusta olisi lain 1 § täyden
nettävä sillä tavalla, että siinä nimen
omaan mainittaisiin, että kysymyksessä on 
vain vähävaraisten vanhempain lapset. 
Sill~in ei se voisi joihtaa väärinkäytöksiin, 
joka valtiolle, kuten tästä hallituksen esi
tyksen perustelusta käy selville, voi tulla 
maksamaan hyvin useita miljoonia mark
koja vuodessa. 

Lisäksi minä myös olen kyllä samaa 
mieltä, kuin täällä on jo huomautettu, että. 
tämä asia ei olisi vaatinut ehdottomasti 
lainsäädäntöä. Kyllä minun mielestäni 
olisi riittänyt, että eduskunta olisi budje
tin yhteydessä hallituksen ehdotuksesta 
aina myöntänyt tarvittaessa tähän varoja. 
Minusta tällainen kehitys, mihin nyt ollaan 
jouduttu, että kaikennäJköisistä asioista, 
kuten tällaisista seikoista, että lastentar-
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hoille on myönnettävä valtioapua, täytyy 
säätää lailla, se on minusta aivan epätar
koituksenmukaista. Se paisuttaa meidän 
ase.tuskokoe!Jnaamme aivan tarpeettomasti 
ja Utmiset ennen.pitkä:ii ovat ymmällä ko.et
taess~an seur.~ta syntyvien uusien la:kien 
tulvaa. OttliWlalla kumminkin huomioon 
vallitsevan yleisen mielialan en tahdo 
käjydä ;eh-d.ottomaflti vastustamaan sitä, että 
t~ä IbYt laki :tehtäisiin, mut.t4 katsoisin li
säksi kumminkin tarpeelliseksi että laki
tekstiin .pantaisiin säännös siitä, että näitä 
arv:-ustriksia ;my@nne.tään jatkuvasti vain 
siinä tapauksessa, että tarvittavat varat 
{)fi eduskunta menoarviossa myöntänyt, 
niin ettei tästä muodostuisi sellaista lakia, 
.että vaikka :tämä toiminta laajenisi aivan 
aavistamattomassa määrässä, varat on aina 
myönnettävä, vaan että eduskunta voisi 
menoarvion yhteydessä myös joskus ottaa 
justeerattavakseen esim. ne määrät, mitä 
kullekin tällaiseHe Iastentarhalie myönne
tään. 

:Ed. M. Le h·t on en: Asian palautuessa 
toiseen käsittelyyn panen merkille, että suuri 
valiokunta on eräässä kohden tehnyt lakiin 
~rään vastalauseessa.ni ehdottamani 'muutok
'SCn. Kyseessä oleva 'muutos ei kuitenkaan ole 
mieleStäni täysin onniiStunut siinä, että suu~ 
:reh valiOkunnan ehd:ottlksen mukaa.n ka-upun
kien il&Ste:ntariroilliin otetita;vien lasten luku
määrä! on laajermettu kä:sittämään myös 
taar~aväkisiä yhdyskuntia. KäsittääJkseni 
tnmjavä:kiset :ythdyskunnat, mitä taloudel
lisiin mahdollisuuksiin tulee OIVat lähem
'Pänä ·maalaiskuntia kuin kaupunkeja. 
S~ma on asia myös, jos otetaan huo
mioon, kuinka palj~n kummassakin pai
kassa on sellaisia vanhempia, joiden llllp
set :kai1paa:vat lasteritarhain huöltoa. Useim
miten }re:skittyvä.t taajaväkiset yhdyskunn~t 
yhden tai kahden tehda~laitvksen ympärille, 
jossa taipauksesaa täl'laiMn yhdyskunnan. 
taloudelliset mahdollisuudet ovat hyvinkin 
ra;jqitetut, eivätkä ne, vaikka ehkä hyvää 
tahtoa löytyisikin, kykene perustamaan niin 
:Suurta lasten:tallhaa kalustoineen ja huoneis
toint:len, kuin mitä vaa.ditaan 25 lapselle, 
erittäinkin sellaisessa tapauksessa· kun ky
:SeesSa>ovat n. s. päiväkodit. Kun kuitenkarun. 
mitään tarkka'31 ra·jaa ei voida vetää maalai~ 
kutitien ja taajaväkisten yhdyskuntien, 
~nempää kuin jälkimäisten ja. kaupunkien
kaali väHlle, en katSIO tarpeeHiseksi teihdä 

muutosehdotusta: tässä kohden, vaan olen 
va~is hyväksymä:än sanotun kohdan. . 

Mutta vaikka: suuri valiokunta. on'kfu 
W>ka:ltanut hyväksyä tällaisen kUkon f!:Bke
leelll parempaan päin, niin sensijaan näyttä
vät tiihdelli.semmät parannusehdotukset ka.i
kune!en siellä kuuroille korville. Sil'loin kun 
lakiesitys oli ensimmäisessä käsittelysSä, 
huomautin, miten tärkeätä {)lisi saada la~ten~ 
tarhat kunnallistutetuiksi. Tällaisesta toi
menpiteestä olisi se etu, että työvä:ki ·edes 
!jollain tavoin ;pääsisi vaikuttamaan las
tenta.rhojen hoito.on . ja kehitykseen. Yk
sityisten Mitamat lastentarhat, ollen til
'kou;molella kaiken kontrollin, eivät kos
kaan saavuta työväen taholta sellaista 
!kannatusta, kuin mitä ta;rhojen oma ke
hitys.kin vaatisi. Kasvav-an sukupolven 
huolto on siksi tärkeä, että se nylkyoloissa 
vaa:tii yhä enemmän yhteiskunnan toimen
pite~tä ja väJliinturtoa. Samoin olisi aika ru
veta laajentamaan lastentarhoja varsinai
siksi päiväkodeiksi ja liå:ttämään tähän yh
teyteen myöskin lastenhoito-opetusta lasten 
vanh€1Bl.mille. Etenkin olisi voimakkaasti 
pyrittävä siilhen, että yhä useammat lasten
tarhat laajennettaisiin päivälkodeiiksi, jolloin 
työssä !käyvä,t äidit tulisivat heil.potetui.ksi 
:siitä raska'asta painOIStuksesta, joka .lepää 
heidäm yllään, Jmn piendkainen useinkin on 
kotona vangittuna telkien taikarua tai sitten 
jonkun alaikäisen siSlronsa tai ve,ljensä hoi
:dettavana. Että lastenhoito Suomessa. yleen
sä on ta'Vattoman al'keellmella. kannalla, sitä 
todistaa se, että kuolevaisul:l.S lasten keskuu
dessa on hil"Veän ·s·u•uri. Ja tämä huutarva 
epäk<Yhta voida-an poistaa siten, että myös 
lasten vanhemmille ryhdytään opett8l1Ulan 
järkiperäist.ä lastenlhoitoa. T'iimä opetus ta
pahtuu pa!Phaiten lasten päivä!kotien yh
teydessä. 

Tä.hän pääsemme kuitenkin vain siten, ettii 
ne vanhemmat, joiden lapset etupäässä jou
tuvat lastentarhoihin hoidettaviksi, itse pää
sevät vaikuttamaan noiden ta:rtho-jen !kehi
tykseen. Meidän tullee päästä siitä tHasta, 
että muutttmat yH.tlu()lkan naiset pitälvii't tärtä 
kysymystä monopoo.linaan siinä mielessä, ·että 
siinä on mainiota ajanvietettä ja samaHa saa 
riä:ytellä yhteislkmmaUista aTineliaisuutta ja 
kookusteHa kysymyksistä, joi.den yhteiSkun
nallisesta luonteesta näillä arvoitSilla :r'oullilla 
useastikaan ei öle syväHiseThpiiä käsitystä. 

Tässä mielessä olenkih ehdottariut pa-ria 
muutosta 'esiHä olevaa111 lakiehdotukseen. 



Lasten.tarhat. 

Ensimmäinen on sellainen, että ehdotan ia!ki
tekstistä poistetta:vaksi sanat: ,tai !Yksityi
nen"' jolloin valtion a vustU:ksesta pääsisi
vät osallisiksi vain .kunnalliset lastentarhat. 
Tämä, samalla kuin .se kiilhoittaisi kuntia. pe
:xusta.maan las:tenta:rhoja, pakottaisi yksityi
set siirtämään lastentarhansa kuntien hoidet
taviksi. Toivon, että sosialidemokraatit, 
jotka sekä suu~ valiokunnassa että myös 
sivistysvaliokunnassa ovat vastustaneet tätä 
ehdotusta, huoma;avat tässä olevan työväen 
edun k.ysymy~ä ja ryhtyvät muuttamaan 
tähänastista kantaansa. 

Toi<Illen ehdotus, jonka tulen yksityislkäsit
telyssä esittamään, on n. s. vanhampain neu
voston perustaminen. Tämä, jos mikään, on 
tarpeellinen toimenpide. Se olisi :iJman 
muuta omiaan vetämään työväestöä mukaan 
lasten!h.uoltotoimintaan ja virittämään työ
tätekevien kesikuudessa huomiota kaB'V'avan. 
.sukupolven huolehtimiseen. Pailjon vähem
pään supistuisi silloin se surullinen ilmiö, 
että työväenluokan keskuudessa niin moni 
sen jäsen sortuu ruumiilliseen ja henkiseen 1 

kurjuuteen. Olen va'l"'lla siitä, että jos työ- 1 

tätekevään luokka,an kuuluville lasten van- 1 

hemmille annetaan vaikutusvaltaa lasten" 
huoltoon, on se omiaan edistämään asiaa· ja 
tällä alalla vallitseva kurjuus saadaan edes 
osittain poistetuksi. 

Lopuksi katson olevan syytä kiinnittää 
huomiota siihenlkin, että lastenta~hoihin otet
tavien lalsten ikäraja, 3 vuotta, on ehkä liian 
korkea maalaiskuntiin näihden. Asia on si
te1l!, että maalaiskunniSsa la~set 2 vuotta 
täytettyään us:einlkin annetaan h'Oidolle, ku~ 
nan hoitoon j. n. e. Useissa. tapaJUksissa 
voisi tällaisen ·lapsen äiti tai isä myöskin 
itse huoltaa ja kasvattaa lastaan, jos hänellä 
olisi apuna lastentarha tai niin sanottu päi
väkoti. Tulenkin yksityiskohtaisessa käsitte
lyssä tekemään tämänsuuntaisen elidotuk- . 
sen. 1 

Ed. P i t k ä n e n : LaJdlesitystä lastentar
hain avustarmiseksi käsitellessä voin yhtyä 
'kannattamaan periaatteessa sosialiministeri 
Miina Sillanpään ja sivistysvaliokunnan pu-
1:Leen,johtaj.an Antti Kukkosen ajatusta, si-
1käli kuin tällaisilla lastentarhoilla tarkoite
ta.MJ. köyhi'en kansalaisten laps:Wn huolta
':m.ista. Mutta siinä suhreessa, kuka maksaa 
~ulut tällaisesta lastenhoidoota, ja onko täl
lainen lastenihoito, jota tällä lailla tarkoite
taan aik:aaillsaatavaksi, kasvatuksellisesti so-

'pirvaa, olen mainitsemi.e..ni puhl)ji.en kanssa 
'aivan päinvastaisena kannalla. Ensil.11läkin 
kuluihin niiJhde.n .Qlen jyrkästi sitä ~lrtä, 
että ·valtiolla ei pitäisi olla tämänlaatwsen 
toiminruan aiheuttamien kulujen kanssa. mi
tään tekemistä. Jos kunnat ovat saaneet 
'k!lill:Salaisia verotettavaksem;;a, niin ov-at ne 
myöskin velvolliset tarvittaessa kustanta
maan näåden kansalaistensa lasten hu,olloo 
ja toim'elentulon. 
' Lastentarhoista ei saisi tulla sellaisia. lai
'toksia, että niissä aletaan yleisesti :kasvattaa 
'lapsia, köy'.hiem. sekä rikkaidenkin la,psia, 
sillä ei liene sopivaa tällainen joukikiok.a:sva
tus. Ainoastaan pakkotilassa lienee syytä 
turvautua tämänkinlaatuiseen lastenkasva.t
tamiseen. Täällä jo ed. Niukkanen hyvin 
sattuvasti osoiltti, kuinka mahdotonta on 
esim. maaseudulla soveltaa tällaista lasten
kasvatusta. 
' Valtion avustusosuus lastentarhain kului
hin tulee ilmeisesti helpottamaan suurten 
kaupunkikuntien köyhäin;hoitomenQja ja se 
lieneekin pohJjirmmainen tarJwitus yhdeltä 
'puolen tässä affiassa. Tärrnän rinnalla on 
tällä lailla pyritty nähtä;v:ä.sti toteuttamaan 
'sitä sosialista uudistusta, mitä yleensä erit
'täinik:in sosialidemokraattien taholta jo ai
kaisin on yritetty kansalle selvitellä, uudis
tusta sellaista, että lastenkasvatus tulisi en
tistä 1enemm.än siirtymään yhteiskunnan 
huoleksi ja vanhemmat siitä vapautuisivat. 
Kun asiaa katselee tältä näkätkulmalta, niin 
ei voi missään taJI>auksessa suositella tämän 
lain hyväksymistä. Erittäinkin sen takia, 
kun tässä laissa ei sanaHwkaan puhuta erityi
sesti köyhien la<psista mutta vain lapsista 
yleensä. Kasvatuksel.linen Q>Uoli tämän lain 
voimaan tultua ei liene pääasiana lastentar
'hoissa, koskapa jo tässä laissa mainiltut las
tentarhat tulisivat alistettaviksi sosialimi
nisteri.n valvonnan alle. On ilmeistä, että 
sil:1oin täytyy olla lain laa tijalla sellainen 
käsitys, että lapset ovat vain köyhäinhoidon 
apua nauttimassa ja kasvatettavana. 

Mutta ne, jatka katselevat asiaa pitkälle 
tulevaisuutoon, ovat ehkä nähneet jo muuta
kin tällä Jailla saavutettavan. Ja allekir
j.oittaneella on myöskin käsitys, että vaiJtlka
kin nyt yritetään tämän lain voimaan tultua 
to~minta.a supi.stella mahdollisimman pie
neksi, niin se siitä ilman muuta pitemmän 
päälle laajenee ja lavenee käsittäen piirimsä 
lcwulta ehkä kaupunkilaisten ikaikiki laps.et. 
Ainalk:in siihen käsitykseen antaa hyvin pä-
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tevän viittauksen eräs kirjoitus, joka on vii
meisessä Suomen Kuvalehdessä. Siinä kir
joitlllksessa eräs kaupunkilaisrouva tekee 
selvää, rrniten mainion mu.kavata tulisi ole
maan elämä kaupung.eissa, jos parissa suh
teessa saataisiin uudistusta aikaan. Ensin
näkin huoneistot pitäisi sa81da rakennetuksi 
sen mallisiksi, että niistä palvelijan asunto 
tulisi poist:etuksi, ja toinen uudistus, jota 
tämä arw. kaupunkilaisrouva toivoo, olisi se, 
että lastentarhat tulisivat mahdollisimman 
lähelle ja mubvasti käytettä'Viksi. Arv. 
kiJ.ijoittada v.ertailee entisen aikaisia asunto
ihuoncistdja uusiin suunnitelmiin ja tulee 
siinä sellaiseen käsitykseen, että huoneistosta 
olisi poistettava palvelijanhuone ja sensijaan 
rakennettava vain muuta:mia asuntoja am
mattisiivoojille koko taloa varten. Nämä 
ammattisiivoojat kävisivät sitten päivittäin 
siivorumassa huoneist.ot ja sitten lapset kul
j.etetaan lastootarhaan, silloin kun vanhem
mat lähtevät molemmat pois kotoa asioille 
tai huvitteluun. Ja edelleen tässä kirjoituk
sessa mainitaan, että ruokrukin olisi aamui
sin sitten ulkoa tuotava. Tämäntapa.iseksi 
kauemmaksi näkeNät .kaupunkilaiset suun
nittehwat elämää muokattavan. Kirjoituk
sessa tärkeimpänä tähän 81Siaan sattuvat 
kdhdat .kuuluvat seuraavasti: ,Kuten huo
mataan, on nykyaikaista huoneistoa suunni
teltaessa lähdetty siitä ajatuksesta, että sen 
asukkaat tulisivat toimeen ilman .palvelus
väkeä. Palvelijattarelle ei ole mitään ma
kuutilaa varattu. Sensijaan on samassa ta
lossa vuokrattu huoneita ammattisiivoojille. 
Edelleen on ajateltu, että aivan 1 ä h i m
mässä läheisyydessä ;on [asten 
·h o i t o l a, ·jonne äiti lähmessään asioille tai 
toimeensa, eikö huvittelullekin, kaupungille 
voi jättää lap~S~enSa asianymmärtävälin hoi
toon. Fldelleen on rujateltu, ·että ruoka lähe
tetään kotiin aamuisin.'' 

Sitten .kirjoittaja siirtyy tekemään laskel
•mia ja tässä laskelmassa vertailee vanhoja 
huoneistoja uusiin huoneistoihin ja tulee 
lopputulokseen, että uuden järjestelmän mu
kaa•n huoneistot rakennettuna olisi mahdolli
suus talousmenoista säästää yli viisitUJhatta 
markkaa entisiin vanhanaikaisiin huoneis
toihin verraten. Laskelmassa, on m. m. mai
nittu, että lastentarhamaiksu .tulisi olemaan 
vuodessa 2,400 mk. Tämä ei mene kovin 
kallis maksu, kun ajatellee, että elmvoimai
,sessa perheessä saattaa olla 4 jopa 5 :kin 
lasta. Ja kun tällä tavalla yhteiskunta 

ruokkii nuo la.pset 2,400 markalla ja -va;pa;ut
,taa äidin kaikesta huolesta ja vastuusta l!rup
seensa nähden, niin on todellakin j:o. ihanata; 
kaupUill.kilaisäådin elämä sen ,perästä. Jia 
lopputuloksena tästä kirjoittada mainitsee, 
että herrasväkihän voi käydä 
'erotuksella vaikka 5 kertaa vii
k .o s IS a e 1 ä v i s s ä k u v i s s a. Tähän sitä 
pyritään lastentariha-avustuslailla. - Tätä 
minäkin olen ,juuri vainunnut tässä laissa 
takaa-ajetta.van. (Vasemmalta : Mikä on se 
lehti?) Tämä on Suomen Kuvalehti. Kun 
tällä tavalla aiotaan kaupungeissa äitien ja 
lasten huoltoa järjestää, niin lienee syytä 
muutamalla sanalla mainita oloista maaseu
dulla. 

Ensinnäkin maaseudulla ei koskaan ihail
taisi tällaista :järjestelmää, jossa äidit eroai
sivat lapsistaan. Ne ovat kumminkin niin 
kiinteästi sidotut lapsiinsa, että ne eivät 
h~lli jättää lrupsia.nsa vieraaseen 'hoitoon, ellei 
siihen ole a i rv a n p a k .o 11 i s t a s y y t ä. 
On tunnettua, •että äidit kuljettavat \kesäisin 
lapsensa mukanaan työmaille ja tuuli saa 
tu11dittaa koivunoksassa lasta si]loin kun 
äiti askartelee työssänsä. 

Lasten kasvattaminen maalla tuottaa äi
dille paUon enemmän kärsimyksiä ja pal
jon enemmän huolta, kuin mitä kaupun
geissa on laita. Siellä on vähätuloisilla van
hemmilla todellakin tiukka elättää lapsiansa 
ja siellä on lasten kouluikään tullessa koulut 
niin paljon kauempana, että jo sekin tuottaa 
aika tavalla rasitusta. Mutta ei siellä sit
tenkään tätä lakia kaivata. eikä mitään tar
:}].akasvatusta olekaan tarkoitettu tällä lailla 
auttaa näitä mailla eläviä lastenkasvattajia, 
ei sittenkään, va1kka hyväksyttäisiin suuren 
valiokunnan laille ehdottama muoto. 

Täällä muutamat edustajat ovat m. m. 
maini:tmeet, että lasten kuolleisuus on ikovin 
suuri, kun lapsia hoitruvat ymmärtämättö
mät äidit. Siinä asiassa ei tunnu .puhujilla 
olevan aivan riittävää kokemusta. Jos lrupsi 
on 3 vuoden vanha, jolloin se pääsee tarhaan 
eivät sitä enää uhkaa lä'heskään siinä määrin 
mitkään vaarat kuin esim. vastasyntyneitä. 
Sen todistaa ta!'IPeeksi selvästi tilasto. Myös
kin on mainittu, että lapset kun lastentar
hoissa hoidetaan, niin ne eivät pääse sitten 
kylän ra.itille ja \kaduille kulkemaan. Mutta 
on otettava huomioon, että tämän lain mu
kaan ei lastentarhoissa vielä voitaisi pitää 7 
vuotta vanhempia lapsia. Kyllä niillä sen 
perästä jo on valta, Jmllkea raitilla, ellei niitä 



vanhemmat kykene kurissa pitämään ja pe
rään katsomaan. 

Aikoinaan oli sosialidemokraattisen puo
lueen jäsenkirjan kanteen ikirjoitettu oh
jelma, joka oli eräiltä koh.dilta aivan tähän 
tapaan suuntautuva. Siellä, senaikuisissa 
oh:jcl:missa, puhutaan niistä maaseutuhuvila
kaupungeista, niistä kauneista kodeista, joita 
yhteiskunta on velvollinen työväestölle ra
kentamaan, ja myöskin puhutaan tärmänlaa
tuisista lastentarhoista, lapset on yhteiskun
nan kasvatettava lastentarhoissa ja äidit 
ov.at siitä huolesta vBlpautettavat. Niin oli 
aikoinaan kirjoitettu vasemmistopuolueen 
ohjelma&n, mutta on merkillistä, että oikeisto 
lähtee nyt tätä ohjelmaa toteuttamaan. Taas 
tässäkin kohdassa selviää, ettei näytä olevan 
suurtakaan eroa kau,p.unkilaisella ja kaupun
kilaisella, olipa se porvari tai vasemmisto
lainen. KummallalP.n näillä on pyrlrimyk
senä saada yhteiskunnan turvissa oma elärmä 
ja mUJk:avuus niin pitkälle vietyä kuin suin
kin on mahdollista. 

Minä tulen lain kolmannessa käsittelyssä 
ehdottamaan sen hylättäväksi. 

Ed. Ii .e h t o koski: Ei ollut tal'koituk
seni puuttua tämän 'asian käsittelyyn, 
mutta ne erinäiset väitteet, joita täällä 
muutarnJien edustajien taholta on tähän ky
symykseen nälhden esitetty, ine pakottivat 
minua pyytämään pUiheenrvuoroa. Ennen 
kaikkea se puheenvuoro, jonka 00:. Niukka
nen tääiJ.lä esitti, se on puhetei11vuoro se11ai
nen, jota mLn:ä en ny:kyisessä eduskunnassa 
enkä kenenkään, joka vihllänkin taihtoo 
Suomen lasten suojelukseJksi tehdä työtä ja 
edistää sitä, olisi voinut luulla käyttävän. 

Ed. Niuklk:anen 1ähti siitä, että maaseu
dulla vanhemmart; eivät millään tavoin tahdo 
j'ä.ttää lapsiaan oman hoitonsa u1koi:molel1e 
eikä sijoittaa niitä sellaisiin lastentarhoihin, 
joista tässä on kysymys.. Minä yhdyn ed. 
Niukkaseen siiniä että jokainen koti ja jokai
nen vanhin, joka voi hoitaa, kasvattaa las
taan ja pitää sitä luonaan, se ei myöskä:än 
la;psestaan luovu. Mutta maaseudun ihmi
sinä meidän on otettava se seikka myöskin 
huomioon, että sielläkin on niin paljon ko
teja, jot•ka ei,vät voi hyvästä tahdostaan huo
Hmatta lapsestaan aina huolehtia. Ne lap
set, jotka ovat saaneet nuoren ikänsä 
viettää jossak!in kaurape'llon ojan ~eunoilla 
sateen ja my:rskyn vihmoissa 'kasvoja ja 
pientä, heikkoa, raihnaista ruumista, minä 
uskon, että nuo saman,laatuiset Qapset mei~ 
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dän päivinämme tarvitsevat suojaa yhteis
kunnan puolelta ja anmä olen v~a: silitä, 
että yhteiskunnan velvollisuus on myöskin 
suojata näitä la-psia. Täällä voidaan väit
tää, ette~ ole tällais~a koteja eikä tällaisia 
.lapsia. Mutta: jos me katselemme pa:'hkkaus
tHastoa ma.aseudun· palkkatyöväen o100sta, 
otamme sie1tä suuren ryhmän työläisiä, niin 
me nläemme silloin, että niide.n pa1klka ei 
ole läheskään riittäivä. Ei riitä is:än palkka, 
äidtin on oltava myöskin työssä joko nave
tassa tai jossakin muualla, pelloilla tai 
muissa siihen V'errattavissa töissä,. s~mo
kaamme esim. 'Vaikka sokerijuurikkaan per
kauk.sessa: ,ja niiden ylösotossa. Esian.enk
kejä siit'ä on nähtävänä monen monituisissa 
paikoin kuinlka: pa1jon tahansa. Äiti su1kee 
kenties lapsensa sisåän, asettaa lukon päälle, 
mutta luuleeko ed. Niukkanen tai joku muu 
edustaja, eti!ä tuon äidin sydän tuolla pe'l
lolla työskennellen on rauhallinen sitä aja
tellessaan, mitä nuo lapset tuon lukitun oven 
takana suorittavat. Jos hän taas ottaa lap
sensa tuonne pellolle mukaan, :luuleeko ku
kaan, että äliti voi silloin tuota työtä, joka 
vielä monessa paiikoilll on umklkatyöksi kehit~ 
tynyt, sillä tavoin suorittaa, että se vamaa 
siihen ase.tettuja vaatimuksia. Lapset jos 
kukaan kärsivät siitä ja min'ä luulen, että 
jokainen rehellinen edesvastuun tuntoinen 
edustaj<a tämän ymmärtää aivan hyvin. 
- Sitten lausuttiin täällä se käsitys, että jos 

tämä ehdotus lastentar.hoista tulisi hyväksy
tyksi, siUoin rikkaat ja varakka:atkin vei
sivät lapsensa tuonne ~astenlcotiin hoidetta
viksi ja huvittelisivat sil1ä aikaa. Jos me 
asetumme n'äi.den vara.k!kaiden kotien ase
maan, niin oLkoonpa niiden taso kuinka pal
jon toisenlalinen kuin työväenpiirien, niin 
sittenkin minä 1uu1en sentään sielUi:kin löy
tyvän äitiyttä niin paljon, että. ne huvitte
lun halussa eivät vie lapsiaan lastentarhaan. 
Jos näin tarpahtuu, niin silloin senlaatuinen 
äiti ei ole äiti oikealla paikallaan. Miniä 
siis uskaltaisin asettua sille kannai1e,. että 
jos 'lÖytyy senlaaiuisia äitejä, niin niitä löy
tyy peräti harvoja eikä senvuoksi sovi ran
gaista köyhien kotien lapsia, jos j.oissakin 
vara·kkaissa .piireissä kodit ja ärl.dit tällä ta
voin mene:ttellisivät. Sitäpaitsi tahdon huo-. 
mauttaa siitä seikasta, että huvittelu, mikäli 
minä sitä ymmärrän, ei näiden äitienkään 
taholta merkitse sitä, mitä täällä on sanottu 
eläviin kuviin menoista ja muista huvitte
luista. Sehän ei tapahdu ylleensä kuin iltai
sin ja lastenta.rhoissahan hoidetaan ainoas-
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taan päivät lapsia. Ne on aamulla· vietävä 
sinne ·ja· illålla10tettav,a.· si·eltä p()is. ja 'kUkaan 
äiti ~i ·.sentään:. ilnun pätevää. ja. tarpeellist& 
syytä nosta lastaan aamulla: vu&t.eesta ja vie 
sitä' noihin lastentarhoihin ja taas mene sitä 
sieltä hltapätivällä hakemaan. 

Ed. Niukkanen väitti myÖSkin• sitä., että.. 
lastentarhoj.en ka<nlllattamiseksi ei tarvita 
Iainsiiädlä.TJ:töä, koska budjetin yhiteydessä.: 
voidaa~n yhtäi hyvin määrärahat lastenta.r· 
hojen ylläipitä:miseksi myö:tUää.. On· mryön
nettävä; että tähän· asti on ed'l'lf!oltun% milm&
teH.'yt sit(ln)· mu1lta täytyy ottaa· huomioon, 
että yl.oons:ä:·kaiklki lastensuojelutyö, py.r1kii 
kehiUymfiän val'ttw~liin muotoihin, muotoi. 
hiili sem'l'n:l9-isiin, jotka· vastaavat myöskl:n 
sitl<e asetettuja vaatimll'ltsi& Lastenta.'l'hat 
onnistuak,seen j.a täyttääksoon vanhempien 
oike11tetnt vaatimukset vaativat myöslcin 
ku·nnoUisia lastenhoitajattaria. He tarvit· 
sevai myöskin tilaisuutta valmistn4likseen 
tällaiseen tehtä'VIään ktuJ.:rroUisesti. JOs nyt 
vuotuisen taloUSBäännön yhteydessiiJ aina 
vain kerraksi myörmettäi..siin määräraha, sil
loin·· tuo last'entarhatoiminta,. ei voisj 
kehittyä se1la:iselksi, mitä oon pitää· olla. 
J ohta:jatta.rien toimeen ei voitaisi kiinnittää 
niin päteviä henkilöitä kuin lastenhoito- ja 
huolto eittäm1ittöm@sti kaip·aa. Senvuoksi 
on ymmärrettävää, että tähänkin kysymyk. 
seen näthden tahdottaisiin vakiinnuttaa 
myöskin varmat menettelytavat ja myöslcin 
määräraha, jonka la.s•renta.rha on oikeutettu 
saamaan, jotta se ei riippuisi mistään edus
kunnan satunnaisiSta v.o~masnhteista, niin~ 
kuin v.alitettavas11iJ monien mää:t'ärohojen 
myöntämisessä. useissru eri ta,pauksissa: on 
käynyt. 

Nämä väitteet, j.otka täallä esitettiin ja 
joihin minä olen tahtonut lyhyesti puuttua, 
ne ovat väitteitä sellaiisia, jotlka eivät saa 
vai•kuttaa tämäfil ·lain hyväksym•iseen koska 
niillä ei ole oikeaa pohjaa. On kauan odo
tettu täan:äti! lain aikaansaamista ja olen 
varma siitä.; että ne varat, jotka tämän lain 
kautta vakinaå.stuttamalla lastentarhat ja 
llllyöntämällä nii~le laissa edellytetyt määrä
rahat, ovat varojen sijoitusta, jotka vaffilai
suudessa kunnollisemman nuoren polven 
muodossa tuottavat mitä runsaimmttn koron 
siihen sijoitetulle pii>äoma1le. 

Ed. U r p i laine n: Täällä ed. Niukka
nen ja Pitkänen, jotka sanoivat edus
tavansa maalaisväestöä, tulevat vastusta-

maan .. tällaisen tärkeän esityksen toimeen
'panemista. Ei ole ytksinol.lllaan: kysymy& 
varsinaisista p:alkkatyöläåsäi)deistä enaa.. 
Nykyhetkellä.• olemme tulleet aj8inlkobd1Ul.S.a 
sii.Jloo, että myöskil'll pi.enviijelijälookian nai-;· 
setc OV·M · paikotetut · jättämään. pienQkaisensa. 
hoidon, • om.oa;:a onnensa nojaan~ Pienrviljelijäal: 
vaimo ei eatää. voi olla: kodissa kodin ja• J.&s,. 
ten h.oitajwa. Hänmkin täytyy raa.~ 
16-tun<tisia työp'äiviä mukana ne lapset 
ty&M) jotka sumkin kykene.vät, mutta ne
la·ps~, jotika; eivät työhön lcyk.ene, ne täytyy 
jättä.ä kotiin. Kyl:lä kun katsomme asiaa 
tältä kannalta, niin olisi lGti sentään parempi, 
että: nämä. lapset tulisivat jonkunlaiseen hoi
v.aan ja huoltoon., sill&i:n: kun äidit käyvät_ 
työssä.. k{)din ulkopuolella, koskapa ik0l'l'an 
äi&iliJ:ä. ei ole thlaisuntt.a lapsiaMa h:oi.taa.. 
Myöskin ed. Niukkanen mainitsi siit'ä; että 
tällaiset la;pset kytlkettä.isiin · i'kä:ä.niktuin tuol
la;isoon 'karsinaan ja. heiltä riistettäisiin va.
tpaus: Mutta; nyt· hän ei ensinlriiän kajoa 
siihen seikkaan, onko edullista; että lapset 
saav·at olla sellaisessa vapaudessa, jonka 
ilmapiiri on verrattain epffiedullinen la}!JSen 
niin ruumiilliselle kuin henkisellekin kehi
tykselle. Lapset omassa vwpaliHilessa ovat jo 
vem-attain a1lttiita. kaikenlaisiiHe vaaroille. 
Siitähän on jo meillä l1.'lkemattomia todis
tuksia, että .pienokaiset·ovat joutuneet tapa
tul'man uhriksi senvudksi, että heillä ei ole 
ollut hoitajaa, ja että myös nämä lapset ovat 
joutuneet pahoil'le teille senvuoksi, että hei
dän ·äideillään ei ole ollut tilaisuutta he~tä 
hoitaa. Ja tältäkin kannalta katsoon on 
ehdottoman tärkeätä, että :maaseudullekin 
muodootettaisiin tällaisia lastentarhoja, jo
tenka niin talonpoikaisnaiset kuin palkka
ty.öläisnaisetkin voisivat sij•oittaa lapsensa 
niihin siksi ajaksi kuin he käyvät .pal!kka
työssä ja silloin va:rmasti näitten äitien mieli 
työskennellessään työssä tulisi olemaan pal
jon keveämpi kuin se, että heidiiJn t-äytyy 
alituisesti huolehtia siitä, miten heidän 
pienokaisensa ,kot.ona voivat. 

Myöskin ed. Pitkäsen lausunto oli koko 
laiHa vääiristelty ·lasten kuolevaisuussuh
teista. Muliltaakseni ed. M. Lehtosen esityk
sessä main1ttiin siitä, että lasten suuri kuo. 
levaisuus todistaa juuri sen,. että lasten
huolto on meillä verrattain va:iUiu,ai'Sta. 

Ed. N i u k ka n en: Edellisen puhujan ja 
samoin ed. Lehtokosken lausunnon johdosta 
minä huomautatn, että puhujat tuntuvat 



sa.ngen v"å!hJän. aja;tte1evan tämän asj.an käy
~Öllistä toiroeen;panoa kun he näyttäVliit 
.kuvittele.~an, että: voita'isiitn ~aittaa niin pal
jOf.l:. l~tarJfuoja, . että: m-yöskin maaseudun 
vä~ö voisi viedä; niilhm. ll:rpsemla. Eihän 
tåSsifole siitä, kuten jobinentiedämme, ky
syih~, eikli ~n käsittä:åkooni ole min
käänn.li:köiSiä · mrahdollisnn!lrsia meidän pääs
täiiliän siilhen, ettir jökåisessa nraalaisky
I~It olisi lastentarha. · Siinä: eirät· riittäisi 
ei:ie-m,pälj.. ku.rttien kqin valtionka.an varat. 
T~!än on. kysymys. ainoastaan kaupun
•kieD.. ja too~1isuW?kMkuksielli väestön lasten
tallli.oista. 

:&4-.• ~ o.s e n b e r g: Luo.vun. 

Ed. p 1 t ro ä ·ne n: Minä en satu . tietä~ 
mä.ä.D., ®1m ed·. TJnpilailwn. JOO.ailta vai kau:. 
1pungista, ID!Utta hänen käsity.kse~ ~ 
laisoloista ei tunnu olevan aivan seLvä. Jos 
nyt ma,ala:isten lapset, pieuviljelijij.n lapset, 
nii.n~ui~ hän tab;too. ipuhsl,la, kl;lleteta~ las
tenkotiin päiVJä;ksi, niinkuin .arv'()isa. pll.huja 
main.itsi, mi~~n tih~h~n siUoin pi~isi 
olla lastenta.:rlh@ja IIlliJ.al'la. Jos olisi yksi joka 
ky Iässä, n,iin meill.,ä. on vielä pinta~ala~taan 
niin· laajqja kyliä., että tuo pi.en,viljelijän 
emäntä>. lapsellj ä:i;ti, ei: ~ki>äi.si paljon 
mljlu~a . päivässä tek~än kuin latpsen vi~ 
mään. l.asten.ta.:rilm.an ja. hakemaan sen sieltä. 
Ja jos joutuu j.alkaisin ml.jetta.maan ja sato 
tu~. olema.a.n. usealll\pia. la;P~Sia sinne vietä
väksi, niin ei se kantB.IlllJalla. voi niitä ker
ra.Ua vi·edä, eik'ä niin ollen kerkiä yksin 
viedä. ja hakea taka.isin,. samana päivänä. 
Minulla. on maaseudun. oloista sellainen kä
sitys, että lapset siellä löyt.ävät oman t.ar
hansa ilman, että niitä milhin:k.ään kulete
taan. Ne ke11ääntyvät siellä keskenään 
omaa.n tarha.ansa. 

Ed. L eJh.t ok oski: Minä olen tottunut 
joskus ennenkin ed. Pitkäseen nähden. ha
vaitsemaan sen ikävän seika.n, että milloin 
on lastensuoje~esta kysymys, hli.u on sii
hen valmis ivaten ja pilkaten Slllihta.utu
maan. Suomen 18\Sten kohtalo ja. numerot 
sen elämän oloista osoitta.vat, että nyt on 
korkea aika tuosta menettdystä luopua. 
Täällä ed. Pitkänen puhui yleensä vain kau
punkilai..sla.psista vedoten siihen; mitenkä 
!kaup!Unkie.n. äidit vaan voisivat lapsiaan näi
hin lastentarhoihin viedä. Minä en tiedä1 
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taito, mutta. o~-en vieläkin koettanut· u.ooes
tam'r ja u'U~an ·lukea niin tämän vtii(l· 
kulnna;n mieti~:uön .kn:in a~k~~n eMo.. 
tyksen, joka OJ;l meidäft ed~mme; jm siinii 
prulhutaan Ill'Y~ lt\la.alle perust~ttwista. Ias~ 
ten.ta:rfu.oista. Viei:äpä on suuri- \talk>kll'llta 
ml;lnttan,ut haJJ.ituks.en teS}tysilä ja siv~ 
vailiokunnaru mieti~ siWni; e:ttä' j<~- sillöin
ikil'l. voidaa~ perl:lSf.aa. l~tentarh'Oija.- maaseu-
dulle jos on 115 sellaista lasta. Pyytäisin ky
syä· ed. Pitkäseltä, eiltö- siellä' Karja-lan puo
les&a löy'(}y yMli!än tä11aim-a lapM)'BtåväU~iäi 
i:]:llmisHi, jotlt:a· vo)frlv.at· yhtei~i pall:lna al
kuun. täfia;isen.lastenta:I'ihan pe:tmst.8imÖsen ja: 
sa~da siilhen sen valtioavust\lksen, jonka 
tä~'laki .edellyttfiö.., 

EQ. .. H ~ ,v e 1' i n. e. n: MM:l~t:a. tuntuu, että. 
jeka kerta kun tääl,lä.. on puhe k~~ön. 
la:p&ista. ja. näiden .autti!J;lliisesta1 ma:al~liit
t01aiset katsovat a.siak$een tehdä. pilkkaa. 
näis.tä asioi$a. Mutta ~:ppas kun tulee, 
trulo- ja menoarvion käsittely ja puhutaa,n 
hevosista, lelhmlistä, 1~ ja porsaiftta, 
niin ei silloin kulka.an tee, pi1kk~.~<a. 'Silloin. 
täytyy , löytyä. mäiirä11alha.t vaikka nristi~ 
Minä eu nyt oikein kovin ihitlW'ttele; .että ed:. 
Pi tkän.en välistä laskee ~istä pil:a~, 
mutta minä ilhlmiettelen, että. ed. Niukkanen 
1pilkkasi. V ailclm . hän, onkin m.aalaisliiito
lainen, olen tottunut pitämään hlä:ntä erikoi
sen älyk!kään.ä; miehenä j.a älykk:äät~eivät tee 
tava.llisesti pilkkaa asioista, joista ei miitää.n 
.pilkana·i!hetta. löydy. Ed. Pitkänen mainiun 
erää.ssä kohdassa lausunnoosaan,. että tämiiR 
nyt käsittelyn alaisena olevan asian .kanssa 
valtiolla, ei pitäisi olla mitään tekemistä. 
Onko sitten joitakin muit& asioita, vielä tär
keämpiä, joittenka. kanssa valtiolla. pitäisi 
olla tekemistä? Eivätkö lapset ole juuri tu
levan yhteiskunnan perustUB ja siis työ, joka 
te:b:d:ään lasten hyväksi, arvokasta yhltieis
kunnalle? Eivätkö suuret humanistit kautta 
maailman työskentele juuri kärsivien lasten 
hyväksi? Eikö kaikissa maiBsa koeteta. las
ten hoitoa ja kasv:atusta varten saada myös 
valtion varoj;a? Eräässä kohdassa lausun~ 
nossruan ed. Pitkänen vaati myös, että tämli 
laki olisi laadittava vain erittäin köyihiä 
la,psia varten. Siis lapset pitäisi jo mahdol
lisimman varhain merkata köyhyyden p&l
tinmel'killä. Minä tiedän varmasti,, että, olipa 
näitä lastentarthoja maaseudulla tai hu'Pun
geissa., niin eläväinkuvain retkillä tai O()p~ 
peraretkillä kulkevat rikka.at eivät vie lap· 
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siaan lastentarhoihin. Ri'kkaitten la;psilla on 
hoitajansa ja huolta·jansa, niillä on monen
laiset opettajat, ,guvernantit" ja minkälai
silla hienoilla nimrityksillä niitä mahdetaan 
nimittääkään. Toista on sensijaan esim. sel
laisen :köyhälistön äidin, jonka täytyy käyd'å 
vaikkapa maanviljelijäin Niukkasen ja Pit
käsen pelloilla, taikka msuualLa ty~ä ja jät
tää la,psensa niinkuin kuritusib.uonevangit 
suljetuiksi joko kotimökkiin taikka ehkäpä 
u.l!kopuolelle sen, kaikissa tapauksissa voo
roille alttiiksi. Ei siis olisi ollenkaan pa
hasta, jos maaseudullakin suurem'Piin ky
liin saataå.siin lastentarhoja toimeksi, eikä 
minun mielestäni ole pilkan alaista, että nyt 
jo liikekeskuksissa, kaupungeissa ja muilla 1 

suuremmilla paikkakunnilla niitä on ole
massa. Se työ on arvokasta ja tunnettua 
sille, jalka on sitä harrastaa tahtonut ja joka 
ei etukäteen tahdo pilkata. tämmöisiä asioita. 

Ed. Pitkänen luki j·ostakin kuvalehdestä 
(Eduskunnasta: Suomen Kuvalehdestä) sel
laisen .aika muk&van tulevaisuudenunelman. 
Minä en kuitenkaan usko, että se unelma oli 
sosia1istin kirjoittama,, vaikka eivät sosia
listit vastarun ole hyvää elämää, ne taistele
vat sen puolesta, mutta ei tässä asi!U'Sa olisi 
tar.vinnut Suomen Kuvalehdem. kirjoittajan 
unelmaa panna tämän lain toteuttamisen es
teelksi. Se on hullu tapa, että siten näin 
hyviäkin lakeja vastustetaan. 

Täällä ed. Lehtonen lupasi tehdä muu
tosehdotuksia tähän lakiesitykseen. Ne 
muutosehdotukset ovat min,un mielestäni 
kylläkin hyviä ehdotuksia. Mutta kun on 
tarkoitus, että niillä ehdotuksilla jäisi pois 
nykyjään jo voimassaolevain ja toimivain 
yksityisten lastentarhain avustus koko
nansa ja kun kuitenkaan ei voida vielä 
lakkauttaa eikä tulla toimeen ilman yksi
tyistäkin lastentarhatoimintaa, niin suota
vaa kuin olisikin, että tämmöiset laitokset 
tulisivat kunnallistutetuiksi, niin sen
vuoksi minä, vaikka periaatteessa hyväk
syn hänen ehdotuksensa, toiselta puolen 
kuitenkin toivoisin, että suuren valiokun
nan ehdotus tulisi hyväksytyksi, koska se 
tal"koittaa antaa kaikille määrätyt eihd'ot 
täyttäville lastentarhoille valtion avustuk
sen. 

Ed. P i t k ä n e n : Minua ei ensinkään 
ihmetyttäisi, jos tähän keskusteluun olisi
vat sotkeutuneet vain vasemmiston neiti
edustajat, mutta että siihen ovat sotkeu
tuneet rouvatkin, joilla luulisi olevan 

enemmän kok001usta, se minua ihmetyttää. 
Kun sieltä käsin on syytetty meitä maa
laisliittolaisia puhujia, että olemme leikillä 
ottaneet tämän asian, niin se syytös ei ole 
oikea. Olemme vain leikkineet sen type
rän käytännöllisen asian järjestelyn 
kanssa, mutta itse asiassa olemme aivan va
kavia. Ja voin mainita, että olen ollut mu
kana tällaisessa toiminnassa. Kotiseutuni 
kaupungissa ovat muutamat hyväsydämi
set naiset, äidit ja neidit, ryhtyneet aikoja 
sitten tällaista lastentarhaa järjestämään. 
Sortavalan kaupunkikunta ja maalais
kunta kannattavat voimakkaasti tätä toi
mintaa ja siinä minulla ei ole mitään vas
taansanomista. Olen ollut mukana ilomie
lin myöntämässä kunnan kassasta tällai
seen toimintaan rahoja. Niillä rahoilla hoi
detaan kaupunkilaisten ja maaseudun köy
hien lapsia, kun äidit ovat työssä ja se on 
aivan oikein. 

Mitä asian käytännölliseen puoleen tu
lee, niin sen tuntemattomuutta todistaa se
kin, kun täällä muistaakseni ed. Haveri
nen sanoi, että kun äidit tulevat maalla ta
loihin töihin, niin mihin ne jättävät lapset, 
kun ei ole lastentarhoja. Meillä on käy
tännössä yleensa sellainen tapa Karjalassa 
ja niin tiedän olevan muillakin paikkakun
nilla, että lapsellinen äiti tulee lapsineen 
taloon töihin ja lapset ovat talon tuvassa, 
talon lasten kanssa yhdessä ja siita muo
dostuu lastentarha, suuremmat hoitavat 
pienempiä, ja siellä ne saavat vielä ruokan
sakin ja tulevat päivän toimeen eikä niillä 
ole mitään hätää. Ja useissa tapauksissa, 
on mailla lastentarhatalo muodostunut il
man syrjäisten aputoimintaa. 

Ed. G e b h a r d: Tämä asia on aivan 
liian vakava, jotta se ansaitsisi tällä ta
voin tulla leikin ja pilkanesineeksi edus
kunnassa. Minä pyydän arv. edustajia 
muistamaan, että me elämme tällä viikolla 
n. s. lastensuojeluviikon merkeissä, ja sitä 
viettää eduskunta siten, että se nauraa sel
laista asiata käsitellessä, jonka kautta pyri
tään saamaan yMeiskunna.n onnettomat, hei
kot, köyhät lapset parempaan asemaan ja 
saooa niitä ka.svatetuiksi terveiksi ja hyviksi 
kansalaisiksi. Ja tällöin me istumme täällä, 
nauramme ja pilkkaamme! (Keskus-. 
tasta: Ei asialle!) 

Minä pyydän saada sanotuksi niille, 
jotka vastustavat tätä asiaa, että meillä on 
paljon laitoksia, paljon järjestöjä, jotka ei-
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väi sovi sekä maaseudulle että kaupun
geille. Meillä on sellaisia, jotka sopivat 
ainoastaan kaupunkeja varten ja sellaisia, 
jotka sopivat ainoastaan maaseutua var
ten. Onko tämä todellakin syy, miksi 
asiata vastustetaan ja miksi sitä pilka
taan? Minä myönnän, että lastentarhat ei
vät sovi harvaan asutulle maaseudulle, se 
on aivan luonnollista juuri senvuoksi, että 
maaseutu on harvaan asuttua. Ja lasten
tarhat- ehkä edustajat sen unohtavat
ovat sellaisia laitoksia, jotka p ä i v ä ll ä 
ottavat vastaan lapsia ,kasvatettaviksi ja 
hoidettaviksi." Tämän ne tekevät niissä 
tapauksissa, jolloin äidit eivät itse voi pi
tää huolta niistä. Tämä sattuu erityisesti 
kaUJpungeissa, koska kaupunkilaisolot ovat 
sellaiset, että äidit usein ovat pakotetut ha
kemaan työtä ulkopuolelta kotia, mitä maa
laisväestön ei tarvitse tehdä. Minä sen
Vlw'ksi pyydän edustatjia muistamaan, että 
tämä on kysylillys, joka koskee etupäässä 
juuri kaupunkeja. 

Minulla on vain lisättätvää se, että tämän 
ei pitäisi olla riittävä syy vastustaa näitä 
laitoksia. Jos nyt kerran on kysymyksessä 
lajtos, jota kaupunkilaisäidit tarvitsevat, ei 
ainoastaan senvuoksi, että kuten jo sanoin, 
heidän tavallisesti täytyy hakea työtä ul
kopuolella kotia, jota maalaisäidit eivät ta
vallisesti tee, niin tämän lisäksi tulevat 
kaupunkien huonot asunto-olot, katuelämä 
j. n. e., mikä kaikki vaikuttaa sen, eW1 
juuri kaupunkilaisäidit tarvitsevat lasten
tarhoja. Ja niin läheinen ja niin vilkas on 
vuorovaikutus kaupunkien ja maaseudun 
välillä, että maaseutukin kärsii siitä, jos 
kaupungeissa kasvaa ja elää huonoa nuo
risoa ja kehnoja kansalaisia. Jos siis 
voimme auttaa kaupunkilaisväestöä saa
maan lapsilleen parempaa hoitoa ja kasva
tusta lastentarhain avulla, niin anta
kaamme silloin ilolla tämä laki ja ne ra
hat, joita vaaditaan sen toteuttamiseksi, 
vaikkapa laki tarkoittaisi vain kaupunki
laislapsia. Tuleehan maalaisväestön vuoro 
jossain toisessa muodossa. 

Ministeri S i ll a n p ä ä: Minä tahdon 
myöskin erikoisesti mainita pöytäJkirjaan, 
että maalais'liittolaisten johtavat henkilöt 
ovat täällä esiintyneet niin arvoa alentavalla 
tavalla tässä kysymyksessä, ettei sitä voi vai
tiollen sivuuttaa. 

Onhan aivan selvää, ettei tässä ole kysy
myksessä, että jokaiseen maalaiskylään on 

lastentarhoja perustettava.. Kysym~ on 
vain siitä, että niitä voidaan perustaa sellai
si.lle paikkatkrmnille, jossa ne ovat aivan vält
tämättömiä, jossa, kuten edellinen puhuja 
ma:in1tsi, taloudelliset olot ovat aivan toisen
laiset kuin mitä ne ovat sellaisissa maalais
taloi~a, missä emäntä työskentelee kotona ja 
missä hän voi vaikka puutteellisestikin lap
siaan hoita•a. Sitä eivät voi ne äidit, jotka 
ovat pakotettuja lähteunään ansiotyöhön ko
din ulkopuo'lelle. On. luontnollista että las. 
tenkoteja ei voida joka paikkaan sijoittaa, 
missä äitien myöskin täytyy lähteä työhön, 
mutta kaupungeissa ja muissa vil'kasliikkei
sissä paikoissa, missä lastentarhoja jo on, se 
on yhteiskunnan oman edun kannalta välttä;. 
mätöntä; jos yhteiskunta tahtoo suojella 
itseään tulevaisuutta varten, niin sen täy
tyy täHaisiin suojelutoimenpiteisiin ryhtyä. 

Ed. Bäck: Noin 2,000 vuotta sitten eli 
mies, jonka sanalla on sitova voimansa vielä 
tänäkin päivänä. Kun hän DJäki edessänsä 
ihmislauman ja tuon ihmislauman keskuu
dessa lapsen, niin hän sanoi: Joka minun 
nimessäni ottaa vastaan yhden tämmöisen 
pienen, hän ottaa vasta:an minut. Sen mu
kaan kuin minä olen käsittänyt lastentarha
asiaa, niin laiS'tental'lhaimtitutsiomi tahtoo 
juuri toteuttaa tämän miehen tahdon ja käs
kyn. Lastentarhan hyöty on, sen mukaan 
kuin minä tunnen asiaa, käsitetty koko sivis
tyneessä maaiJlmassa, jossa kristinuskon vai
kutus 'On ollut olemassa. La.stentarhain 
hyöty ja tarpeellisuus ei tule pienemmäksi 
senkään kautta, että näitä lai•toksia ei tar
vita maaseudulla samassa määrässä ja sa
malla ta.valla kuin kaupunkiyhteiskunnissa. 
Minä taJ:tdon alleviivata täJIDän tosiseikan 
vielä nytkin. Se pysyy kuitenkin joka tapauk
sessa totuutena, että lastentarhoja tarvitaan 
kaupunkiseuduissa. Ja se ei ole pi~ni tekijä 
meidän rakkaalle isänmaallemme eikä mei
dän kaupunkiyhteiskunni:llem.me eikä myös
kään meidän maa:seudullemme. Minä kuu'
lun itse maaseudulle. Se ei ole pienenä teki
jänä, että nuo pienet yhteiskuntajäsenet kau
punkioloissamme, jos mahdollista, pelaste
taan. 

Minä ~kallan sentahden vieläkin toivoa, 
että Suomen eduskunta tänä iltana tekee sen: 
kauniin päätöksen, sen kauniin palveluksen 
lapsimaailmalle, että se yksimielisesti hyväk
syy kysymyksessäolevarn lakiehdotuksen. 
Minä luulen, että tämmöin·en päätös ei olisi 
suinkaan häpeä:ksi., vaan päinvastoin kun-
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niaksi eduskunnallemme. Ja sa<maten olen 
myöskin siitä vakuutettu, että maalai..<;~lmn:.. 
tamme eivät myöskään siitä kärsisi. Ei maa
seutu siitä hyödy, että kampunkilaiset ja pie
net jäsenet kaupungeissamme kärsivät, vaan 
jos nuo pi·enet voivat hyvin kaupungeissam
me, niin minä luulen, että sekin on omiansa 
vaikuttamaan terveellisesti maaseutuoloihin, 
ellei nykyisyydessä, niin kuitenkin tulevai
suudessa. 

Ed. U r p i lain' en: Pyydän vastata vi·elä 
ed. Pitkäsen äsken tekemiin huomautuksiin. 
Hän muun muassa lausui, että minä en tun
tisi oikein, tai nämä naisedustajat, jotka 
täällä ovat puhuneet näiden lastentarhojen 
puolesta, eivät tuntisi maaseudun elämää. 
Minä en nyt mene tässä sitä erikoisesti alle
viivaamaan, kuka mei&tä maaseudun elämää 
enempi tuntee, varsinkin kun sitä järjen 
mittaria ei täällä taida olla. Mutta kuiten
kin minä va:kuutan, että olen elänyt maaseu
dun työväestön !keskuudessa ja nähnyt yhtä 
ja toista, tullut tuntemaan varsinaisen ta
lonpoikaisväestönlkin asemaa sen verran, 
ettei näidenkään lastenkasvatus ole enää lä
heskään sitä, mitä sen tulisi olla. Olisi ai
nakin suuri edistysaskel, jos maaseudulle, 
tuollaisille suuremmille maaseuduille voitai
siin perustaa tuollaisia lastentarhoja. Ei 
suinkaan se ole mikään mahdottomuus,· sillä 1 

silloin kun valtion varoja riittää miljoonit
tain hyödyttömän sotalaitoksen, ohranalai
toksen, suojeluskuntain ja sotalaivojen ra
kentamistarkoituksiin, niin eiköhän sentään 
olisi parempi, että näistä miljoonista edes 
osa annettaisiin lastenkasva tustaTkoi tuksii·n 
sellaisille seuduille, joissa tällaisia tarhoja 
kipeästi tarvitaan. Minusta tuntuu ed. 
Niukkasen ja ed. Pitkäsen puheenvuoroista, 
ettei olisi ollut liikaa, vaikka nämäJkin olisi
vat lastentarhoissa kasvaneet. He vetoavat 
siihen, että maaseudulla äidit, palkkatyöläis
äidit jättävät lapsensa talonpoikaiskoteihin 
silksi aikaa, kun he käyvät työssä. Onko se 
ensinkään suositeltava tapa? Minä olen näh
nyt, minkälaisen hoidon sellaiset lapset saa
vat, jotka tuodaan näihin koteihin, sillä ne 
saavat olla vähintäin oman onn'ensa nojassa, 
niistä ei paljoakaan joudeta talon puolesta 
välittämään, niitä ei hoideta niinkuin 
omia lapsia. 

Minä täällä äSkeisessä puheenvuorossani 
puhuin, mitenkä on olemassa todistuksia 
siitä, eUä lapset ovat joutuneet tapaturmien 
uhriksi joutuessaan verrattain huonon hoi-
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don varaan, sil1oin kuTh äiti 'on ollut pako
tettu menemään työhön.. Tällainen tapaus 
kerrotaan Mynämäeltä. Siellä erää.n muona
miehen vaimo oli pakotettu työskentelemään 
kartanossa työssä ja hänen täytyi jättää lap
sensa suljettujen ovien taakse. Syttyi tuli
palo ja lapset tuhoutuivat tässä tulipalossa. 
Tällaisia tapauksia voitaisiin esittää kuinka 
paljon hyvänsä ja ne ovat vaan todistamassa 
sitä, että todellakin on välttämätöntä pyrkiä 
siihen, että maaseudullekin saadaan tällaisia 
lastentarhoja, joissa edes jossain määrin saa
daan huolletuksi lapset, silloin kun työläis
äidiUä ei ole siihen tilarsuutta. 

Ed. P i t k ä n e n : Ei kannata enää vas
tata tänne vasemmalle päin, tekee mieli vain 
sanoa muutama ;sana ed. Gehhardill! puheen 
johdosta. 

Ed. Gebhardilla tuntuu olevan vielä se 
käsitys, että maalaisliittolaiset vastustavat 
tätä asiaa, vaikka se on .sanottu jo useam
man kerran, että meillä ei ole mitään tämän 
asian toteuttamista vastaan sanomista, jos 
vain kaupunkikunnat ja taajaväkiset yhdys
kunnat, jotka tällaista toimintaa välttämät
tömästi kaipaavat, itse sen keskuudessaan 
kustantavat. Mutta silloin kun vaaditaan 
köyhän maaseudun varoja myöskin tällai
seen toimintaan myönnettäväksi, silloin 
meiJllä täytyy olla eittämätön sananrvalta, ja 
sentakia juuri, että maalai~nat saavat 
vielä huolehtia tämän lain voimaan tultua
kin lmstensa suhteen, aivan yhtä hyvin kuin 
tähänkin asti, mutta kaupunkikunnat, esim. 
Helsinki, siirtää aika huomattavan summan 
valtion kannettavaksi lastensa hoitomenoista. 
Ja kumminkin meillä on tiedossa, että maa
seudulla asuvia verrattain köyhiä lapsellisia 
ihmisiä verotetaan valtion ka'SSaan ja niistä 
osa menee myöskin Helsingin y. m. suurten 
kaupunkien lasten hoidon avustamiseen. 

Ed. N u r m e s n i e m i : Minun täytyy 
myöntää, että niillä, jotka puoltavat tämän 
lakiehdotuksell! hyväksymistä, on: epäile
mättä hyvä tarkoitus, ja myöskin, että jos 
tämä laki voitaisiin käytännössä toteuttaa, 
se kieltämättä veisi hyviin tu1oksiin. Mutta 
mitalilla on toinenkin puoli. - Ja sitä mi
nun täytyy ihmetellä, että tästä asiasta on 
niin paljon puhuttu ilman että olisi vilah~ 
dutettukaan tätä toista puolta. On nimit
täin ilman muuta selvää, että lakiehdotusta 
siinä laajuudessa kuin täällä eräät radi'kaa ... 
lisimmat puhuja.t ovat tarlroit.taneet toteu-



tettavaksi, ei voida läheisessä tulevaisuu- 1 

dessa toteuttaa. On sula mahdottomuus 
järjestää maaseudulle niin tiheään näitä las
tentarhoja, että kaikki äidit, jotka joutuvat 
suorittamaan työtä joko oman kodin lähei
syydessä poissa kotoaan, tai toisen työssä, 
w>isi:vat silloin viedä lapsensa tuonne lasten
tarhaan. J()s tätä näin laajassa mittakaa
vassa ruvetaan toteuttamaan laiksi tultua, 
niin se kysyy niin suuria varoja,. että se on 
paljon suurempi asia kuin esimel'kiksi 
viime viikolla oli kysymys valtion viljava
rastosta, jolloin oli etualalla kysymys 
siitä, millä se toteutettaisiin. (Vasemmalta: 
Entäs suojeluskunnat?) Nyt minun mie
lestäni ei ole ollenkarun kysymys siitä, mistä 
rahat tällaiseen tarkoitukseen saadaan, 
mutta että se vain on toteutettava koko laa
juudessaan. Minä ihmettelen vain sitä. 
Pyydän erikoisesti panna merkille, että pu
hutaan vain yksipuolisesti jonkun järjestel
män toteuttamisesta, ilman että on ollen
kaan puhuttu siitä, mistä siihen varat saa
daan. 

Ministeri S i ll a n p ä ä: Minä en voi kä
sittää edellisen puhujan 'lausuntoa, sillä 
sellaista ehdotusta ei ole tehtykään josta 
hän puhui, että muka lastentarha tulisi joka 
kylään. Eihän vielä ()le maaseudulla las
tentarhoja ()Hen'kaan, tässä on ainoastaan 
varattu sellainen mahdollisuus, j()s johonkin 
paikkaan toivottaisiin lastentarha saatavan, 
niin se voitaisiin perustaa vaikka lapsia olisi 
vain 15. Täällä puhutaan vain tuulent.upia 
eikä asiaa. 

Ed. M a l m i v a a r a: Kun itse asiasta on 
palj()ll puhuttu, en aikonut käyttää puheen
vuoroa. Mutta kun eduskunnan puhujala
valta luetaan jokin sitaatti, niin on se luet~ 
tava oikein. Ed. Pitkänen luki Suomen Ku.. 
valehdessä kirjoitettavan näin: ,Edelleen on 
ajateltu, että aivan lähimmässä läheisyy
dessä on lastenhoitola, j()llne äiti lähtiessään 
asioille tai muuten huvittelulle kaupun
gille - -". Siinä on kuitenkin kirjoitet
tuna: ,äiti lähtiessään toimeensa tai muuten 
asioille kaupungille - -". 

Ed. U. Hannula: Minä en voi yhtyä 
niihin kielteisiin lausuntoihin, joita taällä 
tänä iltana on ryhmätoverien taholta esi
tetty. Minä käsitän kyllä, että tämän lain 
vaikutus ei ulotu kaikkialle maaseudulle, 
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v.aan että se raJjoittuu yksinomaan käsittä
mään kaupunki- ja taaja:väkiset yhdyskun
nat. Mutta siitä huolimatta ja vaikka asia 
näin on, ei minun käsittääkseni jokaista ky
symystä ole arvosteltav:a siltä kannalta, 
tuottaako se nimenomaan etua sille ja sille 
väe:störylhmälle. On eräitä kysymyksiä, 
joita on arvosteltava yleisemmältä näkö
kannalta, ja lastensuojelutyö ja lastenhoi
totyö on yksi sellwinen, jolhon minun käsit
tä·äkseni koko yhteiskunnan pitäisi voida yh
tyä yksimielisesti. Jokainen kulttuurimaa on 
katsonut velV()lliSIUudekseen ryhtyä tätä 
työtä puoltamaan, ja mitä sivistyneemrpi 
maa, sen kehittyneempi lastenhuoltotyö ja 
sen pienempi myöskin laS'ten kuolevaisuus
prosentti. Meilläkin on vielä työtä tällä 
ala:Ua, ja ken tahtoo tutustua tilastoon, hän 
voi kyllä havaita tämän tosiasian. Minun 
käsittääkseni meillä ei tarvittaisi mitään 
lastensuojelutyötä, lastenhuoltotyötä, jos 
lapset syntyisivät hyvissä kodeissa, rikkai
den kodeissa, mutta nyt merillä tilas-to osoit
taa sen, että syntyväisyys on suurin juuri 
köyhien kodeissa ja pienin rikkaiden ko
deissa. Kun Sörnäisissä on syntyväisyys 6, 
niin se Esplanaadin eteläpuolella on 2. 
Jos olisikin päinvastoin, niin silloin 
lastenhuoltotyön alalla meillä oli:si paljon 
,vähemmän tehtävää. Se on sillä tavalla·, 
että ellemme me kiinnitä huomiota nouse
vaan polveen j,o kyllin aj,oissa, niin ei myös
kään meidän muulla toiminnallamme tässä 
yhteiskunnassamme ole suurtakaan merki
tystä. Se on lapset, jotka vartuttuaan muo
dostav;at tämän kansakunnan kenan, ja 
meidän olisi muistettava, että lapset on sit
tenkin kansakunnan rikkaus ja tätä rik
kautta, pääomaa, on hoidettava hyvin riip
pumatta siitä, ovatko ne työläiskotien lap
sia tai maaseudulla syntyneitä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1 §. 

Keskustelu: 

Ed. K. M y 11 y mä k i: Suuri valiomun ta 
on muuttanut tämän 1 § :n niin, että las
tentarhat, joissa on vähintäin 15 hoidokkia 
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maalla, pääsevät oikeutetuiksi valtion 1 

avusta. Kaupungeissa ja ta.aj.aväkisissä yh
dyskunnissa tulee niitä olla edelleen 215. 
Tämä muutos olisi ailumttanut, että olisi 
mainittu myöskin kauppalat, sillä ka:Uippa
lat jtoutuvat kaikissa tapauksissa tämän 
lain alaisiksi. Näin ollen, jos pykälä tässä 
muodossa hyväksytään, on välttämätöntä, 
että täh.ä·n lakiin tehdään sitä vastaa:va 
muutos. Minä siitä syystä ehdotanikin, että 
pykälän alussa kolmannella rivillä sanan 
,kaupungeissa'' jälkeen merkitään ,kaup
paloissa", joten pykälä tulisi kuulumaan: 
,Kunnallinen tai yksityinen lastentwrha, jo
hon on otettu maksutta hoidettavaksi ja 
kasvatettav.aksi kaupungeissa, ka Uippa.loissa 
ja taajaväkisissä yhdyskunnis·sa" j. n. e. 

Ed. N i u ik k a: ne n: Tästä asiasta on tul
lut aika laaja keskustelu minkä yhteydessä 
on pidetty innostuneita puheita lastensuo
jelun me11kityksestä j.a ammuttu vahvasti 
yli maalin. Muun muassa ed. Hannula, in- 1 

nostuessaan tähän asiaan, rinnasti tässä rik
kaiden ja köyhien ihmisten. lapset. Minä 
olen kumminkin sitä mieltä, että silloin kun 
on kysymys siitä, v:altion täytyy käydä 
avustamaan lastenhoitoa tähän. tapwan kuin 
tässä on kysymys, silloin on vedettävä raja 
rikkaiden ja köyhien lasten välille. Minun 
nähdäkseni rikkaat ihmiset - kaupunkilai
s·et tai ma1alaiset - eivät voi vaatia, että 
valtion pitää kustantaa 1 / 3 heidän lastensa 
hoidosta. Se on ehdottomasti srmri vääryys 
niitä kolhtaan, ·jotka tulw,at maksamaan tä
män hoi,don va•ltion kassaan. Kuten minä 
alussa jo nimenomaan huomautin, niin minä 
katson, että sikäli kuin on kysyrrnsys tällai
sen hoidon j·ärjestämisestä vähävaraisten 
ihmisten lapsille, •erikoisesti työläisäitien 
lapsille., jotka, eivät voi !hoitaa muuten. lap
siansa, niin se pyrkimys on kannatettava. 
Mutta että koska tämä laki ei takaa, etteikö 
valtion avustusta, joka nousee hallittuksen 
ilmoituksen mukaan jo 'ensi vuonna yli 3 
miljoonan markan, käytettäisi myöskin va
rakkaiden kaupunkilaisten lasten hoitami
seksi niin senvuoksi tämä laki tässä suh
teessa olisi täydennettävä. Muuten minä 
tulen ka,ikilla keinoilla vastustamaan tämän 
lain hyväksymistä. Ettei mitään epäilyksiä 
voisi syntyäkään siitä, mryönn.etäänkö täl
laista a~ustus•ta. myöskin ehkä varakkaiden 
ihmisten lapsien hoitamista varten peruste
tuille lastentarihoiHe, minä ehdotan, että 

lain tekstiin lisätään säämnös, että kysymys 
on vähävaraisten vanhempien lapsista. Eh
dotan näin ollen, että pykälän 7 riville 
sanojen ,~kävuoden välillä olevaa" jäl
keen lisättäisiin ,vähä'Var.aisten. ;v:aJlhemp.ien 
lasta". 

Ed. M. Le :h t on en: Viitaten aikaisem
min esittämiini ·perusteluihin lastentarihojen 
kunn.allistutta.misen välttämättömyydestä, 
pyytäisin ehdottaa, että ensimmäisessä py
kälässä ensimmäisellä rivillä olevat sanat 
,tai yksityinen" poistettaisiin, samoin krm
dennella rivillä oleva sana ,kolmen'' muutet
taisiin sanaksi ,kaihden ", siis ,kahden ja 
seitsemän ikävuoden välillä olevaa lasta" 
j. n. e., sa;moin e.ttä ensimmäiseen rpykälään 
toiseiksi momentiksi liitettäisiin määräys 
vanhemlpain neuvostosta sellaisena, kuin se 
kuuluu sivistysvaliokunnan miertintöön liit
tämässäni va,sta.laus:eessa .. 

Ed. V e h k a o j a : Minä yhdyn kannat
tamaan ed. Niukkasen tekemiä ehdotuksia. 

Ed. U rp i 1 a i ne.n: Minä yhdyn kan.
na.ttamruan ed. Lehtosen tekemiä e'hdotuksi·a. 

Ed. 0 k s a ne. n: Minä ·pyytä~sin kannat
taa ed. Myllymäen te:k:emää ehdotusta, ni
mittäin että ensimmäiseen !pykälään 3 ri
'Ville ,,kaupungeissa" sanan jälkeen lisättäi
siin sana ,kau;ppaloissa' '. 

Ed. Bäck: Ordalydelsen i ibörjan av 
§ 1 i stora utskottets lbetänkande n :o 1'5 är 
fäljande: ,Kommunal •eller enskild barn
träd.gård, i vilken till .avgilftsfri vård och 
upp:fostran emottagits i städer och samhäl
len med samma:nträngd bef.olkning minst 
25 och :på landshygden rrninst 15 barn.'' 
Jag ber att rfå föres1å att ordalydelsen ble:ve 
densamma som i början a.v § 1 i kultur
utskottets betänkande n :o 2 eller följande: 
,Kommunal eller enskild ba·rnträdgåro, i 
vilken till avg1ftsfri v;ård och upplfostran 
emottagits minst 25 barn'' o. s. v. 

Tulkinnan jälkeen lausuu 

Ed. B ä c k: J a.g ber att tllå korrigera doo 
uppgHt som to1ken gav. Det var endast 
ordalydelsen i början av § 1 som jag fö:re
slog ändrad. 



LruSIOOnrba::r~hat. 453 
-------------------------·-------···-···· 

Ed. M a l m i v .a a r .a : Kannatan ed. 
Bäclri<n tekemää ehdotusta. 

Ed. K u k ik on e n: Lakiesityksen tarkoi
tus ei voi olla muu kuin avustaa valtion va
roilla nimenomaan juuri vähäviiikisten ja vä
häJvaraisten vanhempien lasten huoltoa las
tentarlhoissa. Tämä on ollut tietääkseni käy
täntö tähänkin asti. Jos kuitenkin ika tso
taan, ettei la.kiesi tys anna tästä tärikeästä 
asian puolesta riittävää varmuutta, ei minun 
nähdäkseni ,miikään estä selVlffiltämästä lakia 
sillä tavoin kuin ed. Niukkanen on ehdotta
nut. Minäkin saatan epäilysten rpoistami
seksi. yhtyä kannattamaan hänen ehdotus
taan. 

Sen sijaa:n minä en mitenkään saattaisi 
kannattaa ed. M. Lehtosen ensimmäistä eh
dotusta. Sen hyväksyminenhän merkitsisi 
sitä; että yksityisten ja yhdistysten u:hrautu- 1 

vaisuus tämän täl"keän asian eteenrpäin vie
misMSä eliminoitaisiin kokonaan pois. Nykyi
nen käytäntö on levännyt sillä terveellä poh
jalla, että a1ote lastental'lhain perustamiseen 
on saanut lahteä myöskin yksityisten taholta 
siellä, missä tarvetta on ollut, ja )'lksityistä 
uhTautu:vaisuutta on valtio toimintaa raJb.al
lisesti avustamaHa koettanut ylläpitää jopa 
kiiho.ittaakin. Minusta ei ole mitään syytä 
p:oilketa tahän asti noudatetuista ;periaat
teista, mikäli on kysymys lastentarhoj.en pe- 1 

rumamisesta ja ylläpitä;misestä. 

Ed. T u o m i o j a: Minä tahdon jyrkästi, 
vastustaa sitä muutosehdotusta, jonka ed. 
Niukkanen on ·tähän 1 § :ään tehnyt. Se tie
täisi sitä, että näihin valtion kannattamiin 
lastentarhoihin eivät voisi s:aada lapsiansa 
muut kuin ne henkilöt, joilla on köyhäinto
distus, siis vähävaraiset henkilöt sanan ta
vallisessa merikitY'ksessä. Mutta jos todella 
näin rajoitettaisiin lastenta.rlhojen .alaa, niin 
silloin tehtäisiin suuri virhe. Silloin kiel
lettäisiin lastentarhoihin pääsy esim. kaik
kien ,pienipalkkaist•en toimenhaltijaån lap
silta. ja tehtäisiin tällaisten toimenhaltij.ain 
vaimoille mahdottomaksi käydä. ansiotyössä 
ja jättää lrupsensa siksi aikaa lastentarh:oi
hin, niinkuin nyt on juuri ollut tarlkoitus. 
Ja lkun .tietää, minkälaista palkkapolitiikkaa 
valtio ed. Niwkkasen suosiollisella a!Vustuk
sella on viime aikoina harjoittanut, niin ei 
minusta enää olisi mitään syytä kieltää täl
laisilta vähävaraisilta patkannauttijoilta oi
keutta saada lapsiaan la.st•entarhaan. Se etu, 

mikä niille siitä koituisi, ei sittenkään tulisi 
kovin suureksi. HuOilllattava näet on, että 
tällaiset larpset eivät missään ta:paulksessa 
saisi lastentarhoista ruokaa eivätkä vaate
tusta. Siitä niitten täytyisi maJksaa täysi 
1hinta.. Kaikkiin muihinkin kustannuksiin 
ottaa valtio osaa vain kolmanneksella niin, 
ettei todella pitäisi oUa syytä kadehtia sitä, 
vaikkapa tällaisetkin henkilöt, joita ei nyt 
juuri voi l-eimata vähävaraisiiksi, saisivat 
lapsensa näihin lastentarhoihin. Minusta 
olisi senvuoksi tämä .py;kälä hyvälksyttävä 
sellaisena, kuin suuri valiokunta on sen eh
dottanut, paitsi että siihen tehdään ed. Myl
lymäen ehdottama lisäys. 

Ed. G e h h a r d : Minä olisin ai'Van sa
malla ta.valla kuin edellinen puhuja tahto
nut va,roittaa eduskuntaa menemästä ed. 
Niukkasen ~hdottaman linjan mukaan. Var
maan tehtäisiin suuri virhe, jos tehtäisiin 
siten kuin ed. Niuik!k:anen tahtoo. Ei tarvitse 
pelätä, •että lastentarhoihin panevat lapsiaan 
muut kuin ne, jotka niitä ta r v i t se v a t. 
Voihan ajatella, että on esim. yksinäisiä äi
tejä, jl()tka toimensa kautta ei,vät juuri kuulu 
niihin !kaikkein vähävaraisimpiin, mutta 
j:otka silti ovat rpaikotetut turvautumaan las
tentarhojen apuun. Onko syytä su1kea las
tental"han ovet heidän lap.si.ltaan? Minusta 
sen pitäisi olla pääasia, että ne yhteiskunnan 
jäsenet, jotka tarvitsevat näitten laitosten 
a,pua, saavat niitä käyttää ja minä yhdyn 
senvuoksi täydellisesti siihen, mitä ed. Tuo
miOija täällä lausui. 

.Ed. N i u k k a ne n: Ed. Tuomiojan lau
sunnon johdosta minä huomautan, että kyllä 
hän ·veti liian pitkälle meneviä johtop&ätök
siä minun ,ehdottama:stani sanamuodosta. 
Kytlä 'se sanamuoto on laissa vakiintunut; 
sitä käytetään m. m. !kansakoulun kustan
nuslaissa useassakin rpaikassa puhuttaessru 
siitä että millaisten vanhempien lapset voi
vat saa,da avustusta. Ed. Tuomiojan lau
sunnosta kävi muuten selville ems uusi 
piirre tässä asiassa. Hän perustelee kan
taansa sillä, että virkamiehet v,oivat tästä 
siten saada lisää pa1ka,nkoroitusta. Minä 
huomautan, että Vlirkamiehille nyt jo suori
tetaan eräänlaista lapsiavustusta ja sikä~i 
kuin on kysymys virkamiesten palkkojen 
·parantrumisesta, niin kyllä •sen pitää käydä 
toista tietä, kuin t'&ten. Tässähän voi tulla; 
tällaisesta, vcaltion avustukses,ta: osalliselksi 
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myöskin muut kuin virkamiehet, kenties hy- 1 

vin riklmat yksityiset liikemiehet y. m. 
Kyllä minusta on merkillist~ jos eduSikunta 
menisi hyväksymään sellaisia lakeja, joista 
johtuisi, että valtio :rupeisi kustantamaan 
rikkaitten. kaupunkilaisten lapsien 'hoitoa. 

E·d. M. H a n n u l a: Minä pyydän ilmQit
taa, että kannatan lakiehdotuksen 1 § :lle sitä 
sanamuotoa, jonka suuri valtiokunta on eh
dottanut, •kuitenkin huomioonottaen sen 
muodollioon täydennYiksen, jonka ed. Mylly
mäki siihen teki.. Kaikki muut muutose:hdo
tukset, mitä täällä on tehty pykälään, ovat 
·epäilemättä huononnuksia. Se~vä huonon
nus on jo ed. Lehtosen ehdotus. Se sulkisi 
.pois kaiiken vapaan kansalaistoiminnan tällä 
alalla ja simen todella 'lastentarhojen nykyi
senä asteelLa ollen meil'lä ei ole varaa. Ed. 
Ni111kkasen ehdotus taas on sula kohtuutto
muus, sen jo ed. Tuomioja lausunnossaan 
sitovasti osoitti. Myöskin ed. Bäekin tekemä 
ehdotus on s·iiirä suhteessa huononnus, että 
se vaikeuttaa lastentarhojem syntymistä maa
seudulle. Maaseudulla iJmenoo varmasti 
paljonkin sellaista :kasvatusavun itarv,etta, 
jota llas;tentariha:t ovrut 'juuri :tarjoamassa. 
Sentähden täytyy myös koettaa saada lain
säädäntö suopeaks:U maaseudun oloille, että 
sielläkin saataisiin näitru laitoksia synty
mään. Siinä suhteessa on mielestäni suuri 
valioikuntrn löytänyt erinomaisen onnistu
neen muodon ·ensimmäiselle pykälälle kun 
se valtioavun saamisen ehdot on tehnyt 
maalais:oloissa helpommaksi. Kuten san'Oin, 
toivoisin, että suuren valiokunnan ehdotus 
tulisi hy,väksytykså. 

Ed. K a 11 i• n! i v a: Kun ed. Niukkanen on 
täällä tehnyt sellaisen ehdotuksen, että en
simmäisessä pykälässä pitäisi välttämättä 
lausua, että nämä lapset, jotka otetaan las
tentarhoihin, ovat ,vähävaraisten vanhem
pien lapsia", ja perustelee tätä sillä syyllä, 
että muussa tapauksessa lastentarhoihin otet
taisiin myös varakkaiden vanhempain lapsia 
ja näiden varakkaiden vanhempain lasten 
kustannukset tulisivat valtion varoilla suo
ritettav;aksi, niin tässä on aivan ilmeinen 
erehdys. Tässä laissa 2 § :n 3 ikohdassa on 
nimenomaan rajoitettu,. että lastentarhan 
kustannuksiin otetaan menot ainoastaan 'Vå· 
häv;araisten :lasten kohdalla. Sentähden 
minä en voi täitä 'lisäystä kannattaa tässä 
kohden, kun lain 2 § :n 3 kohdassa on selvä 
rajoitus. 

Ministeri S i 111 a ru p ä ä : On turha pelko 
että varakkaat toisivat lapsia;an tällaisiin 
lastentarhoihin, sillä kyllä ne tahtovat pitää 
lapsensa samanarvoisten lasten keskuudessa 
perustamalla omia ~a:stentarhoja, jotka eivä;t 
voi tuJla .osallisiksi :valtioavusta. 

lVIit.ä tulee lasten avustukseen lastentar
ib:oissa, niin on huomattava, että niiltä kan
netaan maksu ruoasta sikäli kuin heidän 
vanhempansa jaksavat maksaa. Aivan va
rattomat saavat ilmaiseksi ja minusta tämä 
jo takaa, että otetaan huomioon se että larp
set ovat varattomista kodeista. 

Mitä tulee ed. Lehtosen ehdotukseen las
tenkotien lkunnallistuttamisesta, !niin siinä 
me olemme kylla heidän kanssaan yhtä 
mieltä periaatteessa, mutta tällä kertaa ei 
se käytänniissä ole mahdollista ja sentakia 
olemme asettuneet kannattamaan avun an
ta;mista lkailcille niille järjestöille, jotka las
tentarhoj·a pitävät. 

Ed. N im k ik a: ne n :: E·rää,n lausunnon 
johdosta minä huomautan, että puhuja on 
varmasti. vääJrin käsittänyt !tämän lain. 
Kyllä tGissä tu1lisi valtio suorittamaan kaikki 
muut hoitokustannukset, myöskin varakkai
den ihmisten lapsien osalta, paitsi ruoan. ja 
vaatetuksen. Mutta minusta eivät ole va~ 
.rakkaat kansanainekset oikeutetut vaati
ma;an lapsiensa yllälpidoksi sitä muutakaan 
avust.us;ta,. jota tässä niille tultarl.siin anta
maan. 

Keskustelu •julistetaan pääJttyneeiksi. 

,P u hl e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. K. Myllymwki ed. Oksasen kannattamana 
e!hdottanut, että kolmanneHa rivillä sanan 
,!kaupungeissa" jälkeen lisättäisiin sana 
,kauppaloissa". Kutsun .tätä ehdotusta ed. 
Myllymäen ehdotukseksi. Ed. Niukkanen 
·ed. Vehka;ojan kannattamana on ehdottanut, 
että 1 § :n 1 paJ.stan viå.meisellä rivilliä sanan 
,olevaa" jälkeen lisättäisiin ,v.ähävaraisten 
vanhempien". Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Niukkasen ehdotukseiksi. E1d. M. Lehtonen, 
ed. Urpilaisen kannattamana on ehdottanut, 
että 1 § :n 1 riviltä poistettaisiin sanat ,tai 
yksityinen", että 6 ri·villä o1eva sana ,,kol
men" muutettaisiin sanaksi ,kahden" sekä 
että 1 § :ään lisättäisiin uusi momentti sel
laisena,, kuin se on ehdotettu sivistysvalio
kunnan mietintöön liitetyssä vastalauseessa. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Lehtosen ehd(}-



tukseksi. Vielä on ed. B'äck ed. Malmivaa
ran kannattamana ehdottanut, että pykä1än 
alkuosa saisi sen sanamuodon, kuin sivistys
valiokunnan mietinnössä ehdotetaan. Kut
"sun tätä ehdotusta ed. Bäckin e.hdotuikseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Mitä menettelytapaan 
tulee, niin mielestäni ovat kaikki ehdotukset 
-erillisiä, j.oten ehdotan äänestyksess·ä :mene
teltävälksi sillä tavalla, että ensin ääneste
tään edustajien Myllymäen, Niukkasen ja 
Lehtosen ehdotuksista suuren v·aliokunnan 
mietintöä vastaan ja lopuksi äänestetään 
pykälästä sellaisena, jollaiseksi se edellisissä 
4iänestyksissä on muodostunut, ed. Bäckin 
ehdotusta vastaan. 

iMenettelytapa ihy•v'äiksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Myllymäen ehdotuksesta 
suuren valiokulman mietintöä vastaan. 

Joka hyväJksyy suuren valiokunnan e.h
dotu~sen äänestää ,jaa"; j.os ,ei" voittaa, 
-en ed. Myllymå!en ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,ei" voitolla (35-
139-2-23). 

P u ih e m i e s: Eduskunta on siis hyvälk
.synyt oo. Myllymäen ehdotuksen. 

2) Äälll'estys oo. Niukkasen ehdotuksesta. 

JO'ka hyväksyy •suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestaä ,ja·a"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Niukkasen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,,,jaa" voitolla (113-
53-00-33). 

P u :he m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren ·val:iokunnan ehdotuksen. 

3) Äänestys ed. M. Leihtosen ehdotuksesta. 

Joka hyvälksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Lehtosen ehdotus hyväksytty. 
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Äänestyksessä on ,jaa" voitol1a (15~ 
25-2-20). 

Puhemies: Eduskunta on siis hylän
nyt ed. Lehtosen clldotu.ksen. 

4) Äänestys ed. Bäckin ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy pyikälän sellaisena kuin 
se on edellisissä äänestyksissä hyväksytty, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Bäckin ehdotus hy·väksytty. 

Äänestyksessä on ,~.jaa'' .voitolla (141-
37-00-21). 

P u he m i• ·e s: Eduskunta on siis :hyväk
synyt pylkälän seUaisena kuin se on edelli
sissä äänestyksissä hyväksytty. 

iP u lt e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 10 minuutilksi. 

T'äysi-istunto keskeytetään ikello 9.46 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 10 i.p. 

Puhemies: Jatketaan 8) päiväjä.rjes~ 
tyksessä olevan asian käsittelyä. 

2-5 § :t, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

P u h e m i e s : Koska lakiehdotusta ei ole 
muuttamattomana hyväksytty, niin palau
tetaan se valtiopäiväjärjestyksen mukai
sesti suur e en v a l i o kun t a a n, jo
ten asian toinen käsittely tulee jatkumaan. 

9) Ehdotus laiksi nusmuotoisista valtion 
opp ikoulnista. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 11 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä sivistysvaliokunnan mie
tinnössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 5, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 
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Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 11. En
sin sallitaan yleiskeskustelu ja kun se on 
julistettu päättyneeksi, käydään lakiehdo
tuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1-4 § :t, lain johtolause ja lain: nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Asian toinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

10) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi korvauksen antamisesta 
maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja 

kärsineille. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 16 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 5 valmistelevasti käsitelty 
yllämainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 16. En
sin sallitaan asiassa yleiskeskustelu ja kun 
se on julistettu päättyneeksi, käydään laki
ehdotuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

l\fenettelyta pa hyväksytään. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. V i r t a: Kysymys korvausten mak
samisesta maailmansodan aikana vahinkoa 
kärsineille on ollut eduskunnan käsiteltä
vänä useamman kerran. Näiden käsittely
jen yhteydessä on useammassa lausunnossa 
ryhmämme taholta osoitettu nyt esiläolevan 
lain epäjohdonmukaisuus ja se tosiasia, 
että tämän lain kautta sen voimaan tultua 
aijotaan maksaa korvauksia maailmanso
dan aikana muka vahinkoja kärsineille 
sliurpääomanomistajillekin, siis sellaisille 
kapitalistiy;htymiHe ja Y'lrnityj,sille suur- , 

-----------------

maanomistajille, joille maailmansodan seu
rausten vaikutuksesta on ollut monella 
'eri tavalla hyötyä eikä vahinlma, ku
ten maan-arvon kohoamisesta tapahtunut 
ansioton arvonnousu. Samoin saivat suu
ret liike- ja teollisuusyhtymät hyötyä siitä, 
että maailmans9dan aikana voitiin D:J.yydä 
tyhjiksi kaikki ala-arvoiset varastot, jotka 
käsittirvät erilaisia tavaralajeja, suunnat
tomia mää·riä pakkoihinnalla, samalla kuin 
teollisuuslaitokset myöskin valmistaessaan 
sotatarvetavaraa ansaitsivat suuria_tuloja 
sen kautta. Samalla mainittakoon, että 
pääomanomistajathan ovat tällaisten sotien 
syttymiseen ennen kaikkea syyllisiä, l1!illä 
iheillähän on sotien avulla ajettavanaan 
riistoetuisuuksia ja tällaisten riistoetujen 
ja kapitalististen ristiriitojen ajamisesta
han maailmansodassakin oli kysymys, eikä 
mistään muusta. Työväestö ja talonpoika 
on vaan se välikappale, joka tällaisten so
tien syttyessä ja niiden kestäessä suurkapi
talistien etujen vuoksi saa marssia teuras
tuskentille tykkien ruoaksi ja sotien pää
tyttyä se saa kantaa harteillaan ja mak
saa niistä johtuvat kustannukset ja rasi
tukset ja vieiä muka pääoma.nomistajain 
kärsimät vahingotkin. Niin on tapahtu
nut maailmansodan jälkeenkin kaikissa 
maissa, jotka ottivat osaa maailmansotaan 
tahi muuten tavalla tai toisella joutuivat 
sen kanssa tekemisiin ja kosketuksiin. Työ
väestö ja pientalonpoika on se luokka, 
joka joutuu sodissa todellisesti kärsimään 
ja niin tapahtui maailmansodassakin ja 
myös tässä maassa, ja jos korvauksia so
dan johdosta maksetaan siitä johtuvista 
vahingoista, on niitä ainoastaan makset
tava työtätekeville talonpojille ja työläi
sille, jotka todellisesti ovat vahinkoja jou
tuneet kärsimään. 

Nyt esilläoleva lakiesitys korvausten an
tamisesta maailmansodan aikana erinäisiä 
vahinkoja kärsineille on sellainen, johon 
olisi saatava sellaisia muutoksia, että sen ul
kopuolelle jäisi suurien omaisuuksien omis
tajat, joille ei valtiolla ole mitään syytä 
läMeä korvauksia maksamaan. Lakiesi
tyshän tietää valtiolle menoja noin aina
kin 70 milj. markkaa, j·osta suurimman osan 
hyötyvät suurkapitalistit ja niihin verrat
tavat yhteiskuntaluokat, ja näihin seik
koihin perustuen äänestikin vasemmisto 
lain yli vaalien viime valtiopäivillä. Nyt 
asian ollessa esillä viimeisessa vaiheessaan 
olisi sen sisältöä muutettava edes mmtta-



missa kohdin työtätekevien vaatimuksia 1 
vastaavaksi eli sellaiseksi, jolla taataan ai
noastaan vahingonkorvausten maksaminen 
pienemmille maanomistajille, kunnille, yh
distyksille ja työläisille työpalkoista ja ta
paturmien korvauksesta j. n. e. Lakiesi
tyksen ensimmäinen pykälähän määrää, 
että vahingonkorvausta n. s. linnoitus
töiden johdosta majoituksista, joita ve
näläinen sotaväki maailmansodan aikana 
toimeenpani, maksetaan vahingonkor
vausta suuriliekin maanomistajille. Jotta 
tällainen ei kävisi päinsä, on pykälään saa
tava tässä suhteessa jonkun verran rajoit
tavia määräyksiä. Sama olisi asianlaita 
n.s. osakeyhtiöihin nähden. Samoin olisi 
lakiesityksestä poistettava se kohta, joka 
takaa vahingonkorvauksen maksamisen 
vuoden 1917 Turussa tapahtuneista väki
valtaisuuksista johtuvista vahingoista. 
Tällaiseen vahinkojen suoritukseen ei val
tio millään tavalla ole velvollinen eikä ve
ronmaksajainkaan taholta tällaista meno
erää voida hyväksyä. Ja n.s. Turun ta
pahtumain seurauksiinhan oli pääasiassa 
porvaristo itse syypää, kun se alkoi elin
tarpeita salata ja kerätä jäkäliä työläis
ten syötäväksi ja tällä tavalla provosoi vä
kivaltaisuuksia kansan keskuudessa eivätkä 
muutenkaan tällaiset vahingonkorvaukset 
kuulu valtiolle millään tavalla, joten tämä 
kohta olisi laista poistettava. Samaa on sa
nottava siihen kohtaan nähden, jossa taa
taan korvauksen maksaminen eräille suu
rille kartanonomistajille maailmansodan 
aikana ja sen jälkeen hävitetystä omaisuu
desta. 

Vielä olisi lakiin saatava muitakin pie
nempiä muutoksia, joita asian yksityiskoh
taisessa käsittelyssä ryhmämme puolesta 
tullaan tekemään, jotta lakiesityksestä tu
lisi edes hiukan oikeudenmukaisempi, mitä 
se tällä kertaa on, jonka hyväksyminen ny
kyisessä muodossa työväen kannalta on hy
vin paljon ky.seenalainen. 

Ed. R o s e n b e r g: Meillä ei tietenkään · 
periaa.tteessa ole mitään sitä vastaan, että 
yhteiskunnan vähävaraisille korvataan ne 
vahingot, mitkä mailmansodan aikana heille 
tuotettiin. Mutta niinJkuin äsken jo huo
mautettiin, esillä oleva lakiehdotus ei suin
kaan siinä sulhteessa tee mitään eroitusta 
suuren ja pienen omaisuuden välillä. Kun 
lisäksi vuoden 1925 lepäämään jätetyn sa-
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lmanlaisen lakiehdotuksen käsittelyssä ehdo
tus jätettiin lepäällllään juuri senvuo!ksi, että 
siinä ei työläisille taattu mitään korvausta 
ollenkaan, niin myöhffillmin, kun samanlai
nen lakiehdotus uudelleen hallituksen ta
holta esitettiin vuonna 1926, niin siinä laissa, 
sama jota nyt käsi·tellään, annettiin jonlkun
laisia mai..~dollisuuksia koJ.'IVauksen ihakemi
seen myöskin työläisille. Mutta nämälkin 
mahdollisuudet, j:otka tähän uuteen lakieh
dotukseen tulivat, ovat niin rajoitettuja, että 
voi sanoa niiden olervan vain nimellistä laa
tua. Esim. 5 ·kohtaan, missä puhutaan ruu
miin vammasta, jonka joiku on tapatu11man 
johdosta saanut ollessaan mailmansodan ai
kana Venäjän valtion töissä, tällaisen henki
lön korvauksen saannille asetetaan rajoituk
ISia, joista seuraavan pykälän 2 kohdassa 
mainitaan. Siinä nimittäin · sanotaan: 
,työpalkasta, josta mainitaan 1 § :n 6 
1kohdassa, ellei siitä ole tehty Suomen 
viranomaisille ilmoitusta Tarton rauhanneu
'vottelussa", siis ellei tällaista ilmoitusta ole 
silloin teihty ei korvausta voida saada. Nyt 
on totta kyllä ennen Tarton rauhanneuvot
telua tehty joukko ilmoituksia viranomai
sille. Mutta asiasta otettua selkoa, on tullut 
ilmi, .että suuren osan näistä ilmoituksista 
ovat tehneet sellaiset henkilöt, jotka ovat 
ikäänikuin uraikalla ottaneet töitä ajaakseen 
1ja siis joutuneet ha!kemaan näitä työpaik
koja. Näin ollen siis eivät varsinaista vahin
ilwa kärsimään joutuneet työläiset tulisi saa
maan tätä osuutta vaan tällaiset urakoitsi
jat. Tarkoitus ei meidän taili.olta ole sellai
nen, että me näille han'kkisimme minkään
laisia IValhingonkorvauksia. 

Lisälksi on täällä vielä 4 § :ssä eräs mää
räys, joka. verrat.ta.in suuressa määrin supis
taa juuri pieneläjän mahdollisuuksia hank
kia i·tselleen laissa edellytettyä korvausta. 
·4 § :n j'ohtolausessa nimittäin sanotaan: ,kor
vausta on haettava kuuden kuukauden ku
luessa tämänlain voimaan tulosta". Nyt on 
:lrnitenkin asia siten, että työläiset, j:oita haa
littiin esime11kiksi Pohjolan .perukoilta tänne 
etelään vallitöihin ja jotka sitten muuttivat 
takaisin kotiseudulleen, asuvat usein niin 
kaukana, että heillä ei ole mahdollisuutta 
kuuden kuukauden kuluessa saada edes sel
vää, että tällainen laki on astunut voimaan 
vielä vähemmän valv:oa a-sioitaan. Sama lie
nee myöskin asian laita useimmille pienille 
maanO'Illistajille. Hekin asuvat usein !kau
kana korv·essa ja heidän luokseen saapwvat 
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tiedot sangen myöhään. Useissa tapauksissa 
on tämä aika jo kulunut umpeen, ja näin 
ollen ne jäävät ilman. Samanlaisia muita
kin rajoituksia voisi löytää täältä useita. 
Näin ollen on laki katsottuna siltä näkÖikan
nalta, että sen etUJpäässä pitäisi korvata 
pienomistajien vahinkoja, sangen heikko ja 
tästä syystä toivonkin, että kun tullaan yk
sityiskäsittelyyn, lakia tässä fkohden paran
netaan ja selvennetään, niin että siitä joh
tuva kol'vaus yJksinomaam. tulee sellaisille, 
jotAka ovat korvauksen tarpeessa, mutta että 
ne joiden omaisuudet j'O :monin kerroin ovat 
tulleet o~keastaan korvatuiksi, jäävät ilman. 

Meidän on nimittäin huomioon otetta;va se 
seiklka, että rahan inflation kautta suurten 
omaisuuksien omistajat ovat joutuneet saa
maan korvauksensa. Kiinteät omaisuudet 
nousivat arvossa rahan arvon laskemisen 
kautta niin palj·on, että ne mahdolliset va
hingot, jotka aikaansaatettiin tällaisten 
omaisuuksien ·omistajille maailmansodan ai
kana, ovat tulleet monin kerroin rpeitetyiksi 
ja mitään syytä ei ole nyt enää antaa heille 
minkäänlaista lisäkorvausta. Sen sijaan 
juuri sellaiset pienomistajat, joiden omai
suudet olivat verraten .pienet ja heidän 
omaisuutensa lisäksi usein oli niissä pienissä 
säästöissä, jotka olivat säästöpankeissa, he 
joutuivat asiallisesti käi'Simään kaksin ker
roin vahinkoa, ensin mailmansodan aikana 
hintojen nousussa, pienten maaomaisuuksien, 
metsäomaisuuden hävittämisessä ja monella 
sellaisella tavalla, ja sen lisälksi vielä ra
hanarvon laskemisen kautta uuden vahingon. 
Nämä vahingot olisi nyt tavalla tai ·toisella 
korvattava ja siinä mielessä me kyllä edel
leenkin olemme sellaisen korvausvaatimuk
sen takana, mutta jos se 'nyt toteutetaan 
tällä tavalla kuin tämä laki edelly.ttää, niin 
me emme silloin w>i lakia, sellaisena hY'Väk
syä. 

Yleiskeskustelu julistetaan rpäättyneeksi. 

Siirrytään lakiehdotuksen yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

1 §. 

··-~-----·--·-·----------

raikunnille, y<hdistyksille sekä yksityisille 
henikilöille, joiden hallussa olevan maan ik:o

, .konaiSipinta-ala ei nouse yli 100 ha :n vahillJ
goista, jotka ovat aiheutuneet j. n. e.'' ja 
että 1 § :n 4 ja 7 /kohta k!okonaan poistetaan. 

Ed. R o sen ber g: Pyydän saada kan
nattaa ed. Virran tekemiä ehdotuksia. 

Keskustelu ·julistetaan päättyneelksi. 

P u h e m 1 e s: Kesikustelun !kuluessa on 
ed. Virta ed. Rosenbergin kannattamana eh
dottanut, että 1 § saisi sen sanamuodon kuin 
1 vastalauseessa valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 5 ehdotetaan. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Virran ehdotukselksi. 

SeLonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

J Qlka hY'Väksyy suuren vali'O'kunnan ~hdo
tUJksen äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Virran ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (123-35 
-2-39). 

Puh ·e mies: Eduskunta on siis hyväksy
nyt suuren ·valiokunnan ehdotuksen. 

2 §. 

Keskustelu: 

E,d. Rose n ib e r g: Äsken huomautin 
j.o siitä, kuinka mjoitUJS koskeva 1 § :n 5 
kohtaa, joka on toisen pykälän toisessa mo
mentissa on laadultaan sellainen, että se 
niille työmiehille, jotka ovat menettäneet 
työpalkkansa m!llailmansodan aikana tekee 
melkein mahdottomaksi saada suurin piir
tein kat.soen korvausta itselleen.. Tämän 
tähden pyytäisin saada e!hdottaa, että 2 :n 
pykälän toinen momentti .poistettaisiin. 

Ed. V i r ta: Pyydän kan'I1attaa ed. Ra-
Keskustelu: sentbergin ehdotusta mikäli se koskee 2 § :n 

toista ko!htaa. 
Ed. V i r t a : Minä ehdotan, että 1 § :n 1 

kohta kuuluisi seuraavasti: ,Kunnille, se11- KeskJUstelu julistetaan pää,tty;neeksi . 

• 



P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Rosen1berg ·ed. Virran kannattamana eh
dottanut, että 'Pyllrälän 2 momentti poistet
taisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. Rosen
be.rgin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren :valiok:unnan ehdo
tuksen äänestää ,.jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Rosenfbergin elhdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,.jaa" witolla (1211 
33-2- 43). 

P u ih e mies: Eduskunta on lhpäksynyt 
suuren valiokunna.n ehdotuksen. 

3 § hyväksytään. 

4 §. 

Keskustelu: 

Ed. V i r t a: Minä ehdotan, että 4 § :n 1 
rivillä sanat ,kuuden kuukauden kuluttua" 
muutettaisiin sanoiksi .,yhden vuoden ku
luttua", kuten mietintöön liitetyssä vasta
lauseessa. 

Ed. Rosenberg: Minä pyydän saada 
kannattaa ed. Virr&n ehdotusta. 

K~kustelu jfUlisteta.an .päättynooksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun ktl!l uessa on 
ed. Virta ed. Rosenlbergin kannattamana eh
dottanut, että pykälä s·aisi sen muodon, kuin 
valtiovarainvaliokunnan mietintöön liite
tyssä ensimmäisessä vastalauseessa ehdote
taan. 

Selonteko myön:ruetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy sUiUren vaJ.iokunnan elfrdo
tuksen, äänestää ,jaa.''; jos ,ei'' voittaa, 
on ed. Virran ehdotus hyväiksytty. 
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Äänestyksessä on ~~jaa/' voitolla (124' -
34-3- 38). 

Puh e InJ i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
suuren valiokunnan ehdotuksen. 

5 § hyväksytään. 

6 §. 

Keskustelu: 

Ed. V i r t a: Minä ehdotan, että 6 § :n 
viimeinen lause muutetaan !kuuluvaksi 
,Korvausta ruumiinvammasta tai työpal
kasta maksetaan aina rahassa". 

Ed. Rosenberg: Pyydän saada kan
nattaa ed. Virran tekemää elhdotrusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i(~ s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Virta ed. Rosenbergin kannattamana eh
dottanut, että 6 § saisi sen sanamuodon, 
kuin valtiovarainvaliokunnan mietintöön 
liitetyssä ensimmäisessä vastalauseessa eh
dotetaan. Kutsun :tätä ehdotusta ed. Vir
ra.n ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikea:ksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren va,liokunnau ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,,ei" voittaa, 
on ed. Virran ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,,jaa" voitolla (114 -
40-3-42). 

P u h e m! i e s: Eduskunta on hyvä:ksynyt 
suuren valiokunnan ehrdotiUksen. 

7 ja 8 § :t, lain johtolaus•e ja nimike hy
väksytään. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 
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11) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi korvauksen antamisesta 
maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja 

kärsineille. 

EsitellääJn suuren valiokunnan mietintö 
n:o 17 ja otetaan toiseen käS'itte-
1 y y n siin:ä sekä valtiovarainvalioikunnan 
mietinnössä n :o 6 valmisteleva,sti kä.siteiJ.ty 
mainittu lakie'hdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 17. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan 
hylkääv.ään ehdotukseen. 1 

Asian toinen käsittely julistetaan .pääJtty
neeksi. 

12) Ehdotus laiksi edustajanpalkkiosta vuoden 
1927 varsinaisilta valtiopäiviltä. 

Hallituksen esityksen n :o 32 johdosta laa
dittu .perustuslakivaliokunnan :mietintö n. :o 
3 esitellään mainitun lainsäätämisasian en
simmäistä !käsittelyä varten. 

P u h e mies: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n :o 3. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi .ja asia läilletetään valtiopäiväjär
jestyksen lllJUkaisesti s Ui u r e e n v a l i o
k u nta.a n. 

13) Ehdotus laiksi eräiden Suomen ja Itä
Tallan välisen kauppa- ja merenkulkusopi

muksen säännösten hyväksymisestä. 

Hallituksen esityksen n :o 19 johdosta 
laadittu ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 
1 esitellään mainitun lakiehdotuksen en
s i m m ä i s t ä ik ä s i t t e l y ä varten. 

Puhe m i e s: Nyt esitellään~ ensimmäiseen 
käsittelyyn hallituksen esitykse€ll sisältyvä 
laki·ehdotus. Ulkoasiainvaliokunnan mie
tinnössä oleva ponsi, joka koskee sopimuk
sen hyväksymistä, esitellään ainoaan käsit-
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te1yyn lakie!hdotuksen ko1mannen !käsittelyn 
yhteydessä. 

Kukaa;n ei ha1ua puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimmamen :käsittely 
julistetaan päättyn.eeksi ja asia lähetetään 
valtiopäiväjärjestyksen mukaisesti suu
r e e n v a l i o k u n t a a n. 

14) Ehdotus laiksi eräiden Suomen ja S..-eitsin 
välisen väliaikaisen kauppasopimuksen 

säännöksien hyväksymisestä. 

Hallituksen esityks,en n :o 20 ·johdoota, laa
dittu ulkoasiainvali·okunnan mietintö n :o 2 
esitellään mainitun lainsäätämisasian en
s i m rn ä i s t ä lk ä s i t te 1 y ä varten. 

Puhe rn i· e s: Käsitt·e1yn pcYhjana on nl
koasiailnvaliokunnan mietintö n:o 2. Nyt esio 
tellään ensimmäiseen käsittelyyn hallituk
sen esitykseen sisältyvä la.kiehdotus. Ulko
asiainvaliokunnan mietinnössä oleva ponsi, 
joka koskee S'O[>imuksen hyväksymistä,, esi
tellään ainoaan käsittelyyn lakiethdotaksen 
'kolmannen käsittelyn yhteydessä. 

Kukaan ei halua >puheenvuoroa. 

Lakiehdotuksen ensimrnamen käsittely 
j1ulistetaan päättyneeksi ja; asia lähetetään 
valtiopäiväjärjestyksen mukaise..:;ti g u u
reen vaEokuntaan. 

15) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus leipomotyölaiksi. 

Mainitun lakiehdotuksen johdosta laa
dittu työväenasiainvaliokunnan mietintö n:o 
3 esitellään sanotun Iainsäätämisasian en
s i mm ä i s t ä ikä s i i t e l y ä varten. 

P u h e mies: Käsittelyn poh1jana oa työ
väenasiainvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Ed. L. Myllymäki: Leipomotyöläisten 
suoj•elularin huononnuksen ollessa useamman 
kerran esillä eduskunnassa, on viimeinenkin 
huononnusyritys tullut ehikäistyksi sillä, että 



laki äänestettiin y'li vaalien vuonna 1926. 
Tämän vuoden valtiopäivillä on tämä aikai
semmin epäonnistunut huononnusyritys 
otettu aivan ensimmäisten asiain joukkoon. 
Tällä kertaa yrit.etään väellä ja voimalla ajaa 
päätökseen tätä lepäämään jätettyä tekelettä, 
j.onka tarkoituksena on sanalla sanoen riis
tää leip<mllotyöläisiitä se lainsuoja, joka saa
tiin arikaan jo .lähes padkymmentä vuotta 
sitten. Erittäin opettavaa ja kuvaa,vaa on 
se tapa, mil1ä leipomotyöläisten laillisen tur
van kimppuun tä:män asian yhteydessä on 
hyökätty. Voimassa olevan lain korvaa
mista täUä tekeleellä on puolustettu erittäilll
kin sillä selritylksellä, että vanha leipomolaki 
kaipaa mu_uttuneiden olosuhteiden vuoksi 
korjaamista ja että tamä korjaaminen on 
nimenomaan työläisten kannaita suotavaa .. 
Tekniikka on leipomotyön alalla näiden pa
rinkymmenen vuoden ajalla kehittynyt enti
sestään käsi työluontoisesta valmistuksesta 
koneellisen tuotannon asteelle ja siitä muka 
johtuu, että vanha lei,pomolaiki on menettä-
nyt koko merkityksensä. Koneelliset leipä
ja keksitehtaat eivät noudata lei.purilain 
määräyksiä yötyöhön nähden. Ja sitä tämän 
lakiehdotuksen puoltajat käyttävät lähtö
kohtana tarkoitusperiensä peittamiseen. 
Että leipä- ja keksitehtaat ovat joutrmeet 
leipurilain ulkopuolelle, se muka johtuisi 
siitä, ettei vanhaa leipurilakia säädettäessä 
ollut vielä mitään tietoa leivän koneellisesta 
valmistuksesta eikä siis lainsäätäjä muka 
voinut tämänta·paisia liikkeitä yötyörajoi
tuksilla ta·rkoittaa. Leipomotyöläisten lailla 
turvattujen oikeuksien kimppuun on siis 
käyty val"Sin Ikierolla tavalla. Lain huonon
nuksen puolelle yritetään saada myöskin 
työläisten yleinen mielipide selittämällä, 
että tarkoitushan on vain se, että koneelliset 
leipä- ja keksitehtaatkin saataisiin leipuri
lain alaisiksi, sen ohessa sitten tehdään mui
takin ajan vaatimia korjauksia, jollaisina pi
detään esim. vuoro- ja yötyön käytäntöön 
ottamista. Tämän yhteydessä en ryhdy yk
sityiskohtaisemmin tarkastamaan sen väit
teen kestämättömyyttä, että vanha leipuri
laki ei muka tuntisi koneellista leivän val
mistusta. Minä viittaan vain niihin perus
teluiliin, jotka löytyvät v. 1907 valtiopäivien 
asiakirjain toisessa niteessä, hallituksen esi
tyksen n :o 14 yhteydessä. Sii.tä käy selville, 
että leipurilain nimenomainen tarkoitus on 
rajoittaa yötyön kaikessa leivänvalmistuk
sessa, jota harjoitetaan paillkatul1a työv;oi-

maHa, vieläpä niin, ettälakia ei voitaisi kier
tää edes useampien omilla työvoimilla lei
puriliikettä harjoittavien Y'hteenliittymisen 
kautta. Sieltä löydämme hallituksen esityk
sen perusteluissa m. m. seuraavan koh
dan: ,,Lain ulottuvaisuuteen näihden näyt
itää olevan tärkeätä, ettei siitä syntyisi 
mitään epävarmuutta, ja sentähden on e:hdo
tuksessa nimenQ'maan mainittu, että laki ei 
koske se'llai:sta liikettä, jota yksityinen har
joittaa a·inoastaan oma'ksi edukseen ilman 
palkatun työväen tai ,palvelusväen apua." 
Tålstä käynee myös s·elvälksi: Lakia ei. saa kietr
tää siten, että useat henkilöt liittyvät yhteen 
sen määräyksiä noudattamatta ammattia 
harjoi!ttaakseen. Voimassaoleva leipomolaki 
ei anna missään aihetta sellaiseen tulkintaan, 
etteikö se muka koske myös koneellisia lei
pomoita, siHä laista ei o·le muuta poikkeusta 
kuin se, mikä mainitaan lain 7 § lSSä. Maini
tussa pykälässä mainitaan nimittäin, että 
laki ei koske sellaisia liikkeitä, jotka eivät 
ole elinkeinolaissa säädetyn ilmoittamisvel
vollisuuden aJaisia. Tämä p'Oikkeus ei siis 
'koske koneellisia leivänvalmistusliikkeitä. 
"_l\oisin sanoen,. niiden kuuluminen voimassar 
olevan leipurilain yMeyteen ja alaisuuteen 
on siis ilmeistä. 

Että meillä koneelliset 'leipä- ja keksit~h
taat voivat kuitenkin häikäilemättä rik!koa 
voimassaolevaa lakia.,. ei se johdu lain puut
teellisuudesta, vaan siitä, että löytyy eräs 
korkeimman oikeuden antama päätös, joka 
on pidettävä lain vääränä tulkintana. Kor
kein oi'keus 'on nimittäin toukokuun 14 päi
vänä 1926 antamallaan päätöksellä vahvis
tanut Viipurin hovioikeuden ja Viipurin 
raastuvanoikooden päätökset, joilla syyte 
erästä suoma·lais-englantilaista höyryleipo
moa vastaan luvattoman yötyön käytäntöön 
ottamisesta oli hylätty, katsoen siinä, että 
koneeHiset leipolll()t eivät kuuluisi voimas
saolevan lain rajoittavien säädösten alai
seksi. Tätä korkeimman oikeuden antamaa 
valtakirjaa ovat käyttäneet hyväkseen sitten 
niin leipätehtaat kuin tämän lakiesityksen 
puoltajatkin. Leipätehtaat ovat sitä käyt
täneet hyväkseen leipurilain pol.'kemisessa 
ja tämän tekeleen puolustajat ovat vetäneet 
siitä itselleen agitatoorisen johtopäätÖiksen, 
'jolla esilläolevaa esitystä •perustellaan voi
massaolevan lairu parantamistoimenpiteeksi. 
'l'ämä siinä on juuri kieroa peliä. lhmetellä 
muuten täytyy sitä korkeimman oikeuden 
päätöstä, jolla leipurilwin rikkomiseen on 

1, 
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annettu suurine leipä:tehtaille valtakirja. 
Se päätös on nimittäin annettu senjälkeen 
kuin korkein hallint<K>ikeus on asettunut 
asiassa toiselle kannalle. Korkein hallinto
oikeus on antanut huht~kuun 25 päivänä 
1923 päätöksen Vaasan Höyryleipomo Osa
keyhtiön valitukseen, jolla mainittu yhtiö 
oli valittamut siitä, että sosialiministeriö ei 
ollut vahvistanut erästä leipurilain kanssa 
ristiriitaista työsääntöä. Tällä työsäännöllä 
oli tarkoituksena ottaa· Vaasan Höyryleipo
mossa käytäntöön vaiorotyö, j•oka olisi vaati
nut yötyön laajentamista yli sen määrän, 
minkä voimassaoleva leipurilaki sallii. So
sjaHministeriö oli kieltäytynyt vahvista
ma:sta tätä työsääntöä sillä nimenomaisella 
perusteella, että se on ristiriidassa leipuri
lain kanssa. Ja; kuten sanottu, k()rkein ha,l-
1into-oikeus ·on päätöksessään asettunut so
sialiministeriön omaksumalle kannalle. Kor
keimman oikeuden olisi siis pitänyt tietää jo 
ennakolta, millä tavalla maan toinen korkein 
oikeuslaitos on leipurilaJkiin suhtautunut ja 
miten sitä siihen saakka oli yleensä tulkittu 
karikkialla. Mutta jollakin minulle tunte
mattomalla syyllä onkin annettu suurten 
leipomokapitalistien käteen lainvastainen 
valtakirja laajentaa työläisten työvoiman 
riistoa. 

Kun asiat ovat tällä kannalla, e:i tieten
kään ole muuta 1keinoa käytettävissä kuin 
lainsäädäm.tötoimoopide, koskapa korkeim
man oikeuden väärää tulkintaa ei ole ryh
dytty oikaisemaan. Mutta siitä ei suinkaan 
seuraa, että lainsäätäjän olisi nyt seurattava 
korkeimman oikeuden kapitalisti-ystävällistä 
kantaa ja sallittava yötyö leipomoliikkeissä 
enempää kuin koneellisissa leipätehtaissa
kaan. Epäilyttävät lain tulkitsemiset eivät 
voi sitoa eduSkunnan käsiä tässä eikä muus
sakaan tapauksessa, eikä korkein oikeus 
suinkaan ole sellainen a.siantuntija, joka 
voisi sanel!la eduskunnalle, onko leipurien 
yötyö tällä kertaa sen paremmin oi!Jreutettua 
kuin parikymmentä vuotta sitten, jolloin se 
kaikkia.Ua !käsitettiin erittäin turmiolliseksi 
niin työläisten terveyden kuin kuluttajain
kin kannalta. 

Mitä muuten tulee ~silläolevaan lakiehdo
tukseen, ·ei kukaan rohjenne täällä väit
tää, että tämä tekele olisi työläis
ten kannalta katsoen missään suhteessa 
parannus voimassaolevaan lakiin. Sitä 
se ei ole. Lukuunottamatta lain 1 § :ää, 
jolla nyt yritetään ta.va:llaan poistaa päivä:-

järjestyksestä koi"keimman oikeuden rväärään 
laintulkintaan perustuvaa epäselvyyttä, ei 
laista voi löytää muuta kuin suurten leipo
mokapitalistien vaatimusten huomioonotta-
mista. Lakiehdotuksen 2 § :ssä on laajen
nettu aikaisempaa ja myöhäisempää yötyön 
tekoa kello 5 :stä aamulla kello 10 :een saakka 
illalla, mutta 3 § :ssä sen lisä!ksi asetetaan 
huomattarva osa leipomotyöläisiä yötyöhön 
nähden kokonaan riippumaan sosialiminis
teriön päätöksestä. Taikinanvalmistajat, 
puhdistajat, lämmittäjät, mekanikot, voima
koneiden hoitajat, aputyöläiset y. m. voidaan 
pitää työssä varsinaisen työajan jälkeen tai 
ennen töiden alkamista yön aikana sosiali
ministeriön luvalla. 1Sosialiministeriö myön~ 
ltää tällaisia lupia kuultuaan sekä työnanta
,jain että työntekijäin taholta annettuja lau
suntoja. Monet monituiset kokemukset 
osoittavat, että sosialiministeriön toiminta
ohjeena tulee tietenkin olemaan työnantajan 
yötyötä puolustava kanta, sillä harvoinpa 
vallanpitäjäin taholla kuullaan sitä, mitä 
työläisellä olisi puolestaan sanottavaa. Lain 
4 § :ssä sitten pyritään antamaan tavallaan 
tunnustus korkeimman •oikeuden paljon pu
hetta aiheuttanealle väärälle tulkinnalle. 
Siinä nimittäin asetetaan keksi- ja koneelli~ 
set leipätehtaat muutamissa suhteissa vielä 
edullisempaan asemaan työläisten työvoiman 
riistämisessä. 'Siinä nimittäin myönnetääll1 
keksitehtaille oikeus pidentää myöhäisempää 
työaikaa aina kello 11 saalkka illalla, että 
näillä olisi riittävät mahdollisuudet saattaa 
käytäntöön ,ajan vaatima" vuorotyö, jota 
ne sivumennen sanoen eivät ole tähän saakka 
katsoneet tarvitsevansa siitäkään huolimatta, 
että korkein oikeus on heille siihen valtakir
jan antanutkin. Lakiesityksen puolustajat 
näyttävät täällä siis tietävän paremmin kuin 
asianomaiset kapitalistit itse, mitä nämä tu
levat tarvitsemaan ja mihin suuntaan sitä 
työläisten työrvoiman riistämistä olisi laa
jennettava. 

Tällä kerralla en katso tarpeelliseksi 
puuttua muihin tässä tekeleessä oleviin 
,korjauksiin", siihen on tilaisuutta vielä. 
Sen sijaan minun on tuotava julki työläis
'ten yleinen ja yksimielinen käsitys siitä, 
että esillä oleva lakiesitys on uusi hyök
käys työläisten ja leivänkuluttajain suo
jaksi säädetyn lain kimppuun. Minä pyy
dän eduskunnalle esittää tässä erään vii
meisimpiä työläisten mielipiteen ilmaisuja, 
'j'osta käy riittäwästi selville, miten työläiset 



ovat käsittäneet lakiesityksen tarkoituksen 
ja millä tavalla he tulevat vastaamaan lei
purilain huonontamisyrityksiin siinäkin ta
pauksessa, että sille täällä tullaan anta
maan laillinen vahvistus. Eilen illalla pi
tivät Helsingin ja lähiympäristön leipomo
työläiset yleisen kokouksen, jossa käsitel
tiin leipomolain huonontamisyritystä. Tä
män kokouksen päätöksenä on seuraavan
lainen julkilausuma: 

,Kokous toteaa, että kyseessäoleva laki
esitys on tuloksena siitä viime vuosien 
hyökkäyksestä, jota porvaristo ja varsin
kin suurleipomoitten omistajain taholta on 
voimassaolevaa lakia vastaan tehty. Mutta 
samalla voidaan todeta, että porvariston 
hyökkäys on myös kansainvälistä sillä kai
kissa maissa, joissa yötyö on saatu poiste-, 
tuksi leipomoalalta ja työaika saatu työ
läisille edullisemmaksi, on havaittavissa 
sama taantumuksellinen hyökkäys leipo
motyöväen työolojen huonontamiseksi kuin 
meilläkin, joten se on siis ei vain kansalli
nen, vaan kansainvälinen ilmiö. 

Mitään perusteltua eikä asiallista syytä 
ei ole voimassaolevan leipomotyöväenlain 
huonontamiseen. Sen on jo liki 20-vuoti
nen kokemus lain voimassaolosta todennut. 
Ainoa syy lain huonontamiseen on suurlei
pomoliikkeiden omistajain halu saada laki 
sellaiseksi, että he yötyötäkin teettämällä 
voisivat hankkia liikelaitoksistaan yhä suu
rempia liikevoittoja. Muuta syytä ei ole 
voitu eikä voidakaan esittää. Senvuoksi 
odottaisikin, ettei toki eduskunta ryhtyisi 
lakia huonontamaan vain muutamien suur
liikkeitten voittoetujen takia ja saatta
maan maan leipomotyöläiset uudelleen sii
'hen kurjaan yötyöjä,rjestelmään, josta vi
ralliset tilastot ennen nykyisen lain voi
maantuloa toivat esille niin räikeitä esi
merkkejä. Sillä ehdottomasti kyseessäole
van lakiesityksen mukaan joudutaan vähi
tellen samanlaiseen kurjaan -tilanteeseen 
leipomotyöalalla, mikä siinä vallitsi pari
kymmentä vuotta sitten. Siihen lakiesi
tyksen epämääräiset säännökset johtavat, 
joten kyseessäolevaa lakia ei voida valvoa 
edes siinäkään määrässä kuin nykyistä la
kia, joka työaikamääräyksiin nähden on 
selvä, mutta siitä huolimatta on nykyistä
kin lakia rikottu ja rikotaan tänäkin :p.äi
vänä siellä täällä kautta maan eivätkä am
mattientarkastajat kykene sitä estämään. 

Liittomme edustajat esittivätkin jo sil
loin kun kyseessäoleva lakiesitys oli ensi 
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kerran työväenasiainvaliokunnassa esillä 
- valiokunnan suotua siihen tilaisuuden 
- leipomotyöväen ja yleensä maamme jär-
jestyneen työväen selvän kannan moiseen 
ttaantumukselliseen lakiin nähden. Näiden 
Uiittomme edustajain esityksestä asianomai
selle valiokunnalle riittävästi selvisi, että 
lain huonontamiseen ei ole olemassa min
käänlaisia asiallisia syitä. Myöskin tämän 
vuoden maaliskuun 6 päivänä pidetyn Hel
singin ja lähiympäristön elintarvetyöläis
ten yleinen kokous lausui lain huononta
mista vastaan vastalauseensa ja tämän ko
kouksen perusteltu päätöslauselma saatet
tiin kirjallisesti kaikkien eduskuntaryh
mien tietoon. Sama päätöslauselma esitet
tiin myöskin viime kevättalvella työväen
edustajain kautta eduskunnassa, silloin 
kun kyseessäolevaa asiaa siellä käsiteltiin. 
Lisäksi ovat lukuisat ravinto- ja nautinto
ainetyöväenliiton osastot ja muut työvaen
järjestöt kautta maan lausuneet lain huo
nontamista vastaan vastalauseensa. Täten 
ovat :siis - ei vaan itse leipomotyöläiset -
mutta myöskin muut työläiset ilmoittaneet, 
niin edustajainsa kautta eduskunnassa 
kuin sen ulkopuolellakin, kantansa tähän 
uuteen taantumukselliseen lakiesitykseen, 
joten eduskunta, jos se kysymyksessä ole
van lakiesityksen hyväksyy, toimii maan 
työväestön selvää tahtoa ja mielipidettä 
vastaan. 

Edelläolevan perusteella :päättää kokous: 
1) V oimass&olevan leipomotyöväen lain 

huonontamiseen ei ole eikä ole voitu osoit
taakaan edes minkäänlaisia asiallisia ja pe
·rusteltuja syitä ja jos lain huononnus toteu
tetaan, tulee se hyödyttämään pääasiassa 
vain eräitä suurleipomoliikkeitä, saattaen 
lisäksi työajan koko leipomotyöalalla anar
kian tilaan. 

2) Siinä tapauksessa, että jos kysymyk
sessäoleva lakiesitys, vastoin odotusta ja 
työväestön tahtoa tulee eduskunassa hy
väksytyksi, lausuu kokous siitä vastalau
seensa ilmoittaen järkähtämättömänä mieli
piteenään olevan sen, että leipomotyöläiset 
tulevat kaikella järjestötoiminnallaan vas
tustamaan huononnetun työajan käytän
töön ottoa eivätkä tule siihen alistumaan. 

3) Työväen edustajilta eduskunnassa 
vaatii kokous, että he edelleenkin tinki
mättömästi toimivat puolestaan, jotta ky
seessäoleva taantumuksellinen lakiesitys ei 
tulisi eduskunnassa hyväksytyksi." 

Minä pyytäisin ottamaan huomioon tässä 
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päätöslauselmassa esiintuodut näkölmh:dat. 
Esilläolevan la!kiesityksen puolustajat voisi
vat ottaa siitä ainakin sikäli oppiakseen, että 
eivät tästedes ryhtyisi asiaansa työläisten 
nimessä ajamaan ja eräät ammatillisissa liik
keissä:kin tunnetut sosialidemokraatit, jotka 
ovat esiintyneet leipurilain huononnuksen 
puolesta, voisivat painaa mieleensä tämän 
päätöslause1man viimeisen kohdan. 

Nämä ohjeet riittänevät toistaiseksi. Minä 
toiv:on, että eduskunta. asettaakin vastaisen 
käsittelynsä pohjaksi asianomaisen valiokun
nan mietintöön liittyvän ensimmäisen vasta
lauseen, jossa työläisten suojeleminen työn
antajain riilstolta on paremmin otettu huo
mioon. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan ,päätty
neaksi ja lalkiehdotus lähetetään valtiopäivä
järjestyksen mukaisesti suu r e en v a 1 i o
ku nt aan. 

16) Ehdotuksen laiksi varojen varaamisesta 
soitten kuivaukseen metsätaloudellisia tar
koituksia varten sekä muiden tuottamatto
mien tai vähätuottoisten metsäalojen saatta-

miseen tuottavaan kuntoon 

sisältävä hallituksen esitys n :o 33 esitellään 
ja lahetetään puhemiesneuvoston ehdotuksen 
mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o ik u n
t a a n, jonka tulee pyytää maat ru l o u s
v a l i o kunnan lausunto asiassa. 

17) Eräiden varojen käyttämistä maan osta
miseen valtion metsätaloutta varten 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 34 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo-

tu!ksen mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a li o
k u n t a a n, jonka tulee pyytää m a a ta
l o usva l i o kunnan lausunto asiassa. 

18) Lisäyksiä vuoden 1927 tulo- ja meno
arvioon 

koskeva hallituksen esitys n :o 35 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a 'r a i n v a li o
kun t aan. 

19) Hallituksen kirjelmä Eduskunnalle kerto
muksen antamisesta valtiovarain tilasta 

vuonna 1926 

esitellään ja lähetetään tpuhemiesneuvoston 
ehdotuksen mukaisesti valtiovara i n
valiolkuntaan. 

Pöydällepano: 

20) Ehdotuksen laiksi joulukuun kuudennen 
päivän viettämisestä yleisenä juhla- ja 

vapaapäivänä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta laa
dittu perustuslakivaliokunnan mietintö n :() 
4 esitellään ja pannaan pöydälle ensi istun
toon. 

Puh e mies: Eduskunnan seumava is
tunto on ensi perjantaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunto pä:ättyy kello 11 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi.: 

Eino J. Ahla. 



14. Perjantaina 7 p. lokakuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Il·moitulksia: 

Ainoa käsittely: 

1) Ehdotus ;yaltiontakuun myöntä
misestä Suomen Hypoteekkiyhdistyk
sen ottamista obligatiolainoista .... 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 7; hallituksen esi
tys n:o 31. 

2) Ehdotus 46,000,000 markan suu
ruisen lisämäärärahan myöntämisestä 
valtionrautateiden liikkuvan kaluston 
lisäämiseen vuonna 1927 ....... . 

A s i a lk i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 8; hallituksen esi
tys n:o 15. 

Kolmas käsittely: 

3) Vuoden 1926 valtiopäivillä ~e
päämään jätetty ehdotus laiksi ap-
teekkilaitoksesta ................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 13; talousvaliokun
nan mietintö n :o 1; mainittu laki ehdo
tus. 

4) Ehdotus laiksi valtion ja Hel
singin !kaupungin välisen tilusvaihdon 
toimeenpanemisesta .............. . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 12; valtiovarain:vru
liokunnan mietintö n :o 4; hallituksen 
esitys n:o 3. 

5) Ehdotus laiksi pormestarin, neu
vosmiesten ja maistraatinsihteerin vaa-
lista ........................... . 

Å s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 14; laki- ja talous-
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valiokunnan mietintö n :o 3; hallituk
sen esitys n :o 16. 

6) Ehdotus laiksi uusmuotoisista 
valtion oppikouluista ........... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 11; sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 1; hallituksen esitys 
n:o 5. 

7) Vuoden 1926 ;valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi kor
vauksen antwmisesta maailmansodan 
aikana erinäisiä vahinkoja kärsineille 

As i ak i rj a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 16; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 5; mainittu laki
ehdotus. 

8) Vuoden 1925 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi kor
vauksen antamisesta maailmansodan 
aikana erinäisiä vahinkGja kärsineille 

Asia k i r ,j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 17; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 6; mainittu lruki
ehdotus. 

Toin.en käsittely: 

9) Ehdotus laiksi la.stentarhain vrul-
tioavusta ...................... . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n :ot 15 a ja 15 ; sivistys
valiokunnan mietintö n :o 2; hallituk
sen esitys n :o 13. 

10) Ehdotus laiksi edustajanpalk
kiosta. vuoden 1927 varsinaisilta valtio-
päiviltä ........................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 21 ; perustuslakiva
liokunnan mietintö n :o 3; hallituksen 
esitys n :o 32. 
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11) Ehdotus laiksi eräiden Suomen 
ja Itävallan välisen kauppa- ja meren
kulkusopimuksen säännösten hyväksy-
misestä ........................ . 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 19; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 1 ; hallituksen 
esitys n :o 19. 

12) Ehdotus laiksi eräiden Suo
men ja Sveitsin välisen väliaikaisen 
k~uppa~opi~uksen säännöksien hy-
vaksymisesta ................... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 20; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen 
esitys n :o 20. 

13) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus leipomotyö-
laiksi ~ .......................... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 18; työväenasiainva
liokunnan mietintö n:o 3; mainittu 
lakiehdotus. 

Ensimmäinen käsittely: 

14) Ehdotus laiksi joulukuun kuu
dennen päivän viettämisestä yleisenä 
juhla- ja vapaapäivänä ........... . 

Asia k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 4; hallituksen esi
tys n:o 17. 

Esitellään: 

15) V a:l tiovarainrvaliokunnan kir
jelmä, joka koskee puhemiehelle val
tiopäiväjärjestyksen 43 § :n mukaan 
tulevaa korvausta ............... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

16) Lakivaliokunnan mietintö n :o 1 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
välimiesmenettelystä ............. . 

Puhetta joilttaa iPuhemies K a 11 i o. 
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Nimenhuudossa :IImrki;tääni poissaoleviksi 
ed. Alestalo. Asikainen, Isaksson, J un.n,ila,. 
Jussila, H. Kullberg,, Lalhdensuo, Lehto, 
Neitiniemi, Tarkkanen ja Vesterinen. 

IJmoitu:s:asiat: 

Vrupautusta edusk111ntatyösrtä saaiVat: kun
niallisten teihtävien takia tämän päiväm. is
tuniliOStJa edustajat Lehto ja Kullberg H., 
virallisten tehtävi.en takia tämän päivän 
istunnosta ed. Lahderumo sekä kunnallisten 
'ja oikeusrusiain tähden tiistaiksi ja looaki
viik!oksi ed. Muhon~en. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puh· e mies: Ha1llituksen jäsen sa.a;pmt 
jåltJtä.mään eduskunnall·e esityksiä. 

Istunrtosa:liin saaipuu nuo:oomiDJan hallitus
sihteeri A. Voutilaisen seuraamallia minis
teri Hu p l :i:, joka lausuu suomelksi j:1 
ruotsiksi: 

Kunnioitettav81 Herra Puhemies! Arvoisa 
Eduskunta.! 

Hallitukisen puoJ.esta on minuUa kunnia 
eduskunnalle jättää seura:ava1t iha,llituiksen 
esitykset: 

n :o 3·6 esitys talon ostamisesta~ Suomen 
Genevessä ole,valle lähe.tystölle, 

n :o 37 ·esitys valtion laivarahaston perus
ta!m~sesta j<a käyttämisestä, 

n :o 38 esitys laiksi sähköla1itoksista, 
n lO 39 esitys lruiksi eräiden osakeyhtiöi

rden osuuskullltien rtiliiJlPää:tösten jullcisuJU
desta. 

Puhemies: Herrra. Ministeri! Jätetyt 
haHiltuksen esityikset tulen esittelemään 
eduskunnalle perustuslatimmn1kaista kä.~itte
lyä vartenr. 

Päiiväjärjestybessä olevat asiat: 

1} Ehdotus valtiontakuun myöntämisestä 
• Suomen Hypoteekkiyhdistyksen ottamista 

obligatiolainoista. 

HaJlituiksen esityksen n ~o 31 jolhdos:ta 
lruadittu va:1tioV'arainvaliokunnan mietintö 



n :o 7 esitellään a i nJ o •rua n k ä s i t t e
lyyn. 

P u h e m i ·e s: H uoma.urtan, että kaikki 
aikaisemmassa käsittelyssä tehdyt ehdotuk
set ovat uudistetta:vat tullakseen hUIOinioon
otetuiksi. 

Keskustelu: 

Ed. von F r •e n c k e 11: Un<!er de da,gar 
ärendet varit på bordet ha.r jag .försökt in
förskaffa ytterli.gare Uipplysn5.ng i · saken 
och därvid konstatera.t, wtt Hypoteksför
eningen i detta nu icke h.ar utsikt att 
kunrua lbli sanerad.. Föreningen har in
seerude dertJta .grundat en ny a,vdelning vid 
sidan wv den ,gamla röreLsen, varigenom för
eningen består av två wvdelningar, en kon
kurSIIIliissig sädrun och en a'VIdelning, som 
1,eder sig br.a. Rege·ringen anser, 3Jtt risken 
v:ore minimal vid tecknande av den begärda 
garB.Jntin då denruru endast a.vser den sunda, 
affärsmässigt skötta avdelningen. Om re
geringens u:ppfa:ttning vore riktig förefal-
1er en dylik ga;:r~alllti vara överflödig. För 
egen del hyser jag i sak en annan uppfatt
ning. I alla hä.ndelser alllSer jag, rutt då det 
nu är fråga om införanlde av en helt ny art 
av garanti, d. v. s. gall'anti för ett inhemskt 
lån riksdagen borde ställa sig avvisande 
härtill, och ber jag därför att ,få förtesla, 
att propositiooen måtte förkastas. 

Ed. S c (h a u m a n : Också joag har för
sökt under dessa dagar att in.för.skaffa u:pp
lysn1ingar rörande detta i mina ögon rätt 
besynnerliga ärende, och jag har icke kun
nalt komma till något annat resultalt än att 
det icke föreligger nå,gra skäl för att he-· 
vilja sta1tsga:rrunti för detta lån:. Stats
garan.ti sökes ju och bevi!ljas i allmänihet 
för utlän1dska lån, emedan utlandet icke 
lmn känna till våra krediMörhållanden. Vi 
här i Finland måste däremot känna till huru 
landet ligger. Vi v.et!ll, vad Hypote!ksför
enringen beträiffa.r, aJtt den, Såsom den före
gäende talaren redan yttmde, h·a·r en av
delning, som ärligen går med en förlust av 
3 å 4 miljoner, viiken förlust beta.las aN 
staten, och en annallJJ avdelning, som står 
på goda föU.er. Meningen är nu att till 
denna andra avdelnJng, till den s. k. nya 
lånerörelsen, 1föra detta lånebelopp, 100 
miljoner, som Hypoteksföreningen söker an-
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skalffa. Då så är förhållanldet, borde ju in
geu garami behövas. Det ka;n icke var~ot 
förhållalllldet,. sålsom säges i statsutskottets 
ibetänkan.de,. alti staten icke utsättes ,för 
n.ågon :n ä m n. v ä r d risk' '. Här kan icke 
föreligga nålgon risk alls, oeJh dä frågar 
man sig, varför skall staten då ikläda sig 
garooti? J ag kan idke ko:mma till något 
annaJt resultat, såso:m jag redau sade, än att 
denna propooition är överflödig, och att det 
således också är över.flödigt att godkänna 
pr·opositionen. J ag förenar mig därför om 
det gjorda yrkandet o:m p1·opositionens och 
statsutskottets förslags aVIböj.ande. 

Ed. H ä s t b a c k a: Om jag rätt förstått 
ihrr von Frenckell och Sch!IJUJma;n så har 
man gått till anfall mot regeringens propo
sition, emedan. st!l!.tsgamn:tin givits för län. 
som är •avsedd att uppt.agas inom det egna. 
landet ocll för altt man befara.r att Hypo
teksföreningens ställning är sådan, att det 
vore bättre rutt låta den. göra konkurs, och 
staten betalar sirua &öribindelser. 

V ad garanrtifirman beträffar, så ber ja.g 
få meddela ihrr von :F'renckell OCih Schau
man, att siatens stöd för olika ändam'ål 
under åDems lopp växlat efter oms.tändå.g
heter oeh altt nu ifrågavaralllde sätt icke 
mycket !llvviker från tidigarre understöds
•for.mer, åtminstone icke beträ:ifand:e avsik
ten med en dylik gamnti och knappast 
h€lle•r i fråga o:m risken. Såso:m exempel 
må nämnas, att staten alltid varit villig att 
träda emellan då behovet va•rit trängan.de 
och V'alt understödsformen, som för tillfäl
let ansetts lämpligast. Staten har lämnat 
sitt stöd åt bolag, sammanslutn,ingar och 
kommuner, e.nligt lnitlt förmen.ande mången 
gång mycket mera omotiverat än vad sa:ken 
nu gäller, och t. o. m. va:lt unders.tödsfor
:mer .för sin hjäJlp s·o:m varit mer klander
värda än. n.u ifrågavarande. Uta.n <att på 
n'ågot sätt vilja riva upp vad som tidigare 
skett,. a:nser jag dock böra nämna några 
trängande orrustän.digheter då' starten direkt 
eller indirekt trätt emella~n och givit stöd 
efter vad man för WHället anset.t lälll1Pli
gast. 

J a1g skail:l då till först nämna det stöd, 
som Finlands Bank som:maren. 1919 läm
nade ät 43 sågverk genom a1tt lämna dem 
finska ma~k mot pro :florma ViL'\:la.r i pund. 
Detta va;r en h,jälp som då för ti11fället var 
behöv lig men mot vi1ket man o:m man 
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strikte hå1ler sig till gamla ibamlktrniditioner 
föga har någon motsv:ara1nde. form, åt
mrinstollle icke i vårt lamd. 

Sedan dess !ha.r st1a:tens stöd lämoots i 
olika rormer både som direkt lån :och stats
garanti. 

1Struten har ,givit stöd .för särskilda äntda
må:l såsom lån u;tom hilallSien för c :a ' . . 800,000,000 mk, köpt och tecknat aktwr 1 

bolag c :a 190,000,000 mk, samt iklätt siig 
lbor,gesföJ_jbindelser 1för c :a :1,400,000,000 
mark, tillilapa 2,.390,000,000 mark. Nu kan 
det göras mot dessa uppgifter den invänd
ningen, att jUJSt den omständigiheten, artJt 
sta:ten tidi,gare åtagit sig så stor ansvars
skyldighet i olika former, inverkar att 
man iCike bör gå vid.are på d.en vä
gen. Skulle hr von Frenckell moti
verat sin avböjand.e stånd.punkt i sa
ken på anförda grund., så had.e jag 
ställts inför valet och kvalet, skall jag 
vara med om rutt fortsättni;ngsvis ,godkänna 
det betänka!lllde, som ja.g godkänt uti utsko:t
tet eller ställa mig på en avhöjande stånd
punkt, ty som känt av de gamla riksdags
männen har jag ansett, att staten gått för 
långt i sitt understödssystem, och yrkat på 
förkastande, utan att dock vinna riksdagens 
gehör .. 

Aut ja.g nn gåJtt med på att ge denna. ga
ranti beror på att jag sett på frågan med 
>riksdagens tidigare hanldlingar såsom haik
grund och funnit rutt det stöd som nu be
gäres är lika berättigat som de stöd staten 
tidågame oita givit. Och jag vill tilläg~ga. 
att j.ag är fullt övertygad om a:tt skulle hrr 
von Frenckell oc!h Schauman nu lyckas 
ibacka denn1a ga11runti, så komimer snart upp 
ett a:ll!nat garantirunspråk .för ungefär 
samma syfte som :jag tror .att de båda 
nämnda motstånda:reua tiLI IPropositionen 
skulle finna mer oberättig.wt. än, nru före
liggande. 

J ordbruket lbehöv:er stöd liksom också 
andra näri'ngStgrenm~, och det syues mig llit:t 
Hypoteksförorl:ingen ful1g:jor.t. sin uppgift 
lika väl som de jordJbrukskreditlllnstalter, 
som äro grundade på •a.nldelsprincip. Och 
då sistnämnda åtujuta statsgwmnrti, så vore 
det oriktigt llltt lllViböja deuna ga:rrunti, vil
:ket innebär att staten skulle underkänua 
Hypoteksförening'ens Vle.rksamlhet ooh ge sitt 
stöd åt wndelskasserövelsefol'!lllen. 

Det skäl som a:ruförts mot wtt garlllnti ges 
för lån SIOim är avsedd a:tt uppta.gas inom 
landet är sökt oclh kan he,lt och hållei åsidD- 1 

sä:ttas,. ty enVIlllr måste medge att så länge 
man kan reda: sig med det kalpita;l som :fin,_ 
TIIeS iruom landets grän.ser och icke behÖver 
vända siJg till utlandet är det väl beställt. 
Och rutt 1~e statens stöd för lån för BJllmänua 
behov, kan lika väl motiverlliS om lån upp
tagrus fl1ånl bankin:nättninga:r. in'OID la.ndet, 
ell:er från utlandet. 

J ag antydde redan att jag med riksda
g:ens tidig.are beslut i dylika rall srå.som bruk
grund funnit det behövligt och rättv:ist att 
ge detta stöd åt Hypoteksförenin:gen. Som 
e:xJempel, vilket även ibestyrlker rutt stlllts
utskottet här hrundlrut konsekvell!t ooh ri'k
tigt, må här vidare anföras, att sta:ten tidi
gare givit garantiföTibindelse för lån u.pp
tagna av Andelskassornas Cellltrall:åned'ond 
för 500,000,000 m:k. Jag tror a.tt moo med 
skäl kan sägru a:tt med .den gruranti som läm.
.nats sa:gda kr.ed:~tanstrut fö1jer större risk 
än med nu ifrågav.aramde garooti. Vidare 
har staten: iklätt sig: gamnti för Finska 
HJ'IpO'telmibanken 500,000,000 mrur:k och för 
stadskommuoornal i Finland ,för e :a 
300,000,000, för Torneå älvs flottnings:för
euing, och givit ·exportkreditborgen o. s. v. 
Den sistnällll!da: borgen för exportkredirten 
avviker icke näm.nvärt frän nu ifrågava
rande, och sett från strutslig synpunkt är 
denna :l!orm a:v hjälp ,i.cke heller mer berät
tigad att ge statsgaranti för än nu förelig
g.a:n:de garanrti, låt vara att en dylik garrunti 
icke direkt til1för landet ·något nytt kallitaJ. 

J•ag har hittills uppehållit mig vid några. 
a:llmänna syn1punkter D<lh skall sluta med ett 
kort bemötanlde a:v .vatd herr von Fren:elreH 
anförde vid senast-e plenum. 

Herr von Frenckell gjorde gällande att 
Hypotelmföreningen är lmnkursmässig och 
att det vo11e bättre att låta1 .föreningeu göra. 
lk:onkurs än att ge den vidare understöd i 
fonn av direkta anslag uti budgeten: oeh 
ikläda sig gara:nti för den\Sammw. 

Det .är visseruigeu slllnt a:tt Hypotemör
eningens gamla avdelning kämpar med eko
.nomiska svårigheter, meu den har srtatsga
ranti för sin:a Vlaluta:låu bakom sig, och nå
g'On fa1ra ligger således icke i att. .fordrings
.ä,gare ,skulle yrka på att föveningen skaJl 
träda i likvidation. Och i statens intresse 
kan det kMPIPt ligga att låta föreningen 
göra konkurs genom att väigm det erfor
derliga understödet, då ju srtruten sålunda 
skulle komma .rutt beta1a l{}å eu gång för
eningens valutalån såsom garant eller :bor
.gesmaln ,för dem. 



J wg kan icke heller förs~å, .att herr von 
Fren.c.kell i sammanlhang med förevara:nde 
ärende drager ,fram fråga·n om Hypoteks
:fören:ingens eventuella ko:nsolideringspla
.ner, oom ja1g ieke käruner tili, men som möj
ligen varit Jpåtänlkt inom föreningens led
ninlg. D€'t .före~faller mig dock vid en när
mare eftertanke .artt bakom herr von 
Frenckells arufa:ll mot Hypoteksföreningen 
skulle ligga et1t ·försök att tvång.a bam 
dessa konsolideringsplll!ner. Men om så är 
och herr von Frenclkell skulle lyckas genom
driva en sådrun :åstundan, så tror jag att 
man därmed skulle mem skada än nytta 
,såväl .föreningen &0!111 SJtatsverket. Oc'h jag 
får tiHägga, ·att det även förvåna:r mig att 
man j,ust nu velat :väcka dessa konsolide
ringsplalller, vid ett tillfälle då en kommH.te 
tillsatts för att underhandla om sättet för 
finska, å utländskt mynt lydande obliga
tione•rs inlösen. 

Till det sagda kan vidare amöras att 
riksdag o<ili regening varit med om att ge
nom skild lrugstilftning reorganisera för
.enin~n ach även varrit me.d om att med lån 
hidrag.a till fören[ngens utvookling. Genorm 
dessa åtgärder har .riksdagen aUaredan fast
stäUt, wtt .föreningen, trots sin garnla. rörelse 
.ånyo kan göras elronomiskt bärande och att 
den kalll utve.clkla sin aillmännyttiga ooo d'ör 
jordbruket nyttiga gärning. För min del 
tror ja:g .att utveek1andet av fören.ingens 
nya avdelning, som ju mår .fri från den 
gamla .avdelningens fö:ribindelser, liksom 
den g.amla avdelningen står fri från den 
nya avdelninge:ns förbindelse.r, även utgör 
en länk i utwckli111oo-en ifall förvaltningen 
up~pgj.ort någon s.lags konsolideringsplan, 
såoom herr von Frenckell ari.tytt, ty såsom 
känt är ifall en konsolidering blir förverk
li~d, går den vlins:t fö11eningens nrya avdel
ning lämnar 1ti1l hel-a förening'ens fromma. 

Med det antförda som bakgrund synes det 
mig gamska inkonsekvent om föreningen nu 
skulle förvägras stwtens understöd i form 
av g.a.Mnti, som ju mänskligt sett ielke kan 
åsam:k:a staten någon förlus:t, oeh just nu 
då föreningen tror sig själv kunna anskatffa 
nya lånemedel. 

Ed. R F ur u ih j e l m: Rdgsm. Sehau
.mam: reson,eraJr ungefär pä. följarnde sfitt: 
Ghnandet av denna statsgar:anti inneibär 
inte nägon risk, eller det påsiås åtminstone 
så. Bfnensom risk icke föreligge~, behöves 
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ingen grura:nti,, 01dh .erftensom \g'aranti jeke 
:behöves, skall 11iksdagen icke giva någon så
dan. Detta resonemang är icke ri.ktigt, om 
vi betrakta saken ur Hypoteksföreningens 
synpunkt. Ty oavse:tt om rislk: föreligger 
eller icke, kan det vara nyttigt för Hypo
teks:föreniTIIgen att hava denn:a gararnti för 
att med framgång kunna sköta ifråga
va,rande låneopera.tioner. För ,att ohliga
tione:m.a skola bliva. begärliga i marknaden, 
behöves denna. statsgaran:ti. På det sättet 
resonemr jag för min del i denna sak. Ocih 
då jag .anser a1tt den .fomn, som nu .före
slås för tiHfredss1:ällande a'v lan1:,brukets 
kreditbehov, är bättre än många andra for
mer, som kunna. komma i fråga, vill jag 
Jör mi.n del tförord'a ,pr01position,en. 

Ed. .von F re n c ke, 11: Jag n·ödgas 
korri:gera en missupjp,fattninlg, som rdgsm. 
Häs,tbacka gjo:r1de sig skyldig till. Jag har 
icke framh'ållit önskvä:rdJheten aiV a•tt för
eningen skulle göra konkurs, tv.ä.ntom har 
jag fömökt göra gällande, att det vore 
bättre om föreningen så snart som möjligt 
kunde san:ems eller konsolideras. J ag har 
cj heUer gjort någort utfa1l mot .föreningen, 
tvärtoon ha.r jag sökt stöda. den. Rdgsm . 
Häsvba.cka önskar emellertid .framdraga alla 
möjliga a.rgumenrt .för att försVTara en i och 
·för sig oförsvarlig, finamsiell åtgä11d. J ag 
målste vidhålla a.tt det icke är riktigrt .att 
riksdagen nu inför en ny garamtiprineip. 
Detta, att stat.en förurt lh·a1r bevi1ja•t diverse 
lån eller garantier för 2 a 3 miljarder och 
att rdgsm. Hästba:cka hittills all tid har mot
saM sig dylika ansökningar, meu, numera 
icke gör det, är endast ett hevis för att 
rdgsm. Hästba,cka tyvärr lllll har ta.git in
trycik a.v a:ll den pfuverkan, han tidigare har 
varit utsrutt för. I sak förändrar det icke 
det faktum a.tt regeringen ha.r iklätt sig 
·onödigt stora föl'lbindelser. 

Ed. H ä s rt h w c k ar: J a:g vill gen'lllläla till 
rdgsm. von Frenckell och Sliiga att jag icke 
har frångMlt min tidigare U1pp1fa:ttning i 
denna fråga, melll då det ·gäHer a.tt välja 
.m€lla:n två onda ting måste marn v.älja det 
som är må.ndre ont, och ja·g är 'fullt över
:tygad om att, om 'V'i ick€ gi.va· detta belop'p 
i denna form, så kommer det a.tt tfordras i 
en form som är ännu säma.-e lför staten. 

Keskustelu julistetaan pä:ättyneeiksi. 
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Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Frelllckell ed. Schaumanin kannatta
mana ehdottanut, että käsi.teltävänä oleva 
valtiovarainvaliokunnan mietintö hylättäi
siin. Kutsun tätä ehdotusta ed. von Frene
kellin ·ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oilkeaksi. 

P u h e mies: Asiasta on siis äänestettävä. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvali01kunn:an 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. von FreMkellin ehdotus hyväk
sytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on V'oitolla (175-8 
-00-16). 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväksy
nyt vatltiovarainvaHokunna.n mietinnön. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotuksen 46,000,000 markan suuruisen 
lisämäärärahan myöntämisestä valtion rau

tateiden liikkuvan kaluston lisäämiseen 
vuonna 1927 

sisältävän iha.Uituksen esityksen n :o 15 joh
dosta laadittu valtiovamilllvaliokunnan mie
tintö n :o 8 esitellään a i no 31 a n k ä s i t t e-
1 yyn. 

P u h .e m i .e s : Kailkki aikaå•semmassa kä
sittelyssä te!hdyt ehdotukset ovat nusittavat 
tulla:kseen hilomioonotetuiksi. 

kun ilmoitetaan oppilas sairaaksi, heti epäi
levän, että onkin kysymyksessä jokin muu 
kuin todellinen sairaus. Voin ed. Virkku
selle ilmoittaa, että todella olin sairas ja että 
valitettavasti en tänäikään päivänä ole vielä 
oikeassa ta,istelukunJirossa. 

Mitä ensiksilk:in tulee kysymyksessäolevaan 
asiraan, hallituksen esitykseen, jossa pyyde
tään 46 milj. markan määrärahaa vaunujen 
ja veturien rakentamiBta varten, niin tah
don ensinnäkin ilmoittaa sen lausunnon mu
kaisesti, joka minulla täällä Qli jo ennen 
kunnia esittää, että vaunru:pu~a, ei ole juuri 
helliWinyt. Viime .päirvinä on vielä joka 
päivä ollut 700-800 vaunun vajaus, ja rau
tatiehallirtwksesta ilmoitetaan, että .sitä toden
näköisesti tulee jatkumaan jouluun saakka. 
Ja se ei olelkaan ihmeellistä. Viime kerralla 
jo osoitin, että meillä olisi pitänyt rakentaa 
vaunuja vuosittain 1,500 ja kun niitä on 
rakennettu 685, niin on aivan selvää, että 
kestää k31Uan, vaikka näinkin suuria määrä
rahoja myönnettäiJsiin, ennenkuin vaunu
pu~asta ,pää:stää111. Valtiovarainvalilokunta 
onkin kiitettävästi kyllä hyväksynyt halli
tuksen suunnitelman. Se sanoo nimittäin 
mietinnö.ssään näin: ,Vali01kunrta katsoo, että 
esityksessä oleva suunnitelma uuden liikku
van kaluston hankkimiseksi valtionrautatei
den tarpeeksi voidaan hyväksyä.'' Siitä 
minä olen valtiovarainvaEokunnalle kiitolli
nen. Se on a;inakin tuomio .sille niukanlai
selle, etten sanoisi: niukkas-laiselle budjetille, 
joka tähän saakka on vallinnut. Mutta mi
hinlkä minä en voi olla tyytyväinen, niin on 
se siihen määrärahan suuruute•en, jonka va:l
tiovarainvaHokunta eihdottaa. Jos valtio
varainvaliokunta on sillä kannalla, että tämä 
suunnitelma on hyväJksyttävä, niin en voi 
ymmärtää, miksei valtiovarainvaliokunta ole 
valmis myön,tämään myöskin varoja 46 mil
joonaa. Olkoonpa, että niitä tänä vuonna ei 

Keskustelu: 
! ehkä kai·kkia voitaisi käyttää. On kyllä 

totta, ·ettei ole hyvä, että siirtyy siirtomäärä
raihoja vuodesta, toise-en, ainakin useissa ta
pauksissa se on pahasta, sen minä myönnän. 
Mutta jos on kysymys teollisuuslaitoksesta, 
jonka tarvitsee tietää .suunnite~mat jo pitkän 

Kulkulaitosministeri W u o 1 i joki: Kun 
viime tiistaisessa eduskunnan istunnossa eri- , 
koisesti oikeisto halusi minua täällä nähdä, 
olen minä nyt heidän uteliaisuutensa tyy
dyttänyt. Kun viime kerralla virkaveljeni 
vasemmistosta i1moittivat, että olin sairaana, 
niin nålkyi seuraavi:sta pufheenvuoroista, var
sinkin ed. Virkkusen puheenvuorosta, läpi
kuultavan, että se ei eh!kä ollut totta. Minä 
ymmärrän häJ11et vanhana koulunrehtQrina, 

aikaa ennen kuin ne pannaam täytäntöön, 
niin silloin on myös välttämätöntä, että tuol
la teolliisuuslailtoksella on varmuus sen 
suunnitelman toteuttamisesta. Kun valti<>
neuv.osto ehdottaa 46 miljoonaa markkaa, 
niin siihen sisältyy 1,300 varunun valmistus. 
Näiden 1,300 vaunun valmistukseen tarvi-



taan jo maka-aim~i.ta 33 a 34 miljoonan mar
ka:n. edestl:i,. Olkoon vaan että osa raaka
aineista voidaan ehkä ostaa tu:levarna vuonna, 
mutta mirrä en ymmärrä, miksi ei suurille 
teollisuuslaitoksille anneta joitakuita kuu
kausia aikaa harkita, milloin ne ostava;t 
nämä raaka-aineet. Täytyyhän olla mahdol
lisuus haDkita konjun'ktuureja, tilannetta 
ulkomailla, o11ko juPri nyt ostettava vaiko 
lykättävä vähän myöhempään. Jos kerran 
valtiovarainvaliokunta hyväksyy suun
nitelman, niin mielestäni pitäisi sen suunni
telman: lukkoon lyömiseksi, toisin sanoen 
että se nävttää sen todella hyväksyneen, hy
väksyä 46 milj. markan määräraha. Sa
notaam, että vetureita ei ehkä voida tilata 
tänä vuonna. Mahdollista, mutta ei se myös
kään mahdotonta ole, että ne voitaisiin tilata. 
Olisi erittäin tärlkeätä myös veturitehtaille, 
että ne voivat ajoissa tietää järjestää työnsä, 
valmista;maan enemmän standardityyprpejä, 
ja tilata aj·oissa raaka-aineet ja muut tar
peet. Kun minä en näe mitään vahinkoa 
siitä, että koko määräraha nyt hyväksytään 1 

vaan monta hyötyä, niin valtiovarainvalio
;kunnan olisi pitänyt myöntää nuo pyydetyt 
46 milj. markkaa. Täällä .ehkä vastataan, 
että rautatiehallitus sanoo, että se tulee toi
meen 20 miljoonalla.. Se on rautatiehalli
tuksen vaatimattomuutta. Rautatiehallitus 
ottaa mielellään 46 miljoonaa, se ymmärtää 
myös ne edut, jotka siitä johtuvat, mutta 
kun valtiovarainvaliokunnan t:illlo'lta hätöi
tetään, että eikö voi tulla to~meen vähem
mällä, niin si,el tä saa mieleisensä vastauksen : 
,no, 20 miljoonalla ehlkä voi tulla toimeen." 
Mutta minä väitän, ettei se ole hyvää liike
toimintaa ja minä ihmettelen eduskunnan 
afäärimiehiä, jotka eivät ymmärrä, että lii
kelaitoksilla rpitää ajoissa olla varmuus hank
kiakseen tarvittavat raaika-aineet. Siis ·edel
leenkin toivon, että eduskunta hylkää val
tiovarainvaliokunnan ehdotuksen ja yhtyy 
vastalauseeseen, toisin sanoen hyväksyy 
hallituksen esityksen. 

Mutta viime kerralla täällä sukeutui kes
kustelu oikeastaan kokonaan tästä asiasta 
ohi. Ed. Ingman otti nimittäin puheeksi 
erään työttömyysmäärärahan, jonka valtio
neuvosto oli myöntänyt, ja pelkäsi, että tätä 
46 miljoonaa markkaa voitaisiin myös käyt
tää sulussa olevien metallityöntekijäin hy
väksi. J\:linä l·n oikein tietJä. tarkoit1iko ed. 
Ingman, että rautatie:halHtu~ tai valtioneu
vosto rupeaisi teettämään vetureita koti-
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työnä noiden suilkula:i.sten kotona, sillä teh
taitahan niillä ei ole, vai millä tavalla ed. 
Ingman a,jatteli, että näitä rahoja käytet
täisiin sulkulaisten 'hyväksi, näitä rahoja, 
joilla vain vetureita ja rautatievaunuja ra
kennetaan. Mutta koska hän on lausunnos
saan kosketellut erästä Uudenmaan läänin 
kunnan, Pyhäjä!Yen, työttömyyden poista
miseksi myönnettyä määrärahaa, niin arvoi
san puhemiehen suosiollisella luvalla minä
kin kosikettelen samaa asiaa. 

Viime elokuun 25 päivänä saapui valtio
neuvostoon kulkulaitosministeriöön lähetys
tö Pyhäjärven kunnan kunnanvaltuuston 
valtuuttrumana esittäen, että Pyhäjärven 
kunnrussa on tänä vuonna erikoisen paljon 
työttömiä ja että kunnalla on hyvin suuria 
vaikeuksia järjestää hätäaputöitä siinä laa
juudessa, kuin ehkä tarvittaisiin. He ova:t 
ikyllä järj.estäneet muina vuosina ja jonikun 
verran tänäkin vuonna, mutta heidän va
ransa eivät siihen riitä, jonka vuoksi he pyy
sivät valtion järjestämään hätäaputöitä. 
Tä:mrrnöisessä ta!Pauksessa tavallisesti kul'ku
laitosministeri, jonka luo asianomaiset tule
vat, ei ilma'n muuta usko, että kaikki nuo 
suurestaJ tyOttömyydestä puhumiset ovat 
totta, vaan kysyy sosialiministeriöltä. So
sialiministeriö kuulusteli, niinkuin tämmöi
sessä tapaUJksessa tehdääm, Pyhäjärven kun
nan viranomaisilta, köyhäinhoitolauiakun
nailta asiaa, ja sai sieltä seuraavan selityk
sen: 

,UudenmallJn läänin Pyhäjärven kunnan 
köyhäinhoitolautakunnalle oli saapunut elo
kuun 1 päivänä päivätty kirjelmä työttö
minä olevilta, jossa pyydettiin köyhäinhoito
lautakunnan toimenpidettä hätäaputöiden 
järjestä:mis~eksi tai ehkäisevän köyihäinhoito
avun jakamiseksi puutteenalaiseen asemaan 
joutuneille, koska useamman kuukauden 
a:jan jatkunut työttömyys näyttää yhä kes
tävän. Anomusta seurasi luettelo mainitulle 
kokoukselle ilmoittautuneista työnpuutteessa 
olevista, joita oli yhteensä 197, jotka 'kailkki 
ovat kunnan keskustaiSsa asuvia ja useat suu
riperheisiä miehiä. Elokuun 6 päivänä pitä
mässään kokouksessa köyhäinlhoitohmtakunta 
käsitteli laajalti asiaa ja kävi keskustelun 
aikana selville, että muissakin kylissä on 
myöhemmin syksyllä odotettavissa työttö
myyttä ~lmaantuvan. Köyhäinhoitolauta
kuntaJ totesi sen, että sen käytettäväksi 
myönnetyt käyttövarat ovat jokseenkin lop
puun käytetyt, j·oten sillä ,ei ole talousarvion 
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alaisia varoja niiru paljon kuin tilanteen 
helpottarrniseksi ylimääräiseksi avustukseksi 
olisi tarpeen. Kun tämän lisäksi köyhäinr 
hoitolauta!kunnan tieto•jen mukaan kunnan 
omatkin työt, kuten rrukennusten korjaukset 
ja kaikenlaiset metsätyöt, joita aina myö-hem
min syksyllä ja talvella on järjestetty työt
töminä oleville, ovat suurimmalta osalta jo 
tehdyt, niin päätti se tilanteen vakavuuden 
takia yksimielisesti jättää kunnanvaltuuston 
harkittavaksi ja lopullisesti päätettäväksi 
kiireellisten hätäaputöiden järjestämisen hä
dänalaiseen Memaran joutuneilLe. Köyhäin
hoitolautakunna'IIJ puolesta: Kalle Mattila, 
Markus Kurki. 

Kun kunlllam.valtuuston läJh:etystö kunnan
valtuuston kokouksen pöytä;kirjan mukaan 
esitti, että hätä;a:putöinä suoritettaisiin 
Pyhäjärven kunnassa olevan maantien kor
jaus, niin lähetettiin asiakirjat, niirukuin 
asiaan myoo kuuluu, tie- ·ja vesirakennusten 
ylihallitukselle. Tie- ja vesirakennusten 
ylihamtus twas lälhetti edelleen asiakirjat 
piiri-insinöörille. Piiri-insinöörin lausunto on 
seuraava: Käskettynä antamaan lausunnon 
Pyhä•järven 'kunnan ano.muksesta, että Lem
moin ja Alhmon mäkien väli:stä maantietä 
PyhäJjärvellä ryhdyttäisiin ensi tilassa val
tion var.oilla kuntoonpanemaan, saan, palaut
taen lähetteen, lausuntonani puoltaa ano
musta ilmoittamalla, että .eihdlotus sanotusta 
tyootä on aikoinaan lä!hetetty tie- ja vesira
kennusten ylihallitukselle ja että kulkulai
tosten ja yleisten töiden ministeriö on valtio
neuvoston päätOksen mukaisesti oikeuttanut 
tie- ja vesira,kennrusten yliha1lituksen mer
kitsemääJn jonkin vastaisen vuoden m~moar
vioehdotukseen tJ~&hön tarvittavalksi laske
tun erän 331,000 mk. Kun 331,000 mark
kaan nouseva kustannusarvio on :laailittu 
edellyttäen, että työhön käytrettäisiin tietöi
hin tottunutta työ-väkeä ja kun nyt olisi tar
koitus käyttää m. m. tehdasväkeä, joka ei 
tällaisiin töiihin ole harjaantunut, katson, 
että kustannusarvio tällaisissa oloissa olisi 
k.oroitettava 15 a 20 % :lla. K. F. Arppel
gren. 

Hän siis puoltaa anomtrkseen myöntymis
tä. Minä en tunne, mihinkä puolueeseen 
herra Appelgren kuuluu, mutta ainakaan 
sosialidemokraart:tisissa rullissa hän ei ole. 

Tie- ja vesirakennusten ylihallitus sanoo 
taas lausunnossaan seuraavaa: ,Lähetteessä 
elokuun 31 p :ltä 1927 on ministeriö kehoit
tanut tire- ja vesirakennusha,llitustw anlta-
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maan lausuntonsa Py!hä'järven U. L kunnan 
va,ltuuston anomuksesta, että mailllitussa 
kunnassa Pusulan-Haaviston välillä olevan 
Lemmoin ja Ahmon mäJkien välisen osan 
kuntoonpa:rJ<oon ryhdyttäisiin ja tähän tar
koitukseen myönnettäisiin tarvittavat varat 
työttömyyden torjumiseen tarkoitetusta 
määrärahasta. Aiheena yllämainittuun ano
mukseen kunta esiin tuo hädänalaiseen ti
laan joutuneiden suuren lukumäärän.'' 
Minä en lue koko tätä lausuntoa., ilmoitan 
vain, että tie- ja vesirakennusten ylihalli
tus ehdo:ttaa, että Pyhä:järven kunnan esit
tämään anomukseen sunstuttaisiin ja tie
ja vesirakennusten ylihallituksen käytettä
väksi ky:seenalairsen maantien rakennustöiden 
suorittamiseen myönnettäisiin 331,000 mk. 
Ja perusteluissa vielä sanotaan, että Pyhä
järven kunta itse on luvannut 60,000 mk., 
niin työ ei ole valtiolle epäedullinen. Alla: 
E. W. SkogstDöm ja Martikainen. Näistä
kään kumpikaan ei minun tietääkseni !lruulu 
sosia-lidemokraattiseen puolueeseen. 

Tällaisia asioita harkittaessa on valtioneu
vosto aina kiinnittänyt - sen ajan aina,kin 
kuin minä valtioneuvostossa olen ollut, ei 
kylläikään aina ennen - kahteen seikkaan 
huomiota: Onko työttömyyttä ja onlko se 
todettu kunnanviranomaisten taiholta ja toi
seksi,, onko työ sellainen, että se on valtion 
varoilla teetettävä. 

Luullakseni on eduskunnalle käynyt jo 
selville, että työttömyyttä kunnassa on. 
Nimiluettelo, joka sieltä tuli, on aika pitkä 
ja sitä on jälkeenpäin vielä täydennetty. 
Työttömyyttä sii's oli, 100 onr todelttu, ja työ 
oli sellaista, j•osta valtionoeuvosto 'kesä'lruun 
2 p :nrä oli tehnyt päätölkse'Ill, että se on jonr 
kun vuoden anenoa,rvioon otetltava. Siitä ei 
ollut mitään epäilystä, ettei työ ollut sellai
nen, jdka on valtion varoilla teetettävä. Kun 
nämä kaksi ehtoa olivat selvät, niin ei ollut 
mitää;n epäilystä raha-asiainvaliokunnalla 
my!Örntä;ä pyydetyt 330,000 mk., joten raha
asiain'Va1iokunta 7 p :nä syyskuuta myönsi 
nämä varat. Vielä minä rpyydän huomaut
taa, että kunnanwaltuuston pruätös Pyhäjär
ven ·kunnassa oli yksimielinen puolueisiin 
katsomatta ·ja että iärhetystössä, joka kävi 
lkulkulwitosministeriössä oli myöskin porva
rillirsiin puolueisiin kuuluvia edustajia. J a 
lopuksi minä !PYYdän ilmoit
taa, että töitä ei ole pantu 
v i e l ä k ä y n t i i n. 

Vielä eräs seikka oli viim~ eduskuntakes-



kustelussa ·esillä. J;Jd. Niukkanen halusi val
tiovarainvaliokunnan, jos olen oikein referaa
tin ymmärtänyt, tutkimaan, ovatko sosiali
ja kulkulaitosministerit pakottaneet rautatie
hallituksen tekemään rautateiden konepajas
sa ty~skentelevien ty~läisten kanssa epäedul
lisia sopimuksia. l\II~nä pyydän taas tähän 
ilmoittaa ed. Niukkaselle, että nämä ministe
rit eivät ole pakottaneet rautatiehallitusta 
tekemään mitään sopimusta ja toiseksi, että 
se pallkikojen koroitus joka ta.pahtui., on ollut 
hyödyksi, sillä Pa~Iian konep;1jasta ilmoHe
taan, että työtelw senjälkeen kuin palkkojen 
koroitus pantiin toim&en, on n0nssut niin 
suurek:5i, että vaunujen valmistus on tullut 
senjäikeen halvemmaksi, jonka vuoksi minä 
pyydän ed. Niukkaselle suo~ittaa palkkojen 
koroitusta työläisilken. 

Herra puhemies. Minä pyydän vielä saa
da jatkaa. Tämä asia, metallisulkulaisten ja: 
yleensä sulussa olevien auttaminen hätäwpu
töillä on tietysti hyvin laaja ja tärkeä kysy
mys ja siitä kysymyksestä olisi paljonkin 
1San'Ottavaa. Mutta tämä esitys, j.oka nyt on 
esiUä, ei ole oikea paikka siitä keskustelta
vaksi ja minä en rohkene 1herra puhemiehen: 
kärsiväUisyyttä enemmän ~nää käyttää tä.<lsä 
asiassa hyväkseni. 

Ed. I n g m w n: Minä pyydän ensiksi 
lausua kiitollisuuteni! herra kulkulaitoo· 
ministerille siitä huomiosta, jonka hän on 
osoittanut sille huomautukselle, minkä viime 
kerralla tein. Ja vailkka se hänenkin mie
lestään ,ei kuulu asiaan", niin hän on 
kuiteDikin vaivautunut selittämään sitä 
seikkaa, jolhon minä katsoin ,a,sialliseksi'' 
kiinnittää huomiota. 

Nyt minun täytyy valitettavasti sanoa, 
että sen selitylksen kautta, minkä herra kul
kulaitosministeri on antanut, ei asia ole 
ainakaan minun .Inielipiteeni mukaan ollen
kaan parantunut.. Kaikki asiakirjat ovat 
olleet minunkin käytettävänä, ja asia jää 
sille kannalle, Inillä se viime kerrallakin oli. 
Tässähän on kysymys, niinkuin minä sen jo 
viime kerralla alleviivasin, työtaistelussa 
olevien avustamisesta valtionvaroilla. Siitä 
ei pääse yli eikä ympäri. Minä olisin pitä
nyt vastauksen tyydyttävänä, vaikkakaan ei 
menettelyä, jos herra kulkulaitosministeri 
olisi sanonut: ,Niin, minä olen avustanut 
työsulussa olevia Högforsin tehtaalaisia 
valti'Onvaroina järjestämällä heille töitä. ja 
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minä aion tehdä ·niin eteenkinpäin, ja ellei 
se herroille kelpaa., niin olka:a hyvä jta jär
jestäkää asiat, niinkuin tahdotte.'' Näin on 
vastannut herra kulkulaitosministerin pää
äänenkannattaja. Se on selvästi asettunut 
sille kannalle, että ainakin periaatteellisesti, 
sosialidemokraattisen hallituksen pitää 
voida työtaistelussa auttaa toista puolta. 
Tai sitten olisi herra kUlkulaitosministeri 
vastannut, että tässä on tapahtunut erehdys 
ja että asiain paljouden tähden ei joka asiaa 
ennätä niin kovin tarkasti tutkia; erehdys 
on tullut ja se korjataan. Mutta herra kulku
laitosministeri ·ei ole vastannut kummalla
kaan tavalla, vaan minun nähdäkseni herra 
kulkulaitosministerille menettelynsä perus
teluna on melkein pääperuS<teena se, että 
kunnan valtuusto Pyhäjärvellä on ollut 
yksimielinen, että piiri-insinööri, joka on 
tuosta tietyöstä antanut lausuntonsa, ei ole 
sosialidemokraatti, että ne kaksi· nimeä, 
jotka ovat Tie- ja vesirakennusten ylihalli
tuksen lausunnon alla puheenalaisesta 
työstä, eivät myöskään kumpikaan ole 
sosialidemohaatteja. Mitä se tähän kuu
luu? Minä en ole hetkeäkään mitään lausu
nut puheena olevan tien tarpeellisuudesta. 
Se on todennaköii'Sesti aivall! tarpeellinen, 
koska Tie- ja vesirakennusten ylihallitus jo 
aikaisemmin on tehnyt esityksen sen raken
tamisesta.. Ei yksikään sana Ininun lausun
nossani viime kerralla viittaa siihen, että 
·herra kulkulaitosministeri olisi, heittänyt 
kaivoon myöntämiään valtionvaroja., Tie 
on tehtävä, Tie- ja vesirakennusten ylihalli
tus on jo ennen tehnyt esityksen siitä ja 
·saan'Ut luvan jonlk:un tulevan vuoden kulUTI
kiarvioon ottaa rahoja. sen teettämiseiksi. 
Mutta eihän siitä ole tässä puhe, vaan tässä 
on puhe siitä, että kulkulaitosministeri on 
ottanut valtionvaroilla teetettäväksi työn 
antaakseen työtä niille, jotka ovat nykyjään 
työtaistelussa. (Vasemmalta: Ei, kuin 
työttöminä!) 

Mitä tämän asian kulkuun tulee, jiQnka 
herra kulkulaitosministeri kuvasi, niin minä 
olen asiakirjoista - ja sain myös nyt herra 
kulkulaitosministerin esityksestä - hieman 
toisen käsityksen kuin minlkä herra kulku
laitosministeri esitti, mutta se ei vaikuta 
pääasiaan. Olen nimittäin saanut sen käsi
tyksen, että ensimmäinen aloite Pyhäjär
vellä oli köyhäinhoitolautakunnalta, että se 
kääntyi kunnan valtuuston puoleen ja että 
sitä tietä asia. tuli alkuun. Sehän oli, niin-
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kuin luulen kuulleeni herra kulkulaitosmi
nisterin maininneen, aikaisemmin laadittu, 
tämä köyhäinhoitolautakunnan kirje kuin 
kunnanvaltuuston. Eikö se ole aikaisem
min 1 (Ministeri Wuolijoki: Ei.) Minä 
sain sen käsityksen. Pääasiaan se ei vaikuta 
mitään, oli se myöhemmin tai aikaisemmin. 
(Naurua eduskunnassa.) 

Puhemies koputtaa: Kehoitan edus
kuntaa hiljaisuuteen. 

P u h u j, a: Asiakirjoihin, jotka tätä; 
asiaa selvittävät, kuului, niinkuin herra 
kulkulaitosministeri myös mainitsi, luettelo 
työttömistä Pyhäjärven kunnassa. (Vasem
malta: Mitä se tähän kuuluu 1) Jos nyt 
herra kulkulaitosministe.ri olisi epäillyt, että 
täällä on kysymys sulku:laisten auttamisesta, 
niin hän olisi tietysti käynyt läpi tämän 
luettelon ja hankkinut itselleen tietoa siitä, 
mitä väkeä nämä työttömät ovat koska se 
kuuluu perin ihmeelliseltä, että heinä,-elo
kuulla Pyhäjärven kunnassa on, parhaana 
heinän- ja elonkorjuun aikana, suurta työttö
myyttä.. Oli hyvin lähellä ajatus, että tässä 
on jotakiru aivan erikoista.. il\1:inä olen 
osaksi suorittanut sen tehtävän,. jaka mi
nusta herra kulkulaitosministerin tällaisessa 
arveluttavassa asiassa olisi pitänyt suorittaa. 
Minä olen joitakin kymmeniä nimiä poimi
nut tuosta listasta sieltä täältä ja antanut 
verra.ta niitä Pyhäjärven Högforsin tehtaa
laisten luetteloihin ja punaisella merkitä 
niitä, jotka ovat siinä luettelossa. Ja se on, 
herra kulkulaitosministeri, tämän näköinen 
tämä luettelo. Täällä on punainen kruksi 
miltei joka paikassa, ei puutu kuin jokunen 
nimi. Ja minä olen jokseenkin varma siitä, 
että jos minulla olisi ollut tilaisuus ja aikaa 
kopioida koko lista ja verrata sitä, niin tulos 
olisi ollut samanlainen, sillä nämä nimet on 
noukittu hajan, sieltä täältä. Tämä siis 
selvästi jo osoittaa, mitä lajia työttömyys on, 
nimittäin että se on työttömyyttä, joka 
aiheutuu suoraan työsei:sauksesta Högforsin 
tehtaalla. (Vasemmalta: Ruvetaan nyt pu
humaan vetureista.) 

Tämän asian arvostelemiseksi on vielä huo
mautettwva, että Högforsin tehtaalaiset 
voivat tulla takaisin työhön minä päivänä 
tahansa, kunhan he sitoutuvat olemaan 
kannattamatta Ori.chtonin lakkolaisia. (V a
semmalta: Nehän ajettiin sulkuun.) Siinä 
ei siis ol€ kysymys siitä, että heidän muka 

pitäisi kuolla nälkään, niinkuin joku täälrå 
viime kerralla sanoi. Heillä ovat työ
mahdollisuudet auki niin pian kuin he 
sitoutuvat lopettamaan kannatuksensa 
Oriehtouin lakkolaisilta. Nyt on itse asiassa 
syntynyt semmoinen tilanne, että valtio 
(Eduskunnassa hälinää. Puhemies koput
taa.) antamalla heille työtä ja maksamalla 
heille palkkaa tekee heille mahdolliseksi 
eteen]dnpäin kannattaa maksuillaan Crich
tonin laikkolaisia. Valtion varoja siis vä
lillisesti käytetään Oriehtouin lakon pitkit
tämiseksi. Ja kuinka tämä lakko on synty
nyt, se lienee herra kulkulaitosministerillä~ 
kin tiedossa. (Vasemmalta: Asiaan.) Kun 
tähän nyt vielä lisäksi tulee se, että sen mu
kaan kuin olen varmalta taholta kuullut, 
toisaalta hallitus tai joku hallituksen· jäsen 
yrittää kovistaa Oriehtouin tehdasta aloitta
maan työnsä, siellä kun ovat suuret ve
denalaisten tilaukset, niin valtiovalta kah
delta puolen tässä puristaa - - (Eduskun~ 
nassa hälinää.) Koettakaa kärsivällisesti 
kuulla, kyllä täältä saa kuulla. yhtä ja toista. 
(PuhC'llies koputtaa.) - - - kahdelta 
taholta koettaa puristaa Oriehtouin suostu
maan lakkolaisten vaatimuksiin, toisaalta 
hankkimalla tilaisuutta niille, jotka ovat 
sulussa, saada työtä, ja maksaa avustusta 
Ori.ehtonin työläisille, toisaalta taas painos
tamaHa Oricht10nia, että se suostuisi lakko
laisten vaatimuksiin. Tällainen nyt on 
tilanne ja se on hyvä, että se on tullut edus
kunnassa myöskin selvä.sti sanotuksi. 

Minä edellytän varmana, että senjälkeen 
kuin tämä asia on tullut täällä keskustelun 
alaiseksi, hallituksen puolelta loppuu kaik
kinainen toisen puolen avustaminen tässä 
suuressa, ikävässä ja vahingollisessa ty~ 
riida.ssa. Ja kunhan se loppuu, silloin minä
kin olen tarkoitukseni saavuttanut. 

Kulkulaitosministeri W u o 1 i j o k i : Mi
nä heti tuoreeltaan riennän ojentamaan ed. 
Ingmanille toisen listan, jossa on 92 nimeä 
ja jotka myös ova.t työttömiä Pyhäjärvellä. 
Ja jos hän niistä löytää yhdenkään sulku
laisen, niin minä olen ihmeissäni. (V asem
malta: Antaa punaisen kynän myös.) Minä 
tahdon tässä erikoisesti alleviivata, että val
tioneuvosto on tämän asian käsitellyt tavalli
sena työttömyyskysymyksenä samalla ta
valla, kuin kaikki muutkin työttömyyskysy
mykset.. Ja jos Pyhäjärven kunnassa on 
sullkulaisia ja jos siellä on tehdas sulussa, 



niin se on ymmärrettävä, että se vaikuttaa 
muuhunkin työttömyyteen. Onhan hyvin 
paljon tehtaasta välillisesti eläviä eivätkä 
ainoastaan ne, jotka ovat sulussa, joten siellä 
on hätää todella muidenkin keskuudessa, 
kuin sulkulaisten keskuudessa. Minä e:n 
tässä tapauksessa tahdo puuttua siihen, 
olisiko sulkulaisia yleensä 'avustetta.va. Minä 
voin sanoa omana mielipiteenäni, että on 
tapauksia, jolloin suurissa työtaisteluissa, 
juuri työsuluissa, valtiovallan on riennet
tävä hädänalaisia auttamaan. (Vasemmalta: 
Oikein.) Mutta tätä tapausta ei valtioneu
vosto ole käsitellyt tällaisena sulkulaistapa
uksena, vaan täydellisesti samanlaisena 
työttömyysta.paU!ksena kuin on ollut monta 
kymmentä valtioneuvostossa käsiteltävänä. 

Puh e m i e s: Tapahtune'en keskustelun 
johdos,ta pyydän eduskun.taa: ottamaan 
huomioon, että olen esitellyt päiväjärjestyk~ 
sessä olevan toisen asian, joka koskee lisär 
määrärahan myöntämistä valtion rautatei
den liikkuvan kalust!on lisäämiseen, vaikka 
en ote katsonut voivani estää tätä jo edelli
sessä istunnossa alulle tullutta keskustelua, 
joka ei suorastaan koske asiaa. 

Ed. H u t t unen: Minä pyysin puheen
vuoroa ed. Ingmanin puheenvuoron joh
dosta. Hän nimittäin sanoi, että sieltä tulee 
yhtä ja toista, ja minä myönnän, että sieltä 
tuli yhtä ja toista ja erikoisesti sitä toista, 
sillä, kuten puheenjohtaja aivan oikein 
ilmoitti, ei itse asiasta ed. Ingman puhunut 
vielä yhtään mitään. Tulkoon samalla 
mainituksi, että kun ed. Ingman vaati, 
että Hög'forsin työläisten täytyy kieltäytyä 
kannattamasta turkulaisen Crichton-yhtiön 
lakkolaisten vaatimuksia, ennenkuin va·ltio 
saa avustaa Högforsin ja Pyhäjärven kun
nan työttömiä, niin tämä minun mielestäni 
on .ed. Ingmanilta sellainen vaatimus, että 
sitä ei luulisi voitavan ainakaan eduskun
nassa tehdä, ja kaikkein vähimmin voisi 
odottaa, että eduskunnan pitäisi joutua täl
laisen epäoikeutetun vaatimuksen taakse. 

Ed. Niukka n e n: Minä olisin halun
nut herra kulkulaitosministerille vastata 
eräisiin kohteliaisuuksiin mutta. hän taisi jo 
poistua. (Vasemmalta: Toinen asiatto
muus!) 

Niin, minusta on vähän käsittämätöntä, 
että herra kulkulaitosministeri esiintyy niin 
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hermostuneesti tässä asiassa sen johdosta, 
että täällä on edellisessä istunnossa lausuttu 
huomautuksia siitä, että kulkThlaitosminis
teri ei ole suvainnut tulla puolustamaan 
eduskuntaan tätä esitystään. Eihän edusta
'jille voinut olla tunnettua herra kulkulaitos
ministerin sairaus. Minusta se periaate, 
että asianomainen ministeri, silloin kun on 
kysymys näinkin huomattavasta esityksestä 
ja varsinkin kun valiokunta tekee siihen 
näin oleellisia muutoksia, esiintyy asiaansa 
eduskunnassa puolustamassa. Minä lausun 
tyydytykseni, että he:m'a kulkulaitosminis
teri on nyt tänne vaivautunut. Mutta herra 
kulkulaitosministerin esityksestä me huo
masimme, että hän ei edes koettanut asialli
sesti .ryhtyä puolustamaan hallituksen esi
tystä asiassa. Täällä valtiovarainvaliokun
nan· mietinnössä on tuotu esille erinomaisen 
pätevät perustelut siihen toimenpiteeseen, 
että valiokunta vähentää pyydetyn määrä
raihan enemmällä kuin puolella. Näitä perus
teluja ei kulkulaitoiilllinisteri ole yrittänyt
kään .kumota. Siellä sanotaan, että valio
kunta on saanut selville, että veturitehtaat 
eivät voi kuin aikaisintaan emi keväänä 
ryhtyä suorittamaan tässä suunniteltuja ti
lauksia, jonka vuoksi hallituksoen veturien 
ennakkomaksuihin pyytämät 11,733,000 
markkaa joutaa pois. Herra kulkulaitosmi
nisteri ei ole osoittanut, että asia olisi toisin, 
kuin mitä valiokunta sanoo. 

Lisäksi minä j'O asian lähetekeskustelussa 
huomautin, että mikäli koskee myöskin vau
nujen hankintaa, ei voi olla mitenkään mah
dollista, että niin suuria summia näinä kuu
kausina enää voitaisiin käyttää, kuin mitä 
hallitus. oli pyytänyt. Minä, kuten silloin 
huomautin, oletin, että hallituksen menet
tely, kun se kiirehtää tämän vuoden lisäbud
jettiin ehdottamaan ;näin suuria määrära
hoja, joita ei kumminkaan voi asiallisesti 
perustella, johtuukin todennäköisesti siitä, 
että hallitus on koettanut keinotekoisesti ke
ventää ensi vuoden budjettia. Ja tähän kä
sitykseen minä jään edelleenkin. Huomioon 
ottamalla juuri nämä asialliset syyt tässä 
asiassa, minä olisin odottanut, että herra 
·kulkulaitosministeri olisi koettanut välttyä 
hänelle ominaisesta pikkumaisesta. röyhkei
lystä, jota varsinkin alkupuolella hänen lau
sunnossaan oli. Minä luulen, että eduskun
nan mielipiteeseen ei tällaisilla tempuilla 
tässä asiassa toivotta·vasti paljoa voida vai
kuttaa. 
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Mitä sitten tulee siihen seikkaan, josta 
minä huomautin edellisessä istunnossa, ni
mittäin että jos tämä asia palautettaisiin 
uudelle~n valiokuntaan, minun mieles
täni valiokunta siinä tapauksessa olisi voi
nut jonkun verran ottaa selvää ~yöski?
siitä, millä tavalla herra kulkulmtosmi
nisteri suhtautui keväällä konepajan työ
läisten palkankoroitus...asiaan, niin se mi
nusta kuului tähän asiaan. Tässä:hän on ky
symys käyttää rahoja juuri samojen työ
läisten palkkoihin, joihin minä viittasin. 
Herra kulkulaitosministeri lyhyesti täällä 
ilmoitti että hän enempää kuin sosialiminis
teri ei ~le pakottanut rautatiehallitusta me
oomään niihin palkankoroituksiin, joihin se 
meni. Ehkä sana ,pakotus" ei lienekään 
aivan oikea, ,painostus" luultavasti on 
tässä suhteessa oikeampi. Minä luulen, että 
kulkulaitosministerin painostus tässä asiassa 
on ollut samantapaista, kuin siinä, kun hän 
on yrittänyt pitkin vuotta pakottaa rautatie
viranomaisia sijoittamaan rautatielaitoksen 
palvelukseen kaikki punakapinaan osaaotta
neet entiset rautatieläiset, minun tietääkseni 
'kumminkaan siinä tähän asti sanottavam
min onnistumatta. Minä olen myöskin ollut 
tilaisuudessa seura8Jmaan tätä palkkakysy
mystä ja tiedän, että rautatiehallitus on ol
lut korotusta vastaan. Se on sangen asialli
silla perusteilla osoittanut (Vasemmalta : Ei 
se kuulu asiaan.), että rautatien konepa.ja
laisten palkat, jo suoranainen pa.1kka, oli 
asiallisesti huomattavan paljon korkeampi 
ikuin palkat yksityisillä konepajoilla ja tä
män lisäksi eläkeoikeudet y. m., jotka nekin 
valtion konepajatyöläisillä ovat. Senvuoksi 
ja huomioonottamalla myöskin ne tiedot, 
joita minä olen saanut, minun täytyy edel
leen olla siinä käsityksessä, että kulkulaitos
ministeri on koettanut painostaa rautatie
lhallitusta tässä, eikä ole ottanut tarpeeksi 
huomioon valtion etuja. 

Mitä sitten tulee siihen, että työteho tä
män toimenpiteen kautta olisi siinä määrin 
parantunut, että vaunujen valmistus sen 
kautta olisi käynyt halvemmaksi, niin se mi
nun käsittääkseni on vain olettamus eikä voi 
perustua tosiseikkoihin. Se, että työteho 
todella valtion konepajoissa on parantunut, 
johtuu minun käsittääkseni uudesta, tarkoi
tuksenmukaisemmasta työnjärjestelystä ja 
uudistuksista itse konepajassa eikä suinkaan 
tästä palkankoroi tuksesta. 

Ed. R o se ru h e r g: Sen jälkeen kuin pu
hemies kielsi jatkuvan keskustelun siitä ky
symyksestä, jonka ed. Ingman aikaisemmin 
uitti vastoin valtiopäiväjärjestystw työjär
jestykseen, ei minulla enää ole mrnuta sanot
tavaa kuin lausua pöytäkirjaan, että 
voimassaolervassw valtiopäiväjärjestyksessä 
enempää kuin hallitusmuodossakaan ei ole 
taattu ed. Ingmanille mitään erikoisoikeuk
sia. Ja haluaisin samalla saada myöskin 
lausutuksi sen toivomuksen, että puhemies 
ryhtyisi toimenpiteisiin näiden etuisuuksien 
riistämiseksi ed. Ingmanilta. 

Mitä sitten tulee itse esillä olevaan asiaan, 
niin: jo viime kerralla asian käsittelyssä 
osoi'tin todeksi sen, että kyseessäolevat vetu
rit kyllä voitaisiin tilata tänä vuon.na ja 
saada ne myöskin rakennetuiksi aikoinaan. 
Samalla lausuin jo silloin myöskin, että koko 
tämän määrärahan myöntäminen on aivan 
välttämätöntä, jos aijotaan aiikoinaan saada 
veturit raikennetuiksi ja välttämätöntä jo 
senkin tähden, että raaka-aineet ovat ostetta
vat tarpeeksi aikaisin. Kaiken tämän <m 
kulkulaitosministeri todennut tänä•än, joten 
siihen ei enää oLe mitään lisättävää. 

Mitä vielä tulee asian käsittelyyn valtio
varainvaliokunnassa, hail.uaisin saada siinä 
suhteessa vielä huomauttaa siitä, että niin 
tässä .asiassa kuin useimmissa muissa on 
alettu valtiovarainvaliokunnassa mitata 
erään ehkä valtiotaloudelliselta näkökan;.. 
nalta aivan oikean, mutta käytännöllisesti 
toteuttamattoman tperiaatteen mukaan ja se 
on, että valtion ei pitäisi verottaa kunakin 
vuonna enempää kuin mitä tarve vaatii. Täl
lainen säänt•ö niin sopivalta ja hyvältä kuin 
se tuntuukin, ei aina sovellu käytännölliseen 
elämään. Tässä on eräs tapaus, jossa tätä 
sääntöä ei voida toteuttaa. Kun valtiO'Varain
valiokunta kerran hyväksyi kyseesS"äolevan 
rakennussuunnitelman, niin aivan niinkuin 
ministeri äsken sanoi, on sii!hen aikanaan va
rattava tarpeeksi rahoja. Kysymys niin
kuin siinä yhteydessä huomautettiin,. ei ole 
ainoastaan raaka-aineiden ostosta, vaan 
myöskin sen lisäksi työn järjestelystä. .Ta 
nykyaikaisen suuren tehtaaa työnjärje~ 
telyyn vaikuttaa tavattoman monta el'l 
seikkaa. Jo itse työnjärjestelyyn tarvitaan 
erinäisiä välineitä joita aikanaan on han
kittava, mutta joiden hankin.ta ei voi tulla 
kysymykseen ellei tiedetä kuinka suuret. 
tilaukset ovat, minkälainen tyyppi tu
lee kysymykseen j. n. e. Työn n. s. 



standardisoiminenkin jo vaatii etukäteen, 
että on tieto, kuinka suuri tilaus mah
dollisesti tulee ja kuinka paljon pääomia 
tulee käytettäväksi. Näin ollen ei siis 
tällaisia asioita ratkaistaessa tämä uusi 
sanonko Suomen valtiopankin dikteeraama 
sääntö että valtio ·ei saa kunaikaan vuonna ' . verottaa enempi kuin, mitä se tarvitsee, voi 
tulla kysymykseen. Tänä päivänä valtio
varainvaliokunnassa hylättiin tai oltiin 
aikeissa hylätä eräs hyvin tärkeä yhteiskun
nallinen kysymys samanlaisen säännön pe
rusteella. 

Mitä sitten vielä tulee tähän palkankoroi
tuskysymykseen, niin kai minunkin anne
taan siitä lausua jotakin, koska ed. Niukka
sella näkyy olevan tällainen erikoisoikeus. 
Se mikä sopii ed. Niukkaselle, sopii kai alle
kirjoittaneellekin. Asia on nimittäin niin, 
että palkankoroitukset yleensä eivät suin
kaan, niinkuin porvariston taholta väitetään, 
kohota. tuotantokustannuksia, ei ainakaan 
joka tapauksessa. Sen lisäksi mitä erikoi
sesti rautatieiäisten palkkoihin tulee, niin 
ovat meillä kauan aikaa palkat olleet liian 
alhaiset sentä:hden, että näihin palkkoihin 
on sisällytetty erinäisiä etuisuuksia,, joista 
heillä ei oikeastaan jokapäiväisessä elämäs
sä ole mitään hyötyä. Siihen •kuuluu tuo 
n. · s. vapaapilettioikeus; ei sitä voida syödä 
eikä muuttaa leiväiksi ja näin ollen se 
oikeastaan alentaa heidä11 palkkatasoaan. 
Oli siis todellakin korkea aika kohottaa 
heidän paikkojaan. Puolueettomasti katsellen 
ei heidän palkkatasonsa ole vieläkään liian 
koi'kea. Ei ole siis ollenkaan ihmeellistä, 
että tällaisissa tapauksissa, kuin palkkoja 
koroitettiin, todellakin työ·teho kohosi. Se 
on niin vanib:a tunnettu tosiseikka jo kapita
listienkin keskuudessa,, etteivät hekään laske 
palkkoja alle määrätyn tason, koska he 
tietävät, että niin pian kuin palkat laskevat 
alle määrätyn tason siitä heille itselleen on 
vahinkoa. Tässä on yksi tapaus, jossa se on 
todettu. Ettei ed. Niukkanen saa sitä pää
hänsä on ikävä seikka ottaen huomioon sen 
aseman, missä hän on. Ja siihen nähden ei 
voi muuta kuin toivoa jumalalta, enemmän 
viisautta, j'Osta kaikille olisi hyötyä, mutta 
hänelle itselleen etupäässä. 

Olen edelleenkin sitä mieltä, •että tässä 
tapauksessa hallituksen ehdotus olisi hyväk
syttävä sitäkin suuremmalla syyllä kuin vielä 
voisi sanoa, että valtiovarainvaliokunnnan 
mietinnön takana sittenkin on juuri eräs 
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ingmanilainen pyrkimys. Valtivarain
valiokunnan mietintö asiallisesti on todella~ 
kin sulkul!errojen auttamista. Ja. siinä 
mielessä minä uskonkin, vaikka sitä ei ole 
sanottu keskusteluissa enempää kuin tässä 
mietinnössäkään, että ajatus, joka on 
vienyt tähän tällaiseen valiokunnan enem
mistön tekemään päätökseen, on tosiaankin 
ollut se, että verrattain suuri tilaus valtion 
taholta edistäisi sulkulherroj·en rintaman 
hajoittamista. Ed. Ingman voisi siis olla 
oikeastaan sangen tyytyväinen tähän valtio
varainvaliokunnan mietintöön, sillä se 
edistää hänen asiaansa. 

oSasialiministeri He l! o: Sen: johdosta, 
että ed. Niukkanen on väittänyt, että käsi
teltä1essä Pasilan konetyöläisten palkan
koroituksia sekäJ kulkulaitosministeri että 
sosialiministeri olisivat joko paikoittaneet tai 
painostaneet työnantajaa sillä tuloksella, 
että koroitus dli saatu voimaan, katson vel
vollisuudeksi ilmoittaa, että väite ei pidä 
paikkaansa. Silloin kun sosialiministerin 
kutsusta kokoonnuttiin yöllä ennen sitä 
päivää,. jolloinlka neuvottelujen katkettua 
lakon ,olisi pitänyt alkaa, niin tässä keskus
telussa, jonka tuloksena oli palkkojen koroi
tus, ei pakoitusta harjoitet.tu mainittujen 
hallituksen jäsenten tahdlta. Minä en tosin 
voi täällä ryhtyä yksityiskohtaisesti selosta
maan sanotun keskustelun kulkua, mutta se 
oli läsnäolevien käsitys, että senjälkeen kuin 
rauta tiehaUituksen edustajat päinvastoin, 
kuin ed. Niukkanen mainitsi, eivät olleet 
jyrkästi esiintyneet työläisten vaatimuksia 
vastaan, vaan päinvastoin vastauksenaan 
antaneet aihetta siihen käsitykseen, että he 
eivät asetukaa,n niin jyrkästi korotusta vas
taan, niin senjä~keen he olivat myös asiansa 
menettäneet. Senjälkeen kun oli tällainen 
1·atkaiseva vastaus annettu, ei ollut mruuta 
mahdollisuutta neuvotteluissa läsnäolevien 
mielestä kuin se, johon sitten myöhemmin 
tultiin. Tämä ei ollut ainoastaan minun 
kä·sitykseni, joka toimin sanottujen neuvot
telujen puheenjohtajana, vaan: myöskin 
silloin keskusteluissa läsnäolleen virallisen 
välitysmiehen tohtori Ehrnroothin käsitys, 
sen hän myös ilmoitti minulle heti kokouksen 
päätyttyä. Siis ed. Niukkasen väite on perää 
vailla .. 

Mitä tulee sitten herra Ingmanin selos
tukseen Crichtonin lakosta ja sulusta, niin 
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vain pyydän _lyhyesti ilmoittaa, koska tämä 
ei kuulu käsiteltävään asiaan, että hänen 
selostuksensa oli sitä varsin suurta ,kan
santajuisuutta", jota hän istunnoissa useasti 
esi'ttää. 

Mitä lopuksi tulee ed. Niukkasen lausun
toon siitä, että valiokunta olisi tehnyt suu
ren ja 'Oleellisen muutoksen hallituksen 
esitykseen, niin minä en huomaa, missä se 
oleellinen muutos on. Valiokunta on itse 
asiassa hyväksynyt hallituksen esityksen. 
Se on vain toisista, kameraalisista syistä 
asettunut sille kannalle, että määrärahaa ei 
olisi kokonaisuudessaan pantava tämän 
vuoden rbudjettiin, vaan että se olisi jaettava 
kahdelle eri vuodelle. Ei tä;mä mikä;än 
oleellinen muutos ·Ole. Se on päinvastoin 
muod'Ollinen, kameraalineru muutos. Halli
tuksen esitys on asiallisesti tullut hyväksy
tyksi. Mikä tässä vaiiokunnan ehdotuksessa. 
on oleellinen muutos se on se, että on ta:... 
pa.htunu:t muutos siihen rautatiepolitiikkaan 
juuri tavaravaunuihin nähden, jota tähän 
asti on meillä harjoitettu ed. Niukkasen 
johdolla. 

J\juJ1mlaitosmå.nisteri W u: ~ l i j o k i: Ed. 
Niukkanen suvaåtsi äsken käyttää minun 
esiintymisestän>i salllaa ,,.röyhkeä'', puhe
miehen suosiollisella luvalla. Minä pyydän 
ilmoittaa, että se oli väårinikäsittys. Minulla 
ei 10llut tati'ikoitus millään tavallru käyttäytyä 
röylhkeästi. Se oli leikillisesti, kun taTkoitin 
·ed. Niukkaselle. (Ed. Huttunen: Mutta 
asiallisesti!) Jos ed. Niukkasella ei ole sen 
V'ertaa huumorintajua, ettei hän ymmärrä 
sitä ,niukanlaista" ja ,niukkaslaista" sa
naleikkiä, n~i.n sille minä en valitetta.vasti 
mahda mitään. Muuta minulla ei ole herra 
Niukkaselle sanottavraa. 

P UJ h ·e m i e s: Minä olen :tilrunnut ed. 
Niukka1sen lausunnon ministerin lkoskettele
man kohdan johdosta; ·- jota minä en kuul
lut - ja huomaan nyt pikakirjoituspöytä
kirjasta, että hän on käyttänyt ministeristä 
sopimatonta sanaa. Sen takiia tahdon tehdä 
huomautuksen, ettei sellainen ole sallittu. 

Ed. V i r t a: Miruä tämän asian käsitte
lyn yhteydessä pyydän iyhykäisesti vHJin 
huomauttaa siitä, millä kannalla yleensä 
työväestö täJhän kysymykseen nähden 
on, ja miltä näkökannalta työväen on 
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asiaa kannatettava, niin että tämä hallituk
sen esitys tulisi hyväksytyksi. 

Kysymyksessä oleva hallituksen esitys 46 
milj. markan myöntämisestä rautateitten 
liikkuvan 1\;al:uston lisäämiseen on mieles
täni asia, j1osta ei eduskunnassa luulisi ole
van muuta kuin yhden ainoan mielipiteen, 
ja se olisi se, että .asia olisi lhyv,äksyttävä 
siinä muodossa, kuin hallitus on sen esittä
nyt. Onhan viime vuosien aikana yleinen 
ilmiö kautta koko rautateitten linjan ollut 
se, että varsinkin puuta:va.ran lkuljetuks•een 
tarvittavista vatUnuista on ollut tavattoman 
suuri puute, ja tällaiseen asiantilaan, on 
olLut suurta tyytymättömyyttä niin työn
anta.j~in kuin työläistenkin taholta.. Tämä 
tyytymättömyyden ilmaus on aivan luon~ 
.nollinen, sillä tuotrtatahan tällatinen asiain
tila, kuin nyt rautateillä vallitsee, tavatto
masti vruhinkoa niin työläisille kuin liikkeen
harjoittajillekin, kun tavaraa ei sa·ada sään
nöllisesti kuljetetuksi eikä lastatuksi. Ja 
tällruinen asiaintila selhä.n tuoUa.a vahinkoa 
ennen ka:ik'kea valtiolle itselleen ja koko 
veroa maksavalle kansalle. Työläisiin näh
den asia on vielä 'sitäkin pahempi sen
vuoksi, että monilla 1astauspaikoilla, sata
missa ja muuaHa, joutuvat työläiset menet
tämään vaufmpuutteen .tähden ta;vattomasti 
työpäiviä, josta työajan hukasta ei ku
kaan heille mitään korvaa. Ja sen 
lisäksi useimmat lasrtaustyöt ovat sesonki
töitä, joita void'aan :tehdä vain. avoveden 
aikana. Useimmiten on niin, että tällai
sissa lasta.uspaiJkoissa olevien työläisten 
ainoana tehtävänä on hankkia pääasiassa 
kesäaikana toimeentulonsa, sillä talvella 
ja syksyllä ja osa keväästä on heidän 
työansionsa saanti hyvin sattuman varassa. 
Heistä suurin osa joutuu olemaan työttö
mänä välistä pitkiäkin aikoja. Ja kun nyt 
tällaisessa tilaruteessa eläV'ät työläis•et jou
tuvat olemaan työttöminä vaunujen puut
teen tähden pa11haana työaikana jlll vielä 
muutenkin työpalkkojen ollessa rta.vattoman 
alhaisia näissä lastaustöissä, niin sen arva:a 
jokainen, joka asia:an viitsii vaivautua huo
miota kiinnittämä-än, että heidän toimeen
tulonsa on ·tavattoman huonoa ja vaikeata. 
Valtio mielestäni tekeekin antee·ksian t.ama
tonta rikosta ja vääryyttä, ettei se .tällaista 
asiantilaa rupea. korjaamaan, kun sillä kerta 
on siihen- mahdollisuuksia. Tämän vääryy
den ja asiaintilanteen korjauksen tarpeelli
suus on niin ilmeinen, ettei sitä porvarien-



kaan taholta asiallisilla syillä kehdata 
kieltää. Se asiaton ja pelkästä ilkeämieli
-syydestä johtuva tämän asian jarrurtus ja 
vaJStustaminen, johon täällä varsinkin on 
ryhtynyt pappi Ingma.niru ja Vir~en 
johdolla porvariston edustajat, on niin 
läpinäkyvää ja mora,alitonta, että se kelpaa 
vain kokoomuspuolueen taiSJtelutavoiksi sil
Join, kun se jossakin asiassa katsoo tarpeel
liseksi tehdä yhteistä hyvääkin tarkoitta~ 
vasta kysymyksestä poli tii!kkakysymyksen, 
kuten nytkin on asianlaita. 

Valtiovarainvaliokunnan porv.a.rilline:n 
enemmistö on lähtenyt esittärruään mi~tin
.nössään, että hallituksen esittämä määrä
raha on vähennettävä 26 milj. ma.rkrulla., jo
ten jälelle jäisi vain 20 miljoonaa mallkkaa. 
Ne ·perustelut, joita tämän .asian -;Tastusta
jat käyttävät kantam~a tueksi, ovat senlaa
tuisia, ettei niistä voi S!!-'ada muuta kuin 
sen käsityksen, että vastustusta harrjoitetaan 
vain j•oittenkin sivuvaikutteiden tälhden 
eikä millään asiallisilla syillä. Perustelee
harr valiokunta kantaansa sillä, että ve
tureja ei voida muka saada tehtailijain 
puolesta aikanaan tehdyiksi ja entisiä ti
lauksia täytetyiksi, mitä ennemmin on jo 
valtion puolesta tannettu, ja että näitä ti
lauksia ei voida suorittaa aikanaan ja että 
uusia tilauksia ei voi:da vastaanottaa ja· al
kaa suorittaa, kuin aik!l!isintaan ensi ke
väänä tai kevään jälkoon, ikuten valiokun
nan mietinnön perusteluissa sanotaan. Tä
hän mielestäni olisi vielä lisättävä se rujatus, 
mitä tällä tarkoitetaan valiol.mnnan mietin
nossa. Että se olisi selvä, olisi siih·e.n iisät
.tävä vain, että valiokunnan mielestä on kat
sottu olevan tarrpeellista, että metallialalla 
olevaa työnantajain julis,tarrna.a sulkua on 
edelleenkin tarpeellista jatkaa ja että tämän 
johdosta on voitu määräralhaa väh,entää 
j. n. e. Silloin olisivat valiokunnan mie
tinnön perustelut olleet yhtäpitäviä täy
dellisemmin sen syyn kanssa, jonka perus
teella valiokunnan [)Orvarilliset jäsenet 
määrärahaa esittävät alennettavaksi. Jos 
-eduskunta tällaisilla syillä määrärail:uaa lä!h
·tee vähentelemään, 10n se moraalitonta ja 
työnantajain ja kapitalistien etujen puolta
mista, josta puolueettomuus on tavattoman 
kaukana. Tällaiseen ei eduskunta mieles
. täni voi mennä. Hallituksen velvollisuus 
on päinvastoin tiukasti vaatia valtion etu
jen vuoksi tilauksien aikanaan suorittamista 
veturitehtailijain taholta ja olisi mielestäni 
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ruvettava >harrkit.sema;an valtioUe s~llaisen 
,tehtaan .perustamista., jossa valtio voi itse 
.ru"V'eta v<etureitaan valmistama:an, j<otia V<oi
taisiin antaa kapitalistien pitää sulkua ,ian
,kaikkis€sti niin kauan, että lhe tulevat huo
maamaan, kuka heitä elättää tässä yhteis
kunnassa. 

Olen sitä mieltä, että hallituksen esitys 
.on hyväksyttäViä määrärahM väihentämättä. 

Ed. P a; .a s on' en: Pyydän ruudistaa sen 
,ehdotuksen, jonka tein asian käsittelyssä 
.viime tiistain istunnossa, että mietinnön 
ensimmäinen rponsi hyväksyttäisiin hallituk
sen esityksen mukaisesti. Samalla talhtois:in 
.ed. Niukkasen lausunnon joihdoSJta huomaut
taa, että siihenkin kysymykseen, jonka ed. 
Niukkanen täällä ·esitti, on vaLiokunnan 
jaoston puolelta kiinnitetty huomiota. Pa
,silan kone;pajan johdon taiholta saatujen 
tietojen mukaan ovat vuosina 1925-1926 
kaksiakselisen Hdk-vaunun lhankintakus
tannukset tehneet 30,738 mk. 70 penniä. 
Sen jälkeen kuin palkkoja oli koroitettu, on 
aivan äskettäin tehty uudet laskelmat, ja 
niiden mukaan ovat samanlaisten vaunujen 
han!kintakustannukset 30,,123 markkaa 50 
penniä, siis vaunujen hankintakustannukset 
ovat palkkojen koroituksen jälkeen laske
neet siitä huolimwtta., että palkkoja on ko
J:Ioite:ttu. Kun kysyin Pasilan konerpaja.n 
johtajalta, mistä tämä aiheutuu, S'elitti hän, 
että jokaisen työmiehen tuotanto on lisään
,tynyt ja e:ttä työteho on niin huomattavasti 
noussut, että palkkojen ikoroituksista ihuoli
ma.tta ovat vaunujen hankintakustannukset 
tulleet ha1vemmiks,i. 

Ed. A. A a l t o: Minä pyydän ka.nnwttaa 
ed. Paasosen tekemää ehdotust1a. Ed. Ing
manin puheenvuoron jolhdosta, joka. sisälsi 
kaikkea muuta kuin sitä, mitä nyt käsitel
tävänä olevassw asiassa on esitetty, olisi 
paljonkin sanottavaa. Murtta minä en 
tahdo asettaa iherra .puhemiestä vaikeuteen 
siinä suhteessa, että minä noudatta.isin ed. 
Ingmanin esimerkkiä ja lahtisin puhumaan 
kokolliaan toisesta asiasta, kuin mikä käsi
.teltävänä on, s!i.llä minä luulen, että sellaista 
tuskin muille tultaisiin sallimaan kuin ed. 
Ingmanille ja mahdollisesti ed. Niukkaselle . 
Niin ollen minä luovun vastaamasta tällä 
kertaa niihin huomautuksiin, koska ne eivät 
kuu1u käsiteltävänä olevaan asiaan. 
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Ed. V i r k ik u n en: Herra kulkulaitOB
ministeri mainitsi ensimmaisen puheen
vuoronsa &lussa minunkin nimeni.. Hänen 
sanojensa j01hdosta pyydän julkisestikin 
vakuuttaa sama:a, minkä hänelle yksityisesti 
jo olen sanonut, että kun viime istunnossa 
hänen virkatoverinsa teki ilmoituksen hänen 
sairaudestaan, minä en e•päillyt tätä sai
rautta d~p~omaattiseksi. Se ajattus ei ole 
johtunut mieleenikään, eikä ;pitäisi minun 
sanoistani voit,avan tehdä tällaista johto
.päätöstä. Mutta tosin olen tämänkin ilmoi
tuksen johdosta mielestäni ollut oikeutettu 
asettamaan sen vaatimuksen hallitukseen 
nähden, minkä parissa istunnossa olen teh
nyt. Tältä pa.rlamenttaarisuuden kannalta, 
jonka puo}esta olen esiintyn~,, .tunnen vil
pitöntä tyydytystä, että herra kulkulaitos
ministeri nyt on tässä istunnossa saapuvilla, 
reippaasti ja taistelukuntoisesti esiintyen. 
Näin pitääkin mielestäni tapahtua ·parla~ 
mentissa. Ja että s.e hallituksen omituinen 
menettely, 'jota minä olen aikaisemmin moit
tinut, n.y.t tulee päättymään,. :si:itähän on 
olemassa hyviä toiveita, sen jälkeen kuin 
minä erittäin vaikutusvaltaiselta. taholta 
olen s·wanut kannatusta ·mielenilmaisulleni. 

Ed. P a l m g r e n: Då ;förev,arande fråga 
om anslag rför nödilJ..jälpsarrbeten i Pyhäjärvi 
komtmun i så hög grad s.om skett redan. varit 
föremål för ibehandling •i ri'ksdagen, a.nser 
jag formella slkäl icke hindra mig a:tt, min 
.plikt likmätigt, medde}a. de't man' i vida 
kretsa.r på industri-idkarhåll med stort och. 
enhälli.gt rbeklagande mottagit underrättel
sen därom att regerirugen, gen'Om att bevilja 
ifrägavarande .anslag, faktiskt kommit att 
på ett effektivt sätt taga parti för den ena. 
parten i den mycket beklagliga kond:likten 
inom metallindusrtrin. J ag har icke kunnat 
.taga med i räkningen att någ.on, som ha.r 
med saken att göra, ieke skmUe haV1a förstått 
vartill anhållan om rbidrag i själva verket 
syftar. Det är up,penbart att rdgsm. Ing
man, när han U!pptog denna s:ak, gjorde sig 
till tolk för vad man i vida kretsar tänkt 
oc'h känt. På saken verkar föga om wrbetet 
satts i gång eller ej. Anslaget har i alla 
fall bevilja.ts. För egen del heklagar jag 
mycket regeringens åtgärd beträffande ar
betslöshetsbidmget till Pyihäjä.rvi kommun. 

Ed. N i u k k a ne n: Minä valita;n, et!tä 
minä en voinut herra puhemiehen mielestä 
ltöytä.ä täysin parlamentt,aa~rista: sanaa 

koettaessan:i määritellä herra kulkulaitos
.ministerin, meille kaikille hänen kanssansa 
eduskunnassa olleille hyvin tunnettua, vä
hemmän miellyttävää ominaisuuttaan. 
Mutta minä en voi sellaista sanaa keksiä 
vieläkään, jos kerran tätä käyttämääni sa
naa ei katsota täällä voitavan käyttää. 

Minä uudelleen vielä huomautam,, että 
.enempi herra kulkulaitosministeri kuin so
sia1iministerikään, eivät ole koettaneet asial
lisesti osoittaa, että heidän esityksensä tästä 
.määrärahasta. olisi sellaisenaan puolustetta
vissa. Se osoittaa hallituksen taholta san
gen suurta vaatimattomuutta, kun sosiali
ministeri lausuu, että hän ei katso asialliseksi 
muutokseksi sitä, .että valiokunta vähentää 
pyydertystä 46 milj. markasta 26 målj. mark
kaa. Jos ei tä:mä ole asiallinen muutos, 
niin minä en käsitä, mikä sil1·oin on asial1i
.nen muutos. Täytyy olla asianomaisen mi
.nisterin verrattain ipaksupintain~n, tios 
,tämä ei tunnu asiatlliselta. muutokselta. 

Sosialimin.isteri H e 1 o : Jos asia todella
kin olisi :niin, erttä eduskunta sen sijaan, 
että hallitus pyytää 46 miljoonaa markkaa, 

, antaa tarkoitukseen vaån 20 milj. marlkk&a 
,ja sa.noo, että sen enempää vaunuja ei ra.
lmnneta, niin silloin 1asia on kyllä siten !kuin 
ed. Niukkanen mainitsi. Mutta asiahan ei 
o'le niin. Va,ltiovarainvaliokuntru on sirtä 
mieltä, 'että nämä 1pyydetyt vaunut on ra
,kennettava., mutta se .la,usuu, että koska 
koko rahasummaa ei voida vielä !käyttää 
.tänä VUJonna, on oikeampa:a, että osa ote
taan vasta ensi vuoden budjettiin. Tämä 
.on valtiovarainvaliokunnan muodollinen, 
.ka:merawlinen kanta. Se ei tiedä mitään 
,sellamt:a asiaJllista, oleellista muutosta halli
tuksen esitykseen kuin ed. Niukkanen mai
nit<>i. Ja tästä on ed. Niukkanen itse tie
toinen, 'lmn hän :mainitsi käsity.ksenään että 
J1allituksen tarkoituiksena on vain keventää 
,ensi vuoden budjet,tia siten, että siitä siir
rettäisiin suurempi osa tämän vuoden mää
,rärahaan, joka, kuten ed. Niukkanen itse 
myöntää, on 'liian pieni tarkoitukseen.. Siis 
täS~Sä, uudistan sen vieläkin, ei ole mikään 
suuri oleellinen muutos !hallituksen esityk
seen, vaan ainoastaan toisarvoinen kame
raa:linen muutos. 

Ed. I n g m a n: Herra kulkulaitosminis:
,teri ·Oijensi minulle ystävällisesti luettelon, 
jossa on noin 90 :n sellaisen tyOttömän ni-



met, joista hän sanoi, että nämä eivät ole / 
Högforsin tehtaan työläL"liä. Sitä 'luetteloa 
,ei ollut .asia,papereissa, silloin kun minä nii~ 
hin tutustuin viime viikon lopulla.. Ei siitä 
.ole ta:itanut olla silloin myöslkä!än, kun val
tioneUJvooto on tämän asian raltikaissut. 
Minä olen saanut 'sen käJSirtyksen, että tämä 
luettelo :mahdollisesti olisi syntyn:vt varsin 
myöhään, koska täällä herra kulkulaitos
ministerin pää-äänenkannattajassa ilmoite
taan, että eilen on käynyt kulkulaitosminis
,terin luona kaksi lmnnanrvaltuutettua Pyh.ä
järveltä, ja. :ne ovat sitten illmoittaneet, että 
Pyhäjärven työttömien ·joukossa on yli 90 
sellaista, jotka ·eivät kuu:lu sul'kulaisiin. 
Oniko luettelo vasta 'eilen herra kulkula,i<tos
minis•terill€ annettu? Siis sen jälke€n kuin 
;mma olen nostanut tämän kysymyksen 
:täwllä ~ 

Kulkulait-osmi·nisteri W u o 1 i j o k i : Se
hän todistaa va.in sitä,, •että Py.häjärven 
köyhäinlhoitolautakrunmlaUa ol,i 1oikein·, kun 
se sanoi, että Pyhajärven kUJnnassa mryÖ-· 
hempään S}'iksyllä tulee •olemaan paljon ,. 
työttömiä. Kun töitä ei ole aloi•tet,tu ja on 
näin paljon työttömiä, jo1tka todennäköi
sesti ·eivät ole su'J:kulaisia, sikäli kuin mi
nulle on ilmoitettu, niin se olettamus, 
jolla nämä apmalh.a't myönnettiin, .pitää 
täydellisesti 'pa~kkansa. 1Sillä nä!mä tietysti 
tulevat saamaan työtä, luultavasti kyllä sul
kulaisetkin, sikäli kuin Tie- ja vesiraken
,nusten yhhaillitus katsoo olevan syytä niitä 
,ty(jhön ottaa. 1Se on vain todistus siitä siis, 
~tt.ä siellä on muit,akin työttömiä kuin sul
.kulaisia, koska ed. Ingman on, tahtonut 
;väittää, .ettcä siellä ·ei ole muita. Anomuksen 
,on' teh.nyt Pyhäjärven kunta, eivwtkä Hög
iorsin sulkulaiset. Sillä ei ole mitään telke
,m.igtä Högfo.rsin tehtaan kanssa, sillä se on 
,Pylhä.järven kunta, joka on koko ajan tässä 
asiassa ollut alullepanijana. 

Ed. I n g m a n: Minä ymmärrän Ni-män 
vasta,uksen siis niin, että tä:mä minulle tä
JJ.ään oj~nnettu lista on Pyhä;järvellä tehty 
.ad hoc. 

Ed. A. A a l t o: Minusta tuntuu ihmeel
liseltä, että ~okoomusrylhlmä ei voi tehdä 
erikoista välikysymystä, vaan että sen täy
tyy V'allan toisen asian yhteydessä ·pyrkiä 
tekemään tällaisesta asiasta välikysymyksiä, 
.,josta on vaik.ea<ta keskustella niiden, jotlka 
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tahtoisivat pysyä käsiteltävänä olevassa 
asiassa. Minä siis toivoisin, että kokoomus 
ja Ingman e:hkä toisten suosioHisella avulla 
tekisivä,t tästä asiasta €rityisen välikysy
,myksen . 

Ed. Rose n ib e r rg: Minä ~tahtoisin vain 
ennen päätöksen tekoa ke!hoittaa puhemiestä 
ilmoittamaan, kuillimastako kysymyksestä 
päätetään, Högforsista vai esilläolevasta 
asia,sta. 

Keskustelu julistetaa:an, päättyneeksi. 

Puh e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Paason.en ed. A. Aallon kannattamana eh
dottanut, että hyvä.ksyttäisiin hallitu!ksen 
.ehdotus. Kutsun tätä ehdotusta ed. Paaso
sen ehdotukseksi. 

Selonteko myörunetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Asiasta: Dn siis äänestettävä. 

Äänestys ja päätös: 

,Joka hyväJksyry vwlitiovarainvaliokurman 
·ehdotuksen, 'äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Paasosen e!hdotus hyvä;ksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa'' voitolla (102-84 
-00-13). 

P u: he mies: Eduskunta on siis hyväk
synyt valtiovarainvaliokunnan mietinnön. 

Asia on loP'puun käsitelty. 

3) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi apteekkilaitoksesta. 

Mainittu 1lakie!hdotus, jota on valmistele
vasti käsitelty talousvaliokunnan mietinnössä 
n :o 1 ja suuren valiokunnallJJ mietinnössä n :o 
13, esitellään k o l m a n t e e n k ä s i t te
lyyn. 

P u h e m i e s : Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakieihdot.us voidaan nyt hyväksyä tai 
ib.ylätä. 
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Keskustelu: 

Ed. Keto: Nyt on käsitelllivwnä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi rupteekkilaitok
sesta. 1\fe tiedämme kuiten'kin, että halli
tus on ,samasta asiasta vailmistanut uuden 
esityksen, joka 1paraillaan on talousvaliokun
nan käsiteltävänä. Tämä ehdotushan on, 
kuten eduskunnan jäsenet tuntevat, taval
laan kompromissiehdotus, jossa on otettu 
:huomioon erinäisiä toivomuksia, jotka aikai
semmin toisessa muodossa esitettiin viime 
eduSkunnan ailkana siitä, että myöskin kllllr
nille ja osuu~unnille taattaisiin mahdolli
suus harjoittaa a:ptet=lkkiliikettä. Minun mie
lestäni on muodotonta, että nyt hyvä-ksy
mällä tämä laki jo naulattaisiin kiiruni, mille 
kannalle tässä a:si:assa on astuttava, ennen
kuin on kuultu, :IIlitä talousvaliokunta sanoo 
hallituksen esityksestä. Mj,nusta nämä rusiat 
olisivat kä;siteltävä.t yhdessä, jotta varattai
siin tällä tavalla eduskunnan jäsenille tilai
suus harkita, asettuuko eduskunta sille kan
nalle, joka esiintyy lepäämään jä.tetyssä eh
dotuksessa laiksi a·pteekkilaitoksesta, vai 
asettuuko se sille kannalle, joka esiintyy 
hallituksen ehdotuksessa. Minun mielestäni 
tämän asian kä.sittelyä olisi lyk&ttävä siksi, 
kunnes talousvaliokunnan mietintö hallituk
sen esityksestä on valmistunut. Talousva- 1 

Hokunnan !herra puheenijohtaja1ta: olen kuul-
1ut, että talousvaliokunnan mietintö halli~ 
tuksen esityksestä voisi valmistua tämän 
kuun kuluessa, jonka: vuoksi ehdotan, että 
tämän asian: kolmas käsittely lykättäisiin 
ensimmäiseen marraskuulla; pidettävään 
eduSkunnan istuntoon. 

Ed. Lehtokoski: Pyydän kannattaa 
ed. Kedon tekemää ehdotusta. 

Puhemies: Koska kaksi edustajaa on 
pyytänyt asiaa pöydälle, ja tämä ehdotus, 
jos se hyväksytään, keskeyttää asian asialli
sen käsittelyn, kehoitan seuraavia puhujia 
kohdistamaan lausuntonsa pöydällepyyn
töön. 

E'd. .S a v e ru i u s : Luovun. 

Ed. M olin: Såsom rdgsm. Keto fram
!b.öll, sä har förslag om förkastande av det 
föreliggande vilande lagförSlaget framställts 
dnder förutsättning, att riksdagen vore böjd 
för att antaga den nya propositionen, viiken 
av den nu sittande regeringen har till riks-

dagen inlämnats. Man frågar sig vad orsa:... 
ken har varit till att regeringen funnit sig 
föranlåten att inlämna denna nya propo
sition. Om ett lagförslag lägges vilande, så. 
för.utsätter R. 0. uttrycldigen, att oberoende 
härav ny proposition i ämnet kan av rege
ringen arvlåtas. Det är givet, att denna nya 
proposition då bör gå i kompromissens tee
ken för att man sålunda skall få lag i ämnet 
tidigare godkänd än vad annars vore möj
ligt, för att man skall kunna undvika att en 
viktig fråga blir vilande måb.ända åratal 
framåt. Men härav följer uppenbarllgen" 
att det är tili någon riksdag, som samman
träder före nyval, man har tänkt sig att en 
ny proposition bör lämnas, men ingalunda 
till den första riksdagen, som sammanträder 
efter nyval. Ty vid denna riksdag kommer 
ju frågan under alla fö.rhållanden automa
tiskt upp av sig själv. 

I det nu föreliggande fallet. synes dess 
mindre skäl hava förefunnits för regeringen 
att inlämna ett nytt lagförslag, då ju detta, 
såsom rdgsm. Keto alldeles riktigt anmärkte, 
i sak är fnllt överensstämmande med den 
reservation. som vällJSterns medlemmar av
gåvo till ekonomiutskottets vid 1926 års 
riksdag avgivna betänkande, och vilken 
reservation sedan här också i riksdagen om
fattades av minoriteten. Man kan då ic:ke 
förstå annat än att den nya propositionen 
inlämnas antingen för att giva vänsterns 
förslag någon större pondus eller också för 
att på sätt eller annat inveckla sakens be
handling och undvika att det vilande lag
förslaget skall såsom sädant antagas. :Man 
har synbarligen hoppats, att man genom 
denna manöver skall få frågan om apoteks
väJsendets omorganisation i dess helhet åter 
uppskjuten till första efter nyva~ samman
trädande riksdag. 

Ekonomiutskottet har riktigt nog icke 
nappat på den utlagda kroken, utan, såsom 
sakenligt varit, beslutit att först handlägga 
det gamla vilande lagförslaget och sedan, 
beroende på viiken ståndpunkt riksdagen ta
ger till detta lagförslag, komma fram med 
betänikande angående den nya propositionen. 
Detta ekonomiutskottets förfarande har iC'ke 
allenast med avseende å föreliggande om
ständigheter, utan även fullkomligt sakligt 
sett, varit det enda riktiga. Jag motser vid 
sådant förhållande, att även riksdagen skall 
förkasta det nu framstä.llda bordläggnings
förslaget och gå till slutlig behandling av 
det föreliggande lagförslaget. 



V rultiovarainministeri R yö m. äJ: Eun täimä 
asia viime tkevä!änä oli eduskunoossa käsitel
tävänä, oli tääHä vastakkain kabi kantaa. 
Toinen oli se kanta, joka esiintyi silloisessa 
hallituksen esityksessä ja joka ~erustui sii
hen, että apteekit olisivrut .edelleen jätettävät 
niinkuin tähänkin asti yksityisten apteekka
ri en monopool1ksi. Toinen taas nojautui sii
hen käsitykseen, jonka Maalaislrunrtien liitto 
ja Kaupunk~kuntien liitto ja Kulutuskun
tien Keskusliitto olivat hallitukselle esittä
neet, nimittäin että osuusliikkeet, kunnat ja 
·eräänlaiset osakeyhtiöt tulisivat etuoikeute
tuiksi yksityisten apteekkien edellä saaanaan 
a:pteekkeja. Kun tästä keskusteltiin, niin teih
tiin ennen kaikkea muistutus sitä vastaan, 
että tuolla tavaJla nämä osuusliik:keet ja 
.kunoot ja osakeyhtiöt asetettaisiin etuoikeu
tettuun asemaan yksityisapteekkeihin näh
den. Kun tämä asia nyt tuli halläuksessa 
esille, niin hallitus pyrki poistamaan tämän 
väitteen syyn ja rinnasti osuusliikkeet, osa
keyhtiöt y. m. ;Yksityisten apteekkari'en kans
sa, silloin kuin 8tpteekkioikeuksia myönne
tään. Hallituksen esityksessä asetutaan sille 
kanna:lle, että siinä toiselta puolelta on tär
keänä tek~jänä se, että apteekin haikijalla on 
apteekin ihoitaja:ksi elhdotettuna pätevin h.en
ki1ö, ja toiselta puolelta se, minkälaisen ap
teekirn:haltijan katsotaan !hoitavan liikettä 
sillä tavalla, että suuri yleisö si1itä enin hyö
tyisi. Jä1si siis tässä tapauksessa kokonaan 
hallituksen varaan, mitkä seikat se kulloin
kin ottaa 'huomioon rupteekkioikeuksia myön
,täessäiän ja mikä puoli sen mielestä kulloin.
kin on ratkaiseva.. Olisi tuntunut asiarnnu
kaisemmalta, että vali,okunta, kun se ryhtyi 
asiata käsitt.elemään, olisi 'käsitellyt nämä 
.kaksi ehdotusta samana kertaa. Nyt on va
liokunta rientänyt kä:sitteJ.emään yli vaalien 
äänestetyn la:kiehdotuksen ilman muuta ·ja 
sensijaan kdkonaan jättänyt esittämättä 
kantansa niistä ehdotuksista, joita hallitus 
on 'Viimeksi esityksessään telhnyt. Minusta 
tuntuisi näin ollen luonnolliselta, että valio
kunta saisi nyt aikaa esittää käsityksensä, 
kielteisenkin, tästä uudesta esityksestä ja 
että eduskunta voisi samalla kertaa saada 
mo1emmat mietinnöt käsiteltävikseen. Sen
vuoksi minäkin ehdotan, että eduskunta hy
·väksyisi ed. Kedon ehdotuksen ja lykkäisi 
tämän asian niin pitkälle, että valiokunta 
ehtii :mainitsemani tehtävänsä suorittaa. 

Ei myöskäJän ole mitään outoa eikä uutta 
siinä, että haUitus kantansa mukaisesti lkoet-
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taa johtaa nii1J.1 hyvi'll! J'lhtä kuin toistakin 
kysy:mystä ja antaa niistä eduskunnalle esi
tyksiä, varsinkin kun tällä kertaa voidaan ot
taa huomioon ne näkökannat, jotka täällä 
esitettiin viime keväänä tämän to~en suun
nan puolesta. Hallituksen ehdotus on, ilru
ten sanoin, erääruainen kompromissi asiassa 
ja senkin vuoksi olisi minusta ollut syytä 
ottaa tämäkin esitys harkittavaksi, ennen
kuin rylhdytään tämän asian lopulliseen kä
sittelyyn. 

Ed. S c h a u :m: a n: J ag förenar mig om 
de synpun:kter rörande hordläggningsyrkan
det, som här ha framförts av rdgsm. Molin. 
Denna fråga, frågan om a.poteksväsendets 
organisatron, lhar verkligen varit så länJge 
på dagordningen att vi nu i tredje ibehaiiJJd
lingen måste kunna antaga ett vilande lag
förslag däroon. Det gäUer endast för riks
dagen att välja mellan utskottets ootänkande 
och den till hetänkandet fogade reservatio
nen, som just innehär detsamma soon rege
ringens proposition i ärendet. Fattas heslut 
nu, SJå är därmed saken av,gjord. Jag mot
sätter mig hordläggning. 

Ed. K y l ä n p ä ä: Hallituksen uutta esi
tystä apteekkilaitoksen uudelleen järjestämi~ 
sestä on talousvaliokunnassa: alustavasti kä
siteLty ja silloin !huomattu se, mitä täällä 
ovat jo usea1t puhujat lausuneet, että tämä 
uusi esitys on sama kuin lepäämään jätet
tyyn lakiin liitetty vastalause, vaikka vä:hän 
siloitetumma:ssa !illUQdossa, ja silloin katso
nut, että j.os lepäämään jätetty laki tulee 
hylätyksi, niin silloin otetaan vasta hallituk
sen uusi esitys jatkuvaan käsittelyyn. Mi
nusta ei ole mitään aihetta jättää tämän 
asian käsittelyä tuonnemmaksi. 

Ed. lM o 11 i: n : Minister Ryömä ville göra 
gällall1de, att regeringens nya rpro:position 
icke i allo överenstä.mmer med reservationen 
till ekonomiutskottets betänkande vid 1926 
års r1ksda:g. Vid _ett ytligt ibetraktande kan 
så synas, men granskar man motiven till 
regeringens nya lagförslag, :så finner man, 
att avsikten är att fullt samma ordningsföljd 
vid fördelandet av apoteksprivilegierna Skall 
följa:s som rooan i våras på vänsterhåll före
slogs. I den nya propositi,onen är det jämn
ställdhet emellan kommuner, andclslag och 
·de enskilda yrkesutövarena blott på pappret, 
men icke tiH gagnet. Det säges nämligellJ i 
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motiveringen till den nya propositionen : ,Å 
andra sidan lbör statsrådet vid jämförelse av 
sökamdes till apoteksprivilegier inbördes 
meriter taga i betraktande, i varl mån veder
börande sökande i kommersidlt avseende är 
i .stånd att vederbörligen sirota ett .apotek 
eller huruvida företagets vi•nst eller över
skott från apoteksrörelsen anNändes till 
förmån för enskilda i])ersoner eller kommer 
den läkemedel fönbrukande allmänheten 
eller allmännyttiga ä.ndamM till godo'' ; allt
så tällll.ligen tydligen sa:gt vem som vid ut
givandet .av rupoteksprivilegier i främsta 
rU!IIlmet skall korrnma i åtnjutande därav. 

Sisäasi·ainministeri P u r o: Sen huomau
tuksen jdhdosta, että mitä aiihetta hallituk
sella oli antaa .asiasta uusi esitys, kun sa
masta asiasta hyväksytty laki oli eduskun
nassa jätetty lepäämään, talb.toisin mainita, 
että eduskunnassa on voima:kas mielipide ol
lut toisella kannalla, !kuin mlkä esiintyy le
pä:ämään jätety.ssä. lakiehdotuksessa. Sitä
}2aitsi on eduskunta vuoden 1923 valtiopäi
villä lamsunut, että asiasta olisi annettava 
sille pohjaHe rakennettu esitys, että myös
kin kunnat vcoisivat saada apteekkioikeuksia. 
Eduskunnassa esiintyneestä kahdesta kan
nasta, joista toisen mukaan llmnnille ja 
osuuskunni.Ue olisi myönnettävä etuoikeuk
sia apteekkioikeuksien saannissa ja toisen 
mukaan etuoikeudet olisi edelleen taat
tava yksityisille henkilöille, eroaa hal
lituksen esitys siinä, että ei osuuskun
tia ja kuntia eikä yksityisiäkää:n hen
kilöitä aseteta etuoikeutettuun asemaan. 
Hallituksen uudessa esityksessä päinvastoin 
on omaksuttu se kanta, että kunnille, niiden 
muodostam~lle osakeyhtiöille ja osuuskun-
nille olisi annettava vwpaao:i!keu:s killpailla 
apteekkioikeuksista, siis oikeus ha1kea ja 
mahdollisuuksien mukaan myöskin saada 
apteekkioikeuksia yksityisten henkilöiden 
rinna:lla. Tämä periiaate tuntuisi hyväksyt
tävältä. Jos kunta ja osuuskunta kykenisi
väit osoittamaan, että niillä on taloudellisia 
mafudolli-.muksia ryhtyä apteekkHi:i:kettä har
joittamaan ja jos ne voisivat esittää. yhtä 
pätevän aptee:kinihoitajan kuin yksityiset 
apteekkioikeuksien lhakijat olisivat, niin ei 
tuntuisi olevan mitäiän aihetta evätä kunr 
nilta ja Y'htymiltä mahdollisuutta saada 
apteekkioitkeus. Esityksessä siis rajoitetaan 
vain vähän si<tä tä!hän saa'kka vallalla ollutta 
periaatetta, että" ainoastaan yksityiset hen-

kilöt voivat saada a·pteekkioi,keuksia. Halli
tuksen esityksessä on sitäpaitsi asetettu kun
tiin, niiden muodostarmiin osakeyhtiöi:hin ja 
myöskin ·osuOOknntiin nä!hden sellainen tiuk
ka vaatimus, että jos se apteekinhoitaja, 
joka alkuperäisesti on siksi hyväiksytty, jos
takin syystä tulee luopumaan toim:estaa:n, 
niin asianomainen arpteekinhaltija ei itse voi 
omavaltaisesti moorätä a.pteekinihoitajaa, 
vaan on asia alistettava lääkintöhallituksen 
ratkaistavaksi, •ja loppukädessä siis uuden 
apteelkirnihoitajan nimittäminen rii1ppuu lää
kintöhallituksesta. Tällä on tahdottu estää. 
apteekinhoitajiksi asettamusta sellaisia hen
kilöitä, jotka kykyjensä ja taitojensa puo
lesta eivät olisi verrattavissa niihin yksityi
siin henkilöihin, jotka saattavat saada oi
keuden apteekinpitoon. Vielä on huomat
tava, että hallituksen esityksessä esitetään 
osuuskunnille eikä muille yhtymille ap
teekkioiikeuksien myöntämistä vain 25 vuo
deksi kerrallaan. Tällä määräyksellä siis 
talhdotaan rajoitta-a näiden yhtymien oi
keuksia suppeammiksi, kuin mitä yksityi
sillä henkilöillä tulisi olemaan. 

Kun tässä on kysymys uuden periaatteen 
hyvälksymi'sestä arpteekkioikeuksien saan
tiin nähden, tuntuisi minustakin suotavalta, 
että edlL.-;kunta saisi määrätä :tässä asiassa 
kantansa yhtä aikaa sen lain kanssa, joka oo 
jätetty lepjiämään. Näin ollen tuntuisi suo
tavcalta, että nyit käsillä oleva asia jätettäi
siin pöydälle, jotta talousvaliokunta saisi 
valmistaa mietin111ön !hallituksen esityksestä, 
ja molenliffiat lait voi1taisiin siitten yhtä ai
kaa ottaa käsiteltåivi'ksi. 

Ed. Reinikainen: Kun täällä nyt 
suuri osa edustajia ei ole valmis muodosta
maan kantaansa !kysym;}'iksessä olevassa asi
assa, ennenkuin he ovat tutustuneet tarkem
min 'hallituksen esitykseen, niin lienee koh
tuullista antaa heine tä'llainen tillaisuus. Me 
valiokunnan jäsenet kyllä olisimme valmiit 
a..'lian käsittelemään. mutta kun täällä on 
niin monta puilmjaa toivonut vielä aikaa 
saadakseen paremmin tutustua hallituksen 
uuteen esitykseen, niin lienee heille annet
tava tähän tilaisuus. 

Ed. J ä r v i n e n: Minä vastustaisin ehdo
tusta: tämän .asi·an rpöydällepanemisesta. 
Tässä asiassa on eduskunnalla mahdollisuus 
jo!ko hyvliksyä tai hylätä lepäämään jätetty 
ehdotus, joka [>erustuu toisille rperiaatteille, 



kuin hallituksen esitys. Jos eduskunta ker
ran hyväksyy tämän lepäämässä olevan, niin 
rauennee itsestään uusi. Päinvastaisessa 
tapauksessa on eduskunnalla tilaisuus myö
hemmin uutta käsitellä. Kun tämä ehdotus 
lllpteekkitlaiksi tulee sellaisten määr~ysten .~i
jaan, jotka ovat 1600 ja ~ 700-<lu~Ilt~;. :r::m 
on tässä kysymys semmoiSesta lamsaadan
nöstä, jossa suinkaan ei ole. liiaksi. k~_ir~~
ditty. Minusta eduskunta vo1 huoleti twman 
asian päättää. 

Ed. K et o : On selvää, että eduskunnalla 
on tietysti se oikeus, josta edellinen puhuja 
mainitsi!, ja että asian käsittely tulee tapa~
tumaan siinä järjestyksessä kuin hän mai
nitsi. Mutta kysymyshän on nyt siitä, miten 
eduskunta voi mahdollisimman iharkiten 
tehdä tuon asianomaisen päätöksensä; joko 
hyvälksyäl tämän kysymykssessä olevan le
päämään jätetyn la1kiehdotU:ksen tai h!lät~ 
sen. Ja minusta nähden eduskunta el' vo1 
tarpe~llisella perusteellisuudella te~dä pää
töstä puoleen tai toiseen, ennenkmn se on 
saanut tilaisuuden tutustua myöskin talous
valiokiunnan mietirntöön hanituksen esityk
sestä, joka, niinkuilll herra sisäasiainminis
teri täällä 'jo huomautti, ei suinkaan ole 
sama kuin se kanta, jota täällä aikaisemmin 
esitettiiu kunnallisten ja osuustoimin:rllallis
>ten apteekkien puolesta, vaan joka todella 
sisältää kompromissiehdotl~ksen näåden kah
den ä1ärimmäisyyden väEllä. 

Keskustelu pöydällepanosta julistetaan 
pä;ättyneeksi. 

P u 'h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Ket<O ed. Lehtokosken kannattamana eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle mar
raskuussa pidettävään ensimmäiseen edus
kunnan istuntoon. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Kedon ehdotukse:ksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

.Äänestys ja päätös: 

Joka. haluaa jatkaa asian asiallista käsit
telyä, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Kedon elhdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (96-89 
-3-11). 
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Puhemies: Eduskunta on päättänyt 
jatkaa asian asiallista käsittelyä. 

Keskustelu: 

Ed. Reinikai ne n ' Kuten tässä 
äskeisessä keskustelussa kävi ilmi, on edus
kunnalla nyt käsiteltävänä kaksi samaa 
asiaa tarkoittavaa esitystä; toinen on tämä 
lepäämääll! jätetty ja toinen, kuten on 
iJ:momautettu, nykyisen hallituksen esitys. 
Valiokunta pää,tti m~netellä siHä tavalla, 
että se tahtoi käsitellä aluksi tämän lepää
mään jätetyn esityksen. Se noudatti tässä 
~sitä vanhaa tapaa, joka ennen on ollut edus
kunnalla. Meillä oli kerran täällä ennen 
esillä lex Pulkkinen, joka oli jätetty le;pää
mään ja samaan aikaan antoi hallitus: esityk
tsensä. Ja samasta asiasta silloin käsiteltiin 
ensin lepäämään jätetty esitys. Eduskunta ei 
halunnut silloin tarkemmin tutustua uuteen 
esitykseen ja asian käsittely meni silloin 
sovussa. 

Tä:män lepäämään jätetyn lakiesityksen 
on ratkaistava monta tär'keätä kysymystä, 
jotkaJ tässä maassw ovat ~olleet erittä~n 
;vaikeasti ratkaistavissa. Se ratkaisee, jos se 
tulee hyväksytyksi, kysymyksen ,kanta
apteekeista, joka kysymys on 'ollut vuosi
kymmeniä käsittelyn a'laisena, tavalla, joka 
tyydyttänee suurta osaa asianharrastajia. 
Se ratkaisee myöskin vaikean kysymyksen 
apteekkien verotuksesta jw samailw se 
myöskin yrittää ratkaista kysymystä siitä 
tperusteesta, jolle apteekkilaitos on raken
nettava. Minun käsittää:kseni nämä perus
teet eivät ole oikeat tässä laissa. Tämä 
lakihan jättää apteekkilaitoksen yksistään 
yksityisille henkilöille, se on rakennettu 
n. ik:. henkilökohtaiselle toimilupajärjestely
perusteelle. Sinä 100 vuoden aikana, jolloin 
asia on ollut eduskunnan käsiteltävänä, on 
useita kertoja jo satakin vuotta takaperin 

. tehty ehdotuksia, että yhteiskunnalle varat
taisiin tilaisuus myös apteekkiliikkeen har
joittamiseen ja ne monet esitytkset, jotka 
viime vuosina ovat olleet eduskunnan käsi-

! teltärvinä, ovat tähdänneet samaan päämää
rään., Ja me ti:edämme, että eduskunta on 
hyväksynyt viimeksi v. 1-9:23 sellaisen kan
nan, että kunnille varattaisiin etuoikeus 
apteekkiliikkeen saamiseen silloin, kun 
apteekkipaikka tulee avoimeksi. Ja tätä 
swmaa pyrkimystä ovat, kuten täällä useasti 
on mainittu, myöskin Kaupunkikuntain 
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Liitto ja Maalaiskuntajn Liitto kannatta
neet. He ovat jättäneet tästä asiasta valtio
n-euvostolle esityksen, jossa he pyytävät 
päästä osallisiksi myös apteekkiliiJckeen har
joittamisesta. Ja samanlaisen esityksen on 
'tehnyt, kutelli on huomautettu, myöskin 
Kulutusosuuskuntien Keskusliitto. Kun 
katselee niitä perusteita, joilla edus
kunta on hylännyt nämä ehdotukset, niin 
täytyy sanoa, että nämä perustelut ovat 
minusta hyvin heikot. Siinahän on neljä eri 
perustetta: Ensin sanoo valiokunta perus
teluissaan, että jos annetaan kunniUe tilai
suus apteekkiliikkeen harjoittamiseen, sa
moin osuusliikkeelle, niin he ottavat ainoas
taan suuremmissa kaupungeissa apteekkeja 
itselleen. Toiseksi huomautetaan sitä, että 
maalla apteekkiliike ei kannata ja että se 
maalaiskunnille tulee tuottamaan tappiota. 
Ja kolmanneksi huomautetaan siitä,. että 
lääkkeet mahdollisesti tulisivat huonosti 
laitett:uja ja siis huonompia, jos ne olisivat 
kuntien ja osuuskuntien hallussa. Ja nel
jänneksi, että: a,ptookkien henkilökunnan 
asemru huonontuu. Mitä tule viimeiseen, 
apteekkihenkilökunnan asemaan, niin: var
maa on, että kuntien ja osuuskuntien pal
veluksessa ne eivät tulisi huononemaan, ja 
samoin ei minun käsittääJkseni olisi mitään 
vahinkoa lllilaseudulle, jos suuremmat kau
pungit ottaisiva.t itselleen apteekkeja tai 
eivät ottaisi. Minä olen vakuutettu siitä, 
että maalla ja harvoissa paikoissa maalla 
voitaisiin ottaa apteekki kunnan haltuun, 
mutta minä olen vakuutettu myöskin siitä, 
että siellä, missä voidaan ottaa, se kykenisi 
hoitamaan, ja täytyy luottaa siihen, että 
meidän suuret kunnalliset keskusjärjes~
tömme ja kunnallismiehemme eivät menisi 
ottamaan apteekkiliikettä siellä, missä ei 
olisi edellytyksiä apteekkiliikkeen kunnolli
selle hoitamiselle. Ja minun käsittääkseni 
ei ole mitään todisteita siitä, että jos kun
nalla ja osuusliikkeellä olisi apteekki, tava
ran laatu olisi huonoa. Minä pyydän 
muistuttaa Eduskunnan mieleen, että ker
ran kun täällä Helsingissä oli rohdosliik
keissä kysymys määrätyistä lääkeaine~sta, ja 
toimeen pantiin tutkimus niin kävi selville, 
että Elannossa olivat Thiimä paremmat kuin 
muissa rohdosliikkeissä. Tämä on meillä 
ainoa tapaus, jossa voidaan verrata osuus
liikkeen hallussa olevaa rohdosliikettä, koska 
osuusliikkeiUä ei ole apteekkioikeutta. Koska 
minun mielestäni nämä perustelut eivät ole 
oikein sitovat, tuntuu omituiselta, jos nyt 

eduskunta no~isi vastaan meidän kun" 
nallisiaJ keskusjärjestöjämme,. Maalaiskun
tain ja Kaupunkillmntain Liittoa, jotka yksi
mielisesti, minä vielä aiJleviivaan sen, ovat 
'pyytäneet saada haltuunsa apteekkeja. Täällä 
on kuunaltismies Sahlstein myös tämän 
pyynnön takana ja minä toivoisin, että hän 
tässäl tilaisuudessa; tulisi puolustamaan 
Ka.upunkikuntain Liiton kantaa asiassa. 
Sikäli kuin tiedän, eduskunnan arv. puhe
mies on Maalaiskuntain Liitossa vaikuttava 
jäsen ja hän ei voi nyt tulla tässä puolusta
maan tätä asiaa, mutta minä luulisin, että 
hän mahddllisesti olisi sillä kannalla, jossa 
hän Liitossakin on ollut. Mutta olkoonpa 
tämän asian kanssa miten hyvänsä, vaikka 
'Olisi voitu olla eri mieltä siitä, onko hyväk
syttävä se kanta, joka viime kerralla esitet
tiin vasemmiston taholta, niin ei pitäisi olla 
eri mieltä siinä, että hyväksyttäisiin laki 
slinä muodossa, kuin hallitus on nyt esittär 
nyt. Tämä -oleellisesti poikkee siitä kan
nasta, jota täällä viime keväänä esitettiin. 
Tässähän jätetään, minä a-lleviivan sen, kil
pailu a.pt.eekeista ainoastaan henkilöiden 
kilpailtavaksi ja rinnan, ei ketään aseteta 
etuoikeutettuun asemaan ja lisäksi, jos olisi 
epäilyksiä, ettei voisi kunta ja osuusliike 
apteekkia kuunolleen hoitaa, niin silloin on 
määräys, että lääkintölhallitus voipi heti 
lakkauttaa tällaisen apteekin. Minun kä~ 
sittä:äkseni valtiovallan velvollisuus on 
valvoa, että lääkkeet ovat hyviä, että: ne 
ovat halpoja ja että niitä on aina helposti 
saatavissa. Se esitys, jonkw hallitus on 
tänne jättänyt, ei tulisi missään suhteessa 
tätä periaatetta rikkomaan. Päinvastoin. 
Minä olen vakuutettu, että kun jätetään täl
lainen kilpailu, minä sanon terveellinen kil
pailru, niin se tulee vaikuttamaan hyvin itse 
apteekkiliikkeeseen. l\jun näin on, minun 
käsittääkseni pitää 'hylätä tämä esilläoleva 
1lakiehdotus. Me olemme !huomanneet viime 
aikoina, että niitä hyviä lakiesityksiä, joita. 
meidän nykyinen hallitus on tänne jättänyt, 
ei ole otettu vastaan sillä suopeudella, jota 
ne olisivat ansainneet. Mutta tämä laki
esitys on aivan vähäpätöinen, tässä ei ole 
yhtään vallanJkumouksellisuutta, ja kun 
tämän takana on ollut äärimmäisestä oikeis
'tosta lähtien henkilöitä niin minä tämän 
ottaen huomioon rohkenen ehdottaa, herra 
puhemies, että tämä lakiehdotus nyt hylä~ 
täisiin. N~kin, j-otka mahdollisesti· ovat 
toisella kannalla, nekin, jotka siis eivät ole 
1valmiit kannattamaan kunniJ.le eikä osuus-



liikkeille tilaisuutta apteekkiliikkeen harjoit
tamiseen, voisivat nyt tällä ke:ctaa äänestää 
.tämän esityksen hylkäämisen puolesta sen 
tähden, että voisivat ne, jotka eiviilt ole asi
asta perillä, perehtyä tarkemmin hallituksen 
tekemään esitykseen. Minä toivoisin, että 
kun tämä asia nyt on ollut päiväjärjestyk
\'lessä 100 vuotta, kun tällä ·lailla siis koetel
laan, kuten lain lopusta käy selville, poistaa 
esim. säädöksiä 'lääkärin, parturin ja apteek
karin keskeisestä suhteesta, siis lääkäri, 
parturi ja apteekkari voivat olla sama hen
!kilö, niin ehkä voisi odottaa yhden kuukau
den. Minä voin ilmoittaa, että parin viikon 
päästä eduskunnalla jo olisi nähtävänä 
valiokunnan mietintö hallituksen esityksen 
johdosta ja tä!hän mietintöön on helposti 
~myös saatava se periaate, jota meidän vastus
tajamme kannattavat, Näin ollen rohkenen 
ehdottaa. että eduskunta hylkäisi lalkiehdo
tuksen. · 

Ed. S a v en i u s: Siitä huolimatta että 1 

tämän asian käsittelyssä on kyllin se1västi 
tuotu esiin ne suuret heikkoudet apteekki
laitoksen :järjestelyssä, minkä tämä lepää
mään jätetty esitys sisältää, pyr.itään kui
ltenkin wjama-an päätökseen tämä lakiesitys. 
Näyttää siltä, että sen väestön etu, jonka 
tarvetta tyydyttämässä apteekkilaitoksen tpi
täisi olla olemassa, jätetään huomioon otta
matta, mutta sen sijaan tunnustetaalli yksi
tyisten yritteliä.isyys. Niiden mielestä siis, 
jotka tätä lakiesitystä innokkaasti ovat puo
lustaneet, ovat myös apteekit apteekkareja 
'Varten eikä yleisön tarpeen tyydyttämiseksi. 
Vaikka a.pteekkilaitoksen järjestäminen ny
·kyisten vaatimusten mukaiselle kannalle on-
1kin suoritettava niin ;pian kuin mahdollista, 
pitäisi järjestelyn tapahtua sellaisella ta
valla, että lakiin ei jätettäisi tavallisia heik
kouksia, tahtoisin sanoa, yleisön etu ennen 
'kruikkea olisi otettava järjestelyssä huo
mioon. V rupaan toimilupaperiaatteen hy
'Väksymistä vastaan on tehty .päteviä muistu
tuksia. Ne olisi otettava paremmin huomioon 
kuin mitä tämän lakiesityksen pudlustajat 
:näyttävät tekevän. Laissa olisi va.rattava 
1kunnille ja osuuskunniHe oikeus apteekki
liikkeen harjoittamiseen. Sitä vaatii yleisön 
'edun huomioonottaminen. Ei tpidä ensin-
1kään vaikkaansa se väite, että nykyiset liik
keenharjoittajat tuntevat enemmän vas
tuunalaisuutta rupteekkilaitoksen hoitami
sessa ja lääkeaineiden käsittelemisessä kuin 
kunnalliset tai osuustoiminoollisten jä.rjes-

• 
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tÖijen huostassa olevien rutpteekkien hoitajat. 
Päinvastoin yksityisten etuoikeuksien puol
tajatkaan eivät ole voineet kieltää sitä to
siasiaa, että yksityisten a'pteekkien toimin
taa on va.rsin vaikea alistaa tehokkaan tar
kastuksen alaiseksi. Viimeisten vuosien ko
kemukset osoitta.vat, että apteekkiliikettä 
harjoittavat yksityiset yrittelijät käyttävät 
aivan tärkeällä ta!Valla väärin saamiansa oi
keuksia eivätkä valtiovallan .käytettävissä 
'olevat keinot näytä riittä,vän näiden väärin
käytösten Jopettamiseen. Yksityisten etu
'Oikeuksia apteekkiliikkeen järjestelyssä puol
tavalta taholta on kuultu m. m. sellaisia 
!väitteitä, että .kunnallisten ja osuustoimin
·nallisten järjestöjen 'käsissä olevien apteek
kien toiminnan tarkastaminen kävisi vai
keammaksi varsinkin sen johdosta, että ap
<teekkitoiminnassa mahdollisesti sattuvien 
vää'rinkäywsten seuraukset, jotka erittäin 
raskaina kohtaavat yksityisiä apteekkareita, 
eivät paljonkaan me~kitse yhteiskunnallis
tutettujen apteekkien omistajille. Asia Qn 
aivan päinvrustainen. Siitä meillä on suora
naisia kokemuksia. Että tämä seikka tulisi 
rkyllin selväksi, pyydän esittää erään nä!kö-
1kohdan siitä, millä tavalla vastuu väärinkäy
iöksistä kohtaisi yksityisiä ja ensin osuus
toiminnallisten järjestöjen huostassa olevaa 
a·pteekkia. 

Suurimpia, turmiollisimpia väärinkäytök
'siä, 1joihin yksityisapteekkarit ovat jatku
<vrusti rehneet itsensä syypäiksi, on eräänlai
'll~m lai1listutettu alkohooliliikkeen hrurjoitta
lminen. Sen komitean toimittaman tutki
muksen perusteella, joka tunnetaan valtion 
'alkoholilmmitean nimellä, ovat apteekit osta
neet vä:kijuomia vuonna: 1919 231,543 litraa, 
'Vuonna 1925 kokonaista 1,165,123 litraa 100 
% :sta alkoholia. Eräät muut saman komi
tean keräämät tilastotiedot osoittavat, että 
·tämän myydyn väkijuoman määrän na:utit
<tavaksi kelpaamaton osa on häviävän !pieni 
koko määrään 'Verrattuna, sillä vuonna 1925 
·myytiin 1,035,141 litraa puhdasta alkoholia 
lj.a vain 656,776 litraa denaturoitua alkoho~ 
lia. Tätä suhteettoma,ksi paisunutta lail
Hsta väkijuOilllakauppaa, oikeammin kielto
lain häikäilemätöntä kiertämistä, ei tieten-
1kään voitane kokonaan .panna. apteekkarien 
niskoille ainakaan niin kauan .kuin meillä 
~ääkärit muutamien kymmenmarkkrusten 
h:innasta ja ilman rangaistuksen pelkoa voi
vat kirjoitella rajattoman määrän spriire
wptej.ä. Mutta apteekkiliikkeen harjoitta
jilla on silti huomattava osuus asiassa. Ap-
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teekeilla on nimittäin oikeus kieltäytyä 
myymästä väkijuomia juopottelutarkoituk
seen siinäkin tapauksessa, että oota'ja esittää 
tuollaisen lääkärin allekirjoittaman lupala
ipun. Mutta apteekkien suhteettomasti pai
'sunut väkrjuomakauwa todistaa päinvas
toin, että apteekkarit hyvän voiton vuoksi 
suorastaan suosivat tätä epäilyttä:vää lail
lista kieltolwin kiertämistä. Onpa. täällä to
distettu, että apteekkioikeuksia on annettu 
henkilöille, jotka ovat itse kroonillisia alko
holisteja, vieläpä sellaisiHe, jotka ovat ol
leet parantumattomina alkoholisteina1 alko
holiparantoloissa hoidokkeina. Voidaanko 
ajwte1lakaan, että täJmäntapaiset apteek
karit kidtäytyisivät houkuttelevan voiton 
tavoittelemisesta ja yrittäisivät rajoittaa 
väkijuomaliikettä ~ Eihän heitä siihen pa
koita mikään, ei.pä edes yleisen mielipiteen 
painostus, j'oka useimmiten on tällaisen vä
'kijuomakaupan puolella. 

Kunnallisten, varsinkin osuustoiminnal
listen järjestöjen huostaan uskottujen ap
teekkien suhteen on asia toinen. Yksi
kään osuustoiminnallisen liikkeen aptee
kin vastuunalainen hoitaja ei uskaltaisi 
antautua väkijuomakaupan suosijaksi. En
siksikään häntä eivät siihen pakoittaisi 
mitkään henkilökohtaiset syyt ja toiseksi 
osuuskunnan jäsenistön raittiusmielisen 
osan asiaan puuttuminen tekisi mahdotto
maksi pirtukaupan harjoittamisen siinä 
laajuudessa kuin mitä jokainen yksityinen 
käsillä oleva apteekki tällä hetkellä har
joittaa. Kaikki seikat puhuvat sen käsi
tyksen puolesta, että kunnallisten ja 
osuustoiminnallisten apteekkien toimintaa 
tässäkin suhteessa olisi paljon helpompi 
valvoa kuin yksityisten apteekkiliikkei
den. Niiden toiminnan kontrolloijana 
olisi jo kunnan tai osuuskunnan raittius
mielinen jäsenistö, joka tulisi kiinnittä
mään huomiota sellaisten väärinkäytösten 
poistamiseen, mitkä yksityisillä aptee
keilla ovat tavallisia, mutta joihin kenel
iäkään ei kuitenkaan ole mitään sano
mista, koska liike on yksityinen liike. Ap
teekkilaitoksen tarkoituksenmukainen jär
jestely ja tehokkaan tarkastuksen aikaan
saaminen yhteiskunnan taholta apteekki
liikkeen harjoittamiseen nähden mielestäni 
vaativatkin sitä, että tällainen terveyden
hoidon kannalta tärkeä liiketoiminta ase
tetaan yleisön etujen eikä yksityisten lii
kevoiton tavoittelun pohjalle. Se onnis-

tuu parhaiten siten: Apteekkitoimi luovu
tetaan kuntain ja sellaisten osuustoimin
nallisten järjestöjen käsiin, jotka j(} 
muussa toiminnassaan yrittävät seurata 
kuluttavan yleisön tarpeiden tyydyttä
mistä. Senvuoksi yhdyn kannattamaan,. 
.että lakiehdotus hylätään. 

Ed. W i i k: Herr talman! Så gärna jag 
än tror på nödvändigheten. av ·en snar mo
dernisering av apotekslagstilftningen, viiken 
såsom a:v förevarande la.gförsliag framgår 
går 100 eller löO år tinbaka i tiden eller 
mera, så kan jag dock icke anse detta lag
försla.g erbjuda: den gl'IUnd, varpå a1poteks
väsendets .framtid bör .fotas. 

Att profitlysnaden inom apoteksområdet 
har gjort sig särdeles ibred, att apoteken 
.taga sju för tu ,för sinai varor, det ha:r om 
något ing1ått i det aUmänn,a medvetandet 
och bekräJfta:s jämväl ;v1id e:tt nä,rmare skär
sfuådande ·av !hithörande förhå:Uanden. Bote
medel häremot vore givetvis att arpoteks
driiften anting·en öv.ertoges av samihället -
och det är märkligt att såväl lands- som 
stadskomlmunernas ,förlbund !har u'tta1at sig 
för en sädan lösning- elle:r att den koopera
tiva verksamiheten finge tillträde till detrta 
.omräde. Errfarenheten har nogsamt visat, 
huru andelsverlrsamiheten e1ffektivt kunnat 
I'Jkydda den konsumerande allmänihe.ten så
väl mot en oskälig •priss.ä.ttning som mot 
andra missförhållamden in.om varnd~triJbu
tionen. Det har visat sig, att den er!bjuder
det ·för närvarande kraft:igas'te' möjli.ga 
,skyddet mot sa~ubjudande av kvalitrutivt 
mindrev;ärdiga cvaror, Om detta är nödigt 
inom försäljninJgen aiV livsmedel, så är ,det 
så mycket nödv.ändigare inom handeln med 
Jäkemedel. Dessa ha ju den största bety
dels.e för den f 1a 't lt i g a; r e: 1befolkningen, 
.emedan denna är mer än a.ndra ansatt av 
sjukdoma:r, v:aremot dess tföl'Illåga att be-" 
,reda sig omtv:årdnad är mindre. Det borde" 
därför ska:.pas garantie:r tför att allm:än'he
.tens ,pengar, som användas för läkemedel, 
:verkligen ibli väl anvtända. Men dessa ga
rantier kan deJl' ·privata: afifärsdrilften ickec 
.eDbjuda. 

Vi h1ava icke i vårt 'rand någon erfaren
het av va:d ande:lsverksarrnhe'ten inom apo
~ek.sområJdet kau uträtta, e1fters'Om detta 
.område ihar varit ,fönbehållet den privata 
affärsverksamiheten som ett monopol. Från 
vissa and!la' Iänder har man sådan erfa:ren-
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het. Men i vårt land ha vi dock ett när
besläktat områide, som visat va.d a:ndels
veDksarn!heten härutiu.nan kan uträtta, näm
ligen han.deln med drogeriartildar. Andels
)l:Jifären Elanto har som känt i Helsingd'ors 
upprättat dro~butiker, och jag skall be att 
få anföra några exempel, som visa vad 
härutinnan i ·praMiken kan uträtrtas till båt
;nad för den konsumerande alimä.nheten. 

Medan :alltså i Elantos drog1butiker 
exempelvis vathmglas ibetingar sig ett pris 
av 2 : 50 per kg, kostar samma vara i den 
,priva:ta :handeln 3: 50, lutsten likaså 6 ma:rk 
,resp. -8 ma.rk, rå te:I'Ipentin 9 resp. 13 mark, 
kamfertnaftalin 7 och 10 ma,rk, benzin 6 
,ma•rk res1p. 8 ma:rk Et.e.rn, vaselin 16 mark 
,och 2ö mark kg, rå pottaska 8 ooh 12 ma,rk, 
rå sod:a, sådan som anv:ändes 'för rengörings
andamiB, 1 : 40 och 3 mark. I genomiSni tt 
befuunoo varorna i Elanto.s: drogaffärer 
:vara 20 % lbilligwre ·än i de priv.a ta, oc'h 
mam kan- lät't 'förstå den d'örbit,tring·, som 
bland de privata drogeriidkarena. uppstod 
genom att audel:sverksamiheten inträu~de 
på det-ta. områide, men för den konsume
.rande allmänhet-en var detta in:trängande 
välikommet. 

Och vad andelsverk:..'i'am:heten skulle ha 
för ett tacksa:mt fält inom apo.teksområdet, 
det kan man förestä1la sig, då man exem
pel-vis betänker, att pulver, sådana som 
.aspirin, sa-Iipyrin och kinin, kosta i minut
hwrrdeln i apoteken hortåt '10 g-ånger så 
mycket som p-artipriset Thtgör,. at't a<lltså en 
sänkning av priset på dessa varor kunde 
företagas många gånger och desamma dock 
,lmnna försälj-as med vinst. Vad patent
medicinerna rbet:rälffar, vilka icke ,fordra av 
förs-äljaren mer möd-a än den som föranle
des av vara.ns nedtagande från hyllan och 
dess inlindande i omsla~p.alpper, så betin
ga sig dock wpoteken för desamma. en prod'it 
av 100 % ellet!' därutöver. Kort sagt, alla 
de varor, som apoteken kmura: tförsäl:ja 
.utan recept, kunde förs1i:l:jas mycket känn
bart rbilligare, och des.s:a varor utgöra do.ck 
det stora. flertalet. 

Dessa exemrpel trorde vara talande nog. 
De ta:la .för at-t giv:a. andelsve-rksa.mhe'ten 
tiUfälle att inO!m detta område 111t!föra 
samma rensningsarbete, som den har ut-fört 
inom så mån!ga andra områiden. Då det 
nu förelig-gande lagförsl-a,.,met i.cke m:edgiver 
denna miijlighet, vilket däremdt är -fallet 
med den a.v regeringen nyss a•vlåtna pro-

positionen., ·förenar oekså jag nrig, hr tal
man, om förhoppningen, att det nu förelig
gande lagförslaget måtte avJböjas. 

Puhemies: Eduskunnan istunto kes
keytetään nyt ja. j1atketaa.n kello 7 tänään. 

Täysi-istunto 'keskeytetään kello 5.01 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 7 i. p. 

Puhemies: Jatketaan 3) asian käsit
telyä. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. Kylänpää: Lepäämään jätetty 
esitys apteekkilaitoksen uudelleen järjestä
misestä on saanut monipuolisen ja monin
kertaisen käsittelyn. Asiassa ei ole häti
köity. Tuskin on muuta asiaa, joka on 
niin kauan kuin tämä, jo 100 vuotta, ollut 
päiväctärjestyksessä. Viimeisessä eduskun
nassa <päästiin porvarillisten puolueiden 
taholla yksimielisyyteen siinä, että le
päämään jätetty lakiehdotus, joka aset
tuu puhtaan henkilökohtaisen toimilupa
järjestelmän pohjalle, on selvin ja takaa 
parhaiten ne edellytykset, jotka apteekki
liikkeelle on asetettava. Sellainen seka
järjestelmä, joka sisältyy lakiehdotukseen 
liittyvään ensimmäiseen eli sosialidemok
raattien vastalauseeseen, missä kunnille, 
eräänlaisille osakeyhtiöille ja osuuskun
nille annetaan etuoikeus apteekkiliikkeen 
harjoittamiseen, ei ole oikeutettua eikä 
varmaankaan innostuttaisi apteekkialalla 
työskenteleviä pyrkimään eteenpäin enkä 
puolestani usko sen johtavan niihin tulok
siin, kuin vastalauseen puoltajat ovat ai
kah;emmin lausuneet. Hallituskin näyt
tää tästä asiasta antamassaan uudessa 
esityksessään olleen sitä mieltä, ettei kun
tia, eräänlaisia osakeyhtiöitä ja osuuskun
tia olisi asetettava mihinkään etuoikeutet
tuun asemaan ammattihenkilöiden rin
nalla eikä siis näyttäisi kannattavan vas
talauseen tekijöitä sellaisenakaan. Mutta 
toiselta puolen tarkastellessa hallituksen 
uutta esitystä, tulee taas siihen käsityk-
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seen, että se onkin sama kuin lepäämään 
jätettyyn lakiehdotukseen liittyvä sosiali
demokraattien vastalause, vähän siloite
tummassa muodossa ja eroaa siitä vain pa
rissa kohdassa. Kun vastalauseessa vaa
dittiin etuoikeutta apteekkioikeuksien 
saamiseen kunnille, eräänlaisille osakeyh
tiöille, joissa kunta omistaa osake-enem
mistön ja osuuskunnille, joitten tarkoituk
sena on kulutustarvikkeitten hankkimi
nen jäsenilleen, niin uudessa hallituksen 
esityksessä ei enää puhuta suorastaan 
etuoikeudesta ja ensi sijasta vaan asete
taan osakeyhtiöt, 'Osuuskunnat ja kunnat 
yksityisten ammattiharjoittajien kanssa 
näen n ä i se s t i tasa-arvoisiksi arvaten
kin toivossa, että ehdotus edes tässä muo
dossa tulisi niellyksi. Sanon ,näennäi
sesti tasa-arvoisiksi'', sillä otaksun, että 
hallitus on uudessa esityksessään yhteisö
jen, ehkä jonkun suuren osuuskunnan 
etua silmälläpitäen 4 § :n 2 momenttiin li
sännyt erään hämärän määritelmän, joka 
on: paitsi taitoa, kykyä ja koeteltua kan
salaiskuntoa, on otettava huomioon a'P
teekkioikeuksia annettaessa, nimittäin ha
kijain yleiset edellytykset hoitaa ap
teekkiliikettä lääkeaineita käyttävän 
yleisön etujen mukaisesti. Valtioneuvos
ton harkinnasta riippuu yhteisöjen ha
kiessa apteekkioikeuksia yksityisten am
matti'harj,oittajain kanssa, kummalla tulee 
olemaan suuremmat edellytykset hoitaa 
apteekkia lääkeaineita käyttävän yleisön 
etujen mukaisesti. Kun ei ole mitenkään 
selitetty, mitä ne hakijain ,yleiset edelly
tykset" ovat, tulee siihen käsitykseen, 
että tässä on kohta, jossa yhteisöille on 
tahdottu varata etuoikeutta ammattilais
ten rinnalla. Osuuskunnat esim. voivat 
hakiessaan apteekkioikeuksia mainita joi
takin seikkoja, joita valtiovalta eräissä 
tapauksissa saattaisi mieluisasti katsoa 
sellaisiksi yleisiksi edellytyksiksi, joitten 
perusteella yhteisö saa etusijan yksityisen 
ammattiharjoittajan rinnalla. Minusta 
tämmöisiä hämäriä määritelmiä ei saisi 
laissa olla. Jos joillekin yhteisöille tah
dotaan varata etuoikeuksia sanottakoon 
se suorasti ja selvästi. 

Toinen kohta, missä hallituksen uusi 
esitys eroaa mainitsemastani vastalau
seesta on se, että yhteisöt eivät saisi ap
teekkioikeuksia ikuisiksi ajoiksi, vaan ai
noastaan 25 vuodeksi. Mutta tämäkin ero 
on vain näennäinen. Määräajan kuluttua 

voi yhteisö hakea uudestaan oikeuksia ja 
tietysti saa ne. (Ed. Keto : Miksi saa ne!) 
Etuoikeutetumpi asema tulee yhteisölle 
myös siinä, että se saa pitää kuinka monta 
apteekkia tahansa sensijaan, että yksityi
sen apteekkarin oikeus yhteen apteekkiin 
lakkaa samalla, kun hän saa oikeuden toi
seen. 

Olen siis sitä mieltä, että hallituksen 
uusi esitys apteekkilaitoksen järjestämi
sestä ei anna eduskunnalle aihetta lepää
mään jätetyn lakiesityksen hylkäämiseen, 
ja kun nykyisten apteekkiliikkeitten har
joittajain henkilökohtaiset, pidennetyt toi
miluvat ensi vuoden aikana loppuvat, 
olisi asialla jo kiirekin. Ja koska apteek
kilaitosta järjestettäessä tarkoitus on ol
lut pyrkiä selvään ja yhtenäiseen järjes
telmään toivon, että eduskunta hyväksyisi 
lepäämään jätetyn esityksen apteekkilai
toksen uudelleen järjestämisestä, joka 
asettuu puhtaan henkilökohtaisen toimilu
pajärjestelmän pohjalle. 

Ed. K e t o: Herra puhemies! Minusta 
päinvastoin kuin edellisestä puhujasta 
olisi syytä hylätä tämä nyt lepäämään jä
tetty lakiesitys, sillä, niinkuin olen aikai
semmassa käsittelyssä eduskunnassa osoit
tanut, tämä lakiehdotus ei ole lääkeai
neita tarvitsevain kuluttajain etujen mu
kainen. Tietysti on toivottavaa, siitä me 
kaikki olemme yksimielisiä, että apteekki
olot saatettaisiin vihdoinkin järjestyk
seen. Mutta täs~ähän ei ole kysymys 
muuta kuin korkeintaan muutaman vii
kon lykkäyksestä. Jos tämä ehdotus hy
lätään, niin se merkitsee minun ymmär
tääkseni sitä, että ainakin ne periaatteet, 
jotka hallitus on tälle eduskunnalle jättä
mässään esityksessä esittänyt, samalla hy
väksytään. Minusta nimittäin on asian 
laita sillä tavalla, että hallituksen uusi 
esitys on kohtuullisempi kuin nyt käsitel
tävänä oleva ja eduskunnan jo kerran hy~ 
väksymä lakiehdotus. Hallituksen esitys 
on, niinkuin täällä on jo huomautettu, ta
vallaan kompromissiehdotus. Sehän mai
nitsee ensisijaisena yksityiset henkilöt oi
keutetuiksi saamaan apteekkioikeuksia, 
mutta antaa mahdollisuuden myöskin 
kunnille ja osuuskunnille saada samanta
paisia oikeuksia. Eihän voi tulla siitä 
mihinkään, että nyt käsiteltävänä oleva 
lakiehdotus on täydelliseen monopolijär
jestelmään perustuva ja monopolijärjes-
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telmään, joka takaa useissa tapauksissa 
verrattain tuottavan ansiolähteen eräille 
yksityisille liikkeenharjoittajille. Kaikki 
muut yritysmuodot on suljettu pois kilpai
lusta ja mehän tiedämme kuitenkin, että 
on olemassa eräitä sellaisia uudenaikaisia 
yritysmuotoja, jotka olisivat halukkaat 
harjoittamaan apteekkialaa, nimittäin 
kunnat ja kunnalliset osakeyhtiöt sekä 
erityisesti kulutusosuuskunnat. 

Minä en voi todellakaan ymmärtää, 
miksi tahdotaan estää näitä uudenaikai
sia yritysmuotoja harjoittamasta myös
kin tätä taloudellisen toiminnan alaa, kun 
kerran voidaan antaa täydelliset takeet 
siitä, että myöskin näiden hallussa olevia 
apteekkeja tullaan kunnollisesti hoita
maan. Erityisesti minua ihmetyttää 
tässä asiassa maalaisliiton kanta. Sehän 
tiedetään, että liitto on aikaisemmin ollut 
toisella kannalla, ja nyt kuitenkin tämän 
saman liiton keskuudesta esiintyy henki
löitä, jotka ovat mitä innokkaimpia suun
nitellun yksityisille annettavan monopoli
järjestelmän kannattajia. On todellakin 
merkillistä, että ne piirit tässä eduskun
nassa, jotka sanovat olevansa vapaan kil
pailun kannattaijia, ovat valmiit hyväksy
mään näin räikeän monopolijärjestelmän, 
kuin mitä nyt suunnitellaan, vaikka tuo 
monopolijärjestelmä ei ilmeisesti ole 
omansa takaamaan lääkeaineiden kulutta
jille parempia tavaroita, kuin mitä olisi 
mahdollisuus saavuttaa sillä kompromissi
järjestelmällä, johon hallituksen esityk
sessä on tultu. Minä ihmettelen, että sel
lainen vapaakaupan kannattaja kuin esi
merkiksi ed. Schauman, joka niin innok
kaasti täällä on aina esiintynyt kaikkea 
valtiomonopolismia vastaan, nyt on niin 
kärkäs kannattamaan yksityisille taatta
vaa monop~lismia, vaikka, niinkuin sanoin, 
·ei tämän tällaisen monopolismin puolesta 
voida lainkaan esittää vakuuttavia syitä. 

Täällä on useamman kerran ihmetelty 
sitä, miksi esimerkiksi kaupunkilaiskun
nat ja erityisesti suuret kaupunkilais- ja 
yleensäkin kulutusosuuskunnat haluaisi
vat päästä harjoittamaan lääkeaineiden 
kauppaa siellä nimittäin, missä ne tunte
vat olevansa kykeneviä tätä kauppaa kun
nollisesti harjoittamaan. Luonnollisesti 
ne tekevät tämän jäsentensä edun nimessä. 
Ne tahtovat ensiksikin pitää huolta siitä, 
että lääketaksaa noudatetaan ja että 
niissä lääkeaineissa, jotka eivät ole mai-

nitut lääketaksassa, noudatetaan kohtuul
lisia hintoja. Varmaankin osuuskunnalli
silla apteekeilla olisi juuri viimeksimainit
tujen aineiden suhteen tärkeä tehtävä, ku
ten täällä edustaja Wiik on jo edellisessä 
istunnossa annetussa lausunnossaan huo
mauttanut. Mutta mehän tiedämme, että 
lääkeaineiden laatu on myöskin erilainen 
eri apteekeissa ja varmastikin kuluttajain 
itsensä omistamat apteekit tulisivat tarjoa
·maan kuluttajille kunnollisia lääkeaineita, 
mutta yleensäkin voi sanoa, että on toki 
kohtuutonta, että estetään lääkeaineiden 
kuluttajia hankkimasta itselleen sitä liike
voittoa, mikä nykyisen järjestelmän mu
kaan menee yksityisille apteekkien har
joittajille. On periaatteellisesti ihmeteltä
vää todellakin, että juuri ne piirit täällä, 
jotka kaikissa tilaisuuksissa sanovat ole
vansa vapaan kilpailun kannattajia, tah
tovat nyt estää järjestyneitä kuluttajia 
kilpailemasta vapaasti yksityisten yritte
lijäin ki!!1Ssa, harjoittamasta suurissa kau
•pungeissa yksityisten yrittäjien kanssa rin
nan apteekkiliikettä ja. osoittamasta, pysty
·vätkö ne tätä liikkeenhaaraa ha;rjoittamaan 
sillä tavalla, että niille jatkuvasti voidaan 
antaa tämä tehtävä lää.keaineiden kulutta
jien etujen valvojana. 

Niinkuin sanoin, nehän eivät pyri saa
maan tätä oikeutta ilman takeita, vaan ne 
ovat valmiit antamaan täydet takeet siitä, 
että arpteekkeja tullaan kunnollisesti ja am
mattitaitoisesti hoitamaan. Ne tulevat ole
maan valmiit alistumaan siihen, että vi
ranomaisilla on oikeus ehkäistä kaikki 
väärinkäytökset, koskapa lääkintöhalli
tuksella on oikeus puuttua asioihin aina 
niin pitkälle, että sillä on oikeus määrätä 
tällaiselle osuuskunnalliselle apteekille hoi
taja ja koska nämä oikeudet annetaan ny
kyisen suunnitelman mukaan vain määrä
ajaksi, niin että määräajan päätyttyä on 
viranomaisella oikeus riistää nämä oikeudet 
kulutuskunna~Ita., nimenoma.an kulutusosuus
kunnalta:, jos se ei ole apteekkiliikettä kyen
nyt kunnollisesti harjoittamaan. Miksi 
tällaisissa oloissa todellakin pelätään sitä, 
että nämä kuluttajia edustavat järjestöt 
pääsisivät todellakin mukaan myöskin tätä 
liikettä harjoittamaan? Miksi tahdotaan 
monopolismia, kun sitä ollaan muilla 
aloilla niin pelkäävinään? Täällähän on 
jo huomautettu siitä, että erästä sukulais
liikealaa, nimittäin rohdoskauppaliikettä, 
kulutusosuuskunnat ovat kyenneet menes-
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tyksellä harjoittamaan. On mainittu jo, 
että v. 1924 suoritetun vertailun mukaan 
osuusliike Elannon rohdosliikkeen hinnat 
olivat 25 % alemmat kuin täkäläisten yk
sityisten rohdoskauppiaiden hinnat. Väi
tetään tietysti tähän, että apteekeissahan 
on vallalla liiketaksa, mutta tähän on jo 
lmomautettu, että kaikki apteekeissa myytä
vät aineet eivät ole lääketaksan alaisia ja on 
hu9mautettava lisäksi, että varmaankin 
lääkeaineiden laadun suhteen olisi paljon 
vielä osuuskunnallisilla liikkeillä tehtä
vaa, puhumattakaan jo nyt mainitsemas
tani seikasta, että ne runsaat voitot, jotka 
ainakin kaupunkioloissa menevät apteek
kareille, ne voisivat tulla järjestyneiden 
kuluttajien hyväksi. Minusta on todella
kin kohtuutonta, että lainsäätäjä tahtoo 
estää lääkeaineiden kuluttajia järjesty
mästä saadakseen itselleen sen liikevoiton, 
minkä yksityisliikkeen harjoittajat nykyi
sen monopoliasemansa turvissa saavutta
vat jr, saadakseen itselleen nykyistä kun
noUisempia lääkeaineita tai joka tapauk
sessa, että lainsäätäjä tahtoo estää kulut
tajia tästä yrityksestä. 

Kun nyt on hallituksen esityksessä pois
tettu näiltä tahtoisinko sanoa suunnitel
luilta yhteiskunnallisilta apteekeilta nii
den oikeuksien ikuinen jatkuvaisuus, joka 
täällä pelotti aikaisemmin erinäisiä edusta
jia, ja kun niiltä on poistettu etuoikeus 
näitä apteekkioikeuksia myönnettäessä, 
- minä tahdon nimenomaan huomauttaa, 
että ymmärtääkseni ne ehdot, jotka halli
tuksen esityksessä luetellaan, ne eivät ta
kaisi osuuskunnille mitään etuoikeutta, 
koska ymmärtääkseni tuollainen näkö
kohta, joka mainitaan hallituksen esityk
sessä, nim. tällaisen laitoksen hyödyllisyys 
paikkakunnan lääkeaineiden tarvitsijain 
kannalta on aivan luonnollinen- niin mi
nusta tämä asia olisi nyt saatava pois päi
väjärjestyksestä hallituksen esityksen 
pohjalla. Minä valitan todellakin sitä, 
että eduskunnan porvarillinen enemmistö 
on tahtonut tehdä tällaisen väkivaltaisen 
leikkauksen, tahtonut antaa mää,rätylle 
elinkeinon harjoittajaryhmälle monopoli
aseman ja tahtonut lainsäädäntötietä eh
käistä kuluttajia itseään valvomasta etu
jaan tälläkin alalla, kuten kuluttajat me
nestyksellä valvovat etujaan muillakin 
aloilla. Minä siis omasta puolestani yhä 
edelleenkin toivoisin, että nyt käsillä 
oleva lepäämään jätetty lakiehdotus hylät-

täisiin ja yhdyn sen hylkäämisvaatimuk
seen. 

Ed. H ä n n i n e n: Täällä on vasemmiston 
taholta ihmetelty, etteivät talousvaliokunta 
ja suuri valiokunta ilman :muuta ole elhdot
taneet lepäämään jätettyä apteekkilakiehdo
tusta hylä:ttäväksi ja ettei .tailousvaliokunt.a 
ole alkanut rakentaa uutta mietintöä ny~ 
kyisen hallituksen esityksen pohj•aHe. Ta
lousvaliokunnan 'enemmistön mielestä ei ole 
;uudessa ha1litulk:sen esityksessä mitään 
uusia, va.'liokunnalle tuntemalttomia, näkö
kohtia, jotka olisivat voineet vaikuttaa sel
laiseen kannaa:rmuutokseen. Talousvailio
kunnan ja suuren valiokunnan mietintö on 
riidanalaisissa kohdissa täysin sen haHituk
~en esityks~m kaltainen, jolle se rakentuu, 
eli täsmälleen viimeisen porva:rillisen halli
tuksen esityksen mukainen. Samaa mieltä 
näissä kohdin on myös olLut l'ainvalmistelu
kunta mietinnössään rvuodelta 1925. Oleelli
sin eroavaisuus tämän lepäämään jä·tetyn 
lain ja sosialistien rvastalauseess:a esitetyn 
kannan välillä on siinä, m~nkä jäl'ljestelmän 
pohjalle apteekkiliike olisi rakennettava. 
.'fämä l:akiehdotus on rakennettu puhtaasti 
h e n k i l ö k o h t a i s e n t o i m i l u p a
,j ä r j 'e s 't e! 1 Tii) :ä n p ol ih!j a 11 e. Vasrta
lauseen .allekirjoitta•jalt taas ta!htmr~a,t niin 
sanottua seka:järjestelmääJ käytän
töön. Ennenkuin käymme arvostelemaan 
näitä järjestelmiä, lienee paikallaan tässä 
tehdä lyhyt selostus eri jä<r:j·estel:mistä, joille 
apteekkilaitos voidaan ·perustaa. 

E l i n k e i n o v a p a UJ t t a tällä a1aUa ei 
ole missään sivistysmaassa enää käytän
nössä. nim. seHaista elinkeinovaiPautta, että 
.kuka hyvänsä voi perusta.a apteekin, ja mi
hin hyvänsä ja voi myös lopettaa apteekki
liikkeen koska hyvänsä. Yleensä on sivis
tysmaissa vallalla se käsitys, että rupteekki
liikeHä voi harjoittaa vain toimeensa kou-
1 ut'ettu henkilö. Niin sanottu p e r u s t a
m i s v a .p a u s j ä r j este 1m ä, jossa tut
kinnon SIUorittaneille annetaan vapaus har
joittaa apteekki1iikettä missä tahtoo, on 
käytännössä vielä muutamissa maissa., nim. 
Ranskassa ja Englannissa, va;ikka sillä on
J>:in useita varjopuolia; niinpä sen jär:jes
telmän vallitessa voidaan apteekke•ja perus
taa liian ti:J:mä1än, varsinkin kaupunkeihin 
ja taajaväkisiin yhteiskun.tiin., eli sinne, 
missä a:pteek!kareilla on mukavamlpi olo. 
Sensijaan harvaan asutummat seudut jää
vät ilman apteekkeja. Tämä jäl'ljeste'lmä 



johtaa myös usein liikamaisessa ki~pailussa 
väärinkäytöksiin ja vaJrsinilcin Ranskassa. 
on a;pteekkeilhin liitetty jonkunmoinen se
katava~rakauppa, jossa myydaän kaiken
laista pientä tavaraa. aipteekeissa. käy.v'ille. 
Onihan myös vaa-itettu, että mei'lläkin olisi 
monissa apteekeissa tällaista (pientä ta:varaa, 
joka ei kuuluisi oikeastaan ap:tee'kikiliikkee
seen, mutta sehän voidaan kyllä asetuksella 
järjestää. V a l t i on ja kun n a n m o n o
P o l i j ä, r j e s t: e l m i ä ei ole myöskään 
sellaisenaan missään maassa: käytännössä. 
Valtion monopoli'järjesteim:ä~lä olisi ilmi
tenkin muutamia etuja. Niinpä siinä valtio 
voi paremmin pitää lä.ä:ke:taksoista huolta ja. 
myös perustaa apteekkeja tasaisemmin yli 
koiko maan_ Mutta 'lliinkuin jo sanoin, täl
laista. järj•estelmää, joka voi olla niin sa
nottu v a l t i o n h o i t o j ä r j e s t e l m ä 
tai· v u o k r •a j ä r j1 este l mä, ei ole sel
laisenaan käytännössä. Ei myöskään. ole 
paljon k u n n a ll i s t a m o no lP' o 'l i j ä r
j este 1m: ä ä k ä ä n käytännössä. Jonkun
moisia kunnallisia. a,pteek!k:eja sensijaa.n on 
muutamissa maissa, esim. Venädällä, jossa 
my& on eräänlaisia valtion a:pt.eek~ej.~. 
Mutta niinkuin myöhemmin tulen esitta
miä:än näistä aletaan nykyjään luopua ja 
kehitys kulkee henkilökoMa~sta toimilupa
järjeste'lmää k~tia. . Näi~~ä yhte~öa~~.e~: 
keissa on se varJopudh, etta kontrolli nnssa 
on melkeinpä mahdoton. A:pteekeissahan 1 

myydään tuiha:!lsia .~inei~a ~a. t~ansiss~. eri 
yhdistyksissä Ja mm :pwnm erm, et ta. on 
aivan maihdotont.a tarkalleen kontrollo1da, 
kuinka. <paljon eri aineita niissä myydään. 
Jos kunta ta.i joku muu yhteisö perustaa. 
apteekin, niin sen menestyminen r~ip:puu 
etupäässä si'itä rr:·en_kilöstä., ~on~a .~~Ide!t~
vaksi tuo a.pteekklla1tos kullomkm Jaa. Sita
;paåtsi näissä yhteis·apteekeissa vallitsee 
useimmiten virkavaltaisempi henki kuin yh
den henkilön Dmistamissa ja hoitamissa a:p
teekeissa. Varsinkin jos 0111 ki]ipailua, niin. 
tietysti yleisön kohite'lu yksityisen aptee
kissa on hyvä, ·että liike kävisi. 

Viimeisenä olisivat sitten n. s. toimi
lupajärjestelmän perustalle 
rakennetilli apiteekit, Toimilupa 
voi olla r e a a l i nt en, jolloin tuo toimi
lupa voidaan siirtää toiselle ja myydäkin. 
Niitä on ollut ja. on vielä käytännössä mo
nissa maissa. Pwrempi muoto on n. s. he n
k i '1 ö k o h t a i n e n 1J o i m i l u p a j ä r
j e s t e 1 m ä, jossa: ha:kemuksesta tutkin-mm 
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suorittaneelle apteekkarille annetaan toi
milupa. Ja kun sitä lh>akee tavallisesti 
useampi henkilö, niin tietysti taitavimmalle 
ja kyvykkäimmälle, ja sille, jolla <m koe
te'ltu kan:sal:aiskunto, annetaan, to1milrupa. 
Tälllaista järjestelmää on. kä.ynyt lainval
mistelukunta puoltamaan, ja sen pohjalle· 
rakentuu myöskin tämä hallituksen esitys, 
josta. sitten on talousvaliokunnan mietintö 
syntynyt tja joka on tämän kyseessä olevan 
lakiehdotuksen pohjana.. Mielestämme tämä 
järjestelmä taikaa parhaiten korkean apteek
kitason ja estää sen ränsi,9tymästä, niinkuin 
olisi eihkä 'laita, jos käytäisiin sosialistien 
ehdottamaan se k al j ä. r j1ets t. e l mä ä n. 
T.alousv:aUiokiunnam. ka.ntaan vaikut.ti tässä 
asiassa hyvin paljon ulkomaiden esimerkki. 
Saksassa. on jo 1111uutamissa valtioissa yri
tetty kunnallisia aiPteekkeja pamna pystyyn, 
nimittäin Hessenissä ja. Badenissa, mutta 
niistä on täytynyt jo osittain luopua; ja 
missä se on vielä !käytännössä,. niin se on 
vuokra:järjestelmän muodossa., nimittäin 
siinä muodossa, että !kunta vuokraa apteek
ka.riUe huoneet ja myös om~stamansa toimri
Iuvan ,a.pteekka.ritoimen harjoi.ttamiseen .. Ba
d~missa vuosien 19.19'-'19Q~ väliliä annet-· 
tin 1.g kunnalle a:pteekkioikeudet, mutta 
vuonna 1923 oli niistä vain 4 kunna.llista ap
teekkia käytännössä. Siis selvä taantumus; 
eivätkä siellä lälheskään kaikki ikäy.ttäneet 
näitä oikeuksiaan. Hesseniss:ä. .130 aptee
kista oli vain !parikymmentä kunnallista 
vuokra-apteekkia. Minä luulisin., että 
meillä ei olisi myöskään varaa. 'lähteä tällä 
alalJl'a. kokeHemaan. Minä luottaisin tässä 
saksalaisten j.ärjestelykykyyn. Niinkuin 
tiedämme, ovat 'he järjestelykykyistä väke.ä 
ja saava.t tavallisesti liikkeen menemään, 
jos sillä on mahdollisuuksia. Mutta tämä 
apteekkiaia on. se'llainen. ala, että siinä ei 
näilltä;väs>ti kunnalllinen ja osuustoiminnalli
nenkaan muoto, jota täällä vasemmiston ta
holta ajetaan, menesty. 

Täällä talousvalidkunnan herra ;puheen-· 
johtaja mainitsi, että joo tälffiä esitys hylä~ 
tään, niin kahden viikon perästä on ta·lous-· 
valiokunta. antava tästä uuden mietinnön" 
joka perustuisi uuden hallituksen esityksen 
polh·ja:lle. Mutta minä olen aivan vaTlll:a 
siitä, että talousvalio'kiunnan enemmistiin 
kanta kalhden viikon aikana tässä asiassa ei 
kerkiä muuttua. Kun tä.tä ~US~aa, niinkuin 
täällä on j-o ma.inittu, on va1lmisteltu kauan, 
noin 100 vuotta, ja !kun tällä tahdotaan ku~ 



494 Perj,an.taina 7 p. loikaikuuta 11!)27. ____________ __: ___ _::_ _______ --,-________ _ 

mota säädöksiä, joi,ta oru sääd-etty sato:ja. 
vuosia sitten, niin olisi jo aika saada yhte
näinen arpteekkilaki. Jos siinä on puut
teita jaJ heikkouksia, niinkuin siinä voi 
olla, niin ei må.kä.än -estä sitä tulevaisuu
dessa rpaikka.amasta ja ])arantamast.a. Minä 
ehdottaisin, että tämä laki hyväksyttäisiin 
sellaisenaan. 

Ed. T olon en: Ne asialliset seikat, joita 
esittää;'kseni pyysin puheenvuoroa, on jo va
semmiston taholta esitetty. Senvuoksi ilm.oir 
tan vwin kannattavani sitä ehdotusta, että 
lakiehdotus hyljättäisiirn. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Reinikainoo. ed. Saveniuksen, ed. Wiikilll 
y. m. kannattamana ehdottanut, että laki
ehdotus hylåttäisiin. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Reinikaisen ehdotukseksi'. 

Selonteko myönnetään oikeaiksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakieihdotuksen sellaisena, 
kuin se on toisessa käsicttelyssä päätetty, 
äänestä'ä ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. Rei
nikaisen ehdotus hyväbytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (103-75 
-2-19). 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt lakiehdotuksen sellaisena kuin se on 
toisessa käsittelyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus .laiksi valtion ja Helsingin kau
pungin välisen tilusvaihdon toimeenpane

misesta. 

Hallituksen esitys n:o 3, jota on valmiste
levasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 4 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 12, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakirodotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hyliiltä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy toisessa käsittelyssä 
piräittämän:sä lakiehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asi·a on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi pormestarin, neuvosmies
ten ja maistraatinsihteerin vaalista. 

Hallituksen esitys n :o 16, jota on valmis
televasti käsitelty laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 3 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 14, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u ih e m i e s: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus v!Oidarut nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Eduskunta hyväksyy toisessa käsittelyssä 
pä:ättämän:sä la:lciehdotuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asi,a on loppuun kä:sitelty. 

6) Ehdotus laiksi uusmuotoisista valtion 
oppikouluista. 

Hallituksen esitys n :{) 5, jota on valmiste
leva:sti käsitelty sivistysvaliokunnan mietin
nössä n :o 1 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 11, esitellään k o l m a n teen 
k ä s i t te l y y n. 

P u ih e m i e s : Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakie<hdotus VJOidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. Österholm: 1926 års riksdag 
ibeslöt, som man torde erinrw sig, 
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att förkastaJ propositionen om grun~ 1 

derna: för organisationen av statens lär
domsskolor odh hänsköt ärendet till 
förnyad kommitteutredning. Endas1J i 
så mätto kan man sägai att riksdagens 
beslut innelbar ett ställningstagande, att det 
bestä:mdes, att den förhärskande typen aN 

lärdomsskolor skulle lbyggas på folkskolans 
hela lärokurs, alltså med iakttagande av 
princi:pen om folkskolan som bottenskola. 
Men frågan om huru lärdomsskolan av den 
nya typen borde vara organiserad, t. ex. be
träffande antalet klasser i mellanskolan, 
lämnades helt och hållet öppen. I diskussio
nen om folikskolan som bottenskola hava vi 
mest opererat med treklassiga mellanskolor 
och sexklassiga lyceer, men det är icke ändå 
allddes uteslutet, att, huru bittert det än 
vore, det ännu kunde visa sig nödvändigt att 
reflektera på den fyrklassiga mellanskolan. 
I den riktningen gick ju i stort sett avgö
randet i skolfrågan i Sverige senaste vår, 
och när lagförslaget om grunderna för orga
nisationen av statens lärdomsskolor var före 
i kulturutskottet, visade det si,g, att den fyr
klwssiga mellanskolan hade anhängare också 
här. Emellertid kommer nu det föreligga.n-· 
de lagförslaget och fastslår det sexklassiga 
lyceet och den treklassiga mellanskolan så
som den legaliserade nya skoltypen., Vi veta 
alla varför regeringen så gör, o0h att åtgär
den är motiverad av nödvändigheten att 
ställa försökslyceerna och de andra skolorna 
av dennyatypen på ordinarie stat. Åtgär
den är helt enkelt en konsekvens av riksda
gens tidigare beslut. Men detta lagförslag 
kan komma och komtmer med aH sannolik
het att verka föregripande med hänsyn tili 
frågan om lärdomsskolornas framtida orga• 
nisation. Detta är dock i<'ke meningen med 
lagförslaget. Just därför är det kanske 
skäl att, då lagförslaget antages, fastslå att 
det icke avser att på något sätt föregripa 
den kommitteutredning, som riksdagen b~ 
gärt, oc:h att det allts:å ieke i framtiden bör 
kunna göras gällamde att riksdagen genom 
antagande av detta lagförslag träffat ett 
förhandsavgörande. Endast den omständig
heten, att en annan framkom'lig väg icke 
kunnat anvisas för försökslyceernas ställan
de på ordinarie fot har föranlett detta lag
förslags framläggande, såsom det ju också 
klart och tydligt i motiveringen utsagts. Nå
gonting annat innebär alltså la.gförslagets 
antagande icke. 

Det har synts mig vara skäl att till ytter
mera visso få detta fastslaget i riksdagens 
protokoll, så att man icke i framtiden, när 
vår skolfråga kommer upp tili slutligt avgö
rande, må åberopa detta lagförslag och dess 
antagande såsom ett stöd för lärdomsskole
frågans lösning i en eller annan riktning. 

Ed. M a n t e r e: Voin puolestani todeta 
että ed. Östel'lholmin käsitys tämän laki~ 
ehdotuksen tarkoituksesta on oikea. Mutta 
samalla: on myöskin sanottava, että! muu 
käsitys ei voi tulla kysyilllykseenkään. Jo
kaisen, joka on lukenut lakiehdotuksen 
perustelut, on täytynyt tulla juuri tähän 
käsitykseen. Sitäpaits~ lakiehdotuksen 
sisältö sellaisenaan on myöskin todistamassa 
että tällä lailla ei ole tarkoitettu järjestäli 
oppikoulujamme pysyväisesti, vaan laki on 
tilapäisluontoinen. Sen tarkoituksena ei ole 
mikään muu kuin saada ne uusmuotoiset 
koulut, jotka tähän saakka on perustettu 
vakinaiselle kannaHe, tämä syystä jos~ 
esityksen perusteluissa on huom~utettu. 
Tämä ei kuitenkaan tiedä sitä, etteikö tämän 
jälkeenkin voitaisi perustaa tarpeen tullen 
maahan uusimuotoisia kouluja, jotka nekin 
tulevat ,sen jälkeen kun tämä laki tulee 
voimaan, asetettaviksi vakinaiselle kannalle, 
mikä on oleva hyödyksi meidän koululaitok
semme kehitykselle.. Tällä tavoin saa'Vllte
taan myöskin se etu, että uusmuotoisista 
:kouluista, niiden tal'lkoituksenmukaisuudesta 
voidaan saada varmempi kokemus. Jos ne 
työskentelevät vakinaisina oppilaitoksina, 
kouluina, joissa opettajanvirat ovat vakinai
sella kannalla, niin on selvää, että niihin 
voidaan saada pätevämpiä opettajia. Siitä 
niiden työn tulos huomattruvasti hyötyy, ja 
silloin se kokemus, mikä näistä kouluista 
saadaan, on arvokkaampi kuin jos nämä 
koulut edelleen työskentelisivät väliaikaisina 
oppilaitoksina. 

Ed. E s t l a n d e r: J ag ber att få förena 
mig om det uttalande rdgsm. Österholm av
gav. J ag öns:kar dessutom framhåHa, att 
jag i stora utskottet väckt förslag om sådant 
förtydligande av lagförslaget, som skulle 
hava undanröjt den tvetydighet, som otvi
velaktigt nu vidlåder detsamma, men blev 
detta; mitt förslag icke uppmärksammat. 
Det är nu angenämt att från sakkunnigt 
håll höra, att den uppiattning rdgsm. Öster
holm har gjort gällande, också synes vara 
den allmänna. 
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Ed. Å k e r b l o m: Det är kanske lika så 
nyttigt att också få fastslaget, att det lag
förslag, som nu antages, icke kommer att 
angiva den gestaltning lärdomsskolorna 
ikomma att få i föthållande till bottenskolan 
ockSå i ett annat avseende. Som känt för
kastade riksdagen den förra propositionen 
till lag om grunderna för lärdomsskolorna 
bland annat främst av den orsaken, att man 
därmed försökte upprätta två slag av lär
domsskolor, 8-klassig'a och 6-klassiga. Som 
sagt, denna proposition förkastades. Nu 
kommer fram ett lagförslag, som fastslår 
6-klassiga vid sidan av 8- eller 9-klassiga. 
Det är n.yttigt alltslå,. att också n u i detta 
sammanhang erinra om att denna lag icke 
får föregripa händelserna och fastslå, att de 
kommande skoltyflerna kunna. och höra vara 
av två skilda slag, utan att denna sak också 
lämnas öpp.~n. Men dessutom märker jag., 
att rdgm. Osterholm har misslyckats i sitt 
huvudsyfte med sitt andragarrde, eftersom 
öve.rdirektören i skolstyrelsen erkänt och 
påpekat, att den nya. lagen kommer att 
giva möjli'ghet till upprättande av nya sk~ 
lor liknande dem som nu åsyftas med lagför
slaget, och att alltså en sådan skoltyp blir 
mer eller mindre legaliserad. 

Ed. V i r k kun en: Minäkin haluan lau
sua, että ed. österholmin täällä esittämä kä
sitys tämän lain kantavuudesta ja merkityk
sestä on aivan oikea, ja minäkin pyydän hä
nen käsitykseensä yhtyä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta päättää hyväksyä lakiehdotuk
sen sellaisena, kuin. se toisessa käsittelyssä 
'on päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. Asia on lop;puun käsi
telty. 

7) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi korvauksen antamisesta 
maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja 

kärsineille. 

Mainittu lakiehdotus, jota on valimistele
vasti käsitelty ·valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :'0 5 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 16, esitellään k o 1m a n teen 
~ ä s i t t e 1 y y n. 

·~~~~~~-

Puhemies: Ensin tehdään päätös toi
sessa käsittelyssä päätetystä lakiehdotuk
sesta, .joka vo~daan nyt hyväksyä tai hylätä. 
Senjälkeen esitellään va1tiovaraill1Va1iokun
nan mietinnössä n :o 5 oleva anomusponsi pe
rusteluineen. 

Keskustelu: 

Ed. V i r ta: Nyt kyseessä oleva laki kor
vauksien maksamisesta maailmansodan ai
kaisista vahingoista on . kolmannessa rkäsitte
lyssä.,. j·ossa on sen hyväksyminen tai hyl
käämmen enää kysymyksessä, kun laki 
kaikissa näissä edellisissä käsittelyn vaiheissa 
on saanut sen muodon, joka ,siihen viime 
vuoden valtiopäivillä jo hyväksyttiin. Laiki
·esitykseen nähden ei voida täHäkään kertaa 
muuta kuin tulla siihen tulokseen, että se 
on hylättävä, varsinkin senvuoksi että 
·tämä lakiesitys takaa nyt korvauksien 
maksamisen niin sanottujen Turun mella
koiden johdosta tapahtuneista vahingoista 
va.rakkaille liikemiehille, samoin korvauksen 
maksamisen suurille maanomistaljille n. s. 
patteritöiden vahingoista kuin myöskin suu
rille kartan.onomistrujille muista heille sattu
neista vaJhingoista. Siis laki tietää suurim
malta osalta sen tavattoman suuren raha
summan, jonka laki käsittää, myöntämistä 
rikkaille. Sen vuoksi minä ehdotan, että 
lakiesitys hylätään. 

Ed. v o n B o r n : Föreliggande lagförslag 
avser att låta jordägarena efter en mer än 
anstä.ndigt lång väntan i snart 10 års tid 
omsider undfå en blygsam ersättning för de 
betydande skadegörelser, som ågått deras 
lä1genheter genom särrskilda den ryska mili
tärens åtgärde,r under världskriget. Dessa 
skardegörelser stå bland förluster, som för
orsakats medborgarena i vårt land under 
'kriget, i en särklass för sig, och det rättmä
tiga i kratvet på deras ersättande kan 
kna,ppast bestridas. Visserligen har i lag
förslaget med dem sammanförts och likställts 
särskilda andra såväl kommuner som 
enskilda åsamkade kostnader .och slmdor 
under världskriget. Men dessa äro av en 
annan natur, •och statens skyldighet att 
ersätta dem framstår icke lika . ovillkorlig 
och klar. De harva emellertid tagits med i 
detta sammanhang kanrske främst för a;tt 
göra lagförslaget i dess helhet .mer begärligt 
för ett större flertal och sålunda öka utsik-



te~na för dess slll.~liga. godkännande. Denna 1 
ltategori a'V skador är dook ieke av nigon 
:större betydenhet och omfattning oeh kom
mer icke att ekonomiskt spela någon större 
röll för staten. Och för övrigt är det enligt 
:min uppfattning intet ont att ~a därom, 
utan tvärtom i sin ordning, att också dessa 
skador nu bliva i någon mån ersatta. De 
höra dock som sagt icke tili de egentliga 
:s. k. rySBbdorna, va.r.om hät' främst nu är 
iråga, de s. k. rysshyggena oclf ryssbefäst
nin·garna. ~ skador A~r hava alla det 
:gemensamt - oeh häri filkHja de sig från 
övriga i detta. lagförslag uppräkn.,de skador 
likS(Iotn oc.k: .Lrån · d~ vanliga 'higs- och upp
rorsskadorna, sorn ju ematts efter andt-a 
p.rinciper ~, att de för d~t första uppkommit 
genom tvångsingrep:p i lagfången rätt, att 
för det andra detta skett genom f()rmedling 
.av laga myndi,ghet och att för det tredje 
ersättning hä,r:for icke blott utlovats, utan 
.även varit i lag förutsatt. Medan i Öv·riga 
fall, då ersättning ifrågakommit, blott nägon 
.elle_r några av dessa förutsättningar v·arit 
tillfinnandes, äro de alla med ·av:seende å 
odessa s. k. rysskador för handen. Bea,ktar 
man detta, synes det icke vara möjligt att 
i nu. ifrågaw-arande fall förneka vede.r
börande jordägares goda rätt tili ersättning 
från det allmännas sida. Det vore icke blott 
i hög grad oskiiligt, utan även rent av 
orättvist att lämna dem utan laga gottgörelse 

'1blott där:Iör, att, såsom man säger, så många 
andra oförskyllt blivit lidande till följd av 
världskriget, utan att de undfått någon som 
lhelst ersättning därför. 

Att äter resonera så som mängen det torde 
göra, att jordägama i varje fall förtjänat 
.så bra och haft det så väl ställt under 
krigstiden, att · de nog icke b~höva någon 
ersättning nu mer än andra medborga.re, är 
korttänkt och vrångt.; det vittnar för övri.gt 
10m ofö:mnå;ga att förstå den nu ifrågava
rande ersättningens innersta natur liksom 
ock det orättvisa i att låta några en.skilda 
jordägare hliva lidande fö.r vad andra eller 
kanske snarare skrået i dess 'hel:het ansetts 
'hava med rätt eller orätt förtjänat. 

Ma.n invänder även, att det icke är den 
finländska staten, utan den ryska, som är 
aDBVarig för skadeersättningarna ifräga. 
Men oavsett at.t den finländska staten själv 
i tiden i många fall ta.git i beslag och till
god:ogij<>rt sig en stor d-el bl. a. a;v de. av 
ry~arna avverkade, pä platsen kvarliggande 

skog8produkt~a, sl. måste det ju anse&, att 
Iien finländska stat.M, som omhäadertagit 
't'yska stats~ketiJ til~odolaavanden i vålrt 
laltd, ä~ bort hiUa egna undemåtu 
skadesl.ösa för deras ostridiga ansprlk genM 
temot ryska staten, itminstone i de fall, där 
\:ltf!Sa. amrprlk up.pkommit tili följd av 
·två.ngsåtgärder från ryslt sida, mot vilka 
den enskilda :medbo.rgaren :f&ktiskt stått 
skyddslös. 

Jag uttalar föl"hop.pningen, att detta lag
förslag nu ~er skall a.v riksda.gen anta
·gas. Och jag viU tillägga, att jag icke för 
egen del har någon som he1.4t fördel att 
vänta av dtJm& lagst.i,ftningdtgärd, &å att 
'jag icke 'Pl ~t sätt be:hövar misstä.ak~ 
för att harva ta.lat i .egen aak. 

Ed. R o s en b e r g: Tvärtemot rdgsm. von 
Borns yttrande i saken anser jag att just 
jord~garne •på sätt och vis redan hav.a fitt 
sina skador ersatta, i synne}lhet vad st.Orre 
jordägare vidkommer. Vi för vår del hava 
i princip ingenting emot en ersättninJg av 
möjliga skad9r, men i såchma fall, där ska· 
dorna proportionerligt taget i för'hållande 
tili egendamens väirde äro jännförelsevis små, 
anse vi för vår del att skado.rna redan till 
följd av pennitngeinflationen och. den därav 
härflytande värdestegringen blivit i de flesta 
fall mångfaJt ersatta. Därför utgå vi från 
det, att sådana jordägwre, vilkas jordegen
domar äro större, egentligen icke hava meJ: 
någon rätt till ersättning. Därför, när nu 
föreliggande lagförslag icke bLivit omändrat 
i den l:'iktningen, att de stora jordägarne 
blivit uteslutna från rättigheten tili skade
ersättning, så komma vi för vår del att före
slå förkastande av lagförslaget. 

J ag ber att få understöd.a rdgsm. Virtas 
försla.g. 

Ed. H ä s t b a c k a: Då oogsm. von Born 
särskilt adlresserade sig emot mig för att jag 
anfört l'eset"Vation '?mot föreliggande be
tä.nkande vill ;jag Uipplysningsvis meddela, 
att jag ·i sta.tsritskottet ieke var ensam utan 
att betänkandet antogs med 11 röster emot 
10. Hr von Born har dessutom gjort per
sonliga anspelninga'r am att .den som har 
vågat teekna nnder en sådan reservation 'har 
en kort ocih vrång bliek. Ett uttryck av en 
sådan beskwffenhet skall jag ilcke ili.är nu gå 
att bemöta utan lättnnar det åt .sitt värde. 
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Ed. von B o r n: 1 anJ.edning av vad hr 1 
Hästbacka här yttrat ber jag att få · försäkra 
hr Hästbacka, att jag ieke · ens läst hans 
reserv.ation i saken. J ag har knappast haft 
reda på att han reserverat sig. Mitt utta
lande var riktat mot de andraganden, som 
tidigare i riksdagen, då detta ärende här be
handlatH; titt och ofta framförts. Det hade 
icke på något sätt sin udd rillttad emot hr 
HästJbacka. 

Kesku.<Jtelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe mies: Keskustelun 1ruluessa on 
ed. Vi!rta ed. Rosenbergin kannattamana eh
dottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. Kut
sun tätä eihdotusta ed. Virran ehdotukseksi. 

Selonteko myönne~n oikeaksi. 

Åä,.estys ja_ päätös: 

Joka hyväksyy lrukieihdotuksen sell&isena 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestä·ä ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on ed. Vir
ran ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa'' on voitolla (133--39 
-2-25). 

Eduskunta on hyväksynyt laJdehdot11ksen 
sellaisena kuin se on toisessa käsittelyssä 
päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas ikäs1>ttely juliste
taan päättyneeksi. 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnössä n :o 
5. oleva anomusponsi perusteluineen esitel
lään ja hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

8) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi korvauksen antamisesta 
maailmansodan aikana erinäisiä vahinkoja 

kärsineille. 

Mainittu lakiehdotus, jota on valmistele
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 6 ja suuren valiokunnan mie
'tinnö.ssä n :o 17, esitellään k o l m a n teen 
'käsittelyyn. 

Eduskunta .pysyy toisessa. käsittelyssä te
kemä&sään päätöksessä lakiehdotuksen hyl-.: 
käämisestä. 

Lakiehdotuksen lrolmas käsittely . j.uliste
taan päättyneeksi. Asia on loppuun käsi
telty. 

9) Ehdotus laiksi lastentarhain valtioavusta~ 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö. 
n :o 15 a ja otetaan j a t k u v a a n t o i
s e en k ä s i t t e 1 y y n siinä sekä saman va
liokunnan mietinnössä n :o 15 ja sivistysva
liokunnan mietinnössä n :'0 2 valmistelevasti 
käsitelty haUituksen esitys n :o 13. 

Puhemies: Käsittelyn :p()b:jana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 15 a, josta nä
'kyy, että suuri valiokunta, yhtyen muuten. 
eduskunnan päätöksiin, ehdottaa muutoksen 
1 § :ään. Eduskunnan on nyt päätettävä 
suuren valiokunnan ehdottaman muutoksen 
hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. V e h k a o j a: Minun mielestäni suuri 
valiokunta ei ole osunut oikeaan, kun se on 
'lähtenyt edusta;j&palkkoja koroittamaan -. 

Puhemies: Ei ole se asia esitelty. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokunnan 
ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

10) Ehdotus laiksi edustajanpalkkiosta vuo
den 1927 varsinaisilta valtiopäiviltä. 

Esitellään sumen valiolwnnan mietintö 
n :o 21 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n:o 3 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 32, joka sisältää yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn :pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 21. 



Edustaj,anpa:Xkkio vuoden 1927 valtiopä.i.viltä. 

Keskustelu: 

Ed. V e h k a o j a : Mielestäni ei suurella 
valiokunnalla ole ollut ·mitään aihetta lähteä 
korottamaan edusta:janpalkkiota, kun käsit
tääkseni ei elintarveindeksikään anna sii
hen ai'hetta. Minä olen kokemuksesta aina
kin tullut siihen tuLokseen, että nykyinen 
edustajanpalkka on riittävä. Vielä on 
otettava huomioon, että eduskunta on 
myöskin samalla kun se on tähänkin asti 
maksanut mielestäni riittäivän palkkion 
edustajille, se on myöskin lailla turvannut, 
ettei edustajapalkkaa olla oikeutettu verot
tamaan. Ollen tällä kannalla, ehdötan, että 
eduskunta hyväksyisi !hallituksen esityksen 
'tähän palkkioon nähden. 

Ed. Niukkanen: Kannatan ed. Veh
kaojan tekemää ehdotusta. 

Ed. P i t k ä n e n: Luown. 

Ed. S c h a -q m a n: Att jag konimer hit 
upp tili trilbunen för att tala i denna sak, 
beror därpå att saken i själva verket ieke är 
så obetydlig, som man försöker göra gäl
lande. Saken har nämligen en större bär
vidd än den finansiella, men också den är 
inte oibetydlig, ty här är fråga om en årlig 
utgiftsökning för staten av åtminstone 6,000 
mark x 200, eller alltså 1,200,000 mark. 
Så kommer det tili, att, enligt rnin uppfatt
ning åtm:in~tone, riksda:gsmannaa·rvodets 
höjande kommer att föranleda en mängd 
andra höjningar av arvoden och löner, del
vis berättigade och mer berättigad~ än den-
na, men delvis också oberättigade. 1 

V ad jag först har att anmärka emot stora 
utskottets förslag är att detta förslag fram
kommit som en överrumpling, en överrask
ning åtminstone. Det parti, som nu bildar 
regering, har varit det som har framställt 
yrkan_det, men regeringen har i'cke föresla
git en höjning av arvodet, och grundlags
utskottet, tili vilket regeringens propooition 
remitterats, har enhälligt förordat propo
sitionen. Det fanns ändock sex medlem
mar i grundlagsutskottet av det socialde
mokratiska partiet, men ingen av dem var 
skiljaktig, utan alla förenade sig med de 
övriga ledamöterna om att förordna anta
gandet av propositionen. Det kan ju inte 
nekas, att sättet att driva fram denna sa!k 1 
är föga tilltalande, jag skulle nästan vilja 
säga, föga. hedrande. 

Då riksdagsmanna-arvodet först och se
dan efterhand småningom höjdes, så moti
verades detta aUtid med myntvärdets fall 
och levnadskostnadernas stegring. Sedan 
1924, då riksdagsmannaarvodet fastställdes 
tili det nuvarande 1beloppet eller 1.50 mark, 
d. v. s. 10 gånger fönkrigsarvodet, har 
ingen förändring av myntvärdet egt rum; 
inte heller kan man tala om levnadskostna
dernas stegring. Ha för övrigt tjänstemän
nens löner höjts sooan 1924 Y Nej. Arvo
dena för kommith~medlemmar äro betydligt 
lägre än de nuvarande riksdagsmannaarvo
dena. En medlem av en statskommitte, som 
bor i Helsingfors, uppbär 60 mark, en från 
land.sorten 100 mark för dagen. 1\fan har 
gjort jämförelser med utlandet, det gjorde 
man åtminstone i stora utskottet, och fram
hållit, att i de utländska parlamenten riks
dagsmannaarvodena äro betydligt högre, 
särskilt i de skandinaviska länderna. Det 
är viserligen sant; i Sverige är arvodet i 
båda kamrarna 32 kronor per dag för de 
riksdagsmän, som icke bo i Stockholm, och 
24 kr. för de riksdagsmän, som bo i Stock
holm. Det högsta sammanlagda beloppet, 
tili vilket riksdagsmannaarvodet får belöpa 
sig under en session, är för den förra kate
gorin 4;500 och för den senare 3,400 kr. I 
NQrge, där stortinget redan en längre tid 
plägat sitta året runt eller åtminstone 9 
månader, är stortingsmannaarvodet fast
stä:llt för alla lika tili 7,000 kronor för året. 
De danska förhållandena känner jag icke, 
eller jag har åtminstone icike nu tagii reda 
på dem så, att jag skulle kunna giva några 
bestiimda och säkra uppgifter. Om man gör 
jämförelser med de skandinaviska länderna, 
Sverige och Norge, får man dock icke mul
tiplicera beloppen med 10 för att få i finska 
mark uttryckt riksdagsmanaa.rvodet i dessa 
länder, utan man bör multiplicera dem med 
5 a 6, d. V. S. man måste tänka på kronans 
inre köpkraft i Sverige och Norge, ieke kro
nans köpkraft i förhållande till finska 
mark. För resten ibör jämförelsen göras så, 
att ookså tjänstemännens löner i Sverige 
jämföras med riksdagsmannaarvodena. J ag 
tror, att om man skulle göra denna jämfö
relse, man skulle komma underfund med, 
att riksdagsmannaarvodet där står till 
tjänstemännens löner i precis samma för
hållande som arvodet här står till tjänste
mannalönerna hos oss. 

Det är ytterligare en o:mständighet som 
talar i hög grad emot det beslut, som stora 
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utakottet kotmnit till, oob. det är den, att vi 
htt"Vo& vilan~ en lag, alltså. godkänd 
av 1985 ellet 1926 års riksdag 
jag kommer iek!e &äbrt ihl.g vilke.n· 
dera - i vilken lag riksdagsmanna.
arvodet fastställts till 18,000 mark om Aret. 
Allts:å, för ett eller två år sedan ansåg man 
detta belopp vara tiUräe'kligt, ooh det fanns 
ingen som gjorde invändning därenwt. 
Men nu har aptiten vuxit, ooh sannolikt är, 
att efter tre år kommer den ytterligare att 
vä.xa. Ty det ii.t" beklagligtvis en tendens 
hos parlamenten, en tendeils, som har givit 
anlt!dning tiH många och berät.tigade an~ 
g.repp emot parlamentarismen överhuVYd 
och mot folkrepreseutation och demokrati, 
ooh det är just tendensen att riksdagsmän
nen, parlamentets medlemmar, helst sä tyst 
ooh obemärkt 80ill möjligt, höja på sina 
egna arvoden. I Frankrike väckte det på 
sin tid en storm av ovilja, när deputerande
kammaren plötSligt oeh utan att ärendet 
fanns upptaget på dagordningen voterade 
en förhöjning av ,ersättningen", som d~r 
kaUas ,indemniteten'' för de deputerade 
frAn 9,000 guld_francs, - det är länge se
dan dess -, tili 15,000 fran~. I mån:ga 
andra Iänder ha de, som velat komma åt 
parlamentarismen, begagnat sig, såsom de 
i Frankrike begagnat sig, av denna tendens 1 

att sörja väl för sig själva, som beklagligt- . 
vis förefinnes hos parlament.smedlemmarna. ; 
Jag skulle ieke tro att Finlands riksdags 
anseende är så stort, att vi hade råd att ut
sätta bss för den berättigade kritik, som 
helt säkert kQIIUlle att utövas emot oss, ifall 
vi denna gån.g, utan n:ågon rimlig anled
nin.g, höja på våra arvoden. Åtminstone 
vill jag icke för min del vara med om detta, 
och jag kan lov:a, att jag kommer att göra 
allt för att försöka hindra, att detta beslut 
kom1n.er tili ständ. Detta för parlamentets 
ocili riksdagens egen skull. 

Ed. S e r g e 1 i u s: Överlägger man om 
riksdags:mflnnaa,rvodet ur tjänstemannasyn
'PUnkt, så kommer man oog till det resul
tat v.artill min ärade partikamrwt, rdgsm. 
Schauman, kommit, nämligen till att 
150 mark per dag vore ett skäligt arvode, 
särskilt om man erinrar si.g, att det finnes 
en grupp av tjänstemän i riksdagen, 
som åtnjuta förmånen att för sina vikarier 
behöva betala endast en försvinnande del av 
sin lön i följd av att de institutioner, vilka 
de tillhöra, tillkomma särskilda privile.gier. 

Men det finnes ookså en annaa grnpp av 
statens tjä'll8temän ooh hefattDJingshavare, 
smn ieke äro sA lyckligt lottade, ~ilka fl av
stl av sin rätt l&gt avmätta lön 1/3, ooh 
dilBSa ät~ da i ~ln ~ tvungna a.tt p1 
privat vä.g &kaffa sig inkGmster så att de 
kunna någ~ RA. när anfltä.ndigt komma till
rätta OOh s&rsltilt ät detta föt<hMlattdet med 
d;em, vi•lka äro försörjat'e a~ en attirr& :b.
milj. Frltl denna privata. inkomst mAste 
under ®11 tid, riksdagssessione.n ~arar, 8/V• 
stås om ieke allt d. åtminst.one största. delen 
och detta innebär i de flesta fall en 
direkt ek®!OmiBk förl11St. Jag Dtedgiwr att 
en.Li-gt tj1in~Mmannalagen bör ett a.vdrag .a.v 
1/3 ieke fä äga rmn, men ett statsrädsbestut 
har t.olkat la.gen annorlunda; fa:lrtum ~ att 
en tredjedel avdrages fr.å:n oofattningshav~ 
rens lön, ooh denna praxis följer man ooh 
har följt under flere år. Det blir såledei 
nödvändigt för dem, vilka i kännbar grad 
dralbbas av detta beslut att under den tid 
avbetet pågår i riksda.gen ic.ke blott offra 
sin hälsa utan ooksä vedel'!Vå:ga sitt ekono
miska v~lstånd. I en ännu sämre ställning 
äro de, vilka äro hänrvisade helt ooh 

· Mllet till priva:t ve.rksamhet ooh vilka 
till stor del eller kanske helt och hål
let mbte avstå från den inkomst, som 
de hava från sin sysselsättning, oeih 
än sä:mre gestaltar det sig för dem, vilka 
ieke hava sitt hemvisst i Helsingfors utan 
äro bosatta på landsorten. Detta är förhål
landet t. ex. med de flesta medlemmar av 
&grarpartiet, om vilka jag hört, att från 
deras sida ett sta.rkt matståind av en förhöj· 
ning a·v arvodet kommer att göras. Den 
sämsta stäHningen med avseende pä riks. 
dagsmanna-arvodet intaga medlemmarna i 
vänsterpartierna, ty de äro i reg.el på grund 
av .sin befattning - eller sysselsättning -
helt oeh hållet hänvisade till det arvode, 
som de up'Phära i riksdagen. 

Rdgsm. ~hauman nämnde att tjänste
männen ieke fått sina löner förhöjda sedan 
år 1924. Detta är ju ett beklagligt iaktum. 
Han konstat.erade vidare att en riksdags
man i Sverige, Norge och, jag kan tillägga 
också i Danmark, uppbär högre arvode än 
här i Finland. (Ed. Keto: Mångdub
belt!) Rdgsm. Schauman sä.ger vidare, att · 
riksda.ggmännen själva ooo helst i aU tyst
het gång på g!ng höjt siua arvod,en. Jag 
vill dä frå;.ga rdgsm. Schauman : V em är 
det, som skall göra förslag om förhöjning? 
Genom att riksda.gen utnyttjar denna sin 
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naturliga ritt, som den har att futställa: ett 
arvode oeh ä.ven uvä.nt si'g härav flera gån
ger, visar den, såsom här ookså myeket rik
tigt av rdgsm. Schauman nämndes, att 
våra kommitMmedleDllll'&r ä.ven äro för lägt 
betalade, men icke bl:ott detta utan a.tt över
huvudtaget alla tjänstemän ooh hela befatt
nin~va.reltåren äro illa avlönade, frå.nsett 
dem, vilka äro anställda emot sä.:rskilda av
tai. 

De\ ~ mig på (00 gru:nder, som jag 
här anfört, som om stora utskottet skulle 
hava träffat det riktiga dä det föreslagit 
en föthöj,njng med 50 fmk, alltså till fmk 
200 för riksdagsmännen att utgå per dag. 
J ag kommer ätminstone för min del att rö
sta för stora utskottets förslag. 

Ed. P e n n a n e n : Perustuslakivalio
kunnan jäsenenä minä tietysti olen maini
tun va,liokunnan yksimielisen ehdotuksen 
kannalla, että edustajapalkkio näiltäkin 
valtiopäiviltä olisi vastoin suuren vaijo-I 
kunnan ehdotusta sama kuin se on ollut 
viimeisinä edellisinä vuosina. 

Oman palkkansa korottaminen on edus
tajille kieltämättä vähemmän kiitollinen 
tehtävä. Mutta se arkailu on kuitenkin 
ollut voitettava. silloin kun on ollut välttä
mätöntä. koroittaa palkkiota. Onhan edus
kunnan rahanarvon muuttumisen johdosta 
ollutkin moneen kertaan koroitettava 
myöskin edustajapalkkiot. Niin on ollut 
tehtävä paitsi kohtuussyistä jo senkin ta
kia, että myöskin vähävarainen kansalai
nen voi ottaa vastaan edustajatoimen sil
loin kuin valitsijat niin tahtovat. Mutta 
tällä kertaa ei minun mielestäni tällaista 
välttämätöntä tarvetta Qle olemassa. Minä 
myönnän kyllä, että suuren valiokunnan 
ehdotuksen puolesta voidaan esittää syitä, 
joiden merkitystä ei käy kokonaan kieltä
minen. Mutta tuskinpa sentään voidaan 
osoittaa, että edustajain, saatikka valta
kunnan yleisen edun kannalta, suuren va
liokunnan eihdottama koroitus olisi välttä
mättömän tarpeellinen. Jo kohtuullisuus 
yksinään otettuna on siksi suhteellinen ja 
venyvä käsite, että sen varaan: ei voine yk
sinomaan nojata, Se, mikä toisen mielestä 
saattaa näyttää hyvin kohtuulliselta, "toi 
toisten mielestä olla kohtuudennmkaisttu
den vastakohta. 

Tällä kertaa ei voida vedota rahan arvon 
alenemiseen. Ja vaikkapa edustajatehtävä 
voisi toisille tuottaa taloudellista vahinkoa-

kin kuten täällä on huom~utettu eikä liioin 
keuellekä.in edustajalle tuottane ainakaan 
tuntuvMJ.paa aineellista hyötyä, niin on 
kuitenkin otettava huomioon se, etti! edus
tajatoimi on vapaaehtoinen ja että. ne, 
joille siitä saattaa aiheutua taloudellista 
tappiota, ovat ehdokkaiksi lupaut\letJSa.an 
laskene-et voivansa sellaisen mahdollisen 
tappion :myöskin kestää. Ne edusta;jat taas, 
joiden varallisuus on pieni ja vakinaiset tu
lot eivät päivää kohden nouse edustaja
palkkiota suuremmiksi, ne tmkin kärsivät
kään taloudellista vahinkoa edustajatoi
mem;a takia. Eikä myöskään voitane to
deta, että tähänastinen edustajapalkkio, 
vaikkakaan se ei liene taloudellisesti liioin 
houkuttelevakaan, olisi sentään haitalli
sesti vaikuttanut edumkunnan kokoonpa. 
noon tai estänyt vähävaraisiakaan ja pien~ 
tuloisia ehdokkaiksi antautumista. Yhtä 
vähän lienee varakkaammille ja suurempi
tuloisille ollut palkkion määrällä ratkaise
vaa merkitystä ehdokkaiksi antautuessaan 
tai siitä kieltäytyessään. 

Tämän asian yhteydessä joutuu myös
kin tekemään vertailuja edustajapalkkion 
ja niiden palkkain välillä, joita eduskunta 
on tahtonut ja katsonut voivansa myöntää 
valtion vakinaisessa palveluksessa oleville 
ja niille, jotka valtion palkkaa vakinaisesti 
nauttivat. Edustajatoimen tähänastinen 
palkkio, kun siihen lasketaan mukaan tä
män palkkion verovapaus ja myöskin va
paalippu valtionrautateillä, se päivää kohti 
tekee suunnilleen sen, minkä valtion palk
kalain mukainen 8 :s milteipä 7 :skin palkka
luokka ja niiden palkkaluokkain mukaisia 
palkkoja ei eduskunnassa yleensä ole 
liioin väheksitty. Jos suuren valiokunnan 
ehdotus tulisi laiksi, niin edustajapalkkio 
siltä ajalta laskettuna kun edustajatehtävä 
kestää ja valtiopäivät ovat koolla. tulisi 
olemaan suunnilleen sama kun meidän kor
keakoulujemme professorien palkka. Tie
tysti eivät valtion vakinaiset virat ja toi
met ja edustajatoimi ole sellaisenaan täy
sin verrannollisia. Ne eivät ole verrannol
lisia jo siitäkään syystä, että edustajan
toimi on väliaikainen, vain määrärajan 
kestävä. Mutta tällä määräaikaisuudella 
on ·kumminkin se etu. että edustajan ei 
edustajatehtävänsä takia tarvitse ai-van 
tyyten sentään jättää vakinaiRta elinkei
noaan ja vakinaista toimeentuloa.an. Ja 
näitä vertailuja tehdessä on myöskin toi~ 
sekseen muistettava, että viranhaltljalta 
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vaaditaan paitsi muuta, myöskin virallista, 
opinnäytteisiin perustuvaa kompetensia, 
joka sekään ei ole ilman kustannuksia saa
tavissa. 

Näin ollen, kun minä siis olen sitä mieltä, 
että tällä kertaa eivät mitkään aivan vält
tämättömät syyt vaadi edustajapalkkion 1 

koroittamista, niin minä rohkenen ehdottaa, 1 

että eduskunta päättäisi ottaa käsittelyn 
pohjaksi perustuslakivaliokunnan ehdotuk
sen, joka on aivan sama kuin hallituksen 
esitykseen sisältyvä lakiehdotus. 

Ed. E. P e k k a l a : Minä olen ollut pe
rustuslaki valiokunnassa mukana tätä asiaa 
käsittelemässä. Perustuslakivaliokunta on 
hyväksynyt hallituksen esityksen. Minä 
olen edelleenkin sitä mieltä, ettei ole syytä 
koroittaa ooustajanpalkkiota. Senvuoksi 
minä yhdyn kannattamaan ed. Pennasen te
kemää ehdotusta. 

Ed. von Born: Jag ber att få under- 1 

stöda rdgsm. Pennanens förslag. J ag har 
i grundlagsutskottet utan reservation om
fattat grundl~sutskottets förslag och fin
ner ieke anledning llär nu att frångå det
samma. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Pennanen ed. E. Pekkalan y. m. kan
nattamana ehdottanut, että käsittelyn poh
jaksi otettaisiin perustuslakivaliokunnan 
mietintö. Sitäpaitsi ovat ed. Vehkaoja ja 
ed. Niukkanen, tarkoittaen lakitekstiin 
muutosta, tehneet samansuuntaisen esityk
sen. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Nyt on ensin tehtävä pää• 
tös ed. Pennasen ehdotuksesta. 

Äänestys ja päätös: 

-Joka hyväksyy käsittelyn pohjaksi suu
ren valiokunnan mietinnön, äänestää 
,.jaa!' ; jos ,ei" voittaa, on ed. Pennasen 
ehdotus hyväksytty. 

. Äänestyksessä on ,,jaa'' voitolla. (-90-
70-07-32.) 

P u h em i e s: Eduskunta on siis tässä 
äänestyksessä !Päättänyt käsittelyn pohjaksi 
ottaa suuren valiokunnan ehdotuksen. 

Lakiteksti, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 15 minuutiksi. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 9 ii
lalla. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 9,15 i.p. 

11) Ehdotus laiksi eräiden Suomen ja Itäval
lan välisen kauppa- ja merenkulkusopimuk

sen säännösten hyväksymisestä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 19 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
I y y n siinä sekä ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 19, joka sisältää yllä-
mainitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 19. 

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Lakiteksti, lain johtolause ja lain nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

12) Ehdotus laiksi eräiden Suomen ja Sveit
sin välisen väliaikaisen kauppasopimuksen 

sä.ä.nnöksien hyvä.ksymisest~ 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 20 ja otetaan toiseen käsi tte-
1 y y n siinä sekä ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n !'0 2 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 20, joka sisältää yllä,.. 
mainitun lakiehdotuksen. 
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P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on 1 ressa valiokunnassa muutoksia lak:iesityk-
·suuren valiokunnan mietintö n :o 20. seen. Nämä :muutokset eivät ole olleet 

enempi kuin sen, mitä nyt VIOimassaoleva 
laki sisältää, siis sen, mitä eduskunnan enem
mistö, porvarillinenkin enemmistö on ollut 
valmis hyväksymään jo 19 vuotta takaperin. 
Siis meidän ehdottama:mme muutokset mer
kitsisivät vain sitä, että voimassaolevat lain-

Yleiskeskustelussa ei kukaan halua pu-
heenvuoroa. · 

Lakiteksti, lakiehdotuksen johtolause ja 
lain nimike hyväksytään keskustelutta. 

1 ~~~öksel_f~tettais~.in. uute~n laki~n j~ teh-
Lain toinen käsittely julistetaan päätty- ta1snn se mm selva.ks:t, että korkem oikeus-

neeksi. 'kin sen ymmärtäisi. Kun minä olen väittä-

13) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus leipometyölaiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 18 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä työväenasiainvaliokun
nan mietinnössä n :o 3 valmistelevasti käsi
telty mainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Ensin sallitaan yleiskes
kustelu ja kun se on julistettu päätty
nooksi, siir:rytään lakiehdotuksen yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Hu t t u ne n: Kun sosialidemokraa
tit äänestivät nyt kyseessäolevan lakiehdo
tuksen yli vaalien viime valtiopäivillä, ei se 
.suinkaan tapahtunut senvuoksi, että työsuh
teet ja niiden järj~tely olisi tällä kertaa 
parhaalla mahdollisella t8Jvalla. Päinvastoin 
mekin toteamme sen, että senjälkeen kuin 
"'korkein oikeus viime vuoden toukokuussa 
oli antanut tämän ihnneellisen päätöksensä, 
'jolla koneelli~t leilpätehta.at vapautettiin 
nyt voimassaolevan lain alaisuudesta, on ti
lanne muodostunut tällä alalla huonoksi. 
Mutta kokonaan toinen asia on, että onko 
lakiesitys siinä muodossa, kuin se jätettiin 
1epä.änlään ja jossa sitä nyt suuri valiokunta 
"Samoi.nkuin .työväenasiainvaliokunta esit
tää, omiaan selventämään tilannetta tällä 
alalla. Minä väitän, · että niin ei ole 
.asianlaita. Päinvastoin on hyvinkin suuri 
syy luulla, että lakiesityksen tässä muodossa 
hyväksyminen merkitsee yhä enemmän epä
varmuuden tilaa, josta saattaa olla seurauk
'Sena työselkkauksia Y'hä useammalla leipä
tehtaalla. 

Sosia:lidemokraatit ovat koettaneet saada 
työväenasiainvaliokunnassa samoinkuin suu-

nyt, että ·korkeimman oikeuden päätös oli 
lievimmin sanottuna ihmeellinen, niin tätä 
'väitettäni tukee m. m. ~. että useille työn
antajillekin on päätös tullut aivan odotta
'matta ja että maamme toinen korkein tuo
mioistuin, nim. korkein hallinto-oikeus on 
asiassa aivan päinvastaisella kannalla kuin 
'kor.kein oikeus. PäinVIastaisella kall1lalla 
ovat olleet sosialiministeriö, ammattien tar
kastajat ynnä muut valtion viranomaiset. 
Siis väite siitä, että korkeimman oikeuden 
päätös olisi ilman muuta selvä, se ei pidä 
paikkaansa. 

Ne, jotka puolustavat lain nykyisessä 
muodossaan hyväksymisili, ovat -selittäneet, 
että se 011 jonkunlainan ·kompromissin tulos, 
että siinä on otettu hUOI!Ilioon työtätekevän 
luokan, työnantajain ja miksei myöskin ku
luttajien etuja ja tämän vuoksi olisi lakiehdo
tus tässä muodossa hyväksyttävä. Minä kui
tenkin väitän, että kompromissista ei voida 
puhUJa tämän lakiesityksen yhteydessä, sillä 
ei suinkaan kompromissia osoita se, että 
työaika, joka nyt voimassaolevan lain mu
'k~.an on mää.riteJ.ty kello 6 :sta aamulla 
kello 9 :ään ilLalla, on uudessa lakiesityksessä 
säännöstelty kello 5 :stä aamulla kello 10 :een 
Blalla. Sen lisäksi on vielä keksitehtaille 
annettu oikeus jatkaa työtä aina kello 1l :een 
illalla. Kun vielä otamme huomioon, että 
nyt kyseessäolevassa lakiehdotuksessa anne
taan sosiaJiministeriölle oikeus useille työ
ryhmille a.ntaa työlu,pia minä vuorokaJUden 
aikana tahansa, niin on täysi syy selittää 
että lain hyväksyminen merkitsee yötyOh.ön 
palaamista. 

On vielä mainittava, että suuri valiokunta, 
samoinkuin työväenasiainvaliokunta on 
jättänyt erään säännöksen pois, joka on nyt 
voimassaolevassa laissa, ja jolla mielestäni 
on 'hyvinkin suuri merkitys. Se on v<>imassa
olevan lain 5 §, jolla määritellään, että työn
antajan· on suoritettava työntekijälle palkka 
yksioomaan rahm388. Nyt tämän 1akiesityk-



104 Per.ja.ntaiua 7 p. lakek\'luta 1.9127. 

sen mu.ban täMä kahdea olisi BQvellutettava 
voimassaolevaa tyÖSQpimwtlakia, ja ku~n 
tiedämme, työsopimMlaki '()ll tältä osalta ver
rattain lavea. Se antaa työnantajalle tilai
suuden suorittaa. .palkka luonnoneduissa, 
minkälaisissa ·tahansa. Ja: .kun eduskunta v. 
1908 on nähnyt erikoisen tärkeäksi tällaisen 
sää.nnöksen lakiin ottamisen, niin voin sanoa, 
~ttei ny~ää~ vielä. ne syyt ole~oistun~t, 
JOtka olivat Jo 19 vuotta ta.ka.p~n. 

Olen kosketellut lakiesi.ttyksen eräitä tär
keimpiä kohtia, jotka mielestäni osoittaVI8.t, 
'että laissa on niin suuria ·huononnuksia työ
väen kannalta katsoen, että työväen edusta
jilla ei ole mitään mahdollisuutm sitä hy
väksyä. Kun toiselta puolt.n laissa ei ole 
y'htää.n sellaista määritelmää, joka turvaisi 
työntekijäin oikeutta vähänkään pa.remmin, 
kuin mitä nyt voimassaoleva laki edellyttää, 
niin ei m.illUn syyllä. voida kutsua :Lakiesi
tystä kompromissin tulokseksi, vaan päin
vastoin meilJii on täysi syy sitä nimittää 
enemmistön pakkovalla.ksi, ·jonka alaisuu
teen tahdotaan sisällyttää leipomotyöväki ja 
riistää heiltä tre oikeudet, jotka heille jo 19 
vuotta te.kll!perin on myönnetty ja saattaa 
leipää kuluttavan väestön terveys yhä enem
män vaaranalaiseksi. Merkillistä asiassa on 
se, että maalaisliitto, joka kerskuu olevansa 
tämän maan kaikkein vähävaraisimman vä
erstön edusta:ja, on ensi kädessä taistelemassa 
$UUrtyönantajain etujen puole&'ta sillä ovat
han maalaisliittolaiset edustrujat esiintyneet 
asian aikai&emmissa vaiheissa eduskunnassa 
sekä valiokunnassa ehkäpä innokkaammin 
kuin parainkaan suurpääoman edusta.ja. 

Ehkäpä. väitetään, että tämän kautta twh
dotaan saada leivän hinta halpenemoon. 
Sanottaneen, että siirryttäessä vuorotyöjär
jestelmään helpottaa se tuotantokustannuk
sia ja siten koituu siitä kuluttajille etuja. 
Tämän väitteen v·oi .asettaa vähintään ky
seenalaiseksi. Jos otamme eräitä esimerk
kejä, niin ne puhuvat aivan päinrvastai9ta 
kieltä. Meillä nimittäin tälläkin kertaa on 
'olemasaa eräitä seUaisia kovalei.pätehtaita, 
joissa työtä on eräinä vuodenaikoina tehty 
kahd~la, j()J>a kolmellakin työvuorolla. 
Kutta ~s vertaa niitten tehtaitten . tuotteit
ten hint()ja esimerkiksi Elannon leipäte'h
ta.an tuotteitten hintoihin, niin havaitsemme, 
~ttä J1.iissä tehtaissa, joissa työ on kaksi- tai 
kolmivuoroinen, on tuotanto kalliimpaa kuin 
esimerkibi ElannQ~Jsa, jossa työ suoritetaan 
ainoastaan yklrivuoroisesti. Kun vielä 

otamme huomioon sen, että tällaiseen yötyö
järjestelmään siirtyminen aiheuttaa yh.ii 
enemmän epäedullisemmaksi terveydellisen 
tarkaat~sen., niin on varmaa, että kulutta
jat joutuvat v-aaran alaiseksi tevv.eydelli
sessä suhteessa ja siihenhän ei ainakaan 
eduskunnan porvarillinen.k~ enemmistö. 
halualiBi pyrkiä, 

Siis emme löydä mi.tään: sellaista syytä, 
joka. pakoitta:i.si tällaiseen lainmuutokseen 
muuta kuin sen, että pääoman omi'tt&ja.t, 
siis leipätehtailijat ja leipätehtaan osakkeen
omista:j<wt tahtovat itsellensä yhä suurem
pia ja suurempia voitto-osuuksia ja joitten 
voitto-osuuksien hankkiminen ensi kädessä 
tahdotaan ottaa niitten sosialisten uudis
twtten kustannuksella, joita tämän rul:an työ
lä.iset owt aikaisemmin itsellensä kyenneet 
han4drimaan, Ja että tässä suurpääoman 
pyrkimyksessä on, kuten edellä jo on mai
nittu, maalaisliittO' varsinaisesti johtmmassa~ 
on lievimmin sanottuna ihmeellistä. Ed~ 
;Lohi, joka on asiassa ollut eturintamassa, 
voinee selittää, että meillä on .tä;l'lä kertaa. 
muodostuurut thlanne sellaiseksi, että lain 
määräyksillä ei ole merkitystä. Sillä kor
keimman: oikeuden päätös tekee tilanteen 
siksi, että mikä leipäteh<las hyvänsä voi 
tehdä kolmivUJOroista työtä. Näin on, mutta 
ei millään tavalla nyt kyseessäoleva lakiesi
tys poista tätä epäedullista tilannetta. Se 
ei poista sitä senvuoksi kOSika nytkään, vaik
kalpa tämä:n korkeimman oikeuden ihmeel
lisen päätö'ksen mukaan olisikin leipäteh
tailla ollut tällainen säännöstelyoikeus, ei 
sitä vielä missään leipätehtaissa ole käy
täntöön pantu, lukuunottamatta eräitä ko
valeip.ätehtaita ja keksiwhtaita, ja näissä
kin va~n parin kuukauden aikana vuod~~ 
Jos lakiesitys hyvä-k.sytäiin, niin nekin työn
antajJillt ih·aluil!lvat sen mukaan järjestellä 
työsuhteet, jotka nyt ovat lakia kunnioit
taneet. Mutta he eivät pääse siihen vapaa
ehtoista tietä ilman taistelua, ja niinmuo
toin on vaara suuri, että Jakiesi.tyksen hy
väksyminen edellyttää valmistautumista. 
suurempiin työtaisteluihin. 

Minun mielestäni ei siis ole eduskunnalla. 
mitään syytä hyv.Wksyä lakiesitystä siinä 
muodossa. kuin suuri valiokunta esittää,, 
vaan sen sijaan olisi siihen tehtävä. erinäi
siä muutoksia, jojsta tulenkin tekemään 
lakiesityksen yksityiskohtaisessa käsitte
lyssä ehdotukset. 



Ed. RQisenr!b~ r~: lfinlllll on myös. 
pakko humua kummastuksenå siitä, että 
lakia, j.Qka on ollut voilllWU.c jo IS vuotta 
ja tähän päivään mennessä on käytännölli
ae.<lSä e1ä.mässä osoittautunut olevansa 
omiaan parantamaan leipätuotannon alalla. 
työskentelevän työläisryhmän tilaa, nyt 
kun kyseessäoleva tuotanto on koneellis
tunut, muuttunut suurteollisuudWi ja niin 
edellyttää tehokkaampaa suojaa tälle työ
läisrylhmälle, aletaan siitä huolimatta huo
nontaa. Tämä on muuten eräs ;piirre, joka 
osoittaa ehkä ~\remmin kuin mikään muu~ 
että olemme joutuneet taantumuksel'lisem
paan aikakauteen kuån mitä oltiin 118 vuotta 
sitten. Minunkin on myöskin pakko laUBua 
kunrmastukseni siitä että juuri maalaislii.Uo 
asettuu puoltamaan. suurpääom:aa. Heidän 
kai ennen kaikkea :pitäisi muistaa, että täl
lainen lakiehdotus kuin tämä on, on omiaan 
hävittämään nekin pikkuyriWtjät, jotka 
tähän saa!kka ovat voineet pitää ~puoliaan 
suurpääoman tuotantoa vastaan. Kehityk
sen kannalta 'katsoen ei suilllkaan siinä suh
teessa olisi moittimisen varaa. Mutta maa
laisliiton, joka kehuu taistelevansa juuri 
suur:pääomaa vastaan ja ennen kiaikkea ke ... 
huu pudltavansa pienomistruj:ien etuja, pi
täisi taistella tällaista lainhuononnusta vas
taan ja siillyttäii näitten pienyrittäijien 
asema. 

Olisi myöskin uskonut, että senikin jäl
keen, kun kansanvälisestilkin on ryhdytty 
täl'larisia asioita järjestelemään toiseen 
suuntaan, että eduskunnassa ainakin ne !Por
varilliset ainekset, jotka kedluvat edusta
vansa edistysmielisyyttä, olisivat puoltaneet 
edes näitten vanhojen edistysaskelten säi
lyttä.mistä, m[tiil tähän asti on voitettu. 
Mutta se seikka, että he asettuvat hekin 
'huonontamaan saavutettuja reformeja, 
osoittaa siis selvästi, että hekin ovat täydel
lisesti taantumuk$ellisia. Mikään ei estä, 
etteikö vieläkin lakiesitykseen voitaisi pa
rannuksia saada ja palauttaa se edes sille 
astee'lle, kuin voianassa olevu iaki on. Toi
vonkin, että kun rythdytään yksityiskohtai
seen käsittelyyn, tähän lakiehdotukseen pa
lautetaan edes ne ullldist,uksei, mitkä ovat 
olleet voimassa tähän saakka. 

Ed. L. Myllymäki: Minä vain ly
hyesti pyydän ilmoittaa, kooka ed. Huttu
nen tää[1ä on lausunut niin vakavia toivo
muksia maala.isliitolle, että ne eivät aset-

tuisi lakiehdotuksen taakae. l!ini ybdyn 
luonnollisesti tähän toivomu!kseen, mutta 
samaJ:la ~ös ·toivon, että. ·kaikki sosialide
Diokraruttiset edustajat asettiUwvat tämän 
lain huonontam•ista vastaan. Sillä tunnet
tu!illlan on, että esimerkiksi osuuskaupprupii
rit ovat viime vuosina hyVin ;ponnekkaasti 
adaneet !jt.ä leipurilain huonontami&asiaa, 
ja kuten .istetaan, niin Artturi Aalto työ
väenasiainvaliokun:nassa., mn tämä oli kä.sl
tel'tävänä, ensimmäisenä tfudotti lakiehdo
tuksen hyväksymistä. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskdhta~&n käsittelyyn. 

1 § hyväksytään. 

2 §. 

Keskustelu: 

Ed. R o sen ib e r g: Ehdotan, että laki
ehdotuksen 2 ·§ saisi sellaisen muodon, 
kuin esitetään työvl.i.enasiainvaliokunna11: 
mietinnön ensimmäisessä vastalauseessa, ja 
joka k,uuluu: ,;Tämän lain alaista työtä saa. 
jälemlpänä 3 ·ja 4 ·§ :ssä mainituin poik
keuksin tehdä lrinoastaan kello kuuden 
aamulla ja kello yhdeksän illalla vihlisenä 
aikana al'ikipäivinä, sunnuntai- 'ja pyhä
päivän edellisenä päivänä ei kuitenkaan 
myöhäisempään kuin kello kuuteen illalla.'' 

Ed. H u t t u n en: Koska ed. Rosenibergin 
ehdotus on &~anlainen, kuin mitä valio
kunnan mietintöön ~iitetyssä toisessa vas.ta.~ 
lauseessa on ehdotettu, pyydän minä. kannat
taa ed. Rosen.bergin ,tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyn~ksi. 

Puh e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Roseniberg ed. Huttusen kannattamana 
ehdottanut, että 2 § saisi sen sanamuodon, 
'kuin työväenasiainvaliokunnan mietintöön 
liitetyssä ensimmäisessä vastalauseessa eh
dotetaan. Kutsun tätä ehdotusta ed. Rosen
bergin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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Åinestys ja pWis: 

Joka !hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,,jaa'' ; jos ,,ei'' voit
taa, on ed. Roselllbergin ehdotus hyväksytty. 

ÄänBSty'ksessä ,jaa" on voitolla (87-67 
-00- 45). 

· P u h e m i e s: Eduskunta on4!is hyyäk
stnyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

3 §. 

Keskustelu: 

Ed. H u t t u ne n: Minä ehdotan, että 
3 § \hyväksytään siinä muodossa, kuin se on 
validkunnan mietintöön liitetyssä toisessa 
vastalllJuseessa ehdotettu. 

Ed. Rose n ibi e r g: Yhdryn kanm,atta
maan ed. Hurttusen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan pä.ä,ttyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Huttunen ed.. Rosenbergin kannattamana 
.ehdottanut, että 3 § saisi sen sanamuodon, 
kuin työväenasiainvruliokurn.nan mietinnön 
toisessa vastalauseessa on ehdotettu. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Huttusen ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväbyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Huttusen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (85-68 
-4 -42). 

P u h: e m ies: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

Keskustein: 

Ed H u tt u n e n: Minä ehdotan, että 
4 § !pOistetaan. Minä en näe mitään syytä 

olevan asettaa keksitehtaita mLb.inkään eri
koisasemaan muihin leipätehtaisiin nähden. 
Minun mielestänri. riittää se työaika keksi
teh:taille, l.l1ikä on määritelty muillekin teh
taille. En siis näe olevan mitään syytä 
tämän py!kä:län säilyttämiseen. 

Ed. R o se n ib e r g: Yihdryn kannatta
maan ed. Huttusen tekemää ehdotusta. 

Keskusted.u julistetaan päättyneeksi. 

P u h e ml i· e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Huttunen ed. Rosenibergin kann~tta
mana ehdottanrut, että 4 § !POistettaisiin. 
Kutsun tätä elhdotu.sta ed. Huttusen ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvä;ksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää .,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Huttusen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (84-71 
-2-42). 

P u h e mies: Eduskunta on hyväksynyt 
suuren valiokunnan ehdotuksen. 

5 §. 

Keskustelu: 

Ed. Rosenberg: Ehdotan että 5 § 
saisi sellaisen muodon kuin sillä on työ
väenasiainvaliokunnan mietinnön 1 vasta
lauseen 4 § :ssä. 

Ed. T a b e 11: Pyydän kannattaa ed. Ro
senlbergm tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P ru he mies: Keskustelun kuiuessa on 
ed. Rosenberg ed. Tlllbellin kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotuksen 5 § saisi 
sellaisen sanamuodon kuin työväenasiain
valiolku:nnan mietintäön liitetyn ensimmäi
sen vastalauseen 4 § :ssä ehdotetaan. Kut
sun tätä ehdotusta ed. RoseThbergin ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 



Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Rosenbergin ehdQtus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (106--37 
-8--48). 

Puh e m i e s: Eduskunta on hyväksy
nyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

6 §. 
Keskustelu: 

Ed. R o s e n b e r g : Minä ehdotan, että 
-6 § saisi sellaisen muodon, kuin se on työ
väenasiainvaliokunnan mietinnön ensim
mäisen vastalauseen 5 pykälässä. 

. Ed. T a b e 11: Pyydän kannattaa ed. Ro
:senbergin tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
.ed. Rosenberg ed. Tabellin kannattamana 
-<ehdottanut, että 6 § saisi sen sanamuo
UQn kuin työväenasiainvaliokunnan mietin
nön ensimmäisen vastalauseen 5 § :ssä eh
dotetaan. Kutsun ehdotusta ed. Rosenber
.gin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
uotuksen, äänestää ,jaa,; jos ,ei,' voittaa, 
.on ed. Rosenbergin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla. (91-
.57-2-49.) 

P u h e m i e s : Eduskunta on· hyväksynyt 
,suuren valiokunnan ehdotuksen. 

1 1 §.' 
Keskustelu: 

Ed. R o s e n b e r g: Tässä on juuri eräs 
sellainen taantumuspykälä. Tässä pala-
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taan siihen vanhaan aikaan takaisin, jol
loin työntekijälle maksettiin palkkaa myös
kin luontaisedussa. Silloin kun voimassa 
oleva laki säädettiin 18 vuotta sitten, huo
mattiin kuitenkin tällaisen etuuden mer
kitsevän sellaisia epäkohtia, että silloin 
lainsäätäjätkin olivat melkein yksimielisiä 
siitä, että palkkaa ei saada maksaa muussa 
kuin rahassa. Nyt kuitenkin kyseessä ole
vassa laissa esitetään sellainen muutos, että 
palkka voitaisiin taas maksaa muussa kuin 
yksistään rahassa. Näin ollen ehdotan siis, 
että lakiin otettaisiin uusi 7 §, joka kuu
luisi seuraavasti: Työntekijän palkka on 
maksettava rahassa eikä asunnon tai mui
den etujen muodossa eli sellaisena kuin se 
on työväenasiainvaliokunnan mietinnön 
ensimmäisen vastalauseen 6 § :ssä. 

Ed. Hu t t u n e n: Kannatan ed. Rosen
bergin tekemää ehdotusta . 

P u h e m i e s: Koska keskustelun ku
luessa ed. Rosenberg on ehdottanut, että 
-ennen 7 § :ää, j'Onka olen esitellyt, lakieh
dotukseen otettaisiin uusi 7 §, jota ehdo
tusta ed. Huttunen on kannattanut, on en
sin tehtävä päätös tästä ehdotuksesta . 

P u h e m i e s: Tahdotaanko tämän eh
dotuksen johdosta vielä puheenvuoroa? 

Kukaan ei halua puheenvuoroa . 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Ed. Rosenberg ed. Hut
tusen kannattamana on ehdottanut, että 
uudeksi 7 § :ksi otettaisiin sen sisältöinen 
pykälä, kuin työväenasiainvaliokunnan 
mietinnön 1 vastalauseessa 6 § :ssä ehdote
taan. Kutsun tätä ehdotusta ed. Rosen
bergin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Rosenbergin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ;,jaa' on voitolla (84-66 
--02--47). 
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P u h e m i e s: Eduskunta on hylännyt 
ed. Rosenbergin ehdoiukse:n. 

Laki~hdotuksen 7 § hyväksytään. 

8 § hyväksytään. 

Keskustelu: 

Ed. H u t t u n e n: Minä ehdotan, että 
9 § saisi sen sanamuodon, mikä on valio
kunnan mietintöön liitetyssä. 2 vastalau
seessa ehdotettu. 

Ed. R o s e n b e r g : Koska mielestäni 
työväenasiainvaliokunnan mietinnön toi
sessa vastalauseessa esitetty rangaistuksen 
suuruus on liian lievä, niin ehdotan, että 9 
§ siitä syystä saisi sellaisen sanamuodon, 
kuin sillä on saman mietinnön 1 vastalau
seessa, siitä syystä, että teollisuuden kes
kittymisen kautta tulevat kysymykseen 
nyttemmin sellaiset työantajat, joiden Va
rallisuus on sangen suuri ja joille siis 20 
päiväsakkoa tähän verraten on liian vä
häinen. On ymmärrettävä, että niin kauan 
kuin leipomotuotanto oli pienteollisuutta, 
niin siihen aikaan tällainen rangaistusmää
räyksen suuruus oli paikallaan, mutta nyt, 
kun leipomotuotanto joutuu yhä enemmän 
suurtuottajain haltuun, niin täytyy myös 
rangaistusmääräyksiä tähän nähden ko
ventaa. 

Ed. L. Myllymä.ki: Minä yhdyn kan
nattamaan ed. Rosenbergin ehdotusta ja 
pyydän myöskin mainita, että ehdotus kos
kee juuri sitä, että tahdotaan estää lain 
rikkomista .ia toivoisin siis, että tämän ehdo
tuksen puolesta äänestäisivät kaikki lakia 
kunnioittavat edustajat. 

Ed. B r y g g a r i: Minä kannatan ed. 
Huttusen tekemää ehdotusta. 

Ed. L e i n on e n: Luovun. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
Qd. Huttunen ed. Bryggarin kannattamana 
ehdottanut, että 9 § saisi sen sa.namuodon, 
kuin työväenasiainvaliokunna.n mietintöön 
liitetyssä toisessa vastalauseessa ehdote
taan. Kutsun tätä ehdotusta. ed. Huttu
sen ehdotukseksi. Ed. Rosenberg on ed. 

L. Myllymäen kannattam.u.a eh®ttaaut, 
että 9 § saisi sen sanamuodon, kuin työ
vä,ena.si~~oinvaliokunnan mietintöön li\te
tyssä 1 vastalauseessa ehdotetaan. Kutamt 
tätä. ehdotutita ed. Rosenbergin ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Koska tehdyt ehdotukset 
ova.t vastakkaisia, on äänestettävä ensin 
niiden välillä ja voittaja asetettava vasta.
ehdotukseksi suuren valiokunnan ehdo
tusta vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Huttusen ja ed. Rosen
bergin ehdotuksen välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy oo. 
Huttusen ehdotuksen, äänestää ,,jaa' 1 ; jos 
,ei" voittaa, on ed. Rosenbergin ehdotus 
hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (100-
24-17-58). 

Puh e m i e s: Eduskunta on tässä ää
nestyksessä hyväksynyt ed. Huttusen eh
dotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan ehdo
tuksen ja ed. Huttusen ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Huttusen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (81-55 
-1-62). 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

10 §, lain johtolause ja lain nimike hy
väksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen te>inen kisitte~ly juliste
taan päättyneeksi. 

14) Ehdotus laiksi joulukuun kuudennen päi
vän viettämisestä yleisenä juhla- ja vapaa

päivänä. 

Hallituksen esityksen n:o 17 johdosta 
laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 



J oulltrkuun ku~dles piiiTä yd~E~ilseki&i juM·apä.iväiksi. 

n :o 4 esitellään mainitun lainsäätämis
.alian enshnmäicti käsittel,-ä 
-.arten. 

P u he xn i e s: Kä~tittelyn pohjana on pe
rut;~tllslakivaliokunttan mietintö n :o 4:. 

Keak.stelu: 

Ed. P å 1 m g r e. n: Dä man genomilä.ser 
moti·vel'ingen tili propositionen i föreva
r.ande äre'nde, kan m.an ej värjå sig f-ir be
klii.mning. Pä tal om det härintill iakt
tagua. förfarandet beträifa;nde högtidlig
hållandet av den 6 december säges: ,Tyvärr 
har något enh.~gt förfarande härvid dook 
icke :kunnat åstaK!k.oonmas ocl1 torde sanno
likt ej heller fram<Wles i>ä frivilligh.etenB 
väg fäs tiH &tån.4.'' 

Man har Bå11:liflda. insett, att .en stor del av 
den befolkning, som har sin utkomst av ar
bete, ej är be~dd, kanhända ej ens har räd 
att avstå från en hel aags förtjänst, syn
nerli:ga.st som ett högtidlighållande av da'
gm iclte krliver hela dagens förklarande för 
fridag. Årsti·den är ej heller ägnad för 
rekreaktion. ute i det fria. För att emeller
tid ernå fullständig arubetslöshet på själv
ständighetsdagen, är man beredd att hög
tidligMlla minnet av densamma :m.ed en ny 
iönbudslag, d. v. s. förbllldet att arbeta. 
Detta är emellertid fullkomligt or.imligt ooh 
stridande mot alla begrep•p om frihet och 
självständigihet. I propositione~ ingår icke 
heller någon kalkyl däröver, viiken förlust 
d~t skulle bringa landet, ifall rikets närings
liv för en. hel dag dömes till overksamhet. 

I JllOtiveringen tili propositionen göres vi
dare gällande, att självständigheten är ,en 
vinning, se1m på lika sätt berör alla''. Trots 
detta går lagförslaget ut på att å ena sidan 
frållhända producentern~ behållningen av 
~n arbetsdag, men att å andra sidan utan 
avseende å denna direkta förlust döma dem 
att åt al'ibetarna utgiva gottgörelse för ett 
arbete, som de ej tillåtits utföra. Det bleve 
så.lunda ingalunda såso:m. i propositionen 
s&ges ,en vin.ning, som på l!ka sätt berör 
alla" utan tvärtom på ena sidan fö.rlust 
och på andra sidan en oberättigad vinst. 
Arbetsgivarna b~häva ej utgiva ersättning 
för arbete, som ej kan utföras under hälg
dagar. Varför då ituföra antydda nya, 
oskäliga och orättvisa prineip? 

Slutligen må ännu framhAllas, 8Jtt alla 

f(:)r&ta.gare äro iberoende av deras dagsför
tjänst. :I>tt är jnst på den företagen leva, 
betala. utakylder, rii.ntor m. m. Det ä.r icke 
möjligt att b&trä.ffande dem förverkliga den 
i propositionen ingåalde tanken. att ioke 
minska dagsförtjänsten för dem, vilka ärv 
iberoonde dtia-8.11. 

J ag anltåller v:&rdsMnt, att stora utskottet 
ibehagade i frihetens .OQ!b rättvisans intresse 
beakta de av mig nu antydda synpu.nktena 
samt i stöd därav föreslå, a.ntingea att hela 
la~örslaget förb.stas eller Atminstone att 
§ 2 mom. 2 må.tte u.r lagiörslaget u~. 

Ed. E. F e k kala: Se ryhmä., jooeu 
minä kuulun, on tämän lakiehdotuksen sw~ 
teen sitä mieltä, että se on hyväksyttivä 
ainoastaan siinä. tapau.kaesBa, että työntaki· 
jöille t~ palkka kyse-oltvlllta va~ 
paa,päivältä. Laissa on. tätU selvästi sa· 
nottava eikä jätettävä palkan maksa.mista 
työnantajain mielivallasta riippuvaksi eikä 
myöskään pantava lakiin. sellaisia sä.änn.ök· 
siä, että niitä ~oidaan tulkita työntekijöille 
epäedullisesti. Jos työnantajille jätetään 
mahdollisuUs järjestää tämä asia oman mie
lensä mukaan tai jos lakiin sisällytetään 
e.piimäärliisiä säännöksiä, niin tulos aivan 
varmaan oo se, että suuri osa työntekijöitä 
pakotetaan pitiimiiän tämä va.paapäiv.ä il
man palkkaa. V aliakunta on muuttanut 
hallituksen esitystä juuri palkan maksua 
koskevalta kohdalta, mutta valiokunnankin 
esittämässä muodossa on palkan maksua 
koskeva säännös kuitenkin sellainen, että osa 
työläisiä jää palkasta osattomaksi. Halli
tuksen esityksessä kuuluu kyseessäoleva 
kohta seuraavasti : , Töiden keskeyttämisestä 
huolimatta on työntekijöille sanotulta päi· 
vältä maksettava täyttä työpäivää vastaava 
paLkka myöskin siinä tapauksessa, että he 
saavat päivä- tai tuntipalkkaa." Valio
kunnan esityksessä vastaava kohta kuuluu 
sensijaan seuraavasti : , Töiden keskeyttä
misestä huolimatta on työntekijöille sano
tulta päivältä maksetta.va täyttä työpäivää 
vastaava palkka myöskin siinä tapauksessa, 
että he työskentelevät päivä-, tunti- tai 
kappalepalkalla." Valiokunta on siis tahto
nut selventää tai täydentää hallituksen esi
tystä sikäli, että myöskin kappalepalkalla 
työskentelevät saavat vapaapäivältä palkan, 
mutta minusta tämä .selvennys ei ole ensin
kään riittävä. Kappalepalkka,han on ai
noastaan etäs muoto urakkapalkkaa. Muut 
urakkapalkalla työskentelevät jäisivät ·siis 
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valiokunnan ehdotuksen mukaan ilman 
palkkaa, ja sellaisia työläisiä on paljon. 
Urakkapalkkaa maksetaan esittl. mitan mu~ 
kaan; .painon mukaan ja monien muitten pe
rusteitten mukaan. Kaikki nämä lukuisat 
sellaisella palkalla työskentelevät työläiSet 
jäisivät siis ilman palkkaa vapaapäivältä, ja 
se on ehdottomasti kohtuutonta. Millä olen 
j-o vaLiokunnasSa esittänyt sen kannan, että 
myöskin niille työläisille, jotka työskentele
vät urakkapalkalla, on taattava kyseessä 
olevalta v8!paapäivältä pa1kka. Minä olen 
ehdottanut, että lakiehdotuksen 2 § :n 2 mo
mentti kuuluisi seuraavasti; ,Työn keskeyt
tämisestä huolimatta on työntekijöille sano-. 
tulta päiJVältä maksettava täyttä työpäivää 
vastaava palkka myöskin siinä tapauksessa, 
että he työskentelevät päivä-, tunti- tai 
urakkapalkalla.'' Sitäpaitsi valiokunta on 
lisännyt lakiehdotuksen palkanmaksua kos
kevaan kohtaan myöskin säännöksen, että 
palkan saamisen edellytyksenä on, että työ
suhdetta työntekijän ja työnantajan välillä 
on keskeytymättä jatkunut vähintäin viikon 
ajan lähinnä ennen .itsenäisyyspäivää. 
Tämä säännös rajoittaa vielä niitten työn
tekijäin piiriä, jotka vapaapäivältä jäävät 
palkattomiksi. Tämä säännös tietää esim. 
sitä, että vaikka työntekijä on tehnyt hyvin
kin pitkäaikaisen työsopimuksen, mutta on 
tullut työhön myöhemmin kuin viikkoa en
nen kyseessä olevaa vapaapäivää, niin hän 
jää palkattomaksi. Tämäkin on kohtuu
tonta. Siitä syystä tämä säännös m~nusta 
on lakiehdotuksesta poistettava. 

Minä toivon, että suuri valiokunta tätä 
lakiehdotusta käsitellessään ottaa huomioon 
minun esittämäni näkökohdat. 

Ed. von B o r n: Jag ber i anslutning till 
rdgsm. Palmgrens uttalande i saken få 
eriura om min till grundlagsutskottets be
tänkande fogade reservation, vari påyrkas 

1 uteslutande av det i alla avseenden olämp- 1 

liga, jag ville säga, monstruösa stadgandet 
i andra mom. 2 §. 

Ed. V en no 1 a: Siitä käsittelystä, 
minkä asia on valiokunnassa saanut, käy 
ilmi, että valiokunta on ollut yksimielinen 
siitä, että tällaista itsenäisyyspäivää olisi 
vietettävä. On oltu vain eri mieliä siitä, 
mitenkä se olisi tehtävä. Ed. Estlander on 
ollut sitä mieltä, että se olisi vakiinnutet
tava tavalla eikä lailla; ed. Pekkala on taas 
ollut sitä mieltä, että palkanmaksu olisi 

suoritettava myös urakkatyöntekijöille; ed. 
von Born epäilee taas koko asian järjeste
lyä mitä palkkaan tulee, ja ehdottaa, että 
palkkausta koskeva osa laista poistettai
siin. Minun täytyy sanoa, että jos kohtuu
den kannalta asiaa arvostelee ja vertaa ti
lanteeseen, mikä nykyjään on jo voimassa, 
niin voi todeta, että nykyjään valtio ja kunta 
maksavat 'Palkkaa työläisilleen myöskin. 
itsenäisyyspäivältä, ja että maanviljelrjät 
maksavat työläisilleen palkan sikäli kuin 
maanviljelijäin työntekijät ovat muonamie
hiä tai kuukausipalkkaa nauttivia. Suu-_ 
rimmalle osalle maatyönteki·jöitä siis nyt 
jo maksetaan itsenäisyyspäivältä palkka. 
ilman mitään lakia. Kun kuitenkin on 
näyttäytynyt, että huomattava osa työnte
kijöitä jää aivan erikoisen epäedulliseen. 
asemaan sentakia, että heidän työnanta
jansa eivät suorita mitään palkkaa, niin 
syntyy tässä sellainen merkillinen eroavai
suus työntekijäin asemassa itsenäisyyspäi
vän viettämisessä, joka olisi lailla järjestet
tävä. 

Se ehdotus, mikä nyt ·on esillä, tarkoit
taa siis tätä järjestelyä. Ei voine kieltää 
sitä, että tämä lakiehdotus ensi katsan
nolla herättää epäilyksiä. Voihan tehdii 
sen muistutuksen, että tässä ikäänkuin os
tetaan työntekijät viettämään itsenäisyys
päivää palkan maksamisella. Kuitenkin on 
'twmä periaate hyvä.ksytty jo useissa maissa. 
Meillä, niinkuin sanoin, on se lisäksi 
!hyväksytty suurimpaan osaan työväkeä. 
IOn syytä siis jatkaa tämän asian koh
tuudenmukaista järjestelyä niin, että 
kaikki työläiset saavat palkan eivätkii 
ainoastaan jotkut ryhmät. Luulisin, että. 
asian järjestely ei tuota niin erinomai
sen paljon vaikeuksia kuin täällä jot
kut vastalauseen tekijät näyttävät edellyt
tävän. Täytyy lainsäädännön edellyttää, 
että myöskin niissä ihmisissä, jotka tule
vat lainsäädäntöä sovittamaan, löytyy jon
kun verran järkeä, varsinkin sellaisen päi
vän viettämiseen nähden, kuin tässä on ky
symys, ja ettei siitä turhia rettelöitä synny. 
Toivoisin sentähden, että suuri valio
kunta tulisi siihen tulokseen, että se voisi 
kannattaa perustuslakivaliokunnan ehdo
tusta. 

Ed. von Born: Jag skulle he att få 
fråga riksdagsman Vennola, om rdgsm. 
Vennola kan uppgiva, i vilket eller vilka 



Iänder det . system, som här förordas av 
grundlagsutskottet, iakttages. Jag har, 
ehuru jag försökt taga reda på sake:b., icke 
fått klarhet däri. Kanske herr Vennola 
kan upplysa mig därom. 

Ed. V e n n o 1 a: Ed. von Born kysyy 
minulta, missä maassa tällainen järjestelmä 
on voimassa. Minä en ole puhunut mi
tä.än siitä, missä tällainen järjestelmä juuri 
. kuin nyt puheena on, on voimassa, mutta 
minä olen .puhunut siitä, että useissa maissa 
makset!lan työväestölle palkat tällaisena 
kansallisena juhlapäivänä. Minulla ei ole 
täällä sitä selontekoa, joka asiassa on han
kittu,, mutta minä voin kyllä ed. von Bornille 
sen toimittaa. · · 

Ed. von B o r n: J ag ber då. få fråga 
rdg3m. Vennola, om rdgsm. Vennola anser, 
att detta också gäller ifråga om stycke
arbete, vilket ju icke egentligen annat är 
än s.k. betingsarbete. De i fast tjänst an
ställda skola naturligtvis få sin lön fullt 
ut. Den sruken anser jag vara så självklar, 
att därom icke behöver i lag stadgas, utan 
här är fråga om, huruvida lön skall be
talas även för. stycke- och timarbete m. m. 
dyl. 

Ed. V e n n o 1 a : Ed. von Bornin kanta 
on vallan omituinen tässä asiassa. Hänkin 
myöntää, että on luonnollista, että vakinai
sessa palveluksessa oleville maksetaan täl
lainen palkka, mutta hän ei myönnä, että 
niille, jotka työskentelevät päivä-, tunti
tai kappalepalkalla, pitäisi tällaista kor
vausta itsenäisyyspäivästä maksaa. Tämä 
eroitus on aivan muodollista laatua. Ne 
työntekijät, jotka vuosikausia työskente
levät päivä-, tunti- tai kappalepalkalla, 
ovat asiallisesti aivan yhtä kiinteässä ja 
velvoittavassakin työsuhteessa kuin sellaiset 
työntekijät, jotka ovat esim. kuukausi- tai 
vuosipalkalla. Moninaisissa eri tehtaissa 
ja laitoksissa on vanhoja työntekijöitä, 
jotka ovat kymmeniä vuosia niissä työsken
nelleet ja nauttivat ainoastaan päivä-, tunti
tai kappalepalkkaa. Kappalepalkkakin on 
yksinomaisena järjestelmänä erinäisissä teh
taissa.,· On silloin kohtuutonta jättää näitä 
työntekijöitä erikoisasemaan siitä syystä, että 
heidän palkkaustapansa on toisenlainen. 
En minä näe mitään asiallista eroitusta 
itse asian kannalta työntekijäin asemassa, 
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työskentelevätkö he kuukausipalkalla 
taikka sitten päivä-, tunti- tai kappalepal-. 
kalla. Sen erotuksen ylläpitäminen ei 
johda mihinkään asialliseen kohtuuteen ja 
tältä kannalta onkin syytä, että tämä asia 
järjestetään lailla. 

Ed. von B o r n: Då borde rdgsm. Ven
nola icke heller göra någon skillnad mellan 
s.k: styckearbete och det · betingsarbete i 
a.llmänheh varom rdgsm. Pekkala talade .. · . . ' 

E_d. V en no 1 a :. J.os. minä nyt jatkaisin 
sitä· hiuksenhalkomista, jonka kautta ed. 
rvo'fl Born talltoo tätä lakia ajaa ka
rille, niin minun täytyy myöntää, että 
monissa tapauksissa kappalepalkka ja urak
·karpalkka lähen,evät toisiaan. Mutta urakka
palkka on kuitenkin jotakin toista kuin kap
palepalkka, josta ed:: von Born vairvautukoon 
ottamaan selkoa. 

Ed. von Born: Jag förutser och har 
även därom anmärkt, att det kommer att 
bliva svårt att i framtiden göra skillnad 
mellan s.k. styckearbete och betingsarbete 
i allmänhet. Jag ber få fråga rdgsm. Ven
nola, som nu är med om att stifta denna 
'lag: om en karl hugger ved i skogen eller 
gräver diken per famn, är det stycke- eller 
betingsarbete och kommer en sådan arbe
tare att falla under denna lag eller icke? 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Ensimmäinen käsittely 
julistetaan päättyneekai ja lakiehdotus lä
hetetään valtiopäiväjärjestyksen mukai
sesti s u u r e e n v a l i o k u n t a a n. 

Puhetta siirtyy johtamaan ensimmäinen 
varapuhemies V i r k kun en. 

15) Puhemiehelle valtiopäiväjärjestyksen 48 
§ :n mukaan tulevaa korvausta 

koskeva valtiovarainvaliokunnan kirjelmä 
esitellään. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Valtiovarainvaliokunnan kirjelmä luetaan. 

Sihteeri lukee: 



EdUBkunnan 
Valtiov~ainvaliokuta. 

Helsingbasi, 
Iakakulllll 6 p :nä 1m. 

N:o 16. 

E du~ k 11n nalle. 

Valtiov;J.:rainvaliokunta saa EdlltSkun
nalle k®nioit~aen ilmoittaa. että Valio
kunta Valtiopäiväjärjestyksen 43 § :n 4 
momentin mukaisesti ;Eduskunnan päätet
tivi.ksi ehdottaa Eduskunnan Puhetni.e
ht!lle 4,000 markan kuukautisen mäårät;ll
han niiden kulujen korvaukseksi, joita hä
llellä on valtiopäiväin aikana. 

VaiJ.tiovarainvallokunnan · paolesta: 

Ragnar Furuhjelm. 

J. W. Minni. 

Keskustelua ei synny. 

V ~tiova.rainvaliokunnan ehdot'QB hyväk
sytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

PöydäMep811lot: 

16) Hallituksen esityksen johdosta laiksi 
väJilnieS~Re~ttelysti 

l~ttu lakivaliokunnan mietintö n :o 1 
esitellään ja p~naan pöydälle seuraavaan 
istuntoon. 

Samoin esitellään ja pannaan pöydälle 
seuraavaan istuntoon: 

Parantolahoielon haakkimista sotJLpalvelusta 
suorittaessaan keuhkotautiin sairastuneita 

heakilöitl varten 

tarkoittavan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu valtiava.rainvaliokunnan mietintö 
n :i) 9, joka on eduskunnalle jaettu. 

Enaim.mäia.en varApuhemies: 
Koska edustajille oa jaettu hallituksen ti· 
niän jättätnät esitykset, v-oitaneen nekin 
esittää pöydällepanos varten. 

Esitellään ja pannaan pöydälle seuraa
vaan istuntoon: 

Talon oriamiata Suomen Genheasä olevalle 
lähetystölle 

ta~koittava hallituksen esitys n :o 36; 

Valtion laivarahaston perustamista ja .Urt
tämisti 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 37; 

Ehd.otuksen laiksi si.hkölaitoksista 

sisältävä hallituksen esitys n :o 38; ja 

Ehdotuksen laiksi eräiden osakeyhtiöiden ja 
osuuskuntien tilinpäätösten julkisuudesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 39. 

Bmoltusa&ia: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa per
heessä sattuneen kuolemantapauksen joh
dosta t.k. 8 p :stä. alkaen 5 päiväksi ed. 
Pensas. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Seuraava istunto on tulevana tiistaina klo 
2 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy klo 10,37 i.p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino J. Ahla. 



15. Tiistaina II p. lokakuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Ilmoituksia: 

Ko'lmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi lastentarhain val-
-tioavusta ....................... . 

A s i a k i1 r j a t: SuUTen valioku~ 
:nan mietinnöt n lOt 15 a ja 15; si;vistys
valiokunnan mietintö n :o 2; hallituk
~n esitys n :o 13. 

2) Ehdotus laiksi edustajanpalk
kioota vuoden 1927 varsinaisilta valtio-
päiviltä ......................... . 

A s i a. k i1 r j a t: SuUTen valiokun
nan mietintö n :o 21; perustuslakiva
liokUJnnan mietintö n :o 3; hallituksen 
~itys n :o 32. 

3) Ehdotus laiksi eräiden Suomen 
ja Itävallan vä:lisen kauppa~ ja meren
kulkusopimuksen säännÖSten hyväksy-
misestä .......................... · 

A s i a k i1 r j a t : SuUTen valiokun
nan mietintö n :o 19; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 1; hallituksen 
·esitys n :o 19. 

4) Ehdotus laiksi eräiden Suomen 
ja Sveitsin välisen vä:liaikaisen kaup
pas?.pimuksen säänn.öksien hyvwksymi-
-sesta .......................... . 

A s i a. k i r j a t: SuUTen valiokun
nan mietintö n :o 20; ulkoasiainvalio
kunnan mietintö n :o 2; hallituksen 
~sitys n :o 20. 

5) Vuoden 1'926 valtiopäivilli5. le
päämään jätetty ehdotus leipomotyö-
laiksi ......................... . 

A s i a k i r j a t : Suuren valiokun~ 
nan mietintö n :o ]18; työväenasiaill'va
Hokunnan mietintö n :o 3; mainittu 
lakiehdotus. 

Siv. 

514 

524 

525 

526 

" 

Ainoa käsittely: 

6) Ehdotus pa.rantolahoidion hank
kimisesta sotapalvelusta suorittaessa,an 
keuhkotautiin sairastuneita henkilöitä; 
varten ......................... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 9 ; hallituksen 
esitys n :o 30. 

Toinen käsittely: 

7) Elhdotus lai1ksi joulukuun kuu
dennen päilvän viettämisestä yleisenä 
juhla- ja vapaapäivänä ........... . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 22; perustus'lakiva
liokunnan mietintö n :o 4; hallituksen 
esitys n :o 17. 

Ensimmäinen käsittely: 

8) Ehdotus laiksi välimiesmenet-
telystä .......................... . 

A s i a; k i r j a. t : Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 1; hallituksen esitys 
n:o 10. 

Esitellään: 

9) Hallituksen esitys n :o 36 talon 
osta.misesta Suomen Genevessä ole-
valle lähetystölle ................. . 

10) Hallituksen esitys n :o 37 val
tion laivarahaston perustamisesta ja 
käyttämisestä ................... . 

11) Hallituksen esitys n :o 38 laiksi 
sähkölaitoksista ................... . 

12) Hallituksen esitys n:o 39 laiksi 
eräiden osakeyhtiöiden ja osuuskun-· 
tien tilinpäätösten julkisuudesta .... 

Siv. 

536 

563 

" 

" 

564-

65 



514 T~i~taina 1l p. 1okakuUJta 19,2:7. 

Pöydälle 'Pan o a varten e s i
telläiin: 

13) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 5 hallituksen kirjelmän joh
dosta vuoden 1925 valtiopäivillä hy
väksytyn, vahvistama-tta jääneen eh
dotuksen johdosta laiksi Ahvenan~ 
maan maalmnna.n asukasten palvele
misesta luotsi- ja majakkalaitoksessa 
asevelvollisuuden suorittamisen sijasta 

14) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 6 vuoden 11926 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn 
ehdotuksen johdosta laiksi, joka sisäl
tää papiston erioikeuksien 13 kohdan 
muuttamisesta 29 päivänä joulukuuta. 
1923 annetun lain selityksen ....... . 

15) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 3, hallituksen esityksen johdosta 
Suomen ja Belgian välisen sovinto
ja välitystuomiomenettelyä !koskevan 
sopimuksen hyväksymisestä ....... . 

Puhetta johta:a puhemies K a 11 i o. 

Siv. 

564 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissao[eviksi 
ed. Haverinen, Isaksson, Junnila, Kariniva, 
P. J. Leino, Muhonen, Neitiniemi, Ramstedt, 
Salo ja Särkkä. 

lilmoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden tähden tämänpäivän istunnosta ed. 
Haverinen, yksityisten asiain ta·kia tämän 
päivän istunnosta edustajat Särkkä ja Salo, 
perheessä sarttuneen sairauden vuoksi jatket
tua lomaa torstaihin saakka ed. Neitiniemi 
ja klJllna~listen tehtävien takia tämän vii
kon ajaksi edustajat Kariniva ja Koivu
ranta. 

Päiväjärj·estyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi lastentarhain valtioavusta. 

Hallituksen esitys n :o 13, jota on valmis
televasti käsitelty sivistysvaliokunnan mie-

----

tinnössä n lO 2 ja suuren valiokunnan mietin
nöissä n :o 15 ja 15 a, esitellään k o l m a n
t e e n k ä s i t te l y y n. 

Puhe mies: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voida~an nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. H ä m ä 1 ä i n en : Käsillä oleva esi
tys lastentarhain valtioavusta ei ole saanut 
sellaista muotoa, että kysymystä voitaisiin 
pitää tyydyttävästi ratkaistuna. •Täällä ei 
·ole annettu tunnustusta niille vaatimuksille, 
joita mei·dän taholtamme lastentarhojen jär
jestelyyn ja toiminnan valvomis-een nähden 
on esitetty ja jotka ilmenervät lähemmin si
vistysvaliokunnan mietintöön 1iitetyssä vas
talauseessa. Niiden huomioon ottaminen 
olisi kuitenkin ollut asial1is4t-, sillä valtion 
avustusta olisi käytettävä ennen kaikkea sel
laisia takeita vastaan, että annetun avustuk
sen voitaisiin katsoa vastaavan tarkoitustaan. 
Kun valtion avu.<>tusta nyt annetaan yksi
tyisten järjestämille lastentarhoiUe, jos ne 
muutamissa varsin muodollisissa suhteissa 
vastaa.vat asetettuja ehtoja:, nl.in se ei ole ai~ 
van oikein. Se ei ole oikein siitä syystä, 
että yksityisten ylläpitämiä lastentarhoja ei 
ole samallla asetettu sellaisen valvonnan alai
siksi kuin olisi tarpeellista .. 

Meidän taholtamme on asetettu va:ltio
.avun ehdoksi lastenta'l'hojen sii'l'täminen kun
tien valvonta:an sekä asianomaisten lasten 
vanhempien valitseman vanhempien neuvos
ton asettamista 1astentarhojen toimintaa 
va,lvoma:an. Nämä toimenpiteet olisivat 
nähdäksemme riittäneet takeeksi siitä, että 
lastentarhojen järjestely ja toiminta tulee 
vastaamaan myöskin työläisten vaatimuksia~ 
Työläisä;idille ei nim. ole suinkaan yhdente
kevää, millä tmvalla hänen la.psi'aan tullaan 
kasvattamaan ja lastentarhojen toiminta on 
monessa suhteessa varsin tärkeätä työtä las
ten kasv-atuksen alalla. Niiden yksityisten 
1lastentarhojen kasvatusmenetelmät, jotka 
nyt tulevat saamaan valtion avustusta, ei
vät useimmiten vastaa työläisten vaatimuk
sia. Yksityisten lastentarhoissa opetetaan 
työläislapsille a1lkeellisessa muodossa useim
miten sellaisia käsitteitä ja asioita, jotka 
ovat ristiriildassa. työläisten katsantokannan 
kanssa. Uskonnolliset laulut y. m. sellaiset 
kuuluvat tällaisten lastentarhojen kasvatus-
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ohj~lmaan, eikä se minun nähdäkseni ole oi
kein varsinkaan sellaisissa tapauksissa, jol
loin lasten va·nhemmat omaavat toisenlaisen 
käsityksen uskonnolLisissa asioissa. Yksi
tyisten lastentarhat ovatkin muodostuneet 
koko myöhemmän porvarillisen kasvatuksen 
ensimmäiseksi asteeksi. Niåden toiminta 
tässä suhteessa on sitäkin merkityksellisem
pää kun niiden vwikutuksen alaisina· ovat 
sellaiset lapset, joillla ei ole vielä minkään
laista harlcintakykyä ja joiden mieli on kaå
kille vaikuttimille avoinna. Toiselta puo
len työläisäiteihin nähden löytyy niin pa
kottavia taloudellisia syitä, että heidän täy
tyy jättää lapsensa tä:llaistenkin laswntarho
jen huostaan. 

Käsitän, että asia ei enää ole autettavissa. 
Kun lastentarhojen toiminta puutteellisuuk
sistaan huolimatta tarjoaa työssä käyvälle 
työläisäidille tilaisuuden valvoa lastensa 
päivittäistä hoitoa, ei liene muuta mah
dollisuutta kuin hyväksyä kyseessä oleva la
kiehdotus. 

Ministeri S i ll a ·n p ä ä: Toisessa käsitte
lyssä lastentarhain valtioavusta, jossa maa
la·isliiton johtajat, edustajat Niukkanen ja 
Pitkänen, esiintoivat maalaisliiton kannan 
lastensuojeluun nähden. Silloin ed. Pitkä
nen kantansa tueksi esitti otteita Suomen 
Kuvalehdestä, mutta kuten jo samassa is
tunnossa huomautettiin, esitti sen jolro tai
tamattomuudesta tai tahallisesti väärin. 
Olen sen jälkeen tutustunut ed. Pitkäsen 
esittämään kirjoit,ukseen Suomen Kuva
lehdessä ja hämmästyin suuresti nähdessäni 
kirjoituksen, jossa selitetään, millä tavalla 
voitaisiin asuntotilaa supistaa j·a menoja vä
hentää, miten perheen äiti silloinkin, kun 
hän itse käy toimessa, voisi yksin hoitaa ti
lapäissilivoojan aVU3tuksella taloutensa 
missä hän keskuskeittiöstä saisi valmiin 
ruoan ja läheisyydessä olevaan lastenhoito
la.an voisi jättää la1psensa hoidettaviksi men
nessään toimeensa .. 

Tuntui perin oudolta kuulla maalaisHitto
laisten asettuvan vastustamaan sentapaisia 
uudistuksia kuin kotita[ouden yksinkertais
tuttamista, selittäen ne vain nautinn·on ja 
huvitteluha1un synnyttämiksi. Kaupun,ki
laisina olemme aina i·loinneet kaikesta kehi
tyksestä, mitä keksitään maatalouden alalla, 
jolla voidaan yksinkertaristuttaa työtapoja 
ja halventaa kustannuksia,. Eivätköhän 
edusta.jat Pitkänen ja Niukkanen ole anta
neet tunnetun virkamiesvihansa johtaa 

itseään tässäkin asiassa harhaan, kuten hei
dän lausuntonsa osoittavat? 

Kysymys lastentarhain valtionavusta . on 
valtiovallan puolelta tunnustus sille osalle 
lasten suojelua, mitä lastentarhat suoritta
vat, mutta kun maalaisliiton kannan mu
kaan elämä maaseudulla on vielä niin ter
vettä, ettei siellä tarvittaisikaan lastensuo
jelutoimenpiteitä, vaan .että niitä tarvita·an 
vain kaupunkilaå!Sten turmeltrun:eille lapsille, 
on syytä mitillin toistakin puolta tarkastaa. 

Lastentautien professori Arvo Ylppö 
esittää viimeisessä Kätilölehdessä kirjoituk
sen lastentautien erikoisuuksista Suomessa 
sanoen muun muassa: ,Maassamme näemme 
usein niillä paikkakunnilla, missä lastensuo-
jelutyötä on innol'la ha.rjoitettu, riisitaudin 
tulevan yhä ha:rvinaisemmaksi ja harvinai
semmaksi eikä se ainakaan näirlä paikka
kunnilla pääse luustoa enää niin suuresti 
runtelemaan kuin vielä takavuosina", sekä 
jatkaa ,vaikeimmat riisitaudin muodot ta
paammekin nykyjään maaseudun lapsilla 
eikä, niinkuin oliså.mme valmiit uskomaan, 
kaapunkilaisklöyhäilistön keskuudessa''. ,Ei 
ole niinkään harvinaista", jatkaa profes
sori, ,että hyvinvoivista maalaistaloista 
saamme juuri vaikeimmin riisitaum•a sairas
tavat lapset hoitoomme. Ymmärtämättö
myys lapsenhoidossa, yksipuolinen ruokinta 
ja raittiin itman puute ovat tällöin vaikut
tavina tekijöinä taudin syntymisessä." 

Näin professori Ylppö, joka lastensairaa
lassa saamiensa havaintojen perusteella on 
voinut vetää johtopäätöksensä. 

,Mutta tämähän koskee vain pieniä lap
sia", tule-e kali edustaja Pi:tkäneru S3.nomaan. 
Edustaja Pitkänen suonee anteeksi, että 
minä neiti-ihmi·senä edelleenkin puutun las
tensuojelukysymykseen. Lastensuojeluleh
dessä vuodelta 1923 numerossa 6 on kasva
tuslaitostilastoa, jossa ihme kyllä taaskin 
sanotaan, että useimmat kasva.tuslailtoksiin 
tuomituista oppi[aista ova.t kotoisin maaseu
dulta nimittäin 53 % ja pyydän, että edus
tajat Niukkanen ja Pitkänen erikoisesti huo
ma·isivat, että useimmat kasvatuslaitosten 
oppilaiiSt:a ovat. kotoisin Viipurin läänistä. 
V.i·ipuxi on ensimmäinen kaupungeista ja 
Viipurin lääni ensimmäinen maaseutulää
neistä. Vielä mainitaan tilastossa tietoja, 
kasvatusla.itosten oppi.laiden vanhemmista. 
Virkamiesten, tehtailij'oiden, ·liikemiesten 
y. m. lapsista oli 1 %, pientilallisten, maa
laisammattilaisten y. m. 8 %, ammattitaidot~ 
tomien ka.upunki1aistyöJäisten y. m. 15 %, 
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mutta tilattomien ma<alwissekatyöläisten ja 
!heitä vastaavien kokonaista 46 %, kaupun
kilaissekatyöläisten 215 % ja sellaisten, joi
den ammatti •on tuntematon, 5 %· Erittäin 
on huoma.t,tava tilattomien ma~alaissekatyö
läisten lasten suuri lukumäärä, kokonaista 
46%. 

J.os maalaisliitolla olisi enempi ka.ukonä
köisyyttä, olisi heidän velvollisuutensa olla 
mukana uutta Suomea luomassa, ei ainoas
taan maanviljelykS€n ja sen sivuelinkeino
jen kohottamisessa, muttlli ennen kaikkea 
ma:amme koko väestön sekä terveydellisiä 
että taloudellisia oloja edistämässä. 

Miten lJ"hytnäköistä ed. Pitkäsen poli
tii'kka lastensuojelutyöhön nähden on, kun 
hän sanoo olev:ansa jyrkästi sitä mieltä, 
ettei valtiolla. pitäJisi oHa mitään tämänla:a
tuisten kulujen kanssa tekemistä, vaan että 
lastenhuoltomenot on kuntien asia, sen kas
vatuslaitostilasto osoittaa. Kun maalais
kunnat jättävät lastensuojeluun nähden vel
vollisuutensa täyttämättä, josta on seurauk
sena että valtio saa lopulta. ylläpitää kasva,
tusl~i.toksia ja vanki~oita, joita ei enää v~da 
kunnille siirtää, niin kyllä tarvitsisi enempi 
kaukonäköisyyttä . lastenhuolto-oloissakin 
eikä vain tuotannossa. 

Vielä on mainitsemisen al'voista, että tut
kielmassa , Tylsämielist·en lasten hoidosta 
Suomessa",. jonka parooni von B~ns~orff 1 

julkaisi vu~de:~ta 1~92:5, sanotaan, ~~tä. k~e.rt~ 
kyselyllä sa.atun tietoa 8,71815 tylsa:m1ehsesta 
ja heikkomiellisestä, joi•sta 435 oli kaupun
geista ja loput maalaiskunnist:a, eli koko
lllai·sta 813'50, ja tährunkin yhiten1ä syyruä on 
huono hoito ja kasvatus. 

Kuten mainitsemani esimerkit osoitta;vat, 
olisi lastensuoje•lukysymykseen kiinn!itettävä 
v:aka.vaa huomiota ei vain kaupungeissa., 
mutta myöskin maaseudulla. Las-tentar
hat ovat tarpeellisia erittäinkin taajavä
kisissä yhdyskunni~sa ja. vil~kailmmilla;, v.ä~ 
'kirikkaimmilla pmkkakunmlla, varsmkm 
missä on suuri'mpia työlaåtl{)ksia olemassa, 
johon äidit työhön lähtiessään voivat jättää 
lapsensa .. 

Ilahduttruvan ,poikkeuksen maalaisliittolais
ten keskuudessa teki edustaja, U. Hannula, 
joka. us:ka1si asettua ryhmänsä johtajia vas
ta,an, mUitta ei yksi pääskynen vielä kesää 
tee. ·Toi•voo, että lakiehdotus sellaisenaan 
hyväksytään. 

Ed. N i: u k k a n ,en: Minä en olisi erikoi-1 
sesti halunnut tästä asiasta käydä jatka-

maan pite.mmälti keskustelua, mutta kun 
arvoisa sosi,a.liministeri on nimenomaan alle
kirjoittanutta lausunnossaan muistanut, niin 
täytyy minun lyhyesti kajota hänen lau
suntoonsa. 

,S.osialiministeri puhui tässä aivan toisista 
asioista, kuin mistä nyt on kysymys. Minä 
myönnän,. että lastensuojelu, sikäli kuin 
siitä varsinaisesti on kysymys, on valtion ja 
yhteiskunnan kannalta mitä tä:rkein kysy
mys ja että myöskin maaseudulla l'asten
huollossa on tavattoman suuria puutteita 
olemassa, sekä olen valmis kannattamaan 
k~kkia j&:rbviä toimenpiteitä, joilla tässä 
suhteessa saataisiin epäkohtia korjatuksi. 
Muuta tässä ei ole siirtä kysymys. Tässä on 
kysymys siitä, että osittain valtion kust~
nukseUa ryihdytä;än järjestämään kaupunki
laisille eräitä lisämukavuuksia, joista maa
seutu olojen pakosta tulee jä1ämään jokseen
kin kokonaan osattomaksi. Arvoisa sosiali
ministeri ihmetteli meidän kantaamme, kun 
me muka asetumme vastustamaan sitä 
aatetta, että kaupu11ki:laiset saisivat oloosa 
mahdollisimman mukavaksi.. Minä ainakaan 
en persoonallisesti katso yleensä olevan 
syytä vastustaa tätä kaupunkil:aisten pyrki
myst·ä,. mutta silloin jos tämän mukavuuden 
järjestäminen i1meisesti tapahtuu maaseu
dun ja valtion kustannuksella, kuten tässä 
on kysymys, niin silloin minä katson maa
seudun valitsijoiden edustajana ol:evani vel
vollinen sitä vastustamaan .. 

Täällä on aikaisemmassa keskustelussa jo 
yksityiskohtaisesti osoit€ttu,, että tämä jär
jestelmä, josta tässä on :kysymys, ei voi, 
olevat olot huomioon ottaen, ollenka'ln hyö
dyttää maaseutua, ja lisäksi, että laissa on 
sellaisia puutteellisuuksia, että sen mukaan 
,ennen pitkää todennäköisesti joudutaan 
siihen, että kaupunkilaisista myöskin varak
kaat kansanluoka.t voivat huomattavalta 
osalta siirtää lapsien hoidosta kansalaisille 
aiheutuvan 'rasituksen valtion maksetta
vaksi, sijoittamalla niitä näihirn laste~
tarhoihin. LisäJksi käy myöskin erinomai
sen hyvin mahdolliseksi täJmän lain mukaan, 
sellaisena kuin miksi se toisessa käsittelyssä 
on muodostunut, kaupung.eille siirtää osa 
köythäinhoitomenoista valtion kannettavaksi. 
SiHäi on1han yksinkertainen as!ia kaupun
kien järjestää asiat sillä tavalla, että ny
kyään niin sanotuissa lastenkodeissa olevat 
lapset sijoitetaan niin sanottuihin lasten
ta,rhoihin ja valtio saa maksaa siis näistä 
suoranaisista köyhäinhoitomenoista 1/3 :n. 



Kun tässä: laissa on tällaisia puutteelli
suuksia ja kun niitä ko~jausehdotuksia, 
joita .meikäiläisen ryhmän taholta asian toi
sessa käsLttelyss:ä on tehty, ei ole hyväk
sytty, ehdotan minä, että tämä lakiesitys 
hy~ättäisiin. Saan samalla i1moittaa., että 
maalaisliiton r.yhmä kokonaisuudessaan tulee 
äänestämään hylkää.misen puolesta. 

Ed. M. L ehto ne n: Käsiteltävänä oleva 
laki on eduskunnassa 'ja va.Iiokunnissakin 
aikaansaanut hyvin >"ilkkaan1aisen ajatus
tenvai'hdon. Eiikä siinä oikeastaan ole mi
tään kummastusta hel'ättä vää, sillä tämän 
lakiesityksen kautta olemme joutuneet kos
ketuksiin seUa.isen yhteiskunnallisen kysy
myksen kanssa, joka pakoittaa paa.tuneim
mankin ajattelemaan omien persoona
pyyteittensä ja etuharrastustensa sivuitse. 
AiJl!IOa,na roistavana poikkeuksena tästä on 
ollut ed. Pitkäne~,. joka :alkuaan asian; ollessa 
suuressa valiokunnassa .pyrki tästäkin ky
symyksestä ha.kemaan rajalinjaa kaupunkien 
ja maaseudun tailoudellisesti vastakkaisissa 
eduissa. Tålmrukin esime.rkki maala.isEiton 
demagogiasta osoittaa räikeällä tavalla, 
mihin maal'aisliittola;iset ·joutuvat mitates
saan jokaista +edi'stysasikelta vain oman ah
taan näköpiirinsä muikaan.. Totuuden mu
kaan olkoon kuitenkin .tunnnstettu, että ed. 
Pitkänen sittemmin huomasi täss:ä asiassa 
joutuneensa allikkoon ja siitä syystä, edus
kunnan käsitellessä kysym(Ystii toisessa luke
misessa, ohjasi vastustustaan toiselle poh
jalle. 

'Tässä maalaislii•ton uudessa kannanotossa 
täytyy myöntää olevan jotakin asiallista 
po'hjaakin. Ikävä vain on se, että maalais
liitto käyttä:ä tuota syytä saadaikseen koko 
lain hyl'ätyiksi eikä,. niinkuin olisi pitänyt 
tehdä, yritä vakavassa mielessä lakiin lla
rannuksia, jotka olisivat patistaneet puut
teellisuudet kysymyksessä.olevasta laista. 
Olen itsekin sitä mieltä, että lakia sellai
sessa muodossa, kuin se nyt on, voida.an 
ehkä v.äärinkäyttää. Eikä sellainen pelko 
ole a:i.Jheeton jo siitäkin syystä, että herras·
luokan keskuudessa todellakin on pyr
kimyksiä siihen suuntaan, että yhteis
kunnan tulisi huolehtia myös heidän lapsis
taan. ·Mutta toiselta puolen ei tämä vaara, 
jota maa.laisliittolaiset suurentelevat omien 
tarkoitusperieniSä toteuttamiseksi, suinkaan 
niin suuri ole. Ne muutamat lastentarhat, 
joissa on hoidettu sellaisia lapsia, jotka olisi 
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hy~iillä syyHä voitu kotonakin :Pitää, ovat 
sellaisia, joihin ei la.psia ote,ta maksutta hoi
dettaviksi, niinkuin tässä laissa edellytetään. 
Lain 1 § :ssä oleva määräys, et.tä valtioapua 
voi saada vain sellainen lastentarha, johon 
lapsia otetaan vastaan ma;ksutta, vaikuttaa 
sen, että kyseeseen val.tioavun saannissa eivät 
v:oi tulla muut ikuin puhtaasti köyhien 
lapsia va:rten perustetut lastentarhat. Voisi 
kyHä a.jatella siten, että herrasväen lasten
tarhat voivat hankkia kunn.allista avustusta 
ja sen avulla tulla niin kannattruviksi,, ettei 
·enää minkäänlaista maksua tarvitsisi kan
taaika,an. Mutta tämä on kuitenkin hyvin 
epäilyttävää, sillä onhan kuntien valtuus
toissa siiksi :paljon työläisedusta:jia, että se 
on erää:n1aisena, vaikkakin vähäp·ätöisenä 
esteenä. Ja toiseksi eivät herrasväen rou
vat juuri alennu taluttama:an lapsiaan sel
laiseen rastentarhaan, jossa lapsia huolle~ 
taan maksuttomasti, koskapa he,, nimittäin 
rikkaiden lapset, eivät näiden rouvien mie
lestä mitenkään sovi olemaan yhdessä köy
hälistön lastan kanssa. Maalaisliittolaisten 
esittiimä väite ei siis ole mikäån sell'ainen 
syy, joka estäisi heidän äänestämästä lain 
hyvä;ksy:misen puolesta. 

Sensijaan vasemmist.olla on paljon suu
rempi syy vastustaa lain voimaantuloa, 
koska sen avulla, sellaisena kuin se nyt tulee 
olemaan, lastentarhat .tule;vat muodootu
maan sangen tärkeiJksi V1äli.Jkappaleiksi por
variston käsissä, muoikatessaan työväenl'Uo.. 
kan lapsista alistuvaisia v:äliikappaleita por
varillista riistoa varten. Se kasvatus,, jota 
last.entarhoissa ann:etaa.n, .perustuu sellai
sille periaatteille, joi.ta työväenluokka ei 
koskaan tule hyväksymään. Jo se seikka, 
että sekä keskustan että oikeiston papit ovat 
mielihyvin .ja innokkaasti rien.tåneet kan
nattamaan lasten:tarha-.aa.tetta, toteutettuna 
juuri tämän lain edeUyttä:mällä tavalla, 
antaa aihett.a otaksua, että siellä takana 
piilee muitakin 1kuin vain. puhtaasta huo~ 
maavaisuudesta esille tulleita vaikuttimia. 
Omasta puolestani uskonkin, että oikeiston 
ja keskustan taantumus näke.e tässä otolli
sen tilaisuuden päästä käsiksi työväenluo
kan laste.n henkiseen minään jo siinä iässä, 
jolloin la.psen sielu on avoin ja altis kaikille 
vaikuttimille ja saada tämä.n henkiseen va
loon pyrkivä,n ihmissielun kytkety;ksi uskon
non kahl'e.ella niin lujasti,. ettei täysi-ikä.i
senäk·ään, kun orjan ies lasketaan hänen 
niskalleen kannettavaksi, se hänestä tuntuisi 
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enää vääryydeltä, vaan sellaiselta välttä
mättömältä lun.astushinnalta, jonka jokaisen 
on maksettava päästäkseen taivaaseen. 

Sosialidemokraattinen edustaja, Olga Lei
nonen, on, kuulemani mukaan, suuressa va
liokunnassa pyhän vihan vallassa huudah
tanut meidä,n !kannastamme lastentarha
kysymyksessä, että se on tuhma ja typerä. 
Ennenkuin ed. Leinonen näin teki, olisi 
hänerlä ollut syytä l:askeutua. alas niistä 
sumupilvistä, missä hän näkyy elävän, ja 
tutkia v:ai.kikapa vain porvarien omia lau
suntoja kasvatuksen tarkoituksesta ja ver
rata lastentarhoissa annettua kasvatusta 
näihin lausuntoihin sekä senjälkeen tutkia 
syitä, jotka pakottavat meitä taistelemaan 
työväen vaikutusvallan lisäämisen puolesta, 
kun kyseessä on lasten ohjaus lasten
tarhoissa. Luulen, että ed. Leinonen huo
maisi silloin sen iskun, jonka. luuli lingon
neensa meihin, kirpistyvän toisa.aHe. Mutta 
keneen isku oikeastaan sattuu, se jääköön 
sanomatta. Kun sosialidemokraatit siis yk
simielisesti ovat vastustaneet lastentarha"in 
kunnanistuttamista ja lasten vanhempain 
neuvostoa, rriin sallittanee minun tämän 
johdosta huomauttaa,. että he tällä taVJalla 
ovat osoittaneet samanlaista taantumus
mieltä kuin por•~a.riston papit. He eivät 
siis tahdo, että työlä·isten lapset irroit.etaan 
uskontohumpuukista ja niistä henkisistä 
kahleista,. joihin .hallitsevat luokat vuosi
satojen varrella ovat työtätekevät ikyt
keneet. Minä en tahdo tässä suMeessa 
vedota Ma.rxiin tai Leniniin, koska. kum
mallakaan näistä auktoriteeteistä ei ole enää 
suurtakaan menkitystä sosialidemokr.aattien 
keskuudessa. Mutta sensijaan sallittakoon 
minun toistaa, mitä porvarillinen ja. myös
kin syvästi uskonnollinen professori Foerster 
lausuu valtiollista kasvatusoppia käsit
televässä teoksessaan lasten kasvatuk
sesta. Se kuuluu näin: ,Silloin tullaan 
ymmä1rtämään, että kaikkein syvin kansa
laiskasvatus ei ole pelkässä mukautumisessa 
sosialiseen elämään, vaan personalfrsen 
luonteen johdattamisessa enemmistön painoa 
vastaan ja kansallisten intohimojen huu
mausta vastaa.n ja että syvin valtiollisen 
vastuunalaisuuden tunne, syvin isänmaal'H
suus vaatii ihmiseltä .paljon useammh1 mitä 
(päättä.väisintä vastarintaa, kuin kohteliasta 
myöntyväisyyttä.'' Opetetaanko lasten
tarhoissa, jotka kokonaan ovat porvariston 
Yallassa ja ohjattavissa, ·jotakin tämån 

tapaista? Eikö juuri siellä paikoiteta lapsia 
~skomall:ll esivallan erehtymättömyyteen ja 
JUmalalliseen alkuperään? Eivätkö en
simmäiset kasvatusalkeet lastentarhoissa 
ole pappien keksimät kirkon dogmat, 
JOISsa pääsäveleenä on: Esivalta ei 
kanna miekkaa hukkaan, esivalta on J u
malasta j. n. e. Kuinka vaarallista 
tällaisen käsityksen juurruttaminen on. 
sen huomasi jo kolmattatuhatta vuotta sit~ 
ten eräs 'kreikkalainen viisas oppinut, joka 
sen johdosta teroitti oppilaillensa mieleen, 
että jokaisen ihmisen yhteiskunnallisiin o.i
keuksiin kuuluu taistella esivaltaa vastaan. 
Luokkayhteiskunnassa onkin valtio vallassa
olevan luokan .pakkoväline. Mutta sen 
johdosta ei orjaluokka ole velvollinen ehdoin 
tahdoin alistumaan uskoon, että tuo pakko
väline on Jumalasta eikä kahlittu luokka; 
saa vastarintaa tekemättä alistua an.ta~an 
oman lapsensa tuollaisen orjuuden uhreiksi. 
Sosialidemokraatit ovat tunteneet pyhää 
vihaa sen johdosta, että me olemme tais
telleet yksityisiä lastentarhoja vastaan. ja 
vaatineet työväen kontrollia. He ovat vas
tustaneet sitä sillä syyllä, eUä se on louk
kaus niitä hyviä ihmisiä kohtaan, jotka ovat 
perustaneet ja ylläpitäneet lasten,tarhoja 
omalla kustarrnuksellaa.n ja niihneet siinä 
pal'j.on vaivaa ja työtä. Mutta silloin he 
jättävät laskuista kokon•aa.n pois sen seikan, 
että siellä ka.svatetaan työväenluokan lapsia 
uskonnon avulla työn riistäjien uskollisiksi· 
orjiksi ja a.seenkantajiksi. Vieläpä siin:ä 
tarkoituksessa, että he·istä kerran saataisiin 
hyviä orja.vouteja ja vielä,pä lakonrikku
reitakin. Meidän mielestämme tämä sen
tä.än on liian kanis hinta, olkoonpa, että 
joku ed. Leinonen leimaakin sen mielipiteen 
typeräksi. 

Vaikka meidän kannalii;amme katsoen 
olisi todellakin täysi syy asettua lakiesityk
seen näihden hylkääV!älle kannalle, emme 
kuitenkaan sitä tee. Kun jouduiihlile valit.
semaan kahden pahan välillä, on meidän 
tietysti aina valitta.v;a se, joka on vähem
män pa:ha, pienempi paha. Kun maalais
liittolaiset vaativat, että ne työläislapset, 
joille lastentarha suo sentään hiukan turvaa 
ja lohtua, olisi jätettävä katuojan likaan 
rypemään tai vangittava likaiseen huoneen
nu:rkkaan, yksin kärsiäkseen pelon tuskat 
silLä aikaa, kun äiti on työssä, niin ennen 
kuin tämän, valitsemme sosialidemokraattien 
'kannattaman ja pappien johtaman lasten-



tarhan siitä syystä, että kaikesta huolimatta 
jokunenkin työläisäiti silloin vapautuu sie
lullisesta tuskasta kovan työn ääressä ja 
hänen lapsensa, vaikkakin hänestä tehdään 
henkisesti orja tai taistelukyvytön rampa, 
saa kuitenkin sentään ruumiillista hoitoa 
eikä hänen tarvitse kitua yksinäisen kuri
tushuonevangin ikaikkia kauheita kärsi
myksiä ja tuskia tuntien. 

ilmoitan, että ryhmä, johon .kuulun, tulee 
kannattamaan latkiesi tystä. 

.Ed. K e m p p i : Tämä asia, mikä meillä 
viime tiistai-iltana oli jo yleiskäsittelyssä, 
herätti useat edustajat puhuma·an hyvin in
nostuttavasti asiasta niin puolelta kuin toi
$lta. Pidettiinpä oikein liikuttavia. pu
heita meidän kalleimman kansallisen omw
suutemme hoitamisesta. M. m. täällä hyö
kättiin si<lloin niinkuin nytkin keskustan 
-edustajien kimppuun sillä tekosyyllä, että 
me katsomme muka asiaa li·ian kevytmieli
seitä kannalta. Myönnämme kernaasti, että 
lastentarhat ovat tarpeellisia etenkin muu
tamina paikkakunniHa, vaikka ei niiden 
hyöty tulisikaan olemaan t.asapuolinen. Olen 
sitä mieltä, että laki lastenta·rhiojen valtio
avusta, 1/3 koko menoista, tulisi luomaan 
näitä huoltolaitoksia sellaisillekin paikka,.. 
kunnille, missä ne QIVat vähemmän tarpeel
liset, ja myöskin luulen,. että yksityisten 
a'Vunanto tämän lain voimaan astuttua tu
l~si vähenemään. 

Mitä sitten lastenta,rhoissa tulevaåsuudessa 
tultaisiin opettamaan, siitä minä en voi mi~ 
tään sanoa. Muuten meistä ei kukaan tänä
päivänä voi sanoa sitä, kuinka monta sataa 
uutta lastentarhoo, tämän la~n hyväksymi
nen tulisi tulervaisuudessa luomaan. Mutta 
jos näiden laitoksien kannatus, yksityisten 
avulla tukeminen sekä uusien perusta.minen 
saisi olla edeUeen kuntien huostassa, niin 
niitä muodostettaisiin silloin vain sellaisille 
paikkakunnille, missä ne ovat tosi tarpeen. 
Ja meidän ei pitäisi ei kodin, ei kunnan, 
eikä valtion elämässä huO'lehtia niin paljon 
siitä, mitä meillä pitäisi olla, vaan mitä 
ilman me voisimme tull~~J tyydyttävästi toi
meen. 

Ennen viime edusta:jalllvaaleja muistan 
nähneeni painettuja' vaalijulistuksia, joissa 
{)li m. m. tämäntapaisia vakuutuksia: Kan
san varoja, hiellä ja työllä ansaittuja, niitä 
en hoidettava säästäen. Niin ei tehdä, jos nyt 
kaupunkeihin sekä muihin taa1javäkisiin 
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paikkoihin, jopa ha.rvaru1 asuttuihin maaky
liinkin perll'Stettaisiin va.ltioavun saannista 
vakuutettuna lastentarhoja, kun tiedetään, 
että valtio määrätyllä osuudella. ottaa osaa 
opettadien ja muiden tarpeellisten toim.i
henkiQöiden palkkaukseen, joita viimeksi
mainittuja täytyisi myöskin olla huomattava 
määrä. Edelleen valtion olisi otettava osaa 
lastenhoitoa. ja kasvatusta varten välttämät
tömien huonekalujen, taloustarpeiden sekä 
työaineiden hankintaan ja korjauskustan
nuksiin. Edelleen rakentaa eli vuokrata huo
neet, lämmittää ne, samoin valaista sekä pi
tää puhtaailla. 

Ja myöskin minä epäilen, että näitä las
tentarhoja vaJtiovallan tahalta jos tuetaan 
perustettaviksi ei ainoastaan sellaisille seu
duille, missä ne ovat tarpeelliset, vaan sel
la.isillekin seuduille, missä ne ovat vähem,.. 
män tarpeelliset, niin epäilen myöskin, että 
näitte;n tarjoama lJ_yöty tulisi osaksi käyte
tyksi väärin. Ja mie•lestäni meidän ei olisi 
luota,va mahdollisuuksia, joitten puitteissa 
valtionva:voja. käytettäisiin väärin. Minä 
ainaikin epäilen, että näin tulisi käymään. 
Ja tätä epäilystäni minä perustelen sillä, 
että kun viime tiistai-iltana ed. Niukkanen 
teki tämän lain 1 § :ään sellaisen muutoseh
dotuksen, että lastentarhoihin otettaisiin 
vrun vähävaraisten vanhempien lapsia, niin 
tämä ehdotus hylättiin. Tuon äänestyksen 
tulos siis antaa aihetta epäilemään, että 
eduskunnan enemmistö aikoo saada lasten
tarhoihi·n muitt.enkin kuin köyhien ja vähä;.. 
varaisten vanhempain lapsia. Ja sentähden 
minä en voi puoltaa tällaisessa muodossa la
kiehdotusta, vaan yhdyn kannattamaan ed. 
Niukkasen tekemää ehdotusta lain hylkää
misestä. 

·Ed. L e i no n e n.: Minä suuressa valio
kunnassa asi&n ollessa esillä asetuin halli
tuksen esityksen kannaale siitä syystä, että 
se näytti tällä kerralla olevan kaikkein mah~ 
dallisin mennä läpi eduskunnassa. Se että 
ed. Lehtonen on sellaisen ryöpyn lähettänyt 
tä.ltä pa.ikalta minun päälleni ei todista mi
tään muurta kuin hänen vastaJauseensa köy
hyyttä. Hän nim. valiokunnassa ei puhu
nut yhtään mitään uskonnollisesta kasvatuk
sesta lastentarhoissa, mutta täällä hän kat
soo tarpeelliseksi pitää pålopuheita typerän 
vastalauseensa puolesta. Hän ehdottaa vas
talauseessa,, että hallituksen esityksen 1 § :stä 
poistettaisiin sana ,ybityinen". Minä suu
ressa. valiokunnassa lausuin tämän ehdotuk-
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sen johdosta, .että vaikka ihminen olisi 
kuinka vähän ajrutteleva, niin hän ei voisi 
a·settua sille kannalle, että yksitJ~isiltä las
tenkodeHta poistetaan vaJ.ti,on avustus. Tah
tooko ed. Lehtonen kostaa niille köyhäin lap
sille, jotka tä:llä hetkellä ovat yksityisissä 
lastenkodeissa sillä ta'Valla, että ottaa niiltä 
v.a:Itionmvustuksen pois, joka valti~awustus 
jo sinänsä aiheuttaa sen, että ne tulevat jul
kisen tarkastuksen alaisiksi. Ja vaikka ne 
pyrimme siihen, ett.ä lastentaJrhat kaikki 
kunnallistutetaa:n ja että ne tulevat sillä ta
valla kuntien huostaan tulevaisruudessa, niin 
•On aivan luonnollista:, että koska yksityiSiiä 
lasten.tar'lwja ei voida kieltää olemasta. tällä 
hetkellä, niin nii1le an:netaan valtiona;vus
tusta., koska niissä köyhien la;psia on ole
ma•ssa. Tämä oli minun ajatukseni suuressa 
va1rokunnassa, jossa ed. Lehtonen ei suvain
nut olla muuta kuin edustajam.sa kautta. 
(Hilpeyttä eduskunna•ssa.). Ja minä vakuu
tan, että tämä käsitys on oikea. Kukaan 
tervejärkinen iihminen tässä kamarissa ei 
voi asettua sille kannaUe, että y:ksityi<;iltä 
lastenkodeHta otetaan valtion avustus pois, 
koska ne jäävät silloin kokonaan vaille sitä 
julkista tarkastusta, mikä niillä on kun ne 
'Valtionavustusta saavat. Siitä ajatuksesta 
.minä olen lähtenyt, ja minä uskallan väit
tä:ä, että se a:jatus on oikea. 

Ed. Lehtonen kiukuttelee sitä, että tämä 
hänen, Martta Lehtosen vastalause, ei ole 
sallinut tässä kamarissa ka11lllitusta,, eikä 
suJ,Iressa valiokunnassa., täimä v•iisas vasta.. 
lause. Minä en voi sille mitään, että suuri 
valiokunta ei sitä hyväiksyn(Yt. Minä ase
tuin tätä vast·alausetta: vast.aan sentähden, 
että minun käsitykseni oli, että ainoastaan 
hallirtuksen esitys on mahdollinen mennä 
tässä eduskunnassa tällä hetkellä läpi. Tämä 
keslrustelu ja aikaisemmin käyty keskustelu 
eduskunnassa osoittaa sen, että täällä on 
voimakas vastustus lastenta:rhojen valtion
avustusta vastaan. 

Tässä vastalauseessa vielä puhutaan vån
hempien neuvostossa ja että se olisi kan
sanvaltainen järjestelmä. .Me pyrimme las
tentarhat kunnaHistuttamaan. Se on sosia
:lidemokraattien kantw tässä asia:ssa, ja mie
lestäni ainoa oikea ka!llSanvaltainen tapa. 
Ei ole kansanvaltaista se, että vain muuta
mat äidit, joitten lapset ovat last.entarhoissa, 
pääisevät mä.äräämään lastentail"ha-asioissa, 
vaan koko kansa ja kaikki ihmiset, jotka 
tässä valtakunnassa ovat, jotenka sekin väite 
tämän vasta1lauseen kansanvaltaisuudesta ei 

ole :totta. Näistä syistä milliä! olen. aset
tunut hallituksen esitystä puolustamaa~ 
ja ne näkökO'hdiat ovat aivan oikeat ja kan
sanvrulta:isimmat ja parhaat. 

Ed. P i t k ä nJ e n: Minulla, on syytä sa
noa kiitokset a~rvoisalle sosialiministerille. 
Hän on as•i•ansa ajanut niiin, kuin pitääkin 
ajaa.. Jos nykyisen haalituksen jäsenet jo
kainen kohdastansa, olisivat ajaneet asioi
tansa tällaisella tarmolla\, niin ei sanomaleh
dillä olisi syytä vitsailuun,. että hallitus on 
piHosirla edusk!unnan kanssa.. (Ed!usku.n-
nasta: Oikein!) Mutta kuitenkin minu:n 
täytyy huomautta:a1, että arvoisan sosialimi
nisterin numerosarja, jO!llka hän esitti ti!la!3-
tosta koottuna, e~ s•attunut aivan. kohdalleen 
tässä asiassa, kuten jo ed. Niukkan.en huo
mautti. Niissä esitetyiJSsä suhteissa ei tämä: 
lasten:tarhajärjest.elmä kykene parantamaan 
oloja. Ne ova.t asioita sellaisia,, jotka kuu
luvat vaHan toisenlaisen toimiruuan ala.lle, 
ja toisilla keinoilla on ne epä!kolhdat para~ 
nettava. Minua e.i siis arvoisan sosialimi
nisterin vakuuttelu, eikä edellisten asiaa 
puoltwneiden pUJhujaitn lausunnot, ole vielä 
kyllin riittävfulsä määrin kyenneet opettar 
maan, ei aina•kaan siinä määrin, että tun
nustaiisin erehtyneeni .ja perään.ty;isin 
a;siassa. 

.Minusta ja niistä ryhmätovcereistani, jotka 
ovat r~htyneet vastustamaan tätä asiaa,. 
ron yritetty tehdä a.sian periaatteellisia• vas
tustajia. Mutta sehän on aivan mahdo
tonta, kun emme sellwisia ole. Ja siill!ä suh
teessa juuri nämä meitä vastaJa:n täihdä,tyt 
lausunnot ovat ahran harhaan osuneet. 
Olemmehan mon.ta eri kertaa todenneet, että 
a~'ia on hyvä jm saHimme sen toteutua ja 
vieläpä vapaaehtoista vaJtionavustustakin 
.sallimme jaettavan, erityisesti joka kerta 
sosia1limirnisteriön harrkinnan mukaan. Mutta 
lailla määrätä tällaisia avustuksia ja vielä 
laaj·ennettuna niin, että ei edes ti·edetä vä
hävaraisten:ko vai rikkait.te:nk:o lapset ova:t 
tällaisissa lastentarhoissa kasvatetta;vat, se 
on ai1van toinen asia. Ja että valtio ottaa 
suurelta osalta kustantaakseen tällaista 
toiminta111., se on mielestämme heikosti pe
rusteltu, kun tiredämme, ettei maaseutu voi 
osallistuw tästä edusta. 

Ei sekään paikka sosialhninist.erin esittä
mäs'Sä tilastossa, joka koskee oloja Viipurin 
läänissä,. ei se puolla tätä asiaa.. Onhan tun
nettua, ja nyt tämänkin keskustelun kautt1t 
selvitettynä, että tämä lastentarha-asia ei 
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vaikuta maaseudulle paljon mitään., ja niin 
ollen se ei siHoin myöskään kasvatukseJ.li
sessa. suhteessa kykene muuttamaan oloja 
toisiksi, ei vähentämään pa:hankuristen las
,ten lukua kasvatuslaitoksissa. Minun mie
l~täni, jos lastentarhoille taihdotaan saada· 
se luonille, että ne ovrut kasvatuslaitoksia, 
niin silloin on siinä harhaan osuttu. Jos yh
teislrnnt'a a}kailsi entistä voimakkaammalla 
tavalla opetta8l ja a.utta'a lasten äitejä last.en 
hoi1tamisessa ja kasvattamisessa, silloin ei 
enää lastentarhoja niin :paljon kaivattaisi. 
Sellaisessa fuiminnassa tahtoisin olla mu
kana, senkin takia, että se on mahdol
lista myöskin maaseudulla. Yhdyn kallOOtt
tamaan ed. NiJUkkasen tekemää ehdotusta. 

Ed. U. H annula: Kun minä tämän la~ 
kiehdotuksien toisen kälsilttelyn kestäessä va
kaumukseni mukaa.n kävin. tätä lakiehdo
tusta puoltamaam, tein sen sitäkin suurem
maHa syyHä, koska asianomaisen valiokun
nan mietintöön ei ollut ryhmääm:me kuulu~ 
vien valiokunnan jäsenten puolesta vasta
lausetta merkitty. KUill nyt kumminkin 
täällä ryhmäJmme puolesta on ilmoiltettu 
kielteinen kanta lakiehdotukseen nähden, 
katson velV'Olilisuudekseni ilmoittaa, että 
olen edel1eenki!n toisen käsittelyn kestäessä 
esittämäni laUS'Ullillon takaill.a ja tulen näin 
ollen äänestämään lakiehdotuksen hyväksy
misen puolesta. (Vasemmalta: Hyvä! Oi
keiru !) 

Ed. L e h t o koski: Kun 10 vuoden pe
rästä vietetään lastentarhaliikkeen 100-vuo
tista muistojuhlaa ja, kun aikakaudella, jota 
sanotaan lasten vuosisadaksi,. ehdotetaan 
Suomen eduskunnassa lakiehdotusta hylät
täväksi, joka tarkoittaa 1/3 lastentarhatoi
mintakuluj,en suorittamisrta: va1ti:on• vra
roilla, niin ei voi muuta kuin ihmetellä, 
että tällainen ehdotus vielä meidän päivi
nämme, jolloin niin paljon on nähty seurauk
sia puutteellisesta lasten ja nuorison suoje
lusta, voidaan tällainen esitys tehdä. 

Viime istunnossa sanoi eräs maalaisliitto
lainen, että hän tulee viimeiseen asti kaikin 
käytett.ävissä olevin keinoin taistelemaan 
tämän lakiehdotuksen 'hyväksymistä vas
taan. En silloin j•aksanut ottaa tätä l!liU
suntoa todesta. Mutta nyt kun minä olen 
kuullut, että saman maalais-liittolaisen ryh
män taholta on tehty ehdotus lakiehdotuk-

sen hylkäämisestä, ja vieläpä henkilö, josta 
edustaj-aluettelos.sa näkyy eräs arvo tai am
matti, minkä pitäisi edellyttää niiden heik" 
kojen turvaamista>, jotka itse eivät ääntärusä 
saa kuuluville, on yhtynyt lakiehdotuksen 
hylkäämiseen, niin se ei ole oikein. 

Jos minä sitten, kun maalaisliiton ryh
män taholta on ehdotettu tämä lakiehdo
tus hylättäväksi otan yhden kappaleen II
kasta n :osta 231 ja vertaan tätä Ilkan kir
joitusta maalaisliiton ryhmän kantaan, 
niin täytyy silloin sanoa, että kyvlä tuo 
lehti ainakin edustaa toista suuntaa kuin 
ne edustajat, jotka täällä ovat ehdottaneet 
lain hylättäväksi. Tässä kirjoituksessa sa
notaan: ,On ollut tämän ohessa sangen 
omituista panna merkille sekin että samalla 
aikaa kuin rotueläinten, varsain ja vasik
kain hoitoon on jo opittu panemaan pal
jon huolta, taitoa ja vaivaa kysyvää työtä, 
lastenhuolto on saanut jäädä 
yleensä ilman järjestettyä 
t e r v e y d e n, ä 1 y n, h u o 1 t o t a i d o n 
harkintaa ja harrastusherät
t e 1 y ä. Vasta sitten kun tulee kysymyk
seen, mikä tuosta lapsesta täysikasvaneena 
tulee, mikä sille suunnitellaan elämän
työksi ja ansioammatiksi, vasta silloin tar
kemmin kiintyy ;huomio asiaan. Tämänkin 
puolen asiasta saa usein ratkaista sattuma. 
Koulu saa varustaa lapsen erinäisillä tie
doilla joista monen elämään valmistautu
minen saa jäädä riippumaan. Suurin osa 
lapsista jää tässäkin suhteessa vielä koko
naan ilman tai niin vähälle kasvatusavuUe, 
että niiden elämänkouluksi jäävät yksin
omaan kylänraitit ja kaupunkien sivuku
jat, remuiluiltamat ja samrunlaisen kasvatuk
sen saaneiden toverien esimerkki.'' Näin 
kirjoitetaan Ilkassa, ja minun täytyy sa
noa, että tämän kirjoituksen kirjoittaja 
ymmärtää lastensuojelun tarpeellisuutta. 

Siirtyäikseni sitten siihen aikaan, jolloin 
lastentarhatoimintaa ensin ryhdyttiin suun
nittelemaan, niin sillon maailman ensim
mäinen lastenta:rihan :suunnittelija, kasva
tustyönt.elkijä Fröbel lausui seuraavman ta~ 
paan. Hän sanoi, että ,lastent.ai1han en
simmäinen tehtävä on ottaa lapsi huos
taansa ennen kouluikää, mutta ei pelkäs
tään silmälläpitoa varten, vaan voidakseen 
antaa hänelle hänen koko olemustaan vas
ta,avaa toimintaa, voimistutta.a hänen ruu. 
mistruan, harjaannuttaa aisteja, saada toi. 
mintaa herääväUe hengelle sekä tutustut
taa häntä älykkäällä tavalla luontoon ja 
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ihmismaailmaan, mutta ennen kaikkea oi
kealla tavalla johtaa lapsen elämää sen oi
keille alkulähteille.'' En tahdo jatkaa tä
män ulkomaalaisen lastentarhatyöntekijän 
lausuntoa pitemmälle, mutta tahdon vain 
samalla todeta, että Suomen suurin kan
sanlasten opettaja, sanoisinko niin, tai kan: 
sakouluopetukse:ri luoja Uno Cygnaeus oli 
myöskin sitä mieltä, että lastent~rha o~ ~.e 
ensimmäinen, josta lasten on lahdettava: 

Samaten toinen suomalainen pedagogi 
Sakari Topelius, joka myöskin oli harras 
lastentarhan ystävä, lausuu mietekirja~
saan että , lastentarhassa on koetettava OI

kealla tav~ha viedä lasten elämän katso
musta eteenpäinJ." Hän sanoo, •että ailrnka1a 
tästä, järjestäkää se ensimmäiseksi ren
kaaksi ketjussa, joka käsittää koulun 
kaikki asteet aina yliopistoon asti. Tässä 
puoleksi leikillisessä, puoleksi vakavassa 
lähtökohdassa on pi,tkä jakso kehitysmah
dollisuuksia. Näin lausui hän. 

Minä olen tahtonut nämä muutamat lau
sunnot lainata osoittaakseni niiden avulla 
ettei yksin sosialidemokraattisen maail
mankatsomuksen omaavat henkilöt ole sitä 
mieltä, että lastentarhat ovat tarpeellisia, 
vaan vieläpä porvarillisetkin henkilöt. 

En puhu tällä kertaa työväestön kan
nasta, koska minulla siihen oli viime istun
nossa tilaisuus, mutta olen tahtonut sen
vuoksi, että täällä tämä hylkäävä ehdotus 
tuotiin esiin ja sitä myöskin on kannatettu, 
esittää muutamia kohtia huoltoa ja kasva
tusta ymmärtävien porvarillisten henkilöi
den ajatuksista, osoittaakseni, että jos 
eduskunta tekee senmukaisen päätöksen, 
kuin täällä on esitetty, se ei silloin ole on
neksi meidän nuorille lapsillemme. 

Minulla olisi kyllä äärimmäisen vasem
miston edustajiin nähden sariottava myös
kin muutama sana. Me olemme tottuneet 
viime aikoina siihen, että olkoonpa asia 
ollut minkälainen tahansa ja olkoonpa so
sialidemokraattinen ryhmä tai sosialide
mokraattinen puolue tehnyt mitä tahansa, 
se on aina kaikki pahasta. Tämän me 
olemme lukemattomat kerrat kuulleet, 
mutta minä tahtoisin arv. ryhmän ja sen 
jäsenten vastattavaksi asettaa erään kysy
myksen: Eikö olisi onnekkaampaa niille 
asioille. :ioita tahdotaan edistää ja eteen
päin viedä, että työväenluokan äänillä va
litut edustajat käyttäisivät voimansa oi
kealla tavalla asioiden eteenpäin viemi
seen, eikä jatkuvasti toisten ryhmien ja 

puolueitten edustajien moittimisee:.;t, . ~ä 
nekin ovat saaneet valtuutuksen vahtsiJOil
taan ja vastaavat myöskin työstään? 

. Ed. M. Hannula: En tahdo tässä ryhtyä 
pitkittämään keskustelua, joka muutoinkin 
on venynyt aivan liian pitkäksi. Tahtoi
sin kuitenkin ilmoittaa, että vastustan ed. 
Niukkasen tekemää hylkäämisehdotusta. 

Lastentarhat ovat meillä nyt tulleet toi
mineeksi 40 vuotta. Ne ovat tällä ajalla 
näyttäneet myös olevansa erinomaisen ki
peän tarpeen vaatimat. Päivittäin anne
taan lastentarhoissa huoltoa ja kasvatusta 
noin 7 000 :lle sellaiselle lapselle, jotka ei
vät kodeissaan ole olleet tilaisuudessa saa
maan riittävää hoitoa. On mielestäni jo 
tullut aika että näille laitoksille varataan 
se tuki, mitä laissa määrätty valtioavustus 
tietää · ja sentähden rohkenenkin toivoa, 
että eduskunta tulee tämän lakiehdotuksen 
hyväksymään. .. . . 

On muistettav:a, etta se valtwapu, Joka 
lastentarhoille nyt esillä olevalla lailla va
kaannutetaan, on suhteellisesti pieni ver
rattuna esimerkiksi siihen mitä maalais
kunnat saavat kansakoululaitoksellensa. 
Maalaiskunnat saavat kansakoululaitok
sensa menoista 2/3 valtioapuna, joka tekee 
muistaakseni tänäkin vuonna noin 250 milj. 
markkaa, kaupunkikansakoulujen. s!ladessa 
v.ain neljännen osan eli noin 20 milJ. mark
kaa. 

Kun on voitu mennä tällaisiin summiin 
jo aikaisemmassa lainsäädännössä lasten ja 
nuorten hyväksi, voi eduskunta mielestäni 
nyt varsin hyvin .. hy~äksyä sellaisen la!~· 
jossa on kyseessa amoastaan 3-4 milJ. 
markkaa vuosittain pienempien lasten huol
lon edistämiseksi. 

Tahdon ilmoittaa, että se ryhmä, johon 
kuulun, tulee äänestämään lakiehdotuksen 
hyväksymisen puolesta. 

Ed. L ohi: Minä en tahdo puuttua ol
lenkaan tämän kysymyksen periaatteelli
seen puoleen, vaan siihen, että meillä 
yleensä on pyrkimys kaikki hyvät asiat 
saada lailla lyödyksi lukkoon. Minä pel
kään että tällainen asiainhoito johtaa lo
pult~ siihen, että meidän budjetti muodos
tuu sellaiseksi että meidän on hyvin vai
kea valtion fin'ansseja hoitaa. Eiköhän sit
tenkin olisi parempi sellainen menettely, 
että hyviä tarkoituksia avustetaan ilman 
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lakia, sikäli kuin siihen on kulloinkin mah
dollisuutta. 

Näin ollen minä äänestän myös lakieh
dotusta vastaan. 

Ed. Wiik: Koska on verraten anka
rasti arvosteltu ehdotusta vanhempien neu
vostojen asettamisesta, pyydän ilmoittaa, 
että mielestäni tämä ajatus on aivan pai
kallaan ja että olen myös valiokunnassa 
kannattanut sitä. Se ei mitenkään sulje 
pois sitä mahdollisuutta, että lastentarhat 
kunnallistutetaan, ja niinkuin vastalau
seessa olevasta ponnesta käy ilmi, on myös 
ajateltu, että todellinen päätösvalta tulisi 
kuulumaan kaupungin- tai kunnanvaltuus
tolle. 

Mitä muuten tulee nyt esilläolevaan la
kiehdotukseen, pidän sitä suurin piirtein 
hyvänä ja tulen sitä äänelläni kannatta
maan. Käsitän myös, että se arvostelu, 
jonka esineeksi se on joutunut, on enem
män agitatoorisista vaikuttimista johtu
nut, eikä sitä tarvinne kovin vakavalta 
kannalta ottaa. 

Ed. M. Lehtonen: Ed. Wiik täällä jo 
mainitsi asiasta, josta minun piti tässä 
edustaja Leinoselle vastata. Hänen pu
heenvuoronsa johdosta kuitenkin pyytäisin 
hänelle huomauttaa, että olen ainoastaan 
suuren valiokunnan varajäsenenä enkä siis 
mitenkään voi olla suuressa valiokunnassa 
aina läsnä, silloin kun asiat käsitellään. 
l\'Iuuten on ryhmämme valinnut suureen va
liokuntaan, niinkuin muihinkin valiokun
tiin sekä varajäsenet että vakinaiset jäse
net, joten minun edustajastani siellä ei tie
tysti voi olla puhettakaan. 

En voi vieläkään luopua siitä ajatuk
sesta, edustaja Leinosen kauniista ja mieltä 
ylentävistä sanoista huolimatta, että las
tentarhojen kunnallistuttamisajatus on oi
kea sekä myöskin mahdollinen toteuttaa, 
niinkuin ed. Wiik täällä viimeksi asiasta 
mainitsi. 

Mitä sitten tulee niihin vanhempiin, joi
den lapsia on lastentarhoissa hoidettavana, 
niin minun mielestäni heillä on täydelli
nen oikeus vaatia kontrollia lastenkasva
tukseen nähden. Tä,ssä työssä olisi tämä 
vanhempain neuvosto >paikallaan. 

Mitä taas tulee yksityisiin lastentarhoi
hin, ei niitä suinkaan tarvitsisi hävittää. 
Tämän ajatuksen minä olen lausunut m.m. 
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valiokunnassa, että ne voitaisiin ilman 
muuta jonkun ajan kuluttua siirtää kau
punkien tai kuntien haltuun ja siten nä
mäkin tulisivat silloin valtion avusta osal
lisiksi, vaikka yksityiset lastentarhat mi
nun ehdotukseni mukaan eivät olisikaan 
tulleet saamaan tätä valtioavustusta. Mutta 
tämän tietysti ei suinkaan tarvitsisi hävit
tää myöskään yksityistä hyväntekeväi
syyttä. Minä vieläkin siis olen ed. Leino
sen huomautuksesta huolimatta siinä var
massa uskossa, että esittämäni ajatus las
tentarhojen kuunaliistuttamisesta on oi
kea ja käytännössä mahdollinen toteuttaa. 

Ed. Rose n 1b e r g: Ed. Lohen lausun
non johdosta sa,an huomautta;a siitä että 
hänen perustelunsa lain hylkäämiseksl ovat 
lievimmin sanoen haettuja. Sillä onkohan 
ed. Lohi tullut ajatelleeksi sitä seikkaa, että 
hän ja hänen ryhmänsä innokka,asti aina 
ajavat kaikkien maataloudellisten kysymys
ten, mitä rahalliseen kannatukseen tulee, 
eteenpäin viemistä. Siinä tietysti ei ole 
mitään pahaa. Mutta kun nyt vertaa esi
merkiksi sellaista seikika:a, että maalaisliitto
laiset, myöskin ed. Lohi, ~ina kun tulee ky
symykseen joidenkin kotielläinten jalosta
miskysymys tai sellainen,, silloin innok
kaasti ajavat näille määrärahojen koroitta
mista, niin nyt, kun ed. Lohi sanoo, että 
hän .ei voi kannattaa lain voimaan tuloa 
siitä syystä, että jos budjettiin otet~an jat
kuvasti määrära:Iwja tällaista tarkoitusta 
varten, joud1utaan lopulta siihen, että bud
jetti paisuu ylenmäärin, Tahtooko nyt ed. 
I.1ohi tällä siis sanoa, että jos kysymyksessä 
on sonni- ja hevosyhdistysten asettaminen, 
näille on myönnettävä mhaa, mutta sa
malla kertaa myös toteaa sen tosiasian, että 
ne ovat vain pahoja tarkoituksia valien? 
Tällaiseen johdonmukaiseen päätelmään täy
tyy ed. Lohen esittämästä perustelusta 
tuUa, mihinkään muuhun ei voi tulla. 

Mitä sitten tulee ed. Lehtokosken teke
mään meihin kohdistuvaan kysymykseen, 
niin minä tahtoisin vastata siihen eräällä 
toisella kysymyksellä: Eikö olisi onnek
kaampaa ajaa kutakin asiaa vain työväen 
etuja huomioonottaen? Tässä on kysymys 
vanhempien neuvoston asettamisesta ja nii
den kunnallistuttamisesta. Työväen näkö
kannalta katsoen ei voi muuhun tuloks·een 
tulla, kuin että työväestölle olisi ollut etua 
sekä vanhempain neuvostosta että myös näi-
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den lastentarhojen kunnalli.stuttami.sesta. 
Minä en tiedä, mitenkä sivistysvaliokun
nassa on esiinnytty. Nyt vasta kuulen ensi 
kerran siellä olevan sosialidemokraattisen 
Jasenen sarnovan, että hän on sieHä puo
lustanut näitä ehdotuksia.. Se oli oikein 
tehty. Mutta kaikissa muissa asteissa ovat 
sosialidemokraatit yksimielisesti vastusta
neet. Niin suuressa valiokiunnassakin asian 
ollessa ensimmäistä kertaa esillä sosialide
mokraattinen edustaja nousi ensimmäiseksi 
vastustamaan näiden kunnallistuttamista. 
Eräs toinen edustaja määritteli vaatimuk
sen l·astentarhain kunn.allistuttamisesta ty
peryydeksi ja tyhmyydeksi. Minä kysyn, 
onko tämä sitä oikeata työväenasian aja
mista. Ne, jotka tällaisia väitteitä tekevät 
asiallisessa keskustelussa, ne ovat jäävejä 
antamaan neuvoja kellekään toiselle. 

Mitä sitten t'ulee siihen, että sosialidemo
kraattinen edusta:ja vaatii, että heidän 
edesottamisia,an täällä ei saisi ollenkaan 
kritisoida, vaan että he yksinään vastaavat 
siitä valitsijainsa edessä, niin eiköhän tuo, 
hyvät herrat, ole jonkun venan liikaa vaa
dittua. Sillä jos he tämän vaatimuksen 
asettavat, ovat he samalla kertaa kieltäneet 
itseltään kailken arvosteluoikeuden toisiin 
nähden, joten sosialidemokraatit tästä läh
tien olkoot hyvät ja pitäkööt suunsa kiinni, 
kun tulee toisten arvostelu kysymykseen. 

Ed. L e i n o n e n : Ed. Rosenberg joko ei 
muista asiaa tai tahtoo varsin vääristellä 
keskustelua asiasta suuressa valiokunnassa. 
Jokainen sosialidemokraattinen puhuja siellä 
lausui ensimmäisenä ajatuksena sen, että 
lastentarhain oikealle tielle järjestämisessä 
on ensimmäinen askel niiden kunnallistut
taminen j.a että ennenkuin tämä on tapah
tuut, .ei kenenkään terv·ejärkisen ihmisen 
sovi kieltää yksityisiltä lastenkodeilta val
tioavustusta ja kostaa niille la,psille, jotka 
tällä hetkellä ovat joutuneet yksityisiin las
tenkoteihin. Näin on, ed. Rosenberg, asia. 

Mitä tulee vanhempain neuvostoon, olen 
vast.alauseessa sitäkin vastustanut, sillä 
minä en ·pidä sitä kansanvaltaisena. Minä 
pidän kansanvaltaisena sen, että kunnan
valtuustojen kautta äänioikeutetut kan
salaiset pitäsevät määräämään tästä 
asiasta. Meidän täytyy e'hdotuksemme 
koettaa laittaa sitä mukaa, että sillä olisi 
mahdolliSIUus mennä läpi eikä sillä tavalla, 
että laitetaan mahdottomia vaatimuksia ja 
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sillä t•avalla tärvellään koko hyvä asia, mikä 
tässäkin on kysymyksessä. Näin on asia. 
Minun mielestäni teillä, .arvoisat kommunis
tiset edustajat, on ollut arvosteluoikeutta 
aivan tarpeeksi. Lienee ensimmäisen ker
ran, jolloin jostakin asiasta teidän esiinty
misenne johd10sta huomautamme, vaikka 
syytä olisi ollut. 

Ed. Rose n b e r g: Äskeiseen lausuntoon 
pyyd_än vain huomauttaa siitä, että ed. 
Wiik on tunnustanut sivistysv·aliokunnassa 
kannaJttaneensa tätä mahdotonta ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan pää:ttyneeksi. 

Puhe m i! e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Niukkanen ed. Kempin kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäisiin. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Niukkasen ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvä1ksyy lakiehdotuksen sellaisena, 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,ja•a" ; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Niukkasen ehdotus hyväksytty, 

Äänestyksessä on ,jaa'' voitolla (:119 
61-2- 17). 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt lakiehdotuksen sellaisena kuin se on 
toisessa käsittelyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättynee'ksi ja asia on loppuun käsi
telty. 

2) Ehdotus laiksi edustajanpalkkiosta vuoden 
1927 varsinaisilta valtiopäiviltä. 

Hallituksen esitys n :o 32, jota on valmis
televasti käsitelty perustuslaki v.aliokunnan 
mietinnössä n :o 3 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 2•1, esitellään k o 1m a n
t e e n k ä s i t t e 1 y y n. 

Puhemies: Ensin sallit•aan asiassa 
keskustelu. Sitten tehdään lip1puäänestyk-
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_sellä päätös perustuslakivaliokunnan mie
tinnössä olevasta ehdotuksesta, että lakieh
dotus käsitellään siinä järjestyksessä kuin 
valtiopäiväjärjestyksen 60 § :n 2 momen
ti.._'l.Sa on säädetty, se on kiireellisenä. Jos 
mainittu ehdotus hyväksytään, toimite1taan 
Hppuäänestys lakiehdotuksen hyväksymi
sestä tai hylkäämisestä, mutta ellei kiireel
liseksi julistam~sta tapahdu, äänestetään 
siitä, onko lakiehdotus hyväksyttävä jätet
täväksi lepäämään ensimmäisi·in uusien vaa
lien jälkeen kokoontuviin v;altiopäiviin tai 
hylättävä. 

Menettelytapa hyvä:ksytään. 

Keskustelu: 

Ed. N i u k k a n. e n: Me maalaisliittolai
set olimme päättäneet tyytyä hallituksen 
esittämiin palkkamääriin ja äänestimme 
myös toisessa lukemisessa hallituksen esi
tyksen puolesta, toisin sanoen kannatimme 
hallitust•a. T.ästä huolimatta on eduskun
nan enemmistö koroittanut edustajapalk
kion hallituksen esittämästä 18,000 mar
kasta 24,000 markk.aan. Kun tämä toimen
pide ei mielestäni ole täysin perusteltu, 
saan ilmoiUaa, että maalaisliiton ryhmä 
tulee y!ksimielisesti vastustamaan lain hy
väksymistä. 

Ed. C o ll i .a n d e r: J ag vill icke del
taga i diskuaiooen, men jag vill för min 
personl·iga del anmäla, ratt j.ag kommer att 
rösta emot höjandet av arvodet. 

Keskustelu julistet.aan päättyneeksi. 

Puh e mies: Nyt olisi toimitettava en
sin äänestys lakiehdotuksen kiireelliseksi 
julistamisest·a. 

Sihteeri lukee 

äänestysesityksen: 

Joka hyväksyy ehdotuksen asian kiireelli
.seksi julistamisesta, äänestää ,jaa''; joka 
ei sitä hyväksy, ä'ånestää ,ei". Jos vähin
tään 5/ 6 annetuista äänistä kannatta.a mai
nittua: ehdotusta, on se hyväksytty, mutta 
muuten on ehdotus hylätty. 

-----------~-----------

Äänestyksessä annetaan 164 jaa- ja 20 ei
ääntä. 

Puhe m i e s: Eduskunta on s·iis päättä
nyt lakiehdotuksen käsiteltäväksi kiireelli
senä. 

Puhemi.es: Nyt on lippuäänestys toi
mite'ttrava lakiehdotuksen hyväksymisestä 
tai hylkäämisestä. 

SiJhteeri lukee 

äänestysesityksen: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaisena, 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa', joka sitä ei hyväksy, äänes
täJä ,ei". Jos vähintään: 2j3 annetuista 
äänisitä on ,jaa"-ääniä, on lakiehdotus hy
väksytty, mutta muuten se on hylätty. 

Äänestyksessä annetaan 111 jaa- ja 73 ei
ääntä. 

P u 'he mies: Eduskunta on siis hylän
nyt sanotun lakiehdotuksen. 

Asian kolmas käsittely julistetaan rpäät
tyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus Suomen ja Itävallan välisen 
kauppa- ja merenkulkusopimuksen 

hyväksymisestä. 

Hallituksen esitys n :o 19, jota on valmis
televasti käsitelty ul'koasiainv.alio!kunnan 
mietinnössä n :o 1 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 1'9, esitellään osittain k o 1-
m a n tee n k ä s i tt e 1 y y n, osittain a· i
noaan kåsi ttelyyn. 

Puhemies: Kolmanteen käsittelyyn 
esitetään ensin toisessa käsittelyssä hyväk
sytty lakiehdotus. Senjälkeen esitellään .ai
noaan käsittelyyn ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä oleva ponsi, joka koskee sopi
mu'ksen hyväksymistä . 

Menettelytapa hy>Cäksytään. 

Lakiehdotukseen nähden ei kukaan halua 
puheenvuoroa. 
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Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen sel
laisena, kuin se on toisessa käsittelyssä pää
tetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
ta·an päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Esitellään ainoaan käsitte
lyyn ulkoasiainvaliokunnan mietinnössä n :o 
1 oleva sopimuksen hyväksymistä koskeva 
ponsi. 

Eduskunta hyvä!ksyy ponnen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus Suomen ja Sveitsin välisen väli
aikaisen kauppasopimuksen hyväksymisestä. 

Hallituksen esitys n :o 20, jota on valmis
televasti käsitelty ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 2 ja suuren V•aliokunnan 
mietinnössä n :o 20, esitellään osittain k o 1-
m a n teen käsittelyyn, osittain a i
n o a a n k ä s i t te l y; y n. 

P u he mies: Kolmanteen käsittelyyn 
esitellään ensin toisessa käsittelyssä hyväk
sytty la:kiehdotus. Senjälkeen esitellään ai
noaan käsittelyyn ulkoasiainvaliokunnan 
mietinnössä oleva ponsi, joka koskee sop·i
muksen hyväksymistä. 

Menettelyta~pa hyvälksytälän. 

Lakiehdotuksesta ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy lakiehdotuksen sel
laisena kuin se on toisessa käsittelyssä pää
tetty .. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Puhemies: Esitellään ainoaan käsit
telyyn ulkoasiainvaliokunnan mietinnössä 
oleva sopimuksen hyväksymistä koskeva 
ponsi. 

Ponsi hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus leipomotyölaiksi. 

Mainittu lakiehdotus, jota on voalmistele
vasti käsitelty työväenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 3 ja suuren valiokunnan 
miet·innössä n :o 18, ·esitellään k o 1m a n
teen käsittelyyn. 

Puh e mies: Toisessa käsittelyssä pää
tetty lakiehdotus voida&n nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. L. Myllymäki: Ennenkuin tämä 
leipomotyöläisten työsuhteiden huonontami
nen on viety lopulliseen päätökseen, suota
nee minuHe tilaisuus tuoda julki muutamin 
yleisiä huomioita, joihin tämän kysymyksen 
käsittely on eri vaiheissaan antanut aihetta. 

Minä pidän tä.tä tärkeänä siitä huoli
matta, että lakiesityksen puoltajat näyttä
vät heittävän syrjään kaikki muodollilsuudet 
ja ratkaisevassa vaiheessa antavan nyt niin
kuin usein ennenkin muutamien: yksityisten 
kapitalis6en etujen sanella menettelynsä. 
Vaikka täällä on ratkaistu useita tyypilli
sempiä työväestöä vastaan tähdättyjä asioita, 
on tuskin koskaan niiden luokkaluonne jää
nyt niin alastomaksi, kuin tämän kysymyk
sen suhteen on laita. Leipurilain huonon
tajilta näyttää puuttuvan kaikki tavanmu~ 
kaiJSet kaunisteinkeinot ja eduskunnan vä
hemmistö on toisaalta sitovasti onnistunut 
osoittamaan, että tämä lakiesitys on suora
viivainen hyökkäys työläi,sten työsuhteiden 
kimppuun. Sen jälkeen kun korkein oikeus 
on sekaantunut asiaan, on paljastunut vielä 
sekin, millä t.avalla koko porvarillinen va·l
tiokoneisto kaikkine jäsenineen yrittää 
täyttää työnantajien tahtoa, miJlai:set hut
ressit sanelevat tarpeen tullen tuomioistu]... 
menkin pä.ätökset. Pahan lrolauksem on saa
nut kuului·sa periaate oikeuden riippumat-
tomuudesta. . 

Tämän asian yhteydes.sä on lisäksi pal
jastunut sekin vasemmiston taholta usein 
merkitty tosiasia, että maalaisliittolaåset 
ovat varsin auliita;, tekemään teollisuusher
rorlle rengin palveluksia ja ajamaan näiden 
etuja, kunhan se vain tapahtuu työtä teke
vän väestön kustannuksella. Ja varsinkin 
viimeisinä vuosina on maalaisliitto löytänyt 
paljon sellaisia yhteisiä asioita, joide,n poh
jalla tämä teollisuuskapita;listien etujen aja-



minen on innostanut maalaisliiton johtarvia 
miehiä. Tämän laJriesityksen isä, ed. Lohi, 
on joutunut antamaan tunnustuksen, että 
maalruisliitto ei suinkaan v~'tusta kapitalis
tista kehitystä, päilliVastoin on valmis kaikin 
keinoin sitä lainsäädännöllä auttelemaan, 
kun:han sen rasi,tukset vain joutuvat työläis
ten kannettavilksi. Vai onko ed. Lohen ja 
.sanokaamme vaikka ed. Ingmanin välillä 
tässä suhteessa mitään asiallista eroa? Minä 
en sitä huomaa. 

Lei pomoteollisuude;n alalla työskentelevien 
työläisten nykyisen lallinsuojan hävi.ttäjät 
ovat kärsineet jo tässä kysymyksessä tap
pion. Vaikka tämä asia ratkaistaankin rar 
havallan tahd(ln mukaam., niin siveellinen 
voitto jää saavuttamatta. Se jää niille, 
jotka ova.t tinkimättä puolusta:neet työläis
ten oikeuksia ja paljastaneet tämän lakiesi
tyksen itsekkäät ja kapitalisteille suopeat 
ta.rkoitusperät. Se voitto jää myöskin työ
läisten hyväksi. Tämän kysymyksen eri 
vaiheet ovat nimittäin selvittäneet työväes
tölle, millä tavalla. porvaristo käyttää edus
kuntaa tyypiUisten luokkruetujensa vahvis-

1 
tamiseen ja minun näthdäkseni tällaiset esi
merkit ovat erinomaista havainto-opetusta 
selvän luokka.taistelun tarpeellisuudesta. 

Tämän yhteydessä en voi olla korosta
matta sitä osuutta, mitä sosialidemokraatit 
ovat asiassa esittäneet. Heidä.n menette
lynsä on osoituksena siitä, kuinka ponnetto
masti sillä taholla suhtaudutaan työläisille 
tärkeiden asiain käsittelyyn ja kui.ruka hä
märät käsitykset työväestön elinkysymyk
sistä ovat puolueen johtavimmhlla~in jäse
nillä. Kyllä minä tiedän, että sosialidemo
kraatit lyövät fariseusten tapaan rintoihinsa 
ja yrittävät varsinkin työläisille osoittaa, 
kuinka yks1mielisesti he ovat leipomolain 
:huolllonnusta eduskunnassa vastustaneet. 
Sella,isesta oli S. Sosialidemokraatissa jo 
pieni näyte etusivun uutisen muodossa, 
missä annettiin tietää, että ne oliva.t suuren 
valiokunnan sosialidemokra,atit, jotka olirvat 
esittäneet tämän lakiesity-ksen hylkäämistä. 
Mutta nämä eleet eivrut riitä peittämään sitä 
tosiasiaa, että sosialidemokraattisen puo
lueen keskuudessa on nykyisen leipurilain 
sopivaisuus pantu kyseenalaiseksi jo kolme 
vuotta sitten, toisin sanoen paljon aikaisem
min kuin asia tuli ed. Lohen toimesta edus
kunnan käsiteltärväksi. Nykyin.~m häly huo
nonnusta vastaan ei riitä peittämään sitä
kään, että sosialidemokraaWsen ryhmän 
keskuudessa on aivan v~ime aikoina täyty-
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nyt ryhtyä aivan poikkeuksellisiin toimen
piteisiin ryhmän nämmäisen ryhdin säilyt
tämiseksi. Oil1han tunnettua, että työväen
asiainvaliokunnan sos. dem. jäsen Artturi 
Aalto sellaisen perhekeskustelun jälkeen luo
vutti paitkkansa varamiehelleen siksi aikaa 
kun tätä kysymystä valiokunnassa käsitel
tiin. Ed. Aalto, joka vielä viime maalis
kuun 15 p :nä julisti täällä,. että hallituksen 
esityksestä uudeksi leipomolaiksi voi sanoa, 
että se on suurimpia sosialisia taan.tm.mus
askeleita, mitä meiJlä on otettu, oli valio
kuntakä&ttelyn aikana uskollisin ed. Lohen 
kannattajista. Min:ua halUittlllisi tietää, 
onko tästä asiasta. pantu mitään uutista 
,Suomen Sosialidemokraa.ttiin'' ja miksi 
sitä ei ole tehty . 

.Sitä seikkaa, että sosialidemokraattien ny
kyinen hylkäruvä kannanotto leipurilain huo
norutamiseen nähden on vasta erinäisillä 
poikkeustoimenpiteiHä ollut toteutettavissa., 
ei suinkaan sovi ihmetellä, enempää kuin 
sitä välinpitämättömyyttäkään, jolla asiaa 
sosialidemokraattien taholta nyt on täällä 
hoidettu. Sehän on suoranainen seuraus siitä 
tosiasi·asta, että sosialidemokraattien kes
kuudessa OJ1 varsin voimakkaana jo pitem
män aikaa esiintynyt työläisvastaisia käsi
tyksiä asiasta. 

V. 1924 tuli kysymys ensimmäistä kertaa 
esille siitä syystä, että edistysmielisen osuus
kauppal1ikkeen sos. dem. johto ryhtyi hyök
kruämään leipuri.en työaikallain kimppuun. 
,Kuluttajalehti'' kirjoitti nykyistä leipomo
laki•a vastaam. siinä mielessä, eUä yötyönr 
kiellosta on luovuttava. Yötyökieltoa vastus
tettiin siitä syystä, että kielto ra.joittaa suur
ten leipomoiden tuota.rutoa. Maini·ttu kirjoi
tus nostatti kuitenkin esille työläisten kes
kuudessa sellaåsen suuttumuksen myrskyn, 
että hyökkäysliikettä ei uskallettu kehittää 
pitemmälle. V. 1924 pidetyn · Kuluttajain 
Keskusliiton edustajakokouksen pöytäkir
jasta tapaa kuitenkin useita, kohti·a, joissa 
epäsuorasti puolustetaalll yötyön sopivai
suutta suurissa lei!pOmoissa. M. m. K. K :n 
sihteeri Toivonen ja eräs toinen kokouksen 
sosia•lidemokraattisista edUJStajista esittivät 
jotakuinkin sen, mitä ed. Lohi y. m. ovat 
tääHä myöhemmin huDnonnuksen puolesta 
esittäneet. Niinpä tapaamme mainitusta 
pöytäkirjasta seuraavan kohdan: , Ulkomai
sessa leipomoliikkeessä on jo vuosikymme
nien kuluessa tehty se ha.vainto, että suur
leipomot eivät kestä kilpailuissa pient.en eli 
nurklmleipomojen kanssa. Täällä on jo vii-
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tattu tuoreen lei,vä.n valmistukseen. Tuo
retta leipää eivät koneelliset leipomot saa 
kalllpan tarpeeksi aikaisin, se ei tule olemaan 
laadultruan kos1han niin hyvää kuin nurkka
tekoin.en leipä, koska koneellisissa leipo
moissa. täytyy tuore lei:pä keinotekoisesti 
nostattaa ja keinotekoisesti jouduttaa sen 
valmistumista. Jos siis oletetaan, että j on
kun ma'an leipomolaki estää mä:ärätyn teolli
suudenhaa.ran kehittymistä luonnollista 
päämäärää koihti, nimittäill suurtuotanrt:oon, 
niin onko todella v·iisasta meidän täällä 
lähteä ennakolta tekemään sellaisia päätök
siä, joilla yksin~ertaisesti estämme kaiken
laisten, vaiikkarpa kuinka pienten muutosten 
tekelmisen sellaiseen lakiin,. joka panee es
teitä tuotannon luonnolliselle kehityksel'Le ~ 
En puolestani ka.tso tuollaista meruettelyä 
viisaaksi. - - Jos asiaa tutkitaan sosiaili
selta kannalta, niin mirnä luulen, että sit
tenkin ovat sellaiset toimenpitelet, jotka: es
tävält jonkun maan keihittymistä suurtuo
tamtoon, pikemmin porvariUisia lwin ne toi~ 
menpitee.t, joilla autetaan jonkin tuotanto
rulan kehittymistä suurtuotantoa kohti, sinä 
totta: kai SIOSialismin kannalta täytyy pyr
kiä sellaiseen tuota:ntomuoroon, jossa on pie
nemmät :tuotanttokustannukset, jossa työ 
käy vähemmällä väellä ja jossa ko;neet te
kevät :päätyön." Edellä oleva lainaus on so
sialidemokraattisen nsuustoimintamiehen kä
sitys sosialisen lainsää.dännön tarkoituksesta, 
mutta: perustelut ovat samat kuin ed. Lo~ 
hella. Tämä sosialidemororaatti on tulkin
nut asian vain paremroilnJ kuiJn lakiesityksen 
:puolustajat täällä eduskunnassa.. Sen tul
kmnan mukruan lei1pomJOtyöläisten yötyön 
käytäntöön otta:minoo on suurtuotannon 
edesauttamista ja sosialismin kannalta, puo
}ustetta.vissa, ,koska sosi,alismikin. suosii tuo
tant.oa, jossa käytetään mahdolliisimman vä
hän eläväiä tYJÖVoimaa". Kyllä kai nämä 
sosialidemokraattisen sosialismin. puoilusta.
j'at ovat Hetoisia siitä;, että tämäntapainen 
suurtuotannon suosiminen tapahtuu työväen
luokan kustannuksella. 

K. K :n 11 edustajakokouksessa viime ke
säkuun 5 ja 6 p :nä oli asia vielä kerran esillä. 
Siinä kokouksessa johta;ja Raittin,en m!lli
nitsi, että K. K :n entin'8n johtaja, nyky·isen 
sosialidemokraattisen hallituksen kauppa-
ministeri Hupli ·oli v. 1924 lä:het.tiin.yt kan
sainväliselle työtoimi·stolle ki.rjeen, jossa on 
painostam.ut yötyön, tarpeellisuutta leipomo
alalla, mai,niten tässä kirjeessä, että täällä 
Suomessa osuusliikkeen taholta pidetään 

tarpeellisena yötyön aikaansaamista suur
leipomoihin. Kun Hupilia. oli K. K :n joh
tokunnassa tästä huomautettu, niin oli hän 
väittänyt kirje~n asianomaista kohtaa kään
nösvirheeksi. Tätä koskevaa johtaja, Rait
tisen ilmoitusta ei asianomainen hetrkiJö 
mainitussa kokoukse:ssru kuitenkaan kumon
nut, vaikka hänellä olisi siihen ollut tilai
suus. Suomen Ravinto- ja nautintoainetyö
läisten liiton lehti lausuikin asian johdosta: 
,Kun kuuli kokouksessa tämän Raitti,sen il
moituksen Huplin kirjeen lähettämi•sestä 
kansainväliselle työtoimistolle (leipurien 
yötyöstä), niin se ei heräittänyt ihmett.elyä 
sella,isissa henkilöissä, jotka ovat viime vuo
sina seuranneet kaikkia niitä puuhia, joita 
on t~hty yötyön aikaa.TilSaamiseksi leipomo
työa:ilalla. Mutta sekin vain osaltaan osot
taa sitä, millä innolla. K. K :n johto vuonna 
1924 toimi (Hupli oli siilloin K. K :n toimi
t·usjohtaja) yötyön aikaansaamiseksi suur
leipomoiJhin. ,Se Huplin kirjeen. lähettämi
nen on vain - ilmoitetuista, ,käännÖSivir
heistä" huolimat,ta - yksi todistus entisten 
lisäksi.'' Ammatillisesti järjrestyneiden lei
pomotyöläiis:ten äänenkanmatta;ja leimaakin 
K. K :r11 johdossa olleet lei·purien: asiain 
vahingx>ittajiksi, sillä heidän kannanottonsa 
on antanut leipomolain huononta;iine Jilly
kettä tämän lakiesityksen te~milseen ja lä
piviemiseen. 

Kun kysymys oli täällä toisessa käsitte
lyssä viime perjantaina esillä, saattoi odot
taa, että sosialidemohaattien truholta tultai
siin tarmokka.aUa:. työläiJsten asian puolusta
misella pu:hcliJstmutUJmaan aikaisemmista 
heikkouksista. Mutta kävi päinvastoin. 
Nykyisen hallituksen kumpikaan sosialimi
nisteri ei ole ka.tsonut asiakseen kertaakaan 
haUituksen jäsenen omi.naåsuudessa nousta 
tätä 1eipuden työaiik'a.lain huononnusta vas
tustamaan. Nykyisen hallituksen mielestä 
näyttää asia olevan niin vähäipätöinen, 
että siihen ei kanoo,ta puuttua ja samaa voi 
sanoa hallirt:uspu10lueiden edustajistakin, ai
n:akirn perjantaisen istunnon p"e.rusteella. 
Asi,a liem.ookin ainakin hallitukseen nähden 
sillä tavaJla, että yötyön käytäntöönottami~ 
sessru siellä ollaan yihlä vielä edustaja Lohen 
kannalla ja että hai!:lituksen vaitiolo on tä
ten ymmärrettävä. 

Mi,nä käsitän.., että sosialidemokraattiset 
edustaja,t olisivai kern:aasti toivooeet tämän
kin asian riidatonta haillta.amista. Heidän 
mielestään asia -olisi pa,rhaiten kuitattu sillä, 
että siitä huomenna. olisi suurtin otsikoin. 
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mainittu S. Sosialidemokraatissa, kuinka so
sialidemokraattiset edustajat ja hallitus val
vovat täällä muka työläisten parasta. Mi
nun mielestäni on kuitenkin syytä täs~äkin 
panna asia paikalleen ja osoittaa, että so
sialidemokraaWsia edustajia ja hallitusta 
täytyy äärimmäistm vasemmiston aina ruos
kia eteenpäin ja että vain työläisjoukkojen 
painostus ja meikäläisten edustajain toi
minta täällä pakoitta.a sosialidemokraatitkin 
joskus asettumaan porvariston saalistaruis
pyrkimyksiin nähden Vastustavalle kannalle. 

1Ehd<ltarn, että lakiehdotus hylätään. 

Ed. B r y g g a r i: Kun leipomotyölaki on 
joutunut ratkaisuvaiheeseen, jonka sisältöön 
nähden emme ole saaneet niitä muutoksia, 
jotka olemme katsoneet välttämättömiksi, 
niin täytyy tässä tilaisuudessa perustella 
suhtautumisensa tähän lakiin. 

Vuoden 1908 laki, joka on voimassa, 
kielsi kiinteästi yötyön. Tätä lain selvää 
määräystä ryhtyivät eräät leipätehtaat rik
komaan, siten että teetettiin lain kiellosta 
huolimatta yötyötä. Useassa yhteydessä on jo 
mainittu sellaisina tehtain:1 olleen Viipurillj 
ja Vaasan höyry leipomot. Tämä lam vas
tainen menettely johti lopulta siihen, että 
asia joutui oikeuden ratkaistavaksi. Oikeu
den päätöksistä ihmeeliisin on korkeimman 
oikeuden päätös 14 päivältä toukokuuta 
] 926. Tässä päätöksessä selostetaan laki 
sen sisältöiseksi, että kovaleipätehtaat eivät 
ole leipomolain alaisia eikä näihin siis sisälly 
kielto yötyön teettämiseen nähden. 

Kuitenkin on voimassa olevan lain 1 § :ssä 
selvästi sanottu tästä asiasta ja minä pyy
dän palauttaa sen mieleen. ,Leipomolssa, 
joissa tavaraa valmistetaan myytäväksi, saa 
j.älemp·änä mainituilla poiikkeuksilla tehdä 
työtä ainoastaan arkipäivinä eikä muuna 
vuorokauden aikana kuin kello 6 aamulla ja 
kello 9 illalla välisellä ajalla, kuitenkin 
niin, että työ sunnuntai- tai pyhäpäivän 
edellisenä päivänä on lakkaava kello 6 ilta
päivällä''. 

T·ässälhän nimenomaan sanotaan, että kai
kissa niissä leipomoissa, joissa valmistetaan 
tuotteita myytäväksi, ei ole sallittu yön ai
kana työn teettäminen ja yön ajaksi katso
taan aika kello 9 illalla ja kello 6 aamulla 
välinen aika. Mitenkä voidaan todellakin 
käsittää korkeimman oikeuden päätöksen 
perusteena tätä lainkohtaa, silloin kun se 
vapauttaa koneelliset leipätehtaat yötyön 

kiellosta? Tuskin kukaan kykenee tulkitse
maan tätä päätöstä lain mukaisesti. Eh
kä:pä ei korkein oikeuskaan pitänyt sitä. 
niin tarkkaan lain mukaisena, koska siitä 
on niin suuressa mittakaavassa kirjoitettu 
ja arvosteltu eikä se ole koskenut sen 
kunniaa. 

Yötyön turmiollisuudesta yleensä ei tar
vinne monta sanaa mainita. Siitä antavat 
s·elvän vastauksen kaik!ki ne henkilöt, jotka 
ovat joutuneet tutkimaan tätä asiaa lähem
min ammattinsa puolesta, nim. lääkärit. Ja 
jokainen ihminen on tilaisuudessa henkilö
kohtaisesti toteamaan, mikä vaikutus yö
työllä on. Erikoisesti minä luulisin olevan 
arvoisilla edustajilla tästä omakohtaista ko.
kemusta, mitä yötyön teko vaikuttaa ihmi
seen. Siitä syystä, että se on terveydelle 
vahingollinen, on työväen keskuudessa, ei 
ainoastaan leipomotyön alalla mutta myös
kin 'kaikilla teollisuuden aloilla, pyrki
myksenä yötyöstä vapautuminen. On toi
vottu, että joskus muodostuisi tilanne, jol
loinka ihmisen ei tarvitseisi tehdä työtä 
yöllä. Tämä toivomus perustuu ennen 
kaikkea siihen, koska nykyään on ihmisten 
palveluksessa vesi-, höyry- ja sähkövoima ja 
tuotteita kyetään valmistamaan koneiden 
avulla moninkertaisesti enemmän kuin kä
sin valmistettaessa. Mutta nyt näyttää: 
kuitenkin pyl'lkimys muodostuvan päinvas
taiseksi, että aloilla, missä koneet otetaan 
käytäntöön, täytyy uudestaan palata yötyö
hön, ja jossa se aikaisemmin on jo kielletty. 
Myöskin toisessa suhteessa on yötyöhön pa.
laamista vastustettava, ennen kaikkea siitä 
syystä, että terveydelle muodostuvat vaa
raliisikai ne tuotteet, joita pienissä leipo
moissa tullaan öillä va.lmista.maan, sillä 
niiden valvonta muodostuu mahdollisimman 
vaikeaksi. 

Voidakseen tehdä johtopäätöksen lain si
sällyksestä kielteisiin puoliinsa nähden, 
minä pyydän palauttaa mieliin lain yksi
tyiskohtia työläisen kannalta. Niinpä 2 § :n 
mukaan tulisi jatkumaan työaika yhdellä 
tunnilla aamu- ja yhdellä tunnilla iltapäi
vällä. 3 § :n mukaan tultaisiin 18 vuotta 
täyttäneiden taikinanalustajain sekä apu
työntekijäin, kuten puhdistajain, lämmittä
jäin, mekanikkojen ja voimakoneiden hoi
tajien sallia olevan työssä yön aikana niin 
kauan ennen ja jälkeen muita työnteki
jöit·ä, kuin sosialiministeriö ha.kemwk!';eRta, 
sekä kuultuaan asianomaisia työnantaja-· 
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ja työntekijäjärjestöjä tai niiden edustajia 
harkitsee välttämättömäksi. Tässä siis sen 
lisäksi, että jatketaan kaikille työläisille 
työaikaa, avataan vielä portit yötyön teettä
miSelle. 'l'ässä mainitut er1k01styöalat ovat 
senlaatuisia, että valvonta viranomaisille 
senjälkeen käy tavattoman vaikeaksi ottaa 
selvyyttä siitä, kuka on yön aikana se, joka 
on sosialiministeriön luvalla työssä ja kuka 
on siellä ilman lupaa. Asiallisesti siis 
joudutaan siihen, että työtä tullaan reke
mään suuremmassa tai pienemmässä mää
rässä ympäri vuorokauden. Onko tällainen 
ympäri vuorokansien työn teettäminen tar
peellista, siihen antaa vastauksen liki 20 
vuoden aikainen käytäntö nykyisen voi
massa olevan lain perusteella. Ei ole yh
tenäkään vuotena tullut leivänpuutetta 
senvuoksi, ettei olisi kyetty nykyisen lain 
määräämänä aikana riittävästi valmista
maan leipää, vaan puute, milloin sitä on 
olemassa, on aiheutunut muista syistä. Eivät 
siis mitkään tosiseikat olisi edellyttäneet 
tämänkään kohdan lakiin ottamista. 

Sen lisäksi mitä edellisissä .pykälissä on 
huononnettu voimassa olevaa lakia, tahdo
taan vielä keksitehtaille myöntää erikois
oikeudet. Nailie ei riitä se .1ika, mitä 2 § :ssä 
yleensä leipomoille myönnetään, vaan tah
dotaan keksitehtaille myöntää työai,kaa kello 
5 aamulla ja kello 11 illalla välisenä aikana. 
Siis vielä jatkaa yhdeUä tunnilla työaikaa. 
Tätäkään ei voitane katsoa välttämättömäksi 
kabitehtaisiin nähden, joskin siellä yksi 
taikka kaksi työntekijää korkeintaan olisi 
ta:rvinnut sen mä.ärän pitemmältä työaikaa, 
mitä työväenasiainYaHokunta viime vuonna 
ehdotti, mutta tämä ehdotus ei eduskunnassa 
tullut hyvä,ksytyksi. 

Edelleen on huomautettava, että 6 § si
sältää työpalkan suoritukseen nähden mää
ritelmän, että palaudutaan samanlaista pal
kanmaksua noudattamaan, kuin oli ennen 
voimassa olevaa leipurilakia, eli toisin 
sanoen, että palkan voi maksaa rahassa, 
ta varassa, tai luontaiseduissa. Kun tämä 
palkanma.ksujärjestelmä oli käytännössä, 
johti se siihen, että leipomotyöläiset pie
nemmissä leipomoiss.a asuivat työhuoneissa. 
Siitä oli seurauksena likaisuus, jonka pe
·rusteellisesti on täällä selostanut ministeri 
Paasivuori. silloin kun tämä laki oli käsit
telyn alaisen.a, ja joka lausunto ei suinkaan 
ollut mitään perusteet.onta, va~m se oli tut
kimuksiin nojaava kotimaassa ja ulkomailla. 

Meidän käsityksemme mukaan ei olisi ollut 
tarpeellista tätä palkkauspykälää muuttaa 
toiseksi, kuin mitä se on voimassaolevassa 
laissa, sillä se muutos aiheuttaa myöskin 
mahdollisuuden, että niissä pienissä leipo
moissa, joita on lukuisa määrä olemassa, 
voidaan palata samanlaiseen järjestelmäänJ' 
kuin oltiin liki 20 vuotta takaperin. Sen
vuoksi olemme viimeiseen saa·kka toi:voneet, 
että voimassaolevan lain määritelmä palkan
maksusta olisi säilytetty myöskin nyt esillä
olevassa laissa. Niin ei kuitenkaan tapah
tunut. 

Vielä on huomautet.tava, et:tä ne rangais
tusmääräykset, mitkä lain 9 § sisältää lain 
rirokomuksisra, ovat liian alhaiset. Käsityk-. 
semme mukaan on ran.gai•stuksen tarkoi
tuksena se, että rangaistava teko ei uusiin
tuisi. Tiedossamme on, että oikeusistuimet 
ovat m. m. työaikaa koskevissa rikkomuk
sissa antaneet tuomioita lain alhaisimpain 
rangaistusmääräyshm mukaisesti. ~äin ol
len on useasti muodostunut lain rikkojalle 
suuremmaksi se etu kuin tuomioistuimen 
määräämä rangaistussumma. Täten ei ole 
lainrik,kojalla vastaiseen rikokseen nähden 
ollut mitään syytä ottaa harkittavaksi, onko 
edelleen oikea rikkoa lakia vai ryhtyä sitä 
noudattamaan, koska tuo rikos tuottaa 
hänelle etuja. Tästä syystä olemme e!hdot
taneetkin asian aikaisemmissa vaiheissa tä
mänkin kohdan muutettavaksi siten, että: 
rangaistusmäärä olisi koroitettu ja sen •ko
roitusesityksemme perustana oli juuri se, 
että lakia ei kannattaisi rikkoa. 

Täällä on ed. L. Myllymäki moneen eri 
otteeseen koettanut tehdä tiettä v·äksi, että 
sosialidemokraatit tässä maassa eivät aja 
työväen suojeluslakeja, vaan vastustavat 
niitä. Hän kuitenkin unohta::a, että voi
massaoleva laki on hyväksytty v. 1908 ja 
että sitä on ollut kaikkein huomattavimmin 
ajamassa m. m. ministeri Paasivuori, N. R. 
af Ursin y. m. ai-kana, j.olloin hän ehokä 
vielä käveli housuttomassa jalassa, mutta 
nyt hän kuitenkin katsoo oikeudekseen tältä: 
paikalta esittää sosialidemokr~ateille svy
töksen siitä siunauksellisesta työstä, jota sos_ 
dem. ov-at tämän maan työväenasian eteen 
tehneet. Minä toi voisin vä.hän enemmän 
edesvastuullisuutta sanoillensa, vaikkapa 
olisi eri puolueiksikin repeytyneenä, nimit
täin ed. Myllymäeltäkin. 

Minä en lähde hänen syytöksiänsä yksi
tyiskohtaisemmin perukomaan, sillä tämän 
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maan työväestö on tietoinen siitä, että 1 

kaikki ne tulokset, mitä työväen suojelus- ' 
lain alalla on saavutettu, ne on saavutettu 
sosialidemokratian toiminnan kautta, ja 
kaikki ne tappiot, mitä työväenliikkeelle on 
tässä maassa tapahtunut hajoituksoo y. m. 
muodossa, se on tapahtunut kommunistien 
toiminnan kautta. 

Minä yhdyn kannattamaan tehtyä ehdo
tusta, että leipomotyölaki hylätään. 

.Sosialiministeri He 1 o: Kun ed. L. Mylly
mäki" omalla tavallaan on selittänyt halli
tuksen jäsenten suhtautumista lerpurilati.n 
huonontami,seen, niin pyydän hänelle ilmoit
taa, koska hän nähtävästi ei ole seurannut 
asiain käsittelyä, että aikanaan ed. Paasi
vuori tulkiten sosialiministeriön kantaa, on 
antanut asiasta lausunnon, johon ed. Myl
lymäen olisi syytä sekä tutustua että myös
kin ottaa siitä oppia, mi!käli hän haJluaa 
ajaa työväen asiaa. 

E d. P a 1 m g r e n: Medan 1926 års riks
dag handlade förslaget tili lag orm arbetet 
i bagerier, försökte jag först i socialutskot
tet, därefter genom reservation till dess be
tänkande s&.mt slutligen genom uttalande i 
riksdagen åt lagförslaget åstadkomma ett l 
annat innehåll än det, som slutligen blev , 
riksdagens beslut. Mina synpunkter och 1 

förslag vunno dock icke det beaktande de 
i näringslivets intresse hade förtjänat. 

Med den syn jag fortfarande har på sa
ken, hade det därför varit synnerligen fres
tande att vid denna riksdag framkomma 
med mina tidigare argument och förslag. 
Jag visste emeHertid att opinionen i denna 
sak inom riksdagen icke förändrats så, att 
jag hade haft utsikt till framgång för så
dana yrkanden och har därför funnit det 
lämpligast att icke upptaga riksdagens tid 
med desamma och med de omröstningar, 
vilka hade föranletts därav. 

Må det emellertid tiUåtas att i detta sam
manhang tili protokollet anmäla, att försla
get till lag om arhe.tet i bagerier, i det 
skick detsamrma nu befinner sig, icke till
fredsställer mig och ej heller den vitt sprid
da opinion, soon fortfarande finner ett på
bud att försätta företag för fabriks.mässig 
tillvcrkning av bröd i sämre läge än andra 
fabriker innebära en upprörande orättvisa. 
Den omständigheten, att påbudet föran
letts av önskan att förhindra brödfabri-

1 

kerna från konkurrens med de mindre pro
ducenterna, gör i0ke saken bättre. 

I valet emellan att rösta för förslaget~ 
sådant det är, eller att hålla på dess för
kastande har jag efter mycken tvekan stan~ 
nat vid att icke rösta emot förslaget, då 
det av många skäl är önskligt att på detta 
område erhålla en ny lag samt föga utsikt 
äT att erhålla en bättre sådan. 

J ag kommer alltså att rösta för försla
gets godkännande . 

Ed. L ohi: Kun täällä ed. L. Mylly
mäki ja Bryggari ovat tätä lakiehdotusta 
käsitelleet siinä mielessä ja tahtoneet to
distella, että tämä lakiehdotus on huonon
nusyritys nykyiseen lakiin ja nykyiseen 
asiaintilaan, niin täytynee muutamalla sa
nalla asiaan kajota. 

Onhan tunnettua kaikille eduskunnan jä
senå'lle, niinkuin on jo useampaan kertaan 
tässä eduskunnassa huomautettu, että nyt 
voimassaoleva leipomotyölaki on korkeim
man oiikeuden päätöksellä tulkittu sillä ta
valla, että sen alaisia eivät ole leipätehtaat, 
joissa koneellisesti leipää valmistetaan. Siis 
nykyisen olotilan mukaan yötyö on täydel
li<sesti sallittua hikissa koneel-lisissa le''Po
moissa. Oltakoon mitä mieltä tahansa tästä. 
korkeimman oikeuden tulikinnasta, niin tosi
asia on se, että siihen on alistuttava. Eivät 
kykene ammattitarkastusviranoma.iset aset
tamaan syytteeseen yhtään leipätehdasta 
sentakia, jos se teettää läpi yön tehtaas
saan työtä tai jos asettaa syytteeseen, on 
edeltäpäin tiedossa, että korkein tuomiois
tuin tällaisen syytteen kumoaa. Minun mie
lestäni tuntuu sentähden verrattain tör
keäitä asiain vääristelyltä, kun tahdotaan 
kuvata aivan siinä valossa tämä lakiehdotus, 
että se tarkoittaa nyt yötyön palauttaa, vaik~ 
ka tämä lakiehdotus nimenomaan tahtoo yö
työn estää kaikissa leipomo:ssa, myöskin 
leipätehtaissa. Hallituksen esitys tosin aset
tui sille kannalle, että n. s. biskvitfteolli
suus jätettäisiin lain ulkopuolelle, niinkuin 
se on useimmissa. muissa maissa. mutta 
eduskunnassa enemmistö tahtoi myöskin tä
män teollisuudenhaaran alistaa lain alaiseksi 
jonkun verran väljentäen niitä tuntimää
riä, mitkä aiJkaisemmassa leipomolaissa oli-
vat, että kaksivuoroinen työ kävi,si mahdol
liseksi. 

Kun minä puolestani olen valiokPnnassa 
voinut yhtyä kannattamaan tätä lepäämässä 
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ollutta la.kiehdoh,lSta, on se tapahtunut siitä 1 

syystä, että minä olen katsonut, että tämä 
tulos, mihln eduskunta viime istunt'Oikau
della johtui, on sellaisen kompromissin tu
los, joka on sittenkin parannus niin työ
väelle kuin myöskin siihen asia~in tilaan, 
että se ristiri,ita, mikä käsityksessä on ollut 
työnantajain ja ammattiviranomaisten ja 
korkeimman oikeuden välillä, se ristiriita 
s·aataisiin lopetetuksi ja asiat johdetuiksi 
pois, jos niin sanoisin, jota sanaa on käy
tetty, pois siitä anarkian tilasta, missä täilä 
rulalla nykyisin ollaan. 

Minä kyllä ymmärrän sen, että suur
työnantajat, leipätehtaiden omistajat aivan 
mielihyvällä yhtyvät vasemmiston kanssa 
siihen käsitykseen, että tämä lakiehdotus 
olisi hylättävä sentakia, että silloin jää 
heille vapaat kädet myöskin yön aikana 
työssä pitää työläisiä. Ja niinpä työväen
asiainvaliokunassa eräs oikealla oleva 
edustaja juuri työnantajain intressien 
kannalta yhtyi lopullisessa äänestyksessä 
äänestämään tämän lakiehdotuksen hyl
käämistä. Asia siis todellisuudessa on 
niin, että tämä lakiehdotus on myöskin työ
ven suojelun kannalta parannus nykyiseen 
lakiin, siitä tosiasiasta ei päästä mihin
kään. (Ministeri Paasivuori: Missä suh
teessa~) Siinä suhteessa, että yötyö kiel
letään. Minulla omasta puolestani nyt ei 
olisi mitään erikoista syytä ryhtyä tätä la
kiehdotusta puolustamaan. (Ed. Huttu
nen: Mitäs sitä sitten puolustatte !) Mutta 
minä kumminkin katson, että kun meillä 
sosilalisen lainsäädJännön alalla koetetaan 
yleensä pyrkiä työväen suojelukseen ja 
myöskin ottamaan huomioon ne olosuh
teet, mitkä sosialisessa lainsäädännössä 
muualla maailmassa ovat tulleet hyväksy
tyiksi, ja nykyinen asiantila on sellainen, 
että me emme ole voineet ratifioida sitä 
kansainvälistä sopimusta, johon useimmat 
sivistyskansat ovat jo menneet, niin jo tä
mäkin seikka puhuu lain hyväksymisen 
puolesta, koska minä käsitän, että tämä 
laki ei mene niin pitkälle, että tuotanto 
sentään suuria vaikeuksia tulisi kärsi
maan. Tämä lakiehdotus olisi senkin ta
kia hyväksyttävä, että voitaisiin ratifioida 
tämä kansainvälinen sopimus. (Ed. Hut
tunen: Huono peruste!) Minä kyllä olen 
sitä mieltä, että kansainväliset sopimuk
setkaan eivät saa määrätä lainsäätäjän 
lrantaa itse kussakin maassa. Lainsäätä-

jän on otettava aina huomioon ne omat eri
koiset olosuhteet, jotka kussakin maassa 
ovat ja sosialinen lainsäädäntö myöskin 
niitä silmälläpitäen toteuttaa. Mutta niin
kuin sanottu, kun minä käsitän, että se 
edistysaskel, minkä tämä laki sisältää ny
kyiseen olotilaan, ei vaikuta vahingolli
sesti tuotannon kehittymiseen tällä alalla, 
niin minä voin kannattaa tämän lakiesi
tyksen hyväksymistä. 

Ed. L. Mylly m ä k i: Pyydän edelli
sille puhujille mainita, että en ole aikai
semmin lain puolesta toimineita henkilöitä 
mitenkään täällä syyttänyt, ainoastaan ny
kyisien vuosien toiminnasta ja sosialide
mokraattien johtajien suhtautumisesta sii
hen. Ja myöskin mainitsin puheenvuo
rossanimillä tavalla hallitus on näissä kes
kusteluissa suhtautunut tähän kysymyk
seen. 

Ed. Lo'hen esityksistä olen aikaisemmin 
mielipiteeni esittänyt, ja rohkenen vieläkin 
pitää niitä ammattimiehiä, jotka leipomo
työalalla ovat johpäi väise.ssä toimessa, pa
rempina asiantuntijoina leipurilain huonon
tamisen tai parantamisen suhteen kuin sel
laiset henkilöt, jotka varsinais~ti eiV'ät ole 
alan kanssa tekemisissä. 

Ed. G e b h a r d: Niiden taholta, jotka 
katsovat, että tämä lakiehdotus olisi hy
väksyttävä siinä muodossa, minkä se on 
saanut työväenasiainvaliokunnan ja suu
ren valiokunnan käsittelyn jälkeen, ei tar
vita nyt enää monta sanaa. Mutta ne sa
lin oikealta puolelta, jotka tähän asti ovat 
ottaneet osaa keskusteluun, ovat sellaisia 
edustajia, jotka aikaisemmin asettuivat 
sille kannalle, että yötyö on kiellettävä ai
noastaan pienemmissä leipomoissa, mutta 
että sensijaan suurissa, koneellisissa teh
taissa yötyö olisi sallittava. Minä kuuluin 
valiokunnassa niihin harvoihin porvarilli
siin edustajiin, jotka aseftuivat yötyön 
kiellon puolelle kokonaisuudessaan. Kun 
senvuoksi lakiehdotus on saanut sellaisen 
muodon, että siinä ehdotetaan muutamia 
poikkeuksia tästä periaatteesta, niin minä 
katson luonnolliseksi, että yötyön kiellon 
kannattajain taholta muutamilla sanoilla 
selitetään, miksi me siitä huolimatta 
olemme valmiina hyväksymään tämän 
komprossilain. Ed. Palmgren äskettäin 
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lausui, että hän ei ole tyytyväinen tähän 
lakiin, mutta luulen, että on monta muuta 
edustajaa, jotka eivät ole siihen tyytyväi
siä. Mutta silti me olemme valmiit ehdot
tamaan tämän lakiehdotuksen hyväksyt
täväksi. 

Edustajat muistanevat, että on ollut ky
symys kahdesta aivan vastakkaisesta pe
riaatteesta, jotka ovat taistelleet keske
nään. Toinen suunta katsoo, että yötyö on 
kiellettävä kaikissa leipää valmistavissa 
liikkeissä, olkoon, että ne ovat suuria tai 
pieniä, olkoon, että ne ovat leipätehtaita 
tai käsileipomoita. Toinen suunta, mikä oli 
edustettuna hallituksen esityksessä, kat
soo, että yötyö oli kiellettävä ainoastaan 
käsileipomoissa, mutta ei leipätehtaissa. 

Nyt on ollut pakko aikaansaada kom
promissi näiden vastakkaisten suuntien 
välillä. Sillä tämä lakiehdotus on todella
kin kompromissi, vaikka ed. Huttunen 
viime kerralla selitti, että se ei sitä ole. 
Että voidaan selittää asiata tällä tavoin, 
on käsittämätöntä, koska t o i s e l t a p u o-
1 en on onnistuttu saada hyväksytyksi 
juuri periaate yötyön kiellosta yhtä hyvin 
suurissa kuin pienissä liikkeissä. Ja tä
män kautta onhan juuri pelastettu se t a r
k o i t u s, se h e n k i, mikä käy läpi van
han leipomolain, mutta mikä tuli järkyte
tyksi sen kautta, että korkein oikeus, niin
kuin täällä niin monta kertaa ennen on sa
nottu, vuonna 1926 tulkitsi voimassa ole
van leipomolain sillä tavoin, että se muka 
ei tarkoita leipätehtaita vaan ainoastaan 
käsileipomoita. Mutta toi s e l ta puo
len on myös senkin katsantokannan onnis
tunut tähän lakiehdotukseen saada myön
nytyksiä, joka katsoo, - se on ed. Palm
grenin ja ed. Lohen alkuperäinen kanta -
joka katsoo, että suurten koneellisten lei
pomoiden ja keksitehtaiden, jotka voivat 
tarjota hyviä hygieenisiä oloja, pitäisi 
saada käyttää hyväkseen kallisarvoisia 
uuneja, kallisarvoisia koneita, suuria il
mavia työsaleja j. n. e., mikä niille on 
ominaista. Tässä mielessä on niille val
mistettu mahdollisuus ylläpitää työtä teh
taassaan kaksi tuntia kauemmin, kuin 
mitä vanha leipomolaki sallii, ja keksiteh
taissa kolme tuntia kauemmin. Siinä on 
juuri kompromissi. Merkillistä on sen
vuoksi, että voidaan väittää, ettei kom
promissilakia tällä lailla olisi syntynyt. 
Myönnytyksiä on tehty toiselle katsanto
kannalle, myönnytyksiä toisellekin. On 

haettu keskitietä ja sellaisena tämä laki 
nyt esiintyy. Se on kompromissilaki, so
vittelujen tuloksena se esiintyy. 

Vaikka lakiehdotus siis ei tyydytä ke
tään, kuten yleensä kompromissilakien 
laita on, niin silti me ehdotamme sen hy
väksyttäväksi. Ja tämä tapahtuu sen
vuoksi, että me katsomme, että meidän 
täytyy päästä nykyisestä säännöttömästä 
tilanteesta tällä alalla. Nykyinen tilanne 
tällä alalla ei nim. merkitse mitään muuta 
kuin anarkiaa. Korkeimman oikeuden 
laintulkinta on suureksi osaksi kumonnut 
tuon 20 vuotta jo voimassa olleen lain, ni
mittäin mikäli se koskee yötyötä. Se on 
tehnyt tämän lain vc:.mattomaksi, mitättö
mäksi. Kaikki tietävät, että koska ta
hansa voivat suuret leipätehtaat korkeim
man oikeuden tulkinnan turvissa järjes
tää yötyötä pitkin linjaa, jos ne niin ha
luavat. Tästä me nyt tahdomme päästä 
pois. Me katsomme, että meidän pitää 
päästä tästä anarkiasta, tästä säännöttö
mästä tilanteesta, ja tämä sekä pienteolli
suuden takia että työväen takia. 

Me katsomme, että nykyinen tilanne 
vahingoittaa suuresti keskikokoista ja. 
pienteollisuutta tällä alalla, koska se ei 
saa järjestää yötyötä kuten suurleipomot. 
Keväällä vuonna 1926, kun tästä asiasta 
keskusteltiin eduskunnassa, kiellettiin, 
ettii tällaisia vaurioita syntyisi pienteolli
suudelle, vaikka toiselta puolen ei voitu 
muuta sanoa kuin että jos pienteollisuus 
ei voi pysyä pystyssä, niin sortukoon. Me 
katsomme, että meidän täytyy päästä 
tästä anarkisesta tilanteesta myöskin toi
sesta syystä kuin pienteollisuuden takia, 
nim. siitä syystä, että haluamme saada 
säännölliset olot työväelle. On senvuoksi 
omituista huomata, että suuri osa vasem
mistoa mieluummin valitsee sen mahdolli
suuden, että suurteollisuus koska tahansa 
järjestää yötyötä leipätehtaissaan kuin 
että se valitsisi säännölliset olot leipomo
alalla, joskin uusi laki vasemmiston mie
lestä parissa kohdassa on huononnus ny
kyisestä laista. 

Minä puolestani en voi ymmärtää tätä 
muulla tavoin kuin siten, että kommunistit 
mielellään näkevät anarkian jatkumista 
tällä alalla. Se on heidän etu:iensa mu
kaista, että meillä on 'Säännöttömät olot, 
että meilJä on levottomuuksia, ettei meillä 
saada aikaan lakia, joka säännöstelee 
työtä leipomotyöalalla. Ja minä uskallan 
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sanoa, että kun järkevä osa vasemmistoa i 
tässä asiassa liittyy kommunisteihin, kat- 1 

soen, että lakiehdotus olisi hylättävä, niin 1 

se tapahtuu sen vuoksi, että tällä järke
vällä osalla vasemmistoa ei ole tarpeeksi 
itsenäisyyttä eikä voimaa voidaksensa 
vastustaa sitä painostusta, mikä kommu
nistien taholta tulee. 

Kehoitan kaikkia niitä edustajia, jotka 
katsovat, että meidän pitäisi saada aikaan 
säännölliset olot leipomotyöalalla, äänestä
mään tämän lakiehdotuksen hyväksymisen 
puolesta. 

Ed. K o p s ·a: Myönnettävä on, ettei laki
ehdotus ole, sosialiselta kannalta katsottuna, 
kaikkein onnistuneimpia. Mutta asiaa ar
vosteltaessa on huomioon otettava toisiakin 
näkökohtia. Yksi sellainen on se, että tämä 
laki tulee poistamaan sen ikävän sekavuu
den, joka nykyisin vallitsee leipomoteolli
suuden alalla, johtuen korkeimman oikeu
den leipomotyöaikaa koskevan lain tulkin
nasta. Toin-en vaikuttava sei'kka on se, että 
lakiehdotus nyt eduskunnan päättämässä 
muodossa takaa yhtä hyvin pienelle kuin 
suureHekin yrittäjälle saman kilpailumah
dollisuuden työaikaan nähden, ja kolmas 
hyvä puoli on se, että se kieltää yötyön 
myöskin leipä- ja keksitehtaissa. Sen vuoksi 
minäkin olen sitä mieltä, että tämä laki
ehdotus olisi nyt hyväksyttävä. 

Ed. Huttunen: On mielenkiintoista 
todeta se yhteisymmärrys, joka ed. Mylly-. 
mäellä ja ed. Gehhardilla on, kun he arvos
televat sosialidemokraattien suhdetta kysy
myksessä olevaan lakiin. (Vasemmalta: 
Onko niilläkin?) No niinpä näyttää. Muu
ten minä voin sosialidemokraattisen ryhmän 
päätöksenä ilmoittaa, että ryhmä on - lu
kuunottamatta yhtä - yksimielisesti päät
tänyt äänestää lakiehdotuksen hyvä'ksy
mistä vastaan. 

Ed. Lohen perustelut lain puolustami
seksi olivat lievimmin sanoen omituiset. 
Hän nimittäin väitti, että koska nykyinen 
tila on muodostunut sellaiseksi, että mikä 
leipätehdas hyvänsä voi järjestää vuoro
työtä vaikkapa kautta vuorokauden, täytvv 
eduskunnan säätää laki, että leipätehtaille 
tulisi lailliseksi yötyön tekeminen, jo'ka nyt 
on sentään kyseenalaista. Korkeimman oi
keuden päätös ei ole yleiseksi mielipiteeksi 
tunnustettu. On ainoastaan pari kovaleipä-

tehdasta ja keksitehdasta, jotka ovat otta
neet ohjeekseen korkeimman oikeuden pää
töksen, kun sen sijaan suurin osa leipä
tehtaista työskentelee edelleen niiden mää
ritelmien puitteissa, mitä nyt voimassa
oleva laki edellyttää, ilman korkeimman 
oikeuden tulkintaa. Minä en näe, että olisi 
mitään erikoista anarkiatilaakaan, mihin 
tässä pari edellistä puhujaa on viitannut. 
Anarkiatila käsittäisi mielestäni sitä, että 
työolot olisi miten sattuu, niillä ei olisi 
minkäänlaista yleistä määritelmää, vaan 
että jokainen teettäisi, milloin sattuu, 
yöllä tai päivällä j. n. e. Niinhän ei ole 
asian laita. Päinvastoin, huolimatta kor
keimman oikeuden päätöksestä, aika hyvä 
säännöllisyys on tällä alalla säilynyt. Leipä
tehtaat työskentelevät säännöllisesti eivätkä 
ole jatkaneet työaikaa. Tämä seikka ei siis 
pakota mielestä:ni vähääkään tällaiseen 
lainsäädäntöön. Jos lainsäädäntöuudistuk
seen halutaan päästä ja lainsäädännöllä 
tehdä turhaksi se yritys, mille tielle kor
kein oikeus on lähtenyt, niin minun mie
lestä.ni ei tämä ole oikea muoto. Voimme 
löytää ainoan oikean muodon ainoastaan 
siten, että selvitämme nykyisin voimassa 
olevan lain niin selväksi, että korkein oi
keuskin sen ymmärtää. Ja siihen meillä on 
mahdollisuus. Jos ed. Lohi tulee tälle 
tielle, niin me olemme valmiit sitä kannat
tamaan hyvinkin voimakkaasti. Tämä on 
minun mielestäni se oikea ratkaisu ·asiassa. 

Minä haluan vielä mainita tästä kompro
missista, josta täällä on niin paljon puhuttu. 
Edustajat Lohi, Gebhard y. m. ovat selit
täneet, että lakiesitys esilläolevassa muodos
sa.an on kompromissin tulos. Se saattaa olla 
kompromissin tulos edustajille Lohelle, 
Ge:bhardille ja Palmgrenille, mutta se ei ole 
kompromissin tulos työväe11e, t. s., että se 
on kompromissin tulos pientuottajien ja 
suurtuottajien kesken, mutta työntekijöitä 
ei ole tässä kompromississa muistettu ja se 
on erittäin tärkeä ja ratkaiseva seikka, joka 
vaikuttaa sen, että vasemmisto ei voi olla 
mukana tällaista lakia hyväksymässä. 

Vielä esitti ed. Lohi, että jos ei tätä lakia 
hyväksytä, niin ei voida ratifioida kansain
välisen työjärjestön v. 1925 tehtyä sopimus
ehdotusta työstä leipomoissa, koska tämä 
sopimusehdotus kieltää yötyön ja meidän 
lakimme korkeimman oikeuden päätöksen 
mukaan tulisi sen sallimaan. Minäkin 
myönnän, että asia näin on. Mutta tämä-
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kään seikka ei minun mielestäni ole rat
kaiseva. Tämäkään ei ole se, joka pakoit
taisi- meidän säätämään lain juuri tämän 
muotoiseksi kuin esilläoleva lakiesitys on. 
.Jos me hyväksymme nyt voimassaolevaan 
lakiin ainoastaan sen selvennyksen, mitä 
korkein oikeus tahtoo, niin me voimme ai
van hyvin ratifioida kansainvälisen työjär
jestön sopimusehdotuksen. Se ei vähimmäs
säkään määrässä silloin ole ristiriidassa sen 
kanssa, ei ainakaan enempää kuin mitä nyt 
tämänkin lakiesityksen mukaan on. Mehän 
havaitsemme, että eräissä, joskin kohta tois
arvoisissa seikoissa, työjärjestön sopimus
~hdotus on ristiriidassa tämän Jakiestyksen 
kanssa. Jos siis pidetään tiukasti kiinni 
siitä niin ei vielä sekään, että tällainen ' . laki on hyväksytty, edellytä, että sopimus-
ehdotus tulisi ratifioiduksi. 

Minä siis en, siitä huolimatta, että edus
tajat Lohi, Gebhard ja Palmgren ovat sel
vittäneet tämän lakiesityksen hyviä puolia 
ja että se olisi eräänlainen kompr~missi~ 
tulos ole voinut tulla vakuutetuks1, etta 
tässä' näitK hyviä puolia olisi, vaan päin
v-astoin minä näen, että se on taantunus
.askel, jolla tahdotaan ohjata sosialipoliitti
nen kehitys tällä alalLa taantumusta kohden. 
Sillä hyvin luultavaa on, _että suurtyönan
tajat eivät vielä olisi tähänkään tyytyväisi_ä, 
vaikkapa he täällä tällä kertaa lausuvatkm 
siitä tyytyväisyytensä. Voisi olla, että p~
rin vuoden perästä sanottaisiin, että raJoi
tukset ovat kokonaan poistettavat. Ja kun 
kerran tälle tielle on lähdetty, niin, ehkap.a 
edustajat Lohi, Gebhard y. m. olisivat val
miit sanomaan, että koska tähän on menty, 
niin voida-anhan antaa mennä loppukin. 
PaljoD'han täss_ä ei -ol_e ~n~a~st~~a~n, sillä 
nythän on JO sosiahmmisteriOlla lupa 
myöntää yötyötä useille työläisryhmille. On 
ainoastaan pieni osa työläisiä, jolle määrät
tynä aikana ei sallita yötyötä. Kuitenkin 
varsinainen yötyökielto jää niin pieneksi 
nykyisenkin ehdotuksen mukaan, että meillä 
on aivan täysi syy nimittää tätä la~ia ,pa-
1aamiseksi lei pomoissa yötyöhön' '. 

Ed. T a DJ ru -e r: Täällä ed. Lohi sanoi, 
että tämä uusi leipomolaki olisi muka suuri 
edistysaskel verrattuna vanhaan lakiin. 
KyHä minun täytyy sanoa siihen, ettei tämä 

-<>le mikään parannus, vaan se on taantumuk~ 
sellinen taka-askel siinä suhteessa, sillä tä
män uuden lain mukaanhan on tarkoitus pi-

dentää työaikaa sekä a-amulla että illalla. 
SiHoin jos missä maassa mennään siihen 
suuntaan, että lain kautta pyritään työaikaa 
piden-tämään, se ei ole mitään edistysmieli
syyttä. Kun puhutaan sillä tavalla, kuten 
täällä ed. Lohi teki, se on vain joukkojen 
hämäämistä. Tämän lain kautta ei ole tar
lmitus parantaa työläisten oloja, vaan huo
nontaa niitä, jotka sillä työalalla työs-ken
televät. Leipomotyöläisten kannalta katsot
tuna se on niiden työolojen entiseåtä·änkin 
huonon.tamista. 

Täällä sitten ed. Gebha.rd mainitsi siitä, 
josta myös jo ed. Huttunen sanoi, nimittäin 
tuosta kompromissi-sta. Sellainen väite, että 
tämä laki olisi kompromissin t11los, minun 
täytyy sanoa siitä, että se ei ole mikään kom
promissi työläisten kanssa, sillä minun tie
tääkseni eivät porvarit ole neuvotelleet työ
väen ammatillisten järjestöjen kanssa tästä 
asiasta, että suostuvatko työläiset hyväksy
mään tällaisen lain. Sitä ei ole minun tie
tää,kseni tapahtunv.t vielä, että Suom-en am
matillisesti järjestäytynyt työväestö sekä 
myöskin leipomo.a.lalla työskentelevät työläi
set olisivat hyväksyneet tämän lain. He 
-ovat tässä asiassa toista mieltä ed. Getbhardin 
ja porvarien kanssa, sillä ne ovat ilmaisseet 
sen pitrumiensä kokooksien kautta tänäkin 
vuonna, viimeksi viime viikolla Helsingissä 
j.a viime sunnuntaina Kotkassa, että ne eivät 
hyväksy tätä leipomolain huonontamista 
vaan tulevat taistelemaån sitä vastaan. 
lVIinä haluaisin vielä tietää mistä ed. Geb
.hard tai porvarit ovat saaneet sen valtakir
jan, kun he puhuvat kompromissin teosta 
työväen kanssa? Ei työväki ole porvareille 
antanut sellaista suostumusta, että tulevat 
hyvruksymään ja alistumaan ilman mitään 
vastaanpanematta tämän lain alaisiksi. 

Ed. Gebhard suvaitsi myöskin viitata, 
että äärimmäinen vasemmisto muka haluaa 
m1arkiaa, kun se kannattaa tämän lain hyl
kä-ämistä. Tuollainen väite taas ei pidä 
paikkaansa. Pitäisi ed. Gebhardin ja muiden 
porvarien tutustua enemmän siihen, mitä 
anarkismi tarkoittaa. Anarkismi oppina tar
koittaa sitä, ettei mitään lakia ole olemassa. 
lVIe, jotka lukeudumme äärimmäiseen vasem
mistoon, mehän olemme asettuneet vanhan 
lain kannalle. Ei suinkaan vanha laki tarkoi
ta anarkismia, kun sen kautta on määrit·elty 
työaika, kuinka pitkä se on päivää ja viik
koa kohti ja kuinka mon,ta ylituntia viikossa 
ja vuodessa saa tehdä. Silloin tuollaiset 
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väitökset, joita heitetään vasemmistoa koh
taan, ne ovat kerta ka~kkiaan paikkansa pi
tämättömiä tässäkin suhteessa, jos tahdotaan 
meitä rinnastaa ja verrata myös anarkian 
kannattajiin. Päinvastoin porvarit ovat 
syyllisiä talous- ja muuhunkin anarkiaan, 
kun ne ovat pyrkineet, ei ainoastaan Suo
messa, vaan muissakin maissa, työläisten 
työaikalakia huonontamaan, kuten Ruotsissa
kin viime vuonna leipomoalalla tehtiin, ja. 
nyt pyritään Suomessa tämän lain kautta 
ensinnä leipomotyöalalla työläisten oloja 
huonontamaan. 

Minä yhdyn niihin, jotka ovat täällä jo 
ilmaisseet mielipiteensä, että ovat tämän 
lain hylkäämisen kannalla. Minä myös sitä 
kannatan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi-

p u he mies: Keskustelun kuluessa on ed. 
L. Myllymäki ed. Bryggarin y. m. kannat
tamana ehdottanut, että lakiehdotus hylät
täisiin. Kutsun tätä ehdotusta :ed. L. Mylly
mäen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy la.kiehdotuksen sellaisena, 
kuin se on toisessa käsittelyssä päätetty, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. L. 
Myllymäo ehdotus hyväksytty. 

Äänesty:ksessä ,,jaa" on voitolla (105-72 
-02-20). 

' P u he m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
lakiehdotuksen sellaisena kuin se on toisessa 
käsittelyssä päätetty. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste-· 
taan päättyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puhemies: Istunto keskeytetään ja 
jatketaan kelJ:o 7 tänään. 

Täysi-rswnto keskeytetään kello 5,17 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 7 i. p. 

Ilmoitusasia: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saa yksityis
asian takia tästä istunnosta ed. Ramstedt. 

6) Ehdotus parantolahoidon hankkimisesta 
sotapalvelusta suorittaessaan keuhkotautiin 

sairastuneita henkilöitä varten. 

Hallituksen esityksen n :o 30 johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o· 
9 esitellään a i n o a a n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Käsittelyn pohja.na on val
tiovarain val~okunnan mietintö n :o 9. 

Keskustelu: 

Ed. S c h a u m a n: I föreliggande propo
sition, som tili hälften tillstyr,kes av stats
utskottet, äskas anslag för inrättande av 
sanatorier ,för personer, vilka insjuknat i 
lungsot vid fullgörandet av sin krigstjänst" .. 
Det är ju otvivelaktigt, att ett antal värne
pliktiga insjukna i lungtuberkulos, medaill 
de fullgöra sin krigstjänst. Härtill ha bi
dragit i väsentlig mån kasärnförhållandena. 
Dessa förhållanden ha emellertid på sen>aste 
tid mycket förbättra,ts. Enligt uppgift av 
armens överläkare äro dock vissa kasärner 
fortfarande i sådant skick, att de böra un
dergå en genomgripande reparation. eller 
måhä:nda alldeles nedrivas. Särskilt näm~ 
ner överläkaren för armen gardeskasärnen 
i Helsingfors, Karelska gardets kasärner i 
Vi.borg samt Yiborgs regementes och Savo
laks jägarregementes kaRerner. 

Jag skall emellertid icke uppehålla mig 
vid denna sida av saken. Vad jag därem~t 
vill framhålla är att mången värnpliktig; 
redan då han inträder i krigstjänst, har 
utbildad lungsot och således icke insjuknat, 
medan han fullgör sin krigstjänst, utan bör
jat sin krigstjänst sråsom lungsiktig. Detta 
förhållande kan förefalla rätt egendomligt, 
då ju de unga männen undergå först besikt
njng vid uppbådet och sedermera besikt
ning, då de inkl,lUas i sina respektive trupp
avdelningar. Men vi veta alla genom exem-
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pel, som vi känna, att så är förhållandet, 
och det beror på tre orsaker, efter vad jag 
har kunnat förstå. För det första att be
siktningen vid uppbåden och vid inträdet 
i truppförbandet icke är tillräckligt om
sorgsfull, för det andra att tillräckligt av
seende icke fästes vid av civilläkare utfärdat 
sjukintyg, samt för det tredje att trupp
kommendörerna icke iäro skyldiga att fästa 
avseende ens vid militärlä:kares utlåtande. 

Vad den första orsaken beträffar, så har 
genom särskilt ett par rupprörande fall, som 
inträffat nyligen, konstaterats huru litet 
omsorgsfull1besiktningen vid uppbåden odh 
huru litet omsorgsfull också besiktningen 
vid de unga männens inträde i trup·p varit. 
Det mest upprörande faJiet är väl det, som 
gällde en tili Nylands dragonregemente in
kallad yngling vid namn Sohlman. Jag kan 
icke läta bli att tili riksdagens protokoll dik
tera ett stycke av en handling, som berör 
detta fall. Här hava vi, hr talman, att 
göra med en som lidit av hmgtUJberkulos, så 
att jag alltså på intet sätt avviker från äm
net. Det säges i denna handling, vars rik
tighet sedermera i alla väsentliga dela.r bli
vit konstaterad: ,Den 7 december in,trädde 
jordbrukarsonen Yrjö Kristian Sohlman 
från Kellokoski eller Mariefors i Tusby i 
Nyla.nds dragonregemente för att avtjäna 
sin värnplikt. Vid inträdet i tjänst före
tedde han ett av sanitetsmajor Linden utfär
dat intyg över att Sohlma•n led av tuberku
los i begynnelsestadiet, varför han var till 
krigstjänst oduglig. Han presenterade det
ta intyg för truppens läkare, som förbjöd 
Sohlmans användande i tjänst innan efter
besiktning angående hans hälsotillstånd 
verkställ ts.'' 

,Det oaktat beordrades han den 15 decem
·her 1926 att rada ved. Härvid inträdde 
feber och Soihlman sökte sig tili sjukstugan 
för erhållande av vård. Dejourerande sani
tärerna vägrade honom likväl inträde och 
körde bort honom under användande av 
ohyfsade ord. Samma, bemötande bestods 
honom, då han något senare jämte en kam
rat infann sig där för erhållande av medi
cin för sin hosta.. Trots fortsa.tt hög feber 
iptogs Sohlman icke i sjukstugan, utan fick 
ligga i sin säng i manskapets logement all
deles intiU dörren, utsatt för köld och drag. 
En dag kommenderades han härunder även 
av en sergeant att måla innertaket och be
handlades härvid av densamma. ogint och 
snävt." 

,Då Sohlman på grund av sin sjukdom 
icke förmådde infinna sig tili måltiderna 
i den byggnad, där dessa serverades, blev 
han ofta utan mat, då ingen hämtade sådan 
åt honom. En del underoffiiCerare hade 
som sed att vid inresa tili staden samla 
,kollekt" av ma·nskapet, och då Sohlman 
iiCke kunde deltaga i densamma, bemöttes 
han lika snävt. Slutligen den 23 december 
sändes han till uppbådsnämnden i Viborg 
i och för efterbesiktning och var då så svag, 
att tvänne hans kamrater måste stöda ho
nom. Kommenderingen hade härvid deosu
tom ingen sakkunnig ledare, så att de sjuka 
kommo a.tt driva längs gatorna i Vilborg. 
Vid undersökningen befriades Sohlman från 
krigstjänst. Från truppen sändes han en
sam att taga sig hem så gott han kunde och 
hemkom i utmattat tillstånd med 39,5 gra
ders feher. Han kunde icke mera repa sig, 
utan avled redan den 8 januari." 

Här hava vi ett fall, där alltså ett av en 
militärlähre, en sanitetsmajor, utfärdat in
tyg över tuberkulos hos värnpliktig icke 
tages i betraktande, och det förefaller dess
utom som om i detta fa.ll besiktningen redan 
vid upphådet mätte ha.va varit rätt ytlig 
eller bristfällig. 

E,tt annat fall, som visserligen icke berör 
en tuberkulosist, men som jag hoppas att 
hr talmannen dock tillåter mig att här om
nämna är fallet med rekryten vid radio
bataljonen R. J. Heimo. Den 22 september 
detta år nedföll denn:a rekryt död under på 
morgon.gymnastiken följande Slpringövning 
kring .kasärngårdern på Sandhamn. Han 
hade drabbats av hjärtslag. Beträffande 
honom hade uppbådsläka.ren redan kons,ta~ 
terat accentucrade hjärttoner, men dock 
icke kasserat honom för hjärtfel. Hurudan 
besiktningen vid ba,taljonen va.rit känner 
jag icke tili, men att ynglingen led av ett 
svårt hjärtfel är klart, och det kons.tat.erades 
också vid obduktionen aHdeies tydligt. 

Jag kan icke låta bli att här inflika en 
omständighet, som står i samband med den,.. 
na unga rekryts död. Jag har ett brev på 
mig, däri en som tjänstgjort vid radiobatal
jonen påstår att det icke var under morgon
gymnastiken som denna unga man nedföll 
död, utan det skedde under en straffexercis, 
som hade blivit honom ålagd. Dessa strad'f
exerciser ha tidigare varit föremål för kam
marens uppmärksamhet. I detta brev näm
nas detaljer beträffa,nde straffexercisen, 

68 



som äro upprörande. Jag skall emellertid 
icke avvika från ämnet utan hålla mig till 
det faktum, att på denna unga man hade 
konstatera ts ett hjärtfel redan vid besikt
ningen vid uppbådstillfället och att han det 
oaktat blivit intagen i trupp med den sorg
liga påföljd som jag nämnt. 

I anledning av dessa fall, som jag här 
relaterat, vände sig tidningen ,Hufvud
stadsbla.det" till ,vederbörande myndighe
ter" med förfrågningar rörande besikt
ningsväsendet i armen och fick då av dessa 
vederbörande erfara, att undersökningarna 
,ofta bli bristfäniga. på grund av att de 
fåt-aliga lä.karena ieke hlinna ägna envar 
värnpligtig en noggrannare undersökning. 
Om den värn.pliktige icke själv hos läkaren 
an.mäler därom, att han lider av någon sjuk
dQm, blir det ofta svårt för läkaren att 
konstatera densamma.'' 

Jag ko.mmer nu till den andra orsaken till 
rutt tuberkulosister och andra sjuka, som lida 
av svårare sjukdom, intagas uti truppför
band, och det är den att man icke fäster av
seende vid civilläkares intyg i tillräcklig 
grad va.re sig vid besiktningen vid upp
bådstillfället eller vid besiktningen, då de 
unga männen intagas i trupp. Uppbåds
nämnderna äro enligt värntpliktslagen -
och det har alltid så varit - icke bundna 
av en läkares intyg; uppbådsläkaren åter 
äger på grund av en förordning från 1923 
a.tt giva sitt utlåtande ,på grund av sin er
farenhet och sitt sunda omdöme", inga 
andra rättesnören finnas för honom. Fin-
1ands Läkarförbund har för två år sedan, år 
1925 ut.talat sig angående detta förhållande, 
att civilläkares in.tyg betyder så litet vid 
besiktningen och art:t däremot militärläka
rens eget omdöme betyder allt, och läkar
:förbundet har också ingått till regeringen 
med en hemställan därom, att civilläkares 
intyg, där de hava en bestämd och tillförlit
lig form, skola hava laglig giltighet och icke 
:få lämnas obeaktade, "om ock varken myn
dighet eller dess medicinska. sakkunnige 
(uppbådsläkare, militärläkare) i s-ina åtgö
randen äro bun:dna -genom desamma. Även 
intyg, som utfärdats åt värnpliktig, åt fri
villig eller åt aspirant till kadettskola före 
inträdet i tjänst eller under pågående 
tjänstgöring, böra av militärläkare tagas i 
betraktande såsom väsentlig del av under
laget för bedömandet av kroppsförfattning 
och hälsotillstånd eller uppkomna förskjut-

ningar i hälsotiUståndet, om ock gällande 
lag och förfa ttningar icke uttryckligen 
stadga något om sådant utlåtande." Att Lä
karförbundet har rätt i sitt tydligen på 
erfarenhet grundade yrkande, och att mili
tärläka.ren, resp. uppbådsnämnderna, ha 
för stor prövningsfrihet synes mig alldeles 
uppenba.rt. Det är denna alltför stora 
prövningsrätt som är en av orsakerna till 
a tt så mången sjuk yngling kommer in i 
armen och. där dukar under. 

Den tredje orsaken till detta förhållande, 
som jag här_ påtala:t, är den att truppkom
mendörerna icke äro skyldiga att fästa av
seende ens vid militärläkares utlåtande. Jag 
har icke funnit några författningar eller 
reglementen, som skulle innehålla ett ut
tryckligt stadgande därom, men. jag stöder 
mig på ,Hufvudstadsbladets" förfrågan 
hos vede:r:börande myndighet, den förfrågan 
som jag redan här omnämnde. Där säges: 
,Enligt vad en militärläkare meddelat tid
ningen hava läkarena också inom truppav
delningarna endast konsultativa be·fogenhe
ter". Och sedan fortsätter tidningen: ,Så
so.m hära.v syn.es, är det befålet i olika gra
der som bestämmer över hur en sjuk värn
pli-ktig ska!l behan.dlas.'' Dett•a är nu up
penbarligen ett missförhållande, som icke 
bör lämnas opåtalat av riksdagen och fram~ 
för aUt icke av regeringen, av försvarsmi
nisteriet, a.v försvarsministern, som jag hade 
hoppats få se här närvarande i afton, icke 
emedan jag har samma pretentioner som 
vissa andra riksdagsmän på att ministrarna 
alltid skola vara närvarande, men därför att 
jag under förmiddagens plen.um träffade 
försvarsministern här och han då lo.vade 
vara närvarande vid denna frågas behand
ling. 

J·ag skuUe för min del gärna hava före
slagit, att riksdagen i samband med behand
lingen av detta ärende skulle göra vissa utta
landen i den riktning, som jag angivit. Men 
då det överhuvudtaget synes mig rätt 
vanskligt för riksdagen att antaga dylika 
uttalanden utan någon närmare beredning, 
så vill jag icke göra något förslag därom. 
Jag ber endast för min enskilda del få ut
tala - och jag hoppas att regeringen skall 
få del därav - att regeringen måt.te skrida 
till åtgärder därhän: 1) att besiktningen av 
de värn.pliktiga vid uppbädet ävensom vid 
inträde i krigstjänst försiggår med större 
noggrannhet än hit>tills och a bt härvid 
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väsentligt avseende fästes vid av civilläkare 
utfärdat illltyg om sådan sjukdom hos värn
pliktig, som föranleder kassation, och 2) att 
truppkommendör är bunden av vederböran... 
de militärläkares utlåtande om krigsmans 
oduglighet tiU krigs.tjänst och hans före~ 
skrifter angående den sjukes behandling. 

Att ja,g icke framställer detta uttalande 1 

såsom ett förslag, som kunde av riksdagen 
omfattas, beror icke blott på den omständig
het jag redan an.förde, utan också därpå, at:t 
överläkaren för armen helt nyligen, den 5 
nov., i Helsingin Sanoma.t har meddelat, att 
regeringen vidtagit vissa åtgärder i den 
riktning, som jag här antydde, icke ·alla, 
men vissa. Detta skulle hava skett delvis 
redan under senaste år, och delvis skulle de 
nya. föreskrifterna ha trätt i kraft från bör- 1 

jan av detta år. Men den invändningen 
måBte man göra mot överläkarens uppgifter: 
Finnes dä inga bättre resultat att visa på än 
just de som framträtt i dessa olyckliga fall, 
.som jag här har omnämnt? Det är klart, att 
de två fall, som kommit till offentligheten, 
äro blott några droppar. Det finnes utan 
tvivel mycket, mycket större sanitära miss
förhållanden inom armen än vi hava aning 
oon. 

1Sa.ken synes mig således värd en under
sökning, och j1ag vågar för min del helt per
sonligt rikta till regeringen en uppmaning 
att undersöka förhållande.n.a på detta områ
de, icke blott genom militära myndi!!heter, 
utan genom en kommission, där civila lålkare 
{)Ch andra sakkunniga och förtroendemän 
för de politiska gruppern·a ä11o företrädda. 
Jag anser nämligen, att det är nödvändigt 
a.tt också de politiska grupperna äro före
trädda i denna kommission, ty det gäller 
förtroendet för armen hos befolkningen 
och hos de värnpliktiga, förtroendet hos alla 
folklager, alla klasser och alla politiska me
ningsriktningar. Såsom fölihållandena nu 
gestaltat sig, är det inte underligt, att man 
får m{)ttaga brev, där avsändaren, kallar sig 
,f. d. fosterlandsförsvarare". Jag är doc.k 
ÖYertygad om att denna marn, som re'la.terar 
hurudana. förhållandena äro vid en trupp, 
vilk.a missförhållan.den, som där kunrna 
'ElXistera, iåe ha.r börjat sin krigstjänst så
som fi.ende till vår militär, utan tvärtom. 
Då resulta.tet har blivit sådant, måste man 
säga, at.t sakläget är allvarsamt, och att det 
fordrar en undersöklliing. 

.Sisäasiainministeri P u r o: Kurn valti~ 
varainvaliokunta on lausunnossaan tullut 
hallituksen esityksestä jonkun verran poik
keavaan tulokseen, saan esittää niitä näkö
kohtia, joi·den nojaan hallituksen esitys oli 
rakennettu. 

Vuoden 1926 alkupuolella eduskunta hy
väksyi anomusehdotuksen tuberkuloosi.paran
t•olan perustamisesta puolustuslaitosta var
ten. Anomusehdotuksessa eduskunta totesi 
sen hämmästyttävän tosiasian, että armei
jassa vuoshtain esiintyvät tu1berkuloosita
paukset ovat varsin lukuisat. Pit:äen paran
tolahoidon aikaarnsaamista sotilaalle välttä
mättömän,ä eduskunta katsoi, että siviili
väestöä varten ta11koitetuissa sairaaloissa, 
joissa tilanahtaus on, niinkuin tunnettua, 
varsin suuri, ei voida saada tarpeeksi tilaa 
sotilaille V'älttämättömän parantolahoidon 
aikaansaamiseksi. Senvuoksi eduskunta piti 
välttämättömänä, että puolustuslaitosta var
ten saadaan oma tarpeeksi tilava tuberku
loosisairaala, j'ohon voi.da.an sijoittaa tuber
kuloosiin sairastuneet ja sellaisiksi epäillyt 
sotilaat. Eduskunta perusteli tällaista toi
menpidettä myöskin sillä, että valtiotalou
den kannalta olisi edullisempaa antaa paran
tolahoidon muodossa se korvaus, jota. sota
rpalveluksessa ollessa•an keuhkotautiin saira&
tuneet henkilöt ovat oikeutetut saamaan val
tion val'oista sotapalveluksesta päästyäänkin. 

Parantolan paikkaan nähden a.nomuksessa 
lausuttiin, että Valkean kukan eli Patrun 
parantola olisi sopiva. tähän tarkoitukseen. 
Mutta kun eduskunnan mi·elestä oli muita
kin sopivia laitoksia tarkoitukseen saatavissa 
verrattain vähäisillä kustannuksilla, niin,. 
kuin eduskurnta la.usuu, katsoi eduskunta, 
ettei sillä ole ollut syytä tehdä tarkempaa 
pä-ätöstä parantolan paikasta. Eduskunnan 
anomus, niinkuin ehkä muistetaan, päättyi 
ponteen, jossa ha.Uitusta kehoitettiin kiireim
miten valmistamaan .ehdotuksen oman tuber
kul,oosipamntolan hallikkimiseksi puolustus
lait~ta varten ja. antamaan: eduskun,n.alle 
e~itykRen tähän tarvittavan mä·ärärahan 
myöntämise1'1tä. 

Tarkastellessa hallituksen esityksessä esi
tettyjä numeroita tuberkuloosin esiintymi
sestä asevelvollist.en :keskuudessa voidaan 
'huomata, että asiaintila tässä suhteessa on 
sangen huolestuttava. Jo aiokastarkastuk
sessa on keuhkotaudin takia hvlättävä vuo
sittain useita satoja asevelvollisia. Mutta 
siitä huolimatta on suuri määrä asevelvol-
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lisia keuhkotaudin takia vapautettava hei
dän palveluksessa ollessaan. 

Tämän huolestuttavan asiaintilan toteaa 
myöskin lääkmtöhallitus siinä lausunnos
saan, jonka se vuoden 1926 lopussa antoi 
sisäasiainministeriölle eduskunnan anomuk
sen johdosta. Lääkintöhallitus tuli tässä lau
sunnossaan esittämiensä numeroiden perus
teella, siihen tuloksen, että puolustuslaitosta 
varten tarvittaisiin aluksi 140-150 sairas
sijaa käsittäv,ä parantola. Hal'lkitessaan ky
symystä, miten sopiva parantola voitaisiin 
hankkia nopeimmin ja mahdollisimman vä
hillä kustannuksilla lärukintöhallitus huo
mauttaa, että kokonaan uuden noin 150 sai
rasvuodetta käsittävän parantolan rakenta
minen ja sisustaminen tulisi maksamaan 
noin 14 miljoona.a markkaa. Senvuoksi ja 
kun sopiva:a paikan hankkiminen uudelle 
parantolalle ja sen rakentaminen melkoisesti 
viivästyttäisi hankkeen toteuttamista lääkin
töhallitus piti suotavana parantolan hank- ' 
kimista muulla tavoin. Mahdollisista saata
vissa olevista parantoloista tai sellaisista lai
toksista, jotka helposti voitaisiin saada kun
toon, piti lääkintöhallitus sopivimpana Val
kean kukan eli Patrun parantolaa ja sitä 
paitsi myöskin Grarukullan .parantolaa. Pat
run parantolan kokonaisuudessaan kuntoon 
panemisen laski lääkintöhallitus, edellyttäen, 
että tarvittavat puutavarat saataisiin laitok
sen omasta metsästä ja ellei pesulaitosta 
rakennettaisi, tulevan maksamaan noin 5 
miljoonaa marrokaa. Tällöin voitaisiin pa
rantolaan sijoittaa noin 140 vuodetta. Gran
kullan parantolasta lausui lääkintöhallitus, 
että se keuhkotautiparantolaksi muutettuna 
tuHsi kyllä olemaan tarkoitukseensa tyydyt
tävä, jos kohtak:aan ei kaikkia vaatimuksia 
vastaava. 

Suositellesaan ensi sijassa Patrun pa.ran
tolan kuntoonpanemista kokonaisuudessaa.n, 
ei lääkintöhallitus ollut kiinnittänyt lausun
nossaan huomiota parantolan omistussuhtee
seen. Niinkuin hallituksen esityksessä on 
ilmoitettu, ratkennee parantolan omistus
suhde lopullisesti vasta noin kolmen vuoden 
kuluttua. Arveluttavaa olisi sitä ennen 
uhrata suurempia summia parantolan koko
naan kuntoon paneriliseksi, vaan on varo
vaisi.nta panna kuntoon vain se osa ,paran
tolasta, joka ennen on ollut käytännössä ja 
jonka kuntoonpaneminen ei vaadi suurempia 
rahamääriä. Patrun parantolan tähän osaan 
voitaisiin kuitenkin saada vain puolet siitä 

sairaspa~kkojen määrästä, jota lääkintöhal
litus ja erittäin myöskin sotaväen ylilääkäri 
pitää välttämättömän ta.rpeen vaatimana. 

Siinä lausunnossa, jonka sotav·äen ylipääl
likkö sotaväen ylilääkärin varmentamana an. 
toi asiasta sisäasiainministeriöHe, on useit
tenkin tähdellisten näkökohtien nojalla esi
tetty, että Helsingin likelle hankittaisiin pa
rantola puolustuslaitoksen tarkoituksiin käy
tettäväksi. Lausunnossa ensinnäkin koros
tetaan, että Helsingin likeHe tai johonkin 
paikkaan Uu,dellamaalla olisi puolustusla.i
t•osta varten perustettava laitos, johon ne 
sotilaat y. m. henkilöt, joitten epäillään sai
rastavan keuhkotautia, voitaisiin ottaa tar
kastettaviksi sairaudentilan selville saami
seksi ja jossa sairastumisesta epäillyt hen
kilöt voisivat saada nopeasti hoitoa. Tästä 
laitoksesta voitaisiin sairaat senj·älkeeno, kun 
heidän tilansa 0lisi saatu täysin selville, siir
tää muihin parantolooihin saamaan pitempi
aikaista hoitoa. Kun puolustuslaitoksella 
ei ole tällaista vastaanotto- ja tarkastuslai
tosta, on keuhkotautiin sairastumisesta epäil
lyt henkilöt hoidettava sotilassairaaloissa 
yhdessä muitten sisätautipotilaitten kanssa. 
Tämä e.pä.k()lhta olisi saatava korjatuksi. Jos 
vastaanotto- ja tarkastuslaitos saataisiin, 
voitaisiin sotilassairaaloista ja joukko-osas
toista suoraankiin lähettää tähän laitokseen 
ne henkilöt, joitten epäillään saaneen keuh
kotautitartunnan. Tähän laitokseen voitai
siin sitäpaitsi sijoittaa hoitoa saamaan lu
kuisat keuhkotautiin sairastuneet ka.pitulan
tit, joille myös olisi sairaustapauksissa an
nettava nopeasti hoitoa. Tätä näkökohtaa 
pidetään sotaväen ylipäälli!kön lausunnossa 
varsin tärkeänä. 

Mitä erityisesti parantolan paikkaan 
tulee, lausuu sotaväen ylipäällikkö ja sota
väen ylilääkäri, että Grankullan parantola 
olisi sopivin tällaiseen tarkoitukseen. Tätä 
näkökohtaa on sotaväen ylilääkäri yksi
tyiskeskustelussakin korostanut. Niin
ikään on samaan tulokseen tullut myös 
vakuutusneuvosto Sisäasiainministeriölie 
asiasta antamassaan lausunnossa. 

Hallitus on esityksessään 1ä•äkintöihalli
tuiksen ja sota väen ylilääkärin yksimielisen 
mielipiteen mukaisesti lähtenyt siitä, että 
puolustuslaitoksessa keuhkotautiin sairas
tuneita varten tarvitaan aluksi 140 sairas
paikkaa. Kun Patrun parantolan koko
naisuudessaan kuntoonpaneminen ei olisi 
tällä kertaa asianmukaista ja toiselta puo-
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len huomioonottaen sotaväen ylipäällikön , suudessa määråtyiksi, ei ole oletettavissa, 
ja ylllää.k.ärin esittämät näkökohdat Hel- : että uusia sairaaloita perustettaisiin var
singm likellä sijaitsevan parantolan tar- sin nopeasti niin suuri määrä, että sairas
peeilisuudesta, esittää hallitus, että Patrun paikkojen saanti tulisi paljoakaan hei
parantolan osittaiseen kuntoonpanemiseen pommaksi. Eduskunta on korostanut 
myönnettäisiin varoja, jota paitsi Grankul- esillä olevan asian kiireellistä järjestä
lan parantola ostettaisiin. Täten tulisi mistä, mutta jos valiokunnan mietintö hy
myös toteutetuksi eduskunnan toivomus väksytään sellaisenaan, siirtyy kysymyk-
kiireellisistä toimenpiteistä parantolan sen järjestäminen sillä tavalla, että puo- · 
hankkimiseksi puolustuslaitosta varten. ' lustuslaitoksen tarve tulisi tyydytetyksi, 

Mitä tulee Grankullan parantolaan, ovat epämääräiseen tulevaisuuteen. 
sairaala-ammattimiehet pitäneet sitä tar- Esillä oleva asia on tärkeä ei ainoastaan 
koitukseensa soveliaana. Laitoksessa on , puolustuslaitoksen vaan myös maamme 
jokseenkin kaikki tarvittavat hyvässä nuorison parhaimman osan terveydellisten 
kunnossa olevat rakennukset ja siitä saa- olojen ja kansantaloudenkin kannalta kat
daan verrattain vähillä kustannuksilla sottuna. On senvuoksi toivottavaa, että 
tarkoitustaan vastaava parantola. eduskunta hyväksyisi hallituksen esityk-

Valiokunta pitää sitä hintaa, josta Gran- sen sellaisenaan. 
kullan parantola on tarjottu ostettavaksi, 
verrattain korkeana. En tiedä onko va
liokunta käyttänyt apunaan rakennusam
mattimiehiä hintaa arvostellessaan vai 
onko se tullut tähän tulokseen ainoastaan 
omien tutkimustensa perusteella. Halli
tuksen käytettävissä olleen rakennusam
mattimiehen laskelmiin nojautuen ei pa
rantolan hintaa voida pitää liian korkeana, 
vaan päinvastoin varsin kohtuullisena. 
Vastaavan suuruisen uuden parantolan 
rakentaminen tulisi useita miljoonia kal
liimmaksi, vaikka se rakennettaisiin sellai
selle paikkakunnalle, jossa maa ei olisi 
yhtä kallista kuin se on Grankullassa. 

Valiokunta niinikään perustelee kan
taansa myös sillä, että sen komitean ehdo
tukset, joka on asetettu tekemään esitystä 
piirimielisairaalain ja tuberkuloosisairaa
lain valtioavun perusteitten järjestämi
sestä, tulisivat vaikuttamaan myöskin 
puolustuslaitoksessa keuhkotautiin sairas
tuneitten henkilöitten hoidon järjestelyyn. 
En voi puolestani havaita näitten kahden 
asian välillä niin kiinteätä yhteyttä kuin 
valiokunta on edellyttänyt. Tunnettua on, 
että maamme tuberkuloosisairaaloissa on 
niin suuri ahdinko, että niissä on vaikeata 
kiireellisemmissäkään tapauksissa saada 
sairaspaikkoja. Niin on asianlaita myö~ 
valtion tuberkuloosisairaalassa. Ja luon
nollista on, että yhtymien yllänitämiin 
sairaaloihin otetaan potilaita ensi sijassa 
niiltä alueilta, joilla ne toimivat ja joilta 
ne saavat taloudellista kannatusta. 
Vaikka tuberkuloosisairaaloiden valtio
avun perusteet saataisiinkin lähitulevai-

Ed. T 31 b e 11: Tässä on meillä yksi niistä 
i'Josialisista kysymyksistä, joissa määrättyyn 
rajaan saakka saatetaan periaatteessa olla 
yhtä mieltä. Mutta niin pian kuin tullaan 
käytännön piiriin, kun periaatetta olisi ryh
dyttävä toteuttamaan, silloin tiet erkanevat. 
Porvaristo vetäytyy kohta laskemaan kysy
mystä markoissa kuten nytkin ja luonnolli
sesti myöskin sen mukaisesti lopullisesti 
asiassa toimimaan. Tuberkuloosikysymys on 
kuitenkin tässä maassa yleensä paisunut jo 
niin pelottavan suureksi, että silloin kun 
on kysymys taistelusta tuberkuloosin levene
mistä vastaan ja sen tuhoatuottavien seu
rausten poistamisesta, niin ei mielestäni 
olisi porvaristonkaan viisasta asettua soti
sopaan sillä perusteella, että sellainen tulee 
niin ja niin paljon maksamaan. Kaksin
kerroin vähemmän on oikeutta asettua sil
loin ra:hakirstun vartijaksi, kun on kysymys 
niiden nuorukaisten suojelemisesta ja pa
rantamisesta, jotka ovat pakoitettuina jou
tuneet sotaväkeen ja siellä keuhkotaudin 
uhreiksi. Olosuhteet sotapalveluksessa ole
villa nuorukaisilla ovat usein sellaiset, että 
"aikka kotoa lähtiessä ei olisi ollut vielä 
minkäänlaisia tunnettavia oireita keuhko
taudista, niin kasarmin kurjuus tuota pikaa 
on sen saanut aika.an jopa niin, että uhrin 
on ollut mentävä sntaväestä kotiinsa kuole
maan. Tässä vedottaneen siihen, että •on 
mahdotonta estää sitä, etteikö sellaisia ta
pauksia ilmenisi. Se myönnettäköön, siHä 
kutsuntatarkastuksissa eivät kaikki kutsun
talautakunnissa olevat lääkärit liene tehtä
vänsä tasolla, joten senkin, johdosta joutiU-
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vat monet, joi;lla on t~udin oireita jo ole
massa ja verraJttain pitkälläkin, astumaan 
sotatpalvelukseen. Mutta vaikka tämä 
myönnetää!!-.kin, ei se tiedä sitä, että samalla 
olisi hyväksyttävä se rikollinen leväperäi
syys, mikä s-enjä.Lkeen, kun myöhemmässä 
tarkastuksessa keuhkotaudin olemassaolo 
selvästi todeta-an, tavallisesti jatkuu. Täl
löin pitä~si ehdottomasti ja ilman viivytte
lyjä olla potilaalle tarjolla tehokasta ja kai
kin puolin hyvää ja asianmukaista hoitoa. 
Mutta näin ei ole tähän saaikka ollut ja näyt
tää siltä, että vielä eteenkinpäin aiotaan 
jatkaa samaan suuntaan. Vai halutaanko 
ehkä väittää, että yksi ainoa pieni parantola, 
johon mahtuu vain 70 potila,sta ja jonka 
järjestämistä sotilaiden keuhkotautiparan
tolaksi valti,ovarainvaliokunta esittää, olisi 
riittävä tyydyttämään sen tarpeen, mikä 
nykyisin on jo olemassa Y Jo sen seikan, että 
viisivuotiskautena 1921-1925 on myöhem
män tarkastuksen perusteella vapautettu 
sotapalveluksesta vuosittain keskimäärin 
noin 510 sotilasta ja aiokastarkastuksissa 
vastaavasti noin 250, siis yhteensä noin 760 
sotilasta keskimäärin vuodessa, pitäisi olla 
omiaan osoittamaan, että parantolan tarve 
on paljon suurempi, kuin mitä nyt esite
tään. Vaikka nyt meneteltäisiin hallituk
senkin esityksen mukaisesti, niin siitäkään 
ei voida vielä sanoa, että se olisi riittävä. 
Nykyinen hallituskin on edeltäjiensä veroi
nen siinä, että silloin kun on kysymys täl
,laisista tarkoituksista, niin siinä tingitään 
useampaan kertaan. 

Yksi nykyisen järjestelmän ominaisimpia 
piirteitä, mikä ilmenee tässäkin kysymyk
sessä, on se, että velvollisuudet ja niiden 
täyttäminen katsotaan kuuluvan vaan toi
selle asianosaiselle ja sensijaan toiselle kaik
lki oikeudet. Niinpä monestakin köyhästä 
työläisperheestä, pienestä torpasta tai ta
losta vo:daan komentaa juuri kasvuikään
sä päättämässä oleva nuorukainen sotapalve
lukseen, aiheuttaen siten jo taloudeBista 
tappiota. Mutta tämäkään ei riitä, vaan 
sen lisäksi joutuu moni epäinhimillisen, toi
sinaan suorastaan eläimelli"'en kohtelun ja 
kurjain kasarmiolojen vuoksi menettämään 
terveytensä ehkä ainiaaksi. Kun kaiken tä
män jälkeen vielä otamme sen huomioon, 
kenenkä hyödyksi tämä kaikki uhraus ja 
velvollisuuksien täyttäminen koituu, niin se 
yhä selvemmin paljastaa sen porvarillisen 
valtakomennon kyynillisyyden, mikä tässä-

kin asiassa tulee esiin. Porvar.istohan on 
valmis aina silloin, kun joku sotilaista me
nettää terveytensä tai henkensä, vetäyty
mä;än tuon tunnetun fraasinsa suojaan, 
mikä kuuluu, että ,sekin oli uhri isänmaan 
hyväksi". Tämä iankaikkisen kulunut 
fraasi, niin väärä kuin se onkin, näkyy kel
paavan edelleenkin porvariston OtiUaksituw· 
noksi. Ei kaiketi mooikaaiJl vallanpitäjistä 
anna häiritä sen seikan untaan, että kaikki 
näin annetut uhrit ovat tode.Jlisuudessa tul
leet heidän luokkapyyteittensä kontolle eikä 
isänmaan ja kansan hyväksi. Kansa itse ei 
vaadi tällaisia uhreja eikä sen tahdosta ny
kyistä sotakomentaa kairokine kasvannaisi
neen pidetä yllä. Kaikesta siitä vastaa val
lassa oleva porvaristo. Meidän asiamme on, 
niin kauan kuin kansan syvistä ri~istä 
lähteneitä nuorukaisia, joita sotaväessä on 
enemmistö, pakotetaan velvollisuuksiin, vaa
tia, että valtiovallan taholta tunnetaan 
myöskin velvollisuutta näitä kohtaan ja jo
kaiseen sotapalvelukseen astuneeseen nuoru
kaiseen nähden ollaan oikeutettuja esittä
mään sellainen vaatimus, ettei heidän ter
veyttään ole o,ikeus riistä.ä. Mutta mikäli 
sellaista syystä tai toisesta saattaa tapah
tua, on terveyden palauttamiseksi ryhdyt
tävä asian vaatimiin toimenpiteisiin. 

Tähän nähden ja koska eduskunta viime 
vuonna tekemällään päätöksellä kehoitti 
hallitusta kiireellisesti antamaan esityksen 
määrärahan myöntämisestä tuberkuloosipa
rantolan hankkimista varten sotalaitoksen 
tarpeiksi, olisi kai•kkein vähimpänä toimen
piteenä hyväJl.rsyttävä se, mitä hallitus tässä 
kysymyksessä esittää. Minä uskallun ni
mittäin oletta·a, että hallitus ei ole, kuten 
herra sisäasiai111ministerikin täällä totesi, 
ilman asiaa tutkimatta, esittänyt ostetta
vaksi Grankullan parantolaa, joten se olisi 
siis hyväksyttävä. Ja mitä varallisuuteen 
tulee, niin sen ei pitäisi tehdä kiusaa. Jätet
täköön sotavarustelumäärärahat niin paljon 
pienemmiksi ja käytettäköön nämä hyödyl
li.sempään tar.koitUikseen. Minä ehdotankin, 
että eduskunta hyväksyisi tässä asiassa hal
lituksen esityksen. 

Puolustusministeri H ei n ·o n e n: Herra 
puhemies! Hallituksen esityksessä on ver
raten seikka.peräisesti selostettu keuhkotauti
parantolan tarpeellisuus sotapalvelusta suo
rittaessaan keuhkotautiin sairastuneita 
henkilöitä varten. Esityksestä käy myöskin 
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selv~lle, että vuosina 1920-1925 keuhkotau
din takia palveluksesta vapau:tettuja ase
velvollisia ol'i yhteensä 4,134. Että tilanne 
viime vuonna ei suinkaJan ole tullut sanotta
vasti paremmaksi, osoittaa se, että viime 
vuonna vapautettiin ensi tarkastuksen pe
rusteella 438 ja myöhempien tarkastuksien 
perusteella 429, siis yhteensä 867 miestä, 
vastaavan luvun 1925 ollessa 9·69 ja sitä 
edellisenä vuonna 971. Kolmena viimeisenä 
vuonna on keuhkotautiin sairastuneiden 
luku siis pysynyt suunnilleen samana ja 
osoittaa siis, että keuhkotauti on peloittava 
vitsaus armeijassamme. Tämä siitä huoli
matta, vai·kka tarkastusmääräyksiä varsinai
sissa asevei vollist.en kutsunta tarkastuksissa 
on kovennettu ja sen ·avulla koetettu karsia 
pois keuhkotautiset tai yleensä tubel'!kuloo
sia jossain muodossa sairastavat miehet. 

Nyt herää siis kysymys, mistä aijotaan 
saada paikkoja niin suurelle määrälle keuh
kotautisi·a. Nykyisin se on tietenkin mah
dotonta, mutta on saatava käytäntöön mah
dollisimman pian ne parantolat, joiden pe
rustamiseen hallitus on pyytänyt varoja. 
Silloin voidaan päästä alkuun tässä sangen 
arkaluontoisessa kysymyksessä. Jos tässä 
asiassa viivytellää.n, voi valtio joutqa suo
rittamaan korvausta rahassa sangen suurelle 
määrälle keuhkotautisia, jotka ovat tautinsa 
saaneet sotapalveluksessa. Joudumme sil
loin vähitellen samaan tila.nteeseen, kuin 
Ruotsissa nyt ollaan. Sotaväen ylilääkärin 
keräämien tietojen mukaan myönnettiin 
Ruotsissa 1917 keuhkotaudin takia sotapal
veluksesta vapautuneille avustusta 301 poti
laalle yhteensä 1,811,803 kruunua. Ettei 
meillä heti kohta alussa jouduttaisi maksa
maan rahassa suuria korvauksia, joiden Qi
ikeasta käytöstä sairaan itsensä hyväksi ei 
ole täysiä talkeita, niin olisi sotapalveluk
sessa <Jollessa tuberkuloosin saaneiden hoito 
suunnattava siis alunpitäen jo oikealle to
lalle, ja koetettava tartunnan saaneet jo 
!heti alussa saada parantolahoitoon. Nä.in 
menetellen voidaan varmasti elämälle 'pe
lastaa monta nuorta miestä ja valtio sääs
tyy suurista korvauksista. Parantolahoidon 
järjestämisellä v.oida.an myöskin saada ta
keet siitä. että valtion antama avustus todel
lakin tulee käytetyksi sairaan itsensä hv
väksi. Herra sisäasiainministeri on täällä 
jo yksityiskohtaisesti kosketellut Orankul
lan narantolan ostamisen välttämättömyyttä. 
Tahdon sen takia lyhyesti kosketella vain 

erästä seikkaa, johon ei mielestäni ole kiin
n.itetty tal'lpeeksi suurta huomiota. 

Sotaväen korvauslain mukaan saa valtion 
tapaturmalautakunta sota.pruveluksesta va
pautetut, työ!h.ön lkykenemättömät keuhko
tautiset ensi kädessä huolehdittavakseen. 
Sen täytyy saada ne paranioloihin huomion
teon alaisiksi ja korvauslain 12 § :n mukaan 
tulee keuhkotautisten saada sairashoitoa 
sairauden alusta saakka siihen asti, kunnes 
sairaus on parantunut, enintään kuitenkin 
vuoden ajaksi. Tällä ajalla tulee tapatur
malaut3ikunnan päästä selvyyteen siitä 
minkä asteinen työkyvyttömyys tulee sai
raalle jäämään tai jääkö sairaalle ylimal
kaan niin vakava pysyvä ruumiinvamma, 
että elinkoron myöntäminen tulee kysymyk
seen. Tällöin siirtyy korvauksen käsittely 
vakuutusneuvostoon. Ilman tällaista Hel
singin lähellä olevaa parantolaa, jossa sai
raat ovat tarkan huollon alaisina määrätyn 
ajan, vaikeutuu tapaturmalautakunnan ja 
va•kuutusneuvoston työ tavattomasti. 

Hallituksen esityksen IJ)UOlesta puhuvat 
niin vahvat asialliset syyt, ettei niitä vastaan 
voida esittää mitään asiallisia vastaväitteitä. 
Sitä hämmästyttävämmältä vaikuttaa val
tiovarainvaliokunnan ottama kielteinen kan
ta. Valiokunta perustelee kielteistä kan
taansa m. m. sillä, että on paras odottaa 
mietintöä siltä komitealta, joka harkitsee 
kysymystä, maan keuhkotautiparantolan 
järjestämisestä ja ylläpidosta. Jos valtio
varainvaliokunnan ehdotus hyväksytään, to
teutuu sanan•par.si: Paras on hyvän viholli
nen. KOiko kysymyksen ratkaisu siirtyy sil
loin kaua.s vastaisuuteen, suureksi tap'Pioksi 
valtiolle. Rohkenen kysyä, ketkä ovat ne 
asiantunti•jat, joita valtiovarainvaliokunta 
on käyttänyt ja jot.ka tuomitsevat Grankul
lan sopimaHornaksi ehdotettuun tal'lkoituk
seen vastoin sotaväen ylilääkärin ja muiden 
lääkintöviranomaisten mielipidettä? 

Valtiovarainvaliokunnan mietinnöstä uh
kuu kylmyys ja välinpitämättömyys niitä 
nuorukaisia kohtaan, jotka asevelvollisuut
taan suorittavat. Vielä omituisempaa on, 
että tämä kylmyys ja välinpitämättömyys 
näitä kovaosaisia kohtaan tulee juuri niiden 
ryhmien taholta, jotka aina täällä salissa 
sekä muualla ovat valmiit väittämään, että 
he ovat ainoat, jotka tässä maassa harrasta
vat maanpuolustuk!'len parasta. 

Rohkenen huomauttaa, että ne ov·at vali
tettavia tapauksia, .mitä viime aikoina Qn 
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tullut ilmi. Sellainen oli ensin rakuuna 
Sohlmanin · valitettava kohtalo Lappeen
rannassa, joka suureksi osaksi johtui siitä, 
että armeijalla ei ole keuhkotautipar~ntolaa. 
Senlisäksi on tullut p-ari muuta tapausta, 
j.otka vielä ovat kesken tutkimatta ja 
joista siis lopullista tuomiota ei vielä voi
da antaa. Keskustan ja oikeiston sanoma
lehdet ovat tavattoman kauniisti puhuneet 
sorrettujen sotilasraukkojen puolesta ja 
vaativat, että näissä oloissa on tehtävä pa
rannus. 

Tuntuu sangen vaikealta uskoa, että sa
mat ryhmät, joiden lehdet ovat tällä tavalla 
kirjoittaneet oikeasta asiasta, että ne nyt, 
silloin kun eduskunnan pitäisi todenteolla 
osoittaa, että se todella harrastaa maanpuo
lustuslaitoksen parasta, tällaisessa asiassa 
asettuvat sille kannalle, että nuorukainen, 
joka sotapalveluksessa ollessaan saa keuhko
taudin, saa tulla toimeen kuinka haluaa, 
valtiolla ei ole !häneen nähden enää mitään 
velvollisuuksia. 

Minä uskallan väittää, että jos hallituksen 
ehdotus hyljätään senjälkeen kaikki puheet 
näiden ryhmien taholta maanpuolustuksen 
harrastamisesta eivät enää tun;nu vakuut
tavilta. Minä rohkenen väittää, että jos 
tässä kysymyksessä eduskunta asettuu val
tiovarainvaliokunnan kannalle, silloin tä
män kansan puolustustahdolle lyödään an
kara isku (Vasemmalta: Oikein!). Ei voida 
maata puolustaa yksistään sillä, että armei
jalle hankitaan tykkejä ja kiväärejä. Näille 
tarvitaan myöskin :käyttäjät ja jos näiden 
käyttäjiä ei innosta voimaJkas puolustustah
t{) silloin tätä maata myöskään ei voida puo
lustaa. 

Maanpuolustuksen ka'llnalta tämä kysy
mys on siis tavattoman tärkeä. Maan täy
tyy muistaa, että silloin kun se vaatii, että 
jokainen terve miespuolinen kansalainen on 
asevelvollinen ja velvo.llinen määrätyn ajan 
suorittamaan asepalvelusta, maan, valtion 
täytyy myöskin antaa kannatuksensa ja tur
vansa niille nuorukaisille, j.otka tätä velvolli
suutta täyttäessään joutuvat työkyvyttö
miksi. Valtiovarainvaliokunnan ehdotus 
jättää tämän toteuttamatta ja tämän takia 
minä toivon, että eduskunta hylkäämällä 
valtiovarainvaliokunnan harhaanosuneen 
päätöksen hyväksyisi hallituksen esityksen 
sellaisenaan. 

Ed. V i r t a: Tämä kysymys työväenluo
kan kannalta on tärkeä ei pääasiassa sen-

1 

vuo'ksi, mitä puolustusministeri tässä mai
nitsi, että sen pitäisi olla puolustuksen tar
peellisuuden vuoksi tärkeä, mutta meidän 
mielestämme se on ennen kaikkea tärkeä 
työläisten ja talonpoikien nuorukaisten ter
veyden vuoksi ja sen säilyttämiseksi. Sen
vuoksi täytyykin suorastaan ihmetellä sitä 
yliolkaisuutta, jolla asianomaiset valiokun
nat ovat käsitelleet kysymystä parantola
hoidon tarpeellisuudesta keuhkotautiin sai
rastuneille sotilaille. Se vaivattomuus, 
millä valiokunta on evännyt määrärahan 
toisen keuhkotautisairaalan perustamisesta, 
osoittaa, että räikeimmätkään epäkohdat ei
vät näytä eduskunnan porvaristoa liikutta
van. Ei ole kulunut kuin muutama viikko 
siitä, kun -armeijasta saatetaan julkisuuteen 
tieto keuhkotautisten sotilaiden epäinhimilli
sestä kohtelusta. Sotilas Sohlmanin juttu 
on erinomaisen kuvaava. Keuhkotautiin 
sairastunut sotilas ei saa tarpeellista hoitoa, 
eipä hänen terveydentilaansa kiinnitetä 
asianomaisten sotilasviranomaisten taholta 
edes minkäänlaista huomiota. Kun sairas 
on kokonaan hoidon puutteessa kehittynyt 
sellaiselle asteelle, ·ett'ä sairas ei enää ky
kene suorittamaan asevelvollisuuttaan, niin 
vapautetaan hänet palveluksesta ja lähete
tään yksinkertaisesti kotiin kuolemaan. 
Tämä järkyttävä ta•paus on yksi niistä, joi
den perusteella silloin tällöin saadaan tilai
suus luoda silmäys armeijassa vallitseviin 
olosuhteisiin. Mutta se tuskin on ainoa laa
tuaan, pikemmin päinvastoin, sillä viime ai
koina on tapahtunut muitakin julkisuuteen 
tulleita seikkoja, jotka puhuvat kauhistut
iavaa kieltä armeijan terveyshoidollisista 
olosuhteista. Nuorten asevelvollisten terveys 
ja sairaiden huoltaminen on valiokunnan 
enemmistölle ollut kuitenkin seikka, johon 
se ei ole katsonut tarpeelliseksi antaa muuta 
vastausta, kuin toisen keuhkotautisairaalan 
määrärahan epäämisen. Tosin ei valiokunta 
ole suoraan kehdannut kieltää keuhkotauti
sairaalan tarpeellisuutta, mutta asiallisesti
han se kieltoa merkitsee, että sairaalan pe
rustamiselta evätään valtion varain käyttä
minen. Kuka sotilaiden parantolahoidon 
sitten kustantaa, ellei sitä valtiovaroilla 
tehdä? Vai onko entinen järjestely, jonka 
mukaan sairas sotilas lähetetään kotiinsa 
kuolemaan, sopivin tapa ratkaista tämä ky
symys? Valiokunta ei pidä varain myöntä
mistä toisen sotilasparantolan perustamiseen 
tällä kertaa välttämättömänä siitä syystä, 
että sen tietämän mukaan on olemassa ko-
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mitea, jonka tehtävänä on laajemmin tut-~ 
!kia keuhkotautihoidon järjestämistä maassa. 
On tuomittavaa tärkeän asian hautaamista 
sellainen menettely, että ratkaisun hetkellä 
kytketään asia johonkin toiseen, jonka to
teuttamisesta ei ole minkäänlaista var
muutta. Se on asian siirtämistä tulevai
suuteen, se on kehnointa menettelyä, eli 
paremmin sanoen, kehnointa puolustusta 
yhtä kehuolle menettelylle. Toisena mo-
1tiivina valiokunta esittää parantolamäärä
rahan supistamiseen sen, että toinen esite
tyistä sairaaloista tulisi kovin kalliiksi ja 
epäedulliseksi valtiolle. Minun mielestäni 
ei sotilaiden terveydenhoitoa eikä elämää 
Qle asetettava riippuvaisuussuhteeseen ter
veydenhoidon 'kustannuksista, semminkin 
kun ne kustannukset eivät tässä tapauksessa 
tule ollenkaan poikkeuksellisiksi. Jos valio
kunta olisi sitä mieltä, että Grankullan 
keuhkotautiparantolan kustannukset tulisi
vat valtiolle liian kalliiksi ja epäedullisiksi, 
niin senvuoksi ei suinkaan olisi tarvinnut 
Dmaksua sitä käsitystä, että yksinomaan 
Patrun parantola tällä kertaa riittää paran
tolatarpeen tyydyttämiseksi. Valiokunta 
Qlisi yksinkertaisesti voinut varata tarpeel
lisen määrärahan aivan uudenkin paranto
lan rakentamiseen, jos siihen olisi ollut riit
tävää halua porvariston ~dustajilla. Varsin 
kyynillisenä perustana esittää valiokunta 
sitten määrärahan varaamista Patrun pa
rantolaa varten. Että valiokunta on toki 
Patrun parantolaa varten esittänyt määrä
rahan myönnettäväksi, se ilmeisesti on se-, 
kin johtunut kokonaan toisista vaikutti
mista, kuin asevelvollisten terveydenhoidon 
huolehtimisesta. Valiokunnan mietinnössä 
nimenomaan mainitaan määrärahan myön
netyn senkin vuoksi, että valtion on muu
tenkin varattava Patrun parantolan kun
nossa.pitämiseen määrärahoja ja siten hoi
dettava tätä kallista omaisuutta. Siinä si
vussahan sitten voidaan näitäkin rahoja 
käyttää sotilasparantolankin ylläpitämiseen. 
Jos toisin sanoen Patrun parantola
rakennukset olisivat sattumalta olleet jo 
jotakin toista ta11koitusta varten käytän
nössä, niin valiokunnan mielestä kai ei olisi 
Qllut minkäänlaista asiallista syytä myön
tää tätäkään mitätöntä erää asevelvollisten 
keuhkotautisten hoitamisen hyväksi. 

Kyllä asia on sillä tavalla, että keuhko
taudin hoidon järjestäminen on lähiaikoina 
järjestettävä kaikista kustannuksista välit-

1tämättä paremmalle kannalle, jos nimittäin 
mielitään ehkäistä keuhkotaudin yleistä le
venemistä niin armeijassa kuin sen ulko
puolellakin. Ja se toimenpide vaatii väl ttä
mättä uusien parantolain rakentamista 
entisten lisäksi. Vuonna 1924 julkaistu val
tion keuhkotautikomitean mietintö sisältää 
yhteenvetona m. m. kohdan, josta uusien pa
rantolain tarve käy riittävän selväksi. 
Komitea esittää tutkimustensa tuloksena, 
että maassa on arviolta noin 45,000 keuhko
tautiin sairastunutta, joista vuosittain kuo
lee taudin johdosta noin 7,500 henkeä ja 
muuhun tuberkuloosiin noin 1,500 henkeä. 
Sama komitea esittää tutkimusten tuloksena, 
että Suomessa on havaittavissa taudin pe
lottavaa levenemistä, vaikka asia esimerkiksi 
Skandinavian maissa on aivan päinvastai
nen. Varsin 'kuvaava on puutteellisuus pa
rantolahoidon järjestelyssä. Kun meillä on 
maassa 45,000 keuhkotautista, joista vuosit
tain heittää henkensä n. 9,000 henkeä, niin 
sairassijoja .parantoloissa löytyy kaiken
kaikkiaan vain n. 1,020 hengelle. Eihän 
voida ajatellakaan tehokkaampaa keuhko
taudin vastustamistoimintaa, jos sairaat 
jäävät hoitoa vaille, kuten ne vallitsevien 
olosuhteiden mukaan nyt tulevat jäämään. 
Uusien sairaalaiu perustaminen on vält
tämätön uhraus, joka valtion taholta tässä 
suhteessa on tehtävä, ja tällaisesta välttä
mättömästä uhrauksestahan m. m. tässä 
juuri nytkin on kysymys. · Tilanne tällä 
hetkellä erikoisesti asevelvollisuuttaan suo
rittaviin nuorukaisiin nähden on sellainen, 
että tarkoituksenmukaisen parantolahoidon 
järjestäminen on suoranainen mahdotto
muus, ellei parantoloita lisätä. Tämän ky
symyksen yhteydessä on käynyt selville, 
että sellaisten sairaiden lukumäärä, joiden 
hoidon järjestämisestä tässä on kysymys, on 
n. 950 henkeä. Kun koko sairassijojen 
lukumäärä on vain vähän yli tuhannen koko 
maassa, niin on sula mahdottomuus millään 
muulla tavalla asiaa järjestää kuin uusien 
sairassijojen hankkimisen kautta. 

Keuhkotautivaara on siksi arveluttava 
'koko maan väestölle, että tällaisten asiain 
vitkuttaminen on mitä ankarimmin tuomit
tava. Erikoisesti se on tuomittava niiden 
työläis- ja talonpoikaisnuorukaisten kan
nalta, jotka armeijassa menettävät kurjan 
'komennon, mielivallan ja puutteellisen hoi
don johdosta terveytensä, joka kuitenkin 
on ihmisen parhain omaisuus. 

69 
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V aliakunnan porvarillinen enemmistö on 
siis hylännyt esityksen parantolan perusta
misesta keuhkotautia sairastavia sotilaita 
varten Grankullaan ja tällä tavalla säästä
nyt valtion varoja jonkun miljoonan, mutta 
samalla on porvaristo ja sen edustajat anta
neet yhä uuden todistuksen siitä, millä 
tavalla he tahtovat huolehtia sotilaiden ter
veydenhoidosta. Lausuivathan porvarilliset 
edustajat valiokunnassa asiaa vastustaes
saan, että armeijassa ei muka tarvita sai
ra·ita, että ne voidaan sieltä poistaa ja että 
tällaiset armeijasta poistetut sotilaat saavat 
mennä niihin sairaaloihin, joihin muitten
kin tätä tautia sairastavain täytyy mennä, 
nimittäin yleisiin keuhkotautisairaaloihin. 
Minä .pyytäisin teiltä porvariedustajat ky
syä, voiko työläisen ja pi'kkutilallisen poika 
·päästä näihin sairaaloihin armeijasta pois
tuttuaan, sillä heillähän ei ole ensinkään 
varoja siihen käytettävänä eikä myöskään 
niihin sairaaloihin tilan ahtauden tähden 
mahdu potilaita niin paljon kuin tarvitsisi. 
Kun te viette armeijaanne työläisten ja 
pientilallisten pojat ja kun te siellä niitä 
rääkkäätte vesiojissa, huonoissa ja kylmissä 
kasarmeissa ja he siellä ollessaan saavat 
keuhkotaudin, on yhteiskunnan velvollisuus 
myöskin varata heille edes mahdollisuus 
päästä sairaaloihin, ja kun tällä esityksellä, 
josta nyt on kysymys, tarkoitetaan edes pie
nen parannuksen aikaansaamista tässä suh
teessa, on ryhmämme velvollisuus sitä kai
kin voimin puolustaa. Senvuoksi on ryh
mämme sitä mieltä, että hallituk~en eQ·itv." 
kokonaisuudessaan olisi hyv.äksyttävä. Minä 
yhdyn kannattamaan ed. Tabellin tekemää 
ehdotusta, että hallituksen esitys kokonai
suudessaan hyväksytään. 

Ed. P u i t t i n en : Minä varsin hyvin 
tässä asiassa ymmärtäisin valtionvarainvalio
kunnan enemmistön kannan, jos tämä kysy
mys olisi lähtenyt yksinomaan nykyisen 
hallituksen harrastuksesta, mutta minä kä
sitän vallan hyvin, että tämä hallituksen 
esitys on suoranainen tulos eduskunnan ai
kaisemmasta kahdestakin päätöksestä. En
sinnäkin se on päätöksestä tuosta voimaan 
tulleesta sotaväen tapaturmavakuutus
laista, jonka muistaakseni eduskunta ver
rattain suurella yksimielisyydellä hyväk
syi. Tällä asialla on mitä suurimmassa 
määrässä yhteyttä juuri tämän esityksen 
kanssa. Tämä hallituksen esitys on seu-

raus asianomaisesta laista. Toiseksi edus
kunta on niinikään yksimielisesti pyytänyt 
hallitukselta vieläpä kiireellisesti asiassa 
esitystä. Kuten muistetaan, 1926 valtio
päiville teki suuri joukko eduskunnan por
varillisia jäseniä aloitteen tästä kysymyk
sestä, jopa niin suuri joukko, että jokaisen 
porvarillisen eduskuntaryhmän jäsenten 
keskuudesta löytyi tämän aloitteen allekir
joittajia. Silloin oltiin asialle myötämieli
siä, mutta kun asiassa on täytynyt astua 
todellisuuden tielle, niin silloin vastuste
taan vielä näin tärkeää asiaa kuin tämä: 
on ja koetetaan vastustuksen tueksi hakea 
asiantuntijoita mikä mistäkin, kun niitä ei 
ole löydetty ammattiasiantuntijoista~ 
jotka virastojen puolesta tätä asiaa ovat. 
hoitaneet. 
·Minulla ei ole syytä laajemmin tarttua 

kiinni siihen, mitä tuo sanottu sotaväen 
tapaturmavakuutuslaki asiassa edellyttää, 
sen vuoksi että täällä jo molemmat asian
omaiset ministerit ovat tähän puoleen kiin
nittäneet huomiota; Minä pyydän vain 
huomauttaa, että nyt valtion tapaturma
lautakunta ilmoittaa olevan noin 320 sem
moista vielä elossa olevaa asevelvollista 
jotka keuhkot~utivian takia ovat jättäneet 
eläkeanomuksensa. Nämä asianomaiset 
laitokset, valtion tapaturmalautakunta ja 
vakuutusneuvosto, eivät voi ratkaista näitä~ 
kysymyksiä ellei ole laitosta, jossa he voi
sivat todeta tämän taudin luonteen. Ja 
koska näin on asianlaita, niin on aivan it
sestään selvää, että valiokunnan enem
mistö pyrkii kokonaan nyt vapautumaan 
siitä vastuusta, jonka eduskunta on mel
kein yksimielisesti hyväksynyt sanotussa 
tapa turmalaissa. 

Täällä ovat jo aikaisemmat puhujat 
kiinnittäneet huomiota siihen sangen su
rulliseen tilaan, mikä meillä puolustuslai
toksen alallakin keuhkotautiin ja yleensä: 
sairaustapauksiin nähden on olemassa. 
Kun minä lämpimästi kannatan hallituk
sen esitystä, niin minä pyydän vielä tämän 
mielipiteeni perusteeksi esittää eräitä san
gen mielenkiintoisia numeroita. 

Kun vuotena 1922 kutsunnoissa kutsu
tuista läsnäolleista hyväksyttiin 72.3 %, 
silloin olivat ilmoitetut sairam;tapaukset 
Suomen armeijassa 39,666. Nämä ilmoite
tut sairaustapaukset sanottuna vuonna 
johtivat sairaanhoitoon sairastuvissa ja 
sotilassairaaloissa yhteensä 364,081 hoito-
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päivään. Meillä viime vuosien aikana on j' 

pyritty kutsuntamääräyksiä tiukentamalla 
päästä parempiin tuloksiin, ei vaan tässä 
suhteessa, mutta muissakin suhteissa. Niitä 
on tiukennettu jopa niin paljon, että kun 
menemme ajassa deenpäin vuoteen 1926, 
jolloinka kutsutuista läsnäolleista hyv-äk
syttiin 56,6 %, hyväksyttyjen lukumäärä 
oli siis alentunut pyörein luvuin sanoen 
16 % :lla. Mutta nämä sairaustapaukset 
nousivat samaan aikaan lähes 10,000 :lla 
tehden sanottuna vuotena 48,3~7 ilmoitettua 
sairaustapausta. Ja nämä ilmoitetut sairaus
tapaukset Johtivat sairaanhoitoon sairas
tuvissa ja sotilassairaaloissa yhteensä 405,985 
pmvaan. Jos tämän suuren päivämäärän 
otamme nyt ja jaamme vuoden päivillä, 
tulemme huomaamaan, että vuotena 1922 
virui Suomen armeijasta 997 asevelvollista 
ympäri vuoden sairastuvissa ja sotilassai
raaloissa ja vaikka hyväksyttyjen prosentti
määrä alenee jo vuotena 1926 kokonaista 
16 % :lla, viruu siitä huolimatta sotilas
sairaaloissa ja sairastuvissa 1,112 aseve,l
vollista ympäri vuoden. Tämä on minusta 
sangen surullinen olotila, joka meidän 
armeijassamme on saanut jatkua. Minä 
en tällä laisinkaan tahdo sanoa sitä, että 
nämä ilmoitetut sairaustapaukset koskisi
vat yksinomaan keuhkotautia. Minä var
sin hyvin myönnän ja kernaasti myönnän
kin sen, että onhan muitakin sairaustapauk
sia olemassa eikä ainoastaan vaan keuh
kotautia. Mutta minä en voi välttyä siltä 
mielipiteeltä, joka minut panee sanomaan, 
että näistä huomattavinta osaa näyttelee 
juuri keuhkotauti ja tälle käsityskannalle 
saa tukea juuri hallituksen esityksen pe
rusteluista, joihin täällä on jo tänä iltana 
aikaisemmin viitattu. Minä mainitsen 
vaan, että kuuden vuoden aikana vuodesta 
1920 lukien myöhempien tarkastusten pe
rusteella täytyi vapauttaa kokonaista 
2870 asevelvollista yksinomaan keuhko
taudin takia. Tämä on minusta kuten sa
nottu sangen surullista tilastoa. Minä olen 
täysin yhtä mieltä siitä. mitä täällä, eilen 
minä aivan väärin tulkinnut ed. Schau
manin lausuntoa, hän sanoi, että pitäisi 
päästä siihen, ettei sairaita eikä ainakaan 
keuhkotautisia hyväksyttäisi armeijaan. 
Mutta minun tekee mieleni väittämään, 
että vaikkapa päästäisiin huolellisemnaan
kin tarkastukseen kutsunnoisRa, mitä ny
kyään on asianlaita, niin siitä huolimatta 
semmoinen olotila ja ne olosuhteet, joihin 

asevelvollinenkin vielä meikäläisissä olo
suhteissa joutuu, ne kasarmiolot, se tirukka 
harjoitus j.n.e. ne muodostavat mitä suo
tuisimman maaperän juuri keuhkotau
dille. Niin että minun käsitykseni mu
kaan ei suinkaan tämän parantolan tar
peesta päästä nyt sillä, että koetetaan tar
kastuksissa päästä niiden huolellisuuden 
kautta parempiinkin tuloksiin. 

Mutta siitä huolimatta, että tämmöinen 
surullinen tilanne on olemassa, siitä huoli
matta valiokunnan enemmistö on ollut 
varsin kylmä tälle asialle hylätessänsä toi
sen puolen hallituksen esityksestä, sanon 
toisen puolen siinä mielessä, että sairas
paikkoihin nähdenkin se merkitsee toist&. 
puolta. Minusta on aivan epäjohdonmu
kaista se, että kun on kysymys terveyden
hoidosta, silloin meillä vedetään esiin tuo 
säästäväisyyden verho. Minä kyllii omasta 
puolestani ole.n aina valmis säästämään, 
mutta minun täyt.vy yhtyä puolustusmjnis
terin ajatukseen tiic;;sii. kun hän sctnoo, etFi 
mitä me teemme niillii tykeillä ja kuula
ruiskuilla jollei kiinnitetä huomiota ter
veydenhoitoon. Mutta minun täytyy sa
malla sanoa, että valiokunnan enemmistö 
on tässä sangen tärkeässä asiassa lähtenyt 
säästämään vain sen vuoksi, että jäisi 
enemmän varoja tykkeihin ja kuularuiskui
hin. Minä pyydän herrailta kysyä, luu
letteko te silloin, jos maata joudutaan to
della puolustamaan, että sitä voi puolustaa 
sairas, etten sanoisi kuoleva kansa, jok
sika näitten mainitsemieni numeroitten va
lossa voitaisiin tätä kansaa jo nimittää. 

Valiokunta perustelee mielipidettänsä, 
kun on kysymys Orankullan paraPtolan 
ostamisesta muun muassa seuraavalla ta
valla: ,Ja siitä vaadittu hintakin, huo
mioon ottamalla parantolan saattamiseksi 
tarkoitustaan vastaavaksi välttämättömät 
korjaus- ja laajennustyöt, on verrattain 
korkea." Hinnastahan kyllä saatetaan 
olla eri mieltä, mutta sikäli kuin valiokun
nan asianomainen jaosto on kuullut asian
tuntijoita, niin minä olen tullut siihen kä
sitykseen, ettei tätä nyt voida tällä tavalla 
juuri sanoa, että se hylätään sen vuoksi, 
että sen hinta on korkea. Meillehän on 
vakuutettu, että jos uudesta ruvetaan ra
kentamaan tämmöistä sairaalaa, se jo
kaista sairassijaa kohti tulee maksamaan 
noin 80.000 mk. Kun nyt otamme huo
mioon hallituksen esityksessä olevat tätä 
Grankullan parantolaa koskevat numerot,. 
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jonka ostohinta on 3,800,000, laajentamis
ja korjaustyöt 650,000, hoitovälineet ja li
sävarasto 350,000, niin tulemme siihen, 
että se tulee sairassijaa kohden maksa
maan noin 70,000 mk. Siis suunnilleen 
noin 10,000 mk. halvemmaksi kuin mitä 
uudesta rakentamalla se tulisi maksamaan, 
ja sen lisäksi tässä on vielä otettava huo
mioon, että tälhän hintaan sis·ältyy erit
täin arvokas 11 hehtaarin suuruinen maa
alue. 

Katselinpa minä omasta puolestani tätä 
asiaa missä valossa tahansa, niin kyllä 
minä olen tullut siihen varmuuteen, että 
tässä olisi hyväksyttävä hallituksen esitys, 
ja mielestäni pitäisin valitettavana juuri 
sitä, että se tulisi hylätyksi. Minä niin 
ollen kannatan myös sitä ehdotusta, joka 
täällä on tehty, että hallituksen esitys 
asiassa hyväksyttäisiin. 

Ed. A. F u r u h j e 1 m : Då jag i kväU 
hegärt ordet, så är det för att uttala min 
anslutning till det av rdgsm. Schauman nyss 
gjorda uttalandet och den kritik han fram
fört av de sanitära förhållandena inom vår 
arme i samba.nd med regeringens proposi
tion angående beredande av sanatorievård 
·åt personer, vilka vid fullgörande av sin 
krigstjänst insjukna.t i lungsot. Särskilt 
skulle j·ag vilja understryka. det rdgsm. 
Schauman anförde här om den ringa bety
delse, som tillmätes intyg av civilläkare. 
Jag har mig också bekant ett fall, då en ung 
man insjuknat i en svår feber och av sin 
läkare fått ett intyg att han borde få vårdas 
hemma (han hade just kommit på några da
gar till sitt hem under jullovet), men då 
detta intyg förevisades den patrull, som av
hämtade honom från hemmet en kall vinter
natt, tillmättes detta intyg icke den minsta 
ibetydelse, utan den unge mannen bortfördes 
av patrullen till Svea1borg. I samband med 
denna fråga kunde jag framföra många 
exempel på huru det tillgår inom militären 
inrte enbart då det gäller lungsot, men 
kanske hr talmannen skulle anse, att jag 
går utom ramen av den sak som föreligger 
till behandling, om jag också blott i korthet 
berör dessa fall. 

Det har dock hänt, att unga män, som in
trätt i vår militär, hava blivit krymplingar 
för livet, och ma:n kan icke förvåna sig över 
att många föräldrar med stor oro motse den 
dag, då deras unga söner skola inträda i mi-

litärtjänsrt. Det, som kan:ske verkar mest 
beklämmande i denna sak, är, att nästan 
var gång, d'å hithörande missförhållanden 
genom tidningsp'l:'essen bli kända, har man 
funnit, att befälspersoner i ansvarig ställ
ning gjort allt sitt till för att minska sitt 
eget ansvar geTIJom att skylla felet på un
derbefälet. Ja., det har också förekommit 
fall, då högre befälspersoner s•pritt ut rykten 
att unga värnpliktige, som blivit lytta, farit 
fram med osannirLg och att den olyckliga ut
gången varit deras eget fel. På detta om
råde kunde man herätta mycket, men, som 
sagt, det hör ju icke till den föreliggande 
frågan. Av försvarsministerns andragande 
framgick i alla händelser, att tuberkulosen 
utgör vår armes största gissel, och därför 
kan jag icke anna.t än med tillfredsställelse 
hälsa regeringens avsikt att söka bot för 
sagda missförhållanden genom att inrätta 
ett militärsjukhus för lungsiktiga. Då jag 
för min del finner att statsutskottets för
slag på sätt och vis ·blott utgör en halvmesyr, 
då så många unga värnpliktiga behöva sa
natorievård, omfattar jag för min del rege
ringens proposition och hoppas att riksda
gen med förkastande av statsutskottets för
slag kommer att omfatta regeringens propo
sition. 

Ed. V en no l a: Se esitys, mikä nyt on 
eduskunnan käsiteltävänä, on erinomaisen 
tärkeä ja epäilemättä voimme olla kiitollisia 
hallitukselle, että se on esityksen eduskun
nalle antanut. Minun täytyy myös olla sitä 
mieltä, että hallitus pyytäessään saada jär
jestää 140 paikkaa keuhkotautisten armei
jaan kuuluvain hoitamista v•arten e.i pyydä 
l:iJiko:ja ja että myöskin valtiovarainvalio
kunta tarjotessaan ainoastaan 70 paikkaa 
tätä tarkoitusta varten ei ole tyydyttävästi 
kysymystä ratkaissut. 

Mutta olen kui•tenkin sitä mieltä, että tällä 
hetkellä ei olisi syytä suostua Grankullan 
laitoksen ostamiseen, koska näyttää siltä, 
että tämä laitos ei ole tarkoitu•ksenmukainen. 
Lääkintöhallitus on antanut asiasta lausunt
uon ja esittää tässä lausunnossaan, että 
huoneistot eivät ole sellaisia ja sillä tavalla 
sijoitetut, että ne vastaisivat niitä vaatimuk
sia, mitä nykyaikaiselle keuhkotautiparan
tolalle on asetettava. Joukko ruotsalaisia 
kuntia joku aika sitten tarkasteli myös tätä 
samaa laitosta juuri tällaista keuhkotauti
parant10laa varten ja tuli kielteiseen tulok-
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seen nimittäin', että se ei ollut sitä varten 
tarkoitUJksenmukainen. Sen lisäksi ·O'n 
huomattava, että tällä tavalla tulisi keuhko
tautisten hoito jaetuksi kahteen osaan, toi
nen osa Itä-Suomeen, Patrulll-laitokseen, ja 
toinen osa Grankullaan ja ainoastaan 70 
sairasta kumpaankin. Kun nyt asiakir
joista käy selville, että Patrun-laitos Itä
Suomessa voidaan paljon vähemmillä kus
tannuksilla laajentaa niin suureksi,. että 
siihen mahtuu 140 sairasta, niin olisi syytä 
keskittää sairashoito sinne. Se olisi vielä 
tarkoituksenmukaisempaa, koska sinne 
voidaan suht.eellisesti vähHlä kustannuk
silla lisätä aina 250 sairaspaikkaa. Tällä 
tavalla tulee asia halvemmin järjestetyksi 
sekä myöskin tarkoituksenmukaisemmin, 
koska voidaan silloin suurempi määrä saada 
keskitetyksi samaan paikkaan. 

Minä en siis suinka•an tahdo vastustaa 
sitä pyrkimystä, mitä hallitus ajaa. Pidän 
sitä päinvastoin välttämättömänä ja tar
poolliserua. Mutta olen sitä mieltä, että tätä 
ehdotettua Bad-Grankullaa ei olisi tähän 
tarkoitukseen ostettava vaan toteutettava 
tarkoitusperä toista tietä. 

Mutta tämä asia sen li:säksi ei ole suin_,.. 
kaan ainoastaan kysymys jonkun la.itoksen 
ostamisesta. Keskustelun kuluessa, samoin 
kuin hallituksen esityksestä, käy ilmi, että 
tarvitaan paljon laajempia toimenpiteitä 
kuin ainoastaan jonkun sairaalan aikaan
sa.aminen. 

On lähdettävä siitä, että !hallituksen ja 
sotalaitoksen erittäin tärkeänä huolenpitona 
täytyy olla se, että toimitaan myös keuhko
tautia estävästi. Ja kun tältä kannalta, kat
selee asiaa, niin voi panna merkille, että 
armeijaan ottaminen ja se tarkastus, mikä 
toimitetaan asevelvollisten kutsuntaan saa
puessa, on huono. Sillä, vaikka ottaisikin 
huomioon, että voi tapahtua yhtä ja toista 
siinä ajassa, mikä kuluu kutsunnasta pal
voelukseen tuloon ja sotilasten armeijassa 
ollessa, niin täytyyhän sanoa, että sellaiset 
suuret erot, kuin että e.sim. aiokastarkastuk
sessa vapautetaan 1,264, mutta sitten myö
hemmän tarkastuksen perustuksella 2,870, 
ilmaisee, että alokast'lrkastus ei ole ollut kyl
lin tehoisa. Ei ole syytä armeijaan vetä.ä 
sairaita ihmisiä, vie·lä vähemmän, kun käy 
i'lmi, että armeijan sairasihuolto asian
omajsten •armeijassa palvellessa ei ole 
tehtävänsä tasolla.. Ja minun täytyy 
sanoa, että niiden tie.dmtantojen perus-

teella, mitä ed. Schauman toi täällä esiin, 
tämä huolto ei voikaan olla tehtävänsä 
tasalla, jos sellainen terveydenhuoltojärjes
tys on armei·jassa olemassa kuin näiden 
tietojen perusteella näyttää olevan. Onhan 
se jo laitaa., että sotilasviranomaisilla tai 
sotilaspäällystöllä on ratkaiseva valta ter
veydellisissä asioissa j•a että sotilas·lääkärit 
ova.t ainoastaan konsultatiivisessa asemassa 
ja upseerit saavat määrätä mitenkä sairaus
tapauksissa menetellään. Jos nämä tiedon_,.. 
annot, joita täällä on esitetty, todellakin 
pitävät paikkansa, niin on tässä niin nurin~ 
kurinen järjestys, että se kaipaa mitä 
pikaisinta toimenpidettä asian muutta
miseksi. 

Sen lisäksi on huomattava, että, niinkuin 
mainitsin, tämä aiokastarkastus on puuttool
lin{'m. Ja se on vielä siinäkin suhteessa puut
teellinen, että alokkaita hoitavien siviili
lääkärien lausuntoihin ei panna huomiota, 
vaan asianomainen tarkastaja ratkaisee 
'aSian ,ymmärryksensä" mukaan. Minun 
täytyy sanoa, e.ttä tämä ei ole kohtuuden
mukaista selonot,toa. alokkaiden terveyden
tilasta, vaan jätetään asiassa liian. suuri 
tilaisuus mielivaltaan. Jokainen kansa
lainen on isänmaalle erinomaisen tärkeä. 
On pidettävä huolta, että hän saa myöskin 
mennessään täyttämään sitä velvollisuutta, 
mikä tässä on kysymyksessä, oikeuden;. 
mukaisen kohtelun. Niin ei ole laita, jos 
menetellään sekä aiokastarkastuksessa että 
myöhE'!Illmässä asevelvollisten hQidossa ar
meijan palveluksessa sillä tavalla kuin 
näyttää menetellyn.. Se e.i ole kohtuuden~ 
mukais.ta kohtelua. 

Kuuluu valituksia erinomaisen paljon siitä, 
että asianomaiset armeijassa palveUessaan 
kärsivät siinä suhteessa, että he eivät saa 
tarkoituksenmukaista terveydenhoitoa. On 
aikaisemmissa keskusteluissa esitetty lu,. 
kuisia esimerkkejä siitä, kuinka puutteelli
nen tämä terveydenhoito vielä on, kuinka 
asumukset joissa asevelvollisia pidetään\ 
ovat kylmiä ja !pUUtteellisia. Minä kyllä 
uskon että siinä suhteessa on paljon paran~ 
nuksia tehty. Mutta vielä viime aikoina·kin 
ilmitulleet taP'aukset osoittavat, että on 
erinomaisen paljon toivomisen varaa.. Yhtyi
sin sentähden mielelläni siihen toivomukseen, 
että hallitus kiinnittäisi näihin asioihin 
huomiota ja ottaisi tarkastettavakseen 
sekä lääkärintarkastuksen että myöskin 
koko terveydenhuollon a,rmeijassa ja silloin 
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myöskin ne estävät toimenpiteet, jotka ovat 
tarpeelliset, ettei niin hyviru tuberkuloosi 
1>:uin muut taudit pääse riistämään nuoru
kaisten terveyttä. 

P u h e m i e s: Istunto keskeytetään 10 
minuutiksi. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 8.55 
illalla. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 9.05 i. p. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. H ä r m ä: Niinkuin valtiovarainvalio
kunnan mietinnön peru.<;teluista näkyy, vai
kutti valtiovarainvaliokunnan enemmistön 
'hylkäävään kantaan, mitä Grankullan pa
rantolan ostoon tulee, ensinnäkin se, että 
on olemassa komitea, joka paraillaan tutkii 
kysymystä keuhkotautiparantolaolojen jär
jestämisestä koko maassa. Sen mukaan 
kuin valiokunnalle ilmoitettiin, pitäisi tä
män valiokunnan mietinnön valmistua vielä 
tänä syksynä. Kun siis tällainen mietintö, 
joka ottaa tämän keuhkotautiparantola
kysymyksen 'koko laajuudessaan käsittelyn 
alaiseksi, on näin pian odotettavissa, ei va
liokunta pitänyt tarkoituksenmukaisena 
kiinnittää niin suurta summaa, kun tässä 
on kysymyksessä lähes 5 miljoonaa mark
kaa, tällaisen irra1lisen, suunnitelman u'lko
puolella olevan parantolan ostamiseen. 

Edelleen vaikutti valiokunnan hylkää
vään 'kantaan varsin oleellisesti ·armeij~n 
entisen ylilääkärin prof. Bonsdorffin mieli
pide asiasta. Hän oli tämän Grankullan 
parantolan ostoa vastaan. Hän selitti, ettei 
edes siinä tapauksessa, että Helsingin lä
heisyyte·en välttämättä tarvitaan sellainen 
vastaanotto- ja tar.k·astuslaitos, josta hallitus 
esityksensä ptrusteluissa puhuu ja josta 
asianomainen ministerikin täällä mainitsi, 
vaikka tällainen vastaanottolaitos tarvit
taisiin tänne, niin ei siinäkään tapauksessa 
ole tarkoituksenmukaista ostaa juuri Gran
kullan parantolaa siihen. Asia voitaisiin 
hänen mukaansa käytännöllisemmin ja hal
vemmin valtiolle järjestää toisella tapaa, 
nimittäin sillä tavalla, että Tilkan sotilas-

sairaalan yhteyteen ra1kennettaisiin koko
naan uusi osasto keuhkotautisia varten. 

Hallitus esittää perusteluissaan, että 
Grankulla tulee ma.ksamaan lähes 5 miljoo
naa markkaa 70 sairassijaa kohti, s. t. s. 
lähes 70,000 markkaa yhtä sairassijaa kohu. 
Niinkuin täällä jo ed. Puittinen mainitsi 
ja niinkuin asiantuntijat valiokunnassa il
moittivat, tulee kokonaan uusi keuhko
tautiparantola sairasSIJaa kohti valtiolle 
maksamaan noin 80,000 markkaa. Ero ei 
siis ole kovin suuri. Mutta nyt on selvää, 
että uuden osaston rakentaminen olemassa
olevan sairaalan yhteyteen tulee sairassijaa 
kohti paljon halvemmaksi, kuin kokonaan 
uuden sairaa.lan rakentaminen. Tämä mer
kitsee sitä, että valtiolle tulee halvemmaksi 
rakentaa Tilkan sotilassairaalan yhteyteen 
kokonaa.n uusi osasto tätä tarkoitusta var
ten, ja tämä uusi sairaalaan rakennettu 
osasto tulisi ilmeisesti olema·an käytännölli
semp.i ja parempi ja tarkoituksenmukai
sempi, kuin vanha ra.kennus, joka, niinkuin 
lääkintöhallituksen lausunnaistakin kävi 
ilmi, ei ole mikään erikoisen sopiva tähän 
tar'koi tukseen. 

Mielestäni on syytä tässä yhteydessä vielä 
ottaa huomioon, mitä eduskunta itse sanoo 
siinä asiakirjassa, joka on antanut ailieen 
koko tämän kysymyksen esille tulemiseen. 
Eduskunta sanoo tässä asiakirjassa m. m. 
näin: ,Sitäpa.itsi uhkaa niitä tuberkuloosin 
sukurasituksen alaisia sotilaita, jotka ovat 
sisämaan ilmastoon tottuneita, vaara sairas
tua, kun heidät komennetaan joukko-osas
toon, jonka sijoituspaikka on kosteailmai
nen merenrannikko". Eduskunta itse siis 
arvelee tässä asiakirjassa, että terveetkin 
sotilaat saavat keuhkotaudin sellaisessa pai
kassa, johon tämä uusi sairaaJa nyt aiotaan. 
Sehän on kosteailmainen merenrannikko
seutu. Tällaisen lausunnon jälkeen on mi
nusta hiukan vaikea erikoisesti mennä suo
sittelemaan parantolan ostamista juuri nyt 
kysymyksessä olevasta paikasta. 

lVIitä sitten tulee niihin syytöksiin, joita 
puolustusministeri täällä toi esiin valiokun
nan mietintöä vastaan, nim. että siitä uh
kuisi kylmyys keuhkotautisia sotilaita koh
taan ja yleensä maan puolustusta kohtaan, 
niin sellainen syytös on kokonaan väärä. 
Niin ei tietysti ollenkaan ole asianlaita. Ei
hän harrastus keuhkotuutisten sotilasten 
huoltoon ja maan puolustuskysymykseen 
yleensä ole missään yhteydessä Grankullan 
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parantolan ostamisen kanssa. Asettuipa 
siihen kysymykseen nähden sille tai tälle 
kannalle, · niin se ei todista tähän toiseen 
kysymykseen nähden yhtään mitään. Jos 
tällaisten syyttelemisten tielle tahdotaan 
mennä, niin voisi minusta yhtä hyvin tehdä 
päinvastaisen syytöksen, nim. sen, että tä
'män parantolan ostajain taholla ilmenee 
kylmyys maan puolustusta kohtaan ja 
keuhkotautisten sotilaiden huoltoa kohtaan, 
he kun tahtovat tällaiseen paikkaan, josta • 
eduskunta lausuu näin, kuin se tässä on 
lausunut, sijoittaa keuhkotautisairaalan ja 1 

~delleen ostaa sitä varten vanhan rakennuk- : 
.sen, joka ei ole yksityisille kelvannut. Sen 
mukaan nim. kuin valiokunnassa asiaa kä
.siteltäessä jaostolle ilmoitettiin, on tätä sa
maa parantolaa tarjottu myös kunnille, 
mutta kunnat eivät ole siitä huolineet. Täl
laisia syytöksiä voisi tietysti tehdä, mutta 
ne ovat kokonaan arvoUomia ja asiaan vai
kutta.mattomia. Tässä on 'kysymyksessä 
raha-asia ja se on käsiteltävä reaalisella 
pohjalla ja asiallisilla syillä täUaisista tun
nesyistä •riippumatta. 

Sisäasiainministeri P u r o: Herra puhe
mies! Kun eräät puhujat ovat maininneet 
lääkintöhallituksen lausunnot Grankullan 
parantolaan nähden, niin lienee ehkä asian 
valaisemiseksi syytä lukea tämä lausunto, 
jotta sitä eivät eri miehet voisi tulkita eri 
tavalla. 

Lääkintöhallituksen lausunnossa sanotaan 
seuraavaa: ,Grankullan parantola sijaitsee 
Espoon pitäjässä noin 2 kilometrin matkan 
päässä Grankullan asemalta omalla 11 heh
taarin suuruisella pääasiallisesti kuusi
metsää kasvavalla palstalla. Parantola on 
rakennettu vuonna 1911. Kivestä tehtyyn 
hyvässä kunnoosa olevaan päärakennuk
seen, jossa on kolme asuinkerrosta, voidaan 
sijoittaa noin 65-70 vuodetta. Päära
kennus on alunpitäen niin rakennettu, että 
siihen sopivasti voidaan lisäksi rakentaa 
yksi siipirakennus. Huoneet päärakennuk
sessa ovat yli 3 metriä korkeat, seinät 
osaksi öljymaalissa, kaikkialla linoleumi
matto. Lääkäreitä varten on samoin hy
vässä kunnossa oleva puinen, kaksikerrok
~inen huvilarakennus, jossa voitanee saada 
asunto myöskin toimitsijalle. Hoito- ja 
palveluskuntaa varten on asuntoja pienissä 
puurakennuksissa ja sitäpaitsi pääraken
nuksen ullakkokerroksessa. Ulkohuoneet 

ta.lleineen ja autovajoineen ovat kunnolliset, 
sitävastoin ovat keittiö ja pesuhuoneet pie
net ja kaipaisivat la:ajentamista, jota paitsi 
koneistoa niissä olisi lisättävä. liyvää kai
vovettä on saatavissa. PaMntolassa suori
tettavat laajennus- ja korjaustyöt tulisivat 
yliarkkitehti Kranckin ilmoituksen mukaan 
maksamaan noin 650,000 mk. Parantolan 
hinnaksi yleensä hyvässä kunnossa olevine 
kalustoineen ja muine varustuksineen on 
ilmoitettu 4;000,000 mk., jossa summassa 
kuitenkin lienee jonkun verran tinkimisen 
varaa. Kun tähän lisätään jo mainittu 
650,000 mk., laajennus- ja korj.austöihin 
sekä lisäksi vielä noin 350,000 mk. hoito
koneistoa ja hoitovälineitä sekä lisävaate
varastaa varten, tulisi parantola täysin 
valmiina maksamaan noin 5,000,000 mk., ja 
v:oitaisiin parantolaan sijoittaa, kuten jo 
sanottu, noin 65-70 vuodetta. Keuhko
tautiparantolaksi muutettuna tulisi paran
tola kyllä olemaan tarkoituksensa tyydyt
tävä, jos kohtakaan ei kaikkia vaatimuksia 
täyttävä, sekin kun alkuaan on toisia tar
koituksia silmälläpitäen rakennettu, joten 
esim. kajkki potilashuoneet eivät ole ilman
suuntiin nähden niin sijoitetut eivätkä kai
kissa muissakaan suhteissa sellaisia, mitä 
keuhkotautiparantoloita rakennettaessa on 
potilashuoneiden suhteen huomioonotet
tava.'' 

Tällainen on kokonaisuudessaan lääkintö
hallituksen lausunto Grankullan pa.ranto
l·asta. Tässä pidetään siis parantolaa tar
koitukseen sopivana, mutta eräästä seikasta 
kuitenkin huomautetaan, nimittäin siitä, 
että huoneet eivät ilmansuuntiin nähden 
olisi sijoitetut aivan tarkoitustaan vastaa
valla tavalla. On kuitenkin huomattava, 
että Gran'kullan rakennus on ilmansuuntiin 
nähden siten suunnattu, että aurinko ke
säisin paistaa päivän eri a·ikoina jokaiselle 
kolmelle sivustalle. Tästä havaitsee, että 
parantol·a on ilmansuuntiinkin nähden tosi
asiassa siten sijoitettu, kuin todella edulli
simmin voidaan sijoittaa. Parantolassahall 
on tärkeätä, että aurin!koa saadaan kaikkiin 
huoneisiin niin paljon kuin mahdollista. 

Ed. Härmän lausunnon johdosta on 
syytä huomauttaa siitä lausunnosta, jonka 
sotaväen nykyinen eikä siis entinen yli
lääkäri on Gran'kullasta .antanut. Sotaväen 
ylilääkäri on, niinkuin jo aikaisemmassa pu
heenvuorossani mainitsin, pitänyt tärkE-änä, 
että HeLsingin likelle saataisiin laitos, jossa 
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keuhkotautiin saårastuneiksi epäiltyjä hen
kilöitä voitaisiin tarkkailla, tehdä heihi·1 
nähden havaintoja ja siis pitää tätä laitosta 
vastaanottolaitoksena. Sotaväen ylipääl
likkö ja sotaväen ylilääkäri lausuvat Gran
kullan parantolasta, että tällaise'ksi keuhko
tauti.parantolaksi olisi tällä kertaa Gran
kullan parantola kaikista sopivin. Minä 
luottaisin .yhtä paljon sotavä·en nykyisen 
ylilääkärin lausuntoon, kuin ed. Härmä tun
tuu luottavan sotaväen edellisen ylilääkärin 
lausuntoon. 

Ed. Vennola lausunnossa:an mainitsi, 
miten paljon Patrun parantolaan voitaisiin 
saada sairaspaikkoja. Minä en saanut hä
nen lausunnostaan aivan täsmällistä käo: 
tystä, tarkoittiko hän sitä, että niiden sei
nien sisälle, jotka Patrun pa.rantolassa ny
kyjään ovat pystyssä, voitaisiin sijoittaa 
250 sairassij.a.a, vai tarkoittiko hän sitä, että 
tulevaisuudessa mahdollisesti voitaisiin pa
rant.ola·a laajentamalla n:äin laaja parantola 
sinne rakentaa. Jotta asia tulisi täysin sel
väksi tässä suhteessa, sa.an mainita, että 
lääkintöhallitus lausunnoss·aan nimenomaan 
sa.noo, etrt:ä jos Patrun parantola laitettai
siin täyteen kuntoon, s. t. s. niiden seinien 
sisälle, jotka si·ellä nyt ovat pystyssä, lai
tettaisiin täydellinen sisustus, niin tähän 
'paranrt:olaan voitaisiin sijoittaa 140 vuo
detta. Lä:äkintöihallitus sitäpaitsi kyllä 
lausuu, että alueella oli:si riittävästi tilaa 
sairaalan laajentamiselle niin laajaksi, että 
siihen voitaisiin sijoittaa 250-.-280 sairas
sijaa. Minäkin paikkakunnalla käyneenå 
voin vakuutta•a, että kyllä siellä kangasta 
löytyy vaikkatpa vieläkin laajemman ja suu
remman sairaala.n rakentamiseksi. Mutta 
mitä asi·ain nykyiseen tilaan tulee, niin sii
hen osaan sairaaJasta, joka. jo on ollut käy
tännössä, voidaan sijoitta.a vain 70 sairas
sijaa j·a siihen osaan sairaa1lasta, jossa on 
vain seinät pystyssä ja katto päällä, mutta 
sisällä ei mitään, voidaan niinikään, kun se 
pannaan kuntoon, sijoittaa 70 saårassijaa. 

Valtiov·arainvaliokunta on mietinnössään 
lausunut, mitä tulee sen komitean tehtäviin, 
joka on asetettu harkitsemaan kysymystä 
'keuhkotauti- ja piirimielisairaalain valtio
avun pemsteista, että tällä komitealla olisi 
tehtävänä myöskin harkita kysymystä 
maamme keuhkotaut·iparantolain järjestä
misestä ja ylläpidosta. Valtiovarainvalio
kunta kyllä. t.avallisesti lausuu asiakirjois
saan täsmällisesti asiat, mutta. tämä. lau-

sun•to ei ole tä.smällinen eikä sitäpaitsi ole: 
oikea•kaan, Komitean tehtävä ei ole har
kita keuhkotautilpa.rantolain järjestämistlL 
Sen tehtäväksi on .anne,ttu vain harkita ja 
tehdä ehdotus keuhkotautiparantolain ja 
piirimielisairaalain valtioavun järjestämi
sen perusteista. Tämän komitean tehtävä 
siis on, niinkuin tästä havaitaan ja jolm 011 

'komitea111 tehtävästä aivan täsmällisesti 
lausuttu, melko la.illa toisenlainen, kuin 
miksi valtiovarainvaiiokuntta on lausmmos
saan tahtonut sen tehtävät kuvata. 

Niirukuin jo aikaisemmassa puheenvuoros
sa:ni lausuin, olisi minusta. tär!keätä, että 
eduskunta tulisi sille kannalle, minkä halli
tus on tässä asiassa esittänyt. Minä olen 
vakuutettu, että jos eduskunta tahtoisi 
myöntää vamt 140 sairaspaikan järjestämi
seen puolustuslaitoksessa keuhkotaudin saa
neme henkilöille, niin tämä eduskunnan 
päätös otetta,isiin asevelvollisen nuorison ta
holla ilomielin ja tyydytyksellä. vastaan. 

Ed. R ei n :iJ kai n en: On annettava hal
litukselle tunnustus siitä., että se niin 
nopeasti on ryhtynyt toimiin sen edus
kunnan keh.oituksen johdosta, jonka se, 
viime keväänä täällä antoi ja jossa se 
kehoitti hallitusta ryhtymään toimenpitee
seen, että tällaiset kysymyksessäolevat pa
rantolat saataisiin aikaan. Ja ne numerot, 
joita tässä hallituksen esityksessä ja samoin 
n.e numerot, joita herra sotaministeri täällä 
toi esiin, osoittavat, että tilanne meillä or1 
täHä 'hetkellä. sellainen, että se vaatii 
ryhtymään aivan pikaisiin toimenpiteisiin. 
Kun meillä on säädetty laki, joka velvoittaa 
valtiovaltaa, ja joka laki on oikea, velvoittaa 
v;altiovaltaa pitämään huolen siitä, että 
armeijassa sairastuneet henkilöt saavat 
hoitoa jälkeenpäin ja kun me tiedämme, että 
tällaisia henkilöitä on j-o tuhansia ja kun 
tiedämme lisäksi että nämä. nyt, sen tietää 
jokainen ~mmattimies, ovat ilman mitään 
hoitoa, niin on todellakin jo viimeinen aika 
ryhtyä näihin toimenpiteisiin. Se seikka, 
että armeijassa on tuberkuloosia niin tavat
toman paljon, sehän jo johtuu siitä syystä, 
että meillä ma.ass1a ylimalkwan on paljon 
tuiberkuloosia. Meillähän on n. 7,500-9,00(} 
tuberkuloottista ihmistä, joka prosenteissa on 
;paljon suurempi kuin vastaavat luvut naa
purimaissa ja sentähden meillä on armeijas
sakin tuberkuloosia enemmän. Kun Ruot
sissa on armeijassa tuberkuloosimäärä 0.9 %,. 



niin se meiLlä on 2.88 %, siis :monta kerta·a 
suurempi määrä. Mutta lisäksi meillä olot 
armeijassa ovat sellaiset, että se itsestään 
johtaa siihen, että tuberkuloosi leviää siinä 
niin voimakkaasti. Meillähän kasarmiolot 
ovat sellaiset, että ne vaativat vielä 
paljon parannuksia. Lisäksi meillä se 
kohtelu, jota sotilaat s111avat armeijassa ja 
josta täällä us·eat 1kerrat on tuotu valaisevia 
esimerkkejä, on v·aikuttamassa siihoo, että 
niin tavattoman paljon sairastuu henkilöitä 
tuberkuloosiin. Mehän tiedämme, että pik
kusairauksien tähden, influensan ja muun 
tähden, useas:ti ei Oile päästy saamaaru 
niin nopeasti hoitoa kuin tarvitsisi, ja meillä 
myös suurena syynä siihen, että,tu:berku1oosia 
armeijasg.a oo niin paljon, on myöskin 
vaikuttamlliSSa se, että ensimmäinen tarkastus 
ei ole niin perinpohjainen kuin sen pitäisi 
olla. Sitähän osoittavat jo ne luvut, mitä 
on meillä käytettävänä. Kun 213 niistä tu
iberkuloositapauksista, mitä armeijassa on, 
todettiin vasta toisessa tarkastuksessa, niin 
se osoittaa, ettei ensimmäinen tarkastus ole 
tarpeeksli perusteellinen. Ne syyt, mitkä 
siihen ovat vaikuttamassa, jääkööt tällä ker
taa mainitsematta, mutta on syytä siis vielä 
\kerran .painostaa sitä, että tämä ensimmäinen 
tarkastus olisi toimitettava perinpohjaisem
min kuin mitä se nyt on. 

Täällä on valiokunnan perusteluissa tuotu 
kaksi seikkaa esiin, joilla tahdotaan tämä hal
lituks.en tekemä esi,tys hylätä, mikäli oo kos~ 
kee juuri Grankullaa·. Ensi1ll1Illäinen on se, 
että se huomauttaa nyt asete.tusta komiteasta. 
Täällä sisäasiainministeri oikein huomautti, 
että tämän komitean tehtävä ei ole sellainen 
kuin täällä mainitaan. Komitea on juuri 
tänä iltana istunut täällä viereisessä huo
neessa ja lopetta.nut työnsä, t·ai juuri lopet
taa muutaman minuutin perästä, eikä se ole 
ollenkaan käsitellyt kysymystä, josta tässä 
valiokunnan mietinnössä puhutaan. Se on 
käsitellyt kysymystä niistä perusteista, joilla 
valtionapua annetaan tuberkuloosisairaa-
1oiJle,. sekä perustamiskustann:uksii•n että 
myöskin hoitokustannuksiin. Ja sehän on 
aivan toista se kuin mitä tässä mainitaan. 

Toinen syy on, josta täällä on huomau
tettu, että on olemassa erimielisyyttä asian
tuntijain kesken, ja siitä •aivan oikein herra 
sisäministeri huomautti, että nämä erimie
lisyydet eivät ole sellaisia, että niiden takia 
esitys pitäisi hylätä, •koska lääkin.töha1litus 
kannattaa •asiaa, ,joka on toinen asiantuntija, 
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ja t·oinen asiantuntija on armeijan ylHää
käri. Se e-ttä armeijan entinen ylilääkäri 
·on ollut toise1la .kannalla, ei ole vaikutta
massa minun käsittääkseni asiaan, koska 
nykyisen al'lffieija.n y.Jilä.ä1kärin on täytynyt 
pai~emmin asiaan perehtyä. 

Se hinta, joka on mainittu tämän Gran
kullan parantolan ostamiseksi, ei myöskään 
ole niin suuri, että sentähden pitäisi tämä 
alote hylätä. Vastaavan suuruinen parantola 
tulee varmasti maksamaan sen. Kaikki n.e 
laskelmat, joita on asianomaisessa valiokun
nassa tehty, nousevat suurempiin summiin. 
70 heng·en parantola semmoiseen kuntoon 
saatettun.a kuin Grankullan parantola tu[si, 
tulee maksamaan ~memmän kuin tässä 
esitetty summa. 

Kun siis minrun käsittääkseni ol0ot ovat 
kehittyneet sille asteelle kuin ne meillä. ovat, 
ne eivät enää siedä yhtään pitkittämistä. 
Kun nämäkään toimenpiteet eivät voi muuta 
kuin pikku murto-osan poistaa sitä vaikeata 
tilannetta, joka tällä hetkellä on vallitse~ 
massa, niin minun käsittääkseni ainakin tä
hän on suostuttava. T·ämä on minun käsit
tääkseni se vähin erä, mihin eduskunta 
voipi suostua. Ei kai v.oi ajatella sitä, että 
valfiio tulisi, kuten esimerkiksi Ruotsissa on 
tapana, maksamaan joka.isen sairastuneen 
sotila,an puolesta määrätyn maksun hänen 
hoitokustannuksista.an. Ruotsissa nämä luvut 
joiss·a tuberkuloosia sairastavia on ip8J1jon vä
hemmän, osoittavat että sieilä menee yli mil
joona kruunua vuodessa tämmöisiin avus
tuksiin. Voimme ajatella, mitenkä ta.vatto
man suuriin summi:in nousee meillä, jos 
sadoille henkilöille voitaisiin tällaista avus
tusta antaa. Ja toiseksi tämmöistä avus
tusta ei koslman voitaisi käyttää niin hyvin, 
kuin se kä.ytetään paran.tolassa. Tällainen 
avustus annettuna ei johtaisi niin suotuisiin 
tuloksiin kuin niin sanottu parantola-avus
tus ja tulisi valtiolle monin verroin kalliim
maksi. 

Minä siis toivon, että kun valtiovarain
valiokunnan perustelut ovat näin hatarat ja 
kun asia on todellakin näin tärkeä, että 
eduskunta yksimielisesti hyväksyisi tämän 
hallituksen esityksen., samoin kuin se hy
väksyi sen mietinnön, talousvaliokunnan 
mietinnön, jonka perusteella tämä hallituk
sen esitys on syntynyt. 

Valtiovarainministeri R y ö m ä: Tuberku
loosin suureen esiintymiseen armeijassamme 
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Qn tähän asti ilmeisesti vaikuttanut ensiksi
kin se, että tarkastus on ollut heikkoa, ja 
toiseksi se, että asunt'()-olot ovat olleet huo
not. Mutta vaikka nämä kaksi seikkaa saa
daankin eliminoit:Ia pois ainakin suurelta 
osalta, niin tulee tästä huolimatta pitkän 
aikaa eteenpäin asiain tila kuitenkin ole
maan niin, että armeijassa hyvin paljon 
esiintyy tuberkuloosia. 'l'ähän vaikuttaa en
siksikin se, että meidän maassamme on tu
berkuloosi niin yleinen, että senvuoksi täy
tyy olla sitä myös suhteellisesti paljon ar
meijassa. Toinen seikka on se, että tuberku
loosi esiintyy nuorissa henkilöissä ja etu
•päässä juuri sillä ijällä, 1kuin sotapalvelusta 
suoritetaan. Ja kolmantena seikkana on 
taas se, että tuberkuloosin esiintymisestä ja 
sen toteamisesta on hyvin pieni aika siihen 
asteeseen, kun se tulee vaikeaksi ja jopa 
aiheuttaa kuolemankin. Tällä tavalla ei siis 
voida estää sitä, että pitkän aikaa armeijassa 
tulee kuitenkin esiintymään hyvin paljon 
tuberkuloosia kaikista estämistoimenpiteistä 
huolimatta. 

Tässä yht-eydessä on lau.suttu se ajatus, 
että sotilaat voidaan sijoittaa tavallisiin pa
rantoloiihin. Nyt on kuitenkin asia niin, 
että meillä on paranrolapai,koista tunnetusti 
tavattoman suuri puute. Maassa lasketaan 
olevan noin 40,000 tuberkuloosisairasta ja 
näitä varten on olemassa noin 1,500 hoito
paikkaa. Ruotsissa lasketaan olevan joten
kin sama määrä tuberkuloosisairaita, mutta 
näitä varten on 8,500 hoitopaikkaa. Meidän 
pitää lähivuosina siis ponnistaa tavattoman 
paljon, .että. me pä·äsisimme edes .puoleen 
siitä määrästä hoitopaikkoja, mitä Ruotsissa 
on käytettävissä tuberkuloosisairaita varten. 
Ja minusta pit·äisi siis pitää nämä sotilas
sairaat eriHääm muista eikä sekoittaa tätä so
tilaitten tuberkuloosihoitoa varsinaisen sivii
liväestön keskuudessa esiintyvien tuberku
loottisten hoitamiseen. 

On siis kummassakin tapauksessa., mutta 
varsinkin sotilaihin nähden koetettava 
päästä mahdollisimman pian edes jonkinlai
siin tuloksiin, ja silloin minä katson, että pi
täisi koettaa nää.stä yli siitä. mi.<1tä aita on 
matalin. Näinä perusteilla minäkin puoles
tani olen tullut siihen, että Grankullan pa
rantolan voisi tässä tilanteessa ostaa tätä 
tarkoitusta varten. Kuten täällä on käynyt 
esiin m. m. lääkintöhallituksen lausunnosta, 
niin tämä parantola ei ole aivan ensiluokkai
nen tuberkuloosiparantola. Mutta täytyy 

kuitenkin sanoa, että se ei ole erikoisen huo
nokaan, sillä siinä on fasaadeista ensiksikin 
etelään suurin osa, sekä toiset itään ja toiset 
länteen, nim että kaikkiin huoneisiin tulee 
aurinko ja niitä voidaan 'kaikkia käyttää 
tuberkuloottisten hoitoon. Vielä tulee lisäksi 
se seikka, ettå Grankullan parantola tultai
siin käyttämään tutkimu.sparantolana, joten~ 
ka siellä voitaisiin käyttää seUaisiakin huo
neita, jotka eivät varsinaisessa tuberkuloosi
parantolassa voisi tulla kysymykseen. Siellä 
käydessän:i t'lllinkin siihen, että siellä 
voitanee sijoittaa aina 80-90 potilasta, vaik
kakin tietysti lääkintöhallitus on ollut varO
vainen ja ottanut tuon kaikkein vähimmän 
määrän. Siten voidaan hinta potilasta kohti 
laskea jonkun verran. pienemmäksi, kuin se 
tulisi läakin.töhallitUJksen varovaisten lasku
jen perusteella. Pääasia ·olisi, että saatai
siin nopeasti parantola tähän tarkoitukseen 
ja saataisiim se lähelle Helsinkiä, kuten soti
'laslääkärijohta sitä haluaa. Minä olen varma, 
että jos valtio ryhtyy rakentamaan Tilkkaan 
tai muualle tätä laitosta, se tulee paljon kal
liimmaksi, päättäen niistä arviolaskelmista, 
joita valtion parantolasta on ollut eduskun
nalle esitettynä. Ja mitä taas tulisi Patrun 
parantolan laajentamiseen, se pitäisi voida 
tehdä kaikesta huolimatta, k<>ska sekin silti 
tarvitaan, mikäli sen omistusoikeudesta tul
laan varmaksi ja vakuutetuksi siitä, ettei sen 
täysin kuntoonpanemisesta ole mitään riskiä. 
Nopeimmin päästäisiin kuitenkin jonkunlai
siin tuloksiin, jos Grankulla ostettaisiin, ja 
kun kerran sotilaslääkärijohto sitä haluaa ja 
kannattaa, on erään·lainen auktoriteetti 
asian takana. 

Minä olisin toivonut, että valiokunta olisi 
jättänyt määrärah:m suuremmaksi. Se on 
supistanut sen 1,600,000 markkaan. Sillä ei 
missään tapauksessa saada muuta kuin Pat
run parantolan sisusta.minen ja kalustami
·nen, ja sotilaat jäisivät odottamaan suurem
pia tiloja. Jos Grankulla ostetaan, niin se 
voidaan heti panna käyntiin ja pahin epä
kohta voidaan sen kautta heti poistaa. 

Ed. J. L i n n a: Täällä on sosialide
mokraattien taholta tänä iltana jo tuotu 
esille niitä räikeitä epäkohtia, jotka ovat 
nykyjään vallitsemassa meillä armeijassa 
sairashoidon alalla, ja numeroilla todis
teltu, että keuhkotautiparantola olisi ai
van välttämätön ja tarpeellinen. Mutta 
koska asia on tärkeä, niin on syytä tä.ssä 
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yhteydessä tuoda esille muutamia sellaisia 
tapauksia, jotka osoittavat, että meillä 
sairashoito sotalaitoksessamme on varsin 
huonolla kannalla. 

On nimittäin käynyt sillä tavalla, että 
meillä keuhkotautia sairastavia sotilaita 
on sotalaitoksessa pidetty pitkän aikaa ja 
.sieltä laskettu sitten kotiansa, voisinpa 
~"!anoa, odottamaan kuolemaa. Niinpä täl
lainenkin yksi tapaus, jonka tahdon tässä 
tilaisuudessa mainita, sattui viime talvena 
maaliskuussa. Autopataljoonassa palvel
lut soti.las Jalmari Ah1stedt, kotoisiru 
Nurmijärveltä, jaka oli palvellut ar
meijassa 9 .kuukautta, sairastui keuh
kotautiin ja sen jälkeen hänet lähetettiin 
kotiinsa odottamaan kuolemaa. Kun ei ol
lut mahdollista saada tätä sotilasta sijoi
tetuksi mi·hinkään keuhkotautiparanto
laan, ei ollut muuta keinoa kuin lähettää 
hänet kotiinsa saamaan sitä hoitoa, mitä 
köyhä koti voi tällaiselle potilaalle tarjota. 
'Tämä samainen sotilas sai täällä koto
nansa taistella kokonaista 5 kuukautta 
elämän ja kuoleman välillä, ennenkuin 
kunnan köyhäinhoitolautakunta onnistui 
hankkimaan hänelle paikan Nummelan 
parantolassa. Kun ottaa vielä huomioon 
sen seikan, että hänen vanhempansa ovat 
köyhiä, eivätkä siis omista edes asuntoa, 
vaan asuvat ahtaassa vuokrahuoneessa, 
jossa samalla kertaa asui isoäiti ja kaksi 
.alaikä.istä, sisar ja veli, tällaisess·a huo
neessa ei voida tällaiselle potilaalle antaa 
minkäänlaista sairashoitoa. Siinä ei ole 
edes mahdollisuutta saada raitista ilmaa 
puhumattakaan muusta sairashoidosta. 
Senjälkeen kun köyhäinhoitolautakunta 
onnistui pitkien ponnistelujen kautta saa
maan paikan Nummelan parantol!>an ja va
ja.an kaksi kuukautta on saanut täällä sairas
hoitoa, niin on hänen tilansa jo paljon pa
rantunut. Tie.dustellessani viime sun
nuntaina tämän potilaan tilaa, mainittiin, 
että on hyviä toiveita hänen tervehtymi
sestään. Asianlait,a on siis tällä ta
voin, että armeijassa keuhkotautiin sairas
tuneet sotilaat lä!hetet·ä.än kotiseudullens.a. 
Us-ein:J\in vielä nämä sotilaat ovat var:Jtto
m1a ja joutuvat näin ollen kuntien köy
häinhoidon varaan ja useinkin tämä köy
häinhoidon antama apu viipyy niin pit
kän aikaa, että tauti on ehtinyt jo kehit
tyä niin. pitkälle, että potilaan paranta
mist:J ei enää useassa tanaukse~~a voida 
ajatellakaan, silloin 1lmn !hän pä.äsee saa-

maan varsinaista lääkärinhoitoa. Mainit
sen vain tapauksen, joka sattui pari 
vuotta takaperin. Köyhä pienviljelijän 
poika sairastui asevelvollisuuttaan suol'it
tamassa ollessaan keuhkotautiin. Sieltä 
lähetettiin kotiinsa, jossa hänen vanhem
pansa eivät ryhtyneet potilaan suhteen mi
hinkään erikoisiin toimenpiteisiin. Poti
las sai täällä köyhässä kodissa taistella 
muutaman kuukauden ja kuolema hänet 
sitten pelasti. Sotalaitoksessa ei ollut 
mahdollisuutta saada tälle. sotilaalle sai
raanhoitoa, vaan hänet täytyi lähettää ko
tiinsa kuolemaan, joka kuolema mahdolli
sesti ei olisi. tullut, jos ajoissa olisi 
saatu riittävästi kunnollista lääkärinhoi
toa. 

Tiedossani on useita sellaisia tapauksia, 
jolloin sotilas on saanut odottaa sairaa
laan pääsyä niin kauan että kun hän on lo
pulta onnistunut pääsemään sairaalaan, ei 
enää ole paraallakaan lääkärinhoidolla 
voitu pelastaa, vaan en joutunut ennenai
kaisen kuoleman uhriksi. Tämän joh
dosta olisikin odottanut, että valtiovarain
valiokunnan enemmistö olisi hyväksynyt 
hallituksen esityksen. Mutta näyttää 
siltä, että valtiovarainvaliokunnan porva
rillinen enemmistö ei ole tahtonut ryhtyä 
mihinkään toimenpiteisiin näiden tällais
ten epäkohtain poistamiseksi, jotka ovat 
olemassa miedän sotalaitoksessamme kos
kwpa tänä iltana täällä tältä paikalta 
on jo numeroilla todistettu, että keuh
kotautia sairastavain sotilaiden luku on 
armeijassaihme tavattoman suuri. 

Olisi odottanut, että valtiovarainvalio
kunta olisi yksimielisenä hyväksynyt tä
män hallituksen esityksen, että olisi no
peasti voitu saada sellaista tehokasta apua, 
joka tällaisessa tapauksessa pitäisi näille 
sotilaille saada, sillä eihän voida jäädä täl
laisissa tapauksissa vartomaan monia 
kuukausia niinkuin tämäkin mainitsemani 
esimerkki osoittaa. Yli viisi kuukautta 
täytyi sotilaan odotella kotonaan ennen
kuin pääsi sairaalaan saamaan lääkärin
hoitoa. Sinä aikana ehtii jo useinkin 
tauti sille asteelle että sitä on mahdoton 
parantaa. Koska nykyjään '8i ole armei
jalla mahdollisuutta sijoittaa näHä soti
laita saamaan kunnollista lääkärinhoitoa 
muuten kuin perustamalla uusia naranto
loita, on valtiovallan ryhdvttävä näitä pa
rantoloita perustamaan eikä siinä olisi mi
nun mielestäni eduskunnan ryhdyttävä et-
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s1maan sellaisia verukkeita kuin täällä 
.tänä iltana on tuotu esille oikeiston ta
holta, että paikka, jota hallitus on ehdotta
nut, ei ole tähän tarkoitukseen sopiva. 
Kyllä kai siellä ainakin voidaan antaa te
hokasta apua tällaiseen tautiin sairastu
neille, että useat voidaan saada parhaassa 
miehuuden iässä pelastetuiksi, jotka ovat 
varmasti kuoleman omia elleivät he pääse 
tätä sairaanhoitoa saamaan. 

Minä rohkenen toivoa, että eduskun
nan enem!"istö hyväksyisi tämän hallituk
sen esityksen. 

Ed. R y y n ä ne n: Kun valtiovarainva
liokunta on esHlä olevassa asiassa joutunut 
eduskunnassa syytettyjen penkille, olen mi
näkin tahtonut asiaan: osallistuneena valtio
varainvaliokunnassa käydä hiukan puolusta
maan valtiov<arainvali:okunnan kantaa (V a
semmalta: Se on porvarien kanta!) 

Täällä on tahdottu erikoisesti leimata val
. tiovarainvaliokunnan kannan määrääjäksi 
se, että valiokunnan enemmistö on yleensä 
armeijan olojen 'parantamiseen nähden kiel
teisenä kannalla ja eritoten tässä asiassa tah
tonut vaikeuttaa hallituksen pyrkimyksiä 
näiden epäkohtien korjaamiseksi. Minä roh
kenen kaikesta huolimatta vakuuttaa, että 
tällainen ei ole valiokunnan enemmistön tar
koitus ollut, vaan se on johtunut muista 
syistä. Täällä ovat j.a ed. Härmä ja monet 
muut puheenvuoroissaan huomauttaneet 
niistä seikoista, jotka ovat. määräävästi 
vaikuttaneet. vaWov.arain<valiokunn.an kan'
taan. Minä pyydän sen lisäksi es[ttää vielä 
muutamia. 

Minulle mieskohtaisesti on ollut varsin 
ratkaisevana tekijänä se seikka, että Gran
kulla on vanha rakennus, jota on kaupiteltu 
sopivana hyvin moruiin eri tarlroituksiin. 
Sehän on, kuten eduskunnalle on tunnettu, 
esitelty SQpivana kotit.alousopettajataropis
toksi, sitä on esitetty ja tarj·ottu Uuden~ 
maan kuntien keuhkotautiparantolayhty
mälle ja nyt sille vasta löytyy sopiva hau
tausmaa puolustuslaitoksen yhteydessä, sillä 
siellähän on ennestään jo huomattavan pal
jon vanhoja rakennuksia olemaSS<a. Minä 
en tahtoisi olla mukana enää puolustus
laitokselle lisää va.nhoja, epäkelpoja raken
nuksia hankkimassa. Minä puolestani olisin 
taipuvainen myöntämään varat uuden sai
raalan rakentamiseen, kun ero hinnassakaan 
ei ole kovin suuri. Täällä on jo mainittu, 

että Grankullan parantolassa sairaSSIJaa 
kohti tulee hinnaksi 70,000 mk j·a uudessa 
rakennuksessa noin 80,000 mk. 

Nämä seikat ovat vaikuttanoot ratkaise
vasti minun kantaani, ja osaltani vaikutta
nut valtiovarainv·aEokunnan kannanottoon. 
Jos eduskunta tahtoisi kiireellisesti tätä 
asiaa eteenpäin viedä, niin: olisi hyvä tilai
suus järjestää parant·ola laajemmassa mitta:.. 
kaavassa kuin mi·tä hallitus esittää Patrun 
eli Valkeakukan ~arantolaan. 

Hallituksen esityksen perusteluista käy 
jo selville, että Patruru parantola, jos se 
sisustettaisiin 140 sairassijalle, tulisi maksa
maan noin 5 miljoonaa. Sills samalle sairas
määrälle Patruun: sijoittamalla saataisiin 
hiukan halvemmaUa kuin mitä Grankullaan 
jiJ. Patruun, kahteen paikkaan sijoittamalla 
saataisiin. Täällä on huomautettu, että 
Patruun olisi siitä syystä uhkarohkeata 
s]joittaa v<altion varoja, kun sen omistus
·oikeus on epäselvä.. Minä pyytäisin 
huomauttaa, et.tä Pat:ru kuului pietarilai~ 
selle tuberkuloosiyhdistykselle, jota ei liene 
enää moneen vuoteen ollut olemassa ja on, 
kuten kai eduskunnalle on tunnettu, nykyi~ 
sin ulkomaalaisen omaisuuden hoitokunnan 
huostassa ja todennäköisesti se aivan var
maan tulee jäämään valtion omaksi•, niin 
ettei mitään pelkoa olisi, j-os Patrun paran
tolaa laajennettaisiin niiru suuressa mää
rässä kuin nyt näissä kahdessa eri sairaa
lassa tulisi olemaan sai•rassijoja. Ja niin
kuin edustaj.a Härmä täällä jo mainitsi, 
erinäiset mielestämme pätevät asiantuntijat 
ovat olleet sitä mieltä, ettei Grankulla Da
rantolaksi ole sopiva. Ja keskussaira·alan 
sijoittaminen olisi sopivampi jo lää:kärien
kin kanna:lta Tilkan sairaalan yhteyteen. 

Nämä ovat olleet ne pääsyyt, jotka ovat 
Yaikuttaneet, että valtiovarainvali-okunnan 
enemmistö on ottanut tä·llaisen .kannan 
eikä se, että tähän asiaan olisi tahdottu yli
mielisesti suhtautua. 

Ed. P. S a arin en: Täällä ovat jo ne 
·arvoisat edustajat, jotka ovat puoltaneet 
valti,ovarainvaliokunnan kantaa, lausuneet, 
ettei valiokunnalla suinkaan ole mitään sa
nomista sitä tarkoitusta vastaan, jota halli
tus ehdotuksellaan on tarkoittanut ja mi
nulla onkin se käsitys, että suurin piirtein 
kai koko eduskunta tällaisen hyvän asian 
hyvästä tarkoituksesta on yksimielinen. 
Mutta sensijaan niiden käytännöllisten toi-
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men piteid en tarkoituksenmukaisuudesta, 
joita hallitus esillä olevassa asiassa on ehdot
tanut, niiden suhteen on erimielisyyttä 
olemassa. 

Kun minun mielestäni hallituksen esityk
sessä lausutut numerot uus~en parantolain 
aikaansaamiseksi ·olivat liika korkeita, niin 
uteliaisuuteni heräsikin niin pitkälle, että 
otin va.pauden tiedustella tUiberkuloosinvas
tustamisyhdistykseltä, jolla kieltämättä täs
sä asiassa myöskin lienee as~antuntemusta 
että mitä tällaiset uudet sairaalat uudestaan 
rakennettuina tulisivat maksamaan. Sain 
silloin vastaukseksi, että kokemus on näyttä
nyt, että sellainen uusi tuberkuloosipa.ran
iola, joka on valmiiksi rakennettuna j:::. 
valmiiksi sisustettuna täyteen kuntoon ja 
jossa on 150 sa.irasvuodetta, tulee nykyjään 
.suunnilleen maksamaan noin 10 miljoonaa 
markaa eli vajaa 617,000 markkaa sa.iras
sijaa kohti (Ed. Ryömä: 12 miljoonaa), niin, 
minä olen tänään saanut tällaiset ti:edot. 
Hallituksen ehdotuksen mukaan tulisi Gran
.kullan parantola, kuten täällä on useasti 
mainittu, maksamaan noin 5 miljoonaa eli 
runsaasti 71,000 markkaa sairassijaa kohti. 
Näin ollen on minun mielestäni vali:okun
nalla tarpeeksi syytä lausua mietinnössään 
myös arvostelunsa Grankullan parantolan 
hinnan korkeudesta, koska kokemus on 
osoittanut, että uusi ja täysi11 tarkoitustaan 
vastaava keuhkotautiparantola voidaan täy
teen kuntoon rakentaa ja sisustaa suunnil
leen samaan hintaan kuin hallituksen eh
dottama, ja ainakin jossain mä.ärin tarkoi
tukseensa sov:eltumaton Grankullan sai
raalakin kuntoon pantruna maksaisi. Siis on 
yhteiskunnan etujen mukaista, että tuollai
nen vähemmin harkittu ehdotus eduskun
na.ssa hylätään j·a täHe hyvälle tarkoituk
selle esitetään }oku paremmin tarkoitustaan 
vastaava ratkaisu. 

Valiokuntaa ova.t myöskin täällä esiinty
neet herrat ministerit ja eräät muut vasem
miston puhujat moittineet kylmäkiskoi
suudesta tällaista hyvää asiaa kohtaan. 
Minä pyydän tämäm syytteen torjua, sillä 
valiokunnan työt yleensä keuhkotaudin vas
tustamisasiassa jo tähänkin mennessä, 
vaikka ne ovat kyllä v:ielä keskeneräisiä, 
eivät suinkaan tällaista moitetta ansaitse. 
Minä voin vain lyhyesti todeta, että valio
kunta on jo ensi käsittelyssä hyväksynyt 
varsin paljon miljoonia 1keuhkotaudin vas
tustamisen hyväksi. .Todistukseksi tästä 

mainitsen vain sellaiset luvut, kuin Keski
Suomen keuhkotautiparantolarlle 2 mil
joonaa, Pohjois-Karjalan keuhkotautilparan
tolalle 1.4 miljoonaa, Uudenmaan ruot
salaisten kuntien yhteiselle parantolaUe 
3 milj. markkaa j. n. e. sekä yleisinä 
avustuksina näille sairaaloille 12 milj. mark
kaa. Tämä siis todistaa, että henki suin;.. 
kaaill ei ole valiokunnassa vastainen tällai
sille pyrkimyksille. Syy siihen, että on tässä 
asiaS!Sa tultu osaksi kielteiseen tulokseen, OlllJ 

se, että valiokunta ei ole pitänyt hallituk
sen ehdottamaa ratkaisutapaa kaikissa koh
din tarkoituksenmukaisena. 

Herra sisäministerille pyytäisin huomaut
taa, että lääkintöhallituksen ehdotus tasi'
asiassa on, että Patrun parantola laitettai
siin kuntoon 140 sairassijaa sisältäväksi sai
raalaksi eikä lääkintöhallitus suinkaan 
puolla asiaa siten ratkaistavaksi, että Gran
kulla tähän tarkoitukseen ostettaisiin. 

Herra sisäministeri mainitsi Grankullan 
par.antolan vanhaan rakennukseen nähden, 
että se on rakennettu ilmansuuntiin katsoen 
siten, että siin.ä jokainen huone saa osan päi
västä aurinkoa. Se on siis tasapuolinen 
kaikkia kohta.an. Mutta minä olen kuullut 
ammattimiehiltä, että keuhkotautipotilaat 
eivät siedä auringxmsammissa annastelua, 
vaan niille· on annettava kaikki se aurinko 

"k ' m1 ä mahdollisesti saatavissa on. Tässä 
kohdin ei siis sovi puolustaa puolueetto
muutta, vaan on ka.tsotta.va yksinomaan sai
raiden etua. 

Ed. In g m a n: Mielestäni on erinomaisen 
vaikeaa sen, joka ei ole erikoisasiantuntija 
sillä alalla, j•osta nyt on puhe, muodostaa 
itselleen varmaa käsitystä tässä asiassa. Täs
sähän seisoo hallitllls valtiovarain valiokuntaa 
vastaan, armeijan entinen ylilääkäri ny
'kyistä ylilääkäriä vastaan, ja meidän pitää 
sitten sanoa, ku.inka asia on ja tehdä pää
töksemme sen mukaan .. Kun tämä asia asial
lisesti on näin vaikea, niin minä olisin pitä
nyt suotavana, että valtiovarainvaliokunta 
täst:ä asiallisesta puolesta, nimenomaan 
Grankullan parantolan ostamisesta, olisi 
kuullut talousvaliokunnan mielipidettä. Sillä: 
sehän on talousvaliokunnassa valmistettu se 
ponsi, tietä-äkseni, jonka eduskunta sittem
min hyväksyi ja joka on aiheuttanut tämä:n 
hallituksen esityksen. Olisi silloin ollut luon
nollista, että ta1ousvaliokunta myöskin tä
män asian asiallisesta .puolesta olisi an•tanut 
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lausuntonsa. Mutta valtiovarainvaliokunta 
ei ole sitä pyytänyt, vaan se on ratkaissut 
asian oman harkintansa mukaan. Ja tun
nettuahan on, että valtiovarainvaliokunnan 
täytyy tuntea kaikki asiat j"a osata ne rat
kaista kysymättä keltään mitään asiallista 
selvitystä. Minä en myöskään uskalla tehdä 
ehdotusta siitä, että nyt perästäpäin kuultai
siin ta1ousvaliokunna.n mielipidettä tästä, 
ikoska minä pelkään, että ed. Schauman huo
maisi siinä yrityksen päästä hallituksen 
kimppuun. Nyt täytyy ratkaista asia sen 
selvityksen perusteella, minkä valtiovarain
valiokunta antaa. Ja. kun valtiovarainvalio
kunta näin päättävästi lausuu, että Gran
kulla ei ole sovelias tähän tarkoitukseen eikä 
sentähden ostettava, niin täytyy kai alistua 
tähän. Mutta minun mielestäni olisi kuiten
kin valitettava, jos tästä olisi seurauksena, 
että itse asia, nimittäin sen sairaspaikka
määrän saanti, jota hallituksen esitys tar
koittaa, nyt lykkääntyisi siihen, kunnes 
joku komitea on antanut lausuntonsa joka 
kuuluukin olevan lausunto aivan toisesta 
asiasta, kuin mistä valtiovarainvaliokunta 
ilmoittaa sen olevan. Sentähden olisi, sa
malla kun nyt täytyy hyväksyä valtiovarain
valiokunnan ehdotus, tehtävä siihen eräs 
lisäys, joka osoittaisi, ettei eduskunta suin
kaan siitä syystä, että se ei harrastaisi asiaa, 
ole jäänyt puolinaiseen päätö,kseen, vaan että 
päinvastoin tätä asiaa erinomaisesti edus
kunnassa harrastetaan. Minä sentähden, 
vaikka tiedänkin, että minun lisäysehdotuk
seni eivät ole mieluisia, rohkenen ehdottaa, 
että valtiovarainvaliokunnan mietinnön lop
puun lisättäisiin seuraava lausunto: ,Kun 
eduskunta ei ole voinut hyväksyä ehdotusta 
Grankullan parantolan ostamisesta puheen
alaiseen tarkoitukseen, on eduskunta sen 
ohes~a päättänyt kehoittaa hallitusta edel
leen harkitsemaan kysymystä toimenpiteistä 
lisätyn parantolahoidon hankkimiseksi tuber
kuloo8isairaille puolustuslaitoksess~ se·kä 
mn hdollisimman pian antamaan eduskun
nalle asiasta tarpeellioon esityksen." 

Ed. 0 k s a ne n: 'Tässä eduskunnassa ei ' 
varmaankaan ole muuta kuin yksi mielipide 
siitä, että tämmöistä parantolahoitoa, josta 
nyt on kysymys, mitä kiiruimmin on koetet
tava keuhkotautiin sairastuneille sotilaille 
hankkia, mutta siitähän täällä on erimieli
syyttä, onko Grankullan parantola juuri se, 
joka valtiolle tätä tarkoitusta varten olisi 

ostettava. Täällä on esitetty useita painavia 
syitä Grankullan .parantolan ostoa vastaan. 
Tärkein mielestäni on se, että Grankullan 
ilmasto ei ole sellainen, että se sopii kcuhko
tautiparantolalle. Sehän on varsin -kostea, 
varsinkin syksyllä ja keväällä ja sitä paitsi 
·On aivan parantolan lähellä suuri suo. Hel
singin läheisyydessä, sisämaahan päin, olisi 
varmaankin monta paljon edullisempaa seu
tua tällaiselle parantolalle ja kun rautatie
liikenne on siksi hyvä, niin onhan aivan 
toisarvoinen kysymys, onko parantola muu
taman tunnin matkan päässä kauempana 
·kuin Grankulla. Nyt sanotaan, että uusi 
parantola tulee paljon kalliimmaksi, ja se
hän on epäilemättä totta, niinkuin täällä on 
osoitettukin, mutta suoranaista valtion va
rojen tuhlaamista on mielestäni se, että 
ostetaan parantola sellaisesta seudusta, j'Ossa 
puuttuu keuhkotautisille tärkein parane
-misen ehto nimittäin sopiva ilmasto. Raken
nettakoon mieluummin esim. juuri Tilkan 
yhteyteen lisä-osasto, mutta varsinainen pa
rantola olisi saatava jonnekin ilmaston puo
lesta edullisempa.an seutuun kuin mitii 
Grankulla on. 

Yhdyn ed. Ryynäseen ja ed. Saariseen 
siinä, että rakennettakoon mieluummin uusi 
parantola, joskin se tulee jonkun verran 
kalliimmaksi. Yhdyn kannattamaan ed. Ing
•manin tekemää ehdotusta lisäykseksi valtio
varainvaliokunnan mietintöön. 

Ed. Latva: Tämä käsiteltävänä oleva 
kysymys parantolahoidon hankkimiseksi 
keuhkotautia sairastaville Suomen armeijan 
sotilaille on kysymys, joka toteutettuna 
hallituksen ehdottamalla tavalla on tärkeä 
ei ainoastaan armeijassa oleville sotilaille, 
vaan koko Suomen kansalle. Kuvaavana 
tämän kysymyksen käsittelyssä on se, että 
sitä porvarillisella taholla vastustetaan. 
Täällä ovat useat porvariston edustajat esit
täneet asiattornia verukkeita, joiden veruk
keiden takaa huomaa he;.dän todellisen kan
tansa, joka on: Sotilaille. tässä maassa on 
a11nettava velvollisuuksia, mutta ei mitään 
oikeuksia. Porvarillisella taholla ollaan 
aina täynnä pyhää uhrautumisen innos
tusta silloin, kun täällä eduskunnassa on 
kysymys satojen miljoonien markkojen 
myöntä-misestä sotavarustelujen lisäämiseksi. 
Nyt kun o.n kysymys sotilaitamme ja koko 
Suomen kansaa uhkaavan suuren vaaran 
torjumisesta, nimittäin keuhkotaudin vas-



tnstamisesta, on porvaristo asiassa eri miel
tä. Minä u.skallan väittää, sillä olen itse 
ollut asevelvollisena tämän maan armei
jassa, että puutteellisen sairashoidon, puut
teellisen ravmnon y. m. vau;:utuK.sesta saa 
moni asevelvollinen, joka kutsuntatilaisuu
dessa ehkä on ollut terve, asevel vollisuut
:taan suorittaessa·an keuhkotaudin idun 
ruumiiseensa. Tauti on useammassa tapa
uksessa esiintynyt vasta palveluksen pää
tyttyä, mutta suurin vainalainen on keuhko
tauti, jos se alkaa miestä rasittaa sota
.pa.lveluksen kestäessä sillä sairasno1to armei
jassa on mitä alkuperäisimmällä asteella. 
Kutsuntatilaisuuksissa sanovat lääkärit, jos 
tarkastettava alakas valittaa heikkoa ter
veyttään: ,Sotaväessä te paranette, siellä 
te saatte raitista ilmaa ja liikun toa ". Suuri 
yleisökin on valitettavasti osaltaan tässä sa
malla kannalla. En väitä sitä, etteikö moni 
e.sim. sisätöissä siviilissä työskentelevä saisi 
sotaväessä raitista ilmaa ja liikuntaa, mutta 
tämän raittiin ilman saamisella on myöskin 
rajansa. Silloin kun minä suoritin asevel
vollisuuttani, oli esim. n. s. aamupesulle 
mentäessä käytännössä sellainen tapa, että 
oli peseydyttävä puolialastomana, toisin 
sanoen yläruumis paljaana. PesuhuoiJee.ssa, 
jossa joka aamu oli kaikki ikkunat auki ja 
jonne talvisaikaankin oli mentävä. kun 
ulkona oli noin 30 :kin asteen pakkanen, 
saivat monta kertaa, ·kun tämä pesuhuone oli 
pieni, useat sotilaat odottaa kylmästä 
kohmetuksissa pesuammeen aare~~ii vno
roaan. Sellainen sotilas, joka siviilielämässä 
ollessaan on urheillut, saattoi kyllä tällaisen 
aamupesun kestää, mutta on otettava huo
mioon, että ruumiinrakenteeltaan heikoim
mat saivat näissä aamupesuissa ikuisen tau
din itselleen. Toivonkin, että varsinkin 
hallituksen toimesta kiinnitettäisiin lää
kärien ja ylemmän sotila~näällystön huo
mi·ota esimerkiksi tähän enäkohtran ja n 9 r
haimman käsitykse·n nämä lääkärit ja pääl
lystö sravat tä~tä kysymyksestä. 5os ne me
nevät itse ~otilaiden mnknna r,;iille w'rnn
pesuille. Silloin he tulevat vakuutetuiksi 
siitä, että tällainen toimenplde ehdottom'lsti 
on epäterveellistä. Kannatan hallitnk~en 
esitv~tä. ja toivon, että se tulisi myöskin 
hyväksytyksi. 

Valtiovarainministeri R y ö m ä: Minä 
vaan lyhyesti pyydän huomauttaa . niiden 
lausuntojen johdosta, joita täällä esitettiin 
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Grankullaa vastaan ilmastolliseen puoleen 
nähden, että esimerkiksi Tanskassa oleva 
Veilefjordin parantola, joka on maailman 
kuuluisimpia, on hyvin lähellä meri-ilmas~ 
toa, jotenka ei senvuoksi suinkaan Gran
kullaa voida vastustaa. Toinen asia on ra
hallinen puoli. 

Ed. N i u k k a n e n: Minun käsittääk
seni olisi sopivin tapa järjestää nämä pu
heenaolevat 140 sairassijaa se, että Patrun 
parantola, myöskin sen keskentekoinen 
osa, laitettaisiin valmiiseen kuntoon. Ku
ten täällä on huomautettu, niin siinä on 
seinät ja katto valmiit ja m. m. akkunat 
ja ovet ovat valmiina, vaikka ei ole laitettu 
päälle. Täällä huomautettiin, ettei ole ta
keita siitä, että tämä parantola tulisi jää
mään valtiolle ja että tämä varmuus voi
daan saada vasta vuonna 1930. Minun kä~ 
sittääkseni tämä tulee jokseenkin varmasti 
jäämään valtiolle, sillä sellaista yhdistystä, 
joka tämän aikoinaan on omistanut, ei voi 
enää olla olemassa. Nystyrätautien vas
tustamisyhdistys, joka sen on omistanut, 
on ollut rikkaiden pietarilaisten yhdistys 
ja sellaiset yhdistykset ovat tietääkseni 
kaikki Venäjällä lakkautettu. Näin ollen 
siis tällä laitoksella ei ole olemassa omis
tajaa ja se tulee senvuoksi jokseenkin var
masti jäämään lopullisesti valtion hallin
taan. Vaikka kävisi silläkin tavalla, että 
se ei jäisi lopullisesti valtiolle, niin ulko
maalaisten hoidotta olevaa omaisuutta kos
kevan lain mukaan, ennenkuin omaisuus 
luovutetaan omistajalle takaisin, hänen on 
maksettava kaikki omaisuuden korjauk
seen ja hoitoon pannut kustannukset. Jos 
valtion varoilla tämä keskeneräinen osa 
korjattaisiin ja valmistetaisiin, samoin 
kuin valmis osa kor.iataan, nousisivat kus
tannukset siihen määrään. ettei mikään ve
näläinen yhdistys voisi ajatellakaan lunas
taa sitä takaisin valtiolta. 

Ed. J. F. A a 1 t o: Pidän hallituksen esi
tystä oikeaan . osuneena ja siis kannatetta
vana. Mutta siitä huolimatta ei ole hai
taksi, vaikka ryhdyttäisiin p:demmällekin 
tähtääviin toimenpiteisiin tällä alalla. Olen 
senvuoksi ajatellut, että siitä huolimatta 
tuleeko hallituksen esitys hyYäksytyksi tai 
asettunko eduskunnan enemmistö valtio
varainvaliokunnan mietinnön kannalle, 
voisi senlaatuisen ponnen hyväksyä, jonka 
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ed. Ingman ehdotti. Minulla oli aikomus 1 

tehdä ponsiehdotus, jossa sanottaisiin, että \ 
eduskunta kehoittaa hallitusta ryhtymään 
kiireellisiin toimenpiteisiin sotilaiden tu
berkuloosihoidon edistämiseksi antamalla 
esityksen Patrun sairaalan laadentami
sesta. Mutta kun minä ymmärsin, että ed. 
Ingmanin ehdotus tarkoitti samaa, vaikka 
sanamuodoltaan oli vähän toisenlainen, en 
senvuoksi katso tarpeelliseksi tehdä uutta 
ehdotusta. Mutta sensijaan kannatan ed. 
Ingmanin tekemää ehdotusta, jos ei siihen 
sisältynyt hallituksen esityksen hylkäämi
nen. Minä nimittäin sain siitä sen käsityk
en, että se oli irrallinen. 

Puolustusministeri H e i n on en: Ed. 
Schauman sekä eräät muutkin ·arvoisat 
edustajat ovat tämän keskustelun kuluessa 
kiinnittäneet huomiota armeijan sairashoi
toon yleensä. Myönnän, että tämän käsit
telyn yhteydessä on siihen ollut aihetta. 
Ed. Schauman on keskustelussa maininnut 
pari valitettavaa tapausta, toinen rakuuna 
SohLmanin juttu ja toinen sotamies Hei
mon kuolema, mikä ta1pahtui aamuvoimiste
lun kestäessä. Vaikka nämä kumpainen
kin tapaus ovat tavallaan syrjässä nyt kä
siteltävänä olevasta kysymyksestä, katson 
kuitenkin velvollisuudekseni herra puhe
miehen luvalla kosketella hiukan tätä ky
symystä, koska tämä on ainakin jossakin 
suhteessa nyt käsiteltävään kysymyk
seen. Mitä rakuuna Sohlmanin asiaan 
tulee, mistä ed. Schauman täällä mainitsi, 
tahdon mainita, että tämä asia on loppuun 
tutkittu ja syylliset asetettu sotaoikeuden 
eteen. Mutta tämän kysymyksen yhtey
dessä on kyllä tullut ilmi seikkoja, jotka 
aiheuttavat erinäisiä toimenpiteitä puolus
tusministeriön taholta. Näitten toimenpi
teitten valmisteluun on jo ryhdytty ja ne 
tulevat aikanaan julkisuuteen. 

Sitävastoin sotamies Heimon juttu on 
vielä keskeneräisenä sentakia, että tutki
musta ei ole vielä voitu saattaa lopnuun, 
niin että siinä suhteessa minä en voi an
taa vielä mitään selvitystä. Mutta minä 
vakuutan. että. nykyinen h11 lHtus on alusta 
saakka kiinnittänyt sotilaiden terveyden
hoitoon, asunto-oloihin ja kohteluun suurta 
huomiota. ja tehnyt tässä suhteessa sota
väen päällikölle ehdotuksia, joista osa 
jo 011 ioht<>nnt toimenniteisiin.k-in. 

Nämä ikävät tapaukset, jotka nyt ovat '· 

tulleet julkisuuteen, eivät onneksi kuiten
kaan osoita sitä, -että armeijassa todella 
asiat olisivat näin huonot. Minä toivon, 
että tutkimus on osoittav·a, että nämä ovat 
valitettavia yksinäisiä tapauksia ja että 
tilanne yleensä on vuosi vuodelta paran
tunut ja on edelleen paraneva. Mutta 
näissä asioissa ei yleensä päästä niin no
peasti eteenpäin kuin olisi toivottavaa. Va
kuutan siis, että hallitus ja puolustusmi
nisteriö on mielihyvällä ottava vastaan ne 
toivomukset, mitä eduskunta tässä suh
teessa on laJUsunut ja hallitus toivoo edus
kunnan myötävaikutuksella saattavansa 
myöskin oloihin niin nopeasti ja niin suu
ren korjauksen kuin mahdollista. 

Ed. M a n te r e: Koska minustakin olisi 
suotavaa, että eduskunta selvemmin kuin 
mikä käy esiin valtiovarainvaliokunnan mie
tinnöstä, ilmaisisi hyvän halunsa edistää ja 
pikaisesti edistää puheenaolevan parantola
hoidon kehittämistä, niin pyydän kannat
taa ed. Ingmanin ehdotusta ja suosittaa sitä 
eduskunnan hyväksyttäväksi. Mikäli minä 
voin ymmärtää, on ehdotus hyvässä sopu
soinnussa valtiovarainvaliokunnan mietin
nön kanssa, mutta ilmituo selvemmin sen 
ajatuksen, että tässä olisi nopeasti toimen
piteisiin ryhdyttävä. 

Ed. S c h a u, m a n: I sitt först avgivna 
yttrande nämnde försvarsministern att fal
let Sohlman, för att använda ett kort ut
tryck, berodde på avsaknaden av sanatorier 
för tuberkulösa i armen. Att detta icke var 
riktigt, torde hr försvarsministern numera 
hava insett, ty hans senare yttrande hade 
en annan karaktär. Fallet Sohlman berodde 
i själva verket helt och hållet därpå, att ve
derbörande militärbefäl icke fäste avseende 
vid ett av militärläkare utfärdat in.tyg 
därom att Sohlman, redan när han inträdde 
i sin trupp, led av utbildad tuberkulos. Om 
det hade funnits ett sanatorium då, sii 
skulle ju detta icke på något vis hava in~ 
verkat på saken som sådan, säsom jag har 
tagit den, såsom den bör tagas, såsom hr 
försvarsministern numera också har tagit 
den. 

Det som uppenbarligen är det största 
missförhållandet vid det nuvarande militär
'besiktningsväsendet är det, att militärläka
rena utgå från att den, som utgiver sig vara 
sjuk, även om han h:ar 'lltt intyg av en civil-
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läkare, är en simulant. Det tyckes vara ett 
.axiom för militärläkarena att man har att 
göra med en simulant, då n:ågon uppgiver 
sig vara .sjuk. Det är med detta syst~m, 
som jag tror att man måste ibryta, och Jag 
.skulle särskilt vilja lägga hr försvarsminis
term på hjärtat, .att de instruktioner, som ut-· 
färdas åt militärläkarena, böra vara sådana, 
.att man icke utgår frå.n den förutfattade 
meningen i varje enski'lt fall att den värn
pliktige är en simulant. 

Det a,ndra stora missförhlållandet är -
.om jag är rätt underrättad, om den tidning, 
på vilken jag har stött mig, är riktigt un
{].errättad- den omständigheten, att trupp
kommendör handlar alldeles oberoende av 
läkarnas utlåtanden, att med andra ard mi
litärläka.rnas befogenheter äro konsultativa. 
.Jag hade väntat mig att få en bestämld upp
lysning av hr fönsvarsministern dä~m, 
huru det förh:åller sig i denna sak, ty Jag 
ar själv osäker om det verkligen förhåller 
:sig så som tidningen Huvudstadsbladet har 
vid förfrågningar hos vederbörande myn.
{].igheter fått erfara. Om emellertid så är 
förhållandet, så borde också i detta avseende 
.en rättelse fås till stå.nd. Och om dessutom 
åt civiHäka11es intJ'ig gives fullt vitsord, så 
böra vi kunna komma därhän att vi icke 
hava s:å många faktiska sjuklingar i armen, 
för vilka vi sedan behöva sörja genom in
rättande av sanat'0rier och andra sjukhus. 
.Jag tror, utan att ha framställt några för
slag eller gjort några yrkanden, att stäm
ningen inom kammaren är ganska enig 
därom, att, om det förMUer sig så som jag1 
här har uppgivit, och jag tror att de upp
gifter jag erhållit äro riktiga, bör en än
·dring fås tiU stånd. 

Vad slutligen själva frågan om tuberku
lossanaiorier betrwffar, och om det anslag, 
som härför äskas av regeringen, så vore jag 
för min del böjd att bifalla regeringell!S pro
positi'On. Jag har icke kunnat firma, att 
de, som hava motsatt sig propoSritionen, 
skulle kunnat angiva n:ågon möjli:ghet att 
>Qrdna saken snablbt på ett annat sätt än. det 
.som regeringen har föreslagit, och då s:å ä;r 
förhållandet, och då också Finlands läkare
förbund 1925 har riktat en skrivelse tili re
_geringen med anlhållan om att så rikliga me
del som möjligt måtte ställas till förfogande 
iör tuberkulosens bekämpande inom armen, 
tycker jag att vi gjorde bäst uti att nu an
taga regeringens proposition ooh icke an-, 

.- ---~ .. --~----

taga statsutskottets betänkande med det 
platoniska tillägg, som rdgsm. Ingman här 
har föreslagit ooh i vilket jag icke denna 
gåll'g vädrar någon politisk biaNsikt. 

Sisäasiainmiruisteri P u r o: Eräät edusta
jat ov·at täällä tehneet vertailuja Grankul
lan pararutolan hin:ntasta saimsvuodetta 
kohti niihin hintoihin, millä mahdollisesti 
olettamuksien mukaan voitaisiin uusi pa
rantola rakentaa. Nämä hintojen vertailut 
ovat joka ta1pauksessa orutuvia, ellei niitä 
toimitet21 sangen yksityiskohtaisesti määrä
tyillä perusteilla. Parantolan hinta tulee 
s.angeru suuresti riippumaan siitä maa
aineesta, jolle se rakennetaan. Grankullassa 
on ma.a sangen ka11ista ja hallituksen mai
nitsemaa:n hintaan sisältyykin maa-alueen 
hintwa noin, 1,100,000 markkaa,. Grankul
lassa ma.ksetaa.n maasta :ruoin 12 mk. neliö
metriltä. Joo jätämme ma21..alueen hinnan 
huomioonottamatta,. tulisi Grankulla.n hin
nruksi ra:kennuksineen, sisustuks~neen ja :ka
lustuksineen 53,000 ma,rkka,a sairaspaikkaa 
kohti. Kallis maa~alue korottllla hinnan sii
hen määTiäJäru, että Grankulla h~llituksen 
esityksen: mukaisesti tulisi maksamaan noin 
68,000 markka,a saira:spaikka.a. kohti. Jos 
siis vastaavan suuruinen uusi sairaala ra
kennettaisiin saman hintaiselle maa-alueelle, 
niin epäilemättä sen rakennuskustannukset 
swiraspa,lkkaa kohti tulisivwt ole:mwan pal
jon korkeammat, kuin mitä eräät edustajat 
ov.at täällä maininneet. 

Gramkulla on esitetty ostettavaksi sen 
vuoksi, että ,puolustuslaitoksen tahoHa on 
pidetty erikoisen tärkeänä parantolalaitok
sen sa1amista Helsingin likelle. Tämä näkö
kohta on asiassa ollut siksi mtkaiseva, että 
Gramkullan ostamista, huolimatta siitä, 
että maa-alueen hirutru onkin kallis, on ehdo
tettu. Tuntuisi sitfupaitsi siltä, että tiim
mö:isen ma,a..alueenl omistaminen niin: tär
keällä paikalla kuin: Gr:ankullassa, olisi va~l
tiolle kyllä suotwv~v. 

Täällä on puheenvuoroissw mainittu myös
kin, että Grankullan rakennus ei olisi kel
vollinen. Em tiedä, mihinkä asiantunte
mukseen tällaiset lausunnot perustuvat, sillä 
lääkintöhallitus lausuu, että parantolan ra
kennukset ova.t hyvässä kunnossa.. Niini
kää.n on täällä mainittu, että Grankullassa 
ilmastosuhteen olisivat epäedullioot. Se'lll 
johdost·a on mainittav·a, että Grankullan 
parantola sijaå.tsee sangen, korkealla pai-
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kalla, muistaaksenli, tärrniin seudun, kaikkein 
korkeimmalla paikalla. Ja; V•i€lä on huo
mattava, että lääkintöhallitus lausunnos
saan ei Grankullan i'lmastosuhteita vastaan 
tee vähintäkään muistutusta. En siis tiedä, 
minkälaisiin havaintoihin tai lausuntoihin 
perustuv;rut ne väitteet, jotika on tehty Gran
kullan ilmastosuhteiden epäedullisuudesta. 

Kun minusta. ei täällä käydystä keskus
telusta ole käynyt selville, että eduskunnan 
taholta osoitettaisiin joku muu sopiva keioo 
sairaalahoidon aikaa.nsa:amiseksi .puolustus
laitoksen henkilökunnalle mahdollisimman 
pikaisesti, j·ota ·eduskUillta aikaisemmin hy~ 
väksymässään anomuksessa on pitänyt erit
täin tärkeänä,. nliin minusta tuntuu, että 
hallituksen esityksen v:astustamisee:n ei olisi 
aihetta, vaan että asia saisi ,paraan ja kii-, 
reellisimmän ratka.isun, jos haHituksen esi
tys sellaisena,alll hyväksyttäisiin. 

Ed. P u ~ t t iJ n: e n: 'l'ää1llä hallituksen 
es]tyksen vastustajat ovat aivan yhtä on
tosti vastustaneet esitystä kuin v·altiov.a~ 
rainvaliokunnan enemmistökin on asiaa vas
tustanut. Näiden vastustajain omat lausun
not kumoavatkin heidän tekemänsä väit
teet. Täällä ed. :ffiärmä toi tämän asian vas
t:ustamiseksi eräi•tä seikkoja esiin. Hän en
sinnäkin viittasi siihen, että on olemassa 
eräs kOIIIlirtea, joka suunnittelee täss·ä suh
teessa yhtenäilstä työtä. Sisäasiainm.IDiste
rin antama selitys tämän väitteen kokonaan 
kumosi, väitteen, joka on myös valtiova
rainva1iokun:mm perusteluissa. Edelleen ed. 
Härmä y. m. vetäytyivät entisen armeijan 
ylilääkärin selän: taakse. Minulla on! ollut 
kunnia asianomaisessa jaostossa tutkia tätä. 
kysymystä, enkä minä ole nähnyt minkään
laista lausuntoa entiseltru arme:i!jan yliläJä
käriltä. Paljon mahdollista että hän on sen 
saattanut sanoa suullisesti ed. Härmälie y.m. 
Mutta kun ed. Härmä vetoaa entisen armei
jan ylilääkärin lausuntoon siinä suhteeSSia, 
että hän olisi sanonut, että Tilkkaan voitai
siin rakentaa uusi rrukennus tätä trurkoitusta 
varten, niin tämänkin väitteen ed. Härmä 
omalla~ lausunnollaan kumosi. Hän luki 
tääl'lä - oliko se nyt asianomaisen aloit
teen perusteluista vai eduskunnan vastauk
sesta - m. m. semmoista, jotain siihen ta
paan - sanat srua.ttoivat o;Jla hiukan toisessa 
järjestyksessä - että kun sisämaasta siir
tyy asevelvollinen tänne ran.nikkoseudulJe, 
niin ylipruänsä hän on taipuvainen saamaan 
keuhkotautitartunnan. Totta kai nyt Tilkka 

on vielä lähempänä meren rall:llikJkoa kuin 
kyseessäoleva Grankullan parantola, niin 
että ed. Härmä kumosi omalla lausunnollaan 
tämänkin väitteensä. 

Ed. Ryynänen tää;Hä asettui aivan sa
malle jalustalle ja hän sanoi olevansa erit
täin lämmin tämmöisten yritysten kannat
taja, mutta ei olisi halukas osta\illaan vailihaa 
rakennusta tarkoitukseen. Mutta miksei ed. 
Ryymärnen sitten tehnyt jotain ehdotusta sii
hen tapaan, kun hän lämpimästi kannatti,. 
että olisi osoittanut hallitukselle jonkun 
määrärahan, joka olisi käytettävä sanottuun 
tarkoitukseen? Siis teoriassa vain lämmin 
kannattaja, mutta käytänn&sä vrullan toista_ 
Mutta ed. Ryynänenkin kumosi oman väit
teensä siinä, kun hän sanoi, ettei hän van
haan menisi rpa:nemaWl! varoja, mutta ed. 
Ryynänen menisi panemaan varoja Patrun 
paranto[aan.. No tässähän nyt on väitetty 
sitä, että se saattaa tulla valtiolle kolmen 
vuoden päästä. Minäkin sanon, että se saat
taa tulla. Kun on vielä aikaa kolme vuotta, 
ennenkuin vrultio pääsee sen omistajaksi,. 
siinä saattaa olla rrnyös semmoinen mahdol
lisuus, että valtio ei pääsekään siihen omis
taJjaiksi. Mutta nyt tähän oltaisiin taipuvai
sia panemaan va11oja kiinni. 

Ed. Ingman on kyHä löytänyt tässä vas
tustamisessa pelastuksen. Hän tahtoo pu
keutua jonkun ponnen taakse. No, kyllä
hän sekin on jonkunmoinen lohdurtus. Mutta 
minä sanoisin, että kun eduskunta on kii
rehtinyt hallitukselta jo tässä suhteessa esi
tystä ja hallitus on sen a:ntanut, nyt halli
tuksen esitys hylätään ja asetuta.an taas jou-. 
ku:n ponnen trurukse, josta tulevaisuudessa 
kun siitä tulee ehkä hallitukselta esitys, saa
tetaan taasen sen tarkoituksenmukaisuu
desta käydä riita:a. KyHä tämä ed. Ingma
nin esittämä ponsi se sallilttaa jollain tarvalla 
vaikuttaa yleiseen mielipiteeseen siinä suh
teessa, että onhan asialle osoitettu myö
tätuntoa, mutta kun asia taasen tulee 
esille ja on kysymys varojen myöntämisestä., 
niin siUoin talliSen siitä, kuten sanottu saa
tetaan riidellä. Tahdon vai.n tällä todeta, 
että ne vastustam:isperusteet, joi11& asiaa on 
vastustettu, ne ovat yhtä heikkoja kuin va~
tiovarainvaliokunnankin pe11usteet. 

Keskustelu juliJSi.eta.an :piiättyneetksi. 

P u: h e m i e s: Keskustelun kul u:essa on 
ed. T.a1bell useiden kan;na.ttamana ehdotta
nut, että eduskunta hyvä1ksyisi lhanituksen 



esityksen. Kutsun tätä: ehdotusta ed. Ta:bel
lin ehdotukseksi. Ed. llllg.man on ed. Oksa
sen ynnä muiden kannattamana ehdottanut, 
siinä tapauksessa että v:aJiokunnan mie
tintö tulee hylätyksi, liitettäväksi siihen 
seuraav.an la:usum:11on: ,Kun eduskunta ei 
ole voinut hyvä:ksyä ehdotusta Grankullan 
parantoLan ostamisesta tpuheena1aiseen ta.r
koituksoon, on eduskunta sen ohessa: päättä
nyt tkehoittara hallitusta edelleen harkitse
maan kysymystä toimenpiteistä lisätyn tpa
rantolahoidon h·ankkimis·eksi tuberkuloosi
sairaille puolustusla·itoksessa sekä mahdolli
simman piwn antamaan eduskunnaUe asiasta 
tarpeellisen .esityksen.'' KutsUll tätä ehd<h 
tusta oo. Ingmanin ehdotukseksi. 

Selonte.ka myönnetäiän oikeaksi. 

P u h et m ies: Mitä menettelytapaan tu
lee, niin ehdottaisin meneteltäväksi smä ta
valla, että ensin äänestetään ed. Taibeliin 
ehdotuksen j;w valiokunnan mietinnön vä
lillä ja jos tässä äänestyiksessä valiokUllnan 
mietintö voittaa, niin äänestetään sitten, 
siitä hyväksyykö e.du.skuntw ed. Ingmanin 
lisäysehdotuksen,. Jos ed. TaJbeliin ehdotus 
voittaa, ei ed. In!gman~n ehdotus ymmär
tääkseni voi tulla äänestyksen alaåseksi. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Ääne\Stys va<ltiovaminvaliokunnan eh
dotuksen ja. ed. Taibell:in ehdotukse.n väEllä. 

Joka hyvälksyy valtiovarairuvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; joo ,ei" voit
taa, on ed. Tmbellin eihdotus; hyväiksytty. 

Äänestyksessä ,j.aa" orr voitolla (94 -
86- 01- 1.8). 

P u h e mies: Eduskunta' on tässä äänes
tyksessä hyväksynyt valiokunnan mietin
nön. 

2) Äänestys ed. Ingmanin lisäysehdotuk
sen hyvä:ksymisestäi tai hylkäämisestä. 

Joka hyväksyy ed. Ingmanin ehdiotuksen, 
äänestää ,ijaa"; jos ,ei" voittaa, on sa
nottu ehdotus hylätty. 

Äänestyksessä ,iaa" on voitolla (128- 36 
-07---28). 
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P u h e m i e s : Eduskunta on siis hyväk
synyt ed. Ingmanin lisäysehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u th e m i e s: Päiväjårjestyksestä pois
tetaan 7) asia. 

8) Ehdotus laiksi välimiesmenettelystä. 

Hallituksen esityksen n :o 10 johdosta 
laadittu lakivaliokunnan mietintö n :o 1 
esitellään mainitun lainsäätämisasian e n
s i m m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä varten. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 1. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi ja lakiehdotus lähetetään valtio
päiväjärjestyksen mukaisesti suureen 
v a l i o k u :p. t a a n. 

9) 'falon ostamista Suomen Genevessä ole-
valle Iähetystölie 

koskeva hallituksen esitys n :o 36 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
valiokuntaan. 

10) Valtion laivarahaston perustamista ja 
käyttämistä 

koskeva hallituksen esitys n :o 37 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti v a l t i o v a r a i n
v a l i o k u n t a a n. 

11) Ehdotuksen laiksi sähkölaitoksista 

sisältävä hallituksen esitys n;o 38 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti l a k i- j a t a l o u s-

~ v a l i o k u n t a ~ n. 
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12) Ehdotuksen laiksi eräiden osakeyhtiöiden 
ja osuuskuntien tilinpäätösten julkisuullesta 

sisältävä hallituksen esitys n :o 39 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaisesti l a k i- j a ta l o u s
v a l i o k u n t a a n. 

Pöydäillepanot: 

Esitelliiän ja 1pannaan ,pöydiiille ensi JS

tuntoon. 

13) Hallituksen kirjelmän johdosta koskeva 
vuoden 1925 valtiopäivillä hyväksyttyä, vah
vistamatta jään_yttä ehdotusta laiksi Ah
venanmaan maakunnan asukasten palvele
misesta luotsi- ja majakkalaitoksessa ase-

velvollisuuden suorittamisen sijasta 

laadittu rperustuslakiv;aliokunnan mie.tintö 
n:o 5; ja. 

14) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi, joka sisältää papiston erioikeuksien 
13 kohdan muuttamisesta 29 päivänä joulu-

kuuta 1923 annetun lain selityksen 

laadittu p&'UStus1akivaliokunnarn mietintö 
n:o 6. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h ·e mies: Päiväjärjestytksestä poiste
taan 15) asia. 

P u h e m i, e s: Seuraava eduskunnan is
tunto on' ensi perjantaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunrt;o päättyy kello 11.02 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino J . .Ahla. 



16. Perjantaina 14 p. lokakuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi joulukuun kuu
dennen päivän viettämisestä yleisenä 
juhla- ja vapaapäivänä ........... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 22; perustuslaki
valiokunnan mietintö n :o 4; hallituk
sen esitys n :o 17. 

Ainoa käsittely: 

2) Vuoden 1925 valtiopäivillä hyväk
sytty, vahvistamatta jäänyt ehdotus 
laiksi Ahvenanmaan maakunnan asu
kasten palvelemisesta luotsi- ja ma
jakkalaitoksessa asevelvollisuuden 
suorittamisen sijasta ............... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 5; mainittu laki
ehdotus. 

3) Vuoden 1926 valtiopäivillä le
päämään jätetty ehdotus laiksi, joka 
sisältää papiston erioikeuksien 13 
kohdan muuttamisesta 29 päivänä 
joulukuuta 1923 annetun lain seli-
tyksen ......................... . 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 6; mainittu laki
ehdotus. 

P ö y d ä ll e p a n o a v a r t e n e s i
tellään: 

4) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 7 vuoden 1925 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn 
ehdotuksen johdosta laiksi valtio-
päiväjärjestyksestä ............... . 

Siv. 

566 

580 

" 

" 

5) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 8 vuoden 1926 valtiopäivillä 
lepäämään jätettäväksi hyväksytyn 
ehdotuksen johdosta laiksi uuden 
valtiopäiväjärjestyksen aiheuttamista 
vältit.täv.ilstä säänlllöksistä ........... . 

6) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 9 hallituksen kirjelmän joh
dosta vuoden 1925 valtiopäivillä hy
väksytyn, vahvistamatta jääneen eh
dotuksen ~ohdosta laiksi edustajan
palkkiosta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . .. 

7) Laki- ja talousvaliokunnan mie
tintö n :o 4 eduskuntaesityksen joh
dasta, joka tarkoittaa luonnonsuoje-
lulain 1 § :n muuttamista ......... . 

8) Sivistysva1iokunnan, mietintö 
n :o 3 hallituksen €Sityksen johdosta 
kansankirjastolaiksi ............. . 

9) Ulkoasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 3, hallituksen esityksen johdosta 
Suomen ja Belgian välisen sovinto- ja 
välitystuomiomenettelyä koskevan so-
pimuksen. hyväksymisestä ........ . 

'Puhetta johta'a puhemires K a 11 i o. 

Siv. 

581 

" 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitäiim poissaoleviksi 
ed. Bäck, Colliander, Haverinen, Helo, 
Isaksson, Junnila, Eariniva, Koivuranta, 
Kuisma, Kulmala, Kylänpää, Moilanen, 
Nikkanen ja Voionmaa. 

Jihnoi tusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden takia toistaiseksi ed. Haverinen, vir-
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katehtävien takia tiämän päivän istunnosta 
ed. Bäck, .kJUnnallisten tehtävien takia tä:m.ä-n 
päivän istunnosta ed. Moilanen, virkatoi
mien takia ensi tiistain istnnnosta ea-us.tajat 
Aarnio ja Kylänpää, yksityisasiain takia 
ensi tiistam ~IStunnosta edustajat U. Han
nula, Mustakanio, 0. Lehtonen ja Raatikai
nen. 

PäiV'äjärj·est~ksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi joulukuun kuudennen päi
vän viettämisestä yleisenä juhla- ja vapaa

päivänä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 22 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekru perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 4 valmistelev,asti käsitelty 
hallituksen esitys n lO 17, joka sisältää yllä
mainitun la,kielhdotuksen. 

P u h e m i e s: K~sittelyn pob'j!ta on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 22. Ensin sail.
litaan yleiJSkeskustelu ; kun se on julistettu 
päät'tynookisi, ryhdytään lakiehdotuksen yk
sityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Ylei•skeskustelu: 

Ed. P u l k k i n e n : Minuun on jäänyt se 
vaikutelma, että tämän asian tähänastisessa 
valmistelussa niin hyvin hallituksessa kuin 
perustuslakivaliokunnassa, ei ole asiata 
harkittu kaikilta puolin ja että varsinkin, 
mitä perustuslakivaliokuntaan tulee, käsit
tely siellä ehkä on perustunut etusijassa 
tunnesyilllin. Ja minä myönnän, että sen 
ehdotuksen puolesta, ·että itsenäisyyspäivää 
olisi vietettävä yleisenä juhla- ja vapaapäi
vänä, puhuu monta näkökohtaa ja lähinnä se 
seikka, että meillä tätä nykyä ei ole varsi
naista kansallispäivää kuten monilla muilla 
mailla on. Niinpä viettävät Ta:nska, Norja, 
Ranska, Sv•eitsi, Viro ja Latvia, muitten 
muassa, erikoista kansallista juhla- tai itse
näisyyspäivää. Voidaankin täydellä syyllä 
todeta, että tällaisten päiväin viettäminen 
on omiaan tehostamaan kaikille kansalai
sille maan itsenäiseksi julistamisen perusta
vaa merkitystä ja sit.en vahvistamaan heissä 
isänmaallista ja kansallista mieltä. Tällai
sen kansallisen juhlapäivän viettoon voitai-

siin toivoa saatavan työväen suuret jou
kotluu mukaan jos :rriii.Ue, kuten 00.1: ·eh
dotettukin, maksettaisiin palkka myöskin 
tältä vapaapäivältä. Verrattaessa vihdoin 
itsenäisyyspäivää esime11kiksi Vapnn päi
vään, joka meillä käytämnössä ilman ·lain
säädäntöä on muodostunut vapaapäiväksi, 
voidaan myöskin hyvällä syyllä väittää, 
että paljon vahvemmat ja lujemmat syyt 
puhuvat itsenäisyyspäivän vieton puolesta 
vapaapäivänä kuin Vapun päivän puolesta, 
joka on muodostunut etusijassa vain luok
kapuolueiden agitatsionipäiväksi. Vaikka 
siis edellä kosketelluilla näkökohdilla kiel
'tämättä Dn oikeutuksensa, voidaa:n ehdo
tusta vastaan myöskin esittää vakavia ja 
mielestäni ratkaisevia muistutuksia. Ennen 
kaikkea on pidettävä mielessä, että täydel
lisen vapaapäivän vietto maassa merkitsee 
kaiken kansallisen tuotannon seisahtu
mista siksi päiväksi, millä seikalla on erin
omaisen suuri merkitys maamme talouselä
mään. Ei tosin yhtä suuressa määrässä 
maataloudelle, joka voi siirtää tämän va
j)aapaivä:n va;stikkeen jollekin muulle päi
välle joulupyhien aikana. Niinpä on mi
nulle vakuutettu maatalousmiesten taholta, 
;että löytyy monta py;hien välistä arkipäivää, 
ctoHoin ei olla työssä. S.e v·oidaan siis vastiik
ikeena myöntää itsenäisyysp.äivän vieton 
korvaukseksi, ottaa työpäiväksi joku tällai
nen joulunpyhien aikainen arkipäivä, 
mutta varsinkin teollisuus- ja liike-elä
mässä yleensä tulisi olemaan tuntuvaa hait
.taa itsenäisyyspäivän: viettämisestä ehdot
tomana vapaapäivänä. Niin kiitettävä aihe 
kuin itsenäisyyspäivän vietolle onkin, näyt
tää sentään olevan vakavasti harkittava 
onko maamme kansantaloudella varaa ja 
onko .syytä uhrata kokonainen vuorokausi 
tuottavaa työtä ja käyttää se yksinomaan 
kulutukseen. On usein huomautettu, että 
meillä nyt jo on enemmän kirkollisia ja 
muita vapaapäiviä kuin muissa maissa, jo
ten tuotannon uusi lisärajoitus olisi sitä 
tuntuvampi ja haitta meillä sitä suurempi 
myöskin kamsainvälisi:llä markkinDilla. Eri
koisesti tuottaisi vaikeuksia kaiken työn 
keskeyttäminen sellaisilla teollisuustyö
aloilla, joilla työ jatkuu teknillisten seik
kain vuoksi keskeytymättä yötä päivää kol
messa vuorossa, kuten esim. on laita puun
jalostusteollisuuden alalla ja jossa työ kes
keytetään ainoastaan pari kertaa vuodessa. 
Asian taloudellinen puoli ei tulisi siinä 
määrin ratkaisevaksi, jos voitaisiin jonakin 



muuna päivänä_ itsenäisyyspäivän asemasta 
tehdä .työtä. Mutta sellainen lienee tuskin 
mahdollista. Ei edes sitä käytäntöä, jonka 
mukaan työväki viettää Va'pun pä~vtää !V\a

;paapäivänä, voi millään tavadla muUJttaa, 
varsinkaan senjäikeen, kun yleinen laki 
eräillä työaloilla on jo Vapun päivän julis
tanut vapaapäiväksi. Yhtä mahdotonta on 
myöskin saada supistetuksi nykyjään 
lllleillä vietettyjä kirkollisia juhiapalViä. 
Niiden lukumäärää ei myöskään voi ajatella 
supistettavaksi, vaikka meidän maassamme 
niitä onkin enemmän kuin useimmissa 
muissa maissa. Huomautettakoon lisaksi 
vielä, että useimpien maiden kansalliset 
,juhlapäivät ovat keväällä tai kesällä, jol
loin luonto suosii juhlallisuuksien pitä
mistä, joihin suuret kansanjoukot voivat 
ottaa osaa. Tässä suhteessa on joulukuun 
6 päivä meidän maassamme erittäin epä
,edullinen ajankohta, mikä seikka epäile
mättä tulisi rajoittamaan osanottoa tämän 
päivän viettoon yleisenä kansallisena juh
lapäivänä, varsinkin kun monipyhäinen 
j-ouluaika vapaine arkipäivineen on vain 
pari viikkoa myöhemmin joulukuun ku
luessa. 

Rohk·enen lausua sen havainnon, että la
kiehdotusta ei ole riittävästi aikanaan har
kittu. Niinpä voidaan esim. syystä kysyä, 
onko todellakin ollut Iainlaatijan tarkoi
tuksena, että, jos .esim. itsenäisyyspäivä sat
;tuu lauantaipäivälle, tä!ltä päivältä on mak
.settava täyden työpäivän palkka, \Taikka 
todellisuudessa lauantaipäivä, kuten tun
nettua, ei ole täydellinen työpäivä. Kysy
mys palkasta ja rahasta on siten asetettu 
tässä lakiehdotuksessa etualalLe, niin että 
pooasia on ·häipynyt aineellisten kysymys
ten taakse. Tästä laista- tulee ilmeisesti jo 
yksin tämän yhden viittaamani tulkintaky
symyksen perusteella, puhumattakaan 
muista ilmestyvistä riitakysymyksistä, rii
talaki, joka ei yhdistä kansalaisia isänmaal
lisen tunnelman vallitessa viettämään ko
hottavaa isänmaallisuuden juhlaa, vaan 
nähtävästi tulee johtamaan työnantajia ja 
työntekijöitä siirtymään siksi päiväksi joko 
raastuvanoikeuteen tai käräjätupaan riite
lemään katkerin mielin rahataloudellisista 
kysymyksistä. Laki ei siis tul,e olemaan 
työrauhaa edistävä. Kuten !tunnettua on 
kyllä isänmaallinen Itsenäisyyden Liitto 
{)ttanut aiotteen tämän lain laatimiseksi. 
Alote ·on kaunis ja aatteellinen, mutta se 
-on koko lailla lain kulkiessa eri valmis-
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tusasteissa sittemmin joutunut aiemmalle 
tasolle, profaneerautunut, ja muuttu
nut riitakysymykseksi tai palkkakysymyk
seksi, joka tarkoittaa aineellisen edun an
tamista yhdelle kansanluokalle toisen kan
sanluokan kustannuksella. Jo hallitus on 
esityksessään rajoittanut vain kolmella ri
viUä e1len väärin muista, selvittelemään 
itsenäisyyspälivän merkitystä ja kuinka tar
,peemsta {)[n viettä.ä itsell'äisyyspäivää. 
Kaikki muu osa hallituksen esityksestä, 
siis sanoisinko noin 9/10 sisältää peruste
luja ja selontekoa palkkakysymyksen hy
'väksi. Mutta sekin on tehty niin puutteel
lisesti, että laissa löytyy vielä monta epä
selvää kohtaa, vaikka lakia onkin perustus
lakivaliokunnassa ja suuressa valiokun
nassa näissä kohdin koetettu selventää. 

Jo Kallion hallituksen aikana valmistel
tiin valtioneuvoston kansliassa lakiehdQ
tusta itsenäisyyspäivän viettämiseksi, ja se 
lakiehdotus olikin todellinen itsenäisyys
päivän viettämistä koskeva laki, sillä siinä 
m. m. sanottiin: ,Sanottuna päivänä on 
kirkossa pidettävä jumalanpalvelus ja jul
kiset rakennukset ovat liputettavat". 
Nämä määräykset kokonaan puuttuvat ny
kyisestä lakiehdotuksesta ja sensijaan siinä 
on pääasiaksi pantu vain kysymys pal
kasta. Eikä minua tässä lakiehdQtuksen 
käsittelyssä myöskään vahvista se seikka, 
että äärimmäinen vasemmistokin nyt tällä 
kertaa innokkaasti ajaa lain hyväksymistä 
ei siis itsenäisyyden viettämistä lakimää
räyksin. Minusta tuntuu siltä, kuin äärim
mäinen vasemmisto odottaisi, että he saa
dessaan tämän päivän vapaaksi ja saades
saan siltä päivältä täyden palkkaedun olisi
vat tilaisuudessa yhä tarmokkaammin työs
kentelemään itsenäisyyttä vastaan. (Vasem
malta: Oho !) 

Viitaten edellä esittämiini epäilyksiin 
olisi mielestäni tällä kertaa luovuttava lain
säädäntötietä järjestämästä itsenäisyyden
päivän viettoa ja sensijaan annettava nyt 
jo laajaUe levinneen tavan viettää itsenäi
syyspäivää kansallisena juhlapäivänä ke
hittyä omalla voimalla. Näyttää nimittäin 
todennäköiseltä, että sitä tietä päästään 
varmimmin suotoisiin tuloksiin varsinkin 
kun useimmissa muissa·kin maissa, missä 
kansallista itsenäisyyspäivää vietetään, se 
ei perustu ensinkään lain määräyksiin vaan 
vapaaehtoiseen pitkäaikaiseen käytäntöön. 
Tätä käytäntöä sensijaan olisi kehitettävä 
ja koetettava antaa sille sellaisia muotoja, 
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jotka eivät tek!si mahdottomaksi tuottavaa 
työtä sanottuna päivänä, mutta siitä huo
limatta edistäisivät sen viettämistä kansalli
sena juhlapäivänä. 

Ed. v on B o r n: Också ja:g ber altt re
dan i denna allmänrua debatt få uppehålla 
mig vid den detaljfråga, som redan :av den 
föregåe:nde talaren berördes och som jag 
även närmare lberöm i min till grundlags
urt;Sik:ottets betärukande fo.gade reservation, · 
nämligen om utbetalande av lön på själv
ständighetsdagen, i faH denna blir förkilarad 
för fridag. Utöver vad jag hä:rom redan 
anfört i min rese1wation, skaU ja;g be wtt här 
ytterligare få tillägga några omstäJndigheter. 

Om den 6 deoomber förklaras för allmän 
frida;g och a:nbetena a;lltså den dagen instä:l-
1as likasom å helgdag, SJå blir det ju för de 
flesta i aUmän dler enskild .tjänst anstä;llda 
personer en a·rbetsdag mindre än förut. 
Melll härav följ,er ingalundia med nödvändig
het, att den för de a:nställdw engång utfästa 
lönen skall i rmotsvarande mån minskas. 
Den, oom har avtalad års-, månads- eHer 
veckolön, koonmer med all sannO!li.kihet att få 
denna oavkortad ut, trots den extra ledig
heten, li:kasom ju 'lön även eljes i ty bll er
lägg"eS med oförändrat belopp, vare _sig må
naden eller ;neckan har flere eHer färre ar
-betsdagar. För julvook.an med dess 4 ar
betsdagar UJ>phäres ju sa.mma lön som för 
en 6 dagars vecka, och för februari månad 
med dess endast 24 a:rfueltsdagar beräknas 
samma rlön som för en 26 arbetsdagar om
fattande månad. Ja, det förtjäna:r måhända 
ock erinras om, att även för skottår, som 
faktiskt har en arbetsdag mera, de fasta 
[Önerna utgå med elllahanda helopp som un
der vanl1ga år. 

De, som äro amställda mot fast lön, upp
bäva sin ersättning för viss tjänst, :för att 
de mlltså under en viss överenskommen tids
;period stii!lla sin anbetskraft till a:rbetsgiva
rens disposition. De erhåHa sin lön för en 
dylik lärngre eller iko:riare tidsperiod utan 
hänsyn rtiH den verkliga arbetstid eller det 
faktiska arbetskvantum, som ·av dem dä:r
under presteras. De ersäJttas så att säga 
för anställningen såsom sådan, icke för en 
viss större eller mindre a:rtbetsprestation. 
Föl'ISummas någon eller några dagar till 
iföljd av sjukdom e1ler annat laga förfall 
eller metla.nkommeru he1g eJler fridag, med
:för detta icke i och för sig avdrag på lönen. 

Alltså, det finnes ing€1Il anledning att rbe
tvivla, att icke envar, arbetare lika; väl som 
tjänsteman, som är wnställd för viss tid,. 
dock minst en vecka, sku11e få sin utfästa 
lön till fullo ut, oavsett den nyti'l1komrua 
f·ridage.n, den 6 december. Härom behöves 
icke enligt min UPrpfaJttning något stadgan
de i lag, utan sy,nes mig sruken vara. så klar, 
att den kan 1'hetraktas som mer e'ller mindre 
själ vfallen; och i varje händelse kan den 
nog bäst regler>as av :de praktiska förlhål
landena sj äl va. 

Annat är däremo.t fö.rhåliJ.andet med av
seendre rå . dem, som utföra aJDbete, vilket er
sättes efter dag~, t:imme- eller styckeberäk
ning. De betalas icke för sin anstrullning så
som sådan, utan f.ör sin fwkJtiska arbetstid, 
sin faktisroa arbetsprrestation. Arbeta de 
mindre, leverera dre mindre, få de även så 
mycket mindre gottgörelse. Försumma de 
nå.gon dag av en eller annrun anledning, är 
cförlusten åtminstone i regel deras egen. Den 

· tid, varunder de icke arbeta, kommer icke 
för CLem i 'betrruktarude, Eka litet som det ar
hetskva.nium, som iok:e fullgjorts. De äro i 
detta avseende i en anna:n stä.Hni!Jlg ärn de 
tidigwre berörda tidsanställda arbetarena 
och tjänstemännen. För nu ifrågava.rande 
grupp av anställda kan enligt min uppfatt
ning icke !Jlågon lön för självständighets
dagen Jmmma i fråga. Detta måste ju an
ses direkt be:tingat av ar:betsförhållwndets. 
egen natur. Detta är icke heller orättviSJare,. 
än vad som i sjä_lva verket reda.n nu sker· 
t. ex. därigenom, a;tt fastanställd får lön 
fullt ut även för den tid han av sjukdam 
eller annan laga wnledning .försummar sin: 
tjänst, medarn dag-, tillll- och styc:kelönsar
bmaren icke kan räkna sig tillgodo någon 
lön för den tid han försummat eHer för det 
arbete, han ej utfört, där e:j undantagsvis 
annorlUDda särskilt överenskommits. Han 
kan vissrerligen i regel komma sig till en 
rnågot större drugsförtjänst än ,den som åt
njuter fast lön, rmen han bär ocksrå riSik:en 
själv för al,la de fall, då arbetsresulta!tet av 
en eller annan, oelli:s~ a~v honom oberoonde 
arnledning, utrfaller mindre eller sämre. 

.Såväl principiellt som ~prruktiskt taget är 
det sålunda en icke rin.ga skiNnad mel1llln 
fast anmälld!a tjänste.män och a~rbetare och 
sådana, som utföra anbeoo mot dag-, tim
eller styckelön. Denna skillnad motiverar 
äv€n till fullo ,den olikhet, som :med avseenide 
å lön€utbetallnin:gen den 6 decemw borde 



i•a.kttaga.s mel1a.n de båda grupperna. Att 
inordna de.m under samma bestämningar 
vor.e a;tt göra våld ·på förhå:llanden, som äro 
givna ocJh självklara. Lika natudigt som 
det är, wtt de bst aillställda skola erhålla 
Jön ltiH utlowJ,t lbe.lop,p, oavsett en i deras 
tjänstetid inskjuten extra fridag, lika ona
turligt är de.t, 1l!tt de mot dag-, tim- eUer 
betingslön alliStäJllda skola få gottgörelse för 
d.enna da,g,. som icke .faller inom, utan utOIIll 
den tid deras a,rbeJtsavtal avser. Och även 
om i sistnämnd•a fall vissa skäl någon gäng, 
kanske i vissa industrier, talade för utgi
vande av full lön, så är det säkerligenlämp
ligare att 'lämna sådant he:roende på fri
villig övel'enskomrool'Sie i varje enskilt fa'll 
än att i h11gstiftniJngsväg sök8J framtvinga 
ett helt system,. som i stort sett anåste be
teclmas såsom misslyclmt och oriktigt. 

Det är misslycht detta syste.m därför, 
att det i praktiken kommer att erbjuda sltora 
svårighet.er och anledming till otaliga för
vecklingar vid tillämpninge•n. Särskilt gäl
ler detta uppdragande.t a.v gräill.sen meHan 
s. k. styckearbete och annat betingsarbete 
samlt fixerande i olika fall av den ,hel ar
betsdag motsvara,nde •lön", som d'ör själv
ständighetsdagen skwll u1JbetaJ.as. Är de.t 
t. ex. styckearbete, då någon åtage:r sig att 
mot vlss sucrnma gräva ~PP ett styclre dike, 
elle·r endalst då han gör det emot viss ersätt
illing :per famn? Och viLken är åter den 
fu:lla arbetslönen för självstihlldighetsdagen, 
när det g1iJ:ler en 1l!rbeta.re, som under en 
V~eCka drurförinnan utfört a.Iibet.e il.mnske 
endast någon eller några timmar varje dag? 
De:tta och mycket annat blir &iädse mer 
eller mindre durukelt emlig.t föreliggande lag
förslag. 

Förslaget är misslyckat även därför, att 
det icke skyddar mm, utan snarare direkte 
inbjuder till al:lehanda mer eller mindre 
osympatiska åtgärder för kringgående av 
de i lagen påibj-udna löneutibetalningarna. 
Det behöves t. ex. 1bloft att en arbetare icke 
mottages i arbete nägon dag före självstän
dig'hetsdagen för att hans lön för fridagen 
icke alls skall utfalla. 

Systemet är åter oriktigt därfö·r, a.tt de.t 
tvingar till erlä.ggamde av gottgörelse för 
ett a11bete,. som aldrig utförts, till betalning 
alltså utan motsvarande valuta. Detta, inne
bär k:nappast annat än en obeihövlig beskatt~ 
ning av arbetsgivarena, på vilkas bekostnad 
a.lltså självständighetsdagen skall firas. 
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Att härvid u,ppdraga jämförelse med de 
s. ik. fridagarn:a, som arbet.sgivare äro skyl
diga att bevilja ,al'lbetare efter miillst % år& 
oavbrute.t ar,bete, är icke riktigt. Frida.garna 
hava närmast karaktär av en belöning, en 
ersättning för långva11ig tjänst, och hava 
alltså huvudsa.kligen en e:tisk grund. Och 
des.sutom kan arbet\Sigiva,ren i dessa fall an
ses hava enhå:1lit skälig valuta genom den 
förmålll han haft att unc1er en längre fort
gående tid ostör.t ·ha fått tillgodonjuta den 
anstäl1des arbetskmft., något som i icke jäm
förlig grad kan sägas vam förhande.n i 
fråg.a om a1la dem, -som efter en veckas 
a11bete äro berättigade ,till fulllön för själv
ständighetsdagen. 

Det nu föresla;gna systemet kan slutligen 
komma att kännas orättvist ä:ven för aTbe
tarena själva genom den ojämnihet, varmed 
de Niva de'la.ktiga av denna förmån. Van
liga betingsarlbe:tar.e bliva ju helt ocll hållet 
utanför, och även den, som häiDdelsevis varit 
sjuk eller lagligen förhindrad :att al'beta 
eller kanske a·vsiktligen icke mottagits i a.r
bete någon av dagarna närmast före själv
ständighetsdagen, :blir utan: lön för fridagen, 
ehuru hans stålllning i övl'ligt .kanske var 
fullkomligt densa.miDJa. som hans a,rbe.ts
kamraters. 

Hela: systemet koillllller kort sagt att verka 
i hög grad! ojämnt och orättvist och blmt 
bidraga tiH åstadkommande av oreda ooh 
förvirring, parat med godtycke, särskilt i 
smärre och enklare arbetsförhåUa.nden. 

Man har velat av den 6 decembe·r göra en 
nationell festdag att begås under frid och 
glädje, men man noolägger däri tillika, så
som ocksiå l'edan av hr Pulkkinen här an
tyddes, fröet tiU spJit och tvedräkt med ... 
borgarena eme'Uan, tili oro och aHmänt miss
nöje i samihället. 

Bestämningen i § 2 av föreliggande Jag
förslag a·ngående utbeta!lan.d:e av lÖill för den 
6 december är alltså enlig.t min lbestämda 
uppfattning onödig, för såvitt den avser fast 
avlönade tjänstemän och arbetare, alldel('B 
oskälig åter för såvitt den avser övriga där 
avsedda fall, då arbete av någon utföres 
emot ersättning. 

Jag ik:omme:r förty att under detaljbehand
Hngen föreslå uteslutande av 11111 ifråga
vara.nde stadgande ur 1.agförslaget. 

Ed. P a l m g r en: Då grundlagsutskottets 
:betänlmnde i detta ärende den 7 innevaran-
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de oktooor behandlades i riksdagen för re
miss till stora utskottet, hade jag redan äran 
giva uttryck åt mina ,a,Hvoarliga hetä:nklig
heter mot la,gförslaget i dess helhet ocih i 
synnerhe.t e.mot pålbudet att arbetsgi:vare 
skuHe utbeta,la ersättning för arbete, som 
icke a1ls blivit utfört. 

Ålberopande de skäl jag då :fram1ade,. ut
talade jag mitt synne,rlig,a heklagande där
över att stora utskotte·t ioke beak.tat de~ 
samma:, utan också för sin del förordat en 
sådan UPIPerubar orättvisa som förs~aget 
innebär. Jag noppas att riksdagen skaH 
se klaraDe oc:h förkasta förslaget.. Ifall så 
emot förmodan e:j 1blir faHet, Slkulle detta i 
vida kretsa:r yttermera nedbringa förtroen
det för riksldagens vilja och förmåg'a att 
tillg{)ldose ~ns de elellllemtäraste intressen för 
näringslivet. Man är redan förut - jag 
ooklagar att nödgas säga .det - i alltför 
hög gra;d besijäJad av misstroende rrnot riks
da,gen, när det gä:ller prakt:iska uppgifter 
rpå sidan om det po1itiska intcig&pelet. Vi 
skol:a icke öka detta misstroende. 

Slut!i,gen får jag medidela att ja;g i a!llt 
vli,sentligt omfattar de 'SJllpUnkter, för 
vilka rdgsm. von Borm och Pulkkinen gjort 
sig till to1kar. I amslut,ning till rdgsm. 
Pulkkinens reflexion<er beträffande den 
föresla.gna t.vångsavlönri.ngen för det fa11 
natbonaldagen infa!ller på en lördag, fram
ställer jag frågan, huru det skall förfaras, 
<>m densamma infaller på en söndag. Är 
det memingen att :äveTh då sådan lön ska11 
utbetallas ~ 

Ed. L e h t i n en: J olmisen sivistyskan
san nimeä kantavan kansan siveellinen vel
V·o1lisuus vaatii viettämään juhlapäivänä 
sellaista kansan e1ämä:ä ja sen historialliseen 
kehitykseen vaikuttanutta tapahtumaa kuin 
meillä oli irt:senä:iseksi kansa;ksi julistautumi
nen, jonka merkkitapahtuman kymmenvuo
tista muistojuhlaa meidän kansamme val
vteutunut osa lähia1Jmina valmistautuu viet
tämään. Ikävä vaan, ettei tämän niin sano
tun itsenäisyyspäivän juhlapäivänä viettä
minen ole läheskään tuHut niin yleiseksi 
kuin suotavaa olisi ollut. Ei ta;hdota vielä 
<>iv.altaa, mikä suuri, isänmaaHista mieltä ja 
kans:allistullltoa kasvattava merkitys tä.män
ilaisilla kansallisrlla juhlapäivillä on, puhu
mattakaan siitä että melkoinen osa kansas
tamme ei ,soisi kuulla puhuttavankaan irt:se
näisyyspäivåstä mitään ja vielä väh!emmä~n 

sen juhlapäivänä viettämisestä. Nähtävästi
kin haHitukBen tarkoitus on ollut koettaa 
saada ttä:ssä asia;ssa korjausta aikaan parem
paan päin ja siinä mielessä lienee antanut 
eduskunnalle esityksen Qaiksi joulukuun 
6 päivä·n viet,tlåmisestä yleisenä juhla- ja 
vapaatpäivänä. 

Huolimatta lakiesityksen hyvästä tarkoi
tuksesta uskallan kuitenkin epäillä, saavu
tettaisiinko tällä lailla toivottua tulosta. 
Tuskinpa vaan. Pikemminkin on syytä 
luuHa, että tätä päivää tultaisiin käyttä
mään enemmän kaikkeen muuhun a:jatellun 
juhlapäivän asemasta, jota rikottaisiin 
yhtä yleisesti kuin a'ikaisemmin elintarve
lakia ja kieltolakia nykyään. Mieluimmin
kin soisin, että itsenäisyyspäivän juhlapäi
vänä vi>e.ttäminen jätettäisiin jokaisen va
paaseen harkintaan ja samalla pyrittäisiin 
kasvatuksen kautta teroittamaan kasva;valle 
nuorisoUe päivän suurta merkitystä. Tulos 
,olisi tietenkin hidasta, mutta veisi, niinikuin 
luulen, varmempaan tulokseen. 

Se seikka, että sinä päivänä ollaan työtä 
'tekemättä, ei vielä tiedä .sen juhlapäivänä 
v~ettämistä. Sehän vaatii etupäässä ja en
nen kaikkea isänmaaHista mieltä. Mutta 
kuinka sitä voi olla henkilöillä, jotka, niin
kuin täällä eduskunnassa, ikävä kyllä, on 
saatu kuulla, väit,tävät, ettei työmiehellä ole 
isänmaata, ja jotka niinikään ovat lausu
neet tämän lakiesityksen ensimmäisessä kä
sittelyssä hyväks:yvänsä lain, jos se takaa, 
että työmiehille maksetaan siltäkin päiväLtä 
palkka, vaikka he ovat työtä tekemättä. Siis 
he juhlisivat, sikäli kuin juhli>sivat, ainoos
taa,n rahmr edestä ja toisten kustannuksella. 
Täillaiset juh:takoristukset ovat mielestäni 
sitä lajia, ettei rniitä kannata rahalla ostaa. 
Juhlapäivän arvokkuus ei ainakaan siitä 
kärsisi. Muutoin pyydän saada kannattaa 
edustajain Pulkkisen ja von Bornin teke
mää ehdotusta, vaan ellei se tulisi saamaan 
riittävä:ä kannatusta eduskunnassa, niin 
minä puole:sta.ni en voi myötävaikuttaa sel
laisen lain syntymiseen, joka loukkaa omis
tusoikeuden pyhyytttä. 

Ed. P u h a k k a: Ed. Pulkkinen lausui, 
että tämän asian käsittelyn ainakin perus
tuslakivaliokunnass:l tunnesyyt olisivat mää
rä.n:neet. Månä en voi kä:sittää, että nä.in 
olisi asianlaita er~tyisemmin perustuslak:i
va.Hokunnassa, ellei ed. Pulkkisen lau81111-
toon voida sisällyttää .sellaista mielipidettä, 
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€ttä perustuslakivaliokunta nykyisestä ko
koonpanostaan riippuen olisi enemmän tun
teellinen valiokunta kuin joku muu valio
kunrt.a. Tulo.shan tämä,n asian käsittelystä 
on ollut perustuslakivaliokunnassa ja suu
ressa valiokunnassa aivan sama, ja jos ilman 
tuollaisia ennaklmluuloja siitä johtopäätök
siä tehdään, niin johtopäätös tietysti täytyy 
olla se, että tunnesyyt ovat aivan yhtä hy
vin määränneet asian käsittelyn suuressakin 
valiokunnassa. Itse asiassa tietysti onkin 
niin, että koko tämä lakiehdotus on tunne
syiden määräämä ja myöskin se tulos, jonka 
asian käsittely on valiokunnissa saanut, oo 
tunnesyiden määräämä, ellei edellytetä, 
että hallitus antaessaan tämän esityksen ja 
va:liokun:nwt tullessaan siihen tulokseen, mi
ihin ne ovat tulleet, olisivat lähteneet yksin
Dmaan si~tä aivan realistisesta näkökan
nasta, että koko lain tarkoitus olisi vain 
valmistaa työväestölle yksi va.paapäivä 
täysillä palkkaeduilla. 

Minä, niinkuin sanottu, olen sitä mieltä, 
että lakiesityksen käsitte-lyn ovat kaikissa 
asteissa tunnesyyt määränneet. 

Kun tätä lakiehdotusta on käsite],ty ja 
arvosteltu, niin on siinä ollut otettava hl]()
mioon ensi sijassa kaksi hyvin tärkeärt.ä ky
symystä. Ensimmä.in~Bn näistä kysymyk
sistä on se, onko, jos tahdotaan aikaansaada 
itsenäisyyspäivän viettäminen, siitä säädet
tävä lailla, vai eikö olisi parempi, että jä
tettäisiin asia ,käytännön varaan ja että itse
näisyyS'päivän vie!l:.to tulisi hyväksi ja kau
niiksi tavaksi ilman mitään lainsäädäntö
tointa. Minä puolestani olen sitä mieltä ja 
[uulen niin hyvin perustuslakivaliokunna'll 
kuin suuren va~liokru.nnankin måäräävän 
enemmistön olevan sitä mieltä, että tämä 
lakiehdotus ei millään tavalla ole ehdotto
man tarpeellinen e!kä sen hyväksymistä ole 
siitä syystä suositeltukaan. Mutta on kat
sottu, e.ttä vai,kka lakiehdotus ei olelman eh
.(lotrtomasti tarpeellinen, niin se on kuitenkin 
suotava, ja voidaanhan säätää sellaisiakin 
[akeja, joiden tarpeellisuus on epäilyksen 
alainen, mutta jotka siitä huolimatta ovat 
suotavia ja, niinkuin sanottu, siitähän tässä 
.asi'assa on lähdetty. 

Jos sitten on tähän ensimmäiseen kysy
mykseen nähden tultu siihen tulokseen, että 
lain säätäminen on suotavaa, niin tulee esille 
toinen: tärkeä kysymys, nimittäin se, että 
kun itsenäisyyspäivää OTI> yjetettä.vä yleisenä 
"'\·apaapäivänä ja siitä sen jdhdosta väittä-

mättömästi! aiheutuu talOIUdellisia kustan
nuksia, kenenkä nämä kustannukset on kär
sittävä. Jos tehdään työtä vuosi-, kuukausi-, 
tai viikkopalkaJla, niin silloin on itsestään 
selvää, niinkuin täällä jo on lausuttu, eittä 
kustannus vapaapäivän vietosia tulee rasit
tamaan työnantajaa. Kysymys siis voi oi
keastaan lopulta koskea ainoasta,an päivä-, 
tliDti-, kappale- ja urakkapalkalla työslren
televiä ~työläisiä. Niin hyvin perustuslaki
valiokunnan kuin suuren valiokunnankin 
enemmistö on ollut sitä mieltä, että työn
,antaja voi helpommin kärsiä kustannukset 
näissä:kin twpauksissa, lukuunottamatta 
urakkapalkkalaisia, ja että on siis kdhtuulli
sempaa sälyt,tää tuo kustannus työnanta
jalle kuin työntekijälle. Mitä urakkapalk
·ka:laisiin tulee, niin vasemmiston taholtahan 
on tehty ehdotus, että myöskin urakkapa!lk
kaa nauttivat saisivat .täyttä työpäivää 
vasta·avan palkan itsenäisyyspäivältä. Minä 
en kumminkaan ole päässyt selvyyteen siitä, 
kuinka vasemmisto tämän ehdotuksensa luu
lisi voitavan käytännössä toteuttaa. Jos 
minä olen antanut huvilani ka,ton jolleki:n 
urakana määrätystä palkasta maalattavaksi, 
niin en minä ymmärrä, millä tavalla tästä 
urakk,apa<lkasta itsenäisyyspäivän palkka 
voitaisiin laskea, jos tuo urakkRJtyö itsenäi
syyspäivän aikana olisi tehtävänä. Jättäi
sikö urakkatyfu suorittaja osan katosta 
maa1aa;matta vai olisiko hänelle laslrettava 
joku erikoinen korvaus, ja minkä perustei
den mukaan siHä, että hänen pitäisi olla 
työstä poissa itsenäisyyspäivänäY 

Täällä on huomautettu myöskin siitä, 
että joissakin ,tapauksissa olisi epäselvää, 
tuleeko palkka maksettavaksi vai ei. Mitä 
sunnuntaipäivään ensinnäkin tulee, niin jos 
~itsenäisyyspäivä sattuu sellaiseksi päiväksi, 
niin on minun käsitykseni mukaan ~akiehdo
tuksen mukaan aiva.n selvää, että palkkaa 
ei ole maksettava. Sama on asianlaita 
muinakin kirkollisina juhlapäivinä. Ainoas
taan jos joulukuun 6 päivä sattuu arkipäi
väksi, tulee pallronmaksu vapaapäivältä ky
symykseen. 

Ed. Pullkkinen arveli, että jos joulukuun 
6 päivä sattuisi lauantaipäiväksi, niin työn
teki·jå saisi suuremman palkRJn tuolta päi
vältä kuin mitä hän ansaitsisi, jos hän tekisi 
sinä päivänä työtä, ja joihtuisi tämä siitä, 
'että lauantaina työpäivä on lyhyempi kuin 
muina päivinä. (Vasemmalta: Ei ikai !) 
Tämä arvelu pitää yhdessä. tapauksessa 
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paikkansa, vMn ei muissa. Se {)IIl oikea sil
loin kun tämän lakiehdotuksen mukaan las
kettaisiin itsenäisyyspäivän palkka kappale
työläisille. Lakiehdotuksessa nim. sanotaan, 
sellaisena kuin se on suuressa valiokunnassa 
hyväksytty, että kappa•letyöpalkasta lasket
taisiin päiväpalkka edellisen viikon keski
määräisen päivätyöansion mukaan. Tämä 
keskimääräinen päivätyöansio tulisi ilmei
.sesti olemaan suurempi kuin lauantaipäivän 
työansio, ja minä myönnän, että se ei ole 
aivan paikalLaan. 

Ed. Pulkkinen puhui vielä jostakin aikai
semmasta ehdotuksesta itsenäisyyspäivän 
viettämiseksi, jossa ehdotuksessa olisi mää
rätty sinä päivänä toimitettavaksi jumalam
palvellus ja liputus. Minä luulen, että ver
rattaessa tätä lakiehdotusta mainittuun eh
dotukseen ei voida mitää.n epäedullisia 
johtopäätöksiä nykyistä ehdotusta vastaan 
tehdä. Nuo asiathan voidaan aivan hyvin 
järjestää asetuksella, eikä niistä tarvita 
•lailla säätää. 

Kuten minä jo lausuin, minun käsitykseni 
on se, että tämä laki ei ole ehdottoman tar
peellinen, mutta se on siitä huolimatta suo
tava. Minä myönnän, että koko suunnitelma 
perustuu tunnesyihin ja että määrättyjä 
muistutuksia voidalftn lakiehdotusta vastaan 
tclldä. Mutta olen siitä huolimatta sitä 
mie1tä, että tätä lakiehdotusta voidaan, sel
laisena kuin se on suuressa valiokunnasiSa 
hyväksytty, puoltaw. 

Ed. J. F. A a 1 t o: Mitä tulee käsiteltä
vänä olevan lakiehdotuksen merkitykseen 
periaatteelliselta kannalta, tahtoisin ly
hyesti lausua, että mekin pidämme sen hy
väksymisen suotavana varsinkin siitä 
syystä, että lain kautta tulisi tunnustetuksi 
se tosiasia, että Suomi on saavuttanut itse
näisyytensä joulukuun 6 päivänä 1917 eikä 
siis toukokuussa 1918, niinkuin on eräältä 
taholta väitetty. 

Mitä tulee muuten Iain-larpeellisuuteen, 
niin siinä oikeastaan voisin yhtyä perustus
lakivaliokunnan puheenjohtajan ed. Puha
kan lausuntoon, että välttämätönhän tämä 
laki ei ole, mutta meidänkin mielestämme se 
on suotava. 

Kun on eriKoisesti tehty muistutuKsia 
sitä lakiehdotuksen säädöstä vastaan, jonka 
mtl'kaan työläiset saisivat täyttä työpäivää 
vastaavan palkan siinä tapauksessa, että 
joulukumi 6 päivä sattutCarkipäiväksi, ha-

luan minäkin muutamalla sanalla sitä
puolta kosketella. 

Valiokunnassa on vähemmistön taholta.
samalla tavoin kuin täälläkin pidetty sopi
mattomana, että työläisille maksettaisiin 
joulukuun 6 :lta päivältä palkkaa, koska se 
heidän mielestään tulisi kohtuuttomasti ra
sittamaan työnantajia. Näitä väitteitä vas
taan on jo valiokunnassa meidänkin puo
leltamme esitetty se tosiasia, että työläiset 
suurimmalta osalta elävät siksi ahtaissa 
olosuhteissa, että heillä ei ole varaa ilman 
vaikeuksia luopua työpäivästä. Ja kun ker
ran on kysymys jonkinlaisesta kansallisesta 
juhlapäivästä, ei pitäisi silloin niin tunteet
tomasti kuin ed. Pulkkinen laskea tämän 
juhlapäivän merkitY'Stä vain markoissa ja 
penneissä. Niin ala-arvoisella tavalla ei va
liokunnassa ·olelman a.siaa vastustettu, kuin 
teki ed. Pu~kkinen selittäessään, että äärim
mäinen vasemmisto puolustaa tätä lakieh
dotusta myös palkanmaksuun nä;hden siinä. 
mielessä, että saisi yhden vapaapäivän li
saa, voidakseen tehdä itsenäisyyden vas
taista kiihoitustyötä. Minun kä'sitykseni 
mukaan on tällainen väite sopimaton jopa 
ala-arvoinenkin. Minun asiani ei ole puo
lustaa äärimmäistä vasemmistoa, mutta 
minä uskon, että heille on itsenäisyyBpäivä 
vähintään yhtä arvokas kuin ed. Pulkki
oolle ja hänen hengenheimolaisilleen niin et
,tei tällaisessa sävyssä olisi syytä 31siasta pu
hua. Jos ed. Pulkkinen on katsonut asiak
seen erikoisesti tälläkin demag·ogisella 
väitteellä ryhtyä tämän asian yhtey
dessä puolustamaan teollisuuskapitalistien 
etuja, niin ei se ole hänelle itselloonkä.än 
eduksi eikä tällaista puolustustapaa voida 
pitää kaikkein sopivimpana. 

Mitä muuten tulee siihen, onko pidet
tävä kohtuullisena sitä, että työnantaja 
joutuu maksamaan työläisille palkan siinä
kin tapauksessa, että on kysymyksessä 
päivä-, tunti- tai kappaletyö, niin on se 
helposti puolustettavissa. Kun kerran osa 
työläisiä joutuu saamaan palkan niin itse
näisyyspäivältä kuin muiltakin pyhäpäi
viltä, niin ei ole suinkaan kohtuutonta, 
vaan päinvastoin asianmukaista, että tässä 
tapauksessa asetettaisiin kaikki työläiset 
samaan wsemaan, nimittäin että myös. 
.pährä- ja tuntipoalil~kalaiset kuin myös kapna
letyötä tekevät saisivat tältä päivähä, jos 
se sattuu arkipäiväksi, korvauksen. Minä 
olen kyllä sitä mieltä, että myös ura.klka
palkalla työskentelevät olisivat oikeutetut 
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.saamaan tältä päivältä korvauksen. Äärim- ' 
mäisen vasemmiston taholta onkin jo perus
tuslakivaliokunnassa tehty ehdotus, että 
myös urakkapalkka~aiset saisivat korvauk
sen, ja minä myönnän, että tämä kanta on 
aivan oikea. Minä olisin halukas yhty
mään siihen ja olisin sen tehnyt jo perus
tuslakivaliokunna•ssa. Mutta siitä syystä, 
että minä näin mahdottomaksi ajaa tämän 
kannan läpi, asetuin .sille välitielle, johon 
kompromissin kautta päästiin, että tyydy
tään siihen, että urakkapalkkalaisten pal
kan saannista luovutaan ja puhutaan 
vain tunti- ja päiväpalkkalaisten lisäksi 
kappalepalkalla työskentelevistä. Jos emme 
olisi yhtyneet kappalepalkalla työskentele
viä puolustamaan, olisivat hekin jääneet 
ilman ja kysymy<kseen olisi tullut valiokun
na·ssa vain tunti- ja päiväpalkkalaiset. 
Sen vuoksi katsoimme me asianmukaiseksi 
hyväksyä pienemmän pahan kuin suurem
man. 

Mitä sitten tulee kappalepalkalla työs
kentelevien oikeuteen, niin minä pyydän 
huomauttaa, että tämä ei koske niinkään 
paljon maalaisväestöä, tavallisissa talon
poikaistaloissa tyoskenteileviä työläisiä 
kuin on otaksuttu, vaan pääasiassa teolli
suustyöväkeä. Se on mielestäni pieni asia, 
joutuuko joku talollinen maksamaan kap-• 
palepalkalla työskentelevälle palkan vai ei; 
ne ovat hyvin harvinaisia tapauksia joissa 
tämä tulee kysymykseen. Mutta teollisuus
laitoksissa työskentelee suuri osa kappale
palkalla. Esim. metalliteollisuuden alalla 
on hyvin vähän kuukausi- ja tuntipalkka
laisia, kun sen sijaan kappalepalkalla työs
kentelee suurin osa työläisiä. Samoin on 
asia monilla muilla tuotannon aloilla. Ja 
.siitä syystä, ktm il:eollisuuslait.oksissa tunti
palkalla ja päiväpalkalla työskentelevät tu
lisivat saamaan palkan, ei olisi kohtuullista, 
että kappalepalkalla työskentelevät jätet
täisiin ilman. 

Nämä seikat huomioonottaen sekä muis
taen, että työväki yleensä ainakin suurim
malta osalta elää kädestä suuhun ja että se 
joutuisi vaikeuksiin sitä enemmän, mitä 
useampia vapaapäiviä hyväksyttäisiin voi
maan, on _ täysi syy puolustaa sitä. että 
heille maksetaan tältä kansalliselta juhla
päivältä paikka. Eivät mielestäni sellai
setkaan viittaukset, joita ed. Pulkkinen 
teki, saisi vaikuttaa eduskuntaan, vaan olisi 
otettava tämä kysymys asialliselta kan
nalta. 

Minä . lopuk~ johdun vielä ihmettele
mään ed. Pulkkista, joka on halukas näyt
telemään vapaamielistä osaa ja hyvin mie
lellään toisinaan vilkuttaa silmäänsä va
semmistoon päin, että hän katsoo siitä huo
limatta voivansa tämmöisenkin asian yh
teydessä tehdä viittauksia, joita ei edus
kunnassa pitäisi tehdä. Minä olen sitä 
mieltä, .että lakiehdotus olisi hyväks;yttävä 
siinä muodossa, kuin suuri valiokunta eh
dottaa. 

Ed. V en n o 1 a: Ky;llä minun täytyy 
sal11oa, että siinä keSlkustelUtSISa, mikä !llsiasta 
nyt on .käyty, on ilmestynyt verrattain vä
hän hyvää ,tathtoa. Ed. Pulkkinen'kin, jok&. 
esiintyy täällä pääasianisimpana vastusta
jana tälle asialle, myöntää ja lausuu kau
niita sanoja it.senäisyyspäi,vän vie.tosta. 
Mutta hän soimaa sitä, että tällaista päivää 
on ajateltu vie.tettäväbi tunlllesyiden perus
teella j.a koetettu näiden syiden perusteella 
etsiä sellainen muoto, joka tekisi tämän ~päi
vän yhtenäiseksi koko Suomen kansalle. 
Kun hän sitten koettaa toiselta. puolen to
distella, kuinka tällaise>n itsenäisyyspäivän 
viettäminen on niirn erinomaisen vaikea, niin 
tuntuu vallan vähån vakuuttavalta !hänen 
selitYJksensä tämän itocnäisyyspäivän viettä
misen merkityksestä. Hälll vetää vasta
todisteluksi, kuinka Suomen. kansantalouden 
ei kannattaisi tällaista viettää tai kuinka 
Qlisi asetettava kysymyksenal~iseksi, onko 
.nyt maan kansanta1ouden otettava tällaista 
uhrau.sta. Hän vetää todistukseksi, kuinka 
liikeaila, varsinki'll' teollisuus; tästä tulee 
suuDesti kärsimään. Vi€·lä,pä hä.n vetää to
distukseksi luonnonkin, kuinka se ei sinä 
päivänä hymyile eikä ole kaunis. Minun 
täytyy sanoa, että näm:ä todistelut, joita 
hän on tuonut esiin, ovat varsin swuresSta 
määrin etsittyjä eivätkä, kun llliitä lähem
min tarlrastelee, pain.a niin palj.on, kuin ne 
ensi si~mäykse1lä näyttävät. 

Jos Suomen kansantalous todellakin on 
sillä kannalla, että sen ei kannattaisi viettää 
yhtä v,apa~apäivä:ä itsenäisyysasian UIJlcia, 
niin tlzyllä minun täytyy sanoa, että silloin 
Suomen kansanitalous on erinomaisen huo
nolla kanualla, enkä minä luule, että, edes 
ed. PU!lkkinen itsekään uskoo tä1llaista väi
tettä. Kyllä vapaapäiviä vietetään paljon 
huonompiin tarkoituksiin, enkä minä 1uule 
Suomen t'aloudelHsen eJ.ämä·n olevan niin 
lopussa, että .Suomen kansa ei voisi ku.s-
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tantaa itse.llensä vapaa1päivi,iä, jota kaikki 
maa.t ja itsenäiset v,altiot itsenäisyytensä 
juhlimiseksi kustantavat. 

.Mitä tulee sitten itse •asian yksityistalou
deNisoon puoleen, niin siitä kai asia kai:kkein 
kipeimmin puristaa, koska tällainen juhli
minen tulisi jonkun verran maksamaan 
visseiHe piirei1le. Olen sitä mieltä, että 
tämäkään asia ei ole niin erinomaisen vaikea 
ja niin kohtuuton, kuin on tahdottu esittää. 

Olen jo toisessa yhteydessä tää.llä osoitta
nut, että tällä hetkellä suuwi:mma1le osalle 
työväkeä maksetaan palkka itsenäisyys
päivänä i1man mitään lakia. Valtio maksaa 
palkan, kunta mruksaa palkan työväestö'lleen 
ja maanviljelijät, joilla kaikkein suurim
malta osa1lta on vuosipalkka'laisia, maksavat 
pal:kan tältä itsenäisyyspä'ivä1tä ilman 
mitään ,nurisematta. Kyllä tämä uhraus, 
minkä maanviljelijät teke.vät itsen:äisyys
paivan hyväksi, on heille yhtä arvokas ja 
kallis, kuin niiLle teollisuuden tai muun 
Eike-elämä1n harjoittajiUe, jotka. ma,ksavat 
sen päivä-, tunti- tai kappalepalkan mukaan. 
Ei tällä uhrauksella ole mitään suurempaa 
eroa. On käsittääkseni kohtuuden mukaista, 
että kun toiset ty.ö.na.ntadaryhmät, kunta, 
valtio ja suurin osa maanvi'ljelijöitä maksaa 
palkan, että myös muut talouselämäru työn
antajat yhtyv·ät tähän samaan ta;parun. 
Minä luulen,. että he voivat myös sen tehdä 
ilmatn, ~että tämä kovinkaan paljon järkyt
tää heidän ta:loudeNis,ta asemaansa. On 
ymmärrettävä sensi:j.aan, että työväestölle 
jokainen vapaapäivä on suuri uhraus, ikoska 
työpalkka heidän1 asemassa,an muodostaa 
moninkertaisesti suuremman uhrauksen, 
kuin työnantajain asemassa. 

Kun ed. Pwlkfi,nen sinko&a tässä kes
kustelussa sellaisen väitteen, että vasemmis
ton taholla yksinomaani ajateltaisiin ainoas
taan saada ,ty:öpäivä vapaaksi toisten kus
tannuksella, niin minun täytyy sanoa, että 
se on rumaa !meruetteJyä.. Ei ole syytä eikä 
oikeutta mennä tankastelemaan kunkin 
munas:kuita, mikä on perimmamen syy. 
Minä mer.kitsen, päinvas<toin kuin ed. Pulk
kinen, edwksi sen, että myöskin vasemmis
ton tahdlla on voitu yhtyä ka:n·nattamallln 
tämä,n juhLapäivän viettämistä ja siis yhtyä 
itsenäisyyspäivän viettämisestä. 

Minä mielelläni myönnän, että yksityis
kohdissa voi ilmetä erinäisiä vaikeuksia lain 
sovittamisessa. Myönnän senkin, että niille, 
jot,ka maksav.at pa,likan itsenäisyyspäivältä, 

se on jonkunlaista verotusta, mutta minä 
uudistan, mitä jo äsken 'lausuin, että tämän 
verotuksen jo suurin osa työnantajia maassa 
suorittaa vwpaaehtoisesti ja että johdonmu
kaiS'lluden aikaansaaminem. lainsäädännön 
avulla on tädtä kannalta katsoen oikeutettua. 
Mitä lain yksityiskohta~seen sovel~uttamiseen 
tulee, niin toteaillJ ettei muissakaan laeissa 
voida edeltäpäin sanoa yksityiskohtaisesti, 
missä kohdassa milloilnkin vaike,us vastai
suudessa sen sovittamisessa tulee ilmene
maan. Luulisin ett-ä tällaisessa, asiassa 
kuin nyt on kysymys voidwa,n edeHyttää 
asianomaisissa paljon enemmän \hyvää .tahtoa 
kuin moniin mu~hi'n lakeihin nähde:n, joista 
ei myöskään edeltäpäin ole voitu a:rvosterla 
yksityiskohdissa esiin tulevia vaikeuksia. 
Minä en usko, että tästä tulisi sellairnen riita-
1aki, joka, niinkuin ed. Pulkkinen tahtoi 
maalailla, a,daisi asianomaiset tänä itsenäi
syyi"\päivänä raastupaan riitelemään. Luu
len, että tä.Nainen puhe on asian liioittelua 
kovin suuressa määrässä. 

Olen sitä mie[tä,. että Suomen 1mns.a11a on 
varaa viettää itsenäisyyspäivää niinkuin 
muiUakin ~kansoilla. Olen sitä mieltä, että 
koska nyt .jo ka,~kkeirn suurin osa maan 
työnan,tajia maksaa työväestölleen p.a.lk·an 
vapaaehtoisesti ilman1 mitään bkia, että ta-
pahtuu aivan oikeus ja kohtuudenmukai
suus, että myöskin muut työna,ntajat lain
säädännön kautta asetetaan samaan asemaan 
ja e.ttä he myöskin yhtyvät tämän juhla.
päivän järjestämisestä siUä tavaUa kuin 
lakiehdotuksessa on ehdotettu. Ne vaikeu
det ja epäi'lykset, joita on esitetty lain toi
lllleenpanoon nähden, eivät käsittääkseni ole 
niin suuria, ettei niistä voitaisi suoriutua 
käytännössäkin. Puolustan siis lakieihdotuk
sen hyväksymistä. 

Ed .. S ahist·ei·n: Myöskin minä kuuhm 
niihin, jotka ,pitä-vät suotav<ana, että tämä 
1akiehdo:tus hylätään, en sentähden, ettenkö 
minä toivoisi itsenäisyyspäivän viettämistä, 
vaan sentähden, että minä 1pidän oikeana, 
että sen juhliminen tapahtuu sisäisestä va
kaumuksesta ja vapaasta toodosta,. Ja kun 
näin on, niin on lainsäädäntö asiassa tar
peeton. Sitäpaitsi on lakiehdotus mie1estäni 
epäselvä ja monessa suhteessa sopimaton ja 
kohtuuton. Näin ollen katson, että bkieh
dotus on hylättävä. 



Ed. P en .n a ne n: Eräs arvoisa puhuja 
tässä äskettäin mainitsi •lausunnossaan, että 
perustuslakivaliokunnan ehdotus perustunee 
ensi sijassa tunnesyihin. Minun mie'lestäni 
tunnesyyt ovatkin - tai ainakin niiden 
pitäisi olla - sinä pohjana, jotka tästä 
ajatellusta isänmaallises:ta juhlasta telkevät 
todellisen juhlan. Tietystihän on tässäk'in 
nyt kysymyksessä olevassa asiassa kuten 
muissakin katsottava asian taloudellistakin 
merkitystä ja sehän tässä asiassa orukin, 
niimkui'l1 sama arv<Jisa puhuja aivan oikein 
huomautti, anastanut oikeastaan vähintään 
etualam, .eNei kokonaan !kaikkien huomion. 
Tiilmän ehdotetun ,juhlapäivän aihe, kan
samme historian suurimman saavutuksen 
muiston viettämi'l1en on jäänyt meLkein var
joon ja kySIYmys on ollut niin valiokunta
käsittelyissä kuin nyt eduskunnassakin lä
hinnä sii.tä, o11ko ja kenelle tästä juhlasta 
k<Jituva yhden työ,päivän palkkaa vastaava 
hyöty tahi häviö. Ei ole mielestlilni nain 
ollen ollenkaan menki'1listä, ,jos monet, jatka 
kylläkin myöntävät mainitun muiston juh
limisen arvoiseksi ja hyvinkin juhlimisen 
arvoiseksi, ovat viilenneet ehdotetun 'lain
säännöksen hyväksymiseen ja jättäisivät 
juhlan ainakin toistaiseksi vakiinnutetta
vaksi tavalla eikä lailla, niinkuin eräässä 
perustus·la,kivaliokunnan mietintöön lii
tetyssä vastalauseess3! sanotaan. Minä olen 
edelLeenkin tämän perustuslaki valiokunnan 
ja suuren valiokunnan ehdotu:k!se.n kannalla. 
Jos niin sanotusta itsenäisyyspäivästä mieli 
tulla yleinen juhla- ja vapaapäivä, niin se 
ei voi siksi täydelleen tulla, eHeivät valtion 
j.a. Jmnnalliset virastot, liirokeet ja rahalai
tokset y. m. pidä sinä pai•vänä oviaan 
kiinni, ja ilman lakia. se kuitenkaa111 tuskin 
on aivan koko11aan mahdorlista. 

Mitä sitten kysymy;ksessä olev:3!lta juhla
päivältä suoritettavaan palkkaan tulee niin 
en voi väilttää sitä vaikutusta, e.ttä tässä etu
alalle nousseessa palkkakysymyksessä on 
menty sekä puolelta että toiselta liioitteluun. 
Minä en ollenkaan jaiksa uskoa si:tä vasem
mistonkaan taholta esitettyä väitettä, että 
kunnolliselle, säännöUiseHe työmi,ehelle yh
den päivän ansion menettäminen olisi sa
nottavia mel'lkitsevä yhtä vähän kuin va;.. 
punkll!an vietto, josta ei ole kuultu kenen
kään liioin valittelevan. Vähemmän sään
nöHiserle työmiehelle taas, jdlla useinkaan ei 
saata olla lanttiakaan taskussa toisin ajoin, 
mutta joka kumminkin tilaisuuden tullen. ja 
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vähän ansairttuaaa1 ottaa va;paapäivän silloin 
kun hyvä.ksi näkee, hänellekään. ei voida 
katsoa tällaisen lailla säädettävän vaipaapäi
vän vieton. olevan .taloudellisesti sen ras
kaamman kuin oonan otta.mamsa vapaan päi
vän viettämisen. Mutta kun kaikki vuosi
ja .kuukausipaLkalla ole.v,at tulisivat kum
minkin saamaan, jos laki nim. hyvä.ksyttä'i
siin lyhentymättömänä, :palkkansa, niin 
minusta on ollut kohtuullista, e.ttä myöskin 
päiväpaikalla ole,v·at, joita niitäkil!l on pi
tem,piaikaise.nkin työsuhteen käyttäjinä, että 
myöskin päiväpaikalla oleVillit saavat kysy
myksa,<:sä oleva:Lta päivä:ltä palkan, ellei työ
suhde ole aivan mi.tälttömän lyhyt j•a siilhen 
nähdenhän lakiehdotuksessa on joku, vaik
kakin ,pienenlainen rajoitus olemassa. 

Kuten jo viittasin, on mielestäni myöskin 
palkanmaksajai.n puolesta korostettu liiaksi 
täJmän ehdotetun llllin taloudellista vaiku
tusta. Minä ·en kylläkään usko vrupa!ll-ajan 
ehdottomaan vai:kutukseen työtehon parane
misessa. Kaikkihan riippuu sii.tii, miten 
vapaa-aika käytetään ja minkälainen on 
yleensä työhalu. Mutta minä tiedän omasta 
kokemuksesta, että iha•n kokonaan lepohet
ken vaikutusrta työtehoon ei voida !kieltää. 
Ja vaikka.pa ei n~in olisikaan, niin luulen, 
että lyhempiaikaisissa ty&mhteissa voipi 
tulla otetuksi /huomioon myöskin se seikka, 
s:attuuko aiottu juhlapäivä juuri tämän työ
suhteen ajaksi ja p'itempi,aikaisissa työ
suhteiss•a,, vaikkapa Sle .,perustuukin päivä
palkkaan, ei vaikutus ole sen kummempi, 
kuin mitä se on kuukausipalkkaan perustu
vaankin työsuhte.esee·n nähden. 

Täällä on huomau:tettu siitä,. että tästä 
laista saattaisi tulla riita1aki. Ikävä kyllä 
yleensä kaikki lait, jot.ka pyl'kivät säiännös
telemä,än työnantajwn 'ja työntekijän, pal
kanma,ksaj·an ja palkansaajan välisiä suh
teita, ovat heräJttäneet enemmän .tai vähem
män, jos ei nyt riitaru, niin aina'kin erimieli
syyttä. Mutta mitä t:ähän asiaan tulee, m.iin 
täytyy sanoa, että kyllä työnantajan j•a 
työntekijän on täJhänkin asti täytynyt s~pia 
kummallisempcirukin a.si.oita, kuin tämän yh
den päivän palkka ja täytyy sopia edelleen
kin ja elävä elämä cm. toki sellainen, että se 
täss·äkin suhteessa 'löytää useasti kirkon 
keskeltä kJ!lää. 

Minä siis edelleenkin, katsoen tämän 
lakiehdotuksen pää:tarkoitukseen, rohkenen 
olla sitä mieltä, että erinäisistä epäilyksistä 
!huolimatta, voitaisiin tämä lmkiehdotus hy-
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väksyä ja siten lailla vakiinnuttaa joulu
kuun 6 ~äiJvä itsenäisyydoo juhlapäiväksi. 
Tietystihän tätäki.n lakiehdotusta v•astaan 
voidaan y.ksityiskohdissa muistutuksia teh
dä. Mutta -en minä muista täällä montakaan 
seHaista lakiehdotusta tulleen hyvruksytyksi, 
johon nähden ei yksityiskohdissa olisi yh
dellä tai toisella edusta,jalla ollut jotakin 
huomautettavaa. 

Ed. J..J o h i: Minun mielestäni on hallitus 
siinä suhteessa osannut aivan oikeaan, että 
se on pyrkinyt lainsäädännön kautta saa
maan vakiinnutetuksi yleiseen käytäntöön 
tämän itsenäisyyden muistopäivän viettä
misen. Tällainen tapaus meidän pienen 
kansan historiassa on sellainen, jota myös
kin epäilemättä tulevat sukupolvet tulevat 
suurella mielihyvällä muistamaan ja silloin 
kun tämmöinen suuri kansallinen juhla
päivä suuren osan mielestä on juhlana vie
tettävä, niin minusta tuntuu oikealta, että 
se myöskin lainsäädännöllä siksi hyväksy
tään, joka merkitsee sitä, että se tulee ai
van yleiseksi·. Jos mitään määräyksiä laki
ehdotuksessa ei ole taloudellisista kustan
nuksista, nim. palkan maksuista työläisille, 
niinkuin siitä ei öle olemassa mihinkään 
kirkolliseen juhlapäivään nähden, niin käy
täntö joka on kirkollisiin juhlapäiviin 
nähd~n o1emass.a, jdhtaa siihen, että sellai
set työläiset, jotka ovat pitempiaikaisella 
sopimuksella saman työnantajan palveluk
sessa, ne tulevat saamaan palkan myöskin 
juhlapäivä1tä. Sitä yleensä ei palkasta vä
hennetä. Ja kun näin on laita, niin mi
nusta tuntuu, että silloin myös johdonmu
kaisuus vaatisi sen, että koettaa sama aja
tus sovelluttaa niin pitkälle kuin mahdol
lista kaikkiin työläisiin nähden. Ja sen ta
kia minusta hallitus on myöskin osunut 
siinä oikeaan, että se on pyrkinyt ulotta
maan tämän myöskin niihin työläisiin, joit
ten työpalkka lasketaan päivä- ja tuntilu
vulla. Ainakin silloin, kun nämä työläiset 
ovat samalla tavalla vakituisia työläisiä, 
niin ei minusta ole oikein että ero on siinä, 
jos palkkaus on päivä- tai tuntipalkan 
muodossa. Ne jäävät ilman, kun ne saa
vat palkan, jotka ova,t pitempiaikaisilla 
sopimuksilla, niin:kuin käytäntö on kirkoUi
·siin juhlapäiviin nahden. Tätä periaatetta 
<>n perustuslakivaliokunta samoin kuin 
:SUuri valiokunta ikoottalllut vielä edelleen 
jatkaa pitemmälle nim. ottamalla myös-

kin kappaletyön tämän lain alaiseksi. 
Periaatteelli:selta: ka:nnaltahan tätä vastaan 
ei ole mitään muistuttamista, mutta sit
tenkin minusta tuntuu, että tässä lähde
tään sellaiselle alaUe, joka on erittäin 
vaikea käytännössä soveltaa. Silloin kun 
urakkatyö pakostakin jää ulkopuolelle, 
niinkuin täällä perustuslakivaliokunnan 
puheeujohta.jakini huomautti, on se hyvin 
vaikeasti järjestettävissä, koska: urakoita 
tehdään verrattain suuriakin, vieläpä on 
tapauksia että umkkamies pitää apulaisra 
taas työssään. Siinä tullaan alalle, jonka 
soveltaminen on verrattain vaikeaa. Mutta 
minusta tuntuu, että eikö ka~paletyö 
myös ole periaatteessa osa urakkatyötä. 
Uraik:lmtyön merkityshän on oikeastaan 
siinä, että työn tekijä saa palkkaa sen 
mukaan, minkä verran hän on työtä saa
nut valmiiksi. Samoin vuosi-, kuukausi-, 
päivä- ja tuntipalkka. Ja se on selvästi 
tulkittavissa, ketä laki silloin koskee. 
Mutta jos se tahdotaan ulottaa kappale
työhön, niin silloin tullaan ru1alle, joka 
minun mielestäni on erittäin vaikeasti so
vellettavissa. Missä on kappaletyön ja 
urakkatyön raja~ Luetaanko kappale
työksi, jos joku on tehnyt urakan, jossa 
palkanmaksun perusteena on joku mitta
yksikkö? Otetaan esimerkki perustuslaki
valiokunnan puheenjohajan mainitsemasta 
katonmaalauksesta. Jos urakoitsija on ot
tanut tuon katon maalatakseen urakalla so
vitusta palkasta, perustusvaliokunnan pu
heenjohtajan käsityksen mukaan, se on 
urakkatyötä eikä siitä tule palkkaa. Mi
ten on tulkittava silloin jos työläinen on 
ottanut sen neliömetrimittayksikön perus
teella~ Suuressa valiokunnassa eräät laki
miehet tulkitsivat, että myöskin mittayksi
kön perusteella maksettu palkka kuuluu 
kappaletyöpalkan piiriin. Esimerkiksi jos 
maanviljelijä kaivattaa ojaa, ja maksusta 
on sovittu, kuinka paljon hän saa ma1ksua 
pituusm~triltä. Onko tämä luettava kap
palepalkaksi vaiko ei~ Siitä voidaan hy
vällä syyllä olla eri mieltä. Ainakaan kan
sankiel~?ssä tätä ei käsitetä kappaletyöksi; 
se on urakkatyötä. Mutta sen mukaan, kun 
jotkut lakimiehet suuressa vaHokunnassa 
tahtoivat asian käsittää, se olisi kappale
työtä. Minä olen kuuUut toisten pätevien 
lakimiesten selittävän, ettei yksikään tuo
mari, jos asia joutuu oikeuden käsiteltä
väksi, voi lukea kappaletyöksi sitä. Ja 
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juuri siitä syystä, että se laajennus lakieh
dotuksoon, minkä perustuslakivaliokunta ja 
.suuri valiokunta ·ovat tehneet, vie niin suu
riin käytännöllisiin vaikeuksiin lain sovel
tamisessa ja suuriin ristiriitoihin, epäilisin 
.minä lainsääitäjänä astua tälle tielle, niin 
hyvä kuin periaatteessa tämän tarkoituspe
rän ajaminen onkin, johon perustuslaki
valiokunta on ryhtynyt. Sentähden minun 
mielestäni olisi tyydyttävä pääasiassa sen
suuntaiseen määritelmään kuin hallitus oli 
esityksessään ehdottanut. Sen lisäksi ehkä 
voitaisiin ottaa määräys siitä, että työsuh
teen täytyy olla jatkunut muutaman viikon 
jolloin tätä lakia sovelletaan. Minusta tun
tuu, että silloin päästäisiin kohtuuteen, 
päästäisiin siihen, että myös sen teollisuu
<den palveluksessa oleville työläisille, jossa 
nykyjään päivä- ja tuntipalkkajärjestelmä 
on käytännössä, maksettaisiin palkka siltä
kin päivältä, niinkuin me talonpojat, joille 
pääasiassa pitempiaikaisia sopimuksia on 
käytännössä. Minä tulen asian yksityis
kohtaisessa käsittelyssä tekemään tämän
suuntaisen .ehdotuksen. 

Ed. E. P e k k .a 1 a: Ensimmäisessä käsit
telyssä minä jo lausuin, että me tulemme 
hyväksymään kysymyksessä olevan laki
.ehdotuksen vain siinä tapauksessa, että kai
kille työläisiUe poikkeuksetta maksetaan va
paapäivältä palkka. Meille on pääasia, että 
työläiset, joitten taloudellinen asema on sel
lainen, ettei heidän kannata pitää ilman 
muuta vapaa1)äiviä, saavat nyt puheenaole
valta vapaapäivä1täkin täyden korvauksen. 
Palkan maksamista ovat eräät oikeistopuhu
jat vastustaneet verhoten vastustuksensa 
fra•aseihin siitä, että tästä kysymyksestä on 
tehty pelkkä palkkakysymys ja että työ1äis
tenkin pitäisi tässä asiassa j.otain uhrata. 
Muutamat oikeiston .puhujat sensijaan ovat 
. sanoneet selvästi, mistä tässä on kysymys, 
palkan maksamista vastustetaan sillä perus
teella, että se tuottaa ;työnantajille kustan
nuksia. Ed. Pulkkinen esimerkiksi lausun
nossatc:tn esitti tämän kannan. On sanottava, 
että tämä on selvää puhetta. Mutta minkä 
vuoksi aina vaaditaan työläisiltä, minkä 
vuoksi aina vaaditaan köyhiltä? Miksi ei 
vaadita jotakin myös työnantajilta ja rik
kailta? On myös väitetty, että palkanmak
su~ koskevaa kohtaa on vaikea soveltaa· käy
tällltöön, varsi.nJrinl jos paJikka maksetaan: 
:seHaisillekin työläisille, jotka työskentelevät 

urakkapalkalla. Mutta minusta tämä ei ole 
ensinkään vaikeata. Nyt jo täytyy soveltaa 
eräisiin tapauksiin samanlailsia määräyksiä. 
Työläisillehän on laissa taattu loma-aika. 
Kaikki työläiset saavat korvauksen tältä 
loma-rujalta, myöskiin sellaiset ty.öläiset, 
jotka työskentelevät urakkapalkalla, eiikä 
ole asetettu enää viime aikoina riidanalai
seksi ·ollenkaan, -etteivätkö urakkapalkkalai
set saisi loma-adalta palkkaa, ja se palkka 
maksetaan heidän keskimääräisen päivä
ansionsa mukaan. Tässä ilmeisesti sekoite
taan urakoitsija, joka useimmissa tapauk
sissa on työnantaja, ja työn•tekijä, joka saa 
palkkansa urakkaJpalkkana. U rakkapalkka
han on v111in eräs palkanmruksutap.a. On epä
oikeudenmukaista, että palkan maksaminen 
tehd<ään riippuvaksi palkanmaksutavasta. 
Ed. von Bornin väite, että on 1uonnollista, 
että vakinaisessa työssä olevat - hän mr
koitti ilmeisesti vuosipalkalla tai kuukausi
palkalla työskenteleviä - saavat patlkrun, 
mutta että yhtä luonnollista on, että selLai
set työläiset, jotka tyiiskentelevät päiväpal
kalla, tuntipalkalla rtai urakkapa·LkaUa, ei
vät saa palkkaa. Tämä väite sisältää juuri 
sen vu{llksi epäjohdonmukaisuuden, että 
tässä tehdään palkan maksaminen riiprpu
vaksi palkanmaksutavasta. Nähtävästi ed. 
von Born tarkoittaa, että vain vuosi- tai 
kuukausip.alkalla työskentelevät ovat vaki
naisessa työssä, mutta päivä-, tunti- ja 
urakkapalkwlla työskentelevät ovat sen si
j,a.an ,tillapäisessä työssä. Eihän tämä pidä 
paiol>~kaansa. On sellaisia työläisi·ä, jotka 
työskentelevät päiväpalblla, tuntipalkalla 
ja urakkapalkalla, mutta jotka työskentele
vät vuosikausia _samalla työnantajall.a sään
nöillisesti. 

Täällä on myös väitetty, että laki on niin 
epäselvä, että sitä saatetaan kiertää ja sen 
johdosta saattaa syntyä riitaisuuksia, ja tar
koitetaan siinä Lakiehdotuksen 2 § :ää . 
Mutta jos tuo 2 § laaditaan sellaiseksi kuin 
minä olen ehdottanut vastalauseessani, ni
mittäin että myös uramkapalkalla työsken
televät saavat paikan vapaa1)äivältä, niin ei 
voi tulla minkääntiaisia tulkint.avaikeuksia. 
Asia on silloin aivan selvä. 

Ed. Pulkkisen viittaus äärimmäisestä va
semmistosta oli minusta sitä 1a:atua, että se 
kaipaa vastausta. Ed. Pulkkisen täytynee 
j·o asemansa takia esiintyä täällä työnanta
jien asianaj.ajana ja sen vuoksi tämä hä
nelle anteeksi annettakoon. 

73 



578 Perjantaina 1:4 p. lokakuuta 19127. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

1 § hyväksyt,ään. 

2 §. 

Keskustelu: 

Ed. IJ ohi: Niinä perusteiHa, jotka esitin 
yleiskeskustelun aikana, ehdotan, että 2 § :n 
2 mom. tulisi kuulumaan seuraavasti: ,Töi
den keskeyttämisest.ä huolimatta on työn
tekijälle joulukuun kuudennelta päivältä 
maksettava täyttä työpäivää vastaava 
palkka. Jos työtä tehdään päivä- tai tunti
palkalla, on pa,lkan maksamisen edellytyk
senä kuitenkin, että työsuhde työnantajan 
ja työntekijän välillä on Imskeytymättä jat
kunut vähintäin viikon ajan lähinnä ennen 
sanottua päivää .. '' 

Ed. v o n B o r n: I anslutning tili vad 
jag anförde Uillder den allmänna diskussio
nen 'ber jag att få förreslå, att a.ndra mo
mentet av denna paragraf måtte utgå, på 
sätt jag också föreslagit i min till betän
kandet fogade reservation. 

Ed. S· c h a u m a n : J ag kan icke komma 
ifrån att det andra momentet i denna para
graf 'ha·r hlivit ännu oklarare i stora ut
skottet än det var när betänkandet kom 
ifrån grundlagsutskottet. Det är sä.rskilt 
början som är oklar. Här säges nu: ,Utan 
avsoonde å arbetets inställandle bör den 
6 december erläggas hel arbetsdag motsva
rande lön". I grundlagsutskottets be
tänkande stod det: ,böv för sagda 
dag erläggas hel arbetsdag motsva-· 
rande lön", och då förstod man att 
detta hänför sig ti:ll en sådan 6 december, 
som infaller på en söndag. Men nu har 
stora utskottet ämdrat detta ,sa,gda dag" 
till ,den 6 deeember", och nu är det icke 
klart, huruvida med detta uttryck åsyftas 
även sådan 6 december, som inrfaller på sön
dag. För att början av momentet skall 
bliva tydlig, såsom uppenbarligen stora ut
skottets avsikt har varit, så bör början lyda 
på följande sätt : ,Åt arbetare bör för den 
6 december, när denna da.g infaller på 
söckendag, erläggas'' o. s. v. Emelle'rtid 

måste jag avstå från att göra ett ändriugs
f5rslag i denna riktning, emedan j,ag anser 
att momentet även eljes är otydligt och 
frarniör allt giver anledning till sådana 
tvister, som icke borde få förekomma i en 
lag, som av riksda·gen .antagits. Vid sådant 
förhåNande ber jag att få ansluta mig tiU 
d~t förslag, som här har framställts av 
rdgsm. von Born, att hela momentet skulle 
utgå. 

Ed. E. Pekkala: Kuten jo yleiskeskus
telussa lausuin, olen sitä mieltä, että myös
kin urakkapalkwlla työskenteleviHe on mak
seUav.a palkka tältä vapaapäivältä. Sen
vuoksi ehdotan, että 2 § :n 2 momentti saisi 
sen muodon, jonka olen ehdottanut perus
·tuslakivaliokunnan mietintöön liittämässäni 
vasta,lauseessa. 

Ed. U. H annula: Pyydän kannattaa . 
ed. Lohen tekemää ehdotusta. 

Ed. T a b e ll: Kannatan ed. Pekkal'an 
tekemää ehdotusta. 

Ed. J u u t i l a i n en: Pyydän saada kan
nattaa ed. von Bor.nin tekemää ·ehdotusta. 

Ed. K i r r a: Minä edustin myös perus
tuslaki valiokunnassa, asiaa käsiteltäessä, sitä 
mielipidettä, että tämän 2 § :n 2 momentti 
olisi poistettava. Minä tein sen kahdesta 
syystä. Ensinnäkin sentähden, että mirnun 
mielestäni ei tällaisen juhlapäivän v~ettämi
sessä saa mikään tuoLlainen palkanmaksu 
olla määräävänä tekijänä, vaan että silliä 
kuten lakiehdotuskin edeHyttää, täytyy olla 
muita vaikutteita: sen viettämiseen. T·oiseksi 
osoittautui, että on tavattoman vaikeata löy
tää setllainen sanamuoto, eMä kaikki palkka
ty.öläiset olisi voitu, niinkuin välttämätöntä 
olisi, päästää tästä .edustw osallisiksi. Ja 
tästä syystä minä myöskin ilmoitan, että 
kannatan ed. von Bornin ehdotusta. 

Ed. J. F. Aalto: Minua ihmetyttää ed. 
Lohen ja muutamien muiden maalaismtto-
laisten kanta siinä suhteessa, että he pelkää
vät ja vastustav,at kappalepalkalla työsken
televrlle palkan maksamista., vaikka tämä ei 
edes koske juuri millään tavalla maaolais
liittolaisiin eikä yleensä maalaisvä;estöön. 
Sehän kohdistuu etupäässä juuri tehdaslai
toksissa työskenteleviin työläisiin ja .siis 



teollisuudenharjoittajiin eikä niin ollen mi
mm mi~lestäni erikoisesti maalaisliitolla 
luulisi olevan syytä vastustaa sitä, että 
teollisuudenharjoitta:ja:tkin joutuvat joulu
kuun 6 päivältä palkkaa maksamaan, koska 
suurimmalta osalta maalwi!Staloje.n omistajat 
joutuvat itse sen suorittamaan syystä, niio::t
kuin täällä jo on mainittu yleiskeskuste
lussa, että juuri heiHä työskentelevät työ
läiset saavat joko vuosi- tai kuu.lm.usipalkan, 
niin ettei minun näihdräikseni olisi mitään 
aihetta maalaisliitolla näin erikoisesti aj.aa 
teollisuuskapitalistien asiaa. 

. Ed. A a l t o-S e t ä l ä: Minä katson, että 
JOS työtätekevä henkilö sitoutuu vuosi- tai 
kuukausipalvelu:kseen, niin hän silloin 
ikäänkuin luopuu itsenäisen yrittäjän omi
naisuudesta, hän joutuu epäitsenäiseen ase
maan. Sellaista työntekijää taasen, joka 
tekee työtä päivä- tai tuntipalkalla, voi ver
rata itsenäiseen yrittäjään, oman työnsä te
kijään. Tästä syystä sellainen henkilö, 
joka sitoutuu vuosi- tai kuukausipalveluk
seen, vapautuu siitä riskistä, että hän joi
tain määräajalta ei saisi paikkaansa. Hän 
saa koko työsopimusta käsittäväitä työ
ajalta palkkansa. Mutta sellainen työnte
kijä, joka on ainoastaan päivä- tai tunti
palkalla työssä, hän joutuu itse kärsimään 
vahingon siitä, jos hän on jonkun päivän 
työstä poissa. Tämä vanhan säännön mu
kaan: ,Kenen hyöty, sen ·myös vahinko." 

Tästä syystä ja kun sellaisetkin henkilöt, 
jotka tekevät omaa työtään, joutuvat ole
maan palkatta, jos tahtovat viettää itsenäi
syyden päivää, katson, ettei myöskään ole 
sopivaa sellaisille henkilöille, jotka ovat toi
sen työssä, maksaa palkkaa itsenäisyyspäi
vältä. Ja kun vielä äärimmäisen vasemmis
ton taholta ed. Rosenberg, silloin kun oli 
kysymys määrärahan myöntämisestä itse
näisyyden muistomerkkikilpailun järjestä
mistä varten, lausui, ettei työtä tekevä 
väestö näe joulukuun 6 päivässä merkkiä 
itsenäisyydestä, vaan että se näki siinä por
variston sortovallan merkin, niin minä sitä
kin suuremmalla syyllä katson olevani oi
keutettu kannattamaan niitä, jotka vaati
vat tämän 2 § :n 2 momentin poistamista. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 
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dottanut, että 2 § :n 2 momentti saisi seu
raaV>an sanamuodon: ,Töiden keskeyttämi
sestä huolimatta on työntekijöille sanotulta 
päivältä maksettava täyttä työpäivää vas
taava palkka. Jos työtä tehdään päivä
tai tuntipalkalla, on palkan saamisen edel
lytyksensä kuitenkin, että työsuhde työn
antajan ja työntekijän välillä on keskey
tymättä jatkunut vähintäin viikon ajan lä
hinnä ennen sanottua päivää.'' Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Lohen ehdotukseksi. Ed. von 
Born on ed. Schaumanin ynnä muiden kan
nattamana ehdottanut, että 2 § :n 2 mo
mentti poistettaisiin. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. von Bornin ehdotukseksi. Ed. E. 
Pekkala ed. Tabellin kannattamana on eh
dottanut, että 2 § saisi sen sanamuodon kuin 
perustuslakivaliokunnan mietintöön liite
tyssä toisessa vastalauseessa ehdotetaan. 
Kutsun täitä ehdotusta ed. E. Pekkalan eh
dotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: lVIitä äänestykseen tulee, 
niin ehdottaisin meneteltäväksi sillä ta
valla, että ensin äänestetään ed. Lohen ja 
ed. E. Pekkalan ehdotusten välillä, sen jäl
keen asetetaan voittanut mietintöä vastaan 
ja lopuksi äänestetään mietinnöstä sellai
sena kuin se on edellisessä äänestyksessä 
hyväksytty ed. von Bornin ehdotusta 
vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päät(}s: 

1) Äänestys ed. Lohen ja ed. E. Pekka
lan ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Lohen ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos 
,ei" voittaa, on ed. E. Pekkalan ehdotus 
hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (92-88 
-02--17). 

• 
Puh e m i e s: Eduskunta on tässä äänes

tyksessä hyväksynyt ed. Lohen ehdotuksen. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 2) Ää.nestys suuren valiokunn~n ehdotuk-
ed. Lohi ed. U. Hannulan kannattamana eh- i sen ja ed. I1ohen €hdotuksen välillä. 
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Joka !hyväksyy suuren vali10kunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Lohen ehdotus hyvä:ksy.tty. 

Äänestyksessä ,,j.aa" on voitolla (109 -
77 -- 00- 13). 

Puhe rm. i e s: Eduskunta on siis tässä 
äälnestyksessä hyväksynyt suuren va<liolrun
nan ehdotuksen. 

3) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. von Bornin ehdotu.ksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. von Bornin ehdotus hyväksytty. 

,Jaa" on voit·olla1 (102- 83- 1- 13). 

P u he mies: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

La,kiehdotuksen 3 ~. lain johtolwuse ja 
lain nimike hyväksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

2) Vuoden 1925 valtiopäivillä hyväksytty, 
vahvistamatta jäänyt ehdotus laiksi Ahve
nanmaan maakunnan asukasten palvelemi
sesta luotsi- ja maja.kkaJaitoksessa asevelvol-

lisuuden suorittamisen sijasta. 

Mainittu lakiehdotus, josta perustuslaki
valiokunta on mietinnössään n :o 5 ,antanut 
lausumnon, esitellään ainoaan käsi t te-
1 yyn. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on pe
rustuslakivaliokunnan mietintö n lO 5. 

P u he m i ·e s: Eduskunta yhtyne.e perus
tuslakivaliokunnan ehdotukseen. 

Mietintö hyväksytään. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Vuoden <1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi, joka sisältää papiston 
erioikeuksien 13 kohdan muuttamisesta 
29 päivänä joulukuuta 1923 annetun lain 

selityksen. 

Mainittu lakiehdotus, josta perustuslaki
valiokunta on mietinnössään n :o 6 antanut 
lausunnon, ·esitellään a i n o a a n k ä s i t t e
lyyn. 

P u h e m i e s: Ensin sallitaan asiassa lres
kustelu ja sen jälkeen toimitetaan lippu
äänestys lakiehdotuksen hyväksymisestä tai 
hy1kä.ämisestä. Jos vähintään 2

/ 3 annetuista 
äänis·tä kannattaa lakiehdotuksen hyväksy
mistä, on lakiehdotus valtiopäiväjärjestyk
sen 60 § :n mukaan ihyväksytty, mutta muu
ten se on hylätty. 

Keskustelua ·ei synny. 

Sihteeri lukee 

äänestysesityksen: 

Joka hyväksyy puhoonaolevan Ja,kiehdo
tuksen sellaisena kuin eduskunta on sen 
1926 vuoden valtiopäivillä lepäämään jätet
täväksi hyväksynyrt, äänestää ,jaa''; joka 
ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". Jos vähin
tään 2

/ 3 a111netuista äänistä on jaa-ääniä, on 
ehdotus hyväksytty, mutta muuten se on 
hyliitty. 

.Äämestyksessä annetaan 102 jaa- ja, 79 ei
äii:ntä. 

P u he mies: Eduskunta on siis hY'län
nyt sanotun lrukiehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Esitellään ja parimaan pöydäUe seuraa
vaan: istun!toon : 

4) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 

laiksi valtiopäiväjärjestyksestä 

laadittu perustuslakiv~liokunnan mietintö 
n:o 7. 
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5) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 
laiksi uuden valtiopäiväjärjestyksen aiheut-

tamista välittävistä säännöksistä 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 8. 

6) Vuoden 1925 valtiopäivillä hyväksyttyä, 
vahvistamaita jäänyttä ehdotusta laiksi edus-

tajan palkkiosta 

koskevan hadlituksen kirjelmän johdosta laa
di.ttu perustuslakivaEoklmnan mietintö 
n:o 9. 

7) I.uonnonsuojelulain 1 § :n muuttamista 

tarkoittavan eduskuntaesityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 4. 

8) Ehdotuksen kansankirjastolaiksi 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu sivistysvaliakunnan mietill!tö n :o 3. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: 9) asia poistetaan. päivä
järjestyksestä. 

P u h e m ies:. Seuraava eduskunnan 
istunto ·on ensi tiistaina kello 2 päivällä. 

Eduskunnan istunto pää,ttyy ke]lo 4.20 
1. p. 

Pöytäkirjan va;kuudeksi: 

Eir~o J. Ah1a. 





17. Tiistaina 18 p. lokakuuta 1927 
kello 2 rpäi vit]ilä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

Kolmas. käsirttely: 

1) Ehdotus laiksi joulukuun kuu- · 
d-ennen päivän viettämisestä yleisenä 
juhla- ja vapaapäivänä . . . . . . . . . . . . 584 

Asia rk i r j a t: Suurern valiokun
nan mietintö n :o 22; perustuslaki
valiokunnan mietintö n :o 4; hallituk
sen esityrs n :o 17. 

Ainoa käsittely: 

2) Vuoden 19'2·5 valtiopäivi'l'lä l~ää
maan jätetty ehdotus valrtiopäivä
järjestykseksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 587 

Asiakirjat: PerUBtuslakivalio
kunnwn mietintö n :o 7; mainittu eh
dotus. 

3). Vuoden 19'26 vaJ.tiopäivillä l-epää
mään jätetty ehdotus 1aiksi uuden 
valtiopäivä:jiä1.1jestY'ksoo aiillieruttamista 
välittävistä säännöksistä ......... . 

Asia: kirjat: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 8; rmainittu laki
ehdotus. 

4) Vuoden 1925 valtiopäivillä hy
väksytty, va.hvi~amartta j·ä!änyt elhdo-
tus .laiksi edustajanpalkkiosta ..... . 

A s i ru k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 9; mainittu 'laki
ehdotus. 

Ensimmäirnen käsittely: 

5) E·hdotus laiksi .23 .päivänä helmi
kuuta 1923 annetun luonnoosuojelu-
lain muuttamisesta ............... . 
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A s i a k i r j a t: Laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 4; ed. Virk
kusen edusk. esit. n :o 2.2. 

6) Ehdotus kansankirjastolaiksi .. 
A :s i a k i r j a t: Si vistysvaliGk:un

nan mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
ll:'O 7. 

P ö y d ä ll e p ·a n o a v a r t en e s i
tellään: 

7) UlkoasiainvaEokunnan mietintö 
n :o 3 hallituksen esityksen johdosta 
Suome.n ja Belgiam välisen sovinto- ja 
välitystuomiomenettelyä koskevan so-
pimuksen hyväksymisestä ........ . 

8) Lakic.. ja talousvaliokunnan mie
tinrtö n lO 5 hallituksen esityksen joh
dosta kaupunkien kunnallisen keskus
hallinnon uudestaan järjestelystä 

Siv. 
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Puhetta johtaa ensimmäinen varapuhe
mies V i r k k u n en. 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Gummerus. U. Hannula, Isttks
son, Jauhonen, Junes, Kirra, Koivulahti
Lehto, Kontio, Kylänpää, 0. Lehtonen, 
F. J. Leino, Mustakallio, Mäkelä, Nikka
nen, Raatikainen, Ryynänen, Sventor
zertski ja Tarkkanen. 

Ilmoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: 
yksityisa;siain vuoksi tästä istunnosta edus-
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tajat Kontio ja Kirra, virkatehtävän takia 
tästä istunnosta edustajat Mäkelä ja Jau
honen, virkatehtävien takia tästä ja seu
raavasta istunnosta ed. Gummerus, per
heessä sattuneen kuolemantapauksen' takia 
ensi torstai-aamuun ed. Junes, yksityis
asiain takia tästä päivästä ensi torstaihin 
ed. Tabell, virkatoimen tähden ensi perjan
tain istunnosta 'ed. Malmivaara ja yksityis
asiain vuoksi ensi perjantain istunnosta ed. 
Hahl. 

Uusi hallituksen esitys. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Hallituksen jäsen saapuu jättämään edus
kunnalle esityksiä. 

Istuntosaliin sa:apuu nuoremman haHi
tussihteerin A. Voutilaisen seuraamana 
ministeri H a k k i 1 a, joka lausuu suomeksi 
ja ruotsiksi : 

Kunnioitettava Herra Puhemies! Ar
voisa Eduskunta! 

Hallituksen puolesta on minulla kunni'a 
eduskunnalle jättää hallituksen esitys 

n :o 40 uudeksi aviokaareksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Herra Ministeri! Teidän jättämänne halli
tuksen esityksen tulen eduskunnalle esit
telemään perustuslainmukaista käsittelyä 
varten. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi joulukuun kuudennen päi
vän viettämisestä yleisenä juhla- ja vapaa

päivänä. 

Hallituksen esitys n:o 17, jota on val
mistelevasti käsitelty perustuslakivalio
kunnan mietinnössä n :o 4 ja suuren valio
kunnan mietinnössä n :o 22, esitellään k o 1-
m a n t e e n k äs i t t e 1 y y n. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Toisessa käsittelyssä hyväksytty lakiehdo
tus voidaan nyt joko hyväksyä tai hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. E. P e k kala: Meidän taholtamme, 
on tämän asian käsittelyssä lausuttu, että 
meille on pääasia, että kaikille työntekijöille 
poikkeuksetta maksetaan palkka vapaapäi
vältä. TiLtä meidän vaatimustamme ei ole 
otettu huomioon. Lakiehdotuksen 2 § :n mu
kaan ne työläiset, jotka työskentelevät UTa:k
kapa~kalla, jäävät palkasta osattomiksL 
Niinikään ;on samassa pykä,lässä säännös,. 
jonka mukaan ainoastaan työntekijä, jonka 
ty&<mhde on keskeytymättä jatkunut vähin
täin vi!ikon lähinnä ennen itsenäisyyspäivää,. 
on oikeutettu saamaan työnantaja1taan va
paa-päivä~tä palkan. Tämäkin säännös ra
joittaa niiden työntekijäin lU'kua, jotka oli
sivat oikeutettuja tuolta vapaapäivältä saa
maan palkan. Kun sitä paitsi joulukuun 6 
päivästäkin ilmeisesti tullaan tekemää,n por
variston juhlapäivä, niin ei meillä tästäkään 
syystä, vielä vähemmän nyt kun vapaapäi
vältä ei makseta kaikille työläisille palkkrua,. 
ole syytä hyväksyä lakiehdotusta. Ryh
mämme tuleekin senvuoksi äänestämään 
lakiehdiotuksen hylkäämisen puolesta. Ehdo
tan, että lakiehdotus hylättäisiin. 

Ed. v o n B o r n : Det irmehåll, som 2 § i 
förevarande lagförslag erhållit, gör enligt 
min uppfattning hela lagförslaget princi
piellt betänkligt och praktiskt misslyckat. 
Då det är att hoppas, att den allmänna, 
dpinionoo s:kall vakna, t'iH i'J1Siikt härom,. 
ifall den får tid att närmare sätta sig in i 
sa;,ken, så synes :mig ett uppskov med :flrålgans 
avgörande i dlett& fa'l'l vara på sin plats. Och 
jag tillåter mig därför, herr talman, före
slå, att riksdagen måtte lägga det förelig
gande lagförslaget vilande till första efter 
nyval infullande riksdag. 

Ed. B ä c k: Då det föreliggande lagför
sll1iget innehå1ler enligt min uppfattning den 
orättfäJ.rdiga ,bestämmelsen, att arbetsgivaren 
m:åste betala lön för icke utfört arbete, så 
ber jag att få understöda det av rdgsm. von 
Born gjorda förslaget om att denna lag 
måtte lämnas vila,nde. 

Ed. J. F. A aol to: Olen sitä mie'ltä, että 
laki olisi ollut selvempi jos sen 2 § :ssä ,kap
palep8!lkan'' sija:sta oli<Ji käytetty sanontaa 
,urakkapalkka". Mut,ta kuitenkin olen lain 
hyväksymisen kannalla. Minä en pidä tätä 



niin suurena heikkoutena kuin ed. Pekkala, 
E. on sen arvostellJUt, vaikka ei urakk:apal
kastJa laissa puhutakaan. Kun asia oli suu
ressa valiokunnassa käsiteltävänä, IQOOitet
tiin siellä jo mielestäni kyllin selvästi, että 
kappalepalkkaa, josta laissa puhutaan, ei ole 
niin ahtaasti tulkittava kuin ed. Pekkala ja 
eräät muut ovat sitä selittäneet. Mielestäni 
ka;ppalepalkaksi ei voida sanoa ainoastaan 
sellaista työskentelyä, jossa joku määrätty 
yksikkö on kysymyksessä; jos on tuhatluku 
tai yksi kappale, on se luettava kappalepal
kaksi. Ja eräät muutkin edustajat muiden 
muaJSSa juristit ovat olleet Siitä mieltä•, et1:1ä1 
tieteisopin mukaan kappalepalkaksi laske
taan myös metriluku ja että urakkapalkka, 
joka ei lakiin sisälly, on sellaista työtä, jos
sa on otettu koko määirä;tty työsumma yh
dessä, jossa ei ole minkäJänJaista yks:ikköpe
rustetta.. Ja kun ;minäkin käsitän asian näin 
olevan, ei mielestäni silloin ole syytä tämän 
vuoksi lakia hylätä. Tulen äänestämään 
lakiehdotuksen hyväksymisen puolesta. 

Ed. J u u t i l a i n e n : Minä pidän myös 
palkanmaksua if:se,näisyyspäivästä yhdelle 
osalle maan kansalaisia - verrattain pienelle 
osalle - periaatteellisesti vääränä j.a sen
VJUoksi kannatan lakiehdotuksen lepäämään 
jättämistä. 

Ed. E s t l a n d e r : I reservationen till 
grundlagsutskotj.ets hetänkande har jag 
yrkat att detta. lagförslag srkulle förkastas 
på de skäl jag i reservationen alllfö:rt'!"" Ett 
ytterligare skäl äir enligt min tanke det att 
man måste hysa tvivel, huruvida detta lag
förslag kan antagas annat än såsom undan
tag ifrån grundlag. Uti detsamma stadgas 
nämligen en överföring av förmögenhet 
från vissa medtborgare till andra, vilka sta
ten .på detta sätt skulle gynna. Denna över
föring stå.r i intet sarrumanhang med det 
arbetsavtal, som uti andra paragrafen förut
sättes. För mig är detta ett ytterligare 
skäl till att yrka på att lagförslaget måtte 
förkastas. 

Ed. T o r p p a: Täällä on jo tehty ehdo
tms lrukiehdotuksen sekä lepäämään jättämi
sestä että myös sen hylkäämisestä. Näihin 
ehdotuksiin nä'hden katson minä ei ainoas
taan valiokunnan jäsenenä vaan myöskin 
edustajana velvollisuudekseni larusua oman 1 

käsitykseni asiassa. 
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Kun itsenäisyyspäivän viettäminen laillis
tettuna juhlapäivänä tuli hallituksen esityk
senä esille, oli 'kai vakavasti ajattelevien 
isänmaanystäviel! kä'rotyksenä, että nyt 
sa·amme yksimielisinä kiitollisin tuntein to
deta sen onnellisen ratkaisun, jota edesmen
neet esi-isämme ovat vieraan vaitikan alai
sina vuosisatoja uneksi:neet ja sen hyväksi 
tehneet työtä. Tämä esitys tiedoksi tultuaan 
ja sen yhteydessä ilmenevä taloudellinen uh
raus otettiin puheeksi m. m. Maataloustuot
tajain Keskusliiton valtuuskurrmassakin ja 
yksimielisiä oltiin esitykseen nähden. 

Eri<J.wisesti huomautettiin,, että itsenäi
syyspäivän juhlana viettää suuri osa kan
sasta ilman lain säätämistäkin, jolloin val
tion virka- ja palveluskuntru samoin kuin 
kuntien, yhteisöljen ja ylrnityisten palveluk
sessa säännöllisesti toimiv;at työntekijät 
nauttivat täydellisen palkan. Sen si•jaan 
vähäinen osa ja yleensä ne, jotka pienen ja 
heikon oman kodin tukemiseksi ovat tilapäi
si·ssä töissä, jäisivät osattomi'ksi tästä edusta. 
Tämä olisi kohtuuton'ba ja ilman tätä vä
häistä osaa uhrautuvaisuudesta ei juhlasta 
saataisi eheää kokonaista juhlaa. Tämä oli 
valtuuskunnan käsitys asiasta. 

Kun esitys tuli· perustuslakivaliokunnan 
valmisteltavrulmi, ilmeni jo jonkun vffi.:ran 
soraääniä, minkä vuoksi kysymys joutui mo
nipuolisen selvittelyn alaiseksi. Sovittele
malla ja ko~jwten. hallituksen esitystä vähän 
oi'kealle ja vasemmalle, päästiin siedettä
vään ehdotukseen, joka kumminkaan äärim
mäisyyssuunnan: edustajia ei: tyydyttänyt, 
kuten mietinnöstäkin näkyy. Suuri valio
kunta on asiallisesti yhtynyt perustuslaki
valiokunnan ehdotukseen. 

Eduskunnassa asian toisessa käsittelyssä 
tehtiin väitteitä lain tarpeettomuudesta ja 
huomautuksia siitä, että on so-pimatonta vie
läpä kohtuutonta suorittaa palkkaa tältä 
päivältä myöskin päivä-, tunti- ja kappale
työpalkalla työsken.televille. Mentiinpä vie
lä niin pitkälle, että jos laki säädettäisiin, 
olisi siitä kansantaloudelle vaara odotetta
vissa. 

Tämmöistä 'ei osmm!Ut aavistaa tämän 
asian ythteydessä esiintyvän.. Mitähän pal
jon kärsineet ja taistelleet sukupolvet ajat
telisivat ja sanoisivat, jos olisivat tilai.suu
d<essa: tämmöistä kuulema~n? Jo esi\.isien
kin kannalta asiaa arV'OSteltaessa tulisi mei
dän, nykyisen polven, jättää syrjään vähä
pätöiset uhraukset suuren i-;änmaallisen 

7-1 
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asian, itsenäisyyspä.iv1än, 1ai~la vakiinnutta
miseksi. Ilman la:kia juhlitaan meillä ja 
muualla ja vietetään lukuisia juhla- ja va
paapäiviä vuodessa, kukin asemansa ja vaa-o
jensa mukaisesti. Nämä juhlat, ehkä usein 
vähemmän tarpeellisina ja kuluttavina oli
sivat supistettavat, vaan siitähän nyt ei ,ole 
kysymys. Yhteistä vapaata itsenäisyyspäi
vää, johon kansa kokonaisuudessaan osallis
tuu, emme saa aikaan ilman lakia ja uhrauk
sia. Se on kokemuksen luoma sääntö ylei
sen kultuurielämän luomistyössä, jota -tämä
kin muistojuhlan yhtenäistyttäminen taa-
koittaa. Syvästi valitettavaa olisi, jos ny
kyinen polvi, koossa oleva eduskunta, ei 
jaksasi viedä :kysymystä perille. Minä tie
dän, että nykyinenkin kansa on saanut ko
kea vieraan vallasta ja sen vuoksi kykenee 
antamaan arvon ja tunnustamaan kansa
kunnan itsenäisyyden suuren merkityksen. 
Ja ,kun sinä on dllut onni olla mukana tärtä 
suurta ja kallisarvoista ratkaisua tehtäessä, 
niin sen kunniakkaana velvollisuutena on 
myöskin saattaa se loppuun ehdotetuna ta
valla. Siitä tulevatkin sukupolvet näkisi
vät, mitä tarmokas työ ja yksimielisyys ovat 
saaneet aikaan. Se antaa myöskin rohkeutta 
ja voimia tälle perustukselle edelleen raken
taa. Tästä selvenee, että kannatan lakieh
dotuksen hyväksymistä. 

Ed. Rosenberg: Aikomukseni oli 
pyytää pu:heeruvuoroa saadakseni ryhmän 
kannan mukaisesti kannattaa ed. Pekkalan 
tekemaä ehdotusta, mutta samalla, koska 
puheenvuoron sain, niin pyydän huomauttaa 
siitä, että ed. Aallon selitys urakkapalkoista 
ei ole sellainen, että sen nojalla voitaisiin 
vielä lain voimaa!Th tuloa puolustaa.. Asia on 
nimittäin niin, että rakennusteollisuudessa, 
esimerkiksi mainiten, ovat työolot kehitty
nJOOt sellaisiksi, että työläiset nyttemmin 
muodostavat n. s. työkuntia jotka ottavat 
joko ra:kennuksen kokonaan tai sitten 'OSal
taan valmiiksi saattamisen. Tällaisiin työ
klmtiin ovat esimerkiksi Helsingin muurarit 
jakaantuneet melkein kauttaaltaan. Sama 
ilmiö on myöskin olemassa kirvesmiehiin ja 
maalareihin nähden, jotka myös muodosta
vat samanlaisia 111rakkakuntia. Näin ollen 
voidaankin sanoa, että nykyään esimerkiksi 
rakennusteollisuudessa enemmän ·kuin puo
let työläisistä tekee todella urakkaiY'Ötä, 
vieläipä siinä mielessä kun ed. Aa.Ito seHttää 
tieteisopissa käsitettävän. Mutta tästä huo-

limatta ni~n ei tuo tieteisO'pillinen käsitys 
ole suinkaan riidaton. Minä olen varma siitä. 
että kun n~mä asiat joudutaan ratkaisem~:tm~ 
tuolla ulkona niin voimaan tulee vaa-masti
kin se käsitys, jonka työnantaJjat palkkaa 
maksavina omaksuvat itselleen ja minä olen 
siinä v&rma, että he vähän kysyvät siitä, 
mirukä1ainen käsitys 'On tieteisopilla tässä 
asiassa, vruan enemmän siitä, mikä on heidän 
oma etunsa ja tämä etu tietysti panee silloin 
heidät määräämään urakkrupalkan siten, 
että myöskiru kappalepalkka tulee urakka
palbksi ja juuri siitä syystä tulee varmaan 
tapahtumaan, että suurin osa työl'äisistä jää 
kyseessäoleva:na päivänä ilman palkkaa. 

Ed. V en n o l a: Minä olen jo aikaisem
massa keskustelussa lwusunut mielipiteeni 
Iästä laista ja kannatan sen hyväksymistä. 
.VIitä ehdotuksem lain lepäämään jättämi
sestä tulee, niin olen sitä mieltä, että Suo
men kansa ei tarvitse enää mitään mietti
misaikaa itsenäisyyspäivänsä viettämisestä. 
~'[itä taas sen järjestelyyn tulee sillä. tavalla 
kuin lakiehdotuksessa on ehdotettu, niin ei
hän ole kysymys muuta kuin j'O vakiintuneen 
tavan yleistyttämisestä. 

Kun suurin ooa työnantrujia, valtjo, kunta 
ja maanviljelijät, kaikkein suurimmalta 
osalta jo maksavat työntekijöilleen palkan 
itsenäiisyyspäivärnä, niin on a;ivan kohtuul
lista, että ·tämä järjestetään yleensä työn
antajain velvollisuudeksi. Minä siis lyhyesti 
sanoen en näe mitään perusteita siihen, että 
tämä ~ia rpantaisiin lepäämään. 

Ed. J. F. A a l t o: Ed. Rosenbergin 
lausunnon johdosta tahdon huomauttaa, 
että minä jo ensimmäisessä puheenvuoros
sa mainitsin, että siinä tapauksessa, jos on 
kysymyksessä joko koko rakennuksen tai 
vaikkapa vain rakennuksen katon . teko 
summassa, niin se on sellaista urakkatyötä, 
joka ei kuulu tämän lain sisälle siinä 
muodossa, kuin se on valiokunnan ehdotuk
sessa. Mut,ta 1iä1lais.'ta 1pal!kka.a olisi aika 
vaikea käytännössä soveltaa, ja sitäpaitsi 
ei kysymys ole mielestäni nyt ainoastaan 
palkasta, vaikkakin se on otettava asian 
käsittelyssä huomioon. Minä pidän tämän 
lain hyväksymistä myös p e r i a a t t e e 1-
l i s ·e l t a kannalta tärkeänä. Minä huo
mautin jo asian ensimmäisessä. käsittelyssä 
pitämässäni puhBessa tästä a;siasta, että tä
män lai·n ikaUJtta tulee tunnustetu,ksi se 



historiallinc>l totuus, että Suomen itsenäi
syys on saavut-ettu 6 päivänä joulukuuta 
1917, eikä toukokuussa 1918, niinkuin on 
eräiltä tahoilta väitetty ja tämä puoli mer
kitsee myös aika paljon ja senvuoksi, koska 
annan suuren arvon tälle periaatteelliselle 
puolelle, olen valmis hyväksymään lain, 
vaikka se ei joka suhteessa muodollisesti 
olisikaan kaikkein parhain. 

Ed. R o se n .b e r g: Ed. J. .B'. Aallon , 
äskeisen lausmmon johdosta pyydän vielä ! 
saada lausua muutaman sanan. Ensiksikin ' 
mitä työläisiä -silloin enää jää oikeastaan 
jäljelle, joille pa1kkaru maksetaan, kun 
niistä eroi·tetaan jo ne, mitkä ed. Aai<to 
iisken itse tunnusti urakkapalkkaa nautti
viksi. Mitä sitten tulee siihen periaatteelli
seen puoleen, niin minä myönnän, että ed. 
Aalto on oikeassa, jos todellakin vallitsisi 
se tilanne, joka vallitsi joulukuun 6 päivä
nä 1<9'1f7. Jos työväki ja työtätekevät olisi
vat siinä asemassa, kun he olivat silloin, 
olisi ehkä syytä juhlia, mutta niin ei ole
kaan asianlwit:a. Vaikka me juhlisimme 
kuinka paljon tahansa :sen päivän merki
tystä, niin se katoaa kuitenkin tämän päi
vän oleelliseen elämään ja jäljelle ei jää mi
tään muuta kuin suojeluskuntien juhlimi
nen, valkoisen vallan juhliminen ja porva
riston ylivallan juhliminen.:~ 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Keskustelun kuluessa on ed. Pekkala ed. 
Rosenbergin kannattamana ehdottanut, 
että lakiehdotus hylättäisiin. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. E. Pekkalan ehdotukseksi. 
Ed. von Born on ed. Bäckin kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus jätettäisiin 
lepäämään. Kutsun -ehdotusta ed. von 
Bornin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kun on vaatimus tehty lakiehdotuksen 
lepäämään jättämisestä, on asia valtio
päiväjärjestyksen 56 § :n 5 momentin mu
kaan p a n t a v a p ö y d ä ll e seuraa vaan 
istuntoon. Jos silloin ed. von Bornin ehdo
.tus hyviä.Iffi.ytään, raukeaa ed. E. P~k!kailan 
ehdotus, mutta tulee viimemainitusta ehdo-
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tuksesta erikseen päätettäväksi siinä tapa
uksessa, että ed. von Bornin ehdotus on 
hylätty. 

2) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus valtiopäiväjärjestykseksi. 

Yllämainittu lakiehdotus, josta perustus
lakivalidkunt.w on mietinnöss'ä:än n :o 7 an
tannut lausunnon, esitellään a i n o aan 
k ä s i t t e l y y n. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ensin sallitaan asiassa keskustelu ja sen 
jälkeen toimitetaan lippuäänestys laki
ehdotuksen hyväksymisestä tai hylkäämi
sestä. Jos vähintään 2

/ 3 annetuista äänistä 
kannattaa lakiehdotuksen hyväksymistä, 
on lakiehdotus valtiopäiväjärjestyksen 60 
§ :n mukaan hyväksytty, mutta muuten se 
on hylätty. 

Keskustelu: 

Ed. E s t l a n d e r : Detta ärende har 
länge varit på riksdagens dagordning och 
mycket har talats och sagts däri. Det vore 
en egendomlig ödets skickelse, om denna 
nya riksdagsordning nu skulle komma att 
tämligen enhälligt och utan alltför mycket 
ordande slutligen bli antagen. Då jag hört 
till dem, som ivrigast motsatt sig försla
get till ändring i gällande L. 0. och icke 
har haft anledning att ändra min uppfatt
ning angående dessa förslag, men det oak
tat nu varit ense med grundlagsutskottet 
om att förorda förslaget, så ber jag att få 
yttra par ord. 

Pör de andringar, som nu ha blivit an
tagna och som återfinnas i det vilande för
slaget, för de ändringarnas skull är det 
inte, som jag godkänner detsamma. Tvärt
om anser jag fortfarande, att dessa 
ändringar antingen äro jämförelsevis 
oväsentliga, såsom de formella än
dringarna, eller också äro tvivelaktiga 
eller till och med i vissa avseenden 
kunna medföra dåliga påföljder. Men 
jag antager detta lagförslag, om jag 
så må säga, för de ändringar som icke fin
nas där, d. v. s. därför att i detta lagförslag 
dock ieke !ha i·nkommit. sådana än®-ingar, 
som ynmigt gjorts men som säkert skulle 
hava varit till ringa båtnad för riksdags-
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arbetet. Jag hoppas nämligen att, om det
ta vilande lagförslag antages, det då icke 
så snart Slkall bli fråga om nya, åtminstone 
icke alltför talrika nya ändringar i densam
ma. J ag förstår väl, att det finnesen och an
nan sådan stor reformfråga, som icke har 
fått rum i detta förslag och som man ju 
icke skäligen kan fordra att skulle läggas 
ad acta. Men alla de många välmenta, 
men måhända ingalunda oskadliga förslag, 
som tidigare gjorts och lyckligen under
:tryckts, torde icke under den närmaste 
framtiden vidare komma upp. 

Det är således för dessa negativa för
tjänsters skuH jag för min del finner mig 
föranlåten att nu förorda betänkandet. 
Jag har som sagt icke haft anledning att 
änd:ra min åsikt egentligem i någorr endla 
punkt, där jag tidigare mort<>att mig än
dringsförslagen. 

Dock vill jag såsom komplettering till 
tidigare uttalanden av mig rörande 36 och 
37 §', som handla om s:pörsmål och inter
pellationer, ännu yttra mig. Det är en 
grundregel i vårt riksdagsarbete, att beslut 
icke böra fattas annat än efter försiggån
gen beredning i utskott, och denna regel är 
utan tvivel välbetänkt. Men beträffande 
interpellationer måste man ju säga, att de 
egentligen icke höra till det egentliga riks
dagsarbetet. M-ed interpellationer avses 
att kunna i ärenden av mer tillfällig natur 
åstadkomma ett uttaiande av riksdagen, 
särskilt angående det :politiska läget för 
stunden. Vid sådant förhållande kan det 
i vissa fall möjligen med skäl påstås, att 
en motiverad övergång till dagordningen 
bör kunna omedelbart på grund av försig
gången diskussion antagas. Jag säger 
icke, att det vore skäl att helt övergå till 
detta system, men det kan givas sådana 
fall, då det ligger i ~akens natur att riks
dagens uttalande bör givas omedelbart, 
och därför synes det mig att man icke på 
det skäl, som jag nämnde och som tidigare 
i allmänhet åberopats, kan motsätta sig 
den ändring, som införts i 36 och 37 §§. 

Ed. R o ~'> e n b e r g : Herra puhemies ! 
Koska esillä oleva asia sisällöltään ja kanta
vuudeltaan on sangen tärkeä ja se nyt on 
myöskin lopullisesti edessämme ratkaista
vana, pyydän saada paitsi yksityiskohtaista 
koskettelua, lausua myöskin sen johdosta 
muutamia periaatteellisia ajatuksia. 

V allminen valta ehti jo ryhtyä kymmen
vuotisen muistojuhlansa viettämisen valmis
teluihin ennenkuin täm:ä venäläisenä sorto
aikakautena aikaamsaaku 'valtiopäiväji:ilr'jes
tys ehti eduskunnassa sellaiseen pisteeseen, 
että se lopullisesti on joko hylättävä tai hy
väksyttävä. .Jo se seikka, että näin on voi
nut tapahtua, on asia, johon tulee kiinnittää 
jonkun venan huomiota, sillä onihan se sen
tään hiukkasen kiinnostavaa, että valtiopäi
väjärjestys, jonka puitteissa voitiin valvoa 
tsaarin etuoikeuksia tässä maassa, on osoit
tautunut lähes kymmenen vuotta sangen 
kelvolliseksi valtavälineeksi myös Suomen 
omalle porvaristolle. Voidaan tässä yhtey
dessä eh'kä viita,ta siihen, että tåJ.lä välin on 
kuitenkin saatu aikaan uusi hallitusmuoto, 
joka sinänsä takaa kansabisvapaudet ja sa
malla myös kaJJ.:sanvallan, ja että valtiopäi
väjärjestyksen tarkoituksena on vain sään
nöstellä järjestys ja tapa, mitenikä kansan
valtaa on käytettävä. Myönnän kyllä sen, 
että hallitusmuodon 2 § :n 1 momentissa sa
notaan valtiovallan kuuluvan kansalle ja 
että tätä oikeutta käytt:ää eduskunta, j<Jka 
edustaa kansaa. Mutta siitä huolimatta 
vaikka näin onkin paperille kirjoitettu, ei 
siitä seuraa, että se todellisuudessa olisi 
niinkuin hallitusmuodossa väitetään. Voi
massaoleva hallitusmuoto ei nimittäin tiedä 
mitään siitä, mikä on kansan etu eikä 
myöskään siitä, mitenkä pitäisi menetellä, 
että; p u h d a s j u r i i d i n e n o i k e u s 
muuttuisi myös kansan 1 u on n o ll i
seksi oikeudeksi. Ja kuitenkin, hy
vät porvarit, on teidänkin keskuudessa:ntnJe 
tunnettu ja tunnustettu eri karusan:kerrok
sien kesken vallitseva etujen ristiriita ja 
mahdottomuus sovittaa niitä edes niinkään 
paljon yhteen, että toinen puoli olisi tyydy
tetty tekemättä toiselle osalle vääcyyttä. 

Pyydän vain saada todisteeksi mainita 
tohtori Ruuthin aikanaan kirjase&Saan ,Kan
sakunta" esille tuoman väitteen, jossa hän 
sanoo jokseenkin seuraavaran t:apa:am: ,,,SeLlai
sessa yhteiskunnassa, missä on olemassa tar
loudellisesti voimakkaampia ja etuoikeute
tumpia luokkia, ei yleisellä ja yhtäJäisellä 
äämioikeudella ole sanottava:mpaa mel'ki
tystä", sekä jatkaa myöhemmin väitteellä, 
jossa sanotaan, että ,lakia sää.tävällä val
lalla ei myöskään voi olla näissä oloissa itse
näistä ja riippumat:onta päättäanisvaltaa". 

Kun kansan eduskunn81lla, joka ·On kan
san valitsema, ei ole mahdollisuuksia ylei-
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sen ja yhtäläisen äänioikeuden vallitessa 
ratlkairsta kansan todellisia etuja oikealla ta
valla vastoin taloudellisesti voimakkaampien 
ja etuoike.utet,tujen luokkien tahtoa, niin 
vielä vähemmän kykenee sen tekemää,n jon
kin porvarillisBn valtion hallitusmu,oto sii
näkään tapauksessa, että kirjaimet ovatkin 
:aootetut sellaiseen järjestykseen, josta kuul
taa esiin muodollisesti oikea a:jatu:s. Halli
tusmuodolla siis tässä mielessä on vähem
män merkitystä kuin valti:opäivädrurjestyk
sellä. 

Koska siis valtiopäiväjäii'jestyksellä kan
'San enemmist:ön etuj·en valvonnassa on suu
rempi merkitys kuin hallitusmuodolla, myön
nettäneen minulle oikeus kosketella kysy
mystä hituisen tältä!kin näkökannalta. 

Ensimmäinen ja tärkein kysymys on, 
voivatko yleisellä ja yhtäläisellä äänioikeu
della valitut edustajat asettua luokkien ylä
puolelle ja sieltä käsin ratkaista kansan 
yhteiskunnallisen elämän tärkeitä elinkysy
myksiä niin, että kansan elämää ylläpitävät 
taloudellisten ja henkisten all'vojen luojat 
tulevat saamaan osalleen sen, mikä heiUe 
luonnollisen oikeud(jn perustalla pitäill<;i 
kuulua? 

Oikean vastauksen antaminffil tietysti 
riippuu siitä, mitä katsotaan sisältyvän 
kansa:n lUiOnnolliseen oikeuteen. MeiUä on 
jo riittävästi kokemusta siltä ajalta, jonka 
nykyinen valtiopäiväljärjestys on ollut voi
massa, joten tämän 20 vuoden .aikana tapah
tuneen toiminnan valossa voimme samana 
ratkaista, onko :käytäntö toteuttanut ky
seessäiolevia luonnollisia oili:fmksia. V astauk
sen halkeminen äsken esiWimääni kysymyk
seen on siis erinomaisen tärkeä tällä het
kellä, kun uusissa oloissa joudumme ensi 
kerran lvpull:isesti ratkaisemaan kanta:mme 
esillä Dievaan la:kiehdotukseen. 

Minä tiedän kyllä varsin hyvin, että 
äärimmäisestä oikeistosta aina tänne vasem
mistoon sarukka asetetaan kapitalismi ai
noaksi mahdolliseksi tuotannolliseksi poh
jaksi ihmisten keskellielle yhteiskunnalliselle 
elämälle. Se merkitse:e t. s. sitä, että kapi,ta
lismin riisto ja siitä johtuvat :kaikenlaiset 
yhteiskunnalliset epäJkohdat, vääryydet ja 
vieläpä alati kasvavat ristiriidat asetetaan 
välttämättömäksi ehdvksi ihmiskunnan elä
mäJlle, tai t. s., että vääryyden täytyy olla 
lrorkein oikeus. Tästä katsantokannasta joh
tuu silloin, että ka:pitalismin riiston alaisina 
olevien luonnollisiin oikeuksiin ei jää jälelle 

muuta kuin vapaus vaihtaa orjanDmista:jaa, 
joka sekään ei nykyään merkitse paljoa, 
koska orjanomi,sta:jat jä,rjestyneinä kykene
vät kontrolloimaan tätäkin oikeutta, niin 
että vain ne työläiset, jotka he hyväksyvät, 
Vl()ivat tätä ,oikeutta'' käyttää hyvälmeen. 

Tämän tilantoon seuraamuksia koetetaan 
:kyllä lieventää niin eduskunnassa kuin sen 
ulkopuolella. Mutta se lievenrt:åminen ;tai se 
pyrkimys perustuu samaan, kuin aikanaan 
Rooman senaatin tekemä päätös siitä ehdo
tuksesta, joka koski orjille annettavaa kiel
toa kantaa samanlaista varutetusta kuin va
paat. Rooman senaatti nimittäin ei voinut 
hyväilmyä lakia, joka olisi mä.ä.rännyt orjien 
:kantamaan eri<laista pukua kuin vrupaiden 
ihmisten, siitä syystä, että orjia oli liian pal
jon. Juuri siten on asia nykyään. Porva
risto ci tahdo mitenkääin tunnustaa, että 
kyseessä on luokkavalla'll sä,Hyttäminen, 
joka on elinlehto kapitalismin riiston jatku
vaisuudelle. Porvaristo ei myöskään tahdo 
tunnustaa sitäkään, että heidän kansalle 
esittämänsä tunnukset, sekä taloudellioot 
että valtiolliset, ovat vain tyhjiä fraaseja 
vailla todellista pohjaa ja vielä vähemmän 
sitä, että kansanvalta porvari:lli~ssa yhteis
kunnassa on verho, jolla peitetään porvaris
ton suojelema kapitalismin riisto ja. siitä 
,johtuva yhteiskunnallinen kahtiajako: 
o m i s t a v i i n, joilla on1 :kaikki elämisen 
turvallisuus ja oikeus taattu, sekä omista
m a t t omiin, jotka eivät tänään tiedä, 
millä he huomenna tulisivat toimeen. 

Työtätekevät eivät kuitenkaan ajattele 
täten, ja tämä yhteiskunnallin1en katsanrto
kanta ratkaisee samalla suurimmalta osa<l
taan meidän kantamme esilläiolevaan laki
ehdotukseen nähden. 

Työtä.tekevät eivät suinkaan usko, että 
kapita1istien tuotantotapa on ainoa ja vii
meinen yhteiskunnallisen elämän taloudelli
nen pohja. Päinva.stoin näikevät työtäteke
vät kapitalismissa erään ylimenokauden, 
joka on eräässä mielessä välttämätön uuden 
tuotantotavan ja siihen soveltuvan uuden 
yhteiskuntrujärjlestyksen synnyttämiseksi. 
Tässä mielessä he toimivat ja tässä mielessä 
ovat he meidätkin tänne eduskuntaan lä
hettäneet. Se totuus on välttämätön sanoa 
näin täirkeän asian yhteydessä, ja sitä:kin 
välttärmärt.tömämpi, koska siltä pohjalta läh
tien suhtautumisemme valtiDpäiväjärjestyk
sen uusimiseen on aivan toinen, kuin por
varien ja heidän kannattajiensa. Me vaa-
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dimme, että valtiopäiväjärjestyksen tulee 
olla sellainen, että työtätekevät mahdolli
simman laajoilla o:ikeuksilla valtiopäiväjär
jestyksen puitteissa voivat .saada äänensä 
kuuluville ja siten turvata luonnolliset oi
keutensa sellaisiTIJa, kuin työtätekevät ne 
käsittävät. Työtätekevien tulee ensi kädessä 
saada oikeus elää työllään ja nauttia työnsä 
tulokset. Berustuslain tulee siis turvata 
tämä oikeus ensi kädessä ja turvata se pa
remmin kuin voimassaoleva hallitusmuoto 
sen tekee. Niinkauan kuin vallitsee työn
anta'jain yksinomainen määräysvalta tuo
tannon väli:kappaleihin, ei sellaista oikeutta 
ole .olemassa eikä työntekijäin mahdolli
suuksia saada työtä voida vähimmässä,käiih 
määrässä turvata. 

Toinen yhtä ,tärlkeä atsia, 1joka yhteislmn~ 
nan myös tulisi turvata, on se, että työn
tekijällä, joka rehellisesti suorittaa oman 
osuutensa yhteiskunnallisessa välttä:mättö
mässä työssä, täytyy myöskin olla oikeus 
sellaiseen palkkaan, joka takaa hänelle edes 
vaa-timattoman toimeentulon. Yhteiskun
IJ.assa turvataan kaikenlaisille virkamiehiUe 
kyläpoliisi,pahasesta ja virastojuoksupojasta 
al:kaeiJ. aina yhteiskunnan korkeimmilla hui
puilla elävien elämisen turvallisuus työn
teossa ja vrelä vanhuudenpäivinä työnteon 
jälkeenkin, mutta varsinaisille yhteiskunnan, 
pystyssä pitäijille, sen välttämättötmän työn. 
tekijöille ei taata mitään muuta kuin kor
keintaan vankilan tapainen köyhäinhoito. 
Tässä on jo kaksi sellaista luonnollisiin oi
keukSiin' kuuluvaa pykälää, joidenka pitäisi 
saada ruumiillistumansa myöskin porva,rilli
soo kansanvrullan muodoUise:n sanahelinän 
puitteissa. 

Jos tässä mielessä tarkastamme sitä aikaa·, 
jolloin voimassa oleva valtiopäiväjärjestys 
on ollut voimassa, niin kykenee jokainen 
havaitsemaan sen tosiasian, ettei tässä mie
lessä ole mitään aikaansaatu. Kokemus siis 
jo osoittaa, että työtätekevät kaikesta ka.n
sanvallasta huolimatta e i v ä t o 1 e i s ä n
t i ä omassa talossaan. Porvariston ylivalta 
on sittenkin ollut horjumaton. Yhden ai
noan :kerran oli Suomen työväestö niin 
pitkällä, että läheltä piti, eUei työtätelm
vien perustuslaki päässyt voimaan. Se lain
säädäntö, jota .sillä aikaa yritettiin, ei suin
kaan lä:hipitäenkään osoittanut muuta kuin 
että työtätekevät halusivat mahdollisimman 
laajaa kansanvaltaa tai pairemminkin sa
noen mahdollisimman 1aajennettua poryaril-

lista kansanvaltaa. Mutta sekin yritys jo 
riitti porvaristolle nousemaan ase kourassa 
lyödäkseen työväen maahan. Ja ettei työ
väki vaan missään nimessä enää ·pääsisi ko
kei•lemaan sellaisella lainsäädännöllä, jolla 
pyrittäisiin toteuttamaa;n kansan luonnolli
sia oikeuksia, ·perusti porvaristo tuekseen 
aseellisen luokkakaarti:nsa. Tästä näemme, 
että va.ltitopäiväjälrjestys ja; halliltuSIIlluoto 
saava,t voimansa: oikeastaan siiltä uhasta, joka 
hehkuu suojeluskunn:an pistimien terästä. 

Siirty.essämme sitten tarkastelemaan kä
sillä olevaa lakiehdotusta yksityiskohdis
saan, niin pistää heti silmään, että porva
risto tähän tekeleeseen on varonut asetta
masta mitään sellaista, joka jollakin ta
voin turvaisi tyÖiläisiHe mahdollisuuden 
paremmin suojella etujaan. Meillä työväen 
edustajina - siitä vakaumuksesta huoli
matta, että me emme usko tällaisen lain 
avulla voitavan toteuttaa työtätekevien va
pautumista; kapitalismin riistosta - ei si'lti 
ole välttämätöntä asettua vastustamaan 
sellaista valtiopäiväjärjestystä, joka mer
ki.tsee todeHista parannusta työtätekevien 
mahdollisuuksiin saada ääntään jonkun. 
verran kuuluville jo nykyisessä yhteiskun
nassa, mutta eritellessämme tätä lakia ei 
siinä· voi havaita sellaisia parannuksia, 
jotka olisivat omiaan vahvistamaan käsi
tystä, jonka mukaan laki nyt olisi hyväk
syttävä. 

Lain yksityiskohdat osoittavat pää
asiassa, ett·ä lain sisä:ltö on jokseenkin sa
manlainen kuin se valtiopäiväjärjestys, 
jonlro .a:iikana:a.n hyväiksyi Ve:näij.än lreisari 
Suomen sorretun kansan noudatettavaksi. 
Se ei oleellisesti muuta mitään vallitsevassa 
tilanteessa ja kuitenkin voitaisiin, kun läh
detään uutta valtiopäiväj.ärjestystä raken
tamaan, rakentaa se myös sellaiseksi, että 
porvaristo edes joistakin vaikkapa vähäpä
•töisistäkin etuoikeuksistaan luopuen an
taisi työtätekevälle kansalle suuremmat 
mahdollisuudet. Me käsittelimme tässä 
joku päivä sitten erään lain, joka jos mi
kään on sortolaeista ensimmäinen. Se oli 
suojeluskunnan vakiinnuttamislaki. 

Minä äsken jo mainitsin, että nykyinen 
hallitusmuoto, nykyinen valtiopäiväjärjes
tys, sen toteuttaminen ja siinä oleva henki 
voidaan toteuttaa vain sikäli kuin suoje
luskuiman pistimet sen sallivat. Nyt olisi, 
kun perustuslaki on käsiteltävänä, tähän 
perustuslakiin sisällytettävä ensi kädessä 



sellainen maarays, että porvaristo ei kyke
nisi aseellisella voimalla tekemään tehot
tomiksi niitä määräyksiä, jotka kerrotaan 
olevan kansanvaltaa suojelevia. ~Iinä en 
löydä tästä edessä olevasta ehdotuksesta 
valtiopäiväjärjestykseksi ainoatakaan sel
laista kohtaa, josta voitaisiin väittää, ettii 
tämä kohta on sellainen, ;jonka avulla voi
daan suojeluskunta riisua aseista, silloin 
kuin kansan tahto todella tulee näkyviin. 

Jo tämä seikka yksinään riit.tää siihen, 
että meillä ei ole syytä vaihtaa tätä uutta 
valtiopäiväjärjestystä tuohon vanhaan, 
mikä nyt on voimassa. Uusi ei takaa työ
väelle mitään sen enempää oikeuksia, kuin 
mitä takaa se, joka nyt on voimassa. 

Tässä lakiehdotuksessa on ainoastaan 
pari muodollista uudistusta, jotka koskevat 
yksinomaan vaalioikeutta ja sen laajenta
mista. Mutta itse pääasia, eduskunnassa 
olevien työtätekevien edustajien koske
mattomuutta ja toimintamahdollisuuksia, 
niitä on supistettu uudessa laissa. Ja kui
tenkin mitä merldtsee vaa[ioikeuden näen
näinen la8Jjentami'l1'en silloin kun samalla 
kertaa supistetaan työtätekevien edusta
jien toimintaoikeutta eduskunnan sisäpuo
lella? Viimeaikaiset tapahtumat niin 
omassa kuin muissa maissa ovat osoitta
neet, että kun lopullisesti on kysymys luok
kataistelusta eduskunnan seinien sisäpuo
lella, niin kysymys rajoittuukin siihen, 
minkälaiset ovat ne mahdollisuudet, joiden 
puitteissa eduskunnassa saadaan taistelua 
käydä. Toisin sanoen kysymys on aina 
edustajien koskemattomuudesta. Minusta
kin tuntuu, entä ne vähäpätöiset laajennuk
·set, mitkä tässä ovat kysymyksessä, jotka 
koskevat vaalioikeutta. eivä·t merkirtoo 
niinkään paljon, kuin merkitsee se seikka, 
että esillä oleva lakiehdotus on verrattain 
taantumuksellinen verrattuna siihen laki
ehdotukseen, minkä Venäjän keisari, maail
man kuuluisin yksinvaltias, antoi meille. 
Tiimä ei teiUe, hyvät herrat porvarit, suin
kaan ole kunniaksi eikä miksikään eduksi. 

M.e näemme siis tästä, että Suomen por
varisto on taantumuksellisempi kuin Venä
jän sortovalta. Mistä tämä johtuu, sii•tä 
en lähde kiistelemään. Eikä tämän asian 
ratkaisuun nähden se ole tarpeellistakaan. 
Pyydän vaan huomauttaa, että tämä kaikki 
riippuu taloudellisten olojen muuttumi
sesta. Pyydäm vielä huomauttaa, että tämä 
jatkuva taloudellisten olojen muutos te-
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kee sen, että porvaristo tässä eduskunnassa 
tulee vieläkin taantumuksellisemmaksi. 
Voidaan odottaa aikaa, että se laki, joka 
parhaillaan on perustuslakivaliokunnassa 
valmisteltavana, laki sotatilasta,. astuu tä
män valtiopäiväjärjestyksen ti~alle, ja tu
lee olemaan porvariston perustuslakina. 

Kun tilanne on tällainen, niin saan il
moittaa, että ryhmä, johon minulla on kun
nia kuulua, on lakiehdotukseen nähden 
hylkääväliä kannalla jonka vuoksi, herra 
puhemies, ehdotan lain hylkäämistä. 

Ed. J. F. Aalto: Käsiteltävänä oleva 
lakiehdotus ei läheskään täydelli'Sesti tyy
dytä sosialidemokraatteja, mutta emme me 
kuitenkaan sitä ole voimeet pitää huonom
pana voimassaolevaa 'lakia. :Me olemme 
kyllä silloin kun lakiehdotus on ollut käsi
teltävänä eduskunnassa ja perustuslakiva
liokunnassa vuoden 1926 valtiopäivillä, 
koettaneet saada siihen useita parannuksia. 
Näissä yrityksissä me kuitenkin suurim
malta osalta epäonnistuimme syystä, ettei
vät porvarilliset edustajat halunneert huo
mattavampiin asiaHisiin muutoksiin yhtyä. 
M:e olemme aikaisemmin esittäneet useita
kin vakavia huomautuksia käsiteltävänä 
olevaa lakiehdotusta vastaan sen nykyi
sessä muodossa ja yhtenä huomattavim
mista olemme maininneet m. m. sen, että 
äänioikeusikäraja on liian korkea ja sen 
lisäksi olemme esittäneet monia muita 
syitä. Mutta kuitenkin, vaikka lakiehdo
tus ei meitä tyydytä, pidämme me sitä jon
kuni'aise.n:a parannuksena voima&;aolevaan 
valtiopäiväjärjestykseen verrattuna. Huo
limatta siitä, että parannukset ovat verrat
tain pieniä, on siinä kuitenkin eräitä muu
toksia, jotka ainakim vaalioikeutta jossain 
määrin laajentavat. Esim. lakiehdotuksen 
6 § :ä:än sisä:Ityy 1parannuksia. On otettava 
huomioon, että varsinkin sen jälkeen, kun 
korkein oikeus on alkanut selittää asiaa 
sillä tavalla; että tulo- ja omaisuusveron 
maksaminen olisi äänioikeuden ehtona, on 
voimassaolevan valtiopäiväjärjestyksen mu
kaan vaarassa suuri osa köyhiä veronmak
sajia joutua äänioikeudettomaksi. Ja jos 
tuomioistuimet aoot·tuvat tällaiselle kan
nalle huolimatta siitä, mitä mielltä edus
kunta asiassa on voimassaolevaan valtio
päiväjärj·estykseen nähden, joutuvat ne 
henkilöt, jotka köyhyytensä vuoksi ovat 
olleet pakotettuja jättämään veronsa mak-



592 Tiistaina 18 p. lokakuuta 11'927. 

samatta, jäämään vaille äänioikeutta ja siis 
tällä tavalla menettämään sen tärkeän 
aseen, mitä työväestön taholla pidetään 
välttämättömänä. Nyt käsiteltävänä oleva 
ehdotus valtiopäiväjärjestykseksi parantaa 
ainakin tämän kohdan niin, että veron 
maksaminen ei ole äänioikeuden ehtona. 
Jo tämä, ja lakiehdotuksessa on eräitä 
muita tosin perin pieniä parannuksia, 
mutta kuitenkin parannuksia, vaikuttaa 
m-eihin siinä määri111, että me katsomme voi
vamme lakiehdotuksen hyväksyä. Se ei 
merk~tse suinkaan,. !kuten mainitsin, sitä, 
että se meitä täydellisesti tyydyttäisi, 
mutta se on joka tapauksessa pienempi 
paha, kui111 voimassaoleva ja senvuoksi 
emme halua sitä vastustaa. 

Ed. Lehto koski: Kun yJite~skunnalli
nen täysi-ikäisyys allkaa meillä samoinkuin 
muissa:kin sivistysmaissa jo 21 vuoden ijä:ssä, 
jol'loin yhteiSkunnallisten tehtävien ja ve!l
v(Jllisuwksien usein sangen raskaskin taakka 
joutuu nuorten kamnettavaksi, niin johtuu 
tästä, että heille silloin pitäisi luon
nolli'sesti seurata myöskin oikeuksia. :Lkä
raja olisi o~1ut tämän a;jatuksen perusteella 
alennettava 24 vuodesta 21 vuoteen. Ääni
oikeuden ,ja v•a,aJlikelpoisuuden e.pääminen 
nuorilta, jotka joutuvat meidän >päivinä;m
:me dlemwan mitä monilaatuisimmissa yhteis
kunlllal!lisissa j8J valtiollisissa tehtävissä, on 
heitä kdhtaan mitä swurin vääryys, ja olisi 
se vihdoinkin ollut ~korjatta.va tämän valtio
päiväjärjestyksen säätämisen avulla.. Muu
tosehdotu:ksemme kumminkin aikaisemmassa 
käsittelyssä ovat kaikki menneet kumoon; 
porvarilliset edustajwt ovat olleet yksimie
lisiä siitä, että äänioikeus- paremmin kuin 
vaalikelpoisuusra~jaa:kaan ei ole alennettava 
siitä, mikä se illykyisin on. Knn tässä vai
he€Ssa ei ole mahdoltlisuutta muuto!ksien 
tekoon vaan on valiokunnan e1hdotus joko 
hyväksyttlävä tai hylättävä sellaisenaan, 
niin johtuu tästä, että edu.Skunnan pöytä
kirjaan onkin merkittävä, että ei aina1kaan 
Suomen työläisnuoriso tule taistelustaan 
lakkaamaan tässä suhteessa ennenkuin vasta 
silloin kun sen oikeutetut vaa,timukset ovat 
tulleet myöskin huomioon-otetuiksi. 

Ed. V e n n o 'l a : 0 len sitä mie:l!tä, että 
kysymyksessä.olevan asian hyväksyminen 
alkaa dlla 'jo välttämättömyys. Eduskunta 
on jo kymmenkunta vuotta itsenäisyytemme 
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aikana työskennellyt tiämän asian hyväksi. 
Mutta se on ollut niin saama.ton, että ei ole 
saanut järjestetyk:si omaa la1kiaan, vaan työ 
jatkuu ylhä edclleeiJJ vanhan; v"€'näläisenä 
aikana julkaistrm va,ltiopäiväijärjestyksen 
puitteissa. Jo tältä kanoo1ta olisi syytä 
pyrkiä s•e'llaiseen ;tulokse,en, että laki s8Jatai
siin nyt ·vifhdoin1kin hyväksytyksi. 

Kun tää!Uä kajotaa.n lain yksityiskohtiin 
ja vaJ.itellaan niitä, niin mielestäni ei voi 
pyrki:iikään siihen, että kaikki olisivat tässä 
näin laajakantoisessa kysymyksessä tyyty
väisiä. Mutta käsilttääkseni bkiehdotus 
tekee niin ,pa:ljon parannuksia nykyisin voi
massaolevaan lakiin, että jo näiden paran
nuste.n toteuttaminen merkitsee suurta 
voittoa. Eduskunnan työtapaan, hallituk
sen ja eduskunnan keskinäisiin suhteisiin 
ynnä moniin muifhin valtiollisen elämän 
järjestelyihin tuo lJ.a:ki niin paljon tarkoi
tuksenmukaise:mpa·fil mukanaan, e-ttä käsit
tää:kseni ei pitäisi enää epäillä asian hyväk
symistä. Minä siis •kannatan lakiehdotuksen 
:hyväksymistä. 

,Ed. K u l m ,a; 1 a: Pyydän kannattaa. ed. 
Rosenhergi:n. tekemää e1hdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ryhdytään äänestykseen. Äänestysesitys 
luetaan. 

Sihteeri 'lukee 

äänestysesityksen: 

Joka hyväksyy puheena olevan lakiehdo
tuksen sellaisena, kuin eduskunta on sen 
1925 vuoden valtiopäivillä lepäämään jätet
täväksi hyväksynyt, äälllestää ,,jaa.'' ; joka 
ei sitä hyväksy, äänestää ,ei". J~ vähin
tään 2/3 annetuista äänistä on j•a-a-ääniä, on 
ehdotus hyväksytty, murtta muuten se on 
hylätty. 

Ääne.styksessä annetaan 157 jaa- ja 22 ei
ääntä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunta on hyväksY'll-yt 'lakiehddtwksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 



:3) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 1 
jätetty ehdotus laiksi uuden valtiopäiväjär
jestyksen aiheuttamista välittävistä säännök-

sistä. 

Mainittu lakiehdotus, josta perustuslaki
valiokunta on mietinnössään n:o 8 antanut 
lausunnon, esitellään a i n o aan käsi t te
lyyn. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Ensin sallitaan asiassa keskustelu ja sen 
.jälkeen toimitetaan lippuäänestys lakieihdo
tuksen hyväksymisestä ta,i hyll.-:äämisestä. 
.Jos väihintäin 2/3 annetuista ä.ämistä kan
nattaa lakiehdotuksen hyväksymistä, on 
lakiehdotus V. J :n 60 § :n 'lllukaan hyvä:k
.syttty, mutta muuten se: on hylätty. 

M-enettelyta;pa hyväksytään. 

KeskustelUJa ei synny. 

Sihteeri lukee 

äänestysesityksen: 

Joka hyväksyy puheenaolevan lakiehdo
tuksen sellaisena, kuin eduskunta on sen 
1926 vuoden vaitipäivillä lepäämään jätet
täväksi hyväksynyt, äänestää ,jaa'' ; joka ei 
sitä hyväksy, äänestää ,ei". Jos vähintään 
2/3 annetuista äänistä on jaa-ääniä, on ehdo
tus hyväksytty, mutta muuten se on hylätty. 

Äänestyksessä annetaan 146 jaa- ja 25 ei
:ääntä. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Eduskunta on hyväksynyt lakiehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Vuoden 1925 valtiopäivillä hyväksytty, 
vahvistamatta jäänyt ehdotus laiksi edusta-

janpa'lkkiosta, 

josta perustuslakivaliokunta on mietinnös- 1 

.sään n :o 9 antanut lausunnon, esitellään 
.a i n o a a n k ä s i t t e l y y n. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on perustuslakivaliokun
nan mietintö n :o 9. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 
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Eduskunta hyväksyy perustuslakivalio
kunnan mietinnön. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi 23 päivänä helmikuuta 
1923 annetun luonnonsuojelulain muutta

misesta. 

Ed. Virkkusen edusk. esit. n :o 22 johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n :o 4 esitellään mainitun lainsäätämisasian 
e n s i m m ä i s t ä k ä s i t.t e l y ä varten . 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on laki- ja talousvalio
kunnan mietintö n :o 4. 

Keskustelu: 

Opetusministeri A j, :1 i o : Minä pyydän 
esillä olevan eduskuntaesityksen johdosta 
lausua käsitykseni, joka eroaa sekä esityk
sestä että valiokunnan mietinnöstä. Valio
kunta on mietinnössään perustellut käsiteltä
vänä olevan lainmuutoksen tarpeellisuutta 
sillä, että luonnonsuojelulain 1 § aiheuttaa 
tulkintavaikeuksia. Tosin on sellaisten val
tiosääntömme tuntijain kuin professorien 
Hermansonin ja Stålhlbergin välillä erimie
lisyyttä olemassa siitä, voiko eduskunta an
taa suostumuksensa luonnonsuojelualueen 
erottamiseksi vain eduskuntapäätöksellä vai 
eikö. Prof. Hermanson on huomauttanut, 
että perustuslaki ei tunne yksinkertaista 
suostumusta muuten kuin poikkeustapauk
sissa ja että olisi parempi antaa tämä suos
tumus lailla. Prof. Ståhlberg sensijaan on 
huomauttanut, että luonnonsuojelulain 1 
§ :ssä edellytettyä eduskunnan suostumusta 
ei ole annettava lailla, saatikka valtiopäivä
järjestyksen 60 § :n säätämässä järjestyk
sessä, vaan tavallisella enemmistöpäätöksellä, 
soveliaimmin ponnen muodossa. Hän mai
nitsee perusteluissaan, ettei tuollaisen suos
tumuksen antamista suinkaan estä se, ettei 
suostumuksen päättämiselle vielä ole järjes
tetty erityistä menettelymuotoa. 

Tämä kysymys on ollut hallituksessa har
kittavana ennen sen esityksen jättämistä, 
jonka tarkoituksena on ensi kerran sovellut
taa käytäntöön luonnonsuojelulakia luon-

75 
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nonsuojelualueiden erottamiseksi. Apulais
oikeus:kanslerin kanssa tultiin siihen pä.ätök
soon että eduskunnan suostumus olisi luon
no~uojelulain mukaisesti pyydettävä pon
nen muodossa. Tähän päätökseen on tultu 
paitsi muodollisista myös asiallisista syis~ä. 

Kun laki- ja talousvaliokunta nyt suosit
telee luonnonsuojelulain muuttamista pro
fessori Hermansonin edustamaan suuntaan, 
näyttää se sen tekevän yksinom~an ~uodol
lisilla syillä. Minä rohkenen kmtenkm pyy
tää suurta valiokuntaa harkitsemaan, onko 
laki- ja; talousvaliokunnan kanta ilman 
muuta hyväksyttävä. Muodollisesti ei luon
nonsuojelula;in 1 § minun klåsitykseni mUr
!kaan dle ristiriidassa ihaJ1itusmuodon kanssa. 
Asiallisista syistä näyttää yleisten luonnon
suojelualueitten erottamiselle olevan kyllä 
eduksi että eduskunnan suostumus pääte
tään l~illa, koska siten luonnonsuojelualueet 
tulevat pysyvämmin järjestetyiksi. Mutta 
toisin on laita niin sanottujen erityisten 
luonnonsuojelualueiden, jotka tarkoittavat 
luonnonkauneuden tai jonkun eläin- tai kas
vilajin säilyttämistä. Edellytettäköön esim., 
että Imatra olisi lailla julistettava erityi
seksi luonnonsuojelualueeksi luonnonkau
neuden säilyttämistä varten. Sinne on, ku
ten tunnettua yksinkertaisella eduskunnan 
päätöksellä päätetty rakentaa voi!fialaitos, 
mutta tämä olisi ollut mahdotonta, JOS Imat
ran alueen julistaminen luonnonsuojelu
alueeksi olisi tapahtunut lailla, muuten kuin 
Immoamalia tämä laki. Lain kumoaminen 
on taas paljon vaikeampi kuin yksinkertai
sen eduskuntapäätöksen aikaansaaminen; si
ten voi nyt ehdotettu lain muutos vaikeuttaa 
taloudellishallinnollista toimintaa. Lisäksi 
tuntuu turhalta, jopa hullunkuriselta, säätää 
lakia jos tahdotaan esim. joku pieni valtiolle 
kuu1~va saari erottaa luonnonsuojelualueeksi 
tai vain suojella jotakuta kasvia. 

Minusta olisi näin muodoin parempi, jos 
luonnonsuojelulain ensimmäinen pykälä saisi 
olla muuttamatta, koska se kerran minun kä
sitykseni mukaan ei ole ristiriidassa hallitus-~ 
muodon kanssa. On muistettava, että pitä
mällä kiinni liiaksi muodoista, vaikeutetaan 
asiain asiallista käsittelyä. Meidän olisi mi- 1 

nun käsitykseni mukaan enemmän kehitet
tävä parlamenttaarista käytäntöä, tietysti 
sillä tavalla, että se ei ole ristiriidassa halli
tusmuodon säännösten kanssa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen 
Asian ensimmäinen 
päättyneeksi. 

varapuhemies: 
käsittely julistetaan 

Lakiehdotus menee s u u r e e n v a 1 i o
kuntaan. 

6) Ehdotus kausankirjastolaiksi. 

Hallituksen esityksen n :o 6 johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 3 esi
tellään maini,tun :lainsäätämis'asian e n s i m
m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä varten. 

Ensimmäinen varapuhemies~ 
Käsittelyn pohjana on sivistysvaliokunnan 
mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Ed. K u k k on en: Minä pyydän vain 
saada oikaista erään painovirheen, joka on 
päässyt pujahtamaan sivistysvaliokunnan 
mietintöön. 3 § :n on valiokunta hyväksynyt 
hallituksen ehdottamassa sanamuodossa ja 
tulee siis sanotun pykälän 2 momentin, joka 
valiokunnan mietinnössä on saanut seuraa
van muodon: ,Toimiston alaisena toimii van
hempia ja nuorempia kirjastonhoitajia", 
kuulua hallituksen esityksen mukaisesti ja 

~ siis seuraavalla tavalla: , Toimiston alaisena 
toimii vanhempia ja nuore!llpia kirjaston
tarkastajia". 

Ed. Åkerblom: Rege,ringell!S proposi
tion tili lag om :tolklbibliotek har till främsta 
syfte att åstadkomma en sådan stadga på 
detta område, att hi1blioteksväsendet skall 
få en tryggad utveckling i varje landskom
mun och i städerna. För detta ändamål ha,r 
rege.ring.en bland am.rnat föreslagit, att i 
varje kommun skall finn~s åtminstone ett 
folk!hibliotek, som inrättas och underhålles 
av kommunen, och för att dietta allmänna 
stadgande skall bliv<:t mer än en vacker 
tanke, ha.r regeri:ngen tillika föreslagit en 
ibestämmelse om ett minsta å;rligt understöd, 
som kommunen tbör anslå f(j,r kommunal
bilbliote!ket. Regeringen har i detta syfte 
upptagit samma princip, som redan är stad
gad t. ex. för anskaffande av läroböcker 
oeh böcker till folkskolans elevbibliotek 
samt annat läromateriel till folkskolorna. 



Kommunen köper med egna ,me.del de!JSa oeh 
fftr sedan ti:llbaka ;J;V staten 2/3 av ltostna
derna. · För biblioteksverksamheten hlllr re
geringen sålunda föreslagit, att konimunen 
skuJle årligen bevilja och anvä.nda ett be
lopp motsva.ra,pde 2 mark för varje mallltalS
skriven person, av staten skulle kommunen 
få tillbaka hälften av sina egna verklig~ ut
gilfter här:för, så att lrommunens utgifter i 
verklig<heten skulle bliva en mail'k för varje 
mantalsskriven person. Regeringens propo
sition skulle med den:rua lag sålunda också 
fastslå .bestiimda.re äillJ hittills varit fwllet 
statens skyldighet. Kommunen skulle vara 
berättigad att .f.å det hidrag som utlovats. 

Propositionen innehåller därjämte en del 
andra hestiimmelser, som avse att bringa 
stadga på detta område, nä;mligen ibetriif
fande ledningen från statens sida av under
stödsverksamheten, möjligheter föir 'kom
mun att, där man så önskar, anställa biblio
tekarier, som uteslutande skulle egna sig åt 
verksamheten, vidare understoo för biblio
teksrums inrättande m. m. Men dessa be
stä~melser äro i111te så g.rundväsentliga och 
viktiga som det av mig ti:digare antydda, 
näm1igen om 'kommunerns ~h state'!ls sam
verkan för kommunalibi.blioteks upprättande 
och underhåll. Också kulturutskottet, som 
haft att hehandla propositionen om folk
bibliote'k, har åtminstone i teori omfattat 
regeringens strä'van att giva stadga åt folk
biblioteken. Uts'kottet sä.g'er i motiv.eringen 
bland annat: ,Det ä;r enligt uts:kottets åsikt 
på tiden att genom lag.stiftning •hefästa 
bihlioteksverksamheten, som 1m befinner sig 
på en int:erimistisk fot i avsakn~d av vara.k
tiga stadganden. Uts:kottet anser sålunda 
åst111dkommande av lagstiftning på detta 
viktiga omräde av hi'ldnings1ivet av behovet 
påkallat.'' Men ·denna gada vilja har ut
skottets majoritet ådagalagt endast i teorin. 
Det har stannat endast :med det vac!kra er
känmande om folk!bilbliotekens viktiga upp
gift. När det gä.llt att fatta beslut. om de 
paragrafer, som skulle be:fästa bibli.oteks
ve.rksamheten, så har majoriteten il'Östat för 
sådana ändringsförslag, som beröva folk
biblioteken det stöd man i teorin ansett dem 
be:höva. Majoritet:en har vo.terat bort ur 4 § 
den hestämmelse, som skulle ålägga varje 
kommun att inrät.ta åtminstone ett biblio
t.ek. Inte ens ett enda bihliotek i va.rje kom
rnUlll har maJjoriteten velat bestrumt uttala 
sig för. Den har tviirtom förklarat ett så-
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d~tnt stadgande betänkligt. J ag f.rågar: 
V ad tjänar då hela 'b.ihliotekslagen till, v~ 
vill man numera stadga? Det sk!all icke få 
ingå i ·lagen ett så vi'ktigt och grundl~
gande stadgande, att ing.en kommun får 
vara utan ett folkbiJbliotek, nämli:gen att i 
varje kommun bör finnas åtminstone ett 
bibliotek. När man icke lägger en sådan 
g.rund för bibliote:ksverksamheten, så då 
måste man, om jag får låna utskottets orda
lag, ,av principiella skä;l a.rrse det vara he
tänkligt och i själva ve:r!ket onödigt'' att 
stifta en h~bliotekslag. Utskottets majoritet 
har i stället velat rlämna all hi'blioteksverk
samhet beroende av fri·villig företagsamhet 
och frivilliga gåvor. Den har tyckt sig 
märka, att utveckling€ll på frivillighetens 
väg hittills har försigglätt jämförelsevis 
snahbt, men majoriteten i utskottet har 
givit sä;rskilt 4, 5 och 8 §:§ en sådan formu
lering, att de kommuna:la biblioteken lam
slås. Som känt gäller nu som villkor för 
erhållande av st.atsunderstöd åt kommunal
'bibliotek, att 'lwmrmunen lbeviljar och an
vänd€·r minst ·50 penni per mantalsskriven 
person för biiblioteksverksamheten, o0h då 
få.r kommunen statsunderstöd, s:om utgår 
med 100% för inköp av kunskapslitteratur 
och 75 % för inköp av skönlitteratur för 
sina bib1iot:ek. Men kulturutskottet har som 
sagt sökt efter andra grundpjincioper för ibib
liot€iksrörelsen ·och kommit till såda111a som, 
som sagt, 1amslår verksamheten. Kultur
utskottet har sökt understöda det ,lovväirda 
strävandet", som det kallar det, att upp
rätthålla kommunalhibliot.ek, på det sättet, 
att det åligger k.onrm.unen at.t bevilja duib
belt högre understöd än som nu erfordras, 
innan state'!l ibevildar understöd för kom
munalbihlioteken. I 5 § har utskottet god
känt ett stadga,nde, som ned.sätter statens 
understöd under det nuvarande, som utgår 
med: inemot 100 %, till endiast 50 % 
av kommunens egna verkliga utgifter för 
bibliote:ksverksam!heten. Genom detta stad
gande ha kommunalb:i!blioteken försatts i en 
sådan ställning, att det blir svårare aJtt få 
understöd för dem av kommunen än för 
srko1b1Wioteken ooh tföreningsb:i!blioroken. 
Som nämnt erhålla kommune•rna för inköp 
av böcker ti:ll folkskolorna.s elev;J)ibliotek 2/3 
av böcke.rnas pris, och dett.a understöd fås 
utan ett sådan•t vi1lkor, sDm uppställts för 
erhållande av statsunderstöd åt kommunal
bi:blioterken, nämligen utam att som vill'kor 
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föreskrives något minsta anslag som kom
munen ibör bevilja, innan understöd fås. 1 
samma gynn.samm.a ställning ha förenings
biblioteken i förhållande till kommunal
b:iblioteken kommit. FÖ!ieningsbilblioteken få 
lika stort understöd av staten som de kom
munala, men ruta:n det viUkoT som uppställts 
för kommunerna. Den naturr-liga följden 
härav måste bliva dem., att kommunerna be
viija understöd hellre åt sko1bibliotelren, 
som erh'ålla större stwtsunderetöd, och för 
övrigt lämna åt fören[ngaa:'Ila att be!kymra 
sig om biblioteiksverksaan<heten. De kommu
nala biblioteken få förfalla av brist på kom
munalt understöd, och nya sådana i de 
kommuner, där sådana ännu icke grundats, 
bliva SV'årare än hittills att IDs inrättade. 
Jag har i reservation till kulturutskottets 
betänkande vidM'e påvisat dessa försämrin· 
gar av propositionen och gjort förslag till 
sådana ändri<ngar, som j1ag anser lämpliga. 
J ag vill därför icke nu vidaa:'e gå in på 
dessa ellJSkildheter, uta·n jag uttalar för
hoppningen, att ,stora utskottet mlåtte beakta 
det förslag till ändringar som jag fram
ställt. 

Ed. N i i l e k s elä: Vapaan kansanrva:Iis
tuksen edlistämiskeinDista ovat kieltämättä 
tehokkaimpia yleiset kansankirjastot. Siitä 
syystii. onkin stmrissa sivistysmaissa pyritty 
,järjestämään kirj.astotoimiiilta niin,. että ~pe
rustamalla malhdoillisimman tihe.ä:än yleisiä 
kinjastDja on näin kai:kille kansalaisille v·a
ra'ttu tilaisuus päästä osa:lliseksi kirjastojen 
tuotltamasta hyödystä. Niinpä meidänkin 
,maassamme, )jossa kirjastotoiminta on ollut, 
lukuuiilottamatta a.ivan viime aikoja, vapaan 
valitustoiminnan huollettavana, siitä huoli
maitta ki11j•allisuuden 11eveneminen ja viljele
minen on ilaihuttavan suuri, jopa niin suuri, 
että tuskin1pa missääin .muussakaan varalli
suudeltaan :ja asukaslukumoorä:ltään vastaa
,vissa maissa ollaan siin.ä suhteessa meistä 
edellä. Näin ~11en voidaan asettaa hyvin 
kyseen alaiseksi, tarvittaisiinko tässä asiassa 
ainakaan vielä mitään erikoisia lainlaadinta
;toimen~pirteitlä va'i eikö paremmin1kin olisi 
jossakin suihtoossa asia!lle ~dUJksi, jos pysy
tettäisiin aina:kin toist~,iseksi :nykyine.n jär
jestelmä voimassa, joka järjest,elmä on kiel
tämättä vienyt voimakkaasti kinjastoasiaa 
eteenpäin. 

Sivistysvaliokunnan mietinrtö monine vas
talauseinoon myöskin kyllin hyvin todista·a, 

' 

etteivät kansanJlcilrjastolain toteuttamisessa 
mielipiteet ole vielä vakiintuneet, vaan ol
laan mainitnn lam oleellisimmistakin koh
dista aivwn vasta!kikwisel'la kanna.Ua. Sivistys
.v:a1idkunta lausuu mietimJtönsä perusteluissa 
m. m. näin: ,;että kun oppive1vollisuus 
meililä on jo ~pääasiassru toteutettu,. katnSan
,opistot 'ja työväenopistot lainsäadänn<YJ.lä 
;v~innutetut ja erila:atuinen vapaa sivis
:tystDiminta saavuttanut melkoisen laajuu
den, on valiokunnan mielestä aika ryhtyä 
[ainsäädännö11ä vwkiinnutitamaalll kirjasto
toimint'aa'kin' '. Onhan meillä tosiaankin 
pppivelvotlisuuSlruki ollut voimassa ainakin 
!paperilla jo !puolikymmentä vuotta. Mutta 
maaseutu:oloja tuntevalle Dn tunnettua, 
ettei mainilttuakaan .lakia ole vielä iäihes
kään toteurbettu siinä määriin, kuin sivistys
;valiokunta hyväuskoisesti ntäkyy lUJulevan 
ja oppivelvol'lisuuslaki tosiaankin edel
lyttäisi. Onhan op.pi velvollisuuslain maa
laiskunniille myöntä.mää täytäntöön pano
.aikaa vielä jälellä lähes kymmenen vuotta, 
ja sitäkin aika~& pitäv·ät useat Pdhjois-Suo
man kunnat rtaloudellisista syistä liian ly
hyenä. Ja hyV'in mooot kunnat ovatkin 
hakeneet ,pitennettyä toimeenpanoaikaa. Ei 
siis ainakaan sen !perusteella, e:ttä :meillä nyt 
jD kansakouiun käynti, vaEtettavasti kyllä
Jdn, olisi aivalll yleistä, tarvitse ryrhtyä suun
nittelemaan tämän •kir:jastolain suurisuun
taisia ja paljon valrtion varoja kysyviä lain 
toteuttamistDimenpiteitä eikä niitä lai~1a va
kiirmuttama.an, sillä käy tavallisesti niin, 
että tällaiset pakk{)llåäräyikset synnyttävät 
kansassa voimwkkasm. vastruvaikutwksen, joka 
,ei ole terveelle, va,paa!lle ka:nsanvaEstus
työlle ollenkaan ·eduiksi. Tyvestä puuhun 
noustaan. Vasta sitten kun oppivelvo'Hi
suuslaki on tosia:ankin toteutettu käytän
nössä eikä vain paperina, olisi :ki,rjastolain 
rtoteuttamisen vuoro.. 1\ieillä [ainlaadinta
a~alla yleensä otetaan liian vähän huomioon 
lmnsan varallisuutta ja sen taloudellista 
hyvinvointia, josta lkuitenikin loppujen lo
puksi riippuu, missä määrin on edellyltyksiä 
tällaisten'kin sivis'tyspyrkimyksielll. toteutta
mi.selile. 

Näin ollen olisin sitä m.ielrtä, ettei kansan
kirjastojen vakiinnuttamisesta olisi tarvittu 
~tään erikoisia iain.sOOdäntötoimen~piteittä, 
jotka toimoo.pitoot, jos ne oleelliseSti poik
keavwt varsinaisen ika.nsalll yleisestä ajatus
kannasta, hyvää ·asiaa enemmän vahingoit
tavat 'kuin lhyödyttivät. Siitä syystä pitäi-
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sin suuresti valitettavana, jos eduskunta 
hyy;äksyisi tämän la;kiesityksen siinä muo
dossa, kuin sivistysvaliokumta esittää. ja sen
tähden toiv:oisimkin, että suuri valiokunta 
k.äs.itclless~ tätä la:kiesitystä hyväksyisi 
s~:'lstysvrah?kunnan eb.dattaman 1 ja 2 § :rn 
;n'Jasta vaihokunnan toisessa vast.alau.soossa 
esitetyn muodon 1 §d~si ja saman vastalau
seen mukaisesti toivoisin 8 § :n :poistetta
vaksi. 4 § :n, joka on mainituiU lain tär
keimpiä, toivoisin suuren y,a1io'kunnan hy
väksyvän ensimmäisessä v:asta1ause€ssa mer
kityllä tava1l.'la. Olisi aivankohituutonta vel
voittaa ;ainakin Pohjois-:Suomen vähävarai
sia kuntia kirjtll!Stonsa kannattamiseelll niin 
suurilla vuotuisilla määrärahoi'lla kuin si
.vistysvaliokunta ehdottaa, ja vielä kothtuut
.tomampaa se olisi ha!llituksen esit'tlii.mässä 
;muodossa. Jo nyt ovat useimmat Pothjois
~u.?men kuin myöskin Keski~Po'hjtll!llmaan 
s~a~~an . kunnat yllenmää!in rasitetJtuja 
koyh:amhmtokusta'Dnusten Ja oppivelvolli
suusllain tuottamain kunna!Jilisten menojen 
.vuoksi, jotka viimeksimainitsemani vero
rasitukset ·useassa ku'lllnasSia! lähivuosina ko
hoavat vielä suuresti. J.os arv. eduskunnan 
jäsenet vaivautuvat tarkastelemaan Maa
laiskuntalooden 8 numerossa julka.istua 
maalaiskuntain verotustilastoa, niin luuli
sin, että se tarkastelu vakiinnuttaa käsitystä 
siitä, ·ettei pidä panna kiveä kuorman pää!lle 
.lisäämällä yhä vain kuntien menoja. En 
voi myöskään hyväksyä sivistysvaliokUllllam. 
ehdottamaa 5 r§ :n viimeistä momenttia, 
j?SSa varataan eräissä tapauksissa eläke- [ 
mkeuksia kuntien ikirjastonhoitaji'Jile. 

Edellä mainitsemani muutosehdotukset 
toivon suuren valiokunnan huomioonotta
van käsitellessäärn .sivistysvaliokunnan mie
tintöä ja lakiesitys'tä, elhdotetusta kansan- \ 
kirj astolaista. 

Keskustelu julistetaan päälttynooksi. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja mietintö lähetetään 
s u u; r e e n v a 1 i o k u n ta a n. 

Pöydäi1lepanot: 

E,sitelläJän ~ja •pamnaan rpöydäl~e seuraa
vaan istuntoon: 

7) Suomen ja Belgian välisen sovinto- ja 
välitystuomiomenettelyä koskevan sopi-

muksen hyväksymistä 

tarkoittavan ha:l'lituksen. esityksen johdosta 
laadirttu ulkoasiaim'laliokunnan mietintö 
n:o 3 ja 

8) Kaupunkien kunnallisen keskushallinnon 
uudestaanjärjestelyä 

koskevan 'ha:llitu'ksen esitY,ksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 5. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Kun hallituksen tänään eduskunnaJrle jättä
mä esitys on jaettu eduma:jille, voida,an se 
nyt esiif:,tää pöydälle pa.nrt:!a:vaksi. 

EsiteJ'rään ja pannaan ,pöyd~lle seuraa
varan istuntoon 

Ehdotnksen uudeksi aviokaareksi 

sisältävä ha!llituksen esitys n :o 40. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
.Seuraava istunto on tulevana, perji:lntaina 
kello 2 pä,ivällä .. 

T'äysi-istunto päättyy keilo 4,07 i. :p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino J. Ahla. 





18. Perjantaina 21 p~ fokakmrta' 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi joulukuun kuu
<lennen rpäivän viettämisestä yleisenä 
juihla- ja vapaapäivänä ........... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 22; perustuslaki
valiokunnan mietintö n :o 4 · ihallituk~ 
:sen esitys n:o 17. ' 

Ainoa käsittely: 

2) Ehdotus Suomen ja Belgian väli
sen sovinto- ja välitystuomiomenette
lyä koskevan sopimuksen hyväksymi-
sestä .......................... . 

Asiakirjat: Ulkoasiainvaliokun
nan mietintö n :o 3; haUituksen esitys 
n:o 21. 

Toinen käsittely: 

3) Ehdotus laiksi välimiesmenet-
telystä ........................ . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 23; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 1 ; hallituksen esitys 
n:o 10. 

4) Ehdotus laiksi 23 päivänä helmi
koota 1923 annetun luonnonsuojelu-
lain muuttamisesta .............. . 

Asia k i r j 31 t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 24; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 4; oo. Virk
kusen edusk. esit. n :o 22. 

Siv. 

600 i 

667 

" 

610 i 

Ensimmäinen 'käsitt·ely: 

5) Ehdotus laiksi kaupunkien kun-
nallislain muuttamisesta. . ........ . 

Asia k i r j at: I!Jmki- ja talousvalio
kunnan mietintö n :o 5; hallituksen esi
tys n:o 23. 

Esitellään: 

6) Hallituksen esitys n :o 40 uudeksi 
a viokaareksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 

Pöydällepanoa varten esi
tellään: 

7) Talousvaliokunoon mietintö n :o 2 
hallituksen esityksen johdosta laiksi 
apt~kkilaitoksen uudelleen järjestämi-
sesta ........................... . 

8) Talousvaliokunnan mietintö n:o 3 
piirilääkärinvirkain lakkauttamista 
tarkoittavan anomusehdotuksen joh-
dosta ......................... . 

9) Pankkivaliokunna11 mietintö n:o 
1 Suomen Pankin tilaa ja hallintoa 
vuonna 1926 koskevan kertorimksen 
johdiosta ......................... . 

10) Perustuslakivaliokunnan mie
tintö n :o 10 vuoden 1926 valtiopäivillä 
lepäämään 1jätettäväksi hyväksytyn eh
dotuksen johdosta laiksi sotatilasta .. 

11) Puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö n :o 5 vuoden 19·25 valtiopäivillä 
lepäämään jätetystä ehdotuksesta laiksi 
asevelvollisille annettavista !omista .. 

12) Puolustusasiainvaliokunnan mie· 
tintö n :o 6 eduskuntaesityksen joh
dosta, joka sisältää ehdotuksen laiksi 
suojeluskuntajä1·jestön hajoitt4l.,misesta 

Siv. 

610 

611 

614 

" 

" 

" 

, 

615 
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Puhet:ta johrt.alll :puhemies K a1ll i o. 

NimenhuudiOSS'a menlcit.ään po:issaoleviksi 
edustatirut Yil1'11clrune:u, Gumme!'iUS, Hahl, 
Koivisto, Koivulahtli-Lehto, Lautlala, ;Lep
pällä, LuOtiUaJ, Malmiva.M'II1, Oksialnen, POO!Vi
lain€.n, M. PeJdmJ.a1, Pensas, Rantaoon, 
'Scha:UIIIllan, Tiaillas, TuomwaJaJra;, 11urja ja 
ÖSterholm. 

Hmoitusasiat: 

V apautUS!ta edooknlllltamyöS!tä sa1a:vat: sai
r,auiden taJkiia tämän piäivlän istunlllOSta edus
tajat M. Pekkala ja Schauman, toistaiseksi 
ed. Koivulalrti•-Lehto, kunn>aUi1sten te:ht.ävieru 
takia tämän päivän i1stunnosta ed. Leppälä, 
yk.sitycisasiain takia tämän istunnon a·lku
osast.a ed. Virkkunen ja yksityilsaS'iain takia 
tämän päi,vän istunno.sta edusta1jat Heikkb
nen, Koivisto, Oksanen ja Tuomivaara. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi joulukuun kuudennen päi
vän viettämisestä yleisenä juhla- ja vapaa

päivänä. -

HaJJitm'ksen esitys n :o 17, j!Ota on vaJ.mis
televasti käsitelty •J)el111Stuslalkliva1iokunnan 
:m:OOtinllJÖSSä n :o 4 jw suuren vali!Oiku;n;ruan 
mietinnösSä n :o 22, esitelliään }{' o 1 m a n
'teen käsir'ttelyyn .. 

Puhemies: Edel1llisessiä istunnossa esi
'.tettHn ·vwwtinnms, että lakiehdotus jäte.ttäi
siin lepäämään. Tästä on nyt päätös teh
tävä. Ensdn S'alllitrualn asiaiSSia keskustelu, 
minkä ·jäLkeen toimlitet8J81D! lippuiä.län.estys. 
Jos vaatimrustla Jmnnattala 1/3 eduskunnan 
kaillrista jäsemisrt:.ä, jää lakielhdotus lepää
'mään e.nsio:nmäi&in uusien 'Viwailien jälilreen 
pidet::tä:viin valtiopäi-riin, anutt& muussa ta
pauksesaa vaatimus on h,ylä1:ity: jw asruan 
'koLmatta käsittelyä jatJkert:.al8ill. Tällöin ote
t.arun hsuomioon ed. E. Peiktk:alam. vi:ime is
'tuiUWSSaJ tekemiä ehdotus lakiehdiotuksen 
'hyi1lkää.m:iaestä. 

Meneittely:t.apa hyvätk&ytään.. 

Keskustelu: 

Ed. von B •O r n: Det anots.tånd, ooan rests 
'mot de;t föreli:ggalllde lagtförsla~t, gäller på 
intet sätt högtidtlighållan;det av v.år sjäilvstän-
d:Lghet:Sdag såsom Sådllilli. Tvärtom har man 
från aJla h'åll och alil..a parmier ofönbehåll
'*llilllt omlfatJtwt talll!ken piå .att fbeg.a illlinnet a.v 
v.år:t sjä1vstänidigtb11vande såoom en nrutionell 
restdag. OCih sämkilit ll!U, dlå i år tioårs
minnet dä:mv i11!faller, har denna tla:n~e vun
'n1t s;tark genlldang i v.ida, kre1:s'B:r av V'årt 
'folik:. 

Att anan emelle:rtid nu vill illllotsattla sig 
det ,förevamwnde lag]förslagets anlt:agandie be
ror fräanst på tvenne omständigheter. Dels 
har det hamts :f'öre, wtt fimndiet av dagen 
1cke heblöver ·Och iclre ens bör .sllre på gwund 
'av tvång, på 1grund a.v etlt :diäirt.iU &ö:nplilk
taooe positivt lagsta.dglande, utan att det 
'hela bäst ondn:a~ iPå friviillighetens väg ge
'nom en s>ig .Sijä1v ut>Vecklande sed ooh tra
'dition. D.els åJter ihwr i Ia1g1förslaget inqclds 
en .bestä111m•ing a111:gåendle ut:Jbetaland€ mv full 
'lön för sjä1vständighetsdla.gen.. Därig€nom 
har e.tt maJtericilt ·ekonomiskt s,pömrnlål av 
syDilllerlig1e11 ömtålig oocilaJ art salillma;nkopp
'la:ts med den förel~ggande aN ideel11 ootur 
·varrundie lwgSJt.iJftningsfrägwm Och det1:a' har 
'i övrigt skett på ett myCikiet olyddigt sätt 
'genoon stadga.nden, som icke lblott innebära 
en lbetänk:1ig orättv•isa, Ultan s.om oodan i och 
'för s~g iiro okl.ara ach .tviNcla~ till sin. 
'inoobönd. I stäl1et tför a.tt samlw O<fu ena 
'komme det pålbjiUdna firamdet mv sjä1vstän
'dighetsda,~en Uilldier Såidana förh!å1la;nde;n 
mer att söndra och ,deJa vårt f01lk, at:Jt f:roan
'k!alla Qreda oclh Jlllisslämja. För detta bör 
'doek vånt fotk rförsikonas. E.nligt min .upp
fattning hör wllt g-öras Si01ll är m-öjligt för 
at>t hilndra. en så:dan olycklig l!lbcrs:tlilftnings 
'til1Jlro111St. Och huru osyiDjpaltiskt än .det i 
'wllmänhm är och i dietm faU särski,lt må
ste kiinnas ll!tt tiJiligripru utwagelll a,t,t söka 
lägg1a ett l1ag1förslag vhlande, it'Voomr jag docik 
'icke för min dlel att gÖIDa det denna gång, 
'där.vid ju blott a,nlitande et!t fullt parla
'me,nta:riskt medeJ. Jag gör det i oon för
'hoppningen, rutit fr'ågarn OliiL firanldet a.v 
'sjäJ.ws;tändlighetsdlagen, då lagförslageit, om 
'det nu llämnas 1att v1la, ånyo. ilrotnmeT före,. 
antlingen ska1l Vllir.a. ordnad i illaigstiftnings
'väg g1eoom oot nytt förnuJftilg;are illiltialtiv 
~ saiken elle.r ookså aitt den aillruredam. dllt 
'fä:tt s1n lösning geoom en stadtg1aid a.Hmän 



sed, som icloo vid:rure erforornr någon he
'krMtelse i lag. Uiklaså ä.r det att hoppas, 
'rubt frägan om utbetalamde .8JV lön ,för denna 
d:a;g blir under meUanttiDen eft~er vad möj-
1igt och s:käli.Jgt är på ÖIVevenskommelsoos 
'väg Stå ordnad, arl:!t icke he1liler i dietta aN
s.eendie nålgot iillgripiamdte lfrlån. lag.stilftarens 
sioo bl'ir av beihOJVet påikallad'. 

Också de, StillDJ uppbäTa föreva1ronde lag
'försla,g, med;gi:va, ju öppet,, atlt. he:la dennrr 
lagslti,ftning icke i oclh tför sig är så nödig. 
A.r det då å andra s:idan v.erkl\i,gen nödigt, 
'frågar :mlaD,, a.tt g.enoon en slårlan lags:tmt;niing 
tanilcloot titllJS~piJ.l.ogåJva .a.rudrw viiklt[g~a s:allD
'häRsintressen? En onödlig; ~ag låJter sig för
sva.ra., •oon den ,iJcke Stålsom SJå,da,n medlför :nå
gon .Qiläigenhet, nlåJg,ot so:m är egn,art a;tt &am
\kalla be.täniklilghet.. Allval'Sia!lrmlllli ibe.tänk
'ligiheter hava. doctk gtio1:1ts gälla:n.de med ari-

seerudie å detta lagcfö:nslag, och även om de 
'i någxm IDJån vore övendriv:na., klvwrsrtår där 
aoclk tåUräclcl.i,g1t d'ör a.tt iclke i eJI:,t tvfuvel
aktigrt, d'aill som detlta .e[;t avgörnnde må 
fraampressas emot en vitt uthredd opimion i 
sake.n. 

Då det u:p,pe.nba,rJåg1en i:cke är möj.Iig'!t attt 
för närv,ail'ande få 1ag,försillaget föl'lkaSita.t, 
'hoppas jag e:mellenttild att deit rruv ri'kJSdagen 
skall läggas vitLam.de.. Och jag är för m:in 
del övertyg1ad om, att vår Slj.ä;lvsrt:fuldrigihets 
'fira:nde o<fu sämkilt det snam irufallanrde 
'tåoiänmlmoots värdig1a ~gående ieke därig€
nom Skla.U på mngasrt:le säJ1)t oförmånligt på
'vevkas. TväJrto:m hefM1a:r jag stor1igen, att 
'detta; blir ,falJet, om det föDeJm:ggande 1a:g
'fömlag.et. nu amtages. 

Ed. P a lmgn'.eiDI: Under behandlingen 
av detta ärende i första och andra läsnin
garna har jag redan haft äran uttala, att 
'jag inltet ilutii' rutt 'itniVänida. emot tanken att 
·octkså i vårt. landi inrföm en1 na.t:ion.aJ!hög.tids
tlag ; att dert:rt:;a emellentid in1g1alundw Blkulle 
'föra med sä,g nödiVändlitg'he;t.en a.tt und~w en 
sådarn bemänkelsieda,g rför hella. da~n ned-
1ägga alJJJ produktion; samt aM. de,t, ä.ven 
om e:n sådra:n hcltgldag inlföres, iclke fiillnes 
någon ~ig amledn:ing att i tsaiiDIDa:nhang 
~dänrned sklridla tiili en såd!an uppenlbwr .orätt
'vi&t, som det s!lrnlle inneibä.ra, id'aiLl arbets
·givare .å:läg.g;as artt utbet.ala full :aNlöning 
'för artbete, som icke p:resrterarts. 

Den utrediniling, som lföreligg1e.r, ge:r tyvärr · 
'icke vid handen tlliU villka belopp lrost:na- 1 

'derna; för en hel dJa,gs a.rrbetsm.ediläggelse r 
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skulle he:löpa stig, men .man fö.rstår artt det 
S.cke är frtålga om små sl.1IDllllor. Här.till 
'kommer ratt vårt land redan förut utöver 
söndaga:IIDa ha:r flere .helg1dagaT äm. voo i 
arnd1:1a Iänder i all.mänhe,t är fallet. Sårom 
exempel må nällDII1aS mt.t vi utöver söndra
gama ålliigen hava 11 he1g~ar. Mort:sva
rallltdie .taiL äm för Eng,].aoo 6, Irl:amrl 7, 
'Skot,tland 6, U. S. A. 10. 

Ic!ke heller Jörel~gge,r här någon utrförlig 
och t.ir1fö:d~tlig utoodning däm:m i vad mån 
'a.rhetsgivame i an.dra Iänder äro i la1g för
'plikt.adle at.t ,t!Lll aribet~a:Dna utgwa .fulJ av-
1l<inillg under natioooiLdargern,. 

Frålgan är enligrt, mJi.ttt ct'örmeruailltde a;v 
må.n,ga skäl iclre ännu mogen rför aNgöramde. 
Jag förenra.r mig oortflör .nred dOOll, vilka 
röst.a för att lämna· lJagförslaget villande. 

Ed. B ä 1c k: Tämäin lain 2 § :n 2 mromen1tti 
kuuluu näin.: ,Töitte\11 rkleskeyn:itämisest.ä 
'huol'imaitta .Olli :t.yönltellciljöil~e joulukuun 6 
päi-vältä ma1kset,truva täyttä työpäiVlää vas
't.aaV!a paJkkru. Joo työtä teihdään päivä-, 
tunti- tai kappalepalkalla on _palkan saami
:Sen edellytyksenä ikuitenkiin, että työsuhde 
'työna:DJta,jan ja ty.önt:eik1i:jän vä!liliä on kes
'keytymä,tltä jatikunu,t v·äfu.inlt.äin Viiikion a;ja.n 
1ähinnä ennen ,sanottua pä:iiVIää. ~a,ppale
'pal!kaksi laskiet.aan päiväpal!kika SieTI keski
määrälioon paiJVå.aiilsion perusteella, minkä 
'työntclcitjä on· itrsenäisyySipäåJVää lähinnä 
'edelliisen viikon aikanru anSiruinruut.'' Minä 
en voi tätä ,IIlJOIIl:em~.ti.a 1ltuikiessam tul:la muu
'hun joh:topääitöksoon kuin että tämä mää
'räys ootii yleistä o:ilkeusmjuntaa; vasrt:taan. 
'Tässä ma.assalha,n on ku'iJtenikiin totuttu sii:. 
'hen, ·että ,aålnoastaa:DJ t.ehdtystä; työstä on 
palkka maksettaNa. Tässä mo:mootiss:a esi
'v.aJ. ta k:ä1~ asianom.aåsia maiksrumaan palk
'lma myöskin teke:mälttömästä työstä. Tämä 
määräys tulee sitä louklma.vammaiks:i sen 
'kautta, etroä se tulee kosikem.a.arn ei ainoas~ 
't.aan vwratkkai·ta työnlatThtaJjia., vaan myöskin 
'vähävar.aisia. TätiDJänJ lain nåmilclreenä on 
,laki joulukuun 6 rpäivän viettämisestä 
'yleisenä juihla.- ja va:pa~rupåJi;vänä ". Tall'lkoi
't:us on t.ietySiti s.arattaa, rkl81DS1illll1me tietois:uu
'teen se, että joulukuun 6 päivä 1011 vietet
tävä juh:lapä!ifV'änä. Mutta mimrä tah,Ckm ky
syä, ma'h:tanevatko tä:llaisret rirgori'lltiset 
'laiklimlä:äräykset voidla, s~m valikuttaa., että 
1kansamme todelLa tuillee viettä!Illlään tätä päi
vää juhlapäivänä? Minä pelkään, että nämä 
mä.lä:räykselt p.iiiD!VaSitoin a.iheuttlaJv;at monia 
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riitoja. JolLei itse jouluk:tmn 6 päiväruä 
'tullar kävä.jäma:nkQja tek~mään-, niill' minä 
pelJ.ciiän, että :mowessa _ pa:ikiassru meidän 
maa&;a:m:me tu11a~a:n tälnrän lah1 taikia te'ke
mäån !k!ämliijtä1lllllltblroj.a jä:llreen jouluikuun 6 
päivän. 1\Ieillä on tuoreessa muistissa elin
':tarvel&ki. Sethäin ol!L iJts.essääu hyJVä la:ki, 
mutta' sillä ei oll Ult edelly:ty:ksiä ikansamme 
'tietoisu-udessa ja sen määräykset oli:Vrut ano
'n~ · sufrit;ees.Sta rigori8tåffi>a1. Se:rupä:tähden 
'tMnlä laki aliheutt:iJ kailhnil.lll!isåa oolikkaulmia, 
riitbOjl\ käräljä.nlldiymlisiä ja !Illllli:ta &Wlka1-
taisi.a · ikä:vyyk,sliä. Minil.lStru ~:metidäm: edusta
jahuon.eellMnme olist syytä ajll!teUa vaka
'VlaSti, em1enikuin se Jlllenee tiinlmÖisitä 'lalci
eh.ldiotusta. ihywäksymliäri. Minä tahtodsin, 
nilinku:in ede11Jl$t puhujat, aUeviitvata sen, 
etten 1l11iaWIIDäiäll! ole 6 päivän ·viemtättnistä 
'v~ j~uhllllpäivänä. Mutta i!Il.ene.teltä
'kööDJ siJtten lalci~a säärt:ävän IVallalli p-uolel.J1:a 
in:idn, että tämä päivä tode1la vioid!f!M· j·uhlar 
päfuvämä :viettää e1kä mirt:;aipäiväDJä, tora
päwänä. 

J.o .tuo määräys llallgaås:t:uksest:a sille, joka 
ei vieitä t-uota päivää jruhJ.i3.1Päiwrälllä, se on 
vastell!ffiielinen. Minä 1uulenJ, e:ttäJ tälmä 
mäiälräys tuJee herättälm·ään monen mieilessä 
vtllStUSitusrurulrua ja: ttelkerrnääru lai'111 :bo!OOuttam.i
sen mOOd!OittollllaksL En. mlitnäkään mielel
läDJi. ääLnestiä yillitä la!kllia leipäälväksli, mutta 
kyllä riJti:nä 1uUJlen, että o1isi ,syyrrä anwa 
Se1M. ,tämän llllin että myöskin 1ruinsäättäjien 
tähäinla:lciiD ruälhden levä.!t:ä ijä!llkoon vaail.ien, 
·niin! että eii aimoaS!talan il:aånsärutäjiJlä va:an 
·myOOkm vaJ\i;tsijamiehillä olisi ailffia mietti
anOO.n, onlloo tiimä paTas ja .elhkälpä ainoa 
1reino sarutboo 6 päWä joulukuUitla kansa-n 
'tieto'isuudessa jub.J:ajpäiväbi, semmoiseksi 
'päiväksi, jota. ka4kari kansanke.rxo!kset ra
lkastaivrut. Tätä IPäfuviiä rvå.e!tetä,äDJ jo yleisesti 
'juhl&päruväniä moneas:& palikassa, ehlkätpä ~ts:e 
'käy;tämrtö .olås'1 tässä sulhlleess:a ,pllllros kaSivat
'taJja. Minä t.<>Won nfili'111 ollen,. et.tä edus
lkun.t& tänä p:äiV'änä tulee ä.ä:nestärrnään eh
'dotlllksen puolesta jättää tämä laM l.erpää
'l:nälän. 

Ed. Niukkanen: Minun mielestäni on 
hyvin suuresti valitettava asia, että tämä 
esillä oleva laki on saanut sellaisen sisällön, 
että eduskunta ei voi sitä yksimielisesti hy
väksyä. Mielestäni oli hallituksen kannalta 
sangen valitettava erehdys, että se, kun se 
lrerran periaatteessa pitää tärkeänä, että 
kansamme saataisiin juhllimaan itsenäiseksi 

julistautumisensa vuosipäivää, sotkee tähän 
asiaan työnantajien ja .palkkatyöntekijäin 
keskeisen palkkariidan. Minä olisin myös
kin odottanut, että hallitu-spuolue, joka tah
too käydä isänmaallisesta itsenäisyyspuo
lueesta, olisi tätä asiaa voinut katsella taval
lista: suurpiirteisemmin, niin että ei olisi 
ryhtynyt ajamaan tärkeämpänä kysymystä 
yhden •päivän pa-lkasta, knin kysymystä tä
män päivän juhlimisesta. Kun tämä laki 
nyt kumminkin on saanut tällaisen sisällön, 
kuin se on saanut, joka kylläkin on vähem
män onnistunut sekä sen takia, että siilien 
on kytketty tämä palkka-asia, että myöskin 
sanamuoto on epäselvä ja kun minull! käsit
tä:ä:kseni meillä ei kumminkaan ole ainakaan 
pitki•in aikoihilli toivoa saada tätä asiaa pa
remmalla tavatla täällä ratkaistuksi ja kun 
tällä kertaa ,on siis vain kysymys siitä, käyt
tääkö nyt eduskunnan vähemmistö sille 
va1tiopäivädärjestykserr mukaan kuuluvaa 
oikeutta, estää tämän lain voimaantuloa 
äänestämällä se yli vaalien, niin kyHä minun 
täS!3ä tilanteessa sittenkin. täytyy asettua 
sille kannalle, että tässä tapauksessa ei olisi 
syytä käyttää tätä valtiopäiväjärjestyksen 
määräystä. Jos tällä lailla, sen epäonnistu
neesta sisäJ.löstä huolimatta, voitaisiin sitten
kin päästä siihen, että kaikki kansalaispiirit 
saataisiin juhlimaan joulukuun 6 päivää, sitä 
päivää, jolloinka tämä eduskunta 10 vuotta 
sitten yhdessä: sen käsiteltävänä olleessa 
kaikkein suurimma~a asiassa, nim. siiriä, 
että tästä maasta oli tuleva it
s en ä i n e n t a s a v a 1 t a, oli kerrankin 
yksimielinen, niin minun nähdäkseni sitten
kin kysymys yhden päivän palkasta täytyy 
olla niin teollisuustyönarutajille kuin maata
loude'n harjoitta.jille vähempiarvoinen asia. 
:Niitä erikoisesti tulee maa,talouteen, on tätä 
asiaa arvosteltaessa otettava huomioon, että 
maataloudessa yleell!Sä työväki on pa1kattu 
vuosi- tai kuukausisopimuksilla ja että niin 
ollen se joutuisi ilmrun tätä la:kiakin suurelta 
osaltaan saama,an palkan tällaiseilta juhla
päivältä. Ja lisäksi on huomioonotettava, 
että jokainen kunnollinen maanviljelijä jo 
ruykyäälll ·järjestää paljon suuremmll!SSa 
määrin työväelleen vapaapäiviä täydellä 
pailkalla kuin teollisuudenharjoittajat yleen
sä. Minun nähdäkseni meidän. maamme 
teollisuus normaalioloissa kannattaa taasen 
siksi hyvin, että kysymys yhden päivän pal
kasta ei ole sille ratkaiseva. Kun hallitus
puolueen ottamall' kannan vuoksi ei voi 



muuta ratkaisua ainakaan lähiaikoina tässä 
a,ta.tella aikaan saatavan, niin tulen minä siis 
siiihen, että en voi äänestää lakia lepäämään. 

Ed. H ä n n i n en: Ei ole mielestäni liian 
aikaista, että Suomen edUskunta 10 vuotta 
niyöhenimin, kuin tasavalta julistautui it
senäiseksi, jo miettii, miten vuosisatoja kai- , 
vatun ja odotetun vapauden päivän 1 

muistopäivää olisi vietettävä ja olisiko ! 
sitä vietettävä oikein lailla vahvistet
tuna juhlapäivänä. Luulisi, että vuo
sisatoja kestäneen sorronajan jä1keeri, 
kun v:apaus vihdoin on saavutettu, Suo
men eduskunta olisi tässä asiassa yksimieli
nen. Mutta niin ei valitettavasti ole käy

ktim esim. maatalom;. Jos kerran maanvil
j~lijät voivat uhrata työläisilleen tuon kiis
tanalaisen juhlapäivän palkan, niin työn~ 
antajat teollisuuden ja liikkeen alalla ova•t 
siihen ainakilll yhtä hyvin velvolliset ja 
enemmänkin. 

Pientilallisten suurta joukkoa tämä laki ei 
mitenkään vahingoita. Useissa tapauksissa 
olisi se heille edullinenkin. On myös huo
mioon otettava, että joulukuun 6 :s päivä ei 
satu erittäin tärrkeään työaikaan. Se voi· 
daan ottaa työltä ja uhrata itsenäisyytemme 
muistopäivä:ksi. En tule kannattamaan lain 
lepäämään jä ttä:mistä, vaan aikanaan tulen 
äänestämään sen hyvitksymisen puolesta. 

nyt. Sekä valiokunnissa että täällä edus- Ed. J. ]'. A a 1 t o: Se säännös, jonka 
kunnas.sakin kiistellään aivan toisarvoisesta mukaan voidaan äänestää joku laki lepää
kysymykisestä, nim. lakiehdotukseen liitty- mään yli vaalien, on otettu valtiopäiväjär
västä pienestä taloudellisesta uhrauksesta, jestykseen siinä mielessä, että voidaan jois
ja: melkeinpä unohdetaan pääasia, nim. se, sakin tärkeissä asioissa kysyä kansan mie
että Suomen tasavallan tulevaisuudellekin lipidettä. (Ed. Juutilainen: 14 lakia viime 
on eritt.Win tärkeätä, että saataisiin tuollai- vuonna äänestettiin!) Tämä on minun kä
nen kokoava ja yhteinen valtakunnallinen sittääkseni senlaatuinen laki, johon nähden 
juhlapäivä, jolloin maan asukkaat varalli- ei ole syytä kansan mielipidettä tiedustella. 
suuteen ja puoluekarvaan katsomatta voisi- Luullakseni ei tarvitse kysyä kansalta 
vat yhtyä saman aattoon ympärille; sillä sitä, haluaako se viettää itsenäisyyspäivää, 
micle!Stäni pitäisi valtiollisen vapauden aat- tai haluaako se sen lailla vakiinnuttaa. 
teen olla meille kaikille yhteinen ja kallis. Myöskään sitä, onko aikapalkalla työsken-

Kai:kkien valitettavinta olisi, jos tämä televäin lisäksi kappalepalkalla työtäteke
lakiehdotus äänestettäisiin y;li vaalien, niin- ville maksettava palkka itsenäisyyspäi
kuin täällä oikeiston taholta on ehdotettu, vältä, ei mielestäni ansaitse sellaista kysy
ja jos tässäkin itsenäisyytemme muistopäi- mystä. 
väasiassa vedottaisi:Ln uusiin vaaleihin ja Kun asia on siis tämänlaatuinen, niin 
uuteen eduskunlta.an, siis asia lykättäisiin · joudun minäkin samaan tulokseen kuin 
vuosia eteenpäin. V altiopäiväijärjestyksem- • edellinen puhuja, että se on valti<t>päiväjär
me vähemmistölle suoma oikeus vedota ' jestyksen väärinkäyttämistä, että tällainen 
uusiilll vaaleihin ei ole täJllaisia tapauksia laki äänestetään yli vaalien. Mitä tulee 
varten. Siinä ehdottomasti tullaan sitä siihen oikeudettomuuteen, josta ed. Bäck 
väärin käyttämään. OJisi kyllä hyvä., että puheessaan äsken mainitsi, että työmiehille 
palkkakysymystä ei olisi tähän lakiin kyt- maksettalis-iin vuodessa yhdeltä vapa~äi
ketty, mutta ni~idän täytyy myöskin muis- vältä palkkaa, niin taMoisin minä toiselta 
taa; että meiUä on paljon sellaisia kädestä puolen huomauttaa, ettei varsinkaan kir
suuhun eläviä suuriperheisiä työläisiä, joille k.onmiesten, parppien, olisi syytä tehdä tä·l
yhdlenikin päivän palkkion· ·menettä.minen laista huomautusta, koska papit saavat 
v@si olla niin tuntuva, että juhlamieli me- palkkaa jokaiselta arkipäivältä, jona eivät 
nisi sentähde.n. tee~ mitään työtä, vaan sentakia; että· py-

Enimmin tuntuisi palkanmaksu tältä va- hinä käyvät kirkossa saarnastuolissa vä
paudenpäivältä . teollisuudessa, vähetn'mäm hän aikaa seisomassa. Pitäisi ottaa huo
m'ooitalouåen alalla. Mutta .menoerä ei teol- mioon siis vähän muitakin suu:re·mpia koh
list,Itldenkaan alalla ole niin suuri, että se tuuttomuu:ksia, ennenkuin lähtee hyttysiä 
sitä sanottavasti häiritsisi. On muistettava, kuurnitsemaan. 
että teollisuus nauttii meillä verraten kor- Mitä lopuksi tulee siihen ,suurpiirtei
keata tullisuojaa ja että se maaålmansodan seen isänmaallisuuteen", josta ed. Niukka
aikana on ollut paljon paremmassa asemassa nen mainitsi, .ia jonka johdosta hän huo-
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mautti, että se sosialidemokraateilta puut
tuisi, tahdon minä asettaa vain kysymyk
senalaiseksi, onko se juuri sitä suurpiir
teistä isänmaallisuutta, joka lasketaan 
markoissa ja penneissä ja jota edustavat ne 
arv. edustajat, jotka ovat ehdottaneet lain 
äänestettäväksi yli vaalien siitä syystä, 
että työnantajat joutuisivat suorittamaan 
työntekijöille yhden päiväpalkan vuodessa? 

Minä olen sitä mieltä, ettei tämmöistä 
lakia oJ.isi äänestettävä yli vaalien, koska 
siihen ei ole asiallista syytä. 

Ed. R o s e n b e r g: Minä en voi ed. 
Aallon mukana yhtyä siihen, että tämän 
asian ratkaisu olisi niinkään yksinker
taista ja suoraviivaista, sillä vaikkakin pu
hutaan markoista ja penneistä, niin kuiten
kin tähän puheeseen sisältyy sentään jon
kun verran enemmän kuin mitä Aalto tah
too siihen sisällyttää. Meidän tulee muis
taa, että paitsi joulukuun 6 päivää on 
meillä myös eräs toinen muistopäivä, jonka 
porvarit ennen kaikkea ovat taihtoneet va
kiinnuttaa, ja näil.lä molemmilla juhlapäi
villä on sangen suuri ero, er.o, jonka eritte
lemiseen myöhemmin tulen. 

Mitä ensinnäkin joulukuun 6 päivän 
viettämiseen tulee, niin sisältyy siihen sel
laisia asioita, joidenka muiston viettämi
seen meilläkin voisi olla syytä. Meidän 
täytyy muistaa, että joulukuun 6 päivä 
merkitsi sitä, että se itsenäisyystaistelu, 
jossa työväkikin oli myos vuosikymmeniä 
mukana, saatiin silloin päättymään. Toi
seksi se merkitsisi sitä, että Suomen kansa 
pääsi vapaaksi tsaarivallan ikeestä. J okai
sen on myönnettävä, että tämä, jos mikään 
oli voitto. Ja kolmas yhtä tärkeä, ellei tär
kein seikka oli se, että varpaus saatiin Ve
näjän työläcis- ja talonpoikaishallituksen 
myötävaikutuksella. Heidän käsistään an
nettiin se julistus, jota ei aikaisemmin 
miltään muulta venäläiseltä hallitukselta 
oltu saatu. Mutta se merkitsi myös meille 
itseliekin jotaå.n. Sillä aikaa kuin Suomen 
työväki oli käynyt vapaustaistelua, mer
kitsi taistelu sille verrattain paljon enem
män kuin niille verraten harvalukuisille 
porvarillisille aineksiHe, jotka taistelussa 
olivat mukana. Suomen työväki unelmoi 
samalla aikaa, ellei juuri ihan täydellistä 
vapautta luokkasorrosta, niin kuitenkin 
tasa-arvoisuutta sekä poliittisessa että ta
loudelliSessa suhteessa. Me näimme, kun 
asia - lopulta kehittyi polttopisteeseen, 

kuinka täanä vastakohtairsuus esiintyi Suo
men kansan kesken myös yhä räikeämpänä. 
Suomen työläiset yrittivät silloin kun Ve
näjän sortovallasta päästiin, myöskin to
teuttaa oman luokkansa tasa-arvoisuutta 
mahdollisimman suuressa määrässä. 

Senjälkeen syntyikin toinen taistelu. 
Suomen porvaristo ei suinkaan ollut het
keäkään ajatellut, että silloin, kun Suomi 
joskus vapautuu, jota, sulkumerkkien si
säUä sanoen, Suomen porvaristo ei ollut 
koskaan varronnutkaan, niin se vapautus 
ei saa suinkaan tapahtua Suomen porvaris
ton etujen kustannuksella. Ja tästä syntyi 
taistelu. Me näemme siis, että Suomen it
senäisyys joulukuun 6 päivältä ei suinkaan 
ollut työväenluokalle vielä ratkaiseva. Se 
voitto, minkä työväki luuli saavansa tästä 
itsenäjsyyden saavuttamisesta, sitä se ei 
saa;vuttanutkaan, päinvastoin se koitui sille 
tappioksi. Kun Suomen työväenluokka 
joulukuun 6 päivän jälkeen sai nähdä ja 
kokea, että porvaristo a·lkoikin luoda sel
laista panssarimuuria, jonka sisällä se voi 
vielä paremmin kuin ennen suojella omia 
etuoikeuksiaan, siitä syntyi taistelu ja lop
pui siihen, minkä me kaikki tiedämme. 
Tämän jälkeen seurasi porvariston itsenäi
syys toukokuun 16 päivänä. Suomen työ
väenluokka Qli nyt lyöty maahan, se oli 
menettänyt nekin mahdollisuudet, mitkä se 
oli saavuttanut Venäjän sortokauden ai
kana. 

Kun nyt lähdetään lailla järjestämään 
tätä asiaa, tulee kysymykseen, kumpaako 
päivää me todellisuudessa vietämme, onko 
se todellakin Suomen sitä itsenäisyyttä, 
minkä me saimme Venäjän työläis- ja ta
lonrpoikaishallitukselta, vai onko se sitä it
senäisyyttä, jonka porvaristo on hankkinut 
itselleen aseittensa avulla? 

Niin! Uskoimme ensi alussa, että por
varisto todellakin tahtoi aikaansaada jon
kuntaisen kompromissin, tahtoi todellakin 
näyttää Suomen työväenluokalle, että se 
nyt 10 vuoden kuluttua haluaa luopua hy
vin pienestä etuoikeudestaan, siitä' etuoi
keudesta, mikä todellakin voidaan mitata 
markoissa ja p.enneissä, mutta sen itsekkyys 
on o1lut liian suuri. Se ei ole kyennyt luo
pumaan murto-osasta niistä suurista voi-
toista, mitä se saa Suomen työväenluokan 
työstä vuoden kuluessa. Samalla kun se ei 
ole kyennyt niistä luopumaan, on se sano
nut myöskin jotain enemmän. Tällä kiel
täytymisellä on porvaristo tunnustanut, 



että tässä ei ole mitään kompromissia, se 
on toisin samoen tahtonut näyttää, että jou
lukuun 6 päivän viettoon sisältyykin tosi
asiallisesti toukokuun 16 päivän merkitys. 
.Ja kun tähän pisteeseen jouduttiin, on sil
loin selvää, että Suomen itsenäisyyden 
muisto siinä mielessä, kuin porvarit tahto
vat sitä viettää, ei voi tulla kysymykseen 
Suomen työväenluokan taholta. Jos porva
risto suostuisi sen viettämään sellaisena 
kun me sen käsitämme, joulukuun 6 päi
vänä, niin miksi ei voitaisi olla mukana. 
Nyt niin ei tapahdu. Suomalaiset porva
rit, kun hekin näkevät, että ruotsalaiset 
porvarit itsekkäisyydessään eivät henno 
luopua näistä vähistä markoista, pelästyvät 
ehkä jonkun verran ja sentähden, vaikka
kin sen mieli tekee kyllä olla mukana, se 
ei uskalla tänä päivänä olla mukana tätä 
lakia kaatamassa. Mutta varmaa on, että 
sen mieli sittenkin on ruotsalaisten kapita
listien mukana. Yhtä katkeraa on kyllä 
suomalaisellekin porvaristolle luopua niistä 
muutamasta miljoonasta, jonka saisi uhrata 
siitä vuosivoitosta, jonka Suomen työväen
luokka sille luo yhdessä vuodessa, joka te
kee useampia miljaardeja markkoja. Kun 
asia näin on, ei meidän ole syytä viedä täl
laista lakia voittoon. 

Me tulemme äänestämään lain hylkäämi
sen puolesta ja myöskin sen lepäämään jät
tämisen puolesta. 

~d. Verta ne n: Joulukuun 6 palVan 
viettäminen yleisenä juhla- ja vapaapäivänä 
pitäisi olla jokaiselle isänmaatansa rakasta
valle Suomen kansalaiselle siksi tärkeä ja 
kallis asia, että jokaiJSen luulisi mielihyvärllä 
viettävän tätä juhlapäivää, ilman että tästä 
juhli:misesta vielä pitäisi maksaa palkkaa. 
Onhan Suomen kansa silloilll 10 vuotta taka
perin saavuttanut sen päämäärän, jota se 
vuosisatoja oli toivonut ja unelmoinut, ni
mittäin vavauden ja riippumattomuuden 
vieraan sortajan ikeestä. Mehän j·okainen 
tiedämme, ettei tämä meidän i,tsenäisyytem
me ole saavutettu pelkällä julistautumisella, 
vaan se on ostettu äärettömän kalliilla hin
nalla ja pitäisikö meidän vielä rahalla ryh
tyä ostamaan juhlijoita tälle päivälle. Mi
nun käsittääkseni peTiaatteellisesti sekä ta
loudellisesti on tämä vahingollista. Talou
dellisesti tämä on vahingoksi etupä:ässä pien
viljelijäväestölle, joka joutuu pitämään tila
päisesti muutaman viikon tai kuukauden 
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työmiestä. Hän esim. palkkaa itsellensä 
j'oko suutarin tai räätä:lin, jommoista käy
täntöä maaseudulla on vielä paljon ole
massa ja tämä työ tulee kestämään parisen 
viikkoa ja työmies joutuu olemaan yhden 
viikon ennen täJtä juhlapäivää ja niin jou
tuu tämä pienviljelijä maksamaan tälle tyÖ
miehelleen tästä vapaa'p.äivästä palkkaa siinä 
50 a 60 markkaa ja vielä mokkimaan hänet. 
Samoin ovat myöskin pienviljelijän maata
loustyöt. Nehän ovat myös tilapäisiä ja niissä 
tarvitaan työmiestä vain muutamia viikkoja 
ja muutamia kuukausia yhtä mittaa. Se ta
loudellilnen tappio, joka tästä palkanmak
susta koituu, koskee siis etupäässä maamme 
pienviljelijäväestöä ja maata omistavaa väes
töä, sillä eihän teollisuuden harjoittajakaan 
voi ilmaiseksi maksaa palkkoja, ellei hän 
jossakin kohden saa niitä korvatuiksi, hänen 
täytyy siis alentaa raaka-aineiden hinta sen 
mukaan, että saa tappionsa korvatuksi ja 
siis tappio näin ollen joutuu maa,nomista,jan 
korvattava:ksi. 

Mitä sitten tulee asian periaatteelliseen 
puoleen, niin luulisi jokaisen isänmaataan 
rakastavan .kansalaisen mielihyvällä halua
van viettää tätä olemassaolomme niin kal
lista p.'äivää yleisenä juhla~ ja vaparupäivänä 
ilman minkäänlaista palkka.a va:atimatta. 
Niin ei valitettavasti kumminkaan ole asian 
laita, sillä asian viime kerralla eduskunnassa 
ollessa, joutui se mielipide voitolle, että jou
lukuun 6 päivän viettämisestä yleisenä 
juhla- ja vapaapäivänä on maksettava täy~ 
dellinen palkka työväestölle. Lakiehdotus 
on kylläkin ehdotettu lepä!ämään yli seu
raavien uusien vaalien jälkeen kokoontuviin 
valtiopäiviin, ja minä periaatteessa olisin 
tämän ehdotuksen kannalla. Mutta minulle 
on tämä asia siksi tärkeä, etten halua jät
tää niin kaukaiseen tulevaisuuteen tätä kal
lista asiaa, ja siksi tulen, vaikka se onkin 
minusta vastenmielistä, äänestämään laki
ehdotuksen hyväksymisen puolesta, että nyt 
jo 10 vuotta itsenäisenä kansana oltuamme 
saisimme vihdoinkin vakiinnutetuksi tämän 
meille niin kalliin päivän viettämisen ylei
senä juhla- ja vapaapäivänä. 

Ed. T a 1 a s: Ed. Rosenibergin lausun
non asettamiseksi oikeaan valoonsa täytyy 
minun palauttaa mieliin se surullinen tosi
asia, että joulukuun 6 p.'äivänä 1·917 Suomen 
eduskunta vasta äänestyksen jäikeen hyväk-
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syi hallituksen joulukuun 4 päivänä anta
man it!!E)näisyysjulistuksen sosialidemokraat
ti~n eduskuntaryhmän äänestäessä ehdotus
ta vastaan. 

Ed. K e_m p p i: Suomen kansan vuosisa
tainen unelma on toteutunut. Me olemme 
saavuttaneet kansallisen ja valtakunnallisen 
itsenäisyyden. T.asavaltamme sinivalkoinen 
lippu Olli saanut .kymmen.enä vuotena juhla
hetkinä hu:lmuta isämma:am:me kattojen har
jalla ja juhlakentillä ylentäin mieliä ja roh
kaisten sy.dämiä. Suomen kansa on saanut 
juhlia olemassaolonsa y l v ä i n t ä p ä i v ä ä, 
itsenäisyyspäivää. Mutta tähän 
saakka on tätä päivää vietetty hyvin ristirii
taisin tuntein. Toiset ovat juhlineet, toiset 
sitävastoin puuhailleet tavallisissa arkipäi
väisissä askareissa. Itsenäisyyspäivän viet
to on' saanut tähän saakka olla vapaaehtoi
suuden varassa. Mielestäni on hallitus osu
nut oikeaan antaessaan ehdotuksen laiksi 
joulukuun 6 päivän viettämisestä yleisenä 
vapaa- ja juhlapäivänä, ja on myöskin oir 
kein, että se lainsäädännön kautta tulisi 
siksi hyväksytyksi. Ja niin ikärvihltä kuin 
minusta.kin periaatteellisesti tuntuu, että 
eräälle osalle kansasta täytyy maksaa tältä 
päiväitä palkka eli toisin sanoen ostaa tämän 
päivän viettäminen rahalla, niin niitä, 
jotka nyt tällä perusteella tahtovat tätä 
asiaa lepäämä!än, pyytäisin ajattelemaan, 
että me olemme Suomenitsenäisyyden tähden 
saaneet uhrata enemmän kuin yhden työpäi
vän palkan, joten meidän olisi suuren isän
maallisen juhlan tähden jaksettava tehdä 
vielä tä:mäJkin uhraus. Sillä täytyyhän mei
dän rehellisesti myönrt:ää:, että työnantajalle 
yhden työpäivän palkka ei merkitse niin 
paljon kuin työntekijälle. Heistähän juuri 
moni saa elää., niinkuin sanotaan., kädestä 
suuhun. Ja kun ajattelen meitä maanvilje
lijöitä ja meidän kohtaloamme niin meidän 
karjataloutemmehan esimerkiksi antaa sa
man hyödyn meille pyhäpäiviltä kuin arki
päiviltäkin. 

Mielestä11i ei olisi asiallista syytä lykätä 
täitä asiaa vaalien yli- tuntemattomaan tule
vaisuuteen. Eihän voida sanoa, että tämä 
asia on uusi. Onhan sitä ennätetty ajatella 
jo 10 vuotta. 

l\iitä taas tulee siihen ajatukseen, että it
senäisyyspäivää, kun siitä palkka makse
taal1, ei vietettäisi oikein, py,vtäisin huo-

mauttaa tän;tän johdosta, että meillä viete~ 
tää.n suuria kirkollisia juhlapäiviä, joulua, 
pitkä~rjantaita, pääsiäistä y. m., ja .eihän 
v:oida sanoa, että kai~ki vi~ttä'Vät näitä päi
viä oikein. .Mutta siitä hu0limatta, kun ne 
ovat laillistutettuja juhlapäiviä, niin niillä 
on ainakin, u: l k o n a i s e s t i j u h l a p ä i
v .ä n 1 u o n n e. .Ja tekisi mieleni inhimil
lisesti puhuen sanomaan, että jälkeen maail
man luomisen ei meidän Suomellamme ole 
ollut niin siunattua päi:vää, kuin joulukuun 
6 !Päivä 1917. Ja sentähden minä puolestani 
toi'Voisin, että Suomen eduskunta tekisi tänä 
·päivänä sen kauniin päätöksen, että se lail
listuttaisi itseniiisyygpäivän vieton. Minä 
vastustan tämän asian äänestämistä yli vaa
lien. 

Ed. J. F. A a 1 t o: Sen johdosta kun ed. 
Talas lausui, että sosialidemokraattinen 
ryhmä olisi ään<estänyt itsenäisyyden julis
tamista vastaan, pyydän huomauttaa, että 
tämä väite on niin kutsuttua ,muunnettua 
totuutta". Mitä muuten tulee tähän asiaan, 
niin minä luulen, että eduskunta yleensä tie
tää millä tavalla sosialidemokraattinen ryh
mä on tässä asiassa menetellyt, jota vastoin 
minulla kyllä ei ole tietoa siirt:ä, millä taval
la ed. Talas on tässä äänestyksessä esiinty
nyt, mutta sen minä tiedän, millä tavalla ed. 
'ralas on suhtautunut Suomen itsenäisyy
teen vä1hän myöhemmällä ajalla. Minä sitä
paitsi tiedän, että on henkilö, joka on verrat
ta:i!n lähellä ed. Talasta, joka on ollut valmis 
vähän aikaa tämän itsen'äisyyspäätöksen jäl
keen myymään tämän tasavallan ja osan 
kansalaisia saksalaisiin kalikaivoksiin ja 
senvuoksi käsittää:kseni ei ed. Talaksella
kaan olisi syytä kovin korkeassa äänilajissa 
tänäkään päivänä puhua Suomen itsenäi
syyden puolesta, esiintymällä toisten tuoma
rina. (Vasemmalt'a: Oikein!) 

Ed. T a l a s: Viimeisen arvoisan puhujan 
lausunnon johdosta täytyy minun todeta, 
että se, minkä minä toin esille, ei ole ,muun
nettua totuutta''. vaan totuus sellaisena kuin 
se valitettavasti, on kaikessa alastomuudes
saan, niinkuin eduskunnan asiakirjoista 
näkyy. f__;oppuosa arvoisan edustajm1 lau
sunnosta oli senlaatuista, että parlamentaar 
rinen sanontata1pa ei salli minun käyttää 
siitä oikeata nimitystä. 
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Ed. R o sen •b e r g: Ed. Talaksen viimei-
, sen lausunnon ymmärta:ä jokainen oikein

päin tulkita. Muuten, sen jälkeen kuin 
Suomen itsenäisyyspäivän puolesta on esiin
tynyt ed. Talas, niin lienee syytä sosiali
demokraateilla tarkistaa kantansa ja hylätä 
koko lakiehdotus. (Min. RyÖimä: Talas vas
tustaa!) 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m i e;s: KuJten asian esittelyssä 
mainittiin, on nyt toimitettava lippuäänes
tys. Sihteeri lukee oonestysesityksen. 

Siihteeri lukee 

äänestysesityksen: 

Joka kann~attaa vaatimusta. että esillä 
oleva lakiehdotus jätetään lepäämään ensim
mäisiin uusien vwalien jälestru kokoontutviin 
valtiopäiviin, äänestää ,jaa" ; joka ei sitä 
kannata, ruänestää ,ei". Jos vähintään 1/3 
eduskunnan kaikista jäsenistä kann~attaa 
vaatimusta, jää lakiehdotus lepäämään en
simmäisiin uusien vaalien jäl€Stä kokoontu
viin valtilopäiviin, mutta muussa, tapauk
sessa on ehdotus lakiehdotuksen lepäämään 

1 

jättämioostä hylätty. i 

Äänestyksessä annetaan 7Q jaa- ja '1!7 
ei-ääntä. 

P u he mies: Eduskunta on siis päättä
nyt laki~hdotuksen j ä t t ä ä l e p ä ä m ä ä n 
ensimmäisiin uusien vaalien jälkeen pidet
täviin valtiopäiviin. 

2) Ehdotuksen Suomen ja BeJgian välisen 
sovinto- ja välitystuomiomenettelyä koskevan 

sopimuksen hyväksymisestä 

sisältävän hallituksen esityksen n :o 2.1 joh
dosta laadittu ullmasiainvaliokunnan mie· 
tintö n :o 3 esitellään a i n o a a n käsi t te
I y y n. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana; o:, 
ulkoasiainvaliokunnan mietintö n :o 3. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy ulkoasiainvaliokun
nan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus laiksi v.älli;niesmenettelystä. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 23 ja otetaan t o i s e en k ä s i t t e-
1 y y 11. siinä sekä lailcivaliokunmn mietin:.. 
nössä n :o 1 valmistelevasti käsitelty halli
t1llisen esitys n :o 10, joka sisäJ.:tääJ ylläma.ini
tun lakiehdotuksen. 

P u h e m i e s : Ensin sallitaan asiassa 
keskustelu ja kun se on julistettu päätty
neeksi siirrytiUj;n: lakiehdotusten yksityis
kohtaaseen käsittelyyn. 

Kukaa:n ei halua puheenvuoroa yleiske&
kustelussa. 

Siirrytään lakiehdotusten yksityiskohtai
seen käsittelyyn. 

Välimiesmenettelyä koskevan lakiehdotwk
sen 1-4 § :t hryväksytään keskustelutta. 

'5 §. 

Keskuste:lu: 

Ed. S a h l s t e i n : Meidän maassa on 
verra,ttain yleiseksi tullut se käsitys, että 
välimiehet soV1iniJo-oikeuksissa; edustavat 
päämiehiään ei tuomarina vaan asiamiehinä. 
Tämähän ei ole oikein. Päinvastoin tarkoi
tus on, että välimiesten täytyy asiaa puo
lueettomastri käsitellä tuomariominaisuudes
sa ja rutkaista asi~a sillä tavalla, että oikeus 
ja köhtuus pääsee voit,toon. On kieltämä
töntä, että juuri tämä väärä käsitys välimie
hen ominaisuudest~ on ollut omiaan saatta
maan koko välimiesmenettelyn huonoon 
huutoon ja että se ei nauti yleisessä käsityk
sessä sitä arvonantoa, jota sen P'itäisi tehdä. 
Näin ol1en ja saadakseen tähän seikkaan 
parannusta, on lakivaliokunta lähtenyt 
tliitä, että meidän välttämättä olisi säädet
tävä vrulimiehil1e seUaiset kelpoisuusehdot, 
ettei voitaisi lähteä siritä, että nämä välimie
het esiintyvät asiamiehinä, eivätkä puo
lueettomina tuomareina. On meidän oikeus-
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tajuntaa ja oikeuskäsitteitä vastaan var- ! 

ma:Sti sellainen mahdlollisuus, etili välimie- j 

henä voi istua jopa veli taikka lanko, muu
tam~n esimerkin mainitakseni. Lakivalio
kunta onkin lwhtenyt sentähden siitä, että 
välimieskelpoisuusehdoksi olisi pääasialli
sesti asetettava samat vaatimukset, jotka 
tuomareilla nykyään meidän maassamme 
ovat varsinai•sissa tuomioistuimissa. Myös
kin lainvalmistelukunnan elrdotus urudeksi 
oikeudenkäymiskaareksi lähtee siitä, että 
välimiesesteiksi on mainittava samat syyt, 
jotka nyt ovat voimassa ja tämän periaat
teen on myöskin lakivaliiOkunta hyväksynyt. 
Minun mielestäni olisi sentähden tämä lain 
5 § saatava siihen muotoon, minkä lakivalio
kunta on sille antanut. Minit pyydänkin 
sentähden, ·herra puhemies, ehdottaa, että 
tässä kohden lakivaliokunnan mietintö pan
taisiin käsittelyn poh1jaksi ja että täHe py
kälälle annettaisiin se muoto, jonka laki
va1iokunta 5 ·§ :ssä sille on antanut. 

Ed. M o 1 i n: J ag ber att få uderstöda 
rdgsm. Saihlsteins förslag. 

Keskustelu julistetaan. päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Sail1stein ed. Molinin kannattamana 
ehdottanut, että 5 § saisi sen sanamuodon, 
kuin lakivaliokunta ehdottaa. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Sa!h1steinin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetä.än · oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Sah1steinin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla (90~74 
-01---34). 

Puhemies: E·dusklmta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

6 §. 

Keskustelu: 

Ed. A a 1 t o-S e t ä 1 ä : Minä pyydän 
eh:dotta<a, että tämän pykälän toisessa koh-

dassa oleva sana ,sellaisessa" muutettaisiin 
sanaksi ,samanlaisessa''. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s :· Keskustelun kuluoosa on 
ed. Aalto-Setälä ehdottanut, että 6 § :n toi
sessa kohdaSBaJ oleva sana ,sellais{)SSa'' muu
tettaisiin sanaksi ,samanlaisessa'', mutta 
tätä e!h:dotusta ei ole ka:rmatettu, joten se ei 
tule äänestet.täVläksi. 

.Selonteko myönnetään oikeaksi. 

6 §1 hyväksytään. 

7-17 ~:t hyväksytään keskustelutta. 

18 §. 

Keskustelu: 

E·d. iM o l i n: Stora u1:skottet hacr från 
denna paragraf uteslutit den första menin
gen. Den lyder i regeringens proposition 
ooh lagutskottets förslag: ,I sakens avgö
rande sko1a alla skiljemän deltaga' '. Man 
f~åJgar sig otvivelaktigt, varpå beror det, att 
stora. utskottet har uteslutit denna mening. 
Är stora uttskottets mening den, att alla 
skiljemän icke ibehöva deltaga i sakens av
görande eller äJr stora, utskott.ets uppifatt
ning den, att ifrågavaran.de sak anses så 
självfal1en, at•t den icke behöver i lag urtta
las. Då en gång propositionen och lagut
skottet hava föreslagit, att ett sådatnt stad
gande skall införas i lagen, m'en stora ut
skottet stryker detsamma, så må!Ste man när
mast komma till den slutsa:tsen, att stora ut
skottet ansett att alla skiljemän icke behöva 
vara närvarande vid sakens avgörande. 
Detta kan jag ioke gå in på. Det vore 
önskligt att man, då ingen motivering åJtföl
jer stora utskottets förslag, av någon av 
utskottets medlemmar skulle få upplysning 
om i vi1ken avsikt utskottet uteslutit denna 
mening. 

Ed. T u o m i o j a : Laki,valiokunnan mie
tinnön mukaan ollils:i kaikkien välimiesten 
ollut oltava saapuvilla vain asiaa ratkais
taessa mutta ei käsiteltäessä. Suuren valio
kunnan mielestä rolisi välimiesten oltava 
saa,puvilla myöskin asiaa käsiteltäessä ja 
senvuoksi suuri vairiokunta poisti tämän 
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§ :.n ensimma1sen lauseen, josta se katsoi 
yleisten peri•aatteiden nojalla johturvan, että 
kaikkien välimiesten on oltava saapuvilla 
sekä asiaa käsiteltäessä että ratkaistaessa. 

Ed. Molin: Av rdgsm. Tuomiajas med
delande får jag bekräftelse på att även en
ligt stora utskottets uppfattning alla skilje
män böra i sakens Mrgörande deltaga. Detta 
är för mig huvudsaken. Jag har vid sådant 
förhållande ieke anledning att göra några. 
ändringsförslag. Det hade säkerligen dook 
varit tydligare och naturligare, om stora. ut
skottets avsikt i själva verket varit den som 
rdgsm. Tuomioja här gjort gällande, att i 
lagen ett uttryckligt stadgande hade iu.ta
gits, av vilket det framginge, att samtliga 
skiljemän böra deltaga i sakens behandling 
som i dess avgörande. Nu kan man, för den 
händelse man ieke har riksdagshandlingar 
tiH hands, iätt råka i tvivelsmål Oim vad 
med än.dringen avsetts. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

1:8 § hyväksytään sellaisenaan. 

19--27 § :t, lain j~htolause ja lain nimike 
hyväksytään järjestänsä keskustelutta. 

Ulasottolain 3 luvun 16 § :.n muuttalllJi.sta 
koskeva lakiehdotus. 

16 §. 

Keskustelu: 

Ed. M o 1 i n: I detta la:gförslag har lagut
skottet, vars åtgärd sedermera har godkänts 
av stora ustkottet, vidtagit en avsevärd för
~ndring dä det föreslås att tredje momentet 
1 paragrafen, sådan den är i regeringens 
proposition, måtte utgå. Enligt det uteslut
na momentet skulle utländsk skiljedom vara 
verkställbar i Finland även där domen icke j 

tmkommit i den ordn:ing, oom lagen om 
skiljemannaförf.arande föreskriver .. Jämlikt 1 

bestämmeJserna i ifrägavarande moment 
vore det tillräckligt. att skiljedomen upp
fyllde det villkor, som för dess verkställ
barhet föreskrivits i det främmande landets 
Iag. Då lagutskottet nu föreslår förkastan- 1 

de av propositionen i denll'a del har utskot- ' 

tet icke därmed velat uttala att den prin
cip, på viiken regeringens förslag bygger, 
vore oriktig, tvärtom har utskottet varit väl 
medvetet om öookvärdheten av att utländsk 
skiljedom i så stor utsträckning som ~öjligt 
mä kunna i Finland verkställas. Detta be
tingas redan därav .att skiljemannalförfa:.. 
rande.t blir allt vanl.igare vid lösande av 
tvister som i den mellaniolkliga handeln 
uppkomma parter emellan. Men utskottet 
har ansett att propositionen icke på ett till
fredsställande sätt löser denna fråga. Dess 
lä.."lling tarvar uppen'ba.rligen grundl':igare 
omprövning än densamma vid utarbetandet 
a': propositionen av regeringen har ägnats. 
V1d utarbetandet av lag i ämnet bör först 
cx:h. friilmst iakttagas, att utländsk skiljedoms 
g1lhghet hos oss göres beroende därav, att fin-· 
ländsk part med avseende å här tillkommen 
skiljedom åtnjuter motsv,arande förmän i 
respektive främmande stat. Detta borde 
åter närmare regleras genom förordnande 
av republikens president ·efter avtal med 
den främmande staten. Därigenom erhäl~ 
las., efter prövning in casu, nödiga 
garantier för att lagstiftningen i det främ
mande l.andet på ett tillfredsställa:nde sätt 
har .ordnat skiljemannaförfarandet.. Vidare 
'borde i lagen om verkställighet av utländsk 
skiljedom ingå detaljstadganden om huru 
framställning om erhållande av verkställig
het bör göras och vilka handlinga.r därvid 
böra ingivas. Härvid torde även den dipl~ 
matiska vägen kunna ifrågakomma., Likaså 
bör i lagen 'bestämmas, på vilke.t sätt part 
bör styrka a.tt skiljedom är bindande oeh 
verkstäHbar ·enligt utländsk rätt o. s. v. a.Ut 
spörsmål, på vilka regeringens förslag' icke 
giver svar. Vad jag här till riksdagens 
protokoll särskilt vill hruva anteeknat är att 
föreliggande fräga icke genom det öde 'den 
nu röner får anses gravlagd, uta:n bör rege
ringen snarast möjligt till riksdagen inkom
ma med ny proposition i denna del av eaken. 

Lain joht.ola.use ja. lain nimliJk.e hyväksy
'tään kookuste~llu,tta. 

Lwkiehd.otusten toin.en käsittely. jiUlist.e
'taan pääsbtyneeksli. 
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4) Ehdo~s laiksi 23 päivänä helmikuuta 1923 
annetun luonnonsuojelulain muuttamisesta. 

Esi:tellään suu:ven valLokunna;n mietintö 
n :o 24 j:a otetaan ,t o i se e ru ik ä s i t t e

,1 y y n siinä sekä laki- ja taJ-ousvaliokunn.an 
'mietinnössä n :o 4 va1mistel.evasti 'kläsi1:elty 
ed. Virkkusen edusk. esi,t. n :o 22, joka; si
säl<bää ylläma,initun 1rulci.ehdotuksen. 

Puhemies: Käsi,ttelyn pohjana on 
suuren vaJiokunn!lln anietinltö n :o 24. Ensin 
sail1Liltaa.n asilass:a yleislkesklusielu, kun se on 
julistettu päätltynookisi, käydään lakieihdo
tuksen yksityiskoillitadseen käsittelyyn. 

Yleisklesik:rusltelUSS/1 ·ei kukaan halua: pu
heenvuoroa., 

Lwk!iehdotlliksen 1 ja 2il § :t, lain j.ohto
la;use ja. lain nianiilre hy:väksytään keskus
telutta. 

LalkiehdotUiksen toinen· käs]ttely juliste
taan päättyneeksi. 

5) Ehdotus laiksi kaupunkien kunnallislain 
muuttamisesta. 

Hailliltuksen esiltyklsen n :o . 23 johdosta 1 

la,atd!iJttu Jaki- ja talousvaJio:kunnan mie
tirutö n :o 5 ooitell;lä:än maåni.1mn J.winsäät:ärrnis
asia:n e n s i mJ m ä i s .t ä :k ä s i t t e l y ä 
va.rten. 

Puhe m 'ies: Käsirt:Jtelyn pohja1na on 
laki.. ja taJouSJValfuokunn.run mieUntö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. B r o m ,a n: Föreliiggmnde lagförslag 
sölrer lösa den sedalTh länge på dago11dn<ingen 
stående fl1å;gwn angående. omorga.nis,a:ti.on 
a.v stooernas :kommun.a,]föl1Vrultning. D8t 
söker ästadllromana -en centrmlisation a.v :för
vaJtnillglen g·enom att lw.s ett enda org.an, 
sta.dsstyrelren, sarrnm311l.föra tili städer111aa 
själlivstyre:l.se h.örande hefogenhe.ter, vil:ka 
hitti1ls an.kOIIIliiiliit dels på mag:istraten~ dlels 
:på dräitsel:ka.mmaren. 

Åt strudsstyrelseru har Sålun.da u:p.p.drrag:it.s 
a:tt vånda s:i,g om stadens d'örVJaltnring, art:.t 
hruv.a inseende över stJaden.s nä:nmd~rs och 

tjänsrtemäns ver1k:s:amh•et, art:t bereda de 
ä:venden vilka. s:kola av staidslfullmäktig.e be
handllas, a1:t bri.nga dlul1mäkti,ges boolut i 
verkstämgfuet s.amt 1a:tt :gramiSlka la!gllli.gheten 
av dooaiillllla,. För wtt hindcva att d:et stora 
inflytande på :kommunens förvalt:ning, sOiill 

sålunda g:i,vi-ts sta:d!Sistyrehsen, skall leda till 
ma1ktmåSS1bruk, :hrur ma:r1 i lag1förs:baget Så 
sökt mot rva1rra . .n1dna rväga de befogenheter, 
'Vil~a tillagts .dels strud:sstyre<l.sen dC~lSi stads
tfullmiäikrt~ge, att ieke nåig;ondera av dem bliil' 
allena:räda:nde, nban mt.t de inbörldes komplet
tera. och kon.tmlle:va va:randra. 

Ma,n har sålunda visserl1g:en åliagt trtads
styr.e:lsen a:tt .drag1a .försorg om stadens för
va.ltnö.ng, men st.aooful1limälktige har givi.ts 
rätt a1tt genom uffilkott gi'anslrn. dess verk
sailllihet. Väl hör s,ty:ve~lse.n beredll; aJ.la. till 
stadsrfullmäkitiges ibeha•ndling förelrommande 
ä11enden, men fullmälk:tige harva icke betagits 
.räUen att tlillsät.ta eget iberedningsut..<lkotlt 
1för avg1iva,nde av utlJMmnde över styrelsenB 
förs.lag. I s:ty.:veloon kan i.ngå för 1llängre tid 
valda Sltaidsdirektörer, :men d'ara:n därför 
at:t dessa Slkola. till'VIälla s:ig överhöv.an stort 
ind~lyta.nde har awrvä:rjts gen.oan stad001ll;lldet 
att majorilteten i s.tyrelsen skall utg.ör.as av 
uta:v fullmäktige för en tid a:v et;t år va:Lda 
ledamöter. För att bereda styrelsen möj
lighet art:;t utöva densamma a.nkommand.e in
seende öv.er nämndernas venksamlhet stad
gas att l'lrtyrelsens or:aföra.nde eJ,ler n.ågon 
dests ledamot skall i nämnden företräda sty
re1sen. Denna styr.elsens representalllt har 
d.ock en1dast ylttra.n.derätt. Honom har icke 
giv~ts befogenhelt a!tt vid ·Omröstnin,g med 
sin 11öst inv.erroa på beslutet. Lag1försl.aget1:. 
kan .så.lunda i stort se:tt beteeknas såsoon till
tf'r,e,d\SSitälla.nde. 

De lä:ndringar 1ag- oclh e1konomJiutslrottet 
fö11e,tag;ilt i la:gförslaget .äm icke heller 
.mån1ga. .Ja:g nämner följa:n,de a.v störne be
tyde1lse. 

F.rlån 22 § har utsilrotte.t tw1ägsn!llt stad
gandet därom >a1tt stad:,1fuJlmä:kt1ge endast 
med 2/3 r'ÖSitÖv·efiVikt kunna faltta beslut om 
avsooeda!ll.de aiV sta1ds:diirek,tör. 

32 § ha.r ändna;ts sålunda att. staldsdirek
törerna s.kola. anställas på obesrtämd tid. 

I 34 § har inföl'fl:s· bestäm:melse därorrn 
'a:tt beslut av nämnd silrall underställas sty
reJsens prövn.i.ng, om sltyrdsen .eller dess 
o11dlförande det yl'lka;r oeh i lag e1ller rogle
mente 1cke heträiffa:nde nämndoos !befo,gen
het ä.r annmlunda stadga1 .. 



Sålstom a:v d:en av mi:g under~teckntade tiU 
utskot;te.ts betänlkan.C1e fogade re.stervs1tionen 
framgår., ka.n jag icke godkänna äTiidringen 
av 22 §. Latgför.sla~et avser ås.ta.dlwmman
d.et av störDe cen.tralisation, enhetl1ghe.t ocll 
stadg:a i st:ädern:as .förva,ltnin:g. Den änd
ring uts.kottet undenkastat 32 § har till än~ 
damål a.tt stärka stadsd:i.Dektörernas S'täH
nimg, a.tt hind11ru att växl1ande maktförhål
lan.den partiern.a emellan i•nom st,a.dsfu11-
mälkltlige :menJ1g~t .inverlm på statc1slfÖ>rvia1t
ningens jä:IIlllla .gång. Det som genOilll 
ändringen aN sistnämn.da § vun.n[ts ha.r ge
nom .ändring.en llN 22 § omintetg.jorts. Ge
noon si.stnärn.nda äm·dring har möjlig!het be
retts en minori.t.et inom fullmäktige, viJJken 
råk&r förfoga öv·er en :Hllfällig ;root.örvervlikrt:, 
a.tt avskeda en statdstdirektör sorn blitvit 
sag.da minori.tet misshag.lig ooh för den skull 
av den a:nJS<eJS för S'in befa.ttnliillg mindre 
lämpl:ig. Sta,ds.dir.ekttÖDernas ställning blir 
härigenorn till ytterli.glhet osäker, vilk.et 
kommer altt .fömvåra möj.litghet.en för deun 
att till det allmä.nna bästa fullgöm sina 
åligg1anden. 1 

La.g- oeh ekonomiutsikottet har i lagd'ör
slaget bibehållit st.adga:ndet .därom att sta.ds
fullrrnäktiges beSilut slwla i a.vseende å deras 
~a@l~g1he.t varta. und•erkastade granskning a.v 
stadss·ty:re:loon. DeUa st.adgan.de finner jag 
obehövligt. ooh olämpii.gt. Såsom uti reser
vationen framhållits fann redan den kOin
mi:tte, oom år 1889 aNgav hetämkam.de i frä
gan om ändrimg av en del stadganden an
gåe.nde sta.dskommunernas förrvaltning, den 
magistrart:.en ti-11k.omman1de rätten att vägra 
verksitällighet a.v ett arv srt:a.dsfullmäfi{Jtige 
fart:.tat bes1ut, s.om en:ligt. magisrtl'latens för
mena:nde icke stod i öv,erenss·ttämmelse med 
la:g, Olbehöv,li.g, samtt den .till grund för den
samrna vilan.de förutsäJttningen, a.tt stads
fullmäktige i a.llanänhet saJmade förmåga 
a-tt själva bedöma v·a,d dem va,r lagligen till
låtet. eller föl1lllena.t, oherät,ti,gad. Har en 
s:ådan. befogenh.et icke ansettSJ böra tHl
komma. ma.gistra.ten anser jag aibt den sii 
mycket min.dre bör tillJromma sta.dsstyrel
sen, vaDS s.amrnanSiättning icke .ger gara.ntier 1 

'för att ifrågavatra.nde gral!s<kn.ing s:kaU ske ·~· 
me.d nödig sak.kunSJk:ap och ovä1d. ])et gäl
Ier ju att. i avseende å la.glighert: pr.öva be
slut, som mtåhända glåtit styrelsens eget för
slag i samrna. ärentde em.ot. St.adgamdet 
kam dessut.om ingiv·a stadSSityrelsen den 1 

oriktig,a Thp.pfattni.ng.en, a.tt densa.rnma inrt:a- i 
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g-er en överondnad .ställning i förfuålla.ndet 
tilil stadiSifullmäih.'iige, samt framkalla onö
d~ga t.vister a.ngäen.d.e rä1tta tolkningen a'\' 

lagrurn, om vars, inrneh,åJl uppfa,ttning1ar.na 
me.d sikä:l kumm va,r,a dela.de. Stadgandet 
är även ohehövligt, ty s.tår et:t. beslut a.
sta.disfuUrnäktige ti urppenba;r strid mot. lag 
är enli.g1t rådan1de rättsuppfat,tning stads
styrelsen, utarn a.tt där.om är särnkil,t stad
ga.t, sky.Jdig a•tt vä.gra s.in medve.rkan till 
d€&<! venkstäUande. Lag~l<igheten atV srt:a.ds
fuHmäktiges hesJut. kan ocll ihör, då sikäl 
d:ärt.iJ.I är, i srt:.adga.d or.dni:ng g.en.om boovär 
drag~as unde·r hög,re myn.digih.ets prövning. 
J ag tillägger at.t. Hög.sta domst.olen uti ett 
för ornJkrio111g ett år sedlan givet utsla:g ut
satgt, a1tt. enli.gt. gällande lag, va.rs grundsa.ts 
uti dett.a arvseende ltagfömla,g,et iclre arvser 
att. änd11a, me,dJemmarn.a av Sltadsfwlilmäk
ti.g'le handla under tjänsteans;va,r. Enlig,t 
min uppfaot.tning bör sålJunQ.a, 3 mom. 31 § 
ut.gå. 

J ag hoppas a1Jt. s·t.ora utskottet SJklall finn.a 
möjlighe;t .art:.t i lagförsla.ge:t, ståda:nt det arv 
lag- .och eilwnomiutsikottet. föreslagits till 
godkännande, .göra. de ändrin,g.ar vilka uti 
andr.a ~eserva.tionen :föresJ,agits. 

KeskuSit.elu julistetaan päätltyneeksi. 

P u h e .rn i e s: Asian ens:ilmmäinen käsi•t
tely. julisrt;etaan päät.tyneeksi ja 1akiehdotus 
lähet.etään va.ltiopä.~vä.järjesty,lffien mukai
sesti s u u r e e n v a l i o k 111 n.lt. a. a nt. 

6) Ehdotuksen uudeksi aviokaareksi 

s:isäJtävä halli.tuksen: esitys n :o 40 esiltellään. 

P u h e m i e s: Puhemiesneuv.os;t.o elhdot
taa., että 'as1a läheitet.täisi•in lakicva1ioikunr 
ta.a.n. 

Keskustelu: 

Ed. G e b h a r d: Eduskunta. on jo kaksi 
kertaa varhemmin omasta pyynnöstään 
saanut vastaanottaa esityksen aviopuolisoi
den oikeussuhteiden järjestämisestä. Kun 
sama asia nyt kolmannen kerran tulee edus
kunnan käsittelyn alaiseksi, esiintyy esi
tys - niinikään eduskunnan omasta pyyn
nöstä - tuntuvasti laajennettuna, sisältäen 
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myöskin ehdotuksen laiksi avioliittojen 
päättämisestä ja purkamisesta. Tämä esi
tys tarkoittaa siis nykyisen avioliittolain
säädännön uusimista k o k on a i s u u d e s
s a a n. Kun asia vihdoinkin on päässyt 
niin pitkälle, että se tänään lähetetään 
eduskunnan valiokuntaan, ei sellainen 
vanha naisedustaja kuin minä voi olla tässä 
tilaisuudessa mukana sanomatta sanaa
kaa.n. 

Kansamme s i s ä i s e 11 e elämälle on il
man epäilystä tärkein kysymys, minkä ke
sällä valittu eduskunta voi saada käsiteltä
väksi, juuri uusi aviokaari. Vaikuttaaharr 
tämäntapainen laki syvästi yhteiskunnan 
muodostavien satojen tuhansien perheide.n 
oloihin. Se koskee enemmän tai vähemmän 
jokaista yhteiskunnan jäsentä, kuulukoon 
hän kaupunki- tai maalaisväestöön, olkoon 
hän rikas tai köyhä. Se sää.nnöstelee lu
kuisten ihmisten keskinäisiä oikeussuhteita 
ja taloudellisia oloja. Mutta samalla se .on 
vaikea ja arka kysymys sentakia, että se 
liikkuu alalla, missä henkilökohtaiset suh
teet ihmisten välillä merkitsevät niin tavat
toman paljon, alalla, jolla eetillisellä ja 
psykologisella momentilla on aivan toisen
laine.n, oleellisempi merkitys kuin muuten 
ihmisten välisissä oikeussuhteissa ja talou
dellisissa oloissa. Tämän kaiken kautta 
kuuluu avioliittolainsäädäntö, uskallan sen 
sanoa, t ä r k e i m p i i n kysymyksiin, 
jonka maan eduskunta yleensä voi saada 
ratkaista vakseen. 

Mutta uusi aviokaari koskettelee aivan 
erityisessä määrässi::, ja aivan erityisellä ta
vallakin n a i s i a. \' alveilla olevat naiset 
maassamme katsovatkin yksimielisesti tätä 
uudistusta ensimmäiseksi ja tärkeimmäksi 
niistä uudistuksista, joita he ovat kannatta
neet. Kun nais·et ensi kertaa saivat ottaa 
osaa lainsäädäntötoimintaan 20 vuotta sit
ten, anoivat kaikkien puolueiden naisedus
tajat ensi sijassa avioliittolainsäädännön 
uudistamista, ja siitä asti he ovat koetta
neet pitää asian vireillä. Vuosikymmeniä 
varemmin oli siitä jo puhuttu ja kirjoitettu. 
Voidaan siis ilman liioittelua sanoa, että 
puoli vuosisataa ovat maamme naiset odot
taneet uuden aviokaaren säätämistä. Mitä 
erilaisimmilla aloilla, joita lainsäädäntö on 
koettanut säännöstellä, on lainsäädäntö 
pyrkinyt pysymään k e h i t y k s e n t a
s o 11 a. Sen todistaa Suomen valtiopäivien 
hyvin runsas lakikokoelma. Mutta perhe-

oikeuden alalla on paaasiassa vielä voi
massa 200 vuotta vanha laki, joka jo kauan 
sitten on aikansa elänyt, elävän elämän ke
hittyessä toiseen suuntaan, toisten periaat
teiden ja toisten ihanteiden mukaan. 

Että lainsäätäjät itse ovat oivaltaneet 
vanhan aviokaaren vanhentuneeksi, käy 
ilmi siitäkin, että sitä niin lukuisat kerrat 
on koetettu parsia ja paikata kaikenlaisten 
kuninkaallisten ja keisarillisten julistusten 
ja kirjeiden, asetusten ja lakie.n kautta. 
Tärkein niistä on 1889 vuoden laki avio
puolisoiden omaisuus- ja velkasuhteista. 

Mutta kaikista näistä uudistuksista huo
limatta käy vieläkin voimassa olevan avio
liittolainsäädäntömme läpi sellainen henki, 
sellainen ajatussuunta, joka on ristiriidassa 
nykyajan, uudemmanaikaisen hengen ja 
ajatussuunnan kanssa. Se henki ja se aja
tussuunta saa kenties lyhyimmän ja sattu
vimman ilmaisumuodon tuossa tunnetussa 
peruspykälässä, joka nykyaikaisessa muo
dossaan kuuluu: ,Kun mies ja vaimo ovat 
vihityt, on mies vaimonsa oikea edusmies 
ja kantakoon sekä vastatkoon hänen puo
lestaan ja hallitkoon pesää, alempana sää
detyllä rajoituksella. Myös kuuluu vaimo 
miehensä säätyyn ja tilaan." 

Uusi aviokaariehdotus asettuu tässä suh
teessa p e r i a a t t e e 11 i s e s t i toiselle 
kannalle. Siinä sanotaan: ,Kun avioliitto 
on päätetty, tulee miehen ja vaimon toinen 
toistaan tukien, yksissä neuvoin toimia per
heen hyväksi. Puolisot ovat keskenään oi
meudellisesti yhdenvertaiset, mikäli ei jälem
pänä toisin sanota." Ja sitten: ,A vialiit
toon meno ei rajoita naisen oikeutta tehdä 
sopimuksia sekä esiintyä kantajana ja vas
taajana." 

Näiden säännösten välillä on pitkä kehi
tystaipale! 

Se oikeudellinen asema, joka aviovai
molla v·oimassa olevan lainsäädännön mu
kaan yleensä on, ei enää ole, kuten jo 
alussa huomautin, sopusoinnussa todellis
ten olojen kanssa. Nainen saa nyttemmin 
tavallisesti saman yleissivistyksen kuin 
mieskin ja hän voi hankkia ammattitietoja 
ja ammattitaitoa sellaisillakin aloilla, joilla 
ennen toimivat ainoastaan miehet. Nais
ten ansiotyö kodin ulkopuolella on tullut 
yhä tavallisemmaksi kaikissa yhteiskunta
luokissa. Erityisen lain kautta on hänelle 
annettu oikeus päästä useimpiin vaitionkin 
virkoihin, jotka vielä verrattain äskettäin 



olivat häneltä suljetut. Hä.nelle on suotu 
kunnallinen ja valtiollinen yhdenvertaisuus 
miesten rinnalla. Ei edes osanottoakaan 
maan hallitukseen ole enää häneltä kiel
letty. 

Voidaanko näin ollen puolustaa sitä, että 
21 vuoden iässä täysivaltaiseksi tullut nai
nen avioliiton kautta menettää suuren osan 
oikeudellisesta toimintavapaudestaan ja 
että hänen täytyy luopua sen hänelle kuu
luvan omaisuuden hallinnasta, jonka hän 
ehkä työnsä kautta oli hankkinut ja huolel
lisuudella osannut hoitaa. Miehen edusmie
hyys tuntuu senvuoksi yhä laajemmissa 
piireissä, lievästi sanoen, kohtuuttomalta 
ja epäoikeudenmukaiselta. 

Eräs arvossapidetty kansalainen onkin 
'huomauttanut: ,Mikä ääretön anakronismi 
on esimerkiksi siinä, että naimisissa oleva 
nainen kansanedustajana ottaa osaa valta
kunnan talousarvion laatimiseen, mutta 
yleensä ei omista mitään laillista oikeutta 
määrätä oman kotinsa tuloista ja menoista, 
tai se, että hän eduskunnan jäsenenä saat
taa olla antamassa hallitukselle epäluotta
muslausetta, mutta omalta kohdaltaan tar
vitsee kaikkein yksinkertaisimpiin oikeus
toimiin miehensä suostumuksen". 

En usko senvuoksi, että arvostelukykyis
ten kansalaisten joukossa nyt enää on 
monta, jotka eivät tunnustaisi, että se lain
säädäntö, joka nyt määrää avio;puolisoiden 
oikeudelliset suhteet, ei olisi jäänyt kehi
tyksen kulusta jälelle ja että se on uudis
tettava. Jos he vastustavat sitä, tapahtuu 
se useimmiten tunnesyistä, seikka, jonka 
me naiset kyllä helposti ymmärrämme. 

1\1:utta minä uskallan sanoa, että objek
tiivisesti harkitsevat kansalaiset eivät kä
sittääkseni voi olla tunnustamatta, että 
viime vuosisadan aiheuttaman perinpohjai
sen muutoksen naisen yhteiskunnallisessa 
asemassa yhä suurempaa itsenäisyyttä 
kohti myöskin pitäisi saada ilmaisunsa per
hettä koskevassa lainsäädännössä. 

Kun esim. vuonna 1920 Ruotsin silloinen 
oikeusministeri esitti uuden aviokaariesi
tyksen Ruotsin valtioneuvoston hyväksyt
täväksi, lausui hän, että ,sekä oikeus että 
yhteiskunnan etu vaatii ecJusmiehyyden 
täydellistä kumoamista ja siviilioikeudelli
sen tasa-arvoisuuden säätämistä aviopuoli
soiden välillä". Ja meidän maamme lain
valmistelukunta on leimannut miehen edus
miehyyden vanhentuneeksi ja erehdyttä-
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väksi, naisen ja aviovaimon itsetuntoa louk
kaavaksi käsitteeksi. 

Suomi on yhteiskunnallisen lainsäädän
nön alalla monessa suhteessa ollut edeltäjä
maana Pohjoismaiden joukossa. Mutta ta
kapajulla olemme sitä vastoin auttamatto
masti avioliittolainsäädännön alalla. Ruot
sissa, jossa lainsäädäntö kuitenkin on pal
jon varovaisempi ja paljon kriitillisempi 
kuin meillä, säädettiin uusi aviokaari jo 
vuonna 1920 ja se astui voimaan vuonna 
1921. Tanska sai tällaisen lain muutamia 
vuosia myöhemmin. Norjassa jätettiin . la
kiesitys stortingetille, suurkäräjil[e., 
vuonna 1926. Eduskunnalle nyt jätetty 
esitys uudeksi aviokaareksi seuraa aivan 
samoja linjoja ja samoja periaatteita kuin 
näiden muiden pohjoismaiden lait ja laki
ehdotukset. 

Monet eduskunnan jäsenet ovat luulmvas
ti pelolla ja vavistuksella nähneet uuden esi
tyksen pöydällään. Niistä yksityisistä lau
sunnoista päättäen, jotka kuultiin tässä sa
lissa sinä päivänä, jolloin esitys ilmestyi 
saliin, voidaan nim. päättää, että edustajat 
katsovat uuden aviokaaren melko vaaralli
seksi, vallankumoukselliseksi tekeleeksi. 
(Eduskunnasta naurua.) 

Se kysymys on senvuoksi lähellä, millaiset 
vaikutukset Ruotsin uudella aviokaarella on 
ollut. Minä sanon Ruotsin, koska se on poh
joismuiden ensimmäinen ja se, joka on ollut 
kaikille toisille mallina. Millaiset vaiku
tukset sillä on ollut? Meillä on tilaisuus 
saada suora vastaus tähän kysymykseen sen 
kautta, että pari vuotta sitten eräs asiantun
tija teki selkoa niistä kokefhuksista, joita 
Ruotsissa oli saatu uudest laista. Tämä 
asiantuntija on Tukholman kaupungin aset
tama aviokaaren edellyttämä välittäj-ä, jon
ka tehtävänä on välittää aviopuolisoiden vä
lillä sellaisissa tapauksissa, jolloin he aiko
vat hakea asumuseroa tahi avioeroa. Hän 
lausuu näin: 

,Monet ennustivat, että uusi laki tässä tu
lisi vaikuttamaan ha.joittavasti perhe-elä
mään. Arka kohta tässä oli tietysti edus
miehyyden poistaminen. Eikö siitä seuraisi 
iankaikkisia riitaisuuksia aviopuolisoiden 
välillä, jos vaimo hallitsisi omaisuutta, ja 
kuinka hän yleensä kykenisi sitä tekemään? 
Eikö ollut luonnotonta, ettei vaimolla ja mie
hellä kaikki olisi yhteistä ja ettei mies yksin 
hoitaisi tätä yhteistä? Eikö perheen talou
dellinen asema kärsisi, j,ollei mies siitä va&-

• 
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tannut "? .lVlitä kokemuksia olemme sitten 
näinä vuosina saavuttaneet? 

Ensinnäkin uskallan vastata, liän sa
noo, että uusi avioliittolakimme ei suin
kaan millään tavalla ole mullista
vasti vaikuttanut perhe-elämään. Avio
liittojen suurjmpaan osaan ei avioliitto
lainsäädäntö paljoakaan tai ollenkaan vai
kuta, ja varmasti mies ja vaimo yleensä 
järjestävät keskinäiset asiansa huolehtimatta 
siitä, mitä lainsäädäntö eri tapauksissa mää
rää. Mikään ei estä vaimoja uusimmissa 
avioliitoissa antamasta miestensä hallita hei
dän omaisuuttaan, ja varmasti monet heistä 
sen tekevätkin. Normaalisista, hyvistä avio
liitoista on aina vähän sanomista ja vasta 
ristiriitojen sattuessa naima.kaari astuu päi
väjärjestykseen. Silloin sen edut ja puut
teet i~lmenevät. Loppupäätelmänä on mei
dän kaikissa tapauksissa sanottava, että 
uusi avioliittolakimme merkitsee suurta 
edistysaskelta juuri siksi, että se on mahdol
lisimman oikeudenmukainen sekä m~estä 
että vaimoa kohtaan. Missä se käytäntöön 
sovellutettuna ei osottaudu täysin tehok
.kaaksi (nimittäin miisten etuja. puolusta
maan), riippuu tämä vähemmän lain puut
teellisuuksista kuin siitä, että ihmiset kerta
kaikkiaan ovat sellaisia kuin ovat." 

Ja minä voin lisätä, koska sekin valaisee 
asiata, että viime vuonna solmittiin Tukhol
massa enemmän avioliittoja kuin kymme
neen vuoteen. Uusi laki siis ei ole vaikut
tanut estävästi avioliittofrekvensiinkään, 
niinkuin usein luullaan. 

Tullaan ellJ.)ä myös kysymään, vastaako 
nyt tämä uusi laki,ehdotus niitä toiveita, 
joita maamme naiset ovat kiinnittäneet odo
tettuun aviokaariehdotukseen. Luulen us
kaltavani vastata siihen. että ehdotus vleen
sä vastaa jo kauan esittämiämme uudistus
vaatimuksia, vaikka tietysti on mahdotonta 
tällaisessa tilaisuudessa ruveta osoittamaan, 
mitkä nämä uudistukset ovat. Ymmärräm
me myöskin, että niidenkin joukossa, jotka 
katsovat, että aviokaari on uudistettava, on 
useita, jotka voivat olla eri mieltä monesta 
·periaatteellisesta kohdasta. Probleemi on
kin siinä, millä tav~lla monet kohdat ratkais
taan ilman, että oikeutettuja etuja louka
taan·. Ja oikeutettuja ,etuja on tässä ta
pauksessa valvottavana a:viomiehellä, avio
vaimo1Ja, lapsilla ja syrjäisillä., se tahtoo 
pääasiallisesti sanoa saamamiehillä, ja se ei 
ole vähimmässä määrässä juuri nämä viimei- , 

set, jotka tekevät koko tämän probloomin 
niin vaikeaksi. 

:Mutta kaikista näistä vaikeuksista huoli
matta ja siitä antipatiasta, siitä, minä uskal
taisin sanoa, vaistarnaisesta vastenmielisyy
destä, jota lakiehdotus todennäköisesti he
rättää monen edustajan mielessä, saamme 
kenties kuitenkin toivoa, että tämä vuosi
kymmeniä vireillä ollut asia vihdoinkin tu
lee ratkaistuksi nyt koolla olevan eduskun
nan toimenpiteiden kautta ja että sen pitkä 
puolivuosisataa kestänyt syntymishistoria 
vihdoinkin loppuu. 

Keskustelu julistetaan pä:ättyneeksi. 

Asia lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti l a k i v a l i o kuntaan. 

PöydäJllepanot: 

Esitellään ja pannaan pöydälle ensi is
tuntoon: 

7) Ehdotuksen laiksi apteekkilaitoksell 
uudelleen järjestämisestä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n :o 2, 

8) Piirilääkärinvirkain lakkauttamista 

tarkoittavan anomusehdotuksen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n :o 3, 

9) Suomen Pankin tilaa ja hallintoa 
vuonna 1926 

koskevan kertomuksen johdosta. laadittu 
pankkivaliokunnan mietintö n :o 1, 

10) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämaän 
jätettäväksi hyväksytyn ehdotuksen johdosta 

laiksi sotatilasta 

laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n:o 10, 

11) Vuoden :HJ25 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi asevel

vollisille annettavista lomista 

laadittu puolustusasiainvaliokunnan 'mie
tintö n :o 5, ja 



Pöydällepayot. 
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12) Ehdotuksen laiksi suojeluskuntajärjestön 1 Puhe mj e s: Eduskunnan seuraava is-
hajoittamisesta 1 tunto on ensi tiistaina kello 2 päivällä. 

sisältävän eduskuntaesityksen johdosta laa-
dittu :puolustusasiainvaliokunnan mietintö 
n:o 6. Täysi-istunto päättyy kello 4,30 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Eino J. Ahla. 





19. Tiistaina 25 p. lokakuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi välimiesmenet
telystä . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 618 

A s i a k i r j a t: • Suuren valiokun
nan mietintö n :o 23; l·akivaliokunnan 
mietintö n lO 1; hallituksen esitys 
n:o 10. 

2) Ehdotus laiksi 23 päivänä helmi
kuuta 1923 annetun luonnonsuojelu-
lain muuttamisesta . . . . . . . . . . . . . . . 619 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 24; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 4; ed. Virk
kusen edusk. esit. n :o 22. 

Ainoa käsittely: 

3) Kertomus Suomen Pankin ti
lasta ja hallinnosta vuonna 1926 

Asiakirjat: Pankkivaliokunnan 
mietintö n :o 1; mainittu kertomus. 

4) Ehdotus piirilääkärinvirkain 
lakkauttamisesta ................ . 

A s i a k i r j a t : Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 3; ed. Niilekselän anom. 
ehd. n :o 14. 

Ensimmäinen käsittely: 

5) Ehdotus laiksi apteekkilaitok-
sesta ........................... . 

A s i a k i r j a t : Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 2; hallituksen esitys n :o 
24. 

6) Vuoden 1926 valtiopäiville lepää
mään jätetty ehdotus laiksi sotatilasta 
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A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 10; mainittu laki
ehdotus. 

7) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi asevelvolli-

Siv. 

sille annettavista lomista . . . . . . . . . . 628 
A s i a. k i r j a t: Puolustusasiainva

liokunnan mietintö n :o 5 ; mainittu 
lakiehdotus. 

8) Ehdotus laiksi suojeluskuntajär
jestön hajoittamisesta . . . . . . . . . . . . . 637 

A s i a k i r j a t: Puolustusasiainva
liokunnan mietintö n :o 6 ; ed. Tanne-
rin y. m. edusk. esit. n :o 28. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään !pOissaolevrksi 
ed. von Frenckell, Ha.kkila, M. Hannula, 
Paasonen, M. Pekkala,. Reinikka j,a Schau
man. 

llm.Oii.tus:asiat: 

Va1pautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden takia tämän päivän istunnosta edus
taja.t M. Pekkala ja Sclb.auman ja ullromaan 
matkan takia tämän viikon ajaksi ed. von 
Frenckell. 

Ed. Tannerin y. m. välikysymys perintökir
jojen luovuttamisesta eräille Suojärven 

lampuodeille. 

P u he mies~ Ulkopuolella päiväjärjes
tyksen esitän rpöydällepanoa varten ed. Tan-
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nerin y. m. asianomaiselle ihallituksen jäse
nelle osoittaman välikysymyksen jonka sih-
teeri lukoo. ' 

Siht.eeri lukee: 

E d u s ·kun n a U e. 

Kuten tunnettua, oli tämän vuoden syys
kuun 1 p: nä tapahtuneessa valtioneuvoston 
esittelyssä käsiteltävänä 0 jY Pitkäranta 
Bruk. A/B: n, pankinjohtaja A. HaHbergin, 
talolhsen S. Schemeilkan ja kauppias H. 
Määttäsen, kruununvouti A. Wikstrandin 
seminaarin:lehtori A. T. B. Genetzin, m: 
kand. A. Saloheimon ja maakauppias A. 
Kettusen anomukset, että anojille an
nettaisiin pitemmän ~ikaa il'iidanalai
sina olleet perintökirjat heidän ihallit
semiinsa Suoj<ärven lahjoitusmaahan kuu
luvi~n lampuotitiloihin. Asian käsittely 
valtiOneuvostossa johti siihen, että ano
muksiin päätettiin suostua ja perintökir
jat ar!oOjille luovuttaa. Päätös tehtiin siitä 
huolimatta, va]kka ·perintöki.rjain luovutta
minen asianomaisilUe bpitalistiså1le yhty
mille ja yksityisiUe yrittelijöille oli ilmei
sessä ristiriidassa sen tarkoitusperän kanssa 
jota varten Suojärven lahjoitusmaa ailmi~ 
na!ln Suo~en v:altiolle oli luovutettu, ja 
va1kka anoJien mkeudet perintökirjain saan
tiin olivat eräiden korkeimman oikeuden 
antamien päätösten j.a selitysten jälkeenkin 

1 

her~tt~neet vakavaa erimielisyyttä oilkeus
oppmmden kesken. Ed~llisen yhteydessä on 
syytä huomauttaa, että valtioneuvostolla ei 
ollut nimenomaista velvollisuutta ratkaista 
asiaa ennen Eduskunnan kokoontumista eikä 
kieltää Eduskunnalta siten tilaisuutta asian 
käsitte.lemiseen asettamalla sitä jo tapahtu
I!Jeen tosiasian eteen. 

Kun valtioneuvoston p'äätöksen oikeutusta 
oli varsin arukarasti arvosteltu ja kun Edus
kunnalle oli uudelleen jätetty kyseeliisiä 
lamp~otitiloja koskeva laJkiehdotus, jonka 
tarkoituksena on saattaa tilat niiden alku
lperäisien ja todellisten viljelijä;in omistuk
s~en ja e~käistä niitä joutumasta kavita,lis
hsten yr1ttelijäin haltuun, olisi odottanut 
että valtioneuvoston päätöstä ei olisi kiireh~ 
d1tty panemaan täytäntöön ennenkuin 
Eduskunta on mainitun la:kiesityksen käsi
t·eltlyt. Kuluvan kuun 22. p: nä on valtio
varainministeriö kuitenkin luovuttanut 
ylempänä mainituille henkilöille perintö.kir
jat kaikkiaan 43 1ampuotitilaan. HaHitus 

on siis uudelleen kii.rehtinyt täyttäm'ää.n 
kyseelllis~en .hpitalististen yhtymäin toiV'O
IJ?-.~kset Ja l~ovuttauut tilat niiden alk~
rmsen tark01tuksen vastaisesti malttamatta 
odottaa asian uutt<~J käsittelyä Eduskun
nassa. Asian viimeisen vaiheen johdosta 
1pyydämme va.l'tiopäiväjärjestyksen 32 § :n 
3 momentin mukaan asianomaisen hallituk
sen jäsenen vastattavaksi esittää seuraavan 
välikysymyksen: 

Onko haUitus perintökirjoja luo-
vutta,essaan ollut tietoinen siitä, että 
E·duskunnalle on jätetty lakiesitys 
Suojärven lahjoitllS!IIlaahan kuulu• 
vien lampuotitilojen luovuttamisesta 
alkuperäiseen tarkoitukseensa· ja 

jos mainittu seikka oli hallituksen 
tiedossa, niin mitkä syyt ovat saatta
neet ha.llituksen ennen kyseellisen 
1a.kiesityksen lQ!pullista ratkaisua luo
vuttamaan perintökirjat kapita1isti
sille yhtymiHe Y 

Helsingissä rokakuun 25 v:nä 1927. 

Wiloliam Tanner. 
Kalle Kulmala. 
Toivo Latva. 
Adam Asikainen. 
J. A. Liedes. 
L. Myllymä1ki. 
Arvo Riihimäki. 
S. Savolainen. 
Martta Lehtonen. 
Y. Enne. 

Mauritz Fr.Roseruberg. 
Aug. Turunen. 
Eino Pekkala. 
Siina Urpilainen. 
Emil Tabell. 
F. Savenius. 
E. Ramstedt. 
Id.a Hämäl-äinen. 
Jalmari Virta. 
J. Aug. Isaksson. 

Puhemies: Valtiopäiväjärjestyksen 
32 § :n mukaan tulee .asian olla pöydällä jo
honkin .seuraavaan istuntoon. 

Asia p a 11! n aan •p ö y d ä 11 e seuraavaan 
istuntoon. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi välimiesmenettelystli. 

Ha.llituksen esitys n :o 10, jotka on valmis
teJevasti käsitelty lakivaliokunnan mietiDr 
nössä n :o 1 ja suuren valiokunnan mietin
nössä n :o 2.3, esitellaän k o l m a n te en 
k ä s i t te l y y n. 

P u h e mies: Toisessa käsittelyssä pää
tetyt lakiehdotukset vnidaan nyt hyväksyä 
tai hylätä. 
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Eduskunta hyV'iiksyy lakiehdotrukset. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

Asia on lopipuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi 23 päivänä helmikuuta 
1923 annetun lunonnonsuojelulain muutta

misesta. 

.Ed. Virkkusen edusk. esit. n:o 22, jota on 
valmistelevasti käsitelty la:ki- ja talousvalio
kunnan mietinnössä n :o 4 ja suuren valio
kunnan mietinnössä n :o 24, esitellä:än k o 1-
m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

,p u JJ. e m i e s: Toisessa käsittelyssä paa
tetty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. V i r k kun en: Kun minulla ei ollut 
tilaisuutta esiintyä tämän asian ensimmäi
sessä eikä myöskään toisessa käsittelyssä, 
pyydän saada nyt käyttää lyhyen puheen
vuoron tuodakseni esille eräitä näkökohtia, 
jotka minua ovat kehoittaneet aloitteen te
kemiseen. Erittäin sen johdosta, mitä herra 
opetusministeri asian ensimmäisessä käsitte
lyssä esitti, on minun lausuttava muutama 
sana tämän aloitteen tarkoituksen selvittä
miseksi. 

Kuten tunnettua, oli jo viime valtiopäi
villä käsiteltävänä sama luonnonsuojelu
alueitten perustamista koskeva esitys minkä 
hallitus nyt on uudelleen eduskunnalle jät
tänyt. Laki- ja talousvaliokunta hankki pe
rustuslakivaliokunnalta lausunnon siitä, 
missä muodossa eduskunnan oTisi annettava 
luonnonsuojelulain 1 § :ssä edellytetty suos
tumuksensa. Eri mielipiteitä ilmaantui niin 
hyvin perustuslakivaliokunnassa kuin niit
ten asiantuntijain kesken, joilta ;perustus·la
kivaliokunta pyysi lausunnot asiassa. Olles
sani puhemiehenä viime valtiopäivillä olin 
pakoitettu tarkoin perehtymään niihin sel
vityksiin, joita asian valtio-oikeudellise.sta 
puolesta oli hankittu ja oli saatavissa. Täl
löin tulin 'Omalta kohdaltani vakuutetuksi 

-siitä, että luonnonsuojelulain 1 § nykyisessä 
muodossaan on omansa synnyttämään val
tio--oilreudellisia ristiriitoja. Ja kun nämä ris-

tiriidat oli helposti poistettavissa muutta
malla luonnonsuojelulain sanamuotoa, kat
soin olevan perustellun aiheen eduskuntaesi
tyksen tekemiseen. Sen tarkoitus on näin 
ollen ollut, kuten eduskuntaesityksen perus
teluissakin selvästi lausun, tasoittaa tietä 
luonnonsuojelualueitten perustamista koske
van hallituksen esityksen asialliselle käsit
tetylle poistamalla muodoHis-oikeudelliiSet 
vaikeudet. 

Herra opetusministeri selosti lyhyesti 
niitten lausuntojen sisäll;ystä, jotka perus
tuslakivaliokunta oli viime valtiopäivillä saa
nut presidentti Ståh:Lbergilta ja professori 
Hermansonilt.a. Näiden lausuntojen si
sältöä olen minäkin laajemmin selostanut 
eduskuntaesityksessäni, jossa myös olen mai
ninnut niistä eriävistä mielipiteistä, jotka 
ilmenivät perustuslakivaliokunnan laki- ja 
talousvaliokunnalle antamassa lausunnossa. 
Huomattava on, että ;peruslakivaliokunnan 
kaikki lakimiesjäsenet olivat toisella kan
nalla kuin perustuslakivaliokunann enem
mistö. Niinikään olen eduskuntaesitY'ksessä 
viitannut niihin lausuntoihin, jotka edus
kunnassa annettiin luonnonsuojelulain sää
tämisen aikana. M. .m. ,professori Ericili 
huomautti niistä luonnottomista johtopää
töksistä, joihin l11onnonsuojelulain 1 § edus
kunnan hyväksymässä muodossa valtio-oi
keudelliselta kannalta saattaa johtaa. Ja. 
myöhemminkin on professori Erich Lain~ 
opillisen yhdistyksen aikakauskirjassa 
vuonna 1924 julkaisemassaan laajassa tie
teellisessä tutkielmassaan valtiollisen toimi
vallan jaosta eri valtion elinten kesken huo
mauttanut, että luonnonsuojelulain 1 § jou
tuu ristiriitaan hallitusmuodon säännösten 
kanssa. 

Lisäksi tahdon erityisesti mainita vielä 
erään asiantuntijalausunnon. Puhemiehenä 
ollessani pyysin lausunnon asiasta lainval
mistelukunnan vanhemmalta jäseneltä, vara
tuomari Kotoselta. Koska tätä lausuntoa ei 
ole valtiopäiväasiakirjoissa eikä näin ollen 
voida olettaa, että se olisi eduskunnan jäse
nille tunnettu, lukuunottamatta laki- ja 
talousvaliokunnan jäseniä, joiden käytettä
v,änä lausunto saamieni tietojen mukaan on 
ollut, niin minä Sflrmen täss;ä esittää mnnta
mia kohtia siitä. Tämä lausunto on mieles
täni sellainen, että se ansaitsee paikkansa 
edn,skunnan ·uöytäkir:iassa. 

Tuomari Kotonen lausuu: ,K vs;ymyksen 
ydin on nähdäkseni kokonaan siinä, ovatko 
ne tapaukset, joista H. M. nimenomaan pu-
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lmu eduskunnan suostumuksesta, pidettävät 
eksklusiivisina, ainoiksi laatuaan tarkoitet
tuina, vai voidaanko katsoa, kuten presi
dentti Ståhlberg perustuslakivaliokunnalle 
antamassaan asiantuntijalausunnossa kat
soo, ettei se seikka, että jo H. M :ssa on edus
kunnan suostumus säädetty tarpeelliseksi 
eräissä tapauksissa, estä lailla järjestä.mästä 
samanlaista menettelyä muitakin tapauksia 
varten. Jos ensiksi mainittu vaiihtoehto on 
oikea, täytyy luonnonsuojelulain 1 § :n sään
nös tavallisen lain säätäruisestä voimassa 
olevassa järjestyksessä syntyneenä, pitää vir
heellisenä. Jos taas lähdetään siitä käsityk
sestä, ettei perustuslaki aseta estettä sellai
sellekaan menettelylle, että lailla järjeste
tään eduskunnan suostu:mus vaadittavaksi 
muissakin tapauksissa kuin missä se on H. 
M :ssa nimenomaan sä.ädetty tal'lpeelliseksi, 
:u.iin ei tietenkään voi luonnonsuojelulain pu
heenaolevan säännöksen perustuslainmukai
suutta vastaan olla mitään muistuttamista. 

Allekirjoittanut puolestaan on sitä mieltä, 
että eduskunnan ja presidentin yhteistoi
minta niin järjestettynä, että eduskunta an
taa suostumuksensa presidentin toimenpitee
seen, muodostaa poikkeuksen siitä, mitä näi
den valtioelinten yhteistoiminnasta perus
tuslain .mu.lman säännönmukaisesti on voi
massa, ja ettei sellaista vapaamuotoista yh
reist,oimintaa siis, koska eduskunnan valtuu
det ja niiden käyttämismuodot ovat vahvis
tetut perustuslaissa sekä koska perustuslain 
poikkeusäännöksiä on tulkittava stricte, 
voida tavallisella lailla järjestää sovellutet
taviksi muissa kuin perustuslain nimen
omaan edellyttämissä tapauksissa. Jo tästä 
seuraa, että luonnonsuojelulain 1 § :n sään
nös on pidettäv~ä vir!heeHisenä. 

Lisäksi tulee eräs toinen seikka. H. M :n 
63 § :ssä säädetään, että valtion tuloa tuot
tavaa omaisuutta ja liikeyrityksiä on hoi
dettava ja käytettävä 1 a i ll a vahvistettu
jen yleisten perusteiden mukaan. Mutta 
juuri sillä, että valtiolle kuuluva alue julis
tetaan suojelualueeksi, tulevat itse asiassa 
kokonaan määrätyiksi ne ,perusteet", joi
den mukaan tätä aluetta on hoidettava ja 
käytettävä. Juuri tuo suojelualueeksi julis
taminen on se toimenpide, josta s e u r a a 
kaikki se, mitä sitten luonnonsuojelulain 
muissa säännöksissä alueen hoidosta ja käy
töstä määrätään. Sanotun lain 1 § :n mu
kaan ei kuitenkaan suoielnalueeksi jnHsta
minen eikä siis tosiasiallisesti myöskään 
alueen hoidon ja käytön perusteiden vahvis-

taminen tapahtuisi lailla, vaan presidentia 
toimenpiteellä, johon eduskunta antaisi suos
tumuksensa. Asian näin ollen ja kun se 
lainsäädännöllinen valtuutus, joka lain 1 
§:ssä ehkä voidaan katsoa annetuksi, sen 
mukaan mitä edellä on esitetty, on virheel
li~en, tu:liJSi H. M :n 63 § :n sääunös syrjäy
tetyksi, jos eduskunnan suostumus annettai
siin yksinkertaisen ponnen muodossa. 

Edellä esitetyn perustuksella ja yhtyen 
muuten pääasiassa niihin perusteluihin, 
jotka on esitetty perustuslakivaliokunnan 
lausuntoon liitetyissä eriävissä mielipiteissä 
sekä 1professori Hermansonin asiantunti
jalausunnossa, tulen siis siihen lopputulok
seen, että luonnonsuojelulain 1 § :n säännös 
on ristiriidassa perustuslain kanssa. Ja kun 
ei mitenkään voida pitää s'Opivana, että edus
kunta itse sovelluttaa virheellistä säännöstä, 
ei eduskunnan olisi annettava suostumus
taan ponnen muodossa, vaan päätettävä 
asiasta hallituksen esityksen pohjalla laki 
siihe-n tapaan kuin m. m. prof. Hermanso-
nin asiantuntijalausunnossa on esitetty." 

Niin lausuu tuomari Rotonen. Kaikki 
esittämäni lausunnot osoittavat, mitenkä 
suuria erimielisyyksiä luonnonsuojelulain 1 
§ :n nykyinen sanamuoto on aiheuttanut. 

Harkitessani omasta. puolestani eri lau
sunnoissa esitettyjä perusteluja ja vastape
rusteluja on minun puolestani täytynyt yh
tyä siihen käsitykseen, mikä ilmenee pro
fessori Hermansonin ja tuomari Kotosen 
lausunnoissa. Mutta yhtyipä puolestaan 
toiseen tai toiseen käsitykseen, ei kenellä
kään pitäisi olla mitään sitä vastaan, että 
se ristiriita, jonka ilmeisyys edellä esite
tystä riidattomasti käy selville, poistetaan 
ja säädetään luonnonsuojelualueiden perus
tamista koskevan asian käsittelylle sPllai
set muodot, jotka eivät voi antaa tilaa mille
kään tulkintaristiriidoille. Tästä pitäisi 
kaikkien niidenkin, jotka nykyisen lain tul
kintaan nähden omaksuvat toisen kannan, 
kuin minkä minä katson oikea,ksi, voida olla 
yksimielisiä. Tätä yksimielisyyttä osoittaa
kin tämän aloitteen käsittely niin hyvin 
laki- ja. talousvaliokunnassa ja suuressa va
liokunnassa kuin eduskunnankin toisessa kä
sittelyssä. 

Toivon 11äin ollen, että eduskunta nyt hy
väksyy esillä olevan lakiehdotuksen. Kun 
se on astunut voimaan, voi laki- ja talous
va·liokunta, kuten se tietääkseni on ajateJ
lutkin, ryhtyä käsittelemään hallituksen esi
tystä luonnonsuojelualueiden perustami-



sesta. Valiokunta voi, jos se asiallisilla pe
rusteluilla tulee myönteiseen tulokseen, esi
tykseen nähden pukea hallituksen esityksen 
lakiehdotuksen muotoon, kuten ainakin ker
ran aikaisemmin on menetelty eduskunta
käytännössä vastaavanlaatuisessa tapauk
sessa. 

Kuten sanoin, olen tyydytyksellä toden
nut, että eduskunnan asi.anomaiset valiokun
nat ja eduskuntakin jo aikaisemmassa kä
sittelyssä on kannattanut tätä aloitetta. Kun 
se, kuten toivon, tulee hyväksytyksi, niin 
siitä olen asian kannalta, jota minä olen tah
tonut ajaa, hyvilläni. 

Opetusminist·eri A i l i o : Minä myönnän, 
että eduskunnan puhemiehelle voi olla jon
kun verran vaikeata ottaa kantaa sellaisissa 
vaUiosääntöä koskevissa kysymyKsissä, joita 
tulkitaan eri suuntiin meneväliä tavalla. 
Mutta vaEtsemmehan me viisaita ja koke
neita miehiä puhemiehiksi, joiden tulisi ai
nakin koettaa luoda parlamenttaarisia käy
täntötapoja tällaisissa tapauksissa, kuten on 
laita esim. Englannin parlamentissa, jossa 
parlamenttaarinen toiminta nojautuu suu
rimmaksi osaksi praksikseen. On arvelutta
vaa, kun pelkästään muodollisista syistä, 
joista ei olla yksimielisiä, ryhdytään muut
tamaan lakia eikä oteta harkittavaksi, mitä 
lain muutos merkitsee asialliselta kannalta 
katsoen.. Laki- ja talousvaliokunnassa esim. 
ovwt varma.an ainakin useat käsittäneet, että 
puheenaolevan lain muutos ei ole asiallisesti 
tarpeellinen, mutta siitä huolimatta on va
liokunta ·puolta1nut yksimielisesti lain hy
väksymistä. 

Minä en voi olla valittamatta tällaista 
muoto-orjuutta, johon meidän parlamenttaa'" 
rinen toimi!Ditamme koetetaan kahlehtia. -
Muuten on luonnonsuojelu aivan uusi asia, 
jota ei ole voitu ottaa huomioon esim. halli
tusmuotoa säädettäessä eikä siihen siis voi 
kohdistua säännös valtion omaisuuden hoi
dosta ja käytöstä. Itse asialle voi olla hai
taksi, jos sen ratkaisu tahdotaan menemään 
sellaisen kaavan mukaau, jota sille ei ole 
tarkoitettu. Mitä tulee taas ristiriitaan hal
litusmuodon kanssa, niin minä puolestani 
nojaudun siihen lausuntoon, jonka presi
dentti Ståhlberg on asiasta antanut, ja sen 
mukaan olisi puhemiehellä ollut tilaisuus 
menet.ellä tavalla joka on sopusoinnussa hal
litusmuodon määräysten kanssa. 
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Ed. Virkkunen: Saanen huomauttaa, 
että minun aloitteeni tai'Ikoittaa juuri sitä, 
jota herra ministeri pitää hyvänä, nimittäin 
että luotaisiin eduskUUIIlassa varma käytäntö 
tämänlaatuisten, va~keasti ratkaistavien 
asiain hoitamisessa. 

Ed. I t k on en: On myönnettävä, että 
niissä muistutuksissa, joita eduskunnan pon
nen muodossa antamaa suostumusta vastaan 
on tehty, on paljon huomion arvoista, enkä 
minä halua tässä asiassa esiintyä minään 
perustuslain tai hallitusmuodon erikois
tuntijana. Minun täytyy siinä suhteessa 
luottaa asiantuntijoihin. Mutta minusta se 
seikka, että presidentti Ståhlberg ja myös 
valtioneuvoston asiaa valmistelleet lakimie
het ovat olleet sillä kannalla, että suostumus 
ponnen muodossa voidaan myöntää, ovat hy
vin huomionarvoisia tekijöitä. Mutta laki
ja talousvaliokunnassa en ole kuitenkaan 
halunnut asettua vastustamaan lain muutta,.
mista sillä tavalla kuin nyt ehdotetoon, 
koska tällä tavalla saadaan asiaan selvyys 
ja päästään siitä vaikeudesta, mihin edus
kunnan puhemies epäilemättä joutuisi, jos 
asia tulisi ilman tätä lainmuutosta hänen 
ratkaistavakse,en. Lain muutoksella saadaan 
aikaan kyllä koko joukko hankaluutta, m. m. 
se, että luonnonsuojelualueen perustaminen 
valtion maille tulee tämän kautta aina lailla 
säädettäväksi. Sen sijaan se yksityisten 
mailla voidaan perustaa valtioneuvoston 
päätöksellä, jopa muutamissa tapauksissa 
maa:herrankin päätöksellä, niin että valtion 
maat joutuvat tässä poikkeusasemaan. Itse 
asiassahan pitäisi olla päinvastoin. Totta 
kai valtiolla pitä}si olla suurempi oikeus pe
rustaa luonnonsuoj·elualueita omalle alueel
leen ja helpommalla tavalla kuin yksityisten 
alueille. Nyt kuitenkin tulee tämän lain 
kautta tapahtumaan aivan päinvastoin. 
Luonnonsuojelualueen perustaminen valtion 
maalle on paljon vaikeampaa ja hankalam
pa.a tämän jälkeen kuin yksityisen maalle. 
Niinikään ei ole ollenkaan suositeltavaa, 
että kaikki pienemmätkin luonnonsuojelu
alueet täytyy lailla julistaa luonnonsuojelu
alueiksi. Siihen riittäisi vähempi juhlalli
suus. Mutta nämä seikat nyt ovat kuitenkin 
verrattain toisarvoisia tekijöitä ja tulevat 
vain harvoissa erikoistapauksissa kysymyk
seen. Yleensähän kyllä luonnosuojelualuee.n 
perustaminen on .siksi suuri ja tärkeä kysy
mys, että sen lailla ·säätämistäkin voidaan 

' 
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puolustaa. :Minii. siis olen laki- ja talous
valiokummssa asettunut puoltamaan edus
kuntaesitystä, tai paremminkin, en ole aset
tunut sitä vastustamaan. vain sentähden, 
että tämä ristiriita saataisiin jollakin tavalla 
ratkaistuksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy toisessa käsittelyssä 
päätetyn lakiehdotuksen. 

Asian kolmas kä.siJttely julistetaan päätty
neeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Puhemiehen paikalle asettuu ensimmäinen 
varapuhemies V i r k kun e n. 

3) Kertomus Suomen Pankin tilasta ja hal
linnosta vuonna 1926. 

Mainitun kertomuksen johdosta laadittu 
pankkivaliokunnan mietintö n :o 1 esitellään 
a i n o a a n k ä s i t t e l y y n. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on pankkivaliokunnan 
mietintö n :o 1. 

Keskustelua ei synny. 

Eduskunta hyväksyy mietinnön. 

Asia on loppuun käsitelty. 

4) Ehdotus piirilääkärinvirkain lakkautta
misesta. 

Ed. Niilekselän anom. ehd. n :o 14 joh
dosta laadittu talousvaliokunnan mietintö 
n :o 3 esitellään a: i n o aan k ä s i t t c- l 
lyyn. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on talousvaliokunn!an 
mietintö n :o 3. 

Keskustelu: 

Ed. N i i l e k se l ä: Yleinen terveyden
hoito ei ole maassamme nykyään kaikille 
tyydyttävä. Ei sittenkään, kun ensi tam-

mikuun 1 päivänä astuu voimaan uusi ter
veydenhoito-ohjesääntö. J_,ääkäreitä on kyllä 
riittävästi, mutta suuri osa niistä asuu 
täällä Helsingin ja Etelä-Suomen suurissa 
asutuskeskuksissa. Pohjois- ja Keski-SuO
men köyhillä, vähävaraisilla ja harvaan asu
tuilla seuduilla. on olojen pakosta täytynyt 
muodostaa kunnanlääkäripiirit niin suu
riksi, että siellä ei ole tilaisuutta suurem
malla osalla kansalaisia saada ajallaan lää
kärinhoitoa.. Kunnanlääkärien palkat ovat 
kyllä hyvin kohtuulliset, mutta asunto-olo
jen järjestely on tuottanut köyhille kun
nille aivan ylivoimaisia. vaikeuksia. Siitä 
syystä, koska olen sitä mieltä, jota useat 
kunnanlääkärit,kin ovat puoltaneet, että ny
kyinen piirilääkärijärjestelmä on omiansa 
ehkäisemään kunnanlääkärilaitoksen kehit
tymistä terveeseen suuntaan, olen tehnyt tä
män kysymyksessä olevan anomusehdotuk
sen. Tästä wsiastaha,n on jo 20 vuotta sitten 
tehty eduskunnalle anomusehdotus, mutta 
silloin on kysymyksessäoleva asia jäänyt 
lepäämään ja on levännyt tämän 20 vuotta, 
siitä huolimatta, että ennenkin jo lääkintö-
hallituksen ylitirehtööri on ollut sitä mieltä, 
että kysymyksessäoleva piirilääkärilaitos 
olisi kokonaan lakkautettava. Nyt huomaan, 
että asianomaisen valiokunnan perusteluissa 
mainitaan, että hallitus on antanut lainval
mistelukunnalle toimeksi tehdä tästä asi11s1:a 
kiireellisesti esityksen ja toivon nyt, kun 
asianomainen lainvalmistelukunta laatii eh
dotuksen ja se sitten myöhemmin tulee hal
lituksen ja eduskunnan käsiteltäväksi, että 
siinä ehdotuksessa otetaan huomioon ano
musehdotuksessani mainitut epäkohdat. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta hyväksyy valiokunnan mietin
nön. 

Asia on loppuun käsitelty. 

5) Ehdotus laiksi apteekkilaitoksesta. 

Hallituksen esityksen n :o 24 johdosta laa
dittu talousvaliokunnan mietintö n :o 2 esi
tellään mainitmi lainsäätämisasian ensi m
m ä i s t ä k ä s i tt e l y ä varten. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on talousvaliolmnoo..n 
mietintö n :o 2. 
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Keskustelua ei synny. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi, mietintö lähetetään s u u
reen va'liokunt.aan. 

8) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi sotatilasta. 

Ma:initun lakiehdotuksen johdosta laa
dittu perustuslakivaliokunnan mietintö n :o 
10 esitellään tämän lai~nsäätämisasian en
s i m m ä i s t ä k ä s i t te l y ä varten. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on perustuslwkivalio
kunnan mietintö n :o 10. 

Keskustelu: 

Ed. J. Leino: Nyt esillä ole~aan laki
ehdotukseen tehtiin perustuslakivaliokun
nassa vasemmiston taholta useita perustel
tuja muutosehdotuksia, mutta ne eivät saa
neet valiokunnan enemmistön kannatusta. 
v,aliokunnan enemmistö niinmuodoin puo
lustaa hyväksyttäväksi lakiesitystä, joka 
mitä suurimmassa määrässä rajoittaa kansa
laisille perustuslaissa turvattuja kansalais
oikeuksia. Sen mukaan joutuisivat valta
kunnan asukkaat sota1:ilan vallitessa täydel
lisooti hallintoviranomaisten mielivallan 
alaisiksi. Lain hyväksyminen ehdotetussa 
muodossa olisi myös hyökkäys työväenluok
kaa ja sen järjestöjä vastaan. Tosin määrä
tyissä olosuhteissa hallituksen käytettävänä 
tulee olla poikkeuksellisia valtuuksia asiain 
järjestiilmiseksi. Mutta nämä valtuudet ei
vät minun mielestäni saa olla sen luontoisia, 
että ne jättäisivät kansalaiset viranomaisten 
mielivallan alaisiksi. Hallitusmuodon 16 § :n 
mukaan voidaankin Suomen kansalaisten 
yleisiin oikeuksiin lailla säätää sellaisia ra
joituksia, jotka sodan tai kapinan aikana ja 
ootapalveluksessa oleviin nähden muulloin
kin ovat välttämättömiä. Mutta perustus
lakivaliokunnan ehdotus menee paljon pi
temmällte, kuin mitä voidaan sisällyttää 
hallitusmuodossa olevaan määritelmään 
,välttämättömiä". Valiokunnan mietin-
nöi~>ä tosin selitetään kauniisti: ,Niin kauan 
kuin tässä edellytettyjä lakisään11,öksiä ei 
ole olemassa, voivat sellaiset toimenpiteet, 
joihin sodan ja kapinan aika;na havaitaan 

välttämättömäksi ryhtyä, joutua ristirii
ta,an ka.nsalaisten yleisiä oikeuksia koskevien 
säännösten ka,nssa. Sentähden on tarpeel
lista, selittää perustuslakivaliokunta edel
leen, että lailla määritellään niin hyvin ne 
erityiset rajoitukset, joihin kansalaisten so
dam ja kapinan aikana on alistuttava, kuin 
viranomaisten toimivaitakin sellaisissa 
asioissa." Minusta valiokunnan ehdotus on 
joutunut pahasti ristiriitaan kansalaisten 
yleisiä oikeuksia koskevien perustuslakisää
dösten kanssa. :Siinä ei vain rajoiteta kansa
laisten oikeuksia sotatilan vallitessa, vaan 
asetetaan heidät täydellisesti hallinnollisen 
mielivallan alaisiksi. Tällä lailla l a i 1-
l i s t u t e t taisi i n soti l a s- j a s i
v i i l i v i r a n o m a i s t e n m i e l i v a 1 t a. 
Lyhyt silmäys lakiehdotuksen muutamiin 
yksityiskohtiin osoittaa tämän. 

Lakiehdotuksen 5 § :ssä selitetään ensin
näkin: ,Se jota sota-aikana syystä e p ä i 1-
l ä ä n sellaisesta rikoksesta, joka on sota
tuomioistuimen käsiteltävä ja josta voidaan 
tuomita kuritushuoneeseen kuudeksi vuo
deksi ta,i ankara:mpaan rangaistukseen, 
taikka sotilaskapinaan tai kapinaan viettele
misestä taikka aseiden tahi ampuma- tai 
muiden sotatarpeiden ryöstämisestä tai va
rastamisesta tahi muusta rikollisesta saan
nista t,aikka jonkun edellämainitun ;rikok
sen rangaistavasta yrityksestä tai valmiste
lusta tai osallisuudoota siihen, voida~an van
gita silloinkin, kun vangitseminen muuten 
ei olisi lain mukaan sallittu. Sellaisessa ta
pauksessa: voidaan toimittaa myös kotitar
kastus ja muu etsintä.'' 

Lakiehdotukseen ei ole otettu selvittävää 
määräystä siitä, mitä kapinalla tarkoite
t3!an, ja tästä johtuu, että laki, jos se tulee 
tämmöi~senään hyväksytyksi, antaa valla:n
pitäjäin käsiin rajattomat valtuudet. Ei ole 
poissa sellainen mahdollisuus, että suurem
man mittakaava,n saanut työtaistelu provo
kaattorien apuun turvautumaHa saatetaan 
selittää kapinaksi. Muistetaan, miten pa
perityöläisten toiminta viime keväänä yri
tettiin selittää poliittiseksi, vaikka kysy
myksessä oli pelkkä palkkaliike ja mitä oi
keutetuin sittenkin, koska pape6työläisten 
suuret joukot työskentelevät suoraan sanoen 
nälkäpalkoilla. Kuitenkin porvarilehdet 
pitivät asiasta niin suurta melua, että luuli 
jo koko yhteiskunnan oleva,n vaarassa. Jos 
siis joku palkkaliike näyttäisi sa,avan työn
antajille epäedullisen käänteen ja jos pu-
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heenaoleva palkkaliike olisi lisäksi laajalle 
levinnyt taikka siitä aiheutuisi paikallisia 
yleisiä töiden seisahtumisia, puhumattakaan 
siitä, että joku palkkaliike aiheuttaisi yleis
lakon, kuten esim. Englannin hiililakko ai
heutti mainitussa maassa, silloin olisi aina 
se vaara tarjolla, että vallanpitäjät turvau
tuisivat siihen aseeseen, joka olisi nopeim
min käteen saatavissa, julistaisivat maan tai 
osia siitä sotatilaan, jolloin lakkoliikkeen 
johtajat voitaisiin pistää telkien taakse ja 
paikkaliike päättää valtiovallan voimakeino
jen avulla. Tämmöisten seuraamusten estä
miseksi sosialidemokraatit ehdottivatkin pe
rustuslakivaliokunnassa 1 § :n ensimmäistä 
momenttia täydennettäväksi seuraavalla li
säyksellä: ,Kapina on olemassa silloin, mil
loin joukko henkilöitä yhdessä koettaa vas
toin oikeusjärjestystä asevoimin toteuttaa 
ta:rikoituksiaan. '' Tämmöinen vaatimaton 
ehdotus ei kuitenkaan mennyt mainitussa 
valiokunnassa lakiin. 

Edelleen lain! 2 lukuun, j,oka sisältää 
m&äräyksiä yleisen järjestyksen ja turvalli
suuden voimassapitämiseksi, on otettu niin
ikään runsaasti sellaisia määräyksiä, jotka 
paitsi että ne rajoittavat kansalaisoikeuksia 
tarpeettomasti kohtuuttamassa määrässä, li
säksi avaavat kaikki portit mielivallalle. 
Niinpä lakiehdotuksen 6 § :n 1 momentissa 
säädetään: ,Sen, joka sota-aikana on van
gittu 5 § :n 1 momentissa mainitusta rikok
sesta, voi tuomioistuin, vaikkakaan häntä ei 
ole voitu tuomita rikokseen SYYJPääksi, mää
rätä pidettäväksi sota-ajan vangittuna, jos 
epäluulojen katsotaan perustuvan toden
näköisiin syihin ja häne·n vapaaksipääsemi
sestään harkitaan olevan haittaa maa'll puo
lustukselle tai koituvan vaaraa yleiselle tur
vallisuudelle.'' Tämän kaikkia. oikeUSikäsit
teitä korvallelyövän ja oikeusvaltion ole
musta tuholla uhkaavan lrukiehdotuksen mu
kaan riittää siis vangitsemisen syyksi yksin
omaan se, että jotakin epäillään syypooksi 
johonkin rikokseen; ja jos epäluulo perus
tuu todennäJköisiin syihin, voi syytetty jou
tua istumaan vankeudessa koko sota-ajan. 

Mutta vieläkin pitemmälle men,nään pu- i 
heenaolevan lakiehdotuksen 6 § :n 2 momen
tissa. Siinä säädetään: ,,Jos joku on rikolli
sella toiminnalla viimeisten kahdentoista 
kuukauden kuluessa ennen sotatilan alka
mista antanut oikeutettua aihetta sellaiseen 
olettamukseen, että hän koettaa vaikeuttaa 
maan rpuolustusta tai saattaa vaaranalaiseksi 

yleistä turvallisuutta, voi asianomainen 
maaherra sekä, 4 § :ssä mainituilla alueilla, 
sotaväen päällikkö määrätä hänet sota-ajaksi 
pidätettäväksi. Tällaisesta määräyksestä, 
joka heti käy täytäntöön, on viipymättä il
moitettava oikeuskanslerille; ja jääpi toi
menpide voimaansa, ellei oikeuskansleri toi
sin määrää.'' 

Tämä momentti merkitsee käytännössä 
sitä, että vastustuspuoluelaiset ovat jätetyt 
kokonaan hallituspuoluelaisten mielivallan 
varaan. Saatetaan nimittäin edellyttää, että 
sodan syttymisen edellisinä kuukausina po
liittinen tilanne on ollut sikäli epäselvä, että 
saattaa julkisuudessakin esiintyä mielipi
teitä, jotka tuomitsevat ja ehkä oikeutetusti 
sen politiikan, joka näyttää johtavan ris
tiriitoihin ja lopuksi yhteenottoihinkin jon
kun toisen maan kanssa. Edelleen saattaa 
esiintyä erimielisyyttä siitå, ovatko jonkun 
toisen maan esittämät vaatimukset sitä laa
tua, että niihin olisi vastattava ultimaattu
misesti, vai olisiko niissä jotakin varteen
otettavaa. Jos sittemmin joudutaan sotati
laan, saatetaan vastustavia lausuntoja tul
kita siten, että niiden esittäjät ovat maini
tuilla lausunnoillaan vaikuttaneet epäedulli
sesti kansalaisten puolustustahtoon ja siten 
vaikeuttaneet maan puolustamista, ja niiden 
lausuntojen esittäjäin kohtalo on silloin maa
herran ja sotaväen päällikön, j.oilla ilmeises
tikään ei ole aikaa syventyä tämmöisten 
juttujen yksityiskohtiin, päähänpistojen va
rassa. 

Tämmöiset epämääräiset säännökset ovat 
myös sikäli vaarallisia, että ne varaavat per
soonapyyteiden ajajille ja kiihkoilijoille 
mahdollisuuden käyttää tilaisuutta hyväk
seen tuottaakseen esim. persoonallisille vas
tustajilleen turmion. Niinhän on sattunut 
aivan taka-aikoina. Kansalaissotamme su
rullisen kuuluisassa loppuselvittelyssä m. m. 
mieskohtaiset seikat näyttelivät suurta 
osaa. Silloin moni työläinen sai maksaa 
hengellään sen, että oli aikaisemmin joutu
nut huonoihin väleihin jonkun tilapäisesti 
pinnalle päässeen edesvastuuUoman henki
lön kanssa. Tämmöistä voi sattua vastai
suudessakin. Sekavat ja kiihkoisat ajankoh
dathan nostavat yleensä pinnalle kiihkoi
simmat ja harkintakyvyttömimmät ainek
set. Tähän saatetaan kyllä. huomauttaa, 
että oikeuskansleri pitää huolen siitä, että 
ilmeistä oikeudettomuutta e! tapahdu. Se 
on huono lohdutus. Kaikki kunnia muuten 
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>Oikeuskanslerille, mutta hänkin on vain ih
minen. Jokainen yksilö, oikeuskansleri mu
kaan luettuna, on tämmöisissä tilanteissa. 
melko voimaton ja pakoitettu ottamaan rat
.kaisuissaan huomioon n.s. virallisen mieli
piteen. 

Edellä kosketeltujen lisäksi löytyy laki
ehdotUiksessa useita muitakin säädöksiä, . 
jotka k11;mo~vat k~msala;isille perustus~ai~sa /. 
turvattUJa oikeuksia, vaikka sotaula ei sitä 
ehdattQmasti v>aadi. Niinpä lwkioodo1mllrnen 
7 §:n mukaan, paitsi että pooti-, lennätin
ja puhelinlaitos saatettaisiin valvonnan alai
seksi, myös valvonta ulotettaisiin painokir
joitusten julkaisemiseen. Tämä tietäisi 
"Elrään kansalaisten tärkeimmistä oikeuksista, 
painovapaud~n, saattamista merkity!ksettö
mäksi. 8 § :n mukaan voitaisiin yhdistysten 
toiminta kieltää sota-ajaksi. Tämmöisen 
määräyksen lakiin ottaminen on osoitus pyr
k]myksestä palata niihin mielivaltaisiin oloi
hin, jotka vallitsivat venäläisvallan aikana. 
Mikäli yhdistysten toiminnassa ilmenee jo
ta'kin rikollista, sen estäimiseen riittää laissa 
yhdistyksistä olevat määräykset. Laikieh
dotukseen otettu yhdistyksiä koskeva py
kälä saattaisi muodostua sitäkin kohtalok
kaammwksi, koska yhdistykset ovat paitsi 
poliittisia myös taloudellisia järjestöjä, joi
den on hoidettava omaisuusasiansa, monasti 
1isäksi vastattava huomattavista omaisuus
sitoumuksista, jotlra koskevat yksityisten~ 
.kin kansalaisten oikeuksia. 9 §.:n mukaan 
"Olisi myös kokousten pito estettävissä. Täs
säkin tuoksahtaa vastaan kansalaisten va
paata ajattelua vierova fascistinen henki. 
Vieläipä lakiehdotuksen 35 § :ssä on ruvettu 
säännöstelemään työnantajain ja työnteki
jäin välisiä suhteitakin, eikä edes tyydytä 
määritelmään, että ,milloin epätyydyttä
väin palkka- tai muiden työolojen harkitaan 
voivan antaa aihetta työnseisaukseen, voi 
valtioneuvosto antaa tarpeellisia. määräyk
siä epäkohtien poistamiseksi", vaan valtio
neuvostolle on annettu oikeus määrätä jo al
kanut työselkkaus lopetettavaksi. Vihdoin 
lakiehdotuksen 45 § :ssä uhataan rangais
tuksella sitä, ,joka työssä osoittaa ilmeistä 
laiskuutta tai huolimattomuutta", milkä sää
dös käytännössä merkitsisi sitä, että tyo1äi
set joutuisivat täydellisesti työnantajain ja 
työnjohtajain mielivallasta riippuviksi, sillä 
nämähän ne olisivat, jotka antaisivat sisäl
lön ma~nituille huolirma.ttomuus- ja laiskuus~ 
käsitteille. 

Sosialidemokraattisella taholla kyllä , 

myönnetään, että poikkeuksellisissa oloissa 
tarvitaan erikoistoimenpiteitä, jotka saatta
vat supistaa kansalaisten tavallisissa oloissa 
nauttimia kansalaisoikeuiksia, mutta lakieh
dotuksessa mennään tässä suhteessa paljon 
pidemmälle, kuin hallitusmuoto edellyttäisi 
ja tarpeellista olisi. Vieläpä se, kuten olen 
osoittanut, saattaisi varsinkin työväenluok
kaan kuuluvat kansalaiset kokonaan mieli
vallan alaisiksi. SellaisiHa toimenpiteillä, joi
hin lakiehdotus antaa valtuudet, ei edes edis
tettäisi rauhallisen mielialan säilymistä 
maassa, vaan pikemmin lisättäisiin mielten 
kuohua. Toivon, että suuri valiokunta ja 
eduskunta ottaisivat huomioon ne huomau
tukset, joita nyt käsiteltävänä olevaa laki
ehdotusta vastaan on esitetty perustuslaki
valiokunnan mietintöön liittyvässä 3 :ssa 
vastalauseessa. 

Ed. E. P e k k a 1 a: Tarkoitukseni on jo 
tässä kä:sittelyssä lähemmin perustella va
liokunnan mietintöön liittämääni vastalau
setta, jossa olen ehdottanut lakiehdotuksen 
hylkäämistä. Tämän teen sitäkin suurem
malla syyllä, kun lakiehdotUiksen hyväksy
minen tietää perustuslaissa turvattujen kan
salaisten ytleisten oikeuksien mitättömäksi 
tekemistä ja avointa hyökkäystä työtäteke-

, vää väestönosaa vastaan. Puuttumatta tässä 
yhteydessä lakiehdotuksen kaikkiin yksi
tyiskohtiin viittaan vain sen eräisiin sään
nöksiin, jotJka selvimmin osoittavat, mihin 
;mielivaltaan lakiehdotuksen hyväksyminen 
tulee viemään. Heti lakiehdotuksen 1 § :ssä 
on sellainen säännös. Siinä sanotaan seu
raavasti: ,Sodan tai kapinan aikana voi ta
savallan presidentti, kun valtakunnan puo
lustaminen tai oikeusjärjestyksen voimassa
pitäminen vaatii, julist~a valtakunnan tai 
määrätyn osan siitä sotatilaan." Kuten 
huomataan, ei siinä edes määritellä, mitä 
kapina on, minkä vuoksi annetaan mahdol
lisuus selittäJä melkeilllpä. mitä yhteiskunnal
lista liikehtimistä tahansa kapinaksi ja sel
laisen tekosyyn nojalla julistaa sotatila ja 
saattaa siten maan työtätekevä väki täydel
lisen mielivallan alaiseksi. Meillä on koke
muksia siitä, että varsinkin kaikkia suurem
pia työtaisteluja porvariston taholta selite
tään oikeusjärjestystä vastaan tähdätyksi ja 
vaaditaan toimen;piteitä ,oikeusjärjestyksen 
voimassapitämiseksi", kuten mainitsemas
sani pykälässä sanotaan. On täysi syy otak
sua, että lakia sotatilasta tultaisiin käyttä
mään keinona työläisten kuristamiseksi työ-
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taisteluissa ja heidän alistamisekseen työn
antajien täydellisen mielivallan alaisiksi. 
Sitäpaitsi lakiehdotuksessa on suoranaisia 
määräyksiä työtaisteluista sotatilan aikana. 
Lakiehdotuksen 35 § :ssä annetaan valtio
neuvostolle valta sotatilan aikana kieltää 
aiottu työtaistelu tai määrätä jo alkanut työ
taistelu lopetettavaksi. Ei ole epäilystä
kään siitä, että tä;män säännöksen tarkoi
tuksena on estää tyoläisiä ajamasta ta1ou
dellisia vaatimuksiaan ja puolustautUiillasta 
työehtojensa huononnusyrityksiä vastaan. 
Kun työläisiltä riistetään lakko-oikeus, niin 
merkitsee se sitä, että työnantajat voivat 
mielin määrin polkea alas työläisten palk
koja ja huonontaa heidän muita työehtojaan. 
Työläiset joutuvat tässä suhteessa täysin 
.turva.ttomaan asemaan. l\'Iutta ei vie1ä siinä 
kyllin, että kieltämällä työtaistelut työläi
siltä riistetään oikeus puolustaa elinehtojaan, 
vaan laki ottaa vielä pois senikin vähäisen 
turvan, jonka eräät jo voimassaolevat lait 
työläisille antavat. Lakiehdotuksen 34 § 
nim. antaa valtioneuvostolle oikeuden joko 
antamalla yleisiä määräyksiä tai yksityi
sesti myöntää poikkeuksia siitä, mitä laissa 
on säädetty pisimmästä sallitusta työajasta 
eräissä ammateissa sekä naisten ja nuorten 
henlkilöiden käyttämisestä työssä. Mitä 
tämä tietää? Se tietää sitä, että esim. 8 
tunnin työaikalaki tehdään täydelleen ole
mattomaksi, samoin voimassa olevat sään
nökset naisten ja nuorten työntekijäin suo
jelemisesta. Työnantajat voivat saada oikeu
den teettää miten pitkiä työpäiviä tahansa 
ja kun työläisiltä on lakko-oikeus kielletty, 
niin pitkästä työpäivästä huolimatta saate
taan maksaa nälkä palkkoja. Naisia ja nuo
ria työläisiä voidaan mielin määrin rasit
taa työllä. Kai'ken kukkuraksi saatetaan 
työntekijä tuomita vankeusrangaistukseen
kin työnantajien ja työnjohtajien mielijoh
teesta riippuen. Laki!:!hdotuksen 45 § :ssä 
nim. säädetään vankeusrangaistuksen uhka 
siltä varalta, että työntekijän katsotaan 
osoittaneen huolimattomuutta työssä, oma
\Caltaisesti poistuneen työstä tai jääneen es
teettä saapmnasta määrättyyn työhön. Kun 
tietää, että työnantajien käsityksen mukaan 
miltei kaikki työläiset saatetaan selittää 
Hhuolima.ttoiniksi, n.i~n ikä.slittälä minkäla.isen. 
pakkovallan alaiseksi työläiset tulevat jou
tumaan. Lakiehdotuksen tarkoituksena on 
siis laajentaa kapitalistien riisto-oikeutta ra
jattomiin ja riistää työläisiltä mahdollisuu
det nousta puolustamaan oikeuksiaan. Tun-

tuu ivalta tässä yhteydessä muistella halli
tusmuodon juhlallista säännöstä, että kan
salaisten työvoima on valtakunnan erikoi
sessa suojeiuksessa. Nyt voisi'. pikemmin sa
noa, että se on ,erikoisessa piiritystilassa". 

Yksi kansalaisten kai1kkein ka:lleimpia 
oikeuksia on henkilökohtainen vapaus. Laki
eihdotuksen mukaan se jtä:isi 1kokonaan mieli
vwl1asta riippuvaksi, kun vangitseminen voi
daan toim1ttaa pellkän e1päiJyiksen perus
teella. Lakiehdotuksen 5 § :n 1 momentin 
mukaan voidaan henkilö, dota: sota-aikana 
epäillään eräistä poliittisluontoisista!kin ri
koksista, vangita silloinkin kuin v31ngi1:semic. 
nen muuten ei lain mukaan olisi sallittua. 
Kun tietä;ä miten perusteettomasti täällä on 
poliittisista syistä vangittu työ1äisiä rauhan
aikaistenkin säännösten voimassaollessa, niin. 
mitä sitten twpahtuneeikaan, jos nyt käsitell.. 
tävlänä olevan lakiehdotukisen säännökset 
astuv.a;t voimaan. T~ässä jos m1ssaall! voi 
sa.noa': Jos t&tä ta,pahtuu tu:oreess'a puussa 
ndin mitä sitten kuivassa. 

:Mie·livallan huippu tässä S!Uhteessa on kui
tenkin lakiehdotuksen 6 §. Se sisältää sellai
sia oikeudenlonkkauksia, että eräs perustus
lakivaliokunnan porvarill'inen.kaan jäsen ei 
ole katsonut voivansa sitä ·1rolwnaisuudessaan 
hyväksyä. Tämän pykälän 1 momentissa sä,ä,.. 
detään, että 1henkilö, joka s,otaraikana on van
gittu, voidaan määrätä !pidettäväksi. sota~ajan 
v·angittuna vailklka häntä ei voida tuomita 
rikokseen .syypääksi. Tämä on oikeuden
käynnillä ilveilemistä. Pykälän 2 momentti 
!poistaa kaikki ra1j1oitukset vi,ranomaisten 
mielivaillalta. Se nimittäin antaa eräille vi
ranomaisille vallan .määrätä sota-aikana pi
dätettäv,äksi henki1ö, joka,. kuten pykälässä 
sanotaan, on ,rikolliseHa · toiminnm1la vii
meisten 12 kuukauken kuluessa ennen sotar 
tilan alkamista antanut oikeut-ettua. aihetta 
s-ellaiseen olettamukseen, että hän !koettaa 
vaikenttaru maan vuo1ustustru tai saattaa 
vaaranalaiserosi ylei.~tä turvallisuutta.". Ei 
siis riitä että sotati1an aikana epäillään josta
kin, vaan sotatilan a.ikaisten säännös:te.n vai
kutus ulotetaan vuodekisi ennen sotatillan 
julistamista. Maaihe11rojen ja s-otaväen p'åäl
likön mielivall'asta riippuu, kenen he katso
vat sopivaksi heittää V'ankila:an sotaraja!ksi, 
joka saattaa kestää vu:osi.kaus,ia. Ei ole e~päi
lystälkä:än siitä keitä vastaan tätä mielivallan 
oikeutta tultaisiin käyttämään. Sitä tul
la1an käyttämään niitä työläisiä ja truron
:poikia vastaan,. (jotka työskentelevät sorret
tujen. oiroeuksien puo]esta. Kaikki seUaiset-
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han porvariston JDJi.elestä ,saattavat vaa.ran
al<aireksi yleisen turvallisuuden''. La:kieh
dotus ahtaa siten aV'oimen valt.a:kir:jan työtä 
tekevien vruinoamiseen. 
· Sota-aikana poistetaan rpaino-, kokoontu
mis~ ja yhdistysm:mvapails. Sanomalehdet 
voidaan asettaa sensuurin alaiooksi tai lak
kauttaa, mikä tietysrt:,i tulisi todellisten tYii)
väen lehtien oswksä. V aitioneuvostolle anne
taan oikeus mä:ärätä Ja.kkautettavaksi yhdis
tykset sot!l!-aja:ksi Se tietäisi, että työV'äen
j•ärjestOjen toiminta ehk'åistäisiin. Edelleen 
valtioneuvostolla olisi valta estää kokousten 
pito. Se taihtoo sar.oa, etta tyä1ä tekevi1tä 
riistetääcn oikeus ko1koontua •keskustelemaan 
yleisistä asioista. 

Työtä tekevältä; väelt'ä otetaan kyllä 
kaikki oi:keudet pois, mutta sen työvoimaa ja 
vähäistä omaisuutta v•oi.daan pakkotoimen
rpitein käyttää soti1la.sviranmnaisten määräys
ten mukaisesti. Työläisen ja tailonpojan on 
ann.ettava oma ja Lastensa työvoima sotalher
rojen käytettäVIä1ksi. Vilja, rehut da heV'OSet 
:pakkoluovutetaan niinikään. Työvoima, 
työväJlineet, elintaupeet, kaikki asetetaan so
hlasviranomaisten mräärä.ys:vaHan alaiseksi. 

Sotati]aJ antaa erinomaisen ti1aisuuden 
vallassaoleville tehdä selvää va:ltio:llisista 
vastustajistaan. Kokemus muista maista on 
osoittanut, että sotatilan aika:isia säännöksiä' 
on tå&Sä sUJ'hteessa mitä häikäilemättö:mim
min käytetty.. Niitä ei ole käytetty vain 
työläisiä ja talonpoik~a vastaan, vaan myös
kin vähemmistökansallisuuksia va•staan. 
Kiihkokansallisilla. aineksilla on sotatimn 
aikana mahdollisuus kohdistaa sotatilan ai
kaisten säännösten .paino erittäin raskaana 
vähemmistökansallisuuteen kuuluvaa väes
tönosaa vastaan. Ei ole syytä epäillä,. että: 
tässä maassa yritetään samaa keinoa ruotsa~ 
laista VJäestönosaa vastaan. Tä.män maan 
ruotsinkielisen väestön pitäisi muitten mait
ten ilmkemukset silmien edessä asettua päät
tävästi vastustamaan nyt käsiteltävänä ole
van lakiehdotuksen hyv·ä:ksymistä. 

Kuten variokunnan mietinnöstä: havai
taan, ehdottaa se lakiehdotuksen käsiteltä
VJäksi tavwllisessa IainsäädtäntöjärjestJiksessä 
eikä siten, kut<€n perustus~ainluontoiset lait 
säädetään. Kun hvkiehdotuksen mukaan 
suorastaan poistettiti8iirt. hallitusmuodossa 
säädetyt kansalaisten yleiset oikeudet, ni•in 
on selVIää, kuten !hallitusmuodon ·asianomi
sesta säännöksestä.kin havaitaan, että ma.init
tujen oikeusimien poistamista. ei V'Oid:a sää
tää tavallisella lama. I_~akie:hdotuksen käsrit-

teleminen siilllä ijärjestyksesS!ä kuin va:lio
ik:unnan enemmist..ö elhdottaa, merkitse halli
tusmuodon säännöksien loukkausta. Laki
ehdiotuksen aikaisempikin käsittely eduskun
nassa osoittaa, että ,povvaristo on valmis syr
jäyttämään omienkin Iakiensa säännökset, 
kun se katsoo sen olevan etujensa mukaista. 
On laskettu, että jos laJkiehdotus käsiteltäi
siin siinä järjestyks€ssä !kuin perustuslait 
säädletään, :jolloin lakiehdotuksen hyväksy
miseen tarvitaan 2/3 ää.nten enemmistö,. ei 
se tulisi eduskunnassa hyväksytyksi. Hyviäk
symisen turvaamiseksi ollaan va1miit sivut
tamaan hwllitusmuodon säJännökset. 

Näistä muutamista viittauksista lakiehdo
tuksen sisällyksestä käy ilmi, että la:kieihdo
tuksen voimaantulo mel'kitsisi mieliva:llan 
laillistuttamista. Tällaiseen lwkieihdotUJkseen 
on kaikkien edustajain syytä perinpohjin 
perehtyä. Senvuoksi elhdotan, että asia pan
t:aisiin pöydä]le tämän istuntokauden vii
meiseen istuntoon. 

Ed. Rosenberg: Pyydän saada lmlll
nattaa tehtyä ehdotusta pöydällepanosta. 

Ensimmäinen var.aipuhemi.es: 
Kun on telhty ehdotus asian pöydällepane
misesta ja tät·ä ehdotusta on kannatettu, on 
siitä ensin ratlkaisu tehtävä. Kehoitan seu
raavia 'Puhujia lausumaan mielipiteensä 
tästä ehdotuksesta. 

Ed. Pennanen: Ei tämän asian pöy
dällep,anolle ole riittävä'ä perust>etta. Asia
ihan on ollut sekä pöy©Hä että lepäämässä 
jo siksi kauan .aikaa, että edustajilla on ol:.. 
lut kyllä tilaisuus perehtyä tähän. Minä 
·vastustan 1pöydällepanoa. 

Ed. J u UI tila i ne n: Minun mielestäni 
ei myöskään ole syytä tätä asiaa pa,nna pöy
dälle ainakaan niin kauaksi, kuin ed. Pek
kala ehdotti. Minä senvuoksi elhdotan, että 
se pannaan pöydälle seuraavruan istuntoon. 

Ed. P i t •k ä ne n: Minunkin käsitykseni 
mukaan tämän asian pöydälle paneminen 
viimeiseen istuntoon tätä istuntokautta on 
virheellinen teko. .Silloin saattaa olla hyvin 
itpaljon muita kiireellisemipiä asioita cratlmis
tavana, ei'kä joudeta tästä asiasta riite•le
mään. Kannatan: siis ed. JnutHamen teke
mää ehdotusta. 

Keskustelu pöydä:lle rpalllosta juEstetaan 
1pää.ttyneeksi. 
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Ensimmainen varapuhemies: 
Keskustelun ku!luessa on 00.. E. Pekkala ed.. 
Rosenbe.rgin kannattam~ma .elhdottanut, että 
asia pantaisiin pöydälle tämän istuntokau
den viimeiseen istuntoon. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Pekkalan ehdotukseksi. Ed. Juu
tilainen ed. Pitkäsen kannattamana on eh
dottanut, että asia pantaisiin pöydälle seu
raavaan istuntoon. Kutsun ehdotusta ed. 
JuuWaisen ehdl()tUikseksi. 

Selonteko myönnetä'än oikeakisi. 

Ensimmäiinen varapuhemies: 
Koska asia V. J :n 56 ~ :n mukaan on pan
tava pöydälle, on äänestys suoritettava ed. 
E. Peklkalan ja ed. Juutila:isen ehdotusten 
Wi:lilllä. 

Menettelytaipa hyväiksytään. 

Äänestys ja päätös: 

Jokw hyväksyy ed. Jurutilai.sen ehdotuk
sen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed.. E. Pekika1an ehdotus \hyväksytty. 

Äänestyksessä ,.,jaa'' on voit'dlla. (98-63 
-02-36). 

Ensimmainen varapuhemies: 
Eduskunta on hyv~ynyt ed. Juutilaisen 
ehdotuksen. 

Asia pannaanpöydälle seuraava;an 
istuntoon. 

7) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi asevelvollisille annetta

vista !omista. 

Mainitun laJkiehdotuksen johdosta laadittu 
~uolustusasiainvaliOikunnan mietintö n :o 5 
esitellaän mainitun lainsäätämisasian en
s i m m ä i s t ä k: ä s i t.t e l y ä. varten. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn :polhjana: on rpuolustusasiainvwlio
knnnan mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. N i u k k a ne n : Siihen nähden, että 
puolustUJSasiainvaliokunnan enemmistö on 

asettunut tähän esillä olevaan lakiin nähden 
näillä valtiopäivillä hylkäävälle kannalle, 
vaikka eduskunta ennen vaaleja hyväksyi 
lakiesityksen .suurella enemmistöllä lepä:ä
:mään, k3Jtson olevoo tarpeellista jo tässä 
ensimmäisessä käsittelyssä selvittää vähän 
tätä esillä olevaa asiaa. 

Voimassa olevassa 1922 annetussa asevel
vollisuuslaissa, joka muuten k:yllälkin yksi
tyiskohdittain määrittelee asevelvollisten 
palvelusajML pituuden sekä asevelvollisuu
den suorittamisesta annettavat helpotukset, 
ei ole minkäänlaista määräystä asevelvolli
si11e pwlvelusaikana annettavista lomista, 
kuten oli asia!Tilaita sekä vuoden 1878 että 
1919 väliaikaiiseen asevelvollisuuslakiin näh
den. Kun kuitenkin lomien myöntäminen 
asevelvollisille on aivan välttämätöntä, on 
hallitus ollut pakotettu vuonna 1923 anta
maan asi3!Sta asetUJksen siitäkin huolimatta, 
että m. m. oikeuskansleri on ollut hyvin 
epäilevällä kannalla, onko hallituksella ollut 
tällaista oikeutta. Tässä asetuksessa, sen 
155 ~~ :ssä oikeutetaan puolustuslaitos anta
maan tällaisia lomia aina kahteen kuukau
teen saakka. Mutta, niinkuin minä sanoin, 
vakavia epäilyksiä lruinoppineiden keskuu
dessa on olemassa: siitä, eikö nykyinen ase
velvollisuuslaki olisi oikeastaan siten tullcit
taNa, ettei asevelvollisille saa antaa mitäiän 
n. s. lomia niiden helpoitusten lisäksi, mitä 
asevelvollisuuslaissa on säiildietty. 

Poista.aksoon tätä epäselvyyttä 3Jntoi ha.il
litus 1924 V'aJ.tiopäivillä eduskunnalle laiki
esityksen vakim.aisessa väessä palveleville 
asevelvollisille annettavista lomista. Samoin 
jätettiin asiasta silloin myös eduskunnalle 
eduskuntoositys. Ennen vaaleja koossa ollut 
eduskunta suurella ä;än,ten enemmistöllä 
myöskin hyväksyi tästä asiasta silloin puo
lustusasi!ainv:aliokunn,a;n ootaman mietin
nön. Tämän silloin hyväksytyn, mutta va
semmiston lepäämään äänestärrn•än lakiehdO
tuksen mukaan tultaisiin yksityiskohtaisesti 
mä:ärit.telemään, minkälaisia lomia asevel
velvollisille voidaam antaa ja samoin mää
ritrele.mään myös ne [>erusteet, mitä on nou
datettava, myörmettäessä n. s .. !Jruntoisuuslo
mia. Nykyään voimassaolevien säännösten 
mukaan, jotka on annettu ik:okonaan hallin
nollista tietä, myönnetään asevelvollisille 
seuraavantapaisia lomlia: ensinnäkin n. s. 

1kuntoisuuslomia, toiseksi lomia oikeusasioita 
varten, kolmanneksi lomia oman perheen 
keskuudessa saJttunoon kovan sairaus- tai 
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kuolemwntarpauksen johdosta, neljänneksi 
lomia jonkun rprukottavan muun syyn takia, 
viidenneksi juhl31päivälomia, kuudenneksi 
sairaus- ja toipumislomia ja seitsemänneksi 
n. s. kehoituslomia. Puolustusasiainvalio
kunrr131SS3J on aiheuttanut suur:im.ta erimieli
syyttä kysymys n. s. krmtoisuuslornien 
myöntämiJsestä. Tämän vuoksi katson ole
van paikallaan tässä selvittää tätä kysy
mystä. On väitetty, että; näiden lomien 
myöntämiseen ei voida keksiä täysin påteviä 
ja puolueettomia perusteita. Sotilasjohto 
on suunnri.tellut näiden n. s. kuntoisuus
lomien myöntämi<sen järjestyvän seuraa:vaan 
tapaan. Ensinnäkri.n, mikäli koskee lomia, 
jotka myönnetään sot:Haallisen kehittynei
syyden perusteella, tulisi tällaisen sotilaalli
sen kehittyneisyyden toteamaan aina asian
omaisen rykmentin komentajan mä;äräämä 
.erityinen tutkintolautakunta. Ensimmäi
sellä viikolla aloikkaiden saavuttua lauta,.. 
kunta tutkisi käytännöllisillä harjoituksilla 
ja tietopuolisilla kuulusteluilla tätä lomwa 
anovat alokkaat ja ehdottaisi, tutkinnon pe
rusteella loma-ajan pituuden sekä loman 
myöntämiselle sopivan ajankohdarn, huo
mioonottaen, että asevelvollinen ei joudu 
olema;an lomalla juuri silloin, kun joukko
osastossa on koulutusohjelmass31 se tai ne 
aineet, joissa asevelvollinen on havaittu hei
koksi. Pisin aika, joksi tätä lomaa voitaisiin 
myöntää, olisi lakiesityksen mukaan 3 kuu
kautta. Ennenkuin tälla.ista pisintä lomaa 
voitai!siin myöntää, vaadittaisiin asevelvolli
selta jalkaväessä seuraavat tiedot: 1) jalka
väen muodollinen harjoitus; siihen kuuluu 
suljettu järjestys, 31voin järjestys., liikkumi
nen ma31stoosa, etä:isyyden arvioiminen, asei
den ja työaseide]l käytön periaatteet j. n. e., 
jooojen ja ketjun muodostaminen, kokoon
tumisliikunnot, asemaJan meno, ryhmän tu
len jako ja käyttö, pikakiväJärin käytön 
periaatteet j. n. e.; 2) ampumaopetus, kaikki 
siihen kuuluvat alustavat tiedot; 3) pika
kivääri tai kevyt konekivääri, kaikki tämän 
asoon käyttöön vaadittarvat perustiedot; 4) 
kenttäJpalvelu:ksen kaikki pääpeTUSteet; 5) 
sisäpalveluksen perusteet. Lisäksi vaadittai
siin asevelvolliselta sotaväen järjestyssään
nön tuntemi111e11 sitä varten mäJäräJtyissä 
puitteissa, tunteaJ tarrpeelliset kohdat sota
väen rikoslaissa ja tapaturmavakuutuslaissa 
j. n. e., tyydyttävä taito vapaa- ja kivä:äri
harjoituksissa sekä sotilasurheilussa ja li
säksi terveydenhoidon alkeidtm tunteminen. 

Nykyli!än jo on mainitsemieni hallinnollis
ten säännöksien perusteella, yleisesikunnan 
ilmoituksen mukamt ryhdytty virime aikoina 
huomattavassa määrin myöntämoon tällaisia 
sotilaalliseen kehittyneisyyteen perustuv~a 
lomia. Vuosineljänneksenä 1. 7-30. 9 tänä 
vuonna Olli tällaisia lomia myönnetty kah
delle ja puolelle sadalle aJSevelvolliselle. Lo
mien pituus on vaihdellut 1-8 viikkoon. 
Koko vuoden aikana ilmoitetaan tultavan 
tällaisia lomia myön.tä:mäJäm ka~kkiaan min 
1,000 asevelvolliselle ja ilmoitetaan, että 
minkäänla[sta vaikeutta tätlä sotHaaHista 
kehittyneisyyttä arvosteltaessa ei ole il
maantunut. 

Toin@ muoto näitä pidempiä lomia olisi 
lomat, jotka asevelvolliselle myönnetä:än sen 
perusteella, että hän palveluksessa ollessaan 
on erikoisemmin kunnostautunut. Nykyään 
on myöskin näitä lomia jo ryhdytty asevel
vollisille myöntämään. Näiden lomien saan
nin ehdoksi on vahvistettu m. m. seuraavat 
määräykset. Että asevelvollinen, joka aJilkoo 
tällaista lomaa saa:da, on ootilaallisissa kil
pailuissa erikoisesti 'kunnostautunut mes
tariluokan ampuja, armeijan ampumamestar 
ruuskilpailujen jossakin lajissa palkittu 
erinomainen tai ensimmäisen luokan am
puja, että hä:n on ensimmäisen luokan hiih
täjä, toisen luokan hiihtä;jä, joka samalla 
on kolmannen luokan tai hyvä ampuja, kol
mannen luokan hiihtäjä, joka samalla on 
toisen luokan tai erinomai:rren ampuja, am
pumahiihdossa 6 parhaan joukkoon päässyt 
divisioonan, tai 4 pa11haan joukkoon prikaa
tin hiihtomestaJruuskilpailuissa päässyt ar
mei:jaru. mestari eri uTheilulajeissa, armeijan 
u:rfueliumestaruuskilpailuissa :palkinnoille· 
päässyt ja sitäpaitsi hyvä ampuja tai hi~h
täjä, olympialaisk:isojen osanotta:jajouklrue
seen tai joiliiDkin muihin maiden vä.lislin 
kilpailuihin os.aaottaviin joukkueisiin va
littu, jos asianomainen on samalla hyvä 
ampuja tai hyvä himtäjä, kuin myöskin 
siinä tapauksessa, että esimer.kiksi vartio
mies asettamalla oman henkrotsä alttiiksi on 
estänyt jonkun tihutyön, joka olisi voinut 
vahingoittaa puolustuslaitosta tai yksityisiä 
kansala:isia. Näitä; lomia myöntää sotaväen 
pli!ällikkö asi'anomaisen divisionan komenta
jan esityksestä. Myöskin tällaisia:J lomia on 
viime aikoina myönnetty ja ilmoitetaan, että 
ne ovat osottautuneet erinomaisen suositel
tavi:ksi. 

Puolustrusasiainva.liokunn~m enemmistö 
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esittää hylkä:äv:än kant&.nsa perust€1u~ksi kol
Il}J(l pääväitettä. .Ensinnäkin, että tällaisten 
ll{)mi~n .myöntäminen ja siitä a i h ~ u t u V' a 
palvelusajan lyhentäminen 
vai k u t taisi haitallisesti a r
m e 1 J a n m ä ä r ä v a h v u u te en, sem
minkin, jos palvelusaikaa nykyisestään ly
hennettäisiin. Toiseksi, että k o s k a t ä s t ä 
lomasta joutuisivat hyötymään 
etukädessä suojeluskuntala~ 
s e t, o •l i s i s e n i i ll e v a l i o k u n n a n 
mielestä k o ih t u u t on etu. Ja li
säksi, valiokunta pitää tärkilänä, että 
kaikki asevelvolliset saavat 
r i i t t ä v ä n n. s. k a s a r m i k o u l utu k
s e n, toisin san0€n sellaisen koulutuksen, mi
hinkä vain vakinaisen palveluksen puit
teissa on mahdollisuus. On kylläkin ih
meellistä, että valiokunnan vasemmisto- ja. 
oikeistolaisedusta.jat, kuten esimerkiksi ed. 
Colliander, ovat voineet yhtyä tällaisesta pe
rustelusta, mutta joka tapauksessa nämä 
ovat olleet ne pääväitteet, joilla lepäämässä 
olevaa lakiesitystä on vastustettu. 

Voidakseni osoittaa, että nä:mä väitteet ei
vät pidä paikkaansa, olen minä hankkinut 
asiantuntijain näiden väitteiden johdosta. 
esittämiä laus11ntoja. Minä esitän näistä 
lausunnoista eräitä juuri näitä väitteitä kos
kevia kappaleita. Ensinnäkin lausuu näistä 
toisen divisionan komentaja, jääkärieversti 
öhqvist m. m. seuraavaa: ,Kuntoisuuslo
mat sinänsä ovat sekä suotavat että hyvät 
olema:ssa. Paitsi sitä, että ne ovat oikeus 
ja kohtuus niitä henkilöit•ä kohtaan, jotka 
ennen sotaväkeen tuloa ovat uhrannilet ai
kaansa ja vaivojaan sotilaallisten tietojen 
hankkimiseen, on lisäksi tietoisuus niiden 
saantima:hdollisuudesta monelle suoranaisena 
kannustimena osanottoon suojeluskunnan 
harjoituksiin ennen astumista asevelvolli
suuttaan suorittamaan. Tästä viimeksi mai
nitusta seikasta on minulla m. m. Viipurin 
suojelu.skunta:piirin piiripäällikön lausunto 
ja tätä seikkaa täytynee ehdottomasti ma~:tn 
puolustusvalmiuden kannalta pitää erin
omaisen edullisena. Ku'ka kuntoisuuslo
maan on oikeut€ttu ja miten pitkäksi aikaa 
kuntoisuusloma myönnetään, se on ehdotto
masti ratkaistava, kuten tähänkin saakka, 
l]mhta.sti asiallisella poh!jalla, nimittäin jät
tämällä lomansaanti ja sen pituus jokaisessa 
eri tapauksessa riippuvaksi kussakin joukko
osa:stossa toimivan tutkintokomitean lausun
nosta. Mahdolliset todistukset siitä, että 
loman anoja on niin ja niin monta vuotta 

kuulunut suojeluskuntaan ja siellä suoritta
nut tutkintoja, eivät saa asiaan va~kuttaa. 
Mitä sitten tulee väitteeseen, jo~a myöskin 
on esitetty, että armeijan upseerit valittai
sivat miesten suojeluskunnissa oppivan vain 
vääriä sotila~llisia suorituksia ja niin ollen 
suojeluskunnassa saadun koulutuksen ole
van vahingoksi, eikä siis korvaavan sitä ka
sa:cmikoulutusta, johon puolustusasiainva
liokunta viittaa, ilmoitan omasta. puolestani, 
että väitteessä tässä muodossaan ei ole mi
tään perää. Totta on kyllä, että suuressa 
yleisössä vallinneessa käsityksessä on var
sinlkin aikaisemmin suojeluskuntalaisten 
suojeluskunnissa saamaa sotavalmiutta jos
sain määrin yliarvioitu, mutta voin vakuut
taa, ettei tä:mä ainakaan alaisissani joukko
osastoissa ole vaikuttanut kuntoisuuslomien 
myönltämisreen. Asianoill)aiset tutki[ltolauta
kunnat ovat nimittäin saaneet hyvin anka
ria toiminta:dhjeita, joilden· mukaan lomaa 
1pyytävän tietoj.a ja taitoa arvostilllaan yksin
omaan asialliselta kannalta. ja. lomaa myön
netään ainoastaan sen verran, ettei koulu
tustyö siitä millään tavalla joudu kärsi
mään. Saiilloin myönnetään lomat aina juuri 
siksi ajaksi, jolloin koulutusohjelman mu
kaan käydään l&pi ne asiat, joita loman
pyytäjä on tutkinnossa osoittanut hallitse
vansa." Ja yleisesikunta lausuu näiden 
väitteiden johdosta m. m. seuraavaa: ,Kum
pikin lomamuoto on armeijalle edullinen. 
Ne, jotka. ennen palvelukseen tuloaan ovat 
saaneet sotilaal'lista koulutusta, saavat lo
mansa jo alokasaikana, kuten tämän kirjel
män liitteestä lähemmin selviää. Alokkai
den lukumäärä koulutusyksiköissä vähe
Illee täteal kuntoisuuslomalla olevien lukuc. 
määrällä. Kun kouluttajahenkilökunta kui
tenkin pysyy samana, kasvaa tämän kautta. 
ilmeisesti koulutuksen teho. Kutakin opet
tajahenkilöä kohti tulee vähemmän opetet
tavia, jolloin kouluttajien aika paremmin 
riittää kunkin aldklkaan yksilölliseen kas
vatta:miseen. Palveluksessa erikoista kun
toa osoittaneille myönnettävillä lomilla on 
ennen kaik-kila edullinen vaikutus siihen in
nostukseen, jolla asevelvolliset palveluksensa 
suorittavat. On itsestään selvää, että ase
velvollinen, joka osoittamansa kunnon ja in
nostuksen perusteella voi saada pidemmän 
loman ponnistustensa palkkiona, antautuu 
tehtäviinsä aivan toisenlaisella vakavuudella 
kuin se, jonka palvelusaika kaikista po~nis
teluisia huolimatta pysyy samana. ':Fässä 
mielessä onkin loma erinomaisen suotava. 
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Se kannustaa yksityisiä asevelvollisia pon
nistuksiin ja tämän kautta se varmaan nos
taa armeijan henkeä yleensä. Terve kilpailu 
ei koskaan ole ollut vahingoksi. Kumman
kin loma:muodon yhteisenä etuna on se, että 
ne vähentävät armeijan menoja. Jokainen 
lomapäivä merkitsee yhden muonapäivän 
väihennystä armeijan menoissa. 

Mitä sitten tulee kuntoisuuslomiin suoje
luskuntien kannalta, on yleisesikunta sitä 
mieltä, että :kuntoisuuslomien pjtäisi olla 
omansa tehostamaan suojeluskuntien toimin
taa ja antamaan niille elinvoimaa. Edel
leen merkitsee asevelvollisten ennakkokou
lutus suoje'lusk;unnissa sitä, että meillä so
~tapauksen varalle on reservissä miehiä, 
jotka vaikkakin vailla koulutusta vakinai
sessa v:äessä, omaavat jo jonkunlaisen wl~ 
taVra.n ooti,laallisen kaulutuksen, ja siten ovat 
Jijk;ekannallepanotapaulksessa nopeammin 
\käytettävissä taistelevaa armeijaa vastaan." 

Minun käsittääkseni nämä lausunnot täy
odellisesti kumoavat ne väitteet, joilla puo
lustusasiainvaliokunnassa tätä lakia on vas
tustettu. Minä ymmärrän kyllä vasemmis
ton kannan. Sehän vastustaa tätä lakia 
sillä perusteella.,. että siitiil tulevat hyötymään 
~:>ääasiassa suoj.eluskuntiin kuuluneet ase
:velvolliset. On myönnettävä, että suureita 
'OSalta tämä väite pitääkin paikkansa. Mutta 
minun käsittääkseni hyvin suuressa määrin 
myöskin muut kuin suojeluskuntiin !kuulu
vat tulisivat pääsemään näistä !omista osal
lisiksi, joka on käynyt myöskin selville tä
hän saakka, jolloin näitä lomia viime ai
koina on myönnetty. Varsinkin silloin kun 
myönnetään lomia palveluksen kestäessä 
osoitetun ·kuntoisuuden perusteena, tulevat 
}omista hyötymään yhtä hyvin muutkin 
kuin su,ojeluskuntalaiset. 

Mutta vaiikkapa niin olisikin, että näistä 
lomista hyötyisivät enimmäkseen suojelus
kuntalaiset, niin minusta silti ei edes va
semmistolla pitäisi olla oikeutta asettua tätä 
lakia vastaan.. Jios joku kansa~ainen jo en
nen ,palvelukseen astumistaan osoittaa sel
laista harrastusta maanpuolustusasiaan ja 
siinä määrin jo siviilioloissa harjoittelee, että 
hän pystyy suorittamaan ne suuret vaati
mulkset, mitä tällaisen loman edellytyksenä 
Qll, niin pitäisi olla ehdottomasti oikeuden
mukaista, että häntä voidaan siitä jollain ta
valla palkita. Jos tähän tällaiseen ei ole 
mahdollisuutta, joudutaan siihen, että sel
laista asevelvollista, joka jo ennen palveluk
:Seen astumistaan harrastaa sotilaaliista ke-

hitystään, tästä hyvästä harrnstuksest:a ran
gaistaan kolme kuulk.autta pidemmällä pal
veluswjalla, johtuen tämä siitä, että vaikeam
missa aselajeissa on kolme kuukautta pi
dem:pi palvelusaika kuin hel:pommissa. Eri
koisesti minun täytyisi ihmetellä jos edus
kurunan porvarilliset ainekset, jotka. äsket
täin ovat yksimielisesti hyvåltsyneet lain 
sv.ojel uskuntajärjestön vakiinnuttamisesta., 
nyt tässä asiassa, joka on suojeluskunta
työlle ehdoton edellytys tulevaisuudessa, 
asettuisivat suojeluskunta-asiaa vastusta
valle kannalle. Minä siis toivon, että suu
ressa validkunnassa ja eduskunnassa muo
dostuisi tässä asiassa toisenlainen enemmistö 
kuin puolustusas•iainrva'liokunnassa. 

Ed. R y dm a n: Ed. Niukkasen eduskun
taesit;y;s, jonka pohjalla kysymyksessäoleva 
lepäämään jätetty lakielhdotus on laadittu, 
on epäilemättä syntynyt mitä pal!haimmista 
tarkoitusperistä, mutta paras on usein hy
vän vihollinen, ja. jos ehdotettu laki hyväk
sytään, voi tämä sananpa1;si tässäkin toteu
tua. Nyikyinen asevelvollisuuslaki ei, ku
ten ed. Niukkanen tässä jo mainitsi, tunne 
mitään asevelvollisille annattavia lomia. To
sin asevelvollisuuslain voimaanpanemisesta 
annetun asetuksen mukaan asevelvollisille 
widaan myöntää ~omaa jopa kaksi kuu
kautta, mutta tämä säännös, joåaan se ei 
ehkä ole ka:t:sotta,va olevan ristiriidassa ase
velvollisuuslain kanssa, ei kuitenkaan pe
rustu eduskunnan myötävaikutuksella sää
dettyyn lakiin ja on siis hallituik;sen koska 
tahansa muutettavissa. Tätä asiaa täyden
tämään antoi hallitus 1924 vuoden valtio
päiville esityksen, jossa ehdotettiin säädet
täväksi, että vaJkinaisessa väessä palvele
vme ·asevelvollisti.Ue voitaisiin,, miUmn eri
tyisiä· syitä, oli ja mikäli olosuhteet sen 
myönsivät, antaa lomaa yhteensä 3 kuU'kau
den aja:ksi. Tämä hallituksen esitys ja, ed. 
Niukkasen edellä mainitsemani eduskunta
esitys tuliwlt swmanaålkaisesti käsiteltäviksi 
p.uolustusasiainvaliokunn!llSISa, jolloin valioc 
J;;unta käs~ttelynsä pohjaJksi otti ed. Niukka
sen esityksen ja tämän mukainen on edus
kunnan käsilläoleva lepäämä.än jätetty laki
ehdotus. 

Ed. Niukkanen on esityksellään, jonka 
tarkoitus näl;ltävästi kyllä osaksi on ollut 
sama kuin hallituksenkin esity.ksen, kuiten
kin .sa:malla taikka ehkä oikeammin pää
asiassa ajanut toista asiaa. Ehdottamalla 
asevelvolliselle, joka en:nen vakinaiseen pal-
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velukseen astumistaan on saanut hänelle 
määrätyn aselajin palvelustehtävissä val
mistavaa koulutusta, myönnettävä:ksi heti 
palvelusajan alussa lomaa enintään kolmen 
kuukauden ajaksi, on :pyritty saamaan nuo
risoa valmistautumaan sotilastehtäviin ulko
puolellakin ja ennen varsinaista sota:palve
lusta. Toisin sanoen tämä loma tulisi ole
maan kiihoittimena liittymään suojeluskun
tiin, koska tällä kertaa sotilaallista opetusta 
vakinaisen armeijan ulkopuolella käytän
nöllisesti katsoen ei ole muualta saatavissa. 

Teoreettisesti katsoen on lakiehdotuksen 
tarkoitus hyvä. On hyvä, että miehisestä 
nuorisosta mahdollisimman suuri osa vapaa-· 
ehtoisesti ottaa keihittäytyäikseen hyv:äksi 
maanpuolusta>jaksi. Täten päästäisiin soti'
J>aiden vaLmiudessa epäilemättä pa:re!IIl.'
p'ii;ru tu~olksiin kuin ainoastaan vakinai
sessa palveluksessa opettamalla, On niin
ikään hyv:älä jru suota'Viaa, ettru jäsen'-· 
määrä suojeluskunnissa, j•otllm muodosta
vat mitä tärkeim.män1 oSian puolustus-· 
laåtostamme, niin,, jopa niin tål'kerun, et
ten voi ymmärtää, mitenkä tällä kertaa ol
lenkaan voisimme tulla ilman niitä toimeen, 
tulisi mahdollisimman korkeaksi. Sitä te
hokkaampihan siis olisi :puolustusmahdolli
suutemme. 

Lopuksi en myöskään voi kieltää sitä
kään, että ehdotettu laki lisäksi olisi koh
tuullinen siinä suhteessa, että sen kautta 
suojeluskunnassa palvelleiden ja siis maan
puolustusta harrastavien asevelvollisten, 
jotka tämän harrastuksensa takia muutoin 
joutuisivat, aliupseerei1ksi sopivina, :palvele
maan tavallista palvelusaikaa :pitemmän 
ajan eli 15 kuukautta, olisi mahdollista 
saada lomaa,. joka olisi yhtä pitkä kuin se 
aiika, jonka heidän muita tovereitaan kauem
min olisi :palveltava. Mutta, kuten jo lau
suntoni alussa viittasin, on mielestäni näitä 
hyviä :puolia liian yksipuolisesti tehosta
ma]la jätetty :huomi•ooll'ottama tta toisia:,, jatkru 
vaikuttaViat puolustustehoamille haittaa
vasti ja jotka voivat johtaa siihen, että laki 
lopputuloksenaan tulisi enemmän heikentä
mään kuin vahvistamaan puolustusmahdol
lisu'Uiksiamme. 

Tärkeimpiä teki:jöitä ipuolustusvoimiemme· 
!kehittämiS€ssä ja puolustusmahdollisuiUik
siemme melkeinpä ehdoton ehto on osaksi, 
että puolustuslaitoksemme on kansan valta
vaTIJ enemmistön kannatJtama: ja osaksi, että 1 

henki itse puolustuslaitoksessa on yhtenäi
nen ja eheä. Jos näitä €1htoja ei saada täy-

tetyksi ei .puolustusteihoa voida l!i.Sätä, ei pu:o
lustajain lulmunäärää eikä edes niiden val
miutta lisäämällä. Tämä lienee todlistele
matta selvää. Tied!äm:me ka~klki, että suuri 
ooa kansaa;mme ei pidä suojeluskuntia puh
tainf!. maanpuolustusjouk:koina, vaan aina
kin jossain määrin vissej'ä yhteiskuntaluok
kia edustavana aseellisena järjestönä, johon 
toisiin luokkiin lukeurtuv.ien ei sovi liittyä. 
V airkka tämä katsantoklantw johrtuukin siitä~ 
että historiaHisia tJosiseik!koja tunnesyistä ei 
ole uskallettu eikä valitettavasti uskalleta 
v:icläk!ään tunnustaa sellaisiksi tkuin ne ovat 
ja että päinvastoin näitten tunnesyitten poh
jalle rakennettua ennakkoluu1oa on järjes.
teJ.rrn!ä_llisesti yllrupidetty siitäkin huolimattar 
että sellaisirukaan ulkonaisia ja satunnaisia 
twp.auksia, jotka näennäisesti ovat voineet 
antaa tukea mainitulle ennakkoluulo1le, ei 
ole vuosikausiin esiintynyt, ja vaiikkia tämä 
katsa.ntokanta siis on VJäärä,. emme rpääse 
siitä, että se toi:stai.'lleksi on olemassa. 

Jos nyt tämän tosisei<kan 'POhjalla tarkas
tamme, mitenkä psykologisesti' vaikuttJaiJs:iJ
ja juuri rpsyko1ogiselta kannalta tätä asiaa, 
josta vallitsee harhamieUettä, psykoosia,, on~ 
kin tarkastettava., - mitenkä siis psykolo
gisesti vaikuttaisi luok:ka.järjesWksi katsot
tuun suojeluskuntaan kuuluvalle aseve:lvol
liseHe annettava erioikeus, ei ole mielestäni 
eopäilystäkään siitä, että se ensiksikin olisi 
omiarun ·taas kiihdytiJämäJän jo laukeamaan 
päin olevaa ennak!koluuloa ja siten osaltaan 
!hidastuttamaan puolustuslaitoksemme kan
sanomaiseksi tulemista. Toiseksi joutuisi 
k!ohta vakinaisen •palveluksen alussa eli 
juuri sinä aikana, jolloin ~edellytykset ase
velvollisten sulautumiseksi yhteen olisivat 
luotavat, toisistaan erotettaviksi ne, jotka: 
suojeluskunnissa ovat swanoot lO!llla;a, var
ten tarpeelliseksi katsotun koulutuksen ja 
ne, jotka eiVJät ole tlätä koulutusta saaneet, 
sen takia, etteivät poliittisista syistä ole kat
soneet voivansa suojeluskuntiin liittyä. On 
he1ppo ymmärtää, mikä kiitollinen aihe kii
hoitukseen on viimerkisi mainittujen alokkait
ten mieliin SJ71Övyttää epäluuloa ja katlre
,ruutta näitä toisia, heidän mielestään aiheet
tomasti ;parempiosaisia; tovereita vastaanr 
jotka muitten hikoillessa sotataidon a1keiden 
kiffiipUSIS~ usein ehkä tylyiltä tuntuvien ali
upse~erien käsissä vi.ettävät koton!aan suloi
sia päiviä, ainoastaan, :kuten tullaan väittä
mään, sen takia, että ova:!J kuulluneet SIUIOjelus
kuntaan. Minkä arvoinen on armeija, joll'ka 
aines tulisi ol'emaan jakautunoona· kaihteen 
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toisiaalll karsaasti katsovaam, osaan.. Jos to
deHa tulee tarvis ase ikäd€SSä puolustaa 
isänmaata, on toveruuden, yhteishengen Ja 
siten ta:rpee11isen eheyden puute tekevä ar
meijamme ponnistuksia j,a v,a;aroja kestä
mättömäksi heikoksi ootaljoukoksi, olkoonpa 
se sitten miten hyvin aseistettu ja johdettu 
hyvänsä. 

Tällainen on tilanne kylmästi ja mtohi
mottomasti katsottuna .. 

iMe emme ole o:Ukeute·ttuja •panemaan alt
tiiksi puolustuksemme elb.eyttä j,a voimaa 
saadwksemme ehkä lisä:ä muutamia tuhansia 
vapaaehtoisia maanrpuolustajia. Me emme 
ole oikeutettuja antamaan syyn varjoaikaan 
siitä, että suojeluskuntiin liittyminen tar
koittaisi jotain muuta, jotain itsel~käämpien 
etujen taJVloittelua, lrnin ainoastaan isän
maan .puolustusta. Ainoastaan näi·tä peri
aatteita seura:amaHa voimme saada kehitylk:
sen sille a'Stee·lle, .johon, toistan sen vielä, se 
on kylpsy;mässä, nimittäin että rpuolustuslai
toksemme kokonaisuudessaan,, vakinainen 
väki ja vapaaehtoinen rpuolustusjärjestömrme, 
saavat kaikkien tämän maan etua ajavien 
kiansa:Iaisten lkannatul~sen ija. siUoin, vasta 
siRoin on hetki kypsynyt sen ta,paisen lain 
laatimiseen, jota käsilläoleva esitys koskee. 

O~en tfulsä tahtonut esittää ne näkÖikohdat, 
j~otka ovat minua johtaneet äänestäessäni 
puolustusasiainvaliokunnassa tätä la:kieihdo
tusta vastaan, ja toivon, että suuri valio
kunta mu~tten muassa näiUä perusteilla on 
asettuva tässä asiassa puolustusasiainvalio
kunnau. kannalle. 

Ed. C o 11 i a n d e r: Det egendomliga 
har intraffat, att hakom försvarsutskottets 
motivering tili avslag in,gen f.ör närvarande 
står. Det. helat är en kompromiss, och man 
är icke tillf.reds .med 'dlenna motivering. Det 
e11da man kan säga är, att den höll på att 
ibli ändå sämre. Detta tvingar ocilrnå mig 
att med n:åtgra ord motivem va:dör jag i ut
skottet röstat för lagförslagets förkastande. 

·,Den :princip, som ligger tili grund för 
>'lår nu gäillande värnpJiikts,lag, så som derr 
tiHämpas, är ju den, att ~persone·r, som hava 
stö.rre bildm.ing, stiÖrre iförutsättningaT för 
att •kunna göra iförsvaret nytta, skola tj·änst
g.örai en längre tid och .få en ifullständigare 
utbildning. Andan uti den förra värnpJikts... 
lagen var en rätt motsatt. Medan en deJi rper
soner där tjänstgjorde, - de som ioke hade 
folkskolebildning -, ända tili tre år, kunde 
en student fU:llgöra. sin värnplikt under en-

dast ett års tid. Det är s'åil.unda tydligt ocJh 
klart, att lagstiftaren har velat faJStslå denna 
prineip om längre 1Jjänstetid för .bättre kva
>lifioorade. SkuRe vi nu godkänna det för
slag, som här föreligger, så skulle vi där
med upphä:va andan urti gällande värnplikts
lag, och en sådian undamtagslagstiftning an
ser jag vara !betänklig. Varje undanta.,o-s
.J.agsti.ftning är i och ror sig själv ibetänklig 
och ikamske i detta fall så mycket mer som 
man faktiskt komme att delvis upphäva 
v:ärnpliikts1a,gen utan att dämm nämna ett 
enda ord. HärtiU kommer att enligt nu 
gällande lag man kan bevilja de vämplik
tiga vissa lättnader uti särskilda fall odh 
att sådana lättnader ookså hava ifrågakom
mit, men,, .efte.r vad man från mi.J.itärhåll 
.meddelat, uti mycket få faH.. Ytterligare 
.kan här tilläggas att en>ligt 3 mom. uti lagen 
åt värnrpliktig i aktiv tjänst, som i allmänna 
mi.Iitära frågon eller eljes i särskild grad 
utmärkt sig eller utJbildat sig thll en god 
soldat, såvitt .förhålla:ndena det medgiva, 
:permission kan heviljas för en tid av högst 
tre m:ånader. Detta sta.dgande i 3 mom. 
har väl tiilkommit för att jämnSitä[Jia. alla 
~ämpliktiga såvi,tt möljligt. Men det med
delas från miEtärt håhl att fullföljandet av 
stadgandet i d:etta tredje mom. icke kan 
ifrågakomma.. Man lhar med bestämdhet -
jag ha.r därvid ha1ft förmåinen att rådfråga 
högre officerare, som i hög grad intressemt 
sig för detta .J.agf,örs1ag - klargjort, att 
utbildningen under ett ~senare stadium är 
av den art, att bevi.ljande ruv permission 
vore tiU skada för .hela utbildningen. Man 
kan, hava dessa mrlitärer svarat mig, så
lunda iclre tillämpa detta stadgande, men 
riksdagen skulle emellertid,, för att över
sky1a det svag.a i mom. 1, iruföra detta mo
ment 3, som icke kan tillämpas.. Detta gör 
att jag har blivit så mycket mer övertygad 
om det olämp:liga i ihela detta lagrorslag. 

Man s:äger nu från det håll, dä.r man är 
särskHt intress'Crad för dietta lagförslag, 
1exempelvis från udgsm. Niukkanens sida, 
att d'et är oskäligt, att en värnP'liktig, som 
lhar fått .en god utbildning, skaJ.l tjänstgöra 
i rekrytstadiet, oaktat a,tt han står vida över 
dessa. rekryter. Om nu så är, så ri'ktar sig 
denna anmä:nkning mot själva organisatio
nen. inom a:nmen, ocih malll frågar sig, är 
den vel'fkligen så opraktisk, att man icke kan 
förhindra ett onödigt och olåmpligt utnytt
jande av de värnpliktige. Vå,r före detta 
militär, som upplöstes i seklets början, an
sågs ju icke kunna mäta sig med den nuva-

80 
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r.and'e, men där iönekom det aldrig, att man 
s:kulle gått så scha.blon.mässigt tn1väga, som 
man nu gör. Där utnyttjades kr.a:fterna an 
efter som de visade sig vara dugliga. En 
värnptliktig, som stod lhögre än de andra, 
ibeiordrades mydret sna!bbt, han fick upp
g.ifter, som de a,ndra icke kunde rå med. 
Och samma ti1lvägagångssätt må:ste ju 
IJ.rnnna ti.llämpas inom vår nuvarande :mili
tär. Efter vad jag hört strävar man i själva 
v·el'ket numera målmedvetet i denna rikt
ning. Detta motiv tiU godkännande av lag
rorslaget bortfaller sMunda också. 

Då jag nämnde v;ad man JPå militärt håll 
har sagt om tillämpningen av mom. 3, har 
jag dlärmed också 'bemött :OO.gsm. N1ukka
nens rpåstående, om att detta mom. 3 skutle 
knnna komma till anVJändlning. Det är nog l 
ett fullständig:t :misstag :frlån rdgsm. Niuk:
kanens sida. 

Så beklagar ndgsm. Niu:l~kanen, att de bor
gerliga elerrnenlt, vilka varit med om artJt 
s:leyddskårerna skola stihllas rp'å ordinarie :fot, 
in.te viioja vara med om denna 1ag. Jag vill 
för min del försäkra, att .jag hyser det var
maste intresse för skydldskårsorganisationen 
och anse~r den vara a'V utomordent:ligt storrt 
värde .för landets försvar, men detta moti
:verar i0ke, att man kommer fram med en 
undantagslagstiftning av den art som nu 
här :föreligger. Jag tror att diet är egentli
gare, klokare odh bättre, att verildiga vänner 
av skyddskårsorganisationlen nu avböja 
detta lagförslag, och att :man lojalt full:föl
jer den andla, som genomgår vår nuvarande 
V'ärnp.Hktslag, odh. som förutsätter att de 
vämpliktiga, vilka ä;ga större fömtsättnin
gar,. i högre gnad skola utnyttjas till foste·r
landets försvar. 

För min dcl villl jag urttala :f.örhoppningen, 
att stora. utskottet vid sin behrandling av 
ärendet viUe heakta dlessa synpuukter. 

Ed. T u o m i v a a. r a : Puolustusasiain
valiokunta on esityksessä:äm vasemmiston ja 
e:r;äid~n täållä jo mielipiteeTIJSä lausmmide:n 
porvarillisten edustajain äänillä ottanut 
lrui:\toisuuslomiin näihden kielteisen kantansa 
perusteluksi muun muassa seuraavat kaksi 
seikka-a, : Ensinnäkin katsolo ;valiolmn,nan 
~istö, että lomien kautta syntyvä p.a:l
velusajll!n lyhennys vaikuttaa haitallisesti 
anneijan määrä'Vahvuuteen, ja toiseksi että 
lomien kautta saisivat suojeluskuntalaiset 
kohtuuttoman edun, jota kiertelemättä lau-

------------------
suttuna perusteluehdotus todellisuudessa 
taTkoittaa. Näiden kahden perustelun vä
lillä on olemassa ilmeinen ristiriita, ainaJkin 
niihin vaikutteisiin nähden, 'joista ne ovat 
lä!htöisin. va.oommiston, joka on perustelu
jen takana, harrastuksiin ei suinkaan ole 
kuulunut armeijan määrävahvuuden kor
lmana pitäminen. Mistä nyt sitten yhtäilclriä 
huoli määrävahvuuksista ~ Eiköhän tässä ole 
vain haettu syy, perus:te1u,. johon vain umpi
mähkään on ryhdytty, jotta jälkimmäinen, 
pU!htaan suojeluskuntavihan purkaus saisi 
lisäpontta. 

Tarkastakaamme sitten, minkälainen tuo 
vaikutus määrävahvuuksiin olisi. Määt'ä
vahvuudeksi nimitetään sotaväessä, niin
kuin nimikin sanoo, sellaista vahvuutta, 
jok31 vuosittain tai pitemmäksi ajaksi kiinni
lyödään ja joka sisä'ltää luvut ja määräyk
set siitä, kuima monta henkilöä kussak:im. 
yksikössä on. Näihin vahvuuks:iin eivät vai
kuta mitkäiän tila;pälislomat eivätkä kuntoi
suusloma.tkaan ne ovat ja pysyvät samoill!a. 

.Sotalaitohlessa on kuitenkin toisenkin laa
tuisia vahvuuksia. On muonava}lvuuksia, 
va,rusvahvuuksia, koulutusvahvuuksia j. n. e. 
Näihin vahvuuksiin lomat kyllä vaikuttavat 
ja tätä vaikutusta kai ponsiehd10ttajat ovat 
tarkoittaneet, joskin ovat se1;1 sekoit1Ja1;1eet 
sotilaallisesti aivan toiseen käsitteeseen. 
Mutta joskin kysymylq>essä oleva loma vai
kuttaa viimeksimainittui'\J,in vahvu'Qksi~n, ei 
sen vaikutus suinkaan ole haitallinen, ni~
kuin ponnen ehdottajat tahtovat väittää. 
Vai ka tsovatko ponoon· ehdottaj at hll1italli.
seksi sen, että armeijan muonitusvahvuus, 
muonwpäivien lukumäälrä välhenee, jonka 
kautta sotalaitoksen menot luonnollisesti 
alenevat Y A:imakin tähän saakka on tässä 
eduskunnassa j,a varsinkin vase:mnriston ta
holla oltu toista m1elt.ä. Eikö sitä todista 
pyrkimys prulvel'Usajan lyherutämisee'Ill~ Va
rusvahvuuteen voi loma niinikäiän vaikuttaa 
vain edulliJSesti. Airnakin maallikon kan
nalta näyttäisi mahdolliselta, että asevelvol
liselle, jolle myönnetääu pitempi loma, 
myönnetäiän myös oikeus loma-aikaua käyt
tää siviilipukua. Näin jää jälelle aioo&Staan 
koulutusvahvuus. On vaoikea ymm,ärtää, m.i
teJ;l vasemmisto yhtäklciJä on alkanut pitää 
huolta myös a:rn\eijan koUilutu~a ja se:n 
ha~toista. Ku,uden kuukauden palvelusa1kaa 
aj~n eivät S;tri\lillra.a;ljl. koulutushuolet ole 
olleet vasemmiston pm;usteina. Ilmeisesti on 
tässäkin kyseessä vain umpimähkäisesti va-
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littu peruste ja sillä saa~vutettu, ni:inkuin 
jo sanoin, p.erust~lun jälkimmäioon suojelus
kunniHe vihamielisen osan hyväksyminen. 

Ennenkui•n käyn käsittelemäij,n tätä kou
lutusvahvuutta, on mi:nun tehtävä niille 
edustajille, joilla pitäisi olla sotilasasioista 
perustoollisemmat tiedot kuin minulla, ky
symys, tarkoittavatko he mä:äirävahvuuksilla 
todellakin koulutusvahvuutta, sillä määrä
vahvuushan ei, kuten jo sanoin, voi kuntoi
suuslomi.en kautta muuttua. Lähden siitä 
Qtaksumasta, että perustelussa on nimen
omaan tarkoit·ettu koulutusvahvuutta. 
Voimme läJhteä tarkastamaan kuntoisuus
lomien vaikutusta. 

Koulutusvahvuuden muodostavat ne mie
het, jotka pä.ivitttäin voivat ottaa osaa soti
laallisiin harjoLtuksiin. Koulutusvahvuus 
poikkeaa muonitusvruhvuudesta sikäli, että 
osa esim. komppanian määrävahvuuden mu
kaista miehistöä on poissa riveistä jonkun 
tilapäisen syyn, kuten sairauden, komen
nuksen, jonkun suoritettavan työn tai lo
man takia. Sanokwamme, että komppa
niassa, jossa on 120 miestä, on 20 mai!nittu
jen syiden takia poissa harjoitettavien ri
veistä. Olett!llkaamme, että edelleen riveistä 
olisi poissa 10 miestä Jmntoisuuslomien ta
kia. Kun kuntoisuuslomien saamisen edelly
ty:l}senä on, että vain sellaiset miehet, jotka 
sotilaallisen edistyneisyyden takia voidaan 
katsoa omaaviksi seHaå:sen tiedon, että mää
rätyn a•jan voivrut olla pois, lomalla, on il
meistä, ettei heidän i1Sensä kooliutus pcissa" 
olosta kärsi. Senhän arvoste-levat sotilaalli
set esimiehet, enkä ainaka•an minä ole voi
nut havaita heissä pyrkimystä, että he ha
luatisivat jättåäi asevelvolliset koulutta" 
mwtta. Tulas kuntoisuuslomien myöntämi
sestä olisi niin ollen vain se, että rivissä on 
100 miehern asemasta. ·90. 1Tästä. kai nyt 
.sitten vihdoin pitäisi löytää se haitta, jota 
perusteTuilla takaa ajetaan .. Mutta mrinä en 
voi sitä haittaa löytää. Minun mielestäni 
pitäisi tästä sensijaan olla puhdasta etua. 
Onhan komppanian koulutushenkilökunta 
pysynyt kuntoisuuslomista huolimatta sa
mana. Selvän järjen mukaan pitäisi 90 mie
ihw kou:lutU!mli'lllen olla samalle opettta~a
m.~riille helpompi kuin 100 :n. Ilmeisesti 
voi koulutus näin muodostua enemmän hen
kilökohtaiseksi, kunkin yksityisen miehen 
OSfl:lle j&iä suhteellisesti enemmän a:iikaa. Eri
koi~ti alokasa'iikana, jolloin asevelvollisten 
yksittäin koulutus on tärkeintä, ei pienem- . 

mästä koulutusvahvuudesta ole mitään hait
taa. 

Toiv;on näi]n voineeni osoittaa, ettei klm.
toisuuslomilla; voi koulutukSeen nähden, 
sikäli kuin: se koskee vahvuutoon; olla muulla 
kuin hyödyllinen vaikutus. MuonitUS- ja 
varustusvahvuuteen se vaikuttaa ainakin 
edullffiesti ja määrävahvuuteen se ei vaikuta 
ollenkaan. Voisihan kyllä ajatella, että pe
rust.eluiden esittäjät ovat ajatelleet lomien 
myörutämisen kautta aiheutuvan haittaa ar
meijan liikekannallepanossa. Mutta tämä
kin väite on kestämätön. Luonnostaan lan
keaa, että jokain.en lomalla olija sodan uha
tessa viipymättä kutsutillan palvelukseen. 
Itse liikekannallepanon aikana on varmasti 
jokainen lomallaolija kutsuttu takaisin. Mi
tään vahi111koa eivät lomat siten tässä suh
teessa voisi armeijalle aiheuttaa. En voi 
tulla tästä muuhun tulokseen, kuin että pe
rusteluj~n esittäjät ovat joko pin;tapuoili
sesti asiaa ajatelleet tai esittäneet peruste
lut vain umpimähkään sa.adaJkseen siten 
asialleen edes jonkinlaisen perustelun, ol
koonpa ettei sekään kestä arvostelua (V a
semmalta: Kyllä kestää. ! ) . 

Siti.rtykäämme sitten pe~ust.elujen toiseen, 
va:rsinaiseen osaan, jolloin ensimmä:inen QSa 

on vain ta:rkoitetu koristeeksi, kovi·n keino
tekJoiseks!i kuten olemme nrähneet. Perust:e
lujen ydin on siis todellisuudessa siinä, että 
suojeluskuntaaaiset saavuttaisivart kohtuut
toman edun verrattuna muihin asevelvolli
siin. 

Vasemmiston taholta .esitettynä minä täy
sm ymmärräm. ti:j,män ajatuksen. Kaikki suo
jeluakunnille tulevat edut ilmeisesti tehos
tavat sen toiminta·a maan puolustuksessa, ja 
tämähän on paha juttu laitokselle, jonka 
häviäanistä toivotaan. Mutta että tätä kan
ta31 on ryhdytty a:j.amaan myöskin porvaril
lisella taholla, vi•eläpä taholla, jossa suoje
luskunta-asia minun tietääkseni on tä;hän 
saakka ollut hyvinkin korkealle arvosteltu, 
sitä mi:nä en ymmä:rrä. 

Lisäksi valiokunnassa on vielä esitetty 
hylkä:ä:mistä puolustavana perusteena se, 
että jos tällaisra lomia •myönnetään, ei ase
velvollista al]päällystöä voida käyttää to-is
ten asevelvollisten kouluttajana. T·äihän on 
kuitenk-in huomauteUava, että asevelvol
lista alipäällystöä ei ole tarkoitukse:n'llJ.U
kaåsm kfiyttäji muitten asevelvollisoo.n kou
luttamiseel1, vaan näiden johtrumiseen tai~
telutehtävien puitteissa, sillä asevelvolliset. 
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ovat koulutet'talvat sota va.l"ten ja erittäin
kin juuri asevelvollinen alipäällystö. Että 
on jouduttu olosuhteiden pakosta asevelvol
lista alipäällystöä käyttämään suoranaisesti 
sellaisiin kouiutusteh:täviin>, joissa :pitäisi 
olla palkattu henkilökunta, ei kumoa lausu
maani tosiasiaa., nimittäin sitä, että asevel
vollinen aJ.ipäällystö on harjoitettava ensi 
kädessä ryhmän johta.jaksi sotaa silmällä 
pitäen. Tähän tärkeään ja ryhmän johtar 
jalta tulevaisuuden sodassa paljon vaati
vaan tehtävään kehittyäkseen on asevelvol
linen alipäällystö bsvatettava ja kehitet
tä'Vä antamalla heidän johtaa ryhmää ta;is
.teluharjoituksissa. Mutta tällöin ei aseve·l
vollinen alipäällystö ole suinkaan opetta
jana, vaan opetetta.vana suorittaessaan ase
velvollisuutta armeijassa, jos nimittäin pi
detään päälmääränä asevelvollistoo kasvatta
mist;a ja harjoitta;mista sodan vaatimusten 
mukaisesti. 

Näin ollen ei tälläkään perusteella voi 
asiallisesti vastustaa esilläolevan lakiehdo
tuksen hyväksymistä. ,Sosialidemokraa
tissa" ja: muistaakseni myöskin puolustus
asiainvaliokunnassa esitettiin vielä lisäksi se 
perustelu tämäm lakiehdotuksen hylkäämi~ 
seen, ·että suojeJ.uskunnissa muka, sanovat 
upseerit, miehet ehtivät parhaiksi oppia so
ti!la;alliset temput t-ekemään väärin, minkä 
vuoksi armeijassa siitä om. pel'kkä:ä vahin
koa;, kun täytyy heitä opettaa pois näistä 
vääristä tottumuksista. Joka n\Yt vähänkään 
tuntee näitä asioita, ei: voi niellä .näin paik
kansap:iJtämätöntä väitettä. Minä en usko, 
että Suomen armeijassa löytyy näin ylmin
kertaisila upseereja, jotka väittävät tätä, sen
takia, että harjoitusohjesruäntö armeijalle ja 
suojeluskunnille on sama ja harjQitustavat 
QVat samat. Silloi'll! on mahdotonta se, että 
miehet koulutett:aisiin vääri.n, niin että täy
tyy sitten armeijassa t,äJmä asia korjata. Ja 
jos katsellaan siltä tilastoa kuntoisuruslomista, 
minkä täällä puolustusasiainvaliokunnan pu
heenjohtaja esitti, se i:lman muuta todistaa 
tällaisen väitteen aiva·n pa:iJkkansa pitämät
tömäksi. Se on haettu, mutta ei todellinen. 

Kun sotaväen päällikikö, yleisesikunta ja 
divisioonain komentajat, jotka ovat joutu
neet myöntämään näitä lomi:a, jotka ova;t 
nähooet ja omakohtaisesti kokeneet, aiheut
taV'atko nä.mä lomat miiliäm haittaa, kaim 
yksimielisesti pitävät niitä välttämättöminä 
ja edelleen säilytettävinä ja ovat sitä mieltä, 
että tämä asia pitäisi~ lailla järjestää, ni~n 

minä en voi yhtyä aina;kaan rui.ihin porvaril
lisiin edustaji1in, jotka uskaltavat asettaa 
asiantuntemuksensa ja käsityksensä si:iJtä~ 
mitä armeija vaatii, huomattavasti edelle 
näiden armeijan taistelu- ja puolustuskun
toi•suudlesta vastaavien henkilöiden mielipi
dettä. Minusta tuntuulrin nä.in Qllen, että 
tässä asiassa on jotakin v}nossa. Siinä on 
joitakin vä'ärinkäsityksiä ja, niin, oHen, kun 
asia on niinkin tärkeä kuin se ehdottomasti 
on, ja kun täällä on paljon uusia edustajia, 
jotka eivät ole ennen perehtyneet .täysin pe
rusteellisesti tä:hän asiaan ja sen merkityk
seen, ehdotan, herra puhemies, kunnioitta.en, 
että tämä asia pantaisiin pöydälle ensi vii
kon istuntoon. 

Ed. Kulma •l a: Minulla ei tässä yhtey
dessä ole syytä laajemmin kosketella tätär 
kysymystä, koska olen itse myötävaikutta
nut siihoo päätökseen, joka on tullut valio
kunnan päätökseksi. Sen sijaan tahdon 
tässä lyhyesti kosketella valiOkunnan pää
tökseen liittyviä perusteluita, jotka eivät 
kaikissa kohden tyydytä niitä perusteita, 
joilla minä olen asettunut kielteiselle kan
nalle. Kutel!. Qn ymmärrettävää, niin tällai
sessa~ kompromissipäätöksessä, jossa useat 
valiokunnan jäsen-et asettuivat kielteiselle 
kannalle kokonaan erilaisilla perusteilla, 
mietinnön perusteluissa ilmenee kaikki 
ne eri perustelut, joita tämän hylkäävän eh
dotuksen puolesta esitettiin. Kun oli kysy
mys valiokunnan perusteluista, ehdotin 
asianomaigessa validkunnassa perusteluiksi 
ne perustelut, joilla omasta puolesta asetuin 
hylkäävälle kannalle. Nämä perustelut oli
vat ensinnakin, että tällaisten lomien myön
täminen yhdelle osalle sotilaita voisi hait.al~ 
lisesti myohemmin vaikuttaa siihen kysy
mykseen, kun tulee kysymys asevelvolli
suu:sa1jan lyhentämisestä.. Juuri näihin l~ 
miin voitaisiiru silroiTIJ osaltaan vedot.a, että 
asev.elvollisuus.a;jan lyhentämilnen on ta:rpee~ 
tonta, koska nyt jo void~1.1an lomieu muodossa 
myöntää lyihennystä palvelusaikaan. Ka:iik
kein painavin syy, joka luonnollisesti mei
dän taholtamme on mäått'äll!ll'Yt kannan tä
hän kysymykseen, on se, mikä mainitaan, 
valiokunnan perustelujen toisessa kohdassa, 
että tämä on suoranainen etu suojeluskun
nalle ja että tä:män kautta tahdotaan vär
vätä nuorukaisia jo ennen asevelvollisuus
ikää suojeluskuntiin. Kun sotilasasiainva
liokunnan puheenjohtaja Niukkanen selosti 
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laajemmassa lausunnossaan tätä kysymystä, 
niin hän tahtoi kuin välttäen kieltää tämän 
tosiasian, mutta loppujen lopuksi kuitenkin 
.sekä niistä asiaintuntijain lausunnoista että 
hänen oman lausuntonsa loppuvedossa il
menee, että tämä on, kuten hän lausui, ,eh
doton edellytys suojeluskuntain työlle". 
Katselkaa.IIliiil:e tätä kysymystili nåJden 
kysymysten yhteydessä, jotka nykyisin 
.ovat tapetilla, nimittäin mitä osaa suojelus
kuntain työ merkitsee niin sanotussa huli
ganismissa eli raakalaisuudessa, joka ny
kyään Suomessa niin suuressa mittakaavassa 
ilmenee. Siinä kolkouksessa, jonka Suomen 
maaherrat ovat viime päivinä pitäneet ja 
keskustelleet tästä kysymyksestä, ovat he 
muun muassa lausuneet käsityksenään, että 
yleisesti olisi tarkemmin seurattava, kenelle 
annetaan aseenkantolupa ja että myös sitä 
ikärajaa, jolle aseenkantolupa myönnetään, 
Qlisi koroitettava. Nyt sen sijaan tämän 
kysym~sen yhteydessä me lainlaadintatoi
menpiteen kautta edustamme sitä, että ase 
annetaan vapaaksi jo varsin nuorena Suo
men kansalaiselle. On epäilemättä selvää, 
mihlin lopputulokseen tämä veisi, nimittäin 
että yihä enemmän kehityttäisiin raaka
lajsuudem; jru huliganliSimin ti1elile. Kol
manneksi perusteluina, jotka ovat vaikutta
neet siifuen kantaan, mikä on tullut puolus
tu:sasiainvaliokunn,a;n päätökseksi, on se, että 
lomien myöntämisessä itse tämän l'ain toteut
tamisessa ei voitaisi noudattaa puolueetto
muutta, vaan että siitä muodostuisi sellai
nen kastijärjestelmä, että varakkaampien ja 
yleensä, niinlkuin kansan keskuudessa nimi
tetään, ,.,parempien ih11nlisteln" kesikuudesta 
läMenei11e aseveJvo'llisiHe myönnettäisiin l~ 
mia, mutta sen sijaan työläisten ja köyhem
;pien asevelvollisten palvelusaika tulisi ole
maan sama edelleen ja näiden lamansaanti 
Qlisi mahdollisimman rajoitettu. Täällä puo
lustusasiainvaliokunnan herra puheenjoh
taja mainitsi tilastosta, jonka mukaan lomia 
on tähän asti myönnetty ja todisti tällä ti
lastolla, että näitä lomia on etupäässä myön
netty suojeluskuntalaisille. Tä:mä osaltaan 
tukee myöskin tätä perustetta, että näin tu
lee edelleenkin tapahtumaan ja sellainen 
kastijako, luokkajako juuri näiden lomien 
myöntämisessä tulisi käytäntöön, jos tämä 
la'ki tulisi hyvä'ksyt~si. Minä siis roh'ke
nen toivoa, että suuri valiokunta asettuu 
sille kannalle, jolle asianomainen valiokun
takin asettui tähän kysymykseen nähden, 
nimittäin hylkäävälie kannalle. 

Ed. Kuuli a 1 a: Minä pyydän kannat
taa ed. Tuomivaaran tekemää ehdotusta, 
että asia pantaisiin pöydälle ensi viikon 
perjantain istuntoon . 

Ed. V eih k a oja: Luovun. 

Ed. K u 1m a 1 a: Minun nähdäkseni tämä 
asia on kylliksi selvä, ettei ole ensinkään 
ta:vpeellista tätä kysymystä asettaa pöydälle . 
Minä siis vastustan pöydällepanoa. 

Keskustelu asian pöydällepanosta juliste
taan pä.ättyneeksi. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Koska on vaadittu asia pantavaksi pöydälle 
ja tätä vaatimusta on kannatettu, on asia 
valtiopäiväjärjestyksen 56 § :n mukaan pöy
dälle pantava. Ja kun muuta ehdotusta ei 
ole tehty, niin hyväksyttänee ed. Tuomivaa
ran ehdotus, että asia pannaan pöydälle seu
raavan viilkon ist1mtoon. 

A'sia p a n n a a n p ö y d ä 11 e seuraa
van viikon istuntoon. 

8) Ehdotus laiksi suojeluskuntajärjestön 
hajoittamisesta. 

Ed. Tannerin y. m. edusk. esitylksen n :o 
28 johdosta laadittu puolustusasiainvalio
kunnan mietintö n:o 6 esitellään mainitun 
lainsäätämistlsian e lll s i mlm ä j, s 1J ä; 4r 'är 
s i t te 1 y ä varten. 

Ensimmäinen varapuhemies: 
Käsittelyn pohjana on puolustusasiainva
liokunnan mietintö n :o 6. 

Keskustelu: 

Ed. Kulma 1: a,: Kun sotilasasiainvalio
kunnan mietinnössä esitetään, että tämä 
lalciehdotus suojeiuskmnta:järjestön hajoitta
misesta hyliättäisiin, niin siihen ei ole m.itään " 
syytä asettua hämm:ästyvälle 'kannalle. Se 
on porvariston johdonmukainen ja usein 
vamin häikäilemättä esille tuotu tabto huo
limatta niistä lukuisista todisteista, joita 
eduskunnassa on esitetty suojeluslruntajär
jestön toiminnan turm~oHisuudesta ja luok
kaluonteesta. Puol ustusasiwinvali'okunnan 
enemmistö on porvarillinen j·a toim:i.i tieteiir-
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kin porvariston ta:hdon mUika·an. Por:varisto 
näyttää pitävän vä:lttämättömänä, että 
maassa toimii selila.inen aseellinen järjestö 
joka on valmis porvaristoll! il.uokkavallan 
puolesta työntä:mäJän påstimensä lählmmäi~ 
.sensä kylkeen, jos kansan tyytymättömyys 
kasvaa niin suureksi, että se tavaHa. tai toi
sella u;hkaa ,porvariston taloudellista ja po
liittistn va'lta-asemaa.. Suojeluskuntahengen 
:porwarilliset y~läipitäjät ovat useamp.aan ker
taan erinäisten lehtikil'ljoituste.n ja ,puiheiden 
muodossa lausuneet julki, että suojeluSikun
tajärjestö on olemassa nimenomaan pitäiik
seen yHä porvarivaltaa sellaisenkin ta:pauk
sen varalta, että edUSJkunnan kokoonpano 
täysin laillisessa järjestY'ksessä muuttuu por
varistolle va:s<tenmieliseksi ja. vaa1ralliseksi. 
Asian tässä vaiheessa Qn siis täysi syy todeta, 
että porvaristo ei ole muuttanut suhd!ettaa.n 
suojeluskuntien tarpeellisuuteen enemp:ää 
kuin käsitystään siitä, mitä varten mainittu 
rpistinkaarti on olemassa. 

.Suojeluskunta.laiset ovat muuten kiirehti
neet antamaan uuden ja vallSin kuvaavan 
näJltteen toiminnastaan työväestöä vastaan. 
Minä saatan sen muutamin samoin edu& 
kunnan tietoon. Tunnettua on, että Hög
forsin tehtaalla on jo pitemmän aikaa val
linnut miltei täydellin'en sotatila, jota ovat 
pitäneet yllä ·pihika1alaiset rikkurit, jotka 
suurimmalta osalta ovat suojeluskuntahen,
gen lä:pitunkemia ja muita yhteiskunnan 
1kurjimpia hy.N{;iöitä. Tämä kaarti on tehnyt 
mainitulla paikkakwmaHa rauhallisten ih
misten elämän miltei sietämättömä;ksi. Ja 
- mikä meidän nykyisen sosialidemDkraat
tisen sisäasiainministerin veltolle m~mette
tylle on luonteenomaista, - järjestysvallan 
taholta ei ole ryhdytty huliganismi111 ,poista
maan. .Ammuskeleminen, juopottelu, rau
hallisten ihmisten hätyytte1eminen, lasten ja 
naisten kiviUäminen, rikkul\ien keskinäiset 
temmellykset ja suoranainen sulkuun jourtu
ne•en työväestön vainoaminen ovat joka:päi
väisiä t&pauksia, joten voidaan täydellä 
syy.Uä sanoa suo:canaisen terro:t~in vallitsevan 
paikkaikunna1la. Tuorein näyte tilanteesta 

· on se, mit,ä viime sunnuntain aikaan jätleen 
tapahtui. Mainittujen rikkmien kesken oli 
syntynyt sunnuntari.aamruna tavanmukainen 
tappelu, jossa erästä ,rikkuria haaV'oitettiin, 
niin että haavoitettu oli jätettävä lääkärin 
paikllittavaksi. Tämän taJppelun ja rähinän 
seassa kuultiin huutDja.,. että ibolshevii!kit 
hyökkaävät rilkkurien k~mppunn,, v;aikka ta
pausta seuranneet voivat todeta, ettei taiste-

luun ottanut osaa YJksiikään ·paikkakuntalai
nen, puhumattakaan sulkulaisista. Tarkoi
tuksena lienee ollut yllyttää mielialaa nimen
omaan su1kulaisia V'astaan, sen voi rpäätellä 
siitä, että riklkurit kiersivät ,paikkatkunta
laisten asuntojen ympärillä ja ase·et käsissä;. 
pakottivat ihmisiä piilottautumaan sisäUä. 
Tuon tuostakin kuului laukauksia ja kuulat 
rikkurien aseista Jientelivät asuntojen seiniin. 
Tätä samaa kesti koko päivän ja samoin 
tapahtuu jatkuvasti joka päivä. Kun ~paik
kaikunnan poliisilta on tiedusteltu, miksi se 
ei ri·enrtänyt hätään, va,iklm mpua oru PYY-:
dletty, vastaa !poliisi, että hän ei uskaUa 
ryhtyä rauhanhäiri,tsijöitä mill<äiåin tavalla 
asettamaa:n, koska hu;ligaaneilla on ylivoima 
rpuolellaan. 

Paikkarkunnalla on myöskin suojelus
kunta.. Kun suojeluskuntain tehtäviin sa
notaan Imuluvan kotien rauhan,. ihmisten 
turvallisu;uden turvaamisen,. niin suojelus
kunta voisi edes yhden kerran käytännös;<;ä 
tote'llttaa tätä ,.,kauni:s<ta orh:jclmaamsa" j111 
ryhtyä ennen kaikkea pitämään kuria pilrka
la'laisten huligaanienkin rauhoittamiseksi. 
SeHainen suoje,luskun.nan toiminta olisi jon
kun:laisessa sopusoinnussa niiden. porvaris
ton esi-ttä!mien kaunåiden tunnuslauseiden 
kanssa, joilla täällä eduskunnassa ,,n suo
jeluskuntien olemassaoloa puolustettu. Päin
vastoin ova.t suojeluskunta ja. sen yksityiset 
aseistetut jäsenet tu;keneet rikknrien hnli
noimista, mikä o111kin ymmärrettävää, sillä, 
,rikkurien terrori kohdistuu Pyhäjärven työ
}äisiin ja heidlän koteihinsa. Viime sunnun
taina sattuneen metelöimisen kuvaavana lDp
punäytöiksenä on mainittava, että su:ojfllns
kunta:Jaiset piirittivät paikkakunnan työ
väentalon, muodostivat ketjun työväenta:lon 
ymväri ja kivwärit ojossa estivät pääsyn 
ulos. Sisään rynt:äsi samaan aikaan paikka
kunnan 'POliisivoima ja pani toi.me0n rau
hallisen iltamayleisön perinpohjaisen t:lrkas
tuksen. Paikl:akunnan suojeluskuntalaiset 
ja poliisit näyttävä~ siis saaneen erinomaisen 
aiheen ryhtyä rauhoitustyöhön hyökkää
mällä työväentaiolle~ Viranomaisilla on 
lain :ri:mikaan tietenkin täysi oikfms panna 
toimeen tai.1kastus seHaisissa tapauksissa. 
joissa voidaan eJpäillä esim. aseiden kau
liosta annettujen, määräysteru l'ikkomista, 
mutta rinnastamaila tätä tarkastusta viran
omaisten suhtautumisesta pih!ka..lalaisiin 
ihuligaaneihin, jotka vaaralliset aseet kä
dessä riehuvat 'paikkakunnalla, ilman että 
heidän suhteensa olisi ryhdytty minkäänlai-
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siin toimenpiteisiin, ei voi olla toteamatta, 
että paitkka.k:Ullnan poliisi on käyttänyt tätä 
muodoLlista oikeuttaan tavalla,, milkä ei mis
sään suhteessa vastaa tarkoitustaan. 

Mikäli on todisrtettavissa, löysivät vciran
omaiset iltmnayleisöltä pari laittomasti kan
nettua asetta, joiden omistajat olivat työ-
1äisiä. Aseiden omistajat selittivät viran
omaisille, että heidän on mahdotonta hen
kilökohtaisen turvallisuutensa vuoksi uskal
tautua aseettomina ulkosalle ja siitä syystä 
ovat he puukkoa kantaneet. Nämä sääntö
jen rikkojat ov:at kuitenkin sellaisia työläi
siä, jotka eivät ole millään tavoin kenenkään, 
eivät edes rilkkurien rauhaa häirinneet. Toi
mitetun tarkastuksen tulos •pitliisi muuten 
olla todisteena· siitä, että työläisten keskuu
d.essa pyritä,än PyihiäjärvelläJkin ;noudatta
maan annettuja asetuksia eikä poliisilla suin" 
kaan 'Ole ai•hetta työläisten taholta. etsiä rau
ihattomuuden aiheuttajia. Sensijaan olisi 
paikkakunnan viranomaisilla. syytä tarkas
taa, onko suoj·eluslrun t:araiste111 tukemilla 
rikkureilla lupa: aseistautua: ja. ase kä
dessä mellastema ·paikkakUllnalla ja rauhal
lisen väestön keskuudessa. Mikäli on ky
seessä suojeluskunta, sen osallistuminen 
viime :sunnuntain tapauksiin, ,pidän min.ä 
sitä riittävänä tod~stuksena siitä, että suo~ 
jeluskuntain taholta ·on kaikki saHittua. ja 
hyväksyttyä, joka jollakin tavoin kohdistuu 
työväkeä vastaan, olipa se sitten vaikka min
kälaista huliganismia. 

Kuten sanottu, n.ähdääJl puolustusasiain
valiiOkunn:an mietinnÖ'SiSiä, e•ttä porvaristo on 
suojelusrkunrt:,ifen hrWj o:i,t!t.amisiVIa·wtimukseen 
nähden johdonnmkairseHa kannal;la. Sen
sida.anl on mieiJ,enkiintoisrta. todeta, millä ta
va11a va.liokunnan sosi.a:lidemolkra:aNiset jä
senet ova1t suojelusikuntien laikka,uttamisrta 
t;a.r,koi;t,tarv,a,an 'e'S~ty.kise~n suhta.utunee:t. Va
liokunnan miet,intöön liittämäs:s~än vas.ta
•la!llsee~ssa ,esittävät vaEokunna.n SOI.'>ri,alidemo
krwattiset jäsenet lVL Suokas, K. Valta,, J. 
Fahle~r, M. Puitltinen ja Mikko Amlpuda, 
- tietenkin ryhmäns>ä y,aJltuukSJil;}a - että 
ha!JJJ,itU!kis'e<lta pyyd~ttäisiin tämän kysymyk
sen yih'teytdessä uut.t~a ·esit:y,stä suojeluskun
tien ha,joitt,amiS!esta:. Miltä t1ämä me,rk:itsee ~ 
Miksi sos. derm. vw1iOIIDurunan j 1äsene·t eivät 
ole •asettnn1eet sen. suoj1eiusku:n1ien, lakkaut
t~:mll'l'tia, tarkoitta'V,an' l·akie~sityksen taakse, 
joka meiHä nyt on käsiteltävänä? Ovat:lw 
vasta:laUSJeen sosila.Lidlemokmllitltiset a[le\kir
joitt,aljat siimä ikäsityksess'ä, että tämä mei
dän esd,t>ylksemme ei trarkoitt:ai:si sdtä, mitä 

!Siinä sanotaa'll', ja että swojelius:kuntia ei ;voi
taisi m;eidän esityksemme mukais'esti lak
kautta'a Y Samlla sanoen,. mit:ä järkeä; t!äSsät. 
vasta.la;u.sleeiSSia onY Miten h;e seilillttävält sen, 
että he oVia•t V1ert:.äyty1noot [pois suojelu'Skun
tien ha,joi,ttamista tarkoit1:1arva,n -esityksen 
takaa, kun se nyt on eduakunnan käsit:eltlä
vä:nä ~ Tältä llOOrkil:listä ·t·aik.tliikoilllllista voi
d.aa,n ymmärtää v;a:an miilirät'y.llä tavalla., 
nåm. siJten,. e·ttä sos. diem eivät haJ:ua asettua 
suojelusikuntiin nä.'hdlen jy·11kän kileUe,iJse'lle 
'karnnaille, että he hal,uaiVIa;t. v,et'äyltyä pois tä
män lakiesi.tyksen takaa·, sem. v.aa.timuksen 
takaa, että sU!ojeluskunn~:t ilman! muuta 
julisteta:an• 'ha;j'oitetuik'Si ja pmva.ristoa kiel
let.ään vastaisuudessa wsoollista lu~ik11mjlär
jes,töä p~r:ust:amasta. Vast,alaru:se' sosial•i
demokr:aateillia on se oljHn:korsi, jo'lla h~ ai
kovat tälläki1n kertaa .peliasta,ultua S'anomasta 
~suoma,n, lllJikä on heidän suhteensa s'uoje\lu,s_ 
kuntiin. Sitä on pidetJt.ä;vä, sanoisinko, mo
raali.ttoma:na takt:iikoi:misem.a, seHaisessa 
asiassa, joka kosk>ee ,kO!ko Suomen työvåen-
1luoklk:aa. Sosia:lidemokraatit ova;t tällä mer
killisellä suhta,utumise]}a,an suojeluskuntien 
h.ajo1t.tamisv•alatimtllffise6n oooi ttanee•t, että 
heillä on yhä edeHeen mi•ele'Ssään jonkun
lainen kom1pmmiss.i tässä kysymyikseiSiSä 
aseis·tet·un porViariEiton kanssa. Vasta1lameen 
a:Uetkirjoitukset osoittant 1ils:ä:ksi, että eP'ä
selvä sulhtaiuJtuminen suojelus1{)unti<in on, yh
tenäistä puoi1ueen äärimmäisen. oikeiston j•a 
111ykyiEJen suunnan ,.äärimmä,isen vaoommis
ton" kanssa,. Tä1ss:ä kysymyksessä näyttää 
siis nykyinen hallitus)molu.e ja haUitus 
päässeen täyteen yhteisymmär:rykooen. Ei 
ole enää: Itkosen kantaa., ei soci,alidemo
kr:aattis.en ,pruolueren kantaa, ei puolustus
mini:sterin ka:nt.a;a. ja. h:a1li1tuk'Sen kantaa, 
vaan on ylks.i a1inoa lmnlta, jonka mukaa·n 
sosi,alidemokraattien ei sovi täil'1ä lrertaa 
suora,viivaises:ti as.et:t1ua twkema:an meidä;n 
esitystämme suojelukuntien ha!joitttamiseksi. 
Tämän yMen:äisen kannan on tulkinnut 
myöskin nykyisen haHituksen pääm:iniste•ri 
aivan hiljattain haas:tattelus'Sa, m~kä on jul
lmistu eräässä saksalaisessa. lehdessä.. Pää
ministeri ~ausuu snmjeluskunnis1a sem'a,a
vaa: ,:SuQ,jelusku:n,t,ia me va.stus
t a m m e, m u ,t, t a ne o v w t v i ] m e .v; u: o
sina. m.ru.uttaneet luonnettaan 
puoiue,e;ttomaan. su'UJitl,.t.a.a.n j1a 
lo[pulta niiden täytyy muodios·
tua rurmeilja,n llaiH,is:eksi re
s e r v i lk: s i. T ä h 'ä n ei k ui te ii1 k aan 
p i tlk:ä ä n aikaa: n ip:äJiiJs:,tä." 'Dässä 
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ha.a1Sta.tte1ussa la'US!Uta>an varsin pei.ttele.
mättä se,, IDJirten sosiaEdelllJ()kra.atiot katsovrut 
nykyistä SJUIOjellruiskuntwjärjestöä. Siinä väi
tet:ää.n sul()lje:lUSikuntiiern viianeo aikoina muut
tuneen !l)UolrueetJtoma,an suuntaan ja samalla 
la.usuta;oo j,uJlki, :mihin sosiaJidemokraa.tiJt tu
~evat edelleoo pyrkimään. Jos sosiaJideml{}
kraaltit oli.sålvart reheJJ.isiä tässä kysymyksessä, 
n>iin1 he ·asetui:isivat johdonrrnUJkaåoo1le kan
nalle tässä asiassa ja sanoisiJv.rut, että mit
kään seiika.t eivät osoita; suojelrusikum.•tioo 
m u .u t t a n e e n 11 u on ne t t a. a n, mutta 
.sen silj~a.an lPUOluoon jdhito, nykyirrmn halli
tJUS, eduskuntaryhmä ja vaikurtusvaJ.uaiset 
johta:jat aivan .,ää:rirmmäi\Siyyksiin:" saakka. 
ov.alt viirrne vuosin~a muut t ru ne et 1.u on
n e t :t a ra n ja näJkevoät suoj~Lus:kunnat nzyt 
toisessa valossa kuin ahlroiserrnJIDJin. Siis 
huOIIllaa.vaJt, että ponvarisrtoo lk'äslkyjä totte
leva ·pilistinlkaarti on oivailLiuen vä:line yh
teiskull1Th3;llilsen ·tyyty;mä:ttötmän: aineiksen 
rauhoiJttamiseksi ja ikaJ.liin· isänrrnruan suoj1a, 
sen ,isänmaan", joka tietää IVaJlit.aa ja rik
kautta kapitruliSI:tffiHe, pUJUtetta j•a kurjuutt'a 
köyhäJlistöl1e ja jooikllll USilroUisia kannattajia 
meidän SOStiruidlemoikraattmliJsta ·jdhrta1jista on 
tullut rvi:ilrne vuosin•a.. Se olisi tdki: j;ohdion
muftraista ja lbekisi tar.peetto1mdJksi sellaiset 
taktiikkatemput,, kuin miffil tämä sosiralide;.. 
mokraattien me·dciJJ.inen Viastalause on. Kun 
t.ärrnä lrukiehdotUIS menee sUJureen ViaJliJOlron
taan, n.iiin minä tuon jrulki sen V•aJartimatto
man toivomuksen, että myöskin sosialidemo
kraattien ta.hoHa ~uovuttaiis<iJ.n, tällaisesta 
ala-arvoisesta talktilkoimisesta. Eiköhän so
vita siitä, että edes tärkeimmiiSSä !kysy;myk-

sissä rehellisesti ja kiemurte1ematta yritet
tämiån agaa· työläisten asiaa. Minä ~uulisitu 
sen olevan kaikin puolin sopirv•amlpM sosia
fliderrnokra;alteille, silliä sitä 'V!Wrtenhran lierue
vät sosiaLidemokraattiset työlliiset edusta
jansa tänne eduslruntaan lähettäneet. !Toi
von, etta S'Uuri valioku:nta ottaisi kä&.tte
lynsä 1poh;j1aiksi .esitJ'(ksemme suojeiJ.usilrunta
järjeSitön ilwlclmut,ta,rmjsesta, ja että sosiailide
rrnokra:attielll, taiholta :heitettäiiSiin takti.ll.Jiset 
telil[llpuilut syrjään j·ru tässä !koko Suomen 
työtätekevää väestöä koskevassa vakavaBSa 
kysy;myksessä esiirmyttä:isiin yihtenäilsenä 
sooje:Luskuntien ihi8Jjottrumisrta. ta;rflroittlaiV6n 
•la1desitylksen taikana. 

KesJrnstelu juEstetaan. p·äattynooks.i. 

Asilan ensimmäinen käsittely jrulisltetlllan 
päättyneeksi. Mietintö ·lä:hetetään suu-
reen vruliokunJtaan .. 

EIJJsimmä:iJnen v.ara 1pu!b.emies: 
Se'UJra.lliv'ru is:tun,to on tu1ev;a;na per.ja,ntainl8. 
keli() 2 päivä:llä. 

'Däysi-is:tunto päättyy kello 4.59 i. p. 

Pöyt'ihlcil!"j.an vrulmrudeksi·: 

Eino J. AMa. 



20. Perjantaina 28 p. lokakuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Toinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi apteelcltilaitok-
·sesta .....•.....••..•.. r •• , •••••••• 

A s å. a iki r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n ;o 27; talousvaliokun
nan llllietintö n :o 2; hallituiksen esitys 
n:o 24. 

2) Ehdotus kansanflri<rjastoJ:aiksi .. 
Asia k i r j a t: Suuren valiokun

nan mietintö n :o 25; sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n:o 7. 

3) Ehdotus laJksi kaUJpunkien kun-
naHislain muuttamisesta ........... . 

A s ri a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 26; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 5; hallituk
sen esitys n :o 23. 

4) Ehdotus laiksi suojeluskuntajär-
jestön hajoittamisesta ............. . 

A s ,i a ik i r j a t: Suuxen valiokun
nan mietintö n :o 218; puolustusasiain
va1iokunnan mietintö n :o 6; ed. Tan
nerin y. m. edusk. esit. n :o 28. 

Ensimmäinen käsittely: 

i5) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi sotatilasta. 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 10; mainittu laki
·ehdotus. 

Pöydällepanoa 'V'al'lten 
resi tellään: 

6) Lakivaliokunnan mietintö n :o 2, 
hallituksen esityksen johdosta eräistä · 

Siv. 

6412 

" 

muutoksista avioliiton ulkO!puolella 
syntyneistä lapsista annettuun lakiin 

7) Sivistysvruliokunrum mietintö n:o 
4 eduskuntaesityksen johdosta oprpi
velvollisuud~ta 15 päivänä hu!hti
'kuuta 1921 annetun lain 9 § :n muutta-
misesta toisin kuuluvabi ........... . 

8) Perustuslrukivailiolrnnnan mietintö 
n :o !H V!tlode:n 1005 valtiopäiv:itlllä le
Pli:ä~n jä~tyn rodotuksen j<lhdosta 
la1ks1 edustaJaniVIool~ista sekä edusta
jien 'TuO!Il1iojau y. m. edusikunitaesityk
sen n :o 3, redrwstruja. von Bol'IIli,n edus
kunta<;sitykse~ n:o 4 ja edustajien 
Sergelmkoon J1a Schaumani,n eduskrm~ 
taesitylksen n :o '5 johdosta, jroista kaksi 
ensilksi main:iJttua kumpikin sisältävät 
ehdotuiksen laiksi edustajanrvaa;leåsta 
sekä viimeksi ma:initrt:,u e!hdotuiksen 
laiksi vaaliilain 67 § :n muuttamisesta. 

9) Talaus'Val:iJokunnaJn mietintö n :o 
4 .Kwja,aniln .yleisen sairaalan Jaaje.n<ta
mmta tarlwa:tta.van anomusehdotUJksren 
j'ohdosta ......................... . 

Puhetta johtaa rpuhemies Kallio. 

Siv. 

" 

666 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi: 
ed. A. Aalto, Alestalo, Arffman Forsberg 
von Frenckell, Koivulahti-Lehfu, Lahden: 
suo, Lautala, Loihi, M. Pekkala ja Schau
man. 

lhnoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
ra~den takia tämän päivän istunnosta edus
taJat M. Pekkala ja Schauman, kunnallis-

81 
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ten tehtävien takia tämän päivän istun
nosta ed. Alestalo, yksityisasiain takia ensi 
viikon perjantain istunnosta ed. Aarnio, yk
sityisasiain takia tämän päivän istunnosta 
edustajat Forsberg, Lohi ja Arffman ja yk
sityisasiain takia ensi kuun 4-5 päiviksi 
ed. Kuokkanen. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

Puhemies: Hallituksen jäsen saapuu 
jättämään eduskunnalle esityksiä. 

Eduskuntaan .saavuu nuoremman hallitus
sihteeri A. Voutilainen seumamatra sociali
ministeri H e l o, joka lausuu suomeksi ja 
ruotsiksi: -

Herra Puhemies! Arvoisat kansanedus. 
tajat! 

Hallituksen ·puolesta on minulla kunnia 
eduskunnalle jättää seuraavat halliltuksen 
esitykset: · 

n:o 41 esitys tuulaakima:ksun laskemisen 
perusteista, 

n :o 42 esitys merimieslain muuttamisesta, 
n:o 43 esitys laiksi muutoksista rikoslain 

42 lukuun sekä lisäyksestä saman lain 16 
lukuun, 

n :o 44 esitys työväen ta:paturma;vakuu
tuslain muuttamisesta, 

n:o 45 esitys työssä sattuneiden tapatur
main korvaamista koskevan kansainvälisen 
sopimuksen hyväksymisestä, 

n :o 46 esitys korvauksen suorittamisesta 
maataloustyössä sattuneiden tapaturmain 
johdosta koskevan kansainvälisen sopimuk
sen hyväksymisestä, 

n :o 4 7 esitys yötyötä leipomoissa koske
van kansainvälisen sopimuksen hyväksymi
sestä. 

P u ih e m i e s: Herra Ministeri! Jätetyt 
hallituksen esitykset tulen esittelemään 
eduskunnalle perustuslain mukaista käsitte
lyä varten. 

Ed. Tannerin y. m. tekemä väHkysymys, joka 
koskee perintökirjojen antamista eräisiin 

Suojärven lampuotitiloihin. 

P u h e m i e s: Ulkopuolella pmvaJar-
jestyksen ilmoitetaan, että viime istunnossa 

pöydälle p&ntuun ed. Tannerin y. m. väli'
kysymykseen, joka koskee perintökirjojen 
antamista erinäisiin Suojärven lampuotiti
loihin, on yhtynyt 20 edustajaa, joten tulen 
saatt8!maan sen asianonmisen hallituksen 
jäsenen tietoon. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi apteekkilaitoksesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietinti> 
n:o 27 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä sekä talousvaliokunnan mietin
nössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n:o 24, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u h e mies: Käsittelyn poh'jana on 
suuren valiokunnan mietintö n:o 27. 

Eduskunta yhtyy suuren valiokunnan 
hylkäävään ehdotukseen. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

2) Ehdotus kansankirjastolaiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 25 ja otetaan toiseen käsi t te-
1 y y n siinä sekä sivistysvaliokunnan mie
tinnössä n :o 3 valmistelevasti käsitelty hal
lituksen esitys n :o 7, joka sisältää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n:o 25. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu ja kun se on 
julistettu päättyneeksi, ryhdytään lakiehdo
tuksen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelu: 

Opetusministeri A i 1 i o: Minun ei ole tar
vis eduskunnalle teroittaa kirjastojen merki
tystä, mutta pyydän kuitenkin lyhyesti 
mainita, että maailmansodan jälkeen on 
varsinkin niissä maissa, joihin sota on ki
peimmin koskenut, kansankirjastotoimin
nalla katsottu olevan erityisen tärkeä teh-
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tävä siinä työssä, joka tarkoittaa yhteiskun
taolojen uudestaan luomista., Kirjastotoi
minta on saanut uuden suunnan esim. Sak
sassa, Itävallassa, Tshekko-Slovakiassa, Vi
rossa ynnä muissa maissa. Kansankirjastoja 
ei enää käsitetä lainakirjastoiksi tai laajaa 
tietosanakirjaa vastaaviksi tietotoimistoiksi 
eli laitoksiksi, jotka vain korvaavat kirja
kauppoja vähävaraiselle yleisölle. Uuden 
suunnan mukaan on kirjastojen tehtävänä 
määrätietoisesti palvella kansansivistyksen 
asiaa ja ollen kansakoulun täydennyksenä 
valmistaa tilaisuutta kaikille halukkaille ke
hittämään itseään arvostelykykyisiksi ja si
vistyneiksi kansalaisiksi. 

Tästä johtuvat ne koroitetut vaatimukset, 
joita nykyään asetetaan kirjastoille näiden 
yleisyyteen, säännölliseen kirjallisuuden 
kartuttamiseen,. kirjastonhoitajan pätevyy
teen ja tarkoituksenmukaisten kirjastohuo
neiden hankkimiseen nähden. 

Hyvä kirjasto jokaiseen kuntaan ja haa
rakirjastoja jokaiseen suurempaan kylään, 
se @ päämäärä, johon meilläkin on pyrit
tävä mwhdollisimman pian. 

Meillä on jo vuosikausia ollut vireillä ky
symys kirjastolain aikaansaamisesta, ja pää
tarkoitus on ollut sen avulla saada vakiin
nutetuksi kirjastotoiminta ja etupäässä kir
jastojen valtioavustus. Eduskunta on 
vuonna 1920 päättänyt ne perusteet, joiden 
mukaan kirjastot saisivat valtion apua, 
mutta hallitus ja eduskunta eivät ole yleensä 
osoittaneet riittävästi varoja menoarvioon, 
jotta näitä perusteita olisi voitu noudattaa, 
ja tämä on tietysti haitallisesti vaikuttanut 
kirjastotoiminnan kehitykseen. (Puhe
m i e s koputtaa: Kehoitan eduskuntaa hil
jaisuuteen.) - N yrt näyttää kuitenkin täss1ä 
suhteessa saatavan parannus aikaan, kuten 
esi1lä olevaan esi1tyksen käsittely suuress>a ja 
sivistysvaliokunnassa osoittaa, ja lisäksi 
näyttää saatavan joitakin muitakin paran
nuksia, kuten kirjastonjohdon asettaminen 
vakinaiselLe kannalle. Olisi kuitenkin vali
tettavaa, jos vain tähän tyydyttäisiin. 

Hallituksen esityksen päämäärä on ollut 
samalla antaa voimakkaampi sysäys kirjas
toliikkeelle ja velvoittaa joka kunta perusta
maan vähintään yksi kirjasto ja tehdä kir
jastotoiminta säännöllisesti jatkuvaksi. Tätä 
eivät kuitenkaan näytä tahtovan enimmät 
porvarillisista edustajista eikä äärimmäinen 
vasemmistokaan, vaan he vetoavat kirjasto
toimen vapauteen, vaikka onkin puhe vain 
niin vähäisestä pakosta kunnille kuin suo-

rittaa 50 penniä päätä kohti kirjastotoimin
nan hyväksi tai hallituksen esityksen mu
kaan 1 mk. päätä kohti. N;.ykyään on, ku
ten tunnettua, 50 pennin kunnanavustus eh
tona ennenkuin kirjasto voi saada valtio
avun. 

Kun suuri valiokunta on valmis myöntä
mään valtioapua vähävaraisille ja erittäin 
pienille kunnille aina 100 :n % :iin asti, niin 
minä en jaksa ymmärtää, miksikä lukuisille 
varakkaillekin kunnille tahdottaisiin jättää 
va!paus olla perustamatta kirjastoa kun
taansa ja miksikä vähävaraiset kansalaiset 
noissa kunnissa jätettäisiin ilman kirjastoa .. 
Väitetään, että kirjastotoiminta kehittyy 
v~paaehtoisuuden tietäkin, mutta meillä on 
kirjastoliikettä ollut kymmeniä vuosia, ja 
kuitenkin on vielä enemmän kuin 1/3 osa 
kuntia, joissa ei ole sellaisia kirjastoja, j.otka 
täyttäisivät nykyisen valtioavun saantieh
dot. Meillä on esim. 13 :sta kauppalasta ko
konaista 8, joissa ei ole mainittuja ehtoja 
täyttävää yleistä kirjastoa. Uuaellamaalla 
on tällaisia maalaiskuntia tänä vuonna tois
takymmentä: ·esim. Tammisaaren maalais
kunta, Nummi; Mäntsälä - lähes 8,000 asu
kast'a -, Puk~la, JaaJa, Lap'indrärvi, E'li
mäki - yli 6,000 asukasta - Anjala y. m. 
Turun ja Porin läänissä on sellaisia m. m. 
Laitila, Eura, Harjavalta, Loimaa, Po
markku, Ahlainen, Maaria, MeriJtarvia, 'Sii
kainen, Kankaanpää, Kisko, Kiikala, 
Kiikka, Kiikoinen, Kiukainen, Masku, Nou
siainen, Naantalin maalaiskunta, Rauman 
maalaiskunta, Porin maalaiskunta ja Köy
liö, s. o. 51 kuntaa 112 :sta. Mainitsen kui
tenkin väärinkäsityksen välttämiseksi, että 
useissa näistä kunnista on jonkinlainen kir
jasto, joka jonakin vuonna on voinut saada 
valtioapua, mutta sellainen kirjasto on mel
kein kuin kuollut, jota ei säännöllisesti kar
tuteta. 

Jos eduskunta tahtoo näinkin varakkaat 
kunnat jättää vapaaehtoisen kirjastokehi
tyksen varaan, niin minä valitan suuresti 
tällaista vapaamielisyyttä. Mainituissa kun
nissa ei ole suinkaan varattomuus esteenä 
kirjastotoiminnan kehitykselle vaan osaksi 
saamattomuus, osaksi kitsaus. 

Mi,nä rohkenen kuitenkin toivoa, että 
eduskunta ottaisi harkitakseen kvsymyksen 
hallituksen ·esityksen 4 § :n hyväksymisestä 
ainakin siten tingittynä, kuin 4 vastalau
seessa, jonka mukaan kirjastotoiminta saa
taisiin ainaki•n yleiseksi ja säännöllisesti jat
kuvaksi, rasiHamaUa. såltä kuntia . 

• 
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Mainitun vastalauseen mukaan tulisi val
tionavustus nousemaan arviolta noin 1 milj. 
mk. suuremmaksi kuin nykyisten perustei
den mukaan suoritettava avustus, jota var
ten ensi vuoden menoarvioon on ehdotettu 
1, 700,000 markkaa, eli si.is kaikkiaan n. 
2,700,000 markkaan. Valtion kustannukset 
kirjastotoimen hyväksi eivät vielä läheskään 
nousisi suhteellisesti samaan summaan kuin 
esim. Ruotsissa, puhumattakaan Tanskasta, 
joka on paljon edellä Ruotsista. 

Kun ajatus kuntain vclvoittamisesta pe
rustamaan kirjastoja on meillä vielä uusi, 
niin ymmärrän minä osaksi sen vastustuk
sen, jonka tämäm ajatuksen toteuttaminen 
on saanut osakseen. Mutta jos vastustajat 
tutustuisivat esim. niihin suurenmoisiin tu
loksiin, joihin Tshekko-Slovakiassa on kir
jastopakon säätämisellä päästy, niin muut
taisivat he varmaan mieltään. Tsihekko
Slovaki31n kirjastolaki on verrattain pitkälle 
menevä. Se määräsi jo v. 1919 kaikki kun
nat perustamaan kirjaston ja käyttiilmään 
sitä varten 50-80 helleriä - se on suu
remman summan ,kuin mitä ehdotetaan 4 :ssä 
vastalauseessa - hankkimaan vuosittain 
vissin määrän uusia kirjoja, palkkaamaan 
yli 10,000 asukasta käsittävissä kunnissa 
pätevän päätoimisen kirjastonhoitajan, jär
jestämään joka kirjastoon lainaus- ja luku
huoneen käsikirjastoineen j. n. e. 

Mainitusta laista lausuu eräs arvokas sak
salainen kansansivistyksen aikakauskirja, 
jonka julkaisijoina ovat Erdberg, Saksan 
nykyinen kultusministeri, ja professori 
Lampa, tunnettu saksalainen kansan
sivistyksen ajaja, seuraavaan tapaan: Ensi 
kertaa on otettu askel kirjasto-olojen sään
telyyn valtion taholta, lukuunottamatta 
Neuvosto-Venäjää. Perussyynä siihen on 
selvä käsitys siitä tavattomasta merkityk
sestä, joka on kirjastoilla. kansan henkiseen 
kehitykseen. Me olemme Saksassa olleet 
ylpeitä kirjwstolaitoksemme vapaudesta, ja 
myös Böhmin saksalaiset ovat nousseet vas
tustamaan valtion sääntelyä kirjastotoi
men alalla, mutta sellaiseen pelkoon ei laki 
näytä antavan erityistä aihetta. Vaikkemme 
monessa yksityiskohdassa voidaan täysin 
hyväksyä lakia, täytyy tunnustaa sen te
hokkuus jopa, pitää sitä tavallaan esiku
vaksi kelpaaV'ana. 

Tällaista arvostelua kuullessaan ei voi olla 
kummastelematta esim. sivistysvaliokunnan 
mietinnössä olevaa maalaisliittolaisten ja ko-

• 

koomuksen edustajain allekirjoittamaa toista 
vastalausetta, joka samalla kertaa on sekä 
kirjastovelvollisuutta että kirjastovapautta, 
s. o. yhdistysten kirjastojen avustamista 
vastaan. Aivan käsittä.IIIJä,tön on meidän 
kommunistiemme kanta. Se on päinvastai
nen kuin Neuvosto-Venäjän kirjastosuun ta, 
joka kirjain demokr:atisoimisessa ja sosiali
soimisessa menee niin pitkälle, ettei täällä. 
voida uneksiak•aan. Neuvosto-Venäjä tekee 
kaiken tehtävänsä kirjallisuuden yleistyttä
miseen ja käyttämiseen. Te, meidän kom
munistimme, että tahdo, että kunnat hank
kisivat kirjoja työväelle ja muille vähäva
raisille. Te ette ole kirjastojen, kirjallisuu
den ettekä kulttuurin ystäviä vaan sen vas
tustajia. 

Toinen kohta, jOihon minä pyydän kiin
nittää arvoisan eduskunnan huomiota, on 
kuntaa kohti myönnettävän avustusmaksi
min alentaminen 30,000 :sta 20,000 :een 
•markkaan. Blallituksen ehdottama määrä 
30,000 markkaa tarkoittaa asettaa suuretkin 
maalaiskunnat sekä pienet ja keskikokoiset 
kaupungit jotenkin samaan asemaan kuin 
maalaiskunnat yleensä. 

Kun sivistysvaliokunta on alentanut mak
simin 20,000 :een~ tulee siitä seuraukseksi, 
että esimerkiksi Viivurin maalaiskunta ja 
osaksi ehkä moni muukin suurempi maa
laiskunta ja teollisuusyhdyskunta tulevat 
epäedullisempaan asemaan kuin muut kun
nat. Ei voine olla eduskunnan tarkoitus 
rangaista näitä kuntia niiden suuren väki
luvun takia. 

Kaupungeista saisi esimerkiksi Kuorpio 
20,000, vaikka se on käyttänyt vuonna 1926 
90,000 markkaa kirjastotoimintansa hy
väksi; se saisi siten vain 2 2 %. Vaasa saisi 
noin 33 %, Oulu 22%, Pori 16 %, Hämeen
linna ja Pietarsaari lähes 40 %. KuiteWrin 
pitäisi tällaisten kaupunkien kirjastoille 
panna ·paljoa suuremmat vaatimukset kir
jastohuoneistojen, kirjastonhoitajien päte
vyyteen ja kirjallisuuden hankintaan näih
den kuin maalaiskunnille, jotta ne voisivat 
käydä kehityksen etunenässä ja olla esiku
vina maalaiskirjastoille. Mutta sivistysva
liokunta ja suuri valiokunta tahtoo vetää ne 
maalaiskuntien tasolle. 

Hallituksen esitys koettaa edistää edes 
joissakin määrin pienten ja keskikokoisten 
kaupunkien kirjastoja, jotka nykyään usein 
ovat huonommassa tilassa kuin edistyneiden 
maalaiskuntien kirjastot. Minä toivon, että 
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eduskunta tässä suhteessa asettuisi samalle 
kannalle, hyväksyen 30,000 markan maksi
min. 

Minä en koske muihin muutoksiin, joita 
valiokunnat ovat tehneet hallituksen esityk
seen ja jotka osaksi ovat parannuksia, 
mutta pyydän lopuksi lausua pari sanaa 
kirjastojen keskusjohdon järjestelystä, joka 
on herättänyt paljon erimielisyyttä. 

Kouluhallitus tahtoisi kirjastojen johdon 
itselleen, jotta ne tulisivat samaan hallin
toon kuin muu kansan sivistystoimi. Tämä 
on kyllä huomiota ansaitseva syy, ja minä 
olen henkilökohtaisesti sitä mieltä, että kir
jastotoiminta yleiseksi tultuaan on tarkoi
tuksenmukaisinta liittää kouluhallitukseen. 
Mutta nykyään tällä liittämisellä ei ole kii
rettä, vallankaan jos eduskunta ei tahdo 
yleistyttää kirjastotoimintaa koko maata 
käsittäväksi. Kouluhallitus kaipaa sitä 
paitsi uudestaan jä:rjestelYJä, ennenkuin sille 
amnetaan uusia suurempia tehtäviä. Lisäksi 
on kirjastotoimikunnassa edustettuna paitsi 
vapaita sivistysjärjestöjä myös kirjastoam
matillinen kokemus, jota nykyään ei ole 
kouluhallituksessa. Jos kirjastotoiminta 
muuten tulee edelleenkin suureksi osaksi 
olemaan herätystyötä, niin on edullisempaa, 
että kirjastotoimikunta saa koettaa, kuinka 

. pian .se saa hereille kir.i,astotoiminnalle pen
ooät kuimat. Sillä on joka. tapauksessa suu~ 
remmat edellytykset vaikuttaa vapaaehtoi
sen kirjastotoiminnan nousuun. 

Ed. K u k k '0 ne n: Kirjastoj.en merki
tys sivistystyön välineenä tunnustetaan ny
kyään jo aivan yleisesti. Eihän esimerkiksi 
oppiv~lvollisuuslain tarkoitusperä ole saa
vutettu sillä, että kaikille toimitetaan kansa
kouilun päästötodistus taskuun. Kurssit 
ovat oppiennätyksiltään siksi rajoitetut, 
että niiden vara:al1 ei vdida paljon rakentaa. 
Mutta jos sekin osa nuorisoa, joka ei kon
lunkäyntiänsä ja:tka, on kansakoulussa saa
nut sekä halun että kyvyn käyttää kirjaa, 
sille on tietopuolisen kas'Vlrutu:ksen täydentär 
minen verraten helppoa, edellyttäen,, että: 
yhteiskunta huolehtii hyvän kirjallisuuden 
tarjölla pitärrnisestä. Kirjaston merkitys ei 
kuitenkaan rajoitu tähän. Urheiluharras
tusten rinnalla on lukuhalun herättäminen 
paTasta lääkettä nuorison yleistä villiyty
mistä vastaan. .Sitä paitsi korvaa itse
opiskelu huomattavassa määrässä kansakou
lun jatko-opetusta, joka, se on valittaen 
tunnustettava, meillä on toistaiseksi epätar-

koituksenmukaisesti: järjestetty ja tulok
s1ltaan varsin heikkoa. Kun siis suunnitel
laan toimenpiteitä itseopiskelun etevimmän 
välineen, kirjan, tarjoamiseksi mahdo1li
siiil)II1an moneen käteen, on siitä vain hyvää 
sanottava. Tätä tarkoittava hallituksen 
esitys kansankirjastolaiksi onkin yleensä 
otettu vastaan tyydytyksen tuntein. Paitsi 
jo mainittua yleistä näkökohtaa puhuvat 
lainsäädännön tarpeeHisuuden puolesta 
eräät muutkin seikat. Kirjastotoiminnan 
muodot eivät meillä vielä ole vakiintuneet. 
Onko tarkoitusperäksi asetettava valtion 
avustama ikunnalli:nen kirjasto, onko ja 
missä määrin kunnille säädettävä pakkoa, 
miten toiminnan johto on järjestettävä, 
onko ja mi:nkä verran yhdistysten kirjwstoja 
valtion varoilla avustettava, ovat kysy
myksiä, joihin vain lainsäädäntö käytän
nön kwnnalta katsoen voi antaa jonkin arvo
sen vastauksen. Melkoinen käytännölli
nen merkitys on taas avust11ksen saajille 
sillä, että valtioavun määrä lailla vakiinnu.
tetaan. Missä määrin hallituksen esitys j 
valiokuntien mietinnöt ovat onnistuneet 
vastatessaan mainitunlaatuisiin kysymyk
siin, siitä pyydän saada lausua käsitykseni. 

Mitä ensinnäkin tulee lakiehdotuksen 
muodolliseen puoleen, osoittavat suuren 
valiokunnan tekemät korjaukset, jotka kaut
taaltaam. ovat parannuksia, että hallituksen 
esitys on ollut varsin hatarasti vaLmisteltu. 
Syynä siihen on saattanut osaltaan olla, 
että hallitus on sulattanut kaksi eri laki
ehdotusta toisiinsa. Että lakitekniniset vir
heet eivät ole osuneet jo sivistysvaliokun
nan silmään, siihen tunnustan valittaen 
olevani minäkin myötäsyyllinen. Sivis'tys
va:liokunnan ja oman syyni selitykseksi 
- puolustaa sitä tietysti ei voi - mainit
sen, että meitä tässä kohden johti luott;a
mus hallituksen huolellisuuteen ja ilain
opilliseen kykyyn. Mutta esityksen asial
lista sisältöä ei sivistymaliokuntakaan ole 
käsitellyt yhtä luottamuksellisesti. Se on 
rohjennut ehdottaa m. m. vieritettäväksi 
pois kuntien hartioilta kirjastojen perusta
mispakkoa. Tätä muutosta minä olen puol
'tanut. Minä ·olen, päinvastoin kuin opetus
ministeri ä:sken antamassaan lausunnossa, 
sitä mieltä, että kirjastotoiminnan kehitys 
meillä äskeisinä vuosina on tapahtunut 
melkoisen ripeästi. Ei tarvita muuta kuin 
että toiminta edistyy suunnilleen samassa 
miltassa, niin pian on toivottu päämäärä 
saavutettu. Sitäpaitsi minä en voi olla 
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huomauttamaltta 6iitä, että entisistä pakko
l~ista saavutettu kokemus näyttää viitJtaa
van siihen, että pak!ko hyviäkin asioita 
ajettaessa on kaksiteräinen miekka, jota va
roen ja taidolla tulee käyttää. Jos on muita 
keinoja tarjohla, pitää pikemminkin tur
V;l.Utua niihin. 

Näin sivistysvaliokunta onkin menetellyt. 
Se ehdottaa runsaampaa avustusta kaikkein 
väihävaraisimmille kunnille, se esittää pa
rannuksia kirjastonhoitajien taloudelliseen 
asemaan ja se esittää vielä runsaampaa ra
kennusavustusta kunniLle kirjastohuoneis
'tojen hankkimiseksi ja kunnossa;pitäm.iseksi. 
Omasta puolestani olen, joskin eräissä koh
den epär,öiden, kannattanut näitä muutos
ehdotuksia. 

On kuitenkin kaksi kohtaa, jotka tähän
astisessa käsittelyssä eivät mielestäni ole 
saaneet tyydyttävää raitkaisua. Niihin ha
luan ik:ajota tässä yleiskeskustelussa hieman 
seikkaperäisemmin, koska niistä toinen on 

dllallinnolliselta kannalta mielenkiintoinen, 
~oinen taas herättää sekavia tunteita itse 

kirjastotoimen kehityksen suuntaa määri
teltäessä. 

Kirjoototoimen johdon ehdottavat halli
tus ja valiokunnat uskottavaksi kouluhal[i
tulksen yhteyteen a.setettavalle kirjastotoimi
kunnaUe, jonka 7 jäsenestä 1 edustaisi kou
luihallitusta, 6 taas otettaisiin kirjasto
toiminnan ja suurten sivistysjärjestöjen 
luottamushenkilöistä. Tämän elimen hal~lin
mm a:l:aisena ty.öskenteli.isi varltion kirjasto
toimisto. Järjestelyn tarkDitus on kieltä
mättä hyvä, mutta minä en voi päästä siitä 
vaikutelrmasta, että suunniteltu järjestely 
on sekava. Kirjastotoimen johto ·on olevi
naan riippuvainen kouluihallituksesta eikä 
sitä kuiltenkaan asialrrisesti ole. Ja vaikka se 
on ·olevinaan kouluhallituksen välityksellä 
opetusministeriön alainen, todellisuudessa 
sen asema haUintojärjestelmässäJm,me on 
mieluummin sanoen epämääräinen. Selvil[e 
vesille pää:stäisiin, jos kirjastotoiminnan 
johto uskottaisiin kouluhallitukselle tai jos 
kirjastotoimikunnasta tehtä1siin välilttö
mäJsti opetusministeriön alainen elin. Edel
linen vaihtoehto Dn kuitenkin ainoa, joka 
on sopusoinnussa meillä vallitsevan hallinto
järjestelmän kanssa. VetoomUJS Tanskan 
oloihin ei lainkaan sovi sen takia, että 
Tanskan haLlintojärjestelmä on aivan toi
nen kuin meillä. Se on, jos niin voisi sanoa, 
minimeriökeskeinen. Jos vertailua halutaan 

toimittaa, on silloin luonnollisinta vertailla 
meikäläisiä oloja vastaaviin ruotsalaisiin. 
Minä olen allekirjoittamassani :toisessa 
vastalaUJSeessa j!o täJstä seikasta huomautta
nut. Kun tätä ainoata hallinnon kannalta 
oikealta järjestelyä ei hyväksytä, tulee ky
syne~ksi, Jllitkähän ovat ne ylitsepääsemät
tömät syyt, jotka pakottavat luopumaan 
oikeasta ja eduskunnan jo hyväksymästä 
menettelytaiVasta. Se, että kirjastotoimen 
johto nyt ollessaan väliaikaista, on ollut 
viriheeJllisesti järjestetty, ei velvDita vakiin
nuttamaan erehdystä ·lailla. Selvää on, ettei 
tämä erillinen kirja,stovirasto myöskään 
tule valtiolle halvemmalk!Si. l.CUtä ilmeistä 
mielestäni on, että vaikka johto uskottaisiin
kin kouluha;llituksel:Je, siitä huDlimatta· 
paras ikirj.astotoimen tuntemus olisi siel1ä
kin käytettävissä ja tarjoLla siinä kirjastto
toimistossa, jonka säilyttämistä ei missään 
tapauksessa voida välttää. Kouluhallitus· 
- niin tulen sivullisena ajatelleeksi - 1 

voisi monella tarvalla positiivisesti tukea kir_. 
jastotoiminnan työtä. Useat, jotka ovat 
lausuneet mielipiteensä tästä kysymyk
sestä, ovatlkin pitäneet mahdollisena johdon 
keskittämistä kouluhallitukseen. Toiset 
ltaas ovat olleet sitä mieltä, eHä tässä koske
te'ltu ik:ysyilll!Ys ei mitenkään ole lakiehdo
tuksen kardinaalikohtia. Sille kanna:!Je' · 
asettui m. rm. eräs kirjastotoiminnan etu
rivin henkilö, jota sivistysvaliokunta kuuli 
ooiantuntijana. Samaa mielrtä on myöskin 
hallituk,sen pää-äänenkannattaja eräässä' 
äsken julkaisemassaan artikkelissa. Siinä' 
lausutaan: ,Kun käytännöllinen toimeen.: 
pano ja yksityiskohtaisten ehdotusten ja 
aiotteiden telkemiruen mo~emmi.ssa ta.pauk
sissa jää saman vakinaisen elimen, valtion 
ki:rjastotoimistxm huoleksi, ei tämän riita
kysymyksen r.atkeaminen puoleen tai toiseen 
mielestämme suuriakaan merkitse.'' Tämä 
ei kuitenkaan näytä olevan hallituspuolueen 
kanta, seikka, mikä näkyy m. m. sivistys
valiDkunnan mietinnöstä. Mutta kaikkein 
selväpiirteisimmin on a!sian esiottänyt halli'
tuspuolueen ooim.elias kynäniekka Suomen 
Sosialidemokraatissa. Hän on sitäpaitsi 
tehnyt meiHe sen pa:lveJ.uksen, että on ko
hottanurt sitä esirippua, ,jonika taakse vas
tenmielisyys kouluhallitusta kohtaan näyt
tää kätkeyrtyvän. Hän on, tämä kirjoittaja, 
kovakouraisesti käynyt kii.runi, !käyttääkseni 
hänen sanojaaan, ,erääseen byrokratisoimis
ehdotukseen, joka ei tosin valiokunnassa ole 
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mennyt läJpi huolimatta siitä, että maalais
liittola:isetikin sivistysvaliokunnan jäsenet 
yhtä lukurm ottamatta ovat tarttuneet byro
kraattien koukkuun". Mikä mahtaa olla 
tärrnä kauhea koulkku ~ Ilmeisesti se on 
kouluhaUirtus. Kirjoittaja kauhistuu toisen 
vastalauseen ehdotusta, jonka hyväksymi
nen hänen mielestään veisi siihen, ja seu
raava on sitaattia: ,että kirjastotoimen 
joh!to tulisi kouluhallituksen peruukkien 
välittömään komentoon". Onko kirjoittaja 
karakterisoinut kouluhallitusta oikein vai 
väärin, ei ole minnn asiani tutkistella, en 
minä siihen kykenisi eikä se sitiipaitsi ole 
tarpeellistaikaan, koska kouiluhal:litus on 
tässä huoneessa itse edustettuna ja voi siis 
puihua puolestansa. Minä huomautan vain 
siitä, ·ettii pelko, ett!ä! kir!jastotoimen 
johto k1oulUihallituksen käsissä muuttuisi 
lbyro:kratiaksi, on a'iiheeHinml a<inoas1Jaalli, 
jos osoitetaan, että sanottu hallitus on 
ynseä ja tyly kirjastoasiaa kohtaan. Onne
tonta, jos niin olisi Mutta jos vielä nykyi
nen ikiouluhallitus vastoin minun luuiloani 
sitä olisikin, emmehän säädä lakia vain 
tätä hetkeä silmälläpitäen. 

Sa;notusta käynee jo ilmi, että minä suo
sittelen toisen vastalauseen kantaa tässä 
Tiitwkysymyksessä. 

Toinen mainitsemistani kahdesta huomau
tuksesta ja minun kannaltani tärkeämpi 
kohdistuu hallituksen esityksen 8 § :ään, jo
hon IDiYÖSkin opetusministeri äsken puuttui. 
Allekirjoittamassani vastalauseessa on jo 
osoitettu, .että niin pitkälle menevä yhdis
tyskirjas1Jojen suosiminen on pahasti risti
riidassa ilain tarkoituspexän kanssa, joka ei 
voine oHa muu kuin t.ukEWan pohjan las
keminen kunnallisen kirjastotoimen kehi
tYJk:selle. Mitkä ovat ne edut, joiden saa
vuttamiseksi lain johdonmukainen järjes
telmä, rakenne ja tärkeä päämäärä ovat 
uhrattavalt ~ Minun on ollut mahdotonta 
niitä keksiä. Kun kunnaHinen kirjastotoi
minta ei vielä ole kaikkialla riittävän teiho
kasta, saattaa kyllä ymmärtää sellaista me
nettelyä, että poikkeustapauksissa yhdistys
tenkin kirjaSitoja avustettaisiin valtion
varoilla. Niin olivat nykyinen kirjastotoi
mikunta ja kouluhallitus ajatelleetkin. 
Mutta [J.mmpaisenkin ehdotuksille on omi
naista se, että wvustuksen antamista yhdis
tyksille hyvin vahvasti .rajoitetaan. Niinpä 
perUSitellaan ikirjastotoimikunnan ehdotusta 
seuraavalla tav·alla : ,,Jotta ei tämä avus-

tUSllllääräys synnyttäisi pelkoa siitä, että 
maamlffie melkein lukemattomat seurat nos
taisivat taTVittavaa määrärahaa suunnatto
miin, on määr.ältty että näidenkin kirjasto
jen avustusten tulee sisältyä kuntien avus
tuksia koskevassa pykälässä mainittuihin 
perusavustusten maksimimääriin. Samalla 
on tehty näiden kirjastojen avustus val
tion kirjastotoimikunnan harkinnasta riip
puvaksi". Kouluhallitus ehdottaa myönnet
tä;väkisi y!hdistyksille avUIStusta vain 25 % 
kirjallisuuden ostamiseen ja sitomiseen käy
tetyistä var·oista. Sekin pitää tarpeellisena 
harkintavallan käyttälmistä avustuksia jaet
taessa ja sisällyttää yhdistysten valtioavut 
kuntien avustusten enimmäismääriin. Halli
tus oli pyyhkinyt e!hdotetut rajoitukset pois 
niin tarkoin, että ainoaksi asialliseksi rajoi
tettawaksi mäfuräykseksi jäi, että avustusta 
voidaan vuosittain antaa enintään 1,000 
mk. yhdistystä ja 5,000 mk. kuntaa kohti. Jos 
näin hatara pykälä hyvä!ksyttäisiin, jäisi 
J'llii(märtääkseni enemmän kuin kyseenalai
seksi, rajoittuisivatko kustannukset yhdis:;,• 
tysten awustamlisesta hallituksen esityksen 
perusteluissa mainittuun 100,000 markkaan 
vuosi1Jtain. Omalta kohdaltani olen aivan 
varma, että tulisi käymään peräti toisin. 
Mutta miksi 8 § on hallituksen esityksessä 
kirjoitettu näin väljään muotoon~ Sivistys
valiokunnassa vedottiin ainoamaan esityk
sen vähänsaooviin perusteluihin. Nyttem
min on kuitenkin viime 1auanJtai!rua ilmes
tynyt Suomen Sosialidemokraatti luonut 
valoa tähän häanärään kohtaan. Johtavassa 
artikkeliss3l, joka luullakseni tässä kohdassa 
sisältää hallituksen kannan ja on tar-koi
tettu sen puolustukseksi, katsellaan mainitse
maani pykä:lää k.oko ajan työväenyhdistys
ten nälk:ökulniasta. Siinä lausutaan m. m. 
näin: ,Edellyttäen, että esityksen sanonta 
YJ!hdistys, jonka tarkoituksena on kansan
sivi,styksen ja itseOIPiskelun edistäminen saa 
ruvustUSita:" j. n. e., on tuLkittava niin, että 
esim. k.i:rjastotoimintaa harjoittavat työ
väenyhdistykset voidaa.n lukea tähän yhdis
tysryhmään kuuluviksi, on hallituksen esi
tys tässäkin sUihteessa tyydyttävä ja kanna
tettava. Sen mukaan on yhdistysten kirjas-
tojen valtioapu taattu riippumatta kunnan
kirjaston valiio3NUsta ja sen enimmäismää
rästä tai muista harkinnoista.'' 

Tulkin ta on epäilemättä oikea. Kaikkien 
sivistysjäl'ljestöjen ja seurain kirjastot stti
siiVat vailtioapua, jos hallituksen esityksen 
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8 1§ hyväksyttäisiin. Oikeaan osuu kirjoit
ta!ja epäilemäntä siinäkin, että vaikka nämä 
kirjastot, kunnallisen kirjastotoiminnan ke
hittyessä, tulevat vähemmän tarpeellisiksi 
yleisinä laina:kirjastoina, niitä kuitenkin 
tarvittaisiin käsikirjastoina, tietolähde
varastona, josta, selostaakseni kirjoitusta, 
esim. työväenjärjestöjen toimihenkilöt ja 
yhteiskunnallisessa toiminnassa häärivät 
edustajat aannnentaisivat tietoja oman liik
keen, ja yhteiskunnallisen toiminnan eri 
alojen vaiheista ja kehityksestä, teorioista 
ja kokemuksista. 

Kaikki tämä on sinänsä hyväksyttävää ja 
suotavaa. Mutta minun puolestani täytyy 
kysyä, eikö ole asiamnukaisempaa, että 
yhdistykset omilla va;roillaan ylläpitävät 
käsikirjastoja näitä erikoistarpeitansa var
ten, eikö ole asianmukaista, että valtion va
roja käytetään joko yksinomaan tai varsin 
harvoin poikkeuksin ainoastaan yhteisten 
kunnallisten kirjastojen avustamiseksi. Mi
nusta tuntuu peräti epäilyttävältä varojen 

·myöntäminen poliittisluontoisille käsikirjas
toille. Jos toinen saa avustusta tänään, eikö 
ole ota:ksutta:vissa, että toinen rientää huo
menna pyrkimään osalliseksi samasta 
edusta, ja eikö ole pelättävissä, että sivistys
yhdistysten kauniiseen kaapuun yrittäisivät 
kääriytyä muutkin yhdistykset kuin työ
väenyhdistykset. 

Suuri valiokunta on korjannut jonkin 
verran esityksen 8 § :ää. Paras parannus 
olisi ollut pykälän poistaminen. Mutta sie
dettävä siitä minun kann.ll!lta:ni tulisi, jos 
sen kaiklki numerot suuren valiokunnan eh
dottaman muutoksen lisäksi kirjoitettaisiin 
puolta pienemmiksi. 

Tällainen toimenpide tietysti, sen helposti 
ymlmärtää, edistäisi kunnallisen kirjast.o
toimen kehitystä. Mutta sehän onkin juuri 
lain tarkoitus. Ne yhdistykset, jotka jäisi
vät verraten vähäisen valtioavun varaa;n, 
voisivat aiv3Jll hyvin luovuttaa kirjastonsa 
kunnille. Näin on tietääkseni huomatta
vassa määrässä tapahtunut, varsinkin mitä 
nuorisoseurojen kirjastoihin tulee. 

Kun minä tältä kannalta olen asettunut 
vastustamaan ha;llituksen esittämää 8 § :ää, 
ei, se pitäisi käydä esityksestäni ilmi, tämä 
johdu siitä, että minä olisin kirjastoasiaa 
loohtaan ynseä tai että se vastalause, jonka 
olen allekirjoittanut, olisi kirjastoasialle 
tyly, niinkuin ministeri Ailio äsken väitti. 

Siltä varalta, että 8 ~ kaikista muistu-

tuksista huolimatta hyväksyttäisiin, minä. 
pyydän kiinnittää vielä eduskunnan huo
miota erääseen hallituksen suunnitelmaan, 
joka ainakin minua; melkoisesti epäilyttää. 
Se koSkee ehdotusta toimeenpanQa.setuk
seksi, joka on ollut sivistysvaEokunnan näh
tävänä esityksen rinnalla. Sekä valtion kir
jastotoimikunta että kouluhallitus olivat 
katsoneet tarpeelliseksi asettaa yhdistyksen 
kirjastolle valtioavun saamiseksi m. m. seu
raavan ehdon: että kirjasto on kirjastowi
miston johtajan ja asianomaisen kirjaston 
tt"Lrkastajan valvonnan ja tarkastuksen sekä, 
jos kunnassa on kunnallinen ikantakirjasto, 
tämän johtokunnan ohjauksen alainen. Sa
manlaista tarkastusta ja valvontaa on 
myöskin Suomen Kirjastoseura pitänyt tar
peellisena. Hallitus on hyväksynyt saman 
ehdon, mutta lisää siihen sanat: ellei se 
- nim. kirjasto-- kuulu sellaiselle yhdis
tyikselle, joka on liittynyt johonkuhun kan
sankirjastolain 2 § :n mukaan kirjastotoimi,.. 
kunnassa edustettuun sivistysjärjestöön. 
Nämä sanat lienevät tulkittavat siten, että 
mainittujen sivistysjärjestöjen kirjastot 
nauttisivat valtioapua oman järjestönsä 
tarkastuksen ·Varassa. Kunnankirjastoja 
arvelee hallituskin ,pitävän viranomaisten 
toimesta tarkastaa, jotta valti·oapu tulisi 
tarkoituksenmukaisesti käytetyksi ja väärin~ 
käytOkset estyisivät. Hallitus luottaa yhdis
tyksiin. Se y;mmärretään. Mutta meille, 
jotka luotalll!rne kuntiin yhtä paljQll ja toi
sinaan enemmänkin kuin yhdistyksiin, jää 
hallitus velkaa vastauksen kysymykseen, 
missä kohdin kunnat ovat osoittautuneet 
epäluotettaviksi valtionavustuksia käyttäes
sään, koska niitä on kontrolloitava tarkem
min kuin yhdiSityksiä ~ Eiköhän ehdotusta 
olisi muutettava, jos ja kun se joutuu vah
vistettavaiksi. 

Ed. Kuusisto: Hallituksen antama 
esitys kansankirjastolaiksi vn luonteeltaan 
oikeastaan 'sellainen, että sen olisi luullut 
saavan osakseen suurempaa kannatusta, 
kuin mitä se ainakaan valiokunta-asteella 
ollessaan on saanut. Kirjastoillahan on, ku
ten lakiehdotuksen perusteluissa jo huomau
tetaankin, aivan keskeinen asema kaikessa 
kansansivistystyössä. Kirjastothall eivät 
palvele erikoisesti minkään valtiollisen puo
lueen erikoisharrastwksia, vaan muodosta
vat ne osan, vieläpä hyvin tärkeän osan, 
siitä sivistystyöstä, jota kaikkien puolueit-
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ten samoin kuin yksityisten kansalaisten tu
lisi voimiensa mukaan tukea. Vaikka kirjas
tojen tarkoituksena on ;kansan yleisten sivis
tystarpeiden tyydyt,täminen, on tällä laki
ehdotu.ksella jyrkkiäkin vastustajia, kuten 
sivistysvaliokunnan mietintöön liitetyistä 
vastalauseista näkyy. Onpa ·Oikeiston taholta 
uhattu ehdottaa lakiehdotus kokonaan hyl
jättäväksi, ellei siihen saataisi kaikkia niitä 
huononnuksia, joita siltä taholta valiokun
nassa on lakiehdotukseen es~tetty. 

Lakiehdotuksen mukaan tuHsi kansan
kirjastojen keskusjohto vapaiden sivistys
järjestöjen edustajista valitulle toimikun
nalle, jonka puheenjohtajana t.oimisi se 
kouluhallituksen jäsen, joka hoi,taa tämän
luontoisia asioita. Kirjastojen keskusjohto 
on tähänkin asti ollut järjestetty samalla 
tavalla eikä sitä vastaan ole mi1tään taholta 
tietääkseni esitetty moitteita. Oudolta Imu
luu senvuoksi väite, että tämän tehtävänsä 
tyydyttävästi hoitanut kirjastojen keskus
johto nyt ilma:n muuta tulisi hävittää. Kes
kusjohdon siirtäminBU kouluhallitukselle 
olis1 tavallaan epäluottamuslause maamme 
vapaille sivistysjärjestöille, joiden kirjasto
tuntemusta ja asianharrastusta aiheetto
masti hyljeksitään ja vieroksutaan. Samalla 
se tietäisi muutosta epäkansanva1taiseen 
suuntaan. Ei ole näin ollen ihme, jos ehdo
tettua muutosta Dn ankarasti vastustettu 
myöskin kirjallisuuspiirien taholta. M. m. 
Suomen Kirjastosenrahan lausui esityksen 
tästä kohdasta seuraavaa: ,Nykyaikaisen 
kirjastolaitoksen tehtävä on niin mqninai
nen ja oleellisesti eroava varsinaisesta kou
luopetus- ja muusta valitustyöstä, että .sen 
johto ja hallinto voi täysin tehokkaasti val
voa kirjastojen kannattamis~ksi lain mu
kaan myönnettävien melkoisten valtiovaro
jen tarkoituksenmukaista käyttöä, edellyt
täen sang·en huomattavaa erikoisasiantunte
musta, mitä tuskin voitaisiin vaatia koulu
hallituksen jäseniltä, joilla jotenkin kailclcia 
inhimillisen elämärn aloja käsittelevän ope
tus- ja valistustyön johdossa ja hallinnossa 
jo liernee kyllin raskas työtaakka. Kun kou
luhallitus muuten toimii osastottain: eikä kir
jastolaitoksen johtoon ole mitään sellaista 
ehdotettu, ei edes erikoista kouluneuvosta 
sitä asiaa hoitamaan, on valiokunnan vaikea 
käsittää, miten kouluhallituksen ehdotusta 
ollenkaan voitaisiin toteuttaa.'' Näin Suo
men Kirjastoseura. Selvää on, että vapaat 
sivistysjärjestöt aivan yksimielises.ti vastus-

tavat kirjastojen keskusjohdon siirtämistä 
kouluhallitukseen. 

Täällä herra sivisysvaliokunnan puheen
johtaja taittDi voimallisesti peistä ajatuksen 
puolesta, että tämä kirjastojen keskusjohto 
siirrettäisiin kouluhallituksen käsiin. Kui
tenkin on otettava huomioon, että asiaa har
kitessa valiokunta-asteella tämä esitys jäi 
melkoiseen vähemmistöön. Sitähän ei aivan 
ehjånä: kannattanut enää kuin yksi ainoa 
puolue valiokunnassa, joten minä luulen 
että eduskunnassakaan ei ainakaan tätä, kä
sittääkseni melkoista huononnusta, tähän la
kiin aikaam..saada. Minä luulen, että sivistys
valiokunnassakaan ~tuskin tämä esitys, että 
kirjastojen keskusjohto siirrettäisiin kouJu
hallitukselle, olisi saanut niin suurta huo
miota, kuin .se siellä sai, ellei kouluhallituk
sen herra ylijohtaja olisi niin voimallisesti 
siellii; taittanut peistä tässä asiassa. Hän 
luultavasti katsoi asemansa häntä velvoitta
vansellaiseen kannanottoon. Käsitykseni mu
kaan ei kuitenkaan kouluha1lituksellakarun 
olisi mitään aihetta hylkiä sitä asiantunte
musta, mitä vapailla sivistysjärjestöillä kiel
tämättä on tarjottavana. Kouluhallituksen 
oma asiantuntemus taasen tulee kyllä käy
tetyksi, kun otJtaa huomioon, että lakiehdo
tuksen mukaan kouluhallituksen edustaja 
toimii puheenjohtajana mainitussa toimi
kunnassa, vaikka sen jäsenet valitaankin eri 
sivistysjärjestöjen edustajista. 

Mutta pääasiallisin vastustus kohdistuu 
kuitenk~n lakiehdotuksen 4 § :ään sellaisena, 
kuin se oli hallituksen lakiehdotuksessa. 
Hallituksen perusteluissa mainitaan, josta 
herra opetusministerikin täällä huomautti, 
siitä huutavasta epäkohdasta, joka meillä 
vallitsee siinä, että enemmän kuin kolmas 
osa maamme kunnista on vailla sellaista kan
sankirjastoa, joka täyttäisi valtion avustuk
sen saantiehdot, jotka ovat siksi vaatimatto
mat, että jokaisen kirjaston ollakseen ni
mensä arvoinen ,tulisi nämä ehdot täyttää. 
Sellaisia kuntia, joilta puuttuu valtiDn avus
tuksen saantiin oikeuttava kirjasto, on koko
naista 37 % ja niiden joukossa monta va.ra
kasta ja väkiluvultaan suurta kuntaa, kuten 
myö.skin täällä herra opetusministeri luet
teli, joten ei voida 'sitä puolustaa silläkään, 
että köyhyys olisi aina ollut esteenä kirjas
.ton perustamiselle. Pääasiallisimpama es
teenä onkin tietysti vanhoillisuus 'ja kitsaus. 
Tällaisen räikeän epäkohdan poistamiseksi 
esitti nykyinen hallitus, että jokainen kunta 

82 
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velvoitet.taisiin perustamaan ainakin yhden. 
kirjaston a;lueellaan. Mutta mitä sanookaan 
sivisty'Svaliokunnan enemmistö tällaisesta 
ehdotuksesta. Se lausuu: ,Lakiehdotukseen 
otettua säännöstä, joka veivoittaisi kunnan 
perustamaan ainakin yhden kirjaston, on 
valiokunta pitänyt periaatteellisesti arve
luttavana ja itse a8iassa tarpeettomana, 
kooka kokemus on .osoittanut, että kirjasto
toiminta on vapaaehtoisuuden tietäkin ke
hittynyt verrattain nopeasti." Minun täy
tyy myöntää., että minä en täysin käsitä täl
laisia perusteluja ja valiokunnan sanonta, 
että kirjaston perustaminen jokaiseen kun
taan olisi periaatteellisesti arveluttruva, on 
väite, jota minä en tosiaankaan jaksa käsit
tää. Valiokunnan mielestä ei luultavasti ole 
mitään periaatteellisesti arveluttavaa siinä, 
jos kunnassa ei ole kirjastoa, vaan asia 
muuttuu arveluttavaksi vasta sitten, jos 
kuntaan saadaan kirjasto. Luultavasti 
valiokunnan enemmistöön kuuluvat edus
tajat selittävätkin pian, minkä vuoksi tämä 
vähintäin yhden kirjaston perustaminen jo
kaiseen maamme kuntaan on periaatteellises
tikin niin arveluttava asia. 

Minun mielestäni voisi yhtä hyvin sanoa 
oppivelvollisuuslain hyväksymistä periaat· 
teelhsesti arveluttavaksi. Oppipakko on kui
tenkin säädetty kaikissa sivistysmaissa oma 
maamme niihin luettuna. Se tietää sitä, että 
jokaisen lapsen tässä maassa tulee saada 
määrältty alkeisopetus, luku- ja kirjoitus
taito. Ja minä ·en ole kuullut tähän saakka 
kenenkään väittävän, että esim. Suomen 
eduskunta säätäessään oppivelvollisuuslain 
olisr tehnyt periaatteellis,esti arveluttavan 
teon. Minä kyllä ymmärrän valiokunnan 
perustelujen sen osan, jossa väitetään, ·että 
kirjaston perustamispakko on tarpeeton, 
koska kehitys ilman pakkoakin .kulkee toi
vottuun suuntaan. Tosin en voi hyväksyä 
tätä perusteina, koska s.e mielestäni on liiaksi 
optimistinen. Tilastoharr osoittaa, .että maas
samme on lukuisia kuntia, joilla aikaisem
pina vuosina on ollut valtioapuun oikeuttava 
kirjasto, mutta myöhemmin on ne laskettu 
rappeutumaa.n. Kehitys on ainakin osaksi 
kulkenut kaikkea muuta kuin toivottuun 
suuntaan ja varmaa on, että me emme yh
dessä vuosi'kymmenessä ilman pakkoa pääse 
siihen, että kaikissa kunnissa on edes yksi 
vaatimaton kansankirjasto puhumattakaan 
siitä, että .olisi hyvin kehitetyt ja asianmu
kaiset kirjastot. MielestäTii ei valtiovalta 

sa1s1 jäädä vuosikymmeniksi katsomaan 
päältä ja odottamaan, mihin tässä asiassa 
päästään vapaa·ehtoisuuden tietä. Tätä ei 
valtiovalta saisi suvaita enempi, kuin se on 
voinut sallia sitä, että vanhemmat saisivat 
opettaa lapsensa lukemaan tai olla opetta
matta. Minun käsitykseni mukaan valtioval
lan velv.ollisuutena on katsoa, että sen kan
salaiset eivät ole pakotettuja elämään tietä
mättömyydessä, kurjuudessa ja siten joutu
maan rikoksien ja huliganismin poluille. 

Meidän maassamme ei ole sanottavasti sel
laisia varakkaita ka.nsalaisia, jotka olisivat 
niin avokatseisia ja sivistysystävällisiä, että 
olisivat tehneet lahjoituksia yleisten .kirjas
tojen perustami.seksi. Sellaisia rikkaita 
mutta muuten sivistysystävällisiä porvareita 
on löytynyt kyllä muissa maissa. Niinpä 
esim. Amerikassa jokseenkin kaikki kirjastot 
ovat yksityisten lahjoittamia ja näistä lah
joittajista siellä on ennen muita mainittava 
Andrew Carnegie, joka on suuresta omai
suudestaan lahjoittanut kymmeniä kirjastoja 
j1oka ainoaan Ylrdysvalta.in v;altioliö.ton vad
tioon, vieläpä Englantiin ja muihin maihin. 
Käsityksensä kirjastosta on Carnegie esittä
n·vt eräässä amerikaQaisessa aikakauslehdessä 
s~uraavast~: ,Paras lahja, minkä voi antaa 
kunnalle, on yleinen kirjasto". Tuhannesta 
hyväntekeväisyyteen käytetystä dollarista 
voisi hänen käsityksensä mukaan 999 yhtä 
hyvin heittää mereen. Päinvastoin tulee 
auttaa ihmisiä niin, että he itse voivat aut
taa itseään ja se tapahtuu paraiten heidän 
sivistyksensä kartuttamisella, se on yleisten 
kirjastojen perustamisella. Kuten sanottu 
meidän maassamme ei ole niin sivistysystä
vällisiä kapitalisteja, että olisivat uhranneet 
liikoja varojaan kirjastojen perustami
seksi. Useimtpien: porwarien mielestä 
esim. aseelliset luokka- ja sotilasjärjes
töt ovat tärkeämpiä sivistystekijöitä kuin 
kirjastot. Kir'jat ovat meillä myöskin 
niin kalliita, että esimerkiksi vrukavaraisim
milta kansalaisilta puuttuvat yksityiset kir
jastot jo tästä syystä kokon,aan. Vaikka 
olisi haluakin kirjojen hankkimiseen niin ei 
ole varoja, millä niitä ostaisi. Valtion ja 
kuntien asiana olisi siis tyydyttää ja herät
tää tätä kansalaistensa lukuhalua ja sivistys
tarvetta. Ne varat, mitä tähän tarvitaan, 
'tulevat käytetyksi erinomaisen h)Win. Ne 
ovat siksi vähäisiäik:in, että tässä tämä meno
erä ei voi synnyttää mitään vakavaa vastus
tusta kirjastoja ·kohtaan. Jos kunta uhraa 



Kansankirjastolwki. 651 
---

50 p. asukasta kohti vuDdessa kunnankirjas
tojen kehittämiseen, on tämä uhraus niin 
pieni, että se ei voi synnyttää mitään vaka
vampaa vastusta, vaikka •eräät sivistysvaiiQ
ikunnan jäsenet uskoivat sen nDstavan mel
kein uuden kapinan. Ovathan kunnat kan
taneet miltei: nurisematta oppivelvollisuu
desta johtuvat, todella suuret kustannukset. 
Tämä uhraus on tehty siinä toivDssa, että 
nykyinen sukupolvi on tDivDnut voivansa 
antaa lapsilleen korkeamman sivistyksen 
k-uin mihin heirllä itsellä;ä,n on ollut mah
<lolli:suus. 

Täällä herra opetusministeri jo mainitsi. 
äärimmäisen vasemmiston menettelystä tässä 
kysymyksessä, jDka minunkin mielestäni on 
sen laatuinen, että se ei kai juuri kestä ar
vostelua. Heillä on ollut yht€nä päivä,nä 
yksi; kanta, toisena toinen, mutta useimmi
ten kuit·enkin se kanta, että pakkoa perustaa 
kirjastoja ei kunnille olisi asetettarva. Jm> 
kommunistien kanta ·olisi ollut johdonmukai
sesti toinen, niin sivistysvaliokunnan samoin 
kuin suuren valiokunnankin mietintö tällä 
kohden olisi tullut pa·ljon parempi kuin 
miksi se nyt on tullut . .M:inä muuten. en käsitä 
mistä tämä kommunistien sivistysvihollinen 
kanta oikein johtuu, mutta luultava on, että 
sen kannanoton on aiheuttanut se, että sillä 
taholla käsitetään, että korkea kansansivis
tys olisi: haitaksi maa"ilmanva:Ilankumouksen 
asialle ja siitä syystä on kansalaisten sivis
tys;pyrkimyksiä vastustettava. Tosiasiaharr 
kyllä onkin, että kuta korkeampi on jonkun 
kansan sivistystaso sitä ·pienemmät mah
<lollisuudet on siellä kommunistiselle kyl
völle; kommunistiset opit menestyvät sitä 
paremmin kuta alhaisemmalla sivistystasolla 
jonkun maan väestö on. Sehän on tunnettu 
asia jokaiselle aikaansa seuraavalle kansalai
selle. Vielä paremmin kommunismi leviää 
niissä maissa, joissa kansa11 enemmistö on 
kerrassaan lukuta1dotonta, niin ettei tunne 
i :tä, vaikka se keppi kourassa vastoon tulisi. 
Ehkä!pä tällainen pelko yleissivistyksen le
viämisestä, joka uhkaa hävittää maailman
kumouksen toivon, onkin saanut kommunis
tisen eduskuntaryhmän vastustamaan kirjas
tojen perustamista yhdessä taantumukselli
simman oikeiston kanssa. 

Ed. K a r ·j a l a i ne n: Kansankirjasto
lakiehdotus on nyt käynyt läpi valiokunta
käsittelyt :ja joutunut eduskuntaan saa
maan lopullista muotoa. Kun vertaa suu-

ren valiokunnan mietintöä hallituksen esi
tykseen, niin täytyy myöntää, että lakieh
dotus on joutunut eräissä suhteissa sangen 
huomattavien muutosten alaiseksi. Onpa 
koko se periaatekin, jolle hallituksen esitys 
rakentuu, muutettu toiseksi. Hallituksen 
esitys on pakkolaki, joka määrää kirjaston 
perustettavaksi joka kuntaan. Suuren va
liokunnan ehdotus sensiJaan määrittelee 
vain ne ehdot, joilla kirjastot saavat val
tionapua ja järjestää muuten kirjastotoi
minnan niinkuin halli.tukseru e;sitysikin. 
Tämä muutos on epäilemättä parannus la
kiin, sillä tällä hetkellä, jolloin, niinkuin 
hallituksen esityksen perusteluista käy ilmi, 
1jatkuva kirjastoharrastuksen leveneminen 
maassa on huomattavissa, ei ole mitään ai
hetta säätää pakkolakia arvaamattomine 
vaikutuksineen. Sensijaan voidaan hyvin 
jäädä odottamaan tuloksia siitä epäilemättä 
vielä lisääntyvästä harrastuksesta, .jonka 
valtion tuen lailla vakiinnuttaminen on 
omiaan synnyttämään. Eräissä suhteissa on 
kuitenkin suuren valiokunnan ehdotuskin 
jäänyt muistutuksille alttiiksi ja niihin tah
don tässä n. s. käytännölliseltä kannalta ly
hyesti viitata, koska ed. Kukkonen on tääl
lä niitä periaatteelliselta puolelta sangen 
seikkaperäisesti käsitellyt. Lakiehdotuksen 
8 §, 'joka määrittelee yhdistysten kirjasto
jen valtioavun perusteet, tekee varmaan 
käytännössä häiriötä kuntien kirjastohar
rastukselle. Voidaan tämän pykälän joh
dosta ensinnäkin joutua valtion varoilla 
avustamaan sellaisenkin yhdistyksen kir
jastoa, jonka koko toiminta maassa on vä
hemmän tärkeä ja ehkä suotavaakin. Ja 
toiseksi saattaa käydä niin, että sellaisen 
yhdistyksen jäsenet, jonka kirjasto saa val
tionavustusta, voivat kunnanvaltuustossa 
vaikeuttaa kunnankirjaston perustamista, 
sillä syyllä, että kunnan vähävaraisilta ke
rättyjä varoja tarvitaan paremmin muihin 
tarkoituksiin, joten niillä ei tarvitse ruveta 
ostamaan valtionavustusta kunnankirjas
tolle, kun sillä ja sillä yhdistyksellä on val
tionapua nauttiva kirjasto, joka lain mu
kaan on kaikkien kuntalaisten käytettä
vissa. Vielä voi sellaisissa kunnissa, joiden 
a.sukasluku on pieni, joutua kunnankirjas
ton nauttima valtioavustus, jonka saami
seksi kunnan pitää tehdä uhrauksia, ·ja jon
kun yhdistyksen kirjaston saama valtioapu, 
jota varten yhdistyksen ei tarvitse enää en
sinkään uhrata omia varojaan, koska 8 § :n 
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mä:äräys 50 % kirjallåmmderu ostamisoon ja 1 
sitomiseen käyttämistään varoista, voidaan 1 

hyvin tulkita niin, että se merkitsee kir
jastoon jo käytettyjä varoja, nämä avustuk
set voivat joutua outoon suhteeseen, kun 
yhdistysten kirjastot voivat saada valtio
apua aina 5,000 markkaan kuntaa kohti, jo
hon määrään pääsevät ainoastaan sellais
ten kuntien kirjastot, joissa kunnissa on vä
hintäin 10,000 asukasta, ja niitä on maas
samme verrattain vähän. Näin ollen olisi 
erittäin suotavaa, että lakiehdotuksen 8 § 
joko kokonaan poistetaan tai ainakin siinä 
mainittuja avustusmääriä huomattavasti 
alennetaan. 

Toinen muistuttamista ansaitseva kohta 
lakiehdotuksessa koskee kirjastojen keskus
johtoa. Lakiehdotus määrää sitä varten pe
rustettavaksi erityisen viraston, kirjastotoi
mikunnan, kouluhallituksen yhteyteen. Tä
hän kirjastotoimikuntaan tulisi kuulumaan 
paitsi puheenjohtajaa, jona toimisi eräs 
kouluhallituksen osastopäällikkö, kuusi hen
kilöä, jotka edustaisivat sellaisia järjestöjä, 
jotka toimivat kirjastotoiminnan ja vapaan 
sivistystyön alalla eri yhteiskuntapiireissä 
ja kieliryhmissä. Minusta tuntuu, että ei 
ole vakuuttavasti perusteltu sitä, että eri
tyinen virasto olisi tarpeellinen kirjastotoi
minnan keskusjohtoa varten. Päinvastoin 
tuntuisi luonnolliselta, jos kerran kirjaston 
päätarkoitus on yleisen oppivelvollisuuden 
täydentäjänä toimia kansansivistyksen ko
hottamiseksi, että niiden keskusjohto on sa
man viraston hoidossa, joka johtaa oppivel
vollisuuden toteuttamistakin, nim. koulu
hallituksen. Silloin mielestäni ainakin las
tenkirjastojen hoito tulisi pätevimpien asian
tuntijain käsiin. 

Mutta lakiehdotuksen määräykset kirjas
totoimikunnan kokoonpanosta eivät myös
kään tunnu aivan onnistuneilta. Siinä on 
jätetty kokonaan syrjään ne järjestöt, jotka 
lain mukaan tulevat uhraamaan kirjastotoi
minnan hyväksi varoda aivan yhtä paljon 
kuin valtiokin, nim. kunnat, ja siihen si
jaan annettu määräysvalta alussa ainakin 
4 miljoonaan ja myöhemmin paljon suu
rempaan summaan nouseviin valtionvaroihin 
henkilöille, jotka kuuluvat sellaisiin järjes
töihin, jotka eivät mitenkään ole aineellisesti 
velvolliset kirjastotoimintaa tukemaan. Voi-· 
sihan tietenkin asia olla; näinkin, jos sen 
kautta taattaisiin suurempi asiantuntemus 
kirjastotoiminnan johdossa tai jos tuottaisi 

kovin suuria vaikeuksia kuntien osanoton 
järjestäminen sanotun toimikunnan kokoon
panoon. Minä ainakaan en näe, ettei koulu
hallituksella voisi olla ainakin yhtä suuri 
asiantuntemus sanotulla alalla, ja toiselta 
puolen kuntien keskusjärjestöjen kautta voi
daan niiden edustajat helposti saada esite
tyiksi. Näin ollen olisi mielestäni kirjasto
toiminnan keskusjohto uskottava kouluhalli
tukselle tai ainakin perustettavaan kirjasto
toimikuntaan nimitettävä kaksi kuntien 
edustajaa, joista toinen kaupunki- ja toinen 
maa-laiskuntien puolesta. 

Edelläolevan nojalla toivon, että lakiehdo
'tuksen yksityiskohtaisessa käsittelyssä laki
ehdotuksen vastaavat pykälät tulevat saa
maan sellaisen sisällyksen, kuin sivistysvalio
kunnan toisessa vastalauseessa ehdotetaan. 

Ed. M w l m i v a' .a; r a: Kuten hallituksen: 
kansankirjastolakiehdotuksen perusteluista 
käy selville, on kehitys kirjastotoimen alalla 
maassamme ollut viime vuosina varsin huo
mattava. Näin ollen näJyttää minusta såltä, 
ettei meillä tarvita kirjasto}aki!11 kehityksen 
nopeuden lisäämiseksi tälllä alalla, mutta 
tarvitaan sellainen pysyttääksemme ja ohja
taksemme ripeää kehitystä .terveellä poh
jalla. Mikäli nyt hallitus on tätä näkökoh
taa silmäLläpitäen kyseessä olevan l'aki~hdo
tukse:nsa laatinut, sikäli on: sille epäileanättä 
,annetta,va siitä tunnustus. 

Kirjmltotoiminman ohjaamiseksi oikeaan 
uomaansa näyttää haH'.i.:tu..-; erityisesti, ellen 
erehdy, pitäneen silmällä kahta seikkaa, 
keskusjohdon oikeaa järj·estelyä ja kansan
kirjastojen kunr:n{tllistuttamista. Niin on 
ollut tehtäväkin. Ilman keskitettyä ja asi
antuntevaa johtoa on terve kehitys tällä 
aralla ajan:mittaanJ mahdoton ja tuskinpa 
kansankirjastot j·aksaisi'Vat säilyttää välttä~ 
mättömän tasapuolisuutensa, ellei niitä 
kunnallistutettaisi. Pyrkiessään näihin 
päämääriin on hallitus siis käsityk:senri mu
kaan lähtenyt juuri sille tieHe,, jota, lainlaa
dinnan kirjast,otoiminnan alalla on kuljet
tava. Mutta hyviä .pyrkimyksiään näissä 
suhteissa ei hallitus lakiehdotuksessaan kui
tenkaan ole mi,elestäni pystynyt saavutta
maal1!, vaan on yrityksessään joko joutunut 
'ha11haan t·ai pysähtynyt puolitiehen. 

lVIitä ~msiksikin tulee kirjastotoime.n kes
kusjQhdon järjestelyyn, herättää sen järjes
tely hallituksen ehdotuksessa oikeutettua 
oudoksumista, vaikka.kin haJlituksella or.t 
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ehdotuksensa tukena johdon tähänastinen 
väliaåkainen järjestely. Hallitus ei ole näh
nyt mahdolliseksi uskoa keskuSijohtoa tällä 
alalla kouluha!J:litukselle, jolle se luonnos
tansa lankeaisi. Ei sittenkään, va:ik:k.a siten 
olisi saavutettu varsin onnistuneesti johdon 1 

yhtenäisyyis ja supistettu hUOinalttavasti sen 
tuottami·a kustannuksia. Mikä tähän on 
syynä? Ei ainakaan se, mitä joi'Hakin ta.
hoilla on sellaiseksi väitetty, nimittäin kou
luhallituksen kykenemärttömyys tähän tehtä
vaan. Kun mainittu keskus'Virasto kerran 
kykenee ohja,amaan maamme varsin hu:o
mattavalle tasolle kehittynyttä koululai
tosta kirj'astoineen kaikkineen, voinee se 
sentään: hankkia itselleen: tarpeellista asian
tuntemuS~ta myöskin kansankirjastojen hal
linnon j·a hoidon alalla ja k~hittää menes
tyksellisesti edelleen nuorta kirjastoliiket
tämme. Kouluhallituksen syrjäyttämiseen 
lieneekin vaikutin etsittävä aivan toisaalta. 
Eihän vain kenkä puristane siitä, ettei kou
luhallituksessa ole ainoaakaan sosialidemo
kraattia? Ja lieventävänä asianhaarana ei 
nähtävästi pidetä sitäkään, että kouluhallitus 
on tunnetusti kiitettävällä harrastuksena pi
tänyt huolta juuri työväestön sivistystar
peista. 

Karusmlkirjastojen kunnallistuttamispyr
kimyksessään on hallitus lakiehdotuksessaan 
pysähtyn:yt kohtalokkaasti puolitiehen! ot
taessaan esitykseensä siihen sisältyvän 8 § :n, 
joka oikeutta~ kunnankirjastojen ohella 
valtioa.vun saantiin myöskin yhdisttysten 
ki<rjastot. Kirjastoliikkeen kann•alta kat
soen pidän tätä hallituksen mielestäni vasta
hakoista kumarrusta. yihdistyksiUe vähem
män hM•kittuna tekona. Jos vaHion va
roiJla: käydään kariuttamaan eri.näisten yh
distysten yksipuolisia kirjastoja, jäävät kun
tain kirjastot, joita hallitus aikoi käydä ke
hittämään oikein pakkovoimin, viettämään 
kituvaa elämwä ja kirjastoliike maassamme .

1 suun.tautuu edelleen syrjäuomiin. 
Sivistysvaliokunta ja samoin suuri valio

kunta ovat huoma,ttavasti paran!taineet haJ
Iituksen ehdotusta poistamaHa siitä pakko
määräyksen, joka käytäntöön oovitettuna 
olisi epäilemättä voimakkaasti hidastutta~ 
nut kirjastotoiminnan kehittrumistiä; lnmnis
samrme ja ollut siten periaatteellisesti! M'Ve
luttavaa, melkeinpä enemmänkin. Oikeaan 
osuuneena pidän myöskin kuntaa kohtaan 
tuhwa.n avustuksen ahmtatmista 20.,000 mar
kaksi, vaikkakin olisin suonut mainiJtrm mak-

simimäärän jonkun verran vaihtelevan kun
tien asukaslU'VUn mukaan. Valitan kuiten~ 
kin sitä, että mainittujen valiokuntain 
enemmistöt ovat, pysyttämäHä entisellään 
haDituksen ehdotuksen 1,. 2 ja 8 § :t, tehneet 
minUlll kannaltanci m.ahdottJoonaksi tämän 
la.in hyväksymisen. !Suuren valiokumJ.&'l 
ant~liaisuus, jota osoittaa sen kansankirjas
tolain 4 ·§ :ään tekemä 1isäys, ei myöskään 
'erityisesti suos~ttele enää tätä lakia, vaan 
lähentelee jo huvittavaisuudessaankin ed. 
Åker1blomin vasta}auseeseen sisältyvää eh
dotusta, että kunnat saisivat erinäisissä ta
pauksissa valtioavustusta kivjamoilleen 1215 
% niiden todellisista, menoista. Arvcluttavia 
ovat myöskin laki.ehdotuk&een sisältyvät kir
jaslt:onhoita~jien paJkkaus- ja eläkemääräyk
set, joista viimemainittu on sivistysvalio
kunnan lisä, arveluttavia niille veronmaksa
jille, joiden rivit nykyisen halli'tussuunna;n 
vaikutukoosta todennäköisesti yhä harvene
vat. 

V aiiclmkin ohm näin joutunut käsiteltä
vänä olevaa kirjastolakiehdotusta pitämään 
onn·istumattomana, jolle~ siihen vielä saada 
nyt ko.skettelemiMani kohdissa muutoksia 
aikaan, a.nnan kuitenkin kernaasti tunnus
·tukseni tehdylle yritykselle ja myönnän 
meillä odotettavan tänw yleisen tapaintm
meluksen aikan.a kirjastolakia, joka avaisi 
varsinkin nuorisonemme kautta maan ovet 
hyvään kirjastohuoneeseen ja hyvän kirjan 
ääreen. 

Ed. Lehtinen: Täällä ovat ed. Kukko
nen ja ed. Malmivaara erittäin perusteelli
sesti ja asiallisesti selittäneet sen karm:an, 
jonka minäkin katson tässä asiassa oikeaksi 
ja oikeaan vieväksi. On kuitenkin vielä yksi 
.sei:k'ka,, johon pyytäisin puolestani' muuta
malla san·alla kosketella. Se on nimittäin 
tuo kirjastonhoita.jarrn palkkaus. Se :näyttää 
hyvä.ssä uskossa jä.tetyn niin korkeaksi, että 
'se vastaisi yläkansakoulunopettajwin palk
kaa. Mutta sellaisissa kiTjastl()lisJSa, joissa 
on työtä verraten vähän, ;palkka voitaisiin 
siitä huolima.tta :asettaa vakinaiseksi ja koh
tuuttomaksi työmäärään nähden. Olisin 
sitä mi·eltä, että palkan määrääminen jätet
täisiin kokonaan' kunnan'Valtuuston asiaksi. 
En usko sen ollenkaan tuottava.n mitään 
haittaa kirjastotoilminnalle, vaam päinvas
toin voisimme senkin rahamäärän, joka näin 
kohtuuttomasti tulisi kirjastonhoitajan paJ
kaksi, käyttää itse kirjastotyön hyödyksi. 
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Ed. M. L e h t on e n: Käsittelyn alaisena 
oleva lakiehdotus näkyy, samoinkuin äsken 
käsittelyn alaisena ollut lastentarhoja kos
keva laki, synnyttävän, paitsi suuria mieli
pitei1den eroavaisuuksia·, myöskin: koko lailla 
pontevan käsittelyn. Olen pannut merkille, 
että monet kansan poliittiselle ja taloudelli
selle elämälle sangen tärkeät kysymykset on 
useinkin sivuutettu tavattoman keveällä kä
dellä,, kun sensijan useat toisarvoiset asia:t 
käsitellään sellaisella vakavuudella ja tar
molla, ikäänkuin niistä riippuisi koko kan
san elämä ja kuolema. 

Vaikkakin ·olen kirjastoasian yst1ävä, 
uskallan sanoa tämän vastoin herra opetus
ministerin mielipidettä- muuten, sivumen
nen sanoen, oli mielenkiintoista kuulla herra 
opetusministerin lausunto Neuvosto-Venäjän 
ki11jasto-oloista; tapahtui kai ensimmäisen 
kerran, että sosialidemokraatti tunnustaa 
Neuvosto-VenäJjällä harjoitettavan jotakin 
muutakin kuin diktatuuria.; ed. Kuusiston 
lausunto taas on sellainen, että se on jätet
täv·ä ai•van omam11 a.rvoonsa niin, 
vaikkakin olelll kirjastoasian ystävä ja 
oleili verraten pa1ljoru itse joutunut käyt
tämään kirjastoa hyväkseni, olen kuitenkin 
sitä mieltä, että köyhälle väestölle on ensiksi 
saatava .riittävästi työtä ja leipää sekä va
kava taloudellisen elämän pohja, ennenkuin 
ryhdytään toimenpiteeseen, jonka ta:rkoituk
sena on pakottaa ihmiset, myös kaikkein 
köyhimmät, kustantamaan ja ylläpitämään 
kirjastoja. Koska minä sivistysvaliokun
nassa asetuin sille kannalle, että kirjastotoi
minnassa ei pakkoperiaatetta olisi otettava 
käytäntöön, saanen tässä yleiskeskustelussa 
omistaa huomiota pääasiassa tähän kysymyk
seen. 

Kaikki ne, jotka ovat puoltaneet hallituk
sen edustamaa kantaa, jonka mukaan jokai
sen kunnan olisi perustettava ja ylläpidet
tävä ainakin yksi kansanki~jasto, ovat pitä
neet tätä kysymystä jonkinlaisena sivistys
työn ratkaisevana tekijänä. On lähdetty siitä 
periaatteesta, että kansankirjastot ovat vält
tämättömiä koulfUtus- ja, sitvistystyöss·ä, sekä 
että vapaa toiminta tällä alalla on enemmän 
tai vähemmän merkityksetöntä. Selvitelles
säni itselleni kysymystä olen tullut siihen 
tulokseen, että valistustyö on monta vertaa 
:paremmissa käsissä silloin, kun sitä johtavat 
henkilöt, jotka aatteellisen innostuksensa elä
hyttäminä vapaaehtoisesti ryhtyvät kirjas
toja perustamaan, kuin siinä tapauksessa, 

-·- --··----"-

että lain avulla pakotetaan sivistystyölle 
usein ehkä vihamielisetkin ainekset hoita
maan asiaa, johon heillä ei suinkaan ole vä
hintäkään halua. 

Toisena asiaan vaikuttavana seikkana on 
huomioonotettava se, että se valistustyö~ 
mitä nämä kaikelle valistukselle vihamieli
set ainekset harjoittavat, tuottaa swmanlai
sia tuloksia kuin pukin vartijanaolo kaali
maassa. Se olisi t. s. samaa, kuin sri:toa juuri 
se kansanosa, joka olisi halukas hyviä kir
joja viljelemään, ja siis sen parempi osa, 
entistä lujemmin vuosisataisiin ennakkoluu
lorhin. Omalta kohdaltani en ole tahtonut 
olla myötävaikuttamassa asian ohjaamisessa 
tällaiseen uomaan. 

Uskon, että kirjastotyön ollessa vapaaeh
toista, se vaikuttaa valistustyön ohjaamiseen 
vapaamieliseen suuntaan. Olen tullut huo
maamaan, että kirjaston ikäyttäjiä on pää
asiassa kahdenlaisia. On sellaisia, jotka 
käyttävät kirjastoja vain ajanvietteekseen. 
Tällaiset lukijat vain aniharvassa tapauk
sessa saavat lukemisestaan mitään uusia he
rätteitä, koska lukuhalua ylläpidetään vain 
ulkokohtaisten seikkojen avulla. Ryöväri-, 
sala,poliisi- ja kaikenlainen sensationiikirjal
lisuus on tällaiselle lukijalle enemmän ha
luttua. Tällaisiin näihden on siis jo syytä 
assttua empivälle kannalle, kun kysymyk
seen tulee kirjastotoiminnan kehittäJminen 
pakollista tietä ja kaikkein vähinmmän on 
syytä ajatella näistä aineksista syntyvän 
itsenäisiä ja harkitsevia toimintahenkilöitä. 
Luulen, että useimmissa ta,pauksissa tällai
nen lukeminen ehkäisee ja kuolettaa kaiken 
syvällisemmän ajattelun jo siitä syystä, että 
aivojen toiminta ei pääse niin ollen kehit
tymään voimakkaaksi. Toinen osa kirjastoja 
käyttävistä lukijoista, muuten suurena vä
hemmistönä, on sellaista, joka todella ha
luaa ammentaa itselleen tietoja kirjallisuu
den avulla. Kun kysymystä lähdemme rat
kaisemaan, niin mielestäni onkin juuri näi
den lukijoiden tarpeen tyydyttäminen rat
kaisevana tekijä.nä, mille kannalle o~keas
taan on asetuttava. Ottaessani lähtökoh
dakseni työväenluokan parhaimpain aines
ten sivistystarpeen ja mihin uomaan sitä 
olisi ohjattava, en voi missään tapauksessa 
hyväksyä sellaista mielipidettä, jonka mu
kaan tämä sivistystyö jätetään taantumuk
sen käsiin. Se merkitsisi sitä, että kansan 
sivistys noudattaisi yksipuolisesti niitä tar
koitusperiä, joita porvariston taantumus
mie'lisimmät a<inekset toivova1. Varsinainen 
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sosialistinen tieteisopillinen kirjallisuus, 
kuten materialistista historiankäsitystä, 
marxilaista taloustiedettä, Marxin y. rn. 
suurten köyhälistönajattelijain elämäntyötä 
käsittävä kirjallisuus ei silloin löytäisi si
jaansa kansankirjastoissa. Muutamat työ
väen sivistystyölle vihamieliset ovat pakol
lisuutta puolustaessaan viitanneet siihen, 
kuinka jo monella paikkakunnalla työväki 
ja yleensä vapaamieliset ainekset ovat kir
jastotoiminnassa osallisina. Tämä ei rni
t~än todista, sillä jos täh:än lakiehdotukseen 
sisällytetään pakollisuus, se silloin tulisi vai
kuttamaan vain sellaisilla paikkakunnilla, 
missä kirjastoa ei ennestään jo ole olemassa 
ja sellaisella paikkakunnalla siis vallitsevat 
olot yksinään määräävät tämän kannan. 
Niinkui'n huomaamme, eivät ainakaan työtä
tekeviä koskevat valistukselli~t seikat ol
lenkaan puhu pakollisuuden puolesta. Lo
puksi luulen olevan tarpeellista kiinnittää 
huomiota siihenkin, että harvaan asutuilla 
seuduilla ei kirjastotoiminta tuota sellaista 
hyötyä, kuin väestörikkaarnrnilla paikka
kun<nilla ja vielä vähemmin, jos se jätetään 
pakolliseksi. Kirkonkylän keskikohtaan si
joitettu kirjasto tulee rpalvelernaan etupäässä 
kirkonkylän intelligenssin s. t. s. papin, ni
mismiehen, tohtorin y. rn. perheitä. Kauem
pana asuvien sivukylän raatajien sivistys
tarpeita ei tällainen kirjasto suinkaan voi 
palvella. Paitsi näitä esiiUe tuotuja nläkö
ko!htia on asialla vielä taloudellinenkin puo
lensa. On tavattoman vaikeata ajatella vähä
varaisten kuntien asukkai~den rasittarnista 
lisärnenoilla sellaisena aikana, jolloin ei vielä 
ole toteutettu kokonaan oppivelvollisuus
lakiakaan. Ensin tulee pyrkiä siiihen, että 
oppivelvollisuuslaki toteutetaan kaikessa 
laajuudessaan sekä opetetaan kansa kokonai
suudessaan lukemaan sekä myös käsittä
mään tuon lukemansa, ennenkuin ryhdytään 
pakkokeinoin kaikkialle perustamaan kir
jastoja, jotka. tämän pakon johdosta useassa 
tapau:ksess1a eivät paljonkaan tule hyödyttä
mään työtätekeviä kansankerroksia työväen
luokan näkökannalta katsoen. Kun lakieh
dotus suuresta valiokunnasta palattuaan si
sältää vapaaehtoisuusperiaatteen, siis saman 
mille sivistysvaliokuntakin asettui, en voi 
muuta kuin tyydytyksellä merkitä tämän 
seikam. Mitä sitten tulee lakiehdotuksen 
muihin kohtiin, on niihin tilaisuus palata 
yksityiskohtaisessa käsittelyssä. 

Ed. Tervo: Minä en aikonut pyytää pu
heenvuoroa, mutta nähtyäni, että ed. Malmi-

vaara teki sen, niin kaiken varalta pyysin 
minäki'n. Minä ~pyydän ensinnä saada mai
nita ajatuksenani, että minä en erehtyne 
olettaessani, että kaikki ne kansalaiset, jotka 
vilpittömässä mielessä ovat olleet mukana 
niin sanotussa vapaassa kansanvalistus
työssä, ovat tunteneet tyydytystä hallituk
sen lakiesityksen johdosta, jonka tarkoituk
sena on saattaa kansankirjasto-olot parem
malle kannalle, enemmän tarkoitustaan vas
taavalle kannalle, kuin mitä ne nyt tällä 
kertaa ovat. Tämä joukko on ehdottomasti 
tuntenut tyydytystä hallituksen lakiehdo
tuk,sen johdosta. Samaa voitanee sanoa niis
täkin, jotka eivät ole ottaneet aktiivisesti 
osaa tmYhon työskootelyyn, mutta ovat myö
tämielisesti ja ennakkoluulottomasti seuran
neet sivusta tuota työskentelyä. Ne kansa
laiset, ne kansanryhmät taas, joihin minäkin 
kuulun, jotka ovat koko ikänsä eläneet kan
~san syvimpien pohJakerrosten keskuudessa, 
siellä syntyneet ja kasvaneet, joille kould
jen ovet ovat olleet joko kokonansa tai suu
rimmalta osalta suljetut, joiden on pitkin 
ikä&nsä täytyn.yt kärsri'ä tietoden ja heidärn 
ulottuvillensa. yltävien tiedonlähteiden puu
tetta, jotka ovat saaneet elää lähes tieto
rajojen ulkopuolella, ovat tunteneet suoras
taan kiitollisuutta hallitusta kohtaan sen 
antaman nyt kysymyksessä olevan lakieh
dotuksen johdosta.. Osoittaaharr kysymyk
sessäoleva lakiehdotus ihallituksen taJholta 
sangen ·pitkälle menevää ymmärtämystä ja 
myötätuntoa kansan henkisten tarpeiden 
tyydyttärnistä koskevassa asiassa. Y rittä~ 
hän ihallitus ikäänkuin korjata useiden edel
listen !hallitusten 'sangen raskaita laimin
lyöntejä tämänluontoisissa kysymyksissä. 
Sitä valitettavampaa onkin, että asia, tämä 
minun mielestäni tärkeä asia, ei ole saanut 
yhtä suurta ymrnärtyrnystä ja myötätuntoa 
edes suuren valiokunnan taholta. Ne, jotka 
tuntevat sivistysvaliokunnan kokoonpanon 
- sivistysvaliokuntaihan tätä on alustavasti 
käsitellyt -, eivät ole siltä kai odottaneet
kaan s.en enempää tässä asiassa, kuin mitä 
sieltä on saatu. Muodostaahan sivistysva
liokunnan enemmistön opettajisto ja papisto, 
joiden - pyydän anteeksi - joiden kurn
rna,nkaan ammattikunnan harmstuksia n. s. 
vapaassa kansanvalistystyössä ei voida ar
vioida kovin korkeiksi eikä ole koskaan voitu 
sitä tehdä. Minä myönnän, että kiitettäviä 
poikkeuksia yksilöihin nähden on olemassa, 
mutta nämä poikkeukset ovat niin harva
lukuisia, etteivät ne kykene saarnaan valoi
sampaa väriä näiden ammattikuntien osalle, 
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kun on kysymys kansan pdhjakerroksia tar
koittavasta kansaillvalistustyöstä. 

Kun minä tässä nyt tein näin raskaan 
syytöksen kahta valistusalalla työskentele
vää ammattikuntaa kohtaan, niin arvoisan 
puhemiehen luvalla saanen minä pari sa
naa lausua tu(}n raskaan syytökseni perus
teluiksi ja ikäänkuin heidän puolustukseksi 
tätä ankaraa lausuntoani vastaan ainakin 
I>RIP·Peihin nähden. 

Arvoisista edustajista ainakin us§immat 
muistanevat, että muutamia vuosia takape
rin vietettiin Turussa hovioikeuden 300-
vuotisju!hlaa. Siellä eräs juhlapuhuja teki 
kysymyksen puhujan paikalta: mitkä sei
kat, mitkä asiat vaarallisimmin järkyt
tävät tämän maan oikeusperusteita, ja 
hän vastasi: pyrkimys yleiseen hyvin
vointiin, pyrkimys kansanvaltaan ja 
pyrkimys yleiseen sivistykseen. Nämä 
olivat hänen käsityksensä mukaan kaik
kein vaarallisimmat seikat, j(}tka järkyt
tävät maan oikeusperusteita. Minä näen 
joidenkin siellä nauravan. Minä pyydän, 
lukekaa ne juhlapuheet. (Ed. Hahl: Kyllä 
ne tu1lilletaan !) Mi;näJ silltä vamltla1, että' 
joku edustajista ei sattuisi muista;maan, 
kuka oli tämä juhlapuheen pitäjä, mainit
sen, että se oli tämän maan arkkipiispa. 
Tämän käsityksen mukaan meillä kansa
koulun(}pettajat, kansanopistojen, vapaa
opistojen y. m. niihm verrattavien oprpilai
tosten opettajat ja johtajat olisivat vaaralli
simrpia anarkisteja. Tämä ammattikuntahan 
siellä virallisessa valistustyössä on huomat
tavimpana tekijänä ja heidän työnsä tulisi 
noin huomattava,ssa määrässä - tämän juh
lapuhujan puntarilfa arvioituna - vaikut
tamaan järkyttävästi maan oikeusperustei
siin. Minä mainitsen tämän vain sentakia, 
että kun maamme ylimmäisellä papilla on 
tämänlainen käsityskanta valistustyösta, 
niin olisiihan kovin naiivia odottaa toisilta 
papeilta toisenlaista katsontokantaa. No 
niin, se riittäköön asian tästä puolesta. 

•Merkillisintä minusta on se, että sivistys
valiokunta täällä perusteluissaan osoittaa 
ymmärtävänsä kirjastojen suuren tarpeen. 
He ymmärtävät, että kansakouluopetuksen 
yleistyminen, työväenopistojen, vapaa-opis
tojen, kansanopistojen työn laajentuminen 
- minä lisäisin tähän vielä kerhotyönkin, 
mikä siivittyy nyt ja pyrkii kaikille aloille 
-, tämän kaiken on valiokunta ymmärtänyt 
sellaisena tekijänä, että kirjastojen tarve 

ouurenee. Olisi nyt luullut, että sivistys
valiokunta- jaa, no en minä tahdo puhua 
sivistysvaliokunnasta sen enempää - mutta 
että suuri valiokunta olisi tullut perusteiden 
mukaiseen johtopäätö.ksoon:. Mutta näin se 
ei ole tullut. Se on tullut samaan johto
päätökseen kuin sivistysvaliokuntakin. Sivis
tysvaliokunta lyö oleellisesti pohjan pois 
hallituksen esitykseltä eräässä tärkeimmässä 
kohdassa, tarkoitan tätä 4 ~' jonka mukaan 
kunnat olisivat tulleet velvoitetuiksi perus
tamaan edes yhden kirjaston. Täällä opetus
ministeri luetteli joukon kuntia, joissa ei 
ole kirjastoa tai on jonkun huoneen nur
kassa kasa kirjoja, joita kuitenkaan ei voida 
pitää kirjastona. Minä pyydän saada tähän 
lisätä, että useimpien opetusministerin mai
nitsemien kuntien köyhyydestä, vähävarai
suudesta ei 'iOida puhua. Niissä veroäyrin 
hinta vaihtelee siinä 3-7 markan välillä ja 
se ei osoita kuntien vähävaraisuutta. Mer
killisintä onkin, että juuri vähävaraiset 
kunnat ovat PYI:kineet perustamaan ainakin 
yhden kirjaston. Varakkaammat kunnat ei
vät ole perustaneet. Olisiko tämä nyt käsi
tettävä sillä tavalla, että niissä kunnissa on 
kunnan asiain hoito sellaisissa käsissä, jotka 
syystä tai toisesta eivät tunne kirjastojen 
puutetta, on itsellä kirjasto tai eivät tunne 
tarvitsevansa kirjastoa ollenka:an Y Molem
mat seikat voivat siihen vaikuttaa. On vain 
harvoja köyhiä kuntia maassamme, joissa 
ei ole kirjastoa, ainakin jonkinmoinen kir
jasto, jopa sellainen, että se on saanut val
tionavustustllJkin. Eräät kirjastomiehet, 
jotka ovat sanoneet suosivansa kansankir
jastokysymystä, ovat seli.ttämeet, että jos 
tuo kuntia velvoittava kohta säilytettäisiin 
lakiehdotuksessa, se tekisi kirjastokysymyk
sen liian epäpopulääriksi. Näiden kirjasto
miesten mielestä tällaiset ,kunnat, joita 
täällä opetusministeri mainitsi, .ovat tar
peeksi populäärejä. Se on minusta enem
män kuin outoa. Kun lisäksi otetaan huo
mioon suuren valiokunnankin ehdotuksessa 
se puoli, että vähävaraisille kunnille ehdote
taan paljon korkeampi avustus kuin kohta
laisissa varoissa oLeville kunnille, niin me
nee lopultakin pohja kokonansa pois vastus
tajien siltä väitteeltä, että he tahtovat sääs
tä'ä heikkoja kuntia siltä rasitukselta, jonka 
tämä velvoittava pykälä kunnille tuottaisi. 

Ed. Malmivaaralie sananen. Minä en näe, 
onko hän vielä täällä, vai menikö hän vali
tettavasti pois. Minä pyydän onnitella ed. 
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Malmivaaraa. Hän on onnistunut kyllä lam
paansa varjelemaan maalliselta turmeluk
selta, sillä 13,000 asukasta käsittävässä Kiu
ruveden kunnassa ei toki Jumalan kiitos ole 
ainoatakaan kirjastoa ollut koskaan. Ja minä 
ymmärränkin, että oo. Malmivaara on näh
nyt vaaran tässä pakko pykälässä. Jos tuo 
olisi saatu sisään laki-ehdotukseen, niin 
kuinka silloin olisi käynyt oo. Malmivaaran 
lampaiden. Maallinen turmeius näiden kir
jastojen muodossa olisi tunkeutunut Kiuru
veden kunnankin rajoj€n sisäpuol€lle. Sen 
mikä silloin olisi kiuruveteläiset perinyt, 
minä jätän arvoisain edustajain itsensä ar
vioitavaksi. Minä en siitä tahdo mennä vetä
mään johtopäätöksiä. 

Sitten minä vielä pyydän saada kuluttaa 
hetkisen aikaa tämän kysymyksessä olevan 
lain 8 § :n johdosta tehtyihin hyökkäy>ksiin. 
Minä olen koko pienen ikäni liikuskellut 
niissä piireissä, joiden ainoina valistusläh
teinä ovat olleet erilaiset yhdistysten kirjas
tot ja minä voin vakuuttaa, että ne ovat 
tositarpeen synnyttämiä. Kirjastot monille 
köyhille yhdistyksille, olivatpa ne minkä 
puolueen tai minkä laitoksen perustamia 
tahansa, ovat niin kalliita laitoksia, että 
niitä eivät köyhät yhdistykset ole perusta
neet huvin vuoksi. Mutta ne pienet kirjas
tot ovat tositarpeen esille pusertamia. Moni 
sellainen, joka on tuntenut kärsiväTISä tie
don puutetta, on viimeisistään k.olikkonsa 
kopistanut, silloin kun on <>llut kysymys 
varöjen hankkimisesta kirjastoille. Ja minä 
uskallan vakuuttaa, että niin pian kuin kun
nallinen kirjastotoiminta levittää siipensä 
nHn laajaksi, että ne syyt, ne tarpeet, jotka 
yhdistysten kirjastot ovat esille pusertaneet, 
QVat poistuneet, niin nämä kirjastot eivät 
tule tai"peettomina rasittamaan enää ke
tään. Ne tulevat jäämään joko yhdistysten 
käsikirjastoiksi, joita ei silloin ole syytä hoi
taa sillä tavalla, että ne aina pääsisivät edes 
.osallisiksi valtion avustuksesta. Saattaa olla 
niinkin, että ne liitetään kuntien kirjastoi
hin. Eivätkä ne missään tapauksessa tule 
olemaan rasituksena valtiolle sen jälkeen 
kuin kunnallinen kirja.Stotoiminta on pääs
syt k<>hoamaan sille tasolle, että niiden tar
vis on ,poistunut. Täällä eräs edusta'ja, en 
muista :lmka .hän oli, mainitsi <>himennen, 
mitenkä huonoissa käsissä eräissä paikoin 
nämä yhdistysten kirjastot usein ovat. Jos 
porvaripu<Jlueiden järjestöissä on kirjasto. 
jen hoito niinkin huonoissa käsissä, niin 

valitettava asiahan se on. Mutta nnna va
kuutan, että tyÖ'Väestön järjestöjen kirjastot 
eivät ole niin huonoissa käsissä. Ja siltä 
kannalta minä olen ottanutkin tämän asian. 
Mutta jos ne niin hu<>nossa hoidossa ovat, 
niin silloinhan ne eivät myöskään pääse 
osallisiksi valtion avustuksesta. Minun mie
lestäm.i on tämä 8 § :n muodossa uhkaava 
yhteiskunnallinen vaara niin pieni, että sitä 
ei olisi minun käsitykseni mukaan maksa
nut vaivaa merkitä eduskunnan' pöytäkirjoi
hin. 

Kun yksityiskeskustelussa, jos näkee sen 
ta.rpeelliseksi, voi lakiehdotuksen yksityis
k<>hdista lausua ajatuksensa, ni.in minä jätän 
lopun siksi. 

Ed. M a n t e r e: Suomen eduskunta on 
pitkät aJjat ja varsinlkin sen jälkeen, kun 
maaiimJ.e tuli itsenäiseksi, osoittanut ilahut
tavaa suopeutta ja, ymmärtämystä sitäkiil 
sivistystyötä kohtaan, jota on totuttu sano
moo.n <vapaailmi kansansi~istystyöksi, <>so.it
tanut ymmärtävänsä vapaan kansansivistys
työn suuren tärkeyden, sen merkityksen 
koko kansamme sivistyskehitykslelle, sen ta
loudelliselle, sen yhteiskunnalliselle ja lo
puksi m;yäskin valtiolliselle hyvinvoinnille. 
EdUSkunta on osoittanut tätä ymmärtämys
tänsä ennen kaikkea: s'ilten, että se on myön
tänyt hyvin huomattavia rahamääriä tämän 
työn 1ukemiseksi, ralhamääriä, jotka vuosi 
vuodelta ovat tuntuvasti tulleet :koroite
tuiksi. Kulumassa olevana vuotena käyte
tään näiihin tarkoituksiin jo yli 11 milj~ 
markkaa. Ja lkun mainitsen, että vuonna 
19~, siis 15 vuotrta aikaisemmin, oli näihin 
tarkoituksiin myönnetty määräraha vain 
4 1

/ 2 milj. markkaa, niin näemme tästäkin, 
mitenkä myös ja erikoisesti juuri viimei
sinä vuosina €duskunta on pyrkinyt saatta
maan vapaan kansansivistystyön taloudelli
sesti sellaiseen a~serrnaan, että se voisi vastata 
tarlmitustansa. Viidessä vuodessa on tähän 
ta·rkoittrkseen my,önnetty rahamäärä koroi
tettu siis enemmän kuin kaksinkertaiseksi. 

Mutta eduskunta on toisellakin tavalla 
tahtonut tukea vapaan kansansivistystyön 
kehitystä; se on ajan kypsyttyä säätänyt 
tätä työtä V'a.rten v,Wlttä;mättömät ia.it. V. 1925 
eduskunta sääti lain kansanopistojen val
tioa,vusta ja seuraavana vuonna samanlai
sen lain työväenopistojen valtionavusta. 
Näitten I111kien va'l'assa mainitut opetuslai
tOikset, j~o~a suorittavat erittäin tärkeätä 
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työtä vapaan kansansivistystyön edistämi
seksi, ovat saatetut pysyväisesti, mitä eri
koisesti taloudelliseen puoleen tulee, vaka
valle pohjalle. Siihen saakka riippui näit
ten laitosten taloudellinen kannatus valtion 
puolelta joka vuosi erikseen tulo- ja meno
arvion yhteydessä tapahtuvista päätöksistä. 
Sen jälkeen kun nämä lait tulivat voimaan, 
on näitten laitosten taloudellinen valtion 
tuki nyt lain säännöksillä pysyväisesti 
turvattu. 

Mitä erityisesti kansankirjastoasiaan 
tulee, niin on eduskunta tässäkin kohden 
osoittanut huomattavaa suopeutta ja ym
märtämystä. Se on vuosi vuodelta koroitta
nut sitä määrärahaa, jonka varassa valtion 
kirj.astotoimintaa on hoidettu. V. 1900 oli 
määräraha ainorustaan 4915,000 markkaa, 
mutta sitä on joka vuosi aina jossain mää
rin koroitettu, niin ~tä se tänä vuonna 
nousee 1,400,000 markkaan. Valtion näin
kin runsaasti tukemana ovatkin kirjasto
olomme ila:hut~vasti edistyneet. Muuta
massa vuodessa on valtion avustamien kir
jastojen lukumäärä lrohonnut erittäin huo
maWtavassa määrässä ja kirjasto-oloissamme 
on al!kanut näkyä todellakin edistyksen ila
huttruvia merldkejä. Kuitenkin on myönnet
tävä, että meidän maass8i1Ilillle kirjastoasiat 
ovat vieläkin paljon jäljellä siitä, mille ne 
on voitu saada kehitetyiksi muutamiesa 
muissa suurissa läntisissä siiVi~y.snnaissa, ja 
niinkuin herra opetusministeri täällä huo
maul!ti, muissa pohj'Oismaissa on kirjastotoi
minta !kehitetty paljon p~temmälle, kuin mi
hin meidän maassamme on toistaiseksi 
päästy. Tätäkään kysYJIIlystä ei voida kui
tenkaan saada täysin onnelliseen ratkai
suun, ellei säädetä nimenomaista lakia kan
sankirjastojen avp_stamisesta valtion va
roilla ja niiden toiminnan yleisestä järjes
tämisestä. Ja sen jälikeen kun eduskunta on 
säätänyt iait kansanopistoista ja työväen
opistoista, onkin tullut .mielestäni aika 
saada :myöskin kirjastoasia lainsäädännöllä 
vaikaannutetuksi. 

Tähänastista kehitystä on haitannut 
ennen kaikkea valtion a:vustuksen epävakai
suus. Kansankirjastoille annettavien avus
tusten suhteellinen suuruu:s on kyllä ollut 
määrätty eduskunnan 7 vuotta takaperin 
hyväksymissä jakoperusteissa, mutta niiden 
lopullinen määrä on aina ollut riippuvainen 
eduskunnan kunakin vuonna tulo- j8J meno
arvioon ottaman määrärahan suuruudesta. 

Tästä on ollut seurauksena, että usein on 
ollut pakko poiketa niistä perusteista, jotka 
eduskunta aikaisemmin on hyväksynyt ja 
joiden mukaisesti oikeastaan kirjastotoimi 
olisi ollut järjestettävä. Että tällainen me-
nettely ei ole ollut onneksi kirjastoasian 
kailkinpuoliseUe kehittämiselle, sen ymmär
tää j'Okainen. Se on aiheuttanut monenlaisia 
häiriöitä ja: ennen kaikkea a,lioomalista epä'
vakaisuutta:. Y!lllilllärtää hyvin, ettei kir
jwstotoimikunta ja kirjastotoimisto tämän 
takia ole voinut päästä niihin tuloksiin, kuin 
mihin se olisi päässyt, jos varoja olisi aina 
ollut niin paljon, !kuin näiden jakoperus
teiden .mukaan 'Olisi pitänyt olla käytet
tävänä. 

Tästä epävakaisuudesta ja epämääräi
syydestä ei ole tietenikään mahdollista 
päästä muuten kuin siten, että asia järjes
tetään pysyväisiHä lainsäännöksillä. Lain 
tarpeellisuus on siis ilmeinen. Mutta on 
tietenkin erittäin tär!keätä, että laki myös 
sisältönsä puolesta kaikissa kohdin tulee 
tarkoitustaan vastaava. Mielestäni niin hy
vin hallituksen esitys kuin nyt suuren va
liokunnan ehdotus useissa kohdin ·On sellai
nen, että se voidaan hyväksyä ja että sään
nölu;et tulevat todellakin edistävästi vaikut
tamaan kirjastotoimen kehitykseen maassa. 

Mutta niinkuin eräät muutkin puhujat, 
niin minäkin olen sitä mieltä, että lakiehdo
tus sellaisena, kuin se nyt eduskunnalle esi
tetään, ei kaikissa kohdissaan ole onnistu
nut, vaan kaipaisi välttämättömästi korjaa
mista. Sellaisia kohtia on minunkin mieles
täni ensinnäkin lakiehdotuksen kaksi ensim
mäistä pykälää, jotka sisältävät säännökset 
kirjastotoimen johdosta. Niinkuin täällä on 
huomautettu ja niinkuin edustajat hyvin 
tietävät, suuren valiokunnan ehdotus sisäl
tää säännöksen, että nykyinen keskusjohto 
kirjastotoimikuntineen ja lkirjastotoimistoi
neen säädettäisiiru lailla: pysyväiseksi. 
Kouluhallitus aikoinaan, silloin kun sen oli 
annettava lausunto tästä ehdotuksesta, 
asettui toiselJe !kannalle ja puolestansa 
ehdotti, että kirjastotoimen johto uskottaisiin 
sen huostaan. KouluhaHituksen mielestä 
olisi nyt, !kun kirjastotoimi lailla vakaannu
tetaan, tämän sivistystoiminnan johto siir
rettävä nykyiseltä kirjastotoimikunnalta 
kouluhamtukseen, jonka välittömään yhtey
teen sitenkirjastotoimisto olisi yhdistettävä. 
Tämä ehdotus mielestäni on oikeaan vsunut, 
ja tahtoisin sen puolesta esittää eräitä näkö-
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kohtia, osittain kyllä samojakin, joista täällä 
jo on lyhyesti huomautettu. 

Ensinnäkään ei yleiseltä hallinnolliselta 
kannalta ole miele-stäni suotavaa nyt perus
taa ja lailla. vakiinnuttaa uutta keskus
elintä yhtä ainoaa itsessään kylläkin tär
keätä, mutta kovin rajoitettua hallinnon
haruraa varten. Tällainen hallinnon hajoit
taminen ei ole minun käsitykseni mukaan 
sopusoinnussa meillä vallallaolevan hal
lintojärjesteLmän kanssa. Enkä minä voi 
pitää sitä missään suhteessa tarkoitU!ksen
mukaiserna. Mutta erikoisen keskuselim~m 
perustaminen juuri kirjastotointa varten 
on sirtäkin tarpeettomampaa., kun ffil ole
massa ikeskusvirast·o, jolle tämän to1minnan 
johto ja valvonta l u o n no 1st aan 
kuu 1 u u. Kouluhallituksen hoivissa 011 

paitsi varsinainen koulutoimen myös va
paan karisansivistyksen yleinen johto. Tässä 
sivistystyössä on kirjastoilla tärkeä, ajan 
oloon yhä tärkeämpi me:rlkitys. Kirjastot 
täydentävät oleellisissa kohdissa sitä työtä, 
mikä muissa Jai.tdksissa, kansakouluissa, 
kansanopistoissa, työväenopistoissa, opinto
kerhoissa kansansivistyksen !kohottamiseksi 
suoritetaan, ja niiden vaikutus tulee sitä ·te
hokkaammaksi, mitä elimellisempään yhtey
teen ne saatetaan muuhun sivisty.stoimeen. 
Asiain hoidolle on muutoinkin ilmeiseksi 
eduiksi, että kdko vapaan sivistystyön ylei
nen johto on keskitetty samalle keskusviras
tolle. On myös otettava huomioon, että 
koulooallitUIS ·on nylt jo huomattavassa mää
rässä tekemisissä kirjrurtotoiminnan kanssa. 
Sitä määrärahaa, joka vuodesta 19124 alkaen 
on oLlut kouluhallituksen käytettävänä raja
seutujen vapaan valistustyön ohjausta ja 
ylimääräistä avustamista varten, on annet
tujen kertomusten mukaan käytetty, niin
kuin on ollut luonnollistwkin, myös kansan
kirjastotoiminnan edistämiseksi rajaseu
duilla. Yleisesti tunnettua on, että edellä
mainituilla sivistysjärjestöillä, joiden toi
minta on kouluhallituksen valvonnan 
alaista, on tärkeänä osana sivistystyössään 
juuri kirjastotoimi. Ja mitä taasen kansan
opistoihin ja työväenopistoihi.n tulee, niin 
nämä laitokset edistävät mitä tehokkaimmin 
työllään kirjastotoimintaa. Ei tule unhot
taa sitäkään, että kaikissa oppilaitoksissa, 
kansakouluissa, seminaareissa, oppikou
luissa on sekä oppilas- että opettajalkirjas
toja, jotka tietenkin ovat lrouluhallituiksen 
valvonnan ja johdon alaisina. Kouluthalli-

tus erittäin mielellään näkisi, että se eri
koiskokemus ja taito, mikä kirjastotoimis
tolla on käy;tettävänänsä, tulisi myös näi
den kirjastojen hyväksi. Se ei kuitenkaan 
ole mahdollista muulla tavoin ikuin siten, 
että kirjastotoimisto suoranaisesti liitetään 
kouluhallituksen yhteyteen. Jos siis todelli
nen yhteys saavutettaisiin, niin ei se toisi 
itse kirjastotoimintaan muuta muutosta 
kui·n että se kokonaisuudessaan - kansan
kirjastotkin mukaan luettuina - joutuisi 
looulooaUitwksen johdon alaiseksi. 

E:hdQtusta, että kirjastotoimen johto 
uskottaisiin kouluhallitukselle, puolustaa 
mi,elestäni myös se seikka, että valtio ehdo
tetuna lailla nimenomaan nyt sitoutuu py
syväisesti vuosi vuodelta suorittarrnaan kir
jastoja va11ten avustuSillläärät, vieläpä niin 
suuret, että ne aJhaisimmanlkin arvion mu
kaan heti lain voimaantultua nousevat yh
teensä '5 :nnelle miljoonalle, ja että myös 
kunnat veivoitetaan tähän tarlwitukseen 
uhraamaan huomattavia rahaeriä; tulevat
han Jumtien uhraukset olemaan jotenkin 
yhtä suuret kuin valtion. Kirjastotoimiston 
virat tulevat samalla asetettaviksi vakinai
selle ikanna1le ja virkojen haltijat siis vaki
naisiksi valtion virkalllliehilksi. Tämänkin 
ka~ken huomioonottaen ei voi mielestäni pi
tää asialllmU!kaisena, että kirjastotoimen 
hoito uskottaisiin jatkuvasti yksityisten si
vistysjärjestöjen edustajista kokoonpan
nulle keskUJShallinnolle, varsinkin kun li
säksi ottaa huomioon sen, että näillä sivis
tysjärjestöillä ei ole :minkäänlaista tal·ou
delliS'ta vastuuta asian hoidosta. 

Minä luulisin myÖSikin, että kirjastotoi
miston yhdistäminen kouluhallitukseen ta· 
kailsi sen toiminnan menestyksen pa:remmin 
kuin jos edelleen säilytetään tähän asti väli
aikaisesti toiminut kirjastortoimikun.ta. Kir
jastotoimen hoidossa tarvitaan nimittäin 
varsinkin sen jälkeen kuin kirjastojen toi
minta laina vwkiinnutetaan ja kun tämä 
tlOiminta tulee nykyistä monin verroin ylei
semmäksi, hallinnollisten ja kwmeraalisrf:en 
asiain perusteellista tuntemusta. Miten 
tämä tun•termus saavutetaan, jos kirjastotoi
men johto järjestetään ehdotetuna tavalla, 
siis yksityisten sivistysjärjestöjen edusta
jista kokoonpannulle to1mikunnalle, on ai
nakin minulle arvoitus. Sen sijaan, jos 
tämä toimisto liitetään kouluhallitukseen, 
on kouluhallituksella roosaasti käytettävä
nään sekä juriidista että myös kameraa-
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lista asiantuntemusta. On myöskin ilmeistä, 
että tällä tavoin kirjaston johto tulee val
tiolle huokeMI1ma\ksi. 

Hallitu!ksen esityksessä ja myöskin suu
ren valiokunnan ehdotuksessa puhutaan 
kyllä siitä, että kirjastot~irrnen johto aselte
taan ,lrouluhallitukseill yhteyteeill". Tämä 
sanonta ~n ku~tenkin aivan tyhjänaikainen. 
Eihän se seikika, että kirjastotoimikunnan 
puheenjohtaja;na on ikouluhallituiksen jäsen, 
tu~ kirjastotoimintaa kouluhallituksen yh
teyteen, kun koko t~iminta muuten on eril
lään kouluhallituiksesta eikä ~le missään 
suhteessa sen valvonnan alaisena. Jos asia 
tOdella järjestetään suuren valiokunnan 
ehdottamalla tavalla, niin sill~in minusta on 
asianmmkaista, että nämii sanat koikonaan 
poistetaan. 

Puhuessani tästä asiasta tahdon lopuksi 
mainiJta, · että minum. tietääkseni ei ole 
yhltään aim.oata maata, jossa kirjastoltoimen 
johlto olisi järjestetty sillä tavoin !kuin mie
ti!rmössä ehdotetaan. Niinkuin tunnettua on 
kirjastotoimen valvonta ja tarkastus Ruot
sissa uskottu lrouluyliihallirtulu!elle. Tans
kassa ja Norjassa on ministeriöiden yhtey
dessä erikoinen toimisto, mikä on luonnol
lista, koska näissä maissa ei ole sellaista kes
kusvirastoa, joka vastaisi Ruotsin ja Suo
men kouluihallituksia. 

Ministeri Ailio lausunnossansa huo
mautrti, että hänenlkin käsity'ksensä muikaan 
enrnen pitkää olisi kirjastotoimen valvonta 
ja johto uskottava ikouluhalHtukselle, mutta 
että !llyt ei aika olisi siihen sopiva. Tätä 
samaa on lausuttu myös sivistysvaliokun
nassa. Minä en puolemani voi ymmärtää, 
miksi ,täJ:mä:n asian lopullinen järjestely olisi 
lykätrtä;vä eteenpäin. Minusta päinvastoin 
on asia;nroukaista, että !kun kirjastoasia ja 
kirjastotoimi nyt lailla vakiinnutetaan, sa
malla myöskirn tämä johtokysymys järjeste
tääm. pysyväiselle kannalle. 

LLalkioodotukses.sa on muutamia muitakin 
säännöksiä, jmlka kaipaisivat ikorjausta. 
Sellainen ~n m. 1m. 5 '§ :ssä oleva säännös, 
j'Oinka mUJkaan korkein avustusmäärä, miikä 
yhdelle kunnalle voidaan myöntiiä, on oleva 
20,000 llllk. Kirjastotoimikunta oli ehdotta
nut huomattavasti suurempaa rajamäärää. 
Hallitus ikuitenkin, nähtävästi peläten me
nojen liiallista paisumista, alensi enimmäis
määrän 30,000 markkaan. Nyt suuri valio
kU!lllta ehdottaa soo alennettavaksi vielä 
tästälki!ll 20,000 markkaan. Tätä minusta ei 

voi pitää oikeaan osuneena. Eräässä prome
moriassa, jonlka kirjastotoimiston nykyinen 
johtaja on kirjoittanut, huomautetaan tästä 
seuraavaa: ,Monessa yhteydessä on kir
jastoalalla toimivien tah~lta osoitettu, että 
marun koko kirjastotoime!ll menestys vaatii 
myöskin voima!kkaiden, monipuolisten ja 
suu.retn~Pien kirjastojen kehittämistä. Aset
tamalla ma:ksimiavustuiksen niin alhaiseksi 
kuin suu:d valiokunta ehdottaa, saadaan ai
kaan. se, että valtioavustuksen innostuttava 
v.dlkutus lwk!k:aa heti kirjastolaitoksen pääs
tyä vähä'lllkin elinvo.imaisemmaksi ei vain 
kaurpooki-, vaan myös suuremmissa maalais
kunnissa. Niinpä ei näissä kirjastoissa voisi 
olla san!Qbtavaa merki:tystä tärkeinä pide
tyllistä virkailijain pätevyysvaatimuksista
kaan, shllä 20,000 markan avustuksen poh
jalksi riitrtäJVät kirjallisuusmenotkin, joita 
·H>idaan vuokramenoilla lisätä. Sen sijaan 
voidarun :koko palklkaus jättää suoritett.a.
valksi kunnan muilla varoilla, jolloin ei val
tiolla ole virkailijain pät-evyyteenikään näh
den mitään sanomista. Maalaiskunnis:tam
mekin myöntää nyt jo usea enemmän· kuin 
20,000 mk. omia varoja. Viipurin maalais
kunnan kantakirjastonhoitaja on huomaut
tanUJt siitä, että tämän kunnan kirjastolai
tos tulisi ehdotetun lai:n mukaan saamaan 
vähemmän kui!ll mitä se nykyjään saa. Koh
tuutto~n alhainen maksimiraja tekee sen, 
että edistetään kyllä pieniä \kirjastoja, 
mutta ei tavallisen säännön mukaan· palki
takaan kunnan omaa laajasuunltaise:mrpaa 
harrastusta, eikä päästä kehittämään kir
jastotoimintaa pidemmälle. Emme enää 
kuitenkaan elä ni.itä aik~ja, jolloin ~li kaik
kei>n tärkei!lltä perustaa vain mahdollisim
man monta pientä, helppotajuista kirjalli
suutta sisältävää kil"ljastoa,' '. Nämä lliälkö
kohda:t ovat minusta varteenotettavia ja 
olisin siis omalta kohdaltani sitä mieltä, että 
maksimimäärä olisi koroitettava ainakin sii
hen, :mitä hallitus on ehdottanut. 

:S&massa 5 § :ssä on eräs toinenkin kohta, 
joka ei ole onnistunurt. PY'kälässä sanotaan: 
"V altiommvoston harkinnan mukaan voi 
k11llita, jonka väestö on vähävaraista tai 
jonika asukasluku on e·rittäin 
p i en i, saada lisäavustusta aina 50 % :iin 
saakka." Tämä määritelmä ,tai jonka 
asukasluku on erittäin pieni'' on minusta 
epäonnistunut. .Se olll epä1onnistunut ennoo 
kaikkea siitä syystä, että se on nii!ll tavat
toman epllimääräinen ja mahdollinen kaiken-
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laisille ja erilaisille tulkinnoille. Minä olen 
aika.isemm:lin, kun oli esillä ehdotus laiksi 
kansanopistojen avustamisesta., huomautta
nut tällaisten. määräysten epätarkoituksen
muikaisuudesta, ja olen nytlkin samaa mieltä. 
Minusta olisi tämä kohta väl.Wimättömästi 
korjattawa, ja asianmukaista olisi, e.ttä tässä 
säädeutäisiin samaa kuin mitä on säädetty 
juuri ikansanopistolaiSISa ja työväenopisto
laissa ja sanottaisiin, että lisäavu&tus voi
taisi~n myöntää r a j a s e u d u i 11 a t a i 
v ä h å vara i s i 11 a p a i ikikakun n i 11 a 
toimessa oleville !kirjastoille. 

Miltä ·tulee 8 § :ään, joka sisältää sään
nöksen yhdistysten kirjastojen avustami
sesta, niin kohdaltani yhdyn niihin puhu
jiin, jotka ovat esittäneet sen ajatuiksen, 
että avustus tässä kohden olisi alennettava 
25 % :iin. Mielestäni ei olisi viisasta poistaa 
tätä pykä1ää kokonaan. Kirjastotoimen 
kehityks~lle se ei olisi edullista .. ·Mutta sensi
jaan on kirjastotoimen kehitykselle välttä
mätörutä, että avustU.'l alennetaa:n puoleen 
siitä, mitä suuri valiokunta ehdottaa. 

Mitä viimein tulee täällä paljon puhut
tuun prukkosäännökseen, siis säännökseen 
siirtä, että kuhunkin kuntaan olisi perustet
tava ainakin yksi kansankirjasto, niin mi
nun täytyy olla siinä suuren. valiokunnan 1 

ehdotuiksen kannalla. Minä en luule, että 
kirjastotoimen kehitykselle olisi välttämä
tÖilllt.ä eiikä edes edullista, jos tällainen 
pakkosäännös lakiin otettaisiin. Niinikuin 
täällä on jo huomautettu, kirjastoasia on 
meidän maassanune melllllyt viime aikoina 
ripeästi eteenpäin eikä meillä ole mitään 
syyitä epäillä, että kehitys lähivuosina on 
samaBSa ta;hdissa jwtJkuva. SHloin tä;ytyy 
kysyä, minkä vuoksi näissä oloiSSia- säädet
täisiin nimenomainen pakko, varsinkin kun 
paklk;o .tällaisessa asiaBSa, juuri vapaassa 
ka.nsa:nvalistustyössä, on mielestäni peiriaat
teellisesti erittäin arveluttava 1 Paikiko voi 
tulla kysy;myksreen myöhe:m.lffiin, jos havai
taan, ·että maassamme on useilta sellaisia 
kuntia, jo1:i!«t huolimatta siitä, etta huomat
tava .määrä kunnan asujamia tahtoisi saada 
kirjaston perustetuksi,. ei sitä perust:eta, 
ei sij)tä huolimatta, että valtio antaa: huo
mattavaa avustusta. Nyt ei kuitenkaan ole 
olemassa mitään selvitystä siitä, onko to
dellakin asianlaita sellainen, että kunnat, 
joissa huomattava vähemmistö olisi vaati
nut kirjaston perustamista, eivät ole siihen 
ryhtyneet. Ennenkuin tällainen selvitys on 

olemassa, ei minusta m1ssaan tapauksessa 
olisi syytä mennä paikJkopykälää laikiin 
ottamaan. 

On myös verrattu tällaisen pakkosäännök
sen ottamlirta oppi:velvollisuuslaikiin. On sa
nottu, että kun on säädetty kerran maa
han oppivel;vollisuus, niin voidaan myöskin 
sä~tää kirjastovelvollisuus. Tämän joh
dosta on kuitenkin huo:rrumteUtava, että 
oppivelvollisuus ei sisällä ainoastaan sitä, 
että kuntiin on peruste1tava määrätty 
määrä kouluja, vaan sisältää myöskin sään
nöksen siitä, että kaihldoo määrättyyn 
ikään tulleiden lapsien on näihin kouluihin 
tultava, eli että vanhempien on heidät kou
luihin pam..tava. Nyt puheenaolevalla lailla 
voitaisiin sääitää ainoastaan, että kirjasto 
0111 kuntaan perustettava, mutta on mahdo
tonta antaa sellaista säännöstä, että lkunnan 
a.sukkaiden on myöskin kirjastoissa, käy·tävä 
ja niissä Qlevia kirjoja hyväkseen käytet
tävä. Mutta kun tällaista säännöstä ei voi
taisi antaa, niin miksi ryhtyä perusta:maan 
kirjastoja, joissa sitten todennälkiöisesti ver
rattain vähän ik:unnan asuikikai-ta kävisi f 
Minusta voisi kyllä periaatteellisesti hy
välksyä sellaisen menettelytavan, jolka näyt
tää olevan vallitsevana Belgiassa. SieUä on 
knn.ta velvollinen perustamaan kirjaston, 
jos määrätyn suuruinen vähemmistö siili 
vaa-tii. Silloin on olemassa takeita siitä, 
että kirjasto .ei tule olemaan tyhjänä, kun 
se kerran on perustettu. Mutta jos kun
nille säädetään vain velvollisuus peru.staa 
kirjasto ja kunnassa ei ole juuri sanottavaa 
kirjastoharra.stusta, niin silloin saattaisi 
useinikin tapahtua, että kirjasto lkyllä perus
tetaan, mutta sen käyttäjiä ei ilmaannu. 
T!ämän takia minusta ei olisi nyt ainakaan 
oikea ailka ryhtyä mainitunlaista pakko
pykälää lakiin ottama,an. 

Ed. R o sen> b e r g : Minä pyysin puiheen
vuoroa opetusministerin; muutamien laus:u
main ajatusten johdosta. Muuten, sivumen
nen sanoen, oli miehmkiintoista lkuunoolla 
ä&keisiä pllihoonvuoroa: etenkin siit-ä syystä, 
että kouluyliha1lituksen piilillikkö ilmoitti 
·olevansa suuren valiokunnian kannalla, mitä 
kuntien vehnoit.ukseen tulee perustaa kir
jastoja. Se merkitsee siis sa:maa kuin mei
dälll! kantamme, mutta opetusministerin ja 
muistaakseni ed. Kuusiston laUSounnon mu
kaan tämä oli Illiitä pahinta kulttuuriviholli ... 
r;uutta. Tä:mä, anta:a. selli opetuksen, että 
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ministerinkin tulisi jonklm verran pun~ 1 

•1lita lausunliaan, sillä voi joutua1 niinkin 
;pahaan tilaJJ.teeseen, nim. joutua, leimaa- 1 
maan alaisensa. kulttuuriviholliseksi. 

Se siitä! Näyttää vain muuten, että mei
dän kanta tässä: asiassa, ta.i paremmin sa
noen, että olemme varsin hyvässä seurassa, 
kun olemme määränneet tämän kannan. 

Mitä sitten tulee opetusministerin väittei
.siin yloonsä, niin ei olisi toki luullut, että 
sosialidemokraattinen ministeri menee vaa
timaan pakolliguutta tässä suhteessa. Sil'lä 
nähtävästi ei sillä tahQlla ole tehty itselleen 
täysin selväksi, mitä merki,tsee oikeasta·an 
kansansivistys.. Sielläi n'äy!tään olevan vielä 
sillä kannalla kun oltiin 50--60 vuotta sit
ten, jolloin kansansivistys oli sarroisinko ta~ 
vaUaan luokkasiv1stystä,, mutta se ei sitä 
enää ole. •Suomala•inen kirjal:lisuus vielä 30 
vuotta sitten merkitsi eräänlaista. - sanoi
sinko - PQrva.ril'lista maahlmanvallanlrn
kumousta, se merkitsi nimittäin. uusien a;at
teiden tuonlista kamsain keskuuteen. Se mer
kitsi vanhojen käsitteiden irroittamista, se 
merkitsi toisin sanoen taistelua uskontoa ja 
kaikkia vanhoja: ennakkoluuloja vastaam. 
Nyt on kuitenkin asema muutt.unnt. Tilanne 
ei ole enää sama. Se, minkä porvarit nyt 
sanovat kansansivistykseksi, on jotakin 
aivan muuta, se on ihan päinvastaista. Se 
merkitsee uskontokäsitteiden lujitt8JIIlista., 
.se merkitsee taistelua kaikkia uusia idooita , 
va.staan. Tässä ovat nähtävästi sosialide.- i 
mokmatit erehtyneet, sillä mitä tämä laki 1 

asiallisesti merkirtsee? Se merkitsee sitä, 
että tämä kaMansivistystyö pakotetaan 
kaikkein :taantumuksellisimpiin käsiin, mitä 
konsanaan vo~da:an löytää. 

Eräs sosialidemdkmattisen ryhmän: jäsen 
tältä. paikalta äsken kuvai1li meille, mitä 
merkitsee pappien sivistystyö, ka.nsakoulun
opettajien sivistystyö ja kuinka. johdonmu
kainen seuraamus tämän lain voimaanastu
misesta tulisi olema.an se, että juuri niissä 
pitäjiiSsä, mitkä opetusministeri itse nimit
teli täällä ja joissa kaikemaiset Mouhijär
ven kuninkaat ovat määräälvinä, nämä sivis
tyslaitokset joutuisivat MQ1lh,irjärven kunin
kaitten· määrättiäviksi, n:e joutui$1Vat kai
kenlaisten kansakoulunopettajadn,. pappien, 
pippien ja senkaltaisten ohjattaNiksi ja sen
suroitaviksi. Olen varma siitä). että nämä 
kansaJJkirjastot tulisi!vat e'tukädessii sisältä,.. 
mään vaikaisuajan romaaneja, sisältämä.än 
'koko sitä isänmaa:llisuutta,,. mikä nykyjään 
on niin korkool'lSa kurssissa, mutta mitään 

sellaista kirjallisuutta, joka edustaisi jota
kin uutta, siellä ei tulisi olemaan, ei myös
kää,n mitään., joka edustaisi sosiallistista 
katsantokanta.a, josta kui.t.enkin sosialidemo
kraattimme lrerskuvat. 

Tuntuu siltä kuin olisivat sosialidemo
kraatit unohtaneet sen läksyn, minkä he kui
,ten:kin opettivart vielä - sanokaamme -
parikymmentä vuotta sitten, läksyn, jonka 
~inäkin olen heiltä oppinut, ja se on se, 
että~ on olemassa kaksi eri sivistysmaailmaa, 
jotka taistelevat ke:skenäiän. Pa;rempaa to
digtusta ei ta.rvita si'itä,. nlikä on sosialide
mokraattien .nykyaibinen kanta. Maailma 
,on kulkenut koko 1aå1la. eteenpäin, mutta so
sialidemokraatit eivät ole päässeet hituista·
kaau eteenpäin. He eläJVät vielä siirnä maail
massa, joka on ollut. 

Mitä ed. Kuusiston lausuntoon tulee, niin 
sille ny:t ei kanna.tRt uhmta niin moniaita 
rSanoja., mutta ottakaamme erii.s la;us'Uil:lJto, 
joka näyttää, millä tavalla hän!k:in katselee 
tätä ihailemaansa porvarirliJ.ista kansansivis
tystä. Todist.eeksi siitä, kuinka välttämät
tömiä tällaiset kansankirjastot ovat ja kuin
ka siunauksellinen niiden tuottama hyöty on 
työtätekeville, mainitsi hllin erään amerik
kalaisen suurkrupita:listin. lausunn1on niistä 
lah'joista, jotk8J niirrnä suurka·pitalimit anta
vat kansankirjastoille Amerikassa ja, Eng
lannissa. MahdolHsesti se on kyllä oikein 
ajateltu, kun kats'elee asiaa ed. Kuusiston 
1näköka:nnalta, mutta varmaa on, etteivät UJe 

lahjoitukset merkitse suinilma·n työväenluo
kan vapauttrumista, jos katselee tätä työ
väenluokan kannrulta, sillä ne lahjoitukset 
eivä;t suinkaan ole tarkoitettuja - sano
,kaaiffime vaikkapa vain kehitySOipirn tai pe
it'innöllisyysopin tai minkä muun uudemman 
ajan tieteellisyysopim tul~kseru levittämi
seksi. Ne ovat annetut tavallisesti u:skon-
11ollisiin tarkoituksiin, yliopistoille, joiden 
toinlinta etupäässä kohdistuu vallihan aja.
tUSillaailman vahvistamiseen ja jotka tais
televat riistojärjestelmän pystyssä pitämi
,seksi. Siinä on todellakin: eräs siun<aus ja. 
,se on sitä siunausta, josta puihuu se, jonka 
.lausuntoa ed. Kuusisto täällä äsken sitee
rasi. Ed. Kuusi'Ston ka:i ittse Amerikan Yh
dysvalloissa ol1eena pitäisi tietää sen, kuinka 
,siellä nykyjäJän taistellaan esim. kehitysop
pia vastaan. SieW1hän on ollut - san<ri
sinko - moolilmaa jä.rlcyttävä oilkeusjuttu, 
jonka jokainen tuntee ehkä kaikkialla maail
,m:assa, oikeusjuttu, jossa erästä kes'kikou
lunopettaja!a syytetään siitä, että hän oli 
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~pe.ttanut oppilailleen kehityso:ppia. Ja 1 

:viela enemmän hänen pitäisi tietää sekin, 
että nyttemmin on eräissä valtioissa saatu 
[ainsäädäiiiDöllistä tietää aikaan kielto,. että 
näitä oppeja ei saa opetta·a. Se on sen1aa
tuista sivistystä, jota Amerikassa ja Yhdys
valloissa kiTjastotoimirman kautta. levite
tään. Kysymys on siitä, kummalleko sivis
tyskannalle me oikeastaan asetumme. Kun 
.me olemme määräamoot krun.tamme, olemme 
.asettuneet työvliiestön siviSJtySiiläköka;nnalle. 
,Me olemme asettUilleet sille kannalle, että 1 

po.rvarillisen sivistystyön valt'Vistaminen ja 
~ujittaminen merkitsee työväen sivistystyön 
:vähentämistä ja h~kentämistä. Me olemme 
lähteneet siltä kannrulta,, että vapaa. toiminta 
.antaa parhaat mahdollisuudet joka taholla. 
Porvareilla on kaikki mahdoliisuudet käsis
sään ievittää oma.a sivistystyötään. Työ
väellä on t.avaltitoman vähän sekä taloudel
lisi<a että poliittisia edellytyksiä levittää 
oma·a sivistystyötään.. Täo:nä on kuitenkin 
kamppailu, joka luokkataistelussa. on - sa
noisinko - ensimmäinen peruste, IDJUtta 
.sitä kamppailua yri11tää opetusministeri ja 
ed. Kuusisto hämen a1pulaisenaani tehdä niin 
mitättömäksi kuin suinkin, työväen taholta. 
Päinvastoin voisimme sarn:oa, että he ovat 
puikenoot irtoonsä ritarihaarniskaan taistel
laksoon porvariston pu:olella työväkeä vas
taan. Ymmärtää varsin hyvin porvariston 
kannan myöskin 8 ~ :äälll nähdoo. He n!äi
kev'ät tosilasiall.isesbi sen:, mitä sosia:lidemo
kra:atit nOO.Itävästi ei'Vät näe koko laissa.. He 
näkevät siinä sen vaaJran, että todellakin voi 
todellinen sivistys päästä leviämää,n maa.
han eikä v>ain se sivistys, mikä tässä maassa 
pidetään niin korkeassa kurssissa. Se mal
;mivaarala•inen suunta, joka sivistystyössä 
.tässä ma·assa nyt on päässyt kohoamaan niin 
korkealle, sille ei ole ojennettava auttavaa 
kättä. Siitä sivistyksestä on. ihmislrunta 
saanut 'tal"peeksoon. Sen sivistyksen pää.
,ta:M:oituksena onkin heilkentää työväen ta
loudellista ja poliittist-a. toimintaa niin pal
jon kuin suinkin. Se on sivistystä, jonka 
tunilluksen!a on ,,mitä ene.mmäln sinä kär
sit tässä maailmassa, niin sitä kirkkaamman 
kruunun saast sitten tulevassa maailmassa.'' 
Minä en usko tähän opetusmirnisterin kantaan 
näissä asioissa, minä en1 usko, että opetus
,ministeri syvimmältä tarkoittaa tällaisen si
vistyksen edistämistä, mutta minä ol'en va
kuutettu siitä, että opetusministeri ei ole 
.tarkoin harkinnut tiitä puolta asiasta, sil'
Join kun h&n on lähtenyt puoltamaam: tätä 
lakiemtystä. 

Ed. K y 1 ä: n p ä äi: Ed. Tervo on kai huo
,manln!ut si.vistysvaliokunnassa. kouluhalli
.tu:ksen ylijoh'tajrun j:a joidenkin pappien ar
;vostelevan hallituksen esitystä kansaJlkir
jastolaiksi. Mutta hänen mielestään ei sille 
ole pantava mitään arvoa. Hän, ed. Tervo, 
oli lyhyen elfunämsä aikana tuHut huoonaa
maam,,. ettei opettajien1 ja pa,ppien valistus
.toiminlta ole S/Uureksi· arvioitava ja hän lu
pasi todistaa sen .muutamilla esimerkeillä . 
En päässyt se'lville muusta häoon todiste
lnst.a:an•, kuin e:ttä Suomen arkkipiispa on 
.Turun hovioikeuden 300-'Vuotisjuhlassa, pi
tämässääJn puheessa maininnut joitakin 
,asioita., joita, ed. Tervo siteerasi. Mutta 
minä epäilen, oliko hän~n siteerauksensa 
.oikea. Tä:llii; hetlrellä en voi sitä todeta, 
mutta :uskallan väittää, että Suomen ark
kipiispan työ arvioidaan sentään maassa 
,yhtä korkeaksi kuin moniaan piirisihteerin 
agiltatsionityö. Ja minusta on tuntun111t, 
kun t,ah'dottaisiin !tämän kiTjastol'ain kautta 
:varata joitlekin piirisihte.ereille kirjaston
hoitajan toimi siksi aikaa, kun tääJlä edus
kunnassa ei istuta. 1Eihän tämän. lain mu
kaan lkirjastonhoitajalta wmdirta mitiiäill 
kompetenssia. Minä ihmettelen, että maa
laisliittolaisetkin n;yt ovat valmiit tällaista; 
l.IUtta virastoa perustamaan ja. vakinaisia 
kirjastonlhoitajilll asettamaan~ sillä kuu
lin,, että lakiin liså'tty kil'ljastanihoitajaa 
koskeva elwkemomentti on erään• maalaisliit
tolaisen ehdottama. M:uuil:.en kannatan ed. 
Kukkosen ehdotusta. 

Ed. K u u s v s t o: Kun minä lausun:nos
sani taa'lllli)in mainitsin m. m., että tämä on 
periaatteellisesH saman·luontoinen, kuin op
pi'velvolllisuuslakikin, niin tä:ä:Hä m. m. ed . 
Mantere väitti, että oppivelvollisuus ei säädä 
k:uooille pakkoa yksinomaan perustaa kou
lujlll, vaan vi,elä senlisäksi pakon, että mää
,rättyyn ikään eih'tinoot larpset on pantava 
näihin! lkouluihi.n, mutta. me voimme sä(i,.. 
tää :pakon: että kunnJai1la on kirjaSito,, vaan 
emme pakkoa., että kirjastoa on kä'ytettävä. 
,Mutta tämä esilmerkki pitää myöskin yhtä 
hyvin paikkansa vapadsiin kirjastoihin näh
,den. Eihåa:l niitäkä.OO voi pakottaa ketään 
käyttämään ja silti kai'kki olemme sitä miel
tä, että niitä on perustetta'Va niiltä h:enki.!löitä 
varten, jotka mahdollisesti niitä käyttävät. 
Johdonmukaisesti, jos tälle koul:uhamtuksen 
herra ylijohtadan kanmaile mentäisiin, niiln 
ei mitään kirjastoja tarvitsisi· silloin perus
taa.. koska me emme voi pakottaa ketään lu-
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kema:an. Minun käsitykseni asiassa on se, 
että aivan yhtä tärkeätl1, kuin on pakottaa 
määrä:ttyyn ikään joUit.uneet lapset kouluun, 
yhtä tärkeätä on varata niille ihmisille, 
jotka haluavat käyttää kirjastoja, tilaisuus 
;niiden käyttämiseen, varsinkin kun meidän 
maassalllllilie köyhyys on esteenä monille 
hankkimasta kirjoja, joita he muuten ha'
luaisirva.t lukea. 

TääJllä ed. Rosen~IJg koetti livahtaa vär 
hän ikäänkuin ohi niistä arveiuista, joita 
,minä luulin kommunistisen eduskuntaryh
män mielipiteiden perusteluksi siihen kun 
.he vastustavat näitä kirjastoja. Hän ju
l~sti, kuinka vaarwllista on sel1a•itnelll, kun: 
jdku kaipi•talisti uhrtaru niinikui'n Garntegie 
kil"jastojen perustamiseksi! varoja, ja 
~ttä Amerikassa on tämä kirjastotoiminta 
mennyt siitä syystä hyvinkin paihoille teille. 
Asi!a on :kuit'en'kin: .siten:, että joka tunte!e 
vähänkin Cwrnegie-kirjastoja., tietää, että 
Carnegie ei ole määrännyt minkälaisia kir
joja kirjastoihin ostetaan. Siellä on Karl 
Marxin teokset myOOkin eikä yksinomaan 1 

uskonnollista kirjallisuutta,. niinkuin ed. Ro
senlberg koetti uskoooUa. Sillä se:ikaUa, 
että jossaikin Amerikan eteläva.ltiossa on 
ryhid'ytty taistelemaan kehitysoppia vas
taan - tarkoit·etaan kai opetta:ja .Scopesi•a 
vastaan nost.ettua: jut•tua - luulen että 
sillä ei: ole mitään tekemistä Car
negien kirjast-ojen kan•ssa. E·i~ät ne 
kirjastot suinkaan vastusrta kehitysoprpia•; 
sieUä on kehitysopin! m'l1kaisia niinkuin kai 
vastaisiakin kirjoja, kuten jokaisessa. hy
vässä kirjastossa tule•ekin olla.. En luule, 
että tässä .asia!S'Sa olisin mitenkään pu
keUJtunnt haarniskaan taistellaksl6;llii por
variston kanssa: ty.öväJkeä vastaan kuten 
.ed. Rosenberg koetti uskotella.. Minä luulen 
,päinvastoin., että kommunistit ovat taan.tu
.muksellisi.mman. porvariston 'kanssa pukeu
tuneet samaan hiaarniskaarn taistellakseen 
kirjastopakkoa vai'>taan. Teihli1hän ei ole 
,mitääm, erimielisyyttä tässä asiassa, te niin
kuin oikeistoporvaritkin olette sitä mieltä, 
.että mitää.n velvoitusta kunmlle kirjastoja 
.perustaa ei tarvitse asettaa. Minä ~n tiedä 
.millä perusteella te olette tätä mi<eltä. Minä 
kyllä tunnen oikeiston perustelut; ne luot
,tavat siihen, että ne kehittyvält vap-aasti il
)ilan mitään pakkoakin. Minä kanssa luo
tan ja tiedä:n, että jonkunmoista kehitystä 
kyllä hiljwlleen tapahtuu maailm:assa kai
killa elämän aloitlla, mutta se kehitys ei ta
.pahdu niin nopeasti kuin me toivoisimme 

sen tapahtuvan. Epäåle:mät'tä aikoinaan 
.olisivat ihaniset vähitellen oppineet luke
,ma·ankin ihnan oppipaikkoa. Kehitys siinä
kin varmaan kulki oitkea•an suuntaan. Mutta 
yksikään sivistysmaa ei tyytynyt tähän ke
hitykseen.. Piiiinvastoin ne tahtovat joudut
taa sitä senltähden, että se oli hidasta, ja 
.mei'llä tässä suh'toossa, olisi, varsinkin kun 
tiedälllllilie, että monen monissa kunnissa ei
vät va.rallisuussyyt ole dlleet :esteenä kirjas
tojen perustamiseen,. sellaiset kunn·at suoras
taan siihen palrotettavat. 

Opetusministeri Aili o: Kun ed. Kukko
nen on epäillyt, että hallituksen tarkoituk
sena ohsi asetuksella vapauttaa yhdistyk
sien kirjastot kokonaan kirjastotoimikunnan 
johdon ja valvonnan alaisuudesta, niin minä 
pyydän huomauttaa, että se on täydellinen 
väärinkäsitys. Tämä johtuu osaksi siitä~ 
että ed. Kukkonen ei ole tarkoin perehty
nyt asetusluonnokseeJl ja osaksi on hän vää
rinkäsittänyt sen erään kohdan. 19 §.;n 3 
momentissa sanotaan nimenomaan, että kir
jastojen johdossa, hoidossa ja kirjanpidossa 
noudatetaan kirja.stotoimilmnnan ja kirjasto
toimiston tarpeelliseksi katsomia määräyk
siä. 4 kohdassa puhutaan kahdesta eri 
asiasta, ja tämä momentti on johtanut ed. 
Kukkosen väärinkäsitykseen. On tarkoitus 
vapauttaa yhdistyksen kirjasto ainoastaan 
kunnallisen kantakirjaston johdon alaisuu
desta, jos se kuuluu sellaiseen suureen si
vistysjärjestöön, joka on edustettuna kirjas
totoimikunnassa, mutta tarkoitus ei ole· 
suinkaan vapauttaa kirjastoja toimikunnan 
johdon ja valvonnan alaisuudesta. 

Minulla olis.i ollut muitakin huomautuk
sia tehtävänä eräiden edustajien lausuntoja 
vastaan, joko hallituksen esityksen tai mi
nun Iausuntoni johdosta, mutta koska edus
kunta jo näyttätä olevan 'hermostunut mat
kallelähdön takia, niin minä jätän ne teke
mättä. 

Ed. Tervo: 1\!inä ed. Kylänpäälle tah
toisin huomauttaa, että hänen lausuntonsa 
oli~ tavattoman voimakas osoite kirjastojen 
puutteesta. Noormarkussa eivät näy tarvit
sevan kirjastoja ainoastaan piirisihteerit 
vaan myöskin papit. 

Ed. T a.n ne r: Täällä ed. Kuusisto en
simmäisessä puheessaan lausui, että niissä 
sivistysmaissa, missä karnsan sivistystaso on 
korkealla asteella siellä ·on kommunisteilla 
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pieni kannatus. Tämä lausunto sietää oi
kaisua. Kun ed . .l{uusisto puheessaa:n mai
nitsi Amerikan raharuhtinaiden lahjoituk
sista kirjastoille, siksipä haluan todeta sen, 
että Amerikan Yhdysvallat on yksi kaikkein 
korkeimmalla kehityskannalla olevia kapi
talistisia teollisuusmaita ja siellä kuitenkin 
suomalaisilla kommunisteilla on kolme päi
välehteä ja sitä vastom suomalaisilla sosia
lidemdkraateilla on vain yksi päivälehti. 
Ed. Kuusiston lausunto ei siis pidä paik
kaansa. 

Mitä siihen ed. Kuusiston lausuntoon tu
lee, että Amerikassa yksityiset rahamiehet 
lahjoittavat varoja kirjastojen hyväksi, niin 
he antavat .niitä rahoja porvarillisille, us
konnollisille järjestöille sekä kouluille. Si
ten Amerikan miljonäärit antavat niitä va
roja porvarillisen kasvatustyön hyväksi. 
Minun tietääkseni Amerikan Yhdysvalloissa 
eivät raharuhtinaat ole lahjoittaneet varoja 
työväenopistoille ja työväenjärjestöjen kir
jastoille. Porvarit, jos he tekevät lahjoituk
sia missä maassa hyvänsä yksityisille, kun
nallisille tai koulukirjastoille, tekevät sen 
porvarillisen maailmankatsomuksen .iuurrut
tamiseksi joukkojen keskuudessa sekä työ
väenliikkeen valistustyön estämiseksi. Mai
nittakoon vielä, että Amerikan Yhdysval
loissa on suomalaisilla y. m. työväenyhdis
tyksillä ja ammattijärjestöillä omat kirjas
tonsa. 

Ed. Kylän p ä ä: Voin mainita ed. Ter
volle, että Noormarkussa on hyvä kirjasto. 
Tietääkö ed. Tervo sitä, että se on yksi pa
raimpia ja sitä käyttävät muutkin eivät 
ainoastaan papit ja piirisihteerit? 

Ed. K u u s i s t o: Ed. Tannerin lausun
non johdosta, 'kun hän sanoi, että minun 
Iausuntoni se kohta, jossa sanoin, että niissä 
maissa, joissa kansansivistys on korkeaUa, 
kommunismi ei olisi saanut suurempaa ja
lansijaa, sietää oikaisua, niin tätä oikaisua 
ed. Tanner ei kyennyt tekemään, sillä tosi
asia on se, että kaikiss13 maissa, joissa. sivis
tys j'a lukutaito on korkealla, sieUä kom
munismilla on väihemmän jalansijaa. Mai
nitsen erään naapurimaan, Ruotsin, joka on 
kansansivistyksessä ensimmäisten joukkoon 
luettava. Siellä on sosialidemokraateilla 
toistasataa edustaja,a valtiopäivillä ja. kom
munisteilla vain 5, eiLen väärin muista. Sit
ten on Englanti, joka on Europan sivisty
neimpiä maib, siellä on työväellä l'flO edus-

tajaa parlamentissa, mutta kommunisteilla 
vain yksi, ja senjälkeen kun Norjassa kär7 
sivät sen tap,pion, joka nykypäivinä on ta
pahtunut, ei oikeastaan ole yhtään sivistys
maata, jossa kommunisteilla olisi sanottavaa 
jalansijaa. Niin että tämä on totinen tosi, 
josta ei mihinkään pääse. Sen sijaan jos 
mennään niihin maihin, joissa, esimerkiksi 
Venäjällä, 550 tuhannesta ei tunne i :tä eikä 
s :ää, .siellä on kommunisteilla kyllä näen
näinen enemmistö, ja kun mennään siitä 
edelleen itämaihin, Kiinaan ja semmoisiin, 
siellä ne voivat yhtä ja toista myllerrystä 
aikaansaada. 

Ed. Tanner: Ed. ~uusiston lausunto ei 
kumonnut yhtään minun tekemääni väitettä. 
Minä sanoin, että Amerikan Yhdysvalloissa 
suomalaisilla sosialidemokraateilla on vain 
yksi päivälehti, kommunisteilla sitä vastoin 
kolme päivälehteä. Jos ed. Kuusisto on ollut 
Yhdysvalloissa parikymmentä vuotta, niin 
hän on ollut sielJä säkki päässä sen ajan. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Tämän asian käsittely kes
keytetä1än. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s : Päiväjärjestyksestä poiste
taan 3) 4) ja 5) asiat. 

Pöydällepanot: 

Esitellään ja pannaan pöydälle ensi istun
toon: 

6) Ehdotuksen eräi.ksi muuto,ksiksi avioliiton 
ulkopuolella syntyneistä lapsista annettuun 

lrukiin 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta laa
dittu lakivaliokunnan mietintö n :o 2, 

7) Ehdotuksen o·ppivelvoHisuudesta 15 pai
vänä huhtikuuta 1921 annetun lain 9 § :n 

muuttamisesta toisin kuuluvaksi 

sisältävän eduskuntaesityksen johdosta laa
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 4, 

84 
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8) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään 
jätetyn ehdotuksen johdosta laiksi edustajan
vaaleista sekä edustajien Tuomiojan y. m. 
eduskuntaesityksen n:o 3, edustaja von 
Bornin eduskuntaesityksen n:o 4 ja edus
tajien Sergeliuksen ja Schaumanin edus
kuntaesityksen n:o 5 johdosta, joista kaksi 
ensiksimainittua kumpikin sisältävät ehdo
tuksen laiksi edustajanvaaleista sekä viimek-

simainittu ehdotuksen laiksi vaalilain 
67 § :n muuttamisesta, 

iaadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
nlO 11, ja 

9) Kajaanin yleisen sairaalan laajentamista 

1 
tarkoittavan anomusehdotuksen johdosta 
laadittu talousvaliokunnan mietintö n lO 4. 

P u h e m i e s : Koska äsken tuodut halli
tuksen esitJ::kset ovat jaetut edustajille, niin 
voitan>ee nekin panna pöydälle. Esitä:n ne 
pöydällepaooa varten. 

Esitellää.n ja pannaan pöydälle ·ensi istun
toon: 

Tuulaakimaksun laskemisen pemsteita 

koskieva hallituksen esitys n :o 41, 

Merimieslain muntta.miista 

koskeva hallituksen es1tys n :o 42, 

Lakia muutoksista rikoslain 42 lukuun sekä 
. lisäyksestä saman lain 16 lukuun 

koskeva hallituksen esitys n :o 43, 

Työväen tapaturmava~kuutu;dain 
mnuttaJmista 

koskeva ~allituksen esitys n :o 44, 

Työssä sattuneiden tapaturmain korvaamista 
koskevan kansainvälisen sopimuksen 

hyväksymistä 

koskeva hallituksen esitys n :o 45, 

Korvauksen suorittamisesta maataloustyössä 
sattuneiden tapaturmien johdosta koskevan 
kansainvälisen sopimuksen hyväksymistä 

koskeva hallituksen ·esitys n :o 46, 

Yötyötä leipomoissa koskevan kansainvälisen 
sopimuksen hyväksym:iJStä 

tarkoittav~ hall1tuksen esitys n:o 47. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on •ensi perjantaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 5,10 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino J. Ahla. 



21. Perjantaina 4 p. marraskuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

PäiväjäJrjestys. 

Ilmoituksia: 

K<>lmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi apteekkilaiwk-
sesta ..........•... · · · · ·. • · · · · · • · · 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 27; talousvaliokun
nan mietintö n :o 2; hallituksen esitys 
n:o 24. 

Ainoa käsittely: 

2) Ehdotus Ka'jaanin yleisen sairaa-
ial.ll la.aijentamisesta ............... . 

A s i a k i r j a t : Talousvaliokunnan 
mietintö n :o 4; ed. Jauhosen y. m . 
..anom. ehd. n :o 15. 

Ensimmäinen käsittely: 

3) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laikBi sotatilasta 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 10; mainittu laki
-~hdotus. 

4) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi asevelvolli-
sill~ ann~ta,vista lomista ........... . 

A s i a k i r j a t : Puolustusasiainva
liokunnan mietintö n ~ 5; mainittu 
lakiehdotus. 

5) Ehdotus laiksi eräistä muuwksista 
avioliiton ulkopuolella syntyneistä lap-
:Sista annettuun lakiin ............. . 

Asia k i r j a t: Lakivali<>kunnan 
mietintö n :o 2; hallituksen esitys n :o 
'29. 

6) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi edustajan-

Siv. 
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vaaleista sekä erinäiset vaalilain muut
tamista tarkoittavat eduskuntaesityk-
set ....................•.......... 

A s i a k i r j a t: Perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 11; mainittu laki
ehdotus; ed. Tuomiojan y. m. eduSk. 
esit. n :o 3; ed. von Bornin edusk. esit. 
n :o 4; ed. Sergeliuksen ja S0haumanin 
edusk. esit. n :o 5. 

7) Ehdotus laiksi op:pivelv<>llisuu
desta 15 :p :nä huhtikuuta 1921 annetun 
lain 9 § :n: muuttamisesta ......... . 

Asiakirjat: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n :o 4; ed. Kalliokosken 
y. m. edusk. esit. n :o 24. 

Toinen käsittely: 

Siv. 
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" 

8) Ehdotus laiksi kaupunkien kun
nallislain muuttamisesta . . . . . . . . . . . . , 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun-
' nan mietintö n :o 26; laki- ja tal<>us

valiokunnan mietintö n :o 5; hallituk
sen esitys n:o 23. 

9) Ehdotus laiksi suojeluskuntajär-
j,estön 'ha.joittB~misest.a ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 28; .puolustusasiain
vali<>kunnan mietintö n :o 6; ed. Tan
nerin y. m. edusk. esit. n :o 28. 

IO) Ehdotus kan.sankirjastolaiksi .. 
A s i a k i r j a t: Suuren <Valiokun

nan mietintö n :o 25; sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 3; hallituksen esitys 
n~ 7. 

Esitellään: 

11) Hallituksen esitys n :o 41 tuulaa
kim.aksun laskemisen perusteesta, . . . . 688 
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Siv. [ Välikysymys, joka k()skee työttömyysmäärä-
i rahan käyttämistä erääseen tietyöhön 

12) Hallituksen esitys n :o 42 meri-
mieslain muuttrumisesta ............ . 

13) Hallituksen esitys n :o 43 laiksi 
muutoksista rikoslain 42 lukuun sekä 
lisäylksesrt:ä saman lain 16 lukuun .... 

14) Hallituksen esitys n :o 44 työ
väen tapaturmavakuutuslain muutta-
misesta ........... · · · · · · · · · · · · · · · 

15) Hallituksen esitys n :o 45 työssä 
sattuneiden tapaturmain korvaamista 
koskevan kansainvälisen sopimuksen 
hyväksy:misestäi ................... . 

16) Hallituksen esitys n :o 46 kor
vauksen suorittamista maataloustyössä 
sattuneiden tapaturmien johdosta kos
kevan kansainvälisen sopimuksen hy-
väksymisestä ..................... . 

17) Hallituksen esitys n :o 47 yötyötä 
leipomoissa koskevan kansainvälisen so-
]}imuksen hyväksymisestä .......... . 

Puhetta johtaa puhemies K a• 11 i o. 

683 

684 

" 

" 

" 

" 

Nimenhuudossa merkitään poissa;oleviksi 
ed. Aarnio, Halonen, Haverinen, Heikkinen, 
Hurme, Jacobsson, Jauhonen, Jern, Junes, 
Junnila, Juutilainen, Kalliokoski, Kopsa, 
Kuisma, Kuokkanen, Kylänpää, Lehikoinen, 
K. E. Linna, Lohi, Luostarinen, Nikka;nen, 
M. Pekkala, Raatikainen, Rantanen, Saare
lainen, Sillanpää, Talas, Turja ja Vennola. 

Ilmoitusasiat: 

Va,pautusta eduskunta,työstä saavat: sai
rauden takia tämän päivän istunnosta ed. 
M. Pekkala, virkatehtäv:ien takia. tämän päi
vän isrt:unnos1:ao edustajat Janhonen ja Ran
tanen, yksityi,sasiain talciru tämän päivän 
i~stunnosta. edustaojat SiUanpää, K. E. Limna, 
Hurme, Lehikoinen, Kiopsa,. Ka'lliokooki, 
Luostarinen, Raatikainen, Heikkinen ja 
Jern. 

Pyhäjärvellä (U. 1.). 

P u h e m i e s : Ulkopuolella: päiväjärjes
tyksen esittelen pöydällepanoa varten ed. 
Ingmanin asianomaiselle hallituksen jäse
nelle osoittaman v;äli'kysyrrnyksen. 

Sihteeri lukee: 

Ed u s kun n ~d 1 e. 

Viime lokakuun 4 päivänä kiinnitin Edus
kunnan huomiota si:i!hen, että kulkulaitos
ministeriö oli, a·~'ian oltua, käsiteltävänä val
tioneuvoston raha-asiainvaliokunnassa, vii
me syyskuun 8 :na päi:vänä .a;settanut 330,000 
markkaa määräirahasta työttömyyden lieven
tä:miiseksi tie- ja vesirakennusten ylihalli
tuksen käytettäväksi erästä tietyötä varten 
Pyhäjärvellä U. l. Kun Pyhäjärvellä sil
loin, kun kuikula.i:tosministeriö teki tämän 
pääJtöksensä, sosialiministeriöstä saamieni 
tietojen mukaan, ei ollut ilmoittautunut 
mui•ta työttömiä kuin Högforsin teh,taan 
työläisiä, jotka metalliteonisuuden a'lalht 
vallitsevien työriitaisuuksien johdosta oliva-t 
työtä vailla, oli mielestäni ilmeistä, että ne 
työttömät, joille hallitms oli tahtonut työttö
myysmä:ä~ärahDilht hankkia työtä, Dlivat 
sanotun tehtaan ty<Yläisiä, joten hallitus me
talliteollisuusa,lalla vallitsevassa,. pitkäaikai
sessa ja va,i!keassa työtaistelussa oli asettunut 
sekä rahallisesti että moraa.lisesti kannatta
maan toista puolta. 

Vastatessaan minulle lokakuun 7 päivänä 
hra kulkulai1:Dsministeri selostaessaan asian 
va~heita m. m. luki piiri-insinööri K. F. Ap
pe~bergin ehdotetusta: •tietyöstä syyskuun 
1 :nä päivänä! anta.ma.n lausunnon, jossa 
ilmoitettiin,. että sanottuun työhön olisi tar
koitus käyttää m. m. t e lh d a s v ä k e ä, 
joka ei ollut tällai,siin töihin 
harjaantunut, joten hallituksella 
itsellään oli siis silloin, kun se teki rat
kaisunsa, tiedossa, että se tulisi, myöntä
mällä pyyd~tyn määrärahan, valtion varoilla 
avustamaan Hög1forsin tehtaan työläisiä. 
Tä.sl>ii. huolimatta hJra, ku!ilkw1aitosministeri 
ilmoitti hallituksen käsitelleen tätä asiaa 
,tavallisena työttömyyskysymyksenä". Kun 
olin osoitta;n•ut, että ha.llitukseUe selvit)'lk
seksi annettu Pyhä•järven työttömäin luet
telo käsitti yksinomaan,. tai miltei yksin-
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omaan Hög1forsin tehtaalaisten nimiä, ojensi 
hra kulkulaitosministeri minulle toisen, 92 
nimeä käsittävän luettelon, lausuen olevansa 
ihmeissään, jos siitä löytäisin yhdenkään 
sulkulaisen. Olin kuitenkin tilaisuudessa 
silloin heti ilmoittamaan, että tätä luetteloa 
ei ollut nilissä .asiakilljoissa, joiden pe
rust.eellla !hallitus oli tehnyt ratkaisunsa, 
vaan että se oli perästäpäin toimit.ettu hra 
kulkulai t.osmin~sterille. 

Kulkulaitosministeriön myöntämillä työt
tömyysvaroilla sittemmin toimeen·pannussa 
tietyössä on, julkisuudessa olleitten tietojen 
mukaan, ollut suurimmalta. osalta Hög·forsin 
tehtaan työväkeä. Hufvudstadstbladetissa 
23 päivänä lokakuuta olleen tiedon mukaan 
oli silloin tien teossa 105 henkeä. Verratta
·essa luetteloja sanotussa työssä silloin 4Yle-
vista ja Högforsi.n tehtaan suluna'laisista 
työntekijöistä, oli lehden mukaan saatu 
seuraava tulos: Tietyössä olevista oli 50 ollut 
Högforsin tehtaan työssä, ja heitä koski siis 
.sulku, 30 oli rnkennusmiehi:ä, jOit.ka olivat 
olleet sanotulla telhtaa:Ua käynnissä olleessa 
ra:l~enn.ustyössä, minkä työn työntekijäin 
sulkukomirtlea oli julistanut la:kon alaiseksi, 
ja loput, 25, olivat todennäköisesti todella 
työttömi'ä.. Myöhemmin on tietyössä olevien 
sulkulaisten lukumääil'än ilmoitettu kohon
neen 70 leen. 

Sekä muua:lla että, tähän asti, meiUä!kin 
{)n pidetty eriJttäin tärkeänä, että valtiovalta 
työt.a.isteluissa noudaittaa tarkkaa puolueet
tomuutta. T'åtä tietääkseni meillä sosiali
demokroottisellakin taholLa vailaMa oJ!lutta 
periaatetta, jonka noudattaminen on perus
edellytyksenä siihen, että valtio voisi pu
heenalaisissa tapa.uksissa toimia puolueetto
mana vä1ittäjä:nä, on haJ'litus menettelyllään 
pahasti loukannut. Eikä halliitus ole taipu
nut menettelyä:än korjaama:an, vaikka, tosi
asiat ova.t osoittaneet, että ne muistutukset, 
joita eduskunn.aSs:a on tehty !hallituksen me
netttelyä vastaan, ovat olleet täysiln perus
teltuja .. 

Näin ollen ei minulle ole jäänyt muuta 
keinoa oikaisun saamiseksi haillituksen arve
luttavwan men.et.te<lyyn, kuin ottaa' asia 
uudestaan puheeksi Eduskunnassa.. P"däm 
ll'äin ollen, edelliseen viitaten,. V. J. 32 § :n 
3 momenmn nojaHa saada asianomaiselle 
ha:llitu:ksen jäsenelle tehdä seuraavan väli
kysyrmyksen : 

Mistä syystä hallitus on työttömyysmäärä-1 
.rahoilla Pyhäjärvellä U. l. järjestänyt ja 

antaa ede·lleen jatkaa tietyötä, jossa työn
tekijöinä on pääasiallisesti Högforsin teh
taan työtaistelussa olevaa työväkeä? 

Helsingissä, 4 p. marraskuuta 1927. 

Lauri Ingman. 

P u h e m i e s: Valtiopäivä:jä11jestykseru 3·2 
§ :n mukaan tulee asian olla pöydä!llä johon
kin seuraavaan istuntoon. Asi•a pantanee 
pöydälle seuraavaan istuntoon. 

Viä1ikysymys p a nm a' a n p ö y d ä 11 e 
seuraavaan istuntoon. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi apteekkilaitoksesta. 

HaLlituksen, esitys n:o 24, jota on valmis
televasti käsrntelty ta1ousv,a;liokunnan mietin
nössä n :o 2 j.a su>uren vaiilOkunnan mietin
ni:iS'sä n :o 27, esitellään k o 11m a UJ t e e n 
käsi tte1yyn. 

Eduskunta .pysyy toisessa· käsli:tt~lyss:ä· te
kemässään päätöksessä lalkielhd'Oituksen hyl
käämisestä. 

Asiam. kolmas käsittely julisltetaan päät
tyneeiksi. 

Asia on lop·puun ikäsirt:elty. 

·2) Ehdotus Kajaanin y:leisen sairaalan 
laajentamisesta. 

Ed. J a.nhosen y. m. anom. ehd. n :o 15 
johdosta laadittu talousvaliokunnam. mie
tintö n:o 4 esitel1ään a inoaa;n käsi t
te:l yyn. 

P u h e m i e s: Käsittelyn ·pohda<na on ta
lousvaiiokunnan mietintö n :o 4. 

KUJkaam ei halua p>Uheenvuoroa. 

Eduskunta hyväksyy talollSVIal·iokunnan 
hylkäävän mietirmön. 

Asila on l<wpuun lkäsirt:elty. 
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3) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepää. mään II 

jätetty ehdotus laiksi sotatilasta. 

Mainitun lrukiehdotUik:.soen johdosta laa
dittu perustuslakiv~aliJOtkunna~ ~~e.~in~ö ~ :o 
10 esitelrlåän s.anatun laLnsallJtanllliSasian 
e n s i mm ä i s t ä k ä s i t t e l y ä varlen. 

P u h e mies: Käsittelyn •poh:jruna on pe
:vustuslakivaliokunnan mietintö n :o 10. 

Keskustelu: 

Ed. R o s e n b e r g: Koska kyseessäoleva 
lakiehdmllls luultavasti 11yt viimei!len ker
ran menee suureen valiokuntlaan, sie1tä pa
la.takseen ja saadakseen si~ten: lop~li~ 
vahvistuksen eduskunnassa, henoo syyta täl
läkin kerralla vielä kerran käsitellä esillä
olevwa esitystä, sitäkin suuremmaJl1a syyllä, 
kun tässä myöskin on tirlaisUJus kosketella 
erästä ,puolia asiaa., johon tä!hän mennessä 
ei vi-elä .paljoakaa.n ole kosk~teJ.tu. . . .. 

Aikaisemmissa lausunnoliSSa, JOita. mm 
lukuiså:a on jo annettu kyseess.äolervan esityk
sen käsirt:.telyn yhteydessä, on usein toistettu 
väite että lakiesitys voimaan tullessaan 
asiwlaisesti merkitsee micliv;ai•lan laiHistut,ta
mista. Mielestäni kuitenkaan e.i tämä täl
lainen: määri.t.erlmä vielä riirt:ä, !lillä siihen si
sältyy oikeastaan jonik-un verr:an enrem.~~n. 
Kun otamme huomioon sen scik.an, etta JOS 
lain .tultua voimaan todelolakin sattuu niiin, 
joka muuten on hyvin luultava~, että.~odel
lal\:in :kerran julistetaan sotaJtila,. nn.1n se 
merkitsee si'lloin tämän laiJlJ perusteelLa jon
kuTI! verran enemmän kuin mitä yleensä 
sotatilalla käsirte1tään. Kun otamme huo
mioon, et:tä kansa maa.ssa. jo on jakautunut 
kaht~ J.ei-riin - toinen leiri valmiina ku
ritushuoneeseen vietäväikosi- jru t'05.nen os.a 
kansasta aseisterttuna näille vanginvarti
joiiksi - niin SJHloin voi hYJVin käsittää, että 
huolimatta siitä, onko kyseessä sisärLli:ssota 
tai sota uLkopuolella maan raj01jen olevaa 
vhllollista vast-aan, joka ta(J>auk:sessa syttyy 
sota maan sisässä. On h.uomioo11 otettava, 
että kavkki ne mahdollisuudet, mitä siilloin 
annert:,aan tu'On yhden kansanosan ikäsiin, 
porvariluokan käsiin, ovat ~iksi ~uria, et.~~ 
tuskin minkään maan sotatilalaki edellyttaa 
sellaista täydre'llistä mielivaltaa. Porvaristo 
on silloin tilarr'suudessa ei ainoastaan lopetta
m.a,an kokout.umisva.pauden, pa•inov.apaude11, 
lausumisvapauden tai yleensä sanoen 

kaikki kansalarisvajpaudet, vaan lisäksi se 
voi suurin piirtein katsoen m[elival-ta.isesti 
v:arugita kenen se ta,h!too, syyttää, ketä tah
too. Ja näissä oloissa, kun nyt eletään, voi
daan jo etukäteen melkoisella varmuudeUa. 
väittää että hyvit11 suuri osa kansasta tu
looki-n ' varmuudellia silloin siirrettäväksi 
vankileireihin. Sen: todistaa jo ohr.anan ta
vattoman lukuisa luettelo niist'ä henkilöistä, 
jotka katsotaan olevan sotatilan ahna 
mraan ·t.urv.aUisuudelle -vaaraillisira. Kun 
vieJä otetaan lukuun', että tämä laki sallii 
ei ainoastaan tällaisten ohranan kirjoissa jo 
lueteltuj.e.n he·nkilöiden vangitsemisen - tai 
paremmin sanoen, ei ainoastaan. ~.all~, va~"?
vieläpä vel•Voittaa - vaan sen 1ISaksi saJlla', 
että näiden ystävät, tuita;vat j-a: läheiset 
oma:isiet nekin voidaan vangita, !koska, lain 
sanonnan mukaan nämäkin ovat nmtä, jotka 
syyllä voidaan eväill'ä . olev:an v:~a~aliisia 
maan turvallisuudehle JW orkeus/JarJt>styk
selle, niin näin ollen ymrmä-rrämme, ettei ole 
kyseessä enää mikään pieni määrä kansa
laisia, jotka silloin sii·rretää~ ~ritushuonee
S€en ja: joista arvattarvastl JO muutamat 
nikkeJikuula.n avulla siirretään ehkä maa?.< 
poveen. Mutta onko :porvaristo tä~l~~rr o~
tanui huomiooo ne seur:aukset, mrtä kai
kesta tästä johtuu? Onko .porvaristo otta
nut lukuun sitä .seilkikrua, että näillä vra.ngi
tuilla elhkä murhattavil1akin, on: 'LUJkuisa 
joukko ystäviä, tuttavia, lä·heisirä omadsia, -
jotka samalla mobilrs.oidaan ra~~:i!j~an? 
Onko porvaristo tehnyt 1t.sel~een se1vll!ksi se!l 
tosiasian että se samalla a1kaa on hamkki
nut itselleen armrei·jassa jo sisäisen viholli
sen? Kaiikki Il!ämä seikat huomioon'Ottaen 
on selvää ja ymmräret.tävää, tai p~~!n 
sarnoen on selvää, että joikainen JO kaSJ.t
tää että tällainen laki voimaan astuttuaan 
on ~angen selvä porvariston tahoi.tr. annett1: 
julistus kansa-laissodasta s•odan a.tkana. E1 
siis tarvitse vasemmiston taholta Jllenkaan 
ryhtyä propageeraamaan ja a.gitee:ra•a:maan, 
että imrperialistinen sota on muutettava 
kansa-laissodaksi, koska porvarist 1 mitä. p~r
haimmaUa tava:Ua tämän lain avulla JUliS
taa sen saman seikan hyvin selkeällä tavalla 
koko ka-ns·an nähtä:väksi. (Eduskunnassa 
hälinää.) 

P u he mies koputta:en: Keho:ilban edus
kuntaa hiljaisuuteen. 

p u h u j a : l\'Iinii olen siinä usk~, että 
porvaristolle it:seUeen olisi turvallisempaa 
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oll.a tällaista. 'Lakia lawtimatta. Mutta sa- r 

noohan vanha sananlasku, että ne, jotka 
jumaJ.at aikovat hävi,ttää, lyöV'.ät juma;lat 
sokeudella. Ja se sanan1a8ku t.osli&amJkiin 
mlSiintuu tässä l&kiesityksessä. 

Muuten tuntuu siltä, että tämä lakiesity.,; 
tavallaan on tarpeeton, si•Hä ei ole kulunut 
montakaan vi!ikikoa siitä, kun eduskJlllta 
päätti luovuttaa 100,000 markkaa kiLpailun 
toimeenpanemiseksi i tsenäisyysmuistopa t
sasta varten. Tässä ki1pai:lussa ei tule suin
kaan taiteilijalle olemaan kovinkaan vai
keata luoda sopivaa ja kaikin puolin oloja 
vastaavaa muist.omerkkiluonnosta, siLlä tii
män lain voimaan astumisen jälkeen ei tar" 
vita tosiaan suurtakaan mielikuvitusvoi
maa luodakseen kuvan valkoisesta Su'Oilllesta 
ja vie1ä sellaisen kuvan, joka täsmäJlisesti 
esittää nykyisen Porvari-Suomen todellista 
luonnetta ja si:sällisintä olemusta. Pikai
nen si:lmäys lakitekstiin palauttaa heti mie
leen tuon tunnetun raamatussa olevan ver
ta'U:ksen har.vainva,liasta sekä sen voimast11 
ja myös he1k!koudesta. Siinä kertomukses
sahan kuvataan harvai111Va·1taa sellaisena 
ka.uhistutta.vana patsaa.na, jonka yJäosa on. 
vaskesta, mutta alara.a•jat savesta. Muisto
merkkiä pystytettäessä tulisi porvariston ot
taa huomioon, että kun tai.teilida luo heille 
tällaisen todellisen lruvan, niin' sitä ei tulisi 
suinkaan pystyttää graniittialustalle, vaan 
päinv·astoin olisi parem;pi •pysyt:ytt.ää s.e heti 
jollekin savi.jalustaUJe, sillä juuri sellainen 
on porvariston valta todlelESIUudessa. Ja 
ettei nyt mitään :puuttuisi tuosrt:a kuvasta, 
olisi ehkä syytä vielä v;arustaa kuva suoJe
luskunnan merkillä ja sen aselakilla. Sil
loin ainakin tämä muistopatsas saisi sellai
sen todellisuustunnun, että jolkain.en käsit
täisi heti, mitä tämä patsas todellisuudessa 
esittää. 

Muuten kun nyt porvaristo on aJanut tätä 
käsiteMävänä olevaa lakia jo vii1tisen vuotta, 
niin, kun se nyt voimaan astuu, on tätä 
asiantilaa seurat,essa mielenkiintoista tutus
tua siihen tosåseikkaan, että jo 1922 on ensi 
kerran, kun 1aki oli eduskunnassa ensim
mäisessä käsittelyssä, oikeiston taholta osoi
tettu, kuinka tärkeä tämän lakiesityksen hy
väksyminen sillä kertaa on ja että on todel
lakin kiire saada lakiesitys voimaan. 

Nyt on kuJunut viisi vuotta• siitä, eikä 
vieläkään voida .tänä päivänä sanoa, onko 
sen ikiireem:pää nyt kuin oli viisi vuotta 
taaksepäin. Minä en suinkaan tahdo tällä 

väittää, etteikö todella. olisi tänä päivänä 
ehkä jiOUkin w;rran kiireempi. Huf.vud
stadsbla,detisoohan on eräästä englantMai
sesta le!hdestä lainattu ar:tikkeli, jossa väi
tetään, että britit ovat varustautuneet sotaa 
varten ensi kevääksi. Jos tämä englanti
lainen lehti on oikeassa, lienee tällä kertaa 
todellakin jo kiire täJ:laiSien sotatilalain voi
maan s:aatta.mis:een ja että me1tl\:it todellakin 
viittaavat, että nyt on kiireellisempää k.uin 
ennen, huomaa jo siitä, että 19.22 osa porva
ristoa vielä oli tällaisen lain voimaan astu
mi!sta vastaan, mutta .nyt sen sijaan näyttää 
porvaristo olevan sangen y;ksåmi.eiinen siitä, 
että ootatilalaki on saatava mitä pikimmin 
voåmaan. 

Tarkastellessa muuten tätä sotatilalakia, 
lienee ehkä syytä vieläkin kerran palauttaa 
mieleen, mirt:ä se oikeastaan väli1tömästi 
merkitsee. Mielenkiintoista on todeta se, 
että ensimmäinen pykälä, jossa valtakunnan 
presidentille annetaan yksinomainen oikeus 
julistaa valtakunta tai määrätty osa siitä 
sotatilaan, silloin kun valtakunnan puolusta
minen tai oikeusjärjestyksen voimassa ,pitä
minen sitä vaatii, tässä yhteydessä ei mai
nitse sanallakaan, ka.nsanedus!kunna.sta. 
Tämä seikka jo yksistään antaa hyvin pal
jon ajattelemisen aihetta. Miksikä ei porva
risto usko kansan eduskunnalle minkään
laista osanottoa näin tärkeän päätöksen 
teossa, päätöksen teossa, joka, niinkuin äsken 
jo osoitin, tosiasiallisesti merkitsee kansa
laissotaa? 

Vielä enemmän merkillistä on se, että pre
sidentin yksinomaiseksi asiaksi jää myös ju
listuksen laatiminen sotatilan lakkauttami
sesta. Jokainen tietää kuitenkin varsin 
hyvin, että sotatilan lakkauttaminen on 
monta kertaa vaikeampi asia kuin sotatilan 
alkaminen. Maailmansodan jälkeinen aika 
osoitti sangen selvästi, mihinkä tilantee
seen jouduttaisiin. Melkein jokaisessa 
maassa, missä maailmansota on saanut ai
kaan suurimmat tuhot, olivat työtätekevät 
ja talonpojat varsin väsyneet tällaiseen so
tatilaan. Useimmissa maissa joko nousi 
kansalaissota tai oli kansalaissodan uhka 
olemassa. Porvaristo nähtävästi koko laki
esitySJtä Jaatiessaan on ottanut huomioon 
nämä maailmansodan aikaiset kokemukset. 
Se on oppinut sen. tosiseikan, että nykyistä 
porvariston sotaa ei enää kansa kokonaisuu
dessaan kannata. Sentähden se on ottanut 
tässäkin pykälässä huomioon sen, että sota-
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tilan lakkauttaminen täytyy olla yksin
omaan presidentin asiana. Ei siis siihen
kään saa edes kansan eduskunta mitenkään 
vaikuttaa. 

On ehkä vieläkin, ensimmäistä pykälää 
tarkastettaessa, otettava huomioon, että ky
symys on myös n. s. kapinasta. Tähänkin 
käsitteeseen sisä:ltyy jonkun verran enem
män kuin mitä pinnalta katsoen luulisi 
siinä olevan. Me olemme eläneet, niinkuin 
olemme nähneet, viimeisinä vuosina aika
kautta, jolloin taloudellinen tilanne eri 
maissa pakottaa porvariston ottamaan kä
siinsä valtiovallan yksinomaisella määräys
vallalla. Kun nyt tässä ensimmäisessä py
kälässä ei ollenkaan ole määritelty itse ka
pinakäsite1Jtä, niin seuraa siitä, että porva
risto voi käyttää minkälaista tilannetta hy
vänsä selittääkseen kapinan olemassaolon. 
Jo 1920 vuoden vaiheilla, kun Pohjolassa 
sattui olemaan hyvä työaika ja etelässä sen
sijaan oli ver.rattain suuri työttömyys, seu
rasi siitä, että työläiset iSUUr'is:sa joukoin 
siirtyivät pohjolan metsätöihin. Tällöin jo 
huutivat .porvariston lehdet etelässä, että 
Pohjois-Suomessa on kapina. Ja eivät vielä 
tänäkään päivänä ole porvarilehdet peruut
taneet tätä ilmeistä valhettaan. Jo tällainen
kin tilanne siis voi antaa aihetta porvaris
tolle tarpeen vaatiessa julistaa sotatila. V. 
1923 ja sitä ennen 1922 oli kaksi vastaavaa 
tapausta. Pohjolan ammatillisen piirijär
jestön juttu oli myöskin sellainen, joka 
hyvin olisi voitu asettaa pohjaksi sota
tilan julistamiselle. Olihan siinäkin ky
symyksessä kapinan valmistaminen, olihan 
siinäkin kysymyksessä jo alkanut lakko, 
joka myöskin hyvin helposti olisi voitu 
selittää kapinaksi. V. 1923 oli taas Suo
men sosialistisen työväenpuolueen hajoitta
minen kysymyksessä. Senkin puolueen se
litettiin valmistavan kapinaa. Silloinkin 
oli Helsingissä jo eräänlainen sotatila ole
Illassa, silloin kun näitä puolueen johtohen
kilöitä jahdattiin. Sekin tilanne oli sellai
nen, että tämän lain nojalla porvaristo olisi 
voinut selittää sen kapinaksi. Nämä muu
tamat konkreettiset tapaukset osoittavat 
siis, kuinka helposti voidaan selittää joku 
määrätty tilanne kapinaksi ilman, että siinä 
minkäänlaista kapinaa on. Sillä eihän ku
kaan sentään, kaikkein vähimmin tu'1marit, 
jotka tuomitsivat äsken mainitussa jutussa 
olieet syytetyt, voisi tulla tänne väittämään, 
että todella oli kysymyksessä kaipina tai 
e<les kapinan valmistelukaan. Kaikkihan 

oli puhtaasti keksittyä juttua. Mutta siinä 
on vieläkin eräs seikka, joka työväen taholta 
on huomioonotettava ja se on se, että täl
laista lakia juuri siinä muodossa, jossa se 
nyt aiotaan voimaan saattaa, voidaan käyt
tää porvariston taholta aseena lakkojen ku
kistamiseksi. Se ei olisi suinkaan ensim
mäistä kertaa, kun näin tapahtuisi. Päin
vastoin on sellaista tapahtunut monasti en
nen. Sosialidemokraatti Millerand astues
saan ensi: kerran porvarilliseen hallitukseen, 
oli se, joka antoi porvareille eräänlaisen os
viitan, mitenkä pitää käyttää valtiollista. 
valtaa lakkojen kukistamiseksi. Sen jälkeen 
on tä:mä sama tapahtunut monta kertaa. 
Niin teki Italian hallitus erään kerran ku
kistaessaan rautatieläisten lakon. Samoin 
teki Belgian hallitus kukistaessaan rautatie
läisten lakon. Useampiakin tapahtumia 
olisi olemassa. Ja kuitenkin on huomioon
otettava, että ne lait, jotka Ranskassa, Bel
giassa ja Italiassa olivat voimassa, eivät 
suinkaan antaneet hallitukselle sekä yläluo
kalle läheskään sellaisia valtuuksia, kuin 
antaa kyseessäoleva laki. Tämä laki, jos 
mikään, on siis ensiluokkainen ase porvaris
ton käsissä estämään työläisten palkka
taistelua yleensä, mutta etenkin valtion vir
kailijain palkkataistelua. Huutaahan por
varisto tälläkin hetkellä eri maissa, että 
löytyy eräänlaisia töitä, joista toiset ovat 
yhteiskunnalle tärkeitä töitä ja joilla ei siis 
ole lakko-oikeutta olemassa. Tämän prin
siipin perusteella tulee porvaristo varmasti 
ehkäisemään kaikki kunnan työläisten lak
koliikkeet, valtion työläisten palkkaliikkeistä 
puhumattakaan. Niinkuin näemme ei siis 
kyseessä ole suinkaan yksinomaan, vain oi
k!eastaan 'ehkä kaikkein vähimmin varus
tautuminen ulkonaisen sodan varalta. Suu
rin painopiste laissa on siinä, että porva
risto tämän lakiehdotuksen avulla luo itsel
leen voimakka,an aseen pitääkseen työväJCn
luokan kurissa tässä maassa. Porvariston 
kannalta katsottuna se kylläkin voi olla 
hetkellisesti edullinen, mutta meidän kan
naltamme ·katsoen asia on johdonmukainen 
tulos siitä kehityksestä, mikä jo vuosikym
meniä on tapahtunut. Porvaristo siirtyy 
askel askeleelta yhä keskitetympään dik
tatuuriin. Se fascismi, joka oleellisesti on· 
jo tässä maassa olemassa, ei ole vielä nous
sut muodollisesti valtaan, mutta porvaristo 
antaa ;sille tarpeelliset mahdollisuudet tä
män lain avulla suorittaa tuo muodollinen
kin temppu vähäisimmällä voiman haas-
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~auksella ja samalla kert~a antaakseen 
.c;ille iheti alusta asti laillisen leiman. Sehän 
<OMin ollut heikkous niillä diktaåttqreilla, 
jotka ovat tähä11 asti eri maissa pystyttä
neet diktatuurinsa, että he ovat olleet pa
ltoitettuja esiintymään lainvastaisesti. Suo
messa ei sellainen tämän lain voimaan as
tuttua ole enää tarpeellista. Porvaristo voi 
esiintyä nyt sotatilalain avulla täysin lailli
sesti, ottaa vallan omiin käsiinsä ja kukistaa 
nekin pienet mahdollisuudet, mitä työväellä 
vielä on jäljellä suoj.ellakseen itseään talou
dellisesti ja poliittisesti. 

Minulla kyllä ei ole suurtakaan toivoa 
siitä, että kyseessäolevaan lakiehdotukseen 
-enää mitään muutoksia saadaan aikaan 
suuressa valiokunnassa enempää kuin tääl
läkään, mutta siitä huolimatta toivon kui
tenkin, että vielä löydettäisiin joku mahdol
lisuus, jolla voitaisiin estää tällaisen julkean 
häpeällisen sortolain voimaan tulemista. 

Keskustelu '.julis;tetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi ja lakiehdotus lähetetään valtio
päiväjärjestyksen mukaisesti suu reen 
v a li .o k u n t a a n. 

4) Vuoden 1924 vaHiopäiviUä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi asevelvollisille annetta

vista lomista. 

Mainitun lakiehdotuksen johdosta laa
dittu puolustusasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 5 esitellään mainitun lainsäätämisasian 
en s i mm ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä varten. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi ja lakiehdotus lähetetään valtiopäi
väjärjestyksen mukaisesti suur e en v a-
1 i o k u n t a a n. 

1)) Ehdotus ~aiksi eräistä muutoksista avio
liiton ui!Lopuolell~t syntyneistä lapsista 

annettuun la·kiin. 

Hallituksen esityksen n :o 29 johdosta laa
<lit'tu lakivaliokunnan mietintö n :o 2 esitel
lään mainitun lainsäätämisasian ensi m
m ä i s t ä k ä s i t te l y ä varten. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Ensimmäinen käsittely juli~tetaan päät
tyneeksi 'ja lakiehdotus lähetetään valtio
päiväjärjestyk~en mukaisesti suu reen 
v a 1 i o k: u n t a a n. 

6) Vuoden 1925 vaJtiopäivi!llä lepliiimään 
jätetty ehdotus laiksi edustajanvaaleista sekä 
erinäiset vaalilain muuttamista tarkoittavat 

eduskuntaesitykset. 

Mainitun lepäämään ljätetyn latkiehdotuk
sen johdosta. laadittu perustuslakiv~>tli(ll]run
nan mietintö n :o 11,. jossa myös on käsitelty 
ed. Tuomi'Ojlan y. m. edusk:. esi,t. n :o 3, ed. 
von Bornin edlusk. esit. n :o 4 ja ed. Serge
liuksen ja Schruumanin edus:k. esit. n:o 5, 
esitellään mainittujen lainsäädäntöaiottei
den ensi mm ä. i s t ä k ä. s i t te~ y ä. v·ar
ten. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi. Asia lähetetään va~lti<JipäiJVäjär'je&. 
tyla;en !IPUkaiisesti s u u r e e n v a l i o
kuntaan. 

7) Eh4otus laiksi oppivelvol!lisuudesta 15 p :nä 
huhtikuuta 1921 annetun ,lain 9 § :n 

muuttamisesta. · 

Ed. Kalliokosken y. m. edusk. esit. n :o 24 
johdosta laadittu sivistysvaliokunnan mie
tintö n :o 4 esitellään mainitun lainsäätä.Ip.is
asian e n s i m :m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä var
ten. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan pää.tty
neeksi ja lakiehdotus lähetetään valtiopäivä
järjestyksen mukaisesti suureen v a 1 i o
kuntaan. 

8) Ehdotus laiksi kaul;)unkien kunnallislaia 
muuttamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 26 ja otetaan toiseen k.äsitte-
1 y y n siinä. sekä laki- ja talousvali0kunJ!.ap. 
mietinnössä n :o 5 valmistelevasti käsiMlty 
hallituksen esitys n :o 23, ,joka sisältää. yllä
mainitun lakiehdotuksen. 

85 



674 Perjantaina 4 p. marraskuuta 19127. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnam mietintö n :o 26. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu, ja kun se 
on julistettu päättyneeksi, siirrytään lakieh
dotuksen yksit)''i.skohtaiseen käsittelyyn. 

Käsittelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. S a h l s te i n: Tämän asian lähete
keskustelussa olin minä jo tilaisuudessa huo
mauttamaan, että se esitys, jonka hallitus 
tästä asiasta eduskunnalle on antanut, ei 
tyydyttänyt kaupunkikuntien tarvetta. 
Siinä lakiehdotuksessa, jonka valtion toi
mesta asetettu komitea oli laatinut kaupunki
hallinnon uudelleen järjestämiseksi, oli hal
linnon keskitys yhtenä kaikkein tärkeim
mistä periaatteista, mutta se esitys, jonka 
hallitus tässä asiassa eduskunnalle antoi, ei 
tarvittavassa määrässä ottanut huomioon 
näitä tar.peita. Tyydytyksellä on sen
tähden mainittava, että laki- ja talousvalio
kunta on huomattavassa määrässä laki
ehdotukseen !Palauttanut ne ehdotukset, 
jotka komitea asiassa oli hyväksynyt. Niinpä 
on valiokunta hyväksynyt sellaisen järjes
telyn, että kaupunkihallituksen johtaja ase
tetaan toimeensa määräämättömäksi ajaksi. 
Myöskin on kaupungin hallitukselle ja sen 
johtajalle varattu oikeus tarvittaessa saada 
eri lautakuntien päätökset hallituksen. tar
kastettaviksi. Tämän. kautta on keskitystä 
hallinnossa aika tavalla korjattu. Mutta on 
pari kohtaa, joissa laki- ja talousvaliokunta 
mielestäni ei ole riittävässä määrässä kau
punkien toivomuksia huomioonottanut 

Ensimmäinen näistä kohdista koskee sitä 
tapaa, jolla lakiehdotus järjestelee lautakun
tien ja kaupunkihallituksen väliset suhteet. 
Meillä on useassa kaupungissa ·jo vakiintu
nut sellainen tapa, että rahatoimikamari on 
oikeutettu nimittämään jonkun jäsenistään 
eräiden lautakuntien puhe- ja äänivaitai
seksi jäseneksi. Tällä tavoin on näin va
littu jäsen joutunut edustamaan asian
omaista lautakuntaa rahatoimikamarissa ja 
päinvastoin rahatoimikamaria taasen lauta
kunnassa, 'ja tästä on kaupunkiasiain hoi
dolle olll1t useitakin etuja. Ensiksikin on 
mainittava, että yhteisymmärrys lautakun
nan ja rahatoimikamarin välillä on täten 
saatu paremmaksi kuin mitä olisi ollut laita 

näiden: hallintoelinten toicrni.oosa ilntan! mai
Iltittura. yhdyssi:dettä, · ja. toiseksi on huomat
taNa, että täten on päästy liiallisesta virasto
jen vä:lisestä kirjeenvaihdiosta.. Nämä tosi
asiat johtivat siihen:, että kyseessä olevaa 
lakiehdotusta vaamisteleva valtion komitea 
aikoinaarr esittikin sellaisen säännöksen otta
•mista lakiin, että yhden ha:llitukse'lll jäsenistä 
trulrså. saada olla täydellru puhe- ja äänival
lalla jäsenenä l-autakunnassa. 

Tätä, nykyisen kunnallislain myöntämää 
menettelyä on hallituksen esityksessä muu
tettu siten, että tämä edustaja voisi lauta
kunnassa käyttää ainoastaan puhevaltaa, 
mutta ei äänioikeutta. Sensijaan, että puhe
ja äänivq,ltaisena valittu edustaja etukädessä 
olisi lautakunnan erikoisharrastusta edus
tava henkilö hallituksessa, tulisi sama hen
kilö ainoastaan puhevaltaisena jäsenenä toi
mimaan jonkunmoisena hallituksen puolesta 
sinne lähetettynä tarkastajana ; ja silloin on 
helposti havaittavissa, mitenkä vaikeaksi täl
laisen jäsenen asema lautakunnassa tulisi, 
kun hänellä ei olisi mitään valtaa saada asiat 
kulkemaan kaupungin yleisen politiikan mu
kaan, vaan hän siellä tulisi olemaan ainoas
taan neuvoa antavana jäsenenä. 

Tähän voidaan väittää, että lain mukaan 
hallituksella on mahdollisuus saada lauta
kuntien päätökset hallituksen tarkastetta
viksi. Niin onkin. Mutta ei suinkaan ole 
tarkoitus, että tätä keinoa usein käytettäi
siin. Päinvastoin on tarkoitus, että tämä 
keino olisi mahdollisimman harvoin käytet
tävä rajakeino, jota käytettäisiin ainoastaan, 
ellei muulla tavoin saada lautakuntaa toimi
maan sen yleisen suunnan mukaisesti, jota 
kaupungin hallitus tahtoo ajaa. Ja sentäh
den on aivan välttämätöntä, että tälle jäse
nelle on lautakunnassa saatava äänioikeus. 

Toinen kohta, jossa valiokunta on tehnyt 
poikkeuksen hallituksen esityksestä, koskee 
määräystä 22 § :ssä, jonka mukaan kaupun
gin hallituksen johtaja voidaan erottaa toi
mestaan yksinkertaisella ää.nten ememmis" 
töllä. Tä:hän kohtaan nähden on ed .. Pulk
kineru Iaki- ja talousvaliokunnan IIllietintöön 
liiittänyt vastalauseen, jossa hän myöskilll' tätä 
kohtaa perustelee. Yhtyen hämoon olisin sitä 
mieltä, että 22 § :n 4 mom. 6 kohta olisi hy
väksyttävä sellaisena, kuin se on hallituksen 
esityksessä. 

Jos me saamme tähän lakiehdotukseen 
muutoksen siitä, että hallituksen lautakun
tiin asettamilla jäsenillä on äänioikeus, ja 
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että ta.rvitaaJl 2/3 äänten enemmistö kau
pungin johtajain toimestaan eroittamiseksi, 
niin minä luulen, että kaupunkikunnissa tul
laan olemaan tyytyväisiä tähän lakiin. Yksi
tyiskohtaisessa käsittelyssä tulen nyt mainit
semassani kahdessa kohdassa tekemään muu
tosehdotuksia ja toivon, että eduskunta ne 
hyväksyy. 

Ed. L. M y 11 y m ä k i : Lakiehdotuksessa 
on mieles-täni kiinnitettävä huooniota niihin 
seikkoihin, jotka tämän lwkiehdotuksoo 
mukoon antaisivat ehdotetulle ka-upungin
hallitukselle liika suuren määräämisval
lan. On ,selvää, että keskeinen 'kaupungin
elin jo asioita järj,estå!essään ja niistä eh
dotuksia tehdessään saa ehdotuksillawn va
kuutetuksi Jonkun asia-n tärkeyden ilman
kin, että sen joka paikassa tarvitsee olla 
sitä äänellään ratkaisemassa. Erikoisesti 
kiinnittiiä huomiota 4 § :ssä oleva toinen 
kohta, jonka mukaan tälle kaupunginhalli
tukselle vielä tässä laissa määräämättö
mien a:siailll lisäksi void<oon myöntää lisä
oikeuksia. Lain 31 § :ssä oleva kolmas 
kohta taasen on sellainen, joka vetää yhä 
enemmän kunnallishall:iJillnon yksilöiden 
määräämisvallan alaiseksi. Tahdota,an tällä 
ehdotetuna sanamuodolla vähentää kulliThan 
asukkaiden yleisellä ääne.styksellä valitse
mien valtuust,on jäsenten määräämisvaltaa. 
Ehdotuksien mukaan siis yhä enemmän ja 
enemmän tahdotaan kaupunginhwllituk
selle, j,onka jäseniksi voidaan valita vaki
naisia kaupungin virkwmiehiä, kytkeä sel
laisten asiain päättämisvalta, jotka ainakin 
tähän saakka ovat olleet kaupunginvaltuus
ton käsiteltävänä. 

Lain 34 § :ssä esiintyvä 3 momentti 
niinikään on sellainen, että sen voimaan 
astuminen ja hyväksyminen on vähänikään 
kansanvaltaiselle menettelylle niinikään 
turmiollinen. 

Vielä kiinnittää huomiota valtuuston 
kokouksien ko1olle!kutsUJminen. Ehdotuk
seS&a mainitaan, että kuwu valtuu~n ko
kouksiin, joskaan ei ka-ikkiin, mutta kui
tenJkin huomattav~Van osaan valtuuston ko
kouksia, voidaan lähettää viimeistään ko
kouksen edellisenä päivänä. Tämä on 
lii<ka lyhyt aika. Oletetaan kyllä, ettii 
tulee joitain kiireellisiä asioita, jotka pa
kottavat valtuuston pikaiseen koolle kutsu
miseen, mutta ei kai liene nyt niin kovin 
kiireellisiä asi'OHa, jotka eivät antaisi ti-

laisuutta edes 2 päivää aikaisemmin ko
kouksen koolle kutsumiseen. On kaupun
keja, kuten esilm. Pori, jooga valtuuston jä
seniä asuu varsin hankalan 1ll!atkan takana 
siitä paikasta, missä valtuuston ko;kouksia 
pidetä,än. Jos lakiin otetaan määräys, että 
valtuuston koJmuksia•voi kutsua ko,olle ko
kotrkSJen edellisenä päivänä, mitenkä tuolla 
jossain Reposaaren takana työskentelevä 
työläinen saanee asiansa järjestetyksi siten, 
että hän seuraavana päivänä on tilaisuu
dessa saapumaan kaupunkinsa valtuuston 
kokoukseen. 

Kaupunginhrullituksen jäsent,en lukumää
rään mielestäni 1111yöskin on hu()miota kiin
,nitettävä. Twällä ehdotuksessa ehdotettu 
vähin määrä 4 jäsentä olisi muutettava 
hieman suuremmaksi. 

Edellinen puhuja myöskin kiinnitti huo
miota tähän kaupunginjohtajan valitsemi
seen. 'l\ässä ehdotuksessa tahdotaan t~hdä 
kaupunginjohtajasta sellahum eläkevaari, 
jota ei siitä mitenkään saisi tehdä. Olisi 
tärkeätä, ,että tällainenkin toimenhoitaja 
nimitettäisiin määräajaksi. Mielestäni olisi 
tarpeeksi pitkä aika, j,os tä!mä määritdtäi
siin 3 vuodeksi. Vielä turmiollisemmaksi 
asetuksen teikisi se ehdotus, joka tarkoit
taa, että kaupunginjohtajan toimestaan 
poistamiseen tarvittaisiin 2/3 äänten enem
mistö. Tämä ,ehdotus tarkottaa siis saada 
k,aupunginjohtajasta sellainen byrokraatti
nen virkamies,, jota ei edes toimesta'an erot
tamisen uhalla voi mikään, ain~kaan vä
hemmistö, s,aada mihinkään tasapuoliseen 
toimintaan, jos, niinkuin luultavaa use~VSSa 
tapauksessa ainakin on, tuo virkamies ha
luoo olla erikoisesti porvariston aseenkan
t~Vja tointa hoit~essaan. 

Lautakuntien jäsenten nimittämisessä, 
toiiSin sanoen 34 § :ssä, ei mainita tarkkaa 
määritelmää siitä, kuinka pitkäksi ajaksi 
laut>akuntien jäsenet valitaan. Kuitenkin 
aikaisemmissa pykälissä jo tmmustetaan 
periaate, että hallmtokuntien jäsenet vali
taan vuodeksi kerralla<an kuten täällä eh
dotetaan kaupunginhallituksen jäsenet va
littaviksi. Mielestäni pitäisi siis myöskin 
lautakuntien jäsenttm valintaan saada 
määräys, että ne v;alitaan vuodeksi ker
rallaan. 

Lain 41 § :ssä olevat määräykset mjoit
tavat niini:kään liiaksi valtuuston toimin
taa. Ei ole mitään syytä saattaa lakiin 
sellaista määräystä, kuten on 41 § :n 2 
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lroohta, jo-ssa sanotaan: ,Sellais-en lainan i 
ottamista, jonka takaisi:nm'Rksuaika on pi
tempi kuin kaksi vuotta.'' Aikaisemmin 
lakiehdotuksessa må!ärätään jo, että tällai
sen asian päättälmisessä täytyy valtuus
tossa olla jo mäliräenemmistö. Tässä siis 
mielestäni on tarpeE!ksi syytä, tarpeeksi 
.paljon katmatusta ja tarpeeksi paljon har
kintaa jo, ·ennookuin lailnaa voidarun ottaa, 
joten sitä ei olisi enää erikoisesti raj·oitet
tav·a täälllä myö<häisemmissä pykälilssä. Jos 
erittäin pirtkäaikaisia lainoja tarvitaan., niin 
laitettakoon siitä lakiin määräys, mutta 2 
vuotta må!äräyksenä on minusta man pieni 
ai!ka. 

Yksityiskohtamen kå!sitt.elyn aikana tu-
1enkin näistä asioista tekemään muutoooh
dotukset. 

Ed. J u t i •1 a: Kyseessäoievan kaupunkien 
kunnallislain uudistamista ja muuttamista 
on jo pitkän aikaa mielenkiinnolla odotettu 
kaupunkien kunill.l!.dlismiesten keskuudeiSI$. 

Kaupunkikunnat ovat jo järjestäneet kun
nallisen toiminnan nyt kyseessäolevan lain 
uudistusta silmälläpitäen. Ne tärkeimmät 
muutokset, mitä laki- ja talousvaliokunta on 
tehnyt tähän hallituksen esitykseen, koske
vat pooasiassa kaupunginjohta-jan ja apu
laiskaupunginjohtajan toimiaikaa ja näiden 
erottamista. Lain 22 § :n 4 kohdassa mainitut 
kaupunginjohtaja ja apulaiskau,pungin
johtaja voidaan erottaa yksinkertaisella 
äänten enemmistöllä ja siten on poistettu 
se vaara, jota tässä edellinen puhuja tahtoi 
torjua, että näistä kaupunginjohtajista ja 
apulaisjohtajista tulisi eläkemiehiä tai millä 
nimellä hän niitä tässä nimitti. 

Myöskin kaupunginjohtajan. ja a.pulais
kaupun·ginjohta.jan vallim.ta on laki- ja talous
valiokunnassa muuttunut halli.tulmen esityk
sestä siten, että kaupungin~joihta.ja ja apulais
kaupunginljohtaja. voidamli valita määrää
mättömälksi ajaksi perustellen sitä siten että 
sen kautta saadaa.n kaupunginjohtajan tär
keään tehtäväiän mahdollisimma.:n päteviä 
henkilöitä ja että he siten vielä säilyttävät 
asemaJlS& puoluepyyteiden yläplWl.eUa ja 
tultwat l'liippumruttomilrsi. :Muita pienempiä 
muutoksia, jotka lakiin on ehdotettu, katson 
:vähempiarvoisiksi. · 

Ehdotan, että kyseessäolev.a lakiehdotus 
hyväksytään laki" j'a .tarlousvaliokunnan 
mietinnön mukaisesti. 

Yleiskeskustelu julistetaan pä&ttyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

4 §. 

Keskustelu: 

Ed. 1. M y 11 y m ä ik i: Ehldotan, että 
toinen momentti poi,sfutaan. 

Ed. R i i h i mä k i: Pyydän kanna,ttaa ed. 
Myllymäen ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan pä:ättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskusteil.Urn' ikuluess~ on 
ed. L. Myllymäki ed. Riihimäen kannatta
mana ehdottanut, että 4 § :n 2 momentti 
p{)listettajsiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Myllymäen ehl:lotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan OO.do
tuks~n, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. L. Myllymäen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä: on ,jaa" voitolla (130--
24--0---45). 

P u he mies: Edtuslrunta on siirs hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

11-12 '§ :t, 14 ja 17 § :t hyväksytään jär
jestoosä keSikustelutta. 

18 §. 

Keskustelu: 

Ed. L i e d e s: Minä ehdotan, että tämän 
pykälän 2 molJlen:Hn viimeinen lause hy
väksyttäisiin siinä Til!Uodossa, mikä on esi
tetty la:ki- ja talousvaliokunnan mietintöön 
liitetyssä kolmanuessa, vasta.la~a. 

Ed. L. Myllymäki: Kannatan ed. 
Liedeksen ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan pää,ttyneeksi. 
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P u h e m i e s: KeskUstelun kulu~w on 
ed._ Liedes ed. L. MyllymäJen kannattamana 
ehdottanut, että 18 § :n 2 momentti saisi sen 
sanamuodon kuin laki- ja talousvaliokunnan 
mietintöön lii•teiysgä 3 vastaiauseessa ehdo
tetoon. Kutsurr tätä ehdobusta ed. I.åedek
sen ehdotu:kseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka 'hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tu.ksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voitt-aa~ on 
oo. Liedeksen ehdotus ~hyväksytty. 

Äänestyksessä oo ,jaa" voitolla (129-
25-1--44). 

Puh e m i e s: Eduskunta, on siis hyväk
syn:yt suuren valiokunnian ehldotuksen. 

20-21 §' :t hyväksytään. 

22 §. 

Keskustein: 

Ed. P u 1 k k i ru €l n: Kauan odotettu ja 
huolellisesti valmisteltu suunnitelma kau
punkien kunnallisen keskushallinnon jär
jeStelystä jm vain puolinaiSelmi' toi.men
piteeksi, ellei ka.upunginjohta;jan ja; kalip'Q.n
ginapulaisjohtajan asemaa tehdä pysyväi
seksi ja satunnaisista mielialoista ja. voima
suhteista kunnassa riippumattomaksi. Se 
taas voidaan saada aikaan vam siten, e:t:tä 
valtuuston pääitöksen tekoon va-aditaan, kun 
asia koskee kau~unginjohtajan tai kaup'un
gin.a:pulaisjöhtajan erottamista, että vähin
tään 2/3 gaapuvilla· olevista valtuu>smiehistä 
päätöstä kannattaa. Tällä perusteella j.a 
vi.itaten lalci- ja talousvililiokunn:an: mietin
nön ensimmäiseen vastalauseeseen röhk'enen 
ehdottaa, että täma:il pykälän 4 mom.enttiin 
liitettaisiin vastalauseessa ehdotettu ~ :s 
kohta: ,kaupu:irgirtjohtajan tai :apulaiskau
punginjohtajan erottamista toimestaan, niin
kuin 32 § :ssä sanotaan". 

Ed. S a h 1 s t e i n: Pyydän kannattaa ed. 
PlH'kkisen tekemää. ehdotusta. 

--------

Ed. I t k on en: Tä:må pykälä; on tksi 
kaikkein tärke~1l1lpiä ja oleellisimpi.a koko 
tässä lakieh.dotulksessa. Komite-a on a1ka
naan ehdottanut, Slliillalla tavalla kuin ed. 
Pulkikinen täällä,. että kau:pungirujoh.tajan 
erottamiSeen vaadittaisliin 2/3 enemmistö. 
KQJil.J:tea on myöskin ehdottanut ja Laki- ja 
talousvaliokunta on hyväksynYft tämän eh
dotuksen vastoin haLlituksen esitystä, että 
ka.u.pungill!johtaja valittaisiin :rruääräämättö
mäksi aJjaksi. 

Kun näitä ehdotuksia tarkastelee rinnak
kalin, niin ei voi tulla :muuhun johtO!pää
tökseen kuin siihen, e:Uä lainsäätäjä koet
taisi, jos måä.räenemmist.ö hyväksyttäisiin, 
muutamien yksityisten !henkilöiden,, nim. 
kaupungindohrtajain aseunan :turwa:amiseksi 
supistaa suuressa määrin kunnan vapaata 
päärt;tämisv;aJtaa. Onhan nim. ve-rrattain ta
vatonta, että YJhden henkilön_, erottaminen, 
jos hän oli sopimaton .toimeensa, ,pitäisi. ta
pahltua 2/3 .ill!ääräenemmistöHä. Siis kiun
nan jåsenten ja ,valtuuston enemmistö ei 
saisi omaa mielipidettään tässä t,a,ipaukstessa 
yhtä ainoata he:r:tk:Höä v'asta•a:n päteväbi, 
va.an siihen vaadirt.taisiilin niin suuri !kuin 
2/3 enemm:istö. 

Pe~iwatteellise:lta kannalta katsoen siis 
ehdotus on :mielestäni epäonnistunut. Ja 
mihin se tulisi johtannaan käytännössä Y Se 
tulisi ja:htamtaa:n siihen, että tätä n. s. tur
va;pS"käläJä käyttiiisi'V'ät hyväkseen vain vä
hemniäru sopivat ja vähemmän päteV!ät hen
kilöt. Pii,tle!vä k:aU;pUlliginjohta:ja, joka tietää 
kau,puligin va:ltuUISton enemmistön olevan 
hänitä va.Stassa, lä!htee ilman muuta se1lai
sesta: toimesta. Mutta sellaineru henkilö, 
joka €Ii toimeen ole 1päteV'ä ja jolla sHs on 
vähän maihdo:tlisuuksia 1päästä ffi!Uihin toi
miin, hän pitäisi itsepintaises:ti: paikastaan 
kiinni, siksi kunnes saataisiin: tämä riittävä 
2/3 ememmit~tö. Tästä muodostuisi siis käy
.tännOOsä vähemmän pätevien: henkilöidw 
turva !kaupungin asukikaidoo: valta~Van 
en:emmistön ntieaipidettäkin vastaan. Ja 
tällaista turvaa. minusta ei pitäisi laitnsäJä .. 
tiijän varata yksityisille henkilö11le. . ' 

Sitä.pairt:si on otetta!Va. huomioon eräs ~rit
täin tärkeä tekijä. Se nåm. että ik:au.pungin
hallituksen ja etupääSsä sen joh.taJjan täytyy 
nauttia kaJliPungin asu~aåden enemmistön 
ja siås myös valtuuston enelnmisltön luotta
musta. N.erokkil:inik:aan mies, parhainkaan 
asitmtunUja ei voi hedeLmällisesti ja hyö
dyHisest.i johtaa kaupungin asioita, jos hän 
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ei nauti valtuuston enemm:istQn Luotta
musta. Sehän on eräs karusanv.aJ.taisen itse
hallinnon pää.peri-aatteita. Niinpä meillä 
va1t.ioelämässä!kin ko:rfu:eimman täy;tänt.öön
\l)a.nevan ha;llintoelimen 1oot.tamus pidetään 
ensiarvoisena ja erittäin tärkeänä kysymyk
oonä. Tässä tuliså· nyt, jos ed. Pulkkisen 
ehdotus hyväksytään, sellainen epänormaa
lirren asiaintila, että yksi ainoa. henkilö 
rvoisi pysyttä.ytyä kymmenåä vuosia viras
saan, vaikka hän on jo aitk!oja sitten mene.t
't.änyt valtuuston enemmistön luo.ttamukse:n. 
Tämä on kaikkea. muuta kuin lkan:sanvaJ
taista ja kaikkea muuta. kuin taDkoitwksen
mukaist.a. On!h-an nim. muistettava, että 
1Parhai1ILlllJRtkin, hedelmälEsimrmätkin toi
menpiteet .voivat muodostua ihyödlyttämiksi, 
tios niitä ei luotta.mlllkse1lisesti oteta valtuus
ton puolelta vastaan.. 

Kun, niinkuin mainitsin, 'laki- ja talous
:valio!kunta on muuttanut hallituksen esi
tystä siinä kohden., että kaUjpunginjoihtaja 
valitaan rmäärä:ämättöm:älmi ajwksi, joten 
ihänt.ä ei siis voitaisi miUään syyllä erottaa 
koskaan iJ.marr 2/3 enemmistöä, niin silloin 
on perin1 am~eluttavaa lä.hteä vielä puolus
:tamaan tätä 2/3 en·emmistöä. Joo olisi ta
keet siitä, niinkuin haUitus esittää, elttä 
kaurp.unginjohtaja valittadsriin vain m:äärä
vuosilksi, niin olisi aina varmuus siitä, että 
joskus tulee tilaisuus hänestä vapautua. 
Mutta kun hä.net valitaan, mä.äräämättö
mäikså a;jaksi ja lisäksi pa.nnaan. 2/3 enem
mistö erottamiseen, niin silloin tad-ella.kin 
mäistä viroista voi tulla se11a·isia :ilkuisia vi•r
keja, joissa leipä,pä.tevät, huonot !henkilöt py
S;}'""ttelevät Jmurpungin en-emmistön ja kau
!plLngin etujoo vastaisesti. 

Minä siis jyrkästi vastusta.n ed. Pulkki
sen ehdotusta. 

Ed. B I1 oman: Bå de skäJ. jag anfört 
uti inin tili lag- ooh eko1110miutsilmttet:s he
tänkande fogade reservation samt. vid ären
idets först.a ibe!handllintg, lföreslår jag att pa
ra:gra:fen mätte erhålla den lydelse, den har 
i regeringens proposition. Jag understöder 
sålunda rdgsim. Pu1kkinens försla.g. 

Keskustelu jullistetaan u:>ä.ättynee:ksi. 

P u h e m: ies: Keskustelun !kuluessa on 
ed. Pulkkinen 00.. Sahlsteirnin ja ed. Bro
manin kannattamana elhdottanut, että 22 § :n 
4 momentt.iin lisättäisiin kuudes Jrohta siin'ä 
muodossa, kuin laki- ja .talousvaliokunnan 

mietintöön liitetyssä ensimmäisessä vasta
lauseessa ehdotetaan. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Pulkkisen ehdot.ukseksi. 

Selonteko myönnetään oiJkea,Jrsi. 

Xänestys ja päätös: 

Jdka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,,jaa!'; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Pulkkisen ehdotus 'hyvälksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (101-
58-2-38). 

P u h e m i e s : Eduskunrta on siis h vväk
synyt suuren valiokunnan ehootu.koon: 

23, 25___..;29 § it hyväksytään keskustelutta. 

31 §. 

Keskustelu: 

Ed. B r oman: V1id den första behand
linge.n av Lag1förslaget har jag tframhiållit, 
att stadgandet därom att staidsstyrelsen 
äger granska lagligheten av sta.dsfullmäkti
.ges beslut är överflöddgt ooh olämpligt. J ag 
för~1år a.tt 3 momentl€lt av i::frå@avarandoe 
para•graf mått.e ut.gå. 

Ed. L. M y ll y m ä k i : Viitaiten ed. Bro
man:in esittämiin a:jatuksiin, kannata'n 3 § :n 
1poistamista. 

Ed. Itkonen: Luovun. 

'Ed. M o 1 i n: Denna av 11dgsm. Broman 
berörda d'räga, .d. v. s. d'räga.n om kontroll 
av stadsful1miäktig1e.s åtgärder, hax varit en 
:av de mest svårloota vid up(pgörande a.v 
föreJ.iggande lil@förslag. I ooh me.d det ma
gistratens beiattnång med de korumunala 
ärendena oor UiP'phÖI'It ooh den kontrollrät.t, 
som för närvarande tiUkommer magistrat.en, 
sålunda ieke län.gre kan ifrågakomma, så 
har det gällt a.tt försöka ordna saken på ett 
ann~.t s:ätt. Det sätt genom .villoot frågan 
är ordnad genom reg1eringens proposition 
synes i.cke !he.Uer mi.g lyckligt. Det kan icke 
var:a läm'Pligt att eltt underoirlnat organ 
ikontrollera•r det överordnade orgaoots åt
gärder, utan är det då bättre, itfaH man ej 
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tfinner rpå nå:gon annan lösning, att lämna 
det åt den enskilda medborgaren och kom
tnmnens initiativ a<tt överklaga stads.fuli
mäktig€S beslut. En annan sak är att 
stadsstyrelsen självfallet icke får till verk
ställighelt bfffordra ~ppenba:ct lagst.ridigt 
;beslut, men därom tarvas ingen uttrycklig 
bestämmelse. På .grund av dessa sk:äl ber 
jag få understöda rdgsm. Bromans tförs'lag. 

Keskustelu julistetaan pääM.yneeksi. 

P UJ he mies: Keskustelun ,k;wluessa on 
ed. Broman ed. L. JV[yllymäie.n tia ed. ]\i[olinin 
!kannattamana ehdottaruut, että 31 § :n 3 mo
menrtti ,poistettaisiin. Kutsun tät,ä ehdo
tusta ed. Bromanin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka ihyvälksyy suuren valiokunna.n ehdo
tuk.<;en, äänestää ,jaa''; jos ,,ei'' voittaa, on 
ed. Bromanin ehdotus hyväksytty. 

Ään€Styiksessä on ,jaan voitolla (11~ 
45-2-42). 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren va-liokunnan ehdotuksen. 

32 §. 

Keskustelu: 

Ed. I t k o n e n: Minä ehdotan, että tä
män ,pykälän toisen momentin tilalle hy
väksyttäisiin hallituksen esityksen toinen 
ja kolmas momentti, jolloin nykyinen kol
mas momentti tulisi neljänneksi j. n. e. 
Tämä ehdotukseni tarkoittaa sitä, että kau
punginjohtajat valittaisiin samalla kertaa, 
milloin niitä on useampia ja suhteellisilla 
vaaleilla ja määräajaksi. Tämän määräai
kaisuuden puolesta puhuu m. m. se, että 
suhteellisuutta ei millään muulla tavalla 
voida kaupunginjohtajien vaaleihin soveltaa 
ja meidän kunnallislaissamme yleensä on 
suhteellisuudelle annettu tavattoman suuri 
merkitys. Minusta se olisi ulotettava 
myöskin kaupunginjohtajien vaaleja koske- , 
vaksi. On väitetty tätä ehdotusta vastaan, 1 

että määrävuodeksi valittuina eivät pätevät 
henkilöt toimia hakisi. Tätä väitettä vas
taan kuitenkin puhuu käytäntö, sillä m. m. 
meillä valtion n. s. sopimusluontoiset toi
met täytetään 'melkein kaikki määrävuo
siksi eikä voitane väittää, etteikö niihin saa
taisi toimeelliSa päteviä he:nkilö~tä. Pämvas
toin sopimusluontoiseksi virka säädetään 
juuri sitä varten, että siihen saataisiin mah
dollisimman pätevä henkilö. 

Ed. L. M y 11 y m ä k i: Pyydän ehdot
taa, että ensimmäisessä momentissa sanat 
,neljä jäsentä" tulisi kuulumaan ,kuusi jä
sentä" ja että toisessa momentissa sanat 
,määrääimättömä:ksi ajaksi" tulisivat kuu
lumaan ,kolmeksi vuodeksi". 

Ed. L e lh t o: Kannatan ed. Itkosen teke
mää ehdotusta. 

Ed. R i i h im äk i: Minä kannatan ed. 
L. Myllymäen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Itkonen ed. Leihdon kanna.ttamana eh
dottanut, että suuren valiokunnan mietin
nössä olevan 2 momentin tilalle hyväksyttäi
siin hallituksen esityksessä oleva toinen ja 
kolmas momentti. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Itkosen ehdotukseksi. Niinikään on ed. 
L. Mylly;mäki ed. Riihimäen kannattamana 
ehdottanut, että ensimmäisessä momentissa 
oleva sana ,neljä" muutettaisiin ,kuudeksi" 
ja että toisessa momentissa sanat ,määrää
mättömäksi ajaksi" muutettaisiin ,kolmeksi 
vuodeksi". Kutsun näitä ehdotuksia ed. 
Myllymäen ensimmäiseksi ja toiseksi ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i e s: Mitä menettelytapaan tu
lee, ehdottaisin meneteltäväksi siten, että 
ensin äänestetään ed. Myllymäen ensimmäi
sestä ehdotuksesta suuren valiokunnan ehdo
tusta vastaan, senjälkeen äänestetään ed. It
kosen ja. ed. Myllymäen toisen ehdotuksen 
välillä, jotka mielestäni ovat vastakkaiset, 
ja voittanut asetetaan vastaehdotukseksi 
suuren valiokunnan ehdotusta vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 
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Åinest1kut ja pUtöktet: 

1) .Ä.ii~estys ed. L. Myllymäen ensimmäi
se~tä ehdotuksesta. 

Joka hyväbyy suuren valiokunnan eh
dotuk&en, iänestää ,jaa,"; jos ,ei" voittaa, 
Oit ad •. Myllymäen ensimmäinen ehdotus hy
väksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla. (134-
25--.2--38). 

P u h e m ies : Eduskunta on siis tässä 
kpqden hyväksynyt suuren valiokunnan 
ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Itkosen ja ed. L. Mylly
mäien toisen eh'dotu:ksen väli1lä. 

Joka hy~äksyy tässä äänestyksessä ed. 
Itkosen ehdotuksen äänestää ,jaa"; jos ,ei" 
voittaa. on ed. Myllymäen toinen ehdmus hy
väksytty .. 

Ää:riestykseSsä on ,jaa" Yoitolla. 114-
30-10-45). 

Puhemies: Eduskunta on täSsä äänes
tyksessä. hyväkSynyt ed. itkosen ehdotuk
sen. 

3) Äi4ies.tys suur~n. valiokuntian ehdot.uk
seri ja. ed. Itkosen ehdot\ikseri välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestä,ä ,jaa"; . jos ,ei" voittaa, 
ori ed. Itkosen ehdotus hyväksYtty. 

!.ii.nestyksessä on ,jaa" voitolla (89-73 
-Q.--37). 

Puh e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

33 1§ hyväksytään keskustelutta. 

34 §. 

l{e,b•Wa: 

Ed. L. M y ll y m Ii k i: Viitat~m yleis
keskustelussa antamaani lausuntoon ehdo
tan, että 2 momentin ensimmäinen lause tu-

lisi kuulumaan: ,Lautakunnan jäsenet va
litsee kaupunginvaltuusto vuodeksi kerral
laan ellei toisin ole säädetty" ; ja toiseksi 
että. 3 :s momentti poistetaan. 

Ed. S a h l s tein: Viitaten siihen, mitä. 
minulla äskettäin oli kunnia lausua, pyy
dän ~hdottaa, että tämän pykälän 2 mo
mentt] saisi seuraavan sanamuodon: ,Lau
takuntien jäsenet valitsee kaupunginval
tuusto, jollei toisin ole säädetty. Edustajak
seen kuhunkin lautakuntaan tulee hallituk
sen, ellei lautakunnan kokoonpanosta ole 
toisin säädetty, vuodeksi kerrallaan valita. 
esimiehensä tai yksi jäsenistään ja toimii 
näin valittu lautakunnan puhe- ja ä.änival
taisena jäsenenä. Kaupunginhallituksen 
esimies tai hänen estettynä ollessaan se jä
sen, jonka kaupunginhallitus siihen mää
rää, on oikeutettu olemaan läsnä sellaisen
~iDI lautakunnan kokouksessa, jonka jäsen 
~hän e] ole sekä siinä ottamaan osaa keskus
teluun mutta ei' päätöksiin.'' 

Ed. Riihimäki: Pyydän kannattaa 
ed .. L. Myllymäen ehdotusta. 

Ed. T u o m i o j a: Pyydän kannattaa ed. 
Sahlsteinin tekemää ehdotusta. 

Ed. L a h d e n s u o: Sentapaisen ehdo
t~ksen kuin ed. Sahlstein teki äsken, teki 
hän myöskin suuressa valiokunnassa. Siellä 
ei kuitenkaan sillä hetkellä ollut ainakaan 
semmoisella henkilöllä, joka ei aikaisem
massa käsittelyssä ollut mukana, tilaisuutta 
pohtia tämän ehdotuksen merkitystä ja 
kantavuutta. Minä olen senjälkeen tullut 
kiinnittäneeksi enempi huomiota tähän eh
dotuk~en ja olen tullut siihen tulokseen~ 
että ehdotus, on perusteltu, .Rt pyydän niin 
ollen myöskin ;puolestani kannattaa tätä 
ehdot\lsta. Sen kautta minusta päästään 
siihen, lJlihin kunnallishallinnon alalla olisi 
kauttaaltaa.n pyrittä.väkin nimittäin suu
relllpQa.n lt~kitykseen. Tämä ehdotus mi
nusta edistää tämmöistä toimintaa, samalla 
kun sen kautta minusta se.avutetaan suu
rempi ja parempi vuorovaikutus näitten eri 
elimien välillä. Sitä vastaan qn sanottu, 
että tämän ehdotuksen kautta tulisi suhteel
lisuus näissä kaupunginlautakunnissa !k~
simään, ja siltä väitteeltähän ei voi kie~tää
kään jossain määrin oikeutusta. Minä luu
len, ettei tämä seikka kuitenkaan ole niin 
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painava, .että tämä ehdotus olisi hylät
tävä, sillä ne edut, mitkä tämän kautta 
saavutettaisiin, minusta ovat kuitenkin suu
remmat kuin että jotenkin loukattaisiin suh
teellisuutta näissä eri lautakunnissa. 

Ed. Sergeliu s: Jag för min del skulle 
anse, ~att det i'Cke vore ett Iyckligt beslut, om 
stadsstyrelsens representa.nt i en nämnd 
finge röst:vätt, ty förhåHandet äT såda.nt, a.tt 
i: flere nämnder såsom ~edamöter sitta kom
mun~ens tjänstemän och dessa ä:ro mer elleT 
mindre beroende av stamstyrelsens repre
sentants uttalade åsikt odh representanten 
kommer, om han är röstberättigad, att möjli
gen bidraga tili i@e.slut, som annars icke 
skul'le kommit tili stä.nd. Denna påtryc.k
n:ing från sta'dsstyrelsens siida anser jag icke 
kunna undvikas på annat sä:tt än attt Paria~ 
gra'fen formuleras såsom den av stora ut
skottet har formulerats. Dä:rjämte ka.n ännu 
anmäl'kas att, för den händelse ibeslutet i 
nämnden skuHe hava 'blivirt avgjort med le
da.motens i stadsstyrelsen röst, så kan en:bart 
på denna grund konf1ikter uppstå som a.n
nars kunnat undvikas och vida.re kan arunä.r
kas att beslutet fing.e större oo,rvidd för den 
händelse att. detta 'både i nämnden och i 
st.adsstyrelS'eill dberoende av styrelsens på;. 
tryckning ginge i samma rik<tning. Jag an
ser däl'för att det vore ur nämndens syn
punkt ic.ke lyckligt, om pa.ragra.fen:. fi:i:tge 
den avfattning som här av rdgsm. Sahls<tein 
föreslagits. 

Ed. P u l k k ~ n en : Minä myönnäm ker
na;,IS!;i, että jos ed. Sahtlsteinin ehdotus hy
väksytään, siten saooaan syntymään yhä 
suuremp~ keskitys kunnalliSihallinnossa, 
muttä. minä pelkään, että sellaisen ehdotlik
sen hyväksyminen• veisi iiia.nkin S1UUreen 
keskit.ykseen. Se vlOisi he·lposti johtaa. siihen, 
että kaup1111gin as:iat muodostuisivat pienen 
miespiirin, pien·en klikin hoidettaviksi, joka 
taas olisi omiall!Sa tympäisemåä:n ja muissa 
kuntalaisissa. lairinenrta:maan harrastusta kun~ 
nallist.e.n asiain hoitoon. Minusta keskittä
misperiaare, joka itsessään on erinomaisen 
hyvä ja jonka aikaa:ns.aamista tämä lakiehdo
tus kauttaalta,an tarkoitt-aa,. 1m~ airvan 
riiiittä,västi huomioon ote,tuksi sen kautta, että 
tässä pykäläsSä. 9h ehdotettu - ja siitå Imi 
olt~e ykSimielisiä - että 'l:autakunfl1ån 
pää;ws on alistettava ltaupunginlutllituksen 
tutkittavaksi, jos hallitus tai hallituksen 

esimies sitä vaatii. Siinä on jo täysin luja 
varmuus siitä, että keskittyminen kunnaUi~ 
hallinnossa; pysyy voimassa jru että ylhte
näistä menettelytapaa myöskin kaupungissa 
ylläpidetään. Minä en sentähden saata 
yhtyä kanna.ttamaa.n ed. Sahlsteinin ehdo
tusta. 

Ed, L e h t .o: Ed. Lahdensuon l'ausunnon 
johdosta pyydän huomauttaa, että maala.is
li'i'tto'laiset jäsenet laki- ja talousvaliokun
mssa eivät tehneet tätä vastaan muistutusta. 
He hyvälksyivät sen siinä muodossa, missä 
suuri valiokunta sen ehdottaa, eikä heillä 
ole edes vasta[a usetta., Itse asiaan nähden 
olen samana kannaUa kuin ed. Pulkkinen. 

Ed. Tuomioja: Esillä olevaa kysy
mystä arvosteltaessa on ensinnäkin otettava 
huomioon, että ne ~autakunnat, joista nyt on 
kysymys, asetetaan kaupungi\nhallituksen 
avuksi, kuten tämän pykälän 1 momentissa 
nimenomaan säädetään, ja siHoin minu!l 
käsitykseni mukaan pitäisi myöskin pitää 
huolta s:iitä, että kaUJpung.inhallitus tddella 
toimii näiden lautakuntien kanssa sopusoin
nussa tai että nämä l.autakun!nat eivät aja 
jotakin muuta kantaa,. kuin mitä kaupungiD!
h:aJlitUSt a:jaa.. J& si~hmhiän nimenOmaan 
·onkin pyritty, 'koska on menty niin pitkälle, 
että lautakunnan päätös on alistettava kau
pungi:n.halli!tuksen tutkittava•ksi, jos hallitus 
tai vaikka:p.a vain hallituksen esimies sitä. 
vaatii. SiHoin ei minun käsitykserui Illlllkaan 
pitäisi ollla miltään epäilyksiä antaa kaupun
ginbaJli,tuksen edustajalle lautakunnal!f>!a 
ntin suurta valtaa, että. hän voi: käyttää 
myös äänivaltaa, siis vain sellaista valtaa, 
jota yhden äänen käyttäminen lautakun
nassa; tietälå, koska kaupunginhallitus joka 
tapauksessa voi· kokon:ansa.kin. muuttaa lau
takunnan päätöksen. Ellei tällaista ehdo
tusta, jonka ed.. Sah:lstein nyt on tehnyt, 
hyväksytä, niin siitä saatta;a olia seurauk
sena, että alistuksia tulee tarpoottoma.n: usein 
ja ta:rpeettoonan monia. tehtäJVäksL Sen 
vuoksi minUSta olisi ehdottomasti, jos tah
dotaan tällaisia. ristiriitoja välttää:, hyväk
syttävä ed. Salrlsteinm ehdotus. 

Ed. I t kone n: Minusta ed. SaMsteindn 
ehdot~ella ei ol:e n:iinkään paljon merki~ 
tystä itse keskitykseen kuin yhteistyöhön 
nähden hallituksen ja lautrukuntien välillä. 
Keskityshän tOsiasiassa muodostuu sellai-

86 
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seksi, minkälainen hallitus kaupungissa on. 
Jos on heikko 'hallitus, niin' laki ei voi sel
laisia aseita sille antaa, että se voisi vallan 
i<toolleen keskittää,, ja jos on vahva hallitus, 
niin se useista lainsruäldännön puutteista 
huolimatta keskityksen itselleen. hankkii, 
niinkuin n:yt esimel"kki 'On~ hyvin useissa 
kaupungeissa osoittanut.. l1ainsäiLtäjän on 
.miii1usta huolehdittava siitä, ettei lainsää
därunössä ole nimen'omaan esteitä tehty 
lreskittymiselle ja että siis varataan mah
dollisuus helposti aikaansaada keskitys, ja 
minusta keskitykselle oleellisin j.a tärkein on 
se säännös, jonka laki- ja talousvaliokunta 
tähäml pykällä:än otti, ll!im. että 'lautakunnan 
päätökset voidaan .alis1Jaa k,a!UlPum.ginluilli
tuksen vahvistettavaksi.. Näitä alistuksia 
,tulee minun luuLlakseni tapahtumalan me1ko 
harvoin. Pelkkä tietoisuus siitä, että alistus 
voidaan tehdä, riittää siihen, että lautakun
nat ohjaavat ja orientoivat toimintansa, lud
lituksen suunnan mukaan.. Minusta, tällä 
on merkitystä ainoastaan ha.llituksen ja 
lautakuntien yhteimyön lm.nnalt.w. Mutta 
jos halutaa.rr erikoisen lä:b:eiseksi hallituksen 
ja errikoisilautakuntielll yihteistyö,. niin s1lloin 
V'Oi minusta. ed. Sa:hlsteinin ehdotuksen hy
väksyä ja sitä ka.lllnattaa. Minä olen m. m. 
erikoilskomiteassa kannattanut tätä ehdo
.tusta enkä ole sitä erikod.semmin missään 
vaiheessa vastustanut. En ole kuitenkaa.n, 
ka.tsonut sitä niin suurimexkitJykselli~i, 
että sen jdhd<jgta olisi ollut syytä ryhtyä 
muutt.amlaan 'hallituksen esitystä. Minusta 
siis on kun111allishallirun0ill' onnistmruisen 
lrn.nnalta jotakuinkin yhdentekevää, tuleeko 
ed. Sahlsteinin ehdotus hyväksytyksi vai ei. 
Slen voi hyvin hyviLksyäkin, mutta, kovi111 
suurta! käytännöllistä merkitystä •en sil'le 
antaisi. 

Ed. S e r g e 1 i u s: Rdgsm. Tuomiojas 
uppfattning av den föreslagna lförändrin
gen av lagparagrwfen ar riktig, men med 
denna ~vifattnin.g av :paragrarfen kollLIIler 
man tili ett icke önskvärt sakförhålJ.,ande, 
tiäniligen att stadsst.y11elsen reda.n på för
hand ;föl"eSikriver nämndens heslut. Att så 
även iblev,e förOO:llandet inses lätt,. då stads
styrelsens re:presentant sitter i n'ämnden 
oob. redogör för sta.dsstyrelsens t~,ppfattrring, 
och samtidigt försöker leda beslutet i den 
riktning, som för tiUfä1let föret.rädes i sty
relsen särskilt genom utövan.de av röst
rätt. Just detta måste mota.rbetas, på det 

att ärendet .bleve Så objektivt som möjEgt 
behandlat oeh beslutet avgdort enhgt nämn
dcns ugp,fattning. 

Ed. L. M y 11 y mäki: Ed. Tuomiojan 
lausunnon johdosta tahdon sa.noa, että se on 
huonoa, s01pua, jota aijotaan saada lauta
kuntien ja hallituksen välille, si1lä, että 
hallituksen jäseniUe myönnet,täås:iin ääni
oikeus lautakunnassa. Minusta tuntuukin, 
että ~hdotus johtaa s~rrwn, että kaupungin
ha;llinnon enemmistö haluaa erikoisesti käyt
tää va:1ta.ansa myös kaUJpungin lautakuntien 
päätöksiin nähden. Lautakun!tlim. tavalli
sesti va:litwan edustajat sUJhteel1ishlla v,aa
leilla, jot:enka 'lautakuntien kokoonpano on 
sen tapainen ikuin valtUJu:stonJkin. 1\'IUJtta 
minä käsitän, että tämän e'hdotuksen pe
rusteella hallitus voi valita yksinkertaisella 
ääntoo en:ermmist.öllä edustajan ka'Upungin 
laUJtailmnt,iin ja silloin v:äheillilllistön edusta
jat eivät tuJe pääsemään näihin lauta!kun
tien kokouksiin. 

Ed. S c h a u m a n : Miru U;J>t'pfattning är 
den, att man med detta lag1föm1agiS god
kännande ö~rhuvudtaget kommer till en 
väl star:k ikoncentration beträJffande sta.ds
förvaltningen. Denna kan i a:lla :Lall vara. 
på sin 1plats. J a,g vill icke i aHmänhet mot
sätta tniig tendensen i föreva.rande lagför
slag, men om man nu ytterligare stadga.de, 
att stadsstyrelsen hade rätt a1:t ntse röst
berättigade representan:ter i varje nämnd 
misstänker jag att ruämndernas hand1ings
fri:het ibleve till d~m grad kringskuren, att 
det iheLt enkelt vore en oa.ngenäm Uippgi.ft 
att sitta Slåsom 1edamot i nämnderna. Det 
är ur derrna syJ1!Pun.kt ooh på grnnd av den 
ellfa.renhet jag har ·från en nämnd, som 
stadsfUJ11mä,ktige lha.r tillsatt, som ja.g skulle 
b:estäiDJt motsätta. mig rdgsm. Sahlsteins 
förslag. HaJl det funnes •Utsikter att :få det 
av lag- och ekonomiutskottet. föresla.gna. nya 
3 m10m. uteslutet, så s.kul1e jag ti11 och med 
y11ka därpä, men jag avstår nu :från detta 
yrkande ooh motsätter mig endast 1'<1gsm. 
SahJ.steins förslag. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on ed. 
L. Myllymäki ed. Riihimäen kannattamana 
ehdottanut, että 2 § :n 2 momentin toisella 
rivillä olevain sanojen ,.kaupunginva·l
tuusto" jä:lkeen ~lisättäisiin ~nat ,vuodeksi 
kerraLlaan" ja että 3 momentti .poistettai· 
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siin. Kutsun näitä ehdotuksia ed. L. Mylly
mäen ensimrrnäiseksi ja toiseksi ehdotukse:klsi. 
Sitten on ed. Sahlstein ed. Tuomiojan y. m. 
kannwttam:ana ehdottanut, että 2 llli)mentti 
saisi seuraavan sanamuodon: ,Lautakun
ti~n jäsenet valitset> kaupunginvaltuusto, 
,jollei toisin ole s:ääde1,ty. Edustajakseen 
kuhunkin lautakuntaan tulee halJJ:ituksen, 
ellei la,utakunnan !kokoonpanosta ole toisin 
säädetty, vuodeksi :kerra1Ha~m valita esi
miehensä .tai yksi jäsenistään ja. toimii näin 
valittu lautakunnan puhe.- 'ja äänivaltais:ena 
jäsenenä. Kau'punginihaJlitulksen esimies 
tahi, hänen estettynä: ollessaan, se Jäsen, : 
jonka kaupunginhallitus siihtn määrää, -:_m 
oikeutettu olemaan läsnä sellaisissakin lau
takunnan kokoU!ksåssa, jonka jäsen hän ei 
<>le sekä siinä ott,am8iall osaa keskusteluun 
mUJtJta ei ,päätöksiin." _Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Sahlste:inin eihdotukse.ksi. 

Selonrt:eko myönnetään oikea:ksi. 

Puhemies: Mitä menettelytapaan tu-
1ee, niin ehdottaisin meneteltävä!ksi siten, 
että_ ensin äänestettäisiin ed. Sahlsteinin ja 
ed. Myllymäen ensimmäisen ehdotuksen vä
lillä, jotka koSkevat kumpainerukin 2 mo
menttia, ja voittaja asetetaan vastaehdotuk
seksi suuren valiokunnan ehdotusta vastaan. 
Senjälkeen äänestetä:ä<11 ed. Myllymiien toi
sesta ehdotuksesta, joka koskee 3 momentin 
poistamista, suuren valiokunnan ehdotusta 
vastaan. 

Menette~ytapa 'hyvaksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

2 momentti. 

1) Äänestys ed. Sahlsteinin ,ja ed. L. Myl
lymäen ensimmäisen ehdotuksen välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväJksyy ed. 
Sa'hlsteinin ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos 
.,ei" voittaa, on ed Myllymäen ensimmäioon 
ehdotus hyväill:sytcy. 

Äänesty;ksessä on ,.jaa" voitolla (88-$4 
-115-42). 

P u h e m i 'e s : Eduskunta on siis täJSsä 
äänestyksessä hyväksynyt ed. Sahlsteinin 
ehd<>tuksen. 

2) Äänestys ed. Sahlsteinrin ehdotulkBen ja 
suuren valiokunnan ehdotuksen välillä. 

Joka hyvälksyy suuren valiokunnan ehd<>
tuiksen, äälnestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on 
~d. Saihlsteinin ehdotus hyvälksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (108-51 
-0-40). 

Puhe m :i: e s: Eduskunta <>n siis hyväk
synyt suuren va'liolmnnaill ehdotuksen. 

3 m<m1entti 

!!inestys ,ed. L. Myllymäen toisesta ehdo
tuksesta. 

Joka hyvälksyy suuren vaJiokuiiDal1 ehdo
tu'ksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ci" voittaa, on 
ed. Myllymäen toinen ehdotus !hyväJksytty. 

Äänestyksessä ·on ,jaa'' voitolla (124-32 
-2-41). 

Puhemies: Eduskunta on siis 34 § :n 
hyvälksynyt suuren valiokunn.an ehdotuksen 
mukaisesti. 

35, 41-43, 45, 5(}......c54 § :t, JII luvun ni
mjlke, loppusäännös, lain johtolause ja lain 
nimike hyvälksytään keskustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
ta;an pä.ättyneeksi. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u th e m i e s : Päiväjärjestyksestä poiste
taan 9) ja 10) asiat. 

11) Tuulaakimaksnn laskemisen perustetta 

koskeva hallituksen esitys n :o 41 esitellääJU 
ja rrähetetää.n puhemiesneuvoston ehdotuksen 
mu:k:aisesti 1 a k i- ja talousvalio kun
taan. 

12) Merimieslain muuttamista 

koskeva ha11ituiksen esitys n :o 42 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk-
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sen mukaisesti t y ö v ä e n a s i a i n v a 1 i o
kun taan. 

13) Ehdotuksen laiksi muutoksista rikoslain 
42 •lukuun sekä lisäyksestii saman lain 

16 lukuun 

sisältävä hallituksen esitys n :o 43 esitellliäm. 
ja Iahetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a kiva 1 i o kun t, aan. 

14) Työväen tapaturmavakuutuslain 
muuttamista 

koskeva ha.lilituksen esitys n :o 44 esitellään 
ja lähetetään puhemi<esneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti t y ö v ä en a s i a i n v a 1 i o
kun taan. 

15) Työssä sattuneiden tapaturmain korvaa
mista koskevan kansainl'lilisen sopinmksen 

hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 45 esitel
lään ja lähetetään puihemiesneuvoston ehdo
tuksen: mukaisesti t y ö v ä e n a s i a: i n v a
liokuntaan. 

16) Korvauksen suorittamiga maatalous
työssä sattuneiden tapaturmien johdosta 

koskevan kansainvälisen sopimuksen 
hyväksymistä 

tarkoittav.a hallituksen esitys n :o 46 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tukSen mukaisesti t y ö v ä e n a s i a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

17) Yötyötä leipomoissa koskevan kansain-
välisen sopimuksen hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 47 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdo
tuksen mukaisesti t y ö v ä en a s i a i n v a-
1 i o k u n t a a n. 

Puhemies: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunto pä;ättyy kello 4,27 i. p. 

Pöytäkirjalll vakuudeksi : 

Eino J. Ahla. 



22. Tiistaina 8 p. marraskuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjäirjestys. 

Ilmoituksia: 

Siv. 
Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi kaupunkien kun
nallislain :muuttamisesta . . . . . . . . . . . . 686 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 26; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 5; hallituk
sen esitys n :o 23. 

Toinen käsittely: 

2) Ehdotus kansanJrirj.astolaiksi . . , 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun-

nan mietintö n :o 25; sivistysvaliokun-
nan mietintö n :o 3; hallitukEen esitys 
n:o 7. 

3) Ehdotus laiksi eräistä muutoksista 
avioliiton ulkopuolella syntyneistä 18iP-
sista annettuun lakiin . . . . . . . . . . . . . . 703 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintq n :o 29; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 2; hallituksen esitys 
n:o 29. --

4) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi edusta;jan
vaaleista sekä erinäiset vaalilain muut
tamista tarkoittavat eduskuntaesityk-
set . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 706 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 30; perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 11; mainittu laki
ehdotus; ed. Tuomiojan y. m. edusk. 
~i't. n :o 3; ed. von Bornin edusk. esit. 
n :o 4; ed. Sergeliuksen ja Schaumanin 
edusk. esit. n :o 5. 

5) Ehdotus laiksi oppivelvollisuu
desta 15 p :nä huhtikuuta 1921 annetun 
lain 9 ~ :n muuttamisesta . . . . . . . . . . 707 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 31; sivistysvaliokun
nan mietintö n :'0 4 ; ed. Kalliokoskei1 
y. m. edusk. esit. n :o 24. 

Siv. 

u) Ehdotus laiksi saojeluskunta:jär
jestön !hajoittamisesta . . . . . . . . . . . . . . 713 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 28; puolustusasiain
valiokunnan mietintö n :o 6; ed. Tan
nerin y. m. edusk. esit. n :o 28. 

~Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 

Nimenhuudossa me11kitään 'POissaolevibi 
edusta.j,at Kylänpää, M. Lehtonen, Pa:lm.
gren, Torppa, Turja, Vennola, Vertanen ja 
Vesterinen. 

Llmoitusasiat: 

,V B<pautu,sta eduskuntatyöstä saavat tä
män päivifu istunnosta: vil"'katehtävien takia 
ed. Kylänpää, yhteis:kunn,allisten tehtävien 
takia ed. Torppa ja yksityisten asiain takia 
ed. Palmgren. 

Ed. Ingmanin välikysymys, joka koskee työt
tömyysmäärärahan 1\:ä.yttämistä erääseen tie-

. tyi}hön Pyhäjii.rvellli U.l. 

lP u h e m i e s: UlkQp:uolella päi vij.jir'je!i
tyksen ilmoitan että ed. Ingmanin vä.Iikysf
mykseen, joka ,viime täysi-istunn~ pan-
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tiin pöydälle, on yhtynyt 22 edustajaa ja 
tulen saatta.maan sen asianomaisen hallituk
sen jäsenen tietoon. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi kaupunkien kunnallislain 
muuttlliUlisesta. 

Hallituksen esitys n :o 23, jota on valmis
televasti käsitelty laki- ja talousv:aliakunnan 
mietinnössä n :o 5 ja suuren valiokunnan 
mietinnössä n :o 26, esitellään k o 1m a n
t e en k ä s i t te l y y n. 

P UI h e m ies: Toisessa käsittelyssä hyväk
sytty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tai 
hyllitä. 

Eduskunta hyväksyy lakiiilidotuksen sel
laisena kuin se on toisessa käsittelyssä hy
väksytty. 

Asian kolmas käsittely julistetaan ipä:ätty
nooksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus kansankirjastolaiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 25 ja otetaan t; o i se en k ä. s i t te l y y n 
siinä sekä sivistysvaliokunnan mietinnössä 
n :o 3 valmistelevasti käsitelty hallituksen 
esitys n:o 7, joka .sisrultää yllämainitun laki
ehdotuksen. 

P u he m i e .s: Käsittelyn po!hjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 25.. Loka
kuun 28 päivän istunnossa suoritettiin 
yleiskeskustelu asiassa. Nyt ryhdytään la
kiehdotuksen yJksityiskohtaiseen käsitte
lyyn. 

1 §. 

Keskustelu: 

>Ed. M a 1 m i Vi ru a; r a: Niillä perusteilla, 
jotka yleiskeskustelun aikana esitin, ehdo
tan, että tämä pykäLä hyväksyttäisiin siinä 
muodoosa, missä se on sivistysvaliokunnan 
mietintöön n :0 3 liittyvässä toisessa vasta
lauseeSISa. 

Ed. Schauman: Truhdon muutamalla 
sanalla puolustaa suuren v,aliokunnan kan
taa tähän vykäJään nähden, joka kanta 
muuten on sama •kuin hallituksen esityksen 
ja sivistysvaliokunnan enemmistön. 

Tämän 'kannan mukaan ei tehdä mitään 
muutoksia tätä nykyä vallalla olevaan jär
jeste1mä.än. Tämä järjestelmä taas ;perustuu 
eduskunnan päätökseen vuodelta 1920, ja 
tämäi päätös .perustui siihen mietintöön, 
jonka asiassa antoi sivistysvaliokunta kou
luhallituksen silloisen ylijohtajan M. 'Soini
sen ollessa sen tpuheenjohtajana. Eduskun
nan mainitussa päätöksessä tai anomu'ksessa 
lausutaan m. m., ,ettJä. kirjastotoiminnan 
keskusjohdon tulee olla. mahdollisimman 
itsenäinen, mutta ettei sitä varten ole tarvis 
perustaa kokonaan uutta keskusvirastoa''_ 
Edelleen sanotaan, ,'että IJrirjastotoiminnan 
keskusjohtoa varten on asetettava iko:ulu~ 
hallituksen yhteyteen erikoinen elin, n. s. 
kirjastotoimikunta, jolla on oleva lopullinen 
ratkaisuvalta ylirp.äänsä kaikissa kirjasto
toimintaa koskevissa asioissa ja jonka muo
dostavat se kouluhallituksen kouluneuvos, 
jorrka hoidettavina ovat vapaa:ta valistus
työtä 'koskevat asiat,. puheenjohtajana ynnru 
kuusi muuta kirjastotoimintaan perehty· 
nyttä sekä vapa.ata va1istustyötä harrastavaa: 
jäsentä, jotka valitaan kolmeksi vuodeksi 
kerrallaan' '. 

Tekee omituisen vaikutuksen, kun kuulee 
kouluhallituksen nykyisen ylijohtajan väit
tävän, että tämän järjestelmän, edus
kunnan anQman järjestelmän laillis
tuttaminen merkits€e uuden keskusviraston 
asetta:mista, siis juuri sitä, jota eduskunta• 
lausui tahtovansa välttää, kun kirjastotoimi
kunta asetettiin. Kouluhallituksen nykyi
nen ylijohtaja yleiskeskustelussa. viime 
kerralla iskusanalla uuden keskusviraston 
luomisesta luultavasti taJb.toi !pelottaa edus-
kuntaa niillä lisäkustannuksi11a, jotka muka: 
syntyisivät, jos suu11en valiokunnan elh
dottama py1kälä hyvälksyttäisiin. Kuitenkin 
on todennäköist!ä,, että kouluhallituksen yli· 
johtajan suosima järjestelmä tulisi maksa
maan enemmän kuin suuren valiokunnan 
,puoltama järjestelmä. Kirjastotoimikunnan 
,puheenjohtajan ja jäsenten palkkiot, jotka~ 
normaalioloissa nousevat yhteensä noin 
4,000 markkaan vuodessa, tosin poistuisivat, 
jos kouluhallituksen ehdotus tai mietintöön 
liitetty vasta:lause hyväksyttäisiin, mutta: 
näiden palkkioiden tilalle olisi maksettava 
·palkkioita sen kirjastoparlamentin jäsenille 



Kansankirja.s.tot. 687 

-- yhteensä 16 miestä -, jonka kouluhalli
tuksen ehdotu:kseliL mukaan pitäisi kokoontua 
tänne ~elsinkiin yhden !kerran tai ,pari 
kertaa vuodessa juttelemaan niistä asioista, 
joista kouluihal1itus suvaitmsi pyytää sen 
lausuntoa. Luultavaa. on myös, että ne 
koululhallituksen jäsenet tai ainakin se kou
luneuvos, joka. 'tuJisi johtamaan kirjasto
tointa, jos kouluhaHitU'ksoon kirjastotoimi 
siirtyisi, saisi jonkun lisäpalkkion, kuten 
tavallista on. 

Kouluhallituksen nykyinen yli,johtaja 
lausui viime kerralla edelleen, että meidän 
nykyinen järjestelmämme tällä alalla koko
naan poikkeaa siitä, mikä on Ruotsissa 
vallalla ja ettei Norjassakaan e'ikä TanS1kassa 
ole asiata järjestetty, kuten nyt meiHä eh
dotetaan tai kuten nyt tähän asti on asia 
järjestetty meillä. Mutta. on otettava huo
mioon, että Ruotsissa kansankirjastojen ja 
koulukirjastojen avustus on järjestetty sa
man asetuksen pohjafle ja siis samassa. yh~ 
teydiessä, mikä ei ole laita meill'ä, sillä täällä 
myönnetään koulukil'jastoille aivan toisen
laisten perusteiden nojaLla valtion varoja, ja 
näitä kirjastoja hoitaa meiHäkin kouluha:lli-· 
tus. Edelleen on otettava meillä. huomiocn 
historiallinen kehitys tällä alalla. V al
tion ka.nsankirjastoille myöntämä avustus 
trupah.tui, kunnes vaition kirjastotoimikunta 
asetettiin ja sen ytliteydessä oleva kirjasto
toimisto, vwpaitten sivistysjärjestöiden väli
tyksellä. On aivan luonnollista, että näille 
järjestöille, ja joillekin muille myöihemmin 
syntyneille saman.laisiHe järjestöille on yhä 
edelleen annettu ja on annettava vaikutus
valtaa ala,lla, jolla ei kuitenkaan koulu
hallitus ole asiantuntija. Jos olisi todettu, 
että olisi tehty erehdyksiä kirjastotoiminnan 
alalla sen johdosta, että ylin j.ohto on kuu
lunut kirjastotoimikunnalle eikä kouluhalli
tukselle, niin minä vielä voisin ymmärtää 
hallituksen, sivistysvaliokunnan enemmistön 
ja suuren valiokunnan enemmistön ik:annan 
vastustamista. Mutta tätä ei ole voitu 
todeta, ja minä voin henkilökohtaisesti -
olen nimittäin ollut valtion kil'jastotoimi
kunnan jäsen siitä a.-;ti, kuin se asetettiin 
- omasta puolestani todeta, että yh
teistyö tässä. toimikunnassa on ollut mitä 
parhain, huolimatta siitä, että toimikuntaan 
on 'kuulunut kaikkiin puolueisiin lukeutuvia 
henkilöitä; ei mitään kielikysymystä ole 
koskaan syntynyt, ei mitään muuta sellaista 
kysymystä, joka. olisi meitä jakanut. 

Asian näin ollen en huomaa kouluhalli
tuksen ja vastalauseen ehdotuksessa mitään 
muuta kuin, jos niin saan sanoa, koulu
hallitusimperialismia; koulruhallitus ei tyydy 
niihin alueisiin, jotka jo ovat sen alaisina, 
vaan tahtoo laajentaa vaikutuspiirinsä 
hävittämällä ,nykyisen itsehallinnon eräällä: 
alalla, joka ei sellaisenaan kuulu koulu
toimeen ja jossa tämä itsehallinto on osot
tautunut hyödylliseksi. 

Minä vastustan täällä tehtyä ehdotusta, 
että vastalauoo hyväksyttäisiin, ja puollan, 
herra puhemies, suuren valiokunnan ehdo
tuksen hyväksymistä. 

Ed. Kukkonen: Minä pyydän kan
nattaa ed. Malmivaaran tekemää ehdotusta. 
Kun minä olen asettunut !pUOltamaan kir
jastotoimen johdon liittämistä kouluhalli
tukseen, ei se ole suinkaan johtunut mistään 
,imperialistisista'' harrastuksista, ei myös
kään kouluhallitusimperialismin suosimi
sesta, vaan yksinkertaisesti siitä syystä, että 
minun kannattamani järjestelmä parhaiten 
soveltuu meillä käytännössä olevaan hallin
tosysteemiin. 

Keskustelu julistetaan påättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Malmivaara ed. KukJkosen kannattamana 
ehdottanut, että 1 § saisi sen sanamuodon, 
kuin sivistysvaliokunnan mietintöön n :o 3 
liitetyssä toisessa vastalauseessa ehdotetaan. 
Kutsun tätä ehdotusta. ed. Malmivaaran 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvä:ksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Malmivaaran ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (116-74 
-1-08). 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren vali01kunnan ehdotuksen. 

2 ja 3 § :t hyv.ä:ksytään. 
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4 §. 

Keskustelu: 

Ed. L e h t i n e n: Suuren valiokunnan 
mietinnössä on tämän nyt käsiteltävänä ole
van lakiesityksen 4 pykälä saanut varsin 
omituisen muodon, var~;~inkin jos asia on 
niin, kuten olen eräiltä suuren valiokunnan 
jäseniltä kuullut ja niinkuin on syytä olet
taa, että tarkoitus on ollut pysyttää sivistys
valiokunnan ehdottama kunnan kansankir
jastotoimintansa hyväksi myöntämä alin 
määräraha yhdessä markassa kutakin kun
nassa hengille kirjoitettua asukasta kohti. 
l'linä en voi käsittää, missä tarkoituksessa 
pykälä.än on tehty lisäys, joka edellyttää, 
että 5 § :n 1 momentissa mainittu valtiopu 
mukaan luettuna vastaa vähintään yhtä 
markkaa kuta:kin asukasta kohti. Ja kun nyt 
mainitun 5 § :n 1 momentissa sanotaan, että 
kunta saa vuotuista valtioapua 50 % kan
sankirjastojensa todellisista menoista, sil
ltlinhan kunnan myöntämä määrära:ha luon
nollisesti alenee puoleen tarkoitetusta mää
rästä eli 50 penniin asukasta kohti. Jos taas 
suuri valiokunta, vastoin luuloani, on tar
koittanut alentaa kuntien alimman määrä
rahan 50 penniin, niin se olisi ollut selvem
min sanottava, ettei pykälän toteuttaminen 
käytännössä antaisi väärinkäsitykselle tilaa. 
'Ku11- tämä suuren valiokunnan tekemä lisäys 
minun mielestäni on pykälälle huononnus 
siinäkin tapau'\rsessa, että sillä todella tar
koitettaisiin alentaa kmman määräraha 50 
penniin, niin pyydän saada kunnioittaen eh
dottaa, että suuren valiokunnan pykälään 
tekemä mainitsemani lisäys poistettaisiin ja 
että tämä 4 § hyväksyttäisiin sivistysvalio
kunnan mietinnön mukaisesti. 

Ed. K u u s i s t o: Jos tämä kohta tulee 
hyväksytyksi siinä muodossa, kuin suuri va
liokunta on ehdottanut, tulee siitä olemaan 
se seuraus, että monet maamme kunnat tu
levat pitkiksi ajoiksi jäämään vaille kansan
kirjastoja, vielälpä monet kauppalat.. Edel
leen se vaikuttaa sen, että monissa niissä 
kunnissa, joissa kirjastoja on, niitä ei kehi
tetä siinä määrin kuin olisi asian laita, jos 
p~kkoperiaate hyväksyttäisiin. Minä olen tut-

. kinut niitä lausuntoja, joita tätä niin sanottua. 
pakkoperiaatetta vastaan on esitetty sekä va
liokunnassa että täällä yleiskeskustelussa ja 
minä en voi torjua itseltäni sitä käsitystä, 
että ne eivät ole erityisen painavia. Vieläpä 

monet niistä väitteistä tuntuvat haetuiltakin. 
Minä en usko, että sellainen velvoitus, jos 
kunta pannaan maksamaan 50 penniä vuo· 
dessa jokaista hengille :pantua jäsentä kohti 
kirjaston hyväksi, että se synnyttää miiään 
vakavaa vastustusta, jolla täällä on peloteltu 
yleiskeskustelussa. Minä luin vielä huolelli
sesti ne lausunn'Ot rpöytäkirjakorrehtuurista, 
mutta eivät ne saaneet va1kaumustani horju
tetuksi. Niissä maissa, joissa työväen elintaso 
ja myöskin varallisuus on korkeampi kuin 
meillä, niissä maissa saattaa kansansivistys
kin mennä paremmin eteenpäin vapaaeh-
toisuuden tietä, koska ihmiset siellä ovat 
kykeneväm:viä hankkimaan itselleen 
kirjastoja ja muutenkin tyydyttämään 
sivistystarpeitaan kuin mitä esimer
kiksi meillä on asian laita. Niinpä esim. 
Amerikassa on harva se työläisperhe, jossa 
ei olisi omaa kirjastoa, ja sitä pidetään aivan 
kuin kuuluvana: yhtenä tärkeänä osana ko
tiin, melkeinpä kodin sieluna, jota ilman ei 
vähävaraisessakaan perheessä tulla toimeen. 
Meillä, kuten jo täällä yleiskeskustelussa 
osoitettiin, eivät ole varat myöten antaneet 
työväen sellaista ylellisyyttä itselleen hank
kia ja siitä syystä valtion ja kuntien olisi 
tässä asiassa tultava avuksi. Minä sitten lu
kiessani vöytäkirjakorrehtuuria siitä istun
nosta, jossa tämä asia yleiskeskustelussa oli 
esillä, huomasin, että tätä kirjastopakkoa 
perustellaan äärimmäisen vasemmiston ta
holla perin omituisilla syillä. Täällä. ed. Ro
senberg on lausunut m. m. seuraavalla ta
valla : ,Mitä sitten tulee opetusministerin 
väitteisiin yleensä, niin ei olisi toki luullut, 
että sosialidemokraattinen ministeri menee 
vaatimaan pakollisuutta tässä suhteessa, 
sillä nähtävästi ei sillä taholla ole tehty itsel
leen täysin selväksi, mitä merkitsee oikeas
taan kansansivistys. Siellä näytään olevan 
vielä sillä kannalla, kuin oltiin 50-60 vuotta 
sitten, jolloin kansansivistys oli, sanoisinko, 
tavallaan luokkasivistystä, m u t t a se e i 
s i t ä e n ä ä o 1 e.'' Minusta ed. Rosenberg 
on kqvin porvarillistunut, kun hän väittää, 
että 50-60 vuotta takaperin tässä maassa 
harjoitettiin luokkasivistystä, mutta ei sen 
koommin eikä jälkeenpij,in ole enää sitä tehty. 
Tästä voisi vetää sen johtopäätöksen, ettei 
ole luqkkiakaan Suomessa enää sitten 50-60 
vuoden olemassa, koska mitään luokkasivis
tystä ei harjoiteta, ja siitä syystä ei myös
kään tämmöinen kirjallisuus ole meille tar
peen. Minä en tässä lähdekään tämän pi
temmälle, mutta pyydän esittää, herra pu-
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hemies, että tämä 4 § saisi sen muodon, kuin 
·esitetään sivistysvaliokunnan mietintöön lii
tetyssä neljännessä vastalauseessa. 

Ed. Åke r b 1om: Jag ber att få föreslå, 
-dtt fjärde paragrafen ändras så, att _ första 
mom. i regeringens proposition ibildar fjällde 
paragrarfen. Detta mom. lyder : ,I varje 
komm111n skaJl finnas åtminstone ett folk
•biibliotek, som inrättas och underhälles av 
ikommunen och för vars utgifter kommunen 
.an.svarar, erhållande för sitt ibiiblioteksvä
sende statsunderstöd enligt nedan angivna 
grunder.'' J ag föreslår alltSiå, :att detta 
mom. bHdar fjär:de paragrafen och att den, 
som föreslås av stora utskottet, i stället ut
g.:ir. Med ett sådant stadgande skulle tvån
get på kommunerna bliva lindrigare, än om 
fjärde paragrafen får den lydelse, som nu 
föreslås i stora utskottets betänkande. Eru
ligt detta så skulle varje · kommun nödgas 
bevilja minst 1 mark för varje mantalsskri
ven person, innan den får något statsunder
stöd, men med den ändring, som jag före
slår, så skulle det bliva frihet för varje 
kommun att bevilja litet eller mycket för 
sitt folk:bi\blioteksväsende och ändå få stats
understöd, Slå att enligt min mening är detta 
förslag lämpligare och fördelaktigare för 
kommunerna. 

Ed. T e r v o: Minä pyydän saada kannat
taa ed. Kuusiston tekemää ehdotusta sa
moilla perusteilla, kuin hän täällä jo esitti. 

Ed. S c h a u m a n: Den understödsverk
samhet, som statens biibliotekskommission 
b:ar ibed:rivit allt .sedan den år 1921 tillsat
tes, har utan allt tvivel iburit stora frukter. 
Detta fra.mgår därav, att antalet under
stödda kommunala bibliotek år 1921 var i 
städerna 27 och på landsbygden 298, men 
år 1927 i städerna 42 och på landsbygden 
692. Antalet kommuner, där statsunder
stödda kommunala bibliot~k furunos, ut
.gjo!'de år 1921 149 och år 1927 317. Det 
oaktat måste det medgivas, att vi icke på 
frivillfugihetens väg kommit så långt som vi 
ha.de bort kunna komma, och jag tror för 
min del att det därför, och särskilt med hän
syn också till landets vidsträckthet och den 
glesa bosättningen, vore till gagn för bilblio
teks.sa:ken, orn ett lindrigt tvång ålades kom
munerna. Jag tror därför att regeringen 
har ha:ft alldeles rätt, då den har föreslagit 

ett dyli:kt tvång. Men måhända är inne
hållet i 4 ~ enligt regeri'lJ.gens förslag dock 
av alltför 'bettingande beskaifenhet för kom
munerna. Om däremot paragrafen inne
hölle endast en sådan lbestämmelSe, Soln in
går i försfa mom. av regeringens proposi
tion, så hleve tvånget mindre betungande 
för kommu111erna. J ag kan därför för min 
del omfatta det förslag, som här har fram
ställts av rdgsm. Åkerblom och ·ber, hr tal
man, att få understöda det. Jag vill tillika 
dock tillstå, att jag har små förhoppningar 
om att detta förslag skall gå igenom. Jag v:ar 
visserligen i'cke i tillfälle, på grund av sjuk
dom, att deltaga i stora utskottets av
görande behandling i den andra läsningen 
av äJrendet, men redan vid rö:rsta läsni.ngen 
framgick det, att det icke fa.nns tillräckligt 
understöd för ett dylikt tvångs genom
.förande. Om även riksdagsmajoriteten vore 
av den åsikten, att ett tvång icke 'boroe 
ifråJga:komma, ber jag dock att få vama för 
antagande av en ann~an ordalydelse av para
grafen än den, som stora utskottet har före
slagit, ty kulturutskottets förslag var så ibe
skaffat, att det kunde giva anledning till 
olika t.ollmingar, det va.r med ett ord sagt 
otydligt, och denna otydlighet återfinnes 
icke i stora ntskott~t~ förslag. 

Ed. M a 1 m i v a a r a: Kannatan ed. Leh
tisen tekemää ehdotusta. Roihkenen tehdä 
tämän niistä kohteliaisuuksista huolimatta, 
jo~ta ed. Tervo yleiskeskustelun aikana on 
minulle lausunut. Ja pyydän hänelle ystä
vällisesti ilmoittaa, että seurakunnassa, 
missä minä toimin, on paitsi koulujen ja 
yhdistysten kirjastoja, myöskin useampia 
erityisiä kyläkirjastoja. 

Ed. K u k k o n e n : Minä tunnrustan ker
naasti oikeaksi ja puolustettavaksi sen tar
koitusperän, mihin pyrkivät ne edustajat, 
jot:ka haluavat 4 §· :äån sisällyttää pakko
periaatteen. Mutta minua tämä ehdotus 
kuitenkin kovasti epäilyttää, ensiksikin sen 
takia, että kirjastotoimi on ilman pakkoa
kin, kuten yleiskeskustelussa mainittiin, no
peasti kehittynyt. Lisäksi on muistettava, 
että tässä kohden ei ole olemassa pakon sää
tämiselle ja käyttämiselle samoja edellytyk
siä, jot:ka. olivat ol€'Illassa silloin, kun oppi
velvollisuuslakia säädettiin. Ja vihdoin he
rättää minussa epäilystä se, että kalikki ne 
kirjasto-oloja !hyvin tuntevat henkilöt, lu-
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kuunottamatta ed. Schaumania, joka: äSken 
esiintyi, henkilöt, joita olen puhutellut ja 
joiden mieltä olen kysellyt nimenomaan pa
ikon säätämisestä, ovat lausuneet epäilyk
sensä ja katsoneet, että ofisi kirjastotoimen · 
itsensä kehittymisen kannalta turvallisinta 
olla säätämättä paJkk<YpeviaateUa. 

Ed. T e r v ·O: Ed. Malmivaaran ystävälli
seen huomautukseen mi:nä pyydän saada 
mainita, että minä olen saanut tietoni täysin 
viTallisesta lähteestä että Kiuruvedellä ei 
ole kirjastoja. Voi olla jonkunmoinen, mutta 
eivät ne koskaan ole olleet siinä kunnossa, 
että olisivat tulleet saamaan valtionavus
tusta. Ainakaan ei tilastossa tiedetä sel
laista kirjastoa olevan, joka sijaitsisi Kiuru
vedellä:. 

Ed. M a 1m i v a a r a: Pyydän vain edel~ 
Iiseen vast&ta, että kirjastoia siellä on ja 
verrattain hyvässä, kunnossakin. (Ed. Tervo: 
Koetetaan uskoa!) 

Keskust~lu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lehtinen ed. Malmivaaran kannatta
mana ehdottanut, että 4 § saisi sen sana
muodon kuin sivistysvaliokunnan mietin
nössä ehdotetaan. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Lehtisen ehdotukse'ksi. Ed. Kuusisto ed. 
Tervon kannattamana on ehdottanut, että 
4 § saisi sen sanamuodon kuin sivistys
valiokul1IUU1 mietintöön liitetyssä 4 vasta
lllluseessa ehdotetaan. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Kuusiston ehdotukseksi. Vielä on 

, ed. Åke:t~blom ed. Schaumanin kannatta
mana ehdottanut, että 4 § saisi sen sana
muodon: kuin hallituksen esityksen 4 § :n 
1 momentic;sa eili.dotetaan. Kutsun tätä eh
dotusta ed. Akerblomin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetää-n oikeaksi. 

P u h e m i e s: Ää.nestyksessä ehdotan me
neteltäväksi sinä tavalla, että ensin ääneste
tään ed. Akerblomin ja ed. Kuusiston ehdo
tusten välillä, voittanut asetetaan vastaeh
dotukseksi. ed. Lehtisen ehdotusta vastaan 
ja voittanut vastaehdotukseksi suuren valio
kunnan ehdotusta vastaan. 

Menettelytapa hy·1äksytään. 

Ääne8tykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Åkerblomin ja ed. Kuu
siston ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Åkerblomin ehdotuksen, äänestää ,jaa'' ; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Kuusiston ehdotus 
hyväksytty. 

Äämestyksessä on ,jaa" voitolla (81 -
79-22 -17). 

P u h. e m i e s: Eduskunta on tässä ää.nes
tyksessä hyväksynyt ed. ÅkerblomiJn, ehdo
tuksen. 

2) Ää.nestys ed. ÅkerMomin ja ed. Lehti
sen ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväiksyy ed. 
Åkerblomin ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos 
,,ei" voittaa, on ed. Lehtisen ehdotus hy
väksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (97 -
89-1-12). 

P u he m i e s: Eduskunta on tässä äänes
ty:k.'*lSSä hyväksynyt ed. Åkerblomin ehdo
tuksen. 

3) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. Åkerblomin ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tukseTIJ, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. Akerblomin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (124 -
62-0--13). 

P u he mies: Eduskunta on ,hyväksynyt 
suuren valiokunnan ehdotuksen. 

5 §. 

Keskustelu: 

Ed. M a n t e r e: Tämän pykälän 1 mo
mentin toinen lause kuuluu suuren valiokun
nan ehdotuksessa seuraavasti: ,Valtioneu
voston harkinnan mukaan voi kunta, jonka 
väestö on vähävaraista tai jonka asukasluku 
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on erittäin pieni, saada lisäavustusta aina 
50 % :iin saakka.'' Suuren valiokunnan eh
dotuksen mukaan olisi siis lisäavustusta 
annettava m. m. sellaisen kunnan kirjastolle, 
jonka asukasluku on erittäin pieni. Minusta 
ei tällainen määräys ole asianmukainen mikä 
pitäisi onnellisena sen hyväksymistä. Asu
kasluvun pienuus ei ensinnäkään muussa 
kuin jossakin poikkeustapauksessa voi olla 
oikea perusta lisäavustuksen myöntämiseen. 
Eihän ole mitään syytä myöntää taloudelli
sesti edistyneillä, varakkailla seuduilla si
jaitseville kunnille, joiden asukasluku on 
pieni, lisäavustusta kirjastojen perustamista 
ja niiden ylläpitämistä varten.. Toisin on 
tietenkin asianlaita sellaisilla paikkakun
nilla, jotka ovat harvaan asuttuja ja vähä
varaisia. 'rällaisissa kunnissa olisi luonnol
lisesti lisäavustus paikallansa. Mutta se on 
näillä seuduilla tarpeellinen silloinkin, kun 
asukasluku on suuri. Ehdotettu määräys 
on sitäpaitsi erittäin epämääräinen ja sellai
sena sitä olisi vaikea käytännössä sovellut
taa. Minä luulen, että olisi mahdotonta 
päästä yhdenmukaiseen käytänt9i)n. Sitä
paitsi on huomautettava, että eräissä toisissa 
Jaeissa, jotka ovat rinnastettavat nyt esillä
olevan lakiehdotuksen kanssa, nimittäin 
laissa kansanopistojen avustamisesta valtion 
varoilla ja laissa työväenopistojen avustami
sesta valtion varoilla, on tätä asiaa koskeva 
säännös toisenlainen, mielestäni kaikin puo
lin asianmukaisempi ja myöskin käytännössä 
helpompi toteuttaa. Mainitsemissani laeissa 
myönnetään lisäavustusta rajaseudulla ja 
vähävaraisilla paikkakunnilla sijaitseville 
opistoille. Olisi mielestäni paikallaan ja 
kaikin puolin asialle eduksi, jos tähän lakiin 
otettaisiin samankaltainen säånnös, kuin 
mikä on näissä mainitsemissani kahdessa 
muussa laissa, ja stmvuoksi minä rohkenen 
ehdottaa, että pykälän 1 momentin alkupuoli 
hyväksyttäisiin näin kuuluvana: ,Kunta 
saa vuotuista valtioapua 50 % kansankirjas
tojensa todellisista menoista sekä rajaseu
duilla ja vähävaraisilla paikkakunnilla lisä
avustusta valtioneuvoston harkinnan mu
kaan aina 50 % :iin saakka.'' 

. Samassa momentissa on vielä toinenkin 
kohta, joka. mielestäni kaipaisi korjausta. 
Pykälän viimeisessä lauseessa ehdotetaan 
korkein avustus 20,000 markaksi. Olen 
asian yleiskeskustelussa jo kiinnittänyt edus
kunnan huomiota myöskin tähän kohtaan ja 
silloin esittänyt sen mielipiteen, että ehdo-

tettu enimmäismäärä on liian hlhainen ja 
esittänyt myöskin tärkeitä näkökohtia tämän 
käsityska~nnan !puol~ta. Näihin näkökoh
tiin vedoten rohkenen ehdottaa, että pykä
län ensimmäinen momentti myöskin tässä 
kohden muutettaisiin ja että eduskunta 
20,000 markan sijasta hyväksyisi enimmäis
määräksi 30,000 markkaa. 

Opetusministeri A i l i o: Pyydän kannat
taa ed. Mantereen molempia ehdotuksia. 

Ed. Schauman: Jag skulle delvis 
kunna omfatta det förslag, som har 
framställts av rdgsm. Mantere ooh nu blivit 
understött av undervisningsministern, meu 
då ett godkännande av detta förslag också 
innebure ett godkännande av tilläggsunder
stödets storlek ända till 50 %, ser jag mig 
tvungen att framställa ett eget förslag. 

Den grundläggande principen för un
derstödandet av folk'biblioteken icke blott i 
Finland, utan också i andra. länder, åt
minstone i de skandinaviska, vilkas förhål
landen jag närmare känner, är den att kom
munerna skola bidraga med sin andel tili 
underhållet av biblioteken och staten med 
sin andel. Om nu stora utskottets förslag 
eller rdgsm. l\IIanteres förslag ·bleve godkänt, 
så innebure det, att uti vissa ekonomiskt 
sämre situerade kommuner staten bktiskt 
slmlle knnna komma att betala. alla under
hållskostnader, ända tili 100 %, och detta 
kan ju icke anses vara riktigt. Det förvånar 
mig också, att hr undervisningsministern 
var så hehändig att genast omfatta rdgsm. 
Manteres förslag. Jag antager att den pro
position, som regeringen avlåtit i ärendet, 
har tillkommit på undervisningsministerns 
föredragning; den är åtminstone kontra.sig
nerad av honom, och i denna proposition 
står, att tillägget i de ekonomiskt sämre 
ställda kommunerna skall vara 10 %· Nu 
var hr undervisningsminist.ern färdig att 
utan vidare acceptera 50 %. För min del 
skulle jag kunna gå något längre än rege
ringen i sin proposition. J ag ber därför, 
hr talman, att få föreslå a.tt paragrafens 
början finge den lydelse, som rdgsm. Man
tere har föreslagit, dock med den skillnad, 
att tilläggsunderstödet hleve bestämt till 
högst 20 % och icke 50 %· 

Andra ändringsförslag vill jag för min 
del icke göra. Jag vill icke omfatta ens 
förslaget om att maxirniunderstödet bleve 
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höjt från 20,000 mark till 30,000 mark, på 
grund av att m~m icke har säkra kalkyler 
angående denna la.gs verkningar, då . jyt 
principerna för understöden hava bhVLt 
delvis ändrade. Också därför motsätter jag 
mi.g en höjning, att meningen med den 
statsunderstödsverksamhet för bi'blioteken, 
som hittills bedrivits ooh som framdeles 
också kommer att bedrivas, dock är att 
understöda i frä:msta rummet landskommu
ne.rna och i andra rummet de små st~kom
munerna. Jag för min del vill icke indraga 
uti denna understödsverksamhet de större 
stadskommunerna. Jag medgiver att, om 
man höjer understöden f.rån 20,000 till 
30,000 mark, skulle det knappast ligga någon 
frestelse för Helsingfors eller Åbo att an
hälla om dylika understöd, men det kan dock 
finnas medelstora städer, som kunna vara 
hågade att anhålla. om understöd, om de 
skulle cfå ett understöd av ända till 30,000 
mark, och det synes mig bättre att de reda 
sig på egen hand. 

Jag ber ytterligare till stöd för den upp
fattning jag här uttalat, och som jaog ensam 
i statens bibliotekskommission har företrätt, 
få uppmärksamgöra på, att när riksdagen 
först uppdrog riktlinjerna för bibliotek~un
derstödsverksamheten den då uttryckhgen 
bestämde att endast lands.biblioteken skulle 
få unde~töd; detta oaktat har statens bib
liotekskommission ansett sig med avvikande 
från detta riksdagsbeslut kunna. understöda 
också de små stadsbiblioteken. 

Y"bterligare vill jag göra en anmärkning 
beträffande denna paragraf, utan att dock 
framställa något ändringsrförslag, emedan 
jag inser, att ett sådant i sakens nuvarande 
skede icke skulle hava någon utsikt att bli 
god!känt. Jag tror icke att det var lyckligt, 
att skolstyrelsens förslag beträffande prin
cipen för understödandet av biblioteken blev 
omfattat av regeringen och kom in i rege
ringens proposition. J ag tror de nuvarande 
understödsprinciperna hade varit bättre 
åtminstone så till vida, att understöden då 
hade kommit att givas in natura, i form av 
litteratur. Såsom det nu kommer att bli 
ställt, ifall denna lag blir godkänd, komma 
understöden att givas i form av penningar, 
och därigenom kommer kontrollen över lit
teraturanskaffningen till ·biblioteken från 
statens biblioteksbyrås sida att bli betydligt 
mindre, avsevärt inskränkt. .Jag kan inte 
undanhålla den uppfattningen, att skolsty-
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relsens förslag att sålunda kasta om un
derstödsprincipen, om detta skulle vara ett 
specimen för sakkunskap på biblioteksväsen
dets område, knappast var ett lyckat prov. 
Men det går naturligtvis för sig också på 
detta sätt, och jag vill dämör icke yrka på 
någon ändring i detta avseende. Endast det 
ändringsförslag gör jag som sagt, att rdgsm. 
Manteres cförsta fömlag bleve godkänt med 
den ändringen, att högsta tilläggsbidraget 
skulle vara 20 %. 

Opetusministeri A i l i o: Ed. Schauma
nilla on kyllä periaatteessa oikein siinä, 
että kunnan tulisi yleensä käyttää joku 
määrä omista varoistaan kirjaston hyväksi. 
Mutta käytännössä tulee tuskin mikään hal
litus myöntämään avustusta muuta kuin ai
van harvoissa poikkeustapauksissa suurinta 
mäårää eli 100 %. Näin ollen on aivan tois
arvoista onko laissa määrätty, että lisäavus
tus saa nousta 50 tai 20% :iin, ja sen takia 
minä olen katsonut voivani kannattaa ed. 
Mantereen ja suuren valiokunnan ehdotusta, 
vaikkakin~ poikkeaa hallituksen,esityksestä 
tässä suhteessa. 

Ed. Kuusisto: Minä pyydän kiinnit
tää huomiota ensimmäisen momentin viimei
seen lauseeseen, josta ed. Mantere täällä teki 
ehdot.wksen. Jos tämä luku 20,000 mark
kaa hyväksytään ehdotetussa muodossa tie
tää se sitä, että ne maalaiskunnat, joiden 
väkiluku on suuri, joutuvat epäedullisem
paan asemaan kuin pienet ja keskikokoiset 
kunnat. Mitä syytä ·on rangaista isompia 
kuntia siitä, että niiden väkiluku on suuri 
ja siis sillä syyllä kieltää niiltä väkilukunsa 
mukaista valtioavustusta. Jos tämä mak
simiavustusmäärä jää niin alhaiseksi, vai
kuttaisi se haitallisesti kirjastojen kehityk
seen suurissa kunnissa, kun niillä ei olisi 
sitä kiihoitusta kehittää kirjastojansa, johon 
oikeudenmukainen valtionavustus on 
omiansa kuntia kehoittMllaan. Kun ed. 
·Mantereen esitys on tässä suhteessa sama 
kuin sivistysvaliokunnan mietintöön liite
tyssä 4 vastalauseessa, jonka alla minunkin 
nimeni on, niin Y'hdyn minä siis sitä kannat
tamaan. 

Mitä ed. Mantereen ensimmäiseen. ehdo
tukseen tulee, niin ovat aivan oikeutettuja ne 
huomautukset, mitä hän teki, sillit eihän 
pieni kunta aina ole köyhä kunta niinkuin 
esim. Helsingin ympäristöllä olevat Haaga 



ja Huopalahti, jotka ovat varakkaita eikä 
siis sillä lJerusteella, että joku kunta on 
pieni, voida asettaa sitä valtionavustuksen 
saantiin nähden edullisempaan asemaan. 
Minä siis myöskin kannatan ed. Mantereen 
toista ehdotusta. 

Ed. Kallio koski: On epäilemättä hy
vin uskallettua tässä r;yhtyä väittelemään 
sellaisia. auktoriteetteja kuin opetusministe
l'iä ja kouluhallituksen ylijohtajaa vastaan. 
Mutta kuitenkin aion sellaisen uhkarohkeu
den uskaltaa. Minä en mitenkään käsit
täisi, että on välttämätöntä käyttää nyt tä
män lain 5 § :ssä samaa sanontatapaa kuin 
käytetään kansanopistojen valtioapua kos
kevassa laissa, kun määritellään ne kunnat 
tai ne seudut, jotka saavat lisäavustusta. kir
jastotoimintaansa varten. Minä tahtoisin 
ensinnä viitata siihen, että tämä lisäavus
tus, jota voidaan myöntää niille kunnille, 
joiden asukasluku on erittäin pieni, on riip
puvain1ln vahioneuvoston harkinnasta ja sil
loin minun mielestäni on kokonaan ulko
puolella epäilyn se vaara, että jotkut Hel
singin liepeillä olevat erittäin varakkaat 
kunnat voisivat tulla tästä avustuksesta 
osallisiksi. Sillä eihän millään hallituk
sella ole pakko antaa pienelle kunnalle lisä
avustusta silloin, jos huomataan pieni kunta 
sellaiseksi, että se ei sitä tarvitse. Ja mi
nun mielestäni ainakin nykyisen hallituk
sen aikana voidaan aivan huoletta hyväksyä 
tämä määräys, koska opetusministerin kan
nan esille tuleminen täällä on antanut meille 
täyden luottamuksen siinä suhteessa, ·että 
ainakaan nykyinen opetusministeri ei tule 
ehdottamaan ylimääräisiä avustuksia varak
kaille pienille kunnille. 

Minun käsittää:kseni on kuitenkin varsin 
lukuisasti sellaisia tapauksia, jolloin kunta 
sen perusteella, että sen asukasluku on erit
täin pieni, on oikeutettu lisäavustuksen 
saantiin, niin oudolta kuin tällainen väit
tämä tuntuukin. Minä ta'hdon tehdä tä
män väitteen selväksi esittämällä yhden ver
tauksen. Sanotaan, että löytyy rinnakkain 
kaksi kuntaa, joissa toisessa on asukasluku 
5,000 henkeä, toisessa on asukasluku 1,500 
henkeä. Nämä kumpikin ovat sanotaan 
200 km 2 alalla. Jos näissä kummassakin. 
kunnassa tahdotaan järjestää kirjasto-olot 
sillä tavalla, että. kumpikin kunta pystyisi 
suunnilleen yhtä hyvin tyydyttämään asuk
kaittensa sivistystarpeita kirjastotoiminnal
laan, on selvää, että kuntien tulee käyttää 

693 

suunnilleen yhtä suuret rahamäärät kirjas
totoimintaansa varten. Ei ole sanottu, että 
yhden markan ralhamäärä riittää samalla 
tavalla väestön sivistystarpeen tyydyttämi
seen 1,500 asukkaan kunnassa kuin 5-,000 
asukkaan kunnassa, koska 5,000 markalla 
vuosittain voidaan saada paljon enemmän 
aikaan kirjastotoiminnassa kuin 1500 mar
kalla, ja kuitenkin 1,500 hengen sivistys
tarpeitten tyydyttäminen saattaa muuta
missa tapauksissa kysyä melkein samat, ai
nakin lä.lhes samat, toimenpiteet kuin 5,000 
asukkaan sivistystarpeitten tyydyttäminen 
tässä suhteessa. Jos me teemme sellaisen 
arviolaskelman, että kunta, jossa on 5,000 
asukasta, käyttää kirjastotoimintaansa yh
den markan henkilöä kohden, siis 5,000 
markkaa, ja kunta, jossa on 1,500 asukasta, 
käyttää kirjastotoimintaansa varten 3 mark
kaa henkeä kdhden eli 4,500 markkaa, olem
me me tulleet siihen, että silloin on molem
milla kunnilla suunnilleen samanlaiset mah
dollisuudet tyydyttää. asujamistonsa sivis
tyksellisiä tarpeita, edellyttämällä että tämä 
asukasmäärä on kummassakin kunnassa sa
malla alalla ja että ei kummankaan kun
nan pinta-ala ole aivan erittäin suuri. Ja 
tällöin uhraa siis edellinen kunta yhden 
markan henkeä kohden ja jälkimmäinen 
kunta 3 markkaa henkeä kohden kirjasto
toimintaansa varten. Jos kumpikin kunta 
näistä saa 50 % avustusta valtiolta kirjasto
toimintaansa varten, tekee se edellisen kun
nan osalle 2,500 markkaw, jälkimmäisen 
kunnan osalle 2,250 markkaa. Tällöin jää 
edellisessä kunnassa kunnan U'hraukseksi 
siis 50 p:e:nma henkilöä kohden ja 
jälkimmäisessä tapauksessa 1: 50 lhenki
löä kohden. Jos nyt edellytettäisiin, että 
tämä jälkimmäinen kunta saisi lisäavustusta: 
valtiolta esim. 25 %, merkitsisi tämä lisä
avustus silloin 1,125 markkaa tämän kun
nan osalle ja valtion koko avustus 3,375 
markkaa tälle kunnalle. Tällöinkin jäisi 
tämän 1,500 hengen kunnalle omaksi uh
raukseksi kirjastotoimintaa varten lähi
maille 1 markka henkilöä kdhden eli siis sen 
todellinen uhraus tulisi olemaan suurempi 
kuin sen kunnan, jossa asukasluku on 5,000 
-henkeä. Ja tällöin vasta näillä molemmilla 
kunhilla olisi suunnilleen samat mahdolli
suudet, kuten alussa mainitsin, tyydyttää 
väestönsä sivistystarpeita, koska 1,500 ih
misen sivistystarpeiden tyydyttäminen yh
den ainoan kirjaston avulla kysyy suunnil
leen yhtä suuren ja Y'htä monipuolisen kir-
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jaston kuin 5,000 :kin ihmisen sivistystar
peiden tyydyttäminen. Tietysti tarvitaan 
sellaisella paikkakunnalla, jonka asukas
luku on suurempi, muutamia hyvin paljon 
käytettyjä kirjoja useampia. kappaleita sa
maa teosta, kuin sellaisella paikkakunnalla, 
jonka asukasluku on pienempi. Mutta tä
män seikan minä olenkin ottanut jo huo
mioon tämän laskelman teossa. Sen sijaan 
kummassakin tapauk:,essa riittää ainakin 
sellaisiin kirjoihin nähden yhden ainoan 
kappaleen kirjastoon hankkiminen, joittenka 
käytäntö on hyvin harvinaista, joita vain 
hyvin harvoissa tapauksissa kysytään kir
jastoh;ta lainaksi. Vaikka nyt edellyttäi
simme siis, että näitten tässä vertailun 
vuoksi esitettyjen kuntien taloudelliset olot 
olisivat suunnilleen samat, että väestö kum
massakin kunnassa olisi suunnilleen yhtä 
varakasta, jäisi vielä tämä lisäavustuskin 
huomio;)n otettuna jälkimmäinen kunta epä
edullisempaan asemaan, tulisi enemmän ra
sitetuksi yrittäessänsä tyydyttää väestönsä 
siyistyksellisiä tarpeita kirjastotoiminnan 
avulla, ja kuitenkin me tiedämme, että ta
vallisesti on asianlaita niin, että missä rin
nakkain on kaksi kuntaa, joissa toisessa elää 
suurempi asukasmäärä samalla' alueella 
ja toisessa elää pienempi asukasmäärä, 
ovat myös tämän tiheärumin asutun kunnan 
asukkaat varakkaampia ja että siis täinä 
seikka vielä lisää sitä edullista suhdetta, 
,ioka siinäkin tapauksessa, suuremman kun
nan eduksi asiassa vallitsee. 

Minun käsittääkseni siis tämä suuren va
liokunnan esitys on täysin puolustettavissa, 
varsinkin koska joka ainoassa tapauksessa 
lisäavustuksen myöntäminen jää riippu
vaksi valtioneuvoston harkinnasta. ·Siis ei 
ole olemassa sellaista vaaraa, että jotkut sel
~aiset kunnat, joilla ei ole siihen tarvetta, tu
lisivat lisäavustuksesta osallisiksi. 

Ed. W i i :k: Minä samoin kuin uSeat edeJ
liset puhujat pitäisin valitettavana, jos 1 
rmomentin viimeinen lause hyvä:ksyttäisiin 
valiokuntien ehdottamassa muodossa, joten 
siis samalle kunnalle suoritettavat avustuk
set saisivat nousta yhteensä enintään 
20,000 markkaan, kun hallituksen ehdotuk
sen mukaan ne saisivat nousta 30,000 mark
kaan. Valiokuntien ehdottarua muutos mer
,kitsisi useille kunnille suoranaista taka-as
kelta siihen verraten, mitä hallitus on eh
dottanut, ja tämä koskee ei ainoastaan pie
niä ja keskikokoisia kaupunkeja, vaan 

myöskin ·erinäisiä maalaiskuntia. Eihän 
ole mitään syytä edistää kirjastojen pysy
mistä pieninä silloin, kun väestön luku
määrä ja yleinen kehitys vaatisi niiden ke
hittämistä suuriksi. Jo hallituksen ehdot
tarua ylin raja. on arveluttavan alhainen; 
sitä ei mitenkään pidä mennä alentamaan. 
Mitä tulee niihin kuntiin, joiden asukasluku 
on erittäin pieni, niin niitä koskeva säännös 
on mielestäni aivan paikallaan, koska kun
nollisen kirjaston luominen maksaa suhteel
lisesti eli henkeä kohden enemmän siellä, 
missä asukasluku on pieni, joten vastustan 
ed. Mantereen tekemää ehdotusta. 

Ed. J u ne s: Luovun. 

Ed. Åke r b 1om: Jag ber att få under
stöda det förslag, som gjordes av rdgsm. 
Schauman. 

Ed. N e i t i n i e m i : Koska kansankir
jastolwki sellaisenaan jo tuottaa valtiolle ja 
kunurille suuria menoja, niin on minun mie
lest.äm:i hyvin arveluttavaa, että lakiim otet
taisiin myös erityinen säännös siitä, että 
kirjaston hoitajalle lain perusteella taattai
siin ei ainoastaan palkka, mutta myös elitke, 
siris rinnastettaisiin ne kallSll)koulu.nopetta
jiin. On nimittäin huomattava, että maas
samme on hyvin paljon kuntia, pienempiä 
maalaiskuntia, joissa ki,rja.stonhoitajan toimi 
ei laisinkaan tulisi vaatimaan tältä 
kaikkea hä111en työtänsä. Mutta nyt lain 
määräykset voisivat minun ki1sittääkse:ni hy
vin monessa tapauksessa houkutella kuntia 

· puolestansa toimimaan niin, että tuollainen 
pient.äikin toimintaa vaativa kirjastonhoi
taja saisi ka:nsakoulunopettajan palkka.a 
vastaavan palkkion ja :kunnat voisivat täl
laista henkilöä käyttää monella muulla 
alalla hyväksee-n, kun on kerran saatu palka
tuksi valtion varoiUa henkilö kirjastonhoi
taj·an toimeen. Minä siis ehdotan, että !kir~ 
jastolain 5 § :stä poistettaisiin viimeiset 
kaksi momenttia eli 3 ja 4 mom. kokonaan. 

Ed. ,Lehti 11 en: Pyydän kannattaa ed. 
Neitiniemen tekemää ehdotusta ja olen sitä 
mieltä, että jos tämä ehdotus tulisi edus
kunnassa hyviLksytyksi, niin se myös helpot
taisi silloin sitä, että koko lakiesitys voisi 
tul).a eduskunnassa hyväksytyksi. Mutta ellei 
tämä tUlisi . huomioon otetuksi, niin silloin 
on hyvin kyseenalaista, Yoiko eduskunta 
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laki-esityksen hyväiksyä, sillä kirjastonhoita
jan palklm-asia ja samaten myös eläke-etu
jen maksaminen tulisivat aiheutt~aan hal
litukselle liiallisia menoja, jopa 'kyrumeniin 
miljooniin nousevan rahamenon. Muuten 
pykälän alkupuoleen :n.ähden kannatan ed. 
Mantereen tekemää ehdotusta, mutta ed. 
Neitinientä niihin loppumomentteihin eli 3 
ja 4 momenttiin nähden. 

Ed. P i t k ä n e n, poissa. 

Ed. L o h i: Minä olin pyytänyt puheen
vuoron tehdäkseni saman ehdotuksen, jonka 
ed. Neitiniemi t~ki, ja minä siis kannatan 
hänen elhdotustaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
00.. Mantere ed. Ailioo y. m. kannattamana 
ehdottanut, että 5 § :n alkuosa hyvä;ksyttäi
siin näin kuuluvana: ,Kunta saa vuotuista 
valtioapua 50 % kansankirjastoje.nsa todel
lisista menoista, sekä rajaseudulla ja vähä
varaisella paikkakunnalla valtioneuvoston 
harkinnan mukaan lisäavustusta aina 
50 % :iin saalclra.'' Kutsun' tätä ehdotusta 
ed. Mantereen ensimmäiseksi ehdotnkseksi. 
Niin ikään on ed. Mantere ed. Ailion y. m. 
kan!I1attamana ehdottanut, että 5 § :n 1 mo
mentissa oleva ,20,000 markkaa.n'' muutet
taisiin ,30,000 markkaan". Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Mantereen toiseksi ehdotuk
seksi. Ed. Schauman ed. Åkerblomin kan
nattamana on ehdottanut, että 5 § :n 1 mo
m.entin alku hyväksyttäisiin ed. Mantereen 
eiliSimmäisen ehdotuksen mukaisesti muuten 
paitsi että lisäavustuksen korkein määrä 
määrättäisiin olemaan 20 %. Nimitän tätä 
.ehdotusta ed. Schaumanin ehdotukseksi. 
Vielä on ed. Neitiniemi ed. Lehtisen kan
nattamana ehdottanut, että 5 § :n 3 ja 4 
m.om. poistettaisiin. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Neitiniemen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h. e m i e s: Äänestyksessä ehdotan me
neteltäväksi sillä tavalla, että el1JSin ääneste
tään ed. Mantereen ensimmäisen ehdotuksen 
ja ed. Schaumanin ehdotuksen välillä, koska 
ne ovat vastakkaisia ; sen jälkeen asetetaan 
voittanut vastaehdotukseksi suuren valio
kunnan mietintöä vastaan. Erillisenä olisi 

äänestettävä suuren valiokunnan ehdotusta 
vastaan ed. Mantereen toisesta ehdotuksesta, 
.samoin erillisenä suuren valiokunnan mie
tintöä vastaan ed. Neitiniemen ehdotuksesta. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Åänestykset ja päätökset: 

1) Äänestys ed. Mantereen ensimmäisen eh
dotuksen ja ed. Schaumanin ehdotuksen vä
lillä. 

Joka tässä äänestyiksessä hyväksyy ed. 
:Mantereen ehdotuksen, ää:nestää ,jaa"; jos 
,ei" voittaa, on ed. Schaumaniin ehdotus 
hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (122 -
54-7-16). 

P u he m i e s: Eduskunta on siis tässä 
äänestyksessä ,hyväksynyt ed. Mantereen en
simmäisen ehdotuksen. 

2) Ääawstys suuren valiokun.nan mietin
nön ja ed. Mantereen ensimmäisen ehdotuk
sen välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Mantereen ensimmäinen ehdotus hyväk
sytty. 

Puhe m i e s: Äänestyksessä on ,ei'' voi
tolla (88- 97- 3 - 11). 

Lippuäänestystä pyydetään. 

Lippuä:änestyksessä annetaan 89 jaa- ja 
98 ei-ääntä. 

P u he mies: Eduskunta on siis hyväk
synyt ed. Mantereen ensimmäisen ehdotuk
sen. 

Äänestys ed. Mantereen toisesta ehdotuk
sesta. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Mantereen toinen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (94 - 82 
-0----.23). 
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P u h. e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren v,aliokunnan ·ehdotuksen. 

Äänestys ed. Neitiniemen ehdotuksesta 
suuren valiolmnnan mietintöä vastaan. 

J()ka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Neitiniemen ehdotus hyväksytty. 

Äämestyksessä on ,jaa" voitolla (111 -
72-0----16). 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

6 §. 

Keskustelu.: 

Ed. Schauman: Jag har redan tidi
gare hait tillfälle att framhålla, att denna 
lag åsyitar i främ.sta rummet att understöda 
landsbiiblioteken, i varje fall de små bi,blio
teken. Om denna paragraf antoges, sådan 
stora utskottet nu har förordat den till an
tagande, skulle detta iunebära ett avsteg 
från den allmänna princip, som ligger till 
grund för lagförslaget. Här göres ingen 
skillnad mellan kommw1 och kommun. Vill 
t. ex. Helsingfors kmnmun ibygga ett nytt 
hus eller flere för sitt stadsbi.bliotek, så 
skulle enligt deuna lag staden vara berätti
gad till ett understöd av 20 % av ibyggnads
kostnaderna från statens sida. J ag kan för 
övrigt meddela, att jag just i går i Helsing
fors stads bi!blioteks styrelse var med om att 
avlåta en skrivelse till de högre kommunala 
myndigheterna i sy:fte att ett nytt stort hus, 
som kmnske komme att kosta 5 a 6 a 8 mil
joner, skulle uppföras för stadens huvud
bibliotek. De stora. städerna hava hittills 
rett sig med sitt biblioteksväsende utan att 
behöva statens hjälp. De hava rett sig dels 
med de kommunala medel, som stått till 
disposition, och dels tili följd av den fri
kostighet från enskildas s:idw, som också från 
denna plats kan förtjäna att med erkän
nande omnämnas. Jag vill eriura om Ret
tigs donatioo i Åbo, om hröderna Åströms i 
Uleruborg, om Eugen W olffs i Vibol'g och 
Aaltonens i Tammerfors. Jag kan inte finna 
något skäl för att 1m gå längs en annan 
linje och tillförsäkra de större stadskommu
nerna betydande statsunderstöd för deras 

byggnadsverksamhet på detta område. Jag 
ber därför, hr talman, få föreslå, att para-
grafen måtte i sin !hegynnelse få följande 
ändrade lydelse : ,I byggnadsunderstöd föt> 
anskaffande av bi!bliotrurslokaler erhåller
landskommun, köping, samhälle med sam
mauträngd .befo1kning och stadskommun, 
vars befolkning icke uppgår tili 15,000 per
sol!er av staten 20%" o. s. v. 

Ed. K u 'k k o n e n : V ali6kunnilta, jotka 
olivat ehdottaneet 6 § :ään uuden 1 momen
tin, on tosia;ankin jrumyt huomaamatta se 
epäkohta, jonka korjaamiseksi ed. Schau
man äsken teki muutosehdotuksen. Minii 
pyydän kannattaa ed. Schaumanin ehdo
tusta. 

Keskustelu julistetaaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa orr 
ed. Schauman ed. Kukko~n kanrnattamana 
ehdottanut, että 6 § :n 1 momentin alkuosa: 
tulisi näin kuuluvaksi: ,Rakennusavustusta 
kirjastohuoneistojen hanklrim:iseen saa maa
laiskunta, kauppala, taajaviiikinen yhdys
kunta sekä kaupunkikunta, jo:nJk:a asukas
luku ei nouse 15,000 :een, valtiolta 20 % "" 
j. n. e. Kutsun tätä ehdotusta ed. Schau
manin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikea~ksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokurman ehdo
tuksen, äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on: 
ed. Schaumanin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,ei" voitolla (80 - 95-
-4-20). 

Puhe ·mies: Eduskunta on siis hyväk-· 
synyt ed. Schauma11in ehdotuksen. 

7 § hyväksytään keskustelutta. 

8 §. 

Keskustelu : 

Ed. K u k k o ne n : Viitaten niihin perus
teluihin, joita yleiskeskustelussa esitin, pyy
dän ehdottaa, että 8 § poistettaisiin. 
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Ed. S e h a u m a n: Minä .puolestani tah
toisin vastustaa tehtyä ehdotusta, että tämä: 
.pykälä poistettaisiin. Tänä vuonna on 
kannatettu valtion varoilla yhteensä 97 yh
distyskirjastoa, Nyt !pelätään, että jos tämit 
pykälä hyväksytään, niin syntyisi valtiolle' 
liian suuria lisäkustannuksia. Mutta jos 
nyt otaksutaan, että noin 100 yfudisty& 
lcirjastoa alulksi ainlaikin :slaisä kannatusta, 
niin se ei siinäkään tlllpauksessa, että korkein' 
apuraha myönnettäisiin, taikka 1,000 mark
kaa, merkitsisi paLjoa ralhalliselta kannalta. 
Omastll! puolestani voin todeta, että yhdis
tysten kirjastoilla on ollut suuri merkityS 
maalla. Minä tunnen asian ainoastaan Hel
singistä, mutta olen rniin kauan toiminut 
täJlä alalla, että minä voin sen todeta, ensin 
Svenska Folikskola,ns VäiliOOrien kirjastova
liokummassa, sen jälkeen valtion kirrjastotoi
miJkunnassa. NämäJ yhdistyskirjastot tekevät 
suuren .palveluksen maalla, kuten jo sll!noin, 
erittäin niissä kunnissa, missä ei ole kun
nallista kirjastolaitosta olemassa. Pitäisin 
siis epätarkoitu;ksie.nmukaisena, että nyt la
kattaisiin avustamasta näitä kirjastoja. 
Mutta sen minä myönnän, että on tälläkin' 
alalla rajoitus tehtävä. Olen do valtion 
kirjastotoimikunnassa, ~n tämä laati lakir 
ehootuksen tästä asiasta, ehdottanut, että' 
avustusta annettaisiin ainoastaan maalia: 
toimiviHe ylrdistyksille. Minä nyt täällä, 
herra puhemies, teen sen :muutosehdotuksen,. 
että 8 § :n alku tulisi kuulumaalll näin: 
,Maalla toimiva yhdistys" j. n. e. (Ed. 
Vesterinen : Merellä, merellä ! ) 

Ed. K a f 1 i o k o s k i : Minä kannatan ed. 
Kukkosen tekemää ehdotusta tämän 8 § :n: 
poistamisesta. En tee sitä pää.asiassru sen 
vuoksi, että pelkä.isin tämän pykälän täm
möisenä.kää:n hyv·iiksyttynä tuottavan val
tiolle aivan voittamattoman suuria menoj,a, 
ja olenkin sitä mieltä, että sil:loin kun on 
kysymyksessä tehokas kansansivistystyö, ei 
ole säikälhdettävä, vaikka joku toimenpide 
tuottaisikin valtiolle jossakin määrin meno
ja, mutta kannatan· tätä (}hdotusta sen 
vuoksi, että en pidä tätä 8 § :ää sopu
soinnussa olevana esilläolevan laJkie!hdotuk:
sen kanssa, jonka tarkoituksena on saa<Ia: 
ai•kaan keskitystä kirjastotoiminnan alalla. 
Tämän lain tarkoituksena nimittäin on pää
asi;assa tukea kunnallista kh~jast'Otoim.inlta'a, 
turvata kunnallisen kirj8!Stotoiminnan ke~ 
hittyminen maassa. Nyt kuitenkin taataan 
erilaisille YJhdistyksille prosenteissa laskien , 

y;htä suuri valtioavustus kuin lrnnnillekin 
ja ovat yhdistykset sikäli edullisemmassa 
a:semassa, että yhdistyksioo valtionavun 
saannin ehtona ei ole minkäänlaisia minimi
vaatimuksia, jotka niiden omasta puo
lestansa täytyy suorittaa tullaksensa valtio• 
avusta osallisiksi. Kunll'illa ne sen sijaan 
ovat. Tämä johtaa siihen, että kaikkialla 
siellä, missä kunnan johdossa on henkilöitä, 
jotka vastustavat kirjastotoimintaa, ne hen
kilöt, jotka harrastavat .kirjastotoimintaa, 
·eivät innostu työsketntelemään kunnallisen 
kirjastotoiminnan hyväksi, koska nämä ihen
kilötr jotka tavallisesti ovat. erilaisten yh
distysten toimiJhenkilöitä, voivat tehokkaam
min toimia paikkakunnan kirjastotoiminnan 
hyväksi ajamalla sen )1lhdistykse!11 kirjasto
asiaa, jonka johdossa tai jäsenyydessä htl' 
ovat. Näin ollen siis koko se harrastus, 
mikä .paikkakunnalla löytyy ja mikä tar
vittaisiin kunnallisen kirjastotoiminnan ke
hityksen hyväksi työskentelemään, voi·kin 
joutua tyÖS'ketntelyyn pääasiassa erinimisten 
yhdistysten kirjastotoiminnan kehittämisen 
hyväksi, ja on luonnollinen seuraus, ettit. 
kunnaliinen kirjastotoiminta, jos sitä kuka 
lainkaan adaa, j.ää yksistä:än niiden huol
lett.ava:ksi, jotka eivät asiaa sanottavasti 
harrasta, ja se aivan varmasti silloin johtaa 
siihen, että kunnallinen kirjastotoiminta 
kärsii. Kunnalliset kirjastot eivät näin 
ollen muodostu tarkoitustaan vastll!aviksi. 

Ed. Rantala: Nyt käSiteltävänä olevaan 
pykälään sisältyvää määräystä yhdåstyksien 
kirjastojen a"ustamisesta vastustettiin jO> 
tämän lain yleiskeskustelussa samoin kuin 
suuressa valiokunnassakin. Kun edelleen. 
on telhty ehdotuksia .pykälän muuttamisesta 
jopa kokonaan ;poistamisesta, lienee paikal
taan vielä käsitellä kysymystä, ovatko mei
·dän kirjasto--olomme tällä kertaa niin kehit
tyneet, että olisi paikallaan jåttaä yhdistys
ten kirjastot kokonaan ilman avustusta. 

Ensimmäisenä täytyy torjua sellaiset esi
tetyt väitteet, että 8 '§' :n hyväksyminen 
siinä muodossa, kuin suuri valiokunta eh
dottaa, asettaisi yhdistysten kirjastot lähes
kään yhtä edulliseen asemaan valtioavun 
saantiin nähden ikuin kuntien kirjastot .. 
Kuntien kilijastothan tulevat tämän lain 
mukaan saamaan valtioapua ilman muutaT 
kun sensijaan yhdistys voi saada kirdastol
leen valtioapua ainoastaan valtioneuvoston 
harkinnan muka.an ja tätä avrUStusta voi ylh
distyksen kirjasto saada ainoastaan kirjalli,. 

88 
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suuden ostamiseen ja. sitomise,en itsekäyttä
mistään varoista. 50%- Sen si~a.a.n yhdis
tysten kirjastot eivät tule saamaan lainkaan 
avustusta sellaisiin huomattaviin menooriin 
kuin kirjast<ihuoncisbosta 'aiheutuvista me
noista eikä kirjastonhoitajan palkkaamiseen 
enempi kuin kirjastovälineisiinkään tar
vittavista kustannuksista j,a. nämä menoerät 
kuitenkin muodostavat soogen suuren osan 
kirjastojen vuotuisista menoista. Eipä kir
jallisuuden ostamiseen ja sidottamiseenkaa.n 
saatava avustus tulisi yhdistysten kirjasto
jen nykyään saamasta avustuksesta juuri 
lainkaan muuttumaan. Ainoastaan se muu
tos tulisi nykyisiin avustusperusfuihin, etta 
'kaunokirjaHisuuteen j,a se.n hankintaan tulisi 
avm,tus yhtä suureksi kuin ti>etokirjallisuu
denkin hankintaan saatava avustus on. 
Niin että esitetyt Vläitteet siitä, että tämän 
lain hyväksymisen jälkeen yhdistysten kir
jast>Ojen ha:kemat valtioavustukset tulisivat 
huomattavasti kohoamaan, tuntuvat kerras
saan perusteettomilta, eh'kä asiantuntemat
tomuudesta ai'heutuneilta. ,Sa;manlaisilta: 
niinikään tuntuV>at esitetyt väitteet, että' 
myöskin yhdistysten käsikirjastot tulisivat 
saamaan va1tiorupua. Suuren valiokunnan 
oodotuksesswhan selvästi sanotaan, että avus
tusta voi saada ainoastaan kirjasto, jos se 
on yleisön käytettävissä. 

Pääasiallisena väitteen:ä ovat vastustajat 
esittäneet, että 8 § :n hyväksyminen vai
keuttaisi nyt käsiteltävänä olevan lain tar
koitusperän saavutta.nli:sta, kumJ:allisen kir
jastotoimen kehittämistä. Sen jälkeen kuin 
on hylätty 4 § :ään ha;llituksen esityksessä' 
sisältynyt mä!äräys kuntien veivoittamisesta 
ylläpitoo ainakin yksi kansankirjasto, olisi 
mielestäni ainakin toistaiseksi vielä avus
tettava y:hdist,ysten kirjastojakin,, jos ei 
tahdota joutua suoranaiseen taa.ntumukseen 
kinjasto-oloissa joillakin :paikkakunnilla. Ja 
knn yhdistysten kirjastojen edut verrattuna 
lain kunnallisille ·kirjastoille myöntämiin 
etuihin tulevat olemaa;n tosiasiallisesti huo
mattavasti paljon rpienemmat, ei ta:rwinne 
pelätä että kunnallisen ikivjaswlai.toksen 
kehittyminen kärsisi tämän pykälän säilyt
tämisestä. Joka on ollut mukana edistys
seuratoiminnassa, tietää varsin hyvin, miten 
vaikeata useinkin edistysseumille ja -yhdis
tyksille on varojen hankinta niiden tarkoi
tuksiin ja että eivät nämä tarpeettomasti 
uhraa varoja esim. kirjaston ylläpitämiseen 
siellä, missä tästä ei ole vastaavaa !hyötyä. 
Vain siellä missä kunnat eivät lainkaan pidä 

yllä kirjastoja tai eivät niille omista riittä
vää huomiota, siellä yhdistysten kirjastot 
muodostuvat merkitJ"ksellisiksi. Ja nämä 
paikkakunnat ovat maalaiskuntia. Koko 
tämä 8 § :n hyväksyminen tulee koskemaan 
meLkein yksiriomaan maaseudun ja maala.is
kuntien syrjäisten seutujen sivistyspyrki
mysten avustammta. KaU/prmgeissa ei tällä' 
sä:ännöksellä tule olemaan tuskin mitään 
merkitystä. Sitä osoittaa sekin, että/luette
lon mukaan suomerukielisten ·kirjastojen val
tioavustuksista vuonna 1927 on vain :pari 
kolme kaupungeissa toimivaa yhdisty'koon 
kirjastoa saanut valtioavustuita, kun näi
den vasta.av:a luku maaseudulla on noin 
seitsemisenkymmentä. Ja tamän käsittää 
varsin hyvin, kun tietää ne vaikeudet, joita 
maaseudulla kirjastakysymyksen kehittä
misessä on vielä nykyään. Tietysti siellä
kin kehitys kulkee kunnallisen kirjastotoi
mirman merkeissä ja jos tämä ny.t käsi
teltävänä o1eva. laki tulee hyväksytyksi, 
tulee tämä kehitys toivottavasti kulkemaan 
entista nopeammin. Mutta tällä ke~taa kun 
kolman:neksella kunnista ei ole edes yhtä 
valtioavun clldot täyttävää !kirjastoa, olisi 
ennenaikaista luottaa kdkonaan kunnalliseen 
kirjastolaitokseen. On myöskin muistettava, 
että niissäkin kunnissa,, missä jo nykyään 
on valtioapua nauttiva kunnallinen kir
jasto, tärrnä voi olla sijoitettuna kirkon
kyloon tai muuhun kunnalliseen keskus
paikkaan, mihin kunnan syrj,äseuduilta 
tulee ehkä kymmenien kilometrien matka. 
Jos nyt tällaisen siv:ukulman väestö jonkun 
perustamansa kirjastoseuran tai muun kir
jastoa ylläipitäv'ån y;h:disty;kse.n kautta yllä
pitää ki:vjastoa, en minä voi ymmärtää ole
van mitään I'IYYtä j-ättää tällaista yihteis
toiminnalla ja jatktwalla uihrautuvaisuu
della ylläipidettäv:ää kirjastoa ilman valtio
apua. Useinkin näm1ä syrjäisten seutujen 
kirjastojen avustukset ovat vaatimattomia, 
sellaisia, jopa 45 tai 50 markan suuruisista 
alkaen vuodessa, kuten tänäkin vuotena 
nä:kyy olevan laita.. Mutta ne kuitenkin 
palvelevat nämä pienet avustukset usein 
suhteellisesti paljon suuremmalla teholla 
tarkoitustaan kuin edistyneimpien seutujen 
saarnat tuhansien markkojen suuruiset avus
tukset. Teoreetti~i voidaan kyllä rpuhua 
kauniisti kuD'llallisen kirjasrolailtoksen kes
kittymisen teduista, mutta tällä kertaa nämä 
teoriat mielestäni vielä ontuvat, kuten usein 
teoriain laita on kun niitä ;pitäisi sovelluttaa 
e1äV'ään elämään. 
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Kun täällä esim. maalaisliittolaisten ta
holta on vastustettu tätä 8 § :ää, niin minä 
..en voi käsittää, mistä syystä tämä vastustus 
todella tapahtuu. Ehkä pelätään, että tämä 
.Yhdistysten kirjastoille myönnettävä avus
tus menisi ·suuremmaksi osaksi työväenk:i:r
jastlojen hyväksik Tämä lkuitenllrin ruäyttää 
-olevan varsin aiheetonta pelkoa. Tässä mi
nulla edessäni olevan tämän vuoden valtion
. .avustuksia kirjastoille koskevan luettelon 
mukaan on avustuksista suurin osa. tullut 
'lCrikoisten kirjastoseurojen, nuoriosseurojen, 
raittiusyhdistysten, vieläpä Martta-yhdistys
ten, nuorten kristillisten yhdistysten, vieläpä 
-eräässä tapauksessa suojeluskunnankin kir
jastoille. Verrattain pieni osa sen sijaan 
työväenyhdistysten kirjastoille. Me siis 
täällä vasemmalla, kun me puolustamme tä
män pykälän säilyttämistä, puolustamme 

Kun lisäksi lain seuraava 9 § sisältää 
määräyksen, jonka mukaan valtioapua voi
daan antaa kirjoina, kuten tähänkin saakka 
on ollut laita yhdistysten kirjastoille valtio
apua annettaessa, ei ole mitään pelkoa edes 
siitä, että avustusta mitenkään voitaisiin 
väärinkäyttää, kuten voisi epäillä, jos avus
tusta annettaisiin rahassa. Muutkin valtio
avun saannin ehdot voidaan asetuksella mää
rätä jotenkin samanlaisiksi kuin on ollut tä
hänkin saakka laita. 

Minä, kun en näe olevan mitään syytä 
muuttaa pykälää edes siihen suuntaan kuin 
ed. Schauman on täällä ehdottanut, olen sitä 
mieltä, että käsiteltävänä oleva pykälä voi
taisiin hyväksyä suuren valiokunnan esittä
mässä muodossa. Toivon, että eduskunnan 
enemmistö niin tekeekin. 

pääasiassa n. s. porvarillisten yhdistysten Ed. W i i k : Ed. Rantala. on suunnilleen 
ylläpitämiä kirjastoja ja näiden avustamista. lausunut, mitä minulla:kin oli aikomus hm-
1\'Iut.ta me teemme sen siinä mielessä, että sua. Siitä lähtien, kun V'aLtio al'koi avustaa 
nämät yhdistysten, olkootpa ne minkä nrimi- kmJamlliJSta kirjastotoimintaa., t:äin.ä toi
siä hyvänsä, ylläpitämät kirjastot ovat vielä minta on erit:täiru voi!makkaasti kehittynyt. 
toistaiseksi ei ainoastaan suotavia, vaan vält- Samaa ei voida sanJOa yhdistysten kirjas
tämättömiäkin. Ja ne .pienet avustukset, toista, sillä rre yhdistysten kirjastot, jotlrn 
joita niille suotaisiin, ne ainakin välillisesti ovat saaneet valtiolta avustusta, muodosta
()Vat merkityksellisiä, kun ne enimmä:kseen vat ainoaStaan pienen osan· kaikista valtio
tulevat syrjäisten seutujen vähävaraisen avun saajista ja niitten yhteenlaskettu avus
väestön sivistysta.rpeen tyydyttämiseksi ja tusmäärä on samaten: pysynyt erittäin koh~ 
ne innostaisivat edelleenkin yhdistyksiä vai- tuullisissa rajoissa.. Jos edelleen annettai
'keissakin oloissa ylläpitämään kirjastoa siin n.äiHe kirjastoille avustusta, niin tämä 
siksi kunnes kunnallisen kirjaston kehitys ei mitenikäiän tulisi vaikeuttamaan krmna;l
tekee tämän tarpeettomaksi. ' listen kirjastojen kehitystä;, va.rsin!kin kun 

Jos tämä pykälä poistettaisiin kokonaan, ottaa huomioon, että: avustusten saanti kus
-olisiko varmaa, että saataisiin kunnallinen sakin taipauksessa erikseen tulisi rii'Ppumaan 
kirjasto nopeasti kylliksi laajana toimima-an hallituksen päätöksestä. 
monissa kunnissa, joissa valtioavun ehdot Toiselta puoloo on kumminkin sellaåsia 
täyttävä kunnallinen kirjasto nykyjään kuntia, jotka eivät vielä täytä velvollisuut
puuttuu. Näistä ma.initsen esimerkkinä muu- taan: kirjastotointansa kohtaan!, ja sellaisissa 
tamia. Niinpä Pälkäneen ja Auran kunnissa kunnissa yhdistysten kirjastot ovrut v·ielä 
-on erikoisen kirjastoseuran kirjasto nyky- toistaiseksi tarpeen. Nii:rulru.in valtion kir
jään ainoa valtioavun ehdot täyttävä kir- jastotoimen TIJYkyinen johtaja an'tamal'&an 
jasto, tai Kiukainen ja Ruskeala, joissa nuo- lausunn10ssa sanookin, niin jos yhdistysten 
risoseuran kirjasto on samassa asemassa kirj-astojen va'ltioavustus kokonaan lalcl!:au
taikka Mänttä ja Salmi, joissa. taas työväen- tettaisii:n, siinä mentäisiin .,,,Hiaru pitkälle 
yhdistysten kirjastot Dvat ainoat kunru>ssa ottaen hoomioon nykyiset olot, jolloin kai
•Olevat valtioavun ehdot täyttävät. Nähtä- kille paik:ka.kunnille ei· ole saa:tu eikä äkkiä 
västi useimmissa tällaisissa kunnissa jäisi saa:da kunnan kirj,astoa, mutta kyllru y-ksi
kirjastotyö toistaiseksi koironaan ilman vwl~ t.yisten yritteliäisyydestä yhdistyksen kir
tionavustmta. Kaup1lJ111geissa; sensijaan ei jasto".. Jos siis yhdistysten !kirjastot ovat 
tällaisia ta.pauksia sattuisi, lukuunottamatta vielä ta;rpoon, niillJ niitä on myöskiill avus
mahdollisesti Kuopiota, missä sikäläisen kan- tettava. Ja jos pe;lätää.n, että tästä tulisi
salaisopiston kirjasto on ainoa valtioavun vat hyötymään ennen kaikkea työväenkir
eehdot täyttävä ei-kurmallinen kirjasto ny- jastot, näin minä voin samaten kuin ed. Ran
kyjään. tala todistaa, että työväeiey"hdistysten kirjas-
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tot muodostavat vain JYierreu. osan kaikista 
niistä yhdistysten kirjastoista, jotka ovat 
saaneet valtiolta; avustusta. Suurimman 
osan muodostavat sellaiset kirjastot, jotka 
toimivat JYOrvariilisen,. eritoten maatavilje
levän väestön keskuudessa, j'Otenka eduskwn~ 
n.a;n keskustassa. oleviHa edustajilla ei pitäisi 
olla mitään: syytä vastustaa tätä pykä,lää. 

Ed. M a.l m i v a a r' a : Luovnn1. 

Ed. Kuusi s t o: Minun. oru hyvin vaikea 
yrrunärtää niitä kansanedustajia, jotka tais
televat tätä kirjastolakia vastaan, j'Oka ai
noassa kohdassa koettaen saada siihen niin 
montia huomm:ruuksia kuin: mahdollista ja 
samalla sanovat, että he ovart. sivistystyön 
ja kirjastojen ystäviä. ;varsinkin minua ih
metyttää sivistysvaliokunnan herra puheen
johta~an ehdotus, kun häm ehdottaa. koko 
8 1§ :n poistettavaksi, ja häntä rientää kan
nattamaan toinen sivistysvaliokunnan jäsen1 

vaikka mairuitut edustajat sivistysvaliokun
nassa nimenomaan l&usuivat, e1ttä he' eivät 
minäån taihdo tätä pylkädää poistaa siinä ta
pauksessa ainakaan,, jos nlliin sanottu pakko
periaate tuJ.ee poistetuksi, se tahtoo sanoa., 
kunruiHe ei a~teta velvollisuuksia perustaa 
kirjastoja. Nyt tä.mä pakkoperiaate on pois
tettu mutta senkin. jälkeen vielä esitetään 
poistetta.vaksi valti!Olllapu yhdistysten kir
jastoilta .. Minä en tasiaan enää. käsitä, :mitä 
tästä laista sitten enää jää jälelle ja mitä 
hyötyä laista sitten tulisi olemaan kirjasto
asiaUe. Tämä vaJtiQa:pu,, jonka nämä yhdis~ 
tyste'l1 ki·rjastot saavat, on' valtiotaloudelli
sesti niin kO'Vin pieni. Sehän 0111 noin 
100,000 ma.rkkaa, samana kuin koko kirjas
tojen valtioa~stus on noin 4 miljoonaa. 
Ei luulisi, että siis tä1läkäoo syyllä näitä yh
distymeru kirjastoja voitaisiin vastustaa, 
koska. valtion varoja se ei san10ttavasti kysy. 
Nämä y'hdistysten kirjastot pal:velevat kui~ 
tenikillJ sivistystarvetta monessa, mielessä. 
Ensinnä on otettava lukuun, että ne sijaitse
vat aina tai melkein poikkeuksetta yhdistys
ten toimitaloiUa, joissa, ihmiset käyvät muu
ten asioillaan, ilta:missa j. n, e. ja niiden 
huomiiQ saattaa siten: kiintyä kiTjastoon, ja 
voisivat lainata siellä käydessään: kirjan. 
Monet heistä eivät varmaankaan meruisi 
asiakseen kirjastoon lainaamaan sitä. Meillä 
on vielä! lisäksi monia: sellaisia painavia 
syitä siihen, minkä tä1hden meille pitäisi 
saada mahdollisimman monta kirjastoa ja 

tyydyttää ihmisten: sivisty~tarvetta, syitä,. 
joita ei monessa muussa maas<>a ole. Meil-
lähän tapainturmelus ja huligalllismi leviää 
sellaisella voimalla, että meidän maamme· 
maine sivistysmaana jo pyritään: ru>ettamaan 
kyseenalaiseksi. Ja minun käsitykseni mu
kaam huliganismia ei voi'da muilla keinoilla 
niilll tehokkaasti vastustaa. kuin juuri si~'is
tyksen aseina. Jos me nyt otetaan v,altion· 
avustus pois yhdistysten kirjastoilta, niin 
minä en tosiaan kä1sitä, minkä, takia tämä 
laki tulisi hyväiksryä, mitä hyötyä siitä tulisi 
olemaail1 kirjastoasialle. iMinä toivon·, että 
maala1sliittolaiset edustajat aina-kin pitävät 
sen lupauksensa,,, etteiJVät äämestä näitä yh
dis:tyksille ehdotettuja avustusmääriä pois
tettavaksi, sillä he ovat puolustaneet niitä 
täällä eduskunnan täysi-istunnossakin. 
Minä en käsitä, mistä syystä nyt on tultu 
siihoo tulokseen, etteivät närrnä yhdistysten 
kirjastot ole minkä:älnlajsen v~altioavun tar
peessa eivä!tkä sitä ansaitse. 

Ed. S c h a. u m a n: Jag tror att ma.n all
deles överdl'iver farorna. e1ler oJ.ägetrheterna: 
av nnderstödandet av föreninga,rs bibliotek.. 
HäJr har a:ntytts, a.tt säxskilt a.rlbetarförenht-
ga.rna skulle 'bli d:elaktiga av .dessa uruier
stöd. Det har emellertid å.tminstone hittills 
:i:cke varit fallet. Under ii11llevaranlde år har
ay de 97 föreningsbilbliotek, som hlivit un
derstödda, endast 20 varrit anbe.tarförenings
bibli'Otek. Resten har varit ungdomsförenin
gars, nyrkter'hetsföreningars och a.ndra för
eningars biblimek. Den summa, som utgivits; 
i år för understödamle a.v dessa; förenings
bihliiotek, är löjligt liten. Endast 27,000 
mallk har på det.ta sätt utde1ats, medan åt 
de kO!lllmunala biblioteken har utgivits 
1,028,000 mk. Enligt det .förslag, som nu 
föreligger,. skulle ju understödet åJt för
eningsbilbliotek !bli effektivare, ocll detta en
ligt min äsikt med rätta, men1, såsom jag· 
reda111 ha.r framh!ållit, i val'je fall bleve här 
icke fråga om någoru avsevärt st:or utgii't 
för staten. Jag kan ilcke inse, att man skulle 
ha.va framlbJåJllit nagra hrul:1bara. sikäl emot 
understödande av förelllingslbiblil)teken. Vi 
skola komma i håg" att e:nJigt den verkstä~
lighetsförordning, som kommer •att nt:färdru>, 
när denm.a lag träder i kraft,, det sa:rmolikt 
i enlighet med bibliotekskommissiooens :för
slag blir stadgat, att föreningsbibliotek,. 
jag skall här läsa. på finska, emedan ja:g
har endast den finska texten : ,että ki.rjasto. 
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on kirjastotoimiston johtajan ja asianomai
sen kirjastontal'lkastajan valvonnan ja tarkas
tuksen, sekä jos kunnassa on kunnallinen 
kantakirjasto, tämän jo'htokUI111an dhjauksen 
alainen", och vidare ,että kirjastoru johdossa 
ja hoidossa noudatetaaJll vaJti'OTh kirjastotoi
miik:uDJllian tarpoolliseksi katoomia määräyk
.siä". Skall icke det'ta vara en tillräeklig 
garanti mot missförhåJlaiJJden av allvarlig 
art? 

Ed. Å k e r b 1 o m : J ag ber att få under
stöda dei förslag, som ·tidigare gjordes av 
rdgsm. Schauman ibeträffa111de ändrilllgsyr
kandet i 8 §. 

Ed. B ä c k: § 1 blev i dag godkänd här, 
och där stadga.s gen1ast i hörjan, att för den 
eerutrala ledni.n.gen och övervakningen av 
statsunderstödda kommunala. och förenings
bibliotek skal·l i samband med skolstyrelsen 
tillsättas en stlilten.s ibiblioteiksk'Ommission 
o. s. v. Uti dennra paragraf tahs det om 
ledningen a:v inte endast kommuna;la, utan 
även av föreningsbilbliotek Nu v~ll man 
~mellertid vid beharndlingen av 8 § helt och 
Mllet slopa förenmggbilbliotek. J ag kan för 
min•del icke finna någon konsekvem i detta. 
Skulle 8 § nu i dag slopas, då s:kulle deTI!lla 
lag dessutom bliwt i högsta gmd fördärv
ibringande för föreruingslbiJbliot~ksverksam
heten., ooh den som litei känner till hithö
rande förhållanden·, måste ändå erkänna, att 
fören:ingsbiblioteken hava verka:t till stor 
väJ.signelse för folkupplysruiiilgen i vlårt land. 
Jag kan dwför icke för min del giva. min 
röst för slopande ooh ,förkastande av 8 §, 
utan jag ber att :llå föres~ a'tt denna para
graf sku1le godkännas i den form, som den 
Jmr i stora utskottets betänkande. 

Ed. Kukkonen: Ensiksi huomautus 
lähinnä edellisen lausunnon johdosta. Tie
tystihän olisi voitu menetellä sillä tavoin, 
että ensimmäisen pykälän käsittely olisi ly
kätty siksi kunnes 8 § :stä olisi päätös tehty. 
Silloin olisi välttynyt se epä.johdonmukai
suus, mistä ed. Bäck teki muistutuksen. 
Mutta ei myöskään :missään tapauksessa ole 
epä;johdonmukaista muuttaa 8 § :ää tai se 
kokonaan poistaa vielä tässä vaiheessa. 
Asia palaa siinä tapauksessa suureen valio
kuntaan ja sen on ei ainoastaan oikeus vaan 
velvollisuuskin tehdä lain edellisiin pykä
liin ne muutokset, jotka aiheutuisivat 8 § :n 
muuttamisesta tai poistamisesta. Asian tä-

män puolen pitäisi ed. Bäckille olla varsin 
selvän sanomattakin. 

Minä pyydän vielä omistaa muutaman sa
nan niille nuhteille, joita ed. Kuusisto on 
esittänyt minua ja ed. Kalliokoskea vas
taan. Jos 8 § olisi hallituksen esityksessä 
ja valiokuntien mietinnöissä saanut sen tii
vistetyn muodon, jonka minä ja monet muut, 
jotka olemme olleet toisella kannalla, oli
simme halunneet antaa sille, niin ei tätä py
kälää vastaan meidän kannaltamme olisi sa
'lOOttavaaJ muistuttamista. Minä myönnän 
kernaasti, että suuri valiokunta on tätä py
kälää huomattavassa määrässä parantanut, 
kun se on sisällyttänyt siihen valtioneuvos
tolle harkintavallan. Ja jos vielä ed. Schau
manin muutosehdotus hyväksytään, paranee 
pykälä melkoisesti. Jos kaikkien näiden 
muutosten lisäksi vielä suostuttaisiin alenta
maan prosenttimäärä 50:stä 25:een, ei mi
nulla henkilökohtaisesti olisi tätä pykälää 
va,staan mitään muistuttamista. Minä olen
kin koettanut yksityisesti tunnustella maa
.perää juuri hallituspuolueiden taholla saa
dakseni selville, suostuttaisiinko siellä tä
män prosenttimäärän alentamiseen. Minä 
en ole kuitenkaan saanut kuulla, että siihen 
oltaisiin taipuvaisia ja sen vuoksi minun on 
täytynyt pitää kiinni ehdotuksestani, että 
tämä p;y;kälä poistettaisiin. 

Minun huomatakseni eivät kahdeksatta 
pykälää siinä- muodossa kuin se nyt esiintyy 
suuren valiokunnan mietinnössä asiantunti
jat yleensä puolla. Eräs niistä varsin var
teenotettavista asiantuntijoista, joita sivis
tysvaliokunta kuuli, m. m. lausui käsityk
senänsä,,. että t@män1aaJtuisen 8 § hyväksy
minen johtaisi kirjastotoimen toisille urille, 
·kuin millä se omassa maassamme on aikai
semmin ollut ja millä se yleensä muissa 
maissa kulkee. Erityisesti asiantuntija teki 
huomautuksen 8 § :ssä esiintyviä maksimi
määriä va:staan. Minä torju:n: sen syytöksen, 
että me, jotka pidämme kiinni lakiehdotuk
sen johdonmukaisesta rakenteesta myös 8 
§ :n kohdalla, sen johdosta olisimme kirjas
toasian vastustajia. Minä en muutoin ole 
aivan yhtä optimistinen kuin ed. Schauman 
myö~kään siihen nähden, että kustannuk
set yhdistyskirjastojen avustamisesta supis
tuisivat entisiin määriin, jos säädettäisiin 
niin väljä pykälä kuin ehdotettu 8 § on. 
Minä luulen olevan perusteltua syytä olet
tamukseen, että näin runsas valtioapu hou
kuttelisi yhdistybiä käyttämään hyväk
sensä helppoa rahainsaantia. 
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Ed. T e r v o: Täällä ed.. Kuusisto mai
nitsi, että hän ei ymmärrä niitä, jotka vas
tustavat kirjastolain kaikkia pykäliä. Ja 
voihan niitä olla toisiakio edustajia, jotka 
eivät heitä. ymmärrä. Minä ymmärrän erin
omaisen hyvin, kun tämä tulee pa.ppien ta
holta. Sivistysvaliokunnan arvoisa puheen
johtaja pastori Kukkonen teki ensimmäisen 
hyökkäyksen tätä 8 pykälää vastaan. Nämä 
herra.t pastori.t kai arvelevat, että he voivat 
jonkun verran vielä kontrolleerata niitä kir
jastoja, jotka toimivat kunnan kirjastoina. 
Mutta yhdistyksien kirjastoihin ei heidän 
kontrollinsa kai ulotu ja heidän on vaikeata 
sulattaa sellaista, että kansalle annettaisiin 
sellaisiakin henkisiä ravintoannoksia, joita 
he eivät voi tarkastaa Mooseksen talikynt
tilän valossa. He pitäisivät sitä tuhoisana 
kansalle. Minä ymmärrän tältä kannalta 
erinomaisen hyvin tätä pappien armeijaa, 
ja minä luulen, että kun ed. Kuusistokin 
ajattelee tarkemmin, niin kyllä hän ym
märtää. 

Ed. B ä c k: Minun täytyy saada vähän 
oikaista edellisen puhujan puhetta. Hän 
puhui pappien taholta tulleesta vastustuk
sesta. Minä olin joku hetki sitten toisessa !pai
kassa tässä huoneessa julkisesti puhumassa 
tämän: lakiehdotukseni puolesta, myöskin 
8 § m puolesta, min että ed. Tervo ei ole var
maankaan ymmärtänyt minun esitystäni, 
se kun oli ruotsiksi esitetty. 

Ed. Te r v o: Minä jätin äskeisen pu
heenvuoroni keSlken. Minun piti huomaut
taa, että ainoa valoisa poikkeus sivistysva
liokunnan papeista on pastori Bäck. l\futta 
Vöyrissä onkin kirjasto, jopa sellainen, 
joka on saanut jatkuvasti valtioapua, ja tä
män minä mielelläni myönnän. Minä jätin 
sen erehdyksessä mainitsematta puheenvuo
roni lopussa. 

Ed. P i t k ä n e n: Jos tämä esillä oleva 
pykälä jää lakiin, ei voi olla ensinkään mah
d<>tonrta, etteikö syntyisi kunnissa rinnak
kaiskirjastoja, kuntien kirjastoja ja yhdis
tysten kirjastoja. Esimerkiksi maaseudulla 
runsaasti olevat maalaisliitto-osastot alka
vat perusta:a ooni:a kirjastoja, työvä;(myhdis
tykset omiaan ja muut valistus-, sivistys
ja opintokerhot myöskin omiaan. Ja sitten 
on vielä kunnan kirjastoja. Nämä kai,kki 
<>vat valtion kannatuksen varassa. Vaikka 

·-·- --·-- ·-----~---------

asia onkin hyvä, mm kohtuus kaikessa on 
paras. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kukkonen ed. Kalliokosken kannatta
mana ~hdottanut, että 8 § poistettaisiinr 
Kutsun tätä. ehdotusta ed. Kukkosen ehdo
tlukseksi. Sitten on ed. Schauman ed. Åker
blomin kannattamana ehdottanut, että py
kälän alkuosa ·kuuluisi: ,Maalla toimiva yh
distys' j. n. e. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Schaumanin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhe m i e s: Mitä menettelytapaan tu
lee, ehdottaisin meneteltäväksi sillä tavalla, 
että ensin äänestetään ed. Schaumanin eh
dotuksen ja suuren valiokunnan ehdotuk
sen välillä ja sen jälkeen pykälä, sellaisena 
kuin miksi se tässä äänestyksessä on muo
dostunut, asetetaan vastaehdotukseksi ed. 
Kukkosen ~hdotusta vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys suuren valiokunnan ehdo
tuksen ja ed. Schaumanin ehdotuksen vä
lillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Schaumanin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (101-
85-1-12). 

Puhemies: Eduskunta on hyväksynyt 
suuren valiokunnan ehdotuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan ehdo
tuksen ja ed. Kukkosen ehdotuksen välillä. 

Joka liyväiksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Kukkosen ehdotus hyväksytty. 

Ääruestyksessä on ,jaa" voitolla (97-89 
-0-13). 

P u h e m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
suuren valiokunnan ehdotuksen. 
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9 §. 

Keskustelu : 

Ed. Pitkän e 11: Ehdotan, että 9 § pois
tetaan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Pitkänen ehdottanut, että 9 § poistetaan, 
mutta kun ehdotusta ei ole kannatettu, ei se 
voi tulla äänestettäväksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Pykälä hyväksytään. 

10 ja 11 § :t, lain johtolause ja lain m
mike hyvålksytään keskustelutta. 

Puhemies, Kun lakiehdotusta ei ole 
muuttamattomaJ:lia hyväiksytty, pail:autetaan 
mietintö s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n, 
joten asian toinen käsittely tulee jatku
maan. 

P u h e m i e R: Eduskunnan istunto kes
keytetään n;yt ja jatketaan kello 7 tänään. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 5,05 i.p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 7 i. p. 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

3} Ehdotus laiksi eräistä muutoksista aviolii
ton ulkopuolella syntyneistä lapsista annet

tuun lakiin. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 29 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e
I y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 2 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 29, joka sisäiltää yllämai-
nitun lakiehdotuksen. 

P u he m i e s: 'Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 29. Ensin sal-

litaan yleiskeskustelu ja kun se on jullil
tettu päättynooksi, siirrytään lakiehdotuk
sen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelussa. ei kukaan halua pu
heenvuoroa. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

Lakiehdotuksen 3, 14, 16, 22 ja 29 § :t 
hyväksytään keskustelutta. 

34 a §. 

Keskustelu: 

Ed. S a h l s t ei n: Viitaten niihin perns
teluihin, jotka löytyvät mietintöön liitetyssä 
ensimmäisessä vasmlauseessa, pyydän minä 
ehdottaa, että tälle pykälälle aamettaisiin se 
sooamuoto, joka esiintyy mainitussa vasta
lwuseessa. 

Ed. J a c o b s s o n : Beträffande ifråga
varande paragraf ber ja:g att få hänvisa tili 
den motivering, som ingår i den av rdgsm. 
Molin och mig undertecknade reservationen. 
Med hänsyn därtill att ur sagda motivering 
enligt mitt förmenande med all tydlig'het 
framgår dels att sagda paragraf är obehöv
lig, dels att pa.ragrafen ur rättssäkerhetens 
synpunkt är ytterst betänklig icke min.st 
emedan den i fråga om dessa privata ur
kunder jämställer utmätningsman med över
exekutor, kunde marn tycka, a:tt paragrafen 
utan vidare tborde förkastas. Då emellertid 
ma.joriteten ha.r stirrat sig blind på denna 
paragraf och anser, att den ovillkorligen är 
nödvä:ndig för .bevakande av de utom ä.kten
skap födda barnen, kan man befara att ett 
dyli:kt yrkande icke skulle komma att god
tagas. På denna grund :ber jag i stället få 
förena mig om rdgsm. Sahlsteins förslag, 
ehuru icke heller denna pa.ragraf helt och 
hållet tillfredsställer mig. 

Ed. F. J. Leino: Käsilläolevan pykälän 
tarkoituksena on, että ulosottotoimenpide 
salll:taisiin mahdollisimman nopeasti lop
puun saatetuksi sellaisessa tapauksessa, jossa 
elatusvelvollinen on allekirjoittanut sopi
muksen elatusvelvollisuutensa suorittami
sesta. Täällä on edusta:ja Sa:hlstein, nojau-
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tuen vastalauseesooll!Sa, huomauttanut, että 
ei ole riittäviä perusteita, oikeusturvaa ja 
varmuutta siihen nähden, että sopimusta ei 
lakiehdotuksen mukaan laadita holhous
lautakunnan edessä, minkä vu<Jksi voisi olla 
se va~.ra olemassa, että sopimus voisi olla 
joko väärä taå. väärennetty. Kun voimassa
oleva laki kuitenkin asettaa melko tilllkat 
muodolliset vaatimukset sikäli, että se vaa
tii, että sopimus on lrirja:llisesti tehtävä 
ja kahden todistaJjaa1 allekiTjo1t~tava ja 
vielä päällepäätteeksi :holhouslautakunnan 
vahvistettava, niin ei tällaista vaaraa minun 
mielestäni voi olla. Mutta tämä ei ole sitä
paitsi mikään uusi periaate tässä aviottomia 
lapsia koskevassa laissa, jota nyt eräissä 
kohdin täydenmetään, nimittäin - minun 
täytyy SaJlloa - hyvissä kohdin, sillä laki 
on tähän saakka osoittauttmut puutteelli
seksi. On nimittäin huomattava., että laki
ehdotuksen 29 § :ssä on jo voimassaolevassa
:kin laissa lausuttu se periaate, että palkan
nauttijoihin näthden voidaan tälla1nen va
paaehtoinen sitoumus panna täytäntöön 
ilman muuta. Kysymyshän olisi silloin ai
noastaan sellaisista tapauksiJSta, jolloin ulos
mittaus kohdistuisi muuhun omaisuuteen 
kuin palkkaan. Ei minun mielestäni voida 
kohtuudella vaatia, että palkannauttija, 
joka ylimalkaan muutenkin on elämässään 
vähän huonommalla puolen tätä nykyä kuin 
sellainen henkilö, jolla on sen verran omai
suutta, että elää esim. pääoman varassa tai 
on hankkirmt tällä pääomalla kiinteistön tai 
muun toimeentulon, joutuisi huonompaan 
asema;an kuin tämä. 1Se<n vuoksi minä en 
ole voinut olla mukana siinä ehdotuksessa, 
jonka ed. Sahlstein täällä teki. MiJnä myön
nän, että puht~U~Bti juriidiselta kannalta 
voitaisiin antaa aJ>Vo ed. Sahlsteinin teke
mälle ehdotukselle, mutta kun se ni·in suu
ressa määrin on epäl()ikeudenmukainen pal
kannauttijoihin nähden ja siis olisi omiaan 
minun mielestäni edistämään tavallaan -
sanoisinko -vääryyttä eri henkilöihin näth
den yhteiskunnJa:ssa, niin minun täytyy sitä 
jyrkästi vastustaa, kun sen sijaan lakiehdo
tus sellaisena, kuin se on suuren valiokun
nan ja lakivaliokunnan mietinn·össä, ooal
taan amakin korjaa tällaisen vääryyden, 
joka on aikaisemmassa lajnsäädännössämme. 
SeR vuoksi minä suosittelenkin eduskun~ 
nalle, että se hyväksyisi suuren valiokunnan 
mietinnön, joka asiassa on yhtäpitävä niin 
hyvin hallitUJksen esity-ksen kuin lakivalio
kunna,n mietinnönkin kanssa. 

Ed. Lehtokoski: Niistä muutoksista. 
joita hwlliius on esittänyt voimassaolevaa1~ 
aviottomain lasten lakiin, on se muutosehdo
tus, mikä koskee ulosottovoimaisuuden ulot
tamista muuhunkin kuin palkkaan ja elin
kovkoon, yksi sen tärkeimpiä kohtia. Nyt
hän on käytännössä~ se menettely, niinkuin 
voimassaoleva laki edellyttää, että on voitu 
elatussopimuksen perusteella antaa ulosotto
miehen kautta määräys mitata elatusvelvol
lisen palkasta määrätty erä ulos. Näin on 
menetelty yloon!Sä ja la:ki on antanu:t siihen 
mahdollisuuden. Mutta jos on aiottu tätä 
ulosottotoimintaa vähän pitemmälle laajen
taa, niin silloin ei olekaan ollut mafudolli:
suus si:ihen1 ja on huomioon otettava 
että korkein oikeus v. lJ925 onl asettunut 
myöskin 'kielteiselle kannaHe ulosoton toi
mrtta.mi~sesta muuhun kuin palkkaan ja elin
kor!roon niilhden. Tästä: puutteellisuudesta on 
ollut seurauksenla, että monet köyhät lllll'O

ret tytöt ovat aviottoman lapsensa kanssa 
jääneet mitä suurimpaan hätään ja puut
teeseen ja varakkaassa asemassa oleva isä on 
vapautunut kaikesta edesvastuusta. Kun 
tämä ei voi olla oikein ja kun vielä ottaa 
huomioon sen seikan, että kuntien tulee an
taa lain eräitten pykälien mukaan avustusta 
sekä lapsen äidille että myöskin lapselle, jos 
elatusvelvolliselta ei sitä saada, niin joutu
vat tällaisessa tapauksessa kunnan veroa
maksavat jäsenet suorittamaan veroa monta 
kertaa rikkaittenkin lasten ylläpitämiseksi. 

Kun nyt hallitus on esittänyt tämän muu
tosehdotuksen, mikä on erikoisen välttämä
tön tähän lakiin, lasten edun turvaamiseksi, 
niin ei olisi pitänyt olla mitään erimieli
syyttä tämän kohdan hyväksymisestä, var
sinkin sen jälkeen kuin lainvalmistelukunta 
myöskin yksimielisesti oli ollut tämän ehdo
tetun py-kälän takana. Nyt kumminkin on 
esitetty vastalause tätä hallituksen ja valio
kunnan kantaa vastaan ja tehty se ed. 
Sahlsteinin vastalausoossa: sillä perusteella 
kuten sanat kuuluvat, ,että koska kuitenkin 
voimassaolevassa laissa ei ole sanotussa sopi
muskirjassa riittävän oikeusturvan saami
seksi määräystä siitä, että sellainen sopimus
kirja on laadittava holhouslautakunnan 
edessä taikka että lastenvalvojan tulee se hy
väksyä ja sopimuskirjan laillista sitovai
suutta vastaan siis ulosmittauksessa voidaan 
tehdä hyvinkin päteviä muistutuksia". 

On otettava huomioon va;stalausetta arvos
teltaessa, että aviottomien lasten laissa 
vuodelta 19.22 sen 11 § :ssä säädetään nimen-
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omaan, ,että jos elatusvelvollisuuden täyt
tämisestä tehdään asianosaisten kesken sopi
mus, on se laadittava kirjallisesti ja todista
jien allekirjoitettava. Sopimus on, jotta se 
olisi pätevä l!astenvalivoja:nJ ~tyksestä hol
houslautakunn:an valw.istettava." Näin sano
taan nimenomaan aviottomien lasten laissa 
ja edelleen laUJSufaan asetuksessa, että jos 
.sopimus ei ole sillä tavalla tehty, se olkoon 
mitätön. Kun näin on, niin katoaa pohja 
siltä väitteeitä, mitä tässä vastalauseessa eh
dotetun pykälän muuttamiseksi on ehdo
tettu. Näin <>llen ei voi tulla muuhun tu
lokseen kuin siihen, että jos tahdotaan laista 
tämäkin puutteellisuus poistaa, mikä siinä 
on olemassa, niin silloin on eduskunnan 
myöskin hyväksyttävä esitys sellaisena, kuin 
lakivaliokunta ja suuri valiokunta ovat sen 
j<> hyväksyneet. 

Jos sitten vertaisin lyhyestj Skandina
vian ma.idoo vastaavaa lainsäädärutöä juuri 
tähän pykälään, niin huomataan, että mi
tään epäilyksen varaa ei meilläkään tässä 
suhteessa ole olemassa. Norjan lain mukaan 
on se vanhemmista, j<>ka on lasten huoltaja, 
velvollinen pitämään siitä samanlaista huolta 
kuin aviolapsesta ja toinen heistä, ellei lapsi 
ole kumpaisenkaan huolehdittava. Molem
pien on suoritettava elatusapua, kunnes 
lapsi on täyttänyt 16 vuotta tai jos vanhem
pien oloihin katsotaan kohtuulliseksi tai 
lapsi ei voi silloin vielä huolehtia toimeen
tulostaan, kauemminkin. Edelleen sano
taan, ,että sitäpaitsi voidaan se, joka on lai
minlyönyt sanotun elatusvelvollisuutensa, 
vaikka hänellä on maksuvaroja tai voi niitä 
hankkia, tuomita rangaistukseen vieläpä 
vankeuteenkin sekä määräajaksi pakkotyö
hön, yksityistyöhön tai pakkotyölaitokseen 
hankkimaan työllään elatusvelvollisuuden 
täyttämiseen tarpeelliset varat ja jotta ela
tusvelvolliset eivät muuttamalla maasta voisi 
vapautua puheenaolevasta rasituksesta on 
lisäksi säädetty, että maasta muuttaville voi- , 
daan vaatia vakuuden asettamista elatusvel- , 
vollisuuden vastaisesta täyttämisestä ja että : 
milloin on syytä olettaa, että elatusvelvolli- 1 

nen aikoo lähteä maasta tekemättä selvää : 
• puolestaan, paikallinen viranomainen voi 

antaa väliaikaisen matkustamiskiellon sekä 
takavarikoida hänen omaisuutensa, mikä voi
daan ulosmitata myöskin erääntymättä ole
vien elatusapumaksujen suorittamiseksi.'' 

Näin Norjan laissa ja kun meHlä nyt. pelä- • 
tään, että tämä v~isi kohtuutromuuksiin ja : 

---------------------~---

väärinkäytöksiin, niin tahdon huomauttaa, 
että tällaista ei -ole Norjassa.kaan ollut ha
vaittavissa, ainakaan asiakirjat eivät kerro 
siitä, ja toiseksi mitä maamme oloihin tulee 
voidaan väärästä ulosmittauksesta tehdä va
litus ulosottolain erinäisten säännösten mu
kaan jos vääryyttä tapahtuu. 

Olen siis sitä mieltä, että tämä pykälä olisi 
ehdottomasti hyväksyttäivå;, jos tahdo~ 
~>'iitä puutteellisuudesta päästä, mikä lasten 
elatusvelvollisuuden täyttämiseen nähden 
tällä kertaa on olemassa. 

Ed. N u r m e s n i e m i : Kannatan ed. 
Sahlsteinin tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Sahlstein ed. Jaoobssonin y. m. kannat
tamana ehdottanut, että 34 a § saisi sen 
sanamuodon kuin lakivaliokunnan mietin
töön liitetyssä 1 vastalauseessa ehdotetaan. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Sah1steinin eh
dotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvä:ksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää .,jaa", jos ,ei" voittaa, on 
ed. Sahlsteinin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa!' voitolla (95-76 
-1-27). 

,P u he mies: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

38 a §. 

Keskust-elu : 

Ed. Lehto k o s k i: Valiokunta käsitel
lessään hallituksen esitystä on rpoistan.ut 
38 a pykälän, joka sisälsi sen, että lasten.. 
suojelun ylin valvonta ja johro kuuluisi so
sosi·ali-ministeriö~le. Kun en voi pitää 
oikeana valiokunnan tekemää päätöstä ja 
kun ottaa. hoomioon, 6ttä valiokuntakin 
on asettunut sille !kannalle, että holhous
lautakunnan t.elh.tävät lukuunottamatta las-

89 
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ten erityise'n omaisuuden hoitoa. voidaan 
siirtää lastem.uojelUlautmkunn·ille, niin joh
tuu jo itsestään, että ylh1 johto tällaiSissa 
tliipauksissa on keskitettävä sQSialimi.nis
terlöön.. Se:rn vuoksi' pyydäni ehdottaa, 
että~ esityks€8Sä olev!!L 3'8 a § .palautettaisiin: 
mietintöön siten kuin vastalauseeiD.Ine edel
lyttää. 

Ed. H a verinen: Y>htyen perustelui
hin, jotka ed. Lehtokoski esitti, minä pyy
dän kannattaa hänen ehdotustaan. 

P u he mies: KO.Ska kaksi edtist&jaa on 
tehnyt ehdotuksen uuden pykälän otta
misesta lakiin, niin pyydän seuraavia 
edustajia kohdistamaan lausuntoosa tähän 
ehdotukseen, joka otetaan ensin ratkaista
vaksi. 

Ed. 1<'. J. L e i n o: Lakiehdotuksesta on 
pdistettu tämä .pykärä sen ta:kili, että laki
valiokunta 'katsoi, että sen o1kea paikka ei 
olisi tämän lain yhteydessä. Käytäntöhän' 
on jo siihen suuntaan kulkemassa, että so
sialiministeriö on pitänyt huolta näistä 
asioista, mutta on huomattava, että holhous
lautakun'ltat, joilla. on huomauttava asema 
varsinkin ala,ikäisten omajsuuden hoidossa, 
ov.at alioikeuksien valvonnan alaisia, ja 
v·oisi ~jaWlla, että fi.Ylltyii!i åonkinlaisia risti" 
riitoja näiden valvontaviranomaisten välillä. 
Sen vuoksi minlä en ole voinut olla mukana 
hyväksyinässä täiiais:ta pykälää lakiin, 
mutta olen pää1asiallisesti kuitenkin tehnyt 
sen siitä syystä, että mielestäni, jos sen
sutintainen lainsäädäntö katsottaisiin tar
peelliseksi, olisi siitä laadittava kokonaan 
eri laki, joka olisi täyd:ellisempi kuin mitä 
voi olla muutam&n rivin laajuinelll pykälä 
laissa, j•ohon minun mi-elestäni tämän suun
tain.en lausuma ei sovellu. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u liemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lehtokoski ed. Haverisen kannattamana 
ehdottanut, että 38 a § :·ksi otettaisiin sellai
nen uusi rpykälä; kuin hallituksen esityksen 
38a ·§ on. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päiUiis: 

Joka hyviiksyy suuren va.lidktm:ria.n ehdo
tuksen, äänestää ,jaa'' ; j.oS ,,ei'' voittaa. 
on ed. Lehtök~en eJ:td~tus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,.jaa" voitolla (106-
61-6-27). 

Puhemies: Eduskunta on siis hylän
nyt ed. Lehtakosken ehdotuksen. 

.Suuren valiokunnan mietinnön 38 a, 38 b, 
38 c ja 40 § :t, lain lQPpusäännös sekä lain 
johtolause ja nimike hyväksytään kes
kustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely julis
tetaan p.äättyneeksi. 

4) Vuoden 1925 valtiopäivillll lepäämlliin 
jätetty ehdotus laiksi edustajanvaaleista sekä 
erinäiset vaalilain muuttamista tarkoittavat 

eduskuntaesitybet. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 30 ja otetaan t o i se e n käsi t te-
1 y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 11 valmistelevasti käsitelty 
mainittu lepiilämään jätetty lakiehdotus sekä 
ed. TuomiQj&n y. tn. edusk. esit. n:o 3, ed. 
von Bornin edusk. esiL n :o 4 sekä ed. &lr
geliukS'en ja ed. Sc'haumanin edusk. esit. 
n:o 5. 

P u h e mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 30. 

Keskustein: 

Ed. I t k o lll e n: Kun eduskunnan loman 
jälkeen viime .viikolla oli vaikea saada 
ryhmi'ä koolle ja kun lienee vielä kerran 
syytä varata tilaisuus tämän asian käsittele
miseen eduskuntaryhmissä, niin minä ehdo
tan, että asia pannaan pöydälle ensi istun
toon. 

Ed. R e i n i k a i n e n: Minä tpyydän kanr 
nattaa tehtyä (l!hdotusta. Minä toivon, että 
eduskunnan enemmistö tähän ehdotukseen 
sudstuu ottaen huomioon tämän asian tär
keyden. Kun me kerran vielä haluamme 
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neuvotella . tästä ryhmässämme, niin mma 
pitäisin luonnolli~na, ett'ä tähän· tehtyyn 
€hdotukseen suostutaan. 

P u !he mies: Kun on teht,y eh{lotus pÖy
dilllepalbOSta ja koska tämä ehd{)tus, jos se 
hyV'äksytään, keskeyttää asian asialliSen 
käsittelyn, pyydän seuraavia edustajia koh
distamaan pulheenvuoronsa pöydäll6pano
pyyntöön. 

Puheenvuoroja ei pyydetä. 

Keskustelu 
päättyneeksi. 

pöydäJ.lepanosta julistetaan 

P u he m 1 e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Itkonen ed. Reinikaisen kannattamana 
ehdottanut; että asia panta.isiin pöydälle 
seuraavaan istuntoon. 

Selonteko myönne.tään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka haluaa jatka.a asian asiallista käsit- ' 
telyä, äänestää ,jaa"; j.os ,ei" voittaa, on 
ed. Itkosen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,,ei" voitolla (57-119 
--1-22). 

P u he m i e s: Eduskunta on siis hyv·äk
synyt ed. Itkosen ehdotuksen. 

Keskustelu: 

Ed. Kallio k o s k·i: Vaikka onkin sei
vää, ·että: tämä asia tulee saamaan kielteisen 
ratkaisun, niinkuin se asian käsittelyn tä
hänastisessa vaiheessa aina on saanut, on mi
nusta kohtuullista kuitenkin asian käsitte
lyn tässä vaiheessa kiihnittää asiaan hiukan 
huomiota jo senkin perusteella, että edus
kuntaesityksen rullekirjoittajina Oil ~llainen 
joukko eduskunh'an jäseniä, jonkalainen 
määrä riittää esimerkiksi vä:li.kysymyks.en 
>tekoon eduskunnaUe. Näillä edustajilla siis, 
vaikka asia on toivotonkin. on kai oikeutta 
hiukan kuluttaa eduskm1nan aikaa, jota: 
minä kui~n:kin omasta puolestani en aiokaan. 
varsin p-itkälti kuluttaa. 

Kun asia on aivan äsken ollut eduskunnan 
käsiteltävänä eduskunnan ·edellisessä kokoon
panossa, on kai tuntunut useiden mielestä 
hyvin omituiselta, että on samasta asiasta 
tehty a.lote uudelleen nyt heti vaalien jä.l. 
koon. Tahdon tässä suhteessa sanoa, että 
ajan lYrhyyden vuoksi ei tältä kannalta ka•t
soeri ·olekaan alott.een te'koon muuta pei"us
tetta kuin se, että on tahdottu nahdä, min-
kälaisen muutoksen asiaan suhtautuminen on 
sa.anut toimitettujen eduskuntavaalien kaut
ta, onko supistetun kansa:koulumuodon ylei-
semmäksi saattamista tarkoittavalla pyrki
myksellä eduskunnassa nyt suurempaa kan
natusta, kuin sen edellisessä kokoonpanossa 
oli. Asian käsit-telyn tähänastiset vaiheet 
ovat osoittaneet, että niin ei ole asianlaita, 
vaan että se on miltei päinvastainen. 

Toinen aihe verrattain äsken käsitellystä 
asiasta aloitteen tekoon on se, että nykyisin, 

Asia p a n n a a n p ö y d ä ll e seuraa vaan 
istuntoon. 

: elettäessä oppivelvollisuuden täytäntöönpa
noaikaa, on yritettävä tämäm täytäntöönpa
neajan kuluessa pelastaa, mitä on pelastet
tavissa. Luonnollisesti supistetun kansakou-

5) Ehdotl!l.s laiksi oppivelv()llisuudesta 15 p:nä i 
huhtikuuta 1921 annetun lain 9 § :n muutta- i 

misesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :.o 31 ja otetaan t o i se e n k ä s i t t e l y y n 
siinä sekä sivistysvaliokmm.an mietinnössä 
n :o 4 valmistelevasti käsitelty ed. Ka:llio
kosken y . .m. edus:k. esit. n :o 24, joka sisältää 
mainitun la:kiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana . on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 31. 

lumuodon yleistämistä ta~koittarv-ien aloittei
den tekoaika on ohi, _sittenkun oppivelvolli
suus on lopullisesti täytäntöölllpa.ntu. Siis 
myö...;kin tämä puoli asiassa on allut omiaan 
kehoittamaan aloitteen tekijöitä aloitteeseen 
siitä huolimatta, että aivan äskettäin edus
kunta on samasta asiasta päätöksen tehnyt. 

Näiden 0Jrusteiden ohella mi.nä en tahdo 
paljoakaan puuttua nii!hin a.siallisiin p-erus
teisiin, jotka puolustavat tätä aloitetta, siitä 
syystä, että näitä asiallisia perusteita on hy
vinkin paljon . tuotu esille asian käsi.tt~lyn 
aikaisemmissa vaiheissa. Minä tatb.don kui~ 
hmkin lyhyesti viitata erääseen asialliseen 
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perusteluu .. n, joka kyllä on a~~ai~mi~in 
tuotu esille, mutta jossa on myos a1van v11me 
rukoina soowtettu jossakin määrin kokemus
ta. Minä tarkoitan niitä terveydellisiä hait
toja, jotka nykyinen alakansakoulujär~es
t~lmä tuopi erityisesti harvaan asutmUa 
seuduilla alakrunsakoulua käyville lapsille. 
Mehän tiedämme kaikki, että meillä normaa
linen kansakoulumatka., jonka suorittavat 
myös alakoulun lapset, on 5 km. Ainoastaan 
sitä pidemmiltä matkoilta tu~evat kys;vm:yk
seen kyyditysa>,lStukset - Ja sen p1tmset 
matkat on lasten suoritettava omin keinoin, 
myöskin alakansakoululas~en. ~~ nyk!.isi~
säs kansakouluissamme taydelhsme yla- Ja 
alakansakouluineen joutuvat lapset läpi vuo
den siis myöskin tammikuun ja helmikuun ' . . ..... tuigkuissa ja pakkasiSSa: suor1ttattnaa11 nama 
koulumatkat harvaan asutuilla seuduilla, 
usein jokseenk1n kulkemattomi;a te.itä my?
ten aiheuttaa tämä luonnolhsest1 suurm 
te~eydellisiä haittoja niin nnorille lap~ille 
kuin 7-vuotisille alakansakoululaps1lie. 
Tässä suhteessa onkin eri puolilla maata 
jo saavutettu n~on;tattavia kok~~_uk.~!.a, 
ja minä olisin t1la1suudessa eslttamaan 
nyt tässä eduskU11Dan pöytäkirjaan joukon 
äitien kirjeitä, jotka sisältävät valit
teluja niistä sair~ustapauks~~; j?il~<;. alt
tiiksi lapset ovat JOUtuneet nmta p1tkla ala
koulumatkoja kulkiessa.nsa talven tuiskuissa 
ja pakkasissa. Minä 'kuitenkin tahdon sääs
tM sekä eduskunnan aikaa että myös edus
kunnan painatuskustrunnuksi.a ja pidätyn 
esittämästä näitä kirjeitä. Minä tahdon ke
hoittaa eduskunnan jäseniä nyt käytäessä 
taas kerran asiasta Tatkaisua tekemään kiin
nittämään huomiota myös tähän inhimilli
seen puoleen asiassa. Meidäru on otettava 
ihuomioon että pelkän sivistysintoilun vuok
si ei ole 'mrattava lasten terveyttä, koska 
tuottamatta ainakaan suuria sivistyksellisiä 
haittoi<> asia voidruan niinkin jrurjestää että ,..., . 
alakoululapset ovat tilaisuudessa suontta
maan koulunkäyntinsä lämpimämpinä vuo
denaikoina, jolloin terveydelliset vaa:at hei
hin nähden eivät ole yhtä suuresti uhka
massa kuin kylmimpä:nä ja ankarimpana 
vuodenaikana. 

Tahtomatta pitemmästi ·perustella ehdotus
tani minä pyydän ehdottaa, että eduskunta 
päättäisi asettaa käsittelyn pohjaksi edtlS
ktmtaesityk.seen sisältyvän lalk~hdotuksen. 

Ed. L o ih i: Minä pyydän kannattaa teh
tyä ehdotusta. Minä olen ollut· myöskin ti-

laisuudessa maaseudulla itse näkemään ja 
toteamaan niitä surullisia esimerkkejä, jotka 
ovat seurauksena nykyisin voiiD.3SSaolevasta 
laista, kun näin ·pienet lapset pakotetaan 
kaikkein kylmimpänä vuodenailrana käy
mään koulua. Tämä kysymys on iherättänyt 
erittäin katkeraa huolestumista maaseu
dulla hyvin laajoissa piireissä. On muuten 
merkillistä, ·että eduskunn'aSSa ei tahdota 
ymmärtää niitä tunwita, mitkä kansassa. to
dellisuudessa tässä suhteessa vallitsevat. 
Minä olen vakuutettu siitä, että jos kansa 
saisi kansanäänestyksellä tämän Kysymyksen 
ratkaista, niin tulos olisi aivan hämmästyt
tävässä määrin toinoo kuin mitä se 011 täällä 
eduskunnassa aina ollut. 

Ed. M a n t e r e: Minun täytyy sanoa, että 
minun on nyt, niinkuin aikaisemminkin, vai
kea ymmärtää, että juuri ma:alaisedustajain 
taholta niin :innokkaasti ajetaan ehdotuksen 
hyväksymistä, josta nyt on kysymys. Mehän 
tiedämme kaikki, että supistettu kansakoulu 
opet.u'ksellisesti on ilmeisesti heikompi kuin 
tavaJlinen normaalinen kansakoulu. Tämä 
heikommuus johtuu siitä, että oppiaika su
pistetussa kansakoulussa on monta viikkoa 
lyhyempi :kuin normaalisessa kansakoulussa. 
Oppiajan lyhemmyydestä on tietysti seu
rauksena, 'että tulokset tällaisesta kansakou
luopetulmesta ovat huonommat kuin normaa
lisen kansakoulun opetuksesta. Ja kun ei 
voi tulla ikysymyJklseenkään, että myöskin 
kaupungeissa ja muissa taajaviilkisissä yh
dyskurmissa koulu muutettaisiin normaali
sesta supistetuksi, niin joht.ui.si tämål!lJ ehdo
tuksen hyväksymisestä, että maanseudun 
kansakoulu sangen yleisesti tulisi kaupun
kien kansakoulua turutuvasti huonommaksi. 
Minusta ei maalaisedustajien pi.täisi koettaa 
ohjata kansakoululaitoksemme järjestämistä 
ja kehittämistä siihen suuntaan, että maaseu
dun kansakoulu tulisi tuloksiltaan huomatta
vasti heikommaksi kum mitä kauptmkien 
ka.l!Jsaftwulut ovat. 

Tällä hetkellä minusta tämmöisen ehdo
tuksen hyvä'ksymine.n olisi sitä arvelutta
vampaa, kun juuri on kysymyksessä kallSa
koulun t,ekeminen yleiseksi pohjakouluksi. 
Tätä ehdotusta maaseudun edustajat edus
kunnassa ovat innokkaasti kannattaneet ja 
se onkin hyvin ymmärrettävissä, sillä kan
sakoulun asettaminen pohjakouluksi on eri
koisesti juuri maaseudun etujen ja kult
tuuriharrastusten mukaista. Mutta niin
kuin hyvin ymmärrämme, niin tämä.n uudis-
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tuksen toimeenpano huomattav~ssa. mää
rässä riippuu siitä, missä määrin kansa
koulu todellakin opetuksellisesti kykenee 
täyttämään tehtävänsä pohjakouluna, missä 
määrin se pystyy kehittämään oppilaat sel
laisiksi, että ne menestyksellä voivat jatkaa 
opintajansa oppikoulussa. 

Kun naapurimaassamme Ruotsissa viime 
kesän alkaessa oli esillä kysymys kansakou
hm tekemisestä oppikoulun rpohja.kouluksi, 
niin kiinnitettiin vastustajain taholta eri
koista huomiota juuri siihen, ettei Ruotsin 
kansa.koulu ole sellaisella kehitystasolla, että 
se v.oisi täyttää tehtävänsä pohjakouluna. 
Kuitenkin Ruotsin kansakoulu on opetuk
sellisesti tuntuvasti paremmalla kannalla 
kuin meidän kansa•koulumme, juuri siitä 
syystä että siellä supistettu kansakoulu
muoto ei tule sanottavasti kysymyk..-;een. 
Kun meillä vastikään oppikoulukomiteassa 
on alustavasti käsitelty samanlaisen uudis
tuksen toimeenpanoa omassa maassamme, 
niin komitean huomio on ensi sijassa kiin
tynyt tähän samaan kysytmykseen, kysy
mykseen siitä, onko meidän kansakoulumme 
sillä tasolla, että huoletta voidaan uskoa 
oppilaiden va1lmi:staminen oppikouluun sen 
huostaan. Ja silloin komitea on puolesiansa 
havainnut, että erinäisiä uudistuksia on 
vä:lttämättömästi aikaansaatava myöskin 
kansakoulussa, jotta tämä suuri koululaitok
sen uudistus todellakin menestyksen toivein 
voidaan suorittaa. 

Kun näin on asian laita, niin silloin 
minusta olisi todella:kin ajattelematonta ja 
perin arveluttavaa, jos ryhdyttäisiin kehit
tämään kansakoululaitostamme siihen suun
taan, että sen kyky opetukselli.sesti päästä 
tyydyttäviin tuloksiin heikontuisi. 

Jo .tämä seikka. sinänsä - minäkään en 
tahdo laajemmalti vu!hua tästä asiasta -
on siksi tänkeä, että eduskunnan nyt, niin
kuin aina ennenkuin, olisi välttämättömästi 
hylättävä ed. Kalli01kosken tekemä ehdotus. 

Mitä tulee siihen 'kysymykseen,. josta ed. 
Kalliokoski ja myös ed. Lohi vastikään pu
huivat, nimittäin niihin terveydellisiin vaa
roihin, j.oita ·pienille lapsille johtuu siitä, 
että ne ;talvisaikanakin ovat ·pa:koitetut kul
kemaan joissakin tapauksissa varsin pitkiä 
matkoja kouluun mennessään, niin se on 
kyUä huomiota ansaitseva. Mutta minä tah
don huomauttaa, ettei tätä epäkohtaa, 
mikäli se .todellakin on olemassa, suuressa~ 
kaan määrässä voitaisi korjata sillä ehdo
tuksella, jonka ed. Kalliokoski ja muutamat 

muut eduskunnan ·jäsenet ovat tehneet, sillä 
jos nyt muutettaisiinkin joitakin kansa
kouluja supistetuiksi kansakouluiksi, niin 
suuri osa kouluja jäisi joka .tapauksessa 
normaalimuotoisiksi eivätkä niiden oppilaat 
siis mitenkään tulisi osallisiksi siitä edusta, 
mi:kä tulisi muutamien supistettua kansa
koulua käyvien lasten hyv&ksi. 

Jos t'ämä e,päkohta todellakin on huomat
tava, jost.a on tietenkin otettava tarkka 
selko, niin silloin on ryhdyttävä vallan toi
senlaisiin muutok:riin kuin mistä nyt on 
kysymys; silloin on välttämätöntä, että ala
kansa:koulun opetusaika, sen lukuvuosi muu
tetaan toiseksi kuin .mitä se tätä nykyä on, 
nimittäin alkavaksi aikaisemmin syyskesällä 
ja päättyväksi myöhemmin kevätkesällä, 
niin että palhimpana pakkas- ja. pyryaikana 
lasten ei tar.vitse koulua käydä. Mutta tämä 
lukukauden ,muutos on silloin toimeen
pantava kaikkialla alemmissa. kansakouluissa 
siellä, missä koulumatkat ovat .pitkät, eikä 
sitä ole rajoitettava ainoastaan muutamiin 
harvempiin kouluiihin. Se vaatimus, mikä 
on esite.tty lasten. kouluajan muuttamiseksi, 
se voidaan kyllä ottaa varteen ja onkin mie
lestäni otettava varteen huolimatta siitä, 
että supistettu kansakoulu jää niihin rajoi
hin, j.oissa se tähänkin saakka on ollut. 

Minä siis puolestani katson, että edus
kunnan on täysi syy hyväksyä tässä asiassa 
suuren valiokunnan hy1kää.vä ehdotus. 

Ed. K111lliokoski: Ed. Mantere on 
tä·iilllä sai!IWin kuin valioktm:nassakin ihme
tel'lyt sitä, että erityisesti maalaisliittolaiset 
ajavat supistetUill kansakoulun yleistämis
pyrkimystä. Minusta se on kuitenkin täysin 
ymmärrettävää, että me sitä ajamme, sillä 
me olemme pa:k:oitetut näkemään erityisesti 
alakansakouluoloissa nykyisin esiintyvät 
vaikeudet. Sen sijaan eivät niitä luonnolli
sesti tunne Helsingissä asuvat, jossa koulu 
tavallisesti sijaitsee jokaiselle muutaman 
sadan metrin ulottuvilla,, 

Mitä sitten tulee siihen väitteeseen, että 
tämän esityksen hyväksy:misellä ei korjattaisi 
sanottavasti sitä epäkohtaa, joka alakoulu
oloissamme vallitsee IJ.timenoman lasten ter
veydellisiin vaaroihin nähden, niin minä 
tahdon väittää, että tällä sentään asiaa kor
jattaisiin melkoisesti. Jos tämäntapainen 
esitys, joka nyt on käsiteltävä!llä, hyväk
syttäisiin, mel"kitsisi se sitä, että kaikkein 
useimmat harvaan asuttujen seutujen koulu
piireistä tulisivat supistetun kansakonhm 
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saamaan, ja näissä siis J..a;pset v®pautuisivat 
kansa:kouhm käyrunistä pahimpana vuoden
aikana. Täydelliset kansakoulut tietysti 
jäisivät toimimaan toisilla seuduiUa maata,, 
mutta silloon tavallisesti ne sijaitsisivat sel
laisissa suuremmissa. kyläkunnissa, joissa 
koulumatkat tulisivat· ly'hemmik:si ta]! joiBsa 
ajnakin kulkutiet olisitvat paremmat kuin 
niissä harvaan asutuissa koulupiireissä, joissa 
pääasiallisesti tuliiS'ivat supistetut koulut ky
symykseen, ja näin oUen jo tämän esityksen 
hyvä:ksym.isellä melkoisesti poistettaisiin t·ätä 
epäkohtaa. Jos sirtte:n htsotaan tästä riip
pumatta ja. ulkopuole:lla tämän l()levan syytä 
ajaa pyrkimystä aJakansakoulun wjan toi
seksi järjestämisestä myöskin täydellisissä 
kansakouluissa, niin minulla puol'estanri ei 
suinkaan ole mitään sitä vastaan. 

Ed. J u n e s : Aina siitä läth1:ien kuin oppi
velvolliS'Uuslakia ilih:äln maahan ry'hdyttiån 
ajamaan, on maalaisliiton taholla suh
tauduttu kielteisesti siihen suunnitelmaan, 
joka sittemmin toteutettiiillkin, että nim. 
kansakoululaitos tulee jaetuksi kahdeksi eri 
laitokseksi, johon ytMenä osana tulee liitty
mään yl~ talven keSitävä alakansakoulu,, se 
kun erin.äisistä syistä meidän maassamme 
harv•an asutuksen ja pitkien kansakouJu
matkojen vuoksi IOO•a:laisliiton mielestä osoilt
tautuu erittäin vaikeaksi, öSittainpa mah
dottoma•ksikin tote'Uttaa. Tämä maalais
liiton kant.a supiswtun koulumuodon pa
remmuudesta on käytännössä Hmennyt erit
täin selvästi oikeuden- ja tarkoituksenmu
kaiseksi ja meidän ma,assanime ainoaksi 
mahdolliseksi oikeastaan myöskin toteuttaa, 
jos me todella1kin pidämme n.ousevan polven 
kasvatuksesta terv·eydellisessäkin mielessä 
sitä huolta, kuin oppivelvol'lisuusla,in innok
kalimmat ajajat ova:t tarkoittaneet sille hen
kisessä muodossa. Koko oppivelvollisuus
lain olemassaoLon aikana on pitkin maa~ 
seutua erittäin arkail1en ja epä,luuloisin sil
min seurattu 'tilann·etta, etupffiässä juuri sen 
vuoksi, että kolllun ollessa nykyisessä. muo
doosa.an pienet lapset joutuvat niiru monen
laisiUe vaaroille alttiiksi ja monellll:aisten 
terv;eyttä ihai•ttaavien kohtalojen alaisiksi, 
sekä eniMll pitkää vielä jokio ennenaikaiseen 
hautaan tai ainakin pitkällisen kalsvatus
b.cikkoudeDJ alaiseksi. Ma1alaisliittolai8elt 
:myöntävät hyvin kernaasti, että alakansa
km.tlim opetus nykyisessä: muodossaan on 
ehkä, tå!ydeH'isempää, tarlmitustaa11 vastaa-

vampaa kuin supistetussa kansakoulussa, 
mutta me emme ole tahtonoot täJmä;n, opetuk
sen paremmuuden vuoksi sa.attaa lapsi•amme 
siihen asemaan, mihin ne nyt ovat pakosta
kin joutuneet. Täällä on jo ed. Kalliokoski 
erittäin vakuuttavasti esittänyt, minkälaisten 
vaarojen alaisiksi pienet lapset koulua käy
dessä:nsä talven aikaula joutuvat, ja siitä 
myöskin jokaisen lapsen vanhemmat,. isä ja 
äiti, sa1moinkuin koulu:jen lähistöllä olevat 
muut ihiiili.set saaV'at joka päivä tehdä huo
mioitaan. Kun näin on, niin ei pitäisi olla 
ihme, .jos·tätä koulumuotoa pyrittää.n käytälli
ruössä saamRan: sellaiseksi·, ettw se todellakin 
tekisi mainitun vaa;ran pienemmäksi ja niin 
ollen saattaisi myöski111. monet isät ja älidit 
keveämmin tuntein seuraamaan omien las
tensa koulunkäyntiä. 

Kun as1a tässä on tullut pitemmän poh
dinnan alaiseksi, niin en saata olla mainitse
matta erästä tässä suhteessa eritltäin 
kuvaavaa tapausta, joka minulle on esitetty 
kotipaikkakunnaltallli erään äidin tämälll 
kuun 1 p :nä p·äjväämässä ja minulle äsket
täin sa:a•puneessa kirjeessä, ja jossa hän 
oman la1psensa alaka.tmakoulussa saaneen 
sairastumiS6111 joa, lapsen 7-Jmukautisen sai
rauden aikana. on joutunut niinkuin hän 
sanoo: ,wja.t'telemaan moneenkin' kertaan 
tHann~etta ja sitä seikkaa, mit,en todellakin 
meillä yleensä kouluolot ova.t järdestetyt' '. 
Saattaa olla, että tuossa kailres:sa yksirn.omaan 
ei ole järjestelmän syy. Siinä saattrua ehkä 
suurelta osalta olla opettwji~mkin. syytä ja 
niin näyttääkin äsken mainitsemani äidin 
kirj~srtä, että. hän srumalla; kuin mainitsee 
eräitä seikkoja ope!tta:ji•en käyttäytymisestä 
ei kuitenkaan VIOi olla i!hmettelemät·tä, tapah
tuuko opettajain toiminta· omasta vaiko 
kouluhailituksen ~dotteesta.. Kun: hän sitten 
kertoo näistä t:apauksista., mitä hälllen lap
siensa su.ht1een. on tapahtunut, silloin kun 
opettajat ajavat pieniä lmpsia ulos sateeseen, 
myrskyyn ja pakkaseen~, maånitsee hän, m. m. 
näin: .,Lapsi sa•a vaan kärsiä;. Opettada ei 
väl1tä, jos yksi ja toinen sai.rastuukin kuinka 
v.aikeasti ta'ha:nsa. RiittäläJlä,n oppil-aita joita 
välinpitämättömät, oppimatt.omat vanhem
mat lähettävät kouluun. Eikö opettajan 
mielivaltaa rajoittavaa lakia ole laadittu, 
vai eikö tätä tarpeeksi hyvin tunneta. 
Tulee ajatelleeksi toisaalta, että onko semi
naarien terveydenhoidonopetus näin hatara, 
että. se viittaisi nuoriakin opettajia näin 
menettelemään, vai missä on vika?'' Sen 
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lisäksi, kun hän mainitsee tästä tapauk
sesta, jossa hänen lapsensa sai kärsiä 
kylmää ja kastua sateen vaikutuksesta ja. 
ilmoittaa pyytii.neensiji opettajaa ottamaan 
huomioon tilannetta, mihin se lopulta joh
taa, niin hän mainitsee, että: ,yhden päi
vän opettaja antoi lapsien olla sisällä, 
mutta jo toisena ajoi ul()S. Silloin tyttö 
sairastui koulusta tultuaan ankaraan keuh
kokuumeeseen, joka kaikkineen jatkui 
7 kuukautta. Paria päivää myöhemmin 
.solir.astui eräs toinen oppHas. Ei ollut 
armoa vain toisihl~ oppilaille. Näin varoit
·tavia .esimer'kkej'å on useita. 01en kysynyt 
<Jpettl;l,jilta, missä ta.rkoituikserssa ja millä 
·oi~eudeHa he näin .teke!Vät, että> ensi aaidrosioa 
,opett.ruessaan p.alelluttavat oppi!lanillsa kuo
liaiksi. Opettaj-a sanoj sen o1eva.n kouluhal
lituksen määräyksen että tulee olla ulkona 
kesti sen oppilas tai ei." Sitten hän lisäksi 
k~rtoo näiden vaikertelujensa ohella, joita 
häm s:anoo tuon la~.psensa 7 -kuukautisen 
sairauden aikana miettineensä, ,että olen 
suunnite'llut morutaikiDJ ·ti€tä saattaak.sooi tiir 
mäill ehkä lapselliseltakin näyttärvän ehdo
tukseni haJlit~n ja muiden tietoon. Pyy
d'än sen nyt ooihdä DJäin tiJlaisuuden tultua 
teidän kauttanne. Rukoilen Jumalan apua 
sen onnistumiselle ja. t.oivon,. että ymtmär
rätte nwiden wlusta. värisevielll pi'elllokaisten 
aseman koko maassamme.'' 

Nämä· yhden äidin sanat, joita tässä oHm 
tahtonut esiintuoda eduskunnalle, panevat 
toQ.ellakin ajattelemaan., onko jälrjestelmässä 
vai missä muussa vika. Mielestäni, j()S 
-ed:ellee'lll alakam~akouirua; meiilä pyrirtään 
kehittämään nykyis~ ml).oidiOSSaan, täy
tyi!si ;kouluhall~t.uksen j<auri erityisesti kiin
nittää täihäill tel'VIeyshioit:okysymykseen hu(}
mionsa. Sitä toivova;t, ruinkuin tässä olen 
maiillå.nnut la.ajrut kansalaispiirit j'a' sitä 
vaatii jo se asema, missä meidän valtiovai
tamma tiillläkin alalla työskenJt,elele. Tällä 
en .suink,aan 10le tahtonut ericyisesti syyttää 
ketään, en kouluhallitusta enempi · kuin 
opettajia:lmai1. Mutta kun tämä mainitse
mani tapaus joka tapauks~ssa on oireellinen 
-e~merkki j·a oireellisena. tulee meiJ1ä jatku
maan, niin on syytä aikanaan kiinnittää 
huomiota siihen, ja myöskin, miksi maalais
liitto ja maalaisliitto1ailset. suurimmalta. 
osalta tahtoisivaot tämäm koulumuodon; saada 
muutetuks~ seHaiseksi', joka. sen mielestä 
paremmin va~taisi meidän maamme olevia 
oloja. 

Ed. Kuusisto: Minä PYiYSin vain pu
heenvuoroa lyhyesti huomauttaaitseni siitii 
ristiriidasta, joka on käsilläolevan &Jl01llas
eh.dotuksen ja maalaisliiton ohjelin.an vji
lillii, jossa he ta:htov,at kansakoulua ylei
seksi pohjakouluksi. Nämähän ovat toisil
leen aivan vastakkaisia kysymyksiä. Mi
käli muistan, niin viime vaalienkin aikana 
oli heidän vaaliohjelmassaan, että kan&a
koulu on saatava yleiseksi pohjakouluiksi. 
Mutta nyt vaaditaan samalta taholta, että 
kansakoulun oppiohjelma on supistettava 
ja mehän kaikki tiedämme, että silloin
hal). siitä ei tule mitään yleistä pohja~ou
lu~;t. Päinvastoin'han täytyy ~ehittää kansa
k()ulun ope.t~hjelmaa .el).tisestääll t~ll~lr
seen Y'lejselrsi :pofijakouliU~i. Siis vaikka 
kuinka asettuisi ymmärtämä~ heidän mo
tiivejansa, niin tu~ee siihen, että heidän Qn 
luovuttava toisesta tai toisest.a, joko tämän 
anomusehdotuksen ajamisesta, tai sitten 
vaatimasta kansakoulua pohjakoulnlrsi, 
sillä nämä ovat, kuten täällä jo kouluhalli
tuksen herra ylijohta.jakin hupmautti, wi
silleen aivan ristirjitaiset. En myös,ki;iän 
taihdQ jaksaa käsittää sitä, että minkä täh
den maaseudun lasten pitäisi tyytyä huo
nompaan kouluope~ukseen kuin wihin ,k.an
punkilaisilla on mahdollisuus. Maalaisliit
tohan yleensä selittää taistelevansa maaseu
dun ehiljen p,uolesta, m.utta samaan aiJman 
pyritään siihen, että maaseudun lasten ei 
tarvitse saadlil edes ~.manlaista ka.nsakoulu
sivistystäJkääJl, kuin mitä ka1,1:punkilaiset 
nauttivat. Mjtä johdonmukaisuutta tässä 
on? Täytyisihän jotain asiaa ajaa. siten, 
että: tosiaankin tiedetään, mihin pyritään, 
eikä tällä .tavalla, että toinen lyö toista ko;r
valle: 

Ed. M a n t e r e: Se y]rsityistapaus, j0;nka 
ed. J unes esitti jonkun alakans~k0;ulun Q}l

~pilaan kohtelemisesta, on erittäin valitet
tava. Ei ole suinkaan ,mieleistä km,Ihwiran
Oiinaisille kuulla, että sellais:ta on 'l;ap~t\l
nut. Minun on tämän johd()sta lisäbi huo
mautetta.va, mikä muutenkin on selvää, että 
jos opettaja todellakin on v:edonnut johon
kin kouluhallituksen määräykseen, kierto
kirjeeseen tai sentapaiseen, niin kyllä h~n 
on suuresti erehtynyt. Ei koulUlhaJlitlilS ..:tie
tenkään ole voinut antaa sellaisia mäiirliö'k
siä, joihin tässä kirjeessä opettajan on .il~j
tettu vedonneen, sehän on ai,viln pii;i;v;~~c 
selvä asia. Mutta minä pyydän viel~~ 
huomauttaa siitä, että tällaisia yksityista-
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pauksia voi sattua minkälaisen järjestelmän 
vallitessa tahansa jossain, jossa opettaja ei 
ole ymmärtänyt asettua oikeaan suhteeseen 
oppilaisiin, ja toiseksi siitä, mitä tähän 
asiaan yleensä tulee, että se on korjattava, 
mutta korjattava toista tietä kuin mitä tässä 
nyt on sen korjaukseksi ajateltu. Kuultuani 
uudelleen, että on todellakin eri tahoilla il
maantunut valituksia tässä asiassa, on itses
tään selvää, että kouluhallitus ensi tilassa 
ottaa tarkan selon asemasta yleensä maassa 
ja ryhtyy asian vaatimiin toimenpiteisiin. 

Ed. K a ll i o k o s k i: Kun ed. Kuusisto 
on nähnyt ihmeellisen ristiriidan siinä, että 
maalaisliitto toiselta puolen harrastaa kan
sakoulun saattamista yleiseksi pohjakou
luksi ja toiselta puolen harrastaa supiste
tun kansakoulun yleistämistä, täytyy mi
nun muutamalla sanalla vielä kiinnittää 
huomiota tähän. 

Tahdoin nimittäin väittää, että on enem
män teoreettinen kuin todellinen se väite, 
että supistetussa kansakoulussa olisi opetus 
'kovin paljon huonompi kuin täydelliseRsä 
kansakoulussa annettu. Olen kokemuk
sesta saanut sellaisen käsityksen, että .ios on 
kysymyksessä keskinkertaista lahjakkaam
mat lapset, joittenka oppikouluun lähettä
minen minusta vain saisi tulla kysymyk
seen, ei ole sanottavaa eroa näitten lasten 
henkisessä tasossa, senjälkeen kun ovat 
kansrukoulukurssinsa läpäisseet, jos toinen 
on tullut kansakoulun käyneeksi supiste
tussa kansakoulussa ja toinen täydellisessä 
kansakoulussa. Minulla on sellainen käsi
tys, että kummastakin kansakoulusta tul
leet, kaikki keskinkertaista lahjakkaammat 
lapset selviytyvät myöskin oppikoulussa 
vaikka oppikoulu rakennettaisiinkin sille 
pohjalle, kuin maalaisliitto harrastaa sen 
r8!kennettavaksi. Supistetulla kansakou
lulla on nimittäin muutamia kasvatuksel
lisia etuja jos sillä kohta on joitakin kasva
tusopillisia heikkouksia, ja yksi etu on se, 
että se tulee varmasti ajan .pitkään saamaan 
opetta:jikseen parhaat opettajavoimat siksi, 
että heidän palkkausetunsa ovat paremmat. 
Se on kokemukseni sillä seudulla missä 
elän. 

Mitä tulee siihen väitteeseen, että erityi
sesti harrastaisimme maaseudun kansakou
lulasten opetuksen huonontamista emmekä 
samalla tahtoisi huonontaa kaupunkien kan
sakoulua, niin se johtuu vain siitä, että me 
emme pidä niin erittäin huonona supistettua 

koulua ja ettemme tahdo pakottaa supistet
·tua koulua omistamaan niitä piirejä, jotka 
eivät harrasta ja hyväksy sitä. Me vain tah
toisimme saada. supistetun kansakoulun 
käytäntöön otetuksi siellä, missä sitä har
rastetaan ja se kelpaa väestön enemmistölle. 

Ed. K uusi s t o: Minä tahtoisin huo
mauttaa siihen, kun ed. Kalliokoski täällä 
lausui, että ero supistetun kansakoulun ja 
normaalikansakoulun välillä on aivan teo
reettista, että se ei pidä paikkaansa, sillä to
siasia'han on, että toinen on niistä, tämä su
pistettu nimittäin, useita viikkoja l~hyempi 
ja jos samanlaiset lapset käyvät useamman 
viikon vähemmän koulua, niin luonnollisesti 
he eivät saavuta samaa oppimäärää kuin jos 
kävisivät useamman viikon joka vuosi 
enemmän. Asia ei siis ole vain aivan teo
reettinen, vaan puhtaasti käytännöllinen 
asia. Ne lapset, jotka käyvät supistetussa 
kansakoulussa saavat siis huonomman al
keisopetuksen kuin normaalikansakoulun 
käyneet oppilaat. 

Ed. K a 11 i o koski: Ed. Kuusiston vii
•meinen puheenvuoro minulle erinomaisesti 
selvitti, että tämä väite supistetun kansa
koulun huonommuudesta on teoreettinen~ 
s~llä hänen puheenvuoronsa oli pelkkää teo
naa. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kalliokoski ed. Lohen kannattamana eh
uottanut, että eduS'kunta päättäisi hyväksyä 
käsittelyn pohjaksi eduskuntaesitykseen si
sältyvän lakiehdotuksen. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Kalliokosken ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy käsittelyn pohjaksi suu
ren valiokunnan mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Kalliokosken ehdo-· 
tus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (113-69 
-1-16). 

Puh e m i e s: Eduskunta on hylännyt 
ed. Kalliokosken ehdotuksen. 
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Suuren valiokunnan hylkäävä mietintö 
hyväksytään. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

6) Ehdotus laiksi suojeluskuntajärjestön 
hajoittamisesta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 28 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä puolustusasiainvaliokun
nan mietinnössä n :o 6 valmistelevasti käsi
telty ed. Tannerin y. m. edusk. esit. n :o 28, 
joka sisäUää yllämainitun lakiehdotuksen. 

Keskustelu: 

Ed. Ta n ne r: Kun eduskunta hiljattain 
porvariston äänillä oli päättänyt lailla va
kiinnuttaa suojeluskuntalaitoksen, saatiin 
kaikkien porvarispuolueiden sanomalehdistä 
havaita, miten suureksi tämä parlamenttaa
rinen voitto porvariston keskuudessa arvioi
tiin. Porvaristo iloitsi siitä, että sen oli on
nistunut eduskunnan päätöksellä istuttaa tä
hän maahan aseellisen luokkajärjestön 
ilman, ettei tämä toimenpide kohdannut so
sialidemokraattien taholta mitään erikoisem
paa vastustusta. (Hilpeyttä eduskunnassa. 
Puhemies koputtaa). Erittäin suurta huo
miota kiinnittivät porvarislehdet siihen, että 
sosialidemokraatit olivat niin laimeasti suo
jeluskuntien vakiinnuttamista vastustaneet. 
Täydellä syyllä väitti porvaristo näkevänsä 
sosialidemokraattien keskuudessa ,järkeväm
·män mielia:lan" valtaan pääsyn. Helsingin 
Sanomat kirjoittaa tästä 1 päivänä loka
kuuta muun muassa: ,Jossain määrin ym
märtäväisempi ja tosioloihin perustuva mie
lipide näyttää kuitenkin viime aikoina pääs
seen osassa sosialidemokraattista puoluetta 
vallalle suojeluskuntiin nähden. Myöskin 
nykyinen sosialidemokraattinen hallitus, 
vaikka se onkin ensi vuoden tulo- ja meno
arvioesityksestä pyyhkinyt pois suojelus
kuntamäärärahan, on suhtautunut niihin lo
jaalisesti.'' Lehti toteaa edelleen, että so
sialidemokraattisen ryhmän häilyvä ja moni
nainen kannanotto suojeluskuntiin nähden 
johtuu siitä, että ,on ilmeisesti ristiriitaista 
taistella samalla kertaa kommunistisia ku
moushaaveita ja laillisen yhteiskuntajärjes
tyksen ja isänmaan puolustukseksi perustet-

tuja suojeluskuntia vastaan". Niin leh
den kirjoituksessa sanotaan. Samassa kir
joituksessa lausutaan vielä: ,Vaikka mo
nelle sosialidemokraatillekin alkaa selvitä 
tällaisen politiikan kestämättömyys, ei nyt 
ole helppo, olletikaan yhtäkkiä saada jouk
kojen keskuudessa toisenlaista, s. o. suojelus
kuntiin nähden suopeampaa käsitystä val
lalle." Porvaristo siis arvelee, että ne ovat 
vain sosialidemokraattisen puolueen työ
läisjäsenet, jotka enää ovat voitettavissa lall
tarismin puolelle ja koko sosialidemokraat
tinen työväenliike on silloin yhtä mieltä por
variston kanssa suojeluskuntien tarpeellisuu
desta. 

Tämä sosialidemokraattisen työväestön 
voittaminen suojeluskuntalaisuuden puolelle 
jää tietenkin edelleen sosialidemokraattisen 
puolueen tehtäväksi, ja mikäli saatetaan ha
vaita, on tämä työ jatkunut ilmeisesti yhtä
mittaisesti aina nykyisen hallituksen päämi
nisteriä myöten. Herra pääministeri on 
nim. eräälle ulkomaalaiselle lehdelle myöntä
mässään haastattelussa antanut ymmärtää, 
että sosialidemokraatit eivä.t erikoisemmin 
pyri suojeluskuntien lakkauttamiseen,. vaan 
odottavat niiden kehittymistä edelleen sellai
siksi, että ne pid~ttäisiin armeijan reservinä. 
Kun asiat ovat tällä kannalla, on tämänkin 
asian yhteydessä todettava, että eduskun
nassa vain työväen vasemmistoedustajat ovat 
pysyneet johdonmukaisesti ja tinkimättä 
suojelusknntia vastustavalla ikannalla .. 
Me olem1me ja tulemme olemaan vas
takin sillä kannalla, että suojeluskun
tajärjestö on lakkautettava, ja me tu
lemme pitä.mään huolta siitä, että tä
män aseellisen järjestön luokkaluonne en
tistä enemmän tulee selvitetyksi työtäteke
välle väestölle. (Vasemmalta: Selvittäkää 
itsellenne ensin!} Me tiedämme ja taiste
lemme tässä Suomen köyhälistön puolesta 
erästä porvariston julkeinta etuoikeutta vas
taan. Me emme näe suojeluskunnissa ja sen 
rappeuttavassa vaikutuksessa muuta kuin 
tuhon ja turmeluksen pesäpaikat, porvari
terrorin välikappaleen työtätekevää vä.estöä 
vastaan. 

Viime aikoina on kiinnitetty erikoista huo
miota kasvavaan huliganismiin ja niihin 
kauhuntekoihin, joissa se on ilmennyt. Loka
kuun 24 päivänä päättynyt maaherrain ko-
kous m. m. on siitä lausunut huolestumi
sensa. Asiaintila onkin muodostunut sellai
seksi, että ihmishenki ei ole enää missään ar-
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V9SSa. liu:rhat, pahoinpitelyt, kotirauha~ 
loukkaamiset, yksityisten ja yleiste~ varojen 
ka·vallukset, petkutukset y. .an. ovat joka
päiväisiä ilmiöitä. N.e ovat sanalla sa
noon laittoman pirtukaupan ja juopottelun 
ohella muodostuneet nykyisen porvarillisen 
,sivistyksen" tunnusmerkeiksi. Vaikka hu
liganismilla on laajalle ulottuvat juurensa 
ja syynsä, niin hurunioiden perusteella on to
dettava, _että suojeluskunnat muodostavat 
sen huomattavan pesäpaikan ja pitävät yllä 
tätä huliganismia. 

Minulla on muutamia poimintoja sanoma
lehdistä todisteena siitä hengestä, mikä suo
jeluskunnissa vallitsee ja niistä seurauksista, 
joihin suojeluskuntalaisuus johtaa. Pyydän 
mainita niistä tyypillisimmät. 

Viime heinäkuun 31 päivänä oli Hämeen
linnassa suojeluskuntien ampumakilpailut 
Pirtua nautittiin runsaasti. Eräässä yöma
jassa, jossa näitä humalaisia suojeluskunta
laisia asusti, saivat muut matkustajat kuulla 
aamuun saakka rivosanaisia renkutuksia ja 
lopulta muutamat humalaiset suojeluskunta
laiset lähtivät kuljeskelemaan pitkin katuja 
lasketeilen sellaisia rivouksia, että niitä ei 
voida tässä tilaisuudessa mainita. Tarkem
mat tiedot saadaan Hämeenlinnan poliisilai
tokselta. 

Heinäkuun loppupuolella yrittivät kokko
la,laiset suocieluskuntalaiset M. Vierimä ja ll
mari Pokula raiskata erä,ij,u palvelusty.tön, 
mutta tulivat toki aikeissaan estetyiksi ih
misten saa v1.ätua paikalle. Viime elokuun 
10 ja 11 päivien välisenä yönä yritti eräs 
Aunuksen rosvo.retkellä kunnostaut:t;tnut ja 
vuonna 1918 punaisten ampumiseen osallis
tunut huligaani ampua Lohjan poliisin, kun 
poliisi aikoi rosvon pidättää. Kahakka lop
pui 8iihen, että .poliisi ampui pakenijan kuo
liaaksi. Syyskuun 8 päivänä ampui Sakko
lan :&öykkälässä eräs innokas suojeluskunta- 1 

l-ailnen, talollinen Pulli naapurinsa akku- ' 
nasta sisään tarkoituksella täten murhata 
hänet. Loikakuun 2 paJ.>Vana räy!häsi 
eräs humalainen suojeluskuntalainen Onni 
Äijälä Kurun pitäjän Iso-Aureen kylässä 
eräässä iltamatilaisuudessa ammuskellen vä
kijoukkoon ja lopuksi hyökkäsi paljastettu 
puukko kädessä erään palstatilaUisen pojan 
kimppuun, lyödeu hl.intä puukolla selkään. 
Paikalliset suojeluskunnat ovat muodostu
neet rauhallisten ihmisten .kauhuksi. 

Maalaisliittol~J;inen ,Maakansa'' kertoi 
hiljattain otsakkeella ,Surullinen tapatur-

ma Sor.va.li<)sa", •miten muutamat !humalai
set miehet olivat .pitäneet huonoossaan ~un
pumaharjoituksia sillä seurauksella,. etiä 
>ie.r~i.sessä huoneessa nukkunut toverinsa oli 
saanut panoksia molempiin silmiin, nenä 
painunut sisään j. n. e. Lehti ei mainitse 
mitään, mikä ampuja on miehiään. Mutta 
lålhe.mm:ätt tiedot osoittavat, että verityön
tekijä, Hikipää niminen mies, on suojelus
kuntalainen ja sen ohella sekaantunut oh
ranan hämäräperäisiin puuhiin. Lokakuun 8 
p :nä riehui Salossa eräässä saunassa. muu
dan suojelUJSkunt:alainen,. uhaten taJl!paa 
,kaikki ryssän !kätyrit ja punikit" ja uh
kaustensa .vahvikkeena ke;rtoi verikeväänä 
olleensa >Viemässä .mn.kellm 20 punikkia, joten 
kokemustakin hänellä siihen työhön löytyy. 
Aivan äskettäin aunpui eräs suojeluskunta
lainen Kalle Ni'klander Loviisassa kivä·äril
lään kolmen vierekkäin olevan huoneen lä
vitse ja vain sattuma pelasti sisällä .olleet 
ihmiset joutumasta tuhon omiksi. Kun >Viime 
sunnuntaina on vJetetty Nurmijiirven 
Klaukkalassa maatyöväen osaston jä:vjes
tiimä.ä valist~juhlaa., oli tilaisuuteen saapu
nut muun yleisön lisäksi myös suojeluskun
talainen Vi]ib,o Lättinen, joka ollen vahvasti 
juovuksissa häiritsi rähinällään juhlaa, jo
ten järjesty,smiehet olivat pakotetut J>Qista
ma.an mellastajan ulos. Tästä urho sulilttui, 
alkaen juhlien lo,puttua metelöimään talon 
edustalla 'ja pihamaalla, saaden aikaan ylei
sen ta1p:pelun, jossa käytettiin amp11llla
aseita ja puukkoja. Tappelua oli seuraama.ssa 
suojeluskunnan paikallispäällikk:ö kuiten
ka~ t~mäutä ~itään järjestr·~~n ya!aut
tamisekS'l. LatVlan y. m. pitä;Jien kihla
lmnnm:wikeudessa ,tuomittiin äskettäin juo
pumuksesta (Eduskunnasta naurua) - se 
oli Lavian - ja iltamarauhan häiritsemi
sestä lähes i50 1paikkakunnalla tun!lettua 
suojeluSk:unta:laisrenMua ja heidän lhengen
hei.molaisiaan. Harvinainen ta.paus muuten, 
sillä paikalliset viranomaiset ovat usein voi
mattomia suojeluskuntien painostuksesta 
saattamaan näitä .juttuja oikeuden käsiteltä
väksi. Seurauksena tiistä.kin oikeus,jutusta 
oli, ~että poliisivirano:rnaisia on suojelJL'!kun
talaisten taholta ryihdy:tt.y syyttämään kom
munistiystävällisyydestä. 

Minä voin tällä. kerta.a jä,ttää e,nemmät 
maininnat näihin asoollisiin luok;kajärjes
töihin keskittyvästä hulig.anismista. Viit
taan vain siihen menete.lanään, millä su.o
jeluskunnissa tätä hulig~Bnismia edelleen 
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kasvatetaan ja suunnataan työväestöä vas
taan. Eräs työväenLehti kirjoitti siitä 14 
p :nä lokakuuta seuraavaa: ,~Edelleen ~atkuu 
oppikouluissa suojeluskunrtalaisteJJ. opet
tajien hillitön kiihoitus. Eri koulujen vä
lillä 1pannaan toimeen a.mpumll!kilpailuja 
yhä suuremman ,,isänmaallisen" innostuk
sen aikaansaamiseksi. Uskomaton raakuus 
rehoittaa oppikoulunuorison ~lreskuudessa.'' 
Lehden kirjoittaja mainitsee hänelle annet
tuna esime:d&:inä m. m. seuraavaa: ,Joku 
viikko sitten e:OOän OPIPikoulun 'pojat olivat 
ampumaharjoituksissa ja ,syrjäinen sai kau
histua sitä rivoutta ja raakuutta, jota suu
rin pojista ,osoitti. ,.,Hyvinpä olisi .tuo lau- i 
K:aus puhkaissut ryssän silmän ja tuo :puni
kin rinnan!'' Tällaisia huudahduksia pääs
teliv'ät kohta ylioppilaaksi tulevat nuoru
kaiset ja joku suojelijapäällikkö, joka oli 
saapunut ohjaajaksi,. naureskeli vain poikien 
.puheelle." Lehti jatkaa: ,Sellaiseksi pyssy-
1rulttuuriksi on soomalainen :porvarillinen 
sivistyselämä 1painunut. Kun kivääriä pi- ! 
netään sivistysvälineenä,, herätetään eloon 
raa 'a t alkuihmisen vaistot." 

Tähän on vain lisättävä selvittävä huo
mautus, että tämän murha/kulttuurin lietoo
jat yrittävät kaikin keinoin kohdistaa sitä 
työtätekevää väest'öä vastaan. Porvariston 
taholta väitetään, että me vasemmiston edus
tajat yritämme. mustata suojeluskuntalaisia 
ja syydiimme likaa suojeluskuntalaisten 
päälle. Kuten ylläolevista esimerkeistä sel
viää, on asianlaita niin, että suojeluskun~a
laiset itse pitävät siitä kyllä huolta. Meidän 
ei tarvitse telhdä tässä muuta ~kuin todeta 
ne lukemattomat tapaukset, jotka :pwhuva.t 
suojeluskuntiin pesiytyn.een huliganismin 
olemassaolosta. Kuvaavaa kyllä lienevät 
.porvarilliset ja sosialidemokraattiset lehdet 
viime aikoina tehneet hiljaisen sopimuksen 
siitä, että suojeluskuntalaisten hulinoimi- i 
sesta ei tulla mitään mainitsemaan, kos- ' 
kapa nräissä lehdissä ei kerrota mitään päi
vittäisistä tUjpauksista. Porvariston va
kuuttelut siitä, että suojeluskuntalaitos olisi 
tässä maassa trurpeellinen ja että se ei mil
lään tavalla toimisi työtäteikevää .väestöä 
vastaan, tulevat aina j'äämään omaan ar
voonsa. Sensijaan pitää :paikkansa, mitä 
tästä laitoksesta on meidän taholtamme 
sa:no.ttu. 

·Suojeluskunnat eivät ole kyenneet kansa
laissodan j·ä1keen muuttamaan luonnettaan 
missään suhteessa. Päinvastl{)in asoollisen 
luokkajärjestön ominaisuuteen :yhdistyy, 

kuten edellisestä selviää, kaikki ne ra.ppeu
tumisen il1n1iöt, jl{)ita yli aikansa elänyt ka
pitalistinen sivistys nostaa pinn.alle. Työ
väki tulee aina olemaan suojeluskuntiin 
nähden sitä ~mieltä, että niistä on ,päästävä 
ja tulee tinkimättä jatkamaru.1 taistelua tä
män järjestön hajoittamisen :puolesta. 

.Pyydän esittää, että käsittelyn. pohjaksi 
asetetaan meidän la:kiehdotuksemme suo
jeluskuntien hajroittamisestå. 

Ed. L a t v a: Ryhmämme taholta tehty 
esitys laiksi suojeluskuntajärjestön hajoitta
misesta on toimenpide, jonka .ta•kana on var
maankin koko maan tietoinen työtätekevä 
väestö. (Eduskunnasta: Be on erehdys.) 
Sen väestön yleinen ja riidaton mielipide on 
suojeluskunnista se, että niiden toiminta olisi 
mitä pikimmin ·kiellettävä ja koko järjestö 
lakkautettava. Tämä käsitys perustuu sii
hen usein mainittuun tosiasiaan, että suoje
luskunta on valtaa pitävän porvariston 
aseellinen järjestö ja sen toiminta on täh
dätty työväestöä vastaan. Kun työtäteke
vällä väestöllä ei ole aseellisten järjestöjen 
perustamisoikeutta, niin tällaista oikeutta 
vielä vähemmin on annettava porvaristolle, 
joka käyttää aseistettuja järjestöjään sellai
sen luokkavallan ylläpitoon, joka on pidet
tävä vääryytenä yhteiskunnan suurta enem
mistöä vastaan. Ylläolevaan näkökohtaan 
liittyy muita.kin varsin asiallisia ja paina
via syitä, joiden perusteella suojeluskuntia 
vaaditaan lakkautettaviksi. Eräs niistä on 
se, että suojeluskunnat ovat ~ä edelleen 
huliganismin pesäpaikkoja ja nousevan pol
ven moraalisen rappion aiheuttajia. Vaikka 
suojeluskuntien toiminnasta työtätekeviä ja 
varsinkin työväenliikettä vastaan on vuo
sien kuluessa paljon puhuttu, on tässäkin ti
laisuudessa vielä kerran syytä palata tähän 
asiaan. 

Suojeluskunnat tässä maassa ovat saaneet 
n. •s. tulibsteensa työläisten veressä. Se pi
tää sanan mukaan paikkansa, sillä vuonna 
1918 murhattujen ja teurastettujen työläis
ten hautakummut ovat tänäkin päivänä 
osoittamassa työläisille ja työtätekevälle 
väestölle, mitä suojeluskunnat ovat tehneet 
ja tulevat tarpeen tullen edelleenkin teke
maan. Suojeluskunta on syntynyt huuta
vien luokkavastakohtien keskellä, alunperin 
porvariston aseellisena järjestönä .oik-euk
siansa vaativaa työväestöä vastaan, ja sel
lainen se järjestö on tänäkin päivänä. Mi
kään ei ole näiden kymmenen vuoden ku-

• 
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luessa muuttunut. Suojeluskuntien monet 
edesottamiset työtätekeviä vastaan osoitta
vat, että pääasiallisin ,rauhanaikainen" teh
tävä tällä järjestöllä on pitää yllä työläis
vihaa ja murhanhalua sellaisessakin väes
tössä jonka taloudelliset edut kutsuvat sitä 
taist-eluun pDrvaristoa vastaan työläisten 
rinnalla. Tuhka tiheään sisältävät sanoma
lehdet uutisia suojeluskuntien toiminnasta 
työväenjärjestötoiminnan häiritsemiseksi. 
Onpa t&pauksia, että nimismiehetkin maa
seudulla ovat estettyjä noudattamasta voi
massaolevia lakeja kokoontumisvapauteen 
näJhden, ja vain siitä syystä, että suojelus
kuntalaiset polkevat työläisten kansalaisoi
keudet jalkoihinsa. Esimerk-kinä tällai
sesta voin mainita tal)auksen Vaasan lää
nin eteläisestä vaalipiiristä. 

PeräseinäJjoen kunnassa oli eräs työväen
talo laittomasti suljettu, s. o. talon sulkemi
seen ei ollut minkäänlaista oi'keudenpää
töstä. Talon omisti laillisesti rekisteröity 
yhdistys. Kun tämä yhdistys pyysi paik
kakunnan nimismieheltä lupaa iltaman pi
txJion, epäsi nimismies luvan sillä perusteella, 
että yhdistys olisi jollakin tavoin loukannut 
toiminnallaan hyviä tapoja ja järjestystä. 
Asiasta valitettiin maaherralle, joka katsoi 
nimismiehen menettelyn aiheettomaksi. 
Mutta kun uudelleen iltama- ja toimilupaa 
nimismieheltä haettiin, ;l{ielsi nimismies sen 
samoilla perusteilla. Kun nimismiehelle 
osoitettiin maaherran päätös asiassa, oli ni
mismiehen pakko tunnustaa, että hänellä 
omasta puolestaan ei olisi mitään luvan 
myöntämiseen eikä yhdistyksen toimintaan 
nähden, mutta hän ei voinut paikkakunnan 
suojeluskunnan taholta tulevan painostuk
sen vuoksi yhdistyksen toimintaa sallia, 
jos hän aikoo virkansa säilyttää. Suojelus
kunta siis tässäkin tapauksessa terrorisoi 
valtion virkamiehiäkin laittomuuksiin, joi
den kärki on tähdätty työväestöä vastaan. 

Kertomani tacpaus on muuten verrattain 
vähäinen ja lievä tapaus siitä jär,jestelmälli
sestä työväen toiminnan vainoamisesta, jota 
suojeluskunnat harjoittavat kaikkialla 
maassa. Eduskunnalle on jo aikaisemmin : 
tuotu todisteita siitä, miten suojeluskunta
laiset raakaa väkiva~taa käyttäen estävät 
työväen toimintaa. Voin tarvitessa todistaa, 
että yksin vaalitoimintakin esim. Etelä
Pohjanmaalla on tällaisen vainon alaista. 
Työväen· vaalipuhujat ovat saaneet liikkua 
henkensä uhalla ja törkeiden uhkausten 
seuraanuna. Viranomaiset ovat voimatto-

mia taistelemaan tätä terroria vastaan, mikä 
muuten on helposti käsitettävää, sillä mitä 
yksi tai pari poliisimiestä saa aikaan aseis
tetuille joukoille, vaikka heillä olisi halua
kio ehkäistä ·kansalaisvapauksien loukkaa
mista. 

Porvariston pääasiallisin peruste suoje
luskuntien olemassaololle on se, että ne ovat 
maanpuolustuksen kannalta niin välttiilmät
tömät. Kansan itsenäisyys ja isänmaan 
puolustus muka vaatii suojeluskuntien yllä
pitämistä ja vakiinnuttamista. Minä olen 
siinä käsityksessä, että suojeluskunnat ovat 
valmiit kavaltamaan tämän maan, .ios täällä 
kansan työtätekevä enemmistö saisi kä
,siinsä valtion (}hjakset ja voisi ryhtyä to
teuttamaan todellista kansanvaltaa. 
Vuonna 1918 taisteli työväki oikeuksiensa 
puolesta, taisteli todellisen' kansanvallan 
toteuttamiseksi, sellaisen yhteiskuntajärjes
tön luomiseksi, joka olisi tehnyt tästä 
maasta isänmaan muillekin kuin kapitalis
teille (Keskustasta: Ryssille!) . Silloin tais
telivat suojeluskunnat rinnan saksalaisen 
imperialismin kanssa työtätekevää väestöä 
vastaan (Keskustasta: Ja ryssiä vastaan!), 
ja kun kansalaissota oli lopetettu työläisten 
joukkomurhiin, niin silloin suojeluskuntien 
johtavimmat ainekset ryhtyivät han~ki
maan maahan monarkistista valtiomuotoa ja 
muodostamaan maata saksalaiseksi vasalli
valtioksi. Kas sellaista on suojeluskuntien 
isänmaallisuus ja maanpuolustus. Erin
omaiseksi näytteeksi siitä, millä tavalla suo
jeluskunnat käsittävät nykyhetkelläkin 
isänmaan puolustuksen, mainitsen seuraa,. 
van tapauksen. 

Huhtikuun 3 päivänä <kuluvaa vuotta oli 
Kauhajoen suojeluskuntatalolla juhlail
tama. Tilaisuudessa piti paikallisen suoje
luskunnan päälli'kkökandidaatti, kansakou
lunopettaja Matti Porkkala puheen. Pu
heessaan Porkkala mainitsi m. m.: ,J okai
nen, joka ei liity suojeluS'kunta.an, on hullu, 
kivääri on sellainen v~hje, että sen pitää 
kaunistaa jokaisen talon seinää eikä se saa 
olla vain kaunistuksena, vaan sitä pitää, ti
laisuuden tullen osata myöskin käyttää. 
Suojeluskuntaan voi jokainen liittyä ilman 
mitään pelkoa, sillä ei suojeluskuntalaisten 
tarvitse sodankaan puhjetessa rintamalle 
lähteä, he jäävät rintaman taakse suojelusta 
harjoittamaan." Toivottavasti ne sosialide
mokraatitkin, jotka ovat puhuneet siitä, 
miten halpaa mam1puolustusvo~maa suoje
luskuntalaiset ovat, ymmärtävät, mitä tämä 
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suojeluskuntapäällikkö puheessaan lausui. 
Sodan aikana suojeluskuntalaiset harjoitta
vat siis suojelusta rintaman takana, s. o. pi
tävät pistinvaltaa yllä :kotiin jätettyjen nais
ten, lasten ja vanhusten rauhoittamiseksi. 

Yhä OO.eilloon siis elää soojeluskun:nissa 
halu ryhtyä työläisten nujel'ltlamisoon veri
sen, väkivaltaisen terrorin kautta. Kun 
suojeluskunJtajä:rjestöä vastaan on tehty se 
muistutus, että ne luokkaluonteensa ohella 
ovat :myöskin kansan momalisen raippion 
aiheuttajia, niin ~tää muutamalla esimer
killä vail:ai\S:ta tämänkin syytöksen toden
peräisyytitä. Pikainen silbnäys päivän sano
umlehtiin riittOO osoirttama.an1, että aseste
tut suojeluskuntalaiset ovat muodostuneet 
sietämättömäksi vitsau.kseksi melkein kaik
kiaHa maassa. Suojeluskuntajärjestöt näyt
tävärt lietsovan huligalllism1a j.isenistöönsä 
siinä määrin, että se puhkeaa esiirr kauhis
tuttavina tekoina. TäJtä suojeluskuntien 
ansiloluetteloa löytyy hU'omattavassa määrin 
eduskunnan pöytäkivjo:issalrin tuleville su
kupolvi!lle osoittamassa, minkälaiset olasuh
teet ovat vallinneet ja minkälaisilla keinoilla 
'PQJ.":V'aristo on yrittänyt pitää yllä luhistuvaa 
valtaansa. LisättälköÖ'Di tä.täJ luetteloa parilla 
tuorei:mmalla esimerkillä. 

Viime talvena tuomittiin, Vaasan raaBtu
vassa vaasalainen kauppias Laurin 8 kuu
kaudeksi vankeuteen se;ru johdosta, että oli 
hätyytellyt alaikäisiä tyttölapsia. Lauriuin 
t'OOillil() julistettiin kuitenki!Il tehdolliseksi ja 
paikkakuntalaisiin jäi se käJSitys, että tämä 
hämmästyttävän lievä ra1llgaistus j()htui 
.siitä, että Laurin: oli innokas suojeluskunta
laioon. Hän on ollut m .. m. 1918 työläisten 
teloittajana, ampuruut Tuovilassa erään työ
läisen samoihilll· ·aikoiih.in.. RaastuV'anoikeu
den alhainen tuomio sai kuitenkin Vaasassa 
.aikaJair jou:kkoliikelhti~lll. Pidettiin lasten 
vanhempien kokouksia. lä:hetti<in1 tuhansilla 
al'lekirjoituksilla varustettu kansa1aisadressi 
h'OVioitkeudeHe, joka muuttikin Laurinim 
tuomion kiinteäksi, mutta Laurin oli kuiten~ 
kin käyttänyt hyväkseeni tätä' vapaalla 
jalalla oloansa ja pakeni maasta. 

Samaan sarjaan kuuluu eräs toinen suoje
luskuntalaisen telro. Viime talvena oli V a:a
san raastuvassa syytteessä innokas suo.jelus
kuntalainen Kronqvis:t siitä, että oli miskan~ 
nu.t erään mi<elisairaan n.aiselll.. Syytetty sai 
jutun käsittelyn aikana. myöskin olla va~ 
pa.alla jalalla ja joutui t.äm aikana. syyttee
seen pirtn.tn kuljetuksesta. 

Hieman toisellilaista huliganismi<a osoitta
vat seuraavat tapaukset. Maaliskuun 20 
pålivää vasten yöllä oli Pietal'Saiaren työ
väenyh'<lmtyksen voimistelu~ ja urheiluseura 
V1oima,n voimistelujoukkue palaamassa Kan
nu:ksen työväJentalolla toimenpanemastaan 
iltamast:a. M·aanticllä ennen Eamlu.ksen 
asemaa tuli voimisteliija.joukkuetta vastaan 
muutamia juopuneita suoje:luslmntahuligaa
neja,, jotka ryhtyivät hyöklkäämään seurueen 
kimppuun. Hetkistä myöhemmin1 haaliva.t 
huligaanit lisävoimaa ja hyökkäsivät ase
malla seisovan väkijoukon sekaan suuri
äänisesti huutaen, että ,tänä yönä tehdään 
lihaa Pietarsaaren punikeista' ', ja samalla 
lyöden eräitä voimistelujoukkueeseen kuulu
via matkustajia. Poliisia ei paikalla näky
nyt. Vielä ennen junalle lähtöä kiertelivät 
nämä suojelushengen täyttämät matkustaja
vaunuissa ,tapett.avia" etsien. 

Eräs toinen tapaus on KtaSkisi.sta. Vaasa
lainen työväen 'lehti kertoo sikäiläisten ri:k
kurren mellastu.ksjsta viime huhtikuun 20 
päivänä m. m. seuraavaa: ,,La-uantaina. 9/4 
saivat rikkurit ensimmäisen tilil!lsä. Noin 
keHo H •aikaan yöllä nousi ·ilo ylimmilleen. 
Rikkurit olivat ha.alineet koko voimansa 
kokoon, seisoskellen kad'llllikulmissa noilll 
20-30-miehisissä sakeissa. Toisilla oli kä
sissä puukot, toilsilla. amp:uma-aseet. Poliisit 
olivat kyllä kaikki liikkeellä nim. 3 poliisia 
ja poliisimestari. Voitte kuvitella, mitä täl
lainen poHiJSivoima wi lJOO.miehiselre rik
kurisa:kille. Edelleen kertoo lehrt.i, että seu
rMvan päivän tutlkilillU.kset paljastivat, mitä 
miehiä nämä huJ.i:gaa.nit olivat. Poliisikuu
lusielussa kävi nllim.ittäi'lll selville, että kaikki 
kuuluivat suojelus:kunta!järjestöön. I'hmeiel
listä muuten, ettei edes kaupungin 'V'iskaa.li 
ole ryhtyruyt toimenpilt:eilsi:in nädden huligaa
nJen rauhoittamiseksi.,. vaåkka . tuona: yönä 
hänen ikkunarulia. alla aanmuskeoltiin ja ha
kattiin: 'PU'ttkolla seinään. Yllämainitun
'laisia. es:imerkkejä SUJOjelu.skuntilen vaikutuk
sesta jäseniinsä voisi antaa kuinka paljon 
hyvämsä ja mitä eriloaisimpia. Päivittäiset 
tapatlikset pulhuvat voimakimasti sen puo
lesta, että jo huliganisminkin vastusta·misen 
kanm.aha; tällainen rapp.eutunut järjestö 
olisi hajoitettava ja turmelusta ryhdyttävä 
siltäkin ta!holta tarmokkai'Ua toimenpiteillä 
poistamaan. On: äärim:rnä.isen nurimJkurista 
kansan varojen .käyttämistä täUaisen luokka
ja huliganismijärjestön ylläpitäminen val
tion irnstalllllluksella. Tällaista. va.rojen käyt-
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tämistä on. tuomittava sitäkin ankarammin, 
kun varat kootwan juuri sHtä väestöltä 
raskaiden verojen muodossa, jonka. pään 
menoksi tälmä järJestö oru alkuaan perustettu 
ja näiden kymmenen. vuoden a.jalll; pidetty 
yllä, Kun minä suosittelen tämä111 lakies:ir 
tyksen hyvä:ksymistä ja suojeluskuntien ha
jottamista, niin katson olevan syytä huo
mauttaa, että siihen on olemassa riittäviä 
syitä. Jos porvaristo kaikesta huolimatta 
käyttää hyväkseen nykyistä valtaansa ja 
kansan kustannuksella säilyttää tällaisen 
järjestön, niin sitä raskaampi on vastuu, 
mikä porvaristoa ratkaisevalla hetkellä tulee 
lrohtaamaan. Kannatan ed. Tannerin teke
rmää ehdotu.'3ta, että tä>rnä lakiesitys suojelus
kuntien hajottamisesta hyväksyttäjsiin. 

Ed. J. :F'. Aalto: Mitä tulee niihin asial
lisiin huomautuksiin, joita edelliset puhujat 
ovat tehneet suojeluskuntajärjestöä vastaan' 
tahdon omasta puolestani mainita, että sen
li:tatuiset tapaukset, joita on esimevkkeinä 
esitetty, eivät suinkaan ole meillekään ou
toja ja sen takia sekä siitä syystä, että suo
jelusklmna.t ovat tunnetusti edelleenkin säi
lyneet porvariston luokkajärjestöinä, olemme 
me suojeluskuntajärjestön hajottamisen 
kannalla. Mutta vaikka olisi useita esimerk
kejä,, joita voisi vielä mainita, minä en tahdo 
tällä kertaa ryhtyä pidemmälti niitä esitte
lemään. Minä vain tyydyn tämän lyhyesti 
toteamaan, ja toiselta: puolen huomautta
maall! edellisille puhujille, erikoisesti ed. 
Tar:nnerille hänen puheensa siitä osasta, jon
ka härn kohdisti sosialidemokraatteihin, että 
jo sre, ettäJ se viimeinenkin uutinen1, jonka 
hän luki suojeluskunnista, on lähtenyt al
kuun sosialidemokraattisesta lehdestä, osoit
taa minkälaista himphamppua ed. Tannerin 
esitys oli sosialidemokraateista. Useimmat 
myöskin niistä ~esimerkeistä, joita ed. Tan
ner luetteli, on hän poiminut sosialidemo.. 
kraattisesta sonamalehdistöstä. Meillä sitä
paitsi on ollut tilaisuus useamman vuoden 
aikana esitellä .srumanl'aatuisia esimerkkejä. 
Millä tahdon lopuksi sanoa, että jos ed. 
Tanner olisi pysynyt asiassa, olisi hänen pu
heensa ollut arvokkaampi. 

Ed. E n n e: Äskeisten edustajien Tanne
rin ja Latvan esitellessä niitä huliganismin 
ilmenemismuotoja, joita suojeluskunnissa 
esiintyy ja antaessa myöskin todisteit~ väit
teittensä tueksi, huomasin, että etenkin por-

variston taholta ylimielisellä naurulla nä.mä 
väitteet sivuutettiin tai ylim1elisellä hy
myllä pidettiin luultavasti jonkumnoisi:p:a 
arvottomina kommunistien esittäminä väii
teinä, joilla ei ole minkäänlaista tosioloihin 
perustuvaa pohjaa. Minä haluaisinkin antaa 
tällä kertaa puheenvuoron maalaisliiton leh
den Savon Sanomain kirjoittajalle. Hän kir
joittaa suOijeluskunnista seuraavasti, nim. 7 
päivänä elokuuta viime vuonna: ,Ja jos 
nuori mies, suojeluskunnan jäsen ei voi omaa 
himoaan voittaa, vaan antautuu esim. väki
juomahimonsa orjuutoon, . ni~n ei hän ole 
enää mikään sankari silloin, jonka me vni
simmre uskoa kansam onnen vartija.ksi lakiem
me pyhyyden suojaksi. Miten hän voisi sel
lainen olla, kun itse lakien pyhyyden jalko
jensa alle tallaa. Jos isänmaa joutuisi vaa
raan ja vihollinen sitä ahdistaisi, niin ,kuka 
taka,a, etteikö tällainen sankari maJqlisi 
maa,ntien ojassa oman juomahimonsa voitta
mana.'' Lisäksi jatkaa lehti: ,Kun suoj~
luskunnan toiminta menee sellaiseksi, että 
sen keskuudessa pidettyjen kurssien aikana, 
juhlien rää:piäisissä y. m. sellaisissa ~kä 
miehet että naiset tupakoivat ja nautti,vat 
väkijuomia ja kun esimerkiksi Lottien johto
henkilöt mi,esten pukuun puettuina sauhuja 
vedelleTIJ ohjelma'a suorittaJVat, niin kyllä sil
loin täytyy kauhistuf}n ihmetellä sitä sivis
tystä ja henge.nravintoa, mikä täten on suo
jeluskunta-aatteeseen yhdistetty. Tämä pa
nee todella sydäimen vapisemaru1' yhdessä 
niitten monien vanhempien kanssa, jotka su
revat sitä, että heidän: kokemattomat poi
karnsa ja tyttärensä näin joutuvat tällaisen 
turmiollisen vaikutuksen alaisiksi.'' Minä. 
uskon, että tämäJ SaNon Sanomien kirjoit
taja tässä todistelee tarpeeksi paljon, joten 
tähän todisteluun on turhaa mitää'Ili lisätä. 
Toivoisii1 vain, että ne jotka ylimielisesti hy
myillen sivuuttavat tämän todistelun, luki
sivat oman lehtensä. 

Ed. T a n n B r: Minä haluan muutamalla: 
sanarlla vastata 00.. J. F. Aallolle, että silloin 
kun tässä eduskunnassa oli esillä suojelus
kuntalain ;hyväksyminen, siinä tilaisuudessa 
tuli selvästi näkyviin, että sosialidemokraat
tien kanta oli himphamppua, kun puolustus
ministeri ja hallitus ja ed. Itkonen edusti\'at 
eri kantaa asiassa. Se oooittaa, että se ei 
ollut johdonmukaista. Siksipä porvarisleh
det ovat tehneet sellaisen johtopäätöksen 
kuin puheessani mainitsin. Ne toteavat :vain, 



Suojeluskuntajärjestön hajoittauninen. il9 

että! se ei ole ollut selvä ja luokkataistelun 
'kaJmt31He perustuva. He eivät ole selvästi il
maisseet sitä, että heidän kantansa suojelus
kuntiin nähden on se, että ne ovat hajoitet
tavat. 

Ed. Savo laine n: Siitä .on kulunut jo 
vähän runsaammin kuin kuukamsi, kun tääl
lä viime kerralla syyskuussa suojeluskunta
laisten toimi,ntaa jonkun verran selostettiin. 
Tänä; iltana on lueteltu vielä lisää. Minä en 
tällä kertaa aio luetella niitten tekemiä l'Ö
töksiä. Minä toivoisi11, että esim. ed. Malmi
vaara:, joka silloin, kun täällä viimeksi oli 
puhe, puhe.envuorossaan sanoi·, että vasem
miston taholta tehdyt ilmoitukset näistä suo
jeluskuntalaisten rötöksistä ovat vain kiihko
mielen synnyttämiä ja aivan perärttömiä jut
tuja, minä toivoisin, että ed. Malmivaara 
aivan läthiaikoina ma,tJrnstaisi Kuopioon, ja 
jos ei hän<ellä ole tilaisuutta matkusrt-aa, ky
syisi vaikka puhelimella esim. Kuopion suo
jeluskunrnan johtohenkilöiltä, tiet.ä.vätkö he 
mitääln siitä, että marraskuun 6 päivä.nä eli 
siis viime sunnuntaina Mikkelissä on ollut 
suojeluskunnan ampumakilpailut ja siellä 
olivat Kuopion suojeluskuntapiiristä kaikki 
tunnetuimmat henkilöt, ampujat ampumakil
pailussa ja he palasivat sun,nunrtai-iltana 
sieltä siinä junassa, joka saapui Kuopioon 
10,51, pyytäisin häntä tiedustelemaan, tie
tävärt:kö he, kuinka korkealla kieltolain kun
nioitus oli tässä joukossa, joka silloin palasi 
sieltä Mikkelistä, ja minkälaisessa t.Hassa oli
vat muutamat henkilöt siinä joukossa, ja 
mi,nä. uskon, että kun ed. Malmivaara nämä 
tiedot on hankkirnut, niin hän yhtyy meidän 
kanssamme äänestämään suojeluskuntien ha
joittamisen puolesta silloin, kun kolmas kä
sittely päättyy. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m ies : Keskustelun kuluessa on 
ed. Tanner ed. Latvan kannattamana ehdot
ta1liut, että k~ittelyn pohjaksi otettaisi,in hä
nen tekemänsä eduskuntaesitys. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Tannerin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oi!keaksi. 

P u he m i e s: Tehdyn ehdotuksen johdos
ta huomautan, että koska eduskunta on näil
lä V'altiopäivillä pätättänyt hyvälksyä lain 
suojeluskuntajä:rjestöstä, jota lakia ei vielä 
ole saatettu tasava:tlan presidentin vahvis
tettavaksi, ja koska ed. Tannerin ehdotuk
.sen hyvirksyminen niin ollen tulisi olemaan 
vastoin eduskunnan ennen tekemää päätöstä, 
katson valtiopäiväjärjestyksen 69 § :n sään
nöksen nojalla olevani velvollinen kieltäyty
mään asettamasrta äänestyksen a,laiseksi ed. 
Tannerin ehdotusta. 

Eduskunta hyväksyy suuren valiokunnan 
hylkäävän mietinnön. 

Asia11 toinen käsittely julistetaan päätty
nOOksi. 

P u h e m i e s : Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi perjantaina kello 2 päiväNä. 

Täysi-istunto päättyy kello 9,14 1. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi : 

Eino J. Ahla. 
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23. Perjantaina II p. marraskuuta 1927 
kellr. 2 pähnällä. 

Piiväjärrjestys. 

Ilmoituksi·a: 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotus laiksi eräistä muutoksista 
:avioliiton ulkopuolella syntyneistä lrup-
sista anilllettuun ['akiin ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 29; lakivaliokunnan 
mietintö n :o 2; hallituksen esitys 
n:o 29. 

2) Ehdotus ia:ibi oppivel'"ollisuu
desta 15 1l :nä huhtikuuta 1921 anne-
tun lati:n 9 § :n muuttamisesta ....... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 31; sivistysvaliokun
nan mietintö n :o 4; ed. Kalliokosken 
y. m. edusk. esit. n :o 24. 

3) Ehdotus laiksi suojeluslmntajär-
jestön haj'Oilttamis·esta ............. . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokllli
nan mietintö n :o '28; poolustusasiain
valiokunnan mietintö n :o 6; ed. Tan
nerin y. m. edusk. esit .. n, :o 28. 

Toinen käsittely: 

4) Ehdotus kansankilrjastolaiksi 
Asiakirjat: Suuren valiokun

nan mietinnöt n :ot 25 a ja 25; sivis
tysvaliokunnan mietintö n :o 3; halli
tuksen esitys n ~ 7. 

5) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepää
mään jä.tet.ty ehdotus laiksi edustajan~ 
vaaleista sekä· erinäiset -vaalilain muut
tamista !tarkoittavat eduskUilltaesityk-
set ............................. .. 

A s i a k i r j a t: Suuren valio·kun
nan mietintö n :o 30; perustuslaki valio-

Siv. 

" 

728 

' kunnan mietintö n :o 11; mainittu 
lakiehdotus; ed. Tuomiojan y. m. 
edusk. esit. n :o 3; ed. :von Bornin 
edusk. esit. n;o 4; ed. Sergeliuksen ja 
Schaumanin edusk. esit. n :o 5. 

6) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi 1388velvolli-
sille ann:etta•vistw lomista .......... . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 33; puolustusasiain
valiokunnan mietintö n :o 5; mainittu 
laki ehdotus. 

7) Vuoden 1926 valtiopäivillä le,pää
määlll jätetty ehdotus l•ailksi sotatila:sta. 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n:o 32; perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 10; mainittu laki
ehdotus. 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

8) V al tiO'Varainvaliokunnaru mietintö 
n :o 10 vuoden 1924 valtiopäivillä le~ 
pää:mää:n: jrutettäJvälksi hyväksytyn l'aki
ehdotuksen j1ohd«>ta 'erään :valtion 
omistaman ton.ti111 'luovuttamisesta kow
sertti- ja kongressitalolll ra;lrentamista 

· varten: Heisinigin kau:punlkiiin ....... . 

9) Valtiovarainvalil()krm:nam. m:ie-' 
tintö n :o 11 hallituksen esi1tyksen joh
dosta laiksi metsähallirm@ piill'ikun
takon ttorien piirikunta päälliköiden 
vi~~oj~n muuttamisesta sopimusluon.-
to1siksi .......................... . 

10) Sivistysvaliokunnan mietintö 
n :o 5 suomen kirja- ja sivistyskielen 
kantasalllakirjan aikaanmamist.a k<>&
kevan wnomusehd:otuksen johd{)Sta .. 
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722 Perjantaina 11 p. marraskuuta 192-7. 
--- ------·-· -----------·------·-------------·------------

1l1) Työväenasiainvaliokmman mie
tintö ru :o 5 hallituiksoo esityksen. joh
dosta, joka sisältää eihdotuksen laiksi 
metsä- ja, lauttaiUStyöväen asumu:ksista 

12) Lakiva>liokunnan mietintö n :o 
3 hallituksen esityksen johdosta. laiiksi 
muutoksista rikoslain 42 lukuun ~kä 

·lisäyksestä saman, lain 116 lukuun .... 

Ulkopuo•lella päiväjärjes
tyksen 

Si'v. 
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annetaan vastaus ed. Ingmanin y. m. 
välikysymykseen, joka koskee työttö
myysmäärärahan käyttämistä erääseen 
tietyöhön Pyhäjärvellä U. 1. . . . . . . . . 747 

Puhetta johtaa puhemies Kallio. 

Nimenhuudossa merkitään poi.ssaoleviksi 
ed. M. Lehtonen ja Rosenberg. 

Ilmoitusasiat: 

Vapautusta: ·eduskuntatyöstä saavat kun
nallisten tehtävien takia 15 ja 16 päiviksi 
tätä kuuta ed. Sahlstein ja ensi tiistain 
istunnosta ed. Seppänen. 

UUJSia hallitUJben esityksiä. 

Puhe m ies: Hallituksen jäsen saapuu 
jättämään eduskunnalle esityksiä. 

Isuntosaliin saapuu nuoremman hallitus
sihteeri A. Voutilaisen seuraamana valtio
varainministeri R y ö m ä, joka lausuu suo
meksi ja ruotsiksi: 

Kunnioitettava Herra Puhemies ! Arvoisa 
Eduskunta! 

Hallituksen puolesta on minulla kunnia 
Bduskunnalle jättää seuraavat hallituksen 
esitykset: 

n :o 48 esitys määrärahan myöntämisestä 
Berlinissä olevaan Suomen lähetystötaloon 
kohdistetun uudelleen arviointivaatimuksen 
suorittamiseksi, 

n :o 49 esitys valtion tulo- ja menoarvion 
ja tilinpäätöksen perusteita koskevan lain 
säätämisestä, . 

n :o 50 esitys_ määrärahan myöntämisestä 
valtion patruunatehtaan koneiston täyden
tämiseksi, 

n :o 51 esitys alusrekisterilain muuttami
,sesta, 

n :o 52 esitys laiksi naisten yötyöstä teolli
suudessa, 

n :o 53 esitys laiksi lasten ja nuorten hen
kilöiden käyttämisestä ammattityöhön, 

n :o 54 esitys lyijyvalkoisen käyttämistä 
maalaustöissä koskevan kansainvälisen sopi
muksen hyväksymisestä, 

n :o 55 esitys laiksi lyijyvalmoisen ja lyijy
sulfaa:tin käytön kieltämisestä eräissä mwa
laustöissä, 

n :o 5·6 esitys lisä:määJ:>ärooaru myönrtä.mi
sestä La,hdessa pidetyn yleisen kotieläin
näyttelyn kustannusten peittä'miseen, 

n :o 57 esitys maa-alueen han:kkimisesta 
vwltionrautareiden keskuskonepaja'a va.rten, 

n :o 58 esitys edus1Jaj.anpaJkkiosta vuoden 
1927 vars1naisilta valtiopäiviltä ja 

n :o 59 esitys uuden valtiolainan ottami
sest•a erinäristen valtiolainain ,kuoletusta vaT
ten. 

P u h e m i e s: Herra Min~steri! Jätetyt 
hallituksen esitykset tulen esittelemään 
eduskunnalle perustus1ainmukmista käsitte
lyä varten. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus lai:kisi eräi<Stä muutoksista aviolii
ton ulkopuole;}]a .syntyncistä laJpsista 

annettuun lakiin. 

Ha:llituksen esitys n :o 29, jota on valmis
televasti käsitelty lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 2 ja suuren valiokunnan mietin
nössä ru :o 29, ·esiteHään k o 1m a. n te: e n 
k ä s i t te l y y n. 

P u he m i e s: Toisessa käsittelyssä hyväk
sytty lakiehdotus voidaan nyt hyväksyä tali 
hylätä. 

Puheenvuoroja ei pyydetä. 
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Eduskunta hyväksyy toisessa käsittelyssä 
piiiittämänsä lakiehdotuksen. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päätty
n.eeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) l<~hdotus laiksi oppivelvoUisuudesta 15 pä:i
Yänä huhtikuuta 192t !lliDilletun lain 

9 §:n muuttamisesta. 

Ed. Kalli-6kosken y. m. edusk. esitys n :o 
24, jota on valmistelevasti käsitelty sivistys
valiokunnan mietinnössä n :o 4 ja suuren 
valiokunnan mietinnössä n :o 31, esitellään 
k o 1 m a n t e e n k ä s i t te 1 y y n. 

Eduskunt•a pysyy toisessa käsittelyssä 
tekemässään päätöksessä eduskuntaesityksen 
hyLkäämisestä. 

Asi·an kolmas käsittely julistetruan päätty
neeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

3) Ehdotus la~ksi · suoje.Juskuntajärje,stön 
ha.joit~mits.esta. 

Ed. Tannerin y. m. edusk. esitys n :o 28, 
jota on valmistelevasti käsitelty puolustus
asiainvaliorkunnan mietinnössä n :o 6 ja suu
ren valiokunnan mietinruössä n :o 28, esitel
lään k o l m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

Puhemies: Eduskunta pysynee toi
sessa käsittelyssä tekemässään päätöksessä 
eduskuntaesityksen hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. K u l m a 1 a: Vaikkakin laki suoje
luskuntajärjestön hajoittamisesta tässä kä
sittelyssä on siinä vaiheessa, että käsittely 
ei enää tule muuttamaan sitä tulosta, johon 
tämä lakiehdotus tällä kertaa tämän esityk
sen pohjalla tulee johtamaan, niin kuiten
kin katson velvollisuudekseni vielä tässä ti
laisuudessa kosketella tätä kysymystä. 

Täällä on aikaisempien käsittelyjen yh
teydessä ja varsinkin viime käsittelyn yh-

teydessä tuotu tavattoman laajalti esimerk
kejä, joilla on osoitettu suojeluskuntajär
jestön luokkaluonne ja suojeluskuntajärjes
tön toirnirun;an kohdistama viha työtäteJkevää 
luokkaa vastaan sekä myöskin lukuisilla esi
merkeillä osoitettu, miten suojeluskuntajär
jestön toiminta. on painunut alas moraa
littomuuteen. Tä:stä on tuotu esille varsin 
räikeitä esimerkkejä. Minä en sen vuoksi 
tässä yhteydessä enää tahdo pitkälti tuoda 
esille esimerk!kejä, vaan koskettelen amoas
taan paria eri tapausta, jotka ovat aivan uu
sia tai jotka muuten läl1eisesti ovat tulleet 
esille. 

Minulla oli tilaisuus joku aika takaperin 
katsella Suomen suojeluskuntajärjestön leh
teä Hakkapeliittaa. Siinä selostettiin erästä 
suojeluskuntajärjestön järjestämää hiihto
retkeä, nimittäin Salosta Uuteenkaupunkiin, 
joka toimitettiin noin pari vuotta taakse
päin. Tässä selostuksessa, jota valaistiin 
kuvilla, luonnollisesti tehtiin selvää siitä, 
miten tällaiset retket ovat omiaan suojelus
kuntajärjestössä kasvattamaan suojeluskun
tahenkeä sekä myöskin tavallwan koulut
tamaan suojeluskuntajärjestöä talvitoimin
taan, ulkona-majoitukseen j. n. e. Tällaista 
hyvää tuotiin esille tä.stä mainitusta hiihto
retkestä. Koska mainittu hiihtojoukko 
kulki 'lootipitäjäni Kuusjoen. kautta ja: tämä 
hi1htojoukkue majaili myös yhden yön mai
nitulla paikkakunnalla, niin minulla on 
syytä juuri tämän tuntemukseni perus
teella kosketella tätä mainittua retkeä val
lankin sen jälkeen, kuin olen nähnyt tästä 
selostuksen suojeluskuntalehdessä ja koska 
tämä selostus ei ollenkaan paljasta tämän 
hiihtoretken todellista muotoa. 

Kun mainittu hiihtojoukkue saapui Kuus
joen kirkonkylään, niin se siellä ensinnä 
valmisti metsänreunaan pari erimuotoista 
havumajaa, mutta sen jälkeen kuin nämä 
havumaj.at olivat valmiit, ei tämä suojelus
kuntajoukkue niihin yöpynyt, ei asettanut, 
kut.en on ma.inittu, va.rtijoha n10iden ha:vu
majojen vartijoiksi ja kuten luonnollista, 
eivät nämä havumajat mitään vartijoita tar
vinneetkaan, sillä tämä suojeluskuntajouk
kue meni erääseen taloon yöksi ja piti siellä 
koko yön juominikeja ja hurja:a, el-ämää. 
Myöhemmin, kun kaikki olivat siinä mää
rässä päihtyneet, hajautuivat ympäri kylää 
ja metelöivät niin, että ihmiset pelvosta va
visten kaiken yötä oliv~t asunnoissaan. Aa
mulla sitten näitä suojeluskuntajoukkueen 
majailijoita oli väsynyt ulkohuoneisiin, sau-
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noihin y. m. paikkoihin läheisen talon ym
päristössä. Mutta tämän suojeluskuntajär
je$tÖn hiihtojoukkueen ma:jai1luyönä o!li 
myöskin paikallinen työväentalo joutunut 
hävityksen alaiseksi. Työväentalolta oli 
mainittuna yönä kaikki ikkunat särjetty ai
heuttaen työväentalolle varsin huomattavan 
vahingon. Kun tässä mainitsemassani ret
ken selostuksessa mainittiin, minkälaisia ko
kemuksia tämä joukkue oli saanut ja että 
myös ne kokemukset olivat jättäneet pysy
vän jäljen sekä matkalla olleisiin että pai
kallisiin suojeluskuntalaisiin, niin on myös 
ta,pahtunut paikkakunnalla, sillä sen jälkeen 
on työväentalon ikkunat miltei kerran kuu
kaudessa varsinkin vuoden pimeinä aikoina 
rikottu sieHä. T·ä,mä. tapaus siis osoit
taa, mim:'käla•is·eksi tosiasiassa, muodostu
vat näiden järjestöjen ret!kelt, et:tä ne 
Jlliltodostuvat tä'l~aisli'ksi ju.opottelutilaisuuk
siksi, ja että kokemus ulkomajoitu:ksesta, 
se rajoittwu. sii!hen, ·että he joissakin ta
loissa juopottelevat ja mahdollisesti, ylen 
määrin päihtyneinä ja väsyneinä, j.outu.vat 
kokemaan kylmä.ä joissakin ulkohuoneissa, 
saunoissa j. n. e. Ja että nämä retket jät
tävät myös PY'Syväisiä vaikutteita paikka
kunnan suojeluskuntiin, sen on mairn.it~ 
semani kotirpitäjän työväestö saanut havaita, 
nimittäin siinä muodossa, että se opetus, 
jonka .suojeluskuntalaiset antoivat sinä yönä 
työväentalojen <hävittämisestä, se on uusiin
tunut jatkuvasti. 

Toinen ta1pahtuma kortikyläst'äni kos~ 
kee erään suojeluskuntalaisen kauppiaan 
yöllistä mellastelua, joka tapahtuma käsit
tääkseni paremmin kuuluisi viranomaisten 
selvitettäväksi, mutta koska se näyttää ole
van ylen vaikeata ellei mahdotonta, niin kat
son asiakseni tästä yksityista;pauksesta huo
mauttaa. 

Kotikylässäni eräs suojeluskuntalainen 
kauppias on oUanut tavaikseen jatkuvasti, 
varsinkin yötilsaikaan, panna huoneissaan ja 
liikkeessään toimeen sellaisia meteleitä ja 
näistä myöhemmi·ru siirtyy maa'lltiel:le sekä 
läheisten asumusten ympäriUe suojeluskunta
aseet käsissä pitämään meteliä, joka useasti 
on sekä hengenvaarallista paikikakunnan työ
läisille että myös saattaa ne kauhun. val
taan. Noin kaksi viikkoa taaksepäin oli 
mainittu kauppias raivostunut jälleen aja
maan kotiväkensä pakosalle ja sen jälkeen 
siirtynyt läheisen n-aapurin oven ta;a ampuen 
useita kertoja suojeluskuntakiväärillään ja 
uhaten tarppaa kaikki punikit ja kommunis-

tit. Tästä on ollut seurauksena, että Var
simikin ·-lapset avatt si<inä määrin peläs
tyneet, että he ovat olleet viikkokausia sen 
jälkeen sellaisessa tilassa, että he eivät ole 
voineet yöllä nukkua. 

'!Iästä tällaisesta tapauksesta on käyty il
moittamassa m. m. Uskelan piirin apulais
nimismiehelle Salovirralle. Mutta hän on 
ilmoittajille huomauttanut, että hänen 
aiSiarusa ei ole tutkia· täl~aista. asiaa.. Il
moittaja on vedonnut vielä nimenomaan sii
hen, että on lukuisia todistuksia ja että mai
nitsemani suoj el uskuntaka upp ias Mannion
maa on aina tällaisissa tilaisuuksilssa ollut 
yleniniää.riTh päihtynyt, niin siiltälkin kan~ 
nalta, kun on tapaihtunut myös kieltolain 
rikos, olisi syytä asiaa tutkia. Tähän on 
main.it•semani nimismies huoonauttamut, että 
vie1ä vähemmän rtäl1a!ioot kysymylkset kuu
luva•t Hänen selvitettävikseen.. Ainoastaan 
siinä tapauksessa on täm1ä virkaherra il
moi•ttan·ut ryMyvänsä toimenpiteisiin, jos 
paikkakuntalaisten taholta yksityiskohtai
sesti nostetaan syyte mainitsemaani henkilöä 
kohtaan. Paikkakunnan poliisi on myös tie
toinen tästä tällaisesta hulinoimisesta ja 
hän on lisäksi vielä mainitun suojeluskun
nan päällikkö. Mutta kuten lukuisissa 
muissakm tapauksissa., ei tämä arvoisa suo
jeluskunnan päällikkö ja samalla myös pai
kallinen iPOliisiviranomainen katso velvolli
suudekseen, että kumpikaan tämä virka 
häntä veivoittaisi edes missään suhteessa ra
joittamaan tällaisten tapausten uusiintu
mista. 

Kun tämän lakiesityksen käsittelyssä. on 
tuotu niinkuin jo aikaisemmin mainitsin 
val'sin lukuisasti esimerkkejä, jotka osoitta
vat suojeluskunta:toiminnan oleellisen tar
koituksen ja myöskin todellisen sisällön, 
niin ei tämä lakiehdotus, vaikka se onkin 
nyt muodostunut sellaiseksi, että lakiehdo
tus on tullut hylätyksi, ole 'suinkaan työ
väen kannalta ollut hukkaan mennyttä. Tii
män lakiesityksen yhteydessä on tullut jäl
leen todetuksi ja selvenne.t.yksi sre, mikä on 
suojeluskunnan tarkoitus ja minkälaista on 
sen toiminta sekä siitä johtuvat tulokset. 
Suojeluskunta on porvarillinen aseellinen 
luokkajärjestö, jolm on toiminnallaan pal
jastanut luokkaluonteensa toimien työtäte
kevien taloudellista, sivistyksellistä ja JlO
liittista toimintaa va,staan. Suojeluskunta
järjestöstä on tullut kaiken hylkyaineksen 
kaatopaikka, niinkuin täällä on aikaisem
min työväenedustajain taholta aivan oikein 
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huomautettu. Suojeluskuntajärjestöjen up
seereiksi on tilaisuus mennä kaikilla niillä, 
jotka muilla aloilla ovat epäonnistuneet ja 
heille turvataan porvarillisen valtion taholta 
aina 100,000 markkaan vuodessa nouseva 
virkapalkka ja joidenkin virkavuosien jäl
keen eläke, jotka varat, kuten luonnollista 
työtätekevä luokka saa suorittaa. 

Lisäksi on tässä keskustelussa osoitettu, 
että suojeluskuntajärjestöstä jo sen oleelli
sen sisältönsä puolesta muodostuu kaiken hu
lig-anismiu varsinainen koulu ja kaiken huli
g-anismin suoj.a, sillä suojeluskuntajärjestön 
aseellinen toiminta se juuri raaistuttaa kan
saa tavattomassa mittakaavassa ja suojelus
kunta;järjes.tö suoja·a myös kaiikennäköisiä 
rikollisia suuressa määräissä virkavaltaa vas
taan ja viranomaisia vastaan silloin kun ne 
tahtoisivat ryhtyä toimenpiteisiin rikollisten 
rangaistukseen saattamiseksi. Tästä on 
tuotu lukuisia esimerik:kejä tämänkin esityk
sen keskustelujen aikana. 

Er~koisesti on tällä kertaa syytä katsella 
suojeluskuntajärjestön olemusta, kun me 
olemme sellaisen tarpahtuman edessä, jolloin 
porvaristo Suomessa valmistautuu viettä
mään n. s. Suomen itsenäisyyttä ja .iuuri 
tässä valossa on meidän tärkeätä katsella 
tätä ky.symystä. 

Hsenäisyys, isänmaa y. m. sensuuntaiset 
sanat eivät suinkaan merkitse mitään muuta 
kuin yhteiskunnallista järjestystä, yhteis
kunnallista olotilaa., jossa me olemme ja 
eläm'me. Jos katsellaan tätä sekä taloudel
lista, poliittista, yhteiskunnallista olotilaa, 
niin me näemme, että porvarillisella luokalla 
on isänmaa ja tämän porvarillisen luokan 
isänmaan turvana on kuvaamamme suoje
luskuntajärjestö. Mutta sen sijaan juuri 
näiden järjestöjen olemassaolo on myöskin 
toisaalta osoituksena, missä määrin ja min
kälainen isänmaa on työtätekevillä luokilla, 
työläisillä ja työtätekevillä talonpojilla, eli 
toisin sanoen, minkälainen yhteiskuntajär
jestelmä ja minkälaiset yhteiskuntajärjes
telmän sortovälineet ovat olemassa. 

Kuvaava yhteiskuntajärjestelmän sorto
välineenä on juuri mainittu suojeluskunta
järjestö. Tämä siis tavallaan osoittaa, että 
se juhla, jota valmistaudutaan juhlimaan, ei 
suinkaan muodostu työväen kannalta ja 
työtätekevän luokan kannalta sellaiseksi, 
että he tuntisivat 'heillä olevan mitään oleel
lista syytä juhlia, että he tuntisivat itsensä 
vapa.iik:si ja• itsenäisiksi. Päinvastoin heitä 
rajoittavat taloudellisen elämän mah:dit, 

heitä rajoittaa finanssipääroma, pa.nkki
pääoma ja teollisuuden riisto pääoma. Ja 
tätä riistämistä juuri suojelee äärimmäiseen 
moraalittomuuteen vajonnut suojeluskunta
järjestö. 

Työväenluokan yhteinen tahto, yhteinen 
vaatimus, on edelleen oleva suojeluskunta
järjestön hajoittaminen. Ja vaikka se tässä 
yhteydessä tällä kertaa ei ole tuottanut sel
laisia tuloksia kuin lakiehdotuksessa on tar
koitettu, niin työväenluokika on kuitenkin 
varma, että se tulee tässä ,tehtävässään on
nistumaan, että se tulee toiminnassaan suo
jeluskuntajärjestön hajoittamiseksi onnistu
maan. Ja juuri tämä suojeluskuntajärjes
töissä ilmenevä moraalittomuus, rikollisuus, 
huliganismi, se myös tulee pakostakin avaa
maan vielä tällä kertaa pikkuporvarillisesti
kin ajattelevien talonrpoikaisrpiirien sekä t;yö
läispiirien silmät. Joskaan ne eivät näe 
siinä vielä suoranaista puhdasta luokkajär
jestöä täysin selvästi, niin ne näikevät siinä 
kuitenkin aseellisen järjestön, joka voi mil
.tei täysin lain suojassa harjoittaa rikolli
suutta. Ja tästä johtuu myös, että varsin
kin viime aikoina on erikoisesti m. m. kun
nallisella alalla, kunnallisessa toiminnassa 
.ollut jo hUJvaittavissa järkiintymistä pien
talonpoikain edustajien ta:hol•ta, että suoje
luskuntamäärärahoja on supitettu tai evätty 
.io useissa sellaisissa kunnanvaltuustoissa, 
joissa ei ole työväen enemmistöä. Taistelu 
siis tämän 1porvarillisen luokkajärjestön hä
vittämiseksi, samoinkuin koko porvarillisen 
luokkajärjestöelämän hä.vittämiseiksi, tulee 
edelleen työväen keskuudessa ja työväen ja 
ta1lonrpoikain luokkavoimaUa. jatkulma!an sii
hen asti, kunnes mainitsemani suojeluskun
tajärjestö on hadoitet.tu. 

]<jd. A m p u j ·a.: Suojeluskuntalain esil
lä ollessa mainitsin, että se seik:Im, että 
tämä järjestö lailla vahvistretaan, ei poista 
kysymystä päiväjärjest~ksestä. Se tulee 
sukeltautumaan esille muodossa tai toi
OOSSJa joka valtiopäivillä. Tällä kerta:a ei 
ole syytä eikä tHaisuutta tehdä ehdotusta 
asias.ta päätöksen tekoon, koska näillä va[
tiopäivillä porvarillis·en enemmistön hy
väksymä laki ei ole vielä edes saanut vah
vistusta, joten edes :pon.sie'hdotusta ei pu
hemies k1ai voisi ottaa äänestyksen nlai
seksi. Asi·a siis on tällä kerta<', lukossa. 

Tahdon tässä yhteydessä huromautta·a 
ed. Kulmalalle, ei sen lausunnon jO'hdosta, 
mi'I1Jkä hän antoi tänä päivänä, va·an asian 
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ollessa esillä ensimmäisessä käsitt.elyssä. 
Hän silloin heitti syytök~en, että me 
muka epärehellisyyttä edustaisimme, kun 
emme ole yhtyneet heidän lakiesitykseen
sä. Hän ·on tullut nähneeksi, että missä 
tilaisuus on ollut, siis suuressa valiokun
nassa, meidän ryhmämme on äänestänyt ko
konaisuudessaan kysymyksessäolevan lain 
hyväiksymisen puolesta sen muodollisista 
heikkouksista huolimatta. Minun tapoihini 
ei kuulu eduskunnassa haastaa riitaa niiden 
miesten kanssa, jotka kaikesta, huolimatta 
ovat työväen äänillä tänne valitut, mutta 
minä olen katsonut tämän huomautuksen 
ta.rpeelliseksi tehdä. Jos ed. Kulmala julkai
see tämän äsken pitämänsä puheen ,Tiedon
antajassaan", niin minulla ei ole mitään sitä 
vastaan. Mutta jos hän rehellisyyttä ajaisi, 
niin hän peruuttaisi sen ensimmäisessä kä
sittelyssä antamansa lausunnon. (Edus
kunnasta: Turha toivo!). 

Ed. T a b e ll : Asian tässä vaiheessa ei 
minulla ole enää tarkoitus lähteä esiintuo
maan niitä syitä, minkä vuoksi ryhmämme 
taholta on vaadittu ja vaaditaan edelleenkin 
suojeluskuntalaitoksen lakkauttamista. Ne 
perusteet ovat asian aikaisemmissa käsitte
lyi8sä ja jo useina eri vuosina tulleet edus
kunnassa hyvin tunnetuiksi. Ja että perus
teet, joilla lakkauttamisvaatimnkset on 
tehty, ovat olleet täysin oikeat, siitä ei voi
tane olla eri mieltä. Sitä todistaa myöskin 
se seikka, ettei porvaristonkaan taholta ole 
voitu niitä vastaan tehdä edes vakavampia 
muistutuksiakaan, vielä vähemmän, että 
niitä olisi käyty kumoamaan. Ainoa fraasi, 
johon porvaristo sa,noo tässä kysymyksessä 
nojaavansa, on isänmaan puolustus. Nyt on 
kuitenkin useaan kertaan jo toiselta puolen 
voitu osoittaa, ettei näistä porvariston juma
loimista suojeluskunnista ole edes siihenkään, 
nim. isänmaan puolustukseen, vaan että 
suojeluskuntaan kuuluva aines on suurelta 
osaltaan kellari- ja selkäpuolen sankariai
nesta. Kaiken tämän jälkeen jää jäljelle se 
toteamus, että suojeluskuntien ta.rkoitus on, 
kuten olemme sanoneet, olla kapitalistien 
aseena työtaisteluissa elinehdoista.an kamp
pailevia työläisiä vastaan, pirtutrokareina 
tai niiden apureina kaatamassa kieltolakia, 
edistämässä aseellista huliganismia ja 
yleensä olemassa kaiken rauhattomuuden ja 
epäjärjestyksen alkuna ja: juurena. Sen si
jaan, että asetakissa kukkoileva snojeluskun-

talainen herättäisi alemmassa kansassa tur
vallisuuden tunt{)ita, herättävät ne kammoa 
ja suuttumusta. Mutta olisi tietenkin vää
rin olla myöntämättä, etteikö tämän kaiken 
takana olisi porvaristolla syvällisempänä tar
koitusperänä se, että tällä laitoksella voi
daan jatkaa nykyisen järjestelmän elinpäi
viä nousevaa työtätekevää luokkaa vastaan. 
Mutta vaikka tämän myöntääkin, niin on sa
malla tehtävä kysymys, eikö juuri se seikka, 
ettei nykyinen järjestelmä voi valtaansa puo
lustaa ilman tällaisiin hyvinkin likaisiin kei
noihin ryhtymättä, ole juuri parhain tun
nustus siitä, miten horjuvalla perustalla to
dellakin nykyinen järjestelmä seisoo. Ehkä 
porvaristo luulottelee, että eduskunnan nyt 
tekemä päätös olisi lujuuden merkki. Sitä 
se ei kuitenkaan ole. Suojeluskunnat tosin 
jäävät nyt vielä olemaan, mutta eivät kan
san syvien rivien kunnioittamina, vaan nii
den vihaamina, luokkien keskinäistä ristirii
taa syventävinä laitoksina, joka on merkki 
siitä, että ne tullaan kerran kuitenkin lak
kauttamaan, ellei ennen, niin viimeistään ny
kyisen kapitalistisen järjestelmän kukis
tuessa. 

Ed. Suokas: Kyseessä olevan asian kä
sittelyn aikaisemmissa vaiheissa tulin teh
neeksi havainnon, millä tavoin tähän n. s. 
äärimmäisen vasemmiston taholta tehtyyn 
esitykseen porvarist.omme suhtautui. Ver
rattain ylimielinen oli "se oikeiston kanta, 
mikä kohtasi tämän kysymyksen käsittelyä 
kummassakin vaiheessa, vaikka ei yksistään 
tässä eduskunnassa, vaan jo aikaisemmissa
kin on tuotu melko selvästi, yksityiskohtai
sesti ja lukuisesti esille suojeluskuntalaisten 
yksityisistä ja joukkoesiintymisistä ne räi
keät vääryydet, joita ne useissakin tapauk
sissa ovat tähdänneet toisin aja.ttelevia yksi
löitä vastaan. Sen takia ei olisi odottanut 
enää, joskin porvarilliset piirit tietävät äs
kettäin saaneensa tässä kysymyksessä tah
tonsa läpi saadessaan hyväksytyksi lain suo
jeluskuntalaitoksen vakiinnuttamisesta, ei 
olisi sentään odottanut, että ne noin ylimie
lisesti lähtevät suhtautumaan kysymykseen, 
jossa, niinkuin mainitsin, esime:vkillisesti on 
todet:tu, kuinka tärkeä, kuinka suuri tämä 
kysymys meidän 'kansamme keshlnäisessä 
elämässä !kaikesta thu'olimatta on. Minä en 
tässä yhteydassä enää lä!hde yik:sityiskohtai
sesti :luetteienua.an ja mainitsemaan lähem
min esimerkkejä, kuinka v•ieQä 1tä'llälcin ker-
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taa voidaan todeta Y'ksityist,en suojeluskun
talaisten uhmaava esiintyminen meidän lail
lista järjestystämme ja lainsäädännöllistä 
elämäämme kohtaan, mutta minä vain tah
don tuoreena esimerkkinä l;y~hyesti mainita 
tämän päiväisessä Helsingin Sanomissakin 
{)lleet kaksi uutista, joissa ilmenee, että 
.suojeluskuntalaiset ovat kieltolakiimme 
nähden, joka on jo ailkaisemmin useasti 
todettu, olleet hyvin rikkoval1la kannalla 
ja uhmaavasti ja ylimielisesti käyttäyty
neet, niinkuin tämän päiväisissä sanoma
lehtiuutisissakin mainitaan. Toinen kä
sittelee pirtuauton pidättämisjuttua Hä
meenlinnan seuduilla ja toinen käsittelee 
eräässä iltama.tilaisuudessa ollutta ,:rettelöä, 
jol'l'oin suoj:~luskuntaiainen on a.pulaisni
mismieheen käsiksi käyden yiilalla tai jol
lain rautaesineel,lä ipäässy1t ko1himaan. 
Nämä tuoreet esimerkit meille todistavat 
sen, että tämänkin jä:~keen, vaikka suojelus
kuntain va!kiinnuttamislaki menikin läpi, 
ei si1tä taholta vie'lä voida. odotltaa mitään 
seQ'laista, että he asiaUisesti suht.autuisivat 
·oleviin oloihin. Tämän takia tulee enlllen 
ka:ilkkea aljatelleeksi aikaisempien esime:nk
kien lisäksi, 'Elttä me voimme odottaa tältä 
.samalta järj,estöltä ja tähän samaan järjes
töön kuuluvi'Lta aineik:silta mitä taihansa, sil
loin kuin ne ovat kerran päässeet sellaiseen 
asenteeseen, että ovat saaneet lainsäädän
nön turv.akseen. Täälllä on tporvaristomme 
taholta usein mainittu, että suoj·eluskunta
laisten tärikein isänmaallinen tehtävä on 
juuri maamme puolustuskullltoisuud€11 vaih
vi.staminen ja vakinaisen armeijan lisäJksi 
vahivistaa meidän puolustuslaitost.amme. 
Kumminkin on myöskin 'USeilla esimerr'keillä 
todettu, !kuinka rikkinäistä todeliisuudessa 
tämän järje~>'1Ön rtaho1ta tuleva puollustus
tahto useissaik:in tapauksissa on o11ut. Nii
den manööverei.Uä ja useissa muissa s:ellai
"Sissa, tilai~ruuksissa, joissa ne ovat joutuneet 
j!Ouk1mna. ja suurempana yksilöryhmänä 
esiintymään, on ollut kairokea muuta, mwtta 
ei sella,inen jäirjestys eikä seHainen maUi
kelrpoisuus, jota odiotttaisi jonkun vailtion or
g.aaniin kuuluva.lta. joukoilta. Tämän takia 
ja tältäkin puolen emme me vasemmisto 
koskaan voi nähdä, että ~ olisi tode1li
"Suudessa. mitään turvaa meidän armeijal
Iemme ja puolustushengenemme vaaran ja 
tositeon aikana. Poliiitltisesta luonteesta suo
jeluskunnissa olemme me nähneet hyvin 
useilta ja,. räikeitä esimerkkerja-, ja ennen kaik
kea on olemassa lukuisasti sellaisia, jotka 

kuvasta.vat, että näiden ainesten taiholta ai
van järjeste'lmäl1isestti koetetaan toisin ajat
televien ainesten muodostamaa yhdistystoi
mintaa ja poliittisten järjestöjen hwveja 
olla estä:mässä ja vaikeuttamrussa. Minä 
mainitsen tässä esimerkin, kuinka m. m. 
ta:rllroiJtlllksel:lis:esti on tu1tu työväenyhdis
tyksen iltamatilaisuuteen aseilla varustet
tuna, ja ti:etääkseni !kumminkaan ei ole suo
jeluskuntajärjestön paikallisosaston tai -jär
j:estön taiholta edes rangaistu näiitä aineksia. 
Viime vuoden heinäkuun 20 rpäivänä tapaih
tui eräässä Kannaksen pitäjässä paikallisen 
työväenyhdisty;ksen jä:rjestäm~ä iltama
tilaisuudessa veriteko, joka hakee huvitilai
suudessa suoritettuna vertaistaan maam
me !historiassa. Ja tämän veriteon suorit
ta,jina oli useita suojelUSikuntalruisia, jotka 
oikeudenkäynnissä todettiin olleen varus
taurtuneina aseilla rtuonne i[tamatilaisuuteen 
hajoitta,alksieen i!lttamat v~ivaHaJ'la. 

Tämä jo todi,staa sen, että tällaisia ai
neksia ei siis lähdetä rankaisemaan, niiltä 
ei oteta aseenkantolupia pois, jos ne ovat 
ne saaneet. Mikä ihmeellisintä, tässäkin 
samassa tilaisuudessa ne ainekset, jotka 
eivät ol'leet saaneet vilrallistutet1ma asoon
kantolupa:a, esiintyivät aseellisilla ja minä 
en tiedä, onko edes näitäkään asetettu syyt
teeseen. He vetosivat oikeudenkäynnissä 
siihen, että lhe saavat suoj,e'lusklll1tien esi
kunnilta todistuksen aseenkantoonsa ja lu~ 
pasivat hanktkia luvan siihen. Tämä on jo 
enemmän kuin me oikeastaan jaksamme kä
sittää, kun ,todella näin pitkälle mennään 
että valtiovalta tällaisia aineksia aseilla 
varustaa. · 

Täällä, niin!kuin min:ä mainitsin, verrat
tain ylimielisesti kohd~ltiin tätä esitystä. 
Minä ymmärrän tämän ylimielisyyden joh
tuneen pääasiassa siitä, että pidetään ai
van varmana, koska suojeluskuntien vaki
naistuttamislatki on saatu lärpimellJI:liillään, 
ettei enä:ä ta1rvitse ollenlkatan kalMstaa kor
vaansa asialle, vai!kka se tulisi ,kuinka
kin laajan kansanjoukon taholta tahansa. 
Minä pildän nimittäin se1vänä, huolimatta 
siitä, että on saatu tämä laki läpi, että mei
dän kansamme suuri joukko vasrtUSit.aa tätä 
suoje'Luslrunta:lait.ost.a ei!kä ole suojeluSikun
tien vakinaistutt.amislain takana. Täällä 
on ,turhaa enää 'läihteä tekemään mitään esi
tystä, jota vasemmisto ajaa tämän jutun 
yhteydessä, koska se ei tule mi:n!k:ään äänes
tyksen eikä muun a.la,i'Selksi ~Senvuoksi vain 
tyydyn toteamaan, että me porvaristomme 
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taholta olemme huomanneet tässä tä:rikeässä 
kysymy:ksessä ainoastaan ylimielisen ja yli
ollmisen !kOhtelun j,a esiintymisen, vai!k!ka 
heidänkin talhollaan pitä.isi olla selvänä, 
kuinka tärkeä tämä kysym>ys meidän kan-· 
samme ylhtenäisyydetle ja k'O'konaisuu
delle on. 

Ed. V i r k kun en: Ed. Ampujan lausun
non johdosta on huomautettava, että eivät 
ainoastaan muodolliset syy:t estä hänitä esit
tämästä sitä anomm;;pontta, jonka hän: ja 
muut puolustusasiainvaliokunnan sosialide
mokraattiset jäsen·et ovat lii.ttäneet valio
kunillan mietintöön, vaan tämä anomusponsi 
on myöski11 asiallisesti a.ivaTIJ kestämältön. 
Se on siinä tilanteessa, missä suojeluskunta
asia 11ykyänsä on, esitetty väärällä oso1t
teella,. se ei kuulu nykyjä;än, eduskunnalle, 
va:am. se kuuluu halli.tl]kseH>e. On näet toi
sin, kuin ed. Ampuja •sanoo, tä,mä a8ia ei 
ole lukossa, vaan: se on vielä· avoinna. Jos 
jotakin järkeä t:äsiSä anomusponnessa olisi, 
niin kaiketi se sisältäisi sellaisen tahdon,. 
ilmauksen hallituksen n10udatettavaksi, että 
hallitus ei voisi esittää vahvistettavaksi suo
jeluslnmtalakia. Mutta, minä olen joteru
kin varma. siitä, että täHi tahdonilm:nmta. 
tässä a;momusponnessa ei ole. Vielä vähem
män on ajateltavissa, että jos puheenaoleva 
tnhdonilmaus siinä olisikin, hallitus sitä 
noudattaisi. Tästä. syystä on tämä anomus
ponsi myöskin asiallisesti aivan, kestämä
tön. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

EduSkunta pys:yy tois~ käsittelyssä te
kemässään päätöksessäJ eduskuntaesi ty:ksen 
hy~käämisestä. 

Asian kolmas käsittely jUJlistetaan päätty
n,eeksi. As.ia on loppuun 'käs~1teHy. 

.:\luu i:Qs päiväjäJrjesltybeen. 

Puhemies: PäJi:v.äjäl"jootykse.en teh
dään se muutQs,, että toisen käsi·tJtelyn 4) 
asia. esitellään myöhemmin. 

5) Vuoden 1925 vwltiopäiv.iDä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi edustajanvaaleista sekä 
erinäiset vaalilain muuttamista tarkoittavat 

erluskun ta esitykset. 

----------------------

Bsitel'lään suuren valiokunnan mietinti) 
n :o 30 ja otetaan t o i s e en k ä s it t ~ 
l y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan. 
mietinnössä! n :'0 1!1 valmistelevasti käsitellyt 
mainittu le~päämään jätetty lakiehdotus sekä' 
ed. Tuomi•ojan y. m. edusk. esitys n :o 3, ed. 
von Bornin edusk. esity·s n :o 4 ja ed. Ser
geliuksen ja :Schaumanin edusk esitys n :o 5. 

P u he mies: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 30. 

Keskustelu: 

Ed. von B o r n : Ji'ör min del föredrager 
jag avgjol"t det negativa resultat, vid vil
ket stora utskqttet i denn.a. fråga. stann~tr 
framom det pooiti,va förSilag, som grund
lagsutskottet för sin del omfatta.t. Jag ser 
a•l'ltså he:llre, art<t d:en n'Uvarande <Va:llagen.med 
kejsare och storfurste och sena t och andra 
liknande oegentligheter bi'behålles, än jag 
medverkar t:ill en lagändring, där dessa. mer 
eller mindre betydelselösa formella. bristfäl
'ligheter avhijä.lp.ts, men däremot d:et väsent
liga i hela frogan, oful'lständigheten och 
orättvisan i det nuvarande valsys1temet, Jäm
nats alldeles obeakta.t. Då. jag emellertid 
icke uppgivit allt hopp om att riksdagen 
trots allt skall kunna förmås att iY frå.ga om 
vallagen slutligen taga steget fuUt ut och 
aHtså 'bifalla ti1l den länge emotsedda verk
liga reformen av vallagen, så tillåter jag 
mig, med hänvisning i övrigt ti:ll min resCT
vati'On i saken, att få föreslå, at.t riksdagoo 
måtte besluta att återremittera ärendet tili 
gnmdlagsutskottet fö·r uppgörande av be
tänkande och förslag på base't1t av det i riks
dagSIIThotionen n :o 4 ing,ående lagförslaget. 

Ed. T u o m i o j .a: V oimassaolevan: vaali-
1ain tarkoituksena on ollut toteuttaa kan
sanvalta poliittisessa elämässä niin, että 
kansam. keskuudessa vallitsevat eri pyrki
mykset ja ka,tsantokanruat pääsisivät kuultt
ville samassa suhteessa, kuin niillä on 
maassa kannatusta. Mutta tämän pää;mää
rän toteuttamisessa vaalil·aki on onnistunut 
niin puutteellisesti, että es:im. 1916 vuoden 
vrualeissa, joissa valittu kansaneduskunta 
kohtaJlokkaana ajankohtana tuli ohjaamaan 
maan asioidoo hoitoa, silloinen sosialistin:en 
puolue sa<i kokonaista. 8 paiJkkaa enemmän 
kuin se äänimääränsä perustuksella olisi 
ollut oikeutettu saamaan. Tämä virheelli-
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syys oli niin suuri, että selvästi kansan 
vähemmistöä edustava puolue sai eduskun~ 
nassa enemmistön ja pääsi siten määrää
västi vaikuttamaan asiain kuLkuun, onneksi 
vaiko onnettomuudeksi ma~Ilemme, se jää
köön sanomatta. Samanlaa•tuiset virheeHi
syydet ovat sitten toistuneet k·aikissa vrua
leissa. Viime kesänä toimeenp&nn'Uissa niin 
huomattavina, että tässäikin eduskunnassa 
ka:hdella suurimmalla puolueella on yh
teensä 10 paikka1a enemmän, kuin mitä he 
oikeuden ja suhte.ellisuuden mukam1 olisivat 
oUeet oikootetut sa!llJmaan. Puheenaolevan 
suhteellisuuden loukkaus ni.:iJkyy myöskin 
siitä, että lmn maraliaisliitto on saanut edus
taj,ansa valituksi keskimäärin noin 3,950 
äänellä, edistyspuolueen on tarvinnut käyt
tä:ä kutakin edu:starjaa kohti yli 6,000 ääntä. 

Vaatimus vaa>lilain korjaamisesta on my;ös 
alun pitäen myön111etty oikeaksi kaikilla ta
hoilla. Komitea, jonka valtioneuvosto aika
n~an asetti kysymystä valmistelemaan ja 
johon kuului edustajia kaikista valtiollisista 
puolueista, kallllllatti yksimielisesti 
vaalilain korjaamista. Samaten ovat useat 
eri hallitukset pitä,neet tätä uudistusta tar
peellisel\a ja antaneet eduSJkunnalJe kerta 
toisensa perästä esityksen sen toteuttami
seksi. Onpa myöskin toinen suurimmista 
puolueistamme jo kaksi kertaa hallitusneu
votteluja käytäessä nimen()maalll sitoutunut 
sitä kannattamaan, mutta, lmten kokemus 
on osoittanut, jättänyt sitten lupauksensa 
täyttämättä. 

V astustuksensa tueksi ovat n·ämä V1aali
lakiuudistusta vastustavat puolueet keksi
neet erinäisiä per.usteita, joita pikemminkin 
voitaisiin nimittäJä verukkeiksi. Aikaisem
min v·a:stustettiin maalaisliiton, taholta tätä 
uudistusta etupä,ässä sillä väitteellä, että se 
olisi epäedullinen syrjälisi'lle., hiar'v,aan. asu
tuille seuduille. Mutta nyt kun hallftuksen 
viimeisintä esitystä laadittaessa tämäkin 
muistutus on otettu huomioon, on se kadot
tanut kaiken merk~tyksensä. Senjälkeen on
kin maalaisliiton taholta turvauduttu yksin
omaarn siihen, sosialidemokraattien jo aikai
semmin keksimään väitteeseen, että pu
heenaoleva nudistus muka lisäisi puolueiden 
lukua ja vaikenttaisi valtion asiain hoitoa. 
Tämäkin väite on kuitenkin kovin kein~ 
tekoinen. Bihän e:sim. Ta,nskassa, jossa 
vaalilaki on toteuttanut , suhteellisuuden 
juuri samaan tapaan kuin meillä nyt on 
ehdotettu, puolueiden luku ole lisääntynyt. 

Päinvastoin Tanskassa puolueiden luku on 
pienempi kuin tietä:äkseni missään muussa 
maassa koko Buropassa. Mutta mitäpä pa
haa olisi siinäkään, että verraif:en pienetkin 
harrastuspiirit ja mielipidesuunn~t saisivat 
ää,nensä kuuluville. Sehän juuri on suh
teellisen vaalijärjestelmän tarkoitus. 

Puheenaoleva uudistus on niin oikeutettu, 
ettei sen toteuttamista ajan mittaa'llJ voida 
estää maassa, jossa kansanvallan periaate 
hyväksytään. Onhain aivan ristiriitaista ja 
oikeamielistä katsantotapaa loukkaavaa, että 
kansrulain:en, jolla on äänioikeus, palwtetaran 
äänestämään toista puoluetta, kuin mitä hän 
itse tahtoisi kannart:ta1a. Asiallisesti täten 
riistetä.än äänioike'Us tuhansiHlll, jopa kym
meniltä tuhansilta kansalaisilta, jotka asu
vat sellaisissa vaalipiireissä, joissa heidän 
kannattamallaa~Ln puolueena, ei ole tar
peeksi paljon ääniä saadakseen va,rmasti 
edustajanSJa läpi. 

Kun minä1kin toi von, että nyt vilhdoinkin 
tämä uudistus saataisiin aikaan, yhdyn 
mi.ruä. kann:attamaarn ed. von Bornri'lll ehdO·· 
tusta, että tämä !flsia palautettaisiin perus
tuslakivaliokuntai3Jn seUaå.sen ehdotuksen 
laatimista varten kuin hän on ehdottanut. 

P u h e m i e s: Koska ed. von Born ed. 
Tuomiojan kamruarttamama on ehdottan'llt, 
että asia palautettaisiin perustuslakivalio
kuntaan, ja k!oska tämän ehd()tnksen hyväk
syminen tietä]si asian asiaH~sen käsittelyn 
keskeyttämistä, niin kehoitrun seuraavia 
puhujia kohdistamaan lausuntonsa tä1hän 
ehdotukseen. 

Ed. P u h a k k a : Minä puolestani ed. 
von Bornin ehdotusta en sellaisenaan kan
nata, mutta tahdon tässä tehdä toisen 
ehdotukoon samassa suhteessa ja sen pe
rusteluksi lausua seuraavaa: 

Se perustuslainsääd.äntö, joka meillä al
koi vuonna 1906 valtio:päiväjärjestyl~Ben 
ja vaali1ain uudistuksen kautta sekä saa
tettiin loppuun vuoden 1919 hallitusmuo
don säätämisellä, on kauttaaltaan tarkoit
tanut niin sanotun poliittis·en demokra
tian eli valtiollisen kansanvallan v;oimaan
saattamista. Poliittisen demokratian ydin
kohtana on taas se sääntö, että jokaisdla 
määräiän ~vutta.neella valtion kansalai
sella on oleva yhtäläinen oi!keus vaikut~ 
taa valtion asiain ratkaisuun. Tämän sään
nön toteuttamisen ensimmäisenä ehtona 
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on tietysti yleisen ja yhtäläisen valtiolli
sen äänioikeuden voimaansaattaminen. 
Mutta se ei yksistään riitä, vaan poliit
tisen demokra.tian päämäärän saavuttami
seksi vaadiban lisäksi, että eri poliittisia 
suuntia edustavilla ~ansalaisryhmillä on 
vai!kutusva1trua valtion asioitt,en ratkai
suun samassa suht·eessa kuin niillä on kan
natusta ääniv.altaisten kamalaisten kes
kuudessa, toi!sin san<>en, että valtiollist·en 
puolueitten vaikutusvalta mukautuu niit
ten kannattajien lukumäärän muk<aan. 
Että suhteelli!sen va1alitavan k.autta pääs
tään paljon lähemmäksi tätä poliittisen 
demolkratian ihannetta kuin esimerkiksi 
enemmistövaalitavan kauUa, on itsestään 
selvää. Suhteellinen vaalitapa on siitä 
syystä periaatteellisesti paremmin sopu
soinnuss•a demokratian vaatimusten kans
Sia kuin enemmistövaalijärj.est,elmät. 

Kaikkein läihimmäksi täydellisyyttä po
liittisen demokratian toteuttamisessa 
päästäisiin s·ellaisen järjestelmän kautta, 
että koko maa olisi yhtenä ainoana vaali
piirinä ja tietysti suhteellinen walitJapa 
voimassa. Tällainen järjestelmä olisi kui
t01lkin hankala ja kun sitä vastaan myös
kin voitaisiin huomauttaa, ·että se antaisi 
liian vähän mahdollisuuksia paikallisten 
etujen ja ajatussuuntien edustwkselle, 
niin siitä voidaan hyvällä syyllä luopua. 

Sitä vast,oin voida:an verrattain pienillä 
muutoksilla meidän nykyiseen vaalijärj·es
telmäämme saada a:iJkaa;n oikeudemnukai
sempi ja paremmin p<>liitti:sen demokra
tian vaatimuksia vastaava edustajapaik
kojen jako eri puolueitten kesken. Tähän 
tähtääviä muutoksia on varsin usein vii
mekuluneitten vuosien aikana tehty ;ja 
<>vat nämä ehdotukset milloin sisältäneet 
sen, että osa. edustmjarr;>aikkoja täytettäi
siin käsittämällä koko maa yhdeksi vaali
piiriksi milloin ta:as ne ovat sisä;ltäneet 
ehdotuksia n. s. ylemmän asteen vaali
yhtymistä. 

Ne eduskunltaesitykset, joihin m. m. ed. 
von Born on viitannut, tarkoittavat tämän 
jälkimmäisen suunnitelman toteutt·amista. 
Niitä ei voida vastustaa millään oi®euden
mukaisuus- ·eikä kohtuussyillä. Ed. von 
Born on ehdottanut, että asia palautettai
siin takaisin perustuslwkivaliokuntaan -sel
laisen mietinnön la18:timista varten, joka 
pohjautuisi hänen eduskuntaesityks.eensä. 
1\Hnun mielestäni tällain€n asian palautta-

minen perustuslakivaliokuntaan on tar
peeton siitä syystä, että ed. von Bornin 
eduskunta,esitys sisäiltää täydellisen laki
ehdotuksen ·edustajanv>aaleista, ja tä:mä la
kiehdotus voitaisiin ilman muuta täällä 
ottaa asian käisittelyn perusteeksi, ja riit
täisi, kun asia menisi tavallis·essa järjes
tyksessä suureen valiokuntaa~l. Ehdot·an 
sen tähden, että eduskunt,a pääittä:Usi a•sian 
jatkuvan käsittelyn pohjaksi ottaa jo tääl
lä ed. von Bornin eduskuntaesityksen n :o 
4 ja vastus1tan sii<s ed. vo11 Bornin ehdo
tusta. 

Puh e m i e s: Kuten jo ennen edel· 
listä puheenvuoroa huomautin, on l\'eskus
telu rajoitettava palautusehdotukseen ja 
päätös siitä ensin tehtävä. 

Ed. E s t l a n d e r: Jag ber att få un
derstöda rdgsm. von Borns :förslag. 

Ed. Reinikainen: Vaikka olisikin 
sillä kannalla, että nykyiseen V8Jalilakiin 
olisi tehtävä asiallisia muutoksia erkä vain 
muodollisia, niinkuin perustuslakivaEokunta 
-on tehnyt, niin minun käsittääkseni riittää 
tällä kertaa se,- että hyväksytään suuren va
liokunnan ehdotus, toisin sanoen, että nyky
jään tehty perustuslakivaliokunnan mietintö 
hylätään. Sitten meille jää tilaisuus tehdä 
myös asiallisia muutoksia, kun eduskunta 
uudestaan kokoontuu. Minun käsittääkseni 
olisi muodotonta lähettää asia perustuslaki
''a.liokuntaan jo sentahden, että nykyinen 
perustuslakivaliokunta on tehnyt siitä jo 
päätöksen, ja toiseksi se ei johtaisi käytän
nölliseen tulokseen sentähden, että perustus
lakivaliokunta ei ehtisi enää käsittääkseni 
tätä asiaa käsitellä. 

Ed. T o r p p a: Minusta tuntuu jonkun 
verran oudolta ed. von Bornin täällä tekemä 
ehdotus siitä syystä, että sama ehdotus on 
ollut esitettynä perustuslakivaliokunnassa ja 
on perustuslakivaliokunta sen esityksen 
siellä käsitellyt ja hylännyt, niinkuin täällä 
ed. Puhakka lausunnossaan mainitsi. Näin 
ollen ttmtuu tarpeettomalta, että sama asia 
lähetetään samaan valiokunta:an uudelleen 
käsiteltäväksi, kun se on kerran siellä ollut 
jo täydellisen lain muodossa esillä. Minä 
näin ollen tehtyä ehdotusta vastustan. 
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Ed. J. F. Aalto: Minä myös vastustan 
asian lähettämistä takaisin perustuslakivalio
kuntaan siitäkin syystä, että valiokunnassa 
()n juuri ollut asia käsiteltävänä, ja sitäpaitsi 
€ihän asia viivy erikoisesti, eikä vaikuta 
asiaan millään tavalla, jos se sen verran vii
västyykin, että ne, jotka ovat erikoisesti har
rastaneet tämän vaalilain muuttamista, te
kevät esityksen asiassa seuraaville valtiopäi
ville, ja silLoin voi käsitellä asiaa ja saada 
sen valmiiksi, ennenkuin sitä lakia tarvitaan. 
En minä näe mitään kiirettä ja olen samaa 
mieltä, kuin täällä on mainittu, ettei ole 
syytä tällä kertaa sitä palauttaa valiokun
taan. 

Ed. P e n n a n en: Minä kyllä asiallisesti 
<>len pääkohdissa ed. von Bornin eduskunta
,e.sityksen kannalla. Mutta minun nähdäk
seni ei olisi tässä nyt syytä herättää sitä jo 
.aikaisemmin esillä ollutta kiistakysymystä, 
<>nko valiokunnan asetuttava jonkunlaiseksi 
työvaliokunnaksi tekemään työtä käskettyä 
.eduskunnan päätöksen nojalla. Ja edelleen 
minusta ei ole tarpeellistll!kaan asian palaut
taminen perustuslakivaliokunnan muodos
teltavaksi tässä vaiheessa. Ed. von Bornin 
ilsitys kaikissa pääkohdissa nojaa hallituksen 
aikaisemmille valtiopäiville antamaan esityk
seen ja on sellaisenaankin siitä esityksestä 
muodosteltuna tietääkseni ja varmaankin 
asiantuntijain läpikäymä ja tarkastama ja 
niin ollen minun mielestäni asian jatkuva 
käsittely voisi käydä päinsä aivan sillä ta
valla, kuin ed. Puhakka tässä on ehdottanut, 
ja sitten kun tämä ed. von Bornin ehdotus 
tulee ratkaistuksi ja kenties hylätyksi, minä 
yhdyn sitten kannattamaan ed. Puhakan eh
.O.otusta. 

Ed. T u o m i o j a: Minä myönnän, että 
silläkin tavalla, jota ed. Puhakka on ehdot
tanut, päästäisiin tulokseen. Voisihan suuri 
valiokunta sitten, jos haluaisi, pyytää lau
suntoa perustuslakivaliokunnalta. Mutta 
tämä vaalila:ki sillä pohja:lla, jonka ed. von 
Bornin ehdotus sisältää, ei ole ollut vielä mis
sään: erikoisvaliokunnassa käsiteltävänä. Pe
rustuslakivaliokuntakaan ei ole käsitellyt 
sitä sillä pohjalla. Ja senvuoksi minusta on 
ilduskunnan samoinkuin suuren valiokun
nan ennenaikaista ottaa asia yksityiskohtai
sesti käsiteltäväkseen, ennenkuin erikoisva
liokunta on sen käsitellyt. Asianmukaista 

olisi, ja sehän Qn myös valtiopäiväjärjestyk
sen tarkoitus. että erikoisvaliokunta ensin 
valmistelee asiat ja senvuoksi minä pidän 
sitä menettelytapaa, jota ed. von Born on 
ehdottanut, edelle'en parhaana. Siinä ei tie
tenkään ole mitään arveluttavaa, että edus
kunta palauttaa asian takaisin valiokuntaan 
ehdotuksen laatimiseksi sillä pohjalla, jolle 
eduskunnan enemmistö asettuu. 

Ed. von B o r n : För min: del har jag 
sj&lvfallet ingenting emot, a.tt riksdagen 
godkänner det av rdgsm. Puhakka hä•r fram
ställda försl'aget. Detta är ju en genväg, 
som leder tiH samma resultat, som jag med 
mitt förslag avsett. Me:n n'Og må.ste jag i 
likhet med rdgsm. Tuomio;ja anse, att det 
vore korrektare a;tt återremittera hela ären
det tili rberedning i specialutskottet, ty mitt 
vall~gsförslag såsom srådant har icke under
gått prövning vare sig i dess helhet eller i 
ana: dess deta1jer i grundlagsutskottet. och 
borde en sådan. prövning dock självfaJlet 
företagas, också ifall förslaget grrmdar sig 
på en regeringsproposition. Det är alltså 
icke för min egen skull jag önska.r återre
miss till grundlagsutskottet, utan: det är för 
att riksdagen s!k:all vara i tillfäJle att egna 
motionsförslaget en nloggrann, a:llsidig pröv
ning, sorrn jag framställt mitt yrkande om 
återremiss. 

Ed. I s a, k s s on: Ehuru jag i reserva
tion·en till grundlagsutskottets betänka:nde 
föreslagit att lagförS'laget skuUe förkastas, 
undel"Stöder jag nu rdgsm. von Borns för
sla.g. Att socialdemokraterna, nu motsätta 
si:g detta förslag, det bety;der ingenting mer 
eller mindre än att S'OCialdemokraterna åter 
en g:åmg vilja förhindra denna viktiga val
lagsreform. J ag hoprpa.s emellertid, att so
cialdemokraterna nu för en gångs skull skola 
gå från sin odemokrati·ska ståndpunkt och 
slå in på en sådan väg som mer överensstäm
mer med de demokratiska pri111ciperna. 

Keskustelu ed. von Bornin ehdotuksesta 
julistetaan päättyneeksi. 

P u h .e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. von Born ed. Tuomiojan y. rrn. kannatta
mana ehdottanut, että eduskunta. päättäisi 
palauttaa asian perustruslakivaliokuntaan 
mietinnön ja ehdotuksen; laatimiseksi edus-
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kuntaesitykseen n :o 4 sisält~vän la;kiehdo
tuksen pohjaHa. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
von Bornin ehdotukseksi. 

Selon1teko myönnetäiän oikeaksi. 

P u h e m i e s: Kuten äsken ilmoitin, on 
tästä nyt tehtävä päätös, ennenkuin asian 
käsittelyä jatketaan. 

Äänestys ja päätös: 

Joka. haluaa jatkaa asian• asiallista käsit
telyä, äänestä'ä ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. yon Bor1.1in ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksess.ä on ,jaa" voitolla (134-
60- 1- 4.) 

Puhemies: Eduskunta on siis päättä
nyt jatkaa asian asialli.sta käsittelyä. 

Keskustein jatkuu: 

Ed. 'l' o r p p a: Minä pyydän ehdottaa, 
että eduskunta ottai&i käsittelyn pohjaksi 
lepäämässä olevan puheenaolevan lakiehdo
tuksen. 

Ed . .-on Born: J·ag ber att få föreslå, 
at.t till grund för behan.dlingem måtte läggas 
motionen n :o 4. 

Ed. P u h a k k a : Kanna:tan ed. von Bor
nin t'ekemä1ä ehdotusta, joka sisäilt.ää samaa 
kuin minun äsken tekemäni ehdotus. Tah
don vielä perUistella mielip.idettäni tässä 
sillä,. että perustus1akiva1iokun.ta. on mietin
nössään ehdot.tanut, että lepäämässä oleva 
ehdotus larrlksi edustajauvaaleista muuttu
mattomana hyväJksyttäisiin ja että m. m. ed. 
von Bornin eduskuntaesitys hylä:ttäisiin. 
Suuri valiokunt~a on tullut asiassa siihen 
tul<Ykooen, että perustuslakivwliokunnan hy
väksyttävä1kS>i esittämä lerpäämässä oleva 
lakiehdotus hyläJttäisiin. Näyttää siltä, että 
mielipiteissä täbän lepä~mässä olevaan eh
dotukseen nähden niin ollen olisi tapahtu
nut melkoinen muutos. En tiedä, onko se 
tapahtunut ed. von Bornin eduskunta.esityk
sen hyväksi. Mutta. sHtä kuitenkin näyttää. 

Ed. P. S a. a r i n en : Koska lepäämässä 
oleva lakiehdotus sisältää nyt voimassaole-

vaan laikiin katsoen siksi paljon parannuk
sia, kuin se sisä.Hää., niin minä; pyydän. kan
nattaa ed. Torpan tekemää ehdotusta. 

Ed. P e n n a n e n : Samalla kun minä yh
dyn kannattamaan ed. von Bornin edus
kuntaesityksen ottamista jatkuvan käsitte
lyn pohjaksi, niin pyydän mirrä muut1amilla 
sanoilla perustella tätä. mielipidettäni. 

Mielestäni on nykyistä vaalijärjestelmää 
monine erillisin:e vaalipiireineen pidettävä 
onnituneena siltä puolen, että se antaa riit
tävät takeet siitä, että olojen ja asia:in tuTh
temus eri puolilta maata tulee eduskun
nassa edustetuksi. lVIutta ·kun vaa.lifll tulos 
jokaisessa v.aali:piirissä lopullisesti mä·ärä
tää:n erikS>een, niin johtuu S<iitä se vähem
mäln tarkka suhteellisuus, joka ei täysin vas
taa valitsij,ain lukua. koko maassa ja josta 
epä.tarkasta suhteellisuudesta nykyistä. vaa
lilakia on jatikuvasti moitittu ja jonka epä
kohdan korjaamista monet eri ,aloitteet ovat 
tal1koi ttaneet. 

Se lepäämässä ollut lakiehdotus, jota pe
rulstusl!llkivaEokunnJa,nl enlemmis;tö ehdottiaa 
hyväksyttäväksi, sehän ei sisällä mitä1än 
korja:usta suhteellisuute!en nähden. Se si
sältä;ä vain muodollisia ja muutam1a muita 
asiallisiakin korjaUJksia, mutta suhteellisuu
teen nähden on aivan enti,selläån. Sitävas
toin m. m. mainitsemani ed. von Bornin, 
yhtä hyvin kuin ed. Tuomiojankin ·edn.-;
kuntlaesitykset, jotka ovat rakennetut halli
tuksen v. 1925 antaman esityksen pohjalle, 
pyrkivä:t korjaamaan ja korja'a·vat myöskin 
suhteellisuutta, säilyttämällä kuitenkin sa
llli:tHa vaalipiirij,aon nykyisellään. Niin ol
len nämä ehdotU!kset, samalla kun ne sisäl
tävät nykyisen vaalijärjestelmän myönteiset 
puolet eri paik>kakunti.en pa·ikallisedustnk
~;een nähden, korjaavat sen vian suhteelli
snudessa, josta tässä alussa jo mainitsin. 
~Iinä en siis ole voinut alun pitäen tarkem
paa suhteellisuutta tarkoittavien ·aloitteiden 
oikeutusta kieltä1ä. 

Main·ituista eri eduskuntaesityksistä on 
mie:lestä1ni etusijalle asetettava ed. von Bor
nin eduskun:taesitys siitä syystä, että siinä 
ei ole toisessa eduskun:t:aesityksessä ehdotet
tuja n. s. vaa<lirenkaita, jotka eivät suhteel
lisuuden kanssa oleka!an missään tekemi
siss,ä. Suht.eellisuus ei niistä hyödy e1kä hä
viä. Perustellessruan kielteistä. kantaansa 
mainittuihin eduskuntaesityksiin nähden 
toist.aa perustuslakivaliokunnan enemmistö 



ne samwt väitteet, jotka valiokunta esitti jo 
viime valtiopä:iJvillä ha.1lituksen vaalilaki
esitystä käsit.eUessä!än. Ehdotettu järjes
telmä ei muka johtaåsi oikeudenmukaiseen 
tulokseen .siitä syystä, että tiheääm. asutuissa 
vaalipiireissä osa:notto vM1eihin yleensä on 
paljk:».l vi:lkkata1mpi kuin ha.rwmn asutuissa 
vaalipirreissä:, niin la.usuu valiokunt,a. Mistä 
tällainen väite johtuu, sitä minä en tiedä, 
mutta paikkaansa se ei vain pidä. Sillä ' 
kylläkin oli jotain merkitystä ja paina
vuutta niihin aikaisempiin ha!llituksen esi
tyksiin nähden, joiden mu.lm;a;n vain 179 
edustajapaikkaa olisi täytetty va;alipiirit
täin ja 20 edustaja;paikka.a va1a.lipiirij&osta 
riippumattl3., ikä·än:kuin koko maa olisi yh
tenä! vaalipiirinä. Mutta näiden n~ mai
nittujen edu.8kuntaesitysten mukaanhan jo
kaisesta vaalipiiristä täytettäisiin aivan 
sama määrä edust.aj•asijoja kuin nykyisin
kin, jaettuna. he11:gille pantujen asukkaiden 
luvun mukwan, siis Lapin vaalipiiri pois
luettuna, 199 paikkaa jaettaisiin eri vaali- i 

. piirien kesken. Ainoa muutos vaalintulok- 1 

sia määrättäessä olisi näiden ed~untaesi
tysten mukaan se, että joku vaaliy;htymä 
voisi joutua luovuttamman jossakin vawi
piirissä nykyi,sen vaalilain mukaan saata
vissa olevan edustajapaikkansa jollekin toi
selle saman vaalipiirin vaa.liyhtymäJle. Täl
lainen luovutus eli vaihdos, miks~kä sitä 
nimitetäänkin, ei suinkaan tarvitse tl3.rpah
tua hrurvemmin asutuissa vaalipii11eissä, 
vaan saattrua se )"htä hyvin sattua minkä 
v•aailipiirin osalle tahansa, se ·kun tapahtuu 
siinä vaali piirissä, missä luovuttavan vaJa:li
yh1ymä!lli ja va,sta!anotta,vau va.aliyhtymän 
kilpailevien vertauslukujen eooitus on pie
nin ja, kuten sanQin, sehän saatt.aa sattua 
minkä vaalipiirin kohdalle tahansa. Edel
lOOill on perustuslakivruliokunta esittänyt 
edUSikun.taesityksi·ä vastaa:n, että niiden mu
kaan kävi:si mahdolliseksi, että sangen pie
netkin ·rujatussuunmat tulisivat eduskunnassa 
edustetuiksi, ja tämä olisi ,omiaan j.ohtar 
maan entistäänkin suurempaan haj.aann!Uk
seen valtiollisessa elämässä ja sen kautta 
vaikeutt~maan m. m. hallitusten muodosta
mista. Tämäkin väite menJettää ika:Uken mer
~ityksensä, jos, kuten perustuslakivaliokun-
11ail1 mietintöön liitetyssä ensimmäisessä vas
talauseessa olemme ehdottaneet, tarkempi 
suhteellilsuus rajoitettaisiin V'Win niihin vaa
liy;htymiin, jotka vaalipiirittäin laskien, siis 
nykyisenkin vaalilain mukaan, saavat aina- 1 
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kin yhden edustajan joss&kin vaalipiiris...;;ä 
valituksi. Siis yhtään ainoata uutta ryhmä·ii 
ei tämä kosketeltu uudistus eduskuntaan 
nim ollen toisi. Vielä minä pyydän mainita, 
että t.ämäillJ lain yhteydessä on usein sanottu, 
että nykyistä tarkempi suhtoollisuus ei ole 
välttämätön. Saattaisi kuitenkin yhtä hy
vin sanoa, että minkäänlainen suhteellisuus 
ei ole välttämåltön, niinkuin ei olekaan. Tai
tavat siihen nähden tulla varsin hyvin toi
meen niissäki:r;t valtioissa, joissa on v·oimassa 
enemmistävaa:lijärjestelmä. lVI utta sellaiseen 
palautumistruhan ei meinä ole kukaan ehdot
tanutkaan, ja kun kerram vaalijä:rjestelmä 
on oleva suhteellinen, niin mielestfuli on 
asianmukaisinta, että se sitä on näin tar
kasti, ett,ei sitä vastaaill voida o~keutettuja 
muistutuksia tehdä. Ja pääasiassa tämän 
tässä lausuma.ni perusteella., kuten sanoin, 
mimå yhdyn niihin, jotka suosittavat jatku
van käiSitt.elyn pohj·aksi ed. von Bornin 
ed uskun tal€sityst ä. 

Ed. I s a k s s on: Grundlagsutskottets 
förslag, isynnerhet motiveringen till detta 
försla.g, är ett ypper:Vigt fbevis för demokra
t:Uns ibankruttförklaring här i landet. Läser 
ma·n igenom reservationerna, så ser man, 
att reservanterna tillhö11a alla andra par
tier utom det socialdemokraJtiska partiet. 
Det är sålunda det socialdemokratiska par
tiet, som allena i sin helhet står bakom ibe
tänkandet. Utskottet säger i motiveringen 
bl. a.: ,Vidare ha·r utskottet påpekat, att 
förverkligandet av proportionaliteten en
ligt den a:v regeringen överllimnade propo
sitil()llen skl1lle medföra att jämväl av rela
tivt ringa mening1agrupper uppburna poli
tiska strävanden bleve företrädda i rH{S
dagen, och detta vore e~n~t att leda till 
ännu större splitring i det politiska livet. '' 
Bakom detta odemokrati:ska uttalande står 
således det socialdemokratiska partiet. 

Socialdemokra:terna ha för varje gång 
frågrun om ä:ndring a:v vallagen varit före 
intensivt arbetat emot ändring av den n,u
gällande v·alla~en. Så även vid hehandlin
g'en av ifråga.varande lagförslag vid dmma 
riksdag. Till grundlagsutskottets förslag 
hwva de flesta partier illllagt reservatilon. 
Tili och med en av agrarernas represe.ntan
ter nödgades reservera sig. ~ot utskotts
ma·joritetelllS reaktionära ståndpunkt. Men 
socialdemokraterna, som tagit på entrepre
n~ad att representera demokratim här i lan-
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det, de hava utan reserva.tion alliSett, 81tt en 
fö~bäJtring av vallagen är stridande mot 
demokratim. Man förvånar sig över d.enna 
kvasidemokratiska uppfattning. Då höger
:partierna nu slutit upp kring valreformen, 
då de annrars reaktionrära partie:rna, svenska 
folkpartiet, samlings- och framstegspar
tierna, ·n.nmera äro med om en ändring a v 
den orättvisa vaHagen, då måcste man för
vånra sig över a.t.t socialdemokraterna intaga 
en reakti<Jnärare ståndpunrkt än ytte~sta 
ihögern. 

Under den senaste valagitationen var det 
kruraktäristiskt ror de socialdemokratiska 
valta:larena att på allt möjligt sätt tala för 
dem:okratin. De uttalade demokrati i alla 
möjliga och omöjliga tonarter, samtid]gt 
som de på.stodo, att det endast är social
demokraterna, som i .detta land represen
tera den .sanna demokratin. Nu se vi, huru
dan den socialdemokratiska demokratin i 
grund och botten är. Så snart det kommer 
en sådan fråga, som verkligen är demokra
tisk, då är det socialdemokratin som står 
som det mest odemokratiska av alla partier. 
Det socialdemokratiska partiet har i derma 
fråga viStat sig som vilket som helst annat 
borgerligt parti. Det är demokratiskt en

. dast så länge demokratin gynmar dess in-
tressen, liksom de reaktionära högerelemen
ten äro det så länge demokratin gynnar 
deras intressen, men idm heller längre. Så 
snart socialdemokraterna märka, att en re
form kunde inskränka på deras st.äUning, 
då äro de färdiga att till det si:sta mot
arbeta deii101kratin, att mota~beta sådana l'e
former, som skulle föra till en rättvisare 
ordning. Vore det icke skäl för socialdemo
kraterna att framdeles lämna 'bort talet om 
demokrat.in, då de i gnnd och hotten stå 
på den borgerliga diktaturens grundval. 
Det ä:r ju inte annat än di:ktat.ur när de 
socialdemokratiska represen.tanter~a vägra 
foll_nriljan den plats, som den oekså •enligt 
soc1aldemokraternas tal :bör innehava. 

J·ag fö1.1en.ar mig till slut om rdg.sm. von 
Borns förslag. 

Ed. Tor p p a: Kun minä äsken tein eh
dotuksen, että eduskunta asettaisi le:pää
mäs~ä ?levan .lakiehdotuksen käsittelynsä 
pohJaksi, en mmä tullut tämän yhteydessä 
perustelleeksi niitä syitä, mihinkä tämä eh
dotukseni perustuu. Arvelin, että olisi voitu 
tehty ehdotus heti ratkaista. Kumminkin 

on toisilta suunnilta valaistu heidän perus
teitansa asiassa ja senvuoksi pidin velvolli
suutenani lyhyesti tuoda esille ne näkökoh
dat, jotka minua ovat kiinnostaneet siinä, 
että meidän pitäisi jo päästä uusiin oloihin 
tällä alalla niinkuin monissa muissakin 
asioissa on .io päästy. Me olemme kymme
nen vuotta jo eläneet itsenäistä valtakuntaa 
ja vielä rehoittaa tuo keisarillinen järjes
telmä vaalilaissa, niinkuin se on tähän asti 
rehoittanut myöskin valtiopäiväjärjestyk
sessä, jonka kuitenkin olemme onnellisesti 
osanneet jo täällä järjestää olojamme vas
taavaksi. Että voitaisiin päästä myöskin 
tässä uudistukseen, on ainoa mahdollinen 
tie se, että hyväksytään lepäämässä oleva 
lakiehddtus. (Ed. Voonola: Ei1 se ole ainoa 
keino.) Meillä on esim. kokemusta jo 20 
vuotta, jolloin on yritetty korjata ja paran
taa tätä vaalilalkia, mutta ilman tulosta, eikä 
ole päästy pitemmälle, kuin missä nytkin 
ollaan. Minusta ·olisi pyrittävä siihen, että 
saataisiin edes nämä lakiin tehdyt muodolli
.set korjaukset ja pienet parannukset aikaan. 
Voitaisiin sitten, sen mukaan kuin kehitys 
ja olot vaativat, tehdä uudistuksia ja paran
nuksia, mitä siin"å nähtäisiin tarvittavan, 
koska vaalilaki tämän kautta tulisi olemaan 
vain tavallisena lakina., jota voitaisiin hel
pommasti muuttaa ikuin esim. perustuslain
luontoisia lakeja. Minulla tässä suhteessa 
ei ole ollenkaw niitä ajatuksia, joita monet 
ehkä epäilevät, että minä pelkäisin suurem
paa suhteellisuuden saavuttamista vaalila
kiin. Sitä minä en ollenkaan :pelkää, mutta. 
toiselta puolen minä tahtoisin, että jotakin 
voitaisiin saada 'korjatuksi, mitä korjatta
vissa on, ja minä toivon, etrt:•ä tälllä ta;... 
valla voitaisiin tällä kerralla päästä yksi 
askel eteenpäin edes muodollisessakaan suh
teessa ja muutamissa tälikeissä käytännölli
sissä toimenpiteissä vaaliasiaa koskevissa 
tehtävissä. Mehän tunnemme, niinkuin mai
nitsin jo, että on tehty yrityksiä. yksi toi
sensa jäJkeen saada korjauksia vaalila:kiin, 
mutta siitä ei ole päästy yli erkä ympäri. 
1\'linusta. on nvt t.oi'Votonta koettaa sa•ada 
a<Siaa uude'lle~ eSiille si·inä. muodossa. että 
yritetään1 pa·la:utta~. se va1rokm1,ta.an. takai
sin. Kysymyshän on ollut esillä samaan 
suuntaan monilla aikaisemmillakin valtio
päivillä ja ilman tulosta. Se on tarkoitus
perä, joka minusta on erittäin tällä hetkellä 
tärikeä, että saisimme edes siinä muodossa 
vaalilain korjatuksi, jommoisena se lepää
mään jätetyssä ehdotuksessa esiintyy, sa-
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malla kun va1tiopäiväjärjestyskin on saatu 
korjatuksi. Onhan ai•kaa sitten tuonnem
pana tehdä lakiin korjauksia sen mukaan, 
mitä eduskunnassa siihen on mahdollisuutta. 
Minä olen tahtonut nämä syyt esittää perus
teluiksi, joitten mukaan olen ehdotukseni 
tehnyt. On kyllä totta niinkuin täällä sivu
huudahduksena mainitaan, että voitaisiin 
kaikki korjaukset tällä kertaa tehdä, mitä 
esityksissä on pyydetty, ellei olisi vastak
kaisia käsitYksiä olemassa. V aan siinä.pä 
onkin suurin vaikeus, kun on yhtä monta 
mieltä kuin on puolue•t.takin. Ehkä· y<li sen,.. 
kin. 

Ed. Tuomioja: Ed. Torpan lausun
non johdosta minä vain pyydän huomaut
taa, että kyllä se ,keisarillinen järjestelmä", 
josta hän puhui, saadaan poistetuksi myös
rkin hyväksymällä jompikumpi näistä edus
kuntaesityksistä. Molemmat eduskuntaesi
tykset sisältävät samat muodolliset muutok
set kuin perustuslwkivaliokunnan esittämä 
lakiehdotuskin, mutta lisäksi vielä sen 
asiallisen korjauksen, jota vastaan ed. Tor
pallakaan ei ollut epäilyksiä, eikä ainakaan 
pelikoa. Ja !kyllähän tämä asiallinen kor
jauskin saadaan aikaan. Ei tarvitse muuta 
kuin että maalaisliitto äänestää sen puo
lesta. Silloin saadaan vaalilaki sekä asial
lisesti ett.ä m'lllodollisesrt.i korjatulksi ja perus
tuslainsäädäntö tältäkin osalta asianmukai
seen kuntoon. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Torppa ed. P. Saarisen kannattamana 
ehdottanut, että käsittelyn pohjaksi otettai
siin lepää~mään jätetty la'kiehdotus. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Torpan ehdotwkseksi. 
Niin ikään on ed. von Born ed. Puhakan 
ynnä muiden kannattamana ehdottanut, että 
käsittelyn pohjaksi otettaisiin eduskuntaesi
tys n :o 4. Kutsun tätä ehdotusta ed. von 
Bornin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Xänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. Torpan ja ed. von Bor
nin ehdotusten välillä. 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
Torpan ehdotuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" 
voittaa, on ed. von Bornin e>hdotus hyväk
sytty. 

Ä:änesty!ksessä on ,,ja;a:" voi•tolla (1'17-78 
-0-4). 

P u h e m i e s: EduSik.unta on siis tässä 
äänestyksessä hyväksynyt ed. Torpan ehdo
tuksen. 

2) Äänestys suuren valiokunnan ehdotuk
sen ja ed. Torpan ehdotuksen väJ.illii. 

Joka hyväksyy käsittelyn poh.iaksi suu
ren valiokunnan mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Torpan ehdotus hy
väksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (114-80 
-0-5). 

Puh e m ies: Eduskunta on siis päättä
nyt käsittelyn pohja!ksi hyväksyä suuren 
valiokunnan mietinnön. 

Eduskunta hyväksyy suuren 'Valiokun
nan hylkää,vän mietinnön kokonaisuudes
saan. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

6) Vuoden 1924 vailtiopä:iv.iJIIlä lepäämään jä
tetty ehdotus laiik;si mseve1volll!isilile 

aunettavista lom~sta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 33 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä puolustusasiainvaliokun
nan mietinnössä n :o 5 valmistelevasti käsi
telty mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 33. Ensin sal
litaan yleiskeskustelu ja kun se on julis
tettu pä;ättyneeksoi, si:irryt'å:än lakjehidotuk
sen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Menettelytapa hyvä.ksytään. 
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Keskustelu: 

Ed. P u i t t i n e n : Kun suuri valiokunta 
ehdotta,a hyv'äJksy't.täväksi le~päämään jäte
tyn lain asevelvolllisten lomista, niin ikat
SO'Il olevan syytä lylhyesti sanot.un ehdotuk
sen j'<fudosta mainita. 

Tämän ikysymykisen käs1ttelyvai\heet jo 
eräissä su\ht:e~a ovat mielestäni sangen 
omituiset. Ne., jotka. :tätä lakia ovat kiih
keästi koettaneet läJpia1jM, ne ovat ajaneet 
sitä taval'la, joka minun mielestäni ei kai
kissa suhteissa ole ainakaan asialle eduksi. 
Tää1lä asian ensimma1sessä käsittelyssä 
edusrt:ajrat Niuk1kanen ja Tuomivaara koet
tiv1a1t tulkita täml.ä;n lain tamkoitusta sangen 
omallaatuisella tavrulla. He koettivat m. m. 
valiokunnan enemmistön kantaa tulkita sillä 
tav.a:l'la, että valiOkunta olisi ipiibäny,t tätä 
kOihtuut.tomana etuna suojeluskun:ta:laisiUe. 
lVIinun on sanottavaa täm.möisen tulkinnan 
johdosta, e1ttä se loukkaa mielestäni valio
kunnan enemmistön mieli!pidettä. Se vä
hemmistö, milk'ä puolustusasiainvaliOikun
nassa .tässä kysym~Jksessä jäi vii:hemrmistöön, 
se väihemmistö ikoe'tti .perustella vastoin 
enemmistön ta:htoa juuri sillä tavalla, jota 
he ovat sitten käyttäneet, enemmistön ipe
ruste•luita loukatakseen. Puo'lustusasiain
valiokunnan perusteluissa ei ipUhuta mitään 
kohtuuttomuudesta. Vailklka minun yksityi
nen mielipiteeni onkin se, että se etu, milkä 
kolmen ikuulkauden muodossa osalle aseve'l
vollisia annetaan, on kohtuuton, minun yk
sityisen mitllipiteeni muikaan, niin se 
kanta,, joka saavutettiin enemmistön ka.utta, 
se on niin sanoalkseni kompromissin tulos, 
mutta se ei suinikaan anna oikeutta ed. 
Niuklkasel1le käyttää heidän lkii\hikeåsti !lijjpi
a,;jamlliansa sanontata,paa valiokunnan enem
mistöä vastaan. 

Ed. Tuomivaara täimän asian ensimmäi
sessä :käsittelyssä !koetti kääntää koko ilmo
mion toisaal'le. Hän koottå 'kaäntää huo
mion nim. siilheil suuntaan, että jos hyväk
syttäisiin tämä lraikiesitys, niin se vaikut
taisi eräisiin vahvuu1ksiin edullisesti, ja hän 
käytti m. m. muona- j.a vaatetu:sv.a!hvuut,ta 
koettaen 10SOittaa, että rtällä ta1valla saatai
siin syntymään jonkin v:erran säästöä puo
lustuslaitoksen me11oifhin nähden. Minä ep. 
aivan kokonaan 1pyrikään !kieltämään sitä, 
ette!ilkö se esimerkiksi muonitusmomentilla 
voisi j®kun verran vaikuttaa; mutta san
gen pienessä määrässä :edulaiseen suuntaan. 

Ed. Tuomivaara edelleen •koetti tällä väit
tee:llä USikot.e'll.a, että sosialidemdkraat·it nyt 
muka älkkiä olisi.v.at !kääntyneet siltä Jån
j.alta, jolla \h:e ovat tähän saakka :olleet, nim. 
menojen :supistamisen kannaQta menojen 
lisäämisen kannaHe. Mutta minun täytyy 
sanoa et•tä vailkka täsSä ny't sa•ataisiinikin 
jonkun, sanon 1korkeinta:an jonikun miljoo
nan markan säästö, niin se ei anna meille oi
keutta men:et:el1ä näin täillreään telci~ään 
nähden, kuin mistä laissa on kysymys, ta
vana,, joka· on turmio~linen. .Siten ei vooda 
sosialidemokraaft.ista vasemmistoa syyttää 
men01j.en Esäåmisestä. 

Mutta eifh•än olekaan kysyrrnys 1ain a<ja
j.illla men01jen pi:enentä.misestä. Kysymys 
on lkOikonaan toisista ta:rlkoitusperistä. Ja 
siinä suht€'essa vwrsin selvän ~kuvan ant.rua
kin jo tämä lepäämässä 10llut lakiesitys. 
Minä pyydän mainita, mitenkä selvä sana
muodoltaan on tämän lalkitekstin jo ensim
mäinen momentti. Se kuuluu seuraavasti: 
,Asevelvo1liseUe, j•oka ennen vaikina.iseen 
~palvelukseen astumista.an on \h.änene mää
rätyn a-selajin pal•velustelh11ä~ssä sa.allllut 
va lmistavaa koulu:tusta, myönnettäköön, 
mikäli olosuhteet sen s:atliv,at, lomaa enin
tään 3 kuulkauden. ,a!jalksi riippuen hänen 
!ke:b.itystasostaan sekä ikoulutusvaat•inmk
sista siinä aselajissa, jossa hänet on mää
rätty suorittama.an lase'Ve1volli:suuttaan va
kin,aisessa väessä'' j. n. e. Tä.m.än kohdan 
sanamuoto on 'aivan selvä. Täytyy siis rt:.ä
män lain muka.an ennen palvelukseen astu
mista saada koulutusta siinä aselajissa, jo
hon asevelvollinen määrätään kutsunnassa. 
Mitkä Suomen ka!nsa.la.iset ny't ovat tilaåsuu
dessa saamaan tä:tä koulutusta~ On itses
tään selvää se, että sitä eivät mitkään muut 
voi sa.ada nJ!kyisissä oloissa kuin suojelus
kuntalaiset. Suojeluskunta:laiset nyt siis 
talb.dotta·isiin täanän ilain mlllkaan vapautt.aa 
3 ~kuulkautta llyhyemmäHä ipalvelusa;j;alla 
kuin muut kansalaiset. [M,utt,a mie·lestäni 
loppuhuippuna on tåtnän mainitsemani lain 
ensimmäisen momen1tin viimeinen kohta. 
Siinä sanl()ta:an: ,Lomaa rmyönn.ettälköön 
asevelvollisille palveluksen alusta.'' Nyt 
kun palveluksen a'lusta myönn~tääTI tuo 3 
kuU!kauden [oma, nyt rr1menomaan tällä ta
valla talhdota:an osa asevelvollisia y,alpautt.aa 
sitä suurimmasta ,santsista", jos niin tah
toisin sitä nimittaä. Juuri tuo ensimmäi
nen .3 kuukautta on tiukinta koulutusaikaa 
aseve1v.ollis!telll !koulutuksessa, ja nyt t'ah-
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<l:otaan siis rtäl.aä ta.vaJla tuosta kaikista pa
·ihimmasta aijm;~ta . varpautt.aa su:ojeluskunta
laiset. 

iM!'uita saatetaan sanoa ja· väittää, ikuten 
on väitettykin, :että kaikilla asev~lVlO'l.lisilla 
-on mahd~1lisuus sanda tuo rvalmistava ikou" 
lutus ja sen mukaa.n päästä osalliseksi tii.stä 
edusta, minkä 1laki 3:n !kuukauden loman 
muodossa tulisi myöntämään. Mutta tämä 
vä:iie on rkdkonaan ~perältön. Minä tpyydän 
v:ain mainita, että miten'kälhän voivat saada 
nykyisissä oloissa ne nuorukaiset tuon val
mistavan koulutuksen jota laki edellyttää? 
Tuo edellytys puuttuu niiltä, jotka vakau
mU'ksellisista syistä eivät voi ainakaan nyky
oloissa mennä su6j.eluSkuntiin ja sitä tietä 
ihankkia tuota valmistavaa koulutusta. Mi
tenkähän voivat !päästä osa!l!lisiksi tästä 
edusta ne kansalaiset, joita ei ensinkään 
hyväiksytä suojeluskuntiin? Sillä totta 
kai teidän täytyy myön'tä:ä, j·os v.äJhärukin 
tahdotaan olla oikeudenmukaisia, että sem
moisialkin lkan:sa:laisia ny;t SuomtJSSa iöytyy 
hyvinkin pa:1jon, 1joita ei missäiän ta:pauk
sesSia hyväksytä suojeluskuntiin. Tällä lta
va:Ua tulisikin siis suurin osa, minä sanon, 
suu~in ()Sa, asevelvollisia asemaan, j.otka 
eivä:t pä:äsisi tästä edusta osalllisiksi. Eihlkä 
kaikista korkeintaan siitä pääsisi osallisiksi 
noin 30 % a;.'levelvollisista. 

Minä: olen oHut monta kertaa :tilaisuu
dessa seumamaan j·o :kasarmiolojamme. ny
lkyisin ja lminun täytyy sanoa, eitä se käsi
tys, mikä minulla on, niin, kun ase;velvol
liset ·jout:uVJat suori'ttamaan .asevelvol:lisuu
tensa, niin 'kasarmeissa ei liioin kukaan sa
noisi h<arrusta olevansa suoj.e1uskuntalainen, 
sillä siehlä nyt on jo olemassa tuon suoje
luskuntwkysymyksen esiin loitsimana luok
kien välinen ristiriita. :Sitä ei voida ikiel
tää. Muita mitenkä suuri ristirii,tJa, tulee 
olemaan silloin, kun ,tä['lä tavalla v.arata.an 
3 ikuu1kauden loman muodossa :etu ehkä kor
keintaan 30 % )l1e asevelv-o'llisia j.a suurin 
osa jätetään tästä edusta osattomi'ksi? Voit
teko te, hpät !hem-a.,t, ikieltaä, ettteikö täl
lainen tule synnyttärmä•än oikeutettua r:isti· 
riita.a, oikeutet1tua suutt:umUSitaikin asevel
voHisten !keskuudessa? Ja minun mieles
täni se lti'lann:e, mihin :tämä la;ki tulisi jorh
tam:aan itse a,rmeiJan keskuudessa, se ti
lanne ei suinlkaill.n näy:tä va:loisalta. Olisin 
odottanut, että tähän asiaan· olisi jo tähän
astisima lkäsittelyvaiihe-issa porv.ariston1kin 
tallmlt,a, niiden 1porvariipi~rien taholta, ~atk<a 

tätä J.aikia ovat kiihkeästi lä;piaöanoot, hiu .... 
'kan laBia1lisemmin koeteltu suihtautua .. 

Täällä .kyllä ·oilemme olleet tilaisuudessa 
monta kerta;a :kuulemaan juuri s:a~jen 
1porv:Wri1piirien tail11dLta väitteitä ja toivo~ 
muksia siitä; mitenkä :Suomen ka.IlSaJJ. täy
tyisi ollla nioodollis.imma,n ylht::enäinen ,j.a 
ehyt siUom !kun 'joudutaan ebJkä jossain.. ti
lanteessa ma1ata 'PUolustamaan. Mutta täl
la•inen [ainsä:ädä:ntö minun mielestäni, jos 
mikään, onr omiansa· juuri hiorjutt.a!J:rulian; 
tuota y'ihtenäi:syy:ttä, se 10n omia.an mitä suu
rimmassa 1määrässä rikkirepimään sitä~ Mi
nulla on ollut ikyllä se käsite, että puolus
tusla.iJtoksemme . semmoisena, . minkäilaisen:a 
se nykyään ilmenee, suu:r~elta osaltill. jou
tuu tekemään palveluksia itse kapitalisti
selle •talousjärjes:telmäille. Suurelta osalta 
sen eturvartioksi minä: kyll:läktin sen olen 'k:är
sittänyt. Mutta minä en ole jalksanut. kos
kaan uskoa mentävän. niin pitkällle •kuin mi
hinkä pyr~tään tämän J·ai•nsäädänn.ön avulla, 
:että jo itse puolustuslaitoksesta tehdään 
pi:enen kansanosan ·etuja suojelev~ lai'tO.s. 
'rä.tä minä e:n .totta totisesti ole jalksan:nt 
uskoa :täh•än !päivään sa:aik!ka. .Ja, minä pyy
dän ed. N:i:Ulk:ka:selta, jK>ka on tämän 'Lain 
isä, ..minä !pyydän !kysyä, mis.tä maasta te 
olette. löytänyt .tällaisen esimerkin, jossa te 
:koet,atte jo itse ,puolustuslaitoksen järjes
tää 1pienen ka,nsa:nosan oikeuikiSia turvaa
vaksi laitokseksi? Minä luulen,. että täm
möisen esimer!kill! löytäminen. on sangen vai
k.eata. 

iMeillä :kyllä. viime vuosien aikana on 
eräiden la;kien. e'teen tullut tuo kuuluisa 
,Lex". Tästäkin nyt on 1tarkoi:tus telhdä 
joku L•ex. Ja minä sanon: Nyt on ta!I"koi
•tus tehdä Lex Niu'kkanen. Mutta ne Lex
nimity:ksi'llä varustetut lait, mitkä tähän 
saakika on 'Suomen •edus.llwnnassa telhty, 
v;aåkkaika.an ne kaikissa suhteissa eivät ole 
merltinn~t liioin hyvää :eikä :palha.a, niin 
Lex Niukkasesta tulJ.ee san:g1en surullinen, 
jos sitä ikäy:tännössä jou!duta•an toteutta
maan. 

No, minä en kyllä i!hmett.e'le, 1että maa
:laisliitto vo~p;i mennä iämmöisessä kysymylk
sess.ä näin pit1kä.1le. Senihän me olemme jo 
täällä vuosien kuluessa tulleet ihuomaa
ma.an, että siltä ta!hdlta voi odottaa tapah
tuvaiksi mitä italhansa. Mutta minä olisin 
sentä:än .Odottanut, •että se piiskuinen edis
tysmielisten ilauma, j01ka vielä tää~'lä edus
kunnassa pyrkii !kantamaan nimeä ,edistys-
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mielinen eduskuntaryhmä", että siitä ryh
mästä muutkin paitsi se arv. edustaja, joka 
puolustusasiainvaliokunnassa asettui ter
veelle kannalle, olisivat kdkonaan olleet 
tällä te-vvoollä kannalla. Mutta niin ei 
ole valitett~vasti t:au>ahtunut. Suuressa va
liokunnassa •asian käsittely osoitti, että mo
lemmat ledistysmieliset olivat äänestämässä 
tätä Lex Niukkasta. 

Minä lopuksi uskaltaisin toivoa, että se 
ry!hmä, donka suosiol1iseJla avustUJkseila suu
rimmalta osa:lta puolustusasiainvalroknnta 
tuli siilben hylkäävään tlopputulokseen, ni
mittäin ruotsalainen eduskunta,cyhmä, että 
sillä rylhmäl:lä, iko:rkeillllman sivistystason 
omaava:na ry!hmänä riittää tässä loppuun 
sa:akka kaukonäköisyyttä, ettei se lähde laa- i 
ltima.an tämmöistä turn:t!io11ista lakia, kuin 
mistä tässä on ikysymys. Minä lopuksi pyy
dän ehdottaa, että käsittelyn 1pohdtaksi otet
taisiin ,puolustusasiainva'liolrnnnan mietirutö. 

Puolustusministeri H e i n o n e n: Viime 
keväänä asetti hallitus komitean käsit
telemään kysymystä asevelvollisten pal
velusajan lyhentämisestä ja muista tä
hän liittyvistä kysymyks:isltä. Asev·elvol
listen lomakysymys liittyy hyvin läheis~i 
yhteen palvelusaika-kysymyksen kanssa. 
Tämän taikia ei pitäisi hyväksyä mitään 
uutta lakia asevelvollisten lomista ennenkuin 
edlelläimainittu komitea Olli saa.nut ehdotuk
:sensa valmiiksi. 

Lyhyt viivytys asian r.a;tkaisrussa ei 
aiheuta myöskään kä;%ännÖSStä miltään 
vaikeuksia. Voimassaolevan as·etukse!Il mu
kaan voidaan nimittäin asevelvolliselle jo 
nyt kuntoisuusloma myöntää enintään 
kahden kuukauden ajaksi. Mitkään käy
tännölliset syyt eivät siis nyt puhu lain 
kiireellisen sä:ätämilsen puolesta, vaan voi
daan hyvin jäädä odottamaan edellämai
nirtmn komitean työn valmistumista ja hal
lituksen sen perusteella tekemää uutta esi
tystä. Käsitykseni mukruan voisi myös ed. 
Niukkanen tyy.tyä tähän, koska hän on 
itse hallituksen asetta:ma1i komitean jäse
nenä ja hänellä on siis tässä komiteassa 
mahdollisuus tehdä sekä asevelvollisten 
palv.elusaikaan että l'OIIllaan nähden kaikki 
ne ehdotukset, mitä hän pitää tarpeelli
Se!Ila. 

Paitsi edellämainitsemaani syytä on 
vielä toisiakin syitä, jotka painavasti vai
kuttav·at esiHäolevan lakiehdotuksen hy-

väksymistä vastaan. Yleisesikunnan pääl
liköltä saami.eni tioetojen muloo:an tulisivat 
suojeluskuntalarset etupäässä tätä lom,aa
nauttimaan. Tämä on luonnollistakin, 
kogka muilla ei ole mahdollista .e1lD!e'Il so
tapalvelukseen astumista saada sellaista 
valmi.Sitavaa koulutusta palvelustehtävissä, 
jota lain mukaan loman saamiseksi vaa
ditaan. Alokkaat jaettaisiin siten kahteen 
luokkaan, joista toiset saisivat loman tois
ten suorittaessa kaikki raskaan aiokas
ajan tehtävät, ollen alttiina terveydellisille 
y. m. vaaroille, jotka ovat ominaisia juuri 
alokasajalle. Pelkään että tästä laista 
olisi seurauksena katkeruUJS, j·opa vihakin 
sotilaiden kesken. Kasarmimme muut
tuisivat siten poliittisten riitojen temmel
lyskentiksi, ilman ett:ä parhainkarun pääi
lystö pystyisi sitä ehkäisemään. ::M:aan
puolustuksoen kannalta tämä olisi mitä ar
veluttavinta. Puolustustahto heikkenisi 
etuoikeudettomien piirissä ja sotapalve
lus tuntuisi entistä raskaammalta. Tähän 
voidaan kenties huomauttaa, kuten ed. 
Puittinenkin äsken mainitsi, että sen jäl
keen kuin suojeluskuntalaki tulee voi
maan, on nuo:ru:kaisiUe enne!Il asevelvolli
suusikään tuloaan liittymällä suojeluskun
taan tilaisuus päästä nauttimaan lain suo
mia oikeU!ksia. Näin ei kuitenkaJalll todel
lisuudessa tule käymään. Suojeluskunnat 
tulevat edelleen laista huolimatta toden
näköisesti pitkät ajat olemaan etuoikeutet
tujen lu01kkien suljettu aseellinen järjestö. 
Tämän käsitykseni tueksi viittaan erää
seen suojeluskuntie!Il pää-ään>enkan'llatta
jassa ,Hakkapeliitassa'' äskettäin ollee
seen uutta suojeluskuntalakia koskevaan 
kirjoitukseen, jossa nimenomaan sanotaan, 
että suojeluskuilltiin ei ole otettava uusia 
jäseniä minkään luotetta vaisuustodistus
ten nojalla, vaan ·on paikallisten esiikun
tien annettava päättää jäsenten ottami
sesta. Kun tietää, että vielä on suuri osa 
suojeluskuntien esikuntia täytettynä mie
hillä, joiden mielestä kallJSa}ainen on val
tiollisesti luotettava vain silloin, kun hän 
on val"akas ja mielipiteiltään mahdollisim
man vanhoillinen, niin voi olla v.arma sii
tä, että suojeluskunnat pysyvät puhtaina 
todellisista edistysmielisistäkin, sa;atikka 
sitt>en ·työväestöstä. 

Maan puolustus lepää asevelvollisen 
armeijan hartioilla eikä suojeluskunnan 
hartioilla. Maan armeijan vaalimine!Il ja 



Asevel.v.oHisten lomat. 739 

hoitaminen niin, että sen voima ei heik- · 
kene, ·On jokaisen kansalaisen wlvollisuus. 
Kaikki toimenpiteet, jotka aiheuttavat eri
mielisyyttä armeijan sisällä ·tai eri yhteis
kuntaluokkien ja armeijan välillä, heikon
tavat moon puolustuskykyisyyttä. Ja esil
läoleva lakiehdotus on siinä suhteessa mitä 
turmi<>llisin. 

Tahd<>n vielä mainita eräästä serkasta. 
Eduskuntapiireissä kuiskitaan, etrtä eräät 
edustajat ajavat niin pontevasti tämän 
lain säätämistä siitä syystä, että he tä
män lain vwrjolla voisivat estää yleisen 
palvelusajan lyhentämisen armeijassa. Jos 
tämä huhu on oikea, todistaa se, mitenkä 
maan eduista välittämättä kevytmielisesti 
v<>ida:an toimia luokkaetujen hyväksi ja 
asetta~a vaarolle alttiiksi suuria arvoja. 

Edellä lausumani perusteella katson siis, 
että esilläoleva laki olisi hylättävä. Ilmoitan 
satmalla. haUi'tuksen olevan yMä mieltä 
kai!lSSaln'i. 

Ed. K u l m a l a: Koska suu:vi valiokunta 
on asianomaisessa kysymyksessä tullut vas
taiselle kannalle kuin sotilasasiainvalio
kunta, niin liene~ ta.:rpeeHista. kosketella 
tätä kysymystä lyhyesti. 

On myönnettävä, että asevelwllisuuslaki / 
siltä kohden on puutteellinen, jossa määri
tellään asevelvollisten lomis,ta. Mutta jos 
tämä lakiehdotus tässä muodossa kuin mitä 
se nyt ihnenee suuren valiokunnan mietin,
nossa, tulee eduskunnassa hyväfksytyksi, 
n:iin ei siitä tule l'akia, joka poistaa tämän 
puutteen, vaan päinvastoin siitä tulee laki, 
joka itse asiassa on suojeluskuntaan vär
väyslaki. ,J\IIinulla on asian aikaisemmassa 
käsittelyssä ollut tila,isuus juuri viita.ta nii
hin seikkoihin, joista täällä herra mi~nisteri 
äsken mainitsi, nimittä~n että asevelrolli
suuspalvelusajan lyhentäaniskysymyksen yh
teydessä tämä asia voidaan järjestää., sekä 
myöskin laajemmin kosketella, mihin tulok
siin ehdotettu laiki tulisi johtamaa,n silloin, 
jos todellakin tämä suojeluskuntaan vär
väyslaki tulisi hyväksytyksi ja käytännössä 
toteutettavaksi. Olen viitannut niihin seu
rauksiin, mitä siitä koituisi,, että nuoret, 
voipa sanoa, miltei lavset aseistetaan, näille 
annetaan suojeluskun:takiväärit ja n€ ovat 
tilaisuudessa olemaan läsnä' suojeluskunti€n 
harjoituksissa ja siis ·oppimaan kaikkea sitä, / 
mitä suojeluskunn.issa nykyisin on vallalla. 
Tämä ei suinkaan, kuten jökainen tiedämme, 1 

luo mitään t€rvettä pohjaa, eikä ole toivot
tavaa, vaa111 päinvastoin eduskunnan, jos se 
tahtoo huolehtia Suomen kansan tuievasta 
kasvatukseSita, enn1e111 kaildtea t.uil~ asettua 
tåll81ist81 lakia vastaan.. 

Näistä syistä minäkin yhdyn täällä teh
tyyn ehdotukseen, että käsittelyn pohjaksi 
otettaisiun puolustusasiainvaliokunnan mie
tintö. 

Ed. L 81 t v a: Tämä l111kiesitys as€velvolli
sille annettavista !omista oru tyypillinen por
variston luokhvailan näyte. Tämän laki
esitylksen avulla aikoo porvarjsto lisätä suo
jeluskuntalaisten lukumäärää asettamalla 
heidät asevelvollisuuttaan suorittaessaan 
erikoisasemaan. Erikoisasemassa suojelus
ku'll!talaiset saava:t nytkin jo olla ax:mflijassa. 
Sillä Olllha,n tunnettu tosiasia, että tämän 
maan armeijassa vallitseva ikeppikuri kohdis
tuu pääasia~SSa sellaisiin työläis- ja. talonpoi
kaissotilaihin, jotka, ei~vät porvariston luok
kalmart.ia, suojeluskuntia hyväksy. Tiede
täänhän myöskin, se tosiasia, €ttä heti wr
meijaa~n jouduttua:an1 t.yöläis- ja talonpoi
kaissotilaat luokitellaan, Oihranan lähettä
mieru mporttien perusteella, luotettaviin ja 
epäluotettaviin aineksiin, s. t. s. sel'laisiin, 
jotka hyväiksyvät valkoisen valtakomennon 
ja sellaisiin, jotka eivät sitä hyväksy. Tämän 
lain hyväksyminen edellyttäisi tämän jaoit
telun täy.d€ntämistä Sliten, että sellaiset so
tilaat, jotka kuuluvat suojeluskuntiin, saa
v·at n. s. kuntoisuuslomaa, pääsevät lyhem
mäl'lä palveluswjalla, kuin suojeluskuntiin 
kuulumattomat. Mitä sU:Ojeluskuntala,isten 
sotilaskuntoisuuteen tulee niin ainakin minä 
olen siinä käsityksessä, että suojeluskuntiin 
kuuluvista henkilöistä on vielä vaikeampi 
tehdä sotilasta <kuin. sellaisesta, joka ei ole 
koskaan 'siih€n järjestöön kuulunut. Onhan 
täällä eduskunn,assakin useampaan. otteeseen 
todettu, että suojeluskuntien kasvatustyö 
raj:oi~ttuu va1in h'liliginii:Smilll' Eetsomiseen 
jäsenistönsä keskuudessa. 1\r.l]inä olin edus
kunnan viime istunnossa. suojeluskuntien 
lak,kauttamislai,n yhteydessä tilaisuudessa 
useilla esimerkeillä tämän todistamaan. 

Eräs tärkeä tarkoitus porvaristolla OIIl tä
mäln lain a.vulla kiertää myöskin asevelvol
lisuusaljan lyherntämiskysymys. Jos tämä 
laki hyväksytään, niin olen varma, että sil
loin kuin tääUä eduskrmnassa tulee kysy
mykseen asevelvollisuuden lyhentämiskysy
mys, niin porvaristo rientäJä selittämään, 
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että .asevelvollisuutt.ahan on j'O lyh~tty, 1 teen. eli tutkinnon, myöune.tään lomaa pal
vaikka tä+ kuntoisuusloman kautta. ly- veluksen. l!ltls.&a :ja hei(tät vapautetaan n. s. 
hw:mystä saaneet ovatkin. va,in porvariston alokaskoulutuksesta, jotka., kuten tiedetään, 
lempi:lapsia, suojeluskuntalaisia. on raskain, l!ika .asevelvollisuutta suoritetta-

Ennenkuin tämän maan työtätekevä: essa .. ·Minun käsittääkseni ei ;pitäisi . olla 
lu'Okka. trumän ~in hyväksyy, tä:ytyy sen wla minkäännäköistä järkisyytä sille, joka jo 
.selia;i~n., että se lrohdistuu kaikkiin ootilai- täydellisesti osaa !kaiken sen, mitä aloka.s
hin. V arsi,nki:n pient.alolllpojat · tarvitsevat koulutuksessa vaa:ditaan, ryhtyä enää uudel
kiireimpänä työaikana poikall!Sa kotona työs- l{',en samaa harjoittamaan ja vieläpä valtion 
sään. Ryhdyttäköön sellaisiin toimenpitei- huom:atta"illa . kustannuksilla. Onhan sel
siin, että säädetään laki, joka tekee tätmä,n Vlää, että .kun 'jokaisen asevelvollisen yliä.
mahdolliseksi. Tämä kiilvisi käytännössäkin pito maksaa valtiolle 'huomattavia summia, 
päinsä järjestä~ ja. se 'Olisi samalla toimen- niin olisi kovin •epätaloudellista varojen 
pide, jolla ei autettaisi yksin sotilaita, vaan käyttöä että sellaisiakin asevelV'ollisia, joille 
koko työtäteikev:ää kansaa, joka Joutuu ras- se ei ollenkaam ole tal'lpeellista, pidettäisiin 
kasta sotilasrasitusta kantamaan. alokasko.ulutusta varten ,palveluksessa. Ku-

Kun:toisuus•lomia 0111 siis kaikkein vählillr· ,ten minä myöskin lähetekeskustelussa osoi
min anrnettava s1110jeluskuntalaisiHe. Jos tin, niin sotilasasiantup,tijat katsovat jo it.se 
sitä heille annet,aan tämän lain hyvä:ksymi-j harjoituksen kannaltakin edulliseksi, että ne 
sen kautta, niin se on vain osoituksena siitä, miehet, jotka jo omaavat tarvittavan tai
että porvaristo tunnustaa entistä suurimer- ,don, vwpautetaan .alokaskoulutuksesta, koska 
kityksellisemmäksi isämmaan puolustukseksi sen kautta koulutettavien lukumäärä saa
sen· huliganiSIITlin ja. mrppeutuneisuuden, daan pienemmäksi ja käytettävissä olevat 
joka suojeluskunnissa vallitsee. Kannatan opetusvoimat voh1aan siten käyttää tehok. 
tehtyä ehdotusta, että tämä lakiesitys hylät- kaammin. 
täi<;iin. rroinen huomattav·ampi väite, jonka sa-

Ed. N i u k k a ne n : Siiihen nähden, että 
minulla oli tilaisuus asian lähetekeskus
telll&)a asiantuntijoiden, m. m. yleisesikun
nan lausuntoon nojautumalla kumota ne 
väitteet, joita tätä lakia vastaan on tehty, 
en tahdo siihen enää tältä kannalta laajem
min kajota. Katson kumminki•n velvolli
suudekseni lyhyesti vastata niihin huomau
tuksiin, joita muutamat edelliset puhujat 
tässä keskustelussa ovat asian johdosta teh
neet. 

Ensinnäkin ed. Puittinen puhui tääLlä 
jotain siitä., että puolustusasiainvaliokun
nassa väihemmistö olisi harjoittanut jonkun
laista sopimatonta menettelyä käsiteltäessä 
mietinnön .perusteluja. Minun tietää,kseni 
mitään tällaista ei ole tapahtunut. Valio
kunnan enemmistö on äänestyksen jälkeen 
hyväksyrnyt mietinnön !perustelut sellaisina, 
kuin. ne valiokunnan mi~tinnössä esiintyvät. 
Minä jo lälhetekeskustelussa kyllä osoitin, 
että nämä ;perustelut ovat sangen merkilli
set sen johdosta, että niissä tehdään toisil
le.en aivan v:astakkaisia väitteitä. 

Täällä on niin ed. Puittinen kuin myös
kin· herra puolustusministeri erikoisesti 
vitänyt pahana sitä lain.säännöstä, että ase
~lvollisille, jotka !palvelukseen astut.tuansa 

'rittavat sitä varten säädetyn opinnäyt-

notut pulhujat täällä esittivät, oli se, että 
suojeluskuntiin eivät v.oi päästä kaikki ne 
kansalaiset, jotka tulevat asevelvollisuuttaan 
suorittamaan. Tämän johdosta on huomau
tettava, että eduskunnan hyväksymässä laissa 
suoj,eluskurntajä~jestöstä sanotaan seuraa
valla tavalla: ,Suojeluskunnan jäseneksi 
v·oi •päästä jokainen hyvärrnaineinen Suomen 
mies, jonka uskollisuuteen isänmaata ja sen 
laillista yhteiskuntajärjestystä kohtaan voi
daan luottaa." Ja sikäli kuin minä tiedän, 
tällä tavalla on asia myöskin käytännössä, 
ainakin maaseudulla. Minä tiedän, että 
viime vuosina on myöskin huomattava 
määrä tällaisia isänmaalEsesti ·ajattelevia 
työläisiä alkanut siirtyä suajelus:kunta
jä.rjestöön, ja toiv:on, että jos eduskurnta hy
väksyy tämän lain, tärmä työväestön suo
jeluskuntaan ,liittyminen huomattavasti en
tisestään lisääntyy ja minä käsitänkin, että 
tämä se onkin juuri yksi niitä seikkoja, joka 
vasemmistoa <nä:kyy tässä asiassa niin ta.vat
tomasti hermostuttavan. Mistään epäoi
keudenmukaisuudesta täSsä tietenkään ei 
voida pulhua, koska jokainen, jaka suorittaa 
säädetyn tutkinnon, ,pääsee samalla tavalla 
tästä edusta osalliseksi, kuten olin tää1lä ti
laisuudessa )jo aika!jsemmin osoittamaan. 
Koska näin on ·ja koska asia tietysti voi
daatn järjestää siten, että tutkinto ja har-
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kinta siitä, kuka pääsee tällaisista klmtoi
suuslomista osalliseksi, voidaan saada täy
sin puolue.ettoma:ksi, silloin on miimn näh
däkseni myöskin selvää, että tämän järjes-· 
telyn ei tarvitse aiheuttaa minkäänlaista 
katkeruutta asevelvollisten keskuudessa. 

Herra puolustuSministeri vastusti tätä 
lakia m. m. sillä .pe,rusteella, että on ase
tettu komitea lhar:kit~maarn kysymystä ase
velvollisten tpälvelusajan yleisestä lyhentä
misestä. Tämän komitean työ ei kummin
kaan voi millään lailla tulla vruikuttamaan 
siihen kysymykseen, joka tässä. on esillä. 

Ed. Puittinen täällä myöskin teki alle.
kirjoittaneelle kysymyksen, että tiedänkö 
mi,nä, että onko· missään muualla tämän
ta.paista •palvelusjä11jestelmää olemaSISa. 
:M:inun tietääkseni sitä on sovellettu aika.i
senimin useissa maissa ja edelleen sovelle
taan m. m. Tanskassa, osittain kai :myöskin 
Ruotsissa ja viime vuosina myöskin meillä. 
Ja luultavaa on, että mitä enempi valtiot 
ryhtyvät kiinnittämään huomiota siihen 
seikkaan, tJUä puolustuslai•t,oksen hyväksi 
myönn.e:tyt va·rat. saatUJisiin kålytetyksi mah
dollisimman tarkoituksenmuka.isella tav:aJla, 
sitä enempi tätä järjestelmää tullaan käy
täntöön ottamaan, koska, kutw täällä on 
useasti ihuomautettu, se varmastikin tulee. 
huomattavassa määrin pienentämään armei
jan rauiharnaikaisia yllä1pitokustannuksia. 

Kun herra puolustusministeri täällä 
katsoi asian niin tärkeäksi, että hän nimen
omaan ilmoitti asiassa hallituksen kannan, 
toisii1 sanoen v:akuutti, että koko hallitus 
on sillä kannalla, että tämä laki olisi hylät
täViä, tämä puolustusministtJrin ilmoitus 
lienee käsitettävä siten, että herra puolus
tusministeri on tällä kertaa hallituksen !kan
nalla. Minä olisin toivonut, että herra ,puo
lustusministeri tässä asiassa, joka - minä
kin myönnän sern - on osa suoj·eluskunta
asiaa, olisi voinut ottaa asian asiallisem
ma1ta kannalta, kuin miltä hän nyt samoin 
kuin hallitus näyttää sen ottavan. Ei tässä 
ole ollenka~n niitä peiklwja. p~jättävissi1; 
lqlin hallitus näyttää olettavan. 

E'd. Latvoalle, kun hän täällä vakuutti, 
että suojeluskuntalaisista ei muka voida 
tekemällä:kään saada :kunnollista sotilasta 
kasarmeissa, :minä pyytäisin huomauttaa, 
että ed. Latva kai tarkoitti sitä, että suo
jeluskuntalaista ei voida millään. keinolla. 
niin srunoakseni ,soluttaa", jota sen puo
lueen taholta ja luultavasti myöskin ed. 
LatYan taholta· on yritetty muilhin asevel-

vollisiin nähden myöskin viime aikoina. 
Minun nälhdäkseni vasemmisto, kun voidaan 
edellyttää, että liittyminen suajeluskunta
järjestöön tulee muodostuanaan myöskin 
työväestön keskuudessa Jllhä yleisemmäksi, 
aiva•n ta~peettomasti katsel~e tätä siltä kan
nalta, kuin se on ruvennut katselemaan. 
Lisäksi se ei ota ollookaan huomioon, että 
myöskin työväestön keskuudessa ·On niiden 
joukossa, jotka eivät Jmulu suojeluskuntu
laisiin yhtä hyvin kuin ·porva,rien joukossa 
niitä aseve1voollisia, jotka tulevat näistä 
:kuntoisuuslomista osallisiksi. Minä tie'dän, 
että :monet asevelvolliset, jotka työväen ur
heilujärjestöjen toimeeTI1panemissa kiLpai
luissa ovat kunnostautuneet,. ovat saaneet 
nauttia näitä kuntoisuuslomia aina lähes 
kahteen kuukauteen saakka. .Lisä;ksi minä 
luottaisiin siihen, että nykyinen hallitus, 
er~koisesti nykyinen herra ,puolustusmi
nisteri, voisi nämä tutkintolauta:kunnat, joi
den lausunnon 'perusteella lomia tultaisiin 
myöntämään, järjestää sellaisiksi, että olisi 
olemassa täxdelliset takeet siitä, että lakia 
todellakin sovellettaisiin \puolueettomasti. 

Ed. Tuomi v a a. r a: Käyttäessäni pu
heenvuoron nyt esillä olevan asian ensimmäi
sessä käsittelyssä, olin tilaisuudessa koskett~
lemaan niitä asiallisia syitä, jotka mielestäni 
vaativat esillä olevan lakiehdotuksen hyväk
symistä, kuten myöskin suuri valiokunta on_ 
tehnyt. Kun taällä jo aikaisemmin ovat 
eräät vastustajatkin tämän lakiehdotuksen 
hyväksymistä puoltavina seikkoina esittäneet 
ensiksi sen, että täten päästäisiin sotilaiden 
valmiudessa epäilemättä parempiin tuloksiin 
ja toiseksi siihen, että suojeluskuntajärjes
tön jäsenmäärä nousisi mahdollisimman kor
keaksi, jolloin puolustusmahdollisuutemme 
olisi sitä te'hokkammpi, kolmanmeksi että täMä 
lailla voitaisiin poistaa se kohtuuttomuus, 
että va:paaehtoisesti maan puolustukseen har
jautuneen täytyy palvella 3 kuukautta 
kauemmin kuin muiden asevelvollisten, niin 
minusta tuntuu varsin ihmeelliseltä, että sit
tenkin vastustetaan tämän lakiehdotuksen 
hyväksymi·stä ni•iUä mie•lestän:ii kdlronoonJ rvää;.. 
rästä. katsantokannasta 1ooteviUä ja erinäi
sistä historiallisista ja tunnesyistä johtuvilla 
perusteilla, että suojeluskuntajärjestö ei 
olisi maanpul>lustusjoukko vaan aseellinen 
luokkajärjestö. Mutta siitä huolimatta, että 
tämä näkökanta myönnetään vääräksi, on se 
otettu hylkäämisen perusteeksi. Sillä, sano
taan tältä harhamieliseltä kannaltn katsot-
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tuna, olisi kuntoisuuslomien antamisesta suo-~ 
jeluskuntalaisille seurauksena se, että se kii
hottaa jo laukeamaan päin olevaa ennakko-\ 
luuloa ja siten estäisi puolustuslaitoksemme 
kansanomaiseksi tulemista. Tähän minä huo
mautan, että näitä lomia tulisivat tämän la- ' 
kiehdotuksen perusteella saamaan muutkin, 1 

vaikka aina tarraudutaan kiinni vain suoje
luskuntalaisten kuntoisuuslomiin. Kun kun
toisuuslomia, kuten tilasto osoittaa, tähänkin 
mennessä on myönnetty samoilla perusteilla 
josta tässä laissru on kysymys, eikä. vä>ärää 
ennakkoluuloa ole syntynyt, vaan on se jo 
laukeamaan päin, kuten eräät lakia vastus
tavat edustajat ovat sanoneet, en ymmärrä, 
miksi juuri nyt esillä olevan lakiehdotuksen 
hyväksyminen aiheuttaisi tällaisen kiihtymi
sen, jota ei lain hyväksyminen suojeluskun
tajärjestön vakiinnuttamisesta ole tehnyt. 
Näin ollen ei tämä pelko mielestäni ole riit
tävän asiallinen, vaan ennemmin oletettu 
perustuen vastustajien omaksumaan väärään 
lähtökohtaan. Sitävastoin on minusta pal
jon tärkeämpi ja varteenotettava. se kohtuut
tomuus, jopa epäoikeudenmukaisuus, ·jolla, 
jos tämä lakiehdotus nyt hylättäisiin, koh
deltaisiin vapaaehtoista maanpuolustushar
rastusta suorituttamalla 3 kuukauden lisä
palvelusta niillä,. jotka isänmaallisesta mie
lestä vapaaehtoisesti tahtovat kehittyä pys
tyviksi vapauden puolustajiksi. Meillä ei ole 
varaa eikä oikeuttakaan uhrata isänmaalli
sen nuorison voimakasta puolustusharras
tusta ja puolustustahtoa ennemmin harha
mielen ja väärän katsantokannan palvomi
seen kuin kansan puolustuskuntoisuuden te
hostamiseen. Sillä ei käsittääkseni asevelvol
lisuutta suoriteta vaan senvuoksi, että miestä 
pidettäisiin vissi määrätty aika kasarmissa 
ja palveluksessa, vaan siksi, ·että jokainen ke
hittyisi mahdollisimman hyväksi sotila.aksi. 
Ei myöskään pidä paikkaansa se, että kun
toisuuslomien myöntäminen antaisi erikoisen 
aiheen kiihoitukseen, sillä pisin loma, jonka 
suojeluskuntalainen läpäistyään tiukan tut
kinnon voisi saada, on 3 kuukautta eli 90 
vuorokautta. Näin pitkästä lomasta eivät 
kaikki suojeluskuntalaiset tulisi osallisiksi, 
vaan rajoittuu se usein lyhyempään, tutkija
lautakunnan ehdottamaan määrään. Siinä
kin tapauksessa, että suojeluskuntalainen 
saisi kolmen kuukauden lomån, joutuu hän 
palvelemaan kolme kuukautta lisää, joten 
hänen palvelusaikansa tuskin lyhenee siitä, 
minkä muut joutuvat suorittamaan. V ali- , 

tettavasti ne, jotka tahtoYat jäytää kan
samme ja Yarsinkin sen armeijan isänmaal
lista henkeä ja hävittää sen puolustustahtoa, 
käyttävät tehokkaimpia kiihoitusaiheita ja 
keinoja soluttaessaan myrkyllistä aasialaista 
oppiaan asevelvollisuuttaan suorittavaan 
nuori:soonkin. Siitähän meidän rajantakais
ten asioilla juoksentelevat kommunistimme 
näyttä'Vät pitävän liiankin hyvää huolta kei
noista välittämättä. Eivät kai he ole niitä 
miehiä, 'joilla on oikeus syytää lokaa suoje
luskuntajärjestön silmille. 

En myöskään usko, että jos onnettomuus 
meitä kohtaisi ja meidän olisi taisteltava 
maahan tunkeutuvaa vihollista vastaan, 
tämä kansa. olisi niin huonontunut, että se 
silloin unohtaisi v·elvollisuutensa ja koko 
olemassaolonsa siinä määrässä, että lippujen 
alle kutsutut ryhtyisivät riitelemään siitä, 
kuinka mJO:n.ta päivää; ooemrnätn 1bli vähem
mrun kuki·n On aikanaan R'rme:ijassa pailvellut. 
Silloin olisi muuta ja pa1ljon tä:rkeämpää 
tekemistä ~Suomoo ka.nsall'a ja sen sotaan 
lä:hteviUä sotilaHla. 

Minä toivon myöskin, että tämä kansa kas
vaa yhä enemmän yhteen ja sen eri ryhmät 
oppivat suhtautumaan ennakkoluulottomasti 
niihin kysymyksiin ja toimenpiteisiin, joilla 
pyritään turvaamaan kansamme · itsenäi
syyttä ja vapautta. Mutta kun vakaumuk
seni on, että tähän keskinäiseen ymmärtä
mykseen päästään vain tosiasioitten pohjalla 
ja niissä kiinteästi pysymällä, en voi tässä
kään esilläolevassa kysymyksessä, sitä rat
kaistessani, hyväksyä lähtökohdaksi mitään 
väärää, ennakkoluuloihin tai tunnesyihin pe
rustuvaa näkökohtaa, vaan ainoastaan voin 
hyväksyä ne syyt, jotka ovat todellisia ja 
niin kestäviä, että niiden va.raan voidaan ra
kentaa nyt ja vastaisuudessa. Ja kun ne 
syyt, jotka puoltavat esilläolevan lakiehdo
tuksen hyväksymistä, ovat käsitykseni mu
kaan juuri sellaisia, niin toivon, että edus
kunta, johon koko maan valtavan suojelus
kuntaväen katse nyt kohdistuu, tunnustaa 
vapaaehtoisen puolustusväkensä pyrkimyk
set ja työn ainakin yhtä arvokkaaksi kuin 
paikdl.lisen, 'ladm. velvoi.tJtrumaJlj llllalamip.uolustus
velvollisuuden, hyväksymällä suuren valio
kunnan asiasta antaman lakiehdotusta puol
tavan esityksen. 

Mutta ennenkuin lähden tältä paikalta 
pyydän vielä herra puolustusministerin pu
heeseen ja varsinkin eräisiin sen kohtiin vas~ 
tata muutamalla sanalla. 
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Puolustusasiainvaliokunnan puheenjoh-
taja ed. Niukkanen onkin .jo vastannut 
useimpiin niihin seikkoihin, joita herra .puo
lustusministeri täällä esitti, m. m. hänen en
simmäiseen tekemäänsä huomautukseen. Mi
nulla on vain lisättävä se, että minusta näyt
tää ja minusta tuntui, että tämä ensimmäi
nen syy viiVJYttääi tämä>n asi'an hyväksy
mistä. Se oli enemmän haettu kuin todelli
nen, aivan samalla lailla kuin näimme, 
silloin. ·Jmn käsite'Ltiirn llakia• suojeluskurnta
järjootön. vaklin111.uttamisesta. 

Toisena painavana seikkana huomautti 
herra puolustusministeri, että hän yleisesi
kunnan päälliköltä saamiensa tietojen mu
kaan tuli siihen käsitykseen, että suojelua
kuntalaiset pääasiassa tulisivat saamaan 
lomaa. Minä olen jo edellisessä, täällä juuri 
antamassani lausunnossa kosketellut tätä 
seikkaa huomauttaen, että jos ne tulevat saa
maan lomaa, niin se on oikeuden ja kohtuu
den mukaista. (V ase mm alta: Vai niin ! ) Ja 
niinkuin jo mainitsin, ei se herra puolustus
ministerin huomautus, että tästä syntyisi 
katkeruutta tai vihaa, ole perustettu oikealle 
pohjalle. (V asemmalt.a: Kyllä on, aivan var
maan ! ) Sillä, jolla on harrastusta, jolla on 
taitoa, hän aina tässä maailmassa sivuuttaa 
sellaisen, jolla on vähemmän harrastusta ja 
vähemmän taitoa, sitä ei voida estää millään. 

Sitten herra puolustusministeri sanoi m. 
m., että Suomen itsenäisyys lepää armeijan 
eikä suojeluskunnan varassa. Tuohon minä 
tahdon huomauttaa, että minä en hyväksy 
herra puolustusministerin sanontaa, koska 
se ei perustu tosiseikkoihin. Suomen itsenäi
syys lepää Suomen armeijan ja Suomen suo
jeluskuntajärjestön varassa, se on tosiasia, 
siitä ei päästä mihinkään (Vasemmalta: Suo
jeluskunnat horjuttavat sitä!). 

Lopuksi minä ymmärrän hyvin herra pu<>-
1ustusministerin vastenmielisyyden tällaisen 
lain hyväksymistä vastaan, sillä minä käsi
tän, että hän Hilltee tässä samalta pohjalta 
kuin hän lähti silloin, kun hän vastusti lakia 
suojeluskuntajärjestöstä. Minulle se ei ole 
ihmeellistä hänen omalta kannaltaan katsot
tuna, mutta se, mitä minä ihmettelen, on se, 
että hän puolustusministerin edesvastuulli
sessa asemassa voi tehdä sellaisen väitteen, 
josta täällä jo juuri huomautin. 

Ed. Puittiselle minulla ei ole mitään sano
mista, koska se ei hyödytä mitään ja me 
emme ed. Puittisen kanssa tässä asiassa va
litettavasti koskaan pääse yksimielisyyteen. 

Ed. A m p u j a: Minä olen arv. edellisen 
pulhujan nähnyt täällä eduskunnassa joskus 
esiintyvän suojeluskuntavormussa ja käsitän 
hänen äskeisen puheensa tyypilliseksi suo
jeluskuntrupäällilkön puheeksi. Hän ei tah
tonutkaan ·salata tässä asiassa tarkoitus
tansa, että kautta koko ·maan suojeluskunta 
odottaa jännityksellä, annetaanko heidän 
siihen kuuluvalle nuorisolleen näitä etuoi
keuksia. Mutta minä olen myöskin nähnyt 
sotilaspuvussa esiintyvän sen porvarillisen 
edustajan, joka on 'tässä asiassa toisella kan
nalla, ja el!l'en erehdy, on hän kapteeni ar
voltaan, nimittäin ed. Rydman. Minusta 
hän edustaa ammattisivistystä sotilaallisella 
alalla enemmän :kunruoittarvassru määr~ 
kun. ed. Niukkaawn, Tuomi:vaara ja muut 
saman asian harrastajat. Hän nimittäin on 
käsittä.nyt sen tosiseikan, että jos tällainen 
laki hyväksytään, armeijassa, kasarmeissa 
ei parhainkaan ;päällystö voi pitää kuria 
miehistön keskuudessa. Suojeluskuntalaiset 
nyt jo ovat useimmissa' joukko-osastoissa 
siinä asemassa, että he salaavat todellisen 
asian, siihen kuuluvaisuutensa. Mutta jos 
he tulisivat ~alvelukseen !kolme kuukautta 
myöhemmin, heidän olisi mahdotonta sitä 
tosiseikkaa salata, ja joka tuntee 20 vuoden 
ikäistä. miehistä nuorisoa, tietää niitä ole
van satoja samojen seinien sisällä, tietää, 
että siellä saadaa:n melko hYJVin jälrjes
tetylmi yhteistoiminta• mäiärätyssä< tJarkoiltuk
sessa. Niille suojeluskuntalaisille, jotka 
myöhemmin tulisivat, olisi ilmeisesti järjes
tettruvä eri huoneet jouddlrohosastoissa, et>tii he 
ehjin päin siellä säilyisivät. Siihen tä:mä 
johtaa. Se on siis ennen 'kaikkea yihtenäi
sen armeijan vaatimuksen ikannalta kun sitä 
ainakin vastustaa sellainen edustaja kuin 
Rydman ja epäilemättä ruotsalaisen puo
lueen •kenraalisihteeri Colliander. Meidän 
kannaltamme on vastustus tietysti paitsi 
tästä syystä monesta muustakin syystä. 
Minä en katso olevan tässä tilaisuudessa 
kumminkaan tarpeellista näitä meidän syitä 
lähteä perustelemaan, koska minä uskon, 
että äänestyksen tulos porvariston kannalta 
ei meidän syitä esittärrnällä parane. Mutta 
teidän pitäisi antaa arvoa näiden omissa pii
reissänne edustavain - sanQisiniko sotilas
asiaintuntijain lausunnoille. 

Ed. A a 1 t o-S et ä 1 ä: Kuten ed. Niukka
nen jo rpuheenvuorossaan mainitsi, johtuu 
vasemmiston ilmeinen vastenmielisyys 
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esilläolevaa lakia kohtaan yksinomaan siitä 
syystä, että siellä pelätään suojeluskunta
laisten tämän lain turvissa tai tämän lain 
johdosta voimistuvan, niiden lukumäärän 
kasvavan ja harrastuksen s:uojeluskuntaa 
kohtaiJJn nousevan. Tämän tahdon osoittaa. 
Sekä puolustusministeri että ed. Puittinen 
väittivät, että tästä lomasta pääsisivät osal
lisiksi ainoastaan suojeluskuntalaiset tai ne, 
jotka ovat olleet suojeluskunnassa ennen ase
velvollisuuteen joutumistaan. Minä tiedän 
kuite:rukin, että nykyään on Suomessa kent
tätykistörykmentti n :o 3 :ssa kolme asevel
voUista, jotka eivät ole olleet päivääkääJl 
srtoje1usk.unnassa tai missään .muussa.k~n. 
a:s~llisessa järjestössä, ja kuitenkin he pal· 
velukseen astuessaan saivat lomaa - oliko 
se 2 knutkautta - sen perusteella, että he 
olivat ennen palvelukseen menoa hank1kineet 
itselleen sellaiset tiedot, mitä tykistöryk
mentin alokkaalta vaaditaan. Ja miten he 
olivat nämä tiedot saaneet? Erään veli oli 
ollut samassa rylrmen;tissä palveluksessa. ja1 
sieltä ·päästyään hän antoi näille kurssin ja 
he suoriutuivat loistavasti. Ja kun näin 
tapahtuu tällaisessa erikoisessa joukko-osas
tossa, tykistörykmentissä, niin miksi ei pal
jon suuremmalla syyllä jalkaväessä? Sehän 
on paljon y1ksinkertaisempaa ja välineet ovat 
paljon yksinkertaisemmat. Sitten, kuten ed. 
Tuomivaara täällä jo mainitsi, moittii puo
lustusministeri tätä lakia senvuoksi, että 
hän katsoi lain hyväksymisen nykyhetkellä 
ennenaikaiseksi senvuo.ksi, että on paraillaan 
lwmitean harkittavana palvelusajan lyhen
täminen. Tämä on tekosyy, tahdon sanoa 
sen suoraan. Sillä silloin, kun palvelusajan 
lyhentäminen tulee eduskunnassa ha.I1kitta
vaksi, voidaan samassa yhteydessä määrätä. 
myös näistä lomista. Ei mikään sitä estä. 
eikä ole yksinkertaisempaa. Sitten ed. 
Puittinen ja: pl:liO:lUis'tusmimisrt~ri sanoivat 
ja :painootå'Vat kOIVasti sitä, että asevelvolli
sissa herättää katkenmtta se, että suojelus
kuntalaiset saavat lomaa. Mistä tämä kat
keruus johtuu, siitäkö että nämä saavat jon
kun :lahjan tai jotakin muuta? Minä sanon, 
että ne, jotka näkevät tässä jotain mahdol
lisuutta katkeruuden herättä.miseen, lähte
vät kokonaan väärältä pohjalta. He lähte
vät nimittäin siitä, että suojeluskuntiin kuu
luminen on rikos. Jos he eivät sitä näkisi, 
niin eivät 1he suinkaan näkisi mitään epä
oikeudenmukaisuutta siinä, että joku hen
kilö, joka jo on hankkinut itselleen osan 
siitä tiedosta ja taidosta, mitä sotalaitok-

sessa Suomen nuorukaiselle annetaan, etta 
hän sillä perusteella vapautuu määrätystä. 
palvelusajan kdhdasta, juuri tästä alokas
koulutuksesta. Jos tätä vastaan huomau
tetaan, niin minä en voi sille mitään. Muu
ten minusta tuntuu lievimmin sanoon vas
tenmieliseltä, •se uhitteleva esiintyminen, 
millä puolustusministeri esiintyi tässä. 
asiassa, jossa minä a.inakin toivon eduskun
nan enemmistön olevan toisella kannalla 
kuin herra puolustusministeri ja kuin härr. 
ilmoitti hallituksen olevan. 

Ed. K u l m.a l a: Täällä. ovat ed. Niuk
kanen ja ed. Tuomivaara useammissa lau
sunnoissa koettaneet ikiertää sitä tosiasiaa, 
että ne lomat, jotka lain mukaan tultaisiin 
myöntämään, pääasiassa ja oleellisimmin tu
levat kohdistumaan suojeluskuntalaisiin. 
Niinpä! ed. Niukkaillien mainitsi, etltä 
Työväen UrheillUJliåtODJ alwisi,ssw ooastoissa 
voidaan antaa sellaista harjoitusta jonka pe
rusteella voidaan lomia myöntää.. On kui
tenkin tunnettua, •että tämän mukaan voi
daan myöntää lomia n. s. kuntoisuudesta. 
Mutta tässä laissahan pääsisältö asetetaan 
siihen, mitä .mainitaan 1 § :ssä, että loman 
ehtona asevelvollisen on armeijaan astues
saan suoritettava tutkinto niissä aselajeissa, 
joissa hän j-outuu palvelemaan. On näin ol
len kieltämättä jokaiselle selvä, että Työ
:väeru UrheiJuli'itorn a:laisissa osastoissa· ei a,n
neta mitään koulutusta eri aselajeissa. Tosi
asiaiksi jää, että tämä laki on tarkoitettu 
kohtuuttomaksi eduksi suojeluskuntalaisille 
.ia kuten edellisessä puheenvuorossani w.ai
uitsin juuri tarkoituksella värvätä suojelus
kuntaan lisää voimia. 

Ed. Rydman: Viitaten tämän asian en
simmäisessä käsittelyssä esittämääni lausun
toon pyydän kannattaa ed. Puittisen teke
mää ehdotusta siitä, että käsittelyn pohjaksi 
otettaisiin sotilasasiainvaliokunnan mietintö 
n :o 5. Tässä suhteessa tahdon vielä pai
nostaa sitä, että tämä !kysymys on :pää
asiassa psykologista laatua. Kailclti ne to
distelut, joita lain käytännöllisestä puolesta 
on sen puolesta esitetty, ovat sentakia aivan 
voimattomia. Tässä. asiassa täytyisi jaksaa 
riist~ytyä irti yksipuolisesti katsomasta sitä 
etua, jota tämä laki tu'Ottaisi suojeluskunta
laisille ja nähdä mitä vaaroja puolustuksel
lemme sisältyy siihen, että sotaväkemme yh
teishenki pannaan vaaranalaise.ksi. Hylkää
mällä lakiehdotuksen emme sen sijaan pane 
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mitään vaaranalaiselksi ja mielestäni puo
lustuslaitoksemme on liian arka ja liian kal
lis jotta tällaisella kokeilulla uskaltaisimme 
sa~ttaa sitä pienimmällehän heikkoudelle 
alttiiksi. 

Ed. Niukkanen: Minun käsittääkseni 
ne porvarilliset edustajat, jotka näkevät 
tässä sellaisia peilrikoja kuin m. m. edellinen 
puhuja, ovat tarpeettoman arkoja. Ei tässä 
ole 'kysymys yksistään suojeluskuntalaisten 
lomista, vaan kysymys on myös muista kun
toisuuslomista, joita myös jo tähän saakka 
on myönnetty. Tämän lain päävaikutushan 
olisi siinä, että nuorukaisissa, ennen palve
lukseen menoansa: ja pahrelust.,an suorit>taes
saan, heräisi parempaa harrastusta heidän 
sotilaalliseks1 itsensä. kehittämiseksi kuin 
tähän asti, ja minusta on ihmeellistä, että 
joku, joka on puolustuslaitoksen ja yleensä 
maanpuolustuksen ystävä, voi ryhtyä täl
laista vastustamaan sillä syyllä, että siitä 
hyötyisi myös joku suojeluskuntalainen. 
Minä huomautan, että minun käsittääkseni 
eduskunnalla, ainakaan sen porvarillisella 
aineksella, ei ole oikeutta käsitellä suoje
luskuntalaista kuin jotain rikomsta. (Ed. 
Hakkila: Demagogiaa!) 

Ed. Rydman: Minä en ole lausunut, 
että laki on hylättävä sen tähden, että se on 
eduiksi suojeluskuntalaisille, vaan 'sen takia, 
että sillä on muita vaikutuksia, jotka ovat 
puolustuslaitoksen kokonaisuudelle vahin
gollisia. 

Ed. Enne: Ed. Niukkanen mainitsi puo
lustaessaan kantaansa, miten esim. Työväen 
Urheiluliiton urheilijat ovat tulleet ja tule
vat osallisiksi kuntoisuuslomista. Minä pyy
dän vain huomauttaa, että tämä ei pidä 
paikkaansa perusteluna, kuten osoittaa se, 
että on saatu taistella sotaväen päällystön 
kanssa saadakseen heille edes kilpailulomia 
päivän tai !kaksi. Näistäkin he ovat saa
neet tapella sotaväen päällystön kanssa. 
Niin ollen eivät siis ed. Niukkasen tiedot 
pidä paikkaansa. 

Ed. P u i t t i n e n: Ed. Niukkanen y. m. 
tämän lain kanrratta.jat ovat edelleen tahto
neet väittää, että tä~stä edusta pääsisivät 
osallisiksi muutkin kuin suojeluskurutalaiset. 
:Mutta enempää ed. Niukkanen kuin muut
kaan eivät ole täällä selvittäneet, millä ta
valla lain ensimmäisen kohdan mukaan tu-

lisi tämä etu saaduksi. Sanamuoto on selvä, 
kun siinä sam1ot.aan : ,jotka ennen vakinai
seen palvelukseen astumista ovat hänelle 
IDJä.ä.rä,tyn a~elajin tehtävissä ~Saaneet val
mistavaa koulutusta''. Mitenkä muulla ta
valla ja kutka muut ovat tilaisuudessa saa
maan tällaista koulutusta kuin suojelus
kuntalaiset. Se oru siis aivan kokonaan vää
rää perusteina, jota täällä yritetään harjoit
taa. JVLutta edelleen ed. Niukkanen on täällä 
koettanut varsinkin ensimmäisessä puheen
vuorossaan edelleenkin uskotella, että tässä 
säästettäisiin taloudellisia arvoja. Minä en
simmäisessä ptiheenvuor6ssani mainitsin, että 
saattaa niin kai olla, tulee pari kolme- neljä
.sataatuhatta sä·ästöä. Mutta taloudellisia 
arvoja voidaan säästä.ä muutffilikin. Minä 
pyydän vain huomauttaa ja se on ed. Niuik
kaselle varsinkin hyvin tunnettua, mitenkä 
.ffiluri alipäällystön puute on Suomen armei
jrussa. Jos nyt nämä suQjelusJmnirn1aiset 
katsotaan jo niin kouluutuneiksi, niin sil
loinhan näi<tä voidaan tuon 3 kuukauden 
aikana käyttää tässä alokasilwuJutuksessa 
mukana opettajina ja tällä tavalla sä·äste
tään myöskin taloudellisia arvoja'. 

Keskustelu julis:tet.a,an päättyneeksi. 

P u he m i e s: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Puittiruen ed. KulmaJan y. m. kan
natta.m~ma ehdotta.n'Ut, että käsittelyn poh
jaksi otettaisiin 1puolustusasiainva.liokunnan 
mietintö. Kut&Un tätä ehdotusta ed. Puitti
sen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u he mies: Tehd:y11 ehdotuksen joh
dosta pyydän huomauttaa, että koska puo
lustusa,siainvaliokumnan mietintö on hyl
ikäävä ja se11 hyväksyminen käsittelyn poh
ja:ksi asiamsesti merkitsisi lakiehdotuksen 
hylkää.mistä, sen tälhden ja koska vakiintu
neen käytännön mukaan, mikä käytäntö 
mielestämi on valtiopäiväjärj.estyksen mu
kainen, koko la;kiehdotuksen hylkääm~tä 
koskevasta. ,ehdotuksesta on pä:ä:tett.ävä vasta 
koLmannessa käsittelyssä, en kat.<ro voivani 
tässä yhteydessä asettaa äänestyksen ·alai
seksi ed. Puittisen ehdotusta, vaan voidaan 
tämä ehdotus tehdä ja sa.ada äån€stettäväiksi 
kolmannen käsittelYn- yhteydessä. 

Eduskunta siirtyy lakiehdDtnksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

94 
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Lakiteksti, lain j<Jihtolause ja lam nimike 
hyväksytään keskustelutta. 

Lailriehdotu.ksen toinen käsittely juliste
taJan päättyneeksi. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä poiste
taan 4) ja 7) asiat. 

Pöydällepanot: 

Esitellään ja ,panm.aan pöydälle seuraa
vaan istuntoon : 

8) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään jä
tettäväksi hyväksytyn lakiehdotuksen joh
dosta erään valtion omistaman tontin luovut
tamisesta konsertti- ja kongressitalon raken-

tamista varten Helsingin kaupunkiin 

Puhe mies: Koska äsken jätetyt rhalli
tuik.sen esitykset on jaettu edustajille, niin 
voiltanoon nekin panna pöydälle. 

Esitelilään ja parmaan pöydälle seuraa
vaan istuntoon : 

Määrärahan myöntämistä Berlinissä ole
l'aan Suomen lähetystötaloon kohdistetun 

uudelleenarviointivaatimuksen suo
rittamiseksi 

koskeva hallituksen esitys n :o 48; 

• Valtion tulo- ja menoarvion ja tilinpäätöksen 
perusteita koskevan lain säätämistä 

koskeva hallitUJksen e_sitys nr :o 49 ; 

Määrärahan myöntämistä valtion patruuna
tehtaan koneiston täydentämiseksi 

laadittu valtio:varaånvaliokmman mietintö 
n :o 10; koskeva hallituksen esitys n :o 50; 

9) Ehdotuksen laiksi metsähallinnon puri
kuntakonttorien piirikuntapäälliköiden vir

kojen muuttamisesta sopimusluontoisiksi 

sisä.ltävän hail.lituksen esityksen johd<>Sta laa
dittu valtiova.:rairuvaliokU11'll!an mietintö 
n,:o 11; 

10) Suomen kirja- ja sivistyskielen kanta
sanakirjan aikaansaamista 

koskevan ,anomusehdotuksen johdosta loo
dittu ,sivistysvaliokunnan mietintö n :o 5; 

11) Ehdotuksen laiksi metsä- ja lanttaus
työväen asumuksista 

sisiltävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu työväenasiainrvaliukunrna:n mietintö 
n:o 5; ja 

12) Ehdotuksen laiksi muutoksista rikoslain 
42 lukuun sekä lisäyksestä saman lain 

16 lukuun 

sisältävän haOlituksen esityksen johdosta laa
dittu lakirvaliokunoon mietintö n :o 3. 

"Uusrekisterilain muuttamista 

ta11koittava <hallituksen esitys n :o 51; 

Ehdotuksen laiksi nai~ten yötyöstä 
teollisuudessa 

sisältävä hallituksen esitys n :o <52; 

Ehdotuksen laiksi lasten ja nuorten henki
löiden käyttämisestä ammattityöhön 

sisältävä hallituksen esitys n :o 53; 

Lyijyvalkoisen käyttämistä maalaustöissä 
koskevan kansainvälisen sopimuksen 

hyväksymistä 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 54; 

F~hdotuksen laiksi ;lyijyvalkoisen ja lyijysul
faatin käytön kieltämisestä eräissä 

maalaustöissä 

sisältävä hallituksen esitys n :o 55 ; 
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Lisämäärärahan myöntämistä Lahdessa pide
tyn yleisen kotieläinnäyttelyn kustan

nusten peittämiseen 

koskeva hallitukBen esitys n :o 56 ; 

.Maa-wlueen hankkimista valtionrautateiden 
keskuskonepajaa varten 

ikQSkev·a ha.llituksen esitys n :o 57; 

Edustajanpalkkiota vuoden 1927 varsiuaisilta 
valtiopäiviltä 

koskeva hallituksent esitys n :o 58 ; ja 

Uuden valtiolainan ottamista erinäisten 
valtiolainain kuoletusta varten 

koskeva hallituksen esitys n :o 59. 

P u h e m i e s : Isttmto keskeytetään ja 
jatketaan kello 7 täll1ään. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 5,28 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

.!kello 7 i. p. 

Puhetta johtaa puhemies K a II i o. 

Ed. Ingmanin vä:likysymys, joka koskee työt
tömyysmäärärahan käyttämistä erääseen 

tietyöhön Pyhäjärvellä U. l. 

P u h e m i e s : Ulkopuolella. päiväjärjes
tyksen annetaan nyt vastaus e:d. Ingmanin 
väli!kysymykseen, joka kookee työttömyys
mäålrärahan käy:ttämistä erääseen tietyöhön 
Pyhiiljärvellä Uudellamaalla. Sittenkuin vä
likysymykseen on vastaus annettu ja sen 
johdosta ehkä Mheutunut keskust~lu julis
tettu pä.ä.ttyneeksi, esitän edUSikunnan hy
väksyttä-v-äksi sen päivä:jävjestykseen siirty
misen sanamuodon, joka löytyy valtiopäivä- . 

' 

järjestyksen 32 ~ :ssä. Silloi'll! on vielä tilai
suus niillä, jotka eivät hyväksy yksinker
taista siirtymistä päiväjärjestykseen, tehdä 
ehdotukseniSa. 

Välikysymykseen vastaa 

Kulkulai:bosmin.isteri W u o 1 i joki, lau
suen: KuTiill.ioitettava herm puhemies! 
Edusta•ja Ingmau, johon sitten erä:ät muut 
edUJStadwt ovat yhtyneet, on1 4 päivänä mar
raskuu laartimassaa.n vä;liikysymyksessä esit
tänyt asianomaisen 'hiaHituksen jäsenen vas
tattavaksi seura~wan kysy.myiksen: 

,J.\'listä syystä hallitus on työttömyys
määrärahoilla Pyhäjärvellä U. l. järjestänyt 
ja antaa edelleen jatkaa tietyötä, jossa 
työntekijöinä on pääasiallisesti Högforsin 
tehtaan työtaistelussa olevaa työväkeä?" 

Esitettyyn välikysymykseen saan kun
nioitta-en vastata seuraavaa: 

Pidän aluksi tarpeellisena mainita, mitä 
periaatteita olen :kulkulaitosten ja yleisten 
töiden ministeriön päämkkönä ollessani 
noudattanut työttömyyden lieventämiseksi 
osoitettujen määrärahojen käyttöön näh
den. Kun on ollut kysymyksessä varojen 
myöntäminen tähän taDkoittikseen, olen kus· 
sakin tapauksessa kiinnittänyt huomiota 
kahteen seikkaan: 

1) että on esitetty luotettava. selvitys 
siitä, että paikkakunnalla, jonne hätäapu
töiden järjestämistä anotaan, on olemassa 
huomattavaa työttömyyttä, sekä 

2) että avustus on tarpeellinen ja että 
suunniteltu työ on yleishyödyllinen. 

Näiden periaatteiden mwkaisesti on työt
tömyysavustusvaroja osoitettu miltei yksin
omaan semmoisiin valtion omiin töihin, 
jotka muutenkin lähiaikoina olisivat joutu
neet teetettäviksi, eikä paikallista .laatua 
olevien töiden avustamiseen, kuten aikai
semmin tavallisesti on menetelty, jolloin 
aina 0 n enemmän tai vähemmän epävar
maa, tulevatko myönnetyt varat todella 
käytetyiksi työttömyyden lieventämiseksi. 

Välikysymyksessä kosketellusta yksityis
tapauksesta on minulla jo ollut tilaisuus 
anta•a1 eduskwmaJle selostus 7 päivänä 
viime lokakuuta esittämässäni lausunnossa. 
Kun välikysymyksen tekijä kuitenkin jälc 
leeu 'lTa1ua'E!. sa:a:da sruma'll. tarpauksen käsit
telyn a:l'a1se'ksi eduskunn~ss:a:, voin: vain 
lyhykäisesti uudelleen esittää asian vai
heet. 
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Kys'YmykseSSJä oleva Pyhä!jäirven. U .. l. 
maantietyö oli ensi kerran kulkrilaitoslten ja 
yleisten töiden ministeriön käsiteltävänä 2 
päivänä kesäkuuta 1927, jolloin ministeriö 
tie- ja vesimkennushallituksen ehdotuksesta 
oikeutti sanotun hallituksen jonkin lähivuo
den menoarvioon ottamaan maini,tun 
maantieparantamistyön suorittamista var
ten 331,000 mal'ikan suuruisen määrärahan. 
'ryö katsottiin siis jo silloin senlaatuiseksi, 
että se oli valtion varoilla suoritetta:va. 

Senjälkeen kävi Pyhäjärven kunnan val
tuuston lähetystö elokuun 25 päivänä minis
teriössä selostamassa kunnassa vallitsevaa 
työttömyyttä ja jättäen kunnan puolesta 
anomuksen kysymyksessä olevan tietyön 
teettämisestä lhätäaputyönä työttömyyden 
lieventämiseksi. Lähetystö esitti otteen 
kunnanvaltuuston pöytäkirjasta, jonka mu
kaan valtuusto y k s i m i e l i s e s t i oli 
päättänyt käällltyä valtioneuvoston puoleen 
anomuksella, että valtioneuvosto käytettä
vissää:n olevasta työttömyysmäärärahasta 
myöntäisi varoja kiireellisten hätäa'])utöiden 
järjestämiseksi paikkakunnalle, suosi~ellen 
sopivana hätäaputyönä nimenomaan nyt ky
seessäolevaa maantienparantamistyötä ja 
sitoutuen puolestaan 60,000 markalla otta
maan osaa työn kustannuksiin. Låihetystön 
esittämät muutkin selvitykset olivat riittä
vät. Vaikka ministeriö jo aikaisemmin oli 
ollut tietoinen tämän työn tarpeellisuudesta 
pyydettiin kunnan anomu1ksesta tie- ja, vesi
ra.kemtushallituksen lausunto, koska tällä 
kertaa oli anOittu työn teettämistä hätäwpu
työnä. Tie- ja vesirakennushallitus puolsi 
piiri-insinöörin lausunnon mukaisesti ano
mukseen suostumista. Kun sosialiministeri 
vielä oli toimittanut ministeriölle saamansa 
selvityksen siitä, että paikka:kunnalla oli 
runsaasti työttÖ!myyttä j·a että myöhemmin 
syksyllä voitiin vielä odottaa sen lisäänty
vän, harkitsi ministeriö työttömyyden Py
häjärvelHi olevan niin vaikean, että sen tor
jumiseen oli ryhdyttävä sitäkin suurem
malla syyllä, kun Pyhäjärven kunnan ta
loudellinen asema on niin heikko, ettei se il
man valtion a•vustusta olisi voinut huolehtia 
työttö.mistä61Il. Valltion·euvoston raha
asiainvaliokunnan hyväksyttyä ministeriön 
ehdotuksen, myönsi minis·teriö anotut varat 
336,000 markkaa. Näillä varoilla on työ 
sittemmin 11 · päivänä lokakuuta pantu 
alalle. 

Kuten edellä selostetusta näkyy, on asia 
mini,;teriössä käsitelty tavallisessa järjes-

tyksessä · työttömyysavustuskysymyksenä. 
Työttömyyden syitä ei· . niin muodoin ole 
ryhdytty tutkiuraan e:itkä se kogkaan aikai
semminkaan ole ollut tapana. 

Välikysymyksen tekijä haluaa lisäksi tie
tää, mistä syystä hallitus antaa edelleen jat
kaa tätä ti~yötä . 

.Senjalkeen kun mini~eriö oli tehnyt J)ä'a
töksensä varojen 'myöntä:misestä puheena
olevaa työtä varten, ei ministeriöllä ole ol
lut aihetta enempää. kajota tähän asiaan. 
Työn teetrt:äminen on- automaattisesti siirty
nyt tie- ja vesirakennushallituksen asiaksi,. 
joka työn suorittamisessa on saa.nut mene
tellä oman harkintansa ja tavallisen käytän
nön mu'kaan. T.ie- ja vesirakennushaJlli•tuk
sesta saadun tiedon mukaan on mainittu 
hallitus tym.tömien työhön ottamisessa me
n~ellyt aivan samalla tavalla kuin muissa
kin hätäa1putöi.ssä on ollut ta)pana. Se on 
pyytänyt ja saanut aisanomaiselta viran
omaiselta, tässä tapauksessa Pyhäjärven 
kunnan työnvälitystoimiJstolta, luettelon 
työttömistä ja on sen perusteella ottanut 
työntekijöitä töihin. Sen saamassa luette
lossa oli 301 nimeä•, mikä sekin osoittaa 
Pyhäjärven kunnassa olevan runsaasti työt
tömyyttä. Tämän jälkeen on työ pantu 
alulle, ja on sen avulla voitu antaa työtä 
runsaslukuisille työttömille. Niinpä oli· tä
män kuun 15 päivänä tietyössä 7 4 jatka
miestä ja 29 hevosmiestä. 

Kun halHtus myöntäessään varoja Pyhä
järven kunna~sa olevan tien parantamiseen 
velvollisuutensa mukaisesti on pyrkinyt lie
ventämään pai•kkakunnalla vallitsevaa työt
tömyyttä yleishyödyllisen työn kautta, il
man että kysymys suhtautumisesta metalli
teollisuuden alalla paraillaan käytävään 
työtaisteluun on ollut harkinna.n alaisena,. 
edellytän,. että eduskunta päättää siirtya 
päiväjärjestykseen. 

Rdgsm. Ingman, med viiken nödigt a:ntaT 
a.ndra ri:ksdagsman' :förenat sig, ha1r i inter
peJla;tion· av d:en 4 novemlber fra:ms1ällt till 
vederbörande regeringsle.damots besvamnde 
följande f:r'åga1: 

,.,Av viiken orsaik har regeringen med :me
del ur arbets•rösihetsanslaget i Pyhäljärvi 
Nyl. l. anor.dnat och tH1Mit fOII"tsättandet 3!V 

ett. vägarbelte, där de a.rlbetamile huvudsak
ligen äiro i aiibetiSStrid befinlt:liga arbet~re 
vid Högfors' ibruk~" · 

Pä den framstäillda, im!h~11pellationen 'fål" 
jag vörds.amt ~wa•ra. följande: 
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Jag: ~r till en början. nödilgt a,tt :ruämn.a, 
vi~a g;r,w:Wsatser jag som ·che:f för miniS
teriet för ko:lll!Illunikationsväsendet ooh. all
mäniDia< arbetena följt 'beträ:ffa,nde a<rtvändc 
;ningen ruy oo för M'betsJ.öshe~ens li'lldrande 
be,vllj.ade ~elll. Dä fPåga varit om be
viljande. av moo-el för detta ändamål,. ha.r jag 
i varje särskilt faJl fih$t aw..seende vid föl
jande tvOOtlle omstM:udighet:er: 

1) a:tt tillförlitlig utr~img förelh:mgliJs. 
<l.ärom, att å den ort, därifrån anhåHan om 
anord:niall!de av ruödhjälpsa.ribeten. -~~~~tii,J.lts, 
en betydande al'betslöshet är rädande, samt 

2) att liDderstödet är hehövligt oC'h a:tt de:t 
.p1anerade :Wbe.tet är allmämn'ytti.gt. 

I enlighet •med dessa. 1pri'll<ci•per 1m a:r;bets
loohetsurude:rstödsmedel anvisats nästlanJ en
bart ;för sådana stateihS egrua, avbetell!; som 
jltmväl an!llars skulle inom ·en nära. framtid 
ha kom:mit actt u.tföras, och icke för liDderstö
da:nde .av anbeten a;v lokal natur, såsom 
t:hlålga.re vanligen. fönfacits, i vilk:a fall det 
.allHd ä.r me•r elJer mi.n;dre ovisst, hurovida 
de ibeviljade medl{m verkligen komma att 
anväiDJdas tiH arlbetslöshetem; lirudrande. 
An~nde det i i.nt<erpellation.en berörda. 

enskilda fallet har jag redan haft tillfiille 
att för riksdagen redagöra. i det yttramde: 
jag den 7 oktober i saken a!VgaiV. Då likvisst 
i!ll1le!1>eJ1anten önskar bringJa samma fa:ll 
under · fö1myald ibehlanillwg i .riksda,gen, ka!n 
ja:g iblott ålllyo i kmmhet 1få .frwmställa, sa1kens 
utvecldmg. 

Det ifrågavarande ran.dsvägsa,r~h~tet i Py
häjärvi, Nyl. l. före'Var för förs.ta1 gången 
till. behandling i ministeriet för kommunika
tioooväse!I1det och al1Jin:ällJJlli: arbetoo:a den 2 
jUll!i 11!}27, då minrrsteriet på förs1ag wv väg
och vattenibyggllladsstyreilsen iberättigaid~ 
sagda. styrelse aft i utgi:ftssta,t€'11 för lllågot 
följaude ,åJr för utföra.nde av sagda lands-
Yägsför:hä:ttri:ngsarlbete upptaga ett a:nslag 
stort 331,000 mark. Ar!bete't a!ll.Sågs a1ltsa 
redan vid den tiden Yara a:v det sl•ag a!tt det 
bordie u.t:föra!S med stats:medel. 

Sedel'lmera avllade enJ deputation; fråm. 
kommunalfullmä:ktilge i! Pyhä!järvi· de:ru 
25 all1gusti etlt besök å1 minlisterrielt, 
därvi'd klargöranlde den iniOin kommu
DJeTh rådande ar:betislösheien och inu:ämnade 
å kommunens v.ä.gn.ar an\hlål1an. om utföran
de: av iifrågllJvarande vä,gal'bet·e som nöd-. 
hjälpsa11bete för li::nilrande av a.rtbetslöshe· 
ten. Deputa:tionen föret·edde -ett utdrag ur 
kommullla.lfullmäkt,iges protokoH, enligt vH
ket fullmä.ktige e n h ä .11 i· g t beslutat vän-

da. sig tiJ.Il ~:t:srådet med. anhå.Ua.n, att st.at:B· 
.råd.at . måtte · ur disponii:l>ra a,r~betslöshet&. 
ansla,gsmedel ibevilj'a. medel för -s~'Thdsam.t 
a:nordin.ande a.v nödh~älpSta•r!beten å orlmL, 
va1~vid ·som ett Jämpligt n.ödhjihlpsarbete just 
förordades nu i•f11ägava:ra.nde la.ndsvägsfön
:bättringsanoote, och förlbundo sig fullinäkc 
tige a:tt för si.nJ del meld 60,000 marik t:aga del 
i kootnaderna för arbetet. Jä,mväJ: öv.riga 
av d:eputattion;en presterade utred'n.mgal' 
.voro tillfy.lles.. Ehuru. minis-teriet :redw 
tidigare haft kannedom om detta arbetes be
hövlighet, info:ndr.ades angå:ende komnmnens 
an:h:ålla.n. utl:åta;nde av väg- 'OCh v.a'ttenbygg
rua.dsstyrelsen, emedan de:nn.a, gång anihållan· 
gj<>.rts om avhetets utförand<e som nödhjäJps
arbete.· .Väg- 'ooh vattoo\IJ.yggoodsstyrelsen 
gav, i enlighet med di:Striktsingeniörens ytt
.rand~, sitt föoord ålt ,aTiiSÖkan:. Sedan, äJmu 
soci~linin<iSt'ern tilllstäillt mimsteriet erhållen 
,ut.redlnting dä,rom, att en lbetyda:nde aribets
löshet rådde å orte.n och aH densamma se-· 
.nare på hösten kunde anta.gas ytt-ermera till
växa., p.rövade mirnisteci-et .alfue1Jslösheten. i 
Pyhäljä.rvi vam av så svlår beska:ffooihe:t,. a:tt 
åtgärder för dess a.vh1jä:Lpan:de borde vidta
gtas, och dettla me:d så mj'icket större skåll, 
som Pyhäjärvi ikommuns e:konomiska. stäH
ning är så svag, att kommunen icke skulle 
utan; statens bistånd ,}m, kunJnJat dra.ga föl'
sorg om sina ar'bet!slösa.. E:fter det sta'tsrå
,dets finansutskott godkänt :rruiinisteriets för
slag, hevi.Ijade mini'st~riet de begäirda, med
len 330,000 mark. Med diessa medel har al'
betet sedermera. den 11 1okt01ber pwbörjats. 

Såsom av det sagda firamgår, har ärendet 
i minister~et handlagts i Vianli:g ol'ldning sA
som en arbeJtslöshetsund!ElrstödSifråga. Mi-
1ruistleriet ha:r allt.så icke skridit Wl a.tt un
dersöka a:rfuet,~ösh:et-ens orsaker, så.da.nt ha•r 
ej 'heUer någonsin tidigare v;ari:t sed. 

futeupellänterrua. önska, vida:re ellfam,, a,v 
vilka orsaker regerin:gen tillåter detta väg
a.rbetes dlortsältitoode. 

Efoor det minitS'teriet fattade sitt beslut 
,om beviljande av medel för ]fråga'\"a.rande 
,ail'betle har min.i~&teriet sakll!at a!lllednin!g a:tt 
,åtenkomma till detta, ärende:.. Uttföra.ndet av 
arbe,tet har :automa;tJisk:t övergått tiH a.tt an-
1komma plå väg- och va!l:tt~nlbyggnadsstyrel
,sen, som därvid fått föllf·a.ra; e;f.ter ·egellJ pröv
ning ooh gängse pruxis. EmJigt nooddelande 
Jråa1 väg~ och vat:tenlbyggnla•dsstyreJse:n. har 
,dc-nsamma vid anta,gande av arbetslösa. i a:r
,betet fönfarit aHdeJes på samma sätt, som 
överhuvud vid nödhjälpsa:rheten. varit sed. 



750 Perjantaina 11 p. marraskuuta 1927. 

Sagda styrelse hrur av vede11börande myndig
het, i detta fall Pyhäijärvi kommuns arbets
:förmedlingabyrå, hegärt ooh erhMlit för1Jook
ning ÖV'Crde ar'betslösa.ooh på grund aw den~ 
samroa. antrugi't a:rbet'Jilösa, i aribete... . Den er
hålfu& förtook:ntingen upptog 301 na:mn, en 
omständighet soon också den. ådaga>lägger, 
.a.tt i Pyhäjärvi kommun förefinnes en myc~ 
ket .betyda111de aJJbetslöshet. Arbetet hal· 
,härefter pålbörjaiiS, ooh h:ar ge!Mm detsamma 
kunnat ges arl>ete åt talrika arbetslösa. Så
hmdla voro den. 5 denllles 7 4 fot-· och 29 häst
karlar .anställda vid väganbete. 

Då regeringeru vid bevidjande av medel 
för fönbä.ttrantdet av en i Pyhäg·ärvi kom
mun befintli.g väg strä.va.t · a.tt, såsom dess 
skylditghet 1bjuder, lindra den å omn rå
dande arbetslösheten förmedels ett allmän
nytti•gt arr<bete, utan. att f:rågan om Törhiåillan
det tiil den. ioom metall'industrin för närva
rande piågående arlbetsstridoo va.rit under 
prövnilllg, motser jag, att rilksdagen besluter 
enkel öv:erg1åmg .tiH dagordningen. 

Puheenvuoron saatuaan lausuu 

Pääministeri T a n n e r: Herra~ puhemies! 
- Se asia, jota välikysymyksessä kooketel
la:a.n, ei ole eduslrunnalll. jruseni'Ue uusL Väli
kysymyksen teJki.jän ed. Ingmanin alotteesta 
on se jo pariinkin kertaan ennättänyt olla 
eduskunnan: istunmaissa käsiteltävänä ja kul
kulaitosmini.sterillä on myöskin ollut ti'lai~ 
suus verrattain yksityiskohtaisesti tehdä 
selväftl sen vaiheista samoin kuin ministeriön 
ka tsa;ntokannasta. Niiden selville saami
seksi ei siis olisi enää välikysymystä tar
vittu. Se'I1 esittäminen tuntuu sen vuoksi 
välikysymyooikeuden väärinikäyttämiooltä, 
minkä vuoksi hallituksella olisi ollut riittä
västi aihetta vetäytyä siihen vastaamasta. 

Välikysymyksen teolla on nähtälviisti kui
tenkin tavoiteltu kokonaan toisia päämääriä 
kuin asiatietojen saamista hallituksen jäser
uiltä. Sen tekijäin ilmeisenä tarkoituksena 
on virittää poliittinen keskustelu hallituk
sen asemasta ja tämmöistä keskustelua ei 
hallituksella ole mitään aihetta. estää synty
mästä. Päinvastoin on >hallitus alusta al
kaen pannut suuren arvon sille seikalle, ettei 

·ole olemassa mitään epäselvyyttä. siitä, naut
tiiko hallitus edu:skunn:an luottamusta. Siinä 
mielessä hallitu:s m. m. het1 ensi päivänä:än 
esittäyt.yi ohjelmineen eduskunnassa. 

Herra ku1kulaitosministerin äsken anta
maan vastaukseen ei minulla ole mitään 

asiallista lisättävänä. HalllaJll vain saa.ttaa. 
eduskunnan tietoon, että hallitus kokonai
suudessaan on hänen toimenpiteittensä ta
kana. 

Asian laatuun nähden ei kysymystä halli
tuksen mielestä olisi syytä läibettää valiO"
kuntaan., koska siihen ei ole mitään asiaan 
vaikuttavia lisäselvityksiä saatavana. Hal
litus sen vuoksi odottaa, että eduskunta siir
tyy päiväjärjestykseen. 

Keskustelu: 

Ed. I n g m a 'lll: Minä pyydä111,. iherra pu
hemies, aluksi sanoa kiitokseni herra kulku
laitosministerille hänen antamastaan vas
tauksesta ja erittäinJrin siitä asia:llisuudesta. 
joka siinä. i'Lmeni. !Minä valitan, että mi
nulla niistä seikoista, joita herra kulkulai
tosministeri kosketteli, on melko toinen kär
sitys kuin häneHä. Sen sija·an minun tiily
tyy valitta~ herra pääministerin lausuntoa, 
joka ei käynyt samaalll rauhwl.liseen tyylii.n: 
kuin herra kulkulaåtosmilll!isterin, vaan jossa
hän käy tulkitsemaan, mitkä minun tarkoi
tukseni tässä ovat, joka ei ole parlamentaa
risesti oikein tehty. 

Minä pyydän alulksi kosketella tämän 
asian kulkua. Asia on lälhtöisi.n Pyhäjärven 
kunnan köyhär.inhoiltolautakunlllasta. Minä 
alleviivaan tä.mäiiJ siitä. syystä., että siitä k~ 
kustelusta, mikä meillä viimein oli herra kul
kulaitosministerin kanssa, saattoi saada sen 
käsityksen- minä en sano,, että se oli vält
tämätöntä, mutta saattoi saada sen käsityk
sen - että hän ei tahtonut myöntyä kysy
mykseeni, eikö aloite ollut Pyhäjärven köy
häinmcoitola.utalrunn:an. Mutta kulkulaitos
ministerin vastaus riippui nähtä.västi siitä, 
että minä tarkoitinr silloiill köyhäinhoitolau
takunnan kirjelmää kumm.nvaltuustolle ja 
herra kulkulaitosministeri taasen tarkoitti 
köyhäinhoirtol:a'I:Ltakunnan selvitystä sosiali
ministerille, si.itä se riippui. Mutta niin~ 
kuin sanottu, alote on kÖY'häinhoitolauta
kunnan, joka kääntyi kurnnanvaltuuston 
puoleen, koskapa sille jo heinäkuun ailkana., 
siis paraana työaikana.,. oli saa.punut yli 
100 :.n henkilön allekirjoittama. anomuskir
jelmä, jiOSSa pyydettiin köy!h:äinhoitolauta,.. 
ikuntaa ryhtymään toimenpiteisiin töiden 
jä:vjestämiseksi työttömin:ä oleville tai anta~ 
maa.n SUJOranaista. avustusta työttömyyden 
kautta hä:dänalaisoon asemaan joutuneille. 
Kunnanvaltuusto sitten käsitteli tätä köy-: 
häill'hoitolauta.kunnan aloi.tetta ja teki sen 
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anomuksen tierakenta.rnisesta, josta tässä on 
ollurt aikaisemmin jo puhe. 

Herra ku1kulajtosministeri on pannut pai
noa siihen, että kunrumvaltuuston päätös oli 
yksimielinen. Yli'Päänsäili:än kun on: kysy
mys rahojen saannista valtiolta, ei ole suur
takaan erimielisyyttä., mutta minul'le on kui
tenkin eräs valtuuston jäsen ilmoittanut,. 
että kun asia käsiteltiin valtuustossa, niin 
hän mielipiteenään lausui, että anomus on 
v·ailla minkäiänlaista merkitystä,. sillä halli
tus, niin sosialistinei_t kuin se onkin, ei mis
sään ta;pauksessa vm siihen suostua, ja hänr 
lisäsi, että jos ha:llitUB sen tekee, niin syntyy 
aika meteli. Äänestystä asiasta ei ollut, 
koska;pa Pyhäjärven kunnanvaltuustossa on 
3 porvaria ja 14 sosialistia ja kommunistia, 
niin että ä.WnestY'ksem: pyytäimisestä ei suur
takaan apua ole. Näin kulkulaitosminåste
riöön tulleesta. ai:oitteest,jj) pyydettri,in tie- ja, 
vesirakennusten yli'ha.Uitu!ksen :lausuntoa, 
joka on päivätty 2 p :nä syySkuuta. Siinä 
ilmoittaa ylihallitus sen, minkru va.l.tiooneu
vosto ennenkin tiesi, että tietyö oli tarpeel
linen ja hyvä. Minä sanoin, että sen tiesi 
valtioneuvosto jo ennenkin,, k0Ska valtioneu
vosto jo aikaisemmin oli. an:taLJmt luvan tie
ja vesirakemmsttm ylihallitukselle ottaa jon'
kun tulevan vuoden me!IJ.J()arvioon määrär 
raha tätä varten. Mutta se, mikä tässä on 
huomioonotettava on, että tie- ja. vesiraken
nusten: ylihallituksen lausunnosta käy ilmi,. 
että oli tarkoitus työssä käyttää ainakin osit
tain ammattitaidottomia hell'kilöitä, ja että 
sentähden kustannusarvio oli laskettava n. 
50,000 mk. suuremmaksi·, kuin miksi se oli 
alkuaan laskettu. Keiti1 nämi1 ammattitai
dottoma,t olirva.t? Se näkyy selvästi piiri
insinööri Appelgrenin lausunnosta tie~ ja 
vesirakennusten ylihallitukselle, johon tämä 
ylihallituksen lausunto nojaa.. Si:linä nimit
täin sanotaan, että ,kun nyt olisi tarkoitus 
käyttää työssä m. m. tehda.srväkeä, joka ei 
ole tä.llaisiiiii' töihin harjaaJlltunut", niin oli 
tarpeen kustann.usa.rviota koroittaa 115 a 
20 %. Be oli si'is selvästi sanottu, että tar
koitus oli valmistaa työtä m. m.. tehdastyö
väelle. Kun. nyt hallitus tiesi, toivottavasti 
tiesi, mikä tehdas Pyhäjärvellä sijaitsee j.a 
missä tilassa siel:l'ä työnkäynti oli, niin olisi 
näiden selvien lausuntojen pitänyt oHa 
omansa kehoittarmaan hallitusta ottamaan 
asiasta vähän tarkemmin selkoa.. SeLväähän 
nimitt,äin oli, että oli kysymyksessi1 hätä
aputyö erityisesti juuri näitä Högforsin. teh~ 
taaJaisia varten. Ja, että siinä ei laskettu, 

että ,jokunen" tulisi, vaan' suurempi määrä, 
näkyi siitä, että kustannusarvio oli koro1tet
tava 15 a 20 % :lla. Nyt ilmoitti kulkulai
tosministeri minnlie 7 p mä viime kuuta 
hankkineensa muurtakin. selvittelyä, ja mi
käli kuulin~, heNa kulkulaitosministeri n;yt
kin viittasi siihen. Hän lausui, että kuLku
laitosministeri ei usko aina nätitiil puheita 
suuresta työttömyydestä, vaan. hän ottaa 
tarkemman selon niistä. Ja niin hän teki 
tässäkin. Asia lähetettiin sosialiministeriöön 
ja sosiaiiministeriön: kautta saatiin tarkempi 
ja luotettava selvitys työttömyydestä Pyhä
järvellä. 

Mutta tämä ei minun tietääkseni pidä 
paikkaa.nsa, sillä asia. ei ole oHut missään 
vaiheessa sosialiministeriössä. .Sitä ei ole 
kukaan virkamies siellä käsitellyt, eikä asia 
ole sosialiministeriön diaail:'iossa myöskäJän. 
Minä ·en ymmärrä muuta kuin että on ollut 
jotakin privaa.ttihommaa. herra kulkulaitos
ministerin ja herra sosiaHministerin vä
liJlä,. mutta ministeriöt eivät ole tässä asian 
vaiheessa. olleet sen käsittelyyn osallisia. 
Tämä on minusta perin a.nveluttavaa: asian 
käsittelyä, sillä pitää muistaa, että jos mi
nisteriö myöntää ra!hoja vastoin: lakia, niin 
asianomainen vill'kanllies on siitä vastuussa 
ja voi joutua maksamaan! sen. iNi.i.n että 
virkamiesten osanotto tässä! varsinkin, kun 
ne vielä ovat kouliintuneilta j-a tuntevat 
asiat, on tietysti erittäin tärkeä. (Ed. ltJko
nen: Se oli oljenkorsi se!) Nyt •on joka 
tn:pauksessa asi8kirjoissa eräs diaail'ioon vie
mätön se1ontelko työttömyydestä Pyhäjär
vellä. Ja siihen liittyy luette,lo työttömistä, 
jonka minä lyhyyden vuoksi ta:hdon kutsua 
luette.loksi n :o 1. Minä jo, kun asia oli 7 
päivänä täällä puheena, mainitsin tehneeni 
joi,takin otteita tästä luettelosta ja saaneeni 
sen käsityksen näistä otteista, jotka käsit
tivät 20-30 nimeä, että se oli luettelo Hög
iorsin sulkulaisista. Nyt minä olen antanut 
vel'ra;ta koko tämän luettelon Högiorsin työ
läisten luetteloon ja merkitä punaisella ne, 
jotka ovat Högforsin työläisriä. .Se on tä
män' näköinen. Täällä on yksi nimi, joka ei 
ole Högiorsin työläisiä. 196 ovat sulkulaisia 
ja yiksi on, j'Oka ei ole sulkulainen siitä 
syystä, että hrun oli eronnut. Högiorsin 
työstä, ennenkuin swllm tuli. :Tämä on se 
luotettava selvitys työttömyyd~stä., miikä hal
litUJkseHa o1i, kun se ·päätöksensä teiki.. (Ed. 
J. F. Leino: Ei tämä todistus kelpaa, vielä 
mihinkään!) Tämän selvityksen on antanut 
Pyhäjärven köyhäinhoitolautakunta, se sama 
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lautakunta., jonka aloitteesta asia on joutu
nut vireille. Jotta herra kulkulaitosminis
teri saisi v~arman ja luotettavan tiedon siitä, 
että köyhiiinhioitolautakunnan puheet työt
tömyydestä olivat pätevät, niin käännyttiin 
- arvatenkin herra sosialiministe:ci kään
tyi - samam., köyhäinhoitolaurekunnan puo
leen ja kysyttiin, että onko siinä perää, mitä 
te olette väit:tä:rueet ~ J·a, he sanoirva:t, että 
juu, kyllä tässä on perää, ja lälhettirvät tä
män listan, jossa on 196 sulkulaista ja yksi 
tavallinen suomalainen mies. S~tten köy
häinhoitolautakunta myöskin ·~ilmoitti, että 
syksymmällä on t,oden:näköisesti odotetta
vana lmää työttömyyttä myöskin' syrjäky
lissä. Ja todisteeksi siitä, että sieHä todella 
myöskin oli muuta työttömyyttä, sain minä 
sitten erään luettelon, johon kohta palaan, 
nimittäin herra kulkulaitosministeriltä itsel' 
tään ,täällä eduSkunnan edessä. 

Minä nyt vain ennenkuirn käyn eteenpäin, 
huomautan, että asi:a. käsiteltiin, niinkuin 
herra kulkulaitosmiruisteri sanoo, tavaJlisena 
työttömyyskysymyksenä, aloitteen perus" 
teella, jonka oli lähettänyt kunnanvaltuusto 
saatuaan köyhä.inlhoitolautakunnan aloitteen, 
ja sitten selvittelyn perusteella., jonka köy
häinhoitolautakunta 'Oli itse antanut. Ja 
tämä katsottiin riittäväksi huolimatta siitä, 
että t·ie- · ja vesirakennusten yilihallitus 
että insinööri Appelberg oli huomauttanut, 
että oli tarkoitus käyttää m. m.. tehdastyö
väkeä. 

Herra kuJkulaåtosmi,nisteri täällä vastauk
sessaan nyt esitti puolustukseen, että minis
teriö on käsitellyt t:Wtä tavallisena työttö
myyskysymyksenä. Mutta siimpä vika 
juuri onkin. Ministeriön olisi pitänyt, kun 
olot ovat tällamet,, ja kun lausunnot ovat 
tällaiset, Mwi:staa, että tässä ei ole tavalli" 
nen työttömyyskysymys, vaan hyvinkin toi
sen.lainen. (Eduslrumrua.sta: Olisi pitänyt 
käyttää Ingmania apuna ! ) Minä en voi 
olla vie}ä alleviiva:rumatta myöskin sitä, että 
asia kä.si.te1tiin näi:n ministerien keslken, mitii 
selvityksen hank,kimiseoo tulee, joka ei. ole 
mielestäni oikein. Mutta, näinkuin saniOttu, 
ministeriö nyt myönsi, · sellijälkeen kuin asia 
oli ollut raha-asiainvali:okunlllassa, määrera
han 330,000 markkaa .. 

Nyt sekaantui tähän sopuoointuiseen 
kvartettiin, jonka muodostivat 1kulkulai
tosministeri, sosialimiillsteri, Pyhä;järven 
kunnanvaltuuston puheenjohtaja ja köy
häinhoitolauta:kunnan puheenjohtajia, pa
ha ~soraääni, kun minä otin asian puheeksi. 

Vastatessaan minulle 7 .päivänä loka
kuuta herra kulkulaitosministeri pani pai
noa seuraaviin seikkoihin. Ensiksikin, hän 
alleviivasi niilllkuin nytkin, että tietyö oli 
tarpeellinen, jota minä e:n ole koolman 
epäillyt. Jos tahd(}taan teettää kaikki ne 
tietyöt hätäa;putyönä, jotka tässä Suomen
maassa vielä ov.at tarpeelliset ja hyödylli
set, niin kyllä siinä riittää kaikille sulku
laisille, ei vain Hög:florsin, työtä. Minä 
~olen nimenomaan :herra kulkulaitosminis
terille sanonut, että minä ~en epäile, että 
herra kulkulaitosministeri olisi heittänyt 
r:ahat kaivoon (Vasemmalta: Oliko Val
tari työttömänä~), vaan työ oli hyvä. 
Minusta on vähän tarpeetonta, että herra 
kulkulaitosministeri sen todisteeksi, että 
työ ·oli hyvä, jota minä en ole ~epäillyt, eri
koiS<esti alleviivasi, ~että piiri-insilnööri K. 
F. Appelberg sekä tie- ja vesirakennusten 
ylihallituksen lausunnon allekirjoittajat 
Em:il Skogström ja Olli Martikainen, eivät 
olleet ,sosialidemokraatti!Sissa rulliss·a' ', 
niinkuin herra kulkulaitosministeri mi
nulle ilmoitti. Mitä se tähän kuuluu? En
hän minä ollut lausunut myöskään mitään 
epäilyksiä sen johdosta, että Pyhäjärven 
kunnanvaltuusto, kolmea jäsentä lukuun
ottamatta, kuuluu &o,sia1idemokraattiseen 
tai kommunisrtiseen puolueeseen - minä 
en tiedä eroa niiden välillä täiSisä tapauk
sessa. Enkä minä Dllut myöskäärn. pa;n
nut painoa siihen, ~että köyhäinhoitolauta
kunnan puheenjohtaja, arvaternkin j~ok
seenkin ko~o lautalkuntineen, kuuluu sa
maan puolueeseen. Mitä herra kulkulai
to&ministeri pistelee minua ,sillä, että nämä 
piiri-insinööri ja tie- ja vesira;kermusten 
ylihallituksen herrat eivät ole ,sosialide
mokraattien rullissa! Sehän on asian vie
mistä harhaan. se on sen viemistä agi
tatsionin alalle, jolle minä en ollut a~siaa 
vienyt. 

Toiseksi herra kulkulaitosministeri pani 
painoa .siihen, kuru hän 7 päivänä vast1asi 
minulle, että työttömyyttä oli Pyhäjär
v~ellä. Minä nyt ol~en jo osoittanut, että 
se työttömyys, jmlka hallitus tunsi, sil
loin 1rnn asia1 ratka1istiin, oli Högforsin 
tehtaalaisten työttömyyttä. Mutta, niin
kuirn. sanoin, köyhäinhoitolauta:kunta oli 
ennustanut, että syk.symmällä tulisi muu
twkin työttömyyttä, vaikka se ei ollut esit
tånyt siitä minkäänlaisia todisteita. Mutta 
todisteena siitä, että näin oli käynyt, ojen
si herra kulkulaitosministeri minulle 
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eduskunnan edessä dramaattisella eleellä 
luettelon, jossa oli 92 nimeä, ja lausui ole
vansa ihmeissään, jos siitä löydän yhden
kään sulkulaisen. Tämä luettelo, lyhyy
den vuoksi luettelo n :o 2, ansaitsee sekin 
sitä tarkastelua, johon herra kulkulaitos
ministeri minua välillisesti, melkeinpä vä
littömästi kehoitti ryhtymään. J·a minä 
olen ryhtynyt siihen. 

Ensinnäkin minä jo silloin, kun sain 
luettelon, saatoin ilmoittaa herra kulku
laitosministerille, että se oli tuotu hänelle 
sen jälkeen kuin hallitus oli asian rat
kaissut, nähtävästi vasta edellisenä päi
vana. Se näkyy Suomen Sosialidemokraa
tin kirjoituksesta, joka luettiin täällä -
kulkulaitosministerin onnettomuudeksi -
juuri siihen aikaan kuin me tässä 
riitelimme keskenämme asiasta. Niin, ne 
valppaat reportterit ovat yle·ensä kiitettä
viä, mutta välistä niistä on kiusaakin. No 
niin, siitä Suomen Sosi·alidemokraatista 
näkyy, että Pyhäjärven kunnanvaltuus
ton puheenjohtaj•a Laine ja eräs valtuus
ton jäsen Mäkelin, olivat käyneet minis
teri Wuolijoen puheilla tässä hätäaputyö
asiassa, ja heillä oli nähtävästi luettelo 
n :o 2 tervetulleena tuliaisena ministerille 
mukanaan, ministerille, jonka asema oli 
käynyt hiukan heikoksi luettelon n :o 1 
varassa. Luettelon n :o 2 ministeri nyt 
ojensi minulle. Minä olen nyt, kun olen 
tutkinut tätä asiaa, ensinnäkin saanut 
selville, että tämä luettelo n :o 2 on syn
tynyt, kun kulkulaitosministeriöstä oli 
soitettu kunnan toimisto·on Pyhäjärvelle 
- joka minusta ei ole mikään moitittava 
asia, hyvä on, että asioita hoidetaan ! 
Mutta vähän pahempi on se, että luette
lon sitten oli laatinut kunnanvaltuutettu
jen. puheenjohtaja, saman päivän iltapäi
vänä. Puheenjohtaja on eräs sulunalai
nen työmi·es, ja hän sen sitten toi seuraa
vana päivänä valtuutetun Mäkelinin kans
se herra kulkulaitosministerille.' Eivät köy
häinhoitolautakunta enempää kuin muut
ka•an kunnan viranomaiset tässä asian vai
heessa olleet sitä käsitelleet. 

No niin, minkälainen on tämä luettelo 
n :o 2, joka oli tehty ja tuo.tu kipeään tar
peeseen, koska minä olin jo käynyt silloin 
asiaa liikuttelemaan? Ministeri Wuolijoki 
on sanonut siitä Suomen Sosialidemokraa
tille 28 päivänä viime kuuta että sen toi
vat ministeriöön Pyhäjärven kunnan vi-

ranomaiset, eikä sen todenperäisyyttä ole 
ollnt syytä silloin enempää kuin nytkään 
epäillä, niin että vaikka herra kulkulai
tosministeri oli vähän ehkä joutunut epäi
lykseen sen ensimmäisen listan suhteen, 
niin tämä toki oli hyvä ja, niinkuin sa
nottu, herra kulkulaitosministeri sanoi 
olevansa ihmeiS~Sään, jos minä löydän siitä 
yhd·enkään sulkulaisen. Tässä se on nyt 
tämä lista n :o 2, ja se on sanottava, että 
siellä ei ole yhtään Högforsin metallisul
kulaista, että niin pitkälle herra kulkulai
tosministeri on oikeassa. (Vasemmalta: 
Se on aika paljon!) Mutta siinä on kyllä 
27 nimeä, joista osa on Högforsin tehtaan 
rakennusosaston työläisiä, joihin suJ.ku oli 
vaikuttanut, että heidän työnsä loppui, ja 
osaksi on työväkeä eräältä tehtaan raken
nustyömaalta, joka on annettu urakoitsi
jalle. Tämä urakoitsija oli nimittäin otta
nut kaksi sulkulaista tähän rakennustyö
hön ja sittemmin erottanut ne ja silloin 
oli tämä työmaa julistettu lakon alaisek
si. Siinä on siis 27 sulkulaista ja lakko
laista, mutta ei metallityöntekijöitä. Muu
ten siinä on työmiehiä, pienviljelijöitä, 4 
on merkitty trokariksi j. n. e. Mutta mikä 
tässä on merkillisintä, on se, että koko 
tästä 92 :n luettelosta oli vain 7 sitten, 
silloin kuin työntekijöitä tarkastettiin, 
joutunut työhön ja 85 näistä oli silloin 
muualla maailmalla. 

Kolmanneksi kulkulaitosministeri vas
tatessaan minulle pani painoa siihen, min
kä hän lausui pöytäkirjassa harventamil
laan sanoilla : ,Ja lopuksi minä pyydän 
ilmoittaa, että töitä ei vielä ole pantu 
käyntiin.'' Minun oli silloin ja on vielä
kin vaikea ymmärtää, missä tarkoituk
sessa tämä lausunto annettiin semmoisella 
painolla. Mutta minä huomasin sitten, 
että sitä käsitettiin sanomalehdistössä, 
varsinkin hallituksen sanomalehdistössä, 
mutta myöskin muualla, jonkunlaiseksi 
ratkaisevaksi todisteeksi siitä, että minä 
olin juossut turhilla asioilla. (Vasemmal~ 
ta: Niinkuin olikin!) Åbo Underrättel
serin pääkaupungin toimitus kertoi tämän 
ja lausui sitten ,Pang", että siinä se oli 
sitten lopussa se Ingmanin yritys. Mutta 
tämä ilmoitus, jota käsitettiin näin, se tu- · 
lee hyvin omituiseen valoon, kun ver
taa sitä siihen kulkulaitosministerin 
ilmoitukseen, minkä hän edellisenä päi
vänä Suomen Sosialidemokraatin mukaan 

9fl 
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oli antanut pyhäjärveläisille Laineelle ja 
Mäkelinille. Samana päivänä, jolloin her
ra kulkulaitosministeri tämän minulle lau
sui, niin kertoi Suomen Sosialidemokraat
ti, että nämä ministeri Wuolijoen luona 
käyneet A. Laine ja T. Mäkelin olivat ker
toneet lehdelle, että työtä ei siihen men
nessä oltu saatu käyntiin, mutta että mi
nisteri Wuolijoki oli heille edellisenä päi
vänä ilmoittanut ryhtyvänsä toimenpit.ei
siin töiden alottamiseksi ensi tilassa. 
Tästä näille pyhäjärveläisille siis edelli
senä päivänä antamastaan lupauksesta ei 
kulkulaitosministeri eduskunnalle mainin
nut mitään. Ja minä olen vakuutettu sii
tä, että jos herra kulkulaitosministeri olisi 
sanonut, että töitä ei vielä ole pantu käyn
tiin, mutta eilen minä lupasin pyhäjär
veläisille, että ne pannaa:n kiireimmiten 
käyntiin, niin vaikutus tällaisesta ilmoi
tuksesta olisi ollut ihan toinen kuin siitä, 
minkä herra kulkulaito•sministeri teki. 
Minun täytyy jättää eduskunnan arvoi
sain jäsenten harkittavaksi, miten tällaista 
menettelyä on arvosteltava. 

Vieläkin omituisempaan valoon tämä 
menettely tulee erään ilmoituksen kautta, 
jonka herra kulkulaitosministeri on anta
nut Suomen Sosialidemokraatille 28 päi
vänä lokakuuta. Ministeri on silloin il
moittanut, että ministeriö ei ole senjäl
keen kuin varat hätäaputöiden suoritta
mista varten viime syyskuun 7 :nä päivänä 
myönnettiin, millään tav·oin puuttunut 
Pyhäjärven hätäaputöihin. Ministeriö ei 
ole kiirehtinyt töiden suorittamista, vaan 
on tie- ja vesirakennusten ylihallitus saa
nut hoitaa asian niiden yleisten määräys
ten mukaisesti, joita työttömyyden lie
ventämiseksi myönnettyjen määrärahojen 
käytöstä aikaisemmin on annettu. Ja tä
hän herra kulkulaitosministeri nytkin vas
tatessaan minulle viittasi. Kuinka minun 
pitää nyt yhdis1Jä.ä nämä kolme? 6 päi
vänä saavat pyhäjärveläiset tietää, että 
ministeri ryhtyy toimenpiteisiin, .että työt 
pannaan heti käyntiin, 7 :nä päivänä ilmoi
tetaan eduskunnalle ratkaisevana motii
vina minua vastaan, että töitä ei vielä ole 
pantu käyntiin, ja 28 päivänä lokakuuta 
ilmoitetaan, että ministeriö ei ole kiireh
tinyt töiden suorittamista. Vaikka mi
nulla onkin vissi kyky yhdistää vastak
kaisiakin mielipiteitä, niin tämä menee 
ihan yli minun kykyni. Minä nimittäin 1 

en tahdo edellyttää, että paino tässä olisi 
tuolla ,ö "-kirjaimella, siis ,ministeriö", 
että Sosialidemokraatille annettu tieto, 
että kulkulaitosministeriö ei ole kiirehti
nyt, mutta mitä ministeri on tehnyt, siit5 
ei sanota mitään. Minä nimittäin edelly
tän, että ei ole niin. (Ministeri Wuoli
joki: Minä tahdon huomauttaa kuiten
kin, että sellainenkin mahdollisuus on.) 
Joka tapauksessa tietyö tuli herrojen I~ai
neen ja Mä:kelinin käynnin jälkeen käyn
tiin. 

Niinkuin välikysymy'ksessäni olen mai
ninnut, oli Hufvudstad.sbladetissa 23 päi
vänä lokatkuuta, asiantuntevalta taholta an
netun tiedon mukaan, silloin tienteossa 105 
henkeä ja verrattaessa luetteloa sanotussa 
työssä silloin olevista ja Högforsin teihtaan 
sulunalaisista työntekijöistä, oli lehden 
mukaan saatu seuraava tulos: Tietyössä ole
vista oli 50 ollut Högforsin teihtaan työssä 
ja heitä siis koski sulku, 30 Olli ra,kennus
miehiä, jotka olivat olleet sanotulla teh
taalJa käynnissä olleessa rakennustyössä, 
minkä työnt~kijäin sulkukomitea oli julis
tanut la:kon a1aisekBi, ja loput 25 oli to
dennäköisesti todella työttömiä. Niinkuin 
olen maininnut, näistä 25 :stä oli 7 sellaista, 
jotka olivat 1kulkulaitosministerin listalla 
n :o 2. Myöhemmin on tietyössä olevien sul
kulaisten lukumäoärän ilmoitettu kohonneen 
70 :een. Tällainen on nyt siis tilanne. 

Minä muistutan siitä, että se työriita, jo
hon hallitus tällä lailla on puuttunut, syn
tyi sit:en, että kun Crichtonin tehtaassa ryh
dyt.tHn va:lmistamaan vaitiolle vedena'laisiå 
veneitä, niin syntyi siellä lakko. Sopi
musta ei saatu a·ikaan, vaikka koetettiin 
sovitella. Ja kun 1kaikki sovitteluyrityikset 
siellä olivat rauenneet ja lakko kestänyt 
kauan, ry'htyivät metallitehtaat vastatoi
menpiteenä sulkuun. Tätä taistelua on sit
ten sen jälkeen kestänyt. Työntekijöiden 
puolesta tämä .työnseis:aus on finanssioitu 
m. m. Moskovasta saaduilla apurahoiltla. 
Suomen Sosialidemokraatti vielä joku päivä 
sitten kehui, että kerrankin Moskovasta 
rahoja tulee - niitä on tullut muualta1kin. 
MetalEtyöntekijäin luottamusmies ja lakon 
johta,ja ja järj·estäjä Virta. on tehnyt vasta
palveluksia Moskovalle m. m. PariisiS'la me
'tallityöntekijäin kongressissa, joita on so
sia,lidemokraa:ttiselta taholta erittäin pahoi
teltu. (Vasemmalta.: Mitä se tähän kuu
luu?) Minä !huomautan ohimennen, että 

• 
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tämä luottamusmies Virta ei ole sama kuin 
edustaja Virta. 

Kun tilanne on· tällainen, silloin puuttuu 
Suomen hallitus as-iaan järjestämällä hätä
aputöitä sulkulaisille ja lakkolaisille Hög
forsissa. Minun nahdäkseni tämä on sietä
mätöntä ja rikkoo sosialidemokraattisella
kin taholla aikaisemmin tunnustettuja pe
riaatteita. Ministeri Wuolijoki tosin lau
sui 7 päivänä, että on tapauksia, joUoin 
suurisa työtais.teluissa, työsuluissa valtioval
lan on riennettävä hädänalaisia auttamaan, 
mutta hän nimenomaan alleviivasti, niin
kuin tänäänkin, että tätä ta,pausta ei ole kä
sitelty valtioneuvostossa tällaisena tapauk
sena, vaan täydel'lisesti samanlaisena työt
tömyysta.pauksena kuin on ollut monta 
kymmentä valtion.euvootossa käsiteltävänä. 
Herra kulkulaitosmin.isteri ei ole tänään 
myöskään asian periaatteelliseen puoleen 
!koskenut, ei niinkään paljon 'kuin silloin 
meidän keskustelUJSsamme 7 päivänä. MiHä 
kannalla lb.än periaat,teeilisesti on, se jää siis 
sen varaan, mitä hän silloin la.usui. 

Nyt on kuitenkin tosiasia, että hätäapu
työtä on n~menoma.an alusta alka.en valmis
tettu, niinkuin mainitsemistani tie- ja vesi
rakennusten yliihallituksen ja insinööri Ap
;pelbergin lausunnoista tkäy ilmi, Högforsin 
tehtaalaisille ja että tietyön kustannukset 
on juul'i •tällä perusteena laskettu suurem
miksi kuin tottunutta työväkeä käytet
täessä. Minä en voi näin ollen siinä, että 1 

vältetään tämä periaat,teellinen kysymys, 
nähdä muuta kuin epäonnistuneen y.rityk
sen tässä tapauksessa .päästä siitä ohi ja 
antaa halilituJrs.en menelt.telyHle kauniim
man leiman, kuin mihin tosiasiat oikeutta
vat. Tosiasia on, että hallituksen menet
tely on ollut ja on sulku'laisten ja lakkolais
ten auttamista työtaistelussa. 

Ellei mm11ten tietäisi, kuin'ka syvästi hal
lituksen menettely ITouk!kaa niitä periaat
teita, jotka tähän asti ovwt sekä porvarilli
sella että sosialidemokra.attiseUa taholla 
tunnustetut oikeiksi, niin huomaa sen aina
ikin niistä yrityksistä sotkea tämä asia, 
joita julkisuudessa on ollut hava1ttavana 
hallituksen menettelyn tukemiseksi. Eräs 
lehti keksi jo 7 päivänä lokakuuta sen seli
tyksen, että olisi •puolueellista menettelyä, 
jos hallitus kieltäisi Pyhäjärven kunnalta 

, työttömyysmäärärahoja sen johdosta, että 
joku Högforsin sulussa oleva työläinen sii
ihen ilmoi:ttautuisi.. Tätä ,joku''-viikuna-

-------

lehteä on sitten, varsinkin hallituksen paa
äänenikannattajassa, ahkerasti käytetty 
vie'Iä senkin jälkeen, 'kun on saatu tietää, 
että työssä olev.ien valtava enemmistö on 
tehtaan työväkeä. Hufvudstads:bladetkin, 
joka oli antanut ne tiedot, jotka tässä mai
nittiin, oli jo eilen tullut siihen käsitykseen, 
että 'tietyässä oli ,ett par tiotal' ', .parikym
mentä tehtaalaista, vaikka leiMi oli luvun 
·täsrnä:Ileen vähän aikaisemmin ilmoittanut. 
Mielestäni on sääli niitä, joiden täytyy mie
:lipiteitä tällä lailla puolustaa. 

Mutta vielä karkeampi yritys heittää su
mua eri.tyis:esti työväen silmille on teihty 
sil'lä väitteellä, että minä olisin tahtonut se~ 
kaantua työriitaan työvä1keä vastaan. Minä
hän olen juuri .puolustanut sitä, että ei saa 
sekoontua, ei auttaakseen toista enempää 
~kuin toistakaan työtaistelussa. Ellei tyk
känään asetuta sosia1lidemdkraattisen halli
tuksen ooka.antumista vasta·an, niin on huo
menna ma:hdo.tonta ,astua porvarillisen hai
'lituksen sekaantumista vastaan. Minä vas
tustan kumpaist.akin. (Ed. Leino: Sehän 
on Ingmanin patentti.) Hallitus ei nimit
täin voi toimia puolueettomana välittäjänä, 
jos se on samalla toisen puolen avus,tajana. 

Karkista kömpelöin yritys sotkea asia on 
se, kun julkisuudoosa on huudettu, että 
minä taihdon anta.a sul!kulaisten ·kuolla näl
kään. Th:äänkuin 330,000 markal'la se es
tettäisiin, jos muuten on vaaraa. Sehän 
tiedetään ensinnäkin, että sulkula.is:ill.a on 
hyvä .avustuksensa ja M·oskovaa on kiitetty 
siitä, että sieltä tulee. Tulee muualtakin, 
mutta Suomen va.ltion asia ei ole liittyä 
näihin avustajiin. Suomen valtion asia ei 
ole lisätä Suomen markkoja niihin runliin 
ja kruunuihin, jotka sieltä täältä avustuk
sena tulevat. Sillä vain pitkitetään vai
keata työriitaa.. Sitäpa~tsi on tunnettua, 
että sinä päivänä, kun joku sulkulainen 
sitoutuu olemaan k.annattamatta Crichton 'in 
lakkolaisia, niin hänellä on paikkansa ja 
leipänsä kuten ennenkin. 

Minun nähdäkseni voidaan usein asioista 
olla eri mieltä. Mutta huono asia on aina 
sillä, joka ei uskalla rehellisesti esittää, 
mitä vastustaja tahtoo ja mitä vastustaja 
sanoo, vaan välttää sitä ja sen sijaan itse 
ke'ksii ja panee vastustajan suuhun omia 
hullutuksia, toinen toistaan karkeampia. 
Tällaista on suurelta osalta ollut ha.Ilituk
sen . menettelyn puolustelu julkisuudessa. 
To1saaita ovat kuitenkin eräät sosialidemo
kraattiset lehdet suoraan sanoneet, että val-
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tiovallan on avustettava työntekijöitä työ
taistelussa. Jopa on itse Suomen Sosiali
demokraattikin ilmituonut tämänkin mieli
piteen, sen nim., että siinä ei ole mitään pe
riaatteellisesti väärää, jos työväen hallitus 
päättävästi asettuu kannattamaan työnte
kijäin oikeutet.tuj.a pyr'kimj'lksiä jossakin 
sosia.lis,en taistelun osassa.. Jopa on lehti 
esittänyt mieHpiteenään, että on suorastaan 
hallitu•ksen velvollisuus hankkia va'ltion vä
lityksellä työtä sellaisille, jotka eivät voi 
rpäästä yksityisten palvelukseen ja lehti on 
ileiman·nut vääraksi sellaisen menettelyn, jos 
valtio, kun työnantaja,t ovat julistaneet su
lun hankkiatkseen itselleen etua, sillä, että 
valtio ei avusta siten työttömäksi joutu
neitå, pakottaa taisteluun joutuneita alistu
maan. Eräs toinen sosialidemokraattinen 
lehti on lausun·ut, että hallitus, vaikkapa· 
olisi•kin tiennyt, että puheen.aoleV'a toimen
pide merkitsi sulkulaisten auttamista -
niinkuin hallitus tiesi - vain oli täyttänyt 
päivänselvän velvollisuutensa, kun menet
teli niinkuin on menetellyt. Kolmas lehti 
on h~avainnut, että vain paatuneet ja mo
raalittomat työväen viholliset voivat vai
tiollen katsella, että valtio toimettomuu
denaan pa1kottaa metallityöntekijöitä alistu
maan metallityönantajain vaatimuksiin. 
TäNä 'linjalla, j(}ka, mitä siitä nyt muuten 
sanotaankin, on tunnustettava .avoimeksi, 
rehelliseksi, on kuitenkin. hallituksen me
nettelyn puolustelua varsin vähän ta.pahtu
nut. Millaisiksi johtQpäätökset tästä kan
nasta. muodostuva·t, on itsestään selvää. 
Hallitus, ainoa puolueeton, joka voi esiin
tyä sovitta.jana., joutuu puolueelliseksi, 
joutuu t(}isen puolueen asiana.jaja:ksi, ja 
lopulta meillä on ,hellum omnium contra 
omnes", kaikkien sota kaikkia vastaan, jossa 
ei ole mitään pu(}lueetonta valtaa, joka 
koettaisi sov.itella. 

Että hallituksen menettely on ristiriidassa 
tähän asti noudatettuj.en periaatteiden 
kanssa, sen ovat tunnustaneet eräät seUai
setkin lehdet, jotka muuten ovat varsin 
'hellävaroen hallitusta pitkin matkaa arvos
telleet. Niinpä kirjoittaa Helsingin Sano
mat 9 p :nä l(}kakuuta sen keskustelun joh
dosta, joka eduskunna.s..<;a oli herra kulku
laitosministerin jru minuru välillä m. m. 
seuraavaa: ,Ed. Ingman oli epäilemättä 
oikeassa siinä, ettei valtion varoja voida 
ikäyttää toisen tai toisen riitapuolen tuke
miseksi työtaistelussa. On vallan luonnos-

taan selvää, että valtion on tällaisessa 
asi·assa pysyttävä puolueettomana. Muuten
han jouduttaisiin aivan· kestämättömälle 
pohjalle. Jos esim. valtio työsulun aikana. 
järjestäisi yleisiä töitä työseisathduksen. 
alaisille, kävisi työsulku tehottoiil.a!ksi ja 
valtio siten joutuisi pakottamaan työnanta
jat aina peräytymään. Kulkulaitosministeri 
ei liioin voinut kokonaan torjua sitä väi
tettä, että hallitus oli puheenalaisessa ta
pauksessa tukenut toista puolta, työnteki
jöitä. Tosin on siinä kunnassa, josta nyt 
on ollut kysymys, ollut sellaisia.kin työttö
miä, joiden työttömyys ei ainakaan suora
naisesti ole johtunut metalliteollisuuden 
alalla vallitsevasta työsulusta. Mutta huo
mattava osa niistä, joita varten työtä on 
aiottu puhoon>a<>levilla työttömyysmäärä
rahoilla järjestää, on metalliteollisuussulun 
vuoksi työttömiksi joutuneita ja siis asian
osaisia metallityöriidassa. Senvuoksi on 
hallituksen toimenpidettä pidettävä huo
nooti harkittuna. Asiaan ei vaikuta lain
kaan se, onko aloitteen tehnyt kunnanval
tuusto vaiko joku muu ja onko se työ, joka 
mainituilla määrärahoilla on aiottu järjes
tää, si;nänsä tamoituksenmukainen.'' 

Ja jopa on Åbo Cnderrättelser eräässä 
artikkelissa asiasta lausunut m. m. seuraa
vaa, 29 päivänä lokakuuta: 

,On ehdottoma.sti kiinni pidettävä vaati
muk-soota, että niin kauan kuin yhteiskunta 
sallii töiden pysähdyttämisen joko lakon tai 
sulun kautta, sillä samalla on siveellinen 
velvollisuus pysyä riitapuoliin nähden täy
sin puolueettomalla kannalla. Tämä ei ole 
aina helppoa, koska hallituksiemme pitää 
olla puoluehallituksia, jotka luonnollisesti 
aina ovat painostu@sen ala•isina asianomais
ten puolueiden taholta, mutta vaikka vaati
muksen täyttäminen on vaikeata, täytyy 
sen kaikesta huolimatta tapahtua.- Jos sii'5 
hallitus on hankkimatta riittäviä takeita 
siitä, ettei avustusta käytetä taisteluväli
neenä suures..,;;a työselkk·auksessa, avustusta 
myöntänyt, nii'l1 se on ehdottomasti vas
tuussa avustuksen käyttämisestä. Ajatelta
vissa olisi, että se asiasta tiedon saatuaan, 
viipymättä ryhtyy toimenpiteihin asian oi
kaisemiseksi, joss·a tapauksessa sitä voidaan 
syyttää ainoastaan puuttuvasta val'ovl).isuu
desta, mutta jos s-e, kun huomautus on 
tehty, joko on laiminlyönyt oikeiden tieto
jen hankkimisen taikka, mikäli on niitä saa
UJUt, on jättänyt ryhtymättä näiden edellyt-
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tämiin toimenpiteihin, tuloo sen edesvastuu 
sangen suureksi. Yhtä valitettavaa on., jos 
voidaan osoittaa, ettei ministeri ole antanut 
eduskunnalle · oikeit:a tietoja, valitettavaa, 
mikäli tämä on tll'pruhtunut hyvässä uskossa, 
mutta anteeksiantamatonta, jos hän on näin 
menetellyt vastoin parempaa tietoa. -
Mutta ·asia on hämärä. Toistaå.seksi on sana
vuoro ollut ainoastaan kantajalla, mutta 
vastaaja on vaiennut. Näin ei enää saa 
jatkua. Asia on selvitettävä, koska se mo
nin taV'l()in sivuaa parlamentaarisen sopivai
suuden rajoja." 

Minä pyytäisin erityisesti herra päämi
nisterille alleviivata, että tämäkin lehti pi
tää siis asian selvittämistä vallan välttä
nili ttömänä. 

Minä olen ollut ja olen yhä sitä mieltä, 
että yhteiskuntarauhaa harrastavan kansa
laisen ehdoton velvollisuus on asettua jo 
ensi askeleella vastustamaan toimintaa, jolla 
on sellaiset seuraukset kuin hallituksen 
tälla·isella sekaantumisella työriitaan on. 
Kun nyt on eittämättömästi käynyt ilmi, 
että hallitus myöntäessään määrärahan hätä
aputöitä varten Pyhäjärvellä viranomaisten 
selvistä lausunnois•ta on nähnyt ja siis ollut 
tietoinen siitä, että on ollut kysymys työ
tilaisuuden valmistamisesta m. m. Högforsin 
tehtaan työtaistelussa olevalle työvä<elle, 
kun hallitus edelleen ei senkään jälkeen, 
kun oli käynyt ilmi, että sille todisteeksi 
Pyhäjärvellä vallinneesta työttömyydestä 
oli esitetty Högforsin sulkulaisten luettJelo, 
ole korjannut erehdystää.n, eipä edes silloin
han kun työn tultua käyntiin siihen on 
tullut valtavana enemmistönä Högforsin 
työläisiä suostunut päätöstään korjaamaan, 
niin minulla ei ole ollut oikeutta antaa 
mennä asian vain menojaan, niin mu
kavaa kuin sellainen menettely olisikin, 
ja niin helposti kuin sillä olisin säästy
nyt m. m. sellais·esta huomautuksesta minun 
tarkoitusperistä.ni, johon herra pääministeri 
teki itsensä syypääksi. Minun kannaltani 
tällainen menettely, ,antaa asian mennä 
vain", olisi ollut raukkamaisuutta ja sitä
paitsi selvän velvollisuuden laiminlyömistä. 
· Siitä mitä minulla on ollut kunnia esittää, 
selvinnee, herra puhemies, ehä en voi olla 
tyytyväinen herra kulkulaitosminis·terin sel
vitykseen ja vastaukseen. Se on minun mie
lestän<i päinvastoin aivan epätyydyttävä, ja 
m:inlun . on s-entähden pakko ehdottaa, että 
asia lähetettäisiin valiokuntaan perustellun 

päiväjärjestykseen siirtymisen ehdottamista 
varten. Kun tässä ei ole kysymys sellaisesta 
asiasta, joka nimenomaan vaatisi lähettä
mistä muuhun valiokuntaa'll, ja kun bud
jettioikeutta koskevat säännökset on valmis
tettu perustuslakivaliokunnassa, niin ehdo
tan, että asi•a mainåtsemassani tarkoituk
sessa, siis perustellun päiväjärjestykseen 
siirtymisen ehdottamista varten, lähetettäi
siin perustuslakivaliokuntaan. 

Ministeri W u o 1 i j o k i : Minä alan 
siitä, IID.ihin ed. Ingman lopetti, nimittäin 
siitä, kuinka paljoo Högforsin tehtaa•n sul
kulaisia on tällä kertaa maantietyössä Py~ 
häjärvellä. En ole tähän kysymykseen puut
tunut ennenkuin tänä päivänä iltapäivällä, 
jolloin tilasin puhelun työmestarille Hög
forsissa kysyäkseni, kuinka pa.ljon si,ellä on 
sulkulaisia ja kuinka paljon siellä on muita. 
Ed. Ingman on tätä puolta hoitanut koko 
a:jan. Olen saanut tietää, että siellä on 
tänä päivänä 111 henkeä työssä, niistä on 
77 jalkamiestä ja 34 hevosmiestä. Näistä on 
metallisulkulaisia 20 ja niitä, jotka ovat 
olleet rakennustyössä ja joutuneet lakon 
kautta työttömiksi, 25, siis yhteensä 45 
111 ~sta. Se on siis näiden 45 leivän kimp
puun, kun ed. Ingman on tahtonut tässä 
käydä. Minulla ei olisi ollut silloin, kun ed, 
Ingman täällä toi asian puheeksi, muuta 
mahdollisuutta estää sulkulaisia saamasta 
työtä kuin antaa määräys, ettei saa ottaa 
työhön sulkulaisia. Sen minä tietysti olisin 
voinut tehdä, mutta siihen minulla ei 
tosiaankaan ollut sydäntä sen takia, että 
minä tiesin, että jos siellä saa 10 tai 20 
työtä, niin se ei tähän metallisulkutaiste
luun, jossa on kymmeniätuhansia työttö
minä, vaikuta sitä eikä tätä. (Vasemttnalta: 
Oikein!) 

Minä koskettelen sitten muutamia kysy
myksiä, joita ed. Ingman puheenvuorossaan 
kosketteli. 

Se on merkillistä, että me saamme niin 
kovin erilaisia tietoja Pyhäjärveltä. (Va
semmalta: Teillä on eri lähteet.) Minä olen 
eilen saanut tietoja lähetystön kautta Py
häjärveltä. Siltä nimenomaan tiedusteltiin, 
millä tavalla valtuuston kokouksessa asiaa 
käsiteltiin. Lähetystö i1moitti, että valtuus
ton kokouksessa oli tehtaan edustajana 
kamreeri, joka siellä on ollut kolmisewkym
mentä vuotta, ja että hän erikoisesti oli 
puoltanut tätä tietyötä ja että päätös to-
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della oli yksimielinen. Ja siinä lähetys
tössä, joka kävi kulkulaitosministeriössä 
elokuussa ja pyysi tätä tietyötä, oli yksi teh
taan mestareita. Minulla ei ollut todella
kaan ajatustakaan, että tehdas olisi vastaan 
tätä työtä, koska kysymyksessä oleva tie on 
erikoisen tärkeä tehtaalle, se menee 2 kilo
metriä kummallekin puolen tehdasta, ja 
minä olen vakuutettu, että Hög.forsi-n teh
das on erikoisen kiitollinen, että se saa 
tuon maantien kuntoon. Onpa minulle sa
nottu vielä, että tehtaan taholta olisi tah
dottu, että olisi otettu enemmän työläisiä 
vaikkapa sulkulaisia, että työ tulisi pikem
min va1mi1ksi. Näin minulle ilmoittaa tie
donantajani. 

Ed. Ingman on katsonut oikeaksi käyttää 
jokseenkin samanlaista kieltä kuin Iltalehti 
ja Uusi Suomi on pari viikkoa käyttänyt, 
jossa minua on useamman kerran sanottu 
valehtelijaksi. Hän tietysti ei täällä ole 
h:äyttänyt juuri sellaisia sanoja, mutta 
argumentit ovat samat, ja minähän olen 
tiennyt koko ajan, mistä lähteestä ne läh
tevät nuo Iltalehden ilkeämieliset kirjoituk
set. Minä joihinkin syytöksiin koetan vas
tata. Kun minä sanoin, että tietyötä ei ollut 
pantu käyntiin, oli se tosiasia ja se oli eri
tyisesti vahva argumentti sen puolesta että 
työtä ei ole järjestetty Högforsin sulku
laisille, sillä kyllä kai se olisi pantu käyn
tiin jo kuukautta ennen, jos se niille olisi 
tahdottu järjestää. Mutta toiselta puolen 
se oli pantava käyntiin koska 26 päivänä 
syyskuuta Högforsin kunta, oli maksanut 
60,000 markkaa tie- ja vesirakennusten yli
hallitukselle, joka silloin oli velvollinen pa
nemaan sen käyntiin. Että ne työt oli muu
tenkin tarpeen panna käyntiin, kun syksy 
tuli, oli vallan selvää ja se on aivan luon
nollista, että lupasin sille lähetystölle, joka 
kävi luonani, että kysyn tie- ja vesiraken
nusten ylihallitukselta, miksi ei työtä ole 
pantu käyntiin., mutta minun ei tarvinnut 
kysyä sitä, koska työ pantiin käyntiin tiis
taina, kun täällä väiteltiin perjantaina. 
Siinä ei siis ole ministeri eikä ministeriö 
tehnyt yhtään mitään, ed. Ingman. 

Että minä en eduskuntaa johtanut siinä 
suhteessa.kaan viime kerra Ha harhaan, el ;ä 
minä olisin antanut sen käo;ityksen, niin
kuin ei sulkulaisia tultaisi siellä käyttä
mään, senkin minä torjuu. Minä sanoin 
nimenomaan, että kun työt tulevat käyntiin, 
niin todennäköisesti tulee jdm sulkulainen- , 

kin saamaan työtä, mutta minun tarkoituk
seni ei ollut sekaantua tähän puoleen 
asiasta. Sen hoitaa tie- ja vesirakennus
hallitus. Olen tänä päivänä kysynyt t)Ö
mestarilta, onko Högforsissw ollut tyyty
mättömyyttä tehtaan puolelta tai muiden 
porvarien puolelta siihen, että siellä on 
sulkulaisia ryössä. Ei minkäänlaista, kai~ki 
ovat tyytyväisiä, että työ tulee tehoyksi 
ilmoittaa hän. Ja siellä on sanottu nimen
omaan, että kysymys on muodostunut poliit
tiSJeksi kysymyks.eksi eikä se m-eihin kuulu. 
Koko tämä asia on ed. Ingmanin keksimä, 
hän on sen esiin kaivanut ja löytänyt. To
dellakaan valtioneuvosto,;sa ei sitä •Jle käsi
telty tällaisena suurena. periaatteellisena 
kysymyksenä. Meillä valitettavasti ei ole 
tämä kysymys tullut periaatteellisena kysy
myksenä ennenkään käsitellyksi, ei edes ed. 
Ingmanin hallituksessa ollessa. J.\tlinulla 
olisi kyllä hauskoja esimerkkejä niistä 
hätäaputöistä joita silloin on tehty, niitä en 
katso olevan syytä tässä tuoda esille, ellei 
minua erikoisesti provoseerata tuomaan 
niitä esille. Ed. Ingman teki suuren nume
ron siitä mitä minä täällä vastasin hänelle 
siitä luettelosta, jonka köyhäinhoitolauta
kunta oli antanut sosialiministerille. Ed. 
Ingman kysyi minulta täällä eduskunnassa, 
eikö tämä ole aikaisemmin päivätty. Ed. 
Ingman, eikö niin~ Sanat kuuluivat: ,Eiko 
tämä ole aikaisemmin .päivätty?" Kysyikö 
ed. Ingman niin, vastatkaa! Eikö ed. Ing
man 'kysynyt, että eikö tämä ole aikaisem
min päiv-ätty? · (Vasemmistosta: Kyllä.) 
(Keskustasta: Ei tämä ole mikään poliisi-
1m ul ustel u ! ) Pikakirjoituspöytäkirjasta on 
jäänyt pois tuo ,päivätty". Ed. Ing
man kääntyi silloin tänne päin eikä se kuu
lunut siis pikakirjoittajille. Ed. Ingman 
on tarkkaan korjannut sen pöytäkirjaan 
eiikä ole lisännyt ,päivätty" sanaa, joka 
seikka on minulle tärkeä, koska se on päi
vätty 29 päivänä, johonka minä vastauk
sessani vetosin. Tästä teki ed. Ingman suu
ren numeron Iltalehdessä ja sanoi että minä, 
olen muka johtanut harhaan, että minä tar
kotin toista ja hän toista. Me tarkoitimme 
samaa: päiväystä. Ei sinun pidä mennä sa
nomaan väärää todistusta lähimmäistäsi 
vastaan (Kättentaputuksia eduskunnasta ja 
lehtereiltä.) 

P u h e m i e s: Ellei lehteriyleisö ole 
rauhassa, minä tyhjennytän lehterit. 
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Puhu j a: Ja selityksessä lisätään 
vielä: Kaikki asiat parhain päin kääntää. 
(Hilpeyttä eduskunnassa.) Ei ole ihme, 
vaikka tässä kiukustuu, kun on kaksi viik
koa syljettävänä ollut. (Ed. Rosenberg: 
Ja turhasta asiasta vielä!) 

Vastauksessa sanottiin, että Pyhäjärven 
kunta oli vaikeass,a asemassa. Pyhäjär
ven kunta on todella ollut tänä vuonna 
jo erittäin vaikeassa as,emassa. Köyhäin
hoitomenot ovat suunnattoma.'lti kasvaneet, 
ja on aivan varmaa, että Pyhäjärven kun
nan olisi täytynyt pyytää valtioapua näi-" 
hin köyhäinhoitomenoihin, voidakseen ne 
hoitaa, eikä köyhäinhoidossa tehdä eroa, 
onko ihminen joutunut köyhäinhoidon 
apuun sulun tai lakon tai muun takia. 
Meidän köyhäinhoitotilastomme edellyttää 
nimenomaan, että näistäkin syistä voidaan 
apua antaa. 

Ed. P u l k k i ne n: On todettava, että 
herra kulkulaitosministeri periaatekysymyk
seen siitä, saako hallitus eduskunnan myön
tämillä työttömyysmäärä,rahoilla kannattaa 
työ:relkkaukseen joutunutta työväestöä tais
telussa työnantajia vastaan, on välikysy
mykseen antamassaan ensimmäisessä vas-. 
tauksessa, - minä en ollenkaan ota arvos
tella.kseni tässä yhteydessä ihänen jälkim
mäisen lausuntonsa arvokkuutta - pysy
nyt koko lailla varovaisemmalla ja pidätty
väisemmällä kannalla kuin työttömyys
määrärahoja Pyhäjärven kunnalle myön
tä.essään ja myös ensimmäisessä lausunnos
saan paljon lieväsanaisem:pana lkuin vasta
tessaan asian aikaisemmassa vaiheessa edus
kunnassa ed. Ingmanin silloin tekemiin ky
symyksiin ja huomautuksiin. Toisin sanoen 
herra kulkulaito~1mi:nisteri, joka nyt poistuu 
istuntosalista, on kokonaan sivuuttanut 
hallituksen suhtautumisen äsken mainit
semaani piiäkysymykseen. (Vasemmalta: 
Kyllä hän kuulee, mitä Te puhutte). 

Ja onkin koko lailla luonnollista, että hän 
nåin varovaisemmin on ·asiaan tällä kertaa 
suhtautunut, kun ottaa huomioon ne hyvän
tahtoiset neuvot, joita herra kulkulaitos
ministerille eilen annettiin useissa sanoma
lehdis>tä. Muistelen e,rikoisesti, miten 
Huvudstailsbladet pääartikkelissaan eilen, 
samoin Svenska Pressen eilen neuvoi kulku
laitosministeriä suureen pidättyväisyyteen 
koskettelemassani periaatekysymyksessä, kun 
sen sijaan Suomen Sosialidemokraatin tai
tava kronikoitsija eilen päinvastoin jyrkästi 

vaati kulkulaitosministeriä tänään suoraan, 
ilman minkäänlaisia ,kruusailuja ja kei
mailuja" myöntämään, että Pyhäjärven 
maantien korjaus oli .pantu käyntiin HöO'
forsin te·htaan sulun takia työttömiksi jo~
tuneiden sulkulaisten auttamiseksi. 

Minä mielihyvin totean, että her.ra kulku
laitosministeri on nouda.ttan.ut ensin mainit
tujen lehtien hyvää neuvoa ja tehnyt sen 
siinä määrin, että hän on välttänyt koko
naan antamasta lausuntoa hallituksen suh
tautumisesta tähän suureen periaatekysy
mykseen. Ja mieli1hyvin myös totean, ettei 
hwn ole eksynyt hyväksymään vasemmis
tosta päin eilen annettua, äsken kertomaani 
neuvoa. Mutta kaikessa tapauksessa jäi 
epäselväksi ja pysyy epäselvänä, onko herra 
kulkulaitosministeri :peräytynyt asian aikai
semmassa vaihe9ssa antamastaan lausun
nosta vai pysyykö hän siinä edelleenkin. 
Kun hän tässä tilaisuudessa ei ole ilmoitta
nut peräytyneensä siitä, niin minä ainakin 
saanen edellyttää, että hän siis pysyy viime 
kerralla antamassaan väitteessä, että on 
tapauksia., jolloin työtaistelussa valtiovallan 
on riennettävä työläisiä auttamaan, varsin
kin juuri työsulussa, niinkuin minä muis
telen hänen sanaillsa muutama viikko sitten 
täällä tulleen lausutuiksi. 

Lisäksi on otettava huomioon, että viime 
aikoina milteipä päivittäin sosialidemo
kraattisissa lehdissä, vasemmiston lehdissä, 
niinkuin ed. Ingmankin lausunnossaan on 
maininnut, on esitetty ahkerasti väite ja 
vaatimus, että hallituksen tulee eduskunnan 
myöntämillä työttömyysmäärärahoilla päät
täväisesti kannattaa työsulkuun joutunutta 
työvä.keä taistelussaan työnantajia vastaan. 
.Ja epäilemättä niissä lukuisissa puheenvu(}o 
roissa, joita vasemmiston taholta tänä päi
vänä on pyydetty, tullaan myöskin esittär 
mään samanlaisia väitteitä, samanlaisia 
vaatimuksia edelleen. Tällainem vaatimus 
ja aja.tuksen juoksu on kuitenkin ilmeisesti 
vil'heellinen ja toivottavasti se onkin myös
kin vasemmiston taholla vain ohimenevää 
laatua, johtuen siitä mielialasta, jota ed. 
Ingmanin aikaisemmassa vaiheessa tehty 
oikeutettu huomautus on synnyttänyt. Pide
täänhän yleisesti hyväksyttynä ja riidatto
mana selviönä yli koko sivistyneen maail
man, että hallituks-en tulee pysyä jyrkästi 
puolueettomana työtaistelun aikana. Vielä 
yleisemmin ja yksimielisemmin kaikkien 
maiden valistuneiden yhteiskuntakerrosten 
keskuudessa, siihen luettuina tietysti myös-
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kin sosialidemokraatit, on ollut periaate, 
että hallituksen käytettävinä olevia työttö
myysmäärärahoja, jotka sitä paitsi ovat 
kaikilta kansarrker.roksilta ja varsinkin 
työnantajilta otettuja verovaroja, ei saa 
käyttää toisen riitapuolen eduksi työ
taistelussa. Nämä periaattoot merkitsevät 
pääasiassa ja ensi sijassa sitä, että työttö
myysavustusta on hoidettava niin, että 
kaikkia saatavissa olevia työtilaisuuksia 
käytetään, ettei määrärahaa saa käyttää 
siten, että valtiovalta ylittää sen puolueet
tomuuden, jota sen tulee noudattaa työn
antajien ja työntekijäin välisissä riidoissa, 
jr.. lopuksi että huomioon otetaan, että määrä
rahaa ei käytetä niin, että muutetaan talou
dellisten .luonnonlakien muodostelemaa palk
katasoa suuremmassa määrin kuin minkä 
työttömyysavustus jo itsessään aiheuttaa. 

Pyydän aivan lyhyesti saada esittää ne 
syyt, jotka kaikissa maissa ovat johtaneet 
siihen periaatteeseen, että valtion ja sen vi
ranomaisten tulee pysyä ,puolueettomina 
taisteleviin asi31puo1iirn nähden työselkkaus
ten syntyessä, ja ettei valtio saa suoranai
sesti tai epäsuorasti tukea toista tai toista 
riitapuolta työriitaisuuden kestäessä. 

Elinkeinoelämän ja sosialisen huolto
politiikan kannalta on valtion avustus.. 
toimintaa työttömyyden lieventämiseksi ar
vosteltava aivan toiselta näkökulmalta kuin 
esim. valtiollista aputoimintaa sosialivakuu
tuksen a.lalla. Määräraha töiden järjestä
miseksi työttömyyden lieventämistä varten 
on aina yhteiskunnalle ·poikkeuksellinen 
suoranainen rasitus, ei ainoastaan siitä ai
heutuvien lisäkustannusten takia, vaan 
myöskin sen johdosta, että tällainen avus
tus luonteeltaan aina työmarkkinoilla suosii 
työläistä työnantajaa vastaan. Tätä viime
mainittua epätasaisuutta ei voida välttää, 
vaikka kuinka tunnollisesti koetettaisiin 
järjestää n. s. työttömyystyöt. Jossakin 
määrin työttömyysavustus aina estää tuo
tannollisen työn sovelluttamista konjunk
tuurien vaihteluun ja sen takia työntekijät 
toisinaan koettavatkin, niinkuin tässäkin 
tapauksessa on tapahtunut, saada työttö
myysmäärärahat avukseen tai palvelukseen
sa, saadakseen siitä tukea pyrkimyksilleen 
työtaistelussaan. Yhteiskunnan toimenpiteet 
työttömyyden lieventämiseksi ovat tosin 
välttämättömiä. Mutta yhtä välttämätöntä 
on, että valtio asettuu neutraaliksi työrii
tojen sattuessa, ja että valtiovalta johdon
mukaisesti kieltäytyy käyttämästä ja sovel-

lu tta:masta työttömyysavustusta tavalla, 
joka tekisi tuotantomme :vähemmän kehi
tyskykyiseksi ja v.ähemmän uusia arvoja 
luovaksi. Toisin sanoen, työttömyysmäärä
rahoilla ei saa yrittää muuttaa luonnollisia 
taloudellisia lakeja työmarkkinoilla. 

Vastakkaisessa ta,pauksessa jouduttaisiin 
mahdottomuuksiin, niinkuin ed. Ingmankin 
täällä jo mainitsi. Jos esim. valtio työsulun 
aikana järjestäisi yleis1ä avustuksia sulun
alaisille työläisille, kävisi työsulku tarkoi
tuksettomaksi ja valtio silloin joutuisi .pa

. kottamaan työnantajat ;peräytymään. Jos 
porvarilliset hallitukset vuorostaan I"yhtyisi-
vät tukemaan työnantajia taistelussaan, niin 
työntekijäin, lakon syntyessä, ,pitäisi sillä 
perusteella peräytyä vaatimuksestaan. Tästä 
syystä kehittyneemmät vasemmistopuolueet
kin muissa maissa ovat omaksuneet edellä 
selostetun puolueettomuuskannan, . joka 
muutamissa maissa on lyöty kiinni laeilla 
tai eduskunnan päätöksillä tai hallituksen 
antamilla sitovilla dire.ktiiveillä eli ohjeilla, 
tai on se muutamissa maissa kehittynyt 
noudatettavaksi perinnäistavruksi. Viimeksi
mainitussa suhteessa johdatan vain mieleen, 
mitenkä Englannin arvovaltaisen sosiali
demokraattisen Maedon:aldin hallituksen 
a~kana hallitus ehdottomasti noudatti puo
lueettomuutta sen käytettävi11ä oleviiri run
saihin työttömyysmä.äräraihoihin nähden. Ja 
mitä olisi maailman yleinen mielipide sano
nut, jos Baldwinin konservatiivinen halli
tus Englannissa viime vuoden suuren hiili
lakon aikana olisi luopunut puolueetto
muuskannastaan toisen tai toisen riitapuo
len hyväksi? Matta meillä on esimerkki 
'Paljon lähempänäkin, meihin paremmin 
verrattavissa olosuhteissa. Nii·n,pä Ruotsissa 
on jo vuodesta 1914 a1kaen kaikkien .puo
lueiden myötävaikutuksella ylläpidetty sitä 
elhdotonta vaatimusta, että hallituksen tuloo 
pysyä täysin puolueettomana työttömyys
määrärahojen käyttämiseen nähden. Ja kun 
Ruotsissa vuonna. 1922, kuten tunnettua, 
vallitsi raskas työttömyyden aika, jolloin 
silloisen sosialidemokraattisen Brantingin 
hallituksen esityksen perusteella myönnet
tiin noin 80 milj. kruunua määrärahoja 
työttömyyden lie ;ren tä:miseksi, niin Ruotsin 
valtiopäivät saman sosialidemokraattisen 
hallituksen ollessa remmissä kesällä vuonna 
1922 hyväksyivät uudet yksityiskohtaisem:. 
mat direktiivit eli ohjeet hallitukselle työttö~ 
myysmäärärahojen käyttä.miseksi, jolloin 
nimenomaan määrättiin, että jos jollakin 
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ammattialalla tai paikkakunnalla syntyi 
sellainen yleinen työriit.a, joka tarkoitti 
vaikuttaa yleisiin palkka- ja työehtoihin, 
niin kaikki valtion aputoiminta työttömyy
den lieventämiseksi oli lakkaava ja amma
tin kaikki asianomaiset työläiset olivat rii
dan ajaksi suljettavat pois valtiollisesta 
työttömyysavustuksesta. Tämru on suora 
suomennos vastaavasta määräyksestä. Kun 
Ruotsin valtiopäiväin valtiovarainvalio
kunta käsitteli näitä wnnettavia ohjeita, 
niin olivat valiokunnan jäsenet, sekä por
varilliset että sosialidemokraattiset, näissä 
kohdin yksimielisiä ja eduskunta oli myös
kin yksimielinen ainakin erikoisesti juuri 
näihin ohjeisiin nähden. Ja silloinen Ruotsin 
sQSialide.mokraattinen sosialiministe,ri, mei
dänkin maassamme tunnettu ja kunnioitettu 
Ruotsin . ammattijärjestön monivuotinen 
puheenjohtaja Herman Lindqvist, nimen
omaan selitti eduskunnassa, Ruotsin valtio
päiväin ensimmäisessä ja toisessa kamarissa, 
että valiokuntamietintö ei ole mikään kom
promissi työttömien vahingoksi, se oli päin
vastoin selvä voitto hallitukselle. (För
slaget. är ingen kompromiss till förlust för 
arbetslösa, det är en klar se g e r · åt rege
ringen.) Ja kuitenkin silloin parhaillaan 
riehui Ruotsissa paljon työriitoja, sekä 
lakkoja että työsulkuja, varsinkin Pohjois
Ruotsissa eli N orrlannissa. Ruotsin halli
tuksen silloinen ,pääministeri, Branting, 
jota monet meidän nykyisen hallituksen jä
senet toivottavasti edelleenkin, muistellen 
vainajata, kunnioittavat ihannesosialidemo
kraattina, lausui silloin Ruotsin valtiopäi
villä aivan samaan aikaan erikoisen tyyty
väisyytensä yllälukemiini ohjeisiin työttö
myysmää:rärahan käyttämisestä, mainiten 
m. m., että nämä määräykset oli annettu 
,utan att direktiv för hjälparbetet, efter 
vilka regeringen förut rfunnit sig kunna ar
beta, blivit i något avseende ändrade i så
dan riktning, att de a11betslösa därigenom 
kommit i ett sämre läge". Näin ennakko
luulottomasti ja kaukonäköisesti Ruotsin 
vaiistuneet sosialidemokraatit ovat !katselleet 
asiaa. Ja kun Ruotsissa, kuten kaikki muis
tamme, viime vuonna SandJe,rin sosiali
demokraattinen hallitus kesäkuussa kaatui, 
ja kaatui työttömyyskysymykseen, niin sil
loinkin vielä viisi vuotta senjälkeen, kuin 
nämä ohjeet oli annettu, sosialidemokraatti
nen ha.Ilitus väitti, että se kaikissa kohdin 
oli noudattanut eduskunnan vuonna 1922 
hyväksymiä ohjeita, · jotka siis sosiali-

demokraattinen hallitus Ruotsissa vielä 
viime vuonna yksityiskohtaisesti hyväksyi 
ja •puolusti. 

Mutta puolueettomuuskatsantokannan hy
vä,ksi voidaan esittää vielä muitakin yleis
päteviä näkökohtia. Vaikka kansainliiton 
yhteyteen perustetussa kansainvälisessä työ
järjestössä ja sen yleiskonferensseissa työt
tömyyskysymystä ei olekaan vielä käsi
telty erikoisena itsenäisenä asiana, niin ne 
arvoisat kwnsanedustajat täällä, jotka ovat 
seuranneet tämän sosialipoliittisten kysy
mysten korkeimman forumin toimintaa, tie
tävät, että työtoimistossa ja yleiskonferens
sissa välillisesti muiden asioiden yhteydessä 
on useasti alleviivattu hallitusten velvolli
suutta pysyä puolueettomana työtaistelui
den aibna. Ja siinä ovat kaikkien halli
tusten edustajat yleensä olleet yksimielisiä, 
myöskin niiden maiden hallitukset, joissa 
sosialidemokraatit ovat olleet määrääviuä. 

Sympatiat ja antipatiat eivät saa ahj.ata 
hallituksen väliin tuloa' työtaisteluissa, ai~ 
noastaan täysin asialliset näkökohdat ja lo
jaaliset keinot saavat tulla kysymykseen. 
Työriitaisuus on kaikissa olosuhteissa arka
luontoinen kysymys. Taistelun tuottamat 
vaikeudet, kuten sodassa ainakin, ovat 
omiaan herättämään kyllä inhimillistä 
sääliä, mutta kylmä järki on aina säily
tettävä. On 1pysyttävä sillä kanlllalla, että 
kumpikin riitapuoli saa kääntyä ammatil
listen järjestöjensä puoleen saadakseen apua 
niiden kustannusten peittämisessä, joita tais
telu tuottaa, yhtä hyvin kuin he myöskin 
pääsevät nauttimaan niistä eduista, joita täl
lainen taistelu mahdollisesti tuo mukanaan. 
Tällaisen avustustoiminnan täytyy järjestyä 
täysin yksityistä tietä, mutta selviönä on 
.pidettävä, että hallituksen ei tule asettua 
yhteiskunna·n yhteisillä varoilla toisen tais
telijan puolelle työtaistelun lopettamiseksi. 
On valitettavaa, että meidän sosiali
de:mokraattimme ovat tässä yhteiskunnalli
sen työttömyyspolitiikan peruskysymyksessä 
aika lailla jäljellä muissa maissa vallitse
vasta yksimielisesti hyväksytystä peri
aatteesta. 

Ed. I t k on en: Tämän illan kysymys on 
paisutettu ja ainoastaan sillä tunnetulla tai
dolla, mikä herra Ingmanilla on paisuttaa 
sellaisia asioita, joita hän mielellään käsit
telee ja joita hän käyttelee joidenkin poliit
tisten tarkoitusperien hyväksi, ainoastaan 
sillä taidolla on näin mitättömästä jutusta 
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voitu tehdä sellainen suuri kysymys, jon
kalaiseksi ainakin ulkonaisilta mittasuh
teiltaan tämä kysymys näyttää muodostu
neen. Eihän voi kieltää sitä tosiasiaa eikä 
välttyä siltä vaikutelmalta, että tämä herra 
Ingmanin välikysymys on ainoastaan eräs 
rengas siinä pitkässä hyökkäysten ketjussa, 
jota kokoomuspuolue on koko nykyisen hal
lituksen ajan epätoivon vimmalla harjoit
tanut. Tämä hyökkäysten ketju alkoi sillä 
tavalla, että kulloin kukin kokoomuspuo
lueen ,,heimo" alkaen Tulenheilmosta ja 
päättyen Hiidenheimoon teki täiillä epäon
nistuneita välikysymyksiä yrityksellä kaa
taa hallitus. Kun nämä useat ,heimot" nyt 
mikä mistä1kin syystä ovat jääneet tähän 
eduskuntaan valitsematta tai muuten tule
matta, on heidän maahan jääneen miekkansa 
poiminut nyt herra Ingman, ottanut sen kä
teensä, koetellut sitä ensin sellaisessa yh
teydessä, joka ei mitenkään kuulunut asiaan, 
mutta sen jälkeen nyt järjestänyt oikean 
säännöllisen ottelun. Tämä kvsymys ei to
dellakaan olisi asialliselta sisällöltään pitä
nyt aiheuttaa tällaista - sanoisinko - pyy
kinpesua, niin'kuin nyt näyttää aiheutta
neen. 

Kaikkein parhaimpia todistuksia siitä, 
mitenkä todellakin on tarvittu herra Ing
manin koko taito, jotta tästä kysymyksestä 
olisi saatu syntymään edes se, mikä siitä 
nyt on saatu syntymään, ja sehän ei tämän 
illan kokemuksen jälkeen ole nyt kovin pal
jon, kysymyksen käsittely ja herra Ingma
nin puheet, joita hän on tästä asiasta pitä
nyt, ovat kaikkein parhain todistus siitä, 
että kysymys on aivan epätoivoinen. Ensik
sikin hän on koettanut tehdä suu·en nume· 
ron eri luetteloista, niiden sisälläpidosta, 
niiden päiväyksistä ja muista sen sellaisista 
seikoista, joilla itse sen seikan kanssa ei ole 
juuri mitään tekemistä, onko tämä työt
tömien hyväksi järjestetty työ ollut tarpeel
linen vai eikö. Sehän on pääkysymys, mutta 
tämän pääkysymyksen on herra Ingman ha
lunnut haudata kai1kenlaisten kirjavien 
pikku seikkojen peitteeseen, saadakseen hä
mätyksi asian ja saadakseen ne, joiden val
lassa on vaikuttaa asiain kulkuun, toisista 
syistä äänestämään tai menettelemään muu
ten hänen mielipiteittensä mukaan. 

Tähän hänen pitkään puheeseensa on si
sällytetty kaikki ministeriön puhelinsoitot, 
henkilöiden ja lähetystöjen luonakäynnit 
y. m. Saa aivan sen käsityksen, että herra 

1' 
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Ingmanilla on käsissään oikea järjestelmä, 
joka tarkkaan valvoo ministeriön ja minis
terien kaikkia tekoja ja tekemättä jättämisiä 
ja joista teoista ja tekemä:ttä jä,ttäm~sistä ja 
niiden valvonnasta hän sitten tulee täällä 
eduskunnan puhujalavalla suurella paatok
sella kertomaan hirvittäviä juttuja asioista, 
joilla itse asian kanssa ei ole juuri minkään
laista tekemistä. Tiihän hänen äsken pidet
tyyn puheeseensa,A:in sisältyy Pariisissa pi
detyt puhoot, sotalaivojen rakentamiset, 
lukematon määrä sanomalehtikirjoituksia 
y. m., y. m. 

Täällä on jo mainittu siitä, mitenkä herra 
Ingman papillisesta ominaisuudestaan huo
limatta näyttää olevan vailla kaikkia sää
lintunteita kovaosaisia ihmisiä kohtaan. 
Hän sääli tässäkin puheessa - ainoa säälin 
ilmaus, mikä siinä oli - niitä henkilöitä, 
joiden täytyy mielipiteitään määrätyllä ta
valla puolustaa, mutta niitä kovaosaisia 
työttömiä, joiden hyväksi tämä työ on jär
jestetty, niiden hyväksi ei herra Ingmanilla 
näytä olevan sääliä yhtään. Eräiden tois
ten nykyjään päivänkysymyksenä olevien 
asiain yhteydessä on erittäin selvästi huo
mattu, että herra Ingmanilta riittää kyllä 
sääliä muita paremmassa asemassa olevia 
ihmisiä, mutta ei kovaosaisia kanssaihmi
siään kohtaan. Ei olekaan turhaan eräs 
henkilö, vi: kaveli - sanoisinko -, joka 
näyttää erittäin hyvin tuntevan herra Ing
manin, sanonut, että herra Ingman on 
omiaan tappamaan kanssaihmisistään vii
meisenkin aatteellisuuden pisaran. (Va
semmalta: Onko se Pietilä?) Pietilä juuri. 
Minä en nyt muista tätä tohtori Pietilän sa
nontaa aivan sanalleen, mutta sisällöstä 
minä vastaan, että se on aivan tällainen. 
Omasta puolestani minä olisin valmis lisää
mään tähän arvosteluun nyt tämän kysy
myksessäolevan asian käsittelyn jälkeen, 
että herra Ingman on omiaan vielä hävittä
mään sekä itsestään että kanssaihmisistään 
vHmeisenkin inhimillisyyden pisaran. 

Tässä on minusta tämän välikysymyksen 
asiayhteys, jos niin haluttaisiin sanoa, siis 
se tausta, jota vastaan sitä on katsottava. 

Mitä sitten itse asiaan tulee, niin minä sen 
voin verrattain vähällä sivuuttaa. (Ed. 
Niukkanen: Päinvastoin!) Täällä on hal
lituksen puolesta aivan täydellisesti torjuttu 
kaikki ne syytökset, mitä ed. Ingman on 
tehnyt, että tämä työ olisi järjestetty muka 
metallisulkulaisten auttamiseksi. Onhan to-
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dellakin naurettavaa ajatellakin, että metal
lisulkulaisia hallitus ryhtyisi avustamaan 
sillä tavalla, että se yhteen pieneen Pyhä
järven . kuntaan, jossa on hyvin vähämerki
tyksellinen metallitehdas, kun otetaan huo
mioon koko maan metalliteollisuus, että se 
olisi alkanut salakavalan ja hirvittävän 
hyökkäyksen metalliteollisuutta vastaan 
järjestämällä Pyhäjärven pienen metalli
teollisuuden lähelle sulkulaisille hätäapu
työtä. Ainoastaan herra Ingmanin vilkas 
mielikuvitus tai oikeastaan se kuvittelu
kyky, jota hän niin mestarillisesti käyt
tää, on voinut tästä työstä paisuttaa >-ellai
sen metalliteollisuutta vastaan tähdätyn is
kun. 

Minä en myöskään halua tässä yhtey
dessä kajota suuresti tuohon ed. Pulkkisen 
niin paljon käsittelemään periaatteelliseen 
puoleen siitä, millä tavalla yhteiskunta, 
minä laajentaisin yhteiskunnan, sekä val
tion että kuntien, olisi suhtauduttava työ
taisteluun. Minusta tämän asian yhtey
dessä ei siitä ole kysymys. Sen verran minä 
kuiten[rin haluan sanoa, että ei suinkaan 
voitane vaatia, että valtion töitä jätettäisiin 
sitä varten järjestämättä ja tekemättä, että 
paikkakunnalla sattumalta on sulkulaisia 
tai lakkolaisia. En myöskään minä ha
luaisi sitä puolueettomuusperiaatetta ulo
tettavan niin pitkälle, että valtion töissä pi
täisi pitää mustaa listaa siitä, mitkä ovat 
sulkulaisia ja lakkolaisia ja muita työttö
miä ja ainoastaan nämä muut työttömät, 
joita herra Ingman suvaitsi kutsua tavalli
siksi suomalaisiksi työmiehi:ksi, että ainoas
taan ne päästettäisiin kunnan tai valtion 
järjestämiin töihin. Minä luulen, että puo
lueettomuusperiaatteen johtaminen niin pit
källe tulee viemaan mahdottomuuksi:n. 
Minä haluan vaan asettaa kysymyksen, eikö 
esim. kunta ole velvollinen avustamaan 
kaikkia hädäs.s.ä j:a puvtte"~~" ol!'viil, katso
matta siihen, ovatko he hädässä ja puut
teessa sulun tai la•kon takia? Minun mie
lestäni meidän köyhäinhoitolakimmekin vel
voittaa siihen. Köyhäinhoitolaissa nimen
omaan sanotaan, että kunnan on annettava 
-elatusta kaikille niille, jotka eivät työllään 
tai toisten huolenpidon kautta tai muuten 
voi eaada riittävää elatusta ja hoitoa. Mei
dän köyhäinhoitolakimme sulkee siis avus
tettavien pii::iin yleensä kaikki ne henkilöt, 
jotka jostakin syystä jäävät vHille elatmta .ia 
hoitoa ja velvoittaa samalla kunnan huoleh-

timaan siitä, että tällainen henkilö sellaista 
elatusta ja hoitoa saa. Ja minä uskon, että 
tätä lain paikkaa ei voida tulkita niin, että 
se sulkisi pois sellaiset henkilöt, jotka ovat 
sattumalta sulussa tai lakossa. Nyt ei kui
tenkaan ole kysymys kunnan vaan valtion 
avustusvelvollisuudesta. Mutta minusta ne 
voidaan erittäin hyvin tässä yhteydessä rin
nastaa. Jos näin ahtaasti tahdottaisiin 
esim. köyhäinhoitolakia tulkita, niin mi
nusta ainoa mahdollisuus on se, että kunta 
voisi esim. avustaa :köyhäinhoidolla tällai
sia puutteessa olevia, mutta ei saisi järjes· 
tää niille töitä ja sellainen tulkinta minusta 
on merkillinen. Sosialidemokraattisella 
ryhmällä ei suinkaan ole syytä moittia hal
litusta siitä, ettei se ole mennyt puolestaan 
puolueettomuusperiaatteen soveltamisessa 
niin pitkälle kuin herra Ingman ja hänen 
aatetoverinsa olisivat vaatineet. Päinvas
toin sosialidemokraattinen ryhmä on siitä 
hallitukselle erittäin kiitollinen ja siinä suh
teessa antaa, niinkuin yleensäkin tässä ky
symyksessä, hallituksen toiminnalle täyden 
tunnustuksen. 

Minä haluan kuitenkin tässä yht~ydessä 
myöskin lyhyesti käsitellä vielä tätä puo
lueettomuusperiaatetta siltä kannalta, onko 
sitä todellakin niin tarkasti ja tasapuolisesti 
noudatettu, niinkuin herra Ingman tällä 
ke:,taa näyttää suosittelevan. Herra Ing
manhan sanoi puheessaan nimenomaan, että 
kuinka voitaisiin vaatia porvarilliselta hal
litukselta puolueettomuutta, jos nyt sallit
taisiin sosialidemokraattisen hallituksen 
harjoittaa puolueellisuutta. Mutta minä olen 
vakuutettu siitä, että herra Ingman antaa 
omantuntonsa nukkua kaikessa rauhassa ja 
on antanut jalka kerran, jokaisen lukuisan 
kerran, kun porvarillinen hallitus tässä 
maassa on ryhtynyt tukemaan työtaistelussa 
työnantajia. Ja ne kerrat eivät suinkaan ole 
harvinaisia. Yritettiinhän vielä viime ke
sänä valtiovallan viranomaisten puolelta se
kaantua työtaisteluihin työnantajain puo
lesta. Vielähän on meillä tuoreessa muis
tissa se, kuinka Vaasan poliisilaitos sekaan
tui erääseen työtaisteluun vang-itsemalla 
lakkolaisia ja pit8mällä heitä pidätettyinä 
ilman mitään muuta sy:vtä kuin se, että he 
olivat lakossa. Tämä Vaasan tapaus jär
jestettiin sosialidemokraattisen sisäministe
rin toimesta .ia hänen asiaan puuttumisensa 
kautta oikealle tolalle. Mutta minä olen 
varma siitä, että jos herra Ingman olisi sat-



tunut silloin olemaan hallituksessa vaikkapa 
sisäministerinä niin hän ei suinkaan olisi tä
hän .asiaan puuttunut. Hän olisi antanut 
sen tapahtua aivan häiritsemättä, niin
kuin on tähän saakka usein tapahtunut ja 
tulee epäilemättä vastakin porvarillisten 
hallitusten aikana tapahtumaan. Minulla 
oli myöskin tilaisuus sisäministerinä olles
sani estää eräs tällainen asiaan puuttumi
nen. Se oli Itä-Suomessa eräässä lakkotais
telussa, kun nimismies niinikään puuttui 
asiaan ja vangitsi ammattijärjestöstä lähe
tetyn lakonjärjestäjän. Lakko oli silloin 
jo käynnissä. Henkilö ei siis tullut yllyt
tämään lakkoa sinne, vaan ainoastaan lak
kolaisten keskuuteen neuvottelemaan ja 
suunnittelemaan. Tämän henkilön nimis
mi~s vangitsi ilman mitään muuta syytä 
kmn se, että hän neuvotteli lakkolaisten 
kanssa ja kun minä tiedustelin, mitkä olivat 
syyt vangitsemiseen, niin mitään syytä ei 
voitu ilmoittaa. Ainoastaan ministeriön 
asiaan puuttuminen vapautti sillä kertaa tä
män lakkolaisten neuvonantajan. 
· Tällaista tapahtuu lakkojen aikana porva
rillisten hallitusten aikana aivan tuhkati
heään ja kukaan teistä herroista porvarilli
sista ministereistä ei ryhdy toimenpiteisiin, 
jotta puolueettomuus työtaistelussa säilyisi. 
Minä en ole vielä kuullut yhtään sellaista 
tapausta, päinvastoin minä olen kuullut sel
laisia tapauksia, että kun työväen puolelta 
on vaadittu puolueettomuutta tässä suh
teessa, vaadittu ministereitä puuttumaan 
asioihin, he ovat tällaiset vaatimukset hy
länneet. 

Vielä haluan mainita erään tapauksen, 
j<Jka jatkuu parwillaan. Ne ovat nämä niin 
surullisen kuuluisat Pihkalan rikkurijoukot. 
Nehän, kun tulevat lakkoa murtamaan 
johonkin paikkwkuntaan, panevat toimeen 
aivan yleensä sellaisen metelin ja epäjärjes
tyksen paikkakunnalla, että semmoista ei 
koskaan järjestetyssä yhteiskunnassa muissa 
oloissa sallittaisi. Nämä rikkurit, lakonmur
tajat, saavat ammuskella, juopotella, räy
hätä ja tapella paikkakunnalla niin paljon 
kuiri itse ikinä ilkiävät, eikä järjestysvalta 
juuri koskaan puutu asiaan, sitä varten, että 
nämä ovat työnantajille välttämättömiä hei
dän työtaisteluissaan. Valtion valvontavalta, 
valtion järjestysvalta, huolenpito. järjestyk
sestä, nukkuu koko sen ajan, kun tämä työn
antajille välttämätön rikkurijoukko husee-

raa paikkakunnalla. Tällaisia esimerkkejä: 
on viime kesän ajalta vaikka kuinka paljon. 
Minä sattumalta kesäkuussa kuljeskelin 
muutamilla tehdasseuduilla ja voin .Paikka
kunnalla käyneenä todeta, mitenkä todella
kin hirvittävää laiminlyöntiä tässä suhteessa 
tapahtui ja tapahtuu. Ja on muistettava, 
että tätä laiminlyöntiä, järjestysvallan lai
minlyöntiä ei voi estää edes sosialidemo
kraattinen hallitus eikä edes sellainen minis
teri, joka on asioista aivan toista mieltä, sillä 
on mahdotonta valvoa jokaista poliisimiestä 
ja nimismiestä, joka laiminlyö tehtävänsä. 
Voi kyllä oikaista häntä väärässä otteessa ja 
väärässä tehtävässä, mutta on mahdotonta 
valvoa sitä, että hän tekee kaiken sen, mitä 
hänen pitäisi tehdä. 

Niinikään sietää mainita, että valtion lii
kelaitokset kuten esimerkiksi osakeyhtiöt 
Gutzeit ja Tornator ja muut sellaiset kuulu
vat työnantajajärjestöön. Ne siis siinä suo
ranaisesti tukevat työnantajain pyrkimyksiä 
m. m. työtaistelussa. Onpa tässä tukemisessa 
menty niinkin pitkälle, niinkuin aivan äsket
täin on saatu lukea, että nämä valtion omat 
liikelaitokset ovat esiintyneet puuteollisuu
den työnantajien yhteisessä taistelussa val
tiota itseänsä vastaan. Tarkoitan nimittäin 
näitä niin kutsuttuja metsähuutokauppoja. 

Kaikki nämä tällaiset tapahtumat osoitta
vat, että meidän porvarillinen mielipiteemme 
ei suinka-an reageeraa silloin kun valtio tai 
yhteiskunta esiintyy työnantajien puolesta, 
mutta ainoastaan silloin, kun epäilläänkin 
sitä, että nyt yhteiskunnan puolelta tahdot
taisiin tukea kovaosaista työväen ainesta sen 
ankarassa kamppailussa. 

Niinkuin sanoin, tämä kysymys on asialli
sesti jo minun mielestäni loppuun käsitelty. 
Sen vastauksen jälkeen, minkä herra kulku
laitosministeri täällä antoi, ei liene monella
kaan edustajalla, joka ei tässä yhteydessä 
tahdo ajaa poliittisia sivutarkoituksia, epäi
lystäkään siitä, että kaikki ne syytökset, mitä 
hallitusta ja sen menettelyä vastaan tässä 
asiassa on tehty, ovat olleet etupäässä kek~ 
sittyjä ja paisutettuja syytöksiä. 

Me voisimme mielestäni aivan hyvin siir
tyä tämän jälkeen päiväjärjestykseen. Minä 
lopuksi ilmoi tankin sosialidemokraattisen 
ryhmän puolesta, että sosialidemokraattinen 
ryhmä kannattaa ja tulee äänestämään ta
vallisen siirtymisen puolesta päiväjärjestyk
seen. 
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Puhe m i e s: Istunto keskeytetään 15 
minuutiksi. 

Istunto keskeytetään kello 9.10 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 9.25 i. p. 

Keskustelu jatkuu 

Ed. H u t t u n ·e n: Äskeinen ed. Ing
manin puheenvuoro osoitti, että hän~ellä on 
o1lut verrattain suuri työ haki1essacan 
yksityiskohtaisia tietoja kyseessäolevassa. 
asiassa. Sitä osottaa se poliisikuulus
telun pito, minkä ed. Ingman on nähtä
västi suorittanut ministeriön eri virkamies
ten keskuudessa aina vruhtimestarista ja 
konekirj.oittajattarista esittelevään sihtoo
riin asti saadakseen selville, milloin mikin 
kirje on PyhäjärvelLe tai muualle lähetetty 
j. n. e. Tämä seikka osaltansa selvittänee sen
kin, min:kä vuoksi ed. Ingman siinä kamp
pailussa, joka myöskin on tällä kertaa ollut 
päiväjärjestyksessä, jota kutsutaan Ingman
Pietilän kamppailuksi, jäi tappiolle profes
sori Pietilän kanssa. Ed. Ingmanilla nälh.tä
västi ei ole riittänyt aikaa kahden näin 
suuren kysymyksen selvittelemiseen. 

Välikysymyksen perusteluissa samoinkuin 
ed. Ingmanin ja ed. Pulkkisen äsken anta
massa lausunnossa selitetään, että meillä 
täytyisi päästä ja ehdottomasti pitää kiinni 
siitä, että valtiov·alta ei tavalla eikä toisella 
saa sekaantua työntekijäin ja työ;:nantajain 
välisiin työselkkauksiin. Se siis merkitsee 
sitä, että elhdottomasti puolueettomuutta on 
noudatettava, olkootpa hallituksessa minkä 
puolueeen edust·ajat tahansa. Minulla kui
tenkin on suuri syy luulla, että ed. Ingman 
enempi kuin hänen väli.kysymykseensä yhty
neet tov.erinsakaan eivät ole totta tarkoitta
neet sillä, mitä välikysymyksessään esittä
vät. Ainakaan tähänastiset kokemukset itse
näisenJdn Suomen aikana eivät osoita sitä, 
että tämän maan valtiovalta olisi pysynyt 
erossa työntekijäin ja työnantajain välisistä 
työselkkauksista. Päinvastoin meillä on 
useit·a .esimerkkejä osotetta·vina, että valtio
valta on varsin tehokkaasti, ryhtynyt tuke
maan taistelevia, mutta ei työntekijöitä 
vaan - työnantajia. Minä sivuutan koko
naa,n ne lukuisat esimerkit, jotka tapahtui
vat jo tsaarivallan aikana, ja jolloin tämän 

maan hallitusohjat olivat pääJasiassa suo
mettarelaisten kynsissä ja jolloin työväen 
oikeusloukkaukset eritoten työtaistelutilai
suuksissa ovat hyvinkin lukuisat. Sen sijaan 
rajoitun tarkasteLemaan kysymyksiä ainoas
taan itsenä·isen Suomen ajoilta, ja kuten sa
noin, on tässäkin suhteessa jo meillä hyvin 
useita esimerkkejä osoitettavissa. 

Jo se, mistä ed. Itkonen mainitsi, että 
valtiovallan erikoisessa suosiossa ovat n. s. 
rikkurit eli P~hkalan kaarti, <ln omiaan 
osoittamaan mielestän~ sitä, että valtiovalta 
ei ole tasapu<llisesti näissä asioissa suhtautu
nut. Sillä mehän tiedämme, että paitsi sitä, 
että rikkureilla on erikoiset oikeudet järjes
tyshäiriöiden tekemiseen, sillä poliisiviran
omaisethan eivät heihin puutu, ellei rikos 
ole e.rittäin suuri, niin järjestetään valtio
vallan puolelta rrkkureille mitä pal'hain 
toimeentulo ja olo, m. m. asunnot. Valtion 
yleiset laitokset järjestetään rikkurien 
asunnoiksi, kesä.aikana ovat pääasiassa kou
lut Pihkalan armeijan asuntona. Koulut 
ovat joko kuntien tai valtion ta:i näiden yh
teisiä. Näin muodoin se, että valtiovalta 
järjestää rikkureille asuntoja y. m. toimeen
tulomahdollisuuksia, on minun mielestäni 
seikka, jota ei voida hyvällä syyllä puo
lueettomuudeksi kutsua. Senlisäksi voin 
mainita, että n. s. keskuspoliisi on v·arsin 
tehokkaasti tukenut työnantajia useissa 
taisteluissa. Minulla on tässä eräs omakoh
tainen esimerkki, joka puhuu hyvin voi
m~J;Jkkarusti puolestaan. Otan esimerkin vuo
delta 1923, silloin kun vallitsi Helsingissä 
ralmmmstöiden sulku. Työnantajat olivat 
silloin laskeneet, että heittämällä vähän 
vaille 5,000 työläistä sulkuun, voivat he 
itse saada riittävän hyvän määräysvaUan 
työsuhteisiin ja palkkoihin nähden. He olet
tivat, että tämän sulun kautta voidaan Hel
singin rakennustyöläisjärjestöt niin, tuka
huttaa, että niiden osuus palkkojen ja työ
suhteiden järjestelyssä kokonaan katoaa. 
Tämä työnantajain laskelma oli kuitenkin 
virheellinen tai voisi sanoa hyvin läheinen 
sille väärin-laskelmalle, jonka työnantajat 
ov.at tehneet myöskin nykyisessä metallitöi
den sulussa. Työnantajat eivät voineetka'll.:n 
päästä tarkoituksiensa perille. Sulku jat
kui ja työantajain tappio nåytti varmalta. 
Silloin astui esiin keskuspoliisi. Minä olles
sani ammattijärjestön puheenjohtajana, 
sain silloiselta sosialiminist.eriltä - kuului 
muuten edistysmieli•se·en puolueeseen - kut-
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sun saapua valtioneuvostoon neuvottelemaan 
herra ministerin kanssa. niistä mahdollisuuk
sista mitä oli olemassa sulkutilanteen lo
pettamiseksi Noudatin kutsua. Mutta 
kaikki asiallinen kes:kustelu ministerin 
kanssa oli mahdoton yksinkertaisesti siitä 
syystä, että ministerin keskustelun aiheena 
oli vain se, millä tavalla työntekijät s:aada•an 
parhaiten alistumaan työnantajain raj·atto
man mielivallan alle. Ja kun ministeri sai 
minulta tiedon, että työntekijät eivät tule 
tällais.een mielivaltaan alistuma<an, vaan 
että ne tulevat edelleen pysymään työpai
kan portti·en ullwpuoleUa, johon työnanta
jat olivat ne heittäneet, men-etti ministeri 
malttinsa ja ryhtyi käyttämään kieltä, jota 
ei olisi odotta.nut, jopa antoi ymmärtää, 
että minun henkilökohtainen vapautenrkaan 
ei ole ta·attu. Tulos keskustelusta oli plus 
minus nolla, ellei oteta lukuun sitä, että 
pari tuntia tämän keskustelun jälkeen saa
puivat etsivän keskuspolisin agentit työ
paikkaani ja julistivat minun vangituksi. 
Vangittunaoloni jatkui noin viikon ajam eli 
nihll kauan Jmn sulkukiin lresti. Tulkoon 
mainittuksi eräs merkillinen yhteensattuma. 
Kun sulku päättyi kelLo 12 päivällä, niin 
samana päivänä kello 3 aikaan ilmoitti kes
kuspoliisi minulle, että olen vapaa. Koko 
pidätettynä oloaikana minua ei syytetty 
mistään, ei luvattukaan nootaa syytettä mis
tään ja sanottiin rehellisesti, että olen pidä
tetty ainoastaan nykyisen vallitsevan sulun 
takia. Minä oletan, että hallitus oli tietoi
nen minun pidätyksestäni. Minä oletan, 
että se oli tapahtunut hallituksen suostu
muksella, tai ainrukin herra ministerin kans
sa käydyssä keskustelussa ooin sen käsityk
sen. Tai ainakin oli hän tietoinen siitä, mitä 
tuleman piti. 

Voikohan ed. Ingman tai joku muu por
varillinen edustaja selittää, että valtiovalta 
tässäkin tapauksessa oli puolueeton. Minun 
mielestäni sitä ei voi, vaan päinvastoin mi
nun käsitykseni on, että valtiovalta sekaan
tui tässä tapauksessa varsin törkeästi tur
vaamaan työnantajain luo.kkaoikeuksia. 
Valtiovallan puolelta kai käsitettiin, että 
Yangitsemalla ammattijärjestön johdossa 
olevat henkilöt aiheuttaa se sekasortoa työ
läisten keskuudessa ja niin ollen on työn
antajilla parempi tilaisuus päästä noiden 
katalain tarkoitusten perille. Tässä tapauk
sessa kuitenkin työnantajat, kuin myöskin 
valtiovalta erehtyivät; työntekijät kaikesta 

huolimatta voittivat, joka on niiden kun
niaksi sanottava. 

Toinen jotenkin samanlainen esimerkki 
tapahtui sitä edellisenä vuotena Varkau
des.sa. Varkauden paperityöläiset pyysivät 
työnantajalta muutaman kymmenen pennin 
palkankoroitusta. Tähän ei työnantaja 
suostunut. Työläiset ryhtyivät käyttämään 
sitä ainoata oikeata keinoa, mikä heillä käy
tettävänään on ja m1kä heille lailliS~esti 
pitäisi olla turvattu, nimittäin lakkoa. Kun 
tässäkin lakossa näytti ilmeiseltä, että työn
antajat tulevat häviämään, täytyi valtioval
lan sekaantua juttuun, sekaantua siten, että 
Varkauteen saapui pari keskuspoliisin 
agenttia ja pidättivät muutamia lakkolaisia. 
Mistä syystä, kysyttiin keskuspoliisin agen
tei.lta? Agentit vast1asivat: Peloitukseksi toi
sille. Ja että näin oli todella asianlaita, to
distaa se, että näitäkään pidätettyjä ei syy
tetty mistään. Heidät päästettiin muutaman 
päivän kuluttua vapaiksi. Ja näin ollen oli 
tässäkin aivan ilmeisesti tarkoituksena vain 
saada epäjärjestystä työntekijäin keskuu
teen ja sillä tavoin saada ne alistumaan 
työnantajain mielivallan alaisiksi. 

Tällaisia esimerkkejä minä voisin luetella 
useita, sekä ennen vuotta 1922 kuin myöskin 
sen jälkeen. Mutta niiden luetteleminen ei 
liene tarpeellista. Minun mielestäni j() 
nämä parikin esimerkkiä. jotka olen esittä
nyt, puhuvat niin voimakkaasti sen käsityk
sen puolesta, että nykyistä edelliset halli
tnkset, olkootpa ne minkä värisiä tahansa, 
eivät ole jaksaneet noudattaa sitä kultaista 
puolueettomuutta, mitä välikysymyksen 
esittäjät nykyiseltä hallitukselta vaativat. 
Päin,vastoin vo;daan sanoa, että ne ovat hy
vinkin törkeästi loukanneet tätä puolueetto
muuskäsitettä. 

Muuten mitä tulee kysymykseen nykyi
sestä suuresta työnsulusta, josta on aiheu
tunut myös tämä esillä oleva välikysymys, 
niin voinen mainita, että se on yksi niitä 
työtaisteluja, joissa yleinen mielipide epäi
lemättä on työntekijäin puolella. Työpai
kat, jotka ovat vallitsevina Turun metalli
työläisillä, josta riita on lähtenyt, ovat niin 
kurjat - mainittakoon vain, että paraiden 
ammattimiesten palkat voivat olla 5 tai 
6 mk. j. n. e. - että on aivan täysi oikeus 
tällaisiin palkkoihin vaatia parannusta. 
Ja jos vielä ymmärtäisi sen että työnanta
jat tappelevat turkulaisia työläisiä vastaan 
mutta jättävät taistelun turkulaisten työ- ' 
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läisten ja Turun työnantajain väliseksi tais
teluksi, niin ei voi ymmärtää sitä, että tä
män muutaman sadan työläistä käsittävän 
taistelun takia heitetään lähes 10,000 työ
läistä sulkuun. 

Mikä on työnantajain tarkoitus? Sano
taan, että sen kautta· tahdotaan vaikuttaa, 
että Turun metallityöläisten on peräydyt
tävä. Mutta minä haluan lisätä, että tar
koituksena on enempi. Tarkoituksena on 
nujertaa ei ainoastaan Turun metallityöläis
ten taistelu. vaan heittää este kaikkien 
palkkataistelujen eteen ja saattaa metalli~ 
työläiset yksinomaan työnantajain mää
räyksistä riippuviksi. Sehän on tarkoitus. 
Ja että näin on, on mielestäni omiaan osoit
tamaan sekin, että sulkupäätös metallityön
a•ntajain liiton kokouksessa. tehtiin hyvin 
niukalla enemmistöllä, ja voin lisätä, kuten 
sanomalehtitiedot osoittavat, että jos eräs 
huomattava työnantaja olisi saanut tilaisuu
den olla äänestämässä, olisi päätös työn
antaja.in liiton kokouksessa tullut kokonaan 
toinen, mikä se tuli. Siis työnantajain kes
kuudessakaan ei oltu asiasta yksimielisiä. 
Siitä on osoituksena mainitsemani päätös, 
kuin myöskin ne monet sanomalehtikirjoi
tukset, mitä eri sanomalehdissä on jo asiasta 
esitetty. Millä tavalla hallituksen tulee täl
laisiin työtaisteluihin suhtautua? Minun 
mielestäni hallituksen on aina ratkaistava 
se, millä tavalla työtaistelu syntyy. Jos se 
on syntynyt niin epäoikeutetulla tavalla 
kuin se tällä kertaa on syntynyt, niin mi
nu.sta ei olisi ollut haWtukselta rikos, vaik
kapa se olisikin ryhtynyt jollakin tavalla 
tukemaan sulkulaisia, jota se kuitenkaan ei, 
kuten kulkulaitohministerin puheesta sel
visi, ole tehnyt. Nyt kuitenkin on vielä asia 
siten, että valtiovalta on tätäkin sulkua tu
kenut työnantajien puolelle ja tulee edelleen 
tukemaan verrattain voimakkaasti. Se ta
pahtuu siten, että valtiolla on eräitä liike
haaroja, m. m. 0. Y. Gutzeit, josta valtio 
omi>&ta.a 90% osakkeita, samoin 0. Y. Tor
nator, jossa valtiolla on yli 50 % osakkeita. 
Nämä yhtiöt, samoin kuin eräät toisetkin 
va·ltion omistamat yhtiöt. kuulwvat työn
antajain liittoon ja työnantajain liiton 
keskinäinen sopimus edellyttää, että jokai
sen jäsenen on otettava osaa niihin kustan
nuksiin, joita työtaistelut aikaansaavat. 
Ja kuten ti.edetään, nykyinen metallityöm
tekijäin ja työnantajain välinen taistelu ei 
ole kustannuksiltaan varsin pieni, vaan 
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ne kustannukset ovat miljoonia mark
koja. Minä olen aivaTIJ vakuutettu, että 
Gutzeit-yhtiö, Tornator-yhtiö y. m. valtion 
omistamat yhtiöt joutuvat maksamaan 
työna.ntajain liitolle, taisteluun joutuneille 
työnantajille moninkertaisesti sen summan, 
mitä valtioneuvosto on myöntänyt Pyhäjär
ven maantien rakentamiseen. Ne ovat 
myöskin valtion varoja ja se on välitöntä 
tukea, millä valtio joutuu tällä tavalla tätä 
taistelua tukemaan työnantajien eduksi. On 
silloin mitä sydämettömintä, että voidaan 
esittää välikysymys sellaisesta asiasta, jos 
valtio on myöntänyt hätäaputöiden järjes
tämiseen jollekin kunnalle 300,000 markkaa. 

Useilla muilla tavoilla joutuu valtiovalta 
tukemaan työnantajia. Mainitsen vain esi
merkiksi, että viime keväänä ollut paperi
työläisten lakon uhka oli myöskin omiaan 
kehoittamaan vaitionkin omistamia liikelai
toksia yhtymään työnantajien renkaaseen. 
Ne olivat jo siltä varalta varustautuneet 
ottamaan vastaan taistelun, joka taistelu 
olisi mahdollisesti tullut maksamaan Suo
men valtiolle hyvinkin runsaita määriä. 
Tällainen valtion liikelaitosten esiintyminen 
saattaa vielä aikaan senkin, että työtais
teluja syntyy enempi kuin mitä niitä sään
nölEsissä oloissa voisi syntyä, elleivät nä.mä 
valtion yhtymät olisi yhtyneet työnantajien 
kanssa samaan renkaaseen. Siitä on minulla 
osoituksena mainittava se, että viime ke
väänä, kun Gutzeit-yhtiöp. työläiset tar
josivat työnantajallensa., Gutzeit-yhtiölle, 
palkka- ja työsopimusehtoja ja että nä;stä 
ryhdyttäisiin neuvottelemaan, vastasi Gut
zeit-yhtiön toimitusjohtaja: Me olemme 
työnantajain liitossa ja työna•ntadain liitto 
on kieltänyt meidät kaikesta yhteisto;min
nasta työvii.:m järjestöjen ka11ssa. Siis tällä 
tavalla oli työnantajain liitto kahlehtinut 
jo vaitionkin liikelaitokset, joka on omiansa 
provoseeraamaan työtaisteluja. Sekin on 
työnantajien etujen palvelemista. 

Olen edellä jo osoittanut, että yleinen 
mielipide nyt vallitsevassa metallitöiden su
lussa on kieltämättä työntekijäin puolella. 
Siitä on mielestäni osoituksena myöskin se, 
että useat kunnat ovat käs;telleet asiaa ko
konaan toisin kuin ed; Ingman y. m. väli
kysymyksen allekirjoittajat. Ne ovat ryh
tyneet avustamaan sulkulaisia siten, että 
heille koetetaan järjestää mahdollisimman 
paljon kunnan töitä j. n. e. Tällä tavalla 
tahdotaan aikaansaada jonkinlainen helpo-
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tus sulkulaisten elämässä. Ja että yksityiset 1 

työnantajat ovat, hyvin useat, ottaneet 
sulkulaisia töihin, on minun mielestäni osoi
tus siitä, että nekään eivät hyväksy työn
antajien hyvinkin tuomittavaa toimen
pidettä. 

Vielä olisi minulla eräs esimerkki tästä 
mainittava, nim. se että Högforsin tehtaan 
toimitusjohtaja yksityisissä töissä kuuluu 
käyttävän sulkulaisia. Tämä minun mieles
täni antaa aihetta uskoa, että Högforsin teh
taan omistajaliekaan ei liene sulkutilanne 
mieluisa, vaan päinvastoin hänelläkin lienee 
asiasta toinen käsitys kuin metallityönanta
jain liitolla. Olipa kuitenkin tämän asian 
kanssa kuinka tahansa, niin kuitenkin on, 
että yleinen mielipide ja myötätunto on 
työntekijäin puolella, joka on omiaan takaa
maan, että työläiset tulevat taistelussa 
voittamaan. 

Millä tavalla ulkomailla porvarilllisissa
kin piireissä suhtaudutaan taistelussa ole
viin, siitä antaa minusta kuvan se, miten 1 

esim. Englannin porvaristo suhtautui viime 
vuotena olleeseen hiilikaivostyöntekijäin lak
koon. Kun siellä joutui useita miljoonia 
työläisiä työttömiksi, on selvää, että näiden 
perheet joutuivat hädänalaiseen asemaan. 
Porvarillisissakin piireissä heräsi silloin 
ajatus, että näiden perheitä on avustettava. 
Kunnat ja yksityiset porvarilliset hyvän
tekeväisyyslaitokset ryhtyivät toimenpitei
siin lakkolaisten, perheiden avustamiseksi. 
Meillä ei tällaista tehdä. Meillä nähdään 
porvaristo, jonka eturintamassa kulkevat pa
pit, osoittamassa hirsipuuta hallitukselle sen 
vuoksi, että hallitus on varannut tilaisuu
den muutamalle lakkolaiselle työnsaantiin 
sulun aikana. On hyvin suuri erilaisuus tä
män maan ja muiden maiden porvariston 
välillä. Ja ennen kaikkea herättää juuri 
ihmettä se, että, kuten mainitsin, tällaisen 
suunnan kannattajana, lipunkantajana kul
kevat papit. Tämä on minun mielestäni jo 
sellaista, että se ansaitsisi rumemmasti sa
nottava.n kuin mitä parlamentaarisessa 
kielessä on mahdollista. 

Minä yhdyn kannattamaan sitä, että 
eduskunta siirtyy yksinkertaiseen päiväjär
jestykseen. Minun mielestäni hallitus ei ole 
tässä tehnyt minkäänlaista rikosta, vaan 
päinvastoin se on tehnyt vain sen mitä on 
pitänytkin tehdä. 

Ed. K u u s i s ·t o : Silloin kuin tämä vä
likysymys oli ensimmäisessä käsittelyssä -

näillä ed. Ingmanin väli'kysymyksHlä on se 
etuoikeus~ että ne käsitetlään kolmessa 
lukemisessa -- niin silloim kuin tämä en
siilliiiläisessä lukemisessa käsiteltiin, väliky
symyksen . ensimmäinen lllllekirjoittaja ja 
sen isä lausui m. m. seuraavalla tavalla·: 
,Jos nyt herra kulkulaitosministeri olisi 
epäillyt, että täällä on kysymys sulkulais
ten auttamisesta, niin hän olisi tietysti käy
nyt läpi tämän luettelon, -- nimittäin työt
·tömistä PydläjärveHä -- ja hankkinut itsel
leen tietoa siitä, mitä väkeä nämä työttö
mät ovat.'' Minä ajattelen, että jos niin 
menetellään yJhdessä tapauksessa, niin val
tiovallan täj'ityisi• tietysti menetellä aivan 
samalla ta1paa kaikissa muissakin tapauk
sissa, siis bikissa niissä töissä, joita val
tio teettää, ministerin täytyisi käydä läpi 
kaikki luettelot työhön pyrkijöistä ja ottaa 
selvä, sa ttuvatiko ne kuulumaan lakko
~aisiin tai su~kulaisiin siellä tai täällä eri 
paikkakunnilla. Ja ed. Ingman vielä ni
menomaan mainitsi, että tämä kuuluu, ei 
millekään aiemmalle virkamiehelle, ei esi
merkiksi, niinkuin täss·ä tapauksessa, tie- ja 
vesirakennusten ylihallitukselle, ei jolleikin 
pomol·le työmaalla, mutta itselleen 'herra 
ministerille. MeiUä on kai valtion töissä 
nyt ka.ilkkina aikoina useampia tuhansia työ
läisiä ja näitä täytyisi siis ministerien seu
loa, näitä luetteloita, päästäkseen selville 
siitä, olisivatko ne oikeutettuja saamaan 
hätäaputöitä, vai olisiko heidän ja heidän 
perheittensä kenties kuoltava nälkääm. 
Tämä kuuluu välikysymyksen tekijäin mie
•lestä ministerin tehtäviin. Ministeriön tie
tysti tulisi hankkia kaiilclden, näiden tuhan
sien ihmisten, mainetodimus, tietysti ote 
rikosrekisteristä ja loppujen lopuksi työn
antajain musta lista päästäkseen· selv-ille, 
mitä kaikkea nämä työhön pyrkijät ovat 
ammati'ltaan, ovatko he julistetut sulkuun, 
ovatko he muuten työttömiä tai lakkolai
sia j. n. e. Kun niiden sata•kunnan hen
kilön seulominen, jonka ed. Ingman otti 
tehtäväkseen, on ottanut häneltä aikaa 
:toista kuukautta, niin kai hallitukselta ot
taisi tuhansien ihmisten samanlaineon seu
lominen aikaa aina!kin niin kauan, että näil
käkuolema olisi muutamille seurauksena 
tällaioosta tarkastuksesta, jota hallitukselta 
tässä asiassa on vaadittu. Minä nyt kui
tenkin luulisin, että tässä, jos tällaista vaa
timusta noudatetaan, joudutaan aivan 
mahdottomuuksiin, ja kerrassaan mahdo
ton.ta sitä on vaatia nykyiseltä h.allituk-
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.selta. Kun tulee joSkus, niinkuin se var
anasti tU!lee, se ed. Ingmanin haJlitus, niin 
j.os se alentuu tällaisiin tehtäviin, mi.nä en 
1uuiltavasti sille mitään mahda, mutta lii
lro.a. on vaatia si:tä nyikyiseltä iha:llitukselta. 

Sitten minä tässä viime aiikoina olen 
koettanll!t tutlkia, että mitenkä t:ämä ed. 
Ingmanin :resepti sopii 'Y'hteen hänen mes
tarinsa opin tai edes sen sovellutetun tai 
käytännöllisen jumaluusopin kanssa, ja 
siinä tarkoituksessa minä ·,entisten tietojeni, 
tosin V'älhäisten, rrisäksi vielä ostin Ingmanin 
kirjoittaman teoksen, JOihanneksen evanke
liThlllin ja Mar:lruksen eV<ankeliumin, joihin 
hän itse ·on suomentanut omakätises:ti telks
tin ja varustanut ne myöskin omilla seli
tyksillään, j,a tminä tu:lin näistäkin V'akuu
tetuksi, että n.e sopiv·at varsin vähän y1h
teen sen kannan kanssa, jonka ed. Ingman 
tässä asiassa on ottanut. Nämä evanke
listat, joista hän puhuu, ne olivat köyihren 
ystäviä kailkessa suhteessa. Nelhän käveli
vät lkamelinJlm,rvaJma:vuissa ja heidän ai
noana ruokanaan oli joku syötäväksi kel
paaVJa il1einäsrirkkalaji j.a kaikissa suhteissa 
ihe oliv:wt lköylhi,en ,puole!Ha. Minä myöskin 
luulen, että ed. Ingman OO.kä vielä muistaa 
~rään miehen nim~n, joka. eli !pari tuhatta 
vuotta takaperin. Minä kyllä olen var:ma 
siitä, että !hänen oppinsa 10n ed. Ingman 
unohtanut, mutta minä oletan, että hän 
vielä muistaa sen miehen nimen, joka sanoo 
siellä jossain ,pyhässä kirjassa, että kun sinä 
näet nälkäisen, niin ruoki häntä, kun näet 
alastoman, niin vaateta häntä, äläkä käännä 
pois itseäsi lih:asi tyköä. TiLmä Natsaretin 
kirvesmies, joka näin !puhui, hän ei sano
nut, että nälkäinen on ll'uokitt,ava vain siinä 
tapauksessa, että lh:än ei oile sulkulain:en. 
Hän tarlkoitti näihtävästi, ~että se on ruo
kittava Imikissa tapauksissa. Kun Natsaroa
laioon käski auttamaalll puutteeseen jou
tunutta., vaatettamaan alastonta, ei hän 
neuV'Onut siLloinkaan katsomaan jostakin 
työnantaj.an mustasta :li:stasta, josta oiisi 
se1vill'ny;1;, kuuluuko h:än sulkulaisiin. tai 
lakkolaisiin ja sen 1perustuksella tutkinut, 
olisiko siiJle annetta,va ~uoka,a, vaatetta, 
y;ösija.a j. n. e. Minä luulen, että se ed. 
Ingmanin mestari ei ,asettanut mi:tään eh
toja :nälkäisten ja puutteenalaisten v.aatet
tamiselle ja ,ruokkimise'lle. On kyllä omi
tuista, että minun, kirkosta eronneen, paka
naksi kutsutun, täytyy valtioki:rlkon pap
-peja muisrturttaa tiHlaisesta asiasta, mutta 

niin .alas ~yttää oovellerttu ja käytännöl!li
nen jumaluusopipi tosia.an meillä vajonneen, 
että täytyy jo maallilronkin . käydä .tästä 
muistutta.m:aJan. Kyllähän sierlä sanotaan 
vielä monta muuta semmoista varteenotet
tavaa seikkaa, siellä :pyhässä kirjassa, m. m. 
siellä mainitaan eräästä isästä, jolta /hänen 
18lpsensa anoo leipää, että antaisiko se sen 
leivän asemesta lkiven, ja niissMtin evan
<lrel:im:meissa, joita ed. IngmaJli on suomennel
lut ja selittänyt, sanotaan, että sellainen 
isä olisi ~arsin kelvoton ja huono, mutta 
siitä huolimatta näyttää ed. Ingman olevan 
valtmis antamaan toiseen käteen lkiven ja 
rtoiseen skoi:pioonin leivän asemesta. Minä 
1luulen, että näihin :meidän nykylaJjran paip
peihin, joista välilkysymyksen allekirjoittaja 
on ensimmäisenä, sopii /hyvin .ne viiTen 
värssyt kristiHisestä vaelluksestra, jotka 
vanhan virsikirja.n mukaan kuuluvat seu
raavalla taVJailla: 
Kas lähimmäistä.än syövät nuo jumalatto

ma:t, 
ViEllklkaudellaan vievät sen elot ainoat, 
Kuin käämne kill'kuissansa he korvat l'Um

messa 
Ahdisoole~at kansaa, sortava.t vaiv,aista. . 
Mut' kerran Herra kostaa työt jumalat-

tomat, 
Hankaisee ransiosta ryöstäjät !VIi.efkkalhat, 
Ne, jotka täällä veivät orvoilta oikeuden, 
Ja leskein leivän söivät, v:aivaisten osuu<ren. 

(V asemmail ta : Sre s01pii hyvin Ingmaniin.) 

Ed. S a h 1 s t ei n: Tää,llä on ed .. Pulkki~ 
nen jo seikkaperäisesti esittäin,yt mielipi
teensä siitä, millä tavalla hallituksen toimin
nassaan tulee suhtautua käynnissä olevaan 
työtaisteluun. Yhdyn !kaikessa häneen. Va
litt\ttav,aa sentään on, ettei meidäin nykyinen 
hallituksemme ole voinut toiminnassaan me
netellä näiden periaatteiden muka;an. 

Täällä on jo ed. Ingman yksityiskohtai
sesti ja v.astaansanoma,ttmnaHa seivyydellä 
osoittanut, mirten puolueellisesti ja toista 
riitarpuolta suosivalla tavalla herra kulku
Laitosministeri on puuttunut käynmissä ole
vaan työtaisteluun Pyhrujärven kunnassa, ja 
V<a1itettavasti täimä ei ole ainoa tällainen ta
paus, jossa, puolueellisuutta on ta1pahtunut. 
Tiedossani on eräs toinenkin, samanlainen 
tapaus, jonlk:a tahdon tässä Qttaa kookustelun 
a.laiseksi (Vasemm~lta.: Miksei siitä tehdä 
välikysymystä!) . 
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Kuten tunnettua on hallituksemme, sen

jälkeen kun eduSkunta myönsi varoja muu
tamien vedenalaisten veneiden rakentamista 
va.iten, uskonut näliden veooiden teon tur
kulaiselle ve:istäanölle toimilllimi Chricht:on
Vulcanille. Heti senjälkeen, kun tämä so
pimus oli saatu aj;k:aan, pu'hkesi sanotulla 
veistämöllä lakko ja tästä lakostahan on sit
t~ aiheutunut koko .se suuri työtaistelu, 
jota nyt meta~liteollisuuden alalla kä.ydään. 
Qp. luonnollista ja ymmihl'rettävää, että hal
litukselle •on ollut hyvin täJhd€llistä saada 
tämä· työtaistelu · la:kkaa:Jmaan. TäJSsä mie
lessä on herra puolu.stusnrinisteri ryhtynyt 
seuraarvaan aivan hylätct:äv.ään ja hänelle vä
hemmän kunniaa tuottavaan toimenpitee
seen. 

Noin 5 a 6 viiikkoa, sitten sai Crichton
Vulcan. yhtiön johtaja Turussa ~äräyksen 
saapua puolustusministeriöön neuvotteluja 
varten; ja kun yhtiön toimitusjohta.ja sen
tähden, kutsua noudattaen, saapuikin minis
·teriöön ja neuvottelut käynnissä olevasta 
työlaikost.a olivat alka:rl'eet, ilmoitti herra 
puolustusministeri usei·den henkilöiden saa
puvilla ollessa yhtiön toimitusjohtajalle, 
että. jollei hän 2 viikon kUJluessa, järjestä 
asioita niin, että lakko t~htaalla sa.admm 
päättymä,än, niin hän, puolustusministeri, 
olisi pakotettu ottamaan vedenalaisten ti
•laukset pois teht21alta ja luovuttamaan ne 
ulkomaalaisille. (Keskustasta: Maa:ta. täy
tyy puolustaa l) .. Ja tämän vaatimuksen 
herra puolustusministeri teki, vå:ikka hän 
tiesi ettei hän ollu:t oikeutettu sit;ä. tekemään, 
koska yhtiö .työtä koskevissa kontrahdeissa 
oli turvannut itsensä ma:hdolliste:n. lakkojen 
ja muid&l ylivoimaisten sa.ttumien ja. estei
den vara.Ua. 

Taihtoisin sentäihden kys~ä herra• puolus
tusministerhltä, mitelllkä: tämä .on selitettä
vissä, ja mitenkä se on ollut mahdollista. 
(Vasemmalta: Mitä se tä:hän kuuluu l) Onko 
herra puolustusministeri mielestään nyt 
tJsiintynyt tässä työtaistelussa sillä puolueet
tomalla tavalla, jolla yleensä tälla:is1ssa. työ
taisteluissa muualla maailmassa esiinn.y
tään? Eiköhän päin'V•aJStoin ole niin, että 
herra puolustusministeri, uhkaa;ma1la ottaa 
Crihton-Vulcanilta pois suuren miljoona
tl.IauikstJn, on nritä sopima.ttomimmalla ta
valla koettanut painostaa. yhtiötä, saa,dak
seen sen suostumaan työläiste:n. vaatimuk
siin. Ja vielä enemmän: herra. puolustus
ministerin va.a;timus on mielestäni ollut ai-

van epä:isä:nmaa.llinen. Hän uhkaa vain. 
sillä perusteella, että joliei Cricihton-Vulcan, 
joka suurin kustannn)Q;in on. rpannut teh
taansa sellaisoon kuntoon, että se kykenee 
vedena.lai~-tilauksi:a suorittamaan, suostu 
työliilisten vaatimuksiin, niini työ otetaan 
tehtaalta1 pois ja annetaan se ulkomaalaisten 
suoritettavaksi. Tämä on kerrassaa.n sopi
ma.t.onrta. suhtautUJIDista käynnissä olevaan 
.työtaisteluun. HtliTa. puolm;.tusministerin. 
pa:Unostusuhkailu s:clvi•ää ka~kkein selvimmi'll 
siitä, ettei hän, kun Cri:chton-iVulcan kyl
mästi jätti häiDen vaatimuksensa; huomioon 
ottamatta - ei ainakaan toistaiseksi - ole 
ryhtynyt uhkauksia toteuttamaan. 

Hallitus on: vielä. kolmannellakin tavalla 
puolueellisesti suhtautunut käynnissä 'Ole
vaan työtaisteluun, se kun. ei ole ryhtyn;y:t 
mihinkään toimenpiteisiin., vaikka. yleisesti 
on tiedossai ja se myöskin on tä.ytynyt olla 
hallituksen tiedossa., e.ttä su~kul'aisia työmie
hiä runsaasti käyt,etä.än valtion töissä. Sel
laisia työläisiä löytyy PasilanJ ja. Helsingin 
rautatien konepa:joissa,, Mäntän l'autatiera.
kennUJksilla ja eri ratojen lrorjaustöissä kuin 
myöskin lennätinhamtukseru linljatöissä. 
Kymmenkunta miestä työskentelee myöskin 
puolustuslaitoksen. telaka.n ja konepajan 
töissä Helsinlgi.ssä. 

Kuten edeillä olevasta selviää, ei hallituk
sen puuttuminen kä,ynnrissä olevaan työtais
teluun ole rajoittunut vain yksityistapauk
siin, j·oi,ta olisi katselt'a,va. välinpitä:mä,ttö
myydellä ja anteeksi.anta:vaisuudella. Päin
vastoin olen sitw mieltä, että ha1llitus aivan 
systemaattisesti, aina. kun sillä, on vähänkin 
Waisuutt.a, on t~aistelussa asettunut työväen 
puolelle ja jopa uhka.u:ksink~n koettanut 
saa.da työnantajia. taipumaan työntekijäin 
kohtuuttomiin vaatimuksiin. Ja. kun näin 
Oih, niin en puolesta:n:i, voi yhtyä siihen, että 
tämä asia jwtetäJän yksinkertaiseen päivä
järjestykseen siirtymisen varaan, vaan kan
nat.a:n ed. Ingmanin ehdot,usta asian si·irtä
misestä perustuslakivaHo.kuntam1 perustellun 
ehdotuksen tekemise~ksi päiväjärjestykseen 
siirtymistä varten:. 

Ed. J u n n i l a: Kuten tunnettua viime 
lokakuun puolivälissä aloitettiin Uudenmaan 
Pyhäjärvellä hätäaputyö, joka on herättä
nyt suurta huomiota kaikissa kansalaispii
reissä kautta maan. Hallitus nimittäin 
asetti herra kulkulaitosministerin kautta 
.<;yyskuun alussa 330,000 markkaa käytettä-
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väksi erään tietyön aloittamista varten mai
nitussa ktmnassa hätäaputyönä siellä muka 
esiintyvän työttömyyden tol'jumiseksi. 'Kun 
mainitussa kunnassa sijaitsee Högforsin ran
tatehdas ja valimo, jonka työläistö jo pitem
män ajan on ollut metalliteollisuuden alalla 
vallitsevan työselkkauksen 'johdosta työttö
mänä, oli kaikille selvää, että tämä hallituk
sen toimenpide tarkoitti Högforsin tehtaan 
työttömien työläisten tukemista esiinrty
neessä työtaistelussa. V aitiovalta tällaisilla 
toimenpiteillä siis ensi kerran meillä ja luul
tava.<>ti koko maailmassa, esiintyy työriitai
suuden sovittajana omalaatuisella tavallansa, 
heittäen riitapuolten työväestön puoleiseen 
vaakakuppiin valtiovallan mahtavan kulta
punnnksen. Ei siis ihme, että tämä asia on 
herättänyt riemua työväestön piireissä ja 
suunnatonta hämmästystä työnantajien kes
kuudessa. On kysytty, tätä tietäkö meillä 
valtiovallan toimesta vastaisuudessa, ruve
taan esiintulevia työriitaisuuksia selvittä
mään. Kun työselkkaukseen joutuneen työ
väen käytettäväksi asetetaan vaUion, siis 
kansakunnan verovarat, silloin jos koskaan 
on työnantajan alistuttava. Tämä on nyt 
kai sitä uudenaikaista tasapuolisuutta, jolla 
demokratia onnellistuttaa yhteiskuntaa. Jos 
tämä tulisi tavaksi antaa tällä tavoin avus
tusta eri riiteleville puolille sen mukaan, 
minkävärinen hallitus meillä kulloinkin on, 
niin mihinkä tosiaankin jouduttaisiin työn
antajan ja työntekijän keskinäisessä suh
teessa. Teollisuus ja työmarkkinat tulisivat 
kokonaan epävarmoiksi ja jäisivät kokonaan 
heilumaan siitä, minkäkarvainen hallitus 
meiUä kulloinkin on ,,remmissä''. Herra 
kulkulaitosministeri ei vastauksessaan ilmoit
tanut, onko tällainen järjestely nykyisen hal
lituksen mielestä säännöllinen, vai olisiko se 
ohimenevä erikoistapaus, vaikka siihen tällä 
kertaa ja tässä tapauksessa olisi ollut mieles
täni perusteltua aihetta. Ja juuri sitä suuri 
osa eduskunnassa mielenkiinnolla odottaa. 
Niinikään ei herra kulkulaitosministeri an
tanut minkäänlaista vastausta siihen merkil
liseen tapaan, jolla tämä hätäaputyö järjes- j 
tettiin kahden ministerin kesken, ollenkaan 
käyttämättä sitä tavallista ministeriömuotoa, 
joka meillä tämäntapaisten asiain käsittelylle 
on vakiintunut. Niin ikään on herättänyt 
erikoista huomiota. se, ettei juuri tästä työt
tömyysapurahan ikäytöstä ole ensinkään 
kuultu niin sanotun työtömyysnienvoston 
mielipidettä, n~mvoston, joka muutamia vuo-

sia sitten asetettiin sosialiministeriön yh
teyteen ja jonka neuvoston mieltä on yli
päänsä kuultu pieneromissäkin työttömyys
mää1rä.raihojoo käytöissä. Tämä neuvosto
lauta:lmnta syrjäyt:ettiin tässä tapauksessa 
kolroJJJaam, vaiikka juuri tålllä tlllpauksella oli
si pitänyt olla erikoinen luonne saada myös
kin tämän lautakunnan lausunto oonenilruin 
se miniSteriössä ratikaistiin. 

On usein viitattu siihen, että työnantaja 
esiintyvässä työtaistelussa on paljon vah
vempi riitapuoli kuin työntekijät. Högfor
sin tehtaan työselkkauksessa on niinikään 
mainittu, että toisella puolella on vahva ka
pitalistinen yhtiö ja toisella puolella tyhjät 
ty.öläisperheet. On siis siveellisten lakien 
mukaista, että valtiovalta astuu ratkaisevasti 
heikomman puolelle. Tässä kuitenkin voi si
vullinen pahasti erehtyä, ja luulen, että nyt 
kyseenalaisessa tapauksessa on herra kulku
laitosministerikin sangen vahvasti erehtynyt. 
Jos tarkastamme viimeistä verotilastoa, niin 
huomaamme, että Pyhäjärven kunnan kaikki 
verotettavat tulot tekivät yhteensä 14,372,300 
mk. ja omaisuus 51,046,000 mk. Kun fyysil
listen henkilöitten, joitten luku kunnassa oli 
1,129, tulot tekivät 12,529,100 mk. ja omai
suus 19,962,000 mk., jäi osakeyhtiöitten, 
osuuskuntien ja avoimien yhtiöitten tuloiksi 
1,843,200 mk. ja omaisuudeksi 31,084,000 
mk. Kun nyt Pyhäjärven kunnassa on teol
lisuuslaitoksia: 6 myllyä, 5 sahaa, 1 rautateh
das ja -valimo, (juuri kyseenalainen Hög
fors,) 1 meijeri, 2 osuuskauppaa, ja ehkä 
vielä muutamia avoimia yhtiöitä, joista en 
ole onnistunut saama;an tietoa, huomaa jo 
tästä, että näiden yhtymien tulot viimeisen 
verotilaston mukaan eivät suinkaan ole ol
leet mitenkään kadehdiittavat. Jos nyt Hög
forsin tehtaalla olisikin ollut tästä yhteisestä 
tulomäärästä tuloina vaikkapa puoletkin, 
siis ruoin 900,000 markkaa, niin ei sitä, kat
soen sen suur~en hoidettavana olevaan omai
suuden määrään nähden voi pitä:ä minään 
vahvana riitapuolena, jonka kukistamiseksi 
käymässä olevassa työta.istelussa olisi tarvittu 
valtion raskasta kättä. 

Hätäaputyön järjestäminen tällaisena 
vuonna mihinkään Etelä"Suomen maalais
kuntaan alkavaksi jo lokakuun alkupuolella 
ei ole mikään hyväksyttävä teko. Maata
louden sadon korjuutyöt tänä vuonna siirtyi
vät epäedullisten sääsuhteitten vuoksi taval
lista myöhäisempään. Puinnit, kynnöt ja 
juurikasvien korjuu on toimitettu pääasiassa 
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lokakuulla ja oloissa, joka niitten töitten suo
rittamiseen on vaatinut mahdollisimman 
suuren työvoiman. Siihen ei ole riittänyt 
tavallinen säännöllinen työväki, vaan on ol
lut pakko käyttää huomattavasti tilapäistyö
väkeä. Tästä syystä onkin useissa Etelä
Suomen kunnissa syyskuun kuluessa vali
tettu työväen puutetta maataloustöissä. Sitä 
on kuulunut juuri Pyhäjärvenkin kunnasta. 
On siis aivan anteeksiantamatonta, että hal
litUIS järjestelee 1hätä,aputöitä tällaisena 
aikana ja oloissa vaikkapa ilman poliittista
kin tarkoitusta,. riistäen siten maataloudelta 
sen kipeästi tarvitseman työvoiman. Tällaista 
menettelyä ei ainakaan maamme maatalous 
ja sen ammatin harjoittajat voi sietää. 
Maamme ruotsinkielinen teollisuus sen kai
kesta päättäen hyvin sietää ja to]staiseksi 
ehkä hyvin kantaakin, mutta muistakoon sa
malla, että se sillä kaivaa omaa hautaansa. 

Katoolipa tätä asiaa puolelta tai toiselta, ei 
voi tulla muuhun tulokseen, kuin että asia 
olisi lähetettävä perustuslakivaliokuntaan 
tutkittavaksi, jota jo tehtyä ehdotusta minä
kin pyydän kannattaa. 

Pääministeri T a n n e r: Kuunneltuani 
täällä eräitten välikysymysten allekirjoitta
jain lausuntoja tuntuu minusta tarpeelli
selta lyhyesti kajota eräisiin heidän esittä
miinsä näikökohtiin. 

Ensinnäkin ed. Pulkkinen laajalti valit
teli sitä, ettei kulkulaitosministerin vastauk
sessa la.isinkf!Jan ka.jottu a1sian periaatteelli
seen puoleen, eli siis siihen kysymykseen, 
onko valtion tämmöisissä työriitatapauk
sissa lupa avustaa jompaakumpaa riita
puolta, vai onko sen siinä suhteessa rpysyt
täydyttävä täysin puolueetwmana. Seli
tyksenä siihen, miksi ei vastauksessa tähän 
puoleen .kajottu, riittänee yksinkertaisesti 
siitä seikasta huomauttaminen, ettei myös
kään välikysymyksessä tähän puoleen sa
nallakaan viitattu. Välikysymyksen tekijä 
ei ollut katsonut tarpeelliseksi, taikka mah
dollisesti suotavaksi, kajota tähän kysymyk
seen tekemällä siitä hallitukselle kyselyä. 
Jos tämä puoli asiassa tahdotaan ottaa esille, 
on siihen tilaisuus jossakin toisessa yhtey
dessä (Ed. Pulkkinen: Perustuslakivalio
kunnassa!) joko eduskunta-aloitteen tai uu· 
den välikysymyksen muodossa. Ed. Pulk
kinen ei itsekään pitänyt tarpeellisena eh
dottaa, että asia lähetettäisiin perustuslaki
valiokuntaan. 

Edelleen ed. Pulkkinen pahoitteli sitä, että 
meillä sosialidemokraattinen puolue Qn ko
vin jäljellä siitä kannasta, mikä muualla 
maailmassa työläispuolueissa on tullut va
kiintuneeksi. Hän pruhoitteli myöskin sitä, 
ettei meillä ole tullut lyödyksi kiinni mitään 
periaatteita valtiovallan suhtautumisesta 
tämmöisiin tapauksiin. Niin wdella onkin 
asian laita, ettei meilllä ole vahvistettu mi
tään periaatteita tässä suhteessa, ei lain, 
eduskuntapäätöksen yhtä vähän kuin halli
tustenllman päätösten kautta. Mutta laimin
lyöntiä ei kai tässä suhteessa voitane kat
soa olevan nykyisen sosialidemokraattisen 
hallituksen taholla, vaan niiden lukuisain 
porvarillisten hallitusten taholla, jotka lähes 
kymmenen vuotta ovat tätä maata hallin
noot. 

Ed. Pulkkinen haki edelleen esimerkkejä 
muualtakin, esimerkkejä, jotka meille ovat 
erinomaisen hyvin tunnettuj:a, luultavasti 
yhtä hyvin kuin ed. Pulkkisellekin. Hän 
löysi niitä Englannista ja hän löysi niitä 
Ruotsista. Mutta, hyvä ed. Pulkkinen, on
han ta;vaton ero näiden maiden työttömyys
olojen ja meidän maamme työttömyysolo
jen välillä. (Ed. Pulkkinen: Periaatteet 
ovat samat.) Englannissa on sodan jälkeen 
ollut kaiken aikaa lähes puolitoista miljoo
naa työtöntä ja näiden työttömien avusta
miseen on valtio siellä uhrannut niin suu
ria summia, että niiden muuttaminen Suo
men rahaksi alkaa olla vaikea tehtävä. Ei 
voi myöskään verrata meidän maamme oloja 
Ruotsiin. Ruotsissa on tosin, niinkuin ed. 
Pulkkinen aivan oikein huomautti, jo san
gen pitkän ajan ollut eduskunt.apää:töksen 
kautta kiinnilyötyjä periaatteita siitä, millä 
tavalla työttömyysavustusta on jaettava. 
Tämmöisten periaatteiden lldinni1yömiseen 
on siellä ollut suoranainen pa~ko. Siellä
hän on nim. työttömyys esiintynyt aivan 
toisessa laajuudessa kuin meillä. Suurim
pana ja vaikeimpana deflatiokautena Ruot
sissa oli työttömiä pitkän ajan toistasataa
tuhatta, noin 150-160 tuhatta, ja senkin 
jälkeen, olojen par.emmilksi muodostuttua, on 
työttömien armeija siellä aina laskettu kym· 
menissä tuhansissa. Näiden runsaslukuis
ten työttömien avustamiseksi on valtio siellä 
uhrannut tavattoman suuria määrärahoja. 
Niinpä esim. vuonna 1922, miltä vuodelta 
siellä nykyjään voimassaolevat ohjeet työt
tömyysavustuksen jakamisesta ovat, myönsi 
valtio 102 miljoonaa kruunua työttömien 



avustamiseen. Se on Suomen rahassa ny
kyisen kurssin mukaan hyvän joukon toista 
miljaardia markkaa. Tällöin ymmärtää hy
vin, että näin suurien määrärahojen käyt
tämisestä on myös tahdottu lyödä joitakuita 
periaatteita kiinni, jotta eivät vaihtelevat 
hallitukset eri tavaNa määrärahoja käyt
täisi. 

Katsottakoon tämän rinnalla oloja mei
dän maassamme. Mehän olemme olleet siinä 
erinomaisen onnellisessa asemassa, että 
meillä ei viime vuosina ole ollut työttö
myyttä sanottavasti, ei enempää kuin ennen 
sotaa. On vallinnut siis jonkinlainen nor
maalinen työttömyys. Tästä johtuu, että 
myöskin valtion puolelta myönnetyt mää
räralhat työttömien avustamiseen ovat voi
neet olla kovin vaatimattomia, mielestäni 
liiankin vaatimattomia. Eduskunta on ta
vallisesti niiden myöntämisessä liikaakin 
kitsaillut. Ilmeisesti ei näiden määräraho
jen vähäisyyden vuoksi ole tähän saakka 
pidetty tal'peellisena ryhtyä lähemmin tut
kimaan kysymystä työttömyysmääräraho
jen jaosta yhtä vähän kuin lyömään kiinni 1 

nliitä periaatteita, j.oiiBI tässä jaoSS81 olisi 
käytettävä. Nyt yhtäkkiä heräävät sen puo
lueen jäsenet vaatimaan vissiä periaatteita, 
jotka kuitenkin vuosikausien kuluessa olisi
vat itse olleet tilaisuudessa nämä periaatteet 
määrittelemään. (Ed. Pulkkinen: Niitä on 
noudatettukin aina.) Minä kiellän, että 
niitä olisi noudatettu; te olette itse rikko
neet niitä. (Ed. Juutilainen: Älkää her
mostuko!) 

Kotimaisista oloista ja erikoisesti tämän 
vuoden tap&htumista puhuttaessa asia mi
nun mieleStäni joutuu oikeisiin mittasuhtei
siinsa jos katsotaan, minkä verran meillä 
tänä vuonna on ollut varoja käytettävänä ja 
minlkä verran niitä tässä erikoistapauksessa 
on käytetty. Meillähän ei koko tänä vuonna 
ole ollut valtion puolesta käytettävänä kuin 
kaiken kaikkiaan 15 miljoonaa markkaa 
työttömien avustamiseksi. Jos nyt otak
suttaisiin, että tämä summa kokonaisuudes
saankin olisi käytetty sulkulaisten hyväksi, 
niin ei silläkään olisi ollut suurta, ei aina
kaan ratkaisevaa merkitystä. ·tässä työrii
dassa. Mutta semmoisesta summastahan ei 
ole ollenkaan kysymys. Nythän on jou
duttu käyttämään erääseen tietyöhön vaivai
set 33(),000 markkaa. Sehän on ainoastaan 
pisara meressä niiden suurten avustusten 1 

rinnalla, joita molemmat riitapuolet omilta 1 
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kannattajiltaan saavat. Ja edelleen on muis
tettava, että sulkulaisia on kaiken kaikkialldl 
10,000 hentkeä, vähän ylitsekin, ja että tästä 
työriidasta niin ollen joutuvat kärsimään 
kaikki nämä perheineen. Nyt kyseenalai
sessa Pyhäjärven tietyössä on todellisia me
tallisulkulaisia., s.en mukam1 kuin äsken 
saatiin. kulkulaitosministerin puheenvuoron 
kautta tietää, ainoastaan 20 henkeä. Meillä 
on siis työriidassa osallisia 10,000 henkeä ja 
herrat oikeistossa nostavat riidan siitä, että 
niistä on 20 henkeä sattunut pääsemään 
osallisiksi erääseen työhön, jota valtio avus
taa kokonaan toisista syistä. Minusta nämä 
numerot. verrattuina toisiinsa sekä siihen, 
mitä summia muualla täm'möisissä. tapa.uk
sissa on myönnetty, asettavat herrojen väli
kysymyksen oikeisiin mittasuhteisiin ja 
osoittavat, miten vähäisestä asiasta tässä to
dellisuudessa on kysymys. 

Minä luulen muuten, että meillä nyt on 
tarpeetonta ottrua esille kysymystä siitä, 
mitä rperiaatteita on noudatettava työttö
mäin avustamisessa. Arvelen, että kun se 
asia joskus tulee esille, niin meillä ei ole 
oleva v:ai:kea löytää si-tä sääntöä, joka siimä 
on ooudatettava. Puolelta. ja: toiselta tul
laan silloin ilmeisesti jäykästi pitämään 
kiinni siitä, että mahdollisimman suurta 
puolueettomuutta on nwdatettava. (Ed. 
Pulkkinen : .Siis minulla on oikein ! ) Kyllä, 
mutta puheenvuoro oli väärässä yhteydessä 
esitetty. • 

Ed. Sahlsteinin ä&keiseen puheenvuoroon 
minulla ei ole muuta sanottavaa, kutu että 
hän ilmeisesti ei tunrie ollenkaan minkä 
verran hallitukset ottavat osaa valtion työ
läisten työ'hön ottamiseen. Hän luetteli 
koko joukon tietoja siitä, miten valtion 
rautateiden konepadoissa, ratarakennuksilla, 
lennäitinlin'jojen vetämisessä y. m. s. on 
työssä sulkulaisia. Minulla ei ole tietoa 
siitä, ovatko nämä tiedonannot oikeita. Ihai-

·len vain herra Sahlsteinin erinomaista sel
villesaamiskykyä. Mutta herra Sahlsteinin 
,pitäisi tietää, että tämmöisiin toimiin hen
kilöitä työhön otettaessa ratkaisurvalta on 
tavallisesti - ei edes näiden laitosten joh
dolla - vaan alemmilla työnjohtajilla, 
jotka tarpeen mukaan ottavat henkilöitä 
työhönsä, siitä tavallisesti kenellekään 
ylemmälle viranomaiselle ilmoittamatta. 
Hallituksella sensijaan ei tietysti ole ollut 
tietoa siitä, onko näissä töissä ollut sulun
alaisia. Se kysymys ei intresseeraa halli-
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tusta eikä hallituksella myöskään olisi sii
hen aihetta sekaantua, vaikka sille tämmöi
sistä tapauksista raporteerattaisiinkin. 

Ed. J. .B'. Aalto: Kuunnellessa niitä 
la'US'Ullltoja, joilta tänä iltana olemme S'OO
ooet porvarillisten edustajain taholta 
\kuulla, muistuu miel~en vanihan a.jan jesuii
tat, jotka puhuiv•at ikaun•ist•a: kieltä henki
löille viekkaassa mielessä tarkoituksella tu
hota nliitä. Tämän illan esi]rutyjiiJt ciiVät 
kyUä:kään ole pyrkineet näyttJelemäJä.n työ
väiffilystävä;n osaa, mutta ovat .he pukeutu
neet kaullliiseen puolueettomuuden vaippa:an 
huolimatta siitä, että itse eivät ole milloin
kaan puolueettomuutta nouda\ttanoot ei
vätkä aikone sitä vastai.1suudessaka;an mm
dattaa. 

Kun tästä a.sia!Sta on jo useampia ,smlgen 
valaisevia lausunt.oja anmettu, minä en 
ryhdy yksityiskohtia koskettelema:an, mutta 
maini·tsen •eräistä seikoista, joihinka muuta
mat porvarilliset puhujat ovat viitanneet. 

Esim. ed. Pulkkinen neuvoi meitä otta
m.oon oppia lälllsimaista, joissa hä:n sanoi so
sialistienikin noudattavan kaunista puolueet
tomuutta. Minä tahtoisin tehdä samoin ed. 
Pulkkiselle, kuin muilliekin porvarillisille 
edusta•jille sen huomautuksen, että ennen 
kaikkea teidän tulisi ottaa oppia länsimaist·a. 
Läm.~SimaissaJkin _ ·011 aikaisempina aikoina 
porvaristan j•a valtiovalbn ta·holla suhtau
dutt-ru sangen räilreällä tavalla työtaistelui
hin, mutta siellä ovat olosuht.eet jo huomat
tavastt pa:canturnoot. Tiedetäänhän tapa'Uk
sia, j.olloin esim. E111glamnissa ,aikaisempirn1a 
aikoin·a oli toiminnassa lakkotaistelujen va
ra:lta n. :s. l'(lntä:vä lma:rti, joika komen111ettiin 
lakk()pa.ikoi:lle hä:vittämään asevoimin 1ämko
taistelut, ja samalla tav;oin on tehty j,oitakin 
aikoja taaksepäiin. Amerikassa. Mutta nyt 
kuten mainitsin, on näissä, samoinkuin muis
sakin länsimaissa, päästy vähä~]! paremmall-e 
ilmnn,alle. Meillä sen sij,aan on kehitys kul
kenut päinvastaisoon suuntaan'. Edelliset 
meidän ryhmä:mme •puhujat oval1; jo tuo
:rueet .esille useita esimerkk-e·jä siitä, kuinka 
meidän maamme porvaristo ja valti1ovalta 
on ,puoluoot,tomuutta'' harjoittanut. Minä 
en ryhdy kertaamaan: enää sitä,, mi·tä on 
sanottu tu~ml(}tusta rikkuriarmeijasta, joka 
Pihkalan johdol1a ja .osaiksi valti:ovaUan tu
kemana toimii, mutta huomautJUn sen lisäksi, 
mitä ai[raisemmin on sanottu, e:ttii paitsi sitä 
yhteiskunnan apua, jota nämä riklmrijouk-

kueet .sa:llfVlat siinä muodossa kuin edelliset 
puhuja,t ovat maininneet, tukee valtiovalta 
tätä rikkurijärjestöä aivaT1 välittämästi. 
Kuten tunnetaan, avustav,at työnantaja.jär
jestöt pakollisella verotuksella mainittua 
rikkurijärjestöä. Ja ne tuotantolaitokset, 
jDmsa valtio omistaJa osaik:e-en.emmi:stön. 
avustavat samaisia rikikurijärjestöjä suh~ 
teellisesti samanlaisina summilla kuin yksi
tyisetkin työna:ntaj>at. Tä:mä orl' mielestäni 
yksi s•ang.en räikeä todistus siitä, minkä
Laista on valtiovallan ,puolueettomuus" 
meillä ja vaTSinlkin sikäli kuin valtiov•allan 
puolueettomuus on po:r\"lllrin~sten: )ainesten 
käsissä. 

Se111l:isälksi on vielä mainittava, ·että tässä 
surullisen kuuluisassa rikkurijärjestössä 
muodostavat t.oisinaan huomattavan oBan 
suojeluskuntalaisjouikkueet. Ei ole pitkää 
·aikaa siitä, kuin Itä-1Suomessa oli eräitä 
satamalakkoja, joissa, oli toiminna·ssa tämä 
n. s. Pihkallan ri:kkurijouk1me, oli tiimä11 
joukkueen jäsenistä. huomatta·va osa, suoje
luskuntalaisia., jotka kiväärit olalla ja man
serilt taskussa kulkivat työmaalle, sieltä 
pois ja ehikä pitivät niitä mukana työmaiHa
lcin. Silloisella porvarillisella. hallituksella 
oli täysi tieto sii}tä, millä tavalla: suoj.elus
kunta1a:isia käytettiin näissä rikikuritöissä 
ja; tiedettiin myös se, että nämä suojelus
kunta.lJaiset eivät menneet näihin ritk1nu'i
töihin tännällll tunnclun k.aartin muka11a edes 
yksityisinä henkilöinä, vaan olivat he .sie,lJä 
päällystönsä, järjestönsä määräyksestä. Siis 
meillä on otettu käytäntöörn tapa, että tur
vaudutaan ,wseelliseenkin valtion tu1mma:aJl 
järjestöön työtaisteluissa työ11an'bajien t,uke
miseksi. Siis ~maan tapaan kuin vanhaan 
ai;ka~arn Eng1a'Il!Ilissa, vaikka:kia:an ei ole toki 
käytetty ai1\"an näin rä:ikeitä muotoja, ·e.ttä 
ohsi kiv:ääritulella suoraml!lisesti ]a~kolais
ten .kimppuun lkäyty. ]).{utta joka tapank
ses:3a voimm-e todeta, että meillä on porva
rillinen valtiomahti kulkenut aivan päin
vastaisoon suuTiltaan puolue.ettomuusasiassa, 
kuin mitä on asiarnlaita läm.simaissa., joista 
herrat porvarit ik:ehoi,ttavat meitä oppia 
ottamaan. 

Mitä tulee rri•ihin huomautuksiin, joit:a 
varsinkin €id. Pulkkinen on tehnyt periaat
teellisesta puolest.a., en minäkään katso tar
peelliseksi tässä tilaisuudessa ryhtyä 1,.--ysy
myksoen periaatteellista puolt.a pohtimawn. 
Mutta minä katSDn sopivaksi kui.tenkin. mai
nita n~in paljon, ettei mi.c1es1äni missään 
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tapauksessa voida hyväksyä .semmoista peri
aat-etta, että sellaisissa töissä, joiden kus
tannuksiin valtio otta;a osata, ci olisi sanit
tava sulussa tai lakossa olevien työläisten 
työskentelevän. 1\Enä olen huomannut, ettei
vät lmikki porvarillisetkaan puhujat ole 
väittäneet sitä, ,että hallitus olisi nyt kysy
myk:sessäolevaa työtä ryhtynyt järjestämään 
sen takia, ~ttä on olemassa työtaistelu mai
nitullakin paikkru1--umHa, va,an on pidetty 
P'a;ha11la sitä, että on otettu myös sulussa 
olevia työläisiä näihin töihin, joita valtion 
va1.1oilla on avustettu. Ja jos seUai1sta peri
aatetta yritettäisiin käytännössä ~euttaa, 
että se.Uaisissa tapauksi~Stsa, jolloin yleisen 
työttömyyden takia jä,rjestetään töitä val
tion .avustuksella, että niihin ·ei saäsi ottaa 
sulussa tai lakoss:a olevia työläisiä, vaan 
olisi ryhdyttävä pitämään mustll!a listaa, 
niin kyllä minä uskon, että sosialldemo
kraattinen puolue kokon,aisuudess,aan tulisi 
asettumaan jyrkästi. tämmöistä periaatetta 
v.a.staan. Samotin on asia ja vielä suurem
ma11a syyllä, jos on kysymys valcinaisiin 
V'a<lti<on töihin työlälis.ten •Ottamisesta. J·os 
otetaan hen1kHöitä töihin joko rautateille 
tai muilhilll valtion työmaihin., ei mielestäni 
ole sallittava, että valtiovallan puolelt,a pi
detään mustaa ·listaa, jossw tarkastetaan, että 
<mko tässä sellaisi'a työmiehiä tai -naisia, 
jotka ovat lakko- tai sulkut-ll!istelussa. Täl
laisii.n töihin ja yleemsä vaLtion töihin, on 
lmsitykseni mukaan otettava työläisiä riip
pumatta siitä, ovatko he muuten työttömiä, 
siirtyvätkö he toisilta työmailta tai ov.at,ko 
he lak!kolaisia tai sulussa olevia. Se, että 
vaHkoimatta otet:a~u valtion töihin tällä. ta
valla työntekijöitä, ei merkitse edes vielä. 
mrllään tava.Ua av·ustusta lakossa tai sulussa 
oleville eikä se ole edes työnantajain vastus
tamista työläisten hyväksi lakkotaistelun 
voittamit'lieksi. Mutta jos ryhdyttäisiin 
moista mustaa listaa käyttämään, Dlisi se 
mitä; rumilJjta, jonkalaista periaatetta minä 
ffil uskoisi väihä.nkään asiaa ajattelevien por
vwrienkaan suosittelevan. Eräitä henkilöitä 
kyll'ä näyttä:ä olevan täällä eduskunnassa
k.ln, joiden~\Ja per~aatteet voivat oila minkä
laisia tahansa. Erikoisesti on näissä peri
aatteiss:a mennryt li1evimmin sanoen hämmäs
tyttävälle lro.nrrmlle se puhuja, joka n:ä;ki jo 
epäisänmaallisuutta ja v.äärien periaa,ttei
<len käyttämistä siinäkin, että muistutettiin 
jotain teollisuuslaitosta siitä, ·että se ei voi 
vahnista,a Yaltjon tilauksia siitä .syystä, että 

.sillä on halua rettelöidä työntakijäi11sä 
karuss:a. T<Wkoittamani puhuja, lruten muis
tetaan, huomautti juuri siitä, että hallituk
sen taholta olisi muistutettu tätä laivan
vaTUStajaa siitä, että se ·On työläistensä 
kanssa rettelöimisen. takia viivyttänyt val
tion tilaamain sotalaiiViaån vaLmistamista ja 
tän:nii:n< takia o:li tämä: arvoisa puhuja siltä 
mieLtä, ettru hallitusta pitäisi muistuttaa 
siitä, että se on ryhtynyt täHaiseen, kuten 
hän mai'D:itsi, epä:isä.nma&liseen tekoon. Tä
mä!IJ. johdosta minä pyydän huomauttaa, 
e.ttä ai<ka!isemmin, silloin kun tässä edus
kl1lllllia.ssa käsiteltiin hänren mainitsemiensa 
Sl()ta}aivojen ti1aamist,a, pidettiin yleensä 
porvarillisella taholla silloin niin kiirettä 
näiden laivojen rakentamisen kanssa, e:ttä 
oltiiml valmiit lcimaama.an epäisä.ni!IlOOUi
siksi, jopa miltei maan pettureiksi kaikki ne, 
jotka rohkenivat Vi31Stusta,a mainittujen lai
vojoo tilausta tai edes koettM työntää sitä 
tilauksen tekow tuonnemmaksi. Nyt, kun on 
kysymyksessä työnalllltajain suosiminen, ei 
ole kiirettä lainkaan ootalaivojenkaa:n: ra
ke:nt,an:nioolla, niin suurta ääniä kuin siitä 
muuten on pidettykin. Tämä osoittrua, min. 
kälaise't periaatteet teillä, hyvä,t herrat, on. 
Ne näyttävät vaiJ:litelevan aina sen mukaan, 
minkä1a,isista asirosta milloinkin on kysymys 
ja ne sivua:vat hyvin läheltä alussa mainitse
maini vamha!ll ajan. jesuiittain periaatteita. 

P u he m i e s (koputta·en) : Minä pyydän 
puhujaa ~olemaan <kiäyttäunättä loukkaavia 
ve:vtauiksia. 

Puhu j a: Minä olen sitä miel•tä, että 
siinä toimenpiteessä, johon hallituk.<>en puo
lelta on ryhdytty n~ kysymyksessäolevassa 
rasi~RSsa, ci ole mitään moitti~n syytä, 
v:aan anJSaitsoo <hallitus tämän t~konsa joh
dosta tunnustuksen. 

Ed. R o s e n b e D g: Minä en suinkaan 
aio valistaa ed. Ingmania millään· raa;ma. 
tunlauseella enempää kuin :virsiki.rjasta
kaan rainatuilla värssyillä, vaikkakin täy
tyy myöntää, että syytä sellaiseen olisi, 
koska tämän :käytännöllisen jumaluusopin 
profes~orin omi1ssa teeseissä löytyy eräs 
lause, jossa sanotaan, että sen, minkä hän 
tekee näille pienimmil1e tässä yhteiskun
missa, sillä mitalla tull.aan hänelle itselleen 
kerran mittaa.maan. Jo paljas i'hmisystä
Yällisyys oikea.staan pakottaisi jo1ikun ver-
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ran huomauttama.an herra professorille 
hänen omistaJ opeis<taaa1. Mutta tied~ru 
samalla kertaa, että tämä her.ra asiallisesti 
ei ole jUliilaluusopin opettaja, vaan taistele
van kirkon ·johtava henkilö, joka asettaa 
hänet aivan toisenlaiseen asemaan, asemaan, 
jossa hänen tulee taistella omistavien ja 
rikkaiden etujen :puolesta köyhiä ja omista
mattornia vastaan säilyttääksOOill harvain
vallan, luokkavallan ja ylläpitääkseen köy
hien riistoa. Tästä syystä kun hänellä on 
tällainen asema, niin on tietystikin kaikki 
opetus uskonnollisista asioista hänelle samaa 
kuin veden kaataminen ha.nhen niskaan. 
Hänen antamassam1 krusunnossa kulku
laitosministerin vastauksen johdosta kiin
nostikin tästä syystäl mi:eltäni vain eräs 
lause, jossa vastalauseentekijä lausuu, että 
hän ei muuta vaadi, kuin että valtion tulee 
olla täysin puoluttoman jw että hallituksen 
siis ei tulisi sekaantua käynnissä olevassa 
metallisulussa kummankaan taistelevan puo
len eduksi. Minua myöskin kiinnosti lisäksi 
se, että henkilö, joka on ollut niiu kauan 
poliittisessa elämässä ja niin hyvin tuntee 
yhteiskuntaa, valtiovallan merkitystä ja eri 
luokkien suhdetta toisiinsa, todellakin voi 
niin hurskaalla na;amalla, kui:n J.tiin Uinniin 
lausoon esitti, sen lausua. Sillä ed. Ingman 
tietää varsin hyvin, minkälainen asema to
dellisuudessa on kummallakin asianomai
sella tällaisessa taistelussa.. Hän tietää var
mastikin sen, että työnantwjilla tälLaisessa· 
taistelussa ei ole mitään lähe:m,pää, suurem
paa V'aJara.a. Niissä tehtaissa, jotka ovat suc 
lussa, nauttivat johtajat ja vi.rkamiehet 
täyttä .paikkaansa, heitä ei siis uhkaa min
käänlainen hätä, he eivät menetä penniä
kään koko •taistelun kulun aikana.. Päin
vastoin heillä on erikoisia vi:ssejä etuja tais
telusta. Pääoman omistajien suurin . vaara 
on siinä, että silloin, kun heillän <k'>akkeil
leen maksetaan osinkoa, nämä osingot voi
vat kutistua joillakin markoilla. Se on 
ainoa, minkä he voivat· menettää tässä .tais
telussa. He elävät sama:a huoletonta,. ylel
listä, rikasta elämää, joka on aina heille 
tarjona ja heillä on liJSäksi vielä sekin mah
dollis.uus, että tällaisen taistelun lopulla 
heidän rikkautensa voi vielä oUa suurempi 
kuin ennen taistelua. Kun tätä vastaan 
asetamme taas työläisen aseman, nuo 10,000 
työläi.<;tä, jotka tälläkin hetkellä ovat hei
tetyt sulkuun, heidän la;psensa. j-a vaimonsa, 
niin kuva on jo aivan toinen. Työläisillä; 
taistelussa on vain yksi ase käytettävänä, 1 

ja se on jatkuva nälkä.. Mitään muuta· 
mahdollisuutta heillä ei ole. Kun he ovat,. 
niinkuin tässäkin tapauksessa, pakoitetut 
kieltäytymään työstä, se merkitsee heille" 
'heti sitä, että heillä ehkä jo seuraavana päi
vänä ei ole ehkä le~pää, se merkitsee sitä,. 
että he voivat tulla asunnostaan häädetyilksi 
maantielle. ToiiSin sanoen se merkitsee köy
hyyden suurinta tulosta, ih:ätää ja nälkää, 
ei ainoastaan heille itselleen, vaan myöskin 
kaikille heidän omaisilleen. Koko heidän 
tulevaisuutensa voi tulla uhatuksi, heidän· 
pieni taloutensa <joutuu tänä aikana rap
piolle, he !hankkivat ehkä velkoja, joita ei
vät voi koko jälellä 9leva111a cli.naikanoon 
maksaa. Silloin tulee kysymykseen., kumpii 
on vahvemmassa asemassa, silloin tulee ky
symykseen, kuka enemmän kärsii sulusta .. 
Tämän tietävät työnantajat ja tämän tietää! 
heidän aseerrkanta;jansa Ingmankin sangen 
hyvin. Mitä merkitsee silloin hänen lau
suntorusa puolueettomuudesta? Se mer
kitsee vain sitä, että valtiovallan tulee 
seisoa sivustakatsojan'3J antawkseen työnalllt:a
jien rauhassa tuhota nuo köyihät työläiset 
heidän kärsimyksissään, ei mitään muuta .. 
Minä väitän, että tällainen passiivinen si
vulla seisominen on samaa kuin positiivista, 
osanottoa taisteluun. Vielä minä väitäTh 
enemmän.kin, se on. yhteiskunnallisesti 
katsoen rikosta. Ei enem'Pää eikä vähem
pää. Sillä meidän tulee samalla kertaa 
kiinnittää huomiotamme myöskin siihen 
seikkaan, että nämä työläiset, jotka ovat 
pakoitetut taisteluun, ne muodostavat osan 
siitä kansankerroksesta,, jonka työstä koko
tämä yhteiskunnan elämä lopullisesti riip
puu. N-e ovat niitä, joittenka hartioilla 
koko yhteiskunta lepää. Heillä tulisi. siis
olla kaikki oikeudet. 

Kun vielä tarkastellaan tätä samaa puo
lueettomuuskysymystä siinä valossa kuin ed. 
Pulkkinen on täällä talhtonut esittää -
hänhän äsken välihuud®duksessaan väitti,. 
että puolueettomuutta rtii.'!sä mielessä ovat 
entiset lkallituksetkin tähän saakka noudat
taneetkin -, tä:hä:n. tahtoisin minä vielä 
lisätä, että on nykyinenkin hallitus noudat-· 
ta.nut - niin on aivan oikea se vastaus, 
jonka pääministeri antoi, jossa hän kielsi 
väitteen. Asia on nimittäin niin, että halli
tukset ovat jatkuvasti sekaantuneet työ
riitoihin työnantajien eduksi. Jok'ainoatlSa 
ty(itaistelussa ellei se n~t ole aivan pieni, 
sekaantuu oikeastaan valtio taisteluun ensi 
hetkestä saakka. .Ta erittäinkin kansalais-
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sodan jälkeen, jolloin valtio on luonut eri~ 
n:äisiä elimiä työnantajien suojaksi, on täma 
sekaantuminen vielä suurempi kuin toisen
laisissa oloissa, jolloin vallitsee. va,paam!Pi 
kansanvalta kuin nyt. Onhan valkoinen 
Suomi luonut erikoisen rikkurijärjestön, 
niinkuin täällä on jo UJSein mainittu. Tämä 
järjestö on välittömästi valtion suojassa. 
Ja vielä enemmän. Valtio ojentaa sille vir
kamiestensä kautta auttavaa kättä. Silloin 
kun työtaistelu syntyy, on tämän rikkuri
järjestön johdossa useampia valtion virka
mi'€1hiä, jotka ensi hetkestä saakka ovat val
miit suorittamaan kaikkia. sellaisia toimen
piteitä,. joita tar:vitaau, että rikkurijärjestö' 
mitä nqpeimmi,n voitaisiin saada siihen paik
kaan, missä sitä kulloinkin 1:arvi.taan. Mai
nitakseni vain yhden ainoan esimerkin siitä, 
millä tavalla valtion virkamiehet sekaan,tu
vat työriitoihin, 'kiinnitän huomiota siihen 
kuinka Kemin suuressa taistelussa ja sitä 
ennen syttynees.sä n. s. Raahen lakossa ryh
dy;ttiin keräämään Lapualla rikkurijärjes
töä, n. s. Pihkalan kaartia' kokoon. Tässä 
haalimisessa aVIUStivat Lapualila olevat val
tion v•i.rkamiehet. He hankikivut vaunuja 
paikalle, varasivat matkalippuja näille rik
kuritiärjestön miehille ja kun rikkurit tai 
Pihkalan kaartilaiset saapuivat Ijapin ase
malle, oli Lapin asemapäällikön tehtävänä 
jakaa rik.kurit eri juniin, pitää [molta siitä, 
että kullekin radalle lähetettiin tarpeellinen 
määrä rikkureita, joista hän aikaisemmin 
oli saanut Pihkalan kaartin johdolta mää
räyksen. Hän .piti lisä:ksi huolta siitä, että' 
rikkureille annettiin li'put kouraan j. n. e. 
Hän siis asiallisesti esiintyi Pihkala-kaartin 
virallisena järjestäjänä, organisaattorina. 
Väooja,lla taasen, kun tällaista työtä ei ollut, 
lähti hiiln maaseudulle, hei.ttäen vairsinaisen 
viT.an sikseen, värväämään uusia lakonrik
kureita Kemiin ja Raa.heen. Tämä on vain 
yksi ainoa esimerkki, joka näyttää, kuinka 
valtio jatkuvasti on työnantajain !pUolella. 
Monta muuta samanlaista esimerkkiä voi
taisiin esittää. Tämä yksHrin jo riittää osoit
tamaan, mikä on valtiovallan suhde työn
antajiin. 

Toinen esimerkki. joka myöskin osoittaa, 
miten valtio taloudellisestikin avustaa työn
an.ta~ia, on siinä, että esim. veturitehdas Lo
komo, joka sijaitsee Tampereella, on aikai
semmin tehnyt sitoumuksen:· Suomen val
tiolle, jossa sitmun.UJkse:ssa se on ·sitoutunut 
valmistamaam: täihän zyksyyn mennessä Min 
määrän vetureita, mutta veturit eivät ole 

vieläkään valmiita ja on sanottu, että vetu
rit voivat tulla valmiiksi korkeintaan ensi 
keväänä. ·Tämä merkitsee sitä, että tämä 
yhtiö siis työta.istelun jdhdosta. on saanut 
luvan siirtää tilauksen valmistamisen aina,_ 
kin kuusi kuukautta eteen[>äin~ ehkä enem
mil.nkin. Tämä merkitsee valtiolle suora
naista ta,ppiota. Kymmeniä vetureit.a olisi 
pitänyt olla valmiina syksyllä, ne olisivat 
tietysti joutuneet heti liikenteeseen, niiden 
avulla olisi siirretty verrattain suuria ta.va
ramääriä, jotka nyt joutuvat olemaan as~ 
milla, mennen siis hukkaan verrattain suuria 
summia .rahdeissa ja ehkä vielä: tavarain 
seisalhtumisessa~ niin, vieläpä ~hkä niiden 
pilaantumisessa. Kaikkeen tähän nähden 
ei hallitUJS ole katsonut asraksoon ryhtyä 
toimenJ:>iteisiin, ja. kuitenkin on sel·vää, että 
hallituksen velvollisuus olisi ollut estää val
timalouden häviötä tällaisessa t81pauksessa. 
Valtion ehdoton velvollisuus olisi ollut täs
säkin asiassa tarttua asiaan ,ia vaatia, että 
tilaus olisi tullut aikanaan täytetyksi. 

Tämäkin seikka siis todistaa selvästi, että 
valtio on työnantajain ase työläisiä vastaalll. 
Että. sen täJlä kertaa ei tarvitse esiintyä 
pa.kottavana voimana työväkeä. vastaan, p.a
kottaa,kseen lheidät takaisin työnantajain 
palvelukseen ehdoiUa millä hyvänsä, on tie
tysti toinen seikika. H81llitus voi toistaiseksi 
olla sivusta :katsojana, mutta. pä.invastainen 
tilamw voi joskus tulla. Sen näemme Eng
lannin suurissa lakkot.aisteluissa, missä Eng
lannin valtio oli aina rehennellyt tällaisen 
puolueettomuusverhon takana, mutta eräänä 
määrättynä :hetkenä, jolloin , työväen liikeh'
timin~n oli niin voim~kas, että se olisi tai
vuttanut työnantajat, silloin astui valtio 
väliin. Sekään tapaus ei ole. m~kään yksi
tyinen, vaan voidaan niitä osoittaa kuinka 
monta hyvänsä, jolloin valtiovalta koko mah
dillaan on esiintynyt työnantajain puolesta 
ja pakottanut väkivalloin työntekijät antau
tumaa;n työnantaja.in a:rmoiHe. On siis 
oikeastaan, niinkuin täällä on sanottu, tux
haa tulla [>uhUJmaan valtiovallan puolueet
tomuudesta tässäkin tapauksessa, koska sel
lai1sta pnoluettomuutta ei voi olla, joko val
tiovrulta ~siinrtyy työntekijä-in puolesta 
riistäjiä vastaan tai päinva.stoin. Muuta 
asennetta ei ole. 

Muuten tuntuu vielä minusta siltä, että 
ed. Ingman on aivan syyttä, huolestunut 
tässäkin asiassa. Ei se seikka, että hallitus 
on astunut ra;pakkoon tai, niinkuin Hufvud
stadsbladet sen mäiirittE'1e,e, .,t.rampat i kla-
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veret", tässäikään tapauksessa ole suinkaan 
miwn seikka, jonka tarvitsee huolestuttaa 
ed. Ingmania, enempää kuin porvaristoa 
yleensäkään. Hallitus on sen i'tse oikeastaan 
todistanut vastauksessaan. Hallitushan 
koettaa mahdollisimman. suuressa määrin 
väih.entää tuon ta1pauksen merkitystä. Hal
litushan koettaa esittää asiat niin, että kaikki 
on tawa!htunut ikäänkuin vahingossa, eikä 
hallitus ole sanallakaan vielä tähän mennen 
sanonut, että se on ~hallituksen yksinkertai
nen velvollisuus. Se on velvollisuus työ
väenluokkaa kohtaan yksistään sentähden, 
että työväenluokka on yhteiskunnan elämän 
ylläpitäjä. Mutta se on myöskin velvoitus 
hallitusmuodon mukaan, :koska hallitusmuo
don 6 § :n 2 momentissa suorastaan veivoi
tetaan 'hallitusta tällaiseen toimenpiteeseen; , 
siinähän sanotaan: ,,KaiJBalaiJSten työvoima · 
on valtiovallan erikoisessa suojeluksessa". 
Minä kysyn, ovatko nyt meta:llityöläissu
lussa oleViat työläiset hallituksen erikoisessa 
suojeluksessa? Ka1ukan.a siiit:ä! Päinvastl()in 
voisimme saTLoa, että ka1nsala,isten työvoiman 
riistäijät ovat tällä kertaa eriJkoisessa valtio
vallmn suoje1uksessa. 

TäJällä samaa kysymystä tehtäessä tai oi~ 
ikeastaan yritettäessä Yasta.ta täilla:iseen ky
symykseen pilliministeri ei myöskään koske- • 
reilut asian yhdintä. Hän kierteli kysy- . 
mystä sillä,. että vä.liikysymyksen tekijät ei- : 
rvät tässä suhteessa. ole mitään. kysymystä 
tehneet, ja toi..seiksi sillä, että ne viittauikset 
Ruotsiin ja Englantiin eivät soYe1ht meidä11 
oloihimme. Ne perria,a.tteet, mitkä siellä on 
~itetty, eivät ole olleet ta:ripee1lisia lyödä · 
iJri;inni täällä. Mutta 'kysymyk:wn ydin <ei 
olekaan siinä. Kysy:myksen1 ytimenä on, 
hyväiksyykö sosialidemokrati~, täällä sama.t 
periaatteet, joita, sosialidemokra,a.tit ovat hy
väksyneet toisissa maissa. Kysymykseen ei 
ole ollenkaan vielä vastattu sillä, että 
täällä; ei · ole ·ol:lut paldm fä:tä pe.riaatetta 
selventää, koska työttömyys ei ole ollut 
tarpeeksi suuri. lVI·Hidä.n tulee muistaa, 
etteivät meidän olomme vaadikarun ensinc
kään niin suuria summia kuin Eng-
1arm·in · ja Ruotsin. Me joudumme sel
~aiseen tilanteeseen jo paljon €nn·en, koska 
maamme on köyhempi, meidän työlä·isluok
kamme yleinen elintaso on alhaisempi ja he 
siis e.rnnl611ki'llJ jo joutuvat kireämpään ti<laan 
kuru mitä Ruotsissa ja Englannissa joudu
taan. Tahtoisin sanoa, että jo näissä
kin ol<oissa, mi:s._<:.ä, on eletty, olisi ollut syytä 
ja 'tarpeen va.a.tiima.a selventää näitä kysy- , 

myksiä. Toinen seikka. on se, että Suomen 
porva.risto ei omaan luokkavoimaansa ja 
aseellisiin järjestöihiniSä nojaten1 O·le katso
nut tällaisen olev·an tarpeellista. Englan
nissa ja Ruotsissa va.llitsevalt jonkin verran 
toisenlaiset olot. Sie'llä on. työväenluokika 
j onkunJaisena yb:h~·iskunoonise:rw., tekijänä 
ja voi pakottaa. va.H.iovallan. a;uttamaan 
i tseruän hädänalaisessa tilassa.. Tä:ällä ei niin 
ole. .Täällä täytyy siis työ.f;tömyyden tulla 
verrattain suureksi, eJliilenkuin por.varisw 
oUenkaan katsoo a:si:akseen ryhtyä mihirr1kä:än 
.toimHnpiteisiin. Mutta. vaikkakaan ei tähän 
mennen ole vielä tällaisia selventäviä peri
a·atteita tarvittu, niin koska hyvämsä voi
daan tulla sellaiseen tilanteeseen, ·jossa. tämä 
periaate on selv·ennettäYä ja. nytkin tänään 
jo voi siis tulla kysymykseen, mikä on so
sialidemokratian Joopullinen ka.nt,a n. s. puo
lueettomuusk:ysymyksessä. Minä melkein 
varmuude.Ua uskon, että lmrra;n. kun täällä 
jl{mdut<aan selventämä•än samanlaisia, asioita, 
niin vastaus tulee olemaa:n ihan s.a:ma11lai'nen 
kuin esim. s>osiaEmini.,steri Lindqvistin kanta 
oli kysymystä käsiteltäessä Ruotsin valta
kun!l1anneuvostossa, jossa hä.n sanoi, että 
työttömyyskomissiouin kaikki jäsenet oyat 
yhtyneet siihen yleiseen periaa.Heeseen, ettei 
työttömyysavustusta voida antaa työselk
'kaukseen joutuneille eikä myöskään työläi
iS•elle, joka kuuluu työalaan, jolla va.Hitsoo 
,yleinen työselkkaus. , Tähän periaa.tteeseen 
yhdyn tin~imättä", san100 Herman Lind
qvist. Aikaisemmin oli Ruotsissa. eräs työt
tömyysa1vustuskysymyksiä selventrumään ase
.tettu loomi,tea, johon. kuului myöskin so
sialidemokraaMisia jäseniä vähemmistönä. 
Nämä. liittivä.t komitean mietintöön m·ään 
vastalauseen1, jossa eräs kohta, kuuluu TIJärin: 
,TyöNömyysa:vustusta äill{ÖÖn anncl.tako sil
,le, joka on osallisena työnan,taja.n ja työn
tekijäin väEsessä työriidassa. t;ai vaikka hän 
ei olisikaan osallisena, ·kuitenkin työriidan 
johdosta, on työttömänä eikä myöskään ta.
pauksessa, joHoin, hän. knu~uu ammattiin. tai 
työal!;la.n', jonka, suurin enemmistö on ve
detty mukaan riitaan jollakin miifuräJtyllä 
alueella, tai koko valt.akunnassa.'' Näiri 
:näemme siiis, että sosialidemokratia. siellä 
kieltää työttömyysa,vustuksen ei a.:Lnoastaan 
niiltä työläisHtä, jotka ovat mukana välit
tömästi työselikkau:ltsessa, olkoon se lakko tai 
sulku, vaan myöskin niiiltä, jotka työskente
levät samalla työalalla ja vielä myöhemmin 
ovat he laajentaneet tätä käsitettä sitten, 
·että., jos työriita on vaa.n pcaikanista. laat.ua, 



mutta voidaaill' 10lettaa, että se tulee vaikut
tamaan yleiseen palkkatasoon., nliin siinäkin 
tapauksessa on sille am1lla!tti- tai työalalle 
kuuluvalta työnteki•jältä kieUettä,vä työttö
myysavustus. Ja ny't on. lmoma,tta:va, että 
tämä. työttömyysavustus kielletääi11 silloin
kin, kun asilailliOmaånen työlälinen, on ollut 
työt,tömänä jo em.nooikuin täJlainen riita on 
'()llenka.an a~kan111tka,an. lMe näemme siis, 
,että profes.sori Ingman, voi oUa sangen rau
hallinen. rSiUä minä epäilen, että hän kos
kaan on itsekä:llin kuvitellut, että näin pit
källe voidaan mennä.. 

Muuten palatakserui takaisin pääministe
.rin lausun.t10on asiassa, ni·in minusta. t~tm.t:nu, 
.että kun kerran periaatteita. lyödlliä.n1 kiinni 
työväen taholta työttömyysa,vustuksen an
tamiseen nllihden, nii111 n.ämät kai ovat niitä 
viimeisiä periaatteita., joita, voi asettaa, työn
tekijä>Ln taholta; täytä:nll:öön tai tunnUJStaa 
-omikseen. Nehän. ovat täydellisesti työna;n
ta.jain peri•aa;tteita. Työntekijäin periaat
teeseen kuuluu, että kaiklki työttömyyteen 
joutuneet työläiset saavat n1aut.tia. avustusta. 
Näin ollen, kun otamme kaiken tämän huo
mioon, emme voi tulla muuhun, tulokseen, 
kuin että halli•tuksen, joka. kuuluu puoluee
seen., joruka valtava enemmistö on työläisiä 
ja johon puolueeseen lisäksi· kuuluu arvatta
vasti hyvin suuri osa meta.llityölä:isiä, mo
il'aalisena velvoit'l1ksena olisi ollut kaikin 
voimin auttaa n.äi.'tä työläisiä sulkuherroja 
:vastaan. Se pieni tapa.u.'l, ·mikä luultavasti 
vahingossa on sattunut Högforsissa, ei mi
tenlkä·äiil:, ei vähimmfussä.kä,än. pe.lasta. halli
tusta siitä, että se· ei ole työläisiä koMaan 
täyttän.yJt niitä ve,lvoHisuuksi,a,, mitkä sen 
<Jmat puolueeseen ktuuluvat työläiset epäile
mättä koko aja:n ovat. Slille aset·ta.neet ja 
myöskin siltä varto111eet. Näemme siis, että 
suurin piirtein :l!oteu'tuu taa·sen tässäkin ky
symyksessä se,. että sosia.lid~mokraatit halli
tuksessa ollen eivät voi J)alv.ella muuta kuin 
t~-ön.antajien etuja: 

Ed. K. Myllymäki: Sinä aikana, kun 
.sosialidemokrra·u.ttinen haHitus on tämän 
maan as·ioita hoitanut, on saatu kuulla ja 
nähda mei:dän ,poliittises..'m elämässämme · 
:Y'htii. ja toista uutta. Aika.isemmin on väi
tetty ja vieläpä va!litettukin sitä, etteivät 
sosialid(;;mokraatit muka halua ottaa osaa 
rauhalliseen yhtei>~kmmalli~een työhön, 
vaan pä·inva.stoin ta1(1tilkoimaJla koettavat 
häiritä normaa'li~>ta valtiollista ja taloudel
listct · kehit~'-~Hi. ::vrutta me olemme pysty-
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neet .tämän vuoden aikana osoittam:a.an, 
kuinka ·periUJpohjm väärä d:ämmöinen syy
tös on ollut. Me ol€'IlliiThe pystyneet Luo
maan 1pohjan yhteistoiminnalle sellaisen 
oikeistopuolueen kanssa, kuin on il'Uotsa.lai
nen lkansan,puolue, vieläipä niin .lujan, että 
simen nojaten on ihatlitus !pysynyt. pys
tyssä jo ikoorta vuoden, mikä on meidän 
oloissamme kunnioit€ttavan 1pitkä iha'llituik
sen ikä. Näin ·On tapalhtunut siitä huoli
matta, että n·allitusta on kaiken tämän 
ajan a'hdist·er:ltu kai\kil[,a maihdollisilla ja 
m.ahdottarnillwkin ky;symylksillä. Luonnollis
taharr on, etteivät ruotsalaiset suinkaan ole 
tukeneet meitä missään vallankumoukselli
sissa kysymyksissä, että kyllä kailrki se, 
missä ruotsalaiset saatt~wat oma. mwkana, 
on ollut setlaista, että siinä olisi pitäny,t 
'jaksaa seu~ata. minlkä iporvariilisen puo
lueen hyvänsä. Luonno:Hist.a myöSJl-.in on, 
että emme me ruotsala.isten kRnssa ole voi
neet toteuttaa mitään sosialidemokraattista 
oh;j.elmaa. Sen me voimme tehdä vasta. sit
ten, kun meillä on 'eduskunnassa enemmiS>tö. 
lVIutta. me olemme py:styneet osoi:ttama.an, 
että ei ole syytä pitää ·erimielisyyttä yllä 
ilman asiata., ei o:le syytä re~iä rikki pientä 
kansaa kielikysymysten tai muiden siihen 
v.errrutt:avien s•eikl"ojen ·perUJSt.ee'lla, sillä ne 
ovat asioita, joista helposti voidaan sopia. 
Jokaisen :puolueen 1pitää ~pystyä tarjoamaan 
•kanna.ttajilleen 'jotalkin muuta seJtl,aista, 
j•oka kiinnostaa niriden mie:ltä, eikä lyödä 
rtlirnpua siitä, missä ei mitään asia.ta. ole. 
(Eduskunn•asta: Aseman nimi!) Sitä suurta 
etujen 'ristiri.ita,a, mikä !Vallitsee omistavan 
luokan j.a köyhälistön välillä, sitä me emme 
'PYSity sovittamaan. Näistä: jo!hrt.uv,issa ky
symyJksissä me ·Olemme j·a. tul€1lllt1lle olemaan 
eri mieltä, mutta jos taistelua käydään 
näillä 1injoilla, niin siinå ei ole mitää,n va
littamista. .Se va,in on merkki valve.utu
nee.sta. ka:nsast.a, jonka: kaikki jäsenet ottavat 
osaa v·altiolliseen elämään. 

Mutta mikä muut€n. on ollut uut•ta tämän 
vuoden aikana, on ollut se. täydellinen miel
ten muutos; llllikä on ta:pahtunut porvarilli
sissa. !puolueissa, varsinkin tämän ma.an v~wr
sina.isissa iha:llitUJSipuolue•issa, maalaisliitossa 
ja !kokooonukses.sa. ,Juuri· nämä puolueet 
ovat enemmän va[ittaneet sitä, että sosiali
demo:kra,atit ovat ikuisessa op.positionissa, 
mutta nämä. ovat nyt olleet hermootun,eisull
den ·tilassa koko sen aj.an, kun sosiaEdemo
kra.at1tinen hallitus on lhoitmmt tämiin maan 
asioita. Erilkoisen kuvaavaa on ollut se, että 
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näiden 1puolu.eiden, varsinkin maa1a;isliiton 
puoluekokouksessa ja piirikokouksissa on jo 
kuukausia sitteln kä&telty lluutlituskysymystä. 
Sa:n'Olllaleihdet ovat mryös ottaneet Vlilkkaasti 
osoo näiden kysymysten käsittelyyn. On 
keSkusteltu, mitkä puOILueet tulevat muodos
tamaan ihallitulksen, keitä otetaan siinä mu
kaan, vieläpä siitäkin, kuka saa hallituksen 
muodostamisen tehtävä<kseen. Aivan niin
kuin m~wssa olisi jo haHituSipula tai aina
kin :niinkuin. enne~1 on telhty vasta siiloin, 
!kun h:allitus Oil1 wtmmt. E~iköhän täm
möinen keskusrtelu ole ollut karhun nylke
mistä. jo ennen, kuin se on kaadettu~ Kun 
tämmöisen mielialan vanitessa telhdään vä
likysymys, rui.in silloi:n hyvin käsittää että 
tarkoituksena ei ole selvittää sitä asiaa., jQS!ta 
väliikysym<yS 1Qn teiluty, vaan tarkoituksena 
on 1ha1litUJk:sen :kaataminen. Tässä vaiossa 
minä tämänkin välilkysym)'iksen :käsitän. 
Mi:tä muuten tä\hän väl~wykseen tulee, 
niin eiliän siinä ole oikeastaan mitään asiaa. 
Sama:l:la asiallaihan tääillä yritettiin muu
tama viik1ko sitrt;en saJLakavalasti lyödä jalat 
.pois hallituksen alta !lllissä ei si'lloin onnis
tuttu. Nyt ,tahdotaan korjata silloån kär
sitty .tappio. Mutta kuu ei mitään uutta ole 
löydetty, niin on ollut pakko käyttää tätä 
vanlh~ ,asilaa, jossa ei mitään uurt;ta tämän 
keskuste'lun a~kanaka,an ole enää voinut 
esille tuoda. No, ny:tlhän tästä kui tenki.n 
voidaan keskustella, riikkomatta. eduslillnnan 
työjärjesrt:ystä, sillä nyt. se on tuotu esiille 
oikea'lrla ta.VIailla. 

M4tä muuten kysymyksen sopi<vai'luuteen 
poliittisena tai haJ:lituskysymY'ksenä tulee, 
niin meillä ei suin:ka;an ole mitään sitä vas
taan. Me •wivan hyvin uS~kaillamme käydä 
ratkaiseV'aan taistelum1 tämän kysymY'ksen 
merkeissä, :ja jos me kaadumme tähän kysy
mY'kseen, niin kyllä me kaadumme hyvän 
asi·an puole-sta. Mci!llä on nyt IPUolust.etJta.
vissa asia, jolle m<e ,pysymme usko:tlisina sen 
lmi.kissa vailieis...~. Nyt on kysymys hwnik
kia työttömille ;työtä, mitkä on luon.noHinen 
asia, ja mitä kaikkien hallitusten olisi pi
tänyt tehdä. Ei me-:itlle ole niin tärkeä:tä 
!pysyä hallituksessa, että me •kaatumi~n pe
l<IB'ta jättäisimme i!Jekemättä sen, minkä kai
kissa muissa maissa ·porvarillinen oilkeamie
iinen ha:llitus olisi te!hny.t. Mutta herra 
tiesi, koska meille sellai~n oikeamie.linen 
!pOrvarillinen hallitus syntyy. 

Vällikysymyksen teki·jät muuten väittävät,, 
että. hail1itus on tässä asiassa. mennyt työ
tajstelussa olevan toisen asianosaisen puo-

lelle mutta niin ei kuitenkaan ole tapah
tunut. Hai1itus on va,an järjestänyt työtä 
PY'häjärvellä työttömille koska siellä on 
saatujen tietojen mukBAilll olLut työttö
myyttä runsaasti. Nyt on sitä !paitsi oilut 
erin'O'maisen sopiV'a tilaåsuus teettää se työ, 
mikä Pyhäjärveille on järjesrt:etty, ik:oska Py
häjäawen kunta on ot;tanut tämän työn suo
rittamiseen osaa. varsin hu'Omattav.alla mää
~rältl.ä ja !kun työ muutenkin on oliut se'l-
1aista et.tä valtio olisi joutunut lähimmässä 
tulevaisuudessa. Slen toottämään. Väliky
symyksen tekijärt; kuitenkin ava.t sitä mieltä, 
ettei tältä työtä •olisi ol'lut teetertJt.ä.vä nyt, 
koska se heidän llllielestään on oHut Hög
:forsin rt;e\htaiden omista:jille v,ahin.gdksi, 'aan 
se olisi pitänyt jä:btää myöhemmä'll.e, vaik
kakin sen johdoota oilisi V'altio joutunut kär
simä-än muutaman 1kymme.ntuhannen mar
kan tappion. Tämä olisi ollut sitä ed. Ing
manin puolueettomuutta. 

Tää1lä muuten Oil1 useilla esimerkeillä 
osoitettu, että mei!llä hallitukset eivät pysy 
työtaisteluissa ,pu:olueettooni11a. Ja jos sitä 
niin tarkiasti katsoUI:an kuin tätä kysy
mystä .t.alhdlota.an W.J'IkasWlla, niin me löy
dämme sellaisia esime•rkkejä varsin runsaan 
määräm. MUitta !kun tätä kysymystä kä.'>li
tellåän, niin on otettava ihuomioon, etteivät 
nämä H~orsi111 tehtaan työläiset ol:e lakko
la.is.ia, ttyönan,ta,;jla.t ov·a.t iheittä.noot nämä 
maantielle, ne ovat työttömiä sentähden että 
niillä ei ole työtä. Ed. Ingman on kyHä 
täällä pa~ri viikkoa sitten 'lausunut, ettäJ näiillä 
Högforsin tehtaan sulku,la:isilla on oilreus 
•päästä työh5u minä päivänä <tah.ansa., kun
han vaan antavat siltoumuiksen siitä, etteivät 
avusta Crichtonin laJkkolaisia. Tällainen 
vaatimus on kunnia:ton, se on sangen Töyh
keä j,a sitä 1paitsi a.iva.n laiton. Sihloi:n. kun 
meillä säädettiin työsopimuslakia niin sil
'loin jo oovistettiin, että työoontajwt saat
tava•t tuUa jota.in. tämälntrupaista vaati
maan, ja siltä varalta otettiin tyÖS<Jpimus
lakiin mää.rä.ys; sen lain '118 ·§ :ssä. sanotaan: 
,Välipuhe, jolla sidotaan työnteki<jää paLk
kansa vwpa,asti käyttämisestä, olkoon milt.ä
tön, eHei se koske veroja tai suorituksia 
lain mukaan perustetuUle työläisapll!'kas
soille, 1jotlka tarkoittavat yksinomaan työ
väen etua''. Lamoo siis sanotaan, että sel
lainen sopimus, mitä Högfo;rsin <kfutaia.n 
omistajat työläisilrt:.ää:n nyt 'Vootivat, on mi
tätön, se ei sirtoisi edes työlä.isiä, va.iklka he 
rtäUai.sen sopimuksen antaisiva:t. Tässä ta
pauk:.'>essa vaativat työna.n.tajat hallinto-
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oikeutta työn"Wkijäin omaisuuteen omaksi 
hyvä!k:seen. ,Sehlaista vaatimusta ,t,uskin 
IIIl..issään muussa maassa on tehty. Edel1loon 
sanOitaJan työsopimuslain 34 § :ssä ~ ,Jos 
työnanta;j'a ~stä:ä työntelcijää, kuulumasta 
tai liittymästä laillisesti rpel"U:Stettuun ylb.
distyksen, ranga·istakoon sakolla' '. Hög
forsin tehJtaitten onUs'tajat taihtovat kieltää 
työläisi'ltä tämän oikeuden, mikä teko olisi 
ranga:ist.ava teko. Tässä kiristyiksessä pi
rt:äisi sitten välik:ysY'ffiylksen tek:ijäå.n mie
lestä lha:llitukslein olla mukaJlia. Ha[lituksen 
pitäisi otJtaa, käytäntöön v~altivn .töissä työn
antajain laatima musta lista, jota seuraten 
työläiset va:littaisiin valtion ,töilhin,. niin 
etteivät vain missä tll!pau:ksessa sulkuun 
j·outunoot työläiset saisi valtiolta työtä. 
Tämä olisi si.t.ä iPU01ueettomuutta, jota. väli
kysym.yksen tekij.ät tahtoisi'V'at h.talllituJksen 
nou'datta,v,an. HaJilitus on tehnyt aivan oi
kein siinä, etJtä se on järjestänyt työtä. Py
häjä;rvel:le lja jättänyt työhön ottamisen 
työnjoht.ajain \hoidettavaksi niiden ~periaat
teidoo mukaan, mitä htätä.a,putöihin ottami
sessa on aikaisemminkin noudatettu. Mi
tään sen enen11pää h.allitukoolt.a ei voida 
vaatia. 

Ed. Ingman muutoin merkillisellä tavalla 
käytt.ämiensä asialkirj,ain avulla yritti to
distoo, kuinka ihuonosti hallitus on ottanru.t 
selvää niistä syistä, jotka. ovat aiiheuttaneet 
Pyhä:järve~llä työttömyyttä, trui miTIIkä ver
~ra.n Pyihäjä.rv:ellä todelLa. lhätäaputöitä va.a
dita.an. Ed. Ingunanin lausuman nmkaan 
!hallituksen olisi 1pitäny.t ottaa: selvää, 
kuinka monta 1porvarillista valtuutettua ja 
kuin'lm. m~nlta sosia'l.idemokraaltt1SJt.a jla: 
kommu.nlistista valtuut•ettua on Pyhäjärven 
kunnassa. Eikä tämä olisi riittänyt,. vaan 
olisi hal'lituksen olJlut otett,av.a selvä, ovatko 
ne porvarit, jotka ·omt yhtyneet valtuuston 
:päätökseen, teihnee.t sen hyvählä. mielellä. 
Vasta näiden selvittelyjen jälkeen olisi ihal
litus sa,anut otta;a käJsiteltävä:kseen, oli~o 
aihetta järj1estää Pyhäjärvelle hätälatpu
töitä. Kuvaav.a,a muuten oli ed. Ingmanin 
lausunto siinä, että hän sanoi muistaakseni 
95 suJ.kulaist,a o'lleen hänen 1istassaan ja 1 
tavalLinen suoma:laå.nen :mies. Mitä olivat 
nämä m'llut? Ed. Ingma.n kai .a:j:atteli sa
noa, v·aikka ei san:onut, että ne olivat ,·rys
siä:' ', sillä meillä;hän .on otettu käytämtöön 
tämä hau'lclrumanimi. Ka:iklci ne, jotka ei
vät taåvu ka:ikkoon siiihen, mitä työnantajat 
suvaitsev.at määrätä, ne ovat ,ryssiä". 
Ensi <kerrtllll minä sentään kuulen sanotta
van, ·etteivät ne, jotka ovat joutuneet. suJl-

kuun sentälhden, etteivät ole antaneet lai
tonta sitoumusta, ole Suomen kansaiaisia. 
Ed. Ingman myöskin esitti erikoisen tär
keänä seikkam:a. sen, että metallityöntekijät 
ovat sa,ane.et avustusta Venäjältä. Hän ei 
kuitenkaan sallisi, että näihle su.tkulaisiile 
järjestetään ,työtä Suomessa, eikä mielellään 
nälcisi, että nlltä auttavat työläiset tääillä. 
Mutta illän ei missä:än tapauksessa soisi, että 
ne ottaisivat •avustusta myöskään Venäjältä. 
Miten ed. Ingunan oikein toivoisi näåtten 
työttömien käyv.än 1 Ed. Ingman piti myös 
erikoisen raskau.tt.a:vana sen, että met.a'lli
työntekijäin liitossa l·iiton luottamusmies 
Virta on telhnyt Moskovalle palv;eluma. 
Mitäs täillä on tekellll.istä Pyh~ärv,en hätä
a~putöidien kanssa? Mitä yhteyttä on sillä, 
ett,ä ed. Virran sympatia on Moskovaan ja 
sillä, että PyhäJjärveUä teihldään lhätäapu
töitä' Jos ed. Virta on tehnyt tekoj·a, 
j'oit.a ei voi hyvälksyä, niin pitääkö siitä ran
gaista Pyhädärven työttömiä' K)'1llä minä 
olen lukenut, 'että ·va:nhemipien 1palhat teot 
laukeavat lasten ;päälle kolmanieen j:a nel
jänteen polve-en, ·mutta en minä ole luuhlut 
sen näin laajalle ulottuTan kuin ed. Ing
man tässä tapauiksessa tarkoittaa. 

Kun kulkulaitosministeri täällä iausui, 
että kyllä ihän tiesi, että sinne sa.Jattillla tulla 
tyOhön mruutamia sulkulaisiakin, mutta että 
hän ei r.aslkinut antaa m.ääräystä, että 
niitä ei voi ottaa työhön, koslm hän ei kat
sonut tämän asian ratkaisevasti vaikutta
van meta.llisulkuun0 ni·in tämän johdosta 
huude:ttii·n maalaisliittolaisten ryhmästä: 
,Entäs periaate''' Heid.än midestään to
dennäköisesti rpitäisi peri.aatteen vuoksi 
,t.app:aa muutama su.liku1ainen nällkä:än. 

Muutoin ro. Rosenbergin lausunto kai
paisi kanssa tässä pienen käsittelyn. Minä 
en siihen krntenka,an puutu, v,aam_ taJhdton 
tämäm jolhdosta huomautta1a välikysymyk
sen tekijöine, kokoomutkselle, että teille ei 
ole välttämätöntä lha:llituksen h.a;uklrnminen. 
kyl.lä sm suorittavat kommunistit, mutta 
sen sija,an teille on ~perin tärtkeätä äänestää 
epäiluottamMla:usetta hallitllikselle, sillä si,tä 
eivät tee. kommunistit (Hilpeyt1!ä eduskun
na'ssa,). 

Ed. V i r t ·a: On erittäin mielenkiintoista 
nähdä ed. Ingmrunin moittima.ssa nykyistä 
hallitusta työläis·ten liiallisesta suosimisesta. 
Se on mielt()nikiintoista varsinikin sen tähden, 
että ed. Ingman on tunnettu taidostaam 
tehdä mustasta valkeaa, ja tässä hän on ot-
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t.anut taitoansa va+>1:aava:n urakan. Nähtä
väJksi nyt jä:ä, onnistuuko ed. Ingmau teke
mään nykyistä hrullitusta työläisten kanOOJlta 
paremma1ksi kuin se on, se tahtoo sanoa, tu
leeko si:Lt.ä ,sellaista työväenhallitusta, että 
tuoba: sanaa ei tarvitsisi sijoitta,a lainaus
merkkien sisälle. Mitä nykyisen ha:llituksen 
synrtei!hin tulee, niin ed. Ingman lienee pa
remmin, kuin muut selvillä siitä, että tämä. 
nykyinen aosialidemokraa.ttinen hallitus on 
tehnyt tämän: maan kapitalisteille arvok
kaampia palveluksia kuin puhtaasti porva
ril!lise.t hrullitukset olisivat koskaml' pystyneet 
suorittamaan. Jos porvarilliset l1a1litnkset 
ohlsivat niin ,auliisti ryhtyneet jakamaan 
kapitalistisi:11e yhtiöille verohuojennuksia, 
ku.illl nykyinen hallitus .teki e9im. leimavero
jutussa,, niin se olisi herättiinyt myrskyn 
koko maan työväestössä. Sosialidemokraat
tisen hall'iltuksen työnä se ei ole sellaista 
myrskyä nostanu,t siitä yksinkerta:,i,sesta 
syystä, että löytyy sellaisiakin työläisiä vie
lä, jotka uskova:t 111ykyiseen hallitukseen ja 
siihen my&Jrin 1uot.tavat, luottavat täihän 
ihalli:tukseen ja hyväksyVät sen teot um
messa silmin. Nykyinen hal:lit.us on maini
tun verojutun kaiut,ta lahjoittanut kuiten
kiii1 kymmeniä miljoonia mariDkoja vaVtion
varoja samoille kapitalist.eille, jotka eri puo
lilla maata nyt ovat ryhtyneet nujertamaan 
työläistensä tyatailstelut. Ed_ Ingma111illa 
ei ole ollut mi1tääm tällaista hallituksen me
nettelyä vasta:an.. Kokoomuslaiset näy~t,tävä.t 
oleva11 kovin va'ativaisia nykyiseen hallituk
seen nähd:m1. He~dä.n mielestään olisi ny
kyisen hallituksen, kun se lterran vähem
mällä riskillä, kuin porva1rilliset ,hallitukset, 
voi sen tehdä, pi1tänyt ennen lähtöänsä tehdJ1i 
vielä suur,empia: palveluksia porvaristolle. 
Ehkä h~llitu:ksen olisi pitänyt vielä läihtö
kiil'OOssään ryhtyä kukistama·an esim. me
tallityöläisten taistelu. Jos hallitus olisi 
siihen rychtynyt, niin tuskinpa näkisimmc 
tälälllä ed. Ingmallllia kyselemässä haHiJtuk
selta, mirnikä vuoksi se on ryhtynyt toi~sta 
taistelevaa puolta auttrumaan. Kuten tää,JJii 
jo on osoitettu, p:iotäisi ed. Ingmanim_ olla jo 
varsin tyytyväinen niihin palveluksiin, joita 
ny.J.cy:imen hallitus on tämänkin suuren tais
telun aiilmna työna111iajille tehnyt. V ra.ikka 
hallittukisen kannatus ei olekaan pukeutunut 
erikoisen näkyväisoon muotoon, kokoomusta 
mim en pidä niin ykc;inikertaisena, etteikö se 
olisi näistä hwHituksen palveluksista tietoi
:ruen ja niitiä huomannut. Ehl\lä minä .s·a.an 

kaiJken vrurwlta va,laista muutami'w seikkoja, 
jotka nykyinen hallitus voi lukea puolustuk
sekseen ed. Ingma;nia vastamn. V rustapai
nona ed. Ingmanin vaatimukselle, että ha;ll:i.
tuksen tulisi ryhtyä ta~rmokkaisiin toimenpi
teisiin pyhäjärveläisten työläisten leivän lo
pe.ttamiseksi, ~esitän minä sen vaatimuksen, 
että halliituksen tulee periä .takaisin ne val
tiovarat, jotka hallituksen toimenpiteellä on 
luovutettu eräille metallityömmtajille. Mi
käli julkisuudessa on mainittu, on nykyinen 
hallitus kii11ehtiessäiän tilaamaan Crichton
VuleanHta ne kuuluisat sotalaivat, vaikka 
laivastolakia eduskunta ei ollut vielä päät
tänytkään, anta.nut huomatta,va~n summan 
käsil1ruhoja tälle työnantajalle. Yleisesti 
tiedossa on, .että metallitaistelu sai juuri 
mainci'tlL'>ta <työpajasta alkunsai ja syntyi sen 
johdosta, ~että työnantaja ei suostunut työ
läisten va~atimat.tomaan palkankoroitusvaati
mukseen. HaUitus on siis suoran,ai.sesti. ta
Joudell:Lsesti tukea antaen a;UJtt.anut työn
antajaa kestämään sulun taLoudelliset ras1-
tukset. Tällainen suhtautuminen taiS!tele
viin puoliin ja kai1ken päätteeksi työnanta
jien puolella on todellakin asia, josta haHi
tusta on ~tilille vruadittava. Työläiset ja en
nen kaikkea ne 101000 metwl>limiestä, jotka: on 
ajettu pois työpaikoista,an, vaati'Vat sitä. 
Työväestöä kummastuttaa muuten hallituk
sen ja Vulcanin koneJpaj·an välillä solmittu 
vedenalaJisten rakennussopimus senkin vuok
si, että hallituksella pitää olla tiedossaan, 
että tämä kionepaj·a ei ollut t-eknillisesti val
mistunut annettua työtä suorittamaan, kuten 
viime päivien lehdissäkin siitä on mainittu. 
Siitä huolimatta tälle kotimaiselle kapita
listiyhtymlälle anUJCtaan työ, joka maksaa 
valtiolle kymmeniä miljooni'a m!llrkkoja, ja 
luovutetaan käsirahoina kansan varoja etu
käteen. Minä pyytäisin harllitukselta, lähem
pää selkoa tästä jutusta ja sen yhteydessä 
siitä, kuinka suurella summalla näitä turklu
la:i.sia me<talliruhtinaita on valtion taholta 
001tettu. 

Tämän yhteydessä on syytä puuttua Iä
J1emmin erääseen toiseen puo1een asiassa, 
jossa hallitukoolla olisi jo maan h.allitus
muodonkin perusteella ollut jotain tekemis
tä, vaikkakin päinvastaisess~a mielessä, kuin 
ed. Ingman jru kokoomlliS sitä vaativrut. Suo-
men hallitusmuodon 6 § :ssä sanotaan m. m.: 
,Jokainen Suomen kansalainen olkoon lll!in 
mukaan ~turvattu IJ:reng;en, kurmian, henkilö
kohta·iooil vapauden ja omaisuuden puo-
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lesta. Kansalaisten työvoima. on valta;kun
na.n erikoisessa suojeluksessa." Ja hallitus
muodon 11 ~ sanoo edelleen : ,Suomen Imu
salaisten kotirauha on loukikaamaton.'' Näi~ 
den perustusl~,inluontoisten kansaJaisoi:keuk
sien loukka~micnen on rangaistuksena:lainoo 
teko ja jos niitä louka.tawn, on vwltiovallwn 
ryhdyttävä loukkaajia ·oikaisema:an ja saat
tamaan asia1nomaisessa j-ärjestyksessä rikok
sesta syyttoosoon. Ede:llisille hallituksille 
olemme useiden eri kys:ymysten yhteydessä 
joutuneet muistuttamaa:n. mainittujen hal
litusmuodon kohtien olemasswolosta. Surul
la on to·oottmva, •että sellainen muistutus täy
tyy vielä suuremmalla syyllä tehdä nykyi
selle ha:lEtukselle siitä syystä, että se ei ole 
ryJJ.ty:nyt ta·rvittaviin toimenpiteisiin turva
takseen metamtyöläisille näiden ka:nsalais
oikeu:ksien loukkauksen. Nykyinen hamtus 
on a.iva.n. yhtä täydellisesti kuin ed. lnglman
kin ucnoht.arnut työläistm1 oikeudet, joiden 
loukka.amisee.n ed. Ingmanin. puolustamat 
metaJliJka,pitalist.it ovaot tehneet itsensä syyl
lisiksi. 

Minä mainitsen jäljennöksen eräästä ku
vaavasta. a.siakirja,sta osoituksena siitä., min
kälaisen jahdin alai1siksi metailityöläiset 
ovat joutuneet. Kun lakko Crichton~Vul
ca.n'iiTIJ konepajalla oli puhjennut, laati kone
pajan i·sännistö mustan listan ja tällaista 
mustaa listaa yleensä on käytetty koko su
lun ajan kaikilla metallitehtailla ja kaikissa 
myöskin työnantajain liitois~a. .M:inä mai
nitsen tämä•n sen vuoksi, että .t:ämä on vasta
painoksi ed. Ingmanin nimiluettelolle, ja 
osoi'tukseksi minkälaista nimiluetteloa työn
antajat käy;t:tävä't tässä työtaistelussa. 

,Kiertokirje työnantajain järjestöiUe ja 
yksityisille työnantajille. Lakko Crichton
Vulcan osa1myhtiöllä Tmussa. Tänään on 
CricMon-Vulcan osakeyhtiöllä alkanut lak
ko, jolm käsittää kaikki osa.s:tot paitsi köy
denpunontaa. Lakon syy: ty'öntekijäin 
väitöksen mu~a.n riittämättömät paikat. 
Mutta siitä päättäen, etteiväri he o.Je edes 
odotta,neet :työnantajien lupaamaa lopullis
ta vastausta esityksem1sä, on lakko poliit
ti:sta laatua. Siihen vi.i!tta;awJ:t myöskin toi
set tl"eikat. Oheen liitämme luettelon lakas
sa olevista pyynTIJöllä, ettei heille m11llettaisi 
työtä,, niin kaua.n kuin lakko kestää. Tu
russa, maaliskuun 5 päivänä 1927. Turun 
Teollisuuderuharjoirtt.ajain l;iitto.'' 

Ja tässä, on myöskin mukana liitteenä 
viidet.tä.sataa nimeä ja tämä kiertokirje on 

lähetetty ympäri maan ka:ilkkiin työpaikkoi
hin ja täimän kiertokirjeen määräyksiä on 
suuremmalta ooa:lta myöslcin noudatettu 
v.alti'Oll tyolaiJtoksiss.a. 

Samanlaisia !kiertokirjeitä on luonnoJli
sesti myös läihetetty · •kaikista niistä vers
taista, jotka ovat sulun alaisia muuallakin. 
Minä .pyytäisin nyt kysyä ed. In~gmanilta, 
kun ihe ov<llt ottaneet työJäisiltä kaiken mah.
do~lisuuden ltulla toimeen työllänsä, tehdä 
vapoosti työtä ja ha.1~joittaa elinU{einoa.nsa, 
että pitä;äkö ft1reidän sitten varastaa tullak
seen toimeen vai taihtooko hän tosiaan, e.t.tä 
heidät pitää .tappaa nä.lkää.n. Mutta jo..'> 
hän niin tekee, niin 'hän rei muista mesta
rinsa sanoja, että ,älä ta,pa". 

Tämä asi,akirja. on 1lähetetty kai1kille 
työnantajaJiilt'OiUe ja yksityisille työnanta
jille Jmko maassa. Sen tarkoitW> on ilmei
nen. Si'llä pyritään ta1ppamaan suorastaan 
nä.lkää.n rel:lainen työläinen, joka on rry'hty
nyt taisteluun leipäpalansa suurenrtrumis:en 
·puolesta. Se on hä.ikäilemäittömintä työläi
sen elinkeinovi!Q)auden loulkkaamista, sillä 
jos joltakin tyÖilä:iseLtä riistetään mahdolli
suus sa;ad·a työtä julistamalla, hän:et tällä 
tavalla pan.naan koko maassa, niin seura.uk
sena siitä täytyy '()lla ennemmin tai myöhem
min nälJkätkuolema. Tulee nimittäin ottaa 
huomioon, että kysymys ei ole yksityisistä 
työläisis:tä, vaan suuresta joukoota työ
läisiä, joilla ei kai•kiJ!a ole maihdollisuuksia 
saada edes ti'lapäistä työtä, työansiota hen
kelliSä pitimiksi. Kun !hallitusmuoto julis
taa jokaisen Suomen kanswlaisen työvoiman 
olev,a.n erikoisessa suoljelllitsessa, niin se 
näistä !pannaan julist.etuist.a metallityö
läis:istä tuntuu veriseltä iva:Ita, jonka ny
kyinen haJllitus toimettomuudella•an sallii 
Y"hä jatkuvan. Ed. Ingman krist.illisen. tkir
kon pa.lve11j,ana täytt,äisi 1pa,remmin mesta
rinsa käskyjä, j.os ill'än ·olisi päinvastoin ryh
tynyt vaatima,an, että ha:llituksen tulee kii
reenisin toimenpitein rientää. näiden jaih
dattujen metallityöläist-en avuksi. Nyt hän 
sensi:ja.an tä.äJ.lä vaatii, että hallituksen on 
omilia toimenpitem'lää:n .paremmin kuin ,tä
ftJä.n sa,alkka ryhdyttävä yhdessä työnanta
jain kanssa teihostama:a,n tätä työläisten aih
distamista. Minä pyydän hallituksen jäsen
ten edes hetkeksi miettimään näiden pan
naan julistettujen metalllityöläisten ja hei
dän rpeliheit.tensä. 1koht.aloa. Minä kehoittai
sin siihen myöskin ed. lngmania ja. muita 
työnanta:jien edustajia. Jos 'heidäJJ tah-
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tonsa olisi saada v·apaasti määrätä näiden 
metanityöläisper!heiden kohtalosta, niin me 
-olisimme saaneet kuulla uutisia 'lukuisista 
nä:lkään nääntymisistä, sillä kapitalistinen 
ihmisyys ja kalpitalistisen valtion ihmisyys 
ei riitä nEn :pitkrulle, että se dlisi millään 
tav<alla rientänyt näl!den kul'juuteen syösty
jen ilim.i.sten avuksi. He eivä.t Dle nä1kään 
nääntyneet, mutta se ei ole nykyisen !halli
tuksen ansio, j'Oka tälla,isen a.jojaihdin päin
vastoin on sallinut. Se •ei ole myöskään 
porva.rillisen hyvänt•elreväisyyden ansio, 
siilä ·porvariJ!li.sen lhyvänteJke:väisyyden sy
däntä on lähempänä paikan.a raukatkin kuin 
Suomen työläiset. Se on tämän maa.n jär
j.estyneen köyihäJlistön ;ansio, ruotsa1aisten, 
tanskalaisten, norjalaisten ja varsinkin. Ve
näjän järjestyn:oon metallityöväen ansio, 
että Suomen metallityönta,ntajat ovat rti1ai
suudessa ta.as näkemään teMa:issaan jota
·kuinlkin työkuntoisen. työväestön, kun tämä 
työtaistelu loppuu. Työläisten va.nkka. soli
daarisuus ja tov.eriaJpu on pelastam1.t tois
.taiseksi meMmtyöläåset siltä tuholta, joruka 
metalliru[htinaat musti·en listojensa tka.nssa 
ovat heille valmistaneet nykyisen hallituk
.sen ti•eten. Ja minä olen vakuutettu siitä, 
ettei !hallituksen toimettomuus enempi kuin 
bpit.alisti;en rujojab:tikaan voi työläist·en 
rintama•a murtaa. Se kestää myöskin ed. 
Ingmanin, tämän kristillisen oikeuden rita
rin hyökkäykset. 

Aivan viime .päivhliå ovat metalliika:pita
Iist.it ry!htyneet toiseenkin jahta:a.miskeinoon 
metallityöläisten toimeentulon lDpettami
seksi. Sarrn.a.an aika.an kuin ed. Ingman 
vaatii, että Högforsin sul.kulaiset, jotka 
ovat saameet työtä r1man, että nykyinen hal
litus olisi m~llään tava:lla •taihtonut heidän 
työhön ipä:äsyänsä avustaa, iheitettäisiin jäl
leen .~ivättömyy.t.een, sa:maan. aikaan pane
vat työnantadat kautta ma.an toimeen työ
läisperhe1den ihätätöjä törketällä tavalla, 
iJ.ouikkaa,vat työläisten kot.irauiha.a. Tällä 
hetkellä on jo lukuisia tperheitä häädetty 
asunnoistaan. M. m. Turussa. duuri Crieh
ton-Vulcan~n toimell\Piteistä. Silkäli 1kun 
minulla Dn tietoa, ovat työnantajat anta.noot 
ihäätökäskyjä vielä seuraavilla .paikkakun
nilla: Taalintehrta.an työläisasunnoissa :tul
laan ihä.ä.tämään 400 1perhettä, Hög1forsissa 
300 })erlhettä, Tampereella. lähes 100 :per
ihettä, Kaillh.Uila.ssa. noin 200, Inihassa sata
kuuta perhettä, Ykspiihla!jassa, Värtsilässä, 

1 

Lahdessa y. m. sullmaluei'lla noin 200 per- i 
ihettä. Siis .tähänastisten tietojen muka.an · 

tullaan n. 1,200 työläispenb.een koti hävittä
mään ja perheiden jäsenet ihäätämätän tal
ven selkään. Tällä tavalla Suomen tasa
vallassa sosialidemDkraattisen hal!lituksen 
aikana <pyhitetää!Il työläisten flrotiraulb.a. 
Mutta vaitkka mruassa tapahtuu jDtakin täl
la·ista, ei yl~isellä mielipiteellä tällä porva
rillisen oikeuskäsityksen puntarilla dle mi
tään sanottavaa niiden •perlheiden 'puolesta, 
joiden kodit Dn hävitetty, ei yhtään .sanaa 
näitä kodittomia varten. Ei nykyisellä 
•hallituksella ole sen v·erran .:porvatriston ylei
sestä mieli•piteestä poikke.avaa setlkäranka.Ja, 
että se olisi millään tavalla rientänyt tur
vaa.maan nä~den kodittDmien toimeentuloa. 
Mikäli minä tunnen tä:män maan porvaris
toa ja ed. Ingmanin muiden mukana, niin 
heistä nämä järkyttävät •työläishäädöt ovat 
erinomaisia toimenpiteitä j,a heistä olisi 
suoranainlen ikauhrist.us, jos hallitus tekisi 
työläisten hyväksi edes sen verran, että se 
rythtyisi antamaan avustusta työläisten ihää
töj.en torjum~eksi. Mutta ,annas olla, että 
jollakin tyÖ!paikaJila t,apaMuu jotakin sel
'laista, että j.oku työläisten murhamiehenä 
kunnostautunut isänmaan ystävä joutuu 
muiden tyolä.isten vierdksumisen alaiseksi, 
niin. se jo on tapaus, joka. nostattaa porva
ri.st:on koko siveellisen suutt.Uillluksen sel
laista terroria v:a.s1aan. Silloin vaaditaan 
h.al.litusta, v.altiova.ltaa selmMlitumaan asioi
hin ja lopettamaan tälJainen työm<aa-terrori. 
Kvllä silloin oilla:an va:Lmiita krist.illisen 1ä
hiinmäisen raJkkauden nimessä:kin vaati
maan työläisiltä myötätuntoista. suihtaut,u
m~st.a tDisin a;j.atteleviin, se on olioihin, 
·jotka kenties ovat t.oimittan~et .päiviltä hei
dän pa.raita tovereitaan ja omaisiaan. 

Kaiken rin!himillisyyden nimessä on ny
kyiseltä hallitukse'lta ja miltä iha!llitukselta 
tahansa v;aaditta.va, että työläist.en häädöt 
tullaan ~ehkäisemään. Toimeton suihtautu
mint€ill työnantajien suunnitte·Lemiin ihäätöi
hin on iha.llituiksen t-aholta räikeintä puo
lueellisuutta, tpaljon :pitemmälle menevää; 
kuin mistä ~d. Ingman on koskaan ajatellut
kaan hallitusta moittia. On uhkaamassa 
ankara talvi. Monet näistä ihäädettävistä 
.perheistä ovat läihes lkm1si kuukautta. kestä
neeit taistetlun aikana puutteeillisen ravin
non vuoksi, men.ettäneet kykynsä vastmst.a:a 
kylmän, sa.irauden ja muun kurjuuden 
!hyöKkäyksiä. Minä 1pyydän hallituksen jä
seniä a:jaUelem.aan näitä periheitä entisten 
asuntojensa 'Piihamailla vähäisten tavaroit
tensa keskellä, tietämättä ensinkään, :missä 
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.seumav:an yönsä .tulevat v'i.ettäm.ään. Sal
liiko hallitus toimettomuudenaan maan me
. tallikapitalistien täililaisilla !keinoilla terro
risoida työväestöä. Hallitukseen menneitten 
.sosialidemokraattien olisi pitänyt olla sel
vitlä siitä, että työväki odottaa heiltä tukea 
ta.istelussa elinehtojen& puolesta. Heillä 
.olisi pitänyt olla selvillä, että valtiovallan 
käyttäminen klllpitalistisen valtion ihallit~
sessa on tyoläisten kannalta katsoon V!am 
siinä tapauksessa työväestön eduksi, että 
sitä valtaa käytetään työväestön turvana 
ja asetetaan sulkuja pääoman saalistuk
selle. 

Nykyinen hallitus on menetellyt useissa 
kysymyksissä täsmälleen .päinvastoin. Niin 
on tapaihtunuif siinäkin taistelussa, johon on 
heitetty 10,000 metailtlityömiestä. Vieläkin 
'kerran on ·käytäntö osoittanut oikeaksi sen, 
että kapital·istinen val·tiokoneisto on aina 
siihen ihetkeen s:aalkka, kuin porvaristo ky
kenee taloudellisen valta-asemansa turvaa
maan vain työtätekevää väestöä sortava ko
neisto .ri]ppumatta ~nsinikään siirtä, lkäyt
tääkö tätä valtaa porva,ri tai sosialidemo
kraatti. On :todettava, että ed. Ingman voi 
'6päluottamuslauseen sijama esittää päin
Yastoin luottamuslausetta tälle !hallitukselle 
ja että ihtai!Jlitus on vaadittava tilille koko
naan .t.oisilla perusteilla kuin niiLlä, joita ed. 
Ingman täällä esitti. Pappi Ingmanille 
'Olisi ollut paljon sovel·iaampi ryhtyä tällä
kin aikaa räknäämään niitä monia satoja
tuhansia markkoja, joita Suomen valtio on 
lahjoitta.n ut merimieslähetykselle, ovatko 
näistä markoista saaneet merimiehet pen
niäkään, vai ovatko ne menneet Valtarin 
taskuun. Näån käyttäen tämäkin aika olisi 
'OJ:lut paremmin käyt.etty kuin mokoman 
asian kanssa. kuluttaa eduskunnan aikaa. 

Ed. J. Linna: Tämä esillä oleva väli
kysymys on herättänyt tavatonta mielen
kiintoa maamme työväestön keskuudessa. 
.Jännityksellä on odotettu hallituksen vas
tausta tähän välikysymykseen. Nyt on 
kuultu hallituksen vastaus, joka on selvästi 
osoittanut, että hallituksella on ollut riittä
västi perusteita määrärahan myöntämiseen. 
'Täällä asian keskustelussa on tarpeeksi pal
jon puhuttu asian periaatteellisesta puolesta. 
Siihen puoleen en tahdo enää ajan 'llyöhäi
syyden takia lainkaan kajota. Ainoastaan 
tahdon kajota asian siihen puoleen, jota aina-

kin Pyhäjärven kunnan kansnalta minä pi
dän erikoisen tärkeänä. 

Se hädänalainen tilanne, joka oli syntynyt 
Uudenmaan läänin Pyhäjärven pitäjässä sen 
takia, että satoihin nouseva työläisjoukko il
man omaa syytään oli joutunut työttömäksi, 
pakotti Pyhäjärven kunnan viranomaiset 
kääntymään hallituksen puoleen työttömyys
määrärahan anomuksella, että kunta voisi 
järjestää työtä niille kunnan työläisille, jotka 
eivät ole tilaisuudessa muuttamaan toisille 
paikkakunnille työn etsintään. Pi>enikin sil
mäys Pyhäjärven kunnan taloudelliseen ase
maan osoittaa, että kunnan olisi ollut vaikea, 
jopa suorastaan mahdotonkin järjestää hätä
aputyötä niin suurilukuiselle työttömäin 
joukolle kuin nyt on kysymyksessä, ellei olisi 
saatu vadtiOiLta avustusta. 

Tarkastellessa tilaston mukaan Pyhäjär
ven kunnan asioita, huomaa, että Pyhäjärven 
kunnassa verotettavien kuntalaisten luku
määrä on 1,348 henkeä. Kun tietää, että 
näistä kunnan veron maksajista on 1/3 juuri 
näitä sulussa olevia työläisiä, onhan selvää, 
että Pyhäjärven kunnan kunnanviranomai
set joutuivat kiusalli~n asemaan, sentakia, 
että parhaat, varmimmat veronmaksajat jou
tuvat toisen puolen vuotta olemaan työttö
minä, josta on seurauksena, että verotettavat 
tulot tavattomassa määrässä vähenevät, vä
henevät puoleen siitä, mitä on edellisinä vuo
sina ollut. Tämä onkin pakottanut Pyhäjär
ven kunnan kunnanviranomaiset yksimieli
sesti hakemaan valtiolta apua ja turvaa 
tässä työtaistelussa. 

Kun tämä Pyhäjärven kunta on aivan 
poikkeuksellinen muista Uudenmaan läänin 
kunnista sen johdosta, että palkkatyöläiset 
suorittavat 3/4 koko kunnan veroista ja 
muut kunnan ammatiniharjoittajat vain 
1/4 :n, niin onhan selvää, että silloin kunnan 
viranomaisilla oli syytä jo huolestumiseen. 
Sitä osoittaakin, että asia on Pyhäjärven 
kunnassa otettu sangen vakavalta kannalta, 
kun kunnan valtuusto, samoin kuin kunnal
lislautakunta ja köyhäinhoitolautakunta on 
yksimielisesti hyväksynyt tämän toimenpi
teen, että käännytään valtion puoleen avun
anomuksella, että voitaisiin järjestää työtä 
niille kunnan työläisille, jotka ovat joutu
neet tämän sulun johdosta työttömiksi. Kun 
Pyhäjärven kunnassa on veroäyrin hinta 
ollut viime vuosina tavattoman korkea, on 
tämäkin peljättänyt kunnan viranomaisia, 
että on mahdotonta S€uraavina vuosina saada 
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niiltäkään veronmaksajilta, jotka ovat vielä 
voineet ansaita tuloja itsellensä, ulos sitä 
summaa, mikä heidän maksettavaksensa jou
dutaan asettamaan näitten kalliiden vero
äyrien muodossa. 

Tä:män kysymyksen olisi luullut olevan 
selvillä ainakin välikysymyksen tekijälle, 
sillä välikysymyksen kirjoittajan ed. Ing
manin joka on edustajana myöskin Pyhä-' .. . järveltä jossa hänen kannattaJiansa on suuri 
määrä, ~lisi pitänyt tuntea nämä tos:Lasiat ja 
sitä taustaa vastaan myöskin asiata arvos
tella. SenVuoksi olisinkin odottanut, että ai
nakin ed. Ingman olisi ollut valmis hyväksy
mään hallitl1ksen toimenpiteet tässä asiassa. 
Mutta ed. Ingmania ei tyydyttänyt hallituk
sen selostukset. Ed. Ingman ei ole ottanut 
pyhäjärveläisten hätää vakavasti huo
mioonsa. Täytyy sanoa, että ed. ~n~~~n 
tarjoaa näille pyhäjärveläisille vahtsiJOil
lensa kiviä Leivän a~Semasta viemällä työn
antaji~n kiusaamilta nälkäisiltä työläisiltä 
senkin leipäpalan suusta, minkä he mahdol
lisesti saisivat valtion hätäaputöissä. Ed. 
Ingman ja kumppanit tahtovat lisätä näille 
Pyhäjärven työläisille vielä kiviä kuorman 
päälle. Tällä tavalla tahtoo ed. Ingman pal
kita Högforsin tehtaan johtajien kokoomus
puoleelle 1tekemät rpalvelukset. Eduskunnan 
jäsenten on syytä tietää, että Högforsin teh
taan varoilla tilataan näille nyt sulussa ole
ville työläisillekin kokoomuspuolueen sano
malehteä. Näiden sulussa olevien työläisten 
henkisenä ravintona on ollut kokoomuspuo
lueen sanomalehti. Tässä saavat nämä Hög
forsin työläiset luissaan ja ytimissään tun
tea pappien lhelläsydämisyyden, sillä tässäkin 
välikysymyksessä ovat allekirjoittajina ko
koomuspuolueen pa.pit. Näiden välikysymyk
sen allekirjoittajien mielestä sulkulaisia ja 1 

näiden lapsia olisi piinaHava ja kiusattava 
nälällä aivan rajattomasti, vaikkapa ne kuo
lisivatkin. Kun ed. Ingman on kovin huo
lissaan siitä, että valtio on ryhtynyt autta
maan hätään joutunutta kuntaa, joka järjes
tämällä hätäaputöitä on sa.anut valtiolta vain 
330,000 mk., niin tämä 'huolestuminen ei 
johdu siitä, että ed. Ingman surisi tällaista 
määrärahaa, tässä on kysymys paljon muus
takin. Ed. Ingman Dn valmis vaitiolalla si
vuuttamaan virkaveljensä Valtarin tekemät 
afäärit Merimieslähetyksen asioissa,.· joissa ed. 
Ingman itse on jootavassa asemassa. Minun 
tekisi mieleni kysyä ed. Ingman.ilta, miten 
on selitettävissä V altarin .sa.a1li.stus omaksi 

hyväkseen lä>hetyksen varoista, joka nousee 
210,000 markkaan vuodessa, kun tässä on ky
symys valtion varoista. Tietääkseni valtio 
suuressa määrässä avustaa t~tä laitosta. Olisi 
tähän saatava selvitys. Samalla tekisi mie
leni ed. Ingmallilta kysyä, onko totta, että 
pappi Valtari viime maaliskuulla nosti yh
dellä kertaa lähetyksen kassasta 100,000 Suo
men markkaa, jolla 100,000 Suomen mar
kalla hän hankki itsellensä kuudennen osake
huoneiston Helsingissä. 

P u he m ies: Kehoitan puhujaa pysy
mään asiassa. 

P u h u j a: Minä valitan, että ed. Ing
manilla on ollut tilaisuus pistäytyä aina 
Moskovassa. Minulla ei ole mahdollisuutta 
kajota asioihin, jotka valaisisivat tekemääni 
väitettä. Ed. Ingman on kysellyt asioita, 
joita ei olisi minun mielestäni välikysymyk
sen ylhteydessä ollut sopiva tehdä. Nouda
tan herra pulhemieillien huoonautusta. 

Ed. Ingman tämän välikysymyksen aikana 
halvent.avassa äänensävyssä puhui Högforsin 
sulkulaisten asemasta. Minun täytyy ih
metellä, että sielunpaimen sillä tavalla voi 
esiintyä näin vakavassa kysymyksessä. Mi
nulla itselläni on ollut persoonallisesti tilai
suus nähdä Uudenmaan läänin Pyhäjärvellä 
hätää kärsiviä sulkulaisia, ja minun täytyy 
sanoa, että jokainen, joka on niitä ollut tilai
suudessa viime aikana näkemään, ei voi 
täällä eduskunnassa esiintyä tavalla, jonka 
on tehnyt ed. Ingman. Sitä vähemmän luu
lisi sitä voivan tehdä henkilön, joka on näi
denkin työläisten valtuuksilla täällä edusta
jatehtäväänsä täyttämässä. Minä tahtoisin 
sanoa, että tämän välikysymyksen tarkoitus 
onkin ollut siirtää kansan huomio pois siitä 
asiasta, josta minä äsken mainitsin, saa
daksensa ed. Ingmanille hyvää tilaisuutta 
miettiä pelastustietä, millä tava:lla voisi sel
viytyä tässä, Merimieslähetyksen pappien 
jutussa. 

Puhemies: Istunto keskeytetään 15 mi
nuutiksi. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 12,14 
yöllä. 



Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 12,29 1. p. 

Ed. -T a run e r: Hallituspuolueen lehdissä 
nykyistä hallitust-l!l kutsutaan työväenhalli
tukseksi. (Vasmnmalta: Aivan oikein.!) 
Siitä nim:iltyksestä huolimJa,ttJa. sosialid~mo
lzracattinen hallitus <m asettU'llut tukemaan 
vira;nomaisten ten'Oria lakko- ja sulkulaisia 
kohtaa.n. Hallitus ei ole nrrm. tehnyt mitään 
sen johdosta., että eri paikkaklmnilla työn~ 
unta;jat järjestelmällisesti ova.t iboikottee
ra.nneet sulkulaisia ja vieläpä valtion työ
paikoissalki'n. Ovatpa työnanta:jat ottaneet 
käytäntöön mustalista;järjeste~mänkin. Si
ten kapita.list1t ovat ryhtyneet mitä häåkäile
mättömi.mpiin toimenpiteisiin estääkseen työ
läisiä pää.semästä toisillekin aloille töihin. 
Hallitus on a:nt'anut kapitalistien ri,:ilStäiä sul
klllaisilta verot ja hää·tää asummist!aan aset
tama:bta täiJile me11Jett.elylle: mitään esteitä. 
Sulkulai:sten rintaman murt1amiseksi ova.t 
kapitalistit värvämneet rikkuri.joukkoja, j.ot
ka monella paikka:kunn.alla räyhäten! ja 
aseita käyttäen ova.t meilJ.:asta,neet ja olleet 
sulkupaikkakuntien väestoo ka:uhuna. 

Minä olen jo aikaisemmin tulo- ja meno
arvion läll'etekeskw;telussa marininnut V a a.
san poliisilaitoksen laittomasta mene.tte
lystä. Silloin totesin, miten Vaasan 
poliisilaitos toim~tutti Onaciilahder1 kone
pajan työlä:is,ten :kookuudessa kuuluste
luja, joissa poliisilaitos on sekaantunut 
törkeällä tcavalla kapitalistien ja työ
väen väliseen työpa1kkariitaan, asettuen 
bpit•alistien :puolelle. Esimerkkinä siitä, 
miten h;:;"kiii}emättömästi VaatSian poliisit 
ovat siinä tehtävässään menetelleet, esitän 
vielä tässä erään kahdan tuomari Salon toi
mi'ttaman tutkimuspöytäkirjan mukaan, 
jonka hän on tehnyt viime toukokuun 28 
päivänä Vaasan työväent.a,lollla. Tuomari 
Salo on kuulu~llut 211 OnkDahdelll kone
paja•n työläist!ä ja nämä ova.t kertoneet, mitä 
poliisit ·ont heiltä kysel1eet. Salo laatiimas
saan pöytäkirjassa. m. m. san10o: ,.,Met~:tlli
työmies Antti Hämäl;äinen oli poliisilaitok
sen etsivässä osastossa lmnluste.J.ta.vana tou~ 
kokuun 21 pii~ivänä. HäneiltäJ kysyttiin, 
mistä palkankoroitusli:stan, tekeminen on 
saanut alkunsa ja. kiihoittiva'tko ammatti
osasto ja liiton nrieihet sitä tekemään. Kuu-

787 

luiStelijat halusivat tietää sekä teollisuus
neuvostojen. erttä työhuonekun'nan to1mihern
kilöiden nimet. Hätmäläistä, jolta kunlus
teltiin, milhin puolueeseen hän kuuluu, moi
tittiin siitä, että hän on kehoittanut työläisiä 
lii 1ltymään alllll1alttiosastoon. Kysyttim, 
millä: ta.-V'a,Llru häru on suht!autunut järr
jestymättömiin työläimin. KuUJI.ustelija.t 
väittivät HämäJäisen keräntn:ooru avustusta 
Criehton,Vulcanin lakkolaisille. Kuuluste
lija sanoi, että eikö ole väärin, että liitto pa
kottaw jonkun tehtaan työläiset lakkoolll, 
josta sitten seuraa, ettii työnantajain 
täytyy juEsta:a. surlku. Tälilaisille lakkolai
sille si:tten vie•lä kerätään aV'UIS'tusta. Hämär 
läiseltä tiedusteltiin, kuuluuko hän Työ
väen U1'ltei'luliittoon j,a Työväoo. Raittius
liittoon, seJkä mikä Olli näiden liittojen ta!I'
koitus.'' 

Tämä V aasa1111 poliisilai<t:dksen suhde me
taUisul'kula,i,siin osoittaa sen,, mi!ten vi.ran
{)maiset harjoittavat terroria työläisiä koh
taan sosialidemokraa.ttisenkin ihalli tuksen 
a.ikana. Tämän johdosfu. <on SuOillloo Me
tallitoollisuootyöväen Liilltto käänltyn~ seu
raavallw kirjdmälläJ sisäasiainmimlist:erin 
puoleen: ,Sen joihdosta, että Vaasan poliisi
laitos on kulu'VIan t10u:kokuun 21 pläil;V1äill.ä 
pidättän.yt kuulustelltll!vaksi useampia sa
masta. ka.upun.gist-l!l olevia sikä!läiselläJ Onki
lahden: 'konepa.jalla työssä oll~it:a työn
tekijöitä, on allekirjoittaneen liiton toimi
kunta päättänyt kääntyä herra, sisäasi.ain
mini'sterin puoleen pyytäten1 t:oimenpitei
bän:ne asi'assa. ja samalla saamme esiintuoda 
seuraavaa: Sisäasiainmm:isteriHe on trm
ne'ttua, että Suomeni Meta.Uiteollisuuden
työna.ntajain Liitto on jäsentehta.issaai1 
toimeenpannut työsuilun, joka alkoi tämän 
kuun 21 päivänä. Työsulun aiheena oli 
kahdessa met!aJliteollisuusteh'taassa, vallinnut 
lakkotilanne Turun kaupungissa, joka oli 
aiheutunut työntekijäin palkankorotus
vaaltimusten johdosta. Tämä syntynyt ti•la.11r 
ne on kuitenkin johdettu työruan.tajai:n tar 
holt.a laajaksi koko maa•tJa lkäsittäväksi kysy
mykseksi. Muun muassa jo samana pruvä.nä, 
.kun lakko Criooton-Vulcan 0. Y :n teihtaalla 
a<lkoi,, on TurUin paikallinen työnantaja
yhdistys läihettänyt maan kajkjUe työnanta
jille ja työnantajajärjestöille kiertokirjeen, 
josta jäljennöksen oheecliitämme. Tällä 
tava:lla on siis työnanttaj.a.t kiiihoitettu 
toiminta1ap, amma.tillisesti järjestyneitä työ
läisiä vain•oamaan. Mutta hämmästyttärvää 
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on, että poliisivi1·anomaiset ov.at ryhtY'noot 
työnantaJien apureiksi. Kuulusteltaviksi 
pidätetyt ova.t nilimittäin voi'llloot todeta, että 
V aasa111 poliisilaitoksessa1 on ol1lut tutkinto
ainehiston joukossa m. m. eräs Onkilahden 
koruepajatyöläi.sten tekemä pa.lkankoroitus
pyyntökirje, jOilika kaikki asirunomairet työ
läåset ennen työna111taJjille jätt.funi,stä olivat 
lrnkin allekirjoittaneet. Eri·~oiseisti tämän 
pahlmnkoroituspyyntökirjeen kirjoittajastla 
oli kuulusteliuilta vaadittu tietoja, samoin 
vaadittu ilmiantamaan, kutka työläiset ovat 
pa1kankoroit1.11S'eSityksen tekemisen alkuun
;panijoi<ta. Vielä ilisäksi on vaadittu ti!eltoja 
liittomme Vaasa,Ill vastikään. perustetun 
.teollisuusnffilvoston toimitsijoista, sekä eräs 
liittomme jäsen Ma.rtti Steiner on kielletty 
kuulumasm liiittornme jäsenyyteen,, sen 
.vuoksi että häru on! Saksan kansaladlllen. 
Jo edellämaånitut seika,t osoittavat sen, että 
V aasaii1 poliisilallitos on yhtynyt mielestäm
me lait.tomiin toimenpiteisiin asioissa, joihin 
sillä ei ole mitään oikeutta sekaantua, koska 
työläisten tekemät pahnkoroitusesitykset 
ovat oikeutettuja. Työrauhaa häiritse
mätili päästiin pa.Lkkojen lroroittamisesta 
työnantaj•an kanssa yksimielisyytoon. Mitä 
tulee Steinerin kuulU!In.isesrta liit<tomme 
jäseneksi, nii'll liittomme rekisteröityjen 
sääntöjen mukawn on ulkomaati.a.isella siihen 
täydellinen oikeus, jota tapaa aivan ylei
sesti kaikissa maissa sov,ellutetaan. Kun siis 
ilmeisesti Vaasan poliisilaitos on rylh tynyt 
sellaisiin tohl:Mnpit.eisiin, ettei sitä voida 
ilman muuta sivuuttaa, niin anomme kun
nioittaen, että sisäasiainministeri viipymättä 
toimeenpanee asiassa tutkimuksen ja ryhtyy 
mairutun laittomuuden estämiseen sekä 
asianomaisiin viranomaisiin nähden vaati
maan heidät edesvastuuseen menettelystään. 
Helsingissä 24 päivänä toukokuuta 1927. 
Kunnioittaen: Artturi Virta, Metalliteolli
suustyöväen Liiton puheenjohtaja .. " 

Tähän päivään mennessä ei Suomen Me-
talliteoltlisuustyöväen Liitossa tiedetä sitä, 
.onko hallitus ryhtynyt tämäru kirjelmän 
johdosta mimkäänilaisii'lll toimenpiteisiin. 
V arrsin kuvaava esimerkki nykyioon: halli~ 
tuksen S'U'htautumisesta valtion viranmna.is
ten ·mielivaltaan työtaistelussa olevia työ
läisiä vasta·arn on Lapualla olevan Niskalan 
nahkatehtaan lakko ja sen yhteydessä sattu
neet tapaukset. Tämäkin työtaåst.elu alllroi 
syyskuun 3 päivänä siitä syystä, että työläi& 
ten palkkavaatimuksiin ei tehtaan is'ä:nnistö 
suostunut, ja entinen paThkat1aso oli Illiin 

kurja, että työ'lruset eirvät katsonoot voivansa 
enää jatkaa työskentelyä.. Kun lakko 
alkoi, ryhtyivät erinäiselt porvar·islehdet 
.t:apansa mukaan tekemään lakosta poliittista 
ja sepittämääm. juttuja joistaki'Th moskova
laåsista määräJ1ksis<tä, joirta lakkolaisiJl'e on 
lähetetty. Nahkatyöläisten Liiton luotta
musmiestä ryhdyttiin paikkakunnalla, käy
dessäällJ ahdist<elemaaiJJ.J. EdeU'ee'n väitti 
tehtailija NiskaJ.a, että lakkolaioot olisiva.t 
häirinneet teh'taalle ha:n'ki<ttmjen rik'Irnreiden 
rauhaa ja vaatinut sit,ten1 pitäjän nimis
miestäi anltama.an virka-ia;pUla... Tämä osa 
asiasta .on kuitenkin sillä tavalla, että La
puan nimismies sekaantui täihän lakkojut
tuun omasta alotteestaan paiklrnJkunnan po
liisin avustuksella. Ja .nimismies on ollut 
juuri se va!ltion virkami~, joka 'paikkakun
nalla kaiken häiriön on saanut aikaan ja 
kohdistanut kaikki keinonsa työläisten taås
telun murtamlseiksi. Ensimmäisenä toimenpi
teenä ryhtyi nimismies autoJla ajaen pitkin 
kylää raahaamaan lalklrolaisia kuulustelta
vikse.en ja vangitsi heistä ketä sattui ilman 
mitään ailhetta, vaikka hänen oJikin lasket
tava sitten pidättämänsä vapaaksi. Erikoisen 
häikäilemätöntä menettelyä ninris:rnWhe.n 
puolel·ta oli se, että ihän ry'htyi antamaan 
karkoitusmääräyksiä lakkolaisille, sekä 
käski heitä määräajan kuluttua muut
ta:maan kokonaan rpois paikkakunnalta 
sillä uhalla, että muussa ta.panksessa. muka 
seuraa. sangen vaikeita selkkawk:sia. Kun 
otamme !huomioon, että Lap'Ua on näi
hin saakka ollut Suomen mustiill!pia pi
täjiä, jossa suojeluSkuntalaisuus on pääs
syt täyteen kukkaansa, j~a pitemmän 
aikaa on toiminut noin v.aiD epäviralli
sesti_ Karjalasta iha.alittujen heimovel
jie:rrrm.e sotakoulu y. m., niin ei paikka
kunnan nimismielhenkään :toiminta ole 
ollut erikoisen kummallista la,pualaisista. 
Mutta muihla paikkakunnåJ.la asuvista se on 
toki jo liian pitkäJ1le menevää valtion virka~ 
kon.eiston! sekaanVIJimista työläimen taiste-
luun, varsinkin .nykyise;n hallituksen aika
na, ha:llituiksen,. joka on sos:ialidemdkraatti
sen puolueen jäsooåstä pystytetty .. Nykyistä 
hallitustaih'Ml ei voittaisi syyttää tämäm ing
mani.laåoon nirrn:iJSmieheDJ la.i tto1mn.mkffista, 
jos hallitus olisi kiilrehtinyt nliitä ehkäiise
mään ja saart1tamla~Un laittoonuuteen syyllinen 
asi:anmukaå.see:n rangaist:uk:Seen. Mutta niin 
ei 'Ole t!llpahtunut. Nimismiestä ei dle ranr 
gaistu. ·Tämä virka:nyrkki, joka La:puaJJ.a 
edustaa n<ykyistä hallitusta, tuntee i<tsensä 
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täUä hetkellä erikoiwn amsioittmeeksi nykyi
sen yh'teislruntJajä!l'ljestyksen. puolusta:ja!ksi, 
huolimatta siitä, että sisäiasiarunministeri on 
lu:pail:lutkin antaa hänelle ojermusta. Olisi 
erittäin hyvä tietää, miksi nimismies ei ole 

·asetettu rangaistukseen. Miksi haililitus on 
sallinut valtiovallan paikallisen edusta
jan mun törkeällä truvalla sekaantua 
työläistoo ~akkotaisteluun, vaikka työläiset 
itse eivrut millään tavana ole amta111eet siihen 
aihetta. Onko tämä puOilueeionlta. suhitaiUtu
mista työtaisteluihin? Sisäasiainministeri 
kiirehth1100 selittämään, ettJä oruhan hän anta,
nut määräyksen Lapuan nimismiooem toi
minnJan tu't~;. Kyllä siellä on tutki
muksi!a Wian.ite.ttu!kin, muita. onko minis
teriUe tn.llut sie'ltä mitään tietoja nimismie
hen laittomuuksista? Minulla on tässä nah
katyöläisteni osa:sto11 lähettämä kirjelmä, 
jossa mairuitarun näistä tutkimuksista, jos 
niitä voi s:itksi nimittää. Se on päivätty sen 
jälkeelli kum tutkimus sisäa!Siainministerin 
kehoirtuksesta oli toimitettu ja siinä maini
ta.an tutkianuksista ynoo eräistä muistru sen 
yhteydefi\Sru olevista seilrois.ta wurawvaa: 
,Olemme kuulleet, että Vaasan läänin maa,
herra oli ollUJt täällä moonaiilltaina 19 päi
vänä toimruttamassa joiltakin~ tutkimuksia., 
mutta ketään lakkoon! osrullistuneita osas
tomme jäsenälä ei kuulusteltu, jotenka hän 
nimiismiehen !kanssa Vaaiili piti kuullusteJuja. 
Ne varmaan 'lienevät olleet joitakin todistus
kappaleilta. työläilsi1ä vastaan nimimniehen j 
menettelyn puolusrtukseksi, joihin nimismies 
pakotti kolmoo jäsenemme nimensru a;llekir
joittamman ja joiden sisällöstä h1e eivät saoo 
;tietävä.IJJSä mitäärL. Kirjeessä pyydetään 
neuvoa siitä, millä tavoin paikkakunnan 
työläiiillen saisi oikeutta. Voin mainita, että 
kun ·tämä kmillUIStelu oli toimitettu, tiesivät 
porva.ri..<{lehdet kertoa, että nimismi€'hen 
menettelyssä ei olllutt mlltiilin erikoisemrpaa. 
Minun tietääkseni halli<tus ei ole tiiihän men,. 
nessä eyhtJynyt toilrni:ttllJIIIRaillJ en.empä>ä Lar 
pua:n, nimismiehen kuin muidenkaan viran
omaiste.n ta.ittomuuksista. tar1kempaa tutki
musta eikä turvaam:al!lrn, työläisille sitä 
oikeutta, miikä ihei:lle krmluu. Jo se on työ
läisen kannalta erikoisen merkille pantavaa 
nykyisen hal1ituksem toim~rnmstlv. Sen ri:l;t
ml'la. on: miltätön pikkuseikka ed. Ingmanin 
.esi1le heittämä juttu Pyhäjärven tie-asiasta, 
jota hallitu!s et ole tunnustamut edes omak
seen. Kuten sanottu, se siis on mene
tellyt ruiinikum ln.gtmanJ jru hänen, ikump. 
pandnsa h·aluavatkin. Tulkoon tämän yfu.:tey-

dessä siis todetuksi, että se, mistä nykyistä 
haillitusta on syytettävä, olll sellai-nen. 
puolueellisuus, joka tarkoittaa. työoontajain 
.tukemista.. Ha!llituksen toitmettomuus 
ilmci,srtJen laitrtomu'Ulksien ehkäisemis:essä ja 
valtion viraoomaisten menelttelyn. antooksi
~ntaJID.isessa on ollut juuri sellaista puo-
1ueellisuutta. Työväelll ha11lituksen olisi pi>
,tän'Yt paremmin käsittälä, että työläiset tar
vitsevat sen. suoranaista apua ja toime.n
piteilt'ä., en.nenikum voi:rn.a.'luhteet kummalla
kin t.aistelevaHru puoleHa voivat muuttua 
tasaisemmiksi ja ennenkuin hallitus voi 
viitata todeil.lisoon puolueettomaan sulhta.utu
miseensa. työta.isteluissa. 
, Tämän kuun 10 päivärnä erä.fussä työväen 
lehdessä tuod:a;an: julki myooki!Il, miten kapi
talistit varustavat 'ri!kkureita a.seiUa. Turussa 
hani<tUJksesta väJlittämiiltttä. Lehdessä siitä 
m. m. saillotaan,: , Viime ruiikoill2.1 ovat eräät 
Turt111 teht~J.lla nmleksivatJ työnhaJuiset 
joutuneet juopotte'lun ja räyb.iili.misen t.akia 
poliisin suojiin. Meille oTh käyty kertomassa, 
että pidätysten tap.ahtuess·a ei nähltä sanika
ooilta oteta aseilta pois, va,ailli amretaa11 ne 
takaisin., vaikka ei nädllä ole aseenkanto
lupa.ru. OnJko tämä viranomaisten. huolimat
tomuutta tai on'lro määräys tullut ylemmältä 
taholta? On hyvin ikävää katsella, kun rik
kur] p.alja!Staia' asoonsa1 yleisellä paikalla 
härnäten sillä ihmffiiä, jdhtaeiL tämä härnäys 
t€ko:ihln, joista meillä! on use~ta todisteita, 
m. m. SU'rulH:ruen Teijon tapaus. Jos tällaiset 
oliot varustetaan aseilla, niin varustettakoon 
myös srumallla kaikki ihmiset it,se;puolustusta 
varten näitä huligaan~ja vastaan. Rihlrurir
kaarti on riiste.ttävä aseista, koska on pelät
tävissä!, ettru nfunä syyspimeän turvissa 
ryhtyvät telkoihin" joiden seuraus wi olla 
kauhea; ra.u:lmnisille 1JyÖ'läil'>-ille. Ne puukv
tukset, murhat ja :pahoinrpitelyt, joita rikku
riit ova.t suorittaneet, oso:itta.va.t riittävästi 
tehdaskapitalistien kul ttmmipy1~kimyksiä, 
ne osoi.ttavat heidän pyrkimykoonsa käJydä 
aJinomaistlll uuistelua työ!lä:iiSiä vastaa111,. tah
tOOill provosoida työläås:iä mellakoihin, saa
dakseen syy:tä, hyökätä iheidän niskaansa.'~ 
( KeskustasotaJ: Ei taida dlla ilmt11 asiaad) 

KUJ]l) tällaista; terroria vi:ra.ooma.iset, 
aseiSitetUJt rikkurit ja työm:vntalja.t. hmrjoitta
vat .työläisiä kohtaa.n,, niin. tiilytyy sanoa, 
et•teivät työläJiset suinkaan li1iallista. tukea 
ole n.ykyiseltä ha!l.litukse:lta. sa:run~Wt. Majnit
.takoon tässä yhooydessä, että v~ime .ma.rras
kuussw kuulin .tW!rtä pulhuja,paika lta aike:us
mindste.ril Hakkilla'Il! Riihimäen am<puma,. 
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1;\rvejuhvn vä1ikysymyskesku8!telussa lamm
yan,, ,että t~ässä ma,assa olisi muodostetuwa 
hyvien voimien yMeisrin tama' '. Työtaiste
luissa se on. muodostettu. ,Sosialide~mokraat
ti&en! halliltuksen aö:kana. ja luvalla ova.t 1 

aseistetut rikkuri:t muodostanoot lujan 
yhteisrintalman la!kko- ja sulkulalisia• vastaan. 1 

'l'arko~t'l:åko oikeusministm:i siUä lausunnol-, 
laa:n sirt:.ä, €ittä porva:rit. saa.va.t sen ,hyvien 
voimien yhteisrintaman" kautta• hall'jvittaa 
t,err.oria työläisiä kohtaan, joiden henki ja 
kotirauhru on vaarassa aseistettujen rikku
rien täh:den. 

Vaikka tä1laisia vi,ra.nomaiisten ja. rikku
.rien .tekoja on t:aopa'h:tunut, niin minm1 tie
tääkseni ei Vaasan poliisia ja Laf(man nimis
Iniestä ole ralllgaå.stu sekä rikkureja aseista 
riisuttu. Se osoittaa, halli:tuksen toimetto- , 
muurt:ta.. Ripe&mmin1 pitäisi hallituksen i 
toimia jru puolustaa työläist;en oikeuksia. Se 
haillitus, jota sanot.aml työvä•enhaHitukseksi, 
sen täytyy tinkimättömästi as.ettua rt:.yöläis
ten poolelle kaviitaEsteja v,a.slta.an taistel
lessm. Se rorr työvä~m.ili.a.l'lituksen täl'lkein vel
vollisuUJS. Mikä.ä,n: ltanitus ei voi olla luok
kien yläipuolema, s'e:n on a!Setuttava jomman
Jrnmma,n luokan puoleile. Ka:hta. herJTa.a ei 
;voi haHiJtuskaan padvella.. Todellisen työ
väenha:lliturksen täytyy taistella työväen
luokan puolella. s.en1 riistäjiä ja sort:a.jia vas
t~'lan. (V asermma1lta: Niilll se tekookin!) 
Eipäs se tee, k<mh työl·äisiä heitetään asun
noistaan, se osoitta:a, ha,'lili.tuksen: voimartto-
muutta.. (Vasemmal1la·: Niin ·onJ ........ ) . 

Tääillä ~d. Pulkkinen lausui, että hailli~ 
tuks.en pitäisi olla. puolueeton työtaisteluihin 
nähden. Minun käsityksen~ mukaa111 mikään 
hallitus ei voi ol!la: puolueeton sellaisessa 
yhteiskurun•assa, joSJSa on kaksi luokkaa 
olemassa:, joiden. taloudelliset edut ova:t jyr
käst~ vastalkkaiset. Se tuli selvästi ilmi 
:viime vlllOTIIIlla Epglannissa suurlakon aikana. 
Silloin: Engla,nni'DJ porvariUinen h"<lllitus 
käytti ikaikkia va.ltio:n vä.kiva,Uan voima
keinoja t.yöläå.sili vasta·an ja asettui tuke
maarn kaivookapitalisteja1 ja murrs'kaa:maaa1 
työläisten lalkkorin:tamaa. Kaikissa. kapi~ 
taHstisissa maissa IP<>Jwa.ril:lioot j:a sosia.li
demokra:arttiset haTlitukset telkevät samalla 
twva:l1a.. :M:inä oloo omiDJ silmin nähnyt 
kaukai<;eSSW [ännessä AJmerikan Yhldys.vaJ
lohm käyt.mtä>vä:n oaseis.t>ettuja jouik:koj.a lak
kolaisia vasrta.an.. N&ma maitri;n.na.t riittä
vät tvteama.aru sen, e1.teiviilt halllitukset voi 
olla puoluoottomia. (Keskustasta.: Venäjällä 
on.) Vielä ha'luum. lm.1sua• eritästä asi:tm pno-

le:sta,. Kun ed. Huttunen mainitsi. mitoo 
Kallion h·al:lituksen aikana v. 1923 O.hranat 
vangi:tsivat hänet, niin minä voin malinita 
amakohtJUioon tapauksen siitä, että sosiali
demdk:raattisen hahlituks·e11ki~1J alikana myös 
ohraru&t ha,rjoittaJVat ihmisvarkautta (Nau
rua eduskunnassa) ja vangitsevat am
matillisen liikkeenkin puhujia. Tämän 
vuoden huhtikuun 16 p :n~\ minut va
rastettiin Sortavalan asemalla, kun odo
tin junan tuloa matkustaakseni Niemis
koskelle puhumam1 ammattijärjestön jäJ:
.jest,ämään juhla.tilaiisruuteen:. Olin vangit
tuna n. 8 tuntia. Minkä tähden ja lkenenkä 
,määräyksestä minut va111gilttiin., ei ole siitä 
minulla vieläkään va;rmuutta. V angi ttiinlko 
m1nnrt hallituksen mä.äräyksestä? (Ed. Itko
nen: Ei ainakaan.) Tämä .esimerkiksi osoit
taa, etteivät amma·tillisen liikkeen 'PUhujat 
ole turvattuja sosialidemokraatrt:.isenkaan ha'l
lituksen aikana. Lopuksi pyydän tämän väli
kysymyksen yh.teydessä saada teihdä muu
tamia \kysymyksiä !hallitukselle. (Nau
rua eduskunnassa.) 1) Mitä hallitus on 
tehnyt Vaasan poliisien häikäilemät
tömien tekojen suhteen, kun he ovrut 
toimineet !työnantajien asiamiehinä? 2) 
Tullaanko Vaasan poliiseja rankaisemaan 
siitä? 3) Eivätkö ne Vaasan poliisien teot 
ole oHeet laittomia? 4) Eitkö työläisillä ole 
oikeus laki<en mUJka:an toodä paJ:kankorotus.. 
pyyntöjä työoomta!ji.Ue ja· kuulua ammaHUi
siin järjestöihin, olkoon he minkä, maalll kan
salaisia hyvänsä? 5) Onko hallitus ryhtynyt 
mihi·rukään toimempiteisiin. La.puan nimis
miehen ojenil:amiseksi · tai• rangaistukseen 
saa:ttaiilliseiksi, vai hyväksyykö hallit'US nämä 
Vaasa:n poliisi<en ja Lapuarn nimismiehoo 
laittoma,t t-oot wkä aseiiS>t:ettujen rikkurien 
mellastukset? Näihin seikkoihin odottaa 
selvitystä työväki aivan yksimielise11ä, olipa 
hei.dän poliittinJen käsitylksen:sä mikä ta
hai~I'la,. 

Ed. R. Furuhjelm: I anledning av 
föreva.rande interpellation och det därf~ av
giv:n.a svaret önskar svenska riksdagsgrup
p,en uttala, a.tt regeringen icke bör Yid ar
ootskonflikter taga parti iör vare sig de.n 
ena eller den andra parten OOh såltmda. icke 
använda aa:'!betslöshetsanslag · :till understö
dande av arbetarB i loclmut. En sådan for
dran niåste ställas på varj.e regering. Emel
let1:.id syn{)S av vooenbörande miuisters svar 
å interpellationen fra.mgå, att nuvaraillde re
gering icke åsyftat att intaga en motsatt 
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stån~'purrkt. Vid sådant fö11håUande anser 
sig svenska rik.sdagsgrwppen ruu kunna rösta 
för enkel övergäng till dagordlllingen. 

Ed. F. J. Leino: Ed. Ingmanilla näyt
tää olevan omituinen tapa käsitellä todistus
aimehistoa ja omalla tavallaan hän myöskin 
antaa niille vallan erikoisen arv.on sillä ta
valla, etteivät toioot ainakaan v10i ar;vostella 
niitä samalla tavalla kuin hän. Hänen ta
panaanhan y1eensä on turvautua sanoma
lehtileikkeleisiin, ,kaikkiin puolueisiin kuu
luvien sanomalehtien, ja hä,n a.ntaa näille 
tavallisesti täyden t.odistusarvon. Tänään 
hän on taas esittänyt listoja, jotka hän on 
nimittänyt n :o 1 :ksi ja n :'0 2 :ksi,. mutta 
m:iJkä on ollut .niissä merkille !Pantavaa on 
se, että ihän ainakin toiseen listaan oli jon~ 
kun saanut .pi1rtelemään !PUnaisia viivoja, 
joilla hän tahtoi täysin todistaa väitteensä 
oikeuden .ja todenmukaisuuden. Minä oo 
voi kuitenkaan antaa hänen viivoilleen sitä 
merkitystä, minkä minä annan niille viral
lisille asiakirjoille, jotka ovat oLleet hallituk
sen käytettävissä, ja jotka asianomainen 
viranomainen on hallitukselle lähettänyt. 
Minä tahtoisin sivumennen sanoen kysyä, 
onko ed. Ingman, edes käynyt itse Pyhäjär
vellä näitä viiV'Ojaan tekemässä vai millä ta
valla ne ovat syntyneet? Yhtäpitäviä ne 
eivät ainakaan ole asiapruperien kanssa, 
jot'ka ovat jSyntynoot viranomaästen asiaa' 
lkäsitellessä, niin, että näin ollen e~ ed. Ing
ma.nin viivoille jää minkäänlaista merki
tystä, vaan pohja kQkonaan putoaa. hänen 
todisteluiltaan. Enkä minä usko, että ed. 
Ingman itsekään tahtoo edes väittää sitä, 
~ttä ne asiakirjat, j'Oitka. .ovat olleet hallittuk
st;m käytettäv:issä, olisivat olleet vääriä tai 
vää.rennettyjä. 

Tälffiän jälkeen minä voin ,siirtyä itse väli
kysymykseen. Minä tunnustan, että ed. 
Ingman on sen erikoisen taitavasti laatinut. 
Hän on ryhtynyt oikeaksi ka.lamieheksi, 
joka on ensin kalaV~että asianmukaisesti su
mennettuaan ja. s:unenn,ettuaan heittänyt 
onkensa veteen toivoen saavansa hyvänkin 
kalansaaliin. Minä luulen kuitenkin, ettei 
ed. Ingman kalastushommiss.aan ole onnistu
nut tyydyttävästi, sillä täky on kuitenkin 
liian selvästi· käynyt välikysymykse$sä esille, 
siis välikysymyksen todellinen tarkoitus. 
(Vasemmalta: Huono syötti!) Minä luulen, 

'(lttä. ed. Inglllan olisi ollut erinomaisen tyy
tyväinen, jos hallitus, niinkuin hän toivoi, 
olisi nielaissut hänen syöttinsä ja mennyt 

selittämään, että työtaisteluissa, sellaisissa 
kui,u uyt on kysymyksessä oleva työtaistelu, 
Oli' ib.allituksen ryhdij"ttävä tukemaan ty~ 
läisiä. Kun tiilllän syöttiin ei kuitenkaan 
ole tartuttu, eikä edes suurta ruotsalaista
kaan kalaa ole .tuon syötin ää,reen ilmaan
tunut, ei ed. Ingman välikysymY'kse~nsä 
taida enää olla kovinkaan tyytyväinen eikä 
siihen tuldkseen, minkä tämä välikysymys 
mahdollisesti hänelle tuottaa. 

Ed. Ingman on .tahtonut väittää, että hal
litus käsitellessään Pyhäjärven hätäa;puty~ 
kysymystä olisi menetellyt sillä tavalla, että 
se Oilisi asettunut työntekijöitten puolelle, 
tahtonut valti'on varoilla tukea työttömiä. 
Hallitus on kuitenkin selvillä ;perusteilla tä
män jyrkästi torjunut, eikä ed. Ingman itse
kään varmasti usko sitä, että hallitus olisi 
tätä asia.a missään• muodossa käsitellyt. 
Välikysymyksen ta.rkoitus näin ollen täytyy 
etsiä kokonaa.n toisaalta. Minä uim. lopulta 
tahdon todeta, että lli:allitus käsitellessään 
tämän kysymyksen on menetellyt täysin 
sillä tavalla kuin hallitusun.uoto j.a rperustus
lai't säätävät, eikä hallitus voi olla edesotta
misestaan tässä kysyanyksessä edes poliitti
~sti tvi~elä vä;hemmän oikeuc1eliisesti v:as
tuunalainen. 

Välikysymyksen 'todelline-n tarkoitus on
kin,. kuten minä huomautin, näin ollen etsit-

. tävä kokonaan muualta. Me olemme aikai
semmin saaneet monen monta kertaa kuulla 
täällä eduskunnassa, ei harvoin ed. Ingma
nin omasta suusta, että sos. dem. .puolue 
suurimpana maan valtiollisena tpuolueen~ ei 
ole .ta.htonut kantaa sitä edesvastuuta, mikä 
tällaiselle valtiolliselle 1puolueelle, suurena 
puolueena nilffi. ja siis vaikutusvaltaisena 
tekijänä maan asiain hoi:dossa, olisi kuuluva. 
Kun sosialidemokraattinen puolue vihdoin
kin otti tässä ra1Jk:aisevan askeleen, minun 
mielestäni on,uellisen ~keleen, ja otti hal
litusvastuun kantaaks,een, silloin ed. Ing
manille ja hänen kumppaneillensa 'tuli hir
muinen kiire, ja on nähty se iihme, että ko
koomuspuolue on ikääntärtyt tämän ~yhyen 
sosialidemokraattisen \hallituskauden aikana 
suorastaan ,päälaelleen !mikki ne periaatteet 
ja menettelytavat, jqita tä.hä.n asti on pitä
nyt hyvinä ja j.oita he o.-at tahtpneet ~llä 
eduskunnassa monen monta ke.rtaa opettaa. 
Ja mimm täytyy kosketella tä.Illän asian 
yhteydessä sitä OIJ'J>OSitionipolitiikkaa, jq~a 
ed. lng.tnil.n etun~nässä on täällä johtanut 
sosialidemokraatti,se~ puolUOO!l vallassa ol
lessa. KokoomtLSpuoluehan tahtoi heti tuO.. 
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recltaan kaataa hallituks-en, jonka synty
mistä se pari kolune ,päivää sitä ennen oli 
hartaasti toiv:onut, ties ~:rrllssä tarkoituksessa, 
se ei ole mi.nulle selvillä. Ja tällaista hal
liturosen ahdistelemista aivan toisarvoisissa 
kysymyksissä on jatkunut yhtä mittaa. Me 
tiedämme ja muistamme aivan hyvin, miten 
eduskuntaa pidettiin täällä koolla hallitusta 
vartioimassa koko viime kevätkauden liian 
pitkän aikaa ja miten eduskunta vielä, 
vaikka kaikki työt oli suoritettu, oli halli
tuksen vartijana aina juhannuspäivään 
saakka. Voidaan siis todeta, että hallitus on 
ollut Qppositionin taholta erittäin ankaran 
vartioinnin alahsen.a ja erittäin ankaran ar
\·ostelun alaisena. Kaikesta tästä huolimatta 
maamme ensimmäinen työväenhallitus kui
tenkin menestyy toimessaan ja edesotta.mi
sissaan erinomaisella •tavalla. Ei <Jle voitu 
osoittaa, että :hallitus olisi milloinkaan käsi
tellyt maan asioita sillä •tavalla, että niissä 
olisi moitteen varaa .. Ei ainakaan niillä hen
kilöillä, jotka tahtovat oikein sekä maan ja 
kansan etujen mukaisesti asioita arvostella. 

Kun me menimme hallitukseen, oli mei
dän tarkoituksemme saada aikaan tässä 
maassa uusi suunta poliittisessa elämä:s
sämme, ja tästä tietoisena ed. Ingman puo
lueensa kanssa onkin meitä niin an,karalla 
tavalla ahdistellut. Kokoomus on tietänyt 
varsin hyvin, että senjä.lkeen kuin sosiali
demokraattinen puolue muutti kantansa 
hallituskysymyksessä, sen asema ei ollut 
enää. sellainen, kuin 1111itä se oli siihen 
saakka ollut meidän maamme valtiollisessa 
elä:mässä. Se oivalsi, että silloin oli koitta
nut se päivä, jonka jälkeen kokoomuspuo
lueen vai,kutusvalta tämän maan poliitti
sessa elämässä oli vähenrtymässä, sen arvo
valta oli horjahtanut. Ja se tiesi myös sen, 
ettei se tämän jälkeen voinut yhtä huoletto
masti istua hallituksessa usein ·maalaisliiton 
kanssa kuin tälhän saakka ja se tiesi myös, 
ettei se enää. jos tämän kansan itsenäisyys 
säilyy, jota minä hartaasti toivon, voi si
vuteitsekään vaikuttaa tämän maan ja kaiy 
san kohtaloihin, niinkuin niin usein ennen 
ikälvä kyllä on •tapahtunut. Ei siis ole ihme, 
jos kokoomuspuolueen taholta on meille tar
jottu tällaista illojaalista oppositiota. Minä 
en voi hyväksyä tällaista· menettelyä, sillä 
minä ~ka.tson, ettei se ole tämän maan ja 
kansan ja kaikkein yähimmin tämän par la
mentin :arvon mukaista:. On huomautettava, 
että oppisitionkin täytyy tietää velvol
lisuutensa ja tehtävänsä maan parlame:ntaa-
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risessa ja valtiollisessa elämässä, sillä sen
kin vaikutusvalta on useinkin sangen huo
mattava maan asiain hoidossa. Jos oppi
sitiota hoidetaan illojaalisella tavalla, niin
kuin nyt on tapaihtunut, niin se ei voi ajan
pitkään olla tuottamatta huonoja tuloksia. 
Ed. Ingmanin täytyy muistaa, että mekään 
emme ole ikuisesti hallituksessa, että mei: 
dänkin vuoromme saattaa tulla hyvinkinlä-· 
heisessä tulevaisuudessa olla OPIPositiossa, ja 
me voimme tarjota silloin teille varsin anka
ran opposition, jos me tahdomme, mut.ta 
minä uskon, että sosialidemokraattinen 
puolue on siksri kehittynyt, ettei se lähde· 
harhaipoluille maan parlamentaarisessa elä
mässä, vaan tulee noudattamaan lojaa-
lista politiikkaa, tulee nimittäin suhtau
tumaan asioiihin asiallisella arvostelulla 
eikä etsimään kalkerrlaisia tekosyitä, joi
hin se tahtoo hallituksen ~ata nu
rin. Meillä ei .ole oikeastaan mitään 
sitä vastaan, että meitä ahdistellaan, sillä; 
sehän virldstää maan parlamentaarista elä--_ 
mää ja ma.an valtiollista elämää. Päinvas
toin me ilolla tervehdimme sellaisia otteita, 
joilla meitä tahdotaan haastaa vakavissa 
asioissa avoimeen ja rehelliseen kamppai
luun. Minusta tuntuu ja minä olen sitä 
mieltä, että kun ed. Ingman ,heitti erikoisesti 
meille sen huomautuksen, että pitäisi nou
dattaa rehellistä politiikkaa, että tälle ar
vostelulle tai ainakin ajattelulle saattaisi 
olla hänelle itselleen suurta aihetta. Mehän 
olemme täällä eduS'kunnassa \huomanneet,. 
että ed. Ingman on saanut erik'oistempuissa· 
ja kää-nnöksissä poliittisessa elämässämme 
ehdottomasti ensimmäisen pa}kinnon ja 
mestaruuden. .Siinä me emme ole. hä
nen ka.IllSSaan kyenneet täällä kunnialla 
kilpailelllaan, vaan meidän täytyy myön
tää, että me olemme siinä s.ulhteelslsa san
gen usein joutuneet alakynteen.. Mutta: 
tämä ei ole meitä suTettanut.. sillä mei
dän ei ole tarvis :ja meidåln puolueemme 
.ei ole tarvis menetellä sillä taval:la. 
Me 'Päinvastoin olemme koettaneet tälle
kansalle selvittä1ä vakavasti ja rehellisesti 
asioitamme ja päämääriä.mme ja menettely
tapojamme ja sell'vuoksi me olemme valmiit 
tälläkin kertaa, herrat oikei'Stolaiset, astu
maan teidän kanssanne taistelurinta
maan r e f o r m i k y s y m y k s i s s ä, jotka 
olemme hallituskautenamme tuoneet esille. 
Mutta te ette nähtävästi uskalla tätä taiste
lua meidän kanssamme suorittaa, vaan te 
tahdotte tekosyitä etsien ja saivarrellen pyr-



kiä kootaomaan meidän hallituksemme. :M:~nä 
uskon, että eduskunnan enemmistö on huo
mannut tämän ed. Ingmanin tarkoituksen, 
eikä tule olemaan tällaisessa kysymyksessä 
meitä kaatamassa, sillä silloin emme olisi 
saaneet sitä oikeudenmukaista kohtelua 
eduskunnan taholta, jota me sentään itsel
lemme vaadimme, niin kauan kuin 
me oleme tämän 'maan asioita kun
nollisesti ja kunnialla hoitanecl ja 
näyt;täneet, että mekin :pystymme tä
män kansan asioista huolehtimaan. 
Minä toivon, että eduskunnan enemmistö ei 
siis lähde ,ed. Ingmanin mukana hallitusta 
kaata~maan nurin tässä kysymyksessä. Lä
hiaåoina on teillä tilaisuus asettua meidän 
kanssamme avoimeen ja todellakin rehelli
seen kamppailuun todellisista reformikysy
myksistä, ja jos 'lliinkin !hullusti kävisi, että. 
me tässä nyt käyvässä kamppailussa vetäi
simme lyhyemmän korren, niin minä va
kuutan Teille, ed. Ingman, että me tulemme 
tä.män valheellisen verhon, jonka taakse te 
olette tämän välikysymyksen kätkeneet, 
:paljastamaan. Me tulemme kansalle näyttä
mään, mistä kenkä puristaa, mikä on se to
dellinen tarkoitus, joka teidät, herrat oikeis
tolaiset, ajaa niin kiivaasti taistelemaan 
meitä vastaan. Me tulemme osoittamaan, 
että meki'll tahdomme tämän maan suurelle 
osalle kansasta hyvää, me tahdomme hoitaa 
sen asioita :paremmin kuin tähän saakka, me 
tahdomme heille parempia elämänmahdolli
suuksia täällä ankeassa Pohjolassa. Ja me 
emme tule silloin säästämään keinoja, meillä 
on si:illlen täällä edu.slrnnnassa erinomainen 
tila]suUIS ·ja me tulemme myös ed'U.Skunnan 
ullropuolella sanomalehdistön kautta !Pitä
mään !huolta siitä, että totuus tulee kuiten
kin kaikitenkin esihle. Lo!p!pujen lopuksi 
minä siis toivon, että eduskunnassa kaikki 
•Vapaailllieliset ainekset sanoutuvat irti seUai
sesta politiikasta, jota oo. Ingman täällä on 
johtanut, sillä se vie turmioon kaikki ne 
puolueet, jotka sitä 'lloudattavat, ja se on 
vahingoksi, turmioksi tälle maalle ja tälle 
kansalle. Minä odotan yksinkertaista päi
väjärjestykseen siirtymistä. 

Ed. A. A a H o: Täällä on paljon tänä il
tana moitittu ed. Inwmania siitä, että hän 
on tehnyt välikysymyksen. Minä, päinvas
toin kuin monet muut puhujat, olen varsin 
kiitollinen ed. lngmanille, että hän on vai
vautunut tekemään tämä'll välikysymyksen. 
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Minä olen kiitollinen kahdestakin syystä .. 
Ensiksikin on niinkin !huomattavalla yhteis
kuntapoli,tikolla kuin ed. Ingman, tarpeel
lista, että joskus hankkii itselleen enemmän
kin huomiota kuin sitä tavallisena yhteis
kuntapolitikkona saisi, sillä väliin tulee ai
koja, jolloin vanhaa, viisasta yhteiskuntapo
litikkoaka!l'll ei tarpeellisella ponnella ja 
huomaavaisuudella ,muisteta, ja sitäpaitsi on 
vanhalle, kokeneel1e, viisaalle yhteiskunta
politikolle väliin tarpeen koettaa kääntää 
yleisen mielipiteen huomio eräisiin muihin 
kysymyksiin, silloin nim. kun yleisen mie
lipiteen huomio on vanhaa yhteiskuntapoli
tikkoa kohtaan jollain toisella taholla kään
tynyt liiaksi, kuten äskettäin merimieslä,he
tyskysymyksessä. 

Toiseksi minä olen hyvin kiitollinen ed. 
Ingmanille siitä, että hän on tehnyt väliky
symyksen, sillä se tyypillisemmin kuin mi
kään muu paljastaa sekä ed. Ingmanin että 
kokoomusryhmän kannan työväkeen näh
den sellaisissa tapauksissa kuin työläiset 
tahtomattaan, itse asiaan vaikuttamatta: 
joutuvat työttömiksi. Ed. Ingman on ni
mittäin pitänyt :Pahana sitä, että haHituk
sen myöntämällä työttömyysmäärärahalla 
toimeenpantuun maanrtie.nteikoon Pyhäjär
ven !kunnassa on myös !päässyt suJ.kulaisia. 

Ed. Ingmanin sanojen mukaan, ellen vää
rin muista, ovat siellä kaikki muut sulkulai
sia tai lakkolaisia :paitsi yksi ainoa ihmi
nen. En ti.edä, iÖlisiko tämä yksi ainoa sitten. 
merimieslähety.ksen palveluksesta irtisanou
.tuneita lakkolaisia. Mutta toiselta puolen 
on myös sanottu, että on siellä kyllä muita
kin kuin lllältä Pyhä.järven sul~kulaisia ja 
lakkolaisia. 

Mitä muuten lakkoon tulee, niin minun 
tä!ytyy hiukan i'hmetellä, mikä Jakko se sel
lainen . Högforsissa lienee. Saattaa olla,. 
että siellä on ehkä jollain rakennuksella 
puhjennut kor:pilakko. Mutta mikäli minä. 
asioita tunnen, ja minä luulen tällä alalla 
tuntevanrr verrattain hyvin nämä. asiat ei 
mikäiän rakennustyöntekijäin järjestö ~ikä 
mikään muu järjestö ole Högforsissa julis.., 
~tanut lakkoa. Minä vaivauduin vielä Ra
kennustyöntekijäin Liitolta ottamaan selvää 
tarkemrrmn, onko liitto julistanut jonkun ra'
kennuksen siellä lakkoon. Mutta minun 
tutkimukseni tulos oli, ettei· ~siellä· niin· ole 
tapahtunut. Ja jos jotain olisi tapahtunut 
niin olisin sen saanut tietää ammattini _pe: 
rusteella. Jos sieHä jo._~;ain · lakosta puhu
taan, niin se on ai:van järjestymä<tön lakko, 
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jonka kanssa järjestyneellä työväellä ei ole 
mitään tekemistä. 

Mutta minä en pidä niin pahana, jos 
Högforsin tehtaan sulkulaisia 'on otettu 
tuohon <työhön. ROgforsin tehtaan sulku· 
laiset ovat joutuneet tahtomattaan sulkuun. 
Ed. Ingman ei voi osoittaa, että· Högforsin 
tehtaassa työläiset olisivat esittäneet mitään 
sellaisia vaatimuksia työnseisauksen uhalla, 
joka olisi 'clntanut aihetta HÖgforsin teh
taan sulkuun julistamiseen (Ed. Ingman: 
He ovat kannattaneet Crichtonin lakkoa.) 
Se, että he ovat kannattaneet Crichtonin 
lakkolaisia taloudellisilla · toimenpiteillä 
mahdollisesti, .mutta eivät ole ryhtyneet 
kannatu:slakkoon, sillä tavalla kannattaak
seen näitä Crichtonin la:kkolaisia, se ei ole 
sellainen syy, jonka johdosta voidaan sa
noa, että näitä työntekijöitä ei saa päästää 
valtion varoilla teetettäviin hätäaputöihin. 
Työnantajat omt omien etujensa ja ~yönan
tajien yhteisten etujen vuoksi sulkeneet ! 

Högforsin tehtaan työläiset pois työstä. 
Meidän hallitusmuodossamme on eräs kohta, 
joka sanoo: Kansalaisen työvoima on valta
kunnan erikoisessa suojeluksessa. Jos työn
antajat sulkevat pois työ1äiset, niinkuin nyt 
on Högforsin tehtaalla tapahtunut, ilman 
että he ovat esittäneet mitään uhkavaati
muksia työnantajille, ovat he joutuneet sH
loin tahtomattaan työttömiksi, ja silloin 
täytyy valtion hallitusmuodon mukaan 
suojella tätä kansalaisten työvoimaa, niin 
kauan kuin he eivät voi saada työtä. 

Ed. Ingman saattaa vedota siihen, että 
Högforsin tehdasyhtjö tarjoaa heille työtä' 
sellaisella ehdolla, joka on vastoin meidän 
voimassa olevaa työsopimuslakiamme. Hög
forsin tehdasyhtiö tarjoaa niille työtä sillä 
ehdolla ensi:ksi, että ne eivät -Saa olla min
kään ammattijärjestön jäseniä. Siinä koh
den on työsopimuslain 24 §, niinkuin täällä 
on ~mainittu, kyllin sehnä osoittaakseen, että 
Högforsin tehdasyhtiö tarjoaa Iaittornilla 
ehdoiHa työntekijöille työtä, koettaa saada j 
nälällä rpakotetuksi työntekijät tekemään · 
sellaisen sopimuksen, joka työsopimuslain ' 
24 §:n mukaan on mitätön. 

Vaikka siis emme pitäisi kiinni edes siitä, 
~että tuollaisiin epäkohtiin alistuminen olisi 
ty()ntekijäll'kään kunriialle .käypää, niin on 
niihin ehtoihin alistuminen joka tapauk
sessa ~sellaifrt.a, jO'ka on lain mukaan sekä ri
lros, joka on sakoiLla rangaistava, että myös 
sellainen sitoumus, joka lain mukaan on mi
tätön. Ed. Ingmanin pitäisi ottaa tämäkin 

puoli huomioon, kun on lähtenyt tätä suurta 
rumpua täällä piirisyttämään, kiinnittääk
seen huomion tässä kysymyksessä itseensä, 
~niinkuin minä sanoin, useas,ta e.ri syystä. 

Mutta on vielä eräs kysymys, joka minun 
mielestäni, kun tässä ed. Ingman puolueet
tomuudella ra.tsastaa, on otet.tava huomioon 
,ja se on se, ,ettei v"altiovalta yleensä ole työn
antajiin nähden niin puolueeton. Valtiolla 
on suuria tilauksia eTinäisissä tehtaissa, sel
laisilla tehtailla, joiden työväki ei ole esittä
nyt vaatimukSia, ei uhkavaatimuksia, ei ole 
pannut työn seisausta, toimeen. Nämä teh
taat ovat heittäneet työläisensä sulkuun 
avustaakseen Crichtonin työnantajia. Minä 
tiedän kyllä, että nämä tehtaat, tehdessään 
tilauksia valtion kanssa, tavallisesti ottavat 
sopimukseen sellaisen pykälän, että lakko 
tai sulku on sellainen force majeure, ylivoi
mainen este, joka silloin antaa /heille tilai
suuden olla täyttämättä sitoumuksiaan 
määrättynä aikana. Mutta tämä ylivoimai
nen este voidaan asettaa kyseenalaiseksi sil
loin kuin työnantaja panee sulun toimeen, 
silloin, kun hänen työläisensä eivät ole 
uhanneet panna työnseisausta toimeen hä
nen tehtaas'saan. Työnantaja on itse toi
meenpannut kannatussulun erästä toista 
työnantajaa tukeaks,een. Jos nyt tahdotaan 
olla täysin puolueettomia, niin silloin ei voi 
sanoa, että niillä työnantajilla, jotka tällä 
ta vwlla ovat teihneet ja joita nyt on niiden 
metalliteollisuuden harjoittajien joukossa, 
jotka ovat panneet työnsä sulkuun, että 
nämä työnantajat olisivat joutuneet sellai
sen ylivoimaisen esteen alaisiksi, jonka mu
kaan he eivät määrät'tyinä aikoina voi suo
rittaa valtiolta vastaanottamiaan tilauksia. 
En minä tahdo sanoa, että valtiovallan olisi 
lähdettä'Vä pakottamaan näitä täyttämään 
mä,ärättyinä ai'koina sitoumuksiaan. Mutta 
kun kerran puhutaan puolueettomuudesta, 
niin silloin tuollainen yliV10imainen este ei 
voi kdhdistua sellaisiin työnantajiin, jotka 
ehdon talhdoin, ilman että heidän oma työ
väkensä on antanut heille aihetta. seisautta
va~t työt. Kun näin on asianlaita, on mi
nusta ed. Ingmanin tvälikysymys tosiaankin 
vain sellainen, joka on tehty tarkoituksella 
saada jälleen yleinen mielipide, yleinen huo
mio kääntynooksi toiselle puolelle ja mah
dollisesti tällä tavalla saada eräitä epäedul
lisia huomioita p1:1istetuksi. 

Lopuksi ,minä pyytäisin onniwTh! ed. 
Ingmania tämän välikysymyksen teon joh
dosta siinä, että hän on saanut niin uskolli-
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sen aseen1kaJ1(ajan sosia1lid\'m0kraattisen hal
lituksen haukkumisessa kuin kommunisti
nen edustaja William Tanner, kuitenkin 
sillä erotuksella, että k0'111munistinen edus
taja William Tanner tuskin uskaltaa ed. 
Ingmanin kanssa. äänestää hallitukselle 
€päluottamuslausetta. 

Ed. L. }1 y ll y m ii k}: Mikäli minä tätä 
erään Suomen Merimieslähetyksm1 johtajan 
ajatuksen juoksua huomasin, syyttää 'hän 
hallitusta siitä, että se olisi puolueelliSleSti 
suhtautunut työtaisteluihin ja. erinäisillä 
toimen,piteiJlä suosinut taisteluun joutuneita 
työläisiä. Ed. II1gman on huomaavinaan 
sellaista puolueellisuutta juuri tässä Pyhä
järven tiejutussa, jota hän käyttää todistus
aineistona sulkulaisten auttamisessa. Kun 
ed. Ingman näyttää aivan vakavissaan yrit
tävän ny>kyiselle hallitukselle merkitä, an
sioita, jotka eivät sille kuulu, ja, kun halli
tuksen suhtautuminen työtaisteluun ja työ
taistelu1hin yleeilJSä on työväestöön nähden 
mielenkiintoinen asia senvuoksi, että nykyi
nen hallitus erikoisesti kehuu olevansa. työ
väen hallitus,, on sitä siis näiden asiain va
lossa viiihän ta~kast;e.ltava. 

Todelliselta työväen hallituksetta todella , 
olisi jo :puolueettOillluuden ~nimessäkin odot
tanut koitonaan toisenlaista suhtautumista 
metallityötaisteluun ~a' ;työtaisteluiihin 
yloonsä. Ha!llituksen ~todellakin olisi pitänyt 
cyh.t.yä t.oimen!pireisiin työläisten puolustami
seksi. :Sitä orlisi odottanut fr1allitukselta, joka 
nimittää itseään työväen iha.llitwkseksi. Ja 
nimenomaan siitä syystä, että todella [pUo

lueeton suhtautumine11 asiaan 'olisi sitä va.a
tinrut. Jos tahdotaan !hallitukselta (puolueet
tomuutta, ei hallitukisen olisi ;pitänyt sama 
sellaista työnantajien menettelyä työläisten 
rintaman llllurtamiseksi kuinnyt on ta;paihtu
nut. Nykyinen hallitus on tuolla ingmani
laisella .puolueettomuudellaan, jonka tehos
tamista ed. lngm.an kai vaatii, jä.ä.nyt toi
mettomana katselemaan, millä tavalla työn
antajat menettelevät työläistensä nujerta
misessa. Työnantajien on ha.llitus sallinut 
muodostaa joukoittain .rikkurika.a.rteja, huo
limatta siitä, vaikuttaako rikkuridoukkojen 
toiminta ja esiintyminen miten häiritsevästi 
tah<anaa :paikkakunnan työnrtek]jäin mieli
alaan ja taloudelliseen tilanteeseen. Työnan
tajien ja ed. Ingman1n mielestä pitäisi vielä 
ipoliisivoima.in avulla estää selkkausten a.lais
ten työläisten sa.wmasta selvää niistä olioista, 
jotka työnantajien toimesta on kuljetettu 

eri ty(ifpaikoille. Kokoomuksen mielestä on 
tilanne silloin ihyvä, jos, kuten nykyisen 
metalliselkkauksen aikana: on tapahtunut, 
työnantajien avustajin.a. toimivat rikkurit 
voivat saada metelöidä ja teh'dä millaisia 
tekoja taliansa, ilrunhan vain metelöimiset 
tapahtuvat työnantajien etujen .puolesta. 
Työntekijäin käsitys ei kuitenkaan ole sama. 
Hallituksen menetteJy ei ole silloin puoluee
tonta, jos se sallii riklmrijoukkojen muo
dostamisen, jotka terrorisoivat kokonaisia 
pa.ikikakuntia, saattavat rauhalliset asukkaat 
täydelliseen turvattomuuden tilaan. 

Kun kokoomuksen välikysymyksen t.a,r
koituksena epäilemättä on myös ,saada edus
kunn.assa aikaan prejudikaatti, ennakkopää
tös,. sii'tä, miten on hallitusten edelleen suh
tauduttava työselkkauksiin, on välttä.mä-• 
töntä, että t.ällllän asian yhteydessä kiinnite
tään asiaan huomiota. Onko siis nykyinen 
hallitus niin halukkaasti kuin se omistaakin 
työväen hallituksen nimen ja niin huomatta
vasti kuin h;a,Jlitus on koettanut sen ansioi
ta kansalle osoittaa, teihnyt jotakin sellaista, 
jossa se eroaisi edellisistä hallituksista? Ei 
ole. (Ed. Itkonen: Äänestäikää nurin!) Sitä
vastoin, on nykyisen hallituksen aikana teh·ty 
suuri joukko tekoja, joihin jo yleisen järjes
tyksen' j.a tu:nvallisuuden. tähden olisi !Pitä
nyt puuttua. Kuten tunnettua, ovat nykyi
sen hallituksen aikana ~työnantajat samalla 
tavalla, kuin .aikaffiemminkin, keränneet työ
mailleen rikkureita,. eivätkä ~.ä.mä.n vuoden 
rikkurit ole sui~nlman millään, tavalla edel
'lisinä vuosina toimineita rikkureita parem
pia. (Vasemmalta: Mikä ne olisi muutta
nut 1) Päinvastoin, sillä mitä pitemmälle 
kehittyy ammaft~maisen rikkuriarmeijan 
toiminta, ,sitä enemmän, he tietysti oppivat 
kaikkea likaiseen ammattiin kiinteästi kuu
luvia eläimellisiä tapoja. Kuluvana vuonna
·kin ovat yhä enemmän työselkkaust€11 alai~ 
silla seuduilla niicn lakossa oleva:t työläiset 
kuin aivan asiaan kuulumattomat henkilöt 
saaneet kärsiä: monista häikä.ilemättömistä 
tihutöistä, joita kurittomat ri,kkurijoukot 
ova't suorittanoot. Tämän väitteeni tueksi 
esitän muutamia esimerkkejä. (Eduskun
nasta: Onko Vlereksiä ?) 

Lohjan ka.ll\Rite.ht.aalle on viime kesän 
kuluessa niinikään ihaalit.tu suuri joukko, 
rikkurei,ta, jotka kaiken kesä.ä ovat viettä
lJOOt sellaista elämää, että se on saattanut 
paikkakunnan rauhalliset asukkaat täydelli
soon turvattomuuden tilaan. Säännöllisesti 
on aseistettn rikkurijoukko pitki·n kylää kul-
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k.enut sellaisissa asioissa, jotka, kuten ma.i
l!itsin, ovat saattaneet tilanteen sellaiseksi, 
että lmkaan 1paikkakunnan työläishenkilöistä 
ei ole :kovinkaan suurella turvallisuudella 
taattu. Keskiviikkona heinäkuun 20 päivän 
vastaisena yönä järjestivät juopuneet lakon
murtajat n. s. Kukkumäessä oikein sotaisen 
mella.stu!ksen. Nelijä mur.tajaa pyssyt käsissä 
tekivät ensin hyökkäyksen eräisiin työläis
asuntoihin yrittäen tunkeutua väkisten 
sisään ja uhaten ampua, elleivät 'Pääse. Kun 
ovet kuitenkin tpysyiv,ät suljettuina, ryhtyi
vät urhot riehun taan ampuen pyssyiSitään 
minkä elb.tivät ja hihkuen, että tulkootpa nyt 
lakkolaiset tänne, niin täällä tehdään selvää. 
Sen jälkeen, ryhtyivät rähinöitsijät harjoit
tamaan ;pilkkaan am'pumista maantien 
poikki toisella puolella: olevaan [pylvääseen 
ampuen 1m. m. eroän 'Qihikulkevan jälkeen 
kuitenkaan häneen osumatta. Tau>ahtum.asta 
tehtiin heti samana aamuna valitus sekä teh
taan että kunnan :poliisille näiden kuiten- , 
kaan ryhtymättä mihinkään toimenpiteisiin. • 

Minulla on täällä esitettävänä erään työn
tekijäjärj,estön liiton tutkielma kysymyk
sestä ja koska siellä tunnutaau jotenkin 
epäiltävän näitä' seikk~ja, niin minä siksi 
vakuudeksi vielä näitä esitän. (Keskustasta: 
Kyllä uskotaan). Viiane heinäkuun alkupuo
lella hyökkäsivät lakonmurta:jat erääseen 
torwaan Virkkalassa, jolloin he pahoi·npite-
1ivät tässä torpassa asuvaa. Tapahtumasta 
tehtiin ilmoitus Lohjan nimismiehelle, jolta 
pyydettiin tutkimuksen toimittamista tämän 
raa 'an kotirauhan rikkomisen tähden ja sii
hen syyllisten edesvastuuooen saattamista. 
Mutta tämän ilmoituksen jolrdosta ei mai
nittu nillnismi,es ryhtynyt mi·nkiCänlaisiin toi
melljpiteisiin. Vasta yli kolme viikkoa tll!Pah
tuman jälkeen, jolla ajalla oli tehty useita 
vaatimuksia tutkinnou toimittamisesta, 
suvaitsi nimismies toimittaa j~nkunlaisen 
kuulustelun. Tästä kuulustelusta ei ·pahoin
pidelty saanut edes ,pöytäkirjaa [pUhUliilatta
kaan siitä. että nimismies olisi saattanut tä
mä.n törkeän rikoksen tehneen lailliseen edes
vastuuseen. Samoihin aikoihin joutui 
myöskin Virkkalassa muuan työläisnainen 
maantiellä lalronmurtajasaki.n pah'Oinpitelyn 
uhriksi, jossa tämä .pahoi!lJpidelty tuli tör
keästi häväistyksi. Kun pahointpidelty teki 
asiasta ilmoituksen poliisi-päällikölle, ei se 
®tanut aihetta rminkäänlaisiin toimen•pitei
siin. Kuvaa.vana ·piirteenä siitä, miukälai
nen ajatust31pa vkanoroaisilla on näistä 
asioista, mainjttakoon, että kun mainittu · 

nainen oli asiansa nimismiehelle esittänYt~ 
vastasi hän, että ,hyvä on., saatte mennä", 
panematta mitään pa;perille. 

Tulkoon mainituksi vielä samalta ,paikka
kunnalta seuraava tau>aus. Kun lakonmur
•tajat olivat Hi:hdössä vapausvuorolleen, 
panivat he toimeen hurjan ammunnan ja ki
vityksen rautatievaunuissa asemalla olevan 
yleisön etsiessä turvapaikkaa, mistä löysivät. 

Edellä olevasta esimerkkejä olisi tä.äJJä 
useampia, mutta näistäkin käy ilmi, että 
hallituksella olisi ollut syytä jo tämän !Paik
kakunnan ta;pauksissa ryhtyä raairojen huli
gaanijoukkajen kankoittamisee:n. Ja sitä ei 
hallitus ole tehnyt. Täten on hallitus huo
mattavalla tavalla ainakin välillisesti vaikut
tanut työnantajien eduksi työntek:jäin etuja 
vastaan. 

Tämän kysymyksen yhteydessä useasti 
mainitulla Högforsin tehdasalueella on taa
sen vietetty sellaista elämää, josta. myöskin 
sietänee näiden väitteitteni tueksi jotakin 
mainita. Högforsin tehodasalueen rväestö, 
siis sen alueen., jossa tapahtuneita asioita 
esillä oleva välikysymyskin koskee, on saa
nut rikkurijoukkojen toimenpitoostä kärsiä 
suuresti ilman, että viranomaiSJten puolelta, 
siis myöskään hallituksen toimesta, olisi rau
hallisia asukkaita millään ta.valla avustettu. 
Aikaisemmin, nimittäin suojeluskuntalakia 
käsiteltäessä, olen jo täällä esirttänyt, mi
tenkä rikkurijoukko paikkakunnalle saa
puessaan a.mpumisillaan ja hulinoimisillaa.n 
sa:i paikkakunnan asukkaat [kauhun valtaan. 
Sen jälkeen on tilannetta; jatkunut eikä 
pienintäkään parannusta ole tullut. Päin
vastoin ovat jo alaikäiset koululapsetkin 
joutuneet rikkurien raa'an kohtelun alai
siksi. Myöskin yhdistymis- ja kokoontumis
vapaus on poljettu lokaan. Sanomalehdissä 
23 päivänä lokakuuta keTrotaan m. m. seu
raava tapaus. _: Niintpä pihkalalaiset olivat 
viime viikolla kivitelloot kou1ulapsia ylei
sellä tiellä. Viime sunnuntaina aamu.päi
vällä taasen reuhasivat mu.rtajat eräissä 
taloissa ja ammUSkelivat ulkosalla ojennel
len reikärautojaan akkun.oita kohden·. Eten
kään ei naisväki uskaltanut mennä ulos edes 
vettä hakemaa:n. Mellastelijoita !hillitse
mään ja korjaamaan oikeaan paikkaansa 
kuisuttiin sitten poliisi Lindberg, mutta 
turhaan. Mellastaja,t saivat temmeltää mie
lensä mukaan. Kun rpolii.si Lindbergiltä tie
dusteltiin myöhemmin, mik$i ei hän SaaiPU

nut~ ilmoitti tämä, ettei hän uskaltanut; 
koska mella.stajma oli niin suuri ylivoima 



puolella:an. Kansanedustaja Siina Ur,pilai
sen saapuessa illalla kello 8,55 Högforsiin ja 
koettaessa päästä maantietä myöten työ
väentalolle, pani aseman lähistölle keräänty- 1 

nyt murtajalauma tenän eteen. P1hka.lalai
set reuhasivat keskenään ja mellastivat puu
kot kädessä niin, etteivät ihmiset uskalta
neet kulkea. Eräs huligaaneista saikin 
rytäkässä kaveriltaan sellaisia puukoniskuja, . 
-että oli kuljetettava lääkärin luo. (Edu~ • 
kunnasta: Kuultiin jo!) Toveri Si.ina Ur,pi
laisen :päästessä vihdoin työväentalolle ga 
kun siellä oli ohjelmansuoritus käynnissä, 
piir!trti sU'Ojeluskunta yhtäkkiä talon ja po
liisit hyökkäsivät sisään tarkastusta pitä
maan. Tarkastus oli niin .perinpohjainen, 
että yksin:pä naisetkin joutuivat perinpohjin 
siveltäviksi. Niinpä kansanedustaja Siina 
UI'!Pilainenkin sai tuntea ruumiissaarn esi
vallan käden sivelyn. 
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ja mellastaen. Kun :Paikkakunnalla ei ole 
kuin kolme poliisia, eivät nämä hyvälläkään 
tahdolla kykene tal'lpeellista järjestystä pi
tällnään. ·Minulle kerrottiin hauskoja jut
tuja kohtauksista poliisin ja murtajien vä
lillä. Niinpä viime maanantaina 'Oli . .eräs 
murtaja niin juovuksissa, että makasi maan
tiellä telhtaan lähellä. Nimismies :parin mutm 
kanssa veti väsyneen käsirattailla tämän 
asuntoon. Sanoivat nimismiehen itse olleen 
aisoissa. E~äs mellasti J>Uu!kko kädessä, niin 
että poliisien täytyi miehen vasta:rinnasta ja 
toisten uhkauksista huoLimatta viedä hänet 
putkaan. Putkassa. ovatkin muJ'tajat joka
päiväisiä vieraita. Työtä he tekevät pari 
päivää viikossa ja juovat loput. Viinaa, 
jota kaartilaiset hakevat aina Hyvinkääitä 
saakka, on urthoilla· riittämiin toisinaan niin
kin runsaasti, •että poliisitkin sitä takavari
koivat. Eihän suojelijahenki kai ilman 
'Viinaa oi•kein nousekaan,. Murtajien päällik-

p u he mies (koputtaen): Kehoitan pu- könä on HeLenius niminen etsivän keskus
hujaa pysymään asiassa. Tällä ei ole väli- poliisin :palveluksessa .ansi'Oitunut mies. Hän 
!kysymyksen ilmn.ss•a mitään tekemistä. i on sellainen herra, että tekee mitä lystää. 

Puhuja.: Tässä on hallituksen menet
tely kysymyksessä. 

J> u he m i e s: Minä PYJ-'dän ottamaan 
huomioon puhemiehen huomautuksen. 

P u h u j a: Kun tilanne edelleen Högfor
sissa on ollut edelläkuvatun lainen, on eräs 
lakimies lähetetty 1paikan.päällä tilannetta 
tutkimaan joka tutkimuksistaan on antanut 
seuraavan .lausunnon: ,.,Matkustin keskiviik
kona Högforsiin ottamaan selvää, onko 
perää niissä sanomalehtiuutisissa, j•oi.ssa on 
kerrottu Hög1forsin tehtaa.n sulunmurtaji€n 
mellastuksista. KuulusteLin useampia hen
kilöitä, jotka asuvat aivan murtajien pää
majan viereisissä rakennuksissa. Kaikki he 
vakuuttivat, että ennen niin rauhallinen 
paikkakunta on nyt muuttunut täydelliseksi 
sotal€iriksi. Tehtaalla on 40 a 50 sulun
murtajaa, joista enemmistö on tehtaanjoh
don tilaamia Pihkalan kaartilaisia ja suoje
luskuntalaisia, j'Oilla on aseet ja osa.lla suo
jelijavormu. Nälillä yhteiskunnan säilyttä
jät saa:puivat paikkakunnalle ·täynnä isäin
henkeä, amamivat keskellä maantietä, huusi
vat ja mellastivat, saattaen paikkakunnan 
väestön heti ka.uhunvaltaan. Siitä hetkestä 
alkaen on tehdaskorttelin ympäristössä ol
lut hengenvaara.llista liikkua. Humalaisina 
kulkee valkoinen työvålki ryhmissä pitkin 
teitä hätyyttäen rau!hallisia ihmisiä ampuen 

Poliisien ei ole hyvä tulla lähelle, kaikin 
puolin mitantäyttävä ohran•a. Eräs m.ur
taja on tuonut vaimonsa mukanaan sotarlet
kelle. Tämä keittää kiljua, jolla isänmaal
lista henkeä nostateta.an.. Muudan päiv<ä oli 
eräs murtaja juonut itsensä täyteen dena
turoitua spriitä. Poliisilla oli täysi työ rmie. 
hen virvoittelemiseSISa työkuntoon. Vii.nre 
sunnuntaina ilta1päiVIäliä: rpani !kaa.rti toi~ 
meen taistelruharjoituksen oikein meksiko
laiseen malliin. Urhot koettivat ärsyttaäf 
sulkulaisia kaikin tavoin ta!Ppelemaan kans
saan, mutta eivät 'Onnistullieet. Vain joita
kin pikkupo1kia saivat asiaan innostumaan. 
Suojelijat ampuivat koviJla ,panoksi.lla asu
musten seiniin ja mihin vain sattui. On
neksi eivät kuulat, joita satoi kuin rakeita, 
osuneet kehenkään, sillä ihmiset koettivat 
pysytellä sisällä ihuoneissaan. Työmies 
Väinö Edvard Vainio joutui. kuitenkin 
raa 'an pailminpitelyn ruhriksi. Kun hän 
puoli kuuden aikaan tuLi kaivoita vettä ha
kemasta, hyökkäsi hänen kimppuunsa mrur
tajaurho, joka ojensi browninkinsa V :n rin
taa kohden ja sanoi: ,Sinä olet sulkulainen 
ja rminä olen •poika Pohjolasta, tiedätkö mitä 
tämä on", uhaten samalla aiD:pua. Paikalle 
~ien.si toinenkin työnhalruinten, joka iski 
V :tä jollakin teräaseella ,päähän, niin että 
V. kaatui mennen hetkeksi tiedottomaksi. 
(Eduskunnasta: Ei kuulu asiaan!) Senjäl
keen särkivät sankarit V :n vesiäJnrr>ärin. 
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V :n poskessa on vieläkin iso haava ja täytyi 
hänen turvautua lääkärin :wpmm. :Myöhem
min samana iltana .pyrki eräs murtaja V :n 
asuntoon aikoen näht:ävästi täyd~ntä!ä teh
tyä työtä.. Mellastelullaan pelästytti hän 
V :n keuhkotautisen, heikkona sairaana ma,. 
kaavan vaimon puolikuoliaaksi 

Majatalossa satuin samaan huoneeseen 
kahden helsinkiläisen etsivän kanssa, jotka 
kertoivat, että UudelJJl11aan läänin maaher.ra 
oli heidät lähettänyt jpoliisiviranomaisten 
avuksi. Huoneeseen tuli myöskin eräs !paik
kakunnan :poliiseista ja hän antoi vallan 
lohduttoman kuvauksen 1murtajien mellas
tuksesta. Hänen kertomuksensa vahvistJ 
oikeiksi ede1läkertomani. Erikoisesti. valitti 
h!än sitä, että murtajilla on aseet, joita ei: 
muka voidlll ·ottaa ipois,. kosk·a heillä on 
aseenkantolupa tai ov.at ~u.ojeluskuntalaisia. 
Hän antoi sulkulaisiUe tunnustulksen ma1-
tillisest2. ~siintymisestä ja kovasta kurista. 
Su1kulaiset ovatkin saavuttaneet paikkakun
talaisten jakamattoman myötätunnon. Sanoi 
paikkakunnalle kirpeästi tarvittav'Ufl. lisää 
poliisivoimaa. Murtajista sanoi .poliisi ole
van suuren osan sellaisia, että heidät pi
täisi heti a:jaa pa,ikkakunnalta pois. Teihtaan 
johtokin on hän,en kertomansa mukaan kyl
lästynyt pahimpiin räyhääjiin, :koska nämä 
eivät tee muuta kuin .vahinkoa - - -

P u h e m i e s: Ellei puhuja :pysy asiassa, 
niin minä 1olen pakotettu ottamaan puheen
vuoron pois. 

Puhuja: Inhan rautatehtaalla on v.iime 
kesän ·kuluessa---

Puhemies (koputtaen): Minun täytyy 
kieltää 1puhujaa jatkamasta, koska hän ei 
huOIIllautuksista.ni huolimatta •pysy asiassa. 

P u h u j a: Koska minun ei anneta tehdä 
tästä jcYhtO!Pää:töstä, minä en sille voi mi
tään. Minä tietysti lalkkaan ja minä toivon, 
että nämä eräiden toisten edustajain puo
lesta täälliä vielä esitetään. 

Ed. V e nn o 1 a: Siinä keskustelussa, 
mikä nyt esilläolevasta välikysymyksestä on 
käyty, on syytetty välikysymyksen tekijää 
siitä, että hän tarpeettomasti olisi tuonut 
:a:sia.nsa esille. :Minun :täytyy olla toista· 
mieltä. Se kysymys, joka on esi1Hä, on pe
riaatteellisesti erinomaisen !l&ajakantoinen, 
huolimatta siitä, että käytännöllisistä toi- , 

m€npiteistä asian johdosta. voi olla eri 
mieltä. 

.Ed. Ingman on nä1hny:t tai ollut näkevi
nään, että hallituksen suhtautuminen työrii
taan ei ole ollut tpaikaJ[aan ja että vrultion 
varoja työttömyysavustukseen nälhden ei 
ole käsi·telty sillä tavalla, kuin hän on pitä
nyt suotavana. Käyttäen hyväkseen sitä 
parlame:r)jtaarista oikeutta, mikä jokaisella 
edusklm.nan jäsenellä on, on hän tahtonut 
saada ~sian selvittelyn alaiseksi. On syytä, 
1että täililaisia laaj,akantoisia kysymy~ksiä ote
taan keskusteltav.a!ksi, sillä yhtenä 1päivänä 
voivat loukkaukset tai väärinkäytökset 
•esiintyä milloin miltäkiu taholta, eikä sen
tähd® ole syytä, että eduskunnassa miltään 
puolelta suhtaudutaan niihin pa:rlamentaa
risiin oikeuksiin, mitä eduskunnan. jäsenellä 
on, ylio~kaisesti. 

Ha1lituksen suihtautuminen. tässä nyt 
esilläolevassa t31pauksessa on mielestäni sel
lainen, että se antaa muistuksille a.ihetta. 
Kun tarkastaa 'hallituksen menettelyä nii
den lausuntojen perusteella, mitä haHituk
sen jäsenet ovat antaneet, niin käy mieles
täni s~lvil!le, että h:allitu1'l' käsitellessään 
asiaa ei ole siihen lainkaan syventynyt. Se 
puolustus, minkä herra kulkulaitosministeri 
on täällä antanut, kohdistuu etupä:ässä sii
hen, että !haHitus on käsitellyt asiaa ain.oas
taan työttömyyskysymyksenä. Huolimatta 
siitä, että hallituiksella oli virallisia lausun
•toj.a asiasta, joista kävi selville, että aiko
mus kysymyksessäolevaan tie.rakennukseen 
oli käyttää tehdastyövä:keä, ammattitai'do
tonta vä-keä, jonka takia jo kustannusarvio 
oli koroitettava 20 % :lla, j<t huolimatta 
siitä, että niissä Estois.~a, joiden perusteella 
tientekoraha oli anottu, on ollut ei vähem
män kuin - niinkuin täällä välikysymyk
sen tekijä on osoittanut - 189 sulkulaista 
1190 :stä listaan merkitystä, niin ei hallitus 
ole kiinnittänyt asiaan mitään huomiota. 
Minun täytyy sanoa, että tällainen asiainr 
käsittely ei hallituksen taholta ole puolus
tettavissa. On omituista, ·että hallitus, 
vaikka tietää, kuinka arkaluontoinen asia: 
työttömyysrahojen käyttäminen on sellai
seen kuntaan nähden, jossa juuri lakftro
tilanne vallitsee, ei ole kiinnittänyt asian 
•periaatteelliseen puoleen ol:lenkaan huo
miota. 

Toinen on sitten kysymys, onko asia, 
'Vaikka periaatteellisesti tärkeä, käytännölli
sesti sellainen, että sen takia pitäisi ryhtyä 
eduskunnan pu01le1ta erikoisesti ahdistele-



maan ha.llitlL'>ta. Minun täytyy sanoa, että · 
se se.lvittely, mikä täällä on esitetty, osoit
taa että kantav1:tudeltaan hallituksen lai
mi~lyöminen ei ole niin erikoisen suuri. On-
1han käynyt selville ainoastaan se, että tien
teossa on saanut työtä vain muutamia 
kymmenå.ä snlkula:isia toisten työnpuut
teessa olevien ohe:l1la. Onko tämä nyt niin 
erikoisen suuri synti !hallituksen puolelta, 
että siiihen olisi hallitus kaadettava, on mie
lestäni hyvin epäilyksena[aista. Niin pal
•jon lrnin voidaankin puhua ,puolueettomuu
doota tällaisissa ta1pauksissa, niin täytynee 
myöntää, että •puolueet.tomuuden noudatta
minen yksityiskdhdissa, niin ettei siitä mi
tään poikkeusta suvaittaisi, on hyvin vai
keaa, (Ed. F. J. Leino: Mahdotonta!) ja 
voipa olla sitälkin mi€:ltä, että se erikois
twpaU'ksissa on mahdotonta.kin. Näin var
sinkin, kun on kysymys niitten erilaisten.: 
toimerupi teiden ta.rkoitU:ksenm U'kaisu udesta, 
joiihin hallitus 'ja hallituksen toiminta
elimet työriitaisuuksissa niin hyvin puoleen 
kuin toiseenkin nähden joutuvat. Monissa 
tarpauksissa täy;tyy hallituksen elimien, kul-

1
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•kuneuv()ljen y. m. palvella milloin toista tai 
toista .puolta i1lman, 'että :tämän joihdosta 
voitaisiin asett.a,a ha:llitusta tai näitten kul
kuelinten !hoitajia syytettyjen penkille. 
Vaikka siis periaatteellisesti if:äytyykin läh
teä s~ltä kannalta, että hallituksen on py
syttävä erillään työriidoista toisen tai toi
sen puolen !hyväksi, niin ei voine kieltäii, 
että poikkeuksia tästä eri taJ)Ruksiss.a ei 
•aina voi'da johtaa sel:Iaiseen arvoste:luun, 
'joka ehdo-ttomasti toisi tuomion teosta mu
kanaan. 

Minun .täytyy siis olla sitä mieltä, että 
il:J.aJlit,us tämän asian hoidossa ei ole osoi·t
tanut karkkea sitä huolta, mitä asian arka
luontoisuus olisi vaaotinut ja e;ttä yksityis
kohdissa asian käsittelyyn nähden, niin
kuin keskustelusta käy ilmi, voidaan teihdä 
hyvinkin lhuomattavLa mustutuksia. Mutta 
toisellta. puolen olen sitä mieltä, että kanta
vuudeltaan kysymys ei Qlle sen [aatuinen, 
10ttä sen takia olisi hallitus kaadettava. Tä
hän katsoen mielestäni asian •käsittelY'ksi 
•riittää oo selvitys, minkä keskustelu on 
asialle antanut ja että eduskunta voisi siir
tyä päiväjärjestykseen. Samalla ilmoitan, 
e:ttä edistysmielinen eduskunta.ryhmä on 
tällä kannalla. (Ed. Hakki:la: Tämä puoli 
oli rp,arempi !) 
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Ed. P a 1m g r en: Uuder inJlytande av 
den nya tidens strömningar hland annat 
på det e:konomiska livets områden hava kon-
1flikterna m~llan a,rbe.tsgiva.re ooh arbetare 
gestaltat sig till ett lformlig.t gissel, soon på
kal1ar den största uppmfuriksallllhet. De 
•kunna icke förlbrises eiiller ibargatelliseras, 
utan måste tvärtom lbehanmas med all möj
lig grannlagenhet, oväld och sakliglhet. 

Vi kunna visserligen med tillfredsställelse 
•kqnstatera, att vårt 'land i stort sett de se
naste åren varit bespa.ra.t ,från sådana stora 
fleiT'e näringsgrenar på en gång omfatta.nde 
arbetstvister, oom i flere andra Iänder 
'kastat en mörk skugg1a vid sidan av ut
veckilingen, men det ser ut som om läget för 
närvarande icke mera vore detsamma. 

Den a1,betskondlliM, som innevarande ar 
rått inom metallindustrin, haQ' nämligen va
rit så 1ångvarig och så omfattande, att re
dan detta gjort att den i vi~a kretsar blivit 
'föremål för ånnu större uppmärksamhet än 
som vanligen ägnas dylikru företeelser. Det 
är därlffir lätt förfularlig.t att ockE'å en bety
dande dffi av den allmänhet, som icke di
rekte 1beröres av näringslivet o<fu dess före
teelser, dock :med in:tresse följt med ifråga
va.rande arbetsinstäillelse och. dälillör äv"e.n 
'tagit del •av de från al1betartidningar här
stammande odh dfta publicerade up,pgilf
terna om 'de kwpital vederbörande fackför
·ening såsom pekuniär:t stöd under konflik
ten fått mottag.a. icke lblot.t från Ryssland' 
utan även från andra länder. Ma.n har va
rit .förvån.ad däröver, att så s1::ora belo.pp 
ställts tiU för'foga.nde endast för att för
~änga en arbetsst.rid, som redan dragit långt 
ut pä tiden samt dä11för medfört st,ora för
'luster och IUippoffringa.r. 

Det är vid antyd!da. förhållande alld,eles 
na.turiigt, att 'det icke hlott inom industri
'idkare utan även inom andra medborgar
'kretsar- dhemende .av pa:rtjståni{]jpunkt
skulle väcl!:a .mydk:en uppmär.ksamhet och 
'<let må även säg.as rent ut förstämning, 
när det blev bekant, att regering,en beträf
ifande ]frå;ga.va.rande: nödlhjälpsa;nbete fö.r-
1fa.rit på det sätt, som tidigare franrlrållit.~ 
i o.:flfentligheten ooh som unde<r denna in
!terpella.tionsdebatt ytterligare påvisats. 
•Oberoerude av, huru regeringen tänkt sig 
saken och vard den äsyftat, har åtgärden 
varit av den beskaffenlhet, a.tt den lf~Vktiskt 
ibetytt att reg.e.ringen givit den rena parten 
<ett ma.teri:ellt stöd. Deiba<t.ten härom vid 
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Tiksdagens plena den 4 odh 7 sistlidn.a. okto
ber gav yttetrligare skäl ti!ll re.flexioner, 
'Vilka icke voro av angenäm art; men tyvärr 
lblev denn.a ömtålig.a fråga i det samman
hanget icke blott icke utage.rad, utan där
Wl lämnad i ett sådant skede, att den i det 
'allmännas intresse oviUko.rligen <påkaRade 
'Vid.are åtgärder. De uppgirfter, vilka där~ 
~efter konnnit till o&f.entligiheten, hava bland 
dem, vilka bära ansvwret för de indmstriella 
iföretagens organisation. ooo ränta:bilitet, 
'Väckt yttermera misstämning o0h en. önskan 
'():ID klart besked i en :Eråga, som ;på grund 
'aV dess princiJpiella betydelse på det aillra 
intimaste lberör näringslivet. 

Säsom jag vid riksdagens <p'lenum den 7 
sistlidne oktober redan :framhållit, !har in
gen, som är van att räkna med realiteter, 
11.--unnat ta1ga på .al[var ct'önsöket att bo.rt
lförklara saken med /lltt man. icke insett vad 
som med ifråg.avarande nödhjälpsarbete av
setts. Saken va.r alltför geno:rruslkinlig. 
Herr Ingrrnan lhar ihärutinnan förebragt en 
urtredning, som icke ik:an jävas och ej heller 
'tarvar komplettel'ing. 

Att man, såsom redan antyddes, inom in
dustriidkarkrets.ar funnit heia åenna ange
lägenhet så betänklig, iberor iör Öv•rigt till 
ieke ringa del också därav att man ibefa.rat 
att ·regeringens åtgärd ibeträ:!l:Eande nöd
fu.jälpsarbetet i Pylhäjärvi socken måihända 
en annan gång kan åberopas såsom ett pre
'cedensfall, ifa.lil vi icke omede1bart kract'tigt 
Teagera mot densamma ooh bestämt fordra 
att sådant icke må ilpprepas. Det blir så 
mycket mera en 1bjudande .plikt att inlägga 
en sådan gensaga, som minister Wuolijo<ki 
den 7 oktober i riksdagen gjord!e gällande, 
att det tfinnes tillfäillen, då stwten måste un
derstöda sådana, vilka på g:rund av arbets
strider råkat i nöd. Det1la uttalande, vilket 
tför öv.rigt föga öve:vensstämmer med vad 
m:i.nister Wuolijoki den gången i övrrigt an
'förde, har sedermera återgivits i tidnings
'Pressen i flere delar av [andet. Detta i\lt
i:alande o~h de på detsamma. byg1gda kom
m.entarerna !hava icke ;på minsta. sätt berik
tigats ·eller bortförklarams. Tvärtom ih.all' i 
'anslutning till .detsamma tidningen Suomen 
'Sosialidemokr.a.atti den 12 oktober i en le
dande artikel ,Työttömyyden torjuminen 
ja työriidat" yttrat bl. a. ,Ja hallituksen 
'Velvollisuus on huolelhtia siitä, että siHoin 
lkuin työläisillä ei ole mahdollisuutta saada 
työtä yksityisiltä, on heille hanikittava sitä 
"'Va1tion välityksellä.". De.tta utta1lande och 

artikeln i övrigt ådaga[ägga att det <parti, 
1för vilket tidningen är organ, numer.a än
·dra.t position i den :principfråg1a, som nu 
'är på tal. Det är i va:vje händelse av om
lständigheterna påkal:lat att i detta sam
'man!hang y:tterligare belysa denna sida av 
saken ooh framlhålla, att man häillörinnan 
i vårt land varit ense däirom, att arbetslös
hetsanslag under ing1a tförlhå1landen någon
sin må användas för illnderstödande av per
soner, SO!Ill beröras av .ar1betskonflm. Denna 
iprinc:ipfråga beihandlas, iblallii annat, i 15 § 
'av förordningen av den 2 nov. 1<917 an
gående a:r1betslösihetskassor, som äga rätt thll 
ibidrag ur allmänna IJ.ILedel. Där säges ut
'tryckligen, att icke ens sådan arbetslösihets
ka&Sa må utgiva understöd under strejk 
•eller lockout ät deläg;al'e, som är däri in
begripe.n. Sa.mma <princip åter:finnes i 18 § 
•av .regeringe:ns proposition n :o 81 Wl 19Q~' 
års riksdag om lag angående unde.rstöds-
1kassor, som äga rätt .till bidrag ur stats
m.ede:l, samt i sooia:lut$ottets den 6 mars 
•1926 dagteclmade betänkande n :o 1 med 
1anledning av nämnda prop.osition. Under 
ibeJ:la.ndlingen av meranämruda lagförslag 
'vid 1926 års riksdag gjordes icke heller 
'några anmärkninga.r i denna del av försla
get. Det var av andra skäl riksdagen för
lkastade [)ropositionen .. 

I detta avseende mycket upplysa.nde äro 
lockså flere fall, som <beiha.ndlats av riks
ldagen och o:llfentliga myndigheter i Sv;erige. 
'Bland dessa har jag äran h'änvisa till be
lhandlingen i Sveriges riksdag den 1 juni 
•1926 av statsutskottets utlåtande i anled
ning av en proposition angående anslag fö.r 
ibekämpande av a:vbetslöslheten. Därunder 
gingo åsikterna beträtffa.nde en del frågor, 
vilka emellertid ligga rutanför da:gens in
terpellationsdebatt, fullkomlig1t isär. Det 
ledde den gången som känt till regerings
'kris. Den prinei!pd'råga, om vilken jag nu 
ihar äran yttra mig, blev emellertid också 
belyst. Und:er debatten i för:sta kammaren 
fuänvisade nämligen dåvarande sociailmi
nistern statsråd!et Möller, vilken såsom be
'kau.t är en av de ledan:de personerna inom 
;Sveriges soeialdemokratiska ;parti, till en 
officiell redogör~lse angående, utom annat, 
gällande pra.xis beträlffande arbetslöshets
'kommissionens tillväga,gångssätt i fråga om 
arbetskonflikter. Redogörelsen rooiteras i 
riksdagens protokol1l. Därav framgick, att 
lfull enighet rådde däJrom att understöd, 
'vilka .avse helkäimpande av arbetslöshet, icke 



må utgå till de i konfli.kt direkt delta.gande 
ieller, i lhändelse av allmän konflikt, till ar
betare inom de fack, som ibefinna sig i 
•konflikt. (Pag. 3 i prot.) Under den vid
lyftiga debatten i första kammaren yttrade 
lordföranden i Sveriges Landsorganisation 
lherr Thol'lbe~g, såvitt nu är i fråga, (pag. 
41) också att ailla v.oro ense därom, att sta,. 
ten i rsin a11betslöslhetspolitik bör vara neu
tral. Ä ven i andra kammaren belystes frå
gan, och. uttalanden.a gingo i samma rikt
ning. Ifall ma:n emeUertid på socialdemo
!kratiSikt ihåll hos oss vid:blir den förändrade 
'll:ppfattnin.g, för vivken tidningen Suomen 
Sosialidemokraatti den 12 oktober gjort sig 
'ti1l tolk, bevisar detta ät.er, huru olika syn 
socirulde.mokrater i Sverige ooh Finland 
hava på denna sak reller med andra ord, att 
~eclrarna för vår.a arbetarpartier hava myc
ket att lära av sina mera utvecklade ikolle
'ger i Skandina:vien. 

Den långa diskmssionen, so:m re.da.n räckt 
vidpass 7 timmar, lhar till en del hållits 
'på et.t synnerligen 'låg:t 1plan. Det ~önar 
icke oelh vore ej ens saldig.t .att inlåta sig 
'På hemota.nde av de många temperament-
1fu.Ua utgjutelser, oriiktigiheter oclh förvräng
ningar, vilka på sidan om saken här frailll
uragit.s av särskilda talare från riksdagens 
välliSter. I en punkt måste jag dock göra 
ett iberiktigande. Herrarue Itkonen och 
Huttunen hava. n.ämli.gen gjort gällande, a.tt 
'statsmaikten in.gripit till förmån f.ör al"bets
:givarne •på det sätt att A. B. Gutzeit & C :o 
ttn. fl. företag, i vilka. staten äger a.ktier, 
ranslutit sig tiU ar1bet~S~givareföribund. I an
fledning av detta. må fra.mJhållas foljande: 

Det är icke alis t.irll gagn för det all
männa., att statsverket driver industriell 
verksamlhet. Det är icke heller statsverket, 
.:som leder A. B. W. Gutzeit & C :o. Lyck
ligtvis ! Om såda.n.a bolag, i vilka staJtsver
iket äger .aktier, över'huvud önska driva nä
-ring, måsote .de följa. i landert gä;lla.nde ku
tymer. Till dess·a. hör att dylika företag 
ansluta sig till in.dustriella o~ganisationer, 
bl. a. arbetsgivarförbund. Detta ligger i 
'deras eget välförst.ådda intresse, men får 
1cke toikas såsom herrarne Itkonen och Hut
tunen fullkornligt tendentiöst och oriktigt 
'gjort. 

Vad slutHgen vidkommer det i dag här 
!avgivna svaret på in.terpella.tionen, så är 
'det mig ett nöj·e att erkänna, .a.tt detsamma 
ar aVJfattat med en sJricldighet, som förtjä-
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nar .all respekt. Det brister emcllertid i så 
måtto, att det lämmar dbesv.arad just den 
'fl'åga, som i så ihög grad upprört den bor
'gerli,ga .Otpinionen i landet. Regeringens åt
gärd ihar fatktisik,t innehurit ett stödandre .av 
'den ena parten .under en pågående arbets-
1\:orufl.ikt. Denna åtgärd har, - oberoende 
'dä:rav ihuru rnan numer.a föl1klarar avsikten 
'med de:nsa.IllJ!lla - fö:d rned sig a:tt., på sätt 
1jag hmft äran påvisa, tidningsol'lgan, vilka 
·inppgiva sig föra arbetarnas talan, såsom 
Ien följd .av regeri:ngerus åtglärd g.jort g.äl
'lande, att nödih.jälpsam.slag få användas 
'också för stödande av den ena parten un-
1der a.I'Ibetskonflikt. En ny stridsfråga ihar 
sålun.dra skjutits i förgrunden. Aribetarna 
1hava inv:aggats i en ori1dig uppfattning i 
;frågan om n.ödhjä:lpsarbeten. Såvitt jag 
'uppfattM. inter.perllationen., lh:ade det också 
'varit rneningen a.tt klarlägga. denna pxin
cipfråga och därigenom undanröja möjlig
iheten till strid på den.na punl\!t framdeles. 
'l svaret på interpellationen egnas detta 
~pörjsmål, d. v. s. huvudsaken, emellertid 
1ngen. uppmärksarnhet. Hall denna ,pri.ncip
f.råga, vil%en framka:llats av regeringens 
förfarande, icke besvaras, har ringa resul
t.at vunnits genom ·in.te:vpcl.ilationen. J.ag 
·förenar mig dällför med dem, vilka anse det 
'nÖdvändigt ,a.tt erhålla rett kllart besked 
'samt dä:vför föres1agit :rem.iss till utskott. 
•Jag hoptpas, a.tt en åtgä.rd i sådan riiktning 
skulle leda ltill a1tt vi finge ur världen ett 
spörjsmål, som d'rarnkallats fullkomligt i 
·onöda.n oclh som gestaltat siJg tiU en strids-
1fråg,a. 

Ed. N i u k k a •n en: Vaikka kulkulaitos
ministeri samoin kuin :pääministerikin ovat 
tämän asian yhteydessä koettaneet tehdä 
kaikkensa kiertääkseen asian periaatteelli
sen puolen ja uskotellakseen eduskunnalle, 
tietysti ·etukäclressa. kannattajillensa, ruotsa• 
laisille, joita. tämä metallisulku etukädessä 
koskee, että silloin kun on harkittu kysy
mystä määrärahojen myöntämisestä tietyö
hön Pyhäjärvellä, ei ole ollenkaan otettu 
muka huomioon siellä vallitsevaa metallisu
lusta johtuvaa työttömyyttä, on minun 
nähdäkseni kumminkin täydellisesti käynyt 
selville, että tämä Pyhäjärvellä vallitseva 
metallisulku on täytynyt tulla rahoja myön
nettäessä huomioon otetuksi. J okaisellahan 
täytyy olla selvillä, että kesällä, elokuussa 
ei esimerkiksi sellaisessa kunnassa kuin Py-
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häjärvellä voi olla mitään varsinaista työt
tömyyttä. Ainoa mikä siihen on voinut 
vaikuttaa, v;oi olla tällainen metallisulku. 
Koska minun käsittääkseni siis hallituksen 
on täytynyt olla tietoinen siitä, että se 
myöntäessään näitä määrärahoja tähän tie
työhön, on suoranaisesti ryhtynyt avusta
maan toista taistelevaa puolta, en minä 
katso voivani pitää hallituksen selitystä 
tyydyttävänä, vaan tulen kannattamaan 
asian lähettämistä valiokuntaan. 

Ed. I n g m a n: Tämä keskustelu ei anna 
minulle aihetta mihinkään pitkään lausun
toon, mutta on minun aivan johonkuhun 
seikkaan sentään kosketeltava. Useat puhu
jat ovat vaivautuneet karakteris:oinraan mi
nua tässä keskustelussa. Päättäen tulok· 
sista on luova. taiteellinen taso· eduskun
nassa heikko. Antaisin sille arvosanan 
,huono, 4". Herra kulkulaitosministeri su
vaitsi muistuttaa minulle katkismuksen sa
noja ,älä kanna väärää todistusta lähim
mäisestäsi" ja sai hyvät aploodit lehtereiltä. 
Minun täytyy suoraan sanoa, että en oikein 
ymmärrä, vaikka minulla on kaikki asia
kirjat esillä, mistä minä nämä nuhteet hä
neltä sain. Hän väi·tti, että minä puhues
sani 7 ,päivänä viime kuuta Pyhäjärven 
köyhäinhoitolautakunnan kirjelmästä oli
sin käyttänyt sanaa ,,päivätty". Pikakir
joituspöytäkirjassa on sana ,laadittu". 
Siinä sanotaan, että ,sehän oli, niinkuin 
herra kulkulaitosministeri mainitsi, aikai
semmin laadittu tämä köyhäinhoitolauta· 
kunnan kirje". Minä en ymmärrä eroa sillä, 
onko siinä sanottu ,,laadittu" vai ,päi
vätty". Se oli selvää, että minä tarkoitin 
kirjettä kunnanvaltuustolle, ja taasen herra 
.Jmlkulaitosministeri tarkoitti vastaukses
saan sitä selvitystä, joka sittemmin annet
tiin sosialiministerille ja hänen kauttansa 
kulkulaitosministerille. Mutta minulle on 
absoluuttisen mahdotonta käsittä.ä, mikä 
ero on, seisooko 'siinä. ,päivätty" vai ,laa
dittu", koskapa kirje, jollei sitä antedatee
rata tai väärindateerata, päivätään sille 
päiv.äUe, joUoin se on laadittu. Se on mi
nul1e silkkaa hepreaa tämä suurella voi
malla esitetty ,muistutus. 

Herra ministeri muistutti minua myös
kin tässä yhteydessä •katkismuksen sanoista, 
että pitää kaikki pa.rhainpäin kääntää. Mi
nun lausunnossani kuuluu se kohta, joka 
koskee tätä, näin: ,Asia on lähtöisin Pyhä
järven kunnan köyhäinhoitolautakunnasta. 

·Minä alle.viivaan tämän siitä syystä, 
että siitä kookustelusta, mikä meillä vii
meksi oli herra kulkulaitosministerin 
kanssa, saattoi saada sen käsityksen -
minä en sano, että se oli välttämätöntä, 
mutta saattoi saada sen käsityksen - että 
hän ei tahtonut myöntyä kysymykseeni, 
eikö aloite ollut Pyhäjärven köyhäinhoito· 
lautakunnan. Mutta kulkulaitosministerin 
vastaus riippui nähtävästi siitä, että minä 
tarkoitin sillä köyhäinhoitolautakunnan 
kirjelmää kunnanvaltuustolle ja herra kul
kulaitosministeri taasen tarkoitti köyhäin
hoitolautakunnan selvitystä sosialiministe
rille. Siitä se riippui." 

Ellei tämä ole ,asian parhain päin kään
tämistä", niin minä en tosin Y'mmärrä, mikä 
sitä sitten on. Ja minun täytyy valittaa sitä, 
että herra kulkulaitosministeri täällä edus
kunnan edessä tämän asian johdosta panee 
toimeen sen näytelmän, minkä hän pani toi
meen. Siihen ei ollut minkäänlaista aihetta 
ja minä torjuu tässä kohden kaikki hänen 
syytöksensä. 

Täällä on edelleen vedottu eräissä lausun
noissa sääliin ja on minua soimattu sääli
mättömaksi. Mutta saanen sanoa, että minä 
säälin suuresti Suomen työväen kovaa koh
taloa, myöskin ja •erityisesti metallityöläis
ten. Mutta vähän toisista syistä kuin ne, 
jotka minua moittivat. Minä säälin Suo
men työväkeä siitä syystä, että rehellinen, 
hyväntahtoinen ja ahkera suomalainen työ· 
mies antaa. Moskovan agenttien johtaa it
seaan kärsimyksiin jå onnettomuuksiin. 
Niin ovat metallityömiehetkin antaneet joh
taa itseään. Se on juuri sääli, joka ei salli 
minun suostua siihen, että hallituskaan mo
raalisella ja, tosin rahallise•sti vähäpätöi
sellä. avustuksella edistää tämän kurjuu
den ~jatkumista ja venymistä yhä pidem
mälle. Sääli velvoittaa ka~kin voimin toi
mimaan työtaistelun lopettamiseksi, ja sitä 
ei ole hallituksen menettely edistänyt, ja 
sentähden se syvemmältä katsoen on ollut 
säälimättömyyttä. 

Minun mielestäni vasemmist·on menettely 
on smmaa säälimättömyyttä, josta tämän ka
marin aikaisempi jäsen Yrjö Sirola kertoo 
kapinan viime päiviltä. Hän kertoo k'ulke
neensa pitkin Satakunnan rintamaa ja hä
nen mielensä oli täynnä sääliä, kun hän 
näki noita joukkoja, koskapa hän tiesi, että 
taistelu oli menetetty. Mutta ei hän hiis
kunut joukoille yhtään sanaa, vaan hän an· 
toi niiden kulkea ikoMi turmiota, tietäen itse 
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joka tapauks~ssa pelastuvansa. 'fätä ,sää
liä" osoitti silloin vasemmist<Yjohtaja, kapi
nan johtaja, ja samaa sääliä minun nähdäk
seni hänen seuraajansa hyvin usein osoitta
vat. Ne kyllä pelastavat itsensä vahin
golta, ellei muuten, niin hädän tullen Mos
kovaan tai vaikkapa Kanadaan, jääkööt 
joukot maksamaan tilin! 'rällaista sääli
mättömyyttä minä olen pitänyt velvolli
suutenani vastustaa ja paljastaa. Ja sitä 
olen tehnyt nytkin. 

Muuten mielestäni hallitusta ei ole ollen
kaan onni:telta,va sen keskustelun johdosta, 
mikä tänä iltana on tapahtunut. Sillä on 
käynyt ilmi, että ka.ikki muut, paitsi sosia
lidemokraatit, ovat mikä ankarammin, mikä 
vä1hemmän ankarasti moittineet hallituksen 
menettelyä ja lausuneet S1iitä periaattellisen 
tuomionsa. Ankarilffimin tietysti kommunis· 
tit, joiden luottamus hallitukseen epäile
mättä on suurin ja j.oiden varmasta tuesta 
hallituksen ei ole tarvis olla ollenkaan le
voton. Hallitus on mielihyvällä voinut 
kuunnella herra Wiljam Tannerin ja mui
den lausuntoja; kyllä äänestyslippu on oi
kea! (Ministeri Hakkila: Kaikki lausun
not on kuultava!) Mutta periaatteellisesti 
ankaran tuomion on myöskin edistysmieli
sen ryhmän puolesta antanut ed. Vennola. 
Hän ei hyväksynyt hallituksen menettelyä. 
Mutta hän antaa käytännössä laupeuden 
käydä oikeuden ·edellä. Hän antaa amnes
tian, vieläpä siinä määrin, että hän antaa 
Pyhä,järven töiden edelleen jatlkuakin, niin
kuin tähän asti. Hän on hyvä.sydäminen, 
saälii. 

Herra Furuhjelmin lausunto ruotsalaisten 
puolelta oli 1myös aivan arvoste1eva. Eri 
syistä annetaan siellä kuitenkin myöskin 
armon käydä, niinkuin sanoin, oikeuden 
edellä. ,Näpsa'n ja släp1pa.'nn, niinkuin' 
vanlha ruotsalainen sanontatapa sanoo. 

Lopputulokseksi jää, että tänä iltana on 
hallitustuolin alla yksi jalka lujana, muut 
ovat irti. vaikka väliaikaisesti tänä iltana 
voidaan JOten kuten niihin nojata. Minun 
mielestäni voi herra Tanner tämän keskus
telun päälle sanoa, niinkuin Pyrthos: 
.,Vielä yksi tällainen voitto ja minä olen 
hukassa." 

Ed. von Ii' r e n ·c k e ll: Hr talman : 
Förrän jag går att yttra mig i: sak, förmo
dar jag att jag har rärl:t att koppla a:v detta 
pinoredskap oeh uttalf!.r deru förhO(ppningen., 
a tt fraanrt:ida interpellmtionsde~batter genom 

den ihär liHa demonstrationen ska:ll förkor
tas med minst 2-3 timmar. · 

Hr talman! Interpe.llationsdebatten i 
kväill eller rä,tta:re sagt i går kväl'l, unider 
.nattens lopp och urrder den nu gryende da
gen hall', syn:es det :mig, utvisat huru ytt.ran
defriheten ilmru miss1brnkas. J ag skall be rutt 
få i korthet rekatpi,tulera saken. Oppositi~
;mm har sökt saik med den n.u sittan.de rege.. 
,ringen och oppositi:onen• haw använt sig ruv 
,ett a,v koonmunika.tion:s:ministe:rm beviijat un
derstöd .. J ag kan icke näimna det på något 
,a:nna•t sä:tt, och rdgsm. Ingman har otvivel
aktigt i sak harft rätt, diå han. hmr väckt den
;na, interpeUa,tion.. Regeringen, har emeller
tid icke ·velat anta,ga den stridshandske, 
som av opposi±ionen slungats, utan1 r.egerillli
gen har på ett, jag måste medgiva1 det, yt-
terst ·skickligt sätt förstått att undgå striden 
,och i stäHet för art:t sva,ra. på ett politiskt 
spÖ11Smål, så har den svarat på ett rent sak
ligt spörsmå.l. I och ,med detsamma. regerin
gen fattat de111ma positi1on, och jag förstår att 
det var efter ävervinlllalnde a:v en rätt så 
stor opposition som regeringen kunde förmå 
sig t~ll att stäilla si.g på en rent neutra•l 
s·tåndlpunlkt och lbeslutw sig för att icke 
,rucceptera den lösning, som rräims.t Suomen 
.SosiatidemokmaJt1tiJ olelh de: flesta andra 
socialistiska tidningar hava •föreskrivi·t som 
,den riik:tiga., d. v. s. att regermgen skulle äga 
rätt att bevilja understöd, då det är fråga 
•Om strejkande eller lockoutade, d'är har re
ger.ingen: således övervunnit icke enbart 
sin press utan sig själv och förklarat, att 
frågan ieke har någonting med politik att 
göra. Därför anser jag att dagens störst.a 
vinSJt består i demia regeringens: seger över 
sig själv. Jag giV'er rdgsm. Ingman alldeles 
rätt nä:r han såger, altt det valr e;n, Pyrrhus
seger och a1tt regeringen icke mer har anled
ning a:tt överleva flere dylika segrarr. 

Det är emelle·rtid ett yttrande av statsmi
nistern som j•ag ber att få polemisera emot . 
.Statsministern harr otvivelaktigt rätt. då 
han sade ait:t regeri,ngen ircke ha:r sök:t und
,vika ett even1tue:llt misst:roendevotum, men 
han formulerade det. på så sätt att regerin
gen si•tter så länge d'en har r.iksda.gem för
troende. J ag måste me.dgiva att det kanske 
iormellt ieke; ä.r någron s:killnad m€llan att 
äga riksdagens iöl'ltroende och att undgå 
ett misstroendevotum, men i sak är det en 
oer!hört stor s:killlllad mellan att äga detta 
:förtroende !OCh; att undgw ett misstro
endevotmn. För egen deillbeJ' jag altt fä un-
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derstryka, att regeringen har undgått 
ett misstroen.devotum för den s.kull att den 
denila gång har besegrat sig själv. 

Rdgsm. Furuhjelm har å svenska grup
,pens väg111ar deklarerat, huru gruppen kom
mer att rösta, och det är icke min avsikt a1:.t 
J:ron.dera. emot denna grupp, men jag har 
icke vela•t uruderlM:a a.tt framhlålla, att stats
ministerns yttrande, att regeringen s:kulle 
Siga förtroende hos riksda:gens majoritet, 
dock ä:nldå ä:r en sa111ning med räitt så stor 
modifill.mtion. 

Kulkulaitosminist·eri W u o 1 i j ·O k i: Ed. 
Ingmanin lausunnon johdosta pyydän huo
mauttaa, että asiakirj.oissa on, niinkuin 
herra Ingman hyvin tietää, vain yksi kir
jelmä Pyhäjärven köyhäinhoitolautakun
n.alle, ja se on tästä kirje:lmästä kuin ed. 
Ingman on kysynyt, eikö se ole aikaisem
min päivätty, ja siihen ei ole voinut vas
tata muuta kuin yhdellä tavalla: Ei. Ja 
tästä on Iltalehti t·ethnyt suuren numeron 
ja selvittänyt, että minä olen tällä vas
tauksella johtanut eduskunoon harhaan. 

Ed. Ingmanin kysymys täällä pöytäJkir
jassa kuuluu: Eikö se ole aikaisemmin, 
ja silloin voi olla kysymys siitä, onko 
aikaisemmin .ehkä jätetty kunnanvaltuus
tolle joku kirjelmä, vai onko se, joku muu 
kirjelmä, jota tarkoitetaan; mutta kun 
ihän \kysyy nimenomaan, eikö se kirjelmä 
ole aikaisemmin päivätty ja kääntyi minun 
puoleeni, siihen ei voinut muulla tavalla 
vastata kuin ,ei", sillä se oli päivätty 29 
päivänä. 

Mitä siihen Pyrrhoksm1 voittoorn tulee, 
niin minä pyydän ed. lngmanille huomaut
ta-a, että tämä on hänelle muistaakseni jo 
neljäs tappio. Minä otan Pyrrhoksen voi
ton mieluummin kuin neljä tappiota. 

Ed. Rosenberg: Ymmärrän varsin 
hyvin sen katkeruuden, joka on vallannut 
ed. Ingmanin niiden häviöiden jälkeen, joita 
hän on tässä kysymyksessä saanut. Kun 
vielä ottaa huomioon sen, että hän on uh
rannut tavattoman paljon tarmoa ja työtä 
niihin salapoliisitehtäviin, joita on tarvittu 
saadakseen esille S®kin materiaalin mitä 
hänellä on, niin on selvää, että hänen mie
lensä vielä enemmä111 1katkeroituu nä;hdes
sään olevansa taasen tappion ja ehkä hy-r 
vinkin suuren ta.ppion edessä. Mutta 
vaiklkakin tämä tappio onkin näin katkera, 
niin ei olisi syytä sentään !hermostua siinä 1 

. määrin kuin ed. Ingman on hermostunut 
tänä iltana lausunnossaan. Kun ed. Ing
man arvosteli vasemmiston esiintymistä an
taen .sille arvolauseeksi numero 4, niin sa
maa tapaa käyttäen voisi ed. Ingmanin 
omasta esiintymisestä etenkin viime lau
sunnon yhteydessä antaa arvolauseeksi 2, 
sillä vain yksitainoa lause näyttää, kuinka 
paljon arvoa Dn annettava koko hänen lau
sunnolleen. Ed. lng~man nimittäin sanoi 
tuntevansa sääliä Suomen työväkeä koh
taan sentähden, että se antaa Moskovan 
agenttien johtaa itseään kärsimyksiin ja 
kurjuuteen etenkin juuri tässä taistelussa. 
Ed. Ingman on nähtävästi hermostuksissaan 
tykkänään unohtanut sen tosiasian, että ky
symyksessä 'On .sulku. Ovatko ne Moskovan 
agentit siis onnistuneet soiuttamaan nämä 
Suomen metalliteollisuuden herrat ja saat
tamaan aikaan tällaisen sulun. Muille ih
misille, jotka eivät hallitse hebreaa ja raa
mattua niin hyvin, kuin ed. Ingman, on kä · 
sittämätöntä, kuinka tällainen voi tapahtua. 
Mutta ehkä se onkin jonlknnlainen katekis
muskysYJmys, joka on yhtä vaikea selittää. 
kuin Atanasiuksen uskontunnustus. Mitä 
sitten lopulta tulee itse välikysymyksen 
esittämään asiaan, on selvää, että kukaan 
kunniallinen ihminen, kaikkein vähimmin 
työväen edustaja voi äänestää epäluotta
muslausetta kysymyksessä, jossa hyökätään 
metallityöläisiä vastaan. On mahdotonta 
antaa mitään kannatusta sellaiselle toimen
piteelle, jonka kärki kohdistuu työläisiin. 
Keskustelun aikana me olemme osoit
rtaneet niitä laiminlyöntejä, mitä mei
dän mielestämme hallitus on tehnyt työvä
keen nähden, koska lähdemme siltä edelly
tykseltä, että hallituksen ehdottomana vel
vollisuutena katsoen •siihen voimaan, minkä 
oojalla. se on astunut hallitukseen, olisi ol
lut suojella työvoimaa myös metalliherroja 
<Vastaan. Olemme osoi•ttaneet ja todistaneet, 
että hallitus ei ole tehtäviään ja velvoituk
siaan täyttänyt. Mutta että. näin on tapah
tunut, ei suinkaan anna minkäänlaista ai
hetta liittyä ed. Ingmaniin hyökä.täkseen 
:hänen mukanaan metallityöläisiä vastaan. 
Jää!l1Jllle puolestamme odottamaan että hal
litus vastedes tulee täyttämään velvollisuu
tensa, se tahtoo· sanoa, hallitusmuodonkin 
mukaan wimakkaasti tulee auttamaan me
tallityöläisiä voittoon metalliherroja vas
taan. Ja siinä mielessä tulemme myös tänä 
iltana äänestämään päiväjärjestykseen siir
t;yiiDisen puolesta. 



Ed. I n g m a. n : Eduskuntaa ei ny.t taida 
p!djoTIJ huvitta1a tamii keskustelu herra kul
kulaitosministerin jll! minun välillä. (Edus
kunnasta : Ei, ei.) Ei, minä ymmärrän sen 
vallan hyvin! Minun, .la:usuntonii 7 päivänä 
kuului: ,,,Olerru salalllut sen käsityksen~ että 
ensimmäinen aloite 1oli köyhäinhoitolauta
kunnalta Pyhäjärvellä, että se kääntyi kun~ 
na.n vaJtu.UJSton puoleen ja että sitä tietä asia 
tuli allrnun,. SeMn oli, niinlkuim1 luulen 
kuulleeni herra kulkulaitosmini<>terin m.ai
nhmoon, ailkaå~min 1araditrtu tämä iköy
häinhoitO'lautakunnaJIJ kirje kuin kunnaniVaiJ.
tuu.ston. Eikö se 'Ole aikaise1Il!IIlin? (M~ 
;nisterri Wuoilijoki: Ei.) '' Tästä jokaiimm 
näkee, ja ymmärtää, että minä tarkoitan sitä 
kirjelmää, jonka köyhäinhoitola'llt'aJ.mnta on 
lähettän~, ei herra ku!tkuJaitosministerille, 
va'aTii Pyhäjärven! lmnlllanvaltuustolle, ja 
semmoin-en on ollut olemassa, se käy selvästi 
iJmi siitä 'kirjelmästä, jonlk.a, kunnan val
tuusto sitten lähetti valtioneuvostolle. Me 
. olemme puhuneet eri ,asioistw., Minä olen 
puhunut kirjelmästä kunn18nvaltuu.stolle ja 
herm kulkulaitosllllinisteri kirjelmästä so
sialiministerille, j·a minä olen sitten tulkinr
nut asian ,varhain päin". 

Keslrnstel:t1 julistetaan P'äättynee:ksi. 
1 

Puh e mies: Keskust~lun kuluessa on 
ehdotettu, että asia läJhetettäisiin peru.stus-
1akivaliokuntaan. Tämä ehdotus otetaan 
•huomioon, :kun kysymys päiväjärjestykseen 
siirtymisestä otetaan ratkaistav,a.ksi. 

Valtiopäiväjärjestyksen 32 § :n 3 momen
tin muka.an esitän nyt eduskunnan hyväk
syttäväksi :päiväjärjestykseen siirtymisen, 
joka sanamuodoltaan on seuraav.a: ,Kuul
tuaan .annetun sclityksen, eduskunta siirtyy 
päiväjävjestykseen." Kutsun tä,tä puhe
mie:h~n ehdotukseksi. 
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. P u he mies: Keskustelu päiväjärjes
'tykseen siirtymisestä katsottaneen [>åätty
'neek.si. Halutaanko \puh-eenvuoroa? 

Keskustelu julistetaan iPäättyn.eeksi. 

P u h e m i e s: Puhemiehen esittämää äi
väjärjestyrkseen slirtymismuotoa vastaa! on 
ed. Ingman ed. Sahlsteinin y. m. kannatta
mana ehdottanut, että asia lälhetettä:i&in pe
'ru.stuslakivaliokuntaan. Kutsun tätä elhdo
'tusta ed. lngrrnanin elhdo.tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h: e m i e s : Asiasta on siis äänestet
tävä. 

Åänestys ja päätös: 

Joka :hyväksyy rpulhemieOOn. elh.dotuksen, 
'äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voiJtta.a, on ed . 
Ingmanin elhdotus hyvälksytty. 

Äänestyksessä .on ,jaa" voitolla (114-
'79-2-4). 

P u h e m i e s: Eduskunta. on siis hyväk
synyt :pu'hemiehen ehdotuksen. 

Asia on loppuun. käsitelty. 

P u h e m i ~ s: Ed'llSkunnan seuraava is~ 
tunto on. ensi tiistaina kello 2 päivällä. 

Täysi-ist.unto päät,tyy kcl:lo 2.50 yöl:lä. 

Pöytäkirj.an vakuudeksi: 

Eino J. Aihla. 





24. Tiistaina 15 p. marraskuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Vuoden 1924 valtiopä-ivillä ·lepää
mään jätetty ehdotus laiksi erään val
tion omistäman tontin luovuttamisesta 
konsertti- ja kongressitalon rakenta
mista varten Helsingin kaupunkiin .. 

Siv. 
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6) Vuoden: 1926 valtiopäivillä lepää
mäiän jät.etty ehdotus •laiksi sotl!ltilasta 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 32; perustuslakiva
liokunnan mietintö n :o 10; mainittu 
lakiehdotus. 

Kolmas käsittely: 

7) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi asevelvolli-

Siv. 

A s i a k i r j a t: Valtiovarainvalio
kunnarn mietintö n :o 10; mainittu 
lakiehdotus. 

sille annettavista lomista . . . . . . . . . . . 829 
2) Ehdotus laiksi metsähallinnon 

pii·rikuntakonttorien piirikunta:pä:älli
köiden virkojen muuttamisesta sopi-
:musluontoisiksi ................... . 

A s i a k i r j a t: V altiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 11 ; hallituksen 
esitys n :o 26. 

3) Ehdotus laiksi muutoksista rikos
lain 42 lukuun sekä lisäyksestä saman 
lain 16 lukuun ................... . 

Asia k i r j a t: Lakivaliokunnan 
mietintö n :o 3; hallituksen esitys n :o 
43. 

4) Ehdotus laiksi metsä- ja Iaut-
taustyöväen asumwksista ........... . 

A s i a k i r j a t : Työväenasianvalio
kunnan m1etintö tn :o 5 ; hallituksen 
esitys n :o J. 

Toinen käsittely: 

" 
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5) Ehqotus kan.sankirjastolaiksi 817 
A s i a k i r j a t: Suuren valiokun-

nan mietinnöt n :o 25 a ja ~5; sivistys
valiokunnan mietintö n :o 3; hallituk-
sen esitys 11 :o 7. 

A s i a k i r j a t : Suuren va:liokun~ 
nan mietintö n :o 33; puolustusasiain
val~okunnan mietintö n :o 5; mainittu 
laki ehdotus. 

8) Vuoden 1®5 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi edustajan
vaaleista sekä erinäiset vaalilain muut
tamista tarkoitta.vat eduskuntaesityk-
set .............................. . 

Asiakirjat: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 30; perustuslaki valio
kunnan mietintö n ID 11 ; mainittu 
lakiehdotus; ed. Tuomiojan y. ]ll. 

,edusk. esit. n :o 3; ed. von Bornin 
edusk. esit. '11: :o 4; {)d. Sergeliuksen ja, 
Schaumanin edusk. esit. n :e> 5. · 

Ainoa käsittely: 

9) Ehdotus suomen kirja- ja sivis
tyskielen kantasanakirjan aikaansaa-
misesta .......................... . 

Asiakirja t: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n :o 5 ; ed. Kukkoson 
y. m. anom. ehd. n :o 16. 
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Esitellään: 

10) Hallituks~n esitys n::o 48 m.OOrär 
.rahan myöntämisestä Berlinissä ole
vaan Suomen lähetystötaloon kohdiste
tun uudelleenarviointivaatimuksen 
suorittamiseksi ................... . 

11) Hallituksen esitys n:o 49 val
tion tulo- ja menoarvion ja tilinpää
töksen perusteita koskevan lain säätä-
misestä .......................... . 

12) Hallituiksen esitys n :o 50 määrä
rahan .myöntämisestä valtion patruu
natehtaai]J) koneiston täyd~mt.ämiseksi 

13) Hallituksen esitys n :o 51 alus-
rekisterilain muUJttamisesta ....... . 

H) Hallituksen esitys n :o 52 laiksi 
naisten yötyöstä teol!lisuudessa ..... . 

lö) Hallituksen esitys n:o 53 laiksi 
lasten ja nuorten henkilöiden käyttä-
misestä ammattityöhön ........... . 

16) Hallituksen esitys n :o 54 lyijy
valkoisen käyttämistä maalaustöissä 
koskevan kansainvälisen sopimuksen 
hyväksymisestä ................... . 

17) Hallituksen esitys n :o 55 laiksi 
lyijyvalkoisen ja lyijysulfaatin käy
tön kieltärrnisestä eräissä maa•laustöissä 

18) Hallituksen esitys n :10 56 lisW
määrärahan myöntämisestä Lahdessa 
pidetyn yleisen kotieläinnäyttelyn 
kustannusten ,peittämiseen ......... . 

lJ9) Hallituksen es~tys n :o 57 maa
alueen hankkimisesta valtionrautatei-
·den ikeskuskoru.ypaj.aa varten ....... . 

20) Hallituksen esitys 111 :o 58 edus
tajanpalkkiosta vuoden 1927 varsinai-
silta valtiopäiviltä ............... . 

21) Hal'lituksen esitys n :o 59 uuden 
valtiolainan ottamisesta erinäisten va1-
tiolainain kuoletusta varten ....... . 

PöydällepallOa varten 
esitellään: 

22) Sivistysvaliakunn.alll mietintö 
n :o 6 anomusehdotuksen johdosta, 
joka tarkoittaa oikeudenmukaisen suh
teellisuuden a1ka..ansoo.mista vaJ.tion 
oppikoulumenojen jakautumisessa suo-

Siv. 
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menkielisten ja ruotsinkielisten koulu-
Jen kesken ....................... . 

23) Laki- ja talousvaliokunnrun mie
tintö n :o 6 hallituksen esityksen joh
dosta tuulaakimaksun laskemisen pe-
•rusteesta . . ...................... . 

Puhetta johtaa puhemies K a ll i o. 

Siv. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
edustajat Kuisma, Kulmala, M. Lehtonen,. 
Sahtlstein, Sinkko ja Särkkä. 

Ilmoitusasiat: 

Vapautusta eduslknntatyöstä saa yksi
tyisasiain takia tämän päivän istunnosta 
ed. Sinkko. 

Edustaja M. Lehtosen edustajatoimi ja 
edustajapa:lkkio. 

P u h e m i e s : Ilmoitan, että ed. Rosen
berg t. k. 10 p:nä on edluskunnan kans
liaan jättänyt ed. Martta Lehtosen puo
lesta tämän allekirjoittaman kirjelmän, 
jossa ed. Lehtoneill anoo vapautusta edus
tajatoimestaan. Seuraavana, siis t. k. 11 
p :nä on ed. Rosenberg kansliaan jättänyt 
ed. Lehtosen allekirjoittaman valtakirjan. 

Si'htee•ri lukee kirjehnäin. ja valtakirjan: 

Eduskunnan Herra Puhemi.ehelle. 

Koska tulen siirtymään maasta pois. 
anon valtiopäiväjärj.estyksen 8 § :ään no
jatelll, että Eduskunta vapauttaisi minut 
edustajatoimestani ja ryhtyisi toim@pitei
siin varamiehen lkutsumiselksi tilalleni. 

Helsingissä marraskuun 8 päivänä 1927. 

M'artta Lehtonen. 



Suomen i tsenäisyyx:len Hl~vuoti~ipä~vä. 8Hit 

Valtuutan tät,en. edustaja Mauritz Fr. ' 
Rosenbergin nostamaan ja kuittaamaan 
minulle laukeavat, jälelläolevat palkkiot 
edustaj·atoimestani Suomen Eduskunnassa, 
ookä jättämään puolestani Eduskunnalle 
eroha!kemuk&eni. 

Helsingissä, 8 päivä11ä marraskuuta 1927. 

Martta Lehtonen. 

Todistavat: 

FHemon Savenius. 

Puh e m i ·e s : Puhemiesneuvosto, jonka 
käsiteltäväksi olen asian esittänyt, on 
päättänyt tehdä eduskunnalle seuraavan 
ehdotuksen : 

,Siihen nähden, että ed. M. Lehtonen 
on eduskunnan luvatta jäänyt pois edus
kunnan istunnoista, voitaisiin puhemies
neuvoston mielestä ryhtyä toimenpiteisiin 
siinä tarkoituksessa, että ed. Lehtonen ju
listettaisiin menettämään edustajatoimensa 
sillä tavoin kuin edellytetään V. J :n 
15 § :ssä, sellaisena kuin sanottu lainpaikka 
kuuluu 22 p :nä lokakuuta 1918 annetussa 
laissa. Sanotun pykäläJn sovelluttamisesta 
aiheutuvien muodollisuuksien välttämi
seksi puhemiesneuvosto kuitenkin ehdot
taa, että eduskunta, suostumaHa ed. Leh
tosen anomukseen, vapauttaisi hänet edus
taj·atoimesta. 

Samalla puhemiesneuvosto, koska ed. M. 
Lehtonen eduskunnan luvatta ja ilman hy
väksyttävää estettä on jäänyt pois eduil
ikunnan istunooista t. k. 8 p :stä lähtien, 
ehdottara, että eduskunta edellämainitun 
V. J :n sää:tmöksen nojalla tuomitsisi ecl. 
M. IJehtosen menettämään edustajapalk
kionsa t. k. 8 p :stä tähän päivään saakka 
e1i siis yhteensä 8 päiV'ältä.'' 

Asian käsittelyyn nähden ehdotan siten 
meneteltäväksi, että ensin tehdään päätös 
ed. M. Lehtosen vapautuspyynnöstä ja sen 
jälkeen erikseen puhemiesneuvoston ehdo
tuksesta, joka koskee edustajapalkkion 
menetetyksi tuomitsemista. 

Käsittelyjärjestys hyväksytään. 

Eduskunta suostuu ed. M. Lehtosen va
pa ut.t.ami<;een edustrujafoimesta. . 

--·---------

Eduskunta hyväiksyy niinikään })uhemies
neuvoston ehdotuksen edustajapalkkioj1 
meuwtetyksi tuomitsemisesta. 

Aasia on loppuun kä:sitelty. 

Ehdotuksen laiksi erinäisistä toimenpiteistä 
Suomen itsenäisyyden 10-vuotispäivän joh

dosta sisältävä eduskuntaesitys. 

P u h e m i e s: Ilmoitan, että ed. E. Pek
kala on täimän kuun 11 päivänä eduskun
nan kansli&an jättänyt yhdessä 17 muun 
edustajan kanss·a allekirjoittamarusa edus
kuntaesityksen, joka sisältää ehdotuksen 
laiksi erinäisistä toimenpiteistä Suomen 
itsenäisyyden 10-vuotispäivän johdosta. 
Eduskuntaesityksen perusteluissa sen alle
kirjoittajat viittaavat siihen, että Suomen 
itsenäiseksi valtioksi julistamisesta tulee 
kohta kuluneeksi 10 Vll'Otta ja tämän muis
topäivän viettiimisen yhteydessä on nos
tettu esille kysymys amnestian julista.mi
se.<>ta valtiollisista syistä tuomituille ; näitä 
seikkoja on eduSikuntB~esityksen allekirjoit
tajan mielestä katsottava sellaisiksi, että 
ne vaativat eduskunnan puol~lta kiireelli
siä toimenpiteitä. 

Tämän johdosta on minun lausuttava, 
että koska eduskuntaesityksen tekijät ei
vät ole esittäneet sellaista syytä, joka val
tiopäiväjärjestyksen 30 § :n mukaan oi
keuttaisi puheenaolevan eduskuntaesityk
sen tekBmiseen sen jälkeen kuin s·anotussa 
pykälässä mainittu aloiteaika on päättynyt, 
en katso V'oivani esitellä eduskuntaesitystä 
edus,kunnan käsiteltäväksi. 

Puhemiehen esittelykiellon johdosta lau
suvat 

Ed. E. P,e kk ala.: Minä olen sitä mie1tä, 
että tässä on kysymyksessä asia, josta voi
daan tehdä esitys sen jälkeen, kuin varsi
nainen esityswn jäittämisa.ika on !Päättynyt. 
Minä en siitä syystä voi hyväksyä puhemie
hen menettelyä ja €1hdotan, että asia tältä 
kohdalta lähetettäisiin perustuslakivalio
kunta-an, jotta se antaisi lausunlliOn puhe
miehen menet;telystä. 

Ed. T a b e 11: Pyydii111 kaxJnattaa ed. E. 
Pekkalan tekemää e1hdotusta. 
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Keskustelu puhemieihen menettelystä ju
listetaan päättyneeiksi. 

Puh e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. E. P~kkala ed. Tabellin kannattamana 
e,hdottanut, et.tä eduskunta ei tyytyisi puihe
micllen e,si<ttelykieltoon. Kutsun tätä elhdo
tusta ed. Pekkalan ehdotukseksi. 

Selonte~ko myönnetään oi•keaksi. Asiasta 
<>n siis äänestettävä. 

Äänestys ja päätös: 

Jdka hyväksyy puhemieihen menettelyn, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on ed. E. 
Pekkalan eihdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,,jaa" voitolla (136-44 
-6-13.) 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt <puhemiehen menettelyn. 

PäJväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi erään valtion omista
man tontin 1luovuttwmi'sesta konse,rtti- ja 
kongressitalon rakentamista varten Helsin-

gin kaupunkiin. 

:Mainitun lakieihdotuksen johdosta laa
dittu valtiovarainvaJioJrunnan mietintö n :o 
10 ~esiteUään sanotun la:insää:tämisasi.an 
ensimmäistä käsi He l y ä varten. 

P u h e mies: Käsittelyn pOhjana on 
valtioV'arainvaliokunnan mietintö n :o 10. 

Kukaan ei lha:lua pulheenvuoroa. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi ja lakiehdotus lä!hetetä,än valtio
päiväjä•rjest.yksen mulkaisesti s u u r e e n 
v a 1 i o k u n t a a n. 

2) Ehdotus laiksi metsähallinnon piirikunta
ll:onttorien piirikuntapäälliköiden virkojen 

muuttamisesta sopimusluontoisiksi. 

Hallituksen esit~n n :o 26 johdosta 
laadi.t.tu valti.ovarainvwli«J.kunn:an mi,etintö 

n :o J.1 esitellään mainitun lainsäätämis
asian e n s i m m ä i s t ä k ä s i t f e l y ä var
ten. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on 
valtio.v:arainvaliokunnan mietintö n. :o 11. 

Keskustelu: 

Maa talm:tsmini~teri P e k k a l a : Käsillä
oleva valtiovara.invaliokunnan mietintö 
metsäha1linnon piirikuntapäällilkö~den vir
kojen muuttamisesta sopimusluontoisiksi on 
varsin lyhytsanainen. Siinä vain 1akooni
sesti huomautetaan, että kyseessä olevien 
virkamiesten tehtävät ,eivä.t ole sellaiset, että 
niiden hoitoa va.11ten olisi välttämätöntä pe
rustaa sopimuspaikkaisia virkoja., minkä 
vuoksi valiokunta ~ehdottaa, että eduskunta 
pää.ttäisi hylätä esityksessä olevan lakiehdo
tuksen. Seru yksityiskoihta:llsemmin ei ihyl
käämisehdotusta perustella. 

Tiedossani ei ole, onko vaJti•ovarainvalio
kunta tälhän asiaan hankikinut kaiken saa
tavissa olevan selvityksen ja sen perusteella 
sitten asiata perin ,pohjin harkittuaan sen 
kielteisesti ratkaissut, mutta minusta näyt
tää siltä kuin valiokunnalta olisi jäänyt 
huomioon Dt.tamatta ain!akin eräitä .asiaan 
vaikuttavia näkäkohtia. Kun kysymys näin 
ollen on vaarassa saada kielteisen ratkaisun, 
on tuntunut olevan aihetta hallituksen ta
holta kosketella asiaa, jonlkun verran laa
jemmin kuin mitä sitä lroolrevassa esityk
sessä on t~hty. 

Metsäihallinnon alainen vaJ.tion IIlJaaomai
suus on hallinnollisesti jaettu neljään piiri
kuntaan, joitten pinta..,alat ilman vesiä ovat: 
Perä-Pohjolan piir]kunnan noin 8 1/2 
milj. ha, Pofltjanmaan piirikunnan 3 1/4 
milj. ha, Länsi~Suomen tpiirikun:nan noin 
700,000 ha, Itä-Suomen tpiirikunnan noin 1 
miljoona lha. l(unikin piirikunnan lähintä 
hallin.toa ja hoit1oa varten on o1emassa pii
rikuntakonttori Rovaniemellä, Oulussa, 
Tampereella ja Vi~purissa. Piirikunta
konttori on ·pieni tircll·toriaalinen virasto, 
jossa kailkki päätämö- ja muu ratkaisuvalta 
on tpiirikuntapääniköllä. Piirikunta;päälii
köiden virat ov:at siten, katsoen. niiden 
alaisen maaomaisuuden la.ajuut.een, metsä
hallinnon kaikkein tärkeimpiä virkoja. Ne 
ovat sitä vastuullffie.llliPia kun piirikunnan 
konttorien asiana nJJetsälhaHinm:m. johto
säännön mukaan m. m. myös on metsähal-
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linnon määräJCsten mukaan valvoa ja oh
jata piir~luuman alueella toimeenpantavia 
hankintoja, jotka ol~jen luonnollisen kehi
tyksen 1johdosta joka. tapauksessa pakosta
kin tuleva·t )ihä laa:jenemaa11 j•a. siten. tule
vat mu'odostaneeksi yihä tärkeämmän osan 
piirikuntalmnttorin telhtävistä. 

Kun piirikuntalkontt.orin asiana saman 
pykälän mukaan niin ~kään on metsähalli
tuksen määräämissä raJjoissa. :huoltaa hoito
alueitten metsänhyödykekaruppaa, niin pii
rikuntalkonttorin tehtävät. tosiasiallisesti 
edellyttävä.t, että piirikunta'pää:llikön joka 
kuten mainittu,. piirikunrtakonttori.ssaan on 
yksin määrä:ä:väs&i asemassa ja jonlka poissa
ollessailman ei ,piirilkunta1päällikön si;jaisena 
toimiva piirita1rkastaja o1e oilreutettu rat
kaisemaan muita asioi.ta kuin niitä, jotka 
eivät siedä .lykkäystä, rtulee olla välhintään 
yhtä paljon liikemies kuin hallintomies, ja 
ovat siis piirikunta1pää1Jiköid·en virat etpäile
mättä sellaisia vil1koj.a, jotlka ovat säädettä
vät sopimusluontoisiksi. 

Kun asetusta metsähallinnoota vaLmistel
tiin, oli epätietoi~mutta sii.tä, mihin asemaan 
11ämä virat olisivat asetettavat ja oikeas
taan vain: se :seiikika, ettei metsähallinnon 
alalla aikaisemmin oHut mitään kOkemusta 
sopimusluWitoisista viroista, saattoi vaa 'an 
tässä ta:pauksessa lk:allistumaan sääntöpalk-
1misuuden ;puoleHe. JVIikäJi kokemusta ennä
tettiin saavuttaa sekä pii·rikuntakon.ttorien 
toiminnasta, jommoisia ei aikaisemmin ollut 
olemassa, että metsähallinnon sopimru:sluon
toisista viroista, alkoi vaaka yhä enemmän 
kallistua sopimusluontoisuuden hyväksi. 
Tosin kyllä saatiin ktolme :piirikun.taipä.ä.lli
köiden viroista täytetyksi henkilöillä, jotka 
vastasivat sang1en kol1k:eitalkin vaa,timuksia, 
mutta useimmilla h.eistäkään ei .ollut mai
nittavaa omaikolhtaista kolk:emusta hankinta
toiminnan alalla. JVIetsähaHinnon liiketoi
minnan edelleen kelhittyessä li.sää,ntyivät 
e.päilykset siithen määrä,än, että neljättä 
piirikuntawäällilkön virkaa :ei katsottu asian
mukaiseksi julistaa haettavalksi. Tämä 
saattoi metsähallituksen vuonna 1r924 teke
mään valtioneuvostolle esityksen, että mi
käli 'Piirilkuntapääl:likön virat tulivat avo
nais~ksi, niitä ei brvi.tsisi toistaiseksi vaki
naisesti täyttää, vaan saataisiin ne lhoidat
taa virkaa~ekevillä. Tilihän metsälrallituk
sen e.sitytkseen oli syynä toiselta 'Puolen pii
rikunta.pä.ällilkön virkain palkkauksen :pie
nuus, mikä tarjosi erinomaisen vähän ta
J,eita siitä, että. virat saadaan täytetyiksi 

täysin pätevillä henkilöillä, sellaisilla, j.otka 
kuten asetuksessa sanotaan, aikaisemmalla 
toiminnallaan ovat osoittaneet runaavansa 
sellaisen taidon ja kyvyn, kuin viran me
nestJ'Iksellinen hoitaminen edellyttää, ja 
joilla erLkoisesti myös oli todettu järjestely
kyky. Toiselta puolen oli metsähallituksen 
esitylkseen syynä se, et.tä joo ·tällainen virka 
viranlhaun perus-te,ella sattui tulemaan täy
tetyksi lhenlldlöllä, joka ei täysin vastaa vi
rran vaatimuksia, niilli h'äntä ei muuta kuin 
oikeustietä voitaisi saada virasta eroamaan, 
ja tämäkin mahdollisuus olisi yleensä pel-
'kästä,ä'll ,teoreettinen. ,Vraitioneuvosto fuy
väksyi metsähallituksen esitylksen, ja si.ten 
piirikuntmpäällikön viroista nJ'Ikyään ai
noastaa11 yksi on vakin'aisesti täytetty. 

Jälikeen vuoden 1924 saavutettu kokemus 
ynnä liiketoiminnan edelleen tarpaihtunut 
laajeneminen on yihä vain vahvistanut sitä 
katsa,ntokantaa, ett.ä. 11äid:en virkojen tulee 
olla sopimusluontoisia siHä niiden tulee olla 

i siksi hyvin palkattuja - mehsäJhallitus oli 
· ehdottanut vamttavaikisi keskimää,rin 80,000 

mal1k:kaa, hallituksen esi·tyksessä oli ehdo
tettu 72,000 m.a.rk!kaa - .että niihin voidam1 
saada täysin pä,teviä sekä liilketoimintaan 
että hallintoon pystyviä henkilöitä j.a täy
tyi va.J.tion näistä henkilöistä edes suunnil
leen pystyä ldlpailemaan ylk::sityist.en liik
keiden kanssa, ja näiden viran lhaltijain tu
lee olla siksi irrallisessa asemassa, että joo 
he osoittautuvat ,väJhemmäm sopivilksi toi
meensa, heidät yksinkertaisella irtisanomi
sella voi:daa:n erottaa, kuten metsähallimmn 
alalla toimiviin sopimuspa.1kkaisiin~ virka
miehiin nähden onlk:in tmpalhtun.ut. 

Val.ti.on liiketoimin:nrulte asetetaan, ylei
sesti se vaatimus, ja se on myös minun kä
sittä.äkseni sille a:set.et.t.ava, että sitä on hoi
dettava lii'kemäisesti. JVIinä uslk:on, että 
kaikki n~ edusta:jat, jotka ovat olleet myö
tävailkuttamassa metsähallinnonkin Hike
toimrinn:an tuntuvaan laa:j•entamiseen viime 
vuosina, iPi:tävät kiinni tuosta samasta pe
riaatteesta. Mutta silloin heidän on myös 
koetet:tava huolehtia siitä, että ·valtion li:i!ke
toiminnan harjoit.tamiseHe yksityiseen liike
toimintaan verra,t.tunta ei .aseteta esteitä, 
vaan 011 päinvastoin p~rittävä va:ltion lhal
Iillltomuodon rajoissa luomaan sHle: mahdol
lisimman edulliset j:a sen menestykselliselle 
harjoitJtamise.lle välttämättömät rperusedel
ly.tykset. Ja silloin joudutaan epäj,lemättä 
tekemisiin puJheena:olevan~aisen !kysymylk
senkin ;kanssa, sil1ä onh1an :selvää, ettei sään-
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töpalkalla. oleva virkamies, jonka vil'lka
asema on hyvin varma, toimi samalla .ri
peydellä, tarmolla ja iharrastu:kse1la, kuin 
sopimuspal!kkainen virlkailija. Yhtä selvää 
on myöskin, että ,sopimuSUJalkkaiselle virkai
lij.alle on työstään suorit~ttava suurempi 
korvaus kuin sä.äntöpalikkiaiselle virka
mieihclle va.rsinkin., jos on kysymys amm31tti
miehestä, josta kHpailev:at lllJUU!tkin työn
antajat, kuten on asianlaita puheenaolevassa 
tlapau!ksessa. Joka vä.ihän!kin turutee ky
seessäolevaa alaa, hän tietää myös, että se 
palkkaus, 72.,000 Dli3.111kikaa, jonka haLlitus 
pu!heenoleville virkailijoille on eih.dottanut, 
on vastaavan1Jaisten yksityispalveluksessa 
olevien ammattimiesten pa:lkikaukseen ver
rattuna aivan minimaalinen. Yksityispa.l
velullolessa .olevien piiriikuntaipäälli!köitä JVas
taa,vien metsänhoitomiesten palk31tihan nou
sevat sataan, vieläpä yleisesti ison joutkon 
toiselle sa.dalletuhan'IlJelle markalle. Halli
tus on esityiksessään siis .palkkaan nä.ihden 
ollut hyvin kdhtuullinen. 

En voi lopuksi muuta toivoa, lkuin että 
suuri valiokunta .tässä asilass•a asettuu halli
tuksen ·esityksen kannalle ylhrtyen mietin
töön liitettyyn vastalauseeseen. Sillä pu
heenaolevan neljän viran vakinaisesti täyt
täminen siinä järjestyksessä, ikuin sääntö
paikkaisista viroista on. säädetty, sa,attaisi 
olla metsähallinnon toiminnalle varsin lroh
ta.lokas. Tällainen asian ratkaisu olisi sitä
kin luonn:ollisempi, ikun ky'symylkses.sä on 
vain 36,000 mar.Wan lisämeno valtiolle. 

Ed. R. F u r.uihj e l m: Kun kyseessä 
oleva esitys oli va.ltiovarainv:aliokunnassa 
käsiteltävänä, niin lausuttiin myös se mieli
pide, että yleensä olisi vastustettava sellais
ten sopimusluontoisten virkojen perusta
mista siitä syystä, että tämä järj.estelmä 
synnyttää vain €Jpä.oikeudenmuka.isuuksia 
ja epäta:saisuuksia virkamiesten pa:tklois:sa 
yleen\Sä. V .oi tmpaihtua, että vi:r~kamies vain 
siitä syystä, että virka on SO!pimusluon<toi
nen, saa nostaJa ,paljoa suur.emman palkan 
kuin aivan samassa asemassa oleva. toisim
lainen vil'lkamies. Mitä erityisesti nyt ky
seessä oleviin virkamiehiin tulee, niin valio
kunta oli sitä mieltä, että niiden merkitys 
on niin vähäJpäJtöinen, ettei missään tapiauk
sessa nyt olisi näitä varten pe.rustettava so
pimusluontoisia. virkoja. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Ensimmäinen käsittely j,ulistetaan päät
tyneelksi ja lakieihdotus läihet.et.ään valtio
päiväjärjestyksen mukaisesti suur. e en 
v a l i o k u n ta a n. 

3) Ehdotus laiksi muutoksista rikoslain 42" 
lukuun sekä lisäyksestä saman lain 16 

lukuun. 

Hallituksen esityksen n:o 43 johdosta laa
dittu lakivaliokunnan mietintö n :o 3 esitel
lään mainitun lainsäätämisasian en s i m
m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä varten. 

P u h e m i e s: Kä·sittelyn pohjana on la
kiv·aliokunnan mietintö n :o 3. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja lakiehdotus lähetetään val
tiopäiväjärjestyksen mukaisesti s u u reen 
v a l i o :k u n t a a n. 

4) Ehdotus laiksi metsä- ja lauttaustyöväen 
asumuksista. 

Hallituksen esityksen n :o 1 johdosta laa
dittu työväena;siainvaliokunnan mietintö 
n :o 5 esitellään mainitun lainsää tämisasian 
en s i m m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä varten. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on työ
väenasiainvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Sosialiministeri H e 1 o: Kuten valiolmn
nan mietinnöstä käy ilmi, on valiokunta sa
moilla syillä, jotka on esitetty hallituksen 
esity.ksessä, asettunut sille kannalle, että olisi 
viimeinkin aika ryhtyä lainsärudäntötoimen
piteisiin niiden surkeiden asunto-olojen kor
jaamiseksi, joista metsä- ja lauttaustyöväki 
tä1ä nykyä kärsii. Samaten myös, kuten 
valiokunta mainitsee, se on hyväksynyt ne 
yleiset periaatteet, joille hallituksen esityk
seen sisältyvä lakiehdotus on rakennettu, 
mutta ehdottaa kuitenkin muutamia muu
toksia. NäJmä muutokset ovat kuitenkin sitä 
laatua, että jos ne hyväksytään, menettää 
lakiehdotus suuressa määrässä tarkoitus
taan. Lakiesitys on luonndllisesti itsessään 



yarsi11 epämääräinen ja s€n vaikutus suu
ressa määrin riippuu siitä, millä tavoin se 
pannaan täytäntöön ja miten valvotaan sen 
toteuttamista. Olisi sentähden ollut suota
vaa, että ainakin niissä kohdissa, joissa hal
lituksen esityksessä oli ehdotettu täsmälli
sempää menettelytapaa, nämä ehdotukset 
olisivat tulleet hyväksytyiksi. Valitetta
vasti kuitenkaan ei niin ole tapahtunut. 

Mitä ensiksi ensimmäiseen pykälään tu
lee, oli hallituksen esityksessä ehdotettu, 
että kun metsänihakkuu- ja ajotöitä toimite
taan sellaisilla seuduilla, missä ei ole riittä
västi saatavissa asumuksia työntekijöille 
niin lähellä työpaikkaa, että heitä voidaan 
kohtuudella vaatia siellä yöpymään, tulee 
sen, jonka lukuun työ suoritetaan, hyvissä 
ajoin ennen töiden alkua rakentaa työnteki
jöille tarpeelliset asumukset. Määräyksen, 
että asumukset on hankittava hyvissä ajoin 
ennen työn a1kua, ehdotta,a valiokunta pois
tettavaksi. Ne perusteet, joilla tämä ehdote· 
taan poistett<avwksi, ovat merkilliset. 

Valiokunta on kyllä sitä mieltä, että asu
mukset on hankittava ennen töiden alkua ja 
mainitsee, että työnantajain oma etu vaatii, 
että asuntojen rakentaminen järjestetään 
sillä tavoin, kuin hallituksen esityksessä eh
dotetaan. Mutta valiokunta mainitsee, että 
erinäisissä tapauksissa, jolloin metsänhak
kuusopimus on tehty vasta myöhään syk
syllä tai suorastaan talvella ja jolloin töiden 
tulisi alkaa mahdollisimman pian, silloin 
vaatimus, että asumusmkennusten tulisi oHa 
valmiina ennen töiden alkamista, estäisi vai
keasti töiden suoritusta. Valiokunta näh
tävästi on sitä mieltä, että näille työläisille 
ei ollenkaan tulisi hankkia mitään asuntoja, 
että ne saisi,vat tulla toimeen taivasalla tai 
niissä tilapäisi~ssä havumajoissa, joilla täil1än 
asti on yritetty tuHa toimeen ja. että siis 
epäkCJht,a, josta nämä metsä,työläiset nyt kär
sivät, tulisi edelleen jatkumaan. 

Valiokunta. näyttää luottavan suuressa 
määrässä siihen, että työnantajat tulisivat 
vapaaehtoisesti tämän kysymyksen järjestä
mään, koskapa se on heille myöskin edul
Esta. Mutta juuri se, että tähän ei enää 
voida luottaa, ei voida luottaa työnantajain 
hyvään haluun, se on juuri se, joka pa1kot
taa tällaiseen lainsäädäntöön. Tähän asti 
on oltu sitä mieltä, että kyllä kai työnanta
jat, koska se on heidän etujensa mukaista, 
rakenta~vat työntekijöilleen asumukset. 
Mutta nyt näyttää valiokuntakin tulleen sii
!hen mielipiteeseen, että siihen ei enää voi-
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dakaan luottaa, vaan että on pakko säätää 
asiasta laki. Jos nyt hyväksyttäisiin valio
kunnan kanta, ettei vaadita, että asumukset 
on rakennettava ennen työn alkua, niin sil
loin saattaa olla jotenkin varma siitä, että 
tilanne tulee jatkumaan samana kuin se on 
ollut tähän~in asti. Sen rangaistuksen, mikä 
voi tulla siitä, ettei asumuksia hankita hy
vi•ssä ajoin, sen työnantaja voi kestää ja ti
lanne siis tulee edelleen jatkumaan. Minä 
toivon, että tässä suhteessa valiokunta palaa 
takaisin ha1lituksen esityksen kannalle. 

Mitä taas tulee lakiesityksen rakentee
seen, niin sehän perustuu siihen, että asu
mukset käsitetään kuuluviksi pysyväisiin 
lauttauslaitteisiin. Että laki täten kytketään 
vesioikeuslakiin, tuottaa eräitä huomattavia 
etuja. Ja valiokuntakin, vaikka se on tässä 
suhteessa horjunut, saatujen tietojen mu
kaan ensi:ksi asettunut t!oiselle kannalle, on 
kuitenkin tullut vakuutetuksi, että jos tah
dotaan tätä kysymystä ajaa eteenpäin, niin 
se on tapahtuva tällä pohjalla. Kuitenkin 
on valiokunta, vaikka se on hyväksynyt itse 
tämän periaatteen, tehnyt hallituksen esi
tykseen erinäisiä muutoksia. Se on nimit
täin sitä mieltä, että ei tarvitsisi käyttää 
sitä menetelmää, mikä vesioikeuslaissa ja 
varsinkin -asetuksessa on säädetty pysyviin 
lauttauslaitteisiin nähden. Valiokunta tah
tmsi yksinkertaistuttaa sitä varsin moni
mutkaista menettelyä, joka. on vanitsemassa 
lauttaussääntöön ja pysyväisiin lauttauslait
teisiin nähden. Tämä pyrkimys sinänsä on 
varsin paikallaan. On totta, että menettely 
,ve:sioikeuslain ja ~asetuksen mUikaan tulee 
olemaan varsin monimutkainen ja tällaisessa 
tapauksessa olisi tietysti erinomainen kiire 
paikallaan. Mutta vaikka täten hyväksyy
kin sen kannan, sen periaatteen, minkä va
liokunta on ottanut, ei kuitenkaan voi olla 
asettamatta kyseenalaiseksi, onko valio
kunta todellisuudessa ajatellut loppuun, 
mitä sen kanta oikeuttaa. Muun muassa 5 
§ :ssä on valiokunta asettunut sille kannalle, 
että työnantajien ei tarvitsisi tehdä muu
toksia jo voimassaoleviin lauttaussääntöihin, 
ja pe.rustelee tätä sillä, eUä lauttaussäännö11 
muuttamista ja työläisten asumusta koske
via asioita, ei voida silloin, jos edelläesitetty 
ehdotus rakennussuunnitelmien suhteen 
noudatettavan menettelytavan yksinkertais
tuttamisesta hyväksytään, käsitellä yhdessä, 
koska lauttaussäännön muutokset ovat käsi
teltävät vesioikeuslain säätämässä järjestyk
sessä. Jos näin tehdään, että siis lauttaus-
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sääntöihin ei tehdä muutoksia, joita nämä 
työväenasumukset aiheuttavat, niin siitä 
johtuu eräs tärkeä seuraus, nimittäin se, 
että ei voida myöskään hankkia asumuksia 
varten tarvittavaa maata sillä tapaa, kuten 
pysyväisiä lauttauslaitteita varten on sää
detty. Ei siis tavallista pakkolunastustietä 
käyttämällä. Vesioikeuslain II luvun 3 § :n 
mukaan on nimittäin vesistön lauttaussään
nössä mainittava, myönnetäänkö oikeus tar
vittavan alueen käyttämiseen, sekä vahin
gon ja haitan korvaamista vastaan tehdä 
sellaisia pysyväisiä laitteita, jotka ovat tar
peen lauttauksen harjoittamiseen j.n.e. Se 
on juuri tämä pykälä, joka antaa oikeuden 
m. m. maan pakkolunastukseen pysyviä 
lauttauslaitteita varten. Ja päinvastoin, 
jos tällaista oikeutta taihd'O.taan :käyttää, niin 
se nimenomaan on myös mainittava laut
taussäännössä. Jos nyt asetutaan valiokun· 
nan. kanrnal'le, eikä siis lauttaussääntöä mall
teta sillä tavalla, että se tulisi koskemaan 
myöskin työväenasumuksia, ei ole myöskään 
silloin oikeutta käyttää pakkolunastustietä 
näiden asumusten rakentamista varten ta.r
vittavan maa-alueen lunastamiseen. Minä 
en tiedä, onko valiokunta ollut tästä tietoi
nen, mut~a joika tarpa:uksessa. minä pi,täisin 
asianmukaisena että suuressa valiokunnassa 
tarkasti harkitaan asian oikeudellista 
puolta, ja eikö siis ainakin tässä kohden olisi 
valiokunnan esitykseen tehtävä muutos, mi
käli muuten asian yksinkertaistuttamista 
varten eliotetaan näitä asumuksia käsittävät 
asiat siitä järjestelytavasta, joka koskee py
syväisiä lauttauslaitteita. 

Kolmanneksi on valiokunta 9 § :ään näh
den, joka koskee niitä rangaistustoimenpi
teitä, joilla tehostetaan valvontaa lain nou
dattamisesta, teh<nyt huomattarvia muutoksia 
hamtukse:n esityil{jseen. Tärkein näistä on 
se, että maaherran oikeutta tehostaa tämän 
lain noudattamista sillä, että hän voi mää· 
rätä lauttauksen keskeytettäväksi, rajoite
taan arveluttavas1sa määrin. Hallituksen 
esityksen mukaan olisi m. m. maa,herralle 
annettava oikeus keskeyttää lauttaustyö 
siinä tapauksessa, että ennen asetettu uhka
sakko on osoittautunut tehottomaksi, taikka 
jos puutteellisuus on oleellinen, taikka asia 
ei siedä viivytystä. Valiokunta on pysyttä
nyt tämän maaherran oikeuden keskeyttää 
lauttaustyöt ainoastaan siinä tapauksessa, 
että ensin on määrätty uhkasakko, joka kui
tenkaan ei ole johtanut tulokseen, mutta ei 
myönnä sitä missään muussa tapauksessa. 

Nyt on kuiten\kin tällä kysymyksellä varsin 
suuri merkitys siinä suhteessa, että onhan 
osoittautunut useinkin, että uhkasakko 
näissä asioissa ei johda perille, koska sakko 
saattaa olla helpompi työnantajalle maksaa 
kuin ryhtyä siihen toimenpiteeseen, johon 
se. on velvoitettu. Tästä mainitaan t:ä~ 
män ipäivän Helsingin Sanomain pääkir
joituksessa seuraavaa: ,Kun nämä työt 
usein ovat lyhytaikaisia, kuukaudessa tai 
parissa suoritettuja, kannattaa työnantajan 
hyvin ottaa uhkasakko ja suorittaa työnsä, 
ennenkuin muih,}n toimeniPiteisiin ehditään 
ryhtyä. Tällaista menettelyä voidaan tie
tenkin odottaa etupäässä niiden ulkomaisten 
liikkeiden puolelta, jotka toimivat Pohjois
Suomessa ja ovat tähänkin mennessä osoit
tautuneet välinpitämättämiksi työläistensä 
asumusolojen järjestämisessä. Heihin näh
den ei myöskään lain mukaan jäljestä päin 
seuraava rangaistuksen uhka monessa ta· 
pauksessa ole tepsivä." Tässä on juuri sa
nottu, miten epäilemättä tulisi tapahtumaan 
siinä tavauksessa., että ma:alhemoilta otettai
siin pois mahdollisuus keskeyttää lauttaus
työt siten kuin hallituksen esityksessä oli 
ehdotettu. Olisi sentähden varsin toivotta
vaa, että valiokunta tässä suhteessa palaisi 
'hallituksen esi:tvksen kannalle. On 'Vielä 
muistettava, etti oikeutta keskeyttää laut
taustyöt tulee käyttämään maaherra ja on 
luonnollista, että ennenkuin maaherra täl
laisen määräyksen antaa, on hän harkitseva, 
onko se sellainen välttämätDn toimenpide, 
jota ilman ei tulla toimeen. 

Eräissä muissakin kohdin on valiokunta 
asettunut toise,Jle, kannalle kuin hallituksen 
esityksessä, vaikka ne ovatkin vähemmästä 
merkityksestä. Minä kuitenkin toivon, että 
suuri valiokunta harkitessaan kysymystä 
tulee päasiassa asettumaan samalle kan
nalle kuin hallituksen esitys. 

Ed. Tanner: Työväenasiainvaliokun
nassa on porvarillinen enemmistö tehnyt 
hallituksen lakiesitykseen mets1ä- ja laut
taustyöväen asumuksista useita muutoksi1:. 
jotka huonontavat tätä työläisille tärkeätä 
lakia. Vaikka hallituksenkin esitys sisälsi 
puutt,eellisuuk,sia, niin on valiokunta silti 
tehnyt ,sellaisia poistoja, jotka näyttävät 
mets'ä- ja lauttaustyöväe-n asunto-olojen 
korjaamisen lakiesityksen perusteella toi
vottomalta. Tämäm lain mukaan eivät tule 
saamaan asumuksia ne työläiset, joiden työ 
on tilapäistä lauUausväylien varsilla ja 
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kestää lyhyemmän ajan, esimerkiksi vii
kon tai kaksi. J.1ain 2 § :n mukaan .,on 
lauttausväylän varrella hankittava asu
muksia sellaisiin paikkoihin, joissa työn
tekijät joutuvat oleskelemaan pitemmän 
aikaa tai joissa muuten ilmenee pysyväm
'pää asumusten tarvetta.", Tässä ~m mää
rätty se, minkälaisiin paikkoihin on asun
toja hankittava. Ne työläiset, jotka jou
tuvat tekemään lauttaustöitä sellaist~en 
väylien varsilla, joissa työ on kokonaan 
tilapäistä, saavat viettää yönsä keväh.<>in 
metsässä tai taiva,salla. Lain mu'kaan ne 
eivät tule saamaail1 kattoa pääns1ä päälle. 
,Jos sattuu olemaa.n huonot i'lmat ja sataa 
vettä t~ai lumiräntää, silloin ne joutuvat 
olemaan kurjissa olosuhteissa. !3 § :ssä, 
jossa määritellä:än, min•kälaisia niiden 
asuntojen tulee olla, on se ajatus eräissä 
tapauksissa epämääräistä, kun siinä sano
taan m. m., ,että ne, huomioonottaen työn 
laadun, olosuhteet ja paikkakunnan tavan 
sekä ajan, jo:nl;:a kuluessa asumuksia voi
daan otaksua tarvilttavan, v:astaav.at tila
päisasun:nolle kohtuuden mukaan asetetta
via va,atimuksia", Mitä tähän pa.ikkakun
nam trupaan tulee, sellainen kohta laista 
olisi poistettava. Sen mukaisesti, jos 
metsä- ja uittotyöläisille rakennetaan asun_ 
not, niin täytyy kysyä, että mikä on se 
paikkakunnan tapa. Tarkoitetaanko tällä 
tavalla sitä, että metsä- ja uittotyöläisten 
asunnot ·On rakennettava sen kunnan ro
vastin loistoasunnon, vaiko köyhimmän 
torpparin tai muun työläis,en kurjan asun
non mukaan? Olen omin silmin nähnyt, 
että monilla paikkakunnilla työläiset asu
vat alhtaiss1a j.a, e:påterveellisissä :as,unnoissa. 
Mainitsen siirtä esimerkin Ka.rjalasta, 
Roikonkoskella valtion omistamwn sahalai
toksen työläis,et, jotka asuvat valtion asun
noissa. Niiden huoneet ovat niin kylmiä 
talvella, että yöllä makaavain peittovaat
teet jwätyvät huoneen seiniin kiinni. Ne 
saha;työläiset, jotka ovat palmtettuja niissä 
kurjissa !hökkeleissä asuma,an·, saa.vat kär
siä kylmää ja sairastuvat reumatismiin. 
Vielä olen nähnyt työläisten asuvan sellai
sissakin asumuksissa Kuopion lähellä Sa
vossa, että koko perhe ja kotieläimet asu
vat sa:massa huoneessa. Tällaisern tavan 
mukaan:ko pitäisi rakentaa metsä- ja uitto
työläisten asunnot, tai .tarkoittaako vaHo
kunnan porvarillinen enemmistö sitä, että 
työläiset saisiv,at, rasut.tav:aks:een :rovastien 
tai muiden suurkartanoherrojen ta.vanmu-

kaiset asunnoH (Oikealta: Sitä!) Tärkeä 
olisi myöskin metsä- j.a uittotyöläisille, että 
asuntojen yhteydessä olisi erityiset vaat
teiden kuivaus- ja ruokailuhuoneet sekä 
ihmisasunnoista erillään olevat hevosten 
suojat. Määräys pit<äisi olla laissa siitä
kin, kuka pitää huoneet kWl!ll:ossa ja että 
työläiset saisivat kookuudestaan valita 
luottamusmiehiä, jotka esittäisivät työläis
ten toivomukset asianomaåsille ammattien
tarkwstajille tai erikoisasiantuntijoille, ku
ten Ruotsissa metsä- ja. uittotyöläiset saa
vat tehdä. 

Tässä on mainit.tu puutteellisuuksia, 
joita valiokunnan enemmistön hyväksy
mässä lakiesitykses·sä on. Siksi rohkenen 
toivoa, että suuri valiokunta hyväJksyisi 
la:kiin korjauksia ja tekisi ne mietintöön 
liitetyn kolmannen vastalaus·een mukai
sesti, kuten siinä on ehdotettu. 

Ed. P a 1m g r en: Vid behandlingen i 
socialutskottlet wv förevarande lagföl1Slag 
har framhåHits att de holag, vilka h:andiha.va 
skogs- och flötningsarheten,. i allmänhet re
dan sjä:lvmant hava skridit till de flesta av 
de åtgärder, vilka åsytftas med la:gförslaget. 
Detta har varit en länlk i holagens lätt för
klarliga sträv:an att föribättra sina arhetares 
ställning ooh att därigemom förvissa sig om 
den behövliga arbet:skraften. Om förslaget 
blir lag kommer dlensamma dä:rför, såvitt 
det gäller industrin, knaPJpast att påk:Jalla 
någon väsentlig ändlring i redan bestående 
förhållanden. Dä:remot k,ommer den att på
lägga mindre företagare ,på dessa områdlen 
uppgi.fter, vilka för dem kunna _bli nog så 
betungande. Den ära.de föregående tala
rens redan i ut:Skottet framhållna och h:är 
Uippre,pade uppgift om missf'Örhållanden på 
dessa områden är mY'cket överdriven. Herr 
Socialministern har ·På anförda skäl före
dragit rpropositionen framför utskottets för
slag och har i detta avseende errnot hetän
kandet framställt särskilda, anmä1'kningar. 
Ehuru jag, sett från hr socialministerns 
synpunkt, nog f,örstår hans tpåminnelse, 
måste jag dock meddela att jag iC'ke delar 
hans uppfattning. Tvärtom är jag fort
farande av den meningen, att utskottert vid
tager en .synnerlig förbä,ttring i propositio
nen, särskilt då utskottet, på skäl, som äro. 
fulJg,oda, föreslagit att 5, 6 och 7 § § i pro
'positionen måtte ändras därhä:n, att det i 
lagen om vattenrätten stadgade, inve:cklade, 
>kostsamma oeh tidsödande, förlfarandet icke 
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borde tillämpas vid behand1ing.en av :frågor 
1'Örande flottningsarbetarnas härbärgen, 
utan att förfaringssättet härvid borde göras 
enklare m.en likväl fullt ändamålsenligt. 
En konsekvens härav är den att. flottnings
a:r.betarna.s härbärgen ieke lmnna hänföras 
till bestående flottningsanstalter. Dessa 
hä:rbärgen äro icke heller i någ.ot avseende 
anordningar, vilka finnas till för f1ottnin
gen såsom sådan utan hava avseende på so
cialpolitislm frågor, villka framträda i sam
band me'd flottningen. På grund av vad 
nu anförts får jag, undler hänvisning till 
l'eservationen n :o 2, anhålla att stora ut
skottet behagade beakta de däri framhällna 
synJpunkterna samt vidtaga de av desamma 
ipåkallade ändringarna i utskottets förslag. 

Ed. L o h i: Se lainsäädännön ala, mistä 
tässä on kysymys, on luonnostaan sellainen, 
ett<ä on erittäin våikea säätää mitään varsi
naisesti täsmällistä lakia, nim. siinä suh
teessa, minkälaisia on nuo asumukset ralren
nettava ja missä tapauksessa on minkin
laisia asumuksia v·ä,ltt'ämättä rakennettava .. 
Asiantila on näet sellainen, että ne olo
suhteet ovat niin !peräti erilaisia, j.oissa näitä 
metsätyöläisten asuntoja tarvitaan. Toisissa 
rf:a!Pauksissahan V'Oidaan ajatella asetettavan 
paljon suurempia vaatimuksia asumuksill.e, 
joissa tullaan aS!Umaan ,pitemmän aikaa ja 
useampana vuonna yhtä mittaa. Toiset, var
sinkin mets,änhakkaus- ja ajoty·öt, ovat taas 
niin kovin lyhytaikaisia, että toisissa ta
;pau!ksissa ne kestävät aivan muutamia 
viikkoja vain ja silloin on aivan luon
nollista, >että kun joku vähäinen ;puumäärä 
on hakattava, niin jos vaatimukset asun
noille asetetaan erittäin korkealle, se v·oi 
pian vaikuttaa sen, että tuollaista metsää ei 
kannata ollenkaan lähteä hakkaamaan pois. 
Juuri tästä asiaintilasta johtuu, että lain
säädäntö täytyy olla verrattain ylimalkai
nen, niinlruin se .on myöskin !hallituksen 
esityksessä. Asianomaisista viranomaisista, 
jotka valvovat lain toteuttamista, riippuu, 
miten la;kia kuhunkin eri ta·paukseen näh
den on sovellettava, ja tätä koskevat sään
nökset j.a ohjeet täytyy lainsäätäjän pa'kos- ' 
takin jättää hallituksen asiaksi. Siihen tu
'lokseen on myöskin valiokunta tullut. Mutta 
vali.okunt.a •on koettanut lain sanamuodon 
saada, sellaiseiksi. että sitä voitaisiin menes
Jtyksellä sovittaa mitä erila.isimpiin olosuh
teisiin. 

-----~·----- -

T·äällä herra sosialiministeri kiinnitti 
eduskunnan huomiota niihin muutamiin 
muutoksiin, joita työväenasiainvaliokunta 
on tähän lakiehdotukseen tehnyt. Mutta 
t:ä,stä huolimatta minä pu.olestani olen va
kuutettu, että ne muutdkset, jotka valio
kunta on tehnyt, ovat sittenkin parannuksia 
tähän lakiin eikä huononnuksia. l\'Iitä tulee 
1 § :ssä olewin sanoihin ,hyvissä ajoin 
ennen töidlen alkamista", joihin herra so
sialiministeri kiinnitti huomiota, niin siitä 
huomautetaan mietinnön perusteluissa jo 
nimenomaan, että tämä määritelmä on en
sinnäkin hyvin epämäär.äinen, mikä aika on 
se ,hyvissä ajoin ennen työn alkamista", 
mutta että to:isissa tapauksissa sellainen on 
käytännöllisesti mahdotonta. Nyt:hän on 
tunnettu tosiasia, että esim. 'Valtion IlliCtsistä 
meiUä myydään verra.ttain suuret määrät 
puutav,a.raa aivan myölhää.n syksyl.lä. Niin 0'11 

tapahtunut tänä:kin syksynä ja yhä edelleen 
tehdään kaupp.oja, missä leimattuja metsiä 
on ollut tar,jona eikä. aikaisemmin ole 
:hyväksyttyjä tarjouksia t~ty. Näin ol
len käy monta kertaa niin, että töi
hin pitää ruveta valmistautumaan ja ryh
tymään verrattain heti, kun kauppa on 
saatu päätetyksi. Onkio asetuttava sille 
kannalle, että ostajalle ei ole annettava 
ollenkaan tilaisuutta sinä vuonna ottaa ulos 
r:oita puutavaroita, jotka hän esim. valtion 
metsistä ostaa Y Tällainen vaatimus voi muo
dostua hyvin kohtalokkaaksi valtion metsä
taLoudelle. Mutta silloin, jos sitä vaati
musta ei aseteta, silloin ei myöskä>än voida 
laissa vaatia sitä. että asunnot ovat ralren
nettavat ,hyviss~ ajoin ennen töiden aloit
tamrista' '. V a,liokunnan mietinnön perus
teluissa jo huomautetaan,. että aina silloin 
kuin se on malhdollista, jo työnantajan oma 
etu vaatii sitä, että asunnot ajoissa rakenne
taan, kooka asuntojen rakentaminen kesän 
aikana luonnollise&ti tulee paljon halvem
maksi, se saadaan paljon vähemmillä kus
tannuksilla, kuin esim. talven aikana. On
han luonnollista, .että kun talven aikana 
täytyy ne tiivistysaineet, mitkä hil'Sien 
väliin .otetaan maasta, sammal tai lmnta, se 
on jo hyvin vaikeata talven aikana lumen 
alta ottaa. Jo asian luonnosta siis johtuu, 
että työna.ntaja asunnon hankkii ,hyvissä 
ajoin ennen työn alkua", silloin kuru se 
vain suinkin on työnantajalle mahdollista. 
Mutta kun se ei ole ainlll mahdollista, niin 
sill.oin sellaista v,a,atimusta ei V'Oida lakiin 
ottaa. 
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Mitä tulee si tte.n siih:en asiall'puoleen, että yksinkertaistuttamaan tä:tä lakia. Jos vesi
valiokunta on pyrktinyt laktia yffisinkertais- oikeuslaissa sää:detty pakkolun.astusoikeus 
tuttamaan, että myöskin niillä lauttaus- vroidaa1n tulkita niin. rajoitretusti, kuin herra 
v"äylillä, missä on lauttau:ssääntö olemassa sosialiministeri täällä esitti, niin se vika 
ja missä on lauttausyhdist;Ykset olemassa, ei voidaan aivan helposti korjata tässä toisessa 
asuntojen hankkimisessa. tarv.itsisi nou- lakie'hdotuksessa, jos fiyväksytään sille sel
dattaa sitä monimutkaista menettelyä, kuin lainen sanamuoto, kuin sillä on toisessa vas
mitä la,uttaus:säännön aikaansaaminen jolle- talauseessa. Ja sillä minun kä;sittääkseni 
kin ve:sistöl1e vaatii,. niin minun käsit- on se asia annettu. 
tääJkseni tässä suhteessa ainakin sosialimi- rlVIitä sitten tulee näihin rangaistusmää
nisterin kannalta pitäisi r0lla valiokunnalle räyksiin, joista myöskin herra sosialimi
kiitollinen, että valiokunta pyrkii sriihen, nisteri huomautti, valiokunnan mielestä on 
että myöskin näillä lauttausväylillä asunnot arveluttavaa, että jollekin viranomaiselle 
saataisiin malhdollisimman pian aikaan. ! annetaan sellainen toimivalta, että voipi ii
Minun mielestäni kyllä voipi hyvällä syyllä , man ennen annettua varoitusta ja uhka
ottaa kysyrmyksenalaiseksi, onko ensinkään, sakkoa suorastaan määrätä työ keskeytettä
tarpeellista laissa ottaa ne säännökset, mitkä väkisi sellaisella alalla, jossa. työn keskeytys 
ovat 5, 6 ja 7 § :ssä nim. että, viranomais- voi aiheuttaa rmiljroonien vahingot. Voi 
ten on ennakolta vahvistettruva suunnitelma, käydä niinikin, ·että työn keskeytys, esim. 
mihin ja mihin on noita asumuksia raken- uittotyön keskeytys,. voi aiheuttaa aivan ar
nettava, niirrkuin tässä lakiehdotuksessa on, vaamattomia vahinkoja ei ainoastaan tuolle 
koska tällaista järjestelmää .ei voida sovel- työnantajalle ja työväestölle, mutta. myö:s
taa muuhun kuin ainoastaan ni,ihin laut- kin kaikille niille, joilla tavalla tai toisella 
tausväyliin, joi8sa lauttausyhdistykset ovat on kosketusta tämän lauttausväylän kanssa, 
olemassa. Ja on aivan luonnollista, että kulkureitin, vedJe:n,patoutumisen tai muun 
sellaiset lauttausväylät ovat useimmassa takia ja kun kaikki nämä seikat ottaa huq
tapauksessar asutuilla seuduilla, ,j.oissa var- mioon, niin minun mielestäni aivan Jrohtuu
sinaine:n työväenasumusten tarve on paljon della voidaan asettaa laissa se vaatimus, että 
pienempi, kuin sellaisilla latvavesillä, joissa ennenkuin näin radikaalisiin toimenpiteisiin 
ei lauttausyhdistyksiä ole olemassa sekä ryhdytään, niin on eTIBinnä uhkasakolla 
niillä metsänhakkuutyömailla, joissa työ toi- koetettava pakottaa työnantaja tä:yttämään 
ll1lite.taan talven aikana. Kun nä:ihin nähden velvollisuut,en:sa .. 
ei voida mitään tuommoista ennakkosuunni
telmaa järjestää eikä vahvistaa vi:ranomai~ 
ten taholta, m:i<hin paikkaan ja mimmoiset 
asumukset ovat rakennettavat, niin hyvällä 
syyllä voisi kysyä minkä vuoksi on se välttä
mät~öntä näillä väylillä, jotka ovat lauttaus
yhdistysten huostassa. Minkätakia hallitus 
näihin nähden tämän eriimisen järjestelmän 
on asettanut ja vieläpä niin monimut
kaisen, kuin vesioikeuslain säätäruisestä 
on sä'ädetty rpysyvistä lauttauslaitteista? 
Lauttaussääntöä vahvistettaessa täytyy 
näet ottaa hyvin monet intressit huomioon, 
veden järjestely eri vesistöissä, vahinkojen 
korvaukset, mitä veden järjestely yksityi
sille aiheuttaa, yleioon liikenteen vaa;timuk
set vesistöissä, sekä monet muut teknilliset 
seikat. Nämä kaikki silloin täytyy ottaa huo
ll1lioon, kun lauttaus järjestetään jossakin 
vesistössä. Minkä takia nämä työväen a:su
ll1ltrk:set, .jotka eivät koske Vieden järjes
telyyn ollenkaa.n, pitäisi asettaa kaiken tä
män monimutkaisen tutkimuksen alaiseksi? 
Juuri tästä syystä valiokunta on pyrkinyt 

Keskustelu ·julistetaan päättyneeksi. 

Asian ensimmäinen käsittely julisteta.an 
päättyneeksi ja lakiehdotus lähetetään val
tiopäiväjärjestykrsen mukaisesti s u u r e e n 
v a l i o kun ta a n. 

5) Ehdotus kansankirjastolaiksi. 

Ersitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 25 a ja otetaan j a t kuva a n toi
s e en käsittelyyn siinä sekä saman va
liokunnan mietinnössä n :o 25 ja sivistysva
liokunnan mietinnössä n :o 3 valmistelevasti 
käsit~elty hallituksen esitys n :o 7, joka sisäl
tää mainitun lakiehdotuksen. 

P u he mies: Kä1sittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 25 a, josta nä
kyy, että suuri valiokunta ehdottaa muutok
sia la'kiehdotuksen 5, 6 ja 8 § :iin. Eduskun
nan on nyt päätettävä suuren valiokunnan 

!0:3 
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muutosehdotusten hyväksymisestä tai hyl
käämisestä. Ehdotan, että kustakin pykä
lästä tehdään päätökset erikseen. 

Keskustelu: 

Ed. K. Mylly m ä k i: Käsittelyn poh
jana olevassa suuren valiokunnan mietin
nö..~ 5 '§ :n kOhdalla on sellainen vaEtettava 
painovirhe, että siinä ehdotetaan poistetta
vaksi sanotun pykälän 2 ja 3 momentit, kun 
pitäisi olla 3 ja 4 momentit. En kuitenkaan 
ole katsonut ta.I'Ipeelli,seksi rylhtyä toimenpi
teisiin uuden mietinnön painattamiseksi, 
vaan 'pyydän sa:ada täten oikaista tämän 
painovirheen. 

P u he m i e s: Tämä painovirhe otetta
nee huomioon. 

Lakiehdotuksen 5 ja 6 § :t hyväksytään 
lreskustelutta. 

8 §. 

Keskustelu: 

Ed. Kuusi s t o: Suuri valiokunta on li
sännyt tämän 8 § :n alkuun pari sanaa, jotka, 
jos pykälä tässä muodossa lopullisesti tulee 
hyväksytyksi, tietäisi sitä, että kaupungeissa, 
siis pienissäkin kaupungeissa ja kauppaloissa 
olevat yhdistykset eivät saisi kirjastoilleen 
samanlaista avustusta, kuin maaseudulla toi
mivat yhdistykset. Minun käsitykseni mu
kaan siihen ei ole kuitenkaan mitään syytä, 
sillä eivät kaupungeissa toimivat yhdistykset 
ole sen paremmassa varallisuusasemassa 
kuin maaseudullakaan, useimmiten aivan 
päinvastoin. Näin ollen minä pyytäisin eh
dottaa, että pykälä saisi sen muodon, että 
kaksi ensimmäistä sanaa poistettaisiin, ni
mittäin pykälän alussa olevat sanat ,maa
laiskunnissa toimiva''. 

Ed. K u k k o ne n: Minä puoUan tä:ssä 
kohden suuren valiokunnan ottamaa kantaa. 
Tämä lakihan on alun pitäen:k:in tarkoitettu 
säädettäväksi !lähinll'ä si:lmälläJPitäen maa
seudun kirjastotarvetta. Sen vuoksi on var
sin paikallansa, että 8 § :kin rakennetaan 
koskemaan vain maaseudun kuntia. 

Ed. T e r v o: Pyydän saada kannattaa ed. 
Kuusiston .tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe m ies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kuusisto ed. Tervon kannattamana eh
dottanut, että 8 § :ään nähden eduskunta py
syisi ennen tekemässään päätöksessä. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Kuusiston ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen tässä kohden äänestää ,,jaa"; jos 
,ei'' voittaa, on eduskunta päättänyt pysyä 
asian toisessa käsittelyssä ennen tekemäs
sään päätöksessä. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (116-
75-2-6). 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

6) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi sotatilasta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 32 ja otetaan toiseen käsitte-
1 y y n siinä ;sekä perus.tuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 10 valmistelevasti käsitelty 
mainittu lakiehdotus. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 32. Ensin 
sallitaan yleiskeskustelu ja kun se on julis
tettu päättyneeksi, siirrytään lakiehdotuksen 
yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Keskustelu: 

Ed. J. F. Aial to: Hallitusmuodon mu
kaan voidaan lailla rajoittaa kansalaisilta 
niitä oilkeuiksia., joita niille perustuslaissa 
on tala.ttu, ja täihän, nimittäin halUtusmuo-



Sotatila. 81!:1 

don 16 § :ään, nojaten on ryhdytty nytkin 
kysymyksessä.o1evaa, kauan vireillä ollutta 
lakia sootämään. T.ässä laissa kuitenkin on 
menty huomattavassa määrässä yli sen vält~ 
tämättömyyden 1rajan, josta niin ikään hJal~ 
litusmuodon 16 § :ssä pulhutaan. Siinä ni~ 
mittäin sanotaan, että tällaisia rajloitu:ksia 
voidaan säätää ainoastaan n i i n p 1a l j o n, 
kuin on väl ttämätönt_ä.. Jos tar
kastelee käsiteltävänä olevaa lakia, huomaa 
hel'Posti, että useissa sen pykälissä :mennään, 
kuten mainitsin, suuresti tämän välttä
mättömyyden rajan yli. Minä en katso tar
peelliseksi ryhtyä kaikkia yksityiskohtia 
edes sivumennerukään selostamaan syystä, 
että .tästä .asiasta on jo eduskunnassa niin 
pa·ljon 1pulhuttu asian ollessa aiklaisemmin 
eduskunnan käsiteltävänä. Mutta minä ly~ 
h.yesti viittaan ffiiUUtamiin mielestäni !Pa
himpiin pykäliin. 

Lain mukaan, jOiS se tulisi hyväksytyksi, 
voitaisiin vangita henlkilöi.tä ilman syytä 
Vlain ve1kkien olettamusten perusteella ja 
semmoisessakin ta'Pauksessa, että joidenkin 
epäilysten iperusteella vang~tun henkilön 
asia joutuu tuomioistuimen käsiteltäväksi, 
ja vaikka .tuomioistuin ei löydä mitään 
syytä tätä ihen!kilöä vastaan, voidaan hänet 
pitää siitä !huolimatta Vlangittuna koko so
tati•la-ajan. Jo tämä osoittaa, että laki 
veisi kaiken oilkeusturvan henkilöiltä, joita 
vallassaolijat suvaitsisivat Vlain epäillä. 
Edelleen on laissa sangen arveluttava se 
säädös, jonka mukaan yhdistys voidaan lak~ 
klauttaa ilman mitään .todistuksia sen toi
mintaa vastaan. Jos suvai;taan epäillä, että 
yhdistys toiminnallaan tulisi ailheuttamaan 
vaikeutta maanJpUOilustukselle tai sEwttll
maan jollain tavoin yleisen turvallisuuden 
vaaranalaiseksi, voidaan tämän toiminta. 
laklkauttaa, vaikka ei mitään todisteita ole 
yhdistyksen .to.imin,taa vastaan. Samoilla 
perusteilla voidaan !kieltää !kaikenlaisten 
kokousten pito. Ja on otettava huomioon se, 
että tämmöisinä ai;kioirua, joUoin sotatila on 
julistettu voimaan, jolloin siis eletään rau
ha.ttomissa oloissa, löytyy aina vallassa
olevien joukoota henkilöitä, jotka epäilevät 
kaikkia, jotka ovat 1poliitHsesti toisella kan
nalla. 

Edelleen voidaan ·tämän lain rmu!kaan kes
keyttää alkanut työtaistelu tai estää t.oteu
tumasta suunniteltu työtaistelu. Tämä sää
dös on työväelle myös erittäin vaarallinen. 
Kun muutenkin tiedetään, että tavallisina 
rau:hallisinakin ai1kioina työnantajat pyrki-

vät alentamaan työläistensä palkkoja ja 
huonontamaan muutenkin heidän työsuhtei
taan, niin on selvää, että sinä aikana, jol
loin työnantajat tietävät, että työläisillä ei 
ole oilkeutta ryhtyä 1palkkojansa tai muita 
työeilitojansa vaatimaan pysytettäviksi enti
sellään, ,puhumattallman varannuksista, niin 
on selvää, että työnantadain menettel~ siinä 
tapauksessa tulee olemaan toisissa .tapauk
sissa aivan äärimmäisyyteen asti rmenevä. 

Täillä viirmeksimainitremallani säädök
sellä ei sitäpaitsi voida millään tavoin edes 
maanpuolustusta toodä teholcl\:aamma.ksi 
eikä main.ittua sää:döstä tarvi.ta maanpuo~ 
lustuksen kannalta katsoen. Jos työläiset 
ryhtyisivät lroihtuuttomiin vaatimuksiin, 
voitaisiin samaisessa laisS>a olevan sääd.Ok
sen mukaan aset.taa työläisten vaatimuk:sil
lekin roja, jos lhe menevät kohtuuttomuu!k
siin, koska sen mukaan voi hallitus puut
tua asiaan työntekijäin ja työnantajain vä
lien selvittämiseksi. Tällä säädöksellä olisi 
siis ainoastaan se meruåtys, että työnantajat 
tietäisivät työläisten olevan voimattomassa 
asemassa ja että he voisivat sihloin !käyttää 
valtaansa mielinmäärin. Kun Esäksi l()n 
kielletty kai!kenlaisten kokousten 1pito ja 
kun Iisä:ksi edelleen työläisiä voidaan van
gita ikolro sotatilan ajaksi kiilioituksesta, 
esim. jo sellaisesta syytä, että he työmwal
laan ryhtyvät keskustelemaan keskenään 
olosuhteittensa, 1parantamisest,a tai niiden 
ennallaan säilyttämisen puolesta, niin on 
siUoin kaikki oi!keudet otettu ipOis työläi
siltä ja annettu työnantajille rajaton va.lta 
harjoi.ttaa 'työläisiänsä vastaan kaiken
laista mielivaltaa. 

Nämä ovat siis säädöksiä, jotik:a eivät suin
kaan ole välttämättömiä. Ja näin ollen on 
menty yli sen rojan, j.ohonka voitaisiin hwl
litusmuodon 16 § :n mukaan mennä. Pe
rustuslakina voidaan tietysti säätää ikuris
tuslrukejrukin, mikä tämä on, ja siitä syystä 
onkin suuri validkun.ta asettunut sille kan
nalle, että laki on käsiteltävä perustuslain 
säätämisjärjestyksessä. Mutta siitä ihuoli
matta on vastustettava tällaisia säädöksiä 
ja koetettava saada siihen jonkunlaisia pa
rannUiksia. 

Asian käsittelyn aikana, ai!kaisemill!assa 
vailheessa on vedottu siihen, että on pa-· 
rempi olla ootati•lan varalta jonkinlainen 
laki !kuin olla kokonaan ilman lalkia, j.otta 
V>Oi.taisiin mainitunlaisena rauhattomana ai
kana edes jon:kunlaiseen lakiin vedota. 
Tällä la:illa j<a lakiin vetoamisella ei kui-
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ten:kaan mitään voiteta, si1lä laiki sisällöl
tään senkin muutoksen jälkeen, minkä sii
hen suuri valiokunta on tehnyt yhteen py
källään. on niin pitkälle menevä, että sen 
SUUrem,paa mielivaltaa ei enää VDida kuvi
tella ha.rjoi.tettavan kuin mihin tämä Laki 
antaa :oikeuden. Lain hyväksymisellä tässä 
muodossa kuin se nyt on eduskunnan käsi
teltävänä ei olisi siis muuta merkitystä, 
kuin että tulisi lailla vahvistetuksi mieli
vallan harjoittaminen 1aillisella tawalla. 
Minun ymmärtääkseni eivät työläiset pidä 
sen rpahempana laitonta mielivaltaa kuin 
lail:listaikaan, ja asilantilaa ei siis millään 
tavalla paranneta, pikemminkin sitä paih·en
netaan tämän lain ikautta, koska sen mu
kaan harjoitettu mielivalta saa laillisuuden 
leiman. 

On m~önnettävä, että us.eissa tarpauksissa. 
ei kai tultaisi tämän lain mukaan tl()imi
maan, koska sotaa ja ika1pinaa ei voida olet-· 
taa tulevan kovin usein, eihkä ei tämän su
kup:olv.en aiikanaikaan. Mutt.a kun bkia; 
laaditaan, on otettava huomioon rpahimmat
kin maih.dol:lisuudet, eikä tuudittauduttava 
sen vaman, että eihikä ei tule aikoja., joina 
tällaista kuristuslakia käytetään. Ja kun 
ottaa lisäksi vielä huomioon sen, että laissa 
ei määritellä millään .tavalla sitä, mikä on 
katsottava. ka'Pinaksi, on täysi syy olett:aa, 
että joinakin ai.Jkoina tätä lalkia tultaisiin 
käyttämään väärin, •semmoisinakin aikoina, 
jolloin ei todenisuudessa ole sotaa ei.Jkä ka
pinlaa. Tämän :vaaran välttämiseksi on so-· 
sialidemokraattien taholta valiokunnassa 
koetettu :saada lain 1 § :ään semmoinen mää
ritelmä, ettei voitaisi tulkita e.sim. jotakin 
työlakkoa kapinan luontoiseksi, niinkuin 
on ta,paMunnt joskus aikaisemmin. Kuten. 
muistettaneen, on vanhoiHisimman sanoma
lehdistön taholta väitetty m. m. erästä Poh~ 
jolassa käytyä hnomattaviaa työtais-telua. 
,poliit.tiseiksi latkoksi ,j:a :luonteeiltaan !krupi
nalliseksi. Tähän vedoten me olemmekin 
vaatineet, että laissa selvästi määriteltäisiin, 
mikä on kwpina, jotta ei voitaisi esim. juuri 
työlakkoa kapinaluontoiseksi 'selittää. On 
otettava lisäksi vi.e'lä huomioon, että mää
rät.tyinä aikoina, jolloin taantumukselliset 
virtaukset ovat vallana muissakin maissa 
ja että siis ulkopoliittiset edellytykset OIVWt. 

taantumuksellisille suotuisi·a ja, myös 
oma:ssa maassa ovat :päässeet huomatta'\'a:m~ 
paan vauhtiin, voidaan käyttää taan
tumuksen hyväksi j•a työväkeä vastaan kai~ 
ke:n:laisia t€1kooyitäkin. Niinpä esim. on 

mab.dollista, että jonkun huomattavaruman 
työlakon aiikana vaikka·pa rp.rovokaattorien 
kaut,ta saadaan lalkko•paikalla syntymään 
jon:kun,laista ·epäjärjestystä ja siihen vedD
ten sitten päästään julistamaan sotatila ja 
käyttämään nyt kysymyksessäolevaa lakia. 
Tämän lka:u:tta siis muodostuu laki vielä si
täkin vaarallisemmaksi, koska on syytä 
epäillä, että sitä joskus voita.isiin käyttää 
sellaisenakin aiJkana, kuten jo mainitsin, 
j·olloin ei ole olemassa todellisuudessa sotaa 
eikä tlmpinaa. 

Kun asia .tulee yksityiskohtaiseen käsitte
lyyn, tullaan 'ryhmämme ipUOle'lta. telkemään 
lakiin eräitä muutosehdotuksia, ja jos ne 
menevät läipi, tulee bki silloin jossakin 
määrin siediettäiVwmmäiksi. Minä olen itse 
puolestani sitä mieltä, että senkin jälkeen, 
kuin ,meidän muutose:hdotuiksemme on hy
väksyUy, ei laki ole kaikin .puolin tyydyt
tävä. Mutta me emme Olle katsoneet kui
tenkaan välttämättömäksi ·eiikä tarpeelli
seksi·ka•an tehdä muutos·ehdotuiksia niin UJSei
hin kohtiin kuin olisimme pitäne,et suota
vana, ,siitä syystä, että Dlemme olleet va!kuu
tettuja siitä, ~että suurempia muutoksia, 
jotka muuttaisivat lain rakennetta, ei mis
sään tarpauksessa saJada läpi. Tälhän asti on 
kyllä näyttänyt toivottomalta niidenkin 
muutosten läpiajaminen, joita olemme eh
dottane•et. Mutta me a'rvelemme, että sen
jälkeen !kun edustajat Dvat tälhän lakiin 
tulleet iperilipohj aisemmin tu tustuneiksi, 
huomaisiv•at sen vaaran ja ko:htuuttomuu
den, :mihin täillä lailla !f:ähdätään, että saa
taisiin siiihen aikaan ,edes ne 1parannukset, 
joita me olemme vastrulanseessamme elhdot
tan,eet. 

Ed. U r p i ·l a i 'IJi e n : Esillä olevan sota
tilala.i'IL vatillmtns työtätekeviirn, joukkoihi·n on 
sangen .ras'ka:s, joten en voi' tätä kysymystä 
va:itiololla sivuuttaa. Ne ihmiset,. joiden 
oma~suus, henki ja. va•paus tulevat tämän 
lain voima:an.astuttua. uhTattavaksi vallan~ 
pitäjien uhriattar1lle, tuntevat o}keutettua 
viha1a koko tätä järjestelmää kohtaan, jDka 
lt<o pohjaa uusien sotien alkamiselle. Kan
san suurin osa alkaa trujuta joko tietoisesti 
tai vaistomaisesti, että kapi:t.alismin olemas
saolo kointuu vai!Il, ihmiskunnan onnett-omuu
deksi. Kun tarlmJ&telee tämäm :lakiehdotuk
sen sisäiltöä, niin huoon.wa, mitå varten. 
erikoista. laikia sota;tiola.a vaTten porva•riston 
!keskuudessa pidetäiän twrpeellisena.. Tässä 
ma•as.sa, jOISSa ainoasta,Ml parvaris:toHa on 
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aseet käytettäv-issä, ei luulisi ~levanr kaipuuta 
edes :mustimmalila parvarilla eTiikoisen sota~ 
lain laadim.taan. Mutta asian,laita, maMarn>ee
k:iu olle siten, että mitä enremmän porva•risto 
varustautuu, sitä pahemmin. se rupeaa pel
kiilämään sodalTh tai kapinan syttymistä. 
Suomennettu'lla tämä laki ·ta·rlmitta:at sitä, 
että jos työväestön ja talonpoibin keskuu
dessa alkaisi ilmetä tyytymättömyyttä sotaa 
kohtaan, jonlm porvaristo on provoseeran
nut, niin silloi·n tarvitaan sotala.kia, joka ei 
salli suinkaan minkä·änlaist•a: va<stenmieli
syyttä. Porvwrit tietävät myös sen, että on 
aivan eri juttu, on:k!o tämän, la':in hyväksynyt 
tällainen karnBanvaUaUa nara:mioitu laitos, 
vai ryhtyykö tuot.a lakia sanrelemwan sota" 
hermt varsta. sodan puhjettua. ,T os tämä 
sotatilaa koskeva laki tulee tä,ällä hyväk
sytyksi, niin silloin ei vallm1pitäijillä ole 
sodarn sattuessa muuta huolta kuin ottaa 
tämä laki hyllyltä ja. koko kamsaD on tote'l
ta'VaJ sotahena:in määräyksiä. Silloin' ei 
enää ole arikaa ·eikä tilaisuutta puhua edes 
edes senikääill verta:ar, !kui:ru mitä tääJllä edus
kunnassa on oNut mah•dollisuus työväe11 
edustajilla puihua .. 

Mi•tä tulee tämän lain 1 § :ärän, niin siinä 
annetaan presidentille oikeus julistaa koko 
maa tai sen määrätty osa· sotatilaain, jos sota 
tai kapina on: syttynyt. Tällainen sanonta 
yhdessä lakiesityksen tä:rkeimmässä kohdassa 
paljasta:a' kyllin selvästi,. millaisia tilanteita 
varten täJmä laki halutta:isiin porva·riston 
tahoilta, voimaan saatta:a. Onhan jokaisel'le: 
tunnettua, että pvrva·rit ova.t viime vuosien 
aikana jatkuvasti: puhuneet sii1tä, miten 
tässä mwassa voidaan~ odottaa• punakarpinaa. 
mikä hetki tahan~sa tai että N euvorsto-V enä
Jan: puna·a.rmmJa muka1 aikoisi hyökätä 
Suooneen. Tämän mullman on siis sota sekä 
kapina näyttä:nyt olevail1! syttymäisillään. 
Ja jos nyt esillä oleva la:ki olisi ollut voi
massa, lliin Suomen kansa: olisi saranut olla 
viimeisen 'kymmenen vuotta jatkuvasti· sota~ 
ti,lalain alaisena, koska porva,risto on pelän
nyt soidarn ja, kapinan puhkeamista. Olen 
sitä mieltä, että porva.ristolle ei voida mis
sään tapauksessa myöntää sitä va1ltaa, että 
se luulosaira:utensa, perusteeNa olisi oikeu
tettu sa:attamaml täällä sotalain aikaan. 
ATVoitukseksi ei myö<skäJän jää, missä tar
ko:iJtuksessa: tuo larin kohta on muokattu. 
Pol"VaTilliset lainlaratija.t ovat ilma1n kai
nostelua tahtoneet tätä tlietä saada se!llaisen 
lain voimwan, joka estää työvä~n1 ryhtymästä 
ra&jempiin Jakkotai:steluihin tai muihin suu-

rempi:in joukkQesi.intymisiin. 'ryöläisillä 
täytyy olla oikeus va.lvoa taloudemsia ja 
oikeudellisia etujaan. Heil1äJ täytyy olla 
oikeus lakkoutua, elleivät he ole tyytyväisiä 
n:iihin n~älkäpailkkoihin, joita, !kapitalistit 
heil:le makswvat. Niinkuin kapitalisteilla on 
oikeus valtion laikien suojaamina rii.stää työ
läisiä mitä tö·1~eämmäl1ä tava!lla, ei valtio 
voi myöskä:älll tar'koitukseUisesti laa.dirtun 
sotalain 111oja'lla. lähteä tuota oikeutta työ
~äisiH·ä riistämään. Minä ·olen varma. siitä, 
että Suomen työväki ei tule tyytymään 
niihin kurjan alhaisiin: parHrkoihinr, jotka 
sinä tällä 'kertaa on. Lakkoja: tulee siis 
ehdottomast·i syntymään. Tä:män t]etävät 
myös porvarit va•rsin hyvin ja siksi he nyt 
kiiruhtavatik:in tämän lain voimaan sa,atta
mi:sta. kyetä!kseen estäanään. tällä poilkkeus
tilancnetta koskevaala säädö'kseHä kaikki 
suuremmat lakkoyritykset Pieniistä lakoista 
ei tietysti kannart:·DJ puhuaikaan, sillä ne murs
kata•an j.o suorasta,a'n työvoiman ostajan rik
kurijärjestöllä ja• pääoman voimalla. Mutta 
siltä vamlta, että työväen. vasta•rin!ta esiin
tyisi niin voimakka,ana ;jar solidaarisenar, että 
edellä,main:itut keinot eivä!t ·riittäisi kapita~ 
listeille voittoa hanikkimaan, niin silloin ta•r
vita'an valtiovaltaa 1mpi•ta1istien a:vuksi . 
.Sitä ei ole kuiten:ka,a:n, 11iin helpp01 käyttää 
11. s. n.ormaaEsena aika.na.. vaarn tarvitaan 
juuri tämänlaatuista poiirkeuslailöa, kuin 
tämä esi'llä olevw tekele on. Saattaa olllli, 
että use:at porvwrilli~t edustaja.t väittä:vät, 
ettei tätä lakia d1e tarkoi•tettu työväen lakko
taistelujen ehkä:irsemiseksri, mutta me an-
11'amme sellaisille porvareiHe. luvan na·rrart:a 
itseärän eikä :meitä työv.äen edustgjia. 'rämä 
lakiesitys on yksirn'k:erta·isesti vai11 kopio 
muiden kapita,lististen. maiden kaikkein mus
timmis1:ar poikkeuslaei.sta. Ja me tiedämme 
myö&lci~1, mit-ä .se voi1mum arstuttuaan mer
kitsee koko maan työväestölle. Ehkä kaik
kein räikeimpänä käytetään. tämänlaatuista 
poikkeus'lakia ty:öväestön. lakkota·istelua vas
taan Amerikan Yhdysvalloissa.. Siellä on 
kunkin varltion [mvernöörillä va:lta julistaa 
koko valtio ta·i sen .osa sota·tiban ja· mars
sittaa sotaväki lakkolaisia vastaan. Vaikka 
työväki pysyykin lakos:sa muh?:llismJ:a, niin 
kapitaliståen kätyrit jä:rjestävät tarpeellisia 

· prov.okatsi,oniti•laisuuksia. ja. terrori1:ekoja, 
jotka: vieritetäan laft{kala.isten niskoille. Sil
loin saatetaan sotarlaki voimaan ja· voidaan 
ryhtyä kenttäoikeudessa, tla•ngettamawn tuo
mioirta syyttömiä työläisiä vastaan. Tällä 
tavalla saadaan lakkoliike tukahdutetuksi 
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valtiovaJla.n BNulla. ja kapita•listit saavat 
voiton, elleivät seura'Ukset täl1>aisesta; ter
rorisoimisestai jatku pitemmälle. Mutta 
usein. ta•pahtuu juuri siten, että työväki ei 
voi sellaö.sta porvariston. harjoittamaa teT
roria hyväksyä.. Jo pienempääJkin lakko
liikettä voi seurata, va1tava!t myötätuntoi
suuslaikot. Jos porvaTisto vielä serlkin jäl
koon jatkaa, terroriaan, niin silloi·n he vasta 
todella v<>ivat synnyttää sen, jota ailunperin 
ei ole lakossa iJ.menn~. SiHoim.. voi vaJtat
vastaJ laik'lroliikkeestä syntyä todella. vakava 
yhteenotto porvariston ·luokkakwartin ja 
työväen vä~illä. Mutta silloin ei syy lankea. 
työväen, vaan porvariston omalle kontoUe. 
Viimemainitut ovat saa'VUittaneet sen, mitä 
he ovat ajaneet takaa, h~ ovat saoo.eet työ-' 
väen karpinaan. Kysymys on vain siitä, 
kumpi on voimakkaampi, ja luonnol'lisesti 
välrev<Wlll1Pi voittaa. Näin ollen voi tämän 
laatuinen laki käytännössä muodostua !kapi
nan provoseerausvrulineeiksi, mutta ei sen eih
käisijäksi. Jos rporvaristo seJla,ista, tilaa eh
dottoonasti haluaa, niin se jääköön heidän 
omantuntonsa varaan. Meidän työväen 
edustajien toort.ävänä on vain aikaJ.llaan a.n
taa ta11poollinen varotus sella.isille ainefk
sille, jotka eivät näe, että tässä ~akiesityk
sessä on haudattuna vaka.vien verenvuoda
tusten edellytys. 

Kun edelleen tarkastelemme, lk:etä tä.m.iiJDI 
la:in. nojalla voidaan syyttää, niin näemme 
5 § :ssä, että se, jrota sotar•aillkana syystä 
epäil:lWärrl erinäisistä rilkoksist:a, voidaant vanr 
gita silloinkin, kun vamgitseminen muutoirn 
ei olisi lain muikaan sanittua. Siis tälmän 
mukaan ei ,a,rvita mitiilirn muuta kuin että 
jDtain henikilöä epäillään, ni<in hänen vapau
tensa ja elhkä(pä rhenik:ensäkin voi olla iäksi 
m€nnyttä. Jo viimeisen kansalaissodan jäl
keiset tapaukset orvart tuoreessa muistissw, 
että ne moittarva;t noita epäili!jöitä löytyvän 
v:aikka lruinlk:a pa.ljon., jotika ovat valmiit 
ilm31isemaarn erpäil.ykse:nsä jokarista luokka
tietoista työläistä kohtaalll. Ja on!ha'111 tässä; 
moossa kaiken muun lisäksi varsinainen val
tion ylläpitämä laitos, jonka t,a,Tkoituksena 
ei ole muuta kuin epäillä kaikkia järjesty- \ 
neitäJ työläisiä. Tuon 1ait~koo'111 epwilyt 
ta:paarvalt :käydä täydestä n.y~kydäänkin, 
vaikka ne sanan ,täydessä menkityksessä 
useimmiten jäävät '"aan erpäilyiksi, ei:vättkä 
todista ,syytet.tyä vast.aan yhtään mitään. Ja 
sotatilan aikana ova.t nuo ammatUepäi.Ujät 
entistä julmempia. 1 

Sitten 6 § :ssä sanota3.n näin: ,Sen, joka 1 

sota-aikarna on vllil1gittu, ·voi tuomioistui!ll, 
vaikkakaan: häntä ei ole voitu tuomita rikok
seen syypäälksi, määräJtä pidettäväksi sota
ajan vangittuna jos epäluulojen katsota.an 
perilstuvan tod.ennäköisi'in syihin.'' Näin 
raabmaista lakiesitystä tuskin voisi muiden 
maiden porvareilta od.ot.t.aaka•an kuin cllkä 
Viron ja: UDikaTilll verenihi'IIliOiselta: va•lko
porvaris'bolta. Jos oletetaa.n, että sotatilarme 
voisi kestoo userumrpia! vuosia, niin syytetyt 
joutuisivat virumara.n vanki.'leirirllä koko so
dan a.jan, vai-kka heitä ei ole edes voitu 
tuomita. Jonkunla-iset hä:mälräperäiset epä
luulot tässäkin tapauksessa riittäJvät määrää
mä.än ylitse tuornioistuimien, syytetyn koh
talosta mralhd.ollisesti moneksi vuodeksi. 
Tämä osoittaakin, että tuomioistruimet ova•t 
ehkä vain koolem3intuomioita. vart.en ja ne, 
joita ei ole voitu kuolemaan tuooruita, saavat 
virua vankeina sen vuoksi, että jotkut 
ammattiepäilijät ovat voineet heitä epä:i.I:lä. 

Saman pykälän toisessa rmomen tissa on 
myös oikea proropOTVarillin~en kyynirllisyyden 
kukkanen. Se kuU'luUJ: ,,,,J'OS joku on rikolli
sella toiminlllra.Jlla viimeisten 12 kurukauden 
!kuluessa ennen sotatilan a1kamista arrtanut 
oikeutettua aihetta sel1aiseen olettamuk
seen, ett.ä hän koettaa vaikeuttaa maan
puolustusta tai sa.att.aa vaaranalaiseksi 
yleistä turvallrisuutta, voi asianomainen 
maaherra sekä sotaväen päällilkkö mää
rätä hänet sot:a-3Jj.aksi p~dätettäväksli." 
Minä haJuaisin kuuLla, löytyykö tässä 
kamarissa. ylhtään niin julkeaa porva
ria, joka kehtaisi V'åittää, etteikö tämän 
lainlkohd.an tarkoituksena ole koko sosialisti
sesti aja.ttelevan työväestön ihmisoilkeuksien 
asettaminen m~alherrojen ja sotavärenpä.rälli
kön haltuun. Minä väitän, että tässä ma'assa 
löytyy vaJtava en:emmistö seHaista ainesta, 
joka todellaki-n on 12 kuuka:r!iden' aikana en
nen sotatilan a1kamista ta.va:lla tai toisella 
ilma:issut vastustavansa kapitaJistien suun
nittelemia ryöstösotia. Sillä tavalla ei puhu 
ainoastaan 'luokkatietoinen työväki, vaan 
myös!k:in suuri osa talonproikaistoa. sekä n. s. 
valkoisilla kauluksi'lla. va:rustettu31 köyhä
listöä. Niin 011len ei voi olla :m.ruhdollista, 
että täJssä kohd-e:ru voitaisiin Jallciar noudattaa 
koko laajuudessaan, sillä lain ulkopuolelle 
ei luonnwllisest:i jäisi muita kuin kiihkeim
mät sapelien kallistajaJt je papit, joiden am
mattitehtäv·änä on rulkoilla jumaJan suoje
lusta kapita-listien riristoetujen. suoj~lijoille 
maaJla, merellä,. ilmassa ja v.edenr aJla. 
M:utta tämän •la.i:nkolhdan tarvitsee olla. niin 
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la.ruja siksi, että sen avuHa voidaa.11 vetää 
nuottaa koko luokkatietoisen ja toimivan 
työväoo keSkuudtma ja va'lllgitsemisilla eh
käistä pieninlkin vasterumielisyyden ilmaus, 
joka mahdollisten sodankauhujen johdosta 
on työväen ja twlonpoikalin keskuudessa 
ilmennyt. 

Seural3.:vissa pykälissw mä'iirätääm sitten 
rajoituksia pai~kirjoitusten,, lermätin-· ja 
puhelinlaitoksen käytön, yhdistysten toimin
nan ja kokousten pidon y. m. s. suhteen. 
Nämälkiru kohdat ovat niin räikeän suora
viivaisesti vedetyt, että siUoi'n niiden mu
lkaarn ei minkäänlainen. työväenjärjestö
toiminta; v.oisi tulla< sota tilan ailkana kysy
mykseen. Huomioonottacen, että työväestöliä 
on tavlllttoman paljon sellruisia yhdistyksiä, 
joilla on suuret omariSUJudet kiirunitettyinä 
huoneistoihinsa, täytyy niiden saada· myös 
ja·tkuvasti toimia, mutta j•os tämä laki tulisi 
hyväJksytyksi,. niin se oikeuttaisi lakkautta
marun jokaisen tyväenyhdisty'ksen toiminnan 
sotatilan ajaksi muka sillä vel"U!kkkeella·, että 
niiden toiminta olisi omiaJlsa saatt,amaan 
maanpuolustuksen va•aranalaiseksi. 

E·rikoista huomiota ansaå.tsee myöskin 
14 §. Siinä san,otaan nä:ilL: ,Sota-aJikana voi 
sotilashallinto ottaa maan asukkai1ta tar
peelliset ta·rvikkeet sotaväen tarpeiden tyy
dyttäJmiseksö. sekä palklrotilauksilla han:k:kia 
miehistöä ja vetoeläimiä työn suorittamista 
varten.'' Tätä pykälää voidaan täydellä 
syyllä sa.11oa ryöstöpykäläksi. Porvarit ovat 
kyllä yksityisomistuksen pyhyyteen kovin 
ihastuneita silloin, jos heidän pitäisi riisto
saaliistaan jokunen .markka luovuttaa työ
vä:en etuja IPalve:leviin tarkoituksiin. 
Mutta asia muuttuu päinvastaiseksi, silloin 
'kun porvariston omia pyyteitä tarvitsee tur
vata. Silloin paftrotetaan torpan mies luovut
tama1an vaikka viimeinoo kauraka.ppansa· tai 
heinäkilonsa; sotaväen hevosille ja vie~läpä 
itse lähteä hevosineen 11aahaamaan tykkejä, 
aJmmuksia ynnä muita sotavä:lineitä rim.ta
malle: ja1 ljättä:miälän omat· työnsä !Sikseelll. 
Niin kävi viimeisenkin sodan aikan1a ja tämä 
on varsin tuoreessa muistissa talonpojilla ja 
torpan miehillä. Lain 16 § :ssä kyllä koetetaan 
osoittaa, että tilaukset tu!lee jakaa siten, 
ettei keneltäkään vaadita s~llaistJa, mitä hä
nellä ci ole. Tuo tietysti on vrursiru vi'isoosti 
sanottu, shllä jos mökin: mieheLlä ei ole he
vosta asettaa tykin eteen, niin melkein on 
ih:änelle turhaa lälhettää dekreettiä, että !hä
nen on tuotava hevosensa tykkiä vetämään. 
Mutta Sml sijaan y,oidaan. sellalinen mökin 1 

mies pakottaa kaivamaa'ru juoksuhautoja 
j. n. e. jos tämä laki tulee hyvälksytyksi. 
Kaikki eivät kylrene näkemään sitä, mitoo 
lawjat valtuudet tämäkin pykälä sotaher
roille antaa. Mutta siaoin, jos tätä; pykä
lää joudutaan käytäml!Össå toteuttama4lll, 
niin minä luulen:, että moni varakaskin. ta
lonpoika joutuu jonkun ajan kuluttua ldroi-. 
lemoon., millä tavoin heidän edustajansa 
ovat täällä eduskunnassa. heidän asiaansa, 
8Jjaneet. Kuten jOkainen järkevä ihmin1e:n 
käsittåä, ei sapelin kalistajien sodan kou
hoilu niin kovin roma:ruttista ole ainakaan 
niille, joiden omaisuus voi joutua perinpoh,. 
jin tuhotuksi. Eikä tällaista lakia olisi ollut 
koskalllin tarvis esittää hyväksyttäväksi e:llei 
kapitalistien hah't palaisi uusille riistoret
kille. Si1loin kun heidän asiansa on kysy
myksessä, on pieni merkitys sillä mon
tako satwa talonpoikastaloa ja< torppaa kaik
kine tavwroiUJOOn joutuu tuhottavaksi ja 
montako tulhatta sotamiestä tulee kaatu
maan. Kysymys on vaa,n siitä, montako 
miljoonaa kultamarikkaa rpanikkika[>iotaJisti.t 
voivat hyötyä sotahuirjauksesta. 

Paljon muita mainitsemista ansaitsevia 
kohtia tässä lakiesityksessä löytyisi, mutta 
pidän ruämäkin kohdaJt, mitä tässä olen Illili
ninnut siksi painavina todistuskappaleina, 
että ne avoimesti pa•ljastavat tämän lakiesi
tyksen tarkioituksen turvaamaan vaan kapi
ta.Jistien rHstosummitelmia. Me työväen ja 
pientalonpoikien edustadat tulemme suhtau
tumaan tähäJn!k:in lakiesitykseen luaklkaetu• 
jemme mukaisesti. Me käSitämme, että täl
laisten kuristuslakien hyvälksyminen on 
suurta tuhoa tuottavaa ei aiooastaan lmi
kille työtä telkeville luokille vaan myöskin 
kokio yhrteiskunnirulle. !Mutta kaikessa ta
pauksessa laukeavat sotatilarlain rasitukset 
yksinomaan työlliisten ja talonpoikien kan
nettavaksi. Niinmuodoin me ·asetumme jyr
kästi vastustamaan tätä lakia, jolla porva
risto yrittää valmistaa maaperää uusia sotia 
varten_ (Ed. Haihl: Tekidä esiin.!) 

Ed. K om u: Km1 uskaltaa lähteä arvos
telemaan tämänluontoisia lakiesityksiä kuin 
kyseessäoleva laki sotatilasta on ja arvoste
lija lukeutuu tänne vasemmistoon, heitetään 
sieltä porvariston taholta väärä väite, että 
vasemmisto yleensä vastustaa näitä yhteis
•kunnan su01jaks'i säädettyj.ä lakeja periaat
teellisista syistä. Näin ei kuitenkaan ole 
asian laita. Olen kyllä sitä mieltä, päinvas
toin kuin edellinen puhuja, että mikään jä.r-
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jestetty• yhteiskunta ei tule toimeen ilman, 
ettei säädetä erikoissäännöksiä, joita voi
daan käyttää poikkeuksellisissa oloissa. Jär
jestyksen ylläpitämiseksi sota-aikana siis 
tarvitaan toisenlaisia lakeja kuin rauhan ai
kana. Mutta on aivan eri kysymys, mitä 
nämä lait ja asetukset sisältävät ja milloin 
~a kenen määräyksellä niitä aletaan toteut
taa ja täytäntöön panna. Tässä nyt kysy
myksessäolevassa laissa on sellaisia kohtia, 
joita ei luulisi kenenkään kiihkottomasti 
ajattelevan kansalaisen voivan hyväksyä ja 
lain täytäntöönpanoon nähden voidaan 
myöskin olla eri mieltä eduskunnan enem
mistön kanssa, jonka myötävaikutuksella 
tämä laki aiotaan tällaisenaan hyväksyä. 

Tässä laissa annetaan nim. tasavallan 
presidentille valta julistaa maa sotatilaan, 
vaikka itse sodan julistamisesta on hallitus
muodon mukaaiiL edn&kunnan päätettävä. Il
man eduskunnan lupaa ei siis voida sotaa 
alkaa, mutta sotatila voidaan julistaa tä
män lain mukaan, ilman eduskunntaa kuu
lematta ja melkein milloin vaan. Hallitus
muodon 33 § :ssäihän sanotaan, että ,sodasta 
ja rauhasta presidentti päättää eduskunnan 
suostumuksella". Mi},jsi ei voitaisi myös
kin tässä laissa sanoa, että sotatilan julis
tamisessa on myöskin samoin meneteltävä. 
Jos nyt sodan vaara olisi olemassa jonkun 
valtakunnan ja meidän maamme välillä ja 
eduskunta hyväksyisi sodan alkamisen, niin 
olisi siitä johdonmukaisena seurauksena 
maamme sotatilaan julistaminen ja se ta
pahtuisi eduskunan tieten. Mutta kun tä
män lain 1 § :ssä mainitaan toinenkin edel
lytys sotatilan julistamiselle, nim. kapina 
tai oikeusjärjestyksemme muu vaaranalai
nen tila ja nyt jäisi maan sotatilaan julista
misesta päättäminen vain tasavallan presi
dentin harkinnasta riippuvaksi, niin ei tätä 
menettelytapaa Vioi eduslkunnan kannalta 
hyväksyä. Tässähän talhdotaan syl'jäyttää 
maan korkeimman vallan haltija ja vieläpä 
maalle näin tärkeässä kysymyksessä. Edus
kunta siis aiotaan saattaa tapahtuneitten 
tosiasiain eteen. Te voitte oikeistossa 
väittää, että yhteiskunnan vaaranalainen 
tila voi sattua vaalien jälkeisinä päivinä, 
jolloinka eduskuntaa ei tosiasiallisesti ole 
olemassa. Mutta tällainen ai1ka on kovin 
lyhyt. Ja miksei voitaisi tällaisten ta
pausten varalta ottaa lakiin säännöstä, että 
eduskunta kokoonnuttuaan voi käsitellä 
wsian ja peruuttaa sotatilan julistuksen, jos 
se katsoo sen tapahtuneen ilman riittäviä 

edellytyksiä ja painavia syitä. Näinhän tie
tääkseni menetellään ulkomailla m. m. 
Ranskassa. Mutta meillä aiotaan syrjäyt
tää eduskunta ja jättää tämän kansalaisten 
toimintavapautta ja perustuslaissa säädet
tyjä oikeuksia liiaksi rajoittavan lain käy
täntöön sovellutt.amisoikeus yksin tasaval
lan presidentille. 

Sotatilan julistamisedellytystä koskevia 
säännöksiä olisi nyt selvennettävä. Nythän 
ei ole tietoa katsotaanko ka.pinaksi vain sitä, 
jos jotkut henkilöt tai suuremmat joukot 
ovat ryhtyneet aseellisiin toimenpiteisiin 
laillisen yhteiskuntajärjestyksen muuttami
seksi tai onko jo kapinaa se, että esimer
kiksi köyhälistö kokoontuu kulkueisiinsa 
ja järjestyneissä riveissä marssien esittää 
tunnuslausein sekä johonkin paikkaan ko
koonnuttuaan puhein sekä hyväksytyin 
päätöslauselmin vaatimuksia joihinkin tär
keisiin kysymyksiin nähden. Ei ole sel
vyyttä siitäkään, joko katsotaan olevan yh
teiskunnan ja sen o~keusjärjestyksen vaa
rassa, jos syntyy suurempia työtaisteluita. 
Nekinhän katsotaan määrätyllä taholla 
aina yhteiskuntaa vastaan tähdätyiksi, 
vaikka ne ovat ainoastaan työläisten taiste
luja leivästä. Ja mitenkä suhtauduttaisiin 
yleislakkoon, jolla aseella kokeileminen ei 
kai ole tuntematonta meidän porvaristollem
mekaan? Voihan olla mahdollista, että työ
läisten palkkataistelu on jollakin työalalla 
kehittynyt siihen pisteeseen, etteivät he voi 
taistelusta selvitä yksin, vaan toisten alojen 
työläisten on auttaakseen heidät oikeuk
siinsa julistettava omalla alallaan myötä
tuntoisuuslakko. 

Nämä useampaa teollisuus- ja työalaa kä
sittli!vät työtaistelut kai voitaisiin tulkita 
yhteiskuntaa ja sen voimassaolevaa järjes
tystä horjuttaviksi, koska silloin olisi vai
lasluokan hetkeksi luovuttava oikeuksis
taan ja mukavuuksistaan. Ja jos ei mi
kään muu keino auttaisi, niin lakonalaisilla 
seuduilla voitaisiin provosoida epäjärjes
tystä ja silloin olisi edellytys, jonka perus
teella voitaisiin pyytää tasavallan presi
dentti julistamaan nämä paikkakunnat so
tatilaan. Työtaistelut voitaisiin silloin hal
lituksen toimesta lopettaa ja niin häviäisivät 
työläiset leipätais.telunsa, jotka eivät olisi 
mitenikään vaarantaneet yhteiskuntaa ja sen 
oikeusjärjestystä. Ja taist'6lut ovat saatta
neet kehittyäkin näin laajoiksi pääasiassa 
työ-nent2dain J:.rpiniskai~~uuden vuoksi. Väi
tettäneen, ettei tällaisissa tapauks!ssa vm-
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taisi eikä tahdottaisikaan tätä lakia työläis
ten vahingoksi käyttää. Mutta mitenkä
hän kävisi, jos Helsingin kunnan työläiset 
joskus joutuisivat palkkataisteluun, kuten 1 

se uhka on nytkin kai olemassa, ja kaupun- · 
gin herrat olisivat haluttomia, kuten tällä 
kertaa, SOIJimaan työlä,istensä kanssa? 
Olenpa melkein varma, että kun pääkau
pungin herrasväki ei ala saada esimerkiksi 
valna ja muita mukavuuksia, joihin se his
seineen ja muine vehkeineen on tottunut, ' 
niin olisi kumma, ettei tätä lakia käytettäisi 
työläisten nujertamiseksi. Edellämaini
tuilla keinoillahan voitaisiin saada edelly
tykset Helsingin sotatilaan julistamiseksi. 
Helsingissä saattaisi syntyä jotakin epäjär
jestystä provokation tai muun semmoisen 
takia. 

Sotatilan aikana voitaisiin työläiset pa- ' 
kottaa tekemään töitä melkein millaisilla 
ehdoilla tahansa, ja kuten jo mainitsin, voi 
hallitus pysäyttää sotatilan alkaessa val
litsevan työtaistelun ja estää sellaisten syn
tymisen sen kestäessä. Tosin laissa sano
taan, ettii ,milloin epätyydyttävien palkka
tai muuten työolojen harkitaan voivan an
taa aihetta työn seisaukseen, voi valtioneu
vosto antaa tarpeellisia määräyksiä epäkoh · 
d.a11 ·poi~sta.mitsc·:::ta' '. ::tlll~ t~~. kuL::a 
että ne määräykset ovat ensinnäkin tasa
puolisia ja että niillä poistuu riidan aihe. 
Eihän voi sanoa, että hallitus aina tuntisi 
nämä riidan todelliset syyt tätä ratkaisua 
tehdessään. 

Sen lisäksi on tässä laissa säännöksiä, 
jotka voivat johtaa täydelliseen sotilas- y.m. 
mielivaltaan. Kun joku vihamies tekee il
miannon, niin voidaan henkilö pitää pidä
tettynä koko sota-ajan, vaikkei häntä vas
taan ilmenisikään mitään, minkä perus
teella hänet voitaisiin tuomita. Riittää 
kunhan epäluulotkin perustuvat ,todennä
köisiin syihin". Pidätetylie ei edes mak
seta pidätysajalta palkkaa eikä ilmiantajaa 
uhkaa minkäänlainen rangaistus tästä lait
tomasta ilmiannostaan. Lakiin ei ole otettu 
myöskään määräystä, että syyttömästi 
pidätetty voisi edes sotatilan päätyttyä ha
kea oikeutta ja saattaa siis rangaistukseen 
aiheettoman ilmiannontekijän. Tällainen 
kohta, jos se olisi lakiin otettu, varmastikin 
estäisi aiheettomien ilmiautojen tekoa sota· 
tilan aikana samoinkuin se estäisi muutakin 
laittomuutta. }\,tfutta meillähän on niin ikä
viä kokemuksia menneiltä ajoilta siitä, ettei 
ole tahdottukaali tämmöiseen .syyttePseen 

saattaa laittomien ilmiantojen tekijöitä ja 
kaipa siksi ei tällaista kohtaa ole otettukaan 
tähän lakiin. 

Puhumattakaan nyt sellaisista seuduista, 
jotka ovat sotatoimialueilla, on tämän lain 
mukaan sodan aikana sotilaspäällyställä ja 
viranomaisilla koko sotatilaan julistetulla 
alueella melkeinpä täydellinen mielivalta 
kaikkeen järjestyksenpitoon ja kansalaisten 
muunkin toiminnan valvomiseen nähden. 
Kunnat voida::m määrätä hankkimaan työ
voimaa armeijan päällystön käytettäväksi, 
samoinkuin muitakin tarvikkeita, vaikkei 
kunnan alueelta olisikaan riittävästi saata
vissa työvoimaa eikä muita armeijan tarvik
keita. Kunnan on nyt vasta,tta.va ti
lauksen suorittamisesta, vaikka se ei voi
sikaan sitä telhdä i·lman suurin ja. koh
tuuttomin uhmuksin. Kukapa takaa, että 
sotilasviranomaiset tuntisivat aina kunnan 
mahdollisuudet tilauksen täyttämiseen näh
den. Siksi voivat siis nämä tilaukset tulla 
kohtuuttomiksi. Samoin voidaan ottaa val
t:on ~h;1.ltrrun Iiikcn.ne- ja. tiedoitc1slaitakRet 
sotatoimialueilla. Jos tämä alue nyt olisi 
niin laaja, ettei siltä sotatoimien vuoksi kat
sottaisi tarpeelliseksi häätää väestöä pois, 
vaan saisi se ainakin osassa tätä aluettaan 
edelleen asua ja köyhälistöllä nyt sattqisi 
siellä olemaan liikelaitoksia, kuten esim. 
osuuskauppoja, 11iin kun tätä lakia alet
taisiin sovelluttaa, jäisivät nämä tukalaan 
asemaan, niiltä kun otettaisiin liike- ja tie
doituslaitokset, kuten autot, puhelimet y. m. 
pois. Ja minä en vähääkään epäile, etteikö 
tällaisessa tapauksessa jumi näiltä laitok
silta ensimmäiseksi näitä liike- ja tiedoitus
laitoksia otettaisi pois. 

Kerrassaan tuhoisa on seuraus maan tai 
osan siitä sotatilaan julistamisesta työväen
järjestöille. Valtioneuvosto voi sotatilan ai
kana lakkauttaa esim. kaikki meidän työ
•väenythdistyksemme. Mutta laissa ei ole 
minkäänlaista määräystä siitä, kuka huoleh
tii sotatilan aikana näiden omaisuuksista. m. 
m. taloista, joita on useita satoja, jopa' tu
hansissa voidaan laskea niiden luku. Nämä 
talot siis saavat jäädä rap•peutumaan, vaik
kapa ne muuten sod:m hik-ityköeltä olisint
kin säilyneet. Ja lain määräyksellä, että 
kokousten pito, jotka vaikuttaisivat haitalli
sesti maan puolustukseen, voidaan asetuk
sella sotatilan vallitessa kieltää, tahdotaan 
kai tehdä kaikkinainen työväen järjestötoi
minta mahdottomaksi sotatilan vallitessa. 
Vaikkapa ei n~1illä kokonksilla olisikaan mi-



826 Tiistaina 15 p. mar.raskuuta 1~27. 
-·---~·---~- ---- -·----------------· ··----·· -------- ---·----··------ -----~···--·-

tään tekemistä maan puolustuksen kanssa, 
niin ne selitettäisiin kuitenkin sitä haittaa
viksi. Ja tietysti estettäisiin työväen jär
jestötoiminnan kanssa välittömässä yhtey
dessä olevan, nimittäin työväen sanomaleh
distön ilmestyminen sotatilan aikana, kos
kapa siihen tähtäävä .määräyskin on tähän 
lakiin otettu. Minun ei tarvinne tässä yh
teydessä monta sanaa selitykseksi sanoa, 
mitä tehtäisiin meidän ammatillisille järjes
töillemme sotatilan aikana, ainakin niille, 
joiden toimitsijoita voitaisiin vähänkin 
epä~llä kommunismiin taripuvaisiksi. On sel
vää, että nämä järjestöt lakkautettaisiin, ja 
toimitsijat pidätettärisiin. Tällä tavalla siis 
tehdään mahdottomaksi koko köyhälistön 
joukkotoiminta, vaikka ei olisikaan osoitet
tavana minkäänlaista syytä, johon toimen
pide voitaisiin perustaa. Ja jos nyt halut
taisiin, jota minä 'kyllä epäilen, olla niin 
'hienotun:t,eisia sosialidemokraattista !puo
luetta kohtaan, ettei sitä uskallettaisi suo
ralta kädeltä lähteä lakkauttamaan, niin 
kun• rajoitettaisiin sen toimitsijain liikku
misvapautta, johon tämän lain avulla kyllä ! 

on tilaisuus, silloinhan tehtäisiin sosialide
mokraattisen puolueen toiminta sotatilan ai
kana maihdottomaksi. 

J{un nyt siis katselee ja tarkastelee tätä 
kysymyksessäolevaa lakia, jonka yksityis
kohdista voisi esittää vielä monta muutakin 
kansallemme ja etenkin sen köyhälistölle 
turmio'llista koiMaa, niin ei voi tul1la muu
hun tulokseen, kuin että tähän lakiin on teh
tävä huomattavia muutoksia tai ellei porva
risto siihen taivu, kuten jo saattaa edellyt
tää valiokuntakäsittelyn y. m. perusteella, 
niin meidän sosialidemokraattien on esitet
tävä .lmlmannessa käsittelyssä tämä laki hy
iäWLväksi. 

Toivoisin kuitenkin. että eduskunnan 
enemmistö, vaikkapa sillä onkin omatunto 
verrattain paksunahkainen, ei ottaisi omal
letunnolleen niin suuren laittomuuden lail
listuttamista, kuin mitä tämä laki käsittelyn 
pohjana olevassa muodossaan hyväksyttynä 
tietäisi, vaan että eduskunta tekisi siihen 
sellaisia muutoksia, jotka saattaisivat sen 
edes vahänkään oil{eudenmukaiseksi. 

Ed. P e n n a ne n: Tämän asian käsitte
lyn eri vaiheissa on sosialidemokraattien 
puolelta jatkuvasti väitetty, että lakiehdo
tus useissa kohdin sallisi rajoittaa kansa
laisten ylei<>iä oikeuksia enemmän kuin 
sodan tai kapinan aikana julistetun sota-

tilankaan aik.ana olisi välttämätöntä. Lie
nee sentähden syytä vielä kerran huomaut
taa, miten poikkeuksellisten olosuhteiden 
varalle tällainen laki on ajateltu ja että 
lwkiehdotuksen säännöksiä on siis siinä va
lossa anosteltavakin. 

Vuoden 1922 valtiopäiville annetun, tätä 
asiaa koskevan hallituksen ,esityksen pe
rusteluissa huomaut.etaan jo, että äärim
mäisissä tapauksissa voipi sota luoda pak
kotilan, jossa on tarpeen alistaa kaikki 
käytettävissä olevat niin aineellis·et kuin 
henki&et voimat maan puolustuskykyä pal
velemaan, ja että täytyy, tarvittaessa jyr
kin:kin keinoin, tukahuttaa kaikki yrityk
set jotka ovat omiaan maan puolustusta 
heikentämään. 

Sotahan on kaikissa tapauksissa vakava 
koettelemus kansakunnalle ja jos rota 
luopi &ellaisen tilanteen, että valtakunnan 
päämies, tasavallan presidentti, katsoo val
takunnan puolustamisen tai oikeusjärjes
tyksen voimassapitämisen vaativan, että 
valtakunta tai osa siitä on julistettava 
sotatilaan, niin ovat olosuhteet silloin var
sin poikkeukselliset j>a kriitilliset. Tilan
teet voivat muodostua kysymykseksi elä. 
mästä tai kuolemasta, ,kysymykseksi kan
sakunnan kaikkiuhraavasta puolustustwh
dosta tahi valloittajan armoille jäämisestä. 
Sodanaikaisia tilanteita, niiden vaihteluja 
ja vaatimuksia ·ei tietysti voi edeltäkäsin 
tarkalleen arvioida. Hallituksella ja viran
omai·silla on oltava niin laajat ja riittävät 
valtuudet, ettei niiden puutteessa tapahdu 
maalle vahinkoa ja että yrityksetkin maan
puolustuksen vaikeuttamiseksi tai yleisen 
turvallisuuden vaarantamiseksi voidaan 
ajoissa ehkäistä. 

Tältä kannalta asiaa katsoen Qn lepää
mässä ollut lakiehdotus kaikilta kohdil
taan puollettavissa, myöskin 6 § m 2 mo
mentti. jonka suuri valiokunta ehdottaa 
poil'ltettavaksi. Kaikissa muissa kohdis
saan suuri valiokunta on yhtynytkin eh
dottamaan lakiehdotusta hyväksyttävruksi. 

Mutta suuri valiokunta on vastoin pe
rustuslakivaliokunnan ehdotusta katsonut, 
että laki on säädettävä valtiopäiväjärjes
tyksen 60 § :ssä määrätyllä tavalla eli siten 
kuin perustuslain muuttamisesta Qn mää
rätty. Tämän suuren valiokunnan ehdo
tuksen johdosta näyttää olevan syytä jo 
yleiskeskustelussa kosketella lrukiehdotuk
sen johtolap.settakin. 
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Hallitusmuodon 16 § :n mukaan voidaan 
lailla, siis tavalli.&essa laillJSäädäntöjädes
tyksessä, säätää kansalaisten yleisiin oi
keuksiin sellaisia rajoituksia, jotka s<;>dan 
tai kapinan aikana ja sotapalveluksessa 
oleviin nähden muulloinkin ovat välttä
mä;ttömiä. Kysymys on nyt siis siitä, 
ovatko ne rajoitukset, mitkä lakie~hdotus 
sisältää, pidettävät seHaisina välttämättö
minä, joista voidaan säätää tavallisella 
lailla. Perustuslakivaliokunnan mietintöön 
liittämässään vastalauseessa on ed. Estlan
der esittäJnyt mielipiteenään, että la:kiehdo
tuksen 25, 26 ja 27 pykäläin säiilnnökset 
ovat senluontoisia, että ne voidaan hyväk
syä ainoastaan siinä järjestyksessä kuin 
valtiopäiväjärjestyksen 60 § :ssä edellyte
tään. Näin hänen mielestään siitä syyst'ä, 
kun korvaus erinäisistä rajoituksista mää
rätään toisin ja alemmaksi kuin säännölli
sissä oloissa. 

Mitä tulee kiinteän omaisuuden pakko
lunastukseen, josta erityinen laki on ole
massa, Henee myönnettävä, että siinä käy
tettävän täyden korvauksen ja tässä laki
ehdotuksessa sanotun kohtuullisen kor
vauksen välillä saattaa oUa ero. Mutta 
arvioimisen varassa ovat lo·pulta;kin mo
lemmat, niin täysi kuin kohtuullinen. Se 
ainakin on varmaa, ja se minusta onkin 
tässä ratkaisevaa, että sotatilan aikaisessa i 
pakko-otossa -ei ole aikaa ,eikä mahdolli- II 

suutta s,oveltaa pakkolunastuslain moni
mutkaista menettelyä korvauks®kaan ar
vioimisessa. v,altion poikkeuksellisen suu
ret menot .s<ellaisena arkana tekevät myös
kin V'älttämättömäksi pysyä, kuten ehc1o
·t;ettu onkin, kohtuullis·eS!Sa korvauksessa. 
Se on myös asiallisesti oikeudenmukaista 
aikana, jolloin niin omaisuus kuin kaikki 
muukin kansalaisten henkeä myöten on 
vaarassa tuhoutua. 

Se, mitä tässä olen lyhykäisesti sam.onut 
lakiehd<>tuksen johtolauseesta, on minun 
omaa maallikkojärkeilyäni. Mutta ainakin 
€8ittämäni johtopäätös käypi yhteen usei
den lakimiestenkin käsityksen kanssa. 
Ovathan useat perustuslaki vali<>kUil1'll.an 
lakiemiesjäsenet katsoneet voivansa kan
nattaa perustusla:kivaliokunnan ehdotta
maa johtolausetta. Sama;nlainen on johto
lause ollut sekä 1922 että 1924 vuosien 
valtiopäiville jätetyissä hallituk8elll esityk
sissä, jotka molemmat Qilivat kaikissa pää
kohdissaan, myös 25, 26 ja 27 pykälien , 

kohdilla, samansisältöisiä lepäämässä ol
leen lakiehdotuksen kanssa. Ja kun hal
litus ensinmainitusta esityksestä oli pyytär 
nyt korkeimman oikeuden ja korrkeimman 
hallinto-oikeuden la:usuntoja, eivät nämä 
oikeudet kumpikaan eikä niiden y~sityis€t 
jäsenetkään lausuneet epäilyksen sanaa
kaan ·esityksen johtolause€n suhteen. 

On vielä mainittava, että myös lailnval· 
mistelukunta, jolle hallitus oli antanut teh
täväksi la:atia ehdotuksen laiksi sotatiLasta, 
luonnollise&ti hallitusmuodon 16 § :'ään no
jautuvaksi tavalliseksi laiksi, lainvalmis
telukunta ehdottaa 25-27 § :t a:sialliselta 
sisällöltään samanlaisina kuin ne ovat nyt 
käsiteltävänä olrvassa lakiehdotuksessa. 
Näin on asia aikaisemmin käsitetty. li
menneet epäilykset ja vastakkaiset kan
nanotot ovat myöhäissyntyisiä. 

Minä olen edelleenkin sitä mieltä, että 
lepäämässä olleen lakiehdotuks,en säännök
set ovat kaikki sellaisia että laki voidaan 
säätää tavallisessa järjestyksessä ja että 
mainitun lakiehdotuksen johtolausettakaan 
ei siis tarvitse muuttaa. 

Tässä koskettelemani tarpeelli&et <>ikai
sut suuren valiokunnan mietintöön tullaan 
ehdottamaan lakiehdotuksen yksityiskoh
taisessa käsittelyssä. 

Ed. Tuomi v a1a r a: Pyydän kiinnittää 
arv. eduskunnan huomiota siihen merlkityk~ 
seen, mikä lailla sotatilasta on maanpuolus~ 
tuksen. raulhanaikaisen valmåstelun kannal
takin katsottuna. Tällöin on huomattava, 
että vailkkakin kysymyksessäoletvan lain 
määräykset astuvat voimaan vasta kun maa 
on julistettu sotatilaan, on näistä määräyk
sistä suuri osa sellaisra, että niiden toimeen
pano edellyttää jo rauhan aikana suurta ja. 
monipuolista valmistelua. Tähän valmiste
luun on, ~aitsi sotilas-, myöskin siviiliviran
omaisten, jopa eräissä tll!pauksissa yksi
tyisten kansalaistenkin otettava osa;a. Mutta 
nyt on kuitenkin niin, että ennenkuin täl
la'iseen rauhanaikaiseen valmisteluun voi
daan edes ry!htyä, täytyy olla lakiin perus
tuvat ja lain soveltamista ~arten laaditut 
asetukset. Jos eduSkunta ei nyt hyväksy 
esilläoltwaa lepäämään jäoottyä ehdotusta 
larksi sotatilasta, ei edellämainittuja ase
tuksia voida antaa eikä maalllPuolustusta, 
mitä oleellisimmin koskevia valmistelutöitä 
suorittaa, jo'htaen tämä siihen, että puolus
tussuumlitelmien täytäntöönpano joutuu 
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mQnessa. j'a varsin tärkeässä suhte·e.ssa ky
seenalaiseksi. Esim. kysymyksessäolevan 
lai;n 20 § :ssä annetaan määräys automo
biiEen, muiden moott.Qrikulkuneuvojen, 
polkupyörien. ja lentokonerden luovuttami
sesta. Kun sodanajan armeijan muodosta
minen j)erustuu pakosta näihin luovutuik
siin, niin on selvää, että tässäkin suhteessa 
ol~si välttämätöntä suorittaa jo rauhan 
aikana ermms1a valmistelutöitä, m. m. 
mainitun, ma.teriaalin luetteloim:i:seksi ja. 
suhteellis;eksi jakamiseiksi. Kai:kki tämä voi 
tapahtua lain ja asetuks:en Ilohjalle perus
tuvaan sotilas- j.a siviiliviranomaisten kiin
teään yhteistoimintaan. Samaa on sanoHa
vaa myöskin 18 § :n 2 momentissa mainittu
jen l~ai:vojen ja. alusten y. m. luovuttami
sesta sQdanajan armeijaa varten. Lain 
21 § :n määräykset :liikenne- ja tiedoituslai
toksista edellyttävät myöskin asianomaisten 
laitost:en taholta sangen laajoja valmistelu
töitä jo rauhan aikana, jotta ne pystyisivät 
sodan sattues,sa tä.yttfunään kunnollisesti ja 
n01peasti ne telhtävät, joita menestyksellinen 
maanpuolustus niille asettaa. Lain 22 § 
esim. koskee te.ollisuuden, liike- ja talous
elämän mobilisointia. Tämänkin pykälän 
määräysten käytäntöönpane sillä tanlla, 
että se viipymä:t.tä. hyödyttää maanpuolus
tusta, edellyttää niinikään laajoja rauhan
aikaisia valmisteluja. 

Lain H, 24 ja 50 § :ien määräykset 
alueiden tyih•jentämisestä vaativat myöskin. 
että sotilas- ja siviiliviranomaiset yhteis
työssä keskenään ovat jo rauhan .aikana laa
tineet tätä tyihjentämistä kosikev,at yksityis
kohtaiset lakiin ja asetuksiin perustuvat 
suumiitelmat. 

Vielä pyyd:än kiinnittää eduskunnan huo
miota erääse·en seikkaan, joka myöskin vaa
tisi nyt esilläole;van lakiehdotuksen hyväk
symistä. Armeijan järjestelyä uusittaessa 
tultiin siihen .tulokseen, Pttä kalliiden rau
tatiejoukkojen ylläpitäminen muhan aikana 
voitaisiin korvata edullisimmin siten, että 
perustettaisiin liikekannallepanoosa rauta
teidert henlkill:öikunn.asta m uta1:iemuodoste1-
mia. Tällöin voitaisiin asevBlvolEnen aines 
kouluttaa muihin tehtäviin. Tältä kannalta 
lähtien valmisti yl'eisesikunta rautatielhalli
tuksen kanssa asetusehdotuksen, ohjesään- ! 

nön ja määrävahvuudet rautatierakennus
komppanioita ja liikennei!mm1ppanioita var- ' 
ten. Nämä jätettiin kiJJkulaitosministe
riölle käsiteltäviksi, kun luultiin, että täl
lainen asetus voitaisiin anta•a. Mutta oi
keuskansleri on asettunut sille kannalle, 

.. 

että tämänluontoinen asetus voi perustua 
vain lakiin sotatilasta. Tässä on jo tärkeä 
tosiasia osoittamassa esilläolevan lain hy
'Väksymisen vä1ttämättömyyttä. Sama on 
asianlruita niihin valmistelniihin nähden, 
joihin olisi rylhdyttävä tie- ja vesirakennus
ten hallituksen kanssa tierakennus- ja kor
ja,amismuodostelmien .perustamisesta jo rau
hanaikana. 

Vaikka voisi vielä mainita useita muita
kin kohtia, joiden täytäntöönvano edellyt
tää raulhanaikaisia v.almistelutöitä, niin 
riittärrevät jo nämä esittämäni se~katkin 
osoittamaan, että esilläiOlevan lakiehdotuk
sen raukeamin:en tietäisi sitä, että edus
kunta .ei anna vieläkään maanpuolustuksen 
1~auihanaikaise1le va,lmistelulle sitä poh:jaa, 
jolle sen on rakennuttava. ollakseen tar
peeksi tehokas vaaran uhatessa, sillä tämän 
lakiehdotuksen hylkääminen voi merkitä 
maan1p uolustuks,eUe hyvinikin arvc l u tta via 
seurauksi·a. 

On kyllä niin, että ·tämän lain hy'Väksy
minen säilyttää kaikkien kansalaisryhmien 
harteille huomattavia, jopa varsin raskaita
kin lisävelvollisuu:ksia yleisen vaamn uha
tessa. Mutta mehän tiedämme j·okainen, 
että se on kansamme olemas-saolon turvaa
miseksi Yälttämät,öntä, jon:ka vuoksi tällai
sen lain säätäminen on jo edellytetty halli
tusmuodossalkin. En Yoi pitää oikean,a va
semmiston väi.tettä siitä, että täHä lailla py
ritään kuristamaan työväestöä, sillä siinä 
ei aseteta ketään poikkeusasemaan, vaan 
vaaditaan lmikilta lisäuhra~ksia ja ponnis
tuksia kokonaisuuden hyväksi. 

Kun olen kuullut, että ruotsalaisen edus
kuntaryhmän maaseutuedustajat erikoisesti 
epäilevät tämän lain hyväksym~stä, pyydän 
lhuOJllauttaa, että me maalaisliittolaiset pi
dämme välttämättömänä, että vaaranalaisen 
tilan1teen aiiheurt:Jamat lisärasitukset :kaikille 
ja myöskin talonpoikaisväestölle malhdlolli
suuksien mukaan määritellään jo etukäteen, 
jotta ollaan niistä tietoisia' sodan sattuessa 
ja jotta myöskin voidaan jo rauhan aikana 
suunnitella maan.puolus,tuiksen vaatimat tär
keät valmistelutyöt, joita tuskin voitaneen 
kunnolla suorittaa enää siUoin, kun niitä 
tarvitaan. On vielä todennä;köistä, että ky
symyksessäol·evan lain olemassa:olo määräyk
sineen poistaa sitä mielivaltaa, }olka tällai
sissa vaikeissa tilanteissa ,pyrkii .aina esiin
tymään. 

Kun uskon, että ruotsa1lainen eduskunta
ryhmä ja sen maalaisväestön edustajatkin 
.pitävät yhtä tärkeänä kuin mekin maamme 
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puolustuksen saattamista maft1dollisimman 
tehokkaaksi tältäkin kohda.lta, toivon, että 
€duskunta syrjäyttämäHä .toisamoiset näkö
kohdat hyväksyy esilläolevan lakieihtQituk
sen sellaisena kun se on jätJetty lepäämään 
yli vaalien nyt koo1la1oleva1le eduskunnalle. 

Y1eiskeskustelu jutli.stetaan päättynee\k.si. 

P u h e m i e ·s: Asian käsittely keskeyte
tään nyi ja jatJke;ta.an, jos tila·isuutta •tulee, 
iltll!päiväistunnossa, mutta sitä ennen kum
minkin otetaan käsiteltäviksi kolmann,et kä
sittelyt. 

P u h e m i e s: Istunto keslmytetään ja 
jatketaan kello 8 tänään. 

Istunt1o keskeytetään kello 4.45 1. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

ke~llo 8 i. p. 

7) Vuoaen 1924 valtiopäivillä lepäämään 
jätetty ehdotu:. laiksi asevelvollisille 

anuettavista lomista. 

Mainittu lakiehdotus, jota on valmisoole
v.asti käsiteltu puolustusasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 5 ja suuren valiokunnan 
mietinni1ssä n :o 33, esitellään k o 1m a n -
teen käsittelyyn. 

P u h e m: i e s : Tloisessa ikäsittei.yssä hy
väksytty lakieihdotus voidaan nyt hyväiksyä 
tai hylätä. · 

~eskustelu: 

Puolustusminisoor,i Heinonen: Sen li
säksi, mitä lausuin lakiehdotuksen ollessa 
toisessa käsittelyssä, ·pyydän eduskunnan 
huomiota kiinnittää lain teknillisiin heik
lwuks.iin. Tältä kannalta katsoen täytyy 
valittaa,. että käsittelyn .pohjaksi asevelvol
listen loma-asia.s,sa ei alkuaan ole otettu 
hallituksen antll!maa esitystä, joka tarkoitti 
oikeuden myöntämistä sotilaspäällystölle 
myöntää lomaa enintään kolmeksi kuu
kaudeksi, milloin siihen erityisiä syitä on 
ja. olosuhteet sen sallivat, tarkempien ohjei-

den antamisen jäädessä halli1mollisten mäJä
räysten varaan. Siill'ä muodossa kuin laki 
nyt esiintyy, sisältää se säännöksiä, jotka 
luonteeltaan ovat sellaisia, että niiden paik
ka oikeastaan olisi .oleva lain täytäntöön~ 
ipano-ohjeissa. Sellaisena voidaan ,pitää, 
:paitsi lain 2 momentissa mainittua säån
nöstä jonkunlaisen tutkintolauta:kunnan 
edessä suoritettavista näytteistä, erittäinkin 
sä'ånn:östä siitä, että loma on myönnettävä 
:palvelusajan alussa,. siis a1okasaikana, joka 
nykyisin .on yhtä pitkä kuin sallittu loma
aika, puhumattakaan siitä, että se ajan
kohta, jona lomaa asevelvolliselle annetaan, 
or:, jos mikä.än, oleva la,in soveltamisalaan 
kuuluvan täytäntöönpanotoimen varassa. 
Säännös siitä, että loma voi tulla kysymyk
seen ainoastaan palvelusajan alussa, on pi
dettävä asiallisestikin ~päonnistuneena. Alo
kasaikahan on asevelvolliselle, sanoisinko, 
vaikeinta ja ankarinta aikaa, jona hänen 
oma vapaut,ensa on erittäin rajoitettu, 
jolloin hänen tulee .oppia ja tottua sotilas
kuriin ja järjestykseen, hänen entisistä 
oloistaan tykkänään poikkeavaan kasarmi
elämään ja jolloin hänelle opetetaan tär
k>eimmät hän-en vastaista palvelustaan kos
kevat ähjesäännöt ja mäiäräykset. Aiokas
aika kasarrnissa. on sotapalvelusta, j.olla suo
jelu.skunnissa ei ·ole vastinetta, mutta jonka 
läpikäymistä armeijassa pidetään väittä
mä ttömänä asevei vollisten kehi ttymiseksi 
hyviksi sotilaiksi niin hyvin yksil<:iinä kuin 
joukkoina. Jos lomaa kerran 1 mom-entissa 
mainituilla 'Perusteilla on myönnettävä, 
niin tarkoituksenmukaisintahan olisi, että 
se annetaan sellaisena aikana, jona koulu
tus armeija:ssa käsittä:ä p•ääasiassa sitä alaa, 
jolla asianomainen asevelvollinen jo suoje
luskunnassa tai muuten on saanut v:almis
tavaa. opetusta. Tämä aika. ei useinkaan 
satu yhteen alokasajan kanssa. 

Asev,elvollisuuslain 55 § :ssä pannaan ai
van erikoinen paino sille seikalle, että re
serviupse.eriksi koulutettava asevelvollinen 
ennen kouluun komentamista on ,palvellut 
joukko-osastossa vähintään 3 kuukautta, se 
tahtoo sanoa, vähintään alokasajan. Käy
tännössä tämä aika on 3-6 kuukautta, 
.minkä jälkeen reserviupseeriksi koulu~ 
tettava oltuaan 6 kuukautta reserviupse.eri
koulussa vielä palvelee ennen ,palvelus
aikansa päättymistä jouk:ko-'<Jsastoissa 3-6 
kuukautta ja on tänä aikana tilaisuudessa 
käytännössä soveltamaan ja tietoisuuteensa 
juurrut:tarnaan .sitä oppia ja opetusta, joka 
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hänelle reserviupseerikoulussa on annettu. 
Seuraus siitä, että loma on myönnettävä: 
palV'elusa,jan alu.s.sa sekä siitä, että asevel
>'Ollisuuslain 55 § :n mukaan reservi
upseeriksi koulutettavan asevelvollisen on 
palveltava j<Ouk!ko-osastossa vähintään 3 
kuukautta, ~on siis useissa tapauksissa oleva 
se, että tämän lain perusteella lomaa saanut 
asevelvollinen vasta 9 kuukauden kuluttua 
voidaan määmrutä rese.rviupseerikouluun ja 
sen suoritettuaan h!änellä palvelusajan um
peenkulumisen takia ei enää olekaan tilai
suutta saada joukko-osastossa<an sitä käy
tännöllistä harj.oitusta, jota i1man hänen re
serviupseerikoulutuksensa jää vaillinai
seksi ja myöhemmin ~häneltä unohtuu. Jos 
siis loma ,on myönnettävä palvelusajan 
alussa, niin olisi asevelvollisuuslain 55 § :ssä 
mainitusta v<ähintään 3 kuuka.uden palve
lukisesta joukko-osastossa samalla ollut luo
vuttava ja asevelvollisuuslaki tässä kohden 
muutettava. 1\tlissä Ill'äärin tällainen muutos 
rain 55 § :ään olisi reserviu:pseerikoulutuk
se1le onneksi, jääköön tässä yhteydessä mai
nitsematta. 

1\tlutta edelleen lähemmin tarkastellessa 
esilläolevaa lakia, huomaa, että se sallii ase
-velvolliselle myönnettävän lomaa niin pit
käksi ajaksi, jota_ lainla.atijat itsekä!än tus
kin lienevät ta11koittaneet. Tähän saa:k!ka on 
ainakin julkisuudessa ollut puhe ainoastaan 
3 kuukauden pisimmästä loma-ajasta.. Itse 
asiassahan laki kuitenkin sallii loman myön
tämisen aina kuuteen kuukauteen asti sa
malle asevelvolliselle. Lain 1 momentissa 
,puhutaan n~im. ennen !palvelukseen astu
mista valmistavan koulutuksen perusteella 
annettavasta niinkuin näyttää pakollisesta 
lomasta kolmen .kuukauden ajaksi palvelus-
ajan alussa. 1\tlutta jos sama asevelvollinen 
palvelukseen jälleen astuttuaan sotilaalli
sissa kilpailuissa osoittautuu eteväksi tai 
muuten kunnostautuu, niin voi hän saada 
lomaa jo ennen annetun loman lisäksi, edel
leen aina kolmeen kuukauteen asti, jolloin 
tullaan siihen, että tällainen asevelvollinen 
itse teossa pääsee puolta vähemmällä to
dellisella palvelusajalla kuin muut asevel
volliset. Ellei tämä. ole ollut Iainlaatijan 
tarkoitus, antaa lain sanamuoto kuitenkin 
mahdollisuuden tällaiseen tulkintaan. 

Pysyn siis edelleen siinä käsityksessä, 
jonka asian tok-essa käsittelyssä toin i1mi 
nim. että asevelvollisten. lomakysymys niin 
läheisesti liittyy yhteen koko .palvelusaika-

kysY'myksen kanssa, että se on val
misteltava yhdessä palvelusajan yleisen 
lyhentä,miskysymyksen yhteydessä ja 
tällöin on myöskin tarkastettava ja 
laadittava muutokset, joita asevelvol-
lisuuslakiin tämän takia on tehtävä. 
Armeijan UJpSe.eriston keskuuda.<:Sa on ole
massa eri mielipiteitä kysymyksessäolevan 
lain tarpeellisuudesta. Olen kuitenkin saa
nut selville, että yleensä kaikki ne upseerit, 
jotka ovat tekemisissä koulutuksen kanssa, 
hyvin epäilev<ästi suhtautuvat lakiin tai 
EU<Oraan vastustavat sitä. Toiset ovat tämän 
käsityksensä tuoneet julki hyvin huolestu
neina siitä häiri.östä, mitä tämä laki voi
maan tultuaan armeijan koulutuksessa tuot
taa. 

'l'ätä käsitystäni todistaa myöskin se, että 
vaikka voimassaolevan asetuksen mukaan 
voidaan lomia myöntää aina 2 kuukauteen 
asti, tätä oikeutta on hyvin varovaisesti käy
tetty ja suurin osa tähän asti myönnetyistä 
lomista on kestänyt 1-3 viikkoon. Tämän 
valaisemiseksi pyydän esittää taulukon, 
joka puolustusministeriössä on kerätty j•a 
joka osoittaa myönnetyt lomat tämän vuo
den kolmannen vuosineljänneksen aikana. 
Tähän vuosineljännekisoon on luettu mu
kaan ne asevelvolliset, jotka ovat astuneet 
palvelukseen kesäikuussa.. Kaikki1mn on 
mY'(innetty tänä aikana lomia yhteensä 262. 
Näistä on myönnetty 1 divisionassa 64, 2 
divisionassa 12,8, 3 divisionassa 26, jääkäri
,priJ\jaatissa 2S, ratsuväkiprikwa:tissa 11, 
meripuolustuksessa 7. Jos tarka,<jtelemme 
sitten loman pituutta, niin huomaamme, että 
50 ta.pauksessa on loman .pituus ollut enin
tään 1 viikko, 99 tapaukEessa 1-2 viikkoon, 
59 taipauksessa ~-::5 viikkoon, J7 tapauK
sessa 3-4 viikkoon, 1 tll!pauksessa 4/5 viik
koon, 4 tajpauksessa 5--6 viikkoon, 8 ta
,pauksessa 6-7 viikkoon ja 4 tmpauksessa 
7-8 viiklkoon. Jos otamme nämä luvut 
prosenteissa, huomaamme siis, että tätä: 
lyhintä lomaa yhteen viikkoon on saanut 
19.1 %, 1-2 viikkoon 37.8 %, 2-3 viik
koon 22.5 %, 3-4 viikkoon 14.2 %, 4-5 
viikkoon 0.4 %, 5---,6 viikkoon 1.5 %, 6-7 
viikkoon 3 %,. 7-8 viikkoon, eli siis sitä 
pisintä lomaa, mitä asetuksen mukaan nyt 
voidaan myöntää, on nauttinut 1.5 %. 

Tämä osoittaa siis, että armeijassa hyvin 
varovasti koulutussyistä nytkin jo käytetään 
sitä oikeutta, minkä asetus sallii lomien 
myöntämiseen. 
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Jos sitten tarkastelemme, minkä verran 
loman saaneita on suojeluskunlalaisia niin 
saamme seuraavat luvut: 

I ..oman saaneita oli suo.ieluskuntalaisia 
kaikkiaan 215. Näistä oli 1 ctiv1sionassa 
55 eli 85.9 %, 2 divisionassa 114 eli 
89.o6 %, 3 divisionassa 21 eli 80.8 %• 
jääkäriprikaatissa 10 eli 38.5 %, ratsuväki
prikaatissa 10 eli 90.8 %, meripuolustuk
sessa 5 :eli 70.14 %. Yhteensä siis suojelus
kuntalaisia kaikista loman saaneista 
82.96 %. 

Jos laki tulisi hyväksytyksi tulisivat la
mat eP'äilemättä pid~nnetyiksi ja niiden 
lukumäärä my,öskin lisääntymään. Käy
tännössä tämä toisi eri tahoilta saamieni 
tietojen mukaan armeijan koulutuksessa 
arvaamatonta haittaa ja aiheuttaisi monen
laisia vaikeuksia ellei samalla muutettaisi 
asevelvollisuuslakia. 

Olen sitä mieltä, että ,palvelusaika armei
jassa on yleensä saatava lyhenemään armei
jan kuntoisuuden siitä kuitenkaan kärsi
mättä ja lomakysymys tämän yhteydessä' 
myösikin saatava tyydyttävään ratkaisuu!l~ 
mutta sitä ei voida tehdä esilläolevan lam 
avulla. 

Toivon siis, että eduskunta hylkää esillä~ 
olev,an la:kiehdotuks.en. 

Pääministeri T a n n e r: Herra puhe
mies! - Eduskunta on vuoden 19216 valtio
päivillä kehoittanut hallitusta ,valmista
maan ja eduskunnalle antamaan esitykse!l 
sellaisten muutosten tekemisestä asevelvolh
suuslakiin, että asevelvollisten palvelusaikaa 
vuoden 1930 alusta lukien nykyisestään 
lyhennettäisiin". Tätä kehoitusta noudat
taen on hallitus asettanut komitean valmis
tamaan asiaa, ja on lromitea työssään edis
tynyt niin pitkä:lle, että läheisessä tule,vai
suudessa voidaan odottaa sen ehdotusten 
joutuvan eduskunnan käsiteltäviksi. Silloin 
tulee eduskunnalla olemaan tiLaisuus määri
tellä kantansa asevelv<Jllisten palvelusaikaa 
koskevassa kysymyksessä koko laajuudes
saan. 

Nyt käsiteltävänä oleva la:ki asevelvolli
silla annettavista lomista tulisi hallituksen 
käsityksen mukaan hyväJksyttynä vaikealla 
tavalla häiritsemään pyrkimyksiä yleisen 
palvelusajan lyhentämiseksi, mitkä pyrki
mykset muodos:tavart tärkeän osan hallituk
sen ohjelmasta. Kun lakiehdotus sen lisäksi, 
kuten puolustusministerin äsken antamasta 

lausunnosta selviää, on rakenteeltaan heikko 
sekä on omansa aikaansaamaan sekaannusta 
ja tyytynnättömyyttä armeijassa, katsoo 
hallitus täytyvänsä vastustaa sen hyväksy
mistä. Hallituksen puolesta on minun tä
män johdosta ilmoitettava, että hallitus 
odottaa eduskunnan hylkäävän lakiehdotuk
sen samoinkuin että hallitus pitää tämän
suuntaisen ratkaisun siksi tärkeänä, että se 
tekee siitä luottamuskysymyksen. 

Riksdagen har i år uppmanat regeringen 
att utarbeta och till rik.sdagen överlämna 
prop~sition angåen~e sådana ~dri~ga;r i 
värnpliktslagen, var1genom de varnphktlges 
tjänstetid från ingången av år 1930 bleve 
förkortad". Med beaktande av denna upp· 
maning har regeringen tillsatit en kommitte 
för att bereda ärendet, och har kommittens 
arbete fort:skridit därhän, att dess förslag 
inom en nära framtid torde kunna föreläg
gas riksdagen till behandling. R~ksdagen 
skall då äga tillfälle att bestämma sm stånd
punkt till frågan om de värnpliktiges 
tjänstetid i hela dess vidd. 

Nu föreliggande lag om beviljande av per
mission åt värnpliktige skulle enligt rege
ringens uppliattning, om sagda lag bleve 
godkänd, störande inverka på strävandena 
för en förkortning av den aUmänna tjänste
tiden, vilka strävanden bilda en viktig del 
av regeringerus program. Då lagförslaget 
därjämte, såsom av försvarsministerns nyss 
avgivna ytitrande framgår, är tekniskt svagt 
samt ägnat a:tt vålla förvirring och missnöje 
inom a11men, anser sig regeringen böra mot
sätta sig dess antagande. Jag får med hän
syn härtill å regeringens vägnar meddela, 
att regeringen motser det riksdagen måtte 
avböja lagförslaget såväl som att regeringen 
anser ärendets avgörande i sådan riktning 
vara av den vikt, att densamma därav gör 
en fråga om förtroende. 

Ed. V i r k kun en: Herra puhemies! 
Herra pääministeri on juuri sanellut edus
kunnan edessä ultimaattuminsa, vaatien 
eduskuntaa asettumaan polvilleen hänen ja · 
hallituiksen eteen. Herra päänlinisterin pe
rustelut sille päätökselle, jol1ka hallitus on 
tehnyt tämän asevelvollisten lomia koskevan 
kysymyksen asettamisesta kabinettikysy
'mykiseksi, ovat tosin hyvin vähäiset ja köy
'hät. Sitävastoin on herm puolustusminis
teri edellisessä istunnossa ja nyt tässä istun
nosaakin esittänyt eduskunnalle <:>nemmän 
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ainehistoa, jotta eduskunta sen perustuk
sella saattaa tehdä ratkaisunsa sen vaati
muksen suhteen, min:kä hallitus nyt edus
kuiiDalle on esittänyt. On tarpeellista, 
ennenkuin eduskunta käypi ratkaisemaan 
asiata, katsella niitä perusteita ja väitteitä, 
'joita erittäin herra puolustusministeri on 
täällä esittänyt. Minussa on kuullessani 
herra puolustusministerin lausuntoa viime 
istunnossa j.a myöskin nyt hänen uutta jat
kolausuntoansa tässä istunnossa, yhä enem
män vakiintunut se käsitys, että useimmat 
hänen väitteistänsä, mikäli minä saatan kä
sittää, eivät kestä asialliS€n tarkastuksen 
edessä. Hän vaatii lain hylkäämistä sellai
silla perusteilla, jotka käsittääkseni eivät 
pidä paikkaansa. Minä tahdon todistaa 
näitä väitteitäni. 

Ensimmäinen peruste, minkä herra puo
lustusministeri esitti .edellisessä istunnossa, 
vaatii erikoista huomiota. Vaikka herra 
puolustusministeri tahtoo hylätä nyt ratkai
suunsa tulleen lain, niin kuntoisuuslomia 
asevelvollisille hänen mielestänsä ei kuiten
kaan tarvitse lopettaa. Ne voivat hänen 
mielestänsä jatkua myöskin tästä nyt esillä 
olevasta laista riippumatta. Puolustusminis
teri Vla.kuuttaa, että kunto1suuslomia voitai
siin voimassaolevan asetuksen mukaan 
myöntää, kuten tähänkin asti on ollut käy
täntö, enintään kahdeksi kuukaudeksi. Näin 
v_~~ttäessä~ herra ministeri kuitenkin jät
taa huomwonotta.matta seuraavat tosiasiat. 
'Käytäntö, joka asevelvollisille myöntää 
1omia, liikkuu tätä nykyä, niinkuin herra 
puolustusministeri vallan hyVin tietää var
sin horjuvalli pohjalla. · Tilanneha~ on 
seuraava. Voimassa olerva vuoden 192.2 ase
velvollisuuslaki ·ei sisällä nimenomaista 
s~ännöstä asevelvollisille heidän palvelus
aikanansa vrukinaisessa väessä annettavista 
lom1sta. Tämä on sitä enemmän huomat
tavaa, kuin vuoden 1878 asevelvollisuus
laissa tä.tä tarkoittava säännös oli. Ja sa
manlainen oli myöskin vuoden 1<919 väli
aikaisessa asev·elvollisuuslaissa. Tämä mer-

. kittävä puutteellisuus ja aukko voimassaole
vassa asev.elvollisuuslaissa on aikaisemmissa 
hallituksissa tunnettu hyvin kiusallisena 
niinkuin herra puolustusministeri ehkä 
~yöskin tietää, vaikka se nykyistä hallitusta 
Ja puolustusministeriä ei näytä huolestutta
van. Puolustusministeri kumminkin täällä 
jo mainitsi, että toukokuussa 19.24 silloinen 
hallitus antoi puheenaolevan puutteen pois-

tamiseiksi esityksen eduslnamalle. Puolus
tusministerinä, joka esityksen antoi, oli 
silloin laintunteva mies, tuomari Ivar .A!mi
noff. Puolustusministeri Aminoffin perus
teluissa on varsinkin seuraava kohta huo
mattava. Hän sanoo näin: ,Vaikkakin voi
'massao1evasta asevelvollisuuslaista puuttuu 
'puheenalaista lomaa koskeva säännös, ei 
tä.stä seikasta ku'illillinka.an ole katsottu 
ehdottomasti voitavan vetää sellaista johto
päätöstä, että uusi asevelvollisuuslaki olisi 
poistanut mahdollisuuden antaa tällaisia 
'helpotuksi,a asevel:vollisuuden suorittami
sessa.'' Silloisen puolustusmini.sterin mie
'lestä ei siis e h d o t t o m a s t i voida vetää 
sellaista johtopäätöstä, mikä tässä mainit
tiin. Mutta tämän varsin voimaperäisen sa
nan käyttäminen osoittaa toisaalta, että sil
loinen ruin1steri Aminoff katsoi, että lomien 
'myöntäminen, kun siitä kokonansa puuttuu 
säännös asevelvollisuuslaissa, liikkuu sillä 
rajalla, jonka ulkopuolella hallitus ja armei
jan viranomaiset toimivat laittomasti. Herra 
puolustusministeri, kenties hallituskin, tun
tenevat, että korkeimmat oikeusviranomai
set ovat mainitun asev-elvollisuuslaissa ole
van aukon takia suuresti epäillen suhtautn
neet asevelvollisuuslomien antamisen käy
täntöön. Tämän takia ovat vuoden 1924 pu~-
1ustusministeri ja hallitus katsoneet tarpcel
'liseiksi, että periaatteellinen kysymys ase
velvollisuuslomien myöntämisestä ratkais
taan eduskunnan myötävaikutuksella. Sa
maan aikaan kuin tämä hallituksen esitys 
annettiin toukokuussa 1924, jätettiin edus
'kunnalle myö.skin se eduskuntaesitys, jonka 
tuleminen laiksi nyt on ratkaistav:ana. Mo
lemmilla' oli sama päätarkoitus: .saada sel
vyyttä tähän sekavruksi ja kiusalliseksi käy
neeseen tilanteeseen. 

Nykyinen hallitus ja puolustusministeri 
empimättä suosittelevat nykyistä laittomuu
den rajalla liikkuvaa käytäntöä huoletto
masti jatlmttavaksi. Herra puolustusminis
teri on lausunut edellisessä istunnossa: 
Voimassao1evan asetuksen mUJkJaan voidaan 
nimittäin asevelvollisille jo nyt kuntoisuus
loma myöntää enintään kahden kuukauden 
ajaksi; ja jos nyt asian ratkaisu tällä kertaa 
lykättäisiin, niin puolustusministeri lisää: 
Tämän takia lyhyt viivytys asian ratkai
sussa ei aiheuta myö&k:ään käytännössä mi
tään vaikeuksia. Mutta onko asetuksen 
sovelluttami.sen jatkaminen oleva mahdol
lista, kun asia on lainsäädäntötietä ollut 
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että minä olen itseltäni kysynyt, ovatko 
hallitus ja puolustusministeri olleet tie
t,oisia tämän kysymyksen oikeudellisesta 
puolesta. Kun kumminkin herra puolus-
tUSill1inisteri äskeisessä lausunnossa its·e 
osoitti tuntevansa vuoden 1924 hallituksen 
esityksen, niin sitä enemmän minä jääm. 
kysyväiseksi herra puolustusministerin 
esiintymisen edessä. Jos hallitus on ollut 
tästä asian tilasta tietoinen, kuinka 0111 

mahdollista, että hallitus itse keveällä mie
lellä, jotten sanoisi kevytmielisesti, syr
jäyttää ja eduskuntaa ei ainoastaan ke
hoittaa, vaan vieläpä mitä ankarimmalla 
painostuksella suorastaan vaatii syrjäyttä
mään kaikki oikeudelliset näkökohdat, 
joita aikaisemmin minä, niinkuin olen 
täällä esittänyt, entinen puolustusministeri 
Aminoff on pitänyt niin velvoittavina, että 
hän ainoastaan suurimmalla epäröimisellä 

kerran eduskunlllassa käsiteltävänä, jos 
-eduskunta, niinkuin herra puolustusminis
teri ja hallitus haluruvat, hylkää tämän laki
-ehdotuksen? Voidaan ehkä ajatella mahdol
liseksi sitä, että kun eduskunnalla ei ole 
<Jllut tilaisuutta asiaa käsitellä, tämä käy- 1 

tän.tö on saanut, vaikka viranomaisten suu
resti epäillessä, kumminkin tapahtua. Mutta 
voidaanko, minä kysyn uudelleen, ajatella 
mahdolliseksi, etttä eduskunnal-ta pyydetään 
'tämän aukon täyttämistä lainsäädännössä 
tai lain tulkintaa, mutta eduskunta kiel
'täytyy, niinilruin hallitus nyt, ihmeellistä 
sanoa, sitä neurvoo ja sitä vaatii ja lain hyl
käämisen jälkeen hallitusvalta rauhallisesti, 
ikäänkuin ei mitään olisi tapahtunut, jatkaa 
yksistään asetukseen pohjautuvaa käy
täntöä? Voidaanko, minä kysyn, tällaista 
tmenettelyä aj!Vtella mahdolliseksi? Siihen 
kysymykseen minä puol-estani WJ.staan kiel
teisesti. 1 on katsonut voivansa noudattaa 1923 vuo

den asevelvollisuuslain sovelluttamista 
koskevll!n asetuksen 155 § :ää, j·oka koskee 
asevelvollisten lomia. Tämän oikeudellisen 
näkökohdan ovat minun nähdäkseni myös 
kokonaan syrjäyttäneet ne porvarillis-et 
·edustajat, jotka puolustusasiainvaliOlkun
nassa ja eduskunnassa ovat asettuneet sosia
lidemokraattisen puolueen ja hallituksen 
vaatimusta täyttämään. 

Puolustusministeri ehkä lroettaa tähän 
.sanoa: Kun näin kauan tätä käyt!intöä 
on laillisuuden kannalta epäilyttävästi so
vellutettu, niin voitaneen sitä vielä jonkun 
aikaa jatkaa. Niinkuin huomautin, tällainen 
viittaus onkin puolustusministerin edelli
sessä lausunnossa annettu. Mutta tämä on 
nähdäkseni vaarallinen kanta, ja se on 
myös kestämätön. Jos eduskunta nyt hyl
kää tämän lain, minä uudistan vielä, ihmeel-
1istä sanoa, hallituksen vaatimuksesta, niin 
:ei ha'llitukselJJa nähdäkseni enää ole oleva 
mahdollisuutta asevelvollisuuslomien anta
mista jatkaa hallinnollisen asetuksen perus
teella. Minä pelkään, että puolustusminis
'teri lupailee liikaa, ik:un hän vakuuttaa mah
dollisaksi näissäkin oloissa jatkaa hallinnol
lisen asetuksen voimassapitoa vielä senkin 
jälkeen, jos eduskunta hylkää lakiehdotuk
sen. Mitähän herra puolUSitusministeri sa
noisi, jos eduskunta ensin taipuisi hallituk
sen väkevän painostuksen alle, mutta sitten 
ehkä joku oikeusviranomainen, jonka nelt'Voa 
puolustusministerillä on syytä kuunnella, 
hänelle selittäisi, että sen jälkeen kun edus
kunta on hylännyt .Lakieib.dotulffien, ei hal
'linnollista aootusta enää voida sovelluttoo. 

Hallituksen ja herra puolustusministe
rin esiintyminen on mielestäni, kun ,se, 
asian oikeudellisen puolen ollessa näin va
kav•a, kuin miksi minä olen sen esittänyt, 
kepeällä mielellä vaatii lakiehdotuksen 
hylkäämistä, vieläpä kabinettikysymyksen 
uhalla, on ollut minulle niin merkillinen, 

Minä siirryn toiseen asiwan. Kun ase
velvollisten lomia minun käsittääkseni ei 
voida enää, jos eduskunta hylkäisi tämän 
lakiehdotuksen, järjestää vuoden 1923 ase
velvollisuusasetuks·en 155 § :n mukaan, niin 
lyyhistyy olemattomaksi herra puolustus
ministerin toinen perustelu, joka oli ainoa, 
minkä herra pääministeri julkilau.surrnas
saan esitti. Puolustusministeri esittää 
näet: ,Kun asevelvollisten lom!llkysymys 
liittyy hyvin läheisesti yhteen palvelus~ 
aikakysymyksen kanssa, niin tämän takia 
ei pitäisi hyväksyä mitään uutta lakia ase
velvollisten !omista, ennenkuin edellä mai
nittu komitea on saanut ehdotuksensa val
miiksi.'' Tämäkin puolustusministerin pe
rustelu on minusta varsin heikko. En
sinnäkin vaikuttaisi puolustusministerin 
nyt pyytåmä ja ehdottama lykkäys toden
näköisesti sen, että puolustusministerin 
ehkä olisi pakko kokonaan lakkauttaa 
toistaiseksi asevelvollisuuslomat ainakin 
siksi aikaa, kunnes hän saa siitä eduskun
talain, jota hän nyt halveksii. Mutta toi
seksi ei ole käsittääkseni niin, kuin puo-

105 
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lnstusministeri väittää, että muka asevel
vollisten lomakysymys liittyy hyvin lähei
sesti yhteen palvelusaikakysymyksen kans
sa. Niillä a8evelvollisuuslomilla, joista nyt 
varsinaisesti on kysymys, nimittäin n. s. 
kuntoisuusliJmilla, on ja on oleva asevel
vollisuuspalveluksen suorittamis•essa oma 
itsenäinen merkityksensä ja se on suhteelli
sesti riippumat<m. palvelusajan pituudesta, 
vaikka tietenkin kumpaisellakin on myös
kin kosketuskohtia. 

Minä koetan osoittaa, että näin on laita. 
Minä tulenkin nyt niihin pain.avimpiin 
asioihin, jotka minä puolestani asetan etu
alalle asevelvollisuuslomia koskevaa ·kysy
mystä selvitettäessä. Niin suuri merkitys 
kuin minun on täytynyt antaa myöskin 
edellä esittäimilleni enemmän muodollisille, 
oikeudellisil1e tosiasioille, niin on kummin
kin tämän kysymyks·en asiallisilla näkö
kiJhdilla ratkaiseva merkitys. Mirnä en voi 
ymmärtää muuta kuin että puolustusmi
nisterin ja hallituksen kannanotto, kun he 
va.ativat tätä lakiehdotusta hylättäväksi, 
·on asiallisestikin katsoen en.immiSisä suh
teissa heikko. Puolustusministerin lauslm
to tänä iltana oli asiallisempi kuin hä:nen 
lausuntonsa edellisessä istunnossa. Se, 
mitä me silloin kuulimme, oli pääasialli
sesti agitatoorista hyökkäystä . suiJjelus
kuntia vastaan, jotenkin tavalli-seen va
semmistomalliin. Puolustusministerin ta
holta tehtynä tällainen hyökkäys vaatii 
enempi huomiota, kuin jos sen j·oku toinen 
sosialidemokraat:tis.en puolueen tai ryhmän 
jäsen tekisi, puhU!IIl•attakaan kommunis
teista. Eräässä aikaisemmassa eduskunta
istunnossa, jossa minulla oli tilaisuus herra 
puolustusministerin kalllSSa vaihtaa aja
tuksia suojeluskunta-asiassa, minä rohke
nin mainita niistä toiveista, joita herra 
puolustusminist·erin erinäiset esiintymis·et 
minussa olivat herättäneet. Minusta näyt
ti mahdolliselta, niinkuin se olisi ·Ollut 
suuresti toivott·avaa, että herra puolustus
ministeri olisi voinut tärkeäss1ä ja kor
keassa asemassaan edullisesti sovitella ja 
oikaista niitä ristiriitaisia ja vääriä käsi
tyksiä, joita suojeluskunnista on sosialid•e
mokraattisessa puolueessa. Tämä sovitte
lutoimi olisi minun mielestäni ollut sosiali
demokraattisen puolueen minis>terin arvoi
nen teht1ävä ja se hänelle olisi ollut vaii"
moon kunniaksi. Klm kuulin viime istun
nossa herra puolustusministerin hyök•kää-

.. 

vän ja, minun täytyy lisätä, aivan vaaran 
lausunnon, minä en voinut muuta kuin to
deta mielipahakseni, että herra puolustus
ministerikin oH nyttemmin suojelusku:nta
asiassa luisunut vaselllllliston epäoikeute
tuille ja kestämättömille asemill.e. J,a tätä 
minä syvästi valitan. 

Minä käynkin nyt lähemmin herra puo
lustusministerin Jan!'luntoon käsiksi. Hän 
sanoo näin: ,On vielä toisiakin syitä, jot
ka painavasti vaikuttavat esillä olevan la
kiehdotuksen hyväksymistä vasta,an. Yleis
esikunnan päälliköltä saamieni tietojen 
mukaan tulisivat suojeluskrmtalaiset etu
päässä tätä lomaa nauttimaan. Tämä on 
luonnollista, koska muille ei ole mahdollis
ta ennen sotapalvelukseen asturllista saa
da sellaist-a valmistavaa koulutusta palve
lustehtävissä, jota lain mukaan loman 
saanniseksi vaaditaan. Alokkaat jaettai
siin siten kahteen luokkaan, joista tois.et 
saisivat loman toisten suorittaessa kaikki 
rask~:tan alokasajan tehtävät, ollen alttiina 
terveydellisille y. m. vaaroille, jotka ovat 
omiansa juuri alokasajalle.'' Niinkuin kuu
limme, herra puolustusministeri äskeis-essä 
lausunno.ssa.an hiukan kehitti tätä samaa 
kohtaa aikaisemmassa lausunnossaan. 

Mitä nyt ensinnä tulee siihen auktori
teettiin, johon puolustusmi·nisteri vetoaa, 
yleisesikunnan päällikköön, niin kaikella 
kurmioituksella hänen asiantuntemuksel
leen on sanottava, ettei hän ole mikään 
auktoriteetti, silloin kun on kysymyksessä 
ratkaisussaan olevan eduskuntaesityksen 
laintulkitseminen tai kysymys tämän lain 
sovelluttamisesta. Millä tavalla tärrnä laki 
on tulkittava ja sovellutettava, sen kysy
myksen ratkaisevat toiset, kuin yleisesi
kunnan päällikkö. Hena puolustusminis
teri mainitsee äsken, että armeijan upsee
rist.on 'keskuudessa on olemassa eri mieli
piteitä tämän lain soveltuvaisuude1sta. Sen 
minäkin tiedän, luulen tietäväni senkin, 
että myöskin ylelllmissä johtavissa upsee· 
reissa on tämän lakiehdotuksen kannatta
jia. Mutta onhan myönnettävä, ja sen 
on puolustusministeri täällä esittämällään 
taulukolla todistanutkin, että suojduskun
tal.aiset asevelvollis·et ainaJkin aluksi tuli
sivat runsaammin kuntoisuuslomaa naut
timaan. On kumminkin huomattava, että 
herra puolustusministerin taulukossa esiin
tyvistä 262 kuntoisuus1oman S!lianeesta ase
velvollisesta, jos minä oikein laskin, 215 
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on suojeluskuntalaista, siis varmaan mo
nesta, monesta sadasta nykyjään armei
jassa asevelvollisuuttaan suorittavasta 
suojeluskuntalaisesta ainoasta;an suhte.elli
sen .pieni osa on kyennyt kuntoisuuslo
maansa suorittamaan. Jo tämän tosisei
kan olisi mielestäni pitänyt panna herra 
puolustusministerin t<>isin tavoin ajattele
maan ja arvostelerrnaan asiaa. Eivät heti
kään kaikki suojeluskuntalaiset ole nyt
kään kyenneet kuntoisuuslomaansa saa
maan ja varsin useat ei-suojeluskunt.alai
s:et, 47, jos minä oikein laskin, 18 %, ovat 
sen kyemle•et suorittamaan huolimatta sii
tä, etteivät ·ole suojeluskuntiin kuuluneet. 

Ennenkuin menen eteenipäin, on minun 
selvitettävä eräs silvullinen kysymys, joka 
kuitenkin ehkä osottautuu tärkeäksi, v.ar
sill'kin ihuomioonottaen eräi.tä sanoja herra 
puolustusministerin äskeisessä lausunnossa. 
Kolme vuotta sitten tapahtuneessa tämän 
saman asia.n käsittelyssä on ainakin joku so
sialidemokraattisen .ry(hmän silloinen jäsen, 
·j1oka nylcyjäänkin on tässä ·edusikunn:aSSia jä
senenä, julkisesti lausunut, että hän voisi 
!hyväksyä l!mllituksen esityksen sanamuodon 
tässä lainsruäd:ännössä, mutta hänen täytyy 
vastustaa eduskuntaesitystä. Jollen: minä 
!käsittänyt väärin n:iitä harvoja sanoja, 
jotka herra puolustusmmisteri äsken omisti 
puheena olevalle hallituksen esitykselle, niin 
lhän:kin elhkä on sitä mieltä, eJttä presidentti 
Ståfulhergin ja. !puolustusministeri Ami
noffin antam'a esitys olisi hä:nenkin mieles
tään voitu hyväiksyä, mutta tämä esityseh
dotus se ei ole hJ'Iväksyttä.vä. (Vasem
ma.lta: Se on kolmnaan toinen asia.) Mei
dän on lyhyesti vain vertailta!Va näitä ikahta 
lainsäädäntöehdotusta t<Oisiinsa. Hallituk
sen esityksen sanamuoto kuuluu tällä ta
valla : ,Vakinaisessa väessä palveleville ase
velvollisille voidaan, milloin erityisiä syitä 
on ja mikäli oloslllhtteet sen myöntävät, an
taa lomaa sen muikaan kuin asetuksella tar
kemmin säädetään, yhteensä enintään kol
men kuukauden ajaksi. St'å:hLberg. AnJJi
no:flf". - Kuten !kuullaan, tämän lakieihdv
tuksen sanamuoto on aivan ylimalkainen ja 
aiv~m epämääräinen. Se on rperiaatteellinen 
lainsäännös, muutamin sa.noin lausuttu, 
jossa kaikkien yksityislrohtain määrääminen 
jätetään hallitu~lle. Tälhän lain sanaan 
malhtuu mitä tahansa .. Siililen mahtuu myös
kin nyt rntk.aisussa olevan edusikuntaesityk
sen tål'keimmät säännökset 'kokonaisuudes-

saan. Joka on valmis antamaan haHituk
selle •tässä esityksessä pyydetyn rvaltuutuk
sen, hän olkoon myös :valmis edellyttämään 
sitä, ett:ä 'Valtuutus voi hallituksen harkin
nan_:.mukaan 'käsittää .lroiken senlkin, mikä 
on säädetty eduskuntaesityiksess·ä. Mutta 
toisaa.lta ei •tämä eduskuntaesityskään: sana
muodoltaan rajoita \kuntoisuusloman myön
tämistä yksistään suojeluSikuntalaisille. 
Kaukana siitä. Minä \pailaan nyt varsinai
seen rpääasiaani. 

Herra .puolustusministerin lausuntojen 
epätyydy.ttäv&isyys on minun mielestäni en
nen kaikkea siin,ä, että !hän: jättää !koko
nansa ottamatta huomioon sitä päänälkölroh
taa, joka asevelvollisten lkuntoisuus:lomia 
myönnelttäessä on määräävänä, sitä päänä
kökohtaa, jonka mukaan tämä asia on tällä. 
kertaa tääHä eduskunna!SSa ratkaistava. 
Minä olisin odiotta.nut, että herra puolustus
ministeri olisi kiinnittänJ'It huomionsa tä
ihän 1pään,äköko:htaan. .Se on minun silmis
säni kasvatuksellinen ja njin sanoakseni 
henkilöyksilöllinen nälkOkohta. Mitä tämä 
iJ:ietää 1 Se tietää sitä, että tulhansien nuor
ten miesten asevelvollisuus on ·järjestettävä 
sillä tavaLla, että näitä nuoria mie!hi:ä hei
dän kehityksensä ja elämänsä tärkeimpänä 
aikana järkevästi !hoidetaan ja aina johde
taan eteenpäin. Heitä ei pidä pysytellä pai
kailansa. Heissä olevaa harrastusta ei saa 
tukah uttaa, ei saa !heitä askaroittaa seUai
silla toimiUa, jotka ovat kuolettaiVilli heille 
siitä syystä, että he ovat j.o kehityksessään 
kasvaneet näiden tointen yliiJpuoleUe. Kai
ken sotilasohjauksen armeijassa täytyy toki 
olla järjellistä eikä järjetöntä. On nuori 
mies vwpautettava siitä osasta hänen asevel
volli.suuttansa, minkä hän jo oswa, mihin 
hän ljo on ipeN'Jhtynyt, minkä suorittamiseen 
hän jo ·ennalrolta on kypsynyt. Ja sen. täh
den minun mielestäni ja mikäli minä olen 
saattanut seurata - tosin. en niin läill.ei
sesti kuin he11ra ipuolustusministe.ri, mutta 
ikumminikin jossain määrin. - armeijan 
oloja, niin tällaista lhenkilöyksi:löllistä valin
taa ja. jaoitusta armeijassa kaiken a.ilma 
harjoitetaan. Kun !puolustusministeri sa
noo aikaisemmassa llllusunnossaan, että jos 
tämä laikiehdotus rtulisi hyvälksoytytksi, niin 
alokkaat jaettaisiin siten kahteen luokkaan, 
ja hän tämäniltaisessa lausunnossaan puhuu 
tästä jaosta enemmänkin, niin minun käsi
ty.ksen:i mukaan tällatista jaoit.telua on ihen
kilöJ'IksilöJlisten edellytysten mukaan armei-
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jassa jo n;yt .olemassa sangen suuressa mää
rassa. Kun wjattelee sitä, että siellä tu
hansia nuoria miehiä, koloonaisen kansan 
miesnuorisoa käsitellään, niin olisihan jär
jetöntä ajatellakaan minkäänlaista muuta 
menettelytapaa. Siellä järjestetään erityi
siä koulutuksia ja kursseja niihle, jotka huo
mataan tällaiseen suoritukseen kypsyneiksi. 

Puolustusministerin väärä kanta, jonka 
ihän erityisesti esirtti aikaisemmassa ~ausun
n~aan, ton mielestäTili siinä, että hän .taih
too vetää rajan armeijan asevelvollisten 
kouluttamisessa ja kuntoisuus1omien myön
tämisessä suojeluskuntalaisten ja ei-suoje
luskuntalaisrten välille. Mutta näinhän se 
raja ei lkUJlje todellisuudessa, vaan raja lkul
lkee tiettysti, n1iinkuin sen tä;ytyy kulkea elä
vässä elämässä, suuremman tai rvähemmän 
ruumiillisen harjoituksen, se kulkee suu
remman tai rvähemmän kil'pailun ja suori
tuskuntoisuuden, se ikulkee suuremman tai 
vähemmän henkisen kYJPsyyden ja s:e !kul
lkee suuremman tai vähemmän aikaisemman 
opinkäynnin välillä. Ny:t sanoo puolustus
ministeri näin: ,PeLkään, että tästä laista 
olisi seurauksena kwtkeruus, jopa. vihakin 
sotilaiden kesken". (Vasemmalta: Kasti
jako !) Minä en ymmärrä muuta, kuin että 
tällainen on aivan asiatonta puhetta ja se 
on tuiki ymmärtämätöntä o1laks@sa val,ta
kunnan )pUolustusministerin lausunto (Va
semmalta: Myöhemmin näikyy!). Minun 
ymmärtääkseni nuoret asevelvolliset ymmär
tävät asian paljon oikeammin ja asiallisem
min kuin herra puolustusministeri. Asevel
vollinen, jolla on ennakolta jo hankittuja 
edellytyksiä vaadittujen harjoitusten ja 
suoritusten täyttämiseen, hänen tietysti 
täytyy päästä vähemmällä, jos mi
tään järkeä on yleensä asevelvollisten 
kasvatuksessa ja hoidossa. Hän saa 
silloin eräitä oikeuksia, mutta hä-
nen on myöskin kannettav·a lisävelvollisuuk
sia. (Vasemmalta: Missä?) Minä pyydän 
eduskulllnalle ja herra puolustusministe
rille huomauttaa, mitenkä erittäinkin ne 
asevelvollisert armeijassa, jotika ovat enem
män SMneet tilaisuutta käydä kowua ja 
!harjoittaa· opinkäyntiä, saavat yleensä !kol
men ·kuukauden lisäpalvelulksen.. Se on 
melkoinen uihraus sekä näille nuorille mie
hille, että heidän kod<eillemsa, mutta se ka,n
netaan nurkumatta ja mieleHänsä. Jos 
iheiHä on tämä lisävelvoitus, joka pidentää 
heidän palvelusaikaansa kolmeUa, lkuukau-

della nyiky.ään 15 kuukaud~ksi kaiJklkiansa 
- niin .on oikein ja kohtuullista, etttä heillä 
myöskin orr vastaavia iheLpotuksia. 

Minä en täysirn ymmärtänyt h:errw pUIO
lustusministerin esitystä tänä iltana aiokas
koulutuksesta; hän parni suuren painon sii
hen, että aJokaskoulutuksen alikana ei voisi 
mitään lomia yleensä myöntää,, vaan että 
!kaikkien täytyisi siå.nä olla mukana hänen 
:maillJitsemansa kuukaudet. Toiselksi ihmet
telen sitä, miUa t:availla herra puoJ.ustusmi
nisteri Mllt:a.:m:assansa lausunnossa on laskee 
nut nämä toisaalta kurntoisuuslomat, toi
sa.aJ.ta palveluslkuukaudet asevelvollisten toi
minnassa. Hän kai ajatte1>ee korke!IJmpia 
maksimiailkioja, mitkä laki myöntää. Nyt 
hän oli i'tse tilaisuudessa sen ta,ulukon no
jalla, jonka hän esitti, osoittaa, että tuskin 
kukaan oli saanut asetuksen nwkyään myön
tä:mää pisin:tä kuntoisuusilomaa, vaan kunc 
toisuuslomien ajat 1asketti<in heTra puolus
tusministerin taulukossa ainoastaan har
voissa viilroissa. Eilkö rulokaskoulutukseen, 
herra puolustusministeri, kuulu pa:ljon sel
laista! soorast·aall! tietopuolista koulutusta, 
jonka kypsyneempi ja. lu!keva, vaikka ehkä 
ei paljon !kouluaka:arn ka,ynyt, nuori mies, 
voi itseopiskelun kautta itsellensä hankkia, 
jos hänellä on siihen kyvykkäisyyttä ja mah
dollisuutta~ Minä en saata käsittää, milffi 
väilttämättömyys olisi pakottJwa häntä, joka 
tietää jo ne asiart, jotka häneltä vaaditaan, 
niitä uudelleen mä:rehtimään alokaskoulu~ 
tuksessa. Minä en voi päästä siitä, että 
herra puolustusministeri, kun häm. tältä kau
lialta esittää näidem. kuntoisuusl{):rrui.en swa
misen edellytykset ja py:r!kii raj,oittamaan 
niitä, mikäli mahdollista, ainoastansa suoje
luskuntalaisiin, menettelee enemmän taktil
lisessa kuin asiallisessa tarkoituksessa. Olisi 
ollut erinomaisen miclem.:kiintoista, jos herra 
puolustusmirnisterillä täätHiJ olisi oHut muc 
kana myöskin sellainen taulukko, joka olisi 
osoittanut, kuinka paljon kailkkiaan suojelus
kuntalaisia nykyjänsä on amneijassw, niirn 
että voitaisiin saada selvi!lle, kuinka. suuri 
•osa kaikista suoj~luskuntalaisista on nykyi
sin kyennyt suoritamaan sellaiset näytteet, 
jotka ova,t oikeuttaneet näJmä 21115 suojelus
kuntalaista. saamaan kuntoisuusloman. Tä~
lainen tilasto, jos herra puolustusministeri 
sellaisen •olisi täällä esittänyt., olisi eh!kä voi
nut olla hänel~e itselieniSä vakuutmvama to.
distuksena siitä, että se lalki, jonka ra·tka.i
seminen nyt on edessä, ei tule, vastoin herra 
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puolustusministerin aikaisemmin lausum~a 
käsitystä, dlema,a;n mikään suojeluskuntalais
ten laki. 

Rohkenen sa<noa, että siihen käytäntöön, 
mikä jo nyt armffijassa. on vallitsevana, tämä 
lakieJhdotus,, jos se hyvälk;sytä,&n, ei tule mi
tään oleellisesti uutta vai'kuitamaan. Osit
t&in ·se laillistutta.a, nykyisen käytännön ja 
ennen kaikkea se poistaa sen. aukon asevel
vollisuuslaånsä!ädännössä, jonka ollessa avoin
na !!mntoisuUJSlomia ei la:in puitteissa voida 
myön.tää, niinkuirn mi11tä olen esittänyt, ei 
ainlllkaan sen jälkeen, lmn tämä asia on ollut 
eduskunnassa käsiteltävänä, j<J<'l eduskunta 
lain hylkää. 

l\finä kiinnitän erittäin huomiota siihen, 
että tämä laki~hdotus myöskin erityi.sesti 
puhuu saira111den takia ja kuolemantapauk
sissa a1nnettavisia lomista, jollaisia nykyisen 
laii:nsääJdälll'llÖSSiä esiintyvän puutteen tähden 
ei myöskään voisi antaa, va.ikka niitä an
nettu on. Minulle on oHut vaikeatili k&sit
tää, miten voidaan, kun1 näitä perusteluja 
pitää silmällä, asettua vastustamaan tätä 
lakia. Aivan toisin kuin nykyinen puo1us
tusministeri perustelee amata, tältäkin kan
nalta häuelll edeltäJjänsä tuomari Aminoff. 
Hän lausuu tällä tavalla: ,Oilkeus lomien 
myöntäm.iseen asevelvol!lisil'le on kuitenkin 
välttämä1tön pa'lveluksen käytännöllisen ja 
inhimiUisen järjestelyn kannalta sekä tun
nustuksena asevelvollisen sotilaallisista 
ansioista ja harrastuksista." ,Inhimillisen 
järj·estyksen kanna[ tai'', herra Aminoff sa
noo, on kuntoisuuslomien laillistuttarrninen 
lainsäädännössä välttämätöntä. 1Sirinä se on) 
herm puolustusministeri, se krusva:twkseHi
nen näkökohta voimakkain sanoin julkilau
suttuna, kasvatuksellinen näkökohta, jota 
nykyinen puolustusministeri valitettavasti 
ei tahdo ollenkaan ottaa huomioon. 

Sensijaan herra puolustusministeri ei to
sin enää tänä iltana antamassaan lausun
nossa, mutta sitä selvemmin aikaisemmassa 
lausunnossa on ilmaissut käsityksensä olevan 
sen, että suojeluskuntalaisen, joka kykynsä 
ja edellytystensä puolesta olisi oikeutettu 
sa,amaan kuntoisuuslomam, ei pitäisi sitä 
saada. Hänen pitäisi ikäänkuin rangaistuk
seksi siitä,. että hän. on kuultmut suojeJus
kuntiin., jäii;dä syrjään eikä; saisi niitä edel
lytyksiä kuntoisuuslomau saamiseen huo
mioonotetuiksi, joita hänellä kumminkin on. 
Tämä herra puolustusministerin kanta, on 

varsin väärä. Se an.ta•a kyllä vettä myl'lyyu 
niille meidän armeijassa vielä siel·lä t:ä.äHä 
tavattaville esimieihille, minä tiedän 
kyl'lä, et:tä n,ii~tä nykyj,&än on V'whemmän 
ilru~n enll!en, -, jotka. käskyvalitaansa mo
nasti käyttävät kiusotellaksensa nuoria ky
vykkä,itä miehiä. 

Erityisesti minun täytyy moittia seuraavaa 
puolustusministerin lausUllltoa.: ,.Armeijam
me muuttuisi siten pOiliittisten riitojen trun
mellyskentiksi." Ei se ainakaan, herra puo
lustusministeri, t&män lain hyväiksymise'n 
kautta sel:laisiksi mruut:tuisi, e:ilkä se vaTmaan
kaan lll!Uu:ttuisi sittenk&än, vaik'ka. herra 
puolustusministe·ri vti,elälkin tätä jatkaisi, 
tätä 1agitatoorista• esiintymistäiän tällaisin 
sanoin. Ja on saruottava lopuksi, että kes
täm&tön ja väärä on tämä. sosia~idemokraat
tisen puolueen ja edus'kunta•ryhmän ja ny
kyjään valitettavasti sen hailituksenkin :kan
nanotto suojeluskmlltiin. Eduskunnan on 
nyt haJlituksen ultimaattu:mi asettauut pai
navalli ratkaisun eteen. Minä valitll!ll sitä, 
että hallitus on taipunut niiden vaatimusten 
edessä, jotka siHe esitetty on, valitan viedä 
enemmän ,sitä, että hallitus tahtoo taivuttaa 
eduskunta'aikin nälitä valll:timuksia täyttä
ma:oo. Käykö eduskunta polviiloon tässä 
asiassa hallituksen eteen (Ministeri Ailio: 
Ei tää:l1ä olla kirkossa!), jonika. jokarinen vaa
timus ja. perustelu tässä asiassa on, niinkuin 
minä luulen todistanoonli, asiallisesti väärä Y 
Vai antaako eduskunta meidän miesnuori
solle sen oikeuden, sen lä;mpimän kädenlyön
nin, minkä meidän asevelvollinen nuori
somme, säätyyn ja luokkaan katsomatta, on 
oikeutettu eduskunnaJ.ta odottamaan ja jota 
eduskunta on velvollinenkin sille antamaa•n. 
Täällä edusku11tnassa tapahtuu nykyjään 
kyllä paljon me~killistä, mutta sittenkin mi
nusta olisi odottamatonta, samalla kuin se 
Ollisi syvästi suruilista·, jos eduskunta nyt 
UTiohtaisi sen,. mitä se on maan asekuntoi
selle nuorisolle, meidän nuorille asevelvolli
sillemme, mei<däJn sotilaspojillemme velkaa. 

Minä hyvä:ksyn, herra, puhemies, tämän 
lakiehdotuksen. 

Ed. La h densuo: Tämän asian käsit
telyssä on 1akia vastustavien puolelta tah
dottu esittää asiaa siinä valaistuksessa, kuin 
lain ta.rkoittamaa lomaa tulisivat saamaan 
nauttia vain suojeluskuntaan kuuluneet ase
velvolliset. Jos näin olisi laita, ja jos tällä 
tavalla olisi käytännössii täl1än asti .io me-
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netelty s. t. s. jos loma kuuluisi jonkunlai
sena etuoikeutena kaikille niille, joilla vain 
on suojeluskunnan paperit taskussa, niin 
silloinihan lakia olisi syytä - vastustaa. 
Mutta näinlhän ei ole asian laita, kuten sekä 
eduskunnassa että valiokunnassa tätä asiaa 
käsiteltäessä on selvitetty, vaan ratkaistaan 
lomat puhtaasti asiallisella pohjalla; nimit
täin loman saanti ja sen pituus jätetään jo
kaisessa eri tapauksessa riippuvaksi kussa
kin joukko-osastossa toimivan tutkintolauta
kunnan antwmasta lausunnosta. Mahdolli
set todistukset, että asevelvollinen on kuu
lunut sen tai sen aikaa suojeluskuntaan, ei
vät ole saaneet tä:hän asti, eivätkä tulisi 
vastedeskään saama.an asiaro11 vaikutta:a. 
Niinpä tmää~ä<täiänkin niissä ohjeissa, joita 
kuntoisuusloman myöntämisestä on annettu, 
ne perusteet, joitten mukaan, ja ne tapauk
set, jolloin lomaa voidaan myöntää. Sil
loin tulee kysymykseen l)kunnostautumi
nen sotilaa:llisissa :ki.1pai1uissa,, 2) sotilaalli
nen kehittyneisyys ja 3) sotilaallinen kehit
tyneisyys kuulumisen takia suojeluskun
taan. Minä olen olJlut tilaisuudessa näke
rmään sen ohjelman, jonka mukaan erikoi
sesti sotilaallinen kuntoisuus tutkitaan ja 
todetaan, ja minun täytyy sanoa, että se 
asevelvollinen, joka omaa sellaisen tietomää
rän, kuin siinä häneltä vaaditaan, on toti
sesti oikeutettu saamaan sen tunnustuksen, 
rmin1kä kuntoisuusloman saaminen hänelle 
tuottaa. Mutta vaikka sellaisen sotilaallisen 
keihityksen, joka. oikeuttaa kuntoisuuslo
maan, useimmat asevelvolliset saarvatkin 
suojeluskunnissa, niin on toki väärin väit
tää, että ainoastaan suojeluskuntalaiset saa
vat nykyisin ja tulisivat vastaisuudessa kun
toisuuslomaa saamaan. Tämän väitteen ku
moamiseksi riittää se, kun mainitsen, että 
'kuntoisuuslomista laaditun tilaston mu
kaan tämän vuoden viimeksikuluneen nel
jänneksen aikana, jota tilastoa herra puo
lustusministeri täällä myöskin käsitteli, on 
kaikissa joukko-osastoissa myönnetty lomaa 
sotilaille sellaisenkin sotilaallisen kehitty
neisyyden perusteella, joka on saavutettu 
muuten kuin kuulumisen takia suojeluskun
taan. Niinpä huomasimme puolustusminis
terin esittä;mistä nu'meroista, että muuta
missa joukrko-osastoissa n. 1 j 5 ja eräissä 
joukko-osastoissa. lähes lj3 lomista oli myön
netty tällä perusteella, jopa yhdessä joukko
osastossa oli 26 :sta loma.a. sa:a,neesta 16 saa
nut myös edellämainitulla perusteella ja ai
noastaan 10, siis vähemmistö, sen k{ihityk-

sen perusteella, jonka oHvat saavuttaneet 
suojeluskunnassa. Kuten jo mainitsin, 
myönnetään kuntoisuuslomaa vielä kilpai
luissakin kunnostautumisen perusteella, 
mutta ovat tällä perusteella saadut lomat 
luonnollisesti harvinaisempia. Tällaiselta 
näyttävät asiat siis todellisuudessa, eikä ole 
aihetta otaksua, että tämän lain säätämisen 
kautta toisenlaisiksi asiat muuttuisirvat. 

Puolustusministerin €1sittäJmistä nume
roista lisäiksi käJvi selville ja hän itse nimen
omaan siitä huomautti, että kuntoisuuslo
mia on myönnetty varsin säästeliäästi, jo'ka 
'minusta osoittaa sitä, että niitä ei myönnetä 
muuta kuin tosiasiallisten ansioitten, tosi
asialliselll kuntoisuuden perusteella. 
asiallisen kuntoisuuden rperusteella - niin
kuin asian pitää olla:kin. 

Toinen on asia itsessään, onko kuntoisuus
lomia yleensä myönnettävä tai ei. Tähän 
pitäisi meidän saada vastaus siitä, ovatko 
niitten vaikutukset haitallisia ja vahingol
lisia vaiko hyödyllisiä. Onneksi meidän ei 
tarvitse tässä suhteessa jäädä yksistään min
kään rpsykologisten tutkielmien varaan, 
vaik'ka sellaiseenkin antautuminen saattaa 
olla hyödyllistä. Niinrpähän onkin täällä 
psykologisiHa syillä koetettu vastustaa lo
man myöntämistä, koska muka ne tarjoa.vat 
kiitollisen aiiheen epäluulon, kateuden ja kat
keruuden syntymiseen niitten mielissä, 
jotka eivät pääse lomista osallisiksi. Itse 
puolustusministeri on lausunut rpelikonsa 
siitä, että lakiehdotuksen hyväksyminen 
saisi aikaan, kuten täällä edellinen puhuja 
jo huomautti, sen, että ,kasarmimme muut
tuisivat poliittisten riitojen temmellysken
täksi ilman, että parainkaan päällystö pys
tyisi sitä ehkäisemään". Ja tällaisten syit
ten perustuksella katsotaan, että kuntoi
suuslomien myöntämisestä muodostuisi jopa 
todellinen ja arvelut.tarva vaara maan puo
lustukselle. T3ihdotaan siis väittää, että jos 
jollekulle, joka osaa jotain, jota toinen ei 
osaa eikä ole vielä op;pinut, myönnetään va
rpaus tarpeettoman uudelleen opettamisesta, 
niin tämä synnyttäisi tuossa osaamatto
massa katkeruutta ja paihaa mieltä. Täy
dellä syyllä voi kuitenkin väittää, että täl~ 
lainen psokologinen päätelmä on väärä. Jos 
joku saa aiheettomasti ja vääryydellä jota
kin etua toisen edellä, niin se voi synnyttää 
katkeruutta, mutta jos hän sitä saa ansiosta, 
jonka toinen selvästi käsittää. ja ymmärtää, 
niin ei se voi katkeruutta synnyttää. (Ed. 
F. J. Leino: Velvollisuudet on kaikkien täy-
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tettävä.) Eikä voi olla mitään epäilystä 
:siinä, ettei toinen käsittäisi toisen suurem
paa taitoa, joka on, niinkuin tässä tapauk
.sessa, helposti todettavissa ja jossa suh
teessa tuolla toisellakin on tilaisuus ja oi
keus taitollSia näyttää ja mitata.. (Ed. Puit
tinen: Missä sen voi näyttää?) Saman tut
kintolautakunnan edessä kuin tämän toisen
kin. (Ed. Puittinen: Entäs taitonsa?) Me 
voimme olla täysin rvarmat ja rauhalliset 
:siitä, että asevelvolliset nuorukaiset pysty
vät kyllä tämän asian oikein ja erinomai
sen hyvin käsittämään ja arvostelemaan. 
Jollei niin olisi asianlaita, niin silloinhan 
meidän ikasanmimme nyt jo olisivat muut
tlmeet poliittisten temmellysten taisteluken· 
tiksi ja elämä niissä olisi käynyt vaaran
alaiseksi maanpuolustuksen kannalta, koska 
kaikissa joukko-osastoissa, kuten on osoi
tettu, kuntoisuuslomia on myönnetty ja edel
leen myönnetään. Lomien vastustajain aja
tusta ja todistelua kehitellen ja laajentaen 
pitäisi kai myös niissä joukoissa, joissa ase
velvolli•set suorittarvat pitemmän, eli 15 kuu
kauden valvelusajan, oUa suuri katkeruus 
ja kapinamieli sellaista järjestelmää koh
taan, joka sallii toisten pää.stä 12 kuukau
den palrvelusajalla. Mutta mitään katke
ruutta, vihaa, kateutta tai muuta sen ta
paista ei ole olemassa ei enemmän yhdestä 
kuin toisestakaan syystä. Minä olen koet· 
tanut tässä suhteessa saada selvitystä sekä 
upseereilta että sotilailta, jotka ovat lomaa 
saaneet nauttia. Edelliset vastaavat, että 
sotilaat täysin ymmärtävät ja käsittävät lo
ma-asian eikä mitään häiriöitä eikä katke
ruutta ole ollut !havaittavissa. (Ed. Puitti
nen: On ollut!) Sotilaat vastaavat, ettei
vät he ole loman nauttimisen takia joutu
neet tovereiltaan mitään vihaa, ilkeyttä tai 
•muuta sellaista kärsimään. 

K&emukset käytännössä osoittavat siis, 
että sellaisille perusteille, joilla tätä lakia on 
tahdottu vastustaa, ei löydy käytännöstä ja 
todellisuudesta perustetta. Päinvastoin pu
lhuu käytännöstä saatu kokemus lomien 
myöntämisen puolesta, jonka kautta saavu
tetaan lisäksi monia etuja, joista aikaisem
min tämän asian edellisessä käsittelyssä on 
täällä eduskunnassa laajasti puhuttu, joten 
-ei minulla ole aihetta siihen puoleen enää 
ikajota. 

Herra puolustusministeri, samoinkuin 
-eräät edustajat, on lausunut edellisessä 
asian käsittelyssä ehkä painavimpana syynä 
lain hylkäämiseen olevan sen, että l])araikaa 

toimii 'komitea, jonka tehtävänä on käsitellä 
kysy,mystä palTVelusajan mwhdollisesta ly
hentämisestä, ja että tämän lain säätämi
nen olisi jonikunlaisena esteenä edelliselle. 
Minä en näe näiden kahden lain säätämi
>ellä olevan mitään sellaista: asiayhteyttä, 
joka tekisi ta11peettomaksi tai haittaisi ase
velvollisten lomalain hyväiksY'mistä. Eihän 
tarvitse :montakaan riviä lisätä komitean 
ehkä ehdottamaan lakiesitykseen saadak
seen tämän lain aikanaan kumotuksi, jos 
sen sisältö ja tarkoitus tulisi huomioonote
tuksi komitean ehdotuksessa. Mutta sitä 
vastoin ei ole •mitään syytä jättää sellainen 
hyvä, ·oikea ja hyödyllinen laki, kuin asevel
vollisten kuntoisuuslomaa ikoskava laki on, 
nyt ·säätämättä. Edellyttäen, että mainittu 
komitea pääsee joihinkin positiivisiin tulok
siin palvelusaikaan nähden, sellaisiin, joissa 
otettaisiin myös esillä oleva asia huomioon, 
niin ei meillä kuitenkaan tällä hetkellä ole 
tietoa siitä, 'milloin komitean ehdotukset val
mistuvat. Mutta on jotenkin luultavaa, 
että menee joitakin vuosia, ennenkuin aina
kaan lakia palvelusajan lyhentämisestä saa
daan aikaan, koska sellainen määrä edus
tajia voi aina eduskunnassa löytyä, joka saa 
laki~hdotuksen lepäämään. Näin ollen jäisi 
a,gevel vollisten kuntoisuuslomakysymys le
päiilmään ehkä moniksi vuosiksi, jolla ajalla 
tuskin - sellainen ajatushan on täälläkin 
lausuttu - voitaisiin nykyisten määräys
ten perusteella mitään lomaa myöntää. Ja 
tä!mähän merkitsisi suorastaan taantumusta 
siitä, mihin jo on päästy jå mihin ollaan 
totuttu. 

Herra pääministeri on myös lausunnos
saan täällä tärkeimpänä perusteena tämän 
lain hylikää,misen puolesta maininnut sen 
seikan, että tämä laki tulisi olemaan jolla
kin tavalla esteenä yleisen asevelvollisuus
ajan lyhentämistä tarkoittavalle lainsäädän
nölle. Minä olen edcl1isessä koettanut tätä 
väitettä kumota, mutta minä palaan tähän 
väitteeseen vielä uudestaan sen takia, että 
on, joskaan ei julkisuudessa, tahdottu san
gen arvovaltaiselta taholta väittää, että eri
koisesti maalaisliiton ryhmässä oltaisiin 
tällä kannalla, toisin sanoen, että siellä 
mahdollisesti tultaisiin luopumaan siitä 
kannasta, joka ryhmässä on aikaisemmin 
ollut palvelusajan pituuteen nähden, jos 
tämä laki saataisiin toteutetuksi. Minä kat
son voivani olla. oikeutettu tällaiset syytök
set ja epäilykset torjumaan ja ilmoitta·maan, 
että maalaisliiton ryhmä tulee :molemmat 
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nämä kysymykset käsittelemään irrallisina 
ja erillään toisistaan. Maalaisliiton ryhmä 
kannattaa tälmän lakiesityksen hyväksy
mistä, mutta tulee aikanaan ottamaan pe
rinpohjaisesti myöskin harkittavaksi, onko 
ja mitä mahdollisuuksia palvelusajan ylei· 
seen lyhentämiseen. 
· Miltä puolelta asiaa siis katsellaankin, ei 

löydy mielestäni riittäviä asiallisia syitä, 
joilla voitaisiin tämän lain hyväksymistä 
vastustaa. Ainoaksi ymmärrettäväksi 
syyksi jääkin vain mielestäni halu tämän
kin asian yhteydessä vastustaa suojelus
kunta-asiaa yleensä. Mutta silloinkin jää 
ihmettelemään, että hallitus on nähnyt 
tässä olevan soveliaan paikan ja velvollisen 
esittämään eduskunnalle uhkavaatimuk
sensa senjälkeen, kuin hallitus ei ole sitä 
tehnyt itse suojeluskuntalain yhteydessä, 
joka laki kumminkin laskee perustuksen 
suojeluskuntalaitokselle, jossa suhteessa tällä 
lailla ei ole kuin toisarvoinen merkitys. 

Edellisestä käynee selville, että allekir
joittanut suosittelee eduskunnalle pysymistä 
aikaisemmin tekemässään päätöksessä lain 
hyväksymiseen nähden. 

,Ed. B 'ä e k: Vår värnpliktslag lider onek
ligen :av den hristen., att där icke finnas 
några näl.1lllare; oost'ämmelser om i vilken 
utsträckning och på vilka villkor :permission 
får beviljas åt de väm.pliktige. Denn.a brist 
vill nu det föreliggande lag;f·örslaget av
hjäl{pa. Uti d.et 4 :de momentet av la~n 
nämnes t. ex. den värrl!Pliktiges sjukdom 
eller dödsfall> som ,har skett inom hanS' 
familj, såsom orsaker tili .permission. Hit-· 
tills hava militärmyndighetern>a. tämligen 
godtyckligt även i sådana fall fått lov att 
bevilja permission., Det har hänt t. o. m., 
att det har varit nästan omtöjligt för den 
värnpliktige att ens under så ömmande för
hållande.n som de nämnda få s. k. hem-' 
,permission. Uti 1 mom. av denna lag näm~ 
nes den s. k. duglighetspermissionen. Enligt 
Yad j·ag har hört militäl.l~rsoner bemtta, 
har denna .permission redan åtmin.stone oo
dels blivit praxis i vårt militärväse~ Där
för är det naturligtvis desto nödvä.ndigare, 
att denna .praxis uti lagen fastslås ocli be
stämmes, att duglighetspermission får he
viljas. För min del anser jag det därför 
vara beklagligt, att försvarsutskottet har 
intagit en avböjande ställning till :före
lig,gande lagfönslag. 

Då man läser ige.nom försvarsutskottets 
betänkande, finner roan, att utskottet före
slagit lagförslagets rförkastande framför 
allt på grund av t11e olika orsaker. För det 
första håller utskottet före, att utbildnin.
gen skulle koillii1a att lida, om permissions
lagen b1eve verklighet; för det andra :fram
håller utskottet, att permissionslagen skulle 
komma att verka o:llörmån'ligt på armens 
IJJUmerär, och för <fet tredje motive11ar ut
skottet nödvändigheten av ett förkastan·de 
av detta lagfö:rslag med sj:älva skyddskårs
väsendet. Detta tredje motiv anser jag för 
min del vara ytterst olyckligt valt. 

Vad nu först det fö:rsta motivet ooträlffar,. 
anser jag, att lagförslaget :förebygger den 
olägenhet, som enligt utskottets mening 
skulle u,p:pstå, om lagen bleve godkänd. 
Här står det ju: ,Åt värnpliktig, som före 
inträde i aktiv tjänst erhållit förberedande 
utbildning i tj'änstgöringsuppgifter vid dielt' 
vapenslag,, vilket han tilldelats, må permis
sion beviljas". Bed:ömandet av den värn
.pliktiges skicklighet och duglighet lämnas 
inte beroende av den 001Skilde befälsperso
nens godtycke, utan det stadgas lä.ngre 
fram i lagen, .att den värnpliktige oor av
lägga prov inför en sä:mkild examensnämnd. 
Vad återigen tpåståEmdet, att armens nu
merär skulle komma att äventyras, betr~f
far, så vill jag med hän:syn därtill hänvisa 
tiH förjande ord uti det föreliggande lag
förslaget. Där står det att ,permission mä,. 
såvitt förhåUandena d~t medgiva, bevil
jas". Om numerären inom armen f.ör till
fället är sådan, att permission för den skuH 
inte kan >beviljas, så får (])ermission icke 
heller enligt ~denna lag ,beviljas åt den värn
rpliktige. 

Men tframror al1t anser jag, att utskottet 
har intagit en olydclig ställning till vår 
skyddskårssak. Utskottet gör av skydds
kårssaken ett motiv :för l>agens förkastande. 
I ingressen till betänkandet står det så h:är ~ 
,Ytterligare bör beaktas, att i lagförslaget 
avoodd peTmission i huvudsak skulle komma; 
de värn.pliktige till del, vilka före sin tjänst
göringstid tillhört skyddskåren, i viiken en! 
betydande del av vårt folk av politiska skäl' 
åtminstone tillsvidare icke anser sig kunna 
inträda. I själva veflket Skulle endast en 
del värnpliktiga förty bli de'laktiga av le
digheterna, något som otvivela:ktigt hos d~ 
övriga väm.pliktige kunde uppväcka bi tter
het och därigenom inverka oförmånligt på; · 
gemensamhetsandan i. ar'men." Då jag 
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läst.e .dessa ord, så kiund!e jag idke låta bli 1 

att ofrivilligt fråga mig : varför har ut
slmttet förbigått det missnöje, som man uti 
vida skyddskårskretsar har känt ,på grund 
därav, att våra skyddsk:årister ofta till tack 
för sitt deltagande i Skyddskårsröreilsen bli 
betungade med en rängre tjänstetid? Det 
har ofta varit fallet, att våra skyddskåris
ter hava blivit kommenderade till under
officerskurser, o. s. v., och det kan icke 
hjälpa:s, att ett sådant förhållande för 
skyddskåristerna har känts såsom en tunga, 
iclre såsom ett tack, icke såsom lön för be
visat vä:lförhållande. 

Man kunde fråga: Är det orsak att gynna 
en sådan rörels.e som skyddskårsrörelsen uti 
ett sådant sammanhang som det föreliggan~ 
de? Man svarar inte endast ipå vensterhåll, 
utan underligt nog emellanåt t. o. m .. på 
högerborgerligt ihåll ·på denna, fråga -
nekande. Det väcker missnöje, så håillei' 
man före, att uti ett sådant samma.nhang' 
som det föreliggande gynna skyddskårs
rörelsen. Så står det ookså i utskottets in
gress, att rdlet väcker lbitterhet i vida folk
lager, om :skyddskårister gynnas framom 
andra. Därom 'är rdgs.m. Colliander bättre 
medveten än t. o. m. jag, ty han har ju varit 
medlem av försvarsutskottet. (Ed. Collian
der: Men icke godkänt denna motivering). 
Denna motivering står åtminstone i ut
skottets förslag. Skyddskårernas u,p,pgift 
ä:r icke, såsom man på vensterhåll ofta f'Ör
menaJ:, att vara en klasskamporganisation. 
J ag kommer ihåg, hur det var vid tiden 
ror 1918, åtminstone i vårt svenska öster-. 
botten uti kusttrakt.erna, diär inga stormän 
bo, utan där befolknh1gen tiU största delen 
består' av fattig.a fiskare. Det var inga
lunda meningen Mand d.etta folk att gå ut 
i kam,p till föJ.'Illlån för någon särskild klass 
inom vårt folk, utan man ville bekämpa 
den rörelse, som avsåg att förstöra., tillintet
gX)ra vår nyvunna frihet och vår fredliga 
lagliga utveckling. Jag skulle kunna be
rätta om fall,. då doo fattiga sociaEsten lika 
gärna giek ut som den burgnarre bonden eller 
jordägaren. Ur denna synpunkt sett viU 
jag hålla före, att skyddskåren har en vik
tig uppgift ännu i den dag som är och jag' 
kan icke begripa, v;arför våra socialdemo
krater, som ändå i många stycken hava vi
sat sig vara ett samhällsbevarande parti, 
vilja taga avstånd från detta ~agförslag för 
skyddskårssakens skull. J ag anser för min 
del, att därhän bör utvecklingen gå, att 

medlemmar av Skyddskåren kunna a:lla de 
medborgare i detta land bliva, vilka älska 
eget fosterland och vilka i ve och väl vilja 
rorsv.ara dess lagbundna samh:ällsskick. Med 
på det :programmet tror jag, att den fattiga 
arbetaren kan gå lika gärna som den rika' 
industri- eller godsägaren. 

Förrän jag lämnar denna .plats, 'ber j,ag 
ännu att få yttra några ord i fråga om re
geDingens ställningstagande ti'll denna frå
ga. För min del kan jag icke; annat än 'P~ 
det dj:upaste lbeklaga, att den socialistiska 
regeringen har gjort denna fråga till en 
lmbinettsfråga för sig. Ja,g vill ,emot de 
föregående talarena - och jag anser det 
vara min moraliska plikt såsom re;presen
tant för svenskfolket i detta land - giva 
för min personliga del det hästa vitsord åt 
vår regering. Den är finsk, lika !finsk som 
viiken annan regering i detta land som' 
helst, och dlen har följt de finska linjerna 
såsom aUa tidigare regeringar, men den har 
uti sina handlingar 'även velat giva åt mino
riteten rätt att leva. Därför kaTIJ jag ieke 
annat än d'ör min ringa del ,på d.et djupaste 
beiklaga, a.tt jag för mitt samvetes skull och 
fram:Jiör allt för den nämnda skydldskårs
frågans skull ser mig tvungen att rösta på: 
ett sätt, som är vår regering emot. Jag 
kommer att giva min röst tiili fömnån för 
detta lagtförsla.gs godkännande. 

E:d. N i u k k a; lll e n: PäJäasiaHiset syyt, 
minikä takia tämän esinä dlevan lain ajkaan
saaminen olisi välttämwtöntä,, ovat seu:raar 
vat: E·nsiksiikin, että, kuten täiällä on jo la'a
jemmin pernsteltu, nykyisessä asevelvolli
suuslaissa ei ole mitään säännöksiä siitä, että 
asevelvollisi'Ue voitaisiin pa,lvelusaå!kana an..
taa myöskin lomaa, vaikkaJrin sanotussa lais
sa on sangen yksityiskohtaiset säännOkset 
palvelusa;jan pituudesta ja siitä mwönnettär
vistä helpoituiksista, ja että, kuten täällä ed. 
Vir'k::krmen lll!usunnossaan osoitti, jos tämä 
laki tulisi hylätyksi, oike.us()IJ>pin~eet,_ m. m. 
oikeuskanslari, todennäköisesti sillom aset
tuisivwt ratkaisevasti sen tulkinnan kan~ 
nalle, e.ttä nylkyisoo aseve'lvonisuuslain mu
kaan ei voida antaa asevelvollisiUe minkään
laista lomaa. Toiseksi sen takia:, että laki
esityksen edeUyttämien n. s.. kuntoisuuslo
mien myöntäiminen olisi suota.va.a sen takia, 
että siten vältyttäisiin pitäJmästä sotapalve
luksessa tarpeettoman !lmuvan sellaisia ase
velvo1lisia, joiUe se koulutuksen kannalta ei 
ole vällttämätöntä, ja, että siten jo nykyisen 
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asevelvollisuuslaiin säännöst® puitteissa voi
taisiin huoma.ttavastikin pienelnrtää rruuhan
aikaisen miehistön ,lukumätä.>rää ja saada 
säästöjä miehistön ylläpit()lllWnoissa. iKol
mMtneiksi että tämän järrjestelyn avulla voi-' . taisiin ainailcin ·osittain lieventää nykya.sen 
eri pitkän asepa'lvehtksen aiiheUJttarrnaa ase
velvzyllisiin kdhldistuvaa epiiloikeudenmukai
suutta, jonka, mukaan sitä asevelvollista; 
joka joko jo ennen pa;lvelukseen tu~oaan tai 
palveluksessa ollessaau erikoisesti harrastaa 
sotilaallista kehitystään.,. rangaåstaan tästä 
ha.rrastUJksesta> pidemnilillä pa~velusajal'la, 
koska hän jokseenkin sä.ännöllisesti joutuu 
joko vaikea.mvaan eri:koisaselajiin tai ~
servi- tai a.Jiupseerikouluun, ja 4) senvuoks1, 
että tämän järjestelyn avulla saataisiin nuo
risossa entistä suuremmassa määrin viriä
mään maan puolustusharrastus ja harTastus 
itsensälwhi ttämiseen paitsi asevelvollisuutta 
suorittaessaan myös siviili()loissa, koskRJ tä
:m:äru lakiehdotuksen mukaan kunnostautumi
sesta ja kunnol1isuudesta voitaisiin maan
puolustusjoukkoihin. astuvaHe nuorukaiselle 
antaa tunnustusta kullltoisuusloma,n muo
dossa. Koska lakiehdotuksen. edellyttämää 
järjestelyä on armei,jassa'kin jo viime R~ikoina 
käytännössä lmO'Illlarttavassa mää,rin koeteltu 
ja se sotilasasiaintun:Hjain lausunt'ojen mu
kaan, joista lausunmoista minä asian ensim
mäisessä käsi,ttelyssä tääJllä esitin otteita, on 
osottautunut kaikin pu~:in tarrlmituksenmu
kaiseksi ja koska m. m. nykyinen hallitus on 
kysymyksessä oievan järjestelyn käytän~ 
nössä hyväksynyt ja. sallinnt sitä ilmarn 
muuta tä:häJn sa>akka soveltaa ja. kos'ka tämän 
järjestelmän vakiinnuttaminen ·olisi omiaan. 
.mitä suurimmassa määrin vaikuttamaa.n elä
hyttä'Vfusti nuorison mnanpuolustusha•rras
tukseen, on mielestäni täysi, syy toivoa,. että 
kadkki maanpuolust~11 ja varsinkin va
paa~htoisesti maarupuolustukse:n hyväksi teh
tävän kansala:istyön ystävät voisivat tämän 
'}aki·elhdotJuiksen yksimielisesti hyväksyä sii
täkin bilolima:tta, että ny'kyinen hallitus !kat
soo tahtävällls:ä olevan asettua tääil.lä edus
kunnassa sitä jopa ultinraattumin muodossa 
vastustamaan. 

Tää:llä eduskunnassa on sekä vuoden 19·24 
va)ltiopäivillä ett.ä myöskin näiillä valtiopäi
villä tämän asian ollessa. esiUä jo moneen 
kertaan perustee:Hisest.i: osoitettu, että ka.ikki 
ne väitteet, joita hanitus esittää kantansa 
tueksi, ovat sehlaisia, että niitä ei voida asia[
lisesti peru~tella, Ja• minun täytyy sanoa, 

että minua suorastaan ihmetyttää, mitenkä 
herra puolustusministeri voi> mennä nyt 
vielä täällä eduskunna.ssa väittä:Illlään, että 
ka,i!k:ki upseerit, jotka ovat tekemisissä ar
meijassa !koulutuksen karussa:, vastustavat 
tätä lakia. Minä kun olen viramsesti SOitilas
asi,ainvaliokunnan puolesta käiäntynyt wr
meijan ylimmän johdon puoleen tässä. 
asiassa, olen saanut heiltä se!llaiset lausun
not tässä asiassa, kuin minä täallä asian en
simmäisessä !käsittelyssä osoitin, jossa sekä 
yleisesikunta, 'että eräiät divisioon•ain komen
tajat mi·tä läiTillpim.immin suositteEvat täl
la·isten lomien myöntämistä, ja osoittava•t, 
että: kaikiki ne väitteet, joita. puolustUSIIIli
nisteri on: täällä uudeHeen esittänyt, ova.,t 
aivan perusteettomia. 

Tällä kertaa e:i herra puolustusmi'l:1isteri 
enää tehnytikään lakiesitystä vastaan va,rsi
nais€Sti niin sanoen asia~iJ.isia muistutuksia', 
mutta pääasiassa muodollista laatua olevia 
muistutuksia. HerTa puolustusministeri va
litti ensinnäikin, että lalcia ei ole hyvruksytty 
siinä muodossa, kuin sen oli esittänyt v. 
1!924 t;oiminut porrvarillinen kökoomushalli
tus herra Ivar Aminoffin ollessa. puolustus
ministe:vinä. Minä pyydän tämän johdosta, 
puolustusministeri'lle ilmoittaa,, että si!Jloi
nen soti'lasasia.inv<aHokunta käsiteUessään 
tätä asiaa siitä syystä ·otti käsittelyn poh
jaksi aHelcirjoitjaneen y. m. asiasta> tekemän 
{lduskuntaesityksen, että valiokunta katsoi 
hallituksen esityiksen antavan hallitukselle 
liian 1a,ajat ja kokonaan mää•rittclemiilt.tömät 
vaQtuudet. Hallituksen esityksessä, kuten 
ed. Virkkunen tä&lJ.ä lausunUJossaan osoitti, 
niitä valtuuksia, j·oita hallitukselle tässä 
suhteessa olisi annettu, ei oltu miUään ta
valla edes määritelty. Puolustusasiainvalio
kunta kaisoi väilttämättömälksi, että jo laissa 
määritellään ne perusteet, mitä on. no.udac
tettava n. s. kuntoisuuslomia myönnettäessä., 
ja senvuoksi laki on saanut nykyisen sisäil
lön. Minua ihmetyttää, että sosia!lidemo
kraattiselta tahOilta ryhdytä~än nyt lakia vas
tustamaan sentalkia, ettei siinä ole myön
nett>y riittävän avonaisia valtuuksia hani~ 
tukseNe. Minä !lllyönnän, että nykyisen 
herrw puolustusministerin kanooJ.ta katsoen 
se on käsitettä'Vissä, mutta kyllä kai hel"l'a 
puolusiusministell'i käsittänee, ettei hän 
ij.än.kaiken sillä pai!kallla tule istumaan (Va.
semmalta: Eikä Niukkan-enka~m !) , voon voi 
tull!ru myöskin sel1aisia puolustusministe
reitä, joiden käytettä.vwksi 1iillla:iset avonaiset 
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valtuudet olisivat suorastaan arvelUJttavia. 
(Vasemmalta: Mutta Niukkasen vuoro kohta 
tulee!). 

Edelleen herra puolustusministeri piti pa
hana asiana sitä,,, että lain mukaan voidaan 
myöntää hänen mielestään liian pitkiä lo
mia. Kun m. m. loman pituus jålä kokonaan 
sotilasviranomaisten, suurelta osalta juuri 
puolustusministerin, harkintaan, niin en 
minä kMsoisi tämän seikan olevan miten,.. 
kään sellaisen, että sentakia tarvitsisi ryhtyä 
lakia vastustama'an. 

Mitä tulee herra puolustu._'mlin<isterin väit
teeseen, että häJJen käsityksensä mukaan lai11 
hyvälksyminen tuottaisi haittaa ja monenlai
sia vaikeUJksia: armeijassa, niin tämän joh
doS'ta minun on vain huomautetta;va,, että 
minä pidäru tällaisessa asiassa. sen1tään yleis
-esikuntaa ja m. m. divisioonien komentajia 
paljoa pätevämpinä asiantull'tijoina. kuin jo
tai'lli shriilimiestä, jollainen nykymenikin 
herra puolustusministeri on, ja jotka ovat 
lausunnoissaan osoittaneet, että asia. on 
aivan päinvastoin, kuin mi,tä herra puolus
tusministeri on tälällä väittänyt· 

Hallituksen tässä asiassa omaksuma ka,nta, 
kun se on lähtenyt tässä arntama-an eduskun
nalle oiikein ultimaattumeja, on minunkin 
mieilestäni sarngen omituiuen. Ensinnäkin 
tällaisten. ultimaattumien amtaminen ei ole 
-ollut, ikute11! me tunnemme, nykyisen halli
tuksen vahvimpia puolia tähän saaikka, (V a'
semmalta: Nyt tuli.) Mehän olemme saaneet 
11ähdä, että tähän saakka hamtus on. päin
vastoin kaikellw tavoin koettanut välttää 
ratkaisev,a'a kanna!llJottoa eduskuntaan näh
den m. m. näåssä sotilas- ja s.uojeluskunta
.asioossa.. iMeinäihän dli, kuten muistamme, 
tava,ttoman suuri työ saada hallitus edes 
näyttäytymään täällä eduskunnassa silloin, 
kun täällä oli puolustuslaitosta koskevat 
suurimmat lakiesitykset esillä, joita hallitU!k:
sen myös siUoin tiedettiin V'astustavan, m. m. 
laki a:rmeijan asettamisesta~ vaki•naiselle kan
naHe, laivastolaki ja · suojeluskunlf:ala:ki. 
Vielä merkiHiS{)mmäksi muodostuu h~liitu.k
sen kannanotto tässä asiassa, kun oteta,an. 
huomioon, ·että se vastustaa tätä lakia sen
vuoksi, ettäJ se luulee siitä koituvan. etua 
~uojelu:skuntalaisille, mutta ei va·stustanut 
suuremmalla ponnella. täJällä. itse suojelus
kuntalakia eikä tietäälkseni tule sitä teke" 
mään myöskoon myöhemmässä asteessaan. 
Sikäh kuin minulla on tietoa, ha!llitus tulee 
esittämään, että suojelus!kunt:a,laki vahvistet-

taisiin. (Vasemmalta: Se pitää kaataa, en
:oonkuin se sen tekee !) . Lisä:ksi on otettava 
huomioon., että haHitus, kuten kävi selville 
myöskin puolustusministerin lausunnosta, 
on itse käytännössä; ooveltanut. juuri sama.n
[aista järjestelyä m. m. kuntoisuuslomiin 
n ä:hden kuin. tässä on kysymyksessä. M .. m. 
tänä vuonna l()ll annettu tä1llaisia· kuntoisuus
lomia sangen huomatta;vassa ,maJa>rassa. 
Yleisesikunnan· ilmoituksen mukaan tul1aan 
tämän vuoden kuluessa antamaan tällaisia 
kuntoisuuslomi•a kaikkiaarn. noin 1,000 ase
velvolliselle ja puolustusministeri. ei ole tä
hän saaikka nähnyt mitääln paihaa tässä käy
tännössä.. Kun tämä kaikki otetaan huo
mio'On, niin min11stw näyttää, että se täällä 
eduskunnassa :liikkuva. huhu, että sosiali'de
mokra:a.ttinen ryhmru tällä kerta,a on pa~ 
kattanut hallituksen esi·int·ymää.n :ultimaat
tumfr:Ua eduslrn:mmn edessä, lienee oi:kea. 
(Vasemmalta: Ei laisinkaan!). Minä en 
sitten tiedä, mitkä vaikuttimet ovat ryh
mässä olleet määrääunässä. 

Tahdon tässä yhteydessä. kajota .vieilä 
asian erääseen 'Puo.leen, jota vasemmiston 
taholta on tämän asian yhteydessä. sen 'joka 
aste~"Sa erikoisesti esille vedetty. Vasem
miston taholta on vä:itetty, että koska työ
väestöä ei ole suoj.eluskuntien jäseninä, niin 
tulisi se etu, joka tässä myönnettäisiin 
eräille asevelvollisille ~palveluksen aluss'a, 
siis vain eräiden ja etulkädessä varak!kaiden 
kansanlookikien hyödyksi. Vasemmiston 
väite siitä, että suoj<eluskunnissa ei olisi työ
vlliestöä, ~i kumminkaan ·pidä paikkaansa. 
Minä olen llmlltkkinut tästä a:siasta. tietoja 
ja ne osoittavat, että suoj,eluskuntien jäse
ninä on nykyään pyörein luvuin 10,000 työ
.Iäistä, toisin sanoen sellaisia !henkilöitä, 
jotka eivät •itse ei:kä ilH)idän vanhem:p.ansa 
omista kiinteää omaisuutta ja jotJk:a elävät 
ruumiillisella työllä ja joilla kylläkään ei 
ole taskussaan kommunistisen rummattiyh
distyksen jäsenkorttia, mutta jotka siitä huo
Ematta ovat todelli'lia työläisiä. Tämän li
säksi on; suajeluskuntien jäs:enien koko lu
kumäärästä v.adtava enemmistö pienviljeli
jäin. poikia, siis sellaisia henikil&itä, jotka 
myookään itse eivät omista kiinteätä eikä 
·edes sanottavasti irtainta: omaisuutta ja 
jot~a elävät ruumiillisella: työllä ja ovat 
todellakin todellisia työntekijöitä. Ja minä 
~uulen, että tätrnän lain !hyväksyminen to
siaankin, kuten vasemrmiston taholla ;pelä
'tään, tulisi huomatta'Vassa. määrin edistä-
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mään viimeaikaista kehitystä, nim. sitä, että 
työväestö, n. s. isänmaallisesti 31jatteleva 
työväestö, yihä suuremmassa märurässä liit
tyisi suojeluskuntiin jäseniksi. Ja minä 
luulen, että tämä se onkin juuri se paikka, 
jossa vasemmistoa kenkä puristaa. Siellä 
nähtävästi 1pelätään, että jos nykyistä !kehi
tystä jatkuu ja se kehitys •vielä kulkee en'" 
tistä nopeammin siihen suuntaan, että työ
läisiä yhä liittyy suojeluskuntiin, silloin 
m. m. kommunistisen :ammattijärjestön täy
tyy suojeluskuntala.isiin nälhden oma;ksua 
aivan toinen kanta, kuin min!kä se rt:älhän 
saakka on voinut niihin näihden omaksua ja 
j:onka myöskin iha:llituspuolue näyttää hy
väksyvän. 

Kun 1tääJlä myöskin on vasemmiston ta
holta esitertty sellaisia väitteitä, että tämän 
lakieihdotuksen tarkoituksena olisi koettaa 
telhdä suoj:eluskuntalaisista eräänlainen etu
oikeutettu luokka muihin asevelvollisiin 
nähden, niin minä p.yydän :tässä ylhteydessä 
osoittaa, että kehitys meidän maassamme on 
kulkenut viime aikoina, siihen suuntaan, 
että suojeluskuntrula.isista eräässä suh:teeSJSa 
on IDJUodootumassa 1parias- eikä etruoi.keu
tettu luokka ja että sen vuoksi ei olisi ol
lenkaan väärin, jos edes valtio silloin, kun 
he astuvat va.ltion rulliin a.:sevelvollisuut-
1aan suorittamaan, kohtelisi suojeluskun
talaista tasapuolisesti. 

Kuten me kaikki tiedämme j:a olemme 
!huoma.nneet, m. m. :vasemmiston san'OmaleJh
distöstä, ovat kommunistisen ammattijär
jestömme doihtohenkilöt ryhtynwt erikoisen 
poruteviill' toimerupiteisiin sorta.akseen sUJOje
luskuntiin kuuluvia kansalaisia påäla.siassa 
siten, että koetetaan estää työnsarunltimaih
dollisuudet m. m. niiltä kymmeniltätuhan" 
silta työläisiltä, jotka. nl}'t ovat suojeluskun
tien jäseniä. On menty niinikin pitkälle, 
että on jopa laklon ulha1la vaadittu työnan
tajia eroittama.an työpaikasta. seillainen työ
läinen, joka on kuulunut suojeluskuntaan. 
Ja viime aikoina tämä kommunististen am
mattijärjestöjen ja niiden toimiihenkilöiden 
TÖyhkeys on käynyt y'hä sHmiin!pistäväm
mäik.si. Min:ulla olisi .tästä myöSikin todis
tuskappaleita m. m. (VasemmaJta: Se vielä 
puuttuisi!) erään kommunistisen työntelki
·jäin liiton, ei kylläkään 'kaikkein iPUn.aisim
man, päätoolauoolma, miten suojeluskunta
laista on työmailla kohdeltava;. Mutta en 
tahdo tällä käydä kuluttamaan eduskun
n.an aikoo. Koska täällä on kysytty minkä 
liiton, niin minä mainitsen, että. Suomen 

V aatetustyönt-e~kijäin Liiton, eli sen liiton, 
jonka 'kanssa. nykyinen herra puolustusmi
nisteri hieroo työehtosopimusta Hämeenlin
nan pukimossa. Joka tap3!ukses.s'a on jär
jestelmällistä suojeluskuTIJt.a.an kuuluvien 
työläisten sortoa kaikilla työpai:k:oilla har
joitettu ja nykyisen !hallituksen pää-äänen
kann:a,ttaja samoin kuin sen puolueen kaikiki 
sanomalehdet ovat 1tämän sorron ja boiko
tin hyvälksyneet. (Vasemmalta: MilLoinka 
siihen a:Siaan tullaan 1) Kun suojeluskun
taalll kuuluvia kansalaisia siviilielämässä 
kohdellaan tällä tavaJ.la, niin minä pyydän 
kysyä, että olisrko se mikään vää:t~yys, että 
kun lhe astuva,t armeijan <palvelukseen 
suorittamoon asevelvollisuuttaan, että iheil:le 
silloin annettaisiin edes ihiukan oikeutta,. 
ja muustahan tässä. ei ole kysymys? Täs
sähän on kysymys ainoastaan siitä, että ·se 
asevelvollinen, joka suorittaa säädetyn pä
tevyysnäYbteen ·olipa hän suojeluskuntalai
nen tai kuka taihansa saa. siitä vissin edun,. 
ja se ei voi olla mikään vääryys toisia ase
velvollisia kOhtaan ja se ei saa synnyttää 
toisissa asevelvolli.sissa mitään katkeruutta, 
sillä o111han meidän lä:hdettäväi siitä, että 
armeijassa eivät saa määrätä samat vaåkut
teet 'kuin esim. jollain työmaa.Ua, jossa :k:om
munistikiihoittajat määräävät. Luulisin ole
van ilman muuta selvää, ett:ä .se työ, jota 
suojeluskuntaljär.jootö 'ja, seru y~ksityiset jä
senet meidän maassamme suorittavat var
sinkin tänä aikana 1kun me tiedämme, että 
rajan takana, joka vuosi meille vihamieli
sen valtion va,roilla (Vasemmrulta, Minlkä 
vihollisvaltion? Ed. Itkonen: Y stävälli
sissä sulhteissa. me ollaan ~aikkien valtioit
ten kanssa:) kouluteta:an satoja pum.aupsoo
reita meidän: itsenäisyytemme tuhoamista 
varten, että tällaisissa o.loissa valtion !kan
nalta, maan hallitusvaHan kannalta, :pitäisi 
sen työn, jota suojeluskuntien jäseret suo
rittavat, olla siiksi suuriarvoista, että ollaan 
oikeutettuja vwa:timaan että suojeluskunt.a
laiset saavat oikeutta, ja muusta, tässä ei 
ole kysymys. (Vasemmalta,: l\'Ie vaadim
me!)' Minä rohkenenkin olla v.aikuutettu 
siitä, että eduskunnan porvarililiset ainek
set, huomioonottamalla muun muassa sen 
seikan, että tä;mä asia kaikilla edellisillä 
valti<l!päivillä :kaikissa. eri asteissaan on 
täällä iiJOrvarillisten puolueittell! taholta 
aina yksimielisesti hyvä.lksytty, yhä edelleen 
rohkenevat olla. tämän lain hyväksymisen 
kannalla siitä huolima.tta, vaiklka nykyinen 
hallitus, minulle käsi.ttämättömistä syistä, 
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on asettunut tässä eduskrmta.a,, sanoisinko 
aivan häikäilEimättömästi pa.inosta:ma,an 
(Ed. Itkonen: Me olemme vaatineet aina!) 
Minusta. silloin kun on kysymys tällaisista, 
periaatteellisesti siksi tärlmi.stä ikysymyk
sistä (Ed. Huttunen: Senpä tähden.) ei 
sen seikan, että joku hallitus •as~tta.a siinä 
olemuksensa· va,alkaan, oli hän minkänäköi
nen hmllitus talhansa, saa vaikuttaa asian 
asialliseen ha~kintaan (Ed. Tainio: Ke
nenkä pussiin ed. Niukkanen puhuu~ Ed. 
Itkonen: Omaan pussiinsa. !) ja: minä toi
von, ·että nykyinen hallitus olisi tässä nyt 
:arvioinut auktoritoottinsä liian pa.inmaksi. 

Ed. P u i t t i ne n: Minä olen ollut ti
laisuudessa jo ·asian toisessa käsittelyssä 
1ausumaan tästä laista mielipiteeni ja sil
loin minä koetin kiinnittää huomiota etu
päässä tämän eräitten mielestä niin viat
tomalta näyttävän tekeleen turmiolliseen 
puoleen, mutta kun edelleenkin ·on tahdot
tu pitää oikeudenmukaisena tämmöistä 
lainsäädäntöä, niin katson olevan syytä 
jyrkästi torjua tämän lain puoltajain väit- 1 

teet. Vaikkapa nyt asettuisikin kuntoi
suuslomien kannalle, niin siitä huolimatta 
täytyy sanoa, että tällä lailla pyritään me
nemään vississä suhteessa tapahtumien 
edelle. Täällä on jo aikaisemmiss·a puhe·en
vuoroisHa tullut mainituksi useammilta ta
hoilta, että itse asevelvollisten palvelus~ 
ajan lyhentämiskysymys on parhaillaan 
komitean käsiteltävänä, eikä minuHa, ole 
pienintäkään syytä epäillä, etteikö tämän 
komitean työn tuloksena myöhemmin tule 
olemaan, että eduskunta hyväksyy yleisen 
palvelusajan asevelvollisille 9 kuukauteen. 
Nyt siis tällä lailla minun käsitykseni mu
kaan koetetaan suoj.eluskuntalaisten palve
lusaika lyödä kiinni jo kuuteen kuukau
teen. Sitä tämä a.siallisesti merkitsee. 
Täällä ovat erittäin suuret nerot esiinty
neet asiantuntijoina tässä kysymyksessä ja 
ovat väittäneet, m. m. ed. Tuomivaara, ettei 
vaikuta yhtään mitään miesvahvuuksiin 
jos näinkin runsaassa maa.rassa. tultai
siin lomalle laskemaan, sillä tottahan nämä 
miesten nimet ovat jonkin joukko-osaston 
kirjoissa. Mutta lähtien juuri äsken mai
nitsemaltani pohjalta, minun täytyy sa
noa, että mitä t·ekee sellaisella joukko
osastolla, jolla ei ole mi·ehiä muuta kuin 
kirjoissa, sillä minä varsin hyvin tiedän, 
jonka tietävät kaikki muutkin, että siellä 

kirjoissa on paljon muitakin miehiä kuin 
joku ·asevelvollisuuttaan suorittava ikä
luokka. Ottaen siis huomioon sen seikan, 
että tuo palvelusajan lyhentämiskysymys 
on paraillaan vireillä, jo tältä kannalta 
katsoen täytyisi terv.een järjen mukaan 
tulla eduskunnan enemmistön hylkäävään 
tulokseen tähän kyseenalaiseen lakiin näh
den. Täällä on edelleen koetettu uskotel
la, että sen t,aidon, mitä tarvitaan jossa
kin joukko-osastossa päästäksensä kolmen 
kuukauden 1omalltl, sen taidon saavuttai
sivat muutkin kuin suojeluskuntalaiset. 
Minä olen erittäin suurella mielenkiinnolla 
kuunnellut kaikissa ·eri vaiheissa tätä kes
kustelua ja minä olen odottanut, että joku 
tämän lain puoltaja toisi pätevästi esiin 
ne keinot, joilla tuo taito saavutetaan. 
Mutta turhaan sitä on saanut kysellä. Ed. 
Aalto-Setälä on kyllä keksinyt .erinomai
sen keinon, jolla hän puolusteli m. m. suu
ressa valiokunnassa tätä lakia. Hän se
litti, tJttä jonkun U~Sevelvollisen v·eli, joka 
aikanaan on ollut ·asevelvollisuuttaan suo
rittamassa, tapaa senjälkeen kotonaan 
nuoremman veljensä, tehdään puusta tyk
ki ja sillä ·harjoitellaan. Minä sanoisin, 
että yhtä helppoa kuin on puutykillä saa
vuttaa tykistössä vaadittava taito, että 
saisi lomaa, yhtä helppoa kai on maatakin 
puolustaa puutykillä, joten tekisi mieleni 

·sanoa, että tällaiset väitteet ovat varsin 
hassunkurisia. 

Ed. Virkkunen on pannut kaiken par
h&an papillisen taitonsa kumotakseen nii
tä väitteitä, mitä meidän taiholtamme on 
tehty tätä lakia vastaan, j·a erikoisesti 
:käydäksensä hallituksen niskaan tässä 
asiassa, :mutta ed. Virkkunenkin takertui 
puolustamaan vain tuon 1924 vuoden sil
loisen puolustusmini.sterin antamaa esi
tystä. Kun ottaa ja rinnastaa silloisen mi
nist.eri Aminoffin antaman esityksen ja ed. 
Niukkasen antaman esityksen, niin kyllä 
niillä täytyy olla suuri ero olemassa. Minä 
arvelen, ettei mikään hallitus, ei edes ed. 
Virkkusen hallitus, jos semmoinen sattuisi 
joskus olemaan, se ei tulisi antamaan niin 
siivotonta lakiesitystä eduskunnalle, kuin 
mitä on ed. Niukkasen antama esitys tässä 
suhte.essa. (Vas.emmalta: Jokseenkin lä
hellä!) Ed. Niukk·anen, joka on pannut 
kaikki taitonsa liikkeelle saadakseen tä
män aloitteensa läpi, hän on monta pitkää 
saarnaa täällä eduskunnassa jo sen puo-
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lesta pitänyt, ecl. Niukkanen on väittänyt, 
että sosialidemokraatit vastustaessaan tätä 
lakia vastustavat sen vuoksi, että sosiali
demokraateilta joukot karkaisivat suoje
luskuntiin. Mistä ed. Niukkanen on saa
nut tällaisen oikeuden väittää? Emme me 
sit.ä pelkää,. emme silloinkaan, vaikkakin 
tietäisimme, että osa työläisiä menisikin 
suojeluskuntaan, ja va,ikka tiedämmekin, 
että niiden on pa:kko eräissä tapauksissa 
ollut tähän saakka sinne mennä. Minä 
pyytäisin ed. Niukkaselle huomauttaa, että 
eiväit luokkatietoisen työläisen :mielipiteet, 
vaka,umukwksi kehittyneet mielipiteet, eivät 
ne kaik:kien tuulten ja virtojen mukana 
hei'lahtele, niinkuin el:l'kä saattavat ed. Niuk
~asen mielipiteet heilahdella poHittisten 
ilmavirtojen muka:n:a. Mutta sitä eivrut tee 
luokkatietois,en työläisen mielipiteet. 

Mutta katsdlaanpa tätä asiaa nyt ly
hyesti siinä valossa, että kaikki asev.elvol
liset saisivat oikeutta, joksi sitä on tah
dottu uskotella. Me arvelemme, että ase
v.elvollinen nuoriso alusta loppuun saakka 
menisi suojeluskuntiin saadakseen tuorn 
taidon, ·jota Lex Niukkanen edellyttää. 
Mutta mitenkäs herrat tällöin tekisitte? 
'reillä on kaksi mahdollisuutta, joita te 
voisitte käyttää tällöin. Ensiksi se, että 
ottaa kaikki v·as.taan, niin paljon kuin pyr
kijöitä on, siis kaikki asevelvollisuusijässä 
oleva nuoriso. Mutta minä arv.elen, että 
ed. Niukkanen olisi ensimmäis·enä muille
kin porvareille sanomaan, että se tuo pu
nainen peikko meitä pelottaa; eipäs ·aseis
tetakaan tätä tietä Suomen kansaa. Tämä 
olisi siitä tulos. T,oinen tie olisi Sle, ja joka 
nähtävästi pitääkin paikkansa,. kieltäytyä 
ottamasta suuremmassa määrässä työläisiä 
mukaan suojeluskuntiin siirnä mielessä, 
että ne valloittaisivat suoj·eluskunnat. 
Minä arvelen, ·että te hyväksyisitte tämän 
tien. Mutta mitenkäs laajalle silloin tässä 
laissa kirjoit.etut oikeudet pääsisivät. le
viämääTIJ asevelvollisen nuorison keskuu
teen? 

Te myönnätte suojeluskunnille ·ehkä ensi 
vuodelll talousarviossa 50 miljoonaa mal'lk
kaa, jota on ajettu läpi valti>Ovarainvalio
kunnass·a. Sitä vastenko te myönnätte tä
män 50 miljoonaa mar~kaa, että ne valtion 
varoilla, v·erovaroilla saaduilla varoilla 
hankkivat itsellensä tuon pätevyyden, jon
ka nojalla ne pääsevät. sitten kolmeksi 
kuukaudeksi lomalle? Tämä ehdottomasti 

---~~~------- .. 

täytyy olla niin selvää puoluepolitiik
kaa, kuin yleensä olla saattaa. Minä 
arvelen, että jos trumä laki tulee käytän
töön, niin kaikki jo lyhy·esti tässä mainit
semani seikat huomioonottaen tulee ehdot
tomasti puolustuslaitoksesta aina kasar
meita myöten syntymään poliittisten taiste:... 
lujen kehto. Jos tämä on tarkoitus, niin 
te voitte sen tänä iltana t,ehdä. Mutta 
minä sanoisin: Emme me sosialidemokra·a
tit pelkää tätäkään taistelua, jos edUJSkun
nan ·enemmistö meitä siihen pakottaa. 

Minä tiedän varsin hyvin sen, että Suo
men eduskunta on :puolustuslaitoksen useita 
tärkeitä periaatteita hyväksynyt vastoin 
eduskunnan suurimman ryhmän, sosialide
mokraattisen ryhmän mielipidettä. Mutta jos. 
te aijotte tänä iltana hyväksyä yleiseen kan
sa•laisvelvollisuuteen perustuvaan aseve1vol
lisuuteen aukon, josta edun saa vain pieni 
ryhmä Suomen kansalaisia, niin älkää odot
tako enää meiltä sitä, että me jaksaisimme 
kiinnittää Suomen työväenluokan huomiota. 
yhteishengen ja puolustustahdon kasvami
seen. Te olette silloin tällä toimen:piteellänne 
lyöneet kokonaan :meiltä jalat alta. Te o'lette 
hyvin usein ,puhuneet kommunistien har
joittamasta häikäilemättömästä agitatsio
nista armeijan keskuudessa, ja minä myön
nän, että monen kommunistin ura on tätä 
tietä ~,Päättynyt vankilaan. Mutta niin pian 
kuin tämä laki tulee laiksi, minä sanoisin: 
Turhaa on yhdenkään kommunistin hank
kia itseään linnaan, sillä se tekee tehtävänsä 
ilman sitä. Siinä ei tarvita mitään muuta 
kuin että jokainen kolmen kuukauden lo
malta kasarmeihin saapuva asevelvollinen 
suojeluskuntalainen on kylliksi pätevä agi
taattori armeijassa synnyttämään mitä sulli
rimmassa määrässä ristiriitaa. 

Minä siis katson, että tämä laki on tur
miollinen, eikä vain turmiollinen siinä mie
lessä,, että tätä tietä aijotaan yihä enemmän 
ja enemmän lisätä rasituksia työväenluokan 
niskoille, vaan minä katson, että se on tur
miollinen itse maanpuolustuksen kannalta 
katsoen ja puolustustahdon kasvamista vas
taan. Ja tällä kannalla onkin koko sosiali
demokraattinen ryhmä. Se toivoo mitä har
taimmin, että tämä tämmöinen turmiolli
nen laki tulisi hylätyksi. Senvuoksi minä 
ehdotan, että eduskunta hylkäisi kyseessä
olevan lakiehdotuksen. (Vasemmalta: 
Hyvä!) 



Asev>elvollisten lomat. 847 

P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 15 minuutiksi. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 10,27 
I.p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 10,46 i.p. 

Keskustelu jatkuu: 

Ed. S e r g e 1 i u s: Föreliggande. lagför
slag har redan så ingående ventilerats i 
fråga om detarjer att 1 detta avseende 
nå.gra nya synpunkter knatppast kunna an
föras varken fö•r ellet) .emoL J.ag vill där
f.ör endas;t beröra la.g•en ur några. allmänna.rei 
synpunkte.r, vilka. hava för mig varit av
görande vid st<ällningstag.andet till lagför
slaget i fråga.. 

1Enligt detta kan vämpliktig, som före 
inträde i militärtj.änst förvärvat sig militär 
utbildning, beviljas 3 månaders tjänstledig
het, och samma förmån kan tillerkännas 
den,. som under värnpliktstiden utmärker 
sig vid tävlinga:r eller på annat sätt visat 
sig som en god soldat.. Dessa två sistn•ä,mn
da skäl, ,tävlingar" ooh ,d(:m goda solda
ten' ', kunna gi va .anledlning till godtyeke' 
och därmed •framkalla missnöje, som helt 
säkert i många . fall komme.r att vara be
rä:ttigat, bland d!e i aktiv tjänst stående' 
solda.terna. Även militära auktoriteter hava, 
såsom här i kväll nämnts, uttalat stora lbe
tän!kligheter mot dessa stadganden. Vi hava: 
ju tillräcklligt redan med lmnflikter inom' 
armen utan att behöv.a giva anledning till 
nya s:ådana. V ad föreskriften om enahanda 
lättnad, 3 månad!ers permission, :l)ör sådana 
som före inträde i tjänst förvärvat sig mili
tär utbildning beträiffar, så avser denna 
bestämning u,ppe.nbarligen främst die bli
vandle soldater, vilka tjänstgjollt inom: 
skyddskårerna. Vi hava både inom och' 
utom riksdagem redan utsatt dessa kårer 
för tillräclkligt många angrepp, så att jag 
anser att det hacle varit lyckligast för dem, 
som hålla på denna armeresellv, att de 

aldirig 1hade väekt ett lagförslag sådant som 
detta. Det är så1anda med hänsyn till hela 
denna institution jag hedöm~r frågan och 
icke med avseende å möjliga framtida för
delar för en del av kårernas medlemmar. 

Vidare är det uppenhart att, om n:u lag
förslaoOXJt godkännes av riksdagen, kna;p,past 
några möjligheter i framtiden funnes för 
att få lagförslaget om den •f()rkortade värn
pliktstid~m för samtliga värnpliMiga anta
gen. Maalaisgruppen sö:ker 11U ootäckning 
bakom lagronslaget f·ör att ej behöva infria 
sina här i riksdagen senaste vår givna löf
ten om tjänstgöringstidens tJ1örkortande. 
Vilja vi äventyra disc~plineu och försvars
viljan inom vår arme, antaga vi förslaget, 
men då 'jag ~cke kan vara med hä!1På och 
ej heller ()nskar· ytterligare försvaga våra 
skyddskår.ers ställning, ä,mnar jag rösta för 
lagförslagets förkastande ooh vill tillä.gga, 
att det är av sakliga skäl mitt ställnings
ta.gande hestämmes ooh icke av frågan om 
förtroendevotum f()r reg·eringen eiller, ror 
att använda ett av rdgsm. Virkkunens ut
try;ck, det är ickie fråga om knäfall, änm1 
miudre, för mitt vidkommande, fråga. om 
någon omfamning. 

Ed. P a 1 m g r e n: J ag anhåller att få 
till p11oto:kollet a.ntecknat, att jag av rent' 
sakliga och principiella skä;l kommer att 
rösta för godkännande av förevaran<hl lag
försla.g. 

1Sa.mtidigt beklagar jag mycket, att vårt 
offentliga .liv kommit i diet läge, att t. o. m. 
en sådan fråga som den före!liggande, vi1ken 
dock är av den beskaffen'het, att den i de.t 
allmännas intresse 1borde behandlas tfull
komligt lide1sefritt, likv<äl nu i sista minu
ten också dragits in i dagspolitikens obe~ 
räkneliga virvelström. 

Ed. L e h t i n e n : Eduskunnassa on jo ai
kaisemmin tämän lakiesityksen ensimmäi
S·ess.ä ja toisessa käsittelyssä oltu tilaisuu
dessa lausumaan ajatuksia lain hyväksymi
sen puolesta ja vastaan. Mutta. minusta on. 
tuntunut siltä, kuunnellessani vastustajien 
väitteitä, niinkuin he eivät olisi lukeneet la
kitekstiä oikein väittäessään, että tämä laki, 
jos se hyväksytään, tulee suosimaan yksin
omaan suojeluskuntalaisia ja asettamaan 
heidät parempaan asemaan muihin asevel
vollisiin nähden, ja että tämä laki tulisi rik
komaan yhteishengen ja yhdenvertaisuuskä-
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sitteen armeijassa sekä 1leikentämään sen 
puolustuskuntoisuutta. Minä en kummin
kaan näe tässä lakiesityksessä olevan mitään 
tosisyytä olemassa tuollaiseen: pelkoon, 
eivätkä lakia vastaa111 tehdyt väitteet 
ka~kista uskotteluista huolimatta pidä 
paikkaansa. Eihän tässä laissa ensinnä
kään mainita suojeluskunnista· yhtäärn 
mitääm, eiikä siinä määritellä, missä 
ja. mitenkä krukin asevelvollinen on 
lain ede:llyttämän koulutuksen itsellensä 
hankkinut. Pääasmb:an< on,. että hän 
vain pystyy tutkijalautakunnalle esittä
mään näytteet sotilaallisesta tasostaan ja 
siinä kaikki. Esittihän täällä ed. Aalto
Setälä lain toisessa käsittelyssä muutamia 
esimerkkejä, mitenkä eräät asevelvolliset, 
vaikka eivät ole kuuluneetkaan suojeluskun
taan, ovat voineet hankkia itselleen vastaa
vat sotilaalliset tiedot. 

Itse asiassa ei tämä ajatus asevelvollisille 
myönnettävästä lomasta ole mitenkään uusi. 
Myönnettiinhän Venäjän vallan ja vanhan 
asevelvollisuuslain aikana yhden vuoden 
palvelusajan lyhennys kansakoulun läpi
käyneille asevelvollisille ja yliopistosivis
tyksen omaavalle kahden vuoden palvelus
ajan lyhennys, ilman että heillä olisi ollut 
minkäänlaista sotilaallista koulutusta, eikä 
se minun tietääkseni herättänyt mitään kat
keruutta tai kademieltä toisten asevelvollis
ten keskuudessa. Mutta täällä eduskun
nassa, sikäli kuin olen tullut huomaamaan, 
ollaan hyvin tarkkoja, ettei vain mitenkään 
muiden asevelvollisten, paitsi suojeluskunta
laisten, tunteita loukattaisi. Mutta niiden 
parjaamista ja tunteiden loukkaamista eräät 
edustajat täällä tuntuvat pitävän varsin an
siokkaana tekona, jonka valitettavasti olem~ 
me liiankin usein · voineet panna merkille. 
Kun tämä laki edellyttää, että loma myön
nettäi~iin heti palvelusa.jan alussa, niin se jo 
sinänsä poistaa aiheen kademielen heräämi~ 
seen niiden alokkaiden keskuudessa, jotka 
aikaisemmin eivät ole sotilaallista koulu
tusta saaneet, vaan päinvastoin tulisi tällai
nen menettely minun mielestäni suuressa 
·määrin helpottamaan heidänkin oppimis
taan ja sotilaallista koulutustaan, sa
malla kuin se tulisi myöskin melkoi
sessa määrin helpottamaan valtion kustan
nuksia. Näillä perusteilla minulla on täysi 
syy uskoa, että ruotsalainen eduskunta
ryhmä löytää taas oman itsensä ja saa tästä 
laista käsiinsä sellaisen punaisen langan, 
joka sitä vielä voi yhdistää toisten porvari· 

puolueiden kanssa, ja että se tulee äänestä
mään lain hyväksymisen puolesta. Omasta 
puolestani pyydän saada kannattaa ed. Virk
kusen tekemää ehdotusta, että laki hyväk
syttäisiin. 

Ed. Aina l i: Kuten tunnettua on, hy
väksyttiin kyseessäoleva laki viime edus
kunnassa kaikkien porvarien äänillä vasem
miston vastustaessa sitä, joka vasemmisto, 
nimittäin 1mmmunistit ja sosialidemokraa
tit, .sitten äänesti sanotun lain lepäämään. 
Asian ollessa nyt puolustusasiainvwliokun
nassa on tultu hylkäävään tulokseen. Tätä 
tulosta perustelee valiokunta m. m. seuraa
vasti: ,Lisäksi on huomattava, että lakieh
·dotuksen edellyttämän loman pääasiassa 
joutuisivat saamaan ne asevelvolliset, jotka 
ennen palvelusaikaansa ovat kuuluneet suo
jeluskuntiin, joihin huomattava osa kan
saamme poliittisista syistä ainakaan toistai
seksi ei katso voivansa liittyä. Näin ollen 
voisi tosiasiallisesti ainoastaan osa asevel
vollisia tulla lomista osallisiksi." j. n. e. Tä
män lausunnon takana, paitsi kommunisteja 
ja sosialidemokraatteja, näikyy olevan aill'a
kin kaksi porva.rillista edusta·jaa. 

On syytä vähän tarkastaa, mitkä ovat ne 
poliittiset syyt, joiden tähden huomattava 
{)Sa kansaamme ei voi liittyä suojeluskun
tiin, kun aina niihin vedotaan. Nämä syyt 
ovat minun mielestäni seuraavat. Nykyisiä 
syitä ei kai pitäisi {)lla olemassa, mutta 
niillä kai tarkoitetaan vanhempia. V. 1918 
suojeluskunnat riisuivat aseista Pohjan
maalla ja sittemmin Savossa ja Karjalassa 
siellä riehuneet venäläiset sotilaat ja heili.in 
liittyneet punakaartilaiset. Tämä kai li~ 
nee pääasiallis:i:mpia syitä. Toinen syy on: 
Sittemmin muodostetun armei•jan' kanssa, 
joka oli varustettu suojeluskunnan hankki
milla aseilla, vapautti Länsi-, Itä- ja Etelä
Suomen, myöskin Helsingin, niissä vallitse
vasta hirmu vallasta. K{)lmas syy: Pelasti
vat Suomen kansan bolshevismiin vajoa
masta. Ja neljäs syy: Pelastivat sosialide
mokraattisen puolueen uudelleen syntymis
ja toimin tamahdollisuuden, jota ei ole V e
näjällä, kun ei siellä {)llut suojeluskuntaa. 
Ne, jotka silloisessa rytäkässä pääasiallisesti 
hävisivät, olivat bolshevistiset komissariko
kelaat ja maailman vallankumous. Mieles
täni ei pitäisi olla edes sosialidemokraateilla 
mitään syytä {)lla katkerana mielellä suo
jeluskunnille. Onhan nimittäin hyvin to
dennäköistä, että jos tuo onneton yritys olisi 
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onnistunut, niin kaikkiin vastustuskannalla 
oleviin, myöskin sosialidemokraatteihin 
nähden, olisi ryhdytty samanlaisiin tervey
denhoitotoimenpiteisiin, mihin naapuri
maassa on ryhdytty, mikä toisinaan näyt
tää olevan hieman kovakouraista. Mutta 
kaikkein vähimmin minusta olisi syytä p·or
varillisten edustajain pistää lusikkaansa tä
hän soppaan. Niin kuitenkaan eivät ole 
kaikki porvarilliset edustajat menetelleet. 
Ed. Rydman lausui lokakuun 25 p :nä tä
män asian käsittelyssä m. m. seuraavaa: 
,Toiseksi joutuisi kohta vakinaisen palve
luksen alussa eli juuri sinä aikana, jolloin 
edellytykset asevelvollisten ·sulautumiseksi 
y'h teen olisi1va t 1 uota vat, toisistaan erotetta
viksi ne, jotka soojeluskunnissa ovat 
saaneet lomaa varten tarpeelliseksi katso
tun koulutuksen,, ja. ne, jotka eivät 
ole tätä koulutusta saaneet sen takia, 
etteivät poliittisista syistä ole katsoneet voi
vansa suojeluskuntiin liittyä. On helppo 
ymmärtää, mikä kiitollinen aihe kiihotuk
seen on viimeksimainittujen alokkaiden mie
liin syövyttää epäluuloa ja katkeruutta 
näitä toisia heidän mielestään aiheettomasti 
parempiosaisia tovereita vastaan, jotka mui
den hikoillessa sotataidon alkeiden kim
pussa usein ehkä tylyitä tuntuvien aliupsee
rien käsissä viettävät kotonaan suloisia päi
viä ainoastaan" j. n. e. Tästä saa sen ym
märryksen, että suojeluskuntiin kuuluvan 
sotilaan täytyy hikoilla sotataidon alkeiden 
kimpussa, vaikka hän on nuo alkeet aikoja 
sitten jo oppinut. Tämä siitä syystä, että 
oppimattomat hikoilijat muuten- tulisivat 
katsomaan karsaasti noita jälemmin saapu
via, jotka ovat viettäneet kotonaan suloisia 
päiviä, niinkuin sanat kuuluivat, sillä ai
kaa kun he saavat vastaavan oppimäärän. 
Mitähän, jos tämä periaate otettaisiin käy
täntöön pitkin linjaa. Ajatelkaamme, että 
jos esimerkiksi ed. Rydman aikoisi suorit
taa korkeamman oppiarvon, niin hänet mää
rättäisiin alkeiskouluun siitä syystä, etteivät 
alkeiden kimpussa hikoilevat oppilaat kat
soisi häneen karsaasti. (Eduskunnassa hil
peyttä.) lVIitä vihdoin tulee tuohon mielen 
katkeruuteen, eiköhän ole liian rohkeaa 
väittää, että vasta sitten, jos tämä laki hy
väksytään, tuo mielen katkeruus tulisi syn
tymään. Eiköhän se ole jo kymmenen vuo
den vanha, enkä minä näe sitä kehitystä ja 
kypsymistä parempaan suuntaan, jota ed. 
Rydman kaksi kertaa esittämässäni pu-

1 heessa painostaa. Pyydän vain viitata nii-

hin lausuntoihin, joita aina saamme kuulla, 
kun on kysymys suojeluskunnista. 

Muuten minusta tuntuu, niinkuin tässä 
kamarissa olisi penkkijärjestys vähän se
kaannuksissa. Tähän asti on suojeluskunta 
ollut aivan koskematon kaikkien porvaril
listen ryhmien keskuudessa. Minä toivon 
siis, että sitä ei nytkään panna kauppata
varaksi. Minä olen sitä mieltä, että tämä 
lakiehdotus olisi hyväksyttävä. 

Ed. R o s en b e r g: lVIimusta tuntuu 
ikäänkuin tämä ohjelma ei olisi oikein hy
vin järjestetty tänä iltana, kun pakina on 
asetettu keskelle vakaiVia puheita, mutta 
siitä huolimatta voift, yrittää sanoa tämän 
lakiehdotuksen johdosta1 sittenkin muuta.
mia vaka.viakin sanoja. 

Meidän taholtamme on; aikaisemmin laki
esitystä käsiteltäessä jo sangen perusteelli
sesti selvitetty ne syyt, minkä takia me tu
lemme äänest11mään lakiehdotusta vastaan, 
joten tähän puoleen asiasta ei enää tarvitse 
uhrata aiba. Sen sijaan lienee syytä kos
ketella oikeiston taholta tänä iltana esille 
tuotua paria perusteina lain hyväksymisen 
puolesta. 

He ovat pyrkineet todistamaa'll ensiksikin 
sitä, että tällä laiHa ei erikoisesti suojelus
kunta·laisia hyvitettäisi, vaan päinvastoin 
että. ,siitä tuli!siva.t osallisiksi myöskin ei
suojeluskuntalaiset. Ed. Virkkunen puhues
saan twmän johdosta sanoikin, että raja ei 
suinkaan :kulje suojeluskun.tala.isten ja ei~ 
suojeluskuntalaisten välillä,, vaa•n päinvas
toin se on ha·ettavissa aivan toisella taholla, 
että raja on haettava ruumiiUisen, kehityk
sen ja henkisen etevämmyyden ja sen vasta~ 
kohdan välillä. Mutta lakiehdotus ei suin
kaan tähtää tähän,, sillä tosiasia kuitenkin 
on ja pysyy, että suojeluskuntalaiset sitten~ 
kin yksinänsä tulevat saamaan tämän etu
oikeuden jo siitä yksinkertaisesta syystä, 
että kellään toisella ei ole sellaista sotilaal
lista ruumiiUistw enempää kuin he.nkistä
kään k11llt.oisuutta, joka tarvitaan tällaisen 
ikunt'Oisuus1oman saamiseksi. Jos todellakin 
ed. Vi•rkkunen suostuisi siihen, että kaikki 
ilman eroitusta saisivat hankkia itselleen 
t.ä:llaisen sotilaallisen kun toisuuden. missä 
he haluavat, niin silloin tietysti voitaisiin 
hyväksyä ed. Virkkusen väitteet, mutta kun 
näin ei ole, niilll on tietenki·n selvää ilman 
muuta, että etupäässä juuri suojeluskunta
laiset tulisivat nauttimaan näistä kuntoi'" 
suuslomista, sitäkin suu11emmaila syyllä, kun 
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aiokas, joka saapuu asevelvollisuuttaan suo
rittamaan, ei suinkaan vielä voi muuta näy
tettä osoittaa kuin ne todistukset, mitä hä
nellä Oili entisestä palveluksestaan. Eihän 
mikään sotilaspäällikkö voi sanoa, onko alok
kaalla sitä kuntoisuutta, ennenkuin hän jon
kun aikaa on palvellut asianomaisessa ryk
mentissä. Näin ollen siis tältä väitteeltä 
putoaa pohja tykkänään pois ja, väite on:kin 
oikeastaan esitetty vaan harhaan, johtami
seksi. 

Toinen väite on se, että tällainen etuoikeus 
suojeluskuntalaisille olisi oikeutettua. Minä 
käsitän kyllä, että oikeiston taholt31 
tällainen väite tiety~ti heidän kannaltaan 
katsoen onkin tällä hyvin perusteltu, mutta 
vasemmiston kanna-lta katsoen asia ei suin
kaan niin ole. Sillä ensiksikin, niinkuin jo 
aikaisemmin on useasti todistettu, ei suoje
luskuntatodistus sinänsä vielä useimmissa
'kaan tapauksissa suinkaan edellytä sellaista 
kuntoisuutta, kuin mitä tämä laki edellyt
tää. Kokemus on osoittanut, että useim
missa joukko-osastoissa suojeluskuntalaiset 
eivät suinkaan muodosta joukko-osastojen 
parhainta ainesta, vaan useasti he ovat tässä 
suhteessa joukko-osaston jälkipäässä. Nämä 
kokemukset siis jo sinä·nsä todistavat. että 
tällaista mittapuuta ei ollenkaan voida käyt
tää kun alokas tulee palvelukseen. 

Toinen samanlainen seikka,, joka kumoaa 
tämän väitteen, on se, että alokas tullessaan 
sota·palvelukseen saa tosiaankin, niinkuin 
puolustusministeri täällä aikaisemmin nsoitti, 
suorittaa kaikkein raskaimmat tehtävät, hä
nellä on vaikeaa ja raskasta alistua siihen 
kuriin ja kasarmielämään, jonka eteen hän 
joutuu. Suojeluskuntalaiset eivät suinkaan 
ole tätä tällaista kuntoisuutta koskaan en
nen olleet tilaisuudessa hankkimaan. Ei 
suojeluskunnassa olo edellytä vielä sotilasku
ria, ei se edellytä kasarmielämän tuntemusta 
ja siihen alistumista ja. näin ollen ei suin
kaan siis olisi mitään oikeudenmukaisuutta 
siinä, että nuorukainen, joka on liittynyt 
suojeluskuntaan, vaiill sen perusteellU~ voisi 
saada lomaa. 

Lopultakin, kun asiaa harkitsee niin puo- , 
lelta kuin toiselta, ei voi tulla muuhun tu-~ 
1okseen, kuin että tässä sittenkin kaikesta 
huolimatta on ajateltu eräänlainen etuoikeus 
suojeluskuntalaisille, jonka sivutarkoituk
sena tietysti on saada mahdollisesti suojelus
kuntaan liittymään sellaisiakin aineksia, 
jotka eivät muuten siihen 'liittyisi. Lisäksi 

ma-rraskuuta 19'27. 

vielä on myöskin selvää, että kun tämä laki 
joka tapa·uksessa tulee estämään asevelvolli
suusajan lyhentämisen toteuttamisen, niin 
sr, samalla myöskin, koska maalaisliittolaiset 
sitä etupäässä aja·vat, on heille sellainen 
verho, jonka taakse he vetäytyvät päästäk
seen pois lupauksistaan ja ohjelmistaan. 
'fästäkin syystä jo ei ole siis syytä suostua 
tällaisen lakiehdotuksen hyväksymiseen. 

Minä en tahdo tällä kerta·a lähteä kos
kettelemaan, minkälainen se henkinen taso 
on, jonka suojeluskuntalaiset omaavat ja 
jonka perusteella· nyt oikeisto tahtoo että 
suojeluskuntalaisten pitäisi saada tä.mä'loma. 
Olen vain varma siitä, että kun tämä laki 
tulee voimaan., niin .sen• seuraukset tulevat 
ehdottomasti olemaan ihan päinvastaiset, 
kuin mitä oikeisto täällä esittää. Ne n-uoru
kaiset, jotka kuuluvat työväestöön ja talon
poikiin ja jotka eivät tahdo kuulua suoje
luskuntiin, heitä kohtaan tullaan ehdotto
masti harjoittamaan vääryyttä. Heidät pa
kotetaan olemaan 2--3 kuukautta enemmän 
pa:lveluksessa kuin toiset ja myöhemmin 
vielä he saavat havaita senkin tosiseikan, 
että he tosiasiallisesti ovat palveluksessa 
etevämpiä kuin suojeluskuntalaiset. Tämä 
vie siihen, mihinkä oikeiston kaikkein vä
himmin pitäisi pyrkiä nim. työläisnuoru
kaisten selvyyteen, että suojeluskunta. ja suo
jeluskuntalaiset ovat työväkeä vastaan. 

NiiiHä perusteilla samoin kuin niillä, jotka 
aikaisemmin ovat lausutut, tulenkin äänes
tämään lakiehdotusta vastaan ja saan sa
malla ilmoittaa, että ryhmä, johon kuulun, 
on samalla kannalla. 

Ed. L e h i k o i n e n : Mil1 ä ainoasta.an 
pyydän kannattaa ed. Puittisen tekemää 
ehdotusta lain hylkäämisestä. Minä kuul
lessani erinäisiä lausuntoja tämän lain hy
vistä puolista, olen tullut kiinteästi vakuu
tetuksi siitä tosiasiasta, että sittenkin nuo
ren armeijan rauhallisuudelle ja sen kehi
tykselle on välttämätöntä, että tämä laki hy
lätään. 

Ed. Latva: :Minä olin jo tä:män laki
esityksen ollessa toisessa käsittelyssä tilai
suudessa lausumaan ka.ntani tähän asiaan. 
Minä painostan edelleenkin sitä, että tämä 
lakiesitys on tyypillinen .porvariston l:uok
kalaki, jolla työläis- ja talonpoikaissotilaa.t 
syrjäytetään tämän lain suomista eduista, 
koska laJkiesityksen mukaan. ·pääasiassa lo-
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maa saavat vain seUaise't sotilaat, jotka en
nen palvelukseen astumistaan ovat oHeet 
tilaisuudessa saamaan sotilaallista koulu
tusta. Tiedetäänhän, että työtätekevällä 
väestöllä ei ole aseellisten järjestöjen perus
tamisoåkeutta. Näin ollen tämän lain mu
kaan tulevat vain suojeluskuntalaiset osal
lisiksi lain suomasta kuntoisuuslomasta. 

Koska ed. Niukkanen tämän lakiesityksen 
ollessa toisessa 'käsittelyssä ei saanut sel
vää, mitä minä tal'lkoitin sanomarlla, että 
suojeluskuntalaisista ei tule kunnollisia soti
laita, niin ;pyydän ed. Niukkaselle !huo
mauttaa seuraavaa. Suojeluskuntalaisista ei 
tule kunnon sotilaita sen vuoksi, että kas
v.atustyö, mitä suojeluskunnissa harjoite
taan, on va.in huliganismin lietsomista sen 
jäsenistön keskuudessa. Täällä eduskun
nassa on lukuisia kertoja tämä osoitettu ja 
myöskin esimevkeillä todistettu, että asia on 
näin. 

Jos porvaristo hyväksyy tämän lain, niin 
olen varma, että tämän maan armeijan työ
läis- ja talonpoirkaissotilaat tuomitsevat sen, 
etenkin kun tämän lain avulla aijotaan aset
taa sulku asevelvollisuuden lyhentämiskysy
mykselle. Tämä 'laki on omiaan entistä sel
vemmin paljastamaan sotilaille, minkälai
sen isänmaan puolesta heitä harjoitetaan 
taistelemaan ja henkensä uhraamaan. Sa
malla se osoittaa työläis- ja talonpoikaisso
tilaille, että !he ova.t porvariston 1 nokka-ar
meijan palveluksessa, joka asetta.a heille 
vain velvollisuuksia. mutta ei mitään oikeuk
sia. Suojeluskuntahuliganismi aijotaan tä
män Iarkiesityksen hyväksymisen kautta pal
kita, toisin sanoen annetaan laillinen tun
nustus moraa.liselle alennustilalle, ihuliganis
mille. 

Yhdyn ka1mattama.aru .tämän lakiesityk
sen ihy Jkäämistä. 

Ed. M o 1 i n: Jför min del finner jag, 
att fullgoda sakliga .srkäl hava anförts till 
stöd för ifrågavaran,de la,gförsla,g, varför 
jag ä1ven kommer att rösta för dess god
kännande. Då jag gör detta, vill ja.g emel
lertid, i motsats tili flere föregående ta
lare, vilka uttalat sig til.l förmån för lag
försla.get, uttryckligen harva fastslaget, att 
den förmån, som här avses, om icke ute
slutande så dock i huvudsa:k kommer 
skyddskårister tillgodo. Detta vill jag hava 
öppet sagt. Men detta bör i~ke av någon 

kunna stämplas såsom nå,gx>nting godtyck
ligt, då skyddskårsorganisationen. numera 
genom la.g godkännes såsoon en integrerande 
.del av vårt försvansväsende. Tvä.rtom in
nebure det en akt av orättvisa, om de unga 
medborgare, vilka uppoffra tid och krafter 
i skyddskären, icke vme i tillfä1le ernå den 
lättnad vid sin fortsatta militära utbild
ning, som här ihllir varit ifrågasatt. 

A'V de skäl, som anförts till stöd för la
gens anta.gande, skulle jag särskilt vilja un
derstryka ett. Av de vämpliktige, som 
ifrågava.rande lättnad !kommer tili godo, 
utgöres en väsentlig del av sådan värnplik
tig ungdvm, viiken i sinom tid överföres 
tili reservofficersskolan i Fredriksihamn och 
på denna grund kommer att ful>lgöra en 3 
månader längre vämplitkt än deras ikam
rater. Detta finner jag vara en synnerli
gen vägande orsak va.rför rförslaget borde 
anta.gas. Det är en gärd av rättvisa och 
icke tvärtom om värnpliktstiden för dessa 
ungdomar börja.r något senare. Jag ber 
att få understöda stora ut.skottets förslag. 

Ed. Rydman: Ed. Virkkunen on pu
heenvuorossaan lausunut, että se perusta, 
johon nojataan kun asevelvollisille nyky
jään myönnetään lomia, on varsin horjuva., 
ja että sentakia käsiteltävänä oleva la.kielh
dotus on hyväksyttävä. Tässä suhteessa on 
huomautetta.va, että •asetus, joka näistä !o
mista säätää, kyHä. on selvä, mutta että tä
män asetuksen oikeellisuus v~oi olla kyseen
alainen. (Ed. Virkkunen: Sitä minä olen 
väittänytkin.) Tämän asetuksen mukaan, 
kunnes se ehkä muutetaan, voivat kuiten
kin sotilasviranomaiset tosi.aUisesti kuten 
tähänkin asti lomia myöntää. 

Mutta minun ymmärtääkseni ei asiaa voi
dakaan katsoa niin yksipuolis·esti kuin mitä 
ed. Virkkunen on tehnyt. Olisi kyllä mi
nun mielestäni syytä säätää laki asevelvol
lisille myönnettävistä !omista, mutta se laki 
ei saa olla kytketty asioihin, joilla ei itse 
loman lmnssa sinänsä ole mitään tekemistä. 
Siinä juuri loma~asialle ja. sanrotun asetuk
sen heikkouden korja,amiselle on tehty kar
hunpalvelus. Eduskunnan olisi tullut 
alusta alkaen käsittelynsä pohjaksi asettaa 
tuomari Aminoffin puolustusministerinä 
l2.adituttama hallituksen esitys. Tuomari 
Aminoff on, kuten ed. Vivkkunen lausui, 
laintuntevana käytännön miehenä, ymmär
tänyt, että 'lakia laadittaessa ei sen varjoon 
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ole piilotetta.va. tm1koitusveriä, jotka itse 
la.ille sinänsä ovat vieraat. Kun kuiwnkin 
toisin on käynyt, ja eduskunta kerran on 
ottanut käsittelynsä pohjatksi ed. Niukka
sen heikon ja, kuten aikaisemmin olen lau
sunut, mielestäni onnettoman esityksen, en 
katso voita,van toimia muulla tava.Ua kuin 
[1ylrutä tämä esitys, sitä enemmän kun soti
lasviranomaiset siitäkin huolimatta voivat 
toistaiseksi lomia myöntää olemassaolevan 
asetuksen mukaan. 

On näin ollen aivan väärin ed. Virkku
s-en lailla syyttää niitä, jotka tätä mieles
tään onnetonta lakiehdotusta eivät tahdo 
puoltaa siitä, että muka tahtovat jatkaa olo
tilaa, j1oka ehkä ei ole täysin. selvästi lailla 
säännöstelty. 

Niinikään ed. Virkkunen. ,puihui siihen 
suuntaan, e.ttä ne, jotka la.kieihdotusta vas
tustavat, myöskin vastustaisivat lomien 
myöntämistä as·evelvollisille, vaikka, kuten 
ed. Virkkunen lausui, puolustusministeri 
Aminoff oli puhunut niitten kasvatukselli
sesta ja inhimillisestä merkityksestä. Tämä 
on, ed. Virkkunen, väärää puhetta. Ed. 
Virkkunen tietänee varsin hyvin, etteivät 
tämän lain vastustajrut suinkaan vastusta 
lomien myöntämistä asevel vollisille. On sil
loin liian helppohintaista silmänkääntötai
detta tällaisilla väitteillä koettaa kuulijoi
hinsa vaikuttrua. Minä valitan, että ed. 
Virk!kus,en asemassa oleva henkilö tähän 
alentuu. 

Lopuksi pyydän omasta. puolestani saada 
kannatt&a ed. Puittisen tääHä tekemää eh
dotusta. 

Ed. C o 11 i a n d e r: I likhet med :före
gående talare :fann jag mig :föranlåten att 
begära ordet med anledning av rdgsm. Virk
kunens utta1ande. 

Rdgsm. Virkkunen beklagade, om jag icke 
tecknade upp hans yttrande oriktigt, att 
borgerliga medlemmar av :försvarsutskottet 
och riksdagen ansett sig böra upp:fylla rege
ringens :fordringar. (Ed. Virkkunen: En!) 
Det är ju angenämt, om hr Virkkunen kan 
förnelm, att han :fällt ett sådant yttrande, 
men det var i så :fall egendomligt att både 
lhr Rydman och jag och många andra med 
oss hava :fått den uppfattningen om vad hr 
Virkkunen ansåg sig kunna och böra fram
:föra, och då han hämnde försvmsutskottets 
medlemma.r, borde han ju själv hava :förstått 
att på oss kunde sådana synpunkter icke 

Yerka av den enkla anledningen, att vi 
:fattade vårt beslut långt innan denn!ll fråga 
gjordes till vad den :för ögonblicket är. Vi 
hade a.tt rent sakligt avgöra densamma, och 
på grund av rent sakliga synpunkter fattade 
vi vårt beslut uti utskottet. 

Att göra som hr Bäck, att t.aga utskottets 
motivering till utgångspunkt för det utta
lande han ansåg sig kunna framföra, måste 
oc1kså beklagas, ty så mycket bör hr Bäck 
hava kunnat :följa. med denna :fråga, a.tt han 
vet, att uts:kottsmotiveringen kom till på ett 
synnerligen egendomligt sätt. Bakom den
samma står- och det är ju icke första gån
gen det'ta händer - knappast någon. 
Det :fanns tväume majoriteter i ut
skottet, en, som aviböjde detta lag
:förslag, och en annan tillfällig ma
joritet, - som märkvärdigt nog ville 
av:fatta m o t i veri n g en 'Oakta.t den 
hade varit emot själva denna sak. De ville 
med ,andra ord :föreskriva den motivering 
som vi, som då utgjorde majoriteten, hade 
bort få avfatta. Sedan kom -efter ett rätt 
upprört sammant.räde i utskottet denna rno· 
tivering till stånd, om vilken det i ett annat 
skede har sagts, att ingen egentligen har 
varit till:freds med den. Det är ett billigt 
sätt att tillvinna sig framgång, om det ens 
kan kallas :framgång, att sedan angripa 
denna motivering, och det är ett ännu billi
ga.re sätt att här med tal om :fattiga bönder 
och fiska.re :framstäl1a andra i den situati
onen att man eventuellt vore motstli.ndare 
till skyddskårerna. Pör sådant kan man 
kanske vinna applåder, men mig synes att 
man dock e:fter ett sådant andragande som 
hr Bäcks närmast borde känna sig generad 
över att hava anlitat så billiga och lättköpta 
utvägar. 

Här har :försäikrats av den ena talaren 
efter den andra, att de på rent sakliga grun
der hava avgjort, huru de borde förfara i 
detta fall, och jag behöver väl icke upprepa, 
att det har varit :förhållandet särskilt med 
medlemmarna i förs:varsutskottet. Man 
måste ju bli trodd av det enkla skälet, att 
vi hade att besluta oss, innan vi visste att 
denna fråga skulle kunna få någon som helst 
politisk anstrykning. Jag ber då, ehuru det 
kanske är öve1~flödigt, att :få upprepa, att 
då jag motsa.tt.e mig detta lagförslag det 
skedde av många sakliga skäl. Först och 
främst ha.r jag uppfattat den värnplikts1ag, 
som vi nu hava, så, att nti denna den prin-
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cipen uttalas att den, som bättre förutsätt-
1 

ningar har att uttnyttjas för försvaret, också 
skall ikläda sig, om så behövs, en längre 
värnpliktstid. .Andan i denna lag strider i 
det avseendet emot vår tidigare värn
pliktslag, där den, som hade högre bildning, 
kundeslippa med ända till blott tredje delen 
av den värnpliktstid som andra hade. Då 
man nu kommer och gör gällande a.tt bättre 
förutsättning.ar skola motivera en förkort
ning av värnpliktstiden med ända till 3 må
nader så har man därmed enligt min menilllg 
avvikit från andan i vår värnpliktslag, man 
ha.r stiftat en unda.ntagslag av betänklig art, 
bland annat av det skäl jag nämnde men 
odkså därför, att uti denna lag ingenting 
säges om att man faktiskt upphäver en prin
cip av stor betydelse. 

Jag tillägger vad jag en gång förut har 
sagt ifrån denna samma p1ats, att om det 
är så med organisationen av vår militär, att 
man inser sig nödsakad att där 'tvenne gån
ger tvinga de värnpliktiga att genomgå 
rekrytövningar, d. v. s. de värnpliktige som 
uti exempelvis skyddskåren har gjort undan 
dem, så bevisar detta ingenting annat än att 
organisationen inom vår militär ännu är så 
paas outvecklad, att man icke har förstått 
att på ett lämpligare sätt använda vår värn
pliktiga ungCfom, men detta påkallar en 
reform icke i den form, som vi här nu har 
oss förelagd, utan det framkallar om möjligt 
en reform inom själva militärorganis.ationen, 
och från tillförlitligt militärhåll har man 
sagt mig .att man också strävar i denna 
riktnin:g. Det är· på dcssa grunder jag för 
min del motsätter mig lagförslagets anta-
gande. · 

Ed. T a b e ll: Minä olen .pannut mer
kille, että tämän asian käsittelyn aikana 
niin tänä iltana kuin aikaisemminkin on 
porvaristolta puuttunut kokonaan johdon
mukaisuutta. Perustelen tätä havaintoani 
sillä, että kaikki porvarilliset ,edustajat ovat 
painostaneet aivan erityisellä ponnella suo-~ 
jeluskuntalaisten uhrautuvaisuutta isän
maansa puolustuksen eteen. Erikoisesti tätä 1 

uhrautuvaisuutta on kruunattu sillä, että 
nämä .porvari.stolle rakkaat suojelijat teke
vät tämän kaiken ·omasta vapaasta tahdos
taan. No, kun näin on ja jota ei tahdota 
lcieltää, niin mitä varten nostatte, herrat 
porvarit, tällaisen melun, jos teidän suoja.
teillenne tarjotaan oikein valtion varoilla 

mahdollisuus kehittää tuota kutsumustaan 
heidän ihannoimassaan, mutta toisten kan
salaisten hengelle vaaralliseksi käyvässä' 
ammatissa? Mitä varten teidän esimerkil
listen urhojenne pitäisi päästä monta 
kuukautta ennen .pois varsinaisesta sota
palveluksesta? Onko asia niin, ettei teidän 
ur<honne kestä vielä kaiken ihailemanne ur
houden lisäksi sitä kurssia, minkä he sota
väessä ollessaan tulevat saamaan~ Minä 
pahoin pelkään, että jos urhonne tulevat 
saamaan lomia, niin vielä vähemmän heillä 
sen jälkeen on halua pysytellä kasarmeissa. 
Min•ä epäilen, että esityksen mukainen 
lomien myöntäminen saattaisi olla askeleena 
lisäksi vielä siihen suuntaan, että te !pidätte 
lopulta tarpeellisena va1pauttaa urhonne 
kokonaan kasarmipal veluk.sesta. Jos porva
rilliset edustajat tahtoisivat olla johdon
mukaisia tässä kysymyksessä, niin silloin 
luonnollisesti heidän kantansa olisi aivan 
sama kuin meidänkin, tosin eri ;päämäärään 
tähtäävässä mielessä. 

Mitä sitten tulee erityisesti maalaisliiton 
suhtautumiseen tähän kysymykseen, niin 
minä voin merkitä aivan samoin, kuin ed'. 
Rosen·berg täällä jo teki, että kaiken sen 
jälkeen kun maalaisliittolaiset ovat aikai
semmin esittäneet kauniita ponsia palvelus
ajan ly<hentämis•estä, he tahtovat nyt tämän 
lain hyväksymisen suojassa varata itsellelffil 
mahdollisimman sopivan peräytymistien. 
Tästä ei kuitenkaan voi onnitella maalais
liittolaisia siksi, että maaseudullakaan eivät 
kaikki hyväksy tällaista kastijakoa, mihin 
nyt tällä lomien annolla pyritään. Yleensä: 
maa.seudunkin nuorisoon nähden on asia 
ratkaistu onnellisemmin silloin, kun mah
dollisimman pian joudutetaan yleisen pal
velusajan lyhentämisen ratkaisua. 

Ed. Niukkaselle minulla on syytä huo
mauttaa hänen puheenvuoronsa johdosta, 
että hän •puhuessaan työläisten isänmaaliis
tumisesta kumosi omilla. esimerkeillä·än sa
malla tuon väitteensä. Hänhän todisti' 
juuri niillä, 'kuinka työläiset yleensä inhoa
vat suojeluskuntalaisia, ja minä voin lisätä, 
että suojeluskuntiin kuuluvat työläiset ovat 
kiirehtineet pyrkimään sieltä pois työväen
järjestöjen jäsenyyteen, ollen vielä kaiken 
lisäksi valmiit tuomitsemaan suojeluskuntiin 
kuulumisen törkeäksi rikokseksi sitä luok
kaa, nimittäin työvä.enluok'kaa. vastaan, jO
hon he kuuluvat, ja tähän ei tarvitse lisätä 
muuta kui11, että sitähän se luonnollisesti 
onkin. 
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Pääministeri ·T a n 11 e r: Siinä pitkässä ja 
laajassa keskustelussa, joka tämän asian 
yhteydessä on virinnyt, on turhaan saanut 
etsiä joitakin uusia näkökohtia sen lisäksi, 
mitä asian aikaisemmissa vaiheissa jo on 
esitetty. Tämmöisten uusien näkökohtien 
odottaminen ·onkin ehkä ollut turhaa katsoen 
sEhen, että asia on niinkin moneen kertaan 
ollut esillä. Ainoa uusi huomautus koko 
keskustelun varrella esiintyi tämän illan 
pääpuhujan ed. Virkkusen lausunnossa, 
siinä kohdassa, jossa hän kosketteli asian 
oikeudellista eli laillisuuspuolta. Tahdon
kin senvuoksi etUlpäässä kajota tähän puo
leen hänen lausuntoaan, sivuuttaen kaiken 
muun, mitä keskustelun varrella on esitetty. 

Ed. Virkkunen .pani laajassa lausunnos
saan sangen suurta painoa tälle oikeudelli
selle puolelle. Kaikesta näkee, että hän 
on rakentanut lausuntonsa pääasiassa tälle 
pohjalle ja katsoo, että tämä laillisuusnäkö
kanta on omiaan kaatamaan sen katsanto
kannan, johon hallitus nojautuu. Hän 
epäilee, ovatko hallitus ja ·puolustusministeri 
olleet laisinkaan tietoisia tämän kysymyk
sen oikeudellisesta puolesta ja kehittelee ky
symystä siihen ta.paan, että jos eduskunta 
hylkäisi lakiehdotuksen, tulisi käymään si
ten, ett'ä hallitukselta samalla myöskin pois
tuisi mahdollisuus hallinnollisessa järjes
tyksessä, siis nykyjään voimassa olevien 
asetusten perusteella, myöntää asevelvolli
sille mitään lomia. Lausunnossaan hän ni
menomaan sanoi: ,Voidaanko, minä kysyn 
uudelleen, ajatella mahdolliseksi, että edus
kunnalta pyydetään tämän aukon täyttä
mistä lainsäädännössä tai lain tulkintaa, 
mutta eduskunta kieltäytyy, niinkuin halli
tus nyt, ihmeellistä sanoa, sitä neuvoo ja 
sitä vaatii, ja lain hylkää.mis.en jälkeen rau
hallisesti, kuin ei mitään olisi ta,pahtunut, 
jatkaa vain yksistään asetukseen pohjau
tuvaa käytäntöä, voidaanko, minä kysyn, 
tuollaista menettelyä ajatella mahdolliseksi. 
Siihen kysymyks·e.en minä !pUOlestani vas
taan kielteisesti." 

Ed. Virkkunen tulee siis täysin kielteiseen 
tulokseen tämmöiseen mahdollisuuteen näh
den, ja niin ollen saanee katsoa hänen aset
tuvan sille kannalle, että jos eduskunta nyt 
lakiehdotuksen hylkää, niin asevelvollisilta 
myöskin lomat loppuvat. Se kai on ed. 
Virkkusen tarkoitus? 

Minun täytyy aluksi todeta, että ed. 
Virkkusella ei näytä olevan varsin korkeata 
käsitystä aikaisempien hallitusten menette-

lyn. oikeudellisuudesta, niiden ryhtyessä ny
kyisen lainsäädännön pohjalla järjestämään 
asev·el vallisille lomia. Hänellä ei myöskään 
näytä olevan varsin korkeata. käsitystä 
niistä kahdesta asetuksesta, jotka tämän' 
asian järjestämistä varten on annettu, siitä 
huolimatta, että niinkin pätevä oikeudellis
ten olojemme tuntija kuin presidentti Ståhl
berg on ne antanut. 

Tämän asian kuLku aikaisemmissa vai
heissaan on ollut semmoinen, että kun ase
velvollisuuslaki astui voimaan, oli sen täy
täntöönpanoa vanen annettava asevelvolli
suuslain soveltamisasetus, joka. annettiin v. 
1923. Sen pykälässä 155 määrättiin, että 
asevelvollisille voitiin antaa lomaa aina yh
teen kuukauteen saakka. Tämä loma alkoi 
kuitenkin erinäisissä ,prrflerssa, varsinkin 
suojeluskuntataholla, tuntua liian lyhyeltä 
ja silloin heräsi vaatimus, että lomat olisi 
saatava pidennetyiksi kahteen kuukauteen' 
saakka. Tämän suuntainen muutos tehtiin
kin asetukseen. Uusi asetus annettiin maa
liskuussa 1924. Se oli juuri ed. Virkkusen 
korkealle ylistämä puolustusministeri, tuo
mari Aminoff, joka asetuksen valmisti. 
Tässä asetuksessa pidennettiin loman myön
tämismahdollisuus kahteen kuukauteen 
saa.kka. 

Mutta tähänkään •pidennykseen ei oltu 
tyytyväi.siä. Yhä edelleen vaadittiin, var
sinkin suoj.eluskuntalaisten taholla, että lo
mamahdollisuutta olisi pidennettävä aina 
kolmeen kuukauteen saakka. Tällöin rupesi 
hallitusta kuitenkin epäilyttämään, onko 
näin pitkä loma enää lain hengen mukaista, 
ja tästä asian puolesta kats.ottiin tarpeelli
seksi pyytää erinäisten asiantuntijain lau
suntoja. Näitä lausuntoja 'PYYdettiin tie
tääkseni ainakin kolmelta henkilöltä: her
railta Grönvall, Erich ja. Charpentier. 

Näistä herra Grönvall lienee erikoinen 
asiantuntija tällä alalla. Hän oli ollut jo 
asevelvollisuusla.kia valmistavassa komi
teassa ja samoin hän oli saanut hallitukselta 
tehtäväkseen valmistaa asevelvollisuuslain 
soveltamista tarkoittavan asetuksen. Toi
setkin kysymykseen tulevat herrat ovat 
yleisesti tunnettuja ja päteviä antamaan 
lnusuntoja juuri tämän ta.paisista asioista. 
Toinen heistä on yliopiston .professori ja 
viimeksimainittu, herra Charpentier, on oi
keuskansleri. 

Mitä ensinnäkin tulee herra Grönvallin 
lausuntoon, käy sen koko henki siihen suun
taan, että vaikkakaan asevelvollisuuslaissa 
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ei ole tämmöisistä lomista mitään mainittu, 
on hallituksella sil:i täysi oikeus ja täysi 
vrupaus niitä asetuksella järjestää. Parissa
kin kohdassa hän motiveeraa tätä käsitystä 
m. m. sillä, että tämäntapaisen määräyk
sen voitaisiin katsoa olevan ristiriidassa 
asevelvollisuuslain he.ngen ja tarkoituksen 
kanssa ainoastaan siinä ta:pauksessa, jos voi
taisiin väittää, että sen vaikutukset eivät 
vastaisi asevelvollisuuslain .päämäärää. 
Herra Grönvall asettuu empimättä sille 
kannalle että hallituksella on oikeus pi
dentää 'asevelvollisten lomia kolmeenkin 
kuukauteen saakka. 

Herra Erich puolestaan nojautuu kai
kessa oleellisessa siihen lausuntoon, minkä 
herra Grönvall aikaisemmin oli antanut ja 
alleviivaa erikoisesti erästä puolta herra 
Grönvallin lausunnossa, johon tämäkin oli 
viitannut, nim. siihen, että tämä säädös 
lomasta ei tiedä mitään asevelvollisille tur
vattua oikeutta saada lomaa, vaan pääl
lystölle taattua mahdollisuutta harkinnan 
mukaan myöntää lomaa. Herra Erich lau
suu kyllä, että jos häneltä ennen asevelvol
lisuuslain säätäimistä olisi tiedusteltu, mi
hinkä tämmöinen määräys olisi ollut pan
tava, niin hän mieluummin olisi sijoittanut 
sen itse lakiin. Mutta senjälkeen kuin laki 
oli jo annettu ja siitä puuttui määräys lo
mista, n.iin ei hän voi katsoa vääräksi sitä, 
että asetukseen otetaan tämäntapainen 
säädös. Omasta puolestaan hänkin yhtyi 
siihen, ·että asetuksella voitaisiin jopa kol
meen kuukauteen saakka myöntää lomia. 

Mitä valtioneuvoston oih:euskanslerin 
lausuntoon tulee, ei hänkään katso voi
vansa asettua kannattamaan sitä johtopää
töstä, että lainsäätäjä olisi vastustavalla 
kannalla tämäntapaiseen helpotukseen 
nähden asevelvollisuuden suorittamisessa. 
(Ed. Niukkanen: Niinkuin nyt hallitus!) 
Hän lmlitenkin arvelee, että jos siihenasti
nen kahden kuukauden loma vielä piden
nettäisiin kolmeen kuukauteen saakka, 
niin alkaisi olla jonkun verran epäilyttä
vää, voidaanko .sitä enää sovelluttaa lain 
tarkoitukseen. 

Kuten näkyy, olivat nämä kaikki sil
loin kuullut asiantuntijat sillä kannalla, 
että hallitus olisi voinut asian järjestää 
hallinnollisessa järjestyksessä tarvitsemat
ta turvautua eduskuntaan. Silloinen hal
litus ei kuitenkaan halunnut tätä heille 
neuvottua tietä käyttää, vaan antoi sen 

esityksensä, jonka pohjalla täällä nyt kes
kustelua käydään, vaikka hallituksen esi
tys sittemmin on saanut kokonaan toisen 
muodon. Valiokunta on nimittäin tur
vautunut kokonaan toisella tavalla valmis.
teltuihin lakisuunnitelmiin ehdotustaan 
laa tiessaan. 

Mutta ed. Virkkusella on vielä toinen
kin epäilys. Hän puheenvuorossaan, jos 
,olen sen oikein käsittänyt - ja minä olen 
sen koettanut tarkkaan lukea jälkeenkin
päin - arvelee, että vaikkakin ennen ehkä 
ei ole ollut epäilyttävää järjestää tämä 
asia hallinnollisessa järjestyksessä, niin 
asia muuttuu nyt toiseksi siinä tapauk
sess·a, että eduskunta hylkää lain. Tämä 
on niille, jotka ovat senkin verran lain
oppia käsitelleet, kuin esim. minä olen 
joutunut tekemään. hyvin outo käsitys ja 
sen esittämisen voi selittää ainoastaan si
ten, ,että ed. Virkkunen on liikkunut val
lan toisilla aloilla. Eihän milloinkaan joku 
aikaisemmin hallinnollisessa järjestykses
sä järjestetty asia silti muutu toiseksi, jos 
sitä on yritetty eduskuntatietä järjestää 
ja tämä ei ole onnistunut. Ed. Virkkunen 
katsoo, että ellei yritys siirtää joku hallin
nollis,een lainsäädäntöpiiriin kuulunut asia 
eduskuntalainsäädännön piiriin onnistu, 
niin senjälkeen katoaa myöskin mahdolli
suus järjestää se hallinnollisessa lainsää
däntöjärjestyksessä. Tietysti asiat jäävät 
silloin ennalleen ja hallitus hoitaa niitä en
tiseen tapaan. Samoin jäävät myös enti
set asetuks.et voimaan ja niitä noudate
taan niinkuin ennenkin. 

Tämä ·On kyllä aivan itsestään selvä 
asia, mutta kun ed. Virkkunen näyttää 
kysymyks,een panevan suurta painoa, niin 
saanen siitäkin esittää vielä eräitä kirjal
lisia lausuntoja; niitäkin sattuu nimittäin 
olemaan saatavissa. Eduskunta itse on 
nim. ollut kerran aivan päinvastaista käsi
tystä kuin ed. Virkkunen. Silloin kun 
tämä nyt käsiteltävänä oleva lakiehdotus 
äänestettiin lepäämään yli vaalien, oli ed. 
Niukkasella rohkeutta esittää eduskunnan 
hyväksyttäväksi eräs hyvin ihmeellinen 
ponsi ja tämän ponnen eduskunta myös
kin, ihmellistä kyllä, hyväksyi. Tämä pon
si kuuluu s,euraavalla tavalla: ,Eduskunta 
on päättänyt kehoittaa hallitusta ryhty
mään to~menpiteisiin, että asevelvolliselle, 
huomioonottamalla hänen ehkä aikaisem
min saamansa koulutus taikka .että hän 
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sotilaallisissa kilpailuissa tai muuten on 
erityisesti kunnostautunut ja kehittynyt 
hyväksi sotilaaksi, myönnettäisiin, mikäli 
olosuhteet sen sallivat, lomaa enintään 
kolmen kuukauden ajaksi.'' Siitä huoli
matta siis, että eduskunta ei ollut hyväk
synyt lopullisesti sitä lakiehdotusta, joka 
eduskunnan käsiteltäväksi oli annettu, 
vaan oli siirtänyt sen vaalien yli, tahtoi ed. 
Niukkanen ja hänen jäljessään eduskun
nan enemmistö, että hallituksen olisi kui
tenkin hallinnollisessa järjestyksessä hoi
dettava tämä asia aivan samaan tapaan 
kuin tuossa laissa oli tavoiteltu asia jär
jestettäväksi. Kuten ed. Virkkunen huo
maa, on hänen käsitystään vastassa ·edus
kunnan silloinen enemmistö. 

Tästä eduskunnan ponnesta katsoi silloi
nen hallitus tarpeelliseksi jälleen pyytää 
lausunnon ja se kääntyi uudelleen herra 
Grönvallin puoleen. Herra Grönvall antoi 
laajan lausunnon, jossa hän asettuu sille 
kannalle, että hallituksella edelleen oli 
mahdollisuus järjestää lomakysymys hal
linnollisessa järjestyksessä, jopa kolmeen 
kuukauteen saakka, huolimatta siitä, että 
mitään lakia ei ollut syntynyt hallituksen 
aiotteen johdosta. (Ed. Niukkanen: Ke
hoitti toimenpiteeseen). Tämä lausunto on 
ruotsinkielinen, mutta koetan lyhyesti sen 1 

pääkohtaa suomentaa: ,Edellä sanotun 
kautta ei kiel1etä sitä, että hallituksella on 
voinut olla aihetta tässä tapauksessa lopul
lisesti koettaa järjootää asia lain kautta, 
joka on syntynyt eduskunnan myötävai
kutuksella. Onhan meillä sangen tavalli
nen ilmiö, että kysymys, joka aikaisemmht 
on järjestetty hallinnollisess·a järjestyk
sessä, sopivaisuussyistä siirretääru todelli
sen lainsäädännön alueelle, mikä ei suin
kaan sisällä sitä, että aikaisempi järjestys 
ja tapa käsitellä asiaa olisi havaittu laitto
maksi. Nyt kysymyksessä olevassa tapauh:
sessa on huomattava, että siirtäminen to
dellis·en lainsäädännön alaan tapahtuu 
vasta senjälkeen kuin asiassa on saatu ai
kaan laki, mutta ei vielä sen kautta, että 
hallituksen esitys on eduskunnalle annettu 
eikä edes sen kautta, että eduskunta hy
väksyy lain lepäämään yli vaalien. Sinä 
väliaikana, joka on olemassa hallituksen 
esityksen antamisen ja uuden lain lopulli
sen syntymisen välillä, voidaan asia. kuten 
aikaisemmin, järjestää hallinnollisesti." -
Kuten näkyy, ei ed. Virkkunen käsityskan-

nalleen saa tukea ainakaan niiltä asiantun
tijoilta, joita tässä asiassa aikaisemmin on 
kuultu, ja minä epäilen, tokko hän sitä 
miltään muultakaan taholta voi saada. -
Se hallitus, jolle tämä lausunto annettiin, 
herra Kallion hallitus, ei kuitenkaan katso
nut voivansa mennä sille tielle, jota herra 
Grönvall suositteli, ja piti nähtävästi edus
kunnan hyväksymää pontta mauttomuu
tena, jota se todellisuudessa olikin, ja kat
soi, että, niin kauan kuin asia oli eduskun
nassa vireillä, oli sopimatonta lähteä mi
tään muutakaan järjestelyä asiassa hake
maan. 

Ed. Virkkunen on valitellut sitä, että 
hallitus on tahtonut pakottaa eduskuntaa 
polvilleen. On vaikeata ymmärtää, mistä 
hän semmoisen käsityksen on saanut. Hal
litus on ilmoittanut, mikä sen kanta asiassa 
on ja on eduskunnalle ilmoittanut, että 
ellei tämä kanta sille sovellu, on hallitus 
siitä valmis vetämään johtopäätöksensä. 
Ed. Virkkunen on itse ollut aikaisemmin 
ensimmäisiä eduskunnassa vaatimassa, että 
hallituksen on ilmoitettava, mitä se kussa
kin asiassa ajattelee, ja että hallituksen on 
myöskin ryhdyttävä johtamaan eduskun
taa. Kun meillä on vähemmistöhallitus, 
niinkuin tälläkin kertaa on, ei meillä usein 
ole ollut rohkeutta tämmöiseen e.duskunnan 
johtamis.een ryhtyä. :Mutta kun m€ nyt 
tässä asiassa luulemme ymmärtävämme tä
män lain vaikutuksia toisella tavalla, kuin 
edus.kunnan suuri valiokunta on sen :vm
märtänyt, siis samalla tavalla, kuin edus
kunnan puolustusasiainvaliokunta on mie
tinnössään asian ymmärtänyt, olemme kat
soneet olevamme velvollisia tämän kats.an
tokantamme eduskunnalle julkilausumaan. 
Minä olisin odottanut, että ed. Virkkunen 
olisi ollut ensimmäinen antamaan halli
tukselle tästä tunnustuksen. 

Ed. Vi rkkun,en: Minä pyy~in pu
heenvuoroa saadakseni sanoa pari sanaa 
edustajille Rydman ja Colliander. Minä pyy
dän heille vakuuttaa, että minun laus.unnos
sani, mi,käli se koski arvoisia herroja, ei ollut 
pienintäkään letkausta eikä insinuatiota. 
Tahdon sanoa, ja jos olen epäselvästi sano
nut, sanon n·yt selvästi sen, että minä käsi~ 
tän arvoisa:in edustajain kantaa toisella ta
valla perustelluksi siitä syystä, että heidän 
kantansa on minun tietääksen[ kaiken aikaa 
ollut sama,; olkoon minusta kaukana., että 
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minä olisin moittinut heitä siitä, että he · 
puolustusasiainvaliokunnas.sa ja täällä edus
kunnassa ovat"ajaneet omaa kantaansa. En 
ole ajatellutkaan, että he i d ä n kannan
ottonsa olisi ta.pahtunut hallituksen painos
tuksesta.. Jos minun sa·nani äskeisessä la u
sunn•ossani, jonka melkoiselta osalta esitin 
va·paasti, antoi aihetta väärinkäsitykseen, 1 

niin pyydän sen nyt selventää. Mutta minä 
valitin sitä, että arvoisat edustajat eivät ole 
kiinnittäneet huomiotansa tämän asian oi- ' 
keudellisiin näkökohtiin, niinkuin minun 
mielestäni erityisesti heille olisi ollut hyvin 
läheistä. Tulemme nyt pian niihinkin. 

Erittäin!ldrn olisin ollut tyytyväinen, jos 
e.d. Rydman lakimiehenä, kun hän kosketteli 
puolustusministeri Aminoffin• antamaa esi
tystä, olisi kajonnut siihen kohtaan minun 
esityksessäni, jossa minä vertaiEn toisiinsa 
silloisen hallituksen esitystä ja tätä nyt 
ratkaistavana olevaa eduskuntaesitystä. 
Minulle olisi ollut hyvin kiintoisaa 
saada kuulla: lakimiehen arvostelua tästä 
minun vertailustani, sillä olihan vertailuni 
tuloksena se, että nämä molemmat esitykset 
eivät ole sillä tavalla erotettavissa toisis
ten.sa·, kuin on tahdottu joltakin taholta väit
tää. Onhan niin, kuin sanoin, että edus
ikuntaesityksen kaikki säännökset sa·adaan 
mahtumaan niihin ylimalkaisiin ja epämää
räisiin sanamuotoihin, joita hallituksen esi
tyksessä on. Ehkä nyt saan toivoa, että 
minä tällä lausunnollani olen haihduttanut 
arvoisien edustajien kaikki epäluulot siitä, 
että olisin heitä tahtonut jollwkin ta.valla ah
distaa. Minusta erityisesti ed. Rydmanin 
lausunnon sanamuoto <>Soitti loukattua 
mieHä. Mutta sellainen ei ole ollut miten
kään minun tatkoitukseni. 

Sitten tulen herra pääministerin lausun~ 
toon. Hän on minulle osoittanut sen suuren 
kunn.ian, että hän erityisesti on käynyt kä
siksi minun yritykseeni selittää lakia ja ot
tanut kaikki Suomenmaan juriidiset aukto
riteetit mukaansa. Vähemmälläkinhän voisi 
a·jatella. nujertavansa tällaista ei-juristia, 
joka lakia ymmärtää ja laista uSJkaltaa pu
hua ainoastaan luonn·ollisen ymmärryksensä 
pohjalla. lVIutta: kyllä minun nyt täytyy 
sanoa., että se suuri ·opillinen ja tieteellinen 
appaTaatti, minkä herra pääministe-ri on 
tuottanut tänne minun asettamisekseni hä
peä.paalulle, on minun mi•elestäni hyvin vä
hän tähän asiaan vaikuttava, niinkuin minä 
tulen näyttämään .. 

Ensinnäkin saa·n sanoa herr·a pä~ministe
ri'lle, että hän ei ole oikeassa väittäessään, 
että koko minun esitykseni oli rakennettu 
tälle lainopilliselle asialle. Olen nimen'
omaan s1anonut, kun minä p.ääsin herra 
puolustusministerin aikaisempaan lausun
toon käsiksi, että tämän lausunnon käsitte
leminen minulle on p~äasia. Tämän on 
herra pääministeri iha.n selvästi lukenut pi
kakirjoitu.~pöytäkirjasta. ilVIinä tie·tysti olen 
suurella vaTovaisuudella uskaltanut kajota 
tämän asian oikeudelliseen puoleen, mutta 
minä olen siinäkin kohdassa, ollut jonkun 
verran oppivainen jo ennen, kuin herra 
pääministeri oli ystävällinen ja esitti mi
nulle näiden arvoisien lakitieteellisten auk
toriteettien lausuntoja. Minä en ole enna
kolta lukenut herrojen Grönvallin, Erichin 
ja Charpentierin lausuntoja enkä niistä tie
tänytlkään, mutta. asian ja sen kannan., minkä 
hl' niissä ovat esittäneet, olen vallan hyvin 
tietänyt, sillä sehän esitetään juuri tässä 
hallituksen esityksessä, jonka alla ovat nimet 
Ståh1berg ja Aminoff. Siinä sanotaan näin: 
,.,Päinvastoin on lomien myöntäminen koh
tuullisissa ra.joissa puheenaolevilla. perus
teilla katsottu olevan sopusoinmussa asevel
vollisuuslain tarkoitusperän kanssa, ja on 
tätä silmälläpitäen asevelvollisille annetta~ 
vista lomista otettu sään:nös asevelvollisuus
lain soveltamisesta 14 päivänä huhtikuuta 
1923 annetun asetuksen 1.55 § :ään." Mutta 
sitten jatketaan tällä tava1la ja. nyt tulee 
epäilyksiä: ,.,J oska.an soti·lasviranomaisille 
annetun oikeuden lomien myöntäaniseen ase
velvollisille ei ole katsottu olevan risti•riic 
dassa palvelusa.jan pituutta koskevien lain
säännösten kanssa, OTh toisaalta kuitenkin 
myönnettävä, että loma sellaisenaan tietää 
samassa määrässä tode.llisen pa.Ivelusa.jau 
lyhentämistä. Kun näin ollen tarkan rajalli 
vetäminen sen välillä, missä määrin asevel
vollisten lomaa koskevat määräykset voidaan 
antaa hallinnollista tietä ja missä määrin ei, 
on vaikeasti tehtävissä, niin on näyttänyt 
tarkoituksenmukaiselta, että kysymys loman 
pisimmästä ajasta" - - - ,ratkaistaan 
Eduskunnan myötävaikutuksella, kun sitä 
vastoin lomien tarkempi järjestely jäisi an'
nettavan asetuksen varaan". 

Tästä yleisestä, lyhyestä ~ausunnosta, 
herra pääministeri, minä olen ottanut oppia 
ja olen vieläJkin sitä mieltä, että sen lisäksi, 
mitä tästä esity>ksestä olen oppinut, herra 
päållllinisteri suurilla, auktoriteeteillään ei 

108 



858 Tiietaina 115 p. marra&kuuta 1927. 

ole juuri voinut paljon lisää tuoda. Olen 
tämän käsityskannan aikaisemminkin tien
nyt. Mutta: pääministeri on vallan oikeassa 
siinä, että minun lakiasioissa yksinkertaisen 
maallikkoymmärrykseni mukaan OTh pääky
symys se, että seu jälkeen kun eduskunta on 
käsitellyt lakiehdotusta a§evelvollisten lo
mista ja hylännyt lwkiehdotuksen, niinkuin 
pääministeri ja hallitus tahtovat, niin mi~ 
nun mielestä111i hallituksella ei ole mahdolli
suutta, senjälkeen kun eduskunta on san~ 
nut, että lomia ei saa antaa asevelvollisille, 
mennä kumminkaan hallinnollisen asetuksen 
nojalla edelleen niitä antamaan. Kuinka 
tämä olisi mahdollista, sitä minun on vaikea 
ymmärtää. 

Ja mitä näihin lakitieteellisiin auktori
teetteihin tulee, niin ei yksikään heistä ole 
lausunut mieHpidettänsä sen tilanteen edessä, 
johonka, herm päämini ~teri tahtoisi nyt .<:aa t

taa eduskunnan. Jään siis edelleen odotta
maan heidän lausuntoansa siitä, millä tavalla 
on hallituksen meneteltävä sellaisessa asiassa, 
jonka suhteen eduskunta on tehnyt hylkää
vän päätötksen. Onko hallituksella tästä hyl
käävästä päätöksestä huolimatta edelleen 
oleva tilaisuus menetellä toisella tavalla, 
kuin minkä hylkäävä päätös sisältää~ Minä 
siis tahdon sanoa, herra pääministeri, että 
koko se laaja t·odistelu, jonka pääministeri 
on esittänyt, kulkee ohitse sen tilanteen, 
missä me tällä hetkellä olemme. Minä en 
voinut seurata sitä selostusta, joll'ka herra 
pääministeri antoi hallintoneuvos Grönvallin 
antamasta lausunnosta. Se koskee pontta, 
minkä eduskunta vielä on liittänyt siihen 
lakiehdotukseen, jonka se on äänestänyt le
päämään yli vaalien. Pyydän omast.a puo
lestani sanoa, että minä en ole ollut milloin
kaan tämän ponnen takana. Olen pitänyt 
erehdyksenä sitä, että eduskunta sen täällä 
päätti ja olen SiRmaa mieltä kuin herra pää
ministeri, että se on joutunut sellaiseen yh
teyteen, mihin sen ei olisi pitänyt tulla. 
Mutta minä en nyt pääse siitä, että herra 
pääministerin yritys todistaa minun ikantani 
vääräksi esittämällä tämän ponnen ja siitä 
annetun lausunnon, ei ole oikean lakimiehen 
esiintymistä, vaan se vivahtaa jo minun mie
lestäni siihen, mitä nimitetään .adv,okatyy
riksi, luvalla ja kunnioituksella sanoen. Minä 
siis en ole tullut vakuutetuksi kaikesta siitä, 
mitä pääministeri täällä on esittänyt, että 
hän olisi oikeassa ja minä olisin väärä~sä 
siitä syystä, että se tilanne, joka meillä tällä 

hetkellä on ja johon herra pääministeri 
täällä tahtoo ajaa koko kY,symyksen, on 
toimm kuin se, mistä arvoisat herrat ovat 
antaneet lausuntonsa. Mutta minä .palaan 
siihen, mistä minä lähdin, että minä tietysti 
varovajsuudella j.a suurella. va vistuksella 
otan osaa tällaiseen keskusteluun lakitieteel
lisesti oppineen pääministerin ja kaikkie:r: 
hänen suurten auktoriteettiensa kanssa. 
Minä olisin mieluummin täällä keskustele
massa. herra puolustusministerin kanssa 
(Hilpeyttä Eduskunnassa), sillä minun 
käsittääkseni me olemme täällä ikään
kuin samalla tasolla. Me voimme m~ 
lemmat lakitieteen ulkopuolella luon
nollisen ymmärryksemme mukaan käsi
tellä näitä asioita ja herm pääministeri oli 
väärässä sii·nä, että minä en olisi tarpeelli
sella selvyydellä ja tarpeellisella painolla 
lausunut sitä, että minä pyrin tekemisiin 
etupäässä herra puolustusministerin kanssa. 
Kun minä nyt vetäydyn jatkamasta keskus
telua herra pääministerin kanssa, jollei hän 
minua siihen edelleen pakota, niin minä oli
sin hyvin valmis antautumaan jatkuvaan 
keskusteluun herra puolustusministerin 
kan."sa. (Hilpeyttä eduskunnassa.) 

Ed. B ä c k: På grund av den stora ner
vositet, som rdgsm. Colliander lade i dagen, 
då han bemötte mitt andragande, får jag 
med tillfredsstäl:lelse konstatera, att han 
må.<Jte hava känt sig t!'äffad av mina ord. 

Ed. Niukkanen: Kun täällä on koe
tettu osoittaa eräissä lausunnoissa, että nyt 
esillä olevan lain sanamuoto, joka on pää
<!Sia.ssa s·amanlainen kuin allekirjoittaneen 
aikanaan eduskunnalle jättämän eduskunta
esityksen, olisi asiallisesti toinen kuin halli
tuksen tästä asiasta eduskunnalle antama 
esitys, niin minä pyydän ilmoittaa, että tar
koitus kumpaisellakin esityksellä on aivan 
s1ma. Todistaakseni tämän minä huomau
tan, että minuTh esitykseni sanamuoto on 
jokseenkin sama kuin hallituksen valmista" 
man, tämän lain toimeenpanoasetuksen. 
Twmä asia oli nimittäin hyvin monta kertaa 
silloisessa. hallituksessa esillä ja lykkäytyi 
aina senvuoksi ajasta, toiseen, että oikeus
kmsleri ja presidentti Ståhlberg olivat sen 
'laillisuuteen nähden hyvin epäilevällä kan
nalla. Ja allekirjoittanut koettaessaan pelas
taa tätä asiaa valmisti sen vuoksi siitä edus
kunt·aesityksen käyttäen mallina juuri monta 
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kertaa esillä ollutta asiaa koskevaa asetusta. 
Sen jälkeen sitten myöskin hallitus antoi 
siitä lakiesityksen,, jolla oli tarkoitettu aivan 
samaa asiaa. Kuten minä san-oin, niin hal
litus vuonna 1923 oli presidenttiä myöten 
hyvin epäilevällä kannalla siihen nähden 
että voidaanko asiasta ollenkaan asetusta 
antaa. Tietääkseni on oikeuskansleri edel
leen samalla epäröiväliä kannalla, joka käy 
myöskin selville siitä lausunnosta, jonka 
herra pääministeri täällä luki. Minä luulen 
myöskin, että jos eduskunta nyt lausuu mie
lipiteensä tästä asiasta siten, että se hylkää 
tämä lomala!kiesityksen, oikeusoppineiden 
on hyvin vaikeata käydä puolustamaan ny
kyisten hallinnollisten toimenpiteiden lailli
suutta. 

Pääministeri T a n n e r: Minä en voi 
olla julkilausumatta suurta ihailuani siitä 
notkeudesta, jolla ed. Virkkunen koetti va
pautua keskustelemasta kanssani asian oi
keudellisesta puolesta. Mutta kun hän ei 
tehnyt sitä oikealla katumuksella eikä nöy
ryydellä eikä tunnustanut olleensa väärässä 
ensimmäisessä lausunnossaan, suonee hän 
anteeksi, jos minä puolestani parilla sanalla 
vielä jatkan keskustelua. 

Minä puolestani mykistyisin täydellisesti, 
jos ed. Virkkunen marssittaisi minua vas
taan seHaisen asiantuntija-aparaatin teolo
gisissa kysymyksissä kuin minä ä.sken mars
sitin häntä vastaan nyt kysymyksessäole
vassa oikeudellisessa kysymyksessä. Asia on 
tosin itsestään selvä, mutta siltä varalta, et
tei ed. Virkkusen tarvitsisi luottaa minun 
auktoriteettiini, katsom tarpeelliseksi esit
tää näiden lausuntojen sisällön. Ed. Virk
kunen pani nimittäin ensimmäisessä lausun
nossaan hyvin suurta painoa tämän asian 
oikeudelliseen puoleen ja vieläpä hän katsoi , 
voivansa siinä suhteessa vetää jonkinlaisen 
tulevaisuusperspektiivinkin. Hän m. m. 
lausui, että ,mitähän herra puolustusminis
teri mahtaisi sanoa, jos eduskunta ensin tai
puisi hallituksen väkevän painostuksen 
alaisena, mutta sitten ehkä jokin o'keusvi
ranomainen", - ehkä juuri oikeuskansleri 
Charpentier - ,jonka neuvoa puolustusmi
nisterillä on syytä kuunnella, mahdollisesti 
hänelle selittäisi, että sen jälkeen kuin edus
kunta on hylännyt lakiehdotuksen ei hal
linnollista asetusta enä& voida sovelluttaa". 
Tämä on tietysti aivan väärin. Ei voi edel
lyttääkään, että jos eduskunta jonkun halli-

tuksen esityksen hylkää, jonka tarkoituk
sena on ollut siirtää hallinnolliselta alalta 
jotain eduskuntalainsäädännön alalle, se 
asia häviää sen kautta maailmasta kokonaan, 
olematta enää eduskuntalainsäädäntö-alalla 
eikä hallinnollisella alalla. Ja erikoisesti 
ymmärtää ed. Virkkunen asiat väärin, kun 
hän luulee, että eduskunta kieltää lomien 
antamisen siinä tapauksessa, että se nyt hyl
kää lain. Se ei sitä tee, se hylkää vain 
asian järjestämisen sillä tavalla kuin tässä 
lakiehdotuksessa ehdotetaan. 

Ed. V i r k kun e n: Minäkin pyydän an
teeksi, että minä äsken jätin käsittelemättä 
kysymyksen polville vaipumisesta, johon 
pääministeri lopetti lausuntonsa. Herra pää
ministerin viimeisen repliikin johdosta pyy
dän ensiksi sanoa, että minä en tosiaankaan 
ymmarra sitä, (Vasemmalta: Maallisia 
asioita!) että vaikka joku asetus muodolli
sesti jää voimaan, niin jos eduskunta on teh
nyt päätöksensä, joka on tämän asetuksen 
sisällykselle vastakkainen, hallitus kaikessa 
rauhassa edelleen voi asetusta käydä toteut
tamaan. Asetus on tietysti edelleen ole
massa hallituksen lakikokoelmassa, mutta 
kun eduskunta on ilmaissut toisen mielipi
teen, niin kyllä minä herra pääministerin 
arvoisilta lakitieteellisiltä auktoriteeteiltä, 
joihin minä vetoan, herra pääministeriitä 
odotan opetusta, olenko väärässä. Kysymys 
erikseen on se, mitä eduskunnan päätös to
dellakin sisältää siinä tapauksessa, että 
eduskunta hylkää lakiehdotuksen. En ole 
ollenkaan varma, että herra pääministerin 
jo mmakolta antama selvitys siitä, mitä edus
kunnan hylkäävään päätökseen tulee sisäl
tymään, on oikea. Minä en näin ollen ole 
ollenkaan valmis tekemään parannusta siinä 
mielessä kuin pääministeri edellytti. 

Mitä siihen polvilleen vajoamiseen tulee, 
niin minähän annan hallitukselle mielelläni 
tunnustuksen siitä, että kun hallitus on 
ollut näin pitkät ajat erinomaisen kärsiväl
linen tämän uppiniskaisen eduskunnan suh
teen, se vihdoinkin on tänne saapunut ilmai
semaan, että hallituksellakin on joku tahto
minen. Me olemme sitä aikaisemmin tus
kin tietäneet, sillä täällä on, niinkuin pää
ministeri hyvin tietää, hallituksen esityksiä 
kohdeltu hyvin kovakouraisesti, mutta hal
litus on ollut kärsivällinen ja laupias edus
kunnan suhteen -, sentähden minä annan 
hallitukselle tunnustuksen siitä, että se nyt 
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jo alkaa ilmaista, että sillä on tahto ja että. 
se koettaa ajaa tahtonsa perille. (Ed. Schafl
man: Siis moraalinen voitto!) Ei ole halli
tuksella todellakaan usein ollut sitä roh
keutta, niinkuin pääministeri sanoi, mikä 
sillä tänä iltana on. Mutta valitettavasti 
minun täytyy olla aivan eri mieltä siitä, 
onko eduskunnan nyt taivuHava kulkemaan 
hallituksen tahdon tietä; minä tahdon, että 
eduskunta kulkisi aivan toista tietä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Puittinen ed. Lehikoisen ynnä useiden 
muiden kannattamana ehdottanut, että laki
ehdotus hylättäisiin. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Puittisen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. Asiasta 
on siis äänestettävä. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakiehdotuksen sellaise
na, kuin se on toisessa käsittelyssä pää
tetty, äänestää ,jaa'; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Puittisen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,ei" voitolla (92-102 
-1-4). 

Lippuäänestystä pyydetään. 

Äänestyksessä annetaan 91 jaa- ja 102 
ei-ääntä. 

P u h e m i e s: Eduskunta on sns hylän
nyt lakiehdotuksen. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Poistoja päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä poiste
taan 8) ja 9) asiat. 

10) Määrärahan myöntämistä Berlinissä ole
vaa:q. Suomen lähetystötaloon kohdistetun 

uudelleenarviointivaatimuksen suoritta
miseksi 

koskeva hallituksen esitys n :o 48 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaan v a l t i o v a r a i n v a l jo
k unta a n. 

11) Valtion tulo- ja menoarvion j!l! tilin
päätöksen perusteita koskevan lain säätämistä 

käsittelevä hallituksen esitys n :o 49 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eh
dotuksen mukaan valtiovara i n v a
l i o k u n t a a n, jonka tulee pyytää p e
r u s t u s l a k i v a l i o kun n a n lausunto 
asiasta. 

12) Määrärahan myöntämistä valtion patmu
natehtaan koneiston täydentämiseksi 

koskeva hallituksen esitys n:o 50 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaan v a l t i o v a r a i n v a l i o k u n
taan. 

13) Alusrekisterilain muuttamista 

koskeva hallituksen esitys n :o 51 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti 1 a k i v a l i o kunta a n. 

14) Ehdotuksen laiksi naisten yötyöstä 
teollisuudessa 

sisältävä hallituksen esitys n :o 52 esitellään 
ja läh€tetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti t y ö v ä e n a s i a i n v a 1 io
kun taan. 

15) Ehdotuksen laiksi lasten ja nuorten hen
kilöiden käyttämisestä ammattityöhön 

sisältävä hallituksen esitys n :o 53 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti t y ö v ä en a s i a i n v a 1 i o
kun taan. 



Pöydällepanot. 861 
--~···--------···--------

16) Lyijyvalkoisen käyttämistä maalaustöissä i' 21) Uuden valtiolainan ottamista erinäisten 
koskevan kansainvälisen sopimuksen valtiolainain kuoletusta varten 

hyväksymistä • 

tarkoittava hallituksen esitys n :o 54 esitel
lään ja lähetetään 1puhemiesneuvoston ehdo-
tuksen mukaisesti t y ö v ä en a s i a i n
valiokuntaan. 

17) Ehdotuksen laiksi lyijyvalkoisen ja lyijy
sulfaatin käytön kieltämisestä eräissä 

maalaustöissä 

sisältävä hallituksen esitys n :o 55 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti työväenasia i nv a 1 i o
ku n ta a n. 

18) Lisämäärärahan myöntämistä Lahdessa 
pidetyn yleisen lrotieläinnäyttelyn kustannus

ten peittämiseen 

koskeva hallituksen esitys n :o 56 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvooton ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a l i o
k unta an. 

19) Maa-alueen hankkimista valtion rauta
teiden keskuskonepajaa varten 

koskeva hallituksen esitys n :o 57 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
fiBn mukaisesti v a 1 t i o v a r a i n v a 1 i o
ku nta an. 

20) Edustajanpalkkiota vuoden 1927 varsi
naisilta valtiopäiviltä 

koskeva hallituksen esitys n :o 58 esitellään 
ja lähetetään ;puhemiesneuvoston ehdotuksen 
mukaisesti ,perustus 1 a k i v a 1 i o kun
t aan. 

" 

koskeva hallituksen esitys n :o 59 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaisesti v a l t i o v a r a i n v a 1 i o
kuntaan. 

Pöydällepanot: 

Esitellään ja ,pannaan pöydälle seuraa
vaan istuntoon 

22) Oikeudenmukaisen suhteellisuuden ai
kaansaamista valtion oppikoulumenojen ja
kaantumisessa suomenkielisten ja ruotsin-

kielisten koulujen kesken 

tarkoittavan anomusehdotuksen johdosta las
dittu sivistysvaliokunnan mietintö n :o 6 
sekä 

23) Tuulaakimaksun laskemisen perustetta 

koskevan hallituksen esityksen johdosta 
laadittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
1])0 6. 

Puhemies: Eduskmman seuraava is
tunto on ensi torstaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 12,45 yöllä. 

Pöytäkirjan vakuudeksi: 

Eino .T. Ahla. 
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25. Torstaina 17 p. marraskuuta 1927 
kello 2 päivällä. 

Päiväjiidestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi edustajan
vaaleista sekä erinäiset vaalilain muut
tamista tarkoittavat eduskuntaesityk-
set ............................ . 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 30; perustuslakivalio
kunnan mietintö n :o 11; mainittu 
lakiehdotus; ed. Tuomiojan y. m. 
edusk. esit. n :o 3; ed. von Bornin 
edusk. esit. n :o 4; ed. Sergeliuksen ja 
Schaumanin edusk. esit. n :o 5. 

Ensimmäinen käsittely: 

2) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun 
laskemisen perusteesta vuosina 1928 ja 
1929 ........................... . 

A s i a k i r j a t: I.1aki- ja talousvalio
kunnan mietintö n :o 6: hallituksen esi-
tys n:o 41. · 

Toinen käsittely: 

3) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi erään val
tion omistaman tontin luovuttamisesta 
konsertti- ja kongressitalon rakenta
mista varten Helsingin kaupunkiin .. 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 34; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 10 · mainittu 
lakiehdotus. ' 

4) Ehdotus laiksi metsähallinnon 
piirikuntakonttor1en piirikuntapäälli-

Siv. 
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" 

Siv. 

köiden virkojen muuttamisesta sopi
muslountoisiksi . . . . . . . . . . . . . . . . . . 866 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 35; valtiovarainvalio
kunnan mietintö n :o 11 ; hallituksen 
esitys n:o 26. 

5) Ehdotus laiksi muutoksista rikos
lain 42 lukuun sekä lisäyksestä saman 
lain 16 lukuun . . . . . . . . . . . . . . . . . . 867 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 36 ; laki valiokunnan 
mietintö n :o 3; hallituksen esitys n :o 
43. 

6) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi sotatilasta 868 

Asia k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietintö n :o 32; perustuslakivac
liokunnan mietintö n :o 10 · mainittu 
lak~ehdotus. ' 

Ainoa käsittely: 

7). Ehdotus suomen kirja- ja SlVIS

ty.sklelen kantasamakirjan aikaansaa
misesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 878 

Asiakirjat: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n :o 5 ; ed. Kukkosen 
y. m. anom. ehd. n :o 16. 

8) Ehdotus oikeudenmukaisen suh
teellisuuden aikaansaamisesta valtion 
oppikoulumenojen jakaantumisessa suo
menkielisten ja ruotsinkielisten koulu-
jen kesken ...................... . 

Asiakirjat: Sivistysvaliokun-
nan mietintö n :o 6; ed. P. Saarisen y. 
m. anom. ehd. n :o 17. 

Puhetta johtaa puhemies K a 11 i o. 
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Nimenhuudossa merkitään poissaoleviksi 
ed. Ainali, F. J. Leino, Mustakamo, Nukari 
ja Särkkä. 

Llmoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä saavat: sai
rauden takia tämän päivän istunnosta ed. 
Mustakallio, oikeusasian takia tämän päi
vän istunnosta ed. Ainali ja yksityisten 
asiain takia €nsi tiistain istunnosta ed. U. 
Hannula. 

Ministeri Wuolijoen vapauttaminen edus- j 
kuntatalon rakennustoimikunnan jäsenyy

destä. 

Puhemies: Eduskun'i:'ltalon raken
nustoimikunnan puheenjohtaj<1 on jättänyt 
eduskunnalle kirjeLmän, joka luetaan. 

Sihteeri lukee: 

Eduskunnalle. 

Koska tulen muuttamaan maasta, pyy
dän, että minut vapautetaan eduskuntata
lon rakennustoimikunnan jäsenyydestä. 

Kunnioittaen: 

Wäinö Wuolijoki. 

P u he m ies: Puhemiesneuvosto ehdot
taa, että eduskunta vapauttaisi ministeri 
\Vuolijoen rakennustoimikunnan jäsenyy
destä ja antaisi valtiovarainvaliokunnan 
tehtäväksi valita hänen tilalleen uusi jä
sen. 

Puhemiesneuvoston ehdotus hyväksy
tään. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Vuoden 1925 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi edustajanvaaleista sekä 
erinäiset vaalilain muuttamista tarkoittavat 

eduskuntaesity kset. 

Mainittu le.p.äämä.än jätetty laikiehdotus· 
sekä ed. Tuomiojan y. m. edusk. esitys n. :o 3, 

ed. von Bornin edusk. esitys n :o 4 ja ed. Ser
geHuksen ja Schaumanin edusk. esitys n :o 5, 
joita on valmisteluvasti käsitelty perustus
lakivaliokunnan mietinnössä n :o 11 ja suu
ren valiokunnan mietinnössä n :o 30, esitel
lään k o l m a n t e e n k ä s i t t e l y y n. 

P u h e m i e s: Eduskunta päättänee 
pysyä toisessa käsittelyssä tekemässään 
päätöksessä kaikkien aloitteiden hylkää
misestä. 

Keskustelu: 

Ed. I n g m a n: Kun minä kerran olen 
ajanut hallitushaahden kumoon sille ka
rille, jonka poistaminen nytkin on epäon
nistunut, niin pyytäisin lausua asiasta 
muutaman sanan. Minun nähdäkseni voi 
suhteellisuudesta olla hyvinkin eri mieltä, 
mutta siitä ei pitäisi voida olla eri mieltä, 
että silloin kun on suhteellinen vaalitapa, 
niin sen pitäisi olla oikea eikä väärä. 'l'u
losten pitäisi olla oikeat, eikä, niinkuin ne 
nykyisen vaalilain mukaan toisinaan ovat, 
väärät. Minä muistutan siitä, että yksissä 
vaaleissa on sattunut sekin, että puolueella, 
jolla maassa ei ole ollut absoluuttista 
enemmistöä, vaan päinvastoin vähemmistö, 
on eduskuntavaaleissa saanut absoluuttisen 
enemmistön. Tämä ei voi olla oikein. Ja 
minun täytyy omana mielipiteenäni myös
kin lausua se, että minä en voi pitää oi
keana, hyötyypä siitä mikä puolue tahansa, 
sitä, että valitsijoita eräissä vaalipiireissä 
pakotetaan äänestämään sellaista ryhmää, 
johonka he eivät lukeudu. Nämä kaksi 
kohtaa ovat siis nähdäkseni sellaisia, että 
ne aivan puoluenäkökohdista riippu
matta pitäisi saada korjatuiksi. Minä roh
kenen sentähden, aivan omasta puolestani, 
kun tämä asia nyt on joutunut karille eikä 
mitään mahdollisuutta ole tällä kertaa sitä 
auttaa, ehdottaa, että eduskunta päättäisi 
kehoittaa hallitusta valmistamaan ja edus
kunnalle antamaan esityksen vaalilain 
muuttamisesta suna tarkoituksessa, että 
eri valitsijapiirit saisivat niiden äänimää
raa mahdollisimman tarkoin vastaavan 
edustajamäärän ja että valitsijoille kai
kissa vaalipiireissä kävisi mahdolliseksi 
äänellään kannattaa sitä valitsijaryhmää, 
johonka kuuluvat. 

Ed. T u o m i o j a : Pyydän kannattaa 
ed. Ingmanin tekemää ehdotusta. 



Ed. N i u k k a n e n : Minä pyydän vas
tustaa ed. Ingmanin tekemää ponsiehdo
tusta. Minusta on aivan tarpeetonta, että 
tässä asiassa ryhdytään tekemään mitään 
periaatteellista ratkaisua sen jälkeen kuin 
asia on saanut sellaisen muodon, minkä 
se nyt on saanut. Minusta näyttää siltä, 
että eduskunnan on paras tyytyä ainakin 
hyvin pitkät ajat nykyiseen vaalilakiin 
sellaisenaan. 

Ed. J. F. A a l t o: Tämmöisellä pon
nella ei ole varsinkaan tässä tapauksessa 
edes mitään asiallista merkitystä ja sen 
vuoksi on tarpeetonta sitä hyväksyä. Hal
lituksella, sekä nykyisellä että vastaisuu
dessa muodostettavalla hallituksella on 
tieto siitä, mitä tästä asiasta eduskuntapii
reissä ajatellaan ja hallitus voi ilman pont
takin, jos se tarpeelliseksi näkee, antaa uu
den esityksen vaikkapa seuraavilla valtio
päivillä ja näin ollen, kuten mainitsin, ei 
ole mitään syytä hyväksyä ehdotettua 
pontta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Ingman ed. Tuomiojan kannattamana 
ehdottanut, että eduskunta päättäisi ke
hoittaa hallitusta valmistamaan ja edus
kunnalle antamaan esityksen vaalilain 
muuttamisesta siinä tarkoituksessa, että 
eri valitsijapiirit saisivat niiden äänimää
raa mahdollisimman tarkoin vastaavan 
edustajamäärän ja että valitsijoille kai
kissa vaalipiireissä kävisi mahdolliseksi 
äänellään kannattaa sitä valitsijaryhmää, 
johon kuuluvat. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Ingmanin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Ehdotan meneteltäväksi 
sillä tavalla, että ensin tehdään päätös laki
ehdotuksista, ja sen jälkeen otetaan pää
tettäväksi ed. Ingmanin ponsiehdotus. 

Menettelytapa hyväksytään. 

Eduskunta pysyy ennen tekemässään 
päätöksessä kaikkien lakiehdotusten hyl
käämisestä. 

Lakiehdotusten kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksL 
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Puh e m i e s: Nyt on tehtävä päätös 
ed. Ingmanin ehdotuksesta. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. Ingmanin ehdotuk
sen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
sanottu ehdotus hylätty. 

Äänestyksessä on ,ei" voitolla. (71-
113-2-13.) 

Puh e m i e s: Eduskunta on siis hylän
nyt ed. Ingmanin ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

2) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun laskemisen 
perusteesta vuosina 1928 ja 1929. 

Hallituksen esityksen n :o 41 johdosta laa
dittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n :o 6 esitellään mainitun lainsäätämisasian 
e n s i m m ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä varten. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvaliokunnan mietintö n :o 6. 

Puheenvuoroja ei haluta. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päät
tyneeksi ja lakiehdotus lähetetään valtiopäi
väjärjestyksen mukaisesti s u u r e en v a
liokuntaan. 

3) Vuoden 1924 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotul'! laiksi erään valtion omistaman 
tontin luovuttamisesta konsertti- ja kongres
sitalon rakentamista varten Helsingin kau-

punkiin. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 34 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t te
I y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 10 valmistelevasti käsitelty 
mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 34. 

Puheenvuoroja ei haluta. 
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Edus'kunta hyväksyy suuren valiokun
nan hylkäävän mietinnön. 

Asian toinen käsittely julistetaan päätty· 
neeksi. 

4) Ehdotus iaiksi metsähallinnon piirikun
takonttorien piirikuntapäälliköiden virkojen 

muuttamisesta sopimusluontoisiksi. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 35 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä valtiovarainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 11 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n:o 26. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana orr 
suuren valiokunnan mietintö n :o 35. 

Keskustelu: 

Maatalousministeri P e k k a 1 a: Minä en 
halua wää sen lisäksi mitä asian ensimmäi
sessä käsittelyssä lausuin, pitemmälti selvi
tellä niitä syitä, jotka metsähallinnon ja 
samalla myös valtion edun kannalta vaatisi
vat kyseessäolevien virkojen muuttamista 
sopimusluont01si!ksi lVIutta minä tahtoisin 

1 
sen sijaan vedota eräisiin maalaisliiton joh- 1 

tomiehiin, jotka ovat olleet metsähallinnon 
liiketoimintaa tunnustusta ansaitsevalla ta
valla laajenta.massa ja myös sopimuspaik
kaisia virkoja aikaisemmin perustamassa. 
En voi ymmärtää, mikä aihe heillä nyt on 
asettua vastustamaan nelj&n metsähallinnon 
tärkeän viran muuttamista sopimusluontoi
siksi. Nämä virat ovat eittämättömästi 
senluontoisia, että niiden haltijain asema 
olisi saatettava irrallisemmaksi, kuin mitä 
sääntöpalkkaisiin virko::.miehiin nähden on 
asian laita, sillä palkan määrä ei tässä voine 
pelottaa. Liiketoiminnan alalla työskente
leville virkailijoillehan on maksettava kor
keampi palkka, kuin varsinaisille virkamie
hille. Siitähän täytyy maalaisliittolaisten
kin olla selvillä, sillä maksetaanhan sellai
sissa heitä lähellä olevissa suurliikkeissä 
kuin Hankkija, Valio, Metsäkeskus y. m. 
tuntuvasti korkeampia palkkoja, kuin val
tion virkamiehille, mistä tässä ei ole lähes
,kään samassa määrin kysymys. Eikä ku
kaan heistä tahtone väittää, etteikö palkJ 
kaustapa näissä liikkeissä olisi, niinkuin 
ollakin pitää. 

Ed. Furuhjelmin asian ensimmäisessä kä
sittelyssä antamasta lausunnosta, sikäli 
kuin saatoin sitä kuulla, tuntui käyvän sel
ville, että hän periaatteessa vastustaa vir
kain muuttamista sopimuspalkkaisiksi, 
koska hänen mielestään virkamiesten palk
kataso täten tulee epätasaiseksi. Nyt on 
kuitenkin huomattava, että, niin kauan 
kuin valtio liiketoimintaa harjoittaa ja se 
vaatimus valtion liiketoiminnalle asetetaan, 
että sitä on hoidettava liikemäisesti, tällä 
alalla olevat toimet ovat täytettävät sopi
muspaikkaisilla henkilöillä, joista, elleivät 
he ole tehtäväinsä tasalla, voidaan helposti 
päästä. Tällaista järjestelyä voidaan vas
tustaa vain sillä taholla, missä vastustetaan 
valtion liiketoimintaa yleensäkin, ja siten 
minä puolestani olen ymmärtänxt ed. Furu
hjelmin esiintymisen tässä asiassa. 

Kun kuitenkin eduskunnan suuri enem
mistö on valtion liiketoimintaan suhtautunut 
myötämielisesti, niin olisi saman enemmis
tön, kuten asiaa suureen valiokuntaan lähe
tettäessä lausuin, nyt huolehdittava siitä, 
että puheenaolevalle liiketoiminnalle luo
daan sellaiset edellytykset, että s;e hyvin me
nestyy. Ja käsilläoleva hallituksen esitys 
tarkoittaa juuri sitä, eivätkä esityksen vas
tustajat ole nähdäkseni voineet esiintuoda 
mitään sellaista, joka edellyttäisi esityksen 
hylkäämistä. Ehdotan näin ollen, että kä
sittelyn pohjaksi asetettaisiin hallituksen 
esitys. 

Ed. W e ll i n g: Minä yhdvn kannatta
maan ed. Pekkalan tekemää ehdotusta. 

Ed. L o h i: Kun herra maata1ousminis
teri kohdisti lausuntonsa nimenomaan maa
laisliittolaisiin, niin pyydän huomauttaa, 
että suuressa valiokunnassa suuri enem
mistö hänen oman ryhmänsä jäsenistä 
äänesti tätä lakiehdotusta vastaan. 

Keskustelu julistetaan .päättyneeksi. 

Puhe m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. lVI. Pekkala ed. Weilingin kannattamana 
ehdottanut, että käsittelyn pohjaksi asetet
taisiin hallituksen esitys. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Pekkalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 



----------

ÄliDestys ja päätös: 

Joka hyväksyy käsittelyn .pohjaksi suu
ren valiokunnan mietinnön, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei'' voittaa, on ed. M. Pekkalan ehdotus 
hyväksytty. 

.Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (116-71 
-0~12.) 

P u he m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt käsitt€lyn pohjaksi suuren valiokun .. 
nan mietiRnÖn. 

Suuren valiokunnan hylkäävä; mietintö 
hyväksytään. 

cAsian toinen käsittely julistetaan päätty
neeksi. 

5) Ehdotus laiksi muutoksista rikoslain 42 
lukuun sekä lisäyksestä saman lain 16 lukuun. 

,Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 36 ja otetaan t o i s e e n k ä s i t t e-
1 y y n siinä sekä lakivaliokunnan mietin
nössä n :o 3 valmistelevasti käsitelty halli
tuksen esitys n :o 43, joka sisäutää yllämai
nitun lakiehdotuksen. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on suu
ren valiokunnan mietintö n :o 36. Ensin 
sallitaan asiassa yleiskeskustelu ja 'kun se 
on julistettu päättyneeksi, siirrytään laki
ehdotnimen yksityiskohtaiseen käsittelyyn. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. T a b e 11: Kuten valiokunnan mietin
töön liittämästäni vastalauseesta ilmenee, en 
ole kysymyksessäolevan lain suhteen kai
kissa kohdin voinut yhtyä kannattamaan 
mietintöä sellaisena, kuin mitä se vielä nyt
kin suuren valiokunnan ehdottamassa muo
dossa on. Minä en 1kiellä sitä, etteikö ran
gaistusmääräyksiä sellaisissa tapauksissa 
olisi kovennettava, joihin m. m. oikeuskans- . 
lerin taholta on kiinnitetty huomiota, nimit- j 

täin että väärän nimeni ilmais001.isen johdosta 
on saatettu syyttömiä henkilöitä kärsimään 
rangaistusta. Sellainenhan ei luonnollisesti 
ole puolustettavissa. Mutta nyt on asia niin, 
että hallitus on esityksessään mennyt tar
peettoman paljon !pitemmälle. Väärän sää-
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dyn, ammatin tai nimen ilmoittamisesta voi
daan rangaista 2 vuoteen saakka vankeutta, 
vaikkakaan siitä ei olisi ollut kenellekään 
minkäänlaista vahinkoa, ja tämä minun mie
lestäni on jo liikaa. Minä en pidä kyllä 
yleensä siitä, jos juopuneet tekevät kaiken
laisia kolttosia, mutta en minä myöskään 
voisi hyväksyä sitä, että jos sellainen huma
la.päissään sattuu väärin muistamaan sää
tynsä tai ammattinsa, että siitä kiikutetaan 
asianomainen heti vankeuteen, enkä sitä, jos 
joku on ajattelemattomuudessaan sellaista 
tehnyt, että siitä rangaistaisiin. Kaikella pi
täisi sentään löytyä jonkunlainan rajansa ja, 
senpä vuoksi minä olenkin tahtonut päästä: 
siihen, että: milloin todella väärän nimen 
ilmoittamisesta on aiheutunut jollekin hen
kilölle vahinkoa, niin silloin olisi rangaistuk
seen tuomittava. Minun mielestäni ei ole 
syytä lähteä enää lisäämään tulkinnan alais
ten lakien lukumäärää, niitä on jo tässä' 
maassa ennestäänkin liikaa. Minä tulen sen 
vuoksi asian yksityiskohtaisessa käsittelyssä 
tekemään ehdotukoon muutokseksi mietin
töön. 

Ed. E. Pekkala: Luovun. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Eduskunta siirtyy lakiehdotuksen yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. 

20 a §. 

Keskustelu: 

Ed. T a b e ll: Minä ,pyydän ehdottaa sen 
!perusteella, mitä äsken esitin, että kyseen
alainen pykälä hyväksytään sellaisessa muo
dossa, kuin se ilmenee lakivaliokunnan mie
tintöön liitetyssä vastalauseessa. 

Ed. E. P e k k a 1 a: Kannatan ed. Twbel
lin ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun !kuluessa on 
ed. Tabell ed. E. Pekkalan kannattamana 
ehdottanut, että 20 a § saisi sen sanamuo
don kuin lakivaliokunnan mietinnön n :o 
3 vastalauseessa ehdotetaan. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Tabeilin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
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Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Tabellin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla. (157-
23-3-16.) 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen 
20 § :ään nähden. 

16 luvun nimike, 5 §, 42 luvun nimike, 
johtolause ja lain nimike hyväksytään kes
kustelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taan päättynooksi. 

6) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämään jä
tetty ehdotus laiksi sotatilasta. 

Esitellään suuren valiokmman mietintö 
n :o 32 ja otetaan t o i se en käsi t te-
1 y y n siinä sekä perustuslakivaliokunnan 
mietinnössä n :o 10 valmistelevasti käsitelty 
mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s : Asian ollessa viime ker
ralla käsiteltävänä suoritettiin asiasta yleis
keskustelu. Nyt eduskunta ryhtyy yksityis
kohtaiseen käsittelyyn. 

1 §. 

Keskustelu: 

Ed. Rosenberg: Jo yleiskeskustelun 
aikana olin tilaisuudessa osoittamaan, erit
täinkin mitä tähän 1 § :ään tulee, siinä ole
vat suuret heikkoudet. Ensimmäinen on se, 
että siinä sääd·etään 1 momentissa sotatilan 
voivan astua voimaan sodan kuin myöskin 
kapinan aikana. Kuitenkin kapina:käsi
te on san-gen epä·määräinen ja venyvä 
ja voidaan selittää olevan silloinkin, kun 
sellaiseen ei ole mitään todellista aihetta 
ollenkaan olemassa. On selvää, että tällöin 
annetaan mahdollisuus julistaa sotatila sel
laisessakin tilanteessa, jolloin ei mitään to
dellista kapinaa ole ollenkaan olemassa. 
Samaten myöskin, njinkuin usein ennenkin 
on osoitettu,. voidaan lakia käyttää väärin. 

Voi syntyä sellainen tilanne, jolloin maas
samme olevat fascistiset ainekset syystä tai 
toisesta katsovat olevan itselleen eduksi 
julistaa sotatilan ja sen avulla ihan lailli
sella tavalla .pystyttää diktatuurinsa. Näin 
ollen olisi siis syytä poistaa 1 § :ssä olevat 
sellaiset määräykset, jotka tällä tavalla vaa
rantavat yhteiskuntaa ja antavat mahdolli
sm:uksia äärimmäisille oikeistoaineksille 
koska hyvänsä pystyttää oman äärimmäisen 
luokka valtansa muodollisestikin. 

Samaten olemme olleet tilaisuudessa osoit
tamaan aikaisemmin, että sekin seikka, että 
tällainen sota tilaan julistamisen mahdolli
suus on vain yhden ainoan henkilön rat.kais. 
tavissa, myöskin on varteenotettava suuri 
heikkous. Voi ajatella sellaista tilannetta, 
jolloin maan presidentti joutuu seUaisoon 
asemaan että hän on pakotettu mahdolli
sesti vasten omaa tahtoaankin julistamaan 
sotatilan ja tällöin on selvä, että olisi syytä 
muuttaa säädöstä siinäkin kohden, että myös
kin kansaneduskunta olisi tilaisuudessa lau
sumaan sanansa, ennenkuin sotatila astuu 
voimaan, tai sitten voitaisiin ainakin aja
tella, esimerkiksi niinkuin Ranskassa on jär
jest€tty, että jonkun määräajan kuluttua 
kansaneduskunta kutsutaan 'kokoon lopulli
sesti päättämään sotatilan voimassaolosta. 
Samaa voidaan sanoa myöskin, mitä koskee 
:presidentin oikeutta lopettaa sotatilanne. 
Näihin seikkoihin nojaten ehdotankin siis, 
että 1 § :n 1 momentista poistetaan sanat 
, tai kapina" sekä samasta virkkeestä myö
'hemmin löytyvät sanat ,tai oikeusjärjestyk
sen voimassapitäminen ", joten 1 § kokonai
suudessaan tulisi kuulumaan: ,Sodan aikana 
voi ta,savallan presidentti, kun valtakunnan 

1puolustaminen vaatii, julistaa valtakunnan 
tai määrätyn osan siitä, sotatilaan." 1 § :n 
2 momentin ehdotan taasen muutettavaksi 
siten, että se kuuluisi: ,Presidentin asiana 
yhdessä eduskunnan kanssa on antaa julis
tus sotatilan lakkauttamisesta..'' 

Ed. J. F. A a l t o: Yleiskeskustelussa 
viime istunnossa minä jo esitin. syitä, jo:den 
vuoksi lain 1 § :ssä pitä,isi olla määritelmä 
siitä, mikä Olli ka:pina. Sen lisäksi pyydän 
huomauttaa, että jo lainvalmistelukunta 
aikoinaan asiaa valmistaessaan oo ehdotta.
nut pykäläåln hyväksyttäväksi sellaisen 
lisäyksen kapinan määrittelemisestä, minkä
la-atuista lausuntoa mekin olemme pykälälle 
ehdottaneet. Kun minä olen aikaisemmissa 
vaiheissa jo laajemmin perustellut tätä ky-
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symystä, en tahdo enää pitemmä1ti asiasta 
puhua, mutta niiden! perusteella ehdotan, että 
1 § :n 1 momenttiin lisättäisiin näin, kuuluva 
lause: ,Kapina on tämän lain mukaan ole
massa si'lloin, kuin jorrkko henkilöitä yhdessä 
koettaa vastoin oikeusjärjestystä asevoimin 
toteuttaa poliittisia tarkoituksiaan". Minä 
huomautan, että tämä nyt tekemäni ehdotus 
poikkeaa jossain mää,rin siitä ehdotuksesta, 
mikä on meidän vastalauseessamme. Olen 
katsonut brpcelliseksi täydentää tätä ehdo
tusta·ni kahdesta:kin syystä. Ensiksi sen 
vuoksi, että on väitetty >'>itä sanamuo-toa, 
mikä on meidän vastalauseessamme, voita
van tulikita vä,ärin _ n.iin, että esimerkiksi 
murtovarkaan käyttämät aseetkin sisältyisi
vät siihen. Minä en kyllä asiaa niin käsitä, 
mutta jotta ei olisi tilaa tällaisille väitteille, 
olen katsonut tarpeelliseksi täydentää ehdo
tustamme. 

Ed. K o p o 11 en: Minä pyydän kannat
taa ed. J. :B'. Aallon tekemää ehdotusta. 

Ed. E. Pekka 1 a: Kannatan cd. Rosen
bergin ehdotusta. 

Keskustelu 1 § :stä julistetaan päätty
neeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Rosenberg ed. E. Pekkalan kannatta
mana ehdottanut, että 1 § saisi seu~aavan 
sanamuodon: ,Sodan aikana voi tasavallan 
presidentti, kun valtakunnan puolustaminen 
vaatii, julistaa valtakunnan taikka määrä
tyn osan siitä sotatilaan. Presidentti yh
dessä eduskunnan kanssa antaa julistuksen 
sota tilan lakkauttamisesta.''. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Rosen bergin ehdotukseksi. 1 

Niinikään •on ed. J. F. Aalto ed. Kopo
sen kannattamana ehdottanut, että 1 § 
saisi sen sanamuodan, kuin lepäämään 
jätetyssä ehdotukses~-a ehdotetaan, mutta 
että 1 momenttiin lisättäisiin näin kuu
luva sää.nnös: ,Kapina on tämän lain 
mukaan olemassa silloin, kun joukko henki
löitä yhdessä koettaa vastoin oikeusjärjes
tystä asevo:min toteuttaa poliittisia tarkoi
tuksiaan." Kutsun tätä ehdotusta ed. J. F. 
.Aallon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u he m i e s: Mitä menettelytapaan tu
lee, niin ehdotan meneteltäväksi sillä ta-

---------------------

valla, että ensin äänestet&än ed. J. F. Aal
lon ja ed. Rosenbergin ehdotusten välillä ja 
voittaja asetetaan vastaehdotukseksi valio
kunnan mietintöä vastaan. 

Menettelytapa hyväksytään._ 

Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys ed. J. F. Aallon ja ed. Ro
senbergin ehdotusten välillä, 

Joka tässä äänestyksessä hyväksyy ed. 
J. F. Aallon ehdotuksen, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Rosenbergin ehdotus 
hyväksytty. 

l\än estvksessä on ,i'1a" voitolla (143----
25-20_:11.) 

P u h e m i e s: Eduskunta on tässä 
äänestyksessä hyväksynyt ed. J. F. Aallon 
ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. J. F. Aallon ehdotuksen 
ja ,suuren valiokunnan mietinn5n välillä. 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. J. F. Aallon ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (108-81 
--1-9.) 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt .suuren valiokunnan ehdotuksen. 

2 ja 3 § :t hyväksytään. 

4 §. 

Keskustelu: 

Ed. R o s e n b e r g: Minä ehdotan, että 
4 § :ään tehdään sellainen muutos, että en
simmäisessä momentissa olevat sanat ,tai 
oikeusjärjestyksen" poistettaisiin. 

Ed. Ta b e ll: Minä pyydän kannattaa 
ed. Rosenbergin tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan· päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Rosenberg ed. Tabellin kannattamana 
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ehdottanut, että 4 § :n 1 momentissa sanat 
,tai oikeusjärjestyksen" poistettaisiin. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Rosenbergin ehdo
tukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Rosenbergin ehdotus hyväksytty. 

ÄänestyJrsessä on ,jaa" voitolla (143-23 
-4-29.) 

Puh e m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
suuren valiokunnan ehdotuksen. 

1 luvun nimike hyväksytään. 

5 §. 

Keskustelu: 

Ed. J. F. A a 1 t o: 5 §:n 1 momentti ·on 
yksi niitä vaarallisia ja kohtuuttomia py
käliä, joista minä lähetekeskustelussa pu
huin. Sen perusteella voidaan, jos syystä 
e p ä i 11 ä ä n henkilöä, vangita hänet, 
vaikka ei ole minkäänlaisia syitä olemassa. 
Senvuoksi. koska en katso, että sota-aikana
kaan tarvittaisiin tällaisia säädöksiä, koska 
ilmankin voidaan asiat järjestää ja kun li
säksi tämä on juuri yksi niitä pykäliä, jotka 
menevät paljon pitemmälle kuin mitä halli
tusmuodon 16 § :ssä tarkoitetaan, minä eh
dotan, että tämän pykälän 1 momentti pois
tettaisiin. 

Ed. E. Pekka 1 a: Tämä pykälä on ar
veluttavimpia koko lakiehdotuksessa. Ku
ten ed. Aalto jo huomautti, niin sen ensim
mäisessä momentissa annetaan oikeus toi
meenpanna vangitsemisia, vaikka laissa 
säädettyä vangitsemisen edellytystä ei ole 
olemassa. Pykälän 2 momentissa laajenne
taan niin ikään laissa säädettyä oikeutta 
toimittaa vangitsemisia sekä koti- ja muita 
etsintöjä. Tätäkin oikeutta voidaan väärin
käyttää. Siitä syystä tämäkin momentti 
olisi poistettava. Minä siis ehdotan, että 
koko 5 § poistetaan. 

Ed. S c h a u m a .n1: J ag är ense med de 
två föregående talarena därom att 5 § :s 
första mom. iC!ke bör antagas, men även 
sena,re momen tet illlnehåller ytterst betänk
liga stadg-anden. I detta moment stadgas, 
att statsrå:det har makt att utvidga i lag 
stadgad rätt att verkställa häktning samt 
hus- och anman undersökning, då statsrådet, 
i stöd av vi&Sa punkter i 30 § av denna lag, 
utfärdar bestämmelser angående ut- och 
idörsel sa.mt forsling och upplag av vissa 
varor eller ock föresk:nift~Cr till förekom.
mande av oskälig prisstegring. 

Om man nu grans'kar de punkter i 30 §, 
som här ålberopas, så finner man att den 
första av dem är av en viss militär bety
deLse, och jag kan således för min del ännu 
fatta att man utvidgar rätten ti'll hä~tning 
och husundersi:iknin,g i detta fall. Men om 
man sedan granskar 3 och 4 punkterna i 
30 §, så kommer man ovillkorligen, enligt 
min mening åtminstone, till det resultatet, 
att en utvidgad rätt tili hä;ktning och hus
undersölming i dessa fall icke borde ifrAga
komma. I dessa 3 och 4 punkter av 30 para
grafens första mom. stadgas, att statsrädet 
har rätt att genom fastställande av maximi
pris och andra lämpliga åtgärder - huru
vida nu maximipriset var en lämplig åtgärd, 
lämna·r jag därhän - reglera handeln med 
livsmedel, foder och bränsle samt råä;mnen 
och industrialster, som äro att hänföra till 
allmänna förnödenheter,. i syfte att före
bygga oskälig prisstegring.. Detta är tredje 
punktens innehåll. Den som såledel'! skulle 
överskrida ett maximipris, den skulle ikunna 
utan vidare hä:ktas eller husundersökning 
hos honom företagas. Vi veta ju var oeh en 
ifrån senaste krig, att vi allmänt överskredo 
maximiprisen, på samma sätt som överträr 
delser hava ägt rum i fråga om andra un
dantagslagar; det ä:r helt enkelt omöjligt aU 
upprätthålla dessa maximipris. 

J ag kommer nu till 4 punkten i 30 § :ns 
första mom. Enligt den har statsrådet rätt 
att inskränka eller förbjuda införsel av vissa 
varor samt att meddela föreskrifter till före
byggande av skadlig spekulation i finsk 
oeh utlän,dsk valuta. Ock.så de stadganden, 
som i stöd av denna punkt kunna utfärdas, 
komma att vara av den art, att de överskri
das utan att det allmä'llna rättsmedveta.ndet 
ogil1ar de lagbrott som sålunda ske. Och. 
nu skulle alltså också de, som göra sig skyl
diga till dylika spekulationer, kunna häktas 
och husundersökning verkställas hos dem. 
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J ag kan icke komma ifrån a tt man här 
gä.tt vida utöver det som är nödvändigt i 
inskrä.nkande av medborgamas rättigheter 
under krigstid, och jag kan på denna grund 
icke god!kä.Ima sena·re momentet, utan ber, 
hr talman, att få föreslå tatt 5 § :ns oonare 
mom. måtte uteslutas. 

Det har sagts om denna lag i allmänhet, 
att det ändå är bättre att hav3! en lag, så 
att man vet vad man har att rätta sig efter,. 
än att det utfärdas i administrativ väg 
stadganden och föreskrifter godtyckligt. 
Men vad innehåller nu detta moment, som 
jag här har antytt, annat än att statsrådet 
bemyndigas att förfara efter för gottfin
nande. Ingenting a.nnat innehåller det än 
att godtyc:ket legaliseras, och detta på ett 
område, där ovillkorligen mycket taJri:ka 
lagbrott komma att äga rum och sådana lag
brott, som icke i allmänhet a..v befolkningen 
fördömas. 

Ed. Koponen: Kannatan ed. J. F. 
Aallon ehdotusta. 

•Ed. Ta b e 11: Kanlllatan ed. E. Pekkalan 
tekemää ehdotusta. 

Ed. Åke r b 1om: Jag ber få understöda 
det förslag, som gjorts av rdgsm. Schauman. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun: !kuluessa on 
ed. J. F. Aalto ed. Koposen kannattamana 
ehdottanut, että pykälän ensimmäinen mo
mentti poistettaisiin. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. J. F. Aallon ehdotukseksi. Ed. E. Pek
kala ed. Tabellin kannattamana on ehdotta
nut, että koko 5 § poistettaisiin. Kutsun 
tätä ehdotusta e.d. E. Pekkalan ehdotukseksi. 
Ed. Schauman ed. Åkerblomin kannatta
mana on ehdottanut, että pykälän 2 mo
mentti poistettaisiin:. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Schaumanin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikea:ksi. 

Puhemies: Mitä menettelytapaan tu
lee, niin ehdotan meneteltäväksi sillä tavalla, 
että äänestetään ed. J. F. Aallon ja ed. 
Schaumanin e•hidotuk:sista., kummastakin 
erikseen, valiokunnan mietintöä vastaan; ja 

koska näissä äänestyksissä tulee jo molem
pien momenttien hyvaksymisestä tai hylkää
misestä päätettäväksi, niin ed. E. Pekkalan 
ehdotus ei tule erikseen äänestettäväksi. 

Menettelytapa. hyvä:ksytään. 

Äänestykset ja päätökset: 

1) Äänestys ed. J. F. Aallon e:hdotu~sta. 

Joka hyväksyy suuren validkunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, on 
ed. J. F . .Aallon ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksesf;ä on ,jaa" voitolla (108-
78- 1-12.) 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis 1 mo
menttiin nähden hyväksynyt suuren valio
kunnan ehdotuksen. 

2) Äänestys ed. Schaumanin ehdotuksesta. 

Joka hyväksyy suuren valioikunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Schaumanin ehdotus hyvä'ksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (106-
74-7 -12.) 

Puhe m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt 2 momentin suuren valiokunnan ehdo
tuksen mukaan. 

6 §. 

Keskustelu: 

Ed. L o h i : Minä pyydän ehdottaa, että 
myöskin 6 § hyväksyttäisiin siinä muodossa 
kuin se on lepäämään jätetyssä lakiehdotuk
sessa:. Jokainen eduskunnan jäsen käsittä
nee, että tällaisessa laissa., jossa erimiel:syy
det ovat niin suuret, seuraus siitä, että laki:.. 
ehdotusta muutetaa•n, on se, että voi käydä 
niin, että vähemmistö edelleen äänestää laki
ehdotuksen yli vaalien ja näin ollen ei tällä 
tä:rkeällä alaila saada mitään lakisäännöstä 
aikaan. Minä taht·oisin huomauttaa nimen
oman, että ne, jotka vastusta·va.t tätä lakia 
sen takia, että tässä laissa liian paljon rajoi
tetaan perustuslaissa. turvattuja kalllsalaisten 
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vapauksia, niin asiallisesti:han. on asia sillä 
tavalla, että kun tä:llainen määräys on jo 
edellytetty hallitusmuodossa, että lailla voi
da·an rajoittaa perustuslaissa. turvattuja 
kansalaisoikeuksia, niin ellei laintSäädän töä 
tällä alaUa saada aikaan, käypi todellisuu
dessa niin, että silloin, kun kansakunta 
joutuu siiheTI. onnettomaan asemaan, että 
joudutaan taistelemaan elämästä ja kuole
masta, niin kaikki ne säännökset, mitä 
siUoin asianomainen hallitus ja ne viran
omaiset, jotka puolustustoimintaa johtavat 
katsovat välttämättömäksi, pa.nnaan kaikesta 
huolimatta toimeen ja: on pakko pa.nna toi
meen. Eikö silloin olisi kaikkienkin kannalta 
parempi, että olisi lailla saatu järjestetyksi 
olotila sellaiseksi, että viranomaisetkin olisi
vat silloin velvolliset, kun tätä a:laa varten 
nimenomaan on laki säädetty, noudattamaan 
näitä lainsä;ännöksiä. Mutta tätä lakia, 
mikäli nyt minä olen käsittänyt, osittain 
vastustetaan niittenkin taholla, jotka ym
märtävät, että silloin on välttämätöntä poi
keta perustuslain sää·nnöksistä. Ne vastus
tavat tätä lakia sillä, että katsovat, että sil
loin on sellainen olotila, että kaikki lait ovat 
pa.peria, että mitään järjestettyjä säännöksiä 
ei voida silloin noudattaa ja. he katsovat, 
että kun ei ole olemassa mitään lakia, silloin 
on viranomaisilla vapaammat kädet mene
tellä miten haluavat. Mutta minä katsoisin, 
että maan kansalaisten kannalta ei tällainen 
katsanil:okanta ole ensinkään suositeltava. 
Tässä laissa kyllä säädetään erittäin an
karoita rajoituk.sia .. ~ai.~iin ~a~salaisiin 
nähden, mu"tta e1 vahrmman merdan talon
poikaiseen kansanluokkaan nähden. Mutta 
siitä huolimatta me käsitämme, että sitten
kin on paTempi, että laki saadaan aikaan ja 
viranomaisille myönnetään lailla ne valtuu
det mitkä. ovat välttämättömät, kuin se, 
ett~i mitään lakia saataisi aikaan. Sen täh
den minä olisin sitä mieltä, että eduskunnan 
olisi hyväksyttävä nyt tämä laki sanamuo
dolleen sellaisellla, kuin edellinen eduskunta 
oli sen hyväksynyt. Näillä perusteilla ehdo
tan myöskin, että 6 § hyväksyttäisiin siinä 
muodossa, kuin se on lepäämään jätetyssä 
la'kiehdotuksessa, jossa· muodossa myösik:in 
asianomainen valiokunta on sitä 'kannatta
nut. 

Ed. T u o m i o j a: Minä kannatan ed. 
Lohen tekemää ehdotusta. 

----

Ed. P en n a n ·en: Kun tämän pykälän 
kohdalla on ainoa paikka, jossa suuren va· 
liekunnan ehdotus eroaa lepäämässä olleesta 
lakiehdotuksesta, jota perustuslakivalio
kunta on ehdottanut, niin minäkin pyydän 
lausua muutaman sanan tämän kohdan 
johdosta. 

Ensinnäkin on syytä huomauttaa, että 
sota tai kapina ei sellaisenaan vielä auto
maattisesti, ilman muuta, johda sotatilaan. 
Tämä lakiehdotushan on, niinkuin 1 § :stä 
näkyy, sillä kannalla, että jos sota tai ka
pina joutuu siihen vaiheeseen, että valta
kun.nan päämies katsoo maanpuolustuksen 
ja oikeusjärjestyksen ylläpitämisen vaativan 
sotatilan julistamista, niin silloin vasta 
maa, tai osa siitä. on asetettava sotatilaan. 
Ja sellainen tila, sen käsittänemme jokai
nen, on jo koko lailla vakava. Ja nyt tässä 
pykälässä sen 2 momentissa, jonka suuri va
liokunta ehdottaa poistettavaksi, on kysy
mys henkilöstä, joka tuollaisella sotatila
alueella vieläpä varsinaisten sotatoimien, 
linnoitusten ja puolustu:;:asemien alueella 
oleskelee ja toimii ja joka vuoden kuluessa 
ennen sotatilan alkamista on rikollisella toi
minnallaan antanut oikeuteHuu aihetta sel
laiseen olettamukseen, että hän koettaa vai· 
keuttaa maanpuolustusta tai :;;aattaa vaa
ranalaiseksi yleistä turvallisuutta. Tällai
sesta henkilöstä tässä siis nyt on kysymys 
ja tällaisissa mainitsembsani olosuhteissa. 
Tällaistakaan henkilöä ei voi pidättää yk
sinomaan ihan perättömien juorujen nojalla 
eikä tällaista henkilöä, tällaista, sanoisin, 
hämäräperäistä hommailijaa voi pidättää 
mikään paikallinen poliisi eikä edes sotatoi
mien alueella, kysymyksessolevalla alueella 
toimivan joukko-osaston päällikkö. Mää
räys pidättämiseen pitää tulla asianomai
selta maaherralta tai noilla varsinaisilla so
tatoimien alueilla oleviin henkilöihin näh
den sotaväen päälliköltä .ia pidätys niinkin 
tehtynä jää voimaan ainoastaan siinä ta
pauksessa, jos valtakunnan korkein oikeu
denvalvoja, oikeuskansleri, asiaa tutkit
tuaan ei tätä pidättämismääräystä peruuta. 
Kyllä minun nähdäkseni tällai"seen henki
löön ,nähden ja tällaisissa olosuhteissa on 
tämä p~·osessi, joka tässä momentissa ~>hdo
tetaan, vähintään kylliksi riittävä, ja ei 
liene minkäänlaista syytä epäillä, etui kun
nolliselle maanpuolustusta auttavalle ja ttt
kevalle edes passiivisellekaan kansalaiselle 
aiheutuisi tästä momentista turhanpäiväisiä 
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ikävyyksiä. Minä kats-on, että kysymyk
sessäolevan pykälän toinen momentti on 
sekä oikeutettu että myös sangen tarpeelli
nen tässä laissa. 

Ed. L e h t o k o s k i: Minä pyydän vas
tustaa ed. Lohen tekemää ehdotusta. Teen 
tämän sen vuoksi, että 5 § :n 1 momentin 
perusteella on jo mahdollisuus pelkän epä
luulon perusteella vangita henkilö, ja toi
mittaa hänen luonaan kotitarkastus. Ei 
siis tarvita mitään rikollista toimenpidettä 
vielä tapahtuneen, koska pelkkä epäilys ja 
oletettu valmistaminen johonkin rikokseen 
antaa jo viranomaisille mahdollisuuden 
vangitsemiseen. Kun nyt 6 § :n 1 momentin 
mukaan, jonka ed. Lohi on ehdottanut pa
lautettavaksi mietintöön takaisin, voidaan 
tuollainen henkilö pitää vangittuna koko 
sotatilan ajan, niin minä tahdon huomaut
taa siitä, että se ei voine olla oikein, että 
esimerkiksi monissa tapauksissa perheen 
isä pelkän epäilyksen perusteella viedään 
kodin ja pe11heensä niiristä ja pidetään van
gittuna ja perhe jätetään niin vaikeaan ta
loudelliseen asemaan, kuin se sellaisessa ta
pauksessa jää. Kun minusta tässä tapahtuu 
suuri oikeudellinen vaara, jos tämä säännös 
hyväksyttäisiin, niin minä katson, että 
eduskunta millään tavoin ei voi hyväksyä 
ed. Lohen tekemää ehdotusta. Olisi ollut 
kyllä parempi, jos meidän ehdotuksemme 
tässä suhteessa kokonaan olisi hyväksytty, 
mutta kun tämäkin on pienoinen parannus, 
minkä suuri valiokunta on hyväksynyt, 
niin täytyy yhtyä kannattamaan sitä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lohi ed. Tuomiojan kannattamana eh
dottanut, että 6 § :ään nähden hyväksyttäi
siin se sanamuoto, joka on ollut lepäämässä 
olleella ehdotuksella. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Lohen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. Asiasta 
on siis äänestettävä. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Lohen ehdotus hyväksytty. 

~iiä.nestyksessä on ,jaa" voitolla. (97-
92--0---10.) 

Lippuäänestystä pyydetään. 

Lippuäänestyksessä annetaan 98 Jaa- Ja 
88 ei-ääntä. 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

7 §. 

Keskustelu: 

Ed. J. F. A a 1 t o: Minä ehdotan, että 7 
§ :n 1 momentti saisi seuraavan sanamuo
don: ,Sota·aikana määrättäköön asetuksella 
posti-, lennätin- ja puhelinlaitosten käytön 
valvomisesta", eli siinä muodossa, kuin on 
perustuslakivaliokunnan mietintöön Iiite
tyssä kolmannessa vastalauseessa ehdotettu. 

Ed. K o p on en: Kannatan ed. J. F. Aal
lon tekemää ehdotusta. 

Ed. E. P e k k a 1 a: Ehdotan, että koko 
7 § poistetaan. 

Ed. Ta b e 11: Kannatan ed. Pekkalan 
ehdQtusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. J. F. Aalto ed. Koposen kannattamana 
ehdottanut, että pykälä saisi sen sanamuo
don kuin perustuslakivaliokunnan mietin
töön liitetyssä kolmannessa vastalauseessa 
ehdotetaan. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
J. F. Aallon ehdotukseksi. Ed. E. Pekkala 
ed. Tabellin kannattamana on ehdottanut, 
että 7 § poistettaisiin. Kutsun tätä ehdo
tusta ed. E. Pekkalan ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Puhemies: Mitä menettelytapaan tu
lee, niin ehdotan meneteltäväksi siten, että 
ensin äänestetään ed. Aallon ehdotuksesta 
suuren valiokunnan ehdotusta vastaan ja 
sen jälkeen äänestetään ed. Pekkalan ehdo
tuksesta mietintöä vastaan sellaisena kuin 
se edellisessä äänestyksess8. on muodostunut. 

Menettelytapa hyväksytään. 

llO 
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Äänestykset ja päätös: 

Ääilestyksessä on ,,,ei" voitolla. (4&-133 
-5-13.) 

P u he mies: Eduskunta on hyväksynyt 
ed. J. F. Aallon ehdotuksen. 

2) Äänestys pykälästä sellaisena kuin se 
on edellisessä äänestyksessä hyväksytty, ed. 
E. Pekkalan ehdotusta vastaan. 

Joka hyväksyy pykälän sellaisena kuin se 
on edellisessä äänestyksessä hyväksytty, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. E. 
Pekkalan ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (140--28 
-6-25.) 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt pykälän sellaisena kuin se edellisessä 
äänestyksessä on hyväksytty. 

8 ·§. 

Keskustelu: 

Ed. J. F. Aalto: 8 § :n mukaan voidaan 
yhdistyksen toiminta lakkauttaa sota-ajaksi 
siitäkin huolimatta että yhdistyksen toimin
taa vastaan ei voida tehdä mitään muistu
tuksia vain pelkän olettamuksen perusteella. 
Kun tällaiseen ei ole minkäänlaista syytä, 
ei sitä vaadi sota~aikakaan, en katso tarpeel
liseksi tämmöisen säädöksen hyväksymistä. 
Jos joku yhdistys tekee itsensä syypääksi 
rikokseen voidaan sen toiminta lakkauttaa 
sen jälkeen, kuin se on siihen aihetta anta
nut, mutta ei ennen sitä. Senvuoksi minä 
ehdotan, että 8 § poistettaisiin. 

Ed. K o .p on e n: Kannatan ed. Aallon 
tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhe mies: Keskustelun kuluessa on 
ed. J. F. Aalto ed. Koposen kannattamana 

ehdottanut, että 8 § poistettaisiin. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. J. F. Aallon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on 
ed. J. F. Aallon ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla. (106-
66-4-23.) 

P u he m ies: Eduskunta on siis hyvåby
nyt suuren valiokunnan ehdotuksen, 

9 §. 

Keskustelu: 

Ed. T a he 11: Koska tämän pykälän mu
kaan voidaan antaa tavattoman laajat tul
kintamahdollisuudet viranomaisille m. m. 
juuri työväestön kokousten· järjestämisen 
suhteen, niin minä ehdotan että tämä py
kälä poistetaan. 

Ed. J. F. A a 1 t o: Minä kannatan ed. 
Tabellin ehdotusta, joka on samanmukainen, 
kuin meidän valiokunnan mietintöön liittä
mämme vastalause. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Kes·kustelun kuluessa on 
ed. Ta.bell ed. J. F. Aallon kannattamana 
ehdottanut, että 9 § poistettaisiin. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. Tabellin ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Tabellin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla. (102--
67-3-27.) 

P u h e m ies: Eduskunta on siis hyväk
synyt .pykälän suuren valiokunnan ehdotuk
sen mukaan. 
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10--13 § :t, 2 luvun nimike, 14--28 § :t, 3 
luvun nimike, 29-33 § :t hyväksytään kes
lrustelutta. 

34 §. 

Keskustelu: 

Ed. J. F. Aalto: Ehdotan, että 34 § 
poistettaisiin. 

Ed. T a b e 11: Pyydän kannattaa ed. J. 
J;'. Aallon tekemää ehdotusta. 

Ed. K o:p on en: Luovun. 

Keskustelu julistetaan. päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. J. F. Aalto ed. Tabellin kannattamana 
ehdottanut, että 34 § .poistettaisiin. Kutsun 
tätä ehdotusta ed. J. F. Aallon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

~änestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. J. F. Aallon ehdotus hyväksytty. 

Äänesty:ksessä on ,,.,jaa" voitolla· (99-
68-1-31.) 

P u h e mies: Eduskunta on siis hyväk
synyt pykälän suuren valiokunnan ehdotuk
sen mukaan. 

35 §. 

Keskustelu: 

Ed. J. F. A a 1 t o: Tuntuu kyllä toivotto
malta tehdä ehdotuksia, kun on muutamia 
hyvin surullisiakin pykäliä mennyt läpi, 
mutta minä kuitenkin tahdon vielä huo
mauttaa tämän nyt käsiteltävänä olevan py
kälän 1 momentista, jossa valtioneuvostolle 
annetaan valta kieltää aiottu työnseisaus tai 
määrätä jo alkanut työnseisaus lopetetta
vaksi milloin valtioneuvosto harkitsee siitä 
olevan haittaa maanpuolustukselle. Näin 
suurta harkintavaltaa ei olisi syytä valtio
neuvostolle antaa eikä varsinkaan tämmöi-

sessa ta:pauksessa, jossa tämän pykälän mu
kaan hyöty tulisi koitumaan yksinomaan 
työnantajille. Kun työnantajat tietävät, 
että työläisillä ei ole oikeutta tehdä lakkoa 
ja kun eräissä muissa pykälissä vielä kielle
tään kokoustenpitokin, niin on siitä seurauk
sena, että työnantajat voivat menetellä ai
van mielivaltaisesti, tietäen, että valtioneu
vosto puuttuu .asiaan, jos työläiset yrittä
vät valvoa oikeuksiaan. On nim. ilmeistä, 
että varsinkin sellaisena aikana, jona tätä 
lakia tultaisiin käyttämään, on maassa van
hoillinen hallitus. Näin ollen ei tämän mo
mentin säädöksellä jouduttaisi palvelemaan 
edes maanpuolustusta, vaan pääasiassa, ku
ten mainitsin, työnantajia. Senvuoksi minä 
ehdotan, että .pykälän 1 momentti poiste
taan. 

Ed. K o p on en: Kannatan< ed. J. F. 
Aallon tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa: on 
ed. J. F. Aalto ed. Koposen ka,nnattamana 
ehdottanut, että pykälän 1 momentti pois
tettaisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. J. F. 
Aallon ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvälksyy suuren valiokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa,. on 
ed. J. F. Aallon ehdotus hyväksytty. 

Ään,estyksessä on ,jaa" voitolla. (101 -
67-4- 27.) 

P u h e m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
suuren valiokunnan ehdotuksen. 

36-37 § :t, IV :nnen luvun mi.mike, 
38-53 § :t, V :nnen luvun nimike hyväksy
tä:än. 

Lain johtolause. 

Keskustelu: 

Ed. Lohi: Minä ehdotan, että johtolause 
hyväksytään siinä muodossa kuin se on 
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lepäämään jätetyssä lakiehdotuksessa. Mi
nun käsittääkseni hallitusmuodon määräyk
sen mukaan tämä lakiehdotus voi-daan käsi
tellä tavallisena lakina. 

Ed. T o r p p a: Minä pyydän kannattaa 
ed. Lohen tekemää ehdotusta. 

Ed. T u o m i o j a : Hallitusmuodon 16 § m 
mukaan voidaan tavallises,sa· lainsäädäntö
järjestyksessä sää:tää rajoituksia kansalais
ten yleisiin. oikeuksiin sodan tai kapinan 
aikana. Sen vuoksi sellainen laki, josta nyt 
on kysymys, voidaan säätää tavallisen lain 
säätämisen järjestyks·essä. Ei minun näh
däkseni ole mitään syytä siihen., että tämä 
laki säädettäisiin perustuslain säätämisestä 
voimassaolevassa järjestyksessä. Siitä käsi
tykseni mukaan olisi seurauksena ainoastaan 
se, että tästä ei mil1oinka.an saataisi la•kia. 

Ed. J. F. A a 1 t o: Ed. Tuomioja· pitää 
selvänä, että laki voidaan säätää tavallisena 
lakina, koska hallitusmuodon 1·6 § :ssä sääde
tääm, että voidaan lailla rajoitta•a kansalais
ten yleisiä oikeuksia. Mutta kun otetaan 
huomioon, että hallitusmuodon 16 § :ssä sa
notaan, että näitä yleisiä oikeuksia voidaan 
lailla rajoittaa ainoastaan niin p a l j on 
k ui n on v ä l t t ä m ä t ö n t ä, kuten sano
tun pykälän sanat kuuluvat, niin ei silloin 
ole asia niin selvä, kuin ed. Tuomioja ja 
eräät muut edustajat väittävät. Asian ai
kaisemmissa vaiheissa on osoitettu, että lain 
useissa pykälissä mennä.än huomattavasti yli 
sen rajan, mikä voitaisiin välttämättömyy
delle vetää. Esimerkiksi 4, 5, 8, 9 ja 35 
pykälät ovat sellaisia, jotka· eivä.t suinkaan 
ole välttämättömiä. On tietysti myönnet
tävä, että se on tu1kintakysymys, mikä on 
välttämätöntä ja mikä ei. Voivathan jotkut 
olla sitä mieltä, että olisi välttämätöntä 
riistää kansalaisi.Ita kaikki pienimmätkin 
oikeudet, mutta minä 'luulen, että ei nyt 
hyvällä syyllä voida niin pitkälle mennä. 
Voisihan yksin tein väittää, että oEsi välttä
mätöntä vangita kaikki so:sialistit ilman 
muuta summakallipalla sota·tilan ajaksi ja 
näin ollen ei olisi vielä menty nåinkään pit
källe, kuin olisi ta•rpeellista. Mutta kun en 
minä tällaista katsantokantaa hyväksy, ja 
kun olen sitä mieltä, ettei poikkeuslaissa:kaan 
saisi ottaa huomioon ainoastaan sitä puolta, 
millä rajoitetaan kansalaisten oikeuksia, 
vaan pitäisi myöskin turvata kansalaisten 
oikeuksia mielivaltaa vastaa:n, niin en voi 

silloin a•settua sille kannatle, että tämä laki 
hyväksyttäisiin tavallisell3J lakina. Minä 
olen sitä mieltä, että se on säädettäv;ä siinä 
järjestyksessä kuin perustuslaki säädetään 
ja siis olen suuren valiokunn1a.n ehdotuksen 
kannalla. 

Ed. N i u k k a n e n : Edellisen lausunnon 
johdosta minä pyydän huomaruttaa, että ei 
minun kä,sittääkseni tii!män lain tarkoitus 
ole tähdätty siihen, että voitaisiin vangita 
sosialistit, mutta tarkoitus on, että voidaan 
tarvittaessa pidä,ttää rikolliset (Ed. Rosen
berg: Vangita kommunistit!) ja sellaiset, 
jotka ilmeisesti tulisivat vahingoittamaaJJJ. 
maan puolustusta, heidän entinen toimin
tansa huomioonottaen. Ja minä edellytän, 
että sosialistit eivät ole tällaisia henkilöitä. 

Ed. P en n a•n en1: Ed. J. F. Aallon yli
malkaisiin väitteisiin en pyydä ollenkaan 
ka·jota. Mielestäni ainoa asiallinen väite. 
joka tämän lakiehdotuksen perustus-lailli
seen luonteeseen on kohdistettu, on se, jonka 
ed. Estlander on perustus1akivaEo1mnnan 
mietintöön liittämiL"'S.ään vastalauseessa esit
tänyt lakiehdotuksen 25, 26 ja 27 § :iä vas
taan. Tästä vastalauseesta päättäen ed. Est
la·ndeTin mielipide näitten, pykälien luon
teesta perustuu siihen, että myöskin kiin
teästä omaisuudesta suoritetaan kohtuulli
nen korvaus. Nämä mainitsemani pykälät 
sigäJ:tävät korvaussäännöksiä muustakin 
kuin kiinteästä omaisuudesta ja niihinhän 
siis ei väite ollenkaan sovellu. Kysymys,hän 
on vain siitä kiinteä1stä omaisuudesta, jota 
maan puolustuksen hyväksi tarvitsee pakko
luovuttaa. Minä en ollenkaan halua, enki\ 
minä pystykään., esittämään tässä mitään 
juristeria.a. Min1ä jo yleiskeskustelussa mai
nitsin, että ero niin sanotun täyden korvauk
sen ja kohtuullisen. korvauksen välillä saat
taa olla olemassa, välttämättömästi sitä ei 
tarvitse oUa. olemassa. Mutta hallitusmuoto 
ei määrittelekään sitä, mikä on ,täysi kor
vaus". SieUä muistaaks·eni 6 § :ssä maini
taan vain, että påkkolunastuksessa on suori
tettava ,täysi korvaus". Mikä se on, se 
,täysi korvaus", se on harkinnan varassa. 
Sen sitten määrittelee pa:kkolunastuslaki, 
joka on tavallinen laki. Siellähän sanotaan, 
niinkuin lakimiehet tietävät, että se täysi 
korvaus on korkein käypä hinta. Mutta ku
ten sanoin, ei tässä mitään lakimiesselvi
tyks,iä mielestäni tarvitakaan. Koko kysy
mys rajoittuu vain siihen, pidetäänkö myös-



kin näitten mainitsemieni pykälien saan
nöksiä välttämäittöminä ja minulla on jo 
ollut tilaisuus huomauttaa siitä, että ne ovat 
välttämäittömiä jo siitä syystä, ettei - siitä 
nyt lietänee yksimielisiä - pakkolunastus
lain sääDtnöksiä j·ouda sovellutta.ma·an käy
täntöön semmoisena aikana kuin tässä on 
kysymys. Ei ehkä hinnan määrittelyssä
kään, nekin säännökset ovat liian monimut
kaisia. Kyllä me kaiketi voimme pitää jokai
nen varma·na. senkin, että va.Itakunnalla 
tämmöisissä oloissa on siksi paljon menoja, 
niin että on myöskin välttämätöntä pysyä 
kohtuudessa edes tällaåsena aikan,a. Ja kun 
yleensä täytyy tällaisena aikana kansalaisten 
muutakin omaisuuttaan luovuttaa kohtuulli
sesta korvauksesta, kenties usein ilman mi
tään korvausta, niin kyllä se riittää, että 
myöskin tässä _ kysymyksessäolevasta kiin
teästä {)maisuudesta saadaa1n kohtuullinen 
korvaus, miksi sen kohtuuden asianomaiset 
sitten kulloinkin aTvioinevatkin. 

Ed. B r y g g a r i : Kun täällä on vas
tustettu tämän lain käsittelemistä perus
tuslain luontoisena, niin minua ihmetyttää, 
mihinkä tällainen vastustus perustuu, ja 
herää kysymys, onko enää senjälkeen mah
dollista mitään lakia käsitellä perustusla
kina, ellei juuri tätä lakia, kun tämä laki 
suurelta osalta kumoaa kaikki ne kansa
laisoikeudet sota-aikana, mitä kansalaisille 
on taattu, kuten henkilöllinen vapaus, 
omaisuuden määräämisoikeus, mistä hin
nasta se on luovutettava, sananvapaus, 
kokoontumis- ja yhdistymisvapaus j. n. e. 
Siitä huolimatta ei kokoomuksen ja maa~ 
Iaisliiton taholta nähdä, että tässä to
dellakin on kysymys tärkeimmistä kansa
laisoikeuksista, niiden poistamisesta sota
aikana. Jollei tämä asia todellakaan ole 
myönnettävä sellaiseksi, että laki olisi kä
siteltävänä perustuslakina, silloin voi 
minkä asian tahansa järjestää yksinker
taisella lailla. Minun mielestäni on hyvin 
kaino vaatimus se, että tämä asia käsitel
lään perustuslakina, ja yhdyn kannatta
maan suuren valiokunnan ehdotusta. 

Ed. S c h a u m a n: I anledning av 
rdgsm. Pennanens yttrande ber jag endast 
att :få uppmärksamgöra därpå, att en över
väldigande majoritet a:f riksdagen vid be
handlingen av 7 § var av den åsikten, att 
här :förelåg en icke nödvändig inskränk-
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ning i medborgarnes rättigheter - en 
överväldigande maj·oritet, till viiken må
hända rdgsm. Pennanen icke hörde, men i 
alla fall största delen av hans grupp. In
nan denna punkt är klargjord, huruvida 
här :föreligger en nödvändig eller icke nöd
vändig inskränkning, är det säkrast, att 
riksdagen antager lagen såsom om grund
lag stadgas. Jag :förutsätter således att 
majoriteten i detta avseende skall bli lika 
stor s·om den var, då det gällde att i :fråga 
om 7 § återremittera betänkandet tili stora 
utskottet. 

Ed. T u o m i o j a: Kun tämä asia oli 
edellisessä istunnossa käsiteltävänä, oli 
myöskin ruotsalainen eduskuntaryhmä, ed. 
Estlanderia ja ed. Sehaumania lukuunotta
matta, sillä kannalla, että tämä voitiin kä
sitellä tavallisen lain säätämisen järjestyk
sessä. Kun nyt ainakin osa ruotsalaista 
eduskuntaryhmää on asettunut toiselle 
kannalle, rohkenisin mma tiedustella, 
mistä tämä kannanmuutos on johtunut, 
Tähän lakiinhan ei ole tehty mitään sel
laisia lisäyksiä, jotka saattaisivat sen pe
rustuslain luontoiseksi. Päinvastoin siitä 
on nyt poistettu pari kohtaa ja tehty lakia 
lievemmäksi. Muussa tapauksessa, ellei 
ruotsalaisen ryhmän taholta voida esittää 
sellaisia syitä, jotka nyt pakottavat muut
tamaan tämän käsittelyn perustuslain 
luontoiseksi, odotan, että ryhmä äänestää 
aikaisemman kantansa mukaan. 

Ed. P e n n a n en: Minä vain ed. Schau
manin lausunnon johdosta pyydän ilmoit· 
taa, että minä en ole kuulunut siihen enem
mistöön 7 § :n kohdalla, josta enemmistöstä 
ed. Schauman mainitsi. 

Ed. Molin: J ag håller före, att de båda 
ändringar, som nu gjorts i lagen i 6 § och 
en annan pragraf, icke hava varit av den 
.natur, att de skulle inverka på beslutet om 
lagens ingress. J ag kommer därför också 
att vidhålla den uppfattning jag i saken 
hyste senast, då frågan var före i riksdagen. 

Ket~kustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Lohi ed. Torpan kannattamana ehdot
tanut, että johtolauseeksi hyväksyttäisiin: 
,Eduskunnan päätöksen mukaisesti sääde-
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tään täten." Kutsun tätä ehdotusta ed. 1 
Lohen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
dotuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voittaa, 
on ed. Lohen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa' voitolla (96-90 
-1-12.) 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan ehdotuksen. 

Lain nimike hyväksytään. 

Koska lakiehdotusta ei ole muuttumatto
mana hyvä·ksytty, niin palautetaan se ta
kaisin s u u r e e n v a 1 i o k u n t a a n, Jo
ten toinen käsittely tulee jatkumaan. 

'1) Ehdotusta suomen kirja- ja sivistyskielen 
kantasanakirjan aikaansaamisesta 

koskeva ed. Kukkosen y. m. anom. ehd. n:o 
16 johdosta laadittu sivistysvaliokunnan 
mietintö n :o 5 esitellään ainoaan k ä
sittelyyn. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on si
vistysvaliokunnan mietintö n :o 5. 

Keskustelu: 

Ed. Kuokka ne n: Kuten sivistysva
liokunta on lausunut, on kysymyksessäole
van kantasanakirjan aikaansaaminen tar
peen vaatima. Tästä puolesta asiaa en ha
lua mielipiteitä esi'.tää. Luulen, että siitä 
ollaan jotakuinkin yksimielisiä. Mutta 
seikka, mikä on kiinnittänyt huomiota puo
leensa, on se, että valiokunta on jättänyt 
avoimeksi ja hallituksen harkinnasta riip
puvaksi käsittelemänsä kysymyksen siitä, 
olisiko koetettava hetimiten valmistuttaa 
erillinen lakikielen tahi kai oikeammin laki
ja virkakielen sanasto, vai olisiko sitä kos
keva ainehisto sisällytettävä vain kysymyk
sessäolevaan suureen :perussanakirjaan. 

Näin ollen, kun on jätetty tämä kysymys 
avoimeksi, voi siis olla mahdollista, että ky
symys saa sellaisen ratkaisun, ettei mitään 
erillistä virkakielen ja lakikielen sanakirjaa 
valmisteta tai ettei sitä valmisteta ainakaan 
ennen tämän suuren perussanakirjan laati
mista. Tällai:t:ten epämääräisyys ei kuiten
kaan ole tyydyttävä. - Jo pitkät ajat on 
laki- ja virkamiespiireissä kaivattu laki- ja 
virkakielen sanastoa, ja myöskin sivistysva
liokunta on lausunut mietinnös~ään. että täl
lainen sanasto olisi eduskuntatyönkin kan
nalta katsoen varsin tarpeellinen. Tähän 
nähden olisi siis mi-elestäni ryhdyttävä pi
kaisiin toimiin juuri tällaisen sant1ston ai
ka ansa amiseksi. 

Voidaan tosin huomauttaa, että tämä sa
nasto tulee kyllä sisältymään suunnitel
tuun suureen kantasana:kirjaan. Mutta 
asia ei kuitenkaan tällä järjestelyllä mieles
täni olisi riittävästi autettu. Ensiksikin on 
huomattava, että kantasanakirja tulee ole
maan yksityisen hankala käyttää ja ehkäpä 
kallis hankkia. Lisäksi on huomattava, 
että tämän virkakielen, lakikielen sanaston 
valmistamisen kytkeminen kantasanakirjan 
valmistamiseen merkitsisi ,noin 15-20 vuo
den lykkäystä tarkoittamani sanaston ai
kaansaamiselle. Tämä seikka on mielestäni 
siksi painava, että olisi asiaa jonkun verran 
tarkemmin harkittava, eikä jätettävä sitä 
avoimeksi, kuten sivistysvaliokunta on sen 
jättänyt. En suinkaan tarkoita sitä, että 
laki- ja virkakielen sanastoa ei sisällytettäisi 
suunniteltuun suureen kantasanakirjaan. 
Päinvastoin on tämä luonnollisesti tähän si
sällytettävä ja tällöin, laadittaessa tätä 
suurta· sanakirjaa, otettava huomioon se ai
nehisto, mikä on saatu kootuksi laatimalla 
tämä laki- ja virkakielen sanasto, samalla 
'kuitenkin ottamalla tällöin huomioon ne 
kehityssuhteet, mitkä antavat aihetta muu
toksiin ja lisäyksiin. 

Seikka, joka lisäksi puolustaa esittämääni 
käsityskantaa, on se, että nyt jo on ole
massa paljon aineistoa virka- ja lakikielen 
sanastoa varten. ValtioneuvMto on nimit
täin tammikuun 25 p :nä 1922 päättänyt 
ryhtyä toimenpiteisiin ruotsalais-suomalai
srn ja suorn<>]<>is-ruotf;AlfligE'n laki- ja virka
kielen sanakirjan laatimista varten; ja on 
valtiomuvosto. srmfllla kuin nöytäkiriaan 
-merkittiin, että tällaisen sanakirjan aikaan
saaminen oli erittäin kipeän tarpeen vaa
tima, my:öntänyt silloiselle ylikielenkään-
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täjä Sonckille 50,000 markkaa Sonckin sii· 
hen mennessä sanakirjaa varten keräämän 
aineiston lunastamiseksi. Mainittu raha
määrä on suoritettu, tämä aineisto siis lu
nastettu, mutta muut silloin päätetyt toi
menpiteet ovat tietääkseni valm1stusasteella. 
Tämä aineisto muun ohella antaisi käsit
tääkseni suurta apua juuri virka- ja lakikie
len sanaston valmistamiselle. - Voidaan 
tosin vielä väittää ja lienee siitä valiokun
nassakin huomautettu, että laki- ja virka
kieli tällä hetkellä varsinkin on voimak
kaan kehityksen alaisena, joten ei nyky-

• hetki olisi sopiva tällaisen sanaston laati
mista. varten. On kuitenkin huomattava, 
että kansan kieli on aina kehityksen alai
sena, ja sitäpaitsi huomattava, että juuri 
tällaisen sanaston valmistamisen kautta oh
jattaisiin kehitystä oikeaan suuntaan, niin 
ettei laki- ja virkakieli pääsi ruohottu
maan, jos niin saa sanoa. Viime aikoina 
juuri on paljon ilmennyt tällaista taipu
musta. MJ'.kä merkitvs virka- ja la,kikielellä 
taasen on kansankieleen yleensä, sitä seik
kaa minun ei tässä tarvinne lähteä koskette
~emaan. 

Lausumani nojalla ehdotan kunnioittaen 
a:siassa eduskunnan päätettäväksi, että edus
kunta kehoittaisi hallitusta ryhtymään toi
menpiteisiin niin hyvin suomen kirja- ja si
vistyskielen kantasanakirjan aikaansaami
seksi kuin myöskin erillisen laki- ja virka
kielen sanaston pikaiseksi valmistamiseksi. 

Ed. IJ e h t on e n: Pyydän kannattaa 
ed. Kuokkasen tekemää ehdotusta. 

Ed. K u k k o n e n: Minä olen hen'kilökoh
taisesti aivan samaa mieltä kuin ehdotuksen 
tekijä äsken. Minustakin olisi erityis€Sti 
juuri käytännöllisen tarpeen vaatimusten 
kannalta syytä nopeasti toimittaa uusi ja 
hyvin perusteellinen laki- ja virkakielen 
sanasto. Tähän kehoittaisi erityisesti sekin, 
että la1kikielen terminologia meillä on peräti 
epävarmaa ja että lakikielessä vielä esiintyy 
huikea määrä pahoja rikkaruohoja, jotka 
voitaisiin toivottavasti suurimmalta osalta 
tällaisen erikoissanakirjan avulla kitkeä kie
lestä :pois. 

Tämän käsityksen omaksui myöskin kaksi 
niistä kolmesta asiantuntijasta, joita sivis
tysvaliokunta asiaa käsitellessään käytti. 
Syy siihen, etten minä kuitenkaan ole valio
kunnan mietintöön esittänyt eriävää mieli
pidettäni tässä kohden, on seuraava. 

Useissa muissakin yksityiskohdissa tämä 
sanakirja-asia kaipaa perusteellista valmis
telua, jonka suorittaminen ei ole ollut edus
kunnan valiokunnalle mahdollista. Kun: 
asia tämän johdosta on joka tapauksessa jä
tottävä hallituksen valmisteltava.ksi ja palaa 
hallituksen ehdotuksena ta:kaisin eduskun
taan, olen minä voinut taipua siihen ajatuk
seen, että myöskin kysymys erityisen laki- jl}. 
virkakielen sanaston aikaansaamisesta otet 
taisiin keskustelun alaiseksi lähemmin sil
loin, kun hallitus on asiasta tehnyt ehdotuk~ 
sensa eduskunnalle. Minulla ei luonnolli
sesti ole mitään sitä vastaan, jos eduskunta 
nyt tehdyn ehdotuksen mukaisesti haluaa jo 
tässä vaiheessa tehdä päätöksen virka- ja 
lakikielen sanaston aikaansaamisesta. Mutta 
minä en pidä asiaa menetettynä siinäkään 
tapauksessa, että erityistä päätöstä nyt ei 
tehdä. Minä saanen lausua sen toivomuk
sen että jos eduskunta aloitteen hyväksyy, 
hallitus tulisi olemaan toimenpiteissänsä 
nopea ja, jos mahdollista, jo seuraavien val
tiopäivien alkuun antaisi eduskunnalle esi
tyksen asiasta. 

Opetusministeri Aili o: Ed. Kuokkasen 
esityksen johdosta :pyydän huomauttaa, että 
laki- ja virkakielen sanakirjan tarpee1lisuus 
on yleensä tunnustettu, mutta siitä ollaan 
eri mieltä, onko se tehtävä tavalliseksi sana
kirjaksi vai realisana'kirjaksi. Siitäkin on 
eri käsityksiä olemassa, onko se valtion kus
tannuksella aikaansaatava; on ollut puheena 
myöskin yksityisten kustannuksella aikaan 
saada tällainen sanakirja, jollon valtio puo
lestaan avustaisi yritystä luovuttamalla käy
tettäväksi m. m. sen sanakokoelman, jonka 
herra Sonck on kerännyt. Minusta näin 
ollen ei olisi tarpeellista antaa sellaista ke
hoitusta hallitukselle kuin ed. Kuokkanen 
on ehdottanut, koska se ennakolta sitoisi 
ohjelmaa, vaan on parasta, että asia siksi 
väljässä muodossa, kuin sivistysasiainvalio
kunta on ehdottanut, jätetään hallituksen 
harkittavaksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puhemies: Keskustelun kuluessa on 
ed. Kuokkanen ed. Lehtosen kannattamana 
ehdottanut, että eduskunta hyväksyisi sivis
tysvaliokunnan ehdotuksen asemasta seu
raavan ponnen: ,että eduskunta kehottaisi 
hallitusta ryhtymään toimenpiteisiin niin 
hyvin suomen kirja- ja. sivistyskielen kanta.-
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sanakirjan aikaansaamiseksi kuin myöskin 
erillisen laki- ja virkakielen sanaston pikai
seksi valmistamiseksi". Kutsun tätä ehdo
tusta ed. Kuokkasen ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvä:ksyy sivistysvaliokunnan ehdo
tuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on 
ed. Kuokkasen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla. (121-
44-0-34.) 

Puhemies: Eduskunta on hyväksy
nyt sivistysvaliokunnan ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Poisto päiväjärjestyksestä. 

Puhemies: Päiväjärjestyksestä pois-· 
tetaan 8) asia. 

P u h e m i e s: Eduskunnan seuraava is
tunto on ensi tiistaina kello 2 päivällä. 

Täysi-istunto päättyy kello 5,04 i. p. 

Pöytäkirjan vakuudeksi. 

Eino J. Ahla. 



26. Tiistaina 22 p. marraskuuta 1927 
kello 2 pä.ivä1lä.. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 

Kolmas käsittely: 

1) Ehdotn.<; kansankirjastolaiksi. 
A s i a1 k i r j a t: Suuren valiolnm

nan miQtinm.öt 11 :ot 25 a ja 25; sivistys
valiolrunnau mietintö n :o 6; hallituk
ffill .esi ty.s n :o 7. 

2) Vuoden 1924 valtiopäivillä 1epää
määin jätetty ehdotus laiksi erääm. val
tion omi.stama:n tontin luovuttamisesta 
konsertti- ja kongressitalon rake.nta
J.nista varten Helsingin Imupunkiin .. 

Asiakirjat: Suuren valiokan
nan miet:Lntö n :o 34; va1tiovarainvalio
lmnmam mietintö .n :o 10; mainittu 
laki ehdotus. 

3) Ehdotus laiksi metsähallinnon 
piirikuntakon ttorien piirilrunta,päälli
köiden virkojen muuttami'lesta sopi-
musluontoi1si'ksi. . ................. . 

.A s i a k i r j a t : Suuren va.liokun-
11001 mietintö n :o 35; valtiovarainvalio
kumna.~n mietintö 11 :o 11 ; hallituksen 
esitysn:o 26. 

4) Ehdotus laiksi muutoksista rikos-
1ain 42 lukuun sekä lL<täykse.stä saman 
lain 16 lukuun ................... . 

Asiakirjat: Sum'{}n valiokun
nan mietintö n :o 36; lakivaliolnmnan 
mi<etintö n :o 3 ; hallituksen esit:rs 11 :o 
43. 

Ainoa käsittely: 

5) Ehdotus oikeudenmukaisen suh
teellisuuden aikaaa1Sa&mi.">CSta valtion 
oppi:koulumenojm1 jakaantuani,sessa 
~"Uomenkielisttm ja ruotsinkieli:>'ten 
koulujen tkef'ken. . ................ . 

A s ~ a kirjat: SivistysvaliokJu.n.. 
11::1a1 mietintö n :o 6; ed. P. Saari~n y. 

Siv. m. anom. d1d. n :o 17. 
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Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

6) V ailtiova.rainvaliokunnan mie-
tintö n :o 12 hallituksen esitytksen joh
dosta lisäy®sistä vnoden 19Q17 tulo- ja 
menoarvioon. . .................... . 

T) Valtiovarainvaliokunnan mie-
t.irutö n :o 15 hallituksen esi.tykse:n joh
dosta erinäisten muutosten tek:emi
sesHt tulo- ja omaisuusverosta annet-
tuun lakiin. . .................... . 

8) Valtiovarainvaliodmnn.aill mie-
tintö n :o 16 hallituksen esityksen joh
dosta la:iiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1928. . .................... . 

9) V .altiovaraill'vaEoklmnan mie-
tintö n :o 1:7 hallituksen esityksen joh
dosta korot:etum. ltupaklkavalmisterveron 
lmntamisesta n10n11a ] 928. . ....... . 

10) Valtiovarainvaliokunnan mie
tintö n :o 18 eduskuntaesityksen joh-
dosta Ia.iksi tulitikkuverosta. . ...... . 

11) V altiovarainvaiiokunnan mie
tintö n :o 19 eduskm1taes~tyksen joh
dosta laiksi makeisvalrmisteverosta. . . 

12) Työväenasiainvaliokunnan mie
tintö rr:o 4 hallituksen esityksen joh
dosta, joka sisältää ehdotuksen meri-
miesla,in muuttamisesta. . .......... . 

113) Laki- ja talousvwliokunnan mie
, tintö n :.o 7 hallituksen esityksen joh
. dosta, joka tarkoittaa luonn.onsuojelu

aluciden perustamista va.lHonmaille ... 

Siv. 
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Puhetta johrt:aa puhemies K a ll i o. 

Nimenhuudossa merkitään tpoissaole'Viksi 
edusta:jat U. Hannula, Koivurauta:,. Kukko
nen, Lehtonen, Leppälä, J. Linna, Malka
mäki, MustakalLio, MäJkelä, Raatikainen, 
Rantanen, Salo, Savenius, Tnrj.a, Veihkaoja 
ja Welling. 

Dmoitusasiat: 

Vapwutusta eduskuntatyöstä saavat: lä.ä
kärintodistuksellru näytet.yn' sairauden joh
dosta tämän viikon aj;a.lrni ed:.. Mustakallio, 
sairauden takia toistaiseksi edustajat Mal
kamäki ja Salo,. virkatehtävien takia tämän 
päivän istunnosta ed. Mäkelä,. kunliiallisten 
tehtävien takia tämän päivän istunnosta ed. 
Veh!kaoja, J. Lill!na ja täksi j,a huomiseksi 
päiväksi ed. Koivuranta ja yksilty1isten asiain 
takia tämän ipäivän istunnosta edustajat 
Rantanen, Kukkonen, Lehtonen ja Raa·ti
kainen. 

Uusi edustaja. 

P u h ,e mies: Ilmoitetaan, että toimitsija 
Y r j ö Le 11t i ne n, Helsinglin kaupungista, 
joka Uudenmaan läänin vaalipiirissä on 
valittu eduskunnan jäseneksi ent. edustajan 
M. Lehtosen varamiehenä., on puhemiehelle 
esittänyt tarikastetun ja hyväksytyn edus
ta;jaNaltakirjansa, joten hän on oikeutelttu 
asettumaan paikalleen eduskunnassa. 

Uusia hallituksen esityksiä. 

P u he m i e s: Hal1ituksen. jäsen saa1puu 
jättämään esityksiä. 

Istuntosaliin saa!puu nuoremman hallitus
sihteeri A. Voutilaisen seuraamana minist-eri 
P a a s i v u ori, joka lausuu suomeksi: 

Kunnioitettava Herra Puhemies! Arvoisa 
Eduskunta! 

Hallituksen puolesta on minulla kunni& 
eduskunnalle jruttää seuraavat hallituksen 
esitykset : 

n :o 60 esitys laiksi e~äiden sotasaaliina 
valtion ha:ltuun joutuneiden maa-alueiden. 
ja rakennusten luovuttamisesta. Viipurin 
kaupungille sekä raha-avustuksesta ja lai
nan takuusta. shlle etukaupungeista aiiheutn
van rasituksen lieventämiseksi, 

n :o 61 esitys laiksi tilastollisen ;päätoimis
. ton viroista ja toimista, 

n :o 62 esitys laiksi valtioneuvoston mi
nisteriöiden lukumäärästä ja yleisestä toimi
alasta annetun lain muuttamisesta. 

Esitykset annetaan suomen• j,a ruotsin
kielellä. 

,p u he m i e s: Herra Ministeri ! Jätetyt 
hallituksen esitykset tulen esi.ttelemään 
edus:kunnaHe perustuslainmuklllista käffit
telyä val'lten. 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

l) Ehdotus kansankirjastolai,ksi. 

Hallituksen •esitys n :o 7, jota on valmis
televasti käsitelty sivistysvaliokunnan mie
tinnössä n :o 3 ja suuren valiokunnan mie
tinnöissä n :ot 2,5 ja 25 a, esite:llään k o 1-
m a n t e en käsi t t e 1 y y n. 

Puhemies: Toisessa käsi1ltelyssä hy
v;äksytty lakiehdotus yoidaan nyt hyväksyä 
tai hylätä. 

Keskustelu: 

Opetusministeri A i l i o : Kun kirjasto
lakiesitys nyt on valmis jolko hyväksyttä
väksi tai hylättäväksi, pyydän minä sen 
jahdostta. lausua seuraav,aa. 

Minä en voi oikein käsittää, mistä johtuu, 
että 1akiehdtotus on huonontunut jokaisessa 
valiotkunta.käsittelyiSSå, jonka ala.isen!lJ se on 
ollut. Silltä on kynitty niinkuin kanaa, ja 
jos se olisi vielä kenan joutunut asialliseen 
käsittelyyn•, olisivat kirjasto-olomme var
maankin joutuooet huonommalle kannaJ.le 
kuin ne nykyään .ovat. Silloin olisi tie.tysti 
ollut pa.msta viskata koko tekele pa:peri
koriin. 

On aivan. ristiriitai&ta, että vallanklin 
maalaisliitto ja sen rinnalla kokoomus ovat 
,kiihkeäst.i ~:janeet täHaisen laikiehdotuksen 
huon:ontamista, joka tarkoittrua kansansivis-
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tyksen kohottamista, vieläpä etupäässä ' 
maaseudulla ja sen ohella pienemmrssa ' 
ka.Utpungeiss.a, ilman €tttä lakiehdotus ai
heuttaisi sanottavan suuria. kustannuillsia. 

Jokaisen lain tulisi t,ietenkin olla sellai
nen, että se v'astaisi ainakin lähimmän t.ule
vaisuudeiJJ tarvetta ja kehitystä, ja täitä 
näkökohtaa on silmälläpidetty hallitukse11 
esitystä laadit!l:aessa. Mutta e6~ityksestä on 
karsittu .pois· meLkein kaikki, joka tähtää 
vähänkin kauemmas tulevaisuuteen. Siitä 
on tietysti oleva seuraus, eHä lakiehdotus, 
jos se hyväksytään, täytyy hy\'in pian 
parantaa. 

Minä en ta.ihdo puhua erityisesti kirjasto- 1 

pwkoota niille, joille va~paus on niin kallis, · 
etteivät he tahdo velvoittaa kuntia uhraa
maan penniäikään niiden .jäsentensä hyväksi, 
jotka. haluaisivat pääetä osallisiksi yleisen 
ja kansallisen kirjallisuude.n! aarteista ja 
joita varmaan on jokaisessa kunnassa, lu
kuisia, vaikkei heillä oletkaan kaikilla varoja 
itse ostaa kirja1lisuuN.a. On kyllä hyvä, 
että eduskunta on valmis säätämään pakon 
edes itselleen säännöllisesti ja määrättyjen 
perus!l:eiden mu,ka.an ,avustaa valtion' va
roilla niitä kuntia, jotka jo ovat siksi suo
tuisassa asemassa, e1ttä1 niissä jo on kirjasto 
olemassa. Mutta kun eduskunta on lalci
ehdotuksessa mää:nännyt, että valtioavun 
saannin ehtona on vä1hinltään 1 markka 
kutakin 1kunnan asukasta kohti ja kun val
tioavun muit.a.kin ehtoja täytynee kirjasto
je'l;l. hoidon lt.a,kiU~ tehdä jonkun verran an
karammiksi kuin ICnnen, näyttää minusta, 
että vaUioapuun oikeutettujen kirjastojen 
lukumäärä aluksi tulee supistumaan, toisin 
sanoen, että kirjastokehityksessä tapahtuu 
joksikin aikaa seisaus. Tämä on valitet
tavaa ja se olisi voitu helposti estää mää
räämällä, ~e.ttä joka, kunnau tuLisi käyttää 
kirjastoje-nsa hyväksi sama määrä, joka nyt 
on pantu ehdoksi valtioavun saannille. Pe
riaatteellinen ero. on siis aivan1 pieni'. 

Mainitsen lisäksi kuvaav,an:a esimerkkinä: 
lain huonoll'tamisesta sen 1seikan. että esi
tykoostä on ,pyyhitty pois määräys päätoi
misen kirjastonJ:toi.tajan rinnastamisesta 
valtion palkkaan ja eläimkeeseen nähden 
kansakoulunopettajien kanssa. T.ällainen 
maarays, josta er olisi toistaiseksi ollut 
sanottavia menoja, olisi ollut omiaan kiihoit
tamaan ediSityne,impiä kuntia ottamaan 
pärt:.evän vaJkinaistm kirjastonhoitadan, joka 
samalla johtaisi koko kunnan kirjastotointa. 
Tällöin vasta 'VOi kirjastotoiminnalla olla 
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tehokas sivistävä .merkitys, mikä luonnolli
sesti on asetett~wa päämääräksi kirjasto
toiminnalle. :M:utlta edus1mnnan enemmistö 
katsoo liiaksi, e1ttä la:ki tähtää tällaiseen 
päämäärään. 

Toinen kuvaava esimerkki on se, että 
8 '§1 :ään, suuressa valiokunn·assa tehdyn 
muutoksen kaultta on evätty, 1paitsi kaupun
kien, myös kan:ppalain ja ·taaja.väkisten 
yhdySikuntain kirjastoilta kokonaan valtio
apu.. Seuraus on olev:a se, että muistaakseni 
kahd:e:ksan kauppa1aa tulee nyt huonompaan 
ase:maaJll kuin ennen. Niinpä kadottaa 
esim. Riå.himären työväenyhdistyksen kir
jasto, joka nykyään on .paikik.a:kunnan eni
ten käytetty yleinen kirjasto, valtioapunsa. 

J.\Iutta lakiehdotus merkitsee joka tapauk
sessa· edistysaskelta kirjastoala.lla, vaikilmkin 
heikkoa. Se ,vakiinnuttaa valtioavun ja 
myös kirjast(jjeru lkeskusj01hdon, s:e lmroittaa 
jonkun verran maalaiskuntain ki:rjastoavus
tuSita, joka nyt kohdis1hm 1paitsi kirjallisuu
teen myös muihin kirj.astokuJuihin,. niiden 
joukossa kirjast-Oihuoneistojen vuokramää
rään tai -arvoon sekä lämpöön ja valoon, 
mikä on erityisen täl'lkeä kirjastoj.en hoidon 
ja käytön kannalta. Lisälksi suo lakiehdo
tus maalaiskunnille rakennusavustusta kir
jastohuoneisttojie·n hankkimiseen, jolloin kui
tenkin muu avustus kirjastohuoneistoon 
nähden jää :pois. Kaupunkien avustus on 
koroitettu entisestään, kymmenkertaiseksi, 
mikä pienemmille kaUl'Pungeille on huomat
tava avustus, jos se vain tulee käytetylksi 
kirjastojen hyväksli, kuten edellytlt.ää täytyy. 
Niinikään on maaseutuyhdistysten kirjasto
jen valtioa;pua ik:ol'loitetltu. Lain aiheutta
ma•t lisäkustannukset nousisivat a.rviolta 
noin lj2 milj. markkaan tati mahdollisesti 
jonkun verran suurempaan määrään. 

Kun nykyoloissa ei ole ollut ma:hdollista 
tämän parempaa lakia. ailkaansaada ja kun 
oo joka tapauksessa merkitsee edistysaskelta 
kansankirj.aSitoillemme,. suosittelen minä sitä 
eduskunnan hyväksyttäV'äksi. 

Keskustelu julistetaan päättyneeks>i. 

P u h e m i e s: Eduskunta. hyvä.ksynee 
toisessa. käsittelyssä päättämänsä lakiehd.o
tukSJen. 

J~akiehdotus hyväksytään. 

Lakiehdotuksen kolmas .käsittely juiis-
tetaan päättyneeksi. Asia on loppuun 
käsitelty. 
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2) Vuoden 1924 vaJti~päivillä lepäämään 
jätetty ehdotus laiksi erään valtion omista
man tontin lnovnttamisesta konsertti- ja 
kongressitalon rakentamista varten Helsin-

gin kaupunkiin. 

Mainittu lakiclldotUE, jota on valmistelec
vasti käsitelty valtiovarainvaliokunnan mie
tinnössä n :o 10 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 34, esite:Hään k o l m a n t e en · 
k ä s i t t e l y y n. 

1 

P u he m i e s: Eduskuruta 1py·synee toi- 1 

se&'la käsittelyssä tekemässään päätöksessä: 
lakiehdotnlksen !hy1käämisestä. 

Keskustelu: 

Op0tusministeri A i l i o : Minä totean 
mielihyvällä, että, vaikka eduskunta nyt 
ilmeisesti hyväksyykin valtiovarainvali:o
kunnan mietinnön. se ei siltä vastusta itse 
asiaa, vaan että se samalla periaatteessa 
myöntä.ä, niinkuin valtiovarainvaliO'kunta
kin, valtion v·elvollisuuden muodossa tai 
toisessa avustaa konserttitalon aikaansaa
mista. On tällöin s-elvää, että eduskunta 
ei kieltäydy myöntämästä valtioavustusta, 
jos, tai kun asia pahva uudelleen eduskun
nan käsiteltäväksi. Minä toivon puoles
tani, että silloin harkitaan uudestaan mah
dollisuutta juuri })Uhoonaolevan tontin 
myöntämiseen, -ellei sitä; ka:tsota aivan 
välttämättömäksi valtion käytännöllisiin, 
ennen kaikkea rautatielaitoksen tarpeisiin. 
Toivottavasti juuri tätä ratkaisua on 
omiaan edistämään se seikka, että konsert
titalo on joutuva kaupungin haltuun, ja 
että kaupunki, jos konserttitalolle vast
edes myönnettäisiin kysymyksessäoleva 
tontti, on varmaankin puolestaan valmis 
helpottamaan tonttien saantia; ermamnn 
muihin kulttuuritarkoituksiin, joiden ai
kaansaaminen kuuluu valtion velvollisuuk
siin. Tätä seikkaa tulee erityisesti harkita 
asiaa edelleen ajettaessa. 

Ed. N i u k k a n e n: Kun hena opetus
ministeri täällä lausui sen ajatuksen, että 
vielä voitaisiin uudelleen otta.:'t harkitta
vaksi kysymys juuri tämän tontin luovut
tamisesta, niin minusta tällainen käsitys 
on ihmeellinen sen jälkeen kuin eduskunta 
on yksimielisesti edellisessä i<>hmnossa hy-

Iännyt ehdotuiksen tämän kysymyksessä
olevan tontin luovuttamisesta. Kyllä mi
nusta tätä tonttia on jo riittävästi edus
kumlassa käsitelty. Sitä on käsitelty jo 
kolmilla eri valtiopäivillä ja minä toivoi
sin, että tätä kongressi- ja konserttitalo
asiaa koetettaisiin nyt jo ryhtyä muulla 
tavoin järjestämään kuin himoitsemaila 
tätä kysymyksessäokvaa tonttia. 

Ed. V e n n o l a : Kun tästä on kerr.an 
keskustelua tullut, niin tahdon mielipi
'teen·äni lausua, e:ttäi pidän. :e,duskulllll.an 
:puoleJlta arvottomana menettelynä, että se 
kerran päättää antaa tällaisen kongressi
talon paikan ja sitten j1mkun vuoden 
päästä. peruuttaa tämän antaman:sa pää
tö·ksen. Asianlaita on nyt niin, että mei
dän maassamme tällai'len kongressitalon 
aikaansaaminen on erinomaisen kipeän 
tarpeen vaatima. Itsenäisenä valtalnmta
na olemme si~nä nolossa tilassa, että kun
nollista kongressia ei voida maassa ;jär
jestää. Mitä 1paikkaan tulee, niin se ei suin
kaan ole niin välttämätön valtionrauta
teillekään kuin on tahdottu väittää. 

Opetusministeri A i l i o : :Minä pyydän 
huomauttaa ed. Niukkaselle, -ettei suin
kaan eduskunnan kanta tässä ·asiassa ole 
niin vallan yksimielinen, koska valtiova
rainvalionikunnassa;kin on ollut n. 1 Ia tä
män lain hylkäämistä vastaan. Minä luu
len, että eduskunta enimmäkseen on vain 
avustuksen muotoa, mutta ei itse iaSiaa 
vastaan. Mitä tulee juuri puheenaolevaan 
tonttiin, niin minä toivon, että kun asiaa 
harkitaan ja valmistellaan, eduskunta 
myöntänee sen, jollei se ole aivan välttä
mätön rautatielaitokselle ja jollei tämä 
voi löytää muualta hyvää ;ja tark<>ituksen
mnkaista tonttia. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Edusklmta pysyy toisessa käsittelyssä 
tekemässään päätöksessä lwkii:hdotu,ksen 
hylkäämisestä. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päät
tyneeksi. 

A.'li.a on loP'puun l{ifu<>itelty. 



M.uurt.oksia 11ikos1aå~n 16 ja 42 luJwwum. 

3) Ehdotus laiksi metsähallinnon piirikunta
konttorien piirikuntapäälliköiden virkojen 

muuttamisesta sopimusluontoisiksi. 

Hallituksen e.~itys n :o 26, jota on val
mistelevasti käsitelty va1tiovarainvalio
kunnan mietinnössä n :o 11 ja suuren va
liokunnan mietinnössä n :o 35, esitellään 
kolmanteen käsittelyyn. 

P u h e m i c s : Edu~kunta pysynee toi
ses.~ käsittelyssä tekemässään päätökses
sä lakiehdotuksen hylkäämise.<;tä. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Eduskunta pysyy toisessa käsittelyssä : 
tekemässään päätöksessä lakiehdotuksen 
hylkäämisestä. 

Asian kolmas käsittely julistetaan päät
tynooksi. 

Asia on loppuun käsitelty. 

Ed. :K Pekkala: Kannatan ed. 'l'a
bellin ehdotusta. 

Ed. F. J. Leino: Koska ed. Tabell kat
soi oikeudekseen ja velvollisuudekseen moit
tia hallitusta tällaisessa verrattain toisa.r
voisessa kysymyksesä, niin minä tahdon 
huomauttaa hänelle, että hän ei lakivalio
kunnassa, kun aluksi asiaa käsiteltiin, ollut 
olle11kaan huomaavina·an siinä mitään pa
haa, vaan 1päinvastoin :kannatti hal:l~tuksen 
esitystä. Vasta asian myöhemmässä käsit
telyssä -ja mini.i, luulen sen johdosta, että 
minä olin asiaan eräässä suhteessa kiinnit
tänyt huomiota --- ed. Tabell, nähtävästi 
neuvoteltuaan ryhmänsä muitten jäsenten 
kanssa, oli saanut päähänsä sen, että tätä 
pykälää voidaan käyttää ehkä sellaisissakin 
tapauksissa, joissa se ei olisi niin suotavaa. 
Minä olen kuitenkin katsonut omalta koh
da1tani, että kysymys on verrattain pieni, 
niin että siihen ei ole ollut syytä kiinnittää 
niin vakavaa huomiota; että olisi ·ollut syYtä 
hylätä hallituksen esitystä, ja senvuoksi en 
minäkään ole tehnyt siinä asiassa minkään-

4) Ehdotus lai:ksi muutoksista rikoslain 
lukuun sekä lisäyksestä saman lain 16 

lukuun. 

42 ; laista vastalausetta, vaan olen lopuksi yh
i tynyt kannattamaan hallituksen esitystä. 
· Minä tahdon kuitenkin torjua sellaisen hei

ton hallituksen esitystä vastaan, joka ed. f 
Tabellin taholta on teht;y. l 

Hallituksen esitys 11 :o 43, jota on val
mistelevasti käsitelty lakivaliokunnan mie
tinnössä 11 :o 3 ja suuren valiokunnan mie
tinnössä n :o 36, esitellään k o l m a n t e en 
käsi t te 1 y y n. 

Puhemies: 'l'oisessa käsittelyssä hy
väksytty lakiehdotus voidaan nyt hyväk- ' 
syä tai hylätä. 

Keskustelu: 

Ed. T a b e 11 : Kooka toisessa käsitte
lyssä tekemämme muutosehdotus, mikä 
k<A~i 20 a ,py;kälää ja jolla: olisi lähemmin 
rajoitettu ne tapaukset, milloin laikia olisi 
sovellettava, tuli hylätyksi, niin emme la
kia tällaisenaan voi olla hyväksymässä. 
Pitäiköön tämän hallitus puolueineen oma
na voittonaan ja nauttikoon kunniasta 
saada täyttää osaltaan sitä pyrkimystä, 
mikä taantU!lllusporvaristolla näissä ran
gaistusten kQventamispyrkimyksissä yleen
sä on olemassa. Ehdotan. ottä l'akiehdo
tus hylätään. 

Ed. T a b e ll: Minä en oikein ymmärrä, 
mitä syytä ed. Leinolla on läihteä sekaantu
maan valiokuntakäsittelyyn tässä 'kysy
myksessä, koska minä valiokunnassa asian 
toisessa käsittelyssä kuitenkin puhuin niit
ten muutosehdotusten puolesta, mitä vasta
lausoossani esitin. ja asian. toisessa kä..~ltte
lyssä myöskin eduskunnassa olen samasta 
kysymyksestä puhunut ja tehnyt asian
omaiset muutosehdotukset. Näin ollen minä 
luulen, että minulla on täysi syy asian lo
pullisessa käsittelyssä myöskin puhua tätä 
esitystä vastaan ja esittää se täysin perus
teltuna hylättäväksi. 

Keskustelu julistetaan päåttyneeksi. 

P u he m ~ e s: Keskustelun kulues.'la on 
ed. Tabell ed. E. Pekkalan kannattamana 
ehdottanut, että lakiehdotus hylättäistiin. 
Kutsun tätä ehdiOtusta ed. Tabellin ehdo
tukseiksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 
on siis äänestettävä. 

Asiasta 
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Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy lakililidotuksen sellaise
naan kuin se on toisessa käsittelyssä pää
tetty, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa on ed. 
Ta.bellin ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä Dn ,jaa" voitolla (156- 1 

1·8-0-.2!5). 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt toisessa käsittelyssä päättämänsä la-
1IiehdDtuksen. 

Lakiehdotuksen kolmas käsittely juliste
taan päättyneeksi. 

Asia on lop'Iluun käsitelty. 

5) Ehdotus oikeudenmukaisen suhteel!lisuu
tlea aikaansaamises•ta valtion oppikoulumeno
jen jakaantumisessa suomenkielisten ja ruot-

sinkie,fisten kouluje}J kesken. 

Ed. P. Saarisen y. m. anom. ehd. n :o 17 
johdosta laadittu sivistysvaliokunnan mie-

' 

tintö n :o 6 esitellä.än a i n o a a n 1r ä s i t
t e 1 y y n. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjam Dn ~1· 
vistysvaliokunnan mietintö n :o 6. 

Keskustelu: 

Ed. Kallio koski: Sivistysvaliokun
nan mietintöön liitettyyn vastalauseeseen 
viitaten minä pyydän ehdottaa, että edus
km~t,a hyväksyisi ''astalauseeseen sisältyvän 
ponnen. 

Ed. P. Saarinen: Se anomusehdotus, 
jonka johdosta esillä oleva sivistysvaliokun
nan mietintö on annettu, perustuu aivan 
luonnollisiill' ja oikeudenmukaisiin l!ähtökoh- ! 
tiin. Aloitteessa pyritään siihen, että edus
kunta lausuisi hallitukselle sen suunnan, 1 

miten yhteiskunnan uhraamia sivistysmää
rärahoja on käytettävä, jotta tehtäisiin oi
keutta maamme väestön molemmille kieli
ryhmille. Tähän tulokseen suositellaan py
rittävän siten, että lähtökohdaksi otettai- 1 

siin kummankinkielisen väestön lukumäärä. 

Siis asetetaan maamme suomenkielinen ja 
ruotsinkielinen väestö oikeuksiinsa nähden 
täysin tasa-arvoiseksi. 

Kun tällaista suuntaa tai ohjelmaa, jos 
niin saa sanoa, avoimesti tarjotaan suomen
kieliseltä ta;holta, joka väestöryhmä muo
dostaa, kuten tunnettua, kansamme monin
kertaisen väestöenemmistön, niin on minun 
mielestäni suorastaan ihme, että ei tätä kiel
tämättä lu'oll!Iloll'ista ja oikeudenmukaista 
kantaa tahdota millään ehdolla väihe:mmis
tön taholta ili.yväksyä. Kun näin on asian
laita, niin on tästä tosiasiasta suomenkieli
sellä taholla vedettävä se johtopäätös, että 
maamme ruotsinkielisen väestön edustajat 
täällä parlamentissa eivät vielä tänäkään 
päivänä tahdo tunnustaa Suomen suomen
kielistä väestöä tasavertaiseksi maall).me 
ruotsinkielisen vä.estön kanssa silloin kun 
on kyseessä oikeuksien jako yhteiskunnan 
puolelta. Jos näitä asioita katsoisi kansal
lisen nationalismin näkökulmalta, niin olisi 
tällainen ilmiö ruotsinkieliseltä taholta. esi
tettynä ilolla todettava. Sillä mitä räi
keämmin ja epäoikeudenmukaisemmin ruot
sinkielisen väestön arvoisat edustajat täällä 
eduskunnassa lainlaadintatyössä tahtovat 
säilyttää maamme ruotsinkieliselle väestölle 
etuoikeutetun aseman, sitä mahdottomam
maksi heidän tällaiset edesottamisensa käy
vät ,rmaa.tnme suomenkielisen väestön sil
millä katsottuna. Ja kun näin tapahtuu, 
niin on silloin itsestäful la111keavana seu
rauksena, etä vaatimukset suomenkielisellä 
taholla aste asteelta kasvavat ja kansalli
nen nationalismi saa yhä uutta virikettä 
maamme väestön enemmistön keskuudessa. 
JDS asiat tä:hän suuntaan kehittyvät ja saa
vat rauhassa edelleen kehittyä, niin minä 
uskon, että ei suomenkieliseltä taholta enää 
monta kertaa tällaista rauhan tarjontaa esi
tetä, kuin nyt esillä oleva anomus itse 
asiassa on, vaan helposti tapahtuu niin, että 
suomenkielinen väestö vaatimuksissaan 
ase•tituu ,periaatteellisesti sille kannalle., kuin 
rUD1tsinkielisemme nyt ovat, ja se tilanne tie
tää silloin aivan toisenlaisia aloitteita suo
menkieliseltä taholta, kuin nyt esillä oleva 
aloite on. (Ed. Rosenberg: Minkälaisia?) 
Kansamme eheyden ja onnen nimessä minä 
valitan syvästi, jos näin tulee tapahtumaan, 
mutta samalla pelkään, että 1·uotsinkielisten 
edustajain periaatteellisesti luonnoton kanta 
tällaisissa asioissa luonnonlain pakolla sit
tenkin vie olosuhteet tällaista edellä viit
taamaani kehitystä kohden. 



Tämänluontoisia asioita arv~teltaes~, 
kuin nyt esillä oleva asia Qn, on ama mms
tettava, että se periaate, joka on esille tuotu 
.anomusehdotuksessa, ja johon kantaan on 
yhtynyt sivis'tysvaliokunnan vähemmistö, 
ei ole enää vuosikymmeniin ollut suomen
kielisen väestön sen osan kanta, joka kie
lclli&issä ''aatimuksissam1 on edustanut ää
l'immäistä suuntaa. Minä tahdon tässä. koh
den muistuttaa niitä vaatimuksia, joita van
hasuomalainen puolue nousuaikoinaan 
edusti, ja joka pyrki suurin piirtein siihen, 
-että maamme ruotsinkielinen väestö on il
man muuta sulatettava · suomenkieliseen 
diestöön j,a että ne: ruotsinkielisistä, jotka ei
vät tällaiseen alistu, saavat siirtyä yli lah
·den paremmille markkinoille. Minä myön
nän, että tällaista äärimmäistä mielialaa on 
edelleen ol·emassa ainakin jossain määrin 
maamme suomenkielisen väestön keskuu
dessa. Jotta eivät tällaiset äärimmäiset 
mielipiteet saisi asiallista oikeutta esiinty- 1 

mioolleen niin olisi tämänrtaJPaiselt kansal- 1 

liSJesti arkaluontoiset asiat kuin esillä, oleva : 
.asia m. m. kieltämättä on, ajoissa ratkais
tava puhtaasti oikeudenmukaisuusnäkökan
taa silmälläpitäen. Sivistysvaliokunnan 
mietintöön liitetty vastalause tarjoaa tässä 
lwhden kiihkoUoman ja asiallisen ratkaisu
suunnan, jonka takia toivonkin, että ar
voisa eduskunta hyväksyisi sen, ja kanna
tan niin ollen. hE>rra puhemies, cd. Kallio
kosken tekemää ehdotusta. 

Kun tämän maan parlamentin erikoisva
liokunnasta saattaa valiokunnan jäsenten 
enemmistön mielipiteenä, aivan luonnollf
sesta ja oikeudenmukaisesta asiasta tulla ai
van luonnoton ja epäoikeudenmukainen 
mietintö, kuten nyt on todettavissa, silmäil- , 
lessä esillä olevaa sivistysvaliokunnan mie
tintöä, niin ·en .maita olla muutamalla sa
nalla koskettelematta niitä syitä, jotka täl
laiseen luonnottomuuteen ovat edellytykset 
luoneet. 

V aHokunnan mietinnön takana ovat 
ruotsinkieliset ja lisäksi molempien vasem
mistoryhmien edustajat. Kun asiaa katsoo 
tunteen kannalta ja aivan tämän hetken 
-etuja, silmällä pitäen, niin voi ymmärtää -
vaikkakaan ei hyväksyä - ruotsinkielisten 
edustajain edesottamiset. V asemmistopuo
lueiden edustajain kannanotossa ei sen si
jaan liene tällaisia edes vähimmässäkään 
mää.rässä asiallisiin syihin perustuvia näkö
kohtia perusteena, vaan ovat syyt siellä 
puolen et>dttävissä ilmeisesti puhtaasti po-
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liittiselta alalta. Kun teen tällaisen viiit
teen, niin teen sen siitä syystä, että. olen 
vakuutettu, että valtava enemmistö vasem
mistopuolueiden äänestäjistä henkilökohtai
sesti, jos heiltä sitä erikseen kysyttäisiin, 
ovat varmaan samalla kannalla tästä asiasta 
kuin sivistysvaliokunnan vähemmistökinl. 
On valitettavaa, että vasemmistomme noin 
tärkeässä asiassa ilmeisesti menettelee vas
toin valitsijainsa enemmistön mielipidettä, 
sillä tällainen menettely, jos mikään on epä
demokraattista menettelyä. 

Kun kerta mennään niin pitkälle, että 
sellaisista kysymyksistä, jotka. varsin lä
heltä koskevat, puolueisiin katsomatta, jo
kaista itsetietoista kunnon suomalaista, teh
dään poliittisen: lehmäkaupan välineitä ja 
kun ei muuta tietä näytä olevan tällaisen 
luonnottoman tilanteen korjaamiseen, niin 
on minun mielestäni alettava a .i a te 11 a 
nykyisen hallituksen erinäisten harrastus
ten kannattajain luvun lisäämistä täällä 
eduskunnassa. Meidän on nimittäin muis
taminen, että suuren enemmistön muodosta
vat tästä kansasta maamme talonpoikainen 
väestönosa yhdessä varsinaisen työväestön 
kanssa. Kun näin on asianlaita, niin on 
luonnollista, että esiintyy asiD'ita lainlaadin
tatyössä, joissa meillä, talon:pojilla, on 
enemmän ja luonnollisempia yhtymäkohtia 
sosiialidemokraattisien hallituksen 'PYrki
myksiin, kuin äärimmäisellä oikeisft>lla, s. 
o. suurkapitaalin edustajilla tässä parla
mentissa oni. Esimerkkinä tämäntapaisista 
mainitsen, että yleisedun nimessä - eikä 
suinkaan itsekkäistä syistä - olemme tä
hän asti m. m. verotuskysymyksissä sään
nöllisesti asettuneet sille kannalle, ettei uu
den pääoman muodostumista kansantalou
dessamme liian raskaalla suoranaisella ve
rotuksella vaikeutettaisi. Tällaiseen lojaa
liseen esiintymiseemme luottaen on ruotsa-· 
lainen eduskuntaryhmä viime aikoina etsi-· 
nyt itsekkäille kielipyrkimyksilleen kanna
tusta aina äärimmäisestä vasemmistosta 
asti, luottaen siihen, että maalaisliittolaiset 
kyllä edelleen tiukasti huolehtivat, ettei 
yleisedun kannalta katsoen aivan mahdot
tomia päätöksiä kansan yhteisissä tärkeissä 
asioissa täällä eduskunnassa synny. Näin 
tietysti täytyy maalaisliiton edustajain 
edelleenkin tehdä suurissa ja tärkeissä ky
symyksissä. Mutta koska tällainen lojaa
linen menettely, jota joka kohdassa tähän 
asti olemme noudattaneet, näyttää johtavan 
niinkin kohtalokkaisiin päätöks1in kuin nyt 
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esillä oleva ,sivistysva1iokunnan mietintö en
nu;staa, eräitä muita esimerkkejä, mainitse
matta, ja koska on asioita, joissa kansan 
yleisetukin on tutkittavissa, niin on minun 
mielestäni tästä lähin otettava h a r k i t ta
v a 'k s i m u u t o s menettelyta:voissa, 
jotta Suomen suomalaisen kansan ei tarvit
sisi enää tulevaisuudessa niellä, sellaisia kar
vaita paloja, joita muiden muassa tämän 
asian käsittelyssä sille nyt näytään jälleen 
tarjottavan. 

miksi emme me maalaisliittolaiset tällöin 
käyttäisi hyväksemme nykyistä suotuisaa 
poliittista tilannetta ajamalla myönteiseen 
suuntaan sellaisia kansan kokonaisuuden 
kannalta katsoen tärkeitä ja suuriarvoisia 
kysymyksiä kuin ovat esim. eräät verotus
poliittiset 'kysymykset, valtakunnan korko
politiikan suunta, yleinen vanhuusvakuu
tusasia, asutuskysymykset j. n. e. (Vasem
malta: Hyvä si.itä tulee!) Tämä sitäkin 
suuremmalla syyllä, koska näin menettele
mällä varmasti myöskin voimme hoitaa sel
laiset asiat kuin nyt esillä oleva asia on, 
niin että siitä koituu oikeutta myöskin 
maamme suomenkieliselle väestölle. (Ed. 
~Wiik: Puhuu oikein vakavalla naamallal) 
'rämä kaikki sitäkin suuremmalla syyllä~ 
koska mielestäni asioita nykyisessä tilan
teessa voidaan varsin hyvin näin hoitaa, il
man ettei silti tat"Yitsc teihdä mitään surulli
sen kuuluisaksi tulleita poliittisia erikois
sopimuksia. 

Opetusministeri A i l i o : :Minun ei olisi 
ollut tarvis tällä kertaa käyttää puheen
vuoroa asiasta, jota eduskunta jo viime 
kesänä on käsitellyt ja jonka se silloin on 
hylännyt. Mutta ed. P. Saarisen lausunto 
ja myös eräs vastrulauseessa esitetty huo
mautus hallituksen menoarvoesityksen joh
dosta on pa1kcottanut minut pyytämään pu
heenvuoroa. 

Ed. Saarinen ei näytä olevan oikein sel
villä niistä periaatteista, jotka meillä ovat 

Kun asiat nykyisten hallituspuolueiden 
keskinäisten sopimusten perusteella johta
vat lainlaadintatyössä näinkin arkaluontoi
sissa asioissa kuin nyt esillä oleva asia on, 
kansan suurelle enemmistölle aivan kieltei
seen tulokseen, niin on mielestäni talonpoi
kaisen väestön edustajain menettelyllään 
johdettava asiat siten, että esim. sellainen 
asiakirja kuin nyt esillä oleva sivistysva
liokunnan mietintö on, myöskin varustetaan 
sen arvoa vastaavalla leimaverolla ja että 
snurk3jpitaalin etujen valv<Yjalt samvat muu
takin ajattelemista kuin ainoastaan poliit
tisten lehmäkauppojen tekemistä itsekkäi
den kielipoliittisten etujensa ajamisen mer
keissä. 'roisin sanoen asiat on johdettava 
siihen, ,että suurpääoman etujen valvomi
sesta täällä eduskunnassa joutuvat etu
päässä huolehtimaan ne edustajat, joille hei
dän valitsijansa ovat tämän tehtävän erikoi
sesti uskoneet ja joiden edustajain läJpäise
misessä valtiollisissa vaaleissa sama suur
pääoma on melkoisen ratkaisevasti monella 
muotoa vaikuttanut. 

:Mielestäni talonpoikaisedustajain tehtävä 
tämänluontoisis&'t asioissa mjoittuu vain 
siihen, että estää vasemmiston työntämästä 
kouraansa suurpääomanomistaja.in krukka
roon niin syvälle, ettii kansan kokonaisetu 
tässä kohden ei kävisi vaaranalaiseksi. Täl
laiseen luonnolliseen olotilaan ruotsalainen 
eduskuntaryhmä viime aikoina ei ole tah
tonut tyytyä, vaan näyttää luottavan sii
hen, että tekevätpä he melkein mitä ta
hansa, .senluontoisissa asioissa kuin nyt kä- , 
sillä oleva asia on, niin talonpojat siitä huo
limatta tiukasti pysyvät täysin lojaalisina 
sellaisissakin kysymyksissä jotka suurelta 
osalta ovat toisten harrastuspiirien erikoisia 
etukysymyksiä. Mielestäni tämä on jo 
liiaksi vaadittu ja koska ruotsalainen edus
kuntaryhmä näyttää. pitävän sosialidemok
raattista hallitusta monella tavalla astin
lautanaan pyrkiessään toteuttamaan itsek
käitä kielellisiä etupyrkimyksiään, mm 

1 määräävinä uusia valtion oppikouluja pe
rustettaessa ja yksityiskouluja otettaessa 
valtion huostaan. Tämä periaate on, ku
ten tunnettua, sivistystarve eli oppilas
f~·ekvenssi, jonka mukaan uusia valltion 
kouluja perustetaaJ.1. Ed. Saarinen kats€
lee lisäksi asiaa aivan yksipuolisesti, kun 
hän tahtoisi oppikoulujen perustamiS€n 
rakeuJtaa y;ksinomaan ikielipoliittisille nä
kökohdille. Ja vallankin siinä on hän 
liian yksipuolinen, kun hän tahtoo vetä.ä 
tämän kielipolitiikkansa tueksi myöskin 
työväestön, joka ei katsele asiaa ollenkaan 
samalta kannalta kuin herra Saarinen. 

Ed. Saarinen harrastaa sellaista mate
maattista periaatetta, jonka mukaan ruot
salaisten ja suomalaisten koulujen suhde
luku olisi oleva 1/s. Mutta ajatteleeko 
herra Saarinen ja moni muu hänen kans
saan sovittaa samaa periaatetta myöskin 
maaseudun ja kaupunkien sekä: eri yhteis
kuntaluokkien oloihin, S€n minii. tahtoisin 
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ti~tää? (Ed . • T. P. Leino: Niinkuin hän uh
kasi jo!) Haluavatko he, toisin sanoen, että 
oppikoulusivistystä alettaisiin säännöstellä 
sillä tavalla, että määrätään, kuinka mon
ta ruotsinldelistä ja kuinka monta suo
menkielistä lasta, kuinka monta maalais
ja kuinka monta ka.upunkilai&lasta ja 
kuinka monta työväen ja virkamiehen las
ta varten valtion tuloo perustaa oppikou
luja;~ Jos hän ta:htoo ottaa huomioon vain 
lasten äidinkielen, eikä mitään muita 
yhteiskunnallisia seikkoja, niin minä en 
käsitä, millaista se oikeudenmukaisuus on, 
jota ed. Saarinen ja muut hänen kanssaan 
ajavat. 

Ei kellään tässä edu81kunn:assa voi olla 
sitä vastaan, että suomalaisia oppikouluja 
perustetaan sikäli kuin suomalaisen kan
sanaineks-en sivistystarve kasvaa. Mutta 
sitä varten me emme tarvitse erityisiä pon
Ria, vaan me voimme päättää asia;sta joka 
vuosi menoarvion yhteydessä, tällä ker
taa jo viikon tai parin perästä. Suomalai
nen sivistys mflnee kyllä eteenpäin omalla 
voimallaan luonnollisen kehityks.en tietä, 
tarvitsematta ruveta rajoittamaan vähem
mistökansallisuuden oikeutettua sivistys
tarvetta. 

Ed. Saarinen on sanonut, että meidän 
puolueemme olisi astinlautana ruotsalais
ten kapitalistien valtapyrinnöille. Mutta 
minä pyydän sanoa, että näin ei ole ollen
kaan laita. Sen, mitä me olemme tehneet 
tässä asiassa, sen me olisimme tehneet, 
vaik!kemme olisikaan hallituksessa, sillä se 
on meicliin periaatteemme, se on inter
natsionalistinen periaate, jota me ko-etam
me nouda.tta;a. eri kansallisuuksiin nähden. 

Sitten minä pyydän huomauttaa eräästä 
kohdasta valiokunnan vastalausees..'>a halli
tuksen menoarvioesityksen johdosta. Vas
talauS'ees.sa! sa;t1otaa'lJ;, 'että öos :hiallitu!koon: 
esitys uusien oppikoulujen ottamisesta 
vahion huostaan hyväksytään, tulee 
oikeudenmukaisen suhteellisuuden kehitvs 
ainakin ensi vuoden kuluessa suomenkieii
sille kouluille muodostumaan entistä epä
edullisemmaksi. Näin yksipuolista ja har
haanjohtavaa lausuntoa rminä en olisi odot
tanut arvoisilta vastalauseen tekijöiltä. 
Totta on, että hallituksen tai valtiovarain
valiokunnan ehdotuksen mukaan tulisi val
tion kouluiksi .ensi vuonna 28 suomenkie
listä ja 12 ruotsinkielistä luokkaa eli 4 
suomalaista ja 1 ruotsalainen koulu, mikä 

voi tuntua suhteettomalta. Mutta vasta
lauseen teki'jät vaikenevat kuin myyrät, 
että sitten vuoden 1918 on otettu valtion 
huostaan tai perustettu 25 suomalaista ja 
vain 4 ruotsala.ista koulua eli 148 suo
menkielistä ja 17 ruotsinkielistä luokkaa. 
Jos otetBJan luokkien lukumäärä huo
mioon, on suomenkielisten luokkien luku
määrä lähes 9 kert-aa niin suuri kuin ruot
sinkifllisteu luokkien. Lisäksi on otettava 
huomioon, että kouluhallituksen vuonna 
1924 laatima 5-vuotisohjelma, jota hal
lituksen esityksessä on pääasiassa koetettu 
noudattaa, sisältää vielä 12 koulua. niistä 
vain yhden ruotsalaisen, joita ei ole vielä 
otettu valtion huostaan j;, jotka siis kuu
~luvat lähiiiJlpään objeilmaan. - Nämä kou
lut käsittävät 70 luokkaa ja rinnakkais
luokkaa, niistä vain 5 rootsinkielisiä, se on 
1

/ w YhteenlaskettunBJ olisi siis 22 ruotsa
laista ja 218 suomalaista luokkaa, joten 
suhdeluku olisi 1/1o. Tämä on toki val
lan toista, kuin vastalauseessa esitetty 
vuoden 1928 suhdeluku, joka johtuu siitä 
sattumasta, että mainittuna vu·onna tulisi 
valtion huostaan otettavaksi Pi-etarsaaren 
ruotsalainen reaaliopisto. Arvoisat vasta
lauseen tekijät olisivat nähtävästi mielel
lään nähneet, että PietarsaareJl koulun 
sijaan olisi ehdotettu jok.u suomenikielinen 
koulu, mutta tätä hallitus ei ole tahtonut 
ehdottaa syystä, että Pietarsaaren koulu 
on mainitussa kouluhallituksen ohjelmassa 
vuorosRa ensimmäisinä, jonka jo olisi pi
tänyt vuonna 1927 tulla otetuksi valtion 
huostaan, ja että s<~ sij·aitsee väkirikkaas
sa ruotsalaisessa asutusseudussa ja ettei 
hallituksella ole syytä asettaa tätä seutua 
erityis-een poikkeusasemaan. 

Muita vastalauseen tekijöitä minä en 
kuitenkaan niin paljon ihmettele kuin yli
johtaja :M:anteretta, joka on itse ollut laa
timassa mainittua kouluhallituksen ohjel
maa. Kun hallitus nyt noudattaa koulu
hallituksen ohjelmaa, suvaitsee herra yli
johtaja panna vastalauseensa ja lisäksi 
hyväksyy mainitun, eduskuntaa minun 
mielestäni harhaan johtavan väi-tteen 
asiain todellisesta tilasta. Minä edellytän 
kuitenkin, että tämä on ollut lapsu:;;, jota 
ecl. Mantere ei ole tullut harkinnoeksi. 

Sellainen asianajota·.pa, jota sivistysva
liokunnan va;stalause-essa on käytetty, näyt
tää muuten, että koko anomusehdotuksella 
on demonstratiivinfln eli poliittinen luonne 
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ja ettei sitä niin ollen tarvitse otta·a aivan 
vakavalta kannalta. 

Ed. M a n t e r e: l\Iinisteri Ailion lau
sunnon johdosta minä pyydän vain huo
mauttaa, .että kun kouluhaUitus viime ke
väänä teki ehdotuksensa ensi vuoden me
noarvioksi, niin siihen sisältyi myöskin 
ehdotus, että Viipurin kolme ruotsinkie
listä koulua yhdistettäisiin yhdeksi ainoak
si oppilaitokseksi. Ja sillä pohjalla kou
luhallitus katsoi myöskin mahdolliseksi, 
että yksi ruotsinkielL11en yksityiskoulu sa
mana vuonna otettaisiin valtion haltuun. 
Tähän ehdotukseen, mikäli koski Viipurin 
ruotsinkielisten koulujen yhdistämistä, 
yhtyivät myöskin kouluhallituks·en ruot
sinkielisen osaston jäsenet. Ministeri Ailion 
olisi syytä ottaa vähän ta11kempi selko 
kouluhallituksen kannasta ja minun osal
lisuudestani tässä asia.s.sa, ennenkuin hän 
lausuu ·sen, mitä hän täällä katsoi arvonsa 
mukaiseksi lausua. 

Mitä sitten tulee itse vastalauseeseen ja 
siihen kohtaan josta hän myöskin erikoi
sen voimakkaasti lausui paheksumisensa 
minua vastaan, niin asiahan on niin, että 
vastalauseessa huomautetaan, kuinkru ensi 
vuonna erikielisten oppikouluj·en suhde tu
lee toiseksi, kuin mihin suuntaan asi·an pi
täisi kulkea. V astalause;essahan on nimen
omaan huomautettu, että aikaisemmin on 
kehitys kulkenut oikeudenmukaista suun
taa, mutta että nyt aletaan kulkea toista 
suuntaa. liJi siinä ole mitään epäselvyyttä. 
Molemmat ministeri Ailion huomautuk
set olivat minusta heikosti perusteltuja. 

Ed. V i r k kun en : Minun mielestäni ' 
twt:ä .asiaa on käslliteltävä j.a sii1tä on päätös 
teM.äviii varsin asiallisten ja yk.<>inomaan 
asiallisten! syid~n ip.erUSituk&llla; ei pidä 
antautua ajattelemaan, ~että asia olisi rat
kaist!l!va minkäänlaisiten poliittisten kaupan
tekojen mahdlollisuuksilla. l\Hnä olen valio
kunnan m~etinnöstä ~aanu1t .selville, että se 
ponsi,. joka ehdotetaan hyiVäk.syttävä:ksi 
vastalauseessa, Olli .sosi.alid~mokraattista ai
kuperää. OrL merkil1inen asiain tila, että 
toisessa käsit:t~elyssä. 1Samalt sosialidemokraat
tisen l'Y1hmä.ru jäsenet, 1jot:ka ov.at itse ehdot
taneet pu:heenaol·evan ponnen, ovat sittem
min sii!tä. kokonansa luOtpunoot. 'rällainen 
me:oottely,. jos mikruän, on oikean asian joh
t,amista poliittisen kaupanteon alalle. Minä • 

pidän edelleenkin, että vastalauseen J)Onsi 
on kaikessa !Pääasiassa oi.kea,. vaikka olisin 
voinut a'jatella sitä, että. sen sanamuoto olisi 
tullut välhän 1:oiselll1aise,ksi. Saan siis todeta, 
että jos puhtaasti asiallisilla syillä tätä kjr
symystä käydään ratkaisemaan, niin Y1ksi
mielisyys eduskunnassa on myöskin sosiali
demokraattista edluskuntaryhmä!ä myöten 
paljoa suurempi, kuin mitä se nyt valitetta
vasti aivan toisarvoisten seikkain perustuk· 
sella näyttää tulevan, olemaan. Minä vali
tan tätä, samalla. kuin minä kannatan 
vasta,1ausetta. 

O:petusminister,i A ~ 1 i o: Ed. Man,tereen 
lausunnon e.diellinen osa ei oikeastaan kuulu 
asiaan. Koulu'halHtuksen esityksessä oli 
kyllä ehdotus Viipurin koulujen yhdistä
misestä, mutta milliä: olen täällä selostanut 
v1ime kesänä, mitä' mai!H1ollisuu:ksia on yh
distämä1lä näitä kouluja. edistää suomalais
ten :kouluj.en aikruansaamiSita, ja tullut sii
hen käsity'kse~:m, •että näiden yh.distämisellä 
ei nykyään mitenkä&n ,edistetä suomala.isten 
lwulUJjen ,syntymistä, vaan aiheuteta;an vain 
parin miljoonan markan tar:peet.on lisämeno 
valtiolle. l\1\mt<en minä huomautin, että ed. 
Mantere on kirjoittanut alle se•llaisen v.asta
lauseen, jossa tuo.dlaan esille va,in yhden 
vuodlen tilasto - sattuma, jolloin Pietar
saaren koulu on ohjelmassa - mutta jo.s.sa 
ei ote.t.a huomioon viimeistä 10 ·vuotta, jotka 
ainakiu on oteMav:a huomioon tätä asia.a 
arvostelta~Cssa. 

E.d. Virlkkuselle minä pyydän sanoa, että 
asialLisia nälkökohtia ei ole esitetty vasta.
la;u.seessa yhitään .ainoaa - niitä ei löydä 
hakemal.Jakaan. Viime kesänä esit.ettirin 
täällä er.ä:s konkneettinen ja asiallinen kohta, 
nimittäin Y,iipurin. lmuluj.en yhdistäminen, 
mutta, nyt ei ole sitäkään mainittu, vaan 
vastalauseessa on, 1pa.it1:si tilastoa, josta olen 
ma,ininnut, tehty 1poikama,isella tavalla 
selkoa vain asia.n käsittelystä sivistysvalio
kunnassa, 'ja se ei toki kuulu asiaa11. 

Ed. ö s te r h o .l m: Då. ja.g varit med om 
~tta. ämendes behandlling i kuLturutskottet 
såv,äl senaste gång som äv.en nu, lber jag att 
få yttra några ord, särskilt med anled!ning 
av den diskussion, som uppkommit. När 
lmlturutskottet senaste vår skred till att rpå 
sa.kliga grunder utre,da den fråg:a., som f(ire
låg tili Jbehand1ing, så nöd:g:adJes, utskottet, 
i stöd av sififrornas vittnesbörd, nppr'U)at 
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konstatera, at:t utveck!lingen på lärdoms- 1 

skol:ans område av sig själv har gått och 
går i den ri.ktning som :petitionären ooh hans 
meningsifränder eftersträva. Utskottet :l'ann 
att .det bäst.a medle.t att vinna det mål, till' 
vilket man strävar, v.ar att lMa utvecklin~ 
gen ha sin gång såsom hi t.tills, att inrätta 
nya finska lärdomsskolor i den mån som 
behove:t dlärav y;p~par sig.. :Men utskottet 
drog icke OO'll logiska slutsatsen a;v detta: 
resonemang. I stäHet för att, såsom na
tnrligt 'hade vari,t, föreslå petibonens a.v
böjande, ansåg utskotrt:sma.jori•teten d~n 
gången att •petitionären !borde få någon lön 
för sin möda: .och sin nitälskan. Man borde, 
.•mdes det,. söka åstadkomma ett ,posit.ivt' 
slutresultat' ', och det blev dlå den mäi~kvär
diga ldäm, som utskottet .föres:log. J ag tillät 
mig med anledning av de:t resultat, tiU 
vilket ut,skottet kom, att i diskussionen 
senaste vår uttala, at.t avgörandeJt icke hade 
grunida;ts på sa;kliga skäl,. utan få.tt en heLt 
ooh hå.llet ,politisk innebörd. Det som där
efter rpasserat i detta. ärende:, bestyrker, •att 
vi icke, ha att göra med en saklig prövning' 

-<W e111 viktig slkolfråga, utan med ett poli
tiskt avgörande.. Detta visar även reserva
tionen t:ill lmlturu1:~ottets tbetänkande. Om' 
11Jå~onsin ett dokument i .rilksdagen hållit 
sig fjärran från den sak de:t. gälle.r och 
grunda.ts på Jpolitiska skäl, så är det den ! 

i:i'rågava.ranae reser\Ca,tionen. 
Äv utoolutande pol.itisk innehörd var 

också 'pet.iti.onärens, hr P. Saarinens, an
t'örande :för .en stund sedan l1ä.r i plenum. 
Såvitt jag kan erinra. mig kom han icke 1på 
en enda: punkt a.v sitt miförande till själva 
saken, utau uppehöll sig u;teslntande vid de 
politiska förutsälttningarna för utSikotts- • 
ootänkand'ets tillkomst. På gruntd dära.v 
a.nser jag diet ticke vara skäl att gå in på' ' 
sjä.lva huvudfrå;gan. J ag kan så myclket 
hellre avstå, som undenvisningsministern' 
givit en ~belysning av frågan u.r denna syn-
pun'kt. . 

Innan jag, slutar, vill jag med an.ledning , 
av de a.ntydningar ooh 1påståenden, som' 
rdgsm. Saarinen framlfördie därom, att tiH . 
grun.d för utskotrtets aVJböj&nde ståndpunikt ' 
i dennJa fråga skulle ligga någotslags över- · 
enskommelse, få uttryckligen nämna, att 
någon så.dan överenskommelse känner jag 
iGke tm. J ag •ber att få rikta detta med
®landie också till rdgsm. Vir!kkunen, ·elrul• 
dan ja.g tyckte. mig i hans anförande finm,a 
vissa antydningar i samma rilotning. 

Hd. Wiik: Sen johdosta, mitä vll6ta
lauseessa ja myös kesikustelun .aikana on 
lausuttu,. minun täytyy v·aivata heiTa puhe
miestä ja. eduskuntaa muutamilla oi:kai
sui11a. Kun on saruotttu, että sosiaJid:emo
kraarttisen ryhmän kanta olisi tässä asill6Sa 
muuttunut, niin siinä ei ole perää. Ka~ 
tamane on aivan sehcä ja. ~e on, että suoma
laisia kouluja on :perustettava sen mukaan 
kuin tarve vaatii ja juuri tähän suUllltaan 
kehitys käykin. Numeroilla. on sekä aitkai
semmin että n~t i'aliokunnassa eittämättö
män selvästi osoitettu, että sill'aikaa kun 
suomalainen koululai•tos on voimaklk:a:asti 
kehittynyt, niin ruotsinkielinen koululaitos 
on, mitä koulujen lukumäärään ·tulee, py.sy
nyt jokseenkå.n muuttumattomana.. Nyt 
mstalauseen tekijät takeDtuvat kiinni sii
hen, et<tä tällä kertaa tulisi otettavaksi val
tion haltuun myös yk.<;i ruotsinkielinen 
koulu. Kun nyt tällä .ke1~taa obe.taan vain 
kolme koulua ja yksi niistä on ruotsinfkieli
nen, niin ilmeisesti silloin 1/3 valtio11 huos
taan otettav:ista kouluista on ruotsinkielisiä, 
mutta eihän tämä mitenkään vielä osoilta 
"litä yleistä tendenssiä, mikä vallitsee. ,Se 
saada,an tietää V'asta, jos otetaan huomioon 
hiukan pitempi a.janjalmo, ja silloin. käy 
ilmi juuri se lkeruityst.endenssi, josta minä' 
äsken huoma,utin, ,ja jota. ei kukaan ihmiroon' 
tässä maas..'>a v~astusta. 

Ny;t VlastaJ.a.useen tekijät. ja myöskin ed. 
Saarinen esittävät asian sillä ta:valla, kuin 
tämän asian kehitys oJ,isi siitä .. riippuvail1Jen, 
hyväiks:.)"täänkö siitä joku heidän ehdotta
mansa ponsi. ·Mutta tässä suuresti ·erehd!y
tään. Ja mi,tä tulee tuohon valtion haltuun 
otettavaan ruotsalaiseen kouluun, niin. :py:y
dän huomall!ttaa, eHä sosial·idemokma.ttinen 
puolue ei ole koskaan päättänyt etikä tule· 
vai'Illlaankaan koskaan .päättä:mää.n, että: 
tästä lähtien ei mitään ruotsalaisia lkoulu1ja 
saisi oNaa valtion haHuun (Vasemmalta: 
Oikein!). 

Kun minä valiokunnassa tein .ponsiehdo
tukseni, minä nimenomaan huomautin, että: 
miele,o:;täni .ei asian ~teen,päin auttamiseksi· 
tarvita mitään ponS:ia. MuMa klm olin 
nähnyt, mi•ten edUIStaj-atoverimme Viljami 
Ka:llåokoski ynnä muut .ponnistivat asian 
perille viemiseksi, ja ymmärsin, että heistä 
kai tuntui jonlkinlai,selta. IPSykoloogiselta 
Viälttrumättömyydeltä, että. saisivat jotakin 
siinä asiassa a:ikaan, klm he kerran olivat 
ryhtyne.e:t. sitä a!jamaan, niin minå talldqin 
myötä.va·ikuttaa siihen. että €clnstaja Kallio-
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koski ja koko Suomen eduskun•ta kerrankin' 
vapautuisivat tästä joutavasta ,pikkuasiasta. 
Onko riittäJvästi suomalaisia kouluja, se on 
suuri asia, mutta h~yväiksytäänkö siitä ponsi 
vai ei, se on niitä pikkuasioi.ta, joista pi>täisi' 
päästä. 

.M:inä olen rauhanmielin en mies; en pelkää' 
tappelua, jos oo on tar.peen mutta, kuten 
sanottu, joutavista pikkuasioista en tahtoisi 
tapella. Arwlin, että ehdottamani ponnen 
kaikki voisivat ihyväksyä, mutta näin ei 
•käynyt. RuotsaJaisella taholla .pelättiin -
ei tosin minun ehdottamaani pontta, mutta' 
kyllii si,tä, että sitä. voitaisiin käyttää. vää
rin, j·os tulisi sellainen hallitus, joka on tai
puvainen käyttämään ponsia väärin. Tähän' 
katsoen,. koska siis ,ponteni kautta ei vo1tu 
saavuttaa. sitä tarkoitusperiiä, jota minä il:a
voi<ttelin, ja ko.<>ka,, kuten, sanottu, mitään 
ponsia ei tarvittu asian johtamiseksi oikeaan 
suuntaan, n:iin minä luovuin ehdotuksestani, 
sitä suuremmalla syY'llä, koska meidän ryh
mämme mielestä myönteisen ponnen hyvä:k
symine.n asi·assa olisi voinut merkitä tunlli111S
tuksen antamista niille puoluepoliiHisille' 
pyrkimyksille, .jot.ka näMirin tämän anomus
ehdiotuksen takana. 

Mi•tään. summan muutosta. ei ole siis so
sialidemokra.aUisessa ryhmässä tapahtunut. 
Ja kun vastalarus-een tekijät sanoYat, että 
he tahtovat tarjota meille tilaisuuden 
korjwta muka talpahttmeen erehdyksen, niin 
tällainen· sanontatapa osoittaa. liiallista itse
luottamusta. 

Valtiovarainministeri R y ö m ii : Minä 
en lainkaan epäile ed. Virkkusen sanojen 
vilpittömyyttä, kun hän sanoi, että tämä 
on hänelle puhdas asia ei:kä mitään poli
tii:kkaa. Mutta jos katselee mietinnön pe
rusteluita. niin näkee, että niissä on sekä 
politiikka-~\ että asiattomuutta. Kun on 
ryhdytty tekemään tilastoa yhden ainoan 
budjetin perusteella, muka kuvaamaan 
asian tilannetta, on samaa kuin jos perus
tettaisiin yksi ainoa suomenkielinen koulu 
ja sanottaisiin, että on 100 prosenttia suo
malaisia, tai perustettaisiin yksi ruotsin
kielinen koulu ja sanottaisiin, että on 100 
pros{}nttia ruotsinkie1isiä kollJluja. kaikista 
·kouluista. Asiahan on niin, että eduskun
nan on joka kerta ratkaistava in casu, ta
paus tapaukselta, milloinka on tar<peen 
ottaa -joku koulu valtion huostaan tai pe
rustaa uusi koulu. sen mukaan kuin tarve 
kulloinkin vaatii. kieleen kat"lomatta. 

Tällaiset mietinnöt ja ponnet eivät siinä 
mitään merkitse. Hallitus m.äärää itse 
kantansa, minkä se katsoo tarpeellise!ksi • r 
Ja eduskunta jälleen määrää kantansa, 
onk,o hallituksen käsitys ollut oikea, tai 
eduskunta voi itse ottaa myös;kin sivu hal
lituksen esityksen jonkun koulun määrä
rahan budjettiin, miten näyttää kulloin
kin tarpeelliselta. Tällainen mietintö on 
siis aivan tarpeeton eikä sillä Gle muuta 
kuin eräänlaista poliittista, demonstratH
vista merkitystä. 

Ed. B ä c k: Då även jag varit med om 
ärendets behandling i kultu:rutskottet, så 
ber jag att få uti denna fråga yttra 
några ord. 

Då man läser dcn kläm, vartill reser
vanterna i sin reservation kommit, kan 
man inte underlåta a:tt fråga sig: Vilar 
det finska skolarbetets hildningsresultat i 
vårt land på så svaga grunder, att detta 
arbete hör under&tödas genom en sådan 
lagbestämmelse, som det föreliggande re
servationsförslaget. Jag kan intc värja 
mig för den tanken, att reservant.ern.a här 
avlägga en allmän ynkedoms- och svag
hetshekännelse i den vägen. Å andra si
dan kan jag inte såsom representant för 
de svenska i detta lan:d låta bli att ställa 

i tili mig den frågan: över~kattar man 
verkligen dct svenska bildningsarbetet i 
vårt land i så hög grad, att man anser, att 
det måste motarbetas med en sådan lag
bestämmelS:C som det förelig'gande försla
get till res·ervation. Jag tror, att reser
vanterna emellertid varken hava velat 
överslmtta de svenska kra,ftresurserna eller 
underskatta sina egna resurs·er. Jag kan 
inte komma från det. att man vill få en 
sådan kläm erkänd såsom lag för att med 
densamma allt framgent hota det svenska. 
skolarbetet i landet. Detta skulle jag vilja 
få sagt i synnerhet åt rdsgm. Virkkunen, 
som här för en ~stund se.dan offentligen, om 
jag ej missförstod honom, sade, att för
slaget i reservationen vor'e alldeles rätt
vist. Det man vill, att människorna skola 
göra åt en själv, det skall man göra också 
dem. Undras, huru man skulle bedöma 
ett liknande förslag från svenskt håll, om 
kraftl'e.."lurserna skulle vara motsatta, om 
vi skulle vara i majoriteten Gch finnarna 
i minoriteten. .Jag tror, att ingen finsk 
medborgare uti detta lan~ skulle kunna 
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fatta ett såd.ant förslag väckt från svenskt 
håll på annat sätt än såoom ett hot mot 
det finska bildningsarbetet. Jag hoppas 
därför, a.tt riksdagen kommer att omfatta 
utskott.ets avböjande förslag. Och på AAm
ma gång· kan jag inte låta bli att uttrycka 
min tillfredsställelse däröver, att man i 
d~nna kammare och i detta sammanhang 
ä.ven på finska språket har uttalat en rätt
vir.; uppfattning om denna sak. 

Ed. V i r k k u n e n: Pyydän ensin lau
sua ed. Bäckille, että kuinka hän voi aja
tellakaan, että vastalauseen ponnessa olisi 
mitään u:hkaa maamme ruotsinkielisiä vas
taan, kun hän tietää, että tämän ponnen 
laatija on ed. Wii'k, niinkuin me täällä kuu
limme. Herra valtiovarainministerille pyy
dän saada sanoa, että sen edustajan, joka ei 
ole ollut sivist;ysvaliokunnan jäsen, on mah
dotonta kontrolloida kaikkia mietinnön ja 
vastalauseen perusteluja, mutta sitä vastoin 
yoi jokainen edustaja arvostella valiokun
nan tai vastalauseen esittämiä ponsia. Mi
llUll olisi mieluista tietää, missä kohden 
herra ministeTi .pitälä hänen puoluetove
rinsa esittämää pontta< vaaraUisena tai epä
oikeutettuna. Minun mielestäni se on varsin 
asiallinen ja hyväksyttävä. Minä valitan 
vain sitä, että ed. \Viik on tätä mielestäni 
oikeaa ponttansa ka1mattamasta itse peräy
tynyt. 

Valtiovarainministeri R yö m ä: Minä jo 
Iisken vaetasin, että tämä ponsi on ta r
JJ e e t D n, ja se jo selittää sen merkityksen. 

Ed. K u n s i s t o: Ed. Virkkunen ja 
eräät toiset edustajat ovat kiinnittä
neet huomiotansa siihen ponteen, jonka 
e:d. Wiik esitti esian ensimmäisessä kä
sittelyss~i. sivistysvaliokunnassa ja nälh
neet ristiriitaa sen ja. valiol"nnnan myö
hemmän kannan välillä. Nyt on kuiten
kin aivan tavallista. että valiokunnat en
simmäisissii käsittelyissä ovat useinkin toi
sella kannalla ja sitten kun saadaan tilai
<~uus harkita asiaa, niin kanta tarkistetaan 
ja muutetaan. Niin:pä sivistysvaliokunta 
ei ole pitänyt tarpeellisena edes merkitä 
niiden edustajien nimiäkään asian käsitte
lyyn osaa ottanei11a, jotka ainoastaan ensim
mäiseeJL käsittelyyn ovat ottaneet. osaa. 
Useissa muissa valiokunnissa myöskin on, 
kuten esimerkiksi viimeksi valtiovarainva
liokunnassa, toisessa lukemisessa, tultu ai-

van toisiin tuloksiin kuin ensimmäisessä, 
11iin ettei tämä mitäiii1 uutta ole, mitä tässä 
asiassa on tapahtunut. 

Mitä tulee sitten sEhen epäsuhteeseen, 
joka koulumenoissa suomen- ja ruotsinkielis
ten koulujen välillä on, niin on myönnet
tävä, että jotakin epäoikeudenmukaista on 
siinä olemassa. Mutta se epäkohta ei lain
kaan korjaannu niillä ponsilanselmilla, 
joita täällä aina tuon tuostakin esitetään. 
Kuten kaikki tietävät, tämä epäsuhde voi
daan poistaa tulo- ja menoarvion yhtey
dessä, jossa päätetään, mitkä koulut kul
loinkin valtion huostaan otetaan. Tällais
ten ylimalkaisten ponsien tarkoitus ei ole
'kaan kai mun kuin järjestää useammin ti
laisuuksia pitiW. nationalistisia ärsytyspu
heita, sellaisia kuin mitä täällä varsinkin 
ed. :P. Saarinen tänäänkin .piti. Hänhän uh
kasi vielä nimenomaan, että maalaisliitto 
tulee muuttamaan kantansa verotuskysy
myksissäkin, ehkä tullikysymyksissäkin, 
ellei tä:mä kysymys saa hänen mieleistään 
ratkaisua. Me muuten odotamme että maa
laisliiton kanta verotuskysymyksissä muut
tuisi, sillä nykyistä vanhoillisempaan suun
taan se tuskin voi eni\ii muuttua. Sen täy
tyy muuttua radikaalisempaan $Hl11ltaan, 
'jo se kerran muuttuu. Olisi mieluista nähdä, 
että maalaisliittolaiRet nlisivat- radikaaleja 
muismkin af'ioissa ja varsinkin verotusky
symyksi;,::sii eib yksinomaan kielikysymyk
se~sä. .ia siksi min11 jään odottamaan sitä 
suunnan muutosta. 

Ed. S c h a u m a n : Rdgsm. Saarinen 
har antytt att, om avgörandet i denna 
fråga utfaller enligt utskottets försla:g, så 
att petitionen allt._<;å komme att a,yböjas, 
de finska borgerliga representanterna oeh 
särski.lt de finska hönderna då komme att 
hätför utkräva hämnd i form av 'förmöge.n
hetsskattens fördubbling. Denna fördubh
ling, inbillar han sig, skall komma att 
drrubba clen svenslm bcfolkningen och så
lunda utgöra ett rättvist steaff för den 
politik, som dmma befolknings rcprescn
tanter här bedrivit. Rdgsm. Saarinen vän
de sig särskilt till socialdemokraterna och 
framliöll, att bönderna och arbetarna så
lunda kunna finna en gemensam platt
form. Såvitt jag kan förstå, ilmebär 
rdgsm. Saarinens löftc eller hot. huru man 
viH taga saken, en direkt uppmuntran åt 
arbetarparth~rnas representankr att 1 

denna fråga rösta med utskottct. 'l'y en-
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dast i det fallet kunna de räkna på ett 
understöd i skattefrågan av dc finska bön
derna. SkuUc dc rösta annorlunda. så då 
gick det också annorlunda i skattcfrågan. 
Det var verkligen en halsbrytandc logik 
rdgsm. Saarinen presteradc. Kanske han 
ieke själv obscrveradc det, mcn vi andra 
kunna väl vara cnse om a tt det var en 
fruktansvärd sa1tomortale han gjorde, och 
här är ändå ingen cirkus. 

Jag vill ännu upptaga den av hr Saari
nen väckta frågan, ehuru dcn icke hör 
llit, huruvida verkligen den svenska be
folkningen skulle drabbas av förmögen
hetsskattens fördubbling. För min del är 
jag· övertygad om att bland representan
terna här blott en eller annan skulle drab
has av denna skattereform. Vi kunna nog 
se på den ur vår individuella synpunkt 
rned ganska stort lugn. En annan fråga 
är, om en dylik beskat.tning är ändamåls
enlig. Säkert är i varje fall, att den kom
mer att drabba lika väl finsika som 
svenska aktiebolag, ty det äro bolagen, som 
komma att drabbas av denna beskattning, 
men icke individerna. Den svenska he
folkningen drabhar den icke såsom sådan. 

Jag måste således i alla avseenden giva 
ett underhetyg åt rdgsm. Saarinens fram
~tällning; hans h&mnd'plan var nog· inte vi
dare skickligt uträknad. Jag hoppas ock
så att så futtiga motiv som hans vid pröv
ningen av skattefrågorna icke måtte an
föra.s, när vi komma dit. 

Ed. W i i k: Minunkin piti lisätä, että 
ed. Saarisen lausunto miltei pakottaa kan
nattamaan valiokunnan mietintöä, kun 
hän ilmoitti, että hänen mielestään, jos 
mietintö hyväksytään, maalaisliitto ryh
tyy ajama,an sosialivakuutusta ja yhtä ja 
toista muutakin hyvää. Minä nyt en oikein 
ymmärrä sitä logiikkaa. Mutta se on si
vullisia. Hyvä on, että sosialivakuutus saa
daan. 

Ed. B ä c k: Åt' rdgsm. Virkkunen vill 
jag gä:rna medgiva, att jag icke fattat det 
i reservationen ingående förslaget såsmn 
någotslags hot emot den svenska befolk .. 
ningen då förs1aget gjorts av riksdagsman 
Wiik. Men i det avse·endet är det stor 
skillnad mellan rdgsm. Wiik oeh många 
andra riksdagsmän i denna kammare, så 
att jag il}galunda våg-ar försä.kra, att icke 

mångcn skullc uppfatta reservationsför
slaget ~;åsom ctt mycket välkommet medel 
till att ntöva förtryek mcd. 

Ed. P. Saarinen: 1'äällä herra valtio
nra.inministeri lausunnossaan alleviivasi. 
että sivistysvaliokunnan mietintö liikkuu po~ 
liittisissa merkeissä. .Thfinä tahdon sanoa, 
etUi tässä kohden on jonkun verran omitui
nen myös itse valiokunnan mietintö. Se ei 
ole kyllä pituudella pilattu. Valiokunnan 
mietinnössä tehdään selkoa, mitä edellinen 
sivistysvaliokunta on asiassa päättänyt, ja. 
miten as~a, sittemmin on kehittynyt, ja lau
sutaan tämän jälkeen seuraavasti: ,.,Käsitel
lessään asiaa viime kesäkuun 20 päivänä 
eduskunta päätti hylätä anomusehdotuksen. 
Niin ollen ja koska senjälkeen ei ole asiassa 
ta'Pahtunut sanottavaa muutosta" 
j. n. e. Tästä päättäen on siis ainakin jos
sain mä.ärin tilanteessa tapahtunut muutos 
huonompaa!ll päin sen jälkeen kun edelli
nen sivistysvaliokunnan mietintö oli kirjoi
tettu. Ja kun kuitenkin niissäkin oloissa 
sivistysvaliokunta, suos<ittelee· :positiivista 
pontta, niin minusta on ihme, ettei näissä 
oloissa nyt tultaisi myönteiseen tulokseen. 

Täällä ovat ed. Kuusisto ja eräät muut 
sanoneet. että tällaisissa asioissa tarvitaan 
tekoja, ei ponsia. Mutta minä tahdon tä
hän lyhyesti huomauttaa, että juuri senta
lffiia e t t ä t e o t p u u t t u v a t, vaadi·taa:n 
eduskunnan puolelta jonkinlainen mielen
ilmaisu, suunnan määrääminen, miten maan 
hallituksen tällaisissa tärkeissä asioissa on 
asioita johdettava ja näin ollen näissä 
oloissa on :ponsillakin melkoinen merkitys, 
jn siitä, syystä niitä suositteliCU. 

Ed. Schaumanille pyydän huomauttaa, 
että hän. ei ole vrurmaan tarkastanut minun 
lausuntoani. Toivottavasti hän, sitten kun 
siihen tutustuu, ei esitä sellaista käsitystä 
kuin viime lausunnossaan esitti. Minähän 
en ole tarkoittanut mitään kostotoimenpi
teitä, kaukana siitä, vaan minä olen allevii
vannut sen ajatuksen, että tilanne on kehit
tynyt niin omituiseksi, että meidän on ru
vettava ajattelemaan toisia keinoja, jotta 
voisimme hoitaa asiat paremmin tässä edus
kunnassa kuin nyt voidaan. Tahdon vielä 
lisätä, että en ole puhunut maalaisliiton 
ntielipiteestä, vaan olen lausunut oman hen
kilökohtaisen mielipiteeni. 

Minä en myöskään puhunut sanallakaan 
omaisuusverosta vaan viittasin siihen nä.kö-



kohtaan, että on olemassa eräitä verotuspo
liittisia asioita, joissa mahdollisesti on yh
tymäkohtia. 

Ed. V i r k k u n en: Kyllä ed. Bäckin 
mielialat johdattavat häntä kokonaan har
haan. 

Ed. 0 k s a ne n: S.e, että eduskunnassa 
täytyy tällaisia anomusehdotuksia tehdä;, 
on varmaan yksi tämä.n aikakauden seit
:semästä ihmeestä. Ja: aivan ainutlaatui
seksi muuttuu asia itsenäisten valtakuntien 
historiassa, jos tällaiset anomusehdotukset 
kerta toisensa jälkeen hylätään. Se, mikä 
Ruotsin vallan aikana olisi ollut luonnol
lista itäisessä rajamaassa, ei toki enää voisi 
tulla kysymykseen itsenäisessä Suomen val
takunnassa. Tosiasia kuitenkin on, että 
vai!kk,a jo 10 vuotta olemme vapaasti saa
neet järjestää sisäiset asiamme, ei enem
mistö-kansaHisuus ole saavuttanut sivistys
työnkään alalla sellaisia oikeuksia kuin 
mitä vähemm~stö~kan.sallisuudella on. Viime, 
kesäkuussa osoitti kouluhallituksen ylijoh
taja - ja samaahan on sanottu tässä ano
musehdotuksessa - että suomenkieliset val
tion oppikoulut saavat vain vajaan 3/4 val
tiomme oppikouluvaroista,, vaikkakin näi
den pitäisi saada maamme suomalaisen 
väestön lukumäärän peru:stuksella ainakin 
7/8. Ruotsalaisten valtionkoulujen saama 
määrä siis tässä suhteessa on lähes kaksi 
kertaa suhteettoman suuri. 

Edelleen on osoitettu, että lukuvuosina 
1925-1926 jäi huomattava joukko suoma
laisia lapsia tilanruhtauden tähden koului
hin pääsemättä. Samanlaisia ilmiöitä ei ha
vaittu ruotsalaisseuduilla. Tässä siis on il
meinen epäkohta ja tätä epäkohtaa pyrkii 
nyt kyseessäoleva anomusehdotus korjaa
maan oikeudenmukaiseen suuntaan. Sitä ei 
voine kieltää kukaan, joka hyväksyy moraa
lisen ihmisen periaatteen: kullekin osansa, 
- ja pyrkii todellakin tositeossa toteutta
maan periaatetta: kaikille oikeutta. Eikä 
tällainen eetillinen ajattelutapa suinkaan 
ole vierasta maamme ruotsinkielisenkään 
väestön keskuudessa, sen voin sanoa muis
tellen niitä monia jaloja yksilöitä, joiden 
kanssa olen joutunut henkilökohtaiseen 
kanssakäymiseen. Mutta samaa hyvää to
distusta ei kuitenkaan voida antaa maamme 
ruotsalaista väestöä edustavan valtiollisen 
puolueen edesottamisesta kysymyksessä 
olevan anomusehdotuksen sekä sen edeltä-

jäin kä,-;ittelyssä. Päinvastoin näyttää siltä, 
että ruotsinkielisen kansanosamille nykYiset 
valtiolliset johtajat pitävät, maksoi mitä 
maksoi, kiinni ruotsinkielisten etuoikeute
tuista asemista. Tämän ei kuitenkaan luu
lisi tyydyttävän moraalista ihmistä. Mutta 
suorastaan hyötypolitiikankin kannalta on 
kohtuuttomuus epäviisasta, sillä sillä tavoin 
ei saavuteta .pysyväisiä ·tuloksia. Etuile· 
misen saavuttamat suuretkin voitot ovat ni
mittäin aina osoittautuneet tilapäisluontoi
siksi ja vaihtuvat ennen pitkää yhtä suu
riin tappioihin. Kaukonäköinen politiikka 
ei osta hetken etuja aikakausien menetyk
sen kustannuksella. 

,vielä enemmän ihmetyttää tämän ano
musehdotulwm käsittelyssä se, e.ttä suoma
laisen työV'äen j3i .pienvilj.eltjäin ed!usta:jat 
'eivät ,päättävästi a'Setu vaatimaan oikeuden
lillUkaisen suhteen awaansaamista. suomen
kie1isteru ja. motsinllde1isten oppikoulujen 
välille tässä maassa. On 'tosin sanottu, että' 
anomusta pidetään aiheettomana,. koskaa>a 
kehitys itsestään kulJkee toivottuun suun
taaå Liian hitaasti se joka tapauks·essa~ on 
käynyt, jopa uusimmat •t:iedot,. kuten vasb
lauseessa osoitetaan, kertovat suorastaan 
ta·antumusta. Elliei :täimän nopeampaa taht.ia 
saa.vuteta, niin monen moni lahijakas, mutta 
köyhä suomalainen. la:psi saa tilanpuutteen 
tähden kääntyä op.pikoulun. o:v;elta. Varak
kaat kyllä voivat hanlk:kia valtion avusta
mattakin lapsilleen ope.t.usta. Ja edelleen: 
Suhteettoman rrunsas ruotsalaisten koulujen 
kannat•tami:q,en ja yllä:pito valtion varoilla 
johtaa edelleen mieleHään ja. Ikieleitään vie
raan sivistyneistön ja virkamiehistön säily
mise.en suomalaissreudm:illa. 

Jos tii>llaiset suomalaisen sivistyksen elin
kysymykset todiellakin jä.tetään huomioon
ottamatta tai vaihdetaan johonkin muuhun, 
niin myydään tä:män maan suomalaisen 
yäestön ja. juuri s.en vähellllpiosaisen osan 
ilaste,n luonnolliset esikoisoi1kieudet herne
rakkaan. 

Rohkenen· .toi,voa. ·että eduskunnan suo
menikieliset jäsene,t' ov:at niin kansallisesti 
valv.eutuneita, että he suurella yksimieli
syydellä asettuvat :puoltamaan suomalaisen, 
siis oman heimonsa lasten luonnollisia ja 
kohituuUis.ia oikeUJksia. Enkä minä usko, 
että eduskuntamme ruotsinkielisetkään iki
ajoiksi niin luQpuvat [paremmasta minäs
tään, etteivät j,oskus tämii>nta;paisissa 
asioissa ,kykenisi sanomaan. entisajan rehtiin 
tapaan: Rätt skaLl vlara rätt. 
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Kannatan vasta lauseen: sisältämän ponnen 
hyväksymi~.tä. 

Kesknsteln julistetaan päät,tyneel"si. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. KalLiokoski ed. P. Saarisen y. m. kan
nattamana ehdottanut, että. eduskunta hy
väksyisi sivistysvaliokunnan rruietintöön lii
·tetyn vastalauseen ehdotuk~n. Kutslm 
tätä ehdotusta ed. Kalliokosken ehdotuk
seksi. 

Selonteko my(jnnetä:än oikeaksi. 

Xiincstys ja pälitiis: 

,Joka hvv~~k:svv s! vistv.svaliokunnan mie
tinn'Ön, iiä"nestäii. ·,jaa.'' ; JOS ,ei'' voittaa, ori 
ed. Kalliokosken ehdotus hyväksytty. 

Xänestykses."lii ,jaa'' on voi•tolla. (99-
80-1--19.) 

Puh e m} c s: Eduskunta on siis hyvä;k
synyt si vist:'\'S\"ali'o'kunna.n hylkäävän mie
iinnÖll. 

ARia on loppuun käsitelty. 

Pöydällepanot: 

Esitellään ja pannaan ,pöydälle seuraa
vaan istuntoon 

6) Lisäyksiä vuoden 1927 tulo- ja meno
arvioon 

koskevan 
laadittu 
]] :o 12; 

hallituk'*ln esityksen 
valtiovarainvaliokunnan 

johdosta 
mietill'to 

7) Erinäisten muutosten tekemistä tulo- ja 
("l:laisuusverosta annettuun lakiin 

koske>Jn 
laadittu 
n:o 15; 

hallituksen esityksen johdosta 
valtiovarainvaliokunnan mietintö 

8) I~hdotuksen laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1928 

sisältävän hallituk~n esityksen johd<lSta 
laadittu valtiovara;invaliokunnan mietinl!:.ö 
n:o 16; 

9) Koroitetun tupakkavalmisteveron kanta
mista vuonna 1928 

koskevan 
laadittu 
n:o17; 

hallituksen esitvksen johdosta 
valtiovaraå11Valiohtnnan mietin>t.ö 

10) Ehdotuksen laiksi tulitikkuverosta 

sisältävän eduskuntaesityksen johdosta 
laadittu valtiov.araånvaliokunnan mietinltö 
n:o 18; 

11) Ehdotuksen laiksi makeisvalmisteverosta 

sisältävän eduskuntaesityksen johdasta 
laadittu valtiovarainvaliokunnan mi.etinltö 
n:o 19; 

12) Ehdotuksen merimieslain muuttamisesta 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu t~öviienasi.ainvaliokunnan mietintö 
n :o 4; 

13) Luonnonsuojelualueiden perustamista 
valtion maille 

tarkoittavan hallituksen e.si<tylksen johdosta 
laadittu la.lki- ja talousvaliokunnan mietintö 
n:o 7. 

P n he m i e s: Koska edustajille on jaettu 
isken tuodut hallituksen esitykset, niin voi
taneen nekin panna pöyd:älle. 

Esitelläån ja panna.an pÖy{:1älle ensi IS

tuntoon 

hallitcbks.en esitys 11 :o 60 

laiksi eräiden sot111saaliina valtion haltuun 
joutuneiden maa-alueiden ja rakennusten luo
vuttamisesta Viipurin kaupungille, sekä 
raha-avustuksesta ja lainan takuusta sille 

esikaupungeista aiheutuvan rasituksen 
lieven tämiseksi; 
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hallituksen €sitys n :o 61 

laiksi tillastollisen päätoimiston viroista ja 
toimista; 

hallituksen esitys n :o 62 

laiksi valtioneuvoston ministeriöiden luku
määrästä ja yleisestä toimialasta annetun 

lain muuttamisesta. 

P U! he m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään puoleksi tunniksi. 

Täysi-istunto keskeytetään !kello 4,10 i. p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

loollo 4,40 i. p. 

PöydiHepano: 

P u h e m i e s: Koska edusta.jille on jaettu • 
valtiovarai:rwaliokunnan mietintö n :o 13 
halHtuksen esityksestä valtion tulo- ja meno
arvioksi vuodelle 1928, voitaneen tämäkin' 
.asia panna pöydälle ensi istuntoon. 

Esitellään ja pannaan pöydälle ensi 
istuntoon 

E'hdotuk~en valticm tulo- ja menoarvioksi 
vuodelle 1928 

8isältävän hallituksen esityksen johdoota 
laadittu yaltiovarainvaliokunnan mietintö 
n:o 13. 

Ilmoitnsasia: 

V wpautt~S~ta eduskuntatyöstä saa yksi
tyisten asioiden takia tästä illasta tämän 
viikon a:jaksi ed. J unes. 

P u h e m .i e s: Eduskunnan seuraa. va 
istunto on ensi perjantaina kello 12 päi
vällä. 

Täysi-istunto ,päättyy kello 4,45 i. p. 

Pöytäkirja.n vakuudeksi: 

Ein{) J. Ahla . 
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27. Perjantaina 25 p. marraskuuta 1927 
kello 12 päivällä. 

Päiväjärjestys. 

Ilmoituksia: 
Siv. 

Ensimmäinen käsittely: 

1) Ehdotus laiksi tulo- ja omalli'U:us
verosta annetun lain muuttamisesta 900 

Asia k i r j a t: Valtiovareinvalio
kunn:an mietintö n :o 1!5 ; hallituksen 
esitys n :o 9. 

2) Ehdotus laiksi tullien kantami:.. 
sesta vuonna 1928 . . . . . . . . . . . . . . . . 915 

A s i a k i r j a t: V altiovara.inva:lio
kunn'an mietintö n :o 116; hallituksen 
esitys n :o 8; ed. Helenelundin y. m. 
edusk. esit. n:o 10; ed. Lindbergin 
y. m. edUJSk. esit. n:o 11. 

3) Ehdotus Laiksi koroitetun tu
pakkavalmisteveron kantamisesta vuon-
na 1928 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 919 

A s i a k i r j a t: V altiov&minvalio
kunnan mietint!Ö n :o 117 ; hallituksen 
esitys n :o 4. 

4) Ehdotus laiksi tulitikkuverosta ,, 
Asia k i r j a t: ValtiovaiDainvalio

kunnan mietintö n :o lrS ; ed. Järvisen 
edusk. esit. n :o 12. 

'5) Ehdotus laiksi makeisvalmisteve-
rosta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 920 

Asia k i r j a t: V altiovaoo.invalio
kunnruJ. mietintö n :o 19 ; ed. Gumme
ruksen y. m. edusk. esit. n :o 13. 

6) Ehdotus laiksi merimieslain muut
tami:sesta . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . , 

Asia k i r j a t: Työväenasiainvalio
kunnan mietintö n :o 4 ; haHituksen: 
esitys n :o 42. 

7) Ehdotus laiksi ·eräiden luonnon
suojelualueiden perustamisesta val
tionmaille . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 923 

A s i a k i r j a t: Laki- ja talousva
liokunnan mietintö n :o 7; hallituk
sen esitys n :o 6. 

Toinen käsittely: 

Siv. 

8) Vuoden 1936 valtiopäivillä lepää
mään jätetty ehdotus laiksi sotatilasta 924 

A s i a k i r j a t: Suuren valiokun
nan mietinnöt n :ot 32 a ja 3.2; per.us-
tuslakivaliokunnan mietintö n :o 10; 
mainittu lakiehdotus. 

9) Ehdotus laiksi tuulaaikimaksun 
laskemisen perusteesta vuosina 1928 ja 
1929 . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . . 925 

A s i a k i r j a t : . .Suuren, valiokun
Ili8Jl. mietintö n :o 37; laki- ja talous
valiokunnan mietintö n :o 6 ; hallituk
sen esitys n :o 41. 

Ainoa kä;sittely: 

10) Ehdotus lisäyksistä vuoden 11927 
tulo- ja menoarvioon . . . . . . . . . . . . . 932 

A s i a k i r j a t: V altiovaminvalio
kun:nan mietintö n :o 1>2; hallituksen 
esitys n :o 35. 

11) Ehdotus valtion tulo- ja meno-
arvioksi vuodelle 1928 ........... . 

A s i a k i r j a t: V altiov&oo.invalio-. 
kunnan mietintö n :o 13; hallituksen 
'esitys n :o 12; erinäiset anomus€!hdo
tukset. 

Esi teUädiJn: 

12) Hanitu:ksen esitys n :o 60 laiksi! 
eräiden sotasaaliina valtion ha1tuuDJ 
joutuneiden maa~alueiden ja rokennus-
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Siv. . Eduskunta·talon rakennustoimikunta. 

ten luonlttamisesta Viipurin kaupun
gille, sekä mha-l!wustuk:S>e:sta ja lainan 
takuusta' sille esikaupungeista aj1J:umtu
van rasituksen lieventämiseksi .... 

113) Hallituksen esitys n :o 6i1 la~ksi 
tilastollisen päätoimiston vi.roi<rta ja 
toimista ........................ . 

1·4) Hallituksen esitys n :o &2 laiksi 
valtioneuvost>On ministeriöiden luku
määrästä ja yleisestä toimialasta an'-
netun lain muuttamisesta ......... . 

Pöydällepanoa varten 
esitellään: 

115) J_,a;kivaliokunmm mietintö 1~ :o 4 
hallituksen esi•tyksen johdosta alus-
rekisterilai·n muutrt:a:misesta ........ . 

16) Perustuslakivalioikunnan m<ie
tintö n :o 12 hallituksen esityksen joh
dosta, joka sisältää ehdotuksen laiksi 
edustajan1paThki·osta vuoden 1927 var-
sinaisilta valtiopäiviltä ........... . 

Puhetta 'j-ohtaa puhemies K a· ll i o. 

944 

" 

" 

" 

,, 

Nim:erllhurudossa merkitääa1 poissaolevti!k:si 
ed. Arffman, Fors!berg, Hästbac:ka, Junes, 
LaihrleniSUo, ]' .• J. IJC.ino., Luoma, Musta
kallio, Rapo, Sahlstein, Salo ia Vennola. 

lhnoitusasiat: 

Vapautusta eduskuntatyöstä. saavat: sai
rmuden täihlden tOO:struseksi ed. Sahlstein, tä
miän .:p!M.,~ärn istillnnosta kunnrullisten tehtä
vien takia ed. Fol'ISiberg ;ja yilmityisten asiain 
takia ie.d. Arrrman, ensi maanantaiksi 'kun
nallisten teht,ä;vien takia ed. Muhonen,. vir
katehtävien takia e.d. Aarnio, yhteiskun
nallisten tehtäNien taikia .00. Koivisto ja 
y1mitryiste11 rusi&in taki·a edustajat Ra.po ja 
Hurme S'elkä kunnaHisten tehtävien takia 
25 p!ii'i!väst!ä 28 pä'i:vään 00.. LaJldensuo. 

P u he m i e s: V altiovaminvrulåokunnalta 
on saapuniUt kirjelmä, jonka sihteeri lukee, 

Sihteeri lukee: 

Edu&kunnan 
Valtiovarain>Y·al'ioknnta. 

Helsingissä, 
marrask. :23 p :nä 1927. 

N:o 26. 

Ed u s kunnalle. 

Sen johdosta, että eduskuntatalon raken
nustoimikunnan puheenjohtaja ministeri 
W~inö WuolijoJ.ci l()n pyynnöstään vapau
tettu ratkennustoimikunnan jäsenyydestä on 
Ed<uslwnta päätölkooHä kuluvan marras
kt:vun 17 ;päiiV'äWi ke!hoittanut v:altiavarain
valiokuntaa valitsemaan uuden jäsenen ra
kennustoimikuntaan ministeri \Vuolijoen ti
lalle. 

'l~älmOO 'johdosta valiokunta saa iJrunn:ioit
taen ilmoittaa tä.n:ään pidetyssä, kokouk
sessa valinneensa eduskuntatalon raken
nustoim:iJkunnan jäseneksi edustaja Kaarlo 
Harvala.n. 

Valiovaraim'laliokunnan :puolesta: 
Ragnar Ful'ltthjelm. 

J. W. Minni~ 

Päiväjärjestyksessä olevat asiat: 

1) Ehdotus laiksi tulo- ja omaisuusverosta 
annetun lain muuttamisesta. 

Hallituk.~n esityksen 11 :'0 9 johdosta laa
dittu valtiovarainvaliOikunnan mietintö n:o 
15 esitellään .maini.tun lainsäätämisa.sim 
ensimmä.ist'ä kä.sittel1yä varten. 

P u he m i e s: ID.isirttelyn p;oihtjana on val
tio.var~Vinvaliokunnarn mietintö 11 :o 15. 

Keskustelu: 

Ed. R e i n i k k a: Kun ha:Hituk:.sen esitY'S 
vuoden 1928 tulo-- ja menoal'\i.olksi oli lähe
tekeskustelussa, niin silloin porvarillisten 
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r_y1hrrn!i,ea1 seklä ruotsalaisen ryhmän taholta 
yleensä v:astustettiin muutoksien tekemistä 
tulo:- ja 'omaitSLliUSVelX)lakiin, rvlhl'!Sinkin omai
su'USVel~or. korioittamista kaksinkertaiiseksi 
pidettiin kohtalokkaana. r_,ä'hetekes:kuste
lusta: päättäen olisi luuUrut valtiovarain
valiokunnassa hallituksen esity'lksen tulo- ja 
omaisuusverola:1n muutoksiilffii t~ulevan hylä
tyksi. Ni,in e.i kU!it~mikaan ·ole 11\::äynyt, vaan 
hä;mmälsty;lZ~Sekrsemme :olemme sa:ane~t nähdä, 
että ;naliokunta on hyvälksynyt kokonaan 
kysyunyiks:essäolevan ha1lih1'ksen esityksen. 
Tästä ,päättäen >"IQi-';,i luulla, että valiokmnta 
asian ykS\ity:]skohtai.:ses:sa käsittelyssä saa
miensa '.selvityksien pcrtL.;;teella on täysin 
asiallisilla syillä tullrut h'arlituh~n kannalle 
asiassa. Uutta lkrun tarkastaa mietintöön 
liitettyj.ä useita vastalauseita, ni·in .huomaa, 
ettei näiJn voi olla asian lai,ta. Hallitukselle 
suotuisaan tulokseen on k.aikesta päättäen 
päästy 1sen kautta, että porvarillisten puo
lueitten ja ruotsalaisen ryhmiin edus-
tajain kesken on vallinnut erimieli-
,;yyksiä esityksen eri kohdista. Toi-
set ovat voineet hyväksyä hallituk
sen esityksen muutokiseksi 1B § :ään, joka 
1rosdme maksett.u:jen verojen vällentämis
oilrouftt.a .. tuloist·a, toiset taas mnat hyvä:ksy
n~t esityksen muutokseksi 21 § :ään, joka 
tarkoittaa tuloverosta Yapaute.tta:vaks~ 
kaikki ne veroiVdv:olliset, joitten tu1ot on 
alle 10,000 !Illa:rkik:aa, ja .tllilisi sen kautta, 
kuten thalli:tu!k:sen esityksessä mainita:an, ko
k<mailsta 54,5 % tuloista verot'C'ttujen henki
löidm1! !koko m;ää:rästä vapaaksi tuloveron 
maJksUJsta. Osa vallinkunnan ,porvariHisista 
jfurenist:ä on taas voinut hyviä:ksyä. h.allituk
f..'ell eiSity'Jrsen, mikäli SB ik~keoe omaiffi:tus
V'el'IOll lroroittamista 100 % :Ha. T:ätä porva
rillisten ryhmien hajaannusta hyvä.kseen 
k'ä.yttäen on vasronmisto VUJOiiOin toisen ja ', 
vuJoa:~oin toisen ryhmän •a:vulla onnistunut 
luovimaan hallituksen esityksen sala
karien dhli ihJätärsa't'alffiaan. Kun 1lisä:ksi :valio
ku:rutakläsit'telyiista t.i'Cidlätmmc, että valiokunta 
on eJliSim'Illläise.'Sä ja toisessa käsittel_y'Sisä tul
lut erilaisiin 'kiäSity1ksiiin hlallit:U:koon esityk
sestlä ja et't'ä a;1na ewät Eene val'.iiokunnan 
p:äläitölk\s.et syntyneet riitt:ä'villä as.iJaHisiilla 
perusteilla, niin us'kialtaa. vielä toivoa, että 
asian to~se!Ssa käsittoel~ suuri valiokunta 
ja edruJ&kunta tläysin asia:l1isilla syiillä tämän 
hiältiämtamaa:n saat'etmn· haJllit.uksen esityk
oon hylllcii!ä, sillä ne ;perustelut, jotika halli
tus · on esitykseniSä tu~ksi esitt!ä:nyt, ovat 
m'ielestäni riitt.äimä.ttömät. 

Esi!tykse.s..-.ään lähtee hal!Jitus siitä, että ou 
olemassa replä!oilmut,ettu •&uhde ">iil11llistien ja 
välittömien verojen tuoton välillä, mää.rit
telmtättä 'kuiten!kaan Siitä mi'kä sen oikean 
suhtMn, johonka olisi pyri.ttä:vä, tulisi' olla. 
Tämä onkin hyvin vaikea tehtävä, sillä siinä
hän on otettarva l1!utomioon kov1in monta eri 
teklijoo. Siellä, mist'llä h:ronnon Diikkaudet 
O'V'1at smu~et ja kansallisvara1Ii:sums lk:ol":kea, 
tootanfu- ja liike-elärrn:ä: t1o:imii pOOa.siiaJ}i
sesti omien pää10mien varassa, voi olla p;a[
kallaan verrattain korkea vlällfitön verotus, 
JllJl1tta maassa, \kuten meillä, j10ssa luonnon 
rikka.udet ovat pienet, ik:ansa:l:lisvaraii.Iisrurus 
heiidro ·j~t tuotanto- sekä Hike..,eläirnä aivan 
liian paljon toimlii lain,a,pä,ä!omi'en Vai'IUlSa, 
joos:a pä!ä10mien muodostlus un: verrattarun 
heikkoa, sieltä korkea välitön verotus on 
esteenä kaikeJle taloudelliselle lrohit:y"kooll€, 
v:aminik:in joo se koh!di~tuu rwS!ma.sti itse 
omla!isuudoen verottamiseen. Sen, että tulioa 
'V~ida·an raskaastiki•n ver:ottaa, jus valtion 
erikoinen rafrl.atarrve sen vaat[i, >"oi hyvin 
yillliffilärt·ää j:a talouseliämä. voi S€11 m!ä:äa:<äJt... 
tyy:n: pisteeseen saakka !kestää sililä tuilohau 
on, kuten tiedä·m:me, V\Uosittain .uus~utuvaa. 
l\'Iutta kii~Ydä ra:ska•asti verot:tamaan, aiina 
1,6% :iin asti, p1ääomaa huolimatta siitä 
kykentJekö se mitään t:u!ottamlaan tai ei, 
silloin eivät, sanottalwon se suoraan, ve·rotus
olot ole terveellä pohjalla. Tätä tietä 'kul
kien voidaan lopulta tulla t•iil'anteeseen jol-
1oin veronmaksajien vcronmaksuikyky lak
krua. 

Voitanoo t.ä;hiän hlliomautta·a, että tällai
sella verotuspoliti:iika]la 1pa;kotetaan !PäiäiOIIlla 
sijoittaut:umaan sinne, missä S!e t,uottaa ja 
luo 'll'UIS.ia an,oja. Seihrän tietysti olisi onnel
lrism j1os nä,in :kiävisi, mutta. kokemiUS oooit
taa, ett:ä monikin ·hywin \kannattava yritys 
voi myöskin tulla huonosti kannattavaksi, 
vaw~inlkin 'S!ellaiset tuotmmJonalixt, jotka QIV'at 
riiiJipuvaisi·a ulkomaan markkinoist·a ja 
uiklolta.i><~esta kilpailusta, mutta siltiihän .ei ol.e 
sanJottu, että nuo tuottamattumat ta<hi !hyvin 
hoonosti tuottavat a1lat olisivat ma1aUe tar
P€'ettomat. 1.\Iehän .tlierlä1mmc es~merlciksi, 
että metallitoolli,suus v'iime.llsma vuosina 
huomattava1ta ·osalta on ollut lmnmattarrna
tonta, mutta se meidän täytynee myöntiilä, 
että se jossain IIll'UOOIQSSa ja mäårin on 
.maalle vä!l ttämä tön, ja ·sen vru'Oiksi ei ole 

· oikein, .että valtio käymäl111ä .:r1hä. .raSika.a:mmin 
ve1.1ottamaan itse pä:ä;amwa saattaa !IllO'llet 
ma~Ue hyvin'kin tarpeelli%:t elin1ooinO:haamt 
entistä sunl'eanpi,in vaikeuksiin. Maan tuo-
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tantoe}ätrnän kannalta kats:ottuna on pää
oma;veron 100 % :n nK}usu valitettava ja se 
tulee vie>lä lkohtalokkaa:rnmuk-;i sen kautta, 
etm se ·on omiaan ehllcii:~semään korkokanTIJan 
laiS!lrua ma:ass:amme, kuten jo oo. Ry:tikin 
tulo- ja menoarvion lähetCikeskustel'USS'a mai
nitsi. 

Lisäksi ei minun mielestäni ole tällä iker
taa myöskääin päte;välä syytä vapauttaa 
suurta osaa veronmaksajista tuloveron mak
susta iirorottamaHa verotettruvan t1ulon mi
nri.mira:ja·a 10,000 o:na:rk!kaan. 

Kun iSe suunta, jota maamme verotus
politiikassa viime vuosina. on noudatettu, on 
taannut rpohjan talouse1ämiin terveelle 
ilooihitykse.Jle, ja 'kun nylkyin{m tulo- ja oo:nai
l'mU>SVerola:ki on ollut .täillaiL~naan voiiilliassa 
vasta muutarrnia Viuooia, ja ikun ei ole pai
ka'Uaan tiheään muutelia nain tärkeää vero
lakiin., nillin on mielestäni nykyisin voililllSSa-

1 

olevan tulo- ja omaisuusverolain muuttami-~ 
nen lykä:ttä>'"ä t1wnnt€1mmaiksi siksi, lwin on 
swatu eil€1Tiltrnän ikoilremrusta sen vailrutuk
sista;. Sentähden toivonlkin, että suwi valio
·kunta pä•ä:tt!ä:mi hylätä kysymyksess-äolevan 
vaJtiovaraiuvaJidmmnan rrilletinllJÖn~ j01ka on 
sama., kuten tunnettu, kuin ha.Ilituik!sen esi
tys. 

Kun kuitenkin valtion ta1loudenih'O<itoon 
tarvitalilll sekin t,u1omäärä, mikä on lal'l'k!ettu 
tUl:o- ja omaisuusv.erDlain mUJutoiksiUa saata
cvan, niin si:lloi11 ei ore myöskään syytä 
käydä !hyvälks:ymään valtå.<>varainvaliokun
na:ru mietintöä ensi >'1.1loden tull'itariffiksi. 
Kun kerran. hallitu's on edUJStkurm~m keooi
tuksesta asettanut asiantunt:itj.akomiS8ionin 
tutlkriimaan esitystä mtuut.o1ksi'ksi tullit.arif
:fiin ja kun oousllmnta 5uuri näillä vailtio
päivi!nä <>n m~röntä11yt toista milj<oonaa 
mta.rilclraa tärrrriin lmmitean suunnittelemi~ 
tmtkimu1ksia varten, niin tuntuisi oudolta 
kiirehtiä tekemään huomatta<v~ia muutd$ia 
tulritarilffiin, ennen1min tUJon lromlitean esi
tys on 'V'almistmn<t. K'Lln valtiotalouden ih-00-
toa varten, 'klutrn jo mainit:sin, ~nsi vuodelklsi 
edlu~kmman on vsoit'etttav:a 'hallitukselle ai
na:lrin se :tul10määr!ä, rrni'llKcä valtiovarain'fa
liokunnran mietintö ensi vuoden tulo- ja 
menoaJ"viQiksi ooellyttäii, n'iin 'on siinä näli~ 
den tärkeiden verolakien rrcoihdailtla llll!aihdol
I:isuus lrulkea siis j'Oko valtiovaraiiwaliokun
nan v-Htoittamaa tietä tahi thylikäiämällä va
l~olwnnan esitykset säilyttää mol€1Ill.'lllat 
verolait n;ykyisellä~h1, j•a lkummassa:kin ta
pauksessa on, !kmten tunnettu, verojen koko
nau<Stuot:Vo j{)!kseenkin sama. 

Toivon, että suuri vwliokunta ei päättäisi 
tehdä må.tään mUJUtosta kumpaankaan vero
la:kiå.n. Täimä on tällä hetlrellä se ainoa 
vai'Illla :m:enettelyt~pa, joka mielestäni siilis
illä meidät ehikä iiilOnilta 'hyvinkin ikäviltä 
y hlät)1ksiltä. 

Ed. Ryti: Nyt käsiteltävänä oleva asia 
on hallituksen esityksessä saanut varsin pin
tapuolisen ja puutteellisen valmistelun. Hal
litus on jättänyt kokonaan esityksensä nllro
puolelle monet nykyisessä ·lainsäädännössä 
todella esiintyvät puutteellisuudet koskette
lemaita niitä lainkaan tai tekemättä niihin 
mitään muutosehdotuksia. Siten ei ole esi
merkiksi kiinnitetty mitään huomiota niihin 
epäkohtiin, jotka nykyjään vallitsevat raha
palkan nauttijain, erityisesti henkisen työn 
tekijäin verotuksessa. Ei ole myöskään yri
tetty entistä suuremmassa määrässä ottaa 
huomioon sitä suurta eroavaisuutta, joka 
esiintyy perheellisten ja perheettömäin ve
ronmaksajain veronmaksukyvyssä. Niin 
ikään on jätetty entisten säännösten varaan 
11e suure-t eroavaisuudet, joihin olosuhteet 
eri ,paikkakunniJla antavat aihetta., eri kansa
laisten maksukykyä vertailtaessa. Entisel
leen on jätetty myöskin esimerkiksi ne mi
tättömät vähennykset, joita saa tehdä suori
tettujen henkivakuutusmaksujen perusteella. 
Samoin ne säästäväisyyden edistämistä tar
koittavat toimenpiteet, joihin nähden muu
toksia verotuslakeihin myöskin on vaadittu, 
mainitakseni muutamia yksityishenkilöiden 
v·erotusta koskevia seikkoja. Niin ikään on 
kokonaan entiselleen ehdotettu jätettäväksi 
se systeemi, jota O.'>akeyhtiöiden verotuksessa 
nykyään noudatetaan, huolimatta siitä, että 
tämä systeemi on periaatteellisesti väärä ja 
sitäpaitsi sangen monimutkainen ja vähän 
yleiskatsauksellinen niiden lukuisain eri 
suuntiin käyvien vähennysten ja lisäysten 
johdosta, joita. se veroteitavaan tuloon näh
den edellyttää. Hallitus on temmannut 
muutamia irrallisia kysymyksiä, jotka par
haiten ovat soveituneet sosialistiseen jargo
niin, ja järttä.nyt toiset j'"htä tärke'ät,. täl'keäm
mätkin, !kysymykset, jotka orgaanisesti olisi
vat kuuluneet näiden kysymysten yhteyteen 
ja joiden olisi pitänyt niiden yhteydessä 
tulla. harkitu~ksi jru rBJtkaistuiksi, lwkonaan 
syrjään. 

Hallituksen nyt esittämistä muutosehdo
tuksista voin minä ilman epäilyksiä yhtyä 
ainoastaan ensimmäiseen, nimittäin siihen, 
joka koskee eksistenssiminimin koroitta-
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mista 6,000 markasta 10,000 markkaan. Kun 
tulo- ja omaisuusverolaki 1920 swädetti1n ja 
kun sitä 1919 valmisteltiin, oli rahanarvo 
vielä vakaantumatta ja yleensä odotettiin, 
että se nousisi melkoisesti siitä, missä se sil
loin oli; olipa virallinen valuuttapolitiikka
kin vielä siihen aikaan sillä kannalla, että 
markka saataisiin palautetuksi entiseen kul
ta-arvoonsa. 3,000 markkaa silloisissa oloissa 
otaksuttiin siis ostokyvyltään muodostuvan 
melkoista suuremmaksi kuin edes 10,000 
markkaa nykyjään ja jo tällä perusteella on 
hallituksen tätä kohtaa koskeva esitys ainoas
taan rahanarvon vakaannuttamisesta nykyi
selle alhaiselle tasolle johtuva Joogillinen 
seuraus. 

Mutta sitäpaitsi niiden pienten veronmak
sajain verottaminen, joiden tulot ovat alle 
10,000 mk, ei ole valtion kannalta kannatta
vaa. YkHin veron maksuun,pan:okustan
nukset nousevat nykyjään verotettua kohden 
noin 17-18 ma1~kkaan. Keskimääräinen ve
ronmäärä tässä alhaisessa veroluokassa on 
-ainoastaan noin 35 markkaa. Kun otetaan 
huomioon veron kannosta aiheutuvat kustan
nukset, ulosmittauskustannukset ja se mel
koinen määrä. mikä näissä alhaisissa tuloluo
kissa jää lopullisesti veroja perimättä, huo
mataan helposti, että lopputulos tästä vero
tuksesta alle 10,000 markan tuloista valtion 
kannalta on sangen vähäinen, monessa tapa
uksessa varmaan negatiivinen. Kun vero
tuksen tarkoitus kumminkin on varojen 
hankkiminen valtiolle, ei tällainen verotus 
minun nähdäkseni ole järkiperäistä. 

Sanotaan, että tämän muutoksen kautta 
kovin suuri osa veronmaksajista, hallituksen 
laskelmien mukaan kokonaista 333,500 ve
J"'nmaksajaa, pääsee suorittamasta valtiolle 
tulo- ja omaisuusveroa. Kun vuonna 1924 
eksistenssiminimi koroitettiin 3,000 markasta 
6,000 marlclraan, oli tässä alimmassa tuloluo
kassa noin 250,000 veronmaksajaa. Seuraus 
eksistenssiminimin koroittamisesta oli kum
minkin se, että seuraavassa veroluokassa :ve
ronmaksajien lukumäärä nousi niin paljon, 
että 250,000 suuruisen vähennyksen sijasta 
syntyi ainoastaan vajaa 100,000 veronmaksa
jan vähennys. Näinollen ei todennäköisesti 
näistä 333,000 veronmaksajastakaan, joista. 
noin 110,000 maanviljelijöitä, noin 135,000 
työmiehiä, varmaan:kaan suuri osa jää ulko
puolelle tulo- ja omaisuusveron suorittamis
velvollisuuden, joskin heidän lukumääränsä 
tietysti huomattavasti vähenee. 

Mutta vaikkakin he pääsisivät suoritta
masta tulo- ja omaisuusveroa, eivät he silti 
pääse suorittamasta kohtuullista, jopa run
sasta osaansa valtion yhteiseen kassaan. 
Tulo- ja omaisuusverohan on valtion vero
jä.rjestelmässä ainoastaan yksi osa, jolla 
koetetaan päästä kiinni siihen veronmaksu
kykyyn, jota muut verot, ensi kädessä välil
liset verot, eivät tavoita. Näin ollen ja kun 
välillisten verojen tuottama rasitus meillä 
on niin raskas kuin se nykyjään on ja jollai
seksi se vielä, vaikkapa valtiovarainvaliokun
nan ehdotukset hyväksyttäisiinkin, edelleen
kin jää, ei se seikka, että nämä pienet veron
maksajat pääsevät suorittamasta muutamia 
kymmeniä markkoja tulo- ja omaisuusveroa, 
suinkaan jätä heitä kokonaan vapaiksi yhtei
sestä rasituksesta. Tohtori Jutilan laskel
mien mukaan suorittavat esim. pienviljelijät 
yksin ruokataloudessaan, tai suorittivat en
nen viimeksi tehtyjä huomattavia tullikoroi
tuksia, tullirasitusta lähes 200 markkaa ruo
kailijaa kohden, eli kun perheen ruokakun
nan keskimääräinen suuruus oli jonkun ver
ran yli 5 henkeä, tuli pienviljelijä suoritta
maan siis yksin ruokataloudessaan tullirasi
tusta lähemmäs 1,000 markkaa. Kun pien
viljelijä kumminkin suureksi osaksi elää 
oman maansa tuotteista, on selvää, että muut 
vastaavassa taloudellisessa asemassa olevat 
kansalaiset saavat kantaa vieläkin raskaam
paa taakkaa tulliverotuksen alaisina. 

Sanotaan, että dos valtion tuloverotusmi
nimi koroitetaan10,000 markkaan, vaikuttaa 
se häiritsevästi kuntien verotukseen, koska se 
muka automaattisesti vie eksistenssiminimin 
koroittamiseen vastaavaan määrään myös 
siellä. 'Tämän ei kuitenkaan tarvitse siitä 
olla seurauksena. Kuntien verotushan on 
kokonaan toinen asia. Kunnilla on tulovero 
ainoana keinona, jonka kautta ne pääsevät 
kiinni jäsentensä maksukykyyn. Jos kun
nan jäsen pääsee tuloveron suorittamisesta, 
pääsee hän kokonaan velvollisuudesta ottaa 
osaa kunnan menoihin. Valtiolla sitävastoin 
on kokonainen järjestelmä muita veroja sa
maan tarkoitukseen käytettävissä. Jo tämä 
seikka motiveeraa sen, että kuntien verotuk
sessa valtioverotusta alhaisempi miniiDiraja 
voidaan pitää voimassa. 

Lopuksi on myöskin huomautettava, että 
asetuksella 7 päivältä tammikuuta tänä 
vuonna :faktillinen eksistenssiminimin raja 
Helsingissä jo on koroitettu 10,000 mark
lman ja useissa muissa kaupungeissa ja kal-
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Jishintaisilla paikkakunnilla 8,000 markkaan. 
Nyt ei siis ole muusta kysymys kuin kon
sekvenssin vetämisestä tässä suhteessa muu
hunkin maahan nähden. 

Melkoista epäilyttävämpi on hallituksen 
toinen ehdotus, nimittäin ehdotus siitä, että 
verotuksessa ei saa vähentää puolta edelli
seltä vuodelta suoritetusta veromäärästä. 
Minä tosin en voi yhtyä siihen populääriin 
käsitykseen, että tällainen veronvähentämis
oikeuden poisjättäminen merkitsisi veroa ve
rolta. Kunkin vuoden tulo on käsitettävä 
yhtenä kokonaisuutena, josta valtio ottaa 
osansa ja loppu jää yksityisen käytettäväksi. 
V eron suorittaminen edelliseltä vuodelta on 
samanarvoista kuin muunkin velan suoritta
minen, -eikä esim. osakeyhtiöissä kenenkään 
mieleen juolahtaisi merkitä edelliseltä vuo
delta suoritettavaa osinkoa kuluvan vuoden 
voitto- ja tappiotilin rasitukseksi. Se on edel
lisen vuoden tuloksen jakamista. Tämä mak
setun veron vähentäminen ,onkin sen vuoksi 
käsitettävä tavallisena veron lieventämistä 
tarkoittavana toimenpiteenä ja sellaisena se 
ei ole täysin tyydyttäv-ä. Sitä se ei ole sen 
vuoksi, että se ei kohdistu suhteellisesti kaik
kiin veronmaksajiin, vaan suosii muutamia 
veronmaksajia suuremmassa määrin, kuin 
toisia veronmaksajia. Tämä vähennysoikeus 
merkitsee esim. 15,000 markan tuloja nautti
valle ainoastaan 1 markan 60 pennin helpo
tusta verotuksessa ja siis suunnilleen noin 1 
% :n alennusta hänen verossaan, ja 30,000 
markankin tulojen kohdalla se merkitsee ai
noastaan 9 markkaa veron alennusta eli noin 
1,5 % :n verohelpotusta. Vielä 60,000 mar
kan tuloista on helpotus ainoastaan 84 mark
kaa vastaten 3 1/2 % verotuksesta. Mutta 
jo 500,000 markan tuloista se nousee 7,840 
markkaan eli 10 % :iin verorasituksesta ja 
1,000,000 markan tuloista 21,275 markkaan 
eli 11 1/2 % verorasituksesta. 

Minun nähdäkseni tämä muutos verolakiin 
ei ole mahdoton. Mutta olisi odottanut, että 
hallitus olisi sen yhdistänyt toisiin muutok
siin, erityisesti juuri muutoksiin perheelli
syyden perustuksella. tehtäviin vähennyksiin 
toiselta puolen ja osakeyhtiöverotuksen muu
tosehdotukseen toiselta 'puolen. 

Sitävastoin on hallituksen ehdotus omai
suusveron rkoroittamisesta minun nähdäkseni 
aivan harhaan osunut. Kun tulo- ja omai
suusverolaki v. 1924 täällä muutettiin, koroi
tettiin omaisuusveroasteikko luullwkseni 
noin 25 % :lla. Senjälkeen on vasemmiston 

taholta edelleen pidetty yllä vaatimusta siitä, 
että tätä asteikkoa olisi edelleenkin koroitet
tava. Esim. viime vuonna valtiovarainvalio
kunnan sosialidemokraattiset jäsenet vasta
lauseessaan esittivät, että omaisuusveroas
teikkoa olisi koroitettan 50 % :lla, kommu
nistiset jäsenet vaativat. että sitä olisi koroi
tettava 100 % :lla. Hallitus on nyt ehdotta-" 
nut 100 % :n koroituksen. 

Tämä vaatimus 11ähtävästi osittain :pohjau
tuu siihen, että käsitteeseen ,pääoma" yl~i
sessä tietoisuudessa liittyy jonkinmoineJl 
mielikuva jostakin sellaisesta, jonka avulla 
muutamat henkilöt työttä ja vaiv:mnäöttä 
voivat viettää hyviä päiviä, elää korkeata 
elämää ja jatkaa yhteiskunnallisesti hyödy
töntä eksistenssiä (Vasemmalta : Erehdys!)" 
ja että sen vuoksi olisi ,paikallaan., että tuol
laista omaisuutta rasitetaan korkeammalla 
omaisuusverolla. Omaisuusveroa koskevissa 
keskusteluissa esim. ulkomailla kuulee usein 
vedottavan näihin, ,laiskoihin rikkaisiin", 
,idle riches", kuten niitä kutsutaan ja vaa
dittavan omaisuusveron koroittamista heidän 
pakottamisekseen hyödylliseen työhön. 
Meillä tälla:isia ,idle riches" ,laiskoja rik
kaita" on kumminkin sangen vähän. Olihan 
1924 vuoden tilaston mukaan maassamme 
kaiken kaikkiaan ainoastaan 236 yksityishen
kilöä, joiden tulot nousivat 360,000 mark
kaan tai sitä suurempaan määrään, ja heidän 
yhteiset tulonsa tekivät ainoastaan 167 milj. 
markkaa. Ja nåistäkin henkilöistä varmaan 
verrattomasti suurin osa ei ollut mitään 
,laiskoja rikkaita", vaan sellaisia, jotka oli
vat hyödyllisessä ja vastuunalaisessa työssä 
yhteiskunnan hyväksi. Siitä huolimatta mi
nunkin nähdäkseni v-oi olla tapauksia ja on
kin tapauksia, joUoin nykyistii korkeampaa 
omaisuusveroa hyv-ämi. syyllä voidaan puo
lustaa. 

.Tos minulla esim. on joitakin tontteja 
Helsingin ulkopuolella, jotka minä ole11 
ostanut odottaakseni niiden a·rvonnousua 
sen mukaan kuin kaupunki muiden toi
menpiteiden kautta kasvaa, niin tällainen 
omaisuus, joka minulle ei sellaisenaan 
tuota sanottavasti mitään jatkuvaa tuloa 
eikä siis myöskään mitään voerorasitusta 
tuloveron kautta, tulee faktillisesti nyky
jään verotetuksi ainoastaan omaisuusve
ron kautta. Ta,iikka jos minulla on osruk
keita, joita minä en viiden vuoden ku
luessa myy, mutta joiden arvo jatkuvasti 
nousee, minun itseni tarvitsematta tehdä 
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mitään tämän tuloksen saavuttamisek·si, 
niin .tämä.kin arvonnousu saattaa tulla ny
kyänsä ainoas>taan omaisuusveron kautta 
verotetnksi. l\futta on muistettava, että 
omaisuusvero siinä. muodossa kui:n siitä 
nyt on kysymys, koskee ei vain näitä täl
laisia poikkeu.stapauksia, joiden luettele
mista kyllä voisi jatkaa, vaan se pääasial
lisesti :ja .ensi kädessä koskee lmnsanta
loudellisen tuotannon palveluksessa, hyö
dyllisessä työssä ·olevaa pääomaa, joka ;ja 
,jonka jatkuva lisääntyminen on välttämä
töntä uusien arvojen luomiselle, yleisen 
hyvinvoinnin kohoamiselle ja uusien työ
mahdollisuuksien luomiselle. Sellaista pää
omaa ei ole syytä rangaista eikä kohtuut
tomasti :rasittaa, päinvastoin sen kartutta
mista olisi edistettävä kaikin voimin val- 1 

tim1kin puolelta. 
Näin ollen omaisuusveron tällaisena 

ylPisenä verona täytyy pysytellä jokseen
kin ahtaissa, matalissa rajoissa ja tuollai
S€en passiiviseen, hyödyttömänä makaa
vaan, keinottelupääomaan on pyrit>tärvä 
verotuksella kiinni toisia teitä, ansioUo
man arvconnommn t. m. s. verotufusen 
kautta eikä yleisellä omaisuusverolla. 

Hallitus motiveeraa esitystään myös sil
lä, että yle~nen omaisuusverotus meidän 
maassamn~e olisi tavattoman alhainen. Ja 
kuulee usein väit.ettävän, että se olisi al
haisempi kuin mitä se on muissa sivistys
maissa. 'rällainen väite sisältää kuiten
kin lievimmin sanoen totuuden sangen 
suurella modifikationilla. Mikäli mma 
olen voinut huomata, on nim. asianlaita 
niin, että useissa vanlwissa kulttuurimais
sa kuten Englannissa, Ranskassa ja Bel
giassa ei ole käytännössä lainkaan omai
suusveroa. Toisissa maissa kuten esim. 
Saksassa, joka on uudenaikaisen tuio~ ja 
omaisuusveron kotimaa ja jossa verotaak
ka yleensä nykyjään on tavattoman kor
kea, ei omaisuusvero kuitenkaan nouse 
kuin korkeintaan 7 % pro mille, meidän 
omaisuusveromme nykyisin kohotessa jo 
8 :aan pro mille-en. Hollannissa on kor
kein omaisuusvero 6 pro mille, Itäval
lassa 3 pro mille, Unkarissa 6 pro mille. 
Ruotsissa, jossa se on järjestetty jonkun 
verran toisille perusteille, on se myös al
haisempi kuin meillä. Tunnetuimmi<>ta si
vistysmaista minun tietääkseni ainoastaan 
Tanska ja Norja ovat sellaisia, joissa 
omaisuusvC'ro faktillisesti on korkeampi, 

kuin nwillä nykyjään, mutta Tanskassa 
parastaikaa keskustellaan sen alentami
sesta ja Norjassa ovat olot todellakin muo
dostuneet sellaisiksi, että sieltä ei ole juuri 
syytä näissä asioissa lähteä oppia hake
maan. Sitäpaitsi omaisuusvero Norjassa 
on vain määräajaksi vahvistettu, siis tila
päisluontoinen vero. Vielä on huomaN:.ava, 
että useissa niissäkin maiss·a, joissa omai
su:u,'lvero on käytännössä, tämä vero joko 
ei lainkaan koske· osakeyhtiöitä tai koskee 
niitä melkoista lievemmin kuin yksityis
henkilöitä. 

Mitä meidän omaisuusvemomme tulee, 
niin 1924 vuoden tilaston mukaan se ja
kaantuu suunnilleen niin, että noin 1/ 4 :n 
snoritta vat siitä. yksityishenkilöt ja 3 f 4 osa
keyhtiöt. Hallitus on arvioinut omaisuus
veron tuoton kaikkiaan noin 200 miljoo
naksi, ja minä luulen, että arvio ei sellai
senaan ole liian kOJ'kea. Jos suhde pysyisi 
samana, kun 1924, tulisivat siis yksityiset 
~enkilöt tästä suorittamaan noin 50 mil
joonaa ja taloudelliset yhtymät, pääas:ial
lisesti osakeyhtiöt noin 150 miljoonaa. 
Yksityisten suoritettavaa omaisuusveroa 
maksoi vuonna 1924 maassa kaikkiaan 
163,000 henkilöä. NäiMä oli 88 % maa
seudulla ja maanviljelijäin luokkaan kuu
luvia noin 123,000. Yksilöä k·ohdin näissä 
luokissa tämä vero ei tosin kovin paljon 
merkitse, mutta minä luulen ~sittenkin, että 
nämä henkilöt, joiden pääoma. on heidän 
tuotantovälineissään, eivät tule kovinkaan 
Hoisiksi tällaisesta veron koroituksesta, 
varsinkin kun heitä varmaan on vaikea 
saada uskomaan, että veron koroitus mil
lään tavalla olisi valtiotaloudelle välWi
mättömän tarpeen vaatima. 

Osakeyhtiöiden verotUJks.esta ja erityi
sesti omaisuusveron vaikutuks~sta niiden 
kokonaisverotukseen oli minulla jo tilai
suus esittää numtamia huomautuksia bud
jetin lähetekeskutelussa. :Minun sallitta
nee vielä muutamalla sanalla palata tähän 
puoleen asiassa. 

Jos me lähdemme 1924 vuoden omaisuus
ja tuloverotilast:osta, se tahtoo san"Oa, tilas
tost'a joka koskee 1!92.4 vuoden tulojen pe
rusteella suoritet,tuja, siis 1925 ja 19216 suo
rit·ettuja veroja - myöhempää tilastoa ei 
vali·tettavasti ole käJrte.ttävissä, -ja otamme 
e:sim. teollisuutta harjoittavat yhtiöt ja 
niistä •aluksi sellaiset, joiden nettoV'Oitto oli 
enintään 10 % yhtiön omista varoista, 
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niin ryhmä edustaa mainitun tilaston mu
kaan noin 60 % teollisuutta harjoittavien 
yhtiöiden koko:naismäärästä. Joo me näihin 
yhtiöihin nähden sovellamme hallituksen 
ehdottamaa 100 % :n koroitusta omaisuusve
roon, niin tulemme sellaiseen tulokseen, että 
niiden kokonaisverotus, tulo- ja. omaisuusve
rotus nimittäin olisi niiden kokonaistulosta 
tehnyt noin 38 % ja heidän veronalaisista tu
loistaan noin 70 %. Jos me otamme muuta
mia tärkeämpiä teollisuudenharjoittajain 
ryhmiä erikseen, esim. paperiteollisuuden, 
niin huomaamme, että tässä ryhmässä sel
laisia yh!tiiöitä, joiden voitto oli enintään 
10% omine varoille, oli 74%. Vero olisi 
noussut heidän kokonaistuloistaan 42 % :iin 
ja heidän veronalaisista tuloista,an 80 % :iin. 
Puuteollisuusryhmässä, jossa ,tähän ryh
mään kuuluu 60 % kaikista yhtiöistä, olisic 
vat vastaavat :IJrosenttiluvut olleet 47 ja 
90 %. Kun ·otetaan huomioon, että yhtiöi
hin sijoitettu omaisuus ja niissä ansaittu 
tulo vielä osakkeiden omistajien käsissä 
tulee uudestaan verotetuksi, on itsestään sel
vää, että tällaiset veroperspektiirvit eivät ole 
omiansa kiihoittamaan uusiiru yrityksiin 
ryhtymään eivätkä houkuti::telemaan pää
omaa niih.iin sijoitt,amaan. Vanhojen yh
tiöiden, jotka jo ovat toiminna:;sa, on tie
tysti pal,ko jatkaa toimintaansa\ kunnes 
joko ovat men>ettäneet vähitellen pääomansa 
ja senvuoksi pakotettuja lopettamaan toi
mintansa taikka onnistuvat siirtämään tä- 1 

män rasituksensa muiden kannettavaksi. ' 
Tälhinen siirtomahdollisuus ilmeisesti on 
jokseenkin helppo esim. rpan:kkiyhtiöille. 
Pankkiyhtiöille merkitsisi ehdotettu omai
suusveron koroitus noin 1'5-16 milj. mar
kan lisäverotusta. Koko niiden omaisuusc : 
vero nousisi ehlkä jonkun verran yli! 30 milj. 
markan. Tämä määrä on sellainen, että se 
merkitsee noin 0.2 % :n koroitusta näiden 
pankkien koko 1uoton annosta, ja luonnol
lista on, että ne yrittävät sii·r,tää tämän vero- 1 

tuksensa muiden yrittäjäin kannettavaksi, i 
jotka siten saavat niskoilleen; ei ainoastaan 1 

oman lisäven~nsa, vaan vielä tämän 0.2 % :n • 
tai todennäköisesti 1/4 % :n pyöristetyn ko- • 
roituksen korkomenoihinsa. Eräässä suur- 1 

panJrissa on laskettu, että hallituksen esityk- : 
sen vaikutus oli'>i 0.3 % pankin kokonais- · 
luoton annosta. Toiset yhtiöt, kotimaan 
:teollisuutta harjoittavat yhtiöt, voivat ken
ties jossakin tapauksessa nauttimans.a tulli
suojan. nojassa siirtää lisäveronsa suoraan ; 
kuluttajain kannettav-aksi, muutamat koet- : 

tavwt ehkä ansaita sen takaisin paranta
·malla organisationia:nsa pyrkimällä alen
truma.an tuotantokusta:nnuksiansa. Useim
mille tässä tarkoituksessa tietysti esiintyy 
ainoana mahdollisuutena joko alentaa palk
koja tai maksaa entistä väh~mmän tarvitse
·mistaan kotimaisista raaka-"aineista. Jos 
koetamme katsoa, kuinka palj·on tämä veron 
koroitus näissä suhteissa saattaisi vaikuttaa, 
niin voimme laskea esim., että kutomateolli
suudessa, jos otaksumme, että se nytkin suo
rittaisri saman IProsenttimäär'än koko omai
suusmäärästä, kuin se suoritti 1924, korotetun 
omaisuusveron kokonaismäärä vastaisi noin 
7-8 % sen suorittamista työpaikoista, 
ja ehdotettu :WO% :n koroitus merkitsisi siis 
lähes 4% tämän teollisuushaaran suoritta
mista palkoista.. Jokseenkin samaan. tu
lokseen tule;nnne, myöskin :paperiteollisuu
teen nähden. Eräiden tiEnpäätösnumeroi
den perusteella, jotka koskevat joukkoa. vien
tiyhtiöitä, joiden kokonaiseksportti tekee 
noin 600,000 vientiyksikköä, siis stand&rtia 
puutavaroita tai toruni·a selluloosaa tai pa
peria, ja jotka siis edustavat suunniUeen 
kolmatta osa.a maan· vientiteollisuudesta. 
voidaan laskea että omaisuusveron, koroitu.S 
merkitsisi noin 18 a 20 markkaa. jokaista 
vien:tiyksi~köä kohden. Riippuen yhtiöiden 
erilaisesta asemasta vaihtelee tä:mä melkoi
sesti, nousten eräissä sahayhtiöissä 28 mark
kaan, eräissä paperiyhtiöissä jopa aina 37 
ma-rkkaan vientiyksilkköä kohti.. Sahayh
tiöissä veron korotus keskimäärin vamaisi. 
aina. 8 pennin alennusta raaka-ainehinnassa 
metsässä Qlevaa kuutiojalkaa kohden, pape
ritehrtaissa se vastaisi jopa 4 markan hinnan 
alenmusta pa<peripuiden kuutiometri-ä koh
den. 

Kun kysymyk.-essä on trullaimen vero kuin 
omaisuusvero, joka menee riippumatta siitä, 
ansaitseeko yhtiö vai eikö, Olli luonnollista, 
että ne erityisesti tiillaisissa ta•pauksissa 
koettavat siirtää rasituksensa muiden kan
nettavaksi, ja että tulos, jolla PYl'itää.n suo
ranaisen verotuksen .ja välil1i&ell verotuksen 
keskinäisen suhteen parantamiseen, muodos
tuukin sellaiseksi, että tästäkin lopultakin 
tulee välillinen vero. Minä rohkenenkin 
edelleenkin olla sillä jo aikaisemmin täällä 
esittämrälläni kannalla, että jos tahdata.an 
oikeampaa suhdetta välillisen ja. välittömän 
verotuksen välillä aikaansa.ada, se on: par
haiten aika,ansawtavissa alentamalla yleistä 
vetorasitusta 'ja ;t.ällä kertaa erityisesti alen
tamalla tulliverotusta sen verran kuin sii-
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hen valtiotalouden kannalta on mahdolli
suuksia. Näin ollen minä .rohkenen su~:>Si
tella suurelle valiokunnalle valtiovarainva~ 
liukunn.an mietiwtöön liittämääni kolmatta 
vastalM1S'e!tta. 

Ed. J u n n i 1 a: Uskollisena ohjelmal
lensa on hallitus antanut eduskunnalle esi
tyksen erinäisten muutosten tekemisestä 
tulo- ja omaisuusverosta voimassaolevaan 
lakiin, joka hallituksen esitys valtiovarain
valiokunll<lSta palmmoona on nyt ed uskun
nassa ensi käsittelyssä. 

Hallituksen esitys tietää ensim1äkin ny
kyisin voimassa olevan tulo- ja omaisuus
verolain 13 § :n 1 momentin 4 kohd<1Ssa 
olevan oikeuden, ·että verotettava saa vä
hentää verotettavasta tulostaan puolet ve
rovuonna maksamastaan tulo- ja omai
suusverosta, kumoamista, ja siis tämän 
oikeutetun helpotuksen poist.amista. Niin 
ikään ehdotetaan nykyinen omaisuusvero 
koroitettavaksi 100 % :lla. Tuloveron alin 
raja ehdotetaan koroitettavaksi 6,000 mar
kasta 10,000 markkaan. Nämä hallituk
sen muutosehdotukset on valtiovarainva
liokunnan enemmistö täydellisesti ja ko
konaisuudessaan hyväksynyt. Tämä on 
herättänyt tavatonta huomiota veronmak
sajain piirissä ·kautta maan, eikä ihme
kään, sillä onhan välittömän verotuksen 
muodossa valtion kouraaminen yksityisten 
kukkaroon aina tuskallinen asia ja mitä 
syvemmälle se kouraaminen tapahtuu, sitä 
vastenmielisemmäksi se muuttuu. Se voi 
olla siedettävää vielä silloin, kun se ei 
häiritse taloudellisen elämän lakeja, mutta 
:silloin kun se kehitetään niin pitkälle, 
flttä se järkyttää yksityisten taloutta, la
maannuttaa teollisuus- tai liike-elämää, 
niin silloin välitön verotus on kulkenut 
ohi siedettävän rajav:iivansa. 

lVIitä n:rt ensinnälki11 tul·ee voimassaole
van tulo- ja omaisuusverolain 13 § :n 1 mo
mentin 4 kohdan myöntämään puolen 
maksetun veron vähentämiseen tuloista, 
perustelee hallitus sitä sillä, että se on ai
heuttanut huomattavan vähennyksen ve
ron tuloissa. Tämä vähennys voidaan las
kea noin 40 miljoonaksi mark:1ksi vuo
dessa. Tästä syystä sekä ottaen ;mo
mioon, että hyöty sanotusta oikeudesta 
koituu pääasiallisesti suurituloisille vero
velvollisillB, jota vastoin tämä oikBus var
sin vähän ·vaåkuttaa muiden, etenkin rpie-

nituloisten verotukseen, esitetään edellä
mainittu lain kohta knmottavaksi. 

,Tåmä nyt on o1kein ajto marxilainen 
peruste, joka toisin sanoen ilmuluu: Keitä 
vaivattomasti on otettavissa, siltä otetaan, 
että kaikki tässä yhteiskunnassa olisivat 
samanmittaisia. Siis laillistettua omaisuu
den tasajakoa, johon hallitus intohimoi
sesti 'pyrkii. l\finun käsitykseni mukaan 
kyseenalainen voimassaoleva veronhuo
jennus on kaikille vera-objekteille yhtä 
·Oikeudenmukainen. Jolta vähän menee 
veroa, sille tuntuu pienikin huojennus ja 
on se sille yhtä arvokas kuin suurempi 
huojennus sille, jonka verorasitus on suu
ri. Yleinen oikeudentunto ei meillä jaksq, 
käsittää sitä, ettei menoa ole se, jonka 
täytyy verona maksaa ulos eikä kuiten
kaan sitä saa tuloista vähentää. 

Omaisuuteen kohdistuvan veron sanoo 
hallitus meillä· olevan sangen alhaisen ja 
ehdottaa sen siis kaksinnetta vaksi ilmoit
taen tämän olevan hyvin puolustettavissa. 
Tätä puolustusta ei kuitenkaan peruste
luista mistään löydä, jos nyt ei siksi ota 
sitä, ·että hallitus ilmoittaa omaisuusarvo
jen meillä huomattavasti kohonneen. Onko 
tämä viittaus siihen, että kun tämän vuo
den kuluessa on alennettujen leimamaksu
jen houkuttelemana saatu osakeyhtiömme 
'korottamaan osakepääomansa, niin nyt so
pii heti iskeä, iskeä niin että se tuntuu. 
Omaisuusvero tosin on meillä verrattain 
lievä pienistä, jopa keskinkertaisistakin 
omaisuuksista, mutta hyvinkin raskas suu
rista omaisuuksista. Osakeyhtiömme, ku
ten yksityiset pankit ja suurempaa teolli
suutta harjoittavat osakeyhtiöt, tarvitse
vat menestyäkseen suhteellisesti suuria 
pääomia ja näitä kohtaan, veroasteikon 
ollessa sellainen kuin se tulo- .ia omaisuus
verolaissa on, on tämä omaisulllweron kak
sintaminen suunnattu isknksi1 joka :pitäi
si tehota. Sen vaikutus kieltämättä tu
leekin olemaan !hyvin tuhoinen, mutta syytä 
on kysyä, kenen hyödyksi. T.yhytnäköi
nen on se hallitusmies, joka luulee tästä 
olevan valtiolle muuta kuin hetkellisen 
hyödyn, ottama,tta ollenkaan huomioon, 
minkä vaurio~1 se tekee yhteiskunnalle. 
Jos nyt esimerkkinä ottaisin suuret saha
teollisuusyhtiömme, jotka menestyksellisen 
liikkeensä ylläpitämiseksi tarvitsevat mo
nien kymmenien miljoonien osakepää
oman, näitä kohtaa omaisnusv.:ron ka1rsin-
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taminf'n sangen ankarasti, pieniä paikalli
sia sahalaitoksia taas verrattain lievästi, 
jotka siinä suhteessa tulevat siis suosi
tumpaan asemaan. Kysy~i sopii, kumpi 
näistä on raaka-aineen hankkijan kannalta 
edullisempi, suuri, voimakas yhtiökö vai 
pieni puutteellisesti varustettu, huonosti 
rahoittava y;ksityinen tai paikallinen 
yhtymäkö? Saman kysymyksen voi tehdä 
työvä:estönkin kannalta, sillä suuret, hyvin 
hoidetut teollisuuslaitokset aina hoitavat 
työväestönsä pa1~mmi.n ja vakiintuneem
missa oloissa kuin pienet elämästä ja kuo- i 
lemasta kamppailevat yritykset. Kansan- · 
taloudenkaan kannalta eivät suur.ct teol
lisuusyhtymät pitäisi olla viel'oksuttavia, 
päinvastoin kaiken edistämisen ja kehittä
misen arvoisia. 

Omaisuusvero hallituksen ehdotuksen 
mukaan on vasta huomattavampi sitten 
kun omaisuus nousee 600.000 :een mark
kaan, nimittäin 4 % , omaisuudesta, 
1,500,000 markan omaisuudesta 8,s% ja i 
7,800,000 markan omaisuudesta 16 % j.n.e. 

Tämä nyt tosin ei anna oikeaa kuvaa 
omaisuusveron rasituksesta, sillä sitä on 
samalla verrattava prosenteissa sen omai
suuden tuottamaan tuloon ja laskettava, 
mikä tällaisen tulon todellinen vero on. 
Sillä tuloista on omaisuusverokin makset
tava, .eikä suinkaan omaisuuden verolla 
ole tarkoitettu vi:ihentää pääomaa. 10 mil
joonan markan pääomavero tietää tilaston 
mukaan jo 19 % :n lisäveroa vuotuisista 
tuloista ja. 18 mi]ijoomm markan ipaa
oma 28,G % lisäveroa vuotuisi,sta tuloista. 
Kun tähän lisätään tulovero edel
lisessä luokassa 12 ja jälkimäisessä 20 %, 
tietää se näissä tulo- ja omaismmluokissa, 
edellisessii 31 % ja jälkimäi,sessä 48,6 % 
veroa vuotuisista tuloista. Kun tähän lisä
tään verot kunnalle, kirkolle y. m., tietää 
se jo melkein kaiken tulon riistämistä 
yhteiskunnalle. Jos tämäntapainen pää
oman ve:rotus olisi suunnattuna yksityi
siin pää·oman omistajiin, jotka pääomanan
sa eivät harjoita mitään liikettä tai teol
lisuutta, voisi sitä vielä käsittää jonkin
laisena rangaistustoimenpit0enä, mutta 
kun se on suunnattu liike- ja teollisuus
yhtymiin, jGtka yhteiskuntatalouden kan
nalta ovat välttämättömiä. on se toimen
pide, jonka seuraukset tä.yt;yy olla tu
hoisat ennemmin tai myöhemmdn. Niille, 
jotka tämänta]mista valtiotalouden hoitoa 

harrastavat, täytyy huudahtaa vanhalla 
suomalaisella sananlaskulla: ,Parempi on 
lehmä lypsää kuin tappaa". 

Kun hallitus tulo- ja omaisuusveroes~
tyksessään näin on löytänyt verontuottoa 
lisää noin 140 miJjoon.aa markikaa, pää
asiassa maamme suurimmilt.a teollisuus- ja 
liik~yhtymiltä, tekee se viimeis·eksi ehdo
tuksen verotettava;n tulion aliradan koroit
tamisesta 6,000 markasta 10,000 :een lllilrk
lman, vapauttaen t.ärten nykyiis:istä vero
vel'Volli.sista 54.5 %- Ve.Dontuot.to tosin 
laskisi tämä:n kautta ainoastaan noin. 12 
mi:ljoonalla markalla. Kun verontuotto ny
kyisen asteikon alira,joilla on näin pieni, 
on usein huomailltettu ja siihen hallituskin 
penl&te1uissaan viittaa, i:lirihen myös edeJli
nen qmhu:ja vii·ttasi, ettei verontuotto ali
rajoilla tuota verollepanokustannuksia. 
Niin hullusti nyt kuite.nkaan ei affia.nlaita 
ole. Kun tulo- j,a omaisuusveron vuotui
set kustannukset ovat 8,201,433 marl\!ka,a, ja 
verotettujen luku on 633,,627, tietää se jo
!kais~n vemtetun oswlle verotnskrm'ltam;nu:k
sia 12 markkaa 87 penniä. .Jo.s nyt alira
jalta poi::.·tet:taisiin ,puolet koko v~erotettu
jen lukumäärästä aleni:s1vat verotuskustan
nukset tuskin nelj!ånne1lä. osalla nykyioos
tään. Joka.inen kä.yt:ärunöllisessä verotus
työssä mukana ollut tietää, että suurimman 
työn ja v.a,ikcuden tuottaa verotusla,uta!kun
nille juuri suurempituloisten vel'Otus. Niit
ten veroilmoitukseen aina sisältyy erinäeisiä 
asi~JJkirjoja., joista selvyyden otta.min~m, tar
kastaminen j,a vertaaminen useinkin vie 
verotuslmltwkunnilta aikaa päiväkausia. 
Jos aliraja koroitettaisiin ehdotettuun mää
rään, tekisi se verotuslautakuntien liikku
misnaljan paljon ahtaamma:ksi hellittä\rissä 
ta paulrnissa järjestää ve.ro v.erot.etta:va-n 
maksukyvyn mukaiseksi. Parempi olisi nos
taa sallittuja verovähennyksiä esim. per
heellisyyden johdosta kuin automaatti&esti 
koroittaa Wl,in alirajaa. 24 markan vuotui
nen valtionvero huonoimmaHekaan perheet
tömäl:le työmiehelle ei totisesti ole milkään 
ylivoimainen rasi,tus. Tietäähän se vain 
yhden talvisen työpäivän pa,~kkaa. va.ltion 
hyvitksri, valtion, joka hänelle t.ilkaJU kan
salaisoikeudet, v,a;pauden ja tlyörauilmn. Se 
olisi vain pieni vuotuinen jäsenmaksu kuu
lumisesta tähän yhteiskuntaa11 ja sen suo
miin oikeuksiin. Asteikon n<JSitamisen 
kautta nykyisten verovelvollisten näin suuri 
vapa.uttamine<n höllentäisi vain yksilön si-
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teitä tähän ylltei:>'kunta.an ja vaikuttaisi 
epämora.alise..<lti henkilöihin, jotka kyllä 
ovat va:llllliit nauttimaan kaikkia yhteis
kunnan sUJOmia. etuja~ murtta eivä.t muitten 
kansalaisten kanssa ole vel,voitet:tuja osal
taan kyikynsä mllika~aal kamltam:aan sen a,i
heuttamaa. rasitusta. 

Ka.tseli.>pa tätä. ltalEtuksen esitystä miltä 
porvarilliselta nå,köka:nnailta hy-vänsä ei voi 
tulla muuhun tulokseen kmn että se on 
Joohtuuton ja nykyisi~n olerviin oloihin täy
dellisesti epämmisturmt. 

Minä siis toivon, että suuri valiokunta 
ensimmäisen vastalauseen mukaisesti hyl
.kä.ä halJit.uksen esity~ksen j 1a valtiovarain
vaJ<iolrnnn:an mfretinnoo. 

Ed.. A s: i k a i ne 11 : Jo lähetekeskustelun 
yhteydessä kiinnitin huomiota n,iihin seik
koihin, jotka olisi .huo'llliioon otettava kysy
myksessä olevaa tulo- jo omaisuusverola•kia 
muutettaessa. Nämä l'a1k>~~n kipeästi ka.iva
tut muutdlffie:t, lllim. verOIV'apaan minimin 
koroittaminen korkeaimm1alksi kuin !hallitus 
ehdottaa ja tu1oveJ:101asteikon kohottaminen 
suurten tulojen l·uhdalla. ovat niin vä.lttä
mättömtät., et,tä sen vaatimuksen ei pitäisi 
kaiku:a kuuroille korv:blle. Onhan tässä 
maassa 1924 vuoden tilaston :perusteella 
noin 470,000 sellaista. ·valtion tuloveron 
maksajrua, joitten tulot ovat alle 15,000 mar
k.an. ja: 'jotka. välmistinä veroi111a joutuv·at, 
maksamaan tästä niu.kasta tulostaa.n suhteel
lisesti noin 10--16 kertaa. eJiemllllån kuin 
100,000 markaJl tuloosaaja jpuihumatt.a.ka.a,n 
suurien tulojen saa1jista, jotka suorittamt 
väli.Uistä veroa a;1noasta.an. murto-osan tu
loistaan. Näin ollen .ellei suurimmalta 
osaLta kansaa taihdota riistää elämisen mah
dollisull!ksia, olisi tässä. laJissa. tehtävä vä
hintään ne muutokset, jotJka. esitetään vaJ
tionvarainv~:i<Oih."1.mnan mietintöön liit.etyss-ä 
toisessa. vastala,usees:sa. 

Kun ta.rkast:aa. haHitwksen esitystä, joka 
mainitussa kysym;yksessä on sama kuin vaJ
tiova,!1aim'a1iokunnan mietintö, kiinnittää 
€Sityksen 'Perusteluissa. eräs paiikka 'huo
miota., .].a tähän perusteluun viitaten ka.tson 
sitä:kin. suuremman syyn olevan sillä eihdo
tuksella, että verovaipaan t.ulon ra)ja:a koroi
teta.an eikä jätetä :ni~n allhaiseksi kuin hal
litus ja v.aJ.tiovarainvaliokunta elldottaa. 

MaJini,ttu paikk!a OOlliiltuksen esityksen 
pernstelui&<m kuuluu: ,Vii.mcl!:si valmistu
J:loOOll, vuodelta 1924 suoritettua tulo- ja 

omaisuusveroa koskevan tilaston mukaan 
kuului tuloluokkaan 6;000-9,900 mark
kaan kaiik!ki·aam. 333,513 yhityimä henkilöä 
eli 54.r; % tulosta vcrot.cttujen henkilöiden 
koko m~ärästä, ja heidän. suor1t.ettarvakseen 
määrätty tuloYero J1,0USi 11,829,716 mark
ka.a,n. Otaksuttava.a kuitenh"'in on, että esi
tetty muutos, kuten samanlainen vuonna 
1924 :päätetty muutos, tulee vailmttamaan 
sen että osalla alimpaan tul:oluokkaan kuu
luvista, arvi'Oida.an olevan siksi suuret tulot, 
että he edeHeenkin joutuisivat w1roa mak
samaan.'' 

Erun1mkuin täysin J'llimärtitä hallitukoon 
perustelujen tal'llmituks.en täytyy tehdä 
·pieni killtsa:us siihen vaikutukseen, minkä 
vuoden 1924 tu1ov:erolwin muuil:os sali ai
kaan. Silloisen muutoksen kautta, kun 
veNwap.a:a tuloraja. nostettiin 3,000 :Sita. 
6,000 ma.nkkaan, piti ti:laston muka.an 
·päästä. Yerovapwaksi 250,000 pienen tulbn 
sa.ajaa, mutta seumaNa. verotus osoitti että 
va;paa,ffisi ei pää~yt,kään kuin 20 % tästä 
mää,rästä. Käytäntö siis osoitti, ett:ä niit
ten 200,000 pientuloi...<ll(lu, joitten piti va.pau
tua t.äst~ä v.e.root.a, vero p-äinv'astoin nousi 
1jopa 140 % Ma. Verotusla.utakun;nat yk.'>in
k€rt.aåsesti arvioivat ell'tisen 3,000 markan 
tulon ,sjij!asta 6,000 maa~kka,a. Tämä ,vero
uudistus'' ei sul!nika.an .tehnyt lb•vea valtion 
tuloissa, :päinvastoin lisäsi vaation tuloja 
noiru 3 mildoonall<a. markalla näitten vero
vapaaksi .wjarteltujen kustannuksella. Pe
ruste1uist.aa!l1 päättäen 0!11 hal.Iit~ ollut tie
toinen siitä, että verov"!R,pa~a,n t,uJominimin 
jätt.äminen niin alha.ane, kuin mitä nyt val
tiovarainva,lioknnnan !h.yWiJksymä on, joh
taa samanlaiseen .tilaJlteeseen kuin 1924 
vuoden muutos. Sam:oin. olisi h,aJlituksen 
pitä,nyt. olla. m:y&; tietoinen siitä, että ni•in 
vähän lroroit-et.tua veroV!apaa:n. tulon rajaa 
voi seurata :pal:jon tuihoisa.mma.t seuraukset 
•pientulo.isi.in na!hden kuin vuoden 19.24 lain 
muut.ok:sesta. Joo nyt entisiä kokemuksia 
silm.äilläpitäen voisimme ,a;jaJtella, tästä hal
lituksen suunn:itoolemista 333,1513 verovel
vollisesta v&pautuvan 30 %, joka nähdäk
seni on todell'n.äiköis.tä., niin m[tä tämä tulisi 

· vaikuttamaa111 niihin. 70 % ~iin, eli 233,460 
piellJi.tuloisoon ve:rotettavla.llln nähden? Sen
sija.an kuin h1allit.us a.rvel'ee verojen vähe
nevän noin 12 mi.lj. martka.lla., ne ,päinvas
toin nousevat 4 1

/ 2 m,iLj. mal'lkalla entises
tään, ja ta:as tämä trupahtuu näiden va
pa.ill).si .a:jateltujen pient.uloisten ku.'lt.annlllk-



910 Perja11taina 25 p. marrMlkuuta 1927. 

se1la. Kun minä siis näen, että toimeen- i 

tulomin1min ·jättäminen nii11 al:haiSBksi \ 
johtaa taas päinvaS~taiseen turokseoo kuin · 
vooävara:istel11 pientuloi:sten oikeudet tässä 
maassa vaativat, emme ole voineet yhtyä 
valtiova.rainvaliokl1llnaSSia hallituksen esi
tykseen, va.an vasta1auseessamme ehdotam
me, että raj,a nootettaisiin siksi korkealle 
15,000 msi, etteivät ,-erotuslautakunna.t voisi 
pienituloiffia tulkita veronala~siks.i. Edellä 
mainitsemistruni muutoksista seuraisi, että 
tuloverosta vapautuisi 1924 vuoden tilaston 
perusteella 477,788 vähäva.raista pientu
loista veronmaksad•aa sekä verontuotto 
näistä påenenisi yhtee-nsä 32. s miljoonalla 
markalla. 

~Iitä tulee sitten sii!hen ehdotukseemme, 
joka koskee tuloast.eikon muuttami~ta suu
rille tuloille raskaammaksi, on, sen määrän
nyt käsite ,verot maksuh.""YV'J'Th mukaan". 
V eroasteiikikoa la.rutiessamme on: tämä pe
riaate otettu verm:ttain tarkoin huomioon. 
Samana kun sen mukaan alle 15,000 tulo
jen saajat vapautuvat kokonaan veTosta, 
samalla siinä eihdotetaan verohuoJennuks~a
pienempien keskitulojen saajille. Niinpä 
15,000 ja 7!5,000 tulojen välillä tekisivät 
nämä väh·ennykset yhtoonsä 35 milj. mark-· 
Jma. Nämä pienten keSJkitulojen saajat lu
keutuvat 1paremmin palkattuun työväes
töön, . pi:kkuvirkami~histöön sekä pikkuta
lon,poikaistoon, jotka- saavat tulonsa suora
naisesta työstä. Kun he sitäpaitsi joutu
vat huomattavasti suorittamaan V'äliUisiä 
veroja, on siis oikeudenmukaista myös näi
den saada verohuojennusta välittö:n'iien ve
rojen suoritta,måsesta-. Toiseksi muuttuu 
verotussuhde, kun siirrymme katselemaan 
suuria tuloja. Mitä tulee niiden suurten 
tulojen kokoamiseen, niin. siinä ova.t kei
not monenlaiset. Puhumaittakaan pahaa 
pääomien. ka.sa,amåsesta ja niis,tä keinoista, 
millä n~itä ke:vätään, en malta olla tuo
matta •eräitä esimerkkejä, miten helpolla 
tavalla suuria tuloja hankitaan. 

Kun tarkastaa arvopaperipörssin tilastoa 
tämän kuun 12 päivältä, nähdään siinä 
kuinka suunnattomasti ansiotonta tuloa k; 
koontuu eräille osakkeenomistajille ja näillä 
keinottelijoille. Sanotun päivän tilastosta 
nähdään, miten tämän maan suurimman 
puuvillatehtaan Finlaysonin osakkeilla tie
n~il.la-an. ~ainitun tehtaan pääoma on 30 
~1ljoonaa Jaettuna 4800 osakkeeseen, niroei
hsarvo 6,250 markkaa. Mainittujen osak-

keiden arvot olivat tämän vuoden alussa 
pörssissä 26,100 markkaa, mutta myöhem
min ilmoitetun vuosivoiton julkitultua ja 
eräistä muista visseistä syistä kohosivat 
mainitut osakkeet 58,000 markkaan. Jos 
laskemme mitä tämä yhden yhtiön osakkei
den arvonnousu tietää, saamme tulot jotka 
ovat 153 milj. markkaa yhden vuoden ~ikana. 
Sokeritrustin osakkeissa tämä nousu tietää 
tämän vuoden aikana lopulleen 100 milj. 
markkaa. Tampereen Pellavatehta-an osake
yhtiön osa-kkeilla on kuluva-n vuoden aikana 
saatu ansiotonta tuloa noin 110 milj. mark
kaa. Puhumattakaan sadoista muista teOl
lisuusyhtiöistä sekä pankeista, joiden osak
~eista pörssitilaston mukaan on lyöty mynt
tiä samassa suhteessa kuin edellämainituista 
teollisuusosakkeista. Voitaneen väittää 
että kysymyksessäoleva osakkeiden nous~ 
ei ole suoranaista tuloa, mutta pörssikaup
paan nähden se täytyy laskea tuloksi, koska 
se mainitussa tilastossakin voitoksi maini
ta!ln, ja voitto on nähdäkseni sitä helpoim
mm saatua tuloa. Yleissilmäys näihin 
pörssitilastoihin antaa ,selvän kuvan niistä 
äärettömän suurista tuloista, mitä tämän 
maan kapitalistit saa-listavat. Kun talou
dellinen tilanne kapitalistipiireissä on täl
lainen, on paikallaan, että näistä tuloista 
otetaan vähän runsaammin kuin tähän asti 
yhteiskunnallisten menojen peittä.miseen. 
Vaikka mielestäni suuret, helposti saadut 
tulot olisi verotettava erittäin ankarasti 
olemme kuitenkin tyytyneet valiokunnass; 
ehdottamaan korkeimmaksi veroksi 50 %. 
Tämä suuriin kapitalistisiin tuloihin koh
distuva raskaa;mpi verotus ei tulisi olemaan 
sen mukaan suinkaan kohtuuton, sillä 1924 
vuoden tilastoon perustuviin tietoihin no
jaten, kun ottaa huomioon edellä mainitse
mani vähennykset pienten tulojen kohdalla 
tietäisi se noin 150 milj. markan nettotulo~ 
siihen määrään, miksi valiokunta on maini
tut tulot arvioinut. Edellä lausutulla pe
rusteella olisi syytä kiinnittää edelläolevaan 
asiaan enemmän huomiota ja tehdä täysi 
käännös verotusasiain järjest.elyssä. 

Ed. Nrukk.anen: Siitähuolima-tta etti~ 
tulo- ja omaisuusverolaki vasta vaja~n 3 
vuotta takaisin päin jokseenkin perusteelli
sesti uusittiin ja siitä huolimatta, että lähi
aikoina todennäköisesti hallituksen asettama 
komitea tulee antamaan selvityksen siitä, 
mitä muutoksia tulliverotuksessa olisi ai-

• 
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kaansaatava, kiiruhti nykyinen hallitus, 
edes asiaa mitenkään perusteellisemmin pe
xustelematta ehdottamaan tulo- ja omaisuus
verolakiin sekä tulliverotukseen sangen huo
mattavia muutoksia. Samoin kiirehti se 
asiaa edes lähemmin perustelematta ja il
man että asianomainen ammattivirasto oli 
ehtinyt antaa asiasta edes lausuntoa, ehdot
tamaan, että rautateiden kuljetusmaksuja 
kohotettaisiin 20 % :lla, maksuja, jotka ne
kin oli järjestetty kokonaan uudelleen va
jaan 3 vuotta takaisin päin. Samalla eh
dotti myös hallitus, että tupakkaveroa lisät
täisiin n. 30 % :lla ja tulitikkuvero ja ma
keisvero lakkautettaisiin. 

Valtiovarainvaliokunnnan tätä asiaa kos
kevasta, sekä tulo- ja menoarviota koske
vasta mietinnöstä me huomaamme, että va
liokunta, kuten saattoikin edellyttää, on 
pääkohdissaan hylännyt hallituksen tulli
tariffiin ehdottamat muutokset. Rautatei
den kuljetusmaksuje:n koroittamise.hdotuk
sen on valiokunta hylännyt kokonaan, sa
moin hylännyt ehdotukset muutoksista tu
pakka-, tulli- ja makeisveroon n~hden. 
Mutta siihen sijaan hyväksynyt yhden 
osan hallituksen verotusohjelmasta, nimit
täin ehdotukset tulo- ja omaisuusverolain 
muuttamisesta. 

Muutokset, jotka hallitus esitti äsken uu
distettuun tulo- ja omaisuusverolakiin ja 
jotka valiokunta ehdottaa hyväksyttäviksi, 
tietävät, kuten täällä on huomautettu, että 
tuloveron raja koroitettaisiin, veronmaksa
jilta poistettaisiin oikeus vähentää verotet
tavasta tulosta edellisen vuoden veroja ja 
että omaisuusvero koroitettaisiin 100 % :lla. 
Nämä muutokset tietävät asiallisesti sitä, 
että pientuloiset, etupäässä palkan nautti
jat vapautettaisiin kokonaan tämän veron 
maJksamisesta ja että keski- ja suurtuloisilta 
ja niistä etupäässä niiltä, joilla on omai
suutta, otettaisiin tulo- ja omaisuusveroa n. 
140 miljoonaa enemmän kuin nykyjään. 

Ottamalla huomioon, että hallituksen eh
dottamat ja valiokunnan nyt hyväksyttä
viksi .ehdottamat muutokset esillä olevaan 
lakiin ovat, kuten täällä ed. Ryti huo
mautti, ai>"an summittaisia ja koskien tätä 
verotusta vain sen eräiltä osilta, ilman että 
on tehty mitään laskelmia siitä, mitä nämä 
muutokset vaikuttaisivat veronmaksajien 
jatkuvaan veronmaksukykyyn ja että näi
den muutosten johdosta voi siis nrotus 
eräissä suhteissa kohdata maksajaa epäoi
keudenmukaisesti, tuntuu siltä kuin näin 

suoralta kädeltä e1 voitaisi mennä näitä 
muutosehdotuksia tulo- ja omaisuusverola
kiin hyväksymään. 

Käsittääkseni olisi maan talouselämälle 
erittäin tärkeätä, että verotuksessa ei aina
kaan ilman asian vaatimaa tarpeellista sel
vitystä tehtäisi näin äkkinäisiä ja syvälle 
käypiä muutoksia siitäkään huolimatta, että 
itse näiden muutosten oikeudenmukaisuu
teen nähden oltaisiin millä kannalla ta
hansa. Minun käsittääkseni ainoastaan pa
kottava valtion rahataloudellinen tilanne 
voi johtaa siihen, että täytyy tällä tavalla 
ryhtyä verotuslakeja muuttelemaan. 

1Minä olen tiedustellut eräiltä valtiova
rainvaliokunnan jäseniltä, mitkä ovat olleet 
ne syyt, jotka heidät ovat saaneet tällä ker
taa hyväksymään •tälLaisia syvälle. käy:piä 
muutoksia tulo- ja omaisuusverolakiin, ja 
saanut heiltä seuraavan vastauksen. He ovat 
vastanneet, että koska nykyinen hallitusyh
tymä on pienentänyt eräitä verotulleja niin 
paljon, että sen kautta tullitulot pienenevät 
noin 120 milj. markalla, olisi ensi vuoden 
budjettiin, jos tulo- ja omaisuusverotusta ei 
olisi ryhdytty ehdotetuna tavalla koroitta
maan, syntynyt pyörein luvuin 200 milj. 
markan aukko, ja että he tämän takia ovat 
olleet pakotetut, joskin epäillen, menemään 
näin radikaaliseen muutosehdotukseen tulo
ja omaisuusverolaissa. 

Ottwmalla huomioon, että vaikka tulo- ja 
omaisuusveroa koroitettaisiinkin sillä ta
valla kuin tässä on ehdotettu, nimittäin 
noin 130 miLi. markalla, siitä huolimatta 
syntyy budjettiin 67,2 milj. markan vajaus. 
Ja ottamalla lisäksi huomioon, että toden
näköisesti budjetin menopuolta ei täällä 
eduskuntakäsittelyssäkään kyetä nykyises
tään pienentämään ja että hallitus siis kai
ken todennäköisyyden mukaan väl'ttämättä: 
tarvitsee ensi vuoden menojen suorittami
seen ainakin budjetissa lasketut tulot 
4,151,5 milj. markkaa, täytyy myöntää 
asiaa tässä valossa ajatellessa, että valtio
varainvalio;kunnan jäsent·en menettelyä! 
tässä arvosteltaessa siitä ei voi käyttää ko
vin ankaria sanoja. Sillä minun nähdäk
seni varsinkin valtiovarainvaliokunnan jäse
nille, niinkuin käsittääkseni kaikille vas
tuuntuntoisille edustajille, täytyy olla sel
vää, että koska pääomasäästöä viime vuo
sien aikana huomattavassa määrin on kulu
tettu - sitä ei oikef!staan ole enää jäle llä 
muuta kuin suunnillleen ne määrät, mitkä 
ovat sidotut valtion varastoihin y. m. sellai-
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siin paikkoihin- niin jost.a.kin täytyy ottaa 
11yt kysymyksessä olevat 120-130 milj. 
markkaa. Ne on otettava joko niin, että 
n. s. verotnllit, joita ehdotetaan nyt alen
nettaviksi, pysytetään pääasiassa entisel
lään, taikka siten että tulo- ja omaisuus
veroa, pääasiassa juuri omaisuuden vero
tusta, vastaavalla summalla koroitetaan. 

Kuten minä alussa jo huomautin, niin 
minä olisin puolestani sitä mieltä, joskin 
minä myönnän, että tulli-, samoinkuin tulo
ja omaisuusverotuksessakin on meillä tar
kistamisen varaa, että näillä valmisteluilla 
ja asian tässä vaiheessa, ei olisi syytä mennä 
siihen, ettli., näin vain suoralta kädeltä tul
lituloja vähennetään 130 milj. markalla ja 
vastaava summa otetaan etupäässä, omai
suusverotusta koroittamalla. Ja minä toi
von, että suuressa valiokunnassa kaikki ne 
ainekset, jotka ottavat nämä, asiat riittä
vän vakavalta kannalta, harkitsisivat tätä 
asiaa vielä tästä näkökulmasta katsoen. 

VaHiovarainministeri R yö mä: Ed. Ry
din lausunto on antanut minulle aiheen pyy
tää asi:assa puheenrvuoron. , 1\'luuten en olisi 
siihen nimittäin ryhtynyt, koska: asia on saa~ 
nut sellaisen ratkaisun tässä alkuvajheessa, 
kuin hallitus on odottanut!kin. 

Ed. Ryti lausui ensiksikin huomautuksia 
son johdosta, että hallituksen esityksessä, on 
ehdotettu muutoksia ainoastaan kolmeen 
:kohta:an, vaikka muutosta kaipaavia kohtia 
oli siinä useitakin. Tämän huomautuksen 
johdosta v<'lstaan, että hallitus on ollut tie
toinen näistä puuttei&'ta ja on myös suun
nitellut niihin muutoksia. Mutta hallitus on 
jättänyt ehdotuksensa näistä muutoksista 
sen ve~oesityksen yhte~yteen, jota pal'lhail-
1aan n. s. Haatajarr komitean perusteella 
valmistellaan va1ltiovarainministeriössä. Täl
lä kertaa talousarv'i.on yMeydessä on hallitus 
t.ahtonut ot.taa vain va,rsinaiset finanssiel
listru merkitystä omaavat muutokset. Näistä 
on ka:ksi sellais·ta, jotka koroittaisivat veron
tuottoa, ja kolmas sellainen, että se sitä jonc 
kun verran a.Jent,aisi, mutta olisi omiaan hel
pottamaan Yerotuksen toimitusta ja alenta
maan sen kustannuksia,, joskaan ei juuri sa
mas&'t määrässä,, kuin alennus veroissa mer
kitsisi. 

Mitä omaisuusveron koroitukseen tulee, 
ol<en ed. Rydin kanssa yhtä mieltä siinä, 
ettei tämä suinkaan ole mikään ideaalinen 
verotusm.uoto, va:rsinkin mikäli on kysymys 
osakeyhtiöiden verotuksesta. Valtiovaraint. 

ministeriössä onkin ryhdytty suorittamaan 
laskelmia s01piviksi asteilwiksi erihisille. verO
tusryhmille. l\'lutta hallitus on tehnyt esi
tykseen sisälty.-än ehdo.tuksen:sa finanssieili
sista syistä kohottaakseen välittömäin vero
jen tuottoa: ja päinvastoin voidakseen bs
kea välillisten verojen tuottoa, koska vii
mek.simainitttu on suhteettoman korkea edel
liseen verrattuna. Ruotsiss;a esime,rkik.si on 
tulo- ja omaisuusveron tuotto korkeaJmpi 
kuin tullien tuotto. Bd. Ryrt:i pyrkii edel
leen pitämään tulo- ja omaisuusveron tuot
toa suhteellisen matalalla ja tullitulojen 
tuottoa korkealla tai ainakin korkeammalla, 
kuin hallitus on ehdottanut. Kun m. m. 
Haab11jan komitean veroesitybeen sisältyvät 
monet huomattavat veroteknilliset parnn
nuks~t on saatu aikaan sekä tu}O- ja omai
suusveron tlrotto nousemaan m. m. ansiotto
man arvonnousun tehokkaamman verotuk
sen, maa talouden tuoton tark'Elmmarn ar
vioimJin y. m. kautta, silloin voidaan vero
tuksessa. noudatta;a hienompia ja ta·rkempia 
verotusmuotaja. Ed. Rydilläkään ei näytä 
nykyisissä oloi&<;a olevan muuta panrtava,a 
hyljättäV'äksi ehdottamansa hallituksen esi
tyksen sijaan, kuin edelleen tullien korkeam
rnaUru pitämisen, siis välillisen tulliverotuk
sen. Ja tämä verotus sittenkin on mi·ele.s
täni kaikkein karkein yerotusmuoto. 

Ed. Rytikin ymmä.rtääkseni kannatti 
kahta muuta hallituksen esi.tykseen sisäUy
vääl mwutosehdotusta, jotenlm voin todeta, 
että olemme niissä yhtä mieltä. En ole muil
takaa.n tahoilta kuullut näitä vastaan mi
tään pätevää vastahuomautnsta, joten minä
kään en kuluta aikaa enempää niihin. 

Ed. Pennanen: Tämän lakiehdotuk
sen laatijat ja kan.nattajat ovat tahtoneet 
lisätä tulo- ja omaisuusveron tuottoa arviolta 
noin 130 miljoonalla macrkalla ja lisätä sitä 
siten, että tuon lisäyksen joutuisivat pää
asiallisesti maksama:an suuria pääiomia, om;a,a
vat ja suuria tuloja ansaitsevat yhtymät ja 
myöskin yksilöt. !Myönnettävä on, että nii
tähän tämä ehdotettu verolain muutos ensi 
kädessä ja, enimmälkseen koskee. Ja esityk
sen laatijain j.a kanna.tta1jain puolelta. va
kuutetaan, että tuotannollinen elämä, jota 
nuo suuremmat pääomat ja niitä vastaavat 
isommat !tulotkin tärkeältä, osaltaan edusta
vat, että tämä tuotannollinen elämä hyw'i.n 
jaksaa kantaa suunni:t'Cllnt veron lisäykset. 
.T<h'l tämä vakuuttelu pitäisikin paikkansa, 
jota min1i suuresti epäilen, niin joka 
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ta-pauksessa on erehdys luulla että me muut, 
vähempien verojen maksajat, emme näistä 
ehdotetuista koroituksista. mitään kärsisi. 
,Jos maan tuotannollinen toiminta näiden 
muutosehdotusten johdosta. heikentyy, niin 
vahinko kohdistuu kyllä koko kansaan. Jos 
taas tuotannollinen elämämme jotenkuten 
kestää raska.amman verotuksen, niin siinä
kin tapauksessa vyöryy osa ehkäpä tuntuva
kin osa tuo._<rta verotuksesta vähempituloisien 
ja pienempien omaisuuksien omistajain koh-
4aHe. Kun esimerkiksi puutavarakauppaa 
ja jalostamista harjoittava yhtymä tai yk
.sityinen joutuu suorittamaan tulo- ja omai
suusveroa 25 jopa 30 % voitostaan, niin ei 
ole epäilystä siitä, että metsänomistaja, vä
.liJ.äisenkin puumäärän myyjä, saa tasata 
toota veroa tavaransa hinnassa. Samoin on 
laita kaikkien yrittäjäin kauppaan laske
main kulutustavcarain ja tarvikkeiden 
kanssa. Ostaja saa tasata tuottajan suorit
tamaa veroa tavaran hinnassa. 

Se periaate, että suuremmista tuloista on 
.mahdollisuus suorittaa myöskin suurempi 
prosentti veroa, se on kyllä tulo·- ja omai
suusverolaissa toteutettu, samoin kuin se
kin periaate, että n. s. vakautetusta tulosta 
suoritetaan omaisuusv,eron muodossa suu
rempi vero. Mutta mielestäni on kumpai
nenkin periaate sovellettu jo voimassaole
V!åssa laissa niin pitkälle, että on yleiseltä
ltin kannalta asiaa katsoen enemmän kuin 
. epäilyttävää mennä vieläkin pitemmälle. 
Sellainen verotus, joka vaikuUaa heikentä
v.ästi tuotantoon, sehän kostaa itsensä. 

Omaisuusverosta on sa.nottu, että se muka 
en niin lievä, että sen kaksinkertaistutta
mista voidaan kohtuullisena puoltaa. Mutta 
minusta juuri kohtuussyyt vaativat ehdote
tun koroituksen hylkäämis,tä. Omaisuusve
rohan, kuten jo on t&äilä huomautettukin, 
lasketaan kyllä omai,guudesta., mutta aina
kin pysyvänä verona, joitakin poikkeusve
roja lukuunottamatta, se on suoritettava tu
loilla. Sillä eihän ole järjellistä ja tkuvalla 
verotuksella syödä pääomaa, joka useim
missa tapauksissa ei ole edes vapaina va
roina, va,an kiinteistöin:ä tai käyttövaroina 
palvelee tuotantoa ja on tulolähteenä. Kun 
v.ielä ottaa huomioon sen, että raja n. s. 
vakautetun tulon ja ansiotulon välillä ei ole 
-ensinkään selvästi vedettävissä ja kun ehdo
tettuja veronkorotuksia vertaa tuloon, jolla 
vero. olisi suoritettava, niin koroitusten vai
kutus on lievimmin san:oen arveluttava. 

Lakiehdotus pyrkiessään muovailemaan 
nykyisin voimassa olevaa. lakia, tekee sen 
käsitykseni mukaan epäonnistuneella ta
valla, varsinkin mitä omaisuusveron koroi
tukseen tulee. Ed. Ryti osoitti jo budjetin 
lähtetekeskustelussa, mi•tenkä jollekin suu
relle yhtiölle voipi veroprosentti tulosta 
rrousta suuresti aivan päinvastaise&<la suh
teessa tulon suuruuteen, .siis maksukykyyn 
nähden. Minä mainitsin tämän asian lähete
keskustelussa, että samanlaiseen takaperoi
suuteen johtaisi tämä ehdotettu laki yksi
tyistenkin verotuksessa. Mainitsen vain 
pari esimerkkiä. Jos omaisuus on 5 milj·oo
n.aa markkaa ja tulo siitä 500,000 ma·rkkaa, 
tekisi vero hallituksen esityksen mnkaan ny
kyisen 18.5 % :n asemasta 25.4 % maini
tusta tulosta. Mutta jos asianomaisen tulo 
olisi vain 360,000, olisi uusi vero 27.6 % tu
losta, siis huonommasta tulosta suurempi 
prosentti. Jos tulo alenisi edelleen 250,000 
markkaan, olisi uusi vero 31.s % tuosta tu
losta. Samoin j.os omaisuus on 3,600,000 
ja tulo siitä 10 % 360 000, olisi uusi vero 
22 % tuosta tulosta. Mutta jos tulo laskisi 
5 % :iin eli 180,000 markkaan, olisi uusi vero 
26% tulosta. Nämä pari esimerkkiä vain 
mainitakseni. Tietysti tällaiset eroavaisuu
det pienenevät pienemmissä tulo- ja omai'
suusluokissa, mutta esim. vie,lä 600,000 mar
kan omaisuudesta ja siitä lähtevästä tulosta 
voidaan esittää samanlaisia kuvaavia esi
merkkejä . 

Tämä koskettamani epäsuhde tulon suu
ruuden ja siitä verona suoritett.avan prosen'
tin välillä johtuu luonnollisesti siitä, että 
vaikkapa tulo väheneekin, omaisuudesta las
kettava vero pysyy kiinteästi samana, jol
lei omaisuuskin vähene tai laske arvossaan. 

Mitä sitten tulee siihen ehdotukseen, että 
poistettaisiin oikeus vähentää verotettavasta 
tulosta puolet maksetusta verosta, niin on 
sanottu täällä aikaisemmin, että tuo sa.Jlittu 
vähennys oli ilmeinen erehdys, se kun muka 
horjutti alkuperäistä verotussysh,-emiä, saat
taen sen antamaan toisenlaisia tuloksia kuin 
oli aikanaan ajateltu. Minä myönnän, että 
tulokset ovat olleet jossain määrin toisenlai
set, kuin oli aikanaan nykyisiä tulo- ja omai
suusveroasteikkoja laadittaessa suunniteltu, 
mutta tulokset eroavat alkuperäisistä asteik
koja laadittaessa ajatelluista siten, että niin 
tulo- kuin omaisuusveron asteikot oli laa
dittu olettamuksella, että koko maksettu 
vero vähennettäisiin. Kompromissi johti 
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sitten jo valtiovarainvaliokunnassa vain 
puolen maks-etun v-eron vähennykseen, mutta 
asteikko säilyi samana, joten siis vero tulee 
ja on nykyisin suurempi kuin asteikkoja laa
dittaessa oli suunniteltu. Jos nyt vielä pois
tettaisiin tuo puolenkin veron vähennys, 
veisi se yhä kauemmaksi siitä systeemistä, 
jolle asteikot ovat aikanaan ja alkujaan ra
kennetut. 

Pari sanaa sitten siitä n. s. eksistenssimi
nimistä, joka on ajateltu helpotuksena vä
hävaraisille ny:kyisille veronmaksajille. 

Mitä siihen ehdotuks-een tulee, n.iin sehän 
ei ole, niinkuin täällä on mainittu, rahalli
sesti varsin merkits-evä enemmän valtiolle 
kuin veronmaksajillekaan, varsinkaan jos, 
kuten ed. Ryti äskeisessä lausunnossaan ar
veli, tulisi kä:ymään niin, että verosta va
pautuvia ei olisikaan niin paljon kuin tä
hänastinen til·asto osoittaa. Mutta asialla 
on minun nähdäkseni jossain määrin peri
aatteellistakin merkitystä va.rsinkin senjäl
keen, kun henkiraha on poistettu ja tulo- ja 
omaisuusvero on siis ainoa välitön valtion 
vero. ·Minusta tämä:ki:n asia sietäisi lähem
pää harkintaa ja olisi parasta jättää se suun
niteltujen, tuonnempana toimeenpuutavien 
lainmuutosten yhteydessä harkittavaksi. 

Tässä esittålmieni nojalla on minun sanot
tava, että lakiehdotus ei ole parhaiten onnis
tunut eivätkä siinä ehdotetut veronkoroituk
set ole välttämättömän tar,peellisiakaan ja 
lisäksi ne mielestäni ylittävät kohtuutta. 
Nähdäkseni olisi paremminkin aihetta tar
kistaa nykyistä verotusmenetelmää ja ehkä 
sen yhteydessä ajatella mahdollisia lieven
nyksiäkin ja sitä•hän varten on, niinkuin 
hern valtiovarainministeri äsken m<Jinitsi, 
esitöitä jo olemassa ja jatketaan nii.tä par
haillaan. Minä näin ollen suositan lakiehdo
tuksen hylkäämistä ja voin samalla mainita, 
että kokoomuspuolueen eduskuntaryhmä yk
simielisenä on tähän lakiehdotukseen nähden 
kielteisenä kannalla. 

Ed. Serge l i us: Emedan jag finner 
det helt naturligt, att statsförslagets utgifts
sida först behandlas och sålunda i alla de
taljer klarlägges, innan riksdagen övergår 
till behandling av inkomstsidan, med vilken 
föreliggill' de ska ttelagsförsl a g samma T' hihl
ger, anhåller jag, herr talman, om bord
läggning av föreliggande ärende, oen hem
ställer tillika hos riksdagen, att ärend~:;t 
skulle läggas på ibordet till plenum efter 
en veeka. 

Ed. Ja c o b s s on: Åberopande de skäl, 
som av rdgsm. Sergelius här anförts, ooh 
under hänvisning till den praxis, som tidi
gare v.a.rit rådande, nämligen att utgi:ftssi
dan först handlagts av riksdagen, innan 
riksdagen skridit till behandling av till ut
giftssta ten anknutna skattelagsförsl.ag, ber 
jag att få understöda det av rdgsm. Ser
gelius gjorda förslaget. 

Puhemies: KoSJka kaksi edustajaa 1111 
pyytänyt asiaa pöydälle, niin jää se valtio
päiväjärjestyksen mukaisesti pöydälle. Pyy
dän seuraavia edustajia sentähden kohdista
maan lausuntonsa pöydällepyyntöön. 

Ed. lVIolin: Då jag hade för avsikt att 
yttva mig i sak, ber jag att under förha·nden
varande förhållanden få avstå frållt ordet. 

Ed. von F r en c k e 11: Jag avs.tär från 
att yttra mig i sak tills fl"ågan om bordlägg
ning avgjorts. 

Ed. V i r k k u n e n : Minä pyydän ehdot
taa, että asia pantaisiin pöydälle seuraavaan 
i.<ituntoon. Päinvastoin kuin mitä ed. Ja
cobsson täällä lausui, on viime aikoina ollut 
tapana, niinkuin tarpedlistakin on, että 
tulo- ja menoarvioon liittyvät lakiehdotuk
set käsitellään, niin pian kuin ne valiokun
nasta ovat saapuneet; minusta on ka.ikki syy 
menetellä tälläkin kertaa sillä tavalla. 

Ed. E s t l a n d e r: Jag understöder för 
min del rdgsm. Sergelius förslag. Jag fin~ 
ner det vara synnerligen betä.nkligt, om en 
sådan praxis fortsättes eller inslås att in
komsterna bestämmas, innan utgifterna äro 
bestämda; det vore att fulllromligt upphäva 
den sunda grunden för beskattningen. 

Ed. K u k k o n1 e n : Pyydän saada kannat
taa ed. Virkkusen tekemää ehdotusta. 

Keskustelu pöydällepanosta julisretaan 
pää ttyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun k'llluessa on 
ed. Sergelius ed. Jacobsoonin kannattamana 
ehdottanut, että tämä asia pantaisiin pöy
dälle viik@ perästä pidettävään täysi-istun
toon. Kutsun tätä ehdotusta ed. Sergeliuk"" 
sen ehdotukseiksi. Niin ikään on ed. Virk
kunen ed. Kwlclmsen kannattamana ehdotta-
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nut, että a:si.a pantais~in pöydälle seuraa
vatan istuntoon. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Virkkusen ehdotukseksi. 

Selontelro myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Asiasta on siis äänestet
tävä. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. Virkkusen ehdotuksen, 
äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa, on ed. 
Sergeliuk:sen ehdotus hyväksytty. 

Puhemies: ,Jaa" on voitolla (85-85 
-1-28.) 

Lippuäänestystä pyydetään. 

Äänestyksessä annetaan 81 jaa... ja 89 ei
ääntä. 

Puhemies: Edu.skunta on siis päättä
nyt p a n n a a s i a n p ö y d ä 11 e vii:kon 
perästä J>idettävään täysi-istuntoon. 

2) Ehdotus laiksi tullien kantamisesta 
vuonna 1928. 

Hallituksen esity:ksen n lO 8, ed. Helene
lundin y. m. edusk. esityksen n :o 10 sekä 
ed. Lindbergin y. m. edusk. esityksen n :o 11 
johdosta laadittu val tiovaraienvaliokunnan 
mietintö n :o 16 esitellään mainitun laiiP
säätämisas1an e n s i m m ä i s t ä k ä s i t
t e 1 y ä varum. 

P u he m i e s: Esitellään ensin sekä mie
tinnössä oleva laki~hdotus että sen yhtey
dessä käsitelly,t eduskuntaesitykset. 

Keskustelu: 

Ministeri R yö mä: Valtiovaminvalio
kunta i-lmoittaa mietinnössää,n, ettei sille ole 
riittänyt aikaa hallit:wksen esitytkseen sisäl
tyvien tulljteknilllisi-ä kysymyksiä koSikevien 
ehdotusten harkitsemiseen tä'SSä yhteydessä. 
Minä puolestani valitan sitä suuresti. Näi
den ehdotusten tankoituksenahan yksin
omaan '()U ollut tullikäsittelyn helpottami-

nen. 01en kuitenkin kuullut, että clldotus
ten lmsittelemättä jättäminen ei ;y;ksin
oma,an ole rii1ppunut ajan, vaan myöskin 
harrastuksen puutteesta ennen kaikikea val
tiovarainvaliokunnan tullijaoston enemmis
tön taholla. Sillä jos jaosto olisi vaivautu
nut kutsumaan avuk~>een asi'llntunttijan tulli
hallituksesta ja käyttänyt asiaan muuta
ma·nktin. päivän, olisi se voinut muodostaa 
asioista käsityksensä.. Muutokset ovat nri
mittäin perusteellisesti valmistellut tulli
hallituksessa, enkä luule, että edes tulli
komitea voi asi!llssa sen pa<I"empia asiantunti
jo-ita löytää. Odottaisi, että. ainaikin niiden 
ry'hmien edustajat, jnt.ka pyrkivät vil'lka
koneistnn yksinkertaistutta:miJSeen ja virka
miesten luvun vähentämiseen, olisivat tä1lai
sis..<>a uudist.uk:siJSsa n11ukana. 

Valt.i.ovarainvaliokunta ehdottaa näiden 
runmn käsittelemistä eduskunnan ~evät
istunto-kaudella arvatenik:in sillä tavalla, että 
hallitus antaisi pelkJi,st&än teknillisiä !kysy
myksiä. käsittä;vän f"-Sityksen, jotta muutok
set astuisi;vat voimaan vuod~n 1929 a-lussa 
niine ta,6ffin11llleroineen, jot.ka eduskunta 
syksyllä budjet1in yhteydessä tnlee hyväksy
mään. Asian >noisi mielestäni myöslrin asian 
täiSSäkin vaiheessa järjestää niin, että suuri 
valiokunta nyt asettaisi tullij,aoston, joka 
jonkun ·asiantuntijan avulla tar\kiastaisi hal
litlllksen esityksen tekniilliset muutosehdo
tukset, jotta suuri valiokunta '"oisi ne hy
vä,ksryä nyt samalla v·oimaan astuviksi, sillä, 
kuten sanoin, ne ovat tosiaan kaikki järjes
tään pelkämään teknillismuodollisia asioita 
eivätkä missä:än suhteessa periaatteellisia. 
Minulle on sanottu, että niiden kautta nyky
jään monet hyvin paljon työtä ja vaivaa 
.kysyvät asiat selvenisivät ja sillä tavalla 
voitaisiin tullivartijoiden työtä paljon vä
hentää ja vähentää myöskin työvoimaa tai 
käyttää paremmin toisiin tarkoituksiin, joita 
joita myöskin siellä on. 

Tässä yhteydessä en tahdo kajota valtio
varainvaliokunnan tekemiin muutok.<>iin 
tullitariffiin, ko..cika sen mielestäni parem
min voin tehdä tulo- ja menoarv·ion yhtey
dessä. Huomautan vain, että ne muutokset, 
jotka siellä on tehty, ovat käsittääkseni 
kaåilvki huononnu:ki<lia ja ri:klkov.at s.itä koko
naisuutta, jonka pohjalle haUituksen tulo
ja menoarvioesitys perustuu. Kuten sa
nottu, palaan oma>Sta puolestani näihin 
a•sio::lhin vasta tulo- j.a ,menoarviokäs.ittelyn 
yth teyxl'eSSä. 
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Ed. K et o: Herra puhemies! Yleisesti
hän on tunnustettu, että meikäläiset vero
tusolot eivät ole missään suhteessa ihanteel
set. Se verotusjärj-estelmä, mikä me111ä on 
vallalla, on monessa suhteessa erinomaisen 
epäoikeudenmukainen. Täällä jo toisen asian 
yhteydessä ed. Ryti äsken m. m. myönsi, 
että nykyisessä verotusjärjestelmässämme 
on erittäin huutavia epäkohtia. Meidän ve
rotusjärjestelmämmehän perustuu pää
asiassa välilliseen verotukseen, joka taas on 
vuorostaan pääasiassa kulutusverotusta. 
Meillähän oli esim. v. 1926 valtion verotu
loista vain 23,4 % saatu valtion suoranai
:;;esta verotuksesta, kun sen sijaan lähes 
67 % tuli valtiolle välillisestä verotuksesta. 
Tästä välillisestä verotuksesta taas jättiläis
osa tuli tullien osalle. Yli 50 % valtion ve
rotuloista saatiin yksistänsä valtion tulli
tuloista. 

Nykyisen valtiovarainvaliokunnan hy
väksymän talousarvioehdotuksen mukai
sesti olot eivät nähtävästi juuri paranisi, 
eräissä suhteissa ne vielä huononisivat. Ta
lousarvion mukaanhan on arvioitu valtion 
verotuloja saatavan noin 28 % välittömistä 
veroista, yli 62 % välillisistä veroista ja 
52,3 % yksistänsä tuontitulleista. Yhä 
edelleenkin pitää siis paikkansa se arvos
telu, jonka aikoinaan eräs pätevä asiantun
tija maisteri Lindgren tutkimuksissaan an
toi, nimittäin että meidän maassamme tulli
v,erojen raskaus on suurempi kuin missään 
muussa Europan maassa. Hänhän silloin 
osoitti, että meidän maassamme tullive
rot ovat raskaammai kuin juuri miJ::sään 
muussa Europan maassa, kahta haitilaista 
maata, nimittäin Latviata ja Viroa lukuun
ottamatta. 

Yleisestihän tunnustetaan, että se vero
tusjärjestelmä, joka meillä on vallalla, se. 
verotusjärjestelmä, joka pääasiassa perustuu 
välilliseen verotukseen ja nimenomaan tul
liverotukseen, se on yhteiskunnallisilta vai
kutuksiltaan mitä turmiollisin. Se on kaikki 
verotusopin oikeudenmukaisuuden vaati
mukset suorastaan päälaelleen asettava. 
Tältä paikaltahan on lukuisia kertoja osoi
rtettu, mitelllkä tuo järjestelmä ei pienimniäs
"Säkään määrässä takaa sitä verotusopin vaa
timusta, jonka mukaan olisi vpronm11~~ajia 
verotettava etupäässä heidän maksukykynsä 
mukaan. Tämä verotusjärjestelmähän koh
taa verrattain samalla raskautrella sekä mitä 
kurjimmissa oloissa elävää vähäväkistä ku
luttajaa kuin miljoonien markkojen tuloja 

omistavaa. Ainakin erotus näiden kahden 
veronmaksajan välillä on aivan mitätön ver
rattuna siihen eroon, mikä on heidän veron
maksukykynsä välillä. 

Mutta mehän tiedämme, että tämä meillä 
pääasiallisena verona käytännössä oleva ve
rotusmuoto asettaa verotusperiaatteet pää
laelleen siinäkin suhteessa, ettei se pienim
mässäkään määrässä sääli edes niitä veron
maksajia, joilla on niin mitättömät tulot, 
että heillä ei olisi minkäänlaista mahdol
lisuutta minkäänlaiseen veronmaksamiseen. 
Tämä vero, se kohtaa raskaana, aivan häm
mästyttävän raskaana sellaisiakin tuloluok
kia, joiden tulot ovat niin pienet, että niistä 
ei jää minkäänlaista määrää yli välttämät
tömien elintarpeiden. Tämä verotus, se 
kohtaa suuriperheistä raskaammin kuin pie
niperheistä. Tälläkin tavalla tämä verotus 
asettaa verotusperiaatteet näälaelleen.. Ja 
tämä verotus, sehän on meillä erityisen huu
tava juuri sen johdosta, että näistä tuontitu
loista vuorostaan pääosa saadaan kaikkei:n 
välttämättömimmistä, kaikkein yleisim
mistä kulutusartikkeleista. Muodostavathan 
meillä keskimäärin tullituloista ne tulot, 
jotka saadaan 4 suuresta kulutusartikke
lista, wehnästä, kahvista, sokerista ja tupa
kasta, tavallisesti enemmän kuin puolet kai
kista tullituloista. 

Tämä meidän verotusolojemme epäoi
keudenmukaisuus, sehän tunnustetaan ylei
sesti porvarillisellakin taholla. Mutta siellä 
nähtävästi ei milloinkaRu ole sittenkään 
vaivauduttu ottamaan selkoa siitä, mihinkä. 
määrin todellakin nouseE.' se verorH,;itu~ 
joka tulliverotuksen muodossa lepää tämän 
maan työtä tekevien luokkien, nimenomaan 
juuri palkkatyöväen harteilla. Maisteri 
Lindgren mainitsee tutkimuksissa.an, että 
sellainen työläispe11he, jonka tulot nousivat 
vuonna 1924 keskimäärin noin 1fi.OOO rnnrk
kaan, joutui maksamaan tulliveroa lähes 
15 % näistä tuloistaan. Tämä veropro
sentti, sehän merkitsee sitä, että tällainen 
työläisperhe joutuu vuosittain maksamaan 
yksistänsä tulliveroa yli 2.200 markkaa. 
Mutta tämä tällaisen työläisperheen tulli
rasitus, sehän ei ole suinkaan koko se rasi
tus, mikä tällaisen perheen niskoille tulee 
tullien johdosta. Nämä tällaiset tuloluo
kat, nehän joutuvat maksamaan verot myös
kin tämän maan tuottajille suojelustullien 
takia. Tuo veromäärä, sehän on varsin huo
mattava, se voitaneen arvioida vuosittain 
ehkä n. 600 milj. markaksi, ja varmasti täs-
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täkin tuottajille menevästä verotuksesta 
vielä on laskettava huomattava osa siihen 
n. 2,200 markan valtiolle menevään vero
tukseen, jota tämän maan työläisperheet 
keskimäärin saavat kantaa. M:e voimme ai
van liioittelematta lausua, että n. 3,000 
markkaan nousee tässä maassa sellaisen työ
läisperheen verorasitus, jonka tulot eivät 
nouse 15.000 markkaa korkeammalle. On 
otettava vielä huomioon, että siitä ajasta, 
,jolloin tuo laskelma on tehty, tär.keiden jouk
kokulutusartikkeleiden, sellaisten kuin kah
vin, sokerin, vehnän y. m., kulutus on var
sin huomattavasti kasvanut, niin että tämä 
rasitus on vielä suurempi kuin mainitsema
nani vuonna. 

Todellakin tuollainen veromäärä sellai
sille eläjille, joiden tulot ovat niin pienet, 
ettei hevin voi ajatella niille, jos verotus
opin periaatteita noudatettaisiin. laskettavan 
minkäänlaista veroa, se veromäärä, mikä on 
meidän maassamme tällaisten vähäväkisten 
maksettava, se osoittaa, mitenkä huutavia 
epäkohtia meidän, maamme verotusoloissa 
on. 

Nyt hallitus oli tällä kertaa ensi kerran 
koko sinä aikana, jolloin me olemme olleet 
itsenäinen valtio, ehdottanut alennuksia tä
hän tulliverotukseen, ehdottanut lievennystä 
niihin epäkohtiin, jotka meidän maassamme 
tässä suhteessa ovat olemassa. Itse asias
sahan hallituksen ehdotukset ovat verrat
tain vaatimattomia. Ne eivät nouse kuin 
noin 320 milj. markkaan. Mutta noita hal
lituksen toimenpiteitäkin on tervehdittävä 
oikeana ensimmäisenä asteena verotusolojen 
saattamiseksi oikealle tolalle, joskaan tuo 
askel ei merkitse vielä sitä, että verotusolot 
tällä tavalla saataisiin korjatuiksi siinä 
määrin druin oikeudenmukaisuus, kuin 
v1iihäväkisten kuluttajien heikko asema vaa
tisi. Mutta nyt me olemme hämmästyk
seksemme nähneet, että siinä mietinnössä, 
joka tulee takaisin valtiovarainvaliokun
nasta, ei ole tuohankaan hallituksen ehdo
tukseen menty. Tämäkin ehdotus on typis
tett:v sillä tavalla. että ,; oikeastaan ole sii
täkliän jäänyt paljoa jälelle. 

Valtiovarainvaliokunnan on tosin ollut 
pakko mennä jonkunlaisiin alennuksiin, nii
hin alennuksiin, jotka tässä mietinnössä 
luetellaan. Mutta nuo alennukset nehän 
ovat lähes 200 miljoonaa markkaa pienem
mät kuin hallituksen ehdottamat. Nehän 
eivät nou&e kuin noin 130 miljoonaan mark
kaan·. Siis valtiovarainvaliokunnan porva-

rillinen enemmistö ei ole katsonut asiakseetl 
suostua niihin, sanon vielä kerran, niihin
kään kohtuullisiin ja vaatimattomiin alen
nusehdotuksiin, jotka hallitus oli esittänyt. 
Tämän kyllä saattoi arvata; kun tietää sen 
kannan, mille tämän eduskunnan suurin 
porvarillinen puolue, maalaisliitto, on aset
tunut kehityttyään yhä enemmän suurtalon
poikain ja suurv~ljelijäm puomeeksi. V aiw
kunta. on m. m. palauttanut tärkeimmän 
osan viljatulleista, nim. ruistullin. 

Tietysti tätä toimenpidettä perustellaan 
jälleen maatalouden etujen nimessä. Sitä 
perustellaan sillä, että maataloustulleja ei 
olisi tällä kertaa ollut aihetta poistaa, koska 
teollisuustullejakin on yhä edelleen \Säily
tetty. Mutta asiahan on sillä tavalla, että 
maataloustullit ovat meidän maassamme 
juuri nama itenäisyysvuosina etnnääs!:iä 
nousseet. Maisteri Lindgrenin tutkielmas
sahan osoitetaan, että meidän maassamme 
teollisuustullit ovat näinä kuluneina itse
näisyysvuosina pääasiassa pysyneet paikal
laan. Ne muodostavat prosentteina saman 
määrän, kuin itsenäisyytemme alkuaikoina, 
laskettuina tullinalaisten tavarain tuonti~ 
arvosta. Sensijaan viljatullit tässä maassa 
ovat huikeasti nousseet. Nehän olivat en
nen maailmansotaa vuosina 1911-1913 
vain 6.2 % tullinalaisten tavarain tuonti
arvosta. Vv. 1921-1923 ne olivat ehtineet 
kiivetä 14.\3 % :iin, ja 1924 oli prosentti 
jo 22.4 tullinalaisten tavarain tuonnin ar
vosta. Kun maataloustullit ovat juuri eri
tyisesti tällä tavalla nousseet, niin ei ole ih
meBllistä, jos hallitus on erityisesti näihin 
tulleihin tahtonut koskea, (Keskustasta: 
Palata ryssän aikaan. Se oli 15 penniä ki
lolta.) palata S'iihen järje.ste lmään, +ota f'ii
hen aikaan myöskin maalaisliiton ryhmä oli 
tässä eduskunnassa yksimielisenä puolta
ma·ssa. Voisi vielä ymmärtää tätä maalais
liiton kantaa, jos me voisimme uskoa, että 
todellakin näistä nykyisistä tulleista olisi 
jotakin hyötyä Suomen maataloudelle ja jos 
näistä tulleista olisi jotakin hyötyä nimen
omaan maatalouden omalle väestölle. Mutta 
jo ile tutkimukset, joita tästä asiasta tässä 
maassa on suoritettu, ja samaten viim.eisim
mätkin tutkimukset näyttävät vievän sii
hen, että maataloudelle ei ole näistä tul
leista mitään hyötyä, vaan päinvastoin va
hinkoa. Voidaan laskelmilla osoHtaa, että. 
nämä samat maataloustullit tuottavat sel
vää hyötyä vain noin ehkä 100,000 hen
gelle. Jos me ajatt€lemme nim., että kaik-
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kien niiden maatilanomistajain perheet, joi
den tilat nousevat yli 25 ha, mahdollisesti 
hyötyisivät näistä, niin me tulemme tähän 
mainitsemaani lukuun. Ja vaikka uskoi
simme, tähän tarvitaan jo todellakin uskoa, 
että nekin tilanomistajat, joiden tilat ovat 
10-25 ha :n välillä, tästä hyötyisivät, niin 
sittenkään ei tullista hyötyväin Suomen 
kansan jäsenten lukumäärä nousisi kuin 
noin 160,000 :lla hengellä. Siis noin 1/4 
miljoonaksi korkeintaan nousee tässä maassa 
se määrä, jonka voi rohkean arvelun mu
kaan laskea viljatulleista hyötyvän. Sen
sijaan se määrä, jolle nämä viljatullit pel
kästään merkitsevät vahinkoa, nousee noin 
3 miljoonaan. Silloin todellakin täytyisi 
olla sen hyödyn, jota viljatullin väitetään 
maataloudelle merkitsevän, selvä, jos sii
hen voitaisiin mennä näiden 1/4 miljoonan 
he~.gen e~un v~o~~i .. ~illoi~ sen v~li~l~s~.n 1 

hyödyn, Jota nama vilJatullit merkltsislvat 
näille muillekin kansalaisille, sen täytyisi 
todellakin olla erinomaisen selvä. Mutta 
niinkuin jo sanoin; ne tieteisopilliset tutki
mukset ja ne käytännölliset tutkimukset, 
joita tässäkin maassa on jo suoritettu, ne yhä 
selvemmin osoittavat, että maataloudelle ei 
saata olla näistä tulleista hyötyä, vaan 
niistä on vahinkoa. Suurviljelijäin viljan
viljelystä ne hetkeksi saattavat kiihoittaa, 
mutta sekin kiihoitus haihtuu seuraavilta, 
niiltä suurviljelijöiltä, jotka joutuvat tiloja 
nykyiseltä suurviljelijäpolvelta hankki
•maan. Sen sijaan koko se suuri pienvilje
lijä- ja myöskin keskikokoinen talonpoikais
luokka, joka tässä maassa merkitsee viljan
viljelyksessä niin tärkeää tekijää, se ehdot
tomasti tulee maatalondessaan näistä tul
leista kärsimään. Ne tutkimukset, mitä 
Ruotsissa on tehty virallisen tullikomitean 
puolesta, nehän selvästi osoittavat, mitenkä 
Ruotsissa viljatullit ovat ehkäisseet karja
talouden kehitystä, ja karjatalous sehän on 
kuitenkin se maatalouden muoto, johon mei
dän pikkuvil.ielyksemme täytyy ensi sijassa 
turvautua. Tämä ei suinkaan merkitse vi
hamielistä kannanottoa viljanviljelykseen 
nähden, mutta me tiedämme, että karjata
lous se välillisesti aikaa myöten merkitsee 
myöskin sitä, että vil.ianvil.ielyskin sitä tietä 
täsl'ä maassa saadaan kasvamaan. 

Näin ollen minun täytyy ihmetellä, että 
maalaisliitto, joka kuitenkin toisinaan vielä 
kehuu olevansa pikkuviljelijäin puolue ja 
joka ennen kaikkea vaalien aikana vetoo 
pikkuviljelijöihin, tahtoo pysyttää viljatul-

. .. ~ ··--·- --·--- ··---~ ·-- ----~-------- ·---· ------

lit täydellisesti nykyisessä korkeudessaan. 
Onhan siinä vastalauseessa, jossa ei tahdota 
nykyisestä tullista pienintäkään alennusta 
myöntää, maalaisliittolaisten edustajien ni
miä. Sellaiset edustajat, jotka tällaista po
litiikkaa suosittelevat, ja yleensä sellaiset 
edustajat, jotka suosittelevat viljatullipoli
tiikkaa, ne edustajat pettävät pienviljeli
jäin asian, ne toimivat sellaisen talouspoli
tiikan hyväksi, joka kyllä on sen politiikan 
mukaista, jota meillä suurviljelijäin etuja 
ajavat järjestöt ajavat, mutta joka on jyr
kässä ristiriidassa pienviljelijäin todellisen 
edun ja joka on ristiriidassa myöskin mei
dän maataloutemme todellisen edun kanssa. 

Näin ollen minä tulen siihen tulokseen, 
että täällä eduskunnassa olisi valtiovarain
valiokunnan mietinnön sijasta hyväksyttävä 
ensimmäinen vastalause, joka on sama kuin 
hallituksen ehdotus tullitariffiksi vuodelle 
1928. 

Ed. S e r g e 1 i u s : På enahanda grun
der varmed jag motiverade en bordlägg
ning av föregående ärende anhåller jag, 
att även detta ärende n :o 2 måtte bord
läggas till samm.a dag, alltså till plenum 
efter en vecka, och finner detta sli mvc
ket naturligare, som riksdagen fann för gott 
att bordlägga föregående ärende till här 
nämnda dag. 

Ed. Jacobsson: Jag ber att få un
derstöda det av rdgm. Sergelius gjorda 
förslaget. 

P u h e m i e s: Koska kaksi edustajaa 
on pyytänyt asiaa pöydälle, niin on se 
valtiopäiväjärjestyksen mukaan jätettävä 
pöydälle. Sen takia minä kehoitan seu
raavia edustajia lausumaan mielensä pöy
dällepyynnöstä. 

Ed. E s t l a n d e r: Jag understöder 
rdgsm. Sergelius förslag. 

Ed. IJ i e d e s : Luovun. 

Ed. H e i k k i l ä : Luovun. 

Ed. Tolonen: Luovun. 

Ed. Niukka n e n: Minun mielestäni 
eduskunta menettelisi hyvin harkitsemat
tomasti, jos se ryhtyisi lykkäämään sel
laisetkin esitykset kuin m. m. kysymyk-



Tupak!kavalmistevero vuonna 1.!9:28. !HD 

sen tullitariffista vaikkapa yhdenkin vii
kon eteenpäin. Minä edellytän, että tällä
kin kertaa, samoin kuin usein aikaisem
min, tullitariffin käsittely tulee muodos
tumaan eduskunnassa verrattain kauan 
aikaa vieväksi. Jos tätä nyt aivan tar
peettomasti käydään sillä tavalla vielä jat
kamaan, että se pannaan viikoksi pöydäl
le, niin minä luulen, että menoarvion kä
sittely tulee mu()dostumaan hyvin vai
keasti hoidettavaksi ennen joulua. Minä 
~sen vuoksi, vastoin ed. Sergeliuksen ehdo
tusta ehdotan, että asia pantaisiin pöy
dälle seuraavaan istunto<>n. 

Ed. K u k k o n e n: Kannatan ed. Niuk
kasen tekemää ehdotusta. 

Ed. R. F u r u h j e 1 m : J ag finner det 
naturligt att, då det föregående ärendet 
bordlades till plenum efter en vecka, 
ookså detta ärende bordlägges till samma 
plenum. 

Ed. N i u k k a ne n: Minun mielestäni se 
seikka, että edellinen asia, joka on kyllä hy
vin valitettavaa, meni pöydälle viikon päästä 
pidettävään istuntoon, ei ollenkaan puhu sen 
puolesta, että tälle olisi tehtävä samalla ta
valla. Nämähän ovat aivan eri asioita ja 
minusta juuri eduskunnan töiden tarkoituk
senmukaisen järjestelyn pitäisi edellyttää, 
että päästäisiin käsittelemään tätä tullitarif
fia mahdollisimman nopeasti. 

Ed. Se r g e 1 i u s: Päinvastoin se on ai
van luonnollista, että tämä asia pannaan 
pöydälle, koska kerran eduskunta katsoi hy
väksi hyväksyä minun äskettäin tekemäni 
ehdotuksen. Tämä lakiehdotus koskee tulo
puolta niinkuin laki tulo- ja omaisuusverosta 
ja koska minusta on aivan luonnollista, että 
menopuoli käsitellään, ennenkuin ryhdytään 
tulopuolta käsittelemään ja eduskunta edelli
sen asian johdosta hyväksyi tämän kannan, 
niin on johdonmubista että pöydälle pane
minen nytkin hyväksytään. 

Keskustelu pöydälle panosta julistetaan 
päättyneeksi. 

P u he m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Ser~lius ed. Jaeobssonin kannattamana 
~hdottanut, että asia pantaisiin pöydälle vii
kon perästä pidettävään täysi-istuntoon. 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Sergeliuksen eh-

dotukseksi. Niin ikään on ed. Niukkanen ed. 
Kukkosen kannattamana ehdottanut, että 
asia pantaisiin pöydälle seuraavaan istun
toon. Kutsun tätä ehdotusta ed. Niukkasen 
ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s : Asiasta on siis äänestet
tävä. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. Niukkasen ehdotukBen, 
äänestää ,jaa'' ; jos ,ei'' voittaa, on ed. Ser
geliuksen ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,ei" voitolla. (82-95-
1-21.) 

P u h e m i c s: Eduskunta on siis päättä
nyt panna asian pöydälle viikon 
perästä pidettävään täysi-istuntoon. 

3) Ehdotus laiksi koroitetun tupakkavai
mieteveron kantamisesta vuonna 1928. 

Hallituksen esityksen n :o 4 johdosta laa
dittu valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 
17 esitellään mainitun lainsäätämisasian en
s i m m ä i s t ä k ä s i t te 1 y ä varten. 

P u he m i e s: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 17. 

Kukaan ei halua puheenvuoroa. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päätty
neeksi ja asia lähetetään valtiopäiväjärjes
tyksen mukaisesti suu 1· e en v a 1 i o kun
t aan. 

4) Ehdotus laiksi tulitikku verosta. 

Ed. Järvisen eduskuntaesityksen n :o 12 
johdosta laadittu valtiovarainvaliokunnan 
mietintö n :o 18 esitellään mainitun lainsää
tämisasian e n s i m m ä i s t ä k ä s i t t e l y ä 
varten. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 18. 
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Puheenvuoroa ei haluta. 

Ensimmäinen käsittely julistetaan päätty
nooksi ja asia lähetetään valtiopäiväjärjes
tykS€n mukaisesti suureen valio kun
t aan. 

5) Ehdotus laiksi makeisvalmisteverosta. 

Ed. Gummeruksen y. m. eduskuntaesityk
sen n :o 13 johdosta laadittu valtiovarainva
liokunnan mietintö n :o 19 esitellään maini
tun lainsäätämisen ensimmäistä k ä
s i t t e 1 y ä varten. 

P u h e m i e s : Käsittelyn pohjana on val
tiovarainvaliokunnan mietintö n :o 19. 

Keskustelu: 

Ed. Virkkunen: Minulla ei ole muuta 
sanottavaa, kuin että pyydän todeta, että ne 1 

perusteet, joiden nojalla ed. Sergelius pyysi 
pöydälle nämä kaksi ensimmäistä mietintöä, 
eivät näy pitävän paikkaansa. 

Ed. R. F u r u h j e 1 m: Enligt min åsikt 
kunna dessa senare skattepropositioner, som 
för övrigt äro av mindre vikt av stora utskot
tet bordläggas_med anledning av att de två 
föregående blivit av riksdagen bordlagda. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneåsi ja asia lähetetään valtiopäivä
järjestyksen mukaisesti suureen v a 1 i o
kuntaan. 

6) Ehdotus laiksi merimieslain muuttami
sesta. 

Hallituksen esitys n :o 42, jota on valmis
televasti käsitelty työväenasiainvaliokunnan 
mietinnössä n :o 4, esitellään mainitun lain
säätämisasian ensimmäistä käsi t te-
1 y ä varten. 

Puhemies: Käsittelyn pohjana on työ
väenasiainvaliokunnan mietintö n :o 4. 

Keskustelu: 

Ed. L e i no n e n.: Nyt kysymyksessä
oleva asia on kiinnittänyt ihmisten mi-eliä 
jo .pitkät .ajat. Naisten työskentely meri
miesa.mmatis,sa on tullut pll'heenalaiSJe.ksi 
kaikkialla, missä on tultu kosketuksiin tä
män asia.n kanssa. Tiedos.samme on, että 
tällä ammattialalla työskentelevät naiset 
ovat niiH.en erilaisten .olosulhJteitten va.lli
tessa joutuneet aiv-an erilaisiin oloihin, kuit1 
missään muissa ammateissa. He ovat jou
tuneet siveellisten ja terveyd-ellisten va.aro
je.n alaisiksi. Monet tämän asian kanss.h 
kosketuksessa oUeet ihmis·et ovat näistä ker
toneet ja tuoneet julki jopa siilhen mää
rään, että on lainsäätäjiä kehoitettu tästä 
asiasta. antama,an esitys eduskunnalle. Toic 
selta .. puolen na.isten työn kielto merimioo
amma.teiss·a on saanut myöskin vastus,tusta. 
osakseen. Eräältä taholta selitetään, että ei 
millääm a.lalla. pitäisi kieltää naisten työtä 
siitä syystä, että he menettävät a.nsiomah
dollisuuksiaan. Nais,ten työskentelyä siis 
merimiesammatissa on puolustettu tasa
arvoisuuden nimessä. On selitetty, eWi kUn 
na<iset pyrkivät tasa-arvoisiksi miehen rin
nalla, niin on väärin ja tasa-arvoisuuspe
riaatteita loukkaavaa, että heiltä kielletään 
ansiomahd1ollisuuksia missää,n ammatissa. 
Tämän tasa-arvoisuusintoilun varjossa O'V'ft.t 
asiat kehittyneet siihen suuntaan, että n.ai
set ovat joutuneet suorittamaan monasti 
sella:isia töitä eri teollisuusa1oilla, joihin 
miespuoliset työntekijät -eivät rupea. Siitä 
voisi tuod,a esimerkkejä sahateollisuudesta. 
ja monista muista raskaista ammateista, 
joissa käytetään naisia. Naisten työsken
tely nyt .kysymyksessä olevassa merimies
ammatiss~a ei ehkä ole niin raskasta la.adu'l~ 
ta.an, että he eivät jaksaisi sitä suoritta.a, 
mutta ajatus naisten työn kiellosta tässä 
a:mma.tissa on tpääas~allisesti jdhiunut 
muista syistä. Se on johtunut niistä 
oloista, j·oittenka alaisiksi naiset mHimies
ammatissa joutuvat. Siveelliset. olot ja 
siitä johtuvat terveydelliset vaarat ovat ol
leet jo kauan aikaa tässä ammatissa tun
nettuja. Ne ihmiset, jotka ovat joutunoot 
kosketuksiin mainittujen olojen kanssa, 
ova~t tulleet sama.an tulokseen kuin nyt ky
symyksessä oleva lakiehdotus, että naisten 
työ olisi meriliikenteessä lastilaivoilla kiel
lettävä. Tätä käsitystä tukevat ne lausun
not, joita hallitukselle ovat antaneet meren-
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kulkuhallitus, merimiesunioni ja merimies
lähetys. Näin a.rvovaltaiselta taholta tul
leet lalWUnnot, joilla on tahdottu kiirehtiä 
lain syntymistä ovat eittämättä perustu
neet merityöoloissa vallitseviin epäkohtiin. 
Naiste<n työskentely varsinkin lastilaivoilla 
on laadultaan niin erilaatuista, että tus
kin,pa mitään muuta naisten työalaa voi
daan verra.ta sanottuihin oloihin. Onhan 
wivan ymmärrettävää, että kun he joutuvat 
työskentelemään valtamerila.ivoilla, se on 
omiaan jdhtamaan näitten elämän siveelli
sme ja. terveydellisille vaaroille alttiiksi. 
Monia kuukausia kestävät matkat, jolloin 
laivaväestö on kokonaan erotettu muusta 
maailmasta., pääsemättä muunlaisten olo
suhteitten kanssa kosketuksiin. Nämät 
muihin oloihin v·errattuna erilaiset olosuh
teet ne {}Vatkin johtaneet naisrtyönteki
jät niiden siveellisten ja terveydellisten 
vaa.rojen alaisiksi, joihin vaaroihin on täy
tynyt jo kiinnittää huomiota sellaisten jul
kisten laitosten, kuin edellä mainitsin, 
nimittäin merenkulkuh.aHitus, merimieslä
hetys ja merimiesunioni, jotka ovat anta
neet lausuntonsa asiasta ennen lain synty
mistä ja vaikuttaneet tä1lä aJ.aUa lakiesityk
sen s.yntymiseen ja asettuneet sen suhteen 
puoltavalle kannalle. 

Valtamerilaivojen sa:avuttua satamiin 
jatkuvat sa.mat olosuhteet, mitkä .pitk:Ullä 
matkoillakin. Mainittakoon tässä muutama 
esimerkki, mitenkä satamissa-olo myös muo
dostuu muihin olosuhteisiin verrattuna 
omalaatuisekseen. / 

Eräässä höyrylaivassa, jonka nimeä en 1 

tässä tahdo mainita, palveli neJjä naista 
keittäjättäri.nä ja. siivoojina. Laiva.n ol
lessa. satamissa ulkomailla kävi laivassa 
U..<;€in miehiä naispalvelija.:Un suojissa vii
pyen siellä pitkät ajat. Laivan ollessa 
eräässä kaukaisessa ulkoma.alaisessa sata
massa Port Natlhal nimisessä satamassa 
Etelä-Afrikassa uusiutui aikaisempi vierai
luta,pa. Ennen laivan satamasta lähtöä 
karkasi sanotui,sta naisista kaksi jääden 
noihin kaukaisiin satamiin ja vieraisiin oloi
hin. Toiset kaksi laivalla. olleista naisista 
täytyi laivan saapuessa Australiaan viedä 
venoorisest.ä taud~s<ta hoidettavaksi sa.iraa
laan. Tämänla.atuisissa t.a.pauks.issra täytyy 
Suomen valtion maksaa kotiinlähetys ja 
sairaala.kustannukset. 

Toine·n esim~rkki, joka myöskin on todis
tettavi&sa. Eräässä ahven.a.nm~alaisessa lai-
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vassa palveli nuori 18-:vuotias tyttö. Häll
kin vietti usein yönsä laivamiesten suo
jissa. Myöhemmin ilmeni, että miehistöstä 
useampi sairasti veneeristä tautia. Asiaa 
tutkittua ei tosin voitu todeta, mistä mie
histö oli tartunnan saanut mutta joka ta
pauksessa nuoren tytön olo ja elämä näissä 
olo.suhte·isa muodostui hänen elämälleen tu
h.oisaksi ja lopulta perinpohjaiseen . .siveelli
seen rappiotilaan, josta vain harvoin voipi 
ylös nousta. 

Eräässä ma.jakkalaivassa sairastui mie
histö veneeriseen tautiin ja kun asiaa ru
vettiin lähemmin tutkimaan, oliva.t he sai
ras,tunoot laivassa olleiden naisten täh
den. 

Ede.Jlämainitunlaisia esimerkkejä vois<i 
luetella enemmänkin, mutta tämäkin riit
tää puhumaan sen .puolesta, että tässä suh
teessa tarvita·a.n lainsäädäntöä. Mainitta
koon vielä, että merimiesrlähetys, jota tässä 
asiassa on kuultu asiantuntijana, on anta
nut tästä asiasta lausuntonsa, että useat 
nuoret tytöt joutuessaan edellämainittuun 
ammattiin ja olosuhteisiin heidän useam
man tie päättyy siveeHiseen rappiotilaan. 
Merimiespapit kulkiessaan hakemassa meri:. 
miehiä vieraissa satamissa ovat merellä pal" 
velevi.a naisia löytäneet sairaaloista tautien 
runrtelemana ja. siveellisessä ja terveydelli
sessä alennustilassa. Jos köyhälistön nuo
ret tytöt saisivat sen kasvatuksen, kuin 
nuoret tytöt saavat useasti hyvissä varak
kaisissa kodeissa, ja edes sen sivistyksen, 
joka jokaiselle nuoreHe tytölle on tarpeelli
nen lähtiessään elä.mrän tatpaleelle, niin he 
voisivat paljon enemmän näissäkin olosuh
teissa elämän vaa.roja välttää. Mutta on 
oteHava huomioon, että .nämä nuoret tytöt 
ovat lälhteneet köyhälistön kodeista, joiden 
täytyy aika.isin lähteä v·astaamaan omasta 
elämästä.än ilma111 kasvatuksellisia ja sivis.:
tyksellisiä edeHytyksiä ja. näiden laimin
lyöntien tähden joutuVJat enemmän siveellis
ten ja terve.ydellisten vaarojen alaisiksi ja 
s·iis tä.ss•ä suhteessa tarvitsevat enemrruän 
suoja.a. 

On väitetty ja lain vastustajain taholta 
tuotiin valiokunn~ssakin ilmi ja s.illä syyllä 
lakia etupäässä vastustettii·nkin, että naiset 
menettävät a.nsiomahdollisuuksiaan. Myön:. 
nettäköön, että kiellon tultua voimaan sitä 
jonkun verran sa.atta.a taipahtua, mutta se 
kuitenkin tässä ta.pa.uksessa on hyvin vä
häistä. Tilastojen mukaan palvelee lai~ 
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voilla valtameriliikenrteessä noin 250 naista 
korkeintaan, joten työttömyysvaara ei tässä 
suhteessa ole kovin suuri, jotenka siltä kan
nalta ei mielestäni ole ta:r:p-eellista asiaa vas
tustaa. Naisten työn suosiminen tässä niin
kuin muissakin teollisuuksissa etupäässä ta
pahtuu siitä syystä, että naisen työ on hal
paa. Niinpä tässäkin suhteessa on palkkatilas
toilla todettu, että laivoilla palvelevien nais
ten palkat ovat 113 :lla jopa useasti 112 :lla 
pienemmät kuin miesten palka,t ja siitä 
syystä ne, jotka puolustavat naisten työtä 
näiSISä laivoissa, lähtevätkin tästä ajatuk
sesta. Siinä siis ovat määräämässä talou
delliset näkökohdat. Mutta kuten alUSSJU 
huomautin, on merenkulkuhallitus, joka on 
lähin ehkä tästä asiasta puhumaan, lausu
nut sen ajatuksen, että m1.jsten työ näillä 
.aluksilla olisi kiellettävä. Useat merika.p
teenit ja monet muut asiaa läheltä koske
tuksiin joutuneet ovat tulleet samoihin tu
loksiin, että naisten työ näillä laivoilla olisi 
kiellettävä siitä syystä, että tämä työ on 
niin erilaatuista kuin mikään muu ammatti. 
.Ja siksi, kun asia tuleekin toiseen käsitte
lyyn, niin tahdomme vielä siihen valiokun
nan mietintöönkin tehdä muutoksia, jossa 
on asetuttu vain naisten työtä kieltämään 
valtamer.iliikenteeSISä lasti1aivoilla. 

Ed. A. Furuhjelm: Hr talman! Då 
jag för mirn del hyser en aivvia,{ande stånd
punkt från den sista ärade talaren, vill jag 
här framfö11a några ord tili försv.ar för den 
andra reservationen. .T ag hoppas nännligen 
att, då frågan om ändring av sjömanglagen 
kiommer att behandla'S i stora utskottet, 
stora utskottet kommer att beakta den 
andra r.eservationen i socialutskottets be
tänikande. Denna reservation vänder sig 
emot utskott·ets beslut att föreslå förbud för 
kvinnlig betj:änings anställning på lastbåtar 
i oooantrafilk. Utskottet motiverar sin 
ståndpunkt på samrrna skäl, oom ingå i re
geringens proposition, d. v. s. de sedliga 
vädor, som anses härflyta av kvinnors an
ställning på lastfartyg. Visserli,gen har ut
skottets majoritet icke ställt sig på rege
ringspropositionen, som helt vill förbjuda 
kvinnlig betjäning på lastbåtar, utan endast 
då det gäller oceantrafik. Såsom i reserva
tionen påpe:kas kunna .sedliga vådor före
komma på mångaihanda &rbetsOOlråden. En 
lag11>tiftning i denna anda kan 1ed:a tiH all
deles oberäkndiga följoor, och då jag stäl-

ler mig på den principiella stållidpunkten, 
att 'lUXna ~innor ä:ga själva bestämma va
let 3.IV ydre, kan jag icke förena mig om 
ut,skottets ståndpunkt. 

Under rurendets behaooling i ut&kottet in
kalla'des tvänne sakkmnniga för att höra de
ras åsikt i denna fråga. Den ena av de 
saklkunniiga, som har stor erfarenhet på om
rådet, stälh1e sig helt och hå:llet avvisande 
till regeringens proposition oc.h dess moti
vering i denna del. .T ag tager mig friheten 
att läsa det viktigaste ur detta utlåtande. 

,Sitä V'astoin tuntuu ehdotus ettei naista 
käytettäisi lastila~voissa löyhäiSti perustel
lulta." - - - ,Käytännössä me:rkitsee 
tämli, että naispuolinen henkilöirnnta, joka 
lastilaivoissa pitää huolta taloudesta, ruoan 
valmistulr'SeSta ja sen tarjoilusta sekä sii
vouiksesta, va]hdetaan miespuoliseksi. Tulee 
tällöin kysyneeksi, onlro tämä hyödyksi. Tä
hän kysymy}{seen vastaan kielteisesti. Niin 
suomala,isigsa kuin ruotsalaisissakin lai
voissa on käytetty naisia vuosikymmenien 
aikama tälhän työhön. Kokemus on ollut 
sangen hyvä. Ki·e1trumättä ISopii nainen tä
hän työh.ön paremmin kuin mies. Kun 
ruoanlaitto ja muut taloustyöt, joita myös 
lrodi&sa suoritta•vat naiset, myöskin laivoissa 
annetaan na.i.si.Ue, tulee järjestys täten eh
dottomasti paremmaksi. Niinikään kodå.k
kaisuuden tunt.u yleensä ja ruoan v-almistus 
sekä tarjoilu ovat tällöin paremmat, millcii 
on varsin huomi.oonotettarva seiklka. Voin 
omasta kokenmk:sestani mainita, että ikun 
laivanvarustajan ja miehistön selkä sen ja 
heid'än uniJoninsa edustajien välillä sattu
nut selkkaus on ollUJt rovitettarva, on tällöin 
aina lmwmautettu, ettei mitään muistutta
mista ruokaan nruhden suomalaisissa lai
voissa ole voitu tehdä. Verrattuna sakoolaå.
siin, norjalaisiin ja englantilaisiin laivoihin 
on ruoka aina oHut parempi sumnalaisissa 
laivoissa.'' 

Vidar,e forsätter han: ,1\'Iinun käsitykseni 
niid-en kautta, jotka lähinnä ovat tekemi
sissä laivoissamme palvelevan naispuo1isen 
henkilökunnan kanssa on päinvastainen 
kui,n ehd1otuksess.a ma,inittu. Ne naiset, 
jotka työsloontelevät laivoissamme ovat jah
doUe työtovereita, j;Qiden kanssa on ilo olla 
tekemisi'Ssä. He ovat reippaita, täsmällisiä 
ja rounnollisia, ja tahdon huOliilauttaa, että 
ne naiset, jotka ovat merille lähteneet, ovat 
yleensä vi,ihtyneet si·ellä ja epäani-elellään 
jättävät työanaansa. Niinä :pian yhd€lkEänä 



vuonna, jolloin minä olen ollut tekemisissä 
höyrylaivojen kanssa, ei minulle ole yhdes
täikään tapall!IDsesta ilmoitettu, eikä toirmen
piteisiinkään ole tarvinnut ryhtyä." 

Enligt min tanke utgör detta sakkun:nig
ntlåtande värdefullt som det är ett stöd 
för den av mig förfåktade s-tåndlpunkten. 
Den kvinnliga betjäningen får här såväl 
från rederi som befäl ampla vitsord. Då 
jag såsom jag tidigare framhöll anser prin
dpen om frihet för k:vinnan att välja sitt 
eget yrke vara aN fundamental betydelse ut
talar ja1g förhoppningen, att stora utslrott.et 
skall sk!änka den till betän:kandet fogade 
.a.ndra r€S'ervationen beaktande. 

Kooklustelu julistetaan päättynooksi. 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja asia lähetetään valtiopäivä
järjestyksen muJkaisesti s u u r e e n v a
li o k u n ta a n. 

1) Ehdotus laiksi eräiden luonnonsnojeln
alneiden perustamisesta valtionmaille. 

Hallituksen esityksen n lO 6 johdosta laa
dittu laki- ja talousvaliokunnan mietintö 
lllO 7 esitellä'än mainitun lainsäätämisasian 
(l n s i mm ä i s t ä k ä s i t t e 1 y ä varten. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
laki- ja talousvalioilmmnan mietintö n :o 7. 

Keskustelu: 

Ed. Österholm: Jag an'håller at.t få 
fästa uppmärkJSamheten vi.d riksdagsmän
nen Bromans ooh Je,rns reservation, som är 
foga.d till utskottets betärukande, oeh rekom
menderar den till beatkta.nde av stora ut
skottet. Det är alldeles riktigt, sorm reser
vanterna fracrwhålla, att godk,ännande a;v re
geringens proposition, för såvitt det gäller 
avskiljande a;v Stora Träsfuön i Kyrkslätt 
kOIIDmUn, kunde mooföra att f.iskarbe.folk
ningen skulh~ nöcligas avstå från att begagna 
vattnen omkring Stora Träskön, där det 
finnes ett ritkt gi,vande va&>buks- och ström
mingsfiske. Det 'kan icke vara a:v intresse 
för staten ur naturskyddssynpunkt att freda 
vattnen kring Stora Träskön, där det fin
I1ffi intet nämnvärt fjällfiske, men väl vass-
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buik:s- ooh strömmingsfiske. I naturskydds
strä:vandena ingår det ju icke att freda 
fiskslag av den art som strörrumingen och 
vassbuken, fiskslag, som tiJl sin före.komst 
och utveclding äro tämligen ober.oende av 
alla fredningsåtgärd:er. Men vä.J skulle nöd
vändiigheten att avstå från utnyttjande av 
de ifrågavarande fiskevattn€11 bliva ett 
hårt slag för fiskar!befolkningen i omnej
den och det är icke allen~t fiskarbefolk
niugen i Kylikslätt, som ~ulle därav be
röras, utan också fiska.re i Sjundeå ooh 
Degel'lby angränsande kommuner, som i rätt 
stor utsträclming komma till vattnen lkring 
Stora Träskön för att bedriva strömmings
och vassbuksfiske. Det lämpligaste sättet 
att trygga fiskarbefolkningen i dess gamla 
rätt att fortfarande utöva vassbuks- och 
strömmingsfiske i de~a vattnen vore att god
känna det förslag, som reservanterna fram
st.ällt, nämligen att undantaga vattenområ
det från den areal, som Slkall avskiljas till 
naturskyddsområde. Jag uttalar förho.p,p
ningen, att stora utsk,ott:et. skall godkänna 
reservationens förslag. 

Ed. Hän n i n en: Laki- ja talousva
liokunta on tehnyt aivan oikein poistaes
saan tästä laista Oulankajoen alueen Kuu
samossa ja Tuntsajoen alueen Kuolajär
vellä. Kuten jo asian lähetekeskustelussa 
toin esille, ei näitä alueita oikeudellisista 
eikä taloudellisistakaan syistä voida vielä 
luonnonsuojelualueiksi erottaa, eikä se toi
menrpid<e ole vielä tarpeellinenka,an, kun 
täällä luontoa ei tietääkseni mikään vaa
ra uhkaa. r.aki- ja talousvaliokunta on 
perusteluissaan huomauttanut niistä eri
koisluontoisista oikeuksista maa-alueiden 
käyttöön, jotka on Kuusamon ja Kuola
järven ja Kemijärven asukkaille taattu 
nihtikontrahtien muuttamis- ja peruutta
misjulistuksessa 5 päivältä huhtikuuta 
1879 ja isojakoasetuksessa 17 päivältä 
tammikuuta 1898. Näissä, entisten nihti
kontrahtien kumoamisen johdosta ja palk
kioksi menetetyistä suuremmista eduista, 
vakuutetaan asukkaille va1paa metsästys- ja 
kalastus- ja laiduntamisoikeus kruunuHe
kin jääviin alueisiin ja nautintaoikeus 
kruununmaille jääviin niittyihin 50 vuo
deksi isonjaon jälkeenkin. Kun vuoden 
1898 isojako-asetusta valmisteltiin, esitti 
silloinen hallitus, että n ä i d e n p i t ä
jien asukkaille taattaisiin 



P.e:rjautai•;m:a 215 p. marra.B~kuuta 1927. 

i k u i n e n o i k e u s v a 1 t i o n m a i 11 e
k i n j ä ä v i i n n i i t t y i h i n, mutta sii
hen eivät säädyt suostuneet, vaan muut
tivat nämä oikeudet määräaikaisiksi. Jo 
näidenkin oikeuksien tähden ja niinkuin 
valiokuntakin myöntää, ei Tuntsajoen ja 
Oulankajoen alueita vielä V'Oida asettaa 
luonnonsuojelukseen, sillä se olisi vastoin 
luonnonsuojelulain 8 ja 18 pykäliä. 

Mutta tämä ei ole kuitenkaan pääsyy, 
jonka tähden näitä edellämainittuja aluei
ta ei voida nyt luonnonsuojelukseen erot
taa. Tärkein syy on se, että valtiolla ei 
vielä ole näihin alueisiin täyttä omistus
oikeutta. Kun isojakoa ei ole vielä suo~ 
ritettu ·ei1kä 1py.syvä,isiä rajoja valtion ja 
yksityisten maiden välille vedetty, niin 
valtiolla ei niihin alueisiin ole sellaista 
oikeutta, kuin luonnonsuojelulain 1 § :n 
mukaan pitäisi olla. Päinvastoin on maini
tuissa erikoissä;ä.döksissä paikkakunnan 
väestölle varattu epäämätön oikeus saada 
omiin sarkoihinsa näilläkin alueilla sijait
sevat, paikoin laajat ja hyvät niittymaat, 
joiden menetys olisi vaikeasti korvattavis
sa, eikä niiden ottaminen kävisi päinsä 
ilman melkoisia :pakkolunastussummia, joi
den suuruutta ei ole edes yritettykään ar
vioida. Sitäpaitsi ei valtiolla voi olla oi
keutta ilman korvausta vetää pois pääl
tä niin suuria metsäalueitakaan yhteisestä 
jaosta ennenkuin asukkaiden yhteismet
sätkin ovat sijoitetut. Näin ollen tulisi 
luonnonsuojelualueiden erottaminen siellä 
pahasti sekoittamaan käynnissä olevan 
isonjaon toimitusta ja tekisi asukkaiden 
ja valtion välit tarpeettomasti riitaisiksi. 

Toivoisin, että suuri valiokunta omak
suisi näihin alueisiin nähden laki- ja ta
lousvaliokunnan ottaman kannan. 

Niistä kahdeksasta alueesta, jotka laki
ja talousvaliokunnan mietinnön mukaan 
ehdotetaan luonnonsuojelulain alaisiksi, 
ovat useimmat joko sellaisia taloudellisesti 
vähäarvoisia, jotka hyvin voidaan luon
nonsuojelukseen ottaa tai, kuten Heinä
saaret, eläimistönsä puolesta niin merkilli
set, että niiden rauhoitusta ei voi asettua 
vastustamaan. Vain kahden alueen suh
teen on vakavampia muistutuksia lähiseu
tujen väestön puolelta tehty. Pallastuntu
rin aluetta pitävät Muonion kunnan asuk
kaat aivan liian suurena. Sehän onkin 
kokonaista 850 km2 laaja. Ja, niinkuin 
täällä eCLellinen puhuja mainitsi, Storlan- , 

det eli Träskö-nimisen saaren vesialueen 
rauhoittamista pitävät Kirkkonummen 
asukkaat kalastukselle vahingollisena. -
Vaikka olenkin harras luonnonystävä, en 
kuitenkaan tahtoisi luonnonsuojelualuei
den muodostamisella tarpeettomasti rajoit
taa asukkaiden vanhoja elinkeinoja. Ke
hoittaisin sen tähden suurta valiokuntaa 
vielä harkitsemaan näiden kahden alueen 
pienentämiskysymystä. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi 

Asian ensimmäinen käsittely julistetaan 
päättyneeksi ja asia lähetetään valtiopäi
väjärjestyksen mukaisesti suureen v a
liokuntaan. 

8) Vuoden 1926 valtiopäivillä lepäämU.n 
jätetty ehdotus laiksi sotatilasta. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n :o 32 a ja otetaan j a t kuvaan toi
s e e n k ä s i t t e l y y n siinä sekä saman 
valiokunnan mietinnössä n :o 32 ja perus
tuslakivaliokunnan mietinnössä n :o 10 val
mistelevasti käsitelty mainittu lakiehdotus. 

P u h e m i e s: Käsittelyn pohjana. on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 32 a, jos, 
ta näkyy, että suuri valiokunta ehdottaa 
muutoksen 7 § :ään. Eduskunnan on nyt 
päätettävä suuren valiokunnan ehdotukBen 
hyväksymisestä tai hylkäämisestä. 

Keskustelu: 

Ed. H u t t u n e n: Ehdotan, että edus
kunta pysyy lain 7 § :ään nähden ennen 
tekemässään päätöksessä. 

Ed. Reinikainen: Pyydän kannat
taa tehtyä ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksL 

Puh e mies: Keskustelun kuluessa on. 
ed. Huttunen ed. Reinikaisen kannattama
na ehdottanut, että eduskunta päättäisi 
pysyä asian toisessa käsittelyssä ennen 
tekemässään päätöksessä. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 



Tuulaakimaksu vuosina 1928 ja 1'92<9. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy suuren valiokunnan eh
<:lotuksen äänestäa ,ja"; jos ,ei" voittaa, 
•n· eduskunta päättänyt pysyä asiassa toi
sessa käsittelyssä ennen tekemässään pää
töksessä. 

Äänestyksessä on ,jaa'' voitolla. (102-
7&----0-19.) 

Suuren valiokunnan ehdotus on siis hy
v;äksytty. 

Asian toinen diäsittely on påärf:tynyt. 

P u h e m i e s: Eduskunnan istunto kes
keytetään 10 minuutiksi ja pyydän puhe
miesneuvostoa kokoontum~an. 

Täysi-istunto keskeytetään kello 3,40 i.p. 

Täysi-istuntoa jatketaan 

kello 3,50 i.p. 

t) Ehdotus laiksi tuulaakimaksun laskemi· 
sen perusteista vuosina 1928 ja 1929. 

Esitellään suuren valiokunnan mietintö 
n:o 37 ja otetaan toiseen käsitte
lyyn siinä s·ekä laki- ja talousvaliokunnan 
mietinnössä n :o 6 valmistelevasti käsitelty 
hallituksen esitys n :o 41, joka sisältää 
yllämainitun lakiehdotuksen. 

Puh e m i e s: Käsittelyn pohjana on 
suuren valiokunnan mietintö n :o 37. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. K a u r a ne n: Kuten hallituksen esi
tyksessä olev·asta taulukosta näkyy, saavat 
tapulikaupungit huomattavia tuloja kanta
mist.a·an tuulaakimaksuista, esim. Helsinki 
9.2 milj. markka~, Turku 3.4 milj. markkaa, 
Viipuri 2 milj. markkaa j. n. e. Hallitus 
<Jn esi.ttänyt samassa taulukossa myöskin 
niitä olet·ettuja menoja, mitä näillä tapuli
kaupungeilla muka olisi tuulaakimaksujensa 
vastikkeena: oikeuslaitoo, yleiset syyttäjät, 
ulosottolaitos, osuus ,poliisimenoissa, kruu
nunverojen kanto, tulli- ja pakkahuonemak-

sut. Mutta tuulaakiveroa vain ei kaupun
gille ole annettu mainittujen menojen peit
tämiseksi, silloin kun nämä kaupungit ovat 
saaneet tapulikaupungin oikeudet, vaan 
siitä syystä, että kaupunkien asukasluku oli 
silloin pieni ja kaupungit muutenkin vähä
varaisia. Silloin oli valtion avustus pai
kallaan. Nyt on suhde maaseudun ja kau
punkien välillä muuttunut aivan päinvastai
seksi eivätkä kaupungit enää tarvitse valtion 
tukea. Useimmassa rantakawpungissa valtio 
rakentaa tai valtion varoilla avusrf:etaan sa
tamien rakentamista ja laivaväylien ruop
pausta, josta kaupungit kantavat satama
maksuja, joten kaupungit tästäkin saavat 
tuloa niiden menojen pei.ttämiseksi, joihin 
tuulaakimaksua ehdotetaan käytettävä.ksi. 
Hallituksen esityksen muban ei 11 kaupun
kia saa ollenkaan kantaa näitä tuulaakic. 
maksuja, vaikka niillä on aivan samat me
not, mitkä tapulikaupungeillakin on• ja saa
vat nämä kaupungit koroitetun tavaranhin
nan muodossa suo·ritt.aa tapulikaupunkien 
kunnallisverot kuten maalaisetkin. Halli
tuksen esityks·en perusteluissa sanotaan, 
että tätä maksua .suorittaisivat yhtä suuren 
määrän sekä kaupunkien asukkaat että 
kaikki muut, jotka meritse tai maitse Suo
men ulkopuolella olevista paikkakunnista 
kaupunkeihin toisivat tai sieltä veisivät 
tullinalaisia tavaroita. Vasemmiston taholta 
on aina vastustettu tulliverotusta ja ehdotet
tu niiden alentamista tai kokon~an poista
mista. [Miksi ei s:ooialidemokraattinen 
ryhmä nyt. ole mukana tätä välillistä vero
tusta poistamassa, että saataisiin tullivero 
edes kaksi prosenttia alenemaan ja rikkaat 
tapulikaupunkien asukkaat saisivat suorit
taa kunnallisveronsa kuten kaikki muutkin 
kansalaiset ja kerrankin saataisiin korjac. 
tuksi se epäkohta, että va·rakkaiden verot 
asetetaan vähävaraisten kannettaviksi. Kun 
tätä asiaa laki- ja talousvaliokunnassa käsi
teltiin, huomautettiin enemmistön taholta, 
että jos tuulaakimaksut äkkiä lakkautettai
siin tuottaisi se suuria vaikeuksia tapulikau
punkien talousarvioiden tasapainoon saatta
misessa. Siksi ovatkin vastalauseen alle
kirjoittaj-at ehdotta·neet että ha.llituhen · eh
dott.ama 2 % alennettaisiin tällä kertaa puo
leksi prosentiksi ja näin ol:len kahden vuo
den kuluttua, kun laki tulee uudelleen vah'
vistettavaksi, vara-taan hallitukselle aikaa 
tehdä e:hdotus eduskunnalle sanotun tuu-
1 aakimaksun kokonaan. lakkauttamisesta. 
Ehdotan., että käs1ttelyn pohjaksi otetaan 
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laki- ja talousvaliokunnan mietintöön liite
tyssä vastalauseessa oleva lakiehdotus. 

Ed. K a r j a l a i n e n: Kysymys tuulaa
kimaksun laskemisen ~rusteesta, joka kysy
mys sen kautta, että tämä peruste vahvis
tE:taan määräa,jaksi viime aikoina ainoastaan 
2 vuodeksi erältään, palaa säännöllisesti 
eduskuntaan, nostattaa aina kaupunkilais
ja maalaisha:rrastukset toisiaan vastaan tai 
paremminkin saa maalaisedustajat tekemään 
sellaisia muistutuksia, että tässä on kysy
mys eräästä kaupunkien e,tuoikeudesta, job 
epäoikeutetusti rasittaa maalaisia ja olisi 
senvuoksi mi,tä pikimmin lakkautettava. 
Tällä kerta:a niinkuin laki- ja talousvalio
kunnan mietintöön liitetvstä vastalauseesta 
n&kyy, ~tahdotaan tuulaakiverotus ehdottaa 
lakkautettavaksi asteettain alentamalla ensi 
vuoden alusta lähtien v,ero 1/4 :ksi entisestä, 
että olisi seuraavaUa kerralla helpompi pois
taa se kokonaan. Lienee senvuoksi syytä 
tarkastaa kaupun1kilaisen kannalta eräitii 
kysymyksiä, nim. onko tuu}aaki etuoikeus, 
onko sen kantaminen epäoikeudenmukai
sesti maalaisia rasittava ja mitä sen poi:::;
tamisessa on varteenotettava. 

Tuulaakin kanto-<Jikeus on valtiovallan 
kaupungeille myöntämä <Jikeus ja on niissä 
päätöksissä, joissa kaupungeille on tällainen 
oikeus myönnetty, sanottu, että kaupungit 
saavat käyttää tuulaakitu}oja yleisiin me
noihin. Tästä päätöksen sanamuodosta on 
tahdottu vetää se johtopäätös, että tuulaakin 
kanto-oikeutta ei voi perustella sillä, että 
kaupungit kustantavat eräitä laitoksia, niin
kuin oikeudenhoidon, ulosottotoimen, veron
kannon, tulli- ja pakkahuoneen kunnossapi
don ja ositta1n poliisilaitoksen, koska näitä 
ei ole noissa pä,ätöksissä lueteltu. Tällöin 
ei muisteta tai ei tiedetä, että meillä valtio
vallan ja kaupunkikuntien välinen suhde ta
loudellisella alalla on vielä sen vanhan, iki
vanhan säädöksen varassa, eHä kaupungit 
saavat itsenäisesti järjestää taloutensa, 
kunhan vain niitten tulot riittävät y l ei
s i i n m e n o i h i n. Näitä yleisiä menoja, 
jotka valtiovalta on vanhoista ajoista läh
tien jättänyt kaupunkien kustannettaviksi, 
ovat muun muassa juuri nuo ylempänä m'li
nitut. Valtiovaltahall vielä nykyjään mää
rää yksipuolisoelia päätöksellä ainoastaan 
kaupunkeja kuultuaan m. m. kaupunkie11 oi
keudenhoidon ja poliisilaitoksen virkailijain 
palkat. Kun aikoinaan kaupungit eivät mi-

tenkään olisi ky~nneet kustantamaan kaikkia 
niiden niskoille laskettuja rasituksia, niin 
täytyi valtiovallan myöntää niille jonkun
laista helpotusta. Sitä ei myönnetty siinä. 
muodossa, että valtio olisi ottanut jonkun 
nl()ista menoista suorittaakseen, vaan siihen 
sijaan myönsi se kaupungeille eräänlaisen 
verotus'()ikeuden. Se että tämä verotus
oikeus myönnettiin sellaisessa muodossa, 
että kaikki kaupungit eivät voineet sitä 
käyttää, ei varmaankaan oikeuta valtioval
taa ilman muuta lakkauttamaan kaikilta 
tuota oikeutta, vaan pikemminkin tutki
maan, miten se olisi saatava sovellut!etuksi 
kaikkiin kaupunkeihin nähden. 

On sanottu myös, että kaupungit nyky
jään ovat jo siksi vaurastuneet, että ne ei~ 
vät tarvitse tuulaakia apunaan. Miten sen 
asianlaita oikein lienee 1 Tilasto osoittaa, 
että esim. vuoden 1924 lopussa olivat kau
punkien velat 876.3 milj. markkaa eli noin 
23 % niiden omaisuuden arvosta ja 1,702 
markkaa 20 penniä asukasta kohti. Ver
tauksen vuoksi mainittakoon, että vastaavat 
luvut maalaiskunnissamme olivat silloin 
326.3 miljoonaa, noin 19 % ja U2: 20 mark
kaa. Siis asukasta kohti laskettuna ainoas
taan 6.6 % siitä mitä kaupungeissa. Köy
häinhoitomenot olivat vuonna 1924 kaupun
geissa 60.2 miljol()naa markkaa ja maalais
kunnissa 130 milj. markkaa tehden asukasta 
kohden kaupungeissa 102: 50 penniä ja maa
laiskunnissa 44: 70 penniä (Hd. P. Saari
nen: Tulot ovat erilaiset!). 

Tuulaakin va>)tustajat sanovat, että epä
oikeudenmukaisuus tässä verotuksessa on 
ensinnäkin siinii, että sitä eivät saa kantaa, 
kaikki kaupungit, vaan ainoastaan 27 mei
dän 38 kaupungistamme, kun sitävastoin 
noita yleis,iä menoja on kaikilla kaupun~ 
geilla. Tältä väitteeltä ei puutu oikeutllilta 
ja jos kerran tuulaaki käsitetään kaupun
geille myönnetyksi noitten yleisten rasitus
ten helpotukseksi, niin olisi mi-elestäni jo ai
koja sitt:en ollut muutettava sen kanto
<Jikeutta siten, että se lasketaan määräpro-
senteissa kaupunkien tullikamareissa tulla
tuista tavaroista. Silloin olisivat kaikki 
kaupungit voine·et perustamalla tullikama'-
rin saada tuon oikeuden. Luultavaa muu
ten on, että tuskin kailkki nuo 11 tuulaaki
tonta kaupunkia olisivat tätä varten perus
taneet tullikamarin, vaan olisivat ehkä va
paaehtoisesti luopuneet tuulaakista. 

Täällä onkin aikaisemmin tehty ehd'Otus 
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sellaisesta oikaisusta tuulaakin kanto-oikeu- 1 

teen kuin juuri mainitsin, mutta ei se saa
vuttanut enemmistön kannatusta. 

Toinen tuulaakin epäoikeudenmukaisuu
den väite on se, että sitä saavat maksaa 
kaikki valtakunnan asukkaat, ja on tahdottu 
vielä väittää, yhtä paljon muutamien kau
punkien hyväksi. Mitä tähän epäoikeuden
mukaisuuden p-erusteeseen tulee, niin liittyy 
se siihen yleiseen epäoikeudenmukaisuu
teen, joka sisältyy väliHiseen verotukseen, 
mutta lieventyy tässä epäoikeudenmukai
suus maalaisiin nähden sen kautta, että 
esim. vuonna 1925 kaupungit maksoivat itse 
yleisistä menoistaan, jotka hallituksen esi
tykseen liittyvien tilastojen mukaan tekivät. 
Raa1hea lukuun:ottamatta 35.6 milj. markkaa., 
12.7 milj. markkaa j-a koko valtakunnasta 
kerättiin tuulaakina samojen tilastojen mu
kaan 22.9 milj. ma<rkka.a niitä menoja var
ten. Ja tämänkin jälellä olevan summan 
maksamiseen ottivat kaupunkilaiset var
masti osaa suhteellisesti enemmän kuin maa
laiset. Tulliverotuksen jakamisen tutki
mista ei ole vi·elä suoritettu, mutta tuskin 
erehtyy, jos väittää, että kaupunkilainen, 
joka ostaa kaiken, mitä hän tarvitsee, mak
saa enemmän tulliveroa kuin esim. Iisalmen 
maalaisseuralmntalainen, joka sentään saa 
pellostaan ja karjastaan suuren osan tarvik
keistaan. 

Tämän kysymyksen käsit.telemill'en nostaa 
eteemme oikeastaan toisen paljon laajem
man kysymyksen. Kun kerta toisensa pe
rästä väitetään, että tuollainen pieni vero
tus kuin tuulaaki on epäoikeudenmukaista 
maalaisten rasittamista kaupunkilaisten hy
väksi, niin siihen oikeastaan pitäisi vastata 
QS()itta·ma.Ua, miten meillä valtion menot 
jakautuvat kaupunkikuntien ja maalaiskun
tien hyväksi. Sella-ista tutkimusta meillä 
ei ole vielä suoritettu, niin että meidän fi
nanssitilastomme eivät vastaa tähän kysy
mykseen. Huomautan heti, että niin laa
jaksi tätä tutkimusta ei tarvinne ulottaa, 
että pitäisi ottaa selville myöskin esim. 
kuinka paljon valtio maksaa palkkoina. kau
pungissa asuville valti·on virkamiehille, niin
kuin täällä aikaisemmin on esitetty. Tu
lonsa mukaan ottavat he kyllä osaa kaupun
kien menojen suorittamiseen, mutta samalla 
kuluttavat osaltaan kaupunkien yleisiä va
roja niiden monien suurten menojen kautta, 
joita kaupungeille johtuu siitä, että väestö 
on niissä niin kovin tiheässä, ja joita vas-

taavia menoja maaseudulla ei ole. Ettei täl
laisten palkka;menojen .kautta valtio avusta 
kau,punkeja, ilmenee jo siitä yksinkertaisesta 
tosiasiasta, että kunnallinen verotus on kau
pungeissa yhtä raskas kuin maaseudullakin. 
Siitä tosiasiasta ei päästä sillä, että maini
taan muutamia maalaiskuntia, joissa vero
äyri on huimaavan korkea, sillä niissä on 
vastaavasti vähemmän äyrejä, vaikka ei vä
hemmän tuloja. Kun esim., niinkuin maa'
taloustulojen verotuksen kehittämistä val
mistamaan asetetun komitean mietinnössä 
sa.notaan, voi oUa kylä, jossa verotus :perus
tuu 377 hehtaarin peltoalaan, vaikka ala on 
todellisuudessa 790 hehtaaria, niin kyllä sil
loin äyri nousee. Kaupungeissa verotus liik
kuu vähän pä-tevämmillä luvuilla. En katso 
tässä olevan syytä käydä lähemmin esittä
mään niitä menoja, joita kaupungeille ai1heu
tuu niiden asutuksen tiheydestä. Huomau
tan vain, että sellaiset menot kohoavat esim. 
Helsingissä vuosittain n. 30 miljoonaan ja 
kaikissa kaupungeissa yhteensä lähes 70 
miljo-onaan. 

Tuon äsken mainitsemani tutkimuksen 
tulisi ennen kaikkea vastata siihen kysy
mykseen, kuinka paljon valtion varoja käy
tetään kuntien yhteisiin :m,enoihin. Olen 
koettanut viime ja tämän vuoden meno
arviosta poimia muutamia sellaisia summia 
ja saanen niitä tässä luetella. Ensimmäiset 
sellaiset summat tapaamme kansakoulu
menoissa. Kaupunkikansakoulujen avusta
miseen näinä kahtena vuonna käyttää valtio 
17.2 ja 15.s miljoonaa markkaa, vastaav~en 
lukujen maalaiskuntien o.salle ollessa 162.2 
ja 218.7 milj. markkaa, tehden tänä vuonna 
asukasta kohden kaupungeissa noin 30 ja 
maalaiskunnissa noin 72 markkaa. Ero on 
tänä vuonna yli 200 milj. markkaa maa
laiskuntien hyväksi. Kansanopistojen, jotka 
enimmäkseen ovat maaseudulla, valtioapu 
teki viime vuonna 6.9 milj. ja tänä vuonna 
7.1 milj. mk., työväeno,pistojen, jotka ovat 
vastaavia kaupungeissa olevia sivistyslai
toksia, ollessa vastaavasti 1 ja 1.2 milj. 
markkaa. Sitäpaitsi käyttää valtio näinä 
vuosina maalaiskansakoulujen rakennusten 
kuoletuslainoiksi, jotka ovat help.pokor
koisia, 25 ja 21 milj. markkaa. Vastaavan
laista avustusta ei kaupungeille myönnetä. 

Toinen suuri menoerä, jossa nykyään 
valtiovarojen käyttö kaupunki- ja maalais
kuntien hyväksi nojaa kokonaan erilais'in 
periaatteisiin, koskee liikennevälineiden, tei-
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den ja siltojen rakentamista ja kunnossa
pit.oa. Ennen vuotta 1919 oli meillä voi
massa se periaate, että tien pitää kunnossa 
maapohjan omistaja. Silloin voimaanastu
nut ja kuluvana vuonna muutettu tielaki 
vapautti maalai.skiinteistön omistajat teiden 
kunnossapitovelvollisuudesta. Kaupungeissa 
'siihen sijaan kuuluu katujen rakentamisvel
vollisuus kaupungeille, tien kunnossapito 
tontin omistajalle ja kaupunkialuoolla ole
vien maanteiden kunnossapito kaupun
geille. Kunnan tiet pitää maalla kunnossa 
'kunta ja kylätiet tieosakkaiden yhtymät. 
'Kahtena viime vuonna ovat valtion menot 
maanteiden rakentamiseen ja kunno.ssa
'Pitoon 92 miljoonaa ja 101.4 milj. markkaa. 
'Vastaaviin menoihin käyttävät kaupungit 
vuosittain omia varojaan arviolta 20 milj. 
markkaa. Miten suuri kunnan- ja kyläntei
den kunnossapidon aiheuttama rasitus maa
laiskunnille on, sitä on mahdoton ,saada sel
ville, kun se käy luontaissuorituksena. Sa
moin on kaupungeissa talonomistajien rasi
tuksen laita. 

Täällä on aikaisemmin tuulaakikysymyk
sen ollessa esillä viitattu myöskin .siihen, 
että valtio on rakentanut kaupunkeihin sai
raaloita, joiden käyttö on kaupunkilaisille 
mukavampi ja halvempi. Onhan tosin lää
nien pääkaupungeissa ja joissakin muissa
lkin kaupungeissa valtion sairaaloita, mutta 
kaupungeissa on sitäpaitsi kaupunkien 
omia ,sairaaloita. Nämä sairaalat ovat myös
kin maalaisten käytettävissä ja sairaalain 
maksut, vaikka ne ovatkin maalaisille hiu
'kan korkeammat kuin kaupunkilaisille 
- näissä kaupungin sairaaloissa, tarkoi
tan - eivät suinkaan vastaa edes niitä kus
tannuksia, mitä. kaupungeilla on sairassijaa 
'kohden. 

En tahdo jatkaa tätä vertailun tekoa, 
:sillä luulen jo naiden muutamien lukujen 
osoittavan, kuinka löyhillä perusteilla liiku
taan, kun väitetään, että kaupungit ovat 
yleisten varojen kulutuksessa etuoikeute
tussa asemassa maaseutuun nähden. 

Tuulaakin oikeutuksen arvo.steleminen 
tältä pohjalta onkin mielestäni aivan yksi
puolista. Koko kysymys pitäisi oikeastaan 
siirtää aivan toiselle alueelle. Se ei ole 
arvosteltavissa paikkakuntakysymyksenä, 
sillä yleensä on mielestäni harhaan joh
tavaa, jos ruvetaan tutkimaan, miLtä paikka
kunnalta yleiset varat valtion kassaan tule
vat ja mille ne menevät. Silloin voitaisiin 
esittää sellainenkin tieto, että tulo- ja omai-

suusveroa maksoivat kaupungit v. 1924 yh
teensä 116.67 milj. markkaa ja maalais.kun
nat 75.86 milj. markkaa. (Ed. Vesterinen: 
Kenen rahoilla ne ne maksoivat~). Paljon 
asiallisempaa olisi tarkastaa kysymystä. e't'i 
elinkeinojen kannalta. Sellainen on var
maankin tu ula.akikysymyskin aikoinaan ollut. 
Tiedämmehän, että niihin aikoihin, joista 
tuulaaki juontaa alkunsa, vallitsivat vallan
pitäjäin keskuudessa aivan toiS(Jn]aiset ta
louspoliittiset käsitykset kuin nykyjään. 
'Silloisiin suunnitelmiin kuului tärkeänä 
osana m. m. kaupunkien perustaminen kau
pan-, teollisuuden ja liikenteen ylläpitä
jiksi eikä ainoastaan perustaminen, v.aan 
myöskin kaikenlainen tukeminen, jos taas 
niille toiselta; puolen määrättiin rasituk
siakin. 

Toimeentulonsa yleiseksi pohjaksi annet
tiin silloin kaupungeille m. m. laajoja iffiaa

alueita valtion maista. Näin saivat meidän
kin kaupunkimme sellaisen perustuksen vas
taiselle toimeentulolle.en, että niiden omai
suus nykyjään voidaan arvioida yli 4 mil
jaardiksi, kun maalaiskuntain omaisuus koko 
maassa ei ole kahtakaan miljaardia. Mutta 
nämäkään laajat alueet eivät tuottaneet 
'rahaa, jota kaupungit tarvitsivat ja ,sen
vuoksi ne saivat om. m. tuulaakin kanto
oikeuden. 

Tätä taustaa vastaan esiintyy tuulaaki 
siis alkujaan eräiden elinkeinojen elvyttä
jänä. Ja kun teollisuus nautti kaikenlaisia 
mu~ta etuoiikeuksia, niin voimme pitää tuu .. 
laakia kaupan ja liikenteen tueksi tarkoi
tettuna. Satamakomitea onkin aikoinaan 
laskenut tuulaakin satamatuloihin kuulu
vaksi, omaksuen nähtävästi silloin juuri tä
män kannan tuulaakiil alkuperäisestä tar
koituksesta. Satamakomitealla on kä,sityk
seensä ollut sitäkin enemmän syytä, kun se 
tutkiessaan satamiamme ja niiden merki. 
tystä maalle on huomannut, että nykyaikai
sen liikenteen vaatimat satamat eivät 
yleensä ole kannattavia laitoksia ja toiselta 
puolen, että kaupunkien rakentamat ja 
ylläpitämät satamat palvelevat koko maan 
liike-elämää eikä ainoastaan sen kaupungin, 
'joka siihen uhraa varojaan. Meidän kau
punkiemme satamain nykyinen arvo on 
545.7 milj. markkaa. Tästä on valtion sijoi~ 
tuksia hyvin pieni murto-osa. Minä olen 
saanut käytettäväkseni tilaston viime vuo
den satamatuloista ja -menoista kahdeksa.ssa 
suurimmassa kaupungissamme, ja osoittaa 
tämä tilasto, että näiden kaupunkien sata-
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'matulot, tuulaaki mukaanluettuna, oli 35.2 
milj. markkaa ja menot 74.2 milj. markkaa. 
1\'lenoihin on tällöin luettu ainoastaan 6 % 
,wrkoa ja 2 % kuoletusta satamien arvolle 
~ikä ollenkaan satamien laajennustöitä, joi
'hin yksin Viipurin kaupunki sanottuna 
vuotena käytti 24 milj. markkaa. Näiden 
kahdeksan kaupungin ta,p1piot satamistaan 
olivat siis viime vuodelta 19 milj. markkaa. 
Se kykenee siis melkein peittämään koko 
~dellisen vuod.;m kaikkien kaupunkien kan-
taman tuulaakin. 

1 
Kun tältä pohjalta arvostelemme tuulaa

kin oikeudenmukaisuutta, niin ensinnäkin ' 
voimme olla varmat siitä, että se ei peitä 
läheskään kaupunkiemme satamien tuotta
maa tappiota. Toiseksi täytyy myöntää, että 
tällöin tuulaaki oikeudenmukaisesti jakau
tuu niille kaupungeille, joilla on satamistaan 
suurimmat menot. Mainittakoon tässä, että 
esim. Tampereen suuren kaupungin sata
.mien ja siltojen arvo on vain 6 milj. mark
kaa ja kaikkien niiden kaupunkien, joilla ei 1 

ole tuulaakin kanto-oikeutta, 13 milj. mark
kaa eli vajaa 2,5 % kaikkien kaupunkiemme 
satamien arvosta. Myöskin käy tällöin 
luonnolliseksi, että ne, jotka satamien kautta 
tulleita tavaroita käyttävät, avustavat sata
mien omistajia suhteellisesti sen ta varamää
rän tulliin nähden, jonka he käyttävät. Oi
keampaa olisi tietenkin tällöin laskea tuu
laaki tavaran arvosta, niinkuin se on laskettu 
vuoteen 1874 asti ja tulee edelleen lasketta
vaksi, jos tämä käsiteltävänä oleva lakiehdo
tus hylätään. Käytännöllisyys on tässä viime 
aikoina johtanut pieneen epäoikeudenmukai
suuteen. Satamakomitean mietintöön liite
tyssä vastalauseessa esittävät maalaisliitto
laiset komitean jäsenet, että tuulaaki lak
kautetaan ja neuvovat koroittamaan satama
taksoja vastaavasti. Eiköhän sekin aiheut
taisi tavaran hintoihin pienen lisäyksen ja 
niin ollen tulisi juuri tavaran kuluttajain 
maksettavaksi? 

Mainitussa vastalauseessakin sanotaan tuu
laakia kaupunkien epäoikeutetuksi eduksi, 
vaikka se on nähtävästi käsitetty elinkeino
jen tueksi. Tämä antaisi aiheen tutkia, 
missä määrin meillä eri elinkeinoja tuetaan 
valtion varoilla. Se tutkimus olisi kovin 
mielenkiintoinen. Mutta nykyisen puutteel
lisen tilaston vuoksi erittäin vaikea. Emme
köhän me voi tässä suhtee~sa tyytyä siihen 
huomautukseen, että nähtävästi ensi vuonna 
maatalousministeriö käyttää yleisiä varoja 

295,6 miljoonaa ja kauppa- ja teollisuusmi
nisteriö 61,2 miljoonaa markkaa. 

Sen nojalla, mitä edellisessä on esitetty, 
voidaan täysin perusteltuna esittää se väite, 
että tuulaaki ei ole kaupungeille epäoikeu
tettu, käsitcttäköön tuulaakin peruste miten 
tahansa. Kaupungeilla ja kaupunkien edus
tajilla ei ole mitään sitä vastaan, että tuu
laaki, jos sen tuottaman rasituksen katsotaan 
epäoikeudenmukaisesti jakautuvan valtakun
nan asukkaiden kesken, lakkautetaan, kun
han vain kaupungit saavat sitä vastaavan 
hyvityksen toisella tavoin. 

Ed. J u t i 1 a: Pyydän kannattaa ed. Kau
rasen tekemää ehdotusta. 

Ed. I s a k s s on: Tolagsavgiftens avlyf
tande blir år för år alltmera brännande. Det 
är också helt naturligt, ty den är tili sin 
natur en indirekt skatt, som landsorten har 
att erlägga till hamnstäderna och som bidra
ger till att höja varuprisen för så väl lands
bygdens folk som städernas bebyggare. Den 
åstadkommer slitningar emellan landsbyg
den och städerna, vilket bäst framgår av de 
olika synpunkterna här i riksdagen. I gen
gäld för att städerna erhållit rätt att upp
bära denna skatt skola städerna underhålla 
en del inrättningar, vilka egentligen borde 
underhållas av staten. Under den gångna 
tiden ha regeringarna, oberoende av om 
dessa bestått av agrarer eller av de övriga 
horgerliga partierna, regelbundet föreslagit, 
att denna rätt för städerna skulle förlängas. 
Jngen av dem har vågat sig på en lycklig 
lösning av frågan. Den måste således vara 
ganska invecklad. Man hoppades emellertid, 
att den socialdemokratiska regeringen nu 
äntligen skulle göra slut på denna bedröv
liga kvarleva från en förgången tid, att den 
skulle göra slut på denna tvistefråga, som 
ställer ;;täder och landsbygd emot varandra, 
att den skulle sökt en sådan lösning att stä
dernas arbetande folk icke skulle bliva eko
nomiskt lidande, när denna fråga sist och 
slutligen avskaffas ur världen, ty förr eller 
senare måste denna bort. 

Denna förhoppning var emellertid förgä
ves. Även den socialdemokratiska regerin
gen kom med precis samma förslag som de 
tidigare borgerliga regeringarna. Regerin
gen föreslog att den föråldrade indirekta 
skatten fortfarande skulle gälla för de töl
jande två åren. Regeringen lämnar således · 
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den brännande frågan fortfarande öppen. 
Vi stå säledes fortfarande på samma stånd
punkt som år 1925. Redan år 1925 var jag 
i tillfälle att påpeka, att vår grupp utan 
slitningar kunnat taga ståndpunkt tili 
frågan därför att den företräder såväl stä
dernas arbetare som landsbygdens arbetande 
befolkning. 

Vi anse nämligen, att det ligger såväl i 
landsortens som städernas intresse, att de 
indirekta skatterna skola avlyftas, och vi 
komma därför a tt rösta mot lagförslaget i 
dess tredje behandling. 

Ed. K. E. Linna: Epäilemättä ovat 
tuulaa!k.ima.ksut sää.detyt juuri niiden meno
jen peittrumiseksi, joita kaUipungeilla on 
oHut· o1lreuslaitoksest.a, poliiiSil.aitoksesta ja 
muista sellais1sta seikoista, mutta sitä mu
kaa kuin kaupunkien talous on kehittynyt, 
sitä mukaa kuin kaupunkien tulot ovat 
muullakin tavalla lisääntyneet ja sitä mu
kaa kuin suurempia mahdollisuuksia näiden 
tulojen hankkimiselle kaupungeille on ilmes
tynyt, sitä mukaa on myös tuulawkimruksu 
käynyt )"hä epäoikeudenmwkaisemiiil.al~si. 
Tämän maksun kantamisen tekee vieläkin 
epäoikeutetummaksi se seikka, että, kuten 
näkyy, läihes 1;'3 maan kaupungeista ei 
pääse tästä edusta osalliseksi siitä huoli
matta, että ne kantavat kaikkia niitä rasi
tuksia, joita tuulaa.kimaksuun oikeutetut 
kaupungit tekevät. Ei siis ole mitään syytä 
suosia muutrumia harvoja, etupäässä satama
kaupurukeja ja sillä, että niille annetaan 
sellai~Sia etuja, joita tuiset kmnpungit, joissa 
menot ovat yhtä suuret, jopa suuremmat
kin, eivät saa kamtaa. En myöskään usko, 
että tä•mmöisen oikeuden laajentaminen olisi 
oiJk,eudenmUikaista. Päinvastoin tämä, jos 
mikään, on täysin vanhettunut ja epä·oikeu
t:ettu v·erotus ja on jo ailka sen poilstamiseen. 
Sitä<paitsi täytyy huomata, että kaupunkien 
tulot ovat suuressa määrin kasvan<eet eräässä 
toisessakin suhteessa a~kaisemp.aan verrat
tuna. Melik.ein kaikissa kaupungeissa, jotka 
meillä on perustettu, on tämä tapahtunut 
valtion sitä varten lahjoittamille maa
alueille, ja nämä maa-a;lueet ovat, sikäli 
kuin arvonnousu on tapahtunut, muodostu
neet erittäin tuloisik.si tulolähteiksi kau
pungeille. ja voidaan väittää, että se asu
tuksen tiheys, josta .ed. Karjalainen mai
nitsi, tulee yhä enemmän juuri tätä arvoa 
kohottamaan ja sitä tietä kaupunkien tu-

loja lisä<ämä<än. Tarvitsee vain katsella niitä 
tonttihinto~a, joita esim. Helsingissä on 
maikse·ttu T·öölön kalliQista, joilla vielä 
VUQSi<kymmen takaperin ei ollut tuskin mi
tään arvoa. Samanlais<ia esimerkik.ejä on 
meillä kaikista muistakin kaupungeista ja 
etupärussä juuri niistä :kaupungeista, joilla 
on tuulaakin kanto-oikeus. 

Ed. Karjalainen täällä poilmi erinäisiä 
nume11oita siitä, mitenkä paljon kaupungit 
namttiva.t valtiovallan tukea erinäisiin tar
looitu:k.siinsa, vertaHien niitä maaseudun nu
meroilhin. Vaikka hän heti alussa huomrutti,, 
ett.ii meillä tilastoa tässä kohden ei ole ole
massa, otti hän kuiterukin erinäisiä esimerk
kej.ä niillä todistaakseen sitä seikkaa, että. 
maaseutu nauttii paljon suurellllpaa tukea 
valtiovallan puolelta kuin kaupungit. Asian 
laita on <kuitenkin todellisuudessa aivan 
toinen, jos otetaan huomioon asukasluku_ 
Olisihan n:mittäin luonnotonta, jos kaupun
g]t saisivat verrattain vähäistä rusukaslukua 
varten yhtä suuren avustuksen kuin maa
seutu, jo-ssa asutus on moninkertainen. Ja. 
j.os rupeaa tarkastamaan valtion tneno-
p-qolta ja laskee valtion menot jokaista asu
kasta ko<hti, niin tullaankin aivan toisenlai
seen tulokseen kuin mihin ed. Karjalainen 
tuli, toisin sanoen kaupunkilaisasukas 
nauttii paljon enemllilllän valtioapua kuin 
maalaisasubs. Yk.sityiSikohtai.sia numeroita. 
tästä ei ole, en.kä minä siis voi pros·enteilla 
sitä todistaa. Mutta niiden laskelmien mu
kaan, jotka minä pari vuotta sitten toimitin, 
jotka kyllä olivat jossakin määrin sum
määrisiä, tämä ero oli melko tuntuva. 

TääUä h.än huomautti myös lisäksi siitli 
seikasta, että m. m. maaseutu saa maantei
hin ja muihin sellaisiin tuntuvan valtio
avun. Täytyy ens:iksiikin huomauttaa, että 
ne ovat yleisiä kulkuvälineitä, jQista hyöty 
on yhtä suuri kaupungeille kuin maaseu
dullekin, ja t.ok:eksi, etteiväri suinkaan vielä 
maaseutulais<etkaan lälhes tulkoonkaan ole 
kyläteittensä, pulmmattaJkaan pelto- ja vil
jely.stöistänsä, rasitusta panneet valtion 
kannettavaksi. Ja minä luulen, että rasitus 
kylä- ja näistä muista valtion haltuun otta
mista teistä on paljon suul'OO!jpi maksu
yk.<;ikkiöä kohden kuin konsanaan kaupun
kien kaduista. 

Kun pyritäilli :lrerran elinikustannuksia 
alentamaan m. IIIL a·lentamalla tullirrusitusta, 
on luonnollista, että silloin myös •Poistetaan 
niitä rasituksia, jotika näitä elinlkustannuk-
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sia kohottavat muiden maksujen kautta. Ja 
tällaisena elinkustannuksien kohottajana on 
epäilemättä tuulaakimaksu yksi niistä ja 
sen vu·oksi on1kin oikeudenmukaista, että 
tämä malksu poistetaan. Kun tälla·~seen yht
älk:kiseen po-istamiseen ei kenti•es ole syytä 
mennä senvuoksi, että täytyy antaa aikaa 
niillekin kaupungeille, joilla nyt on tuulaa- 1 

kin kanto-oikeus, kunnallistaloutemsa jär- ) 
jestämiseen toisella tavalla, on minun mie
lestäni se eJJ.dotus, joka on liitetty laki- ja 
talousvali01kunnan mietintöön vastalauS'Elena, 
paikallaJan ja sen vuoksi minäkin kannatan 
la!ki- ja talousvaliokunnan mietintöön liitet
tyä vastalausetta. (Keskustasta: Mitenkäs 
ryhmä?) 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u he m i e s: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Kauranen ed .• Jutil&n kannattaiillalla 
ehdottanut, että käsittelyn pohjabi hyväJk
syttäisiin laki- ja talous.valiokunnan mietin
töön n :o 6 liitetty vastalause. Kutsun tätä 
e'hdotusta ed. Kaurasen ·ehdotukseksi. 

Selontelko myönnetärä.n oikeaksi. Asiasta 
on siis ääne.st.ettävä. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy käsittelyn pohjaksi suuren 
valiokunnan mietinnön, ä,änestä.ä ,jaa"; 
jos ;,ei" voittaa, on ed. Kaurasen ehdot:JUs 
hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla. (95-78 
-1-25.) 

P u h e m i e s: Eduskunta on 'k>älsittelyn 
pohjaik'Si pä'ättänyt ottaa suu11en valiokun
nan ehdotuksen. 

Esitellään Ja;kiteksti. 
•. 

Keskustelu: 

Ed. Le h i k o i n en: Minä pyydän eh
dottaa laikitekstiUe sen sanamuodon, mikä 
on mietintöön liitetyssä vastalauseessa, kui
tenkin niin, että tulli mä,ärättäisiin 1 % :ksi. 
Minä pidän tätä epäoikeutettuna verona 
sentakia, että on huol!llattava, että meillä on 

• 

kaupunkeja, joilla on aivan samat rasituk
set kuin mitä näiJ.lä veroa nauttivilla kau
pungeilla on. Esim. Tampereella ne maksa
vat ka.imki samanlaiset menot siitä huoli
matta, että eivät saa penniäkään täl!llän 
luontoisia tuloja. Meillähän koetetaan pyr
kiä kaikista vanhentuneista veroista pois ja 
kut.en tunnettua, tämä vero on sitäpaitsi 
välillinen, siis tullivero ja sen joutuvat 
kuluttajat maksamaan. Mutta tällä kertaa 
ei liene syytä näin jyrikällä rajalla lähteä 
veroa poistamaan, joten luulisin, että pyr
kiessä pois tä.st:ä verosta tällä kertaa hyväk
syttäisiin tekemäni ehdotus, että alennettai
siin tämän veron kannettava määrä 1 % :ksi. 

Ed. N i u k k a n e n : Täl!llä nyt esilläoleva 
vero on yk;si kaikkein epäoikeutetuimpia 
kulutusveroja ja kun vasemmisto on va
kuuttanut taistelevansa tällaisten !kulutus
verojen vähentämisen puolesta, niin minä 
toivon, että ed. Lehikoisen ehdotus tulisi 
hyvälksytY'ksi ja kannatan sen vuoksi ed. 
I~hikoisen ehdotusta. 

Ed. V e s te r i n e n : Luo'V'Im. 

Ed. I t k o ne n: Minä pyydän vain il
moittaa, että sosialidemokraattinen ryhmä ei 
ole ed. Leihikoisen ehdotuksen takana, vaan 
että ryhmä hyväksyy hallituksen esityksen. 

Ed. Niukkaselle minä huomautan, että 
jos hän tosd.ss•aan taistelee kaikkia niitä 
epäoikeudenmukaisia veroja vastaan, joista 
hän nyt tässä yhteydessä puhuu, niin terve
tuloa vaan sitten meidän rintamaan siinä 
asiassa. Me emme hy~äksy, että hän tässä · 
yhdessä yleisen verotuksen kannalta mität
tömässä veroosa ryhtyy pois.tamisoehdotuk
seen, kun hän s•amalla aikaa tullirasituk
sessa, joka todella rasittaa vähävaraisia ve
ronmaksajia, on valmis hyväksymään mitä 
taantumuksellisimman oihjelman. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskust.elun kuluessa on 
ed. Lehikoinen ed. Niukka.s•en kannatta
mana ehdottanut, että lakiteksti sa.isi sen 
sanamuodon kuin laki- ja talousvaliokun
nan mietintöön n :o 6 liitetyssä vastalau
seessa eh·dotetaan, kuitenkin smä muutok
sella, että sanottaisiin ,korkeintaan 1 % ". 
Kutsun tätä ehdotusta ed. Lehikoisen ehdo
tukse:kså . 
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Selonteko myönnetään oikeaksi. Asiasta 
on äänestettävä. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (93 ---
83-1-- 22.) 

P u h e m i e. s: Eduskunta on siis hyväk
synyt suuren valiokunnan lakiehdotuksen. 

Johtolause ja lain n:imåke hyväksytään 
kesku.stelutta. 

Lakiehdotuksen toinen käsittely juliste
taam. päättyneeksi. 

10) Ehdotuksen lisäyksistä vuoden 1927 tulo
ja menoarvioon 

sisältävän hallituksen esityksen n ro 35 joh
dosta laadittu valtiova.rainvaliokunn<m mie
tintö n :o 12 esitellään ainoaan käsi t
telyyn. 

P u he m i e s: Käsittelyn rpohjana on 
valtiovarainvaliokunnan mietintö n :o 12. 
Ehdotan seuraavan käsittelyjärjestyksen. 
Ensin sallitaan yleiskeskustelu koko mie
tinnöstä, minkä jälkeen siirrytään yksi
tyiskohtaiseen käsittelyyn. Jos yleiskeskus
telun kuluessa tehdään muutosehdotuksia 
mietinnön yksityiskohtiin, ovat ne yksi
tyiskohtaisessa käsittelyssä uudistettavat ja 
kannatettavat. 

Mietinnön yksityiskohtaisessa käsittelyssä 
esitellään ensin vakinaiseen tulo- ja meno
arvioon kuuluvat sivuilla 2-15 olevat li
säykset siten, että kustakin pääluokasta esi
tetään jokaisen luvun kohdalla merkityt 
menot erittäin luvuittain sekä kunkin lu
vun yhteydessä vastaavat kohdat peruste
luista. Sen jälkeen esitellään sivuilla 16--
18 ehdotetut lisäykset ylimääräiseen tulo
ja menoarvioon) jolloin kunkin ministeriön 
ihallintohaaroja koskevat menoerät esitel
lään erikseen vastaavine perus,teluineen. 

Lopuksi esitellään mietinnön sivulla 19 
olevat ponnet, kumpikin erikseen. 

Mru1ettelytapa hyväksytään. 

Yleiskeskustelu: 

Ed. Virta: Käsiteltävänä oleva halli
tuksen esitys lisämenoarvioksi täksi vuo-

deksi .ansaitsee eräissä kohdissa jonkun ver
ran tarkastelua. Tämän asian yhteydessä 
on myöskin kajottava eräisiin toisiinkin tär
keisiin asioihin. 

Hallituksen esityksessä, don.ka valtiova
rainvaliokunta es1ittää seHaisenaan hyväk
syttäväksi, on eräiden pääluokkien kohdalla 
ylitetty eli käytetty varoja mielestäni tar
'peettomasti yli sen, mitä eduskunta on tar
koituksiin ennemmin myöntänyt, jo~hinka 
nyt hallituksen taholta pyydetään lisäva
roja. Määrärahojen lisäykset saisivat tulla 
mielestäni kysymykseen vain sellaisissa ta
'Pauksissa, joissa hallitus on velvoitettu ja 
velvollinen toimimaan kansan ja varsinkin 
työläisten etujen puolesta, kuten esim. jon
kun valtion työn käynnissä pitämiseksi, 
jossa on uhkaamassa määrärahojen vähyy
den tähden työläisille työttömyys ja sen 
ohella myöskin nälkä. TällaisisSta tapauk
sissa tietenkin !hallitus heti on velvollinen 
pyytämään lisämäärärahan eduskunnalta 
tahi yliWimäänkin määrärahoja, jos ei ole 
mahdollisuutta tarpeeksi ajoissa saada asiaa 
eduskunnalle esitetyksi. Tämä on ennen 
kaikkea tärkeää senvuoksi, etteivät työ
läiset joutuisi sellaisen kohtelun alaiseksi 
yhtäkkiä, kuten viime päivien ta:pahtu
mat eräillä valtion rautatierakennu·ksilla 
osoittavat, että heitetään ilman ylössano
matta monta sataa työläistä talven selkään 
työttömäksi muka sen syyn tähden, ettei 
ol.e määrärahaa riittävästi töitten jatkami
seen. Tällaisia töistä poishäätöjä on vii
meksi tapahtunut Viipurin...-Pölläkkälän 
rautatierakennuksella, jossa on erotettu ai
nakin 500 työläistä ilman minkäänlaista 
ylössanomista. Samaa menetelmää on har
joitettu Vuokatti-Nurmes-rataosalla, jossa 
on myöskin satoja työläisiä erotettu viime 
aikoina. Tällaisten tapausten ehkäisemi
seksi on ennen kaikkea juuri hallituksen toi
mittava ja käytettävä varoja tarpeeksi riit
tävästi ja nihä eduskunnalta aikanaan 
anottava. 

Samanlaisia edelliseen verrattavia asioita 
on tietenkin joitakin muitakin, joihin on 
tarjeellista varoja :käyttää enempi kuin 
mitä budjetissa on kuUoinkin osoitettu. 
Mutta nyt kuitenkin esiintyy tässäkin hal
lituksen esityksessä, niinkuin aina ennen
kin sellaisiakin lisäyksiä, joita ei. voida 
asiallisilla syillä puolustaa eikä sellaisia 
menoeriä hyväksyä. Sellainen määräraha 
tässä esityksessä on e,nsin.näkin. presidentin 
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pääluokan kohdalla esitetyt lisäykset, lu
kuunottamatta eräiden siivoojain pieniä 
palkanlisäyksiä. Kun tämän pääluokan kdh
dalla käytetään vuosittain yli 2 IIJJilj. mark
kaa varoja niin ei minkään järjen nimessä 
enää voida vaatia, että siihen aina lis.äme
noarvioss,a pitää vielä lisätä määrärahoja, 
vaan olisi niitä entisestäänkin mielestäni 
<paljon vähennettävä, joten.ka hallituksen 
esittämä lisäys 70,000 mk. on mielestäni tar
peeton tällä 'Pääluokalla. 

Valtioneuvoston käyttövarojen kohdalla 
pyytää hallitus lisäystä s,ellaiseenkin tarkoi
tukseen kuin Valko~sen Ruusnn ritarikun
nalle korvauksiin 40,000 mk., ulkomaalai
sille jaettujen lätkien eli kunniamerkkien 
kustannusten peittämiseksi. Onkohan nyt 
sentään, hyvät hallitusherrat, työvä,en kan
nalta oikein, että kun joku Valikoisen Ruu
sun ritarikunta taihi joku muu jakaa ulko
mailla ilmaiseksi näitä Valkois,en Ruusun 
kunniamerkkejä, että te tuotte sitten tänne 
eduskunnalle 'niistä koituneen laskun ja 
maksatatte sen työJäisiltä ja talonpojilta 
kerätyillä va,roilla? Tämä on mieles•täni 
liikaa vaadittu. Tämä on muuten kyllä 
rahallisesti pieni asia, mutta se on periaat
teellisesti tavattoman suuri työväenluokan 
kannalta asiaa katsottuna. Ja onkin asia 
niin, että tällaisia menoeriä eivät Suomen 
työläiset sentään nykyisenkään ih.allituksen 
esittäminä voi hyväksyä. Asia on työväes
tön kannalta niin, että jos joku ritarikunta 
tahi muu tällaisia merkkejä jakelee, n.iin 
maksakoon itse myöskin niistä johtuvat 
kustannukset. Me emme kuitenkaan ryh
mämme taJwJta voi olla kannattamassa täl
laisia hallituksen esityks,iä. Ka.nnattadia saa 
ed. K. Myllymäki hallitukselleen tällä ker
taa täältä oikealta hakea. 

Samaa on sanottava 5 P. l :n kohdalla var
sinkin siihen 330,000 markan määrärah,aan 
nähden, jota hallitus esittää lisättäväksi 
edustusmäärärahoihin ulkomailla käydyissä 
kon.gress,eiS\Sla. Ei ole mitään asiallista syytä 
lisätä näitäkään määräraho,ja, koska niitä 
ennestäänkin on liikaa. Tietysti se on kyllä 
mukavaa matkustella ulkomailla, tulla ja 
mennä ihienoiss.a ilma.Iaivoissa, asua ulko
mailla hienoissa hotelleissa valtion kustan
nuksella, mutta eri asia on ko.konaan se, 
onko näistä kOkouksista ja matkoista työ
väenluokan kamualta asiaa lk:ats,eltuna aina 
sitä hyötyä, mikä niillä pitäisi oleman. 
l\IirelestänJ vamiukin nykyisen hallitulrnen 

aikana ja niillä määrärahoilla, joihinka nyt 
lisää anotaan, on käyty neuvotteluja ja on
kin nyt Suomen itsenäisyys ja muu omista 
asioistaan päättäruisoikeus hyvin paljon si
dottu Englannin imperialistien sotapyytei
siin. Tässä sivumenn~m vain mainittakoon, 
että Suojärven lah.joitusmaiden luovutuk
sen ratkaiseminen oli yksi niitä, jossa an
nettiin Englannin kapitalisteille osiksi lun
naita, että saatiin ostetuksi Kansainliitoss,a 
paikka Suomen valtiolle ja jollekin minis
terille. Tältä pohjalta kun asiaa katselee 
ja myöskin tietää, että näissä ulko.ma.illa 
pidetyissä kokouksissa ja konferensseissa 
hyvin paljon juonitellaan työväestöä vas
taan ja sidotaan maan kohtalo porvarilli
siin sotajuonitteluiihin, niin ei millään ta
valla voi olla näihin määrärahoihin lisäykc 
siä enää kannattamassa. 

Mitä vielä tulee hallituksen esitykseen 
määrärahojen Iisäyksistä 9 P. 1 :n kohdalla, 
ei niitäkään ole tarpeellista hyväklsyä, koska 
vuosittain sotilastarkoituksiin myönnetään 
liiankin suuria määrärahoja jokaisen mo
mentin kohdalla, vaan olisivat nämä lisäys~ 
ehdotukset hylättävät ja aiilllet.tava tälläkin 
pääluokalla herrojen tulla toimeen niillä 
määrärahoilla, mitä niihin jo on aikoinaan 
määrätty. 

Tämäntapaisia määrärahojen lisäyksiä, 
joita muutamia edellä mainitsin, ei voida 
ainakaan meidän ryhmämme taholta hyväk
syä siitäkään huolimatta, vaikka niitä esit
tääkin sosialidemokraattisen puolueen muo
dostama hallitus. Mutta vaikka hallituksen 
esityk~ressä on kyllä tämäntapaisia määrä.
rahoja., ei kuitenkaan esitykseen ole otettu 
riittävästi eikä ollenkaan työmäärärah·ojen 
lisäyksiä rautatierakennuksia varten, joista 
minä edellä huomautin, vaikka 'hallituksen 
tiedossa kyllä on ollut, että ne eivät tule 
riittämään vuod,en loppuun asti, vaan. että 
työläiset jnutuvat työttömäksi ja että mää
rärahojen vähyyden tähden töiden keskeyt
täminen tulee tapahtumaan, niinkuin nyt 
on kä.ynytkin useimmilla rataosilla ja on
kin työläiset heitetty työttömyyteen, niin
kuin on viimeksi Pölläkkälän rautatieraken
nuksellakin tehty. Tällainen työläisten 
töistä pois håätäminen ei saisi tulla kysy
mykseen ainakaan valtion töissä jo senkin 
tähden, että valtiokin maksaa yl>eensä 
näis-sä töissä sellaisia nälkä,palkkoja, joista 
eivät työläiset voi mitään säästää työttö
myyden varalta, koska miillä palkoilla ei 
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elä kuunolleen silloin•ka.an, kun on työssä, 
ja toiseksi koska valtio ei anna muutakaan 
avustusta työttömille työläisille. Sen vuoksi 
onkin varattava riittävästi varoja, ettei töi
den tarpeetonta keskeyttämistä tarvitsisi 
!pan.na toimeen ja häätää työläisiä näLän 
kanssa taistelemaan ta.lven selkään.. Kun 
nyt kuitenkaan hallitukoon esityksessä ei 
ole näihin määrärahoihin lisämenoarvion 
yhteyde...<Sä pyydetty lisävaroja, on minun 
jp.akko, herra puhemies, tämän yhteydessä 
esittää hyväksyttä vä:ksi seuraava ponsi, 
,että eduskunta kehottaa hallitusta kiireelli
sesti antamaa.n esityksen riittävän suurui
sesta lisämääräraihasta kuluvan vuoden me
noarvioon töiden jatkami&eksi valtion omis
tamilla rakennuksen alaisena olevilla rau
tateillä''. 

Kulkulaitosministeri He 1 o: Edellisen 1 

puhujan lausunnon johdosta, mikäli se koski 
töitä valtion rautatierakennuksilla, pyydän 
ilmoittaa, että valtioneuvosto on jo noin 10 
päivää sitten myöntänyt tarpeellisia määrä
rahoja töiden jatkamiseksi sekä Nurmeksen 
että myös Oulun radalla ja että samoin heti, 
kun saapui tieto siitä, että Pöllä.kkälän ra
dalla työt olivat loppuneet, valtioneuvosto 
myönsi tarkoitusta v~arten tarpeellisen mää
rärahan. On valit.ettavaa, että määräraha 
rautatierakennustöitä vart·en on niin pieni, 
mutta sen suurentamista tarkoittav,at esityk
set eduskunta budjettikäsittelyssä hylkäsi, 
jotenka on täytynyt tulla toimeen sillä mää
rärahalla, joka tarkoitusta varten on myön
netty, ja kuten mainittu, niin asia on aina
kin tälla hetkellä järjestetty niin hyvin Nur
meksen kuin myöskin Pölläkkälän rautatie
rakennustöihin nähden. 

Ed. K. M y 11 y m ä k i: Sen johdosta, että 
ed. Virta katsoi asiakseen mainita minun 
nimeni näiden rita:imerkkien yhteydessä, 
pyydän saada häneltä tiedustaa, mikä on 
antanut tähän aihetta. Minä en ole milloin
kaan harrastanut näitä merkkikysymyksiä. 
En ole koskaan ollut niitä puolustamassa 
vielä vähemmän minun rinnassani kosk":'n 
olisi ollut, puhumattakaan ritarimerkkiä, 
vähäpätöisempääkään kunniamerkkiä, lu
kuunottamatta sosialio.emokraattisen puo
lueen vappumerkkiä. Jos ed. Virta on jät
tänyt minun tehtäväkseni hankkia tälle ri
tarimerkkejä koskevalle määrärahalle kan
natusta oikealta, niin kyllä se silloin on jou-

tunut vääriin käsiin. Mitä lopuksi tulee 
hänen lausuntoonsa, mikä koski mää1·ärahan 
myöntämistä porvarilliselle sotajuonitte
lulle, niin tahdon tämän johdosta myöskin 
huomauttaa, että minä en kannata määrära
hoja enempää porvarillioolle kuin kommunis
tisellekaan juonittelulle, sillä minä yleensä. 
en harrasta näitä juonittelukysymyksiä. 

Ed. R o sen b e r g: Lähemmin puuttu
matta enää esityksen perusteluihin pyy
dän vain huomauttaa siitä, että ne määra
rahat, jotka valtioneuvosto on luovuttanut 
rautatierakennustöiden jatkamista varten, 
tuskin lienevät niin suuria, että niillä voi
taisiin otaksua voivan työtä jatkaa tämän 
vuoden loppuun saakka. Sikäli kuin tie
tooni on tullut, ei suinkaan valtioneuvoston 
käytettävissä lienekään enempää kuin noin 
% miljoonaa markkaa. Tällainen rahaerit 
sekä Pölläkkälän rautatierakennuksen jat
kamiselle kuin myöskin Nurmeksen-V uo
katin rautatierakennuksen jatkamiselle on 
aivan liian pieni ja mitätön. Jälellähän on 
vielä tälle vuodelle aikaa lähes kaksi kuu
kautta ja sillä aikaa tarvitaan verrattain 
paljon enemmän rahaa, ajatellakseni noin 
pari miljoonaa markkaa ainakin. Tässä 
mielessä ja ettei nyt ennen joulua talven 
varalta syntyisi seisahduksia, katsoimme 
olevan syytä esittää lauselman, jossa halli
tusta kehotetaan kääntymään vielä ennen 
vuoden loppua eduskunnan puoleen lisätäk
seen näitä määrärahoja niin että töitä voi
taisiin keskeytymättä jatkaa. 

Kuunnellessani ministerin lausuntoa 
asiasta panin merkille, ettei hän maininnut, 
kuinka paljon rahoja valtioneuvosto oli ky
seessäolevaan tarkoitukseen myöntänyt. Ja 
samalla hän myös valitti että varat ovat 
liian pienet. Juuri tästä syystähän me 
olemme ehdottaneet kyseessäolevan päätös
lauselman ja siinä mielessä siis yhdyn kan
nattamaan ed. Virran tekemää ehdotusta. 

Kulkulaitosministeri He 1 o: Puuttu-
matta muuten edellisen puhujan lausuntoon 
pyydän kuitenkin, varsinkin kun hän tie
dusteli, kuinka paljon varoja on näihin rau
tatierakennustöihin myönnetty, ilmoittaa, 
että se puoli miljoonaa markkaa, jo.sta hän 
mainitsi, ei ole yhteissumma sekä Nurmek
sen ratatöihin että Pölläkkälän ratatöitä 
varten, vaan puoli miljoonaa on myönnetty 
yksistään Pölläkkälän ratatöihin ja .sen Ii~ 
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.säksi Nurmeksen ratatöitä varten eräs suu
rempi summa, jota en tarkkaan muista tällä 
hetkellä, mutta muistaakseni se nousee noin 
pariin miljoonaan markkaan. Siitä huoli
matta jos eduskunta haluaisi myöntää va
roja edelleen näiden töiden lisäämiseksi, niin 
minulla puolestani ei ole mitään sitä vas
taan. 

Ed. R o s e n b e r g: Vaikka niin olisikin, 
-että tuo puoli miljoonaa markkaa on aijottu 
yksistään Pölläkkälcn rakennustyön jatka
mista varten, niin on sekin summa aivan 
liian pieni. Kyseessä kai on noin parin sa
dan miehen suuruinen työläisjouk.ko, ja näi
<Ien töissä pitäminen vuoden loppuun 
saaakka vaatii enemmän rahaa knin m:tå tuo 
puoli miljoonaa on, joten jo yksistään tä
mänkin tähden olisi syytä suurentaa ky
seessäolevaa summaa. 

Ed. V i r t a: Minä pyydän lyhykäisesti 
huomauttaa ed. Myllymäelle, että tein huo
mautukseni hänelle sen johdosta, että hän 
katsoo usein tarpeelliseksi letkauttaa meitä 
silloinkin kun me arvostelemme nykyisen 
hallituksen toimenpiteitä vaikka kuinkakin 
asiallisesti sellaisissa asioissa, jotka ovat 
työväenluokalla vahingollisia, kuten minä 
.äsken tein. 

Mitä muuten siihen tulee, että ed. Mylly
mäki sanoi, ettei hän kannata määrärahoja 
enempää porvariston kuin kommunistien
kaan sotajuonitteluille, niin minä olen iloi
nen siitä, jos hän nyt asettuu tässä kysy
myksessä meidän. kannallemme, koska nyt 
{)n kysymyksessä varojen myöntäminen por
variston sotajuonitteluille. Muuten mikäli 
koskee yleensä kaikkia näitä määrärahoja, 
joista minä puhuin, niin minä toivon, että 
ed. Myllymäki nyt yhtyy meitä kannatta
maan niin silloin ei ole mitään syytä hä
nelle huomauttaa siitä, että hän saa kan
n{ltta·jia tällä kertaa oikealta. Tämä huo
mautus sopii silloin tietenkin ennen kaikkea 
hallitukselle jonka tekemiä ehdotuksia minä 
luulen ed. Myllymäenkin kannattavan sen
tään asiasta äänestettäessä. 

Ed. K. M y ll y m ä k i: Minä mielestäni 
olen tämän istuntokauden aikana hyvin vä
hän letkautellut kommunisteja, joten ed. 
Virran hermostuneisuus näyttää johtuvan 
vastaisuutta peläten. Muuten jos tämä let
kaus, jonka ed. Virta minulle antoi, joh
tuu kostoksi minun esiintymisestäni, niin 

täytyy sanoa, ettei ed. Virta ole löytänyt 
letkaukselleen mitään aihetta. Minä toi
vankin voivani vastaisuudessa esiintyä niin, 
että ed. Virta voi huomauttaa minua jostain 
sellaisesta, mitä minä olen tehnyt, eikä sel
laisesta, joka on minulle kokonaan tunte
maton. 

Mitä sitten tulee noihin määrärahoihin, 
joista ed. Virta mainitsi, niin minä lausuin 
tämän erikoisesti siitä syystä, että Virta 
varoi sanomasta: yleensä sotajuonitteluille, 
vaan sanoi ,porvarillisten sotajuonittelujoo 
hyväksi". Hän ei vastusta varojen myön
tämistä, jos olisi kysymyksessä kommunis
tien sotajuonittelut. Minä en tahdo sota
juonitteluja rahoittaa missään muodossa. 

Yleiskeskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Puh e m i e s: Yleiskeskustelun kuluessa 
on ed. Virta ed. Rosenbergin kannattamana 
ehdottanut, että hyväksyttäisiin mietintöä 
käsitellessä seuraava ponsi: että eduskunta 
kehoittaisi hallitusta kiireellisesti antamaan 
esityksen riittävän suuruisesta lisämäärä
rahasta kuluvan vuoden menoarvioon töi
den jatkamiseksi valtion omistamilla raken
nuksen alaisena oLevilla rautateillä. Kutsun 
tätä €hdotusta ed. Virran ehdotukseksi . 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u h e m i e s: Sen jälkeen kuin mietintö 
on käsitelty otan päätettäväksi ed. Virran 
tekemän ponsiehdotuksen. 

Menettelytapa hyväksytään. 

1 P.l. Luku I. 3 kohta. 

Keskust~lu: 

Ed. V i r t a: Minä ehdotan, että 1 pää
luokan 1 luvun 3 momentilta vähennetään 
70,000 markkaa. 

Ed. Rosenberg: Pyydän kannattaa 
tehtyä ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Virta ed. Rosenbergin kannattamana eh
dottanut, että 1 P. 1 :n I luvusta poistettai-
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siin 70,000 markkaa. Kutsun tätä ehdotusta 
ed. Virran ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Virran ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitoUa. (143-22 
-2-32.) 

Puhemies: Eduskunta on siis hyväk
synyt valtiovarainvaliokunnan ehdotuksen. 

3 P. l. Luku I. 

•Keskustelu: 

Ed. V i r t a: Minä ehdotan, että 3 P. 1 :n 
I luvun 2 momentilta vähennetään 40,000 
markkaa, joka on tarkoitettu hallituksen esi
tyksessä ritarikunnan kunniamerkkien jaka
misen kustannusten peittämiseksi. 

Ed. R o s en b e r g: Pyydän kannattaa 
tehtyä ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Virta ed. Rosenbergin kannattamana eh
dottanut, että 3 P. l :n I luvun 2 momentilta 
poistettaisiin 40,000 markkaa. Kutsun tätä 
ehdotusta ed. Virran ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa" ; jos ,ei" voit
taa, on ed. Virran ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla. (137-23 
-7-32.) 

P u h e mies: Eduskunta on siis hyväk
synyt valtiovarainvaliokunnan ehdotuksen. 

5 P. l. 

Luku II hyväksytään. 

Luku III ja perustelut sivulta 21. 

Keskustelu: 

Ulkoasiainministeri V o i o n m a a: Minrun 
valitettavasti täytyy ehdottaa esilläole
vaan momenttiin lisäystä 100,000 markkaa. 
Lisäys johtuu siitä, että sen jälkeen kun hal
lituksen esitys eduskunnalle jätettiin, on il
mestynyt välttämättömiä tarpeita, jotka on 
tyydytettävä. Niitä ovat näinä päivinä Ge
nevessä alkava aseist.ariisumisneuvottelu ja 
myöskin piakkoin siellä alkava Kansainliiton 
Neuvoston kokous, molemmat tilaisuuksia ja 
menoja, joita ei voitu ottaa huomioon, silloin 
kun esitys laadittiin. Tästä siis aiheutuisi 
nyt 100,000 markan lisä, jonka eduskunta 
suopeasti tahtonee myöntää. Tämän kautta 
siis nousisi tarvittava lisä yhteensä 400,000 
markkaan ja koko kuluvan vuoden menoerä 
tältä kohdalta kaikkiaan 700,000 markkaan. 
Monesta saattanee tämä summa tuntua ehkä 
suurelta, mutta tahdon mainita, että viime 
vuonna vastaavat menot nousivat 600,00() 
markkaan ja että tämän vuoden kuluessa on 
kuitenkin ollut sellainen suuri tilaisuus kuin 
taloudellinen maailmankonferenssi, jossa 
Suomella oli verraten suuri valtuuskunta, 
tuo konferenssi, jonka hyödyllisyyttä tuskin 
kukaan tahtvnee kieltää. . 

Ed. Virta tältä paikalta äsken pauhasi 
koko tätä menoerää vastaan. Hänelle minä 
tahtoisin mainita, että tältä momentilta me
nevät menot ovat käytetyt melkein yksin
omaan tuon mainitun taloudellisen maail
mankonferenssin kustannuksiin, jotka itses
sään jo tekivät lähes puolentoistasataatu
hatta markkaa, sitten kauppasopimusneuvot
teluihin vieraiden maiden kanssa, joiden 
hyödyllisyyttä ed. Virta ei kykene vastaan 
väittämään, koskapa tämän kautta on saatu 
aikaan huomattavia tullialennuksia meidän 
maallemme ja sen kautta kevennetty työläis
ten elinkustannuksia. Ja lisäksi tältä meno
eräitä, jota ed. Virta niin jyrkästi täällä vas
tusti, on kustannettu Suomen osanotto aseis
tariisumisneuvotteluihin, mutta huomautan, 
että nuo aseistariisumisneuvottelut, joiden 
hyödyllisyys on ilmeinen muille, paitsi ehkä 
arv. kommunistisille edustajille tässä huo
neessa, että nuo aseistariisumisneuvottelut 
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ovat sellaisia, joihin nykyjään myöskin kom
munistien suuren isänmaan, Venäjän edus
tajat ottavat osaa. Ehdotan siis, että tälle 
momentille ,tilapäinen edustus diplomaatti
sissa neuvotteluissa", merkitään vielä lisää 
l 00,000 ma·rkkaa, joten koko tämä lisä
määrä tekisi 400,000 markkaa. 

Ed. R o s e n b e r g : Olen iloin-en, kun 
sain tilaisuuden puhua heti tällaisen hie
non diplomaattisen puheenvuoron jälkeen. 
Täytyy toki sanoa, että meidän ulkominis
terimme ei ole pilattu liian hienolla diplo
maattisella kielenkäytöllä, vaan on hän 
nähtävästi tottunut lausumaan asiat san
gen suorasti. Siinä voi olla hyviäkin puo
lia, mutta minä toivon, että hän tätä sa
maa kieltä käyttäisi myös toisissa tilai
suuksissa eikä vain silloin, kuin on ky
symyksessä työväen edustajat. Mitä tulee 
herra ulkoministerin väitteisiin siitä, että 
nuo kongressit olisivat olleet erityisen hyö
dyllisiä, niin saanen ehkä, vaikka se on
kin ulkoministerin mielestä uskallettua, 
kuitenkin luvan olla jonkun verran toista 
mieltä. Mitä etenkin taloudelliseen kon
ferenssiin tulee, niin ei tähän nähden vielä 
ole huomattu minkäänlaisia vaikutelmia 
maailman taloudellisessa elämässä tämän 
konferenssin tuloksista. Täytyy kyllä 
myöntää, että sanotussa konferenssissa teh
tiin sangen kauniita päätöksiä, mutta pää
töksiä, joista jo monet ulkomaalaiset leh
det ovat sanoneet, että ne olivat huito
mista tyhjään ilmaan. Mitä tuohon kuu
luisaan aseistariisumiskonferenssiin tulee, 
niin ollaan siitäkin hyvin paljon eri 
mieltä, vieläpä porvaritkin ovat siitä eri 
mieltä. Useat saksalaiset le.hdet ovat tä
hän nähden sanoneet, että seuraus aseista
riisumis.konfel'enssista on ollut aseiden ja 
varustusten lisääminen eikä suinkaan toki 
ulkoministerikään kiellä sitä, etteivätkö 
laivastovarustelut useissa maissa ole li
sääntyneet ja muukin teknillinen sota
varustelu yleensä siitä huolimatta, että 
näitä neuvotteluja aseistariisumisesta on 
käyty jo pitemmän aikaa. Maahamme 
nähden ei sillä ainakaan minkäänlaista 
muuta vaikutusta ole ollut kuin se, että 
olemme joutuneet sitomaan kätemme san
gen läheisesti sellaiseen politiikkaan, josta 
meillä tulevaisuudessa nähtävästi on vain 
vahinkoa. 

Eräs merkittävä saavutus kyllä on saa-

------------------------
vutettu siellä Ja se on se, että sodan tul
lessa voidaan saada rahallista avustusta, 
mutta tästäkin on sanottu ruotsalaisissa
kin lehdissä, että se on vain lisäkiihoke 
sotaan eikä suinkaan mikään sodan estäjä. 
Ei siis ole suinkaan mikään yksinomaan 
kommunistinen mielipide se, että nämä 
aseistariisumisneuvottelut eivät ole tuotta
neet odotettua hyötyä, vaan päinvastoin 
maailma varustautuu yhä eteenkinpäin ai
van niinkuin ei minkäänlaisia neu votte
luja aseistariisumisesta olisi ollut olemas
sakaan. 

Mitä nyt näiden konferenssien vastai~ 
suudessa mahdollisesti saavutettaviin tu
loksiin tulee, on se seikka aivan toinen 
asia. Minä olen kyllä siinä käsityksessä, 
ettei niistä sen kummempia tuloksia tule 
vastedeskään huolimatta siitä, vaikka Neu
vostoliitto niihin ottaakin osaa. Minä 
olen vakuutettu siitä, että kapitalistiset 
intressit ja kapitalistien keskeiset ristirii
dat, niitä ei voi sillä tavalla ratkaista, kuin 
ulkoministeri kuvittelee itselleen s. t. s. 
jonkunlaisten asei.stariisumiskonferenssien 
avulla. Ne ovat vain pasifistisia unelmia, 
jotka eivät tule toteutumaan. Näin ollen 
siis minäkin omalta osaltani katson, että 
suurin osa - sanon suurin osa - niistä 
varoista, mitkä on käytetty tähän ulkomai
seen edustukseen, on käytetty sillä tavoin, 
että niistä on maallemme ollut vain va
hinkoa, vahinkoa, jonka suuruus vasta tu
levaisuudessa voidaan nähdä. Yhovn kan
nattamaan ed. Virran tekemää ehdotusta. 

Ed. V i r t a: Ehdotan, että tämän py
kälän ensimmäiseltä momentilta vähenne
tään 300,000 mk. Täällä on tehty huo
mautus ulkoministerin taholta, että tämän 
momentin määrärahoja on pääasiassa käy
tetty taloudellisten konferenssien edustuk
sen kustantamiseksi. Minä vaan tahdon 
huomauttaa, että eduskunta tällä momen
tilla on myöntänyt 300,000 mk. ja tämän 
summan kyllä pitäisi riittämän niiden 
konferenssien pitämiseen, jotka koskevat 
kaupallisia suhteita ulkomaiden ikanssa. 
Mitä muihin konferensseihin tulee, niin ne 
mielestäni ovat tarpeettomia ja niiRsä en
nen kaikkea juuri ministeri Voionmaan 
kanssa olemmekin eri mieltä. Meidän mie
lestämme kyllä Suomessa voidaan aseel
lista vähentelyä tehdä puolustnRmenoiRsa 
vähentämällä määrärahoja sotilasmenois-

ll8 
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sa ja supistamalla armeijaa ja säästämiil1ä 
kansan varoja tällaisesta tuhlailusta. Sitä 
voidaan tehdä ilman, että herrat ulkomaille 
näihin konferensseihin matkustelevat. 

Ed. K e t o : Minä pyydän puolestani 
kannattaa herra ulkoministerin tekemää 
ehdotusta. 

Samalla minä pyytäisin ·todeta ed. Ro
senbergin ja ed. Virran puheenvuorojen 
johdosta, että se, mikä Suomessa on kan
san varojen tuhlausta, on Venäjällä kan
san varojen oikeata käyttämistä. Sillä to
siasiahan on, jonka kai myöskin ed. Ro
senberg ja Virta tietävät, että Neuvosto
Venäjä otti osaa taloudelliseen maailman
ikonferenssiin ja nyttemmin tulee otta
maan osaa myöskin aseistariisumiskonfe
renssiin. 

Mitä niihin tuloksiin tulee, joita näistä 
mainituista konferenssdsta odotetaan, niin 
niistä keskusteleminen oikeastaan ei nyt 
kuulu niin erikoisesti tähän asiaan. Minä 
tahdon lausua, että kukaan ei tietysti usko 
maailman olojen millään tavalla erityisesti 
muUistuvan kumminkaan konferenssien 
kautta äkkipikaa. Kysymyshän on vain 
siitä, saako oikean kehityksen suunta jon
kinlaisen sysäyksen näistä tapahtumista 
vai ovatko ne sellaisia, että niillä ei ole 
mitään merkitystä. Minä olen varma siitä, 
että taloudellisen maailmankonferenssin 
kautta annetaan sellainen sysäys maailman 
eri valtojen talouspolitiikalle, että olot 
tulevat jossakin määrin kehittymään ter
veempään suuntaan. Sama tulee olemaan 
tietysti aseistariisumiskonferenssinkin lai
ta. Ilman tällaisia kansainvälisiä valtiol
lisia konferensseja ei nykyaikanakaan saa
da missään tapauksessa kehitystä kulke
maan yhdensuuntaisesti eri maissa. Ne 
ovat välttämättömiä ja senvuoksi kai Neu
vosto-VenäjäHäkin on niiden välttämättö
myys ymmärretty ja niihin varoja myön
netty. 

Ulkoministeri V o i on m a .a: Minusta ei 
tämä tilaisuus ole oikea suuropoliittisille 
keskusteluille, mutta en maita olla kuiten
ka-an toteamatta mielihyväkseni, että ed. 
Virta enempää kuin ed. Rosenbergkaan ei
vät tehneet mitään huomautusta niitä diplo
maattisia neuvotteluja vastaan, joissa kaup- i 

pasopimulksia valmistetawn, joten minä saa
nen ilil'E\rikitä tämän muisti.in, että he eivät 
lue niitä vahingollisiin diplomaattisiin neu
V<Otteluihin. 

Mitä sitten ta·loudelli.seen maaiJmanikon
f.erenssiin tulee, nEn minä en voi uskoa, että 
ed. Rosenberg olisi niin naiivi, että hän 
vakavasti v.oisi odottaa suuria maailman
taloudellisia muutoksia muutamassa kuu
kaudessa jonkun konferenssin päätöksen 
johdosta. Sillä alalla ei kai tämän enempää 
kuin muidenkaan diplomaattisten konfe
renssien päämerkitys ole, vaan lienee se 
ha.ettavi.ssa etupäässä moraaliselta ja oikeu
delliselta alalta, koska ne valmistavat mieli
alaa ja mielipiteitä sellaisiin talouselämän 
muutoksiin, jotka ovat välttämättömiä, 
vaikka kapitalistisen yhteiskuntajärjestyk
sen vuoksi ei niitä näy olevan helppo ai
kaansaa•da. 

Min·ua ihmetytti ed. Virra·n omituinen ke
vytmielisyys, kun hän lausui, että vähen
nyiksiä meidän maamme puolustUSIIIlen10ihin 
voi<la.an saada aikaan ilman aseistariisumis
neuVJotteluja. Minusta näyttää asianlaita 
ol.evan päinvastainen. Äärimmäisen vaikeaa 
näyttää tää.Uä olevan ai•kaansaada todellisia 
välhennyksiä puolustusmenoihin, mutta 
minä arvelen, että ehkäpä noiden kansain
välisten llJseistariisumisneuvottelujen kantta 
saadaan välhitellen tämäikin valtio näke
mään, <mitä sen sillä alalla olisi tehtävä. 

Ed. R o s e n b e r g: Mitä tulee siihen 
väitteeseen, että minä nyt vartoisin, että 
siitä taloudellisesta lmnfe.renssista olisi pitä
n:yt olla jotwkin suoranaista hyötyä, niin on 
selvää, että minä en ole sellaista ti.etysti 
vartonut, mutta on eräs toinen mitta'PUU, 
jolla voidaan arv1oida jonkun konfererussin 
tuloksia ja se on sanomalehtien mielen~ 
ilmaisu. Minä en tällä hetkellä jaksa muis
taa ainoata:kaan ulkomaista sanomalehteä, 
joka olisi ottanut tuon konferenssin vaka
valta kannalta. Mutta sellaisia minä muis
tan a·inakin kolme, j·otka OV'at väittäneet, 
että tästä <konferenssista ei ole ollut mitään 
todellista hyötyä. Ja yleisesti siinä keskus
telussa, mitä on käyty taloudellisen konfe
renssin tuloksista, on siihen suhtauduttu 
sangen pessimistisesti ja nä.in voidaankin 
vetää j.ohtopäätökseksi juuri se, että konfe
renssista ei oJ.e ollut mitään todellista hyö
tyä, koska se ei ole jaksanut herättää min-
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käänlaista erikoista innostusta mi~ään 
maassa. Pyydän yhtyä kannattamaan ed. 
Virran tekemää ehdotusta. 

Ed. Ingman: Ei ole tainnut olla mei
·dlän edustajien määrättävissä niissä konfe
rensseissa, joista on täällä ollut puhe, kon
ferenssien työn tulokset. Me emme nyt ole 
vielä mikään maailmanvalta saatikka sitten 
mikään määrääNä maailmanvalta, niin että 
meidän ed'UStajilla on niissä ollut verrattain 
vaatiimaton asem-a. Mutta olisi silti verrat
tain kohtuutonta kieltä-ä heiltä matkakus
tannuksia. Minä sentähden yhdyn kannat
tamaan ed. Voionmaan tekemää ehdotusta. 

Ed. V e n n o l a : Pyysin puheenvuoroa 
myöskin lkannattaakseni ulkoministerin hy
vin vaatimatonta efudotusta. Kun täällä 
kommunistien tah·olta tätä va,s1:ustetaan sillä 
perusteella, että tähän •asti ei ole saatu mi
tään tuloksia aikaan yhtä vähän taloudelli
sesta konferenssista kuin aseistariisumisik.on
ferenssista, niin käsittääkseni tämä perus
telu ei ole riittävä siihen tarkoitukseen, mi
hinkä sitä nyt käytetään. Ei tätä maai·lmaa 
niin helposti saada jarkiinsä. Sitä osoittaa 
myöskin kO'llhiD.unistinen liike. 

Mitä sitten itse !kJommunistien kantaan 
tulee, niin minusta näyttää, kuin he olisi
vat jään-eet jälelle, kun otetaan huomioon, 
että Venäjä my&ikin ottaa osaa nyt puheena 
olevaan konferenssiin, jotenka Suomen kom
munistit jäänevät mebkein ainoilksi, jotka 
vastustavat tällaista. 

Ed. Rose n b e r g: Minä olen erittä;in 
i·loinen siitä, että Neuvosto-Venä·jän osan
otto tuohon aseistariisumiskonferenssiin he
rättää täällä näin luottamuksellista mieltä. 
Se todellakin osoittaa sitä, että vasta Neu
vosto-Venäjän mUJkaan tulo tuohon konfe
renssiin mahd-ollisesti antaa jonkunlaisia tu
loksia_ Mutta siitä huolimatta, herr-a pro
fessori, minä uskallan sittenkin pitää oman 
käsitykseni asiassa. Aivan toinen asia on, 
että porvarit näyttäNät panevan painoa 
Neuvosto-Venäjän osaruottoon. Minä suu
rena mielerukii,nnolla ja ilolla panen tämän 
mer.kille. 

Mitä sitten tulee sii!hen, että minä olisin 
väittänyt, ettei mitään tuloksia ole ollut sa
ll!()tusta 1konferenssista ennen kaikkea aseis
tar:i.isumisneuvotteluista, niin en minä ole 
näin väittänyt. Päinvastoin minä sanoin, 

että siitä on ollut tuloksia, mutta sellaisia 
tuloksia, jotJka koituvat tulevaisuudessa va
hingoksi tälle maalle. Niin. minä sanoin. 

Ed. V e n n o l a : Viimeisen herra Rosen.
bergin lausunnon j.ohdosta tahtoisin mai
nita, että meillä on syytä toivoa, että Venä
jän osanotto tällaiseen europalaiseen yhteis
työlhön muuttaa Eur:opan oloja. Tähän asti
han on ollut sellainen surullinen tilanne, 
että Venäjä on ollut poikkiteloin kaikissa 
niissä rauihan pyrkimyksissä, mitä on koe
tettu kansainvälisen yhteistyön alalla saada 
aikaan. Nyt Neuvosto-Venäjä näyttää muut
taneen taktiikkaansa ja jos herra Rosen
bergillä on par.emma.t tiedot kuin itse Venä
jällä tästä asiasta, niin siiihen minä en mi
tään mahda. Minä kuitenkin su,vaitsen tois
taiseksi epäillä niitä vakuutuksia, mitä ed. 
I::.oeenberg on täällä antanut. 

Mitä itse tuloksien arvostelemiseen tulee, 
että tulokset olisivat olleet ainoast.aan nega
ti1vista laatua, siis vahingoittaneet Suomen
kin etuja ja lisänneet sodan mahdollisuuk...;;ia, 
niin minun täytyy olla sitä mieltä, että ed. 
Roselllbergin arvostelu on tässä aivan nurin
kurinen. 

KesklL~elu julistetaan p-äättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Voi·onmaa ehdottanut, että 5 P. l :n 
III Luvun 1 momenttiin merkitään vielä li
sä;msi 100,000 marklkaa, joten koko tällä mo
mentilla oleva määrä,rruha tekisi 400,000 
markikaa. Tätä ehdotusta on ed. Keto kan
nattanut. Kutsun sitä ed. Voionmaan 
ehdotu,kseksi. Ed. Virta ed. Rosenbergin 
kannattaanana on ehdottanut, että momen
tille varattu määräraha poistettaisiin koko
naan. Kutsun tätä ehdotusta ed. Virran 
ehdotu:kJSeksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

P u he m i e s: Ehdotan meneteltäväksi 
sillä tavalla, että ensin äänestetään valtio
varainvaliolmnnan mietinnön ja ed. Voion
maan ehdotuksen välillä ja lopuksi ääneste
.tä,än momentista sellaisena, miksi se edelli
sessä äänestJ~ksessä on muodostunut, ed. 
Virran ~dotusta vastaan. 

MenettelytaJpa hyväksytään. 
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Äänestykset ja päätös: 

1) Äänestys valtiovarainvaliokunnan ja 
ed. V aionmaan ehdotuksen välillä. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa on ed. Voionmaan ehdotus hyväksytty. 

Äänest~ ,ei" on voitolla (59-99-
1-40.) 

P u h e m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
ed. V aionmaan ehdotuksen. 

2) Äänestys valtiovarainvaliokunnan mie
tinnön, sellaisena kuin se on edellisessä pää
töksessä hyvä1ksytty, ja ed. Virran ehdotuk
sen välillä. 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
mietinnön sellaisena .kuin se on edellisessä 
päätöksessä hyväksytty, äänestää ,jaa"; 
jos ,ei" voittaa, on ed. Virran ehdotus hy
väksytty. 

Äänesty!kse.ssä. ,iaa" on voitolla (130-24 
-4-41.) 

P u he m i e s: Eduskunta on hyväksynyt 
momentin siinä muodossa 'kuin äskeioossä 
päätöksessä hyvälksyttiin. 

6 P. l :n l.;uvut I, III, IV ja VII hyväksy
tään !keskustelutta. 

7 P. 1 :n Luvut II, III, IV ja VI hyväksy
tiilin keslkustelutta. 

8 P. 1 :n Luku III hyvwk:sytään lresikuste
lutta. 

9 P. l. Luiku II. 

Keskustelu: i 

E-d. V i r t a : Minä ehdotan, että 9 P. 1 :n 1 
II luvun 3 momentilla oleva määräraha hy-. 
Iätiiän ja toivon, että sosialidemokraatitkin 
ään.estä>Vät tämän ehdotuksen puolesta, 
koska tä,mä tarkoittaa sotilasmeoojen vähen
tämistä. 

Ed. R o s e n b e r g: Pyydän kannattaa. 
tehtyä ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keslkustelun kuluessa on 
ed. Virta ed. Rosenhergin :kannattamana eh
dottanut, että momentilla oleva määräraha 
poistettaisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed .. 
ed. Virran ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oiikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka !hyväksyy valtiovarainvaliokunnruL 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Virran .ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla (129-
20-6-44.) 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt v-altiovarainva]J.okunnan ehdotuksen .. 

9 P. l. Luku XII. 

Keskustelu: 

Ed. V i r t a : Ehdotan:, että määrära'ha. 
poistettaisiin. 

Ed. Rosenberg: Kannatan. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluea:Ja on. 
ed. Virta ed. Rosenbergin kannattamana eh
dottanut, että momentilla oleva määräraha 
poistettaisiin. Kutsun tätä ehdotusta ed. 
Virran ehdotukseksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi .. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyvälksyy valtiov·arainvaliokunnan 
ehdotuksen, ään~tää ,jaa"; jos ,ei" voit
taa, on ed. Vir-ran ehdotus hyväksytty. 
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Äänest:Y~ksessä on ,jaa" voitolla (126-19 IJ 

-5-49.) 

P u he m i e s: Eduskunta on siis hyväk
.synyt valtiovarainvaliokunnan ehdotuksen. 

10 P. l. Luvut I, IV, V, VI, VII, VIII, 
XI ja XII hyväksytään kes:kustelutta. 

11 P. 1. Luvut II, IV, V, VI, VII, VIII, 
IX, XIV, XV, XVI, XVII ja XIX hyväk
sytään keskustelutta. 

12 P. l. Luvut II ja IV hyväksytään kes
kustelutta. 

Luku VI. 

Keskustelu: 

Ed. Niukkanen: Hallitukselle on tä
män vuoden varsinaisessa menoarviossa 
myönnetty aivan riittävä määrä varoja posti
ja lennätinlaitoksen menojen suorittamiseen, 
jos nämä laitokset olisi yhdistetty sen suun
nitelman mukaan, minkä eduskunta budjetin 
yhteydessä hyväksyi. Siitä aiheutuen, että 
hallitus ei viitsinyt ryhtyä tässä yhdistärHis
hommassa mihinkään toimenpiteisiin alku
puolella vuotta, saa eduskunta maksaa nyt 
tämän hallituksen laiminlyönnin takia yh
teensä 1,140,000 markkaa. Tämän 10 mo
mentin kohdalla ehdotetaan ylimääräisten 
virkailijain ja käskyläisten palkkaamiseen 
300,000 markkaa. Helmikuun alussa jo hal
litus sai näihin tarkoituksiin lisämäärära
hoja 340,000 markkaa ja valtiovarainvalio
kunta ehdottaa ensi vuoden budjetissa kor
vausta lennätinvirkamiehille vakanssiaikana 
menevästä palkasta 500,000 markkaa, siis yh
teensä 1,140,000 markkaa. Kaikki nämä me
not selvästi aiheutuvat siitä, että hallitus on 
vitkastellut näiden laitosten yhdistämistä 
toimeenpantaessa. Jos se olisi pantu toimeen 
normaalisella tavalla, niin kaikista näistä 
menoista olisi säästytty. Minä toivon, että 
uusi kulkulaitosministeri olisi jonkun verran 
toimintakykyisempi tässä asiassa kuin edel
linen (Ministeri Hakkila: Tai sitä edelli
nen!), niin ettei tästä hommasta enää ai
heutuisi ylimääräistä tarpeetonta menoa val
tiolle. 

Kulkulaitosministeri H e 1 o: Minä en 
tunne lähemmin tätä seikkaa, josta ed. Niuk-

kanen mainitsi, mutta muistelen, että kysy
mys sähkölennätinvirkamiehistä oli esillä 
1kun budjettia käsiteltiin viime vuonna ja 
silloin käyneen ilmi, että yhdistäminen tulisi 
vaatimaan varoja enemmän kuin oli sitä var
ten käytettävissä. 

Ed. N i u k k a n e n: Se oli juuri ministeri 
Helo, joka oli valtiovarainvaliokunnan asian
omaisen jaoston puheenjohtaja, jonka ehdo
tuksen· mukaan valtiovarainvaliokunta ja 
sittemmin eduskunta myönsi tähän tarkoi
tukseen varoja. Me olimme ministeri Helon 
kanssa aivan yksimielisiä siitä, että varoja 
oli, jopa eräillä momenteilla aivan tarpeetto
man paljon. Yksinomaan siitä, ettei edelli
nen kulkulaitosministeri viitsinyt asiassa 
ryhtyä mihinkään toimenpiteisiin oikeastaan 
ennenkuin vasta syyspuolella vuotta, ai
heutuivat nämä lisämenot. 

Kul1kulaitosministeri He 1 o: Minä kyllä 
muistan, että olin vuosi takaperin siinä käsi
tyksessä, että monella postilaitoksen momen
tilla oli kyllin riittävästi varoja, joten siinä 
suhteessa ed. Niukkasen huomautus kyllä pi
tää paikkansa, mutta minä en muista, että 
juuri tässä kohden olisin ollut sitä mieltä. 
Päinvastoin minulle jäi sellainen muisto, että 
tämä kysymys tulisi vielä erikoisella tavalla 
järjestettäväksi ja vaatisi lisää määrärahoja. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

Luku VI ja luku VII hyväksytään keskus
telutta. 

13 P. 1. Luku II hyväksytään ikeskuste
lutta. 

Luku V. 

Keskustelu: 

Ed. R e i n i k k a: 13 Pääluokan V luvun 
12 momentille on valtiovarainvaliokunta hal
lituksen ehdotuksen mukaisesti esittänyt 
Helsingissä olevalle Tekniska Läroverket-ni
miselle oppilaitokselle kannatusmaksun li
säystä kuluvalta vuodelta 75,000 markkaa. 
Perusteluissaan hallitus nojaa siihen, että 
saadun ilmoituksen mukaan ovat tämän op
pilaitoksen tappiot vuosilta 1916-26 168,800 
markkaa ja kuluvalta lukuvuodelta noin 
60,000 markkaa. Mutta kun minun käsityk-
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seni mukaan meidän maassamme on hyvin 
paljon ammattikouluja, jotka nauttivat val
tioapua ja jotka voivat esittää aivan saman
laisia numeroita tilinpäätöksistään eri vuo
silta, ehkä vielä huomattavampia tappioita, 
niin herättää erikoista huomiota, mikä suku
laisuusrakkaus hallituksella lienee juuri tätä 
oppilaitosta kohtaan ollut. Kun tietää li
säksi, että tämä oppilaitos m. m. opettajain 
palkkoihin nähden, m. m. tuntipaikkoihin 
nähden maksaa aivan huomattavasti korke
ampia tuntipalkkoja, kuin valtion vastaavat 
oppilaitokset, esim. Tampereen Teknillinen 
oppilaitos, niin eihän ole kumma, jos kulu
valta vuodelta tulee 60,000 markan tappio. 
Mutta kun näin menetellään, niin kyllä sil
loin tulee yksityiskannatuksenkin varassa 
oppilaitosta kannattaa. 

Koska minä en katso olevan mitään päte
vää syytä poimia monien ammattikoulujen 
joukosta joku ja esittää sille lisävaltionavus
tusta koska samalla syyllä oltaisiin velvolli
set antamaan monille muillekin ja tämä kat
santokanta lienee ·ollut valtiovarainvaliokun
nassa.kin mel~ko yleinen, koska minä olen 
kuullut, että tämä määräraha valtiovarain
valiokunnassa on tullut sisään 11 äänellä 10 
vastaan, niin esitän, että tämä määräraha 12 
momentilta poistettaisiin. 

Ed. J u u t i 1 a i ne n: Minä pyydän saada 
kannattaa ed. Reinikan tekemää ehdotusta. 
Ei minun mielestäni ole mitään syytä asettaa 
ed. Sergeliuksen koulua suositumpaan ase
maan kuin muitakaan kouluja. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s : Keskustelun kuluessa on 
ed. Reinikka ed. Juutilaisen kannattamana 
ehdottanut, että 13 P. l :n V luvun 12 mo
mentilla oleva määräraha poistettaisiin. Kut
sun tätä ehdotusta ed. Reinikan ehdotuk
seksi. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Åänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voit
taa, on ed. Reinikan ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä ,jaa" on voitolla. (90----QS. 
-0~1.) 

P u he m ies: Eduskunta on siis hyväk
synyt valtiovarainvaliokunnan ehdotuksen-

Luvut VI, VIII, IX ja X hyväksytään kes
kustelutta. 

14 P. l. 

Luvut I, II, III, IV, X, XI ja XII hyväk
sytään keskustelutta. 

15 P. 1. 

Luku I hyväksytään keskustelutta. 

Luku II. 

Keskustelu: 

Ed. V i r t a : Minä ehdotan, että II luvun 
4 momentilla oleva määräraha poistettaisiin. 

Ed. R o s e n b e r g: Yhdyn kannatta
maan ed. Virran tekemää ehdotusta. 

Keskustelu julistetaan päättyneeksi. 

P u h e m i e s: Keskustelun kuluessa on 
ed. Virta ed. Rosenbergin kannattamana eh
dottanut, että 15 P.l:n II luvun 4 momen
filla oleva määräraha poistettaisiin. Kut
sun ehdotusta ed. Virran ehdotuksek!ii. 

Selonteko myönnetään oikeaksi. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy valtiovarainvaliokunnan 
ehdotuksen, äänestää ,jaa"; jos ,ei" voittaa~ 
on ed. Virran ehdotus hyväksytty. 

Äänestyksessä on ,jaa" voitolla. (131-23 
-3-42). 

P u h e m i e s: Eduskunta on siis hyväk
synyt valtiovarainvaliokunnan ehdotlllksen. 
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16 P. l. 

Luku II hyväksytään. 

18 P. l. 

Luku I hyväksytään. 

Ylimääräinen tulo- ja menoarvio. 

I ... uvut II-VIII hyväksytään keskuste
lutta. 

Luku IX ja vastaavat perustelut. 

Keskustelu: 

Kulkulaitosministeri He 1 o: Tämän lu
vun 12 momentin kohdalla valiokunta mai
nitsee, että esityksen perusteluista käy ilmi, 
että lisämäärärahan tarve tällä kohdalla on 
syntynyt siitä, että valtioneuvosto tämän 
momentin kohdalta on myöntänyt varoja 
muuhun tarkoitukseen, kuin määräraha on 
osoitettu. Olen ottanut selkoa tästä tapah
tumasta ja olen saanut siitä seuraavan se
lostuksen. 

,Kysymys koskee uuden posti- ja lennä
tintalon rakentamista Tampereelle, jota tar
koitusta varten kysym,yksessä olevaa mo
menttia on käytetty. Kun nimittäin uusi 
posti- ja lennätintalo päätettiin rakennetta- 1 

vaksi Tampereelle, sisältyi rakennussuunni
telmaan myös mekaanisten kuljetus- y. m. 
välmeiden järjestäminen taloon. Taloa ra
kennettaessa havaittiin kuitenkin, ettei ra
kennusmäärärahasta riittäisi välineiden 
hankkimiseen enempää kuin 320,000 mark
kaa ja että sentähden tarvittaisiin lisää 
200,000 markkaa tarkoitusta varten. Tämän 
vuoksi yleisten rakennusten ylihallitus, 
joka teetätti työn, pyysi kirjeessään 8 päi
vältä helmikuuta 1927 myönnettäväksi 
200,000 markan lisämäärärahan. Käsitel
täessä asiaa, joka oli erinomaisen kiireelli
nen, koska talo oli saatava käyttökuntoon 
1 päivään kesäkuuta 1927, jolloin edellisen 
talon vuokra-aika päättyi, katsoi kulkulai
tosministeriö 10 p :nä helmikuuta, että me
kaanisten välineiden hankkimisen siirtämi
nen myöhäisempään aikaan tulisi tuotta
maan suurta hankaluutta postiliikenteelle 
ja että siis oli pakko ryhtyä heti toimeen 
välineiden hankkimiseksi ja tilaa miseksi, 
niin että ne saataisiin paikalle samaan ai
kaan, kuin talo oli valmistuva. - Kysy- 1 

myksessä oleva tilaus oli nim. juuri teh
tävä niinä päivinä. - Kun muuta neuvoa 
ei ollut, mistä tarkoitusta varten olisi saatu 
tarpeelliset varat, päätettiin, että ne aluksi 
olisivat otettavat vuoden 1927 ylimääräisen 
menoarvion IX luvun 12 momentin koh
dalla mainitusta määrärahasta, joka nim. 
tarkoitti talojen hankkimista yleensä posti
ja lennätintoimistoille, mutta samalla pää
tettiin, että myöhemmin kun oli tehtävänä 
esitys vuoden lisämenoarviosta, oli otettava 
harkittavaksi, voitaisiinko menoarvion IX 
luvun 14 momentin kohdalla mainittuun 
työmäärärahaan Tampereen postitaloa var
ten saada 200,000 markan lisäys ja sillä ta
voin vapauttaa ylimääräisen menoarvion IX 
luvun 12 mom. siitä 200,000 markan me
nosta, joka sitä tällä tavalla joutui rasit
tamaan. Jostakin syystä on kuitenkin lisä
menoarviobudjetissa jäänyt tämä silloin 
suunniteltu siirto tekemättä ja siten on eh
dotettu lisäys nyt kysymyksessä olevalle 
momentille.'' 

Minä en halua tehdä mitään ehdotusta tä
män momentin kohdalla olev11n lnnsunnon 
johdosta, mutta kuten tästä selostuksesta on 
käynyt ilmi, on määräraha asiallisesti ollut 
tarpeellinen ja muuten on myös:kin ~:>en 
tarve ollut siksi kiireellinen, ettl:i ~itä ei ole 
voitu eduskunnalle aikanaan esittää. 

Kesikustelu julistetaan päättyneeksi. 

IX luku hyväksytään .. 

Luvut X ja XI, sivulla 19 oleva ensim
mäinen ponsi ja toinen ponsi hyväksytään 
keskustelutta. 

Puh e m i e s: Nyt olisi päätettävä ed. 
Virran tekemästä lisäponnesta, jonka yleis
keskustelun päätyttyä eduskunnalle esitin. 

Äänestys ja päätös: 

Joka hyväksyy ed. Virra;n ehdotuksen, 
äänestää ,jaa''; jos ,ei'' voittaa, on sa
nottu ehdo.tus ihylätty. 

Äänestyksessä on ,ei'' 'Voitolla ( 41 - 91 
-7- 60.) 

Puhemies: Eduskunta on siis hylän
nyt ed. Virran ehdotuksen. 

Asia on loppuun käsitelty. 
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Poisto päiväjärjestyksestä. 

P u h e m i e s: Päiväjärjestyksestä pois
tetaan 11) asia. 

12) Ehdotuksen laiksi eräiden sotasaaliina 
valtion haltuun joutuneiden maa-alueiden ja 
rakennusten luovuttamisesta Viipurin kau
pungille, sekä raha-avustuksesta ja lain,an
takuusta sille esikaupungeista aiheutuvan 

rasituksen lieventämiseksi 

sisältävä hallituksen esitys n :o 60 esitel
lään ja lähetetään puhemiesneuvoston eihdo
tuks€n mukaan v a 1 t 1 o v a r a i n v a 1 i o -
ik unt aan. 

13) Ehdotuksen laiksi tilastollisen päätoi
miston viroista ja toimista 

sisältävä hallituksen esitys n :o 61 esitellään 
ja lä1hetetä.än 'puhemiesn.euvost.on ehdotuk
sen mukaan perustuslakivalio
kuntaan. 

14) Ehdotuksen laiksi valtioneuvoston mi
nisteriöiden lukumäärästä ja yleisestä toimi

alasta annetun lain muuttamisesta 

sisältävä hallituks.en esitys n :o 62 esitellään 
ja lähetetään puhemiesneuvoston ehdotuk
sen mukaan p e r u s t u s 1 a k i v a 1 i o -
kuntaan. 1 

Pöydällepanot: 

15) Alusrekisterilain muuttamista 

koskevan hallituksen esityksen jcmdosta laa
dittu lakivaliokunnan mietintö n :o 4 esitel
lään ja pannaan pöydälle seuraavaan istun
toon. 

16) Ehdotuksen laiksi edustajanpalkkiosta 
vuoden 1927 varsinaisilta valtiopäiviltä 

sisältävän hallituksen esityksen johdosta 
laadittu perustuslakivaliokunnan mietintö 
n. :o 12 esitellään ja pannaan pöydälle seu
raavaan istuntoon. 

Puhe€nvuoron saatuaan lausuu 

Ed. K. M y 11 y m ä k i: Pyydä>n ilmoit
taa, että huomiseksi ilmoitettu suuren va
liokunnan kokous peruutetaan. 

Puhemies: Eduskunn.an seuraava is
tunto on ensi maanantaina kello 1 päivällä. 

Täysi-istunto 'Päättyy kello 6.19 i. p. 

Pöytäkirjan vaikuudeksi: 

Eino J. Ahla. 


